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ZITTING VAN WOENSDAG 7 APRIL 1948 

Sub-Commissie 111 

Tegenwoordig de heer Schilthuis, voorzitter, en de heren van Dis 
en Koersen, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: k en p. 

Verhoor van 

JOHANNES THEODORUS FURSTNER, 
oud 61 jaar, wonende te 's-Gravenhage, lid van de Raad van State, 

oud-Minister van Marine. 

Hij legt de eed af als getuige. 

6702. De Voorzitter: Mijnheer Furstner, uit de oproep weet u zo 
ongeveer, waarover wij graag met u zouden spreken. Dat betreft dus 
uitsluitend die onderwerpen, welke tot het terrein van onze sub- 
commissie behoren, en dat zijn dan in dit geval financiële en econo- 
mische onderwerpen. U bent reeds dadelijk bij het begin van de 
oorlog in Engeland aangekomen, meen ik? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter. Ik zou u willen vragen of u het 
goedvindt, dat ik die omstandigheden, waaronder ik eigenlijk weg- 
gegaan ben in 1940, even, zij het vluchtig, aanroer, omdat naar mijn 
gevoel daar toch allerlei factoren uit voortkomen, die nodig zijn bij 
de beoordeling van de achtergrond van de gebeurtenissen; vooral die 
van de eerste weken, in Londen. 

De Voorzitter: Gaarne. 

A. Dan zou ik eerst willen zeggen, dat, alhoewel ik zelf persoon- 
lijk na de gebeurtenissen van 1939 niet zo veel vredes-illusies meer 
koesterde, de Regeringspolitiek van neutraliteit m.i. dwong tot het na- 
laten van al die handelingen, die zouden kimnen doen veronderstellen, 
dat de Nederlandse militaire autoriteiten in de mogelijkheid van een 
oorlog met Duitsland geloofden. Er  was dus niets voorbereid voor 
een verplaatsing van marine-eenheden, toen de oorlog uitbrak. Ge- 
durende de oorlogsdagen is vanaf de eerste dag begonnen met het 
wegzenden van schepen, die door hun diepgang of andere eigenschap- 
pen, bijv. onderzeeboten, niet aan de verdediging te land konden 
medewerken. Vrijdags is de ,,Sumatraw gegaan, Zaterdags de 
,,Heemskerck", na een bespreking met de chef materieel, schout-bij- 
nacht Doorinan, die eigenlijk het bevel voerde over alle schepen, die 
niet onder de chef staf ressorteerden - dat was een eigenaardige 
organisatie van vóór de oorlog op het Departement van Defensie -. 
Op tweede Pinksterdag ging de grote mijnenlegger ,,Van der Zaan" 
met de kabels van de vuurleiding van de ,.Sumatra

y

' aan boord, die 
men noodzakelijk moest repareren, en een kleine mijnenlegger, ik 
meen ,,Medusaw; dat ging allemaal uit Willemsoord naar Engeland. 
Verder gingen de onderzeeboten, die natuurlijk ook niet dienstig 
konden worden gemaakt bij de verdediging te land, o.a. de nieuwe 
onderzeeboten de 0-21 tot en met 0-24 en de torpedobootjager 
,,Isaäc Sweers", in de loop van Zondag en Maandag. Ik had in die 
dagen buitengewoon weinig verbinding met het hoofdkwartier. Ten 
eerste waren wij een beetje bang voor het gebruik der telefoon, 
omdat men in die tijd overal afgeluisterd kon worden. De verbin- 
ding door de stad was ook helemaal niet prettig, zoals u zich 
herinneren zult, in die dagen. Ik heb dus eigenlijk alleen doorlopend 
contact gehad in die eerste periode met mijn eigen commandementen 
in Willemsoord, Vlissingen, IJmuiden en Hoek van Holland, waar- 
mede wij een storingvrije geheime telexverbinding hadden en waar- 
mede wij dus vrijuit konden praten. Uit Den Helder werden er in die 
eerste dagen niets anders dan goede berichten, de succesvolle ver- 
dediging van de Afsluitdijk en het goede ingrijpen van de ,,Johan 
Maurits" met artillerievuur bij Kornwerderzand, gemeld, zodat er op 
tweede Pinksterdag een vrij optimistisch beeld verkregen werd van 

de hele situatie. Gehoopt werd, dat de z.g. vesting Holland het 
houden zou - waarover de landmacht altijd hoog opgegeven had -, 
totdat de geallieerden zouden komen opdagen. De indruk, dat wij 
hulp kregen, werd bovendien versterkt door het prompt reageren 
van de Britse ,,AdmiraltyU op ons verzoek om lichte vaartuigen 
voor het afslaan van landingspogingen op de Noordhollandse kust 
van het IJsselmeer. Een viertal ,,motor gun boats" waren zeer snel 
ter plaatse en gingen door het Noordzeekanaal naar het IJsselmeer, 
terwijl ons van Franse zijde magnetische mine sweepers gestuurd 
werden voor Vlissingen. Voegen wij daar nog bij, dat de berichten 
van het marinecommandement Vlissingen waren, dat het gemotori- 
seerde Franse leger onder de generaal Givaud reeds gepasseerd 
was op weg naar Brabant, dan is het waarschijnlijk begrijpelijk, 
dat de stemming op het marine-stafkwartier tot Maandagmiddag 
niet pessimistisch was, wat achteraf gebleken is natuurlijk volkomen 
onjuist te zijn. Wij hoopten de vesting Holland te zien bezetten door 
de Engelsen. De eerste verontrustende berichten kreeg ik van de 
marine-hulpvliegkampen op de plassen. Wij hadden op de verschil- 
lende meertjes en plassen hier in Holland, achter de waterlinie, bij- 
tijds, reeds in 1939, onmiddellijk toen de oorlog in September begon, 
onze marine-luchtvaartdienst gedisloceerd in geheime vliegkampen, 
ten einde te voorkomen, dat ze uit de lucht zouden worden gebom- 
bardeerd op hun eigen vliegbasis, wat natuurlijk volkomen te voor- 
zien was, dat dit geprobeerd zou worden. Als ik mij wel herinner, 
was het uit het kamp van de Loosdrechtse plassen, dat het eerste 
bericht kwam over een in wanorde terugtrekkend Nederlands leger. 
Maandagavond ben ik toen op het grote hoofdkwartier geweest en 
daar kreeg ik voor het eerst de indnik, dat eigenlijk een ,,débacleU 
dreigde. Het was met recht voor mij een slag, toen de generaal 
Winkelnzan zei, dat de toestand op het landfront zeer slecht was. 
Een nog grotere teleurstelling voor mij was de houding van de gene- 
raal Winkeln~an ten opzichte van het door mij uitgedrukte voor- 
nemen, om, als hij de veiligheid van de vlootbasis niet meer kon 
garanderen, met een deel van de marinestaf over te steken naar 
Engeland, ten einde van uit Engelse havens de strijd voort te zetten. 
Ik weet natuurlijk niet meer woordelijk, wat de generaal zei, maar 
ik herinner mij wel één uitdrukking en die was: ,,Integrale capitula- 
tie". Als het ergste zou gebeuren - zo sprak de generaal onge- 
veer - zou hij een integrale capitulatie aanvragen en dat betekende 
in zijn woorden: .,Ik blijf als opperbevelhebber, de generaal van 
Voorst, de commandant veldleger, blijft met het leger en u blijft 
met de marine". Ik zei, dat ik het voornaamste deel van de marine 
reeds in Engeland had en dat wij, behalve aan dit stukje Nederland 
hier, ook moesten denken aan Nederlandsch-Indië, dat nog vrij was, 
aan de West en aan de koopvaardijvloot. Naar mijn mening was met 
de val van Nederland in Europa de oorlog nog geenszins verloren. 
Slechts een deel van het Koninkrijk was bezet en de rest moest 
doorvechten. De generaal heeft toen een betoog gehouden over de 
onoverwinnelijke kracht van de Duitsers met hun ,,Sturzkampf- 
flugzeuge" en met hun tanks; wij zouden ons misschien bij het on- 
vermijdelijke moeten neerleggen en dan moesten wij hebben de 
,,integrale capitulatie". Ik was het met deze hele redenering niet eens, 
ik kon de gedachtengang op dat ogenblik eigenlijk niet goed volgen. 
Het was een uiterst onverkwikkelijk gesprek, dat eindigde met een 
paar woorden van de generaal, die ik nooit zal vergeten nl.: ,,Ja, 
admiraal, ik kan u niet bij uw jas vasthouden, als u gaan wilt". Dit 
gesprek had plaats in de nacht van 13 op 14 Mei, ik denk te onge- 
veër middernacht. Het werd voor mij een moeilijke nacht. Ik sprak 
- in tegenstelling met mijn gewoonte - in diep vertrouwen de zaak 
nog eens door met mijn sous-chef staf, de kolonel van Tijen, omdat 
de tweede-vlagofficier, die ik ook op ons hoofdkwartier had, de 
schout-bij-nacht Heer i~ ,  niet aanwezig was, daar hij zijn nerveuze 
vrouw, die in de eerste nacht van de oorlog een poging tot zelfmoord 
had gedaan, 's nachts niet meer alleen kon laten. De kolonel van 
Tijen wees er zeer te recht op, dat wij reeds twee kruisers, een 
moderne jager en 6 onderzeeboten in Engeland hadden en dat de 
opperbevelhebber er met de staf moest zijn, opdat die schepen niet 
geheel zouden worden overgenomen door de Britse marine. Ook 



de bemanningen zouden zich verlaten voelen als er geen vlagofficier 
voor haar belangen opkwam en die er voor zorgde, dat er onder 
eigen vlag doorgevochten werd. Ik besloot de verantwoordelijkheid 
te nemen en te gaan, maar zo laat mogelijk; ik zou de generaal nog 
eens opbellen als de berichten van de nacht binnen waren en er zou 
geen enkele van de kleinere scheepjes, die dus meededen aan de 
verdediging te land, met weinig diepgang, zoals de ,,Johan Maurits" 
bijv., naar Engeland gezonden worden, vóórdat de capitulatie- 
aanvrage zekerheid zou zijn geworden. Ik heb de generaal Winkel- 
man 14 Mei 's morgens om acht uur nog eens opgebeld om te 
vragen of de toestand hopeloos was. De generaal zei toen met een 
soort ,,sneerm: ,,Ik dacht, dat u al weggelopen was". Ik antwoordde 
hem, dat ik daarover niet ineer praten wilde, maar dat ik naar 
de toestand op dat ogenblik informeerde. ,,Die is zeer slecht", zei 
hij toen, waarop ik antwoordde, dat dit dan wel de laatste keer 
zou zijn, dat hij mijn stem zou horen. 

Ik gaf toen per telex order Willemsoord opdracht te geven een 
torpedoboot naar Scheveningen te zenden; ik was nl. van plan daar- 
mede naar Engeland over te steken. Inmiddels was in de nanacht 
- ik denk omstreeks twee uur - een Frans gezelschap op het 
marine-stafkwartier gekomen onder geleide van de vroegere militaire 
attaché in den Haag de kolonel Fonregrive, die mij uit vroegere 
jaren goed kende. Het bleek de ,,Général d7Armée" Mittelhauser 
te zijn met nog een generaal en drie kolonels van het Franse leger, 
die naar den Haag gekomen waren om de liaison op te nemen tussen 
het Nederlandse hoofdkwartier en het leger van de generaal Giraud. 
De generaal Mittelliaurer of een van de andere Fransen zei, dat de 
Nederlandse opperbevelhebber hem ,,désemparéV leek, dat de generaal 
naar Frankrijk terug moest, maar geen vervoergelegenheid kon 
krijgen en dat hij zich in mijn handen stelde om niet in krijgsgevan- 
genschap te geraken. Ik antwoordde hem, dat ik óók niet van plan 
was mij gevangen te laten nemen en dat hij Woensdagmorgen 9 uur 
op het marine-stafkwartier moest komen, dan kon hij met mij mee- 
gaan. 

Na de oorlog heeft de generaal Mittelhau~er mij een brief ge- 
schreven, waarin hij de gebeurtenissen van deze periode nog eens 
recapituleerde om mij te bedanken. Deze brief wilde ik aan u over- 
leggen. 

De Voorzitter: Misschien kunt u de brief even voorlezen? 

,,Paris, 21 Avenue Suffren. 
Le 14 janvier 1947. 

A son Excellence 
Lieutenant-Amiral J. Th.  Furstner. 

Amiral, 
Je projetais depuis longtemps de vous écrire, mais je n'ai eu que 

récemment connaissance de votre adresse. J'avais à coeur de vous 
transmettre les sentiments de profonde reconnaissance que vous 
gardent les officiers d'une mission française, qui ont été aventurés 
à La Haye, à contre temps, le 14 mai 1940. 

A cette date S.M. la Reine, la famille Royale, le Gouvernement 
et les Légations avaient quitté La Haye depuis la veille en même 
temps que la flotte nationale. L'armée de terre était déjà au bout de 
son effort. Nous primes contact vers 8 heures avec Ie G.Q.G. 
Hollandais et nous êumes de suite le sentiment d'un grand danger. 
L'ennemi avait dépassé Rotterdam et nous risquions d'un moment 
à l'autre, d'être faits prisonniers. 

Notre dernière chance était la présence à La Haye d'une arrière- 
garde d'officiers d'Etat major de la Marine, sous votre comman- 
dement, occupés à brûler hâvitement les archives de 1'Amirauté et 
cette arrière-garde allait prendre le large incessamment. 

Nous nous présentâmes donc à vous, Amiral, vers 9 heures. Vous 
me permettrez d'écrire simplement que votre accueil et votre réponse 
furent inspirés des plus glorieuses traditions de votre Marine. 

Dès 11 heures nous quittions 1'Amirauté avec vous et vos officiers 
en auto, pour aller embarquer à Scheveningen sur un harenguier 
à moteur qui dut attendre longtemps en haute mer, un croiseur 
du Texel qui n'arriva jamais. Les Stukas qui croisaient nombreux au 
dessus de nos têtes, négligeaient heuresement notre petit bateau, 
mais ils n'ont sans doute, pas manqué le croiseur que vous attendiez." 

(Die ,,croiseur" was een torpedoboot, de Z 5. Deze is ook niet 
gebombardeerd. Wel is gebombardeerd de ,,Johan Maurits", zoals 
u weet, die ook gezonken is.) 

,,Vers 16 heures, ne comptant plus sur le croiseur, vos officiers 
pensaient gagner la côte anglaise tout proche. C'est alors, Amiral, 
que voyant notre hâte à regagner le sol français, vous nous fîtes 
généreusement l'offre de nous conduire d'abord à Dunkerque. 

Nous acceptâmes avec joie. Mais le détour pour le moteur de 
60 chevaux du harenguier était long et périlleux. Sous votre direction 
prudente pendant la nuit du 14 au 15 mai, Ie crochet vers la côte 
française fut exécuté avec précision. C'est ainsi que vers 8 heures, 
le 15 Mai, les vigies du port de Dunkerque virent entrer dans les 
passes un harenguier hollandais de moins de 18 tonnes, piloté par 
un amiral et dont l'équipage, outre Ie patron qui tenait la barre, 
comportait une quinzaine d'officiers de Marine hollandais, encadrant 
deux généraux et trois colonels français. 

Vous avez depuis, Amiral, connu d'autres émotions plus intéres- 
santes, mais, peut-être, n'avez vous plus retrouvé un contact aussi 
étroit, aussi fraternel avec des camarades français en détresse. 

Je suis sûr d'être leur interprête, en vous assurant ici, Amiral, 
qu'ils se souviendront toute leur vie, qu'ils doivent 1'Amiral hollandais 
fistner d'avoir échappé le 14 Mai 1940 à une longue et odieuse 
captivité. 

Veuillez agréer, Amiral, avec les souhaits que je forme de tout 
coeur pour votre bonheur, l'expression reconnaissante de mes senti- 
ments de fidele et profond dévouement. 

Mittelhauser. 

P.s. La mission francaise qui devait demeurer au contact du 
G.Q.G. Hollandais, se composait: 

du Général de Division Lascroux, chef de mission, 
du Colonel d'infanterie Fonsegrive, ancien attaché militaire à 

La Haye, 
du Lt.-Colonel Moreau, de la D.C.A. de Paris. 
Le Général d'Armée Mittelhauser qu'accompagnait le Lt.-Colonel 

de cavalerie Wixcback, tué à l'ennemi devant Mulhouse, en février 
1945 devrait présenter la Mission au G.Q.G. de la Haye, prendre 
un rapide contact et revenir à Paris à l'heure qu'il choisirait. 

La Mission n'ayant pu franchir le Hollandsche Diep, ni au pont de 
Moerdijk, ni à celui de Geertruidenberg tenus des le 10 mai pas 
les parachutistes ennemis, avait obtenu de gagner IJmuiden par 
voie de mer, en embarquant Ie 13 Mai au soir à Dunkerque, à bord 
des deux contre-Torpilleurs ,,Cyclone" et ,,Siroccow. Les deux 
généraux et les trois colonels français débarqués le 14 Mai à 5 heures 
du matin, furent conduits en vedette jusqu'au garde-côte hollandais 
embossé en face de la gare d'IJmuiden. 

C'est de ce garde-côte que le colonel Fonsegrive prit liaison télé- 
phonique avec I'Amirauté à La Haye et demanda des moyens de 
transport. 

Les deux contre-Torpilleurs français, qui avaient amené la Mission, 
étaient sous Ie commandement du Capitaine de vaisseau Urvoy de 
Portzauparc; ils repartirent Ie 14 Mai pour Dunkerque, sans attendre." 

Ik embarkeerde dus die nacht op de Scheveningen I, genaamd de 
,,JohannaW, een visserscheepje met hulpmotor van schipper Hoef- 
napel, in de Scheveningse vissershaven, en na 18 uur varen zijn wij 
aangekomen in Duinkerken. Toen wij daar aankwamen, kwam het 
heel goed uit, dat wij deze generaal aan boord hadden, want wij 
kwamen van een volkomen verboden richting, dwars over het 
mijnenveld. Het was niet gevaarlijk, want het scheepje had bijna 
geen diepgang en was bovendien van hout, dus voor een magnetische 
mijn behoefden wij niet bang te zijn. Alleen een accoustische mijn 
zou misschien tot explosie zijn gebracht. 

Van alle kanten kwamen de Franse motorboten met ,,trained 
machine guns" aanzetten. Toen zij echter zagen, dat hun bloed- 
eigen generaal met zijn rode kepi vóór hen stond, werden wij 
natuurlijk direct goed ontvangen. 

In die nacht, op dat scheepje, heb ik natuurlijk ampel gelegenheid 
gehad om een soort analyse van de toestand te maken. Eerst heb ik 
mij verwonderd over de beweegredenen van de generaal Winkelrizan, 
maar later heb ik er een soort overdreven eerlijkheid als militair 
tegenover de tegenpartij in menen te zien. Men moet nooit uit het oog 
verliezen, dat in Mei 1940 de Nederlanders nog niet wisten hoe de 
Duitser hier op zou treden. Ik geloof, dat de generaal Winkelman 
een beetje ouderwets begrip had van het ,,met ere de wapens neer- 
leggen". Hij was, meen ik, instinctief wat bang om iets te doen, wat 
de vijand hem na de, in zijn ogen, eervolle capitulatie zou kunnen 
kwalijk nemen. Nu ik weet van de generaal-majoor Van  Voorst tot 
Voorst, zijn chef van de staf, het tegenwoordige lid van de Eerste 
Kamer. dat de generaal zich zelfs eerst verzette tegen het vernielen 
vóór de capitulatie van nog bruikbaar geschut, paste dat geheel in 
mijn beeld van de ouderwetse krijgsman, die de wapens met ere strekt. 
Ik weet trouwens, dat bij zeer velen in die tijd het denkbeeld had 
postgevat, dat de Duitsers geen barbaren waren, dat het nog wel zou 
meevallen, al zou men natuurlijk wel een tijdje in krijgsgevangenschap 
moeten gaan; dat het internationale recht wel voor de zaak zou 
zorgen. Men had immers niets slechts of niets onwaardigs gedaan? 



Die gedachte leefde ook bij de marine en zelfs onder de allerhoogsten. 
De schout-bij-nacht Doorrnan weigerde, toen ik hem verzocht mee 
te gaan naar Engeland, waar deze bekwaamste van onze materieel- 
deskundigen zulk goed werk had kunnen doen. Dat een deel van 
het lagere personeel net zo dacht, bleek uit het feit, dat een aantal 
korporaals en manschappen, die al op weg waren naar Engeland 
aan boord van de G 13, tegen de uitdrukkelijke orders in, terug- 
gingen naar Nieuwediep, naar moeder de vrouw, toen ze even de 
gelegenheid kregen. 

Mij verwonderde dat helemaal niet, ik kende mijn pappenheimers 
wel. Het is toch van het allergrootste belang voor de beoordeling, 
vooral van ons beleid gedurende de eerste weken van het verblijf 
in Londen, dat deze omstandigheden op waarde worden geschat, als 
de achtergrond, waartegen onze beslissingen moeten worden gezien. 
Ik heb in een brief aan de Minister van Marine naar aanleiding van 
de opmerkingen in het verslag van de Commissie voor de Rijks- 
uitgaven reeds uiteengezet, wat m.i. een bevelhebber voor ogen moet 
staan, als hij een inzinking van het z.g. moreel van zijn strijdmacht 
wil voorkomen. 

Niets is minder waar dan wat men wel eens hoort, dat de disci- 
pline wel voor het moreel zorgt. ,,Cadaver-discipline" hebben we 
trouwens in de marine nooit gekend. Wil men streven naar leider- 
schap, dan moet men met een con~plex van vele factoren rekening 
houden en één er van is het bijbrengen aan het personeel van het 
besef, dat de leiding de toestand meester is. Een andere factor is, dat 
de leiding niet alleen voor het ogenblik financieel voor de leden van 
de organisatie zorgt, maar ook aan de toekomst van hen en hun 
gezinnen denkt. Verder moeten extra-diensten ook een extra-be- 
loning kunnen vinden en moet met de mentaliteit van het personeel, 
zoals die zich wijzigt, rekening gehouden worden. Bij de mentaliteik 
van 1940 van het marine-personeel was ongetwijfeld een factor, die 
zwaar woog, het besef bij dat personeel, dat het van de efficiente 
werking van de organisatie, waarvan het deel uitmaakte, afhing of 
de oorlog al dan niet gewonnen kon worden. Ik heb altijd het gevoel 
gehad, dat, wanneer de Nederlandse bijdrage tot de oorlog tot gevolg 
had, dat de duur van de oorlog ook maar met één maand zou kun- 
nen worden bekort, die verkorting voor het Nederlandse volk van 
uiterst groot belang zou zijn. Sprekend over het moreel, mag men 
nimmer vergeten, dat er in Engeland op iedere radio geluisterd kan 
en kon worden naar de uitzendingen van het buitenland, dus ook 
van Blokzijl, en van andere zenders, zoals de speciale Duitse uitzen- 
dingen in het Nederlands voor de Nederlandse strijdkrachten in 
Engeland. Voorzichtigheid ten aanzien van het moreel van onze 
strijders was dus geboden. De omstandigheden, waaronder ik zelf 
naar Engeland gegaan ben, de periode van twijfel in het diepst van 
miin hart - verborgen voor iedereen, maar daarom toch wel aan- 
wezig -, die ik natuurlijk ook gehad heb, twijfel aan de juistheid 
van mijn beslissing in afwijking van de mening van de generaal 
Winkelman, die ik in vele opzichten zeer waardeer en waardeerde, 
hebben mij zeer sterk bewust gemaakt voor de aanwezigheid van het 
moreel ondergravende gevoel in de geesten van anderen. Het gevaar 
van het laten voortwoekeren van grieven, halve grieven of zelfs van 
vermeende grieven, in de omstandigheden van 1940 en 1941 onder 
het personeel, is bij de marine natuurlijk groter dan in andere orga- 
nisaties, omdat aan boord van schepen vaak lange tijd alleen en los 
van enig contact met anderen de eventueel aanwezige halve grieven 
worden rondgedraaid in de geesten van enkelingen, die de kleurloze 
meerderheid gemakkelijk kunnen meekrijgen. De ervaring van mijn 
scheepstijd in Indië van 1913 tot 1917 en de Zeven Provinciën-affaire 
zijn mij altijd een waarschuwing gebleven en hebben mij steeds voor 
ogen gestaan in de periode 1940-1941. Alleen al hierom zal een 
bevelhebber halve grieven, net als halve waarheden, gegrond op een 
enkel feit, dat juist is, en veel franje, die onjuist voorgesteld is, zo- 
veel mogelijk moeten voorkomen. Laat mij een voorbeeld geven: 
Ik had op het hoofdkwartier in Londen een hoofdofficier, die naar 
mijn mening niet tegen de spanning en nachtelijke onrust der ge- 
regelde bombardementen op kon. Hij bleef trouw zijn dienst vervul- 
len, verzuimde geen werkuur, ondanks onvoldoende slaap, maar 
werd volkomen ongenietbaar. 

Vanwege zijn betrekking kwamen commandanten van varende 
schepen en officieren en minderen veel bij hem op het bureau voor 
het in ontvangst nemen van aanmerkingen of soms voor geheime 
opdrachten en orders. Die mensen werden, naar mij verteld werd, 
bepaald onheus bejegend. Nu zal men achteraf zeggen: ,,De bevel- 
hebber, die van het uitkafferen van varend personeel op het hoofd- 
kwartier hoort, moet de betrokken hoofdofficier vervangen door een 
ander." Dat is gemakkelijk gezegd, maar door wie! Op de Scheve- 
ningen I was op 14 Mei uiteraard het kleinste aantal officieren 
meegenomen, dat nodig was. De bevelhebber der zeestrijdkrachten 

moest op die plaats in zijn staf een bekwame en krachtige persoon- 
lijkheid hebben, die een zekere ailcienniteit moest hebben, omdat 
men in de Nederlandse marine nu eenmaal zeer moeilijk een jongere 
over een oudere kan laten ,,bossenH. Van vervanging door een veel 
jongere kon dus geen sprake zijn. De bevelhebber moest roeien met 
de riemen, die hij nu eenmaal had in deze bijzondere omstandig- 
heden. Ik heb het toen geprobeerd door het zoveel mogelijk weg- 
halen van hoofdofficieren met leidende betrekkingen uit het 's nachts 
geregeld gebombardeerde Londen naar het evacuatieverblijf East 
Burnham House. Ik kon de grieven, die ik van de varende vloot 
hoorde over de behandeling op het hoofdkwartier, zich niet laten 
ontwikkelen tot afmetingen, die het moreel en de discipline in gevaar 
zouden brengen. ,,Discipline is in the wardroom" - dat schreef 
Jevvis al in 1797 - en verhalen aan boord in de longroom over 
vermeende onjuiste of onhebbelijke behandeling op het hoofdkwar- 
tier kunnen de discipline enorm schaden. Ik moet hier nog eens goed 
vastleggen, dat het hoofdkwartier van de marine dóór moest werken, 
wat er ook in Londen gebeurde. 

Het is, voor zover ik weet, maar eens gebeurd, dat een schip - de 
O 10 - in de haven van Falmouth kwam om brandstof te laden op 
een tijdstip, dat daar geen olie van de goede qualiteit aanwezig was. 
Niet alleen, dat zulk een oponthoud de operatie schaadt - het ging 
toen om het helpen onderscheppen van de Duitse schepen ,,Scharn- 
horst" en ,,Gneisenaun in Brest -, maar het gaat ook, ik zou haast 
zeggen vooral, om de schade, die toegebracht wordt aan het moreel 
van de bemanning, die het vertrouwen verliest in de efficiente wer- 
king van de leiding en van de gehele organisatie, waarvan zij deel 
uitmaakt. Ik heb er toen een ernstige ,,rown over gemaakt bij de af- 
deling Materieel van mijn hoofdkwartier. In oorlogstijd kunnen wij 
ons zulke fouten niet veroorloven en al zou er een excuus zijn voor 
de betrokken officieren, omdat er in Londen een ,,blitzw geweest was, 
het m i g  eenvoudig niet voorkomen. Er  zou geen excuus geweest 
zijn voor de verantwoordelijke topleiding, die tegen de gevolgen van 
die ,,blitzM niet alle maatregelen zou hebben genomen, die mogelijk 
waren! 

Natuurlijk waren de vlotte voorzieningen in de behoefte van de 
vloot niet mogelijk geweest, als de verschillende afdelingen van de 
Britse admiraliteit niet zo welwillend en efficient hadden medege- 
werkt, maar die verschillende afdelingen moesten altijd bijtijds ge- 
waarschuwd worden. Het administratieve apparaat moest in werking 
gebracht worden, ten einde de verstrekte goederen aan onze speciale 
eisen te laten voldoen, die wij wel moesten stellen in verband met de 
van de Britse ,,designsx afwijkende machinerieën en inrichtingen op 
onze schepen. Onze schepen en vaartuigen hadden als gevolg van de 
politiek onzer vóóroorlogse materiële leiding allerlei afwijkende 
Duitse, Zwitserse, Zweedse en andere installaties, die bijvoorbeeld 
vaak andere dan de op Engelse vloot gebruikte brandstoffen, smeer- 
oliën e.d. nodig maakten. Daardoor moest zeer veel werk verricht 
worden, dat vermeden zal kunnen worden in een onverhoopt nieuw 
voorkomend oorlogsgeval, waarbij de Nederlandse materiële leiding 
zich zal hebben ingesteld op de industrie van het land, met welks 
apparaat onze strijdkrachten zullen moeten samenwerken. 

Tegen de achtergrond van de aldus geschetste toestand moet alles, 
wat in Londen verricht was, worden gezien. Mij is nu gevraagd, welke 
mijn bemoeienissen waren met het tot stand komen der verblijfs- 
toelagen in de eerste weken in Londen. Die bemoeienissen waren 
uiteraard gering, omdat ik op dit gebied eigenlijk niets kon doen 
zonder de generaal Dijxhoorn, die Minister van Defensie was. 

De nos. 6703 t /m  6756 hebben beirekking op punt k van het 
Enquêtebesluit. 

6756. De Voorzitter: Dan zoudt u hetzelfde hebben kunnen ver- 
krijgen, indien u ze bevorderd had . . . . 

A. Als ik landmachtofficier geweest was, dan zou ik ze onmiddel- 
lijk beborderd hebben. Dat is daar te doen gebruikelijk, lijkt mij. 

6757. De Voorzitter: Daar is namelijk iets over te doen geweest, 
zoals u wel weet. Alleen is mij niet duidelijk geworden, waarom 
dat niet kon. 

A. Omdat ik er niets voor voelde, de hele organisatie topzwaar 
te maken; voor de mariniers bijv., waar altijd één kolonel het hoogst 
geweest was en chef van het gehele korps, terwijl nu een luitenant- 
kolonel als oudste officier van de mariniers in Engeland kwam, 
waar zeer weinig mariniers waren. Ik voelde er niets voor om die 
dadelijk te bevorderen en straks te zitten met enige kolonels, die 
ik eigenlijk niet kon gebruiken. Zo is het met de schout-bij-nacht- 



vlagofficier precies hetzelfde. Ik vond de hele gang van zaken bij 
de landmacht vaak vreemd, men zag daar soms mensen de eerste 
dag als eerste-luitenant en over drie weken als overste en nog vier 
weken later als kolonel. Dat is eenvoudig tegen iedere militaire gang 
van zaken in. Dat brengt altijd de grootste moeilijkheden mee, ook 
al, omdat het dan geen hoofdofficieren zijn, die werkelijk enige 
leiding kunnen geven. 

Wij hebben precies hetzelfde gehad - het staat er wel helemaal 
buiten natuurlijk - met de marva's. Ik heb altijd gezegd, wij moeten 
bij de marva's maar twee of drie officieren hebben. Nu zijn er al 
weer veel en veel meer, maar geen goede officieren, want die meisjes 
hebben nooit geleerd om zelf ondergeschikt te zijn, dus die kunnen 

ook aan anderen geen leiding geven. Maar dat is nu eenmaal de 
moderne tijd geweest, de ,,Brave New World". 

De nos. 6758 t/m 6781 hebben betrekking op punt k van het 
Enquêtebesluit. 

J. TH. FURSTNER. 
SCHILTHUIS, voorzitter. 
VAN DIS. 
STOKVIS. 
GERRETSEN, griffier. 



ZETTING VANDINSDAG 20 APRIL 1948 

Sub-Commissie I 

Tegenwoordig de heer Donker, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Schuijt, 
griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: b, c, d, e en p. 

Verhoor van 
FLQRIS JOHANNES HEERIS, 

oud 66 jaar, wonende te %-Gravenhage, militair raadsheer in de 
Bijzondere Raad van Cassatie, vice-admiraal b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

8962. De Voorzitter: Wij zouden gaarne ingelicht worden over 
het vertrek van de vloot uit Nederland in de Meidagen van 1940. 
Kunt u een verslag geven van de wijze, waarop dat geschied is? 

A. Gedurende de oorlogsdagen heeft de admiraal Furstner, die 
daar dus de veraiitwoordelijkheid voor draagt, de ,,Sumatram, dat 
was dus de kruiser, die in dienst was, en enige onderzeeboten, die 
voor verdediging van Nederland bestemd waren, naar Engeland ge- 
zonden. Verder zijn van de in aanbouw zijnde schepen, die dus nog 
geen oorlogsschip waren . . . . . . 

8963. De Voorzitter: Op welke dagen is dit gebeurd? Het betrof, 
meen ik, de ,,Sumatran en de ,,Heemskerck", de torpedobootjager 
,,Isaiic Sweers" en een aantal onderzeeboten. 

A. De ,,Heemskerck" was geen oorlogsschip. De .,Heemskerck" 
was in aanbouw op de werf in Amsterdam. Deze was klaar voor 
zijn proeftochten en had een proeftochtbemanning aan boord gekregen 
om te gaan proefstomen, hetgeen in de Ierse Zee zou gebeuren, maar 
was dus nog geen oorlogsschip. Ook de vier onderzeeboten, die 
gedeeltelijk in Vlissingen en gedeeltelijk in Rotterdam in aanbouw 
waren, waren nog niet door de marine overgenomen. Deze hadden 
haar proeftochten gedaan en moesten dus daar nog afgetimmerd 
worden en zouden dan pas oorlogsschip worden. 

De ,,Isaäc Sweers" bestond helemaal niet. Dat was de romp van 
een torpedobootjager, die later de naam ,,Isaac Sweers" zou krijgen 
en die met een sleepboot naar Engeland gesleept is, omdat deze 
romp zich zelf helemaal niet verplaatsen kon. Dus dat zijn allemaal 
schepen, die niet stonden onder de bevelhebber van de zeestrijdltrach- 
ten, de admiraal Furstner. De voorbereidingen voor het wegbrengen 
van die schepen waren alle gebeurd door de chef van de afdeling 
Materieel Marine van het Departement van Defensie de schout bij 
nacht Doornzan, de tegenwoordige vice-admiraal Doorrnnn. Dus van 
de eigenlijke oorlogsvloot waren toen alleen weggestuurd de ,,Suma- 
tra", die kon hier, onidat er geen aanval op het zeefront volgde, 
niets doen en liep alleen de risico door de luchtaanvallen ernstig 
beschadigd te worden, en de drie kleine onderzeeboten, die hier voor 
de verdeding van Nederland nog waren. Dat zijn de enige ooi-logs- 
schepen, die gedurende de oorlogsdagen vóór 14 Mei 1940 weg- 
gestuurd zijn. 

8964. De Voorzitter: Ik heb hier de vijfde aflevering van het 
U waarschijnlijk bekende verzamelwerk ,,Onderdrukking en Ver- 
zet" . . . . 

A. Professor Verzijl heeft mij hierover . . . . 
De Voorzitter: Daarin staat op de blz. 259 e.v. een artikel van 

admiraal Ft~rstner, getiteld ,,De Koninklijke Marine in de oorlogs- 
dagen van Mei 1940", op de blz. 264 e.v., gevolgd door een artikel 
van prof. Verzijl met de  titel ,,De Capitulatie". Nu heeft het onze 

aandacht getrokken - maar daar kom ik dadelijk wel op terug -, 
dat er een nuanceverschil bestaat tussen de voorstelling van zaken 
van prof. Verzijl en die van admiraal Furstner. Doch eerst wens ik 
uw zo juist gedane mededeling even te toetsen aan het artikel van 
admiraal Fuïstner. Deze toch zegt: ,,Inmiddels werd het de chef van 
de marinestaf" - dat is admiraal Fzirstaer zelf nietwaar? - ,,dui- 
delijk, dat de bedreiging onzer havens van de landzijde zo ernstig 
kon worden, dat een evacuatie door de marine noodzakelijk zou 
worden ten einde de strijd tegen de Duitsers van uit Britse bases 
te kunnen voortzetten. Op 11 Mei had een bespreking plaats van 
de chef marinestaf met de vlagofficier, chef van het materieel" - 
dat is dus schout bij nacht Doorman - ,,onder meer ten einde aan 
de te evacueren officieren van de staf ook de nodige officieren van 
de afdeling materieel toe te voegen om in Londen een klein doch 
volledig beheerslichaam te vormen. Op 11, 12 en 13 hlei werden de 
oorlogsschepen, die vanwege hun diepgang of om bijzondere redenen 
en eigenschappen (onderzeeboten) niet aan de steunverlening van 
ons leger konden deelnemen, reeds naar Engeland gedirigeerd. Zo 
verlieten Hr. Ms. kruisers ,,Sumatraw en ,,HeemskerckH, de torpedo- 
bootjager ,,Isaiie Sweers" en de onderzeeboten O 9, O 10, O 13, O 21, 
O 22, O 23 en O 24 de vaderlandse wateren". Tot zover admiraal 
F~irstner. En nu is dus de correctie, die u hierin aanbrengt, deze, dat 
niet juist is de indruk, die ik ook aanvankelijk had, dat dit allemaal 
onderdelen waren van de marine, maar dat dit eigenlijk uiteenvalt 
in tweeën, t.w. oorlogsschepen en schepen in aanbouw? 

A. Het waren schepen, die in aanbouw waren, en schepen, die 
oorlogsschip waren. De ,,Heemskerck" was geen oorlogsschip; die 
inoest als hij zijn proeftocht gedaan had, nog p1.n~. een half jaar af- 
timmeren, voordat hij oorlogsschip kon zijn. De ,,Isaac Sweers" was 
de romp van een torpedobootjager, die door een sleepboot naar 
Engeland moest worden gesleept en dus helemaal niet in het kader 
oorlogsschepen past. Van de onderzeeboten waren de boten met de 
lage nummers, dus dat zijn de O 9, O 11 en O 13, dit waren de kleine 
boten, in Nederland in dienst. Maar de grote met de hoge nummers, 
O 21, O 22, O 23 en O 24, waren boten, die in aanbouw waren en 
nog niet gereed waren voor de dienst. 

8965. De Voorzitter: Is in het artikel van admiraal Ftirstner overi- 
gens de feitelijke toedracht van hetgeen er gebeurd is op 11, 12 en 
13 Mei juist weergegeven? 

A. Dat is juist. Ik weet natuurlijk niet meer precies of dat op 
11 of 12 Mei gebeurd is. 

8966. De Voorzitter: Nu volgt daarop nog een verhaal, dat aan- 
vankelijk een mijnversperring gelegd zou worden, maar dat daar 
niets van terecht is gekomen, doch dat doet aan de essentie natuur- 
lijk niets af. Verder schrijft admiraal Fzlrstner: ,,Op 14 Mei werd 
de toestand zo critiek, dat de chef van de marinestaf besloot met 
veertien officieren der verschillende dienstvakken het Europese grond- 
gebied van het Koninkrijk te verlaten. Hij embarkeerde te 14.30 uur 
op de Scheveningse botter ,,JohannaU (Sch. 1)  van schipper Hoef- 
nagel en had de gelegenheid een tweetal Franse generaals mee te 
nemen, die in den Haag waren gekomen om het contact met het 
Nederlandse hoofdkwartier voor de samenwerking met de Franse 
gemotoriseerde divisie in Noordbrabant op te nemen". De vraag, 
die daarbij in mij opkomt is deze: Professor Verzijl zegt, dat nog 
verschillende schepen op 14 Mei zijn weggestuurd, zelfs na de 
capitulatie. Waarom inoest dan de chef van de marinestaf het land 
verlaten op een botter? 

A. Dat kan ik u uitleggen. Wij hebben Maandag, dus dat is de 
dag, dat Hare Majesteit weggegaan is, 's avonds een bespreking ge- 
had op het marinehoofdkwartier. Daar waren bij tegenwoordig de 
admiraal Furstner, de kapitein ter zee van Tijen, die chef van de 
operatieafdeling was, en ik als plaatsvervanger van Furstner. Toen 
is daar besproken, en daar is speciaal door van Tijen sterk de na- 
druk op gelegd, dat de chef van de marinestaf, die tevens bevel- 



hebber van de zeestrijdkrachten was, dus in die functie de vloot 
commandeerde, weg moest gaan om in Engeland aan het Neder- 
landse materieel leiding te geven en te zorgen, dat de nog niet voor 
de dienst gereed zijnde schepen werden afgebouwd. Daar hebben wij 
een gesprek over gehad. De admiraal F~wstner, die toen zeer ver- 
moeid was en zeer onder de indruk van de gebeurtenissen, zeide 
er niet zo heel veel voor te voelen. Ik zelf aarzelde. De figuur, dat 
iedereen het land verliet op dat ogenblik en de rest hier 1ie.t zitten, 
stuitte mij in zekere zin tegen de borst. Wij zijn toen uit elkaar gegaan 
zonder dat er een bepaalde beslissing genomen is. Toen heb ik daarna 
van Tijen gevraagd om nog eens bij mij te komen, nadat ik enkele 
dingen op mijn bureau afgedaan had, en met van Tijen nog een ge- 
sprek gehad en tegen hem gezegd: ik ben het helemaal met je eens, ik 
zal het nu met admiraal Furstner nog eens bespreken. Ik ben toen naar 
admiraal Furstner toe gegaan en heb een gesprek met hem gehad. 
Toen heeft deze o.a. tegen mij gezegd: ,,Ja maar H e e r i ~ ,  ik ben zo ver- 
schrikkelijk moe". Toen heb ik gezegd - en na zijn terugkeer in 
h'ederland in 1945, heb ik dit gesprek in het geheugen van admi- 
raal F~irstner teruggeroepen - ,,Ja, kijk eens, dat doet er nu niets 
aan toe. Als je 24 uur geslapen hebt, ben je weer fris en dan ben 
je weer in staat om die zaak op je te nemen. Er  moet iemand naar 
de overkant toe om op een goed ogenblik de zaak in handen te 
hebben". Toen is Funtner  's avonds, dat zal geweest zijn om een 
uur of halfelf, naar de opperbevelhebber toegegaan. Hij heeft met 
de opperbevelhebber de zaak besproken en de opperbevelhebber 
voelde er ook niet veel voor. Die heeft gezegd: de generaal van 
Voorst gaat ook niet weg; ik kan u natuurlijk niet tegenhouden, ik 
kan u niet bij uw jasje houden, maar ik ben het er toch niet mee 
eens. Toen is F~irstner op het bureau teruggekomen en heeft ge- 
zegd: ,,ik ga weg". En de volgende ochtend, dus dat is die Dinsdag- 
ochtend de dag van de capitulatie, is admiraal Fur~tner  weggegaan. 
De oorlogsschepen, die nog in Nederland waren, lagen, hetzij in 
Nieuwediep, hetzij in Hoek van Holland en ook in Terschelling 
waren er nog. Toen is admiraal Furstner op de voormiddag van 
14 Mei weggegaan. Hij is nog even bij mij op mijn kamer geweest, 
daar hebben wij nog even particulier gesproken. Hij heeft mij toen 
nog enkele woorden gezegd, nl. dat een groot gedeelte van het werk, 
dat door de marinestaf in die tijd gedaan was, mijn werk was ge- 
weest. Hij toch had het die tijd erg druk gehad met de plannen voor 
de aanbouw van twee nieuwe slagkruisers. Ik deed eigenlijk ge- 
zegd een groot gedeelte van het werk op het bureau. Zo is hij 
weggegaan. Hij heeft géén orders achtergelaten, ook niet over het 
wegsturen van de oorlogsschepen. 

8967. De Voorzitter: Ja, daar komen wij dadelijk op terug. 
U zegt dus, dat de admiraal Furstner weg is gegaan of heeft be- 

sloten weg te gaan na een conferentie met de opperbevelhebber van 
land- en zeemacht, waarbij deze laatste te kennen had gegeven, dat 
hij het niet wenselijk achtte, dat de bevelhebber der zeestrijdkrachten 
wegging. Hoe beoordeelt u dat uit een oogpunt van militaire ver- 
houdingen? 

A. Ja, kijkt u eens, ik acht dit een dusdanig ernstig geval, waarin 
men volkomen verantwoord is en ook de verantwoordelijkheid moet 
kunnen dragen om toch van hier weg te gaan. Ik vond dat belang 
overwegend. Er was geen één vlagofficier in Engeland, nietwaar, er 
was niemand anders dan de commandant van de ,,Sumatra", een 
kapitein ter zee, er was niemand eigenlijk gezegd om daar de leiding 
te nemen. Dus één moest er naar toe gaan. 

8968. De Voorzitter: Maar er waren toch in Indië ettelijke vlag- 
officieren? 

A. In Indië, maar voordat die uit Indië in Engeland waren, 
nietwaar, dat zou een hele tijd duren. Dus ik moet u eerlijk zeggen, 
ik heb het volkomen logisch gevonden. Laat ik zover gaan, als ik 
in zulk een geval verkeerd had en de opperbevelhebber had tegen 
mij gezegd, u gaat niet, dan was ik toch gegaan. Dit is één der zeld- 
zame gevallen, waarin men met alle risico's voor zich zelf geroepen 
is op een ogenblik niet te gehoorzamen. 

8969. Jonkvrouwe Wttewaaill van Stoetwegen: Ik meen, dat op 
deze manier ook enkele zeeofficieren uit Terschelling zijn wegge- 
gaan. 

A. Kijkt u eens. Ik ben 's middags om 2 uur bij de opperbevel- 
hebber gekomen. Daar heb ik . . . . 

8970. De Voorzitter: Mag ik misschien voor de goede orde eerst 
nog iets anders vragen, want anders halen wij de dingen, vrees ik, 

door elkaar. U opent hier op het ogenblik een perspectief, dat ons 
volkomen nieuw is. U zou dus ook de consequentie trekken, dat, wan- 
neer de opperbevelhebber een bepaalde order geeft aan b.v. de com- 
mandant veldleger, dat die commandant veldleger daarvan dan, in- 
dien hij van een andere mening is, afwijkt? Het is nog wat anders als 
men later aan de hand van nieuwe omstandigheden, die men niet 
meer met de opperbevelhebber heeft kunnen bespreken, van een be- 
vel afwijkt. Maar hier was de figuur zo, dat het besproken werd met 
de opperbeveihebber, dat deze zijn mening te kennen gaf en dat des- 
ondanks de bevelhebber der zeestrijdkrachten zei, dat hij het toch 
anders zou doen. Terwijl er geen tussentijds novum was afgekomen. 
Is dát in overeenstemming met de militaire verhoudingen? 

A. Kijkt u eens. Er  zijn omstandigheden, waarin ik van een 
order moet dun~en en kunnen afwijken. En ik vond dit een dusdanig 
dominercnd gevai, dat je op een ogenblik zegt, ja nu moet ik die 

7 veranturocrdelijbheid met alle risico daarvoor . . . . . 

8371. De Voorzitter: Maar lag het geval hier misschien in feite 
niet enigszins anders? Wij hebben het over een order van de opper- 
bevelhebber, maar ik kan mij ook voorstellen, dat het gesprek zo 
gelopen is, dat de opperbevelhebber heeft gezegd, dat hij er eigen- 
lijk niet veel voor voelde, maar dat hij desondanks niet een positieve 
order heeft gegeven? 

A. Neen, want zo meen ik, dat ik het ook aan u gezegd heb: 
De opperbevelhebber zei: ,,Ja, ik voel er niet veel voor, maar ik kan 
u niet bij uw jasje vasthouden", nietwaar. Dat waren de woorden. 

8972. Ge Voorzitter: Dan heeft de opperbevelhebber dus ook 
niet gezegd: ,,Ik gelast u om hier te blijven?". 

A. Neen, positief niet. 

8973. De Voorzitter: hlaar heeft hier nu misschien ook niet een 
beetje een rol gespeeld de gedachte, dat een opperbevelhebber van 
land- en zeemacht, die behoort tot de landmacht, eigenlijk niet kan 
beoordelen wat door de leiding van de zeemacht beslissend geacht 
wordt? 

A. Ik zou hierbij willen vooropstellen, dat deze gedachte bij ons 
nooit een rol gespeeld heeft. De opperbevelhebber is opperbevelheb- 
ber, nietwaar, en die commandeert alles. Daar kwam bovendien bij, 
voor mij persoonlijk, dat ik de generaal Wirzkelmnn heel goed kende, 
want de vorige mobilisatie was ik chef van de marinestaf in Zeeland, 
en toen was de generaal Winkelman daar kapitein van de generale 
staf. Dus wij kenden elkaar heel goed en Fur~tner  stond ook met de 
opperbevelhebber op heel goede voet. Die gedachte heeft dus per sé 
nooit een rol gespeeld. 

8974. De Voorzitter: En hebt u niet de indruk, dat de opper- 
bevelhebber het admiraal Furstner en u later kwalijk heeft genomen, 
dat het zo gelopen is? 

A. Neen, helemaal niet. Ik zal u straks vertellen, als u mij toe- 
staat, wat er verder gebeurd is die middag. 

De Voorzitter: Ja, daar kom ik dadelijk op. Deze zaak komt hier 
zo ineens ter tafel, dat ik het uitvoerig wil bespreken. 

A. Is uw idee, dat dit als het ware zou zijn . . . . 
De Voorzitter: Insubordinatie. 

A. Neen, absoluut niet. Het zou nooit in onze hersens zijn op- 
gekomen. 

8975. De Voorzitter: Dat leidt u af uit het karakter van het 
gesprek? 

A. Ja. De opperbevelhebber zag het alleen anders dan Furstner. 
Maar hij gaf hem door geen positieve order te geven een zekere mate 
van vrijheid om te beslissen zoals hij wou. 

8976. De Voorzitter: Dus dan ligt het toch iets anders dan zoals 
u het aanvankelijk stelde, toen u zei: ,,Men moet onder bepaalde 
omstandigheden van een order durven en kunnen afwijken". Die 
figuur heeft hier eigenlijk niet gelegen. 



A. Heeft hier niet gelegen, neen. Dit is, laat ik zeggen, mijn op- 
vatting in het algemeen. In een dergelijk geval, wanneer men voor 
een dergelijke grote beslissing staat, ja, dan zou ik een geval kunnen 
construeren, waarin je op een ogenblik zegt, ik doe het, met alle 
risico's, dat je later voor de krijgsraad komt, dan heb je de ge- 
volgen daarvan te dragen. 

8977. De Voorzitter: Juist. Het is nu wel duidelijk. Maar nu nog 
die ene vraag, die nog niet beantwoord is. Waarom moest nu de 
chef van de marinestaf uitgerekend in een botter de zee op? 

A. Ik heb eerst later gehoord met welk vaartuig admiraal Furst- 
ner vertrokken is. Ik neem aan, dat hij van uit Scheveningen is weg- 
gegaan, omdat dat natuurlijk het gemakkelijkste punt was, waar hij 
op dat ogenblik embarqueren kon. Anders moest hij met een auto 
ergens naar toe gaan. Dan was het de vraag nog of hij daar een 
schip zou vinden om weg te gaan. Dat kan ik mij dus levendig 
voorstellen. 

8978. De Voorzitter: U vindt dat derhalve onder de gegeven 
omstandigheden niet vreemd, omdat hij daar een scheepsgelegenheid 
had en hij dat ergens anders nog maar moest afwachten. Ik kom nu 
weer terug op het artikel van admiraal Furstner. Nadat hij dus 
medegedeeld heeit wat er geëvacueerd is op 11, 12 en 13 Mei en 
nadat hij verteld heeft, dat hij op 14 Mei zelf scheep is gegaan naar 
Engeland, gaat hij als volgt door: ,,Enkele uren vóór de onvermijde- 
lijke capitulatie van het Nederlandse leger van kracht werd, ver- 
lieten ook de kleinere marinevaartuigen, die tot het laatst aan het 
leger steun waren blijven verlenen, de vaderlandse wateren". 

Men zou hieruit de indruk kunnen krijgen, dat deze vaartuigen uit 
eigen initiatief de Nederlandse wateren verlieten. Dan zegt hij ver- 
derop, nadat hij het eerst nog over de gebeurtenissen in Zeeland 
heeft gehad: ,,Door een op het juiste ogenblik door de wd. chef van 
de marinestaf" - dat bent u blijkbaar - ,,verzonden telegram kon 
nog een gedeelte der in opleiding zijnde marinemannen uit Nieuwe- 
diep over zee en op last van de commandant van Zeeland de op- 
leiding lichtmatrozen van Vlissingen over land via België worden 
geëvacueerd". En dan komt even verder: ,,Zo kon gezegd worden, 
dat de evacuatie der marine, op 11 Mei begonnen, op 19 Mei was 
voltooid". Dit alles lijkt op een suggestie alsof hier een volledig 
te voren opgemaakt plan op 19 Mei voltooid was. 

A. U geeft het precies weer, zoals ook mijn indruk van deze 
zaak is. 

8979. De Voorzitter: In het artikel van prof. Verzijl lees ik 
daarentegen het volgende: ,,Zodra dit hem bekend was geworden, 
heeft schout-bij-nacht (thans gepensionneerd vice-admiraal) Heeris, 
die de vice-admiraal Furstner, na diens vertrek naar Engeland 
in de morgen van 14 Ailei, als hoofd van de afdeling zeemacht 
en chef van de marinestaf was opgevolgd, na bespreking met de 
Opperbevelhebber aan de commandanten te Hoek van Holland, 
IJmuiden en Den Helder order gegeven, alle vaarklare oorlogssche- 
pen onmiddellijk te doen vertrekken, met bestemming naar Enge- 
land; het nodige personeel voor bewaking en handhaving van de 
orde moest worden achtergelaten, maar overigens moest zoveel mo- 
gelijk personeel worden afgevoerd; in het bijzonder het technische 
personeel moest met de vaarklare schepen worden medegestuurd. 
Hieraan is onmiddellijk voldaan, met het resultaat, dat geen enkel 
tot varen in staat zijnd oorlogsschip in handen van de vijand is 
gevallen". Met andere woorden, hier wordt ten tonele gevoerd een 
initiatief, dat in het voorgaande artikel niet vermeld is. 

Misschien kunt u daar nog een nadere toelichting op geven. 

A. Ik ben 's middags om twee uur, dus dat is die Dinsdagmiddag, 
naar de opperbevelhebber gegaan. Ik heb toen aan de generaal ge- 
rapporteerd, dat de admiraal Furstner vertrokken was en dat ik de 
dienst van admiraal Fursfner overgenomen had. Nu heb ik achteraf 
gehoord, daar heb ik in die dagen zelf niets van geweten, dat om 
ongeveer halfdrie 's middags op het hoofdkwartier bij de opperbe- 
velhebber een bijeenkomst geweest is, waar o.a. alle opperofficieren, 
die bereikbaar waren, geweest zijn, en waar hun oordeel gevraagd 
is over de noodzakelijkheid van een capitulatie. Daar is de marine 
niet in gekend. Ik ben er niet geweest. 's Middags om 3 uur onge- 
veer, kwam de kapitein ter zee van Tijen bij mij en zei: ,,Nu moet u 
toch eens even horen, de president van het hoog militair gerechtshof 
de heer Jellinghaus is net bij mij geweest en die heeft mij gezegd, 
dat hij van de procureur-generaal gehoord had, dat de Duitsers 
Rotterdam al voorbij waren en al in de buurt van Delft waren. Toen 
belde ik de generaal van V o o r ~ t  mijn collega van de afdeling land- 

macht op en die zei, ja, ik kan je door de telefoon geen inlichtingen 
geven. Toen ben ik onmiddellijk met mijn auto naar het hoofdkwar- 
tier aan het Voorhout gereden en daar ben ik bij van Voorst geko- 
men en toen stelde ik hem deze vraag en toen wees hij naar de deur 
- zijn kamer was naast de kamer van de generaal Winkelrnan en 
die deur stond open - en daar kwam de generaal Winkelman te 
voorschijn en toen zei ik tegen de generaal: ,,Maar generaal, hoe 
staan de zaken eigenlijk?" En toen hoorde ik van de generaal, dat 
hij bezig was te capituleren. Toen heb ik tegen de generaal gezegd: 
,,Maar God generaal, dan stuur ik de marine toch nog weg". En zo 
ben ik uit het bureau van de generaal weggegaan en in mijn auto 
gestapt, naar de Badhuisweg gereden, waar ik mijn hoofdkwartier 
had en daar heb ik de order opgesteld voor de verschillende onder- 
commando's en die per telex doen verzenden. Furstner heeft toen hij 
wegging aan mij daarover geen enkele order of aanwijzing achter- 
gelaten. De admiraal Furstner heeft dit later verklaard met te zeg- 
gen: ,,Ja, dat was helemaal niet nodig, want ik was er zeker van, dat 
Heeris de zaken zou doen, zoals ik dat zelf gedaan zou hebben", 
maar ik breng alleen naar voren, dat mij geen enkele order gegeven 
is. Zo heb ik op deze manier de marine weggestuurd. En ik ben 
daarmee doorgegaan 's avonds tot ongeveer 9 uur, toen zijn bij mij 
de laatste adelborsten en laatste telegrafisten, die ik nog op het 
hoofdkwartier op de Badhuisweg had, van uit Scheveningen ver- 
trokken. En 's nachts om één uur kreeg ik de tweede Duitse marine- 
attachés, die hier in den Haag waren, die toen dus vrijgelaten waren 
en opgeborgen waren geweest in het Hotel des Indes. Zij waren 
natuurlijk buitengewoon in hun wiek geschoten, dat de marine weg 
was, Toen heb ik hun gezegd, dat ik daar niet verder over behoefde 
re praten en toen zij mij zeiden: ,,Dan stel ik u er verantwoordelijk 
voor", heb ik geantwoord: ,,Dat is best, dat moet u doen". Ik heb er 
verder ook nooit iets meer van gehoord. 

8980. De Voorzitter: Hebt u toen ook niet overwogen om zelf 
weg te gaan? 

A. Neen, dat kon ik niet. Kijkt u eens even, er moest iemand 
hier zijn, die ten slotte de capitulatie verder, voor wat de marine be- 
treft, regelde en die voor de zaken zorgde. 

En wanneer ik hier al het personeel op een goed ogenblik achter- 
liet en alle leidende officieren weggegaan waren, dat kon niet. Ik 
heb die nacht van 13 op 14 Mei ook uitdrukkelijk met Furstner 
besproken, dat de kapitein ter zee van Tijen tot mijn beschikking 
zou blijven. Die zou hier in Holland blijven om met mij de zaken 
van de marine hier in Holland te behandelen. 

8981. De Voorzitter: Toen u dit gedaan hebt, hebt u waarschijn- 
lijk bij u zelf wel overwogen, dat dit muisje nog wel een staartje kon 
hebben? 

A. Zeker, ik heb geen ogenblik verwacht, dat het geen staartje 
zou hebben. 

8982. De Voorzitter: Aan de andere kant stond het natuurlijk 
zo, dat de capitulatievoorwaarden op dat moment nog niet waren 
getekend. 

A. Neen, maar laat ik zo zeggen, wanneer je zegt, ik leg de 
wapens neer, ik schei er mee uit en je stuurt de hele marine nog 
weg, dan ontstaat natuurlijk een figuur, die geen sympathie wekt 
bij de andere partij. 

8983. De Voorzitter: Er staat in de capitulatievoorwaarden, in 
artikel 8, tweede lid, dat voor de marine van Duitse zijde met het 
oog op de capitulatie aangewezen is de kapitein ter zee Hain. Dat is 
dus de man, waarmede u waarschijnlijk wel spoedig contact hebt ge- 
kregen? 

A. De volgende ochtend is de generaal Winkelman naar Rijsoord 
gegaan, daarheen ben ik ook niet mee geweest. Toen de generaal 
terugkwam, ben ik bij de generaal geroepen, die heeft tegen mij ge- 
zegd, je moet naar het Hotel des Indes gaan, daar zal je waarschijn- 
lijk vinden die kapitein ter zee Hain en daar is een apart protocol 
voor de capitulatie van de marine en dat moet jij met hem behande- 
len en tekenen. Toen ben ik naar het Hotel des Indes gegaan, daar 
was geen kapitein ter zee Hain, dus ben toen teruggegaan naar mijn 
bureau. Ik werd toen om één uur of halfeen opgebeld, of ik wilde 
komen op het bureau van de Duitse marine-attaché om daar die 
zaken te bespreken. Daar trof ik toen die kapitein ter zee Hain en 
daar heb ik toen met de admiraal Hintzrnann, dat was de eerste 
Duitse marine-attaché, en Hain de zaak besproken. 



8984. De Voorzitter: Is daar het wegsturen van de rest van de 
vloot niet behandeld? 

A. 0 ,  neen, dat is er niet in voorgekomen. 
Zij vroegen mij wel een lijst van de oorlogsschepen, ik zei, die is 

kort, want er is niets. Zij waren toen zeer verontwaardigd en zeiden, 
als wij dat punt nu laten rusten, dan hoort u er later nog wel van. 
Ik zei, dat is best, daarna zijn wij toen over die andere punten gaan 
praten. Maar ik heb er verder nooit meer iets van gehoord. 

8985. De Voorzitter: Thans zou ik u het volgende willen vragen. 
Kan men, naar uw oordeel, met betrekking tot de evacuatie van de 
marine eigenlijk niet zeggen, dat er van te voren een plan is vast- 
gesteld? 

A. Of er een plan in het hoofd van admiraal Furstner bestaan 
heeft, dat kan ik niet beoordelen. Van dat plan was mij niets be- 
kend en er is mij ook geen enkele mededeling gedaan. Als ik zelf in 
dit geval geweest was, dan had ik, al vertrouwde ik iemand nog zo, 
toch tegen hem gezegd, zeg, denk er om, de schepen weg, hoor, vóór- 
dat er gecapituleerd wordt of iets dergelijks. Maar in ieder geval, 
er is aan mij geen woord gezegd . . . . 

8986. De Voorzitter: Dat was dus op het ogenblik, toen de 
admiraal Furstner wegging, waar u nu over spreekt. Maar ik bedoel 
of er vóór de Meidagen van 1940 een plan voorbereid was. 

A. Van dit plan was mij absoluut niets bekend en ik heb er ook 
nooit iets van gehoord. 

8987. De Voorzitter: Dus, laat ik zeggen, naar uw mening berust 
dat wegzenden van schepen op 11, 12 en 13 Mei telkens op inciden- 
tele beslissingen? 

A. Dat zijn naar mijn mening incidentele beslissingen geweest, 
dat waren schepen, die hier niet meer nodig waren. 

8988. De Voorzitter: Dat is dus waarschijnlijk in overleg met 
u gebeurd? 

A. Neen, dat heb ik later gehoord, admiraal Furstner heeft het 
niet met mij vooraf besproken. 

8989. De Voorzitter: Het komt dus hierop neer, dat - afgezien 
van hetgeen schout-bij-nacht Doorman in dezen verricht heeft - ad- 
miraal Furstner de beslissingen in zake het wegzenden van schepen 
vóór 14 Mei zelf genomen heeft, naar het hem in de loop van die 
dagen noodzakelijk voorkwam. Hij is daarop weggegaan, maar heeft 
geen opdracht nagelaten, wat er met de achterblijvende schepen 
moest gebeuren. Hij heeft toch wel aan u zijn bevoegdheden over- 
gedragen? 

A. Ook niet. Laten wij het zo zeggen. Hij ging weg, hij zei 
precies (Ik heb een buitengewoon goed geheugen voor deze din- 
gen): Furstner kwam mijn kamer binnen. Wij zaten beiden op 
ons bureau aan de Badhuisweg. Hij zeide: ,,Heeris, ik ga weg. Doe 
mij geen uitgeleide naar de auto, want dat trekt zo de aandacht, 
dus blijf hier rustig op je kamer en laat ik je nog eens bedanken 
voor alles, wat je gedaan hebt in die tijd en je hebt hier werkelijk 
het leeuwendeel van het werk gedaan". Ik vond het een enigszins 
zonderlinge figuur, omdat ik in 1932 al gepensionneerd was. In 1937 
heb ik het verzoek gekregen - ik was toen bezig met te studeren 
en had nooit gedacht om ooit weer marinediensten te doen -, of 
ik mij beschikbaar wilde stellen. Er  moesten toen nieuwe organi- 
saties gemaakt worden, in verband ook met de gespannen toestand, 
en toen heeft men mij het verzoek gedaan of ik dit op mij wou 
nemen. En toen in September 1939 ben ik bij Koninklijk besluit 
weer in activiteit hersteld en tevens bevorderd tot schout-bij-nacht. 

8990. De Voorzitter: Juist. Het is dus zo, dat de overdracht 
van Furstner's bevoegdheden op u eigenlijk automatisch plaats vond? 

A. Ja, Furstner en ik deden vanaf September tot de oorlog 
samen de wachtdienst. Elke avond was er een van ons tweeën altijd 
op het bureau aanwezig, de ene ging eten en dan bleef de ander, 
en als die weg was, bleef de ander tot half 12, 12 uur. 

8991. De Voorzitter: En dat u op 14 Mei bevel gaf tot het weg- 
zenden van de resterende schepen, vloeide dus automatisch uit uw 

nieuwe functie voort? Men kan het niet - ten minste, zo ziet u 
het - aldus opvatten, dat dit eigenlijk de laatste uitvoeringshandeling 
is geweest van een plan, dat men als een geheel moet zien? Om het 
precies te zeggen, komt het volgens u hierop neer, dat, wat er gebeurd 
is vóór 14 Mei, is geschied door admiraal Furstner en dat, wat er 
gebeurd is vanaf het vertrek van admiraal Furstner, is verricht op 
initiatief van de schout-bij-nacht Heeris. Zo is het eigenlijk naar uw 
mening? 

A. Ja. En laat ik het zo zeggen, die gewrongen voorstelling 
in het begin, die u voorgelezen hebt, waar o.a. genoemd wordt de 
torpedojager ,,Isaac Sweers" en ook alle andere schepen, nietwaar, 
dat past in dit kader, er wordt dus als het ware vermeld een grote 
serie oorlogsschepen, die al weggezonden waren, en dan worden 
ten slotte nog een paar, die nog overgebleven waren, achteraan 
weggezonden, dit is echter onjuist, want die schepen, die opge- 
somd worden, waren voor het grootste deel geen oorlogsschepen. 
Het waren schepen, die in aanbouw waren. 

8992. De Voorzitter: Juist. Maar wat nu weg is gegaan op uw 
last, wat was dat nu? Prof. Verzijl zegt: ,,Het aantal destijds ver- 
trokken schepen bedroeg ongeveer twintig". Wat waren dat voor 
schepen? 

A. Dat waren o.a. mijnenleggers, mijnenvegers, torpedoboten, 
Hr. Ms. ,,Johan Maurits van Nassau", die 's morgens bij de Afsluit- 
dijk gevochten had en op haar reis naar Engeland bij Callants- 
oog door de Duitsers met bommen uit vliegtuigen vernietigd is. 

Het waren ongeveer een 20 schepen. Er  zijn ongeveer met die 
schepen meegegaan een 2500 man. 

8993. De Voorzitter: Dus het betekent, dat het alle schepen 
waren, die nog op enigerlei wijze bij de oorlogvoering hier be- 
trokken waren? 

A. Alles, wat er toen nog hier was, dat aan de oorlog deel had 
genomen, is toen weggestuurd. 

8994. De Voorzitter: Wat was de totale tonnage van die schepen? 

A. Dat zou ik u niet durven zeggen, maar dat zal misschien ge- 
weest zijn, het waren betrekkelijk allemaal kleine schepen, nu laat 
ik zeggen misschien een 8000 ton of iets dergelijks. 

De Voorzitter: Juist. 

A. 5000 misschien, ik zou het niet durven schatten op het ogen- 
blik. 

8995. De Voorzitter: En u zegt, daar is meegegaan hoeveel man? 

A. Ongeveer 2500 man. 

8996. De Voorzitter: 2500 man? Prof. Verzijl zegt, dat on- 
geveer de helft van het totale in Nederland aanwezige marineper- 
soneel op deze wijze aan gevangenneming is ontkomen. Waar is dan 
de andere helft gebleven? 

A. Die is hier in Holland gebleven. Die konden wij niet meer 
weg krijgen. 

8997. De Voorzitter: Waren die niet meer te bereiken? Of konden 
die niet meer op die schepen? 

A. Zij konden op deze schepen niet meer want dan waren die 
natuurlijk zo verschrikkelijk overbelast - het waren allemaal maar 
kleine schepen -, ook met nog uit IJmuiden vertrekkende koop- 
vaardijschepen is nog ingevolge mijn order personeel meegegaan. 
Er zat een groot contingent in Amsterdam, dat wij op dat ogenblik 
niet meer weg konden krijgen. Ik heb er alle mogelijke moeite voor 
gedaan, maar het was mij verder onmogelijk. 

8998. De Voorzitter: Is ook juist de volgende zin in het artikel 
van prof. Verzijl: ,,De op het IJsselmeer aanwezige Nederlandse 
oorlogsschepen zijn door de bemanningen tot zinken gebracht?" 

A. Ja. 



8999. De Voorzitter: Hoeveel waren er dat? 

A. Dat was één van de pantserboten. Dat waren die pantser- 
boten uit de oude tijd, dus dat waren scheepjes van 800 ton, en nog 
een mijnenveger, die dienst deed als bewakingsvaartuig. Dus laat ik 
zeggen twee scheepjes. 

9000. De Voorzitter: Onder wiens bevel stonden deze? 

A. Die stonden onder bevel van schout-bij-nacht Vreede. 

9001. De Voorzitter: Heeft deze last gegeven tot het tot zinken 
brengen? 

A. Dat was automatisch. Die schepen konden niet meer weg, 
dus toen de order van de opperbevelhebber kwam om te capituleren, 
hebben de bemanningen zelf die schepen laten zinken. 

9002. De Voorzitter: Dat is dus niet op last gebeurd? 

A. Neen. De commandant in Den Helder heeft nog aan de opper- 
bevelhebber gevraagd om ook Den Helder uit te sluiten van de ca- 
pitulatie net als Zeeland, omdat er ten slotte in Den Helder nog niets 
gebeurd was. De Duitsers toch hadden de afsluitdijk niet over kunnen 
komen, maar daar is de opperbevelhebber niet op ingegaan. 

Mijn houding in deze is door de Regering ook gebillijkt. De vlag- 
officieren hebben allemaal, nadat de Regering in Nederland terug- 
kwam, van de Minister een order gekregen om een verslag te maken 
van wat wij in de oorlogstijd gedaan hadden en ook daarna. Het 
gevolg daarvan is geweest, dat de Minister mij medegedeeld heeft, 
dat de Minister zeer tevreden was over mijn gevoerd beleid en daar- 
om heeft men mij weer gevraagd om weer een functie in Londen 
te aanvaarden. Toen ben ik directeur van de luchtstrijdkrachten ge- 
worden. 

9003. De Voorzitter: Na de oorlog? 

A. Ja. Daar ben ik gebleven tot Maart 1946. Toen heb ik ge- 
vraagd om afgelost te worden, ik was toen 64 jaar. Het werd nu 
langzamerhand tijd om afgelost te worden. 

9004. De Voorzitter: Toen u dat artikel van de heer Furstner 
las, vond u dat een zekere teleurstelling? 

A. Kijkt u eens. Mag ik eens eerlijk tegen u spreken? Ik heb het 
gevoel gehad, dat is misschien kinderlijk, maar de gehele oorlogs- 
tijd heb ik het gevoel gehad, als de Regering in Nederland terugkomt, 
dan zal je zeker een mededeling krijgen, dat men dit toch wel zeer 
geapprecieerd heeft, die questie van de schepen. Dit is niet gebeurd. 
Toen de Regering hier terugkwam, zijn wij behandeld, laat ik zo 
maar zeggen, alsof wij allemaal in staat van beschuldiging stonden. 
Ik heb mij ten slotte met de grootste moeite aan de admiraal Furst- 
1zer moeten opdringen om aan hem en aan de Minister van Marine 
een nota te geven over de quaestie van het gegeven erewoord, omdat 
ik daarvoor, wat het gehele personeel betrof, de morele verantwoor- 
delijkheid wenste te dragen. Maar verder nam niemand enige notitie 
van ons. 

Admiraal Furstner heeft ook nooit enige notitie van mij genomen. 
Daarom heb ik mij op een goed ogenblik tot de admiraal Furstner 
gewend en heb over deze zaak gesproken. Daarop heeft de admi- 
raal Furstner een radiorede gehouden, waarin hij een zin gebruikt 
heeft met dat mooie woord van ,,de trouwe medewerker, die op het 
juiste ogenblik de schepen weggestuurd had", doch verder is hij 
altijd doorgegaan zijn lezing te geven, zoals hij tijdens de oorlog ge- 
daan heeft. In Londen is een boek verschenen ,,Nederlandsch zee- 
macht in oorlogstijd" van de hand van de heer Kroese met een voor- 
woord van Fuustner en daarin staat met zoveel woorden, dat de admi- 

raal Furstner vóór zijn vertrek uit Holland het vertrek van de oor- 
logsschepen geregeld had. En dat heeft mij, laat ik het u eerlijk zeg- 
gen, verschrikkelijk hoog gezeten. En dat zit het nog. 

De Voorzitter: Zegt u dit laatste nog eens. Dat staat in een boek, 
dat . . . . 

A. Dat ik hier bij mij heb. Dit boek heeft voor het eerst een 
officier, die uit Engeland kwam, mij uit belangstelling ter hand ge- 
steld. Ik geef u eerst even de titel op ,,Neêrlandsch zeemacht in oor- 
log", geschreven door kapitein-luitenant ter zee Kroese met een voor- 
woord van de luitenant-admiraal Furstner, Minister van Marine. 
Daar staat in: ,,Toen het hem duidelijk werd, dat de opperbevelheb- 
ber van land- en zeemacht het moeilijke besluit tot capituleeren zou 
moeten nemen, trof de bevelhebber der zeestrijdkrachten vice-admi- 
raal J. Th. Fnrst~zer maatregelen om te voorkomen, dat de overge- 
bleven schepen en vliegtuigen van de Koninklijke Marine in dezen 
val werden medegesleept". Dat wil dus zeggen, dat hij gezorgd heeft, 
dat de vloot wegkwam, zo leest iedereen het, nietwaar, dit boek 
heeft iedereen gelezen. En daar wordt met geen stom woord over 
gerept, dat iemand anders na zijn vertrek het gedaan heeft. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dat wordt dan nu open- 
baar door deze enquête? 

A. Ik hoop het. Ik moet u eerlijk zeggen, het heeft mij ver- 
schrikkelijk hoog gezeten. 

9005. De Voorzitter: Voor het wegzenden van de rest van de 
schepen had u natuurlijk ook tegenover de Duitsers de verantwoor- 
delijkheid te dragen. Het is nu allemaal wel heel aardig afgelopen, 
maar . . . . 

A. Ik had de verantwoordelijkheid en niemand anders. Laat ik 
het u zo zeggen. Ik heb zo dikwijls gezegd, stel je voor, dat ik het 
niet gedaan had, wat was er dan met mij gebeurd, als de Regering 
teruggekomen was, dan zat ik nu in de gevangenis. En nu ik het 
wel gedaan heb, nu heeft een ander het gedaan. Het was mijn plicht 
om dit te doen. En als ik het niet gedaan had, dan had ik voor het 
bijzonder gerechtshof gestaan of voor de raad van cassatie of wat 
ook en dan was ik veroordeeld wegens schandelijk plichtsverzuim. 
Maar nu heb ik het niet gedaan. 

De Voorzitter: Ik ben voor wat mij betreft, aan het einde van de 
behandeling van dit punt. Indien u zelf nog iets hebt, wat u meent, 
dat in dit verband naar voren moet worden gebracht, dan wil ik u 
daartoe gaarne de gelegenheid geven. 

A. In dit verband heb ik niets meer te zeggen. 

9006. De Voorzitter: U acht het zo duidelijk genoeg? 

A. Ik geloof, dat het volkomen duidelijk is. 

De Voorzitter: Dan dank ik u ten zeerste voor uw inlichtingen. 

De nos. 9006 t /m 9017 hebben betrekking op de punten b, c, d en 
e van het Enquêtebesluit. 

De Voorzitter: Dan dank ik u ten zeerste voor uw inlichtingen en 
sluit ik hiermede het verhoor. 

F. J. HEERIS. 
DONKER, voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
KOERSEN. 
SCHUIJT, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 21 APRIL 1948 

Sub-Commissie I 

Tegenwoordig de heer Donker, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Schuijt, 
grif fier. 

Punten van het Enquêtebesluit: b, c, d, e en p. 

Verhoor van 

JOHANNES THEODORUS FURSTNER, 
oud 61 jaar, wonende te 's-Gravenhage, lid van de Raad van State, 

oud-Minister van Marine. 

Hij legt de eed af als getuige. 

De nos. 9063 t /m 9070 hebben betrekking op de punten b, c, d en 
e van het Enquêtebesluit. 

9071. De Voorzitter: Dat was blijkbaar het begin van de terug- 
tocht van de Grebbelinie. 

A. Waarschijnlijk wel, ja. Hoewel dat vliegkamp natuurlijk een 
beetje noorderlijker ligt. Ik kreeg het gevoel, dat het een beetje een 
algemene debacle was. Toen ben ik naar generaal Winkelman ge- 
gaan, dat was dus 's Maandags, de avond van de 13de. Toen heb ik 
een gesprek gehad met generaal Winkelman, maar wij spraken ver- 
schillende talen, misschien is het het beste om het zo uit te drukken. 
De generaal had het in de eerste plaats over de sterkte van de Duit- 
sers, over de ,,Kampsturzflugzeuge" en de enorme hoeveelheid tanks 
en de onoverwinnelijkheid van Duitsland. Toen, op een gegeven 
moment, kwam dit: ,,Als het ergste komt" - iets in die geest, de 
juiste woorden ben ik vergeten, het is zoveel jaren geleden, maar de 
quintessens heb ik toen heel goed begrepen, want het was nogal een 
klap voor mij -: ,,Als het ergste komt, zal ik aanvragen een inte- 
grale capitulatie". Ik zei: .,Dat is een mooi woord, maar wat bedoelt 
u daarmee generaal?',,Ja, als het ergste komt, veronderstellender- 
wijs gesproken, dan capituleren, ik als opperbevelhebber, het leger 
onder generaal van Voorst, de legercommandant, en de marine met 
u als hoofd". Ik zei: ,,Ik begrijp helemaal niet, waar dat voor nodig 
is en wat de bedoeling daarvan is, want per slot van rekening, als 
dit stukje van het Koninkrijk verloren gaat, dan is dat natuurlijk 
ontzettend beroerd, maar per slot van rekening is daarmee de oorlog 
niet afgelopen; wij hebben toch nog Indië en West-Indië, wij hebben 
de koopvaardij. wij hebben het grootste deel van de marine al in 
Engeland zitten". Ik moet hier even zeggen, dat meteen van de eerste 
dag van Vrijdag af wij al begonnen waren met het evacueren van 
de ,,Sumatraw, de ,,HeemskerckM, de ,,Isaäc Sweers" en de onderzee- 
boten en dan nog de grote mijnenlegger ,,van der Zaan", enfin, alles 
wat niet dadelijk kon dienen voor hulp aan de landmacht, aan de 
oostzijde van de vesting Holland, hadden wij toen al weggestuurd. 
Er viel aan het standpunt van de generaal niet te tornen, hij zag dit 
zo, hij zag eigenlijk de nederlaag en de capitulatie. Ik zei: Generaal 
dan geloof ik niet, dat ik mij bij deze opvatting kan neerleggen en 
ik ben van plan naar Engeland te gaan. Toen is het zo afgelopen, 
dat hij mij naar de deur bracht - het ging overigens zeer vriend- 
schappelijk - en zei: ,,Ja, admiraal, ik kan u niet bij uw arm 
blijven vasthouden, als u weg wilt". 

Op het stafkwartier was het een zeer moeilijke beslissing, die ik 
die nacht had te nemen, per slot van rekening ben je ook nog mili- 
tair en het was niet zo gemakkelijk tegen de opvatting van de opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht in te gaan. Aan de andere kant 
was hierbij een steun, kan ik gerust zeggen, dat ik een dubbele 
functie had, dus dat ik ook als bevelhebber zeestrijdkrachten recht- 
streeks onder de Regering stond en als zodanig had ik morele ver- 
plichtingen om de marine verder te ,,managenw en die marine was 

voor een groot gedeelte al over in Engeland. Toen heb ik dat be- 
sproken op het hoofdkwartier, met kolonel van Tijen, de sous-chef 
marinestaf. Ja, dat moet ik ook nog even vertellen, hoe of dat zat. 
Wij hadden vóór de oorlog een marinestaf met twee sous-chefs, 
één voor de operationale kant en één voor de materiële kant. De 
operationele kant had ik meegenomen naar de Badhuisweg en verder 
had ik meegenomen de schout-bij-nacht Heeri~. Heeris heb ik in 
1938 - hij was toen sinds zes jaar als kolonel gepensionneerd - 
weer in dienst genomen als ,,dug-outu - zo noemen ze in Engeland 
de ambtelijk overledenen, die weer opgegraven worden onder oor- 
logsomstandigheden -. Heeris had ik doen benoemen tot chef van 
het ,,Bureau Zeeverkeer". Naar aanleiding van de verandering in de 
doelstelling der marine van dr. van Dijk moest er natuurlijk nu een 
apart bureau met eigen competentie zijn, dat het zeeverkeer regelde. 
Het grote voordeel was, ten eerste, dat Heeris een zeer bekwaam 
officier was, maar ook, dat hij de broer was van de secretaris van de 
Redersvereniging en dus heel makkelijk contact met de scheepvaart- 
kringen had. Heeris was dus chef van het Bureau Zeeverkeer op het 
marinehoofdkwartier. Na de allereerste nacht van de overval rap- 
porteerde Heeris mij, dat hij zijn vrouw 's nachts niet alleen kon 
laten in verband met de hoogst nerveuze toestand bij hem thuis. 
In  de nacht van 13 op 14 Mei was daarom alleen de kolonel van 
Tijen, die sous-chef marinestaf was voor operaties, op het hoofd- 
kwartier. Toen hebben wij de zaak overwogen. De eerste impuls bij 
mij was: als een hoogste chef zegt: blijf maar, dan is er in normale 
tijden niet zo erg veel meer te praten, maar aan de andere kant, de 
tijden waren niet normaal en er was de verplichting van het bevel- 
hebberschap der zeestrijdkrachten en van het werkelijke landsbelang, 
zoals ik het zag. 

9072. De Voorzitter: Als ik het goed begrepen heb, is het onder- 
houd met de generaal Winkelrrian niet zo verlopen, dat hij een posi- 
tief bevel gegeven heeft? 

A. 0 ,  neen. 

9073. De Voorzitter: U zegt het is een gesprek geweest, waarbij 
hij ten slotte heeft gezegd: ,,Ik kan u niet blijven vasthouden, als u 
weg wilt?" 

A. Ja. Maar zo eenvoudig was de verhouding ook weer niet. Ik 
heb in vele opzichten respect voor generaal Winkelrnan, ik geloof, 
dat hij in vele opzichten een flinke man was. Zijn opvatting was 
maar niet als quantité négligeable op zij te zetten. Ik heb het gevoel 
- later heb ik dit, vooral bij die overtocht naar Engeland, toen 
dit voortdurend in mijn hersens omdraaide, overdacht -, dat zijn 
voornaamste argument was een soort van ouderwetse opvatting van 
het eervol strekken van de wapens en verder niets doen, wat de 
tegenpartij ons later kan kwalijk nemen, kan uitleggen als niet eer- 
lijk en openhartig de zaak overgegeven te hebben. Ik geloof, dat dit 
bij hem voorzat. 

9074. De Voorzitter: U hebt dus uw positie, dat begon u juist te 
vertellen, wel degelijk goed overwogen op dat moment? 

A. O ja. Het was wel een zeer delicaat geval. Je wist niet of je 
deserteur was, dan wel het landsbelang goed zag, het was helemaal 
niet zo eenvoudig! Kolonel van Tijen, die een zeer rustige en nuchtere 
man was, die ik ook al jaren kende van de krijgsschool, legde er 
vooral de nadruk op, dat de mensen in Engeland toch een opperste 
chef moesten hebben, er moest toch een bevelsapparaat zijn, want 
- en nu moet ik weer even teruggaan -, dat bevelsapparaat hadden 
wij al voorbereid op de Zaterdag na de invasie. Op 11 Mei heb ik 
gevraagd te komen op de Badhuisweg schout-bij-nacht Doorman, 
L.C.A.M., dat is de chef materiaal, en toen heb ik hem gevraagd: 
Kijk eens even, wij moeten alles overwegen. Wij dachten toen - dat 
moet ik er bij zeggen -, dat wij het zouden kunnen houden; wij had- 
den zoveel gehoord van de Hollandse waterlinie, als wij nu maar 
tijd krijgen om de inundaties onder water te zetten, dan komt er wel 



hulp van de geallieerden; dat werd ook enigszins bevestigd door die 
berichten omtrent generaal Giraud, die al langs Vlissingen was komen 
rollen, en het werd ook bevorderd door de hulp van de Britse Ad- 
miralty bij onze verdedigingsmaatregelen op het IJsselmeer. Toen nl. 
de Duitsers hun hoofd stootten voor het Kornwerderzand, hebben 
zij geprobeerd om troepen te laden in alle mogelijke vaartuigen aan 
de Overijsselse wal om over te steken naar Noordholland. Toen kreeg 
ik natuurlijk een noodkreet van het hoofdkwartier van de landmacht. 
Wij hadden helemaal geen troepen meer in Noordholland, het zou 
een debacle worden, als de Duitsers over het IJsselmeer kwamen, dus 
moest de marine dit onder alle omstandigheden beletten. Nu hadden 
wij daar enige scheepjes, de z.g. Zuiderzee-flotille, oude kanon- 
neerboten natuurlijk. Toen heb ik aan de Engelsen gevraagd om zo 
snel mogelijk kleine scheepjes te zenden en die hebben motor gun- 
boats gestuurd. Die zijn ook nog op het IJsselmeer gekomen via het 
Noordzeekanaal, dat werd allemaal zeer vlot afgewerkt. Wij hadden 
dus het gevoel: als wij het hier nu maar een paar dagen houden, dan 
redden wij het wel, dan krijgen wij vliegtuigen-van d e ~ o y a l  Air Force 
en dan zullen wij wel verder kijken. Maar toen op 13 Mei 's avonds 
kwam eigenlijk de slag op het hoofd, dat de generaal Wiizkelninn zei: 
Nu ja, de zaak lijkt hopeloos! Toen heb ik generaal Wii~kelrnalz 
op 14 Mei 's morgens nog opgebeld. De bedoeling was, dat wij zo lang 
mogelijk alles van de marine strijdlzrachten, wat aan generaal Winkel- 
man was toegevoegd voor de verdediging te land, in Holland zouden 
laten, zodat hij niet te klagen zou hebben, dat de marine was wegge- 
lopen. Alles echter wat niet o f  niet meer kon deelnemen aan die ver- 
dediging te land moest zo gauw mogelijk naar de Engelse havens wor- 
den gedirigeerd. Ik belde hem 's morgens om een uur o f  acht op, om- 
dat dat de tijd was, dat de nachtberichten binnen konden zijn. Ik kreeg 
hem toen zelf aan de telefoon en het eerste wat hij zci, zo'n beetje 
met een sneer, was: ,,O, admiraal, ik dacht, dat u al weggelopen was". 
Ik antwoordde: ,,Generaal, laten wij daar nu niet weer over gaan 
praten, wij worden het hier toch niet over eens, ik wilde alleen weten, 
hoe is de toestand sedert gisteravond, want ik wil absoluut zeker 
zijn, dat het hopeloos is". Ik had het gevoel, als wij weggaan en wij 
blijken later het landfront te houden, dan zegt iedereen: de marine 
heeft het afgelegd. De generaal antwoordde: ,,Ja, de toestand is heel, 
heel slecht". Toen zei ik: ,,Nu, generaal, dan zal dit wet het laatste 
zijn wat u van mij hoort, denk ik". Ik heb toen order gegeven om de 
Z 5 vóór Scheveningen te laten komen, over de telex. De Z 5 is niet 
gekomen, daar was blijkbaar ook bij de marine in Den Helder een 
kink in de kabel. O ja, zoëven was ik nog bezig aan de voorbe- 
reiding van de evacuatie. Nu  moet ik dat even duidelijk maken. Op 
Zaterdagavond l 1  hlei heb ik de schout-bij-nacht Doorrnan laten 
komen om te overleggen, wat ons te doen stond, als het mis zou 
lopen. De conclusie was: natuurlijk, dan moeten wij weg. Ik zeide 
hem iets in deze geest: ,,Ik ga en het zou goed zijn als jij voor mate- 
rieel meeging". Hij weigerde. Nu was dit mogelijk door de indeling 
der bevoegdheden, hij was schout-bij-nacht en ik was vice-admiraal, 
maar de organisatie op het Departement van Marine was zo, dat de 
afdeling materieel volkomen gelijkwaardig naast de marinestaf stond 
rechtstreeks onder de Minister. Dus ik zal maar zeggen de com- 
mando-bevoegdheid over de schepen in aanbouw b.v. was uitsluitend 
voorbehouden aan de chef materieel, daar had de chef marinestaf 
in zoverre niets over te zeggen. Dat was juist een van de vele wrij- 
vingspunten, die er vóór 1940 altijd waren. In die periode van 1937 
en 1938 wilde ik ,,speed up", ik wilde voortmaken met het opbouw- 
werk en dan had ik nogal eens ruzie niet de chef materieel, die er 
zelfs bezwaar tegen maakte, dat de chef marinestaf naar de werven 
van aanbouw ging om de stand van het werk te bekijken. Hoe het 
ook zij, schout-bij-nacht Doornqan wilde niet mee. Hij g a f  op. dat 
hij nog zoveel af te wikkelen had, dat hij moest zorgen voor alle 
mogelijke supplies en zo, die nog door gingen, maar dat hij wel be- 
reid was om vast aan te wijzen de officieren varl materieel, die mee 
zouden gaan om in Engeland een compleet, zij het klein, bestuurs- 
apparaat te vormen. Wij waren vóór 1940 alleen marinestaf, dus ik 
moebt van Doorrnnrz hebben mensen, die b.v. op het gebied van 
brandstoffen op de hoogte waren, en mensen van de machinekant. 
Die materieel-officieren zijn Zaterdag 1 1  Mei al aangewezen. Dus die 
stonden klaar, toen ik per slot van rekening op die laatste dag 
14 Mei om 8 uur 's morgens de beslissing nam. Ik dacht toen met 
voldoende zekerheid te kunnen voorzien, dat het aan de landkant 
zou mislopen. Toen zijn al de aangewezen mensen bij ons op de 
Badhuisweg gekomen en zijn wij geëmbarqueerd in Scheveningen. 
Doordat de Z 5 niet kwam . . . . 

9075. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Wat was de Z 5? 

A. De Z 5 is een torpedoboot. De torpedoboot, die ook in Rot- 
terdam gevochten heeft men de ,,van Galen" en met de ,,51", maar 

die moest van Rotterdam terug om weer munitie te halen in Nieuwe- 
diep, dus die lag in Nieuwediep. Wij zijn geëmbarqueerd op de 
,,Scheveningen l" ,  dat was een botter met motorvermogen, geheten 
de ,,Johannafl van schipper Hoefnagel, die gevorderd werd door 
het landstormkorps vaartuigendienst. Ik ben daar aan boord gegaan 
met een veertiental officieren van de marinestaf en van de afdeling 
materieel, en met vijf o f  zes Franse officieren, met hun commandant. 
de général Mittelhauser. 

9076. De Voorzitter: Heeft die overtocht verder geen moeilijk- 
heden meer opgeleverd? 

A. Neen. Wij zijn naar Duinkerken gegaan om de generaal af te 
zetten. Waarom Irijkt u zo verwonderd? 

9077. De Voorzitter: Omdat ik in mijn gedachten had, dat u 
regelrecht naar Engeland was gegaan. 

A. Neen, wij zijn op een mijl o f  vijftien afstand langs de kust ge- 
gaan, eerst naar Duinkerken om van daar met een Franse torpedojager 
overgezet te worden. Dit was practischer, vooral ook om die Fransen 
weer kwijt te raken. De général d'armée Mittelhauser was bestemd 
geweest voor de liaison tussen Nederland en Frankrijk, in verband 
met het gemotoriseerde leger, onder Giraud, dat in Brabant opereerde. 

9078. De Voorzitter: Ja, de indruk, die wij er van gekregen heb- 
ben, is, dat, toen hij hier gekomen was, hij het gauw bekeken had. 
Toen zei hij, ik moet hier weg. 

A. Ze kwamen bij mij, en zeiden: W e  kunnen de generaal Mittel- 
hauser niet door de Duitsers gevangen laten nemen, hij is Membre 
du Conseil supérieur de Guerre, wij moeten nu weg, anders komen 
wij niet meer weg. Tocn zei ik: Ik laat mij ook niet gevangen nemen, 
onder geen voorwaarde, dus blijf hier o f  kom morgen om 9 uur 
terug, dan zullen wij wel zien . . . . Deze Franse generaal was in 
zekere zin zeer nuttig toen wij in Duinkerken kwamen. Wij kwamen 
van een verboden richting, dwars over het mijnenveld, wat nu niet 
direct zo gevaarlijk was, want het scheepje had haast geen diepgang, 
het was van hout, dus de magnetische mijnen deden ons niets, alleen 
accoustische mijnen zouden misschien gevaarlijk kunnen zijn, maar 
wij werden wel natuurlijk van alle kanten bestormd door Franse 
motorboten met machineguns. Toen zei ik tegen de generaal: ,,Zet 
nu de rode kepi op", zodat hij van verre kenbaar was. De Franse 
patrouilleboten zagen hun bloedeigen generaal aan boord staan, dus 
toen werden u ij zonder langdurige explicaties binnengeloodst. 

9079. De Voorzitter: Ik heb hier in ,,Onderdrukking en Verzet" 
het artikel, dat u hebt geschreven over de evacuatie van de schepen 
van de marine naar Engeland. Daarin noemt u de schepen, die u hier 
al even de revue hebt laten passeren. Maar nu heeft de vice-admiraal 
Heeïis hier gisteravond deze aanvulling op gegeven, dat deze schepen 
nog in twee categorieën moeten worden onderscheiden, d.w.z. de ene 
categorie waren schepen, die reeds behoorden tot de marine, de 
andere categorie bestond echter uit schepen, die nog niet overge- 
dragen waren aan de marine, die in aanbouw waren, waarvan de 
aanbouw nog niet volledig voltooid was. Hij heeft als zodanig ge- 
noemd de ,,Heemskerck", de ,,Isaac Sweers" en de onderzeeërs met 
de hoge nummers. 

A. Ja. 

9080. De Voorzitter: Dat is juist? 

A. Ja zeker. De onderzeeboten heb ik zelfs nog met mensen van 
het stafkwartier weg laten brengen, omdat zij nog niet bemand waren. 
De luitenant ter zee 1ste klasse Koudijs o.a., dienende bij mij op het 
stafkwartier. heb ik toen naar Rotterdam gestuurd om van de O 21 
o f  O 22 het commando te nemen met aanvulling van de mensen, die 
er al waren en die oorspronkelijk stonden onder schout-bij-nacht 
Doonnaiz. Juist door die bespreking van Zaterdag ging dit allemaal 
vlot en Kozidiis heeft daar het commando op zich genomen en die 
boot uitgebracht uit de Waterweg. Ik herinner me nog goed: die nacht, 
ik denk om een uur o f  één werd ik opgebeld uit ik denk Vlaardingen 
o f  Schiedam, toen was Koudijs aan de telefoon en die zei: ,,Het ligt 
hier vol met magnetische mijnen, dat weet u toch?" Ik zei: ,,Ja, dat 
weet ik." ,,Mag ik u alleen vragen, moet die boot er uit coûte que 
coûte o f  naar inzicht van de betrokken commandant." Toen zei ik: 
,,CoÛte que coûte, dat is het antwoord en zo gauw mogelijk, zorg. 
dat je wegkomt." En hij is er toen uitgekomen. Het was niet leuk. 
De loodsboot, die er vlak voorging, is gekelderd met het goud, maar 
dat is later weer teruggevonden. 



9081. De Voorzitter: Ja, dat was in die zelfde tijd. Dat was dat 
goud, dat in Rotterdam lag. Hebt u,  toen u wegging, uw commando 
overgedragen aan vice-admiraal Heeris? 

A. Ja. Hij was de tweede vlag-officier, dus in zoverre was hij de 
meestaangewezen persoon. Kolonel van Tijen was eigenlijk meer 
mijn operationele man. 

9082. De  Voorzitter: Is kolonel van Tijen niet meegegaan? 

A. Neen. U moet het werkelijk zien in het licht van de periode, 
waarin dit gebeurt; er waren een heleboel mensen, die natuurlijk niet 
wisten, hoe die Duitsers zouden optreden en ook helemaal niet 
dachten, dat de Duitsers zouden optreden als zij gedaan hebben. Men 
had het gevoel: nu ja, enfin, als het dan niet langer kan, dan leggen 
wij de  wapens neer. De Duitsers zijn geen barbaren. Wij hebben 
niets gedaan, dat .onwaardig of slecht is. Zij zullen mij gevangen 
nemen. Dan vallen wij onder de bepalingen van het Internationale 
Recht. Dat gevoel was er bij velen. Dat wordt wel eens vergeten in 
later tiid, maar het was helemaal niet zo, dat iedereen inzag, dat het 
was, zoals het later bleek te zijn. 

9083. De Voorzitter: Wanneer hebt u het commando overge- 
dragen? Des ochtends? Of is dat al de vorige avond gebeurd? 

A. Neen, in de ochtend, na dat telefoongesprek van 8 uur met 
generaal Winkelman, om negen uur, of neen, wat later nog, want ik 
kwam om ongeveer 11 uur in de Scheveningse vissershaven. Toen 
hebben wij gewacht op de Z 5, die uit Nieuwediep moest komen. Die 
motorbotter is, toen het water laag werd, er eerst uitgegaan, omdat wij 
bang waren, dat hij anders vast zou blijven zitten. Om halftwee ben 
ik met de reddingboot in zee geëmbarqueerd op die botter. 

9084. De Voorzitter: Hoe is die overdracht precies gegaan? Hebt 
u daar nog bepaalde instructies bij gegeven? Of is dat vrij informeel 
gegaan? 

A. Neen, u moet zich even de situatie indenken op een zo betrek- 
kelijk klein stafkwartier. Wij hadden er al zoveel dagen over gepraat, 
dat, als het misliep, wij weg zouden gaan, en verder waren er al zoveel 
schepen weggestuurd, dat iedereen wist wat er gebeurde. Uw vraag 
slaat natuurlijk op de idee-fixe van schout-bij-nacht Heeris. Die heeft 
zich al die jaren, dat hij onder de Duitsers zat, het idee door zijn 
hoofd gedraaid: ik heb de marine weggestuurd, zo iets in die geest. 

De Voorzitter: Daar kom ik nu op. Dat is die controverse . . . . 
A. Het deel van de schout-bij-nacht Heeris aan het wegsturen 

van de marine is geweest, per slot van rekening, het verzenden van 
het telegram van evacuatie der laatste scheepjes op het juiste moment. 
Dit apprecieer ik zeer, maar aan de andere kant, als hij het niet ge- 
daan had, had zeker de kolonel van Tijen het gedaan of een van de 
stafofficieren; zelfs zegt de luitenant ter zee Nuboer, die een onder- 
geschikte positie had - hij was luitenant ter zee eerste klasse op de 
operatieafdeling -, dat hij de overtuiging had, dat dat telegram al 
klaarlag vóór wij weggiilgen. Ik weet helemaal niet of ik aan Heeris 
pertinent, zal ik maar zeggen, order gegeven heb: je stuurt de rest 
weg, die je nog weg kunt sturen. Het was zo natuurlijk, dat was zo 
vanzelfsprekend, dat ik gaarne wil aannemen, dat ik geen pertinente 
order gegeven heb. 

9085. De Voorzitter: Dat was sous-entendu? 

A. Daar was al sinds Zaterdagavond lang en breed over gesproken. 

9086. De Voorzitter: Vice-admiraal Heeris zegt, dat is u waar- 
schijnlijk ook al bekend uit de publicatie van prof. Verzijl in ,,Onder- 
drukking en Verzet" en uit hetgeen u er over hebt gehoord, dat uw 
publicatie eigenlijk de indruk wekt, alsof de evacuatie van de marine 
vóór en na de capitulatie het gevolg is van één plan, uitgaande van 
admiraal Furstner, terwijl de stelling van vice-admiraal Heeris deze is, 
dat hij zegt: de evacuatie vóór die tijd is natuurlijk gelast door admi- 
raal Furstner als bevelhebber der zeestrijdkrachten, maar de beslissing 
en het initiatief van wat daar gebeurd is, na de capitulatie, dat is 
gebeurd door mij in overleg met generaal Winkeltnan. 

A. Na de capitulatie is niets meer weggegaan, zover ik weet. Het 
gaat om die periode van halftwee, toen ik aan boord stapte, tot vijf 
uur, de capitulatie. 

9087. De Voorzitter: Dat moet een misverstand zijn. Ik heb met 
admiraal Heeris gisteren doorgenomen het artikel van prof. Verzijl, 
getiteld: ,,De capitulatie". Prof. Verzijl schrijft het volgende: ,.In zijn 
oorspronkelijke hoedanigheid van opperste militaire bevelhebber 
moest generaal Winkelmnn reeds in de loop van de 14de Mei 1940 
het bittere besluit nemen, de capitulatie der Nederlandse strijdmacht 
in het niet meer te redden gebied aan de overweldiger aan te bieden. 
Zodra dit hem bekend was geworden" - dus met andere woorden, 
toen bekend was geworden, dat generaal Winkelman het besluit had 
genomen, dat hij ging capituleren -, ,,heeft schout-bij-nacht (thans 
gepensionneerd vice-admiraal) Heeris, die de vice-admiraal Furstner 
na diens vertrek naar Engeland in de morgen van 14 Mei, als hoofd 
van de afdeling Zeemacht en chef van de Marinestaf was opgevolgd, 
na bespreking met de Opperbevelhebber, aan de commandanten te 
Hoek van Holland, IJmuiden en Den Helder order gegeven, alle vaar- 
klare oorlogsschepen onmiddellijk te doen vertrekken, met bestemming 
naar Engeland". Dit heeft admiraal Heeris gisteren bevestigd. Ik heb 
dit doorgenomen met hem en hij zcgt: zo is het gegaan. 

A. Daarmee ben ik het roerend eens. Maar waar het om gaat: 
de capitulatie ging om vijf uur in. Het besluit tot capituleren heeft nog 
enige uren getraineerd, ook al, omdat ze in Rotterdam geen contact 
konden krijgen of iets dergelijks, maar in ieder geval, Fleeris heeft 
zeer te recht, zodra hij wist, dat generaal Wirzkeltnan ging capituleren, 
alles nog gedaan, wat nodig was. Maar alles is weggestuurd - dat is 
juist onze kracht - vóór vijf uur. 

9088. De Voorzitter: Nu moet er geen misverstand bestaan, wat 
wij onder capitulatie verstaan. Onder de capitulatie verstaat men in de 
wandeling het besluit, dat generaal Winkelman in de loop van de 
middag van veertien hlei nam, terwijl men natuurlijk ook, formeel 
gesproken, kan zeggen, dat de capitulatie de ondertekening is van de 
capitulatievoorwaarden op de ochtend van de 15de Mei in Rijsoord. 

A. Het uur, waarop gezegd wordt: de capitulatie gaat in, dat is, 
als ik het wel heb, vijf uur geweest. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Ongeveer vijf uur. 

A. Ik bedoel maar, in zekere zin, wanneer men na de capitulatie 
die schepen weggestuurd had, was dat illegaal. 

9089. De  Voorzitter: Ik heb de indruk, dat dit op zekere hoogte 
inderdaad het geval geweest is, omdat aan de uitvoering van dit bevel 
nog volop gewerkt is na de capitulatie in de zin, zoals wij zojuist 
bespraken. 

A. Ik heb dat ook wel eens gehoord, o.a. van de kolonel Helling- 
man, die in die periode in IJmuiden commandeerde. Hij is toen later 
bij mij geweest in Londen, een jaar na dit hele geval, omdat hij zich 
bezwaard voelde nog, dat hij, ik geloof, ,,de Coen" had laten zinken 
vóór de haveningang, na vijf uur 's middags. Toen heb ik hem gezegd: 
,,Mijn waarde Heer, er is ,,a war on", wij zullen ons geen moeilijk- 
heden maken of het er een beetje vóór of een beetje er na gebeurd is, 
maar dat uur - vijf uur - is voor ons in zekere zin wel een 
belangrijk tijdstip. 

9090. De Voorzitter: De grief van de heer Heeris is eigenlijk deze, 
dat hij zegt: Ik heb op dat moment dat besluit moeten nemen, ik heb 
daar de verantwoordelijkheid van moeten dragen ook tegenover de 
Duitsers, dat is ten slotte wel losgelopen, maar het had ook anders 
kunnen zijn, want men had hem daarover misschien ernstige moei- 
lijkheden kunnen veroorzaken, en nu heb ik de verantwoordelijkheid 
van dit besluit op mij genomen, had ik eventueel de gevolgen daarvan 
moeten dragen, en toch wordt het thans dcor admiraal Furstner zo 
voorgesteld of dit besluit nog een uitvloeisel is van de maatregelen, 
die hij, admiraal Furstner, heeft genomen. Daar komt het eigenlijk 
op neer. Hij drukte het gisteren, geloof ik, zo uit: Als ik het niet 
gedaan had, dan was ik voor de krijgsraad gekomen, en nu ik het 
wel gedaan heb, heeft een ander het gedaan. Zo drukt hij het uit. 

A. Ja, maar als je je plicht doet en uitvoert wat van je verlangd 
wordt, is dat altijd wel een beetje het geval, per slot van rekening. 
Zoals de zaak gelopen is, was het je kunt wel zeggen van Vrijdag- 
avond al, want toen is de ,,Sumatran al weggestuurd, maar zeker 
van Zaterdagavond, één doorgezette handeling van het wegsturen. 

Ten aanzien van de grote mijnenlegger ,,van der Zaan" ook, die 
uitgegaan is op de 13de 's morgens, was dat allemaal zeer duidelijk 
één doorgezette handeling en iedereen wist het. Ik vind het zielig, 



Heeris heeft mij ook, na mijn terugkomst, zijn visie gegeven. Ik heb 
nog nooit een man van 60 jaar zien huilen, maar toen was hij zo 
ontzaglijk gegmotionneerd! Ik kan het mij ook wel een beetje voor- 
stellen en ik geef hem ook alle eer - ik heb het ook geprobeerd 
in dat stukje -, alle eer voor het kiezen van het ogenblik van weg- 
zenden van het telegram. Heer-is' verdienste komt er eigenlijk op neer, 
dat hij bij de uitvoering er om gedacht heeft om het jonge personeel, 
dat nog losliep, met de kleine scheepjes weg te sturen; daar moet hij, 
bij wijze van spreken, alle eer voor hebben, maar als hij het niet 
gedaan had, dan was hij voor de krijgsraad gekomen. Zo duidelijk 
was het voor iedereen wat gebeuren moest. Zo lag de situatie. 

9091. De Voorzitter: In  uw artikel vertelt u op blz. 260 wat 
ik zoëven heb aangehaald van die scheven, die OV de l lde ,  12de en 
de 13de Mei zijn &eggestuurd; dan zeg? u verde;, dat u op de 14de 
Mei zelf vertrokken bent en dan gaat u even verder als volgt door: 
,,Enkele uren vóór dc onkermijdelijke capitulatie van het Nederlandse 
leger van kracht werd, verlieten ook de kleinere marinevaartuigen, 
die tot het laatst aan het leger steun waren blijven verlenen, de vader- 
landse wateren". Nu is, als ik het goed aanvoel, de grief van admiraal 
Heeris, dat hier niet gememoreerd is, dat de verantwoordelijkheid 
voor het vertrek van de scheven na de canitulatie berust heeft bii 
hem. In uw artikel staat het eigenlijk vermeid als een voortzetting van 
wat er te voren reeds was gebeurd en verder staat daarin: ,,Enkele 
uren vóór de onvermijdelijke capitulatie", wat ook nog uitgelegd zou 
kunnen worden in deze zin, dat de schepen al op weg waren vóór 
het besluit van de grneraal Wiìzkelman, en dat is positief niet juist, 
nietwaar? 

A. Dat wilde ik ook helemaal niet; het is precies gegaan, zoals ik 
het WOUF ik was juist bang, dat de schepen, die hulp gaven aan de 
landmacht, te gauw weggestuurd zouden worden. 

9092. De Voorzitter: Neen, maar dat staat hier niet. Hier staat: 
,,Enkele uren vóór de onvermijdelijke capitulatie van het Nederlandse 
leger van kracht werd, verlieten ook de kleinere marinevaartuigen, 
die tot het laatst aan het leger steun waren blijven verlenen, de 
vaderlandse wateren". Als dit zo uitgelegd moet worden, dat u daar- 
mee bedoelt, enkele uren vóór de ondertekening te Rijsoord, dan is 
het natuurlijk juist, maar als u er mee bedoelt: het besluit tot capi- 
tulatie, dan is het niet juist, want het is gebeurd na het besluit tot 
capitulatie. 

A. Neen. Maar wat ik bedoeld heb, is ook niet Rijsoord, want 
ik wist niet wanneer Rijsoord precies geweest is, ik heb bedoeld het 
tijdstip van vijf uur, en misschien zijn er enkele handelingen gebeurd 
tien minuten over vijf of kwart over vijf of iets dergelijks, maar in 
het algemeen zijn vóór vijf uur, vóór het ingaan van de capitulatie 
- het enige uur, waarmee wij te maken hebben -, de schepen weg- 
geweest. Dus was het volkomen rechtmatig, dat zij de oorlog voort- 
zetten en het was uitgesloten, dat er tegen families en achterblijvenden 
van de opvarenden maatregelen genomen zouden kunnen worden, 
tenzij natuurlijk volkomen in strijd met alle oorlogsrecht. Dat was de 
bedoeling. Wachten tot het werkelijk absoluut mis is en dan weg 
vóórdat de capitulatie ingaat. 

9093. De Voorzitter: Een andere zaak, waar admiraal Heeris 
bezwaar tegen heeft, is de vermelding in het boek ,,Neerlands zee- 
macht in oorlogstijd" van de luitenant ter zee lste klasse A. Kroese, 
die op blz. 22 zegt: ,,Op 14 RIei 1940 maakte de ongunstige militaire 
toestand op het landfront capitulatie onvermijdelijk. Toen het hem 
duidelijk werd, dat de opperbevelhebber van land- en zeemacht het 
moeilijke besluit tot capituleeren zou moeten nemen, trof de bevel- 
hebber der zeestrijdkrachten vice-admiraal J ,  Th. Furstner maatregelen 
om te voorkomen, dat de overgebleven schepen en vliegtuigen van de 
Koninklijke Marine in dezen val werden meegesleept". Admiraal 
Heeris zegt hiertegenover: deze maatregelen heb ik getroffen. U bent 
natuurlijk niet verantwoordelijk voor wat de heer Kroese geschreven 
heeft in zijn in 1934 in Londen verschenen boek! 

A. Heb ik daar niet een voorwoard in geschreven? 

De Voorzitter: Inderdaad hebt u er een voorwoord in geschreven. 

A. Het is misschien wat summier uitgedrukt, maar het geeft de 
gang van zaken wel weer. hlen gaat toch niet allerlei uitvoerings- 
details naar voren brengen in een dergelijk boek, dat in Londen is 
uitgekomen. 

9094. De Voorzitter: Toch kan ik mij wel enigszins verplaatsen 
in de gedachtengang van admiraal Heeris. Deze heeft natuurlijk op 
dat moment de verantwoordelijkheid van dit besluit zwaar gevoeld 
en vermoedelijk ook voor zich zelf duidelijk overwogen, wat de con- 
sequenties er van konden zijn, en in dat licht kan ik mij voorstellen, 
dat de voorstelling van zaken, die hier gegeven is, hem min of meer 
gegriefd heeft. 

A. Nu heb ik dit met hem uitgepraat, of ik dacht, dat het uit- 
gepraat was. Dit raakt hij echter niet meer kwijt, natuurlijk als dat 
zo ronddraait in je hersens, en dan na vijf of zes jaar! Ik kan mij 
dat levendig voorstellen, zoals ik zeg, de man huilde tranen met tuiten, 
toen ik op een gegeven moment zei: ,,Maar Heeris, wees nu toch 
redelijk, we waren er toch allang mee begonnen". ,,Ja maar . . . . . ." 

9095. De Voorzitter: Thans zou ik u nog het volgende willen 
vragen: In  het artikel van prof. Verzijl over de capitulatie komt OOK 
nog deze zin voor: ,,De op het IJsselmeer aanwezige Nederlandse 
oorlogsschepen zijn door de bemanningen tot zinken gebracht". Dat 
is juist wat hier staat, maar u hebt zo straks gesproken van Engelse 
motorgunboats, die ook op het IJsselmeer waren gekomen. Wat is 
daarmee gebeurd? 

A. Die zijn weggekomen, die lopen 36 mijl als het moet. 

De nos. 9096 t /m 9103 hebben betrekking op de punten b, c, d 
en e van het Enquetebesluit. 

9104. De Voorzitter: Dan ben ik hiermee gekomen aan het eind 
van wat ik vanmorgen met u wilde bespreken. Hebt u misschien zelf 
in het kader van wat wij nu behandeld hebben nog bepaalde punten, 
die u meent van belang te zijn, om mee te delen? Dan kan dit nu nog 
gebeuren. 

A. Ik ben niet zeker, ziet u, dat de schout-bij-nacht Heeris ook 
al door die moeilijkheden met zijn vrouw - zodanig in het geheel 
zat als b.v. kolonel van Tijen en als de andere officieren van het 
stafkwartier. Er was b.v. ook een operatie helemaal voorbereid van 
mijnenleggers uit Den Helder, waar ze per slot van rekening niet veel 
meer te doen hadden, omdat de mijnversperringen waren gelegd. 
Alles was afgesloten en de schepen hadden weer nieuwe mijnen ge- 
laden. Toen is er dus een operatie uitgewerkt op de staf (bij ons dus) 
waaraan ik ook zelf meegedaan heb, om een grote mijnversperring 
te leggen met onze laatste mijnen tussen het lichtschip ,,Haaksw en de 
vaste wal, ten einde te beletten, dat daar op een gegeven moment 
Duitse oorlogsschepen, die wij verwachtten, voor onze kust zouden 
komen. Dat is toen niet doorgegaan, maar in de operatiebevelen 
van die mijnenoperatie stond o.a. ook, dat al die mijnenleggers on- 
middellijk na het gooien van de mijnen in zee, bij het lichtschip 
,,HaaksM, zouden oversteken naar Engeland. Het was zo algemeen 
bekend, dat wij verder uit Engeland gingen opereren, dat het, enfin, 
een tikkeltje vreemd aandoet, dat er nu ernstig wordt getwijfeld, 
door schout-bij-nacht Heeris of door wie dan ook, dat dit één door- 
lopende handeling was. 

9105. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dus het wegzenden 
der laatste schepen was naar uw mening eigenlijk de uitvoering van 
een bevel dat gegeven was? 

De Voorzitter: Van een plan, dat er was. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Neen, van een bevel. U 
had toch bevel gegeven, dat de vloot weg moest gaan wanneer het 
mis ging. Een gedeelte daarvan, vooral de schepen, die nog niet tot 
de oorlogsvloot waren overgegaan, zijn toen al eerder gegaan en het 
gevolg daarvan was, dat, toen u vertrok en men wist, dat er ge- 
capituleerd zou worden, deze order verder werd uitgevoerd en dus die 
schepen moesten vertrekken. 

A. Natuurlijk. 

9106. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Volgens u is dit 
volmaakt vanzelfsprekend. 

A. Volmaakt vanzelfsprekend. 

9107. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dat deze schepen 
u volgden naar Engeland? 

A. Natuurlijk. 



9108. De Voorzitter: Er zit toch nog een nuance in, en wel deze 
U hebt niet een algemeen bevel gegeven, dat de vloot vertrekken 
moest. U hebt op de l lde, 12de en 13de Mei een aantal incidentele 
bevelen gegeven, nietwaar? 

A. Ja. 

9109. De Voorzitter: Op een gegeven moment hebt u gezegd: nu 
moet de ,,Sumatras weg en volgend moment . . . . 

A. Mag ik even interrumperen. In die omstandigheden zou het 
nat~iurlijk wat het moreel betreft helemaal niet goed geweest zijn om 
een algemene evacuatie te bevelen, dus dat bleef binnenskamers. 
Dat is de hele quastie. 

91 10. De Voorzitter: Dus er was geen algemeen bevel gegeven . 
A. Neen. Formeel mag men zeggen, de man is weggelopen, zonder 

formeel bevel achter te laten; maar met zuiver formalisme is geen 
teamwork mogelijk. En zonder teamwork is geen staf te drijven. Zo 
was ook de verhouding ten opzichte van Zeeland; ik ben helemaal 
geen bewonderaar van wat er in Zeeland gebeurd is, maar daar zijn 
ook schepen weggestuurd en is ook jong personeel van de matrozen- 
opleiding van de ,,Noord-Brabants over België teruggekomen. Van- 
zelfsprekend natuurlijk, na al wat voorafgii~g. Ik zou er geen ogenblik 
over getwijfeld hebben, dat deze voor de hand liggende uitvoering 
achterwege zou kunnen blijven. 

9111. De heer Koersen: En de schepen, die nog in aanbouw 
waren, die nog niet waren afgeleverd, die stonden toch onder bevel 
van de schout-bij-nacht Doorrnan? 

A. Ja. 

9112. De heer Koersen: Kon hij ook zelf die schepen laten .:aan 
of heeft u daar ook opdracht toe gegeven om die schepen te laten 
gaan? 

A. Dat is na die bespreking van Zaterdag gebeurd. Hij zal de 
opdracht gegeven hebben; hij zal een telegram gestuurd hebben, 
denk ik. 

91 13. De heer Koersen: Ja, want ik had toch goed begrepen van 
u, dat deze schepen niet onder uw zeggenschap vielen? 

A. Neen, die vielen niet onder mijn rechtstreeks commando. Het 
was wel zo gesteld, dat als ik Koudijs stuurde van het stafkwartier 
om die onderzeeboten over te nemen als commandant, dan was dat 
in deze omstandigheden natuurlijk goed. Doorman was het er vol- 
komen mee eens, dat dit zou gebeuren, alleen, hij ging zelf niet mee 
naar Engeland, wat ik heel jammer vond, want dat was ongetwijfeld 
een van de allerbekwaamste materieelmensen. En het materieel is 
zo'n geweldig moeilijke taak geworden in Engeland, omdat hier de 
materieelpolitiek altijd is geweest: goed en goedkoop, wat heel be- 
grijpelijk is natuurlijk, maar wat betekent, dat onze schepen Zweedse 
ankerspillen hadden met Zwitserse motoren en Duitse vuurleiding. 
Allerlei verschillende dingen, waar de Engelsen van zeiden: Ja, hoor 
eens hier, wij kunnen onze oorlogsindustrie niet om gaan zetten om 
de Nederlandse marine te helpen aan een enkel van dat bepaalde 
soort dingen. Verder de olie b.v. Wij gebruikten verschillende soorten 
brandstofolie en smeerolie. Bepaalde mechanische inrichtingen had- 
den speciale soorten smeerolie nodig. Dat was allemaal in vredestijd 
best en onze schepen waren inderdaad uitstekend - dat wil ik hierbij 
op de voorgrond stellen - en het personeel, dat er mee opgeleid is 
en dat er mee gewerkt heeft, was in Engeland, bekend goed. Onze 
torpedomakers waren bepaald beter dan de Engelse torpedomakers. 
Een beetje ,,perfectionisme" zal er vermoedelijk ook wel bij geweest 
zijn. Maar in ieder geval, de grote moeilijkheid was om onze orga- 
nisatie zich aan te doen passen aan deze oorlogvoering van, ja, zo- 
als men toen dacht. van misschien een paar weken. Ook de Engelsen 
zagen toen natuurlijk zeer ernstig de kans op invasie. Een feit, dat 
ze werkelijk ook van de Engelse kant altijd gereleveerd hebben en 
hogelijk gewaardeerd hebben, was, dat, terwijl wij de 15de zijn aan- 
gekomen, de 22ste de ,,Flores" en de ,,GrunoV in de bewakingsgordel 
van de Thames estuary optraden. De eerste Juni heeft onze marine- 
luchtvaartdienst met onze Fokker-vliegtuigen van de R.A.F. de be- 
waking overgenomen van de Rristol-Channel, en de Ierse Zee tegen 
onderzeeboten en de 12de Juni gingen onze eerste onderzeeboten naar 
de Noorse kust voor het onderscheppen van het ertsvervoer van Nar- 
vik naar Emden, wat natuurlijk ook zeer belangrijk was voor de 
oorlogsindustrie. Wij zijn dus buitengewoon snel gereorganiseerd. 

91 14. De Voorzitter: Mag ik u dan misschien nog een vraag stel- 
len? U bent weggegaan in de middag van de 14de Mei na het onder- 
houd met generaal Winkelnzarz. Toen wist u natuurlijk nog niet, dat 
de capitulatie op die dag zou komen, want dat besluit van generaal 
Winkelrnan is door het ultimatum met betrekking tot Rotterdam 
versneld. Het is in ieder geval eerst later op die dag genomen. NU 
was uw overweging om te vertrekken, als ik het goed begrepen heb, 
dat een deel van de vloot in Engeland lag en dat het nodig was, dat 
daar een apparaat voor kwam om aan de oorlog deel te nemen. Aan 
de andere kant lag er nog een gedeelte hier, zij het een niet heel 
groot gedeelte, want dat bestond uit een twintigtal betrekkelijk 
kleine vaartuigen. Had u het een en het andere doel niet kunnen be- 
reiken door het zo te arrangeren, dat u op het moment van de capi- 
tulatie, die, naar u toch kon begrijpen, binnen zeer korte tijd moest 
komen, al kon u niet weten, dat dit die zelfde dag reeds het geval 
zou zijn, vertrokken was met die laatste 20 schepen om het nu zo 
eens te zeggen. Behoorde dat tot het terrein van de mogelijkheden? 

A. Nu, dat geloof ik niet. Wat zou u het voordeel daarvan ge- 
vonden hebben? 

91 15. De Voorzitter: Dat u zelf met de laatste schepen was ver- 
trokken, nietwaar, dus dat u bij wijze van spreken tot het laatst . . . . 

A. Die kapitein op de brug? 

De Voorzitter: Ja. 

A. C'est beau mais ce n'est pas la guerre! Er was werk te doen 
in Engeland. 

9116. De Voorzitter: U hebt het niet overwogen of althans geen 
practische mogelijkheid daartoe gezien? 

A. Neen, de Z-5, die zou ik gebruikt hebben om vervoerd te 
worden, maar uitsluitend als vervoermiddel. Maar helemaal geen 
vlaghijserij en de admiraal gaat met de laatste schepen weg. Er  moest 
gereorganiseerd worden, geen ,,show" opgevoerd. 

91 17. De Voorzitter: Bovendien, de schepen lagen natuurlijk zeer 
verspreid, nietwaar? 

A. We wisten helemaal niet wáár op een bepaald ogenblik, en je 
moet zo min mogelijk en alleen bij strikte noodzaak ingrijpen in de 
operaties van plaatselijke bevelhebbers natuurlijk. U moet niet ver- 
geten, dat het voor Jolles een enorme klap was, toen het bericht 
kwam van wegsturen naar Engeland. Hij had het natuurlijk ook wel 
een klein beetje kunnen voelen aankomen. doordat de ,,van der 
Zaan" de vorige dag al weggestuurd was, met de ,,Medusau, geloof 
ik. In ieder geval twee mijnenleggers waren al weg en hij zal het wel 
een beetje hebben voelen aankomen, dat meer zouden volgen, maar 
hij was toen, ik mag gerust zeggen, in een soort van overwinnings- 
stemming. Het ging daar best, zij hadden verliezen en zij werden 
zwaar gebombardeerd, maar men nam het. Want dat is ook altijd 
een punt, nietwaar, hoe neemt de bevolking het en hoe neemt het 
leger het. Ook, hoe nemen de matrozen het, maar dat was allemaal 
in zekere zin best. Dus het was eigenlijk een grote desillusie voor 
hem, toen het bericht kwam, dat het mis zou lopen. 

9118. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Waar was de heer 
Jolles commandant? 

A. In Willemsoord. En schout-bij-nacht van der Stad in Zeeland. 

91 19. De Voorzitter: Deze laatste is nog een ogenblik bevelhebber 
van de troepen in Zeeland geweest? 

A. Ja. 

9120. De Voorzitter: Hebt u nog iets, wat u meent in dit kader 
naar voren te moeten brengen? 

A. Ja. Eén ding, alleen voor de quaestie van de achtergrond. Ik 
heb het in de andere commissie al verteld. Het geval van de G-13, 
waar een gedeelte van de bemanning zich onttrokken heeft van het 
naar Engeland gaan. Ik heb het toen verteld voor de economische en 
financiële commissie vooral om even de background van wat er  alle- 
maal de laatste dagen gebeurde te laten zien. Over dit geval zult u alles 
precies kunnen vragen aan Wessels, de luitenant ter zee lste klasse 



Wessels, die toen commandant was van de G-13. Het geval lag zo, 
dat toen het per slot van rekening dan om de evacuatie van de laatste 
schepen ging, de ,,Johan Maurits", die had liggen schieten bij de 
Afsluitdijk, door bommen getroffen, gekapseisd en gezonken is. 
Toen lagen een aantal drenkelingen te water, die opgepikt zijn door 
de andere scheepjes, die er bij wareil. Nu was de G-13 uit Den Hel- 
der weggestuurd met een vrij groot aantal (de G-13 is een van het 
kleinste type torpedoboten, van 150 ton ongeveer) jonge torpedo- 
makers, althans mensen van een of andere opleiding in Nieuwediep. 
Die reddingspogingen duurden natuurlijk vrij lang en het was mid- 
dernacht, toen de ,,Dorus Rijkers", de reddingboot van de Noord- 
Zuid-Hollandse in het Schulpegat kwam om die drenkelingen over 
te nemen en naar Nieuwediep te brengen. Toen het scheepje langszij 
van de G-13 kwam, zijn een aantal van de mensen, die meegenomen 
waren, juist om te evacueren en die wij zo goed in Engeland hadden 
kunnen gebruiken, overgesprongen om terug te gaan naar Nieuwe- 
diep. Ik bedoel maar, wij moeten ons zeer goed voor ogen houden, 
dat het helemaal niet allemaal helden waren, die op een gegeven mo- 
ment nu eens flink gingen vechten aan de overkant. Er heerste veel 
meer een stemming van: nu ja, enfin, die Duitsers, misschien kun je 
er wel mee praten! De Engelsen zijn ook niet alles! Dat was ook in 
de eerste periode in Engeland duidelijk bemerkbaar. Ik hoop, dat u 
hierop later nog eens terugkomt, want in die eerste tijd was het zeer 
nodig om de mensen over dat punt heen te helpen, over dat gezichts- 
punt, waarbij zij eigenlijk vonden, enfin, dat ze ,,er ingelopen waren". 

9121. De Voorzitter: Is er later nog iets gebeurd met die mensen, 
die toen . . . . . . 

A. Ja, dat hebben we toen onderzocht. Wessels kon er betrekke- 
lijk weinig aan doen; de mensen zelf waren weg, die waren bij moeder 
de vrouw terug, dus daar konden we toen helemaal niet aankomen; 
of dit na de oorlog nog gebeurd is, weet ik niet. Wesrels was, naar 
onze eerste indruk, niet voldoende flink opgetreden. Maar het was 
stikdonkere nacht, alles black-out, natuurlijk ook die schepen, en pik 
dan maar eens uit, dat het geen drenkelingen zijn, die op de langszij 
liggende boot overspringen. Dat was niet zo eenvoudig. Er  is wel 
een proces-verbaal van opgemaakt, in de Londense tijd, waarin dat 
uitgeplozen wordt. Het ging toen voornamelijk om het vaststellen 
kan schuld eventueel bij Wes~elr. Maar ik heb ten slotte gezegd: dit 
is geen ding wat je iemand kunt verwijten. 

Ik moet ook nog even zeggen, dat we van het begin af aan in 
Engeland alle radio-uitzendingen mochten en konden opvangen. 
D.w.z. Blokzijl werd altijd beluisterd en daarna hebben we nog zen- 
ders gehad, maar dat was veel later, van de Duitse Wehrmacht in 
het Nederlands, speciaal dan bestemd voor de Nederlandse landmacht 
en de marine, die in Engeland voor de Engelsen vochten, op die 
manier werd het voorgesteld. 

9122. De Voorzitter: U wilt daarmee zeggen, dat dat een zekere 
invloed uitoefende, waar u moeilijkheden mee hebt gehad? 

A. Neen. Moeilijkheden niet, maar waar je voorzichtig mee moest 
zijn. Men kan gerust zeggen, wat dat betreft, zijn we ,,lucky" geweest 
in vele opzichten. De Grieken hebben een volledige muiterij gehad. 
De Engelsen hebben met de ,,Queen Elisabeth" in Ceylon grote 
personeelsmoeilijkheden gehad. Dat schip heeft men moeten weg- 
sturen. Altijd komen personeelsmoeilijkheden in die omstandigheden, 
dat is een historisch verschijnsel, dat ik vroeger al bestudeerd had, 
daar hoeft men helemaal niet van te schrikken, want dat is nu een- 
maal zo; langdurige zeeoorlogen eisen ontzaglijk veel van het per- 
soneel en ,,dullnwerk per slot van rekening. De zeeoorlog betekent 
helemaal niet voortdurend vechten, maar het is maanden varen, onder- 
zeeboot-afweerpatrouille en convoyeren, in deze oorlog in het Kanaal 
mijnenlegoperaties en zo. Maanden, dat er practisch niets gebeurd 
en ineens een aanval, dan is het er op of er onder! Zo'n toestand vreet 
natuurlijk aan het moreel van de mensen. Dat kan niet anders. De 
Engelse admiraals hebben dit zeer juist gezien en die hebben ons in 
alle opzichten ook geholpen. Dit betekent voortdurend zorgen voor 
de bevelhebber. 

9123. De Voorzitter: Maar u hebt nooit bepaalde incidenten ge- 
had? 

A. Neen. 
Wat daarbij ook nog een rol gespeeld heeft, ten minste het lijkt niet 

onmogelijk: wij hebben van het begin af aan de marine laten sparen 
onder het motto: er zijn gezinnen achtergebleven, die natuurlijk wor- 
den geholpen, als ze niet door de Regering worden geholpen, dan 

worden ze door vrienden en kennissen of familie geholpen, die toch 
ook terugbetaald moeten worden, dus mensen: denk er om, je moet 
sparen. Maar je kunt die mensen niet laten sparen, zonder dat je er 
enige druk achter zet. Van het begin af aan hebben wij een betrekke- 
lijk groot gedeelte van de eigenlijke inkomsten, behalve dan de toe- 
lagen, ingehouden. Dus daar kwam hoe langer hoe meer spaargeld 
natuurlijk, het werden bezittertjes, die er helemaal niet op gebrand 
waren om op een gegeven moment door eigen toedoen alles kwijt te 
raken. Een typisch voorbeeld, het zijn grapjes, maar voor het meren- 
deel waren het grapjes, die z.g. kankerpartijtjes van de jongelui. Toen 
op een gegeven moment de heer de Geer naar Nederland ging, toen 
werd er op de vloot gezegd: Nu zie je wel waar onze spaarduiten 
blijven, de Minister van Financiën is er van door! 

9124. De Voorzitter: Heeft het vertrek van de heer de Geer nog 
bepaalde gevolgen met betrekking tot de algemene stemming gehad? 

A. Ja. Men vond dit eenvoudig afzichtelijk. Dit is inderdaad een 
klap voor het moreel geweest op het moment zelf. 

9125. De Voorzitter: Er zijn verschillende uitingen, waaruit blijkt, 
dat men er ook onder de andere zeelieden nogal over sprak, maar 
tot bepaalde gevolgen heeft het eigenlijk niet geleid. 

A. Neen. 

9126. De Voorzitter: Maar daarom kan het op zich zelf nog wel 
ernstig genoeg zijn, dat is natuurlijk weer een andere zaak. 

A. Alles komt bij elkaar. 

9127. De Voorzitter: Maar u had de indruk, dat het speciaal op 
de zeelieden een onaangename indruk maakte? 

A. Ja, naar mijn gevoel, ongetwijfeld. 

9128. De Voorzitter: Die waren dan ook op een vooruitgeschoven 
post gesteld, en dan is het niet prettig, als men ziet, dat de hoogste 
chef . . . . . . 

A. Het heeft een zeer slechte invloed gehad, die gelukkig betrek- 
kelijk gauw weer tot het verleden behoorde, omdat onze positie ten 
opzichte van de Engelsen niet aangetast bleek, althans ten opzichte 
van de oorlogvoering b.v. 

9129. De Voorzitter: Na het vertrek van de heer de G,eer is er 
spoedig een keer gekomen in de oorlog en dus ook in de algemene 
mentaliteit, nietwaar? In September 1940 is de luchtslag om Enge- 
land gewonnen en dat heeft toch in het algemeen wel bijgedragen tot 
het ophevelen van de mentaliteit? 

A. Ja, ongetwijfeld, maar naar mijn overtuiging, is eigenlijk het 
keerpunt pas gekomen eind 1941, na de ,,battle of the Atlantic"; in 
de meer leidende Britse kringen werd de onderzeebootoorlog buiten- 
gewoon gevaarlijk ingezien. Vooral in dic eerste periode, toen het 
nog ,,cash carry" was, toen men dus in Amerika wel oorlogsmate- 
rieel kon krijgen, alleen echter als men het zelf haalde en contant 
betaalde. In die omstandigheden 300 000 ton scheepsruimte per 
maand verlies, dat houdt men niet vol. 

9130. De Voorzitter: Maar toen in September 1940 de grote drei- 
ging voor Engeland voorbij was, raakte toch de gedachte, dat de 
catastrophe onmiddellijk voor de deur stond, een beetje op de 
achtergrond? 

A. Ja. 

9 13 1. De Voorzitter: Dat heeft dus waarschijnlijk wel bijgedragen 
tot . . . . . .  

A. Ja, het invasiegevaar was weg, een gevaar, dat iedereen kon 
zien. De Home-Guard heb ik zien excerceren met uitgezaagde stuk- 
ken hout, in plaats van eer? geweer, om maar vast handgrepen te 
leren voor de wapens, die later zouden komen. Maar het was een- 
voudig treurig, wat die Engelsen van die improvisatie gemaakt had- 
den, zelfs kinderlijk soms. Voor afsluiting tegen tanks had men dan 
een boom, aan één eind voorzien van een wiel, en dan sjouwden 
zij die 's avonds dwars over de v7eg om de tanks tegen te houden! 
Voor iedereen, die het zien wou en die het zien kon, was het soms 
eenvoudig belachelijk. 



9 132. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dus als de invasie 
een feit geworden was, was het onherroepelijk een nederlaag ge- 
worden? 

A. Dat wil zeggen, dan hadden ze ergens in Schotland verder 
doorgevochten, zij hadden het niet opgegeven. Dat is typisch het 
Engelse volk, nietwaar? Er is geen quaestie geweest van ook maar 
een enkel ogenblik, dat men het wilde opgeven. Er  bleef altijd dat 
idee van ,,we must muddle through" en dan met een enorme inslag 
van humor, wat ook een ontzaglijke kracht van het Engelse volk is. 

De Voorzitter: Het komt mij voor, dat wij over deze dingen bij 
andere onderwerpen, die later aan de orde komen, nog wel eens zul- 
len kunnen spreken, ook over hetgeen de marine nadien nog gedaan 
heeft. Dit verhoor heeft hoofdzakelijk betrekking op het vertrek van 

de Regering en de eerste periodc in Londen tot en met het ontslag 
van de heer de Geer en zijn vertrek uit Lissabon. Op die andere on- 
derwerpen komen wij waarschijnlijk later nog wel terug. Mag ik U 

thans dank zeggen voor de inlichtingen, die u ons deze keer verstrekt 
hebt? 

Ik sluit het verhoor. 

J. TH. FURSTNER. 

DONKER, Voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 
SCHUIJT, Griffier. 





29064. De Voorzitter: Dat is ook gebeurd, want ik vind in een 
notitie, die voor ons is gemaakt - wij hebben hierover nog in het 
geheel geen originele stukken -, de volgende mededeling: 

,,Naast het college van de ,,Combined Chiefs of Staff" had 
men in Washington nog een politiek college, waarvan Pre- 
sident Roosevelt voorzitter was; het ,,Pacific War Council", 
waarin voor Nederland ambassadeur Loudon zat. In Londen 
had men een zelfde college, waarvan Churchill voorzitter was 
en waarin voor Nederland Minister Gerbrarzdy zat. Onder het 
,,Pacific War Council" in Londen bestond daar nog het ,,Staff 
Committee for Pacific Warfare", waarin van Nederlandse zijde 
admiraal Furstner zat." 

Slaat dat op hetgeen u zoëven zeide? 

A. Ja, dat slaat er op. Ik begrijp het alleen niet van die commissie 
in Amerika, waarvan de heer Loudon lid was, maar misschien is het ten 
siotte zo geworden. Misschien vergis ik mij ook geheel. Het staat 
mij voor, dat er een telegramwisseling is geweest tussen het Opper- 
bestuur in Londen en mij juist over die organisatie, waarvan ik toen 
begrepen had, dat de uiteindelijke beslissingen zouden worden ge- 
nomen tussen Churchill en Roosevelt en dat Nederland alleen in 
de combinatie met Churchill in Londen zou meepraten. Toen ik dit 
of iets dergelijks vernam, heb ik dat geen juiste regeling gevonden. 
Waarom zou de Nederlandse mening uitsluitend in Londen tot haar 
recht mogen komen en zou ten slotte wat in Londen zou worden 
beslist, door de Engelsen aan Roosevelt worden voorgedragen? Ik 
heb gezegd: Wij hebben in Washington cnze eigen vertegenwoor- 
diger; er is geen reden om ons op deze wijze onder Engelse leiding 
te stellen. Ik herinner mij, dat daarop is geantwoord: De Engelsen 
zijn volkomen bereid. wanneer de Nederlandse mening in de com- 
missie in Londen niet met de Engelse overeenkomt, die Nederlandse 
mening aan Roosevelt door te geven. Daarop heb ik weer geant- 
woord, dat ik ook dit een zonderlinge vorm vond en dat ik niet 
begreep, waarom wij die mening niet zelf in Washington zouden 
kenbaar maken. Hier is ten slotte de gedachtenwisseling, waarbij ik 
betrokken was, blijven steken. Ik wist niet meer, wat het uiteindelijke 
besluit geworden was. Dat zal ik niet hebben meegemaakt. Waar- 
schijnlijk is het de regeling geweest, die u aangaf en krachtens welke 
de heer Loudorz ons in de organisatie te Washington vertegenwoor- 
digde. Ik herhaal slechts, dat er ongerustheid in Indië geweest is, 
Qat wij geen behoorlijke plaats in het overleg zouden krijgen en 
anderen, hoezeer bevriend ook, tegenover de Amerikanen onze woord- 
voerders zouden moeten worden in een aangelegenheid, die de levens- 
belangen van Indië betrof. Ik heb in dat kader een keer een telegram 
van de heer Gerbrandy ontvangen, waaruit ik begreep, dat hij het 
met mij eens was, maar dat om de een of andere reden reeds een 
afspraak gemaakt was en de situatie niet te herstellen viel. Wanneer 
i1 de inhoud van deze telegrammen zoudt kennen, zoudt u een heel 
wat beter beeld krijgen dan mijn geheugen u verschaffen kan. 

29065. De Voorzitter: U wijst ons in ieder geval de weg, waar 
wij een en ander kunnen vinden. 

Nu heb ik uit de notities, die ik hier heb, begrepen, dat de grote 
lijnen van de oorlogvoering in de maanden Januari, Februari en 
Maart 1942 ten slotte zijn vastgesteld door de Combined Chiefs 01 
Staff, die het opperste militair college vormden. 

A. Dat college zou, als ik het organisatorisch goed begrijp, alleen 
contacten met generaal Wavell moeten hebben. Ik kon dus niet 
rechtstreeks bemerken, wat dat college deed. Op het ogenblik, dat 
liet ging werken, was generaal Wavell reeds opperbevelhebber van 
het Unified Far Eastern Coinmand. U weet, dat toen het commando 
\erdeeld is; generaal Wavell kreeg Malakka, Birma, Nederlandsch- 
Indië, maar niet de Philippijnen geloof ik; China en Indo-China 
kwamen onder Tsjang Kai Sjek, die boos was, dat hij Birma niet 
kreeg Er speelden allerlei politieke vraagstukken doorheen; hiervan 
weet ik niet veel bijzonderheden; een en ander was buiten ons om 
bitgemaakt, maar ik hoorde er wel eens wat van en dit zijn mijn 
indrukken er van. 

29066. De Voorzitter: Dus van de Combined Chiefs of Staff 
gingen de bevelen naar Wavell? 

29067. De Voorzitter: En hoe ging dat nu verder? 

A. Generaal Wavell had verschillende beveelsorganisaties. één 
voor Malakka, één voor Birma en één voor Indië. In Indië was he: 
bevel verdeeld in drieën: één commandant voor het leger, één voor 
de luchtmacht en één voor de marine. Voor het leger was dat gene- 
raal ter Poorten; voor de luchtmacht was het.. .... dat weet ik niet 
meer. 

29068. De Voorzitter: Er staat hier: In Netlerlandsch-Indië was 
een Engelse air-marshall commandant der liichtmacht, admiraal 
Hart commandant van de zeemacht en generaal ter Poorten van 
de landstrijdmacht. 

Wat was nu de positie van de Gouverneur-Generaal als opperbe- 
velhebber in Nederlandsch-Indië? 

A. Daarover heb ik voor mij zelf, helemaal niet met de gedachte 
aan uw commissie, vroeger een enkele aantekening gemaakt; mis- 
schien kan ik die even voorlezen. 

De Voorzitter: Gaarne. 

A. Ik kan haar zo gauw niet vinden; misschien kan ik het u wel 
vertellen. 

Inderdaad was de situatie enigszins ingewikkeld, want ik was 
opperbevelhebber van land- en zeemacht en had als zodanig onder 
mij de Nederlandse weermacht en generaal Wavell was opperbevel- 
hebber van alle internationale strijdkrachten, die er waren, dus ook 
van de Nederlandse. De Nederlandse Regering heeft mij gevraagd 
of ik interventie van de Londense Regering wenste voor de regeling 
van de positie. Ik heb geantwoord, dat ik die liever niet had, omdat 
ik het beter oordeelde die zaken niet theoretisch te stellen, maar te 
vertrouwen, dat het contact tussen Wavell en mij kon worden ge- 
legd op een wijze, waardoor ik dicht bij mijn normale positie zou 
blijven. Er is ook geen ogenblik moeilijkheid geweest. Generaal 
Wavell vergaderde dagelijks met de voornaamste militairen, waar- 
onder natuurlijk generaal ter Poorterz. 

29069. De Voorzitter: Waar had seneraal Wavell zijn hoofd- 
kwartier? 

A. In Lembang, vlak bij Bandoeng. Hij vergaderde met de voor- 
naamste militaire bevelhebbers - de drie, die ik zojuist noemde - 
cri bovendien was admiraal Helfrich er bij. Daar werdzn de mili- 
taire zaken besproken. Ik had regelmatig contact met deze beide 
Nederlandse militaire heren. Zij vertelden mij wat op die vergade- 
ringen besloten was en lichtten mij in over de wijze, waarop de 
uitvoering zou plaats hebben. Hetgeen zij bespraken, was in het al- 
gemeen van zuiver militaire aard en aangezien ik mijn opperbevel- 
hebberschap zo heb opgevat, dat het meer diende om de politieke 
consequenties van militaire daden te overwegen en eventuele me- 
ningsverschillen tussen land- en zeemacht op te lossen en het mijn 
taak achtte, mij niet te bemoeien met de militair-technische dingen, 
waarvan ik geen verstand had, gaf dit geen aanleiding tot moeilijk- 
heden. 

29070. De Voorzitter: Waarschijnlijk ook, omdat u zelf pro- 
beerde moeilijkheden te vermijden. Ik kan mij voorstellen, dat, wan- 
neer iemand in uw positie het niet zeer tactvol behandelde, hij heel 
spoedig in alle mogelijke conflicten zou hebben gezeten. 

A, Dat zou wel mogelijk zijn geweest. 

29071. De Voorzitter: Het was een moeilijke positie. 

A. Inderdaad. Toch is het heel erg meegevallen, goeddeels, denk 
ik, door de persoonlijkheid van generaal Wavell. Hij is van het begin 
af met de grootste vriendelijkheid en volledige erkenning van mijn 
positie opgetreden. Ik heb met hem nooit wrijving gehad. 

29072. De Voorzitter: Maar bij de capitulatie kwam uw positie 
als opperbevelhebber in volle omvang en verantwoordelijkheid naar 
voren. 

A. Ook niet, door andere omstandigheden. Maar mag ik eerst 
nog even dit zeggen: ik herinner mij een enkel geval, waarin de b-- 
slissing van generaal Wavell en mijn verantwoordelijkheid met el- 
kaar in conflict hadden kunnen komen. Op een gegeven ogenblik A. Ja, zo begreep ik het. 



vond generaal Wavell het nl. van belang, dat alle prauwen langs 
de Oostkust van Sumatra en de Noordkust van Java zouden worden 
verwijderd, eventueel zelfs vernietigd. Dat waren er heel veel. Dit 
zou een sterk ingrijpen in de belangen van de bevolking zijn geweest. 
Dit raakte haar bestaan en zij zou zo'n maatregel waarschijnlijk niet 
begrepen hebben. Generaal Wavell vond verwijdering of vernie- 
tiging nodig om een begrijpelijke reden: de Japanners hadden zich 
in Malakka van de plaatselijke prauwen verzekerd en daarvan ge- 
bruik gemaakt om telkens weer op een nieuw punt landingen te 
verrichten en daardoor een groot nadeel aan de Engelse verdediging 
in Malakka toe te brengen. Dat wilde hij in Indië voorkoinen. 
Daarover is gesproken met admiraal Helfrich en generaal ter Poorten. 
Generaal Bakkers van de Staatsmobilisatieraad was er ook bij. Wij 
meenden, dat het op de manier, zoals het eerst werd voorgesteld, 
moeilijk kon. Toen zijn andere dingen overwogen, b.v. of de boten 
niet hoger op de rivieren gebracht konden worden om althans enigs- 
zins aan de Japanse invloed onttrokken te zijn. Ik weet niet meer, 
wat er van gekomen is, ik geloof niet veel, maar ik herinner mij wel, 
dat er niets gedaan is, waar ik bezwaar tegen had moeten blijven 
maken. Met een beetje geven en nemen is het heel goed gegaan. 

29073. De Voorzitter: U zeide zojuist, dat er bij de capitulatie 
in dit opzicht ook geen moeilijkheden waren. 

A. Toen was er een heel andere situatie. Generaal Wavell was 
al weg. Hij is bij mij gekomen in de villa, die ik in Bandoeng had, 
op 23 of 24 Februari. Hij zeide mij, dat hij opdracht had van zijn 
Regering Java te verlaten. Dat was natuurlijk, omdat men de zaak 
hopeloos vond. De Japanse inval stond te beginnen en inen wilde 
niet, dat hij met zijn uitgebreide staf zou worden gevangen genomen. 
Generaal Wavell, die een trouw en moedig, ook een vasthoudend 
man was - die indruk kreeg ik bij elk gesprek met hem -, vond 
het hoogst pijnlijk op het ogenblik van het gevaar weg te gaan. Hij 
vertelde mij, dat dit vertrek hem verschrikkelijk speet, dat hij zich 
geen illusies maakte over het verloop van zaken, maar dat hij de 
strijd gaarne met ons tot het einde had willen strijden. Ik heb hem 
geantwoord te begrijpen, dat hij niet anders doen kon dan zijn 
orders naleven, en aangedrongen, dat hij spoedig zou weggaan, om- 
dat het beter was weg te gaan vóórdat de inval er was dan op het 
ogenblik, dat de strijd aan de gang was. 

29074. De Voorzitter: Was de inval op Java toen nog niet be- 
gonnen? 

29088. De Voorzitter: Dus generaal Wavell trok weg en zijn 
ondercommandanten bleven? 

A. Ja. Zo commandeerde generaal ter Poorten over de landmacht. 

29089. De Voorzitter: Dus ook over de Engelse ondercomman- 
danten? 

A. Ja. 

29090. De Voorzitter: En de Engelse luchtmaarschalk comman- 
deerde over alle luchtstrijdkrachten? 

A. Neen, die was weg. Wij oordeelden toen ook over het gebruik 
van de luchtstrijdkrachten. En adiniraal Helfrich bleef commandant 
van de drie gezamenlijke vloten. Ik kan niet zeggen, dat ill mij nog 
het gesprek voorstel, waarin het besluit tot de aanval genomen is, 
maar het staat mij voor, dat het voor adiniraal Helfrich en - op zijn 
initiatief - ook voor mij reeds geruime tijd vaststond, dat de vloot 
een uiterste poging moest doen om de landingen te verhinderen. Wel 
degelijk was in het bewustzijn het risico aanwezig, dat deze onder- 
neming met zich zou brengen. Maar als men eenmaal zegt: ,,Deze 
schepen kunnen blijven om de strijd mede te voeren" en men weet. 
dat het een hopeloze strijd is, is het voor de hand liggend, dat de 
vloot op het laatste ogenblik ook wordt ingezet, zoals reeds in het 
voornemen gelegen had. Ongetwijfeld zal ik mijn medewerking 
daaraan hebben gegeven. Dit kon niet beslist zijn zonder mij. Mij 
staat alleen niet meer voor de geest het bepaalde ogenblik, waarop 
dat besluit definitief gevallen is. Of dat, wat mij betreft, schriftelijk 
is gegaan of mondeling, weet ik niet. Maar meermalen is tussen 
admiraal Helfrich en mij besproken, dat op het laatste ogenblik de 
vloot moest worden ingezet om de landingen te vertragen en de  vijand 
zo groot mogelijke verliezen toe te brengen. 

Ik ben het volkomen met u eens, Mijnheer de Voorzitter, dat de 
betrokkenen grootse offervaardigheid en onvolprezen moed hebben 
betracht, maar dat de technische kant van de zaak eveneens beoor- 
deeld mag worden. Ik heb later, toen ik bevrijd werd, gehoord, dat 
er veel critiek is geweest, speciaal, naar ik meen, in Amerika. Ik kan 
geen oordeel geven. Ik kan de technische mogelijkheden, die er 
waren, niet beoordelen. Uit hetgeen ik later heb gehoord, heb ik wel 
de indruk gekregen, dat onze vloten bijzonder ongelukkig gediend 
hebben, omdat ze gevallen zijn in onderzeebootnesten, die verschil- 
lende schepen in de lucht hebben doen vliegen, waardoor de aanval 
ontredderd was, en dat goede kansen, waarop men gehoopt had, niet 
geboden zijn. 

A. Neen. Het gesprek was Op 22, 23 of 24 Februari, 29091. De Voorzitter: Dat is een probleem, dat wij, vóbrdat 
de heeft plaats gehad in de nacht van 2S Februari Op wij maar enigermate lot conclusies kunnen komen, eerst met de te&- 
1   aart. Nadat generaal Wave11 Was weggegaan, waren wij weer nici moeten bespreken. Later kunnen wij er met u misschien nog onze eigen baas en was generaal ter Poorten chef van het leger spreken. 
en admiraal Helfrich chef van de vloot. 

A. Er is geen enkele poging mijnerzijds om de verantwoordelijk- 
29075. De Voorzitter: En u was de opperbevelhebber? heid af te wijzen, integendeel. ik gevoel het geheel als onder mijn 

verantwoordelijkheid geschied. Ik herhaal, dat er met mii ongetwijfeld 

A. Ja. over gesproken is. Ik wist ook de datuni, waarop het gebeuren zou. 
Ik zie alleen niet het ogenblik van de beslissing voor mij. Mijn ver- 
houding met de heer Helfrich was zo, dat er geen sprake van was, 

29076. De Voorzitter: Ging generaal Wavell naar Australië:' dat hij dit buiten mij zou doen. 

A. Hij ging naar Birma of Brits-Indië. 

29077. De Voorzitter: Hij gaf in ieder geval geen bevelen 
meer? 

A. Hij trok zich terug. 

29078. De Voorzitter: Hoe was in die dagen de verl~ouding 
tussen u, als de formele opperbevelhebber, en de Combined Chiefs 
of Staff'! Hebben die nog iets van zich laten horen? 

A. Neen. 

De nos. 29079 t/m 29086 hebben betrekking op punt r van het 
Enquêtebesluit. 

De nos. 29092 t/m 29101 hebben betrekking op punt n van het 
Enquêtebesluit. 

29102. De Voorzitter: In ieder geval is het nut van een enquête 
als deze dat men, indien men t ~ i l  minste voldoende hulp van d i  
deskundigen krijgt, waaraan ik niet twijfel, tot een gefundeerde 
beschouwing hierover kan komen en dat alles, wat geruchten zijn, 
kan worden afgesneden. Dat is op zich zelf van groot belang. 

A. U vindt de voornaamste gegevens in het rapport van ge- 
neraal Bakkers. Anderen kunnen daar hun mening naast stellen. 

Op het laatste ogenblik is er nog over gedacht, of men de bergen 
zou ingaan. Op een guerilla-oorlog was het leger echter niet voor- 
bereid. Generaal Bakkers wijst er - meen ik - op, dat ook de 
stemming der bevolking niet gcmnstig was. 

29103. De Voorzitter: Misschien wilt u nu vertellen, op weis 
29087. De Voorzitter: Had admiraal Helfrich dat commando ook ogenblik u tot het besluit bent gekomen te capituleren, welke mo- 

nog op 23 Februari, toen generaal Wavell wegging? tieven u daartoe aanleiding hebben gegeven, hoe die capitulatie 
heeft plaats gevonden en welke de redenen zijn geweest voor uw 

A. Ja. besluit om u in krijgsgevangenschap te begeven. 



A. Ik heb over het einde van de zaak voor mij zelf enkele aan- 
tekeningen gemaakt. 

Misschien is het het gemakkelijkst, dat ik daaruit iets voorlees. 
Ik zie hier een passage, die mij aanleiding geeft nog even een aan- 
vulling te verstrekken, in zake de aard der verdediging. In eík geval 
kan men van de luchtmacht zeggen, dat haar opofferingsgezindherd 
voorbeeldig is geweest. De laatste vliegtuigen zijn weggegaan, toen 
de mannen heel goed wisten, wat hun kansen in de ondeugdelijk 
geworden toestellen waren. Voor hun moed kan men niet genoeg lof 
uiten. Deze staat op één lijn met die, welke de vloot in de Javazee 
getoond heeft. 

Dan heb ik hier een aantekening, die weergeeft hor de positie 
was tegen het einde van de strijd, maar dit is een aantekening van 
een leek. U hebt veel meer aan wat generaal Bakkers schrijft. Ik 
zeg hiervan dit: 

,,Nauwkeuriger, op militair deskundige wijze ingerichte, be- 
schouwing zou het duidelijk kunnen maken, dat op Java ver- 
dediging niet meer te voeren viel en op zijn hoogst nog gedacht 
had kunnen worden aan een soort guerilla-oorlog van kleine, 
verspreide eenheden. Doch daarop was het leger niet voorbe- 
reid en de houding der bevolking, op wier steun in een zo dicht 
bevolkt land als Java in de eerste plaats zou moeten kunnen 
gerekend worden, gaf geen hoop. Integendeel, ongeregeldheden 
braken op vele plaatsen uit en aangenomen moet worden, dat 
verraad en vrees voor de Japanners het hunne zouden doen 
om Nederlandsche guerilla-strijdkrachten het bestaan onmogelijk 
te maken. Niettemin is in de allerlaatste dagen nog overwogen 
of iets in den zin van den kleinen oorlog kon worden gedaan. 
Voor wat mijzelf betreft, was ik besloten het leger te blijven 
volgen, zoolang het den strijd kon voortzetten, ook, wanneer 
het niet meer mogelijk zou zijn dit te doen in grootere, samen- 
hangende eenheden. Ik stelde slechts de voorwaarde, dat een 
terrein zou kunnen gevonden worden, hetwelk zich voor ope- 
raties van eenigszins langeren duur leende, en een althans min 
of meer adaequate groep militairen beschikbaar zoude zijn. 
iMij werd bericht, dat een geeigende plaats in de bergen, zuidelijk 
van Bandoeng, te vinden was. Daar zouden vrijwel ondoor- 
dringbare bosschen en steil opgaande hellingen bescherming 
geven en zou een groep van eenige honderden mannen de open 
terreindeelen eenigen tijd kunnen verdedigen. Ik legde dit denk- 
beeld voor aan den Generalen Staf ter onderzoek en droeg in- 
tusschen aan overste Lunzing op aanstonds maatregelen te 
nemen om een verblijf ter plaatse voor te bereiden door op- 
zending van levensmiddelen, kleeding, linnen en dekens en wat 
eventueel verder noodig mocht zijn. Het antwoord van dea 
staf luidde volstrekt ongunstig; de plaats zou voor verdediging 
op de voorgestelde wijze volstrekt ongeschikt zijn, weshalve 
van het plan werd afgezien. In deze omstandigheden meende ik, 
dat het mii niet zou Dassen de bergen in te trekken om iets 
langer uit Japansche handen te blijven. Ik achtte het verkieslijk 
en meer overeenkomstig de waardigheid van het gezag, hetwelk 
ik vertegenwoordigde, in eenigszins ordelijke omstandigheden 
te worden gevangen genomen dan van plaats tot plaats ts 
worden opgejaagd om - wellicht door de bevolking verraden 
- door den eersten den besten Japanschen soldaat van achter 
een theestruik" - zooals ik het in die dagen uitdrukte - ,,te 
worden weggesleept. 

Overwogen moest wordei1 hoe, als het oogenblik daar zou 
zijn, hei contact met den vijand voor overgave zou moeten 
worden opgenomen. Een gedachtenwisseling heeft met het 
opperbestuur plaats gevonden. Wie die gedachtenwisseling heeft 
ingeleid, de Regeering te Londen of ik, kan ik mij niet meer 
herinneren. Waarschijnlijk kwam het initiatief uit Londen, waar 
men van het hopelooze vali den toestand op äe hoogte Wab. 
Reeds vóór de landing toch had generaal Wavell instructie 
gekregen Java te verlaten om niet in de onvermijdelijke neder- 
laag en overgave te worden betrokken; de twee voor Neder- 
landsch-Indië bestemde Australische divisies, die uit het Midden- 
Oosten onderweg waren, waren om dezelfde reden naar elders 
gedirigeerd; slechts een kleine voorhoede onder brigadier Black- 
burn was in Indië aangekomen. Het lijkt mij waarschijnlijk, dat 
de gedachtenwisseling door het opperbestuur is ingeleid om den 
wensch kenbaar te maken eventueel niet alle strijdkrachten in 
één algemeene capitulatie te betrekken, maar casu quo alleen 
die gedeelten over te geven, die, als zelfstandige eenheden be- 
schouwd, den strijd niet zouden kunnen voortzetten. De wensch 
van het opperbestuur was redelijk." 

e11 er was nog een troep op Sumatra onder generaal Overakker. Op 
Java was de situatie aldus: op Oost-Java was er een divisie onder 
generaal Ilgen, die steeds verder naar het Oosten werd gedreven en 
ook zonder vliegtuigen was; in Midden-Java was r,og een kleine 
groep, bestaande uit over het algemeen onvolwaardige eenheden, 
die steeds moesten terugtrekken en zich ten slotte in de buurt van 
Tjilatjap bevonden; meer naar het Westen, op de Bandoengse hoog- 
vlakte, was de ,,Black Force", onder brigadier Blackburn, een 
Australiër; om Bandoeng heen bevonden zich de troepen, die eerst 
bij de Tjiaterstelling hadden stand gehouden, maar in de richting 
van de stad teruggedreven werden; deze stonden onder bevel van 
generaal Pesman, en ten slotte bevonden zich westelijk van Bandoeng 
de troepen van generaal Schilling. Van geen dezer groepen kon iets 
van betekenis meer worden verwacht. Dat was de situatie, waarin 
over de overgave was te beslissen. Ik lees nu verder: 

,,Het belang van zoo lang mogelijke voortzetting van den 
strijd was, zij het niet uit militair, dan toch uit politiek en 
prestige-oogpunt, vanzelfsprekend. Staat het mij wkl voor, dan 
is aan het opperbestuur instemming met dezen wensch te kennen 
gegeven, maar werd tevens op twee punten gewezen. In de eerste 
plaats op de positie van Bandoeng ei1 in de tweede plaats op de 
noodzaak om ten aanzien van de bevelvoering regelingen te 
treffen. 

Wat het eerste betreft, werd aan het opperbestuur voorge- 
houden, dat, aangezien Indische Regeering en legerstaf in Ban- 
doeng vereenigd waren, het denkbaar was, dat de Japansche 
bevelhebber den eisch van algemeene overgave zou willen af- 
dwingen door bedreiging van Bandoeng met vernietiging uit de 
lucht of anderszins. In Bandoeng waren talrijke vluchtelingen 
samengevloeid; de nog niet strijdbare. maar voor training op- 
geroepen Javaansche militie en andere troe~eil  waren in de stad - - 
en onmiddellijke omgeving gelegerd. zouden de Japanners door 
vernietigende luchtbombardementen de door hen gewenschte 
beslissin:: willen forceeren, dan zou een volgehouden weigering 
zwaar van consequentie zijn voor allen, die iil dit gebied waren 
samengedrongen. Naast de verschrikkingen van het bombarde- 
ment, dat zonder tegenweer zou moeten worden ondergaan, stond 
te vreezen, dat de bevolking uit den band zou springen, hetgeen 
de ramp zou verergeren. Het was noodzakelijk zekerheid te 
verkrijgen, of het opperbestuur inderdaad bedoelde, dat zijn 
wensch ten koste van welke consequenties ook zou worden door- 
gevoerd. Was daaromtrent. eenmaal, met inzicht over en weer 
in de mogelijke gevolgen, een afspraak gemaakt, dan zou zij tot 
het uiterste moeten worden nageleefd. Een antwoord werd 
ontvangen, waarin eenerzijds werd gezegd, dat onder alle om- 
standigheden algeheele capitulatie moest worden uitgesloten, 
doch anderzijds een passage voorkwam, die - in vijf punten 
ingedeeld - in één daarvan hiermee niet te rijmen viel." 

Ik heb dit in Maart 1947 opgeschreven. 
,,Naar Londen werd teruggeseind met verzoek de t eSn-  

strijdigheid door een volstrekt duidelijke mededeeling op te hef- 
fen. Een antwoord is niet ontvangen, althans niet ontcijferd ge- 
worden. Kort vóór de capitulatie is een cijfertelegram binnen- 
gekomen. Wat dit heeft ingehouden, is niet bekend kunnen wor- 
den, daar op dat oogenblik, op mijn order, de code reeds ver- 
nietigd was. Op Donderdag 5 of Vrijdag 6 Maart, waarschijnlijk 
den laatsten datum, werd in den middag door Europeesche mili- 
tairen in de vrijwel leege straat langs de Residentswoning, waar 
ik mij bevond, geroepen, dat ruim baan moest worden gemaakt, 
aa~gezien de Japanners in aantocht waren. Zij riepen dit her- 
haaldelijk en met nadruk. Wel was het weinig ,waarschijnlijk, 
gezien wat er van de militaire situatie bekend was, dat zoo ori- 
verwacht de Japansche troepen in Bandoerig hadden kunnen 
doordringen, maar ik wenschtv ten aanzien van den cijfercode 
en wat daarmede verband houdt, geen risico's te nemen. Deze 
stukken moesten vernietigd zijn, vóórdat zij gevaar liepen in 
Japansche handen te raken. Ik raadpleegde den heer Kiveron, 
die in hetzelfde gebouw aanwezig was, en toen bleek, dat met de 
vernietiging één tot anderhalf uur gemoeid zou zijn, deed ik 
daartoe overgaan. 

Met betrekking tot het tweede bovengenoemcie punt, de bevcl- 
voering, was het van belang een zoodanige regeling te treffen, dat 
geen opperbevelhebber meer aanwezig zou zijn, d.w.z., dat er 
niemand in Indië zou zijn, die bevoegdheid had tot algemeene 
capitulatie te besluiten." 

Er waren kleine aantallen guerillatroepen op Borneo en op Celebes, Dit punt hield verband met het eerste over de positie van Ban- 
er waren op Java 14000 man, waarover ik eerder gesproken heb, doeng. Het was nodig, dat er niet een autoriteit zou zijn, aan wie, 



vanwege zijn bevoegdheid, de eis kon worden gesteld alles tegelijk 
over te geven of zijn omgeving, in casu Bandoeng, te zien ten onder 
gaan. 

,,Herinner ik liet mij wel, dan werd aan de Kroon voorgesteld 
deze bevoegdheid aan zich te trekken en aan bevelvoerders in 
Indië slechts het recht te laten te capituleeren voor zich zelf en 
voor diegenen, die zich bij hen zouden bevinden. Aldus zou, zoo 
werd gehoopt, de uitoefening van pressie voor de Japanners 
minder voor de hand komen te liggen. Opdat dezen de situatie 
zouden kennen, werd voorgesteld de Koninklijke beslissing door 
de radio bekend te maken. Dit voorstel is niet volledig gevolgd. 
Wel werd ik bij noodwet van het opperbevel ontheven, maar dit 
liet aan den legercommandant en generaal ter Poorten, een 
centrale bevoegdheid ten aanzien van het leger." 

29104. De Voorzitter: Is dat bij wetsbesluit gebeurd? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter! 

29105. De Voorzitter: Is u dat ter kennis gebracht op de datum 
van de 6de of iets eerder? 

A. Neen, dat is gekomen na de telegramwisseling. Ik denk, 
dat het geweest is . . . . . 

De nos. 29106 t /m 29117 hebben betrekking op punt n van het 
Enquêtebesluit. 

29118. De Voorzitter: Kunt u met een enkel woord aangeven, 
hoe uw terzijdestelling - als zodanig heb ik het begrepen - en uw 
gevangenneming in hun werk zijn gegaan? 

A. Ik had naar Londen getelegrafeerd, dat het wenselijk was 
het opperbevel te doen beëindigen. Het zou zó moeten gebeuren, 
dat er geen algemeen opperbevelhebber over zou zijn. De Regering 
in Londen heeft dat niet zo gedaan. Zij heeft getelegrafeerd: Bij 
noodwet zijt g!! van het opperbevel ontheven. Aangezien zich dat 
beperkte tot mij, stond het voor mij niet vast, wat de bedoeling van 
de maatregel was. Ik giste - zoals ik i1 reeds zeide -, dat het de 
bedoeling is geweest, niet mij de overgave te laten verrichten, omdat 
men de burgerlijke en militaire bevoegdheden wilde scheiden. 

29119. De Voorzitter: Waarschijnlijk had men ook de gedachte, 
dat, als u ontheven was van het opperbevel, de kans groter was, 
dat de afzonderlijke legeronderdelen afzonderlijk konden capituleren. 

A. Maar nu bleef toch de bevoegdheid bij generail ter Poorten. 
Misschien werd het niet begrepen in Londen. Het ging alles ook zo 
snel. Ik ben dus ontheven van het opperbevel. Daarna is er no2 
een telegram gekomen, waarin de vraag voorkwam, wat ik eigenlijk 
van plan was, of ik wilde blijven of weg wilde gaan en bovendien, 
geloof ik, nog de mededeling, dat, wanneer ik het beter vond weg 
te gaan, daaraan de vorm zou kunnen gegeven worden van ver- 
vulling van een opdracht elders. Precies weet ik dit niet meer. 

29120. De Voorzitter: Dat moeten wij uit de telegrammen op- 
maken. 

A. Het denkbeeld kon niet ernstig overwogen worden, als men 
de plaatselijke situatie kende. U begrijpt wel, dat het op de gehele 
gemeenschap een miserabele indruk zou maken, als zij de bezetting 
te gemoet zou moeten gaan met de gedachte, dat de leiders zich in 
veiligheid hadden gesteld. Dit was onaanvaardbaar. Wij wisten niet, 
wat de bezetting zou geven. Wij hadden de ergste verhalen gehoord 
over Japanse wreedheden in China en er was dus reden om te vre- 
zen, dat iets soortgelijks in Indië zou gebeuren. Ook uit de Buiten- 
gewesten, die eerder bezet waren, waren verontrustende berichten 
gekomen. Men kon echter ook de verwachting koesteren, dat de 
Japanners zich in het meer Westerse milieu van Bandoeng, Batavia 
en de andere grote steden, misschien in Indië in het algemeen, beter 
zouden gedragen dan in China. Hoe dit ook zii, het zou voor de - - 
bevolking bepaald ontmoedigend zijn geweest en- verzwakkend voor 
het moreel, als de hoogstgeplaatsten haar verlaten hadden. Er kon - - .  

voor mij geen sprake van zijn op het aanbod van het opperbestuur 
in te gaan. Ik heb niet geantwoord; Tvaarom niet, weet ik niet meer. 
Het telegram is kort voor het vertrek van de heer van Mook ge- 
komen. Ik heb van hem afscheid genomen, toen hij naar AustraliE 
ging. Hij heeft nog aan de hand gedaan, dat het beter was, dat hij 

zou blijven en ik wegging, maar dat kon bepaald niet. Ik achtte het 
nodig, dat ik zou blijven, doch dr. van Mook, die het meest geschikt 
was in het buitenland steun te geven, vertrekken zou. Hij heeft om 
een schriftelijke opdracht gevraagd, omdat hij natuurlijk niet kon 
weten, wat er met mij zou gebeuren en later misverstand over zijn 
vertrek zou kunnen ontstaan. Ik heb hem een eigenhandig op corres- 
pondentiepapier geschreven opdracht gegeven, waarin ik verklaarde, 
dat hij op mijn verzoek Indië verliet, omdat het mij wenselijk leek, 
dat hij zijn bekwaamheid ter beschikking stelde van de Regering 
en wijders, dat hij vergezeld zou zijn van de personen, die hij had 
citgekozen en aan wier vertrek ik mijn goedkeuring had gehecht. 
Ik kan mij de inhoud, die in deze geest moet geweest zijn, niet 
nauwkeurig herinneren. U zou dr. van Mook kunnen vragen; hij 
zal het geschrift wel bewaard hebben. Per vliegtuig i3 hij weggegaan. 
Enige dagen te voren reeds had ik hem geraden haast te maken 
met zijn vertrek, maar hij zag er tegen op Java te verlaten. Hij was 
zonder vrees. De gevaren van de tocht werden groter, naarmate 
de tijd verliep. Ik heb hem gezegd, dat het er niet om te doen was 
risico's te nemen, maar veilig Australië te bereiken. 

29121. De Voorzitter: Is hij per vliegtuig vertrokken? 

A. Ja, in het nachtelijk uur. 

29.122. De Voorzitter: Met achterlating van zijn gezin? 

A. Geen van de heren heeft zijn gezin kunnen meenemen. 

29123. De Voorzitter: Wat is er met u gebeurd op de 9de en 
de volgende dagen? 

A. Ik ben de 9de in Bandoeng in mijn villa gebleven, te zamen 
met enige heren, die er al waren, de heren Kiveron, Idenhurg, de 
Gouverneur van West-Java, Hagenaar, Hulsewe, baron van Boet- 
selaer, die een positie innam bij de secretarie, en verder mijn beide 
adjudanten, de heren Lantzirig en van Till. 

Op die dag of de volgende dag is een hoog Japans officier ge- 
komen om een wacht te installeren. Ik liet hem door de adjudant 
vragen binnen te komen, opdat ik even met hem zou kunnen 
spreken, maar dat wilde hij niet; hij verzekerde, dat de wdcht er 
zou zijn om de Gouverneur-Generaal te beschermen, niet om hein 
te hinderen. 

29124. De Voorzitter: Het komt er dus op neer, dat men u 
reeds van de 9de af als gevangene behandeld heeft? 

A. Ja. Er kan bijgevoegd worden, dat de Japanners nooit met 
mij over enig ding van zakelijke aard gesproken hebben. Ik had 
een en ander overdacht om klaar te zijn, wanneer ze mii iets 
zouden vragen, b.v. waar de Europeanen het best geïnterneerd 
zouden worden, want dat de Nederlanders geïnterneerd zouden 
worden, leek mij voor de hand te liggen; misschien is deze maat- 
regel voor sommigen, ondanks de misère in de kampen, nog een 
zekere bescherming geweest. Velen zouden zich in clandestien 
werk hebben geworpen, waaraan in Indië waarschijnlijk nog meer 
gevaren verbonden waren dan hier. Ik had dus overwogen wat ik 
zou moeten antwoorden, als mij naar de beste wijze van inter- 
nering gevraagd zou worden, maar ik heb niet de gelegenheid 
gehad mij er over uit te spreken. De Japanners hebben mij nergens 
in gekend. Wel heeft in de eerste dagen, toen de telefoon nog 
werkte, een van de leden van de Raad van Indië meegedeeld, dat 
ergens in Bandoeng of omgeving een Europees meisje door een 
Japanner zou verkracht zijn; hij vroeg of ik daartegen zou pro- 
testeren. Dit leek mij echter een geïsoleerd geval, dat meer op de 
weg lag van de plaatselijke autoriteiten om te behandelen; ik had 
geen overzicht meer; ik werd steeds scherper afgezonderd. Wat 
mij bereikte, waren geruchten; het scheen mij beter mij daarmee 
niet te bemoeien; bovendien zou elke interventiz als iets lach- 
wekkends beschouwd zijn door de Japanners en in wezen een 
machteloos gebaar zijn geweest. 

29125. De  Voorzitter: U hebt bij uw overweging vóór de capi- 
tulatie, of u zou weggaan of niet, als doorslaggevend argument aan- 
genomen het moreel van de bevolking, die het niet zou begrijpen, dat 
de Gouverneur-Generaal zou weggaan op een ogenblik, dat de zaak 
verkeerd liep. Die overweging heeft ook gegolden in de discussies 
op de ochtend van de 13de Mei 1940 lpij het Kabinet hier te lande. 
Toch is het Kabinet tot de conclusie gekomen, dat men moest ver- 
trekken naar Engeland. Nu golden daarvoor overwegingen, die voor 



u niet konden gelden, nl. dat Kabinet en Regering een taak hadden, 29129. De Voorzitter: Is het feit, dat u in gevangenschap bent 
die verder reikte dan het Rijk in Europa. Soortgelijke overwegingen gegaan, in Indië bekend geweest? Anders zou het middel niet 
konden voor u niet gelden, doch daartegenover zou men kunnen gewerkt hebben, nietwaar? 
zeggen: Aan de ene kant staat de overweging van het moreel van 
de bevolking, maar aan de andere kant staat, wat de Gouverneur- 
Generaal betreft, die de hoogste autoriteit is en de eerst aangewezene 
om de politiek verder te bepalen, dat het van belang geacht kan 
worden, dat de Gouverneur-Generaal weggaat om aan de verdere 
strijd voor de eventuele terugverovering van Nederlandsch-Indië 
leiding te geven. 

Ik kan begrijpen, dat u tot die beslissing bent gekomen. U hebt 
gekozen wat LI als het zwaarste beschouwde. Dat respecteer ik ten 
volle. Maar als u het achteraf bekijkt, acht u die beslissing dan nog 
de juiste, of zoudt LI zeggen: De andere overwegingen waren toch 
ook van zodanig belang, dat ik misschien anders had moeten beslissen? 

A. Ik had geen reden daaraan op de een of andere wijze 
speciaal bekendheid te geven. Het was niet twijfelachtig, dat de 
aanwezigheid van inijn gezin en mij vanzelf bekend wocdcn zou. 
Ik ben eerst in de villa in Bandoeng gebleven; daarna heb ik in 
de strafgevangenis van Soekamiskin cellulair gezeten. Dat heeft 
maar kort geduurd. Vandaar werd ik vervoerd naar Batavia, waar 
ik, bij aankomst, een vrij grote menigte heb gezien, die ook mij 
gezien heeft. Geruchten verspreiden zich in Indië snel. Een ge- 
heimblijven van onze aanwezigheid was dus à priori uitgesloten. 
Uit de kampen lekte ook van alles uit. 

Ik had ook - waarom zou ik het niet zeggen? - een moreel 
bezwaar om weg te gaan. 

A. Ik heb geen twijfel over de juistheid der beslissing. Toen ik 
zojuist sprak over het moreel, doelde ik niet op het moreel voor de 29130. De Voorzitter: Dat wilde ik juist zeggen. Ik heb het 
strijd. De strijd had opgehouden. Toen de strijd ophield en de heer van begrepen: Het was voor u niet alleen een quaestie van het 
Mook vertrok, ging het er om, de capitulatie zo behoorlijk mogelijk Steunen van het moreel van de bevolking, maar u kon ook voor 
tot stand te brengen. De strijd zou door mijn vertrek niet hebben ge- UW eigen geweten niet anders 

leden. Ik bedoelde het moreel van de bevolking, die een onbekende 11. ~ ~ ~ ~ l f d ~  overweging, die waarschijnlijk medegewerkt heeft 
misère te gernoet ging. Dat moreel zou ongetwijfeld een verzwakking om de heer van ~~~k te doen vragen: za l  ik niet blijven en zult 
hebben ondergaan. u niet weggaan? en hem zijn vertrek steeds deed uitstellen. Hij 

voelde de solidariteit stellig ook. Dit lag voor de hand. 
29126. De Voorzitter: U denkt hierbij speciaal aan de Nederlandse 

bevolking? 29131. De Voorzitter: Met andere woorden: Als het niet bekend 
was geworden bij de bevolking, zou het toch het resultaat zijn A. Inderdaad aan haar, maar ook aan de Iridoiiesische bevolking, geweest van het te rade gaan met uw eigen geweten? aan de gehele Indische rlemeenscha~. Allen, die tot die samenleving 

behoorden, zouden worden getroffen, zij het degenen, die tot d i  A. J,. 
leidende kringen behoorden. het meest. Verwacht werd. dat de Neder- 
landers als vijanden zouden behandeld worden, de inheemsen min- 29131. voorzitter: uw . . . . .- of was het 
der of niet, maar toch heel wat zouden te verduren krijgen. De krijgsgevangenschap? 
Chinezen zouden. voor wat de meer vooraanstaanden betreft. wellicht 
een soortgelijke behandeling als de Nederlanders ondergaan, dacht ik. A. ~k weet het niet precies, 
Ik geloof niet, dat ik anders had moeten handelen. Had b.v. Sumatra 
het terrein van een strijd van betekecis kunnen zijn na de bezetting 29133. voorzitter: . . . . hebt u hoofdzakelijk doorgebracht 
op Java, dan zou het een onjuiste beslissing zijn geweest, maar er was i, F~~~~~~ en ~ ~ ~ d ~ j ~ ~ ~ i j ~ ?  
nergens in de archipel uitzicht meer op ernstige tegenstand. 

29127. De Voorzitter: Het kan alleen de vraag zijn, of de taak, 
die u de heer van Mook had toegedacht, niet in de eerste plaats door 
u had moeten worden verricht. 

A. De heer van Mook was naar buiten gegaan om verder voor 
de Indische zaken te zorgen. Wij hadden schepen weggestuurd; over 
het gebruik daarvan moest worden beslist. Er waren belangen van 
onze banken, cultures en grote handelshuizen, die op de een of andere 
wijze verzorgd en gecoördineerd moesten worden. De Nederlandse 
Regering was voor deze zaken onvoldoende geoutilleerd. Het was 
nodig, dat iemznd naar buiten ging om ze te behartigen. Ik vond de 
heer van Mook daarvoor zeer bekwaam. Ik heb er niet aan gedacht, 
dat het mijn plicht was dat te doen in plaats van te blijven. Ik geloof 
ook wel, dat het feit, dat mijn vrouw, mijn dochter en ik zelf ge- 
bleven zijn, de Indische gemeenschap een zekere steun is geweest. 
Ook voor de Indonesische bevolking moest het - zo althans hoopte 
ik - iets betekenen, dat de dragers van het Nederlands gezag in 
Indië bleven, ook toen de tijden van voorspoed voorbij waren. 

29128. De Voorzitter: Zijn uw vrouw en uw dochter gevangen 
gebleven in Indië of zijn zij met u meegegaan? 

A. Zij zijn in Indië gebleven. Ik heb in de nacht van 20 op 21 
Februari, om 2 uur, afscheid van haar genoinen in Batavia. Toen er 
voldoende berichten binnen kwamen over de Japanse vloot en het 
aantal schepen ons een indruk gaf van hetgeen ons te wachten 
stond, achtte ik het beter dadelijk naar Bandoeng te gaan, omdat 
daar het laatste nioest worden doorgemaakt en omdat, wanneer wij 
zouden wachten tot de landingen, de verplaatsing van de vele hon- 
derden mensen, die met de Regering zouden meegaan, waarschijnlijk 
niet in dezelfde orde en rust volbracht zou kunnen worden. Ik over- 
woog voornamelijk ook, dat de Japanners, die al in Palembang 
waren, gemakkelijk met parachutisten konden werken en de ver- 
binding met Bandoeng onmogelijk, althans gevaarlijk konden maken. 
Ik dacht: Als wij toch daarheen moeten gaan, is het beter te gaan, 
terwijl de mogelijkheid daartoe nog gunstig is. Ik heb dus van mijn 
vrouw en dochter afscheid genomen in Batavia in de nacht van 
20 op 21 Februari. Ik heb ze eerst teruggezien na de bevrijding. 

A. Ja. 

29134. De Voorzitter: U bent in 1945 door de Russen bevrijd? 

A. Ja. Ik weet helaas de datum niet nauwkeurig meer. Ik denk, 
dat het de 23ste of 24ste Augustus is geweest. Wij kregen kort na 
bet sluiten van de wapenstilstand bezoek van Amerikaanse offi- 
cieren, die een uur vóórdat de wapenstilstand was getekend in 
Kummings (China), waren opgestegen en bij Moekden zijn gepara- 
chuteerd. Zij zijn daar eerst door de Japanners gevangen genomen, 
maar na uitleg van hun missie voortgeholpen. Zij zijn per trein 
naar ons gekomen om ons te vertellen, dat de oorlog beëindigd was, 
waarna zij naar Moekden zijn teruggereisd om een trein te halen, 
die cns naar die plaats zou vervoeren. Zij bleven lang weg. Het land 
was in opstand en spoorbanen waren opgebroken. Intussen bleven 
wij in het kamp, bewaakt door de Japanners tegen onheilen, die in 
de onzekere omstandigheden ons zouden bedreigen. Voordat de 
Amerikanen konden terugkomen, trok een Russische colonne door 
het plaatje, waar ons kamp gelegen was. Het heette Seian. Een van 
de Amerikanen, die was achtergebleven, kende Russisch. Hij heeft 
contact tot stand gebracht en medewerking gevraagd. Het antwoord 
was: U kunt hier blijven, als u wilt, maar wij ontwapenen de Ja- 
panners; LI kunt ons ook volgen. Het leek niet aantrekkelijk zonder 
gewa9w.de wacht in een land te blijven, waar oproer en algemene 
onveiligheid was. Wij zijn in e2n autobus uit het stadje met de Rus- 
sen meegegaan. Het was een moeizame tocht van 60 uur door de 
binnenlanden van Mandsjoerije langs ellendige wegen. De Russen 
hielpen, als we met onze autobussen niet verder konden. Te  Kaigen 
zijn wij op de trein naar Moekden gezet, waar wij 's nachts aan- 
kwamen. Op het spoorwegemplacement bleven wij onder Russische 
bewaking, aangezien het ter plaatse niet veilig was. Toen het licht 
werd, zijn wij Moekden te voet ingegaan. De Amerikanen hebben 
ons door de lucht verder vervoerd. 

29135. De Voorzitter: U bent toen regelrecht naar Nederland 
gegaan? 

A. Ik ben eerst gegaan naar Tsoengking, waar ik ten ambassade 
logeerde; daar kreeg ik een telegram van de Regering, een zeer 



hartelijk telegram, waarvan het mij spijt, dat ik de tekst niet meer 
heb; als u die tegenkomt, wil ik hem gaarne hebben. Ik werd geluk- 
gewenst met mijn bevrijding. Gezegd werd, dat ik zelf moest be- 
slissen, of ik naar Indië zou gaan, dan wel eerst naar Nederland 
zou komen; Koningin en Regering drukten voorkeur uit voor mijn 
komst eerst naar Nederland. Ik zou mijn persoonlijke belangen 
mogen laten wegen. Ik vermoed, dat daarmee gedoeld werd op de 
omstandigheid, dat mijn gezin nog in Batavia was. 

De keuze leek mij niet moeilijk; ik kwam uit gevangenschap, wist 
niet. wat er in de wereld omging en dacht, dat ik beter zou doen 
mij eerst op de hoogte te stellen. Ik vond de voorkeur voor mijn 
komst naar Nederland voor de hand liggend. 

29136. De Voorzitter: Hoe was uw behandeling in krijgsgevan- 
genschap? 

A. Daarin heb ik niet meer doorgemaakt dan alle andere krijgs- 
gevangenen. Ik heb geen martelingen ondergaan. Het vervoer per 
schip was telkens heel akelig. Na enige weken in de villa te Ban- 
doeng, had ik de gevangenis Soekamiskeis als verblijfplaats gedurende 
een tiental dagen, daarna Batavia tot eind 1942, vervolgens ging het 
met een tussenverblijf te Singapore naar Japan, daarna weer naar 
het zuiden: Formosa; op dat eiland heb drie verschillende kampen 
gehad. Soms was de behandeling te verdragen, soms minder; wij 
hebben variëteit gekend, inaar ik heb niet het recht u hiermee lang 
op te houden. 

29137. De Voorziîter: U bevond zich dus aan het einde van de 
oorlog niet in een toestand van volslagen uitputting? 

A. Dat zou te veel gezegd zijn, maar ik voelde mij niet best. 

29138. De Voorzitter: Hebt u perioden gekend van niet vol- 
doende voedsel? 

A. Ja, soms was er bepaalt1 ondervoeding, in sommige perioden 
was het slecht, in andere beter. Toen de Japanners vonden, dat de 
Amerikanen gevaarlijk dicht bij Formosa kwamen, hebben ze ons 
weggehaald ei1 weer naar Japan overgebracht. Wij waren vrij goed 
op de hoogte van de gebeurtenissen. want wij hadden Japanse kranten 
gekregen: wij begrepen, dat het onderzeebootgevaar belangrijk was 
toegenomen. Wij zijn die keer vervoerd door de lucht, hetgeen een 
voordeel was. 

29139. De Voorzitter: U was altijd in een betrekkelijk klein ge- 
zelschap? 

A. Ik was ir, een klein gezelschap midden 1943. De Japanners 
hadden de I 6  belangrijkste gevangecen uit de Engelsen, Nederlanders 
en Amerikanen gekozen en ieder een oppasser gegeven. 

29140. De Voorzitter: Die oppasser was geen Japanner? 

A. Neen, een Nederlander. In Ocîoher 1944 waren wij dus weer 
naar Japan gegaan; vandaar per boot naar Fusau in Zuid-Korea, per 
trein door heel Korea en een deel van Mandsjoerije tot voorbij 
Moekden naar ons eerste kamp in hlandsjoerije, waar ook andere 
gevangenen uit Formosa verzameld werden. De 16 personen zijn in 
December 1944 opnieuw afgezonderd in een kamp oostelijk van de 
Noord-Zuidspoorlijn. Het merkwaardige is, dat wij vrijwel steeds 
lectuur hebben gehad. 

29141. De Voorzitter: Wie zorgde daarvoor? 

A. De Y.M.C.A. Men heeft in Formosa bovendien een uitge- 
breide bibliotheek, die in beslag was genomen bij een Engelsman in 
Shanghai, te onzer beschikking gesteld. Dat was veel waard. 

29142. De Voorzitter: Dan kom ik aan het laatste punt, dat ik 
aan de orde wil stellen, uw ontslagneming als Gouverneur-Generaal. 
U hebt ons bij schrijven van 5 Juli 1948 een ilitvoerige uiteertzetting 
daaromtrent doen toekomen, waarin is weergegeven het resultaat van 
de besprekingen, die, toen u eenmaal in Nederland was terugge- 
komen, hebben plaats gevonden in het bijzonder tussen de Minister 
van Overzeese Gebiedsdelen en u. U hebt in die brief weergegeven 
de overwegingen, welke zowel de Minister van Overzeese Gebieds- 
delen als u hebben geleid. U hebt daaraan nog toegevoegd een brief 
van de heer Logernarzn van 9 October 1945 en uw antwoord daarop 
van 11 October 1945. 

Indien u ons toestemming kunt geven om gebruik te maken van 

deze stukken, in die zin, dat wij deze als bijlagen aan het rapport, 
dat te zijner tijd door onze commissie over het Regeringsbeleid in 
Nederlandsch-Indië zal worden uitgebracht, kunnen toevoegen en 
uaarop mede ons verslag over dit onderdeel kunnen baseren, is het 
inisschien niet nodig, dat wij nu tot een uitvoerige bespreking van 
dit punt overgaan. Het is op zich zelf een buitengewoon belangrijke 
nangelepenheid en het is ook een zaak, waarvoor, naar ik gerust mag 
zeggen, het Nederlandse volk belangstelling heeft, ten einde te weten 
op grond van welke overwegingen de wegen in October 1945 uit 
elkaar zijn gegaan, maar dat kan natuurlijk ook in ons verslag ver. 
werkt worden aan de hand van deze bijlagen, tenzij u mocht menen. 
dat u daaraan nog iets moet toevoegen, dat u gaarne in de tekst van 
dit verhoor zag opgenomen. 

A. Wat de publicatie van die beide brieven van 9 en 11 October 
betreft, kan ik alleen zeggen, dat zij door de Minister van Overzeese 
Gebiedsdelen en ook door mij als strikt vertrouwelijke brieven zijn 
beschouwd. Als zodanig zijn zij ook gemerkt. Ik zou er nooit over 
denken, die brieven te publiceren zonder daarvoor toestemming van 
de Regering te vragen. Ik meende, dat de vraag van uw commissiz. 
om inlichtingen te geven over de omstandigheden, waaronder het 
ontslag heeft plaats gehad, aldus moest worden verstaan, dat u de 
vertrouwelijke kant van de zaak ook wilde weten en tot die kennis 
gerechtigd was. Nu is het aan u te bepalen, of u dergelijke stukken 
itioogt publiceren. Ik maak er geen bezwaar tegen. Ik weet niet, in 
hoeverre 11 vertrouwelijke stukken moogt publiceren. 

29143. De Voorzitter: Ik geloof, dat wij daarin heel ver kunnen 
gaan, want ik had natuurlijk evenzeer de gehele zaak met u kunnen 
doorlopen en dan had u hetgeen in deze stukken staat, in uw ver- 
klaring vermeld. Dat zou dan door het verhoor als zodanig gepubli- 
ceerd worden. Men kan zeggen, dat tegenover de Enqu?tecommissie 
door de getuigen, wanneer zij bepaalde dingen ongezegd laten, in 
hoofdzaak alleen een beroep kan woraen gedaan op het Staatsbelang. 
Naarmate een zaak verder-in het verleden ligt, wordt dat beroep op 
het Staatsbelang natuurlijk minder klemmend. Ik zie eigenlijk geen 
enkele reden, waarom dit niet bekend zou kunnen worden. Trouwens, 
in de redevoering van Minister Logeniann in de Tweede Kamer op 
18 October 1945 staat het toch ook al vrij duideiijk. 

A. Ik heb zoveel mogelijk objectiviteit willen betrachten en 
ook een controverse willen voorkomen. Dat kon ik niet beter 
doen dan door u de brief van de heer Logernann aan mij en de 
brief van inij aan de heer Logernann voor te leggen. Die beide 
brieven zijn geschreven, toen wij besloten hadden uit elkaar te 
gaan. Wij oordeelden het juist iets zwart op wit te zetten en spraken 
af, dat de heer Logernann aan mij zou schrijven en dat ik daarop 
zou antwoorden. Zoals u ziet, heb ik in mijn antwoord gecorri- 
geerd, wat ik meende, dat de heer Logernann niet geheel juist had 
weergegeven. Dv heer Logernarzn en ik warer, ûveï-s~rigeliomen Ut- 
brieven vooral kort te houden. Vandaar, dat u ook van niijil kant 
niet een lang betoog, maar enkel summiere 02merkingen aantreft. 
Deze dienen nauwkeurig gelezen te worden, als inen van de vrij 
ingewikkelde quaestie het volle beeld wil krijgen. Ik dacht, dat 
het het beste was u die brieven over te leggen en daaraan iets toe 
te voegen om mijn standpunt te verduidelijken. Daarvoor diende 
inijn nota. De opvatting, die ik heb horen uiten, alsof ik zou zijn 
weggewerkt, omdat de Regering mij eigenlijk lastig vond, was 
minder vriendelijk voor de Regering. Ik meende, dat de nota, die 
ik voor u schreef, de gelegenheid bood dit recht te zetten. De 
heer Loge~nbnn heeft er misschien behoefte aan zijn standpunt nader 
te omschrijven; misschien ook niet, omdat hij al gelegenheid heeft 
gehad zijn zienswijze toe te lichten in het Kamerdebat en te doen 
blijken in het beleid, dat hij daarna heeft gevoerd. 

29144. De Voorzitter: Ik heb de indruk, dat de heer Logernann 
geen enkel bezwaar zal hebben, dat het in deze vorm bekend 
wordt. Bovendien zuilen wij hein zelf er over horen. Dan zal het 
doel, dat u zich voorstelt te bereiken, vollromen bereikt zijn. 

A. Ik heb getracht de aangelegenheid zo objectief mogelijk te 
behandelen. 

29145. De Voorzitter: Die indruk maakte uw brief van 5 Juli 
1948 aan onze commissie in hoge mate. 

Ik nieen, dat nu het ogenbl:k is gekomen om dit lange verhoor 
te beelndigen. Meent u, dat u zeli in dit kader nog  ets onder 
onze aandacht moet brengen of meent u, dat wij de hooldpunten 
voor deze keer wel de revue hebben laten passeren? 



A. Ik geloof, dat dit wel het geval is. Er zijn natuurlijk nog 
allerlei dingen, b.v. de vraag, waarom ik vrouwen en kinderen niet 
tijdig heb weggezonden, waarover veel is gepraat, en waarom van de 
ambtenaren is verlangd, dat zij op hun posten zouden blijven, maar 
daarmee zou ik in een lang verhaal komen. 

De Voorzitter: Hetgeen u vandaag hebt medegedeeld, kan de 
grondslag zijn voor de verhoren van een aantal andere getuigen. De 
quaesties, die wij vandaag niet of niet ten voeten uit hebben behandeld, 
zullen in die verhoren wel naar voren komen. Wanneer dan zou 
blijken, dat een bepaald punt voor u van belang is of dat in het 
bijzonder uw beleid daarbij betrokken is, zullen wij u dat zonder 
enige twijfel voorleggen, wanneer u hier een volgende keer komt. 
Het lijkt mij stellig noodzakelijk, dat wij, wanneer wij een overzicht 
over de zaak hebben, nog eens met u praten. 

A. Misschien is het wel nuttig, dat ik nog even vertel, hoe het 
gekomen is - ik heb gemerkt, dat velen dat niet hebben begrepen -, 
dat op 8 December door mij de verklaring werd afgegeven, dat wij 
ons als in oorlog met Japan beschouwden. 

Er zijn er, die gezegd hebben: Dat kon toch de Gouverneur- 
Generaal niet doen. Oorlog verklaart de Regering alleen. Het is zo 
gebeurd: Van de onderhandelingen in Washington, voorafgaande aan 
de oorlog, was ik op de hoogte gehouden; daaruit was het duidelijk 
hoe de omstandigheden zich toespitsten en hoe ieder ogenblik het 
uitbreken van de strijd kon worden verwacht zonder een plechtige 
oorlogsverklaring. Ik had een dag of tien vóór de 8ste December 
een telegram gestuurd naar het Opperbestuur, waarin ik er op wees, 
dat met de mogelijkheid rekening moest worden gehouden, dat een 
Japanse aanval in Oost-Azië niet dadelijk metterdaad ook Neder- 
landsch-Indië zou betreffen; dat b.v. Engels of Amerikaans gebied 
eerst zou worden aangevallen; dan zou Indië een beslissing moeten 
nemen over zijn houding en het leek mij wenselijk, dat die beslissing 
zonder enige vertraging zou kunnen vallen. Daarom vroeg ik mach- 
tiging om te bepalen, dat wij terstond aan de strijd zouden deel- 
nemen. Die machtiging heb ik gekregen in een Koninklijk besluit, 
waarvan het misschien voor u de moeite waard is de tekst op te 
zoeken. 

In het Indisch telegram, dat de aanleiding tot het Koninklijk 
besluit was, zult u mijn overwegingen vinden. In de eerste plaats 
moest men in aanmerking nemen, dat Nederlandsch-Indië een levend 
belang had bij het verloop van die oorlog en omgekeerd de oorlog- 
voerenden veel belang hadden bij de houding van Nederlandsch- 
Indië, wat betreft petroleum, tin, rubber, enz., ook wat onze scheep- 
vaart aangaat, zodat het niet denkbaar tvas, dat wij gedurende 
langere tijd een soort van neutraliteit zouden kunnen betrachten. 
Als wij dit zouden proberen, zou de ineenstrengeling van de be- 
langen maken, dat wij toch binnen korte tijd door een opeenvolging 
van incidenten in de oorlog betrokken zouden worden. Voor het 
moreel van de bevolking en de strijdkrachten, alsmede voor onze 
positie bij de geallieerden zou zo'n loop geen goed doen. Het leek 
belangrijk beter dadelijk te bekennen, dat onze belangen bij deze 
strijd gemoeid waren, en wel ten volle en dat, ook al was de aanval 
niet daadwerkelijk op Nederlandsch-Indië gedaan, hij zich toch ook 
op ons richtte. Ook uit militair oogpunt verdiende het de voorkeur 
van stonde af aan de strijdkrachten te doen samenwerken. Een 
poging tot neutraliteit zou een lijdensweg geworden zijn, toch ein- 
digende met oorlog, die dan zou komen, na een demoraliserende 
periode van hoop en vrees. Ik vroeg te voren om niet genoodzaakt 
te zijn op een gegeven ogenblik eerst overleg te plegen met Londen. 
Die machtiging heb ik - zoals ik zeide - gekregen. 

29146. De Voorzitter: Hoe kon daaruit dan inisverstand ont- 
staan? Ik veronderstel, dat u, toen u die verklaring uitsprak, hebt 
gezegd, dat u dat deed in opdracht van H.M.'s Regering. 

A. Dat heb ik, geloof ik, niet gezegd. Als u het stuk doorleest, 
zult u zien, dat ik ook niet een oorlogsv~rklaring heb uitgesproken. 
Ik heb dat expres vermeden. Ik heb het ongeveer aldus geformuleerd, 
dat de strijd als ook tegen Nederlandsch-Indië gericht moest worden 
beschouwd en wij daarom onmiddellijk aan de strijd deelnamen. Ik 
heb niet in optima forma een oorlogsverklaring afgegeven. Deze 
is daarna gekomen van Londen via het gezantschap in Tokio, zoals 
behoorde. 

2914'7. De Voorzitter: Aan wie? 

A. Aari de Japanse Regering. 

29148. De Voorzitter: Er is dus een oorlogsverklaring van ons 
gekomen? 

A. Van de Nederlandse Regering in Londen via het gezantschap 
in Tokio aan de Japanse Regering. Die oorlogsverklaring kwam na 
de verklaring, die ik door de radio had afgelegd, dat wij ons als in 
de strijd gemengd beschouwden. Dit is gelukkig gelopen. In de nacht 
van 7 op 8 December kwamen de eerste berichten door, omstreeks 
3 uur, van de aanvallen op Pearl Habour, de Philippijnen en Ma- 
lakka. Die verhalen leken eerst ongelooflijk, maar zij werden tal- 
rijker. Zij werden weggehouden van de pers, omdat ik het eerst het 
publiek wilde inlichten, opdat met het gebeurde tegelijk bekend zou 
worden, dat wij ons in de strijd betrokken beschouwden. Naarmate 
het later werd, werd er meer aandrang uitgeoefend om de berichten 
vrij te geven voor de pers of mijn verklaring af te leggen, maar ik 
durfde dit laatste nog niet, aangezien er alleen maar berichten van 
nieuwsagentschappen waren. Ik wachtte op officieel bericht. Wij 
hadden met vele autoriteiten in Oost-Azie een codewoord afge- 
sproken, dat zij eenvoudig hadden af te geven, wanneer hun gebied 
werd ddi,grvallen en die codewoorden kwamen maar niet binnen. 
Eerst op het laatste ogenblik, toen de radio het ochtendnieuws zou 
uitzenden, kwamen ze en was de situatie duidelijk genoeg om de 
verklaring uit te spreken. Te haren aanzien geldt weer, wat ik van 
andere stukken gezegd heb: zij schijnt hier in verminkte tekst aan- 
wezig te zijn. In de ,,Javasche Courant" moet u de juiste tekst kun- 
nen vinden. 

De Voorzitter: Ik dank u ten zeerste voor de inlichtingen, die ii 

ons hebt verstrekt. 

Het verhoor wordt gesloten. 

A. W. L. TJARDA VAN STARKENBORGH STACHOUWER. 

DONKER, Voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

SCHUIJT, Grif f ier .  



ZITTING VAN DONDERDAG 16 DECEMBER 1948 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Korthals en 
Dassen, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

ADRIAAN QUIRINUS HENDRIK DIJXHOORN, 
oud 59 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

luitenant-generaal, lid van het Hoog Militair Gerechtshof, 
oud-Minister van Defensie. 

Hij legt de belofte af als getuige. 

38180. De Voorzitter: Vandaag zouden wij het militaire beleid 
gedurende de Londense periode willen behandelen, voor zover u 
daarbij betrokken is. Welke zijn precies uw functies geweest van 
1940 tot 1945? 

A. Aanvankelijk was ik Minister van Defensie. 

35181. De Voorzitter: Hoe lang is u dit geweest? 

A. Tot 12 Juni 1941. Van 12 Juni 1941 tot 31 December 1941 
ben ik op nonactiviteit gesteld. Op 31 December 1941 ben ik be- 
noemd tot generaal-majoor en tot Regeringsvertegenwoordiger bij de 
Combined Chiefs of Staff, te Washington; in de eerste dagen van 
1912 ben ik daarheen vertrokken. Op 5 October 1944 ben ik terugge- 
gaan naar Engeland voor het overbrengen van een belangrijke mede- 
deling 2an onze Regering; ik ben er toen gebleven. Van 5 November 
tot 14 December 1944 was ik gedetacheerd bij het hoofdkwartier van 
de 2lste Army Group onder veldmaarschalk Montgomery. Daarna ben 
ik weer naar Londen teruggegaan en ter beschikking gesteld van de 
Minister van Oorlog voor allerlei bijzondere opdrachten. Op 26 April 
1345 werd ik gedetacheerd bij het hoofdkwartier van S.H.A.E.F. te 
Reims. Ik ben daar gebleven tot het einde van de oorlog, nl. tot 
9 Mei 1945. Middelerwijl was ik 25 April 1945 benoemd tot waar- 
nemend chef van de generale staf. 'Toen in Mei 1945 te Reims de 
wapenstilstand was gesloten, heb ik afscheid genomen van generaal 
Eisenhower en heb mij 9 Mei 1945 gemeld bij de Minister van 
Oorlog in Oisterwijk. Ik was dus toen waarnemend chef van de 
generale staf. 

38182. De Voorzitter: Hoe lang is u dit geweest? 

A. Tot 1 November 1945. Op mijn verzoek is mij op die datum 
als zodanig eervol ontslag verleend. Ik stel er prijs op om te zeggen, 
dat mijn benoeming op 25 April 1945 tot ,,waarnemend" chef van de 
generale staf op mijn verzoek is geschied. De Minister van Oorlog, 
de heer cle Quay, wilde mij tot chef van de generale staf benoemen, 
doch dit wenste ik niet. Ik meende deze functie open te moeten 
laten voor collega's, die in krijgsgevangenschap zaten, die ouder waren 
dan ik en op deze functie aanspraak zouden kunnen maken. Ik 
wilde niet als oorlogsprofiteur van de omstandigheden gebruik maken, 
ie worden benoemd tot chef van de generale staf. In  October 1945 
gebeurden er dingen, waarvoor ik als chef van de generale staf geen 
verantwoordelijkheid kon dragen, en toen heb ik aan Minister 
Meynerz verzocht, mij niet meer voor deze functie in aanmerking te 
brengen. 

38183. De Voorzitter: Heeft u nog niet één functie vergeten? U 
bent ook in Amerika geweest als gemachtigde, in verband met de 
recrutering. 

A. Toen ik naar Amerika ging als Regeringsvertegenwoordiger 
bij de Combined Chiefs of Staff, heeft de Minister van Defensie a.i. 
van Boeyerz mij verzocht tevens te willen optreden als gemachtigde 
van hem bij de recrutering in Amerika en Canada, ter vereenvoudi- 
ging van de gang van zaken. Alle stukken moesten eerst naar Enge- 

land en dan weer terug. Dit duurde heel lang en aangezien deze 
zaak door mij was opgezet, heeft de Minister mij gevraagd beslis- 
singen in zake recruteringsaangelegenheden in zijn naam te nemen. 

38184. De Voorzitter: Toen in 1940 de Duitsers in ons land 
kwamen, is een deel van de Nederlandse krijgsmacht via België en 
Frankrijk teruggetrokken en overgestoken naar Engeland. Waren er 
door de Regering van te voren bepaalde maatregelen genomen in 
verband met de mogelijkheid, dat na het uitbreken van de oorlog 
een deel van het Nederlandse leger zou moeten oversteken naar 
Engeland? 

A. Neen. 

38185. De Voorzitter: In het boek, dat hij geschreven heeft, 
zegt generaal Kruls, dat de troepen wel onder zeer moeilijke om- 
standigheden zijn teruggetrokken door België en Frankrijk en dat 
zij in vele gevallen werden gewantrouwd door de Fransen, de Belgen 
en de Engelsen. Is u daarvan iets bekend? 

A. Inderdaad heb ik er wel van gehoord, maar zij zijn ten slotte 
in Engeland aangekomen. Aanvankelijk zijn zij te Haverfordwest 
gekantonneerd en daarna ondergebracht in een kamp te Porthcawl. 
De Engelsen hebben een grondig onderzoek ingesteld naar de be- 
trouwbaarheid van de overgekomen Nederlandse militairen. 

38186. De Voorzitter: Generaal Kruls zegt, dat zij reeds v66rdat 
zij in Engeland waren in het algemeen werden gewantrouwd. Dit 
was zelfs zó erg, dat, toen de soldaten in Cherbourg waren, de aan- 
wezige Engelsen bevel hebben gegeven, dat de Nederlandse afdeling 
vóór de nacht de wapens moest inleveren. Het is natuurlijk niet 
bevorderlijk voor het moreel van de terugtrekkende Nederlanders, 
dat zij, bondgenoten zijnde, de wapens moesten inleveren. 

A. Dit lag, geloof ik, meer aan de plaatselijke commandanten, 
die het zekere voor het onzekere wilden nemen. Echter zijn, voor 
zover ik weet, deze troepen met hun wapenen in Engeland aan- 
gekomen. 

38187. De Voorzitter: Dit is mogelijk, indien zij de wapens vóór 
de nacht moesten inleveren en waarschijnlijk de volgende morgen 
weer terugkregen. 

A. Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter. Ik beschouw deze maat- 
regel toch meer als een veiligheidsmaatregel, die de commandant ter 
plaatse nam om het zekere voor het onzekere te nemen. Het is zeer 
goed mogelijk, dat dit alles is gebeurd. Ik herinner het mij niet precies 
meer. Maar in ieder geval is het niet gelast door Regeringsinstanties 
of hoge militairen; zoals gezegd, beschouw ik het meer als een 
veiligheidsmaatregel van de commandant ter plaatse. 

38188. De Voorzitter: Dit wantrouwen schijnt toch vrij algemeen 
te hebben geheerst. Is de Regering daaromtrent iets ter ore gekomen, 
toen zij in Engeland was, en, zo ja, heeft zij zich daarover in ver- 
binding gesteld met de Engelse autoriteiten, omdat het toch eigznlijk 
wel heel merkwaardig is, dat bondgenoten worden gewantrouwd? 

A. Inderdaad, in die tijd vertrouwde niemand een andrr, in ver- 
band met het optreden van de vijfde colonne. In den Haag heb ik 
het zelf meegemaakt; toen ik met mijn auto van het Departement van 
Economische Zaken naar het Plein reed, werd ik wel 30 keer aan- 
gehouden, niettegenstaande er twee chauffeurs van de militaire politie 
op mijn auto zaten en de vlag van de Minister van Defensie voorop- 
stond. Dit wantrouwen was ook overgewaaid naar onze zuidelijke 
buren, ik heb er echter nooit een wantrouwen van esn bevriende 
Mogendheid in gezien. Iedereen zorgde persoonlijk voor zijn eieet1 
veiligheid en wantrouwde ieder ander mens. 



38189. De Voorzitter: Heeft de Regering hierin geen aanleiding 
gevonden bepaalde stappen te ondernemen? 

A. Neen; in die tijd speelde de debacle in België en Frankrijk en 
later bij Duinkerken. Men heeft deze dingen laten passeren, als men 
ons na aankomst in Engeland maar behulpzaan1 was met de opbouw 
van een nieuwe krijgsmacht. 

38190. De Voorzitter: Nadat de Nederlandse troepen in Engeland 
waren aangekomen, zijn ze in een bepaald kamp ondergebracht. Eerst 
in Haverfordwest? 

A. Haverfordwest was meer een kantonnement; de mensen waren 
daar ondergebracht in huizen, winkels, magazijnen, enz. Dit heeft 
slechts kort geduurd en daarna zijn ze overgebracht naar een kamp 
te Porthcawl. 

38191. De Voorzitter: Weet u nog de grootte van het Nederlandse 
contingent, dat in Porthcawl is ondergebracht'? 

A. Via België en Frankrijk waren er I 1300 man overgeko~nen 
van alle wapens en ook van de Koninklijke Marechaussee. Deze men- 
sen waren gedeeltelijk overgekomen in bussen met burgerchauffeurs, 
die voornainelijk in Zeeland waren gevorderd. 

38192. De Voorzitter: Welk plan had de Regering met deze troe- 
pen? 

A. Men heeft zich voorgesteld deze troepen te organiseren tot 
een gevechtseenheid op basis van de infanterie. Het contingent was 
klein en er waren geen kanonnen e.d. meegekomen, zodat er niet veel 
anders mee te beginnen was. 

38193. De Voorzitter: l k  meen, dat men de bedoeling had de 
Nederlandse troepen te gebruiken voor de bewaking van vliegvelden. 

A. Inderdaad. Toen deze troepen weer enige gevechtswaarde 
liadden, heeft men ze, vooral in de nabijheid van Porthcawl, waar 
vliegvelden waren, gebruikt voor de bewaking van vliegvelden. Na- 
tuurlijk was dit - van Nederlands standpunt bezien - een secun- 
daire taak, waarmee de Nederlandse Regering dan ook geen genoegen 
heeft genomen. Zij heeft er bij de Engelsen op aangedrongen betere 
wapenen voor deze troepen te verstrekken, ten einde zodoende een 
eenneid te kunnen vormen, die aan de daadwerkelijke oorlogvoering 
zou kiinnen deelnemen en niet alleen bestemd was voor de bewaking 
van vliegvelden e.d. 

38194. De Voorzitter: In Juni heeft u een brief geschreven aan 
major Carlisle, die over deze materie handelde. In deze brief is sprake 
van het bezwaar tegen het deelnemen van Nederlandse troepen aan 
het aanleggen van defensiewerken, daar gevreesd werd voor het mo- 
reel van de troepen. l k  weet niet of u zich dit nog herinnert, maar 
misschien kunt u hierover nog iets zeggen. 

A. Mijn vrees is altijd geweest, dat de troepen niet als een werke- 
lijke ,,vechteenheid" zouden worden beschouwd en niet als een dus- 
danige eenheid zouden worden bewapend, waardoor het moreel van 
de troepen zou dalen. Ik heb dit ook vastgelegd in een nota, die ik 
bij e.n onderhoud op 21 Juni 1940 met de toenmalige Secretary of 
War, mr. Eden, aan hem heb overhandigd. In deze nota staat precies 
uit hoeveel man de Nederlandse troepen bestonden: 250 gendarmes, 
100 man van de militaire politie, 250 man air force-personnel en 
700 soldaten, die tot verschillende divisies en wapens behoorden, bij 
elkaar 1300 man. Verder staat er in: 

,,The Netherland Government wishes to strengthen their troops 
with volunteers and conscripts and to establish a Dutch legion 
consisting at least of one regiment infantry, one battalion light 
tanks and light anti-aircraft and light anti-tank guns. I t  is the 
desire of the Netherland Government, that air force-personnel 
be incorporated in the Royal Air Force." 

Ik heb hem toen de tegenwoordige toestand uitgelegd en ten slotte 
heb ik de wensen van de Nederlandse Regering kenbaar gemaakt, nl.: 
betere behandeling van de troepen op de voet van de geallieerden; ten 
tweede aanvulling van hun uitrusting met wapens; tegemoetkomend- 
heid voor de oefening; inschakeling van het personeel van de lucht- 
vaart bij de Royal Air Force en inschakeling van de marechaussees 
in een politieformatie. 

Daarbij meende ik nog een stoot in de goede richting te kunnen 
geven, door er bij te zeggen: ,,Ingeval het Britse Gouvernement niet 

kan instemmen met deze voorstellen, zal de Nederlandse Regering 
het op prijs stellen, als de Britse autoriteiten haar medewerking zouden 
willen verlenen, om deze troepen dan naar Curacao, naar Oost-Indië 
of elders te zenden." 

Dit is in het kort de bespreking met Eden geweest. Daarop zijn 
besprekingen van mijn Departement met het War Office gevolgd en 
ten slotte heb ik nog op de 26ste Juli 1940 drie. brieven aan mr. 
Eden gezonden, die ik hierbij aan u overleg. Mr. Ederz wilde wel zijn 
best doen om de troepen in Engeland te houden en beter te be- 
wapenen en ons behulpzaam te zijn om ze te brengen op gelijke 
hoogte als de andere geallieerden. De eerste brief gaat over de be- 
wapening, de tweede over de bewapening van de troepen die in 
Canada gerecruteerd zouden worden (en daarna naar Engeland zou- 
den worden overgebracht), en de derde brief handelt over het onder- 
brengen van de troepen gedurende het winterseizoen. Ik kan deze 
brieven hier achterlaten. 

38195. De Voorzitter: Ik stel er veel prijs op. Men had in het 
begin natuurlijk gebrek aan alles. 

A. Ja, er was in het bijzonder gebrek aan wapens en kleding. 
\;oedsel kregen wij doorgzans we!. Aanvankelijk kon de Nederlandse 
intendant bij de militaire autoriteiten niet voldoende bereiken, hij 
werd van het kastje naar de muur gestuurd. Ten slotte heeft hij een 
vrachtauto genomen en is zelf naar de fabrieken gereden, waarna 
wij zo goed in de kleding zaten, dat naburige Engelse onderdelen 
bij ons uniformen kwamen vragen. 

38196. De Voorzitter: In het algemeen had Engeland toch ook 
niet veel. 

A. Alles was hé61 moeilijk. Vlak daarna was er de Duinkerken- 
affaire. De Engelse soldaten, die terugkwamen, hadden nagenoeg niets. 
Hun wapenen hadden zij veelal op het strand achter moeten later1 
en velen waren slechts half gelcleed. Deze troepen moesten natuurlijk 
zo spoedig mogelijk weer tot fighting-units worden gereorganiseerd. 

Dat de geallieerden bij het verstrekken van wapens en uitrusting 
niet in de eerste plaats werden geholpen, is volkomen begrijpelijk. 
Naderhand is alles veel beter gegaan. 

38197. De Voorzitter: De minder goede bevoorrading was in elk 
geval niet een gevolg van eer: minder goede verstandhouding over 
en weer; of speelde dit toch wel een rol? 

A. Nadat het onderzoek naar de betrouwbaarheid van het per- 
soneel was afgelopen, is verder alles veel beter gegaan en heb ik 
er veel minder moeite mee gehad. De oorzaak van de vertraging 
aan Engelse zijde lag aan het ,,niet kunnen", de onbetrouwbaarheid 
van de troepen speelde zeker geen rol. 

38198. De Voorzitter: Was er een behoorlijke oefengelegenheid 
bij zo'n kamp? 

A. Bij Porthcawl kon worden geoefend. Er is daar aan de kust 
een strandje met duinen en verder was er bouwland. De oefeningen 
konden aanvankelijk in hoofdzaak slechts tot doel hebben de tucht 
te versterken, immers, om de gevechtswaarde te vergroten, moest men 
over moderne wapens besch~kken en daar is in het begin het wachten 
op geweest. 

38199. De Voorzitter: U spreekt daar over de tucht. Hoe was de 
verhouding tussen de officieren en de troepen? 

A. Omdat ik er ongunstige verhalen over hoorde, ben ik ver- 
schillende malen naar ~o r thcawl  geweest om niet alleen de troepen, 
maar ook in het bijzonder de officieren toe te spreken. Het was een 
allegaartje van mensen, die enigszins uit liet lood waren geslagen 
door bet verloop van de oorlog. Zij waren in Engeland en konden 
aanvankelijk niets doen, zodat de stemming niet zo best was. Daarbij 
kwam, dat er enige jongelui waren, die ,,explodeerdenn. Bovendien 
waren er enige officieren, die ten opzichte van anderen wantrouwen 
koesterden. U zult mij toestaan, dat ik geen namen noem. Mij be- 
reikten bijv. berichten, dat bepaalde officieren onbetrouwbaar waren. 
In die tijd legde ik niets naast mij neer; ik stelde dus een onderzoek 
in en liet hen bij me komen. Het bleek dan, dat deze officieren vol- 
komen betrouwbaar waren; sommigen hebben later zelfs hoge func- 
ties in ons leger gekregen. To-n de. stemming niet voldoende ver- 
beterde, heb ik in de cantine in Porthcawl een toespraak gehouden 
en heb de officieren een uitbrander gegeven en gezegd, dat het 
geroddel afgelopen moest zijn. Men vond dit niet prettig, maar het 



was nodig. Een grote grief van mij was ook, dat men met klachten 
niet steeds bij de Minister van Defensie kwam, maar naar Londen 
ging en ze daar ergens deponeerde. Het was ongelofelijk moeilijk 
orde in deze chaos te brengen. Mede om dit gedaan te krijgen, heb 
ik luitenant-generaal Noothoven van Goor benoemd tot inspecteur 
van de Nederlandse troepen; volgens mij heeft hij dit zeer goed 
gedaan. 

38200. De Voorzitter: Men kan hier twee dingen onderscheiden: 
ten eerste de verhouding van de troep tot de officieren en omgekeerd 
en in de tweede plaats de houding van de officieren op zich zelf. 
Wat het eerste betreft, staat in het boek van generaal Kruls, dat 
de troepen, te recht of ten onrechte, hetvertrouwen in verschillende 
officieren hadden verloren. Is u hiervan iets bekend? 

A. Er waren officieren overgekomen, die ongeschikt waren voor 
een troepencommando. De commandanten kenden de officieren aan- 
vankelijk ook niet. Na verloop van enige tijd bleek, dat er bij waren, 
die ten enenmale ongeschikt waren om in de troep te dienen. Op 
aanwijzing van luitenant-generaal Noothoven van Goor zijn toen ver- 
schillende officieren uit de troep weggehaald en te werk gesteld op 
verschillende Departementen in Londen, waar sommigen uitstekerld 
werk hebben verricht. Maar dat ging allemaal niet ineens en daarom 
hebben sommige officieren in het begin wel eens moeilijkheden ver- 
oorzaakt. 

38201. De Voorzitter: Het gebrek aan vertrouwen was dus niet 
gegrond op politieke onbetrouwbaarheid of op de omstandigheid, 
dat men de gedachte had, dat de officieren hun taak niet wilden 
vervullen, maar meer omdat zij ongeschikt waren in de nieuwe om- 
standigheden, waarin zij verkeerden. 

A. Sommige officieren lieten eerder de veren hangen dan andere; 
er waren er ook, die ontmoedigd waren. Als de troep dit merkt, 
dan zijn er vele soldaten, die hun dit kwalijk nemen. 

38202. De Voorzitter: Het was dus geen aanbevelens~xaardige 
houding van deze officieren. 

A. Zeker niet, en daar moest tegen worden opgetreden. Ove- 
rigens waren er ook velen, die niets dan lof verdienen. 

38203. De Voorzitter: Redelijkerwijze zou men toch een andere 
verwachting hebben gehad van deze officieren. 

A. Inderdaad, het was zeer afkeurenswaardig. 

38204. De Voorzitter: Ik heb wel eens gehoord, dat een gedeelte 
van de hoofdofficiereri ia een Engels landhuis was verzameld, 
zonder dat zij daar eigenlijk iets belangrijks hadden te doen. Is u 
daarvan iets bekend? 

A. Neen, daarvan heb ik nooit gehoord. 

38205. De Voorzitter: Is het ook juist, dat de cursussen, die 
werden gehouden, over het algemeen slecht werden gevolgd door de 
hoofdofficieren? 

A. Welke cursussen bedoelt u? Cursussen, die door de Engelsen 
werden gehouden? 

De Voorzitter: Cursussen in het algemeen. 

A. Daarvan is mij niets bekend. 

38206. De Voorzitter: Een dergelijke klacht is ons ter ore ge- 
komen; het is dus wel goed, dat ik het heb gevraagd, dan kan deze 
meteen de kop worden ingedrukt. 

Het betrof cursussen over het gebruik van wapenen, over de tactiek 
en de krijgskunde, die slechts zeer zelden zouden zijn gevolgd, en 
indien zij werden gevolgd, was het meestal als toehoorder, terwijl 
Engelse en andere geallieerde officieren voortdurend naar deze cur- 
sussen werden gestuurd, van het slagen waarvan promotie tot de 
naast hogere rang afhing. Dit is ons ter ore gekomen en ik wilde het 
gaarne verifiëren. 

A. Dit is mij als Minister nooit gerapporteerd, het lijkt mij ook 
zeer onwaarschijnlijk. Wanneer generaal Noothoverz van Goor mensen 
op cursussen detacheert. dan is hij zeker mans genoeg om te zorgcn, 
dat ze er ook heengaan. 

38207. De Voorzitter: Ik zou ook zeggen, dat dit een bevel is, 
waar mei1 zich niet aan heeft te onttrekken. 

A. Generaal Noothoven van Goor heeft mij nooit geme!d, dat hij 
moeite had om de mensen naar de cursussen te krijgen. Het is echter 
in de militaire wereld ook onbestaanbaar; wanneer men niet gaat, 
wordt men gestraft. 

38208. De Voorzitter: Ik meen, dat de afdeling militaire lucht- 
vaart naar een ander kanlp is gegaan. 

A. Met de militaire luchtvaart is het als volgt gegaan: Van de 
marine en van de landmacht kwamen er vliegers en ook enig ander 
personeel over. Het was natuurlijk prettig geweest, wanneer ik weer 
een marine- en een landmachtvliegdierist had kunnen opbouwen. Ik 
had er echter de toestellen niet voor, evenmin de mecaniciens, het 
grondpersoneel en de instructeurs; het ging dus niet. 

Ik heb het toen als volgt gedaan: omdat de marinevliegdienst het 
meeste bezat, heb ik alles van de landmacht, wat niet vloog, over- 
geheveld naar de marine. Ik kon voor de marine dan iets bruikbaars 
maken. Met mr. Sinclair, de Engelse Air-Minister, had ik afge- 
sproken, dat degenen, die bij de landmacht wilden vliegen, zouden 
worden opgeleid bij de Royal Air F;orce. Nederland had dus alleen 
een eigen marinevliegdienst; voor de landmacht ging alles naar de 
Royal Air Force, waar wij op de duur dan eigen squadrons zouden 
krijgen. 

38209. De Voorzitter: U is toen al spoedig begonnen te trachten 
het leger uit te breiden; dientengevolge is er een bepaalde wetgeving 
ontstaan. Het eerste besluit is het z.g. Besluit A 10. 

Dit besluit had betrekking op de dienstplicht van de in Groot- 
Brittannië, Noord-Ierland en de Verenigde Staten van Noord-Amerika 
en Canada wonende Nederlanders. 

Er was tweeërlei systeem mogelijk geweest, nl. oplegging van dienst- 
plicht en de werving van vrijwilligers. Ik meen, dat de Regering wel- 
bewust het eerste heeft gekozen; is hierover gediscussieerd of sprak 
dit vanzelf? 

A. Ik verwachtte niets van een vrijwillige dienstname in die landsn, 
althans heel weinig. Dit risico wenste ik niet te nemen. Ik ben be- 
gonnen met het samenstellen van een overzicht - voor zover dit in 
Engeland mogelijk was - van het aantal mannen van dienstplichtige 
leeftijd, dat zich over de hele wereld bevond. Ten slotte heb ik daar 
de landen uitgehaald, waar zich de meeste mannen van dienstplichtige 
leeftijd bevonden. De andere landen heb ik laten schieten; dit waren 
ook landen, die liet verst van Engeland verwijderd waren. Het doen 
overkomen van de daaï woonachtigen zou grote financiële offers 
hebben gevergd; het ging om aantallen van twee of drie mensen. De 
meeste mannen woonden in Engeland, Amerika en Canada en voor 
hen hebben wij de dienstplicht ingevoerd, althans, dit wilden wij 
gaarne doen. De moeilijkheid was echter, dat wij moesten trachten 
de verschillende landen gunstig te stemmen, opdat zij toesten~ming 
zouderi geven in hun land te recruteren. 

38210. De Voorzitter: Dit onderwerp zou ik graag straks met 
u willzn behandelen, daarbij komt het bekende proces-Anzalzd ter 
sprake. Ik meen, dat Engeland wenste, dat van Nederland dezelfde 
jaarklassen zouden worden opgeroepen, als in Engeland het geval 
was. Is u hiervan iets bekend? 

A. Hierover zou ik het archief van het Departement moeten 
raadplegen; het is heel goed mogelijk, dat dit ter sprake is ge- 
komen. 

38211. De Voorzitter: Het wordt vermeld in hei boek .,Neder- 
lands Recht in Oorlogstijd", in een artikel van mr. H. Winkel, die 
u wel bekend is. Ik neem dus aan, dat dit juist is. Had men er 
een speciale bedoeling mee om dezelfde jaarklassen op te roepen als 
in Engeland? Deed men dit uit het oogpunt van coördinatie? 

A. Ik zal dit vermoedelijk hebben gedaan, omdat ik dacht de 
beste kans van slagen te hebben, als wij begonnen met het net zo te 
doen als de Engelsen. In Amerika en Canada heb ik dit niet gedaan, 
daar lag de zaak anders. 

38212. De Voorzitter: Het is mij opgevallen, dat Besluit A 10 
handelt over Nederlanders, geboren tussen 1 Januari 1904 en 1 Ja- 
nuari 1921, die wonen in Groot-Brittannië, Noord-Ierland, de Ver- 
eriigde Staten van Noord-Amerika en Canada. Ierland is hier niet 
bij; was dit om een bepaalde reden? 



A. Voor de Ierse Vrijstaat moesten wij onderhandelen met een 
andere Regering en waarschijnlijk daarom hebben wij dit land niet 
meegerekend; vermoedelijk zal het ook wel zijn geweest, omdat daar 
niet zo veel Nederlanders woonden. 

38213. De Voorzitter: Wanneer u zegt een andere Staat, dan 
geldt dit in dezelfde mate voor de Verenigde Staten. 

A. Met dit verschil, dat in de Verenigde Staten meer mannen 
woonden. Voorts kon men met Ierland moeilijkheden voorzien, om- 
dat dit land neutraal was. 

38214. De Voorzitter: De Regering heeft welbewust de richtlijn 
getrokken zich zo nauw mogelijk aan te sluiten aan de geldende 
Kederlandse wetgeving. Kunt u nog mededelen in hoeverre dit eet1 
onderwerp van discussie is geweest en of het een welbewust besluit 
Ss geweest? 

A. Ik herinner mij er dit nog van. Ik wilde zo min mogelijk 
afwijken van de bestaande wetgeving, het moest natuurlijk wel eens 
gebeuren, maar ik voelde er niets voor onder het motto van ,,Staats- 
noodrecht" geheel nieuwe wetten te maken. Het was ook niet nodig, 
de Dienstplichtwet was vrij goed en er was veel van te gebruiken; 
ik heb dus voorgesteld alles zo veel mogelijk te doen zoals in 
Nederland. Wanneer men een nieuwe wet ging invoeren, zouden 
oudere mensen zich op deze wet en de nieuwe mensen zich op de 
oude wet kunnen gaan beroepen. 

38215. De Voorzitter: Ik waardeer dit standpunt ook, maar het 
is goed, dat dit wordt vastgelegd. 

Bij de vrijstelling is u er echter enigszins van afgeweken; u 
heeft wel vrijstelling verleend wegens persoonlijke onmisbaarheid 
en het bekleden van een godsdienstig ambt en in geval van een 
vrrdrag of wegens een bijzonder geval, maar kostwinnerschap en 
broederdienst zijn daarbij uitgesloten. Ik vermoed, dat men dit heeft 
gedaan in verband met het geringe aantal. 

A. Er werd ten slotte een ruime kostwinnersvergoeding verstrekt; 
indien ik mij goed herinner, waren er ook andere landen, die geen 
kostwinnerschap en broederdienst erkenden, ten einde maar zo veel 
mogelijk mensen te verkrijgen. 

38216. De  Voorzitter: In Besluit A 10 gaat het om Nederlanders, 
wonende in Groot-Brittannië, Noord-Ierland, de Verenigde Staten 
van Noord-Amerika en Canada. 

Bij besluit B 3, dat dateert van vijf maanden later, zijn de woorden 
,,de Vereenigde Staten van Noord-Amerika" geschrapt. Heeft men 
daarmede een aparte bedoeling gehad, zodat er een verschil was tussen 
Sanada en de Verenigde Staten? 

Het is het Besluit B 3 van 9 Januari 1941. Staat dit misschien in 
verband met de onderscheiding ,,inschrijving, inlijving en oproeping"? 

A. Het is een formele quaestie geweest van tact en beleid, omdat 
niet alle landen recrutering van buitenlanders toelaten. 

38217. De Voorzitter: Dus geen principiële quaestie? 

A. Het is een formele quaestie geweest. 

38218. De Voorzitter: De onderscheiding van ,,inschrijving, inlij- 
ving en oproeping" herinnert u zich nog. Er is wel eens van afge- 
weken doordat men de ingelijfden direct heeft opgeroepen, maar dat 
stond dan waarschijnlijk in verband met de bijzondere omstandig- 
heden. 

Er is nog een besluit geweest, no. B 43 van 21 April 1941 - u was 
toen nog Minister -, waarbij de Minister van Oorlog gemachtigd 
werd tot het opleggen van de verplichting, persoonlijke diensten bij 
of ten behoeve van de luchtvaart te verrichten of het aan hen toe- 
behorend of in hun bezit zijnde roerend goed ter beschikking van de 
Staat te stellen. 

Dit is een vrij ver gaande machtiging geweest. Kunt u hieromtrent 
nog iets mededelen? 

A. Ik zou het archief moeten raadplegen om precies te weten, wat 
daarvoor de reden is geweest. 

Ik herinner me wel, dat het ging om personeel, enz. van de burger- 
luchtvaart om dit te kunnen militariseren. 

38219. De Voorzitter: Het is niet zo'n heel belangrijk punt, maar 
het is een deel van de wetgeving in die periode in Engeland en als 
zodanig valt het rechtstreeks onder ......... 

A. Er is natuurlijk een bepaalde aanleiding toe geweest, maar 
welke deze was, herinner ik mij op het ogenblik niet. 

38220. De Voorzitter: U heeft zoëven gesproken over de inspec- 
teur van de Nederlandse troepen in Engeland, de generaal Noothoven 
van Goor. Wat voor functie was dit eigenlijk, wat voor taak had hij? 

A. De generaal Noothoverz van Goor had de gehele verzorging 
en opleiding van de troepen. Om alle zaken betreffende materieel, 
kleding, personeel, enz. in één hand te leggen en de Minister van 
Defensie daarmee niet te bezwaren, heb ik één opperofficier aan de 
top van alles gezet, als een intermédiair tussen de kampcommandant 
en de Minister van Oorlog. Alle problemen, die zich op militair gebied 
voordeden, kwamen als het ware samen bij de inspecteur van de 
Nederlandse troepen; daardoor werd de Minister van Oorlog ontlast 
van het nemen van beslissingen in tal van details, waarvoor hij teal 
slotte niet was. 

38221. De  Voorzitter: Kunt u nog enkele mensen noemen, die een 
vooraanstaande positie bij het leger in Engeland bekleedden? 

A. Bedoelt u namen van kampcommandanten? 

38222. De Voorzitter: Ja, of mensen, die direct ondergeschikt 
waren aan generaal Noothoverz van Goor. 

A. Als kampcommandant zijn achtereenvolgens opgetreden eerst 
overste Sicherer, toen de overste van de Plassche, overste Sas, overste 
Doorman, kolonel van Voorst Evekink en ten slotte kolonel de Rziyter 
van Steveninck. De inspecteur van de Nederlandse troepen had als 
officieren aan zich toegevoegd de kapitein mr. Bas Backer, de 
kapitein der artillerie André de la Porte, luitenant-kolonel der genie 
Becknzan. Hoofd van de marechaiissee was majoor jhr. den Beer 
Poortugael, verder de kapiteins van der Kroon, Kist, enz. 

38223. De Voorzitter: Ik zou nu graag het een en ander van U 

willen horen over het proces-Amand. Destijds heeft dit bij de recru- 
tering nogal een rol gespeeld, omdat verschillende mensen daarin 
aanleiding hebben gevonden zich te onttrekken aan dienstneming in 
het Nederlandse leger. Kunt u hier het een en ander over mede- 
delen? 

A. Deze Anzand beriep zich op de Habeas Corpus Act, toen hij, 
niet van verlof teruggekeerd zijnde, door de Britse politie werd ge- 
arresteerd op grond van het bepaalde in de Allied Forces Act, naar 
mij werd medegedeeld, gesteund door raddraaiers van andere gealli- 
eerden, zodat over een behoorlijke kas werd beschikt om dit proces 
te bekostigen. Dit proces is hoog gelopen. Mr. Snijders en mr. 
Winkel hebben zich daar zeer veel moeite voor gegeven. Ik was de 
mening toegedaan, dat wij rustig door moesten gaan en zo nodig de 
uiteindelijke beslissing van het House of Lords moesten afwachten. 
Het House of Lords heeft zich inderdaad met dit proces bemoeid. 
Het is gewonnen, waarna Amand aan de Nederlandse autoriteiten 
werd uitgeleverd. 

38224. De Voorzitter: Het heeft waarschijnlijk wel een nadelige 
invloed gehad op de recrutering? 

A. Aanvankelijk zullen er wel wat zijn weggebleven, dat is moei- 
lijk te controleren. Maar wanneer u bedoelt, dat het de recrutering 
niet populair maakte, ben ik het met u eens. 

38225. De Voorzitter: Op blz. 132 in zijn boek over de Konink- 
lijke landmacht zegt generaal Kruls: 

,,De duur van het proces-Amand heeft aan de recrutering in 
Engeland veel schade toegebracht, daar verschillende dienst- 
plichtigen probeerden de kat uit de boom te kijken en zich op 
allerlei manieren voorlopig aan hun verplichtingen te onttrekken." 

A. Inderdaad was het geen reclame en het maakte de dienst- 
plicht niet populair. Ik zou echter het aantal manschappen, dat wij 
daardoor niet hebben gekregen, niet in cijfers kunnen uitdrukken. 

38226. De Voorzitter: Wij in het bezette gebied hebben altijd de 
indruk gehad, dat ieder, die buiten Nederland was, zijn best deed 
zoveel mogelijk mee te werken aan de herovering van Nederland. 



Het was voor ons ondenkbaar, dat er iemand zou zijn, die zou 
weigeren, inaar blijkbaar heeft men in Engeland, de Verenigde Sta- 
ten en Canada daaromtrent wel andere gedachten gehad. Kunt u 
hierover nog iets mededelen? 

A. Ik heb dezelfde illusie gehad als u, denkende, dat de mensen 
als het ware de recruteringsbureaux zouden plat lopen om zich te 
melden om voor de Nederlandse zaak te vechten. Maar niets was 
minder waar. De goeden echter niet te na gesproken; er zijn mensen 
geweest, die have en goed hebben achtergelaten om de Nederlandse 
zaak te dienen; niets dan lof voor hen. Maar een zeer groot deel 
trachtte er buiten te blijven. 

38227. De Voorzitter: Was er een bepaalde reden voor? 

A. Volgens mij was één reden, dat de inensen te lang uit 
Nederland weg waren. Speciaal gold dit voor hen, die in Canada en 
ei; Amerika woonden; zij waren veramerikaanst en voelden be- 
trekkelijk heel weinig meer voor het moederland. Het onder de 
wapenen komen betekende voor velen ook, dat zij zich grote op- 
offeringen moesten getroosten. Ik heb dan ook niets dan lof voor 
de landbouwers uit Canada, waarbij er zelfs waren, die hun boerde- 
rij hebben verkocht oin toch voor het vaderland te kunnen vechten. 
Zij moesten soms dagen reizen, voordat zij bij een dokter waren om 
zich te laten keuren. 

38228. De Voorzitter: U zei zoëven, dat Amand werd gesteund 
door raddraaiers van andere nationaliteiten. Warrn er ook groepen 
onder de Nederlanders, die Amand \teundenC? 

A. Daarvan is mij niets gebleken. 

38229. De Voorzitter: Maar wel dat het mensen waren van andere 
nationaliteiten? 

A. Dit is mij indertijd gerapporteerd. Ik heb natuurlijk naar deze 
rlnznnd geïnformeerd, hij bleek bollen- of bloemenhandelaar te zijn. 
Ik vroeg mij dan ook af, hoe hij dit proces kon voeren; men deelde 
mij echter mede, dat er velen van andere nationaliteit waren, die zich 
voor dit proces interesseerden en hen1 financieel steunden. 

38230. De Voorzitter: Heeft hij zijn straf uitgezeten? 

A. Dat kan ik niet zeker zeggen, ik was toen geen Minister meer. 
Ik meen, dat hij dooi. de Krijgsraad te velde is veroordeeld. 

38231. 4 e  Voorzitters Weet u ook of er nog iets is gebeurd met 
de anderen, die probeerden zich aan hun verplichtingen te onttrekken? 

A. Zij zullen zijn opgeroepen door het recruteringsbureau en 
nalatigen zullen door mijn opvolger vermoedelijk wel zijn vervolgd. 

38232. De Voorzitter: Was er een krijgsraad, die deze zaak be- 
handelde? 

A. Tijdens mijn Ministerschap ben ik begonnen met een krijgs- 
raad op te richten. Begin 1941 werd deze krijgsraad geïnstalleerd. 
I k  herinner mij, dat er van Engelse zijde toestemming moest worden 
verleend om een krijgsraad op te richten. Dat ging niet zo heel vlot. 

38233. De Voorzitter: Kunt u misschien de volgorde opgeven 
van de kampen, waarin de Nederlanders in Engeland zijn geweest? 

A. Men is begonnen met een kantonnement in Haverfordwest, 
daarna betrok men een kamp te Porthcawl. 

Er is voorts een opleidingskamp geweest in Conway. Daarop werd 
een kantonnement betrokken in Congleton en ten slotte het op mijn 
last gebouwde kamp nabij Wolverhampton. 

38234. De Voorzitter: De Regering heeft aan de Engelsen ver- 
zocht een groot kamp bij Porthcawl te mogen bouwen; de Engelse 
Regering heeft daarop een weigerend antwoord gegeven. 

Wat kunt u hieromtrent mededelen? 

A. Ik leg u hierbij over uit mijn persoonlijk archief een rapport, 
gedateerd 6 September 1940, waarin alles is vermeld, wat er is ge- 
daan. Voorts heb ik ook nog enige gegevens, die ik hierbij overleg, 
omtrent het kamp zelf, hoeveel materialen gebruikt zijn, enz., enz. 

U ziet uit deze stukken wanneer ik begonnen ben, hoe de bespre- 
kingen zijn gclopen met het War Office, hoe de terreinen zijn ge- 
inspecteerd, enz. en hoe de uiteindelijke beslissing van de Engelsen 
ten slotte is verkregen. 

Het is een modelkamp geworden, alles was keurig voor elkaar. 

38235. De Voorzitter: Werd het kamp door de militairen ge- 
bouwd of werd het door vakmensen gedaan? 

A. Het waren burgers, vakmensen. 

38236. De Voorzitter: Engelsen? 

A. Ja, doch zii werkten onder Nederlandse leiding. De luitenant 
der genie de Koning heeft de leiding gehad bij de bouw van het 
kamp. 

38237. De Voorzitter: Was dit het kamp Wolverhampton? 

A. Ja. Toen wij het plan opvatten om een kamp te bouwen, 
wisten wij nog niet waar wij dit zouden doen; uiteindelijk is de keus 
gevallen op Wolverhampton in de hlidlands. 

38238. De Voorzitter: De Engelsen hebben dus geweigerd, dat 
er een groot kamp bij Porthcawl zou worden gebouwd? 

A. Ja, maar ik was óók niet zo gesteld op een kamp bij Porthcawl. 
Ik heb het terrein daar bekeken. Wat oefenterreinen betrof, was de 
ligging niet zo heel gunstig. Bovendien lag het in de nabijheid van 
vliegvelden, hetgeen een ernstig nadeel was. 

38239. De Voorzitter: Deze weigering van de Engelsen moet dus 
niet al te tragisch worden opgevat. 

A. Helemaal niet, als ik er op had gestaan, dan had ik het wel 
gekregen, maar bij Wolverhampton was ik veel beter uit. 

38240. De Voorzitter: Was Wolverhampton in alle opzichten ge- 
schikt voor een kamp? Lag het niet in een industriegebied? 

A. Het lag ongeveer 5 km buiten Wolverhampton. Er is wel eens 
over geklaagd, dat het kamp zo ver buiten de stad lag, maar dat kon 
niet anders, men kan moeilijk een kamp in een stad bouwen. 

38241. De Voorzitter: De bouw van het kamp bij Wolverhanipton 
is dus wel een gevolg geweest van een intensieve bemoeienis van de 
Regering. 

A. Het is uitgegaan van mij als Minister van Defensie, omdat de 
legering naar mijn oordeel onvoldoende was en zeker niet ten goede 
kwam aan het moreel. 

38242. De Voorzitter: Werd er door de militairen geklaagd over 
de legering? 

A. Niet overmatig, maar als zij de hele winter in Porthcawl had- 
den moeteil blijven, zou dit natuurlijk wel zijn gebeurd. 

38243. De Voorzitter: Kan men zeggen, dat in het algemeen de 
legering van de Nederlandse troepen minder was dan die van dc 
Engelsen? 

A. Zeker niet; en in Wolverhampton was daar helemaal geen 
sprake van. Ik heb veel Engelse legerplaatsen gezien, maar vele kon- 
den niet aan ons kamp in Wolverharnpton tippen. 

38244. De Voorzitter: Wie financierde de bouw van dit kamp? 

A. De Nederlandse Regering. Naderhand is dit kamp geliquideerd; 
ik kan u hierover geen positieve gegevens verstrekken, maar ik geloof, 
dat wij er niet veel op hebben verloren. 

38245. De Voorzitter: Het is toen weer verkocht aan de Engelse 
Regering. In December 1940 is - meen ik -- de Engelse organisatie 
ingevoerd bij ons leger in Engeland. Wat was het onderscheid tussen 
de Nederlandse en de Engelse organisatie? 

A. Het onderscheid was hoofdzakelijk van technisch-infanteris- 
tische aard. Men excerceerde er anders, enz. De sterkte van onze 
troepen was beneden die van een bataljon, meer hadden wij niet. 
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Wij naIrsen nu van de Engelsen over wat zij hadden aan mijnwerpers. 
anti-tankgeschut. lichte mitrailleurs, zware mitrailleurs, enz. Zodoende 
konden w i j  de reglementen en instructies van de Engelsen volgen 
Verder kregen wij ver3chil:ende Eilgeise rnstructeurs om ons behulp- 
zaam te zijn bij het trainen met de nieuwe mapeilen en bij de oplei- 
ding in het algenieen Het was dus zeer gewecst, o m  niet te zeggen 
noodzakelijk, dat de lagere eenheden de Engelse organisatie hadden. 

3824s D e  Voorzitter: In  Januari 1941 is de Koninklijke Neder- 
nndse Br~gade opgericht in Congleton. Men heeft daar, meen ik, een 
scheiding gemaakt tussen een bataljon geoerenden en een bataljori 
ircruten. Is a,t zo? 

A. Het zal geweest zijn om de jonge recruten van de ouderen af 
te zonderen. Meri kan twee systemen bij de militaire organisatie . 
volgen, nl. de jonge recruten plaatsen te midden van de ouderen, dan 
wel de ouderen cil de jongeren ieder in een apart onderdeel plaatsen. 
Aan beide systemen zijn voor- en nadelen verbonden, inaar ten slotte 
heeft men de ouderen en jongeren gescheiden. Een van de redenen is 
ook geweest, dat er onder de ouderen wel eens werd gemopperd; 
on;dat wij de stemming bij de jongeren niet wilden bederven, heb- 
ben wij ze daarom apart gehouden. 

38247. D e  Voorzitter: Met het leger zullen waarschijnlijk ook 
wel enkele palitiek onbetroii;vbare figuren zijn overgekomen. Zijn 
hlertegen nog bepaalde maat; egelen genomen'? 

A. Ik durf niet te zeggen, hoeveel er als politiek onbetrouwbaar 
klit het leger zijn verwilderd, in ieder geval zijn het er niet veel 
geweest. Zoudt u deze vraag eens willen preciseren? 

D e  Voorzitter: Ik bedoel of deze zaak de aandacht heeft gehad 
van de Regering cn of de politiek onbetrouwbaren er zo spoedig 
ii~ogelljk zijn uitgehaald. 

A. J3 B e h i v e  dat  wij dit zelf hebben gedaan, hebben de  Engel- 
sen zlch ea ook mee bemoeid Toen wij pas in Engeland wareri, 
rijn de soldlten allemaal door de Engclsen geted, opdat er geen 
politiek onbetrouwbaren tussen ware;? 

38248. D e  Voorzitter: Kon dit niet beter door een Nederlandse 
instantie worden gedaan? Deze was toch beter bekend met de situatie 
en de verhoudingen. 

A. Ja,  maar u moet niet vergeten, dat wij in Engeland waren en 
de Engelsen baas in eigen huis. Een Nederlandse instantie hield een 
oogje in het zeil. 

38749. D e  Voorzitter: D e  Nederlandse Regering was toch ook 
wel actief, zij voelde er ook niets voor politiek onbetrouwbaren te 
hebben. 

A. Dit spieekt vanzelf. 

38350. D e  Voorzitter: Verschillende officieren zijn om andere 
redenen uit het leger verdwenen of hebben een andere functie ge- 
kregen. Munt u hierovcr nog iets mededelen? 

1%. Zoëven zei ik u al, dat er officieren waren, die volkomen onge- 
schikt waren voor troependienst; zij zijn, behalve op het Depsrte- 
nient van Delensie, ook bij andere D-partementen tewerkgesteld. 

38251. D e  Voerzitter: Het was dus een oirsrhakeling naar fiinc- 
tiei, die zij beter konden waxrnernen? 

A. Bovendien was het mij niet helemaal onwelkom, dat dit met 
de officieren gebeurde, omdat er in vergelijking met het aantal 
i~anschappen een surplus aan officieren was. Ik had er dus geen 
bezwaar tegen, dat men de  officieren, die in de troep minder vol- 
Ceden, er uit haalde, vooral ock  omdat er bij de andere Departe- 
menten een schromelijk tekort aan personeel was. E r  zijn officieren, 
die naderhand o p  een Departement een leidende positie hebben ge- 
kregen, door hun bekwaamheid in dit opzicht. Om een voorbeeld 
te noemen, eerste-luitenant mr. Winkel was een eerste klas jurist, 
ma2.r de troep lag hem niet. 

38257. D e  Voorzitter: Ik meen, dat de Regering aanvankelijk het 
voornemen had deze ofticLeren op wachtgeld te stellen, maar dat cr 
var7 Engelse zijde onoverkotxel~jke bezwaren tegen waren. 

38253. D e  \'oorzitter: Is het juist, dat  verschillende officieren 
bij Engelse onderdelen werden gedetacheerd? 

A. In de loop van de tijd zijn er heel wat officieren bij Engelse 
onderdelen gedetacheerd om zich in militair opzicht te bekwamen. 

38254. De Voorzitter: Is dit direct al gebeurd? Werd dit gedaan, 
clndat deze officieren bij de Nederlandse troepen niet zo goed vol- 
deden? 

A. Voor zover ik weet, niet. Het  is wel mogelijk, dat men bij 
de bewaking van de vliegvelden verbiildirigsofficieren detacheerde 
om het verband tussen de Nederlanders en de Engelsen te onder- 
houden. 

38255. D e  Voorzitter: Men is ook voornemens geweest officieren, 
o p  wier behoud geen prijs werd gesteld, te detacheren in Canada. 
Volgens de  gegevens, welke zijn ontleend aan een brief van generaal 
Noothovciz van Goor., zou aangeraden zijn officieren, die men kwijt 
wilde, in Canada te detacheren. Zij konden dan - ver buiten het 
vijandelijk toneel - diensten verrichten bij de  vorming van een 
Nederlands legioen. Hiertoe zou ook kapitein Derkserna hebben 
behoord, die later bij de Inlichtingendienst is gekomen. Het  blijkt 
zelfs, dat  kapitein Der-kseina geneeskundig-psychiatrisch zou worden 
enderzocht. 

A. Dergelijke maatregelen waren van mij niet te verwachteiì. 
Hoe  deze gegevens in uw bezit zijn gekomen, is mij niet bekend, maar 
zij zijn nooit van mij uitgegaan. Ik heb nooit het voornemen gehad 
officieren, die in Engeland niet voldeden. naar Amerika te zenden. 
Ik heb Derkserna ook gerekend tot degenen, die in het kamp niet 
te gebruiken waren. Hij was ezn jong meester in de rechten en ik heb 
hei11 toen uitgelernd aan het Departement van Justitie. Hij stond 
nu niet meer onder mij, ik had dus niets r e e r  over hem Le zeggen. 

38256. D e  Voorzitter: Het is natuurlijk mogelijk, dat de Engelsen 
hebben gezegd: .,Wanneer de Nederlandse Regering van oordeel is, 
dat ze minder goed passen in de  huidigr situatie van het leger i n  
Engeland, dan kunnen zij nog emplooi vinden in het gebied, dat  ver 
is verwijderd van het strijdtoneel." 

A. Neen. Wanneer de Engelsen dit zouden hebben gezegd, had 
ilc geantwoord, dat zij zich met hun eigen zaken moesten bemoeien. 

38257. D e  Voorzitter: D e  Engelsen hebben echter wel bezwaren 
geopperd tegen het o p  wachtgeld stellen van officieren, die waren 
afgekeurd. In  zekere zin is dit ook een interne Nederlandse aan- 
gelegenheid. 

A. Neen. Deze mensen liepen dan in Engeland niets doende rond 
cn dit wensten de Engelsen niet. 

38258. D e  Voarzitter: Naderhand is dit toch wel gebeurd; ik 
meen, dat generaal van cie Plnssche ook o p  nonactiviteit is gesteld. 
Was hiertegen geen bezwaar? 

A. Generaal van de Plassche was bij de  Engelsen zeer goed be- 
kend; ik ben ook o p  nonactief geweest, maar men heeft er niet over 
gedacht hierover iets te zeggen. Men wilde echter niet, dat een der- 
gelijke maatregel algemeen zou worden toegepast en in het bijzonder 
niet - oin een voorbeeld te noemen - dat lagere officieren en min- 
deren niets doeilde in Engeland zouden rondwandelen. 

38259. D e  Voorzitter: E r  werd dus een onderscheid gemaakt tus- 
sen hoge persoiien, die op nonactiviteit werd gesteld, ei1 lagere? 

A. Necn, zo sterk formuleerde men het niet. 

38260. D e  Voorzitter: Was dit ook niet het geval met generanl 
voiz Oorschot? 

A. Als ieniand een pot;e kon breken bij de  Engelsen, was het 
wel generaal van Oorschot. Toen generaal ban Oorschot - na mijn 
~ i t r e d e n  als Minister - werd gepensionneerd, werd er niet over 
gedacht hem lastig te vallen. Het  piincipe der Engelsen was echter, 
ciat mensen, waar ze niets van wisten, dus in het algemeen lageren, 
niet zo maar mochten rondlopen. 

. D e  Engelsen wilden, dat iedereen een bezigheid had. Wanneer 
iemand werd afgekeurd, konden wij hein niet zijn gang laten gaan. 

38261. D e  Voorzitter: Toch was hier dus een ingrijpen van de 
Engelsen in de interne aangelegenheden van de Nederlanders. 



A. Houdt u mij ten goede, als dit in Nederland was voorge- 
komen, had ik er ook bezwaar tegen gemaakt en gezegd: ,,Hier 
geen Engelsen, die niets lopen te doen". Meestal zijn het van de 
lagere militairen niet de besten, die uit het leger worden verwijderd; 
al deze mensen zouden dus zonder doel in Engeland zijn en hiervoor 
wilde men een stokje steken. 

38262. De Voorzitter: Stonden de Engelsen niet op het stariii- 
punt, dat, wanneer de Nederlandse autoriteiten een dergelijke maat- 
regel namen, deze toch zeer gerechtvaardigd was? 

A. De Engelsen voelden ook wel, dat het voor ons vervelend was, 
dat wij deze mensen hadden. 

Ik zal u een paar voorbeelden noemen: Zoëven sprak ik over de 
buschauffeurs. Zij waren in Zeeland met hun bus gevorderd en met 
de troepen door België en Frankrijk gereden en ten slotte waren 
zij met hun bus in Engeland aangekomen. Ik achtte het mijn plicht 
voor deze mensen te zorgen. Over het algemeen waren het oudere 
mensen van in de vijftig en zij zaten ook in het kamp. De bussen 
heb ik overgenomen en de chauffeurs heb ik gemilitariseerd. Inder- 
daad waren deze mensen een blok aan mijn been, maar ik heb er 
niet over gedacht hen weg te zenden. In de eerste plaats was ik moreel 
verplicht voor hen te zorgen en bovendien hadden de Engelsen zeer 

naar een betere werkkring gezocht. Vermoedelijk zal hier wel ge- 
deeltelijk gevolg aan zijn gegeven; u heeft zopas iemand genoemd, 
die inderdaad een andere werkkring heeft gekregen. 

d. Degenen, die wij kwijt wilden en die anderen graag wilden 
hebben, lieten wij natuurlijk gaan. Daar was geen enkel bezwaar 
tegen, omdat zij in Regeringsverband aan een Dzpartement ver- 
bonden bleven. 

38265. De Voorzitter: Deze zaak is toch niet van die aard, dat 
overplaatsing op zich zelf als oneervol moest worden beschouwd; 
in de totaal veranderde omstandigheden moesten ook andere eisen 
aan de officieren worden gesteld. 

A. Ik wil u wel zeggen, dat er enkelen bij waren, die wij om hun 
gedragingen wilden verwijderen; defaitisme, enz.; anderen omdat zij 
niet voldeden. 

38266. De Voorzitter: Er bestond dus inderdaad defaitisme onder 
de officieren. 

A. Inderdaad, bij enkele officieren. In het begin hebben wij met 
dezen veel moeite gehad. 

bezwaren kunnen maken, indien ik ze in oorlogstijd als 
burgers had weggezonden om in ~ ~ ~ ~ l ~ ~ d  als leeglopers rond te 38267. De voorzitter: Dan wil ik u vragen hoe de voorlichting 

dwalen. nu een tweede voorbeeld. ln de loop de tijd kwameil van de troepen is geweest. Ik n:een,'dat de voorlichting plaats vond 

er mensen, die afgekeurd werden en ongeschikt voor de veld- door middel van luister-bulletins; hierover is een quaestie geweest, 

dienst. w i j  noemden hen de , , ~ - ~ ~ k ~ ~ ~ d ~ ~ w .  over hen is een ent- nl. wie zou bepalen wat wel en wat niet aan de troepen zou worden 

zettende ruzie geweest. Het bekendmaken van de naam van ,,Konink- 
lijke Nederlandse Brigade Prinses Irene" is uitgesteld, omdat men A. Ik kan u daarop geen antwoord gevzn. Dit is in eerste instantie 
van mij eiste, dat ik alle ,,C-gekeurdenm uit het kamp zou verwij- een zaak van de inspecteur de troepen geweest. ~k 
deren, hetgeen ik heb geweigerd. Terwijl ik zelf had voorgesteld de herinner er mij op het ogenblik niets van, misschien kunt u mij op 
brigade zo te noemen, is hij tijdens mijn Ministerschap niet zo ge- weg helpen door er het een en ander van te zeggen. 
noemd. De naam is pas bekend geworden, toen ik was afgetreden. 
Wat er met de ,,C-gekeurden" is gebeurd, weet ik niet, maar ik achtte 33268. De Voorzitter: Er is door u een brief gezonden aan de 
het mijn plicht voor deze mensen te tot de bevrijding inspecteur van de Nederlandse troepen, waarin sprake is van voor- 
het vaderland. lichting door middel van luister-bulletins, waclruit een uittreksel of 

38263. De Voorzitter: Zoëven vroeg u, hoe ik aan bepaalde ge- 
gevens kwam over de eventuele tewerkstelling in Canada. Deze ge- 
gevens zijn ontleend aan een brief van de inspecteur van de Neder- 
landse troepen, generaal-majoor Noothoven var2 Goor, aan u gericht. 
Deze brief is uit Glasgow, gedateerd 28 Juli 1940. Ik zal zo weinig 
mogelijk namen noemen, maar er wordt o.a. het volgende in vermeld: 

,,Ter gevolggeving aan een mij op 26 Juli 1.1. door den kapi- 
tein van den Generalen Staf W. Th.  Carp namens u telefonisch 
verstrekte opdracht moge ik Uwer Excellentie berichten, dat de 
volgende officieren, mede gehoord den kampcommaildant, naar 
mijn meening zoo spoedig mogelijk uit hei kamp te Dan Y Craig 
dienen te worden verwijderd: 

a. officieren OV wier behoud om verschillende redenen geen 
prijs wordt gesteld; 

b. officieren op wier behoud in Engeland geen prijs wordt 
gesteld, doch die wellicht in Canada, ver van het strijdtooneel 
verwijderd, diensten zouden ltunnen bewijzen bij de vorming 
aldaar van een gedeelte van het Nederlandsch Legioen." 

Zo pas heb ik de naam Derkse~na genoemd; van hem staat er, dat 
de reserve-kapitein mr. Derksema en nog een persoon geneeskundig en 
psychiatrisch dienden te worden onderzocht en daarbij wel defini- 
tief voor de militaire dienst zouden worden afgekeurd. 

In een andere brief, die ook handelt over overcomplete officieren, 
gedateerd 13 Juli, staat iets dergelijks. Ten aanzien van ezn bepaalde 
persoon staat er: ,,hij is hoogst zenuwachtig en zeer onbeheerst in 
zijn uitlatingen, zoodat hij misschien in Canada tot rust en kalmte kan 
komen." 

Dit zijn de gegevens; misschien herinnert u zich er nu iets van. 

A. Deze officieren zijn niet naar Canada gegaan; ook met Derk- 
sema is dit niet gebeurd, hij is bij de heer van 'i Sant gebleven. U heeft 
daar een stukje voorgelezen uit een studie of uit een voorstel, waarbij 
het er om ging wat men met de mensen moest doen. Het is geen 
maatregel geweest, die is genomen, en voor zover ik weet, is er geen 
enkele van deze officieren in Canada terechtgekomen. 

38264. De Voorzitter: In elk geval blijkt hier wel uit, dat er in 
het Nederlandse leger officieren waren, die minder geschikt werden 
geacht voor de taak, die zij daarin moesten vervullen; voor hen werd 

toelichting voor de troepen zou worden verstrekt. 
,,De Minister van Oorlog wenscht zelf te bepalen, wat bij de 

luister-bulletins de troep wel of niet mag of moet worden be- 
kend gemaakt." 

Blijkbaar is er dus een quaestie geweest, die door LI in een brief 
aan de inspecteur is behandeld. 

A. Het is heel goed mogelijk. In de loop van de tijd heb ik 
natuurlijk vele brieven geschreven, het is dus heel goed mogelijk, dat 
ik dit ook geschreven heb; ik herinner het mij echter niet. 

38269. De Voorzitter: Dan ga ik over tot een ander onderwerp. 
U heeft zoëven gesproken over de marechaussee; daarover was ook 
een meningsverschil. 

A. Men wilde graag politiediensteii in Engeland verrichten, maar 
de Engelsen maakten daartegen bezwaar. Zij wilden niet, dat er door 
vreemden politiediensten werden verricht, waarin zij volgens mij 
volkomen gelijk hadden. 

Bij deze mensen waren er velen, die al te oud waren om nog 
infanterist-veldsoldaat te worden; ik heb toen met deze mensen 
een gemechaniseerde eenheid willen maken. Zij zelf vonden dit niet 
zo prettig, zij hadden liever rustig de oorlog doorgebracht met het 
leren opmaken van processen-verbaal en het bestuderen van wetten. 
De mensen zijn toen ondergebracht in een kamp in de buurt van Con- 
gieton, waar een opleiding van personeel, bestemd voor een gemechs- 
niseerde eenheid, begon. Dit is zo gebleven totdat YK aftrad. 

38270. De Voorzitter: U zult het wel niet erg hebben gewaar- 
deerd, dat men liever rustig processen-verbaal opmaakte. 

A. Helemaal niet, en dit is ook een van de redenen geweest, 
waardoor de situatie voor mij steeds moeilijker werd. Men legde 
zich niet neer bij ern beslissing van de Minister vaii Defensie; men 
ging dan naar andere instanties om zich er over te beklagen. Dit was 
de geestesgesteldheid van vele officieren men wilde zijn eigen zin 
doordrijven. 

38271. De Voorzitter: Het is goed, dat wij dit hier niet hebben 
gew-eten. 

A. Dit heb ik mij in die dagen ook wel eens gerealiseerd. 



38272. De Voorzitter: Ik heb nu de brief gevonden, waarover ik 
het zoëven had, hij is gedateerd 20 Augustiis 1940. Het is een nota 
aan het hoofd van de IIIde afdeling; over hetzelfde onderwerp volgt 
later nog een brief aan de inspecteur van de Nederlandse troepen 
te Glasgow. In de nota aan het hoofd van de IIIde afdeling schrijft u: 

,,Een groot gedeelte van de bulletins van den Luisterdienst 
wordt ingenomen door mededeelingen van zgn. anti-fluister- 
campagne. 

Aangezien de inhoud van deze berichten een zuivere weer- 
gave is gaan vormen van de Duitsche propaganda, acht ik het 
niet gewenscht J e  bulletins ongewijzigd naar het kamp te doen 
doorgeven. 

Evenmin acht ik het gewenscht, dat in de door te zenden 
luisterberichten volkomen gezwegen wordt over de anti-fluister- 
campagne, te meer aangezien hiervan door belangstellenden 
kennis genomen kan worden door zelf naar de radio te luisteren. 
Het ligt niet in mijn voornemen dit laatste voor de militairen te 
verbieden of te beperken. In verband met bovenstaande be- 
schouwingen verzoek ik u de berichten van den Regeeringspers- 
dienst telkens wanneer deze verschijnen voor het kamp te willen 
omwerken, en wel in dien zin, dat: 

a. de eigenlijke nieuwsberichten als een kort, zakelijk verhaal 
worden weergegeven; 

b. de mededeelingen van de anti-fluistercampagne slechts 
dan in hoofdzaak worden vermeld, indien hiertoe bepaaldelijk 
aanleiding bestaat. Zij moeten van eenig conmeritaar c q van de 
noodige tegenspraak worden voorzien." 

Misschien herinnert u zich nu, waarover de quaestie handelde. 

A. Het zal wel zijn, dat ik op een gegeven moment wenste in 
te grijpen, aan de hand van binnengekomen klachten, opdat de men- 
sen behoorlijk en juist zouden worden ingelicht. 

38273. De Voorzitter: In begin 1941 heeft de Regering gevraagd 
ter versterking van het contingent in Engeland, bijv. drie regimenten 
infanterie met hulpwapens van het K.N.I.L. ter beschikking te stellen. 
Dit is u natuurlijk bekend. 

Mijn vraag is nu, of de Regering het, met het oog op de situatie 
in het Verre Oosten, durfde te risqueren troepen aan deze gebieden 
te onttrekken. 

A. Ik geloof, dat het zo was, dat men aan de Gouverneur-Gene- 
raal heeft gevraagd of hij er bezwaar tegen had, dit te doen. 

De Gouverneur-Generaal heeft hiertegen echter bezwaar gemaakt, 
het is ten minste niet doorgegaan. 

38274. De Voorzitter: Er is een telegram geweest van de Minister 
van Koloniën, de heer Welter, aan de Gouverneur-Generaal, waarin 
stond, dat de Regering bij terugkeer naar Nederland moest beschik- 
ken over een sterk gewapende macht voor het herstel der orde en de 
handhaving van het gezag. Het legioen van 3000, man was daarvoor 
onvoldoende. De Regering verzocht de Gouverneur-Generaal of er 
eventueel uit Indië te rekenen viel op drie regimenten infanterie met 
hulpwagens, anders zou moeten worden berust in vreemde hulp, 
hetgeen zowel uit nationaal als internationaal oogpunt minder ge- 
wenst was. 

A. Deze troepen waren bestemd voor de terugkeer naar Neder- 
land, ze werden niet zo maar naar Engeland gezonden. 

38275. De Voorzitter: Men wist niets omtrent het tijdstip, waarop 
dit zou plaats hebben, en gezien de gespannen toestand in het Verre 
Oosten ... 

A. Het was alleen de vraag, of men, wanneer alles goed liep, drie 
regimenten zou kunnen krijgen bij de bevrijding van Nederland. Ik 
geloof, dat dit de strekking van de vraag was. 

38276. De Voorzitter: Is het naar uw mening niet doorgegaan? 

A. Neen, de Gouverneur-Generaal heeft, indien ik mij goed her- 
inner, gezegd: ,,Neen, ook al wordt Nederland bevrijd, ik kan de 
troepen niet missen." 

38277. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de quaestie, 
die er is geweest over de uitwisseling van geheime kaarten; het ging 
over het gebied rondom Celebes. Ik meen, dat het verzoek van 
Engeland was daarin te worden geholpen. 

A. Ik zou hierover het archief moeten raadplegen; in die tijd 
had ik zoveel vraagstukken te behandelen, dat ik nu werkelijk niet 
precies meer weet hoe dit in elkaar zit. 

38278. De Voorzitter: Dit is een onderwerp, dat betrekking heeft 
op het Verre Oosten. Het is een afzonderlijk punt, waarmee wij ons 
bezighouden, maar het zou mogelijk zijn, dat u er iets van wist. 

A. Neen, ik herinner mij hiervan niets. Ik zou eerst het archief 
moeten raadplegen. 

38279. De Voorzitter: Misschien is u wel iets bekend over net 
herplaatsen van officieren, die een erewoord-verklaring hadden ge- 
tekend. Hierover is veel correspondentie geweest. 

A. Ik kan u hierover dit zeggen: Er waren twee stromingen, de 
officieren, die wareIi overgekomen naar Engeland en hun erewoord 
hadden gegeven, aannemen of niet aannemen. 

Ten slotte is door de Regering bepaald, dat deze mensen zouden 
worden aangenomen; het heeft echter heel wat voeten in de aarde 
gehad voor het zover was. 

Mijn mening was als volgt. In artikel 10 van het Haagsch Verdrag 
staat. dat krijgsgevangenen op erewoord kunnen worden vrijgelaten, 
indien de wetten van hun land zulks veroorloven. Nederland bezat 
echter geen wet, waarbij het vrijlaten op erewoord aan krijgsgevange- 
nen werd erkend en geregeld. De Duitsers hadden ,,vrijlating op 
erewoord" dus niet mogen verlenen en derhalve waren wij niet ge- 
bonden aan de gevolgen daarvan. Dat de officieren hun erewoord 
hebben gegeven, is tot daaraan toe, maar de Duitsers hadden het 
niet mogen vragen en nog minder verlenen; dit was een schending 
van het Haags Reglement. Aangezien het een onrechtmatige daad 
was, trok ik mij van de gevolgen niets aan, en ik heb de officieren, 
wanneer zij overkwamen, weer aangenomen. Zoals ik zeide, het heeft 
echter heel wat voeten in de aarde gehad, voor het zover was, want 
er waren vele tegenkantingen tegen deze redenering. 

38280. De Voorzitter: Ja, want al hebben de Duitsers dit dan 
ten onrechte gevraagd, dan betekent dat nog geen verontschuldi- 
ging voor de mensen, die wel hun erewoord hebben gegeven; dit is 
een daad op zich zelf. 

A. Dit interresseert mij niet; de man heeft een daad gedaan, die 
hij al of niet mocht doen, maar de Regering heeft daarmee niets 
te maken. De  Duitsers hadden het niet mogen verlenen. 

38281. De Voorzitter: Dit lijkt mij wel een zeer formele opvatting 
van de zaak. Ik kan mij voorstellen, dat men op het standpunt staat, 
dat de aangelegenheid los van deze daad, op zich zelf kan worden 
beoordeeld, maar wanneer men zijn erewoord heeft gegeven, kan dit 
iets zeggen omtrent de gezindheid van de persoon. 

A. Dan behoort u, wat dit betreft, ook tot de ,,oppositie". Ten 
slotte heb ik deze mensen allen aangenomen. 

38282. De Voorzitter: Er was, geloof ik, nog een onderscheiding 
tiissen degenen, die hun erewoord hadden gegeven, maar dit hadden 
teruggestuurd en degenen, die dit niet hadden gedaan. 

Wanneer het is teruggestuurd, betekent dit, dat de officier zijn 
erewoord heeft ingetrokken en zich weer als vrij icTederlander be- 
schouwt. Het is weer iets anders, wanneer men dit niet doet. 

A. Voor mij telde dit niet. Als iemand ontvlucht en daaraan een 
begin van uitvoering geeft en eerst dan zijn erewoord terugzendt (het 
is voorgekomen, dat dit per post geschiedde), dan heeft hij zijn ere- 
woord reeds geschonden. Trekt hij zijn erewoord in vóórdat hij ont- 
vlucht, dan heeft hij, als men het scherp stelt, het contract éénzijdig 
verbroken. De meesten waren er echter al van door op het moment, 
dat zij hun erewoord terugstuurden. De door u gememoreerde onder- 
scheiding heb ik dus verder buiten beschouwrng gelaten. 

32283. De Voorzitter: Maar toch heeft men zijn erewoord ge- 
geven; er is een groot onderscheid tussen de mensen, die hun ere- 
woord wel en zij die het niet hebben gegeven. 

A. Wanneer er iemand kwam, die zijn erewoord niet had gegeven, 
hadden wij er uiteraard helemaal geen moeilijkheden mee. Het ging 
om hen, die het wel hadden gedaan en daarna zeiden: ,,Ik heb er 
genoeg van, ik ga naar de overkant". 



Het ging er dus om, wat er met deze mensen moest gebeuren. Ik 
heb daarbij niet over het hoofd gezien, dat - als deze mensen nog 
eem in handen van de vijand zouden vallen - zij groot risico liepen. 
De meesten hebben dit risico echter genomen. 

38284. De Voorzitter: Op zich zelf is het natuurlijk zeer te waar- 
deren, dat men in Engeland is gekomen om mee te helpen de Neder- 
landse onafhankelijkheid te herstellen; dit neemt echter niet weg. 
dat de Regering misschien toch wel een andere houding had kunnen 
aannemen. Kunt u ook zeggen, waaruit de oppositie bestond? Waren 
dit autoriteiten in het leger of civiele kringen? 

A. De tegenstelling heeft zich gedemonstreerd in het Kabinet. 

38285. De Voorzitter: Er zijn toch ook civiele kringen buiten het 
Kabinet. 

A. Hoe bedoelt u dit? 

38286. De Voorzitter: Er kan ook een opinie zijn van vooraan- 
staande mensen, die niet in het Kabinet waren. 

A. Daar heb ik niets van gehoord of het moest zijn van die 
officier, die diep teleurgesteld was. toen hij blijkbaar door een ge- 
rucht vernam. dat er een mogelijkheid bestond, dat hij niet zou 
worden aangenomen. Deze quaestie is helemaal in de cuisine inté- 
rieure van de Regering behandeld en hier was een felle tegenkanting. 

38287. De Voorzitter: Ik zou nu graag van u willen weten, boe in 
het begin van uw verblijf in Engeland de indeling van het Departe- 
ment is geweest. 

A. Een Iste, IIde, IIIde en IVde afdeling en de vliegdienst. 
De Iste afdeling was de Generale Staf, de IIde Legering en Ver- 

pleging, de IIIde Personeel en de IVde Materieel. 
De afdeling Bijzondere Aangelegenheden is pas later ontstaan, 

toen ik begon met de voorbereidingen voor de terugkeer; de z.g. 
afdeling B.A., onder leiding van luitenant-generaal van der Vijver. 

38288. De Voorzitter: Was hij ook Secretaris-Generaal? 

A. Dat is hij later geworden, maar niet meer onder mij. Hij was 
aanvankelijk hoofd van de Militaire Missie in Parijs. Toen in de 
eerste dagen van Mei de zaak misging, zijn de Ministers Welfer, 
van Kleffens en ik naar Parijs gegaan en daar heb ik hem ook ont- 
moet. Ik heb hem naar Engeland gestuurd, omdat hij een waarde- 
volle kracht was. 

38289. De Voorzitter: Hij is dus zeer spoedig aan het Departe- 
ment verbonden? 

A. Ja. 

38290. De Voorzitter: Wanneer is de Militaire Missie naar 
Londen gegaan? 

A. In de ochtend van de 10de Mei hebben zij een poging gedaan 
om naar Engeland over te steken. Ik had twee watervliegtuigen in 
reserve op de Brasemermeren, één werd bestemd voor de Ministers 
van K l e f f ~ n s  en Welter en het ander voor de Militaire Missie. 
Het vliegtuig voor de missie werd door de Duitsers aangeschoten en 
toen zijn zij ten slotte met een schip gegaan. Zij zijn dus in de eerste 
dagen van Mei in Londen aangekomen. 

38291. De Voorzitter: Wie was het hoofd van de Militaire 
Missie? 

A. Generaal-majoor van Oorschot. 

38292. De Voorzitter: Was de major Carlisfe zijn Engelse tegen- 
speler? 

A. U moet hem niet zien als zijn tegenspeler: hij was de ver- 
bindingsofficier bij het War Office. Alle buitenlandse Mogendheden 
konden maar niet zo op het War Office terecht; zij moesten eerst 
naar de major Car!isle, die hen dan weer verder hielp. 

38293. De Voorzitter: Zoudt u de taak van de missie willen om- 
schrijven? 

A. Alles, wat bij het War Office werd aangeboden, liep via de 
Militaire Missie; deze was dus de trait d'union tussen het Departe- 
ment van Defensie en het War Office. 

38294. De Voorzitter: Heeft de missie haar taak goed gedaan? 

A. Volgens mij voortreffelijk. Ik heb heel veel gemak van deze 
missie gehad; dit kwam in hoofdzaak door generaal van Oorschot. 
Hij kent de Engelsen goed, hij spreekt vlot Engels, hij is zeer be- 
minnelijk en hij begrijpt de Engelsen goed. Het bleek mij al spoedig, 
dat de Engelsen zeer op generaal van Oorschot waren gesteld. Hij 
heeft mij grote diensten bewezen. 

38295. De Voorzitter: Naderhand is Prins Bernhard ten tonele 
verschenen, hij heeft ook een bepaalde taak of functie gehad. Kunt 
u hierover iets mededelen? 

A. Bedoelt u de wijziging in de Militaire Missie in 1941d! 

38296. De Voorzitter: Vanaf December 1940 heeft de Prins deel- 
genomen aan de besprekingen tussen generaal van Oorschot ener- 
zijds en major Carlisle anderzijds. 

A. Hij deed dit in zijn functie van hoofdverbindingsofficier. 

38297. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen Prins 
Bernhard en generaal van Oorschot? 

A. Er was geen verhouding tussen deze twee autoriteiten. De 
hoofdverbindingsofficier stond rechtstreeks onder de Minister van 
Defensie; hij had alleen de opdrachten, die de Minister hem gaf, uit 
te voeren. Wanneer hij op eigen initiatief handelde, had hij de Minis- 
ter daarvan in kennis te stellen. 

38298. De Voorzitter: Is hier ook nog ingegrepen door zeer noge 
Engelse autoriteiten om Prins Bernhard bij de Militaire Missie te 
plaatsen? 

A. Om hem daar als verbindingsofficier te krijgen? Ja. Deze sug- 
gestie is gekomen van de zijde van Z.K.H. Prins Bernhard via de 
koning van Engeland. Op een gegeven moment werd ik voor een 
fait accompli gesteld. Ik ben bereid de brief daarover aan de com- 
missie over te leggen. 

De Voorzitter: Ik stel er wel prijs op. 

A. Het is wel een brief van geheime aard, maar u kunt er uit 
zien hoe de zaak is gelopen. 

38299. De Voorzitter: Hoe stond Minister Gerbrarzdy tegenover 
de missie? 

Ik meen, dat hij van oordeel was, dat de missie kon worden opge- 
heven. 

A. Ik kan u daaromtrent het volgende mededelen. In  het voorjaar 
van 1941, vlak voor de crisis aan het Departement van Defensie, 
bereikten mij berichten, dat in Londen het gerucht de ronde deed, dat 
op Chester Square het plan was ontworpen tot reorganisatie van het 
Departement van Defensie. Dit plan hield onder meer in de opheffing 
van de Koninklijke Nederlandse Militaire Missie, aan wier hoofd 
stond de generaal-majoor van Oorschot. 

Ik kon echter niet op deze praatjes ingaan. Voor een dergelijke 
reorganisatie moest men in elk geval bij de Minister van Defensie 
zijn. Onwaarschijnlijk kwam mij de inhoud van dit gerucht niet voor. 

Door het te mijner kennis gekomen gerucht was ik gewaarschuwd, 
Gat er weer iets op komst was, en inderdaad had ik kort daarop een 
onderhoud met de heer Gerbrandy, die mij mededeelde, dat hij gaarne 
zag, dat ik de Militaire Missie zou opheffen. Deze missie, zo zeide hij, 
was naar zijn oordeel volkomcn overbodig. 

In mijn mémoires heb ik aangetekend: ,,Waar een Minister van 
Justitie al geen verstand van heeft!" 

Ik heb de heer Gerbrandy uiteengezet, waarom ik er niet aan dacht 
de Militaire Missie op te heffen. De missie werkte goed, zij vormde 
het contact in het overleg tussen mijn Departement en het War Office 
en het was mij bekend, dat de Engelsen gaarne met de missie werkten. 
De generaal van Oorschot was zeer goed bij het War Office geintro- 
duceerd en ten slotte wenste ik de missie niet op te heffen, omdat 
alles goed liep en ik er veel gemak van had. 

38300. De heer Korthals: Op dat ogenblik was de heer Gerbrandy 
toch Minister-President? 

A. Ja. De heer Gerbrandy betreurde het, dat ik niet op zijn sug- 
gestie wilde ingaan. Het gesprek werd vrij fel en ik zag mij daar- 



door genoodzaakt tegel-over de heer Gerbrandy te onthullen, dat 
ik heel goed wist. dat dit plan afkomstig was van Chester Square, en 
ik verzocht hem zich niet met mijn zaken te willen bemoeien. 
Deze reorganisatie van de Militaire Missie is tijdens mijn Minister- 
schap niet doorgegaan, maar ik was als Minister van Defensie nog nizt 
verdwenen, of de Koninklijke Militaire Missie werd gereorganiseerd 
en, wat de opzet was, de generaal-majoor van Oorschot werd gepen- 
sionneerd. 

De heer van Boeyeri (Minister van Defensie a.i.) gaf als motief 
aan de generaal van Oorschot op, dat er doorstromii~g moest zijn in 
de hogere rangen en ook de jongere officieren een kans moesten 
hebben. 

Als hoofd van de Militaire Missie is Z.K.H. opgetreden, hij kreeg de 
generaal-majoor Phaff  toegevoegd, toenmaals nog kolonel. 

38301. De Voorzitter: Wilde Niinister Gerbrandy cie Militaire 
Missie opheffen of reorganiseren? Wat waren zijn motieven daarvoor? 

A. De heer Gerbraridy wilde de missie opheffen, hij vond haar 
overbodig; dit was zijn enige motief. Een ander motief heeft hij 
tegenover mij niet gebruikt. De achtergrond was, dat men op Chester 
Square graag generaal van Oorsclzot kwijt wilde, omdat hij zeer 
slecht in de pas stond bij de bekende heer van ' t  Sant. Mcn heeft 
toen het plan ontworpen, door opheffing van de Militaire Missie de 
generaal van Oorschot kwijt te raken. Naderhand, toen ik weg was, 
bleek, dat de missie niet te missen was: de Engelsen wilden niet anders 
werken dan door middel van de Militaire Missie. Hij werd dus ook 
niet opgeheven, maar gereorganiseerd, d.w.z. er werd een ander hoofd 
aangesteld. 

38302. De Voorzitter: Welke bezwaren bestonden er tegen gene- 
raal van Oorschot? 

A. Ik zou het u niet kunnrn zeggen. Verschillende malen heb ik 
de Minister-President gevraagd, mij deze bezwaren mede te delen. 
Het ging niet alleen tegen generaal van Oorschot, maar ook tegen tal 
van andere mensen van mijn Departement, o.a. de toenmalige kapitein 
Krrlls, de overste van dc Plassche, de luitenant-ter-zee 1ste klasse Post 
Uiterweer. Tot heden toe zijn mij deze bezwaren nog niet bekend. 
Mondeling en schriftelijk heb ik de heer Gerbratldy herhaaldelijk 
verzocht, mij deze bezwaren mede te delen: hierop heb ik echter 
nooit antwoord gehad. Ik kan u erp schriftelijk rappel overleggen. 
Ik heb hler een brief van 20 Maart 1941, No. 76 P, van mij aan de 
Minister van Justitie, waarin ik hem heb gevraagd mij zijn bezwaren 
tegen deze hercn mede te delen. 

38303. De Voorzitter: Volgens die brief bestaan die hieruit, dat 
zij de heer van ' t  Sant zwart maakten. 

A. Ik heb hem de feiten gevraagd, dit was een praatje. 

38304. De Voorzitter: Hebt u nog andere brieven, behalve No. 76 
P, die u kunt overleggen? 

A. Neen, die heb ik niet bij mij. 

38305. De Voorzitter: Vormden de officieren, waartegen hij be- 
zwaren had, in een bepaald opzicht een collectiviteit? 

A. Neen. Generaal var1 Oorschot zat in C. en A.-Building, dus 
een heel eind van Strattoil House: kapitein Kruls en de heer Post 
Uiterweer waren mijn adjudanten; met hun werkzaamheden hadden 
zij niets met elkaar te maken. Er was dus helemaal geen collectiviteit. 

38306. De Voorzitter: Vroeger ook niet? 

A. Ook dat niet. In Holland was generaal van Oorschot steeds 
bij de Inlichtingendienst geweest, waarbij noch de heer Kruls, noch 
de heer Post Uiterweer werkzaam waren. 

38307. De Voorzitter: Waren er ook bezwaren tegen de heren 
van de Plassche en Olifiers? Of lag dit op een ander vlak? 

A. Ja. Het was natuurlijk aangewezen, deze heren in te schakelen 
bij een op te richten Inlichtingendienst; dit mocht echter niet. Deze 
heren mochten dit niet doen, de heer van ' t  Sant moest dit doen. Zij 
zijn dus op zij gezet en zijn ergens anders te werk gesteld. 

38308. De Voorzitter: Er bestonden dus andere bezwaren tegen 
de heren Kruls en Post Uiterweer. 

A. Inderdaad. Ik heb mij veel moeite getroost, deze bezwaren 
te weten te komen, ook in mijn eigen belang als Minister, omdat ik 
tegen hen geen enkel bezwaar had. Zij werkten hard, zij bewezen 
mij goede diensten. Herhaaldelijk heb ik gevraagd, mij de bezwaren 
mede te delen, maar zij werden mij onthouden. 

38309. De Voorzitter: Welke instantie zou in de gedachten van 
Minister Gerbra~ldy de taak van de Militaire Missie hebben moeten 
overnemen? Is u dit bekend? 

A. Neen. Minister Gerbrandy heeft tegen mij gezegd, dat hij de 
Missie wilde opheffen, maar hij heeft mij nooit verteld, hoe het 
dan verder moest. Hij kon haar echter niet opheffen, omdat de Engel- 
sen nu eenmaal via een Missie wilden werken. Naderhand is dit ook 
gebleken en toen is er slechts een personeelsreorganisatie gekomen. 

38310. De Voorzitter: Ik meen, dat de taak van de Militaire 
Missie niet alleen bestond uit het onderhouden van de verbinding, 
maar dat zij ook op ander gebied nog wel iets had te doen, b.v. 
de aankoop van materialen en het sluiten van contracten, enz. 

A. Dan was zij de tussenschakel. Zoals u zag uit de papieren, 
die ik u overlegde betreffende de bouw van het kamp, zijn de be- 
sprekingen veelal gevoerd via generaal van Oorschot; dit alles ging 
namens de Minister van Defensie. Wanneer er b.v. zo'n bespreking 
op het War Office was, ging generaal van Oorschot er heen en het 
hoofd van de afdeling Materieel, majoor Grootenhuis, die voorzien 
was van mijn instructies. 

-38311. De Voorzitter: U is dus van oordeel, dat de Militaire 
Missie heel goed werk heeft gedaan? 

A. Ik zou het zelfs willen qualificeren als uitmuntend; ik kon 
niet zonder de klissie. Het is heel vaak voorgekomen, dat bepaalde 
zaken - ik kan hier geen voorbeeld noemen -, die verkeerd gingen, 
door generaal van Oorschot weer recht werden gezet. 

38312. De Voorzitter: Door wiens schuld gingen deze zaken ver- 
keerd? 

A. Wanneer bijv. iets niet werd bereikt, dat ik gaarne wilde, werd 
generaal van Oorschot er op afgestuurd om het in orde te brengen. 

38313. De Voorzitter: Was er niet de quaestie met de enkel- 
kappen? 

A. De Engelse autoriteiten stonden er op, dat de Nederlandse 
militairen, ook buiten dienst anklets zouden dragen. Hierover ont- 
stond ontevredenheid en de kolonel Sas, die toen commandant was 
van het legioen, vond het nodig, de Minister van Defensie er voor te 
spannen om aan de Engelsen te vragen of de Nederlandse militairen 
geen vrijstelling kon worden verleend voor het dragen van anklets 
buiten dienst. Ik ben daarop niet ingegaan, omdat het zuiver een zaak 
betrof van de Neúerlandse commandant met de Engelse militaire 
autoriteiten, waaronder hij ressorteerde. Niettemin heeft de hoofdver- 
bindingsofficier buiten mij om deze quaestie aanhangig gemaakt bij 
het War Office, dat prompt antwoordde, dat het in deze zaak niet kon 
ingrijpen. 

Dit was de quaestie van de anklets; generaal van Oorschot heeft 
hier enigszins buitengestaan. 

38314. De Voorzitter: Ik dacht, dat de quaestie van de enkelkap- 
pen toch wel met major Carlisle is besproken. 

A. Het is behandeld in de vergadering van de missie met major 
Cnrlisle. De Engelsen deelden mijn standpunt, dat het een quaestie 
was tussen de Nederlandse troepencominandant en de Engelse troe- 
pencommandant, waaronder hij ressorteerde. Het was geen quaestie 
om te behandelen op het ,,levelM van het Engelse War Office en het 
Nederlandse Departement van Defensie, daar hoorde het niet thuis. 

38315. De Voorzitter: Generaal van Oorschot is toch niet tijdens 
uw Ministerschap ontslagen, was het niet iets later? 

A. Ik heb pertinent geweigerd de mij opgegeven heren, waaronder 
ik ook de latere generaal-majoor van Voorst Evekink moet noemen, 
te ontslaan. Het waren van Oorschot, van Voorst Evekink, van de  
Plassche, Post Uiterweer en Kruls. Er werd mij geen enkel steekhou- 
dend argument opgegeven, waarom deze mensen niet goed waren op 
een Departement, zodat ik heb geweigerd mij zonder personeel op een 
Departement neer te zetten. Het aantal mensen, dat bekwaam was om 
op een Departement te werken, was zeer gering. 



38316. De Voorzitter: Zijn deze mensen later allen ontslagen? 

A. Generaal-majoor van Oorschot is ontslagen. 

38317. D e  Voorzitter: Al of niet o p  eigen verzoek'! 

A. Niet o p  eigen verzoek. Kolonel van Voorst EvekinK is be- 
noemd tot commandant in Wolverhampton; overste van de Plassche 
is o p  nonactiviteit gesteld: klpitein Kruls werd ontheven van zijn 
adjudantschap en kreeg een andere betrekking op het Departement 
en de luitenant-ter-zee Fost L'iterwcer werd onthevzn van zijn adju- 
dantschap en te werk gesteld o p  het Departement van Marine. 

Het  is wel aardig oin te zien, dat  ik niet zo verkeerd heb gedaan 
deze mensen te handhaven. Generaal van Oorschot is later, toen het 
met de  Inlichtingendienst spaak liep, teruggeroepen; generaal-majoor 
van Voorst Evekink is later commandant van alle troepen in Enge- 
land en militair attaché geworden, hij is eerst onlangs afgetreden; de 
toenmalige overste van de Plassche heeft het gebracht tot generaal- 
majoor en is laatstelijk iililitair attaché in  Praag geweest; kapitein 
Kruls is met sprongen generaal-majoor geworden, chef staf van het 
Militair Gezag en is thans luitenant-generaal, chef van de generale 
staf: de luitenant-ter-zee Post CTiterweer heeft het na mijn aftreden 
gebracht tot commandant van de Nederlandse Marine in Engeland 
en bekleedt thans een vooraanstaande positie aan het Departement 
van Marine. 

Ik moest echter deze mensen van mijn Departement wegzenden, 
omdat zij de heer van ' t  Sant niet bevielen. Dit is de ondergrond 
van alles. 

38318. D e  Voorzitter: Welk principieel verschil bestond er tussen 
de  functie van adjudant en die van ambtenaar aan het Departement? 
Het  moet toch wel een zodanig verschil zijn, dat  het ene niet werd 
getolereerd en het andere wel. 

A. Als adjudant is men natuurlijk meer in direct contact met de 
Minister; men heeft misschien gedacht: ,,Als deze man uit de directe 
omgeving van de  Minister is, dan is het beter." 

Ik weet niet, waarom men het toen wel goedgevonden heeft, dat  
men hen o p  een andere plaats op het Departement plaatste. Misschien 
wel oin aan geheime wel.sen te voldoen. 

38319. D e  Voorzitter: E r  was inmiddels een andere Minister ge- 
komen. 

A. Omdat ik altijd mijn bezmaren in d e  Ministerraad bekend 
maakte, wist de andere Minister heel goed, waar de schom wrong. 
Toen hij dus ad interim werd belast met het Departement, is hij be- 
gonnen aan de geuite wensen te voldoen. 

38320. D e  heer Korthals: lk  zou gaarne de  volgende vraag willen 
stellen: wanneer ik u goed Jieb begrepen, moesten alle genoemde 
heren naar uw mening verdvrijnen, omdat zij zich de  toorn van de 
heer van ' tSant  op de hals zouden hebben gehaald. Voor de com- 
missie is nogal eens over dc hecr van ' t  Sant gespioken en ik zou 
het nu wel o p  prijs stellen. indiel1 u dit nader zou kunnen adstrueren. 
Is dit meer een vermoerleri of heeft u bepaalde feiten, die zouden 
kunnen aantonen, dat  het ook inderdaad zo is? 

A. Inderdaad kan ik !iet LI aantonen. Ten eerste al uit het gezegde 
van de  heer Gcrbrandy, dat  ik zoëven aanhaalde uit de brief 76 P, 
waarin hij zegt, dat hij bezwaar had tegen deze heren, omdat zij de 
heer van ' t  Sant zwart maakten. 

38321. D e  Voorzitter: Is dit een brief van de  Minister van Justitie 
of is het een aanhaling uit de brief van u? 

A. Heeft u 76 P misschien bij de  hand? 

D e  Voorzitte;.: Ik heb hier slechts een uittreksel, voor de docu- 
mentatie heeft dit niet veel waarde. 

A. Als pdnt 1 er maar instaat. 

38322. D e  Voorzitter: I n  het uittreksel staat bij P 76: 
,,Brief van de Minister van Defensie aan de  Minister van 

Justitie van 20 Maart, waaruit blijkt, dat  de Minister van Justitie 
zich ongeveer 6 weken daarvoor bij de Minister van Defensie had 
beklaagd, dat  enkele officieren uit zijn omgeving de heer ' an  ' 1  
Sant naar buiten hadden zwart gemaakt." 

Dit is natuurlijk geen bewijs, wij hebben dus liever, dat u een stuk 
produceert, waaruit duidelijk de  bezwaren van de Minister van Justitie 
spreken. 

k. Ik kan u deze produceren, maar ik kan ze in deze stapel pa- 
pieren, welke ik bij mij Iieb, zo gauw niet vindrn. 

In  mijn memoires heb ik het volgende staan: 

,,De heer Gerbrandy deelde mij o p  zekeren dag in begin 1941 
mede, dat er over den heer van ' t  Sant door de heeren aan mijn 
Departement kwaad werd gesproken. Achtereenvolgzns noemde 
hij den generaal vali Oorschot, den luitenant-kolonel van de Plas- 
sche, majoor Grooterzhuis, en beide adjudanten, den luitenant-ter- 
zee I ste klasse Post Uiterweer en den kapitein Kruls. Ik heb toen 
gevraagd of de heer Gerbrandy zijn bezwaren zwart o p  wit wilde 
ste1l:n en ik zeide hem e x  zeer gestreng oncierzock toe. Aan- 
gezie

n 

hij in dit gesprek ge-n feiten kon noem-n, zal men van 
mij kunnen begrijpen, dat ik deze houding aannain. Ik hoorde 
echter niets; mondeling heb ik den heer Gerbrandy verschillende 
malen herinnerd aan de geuite beschuldigingen en hem er o p  
gewezen, dat de bcschuLdigden er recht o p  hadden te weten wat 
hun ten laste werd gelegd. Maar dit alles heeft niets geholpzn 
en o p  2 Juni 1941, den dag, waarop ik deze regelen schrijf, weet 
ik nog niet wat genoemde heeren hebben misdreven. Antwoord 
o p  mijn brieven heb ik nooit gehad. Blijkbaar mag men maar 
zoo'n beetje roddelen. Dit heele geval kan moeilijk door iemand 
anders zijn aangestookt dan door den heer van ' t  Sant zelf. Ook 
de Prins heeft zich in deze zaak niet onbetuigd gelaten en is per- 
soonlijk mij komen mededeelen, dat  te mijnen Departemente 
kwaad over den heer van ' t  Sant werd gesproken." 

D e  Prins zeide mij, dat  hij bij mij kwam o p  verzoek van de heer 
van ' t  Sant. 

38323. D e  Voorzitter: Dit is geen brief, waaruit de  bezwaren van 
Minister Gcrbrai~dy blijken. 

A. Neen, de heer Gerbranciy heeft mij slechts gezegd: ,,Zij maker1 
de heer van ' t  S a ~ t  zwart" ei1 verder niets. Hij is altijd in gebreke 
gebleven mij één bezwaar te noemen ten aanzien van de  heren. Ik 
heb deze heren ook niets ten laste kunn-n leggen. 

38324. D e  Voorzitter: D e  brief van 20 Maart is meer een ver- 
zoek aan de Minister van Justitie o m  nadere gegevens over het 
kwaadspreken. In uw ambtsperiode is er in verband met deze aan- 
gelegenheid geen wijziging gekomen? 

A. Neen, maar hier heb ik een brief van 26 November 1940, 
no. 890, waaruit dan wel de bezwaren van de  heer Gerbrnndy blijken, 
wrlke brief ik met mijn antwoord daarop overleg. 

38325. D e  Voorzitter: Heeft u missehicn nog iets te zeggen over 
het werk van de Militaire hlissie in uw ambtsperiode? 

A. Neen. 

28326. D e  Voorzitter: In  welke andere landen had Nederland in 
die tijd nog ezn  militaire Missie'? 

A. E r  is naderhand, in Juli of Augustus, een Militaire Missie naar 
Canada gegaan voor de recrutering. 

D e  Voorzitter: Dit bedoel ik niet, hier zullen wij het straks nog 
over hebben. 

A. In geen enkel land was er merr een Militaire Missie. D e  missie 
in Frankrijk was uit elkaar geslagen. Generaal van der Vijver had ik 
naar Engeland overgeplaatst met de toenmalige majoor de Broekert. 
Omdat er nog het een en ander was af te wikkelen, zijn aanyankelijk 
de kolonel van Voorst Evekinlc en de kapitein cle Ruyter var? Steve- 
ninck in Frankrijk gebleven, maar zij zijn later ook nog naar Enge- 
land overgekomen. Daarmee was de Militaire Missie in Frankrijk 
ook opgeheven. Luitenant-kolonel van Voorst Evekink 3s begin 1931 
overgekomen. 

33327. D e  Voorzitter: Was aan de missie ook een kapitein van 
Royen verbonden? 

A. Ja, daar was de  kapitein van Royerz aan  verbonden, die zich 
minder correct heeft gedragen. Ik heb nog wanhopige pogingen aan- 
gewend hein naar Engeland te krijgen, maar ten slotte is deze man 
naar Holland teruggekeerd. 

38328. De Voorzitter: Wat was er met de kapitein van Royen aan 
de hand? 

In  welk opzicht heeft hij zich niet correct gedragen? 



A. Hij heeft niet voldaan aan de opdracht om mee te gaan naar 
Engeland, maar hij is naar Holland teruggegaan, omdat hij, naar hij 
beweerde, daar nuttiger werk zou kunnen doen. Hij heeft dus geen 
gevolg gegeven aan de opdracht van de toenmalige luitenant-kolonel 
i.an Voorst Evekink om mee naar Engeland te gaan. Luitenant-kolonel 
van Voorst Evekink kon in Frankrijk moeilijk iets doen, hij kon 
hem niet in arrest stellen. 

38329. De Voorzitter: Wanneer is kapitein van Royen naar Neder- 
land teruggekeerd? 

A. Op 5 Februari 1941. 

38330. De Voorzitter: Wanneer is de Militaire Missie opgeheven? 

A. Het heeft vrij lang geduurd, voordat van Voorst Evekink in 
Engeland is gekomen: de oorzaak hiervan was onder meer, dat hij 
in Frankrijk moeilijk vervoergelegenheid kon krijgen en eind Augus- 
tus in Spanje te La Junquera is aangehouden en twee dagen later 
naar Frankrijk teruggestuurd. Ten slotte is hij van uit Marseille met 
een vliegtuig naar Casablanca gegaan en van daaruit naar Engeland. 

38331. De Voorzitter: Kon hij niet via Zwitserland gaan? 

A. Neen. Ik heb hier nog telegrammen, die aan van Royen zijn 
verzonden. 

38332. De Voorzitter: Wilt u ze misschien even voorlezen? 

A. Op 9 Februari heeft van RojSen mij geschreven, dat hij het beter 
vond naar Holland terug te gaan. Te voren had hij mij, 13 Decem- 
ber 1940, een telegram gezonden, waarin hij om ontslag verzocht. 
Ik heb dit geweigerd. 

38333. De Voorzitter: Dus hij heeft toch ontslag gevraagd en is 
niet zonder meer vertrokken. 

A. Ja. Van Voorst Evekink heeft, toen van Royen reeds ver- 
trokken was, ook nog een poging gedaan om hem tot andere ge- 
dachten te brengen en heeft het volgende telegram gezonden aan een 
bevriende Fransman: Prikre instamment conseiller Bob (d.i. van 
Royciz) en mon nom de nous joindre. 

Van Kruls heb ik in mijn archief afschrift van twee telegrammen, 
die hij aan van Royetz zond: 

l " .  ,,Chef avait répondu votre télégramme du treize dé- 
cembre stop I1 tient à l'exécution de votre mission stop Démis- 
sion pas acceptée stop à mon avis votre place est chez nous." 

2". ,,Désolé de votre télégramme stop Votre collaboration 
ici est nécessaire." 

5 Februari seint van Royerz aan Kruls: 
,,Démarche irréparable pour repatriement déjà fait stop Me 

croyant dans impasse sans perspective j'ai voulu regagner pos- 
sibilités de servir le pays stop Soyez convaincus de bonne inten- 
tion stop Merci pour télégramme cordial." 

38334. De Voorzitter: U heeft het Ministerie van Buitenlandse 
Zaken er waarschijnlijk ook in gemengd. Ik heb hier een brief van 
de Minister van Buitenlandse Zaken, gericht aan de Minister van 
Defensie: 

,,Met verwijzing naar vorige correspondentie betreffende de 
Nederlandse Militaire Missie in Frankrijk, heb ik de eer Uwer 
Excellentie hiernevens met verzoek om terugzending, schrijven 
met bijlage te doen toekomen van den voormaligen consul-gene- 
raal van Frankrijk, dd. 11 Januari jl., waaruit Uwer Excellentie 
gelieve te ontwaren, dat het vertrek van den overste Van Voorst 
Evekink en den kapitein de Ruyter van Steveninck thans aan- 
staande is. Ik zou het op prijs stellen van Uwer Exellentie te 
mogen vernemen, of hij inderdaad niet wenscht, dat kapitein van 
Royen zich alsnog naar Engeland begeeft." 

Dit is door u beantwoord met het telegram: 
,,Démission van Royen pas acceptée." 

Is de Militaire Missie in Frankrijk ook gehandhaafd onder het 
Vichy-bewind? 

A. Toen de Duitsers Parijs naderden, heeft van Voorst Evekink 
tegelijk met onze gezant, de heer Loudon, Parijs verlaten en is naar 
het zuiden van Frankrijk getrokken. Hij is bij de Franse Regering 

gebleven, totdat op een gegeven moment zijn aanwezigheid daar niet 
meer nodig was, en ik heb hem geseind, dat hij moest overkomen. 
Hij had vanaf dat moment geen opdracht meer, hij moest alleen 
trachten naar Engeland te komen. Hij behoorde toen niet meer tot 
de Militaire Missie, hij stond volkomen op zich zelf. 

38335. De Voorzitter: De taak van de Militaire Missie is dus 
geëindigd ongeveer Juli 1940, bij de capitulatie van Frankrijk. 

A. Ja. Toen is zijn taak beëindigd, hij is nooit bij de Vichy- 
Regering geweest. 

38336. De Voorzitter: Kon de Militaire Missie op grond van inter- 
nationale bepalingen niet teruggaan naar Engeland? 

A. Men liet liaar niet gaan. Van Voorst Evekink heeft veel tegen- 
werking gehad. Op een gegeven moment heeft hij getracht via Spanje 
te gaan; met heel veel moeite had hij daarvoor benzine gekregen. 
Hij moest echter eerst een hele middag op stap om vaatjes en bidons 
te kopen om de benzine in te doen, want die gaven ze hem niet. Toen 
hij in Spanje kwam, is hij daar aangehouden: hij is toen na 2 dagen 
teruggegaan, anders was hij in de gevangenis terechtgekomen. Ten 
slotte is hij naar Marseille gegaan en heeft zich met de Ruyter van 
Steveninck op een slinkse manier in een vliegtuig weten te werken. 
Op deze wijze zijn ze in Cacablanca aangekomen. 

38337. De Voorzitter: Er is een overeenkomst gesloten tussen 
Nederland en de Engelse Regering betreffende het gebruik van de 
Nederlandse strijdkrachten in Engeland, de z.g. ,,Allied Forces Act". 
De verhouding tussen de beide legers berustte daarop. U heeft hier- 
aan natuurlijk ook daadwerkelijk medegewerkt. Hadden ook de 
andere landen, die in een dergelijke positie verkeerden, b.v. Noor- 
wegen, een zodanige overeenkomst met Engeland gesloten? 

A. Hier moet ik u het antwoord op schuldig blijven, dit durf ik 
niet te zeggen. 

38338. De Voorzitter: Kunt u nog iets mededelen omtrent dc 
inhoud van deze overeenkomst? Ik ineen, dat het zo was, dat onze 
strijdkrachten zouden worden gebruikt onder Brits opperbevel; het 
Nederlandse leger bleef echter een eenheid. Is dit juist? 

A. Ja. 

38339. De Voorzitter: Heeft deze verhouding nog moeilijkhedeli 
opgeleverd? 

A. Heeft 11 daar het stuk, zoals het uiteindelijk is getekend? 

38340. De Voorzitter: Ik weet niet of dit het is, zoals het is ge- 
tekend, maar ik heb hier een overeenkomst, waaronder de namen 
staan van Eelco van Kleffens en Anthony Eden. 

A. Mag ik het stuk even zien? 

38341. De Voorzieer: Misschien kunt u over deze passage iets 
mededelen: 

,,In het geval van gezamenlijke operaties met als doel de her- 
overing van Nederland, zullen de Nederlandsche strijdkrachten 
te land eveneens onder Britsch opperbevel staan met dien verstan- 
de, dat in een later stadium, wanneer Nederlandsch grondgebied 
zal zijn bezet door geallieerde strijdkrachten, het opperbevel op 
verzoek van de Nederlandsche Regering kan worden overge- 
dragen aan een officier van de Nederlandsche strijdkrachten." 

A. Het was natuurlijk heel begrijpelijk dat wij aanvankelijk bij 
een invasie onder Brits opperbevel zouden komen, maar daarna 
zou het, naar mijn oordeel, zo moeten zijn, dat, wanneer het ging om 
de bevrijding van Nederland, op verzoek van de Nederlandse Rege- 
ring het opperbevel moest worden overgedragen aan een Neder- 
landse officier. Ik heb hierop bij de Engelsen zeer aangedrongen; zij 
konden mijn standpunt begrijpen. Wij hadden bij een dergelijke 
operatie natuurlijk de hulp van Engeland nodig, maar wanneer het 
ging om het vechten op eigen grondgebied, dan moest het bevel in 
handen van een Nederlandse opperbevelhebber worden gelegd. U weet 
in hoeverre dit is gebeurd. 

38342. De Voorzitter: Het leger en de vloot, voor zover de laatste 
zich in Eriropa bevond, werden onder Brits opperbevel gesteld. Zijn 



uit deze verhouding ook nog moeilijkheden voortgevloeid of is alles 
goed verlopen? 

A. Dit heeft geen moeilijkheden opgeleverd, althans niet gedu- 
rende mijn Ministerschap. 

38343. De Voorzitter: Was iedereen in het leger het hiermede ook 
eens? Ik meen, dat ik eens ergens heb gelezen, dat er onder de 
jongere militairen de begeerte was, geen deel uit te maken van het 
Engelse leger. Is u dit bekend? 

A. Misschien is dit een gesprek geweest van jongeren onder 
elkaar, maar het is nooit als voorstel bij mij gekomen. Ik moet echter 
opmerken, dat wij geen deel uitinaakten van het Engelse leger, doch 
als Nederlands contingent onder Brits bevel stonden. 

38344. De Voorzitter: Wat de marine in het Verre Oosten betreft, 
was deze quaestie anders geregeid. Voor zover ik het heb kunnen 
nagaan, zou er zijn een samenwerking van de Nederlandse en Britse 
marine, doch onder Nederlandse leiding. In één van de paragrafen 
van de overeenkon~st staat: 

,,Indien toevoeging van eenheden van de Britsche Marine aan 
de Nederlandsche marine in het Verre Oosten plaats vindt, zal dit 
geschieden onder hrederlandsche bevelen." 

Van onze kant beschouwd, uras dit een goede noot. 

A. In het Verre Oosten waren meer eenheden van de Nederlandse 
marine dan van de Engelse, vooral in de wateren van onze archipel. 
Het was dan ook logisch, dat, wanneer er in die wateren een Engels 
oorlogsschip kwam, dit zich schikte naar het Nederlandse opper- 
bevel. 

38345. De Voorzitter: Pk meen, dat dit later ook in practijk is 
gebracht. 

A. Ja. Vóór de slag in de Javazee is op een gegeven moment het 
bekel van de Ameriltaanse admiraal overgegaan op admiraal Helfrich. 

38346. De Voorzitter: Zijn er nog langdurige onderhandelingen 
gewezst over de totstandkoniing van deze overeenkomst of is dit 
zonder veel discussie gepasseerd? Behalve dan het punt, dat u zoëven 
noemcle. 

A. Er zijn natuurlijk enkele ontwerpen geweest, maar ik kan u 
niet zeggen wanneer het zo ver was, dat de beide handtekeningen 
er onder werden gezet. Meii heeft van het begin af aan samen- 
gewerkt op een prettige manier, maar er moest ten slotte iets zwart 
op wit staan. Dat kost altijd even tijd. Hoelang het heeft geduurd, 
ZOU ik U uit mijn hoofd niet durven zeggen. 

38347. De Voorzitter: Werden de onderhandelingen alleen ge- 
voerd door de Minister van Buiteiilandse Zaken, die het stuk heeft 
ondertekend, of was dit een Kabinetszaak? 

A. De onderhandelingen werden ten slotte op diplomatiek niveau 
door de Minister van Buitenlandse Zaken gevoerd, nadat hij natuur- 
!ijk t(: voren overleg had gepleegd met de Minister van Defensie. 

38348. De Voorzitter: Na uur ontslag is u tot ongeveer 1 Januari 
1947 op nonactiviteit gesteld. U is toen benoemd tot lid van de 
Combined Chiefs of Staff. 

A. Ja, tot Regeringsvertegenwoordiger. 

38349. De Voorzitter: Dus geen lid? 

A. Neen. The Combined Chiefs of Staff zijn de verenigde staven 
van de Engelsen en de Amerikanen. Hierbij hadden enige landen 
een vertegenwoordiger - Nederland was het eerste land - om, 
indien de oorlogvoering hun land betrof, te kunnen worden geraad- 
pleegd en mede een stern in het kapittel te kunnen hebben. 

38350. De Voorzitter: Misschien kunt u iets vertellen over het- 
geen u in die qualiteit heeft gedaan. 

A. Ik moest op de hoogte blijven van het verloop van de oorlog 
ei1 gegevens verstrekken aan the Conlbined Chiefs of Staff, waaraan 
het behoefte had. Voorts inoest ik de oorlogsleiding op de hoogte 
houden van de gebeurtenissen in Holland. Dit is in het kort mijn 
taak geweest. 

38351. De Voorzitter: Ging het geven van inlichtingen altijd van 
u uit, of werd er ook wel door the Combined Chiefs of Staff om 
verzocht? Woonde u alle vergaderingen bij of deed u dit alleen 
op verzoek? 

A. De vergaderingen werden bijgewoond Òf op verzoek van the 
Cornbincd Chiefs of Staff Òf wanneer wij er om verzochten. Wij 
waren niet bij alle vergaderingen; wanneer er bijv. werd gesproken 
over zaken, die alleen de Engelsen en Amerikanen aangingen en 
waarbij Nederland niet betrokken was, werden wij er buiten ge- 
laten. Ik gaf zoveel n~ogelijk inlichtingen, waardoor men zo min 
iiiogelijk had te vragen. Mij is echter veel gevraagd op tactisch ge- 
bied, met name over de wijze van oorlogvoeren in ons polderland. 

38352. De Voorzitter: Is het verzoek tot de benoeming uitgegaan 
van Amerika en Engeland of was het een verzoek van de Neder- 
landse Regering? 

A. Ik meen mij te heriniìeren. dat het van de Nederlandse Rege- 
ring is uitgegaan een vertegenwoordiger naar the Combined Chiefs 
of Staff te zenden. De eerste vertegenwoordigers waren voor de 
marine schout-bij-nacht Terinijtelen cn ik voor de landmacht; toen 
wij echter in Washington aankwamen, was het college ,,Combinecl 
Chiefs of Staff" nog in wording, zodat de star: moeilijk is geweest. 
Zo was bijvoorbeeld het gebouw, waarin the Combined Chiefs of 
Sîaff zouden worden gevestigd, nog niet gereed. Aanvankelijk konden 
wij daar maar één kamer krijgen. Later breidde het personeel zich 
echter zo uit, dat wij een huis hebben moeten huren om onze bu- 
reaux onder te brengen. 

38353. De Voorzitter: Waren er ook nog andere landen dan 
Nederland, die een vertegenwoordiger hadden aangewezen? 

A. Of het officiële vertegcnwoorcligers waren, zoals Nederland 
liad, is mij niet bekend; er waren echter wel vergaderingen, waarbij 
een Chinese, een Franse en ook een enkele maal een Poolse ver- 
tegenwoordiger aanwezig waren. Toen de Poolse che,f van de gene- 
rale staf, generaal Sikorsky, zelf eens overkwam naar Amerika, heeft 
hij de gelegenheid gekregen bij the Combined Chiefs of Staff een 
verklaring af te leggen. Voor zover mij bekend is, was alleen de 
Nederlandse vertegenwoordiging permanent en rege1:natig. 

38354. De Voorzitter: Had u ook een kleine staf bij u? 

A. Ja. Wij zijn aanvankelijk heel bescheiden begonnen. De ma- 
rine- en de landmachtvertegenwoordiger hadden ieder een adjudant en 
sainrn één secretaresse; naarmate het werk toenam, is dit uitgebreid 
en op het laatst was er een bezetting van ongeveer 15 officieren. De 
kwestie van de olie vereiste zeer veel werk. Immers, de olie- en 
benzinevoorziening in deze oorlog was zeer belangrijk; er was de 
Amerikanen alles aan gelegen, dat bij de herovering van Nederlands 
grondgebied in het Verre Oosten de daar aanwezige oliebronnen zo 
spoedig mogelijk weer in exploitatie zouden worden gebracht. Daar- 
om hadden zij ons gevraagd maatregelen te nemen, dit zo spoedig 
mogelijk te doen. Dit was een zeer moeilijke organisatie, omdat daar- 
voor het technisch personeel van de Nederlandse oliemaatschappijen, 
die over de hele wereld waren verspreid, in Amerika verzameld moest 
worden, ten einde daarmede een ernheid te vormen, die ogenblikke- 
lijk aan het werk kon gaan, wanneer b.v. een olierijk gebied van 
Nieuw-Guinea was heroverd op de Japanners. Dit gaf heel veel werk 
cri het kostte nogal wat personeel. 

38355. De Voorziîter: Wie was in die tijd de militair attaché in 
Washington? 

A. In die tijd was kolonel Weijerman militair attaché. 

38356. De Voorzitter: Zijn er veel moeilijkheden met hem ge- 
weest? Kunt u hierover iets mededelen? 

A. Ja. Het komt in het kort hierop neer, dat deze kolonel eigen- 
lijk weigerde zijn loyale medewerking te verlenen aan de beide Rege- 
ringsvertegenwoordigers bij the Combined Chiefs of Staff. Hij werkte 
met zijn contacten en de inlichtingen, die hij kreeg, wenste hij niet 
aan de Regeringsvertegenwoordigers te geven. Ook wenste hij, dat ik 
- wanneer ik met een Amerikaanse legerautoriteit van het War 
Department ging praten - dit door zijn tussenkomst zou doen. Hij 
nam een houding aan, alsof hij in het contact met de Amerikanen 
,,de man" was. Hij toonde een souvereine minachting voor de twee 
Regeringsvertegenu~oordigers in Washington. 



38357. D e  Voorzitter: Hoe was de  hiërarchische verhouding tus- 
sen u e11 hem? 

A. Hiërarchisch hadden de beide Regeringsvertegenwoordigers 
niets over hem te zeggen; het sprak echter vanzelf. dat wij natuurlijk 
trachtten de militair attaché in  onze werkzaamheden te betrekken. 
omdat de gegevens, waarover hij beschikte, en de connecties, die hij 
had, voor ons van grote waarde konden zijn. In  de ezrste dagen, die 
ik in Washington was, liet hij zich al zeer onaangenaam uit door 
te zeggen: ,,lk heb niets met u te inaken". D e  ainbassadeur, de heer 
Loudon, heeft wanhopige pogingen in het werk gesteld, de militair 
attaché tot andere gedachten te brengen. Hij heeft zich zelfs de 
moeite getroost een paar vergaderingen te leiden, waarbij de  Rege- 
ringsvertegenwoordigers, de militair attaché en de marine-attaché, de 
schout-bij-nacht Meper Ranneft, waren, ten einde o p  deze wijze het 
onderling contact te bevorderen. Met de schout-bij-nacht Meyer Raii- 
neft zijn practisch weinig moeilijkheden gerezen. Kolonel Weijernzan 
was echter niet tot rede te brengen: herhaaldelijk hebben wij dit naar 
Londen gerapporteerd en gevraagd deze officier af te lossen, omdat 
hij de zaak geen goed deed. Deze man was wars van alles en werkte 
tegen. D e  heer van Mook hield deze kolonel de hand boven het 
hoofd; ten slotte is echter het in Washington beroemd geworden 
telegram naar Londen gegaan, waarin stond: ,,Nu heeft Weijernian 
zelfs ruzie met varz Boetzelaer", althans woorden van die strekking. 
Daarop is hij verdwenen. 

38358. D e  Yoorzitter: Wie was de directe chei van de militair 
attaché? 

A. Zijn directe chef was de ambassadeur en ook de Minister van 
Koloniën. Voor zijn werk als militair attache in Washington was de 
ambassadeur zijn chef, voor zijn al1 round militair werk de Minister 
van Kolonien, die - indien ik mij niet vergis - hem ook had be- 
noemd. Hij rapporteerde dan  ook rechtstreeks aan de Minister van 
Koloniën. D a t  heeft hij mij persoonlijk gezegd. 

38359. D e  Voorzitter: E r  was in elk geval iemand, die hem kon 
bevelen het contact o p  de  best denkbare wijze uit te oefenen. 
Waarom is dit bevel niet gegeven? 

A. Omdat er dan  een tegenstelling kwam tussen de  gezant in 
Washington en de  Minister van Koloniën, de heer van Mook.  D e  
ambassadeur heeft hem herhaaldelijk op zijn verplichtingzn gewezen; 
hij verschool zich echter altijd achter de heer vafl Mook en schakelde 
hem dan in. Het  was voor de heer Loutloiz een zeer moeilijke positie. 
Ik ben bij besprekingen geweest, waarbij de  heer Loudon moeite deed 
hem tot inkeer te brengen, maar deze kolonel was onwillig. 

38360. D e  Voorzitter: Wanneer de directe chef hem bevelen geeft, 
dan heeft hij er zich aan te houden. Hij kan zich natuurlijk beroepen 
op een ander, maar waarom heeft die dan  niet het bevel gegeven? 
Hier hapert iets. 

A. Dit is ook uitentreuren aan Londen gerapporteerd door de 
Regeringsvertegenwoordigers met het verzoek deze kolonel terug te 
halen, maar in Londen deed men het niet. 

38361. D e  Voorzitter: Waaroin niet? 

A. Ik denk, omdat de heer van Mook zei, dat  deze man er moest 
blijven. 

38362. D e  Voorzitter: Ondanks alles'? 

A. Ik herinner mij nog wel, dat het zo ver kwam, dat, toen de 
Regeringsvertegenwoordigers hem iets verzochten, hij antwoordde: 
,,Ik wens hierop niet te antwoorden." U kunt zich deze toestand niet 
voorstellen; van de zijde van Londen liet men de Regeringsvertegen- 
woordigers gewoon in hun hemd staan. Men deed er niets aan om 
aan deze ongewenste toestand een einde te maken. Weijerinai1 kon 
bovendien de errste viool niet spelen - en daaroin was deze zaak zo 
belangrijk -, omdat the Combined Chiefs of Staff pertinent niet met 
een militair attaché wensten te n-erken. Zij waren van oordeel, dat de 
militair attaché's altijd nog een diplomatieke status en ondergeschikt- 
heid hadden. Geheimen, die bij the Combined Chiefs of Staff werden 
besproken, behoorden - indien gewenst - buiten de diplomatieke 
sfeer te blijven. En nu zag men het zo, dat  militair attaché's op een 
gegeven moment verplicht zouden kunnen zijn hun gezant of am- 
bassadeur in te lichten omtrent militaire geheimen. D e  beide Rege- 
ringsvertegenwoordigers van hun kant hadden dus een reden om van 

de militair attaché te profiteren, maar deze moest vooral niet op hal  
eerste plan worden gebracht of worden opgenomen in hun milieu als 
Regeringsvertegenwoordigers. Geschiedde dat, dan zouden wij, wat 
het geven van inlichtingen betreft, o p  een gegeven moment worden 
afgesneden van the Combined Chiefs of Staff; die kans bestond 
inderdaad. Het geval heeft zich met Canada voorgedaan; aanvankelijk 
had men voor Canada de Canadese militair attaché aangesteld, toen 
men dit echter bemerkte, bleek men hem uit te schakelen, doordat 
men hem geen berichten meer verstrekte. 

Maar  de heer Weijerrlzarz voelde er niets voor, op het tweede plan 
te komen en heeft zich daartegen verzet. 

38363. D e  Voorzitter: Het is wel merkwaardig, dat zoiets in oor- 
logstijd kan plaats vinden. Wanneer het een zakelijk verschil is, kan 
men er over vechten; dit is echter esn onverkwikkelijk competcntie- 
verschil en persoonlijke geraaktheid. 

A. Ja, deze man was hoogst eer- en heerszuchtig; hij voelde zich 
vermoedelijk op zijn tenen getrapt door het besluit van de  Regering 
cm esn vlag- en een opperofficier als Regeringsvertegenwoordigers 
aan te stellen. 

38364. D e  Voorzitter: U achtte deze houding natuurlijk onjuist. 

A. Volkomen, doch de Regering te Londen wenste dit niet in te 
zien ondanks alle protesten van vice-admiraal Stöve en van mij, om 
van die van de  ambassadeur nog maar niet eens te spreken. Ik ben 
bereid de gehele correspondentie hierover aan  de  commissie ter inzage 
te geven. Wij hebben gevochten deze man weg te krijgen, maar wij 
hebben niets bereikt. 

38365. D e  Voorzitter: Ik zou het graag ter inzage hebben. Heeft 
dit alles u werkelijk in uw werkzaamheden belemmerd? 

A. Belemmerd ja, doch wij hadden zelf ook veel contacten en 
waren goed geintrod~iceerd; wij hadden echter meer geweten. als 
kolonel TVeijeri71an ons ook zijn inlichtingen had medegedeeld. 

38366. D e  Voorzitter: Kan men zeggen, dat  dit conflict de Neder- 
l ~ n d s e  zaak schade heeft gedaan? 

A. Neen, maar dat is dan uitsluitend te d a n k ~ n  aan de tact van 
de ambassadeur en de Regeringsvertegenwoordigers, die, zoals van- 
zelf spreekt, daarvan naar buiten niet deden blijken. 

38367. D e  Voorzitter: Het was ten slotte van geringer belang. 

A. Ja. Waarschijnlijk zal dit ook wel de  reden zijn geweest, dat  de 
Nederlandse Regering - hoewel volkomen ten onrechte - zei: ,,Laat 
ze in  Washington maar kibbelen, wij doen er niets aan, wij vinden 
het niet belangrijk genoeg." 

38368. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk was het feit wel in brede 
kringen bekend. 

A. Wij spraken er niet over. 

38369. D e  Voorzitter: Het kan natuurlijk aan de Nederlandse 
naam schade doen, wanneer in oorlogstijd bepaalde instanties hevige 
ruzie met elkaar hebben. 

A. Inderdaad, maar wij hebben er niemand iets van laten merken. 

38370. D e  Voorzitter: Ten slotte is hij opgevolgd door kolonel 
Roos, na een onenigheid met de  ambassadeur? 

A. Met de  ,,ambassade". Toen is het telegram gestuurd: ,,Hij heeft 
nu zelfs ruzie met van Boetzelaer". Dit is de reden geweest hem ten 
slotte weg te halen. Kolonel Roos is toen benoemd tot militair atta- 
ché; deze was al een tijd op ons bureau werkzaam geweest als lucht- 
vaartdeskundige, hij was een lcolonel van het Indische leger. Met heiti 
hebben wij steeds zeer prettig samengewerkt. 

38371. D e  Voorzitter: H o e  lang bent in deze functie in  Washing- 
ton gebleven? 

A. Tot April 1935 ben ik officieel in deze functie gebleven, maar 
sinds 5 October 1944 heb ik deze functie niet kunnen waarnemen, 
Qaar ik toen uit Washington ben weggegaan naar Londen. 



38372. De Voorzitter: Waarom is u teruggegaan? tot die Ministers door te dringen -, er een vergadering was van de 

A. In 1943 ben ik eens naar Londen teruggekeerd om overleg te 
plegen met de Regering en in 1944 - dus het tijdstip, waar u naal 
vraagt -, ben ik teruggegaan, omdat ik bezwaren had tegen de wijze, 
waarop, mijn inziens, de oorlog in Nederland werd gevoerd, en de 
plannen, welke men verder koesterde. 

Ik meende, dat het noodzakelijk was, dat Nederland veel meer in- 
vloed op de oorlogvoering op zijn grondgebied moest krijgen dan 
het had. 

Zoals u bekend is, was in September de slag bij Arnhem. In Was- 
hington hoorden wij natuurlijk het verloop van deze operatie. Het 
stond bij mij als een paal boven water, dat-het zo ook niet kon. Het 
is een debacle geworden. Deze operatie was slecht ,,getimedH en 
er waren te weinig troepen ingezet. 

Om verder bloedvergieten en narigheid te voorkomen en wetende 
welke plannen men verder koesterde, heb ik hierover op 2 October 
te 11.00 uur gesproken met Field-Marshall Sir Johtz Dil!, Engels lid 
van the Combined Chiefs of Staff en op 3 October te 11.30 uur met 
generaal Marslzai?, chef van de Amerikaanse Generale Staf en Ameri- 
kaans lid van the Combined Chiefs of Staff. Tegenovrr deze autori- 
teiten heb ik uiteengezet, hoe volgens mij de oorlog op de noorde- 
lijke vleugel moest worden gevoerd. Voorts besprak ik met hen 
opleiding en bewapening van de gezagsbataljons, bestemd voor 
Nederlandsch-Indië, en de oprichting van een legerkorps voor Neder- 
landsch-Indië. Generaal Marshall vond een en ander dermate be- 
langrijk, dat hij zei, dat ik dit mijn Regering moest mededelen. Hij 
was het - naar ik meende te bemerken - met mijn zienswijze eens 
en zei, dat ik de volgende dag naar Engeland moest vertrekken. 
Generaal Marshall zelf moest voor een bespreking naar Eisenlzower 
en zou het er dan meteen met hem over hebben. Dit is de reden, 
waarom ik de 5de October 1944 naar Engeland ben vertrokken. 
Minister van Mook was op dat moment ook in Washington. Wij 
samen telegrafeerden, dat ik zou overkomen om een belangrijke 
mededeling te doen, waarop prompt het antwoord kwam: ,,Over- 
komst van Dijxhoortz niet nodig en niet gewenst." 

38373. De Voorzitter: Hoe is het mogelijk, dat, wanneer een oud- 
Minister seint, dat hij mededelingen heeft te doen, het antwoord is: 
,,Hij moet niet komen."? Was het niet de plicht van de Regering, de 
mededeling in elk geval in ontvangst te nemen? 

A. Ik zou het ook zeggen, maar toch ontving ik dit telegram. 

38374. De heer Korthals: Van wie was dit telegram afkomstig? 

A. Van Gerbrarzdy. De heer van Mook heeft mij toen gezegd. 
dat ik toch moest gaan. Hij zou mij een brieí' meegeven. 

38375. De Voorzitter: Was men op het moment, dat Gerbrandy 
zijn telegram naar Amerika zond, van bepaalde zijde ingelicht over 
de inhoud van uw mededelingen? 

A. Gedeeltelijk. Ik leg u hierbij afschrift van de telegrammen 
over. 

38376. De Voorzitter: Heeft u enig idee, waarom de Regering 
toen dit telegram heeft verzondenc? 

A. Gerbrandy zei: ,,Nu de oorlog dichter bij Nederlands gebied 
komt, wil Dijxhoorn er zeker dichter bij zijn." Ik heb hierover toen 
mijn schouders maar opgehaald en geen commentaar gegeven. 

38377. De Voorzitter: Was het op zich zelf onjuist, dat u zou 
wensen aan de herovering van Nederland deel te nemen? 

A. Ik had geen werkzaam aandeel in de herovering van ons land, 
~k was geen troepencommandant, het zou alleen uit nteuwsgierig- 
held hebben kunnen zijn, dat ik er blj hdd wtllen zijn. Maar voor 
een dergelijke olizinnige veronderstelling haal ik mijn schouders op 

In de nacht van Vrijdag op Zaterdag was ik in Engeland aange- 
komen en ik heb mij Zaterdagmorgen vroeg met de meeste spoed 
naar het Departement begeven om deze belangrijke mededelingen te 
doen. 

38378. De Voorzitter: Welk Departement? 

A. Eerst naar het Departement vin Algemene Oorlogvoering, dus 
naar de Minister-President, en toen naar Oorlog. Noch de ene, noch 
de andere hlinister wenste mij te ontvangen. Ik moest volledigheids- 
halve zeggen, dat - toen ik die morgen een tvceede poging deed om 

,,Ministers-kwartiermakers". 1k heb mij daar toen laten aandienen. Ik 
ben echter niet verder gekomen dan de gang. Minister van Lidth de 
Jrude stak zijn hoofd buiten de deur en zei: ,,Dag generaal, wat 
liebt u te vertellen'?". Ik antwoordde, dat ik een zeer belangrijke 
mede3eling omtrent de oorlogvoering had te doen en lichtte de Minis- 
ter heel kort in. Hij antwoordde, dat hij op het ogenblik gem tijd had. 
Toen ik no2maals zei, dat het zeer belangrijk was, werd ik bedankt 
en verdween de Minister weer in de vergadering. Zo behartigde deze 
bewindsman 's lands zaken en zo behandelde deze bewindsman een 
generaal, Regeringsvertegenwoordiger in the C.C.S. Ik ben dus onver- 
richterzake naar huis gegaan. 

38379. De Voorzitter: Bent u in Londen gebleven? 

A. Ja. Maandag ben ik opnieuw begonnen pogingen te doen om 
te worden ontvangen. Natuurlijk had ik Zaterdagochtend de brief 
vali vízrl Mook op het Drpartement van Gerbrarzdy achtergelaten. 
Eindelijk konden de Ministers Gerbrarld)) en van Lidth de Jeude mij 
R4aandaginiddag te 12.45 uur ontvangen. Jk ben er heengegaan en ik 
werd door de Minister-President ontvangen met de woorden: ,,Ik 
vind uw optreden hoogst indisciplinair. Als ik militair was, zou ik u 
straffen." Hij deelde mij voorts mede, dat hij eerst van plan was ge- 
weest mij in het geheel niet te ontvangen. 

38380. De Voorzitter: Bestond er een hiërarchische verhouding 
tiissen de Minister-President en u?  

A. In het geheel niet. 

38381. De Voorzitter: Waaruit bestond het indisciplinaire op- 
treden? 

A. Dat weet ik niet. Blijkbaar doelde hij op het telegram, waarin 
stond. dat mijn overkomst niet nodig en niet gewenst was. 

38382. De Voorzitter: Als er geen hiërarchische verhouding was, 
kon men dan wel van indisciplinair spreken? 

i. h/Iinister Gerbrar~íly blijkbaar wel. De Minister was heel boos. 
Toen hij een beetje bedaard was, heb ik gevraagd of hij de brief 
van vriìz Mook al liad gelezen. Hij wist van een brief van van Mook 
niets. Hij heeft daarop dere brief laten opzoeken en hem in mijn 
'ijzijn opengemaakt en gelezen; toen veranderde hij als een blad aan 
een boom en kon ik hem alles vertellen. 

38383. De Voorzitter: Kunt u misschien zeggen, waaruit de mede- 
deling bestond? 

A. Op Vrijdag 29 September 1944 hoorde ik in een vergadering 
van the Combined Chiefs of Staff uit de mond van de voorzitter, 
admiraal Leahy, dat er plannen bestonden, althans gesproken werd, 
over het oprukken in de richting van Rotterdam, hetzij van uit het 
zuiden, hetzij van uit het oosten. Hiervoor voelde ik niets, men kon 
veel beter eerst niet de Duitsers afrekenen door een omvatting van 
de noordelijke vleugel en het Ruhrgebied, waarbij men Nederland 
even links kon laten liggen. Anders zou Nederland oorlogsterrein 
worden, zonder dat het voor de oorlogvoering van enig belang zou 
zijn. A l  zou men het handje vol Duitsers in Nederland verslaan ten 
koste van dit land en zijn inwoners, dan had men daarmede nog niet 
het Duitse leger verslagen. 

Ik was dus speciaal naar Engeland overgekomen om er bij de 
Regering op aan te dringen, iemand te plaatsen bij de 2lste Army 
Group, dan wel bij generaal Eisenhower, die invloed op de oorlog- 
voering kon uitoefenen. Ik heb gezegd: ,,Gerbrandy, wanneer de 
oorlog op deze wijze wordt doorgevoerd, kunt u niet meer niet fat- 
soen in Nederland terugkeren, want de Regering heeft niet de minste 
invloed op de gang van de oorlogvoering gehad. Er is geen Neder- 
lands officier, die enig advies kan geven", althans woorden van die 
strekking. Ik heb toen nog de debacle van Arnhem aangehaald; deze 
liad niet behoeven te gebeuren, indien er bij Moìzfgomery maar een 
Nederlands staf-officier was geweest, met een stem in de ,,planningw. 
Maar er was niemand, die Montgonzery advies gaf. 

38384. De Voorzitter: Het is mogelijk, dat de Regering wel ge- 
tracht heeft adviezen te geven. Is u hiervan iets bekend? 

A. Neen, dit weet ik niet. 



38385. De Voorzitter: De mogelijkheid bestaat, dat men het ge- 
tracht heeft, maar dat het niet is gelukt. 

A. Dan had ik het beslist moeten horen in mijn functie van 
Regeringsvertegenwoordiger bij the Combined Chiefs of Staff. 

38386. De Voorzitter: Uw grief tegen de Regering was dus, dat 
zij te weinig aandacht besteedde aan de oorlogvoering. Heeft u 
daarvoor concrete gegevens? 

A. Bij de operationele afdelingen, noch van de 2lste Army 
Group, noch van het hoofdkwartier van generaal Eiscizho+ver, was 
een Nederlands officier, die bij de operatiën, voor zover Nederland 
betreft. was ingescliakeld. Alle plannen op Nederlands grondgebied 
werden uitgewerkt door de staf van de 2lste Army Group, zonder 
dat daarbij een Nederlands officier zijn stem kon laten horen. 

Dit was daarom zo belangrijk, omdat de wijze van oorlogvoering 
op Nederlands grondgebied ongelofelijk veel verschilt van die in een 
terrein zoals het Franse of het Belgische. De debacle van Arnhem 
was naar mijn oordeel een gevolg van de totale onkunde van het 
terrein tussen Nijmegen en Arnhem en anderzijds van het terrein 
tussen de kanalen in Noord-België en Nijmegen. Het was zo, dat 
op e-n gegeven moment Molztgomery met zijn leger nog achter die 
kanalen, o.a. bij Beeringen, zat, toen de parachutisten al werden 
gedropt in Nederland. Men had er geen begrip van, dat het op- 
rukken door het Brabantse terrein, om de parachutisten te hulp te 
komen, niet zo gauw kon gaan als men zich dat had voorgesteld. 
Wanneer er een Nederlands officier was geweest, had hij kunnen 
zeggen, dat men door Brabant, met al zijn hindeïnissen en gelet op 
het wegennet, niet zo vlot kon oprukken als door Frankrijk. En 
als mcn dan bij Nijmegen is, is men nog niet in Arnhem. Als de 
Duitsers de hoogten bij Arnhem beheersen, kunnen zij iedereen, die 
door de Betuwe aankomt, wegschieten. Men heeft di: duur, benodigd 
voor het oprukken, slecht berekend, en de parachutisten waren te 
zwak om zich lange tijd te handhaven. 

Om Nederland voor verdere flaters te behoeden, heb ik het mijn 
plicht geacht de Nederlandse Regering daarvoor te waarschuwen. 
Zij moest nu eisen, dat er een Nederlands stafofficier meedeed met 
de ,,planning". 

38387. De Voorzitter: Hiermede is nog niet bewezen, dat de 
Nederlandse Regering niet heeft getracht een officier bij bet hoofd- 
kwartier geplaatst te krijgen. Wanneer ik hoor, dat iemand als u niet 
door Morztgonzery wordt ontvangen, dan kan ik mij ook indenken, 
dat de legerleiding geen Nederlands officier er bij wenste. 

A. Het lag anders. De kapitein ter zee Moolerzhurgh en ik zijn 
onverrichter zake terug moeten gaan, omdat het, volgens mij, niet heel 
tactvol was ingekleed om ons bij de 2lste Army Group gedetacheerd 
te krijgen. 

Men heeft m.i. de onhandigheid begaan eerst naar het hoofd- 
kwartier van Eisenhower te gaan en daar toestemming te vragen 
voor de detachering van Moolenburgh en Dijxizoorn bij de 2lste Army 
Group, waar hij uiteraard geen bezwaar tegen had. Toen Mont- 
gonlery dit vernam, kan ik mij voorstellen, dat hij heeft gedacht: ik 
laat mij geen Nederlandse officieren opdringen, ik zal zelf uitmaken 
wie ik in mijn staf toelaat. Mij is er niets van bekend, dat er overigens 
ernstige pogingen zijn gedaan om invloed te krijgen op het verloop 
van de operatiën; men zou dit aan de Minister-President zelf moeten 
vragen. Het maakt op mij de indruk, dat men gewoon achter de 
Engelsen is aangelopen toen het niet zo gemakkelijk ging. 

38388. De Voorzitter: U begrijpt natuurlijk, dat wij zodanige ge- 
gevens willen hebben, dat de feiten komen vast te staan. 

Is het niet merkwaardig, dat Moiztgoinery u zelfs niet eens wilde 
ontvangen? 

A. Het was, zacht uitgedrukt, niet erg beleefd. Verschillende malen 
heb ik hierover gesproken met de chef van zijn staf. Ik heb hier een 
verslag van de wederwaardigheden tijdens mijn detachering bij de 
Slste Army Group, waarin u precies kunt zien, wat ik dagelijks heb 
gedaan, wat ik aan de Minister van Oorlog en de Minister-President 
heb gerapporteerd omtrent mijn faits et gestes gedurende de dagen in 
Brussel. Ik zal u dit overleggen. In verband met hetgeen ik zojuist 
mededeelde, moge ik uw aandacht vestigen op de aanhef van de mi- 
cisteriële beschikking van l November 1944, Afd I, no 20. Hoewel 
wij bij Re staf van Montgonzery vriendelijk zijn ontvangen en som- 
mige heren graag gegevens wilden hebben omtrent de oorlogvoering 
op Nederlandse bodem, was maarschalk Montgomery zelf afstotend 
en liet ons weten, dat hij ons niet wilde zien, omdat hij niet om ons 
had gevraagd. 

38389. De Voorzitter: Waar is u toen precies geplaatst? 
U is toen niet door Montgonzery ontvangen, maar u heeft toch 

wel een bepaalde positie gekregen. 

A. Het is zo gegaan. Wij zijn ondergebracht bij de liaison-offi- 
cieren van de verschillende Mogendheden, die bij de 2lste Army 
Group waren gedetacheerd. 

38390. De Voorzitter: Door wie? 

A. Door de ,,S.H.A.E.F.-Mission to the Netherlands". Aanvan- 
kelijk zijn wij namelijk ontvangen door deze ,,Mission" van Eisen- 
hower. Omdat wij echter in Engels operatiegebied waren, moesten 
wij bij de genoemde liaison-officieren worden ingedeeld. Wij hebben 
toen getracht vaste voet bij het hoofdkwartier van Montgomery re 
krijgen; dit lukte echter niet. Het is gebleven bij het geven van enige 
adviezen op technisch gebied. 

38391. De Voorzitter: Tussen welke instanties vormden de Engelse 
liaison-officieren de verbinding? 

A. Zij waren liaison-officieren van de vreemde Mogendheden. 
Er waren b.v. verbindingsofficieren van Polen, Tsjecho-Slowakije, 
België, Frankrijk en de Groothertog van Luxemburg was zelf ver- 
bindingsofficier. Zij waren er om aangelegenheden van hun eigen 
troepen te verzorgen. 

38392. De Voorzitter: Hun eigen troepen? 

A. Ja. Voor ons was er de kolonel de Broekert. Wanneer er iets 
mas met de Prinses Irene Brigade, werd dit aan kolonel de Broekert 
gezegd, die dan weer zorgde, dat het in orde kwam. Het waren offi- 
cieren, die niets te maken hadden met de operatiën. Kolonel de Broe- 
kert was zuiver verbindingsofficier, ik zou willen zeggen voor inwen- 
dige huishoudelijke zaken. 

38393. De Voorzitter: Wat voor status had u, toen u daar was? 

A. Geen. Ik was een generaal-majoor, die een poging waagde 
vaste voet te krijgen in het hoofdkwartier van Montgomery. 

38394. De Voorzitter: Werden deze pogingen al of niet door de 
Regering gesteund? 

A. Ze liet het aanvankelijk rustig aan Moolenburgh en mij over. 
Toen er met de 21ste Army Group moeilijkheden kwamen, ging zij 
deze uit de weg door te bepalen, dat wij alleen met de 2lste Army 
Group mochten spreken via de ,,S.H.A.E.F.-Mission". Ik verwijs 
hiervoor naar de brief van de Minister van Oorlog dd. 18 November 
1944, Afd. I, no. 16, voorkomende in het dossier, dat ik u zojuist 
overhandigde. Dat was een ontoelaatbare rem en derhalve fout. 

In December was ik er al zes weken, terwijl ik mij natuurlijk zo 
nuttig mogelijk maakte. Zo heb ik ook wel adviezen gegeven aan het 
lste Canadese leger en ik ben ook verschillende malen naar Holland 
geweest. Toen Minister Gerbrandy iri begin December in Brussel 
kwam, heb ik gezegd, dat ik er genoeg van had. De heer Moole11- 
Durgh was al weggegaan. 

38395. De Voorzitter: Hoe stond het in dit opzicht met de Bcl- 
gische Regering? 

A. Ik had niets te maken met de Belgische Regering. 

38395. De Voorzitter: Neen, maar hoe was de verhouding tussen 
de Belgische Regering en Morztgonzery? 

A. Dat weet ik niet. 

38397. De Voorzitter: Was er van de Belgen ook iemand op het 
niveau, dat u voor u zelf wenste? 

A. Neen, zo iemand heb ik nooit ontmoet. Ik heb echter wel 
gemerkt, dat er een innig contact bestond tussen de Belgen en de 
21ste Army Group. Dit kon natuurlijk gemakkelijk, doordat de Bel- 
gen met hun gehele staf in Brussel waren. 

38398. De Voorzitter: Ik bedoel, of Eisenhower en Montgomery 
Nederland anders hebben behandeld dan België. Men zou anders 
kunnen zeggen, dat het alleen de Nederlandse Regering is geweert, 
die te weinig actief was. 

A. De verhouding met de Belgen moet anders zijn geweest. 



38399. De heer Korthals: Ik heb dus begrepen, dat u de toevoeging 
van een Nederlands opperofficier nodig achtte in verband met de zeer 
bijzondere omstandigheden van Nederland. 

A. Ja. Het behoefde echter geen opperofficier te zijn. Ik heb 
Gerbrandy nadrukkelijk gezegd, dat ik niet uit Amerika overkwam 
om bij Moiztgornery te worden gedetacheerd. Ik ging veel liever terug 
naar mijn post in Amerika. Het was al voldoende, als er een stat- 
officier bij Montgoi?iery kwam. Wij hadden er genoeg; iedere stai- 
officier is op de hoogte van de oorlogvoering in ons polder!and. 
G'erbrandy vond het echter wenselijker, dat er een generaal naar toe 
ging. Moolenburgh is toen voor de luchtvaart gegaan. 

38400. De Voorzitter: Hoe lang bent u daar gast geweest? 

A. Ik ben 14 December naar Londen teruggekeerd en was 4 No- 
vember in Brussel aangekomen. 

38101. De heer Korthals: Is toen de heer Gerbrandy gekomen? 

A. Toen de heer Geubrarzdy 7 December in Brussel kwam, was 
het voor mij meteen de gelegenheid te zeggen, dat ik er niet voor 
voelde nog langer te blijven. 

38402. De Voorzitter: Heeft u later nog contact gehad met Mont- 
goniery? 

A. Neen. De Minister van Oorlog, de heer van Lidth de Jeurlc, 
heeft ook eens zijn opwachting gemaakt bij Montgomery: het is hem 
echter niet gelukt mijn positie daar te verbeteren. 

38403. De Voorzitter: Heeft u persoonlijk geen onderhoud met 
Montgon~ery gehad? 

A. Neen, ik heb dit wel aan de chef van zijn staf aangevraagd. 
Montgomery stelde er blijkbaar geen prijs op; hij had niet om de 
heren gevraagd en wenste ze ook niet te ontvangen. 

38404. De heer Korthals: Heeft de heer varz Lirlth de Jeude wel 
gepoogd uw positie te versterken? 

A. Ik ben niet bij het onderhoud geweest. Ik kan dus niet zeggen 
of de heer van Lidth de Jeude een ernstige poging heeft gedaan, mij 
daar geplaatst te krijgen. Naderhand is ook Gerbrandy nog ge- 
weest, doch zonder enig resultaat. 

Ik durf zelfs niet te zeggen, of zij het onderwerp hebben aan- 
geroerd. Ik heb hun gevraagd: ,,Hoe staat het nu met mijn positie, 
is die in orde gekomen?" Waarop zij antwoordden, dat zij er niets 
aan konden doen. 

38405. De Voorzitter: Het is dus zo, dat Montgomer)) heeft ge- 
vraagd, of van Lidth de Jeude bij hem kwam. 

A. Ik denk, dat van Lidth de Jeuile er om had gevraagd. 

38405. De Voorzitter: U heeft zonet gezegd, dat Monrgoinery 
had verklaard, dat hij niet om u had gevraagd en u dus ook niet 
behoefde te komen. 

A. Ja, maar van Lidth de Jende was Minister en een lid van de 
Nederlandse Regering. 

38407. De Voorzitter: U had toch een zeer hoge positie als 
waarnemer bij the Combined Chiefs of Staff. U kwam met een 
boodschap, die van direct belang was voor de oorloy3e.ing. 

38408. De heer Korthals: Is uw visie op de oorlogvoering nog 
ter kennis gebracht van Montgomer)]? 

A. Door mij niet. 

38409. De Voorzitter: Bent u daarna weer naar Londen terug- 
gegaan? 

A. Ja. 

38410. De Voorzitter: Heeft u daar een bepaalde taak ge- 
kregen? 

A. Neen, ik had gevraagd naar Washington te mogen terug- 
keren. Er was echter een Ministerscrisis; het Departement van Oorlog 

zou gereorganiseerd worden en men had allerlei plannen met de 
generaals Sas, van Voorst Evekink en mij. Ik moest dus nog maar 
even wachten. In de tijd, dat ik toen niets te doen had, heb ik mij 
beziggehouden met het maken van een studie over de wederopbouw 
van de Nederlandse strijdkrachten. 

Onderwijl speelde zich de Ministerscrisis aan het Departement van 
Oorlog af. Ik weet niet of het de bedoeling is, dat dit hier in de 
finesses wordt onderzocht; ik zou u willen voorstellen dit dan bij 
een volgende gelegenheid te doen, dan kar, ik mijn aantekeningen 
en brieven meenemen. 

38411. De Voorzitter: Te zijner tijd wil ik dit onderwerp graag 
bespreken. Ik wilde nu met een nieuw onderdeel beginnen, namelijk 
de recrutering in Canada en in de Verenigde Staten van Noord- 
Amerika. U heeft daar eerst mee te makzn gehad in uw qualiteit 
als Minister en later als gemachtigde. Hiertussen is echter een pe- 
riode, dat u er geen bemoeienis mee heeft gehad. namelijk de periode 
van uw nonactiviteit. Het kan natuurlijk wel gebeuren, dat ik u 
iets vraag over de periode waarmede u niets heeft ui: te staan, maar 
dan waarschuwt u mij maar. 

U heeft het initiatief genomen tot de uitlokking van de Konink- 
lijke besluiten, die de oproepen regelden van de Nederlanders, die 
daarvoor in het buitenland in aanmerking kwamen. 

De recrutering in Canada is naast die in de Verenigde Staten 
wel een van de belangrijkste. Wie was door u aangesteld om de 
leiding van de recrutering op zich te nemen? 

A. Aanvankelijk is dit de kolonel Sas geweest, met als toege- 
voegd officier de majoor Carp, terwijl het Departement van Buiten- 
landse Zaken de heer Bosch van Drakestein aan deze missie toe- 
voegde. 

38412. De Voorzitter: Waarom was er iemand van Buitenlandse 
Zaken toegevoegd? 

A. Omdat het gewenst was iemand, die in de diplomatieke dienst 
thuis was, er bij te hebben, in verband met onderhandelingen. die 
moesten worden gevoerd op Regeringsniveau. Als ik mij goed her- 
inner, is hij bij die gelegenheid benoemd tot reserve-officier. 

38113. De Voorzitter: Hij was daar dus niet speciaal als vertegen- 
woordiger van Buitenlandse Zaken, inaar als officier, die ook in diplo- 
matieke dienst was geweest. 

A. Ja, zo kunt u het zien, want hij had geen aparte status; hij be- 
hoorde tot de missie, die naar Amerika ging. 

38414. De Voorzitter: Was er niet een Militaire Missie in Canada? 

A. Dat was deze. 

38415. De Voorzitter: Was er een apart bevel over de soldaten, 
die ten gevolge van de recrutering waren opgenomen, en daarnaast de 
Militaire Missie? 

A. Dit was hetzelfde. Het hoofd van de Militaire Missie was 
tevens commandant van de troepen in Canada. 

38416. De Voorzitter: De missie bestond dus toch wel afzonderlijk 
naast het gerecruteerde leger? 

A. Het waren natuurlijk de kolonel Sas, de compagniescomman- 
danten met hun officieren, die het bevel over de troep voerden; daar- 
naast stond de Militaire Missie, die als zodanig geen werk verrichtte 
op het gebied van de troepen, maar die de recrutering moest rtimu- 
leren en uitvoeren. 

38417. De Voorzitter: Dus een soort personele unie. 

A. Ja. 

38418. De Voorzitter: Geschiedde de oproeping volgens een be- 
paalde regeling? 

A. Ik heb richtlijnen uitgegeven, die bij de recrutering in acht 
moesten worden genomen. 

38419. De Voorzitter: De opleiding zou in ploegen plaats hebben. 
Hoe groot was elke ploeg en hoe groot was de capaciteit van de op- 
leiding? 



A. Ik durf u dit niet uit mijn hoofd te zeggen, maar de s t~ rk te  
der ploegen hield verband met het aantal manschappen, dat aan de 
oproeping gevolg gaf. De capaciteit van de opleiding hield weer ver- 
band met het beschikbare instructieve kader. Hei was dus zo, dat -- 

wanneer er een te grote toevloed van recruten was geweest - men 
genoodzaakt had kunnen worden het instructieve kader daaraan aan 
te passen, d.w.z. uit te breiden. Wij inoesten dus zorgen, dat er geen 
overvloed kwam; men moest dus zorg dragen voor een tijdige door- 
zending naar Engeland. Ik durf u niet uit het hoofd met getallen te 
zeggen hoe dit alles verlopen is. 

38420. De Voorzitter: Kunt u misschien de beweegredenen aan- 
geven, die geleid hebben tot de recrutering in het buitenland? 

A. Ik vond het noodzakelijk. dat ik bij de bevrijding van Neder- 
land een zo groot mogelijk aantal troepen had. Daarnaast vond ik het 
ontoelaatbaar, dat er vrije hTederlarìders buiten het bezette gebied zou- 
den zijn, die niet daadwerkelijk aan de bevrijding van het moederland 
zouden deelnemen. Tegenover de bewoners van het bezette gebied 
vond ik het niet verantwoord deze mensen te laten lopen alsof er 
geen oorlog was. Deze mensen hadden het voorrecht niet in het be- 
zette gebied te wonen; zij waren dus verplicht een aandeel te leveren 
in de bevrijding van het moederland. 

38421. De Voorzitter: Heeft de Regering bepaalde verwachtingen 
gehad omtrent de uiteindelijke resultaten van de recrutering? 

A. Ten Departemente had men een idee van het aantal mensen 
van dienstplichtige leeftijd, die in de verschillende landen waren. De 
grootste aantallen hiervan waren in Canada. Amerika, Engeland en 
Zuid-Afrika. De getallen weet ik niet meer uit mijn hoofd, maar men 
had het idee, dat men de sterkte van het legioen zou kunnen opvoeren 
tot zeker 3 à 5000 man. Dez- illusie had ik inij gevoriild als Minister 
van Defensie. Ik heb er nooit aan gedacht divisies te kunnen vormen, 
maar wel dat wij het legioen belangrijk zoud-n kunnen uitbreiden, 
zodat het een troepenafdeling van enige betekenis zou worden. 

38422. De Voorzitter: De Regering is dus waarschijnlijk in de 
verwachtingen teleurgesteld. 

A. Zeer zeker. 

38423. De Voorzitter: Gold dit zowel voor Canada als voor de 
Verenigde Staten of ook voor de andere landen, waar de recriitering 
heeft plaats gehad? 

A. Ja. 

38424. De Voorzitter; Wij hebben van verschillende bezwaren ge- 
hoord, die ik graag aan uw oordeel zou willen toetsen. 

Het eerste bezwaar is, dat verscheidene gerecruteerde militairen 
zich er later over zouden hebben beklaagd, dat zij valselijk waren 
voorgelicht over wat hun te toen stond na de inlijving bij de Neder- 
landse strijdkrachten en dat er zelfs bepaalde autoritaire methodes 
zijn toegepast om hen te pakken te krijgen. Is u hiervan iets bekend? 

A. Neen. 

38425. De Voorzitter: Ik vraag het hierom, omdat hierover in het 
Parlement in Canada iets is gezegd. nl. premier Mackcrizie Kirig 
heeft zich er op een bepaalde manier over uitgelaten, die enigszins 
storend heeft gewerkt op de ambitie om zich te melden. Ik heb hier 
een afschrift van een brief van onze gezant in Canada aan onze Minis- 
ter van Buitenlandse Zakcn over deze uitlating van de Eerste hlinis- 
ter, waarin het volgende staat: 

,,De Eerste Minister gaf te kennen, dat hij in zijn beantwoor- 
ding van de vragen van het lid van het Parlenent, Coldivell, 
zoo beslist categorisch was geweest om elk debat over de Cana- 
deesche politie bij voorbaat af te snijdcn. Er bestaan hier cn 
daar gevoelens van geprikkeldheid tegen de politie; verwijten van 
autoritaire methodes ten einde gegadigden er toe te brengen 
soldaat te worden, hetzij in buitenlandsche legioenen, hetzij in 
het Canadeesche legioen overzee." 

Een dergelijke zin geeft enige grond aan de gedachte, dat er metho- 
des zouden zijn toegepast, die niet helemaal door de beugel kunnen. 

A. Ik geloof niet, dat dit zou kunnen slaan op Nederlandse 
recruteringsofficieren; hoe zouden wij pressie kunnen uitoefena om 
onder de wapenen te komen? Wij genoten gastvrijheid in die landen 

en wij konden niet anders doen dan langs reglementaire weg de 
mensen oproepen. Ieder dreigement of pressie, als door u bedoeld, 
ZOU onlogisch zijn geweest, omdat wij geen enkel middel hadden om 
pressie uit te oefenen. 

38426. De Voorzitter: Men zou natuurlijk morele pressie kunnen 
ii~toefenen, maar dan is het moeilijk een grens te trekken tussen wat 
geoorloofd en ongeoorloofd is. Men mag er in elk geval op aan- 
dringen om dienst te nemen. 

A. Natuurlijk. Het kan gebeurd zijn, dat n e n  wel eens heeft ge- 
zegd: ,,Denk er om, wanneer je weigert om onder de wapenen te 
komen, moet je naderhand ciet naar de consul of de gezant gaan 
om voorrechten als Eederlander te vragen, bijv. door het aanvragen 
van een paspoort of reisfaciliteiten, enz." 

Ik herinner mij, dat er zo iets wel eens is gezegd. 

38427. De Voorzitter: Ik neem wel aan, dat u hierbij gelijk heeft. 
Later zijn er nog richtlijnen uitgegeven voor de oproeping en daarin 
wordt .o.a. gezegd: ,,In het algemeen komt het geraden voor, daarop 
(nl. op sancties) niet al te zeer den nadruk te leggen, maar door over- 
reding den betrokkene te overtuigen van zijn plicht om aan de oproe- 
ping in werkelijken dienst te voldoen." 

Hieruit blijkt duidelijk, dat men in dit opzicht de goede weg wenste 
te bewandelen en dat men niet te zeer methodes wilde toepassen, die 
niet geoorloofd waren. 

A. Men had ook geen enkel machtsmiddel. 

38428. De Voorzitter: Er is ook nog een klacht, dat men recruren 
onder een voorwendsel naar consulaten heeft gelokt, wanneer een 
Nederlands schip in de nabijheid lag. Is LI hiervan iets bekend? 

h. Het lijkt mij uitermate onlogisch; het is ook bepaald niet waar. 
Want al lag er een schip in de haven, dan kwam een recruut, die niet 
in uniform was en geen papieren had, er niet op. Men moest per se 
eerst bij het legioen komen en daar papieren krijgen om ten slotte 
door ons, d.w.z. de Nederlandse militaire autoriteiten, te worden 
overgebracht naar Engeland. Het was soms zo, dat, als er een schip 
beschikbaar was om recruten te vervoeren, wij ons moesten haasten 
om bij de Canadese autoriteiten de papieren te krijgen, ten einde deze 
niznsen tijdig op het schip te plaatsen, voorzien van een permit oin het 
land te verlaten. 

Wanneer er dus toevallig eens een schip lag in een plaats, waar ook 
een consul was, dan waren mensen niet in uniform en zonder geldige 
papieren er zo afgehaald door de Mounted Police of Canada. Hier- 
omtrent bent u beslist verkeerd ingelicht. 

38429. De Voorzitter: Er is ook nog gezegd, dat de Regering mis- 
bruik heeft gemaakt van ,,manpower and brains", d.w.z. dat mensen, 
die in het buitenland een vrij hoge positie bekleedden in maatschap- 
pelijk opzicht, tot 1944 soms weinig productief werk hebben verricht. 

A. Bedoelt u dat in algemene zin? 

38430. De Voorzitter: Ik bedoel, dat zij in het leger een dermate 
lage positie hadden, die in geen verhouding stond tot de positie, die 
zij in het maatschappelijk leven bekleedden. 

A. Dit kan later misschien gebeurd zijn, na mijn aftreden. In bet 
begin heb ik daarvan geen last gehad. Toen ik 12 Juni 1941 aftrad, 
waren a1 deze inensen nog in opleiding, zij waren op zijn hoogst korpo- 
raal of sergeant. E r  is geen sprake van, dat ik hen niet zou hebben 
gebruikt. 

38431. De Voorzitter: Het kan natuurlijk ook in de tijd zijn ge- 
weest, dat u gemachtigde was. 

A. Bepaaldelijk niet. De opleiding was er te kort voor aan de gang. 
Ik zal u dit toelichten. Op een gegeven moment kwam ter sprake hoe 
lang de mensen in Canada moesten blijven. Ik heb toen bepaald: ,,De 
mensen blijven tot het vertrek van de ecrstvolgcnde boot." Dus, 
wanneer de eerstvolgende boot bij wijze van spreken na veertien 
dagen vertrok, duurde de vooropleiding in Canada maar ve-rtien 
dagen. Ik wenste niet, dat deze mensen in Canada bleven om volledig 
te worden geoefend, dit kon veel beter in Engeland gebeuren, waar 
een behoorlijk kamp was. Ik was tegen het formeren van een grote 
afdeling in Canada, het moest niets anders dan een doorgangshuis 
zijn. Het ,,manpower and brains" speelde, voor mij, als gemachtigde 
in Canada, absoluut geen rol. 



38432. D e  Voorzitter: Dit kon natuurlijk wel eens lang duren. 

A. Het duurde soms wel eens lang, maar ik geloof, dat  tle 
recruten er nooit langer dan drie maanden zijn geweest. 

38433. D e  Voorzitter: Waren er Nederlandse instructeurs? 

A. Ja, en in Canada waren het voor het grootste gedeelte mensen, 
die afkomstig waren van de militaire politie. I n  het begin van mijn 
verhoor heb ik gezegd, dat er veel mensen van de militaire politie 
uit Nederland naar Engeland waren overgekomen. Van hen is er 
een aantal naar Canada gegaan als instructeur. 

38434. D e  Voorzitter: D e  Canadese Regering heeft ook nog be- 
letselen in de weg gelegd. maar die waren niet van die aard, dat zij 
als een onvriendelijkheid konden worden beschouwd; zij werden 
waarschijnlijk grif geaccepteerd. 

A. In  feite was het niet mogelijk, dat een Mogendheid (Neder- 
land) in een vreemd land inensen onder de  wapenen ging roepen. Het 
was dus in de  eerste plaats de taak van de Militaire Missie o m  dit 
o p  Regeringsniveau in orde te brengen. Dit was niet altijd even ge- 
makkelijk; rnen verzette zich er tegen dan wel stelde veel eisen 
en restricties. D e  diplomatieke onderhandelingen zijn echter ten slotte 
met min of meer succes bekroond. Helaas waren d e  resultaten niet 
evenredig met het werk, dat er aan vast had gezeten. Immers, toen 
wij eindelijk konden beginnen met de recrutering, was de opkom,st 
teleurstellend. In Amerika waren wij gehandicapt door de bepaling, 
dat mensen, die z.g. ,,first papers" hadden (dat zijn zij, die voor 
naturalisatie in aanmerking kwamen). verboden werd in Nederlandse 
dienst te treden. In de tweede plaats was het ook zeer moeilijk de 
woonplaats te weten te komen van de  in  Amerika woonachtige 
Nederlanders. Wij hebben toen pogingen aangewend inzage te krijgen 
van de  z.g. ,,Alien Registration". Hierin zijn alle in Amerika woon- 
aclitice vrezmde!ingen opgenomen. Deze pogingen zijn op niets uit- 
gelopen. Wij hebben toen getracht bevriend te geraker: met de  ,,local 
draft boards". Dit zijn de recruteringsbu~eaux in Amerika. Indien 
wij die goed kenden, mochten wij wel eens inzage hebben van hun 
registers en konden wij er de Nederlanders uithalen. Dit was echter 
zuiver een vriendendienst. Z o  hebben wij heel prettig gewerkt met 
een ,,local draft board" in New York. 

38475. D e  Voorzitter: Tn Augustus 1940 is in  Canada een 
registratie geweest van alle inwoners van Canada en ten gevolge 
daarvan kon men de beschikki~g krijgen over de namen van de 
Nederlanders. Volgens een rapport. dat  is uitgebracht door de  heer 
C'arp, kwamen toen 1119 namen ter beschikking. Men kan nii de 
vraag stellen of dit geringe aantal niet de oorzaak had kunnen zijn 
om de recrutering te staken, want de verwachtingen waren veel hoger 
geweest. 

A. Inderdaad, maar het werkte nu  eenmaal en wanneer men 
er nu mee ophield, zou dit onbillijk zijn tegenover de nensen, die 
al waren opgeroepen. Voor mij was het ook een principe-quaestie, 
nl. dat het onduldbaar was vrije Nederlanders maar te laten rond- 
lopen. 

38436. D e  Voorzitter: Dit was nog in het beginstadium. 

A. Stelt u voor, dat er van die 1219 er nu  eens 600 waren 
cekomen. Dan  was dit toch weer een aanwinst geweest voor het 
legioen in Engeland. Wij wisten natuurlijk niet van te voren, dat  het 
bij deze 600 zou blijven. Dit getal noem ik maar als een voorbeeld. 

38437. D e  Voorzitter: Mijn vraag had eigenlijk meer betrekking 
op de eventuele overwegingen, die er bij de Regering konden zijn 
geweest. 

A. Naderhand heeft men het legioen in Canada opgeheven en 
heeft men de recrutering overgedragen aan Buitenlandse Zaken, die 
de consuls er mede belastte. 

38438. D e  Voorzitter: E r  waren ook Nederlanders in Canada, die 
weigerden dienst te nemen in het Nederlandse leger, maar zich wel 
hebben opgegeven bij het Canadese leger? 

A. Zij zullen dit waarschijnlijk wel hebben gedaan o m  later weer 
een re-entry permit te krijgen voor Canada. Zij dachten natuurlijk, 
dat zij, wanneer zij in het Canadese leger gingen, een prioriteit 
zouden hebben. 

38439. De Voorzitter: Zij vreesden, da t  zij d e  prioriteit zouden 
kwijtraken? 

A. Ja, en ook de  re-entry permit. Zij wisten veelal niet, dat  de 
Amerikanen en de Canadezen bereid waren weer een re-entry permit 
te verlenen. 

38440. D e  Voorzitter: D e  eerste opleiding heeft plaats gehad in 
de kazerne in Stratford. Was die niet veel te  groot? 

A. Toen bleek, dat er niet zo veel recruten kwamen, was zij 
inderdaad te groot. 

38441. D e  Voorzitter: Aanvankelijk heeft men dus gedacht, dat 
dit gebouw er goed voor was. 

A. Ja. Men moest kiezen uit en ook genoegen nemen met de 
gebouwen, die door Canada werden aangewezen. 

38442. D e  Voorzitter: D e  eerste ploeg is o p  19 Januari 19.11 
cnder de wapenen gekomen; de  sterkte hiervan was 1 kapitein, 
4 1stc-luitenants, 14 sergeanten, 10 korporaals en 124 soldaten. Het  
lijkt een heel logische opbouw. Was deze samenstelling een toevallige 
omstandigheid of heeft men er zich bij d e  opleiding o p  gericht de 
saii1eristelling zo te doen zijn? 

A. Ik geloof, dat  het mede een toevallige omstandigheid is ge- 
weest, dat deze getallenverhouding zo gunstig tot stand is gekomen. 
Maar het was ook het beleid van de toenn~alige kolonel Sax. Men 
heeft een aantal mensen opgeroepen en moest daarna afwachten 
wat er onder de wapenen zou komen. 

38443. D e  Voorzitter: Dit waren dus allemaal mensen, die in 
Canada woonden? 

A. Ja. 

38444. D e  Voorzitter: D e  eerste ploeg was niet zo'n groot aantal. 
Volgens de gegevens was hiervan de oorzaak, dat velen hun boerderij 
niet 20 spoedig konden verkopen. Dit heeft natuurlijk vertragend 
gewerkt. In het rapport staat verder, dat de  Minister de oproep niet 
later wilde  tellen, ten einde hun de gelegenheid te geven om alsnog 
geruime tijd te hebben hun boerderij te verkopen. Was er een aan- 
nemelijke reden voor, dit verzoek te weigeren? 

A. Dit is geweest eind 1940. Ik was toen nog in Engeland 
Minister en kreeg van de mlssie in Canada bericht, dat  de  oproeping 
weer was uitgesteld. Als ik mij goed herinner, is dit een paar maal 
gebeurd: ik heb toen gezegd, dat  het nu  niet meer kon worden uit- 
gesteld, en de mensen moesten worden opgeroepen. Ik moest ook op- 
passen, dat  de  zaak niet aan de  lijn werd gehouden, waardoor de 
indruk zou kunnen worden gevestigd, dat het de Nederlanders met 
het oproepen geen ernst was, 

38445. D e  Voorzitter: D e  mensen, die in Canada waren, konden 
c:e toestand wellicht beter beoordelen. Wanneer u zegt: ,,Ik ben niet 
bereid deze oproep uit te stellcn", dan krijgt dit het karakter van 
forceren van de zaak. 

A. Juist, maar in sommige gevallen kan dit forceren wel eens goed 
zijn: het is een middel o m  een beetje meer gang achter de  zaak te 
zetten. In ieder geval waren het over de honderd mensen, die men in 
Engeland goed kon gebruiken. 

38446. D e  Voorzitter: Heeft u de overtuiging, dat  men in Canada 
in deze dingen wat te laks was'? 

A. Neen. Maar het is natuurlijk veel qemakkelijker. wannea br men 
bijv. o p  een gegevzr? m3ment één sterke ploeg heeft. Ik  verdenk 
kolonel Sas geenszins van laksheid, integendeel, maar ik kan mij in- 
denken, dat  men liever wachtte, tot er b.v. 300 waren, die ineens 
konden worden opgeleid. Ik  redeneerde echter 20. dat  men - ook 
uit een oogpunt van prestige - nii moest beginnen met de  mensen, 
die men had, op te roepen en naar Engeland te zenden. D a t  was een 
quaestie van beleid. 

38447. D e  Voorzitter: E r  waren heil wat Nederlanders, die het niet 
als hun plicht hebben erkend te voldoen aan de  Nederlandse op- 
roeping. Misschien kunt u hierover nog iets zeggen. 



A. Wij konden deze mensen oproepen, op hun morele plicht 
wijzen, maar wij konden hen niet dwingen. Het was heel gemakkelijk 
te weigeren op te komen, want noch in Canada, noch in Amerika 
hadden wij enig machtsmiddel om deze mensen tot opkomst te 
dwingen. Het was ons zelfs pertinent verboden. 

38448. De Voorzitter: Dit is een punt geweest, dat vrij intensief 
is behandeld, omdat er een !id van het Canadese Parlement was, die 
in dit verband vragen heeft gesteld aan de heer Macketzzie Kilzg. Deze 
heeft toen geantwoord, dat elke dwangmaatregel verboden was; daar- 
door zijn velen gestijfd in hun verzet tegen het opkomen. De gezant 
heeft hierover overleg gepleegd met de Canadese Regering en het is 
later ook weer in orde gekomen. Dit is echter ook één van de dingen 
geweest, die de recrutering schade hebben gedaan. 

A. Hier kwam ook nog bij, dat het Canadese leger niet zonder 
Canadese wet buiten Canada mocht worden gebruikt. Toen de recru- 
tering in Canada begon, was deze wet nog niet aangenomen. De 
Hollandse Canadezen wilden nog eerst even de kat uit de boom 
kijken, want als de wet niet afkwam, dan konden zij veel beter in het 
Canadese leger gaan, dat in het land bleef. Bij de Hollanders werden 
zij op de boot gezet en naar Engeland gezonden. Dit was natuurlijk 
ook een ,,drawback" voor de recrutering. 

38449. De Voorzitter: U heeft zonet gezegd, dat de recruten naar 
Engeland werden gestuurd, zo spoedig er een boot beschikbaar was. 
In bepaalde opzichten kon dit natuurlijk afbreuk doen aan hun op- 
leiding; was het onverschillig op welk moment zij naar Engeland 
werden gebracht in verband met hun opleiding? Werd deze in Enge- 
land voortgezet? 

A. Ja, dit had geen invloed. De opleiding in Canada was zeer 
summier en duurde niet lang. Wanneer de troep in Engeland kwam, 
had deze juist de eerste elementaire zaken van de opleiding achter de 
rug. Het was niet erg, aks zij de allereerste beginselen dan nog maar 
eens vlug doorliepen, voor zover zulks althans nodig was. 

38450. De Voorzitter: Waarom werd er dan eigenlijk een op- 
leiding in Canada gehouden? 

A. De tijd, dat de mannen er waren, moest natuurlijk nuttig 
worden besteed. Wanneer de recruten b.v. veertien dagen op de 
boot moesten wachten, konden zij die tijd niet ledig doorbrengen. 
Men begon dan met de opleiding; hiervoor hadden wij dan ook 
een aantal instructeurs, die er ogenblikkelijk mee kofiden beginnen. 
Het diiurde soms wel eens lang vcordat er een boot ging en in die 
tijd was nien dan een heel eind gevorderd. 

De recruten kwamen druppelsgewijze binnen; deze opleiding stelde 
dus - wat het programma betrof - hoge eisen aan de officieren. 

38451. De Voorzitter: Achtte u het noodzakelijk, dat er voor 
de opleiding zo'n grote staf was'? 

A. De staf was niet overdreven groot; hiervoor kan ik u verwijzen 
naar een verslag van de president van de Buitengewone Rekenkamer, 
de heer van Rhijrz. Hij heeft er een alleszins gunstig rapport over 
uitgebracht; als voorzitter van de Rekenkamer let hij er natuurlijk 
bijzonder op. Hij heeft mij persoonlijk gezegd, dat hij in Canada 
alles voortreffelijk in orde vond. 

Er was echter vrij veel te doen; de mensen moesten worden ge- 
kleed en gevoed, de mannen van dienstplichtige leeftijd moesten 
worden geregistreerd, de mensen moesten worden opgeroepen, het 
transport naar Engeland moest worden geregeld en ten slotte waren 
er de betalingen. Er was veel te doen, al was het aantal mensen 
klein. Voor het behandelen van geldzaken moet men nu eenmaal ezn 
administrateur hebben; dit kan niet iemand doen, die niet op de 
hoogte is van de militaire administratie. Voor de voeding en de 
kleding heeft men e-n verplegingsofficier nodig. Zo heeft men al 
spoedig ern zeker aantal mensen in de staf, die - afgescheiden of 
het aantal recruten groot. of klein is - niet gemist kunnen worden. 

38452. De Voorzitter: U is dus van oordeel, dat de staf zeker niet 
overmatig groot is geweest. 

A. Neen. 

38453. De Voorzitter: De godsdienstige verzorging werd be- 
handeld door een Canadees protestant en een Rooms-Katholieke 
geestelijke. Op bepaalde dagen werden er godsdienstige samenkomsten 
gehouden; werd dit op Zondag gedaan of werd hiervoor een wille- 
keurige dag uitgekozen? 

A. Dit gebeurde door de week en op Zondag. Op Zondag werd 
er e i c  preek gehouden en door de week kondrn de militairen terecht 
bij een dominee i11 Stratford, die een tehuis voor hen had ingericht. 

38454. De Voorzitter: Hoe was de stemming bij de recruten? In 
het begin was er - geloof ik - nogal een gedeprimeerde stemming. 

A. In Canada viel het erg mee. Natuurlijk vonden de mensen 
het niet prettig, dat zij uit hun omgeving waren weggehaald; maar 
onder de mensen, die have en goed in de steek hadden gelaten om 
tc gaan dienen, was de stemming zeker niet slecht. Ook onder de 
officieren was de stemming ~ o e d .  Ik ben ongeveer driemaal in Canxla 
geweest urn daar de toestand op te nemen, maar ik kan L\ zezgrn, 
i a t  c1e stemming onder de officieren uitstekend was. C a r p  had er slag 
van om met officieren om te gaan; wanneer er een officier was, die 
oriúangenaam optrad, werd hij ook met de eerstvolgende boot weg- 
ge~cnden om de stemming niet i e  bederven. 

38455. De Voorzitter: Men heeft getracht van de Canadese Re- 
gering de toezegging te krijgen om op diegenen, die weigerden op te 
homen, de verklaring toe te passen: ,,Disloyal to the Allied cause". 
Wat betekent dit precies en wat waren de gevolgen hiervan? 

A. Wanneer de Canadezen deze man ,.dis!oyal" verklsarden, kon 
de Canadese Regering sancties op hem toepassen. Wij konden dit 
niet; wanneer de Canadese Regering dit deed, werd hij wel gedwongen 
onder de wapenen te komen. 

38456. De Voorzitter: Er zijn herhaaldelijk pogingrn aangewend 
om ook andere faciliteiten bij de recrutering te verkrijgen. In Decem- 
ber 1941 heeft de Canadese Regering ten slotte toegestaan, dat de 
genaturaliseerde Nederlanders en de personen met dubbele nationali- 
teit dienst konden nemen bij de Nederlandse troepen. Zodanige per- 
sonen, die reeds dienden bij het Canadese leger, konden overgaan 
naar de Nederlandse troepen; de nati:ralisatie van Nederlanders zou 
wordeii uitgesteld, wanneer de indruk werd gekregen, dat zodanige 
naturalisatie-aanvragen geschiedden met het oogmerk om aan de 
Nederlandse militaire dienst te ontkomen. 

Is het uw indruk, dat door deze faciliteiten het aantal recruten is 
toegenomen? Of is dit van betrekkelijk geringe invloed geweest? 

A. Ik kan hier niet dadelijk een antwoord op geven. 

38457. De Voorzitter: Ik heb u zoëven gesproken over de uitlating 
van Macke~izie Kitrg; volgens het rapport van de heer C a r p  zou dit 
ten gevolge hebben gehad, dat verschillende soldaten deserteerden en 
dat van de derde ploeg, die op 7 Mei 1941 onder de wapenen kwam, 
51 pct. van cle opgeroepenen in gebreke bleef om zich aan te meldev. 
Dit is wel een ontsiellcnd aantal. Hzr~nnert u zich nog het een en 
ander van deze quaestie? 

A. Neen, daar zou ik het archief op moctcn naslaail. 

38453. De Voorzitter: In het rapport staat verder, dat geconsta- 
teerd kon worden, dat de Nederlandse Militaire Missie voor wat de 
recrutering betreft op velerlei gebied op de andere missies een voor- 
sprong had. Blijkbaar waren er dus ook missies van andere landen, 
die recruteerden. Het doet dan wel goed ie horen, dat onze missie 
Oaarop een voorsprong had. Is u hervan iets bekend? 

A. Ja. Zowel in Canada als in Amerika dienden wij bij wijze van 
spreken als vraagbazlí voor andere buitenlanders, die ook recruteer- 
den. Vaak liep men achter ons aan, omdat wij merisen hadden. die 
het goede contact hadden met de Canadese en Amerikaanse autori- 
teiten. 

38459. De Voorzitter: Men heeft ook wel enkele reizen gemaakt 
om de daarvoor in aanmerking komende mensen te bewegen aan de 
uproeping gevolg te geven. Ik heb hiervan enkele cijfers; het aantal 
bezochte personen is 179 en daarvan zijn er ten slotte slechts 26 op- 
gekomen. Dit is wel een slecht resultaat. 

A. Ik herinner mij, dat majoor Carp  en kapitein Kerlikov/,r7 
Canada en het westen van Amerika hebben doorgereisd om daar, in 
overleg met de consuls ter plaatse, voordrachten te houden en propa- 
ganda voor de zaak te n~aken. Dit alles kwam niet uitsluitend ten 
goede van de recrutering: het bijkomstige voordeel was - hoewel 
het hiervoor niet was opgezet -, dat ook reclame werd gemaakt voor 
de Nederlandse zaak. Dit middel heeft echter ook gefaald. 



38460. De Voorzitter: Volgens de richtlijnen moesten niet worden 
opgeroepen degenen, die niet voldeden aan de eis van politieke be- 
trouwbaarheid. Hoe stelde men het vast of iemand al of niet politiek 
betrouwbaar was? 

A. Hierover kon men inlichtingen verkrijgen o.a. bij het Federal 
Bureau of Investigation. Als ik inij goed herinner, toetste men dit 
ook aan de gegevens, die men kreeg van het Departement van Justitie 
en aan de gegevens van de hfounted Police. 

38461. De Voorzitter: Op 24 Januari 1942 bent u in Washington 
aangekomen; toen is er de quaestie aan de orde geweest, dat er bij de 
recrutering een reorganisatie zou inoeten plaats hebben. Hierover is 
een briefwisseling geweest met Londen. Herinnert u zich hiervan 
nog iets? 

A. Ik herinner mij, dat men alles wilde concentreren en de mensen 
niet eerst naar Canada zenden. Meli wilde een standplaats in Amerika 
bebben; dit is echter n ~ e t  doorgegaan. doordat de Amerikanen per se 
nret wilden, dat wij een trainingskamp, zoal? wij dit in Canada 
hadden, op Amerikaanse bodem vestigden. Ik lieb echter geen kans 
gezien de recrutering te vereenvoudigen; vanaf het moment, dat wij 
in Amerika niet werden toegelaten met een trainingskamp, bleef er 
niets anders over dan de mensen, die in Amerika werden gerecruteerd, 
via Canada naar En~eland te verschepen. Het was wel wenselijk de 
recrutering te vereenvoudigen, maar het was niet mogelijk. Bovendien 
moet men ook niet vergeten, dat de afstanden zeer groot waren; het 
concentreren was theoretisch juist, maar de afstanden, waarover de 
recrutering ging, deden aan die theorie afbreuk. Ik herinner mij wel, 
dat ik het personeel heb ingekrompen, maar ten slotte was men toch 
aan ern zeker minimum aantal mensen gebonden. Eens in de veertien 
dazen diende ik hierover staatjes in. Wat dit betreft, was men op hot 
Departement wel zeer pietepeuterig. 

38462. De Voorzitter: In begin 1943 is de heer Sas teruggeroepcn 
en ontheven van zijn functie als commandant van de Nederlandse 
tioepen. Stak hier iets achter? 

A. Neen, dit was uit bezuiniging. Er waren twee hoofdoffi- 
cieren van de generale staf en ik zelf kwam er nog bij als Re- 
geringsgemachtigde. Een consul-generaal, die disponibel was, de 
heer van Schreveiz, zou een recruteringsbureau in New York 
krijgen; ik vond het daarom overbodig, dat er twee hoofdofficieren 
van de generale staf in Canada waren, terwijl er ir, Londen grote 
behoefte was aan iemand met de capaciteiten van de heer Sas. 

38463. De Voorzitter: Correspondeerde het werk van de heer 
Sas zodanig inet uw werk, dat er eigenlijk ecn doublure ontstond? 

A. De rest van het werk kon de heer Carp overnemen. In 
Stratford waren ei- wel perioden, waarin er maar 100 man aan- 
wezig was; het was dan enigszins topzwaar, wanneer er een kolo- 
nel en een overste waren. 

De heer Sas heeft mij eerst helemaal ingewerkt voor hij weg- 
ging: daarna heb ik de besprekingen gevoerd met de heer van 
Schrcven en de Amerikaanse autoriteiten. 

38454. De Voorzitter: Zoëven hebben wij gesproken over het 
geven van functies aan mensen. die in de maatschappij een goede 
positie hadden; functies, die nu niet zo heel veel talent vereisten. 

Volgens een rapport van de heer Carp ten tijde van de bezui- 
niging is het z6 gegaan: 

,,Deze groote bezuiniging werd mogelijk toen bleek, dat in 
den loop van den tijd er steeds militairen onder de wapenen kwa- 
men, die òf op medisch advies Òf wegens huiselijke of zake- 
lijke omstandigheden niet of althans bezwaarlijk dadelijk over- 
zee konden worden gestuurd. Door deze mannen in cle ver- 
schillende corveediensten in te schakelen kon langzamerhand 
het burgerpersoneel worden vervangen." 

Ongetwijfeld is dit een bezuiniging, maar daardoor kreeg men, 
dat militairen, die anders een behoorlijke positie bekleedden en 
aan heel ander werk waren gewend, nu bij corveediensten werden 
ingeschakeld. Had dit niet anders kunnen gebeuren? 

A. Neen. Dit is echter het beleid geweest van de commandant. 
Ik wil inij niet aan de verantwoordelijkheid onttrekken, maar ik 
heb dit alles aan de commandant overgelaten. Die kon het niet 
anders regelen. Want waar had hij die mensen dan te werk moeten 
stellen? 

38465. De Voorzitter: Zijn er nog bepaalde moeilijkheden 
voorgekomen bij de recrutering in de Verenigde Staten? 

A. Aanvankelijk wilden de Amerikanen niets weten van de 
recrutering; het heeft moeizame besprekingen gekost, voordat wij 
gedaan kregen, dat wij ten slotte mochten oproepen. Hieraan 
waren echter tal van restricties verbonden; zoals ik reeds zeide, 
mochten wij o.a. de mensen met ,,first papers" niet oproepen en 
wij kregen de ,,Alien Registration" niet ter inzage. Het was geen 
eenvoudige zaak. 

Wij hebben verschillende recruteringsbureaux geopend, nl. in 
New York, Chicago, San Francisco en Los Angeles. Zo goed en 
zo kwaad als het ging, hebben wij aan cie door de Amerikanen 
gestelde voorwaarden voldaan en de recriitering opgezet; hierbij 
moest natuurlijk ook rekening worden gehouden met de belangen 
van de mensen. Wij moisten b.v. zorgen, dat zij, wanneer de oorlog 
was afgelopen, weer in Amerika konden terugkomen; daarvoor 
moesten zij er:l re-entry permit hebben. Er deden zich allerlei 
eigenaardigheden en ingewikkeldheden voor; het bleek o.a., dat er 
tal van Nederlanders waren, die helemaal geen papieren hadden 
om in Amerika te blijven. O.a. waren dit schepelingen, die deser- 
teerden en dan in New York bleven hangen. Er waren mensen, 
die al jaren in Amerika woonden en nooit door de Amerikaanse 
autoriteiten waren achterhaald; dezen voelden er niet veel voor om 
zich op te geven. Wanneer zij echter kwamen en het ons bleek, 
dat zij geen papieren hadden, was het voor ons de puzzle te zorgen, 
dat zij later weer konden terugkomen. Dit waren problemen, die 
heel moeilijk waren op te lossen en alle incidenteel moesten worden 
behandeld. 

38466. De Voorzitter: In  het algemeen kuilt u dus wel zeggen, 
dat de Amerikaanse Regering alle medewerking heeft verleend. 

A. Zij hadden misschien wat hulpvaardiger kunnen zijn met 
het verstrekken van gegevens om de mensen te kunnen vinden. 

38467. De Voorzifter: Was er ook een duidelijk onderscheid 
tussen de medewerking vóór en na het intreden in de oorlog van 
Amerika? 

A. Dat zou ik niet kunnen zeggen. Ik ben er gekomen, toen 
de oorlog met Japan al was uitgebroken. 

38468. De Voorzitter: Misschien heeft u hierover iets gehoord 
van degenen, die onder u waren gesteld. 

A. Toen ik in Amerika kwam, was daar nog geen sprake van 
de recriitering; die moest nog worden opgezet. Er waren toen wel 
inleidende besprekingen geweest, maar men was niet tot een resul- 
taat gekomen. Ik ben toen begonnen met contact op te nemen 
met de Amerikaanse Minister van Oorlog, Stirnpson, en zijn Assi- 
stent Secretary of War, Mnc Loy; dit heeft wel resultaat gehad. 
Wat de uitvoering betreft, kwam ik in contact met generaal Hershey, 
directeur van het Amerikaanse recruteringssysteem. 

38469. De Voorzifter: Op 20 R4ei 1942 heeft de Minister 
van Oorlog een brief aan u gezonden, waarin hij als zijn menlng 
kenbaar maakt, dat de huidige organisatie in Canada onnodig 
kostbaar was, en waarin hij twijfel uitsprak over de noodzakelijk- 
heid om de Militaire Missie en het recruteringsbureau in Canada 
gescheiden te houden. Blijkbaar heeft de Minister toen aange- 
drongen 00 bezuiniging op de organisatie en op het gescheiden 
zijn van de Militaire Missie en het recruteringsbureau. U heeft 
zich daartegen verzet. Wilt u hierover uw beschouwing zeven? 

A, De huisvesting in Stratford bleek, omdat men niet wist hozveel 
mensen er zouden opkomen, achteraf te ruim te zijn. De I-iuur van de 
gebouwen was misschien ook wel hoog. Ik heb :oen gezocht naar 
een goedkopere gelegenheid en in overleg met de Canadezen zijn wij 
naar Giielph overgeplaatst en zo is er een belangrijke bezuiniging tot 
stand gekomen. 

Toen de Minister de wens te kennen gaf te bezuinigen en wij zeker 
wisten, dat er niet zo veel mensen zouden opkomen, was er niets 
tegen om naar een goedkopere gzlegenheid uit te zien, hoewel ver- 
huizen ook geld kost en niemand kon zeggen hoe labg er nog ge- 
recruteerd zou moeten worden. De verantwoordelijl<heid was voor de 
hlinister. 

38470. De Voorzitter: Dan de scheiding tussen de missie en het 
recruteringsbureau. 



A. Ik begrijp niet goed, wat de Minister hiermede bedoelt. De 
heer Sas was weg en de heer Carp moest alles doen; hij was com- 
mandant van de troepen en hoofd van de Militaire Missie en leidde 
de recrutering; als recruteringsofficieren had hij de heren de Kuyper, 
van den Bergh en van Riernsdijlc onder zich. Ieder had een gedeelte 
van Amerika en Canada. 

38471. De Voorzitter: De letterlijke tekst van de brief van de 
Minister luidt aldus: 

,,Ik vraag mij af of het wel noodzakelijk en wenschelijk is een 
scheiding te maken tusschen de Militaire Missie in Canada en het 
recruteeringsbureau daar te lande. Naar mijn oordeel zou daartoe 
slechts aanleiding bestaan, wanneer het hoofd van het recru- 
teeringsbureau niet ten volle geschikt is te achten alle aan de 
recruteering in Canada verbonden werkzaamheden te verrichten. 
Waar dit geen kwestie is van militaire bekwaamheid, is de kapitein 
S. v. d. Bergh, voor zoover ik in staat ben dit te beoordelen, zeer 
geschikt om den recruteringsarbeid in zijn vollen omvang te 
verrichten en ik kan dan ook moeilijk inzien, waartoe het nood- 
zakelijk is een gedeelte van diens arbeid op te dragen aan een in 
de Vereenigde Staten gevestigd Hoofd der Militaire Missie, 
waaraan hij ondergeschikt is. Ook de functie van verbindings- 
officier te Stratford zou, naar mijn oordeel, zeer wel kunnen 
vervallen. Mocht gij het noodig achten, dat de leider der recru- 
teering in Canada een hoogeren rang heeft, dan ben ik bereid den 
kapitein var1 den Berglz voor te dragen voor een tijdelijke be- 
vordering tot majoor." 

Misschien komt u nu weer iets in de herinnering, waardoor u 
hierover nog een enkele inlichting kunt geven. 

A. Ik begrijp nog steeds niet wat de Minister bedoelde. 

38472. De Voorzitter: Het kan natuurlijk zijn, dat het de Minister 
zelf niet duidelijk geweest is en dat hij het derhalve ook niet duidelijk 
in de brief heeft kunnen uitdrukkrn. 

A. Inderdaad. Bedoelt de Minister ecn militaire missie in Canada 
met het hoofd daarvan in de Verenigde Staten? En de recruterings- 
bureaux in de Verenigde Staten, die hlin recruten naar Canada doen 
afvloeien? 

De Voorzitter: De Minister spreekt over een scheiding tussen de 
Militaire Missie in Canada en het recruteringsbureau daar te lande, 
dus dat is ook in Canada. Hij wilde er blijkbaar één organisatie van 
maken. 

A. Hij heeft dus de officieren iiieerdere werkzaamheden willen 
laten doen. Maar dat deden ze al. Ik zou niet weten wat hij er anders 
mee bedoelt. 

38473. De Voorzitter: Het is mogelijk, dat de Minister in Londen 
de situatie niet duidelijk voor ogen heeft gestaan. 

A. Inderdaad hebben wij daarvan wel eens meer last gehad. 

38474. De Voorzitter: U zult zich er waarschijnlijk wel tegen 
heb ben verzet. 

De Minister heeft meermalen toegegeven, wanneer hij bemerkte, dat 
hij verkeerd was voorgelicht. 

De nieuwe commandant van de Nederlandse troepen in Canada, de 
heer Carp, kreeg op 17 Juli 1942 van de Minister van Oorlog tele- 
grafisch het bevel tot overplaatsing. Is u bekend waarom dit is 
gebeurd? Hij was pas vijf maanden in functie. 

Hier staat: 
,,lntusschen werd op 17 Juli 1942 door den Minister van 

Oorlog telegrafisch overplaatsing van den commandant van de 
Nederlandsche troepen in Canada, den majoor van den Generalen 
Staf, W. T. Carp, naar Engeland bevolen." 

A. Ik zal mij daartegen wel hebben verzet; het is ook niet door- 
gegaan. 

38475. De Voorzitter: Welke reden kan de Minister daarvoor 
hebben gehad? 

A. Ik weet niet welke hogere motieven de Minister er toe hebben 
geleid plotseling deze majoor van de generale staf, die volkomen 
bekend was met de moeilijke werkzaamheden, zowel in Canada als 
in Amerika, over te plaatsen. Ik geloof, dat ik daartegen heftig heb 
geprotesteerd, en toen is het ook niet doorgegaan. 

38476. De Voorzitter: In die tijd vond ook de wisseling plaats 
van het hoofd van het bureau New York: de vervanging van de heer 
van Schreven door de heer van der1 Bergh. Had dit een bepaalde 
betekenis? 

A. In de eerste plaats was dit om te bezuinigen en in de tweede 
plaats herinner ik mij, dat de heer van Schreven de wens te kennen 
had gegeven weer naar de diplomatieke dienst over te gaan. 

38477. De Voorzitter: Er behoeft dus geen bijzondere betekenis 
ean worden toegekend? 

A. Neen. 

38478. De Voorzitter: Als gevolg van de bezuiniging heeft men 
een nieuwe kazerne betrokken in Guelph; er is echter nog wel strijd 
gevoerd over de quaestie of men inderdaad Stratford zou verlatzn 
t r i  naar Guelph zou overgaan. U zei zoëven, dat Stratford eigenlijk 
tc groot was; wanneer dit nu vaststond, zie ik niet in waarom er 
strijd moest worden geleverd over de vraag of men er al dan niet 
zou blijven. Waren er andere omstandigheden, die hiervoor pleitten? 

A. Ik kan het mij zo vlug niet herinneren, hiervoor zou ik het 
archief moeten naslaan. 

38479. De Voorzitter: Er was toen een recrutering van slechts 
20 man per maand; het is haast niet mogelijk, dat dit getal kon 
leiden tot het aanhouden van Stratford; het aantal lijkt mij vrij 
klein. 

A. Hierom kan het niet zijn geweest. Het was natuurlijk in 
hoofdzaak om de kosten; wij waren pas in Stratford en nu moest 
alles weer worden verhuisd. Wij moesten ook betalen om in Stratford 
alles weer te brengen in de toestand zoals het was, toen wij er kwamen. 

Ik denk, dat ik de Minister deze motieven heb voorgehouden, 
omdat het financiële voordeel ten slotte niet zo heel groot was, ten 
minste, als men niet lang te Guelph zou blijven. 

38480. De heer Dassen: Kan het niet zijn, dat men aanvankelijk 
de opheffing van alles wenste? 

A. Dit is eerst later gekomen. 

38481. De heer Dassen: En dat later een ruil tot stand is gekomen 
met de Canadezen? 

A. Neen, men wilde het toen nog niet opheffen, maar wel be- 
zuinigen. 

38482. De Voorzitter: Op 11 Maart 1942 heeft de Canadese Re- 
gering zich gewend tot de Nederlandse gezant in Ottawa met een 
Nota, met het verzoek om goed te vinden, dat Nederlandse onderdanen 
verplicht zouden worden tot dienstneming in het Canadese leger. Dit 
\erzoek is afgewezen; waarschijnlijk zullen hiervoor wel plausibele 
redenen zijn geweest. Op zich zelf is het echter pijnlijk, dat, wanneer 
men in een bepaald land gastvrijheid geniet, men een bepaald verzoek 
moet afwijzen. Kunt u hierover iets mededelen? Misschien heeft men 
dit gedaan, omdat anders de opkomst van Nederlandse troepen 
helemaal zou mislukken. 

A. Mag ik nog even horen hoe deze Nota precies was gefor- 
muleerd? 

38483. De Voorzitter: De Canadese Regering heeft zich op 
11 Maart 1942 met een Nota tot de Nederlandse gezant te Ottawa 
gewend, met het verzoek goed te vinden. dat Nederlandse onderdanen 
verplicht zouden kunnen worden tot dienstneming in het Canadese 
leger voor dienst in Canada. Bij hun oproeping zou dan aan de 
Nederlandse autoriteiten naam en adres worden opgegeven, opdat deze 
autoriteken riog een kans zouden hebben de opgeroepenen voor 
Nederlandse krijgsdienst te winnen. De Nederlandse autoriteiten 
zouden echter, wanneer de opgeroepene toch in het Canadese leger 
dienst nam, deze man niet als weigerachtig of als deserteur mogen 
bescho~~wen. Het antwoord op bovengenoemde Nota aan het Canadese 
Gouvernement werd op 12 Mei 1942 ingediend en was afwijzend. 
Daarenboven werd nogmaals sterk aangedrongen op ineerdere steun 
bij het oproepen van de in Canada verblijf houdende Nederlandse 
onderdanen. 



A. De Canadezen wilden dus deze Nederlanders in hun leger heb- 
ben. De Nota gaat er om, dat wij geen maatregelen zouden nenien, 
als zij in het Canadese leger kwamen; wij wilden dit echter niet doen, 
omdat wij meer recht op hen hadden. 

38384. De Voorzitter: In die tijd is de verpl~clite militaire dienst 
in Canada ingevoerd en waarschijnlijk heeft dit hirrn:rde in verband 
gestaan. 

A. Wanneer wij er in hadden toegestemd, kwam de recrutering 
helemaal op losse schroeven te staan. De Canadezen zouden anders 
dwang op deze mensen kunnen uitoefenen en dan zouden wij nie- 
mand meer krijgen. 

38485. De Voorzitter: Is het u bekend welke bestemming degenen 
kregen, die in Canada werden opgeleid? 

A. Van uit Amerika kon ik dit niet volgen. Zij. die werden opge- 
roepen, gingen via Stratford en Guelph naar Engeland. Zo gauw als 
zij op de boot waren, wist ik niet meer wat er met hen gebeurde. 

38486. De Voorzitter: Is u ook iets bekend omtrent het ccntin- 
gent Nederlandse troepen op Curaçao? 

A. Neen, ik weet er heel weinig van. Ik herinner mij wel, dat er 
op een gegeven moment van uit Canada een detachement ter verster- 
king naar Curaçao is gezonden. 

38487. De Voorzitter: Viel dit niet onder uw bevoegdheid? 

A. Neen. 

38488. De Voorzitter: In 1943 is er een quaestie geweest ten aan- 
zien van het verlenen van onbepaald klein verlof. De Minister wenste 
dit in eigen handen te houden; hierover is nogal strijd geweest. De 
verloven werden altijd door u verleend, de Minister wenste dit echter 
niet en wilde de 7aak in eigen handen hebben. Herinnert u zich w.it 
hiervan de aanleiding is geweest? 

A. Ik wijt dit aan niachtswellust van het Departenient, dat alles 
wilde centralisei en Wanneer iemand voor onbepaald klein verlof in 
aanmerking kwam, moest het eerst aan de Minister worden gevraagd, 
deze kon het echter niet beoordelen en moest afgaan op mijn advies. 
Ik geloof, dat het een quaestie van beleid was, waar niet veel achter 
schuilde. 

38489. De Voorzitter: Dit kan men toch het beste beoordelen. 
wanneer men zelf in Amerika is. 

A. De Minister moest toch op mijn kompas zeilen. 

38490. De Voorzitter: Er moet toch wel een zeer belangrijke 
reden zijn geweest, waarom men in Londen de beslissing hierovzr 
wilde nemen. In de eerste plaats waren er maar weinig recruten en 
in de tweede plaats was de afstand zo groot. Waarom liet men dit 
niet over aan de Nederlandse instantie in Amerika? 

A. Ik geloof, dat dit enigszins de machtswellust is geweest van 
ambtenaren. 

38491. De Voorzitter: Er was destijds in Amerika een advies- 
commissie voor vrijstellingen van de militaire dienst; hierover is met 
u een n~eningsverschil geweest. De heren hebben toen ontslag ge- 
vraagd en de Minister heeft het verleend. Kunt u hierover nog iets 
mededelen? 

A. Ik had daar een commissie van advies koor vrijstellingen, 
omdat ik van achter mijn bureau niet kon beoordelen wie er voor 
in aanmerking kwameii: als regel hield ik mij ook aan hun adviezen. 
Op een gegeven momcnt ben ik er - op goede gronden - van afge- 
weken en toen waren de heren dermate boos, dat zij ontslag vroegen 
Ten slotte waren zij slechts een commissie van advies en de uitein- 
delijke beslissing was voor mijn verantwoording. Ik heb de Minister 
hierover een brief geschreven en de heer van Boeyerl heeft hun toen 
een behoorlijk standje gegeven en gezegd, dat het geen manier van 
cptreden was. 

Dit geval ging om twee bekende mensen, van Stolk en een andere. 

38492. De Voorzitter: Uit de stukken blijkt maar van één geval, 
nl. van van Sfolk .  

A. Het waren er twee. Ik heb dit geval nauwkeurig bestudeerd. 
Naderhand is van S,tolk toch in dienst gegaan. De heer van Stolk 
was onder de heer Steenberghe Regeringscon~missari; hij was belast 
met het aankopen van allerlei voorraden, zoals granen, leer, enz. Hier- 
voor moest hij reizen maken; hij had echter slechts een klzin bureau, 
waar hij zelf w-as, een andere heer en zijn zoon. Wanneer deze zoon 
nu ook in dienst moest, was hij daardoor zeer onthand. Na ampele 
overwegingen en na Steenberghe te hebben gehoord, vond ik het 
billijk, dat zijn zoon voorlopig bij hein kon blijven, te ineer daar zijn 
andere zoon al bij de Marine was. Dit is het geval van Stolk. 

38493. De Voorzitter: Er is toen geen nieuwe commissie inge- 
steld, blijkbaar heeft u de zaak zelf in handen gekregen. 

Volgens onze gegevens is het eindresultaat gewecsl, dat er 1093 
dienstplichtigen een opleiding hebben gehad. Dit resultaat is niet zo 
geweldig geweest, maar aan de andere kant heeft de Nederlandse 
Regering daarme ?e getoond, dat zij van goeden wille was en bereid 
was een zo groot mogelijk aandeel ir de strijd te hebben. 

A. Tegenover het buitenland was dit goed; men zag, dat Neder- 
land actief was en probeerde zijn troepensterkte op te voeren. 

38494. De Voorzitter: In de meeste landen was de recrritering een 
taak van de consuls; waren er buiten Canada en de Verenigde 
Staten nog landen, waar er voor de recriitering een organisatie is 
opgericht? Ik bedoel dit in het algemeen. Was dit niet het geval 
in Zuid-Afrika? 

A. Ik heb naar Zuid-Afrika een commissie gezonden onder 
leiding van dr. Koch om daar de recrutering ter hand te nemen. 
Het werken met consuls trok mij niet aan en daarom heb ik het 
ook hoofdzakelijk via militaire bureaux gedaan. De consuls hadden 
er vaak geen tijd voor en zij waren er ook niet van op de hoogte. 
Recruteren is niet ieders werk. Voor zover mij bekend is, waren 
er voor de andere landen militaire missies. 

38495. De Voorzitter: Had u de leiding van de recrutering over 
de gehele wer-ld of alleen over die in Amerika en Canada? 

A. Neen, ik had niet de leiding; ik was slechts gemachtigde 
in de Verenigde Staten van Noord-Amerika en Canada. \Vanneer 
er in deze Staten beslissingen waren te nemen, moest ik dit doen; 
de leiding had echter de Minister. 

38496. De Voorzitter: Het benoemen van de commissie, die 
naar Zuid-Afrika is gegaan, heeft plaats gevonden tijdens uw 
Ministerschap? 

A. Ja. 

38497. De Voorzitter: Weet u iets omtrent de resultaten van 
de recrutering in Zuid-Afrika? 

A. Neen. Toen ik als Minister aftrad, was dr. Koch inet zijn 
missie eerst kort te voren vertrokken. Als ik mij niet bedrieg, was 
hij juist in Zuid-Afrika aangekomen, toen ik aftrad. 

38498. De Voorzitter: Dan wilde ik u vragen hoe de houding 
was van de bevelhebber van de zeemacht tot de geal1ieer;le marine- 
autoriteiten. 

A. Om u volledig in te lichten, zou ik de instructie van de bevel- 
hebber der zeestrijdkrachten moeten hebben. 

38499. De Voorzitter: Die is mij niet bekend. Van welke datum 
is deze instructie? 

A. Van 19 Mei 1940. Kort na aankomst in Londen is deze 
gemaakt. Mag ik u een afschrift aanbieden? 

Het was dus zó, dat de bevelhebber der zeestrijdkrachten, die 
rechtstreeks onder de Regering stond, gemachtigd was namens 
haar - wat de oorlogvoering betreft - rechtstreeks te onder- 
handelen met bevelvoerende geallieerde autoriteiteil. In wezen 
kwam zijn taak hierop neer, dat hij bevelhebber was van de Neder- 
landse zeestrijdkrachten en zorg had te dragen, dat zij konden 
varen en vechten. Hij deed dus meer dienst als reder. De schepen 
werden als regel onder bevel gesteld van de Britse comman- 
danten van eenheden. 



38500. D e  Voorzitter: Had de bevelhebber van de  zeemacht 
in de eerste tijd ook een departementale functie? Naar  ,k meen. 
was de  marine een onderdeel van het Departement van Defensie. 

A. Inderdaad. Wat  de administratieve kant van de zaak betreft, 
dus het personeel, de betalingen, het repareren van sche?en, het 
materieel, enz., stond hij rechtstreeks onder de Minister van 
Defensie. Als bevelhebber van de zeestrijúkrachten stond hij onder 
de Regering, waarbij dezelfde procedure werd gevolgct als destijds 
met de opperbevelhebber. 

38501. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk zal dit wel tot dezelfde 
moeilijkheden hebben geleid. 

A. Inderdaad. 

38502. D e  Voorzitter: E r  is een schrijven van de bevelhebber 
der zeemacht, waarin staat, dat  hij meent geen verplichting o p  
zich te kunnen nemen om een niet militaire instantie uls een 
Minister van Defensie van de plannen o p  operatief gebied van te 
voren in te lichten. 

Dit is een zinsnede uit een van zijn brieven, waar de  Regering 
het niet mee eens was. 

A. Aan wie heeft liij deze brief gezonden? 

38503. De Voorzitter: Voor zover ik kan nagaan, heeft hij deze 
gezonden aan de Minister van Defensie. Blijkens onze gegevens heeit 
deze quaestie een pcnt van bespreking in het Kabinet uitgemaakt en 
naar aanleiding hiervan heeft u toen de bevelhebber een brief gr-  
zonden. Hierin wordt o.a. gezegd: 

,,Wat nu  Uw bezwaren betreft om vooraf inlichtingen te 
verstrekken, merk ik het volgende op. Het kan der Nederlandsche 
Regeering niet onverschillig zijn welk aandeel de Nederlandsche 
strijdkrachten hebben in den gemeenschappelijken strijd, noch in 
hoeverre de  Nederlandsche bevolking in dien strijd is of wordt 
betrokken. Als markant voorbeeld moge ik noenien ,,de bom- 
bardementen o p  doelen in Nederland". U zult mij moeten toe- 
geven, dat  de  Nederlandsche Regeering - wat deze materie 
betreft - er wel bijzonder belang in stelt o p  welke wijze ge- 
bombardeerd wordt en e r  bijvoorbeeld wel eenig bezwaar tegen 
zou hebben, indirn besloten mocht worden o m  ,,at random" 
Nederland te gaan bombardeeren. Zij wordt daaromtrent dan ook 
recds van te voren ingelicht. Zoo interesseert de  Regeering zich 
uiteraard ook voor de krijgsverrichtingen ter zee en zij ontvangt 
daaromtrent gaarne inlichtingen, niet alleen achteraf maar zoo- 
noodig ook - zulks in verband met Haar  beleid en Haar  ver- 
antwoordelijkheid tegenover het Nederlandsche volk - vooraf 
Het trof mij, dat U het in  Uw hooger genoemden brief doet 
voorkomen, alsof voovgenon:en operatiën steeds een materie 
zouden zijn, die uitsluiterìd ter beoordeeling van den B-vel- 
hebber der Zeestrijdkrachten is. Ik  deel die opvatting niet 
Volgeits Uw instructie is U gemachtigd o m  namens de Neder- 
landsche Regeering inet de bevelvoerende organen der geallieerde 
zee- en luchtstrijdkrachten te onderhandelen, de voor een goede 
samei~werking benoodigde maatregelen te treffen, enz. Maar  uit 
deze verstrekkende machtiging vloeit dan  ook tevens voort, dat 
U de Regeering op de hoogte houdt van alle operatiën en van alle 
plannen, waarbij - ik herhaal - Haar  beleid en I-iaar ver- 
xntwoordelijkheid tegenover het Nederlandsche volk betrokl<eri 
kunnen zijn. E r  kunnen zich dus gevallen voordoen, waarin het 
bepaaldelijk o p  Uw weg ligt de Regeering door tusschenkomst 
van den Minister van Defensie soornf in te lichten. Mvt inacht- 
neming van Uw verantwoordelijkheid tegenover de Kegeering 
laat ik de  beslissing inzake gevallen, waarin dit laatste gewenscht 
is, gaarne aan U over." 

Deze brief zult u zich waarschijnlijk wel herinneren; hierin komt 
hetzelfde element voor als in de quaestie, die heeft gespeeld tussen 
de O.L.Z. en U vóór de  oorlog. 

A. Wanneer het weer zover zou komen en de staatsrechtelijke 
positie van de  bevelhebber der zeestrijdkrachten was de~e l fde ,  dan 
zou ik deze brief precies weer zo schrijven. Ik heb toch de gevallen 
aangeduid, waarin hij de  Regering moest inlichten, te weten: voor 
zover het Nederlandse volk daarbij werd betrokken of het beleid 
van de Regering: ik heb echter bepaaldelijk niet geëist, dat  hij ons 

van alle operatieve ondernemingen o p  de hoogte zou brengen. Het 
interesseert de Nederlandse Regering niet of e rn  duikboot gaat liggen 
voor het Skagerak of de Straat van Gibraltar. Uit de brief resulteert 
ook niet, dat  de bevelhebber der zerstrijdkrachten verplicht was dit 
aan de Regering mede te delen. Het  interesseert de Regering echter 
wel, wanneer inen van plan is - 011-1 een voorbeeld te noemen - met 
de  7eestrijdkracht~ii Scheveningen te gaan bombarderen. Het  Neder- 
landse volk is er dan bij betrokken en het betreft hier wel degelijk 
het beleid r z n  de Nederlandse Regering; men z o ~ i  anders met recht 
kunnen zeggen, dat wij niet bij machte waren zulk een plan te voor- 
komen. 

Dit is veer  de oude quaestie, die ook heeft gespeeld met generaal 
Rcynders en in mindere mate met de bevelhebber der zeestrijdkracll- 
ten. Wanneer men wordt benoemd tot zo'n hoge functie, denkt men 
de baas te zijn en geen verantwoording aan de Regering te behoeven 
at  te leggen of slechts achteraf. h4en negeert dan de Regering, die ten 
slotte tegenover het Nederlandse volk de  verantwoordelijkheid draagt. 
Een opperbevelhebber of een bevelhebber der zeestrijdkrachten legt 
gecn vrrantwoordelijiineid af aan de \iolksvertegenwoordiging, dat  
vergeet men. Bovendien, als men ,,nameiis de Nederlandsche Regee- 
ring" tot onderhandelen is geii~achtigd, vloeit daar m. i. uit voort, dat 
nïen verplicht is die Regering in de hierboven vermelde gevallen o p  de  
hoogte te houden. 

38504. D e  Voorzitter: Stond de  bevelhebber der zeestrijdkrachten 
ook o p  het standpunt, dat hij eigenlijk een autonome positie had? 

A. Ja. vandaar dat de bevelhebber der zeestrijdkrachten met 
totale negatie van de Regering rechtstreeks rapporteerde aan de  
Kroon. Ik n-oge u daarvan een voorbeeld geven. 

Ik k w ~ m  er toevallig achter. dat  een onderzeeboot was vergaan en 
dat zulks aan de Kroon was gerapporteerd. 

Toen ik hicromtrent navraag deed, bleek het ook zo  te zijn. I k  heb 
de admiras1 toen geregd. dat de  Regering er prijs o p  zou stellen 
oriltrenl dergelijke zaken te worden ingelicht. 

38505. D e  Voorzitter: Ontving de Regering hieromtrent niet ge- 
regeld rapporten? D e  Regcring kon toch van d e  bevelhebber eisen, 
geregeld te worden ingelicht. 

A. Til het algenieen b!eef de Regering, door tusse:ikomst van de  
Minister van Defensie. wel o p  de hoogte van wat er gebeurde. D e  
grotere eenheden, die wij nog bezaten, enkele onderzeeboten, des- 
troyers, enz. voercii in Engels verband; met de operatiën zelf had de  
Regering niets te maken. Immers. wanneer de bevelhebber der zee- 
strijdkrachtei: onder bevel van de Regering staat, wil dit niet zeggen, 
dat hij epi-atieve geheimen moet mededelen: hij moet de  Regering 
echter wel inlichten, wanncer de operaties het beleid der Regering 
kunnen betreffen. 

38506. D e  Voorzitter: D e  qiiaeslie van het eventueel zenden van 
de ,.Heemskeick" en de ,.Sweers" naar Indië handelde toch ook 
hierover? 

h. Dit is niet in mijn tijd gebecrd. 

38507. D e  Voorzitter: Ik dacht, dat het wel tijdens uw Minister- 
schap was voorgevnllen. 

A. Ik geloof Eet niet Wel zijn de ,,SumatraM en de ,,Heemskerckm 
zonder mijn voorkenn~s naar Canada gezonden, terwijl ik order had 
gege,en ze te rejareren c q. af te bolwen. 

D e  Voorzitter: O p  het ogenblik heb ik niets meer te vragen. Heeft 
1 1  nog iets wat u ter sprake wilt brengen? 

A. Neen. 

D e  Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

A. Q. H.  DIJXHQORN. 
ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

DASSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Dassen en 
Posthumus, leden, alsmede de heer Duistenvinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

WILHELM THEODOR CARP, 
oud 51 jaar, wonende te Scheveningen, 

generaal-majoor bij de generale staf. 

Hij legt de  eed af als getuige. 

40460. D e  Voorzitter: U is opgeroepen oin zo mogelijk verschil- 
lende inlichtingen te geven over de recriitering in Cailada en de Ver- 
enigde Staten van Noord-Amerika, misschien ook nog in andere 
landen. 

Welke functies hebt u bekleed in de oorlogstijd? 

A. Op 10 Mei 1940 ben ik als verbindingsoffic:er met een missie 
naar Parijs gestuurd, welke stad ik bereikt heb via Engeland en BLIIII- 
kerken. D e  missie is in tle maanb Mei na de overgave van Nederland 
opgeheven en de  officieren zijn toen o p  last van de Minister van 
Oorlog naar Engeland gegaan. waar ik werkzaam ben geweest o p  
het Departement van Oorlog. 

40461. D e  Voorzitter: Bedoelt LI de  capitulatie van Frankrijk? 

A. Neen, van Nederland. Toen was er geen aanleiding meer, dat  
de missie nog langer in  Frankrijk bleef. 

Ik ben werkzaam geweest o p  het Denarteinent van Oorlog tot 
September 1940 en heb mij hoofdzakefijk beziggehouden met d e  
recruterinn van Nederlanders, die in Engeland woonachtig waren. 
Het her f t to t  resultaat gehad, dat  in  ~ u g u s t i i s  ongeveer 300 man naar 
Haverfordwest zijn gegaan, naar het Nederlandse kamp. Daarna 
ben ik in September met een missie onder de toenmalige luitenant- 
kolonel Sas naar Canada vertrokker, in de  functie van chef-staf van 
de missie. Ik was toen kapitein van de generale staf. Eiiige maanden, 
tot Januari 1941, ben ik in  Ottawa gebleven, waar alle regelingen 
getroffen werden o m  zo spoedig mogelijk te kunnen beginnrn met 
een eigen kampeinent, dat  toen, na verkenning, gevonden is in Strat- 
ford, Daar  ben ik merendeels opgetreden als waarnemend comman- 
dant, omdat luitenant-kolonel Sas het grootste gedeelte van de  tijd 
in de  Verenigde Staten was voor de  recrutering. Toen generaal Dijx- 
hoorn als vertegenwoordiger van de Minister belast was met het 
oppertoezicht over de recrutering in Canada en de Verenigde Staten, 
ben ik, doordat de luitenant-kolonel Sas naar Londen werd terug- 
geroepen, c o n ~ n ~ a n d a n t  geworden van de Nederlandse troepen in 
Canada en ik heb korte tijd daarna tevens het recruteringsbureau 
New York onder mijn bevelen gekregen. 

Ik ben in Canada gebleven tot October 1943 en vervolgens oveï- 
geplaatst naar de Netherlands Representaiives to the Canbiced  
('hiefs of Staff i11 Washington. Van daar heb ik nog een reis naar 
Hawaï gemaakt in verband met trainingskampen aldaar, omdat er 
eerst sprake van was, dat  de Nederlandse soldaten, beliuive de  
mariniers, in Amerika zouden worden opgeleid, hetgeen later niet 
doorgegaan is. In  September 1945 ben ik naar Nederland terugge- 
roepen. 

40467. De Voorzitter: Kunt u ons vertellen, hoe de recrutering 
in Canada is begonnen? 

A. Ik heb na afloop in Washington een rapport samengesteld, 
omdat ik dacht, dat  men, gezien de wijze, waarop de troepen zijn 

opgeheven, naderhand nooit meer een indruk zou kunnen krijgen 
van datgene, wat daar gebeurd is. Ik  heb naar aanleiding van het 
gedeeite van het archief, dat  in  New York lag, en het gedeelte van 
het archief, dat  in Montreal lag, respectievelijk onder de  consul- 
generaal, een rapport samengesteld, waarin, naar ik meen, een zo 
goed mogelijk beeld is gegeven van datgene, wat gebeurd is. Ik 
meen, dat  u dit rapport in uw bezit hebt. 

40463. D e  Voorzitter: Ja. Kunt  u in deze zitting de  juistheid 
daarvan bevestigen? 

A. Ja, het is over de  gehele lijn historisch volkomen juist. I n  de 
slotconclusies heb ik aangegeven, dat  in het begin, toen er omtrent 
de mogelijkheid van recrutering allerlei verwachtingen bestonden, de 
opzet zeer kostbaar en ruim is geweest en dat  het later iii Guelph 
veel goedkoper is geworden. 

40464. D e  Voorzitter: Welke zijn de reden-n, waaro-ii inen in de 
verwachtingen is teleurgesteld? Ik meen, dat  men geddcht heeft, dat 
cr in Canada en de Verenigde Staten heel veel n~ilitnlrtn gerecri~teerd 
zouden worden. Welke zijn naar uw mening J e  redenen, dat in 
Canada de recrutering zulk een teleurstellend rescltaai heeft opge- 
leverd? 

A. Ik moge in dit verband wijzen op het feit, dat  Canada geen 
compiilsory service kende, d.w.z. geen verplichte dienstplicht had. 
In Canada kan men niet spreken van e i n  dlenstplii:ht, doch is het 
gehele leger uit vrijwilligers opgebouwd geweest. D a t  is vrijwel gedu- 
rende de gehele oorlog zo gebleven, waardoor men onze recrutering, 
die verplicht was, eigenlijk niet erkende. Wij riepen de mensen op, 
n-iaar die iriensen, die al jaren in  Canada woonden, zagzn, dat  hun 
Canadese vrienden volkoixen vrij waren in hun keuze om onder de 
uiapenen te komen. Dat  is o p  het laatste ogenblik in Canada veran- 
derd, doch ook toen was men nog niet verplicht overzee te dienen. 
Wij kregen alle medewerking van de militaire autoriteiten, doch hei 
feit, dat  deze zaak in de politiek kwam, werkte remmend op het 
iiproepen van onze mensen. 

Ik heb in het rapport vermeld het feit, dat  op een gegeven ogen- 
blik de  Eerste-Minister Mackelzzie King in het Parlement naar aan- 
leiding van een vraag van de leider van de C.C.F., de  arbeiderspartij, 
of het juist was, dat  buitenlandse Mogenciheden met behulp van de 
politie recrutezrden, oniniddeiiijk heelt gezegd, dat men volkomen vrij 
was te gaan of niet te gaan, met als gevolg, dat de voigende dag, 
toen dit in de  krant werd gepubliceerd, 6 mensen uit mijn kazerne 
deserteerdcn en van de ploeg, die zou opkomen, i 6  of 57 pct. weigerde 
op te komen. 

40465. D e  Voorzitter: Waren  ij volg-ns de Nederlandse wet- 
geving verplicht oin o p  te komen? 

A. Ja. Ik kon die mensen wel schrijven, dat  zij als deserteurs 
werden beschouwd, maar dat  had geen invloed, want er stond niets 
tegenover. Het enige, dat  ik kon gebruiken, was de Foraign Forces 
Act. Dzre gold echter alleen voor mensen, die in de kazerne in 
~1nifori-n soldij hadden genoten. In dat  geval konden zij met behulp 
van de politie worden teruggehaald. D e  eerste man, waarmee ik dat 
heb gedaan, zat in Vancouver en deze beriec zich op d e  Wabeas 
Corpus Act n:et als gevolg, dat  er eerst een proces moest worden 
gevoerd. Canada stoorde zich niet helemaal aan de  Enge!se juris- 
prudentie in dezen. Een zeer gevoeiig punt was, dat het zich als domi- 
cion in een andere status beschouwde ten aanzien hiervan. Ik geloof, 
dat wij, wanneer wij een proces tegen de Canadese Regering waren 
begonnen, dit proces misschien hadden gewonnen, maar dan  zouden 
wij de kans hebhrn gelopzn, dat  wij - bij w i j ~ e  van spreken - het 
land hadden moeten verlaten. D e  samenwerking was gebaseerd op 
goodwill. 



40466. De Voorzitter: Mag men de conclusie trekken, dat hetgeen 
van Canadese zijde gebeurde niet voortvloeide uit een onvriendelijke 
stemming jegens ons, maar uit het feit, dat men wilde, dat andere 
landen op dezelfde wijze recriiteerden als zij, n.l. op vrijwillige basis? 

A. Dat was in Canada het geval; men wilde het op vrijwillige 
basis doen. Wij zijn gewend aan conscriptie, maar in Canada was het 
woord conscriptie gelijk een rode lap voor een stier. 

40467. De Voorzitter: Ik meen, dat van Nederlandse zijde in milde 
vorm is geprotesteerd tegen deze uitlating van Mackerzzie Kirig? 

A. Er is een vrij scherpe nota ingediend door de heir Groenr?zan. 
Ue heer Mackellzre Kzng heeft toen zijn spilt betuigd en daarin aan- 
gevoerd, dat hij dacht, dat het een aanval was op de Cdnadian Moun- 
red Police, die ik indertijd had bezocht om te vragen, of zij mijn 
ieserteurs konden beschouwen als mensen, die weigeiden op te komin 
uit hoofde van hun pro-Daitse gevoeleiis. Dat was ook ern zeer 
netelige quaestie. Men heeft toen gezegd, dat men die mensin er alleen 
heen kon sturen on; infoimaties te nemen, en dit ZOLI als voldoende 
moeten worden beschouwd om de mensen er tor te bewegen. In de 
practijk kwam er niets van terecht. 

40463. De Voorzitter: Heeft de Ca~adese  politie de recruten wc1 
eens bezocht, zodat zij dus wel was ingeschakeld? 

A. Zij hebben het wel geprobeerd, maar van de resultaten heb ik 
niets bemerkt. 

40469. De Voorzitter: Ten slotte is er een verklaring gekomen van 
Canadese zijde, dat degenen, die weigerachtig waren om op te 
komen, werden beschouwd als disloqal to the allied cause. 

A. Wij hebben gevraagd hen als zodanig te beschouwen. Ik geloof 
niet, dat dit door de Cal~adese Regering is gedaan. 

40470. De Voorzitter: Wat was de betekenis van die formule? 

A. Wij zouden in het Hollands zeggen: pro-nazi. 

40471. De Voorzitter: Het was dus meer een zedelijke veroordeling 
dan dat er dwingende maatregelen uit voortvloeiden? 

A. Ik heb het rapport zo klein mogeliik gehouden in verband met 
het vele, dat er gebeurd is, maar ik heb zeer nauw samengewerkt inet 
de Britse lntelligence, ten einde gegevens te krijgen van de mensen, 
die wij kregen en voor wier betrouwbaarheid ik moest instaan. Zo 
kregen wij het geval van een zekere mijnheer Sips; voor zover wij 
het konden uitzoeken, stond het voor ons vrij vast, dat hii een Duitse 
opleiding had gehad en naar Amerika was gekoinen met spionnage- 
doeleinden, hetgeen niet gelukte. Hij zat in Havana, toen wij hem 
hebben opgeroepen. Ik heb met de Engelsen deze zaak uitgezocht 
en toen bleek, dat deze man inderdaad een spion was, althans voor 
de Duitsers werkte. Ik heb hem toen laten interneren en zelfs dat 
gaf grote moeilijkheden. Ik ben voor een cominissie geweest, die 
door de hlinister van Justitie was ingesteld om deze zaak van alle 
kanten te bekijken. Deze dingen waren in Canada ontzettend moeilijk, 
misschien omdat men daar een andere visie op het geheel had dan 
wij in Europa. 

40472. De Voorzitter: Maar in het algemeen heeft het onderzoek 
naar de betrouwbaarheid gunstige resultaten opgeleverd? 

A. Ja. Vóórdat een man naar Engeland werd gestuurd, moest hij 
een interim-kaart hebben, die hij kreeg van de British Intelligence. 
Deze kaarten werden naar New York gestuurd en van daar naar 
de Engelse autoriteiten te Londen, waar werd uitgemaakt of hij naar 
Engeland kon worden gestuurd; zo ja, dan kreeg hij een embarcation- 
card. De moeilijkheid was in hoofdzaak, dat inen te Londen niet 
inzag, dat er zoveel werk verricht moest worden voordat cie man 
overgestuurd kon worden. 

40473. De Voorzitter: U bedoelt met Londen de Minister van 
Oorlog'? 

A. Inderdaad. 

40474. De Voorzitter: Ik nieen, dat het zo was, dat veel Neder- 
landers in Canada liever bij het Canadese leger wilden dienen dan 
bij het Nederlandse. 

A. Ja, ze zeiden: dan kan ik in Canada blijven. 

40475. De Voorzitter: Maar het Canadeese leger ging toch ook 
naar Europa? 

A. Dat bestond toen zuiver uit vrijwilligers. Pas tegen het eind 
van de oorlog is de dienstplicht ingesteld, maar ook toen was het 

-r on- overzee gaan nog niet gedwongen. Dit gaf aanleiding tot ze, 
gewenste toestanden; men trachtte de mensen te pressen in de ka- 
zernes, door hen allerlei vuil werk te laten doen, ten einde hen 
te laten aanmelden voor de oversea service. 

40476. De Voorzitter: Hoe kwam u aan de gegevens voor de 
recrutering? 

A. In de Angelsaksische landen was geen burgerlijke stand en 
de Nederlandse Regering heeft nooit opdracht gegeven, zoals andere 
Regeringen deden, dat elke Nederlander in het buitenland zich bij 
de consuls moet melden, zodat men geen gegevens had over de 
Nederlanders en de naturalisatie van Nederlanders in de betrokken 
landen. Wij hebben wel een lijst kunnen krijgen van de consul-generaal 
te Montreal, maar die was verre van volledig. 

Er was een groot enthousiasme geweest in de Meidagen en vlak 
daarna, maar dat was door het lange uitblijven van de missie aan- 
zienlijk minder geworden. 

Toen hebben wij ons gewend tot het registratiebureau, dat in 1940 
in Canada een volkstelling had gehouden. Van die gegevens zijn wij 
uitgegaan en hebben wij afschriften gemaakt. Doch de gegevens, die 
wij nodig hadden, zaten tussen elf millioen iiimen in; dit is een 
enorm werk geweest, waarbij wij van Canadese zijde volledige mede- 
werking hebben gehad. Wij hebben successievelijk alle namen opge- 
zocht en de mensen aangeschreven. Dan kwam het heel dikwijls voor, 
dat de betrokkene verhuisd was, en men behoefde in Canada geen 
verhuisbiljet aan te vragen. Wij wisten deze mensen te vinden door de 
postmasters aan te schrijven, omdat de mensen bij verhuizing bij de 
postmaster hun adres opgaven. Het gevolg was, dat het dikwijls zeer 
lang duurde, voordat wij een man gevonden hadden. 

40477. De Voorzitter: Wanneer u de namen in uw bezit had, liet 
ti dan deze mensen ook wel eens bezoeken? 

A. Dat is pas later gebeurd, toen er zeer veel weigerachtigen 
waren. Vóórdat wij hen op de deserteurslijst plaatsten, hebben wij 
deze mensen zoveel mogelijk laten bezoeken. Men kreeg eerst een 
forn~ulier om in te vullen of men inderdaad degen2 was, die als 
Hollander door ons werd gezocht. Dan werd het keuringsformulier 
gestuurd. De betrokkenen werden gekeurd bij de Canadese Medical 
Boards, waarvan wij de gegevens kregen, waarna onze dokter uit- 
maakte of men geschikt of ongeschikt was. De man kreeg dan zes 
weken de tijd om op  te komen. Hij moest meestal zijn boerderij ver- 
kopen; sommigen verkochten hun vee. Aangezien de mensen ver van 
de gemeenschap afzaten, brachten zij hun vrouw in een of ander 
bewoond oord onder, waardoor het noodzakelijk was, dat zij hun 
bezittingen van de hand deden. Vervolgens kwamen zij naar Strat- 
ford, waarna zij na ongeveer een maand of zes weken overzee werden 
gestuurd. Dan moest eerst nog de kostwinnersvergoeding worden ge- 
regeld. Daarvoor hadden wij een Bureau of Investigation ingeschakeld, 
waar de gehele status van de man door een psrticuliere maatschappij 
werd nagegaan en aan ons opgegeven. Vervolgens moest de zaak 
behandeld worden door de commissie-Kostwinnersvergoeding in 
Canada, die in Toronto zetelde en die met een uiteindelijk voorstel 
kwam, waarna ik namens de Minister het bedrag toekznde. Dit moest 
alles gebeuren, vóórdat de man overzee kon gaan. 

40473. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat de mensen soins hun 
boerderij moesten verkopen. Het lijkt mij aanneinelijk, dat daarvoor 
even tijd werd gegeven. 

A. De Minister van Oorlog heeft er stezds op aangedrongen, dat 
ik de mensen zo kort mogelijk bij mij hield en z3 snel mogelijk naar 
Engeland stuurde. Ik heb hem nooit geheel duidelijk kunnen maken, 
dat verschillende punten voor ons zeer moeilijk waren, o.a. de parti- 
culiere omstandigheden van de betrokkenen, waarmede wel degelijk 
rekening moest worden gehouden. U zult ook zien, dat een van de 
iedenen van opheffing is geweest, voor zover de Minister die redenen 
gegeven heeft, dat de Minister de mensen nog korter bij mij wilde 
laten en dat ik niet de tijd kon vinden alle manipulaties, die nodig 
waren, te verrichten. Ook namen de Canadezen op de konvooien 
geen mensen, zonder dat die de eerste graad van africhting doorlopen 
hadden. 



Z o  waren er bijv. mensen, die ik er van kon overtuigen, dat 
zij dienst moesten nemen, maar de mensen, die in Amerika op- 
kwamen, hadden dikwijls een week of acht nodig om hun zaken 
te regelen. Ik sprak dan met het recruteringsbureau af, dat  deze 
mensen eerst naar mij zouden komen en dan de eerste graad van 
africhting in 14 dagen zouden krijgen. Daarna stuurde ik hen terug 
om hun zaken af te wikkelen. Als zij dan nog van gedachten mochten 
veranderen, kon ik hen altijd laten halen. Propaganda voor de 
Nederlandse zaak in Amerika was, gezien de  uitgestrektheid, zeer 
moeilijk. 

40479. D e  Voorzitter: En de resuitaten waren ook niet groot. 
I11 uw rapport heb ik gezien, dat er een reis door Canada is ge- 
maakt door een drietal onderofficieren, die de recruten thuis hebben 
bezocht, tot een getal van 179, waarvan er ten slotte 13 genegen 
waren, direct op te komen. Dat  is toch een gering resultaat? 

A. Ja. 

40480. D e  Voorzitter: Acht LI het in het algemeen aannemelijk, 
dat men bezwaren had orn dienst te nemen? 

A. Zoals ik reeds zei: wij hebben daar niet te maken met Neder- 
landers, zoals zij in Nederland zijn, maar met niensen, die inder- 
tijd uit Nederland zijn weggegaan, omdat zij daar geen bestaan 
konden vinden. Ik heb voor het eerst de  Wasserman Test en het 
doorlichten toegepast, omdat bleek, dat  l 5  pct. - eerst wel 30 pct. 
- -  werd afgekeurd. E r  waren veel mensen bij, die een plek in  de 
longen hadden. Deze mensen hadden onder uiterst moeilijke om- 
standigheden geleefd. E r  was vrijwel geen enkele Kederlander in 
Canada, wie het naar den vleze ging. Het  waren zeer eenvoudige 
inensen, die met hard werken als knecht of met een klein boerderijtje 
iiLin geld verdienden en een bestaan hadden gevonden. Voor zover 
&IJ geen familie in Nederland meer hadden, kwam het verlaten 
vaderland pas o p  de tweede plaats. Zij moesten nu alles opgeven, 
wat zij hadden opgebouwd. Voor hen kwamen er Canadezen in de 
plaats, die niet hoefden te gaan. Wanneer zij zich van het Koninklijk 
besluit niets aantrokken, oindat zij zich Canadees voelden en uit 
laksheid hadden vergeten hun papieren aan te vragen, gebeurde er 
nog niets. E r  was inderdaad een zeer groot aantal punten, die wij 
bij de recrutering tegen ons hadden. Daarom hebben wij getracht. 
de Canadese Regering er van te overtuigen, dat deze mensen moesten 
opkomen. Hetzelfde hebben wij ook in Amerika gedaan, maar men 
ziet deze zaken daar anders. Men ziet het daar als een deel van de 
democratie o m  de  mensen vrij te laten in hun verplichtingen in zake 
de landsdefensie. Uit rust enigszins o p  het feit. dat het land zeer 
geïsoleerd ligt en niet direct een groot staand leger nodig heeft. 

40481. D e  Voorzitter: Het ging toch allemaal voor het hetzelfde 
doel? 

Het was toch allemaal bedoeld oin dezelfde oorlog te winnen? 

A. hlet het grote verschil, dat de Canadezen hun mensen op- 
rieper, voor Home defense. Zij werden niet gedwongen om overzee 
te gaan. Degenen, die overzee gingen. waren vrijwilligers. Dit steunt 
o p  de gehele Canadese politiek in verband met Quebec, waar men 
zeer liberaal is en waar Mackenzie King de stemmen voor zijn zetel 
vandaan haalde. Hij pakte daarom Quebec met zijden handschoener! 
aan, hetgeen door a e  conservatieve partij tegen hem werd uitge- 
speeld. In  de vorige oorlog is in Quebec geschoten, toen men de 
niensen voor dienstplicht ging oproepen. Ik heb persoonlijk infor- 
maties genomen en toen bleek, dat vele mensen zich voor vrij- 
willige training opgaven, een uniforni ontvingen, weer naar huis 
gingen, niet meer terugkeerden en alleen hun uniform aantrokken, 
wanneer zij 's avonds naar de bioscoop gingen, omdat zij daar dan 
gratis toegang hadden. 

Dat  is de Frans-Canadese mentaliteit i. z. de diecstnerning, die men 
daar nooit zou accepteren. Men is niet anti-militair, maar zegt: Dit 
doe je vrijwillig. E r  zijn eerst allerlei leuzen geweest, waaruit de  
afschuw voor de  verplichte dienst bleek. Er  zijn in net Canadese 
leger dan ook maar heel weinig Frans sprekende eenheden geweest. 

40482. D e  Voorzitter: E r  is later een tijd geweest, dat degenen, 
ciie niet overzee konden, tot corveeërs gemaakt zijn? 

A. Toen ik het commando kreeg, kreeg ik de nalatenxhap van 
mijn voorganger, die om billijke redenen een grotere verwachting van 
een duurdere opzet in Stratford had met 45 corveeërs, steunende op 
de wens van de  Minister oin elke weerbare mail zo gauw mogelijk 
te sturen. Dat  was een zeer kostbare geschiedenis. Ik  mocht gern 

nienseii nemen, die niet voor 100 pct. voor de velddienst geschikt 
waren. Ik heb daarover meermalen geschreven, omdat ik het stand- 
punt niet juist vond, dat  de mensen door de zware keuringseisen 
moesten worden afgewezen, die toen door de Amerikanen voor het 
zctieve leger werden opgeroepen en weggestuurd, naar de Pacific of 
waar dan  ook. Ik ging er van uit, dat onze keuringseisen gelijk moesten 
zijn aan die van het betrokken land o m  niet de Hollanders, die wel 
in ons leger wilden dienen, te verplichten dat  te doen in een ander 
leger. Ik  heb nog geschreven over de mogelijkheid o m  eventueel voor 
koks, oppassers, chauffeurs, bedienden, enz. i~iindere krachten aan 
te nemen; daarop is nooit gereageerd. Ik heb later enige mensen 
achtergehouden, die C gekeurd waren (dat is de  derde graad vaii 
keuring), en die heb ik gebruikt in de klzernes, waardoor ik 45 mail 
corveeërs kon laten afvloeien. 

40483. D e  Voorzitter: Ik kan mij indenken, dat men zo in Canada 
redeneerde, maar wanneer bleek, dat  men alleen maar corveeër werd, 
kan inderdaad de vraag rijzen: is dat ilu het offer wel waard? E r  waren 
zelfs mensei? bij, die hun boerderij verkocht hadden. 

A. Ik heb niet alleen aan corveeërs gedacht. E r  zijn zeer veel 
mensen inet platvoeten afgekeurd, die uitstekende chauffeurs geweest 
zouden zijn. 

40484. D e  Voorzitter: Maar de  corveeërs zijn ontslagin en daar- 
voor zijn Nederlandse militairen in de plaats gekomen, die dus cor- 
veeër werden, waarbij mensen waren, die misschien een zeer zwaar 
offer hadden gebracht. 

A. Zij deden het o p  vrijwillige basis; ze konden elke dag naar 
huis. Het waren oudere mensen. Een er van is later brievenbesteller 
geworden. Ze voelden er voor o m  te  blijven en die heb ik aangehou- 
den, maar het was zuiver op vrijwillige basis, want mensen, die geen 
A of B gekeurd waren, :llocht ik niet houden. 

40485. D e  Voorzitter: U hebt in het begin een vrij grote staf gehad 
in Stratford. Was dat  nodig? 

A. Ik geloof het wel. D e  eerste opzet heeft onder auspiciën van 
overste Sas plaats gehad. I n  het begin liet het geheel zich nog niet 
dadelijk overzien. Wij hebben getracht een groot aantal mensen over 
te krijgen, zodat daarvoor instructeurs nodig waren. Wij hebben een 
vrij groot aantal onderofficieren uit Engeland gekregen; dezen zijn 
siiccessievelijk afgevloeid. Er  zijn niet veel officieren overgekomen. 
D e  oorspronkelijke missie was niet groot. Wij hebben dadelijk de be- 
schikking gekregen over reserve-officieren uit Canada en Amerika, 
die gedeeltelijk gedurende een tijd zijn blijven hangen, maar daarna 
doorgezonden zijn. Er  is doorlopend wisseling geweest. Ik  heb 76 offi- 
cieren gehad; het grootste aantal, dat er gelijktijdig is geweest, zal 
misschien 18 of 20 geweest zijn. 

40486. D e  Voorzitter: Bij het detachement, dat  o p  25 Januari 
1931 is aangekomen, bevonden zich 7 officieren, 9 onderofficieren 
en 28 korporaals. 

A. Dat was afgsproken met de  Minister in verband met de 
verwachting, die men koesterde. Daarvan zijn er zeer velen spoedig 
teruggegaan. 

40487. De Voorzitter: U hebt wel de indruk. dat  het aantal bij 
het minder worden van het werk ook in die verhouding is afgevloeid? 

A. Ik heb ook een staat gemaakt van datgene, wat ieder te doen 
had. D e  correspondentie was zeer groot: er waren per dag ge- 
middeld 60 binnenkomende en 60 uitgaande brieven. Het  was een 
\rij groot bedrijf. 

Mijn staf, zoals ciie het laatste jaar onder mijn bevel gewerkt heeft, 
bestond uit een luitenant-adjudant, die het reisb~ireau vormde en de 
aangelegenheden betreffende de mensen uit Zuid-Amerika regelde, 
behalve zijn andere werk als adjudant; ezn dokter; een kwartier- 
nieester, die de  geldelijke verantwoording had en als zodanig meer 
dan een dagtaak, omdat er vrij veel verandering en beweging was. 
D a n  had ik de kostwinnersvergoedingen met een adjudant-onder- 
officier en het recruteringcbureau-Canada en -Zuid-Amerika, later 
sarnengevloeid; verder het troependetachement met aan het hoofd 
een kapitein, die naar behoefte van het aantal mensen een aantal 
officieren had, meestal niet groter dan twee. 

Wij hebben in Guelph, toen wij een onderkomen konden leveren 
voor 80 man, er op een gegeven moment door allerlei oorzaken 
ineens 150 gehad. 



40488. De Voorzitter: Kent u ir Pot, die in 1942 een inspectie- 
reis naar Stratford heeft gemaakt? 

A. Als hoedanig is hij daar geweest? 

De Voorzitter: Hij was reserve-eerste-luitenant der artillerie en 
heeft op 1 Mei 1942 een rapport uitgebracht, nadat hij een dienstreis 
caar Stratford had gemaakt. 

A. Waarvoor is hij daar geweest? Namens de Minister? 

De Voorzitter: Hij zal er wel namens de Minister geweest zijn. 

A. Ik heb van de zijde van het Departement van Oorlog nooit 
iemand gezien. Ik had gaarne contact gehad -- dit was een van mijn 
bezwaren -, omdat er dikwijls misverstanden rezen en ook om liet 
feit, dat er in Londen gedecideerd onwelwillend over de Canadese 
zaak werd gesproken. Het is later ook weerlegd door de generaal 
Dijxhoorn. 

40489. De Voorzitter: U kent de heer Pot dus niet? 

A. Ik kan hem niet voor de geest halen. 

40490. De Voorzitter: Het is merkwaardig, want in het rapport 
staat, dat hij met u heeft gesproken. 

A. Ik heb in die jaren met zoveel mensen gesproken. 

40491. De Voorzitter: Hij schrijft o.a., dat er wrijving was tussen 
majoor Carp en de heer van Schreveiz, en hij heeft de iiitlatiilg opge- 
vangen: ,,die van Schreven moet vooral niet denken, dat hij ook iets 
te zeggen heeft." Kunt u daarover iets mededelen? 

A. Er zijn inderdaad moeilijkheden geweest tussen de heer var1 
Schreven en mij. De overste Sas heeft indertijd de heer vaiz Schreverz 
aangesteld als hoofd van het recruteringsbureau in New York. Wij 
hadden niet de indruk, dat daarmede een gelukkige keuze was gedaan. 
Als u de heer van Schreveiz reeds eerder heeft ontmoet, behoef ik u 
dit misschien niet verder uiteen te zetten. 

De Voorzitter: Wij hebben hem hier nog niet als getuige gehoord. 

A. De heer van Schreven heeft het werk onder overste Sas gedaan 
en daar stonden wij buiten. Toen generaal Dijxhoorn in Washington 
aankwam, was er reeds sprake van een reorganisatie, waarbij het 
troependetachement zou worden opgeheven en met commissies zou 
worden gewerkt. Ik zou dan de commissie in de Verenigde Staten 
hebben gekregen. Dat is toen niet doorgegaan en het recruterings- 
bureau, dat als zodanig onder overste Sas stond, werd bij de eerste 
reorganisatie van de generaal Dijxhoorn onder hem zelf ~epiaatst. Ik 
trad in de functie van overste Sas, met als gevolg, dat ik het als een 
groot bezwaar voelde, dat ik geen enkele zeggingskracht had in de 
oproeping van de mensen daar, want ik moest tegenover de Canadese 
Regering verantwoordelijk blijven voor de mensen, die Canada 
binnenkwamen, hetgeen heel moeilijk was, indien die mensen, wanneer 
zij bij mij niet zouden voldoen, niet naar de Verenigde Staten konden 
terugkeren, wanneer zij niet de goede papieren hadden, hetgeen 
dikwijls het geval was. Ik heb er toen bij de generaal Dijxhoorn op 
aangedrongen, dat de toestand zou worden gehandhaafd, zoals deze 
vroeger was, nl. dat het recruteringsbureau te New York zou blijven 
onder de commandant van de Nederlandse troepen. Dit is later ge- 
beurd. In die tussentijd is er voor de heer van Schreven aanleiding 
geweest, onwelwillende brieven te schrijven, waarop ik steeds vorme- 
lijk heb geantwoord. Toen van Schreverz wist, dat hij zou weggaan, 
moest ean officier van mijn staf overgaan naar New York. Deze offi- 
cier, die alvast dat bureau voor mij moest overnemen, heb ik in 
verband met het feit, dat ik naderhand van de heer van Schreveiz 
de zaak zou overnemen, gevraagd, mij geregeld van de verschillende. 
zakcn te berichten, opdat ik in staat zou zijn, daar ik nooit dat bureau 
onder mij had gehad, mij van de verschillende afdelingen van dat 
bureau een indruk te verschaffen. Die officier van mijn staf was de 
heer de Kuyper uit Canada. Hij is op dat bureau gekomen en heeft 
enkele notities gemaakt, die hij van plan was naar mij te sturen, doch 
welke hij in de prullemand heeft gegooid. Deze notities zijn door 
van Schrevelz gevonden in de prullemand en zijn aanleiding geweest 
voor de opmerking, dat ik mij meester trachtte te maken van het 
bureau, enz. Ik heb in mijn brieven steeds getracht de zaak zoveel 

mogelijk recht te zetten, maar heb de indruk, dat dat maar zeer be- 
trekkelijk het geval is geweest. V a n  Schreverz was iemand, die zeer 
goed sprak en prettig optrad naar buiten en hiervan ook gebruik heeft. 
gemaakt om mij persoonlijk in een zeer slecht daglicht te stellen. Dat 
is mij ook gebleken, doordat men mij naderhand heeft meegedeeld, 
dat van Schreven een rapport heeft geschreven over mijn persoon en 
de toenmalige kapitein van den Bergh als degenen, die de zaken vol- 
komen verkeerd aanpakten. Dat rapport heeft hij rechtstreeks gestuurd 
naar Prins Bernhard, die het gestuurd heeft naar de  Minister van 
Oorlog; deze heeft het om advies in handen gesteld van generaal 
Dijxhoorn, die onmiddellijk de onjuiste beweringen daarin aan de 
Minister heeft meegedeeld. 

40492. De Voorzitter: Welk bezwaar had de heer van Schreven 
tegen u of tegen uw werk? 

A. Daar hadden wij niets mee te maken. Wat hij tegen mij gehad 
heeft, is mij niet duidelijk. Ik ben een enkele keer in New York ge- 
weest en dan was hij altijd heel vriendelijk. Hij had verder niets met 
mij te maken. Ik weet niet of hij gedesillusionneerd was of niet. Hij 
heeft aan de heer Dijxhoorn bericht, dat er in heel Amerika niets 
meer te recruteren viel, terwijl de aantallen, die er daarna uitgehaald 
zijn, groter waren dan vroeger. 

40493. De Voorzitter: Stond de heer van Schreven rechtstreeks 
onder de heer Dijxhoorn? 

A. Toen generaal Dijxhoortz in Washington kwam, was het zo, 
dat overste Sas mij als waarnemend commandant in Canada had zitten 
en van Schreveiz in New York; dan had hij nog Drooglever Fortuyn 
in Chicago zitten en in San Francisco en Los Ange1e.i ook nog 
iemand (Droste). 

40494. De Voorzitter: En toen overste Sas wegging, nam generaal 
Diixhoorn ziin wlaats in? 

A. Generaal Dijxhoorn is uit Londen gekomen met instructies 
voor reorganisatie van de recrutering, maar hij kon daartoe niet 
overgaan. Men zou de mensen in boardinghouses, enz. willen onder- 
brengen, maar dat waren allemaal dingen, die daar onmogelijk 
waren, want de Canadese Regering eiste, dat de mannen met de 
nodig,: kennis overzee gestuurd werden. De heer van Schreven stond 
onder overste Sas; toen generaal Dijxhoorn kwam, is overste Sas 
naar Londen gegaan en ik ben in de plaats gekomen van overste 
Sas, met dien verstande, dat het recruteringsbureau New York 
onder de generaal kwam. Toen ik bezwaar maakte, is dat veranderd, 
maar toen is de heer van Schreven weggegaan. 

40495. De Voorzitter: Van welke materiële inhoud waren die 
bezwaren? 

Wanneer de heer van Schreven de recrutering ter hand nam, 
welke moeilijkheden waren er dan? 

Ik bedoel dus het feit, dat de heer van Schreveiz het deed of. ..... 
A. . . . of een officier, die onder mijn bevel stond. Ais ik iemand 

van New York uit niet de grens overgestuurd kreeg, ten aanzien van 
wie ik moest mededelen: ik kan hem niet naar Engeland over- 
sturen, dan was het voor inij een enorme puzzle. 

40496. De Voorzitter: Paste de heer van Schreven andere nor- 
men toe dan u zoudt hebben gedaan? 

A. Neen, maar er was niet over te praten. Ik kreeg geregeld 
mensen, die mij aanleiding gaven zeer ernstig op te treden. Men 
maakte wel een goede beurt met het oversturen van veel mensen, 
maar wanneer zij door mij als niet geschikt werden geoordeeld oin 
naar Engeland te gaan, dan bleek het een enorm bezwaar, dat ik 
geen enkele zeggenschap had ten aanzien van bepaalde dubieuze 
gevallen. 

40497. De Voorzitter: Heeft de heer van Schreverz critiek uitge- 
bracht op de recrutering in Canada? 

A. Dat geloof ik niet. 

40498. De Voorzitter: U is later de chef geworden over het 
recruteringsbureau in Kew York. Toen is de heer van Schrevetz 
verdwenen. 

A. Kapitein van den Berglz is toen hoofd van het bureau recru- 
tering geworden in plaats van de heer van Schreverz. 





lingsgebouw voor vee geweest. Er was ook een manege in. Voor de 
legering was het veel minder geschikt. Ik betaalde 100 dollar huur per 
maand en kon er 180 mensen bergen. Als ik er ineer had, lagen zij 
boven elkaar. Dat gaf zomers klachten, dat het te warm was. In het 
algemeen heeft Guelph echter wel voldaan. 

40509. De Voorzitter: Waarom is het stationnement in Guelph 
opgeheven? 

A. Daarvoor heeft de Minister nooit enige reden opgegeven. Het 
laatste telegram was: ik hef het op in verband met de duurte. 

De quaestie van de duurte was echter zeer betrekkelijk. Men ging 
toen over tot twee missies, een bureau in New York en een in Mon- 
treal, waar de bureaux per vierkante meter werden betaald. Ik had 
in Guelph mijn kliniek voor de vroiiwen der militairen, die nu door 
burgerartscn bel~andeld moesten worden. Ik beweerde, dat de gehele 
zaak duurder werd. 

40510. De Voorzitter: Welke practische gevolgen had de opheffing 
van Guelph voor de recrutering? 

A. Ge rccrutering is overgegaan naar de resp. c3nsuls-generaal, 
doch kon niet nicer op dezelfde basis worden voortgezet. 

40511. De Voorzitter: De consul-generaal had toch ook een ge- 
bouw nodig? 

A. De consuls-generaal hebben gezegd: wij hebben naast ons 
gewone ae rk  geen tijd voor de recrutering. wij wensen een militair 
bureau. 

Vandaar dat er geen enkele personeelsbezuiniging is bereikt. 

40517. De Voorzitter: Is de recrutering na de overdracht in het- 
zelfde tempo doorgegaan? 

A. Dat kan ik niet beoordelen. Ik was zelf aan voorstellen aan 
de Minister toe om deze zaak sterk te bekrimpen. Mijn advies hier- 
omtrent is echter nooit gevraagd. 

40513. De Voorzitter: Achtte u de mogelijkheid van inkrimping 
aanwezig? 

A. Ja, toen wel. Ik had de bureaux, die in verschillende steden 
kwamen, bij elkaar willen houden in het kazernement. Dat  had ik in 
Guelph willen laten. 

40514. De Voorzitter: Er is in een zekere tijd het strevzn geweest 
dc militaire missies en het recruteringsbrireau te verenigen. Daarvan 
was 11 geen voorstender? 

A. Dat is het eerste plan-Dijxhoorr~ geweest. Daarmer is generaal 
Dijxhoorn uit Engekind gekomen. Dat bleek om practische redenen 
niet mogelijk. Ik heb toen enkele bezwaren laten horen, o.a. dat de 
troepencommandant los zou zijn van de recrutering en dat deze recht- 
streeks correspondentie met Londen zoti hebben. Daaraan had hij 
nooit iets gedaan. Hij zou ook contact moeten opnemen met alle 
mogelijke Canadese autoriteiten en daarvoor achtte ik hem niet ge- 
schikt. Ik heb dit aan generaal Dijxhoorn medegedeeld en deze is 
daarvan toen afgestapt. 

40515. De  Voorzitter: Er is ook een plan geweest om u naar Enge- 
land over te plaatsen. Was daarvoor een r-den? 

A. Er is een telegram gekomen met de inhoud: ,,Ik plaats Carp 
over voor staffunctie naar Londen" Daar is toen bezwaar tegen 
gemaakt door generaal Diinhoorn, die :net verschillende instanties 
daarover heeft getelegrafeerd. Hij heeft daarbij o.a. gezegd, dat, 
indien ik zou weggaan, hij een geschikt hoofdofficier moest terug- 
hebben. Men heeft er toen aan gedacht, deze functie met die van de 
militaire attaché in Ottawa te combineren; ook daarvan is niets te- 
rechtgekomen. Toen ik dacht, dat ik naar Engeland kon terug- 
keren, werd ik ingedeeld bij generaal Dijxhoorn. Door mij is nader- 
hand een telegram gestuurd, dat ik gaarne aan de operaties zou 
deelnemen en of ik kon worden overgeplaatst naar Engeland (naar 
Londen). De Minister heeft toen geseind, dat deze aanvrage te laat 
kwam. Dat telegram is nooit helemaal door mij begrepen. 

40516. De Voorzitter: Welke bemoeiingen hebt u gehad met de 
recrutering in de Verenigde Staten? Het recruteringsburau in New 
York is in Augustus 1942 onder uw leiding gekomen. Was dat het 
begin van uw bemoeiingen? 

A. Ja. Vóór die tijd was de heer van Schrevcn onder overste 
Sas. De heer Sas was het grootste deel van zijn tijd in Amerika. Ik 
wist er weinig van. 

40517. De  Voorzitter: U heeft toen de heer van den Beugh aan 
het hoofd gesteld. Kunt u daarover iets mededelen? 

A. Ik ging eens in de  zes weken naar dat bureau in New York. 
Voor de rest hadden wij telefonisch contact, soms om de andere dag. 
Ik heb de indruk gekregen, dat van dcn Bergh de recrutering met 
grote voortvarendheid heeft opgezet en dat hij verschillende bronnen 
heeft aangeboord, die tot dusverre niet waren bekeken. 

40518. De Voorzitter: Stond u toen rechtstreeks onder generaal 
Dijxhoor~~? 

A. Wat de recrutering betreft onder generaal Dijxhoorrz en wat 
het troependetachement betreft onder de Minister van Oorlog. 

40519. De Voorzitter: Hoe was uw verhouding met generaal 
Dijuhoorn? 

A. Uitstekend. Met hem heb ik nooit moeilijkheden gehad. 

40520. De Voorzitter: Uw bemoeiingen met de recrutering in de 
Verenigde Staten beperkten zich dus tot de algemene leiding? 

A. Tot besprekingen en tot het inzicht in de mogelijkheden, enz. 
Wanneer echter b.v. kapitein van den Bergh een bespreking moest 
voeren met Amerikaanse autoriteiten, dan deed hij dit via de gene- 
raal Dijxhoorn en de ambassade. Het State Department kan men 
niet binnenkomen, als men niet is geïntroduceerd door iemand van 
de ambassade. Die besprekingen hadcien nieestal plaats met gene- 
raal Dijxhooriz en de ambassade en dan kreeg ik bericht van de 
uitslag daarvan. Wij schakelden dan gemakshalve Canada uit en 
dan deed hij dit rechtstreeks. 

40571. De Voorzitter: Hebt u ook bemoeienis gehad met de 
troepen in Curaçao en Suriname? 

A. Dat is na deze periode geweest, dat de heer van Moolc om 
mij gevraagd heeft. 

40522. De Voorzitter: Er staat in het rapport wel iets over 
Suriname, nl. dat zich daar 400 gekleurde gegadigden hebben aan- 
gemeld, maar dat de Minister van Oorlog weigerde die te accep- 
teren; dat was Minister van Hoeyen. Weet u waarom deze geweigerd 
heeft? 

A. Neen, dat is mij niet bekend. Ik heb telegrafisch gevraagd 
of wij die mensen konden nemen. Dat was zo: een officier ging 
tijdens zijn verlof zijn familie bezoeken en bij zijn aankomst met 
de boot vroeg iemand hem: Kom je hier om te recruteren? Hij heeft 
daar toen gesproken; er ontstond een geweldig enthousiasme, met het 
gevolg, dat zich 400 mensen aanmeldden. Hij kwam met dat ver- 
haal bij mij. Het was een dubieuze aangelegenheid, want Suriname 
was uitgeschakeld bij de recrutering krachtens verschillende Ko- 
ninklijke besluiten. Ik heb dat toen aan de Minister gevraagd en ecn - 
weigerend antwoord gekregen. 

40523. De Voorzitter: Maar het is u misschien wel bekend of er 
Nederlandse troepen naar Suriname zijn gegaan met Amerikanen 
en eventueel Engelsen? 

A. Ja, ik heb zelf 50 man geleverd voor Curaçao. 

40524. De Voorzitter: Niet voor Siiriname? 

A. Neen. Van die 50 zijn er velen teruggekomen; daarover vindt 
u in  mijn rapport nog een telegram, Omdat het mij niet aanging, 
heb ik dat alleen maar vermeld. Men zei, dat die mensen zeer 
ontevreden terugkwamen. Ik heb ze persoonlijk gehoord en toen 
bleek, dat ze inderdaad allemaal hetzelfde antwoord gaven, nl. dat 
zij ontevreden waren, bijv. over het feit, dat men met negcrs 
samen op een ziekenzaal lag. Op wacht kreeg men hetzelfde eten 
als de negers; de negers kregen een soort van rijst met olie. Dat de 
Nederlandse bevolking zich pro-Amerikaans toonde en weinig pro- 
Nederlands, zodat onze soldaten zich achtergesteld voelden. Da! 
heb ik naderhand bevestigd. Toen ik in Washington was geplaatst, 
is de vraag gekomen of ik naar Curaçao gestuurd zou kunnen 



worden; het was een vraag van de heer van Mook en toen heeft 
generaal Dijxhoorn naar Londen getelegrafeerd, dat hij mij moeilijk 
kon missen, doch dat hij mij ten hoogste zes maanden daarvoor kon 
afstaan. Toen ik klaarstond om te gaan, is er een telegram gekomen 
van de heer Kasteel, dat het niet nodig was. 

40525. De Voorzitter: U hebt o.a. als reden van het slechte 
moreel op Curaçao opgegeven: 

,,Barakken met ongedierte, W.C. doorloopend bevuild, soldaten- 
eten zeer slecht, blanken moesten gewapend loopen uit vrees 
opstand kleurlingen, op wacht moest met kleurlingen worden ge- 
slapen, in ziekenzaal lagen blanken en kleurlingen, de laatsten 
met geslachtsziekten, door elkaar, in kampcantine kostten 
cigaretten 43 cent en bier 65 cent, in naburige Amerikaansche 
cantine resp. 10 en 25 cent. De blanke Curaçaosche bevolking 
trok de aanwezige Amerikanen sterk voor, behandelde de dienst- 
plichtigen als kolonialen." 

40532. De Voorzitter: Bleef in de Verenigde Staten generaal Dijx- 
hoorn niet de verantwoordelijke man? 

A. Zij waren niet in de Verenigde Staten gerecruteerd. Het geval- 
van Schreven heeft zeer kort bestaan. Het is misschien een quaestie 
van een enkele maand geweest. Precies weet ik het niet uit mijn hoofd; 
hij is kort daarna ontslagen. De quaestie is pas opgekomen, toen de 
overste Sas wegging en aan mij het comrnando overdroeg. Toen 
kwam de heer van Schreven rechtstreeks onder generaal Dijxhoor-2 
en heb ik mijn bezwaren aan generaal Dijxhoorn hierover medege- 
deeld. Als het puntje bij het paaltje kwam en ik die mensen moest 
oversturen of terugsturen, kon ik altijd tegen generaal Dijxhooriz 
zeggen: U bent nu de verantwoordelijke man. Generaal Dijxhoorn 
heeft toen het redelijke hiervan ingezien en dat het ook eenvoudiger 
was, de toestand te handhaven, zoals die bestond. Ik heb nooit be- 
grepen, waarom, toen de heer Sas wegging, de heer van Schreven 
onder generaal Dijxhoorn moest komen. Ik heb alleen geijverd voor 
handhaving van de bestaande toestand. 

Maar dat sloeg op één kamp, niet waar? Voor andere gold dat 
minder. U hebt er naderhand niet meer van gehoord? 

A. Mij is opdracht gegeven: stel een onderzoek in naar de ver- 
halen van de soldaten over de toestand aldaar. Toen heb ik dit als 
resumé gegeven van de meningen van een groot aantal mensen, die 
ik gehoord heb. 

40526. De Voorzitter: Wie was de commandant van de troepen 
in Curaçao? 

A. Een marine-officier; de naam is mij ontschoten. Er bestond 
ook enige animositeit. De onderofficieren klaagden er over, dat zij 
marine-commando's van de mariniers moesten gebruiken. 

40527. De Voorzitter: U bent niet op de hoogte omtrent de 
sterkte van het Nederlandse contingent op Curaçao en ook niet 
omtrent die van andere landen? 

A. Neen. 

40528. De Voorzitter: Hebt u ook bemoeienis gehad met de 
recrutering in andere delen van Amerika? 

A. Er stonden nog kleine Staatjes in Midden-Amerika onder 
de ambassadeur in Washington. Daar is niet veel uitgehaald. Ik 
heb mensen gehad uit Cuba, Chili en Argentinie. Die mensen waren 
rechtstreeks ter plaatse door de gezanten gerecruteerd en doorge- 
zonden naar Canada. De verbinding met Engeland was vrij slecht in 
die tijd. Zodra er opdracht van de Minister kwam, heb ik mij met 
hen in verbinding gesteld en gezegd, dat zij op die en die manier 
konden worden overgestuurd. Londen had alleen een keurings- 
formulier voor Europa; ik heb een formulier voor Zuid-Amerika 
laten maken. Dat heeft de Minister overgenomen. 

40529. De Voorzitter: Werden degenen, die gerecruteerd warm 
in andere Staten voor opleiding in Canada, later doorgezonden naar 
Engeland? 

A. Ja. Er zijn enkelen rechtstreeks gegaan. Ik heb Engeland- 
vaarders gehad, die op Curaçao terecht waren gekomen. Die ~ i j n  
ook via Canada gegaan. Men had hen rechtstreeks willen sturen, 
maar het schip, waarop zij zich bevonden, was van die aard, dat twee 
jongelui overboord zijn gesprongen en in New York zijn gekomen. 
Ik heb in overleg met de ambassadeur de mensen er af laten halen 
en gekleed: zij zijn toen ook in Canada gekomen. 

40530. De Voorzitter: Hebt u daarbij niet dezelfde moeilijk- 
heden gehad, die u vreesde voor de Verenigde Staten, omdat de 
heer van Schreven niet onder u stond? U had waarschijnlijk ook 
niets te zeggen over de recrutering in andere Staten van Amerika. 

A. Dat is juist, maar daarvoor was de ambassadeur verantwoor- 
delijk. 

40531. De Voorzitter: Leverde het voor u geen moeilijkheden 
op? 

A. Neen. Wanneer zij in Engeland niet voldeden, was de am- 
bassadeur verantwoordelijk. 

40533. De Voorzitter: Weet u iets omtrent de recrutering in Zuid- 
Afrika? 

A. Neen, alleen dat dr. Koch daarheen is gestuurd en dat hij 
in New York is gekomen en daar heeft gezegd, dat het daar allemaal 
veel beter ging dan in Amerika. Toen heb ik hem alleen maar kunnen 
zeggen, dat de moeilijkheden in Amerika van een andere aard waren 
dan die in Zuid-Afrika. Zoals u in het rapport kunt lezen, is de zaak, 
wat de recrutering betreft, in Amerika hoofdzakelijk vastgelopen op 
de besliste onwil van de Amerikanen om hierin mede te werken. Ik 
verklaar dat zo, dat er in de vorige oorlog een groot Pools legioen 
uit, Amerika is gekomen, waarmede men grote moeilijkheden heeft 
gehad. Een Amerikaan wil nu eenmaal, dat een man, die in Amerika 
komt wonen, Amerikaan wordt. Vandaar ook dat de kinderen, die 
daar worden geboren, Amerikanen worden, al zijn zij van Nederlandse 
ouders. Wanneer de immigranten geen Amerikaan worden en hun 
eigen nationaliteit blijven behouden en daarenboven bij elkaar gaan 
wonen, krijgt men allerlei ongewenste toestanden volgens het Ameri- 
kaanse inzicht. Men heeft streken in Amerika, waar uitsluitend Pools 
wordt gesproken. In Canada waren bij ons in de buurt allerlei plaatsen, 
zoals New Breslau, New Berlin, New Hannover, waar men oudere 
mensen op straat tegenkwam, die geen woord Engels spraken. In 
Kitchener werden wij een keer ontvangen door een burgemeester, die 
Duits sprak. Dat zijn toestanden, die men daar ongewenst acht; men 
tracht dan ook deze nationale gevoelens over het algeineen zoveel 
mogelijk tegen te gaan. De recrutering is daar spaak gelopcn, omdat 
wij alleen de Nederlanders, die geen first papers hadden, tot dienst- 
nemen mochten bewegen. 

40534. De Voorzitter: Het lijkt mij, dat de recrutering in de Ver- 
enigde Staten een teleurstelling heeft opgeleverd, gezien het grote 
aantal Nederlanders, dat daar was. 

A. Ik heb eens een reis gemaakt naar de Westkust, naar Bell- 
flower, en heb daar voor een volle bioscoopzaal met gewezen Wol- 
landers gesproken, die nu allen Amerikanen waren. OOK waren het 
allemaal genaturaliseerde Hollanders in Holland-Michigan. De kin- 
deren van die mensen spraken thuis nog wel Hollands, maar op de 
scholen ook niet meer. Zoveel Hollanders waren er dus niet meer. 

40535. De Voorzitter: Dan nog iets over uw werkzaamheden bij 
de Combined Chiefs of Staff. U hebt in 1944 een reis geinaakt naar 
Pearl Harbour met de heren van Mook en Weijerman. Kunt u ons 
iets meedelen over de controverse tussen de heren Dijxhoorrl en  
Weijerman? 

A. Alleen uit eigen waarneming, want deze zaak ging mij per- 
soonlijk nooit aan. Ik vond het optreden van Weijernznn niet altijd 
militair juist. Er zijn vergaderingen geweest, waar ik niet bij mocht 
zijn, ook al op verlangen van Weijerman; als de generaal om een 
stuk vroeg, zei hij b.v., dat men het bij hem op het bureau kon 
halen; kortom, hij was heel weinig toeschietelijk. Bij de Combined 
Chiefs of Staff (de American joint en de British joint) wilde men 
niet hebben, dat de militaire attaché's in de plannen betrokken werden, 
daar zij van de politieke kant van het bedrijf kwamen. De ver- 
binding tussen het State Department en de Combined Chiefs of Staff 
geschiedde ook alleen maar door liaison-officers. De ambassadeurs 
moesten volkomen buiten de militaire plannen worden gehouden. 
Op een gegeven ogenblik werden zelfs hun postzakken onderzocht. 
Dat klinkt raar, maar vele Zuid-Amerikaanse Staten waren neutraal, 
die men echter in verband met allerlei andere affaires dikwijls niet 



helemaal vertrouwde. Dat maakte het wenselijk, dat de ambassa- 
des buiten het militaire werk stonden. Nu vond onze ambassade:ir 
het toch nodig, dat de militaire attaché op de hoogte was, en gelastte, 
dat er wekelijks een bespreking zou zijn tussen de beide vertegeri- 
woordigers en de militaire attaché. Dat gaf haken en ogen, omdat 
Weijerrimn door zijn optreden oorzaak was van zeer veel moeilijk- 
heden. Ik heb die vergaderingen niet bijgewoond, zodat ik het 
van ter zijde gehoord heb, dat generaal Dijxhoorn dikwijls zeer ver- 
ontwaardigd was. 

40536. De Voorzitter: Welke werkzaamheden had u bij de Com- 
bined Chiefs of Staff? 

A. Ik was toegevoegd aan de generaal Dijxhoonz. 

40537. De Voorzitter: Had die reis .een bepaald doel? 

A. Die reis is zo tot stand gekomen: Generaal Marshail liad een 
persoonlijke invitatie gericht tot de heer van Mook om de verschil- 
lende kampen op Hawaï, de grote 'oasis, te bezoeken. De heer vaii 
Mook heeft die aangenomen en heeft zich gewend tot generaal 
Dijxhooril, omdat hij als niet-deskundige dacht, dat er misschien voor 
deskundigen iets meer uit te halen was. Toen heeft generaal Dijxhoorn 
mij aangewezen en de ambassadeur heeft de militaire attaché aange- 
wezen; dat was een Indisch officier en ik was Nederlands officier. 
Wij zijn toen meegegaan en op Hawaï ontvangen door generaal 
Richardson. De heer van Mook,  die rust nodig had, is toen een week 
of tien dagen bij de consul-generaal, die hij persoonlijk kende, gaan 
uitrusten, terwijl wij een officier toegevoegd kregen om ons de gehele 
basis te laten zien. Daarvan hebben wij gebruik geinaakt om daarover 
een rapport te maken. De heer Weijern7nn en ik hebben beiden een 
rapport gemaakt. Op de vraag, of wij één rapport konden maken, 
heeft de heer Wel:jerrnan gezegd: daarvoor voel ik niet. Toen ik vroeg 
zijn rapport ter inzage te mogen hebben, zeide hij: Dat is geheim. 

Ik had hier zelf te maken met iets, dat vermoedelijk voor andere 
mensen tot ruzie aanleiding zou hebben kunnen geven. Hij was heel 
moeilijk in de omgang. 

40538. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de werkzaam- 
heden bij de Combined Chiefs of Staff of hadden die werkzaamheden 
niets te maken met de recrutering? 

A. Neen. Bij alle operaties en moeilijkheden, die daar behandeld 
werden, waarbij Nederland betrokken was, werden wij gehoord. 

40539. De Voorzitter: Ik meen, dat de heer Dijxhoorn vertrokken 
is naar Engeland in Xovember 1944? 

A. Toen ben ik zijn opvolger geworden. Ik heb de functie waar- 
genomen. Ik had geen recht van tekenen; schout-bij-nacht van der Kun 
lieeft toen getekend. Ik ben gekend in de operatie van Balikpapan en 
Tarakan. 

40540. De Voorzitter: Hoe lang bent u daar gebleven? 

A. Tot September 1945. 

40541. De Voorzitter: Totdat u naar Nederland terugkeerde. 

A. Ik ben ter~iggeroepen door de chef van de generale staf. 
generaal Dijxhooril. Toen bleek, dat ik bestemd was om militair atta- 
ché in Brussel te morden. Daartegin heb ik mij enigermate verzet en 
dat is niet doorgegaan. Toen heb ik mijn tegenwoordige werkkring 
aan de Hogere Krijgsschool gekregen. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en ik 
sluit het verhoor. 

W. TH. CARP. 
ALGERA, voorzitter. 

DASSEN. 
POSTHUMUS. 
DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren de Kort en 
Dassen, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquztebesluit: p. 

Verhoor van 
Mr. AUGUST KERKHOVEN, 

oud 46 jaar, wonende te Wassenaar, hoofd-ambtenaar bij het 
Ministerie van Economische Zaken. 

Hij legt de eed af als getuige. 

40542. De Voorzitter: Welke functies hebt u gedurende de tijd 
van de oorlog bekleed? 

A. Ik was in 1940 directeur van het Centraal Instituut tot bevor- 
dering van het normale handelsverkeer tussen Nederlai~d en andere 
landen. Als zodanig was ik in Parijs om advies te geven aan de 
Kegeringscommissie onder de heer Lanzpii~g, die onder andere me: 
de Fransen in onderhandeling trad. 

Toen wij bericht hadden gekregen, dat de oorlog was uitgrbroker!, 
heb ik geprobeerd naar Nederland terug te keren. Ik heb Brussel 
bereikt. Daar hoorden wij, dat de verbinding met Nederland ver- 
broken was, waarom ik naar Parijs ben teruggekeerd. Van Parijs ben 
ik naar Engeland gegaan. Vóór ik Engeland had bereikt, had ik het 
geluk in de trein de Ministers Weker, van Kleffc~zs en Dijxlzooun ti: 
ontmoeten. Die ontmoeting heeft er toe geleid, dat ik in de trein naar 
Londen werd aangenomen als officier, toegevoegd aan generaal va.i 
der Vijver. Ik ben ongeveer een week in Londen geweest en ben van- 
daar gedirigeerd naar EIaverfordwest, Peinbrokeshire. Ik ben daar 
veertien dagen gebleven en werd toen overgebracht naar Porthcawl, 
South Wales, waar diegenen werden verzameld, die van de Neder- 
landse troepen over waren. Ik werd toen toegevoegd in de rang van 
kapitein aan generaal-majoor G. B. Noothovcn van Goor en tevens 
voor korte tijd belast met - wij zaten nog in tentenkampen - 
O. en O. 

Ik ben toen al spoedig, omdat ik de Engelse taal beheers er1 met 
Amerikaanse omstandigheden bekend ben, aangewezen als lid van 
de Nederlandse Militaire Missie Canada. Ik werd tijdelijk overge- 
plaatst naar Londen, maar ben spoedig vandaar vertrokken: einde 

-n meege- September zijn wij, na de Blitz-aanval op Lonaen te hebb, 
maakt, onder leiding van luitenant-kolonel G. J. Sas naar Canada 
scheep gegaan, waar wij eind September of begin October goed zijn 
aangekomen met de opdracht de aldaar en in de V.S. woonachtige 
Nederlanders te recruteren. 

Maar nu ben ik al verder gegaan dan u hebt gevraagd. 
Mij was in de rang van kapitein de functie toegekend van militair 

liaison-officier in tegenstelling tot de functie van diplomatiek liaison- 
officier, die ook vervuld werd. 

Ik heb mij beziggehouden met de verbinding met de Canadese 
autoriteiten en uit de aard van mijn functie speciaal met de militaire 
Canadese autoriteiten, met het Ministerie van Defensie in Ottawa. 
Wij zijn in eerste instantie naar Ottawa gegaan, omdat daar de zetel 
van de Regering is en dus daar de contacten moesten worden gelegd. 
Wij wisten, dat de Canadese Regering in principe toesteinming tot 
recrutering had gegeven, maar wij wisten nog niet, hoe en van waar 
uit wij zouden recruteren en waar wij de recruten zouden verzame- 
len. Een kazerne moest worden ingericht, enz. 

Luitenant-kolonel Sas is na enige tijd vervanger1 door majoor, thans 
generaal-majoor, Carp. aan wie ik werd toegevoegd. Ik werd belast 
met verschillende werkzaamheden: de correspondentie in het Engels 
en in het Nederlands, de pers, de propaganda, enfin: met admini- 
stratieve werkzaamheden, omdat ik administratief officier ben en 
geen opleiding voor troepenofficier heb ontvangen. In het bijzonder 

was ik aangesteld voor de correspondentie met de Canadese militaire 
autoriteiten, maar de correspondentie met het Nederlandse Departe- 
ment van Defensie ging ook door mijn handen. 

Ik stond rechtstreeks onder de commandant, hoewel ik niet zijn 
adjudant was, maar meer zijn rechterhand. 

Ik heb steeds geprobeerd terug te gaan, weer dichter bij het strijd- 
toneel te komen. Ik heb geprobeerd er toestemming voor te krijgen 
en heb er verzoekschriften voor willen indienen, maar mijn com- 
mandanten (luitenant-kolonel Sas en majoor Ccc1-p) hebben mij 
steeds gevraagd, dit niet te doen, omdat ik zogenaamd niet te ver- 
vangen ZOU zijn. 

40543. De Voorzitter: Beviel het u niet in Canada? 

A. Ja, inaar ik gevoelde mij gedwongen nader bij het strijdtoneel 
ie komen, meer actief deel te nemen. 

40544. De Voorzitter: Hadt u een volle dagtaak? 

A. Ja. Ik heb bij mijn opgesomde werkzaamheden nog tegen de 
honderd lezingen gegeven. Ik reisde daarbij van noord naar zuid, 
van west naar oost oin contacten te leggen met de Vederlandse 
kolonies en tevens propaganda voor de Nederlardse zaak te maken. 
Mijn nerveuse trillingen heb ik daaraan gedeeltelijk te danken. 

40545. De Voorzitter: Raakte u overspannen? 

A. Toen niet, inaar aan het einde van mijn verblijf in New York 
heb ik deze zenuwstoring gekregen. Of het aan de daaraan voorif- 
gegane periode te danken is, weet ik niet. Daarover wil ik echter 
niet klagen. Maar de dagtaak was volledig en het was menigmaal 
zeer inspannend werk. Je verkeert dikwijls onder een grote spanning, 
wanneer je moet spreken voor menigten variërend van 60 tot 1200 
man. 

40546. De Voorzitter: Tot wanneer bent LI in Canada gebleven? 

A. Tot einde 1943. Toen was de recrutering voorbij. 

40547. De Voorzitter: Dus u heeft de periode van Guelph nog 
meegemaakt? 

A. Ja. Zoals ik reeds zei, heb ik geprobeerd naar Engeland terug 
te komen, maar het werd steeds geweigerd. Bovendien werd mij vel- 
zocht geen veizoekschrift dadrtoe in te d:enen. Ik dacht, dat ik mijn 
kans kreeg, tocn ik lioorde, dat ]k waarschijnlijk als commandant 
het laatste detachement af te leveren recruten naar Engeland zoii 
gelelden. Op het laatste ixornent kreeg ik erhter de opdracht, niij 
naar New York te begeven, ten einde hoofd te wordrn van het 
recruteringsbureau aldaar. Dit bureau stond aanvankelijk onder de 
supervisie van generaal-majoor D~lrlioorii, maar toen ~k het over- 
nam, is het ecn ~iideling van het consulaat-gcrieraal geworden. 

40548. De Voorzitter: Was toen de hezr  vat^ Schrevcn er niet 
riieer? 

A. Neen, die was al weg Ik heb het overgenomen van de heer 
S van deu Bergh. Ik ben daar geblcven van einde 1943 tot 9 Februari 
1946. Omstreeks midden 1944 heb ik een verzoekschrift ingediend, 
gebaserrd op m ~ j n  mening, dat de werkzaamheden, die er toen waren 
overgebleven, nauwelijks de aanwezigheid van iemand, die de rang 
van majoor had - ik was inintddels tot majoor bcnoemd - nodig 
n-iaakten. Ik vond het daarom gewettigd te worden overgeplaatst. Ook 
dit verzoek werd afgewezen. Ik kan daarvan een bewijs overleggen. 

40549. De Voorzitter: Herft LJ in Canada ook dienst bij de troe- 
pen gedaan of bent u alleen administratief werkzaam geweest? 



L\. Ja,  administratief, dat komt, omdat ik mijn eerste militaire 
opleiding heb gehad als zecmilicien matroos. Ik ben op voordracht 
van de Minister van Defensie tot officier voor algemene diensten 
benoemd. 

40550. De Voorzitter: U was bij de afdeling propaganda werk- 
zaam. U zult dus waarschijnlijk wel een indruk hebben gekregen 
van de bereidwilligheid van de Nederlanders om dienst te nemen. 

A. Ja. die is in Canada vrij goed geweest. Ik meen, dat er 6 B 
700 zijn opgekomen. Het aantal is hetzelfde als dat, wat in de Ver- 
enigde Staten is opgekoruen. Naar verhouding is dat dus voor 
Canada een goed percentage. De gezindheid van de Hollanders was 
in het begin niet goed. Dat komt gedeeltelijk, omdat de Hollanders, 
dic er zaten, uit Hol!and zijn weggegaan, niet omdat zij het er zo 
prettig vonden, maar juist, omdat zij het er niet prettig hadden. 

Zij hadden hun laatste cent in een boerderij in Canada gestoken 
en waren een nieuw leven begonnen. Men verzocht hun nii dat alles 
weer op te geven en te gaan vechten voor het vaderland, dat zij 
ai hadden verlaten. 

Ik zeg niet, dat zij gelijk hadden, maar het is begrijpelijk, dat som- 
migen weigerden op te komen. 

40551. De Voorzitier: Waren de ervaringen in economisch op- 
zicht in Canada beter dan in Nederland? 

A. Ja, dat kan men in het algemeen wel zeggen. Men was er 
zeer gelukkig. 

Het volgende is merkwaardig. Een van de grootste koloniën, die 
ik heb bezocht en toegesproken, was in Winnipeg, waar eerst allerlei 
stemnien tegen de recrutering waren opgegaan. zelfs in het parle- 
r e n t  van Manitoba. Ik ging daarheen met de mededeling, dat ik 
mijn huid zo duur mogelijk moest verkopen. Wij hebben er een 
avond gehad, die ik nooit zal vergeten: toen ik in het houten kerkje 
kwam, stonden de ongeveer 600 mensen, die er bijeen waren, als 
één man op en brachten mij een ovatie. Dat kwam, doordat zij de 
Hollandse uniform zagen, die hen weer Hollands deed gevoelen. Er 
was veel oranje en het Wilheln~us werd gezongen. En toch, als puntje 
bij paaltje kwam, waren zij op hun boerderij en het leven in Canada 
zeer gesteld. Dat heb ik overal teruggevonden. behalve in de delen 
bij de westkust, in Brits colurnbi;; in de buurt van \Jancouver. 
Diegenen, die mislukt waren, gingen meestal naar Columbia, waar 
het klimaat mild is: daar waren, ik wil niet zeggen het uitschot van 
de Hollanders, maar de teleurgestelden, die hun boerderijen niet tot 
bloei hadden weten te brengen. 

Het is in elk geval een hard leven. De Hollander kan die hardheid 
wel verdragen en in het algemeen ben ik tot de conclusie gekomen, 
dat men er zeer gelukkig werkte. 

40552. De voorzitter: Vanmorgen is hier een getuige geweest, die 
zei, dat men er een zeer hard leven had; daaruit kan men een con- 
clusie trekken, die anders is dan de uwe. Maar het zal wellicht van 
de woonplaats afhangen. 

A. In de buurt van Vancouver in Brits Columbia was het slecht; 
daar is men gans gedesillusionneerd teruggekomen. 

Maar de boeren, die ik gesproken heb - en ik heb er vele ge- 
sproken - waren allen pro-Canada. 

40553. De Voorzitter: Volgens onze gegevens zijn ten slotte 337 
dienstplichtigen en vrijwilligers onder de wapenen gekomen. 

A. Dat lijkt mij aan de lage kant. 

De Voorzitter: Het is uit een officieel rapport van generaal Carp; 
het ral dus wel juist zijn. 

A. Dan zijn er in Amerika meer opgekomen. 

40554. De Voorzitter: Uit de Verenigde Staten 420 en uit Zuid- 
Amerika 150. In totaal waren het 1093. 

A. Die uit Zuid-Amerika heb ik er waarschijnlijk bij geteld. 

40555. De Voorzitter: Kwamen die ook naar Canada toe? 

A. Ja, uit de Verenigde Staten ook. 

40555. De Voorzitter: U had te zorgen voor de opzet van de 
propaganda voor de recrutering? 

A. Als dat mijn taak alleen was geweest, zou ik geen volledige 
dagtaak hebben gehad, maar ik had ook de volledige correspondentie 

in het Engels en in het Nederlands, ccrrespondentie met de recru- 
teringsbureaux in Amerika, enz. 

Ik heb hier een officieel verzoekschrift, dat goedgekeurd is door 
majoor Carp en dat naar Londen is gestuurd; daarin schrijf ik: 

,,dat in bovengenoemde periode door hem navolgende werk- 
zaamheden werden verricht. of door hem tiideliik ziin verricht: 
pers- en propaganda-aangélegenheden, de behándefing in het 
algemeen van de corres~ondentie zoowel in het Hollandsch als 
in-het Engelsch, de begaandeling van kwesties betreffende kost- 
winnersvergoeding en teruggekeerde gedemobiliseerde militairen 
(onderstand, werkverschaffing), de behandeling van deserteurs- 
kwesties en andere juridische aangelegenheden, het geven van 
Ingelsche lessen aan het instructiekader, het geven van een 
80-tal lezingen in Canada zoowel als in de Vereenigde Staten." 

40557. De Voorzitter: Zoals u weet, was de Minister van Oorlog 
van mening, dat de zaak in Canada te groot was opgezet. Is dat ook 
uw idee? 

A. Neen, dat had immers vanuit Londen kunnen worden gecon- 
troleerd. 

40558. De Voorzitter: Waarschijnlijk acht u de resultaten der 
recrutering wel teleurstellend. Misschien heeft u er zelf eerst een 
andere voorstelling van gehad. 

A. Die zijn zeker teleurstellend geweest. Vermoedelijk is de zaak 
niet altijd op de juiste wijze aangepakt. Ik zou in het algemeen 
willen stellen: men moet niet iets verplicht stelien, wanneer men de 
naleving niet kan afdwingen. Waarom is de recrutering in Zuid- 
Afrika zoveel gemakkelijker gegaan? Omdat men daar een stok achter 
de deur had, omdat de Zuid-Afrikaanse Regering zei: wanneer ge 
niet opkomt, dan bent ge blijkbaar tegen onze war-effort. In Canada 
echter werd ondanks onze pogingen, een zodanige stok achter dz 
deur steeds geweigerd. Dat komt omdat het een immigrantenland is. 
Wanneer men iets niet kan afdwingen, moet men het niet verplicht 
stellen. Dan moet men het op een basis van vrijwilligheid doen. Mrn 
heeft dan de kans, dat het een groot succes zal worden. 

40559. De Voorzitter: Hebt u de indruk, dat dat meer resultaat 
zou hebben opgeleverd? 

A. Ik zou zeggen van wel, maar dat is natuurlijk een indruk. Ik 
kan het niet bewijzen, maar wanneer mensen, die daar jarenlang 
wonen, een Hollands formulier ontvangen, waarop staat: Ik verzoek 
u op die en die datum zich daar en daar te melden, dan zegt men: 
wat heb ik daarmede te maken? 

40560. De Voorzitter: Kon u daarop geen invloed uitoefenen? 

A. Neen. 

40561. De Voorzitter: U zat toch bij de administratie en hadt te 
maken met de propaganda? 

A. Daarvoor zijn instructies gegeven. 

40562. De Voorzitter: Instructies van Londen uit? 

A. Ja. Die instructies moeten van Londen zijn gekomen, neem ik 
aan, want ik denk niet, dat b.v. overste Sas hierin zijn eigen visie 
heeft kunnen volgen. Daarop had ik in ieder geval geen invloed, 
zeker in het begin niet, toen ik nog ,,groenv was, en als kapitein heb 
je tegenover een overste niet veel te zeggen. 

40563. De heer Dassen: Bestond in Canada de dienstplicht voor 
de Canadezen? 

A. Neen, het geschiedde allemaal op basis van vrijwilligheid in 
verband met de gevoeligheden in de provincie Quebec. 

40564. De heer Dassen: Dan is dit de verklaring: dat men moei- 
lijk de Nederlanders kon verplichten, terwijl men zulks ten aanzien 
van de eigen bevolking niet deed. 

A. Dat is ongetwijfeld een factor. De Canadezen zeiden: wij heb- 
ben niets met jullie wetgeving te maken; wij zijn hier in Canada. 

40565. De Voorzitter: Er is wel eens gezegd, dat men misbruik 
heeft gemaakt van de beschikbare manpower en brains in verband 



met het feit, dat degenen, die opgeroepen werden, geen productief 
werk verrichtten. Er is een tijd geweest, dat men uit bezuinigingsoog- 
punt verschillende recruten corveeër heeft gemaakt. 

Nu kan ik inij indenken, dat iemand, die het offer van de verkoop 
van zijn boerderij heeft gebracht en als corveeër moet fungeren, dat 
niet pleizierig vindt. 

A. Het is speciaal aan het einde het geval geweest. Maar het 
heeft betrekking gehad op C-gekeurden. A is geschikt voor alle 
diensten, B is geschikt voor alle diensten behalve infanterie en C is 
geschikt voor administratieve dienst en corvée in het bijzonder. Maar 
als men daartoe gedwongen wordt, is het niet pleizierig, dat geef 
ik toe. 

40566. De heer Dassen: U zcgt: ,,Maar als men daartoe gedwon- 
gen wordt, is het niet pieizierig". Dan mag ik even vaststellen, of het 
juist is; realiseer het u even: werden die C-gekeurden toch als cor- 
veeërs verplicht dienst te doen, of was het ten slotte een kwes" &ie van 
vrijwilligheid bij hen. omdat het vaak mensen waren, die toch niets 
meer om handen hadden, en anderen, die zich min of meer maat- 
schappelijk mislukt gevoelden en dachten: als corveeër heb je nog 
iets en krijg je een baantje? 

A. Dat is bij somiuigen het geval geweest. Maar ik bedoel dit: 
doordat wij in het begin een tekort aan manpower hadden, zijn er 
wel eens te veel opgeroepen mensen van leeftijden, waaraan wij in 
Nederland niet zouden hebben gedacht. Die C-gekeurden hebben 
wij speciaal over zee gestuurd voor hulp, die er zijn moet om sterke 
ineilsen te sparen en de gevechtskracht zo op te voeren. Dat hebben 
wij later minder gedaan, omdat wij zoveel te horen kregen over hen, 
die in Engeland tot weinig tevredenheid dienst deden. Hoe langer 
wij gekeurd hebben, des te strenger is deze gemaakt. Nu kan het 
zijn, dat iemand, die A- of B-gekeurd is, tijdens de dienst gebreken 
biijkt te hebben, die bij de keuring niet aan de dag traden. Bij her- 
keuring kan hij dan C-gekeurde worden. Juist met het oog op het 
tekort aan burgerpersoneel hebben wij die mensen in corvéebaantjzs 
geplaatst, dikwijls op hun eigen verzoek. Misschien waren er enltelen, 
die het niet prettig vonden, maar er waren enkele ouderen, die het 
heel pleizierig vonden. 

40567. De Voorzitter: Kunt u iets vertellen over het contact met 
de Canadese militairen? 

A. Dat contact is van het begin af aan zeer goed geweest. Wij 
zijn beide een klein land; het contact was er gemakkelijker door; 
het is van het begin af aan goed gelegd. 

Wij zijn naar Ottawa gegaan en hebben met de missie een bezoek 
gebracht aan de hlinister van Defensie. Wij hebben het probleem 
uitgelegd en mede dank zij - hoe gek het ook moge klinken - een 
grote cocktail-party hebben wij van dat ~ n o n ~ e n t  af -- voordien 
waren zij weinig toeschietelijk - van de Canadese autoriteiten de 
volle medewerking op elk gebied gekregen. Het was zo, dat ik op 
het Departement van Defensie bij iedereen kon binnenlopen, bij 
wijze van spreken tot zelfs bij de Minister. Dat is in een groot land 
niet mogelijk, maar in een klein land wel. 

40565. De Voorzitter: Nam u deel aan de bijeenkomsteil van de 
vertegenwoordigers van de verschillende militaire missies in Canada? 

A. Ja, daar ben ik dikwijls geweest. 

40569. De Voorzitter: Ik meen, dat de Nederlandse Militaire 
Missie daar nog al een goed figuur sloeg. 

A. Ja, ik geloof niet het tegendeel. 

4057C. De Voorzitter: Wat is daar o.a. behandeld? 

A. Die vergaderingen waren 011s eigenlijk een doorn in het oog, 
onidat wij bij de Canadezen het maximum hadden bereikt, dat was 
te bereiken. Wij hadden b.v. van het Dominion Bureau of Statistics 
de toezegging gekregen, dat zij ons de adressen van alle Hollander.; 
zouden geven. Dat is een kardinaal punt: je kunt willen recruteren 
en een missie opdragen dit te gaan doen, maar als je in een vrecnid 
werelddeel zit en niet weet waar de Hollanders wonen, is het zoeken 
?aar die mensen het zoeken naar spelden in eïn hooiberg. 

Dat heeft ook de recrutering in de Verenigde Staten min of meer 
genekt, omdat wij daar deze medewerking niet hebben verkregen. 
Wij hadden bij de Canadezen bereikt, wat wij konden bereiken en 
dit maakte onze positie tegenover de andere missies wel eens veï- 
velend, omdat wij niet de spits wilden afbijten voor hen, aie nog 
niet zover waren als wij. 

40571. De Voorzitter: In het begin van 1942 heeft het Canadese 
Gouvernement besloten tot verplichte militaire dienst, waarbij het 
heeft verzocht goed te vindzn, dat de Nederlandse onderdanen ver- 
plicht werden tot dienstneming in het Canadese leger, maar dat is 
door ons geweigerd. Heeft dit niet stoïend op de goede verhouding 
gewerkt? 

A. Neen, ik herinner het mij vaag. Wij hebben er nooit last vaii 
gehad. 

40572. De Voorzitter: Is hier eigenlijk gezn sprake van ondanic- 
baarheid jegens de gastvrijheid van Canada? 

A. Ik ben vergeten hoe de zaak piecies was. Ik kan mij wel Jit 
vooistellen, dat. wdilneer de Canadezen zeggen: ik wil Iiei reclrt 
hebben Holla,~ders in liet Cailadese legei op te nemen, er een compe- 
tentievraagstuk tussen twee legers osltstaat en dat is uit den bor: 
Deze kwestie heeft echter nooit invloed op onze recruteriqg gehad, 
omdat die toen grotendeels al achter de rug w d .  

40573. De Voorzitter: Kunt u misschien een kort overzicht geven 
van de wijze, waarop de propaganda in Canada is gevoerd? 

A. O.a. door lezingen. Ik ben er langzamerhand, door ecn toe- 
val, mee begonnen. Oorspronkelijk lag dit niet in mijn bedoeliris. 
Heel in het begin was ik in Ottawa in een club, waar men mij vroeg 
eens iets te vertellen over hetgeen Holland had gedaan. Dat is toen 
zo ingeslagen, dat van het een het ander is gekomen en ik de ene 
uitnodiging na de andere kreeg. Toen realiseerden wij ons, dat zulks 
niet alleen van belang was om de aandacht te vestigen op de recru- 
tering, maar ook om de Canadezen te laten weten, dat wij in Hol- 
land niet bi; de pakken bleven neerzitten. Dat wij bestonden, wist 
men wel, maar dat wij b.v. nog gevochten hadden, was niet bekend! 
Het was in het bijzonder nuttig voor de Hollandse zaak in het alge- 
meen en voor de medewerking, die wij daardoor van de Canadese 
bevolking hebben gekregen. De Hollandse zaak stond gunstig bekend. 
Men sprak er thuis over en op deze wijze hebben wij deserteiirs 
langs omwegen kunnen bereiken. Wanneer men na zo'n spreekbeurt 
thuis kwam, zei men: wat hij heeft gezegd, is eigenlijk wel juist; 
Holland vecht voor een goede zaak. Zo hebben wij verschillende 
dienstweigeraars langs indirecte weg kunnen ompraten. 

40574. D r  Voorzitter: Hebt u nog een rondreis door Canada 
gemaakt? 

A. Ja, ik heb twee reizen gemaakt. De eerste in 1941. Ik ben 
toen var, het oosten naar het westen gegaan, waarbij ik 24 of 78 
lezingen heb gehouden. Ik heb tegelijk een rapport over mijn be- 
vindingen ten aanzien van de consulaire dienst in die gebieden uit- 
ge bracht. 

Tevens heb ik van d e  gelegenheid gebruik ktiniizn maken om mijn 
opwachting te maken bij de verschillende Canadese commandanten 
van de militaire districten, Het geheei is nog al ern zware opdracht 
geweest. 

40575. De Voorzitter: Kan men zeggen, dat, voor zover er bij 
de recrutering van succes kan worden gesproken, dat eril gevolg is 
geneest van de propaganda? 

A. Ik ben er van overtu~gd, dat het er toe bijgedragen beeft, 
maar ik zeg een SLICC~S,  gezien het ad~ ta l ,  ddt opgckonien is. is het 
niet. De houcling van de Hollarîders is n111 Teer tegengevallerk Er zijn 
er nog dltijd velen thuisgeb!evea. 

De leringen heboen e* In ieder gzkdl toe bijge3ragrn Op andere 
wijze was er ovexgens practiscn geen ~ropagandd te maken Wei 
hebben wij in het begin op alle postkantoren een ,,posterw oogcl>an- 
gen (dat zal oob wel in het verslap van generaal C a t p  stdan). die 
in het Engels en in hat Nederlands was gesteld De ,,poster" mac 
echter gesteld in ecn nog a1 autoritaire taal en herfr misschien af- 
schrikwekkend gewerkt. 

40576. De Voorzitter: Wanneer is u van Canada naar de Ver- 
enigde Staten gegaan? 

40577. De Voorzitter: Toen kwam u aan het propngandabureaii 
in New Yorl:'? 

A. Neen, aan het recruteringsbureau. 



40578. De Voorzitter: Daar had u dezelfde functie: zorgen voor 
de propaganda? 

40586. De Voorzitter: Ik kan mij toch voorstellen, dat iemand, 
die een contrôle instelt, wel enige indruk bij u zou achterlaten. 

A. Dat ben ik er steeds bij blijven doen. Dat was echter niet 
mijn hoofdtaak; dat was meer recrutering. 

40579. De Voorzitter: Had LI ook Zuid-Amerika, of alleen Noord- 
Amerika? 

A. Alleen Noord-Amerika. 

40580. De Voorzitter: Was u ook niet werkzaam ten behoeve van 
recrutering voor Zuid-Amerikaanse Staten? 

A. Neen, daarmee heb ik nooit iets te maken gehad. In Canada 
hadden wij wel contact met de Zuid-Amerikaanse Staten, d.w.z. daar 
kwamen ook de in die landen opgekomen recruten binnen. Er zijn 
niet veel gekomen; ik herinner mij met eens meer het aantal. Toen ik 
in New York was, was het merendeel al door ei1 kwamen er practisch 
geen nieuwe; in Canada was immers de kazerne al gesloten. 

40581. De Voorzitter: U hebt met generaal Carp een propaganda- 
reis door de Verenigde Staten gemaakt? 

A. Dat was mijn tweede reis. Eerst zijn wij dezelfde weg gevolgd, 
die ik gedeeltelijk op mijn eerste reis gevolgd had, dat is dwars door 
Canada naar Vancouver. Vandaar zijn wij langs de westkust naar 
beneden gezakt naar Seattle, Portland, San Francisco En Los Angeles. 
ook al om daar de Hollandse kolonie te bezoeken en propaganda 
te maken. 

40582. De Voorzitter: U hebt daar in het algemeen ook gesprokm 
over de invasie in Nederland en dan in het bijzonder waarschijnlijk 
over de recrutering, dus meer over Nederland in het algemeen? 

A. In het algemeen meer over de positie van Nederland in het 
wereldconflict. Die lezingen - of voordrachten, hoe u het noemen 
wilt - zijn in de loop der jaren veranderd. Al naargelang de politieke 
toestand zich wijagde, kon ik de zaak aanvullen. Later ben ik bijv. 
over Nederlandsch-lndie gaan praten, toen dat In het brandpunt van 
de belangstelling stond. 

Ik weet niet in hoeverre het zijn nut heeft bij u enige voorbeelden 
achter te laten; het zijn enige exemglaren van mijn propaganda- 
toespraken, van mijn spreekbeurten over de radio en van vraag- 
gesprekken over de radio. 

De Voorzitter: Wij willen ze graag even ter inzage hebben; u krijgt 
ze van ons weer terug. 

A. In New York was er slechts weinig sprake van propaganda. 
Daarvoor was het reeds te laat. Het was meer een kwestie van de 
algemene leiding van de recruteriiig, de verzorging van de contin- 
genten, die uit West-Indië in koloniale uniform kwamen en in het 
battledress gestoken moesten worden, financiële bijstand, geneeskun- 
dige verzorging, enz. Ik heb, toen ik wegging, door mijn opvolger 
een verslag laten opmaken, waarin de werkzaamheden van het bureau 
staan omschreven. Wellicht is het voor de cominissie van belang. 

40583, De Voorzitter: De comn~issie zal er gaarne kennis van 
nemen. 

Was er contact tussen de Regering in Londen en de recruterings- 
instânties in Canada? 

A. Ja, er was zelfs een zeer intensief contact. 

40584. De Voorzitter: Ik bedoel: kwam er geregeld bezoek om 
de zaak na te gaan? 

A. Ja, om de zoveel tijd kwam er iemand in Guelph. De Prinses 
kwam ook regelmatig. Wanneer eï een contingent naar Engeland 
ging, kwam Zij vanuit Ottawa over en sprak de jongens toe. Dat 
werd altijd bijzonder op prijs gesteld. Van Londen uit werd er echter 
zeer zeker contrôle uitgeoefend op hetgeen er gebeurde. 

40585. De Voorzitter: Kent u ook ir. Pot? Hij moet begin 1942 
een bezoek hebben gebracht aan Stratford, waarover hij een rapport 
heeft uitgebracht. Hij was reserve-luitenant bij de artillerie. 

A. Hij is mij niet bekend. Misschien is het een geheime opdracht 
geweest. U moet niet verget-n, dat mij zeer veel mensen zijn ge- 
passeerd. 

A. Als het een eerste-luitenant is geweest, dan zou ik het mij 
zeer zeker herinneren, omdat het niet de taak van een eerste-luitenant 
is contrôle uit te oefenen. 

40587. De Voorzitter: Ik heb zelfs de indruk, dat hij met u heeft 
gesproken. 

A. Dat is best mogelijk, maar ik kan het mij niet herinneren. 
Hij heeft mij dan in ieder geval niet gezegd, dat hij voor controle 
kwam. 

40588. De Voorzitter: De Regering had wel de indruk, dat de 
zaak te groot was opgezet en dat er noodzakelijk een inkrimping 
moest plaats vindzn, gezien ook het resultaat van de recruterinp. 
Bent u het daarmede eens? 

A. Neen, ik zie niet in, dat wij het op kleinere schaal zouden 
hebben kunnen doen, want als wij daar op het eten en de legering 
nog hadden bezuinigd, zou het zeker met de recrutering niet ge- 
gaan zijn. 

40589. De Voorzitter: De kazerne in Stratford was zeer groot? 

A. Het was een oude meubelfabriek. Dank zij herhaalde pogingcn 
en grote pressie op de Canadezen zijn wij ten slotte er in geslaagd 
deze kazerne te krijgen. Toen wij in 1940 de zaak moesten opzetten, 
was het ook voor de Canadezen het begin van de oorlog; ook o ij 
riepen hun mensen op. Al hun kazerneruimte en accommodatie was 
volkomen bezet. Wij zijn toen in deze oude meubelfabriek terecht- 
gekomen, waarvan wij één vleugel helemaal hebben gebruikt en ezn 
gedeelte van de andere. De bovenste verdieping was niet te gebrui- 
ken; deze was zo wankel, dat gevreesd werd dat zij, als de jongens 
er op zouden hossen, ineen zou storten. Wij hebben de fabriek voor 
niet veel geld gekregen; ten minste het leek ons niet zoveel in die 
tijd, nl. $ 500.- per maand. Toen wij begonnen, was er niets te 
krijgen en hebben wij moeten nemen wat ons het beste leek van wat 
er over was. Toen de Canadezen de fabriek, welke toen ook al als 
kazerne gebruikt werd, verlieten, hebben wij haar overgenomen. Wij 
hebben toen de Schonheltsfehler -- o n ~  het in het Zwitsers te zeggen 
-, voor zover hoogst noodzakelijk, weggenomen; wij hebben de 
rommel er uitgehaald en vrijelijk de verf- en witkwast gehanteerd, 
omdat het anders geen legering was om Hollandse jongens in te 
zetten. Wij hebben dat alles gedaan in de gedachte, dat wij honderden 
recruten zouden krijgen, maar dat is tegengevallen. Wij konden het 
juiste aantal niet altijd schatten en zijn daarbij veelal afgegaan op 
de mening van de gezant in Ottawa en van de verschillende consulaire 
posten. Wat ten slotte is gekomen, is van onze verwachtingen aan- 
zienlijk afgeweken. Maar toen wij zagen, dat de zaak te groot was 
opgezet, hebben wij onmiddellijk uitgezien naar andere kwartieren, 
die in 1942 gemakkelijker te krijgen waren, en zijn toen naar Guelpli 
gegaan. 

40590. De Voorzitter: Dat ging onder aandrang van de heer 
Dijxhoorn en, via hem, van de Regering in Londen? 

A. Ja, er is over gecorrespondeerd. 

40591. De Voorzitter: Het is waarschijnlijk geen eigen initiatief 
van de recruteringsdienst in Canada geweest? 

A. Dat kan ik heus niet meer zeggen. 

40592. De Voorzitter: Einde 1943 was de liquidatie in Guelph 
voltooid. Toen hebt u een andere taak gekregen? 

A. Ja, toen ben ik naar New York gegaan. 

40593. De Voorzitter: Jawel, maar had u niet de leiding van de 
werkzaamheden, toen de liquidatie voltooid was? 

A. Neen; na de sluiting ben ik weggegaan. 

40594. De Voorzitter: Toen bent u hoofd van het bureau in New 
York geworden? 

A. Toen heb ik de leiding van de werkzaamheden van het 
bureau te New York overgenomen en was het met mijn bemoeienis 



met Canada afgelopen. Daarmee heb ik verder niets te maken gehad; 
de werkzaamheden in dat land werden overgenomen door ritmeester 
A.  G. W. van Riemsdijk. 

40595. De Voorzitter: Is deze in Canada gebleven? 

A. Neen. Ik was even de zaak kwijt; het was zo: toen het 
kamp in Guelph werd opgeheven, hebben wij twee centrale punten 
gemaakt: een in Montreal, onder leiding van van Riemsdijk, en een 
- dat bestond al - in New York. Alles, wat afgewikkeld moest 
worden in Canada, o.a. de kwestie van de gedemobiliseerdcn (de 
recrutering was toen voorbij, maar toen kregen wij de kwestie van 
de gedemobiliseerden), is in Montreal gebeurd onder toezicht van 
generaal Dijxhoorn, toentertijd een van de Nederlandse vertegen- 
woordigers aan het Combined Chiefs of Staff Committee te 
Washington, D.C. Met Canada heb ik toen niets meer te maken ge- 
had; ik heb alleen te maken gehad met mijn taak in New York. 

40596. De Voorzitter: Tol het einde van de oorlog, of ook nog 
daarna? 

A. Tot Februari 1946. 

De Voorzitter: Wij danken u zeer voor uw inlichtingen en ik sluit 
het verhoor. 

A. KERKHOVEN. 

ALGERA, voorzztrer. 

DE KORT. 

DASSEN. 

DIJISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren de Kort en 
Dassen, leden, alsmede de heer Duistenvinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Jhr. ADRIAAN WILLEM GERRIT VAN RIEMSDIJK, 
oud 39 jaar, wonende te Noordwijk, 

industrieel. 

Hij legt de eed af als getuige. 

40597. De Voorzitter: Welke functies hebt u gedurende de tijd 
van de oorlog bekleed? 

A. Ik ben 6 Januari 1941 onder de wapenen gekomen bij de 
Nederlandse troepen in Stratford, Ontario. 

40598. De Voorzitter: Was u toen in Canada? 

A. Ik woonde in Canada. 

40599. De Voorzitter: Was het ingevolge de algemene recrutering, 
dat u opgekomen bent? 

A. Er werd al gerecruteerd. De eerste reserve-officieren, die in 
Canada woonachtig waren - het waren er vier - zijn op die d a t ~ m  
onder de wapenen gekomen. 

40600. De Voorzitter: Dus u behoorde bij het eerste contingent, 
dat op 9 Januari 1941 is opgekomen? 

A. Ja, het was op 9 Januari. 

40601. De Voorzitter: Er  waren één kapitein e i vijf eerste-luite- 
nants. Behoorde u bij die groep? 

A. Ja. Ik heb daar eerst een tijd als instructeur bij de troep ge- 
diend. N a  het weggaan van de toenmalige overste Sas ben ik door 
de toenmalige commandant majoor Carp belast met de supervisie 
over de recrutering in die gebieden, die lagen buiten Canada en de 
Verenigde Staten, meer speciaal Zuid- en Midden-Amerika en het 
toezicht op die groepen, die via die gebieden naar Canada kwamrn. 
Dit was derhalve de administratieve kant van de zaak. De eigenlijke 
recrutering in die gebieden geschiedde door de plaatselijke diploma- 
tieke en consulaire vertegenwoordigers. Zij riepen ter plaatse op en 
stuurden de keuringsgegevens naar de Nederlandse troepen in 
Canada. Die gegevens werden op speciale formuliereii gecontroleerd 
door de dokter en kwamen daarna bij mij terug. Ik deed de verdere 
correspondentie, bepaalde de datum van oproeping, zorgde voor het 
vervoer, enz. Na het weggaan van de to,-nmalige kapitein van den 
Bergh ben ik belast geweest met de gehele recrutering. In die tussen- 
tijd waren die gebieden uitgekamd. Ik heb mij toen gedurende enige 
tijd bemoeid met de recrutering in Canada. 

40602. De Voorzitter: Dat uitkammen is ondanks alle moeite 
niet erg volledig geweest. 

A. Neen, er is natuurlijk een niet onaanzienlijk aantal mensen 
niet onder de wapenen gekomen, gedeeltelijk op gegronde redenen 
en met daarvoor verleende vrijstelling van opkomst. Een ander ge- 
deelte is eenvoudig niet opgekomen, aangezien er geen machtsmidde- 
len waren, ten minste niet in die gebieden. l 

40603. De Voorzitter: Hoe stonden in het algemeen de Rege- 
ringen van de Zuid-Amerikaanse Staten tegenover deze recrutering? 

A. Ik geloof, dat er noch tegenwerking, noch medewerking is 
ontvangen. Het werd geheel door de plaatselijke diplomaten of soms 
cioor middel van de consulaire kanalen gedaan. Ik denk, dat het er 
van afhangt welk land het betreft. 

40604. De Voorzitter: Ja, tussen de Regering van Nederland en 
die van Canada en van de Verenigde Staten werden nogal veel onder- 
handelingen gevoerd over deze kwestie; is dit in Zuid-Amerika ook 
het geval geweest, of oordeelden die Regeringen: laten zij hun gang 
maar gaan? 

A. Zij konden zich met niets bemoeien: er was slechts één land 
in oorlog, Brazilië; de overige waren neutraal. 

40605. De Voorzitter: Dat waren de Verecigde Staten eerst ook. 

A. Daarom hebben wij in het begin in de Verenigde Staten de 
grootste moeilijkheden gehad. 

40606. De Voorzitter: Hebt LI dezelfde moeilijkheden in Zuid- 
Amerika gehad? 

A. Dat geloof ik niet, omdat het aantal Hollanders, dat daar zat, 
veel kleiner was. In Argentinië was het misschien het grootst; dan 
kwam Brazilië, maar daar was het zeer klein. 

40607. De Voorzitter: Dus uw bemoeienissen begonnen eigenlijk 
pas na het moment, waarop u in Canada een opgave had ontvangen 
van de recruten, die opgeroepen konden worden? 

A. Wat Zuid-Amerika betreft wel, want daar was het geheel 
in handen gesteld van diplomatieke en consulaire vertegenwoordigers. 
Wij deden alleen de afwerking. Wij deden wel wat niet voorzien was 
in de richtlijnen, maar de officier van gezondheid heeft geëntameerd, 
dat de keuringsformulieren naar Canada werden gezonden om door 
onze officier van gezondheid te worden gecontroleerd. 

40508. De Voorzitter: Had de keuring in Zuid-Amerika plaats? 

A. Ja, dat kon niet anders. In de richtlijnen stond, dat de beslis- 
sing, wie onder de wapenen worden geroepen, in handen van de 
diplomatieke vertegenwoordigers wordt gelegd, maar er wordt niet 
in details bij gezegd, wie ten slotte eigenlijk een beslissing omtrent de 
geschiktheid voor de militaire dienst moet nemen. Er waren zekere 
directieven, maar die waren onvoldoende voor een gezant om met 
behulp daarvan te kunnen oordelen over de physieke geschiktheid. 

Toen wij wisten, dat er een Koninklijk besluit was getekend, met 
betrekking tot de dienstplicht in zekere landen, hebben wij onmiddel- 
lijk van Canada uit geschreven: op deze manier moet het gebeuren, 
d.w.z. wij hebben de keuringsforrnulieren gezonden: die waren op 
dezelfde manier opgemaakt als de Canadese; zij werden bij onze be- 
oordeling niet teruggestuurd aan de diplomatieke vertegenwoordiger, 
want het was ja of neen. Als het ,,jan was, moest de gezant de op- 
geroepene verschepen, de kostwiiinersvergoedii~g vaststellen, enz. 

40509. De Voorzitter: Volgens onze gegevens zijn ten slotte 
l50 man uit Zuid-Amerika gekomen. Is het naar uw oordeel relatief 
-- in vergelijking met Canada en de Verenigde Staten - veel? Of is 
het heel weinig? 

A. Het ligt ongeveer in het midden. Er had misschien als het 
helemaal uitgekamd was geworden, het dubbele kunnen uitkomen, 
maar meer ook niet. 

40610. De Voorzitter: Dan is het relatief nogal vrij gunstig ge- 
weest. 

A. Ja, misschien wel. 



40611. De Voorzitter: Welke werkzaamheden had u nog meer? 

A. Ik heb de lichamelijke opvoeding onder mijn leiding gehad 
en in het algemeen wat men noemde ,,Welfarev. Ik ben belast ge- 
weest met de intendance, waaronder eveneens de cantines ressorteer- 
den. Wij hebben dikwijls vele functies gehad. ,,Public relations" heb 
ik ook een tijd waargenomen. Het waren verschillende bijzondere 
functies, die ik had. 

40612. De Voorzitter: Was het apparaat in Canada niet wat te 
groot in verband met de uitkomsten? 

A. Het apparaat is inderdaad in het begin misschien niet, maar in 
de tweede helft wel rijkelijk grool geweest. 

40613. De Voorzitter: Zijn er ook pogingen uitgegaan van het 
recruteringsbureau zelf in Canada om vereenvoudiging tot stand te 
brengen, of is het meer gebeurd door drang van hogerhand? 

A. Die pogingen zijn ongetwijfeld gedaan, ook om een andere 
oplossing te vinden. een oplossing misschien meer in de richting van 
die van de Belgen, maar dat stuitte weer op vele moeilijkheden en 
complicaties. 

De onzekerheid zat eigenlijk hierin: er kwamen regelmatig groepen 
mensen uit Spanje en Portugal via Curaçao, en dat bracht weer met 
zich, dat er ruimte nodig was. Verder kwamen regelmatig kanon- 
niers, die bij de koopvaardij waren, terug. Er was een vrij regelmatig 
va et vient. Het apparaat was in de tweede helft echter ongetwijfeld 
aan de grote kant. 

40614. De Voorzitter: De kazerne is waarschijnlijk altijd veel 
te groot geweest. 

A. Die kwestie was wel uiterst lastig. omdat er geen ruimte te 
krijgen was. Dat had niet veel anders gedaan kunnen worden. Guelph 
was al belangrijk kleiner. 

40615. De Voorzitter: Hadt u daarria:ist gelegenheid om uw par- 
ticuliere zaken te bevorderen? 

A. Neen. Ik had natuurlijk 's avonds vrij. Ik was directeur van 
het filiaal van de Erven Lucas Bols in Canada. Maar in verband met 
de grondstoffenrantsoenering liep dit gedurende de oorlog allemaal 
vanzelf. In  mijn vacantie ging ik meestal naar het bedrijf, maar ik 
was er niet nodig. 

40616. De Voorzitter: U kon dus al uw tijd besteden aan uw 
militaire functie. 

A. Dat heb ik ook gedaan. Er is ook een zeker vlagvertoon ge- 
weest, dat ongetwijfeld een goede indruk heeft gemaakt. De vriend- 
schapsbanden met Canada waren zeer goed. 

40617. De Voorzitter: U kon dus wel een deel van de tijd be- 
schikbaar stellen voor het kweken van goodwill? 

A. Er waren natuurlijk altijd een aantal officiële aangelegen- 
heden. Er waren toen nog vele vergaderingen in Ottawa van ae  
officieren van de ,,allied forces" over recruteringskwesties, kleding- 
aangelegenheden, enz. 

40618. De Voorzitter: Maar doordat de recrutering niet veel 
opleverde, was het waarschijnlijk een rustige werkkring. 

A. U weet, dat de vaststelling der kostwinnersvergoeding een vrij 
ingewikkelde zaak was. Voor wij een man onder de wapenen hadden, 
was er reeds een dik dossier. Er was heel veel zuiver admiiiistratief 
werk aan te doen. 

40619. De Voorzitter: Nam u ook deel aan de besprekingen op 
het Departement van Landsverdediging? 

A. In het begin niet, later wel. Ik ben er verschilleilde malen met 
majoor Carp en kapitein Kerkhoven geweest. Soms was ook de 
dokter er bij. 

40620. De Voorzitter: Wat werd daar behandeld? 

A. In het begin van de recrutering was het zo, dat de Hollan- 
ders niet door de Canadezen, maar door ons werden opgeroepen. 

Er waren echter. die geen gehoor gaven, terwijl tegen hen geen 
machtsmiddelen bestonden. Dit is in lange vergaderingen besproken. 
Er werd toen later besloten, dat de Hollanders zouden worden op- 
geroepen door de Canadezen en dan de keuze zouden krijgen tussen 
bij ons dan wel bij de Canadezen te dienen. 

Ik zeg het u nu in een paar woorden, maar het heeft een onge- 
lofelijk lange tijd geduurd eer wij het voor elkaar hadden en daar- 
aan waren oneindige besprekingen voorafgegaan. 

40621. De Voorzitter: Maar in het algemeen is het resultaat wel 
teleursteilend geweest, geloof ik. 

A. Het resultaat van de totale recrutering is teleurstellend ge- 
weest, maar de grote fout zit hierin, dat het aantal Nederlanders in 
Canada veel kleiner was dan volgens de cijfers, die men in Londen 
tot zijn beschikking had. Het was een volkomen verkeerde bereke- 
ning. Er werd gesproken van 200 000; doch er was geen kwestie 
van. Canada heeft naar verhouding nog vrij aardige resultaten op- 
gebracht. Amerika was heel beroerd. 

40622. De Voorzitter: Canada volgens onze gegevens in totaal 337. 

A. In totaal hebben wij nooit meer dan 1200 man opgeroepen, 
geloof ik. 

40623. De Voorzitter: De meesten kwamen niet? 

A. Neen, ik bedoel: 1200 man hebben wij onder de wapenen 
gehad. 

40624. De Voorzitter: Met inbegrip van de recruten uit de Ver- 
enigde Staten en Zuid-Amerika? 

A. Ja, alles. De opzet van de gehele zaak is natuurlijk veel te 
groot geweest. Men is uit Londen gekomen met veel te grote ver- 
wachtingen. 

40625. De Voorzitter: Hebt u de indruk, dat het resultaat de 
kosten en de moeite waard geweest is? 

A. Zo'n vraag mag u eigenlijk niet stellen. 

40626. De Voorzitter: Maar u mag alle factoren in ogenschouw 
nemen, niet allezn het aantal, maar ook eventuele goodwill, die ge- 
kweekt is, en het hoog houden van de goede naam van Nederland. 

A. Dat er In die landen gerecruteerd moest worden, op welke 
manier ook, is ongetwijield een feit. Als wij niets hadden gedaan en 
de Hollanders hadden laten zitten, zou het op het buitenland on- 
getwijteld een bijzonder slechte indruk hebben gemaakt. Wij hebben 
ook expresselijk vrij hoog van de toren geblazen, wij hebben veel 
gewerkt met foto's, die wij hebben rondgestuurd aan de bladen. Enfin, 
er is veel gedaan: de bezoeken van de Prinses, van de Earl of 
Athlone en al die dingen, wij hebben getracht er een zekere propa- 
ganda van te laten uitgaan. Ongetwijfeld is dit gelukt, doch het resul- 
taat is niet uit te drukken in geld. 

40637. De Voorzitter: Neen, ik vraag uw indruk. 

A. Een indruk? U weet. de opleiding bij het luchtwapen in 
Canada (R.CA.F.) gedurende de oorlog werd geschat per piloot op 
$ 25.000.- (de kosten van vliegvelden, vliegtuigen, afschrijvingen, 
calarissen van het personeel, alles bij elkaar). Ik herinner het mij 
heel goed, omdat ik een van de piloten, die in Canada was opgeleid, 
van Sfockuin, uit de Royal Canadian Airforce heb gepeuterd en bij 
ons heb gekregen (hij is naar Londen gegaan en is helaas verongelukt). 
Toen dit mij gelukt was, zei men. dat is een cadeautje van de Cana- 
dezen van $25  000.-. 

Dat de zaak altijd te groot opgezet is, is ongetwijfeld waar. Ik 
heb ook op een zeker ogenblik gevoeld, dat het einde moest komen 
en ben ook naar Europa gegaan. 

40628. De Voorzitter: Toen Guelph einde 1943 geliquideerd 
werd, was u in Guelph? 

A. Ik heb persoonlijk geliquideerd. Ik ben de laatste man, die 
is weggegaan. Ik heb alle uitrustingsstukken, enz. naar de Canadezen 
teruggebracht. Vóór de liquidatie had ik reeds gevraagd overgeplaatst 
te worden naar Europa. Ik ben toen nog bijna een jaar werk- 
zaam geweest als hoofd van het militair bureau van het consulaat- 



generaal en als wnd. consul-generaal in Montreal. Op die oplossing 
had ik al eerder aangedrongen. Ik had daar een klein bureau en het 
komende en gaande militaire personeel kon worden ondergebracht 
bij de Canadese militairen. 

40629. De Voorzitter: U had dus daar ook recruteringswerk- 
zaamheden? 

A. Ja. Het was een klein bureau. Ik had een sergeant-majoor 
en een schrijver. Het was goed, dat dit bureau er was, want het heeft 
naderhand de werkzaamheden, verbonden aan de demobilisatie, ver- 
richt. Die werkzaamheden begonnen niet pas na de oorlog, maar die 
waren er ook al in 1943 en 1944. Volgens de richtlijnen uit Londen 
mochten wij bij het uitbreken van de oorlog tot onze grote verbazing 
vrijwilligers accepteren tot 55 jaar. Aangezien er in Canada een niet 
onaanzienlijk aantal mannen van die leeftijd rondliep en er lichte 
keuringseisen waren gesteld, gingen velen op 52-, 53- of 54-jarige 
leeftijd overzee. In 1944 waren ze weer een paar jaar ouder. In de 
Engelse Midlands, waar het klimaat nat is, kregen velen bronchitis, 
kwamen terug en kregen een invaliditeitsvergoedi~ig. 

40630. De Voorzitter: Er is wel eens de vrees geweest, dat zij, 
wanneer zij dienst namen in het Nederlandse leger, minder kans 
zouden hebben in Canada terug te komen. Wat is u daarvan bekend? 

A. Die vrees was niet zozeer in Canada als wel in Amerika aan- 
wezig. Ik geloof niet, dat het daar is voorgekon~en, dat sommigen niet 
meer terug konden komen. In de Verenigde Staten was het echter 
een enorme puzzle. E r  was daar een zeer groot aantal gedroste zeelui, 
die zich zonder ,,permitH in de Verenigde Staten bevonden. Een aan- 
tal van deze mensen heeft dienst genomen en ik geloof, dat er met hen 
grote moeilijkheden zijn geweest, omdat zij ge-n re-entry permit 
hadden. Ik geloof, dat het later wel gedeeltelijk is geregeld. 

40631. De Voorzitter: Heeft de liquidatie een vlot verloop gehad? 

A. Ja, alle militaire uitrustingen, enz. hebben wij teruggestuurd, 

40632. De Voorzitter: Heeft u in de latere tijd nog moeilijkheden 
met de recrutering gehad? 

A. Neen, het aantal recruten was in die tijd - het was einde 
1933 - zeer miniem. Wij hadden lijsten van de daar wonende Hollan- 
ders en wanneer dan een bepaalde lichting aan de beurt was, bleek 
uit die lijsten wie in aanmerking kwamen. 

Zij werden dan opgeroepen. Zo kamden wij nog een laatste 5, 
6 man per maand uit degenen, die 18 jaar werden. 

40633. De Voorzitter: Hoelang is u hoofd van het militaire bureau 
geweest? 

A. Ik schat, dat ik dat ongeveer een jaar ben geweest. 

40634. De Voorzitter: Is u daarna naar Engeland gegaan? 

A. Ja, naar Engeland en naar België. 

40635. De Voorzitter: Dus u heeft deelgenomen aan de veldtocht? 

A. Ik ben verbindingsofficier geweest (dat was wat ik gaarne 
wilde) bij de Canadezen, omdat ik er vandaan kwam. Ik had al in 
1943 een request aan de Minister gezonden, daarheen te mogen gaan. 
De toenmalige gezant in Ottawa heeft mij niet willen laten gaan. 
Toen is de consul-generaal (dat was de heer Lurlctz) overgeplaatst en 
opgevolgd door de heer Middelburg. Daartussen was een periode en 
heb ik waargenomen als consul-generaal. Ik ben pas December 1944 
uit Canada weggegaan. 

40636. De heer Dassen: Hoe was in het algemeen de mentaliteit 
van de Nederlanders in Canada, ik bedoel vooral met het oog op 
het dienst nemen voor Nederland? 

A. Ik moet dus eigenlijk generaliseren, want er waren enthousiaste 
mensen en minder enthousiaste mensen. Door de bank genomen, 
vond ik niet, dat het enthousiasme de spuigaten uitliep. 

40637. De heer Dassen: Kunt u als Nederlander, die er woonde, 
zeggen of er redelijke argumenten voor waren? U keilde de mentali- 
teit en de economische omstandigheden. 

A. De meeste van deze mensen waren hun contacten met Neder- 
land kwijt en zeiden: ,,Het is heel beroerd, dat Nederland in de 
oorlog is, maar dat is voor ons geen reden om onder de wapenen te 
gaan." 

Een gedeelte hebben wij gekregen, doordat wij een kostwinners- 
vergoedingsregeling hadden, die niisschien iets gunstiger was dan die 
van de Canadezen, althans voor grotere gezinnen Het enthousiasnie 
was door de bank niet groot, voornamelijk omdat de opgeroepenen 
het contact met Nederland kwijt waren. Sommigen beweerden, dat zij 
Canadees waren; zij zaten daar al zo lang op hun boerderijen en 
dachten, dat zij het vanzelf waren geworden. Er waren mensen, die 
hun nationaliteit hadden verloren, doordat zij zich in geen tien jaar 
bij de consul hadden gemeld. De band met Holland was er niet meer; 
er is ook nooit iets tot behoud er van gedaan. 

40638. De heer Dassen: Wat zou u kiezen, als u een keuze ZOU 

moeten mzken tussen het systeem van recrutering, zoals het in Canada 
is opgezet, en de recrutering, zoals zij in Midden- en Zuid-Amerika 
is geweest, waar men het liet lopen over de diplomatieke en consu- 
laire ambtenaren? 

A. U moet niet vergeten, dat in die tijd de consulaire en diplo- 
matieke posten veel te weinig personeel hadden om dat te hebben 
kunnen doen. Er was een Chargé d'Affaires in Ottawa, die allezn 
één secretaresse had. De consul-generaal in Montreal, de enige be- 
roepsconsul, zat met één meisje en een kanselier, die wij nog hebben 
geleverd: een afgekeurde man van ons. Die bureaux waren ten enen- 
male onvoldoende bezet om het recruteringswerk in Canada te kun- 
nen doen. 

Overigens was het goed, dat die troepen daar zijn geweest Het was 
goed, dat er ten minste een plaats op het westelijk halfrond bestond, 
waar de gaande en komende man onder dak kwam Dit gebeurde 
meer dan u zoudt denken. Er kwamen o.a. mensen uit Engeland op 
weg naar de luchtvaartopleiding van de K.N.I.L. in Amerika. Voor 
deze mensen was een onderkomen inderdaad noodzakelijk, maar dit 
onderkomen is natuurlijk een beetje groot geweest. 

40639. De heer Dassen: Men mag het onderkomen niet alleen 
afstemmen op de recrutering. Het heeft ook een andere bestemming 
gehad. 

A. Als deze recrutering gedaan was door de consulaire vertegeil- 
woordigingen, was het o? niets uitgelopen. 

40640. De heer Dassen: In Zuid-Amerika schijnt het nog een 150 
man opgeleverd te hebben. 

A. U moet niet vergeten, dat er in Zuid-Amerika een groot 
aantal landen is, waardoor er naar verhouding een veel betere ver- 
tegenwoordiging was dan in Canada. In Buenos Aires b.v. waren een 
consul-generaal en een gezant met een staf personeel. Zij hadden 
misschien 200 Hollanders te recruteren. In  Brazilië was er misschien 
sprake van 150 man. In Canada was het aantal veel groter. Ik weet 
niet hoeveel Hollanders er in Zuid-Amerika woonden en ik kan ook 
niet broordelen welk percentage er in verhouding tot Canada is 
uitgekomen. 

40641. De Voorzitter: Zou de uitkomst zonder recrutering gun- 
stiger zijn geweest, b.v. wanneer zij geschied was op basis van vrij- 
willigheid? 

A. Ongetwijfeld niet. Deze manier van oproepen is juist geweest. 
Men moet de mensen verplichten, evenals het hier gebeurde, om, 
wanneer het land in nood is, in militaire dienst te komen. Conscriptie 
dus. De grote moeilijkheid was, dat tegen hen, die niet opkwamen, 
geen sancties bestonden. Ik geloof, dat de kwestie van de zwarte 
lijsten in de doofpot is geraakt. 

40642. De Voorzitter: Heeft u in uw diensttijd kennis gemaakt 
met ir. Pot? 

A. Ja. 

40643. De Voorzitter: In welk verband? 

A. Als ik mij goed herinner, is Pot opgekomen uit Venezuela. 
Hij was bij de Shell. 

40644. De Voorzitter: Is hij gewoon als recruut in dienst geweest? 

A. Ik meende, dat hij reserve-officier was. 



Ik geloof, dat hij naar het oliebataljon is gegaan. Dit was een 
bataljon, dat door de toenmalige Minister van Mook werd opgericht 
om in Nica-verband naar Indië te gaan. 

40645. De Voorzitter: Herinnert u zich hoelang hij in Canada 
in dienst is geweest? 

A. Neen, maar als ik mij goed herinner, is hij er niet lang geweest. 

40646. De Voorzitter: Heeft u verder zelf nog iets op te iner- 
ken? 

A. Ik zou gaarne willen weten of het de bedoeling is de iesl.11- 
taten van de recrutering af te wegen tegen de kosten of wordt alleen 
maar de morele kant van de zaak bestudeerd? 

De Voorzitter: Dit onderzoek is een uitvloeisel van een besluit 
van de Tweede Kamer. 

A. O ja, met betrekking tot het Regeringsbeleid 1940-1945. 
Ik zou er aan willen toevoegen, dat het in het begin uiterst lastig 

is geweest enig contact met Londen te krijgen, en zelfs enige beslis- 
singen uit Londen te krijgen. Wij heben in het begin veel op eigen 
kompas moeten varen om de eenvoudige reden, dat de instructies 
niet uitkwamen, omdat in Londen de Departementen zonder bezet- 
ting waren. Ik herinner mij, dat er een nieuw Koninklijk besluit voor 
het oproepen van een nieuwe jaarklasse moest zijn, doch dat bleek 
cian in Londen vergeten en kwam pas na ons verzoek. 

Wij hebben in het begin heel moeilijk gewerkt. 

40647. De Voorzitter: Is het beter geworden, toen generaal Dijx- 
hoorn in Amerika kwam? 

A. Neen. Ten slotte is hij alleen aangesteld om de supervisie van 
de recrutering te houden . .. . . . . . . och, tegen het einde liep alles betcri 
Men begon met een aantal officieren, die in een Engels sprekend 
land kwamen, doch de Engelse taal zeer matig beheersten, hetgeen 
niet bevorderlijk was. 

40548. De Voorzitter: U hebt in het geheel geen bemoeienis met 
de recrutering in de Verenigde Staten gehad? 

A. Neen. Ik heb mij wel verstout op een zeker ogenblik daarover 
een brief inet een rapport te schrijven aan wijlen overste Sas, omdat 
ik het helemaal niet eens was en vond, dat er een totaal verkeerde 
persoon zat, die het deed. 

40549. De Voorzitter: Wie was dat? 

A. Van  Schreven. Hij leek mij niet geschikt, hoewel hij ambtelijk 
behoorlijk onderlegd was. Ik heb er een beetje moeilijkheden met ae 
overste over gehad, maar ik vond, dat de recrutering bijzonder slecht 
ging in het begin, in aanmerking nemende de bestaande moeilijk- 
heden. 

40650. De Voorzitter: Kunt LI dit iets nader toelichten? 

A. In het algemeen zou ik willen zeggen, dat het bureau d ~ a r  
kans heeft gezien zich in een minimum van tijd impopulair te makiln 
bij de Nederlandse bevolking in New York en dan ook vrijwel bij 
iedereen. Dat heeft de zaak geen goed gedaan. Nu was het ook niet 
gemakkelijk, vooral niet in het begin. Ik herinner mij heel goed, dat 
in Juni 1941 de stemming bij de Amerikaanse bevolking was, dat het 
in Europa was afgelopen. 

40651. De Voorzitter: Door welke maatregelen heek het bureau 
zich impopulair gemaakt? 

A. Ik geloof door eenvoudig ambtelijke oproepen uit te sturen 
aan mensen, die lange tijd uit Holland weg waren; ik geloof, dat het 
bij die mensen op een andere manier had moeten gebeuren. Je kunt 
niet een Nederlander, die lang in het buitenland heeft gezeten, zo'n 
nota sturen en zeggen: ,,Morgen om negen uur, enz.". Dat kan en 
bestaat niet! Het enige resultaat is, dat je daarmee een hoop kwaad 
bloed zet. Ik geloof, dat in het begin heel veel dingen op een onoor- 
deelkundige manier zijn gedaan; dat men dacht, dat men in Neder- 
land was. Het is absoluut uit den boze om het zo te doen. Men moet 
daarbij een beetje .... . . marchanderen, dit is hier het gorde woord 
niet, maar men moet het op een andere manier doen dan waarop 
men in Nederland iemand onder de wapenen roept. 

40652. De Voorzitter: Hoe kwam u daarvan op de hoogte? Het 
speelde zich af in de Verenigde Staten en u zat in Canada. 

A. In de eerste plaats had ik zeer veel mensen, die ik kende in 
de Verenigde Staten; je zag de resultaten en de correspondentie, dic 
er over gevoerd werd. 

Ik ben er ook altijd evn voorstander van geweest onze eigen men- 
sen er neer te zetten? 

40653. De Voorzitter: Wat verstaat u onder ,,eigen mensen"? 

A. Het bureau is ten slotte bemand met mensen van de Neder- 
landse troepen in Canada. Eerst heeft daar gezeten de Kuyper als 
assistent van van Schreven. Daarna is kapitein van den Bergh er 
heen gegaan en ten clotte heeit majoor Kerkhoven er gezeten. 

40654. De Voorzitter: Is het toen beter gegaan? 

A. Ja, daar ben ik van overtuigd. Als dat niet was gebeurd, zou 
het heel wat slechter zijn gegaan. 

40655. De Voorzitter: Daardoor was waarschijnlijk de verhou- 
ding tussen de Nederlandse militairen in Canada en het bureau in 
New York niet zo goed? 

A. Er waren inderdaad moeilijkheden, maar ik ben het gelukkig 
vergeten. Er werden ook wel domme dingen gedaan. Er werden be- 
loften gedaan, die niet konden worden nagekomen. 

40656. De Voorzitter: Er heerste dus ontevredenheid bij de recru- 
ten; die uit de Verenigde Staten in Canada kwamen. 

A. Voor een gedeelte wel. U moet niet vergeten, dat de meeste 
niensen daar een zeer lucratieve betrekking hadden. Er was een zeker 
antagonisme tussen hen, die wel naar Engeland over gingen, en de 
vulpenbrigade, bestaande uit mensen, die wij allezn maar onder de 
wapenen hebben gehad om hen te militariseren. Daarna gingen ze 
terug naar New York, waar ze dan vrij van Amerikaanse militaire 
dienst bleven. Op deze manier konden wij allerlei mensen in sleutel- 
posities in New York handhaven. Ze bleven in uniform, maar ont- 
vingen geen geld. Zij zaten o.a. bij de Scheepvaartmissie, enz. Daar- 
mede is heel goed werk gedaan. Maar er ontstond daardoor ook 
wrevel, want de ei11 ging naar Engeland en de ander zat, in zijn 
iiniform, met zijn vulpenhouder te schrijven. 

40557. De Voorzitter: Hebt u nog bemoeienis met de vrijstel- 
lingen gehad? 

A. Alleen toen ik de recrutering had, had ik er iets mede te 
maken. 

40658. De Voorzitter: Er is toch een commissie in Amerika ge- 
weest, die ten aanzien van de vrijstellingen adviseerde? 

A. Ja, maar in Canada deden wij het zelf. Wij hadden wel de 
kostwinnersvergoeding. 

40659. De Voorzitter: Is u van de vrijstellingscommissie in 
Amerika niets bekend? 

A. Neen. Ik meen. dat Schotte er in zat. Hij heeft zich con amore 
met het recruteringsbureau beziggehouden, maar het ging niet. Hij 
was een goed Nederlander, maar hij kon het niet. 

40660. De heer Dassen: Het viel mij op, dat uw zienswijze is, dat 
men de conscriptie in Canada moest toepassen. Dat is een zienswijze, 
die niet door allen wordt gedeeld, ook niet door de militaire missie 
in Canada zelf, omdat men zegt: in het land zelf bestaat het qysteem 
niet (integendeel, er zijn zeer grote groepen van de bevolking, die 
dit systeem pertinent afwijzen, nl. in het Frans sprekende gedeelte 
van Canada) en nu is het van een buitenlandse Mogendheid ver- 
keerd met een systeem van werving te komen, dat volkomen indruist 
tegen datgene, wat men daar te lande doet en in praktijk brengt. 
Men meent dus, dat men met een vrijwillige werving meer zou heb- 
ben kunnen bereiken, omdat zij de mentaliteit beter zou heb'sen aan- 
gesproken dan met de verplichte dienstneming, terwijl het bezwaar 
van Amerika, zoals u het beschrijft, tegen de verplichte dienstneming 
tot op zekere hoogte moet gelden voor Canada, waar men een 



briefje krijgt met de mededeling: komt u (niet morgen, maar) over 
twee weken om gekeurd te worden. 

A. Dat ben ik zeer zeker niet met u eens. In de eerste plaats 
moet u niet vergeten, dat d s  Nederlanders, die in Canada zaten, op 
enkele uitzonderingen na niet in het Frans sprekende gedeelte zaten. 

In de tweede plaats is er wel degelijk conscriptie in Canada geweest, 
behalve voor overzee. Er is ook nog conscriptie voor overzee geweest: 
er zijn een of twee divisies geconscripteerd overgegaan, waarop 
onmiddellijk een groot aantal Canadezen in de bossen is ver- 
dwenen. Zij hebben met die Canadezen hetzelfde gedaan als wij; 
door al die dienstweigeraars, onder wie zelfs deserteurs, hebben ZIJ 

een streep gehaald. Dat was inderdaad in het Frans sprekende ge- 
deelte van Canada. 

40661. De heer Dassen: Later is de conscriptie ..... . 

A. Ja, later! Ik denk: vrij kort nadat Amerika in de oorlog is 
gekomen. 

40662. De heer Dassen: Generaal Carp dacht aan het einde. 

A. Ik denk in 1943. 

De Voorzitter: In 1942. 

A. Toen was er een complete conscriptie. De mensen werden 
onder de wapenen geroepen en vrij slecht behandeld, omdat zij 

natuurlijk door de andere heren werden beschouwd als uitschot. Er 
was aileen geen conscriptie voor overzee, maar daarbij liggen wij 
heel anders, omdat onze operatievelden overzee liggen. 

Met die opvatting ben ik het dus per se niet eens. 
Het enige nadeel is, dat je in feite - behalve in Zuid-Afrika, 

waar het wel kon - geen sancties kunt uitoefenen tegen mensen, 
die niet opkomen. Dat is, wat wij altijd hebben geprobeerd in Canada 
gedaan te krijgen: dat een Nederlandse dienstweigeraar even goed 
werd opgepakt (althans dat er iets aan gedaan werd) als een Canadese; 
dat is het enig juiste en op deze manier moet de zaak eventueel in de 
toekomst worden aangepakt; er moet over één kam worden geschoren. 

De enige kans is, dat zij op de plaats, waar zij wonen, met een 
verkeerd oog worden aangekeken. Maar Canada, met zijn slechts 
12 millioen inwoners, is zo ongelooflijk groot. Als je een dag op de 
trein gaat zitten, kom je in een ander dorp en daar weet niemand, 
wat je vroeger hebt gedaan. 

De Voorzitter: In alle geval heeft dat niet veel geholpen. 
Ik dank u voor uw inlichtingen en ik sluit het verhoor. 

A. W. G. VAN RIEMSDIJK. 

ALGERA, voorzitter. 

DE KORT 

DASSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 15 FEBRUARI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Schmal en 
Dassen, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

WILLEM CALTEN, 
oud 47 jaar, wonende te 's-Gravenhage, arts. 

Hij legt de eed af als getuige. 

40684. De Voorzitter: Welke functies heeft u bekleed gedurende 
de oorlogstijd? 

A. Ik was reserve-officier van gezondheid; eerst bataljonsarts 
in Grave en daarna ben ik met de troepen via Frankrijk naar Enge- 
land overgestoken. Toen bzn ik bij de troepen in Porthcawl geweest, 
later heb ik deel uitgemaakt van de keuringscommissie in Londen. 
In November 1940 ben ik als lid van de Militaire Missie naar Canada 
vertrokken. 

40685. De Voorzitter: Pas in November 1940? 

A. Ja. 

40686. De l7oorzitter: Was u hoofd van de geneeskundige dienst 
in Canada? 

A. Ik was de enige arts. ik was belast met het medische gedeelte. 
In Engeland had ~k een keuringsforin~ilier samengesteld volgens welk 
formulier de Necierlandse troepen toen werden gekeurd. Met deze 
gegevens ben ik naar Canada gegaan cn ik heb bij de staf van de 
Canadese geceeskundige diepst contact gezocht voor het regelen van 
de keuring van Nederlanders in Canada. Later heb ik de leiding ge- 
geven aan en de contrôle uitgeoefend op  de keuringen, die in de 
Verenigde Staten en Zuid-Amerika gebeurden. 

40687. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de werking 
van de keuring in Canada? 

A. In Canada heb ik contact gezocht met de Canadese genees- 
kundige dienst en ik heb verzocht of de Nederlanders, die wij vonden, 
door de Canadese keuringscon~missie mochten worden gekeurd. Dit 
verzoek is ingewilligd. Zij stuurden de formulieren dan naar mij en 
daarnaar beoordeelde ik dan of deze mensen zouden worden ge- 
accepteerd of niet en of eventuele herkeuringen moesten worden aan- 
gevraagd. 

40688. De Voorzitter: Waarschijnlijk was het in verband met 
de grote afstanden, dat deze keuring door de Canadezen gebeurde? 

A. Ja, de afstanden waren enorm en de mensen woonden zeer 
verspreid. Toen wij in Canada aankwamen, kregen wij van de consul- 
generaal een lijst met namen van mensen, die eens op zijn bureau 
waren geweest. Dit waren de eerste gegevens, waarmee wij zijn gaan 
werken. In Canada bestond geen registratie, hieraan werd met man 
en inacht gewerkt. Toen wij er waren, hebben wij de eerste lijst ge- 
kregsn van Nederlanders, die in Canada woonachtig waren; dikwijls 
bleken deze lijsten geheel onvolledig te zijn; veel mensen bleken b.v. 
al te zijn genaturaliseerd, enz. 

40589. De Voorzitter: I iad u bemoeienis met de troepen zelf? 

40690. De Voorzitter: Hoe was de geest van de troep? 

A. De geest was buitengewoon goed. 
Voor de eerste groep, die wij moesten oproepen, werd ons heel 

weinig tijd gelaten. Wij schreven brieven aan de Hollanders, die wij 
vonden; in het begin ging het volgens de Hollandse stijl van: ,,Hier- 
mede draag ik U op, U onmiddellijk enz." Deze toon viel daar niet 
helemaal in goede aarde. 

Op de kaart heb ik de verschillende hoofdsteden van het midden- 
westen gezocht en het centrum daarvan was ongeveer twaalf uur 
reizen verwijderd van de omliggende steden. Op een bepaalde dag 
liet ik de mensen daar bij elkaar komen. Door de staf in Ottawa werd 
de Cacadese board ter plaatse er van verwittigd. Die dag ben ik er 
ook zelf geweest en ik heb dus de eerste reacties meegemaakt. Dikwijls 
hadden de mensen allerlei opmerkingen, die wel een kern van waar- 
heid hadden, zoals: ,,Nu ben ik uit Holland weggegaan, omdat ik er 
geen boterham kon verdienen en nu moet ik er voor vechten." 

Verder waren er bezwaren, dat er nog niets bekend was betreffende 
een kostwinnersvergoeding, vergoeding voor oorlogsinvaliditeit, enz. 

Toen ik deze mensen had gezien, zag ik alles vrij somber in. Van 
de eerste ploeg is echter meteen al over de 80 pct. opgekomen en de 
sternrning van deze mannen was uitstekend. Toen ik hierover mijn 
verbazing uitsprak tegen een officier, die ook was opgekomen, zei hij: 
,.Je hebt er natuurlijk het land aan, dat je moet opkomen, maar wan- 
neer je dan een man bent, heb je toch geen rust, als je niet gaat. Als 
je gaat, wil je ook weten, waar het voor is." Deze mensen waren 
siechts bij ons voor een eerste oefening en dan gingen ze over naar 
Engeland; in veertien dagen leerden zij meer dan vroeger een recruut 
in een jaar. Als regel deden zij dit met een buitengewone ijver en 
toewijding. 

40691. De Voorzitter: U maakte natuurlijk kennis met het beste 
deel, nl. diegenen, die opkwamen. Het percentage niet opgekomenen 
was zeer groot, ten slotte zijn er uit Canada slechts 337 opgekomen. 

A. In Canada bestond geen dienstplicht voor overzee, dit was 
een politieke kwestie. Wij hebben altijd gehoopt, dat dit nog zou 
komen, want het was toen hangende. 

De mensen, die niet waren opgekomen, zouden dan wel moeten. 
Voor zover mij bekend is, is het percentage niet-opgekomenen in 
Canada niet zo groot geweest. De meesten zijn wel gekomen en vooral 
de ouderen, de jongeren waren als kind uit Holland gegaan en voel- 
den er niet veel meer voor. De ouderen echter hadden nog het gevoel, 
iets voor hun familie in FIolland te moeten doen; zij waren veel 
fanatieker en enthousiaster om te komen dan de jongeren. Wanneer 
de mensen niet kwamen, bleek, dat zij waren genaturaliseerd of liet 
bezig waren te worden, enz. 

Het waren echter lang niet altijd de besten, die opkwamen. De 
Noren en de Polen blijven veel langer hun eigen nationaliteit behou- 
den dan de Hollanders. Wanneer het de Hollanders in een vreemd 
land goed gaat, trouwen zij met een meisje van het land en zij spreken 
de taal vlot en vercanadezen of veramerikaniseren veel sneller. De 
menszn, die na een aantal laren nog Hollander waren, waren dikwijls 
degenen. die het niet zo best was gegaan en die er oin esn of andere 
duistere reden waren. Voor hen was het dikwijls een uitkomst, dat 
zij onder de wapenen werden geroepen: zij hadden nu een gelegenheid 
er uit te komen. Veel boeren waren in 1928 in Canada gekomen, vlak 
voor de krach; zij zaten daar op een kleine boerderij onder de hypo- 
theek en leden armoede. Doordat zij onder de wzpenen gingen, werd 
de boerderij door de Staat overgenomen en waren zij uit de narigheid. 

40692. De Voorzitter: De sociale omstandigheden waren in 
Canada dus niet beter dan in Nederland, toen zij daaruit vertrokken? 

A. Hoe bedoelt u dit? 

40693. De Voorzitter: Waren de sociale omstandigheden in 
Canada voor hen beter dan in Nederland of omgekeerd? A. Neen, d.w.z. ik hield alleen het ziekenrapport voor de troep. 



A. Dit was verschillend. Er waren er, die het goed was gegaan. 
Het zijn niet altijd de besten, die het moederland verlaten, maar het 
zijn ook wel degenen, die het in Holiand niet lukken wil. Juist in 
Canada zijn veel brave, rechtschapen boeren; zij waren echter net 
gekomen toen in 1928 de krach kwam, waardoor de graanprijzen 
kelderden. Zij waren er met een klein kapitaal naar toe gegaan en 
toen zaten zij vast. Dan is Canada een hard land, 's zomers is het 
gloeiend heet en 's winters ontzettend koud. Ik denk ook wel eens, 
dat de mensen, die nu weer naar Canada gaan en hier hun boerderij 
achterlaten, in veel opzichten een veel minder comfortabel leven 
zullen hebben dan hier; maar er zijn in Canada mogelijkheden, die 
hier niet zijn. 

40694. De Voorzitter: Er waren ook verschillende opgeroepenen, 
die hun boerderijen moesten verkopen, om aan hun opkomstplicht 
te kunnen voldoen. In dit verband heeft men de Minister verzocht, 
de datum van opkomst uit te stellen; dit is door de Minister ge- 
weigerd. Vindt u dit niet enigszins rigoureus? 

A. Volgens mij was het belachelijk. In November 1940 zijn wij 
gekomen en wij zijn meteen aan het werk gegaan. De Canadezen zijn 
ons steeds ter wille geweest. Een week, nadat wij waren aangekomen, 
hadden wij al een bureau en hadden wij contact met alle instanties, 
die wij nodig hadden. Eerst hebben wij moeten werken met de 
brieven, die wij van de consul-generaal kregen en die in vele gevallen 
verkeerd bleken te zijn. 

Wij moesten dus de mensen aanschrijven, antwoord krijgen en dan 
moesten wij hun weer berichten waar en wanneer zij voor de keuring 
nioesten komen. Daarna moesten wij hun nog weer mededelen of 
zij goed- of afgekeurd waren en dan moesten zij hun zaken regelen. 

Wij hebben toen een maand uitstel gevraagd om een volledige 
ploeg bij elkaar te krijgen. Dit is uit Engeland geweigerd, men deed 
alsof de invasie voor de deur stond. 

Van uit Engeland zou een detachement komen om de troepen te 
trainen, dit is te laat gekomen. Toevallig hadden wij het geluk, dat 
er enige goede reserve-officieren en onder-officieren waren opgeroe- 
pen, en daardoor liep de zaak. Wanneer dit echter niet het geval was 
geweest, hadden wij niet geweten wat met de eerste ploeg te doen. 

40595. De Voorzitter: U kunt het beleid van de Regering in dezen 
dus niet bewonderen. 

A. Het is altijd hetzelfde. In Engeland vond men, dat wij niet 
deugden; wij wilden daarom zo graag, dat er eens iemand kwam om 
alles te bekijken, dan konden zij pas alles begrijpen. Wanneer er 
eens iemand van ons naar Engeland ging, was het merkbaar, dan was 
het contact iets beter. 

40696. De Voorzitter: Is er van uit Londen wel eens controle 
geweest? 

A. In 1943 is generaal Phaff geweest. Volgens mij was het 
echter zo, dat men van te voren al wist, dat hij alleen maar kwam 
om te bewijzen, dat het bij ons een wanorde was. Wij vonden het 
prettig, dat er nu eens iemand kwam, aan wie wij de zaak konden 
uitleggen; dit was echter niet nodig, hij wist al precies hoe alles in 
zijn werk ging. 

Ook generaal Dijxhoorn is in 1942 gekomen als gevolmachtigde 
van de Regering. Wij dachten, dat wij de beslissingen toen direct aan 
hem konden overlaten; het bleek echter, dat hij een schakel meer was. 
Wanneer er iets was, vroeg hij het toch weer eerst aan Londen. 
Bovendien was er toen net de kwestie van Indië, zodat hij het daar- 
mede veel drukker had dan met de recrutering in Canada. 

40697. De Voorzitter: Kent u een ingenieur Pot? 

A. De naam heb ik wel eens gehoord, maar ik geloof, dat hij 
na mijn tijd is geweest. In Maart 1943 ben ik naar Engeland terug- 
gegaan. 

40598. De Voorzitter: Hij schijnt er in het begin van 1942 te zijn 
geweest. 

A. Wat was zijn rang? 

De Voorzitter: Hij was reserve-lste-luitenant van de artillerie. 

A. In Canada, in Stratford? 

40599. De Voorzitter: In elk geval is hij in Canada geweest, ook in 
Stratford; hij heeft een rapport uitgebracht over de toestanden daar. 
Het is mogelijk, dat hij als recruut in dienst is gekomen en later lste- 
luitenant is geworden. 

A. Het is natuurlijk mogelijk, ik kan het mij echter niet meer 
herinneren. Er waren mensen, die er maar veertien dagen bleven. 
Wanneer er juist een pioeg vertrok, gingen zij dikwijls meteen mee. 

40700. De Voorzitter: Ik meen, dat degenen, die in de termen 
vielen om te worden opgeroepen, wel eens persoonlijk werden be- 
zocht. Dat lijkt mij een betere methode dan ze een briefje thuis te 
sturen. 

A. Toen wij voor de eerste oproep geen uitstel konden krijgen, 
zeiden wij: ,,Ze beseffen in Engeland niet, dat wij in Stratiord dichter 
bij Engeland zijn dan bij de andere hoek van Canada." Canada is 
van kust tot kust vijf en een halve dag reizen, dus het is onmogelijk, 
de mensen allen te bezoeken. 

40701. De Voorzitter: Ik meen, dat kapitein Kerkhoven ook eens 
een tournée door Canada heeft gemaakt, waarbij hij lezingen hield. 
Hij trok toch ook naar alle windstreken van Canada. 

A. Ja, maar dan was het een bepaalde tour; bovendien hield hij 
deze lezingen in de grote steden, terwijl de meeste mensen op het 
platteland woonden. Verschillende mensen woonden ook in Churchill 
aan Hudson Bay; wanneer men hen wilde bezoeken, moest men 
vanaf Winnipeg nog vijf dagen reizen. Het zijn enorme afstanden; 
alleen tussen de grote steden zijn treinverbindingen en de tussen- 
verbindingen zijn slecht. 

40702. De Voorzitter: Uit de stukken heb ik gezien, dat de Cana- 
dese politie de recruten ook wel opzocht. 

A. Dit gebeurde alleen, wanneer ze waren gedeserteerd, maar 
niet als ze niet wilden komen: dit was niet mogelijk. Wanneer iemand 
was gedeserteerd, hoopten wij eigenlijk, dat hij maar niet zou terug- 
komen, want er moesten dan twee onder-officieren b.v. vijf dagen 
heen en vijf terug reizen om hem te halen. Hct kon niet met één man 
gebeuren, want deze koq niet vijf dagen achter elkaar wakker blijven 
om de deserteur te bewaken. Bij een vail deze gelegenheden kwamen 
zij met een heel andere man terug, die de juiste bleek te zijn. De 
man, die oorspronkelijk in dienst was gekomen en toen was ge- 
deserteerd, bleek geen Hollander te zijn, maar een Canadees, die het 
had overgenomen. 

40703. De Voorzitter: In een rapport heb ik gelezen, dat het 
aantal afgekeurden zeer groot was. Is dit juist? 

A. Dit is heel verschillend. Het is mij ook verweten, dat ik er 
te veel had goedgekeurd. Toen wij naar Canada gingen, hadden wij 
opdracht de mensen tot 54 jaar goed te keuren, omdat het toen de 
bedoeling was een goed getraind politiekorps te vormen om b.v. met 
,,Bijltjesdagw de orde in Holland te kunnen handhaven. Toen wij er 
echter waren, moesten wij allerlei mensen afstaan voor Curaçao, voor 
de Marine en de koopvaardij en alle mogelijke andere instanties. 
Aan de andere kant wilde men in Engeland een macht vormen, die 
later de ,,BrigadeM is genoemd. Toen heeft men geklaagd, dat er te 
veel waren goedgekeurd; men kon niets beginnen met deze oude 
mensen. 

Het aantal afkeuringen in Canada was niet groot. Natuurlijk heb 
ik streng gekeurd; ik liet altijd een röntgenphoto maken en een 
Wassermann-onderzoek doen. Waneer deze mensen achteraf niet 
geschikt bleken te zijn, waren de gemaakte onkosten natuurlijk zeer 
hoog. Ze hadden eerst een korte proeftijd bij ons en dan werden ze 
naar Engeland gezonden en van daar uit moesten ze dan later weer 
worden teruggezonden. Het was natuurlijk niet geheel te vermijden. 

40704. De Voorzitter: Generaal Carp heeft geklaagd, dat over het 
algemeen het aantal afgekeurden zeer groot was, vermoedelijk ten 
gevolge van het feit, dat velen der in Canada verblijf houdende 
Nederlanders gedurende lange tijd onder minder gunstige sociale 
omstandigheden hadden geleefd. Is dit ook uw mening? 

A. Waarschijnlijk heeft generaal Carp dit aangehaald uit een 
dagboek, dat ik heb bijgehouden; hij vertelde mij later, dat hij er veel 
aan had gehad. 

Ik had altijd last met de keuringen: aan de ene kant werd mij 
verweten, dat ik er te veel afkeurde, en aan de andere kant, dat ik 
er te veel goedkeurde. 



Het is echter absoliiut een feit, dat  de sociale on~standigheden 
van d e  mensen, die opk\+amzn, dikwijls niet bijzonder goed waren 
D e  gezondheidstoestand In Canada is niet bijzonder goed, het klimaat 
eist veel meer van de nensen, het leven is veel harder dan  hler. 

40705. D e  Voorzitter: 1s u van oordeel, dat  de leeftijdsgrens, die 
is aangehouden, te hoog was'? 

A. Wanneer het er om ging, iedere man, die te gebruiken was. 
te benutten, dan  ging het: maar \+annex  men er ern vechtbrigade 
van wilde makcn, was 53 laar naiuurlllk krankzinnig. 

Op e2n bepaald :ilo:ni.rt had inen In Engeland bedacht, gein 
polit~etroepcn t: organiseren, inaar ern vechtbragade te vormen. Men 
heeft ons dit echter me: me?egedeeld, zodat wij weer de klacht 
kregzn, dat de  mei~sen te oud waren. Zocven ze4 ik u al, dat  wij de 
oiidere mensen het gemakkelijhst kregen, omdat ZIJ nog het meest 
voor Holland voeldrn. 

40705. D e  Voorzitter: Heeft u nog bemoeiing gehad met de  
keuring in de Verenigde Statrn? 

A. Ja. 

40707. De Voorzitter: Had LI daarover ook de leiding? 

A. Het was zo geregeld, dat de mensen daar werden gekeurd 
volgens instructies, die ik had gegeven. D e  keuringen werden dan 
naar mij gezonden en door inij beo~r~dee ld  en ik vroeg eventueel 
herkeuringen aan. D e  instructie was, dat de  mensen niet mochten 
komen, voordat ik ze had goedgekeurd: dit gold ook voor Zuid- 
Amerika. In  het begin is hei nl. gebeurd, dat  de mensen locaal door 
ern dokter werd-n gekeurd en naar ons gezondcn en dan inoestrn 
wij hen onmiddellijk in een sanatorium onderbrengen. Het  bleef daar 
echter niet bij, want wanneer de man weer zover was, dat  hij terug 
kon gaan; zei de consul van het betreffende land: ,,Wilt u inaar een 
verklaring geven, dat hij veer  gezond is." Dit bonden wij natuurlijk 
niet en dan zaten wij met de man. 

E r  is toen uit Engeland ecii bericht gekoil~en, dat  er iii Zuid- 
Amerika 004 zou worden gekeurd en dat  dit door de consuls of 
gezanten zou wordcn gedaan. Wij konden daar natuurlijk niet tegen 
in gaan, maar wij hebben heil wel gewaarsch~iwd, met de  grootste 
streilgheid te keuren, daar wij er anders veel moeilijkheden mee 
zouàen krijgen. 

I n  het begin, toc:i alles nog niet goed geregeld was, kwamen enkele 
enthousiasten uit zich zelf. Ook is het verschillende malen voor- 
gekomzn, dat  er mens>-n aank\vamen, die wij niet meer terug konden 
sturen. E r  was er b.v. een, die t.b.c. had, en een aader kreeg, gelukkig 
liet op de grens, deliriuni îremsns; wanneer deze man over de  greris 
was gekomen, had Ainerika hem nooit ineer toegelaten. Dit wareri 
allemaal dingen, die de zaak veel gecompliceerder maakten, dan 09 
het eerste gezicht leek. 

40708. D e  Voorzitter: D e  Regering was enigszins ontevreden over 
de  resultaten van de recrutering. 

A. Zij kon het niet beoordelen. 

40709. D e  Yoorzitker: Is liet ook LIM. mening, dat het appsrmt  
te groot was opgezet? 

A. Neen. Achteraf bezien. had het kleiner gekund, maar v l n  
te voren was dit niet te voorzien. D e  kans bestond, dat  t.z.t. de dienst- 
plicht overzee in Canada zoii worden ingevoerd; ook verwachtte 
ixeii, dril wanneer Ame;.iki in oorlog zou komen, er velen van daar 
uit naar Canada zouden komen. D e  Surinaamse negers wilden heel 
graag in dienst komei?; dit is echter niet doorgegaan, omdat incn 
geen zwarte t roepri~ in Engeland wilde hebben. 

40710. D e  Voorzitter: D e  Regering heeft dit niet toegestaan. 
Weet u ook, waarom dit is geweigerd? Z e t  waren 400 man. 

A. Ik vern-oad, dat  inen last kreeg met de Zuid-Afrikaners, die 
re r r  anti-kleurling zijil. D e  Zuid-Afrikaners werlsten niet met een 
r:eger in  é6n s!aapzaal te  slapen. Bovcnd~rn zou het ook mogelijk 
zijn, dat de Engelsen bezwaren zoudzn hehbsn gehad tegen zwarte 
troepen. Ik weet hler echter niet veel van. 

40'11. D e  Voorzitter: Heeft u ook de  irldruk, dat toen de  Rege- 
ring in 1941 reorganlsatieplrnn~n had, het recruteringsappardat o p  
dat inoment wei te groot was in  verband met de werkzaamheden? 

D e  Regering is iocn via generaal Dijxhoorn met het voorstel ge- 
komen Stratford op te heifen. 

A. Wij hebben er nooit het rechte van geweten. maar wij hadden 
wel de indruk, dat  er 111 1942 niet veel meer was te verwachten en 
dat het wel kon worden ingekroinpeii; wij zijn toen ook naar Guelph 
verhuisd. 

40717. D e  Voorzitter: U heeft waarschijnlijk wel een bepaalde 
indr~lk over de hoeveelheid werk, die er toen was. 

A. D e  hoeveelheid werk was aitijd nog vrij belangrijk. U begrijpt 
riatuurlij!< wel, dat er altijd een uitgebreide correspondentie moest 
~~or i l :n  gevo-rd. Iedere man moest apart worden behandeld. E r  
~ .~ ;? r í . : i~  verschillende czntra in Canada, vier recruteringsbureaux in d e  
Vereiligde Stater] en verder alles in Zuid-Amerika. Wij moesten ook 
w-ten. wat er precies met de mensen gebeurde. 

Het kwam wei voor, dat er acuut een aantal mensen werd gevraagd 
als ,,gunnerM naar de  koopvaardijschepen te  gaan. Hiervoor was 
grote 2?1imo, want het betaalde goed: meestal waren dit mensen, die 
niet zo geschikt waren voor de velddienst, Dikwijls vertrokken zij 
overhaast naar New York, waar ze dan werden ingedeeld op de  
i;:i.hepei~. Op ex: gegevcn moment kregzn wij bericht, dat  het schip, 
cïat met de ecrste Hollander rijt Brazilië was vertrokken, inet man en 
~ u i s  was vergaan. Wij hebben aan de betreffende consul doorbericht, 
dat deze man voor het va6erlarid was gesneuveld. Van het geval was 
nogal ophef gemaakt. Inmiddels kregen wij uit New York bericht, 
dat  deze man nooit o p  het scliip had gezeten, maar deserteur was: 
de nationale held was dus gedegradeerd tot deserteur. D e  weduwe van 
clere man kreeg een oogewe!<te brief van hem uit Zuid-Afrika, dat  
hij het best niaakte en het varen hem uitstekend beviel. 

Dit was nu een geval van e:n kleine slordigheid; deze man was 
naar een ander schip gegaan dan waarvoor hij was genoteerd. 

Dit is nu  65, geval. maar zo waren er alle mogelijke dingen. I n  
Engrland was bepaald, dat de koctwjnnersvcrgoeding een bepaald 
bztirag was, dit bleek niet te kunnen wordcn doorgevoerd; de levens- 
standaard in Brazilië was zezr laag en in Venezuela zeer hoog. Aan 
de ene kant was het bedrag dus ve-l te hoog en aan  de  andere kant 
\a:ezr te laag,. 

Het adininistratieve gedeelte werd dus steeds omvangrijker; wij 
hadden alle processen van de mensen die waren gedeserteerd en weer 
opgehaald; de rnensen, dis uit Enzeland waren terriggekomen en af- 
gekeurd en die pensioen aanvroegen; achtergelaten betrekkingen, die 
niet konden ronakonen enz. E r  was enorm veel werk aan verboiiden: 
hetgeen men niet zou verwachten, gezien het kleine aantal, waarover 
het ging. I n  1942 hadden wij echter wel het gevoel, dat  het zo lang- 
zamerhand minder zou worden; ook Guelph was nog betrekkelijk 
groot. 

40713. De Voorzitter: U acht het dus wel gemotiveerd, dat  de 
i" , ~ ~ ~ i s t  "w toen is ingekronipen en ook, dat het wel ongeveer o p  het 
juiste ogenblik is gebeurd'? 

A. Vóór die tijd kon het niet; toen leefden wij nog steeds in de 
afwachting wat er in Amerika zou gebeuren en wat er zou komen 
van dz dienstplicht overzee in Canada, enz. 

Ik had toen ook al e i n  verzoek ingediend om terug te gaan naar  
Engeland, omdat het echte recruteren nu toch was afgelopen. 

40714. De Voor~ittcr: Wie is uw opvolger geweest'? 

&i. Dr. Priicelivitz van der iJorst. 

30715. De Voorzitter: Mij had zeker niet veel meer te doen? 

A. E r  was rlog betrekkelijk veel werk door de correspondentie 
over al deze gevallen. Er  moesten mensen woideii herkeurd en d a n  
waien er langiaineih3nd een stel chionische z!eiien gekomen, die 
mij in de saixitoria morsten bezoeken Voorts moesten wij ook nog 
zorgen v007 de vliegkeur~ngen; er was altijd een aantal mensen, 
die naar de l~.chtvaai t over wilden. 

E r  was natuurlijk gezil uitgebreide dienst; ik had ielf drie mensen 
osgeleid tot Eerste Hulp-mensen. WIJ moesten dus ongeveer alles 
zelf doen. 

40716. D e  Yoowttcr: Was ei in Cd-inada een vliegopleiding voor 
Nederlanders? 

A. Degenen, die voor pi!oot geschikt waren, moesten door een 
speciale commissie worden gekcurd. later werden ze naar Jiickson 
in Amerika gezonden, waar ze werden opgeleid. 
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40717. De Voorzitter: Bent u daarna naar Engeland gegaan? 

A. Ja. 

40718. De Voorzitter: Welke functie heeft u daar gehad? 

A. Ik ben kamparts van het kamp Wolverhampton geweest, tot- 
dat ik als arts van het troependetachement Militair Gezag in 1944 
naar Brussel ben gegaan. Daarna is mij opgedragen, de keuringen 
te regelen voor het nieuw op te bouwen Nederlandse leger. Tot het 
einde van mijn diensttijd heb ik de keuringsraden samengesteld en 
georganiseerd. 

40719. De Voorzitter: Kunt u ook nog iets zeggen over de geest 
van de troepen in Wolverhan~pton? 

A. Ik heb slechts één maand de brigade waargenomen, doordat 
de brigade-arts naar een cursus moest; ik had toen de indruk, dat 
de geest vrij goed was. Natuurlijk was het moeilijk, omdat zij niet 
steeds in actie waren; er waren natuurlijk perioden van training, maar 
verder moest men wachten op de invasie. Men kreeg wel eens on- 
pleizierige brieven van huis; de mensen, die andere capaciteiten in 
hun mars hadden dan soldaatje spelen, werden ook onrustig en 
zeiden: ,,ik kan wel wat beters dorn", enz. 

De stemming van de mensen uit Zuid-Afrika was niet bepaald 
goed; dit lag in het feit, dat ze daar verplicht waren om op te komen. 
In het voorjaar 1943 heb ik niet een bepaald slechte geest bij de 
brigade aangetroffen. 

40720. De Voorzitter: Kan men het naar uw oordeel aan de 
Regering wijten, dat er zo nu en dan een slechte geest was, omdat 
men weinig te doen had? 

A. De Regering kon hieraan niets doen; dit gold voor alle 
troepen. Over het algemeen waren de mensen uit Holland of overzee 
afkomstig, er was maar een kleine groep, die in Engeland woonde. 
Zij zaten maar te wachten tot eindelijk de invasie kwam. De Regering 
kan wel eens maatregelen hebben genomen, die de geest minder 
gunstig hebben beinvloed; het is echter niemand kwalijk te nemen, 
dat de stemming zo nu en dan zakte, het is te begrijpen. 

40721. De Voorzitter: Heeft u misschien nog iets op te merken? 

A. Neen. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit het verhoor. 

W. CALTEN. 

ALGERA, voorzitter. 

SCHMAL. 

DASSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 15 FEBRUARI 1949 

Sub-Commissie I1 

Aanwezig de heer Algera, voorzitter, en de heren Schmal en 
Dassen, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

MARTINUS BERNARD NITERINK, 
oud 54 jaar, wonende te Vught, 

ambtenaar bij een Raad van Arbeid. 

Hij legt de eed af als getuige. 

40722. De Voorzitter: Mag ik weten, welke functies u heeft gehad 
gedurende de oorlogstijd van 1940 tot 1945? 

A. In Nederland was ik kapitein van een compagnie, maarmee 
ik in Juni 1940 naar Engeland ben overgestoken. Ik ben bataljons- 
commandant geworden in het kamp Porthcawl; daarna ben ik naar 
Congleton gegaan en op 6 Januari 1941 ben ik overgestoken naar 
Canada en daar ben ik instructeur geworden van de recruten, die in 
Canada werden opgeroepen. Tot eind Augustus 1943 ben ik daar 
gebleven en toen ben ih teruggegaan naar Engeland. Eerst heb ik 
een tijdje gezeten bi] het bureau van het Militair Gezag en later ben 
ik naar het kamp Wolverhampton gegaan, *aar ik commandant van 
de troepen van het Militair Gezag ben geworden. Met deze troepen 
ben ik later overgestoken naar het vasteland, Brussel, Breda, den 
Haag. Toen was de oorlog afgelopen. 

40723. De Voorzitter: Kunt u ons iets vertellen van uw erva- 
ringen in de eerste tijd in Engeland? 

A. Wij werden ondergebracht in het kamp Porthcawl. In het 
begin was het natuurlijk moeilijk, want de mensen, die aankwamen, 
moesten door de Engelsen worden onderzocht. U kunt begrijpen, dat 
de geest van de troepen niet uitmunteild was. Alles was bijeen gegaard. 
Er waren veel treinsoldaten bij, en anderen, die vroeger op een 
bureau hadden gezeten, en dus niet als militair dienst hadden gedaan. 

In  de loop van ongeveer enige weken zijn daaruit vijf compagnieën 
gevormd en een compagnie voor n~otortractie. De infanteriecom- 
pagnieën waren er om de vliegvelden te bewaken, drie vliegvelden 
en de haven Port Talbot. Dit is zo gebleven tot 1 October 1940 en 
toen is alles wat er uit Nederland was gekomen, overgegaan naar 
Congleton en daar zijn de troepen verder afgericht. Hiervan heb ik 
echter niet veel meegemaakt, omdat ik in Januari 1941 naar Canada 
ben gegaan. 

40724. De Voorzitter: In het begin hadden de troepen ~ e k e r  niet 
veel uitrusting en wapenen? 

A. Neen, wij hadden wel onze geweren meegenomen. Ik had een 
compagnie PAG; deze kanonnetles hebben we niet mee kunnen 
nemen. In Frankrijk hebben wij ze op de terugtocht in de steek 
moeten laten, omdat ze telkens door de veren zakten en door ons 
niet konden worden gerepareerd. Wij hebben er toen de sluitstukken 
uitgehaald en die meegenomen. Onze voertuigen, auto's en tractors 
hebben wij wel meegenomen, deze zijn met de ,,Prinses Beatrix" en 
later met een ander schip in het kamp aangekomen. Hetgeen wij aan 
vuurwapenen hadden, hebben wij moeten afstaan aan de Engelse 
Home Guard en na betrekkelijk korte tijd hebben wij Engelse geweren 
gekregen en de light machine guns. In  het begin was het niet veel, 
maar later werd het beter. Toen ik naar Canada ging was de uit- 
rusting van de troep nog maar heel eenvoudig; zij zaten wel behoor- 
lijk in de kleren, maar verder hadden zij niets anders dan een ge- 
weer. Machinegeweren waren er nog maar heel weinig. Voor zover 
ik weet, waren er geen andere wapenen. De troepen hebben wel les 

gehad met de mortier en de brengun, maar bij de troep, waarbij ik 
was, hebben ze geen brenguns gehad. Later is uit deze troep de 
Prinses Irene Brigade opgebouwd en toen zijn er wel wapens 
gekomen. 

40725. De Voorzitter: Kunt u vertellen, waarom de geest van 
de troepen niet zo goed was? 

A. Mijns inziens is dit heel goed te verklaren. Toen de Duitsers 
binnenvielen lagen wij in de Peel; zonder dat er iets is gebeurd 
moesten wij onze stelling 's nachts verlaten. De volgende dag hebben 
wij 'smidags een kort gevecht gehad bij Helmond en daarna hebben 
wij niets anders gedaan dan terugtrekken. Wij zijn nog een paar dagen 
in Zeeuwsch-Vlaanderen geweest, waar we de opdracht kregen onze 
wapens af te geven. Wij hebben dit niet gedaan, maar een groot ge- 
deelte van de troepen heeft het wel gedaan. 

17 Mei zijn wij uit Zeeuwsch-Vlaanderen vertrokken en daarna 
hebben wij eigenlijk steeds langs dei weg geleefd, totdat wij in Evreux 
aankwamen bij Parijs. Wij hebben toen ein paar dagen in Saint 
Marthe gezeten. Wij hadden niets metr, ook geen voedsel, en wij 
kregen eten van de; Fransen. Een hele tijd hebben wij heel oud brood 
gekregen, waar de draden in waren. Dit brood was eigenlijk bestemd 
geweest voor het geallieerde rayon bij Duinkerken en had niet verder 
kunnen komen. 

De kwestie was ook, dat de mensen er zelf geen toekomst meer in 
zagen. De Duitsers drongen steeds meer op. 

Wij zijn toen naar Douvres-Délivrande in Normandië gegaan. 
De Duitsers waren torn al bij Le Havre, wij kregen elke dag bezoek 
van Duitse vliegmachines en wij konden practisch niets terug doen, 
want wij hadden alleen nog maar handvuurwapens. 

40726. De Voorzitter: In  het boek van generaal Kruls staat, dat 
de Nederlandse troepen door de geallieerden werden gewantrouwd, 
zowel door de Fransen als door de Engelsen. Is dit juist? 

A. Ja. Dit begon al in Zeeuwsch-Vlaanderen. Er was daar een 
Franse kolonel, die inij zonder meer gevangen wilde nemen en ik 
kon hem niet overtuigen. Dit speelde zich af in Sas van Gent. Ik had 
ongeveer 800 man bij me; deze heb ik met lichte machinegeweren 
op het raadhuis laten komen en ik heb toen gezegd: ,,Nu heeft u de 
keus, nu kan ik u vast zetten en anders moet u uw mond houden". 

In Frankrijk is het over het algemeen ook zo gegaan; in sommige 
plaatsen was het niet zo erg. 

In België ging het heel goed. In Antwerpen zijn wij korte tijd 
vastgehouden, maar ik had een bewijs gekregen van een Franse 
majoor uit Rijckevorsel bij Hoogstraten, dat ik door mocht. De 
commandant de la place in Antwerpen heeft toen de Franse majoor 
opgebeld en deze heeft toen gezegd, dat  alles in orde was. Overal 
waar wij zijn geweest, Ostende, Duinkerken, enz. is het goed gegaan. 
Ik meen, dat wij toen de opdracht van de  ambassade hebben ge- 
kregen naar Nantels te gaan. Wij zijn daar geweest, maar de mensen 
waren daar al veel minder vriendelijk. De commandant in Nantes 
zei, dat wij direct terug moesten. Wij kwamen daar Zaterdagavond 
aan en wij hadden niet veel zin direct terug te gaan. Wij hebben toen 
gezegd, dat wij er bezwaar tegen hadden op  Zondag te reizen en toen 
hebben wij toestemming gekregen, tot Maandagmorgen zes uur te 
blijven. Wij zijn toen teruggegaan naar Caen(?) en vandaar zijn wij 
direct doorgestuurd naar Normandië. Tot ongeveer 5 Juni zijn wij 
daar geweest. Het ging daar heel goed, hoewel de gendarmerie be- 
trekkelijk lastig was. Ik heb enige keren een lijst moeten opmaken 
met de namen en woonplaatsen van de ,mensen; ik had hiertegen 
bezwaar, maar ik had geen keus en moest het wel doen. 

Later zijn deze lijsten in handen van de  Duitsers gevallen en daar- 
door heeft mijn vrouw bericht gekregen, dat ik nog in het land der 
levenden was. 

40727. De Voorzitter: Waarom werd u gewantrouwd'? Omdat 
Nederland had gecapituleerd? 

A. Er was een algemene vrees voor parachutisten, vijfde colonne 
en dergelijke. 



40728. De Voorzitter: In  het begin was het in Engeland ook zo, 
dat de Engelsen u ook wantrouwden? 

A. ja. Wij kwamen 's nachts om een uur of twee in het kamp 
aan. Wij werden allen in tenten opgesloten met een Engelse schild- 
wacht er voor, wij mochten er niet uit. De volgade  morgen is men 
begonnen met een onderzoek. Het heeft echter heel lang geduurd 
voordat wij uit het kamp mochten. De officieren mochten later het 
kamp wel uit en de minderen nog niet; de officieren mochten over 
de spoorlijn komen en de minderen tot aan de lijn. Het heeft echter 
wel een dag of tien, veertien geduurd, voordat wij zelf de bewaking 
mochten doen. In de telefooncentrale van het kamp hebben wij 
echter altijd Engelse soldaten gehad. 

40729. De Voorzitter: Dit wantrouwen heeft, geloof ik, niet ZO 

heel lang geduurd? 

A. Neen. Zo gauw de Engelsen ons konden gebruiken, begonnen 
ze er wel anders over te denken. Wij hebben bij Stormy Downs loop- 
graven gemaakt en bij verschillende vliegvelden in de buurt hebben 
de inensen van ons werkelijk hard gewerkt. Wij hadden ook een be- 
hoorlijk aantal mecaniciens bij ons, die zij goed konden gebruiken 
voor de reparatie van de vliegtuigen. Zij warm zeer ingenomen met 
ons personeel. 

40730. De Voor~itter: Hoe was de verhouding tussen de offi- 
cieren en de minderen bij de Nederlandse troepen? 

A. Over het algemeen goed. Ik ben zelf practisch cominandant 
geweest. Er was een oudere kapitein, die ziek was, hij had last van 
zijn maag en moest daardoor telkens uitvallen. Verder was er een 
majoor Koch, hij was hoogste in rang en daarom commandant van 
de troepen, dit was echter niet mogelijk, oindat hij dokter was. Ik 
heb er nooit iets van gemerkt, dat de minderen iets op hun officieren 
tegen hadden. De verhouding was e-n beetje ongewoon. Het enige 
tuchtmiddel, dat wij op de terugtocht hadden, was: ,,iemand die niet 
gord oppast, mag niet op de wagen mee", verder konden wij er 
natuurlijk niets aan doen. Over het algemem heeft de troep zich zeer 
goed gedragen, wij hebben er helemaal geen last van gehad. 

Toen de oorlog aan de gang was, heb ik het verschijnsel opge- 
merkt, dat de troep werkelijk aan de officieren hing. Als er iets aan 
de hand was stapten ze op hen af en vroegm inlichtingen of hulp. 
Ik geloof ook niet, dat ern officier hen in de steek heeft gelaten. 

40731. De Voorzitter: Ik heb hier een rapport, dat in Augustus 
1940 is uitgebracht aan dc Minister van Defensie. Hierin staat, dat 
de stemming van de troep zeer defaitistisch wus en er heerste nogal 
wat ontevredenheid, o.a. 1cu.am dit, doordat de manschappen alle ver- 
trouwen in hun offic~eren hadden verloren. 

A. In Augustus 1940 moet het in het kamp Porthcawl zijn 
geweest. 

40732. De  Voorzitter: Was u niet in Porthcawl? 

A. Ja. In het begin was het inderdaad moeilijk, maar ik kan mij 
toch niet herinneren, d3t het in Augustus nog zo was. Wij hebben 
toen de verjaardag van de Koningin gevierd. De soldaten hebben 
keurig gedefileerd en wij hadden een aardig muziekkorps. Het feest 
is ook heel goed verlopen. 

40733. De Voorzitter: Er heerste bij de soldaten de gedachte, dat 
de officieren hen in de oorlog a l l ex  hadden gelaten. 

A. Ik herinner mij nu wel, dat ik een enkele keer zoiets heb ge- 
hoord. Er waren een paar gevallen, die ik na kon gaan en daarbij 
was de betrokken officier volkomen onschuldig. O.a. werd kapitein 
Hendriks genoemd. Dit was degene, die ik zojuist noemde, die eigen- 
lijk commandant was en waar ik het commando van heb overgeno- 
men. Deze man was een ernstige maaglijder. Toen de oorlog uitbrak 
lag hij in Breda in het hospitaal, klaar om geopereerd te worden. 
Breda moest toen geëvacueerd worden en men heeft deze man uit 
zijn bed gelicht en op straat gezet en g-zegd: ,,Ziet u maar hor u zich 
redt". Deze man was allerminst capabel om met de troep op te trek- 
ken. Hij heeft het nog tot Normandië gedaan, hoewel hij al steeds 
uitviel. Zo gauw wij in Engeland aankwamen is hij naar het hos- 
pitaal gegaan, waar hij maanden heeft gelegen. 

40734. De Voorzitter: Wanneer bent u precies naar Canada 
gegaan? 

A. In  Januari 1941. 

40735. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over uw ervaringen 
in Canada? 

A. Mijn ervaringen in Canada zijn over het algemeen heel pret- 
tig geweest. Ik heb daar natuurlyk weinig anders gezien dan de t r o q  
en de burgers waarmede wij in aanraking kwamen. De troep was zeer 
ijverig: over het algemeen waren het mensen, die vrijw,llig op- 
kwamen. Ze werden natuurlijk wel opgeroepen, maar wij konden 
geen sancties toepassen, wanneer ze niet kwamen. De mensen die 
kwamen, waren over het algemeen van goede wil en dit hebben ZIJ 

ook getoond. 

40736. De Voorzitter: U zult aanvankelijk wel een andere ge- 
dachte hebben gehad omtrent de resultaten van de recrutering? Is het 
u erg tegengevallen? 

A. Ik wist niets van de recrutering af, omdat ik er zelf niet aan 
mee heb gedaan. In het najaar van 1940, ik meen Srptember, is er 
al een commissie naar toe gegaan, Deze bestond uit de toenmalige 
majoor Sas, kapitein Carp, nu commandant van de Hogere Krijgs- 
school, dokter Calten en kapitein Kerkhover?. Zij hebben de recru- 
tering opgezet, maar ik heb niets anders gedaan dan het materiaal, 
dat aankwam, af te richten. De  mensen mochten niet onafgericht 
oversteken, de Engelsen wilden dit niet hebben; zij moesten ongevecr 
zes weken worden afgericht voor zij weggingen. 

Ik kan mij wel herinneren, dat wij in het begin hebben gedacht, dat 
er meer zouden komen, het is dan ook tegengevallen. Dit kwam echter 
ook, doordat wij geen sancties konden toepassen. Ik wert wel, dat 
het percentage, dat  uit de Verenigde Staten is opgekomen, ontzaglijk 
is tegengevallen. 

40737. De  Voorzitter: Ik meen, dat u nogal een grote staf had, 
die u behulpzaam was bij de opleiding; hierbij waren nogal wat 
onderofficieren. 

A. Toen wij van Engeland naar Canada overstaken, geloof ik, 
dat wij in totaal met 35 man waren. 

40738. De Voorzitter: Waren dit allen instructeurs? 

A. Neen, er waren ook administrateurs bij. In Canada was 
niemand, die de administratie van een onderdeel kon voeren. Er 
was ook geen fourier, er was helemaal geen deskundig personeel. 
Van degenen, die daar zijn aangekomen, zijn er enkelen betrekkelijk 
kort daarna weer weggegaan. 

Toen ik er aankwam, waren er al wat recruten opgekomen. Wij 
zijn iets later aangekomen, doordat wij niet de gewone route konden 
varen in verband met het duikhotengevaar. Er  waren toen al onge- 
veer 150 man onder de wapenen gekomen, met wat officieren, en toen 
hadden wij o m e  handen vol. 

40739. De Voorzitter: Heeft u, zolang u in Canada bent geweest, 
steeds veel werk gehad? 

A. In het begin niet, want toen had ik geen commando: ik was 
toen alleen aangewezen als hoofdinstructeur. Een eerste-luitenant was 
commandant van de troep. Later is dit veranderd, hij is toen weg- 
gegaan en ik ben commandant van de troep geworden; behalve in- 
structeur was ik dus ook commandant van de troep. 

In  de eerste tijd hadden wij de moeilijkheid, dat wij niet precies 
wisten wat wij moesten doen. Wij wisten niet precies hoe wij aan 
allerlei dingen moesten komen en daardoor hebben wij wel met het 
ern en ander gesukkeld. 

40740. De Voorzitter: Is u ook van mening, dat, achtrraf bezien, 
het apparaat wei wat groot was opgezet? 

A. Dit zou kunnen zijn, wat betreft de  militaire missie, maar wat 
wil aan instructeurs hadden was niet zoveel. Ik zei u al, dat er be- 
trekkelijk spoedig weer wat mensen zijn weggegaan. Er  zijn er ge- 
gaan naar West-Indië, naar Ottawa, waar Prinses Juliana was, en er 
zijn er ook weer teruggegaan naar Engeland. 
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Voor de rest hadden wij werkelijk liiet genoeg persorieel, %ij 40749. De Voorzitter: Heeft u in Canada nog bijzondere moei- 
moesten het aanvullen uit het personeel, dat onder de wapeiien kwam. lijkheden gehad of verliep alles vrij vlot? 
Er waren er enkelen Gij, die nogal goed waren; wij konden hen dan 
een tijdje overhouden en dessloods gingen zij dan inet een later A. Wij hebben van de Canadezen altijd alle mogelijke mede- 
schip weg. werking ondervonden. Het is vaak fantastisch geweest, zoals de 

Wij hebben het natuurlijk niet altijd even druk gehad, want als er mensen ons hebben geholpen. Zij rekenden er ook op, dat wij hen 
een schip was vertrokken, waren wij voor ongeveer driekwart leeg hielpen. Het gebeurde wel, dat er b.v. 200 Canadezen kwamen, die 
en moesten wij wachten tot er weer nieuwe mensen opkwamen. Hier- met een of andere stoet op  stap waren. Zij deden dit om,de  inensen 
aan was niets te doen. De mensen werden steeds opgeroepen en te laten zien, wat voor voertuigen, enz. de troepen hadden; zij 
gekeurd, maar de een kwam vier dagen te vroeg en de ander drie maakten dan tentoonstellingsreizrn. Wanneer deze mensen in Strat- 
dagen te laat. Dit was ook moeilijk met de verbindingen. Wanneer ford kwamen, waar wij lagen, dan kwamen zij bij ons en sliepen 
de mensen uit het hooge Noorden moesten komen, moesten ze eerst bij ons. De militairen, die op reis waren, logeerden ook bij ons. Wij 
met de hondenslee reizen en sneeuwschoenen en verder met allerlei waren gewoon opgenomen in de hiërarchie van het leger, wij kregen 
gelegenheden; het was dan natuurlijk uiterst moeilijk om uit te ook de Canadese legerorders en dergelijke dingen meer. Wij deden 
rekenen hoe laat en wanneer ze zouden aankomen. ook mee, wanneer er b.v. een trein moest worden afgezet, enz. 

Wij hebben ook mensen gehad, die uit Japan, Cuba, Zuid-Amerika, 
~ g ~ ~ t e ,  ~ u r k i j e  en ~ a r o k k o  kwamen: ook hebben wij vrij veel Enge- 40750, De Voorzitter: Was de kazerne in Stratford niet veel te 
landvaarders gehad, die via Portugal naar West-Indië waren gegaan groot? 
en later bij ons zijn gekomen. 

Het hokte natuurlijk wei eens, want als de recrutering niet vlot A. kazerne in Stratford was eigenlijk een waar- 
ging, was het een tijdje wat slap en dan ineens was het WeSr druk. van een gedeelte in gebniik was. Eigenlijk was zij niet zo geschikt 
Het vertrek van de schepen was ook niet geregeld. Er werd angst- voor kazerne, maar rvij hebben altijd het idee gehad, dat de mensen 
vallig voor gewaakt, dat er niet een vaste periode was, dat de sclie- er kort zouden blijven. De mensen zoiiden worden aangekleed 
pen vertrokken, dit was gevaarlijk in verband met de dfiikbotc". e, dan week of vier, vijf, zes afgericht en dan inoesten ze weg; zij 
Ineens kregen wij bericht, dat er over zoveel dagen misschien een ,ijn er wel e_ns langer geweest. 
boot zou gaan. De inensen moesten dan nog eerst twee en een halve ~~t gebouw was veel te groot. Voordat wij er in kwamen, lagen er 
dag in de trein zitten, voordat zij in Halifax waren. Met grote spoed de ~ i ~ h l ~ ~ d  ~ i ~ h t  Infantry, jk geloof, dat het een kleine 2000 man 
moest dus alles in osde worden gemaakt en de mensen caar de W,,. D, Canadezen liggen wel ontzaglijk dicht op elkaar, net als de 
trein gebracht. Verscheidene keren heb ik ze zelf weggebracht. 111 Engelsen. z i j  liggen mannetje aan inalinetje en wel twee of drie boven 
Haliiax moesten zij wachten tot de boot vertrok; vaak lag het schip op elkaar. Zo dicht legeren wij niet, maar in ieder geval was het veel 
nog een week in de haven voordat ze uitvoeren. te groot. 

40741. De Voorzitter: Had u ook de opleiding van degenen, die 40751. De Voorzitter: De Regering heeft in 1942 aangedrongen 
een speciale bestemming hadden gekozen, b.v. de vliegdienst? op virkleining van het apparaat. Was dit naar uw oordeel wel juist? 

A. Neen. 

40742. De Voorzitter: Waar was die opleiding? 

A. In Jackson, in de Verenigde Staten. 

A. Ja, het was zeer zeker juist. In  October 1932 zijn wij verhuisd 
naar Guelph; hier was een veel kleinere gelegenheid. Er zijn in 
Canada eigenlijk geen kazernes, een onderkomen voor de troepen 
was d ~ s  moeilijk te vinden. Wij konden ook niet in een uithoek gaan 
zitten, dus wij moesten in Ontario blijven; wij waren afhankelijk van 
de Canadezen. 

40743. De Voorzitter: Hoe lang bent u in Canada gebleven? 
40752. De Voorzitter: Is het, naar uw oordeel, een juiste daad 

A. Als ik mij goed herinner tot 23 Augustus 1443. van de Regering geweest de recrutering in het buitenland ter hand 
te nemen? 

40744. De Voorzitter: Toen was het ook zowat afgelopen. 

A. Ja. Er waren er toen nog maar heel weinig. Wij hadden ge- 
hoopt, dat er uit de Verenigde Staten veel recruten zouden komen, 
maar dit is niet gebeurd. 

40745. De Voorzitter: Uit Zuid-Amerika heeft u er wel enkele 
gehad. 

A. Ja. 

40746. De Voorzitter: Gingen de recruten uit Zuid-Afrika direct 
naar Engeland? 

A. Ja, wij hebben hen niet gehad. 

A. Ik geloof het zeer zeker. E r  zijn moeilijkheden en tegenvallers 
geweest. Toen Amerika in de oorlog kwam, hebben wij zo wat nie- 
mand meer uit de Verenigde Staten gekregen, DI  Amerikanen pakten 
iedereen op, die ongeveer de grootte had van een soldaat. Het is wel 
met onze soldaten gebeurd: ze werden door de politie opgepakt en 
gekeurd en wanneer ze geen lotingsnumnier of militair nummer 
hadden, zeiden zij, dat zij er wel voor zouden zorgen. Wij zijn een 
hele tijd een man kwijt geweest, die met verlof naar de Verenigde 
Staten was gegaan. Hij was opgepakt en met veel moeite hebben wij 
ontdekt, dat hij in het Amerikaanse leger diende en het al tot korpo- 
raal had gebracht; wij hebben hem teruggekregen. 

30753. De heer Dassen: Zoudt u inlichtingen kunnen geven over 
de mentaliteit in het algemeen en de stemming van de mensen, die als 
vrijwilligers in Canada dienst namen? 

40747. De Voorzitter: Bent u toen necl n;iar Enyzland terug- A. De sternming was heel goed. 
gegaan? 

A. Ja. 

40748. De Voorzitter: Welke taak hcett u riaar gehad? 

A. Jk ben naar Londen gegaan, waar IK e ~ ~ s t  adrninistiateur zoii 
worden van de Regeringsvoorlichtingsdierist. i k  heb toen misschien 
ecn dag of tien bij de heer Pelt op kan1001 gezeten; ik ben echter 
zelf geen administrateur van beroep, dit wds maar een noodgeval. 
Gelukkig hebben zij toen iemand gekregrn, die het wel goed kon, en 
toen ben ik weer teruggegaan naar generaal Krzds e11 ben ik belast 
inet het vormen van het troependetachement van het Militair Gezag 
en het voorbereiden van de mobilisatie van het Militair Gezag en het 
overgaan naar het vasteland. 

40754. De heer Dassen: U ging van dag tot dag met de 
inensen om. 

A. De stemming was heel goed. Zij deden hun uiterste best zich 
dls een correct soldaat te gedragen; als ze met dames in aanraking 
kwamen of an openbare gelegenheden kwamen, gedroegen zij zich 
buitengewoon keurig. 

Zij deden hun best zo gauw mogelijk afgericht te zijn en zij vochten 
er om, wie het eerst op wacht mocht. Het enthousiasme was groot. 

Telkens wanneer er troepen naar Engeland zouden gaan, kwam 
Prinses Juliarza de troepen inspecteren; er werd dan ook voor de 
I'rinses gedefileerd en dan waren ze er verschrikkelljk happig op mee 
te mogen doen. Op hun verzoek werden ze dan in huil vrije tijd nog 
door een sergeant bijgestoomd, zodat ze toch nog mee konden doen. 



40755. De heer Dassen: Hoe was de onderlinge verhouding van 
de officieren in Canada? 

A. Buitengewoon goed. 

40756. De Voorzitter: En de verhouding va11 de officieren tot de 
soldaten en omgekeerd? 

A. Ook goed. 

40757. De Voorzitter: Was er niet een te grote afstand tussen de 
beide categorieën? 

A. Het hangt er van af wat u een grote afstand noemt. Na die 
die tijd heb ik ook nog gediend en ik ben ook nog in Indië geweest; 
er is wel iets veranderd in de algemene verhouding tussen een officier 
en een soldaat. In Canada vierden wij b.v. samen het Sint Nicolaas- 
feest; toen Prinses Margriet werd geboren, hebben wij ook samen 
feest gevierd. Door de Canadezen werden wij ook wel eens uit- 

genodigd en dan gingen de officieren met hun manschappen naar een 
of andere festiviteit. 

Het was natuurlijk niet zo, dat wij met de soldaten uitgingen. Ik 
ging natuurlijk iedere dag met hen om, maar de lokalen, die zij 
bezochten, daar kwamen wij ook vrij geregeld. 

40758. De Voorzitter: Heeft u misschien nog iets toe te voegrn 
aan hetgeen u heeft gezegd? 

A. Ik kan het mij op het ogenblik niet herinneren. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit het verhoor. 

M. B. NITERINK. 
ALGERA, voorzitter. 
SCHMAL. 
DASSEN. 
DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 15 FEBRUARI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Korthals en 
Dassen, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

mr. GERARD ADOLF BOON, 
oud 66 jaar, wonende te 's-Gravenhage, advocaat. 

Hij legt de eed af als getuige. 

40759. De Voorzitter: Als onderwerp van uw oproeping heeft 
gegolden de recrutering in het buitenland en u begrijpt wel. dat het de 
bedoeling is om speciaal de recrutering in Canada te behandelen, 
omdat u daarmee waarschijnlijk het best op de hoogte is, of hebt u 
ook kennis van de recrutering in andere landen dan Canada? 

A. Ik ben het hoofd geweest van de missie i:i de door de Russen 
bezette gebieden. Ik dacht eigenlijk, dat ik dazrvoor was opgeroepen. 
Ik was in Canada echter voorzitter van d:- kostwinnersvergoeding- 
commissie, dus ik kan u daarvan ook wel ,ets vertellen. 

40760. De Voorzitter: Zullen we maar met Canada beginnzn? 
Misschien kunt u daar enkele inlichtingen over geven. U hebt daar in 
een vorig verhoor ook al iets over opgemerkt. U hebt toen o.a. gezegd, 
dat de recrutering daar duur is geweest en dat het nog veel duurder 
is geweest in verhouding tot de resultaten, die het heeft opgeleverd. 
Daarom zou ik allereerst deze vraag willen stellen: Acht u het een 
juist beleid van de Regering, dat zij overgegaan is tot recrutering in 
het buitenland? 

A. Ja. Ik acht hel inderdaad juist, dat de Regering is overgegaan 
om zoveel mogelijk mensen te krijgen om beschikbaar te zijn in 
Engeland. Ik heb destijds ook in een artikel van een blad in New York 
er op aangedrongen, dat er een aantal mensen beschikbaar zou worden 
gesteld om opgeleid te worden in Amerika en Australië, omdat ik 
meende, dat het dringend noodzakelijk was, dat wij een divisie be- 
schikbaar hadden zowel in Amerika als in Australië om direct bij de 
bevrijding van Indië aanwezig te zijn, omdat er anders moeilijkheden 
konden ontstaan en het noodzakelijk was, dat Indië niet alleen bevrijd 
werd door geallieerden, maar dat wij daarbij aanwezig waren voor 
de indruk op de Indonesische bevolking. Maar zover is het niet ge- 
komen. Dat de Regering in ieder geval het wenselijk heeft geacht om 
zoveel mogelijk mannen te recruteren in dat deel van de wereld, acht 
ik juist. Er is toen een missie gekomen, waarvan de onlangs omge- 
komen generaal Sas aan het hoofd stond, die toen nog overste was. 
Hij is toen dadelijk er toe overgegaan een commissie kostwinners- 
vergoeding in te stellen, waarvan ik voorzitter was en o.a. de consul- 
generaal Luden, pater van den Bosch en de heer Hartog leden, terwijl 
mijn vrouw honorair-secretaresse was. Als de mensen zich daar aan- 
gaven - soms vaak vrijwillig, soms min of meer noodgedwongen, al 
kon er niet direct dwang worden uitgeoefend, omdat, als puntje bij 
paaltje kwam, de Canadezen dit weigerden - dan werd de kostwin- 
nersvergoeding vastgesteld in verhouding tot de grootte der gezinnen, 
die ze hadden, de lonen, die ze verdienden, enz. 

De recrutering strekte zich uit tot Zuid-Amerika, want er kwamen 
Nederlanders uit Zuid-Amerika door Amerika naar Canada. Ze kwa- 
men eerst in het kamp te Stratford en in een latere periode in Guelph. 

Nu was de opleiding daar uitermate slecht. Ik kan niet zeggen, 
waaraan dat te wijten is, maar er waren slechts enkele bruikbare 
moderne geweren en verder geen één machinegeweer. Dus het werd 
een beetje marcheren, een beetje loopgraafjes maken en dergelijke 
meer. Maar van een serieuze opleiding was natuurlijk geen sprake 

en er was later ook geen geestdrift om naar Engeland te gaan, omdat 
ze hoorden, dat ze daar in Engeland in Wolverhampton weinig em- 
plooi hadden. U weet zelf wel, dat, wanneer mensen met enthousiasme 
gekomen zijn, zij ook ingezet willen worden. En wanneer zij enkele 
jaren maar zo'n beetje rond moeten lopen, dan is dat voor het moreel 
van de troep verkeerd. 

Een bezwaar was, dat de mensen daar zeer lang bleven en de 
kosten daardoor ontzettend hoog werden. Ook werden er te veel ge- 
recruteerd. Er werden mannen aangenomen, die feitelijk afgekeurd 
hadden moeten worden. Het gevolg daarvan was, dat een aantal 
mannen, toen ze in Engeland kwamen, teruggestuurd werden, wat 
natuurlijk ontzettend hoge en onnodige kosten met zich medebracht. 
De mensen werden uit hun gezinnen gehaald, het gezin moest onder- 
steund worden, de reis moest betaald worden, alsmede de reis terug. 
Het was soms vooruit te voorspellen, want ik herinner mij, dat er 
o.a. een landbouwer bij was, een man met 8 kinderen beneden de 
21 jaar, wiens handen volkomen verkeerd stonden. Het is te voorzien, 
dat men in het leger aan zo iemand in het geheel niets zou hebben. 
Het was veel beter geweest om zo iemand voor de landbouw, wat 
ook zeer nodig was, te houden, dan deze man naar Engeland te sturen. 

Het is een fout geweest, dat men er te veel op heeft gewerkt om 
iedereen maar te krijgen, die er maar eventjes voor in aanmerking 
kwam. 

40761. De heer Dassen: Was er geen verschil in de methode van 
werving in Amerika met die in Canada of Zuid-Amerika? Was dat 
overal zo, dat men dz normen te vaag nam? 

A. Ja, er was in Amerika wel een sub-bureau voor recrutering, 
maar de mensen werden allemaal doorgestuurd naar Canada. Ze 
werden in Canada ook gekeurd door medici. Eerst was er één medi- 
cus, later twee medici, die onderzochten. 

40762. De heer Dassen: Is u zelf in Canada geweest? Hebt u de 
kampen in Stratford en Guelph bezocht? 

A. Ja, ik heb beide kampen meermalen bezocht. Ik woonde ia 
Toronto, dat is ongeveer l$ à 2+ uur met de trein daar vandaan. 

40763. De Voorzitter: U hebt zoëven gesproken over de om- 
standigheden, dat er te veel mensen werden goedgekeurd. Was dat 
een fout in de keuringseisen of in de keuring? 

A. Dat durf ik niet te zeggen. Ik durf alleen het resultaat te 
zeggen, want ik weet natuurlijk niet wat de eisen waren. Ik weet 
alleen, dat er verschillende mensen waren van wie men zei: Het is 
toch eigenlijk onmogelijk, dat dat soort mensen naar Engeland 
wordt gezonden, want wat hebben ze in hemelsnaam aan dergelijke 
mannen in het legioen? Ik kende verschillenden van deze mensen, 
want ieder weekend kwamen er een stuk of 4, 5 van die soldaten 
bij ons om een prettig weekend te hebben. Dan leerde ik dus de 
mensen ook persoonlijk kennen. Dan vroeg je je af: is er niet een 
aantal mensen bij, die eigenlijk afgekeurd hadden moeten worden? 

40764. De Voorzitter: Het merkwaardige is, dat in een verslag, 
dat generaal Carp heeft uitgebracht, het aantal afgekeurden juist 
zeer groot wordt genoemd, hetgeen geweten werd aan de minder 
gunstige sociale omstandigheden, waarin ze hebben geleefd. 

Dus daaruit zou blijken, dat men toch nog wel vrij streng heefl 
gekeurd. 

A. Het is mogelijk, dat behalve degenen, die afgekeurd hadden 
moeten worden, reeds een groot aantal afgekeurd was. 

Maar mijn stellige indruk is, het blijkt trouwens ook wel, wanneer 
men generaal Carp zou vragen, hoeveel mensen er teruggestuurd 
zijn uit Engeland zonder dat ze eigenlijk gediend hadden en ook 
zonder dat ze feitelijk dienst hebben gedaan, behalve dat ze misschien 
een half jaar in Engeland hebben gezeten, dat het aantal wel vrij 
groot zal zijn. 



40765. De Voorzitter: Het aantal heeft echter niet zoveel ge- 
holpen. want tci-i slotte zijn er maar ruim 300 man uit Canada op- 
gekomen. 

A. Ik heb het niet alleen over wat uit Canada kwam, maar ook 
uit geheei Amerika en Zuid-Amerika; dezen kwamen allemaal naar 
Canada. 

40766. De Voorzitîer: Maar totaal zijn er opgekomen uit of via 
Canada iets meer dan 1000 man. 

A. Ik meen 1200 man. 

40767. De heer Dassen: Is het u bekend, welke bedoeling men 
had met deze werving? Of dit was om actieve soldaten als het ware 
te hebben of was het misschien de bedoeling oín een politieleger te 
kweken? Want dan kunnen de maatstaven wel verschillrn. 

A. Het was de bedoeling om actieve soldaten te hebben, daarom 
heet het ook Legioen Nederland. Het was de bedoeling om deze 
mensen in te zetten bij de bevrijding. 

40768. De Voorzitter: Waarschijnlijk is het resultaat wel erg 
tegengevallen en ecn teleurstelling voor LI geweest. 

A. Ontzettend tegengevallen. Daardoor is rnzn er waarschijnlijk 
toe overgegaan om mensen, die minder geschikt waren, er ook bij 
te nemen. Ik had in het begin gedacht, dat duizenden en duizzndeï, 
zich zouden aanmelden. Maar u moet zich ezns indenkrrl, welk een 
afstand het was voor mensen uit Brazllie. Chili, Argentinië, enz., 
waaruit toch verschillenden zijn gekomen. Dat was een reusachtige 
reis. 

40769. De Voorzitter: Kunt u ieti mededelen over de methode 
van het uitbrengen van uw adviezen over de kostwinilersvergoeding? 

A. Ja. Ik kan u zeggen, dat die bijna altijd opgevolgd werden. 
Later waren overste Sas en later majoor C a l  dikwijls bij de 
vergaderingen der conimissie. 

40770. De Voorzitter: Maar hoe was de methode? 

A. De methode werd genomen van het aantal kinderen en de 
verdiensten, die het gezin had, met een maximum van 5 dollar per 
dag. In zeer bijzondere gevallen, b.v. bij een gezin van 10 kinderen, 
kon het iets hoger worden. hlaar anders was het maximum 5 dollar. 

40771. De Voorzitter: Hield u ook rekening met de levens- 
standaard in het land, waar de recruten vandaan kwamen: Ik kan 
me indenken, dat het erie land nog wel wat verschil maakte bij het 
andere. 

A. Natuurlijk werd daar rekening mede gehouden. We hadden 
daar dan ook gegevens over. 

40772. De Voorzitter: De Regering is destijds van plan geweest 
om de regeling van de kostwinnersvergoeding af te nemen van de 
commissie en te geven aan de conscls. Dat zal u waarschijnlijk wel 
bekend zijn. Misschien kunt u metledelen hoe het standpunt daar 
tegenover was. 

A. Dat standpunt was afwijzend. Wij waren er allen tegen en dat 
hebben we ook aan Londen medegedeeld en Londen ging er ten slotte 
ook mede akkoord. Ook overste Sas heeft in die geest geadviseerd. 

Canada is een land met 12 millioen inwoners, maar met een enorme 
oppervlakte en heel verschillende delen. Er werd gevraagd zowel aal1 
de consul als aan de plaatselijke autoriteitrn, de politie-autoriteiten 
en aan de werkgever om gegevens, ten einde te koínen tot de kost- 
winnersvergoeding. 

Dat kon binnen enkele welten gebeuren door een centrale cov-  
missie en als de consuls dat zouden do-n, zouden zij verschillencle 
maatstaven aanleggen. Daarom was het veel beier om het centraal te 
houden, terwijl toch altijd ook de consuls ingeschakeld werden, zoals 
zoëven omschreven. 

40773. De Voorzitter: Is u ook bekend, waarom de Regering dat 
wilde en waarom zij later weer van standpunt is veranderd? 

A. Ja, er was een of ander advies over uitgebracht, welk, kan ik 
u niet zeggen. Ik heb het indertijd wel gewzten hoe het gekomen is, 
maar het staat mij nu niet ineer voor de geest. Ik herinner me wel, 
dat wij daar als coinmissie advies over hebben uitgebracht. Het is 
ten slotte niet doorgegaan. Maar hoe dat aan het rolltn is gegaan, 
kan ik u niet zeggen. 

40774. De Voorzitter: Zo op het oog heeft de Kegering wel een 
wat wisselvallig beleid in dezen gevoerd, want zij herlt er eerst op 
aangedrongen, dat de regeling nal r  de consuls zou galn, en toen 
er van de kant van de legerautoriteiten op aangedrongen is dat niet te 
doen, maar die regeling bij de commissie te laten blijven, heeft de 
Regering toch gezegd: ,,Het moet n lar  de consuls". Dat is in Augus- 
tus 1941 geweest en in October 1941 werd weer gezegd de zaak te laten 
zoals ze was. 

A. Ja, inderdaad, in dit opzicht is het een wisielvalligheid geweest, 
maar in ieder geval de commissie heeft tot het laatste ogenblik bestaan. 

40775. De Voorzitter: U krees daardoor ook de gelegenheid om 
met verschilleilde militairen kennis te maken. U heeft dus waarschijn- 
lijk ook wel een oordeel over de geest van die troep. Mag ik dat 
horen? 

A. Dat er door alle chefs met de meeste tact werd gehandeld, 
kan moeilijk worden gezegl. Er waren bij de manschappen tal van 
ontevredenen, omdat ze naar hun oordeel te veel uit de hoogte 
behandeld werden, in het bijzonder bij mensen, die uit Holland 
kwamen. Om één voorbeeld te noemen: Ik herinner mij zekere 
jongelui, die uit Holland gevlucht waren om te dienen, Krediet, Pos 
en Brero, ontzettend kranige jongens, die uit Delfzij! waren gegaan, 
waar ze op een bootje dienst haaden genomen, de een als kok en de 
anderen als scheepsgezel. Zij waren gedrost wat met de kapitein al zo'n 
beetje was afgesproken al mocht het natuurlijk niet bekend zijn, dat 
ze zouden drossen. Ze gingen via Helsinki, Moskou, over Japan en 
zijn dearna in San Fransisco terechtgekomen. Ze waren in San 
Francisco in de Hol!andse kolonie gekomen en de consul gaf hun 
opdracht dadelijk naar Stratford te gaan. Maar zij zijn daar vier 
dagen blijveil feesten wat nu niet zo verwonderlijk is voor Leidse 
studenten, die zo'n reis achter de rug hadden en die natuurlijk dooi 
de Nederlanders werden gefêteerd. In Stratford werden ze ontvangen 
met de mededeling, dat ze eigenlijk een week' in de cel zouden 
moeten, oindat ze deserteurs waren, daar ze niet onmiddellijk door- 
gegaan waren naar Stratford. U voelt wel, dat dit een volkomen 
onmenskundige opvatting was. Ik kan me niet voorstellrn, dat met1 
iets dergelijks doet. Het was volkomen begrijpelijk, dat die jongelui 
daar vier dagen gebleven warcn. Zr waren niet verplicht geweest oni 
uit Nederland weg te gaan om hun land te dienen. Ze hadden het 
gedaan onder de grootst mogelijke gevaren cn ze hadden over de ge- 
hele wereld al genoeg ellende gehad, eerst in Helsinki, waar ze onvol- 
doende gel-Lolpen waren door de cons~i1, waarna ze het beroerd 
hebben gehad in Moskou en Tokio, tot ze in San Francisco 
enthousiast werdzn ontvangen bij de Nederlandse kolonie. Ik geef 
LI a l l ex  maar één voorbeeld. U kent luitenant Krediet wel, die 
!ater kapitein is geworden, adjudant van H.M. de Koningin en 
drager van de Militaire Willemsorde. Ik herinner me, dat hij zeer 
ontstemd was over de nianier - hij kwam enige weken later bij 
ons -, waarop zij in Stratford ontvangen zijn, en met Pos was het 
precies hetzelfde. 

40776. De Voorzitter: Van wie ging die maatregel uit? Van de 
commandant? 

A. Ja. Maar er waren natuurlijk ook luitenants, die met volle 
toewijding het werk deden. 

40777. De Voorzitter: Waren er ook anderen? 

A. Ja, het was verschillend. Er was een aantal luitenants. die 
inderdaad zeer bemind waren. Maar el- was veelal te weinig belang- 
stel!ing en medeleven. Speciaal voor diegenen. die uit Holland kwa- 
men. In plaats. dat aan dezen gevraagd werd: .,Wat hebben jullie mee- 
gemaakt, hoe is het er allemaal mee?", kregen zij alleen te horen: 
Jullie zijn eigenlijk deserteurs, jullie behoorden eigenlijk gestraft te 
worden. Mijn indruk is altijd geweest, dat de geest in het Legioen 
prettiger en beter had kunnen zijn, waneer er meer medeleven was 
geweest, zoals het behoort onder inensen, die te zamen hun land 
dienen. 

40778. De Voorzitter: U hebt in een vorig verhoor gezegd, dat de 
nlensen eigenlijk geprest waren om in het legioen dienst te nemen. 
Kunt u dat nog toelichten? 

A. Ja. Ik vind het b.v. niet prettig om namen te noemen, maar er 
reisden twee sergeants in Amerika voor de recrutering. Dezen gingen 
de mensen overtuigen, dat ze dienst moesten nemen en dat het 
dienen verplicht was. Deze mensen werden op de trein gezet en Sr 

-n waar zi' schijnen er in Hamilton te zijn gekomen zonder te wet, 
naar toe gingen. Er werd dus vaak een zware druk op de mensen 



uitzeoefend om dienst te nemen, omdat ze anders landverraders vlak bij New York woonden vee1 Nederlanders -, dat er veel meer 
waren, dat hun het Nederlanderschap ontnomen zou worden eri Hcllanders opgediept zouden zijn om dienst te nemen. Wat de reden 
dergelijke dreigementen meer. Nu is het niet zo onbegrijpelijk, dat i e  van het échec is, weet ik niet. Het lag ook niet op mijn weg om 
mensen - al is het niet juist - zo'n beetje geprest werden, want dat te onderzoeken. 
officieel kon het natuurlijk niet gebeuren, daar er geen sprake van 
was, dat de Amerikanen of Canadezen hun hulp verleenden om 40787. De Voorzitter: Was er ook een wijziging op te merken 
Nederlanders te recruteren. nadat Amerika ook in de oorlog gekomen was? 

40779. De Voorzitter: Van Nederlandse kant was het wel een 
verplichting krachtens A 10. 

A. Ja zeker, het was verplicht. Ik neem het ook niet kwalijk, 
dat zij tegen de Nederlanders zeiden: ,,Jullie verliezen je Neder- 
landerschap als jullie het niet doen. Het is je plicht als flinke vent 
oin mee te doen." 

40780. De Voorzitter: Hebt u er ook een indruk over of het ap- 
paraat, speciaal in Canada, te groot was voor het werk, dat er 
gedaan werd? 

A. U meent, of er toen veel meer mensen in dienst kwamen? 
Neen, dat was niet het geval. Maar er zijn wel verschillende ge- 
vallen van landgenoten, die niet wilden dienst nemen bij de Neder- 
landers, maar die later wel in Amerikaanse dienst zijn gegaan. 

40788. De Voorzitter: U zei daar straks, dat u dacht, dat u over 
iets anders zou worden sevraagd dan over Canada cn Amerika. Dan 
wil ik u gaarne thans de gelegenheid geven om.. . . . . 

A. Ik dacht, dat u over de repatriëring in de Balkan zou vragen, 
omdat ik daar het hoofd van de missie ben geweest. 

A. Ik heb zo de indruk. dat het aantal officieren te groot was 40789. De Voorzitter: Wanneer is u daar geweest? 
voor het betrekkelijk kleine aantal mensen, dat er gewoonlijk was. 
Dat had kleiner gekund. Het was te duur opgezet. A. Van half Juni 1945 tot einde 1946. 

40781. De Voorzitter: Maar dat is in zekere zin waarschijnlijk 
te billijken. omdat de Regering niet van te voren wist hoe groot 
de opkomst zou zijn. 

A. De Regering had natuurlijk veel meer mensen verwacht. 
Later had men het aantal officieren kunnen verminderen, maar hoe 
gaat dat gewoonlijk, 7ij blijven hangen. 

40782. De Voorzitter: U acht het ook juist, dat men nit Strat- 
ford is gegaan en een kazerne in Guelph heeft betrokken? 

A. Ja, dat is in overleg met de Canadezen. 

40783. De Voorzitter: Kunt u misschien nog iets mededelen 
over de recrutering in Canada? 

A. Indien u geen speciale vragen hebt, geloof ik wel, dat ik 
hierover voldoende heb gezegd. 

40784. De Voorzitter: Bent u bekend met de recrutering in 
Amerika? Of meent u, dat dit ook tegelijkertijd met het voorgaande 
is beantwoord? 

De Voorzitter: Dat valt gedeeltelijk buiten de tijd, waarover het 
onderzoek van de Enquêtecomn~issie loopt. 

A. Het viel tnij alleen op, dat de heer Ferwerda mij ;!eide: ,,Ik 
heb een lange vragenlijst gekregen met o.a. een heel eigenaardige 
vraag: wie is mr. G. A.  Boon?" Ik zei: ,,Nu, dat is gemakkelijk te 
beantwoorden. Als de cominissie niet weet, dat ik vroeger 15 jaar lid 
van de Tweede Kamer bcn geweest, dan moet zij dat maar uitzoeken." 
Daarom dacht ik, dat het onderzoek zou gaan over de repatriëring. 
Maar uw onderzoek loopt over geheel iets anders. 

De Voorzitter: Het onderzoek, dat wij op het ogenblik ter hand 
heb5en genomen, is punt p van het Enquetebesluit, nl. het militaire 
beleid, dat door de Regering in Londen is gevoerd van 1940-1945. 
En een onderdeel daarvan is de recruterins in het buitcnland. Dat was 
het onderwerp, waarover wij het hier wilden hebben, en daarvoor is 
u ook opgeroepen. 

A. Dus niet over de repatriëring, zoals ik meende? 

De Voorzitter: Sub-Commissie 111 behandelt dat onderwerp; de heer 
Schilthuis is voorzitter daarvan. 

A. In Amerika was een oL1d-consul uit Bogota, die de recru- A. Ik ZOU het Op prijs stellen om juist daarover iets te zeggen. 
tering leidde, de heer i-an Schreven. Er is toen later een wrijving Want ik heb indertijd een resumé uit het rapport-Vorrink gezien en 
geweest met de heren in Stratford. De heer van Schreven klaagde, ik ben noolt gehoord door die comnlissie. Toch zag ik in dat resumé 
dat hij er uit gewerkt werd en toen is kapitein van den Bergh naar een aantal volkomen onjuiste opmerkingen over de missie in Praag 
Yew York gepsan en hij is daar een tijdlang hoofd van de recru- van een majoor, waarop ik nooit heb gereageerd, omdat ik dacht, 
tering geweest. dat ik voor uw comn~issie dit zou kunnen toelichten. Maar dat zal 

dus niet gaan. 

40785. De Voorzitter: Weet u wat de 0orzaa.k was van die 
wrijving? Was dat jalouzie? 

A. Ik geloof. dat er wel een beetje jalouzie achter zat. Van den 
Bergh wilde graag naar lVew York om daar de recrutering te leiden 
en er werd beweerd, dat van Schreven er niet genoeg werk van 
maakte. Ik kan er geen oordeel over vellen, wie van de twee gelijk 
had; wel weet ik, dat van Schrei-en het met weinig hulp deed, terwijl 
het personeel van van den Bergh veel groter was. 

40786. De Voorzitter: In  Amerika is de recrutering nog meer 
tegengevallen dan in Canada. Zijn daar bijzondere oorzaken voor? 
Was b.v. de houding van de Amerikaanse Regering anders? 

A. De Amerikaanse Regering bemoeide zich er niet mee. Men 
moest echter zeer oppassen om de Nederlanders aan het verstand 
te brergen, dat zij gestraft zouden worden, wznneer zij geen dienst 
namen, hetgeen ook niet helemaal juist was. Of het niet mogelijk 
was, dat ddar meeï activiteit zou zijn betoond, weet ik niet. Meii 
had latcr in ieder geval twee sergeants. die permanent rondreisdcn 
om mensen op te diepen. En ik heb niet de indruk, dat dezen daar 
maar een spelletje van maakten; zij zullen er inderdaad wel genoeg 
moeite voor gedaan hebben. Maar men zou zo denken - ook 

De Voorzitter: D.W.Z. op dit ogenblik niet. Maar ik wil graag de 
gedachte overbrengen aan Sub-Commissie 111. 

L" 
A. Ik zou het zeer op prijs stellen om juist daarover gehoord te 

worden. 

40790. De Voorzitter: Heeft u nog iets toe te voegen aan hetgeen 
gezegd is? 

A. Neen, alleen dat het verhoor ging over een geheel andere 
zaaR dan ik gedacht had bij mijn oproeping. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit het verhoor. 

G. A. BOON. 
ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

DASSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Korthals, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

HUGO CHARLES GUSTAV Baron VAN LAWICK, 
oud 66 jaar, wonende te Breda, 

generaal-majoor b. d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

43323. De Voorzitter: U hebt einde 1947 een geschrift ingezonden 
bij de commissie, met een brochure. De commissie heeft de quaestie 
\ar1 het erewoord van de officieren in haar onderzoek betrokken en 
stelt het op prijs LI hierover te horen. Mag ik u vragen of u wilt 
beginnen met een verhandeling over de feitelijke gang van zaken, 
zoals die in 1940 na de capitulatie is geweest, ten aanzien van de 
quaestie van het erewoord? 

A. Toen de capitulatie in 1940 plaats vond, werd het gehele 
Nederlandse leger krijgsgevangen, dus alle officieren ook. Niettemin 
was het blijkbaar de bedoeling van de Duitsers onze sympathie te 
krijgen voor hun optreden, althans, ze hebben de officieren toe- 
gestaan om hier te lande in betrekkelijke vrijheid te blijven leven 
en zelfs hun wapen te blijven dragen. Inmiddels is in de loop van 
de maand Mei begonnen met de demobilisatie en wij kunnen wel 
zeggen met de liquidatie van de weermacht. Toen is tevens naar 
voren gekomen, dat de Duitsers zich blijkbaar van de medewerkii-ig 
van het beroepspersoneel wilden verzekeren, althans, zij boden 
het de mogelijkheid om hier in betrekkelijke vrijheid, met een zeksre 
meldingsplicht, te blijven voortleven. Het moest zich dan verbinden - 
de officieren op erewoord, de overigen bij belofte - om niet meer 
aan de bestaande krijgsverrichtingen deel te nemen, noch Duitsland 
te zullen schaden. Hoe de verbintenis precies zou luiden, zou nader 
worden bekendgemaakt, maar in algemene zin zou zij daarop neer- 
komen. 

Ze is ook bekendgemaakt; in mijn brochure heb ik ze san- 
gegeven en met toelichtingen aangevuld. Men moest zich verbinden 
om niets te doen, noch ook na te laten, waardoor men Duitslaild 
in enig opzicht zou kunnen schaden. De opperbevelhebber heeft 
toen nog gepoogd, de terminologie van de .erewoordverklaring ver- 
zacht te krijgen en de laatste Juni of de eerste Juli bekendgemaakt, 
dat hij, in verband met het daarmee te verkrijgen resultaat, zou 
aangeven of de verklaring zijns inziens zou kunnen worden ge- 
tekend. Toen hebben de Duitsers op die avond de opperbevelhebber 
van land- en zeemacht gevankelijk naar Duitsland weggevoerd, zodat 
hij geen gelegenheid meer heeft gehad om in dezen een uitspraak te 
doen. 

43324. De Voorzitter: Ik ineen, dat het zo geweest is, dat reed3 
in de maand Mei de geruchten liepen, dat er een erewoord zou 
worden gevraagd, en dat er toen een conferentie is geweest, nog 
in de maand Mei, tussen de opperbevelhebber van land- en zee- 
macht en een aantal hoge officieren. 

A. Ik weet niet of dat in Mei of Juni is geweest. 

43325. De Voorzitter: Later, in Juli, is er nog een conferentie 
geweest, waar u niet bij was. 

43326. De Voorzitter: Maar in de maand Mei is er een confe- 
rentie geweest. waarin geen beslissing is gevallen over de aan te 
nemen houding. Bent u daar ook bij geweest. 

A. Daar ben ik niet bij geweest. Evenmin te den Haag op de 
bijeenkomst van opperofficieren uit de residentie en andere garni- 
zoenen. 

43327. De Voorzitter: U hebt er waarschijnlijk wel iets van 
gehoord? 

A. Dat heb ik pas later in krijgsgevangenschap in Duitsland van 
generaal Best, die ook in krijgsgevangenschap was, vernomen. Hij 
zei me: ,,Het spijt me ontzettend, ik heb je eigenlijk vergeten te 
vragen, er bij te komen." 

43328. De Voorzitter: Is er u iets van bekend, dat, nadat generaal 
Winkelrnarz gevangen is genomen, het gerucht ging, dat generaal 
Witikelrnan eigenlijk wel een uitspraak had gedaan in die zin, dat 
hij in de ondertekening niet een handeling zag, welke in strijd zou 
zijn met de eed en de eer van de officieren? Voorts gaat het verhaal, 
dat men een ontwerp van de beschikking in die zin op de schrijftafel 
van de generaal heeft zien liggen. Is u daar iets van bekend, het 
kan zijn, dat generaal Winkelman . . . 

A. Het volgende is mij bekend. Kolonel van Alphen heeft dz 
laatste dag vóór het tekenen van het erewoord, dat zal dus de 
13de Juli zijn geweest, te kennen gegeven, dat het een landsbelang 
was om de verklaring te tekenen. Toen ben ik die avond per auto 
met de heer Felderhof, tegenwoordig procureur-generaal in Indië, 
naar kolonel van Alphen, te Voorburg, gereden om te vragen wat 
dat landsbelang was. Het bleek niets anders te wezen dan wat men 
ook zelf kon nagaan, geen bijzonder landsbelang mijns inziens. Kolonel 
van Alphen vertelde mij, dat ook generaal Winkelman het onder- 
tekenen van de verklaring voorstond. Ik zei: Daar is mij niets van 
bekend. ,,Ja, er is een papiertje gevonden op de schrijftafel van 
generaal van Voorst - u ziet het hier, het is de hand van generaal 
van Voorst -, dat de verklaring zoli kunnen worden getekend." De 
kolonel vertoonde mij een niet ondertekend papiertje, waarop een 
dergelijke mededeling stond geschreven. Het kan het handschrift van 
laatstgenoemde generaal zijn geweest, dit kan ik niet met beslistheid 
zeggen. maar wil het direct aannemen. Evenwel weet ik niet, wat 
het voor een karakter had. Was het misschien een ontwerp-kennis- 
geving om direct te kunnen uitzenden, voor het geval het erewoord 
vatbaar zou worden geacht om te worden ondertekend, dit kan ik 
niet zeggen. Dit is het enige, dat ik van dit geval weet. 

43329. De Voorzitter: Dan zou ik u graag willen vragen wat 
uw inzicht is omtrent de wettelijke positie. In artikel 10 van het 
Haags Verdrag van 18 October 1907 staat: 

,,De krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord worden in 
vrijheid gesteld, indien de wetten van hun land zulks veroor- 
loven." 

Is het naar uw mening zo, dat de wetten van het land aan de 
officieren veroorloofden om hun erewoord te geven? 

A. Ja, zo is het. Onze wet verbiedt zulks nergens en ons Veld- 
dienstvoorschrift schrijft over dat erewoord en geeft zelfs aan, dat 
men het onder alle omstandigheden met de uiterste nauwgezetheid 
moet houden. De voorschriften voor het K.N.I.L. daarentegen ver- 
bieden de officier van dat leger om zich op erewoord in vrijheid te 
doen stellen. Dit verbod werd echter ingetrokken door de secretaris- 
generaal, ik meen eind Juni, althans kort vóór de tekendatum, ten 
einde ook de Indische officieren de gelegenheid te geven om te 
tekenen. 

43330. De Voorzitter: Wij kunnen een onderscheid maken tiis- 
sen drie categorieën, tussen officieren van de Koninklijke landmacht A. Dit is mij niet bekend. 



de officieren van het K.N.I.L., die gedetacheerd waren bij de Konink- 
lijke landmacht, en de K.N.1.L.-officieren. Voor de Nederlandse 
officieren is het inderdaad zoals u zegt, dat de wetten van het land 
zoiets moesten veroorloven. Maar u weet waarschijnlijk, dat de 
Regering op een ander standpunt stond. U hebt uw geschrift ge- 
schreven als een aanklacht, als een bewijs, dat u het niet eens is 
met de Regering en dat u dit punt aan een onderzoek zou willen 
zien onderworpen. De Regering in Londen stond op het standpunt, 
dat er in Nederland geen wettelijke bepaling was, die de officieren 
toestond om hun erewoord aan een vreemde te geven. 

A. Neen, hiertoe is ook geen wet nodig. Om het ongeoorloofd 
te doen zijn van het betrokken door Nederland gesloten verdrag ge- 
bruik te maken, had dit bepaaldelijk moeten zijn ,,verbodenM. En 
aangezien de wet het zich op erewoord in vrijheid doen stellen dus 
,,toelietv, was de Regering ook ,,contractueeln gebonden om van 
hen, die hun erewoord ter zake braken, geen diensten te vorderen, 
noch te aanvaarden. 

43331. De Voorzitter: Dat is in uw interpretatie juist, maar de 
interpretatie van de Regering was anders dan de uwe, nl. deze, dat 
er geen wettelijke bepaling was, die de officieren toestond om hun 
erewoord aan de vijand te geven, dus dat er geen wettelijke bepaling 
was in Nederland, waarin stond: ,,Gij moogt uw erewoord geveli." 
Dat is de interpretatie in Londen geweest en op die grond heeft de 
Regering gezegd, dat de Duitsers dus volkenrechtelijk geen enkel 
recht hadden om die verklaring te vragen, zodat de Regering geen 
enkele verplichting ex artikel 10 van het Haags Verdrag op zich 
kon nemen. Ik geloof, dat hier de kern van liet verschil ligt tussen 
de Regering en u. U zegt: de wetten van het land veroorloven het 
wel, omdat er geen bepaald verbod is, maar de Regering in Londen 
heeft gezegd, dat er nergens een bepaling is, waarin toegestaan wordt, 
dat de officieren het erewoord geven. 

A. Ik zou zeggen, dat om te beginnen het door Nederland onder- 
tekende verdrag ook aan haar onderdanen veroorloofde er van ge- 
bruik te maken zolang de Regering dit niet ,,verboodv. hlaar boven- 
dien, wanneer de Regering het gebruik er van door haar eigen land- 
genoten niet wenste goed te keuren, had zij de bepaling nooit zonder 
meer in de voorschriften voor haar landmacht mogen opnelna. 
Dat zij dit wel deed, wettigt m.i. de conclusie, dat zij de bepalingen 
van het verdrag wel degelijk voor haar landmacht toepasselijk achtte. 

43332. De Voorzitter: Ik releveer deze opvatting van de Repe- 
ring om u de gelegenheid te geven uw zienswijze daar tegenover te 
stellen. Ten aanzien van de officieren van het K.N.I.L. ligt de zaak 
natuurlijk wel anders, omdat daar een nadrukkelijk verbod was om 
het erewoord te geven. Wel is er later een verklaring geweest vin 

de secretaris-generaal van Koloniën, waarin het verbod werd opge- 
heven. Acht u die verklaring van de secretaris-generaal van Kolo- 
niën van zodanige aard, dat daardoor inderdaad het verbod is ver- 
vallen? 

A. Ik ben van mening. dat, daar de secretaris-generaal op dat 
ogenblik de Minister verving - het was in het begin van de oorlog, 
dus er was nog geen quaestie van collaboratie met de vijaiid -, de 
officieren de maatregel konden beschouwen als een ministeriële be- 
paling, dus dat ook zij gerechtigd waren om te tekenen. 

43333. De Voorzitter: De Regering stelt daartegenover, dat de 
verantwoordelijke chefs weg waren, zodat die autoriteiten, zoals de 
secretaris-generaal van Koloniën, niet namens de Regering of namens 
de verantwoordelijke chefs konden spreken, dus zij ontkent, dat de 
secretaris-generaal de bevoegdheid had om dat verbod in te trekken. 

A. Verondersteld, dat die mening juist is, dan nog zouden de 
officieren, dunkt mij, gedechargeerd zijn, indien zij na deze toe- 
stemming wel tekenden. 

43334. De Voorzitter: Ook wanneer die verklaring van een on- 
bevoegde afkomstig is? 

A. In de secretaris-generaal mocht de officier m.i. op dat ogen- 
blik geen onbevoegde zien, maar hem moest hij daarentegen als de in 
deze zaak bevoegde autoriteit beschouwen. 

43335. De Voorzitter: Dus u is van mening, dat de onderge- 
schikte officier niet de vraag in ogenschouw mocht nemen of inder- 
daad degene, die het verbod heeft opgeheven, daartoe bevoegd was? 

A. Ja, zeker wel, maar in het onderhavige geval kon het ant- 
woord niet twijfelachtig zijn. Hij behoorde de secretaris-generaal als 
de bevoegde autoriteit te erkennen, althans op dat ogenblik, dus in 
Juni 1940. Een tweetal jaren later zou het een ander geval hebben 
kunnen worden. 

43336. De Voorzitter: Dus u acht de officieren, die getekend 
hebben, gedisculpeerd door hun inzicht in de bevoegdheid van de 
secretaris-generaal? 

A. Volmaakt. 

43337. De Voorzitter: Hoe staat u tegenover de positie van de 
officieren van het K.N.I.L., die gedetacheerd waren bij de Neder- 
landse landinacht, waaraan waren die onderworpen? 

A. Aan de hlederlandsch-Indische wetten, voor wat het tekenen 
van de erewoordverklaring betreft. 

43338. De Voorzitter: Dus die mochten de verklaring ook niet 
tekenen? 

A. Aanvankelijk niet, maar na de maatregel van de secretaris- 
generaal mijns inziens wel. 

43339. De Voorzitter: Er is ook een opvatting. die zegt, dat die 
gedetacheerde officieren vielen onder de regelen voor de Neder- 
landse landmacht en dus niet meer onder de bepalingen van het 
K.N.I.L. 

A. Ik zou zeggen van neen. Het was niet iets, dat verband hield 
met hun werkzaamheid bij het Nederlandse leger. Het was een 
quaestie, die nauw gebonden was aan de aard van het Nederlandsch- 
Indische leger alleen. 

43340. De Voorzitter: Hoe staat het in dit opzicht met de offi- 
cieren van de marine? 

A. De bepalingen van de marine ken ik niet, dat weet ik niet. 

43341. De Voorzitter: U hebt in uw brochure geschreven, dat u 
kon begrijpen, dat sommige officieren hun erewoord hebben gegeven. 
U veroordeelt het dus niet bij alle officieren? 

A. Neen, ik veroordeel het niet bij alle officieren. 

43342. De Voorzitter: Hoe ziet u dan de verhouding van de 
officieren, die op uw inziens acceptabele grond het erewoord hebben 
gegeven en de eed van trouw, die ook na de capitulatie van kracht 
is gebleven, de eed van trouw aan de Koningin? Of is uw mening, dat 
deze na de capitulatie niet meer gold? 

A. Ja zeker, die bleef gelden, in de eerste plaats gelden, maar, 
wanneer een officier door hier te blijven het landsbelang bleef 
dienen, dan acht ik niet, dat deze beslissing van hem in strijd komt 
met zijn eed van trouw aan ae  Koningin, integendeel, maar alleen 
onder die omstandigheden. 

43343. De Voorzitter: Dus u is van mening, dat de omstandig- 
heden een zodanige invloed kunnen uitoefenen, dat men alleen daar- 
door niet meer gebonden is aan de eed van trouw aan de Koningin? 

A. Neen, neen, pardon, de omstandigheden kunnen zodanig zijn, 
dat het geven van het erewoord niet in strijd komt met de eed aan 
de Koningin. 

43344. De Voorzitter: Is u inderdaad van mening, dat dat het 
geval is? 

A. Ik noem b.v. wat de Koninklijke Militaire Academie zelf 
betreft. De K.M.A. moest worden geliquideerd. Dus alle daar in 
opleiding zijnde jongelui zouden in de maatschappij worden los- 
gelaten. Nu was er door de opperbevelhebber goedgevonden, dat 
men ze nog enige tijd aan de inrichting zou houden, ten einde hen 
wetenschappelijk zo ver klaar te maken, dat zij een burgerwerkkring 
zouden kunnen verkrijgen, dan wel zich hiervoor verder zouden 
kunnen bekwamen, zonder de aan de K.M.A. reeds volbrachte studie- 
jaren als verloren te beschouwen. In het oog genomen betrekkingen 
waren die van ingenieur, accountant en leraar in lichamelijke 



oefening. Deze voorbereidende studie, welke ongeveer een jaar 
zou vereisen, achtte ik e-n sociaal landsbelang en het kwam mij 
dan ook gewettigd voor en niet in strijd met de ezd aan de Koningin, 
dat de voor die studie nodige leraren de erewoordverklaring tekenden. 

43345. D e  Voorzitter: Vindt u dit een niet wat relatieve op- 
vatting? 

A. Ik kan mij voorstellen, dat een ander mijn mening niet deelt, 
maar ik voor mij voel het toch als een landsbelan~ van grote waarde 
om die jongelui, die ten gevolge van de liquidatie van de weermacht 
in de  maatschappij zouden terugvloeien en dan door de  demorali- 
serende capitulatiegevolgrn gevaar liepen om op drift te raken, op 
te vangen en een nieuwe betrekkingsmogeiijkheid voor hen te 
openen. Nadat de  taak van de daarbij betrokken officieren zou zijn 
volbracht, konden zij hun erewoord weer teruggeven en in krijgs- 
gevangenschap worden weggevoerd. 

43346. D e  Voorzitter: Ja,  was dat  inderdaad mogelijk? U hebt 
dat in uw brochure ook geschreven en dat  berust waarschijnlijk op 
een verklaring van een of andere Duitse officier, die gezegd heeft  
wanneer ge een keer uw erewoord hebt gegevzn, dan kunt gij dat  
weer terugnemen en u kunt tegen ons zeggen: ik trek dat  erewoord 
in. Maar  bestaan daaromtrent bepalingen of is er een uitspraak 
dienaangaande geweest van de bevoegde Duitse instantie? 

A. Het is een uitspraak geweest, die aan het algemeen hoofd- 
kwartier is gedaan door de Duitse officier, die was aangewezen om 
als verbindingsschakel tussen de  Duitse instantie (het Duitse opper- 
bevel hier) en het algemeen hoofdkwartier o p  te treden. Ik geef 
echter toe, dat  de mogelijkheid tot het teruggeven van het erewoord 
overtuigender had kunnen worden vastgelegd. Dit is dan ook de 
reden, dat ik als gouverneur der K.hI.A. de chef landmacht van 
het algemem hoofdkwartier begin Juli 1940 heb verzocht om het 
daarheen te leiden, dat  die mogelijkheid schriftelijk in d e  erewoord- 
verklaring zou worden opgenomen. Blijkbaar is aan dit verzoek niet 
meer kunnen worden voldaan. Maar waar de mogelijkheid door een 
officiële Duitse instantie was aangegeven, hadden d e  betrokken 
officieren het in elk geval moeten proberen. Trouwens, er zijn ver- 
scheidene officieren geweest, die, getekend hebbende, later het woord 
hebben teruggegeven en teruggekregen. 

43347. D e  Voorzitter: H o e  staat LI in het algemeei? tegenover die 
officieren, die wel het erewoord hebben gegeven, maar daarvoor 
geen acceptabele reden hadden? 

A. Daar sta ik zeer mild tegenover, want door verschil van op- 
vatting en dus in dat opzicht gebrek aan leiding heerste hier ter zake 
veel verwarring. 

43348. D e  Voorzitter: 1k dacht, dat die leiding in deze zin ge- 
geven is, dat men wel mocht tekenen, althans wanneer ik zie de 
verklaring van de secretaris-generaal van Koloniën en ook het rond- 
schrijven van vice-admiraal Heeris. Men kan daaruit de  conclusie 
trekken, dat  het geoorloofd was om het erewoord te geven. 

A. Voor die groepen. Voor het K.N.I.L. en voor de marine dan, 
maar, ik zal maar zeggen, voor het Nederlandse leger, onze Konink- 
lijke landmacht, was die uitspraak nog niet gekomen. Wel had c!e 
opperbevelhebber te kennen gegeven, dat hij nog zou bekendmaken 
of het tekenen van de  erewoordverklaring al dan niet zou kunnen 
geschieden, m.a.w., het was volstrekt niet uitgesloten, dat  het als 
oirbaar zou zijn aan te merken. 

43349. D e  Voorzitter: Dus uw gehele bezwaar richt zich eigen- 
lijk tegen de officieren, die hun erewoortl hebben gegeven, maar  dat 
niet hebben teruggegeven aan de  Duitsers e11 nochtans zonder dat zij 
dat  hebben gedaan - laat ik zeggen - naar Engeland zijn over- 
gestoken. 

A. Ja. Dat  is breken van het erewoord. 

43350. D e  Voorzitter: Richt zich uw bezwaar tegen die officier 
of tegen de Nederlandse Regering? 

A. In  de eerste plaats tegen de  officier, want woordbreuk is 
allereerst een persoonlijke quaestie. hlaar  in niet mindere inale tezen 
de Regering, die van de woordbreuk op de  hoogte was en nietteain 
die officieren weer in dienst nam. Dit doende schond zij een verdrag, 
dat zij had getekend, en onttrok zich aan haar zedelijke plicht o m  de 
heiligheid van het erewoord te beschermen. 

43351. D e  Voorzitter: Ja, maar in de opvatting van de  Regering 
staat die zaak natuurlijk iets anders. Wanneer de  Regering zegt, dat  
er geen wettelijke bepaling was, die de  officieren toestond om hun 
erewoord aan de vijand te geven, dat  de Duitsers geen recht hadden 
het erewoord ie vragen en dat er dus gesn volkenrechtelijke ver- 
plichting was voor de Regering, dan ligt de zaak natuurlijk iets 
anders, alleen, u accepteert die verklaring niet. 

A. Neen, ik kan het helaas niet onderschrijven. 

43352. D e  Voorzitter: Want de Regering stond uitdrukkelijk op 
het standpunt. dat aan de  invrijheidstelling op erewoord elke volken- 
rechtelijke basis ontbrak en dat daardoor de Regering dus ook geen 
enkele verplichting uit artikel 10 uit het Haagse Verdrag o p  zich 
behoefde te nemen. En in die opvatting is het denkbaar, dat de 
Regering zegt: Ik neem ze weer in dienst. Anders staat de  zaak, 
wanneer uw opvating de juiste is, maar ik geef u graag de  gelegen- 
heid o m  uw zienswijze daartegenover te stellen. 

A. Zoals ik al heb gezegd, kan ik dat  Regeringsstandpunt abso- 
luut niet delen, ik acht het, met een sterk woord, bepaald niet 
oirbaar, dat de Regering een dergelijk standpunt inneemt. Maar  
zelfs als die opvatting van de Regering juist was, dan nog bleven 
de betrohken officieren schuldig aan erewoordbreuk. 

43353. D e  Voorzitter: Acht u dat  ook het geval, wanneer het 
een tegenpartij betreft, die zelf de internationale verdragen schendt? 

A. Ja. Het  erewoord staat daarbuiten. Wie zijn erewoord gaf, 
heeft dit niet te beoordelen. Men heeft het erewoord niet alleen 
gegeven tegenover anderen, maar ook tegenover zich zelf en zelfs 
tegenover God heeft men dit gedaan. Het erewoord staat te hoog 
oni het te kunnen breken alleen omdat de  vijand daarna verdrageil 
schendt. Het is een te hoge verbintenis, die men aangaat. Ik heb het 
ook trouwens in mijn brochure gezegd, ik voel het als iets heiligs 
aan. D e  eer is een goddelijk pand, dat men ongeschonden weer moet 
inlossen, wanneer men van het leven scheidt. 

43354. D e  Voorzitter: Wat had, naar uw opvatting, de  Regering 
moeten doen, toen de  officieren, die hun erewoord hebben gegeven, 
in Engeland aankwamen? 

A. Ze niet in dienst moeten nemen. Z e  niet willen ontvangen 
zelfs. Maar  ze voor de krijgsraad moeten brengen, ingevolge het 
wilitaire strafrecht. 

43355. D e  Voorzitter: Wat is uw gedachte over hetgeen de  
Regering na de bevrijding hier in Nederland had moeten doen? 

A. Zich zelf herzien. Het  boetekleed aantrekken en alsnog doen 
wat zij verzuimd had. Zij had de betrokken officieren moeten pen- 
sionneren. 

43356. D e  Voorzitter: Ik kan inij indenken, dat  de  Regering in haar 
opvatting daartoe niet gekomen is, maar aan  de andere kant kan ik 
uw redenering volgen. Deze mensen hebben een keer hun erewoord 
gegeven, maar betekent het feit. dat zij naar Engeland zijn over- 
  es tok en, niet een dergelijk blijk van vaderlandsliefde, dat  men wel 
iets door de vinger5 kan zien7 

A. Niet zoiets! 

43357. D e  Voorzitter: Mag men zo  de  zaak niet stellen? 

A. Neen, het erewoord staat te hoog om bij het breken er van 
iets door de vingers te zien. 

D e  Voorzitter: Ik verdedig momenteel niets. 

A. Neen, maar ik weet, er zijn tal1oi.e mensen, die dit standpunt 
wel innemen. Het  erewoord acht ik dam-voor evenwel te heilig. Wan- 
neer men hiermee gaat transigeren, wordt een der belangrijkste zede- 
lijke beginselen aangevreten, namelijk de  goede trouw. 

43358. D e  Voorzitter: Heeft de Regering in Londen zich ook nog 
met de officieren bemoeid, die geweigerd hebben het erewoord te  
geven? 

A. H o e  bedoelt u: Bemoeid? 



43369. De Voorzitter: U hebt dit gevoeld als een zeer belang- 
rijke quaestie. 

43359. De Voorzitter: Ik meen, dat er een bericht of boodschap 
van de Koningin is geweest, die de hoogste waardering. . . 

A. O ja, een dergelijke boodschap is, meen ik, in 1912 doorge- 
komen. Zij bereikte het kamp, waarin de Nederlandse hoofd- en 
subalterne officieren werden vastge!iouden; niet de overige generaals- 
niet-tekenaars was ik in een ander kamp opgesloten. In eerstoedoelcl 
kamp is die boodschap van Hare Majesteit de Koningin doorge- 
drongen, ik veronderstel, door medewerking van een of andere Neder- 
landse instantie of van de dames der officieren. 

43360. De Voorzitter: Ik meen, dat het via Bern is gegaan. 

A. 0 ,  via Bern, op die manier. 

43361. De Voorzitter: Dus daar hebt u geen kennis van gehad? 

A. Neen. Ik heb het daarna gehoord. 

43362. De Voorzitter: En heeft de Regering na de bevrijding 
ook een bepaalde houding aangenomen tegenover degenen, die 
geweigerd hebben om het erewoord te geven? Ook niet een bewijs 
van erkentelijkheid of icts dergelijks? 

A. Neen, eerder het tegenovergestelde. 

43363. De Voorzitter: Kunt u zeggen waaruit dat blijkt? 

A. Ik kreeg de indruk, dat zij liever had gezien, dat wij weg 
waren gebleven dan dat wij terugkwamen. Ons, geileraals, waar- 
onder de opperbevelhebber, die in een generaalskamp lagen, heeît 
men niet teruggehaald. Wij hebben op eigen initiatief terug moeten 
komen. 

43364. De Voorzitter: Uit ern krijgsgevangenenkarnp? 

A. Ja. En de overigen zijn ten slotte teruggekomen na een heel 
lange tijd en zijn hier heel weinig aardig ontvangen. Dat wil zeggen, 
niet alleen diegenen, die niet getekend hadden, maar alle Krijgsge- 
vangen officieren. Dus zowel zij, die getekend hadden, ais zij, die 
het niet hadden gedaan. 

43365. De Voorzitter: Is er een duidelijk onderscheid in de be- 
handeling tussen degenen, die dadelijk geweigerd hebben, en degenen, 
die eerst wel getekend hebben en later ook in krijgsgevangenschap 
zijn gegaan? Ik bedoel die officieren, die hun erewoord hebben 
gegeven en later toch in krijgsgevangenschap zijn geraakt. Was er 
een duidelijk onderscheid in behandeling tussen die beide groepen? 

A. Neen, de houding der Regering tegenover beide groepen was 
m.i. dezelfde. Maar ik had het gevoel, dat de minder welwillende 
ontvangst meer hieraan te wijten was, dat beide groepzn tot het 
,,oude leger" behoorden. 

43366. De Voorzitter: Dat is waarschijnlijk een persoonlijke op- 
vatting. 

A. Ja, het was niet een quaestie van het tekenen of niet tekenen. 

43367. De Voorzitter: U hebt het zo pas gehad over Jz straf- 
baarheid van de officieren, die het erewoord hebben gebroken. Die 
strafbaarheid berust dan waarschijnlijk op artikel 91 van het Mili- 
tair Wetboek van Strafrecht? U hebt dat in uw brochure ook aan- 
gegeven; hij, die tegenover de vijand opzettelijk handelt in strijd met 
enige bepaling, voorkomende in het verdrag, geldende tussen Neder- 
land en de Mogendheid, waarmede Nederland in oorlog is, of met 
enig voorschrift ingevolge zodanig verdrag vastgesteld, wordt ge- 
straft met gevangenisstraf van ten hoogste drie jaar. Dat is blijk- 
baar de bepaling, die u op het oog heeft. 

A. Ja, inderdaad. 

43368. De Voorzitter: U is van mening, dat ook de Regering 
 men, gehouden is van hen generlei dienst te vorderen of aan te na 

strijdig met het gegeven woord? 

A. Als een zeer belangrijke quaestie. Als de belangrijkste quaestie. 
En zelfs wanneer het standpunt van de Regering, dat LI straks 
noemde, juist was, t.w. dat de officieren zich niet op erewoord in 
vrijheid hadden Inogen doen stellen, omdat in Nederland geen wet 
bestaat, die hun daartoe de uitgesproken machtiging verleent, claii 
nog had zij van hen, die zulks niettemin deden, geen diensten mogen 
aanvaarden. Dit bad zij niet mogen doen, omdat zij hiermee woord- 
breuk van haar officieren sarictionneerde. Maar bovendien had het 
voor haar dan een vraagpunt moeten vormen of die officieren nog 
wel in de Koninklijke landmacht konden worden gehandhaafd. 

43370. De Voorzitter: U hebt u zojuist beroepen op het Veld- 
dienstvoorschrift. In het Velddieiistvoorschrift staat, dat het ere- 
woord onder alle omstandigheden met de uiterste nauwgezetheid 
moet worden nagekomen, maar impliceert die bepaling ook, dat de 
wet het geven van het erewoorcl toestaat? Ik kan mij indenken, dat 
het in een velddienstvoorschrift staat v007 het geval de wet het zou 
toelaten. maar heeft de bepaling uit het Velddienstvoorschrift de 
betekenis. dat dan ook de wet inderdaad toestemming geeft om het 
erewoord te geven? 

A. Anders had die bepaling toch niet in die voorschriften op- 
genomen behoevriz te worden. 

43371. De Voorzitter: Maar inen heeft die misschien opgenomen 
- ik zeg dit nu veronderstellenderwijze -, voor het g ~ v a l  de 
wet zou toestaan, dat het erewoord werd gegeven. 

A. Het is ondenkbaar, dat de Minister van Oorlog een dergelijk 
punt in het Velddienstvoorschrift zou doen opnemen met de on- 
uitgesproken bedoeling, het als verboden te beschouwen. Hiermee 
in~iners ZOLI siechts verwarring in de gei-sten worden gesticht. Te  merr 
is dit zo, omdat genoemd voorschrift niet alleen voor oudere, maar 
ook voor jongere officieren en zelfs voor onderofficieren ei1 man- 
schappen geldt. Het feit alleen, dat de Minister van Oorlog het punt 
in het Velcldienstvoorschrift deed opnemen, getuigt er vzn, dal 
het voor hein vaststond, dat ook de krijgsgevangen Nederlander zich 
tegen erewoord in vrijheid mocht doen stellen. 

43372. De Voorzitter: De tekst in het Haags Verdrag liiidt zo: 
,,De krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord worden in vrijheid 
gesteld, indien de wetten van hun land zulks veroorloveil.. . . . .", en 
duidt nu het woord veroorloven op een positieve bepaling? Man 
men zeggen: het ontbreken van het verlof is identiek aan het ver- 
oorloven? 

A. Ja zeker, want ,,veroorloven" is niet alleen het geoorloofde 
met name als toegestaan verklaren, maar het betekent ook ,,toelaten", 
,,mogelijk maken". 

43373. De Voorzitter: Ja, maar als er gem bepaling is, dan 
behoeft dat nog niet te betekeneri, dat iets ook is toegelaten. 

A. Als er geen verbodsbepaling bestaat, dan is ezn zodanige 
handeling ook niet verboden, dus is ze geoorloofd. Ze is niet een 
van de tien geboden. 

43374. De voorzitter: C e  Regering in Londen stond op een 
geheel ander standpunt. 

A. Het standpunt van de Regeling wordt niet gedekt door de 
taalkundige tekst van het besproken artikel 10, nangezien ,,ver- 
oorloven" niet alleen ,,toestaanv betekent, maar boverdien ,,toe- 
iaten", dus .,mogelijk maken". Dit is trouwcns epenzo het geval met 
de Franse tekst, welke ,,autoriser" tezipt, dat taalkundig ook die 
ruime betekenis heeit. 

43375. De Voorzitter: Heeft u nog iets toe te voegen aan hctgeeri 
u gezegd hebt? 

A. Neen: Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingeli 
en sluit het verhoor. 

H. CH. G. VAN LAWICK. 

ALGERA, voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
KORTHALS. 
DUISTERWINKEL, griff ier.  A. Ja, juist. 



ZITTING VAN WOENSDAG 9 MAART 1949 

Sub-Commissie 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heren Korthals en Posthumus, leden, alsmede 
de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enqustebesluit: p. 

Verhoor van 

Dr. CAREL FREDERIK KOCH, 
oud 58 jaar, wonende te Amsterdam, chirurg. 

Hij legt de eed af als getuige. 

44366. De Voorzitter: Waar was u bij het begin van de oorlog? 

A. In Zeeland, Middelburg, als reserve-dirigerend officier van 
gezondheid bij het commandement Zeeland. 

44367. De Voorzitter: Hebt u de reis meegemaakt door België 
en Frankrijk? 

A. Ja. 

44368. De Voorzitter: Bent u toen overgestoken naar Engeland? 

A. Van uit Brest, met een grote groep. 

44369. De Voorzitter: Waar is u toen terechtgekomen? 

A. In Londen. Mij werd opgedragen daar te zijn chef van de 
militair-geneeskundige dienst. 

44370. De Voorzitter: Moest u toen geregeld naar de verschil- 
lende kampen reizen? 

A. Ja; alleen het kamp in Porthcawl was er toen. Later heb ik 
ook geregeld gereisd, toen ze in Congleton waren, in Noord-Wales. 

44371. De Voorzitter: Bent u ook in Hednesford geweest? 

A. Ja, daar ben ik ook geweest; als ik niij goed herinner, zat 
daar een afdeling luchtmacht. Maar die viel buiten de troep, waar- 
mede ik te maken had. 

44372. De Voorzitter: En in Wolverhampton? 

A. Ja, daar ben ik ook geweest, toen ik later terugkeerde uit 
Zuid-Afrika. 

44373. De Voorzitter: Kwam u geregeld in aanraking met de 
troep? 

A. Ja. 

44374. De Voorzitter: Kunt u ons wat vertellen over de geest 
in de troep? 

A. Dat moet u in verschillende perioden verdelen. Bij aankomst 
in Engeland was die stemming buitengewoon goed. Die mensen 
waren heel blij en dankbaar, dat ze in Engeland aangekomen waren, 
niet alleen voor hun eigen lijfsbehoud, maar ook omdat zij voelden, 
dat zij iets konden verrichten. Nu was het iiatuurlijk heel moeilijk 
om die troep ingeschakeld te krijgen in algemeen, intergeallieerd 
verband; dat heeft een hele tijd geduurd. Men is toen begonnen met 
die troep te oefenen en ik had de indruk, dat dat anders was dan 

het Engelse leger en het geallieerde leger werden geoefend en dat zij 
daar niet onverdeeld gelukkig over waren. Ik ben toen in Mei 1941 
naar Zuid-Afrika gezonden en ben weer teruggekomen in September 
of October 1942. Ik kreeg er toen weer mijn positie als chef van de 
militair-geneeskundige dienst. Tevens was er in die tussentijd, daar 
had ik zelf ook aan kunnen medewerken, een Nederlands militair 
hospitaal gekomen en ik ging daar geregeld heen, omdat wij niet 
volop in de chirurgen zaten, om daar te opereren. Toen is de periode 
gekomen, dat men die mensen meer heeft kunnen oefenen volgens de 
beginselen, welke voor een moderne oorlog nuttig zijn. Degenen, 
die deze opleiding kregen, werkten ook onder officieren, die die 
opleiding hadden gehad, zodat de mannen begrepen, dat zij nuttig 
werk zouden kunnen doen. Ik geloof, dat de stemming toen niet zo 
slecht was, maar het was uitermate moeilijk om in dat kamp te 
Wolverhampton die troep goed bezig te houden en daar waren zij 
ontevreden over. Ik geloof niet, dat het in de eerste plaats te wijten 
is aan de officieren, zeker niet aan de subalterne officieren. Veleii 
hebben erg hun best gedaan. Ik heb altijd de indruk gekregen, dat 
het voor degenen, die moesten zorgen, dat het Nederlandse contin- 
gent opgenomen werd in het intergeallieerd verband, een beetje 
morilijk was dit con amore te doen, doordat het gedeeltelijk mensen 
waren, die zeer geworteld waren in een andere geestesgesteldheid. 

44375. De Voorzitter: Meent u, dat in dit opzicht een verwijt 
kan worden gericht aan de Regering? 

A. Neen, ik geloof hel niet. Ik spreek nu over de jaren 1942 
tot 1944, de tijd, dat zij ingeschakeld waren in de Prinses Irene- 
Brigade. Het lijkt mij niet, dat er met zoveel klem op samenwerking 
is aangedrongen. Degenen, die inspecteur waren, waren bejaarde 
lieden; in het begin generaal Phaff. Generaal Noothovelz van Goor 
was t ~ e i i  al overleden. Hij was buitengewoon bemind, hij was een 
buitengewoon humaan en tegelijkertijd rechtvaardig leider van de 
troep. Generaal Phaff stond er enigszins vreemd tegenover. Hij werd 
inspecteur. Ik heb persoonlijk wel de indruk gehad, dat hij enigs- 
zins buiten de troep stond. 

44376. De Voorzitter: De heer de Bruyne is, naar ik meen, ook 
inspecteur geweest? 

A. Hij was een zeer stimulerende kracht. Hij heeft sterk aan. 
gedrongen op tal van verbeteringen en die ook doorgevoerd. Hij 
heeft een streng militair regime ingevoerd. Hij was toegankelijk voor 
iedereen. 

44377. De Voorzitter: U bent dus eigenlijk van mening, dat el 
een tijd is geweest, waarin een groep van officieren enigszins een 
aversie had tegen het nieuwe en liever op de oude weg wilde voort- 
gaan? 

A. Ja, en die geen soepelheid hadden, die niet aanvoelden, dat 
men de weg moest inslaan, die m.i. de meest aangewezene was. 

44378. De Voorzitter: Slaat dit ook op de periode, voordat u 
naar Zuid-Afrika ging? 

A. Ik geloof niet, dat men dat verwijt ook voor die periode kan 
maken, omdat men moest ,,acclamatiseren". 

44379. De Voorzitter: Hebt u wel eens de indruk gehad, dat 
verschillende officieren in het begin niet het vertrouwen van de 
troep hadden op grond van de omstandigheid, dat men meende, 
dat de officieren defaitistisch ingesteld waren? 

A. Ik geloof niet, dat de soldaten en onderofficieren daaraan toe- 
kwamen. Ik weet wel, dat bepaalde officieren niet het volle ver- 
trouwen hadden, dat bepaalde officierzn defaitistisch ingesteld waren 
en zelfs waarschijnlijk door hun opleiding en vakstudie meer be- 
langstelling en eerbied hadden voor de Duitsers als soldaten dan 
voor de anderen. 



44380. De Voorzitter: Heeft de troep daarvan iets gemerkt? 

A. Neen. 

44381. De voorzitter: De commissie beschikt over enkele ge- 
gevens, waaruit men zou kunnen opmaken, dat er ook bij de gewone 
soldaten een zekere aversie was tegen bepaalde officieren. Daaruit 
zou blijken, dat het ook in de troep zelf wel was doorgedrongen. 

A. Berustte die aversie op defaitisme of zelfs op weinig sympathie 
voor de oorlogszaak? 

44382. De Voorzitter: In het algemeen wordt het zo uitgedrukt, 
dat men te weinig vertrouwen in de officieren had. 

A. Wat de leiding betreft, kan ik mij voorstellen, dat de troep 
niet enthousiast was. Er waren verschillende officieren, ook reserve- 
officieren, die - en dit is meer te wijten aan het systeem, dat vócir 
de oorlog gold, toen weinig gelet werd op lichamelijke geschiktheid, 
met het gevolg, dat er zeer gezette personen bij waren; in Engeland 
kwam het zelfs nog voor, dat een kapitein op de fiets de oefeningen 
meemaakte, wanneer de troep marcheerde - niet het volle ver- 
trouwen hadden. Maar dat heeft niets te maken met de andere 
vraag, die u mij stelde naar aanleiding van het defaitisme. Ik geloof, 
dat er bij de troep wel degelijk een zekere aversie bestond tegen 
deze ,,fietsersm, maar ik geloof niet, dat het zo diep ging, dat men 
een op hoger plan staande aversie had. 

44383. De Voorzitter: In het boek van generaal Kruls, getiteld 
,,Nederland paraat?", staat deze zin: 

,,De stemming in de troep was zeer gevoelig en had sterk 
geleden onder de aanvankelijk onplezierige behandeling van 
Engelse zijde en later als gevolg var, de vele verdenkingen, die 
tegen bepaalde personen 'bestonden over hun politieke betrouw- 
baarheid. Terecht of ten onrechte had de troep bovendien het 
vertrouwen in verschillende zijner officieren verloren." 

A. Het slaat: geloof ik, niet op defaitisme. Het slaat voornamelijk 
op het gedrag in Nederland. Er waren b.v. troepen uit de Peel. Ik 
heb die troepen In Frankrijk zonder enige aanvoering zien rond- 
lopen. Ik heb daar troepen officieren op eigen gelegenheid zien aan- 
komeri. Ik heb, zoals u misschien weet, tijdelijk de leiding van die 
tocht op mij genomen, omdat er geen troepenofficieren waren, die 
daartoe capabel waren of er zin in hadden. Ik heb officieren met 
zijn vijven in ern fraaie auto zien aankomen. Op mijn vraag, hoe 
het kwam, dat zij niet met de troep waren meegekomen, antwoordden 
zij, dat zij vooriiit waren gegaan. Toen de officieren weer bij de 
troep terugkwamen, waren de troepen daarover hoogst ontevreden. 

44384. De Voorzitter: Dus u hebt een taak waargenomen, die 
bestemd was voor de troepenofficieren? 

A. Ja, daarover heb ik destijds een schrijven van de Minister 
van Oorlog gekregen, die daarin zijn tevredenheid betuigde, hetgeen 
mij meteen de ontevredenheid van de betrokken officieren op de 
hals haalde. Deze mensen zijn toen door generaal Noothoverz van 
Goor aanvankelijk niet bevorderd. Later is dat toch wel gebeurd. 

44385. De Voorzitter: Is u gebleken, dat de Regering tegen deze 
officieren, die dan hun plicht hebben verzaakt, bepaalde maatregelen 
heeft genomen? 

A. Men heeft het laten lopen. Vergeet u niet, dat dit had moeten 
gebeuren in de allereerste tijd, waarvan ik heb gelezen, dat men in 
sommige omstandigheden bepaalde personen niet aanrekende de 
daden, die zij hebben gedaan, omdat hun opleiding niet goed was 
geweest. Wanneer men het optreden van de diplomaten vergoelijkt, 
mag men dit zeker ook doen ten aanzien van de ernvoudige reserve- 
officieren en hun niet aanrekenen, dat zij in het begin niet wisten, 
hoe zij zich gedragen moesten. Zij kenden de Franse taal niet. Zij 
konden zich niet met de Franse autoriteiten verstaan. Dat was een 
zeer groot bezwaar, maar het was hun schuld niet, dat zij aan- 
voerders waren in oorlogstijd. In vredestijd was er gear, bezwaar 
tegen. Deze mensen voelden de zaak ook niet aan. Zij waren reeds 
verdoofd door de mobilisatie. Al die maanden hebben zij in Brabant 
gezeten, zij hadden niets te doen. Zij waren niet opgewassen tegen 
de tol-stand. Dat waren mensen, die waarschijnlijk nooit iets meer 
hadden gezien dan hun nauwe omgeving. Ik kan begrijpen, dat de 
Regering daartegen geen maatregel heeft getroffen en dat men het 
op dergelijke grond heeft gedaan; dat is ook niet zo erg. 

44386. De Voorzitter: Ik heb u voorgelezen uit het boek van 
generaal Kruls; deze spreekt in de eerste plaats over de steiiiming in 
de troep op grond van de aanvankelijk onpleizierige houding van 
Engelse zijde en ook later als gevolg van vele verdenkingen, die 
tegen bepaalde personen bestonden ten aanzien van de politieke be- 
trouwbaarheid. 

A. Daarvan is mij niets gebleken, ten minste niet in een derge- 
lijke uitgebreide zin. Toen wij zijn aangekomen, daar was ik bij, zijn 
wij gezamenlijk per trein afgevoerd naar dat kamp in Porthcawl en 
achter prikkeldraad gezet, alsof wij suspect waren. Daar hadden ze 
ook gelijk in, maar dat kon de troep niet direct begrijpen. Er is een 
commissie benoemd om te onderzoeken wie betrouwbaar was en wie 
niet, bestaande uit generaal van der Vijver, de tegenwoordige gene- 
raal van de Plassche en ik, en zo hebben wij gezuiverd. 

44387. De Voorzitter: Wat was het resultaat? 

A. Daarvan is niets uitgekomen. Al die mensen, die wij hadden, 
waren goed en je kon er niets op zeggen, maar de bedoeling was aan 
de Engelsen aan te tonen, tiat het betrouwbare soldaten waren, die 
als officiële soldaten, behorende tot de Koninklijke landmacht, daar 
waren gekonien, terwijl de Engelsen zeiden: die kennen wij niet, ze 
hebben allemaal een grijs uniform aan en spreken een taal, die wij 
niet kennen. Die voorlichting heeft kort geduurd; na enige weken 
is de ban opgeheven. Eerst mochten ze alleen in het stadje gaan tot 
een zekere grens; later mochten ze zich vrij bewegen. Maar de eerste 
dagen, toen de mensen dachten: nu zijn we er, rees er een geweldige 
ontstemming. 

44388. De Voorzitter: Ik kan mij indenken, dat dat een deceptie 
was, gezien het bondgenooischappeli~k karakter van de verhouding 
Nederland-Engeland, maai vindt u, dat een en ander te recht is 
geschied van Engelse kant? 

A. Dat kon niet anders. Er was van alles overgekomen en van 
allerlei onderdelen door elkaar. Hoe gemakkelijk had er niet een 
Duitser binnengesrriokkeld kunnen zijn. Het waren zuiver politiële 
of andere maatregelen, die in een dergelijke tijd en in zulke omsran- 
digheden wel moesten wordfrn toegepast. 

44389. De Voorzitter: U hadt waarschijnlijk uw werk bij het 
Nederlandse legioen, dat later de Prinses Irene-Brigade is geworden? 

A. Neen. ik zat op het Ministerie van Oorlog. De Geneeskundige 
Dienst Landmacht bleef daaronder ressorteren, dus ik zat niet bij 
de troep, maar ik had de inspectie. Later ben ik inspecteur gewordzn 
van de geneeskundige dienst bij de troep en toen ook nog van de 
luchtmacht. 

44390. De Voorzitter: Is van het begin af aan niet inspecteur van 
de Nederlandse troepen geweest de heer Noothoven van Goor? 

A. Ja, tot aan zijn dood. 

44391. De Voorzitter: Wie zijn de opeenvolgende commandanten 
geweest van het Nederlandse legioen, later de Prinses Irene-Brigade? 
Ik meen eerst de heer Sich~~rer:' 

A. Ja, dat was de oudst aanwezige reserve-officier die overkwam, 
maar die was tegen die taalr niet opgewassen. Ik geloof niet, dat er 
verder veel kwsads tegen hem in te brengen was. Later I-ieefi hij in 
Londen een of andere positie gekregen, een kalm baantje, en lang- 
zamerhand heeft men weinig meer van hem vernomen. 

44392. De Voorzitter: Wie zijn daarna gekomen? 

A. Generaal van Voorst Evekink is het geweest, maar daarvóór 
nog iemand anders, wiens liaam mij ontschoten is; daarna de heer 
de Ruyter van Stevenirzck, die het gebleven is. Er stond een inspec- 
teur boven, eerst Noothoveiz van Goor, later Phnff ,  toen de Bruyne 
en daarna, naar ik meen, van Voorst EvekNzk. 

44393. De Voorzitter: Misschien kunt u nu vertellen hoe de mili- 
taire missie naar Zuid-Afrika en het begin van de recrutering in 
Zuid-Afrika tot stand zijn gekomen? 

A. Ongeveer in Februari 1941 is de tegenwoordige generaal Krzr1.r 
bij mij gekomen; hij heeft mij gevraagd of ik zin had naar Zuid- 
Afrika te gaan om daar te organiseren de recrutering van de Neder- 
landse dienstplichtigen, wat zeker noodzakelijk was, omdat men alle 



dienstplichtigen in Canada en in de Verenigde Staten had opgeroe- 
pen en omdat kort daarna ook een besluit in de Ministerraad ge- 
vallen is, waarbij de Nederlandse dienstplichtigen over cle gehele 
wereld zouden worden opgeroepen. Ik was daartoe wel bereid. Ik 
heb gevraagd mij slechts één persoon toe te wijzen, luitenant Rez!hl, 
die op de terugtocht is omgekomen, een buitengewoon sympathiek, 
eerliik en getrouw man. Wij zijn per schip, in konvooi, op 10 Mei 
1941 vertrok~en. Ik had bij mijn vertrek aan de toznmalige hlinister 
Dijxhoorn verzocht het zo te regeien, dat ik het werk zelfstandig 
zou kunnen doen. Men had mij eerst gevraagd mede te jaan naar 
Canada, maar toen ik hoorde, dat het een grote missie was en welke 
plannen die had, heb ik verzocht daarvan ontheven te worddn, omdat 
het toch niet veel resultaat zou hebben. 
Ik was blij, dat de heer Dijxhoorrz zeide: Wil jij het in Zuid-Afrika 

doen? 
Ik heb gezegd: Ja, maar ik wil niet onder iemand anders staan, 

behalve onder u. 
Toen ik aankwam, was er echter inmiddels een telegram gekomen, 

dat ik stond onder de gezant en niet onder de Minister van Oorioj. 
Bovendien had men daarheen laten komen de heer Bosrna, een ge- 
pensionneerd schout-bij-nacht. Dat maakte voor mij de zaak her1 
moeilijk. Ik was in rang lager dan Bosnza, ik was niet rneer zelf- 
standig en mijn eerste opwelling was: ik ga terug. 

Ik heb het niet gedaan, omdat de gezant gezegd heeft: de heer 
Bosriza, dat kan niet, die kan geen hoofd van de missie zijn, die is 
haast kinds. 

of was hij altijd kinds geweest? 
44394. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Was hij al zo oud 

A. Voor zijn leeftijd was hij wel vroeg kinds, ik kende hem niet 
van te voren, maar hij werd bij de marine wel de .,singing fool" ge- 
noemd. 

Verder heb ik ook van mensen, die in die tijd uit Indië over- 
kwamen, gehoord, dat men de hemel dankbaar was, dat men hem 
daar kwijt was. Later heb ik admiraal Furstner gesproken, die tegen 
mij zei: ik kan mij voorstellen, dat je daarvan pleizier hebt gehad. 
Die mijnheer Bosrna was er dus. Ik heb met hem gesproken en tot 
mijn grote verbazing vond hij het goed, dat ik hoofd van de missie 
werd, wat, militair gesproken, natuurlijk waanzin was. Hij grondde 
het voornamelijk op het feit, dat hij geen uniform had en dus geen 
volledig militair was. Hoe dan ook, ik heb mijnheer Bosina, omdat 
hij ouder was dan ik, zoveel mogelijk zijn gang laten gaan, maar 
toen hij na zoveel mlanden pas één man voor de marine gevangen 
had, heb ik gezegd, dat ik het zelf wel zou doen. Het is natuurlijk 
een min of meer grappige episode geweest, maar als je het niet van 
de vrolijke zijde had opgevat, zou je diep rampzalig zijn geweest. 

44395. De Voorzitter: Hoe is de recrutering begonnen? 

A. Ik ben begonnen met te zeggen: ik moet eerst eens zien of 
het mogelijk is. De gezant heeft mij toen geïntroduceerd bij gene- 
raal Slnuts. Die zei: ik vind het prachtig, maar wegens de inwen- 
dige politieke toestand hier kan ik je niet de minste sanctie geven. 
Als zij weigeren, kunnen wij niets doen. Wij hebben toen een be- 
spreking gehad, waarbij aanwezig waren de heer van Lrnr:ep, die 
de leiding had, de toenmalige consul-generaal de heer Daubenton, 
die consul-generaal in Johannesburg was en later inspecteur van de 
geneeskundige dienst is geweest, en nog enige mensen. De heer 
Daubelzton zei: ik geloof niet, dat het zal gaan. Ik vond echter, dat 
men een figuur zou slaan, wanneer men na de qusestie besproken te 
hebben met generaal Sinuts en de chef van de staf zou zeigen: wij 
durven het niet aan. Ik heb dus gemeend om, gezien de tijdsom- 
standigheden, door te zetten. Het is ook doorgegaan. Het tegenvoor- 
stel was 01-12 alleen vrijwilligers te laten opkomen. Dat vond ik 
unfair tegenover Canada en Amerika. Ik verwachtte daarvan moei- 
lijkheden voor de Regering. Op grond van de Nederlandse wet- 
geving was men zowel in Canacia als in de Verenigde Staten ver- 
plicht op te komen. In Canada wilde men echter alleen maar toe- 
staan, dat de mensen vrijwillig in dienst gingen. Volgens de Neder- 
landse wetgeving was de positie echter gelijk en daarom vond ik het 
onbillijk, wanneer men de mensen, omdat ze toevallig in Zuid-Afrika 
woonden, niet zou verplichten op te komen. Wij hebben toen de 
Zuid-Afrikaanse Regering gevraagd ons image te geven van de 
lijsten van in Zuid-Afrï~a wonende Nederlanders. Er was echter 
niemand geregistreerd. Men had in Zuid-Afrika geen burgerlijke 
stand. Als men de een of andere moeilijkheid ondervindt, kan men 
gewoon naar een andere plaats verhuizen. Wij zijn er echter toch 
achter gekomen en hebben 2000 dienstplichtigen gevonden. Toen is 
begonnen een tegenactie van de groep-Malan, de Ossewa Brandwag 
en Pirow. Die hebben ons een proces aangedaan. 

44396. De Voorzitter: Die Pirow heeft ook schriftelijke vragen ge- 
steld in het Parlement, meen ik. 

A. Ja, naar aanleiding daarvan heeft hij o.a. daar ook over ge- 
sproken, en gezegd, dat hij hoopte, dat de Duitsers de overwinning 
zouden behalen. In dat land kon je dat doen. Toen is dus een proces 
gevoerd, waarbij verantwoordelijk werden gesteld generaal S I ~ Z U ~ S ,  cie 
gezant en ik, in deze geest, dat wij ons schuldig zouden maken aan het 
voornemen lot een soort mensenroof. Daartoe kon je dat terug- 
brengen. Dat proces is dus gevoerd en wij zijn vrijgesproken. Maar in- 
niddels was er een organisatie ontstaan, waarin een vrij groot aantal 
Nederlanders werkzaam was, om ons in de wielen te rijden, waarbij 
ze niet geschroomd hebben om processen te laten voeren tegen ons 
naar aanleiding van bepaalde gevallen van oproepen van dienstplich- 
tigen, waarbij ik weet door inlichtingen, welke ik persoonlijk kreeg, 
dat daar die partij van Malan achter zat, en aan één proces 3000 pond 
is besteed oin twee mensen buiten de dienst te houden, hetgeen echter 
niet is gelukt. 

Er is toen ingesteld een geneeskundige keuring, waarbij het Zuid- 
Afrikaanse leger voor ons keurde. Ik kreeg van het Zuid-Afrikaanse 
leger een klein kamp in Kaapstad, dat als doorgangskamp werd ge- 
bruikt. Dan gingen er telkens kleinere groepen over per schip, omdat 
ik dacht, dat het in het algemeen beter was met een kleinere groep 
te gaan wegens het torpederingsgevaar. 

Ue tegenpartij was zo brutaal geworden, dat zij openlijk aanstookte 
rot dienstweigering en toen werd die campagne als het ware gekoppeld 
aan een actie tegen de Zuid-Afrikaanse Regering van generaal Smuts, 
waarvan ze zeiden: hel is de schuld van Srnurs -- het was hun be- 
doeling er een politieke beweging van te maken -, dat hier dergelijke 
schandelijke dingen gebeuren. Ik heb er generaal Snruts opmerkzaa.m 
op gemaakt, dat die actie tegen ons op zijn hoofd terecht zou 
komen. Hij heeft toen een besluit uitgevaardigd, waarbij dienstweige- 
raars zouden worden gearresteerd en gedeporteerd. Je kon ze natuur- 
lijk niet deporteren naar Nederland, maar ze zouden op een Neder- 
lands schip worden gezet, dat naar Suriname zou varen. Er is samen- 
werking verkregen met de Zuid-Afrikaanse Staatspolitie en op een 
goede nacht zijn 200 dienstweigeraars gearresteerd, die openlijk provo- 
ceerden; ze zijn opgepakt, naar Kaapstad vervoerd en daar opge- 
sloten. Ik moest ze toen bezoeken en nog proberen hen te overtuigen, 
dat het stom was, enz. In plaats van 200, hebben we er ten slotte maar 
S0 te pakken gekregen, aangezien velen door de Afrikaanse politie ge- 
waarschuwd waren. Die anderen zijn letterlijk de wildernis inge- 
trokken, waar ze het toen ook niet erg piezierig hebber1 gehad, want 
ze konden zich nergens vertonen. Het is toen rustig geworden en wij 
hebben geen last meer gehad van officiële tegenwerking. Onder leiding 
van Looringh van Beeck, die een buitengewoon goed vaderlander was 
en tegelijk goed Zuid-Afrikaander, een zeer krachtige figuur, is dat 
eerste transport overgebracht en dat is de kern geworden van de 
Prinses Irene-Brigade. Die zijn begin 1942 aangekomen in Engeland, 
een goede 100 inan, allen uitgezochte mensen. Later zijn die andere 
contingenten gekomen, zodat er eindelijk 600 of 700 man zijn over- 
gekomen uit Zuid-Afrika. Toen mijn taak was afgelopen, althans dat 
voiid ik, heb ik willen teruggaan en ben ik ook teruggekomen. 

44397. De Voorzitter: Men kan dus wel zeggen, dat de houding 
van de Zuid-Afrikaanse Regering gunstiger voor ons is geweest dan 
die van de Canadese Regering, want de Zuid-Afrikaanse Regering 
heeft er in toegestemd, dat de dienstweigeraars werden gearresteerd, 
hetgeen men in Canada niet heeft gedaan! 

A. Ja, maar in Canada was het niet zó, dat er een actie van de 
bevolking tegen de Regering was. 

44398. De Voorzitter: Er is in het Parlement ook wel iets ge- 
beurd! 

A. Ik zal u aan de hand vali een krant eens laten zien, wat er in 
Zuid-Afrika gebeurde. 

(Getuige overhandigt de Voorzitter een courant.) 

Onze werkzaamheden vormden daar lange tijd het meest belang- 
rijke nieuws op de gehele voorpagina. De krant, die ik u gegeven 
heb, is de Transvaler, het blad van Malnn, de leider van de anti- 
Slnuts-partij. Ik heb nog meer van dergelijke kranten; ik wil ze u 
gaarne tijdelijk ter inzage geven, maar wilde ze wel gaarne terug 
hebben. 

De Voorzitter: De commissie zou dit zeer op prijs stellen. 

A. Toen de dienstweigeraars opgepakt werden, schrokken de 
vrouwen zich een ongeluk. Zij hebben in Pretoria het gezantschap 



belegerd en zijn er gaan kamperen in de tuin van het gezantschap. 
Dat is een buitengewoon onverkwikkelijke geschiedenis geworden. 
In plaats, dat de gezant de mensen er uit heeft laten zetten, heeft hij 
dit niet gedaan, doch pas na één of twee dagen. Dit heeft onze naam 
niet veel goed gedaan. 

44399. De Voorzitter: Er is ook wel gezegd, dat de Nederlandse 
instanties barbaars optraden tegen de vrouwen van dienstweigeraars. 

A. Daar is niets van waar! 
In Kaapstad hebben zij hetzelfde geprobeerd te doen. Daar zat de 

heer van Swindereiz. Daar zijn zij direct het consulaat uitgezet. 

44400. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hoe heeft de heer 
van Swindereiz het aangepakt? 

A. In de eerste plaats kon hij uitstekend met de mensen op- 
schieten. Ik wil in dit verband gaarne een goed woord voor de heer 
i*aiz Swindere~z doen. 

44401. De Voorzitter: Hoe is het met de heer Bosma gegaan? 

A. Droevig. Ik heb een rapport over Bosrna moeten uitbrengen. 
Hij heeft zich op een feestavond ter gelegenheid van het vertrek van 
dienstplichtigen opgewonden tegenover een sergeant, die hij een slag 
in het gelaat gegeven heeft. De inan had zich keurig gedragen. Het 
is zó hoog gelopen, dat de politie is gekomen, de schout-bij-nacht bij 
de arm genomen heeft en uit de zaal verwijderd heeft. 

Ik heb hem de volgende dag bij mij laten komen en gezegd, dat 
dat niet ging. Hij vond het niet zo erg, hij had al excuus gemaakt. In 
dit opzicht heeft de gezant mij volkomen gesteund. Ik heb een rap- 
port over de zaak aan de Minister van Oorlog geschreven. 

Ik heb de heer Bosina gezegd, dat hij ontslag moest vragen. Hij 
zei: ik doe het niet. Toen heb ik gezegd: dat ~k dan zou moeten 
zorgen, dat hii het kreeg. Na enige tijd besloot hij echter zelf ontslag 
te vragen. Hij heeft niet veel kwaad gedaan, maar in het geiieel geeil 
goed, in het bijzonder militair niet. Ze noemden hem in Zuid-Afrika 
,$he old lady" en dat was nog vriendelijk uitgedrukt. 

44402. De Voorzitter: Ik wil t i  thans gaarne in de gelegenheid 
stellen iets over de heer van Swindererz te zeggen. 

A. Hij was, geloof ik, gezantschapssecretaris, maar liij was als 
consul in Kaapstad aangesteld en daar werd hij door de Nzclerlandse 
koloriie zeer geapprecieerd, en te recht, want hij deed niets dan goeds. 
Hij deed verder veel goed werk voor onze zaak bij de Engelsen. Ilij 
was, wat de Regeringspartij betreft, volkomen onverdacht en hij hctd 
zoveel invloed bij de tegenstanders van de Smuts-partij, dus de aan- 
hangers van' Malarz, dat, wanneer de redacteur van het blad van :ie 
Malan-partij, een zekere mijnheer Leyds, een bepaald artikel wilde 
plaatsen, hij van te voren aan van Swirzdererz vroeg of deze het erg 
vond, als het werd opgenomen. Wanneer deze dan vond, dat het niet 
wenselijk was, dan gebeurde het ook niet. Op van Swindeven dreef 
de Hollandse naam en alles wat bedorven werd, werd weer goed 
gemaakt door van Swinderen. Ik heb van generaal Pierre de Villidrs, 
in die dagen een nationale held, omdat hij enige steden in Noord- 
Afrika heeft veroverd, vernomen, dat hij, alsook de Zuid-Afrikaanse 
Regering, hem zeer apprecieerde. Later is de heer van Swinderc~ 
naar New York overgeplaatst, om welke reden is mij onbekend. Ik 
weet wel, dat er een hoop onaangename dingen over hem zijn Se- 
zegd. Ik kwam de drie maanden vó6r mijn vertrek iedere maand ern 
dag of tien in Kaapstad en heb dus van nabij kunnen meemaken, 
dat hij uitstekend werk heeft gedaan. 

44403. De Voorzitter: Heeft hij altijd de volle medewerking van 
de gezant gehad? 

A. Neen. 

44404. De Voorzitter: Tk zou daarover gaarne iets meer horen. 

A. Het is moeilijk hierover iets meer te zeggen zonder dat men 
de ervaring van de persoon van van Lentzep heeft, die ik heb en die 
iedereen heeft, die met hem heeft omgegaan. Het is een man, die er 
de nadelen van ondervond op een post geplaatst te zijn, waarvoor 
hij niet geschikt was. Ten eerste niet wat betreft zijn verstandelijke 
vermogens. Hij heeft, voor zover mij bekend, met goed gevolg vijf 
klassen van het gymnasium gevolgd. Hij is bij het bankiershui; Hope 
& Co. in Amsterdam geweest. Dat ging niet en toen is hij diplomiat 
geworden. Hoe, is mij onbekend, maar het is gebeurd. Hij kwam na 

enige jaren op een van de allermoeilijkste posten, die er in die tijd 
bestonden, nl. in Zuid-Afrika, waar door de Nederlandse Regering 
een politiek werd gevoerd, die hierop neerkwam, dat men trachtte zo 
vriendelijk mogelijk om te gaan met de stamverwanten en rnet het 
Engelse element zo voorzichtig mogelijk om te gaan. Daarbij kwani, 
dat toen wij nog niet in oorlog waren, aan Nederland, dus dan van 
Leiznep, opgedragen was de belangen van de Duitsers in Zuid-West- 
Afrika te behartigen. Dat was natuurlijk volkomen in orde. Hij 
heeft dat zelf niet gedaan, maar heeft daar de heer Daubeiiton naar 
toe gestuurd. Die heeft dat voortreffelijk gedaan, ook voor Neder- 
land, en hij wist daar buitengewoon belangrijke informaties voor 
Nederland te weten te komen. 

44405. De Voorzitter: Woont hij nog in Nederland? 

A. Hij woont op het ogenblik in Abessynië, meen ik. Hij is 
misschien daar weer vervangen, maar is op het ogenblik, meen ik, 
toch bij het Rode Kruis. 

De heer vaiz Lennep moest toen volgens het beleid van de Neder- 
landse Regering vooral goede betrekkingen met Malaiz en Herzog 
onderhouden. Alle mogelijke mensen van deze richting werden op 
het gezantschap geregeld ontvangen. Toen kwam Nederland in de 
oorlog en velen dezer lieden waren hevig anti-Sinuts en anti-Brits, 
zelfs pro-Nazi. Plotseling konden deze personen natuurlijk niet meer 
worden ontvangen als vroeger en vonden zij dit onaangenaam, tes- 
wijl degenen, die Smuts en het Britse Rijk van harte waren toege- 
daan, deze verandering van houding met voorzichtigheid bekeken. 
Daardoor is de heer van Lennep in een ongelooflijk moeilijke positie 
gekomen, die een scherpzinnig man ook hoofdbrekens gekost ïoil 
hebben om er tussenuit te komen. Hij was m.i. niet met hart en ziil 
in het begin van de oorlog en vóór die tijd zeker niet aan de kant 
van de geallieerden. Maar dat waren er meer, dus dat was niet zo 
bijzonder. Wij waren toen neutraal in die tijd. Hij was geiieel opge- 
voed daarin. De Duitse invloed in Zuid-Afrika was enorm groot. 
Was doordrongen en werd als het ware vertegenwoordigd door de 
Ossewa Brandwag, een soort N.S.B. Dan was er Pirow, in 1939 
Minister van Oorlog, wiens vrouw met een grote swastika op haar 
hoed durfde te komen op een officieel feest in het begin van de 
oorlog. Verder waren er nog Malan en Herzog, die tegen deelnarne 
aan de oorlog tegen Duitsland waren. Men kan dus begrijpen hoe 
moeiliik die hele positie daar was. Nu is van Lennep daarbij niet de 
man, die leiding kan geven; hij was b.v. niet in staat een eigen rede- 
voering te maken, dat moest iemand anders doen. Hij hing dus af 
van anderen. Hij moest eigenlijk iedereen tegen iedereen uitspelen. 
Kreeg hij een sterke man aan boord, zoals B o ~ c h  van Di-akerteyn, 
die zeer anti-Duits was, dan liep dat uit op moeilijkheden. Deze was 
ook persoonlijk niet bang, maar de ge7ant had een ontzettei~d banqe 
natuur. Velen hadden de indruk, dat hij zich in zijn strijd trgen be- 
paalde personen van unfaire middelen bediende. Hij had een bij- 
zonder slechte naam, hij was niet the right man in the right place. 
Er is herhaaldelijk van Zuid-Afrika uit getracht om iemanti anders 
te krijgen, maar dat is nooit gebeurd, omdat de Minister van Buiten- 
landse Zaken hem blijkbaar goed genoeg vond. 

44406. De Voorzitter: Hoe was zijn beleid in engere zin ten op- 
zichte van de recrutering, of liet hij alles aan u over? 

A. Hij liet vrijwel alles aan mij over. Natuurlijk nam hij een 
actief aandeel. wanneer de werkzaamheden op het niveau cn tot de 
competentie van de gezant behoorden. Hij kwani wel redevoeringen 
houden bij het vertrek van de eerste troepen, maar zijn popnlariteit 
was zeer gering. Bij het eerste transport liep de helft van d e  kerels 
weg. Toen hij later aan boord kwam, stonden zij allen aan bakboord 
en gingen allen naar stuurboord. 

44407. De heer Posthumiis: Verleende hij bij uw contact met de 
Zuid-Afrikaanse Regering actieve steun? Zorgde hij, dat u geïntrodu- 
ceerd werd, dat alles goed liep? 

A. Hij heeft mij wel geïntroduceerd. 

44408. De heer Posthumus: Deed hij dat van harte? 

A, Dat weet ik niet. Hij deed nooit iets van harte. 

44409. De heer Posthumus: Hij was niet spontaan in zijn steun 
aan u? 

A. Neen. 



44410. De Voorzitter: Waaruit bestond de taak van de militaire 
missie? 

A. Ik geloof, dat ik een instructie bij mij heb, alsmede een rap- 
port betreffende de redenen, waarom slechts een betrekkeiijk gering 
aantal dienstplichtigen kon worden getransporteerd. 

44411. De Voorzitter: Een van de redenen was, dat er verschil- 
lende emigranten onder waren, die onvoldoende bestaansmogelijk- 
heid in Nederland hadden gehad en daarom geëmigreerd waren. 

A. Gedeeltelijk waren deze dingen geheel ten onrechte, zoals de 
mensen het niet goed zien, wanneer zij het de Regering kwalijlr 
nemen, als er werkloosheid heerst. 

Aan de andere kant heb ik paspoorten gezien, waarin met roae 
inkt stond geschreven, dat de houder nooit om hulp mocht aan- 
komen bij een Nederlandse consul, terwijl hij toch nog Nederlander 
en Nederlands dienstplichtige was. 

44412. De Voorzitter: Wie had dat er in geschreven? 

A. Ik meen de secretarie van Voorburg. 

44413. De heer Posthumus: Maar geen Zuid-Afrikaanse autori- 
teit? 

A. Neen. 

44414. De heer Posthumus: Ook geen Nederlandse consul? 

A. Neen, het was door een instantie in Nederland er in je- 
schreven. 

44415. De Voorzitter: Is het juist, dat verschillende personen, die 
in aanmerking voor recrutering kwamen, liever in het Zuid-Afrikaan- 
se leger wilden dienen? 

A. Ja. 

44416. De Voorzitter: Wat was daarvan de reden? 

A. De eerste reden was, dat zij Zuid-Afrikaan wilden worden. Het 
is te begrijpen, dat deze mensen, toen zij zich verplicht zagen voor 
dienstneming in het Nederlandse leger op te komen, veel liever in het 
Zuid-Afrikaanse leger als vrijwilliger dienst namen, wat velen ock 
gedaan wisten te krijgen. In het bijzonder in het begin van de oorlog 
kon men voor geld veel gedaan krijgen. Voor vijf pond kreeg je een 
commissie als officier en voor drie pond als onderofficier. Men kon 
op deze wijze gedaan krijgen, dat men in b.v. Pretoria kon blijven. 
E r  waren er echter ook ruim honderd, die actief hebben deelgenomen 
aan de strijd in Noord-Afrika en die er niets voor gevoelden om naar 
Engeland te gaan, waar niet gevochten werd. Er moet een archief van 
de militaire missie in Zuid-Afrika zijn. U zult daar alle stukken uit 
die tijd vinden. Ik denk, dat het op het Ministerie van Oorlog is. 
Ik kreeg in Pretoria eigen inlichtingen. Zo waren mij van een advo- 
catenkantoor, waar de dienstweigeraars hun zaak in behandeling 
gaven, de kosten bekend. Daaruit bleek mij, dat men voor twee arme 
metselaars £ 3000 over had, om een proces tegen de voor de oproep 
verantwoordelijke personen te voeren. Men had allerlei voorwendsels. 
Zo beriep de dienstplichtige Sikkel zich op zijn oom, Minister-Presi- 
dent Gerbrandy, om uit de dienst te blijven. Hij kreeg echter van zijn 
oom bericht, dat deze zich er r.iet mede wenste te brmoeien. Sikkel is 
toen naar Suriname gezonden. 

44417. De Voorzitter: Hij heeft later zijn bezwaren tegen dienst- 
neming laten varen? 

A. Ja, maar hij is eerst naar Suriname gegaan. 

44418. De Voorzitter: Het behoorde volgens de instructie in di: 
eerste plaats tot de taak van de militaire missie om propaganda te 
maken. Hoe hebt u dat gedaanf? 

A. Redevoeringen houden. Ik ben toen ,,gestenigdu. Dat beseft 
meli hier niet voldoende, maar in Zuid-Afrika, vanaf het ogenblik, 
dat wij in oorlog waren aan de kant van Engeland, keerde 40 of 
45 % van de bevolking zich tegen ons. Daar is b.v. geweest een 
propagandavergadering in Johannesburg, waar ongeveer 1500 men- 
sen waren; dat is een onafgebroken reeks van interrupties en onaan- 
genaamheden geweest en na afloop stonden ze klaar om mij buiten 
het gebouw op te wachten. 

44419. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Waren dat alle- 
maal Hollanders, die daar waren? 

A. Ja, grotendeels, maar versterkt door het rapalje. 

44420. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hadt u die ver- 
gadering bije~ngeroepzn per advertentie? 

A. Ja,  met een advertentie, dat er voor de Hollanders een propa- 
gandavergadering zou worden gehouden, waarop niet gesproken werd 
over dienstneming. 

44421. De Voorzitter: Is u de gehele Republiek Zuid-Afrika 
doorgesaan? 

A. Ik was gedetacheerd in Pretoria. Johannesburg is daar maar 
een uur vandaan. Ik ben in Kaapstad, Durban, Bloemfontein ge- 
weest en Kiinberley, heb daar met de autoriteite11 gesproken en op 
vergaderingen en ik heb ook geregeld voor de radio gesproken. 

44422. De Voorzitter: Was uw ervaring in alle plaatsen dezelfde? 
Was overal de stemming anti-Nederlands? 

A. Ja; althans bij deze bepaalde categorie; degenen, die daar 
waren, waren Hollanders, die er waren gekomen als werklozen, die 
daar dus de mogelijkheid gekregen hadden van een bestaan en dis 
zich ineens er voor geplaatst zagen, dat zij dat bestaan moesten op- 
geven en moesten gaan vechten voor een land, waarvoor zij niets 
meer over hadden. Zij kwamen met hun bezwaar: Holland is niet in 
staat geweest ons eten te geven; waarom zouden wij voor Holland 
vechten? Daarnaast waren er, die er politieke munt uit sloegen, dat 
waren de Malan-mensen, Pirow, enz. Dat die mensen zo zijn ge- 
worden, is ook hieruit te verklaren: dat waren vrije mensen, veel tim- 
merlieden, handwerksmensen enz., die naar Zuid-Afrika waren ge- 
komen, die ge:n Engels kenden en de enige personen, met wie zij 
konden spreken, waren die Afrikaans sprekende elementen en dat 
deel was anti-Engels en anti-Si7iuts; die waren dus tegen de Regering. 

Prachtig, als men zo samen kan kankeren. Het werd een nauwe 
band. Toen de mensen zich tegenover dezelfde vijand geplaatst 

brs waren zagen, steunden zij elkaar als geen ander. Vele Holland- 
ook zeer goed, vnl. de kinderen van degenen, die vroeger gekomen 
waren, in de tijd van Kruger. Er waren mensen, die na de vorige 
oorlog gekomen zijn en een prachtige carrière hadden gemaakt. 
Die waren er niet heengegaan in de omstandigheden, waaronder die 
mislukten uit Nederland er heengegaan waren. 

Oorspronkelijk werd gezegd: als u geld verdient, moet u ons de 
reis terugbetalen. 

Er waren mensen, die dat niet wilden dom,  die daartegen ernstig2 
bezwaren hadden. 

Op een van de vergaderingen, ik meen in Johannesburg, zeide 
een man tegen mij: ik heb in 1939 in Holland zoveel maanden 
gevangengezeten, omdat ik een naburig Staatshoofd, Hitler, had 
beledigd; die zelfde mensen wensen nu, dat ik tegen Hitler ga 
vechten. 

Ik heb geantwoord: de Nederlandse Regering zal de verste zijn 
om u nu gelijk te geven; ga naar Londen, ga hun dank in ontvangst 
nemen. 

Zij werden opgestookt door de Malari-mensen. Het is voorge- 
komen, dat op een avond in alle bioscopen in Pretoria brandbommen 
werden gegooid, dat er een bomaanslag werd gepleegd op de elec- 
trische leiding van de mijnen, waardoor 22 mijnen een paar dagen 
niet konden werken. Dergelijke rare toestanden heersten er: er 
waren twee partijen, één voor de Duitsers en één voor de Engelsen. 

Ik heb later niet veel steun van de gezant gehad; hij liet vrijwel 
alles aan de Militaire Missie over. 

44423. De Voorzitter: Tegenover die oppositie stond toch wel de 
grote steun van de Regering zelf? 

A. Natuurlijk, van Srnuts. 

44424. De Voorzitter: Dat woog daar wel tegenop? 

A. Ja. Ik geloof overigens, dat het resultaat van de ïzcrutering 
waarlijk niet zo gek is geweest. Wanneer u het vergelijkt met Canada 
en de Verenigde Staten, slaat Zuid-Afrika een goed figuur. 

44425. Jonkvrouwe Wttewaall van stoetwegen: Hoeveel hebt u 
er tot het leger gebracht? 

A. 600 à 700. Dat is niet zo slecht, als men er rekening mede 
houdt, dat er op de 2000 1000 moesten worden afgekeurd in ver- 



band met de eisen van de moderne oorlogvoering en dat wij er 400 
moesten afstaan, die men in de industrie niet kon missen. Ik ging 
één keer in de week spreken met de director-genera1 of manpower, 
die besliste of de mensen weg moesten. Dat was een heel prettige 
discussie omtrent de vraag of het van belang was, ja dan neen, of 
zo iemand in Zuid-Afrika bleef. Daarbij ondervond ik de grootst 
mogelijke medewerking. 

44426. De Voorzitter: Volgens de betreffende gegeveils zouden 
2300 Nederlanders zijn opgeroepen, waarvan er 1400 zijn goedgc- 
keurd. Er zijn er ongeveer 900 afgekeurd. 

A. Ongeveer 1000. 

44427. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de kcurings- 
eisen en de keuring zelf? 

A. De keuring zelf werd verricht door het Zuid-Afrikaanse leger. 
Ik kreeg de keuringsrapporten. Als ik dacht, dat er iets niet in orde 
was, bekeek ik het zelf of gaf ik opdracht, dat er nog iets bij- 
zonders moest gebeuren. 

44428. De Voorzitter: Wat bedoelt u met de uitdrukking ,,niet 
in orde"? Bedoelt u daarmede, dat er sabotage was? 

A. Zo langzamerhand wisten wij wel waar die vandaan kwam. 

44429. De Voorzitter: Heeft zich dat in grote omvang voor- 
gedaan? 

A. Wel pogingen tot omkoping, maar aangezien het ook voor 
Zuid-Afrikaanders zelf gebeurde, konden wij er moeilijk veel aanstoot 
aan nemen. Wij konden er achter komen door zelf te keuren. 

44430. De Voorzitter: Onder deze omstandigheden zal er ook 
wel een strenge onderscheiding naar politieke betrouwbaarheid zijn 
geweest. 

A. Ja. 

4443 1. De Voorzitter: Wie verrichtte deze? 

A. Dat lieten wij door de Zuid-Afrikaners doen. In de be- 
palingen van de oproep stond, dat men politiek betrouwbaar moest 
zijn. Wanneer men dan opzettelijk kwam vertellen, dat men politiek 
onbetrouwbaar was, zat je met de moeilijkheden. Wij hebben toen 
weten door te drijven, dat zij, die zeiden, dat ze politiek onbetrouw- 
baar waren, aan de Staatspolitie konden worden opgegeven. We 
waarschuwden de mensen, dat zij anders bij de Staatspolitie zouden 
worden aangegeven en in een interneringskamp zouden komen. Wij 
hebben in het begin de mensen, die politiek onbetrouwbaar waren, 
moeten laten lopen. Zij waren actief bezig tegen ons te werken en 
toen hebben wij hen laten oppakken als dienstweigeraars. 

44432. De Voorzitter: Werden deze dienstweigeraars gevonden 
in een bepaalde groep of kwamen ze uit een bepaalde landstreek? 

A. Uiteraard kwamen de meesten uit de steden, want daar 
werden ze van te voren bewerkt. Van een bepaalde groep was 
eigenlijk geen sprake. 

44433. De Voorzitter: Was het om principiële, om politieke of 
om persoonlijke redenen, dat men dienst weigerde? 

A. De voornaamste reden was, dat ze niet wilden. Iemand als 
Sikkel schreef grote stukken, waaruit moest blijken, dat dienst- 
neming niet overeenkwam met zijn godsdienstige overtuiging. Dit 
kon echter worden weerlegd. Als politieke reden gaven zij aan, dat 
zij anti-Engels en pro-nazi waren, maar daarmee is men gauw 
opgehouden. De voornaamste reden was echter, dat ze er geen zin 
in hadden. De mensen waren naar Zuid-Afrika getrokken, hadden 
daar een bestaan gevonden, kinderen gekregen en moesten nu 
vechten voor een land, dat zij vergeten waren. Er werd ook veel 
invloed door de vrouwen uitgeoefend. Er is er een geweest, die voor 
zijn vrouw is gevlucht. Hij was sergeant bij de artillerie. Zijn vrouw 
wilde hem niet laten gaan. Op het laatste ogenblik hebben wij hem 
naar Kaapstad gezonden, waardoor zij te laat kwam om hem bij 
zijn jas te pakken. 

44434. Jonkvrouwe Wttewaaìì van Stoetwegen: Wilde hij wel 
graag? 

A. Ja, maar zij was van de Ossewa Brandwag, een pro-nazi 
organisatie. Dat hij in dienst ging, gaf al moeilijkheden, maar dat 
hij overzee werd gezonden, deed de deur dicht. 

34435. De Voorzitter: Er zullen natuurlijk wel moeilijke gevallen 
zijn geweest ten gevolge van hel feit, dat sommigen zich een goed 
bestaan hadden opgebouwd en nu overzee moesten. 

A. Ik gaf in Oat geval uitstel, soms wel 13 jaar, om de zaken in 
orde te brengen. Daar waren wij zeer billijk mede, als de mensen van 
goede wil waren, maar uitlegden: Mijn gehele bestaan gaat te gronde. 

44436. De Voorzitter: Moest u daarvoor toestemming vragen 
van de Regering in Londen? 

A. Neen, die bemoeide zich er niet mede. Ik stuurde afschrift 
van mijn correspondentie. 

44437. De Voorzitter: Heeft de Regering zich ook in een of 
andere vorm daadwerkelijk bemoeid met de recrutering? Heeft zij 
u bepaalde instructies gegeven in bepaalde concrete situaties? 

A. Wel eens. Als er een twijfelgeval was, ging de gezant in code 
telegraferen naar Londen. Dan hoorde ik na enige tijd of hij had 
geinformeerd en of het goed was en dan was het eigenlijk altijd 
goed. Direct kreeg ik er niet veel last mee. Wel hield ik de Rege- 
ring zorgvuldig op de hoogte van wat er gebeurde, maar ik stond 
er buiten. 

44438. De Voorzitter: U stond toch onder de gezant? 

A. Ja, maar dat hebben wij toen geredresseerd. 

44439. De Voorzitter: U stond eigenlijk onder het Ministerie 
van Oorlog? 

A. Ik stond onder het Ministerie, maar mijn correspondentie 
moest allemaal lopen over de gezant. Daartegen heb ik wel eens ge- 
zondigd en daarover ben ik wel eens ernstig berispt, maar dat moest 
wel in sommige gevallen. 

44440. De Voorzitter: Had u de beschikking over een kazerne? 

A. Wij hadden alleen een klein kampje, dat wij eigenlijk voor 
niets kregen van Zuid-Afrika, in tegenstelling tot wat in Canada ge- 
beurde, waar de opleiding in een kazerne plaats vond, wat ontzag- 
lijk duur was. Ik heb gezegd: de gehele opleiding moet in Engeland 
gebeuren; laten wij zien, dat wij die in Engeland krijgen. Die weg 
is uitgestippeld, ze konden in Kaapstad bijeenkomen, daar drie, vier 
dagen of een week blijven en dan vertrekken. Dat liep heel goed. Ik 
had daar een paar instructeurs, die hen zover brachten, dat zij konden 
salueren en wat rondstappen en marcheren. Een dag te voren was 
er des avonds een feestje of een bijeenkomst met de familie en des 
middags een soort parade van ongeveer een man of 60. Ze waren 
dan erg trots, als ze heel mooi konden marcheren. Velen waren 
vroeger ook al in dienst geweest. Wanneer je die mensen zo wilde 
oefenen, dat zij wat waard waren, moest je zulke geweldige uitgaven 
gaan doen, dat dat waanzin was. Aangezien die missie in heel goede 
betrekking stond tot Zuid-Afrika, hebben ze ons een kamp ter be- 
schikking gesteld met tenten, voeding, enz. 

44441. De Voorzitter: Moesten de recruten een bepaalde graad 
17an geoefendheid hebben voordat zij werden weggezonden of hing 
dat af van de scheepsgelegenheid? 

A. In Canada hebben ze getracht die mensen een zekere ge- 
oefendheid bij te brengen, maar dat duurde lang en waarom zouden 
wij die mensen, die goed bevonden waren om weg te gaan, zo lang 
houden? Het was mijns inziens het beste hen zo spoedig mogelijk 
weg te sturen naar een omgeving, waar ze met andere Hollanders 
goed konden worden geoefend en waar een groter verband was. 

44442. De Voorzitter: Had u verschillende recruteringsbureaux 
in verschillende steden of werd alles centraal geregeld? 

A. Het centrale bureau was in Pretoria en verder waren er con- 
suls, dus ik heb geen aparte bureaux opgericht. In Johannesburg 
was daarvoor een aparte man, die dat deed. Iemand, die daar toch 
werkzaam was, nam de afdeling militairen onder toezicht van 
Daubenton. In Kaapstad was het de heer van Swinderen, in Durban 
de toenmalige consul. 



44443. De Voorzitter: Vielen de Zuid-Afrikaners, die oorspron- 
kelijk Nederlander waren geweest, er ook onder? 

A. Neen, wanneer zij de Zuid-Afrikaanse nationaliteit bezaten, 
hadden wij geen rechten. Daarom probeerden zij allen zo gauw 
mogelijk de Zuid-Afrikaanse nationaliteit te krijgen. Ik heb de Re- 
gering gevraagd dit stop te zetten - hetgeen geschied is -, omdat 
ik merkte, dat de enige bedoeiing was er tussen~iit te draaien. 

44344. De Voorzitter: Hebt u ook hinder gehad van desertie, 
wanneer zij opgekomen waren? 

A. Neen, dan kwamen zij het kamp niet uit. 

44445. De Voorzitter: Waren er ook andere militaire missies in 
Zuid-Afrika? 

A. Ja, maar niet voor de recrutering. Generaal Srnuts heeft ge- 
zegd: Ik heb met jullie zulk een last gehad, ik doe het niet met 
anderen. 

De Belgen en Fransen hebben het geprobeerd, maar het ging om 
zulk een klein aantal, dat het geen zin had. 

44446. De Voorzitter: Had u geregeld contact met de andere 
militaire missies? 

A. Ja, ik woonde aan huis bij de sous-chef van de Engelse mili- 
taire missie. 

44447. De Voorzitter: Van welke aard was het contact? Had u 
onderling besprekingen? 

A. Ik ondervond alle mogelijke medewerking van hen. Het was 
een vriendschappelijke verhouding geworden. Ik woonde er met 
Reuhl. 

44448. De Voorzitter: Was er ook een militaire commaiidant van 
de recruten? 

A. Ja, altijd degene. die met het volgende transport zou weggaan, 
terwijl er drie man op het bureau werkten. Het bureau bestond uit 
een chef en zijn adjudant, luitenant Reuhl. Degene, die met het 
volgende transport zou weggaan, wist drie maanden van te voren, 
welke mensen er waren. Hij voerde alle correspondentie mi t  hen. 
Als de mensen in Kaapstad kwamen, kende hij hen goed. Intussen 
zat de man voor het volgende transport al weer bij mij en maakte 
het volgende klaar. 

44449. De Voorzitter: Ik meen, dat er een keer een transport is 
verongelukt. 

A. Ja, daarvan was luitenant Reuhl de commandant. Zij zijn op 
de normale wijze ingescheept, maar het was een alleen varend schip. 
Er voeren alleen varende schepen, die theoretisch snel genoeg waren 
voor duikboten en die een snelheid van 18 knopen 1iadd;en. Z; waren 
echter nooit schoongemaakt. Door de aanwas voeren zij niet harder 
dan 13 tot 14 knopen en vele werden getorpedeerd. 

Luitenant Reuhl is aan boord gegaan met 55 man. Zii ziin ten 
westen van Ierland getorpedeerd. ~ e t  :s een heel tragische geschiédenis 
geweest. Er is één Hollands zee-officier van afgekomen. Van het 
geheel zijn er 50 mensen gered. 

Er waren ook nog vrouwen aan boord, die naar haar man in 
Engeland gingen. 

44450. De Voorzitter: Ik zou het op prijs stellen, wameer u 
nog iets nader zou willen ingaan op de quaestie van de rechtstreekse 
correspondentie tussen de Minister van Oorlog en u. Waarom hebt 
u rechtstreeks met de Minister van Oorlog gecorrespondeerd? 

A. Omdat ik merkte, dat de gezant achter mijn rug om corres- 
pondentie voerde met zijn Ministerie, welke correspondentie werd 
doorgegeven aan het Ministerie van Oorlog, waardoor van mijii 
werk een verkeerde indruk werd gegeven en waardoor er, wat de 
dienst betrof, tegen mij maatregelen zoiiden kunnen worden ge- 
nomen, die niet in het belang van de zaak waren. 

44451. De Voorzitter: Kwam het voor, dat correspondentie, van 
u afkomstig en bestemd voor de Minister van Oorlog, werd onder- 
schept? 

A. Dat is een slimme vraag. Daarvoor zou men zeker moetcn 
weten . . . . Hoe zou ik het eigenlijk kunnen weten? 

De Voorzitter: U zoudt kunnen zeggen: ik vermoed het. 

A. Ik heb alle reden om het aan te nemen. Dat maakte na- 
tu~irlijk de samenwerking niet prettig. Het was een klacht, die ook 
door anderen werd geuit. Ik heb reden aan te nemen, dat particu- 
liere correspondentie van mij werd geopend. 

44452. De Voorzitter: Kwam het omgekeerde ook voor, nl. dat 
brieven van de Minister van Oorlog, voor u bestemd, u niet be- 
reikten? 

A. Ik heb er inij wel eens over verbaasd, waarom de brieven 
niet aankwamen. Meer zou ik niet willen zeggen. 

44453. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoeiwegen: De persoonlijke 
verhouding was dus ook niet goed. 

A. Op het laatst was het zelfs zo, dat wij elkaar niet meer zagea. 
Ik heb zelfs ern jonge man als luitenant Reuhl moeten zeggen: je 
moet beleefder tegen de gezant zijn. Wij weten allemaal wat voor 
een persoon het is, wij zien allen, dat vele dingen verkeerd zijn, 
maar u moet toch beleefd blijven. 

44454. De Voorzitter: U zegt: u zoudt liever niet meer willen 
vertellen. Wat kunt u meer vertellen? 

A. Ik meen toch het recht te hebben te zeggen: Ik acht het on- 
gewenst. U begrijpt, dat in die zaak de heer var! Lerinep veel critiek 
op zich geladen heeft. Dat weet ieder. Maar ik zit hier alleen voor 
zover het verband houdt met de recrutering. Als zodanig is mij 
gevraagd te getuigen. 

De Voorzitter: Volgens artikel 20, lid 2, van de Enquêtewet heeft 
de commissie het recht om alles te vragen. Ik vind dit wel een be- 
langrijke quaestie. 

A. Inderdaad, dat is het. 

De Voorzitter: De Enquêtecommissie heeft mede tot taak om die 
dingen na te gaan. 

A. De quaestie is of het belang van de Staat er mede gemoeid 
is om dit te verzwijgen of niet. 

De Voorzitter: U kunt natuurlijk zeggen, dat u meent, dat een 
bepaalde mededeling in strijd is met het landsbelang. 

A. Dus u stelt mij de pertinente vraag om iets mede te delen, 
waaruit zou blijken, dat de heer vali Lerznep door de Zuid- 
Afrikaanse Regering niet geapprecieerd werd. Kunt u deze vraag 
niet meer in strikte vorm stellen? 

De Voorzitter: Ik zou willen vragen, dat u mededeelt, wat u 
liever niet zoudt willen mededelen. 

A. Het was heel moeilijk samen te werken met iemand, die zo 
weinig het vertrouwen ook had van de Zuid-Afrikaanse Regering. 
Wanneer ik u namen zou noemen van wie mij dat persoonlijk 
hebben gezegd, zijn dat hoge ambtenaren, die mij in vertrouwen die 
mededeling hebben gedaan. Daar kan ik toch moeilijk mededeling 
van gaan doen in een commissie, waarvan toch is gezegd, dat er een 
openbaar rapport zal worden gepubliceerd. 

De Voorzitter: Gaat u maar zover als u mcent te kunnen gaan. 

44455. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: De heer van 
Lerznep is toch niet meer in Zuid-Afrika aanwezig! 

A. Hij is op het ogenblik gezant in Denemarken. 

44456. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: En waren die 
ambtenaren Zuid-Afrikaanse ambtenaren? 

A. Ja, maar dat zijn ambtenaren van zodanige standing, dat zij 
het hoogst onaangenaam zouden vinden, wanneer hun vertrouwen 
zou worden beschaamd, doordat ik dit hier verder ging vertellen. 

De Voorzitter: Gaat u maar zover als u meent te kunnen gaan. 

A. Dan kan ik b.v. zeggen, dat een van de lioogleraren van 
de hogeschool in Zuid-Afrika mij een brief heeft meegegeven, omdat 
hij deze niet durfde te versturen, voor de heer Beelaerts van Blok- 
larzd, waarin hij deze dringend verzocht zijn invloed aan te wenden 



opdat die mijnheer, op wie hij een critiek gaf, welke zeer scherp was, 
en die gezant was, ontheven zou worden van zijn taak. Er is een 
Zuid-Afrikaans generaal, die mij heeft gezegd, toen ik wegging: als 
je enige invloed kunt oefenen en je spreekt b.v. eens met de Koningin, 
zeg clan: we are fed up with that man. U begrijpt, hoe moeilijk het 
was in die omstandigheden met zo ieinand mooi weer te spelzn. 

Een ander ding is het volgende. 
'I'oen ik geroepen werd en zat te praten bij de Zuid-Afrikaanse 

Staatspolitie, zat er ook iemand uit Londen van de inlichtingendienst 
en werd mij plotseling in een zakelijk gesprek de volgende vraag 
gesteld: wat denk je van de politieke betrouwbaarheid van jullie 
gezant? 

Ik heb daarop geantwoord: dat vind ik een heel unfaire vraag. 
Daaruit voelt u, hoc deze man beschouwd werd en dat ik van 

hem niet veel steun kreeg. 
In het begin kon ik geen passe-partout krijgen voor het militaire 

hoofdkwartier. Ik had het herhaaldelijk gevraagd; het moest over 
de heer van Lerznep lopen, maar er kwam niets van. Toen ik het 
de chef staf zelf vroeg, zeide hij: sta jij onder van Lennep? 

Ik antwoordde: neen, onder de Minister van Oorlog, waarop Iiij 
tegen een ondergeschikte zeide: wilt u direct e:n passe-partout voor 
kolonel Koch geven. 

44457. De Voorzitter: Dat heeft toch ook zijn invloed gehad op 
de recrutering? Wanneer u ambtelijke correspondentie had, die het 
onderwerp recrutering behandelde, en er kwam stagnatie door de 
houding van de gezant, dar1 is dat iets, dat zijn invloed heeft doen 
gelden op de recrutering? 

A. In elk geval heeft het met de recrutering zijdelings te maken. 
Nadat deze zaak opgelost werd, heb ik nooit ineer enige last met 
het Zuid-Afrikaanse leger gehad. 

44455. De Voorzitter: Wanneer u een categorisch antwoord moet 
geven op de vraag of u altijd de volle medewerking van de gezant 
hebt gehad bij de vervulling van de taak, die u door de Regering 
in Londen was opgedragen, wat is dan uw antwoord? 

A. Niet altijd de volledige medewerking. 

44459. De Voorzitter: Hoe lang heeft de recrutering in Znid- 
Afrika geduurd? 

A. Het is omstreeks Aug~istus 1941 begonnen. Langzamerhand 
zijn de mensen opgeroepen. Ik geloof, dat het laatste transport in 
1943 is weggegaan. 

44460. De Voorzitter: Wie heeft na uw vertrek de leiding van 
de recrutering gehad? 

A. De toenmalige majoor de Boer. Hij kon heel goed met de 
heer van Lennep opschieten. 

44461. De Voorzitter: Is majoor de Boer te bereiken? 

A. Misschien is hij nog in Zuid-Afrika. 

44462. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Weet u zijn voor- 
letters misschien? 

A. Neen, maar hij was bij de Bataafse. Hij was heel intiem met 
de heer van Lennep. 

44463. De Voorzitter: Ligt in die mededeling een beoordeling 
van de qualiteit van de persoon? 

A. U bedoelt, dat hij intiem met hem was? Neen. 

44464. De Voorzitter: Wanneer bent u weer vertrokken? 

A. 30 Augustus 1942. Eind September ben ik in Engeland aan- 

44465. De Voorzitter: Hebt u toen uw oude taak weer opgevat? 

A. Ja. 

44466. De Voorzitter: Is er ook nog sprake van geweest, dat u 
naar Canada en naar de Vercnigde Staten zou gaan om daar enige 
leiding aan de recrutering te geven? 

A. Neen, dat was vóór die tijd, nl. in Augustus 1941, en toen 
heb ik er voor bedankt. 

44467. De Voorzitter: Ik meen in de stukken te hebben geiezen, 
dat er ook later sprake van is geweest, maar het is mogelijk, dat 
die geruchten u niet hebben bereikt. Eind 1942 heeft men er aan 
gedacht u naar Amerika te zendzn. 

A. Ik heb zo iets horen verluiden, maar ik heb duidelijk laten 
merken, dat ik in de chirurgie wilde gaan. Dit is ook gebeurd. Ik 
ben bij de R.A.F. gedetacheerd. Ik meende, dat ik mij daar nuttiger 
kon maken. Ik ben wel een halfjaar naar Amerika geweest in op- 
dracht van de Minister van Oorlog om een verslag uit te brengen 
over de oorlogschirurgie. 

44468. De Voorzitter: Heeft hetgeen LI in Amerika heeft opge- 
daan nut voor ons leger gehad? 

A. Ik meen van wel; ik ben vlak vóór de invasie in h944 inspec- 
teur van de Geneeskundige Dienst van de Landmacht geworden en 
als zodanig ben ik in Nederland gekomen, totdat men een goede 
opvolger in de heer Daubentolz had gevonden. Ik ben toen met een 
kleine groep, waaronder een jong chirurg, twee tandartsen, een 
narcotiseur en twee operatiezusters naar het centrum in East Grin- 
stead gegaan, waar vele oorlogsgewonden waren. We zouden ons 
daar ais groep toeleggen op de plastische chirurgie om later als 
groep voor ons leger te werken. Wij zijn een van de laatste dagen 
van November vertrokken, maar de volgende dag kwam er een 
contra-order. De Minister deed het niet. Wij zijn toen toch gebleven, 
omdat het Rode Kruis ons dat door een toelage heeft mogelijk 
gemaakt. Het heeft in het geheel een jaar geduurd. Toen wij terug- 
kwamen, heeft het leger ons weer tot zich getrokken. Wij hebben 
in Arnhem gewerkt. In Juni 1947 ben ik met ontslag uit de dienst 
gegaan. Anderen hebben nog enige tijd doorgewerkt, maar de groep 
is nu uiteengevallen. E r  is iets als een kern, een begin van organisatie, 
als er eens iets mocht gebeuren. 

44469. De Voorzitter: Moeten wij de reis naar Amerika beschou- 
wen als een voorbereiding tot de terugkeer naar Nederland? 

A. Ja. 

44470. De Voorzitter: Hebt u verder nog iets mede te delen, dat 
van belang is voor de commissie? 

A. Ik geloof het niet. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit ik het verhoor. 

C. F. KOCH. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KORTHALS. 

POSTHUMUS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 

gekomen. 



ZITTING VAN WOENSDAG 9 MAART 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Korthals, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

HENRI GERARD WINKELMAN, 
oud 72 jaar, wonende te Soesterberg, 

oud-opperbevelhebber van land- en zeemacht. 

Hij legt de eed af als getuige en deskundige. 

44471. De Voorzitter: Het spijt mij, dat wij, na zovele verhoren, 
u nogmaals moeten lastig vallen en wel over een quaestie van gerin- 
gere omvang, nl. het erewoord van de officieren. Er zijn enkele 
officieren geweest, die hun erewoord hebben verbroken en naar 
Engeland zijn gegaan. De Regering in Londen heeft toen de diensten 
van die officieren aangenomen. Dat is dus een quaestie van Re- 
geringsbeleid, welke de Enquêtecommissie in haar onderzoek beeft 
betrokken. Na de oorlog is een brochure verschenen van generaal- 
majoor H. Ch. G. baron van Lawick: ,,Een brandend eerevraagstuk 
voor onze weermacht". Baron van Lawick heeft een verzoek gericht 
aan de Enquêtecommissie om deze zaak nader te onderzoeken. Wij 
hebben ook de overtuiging gekregen, dat het inderdaad bij sommige 
officieren een brandend vraagstuk mag worden genoemd. Het is dus 
niet van belang ontbloot, dat wij hierop nader ingaan. De comniissie 
wil u enkele dingen vragen als getuige en als deskundige en hoe 
UW visie is op de bepalingen, welke deze materie beheersen. Wat het 
eerste betreft, zou ik u willen vragen of u misschien een kort over- 
zicht kunt geven van de feitelijke gang van zaken na de capitulatie, 
voor zover deze quaestie betreft. U zou b.v. kunnen beginnen met 
de bijeenkomst in Mei 1940, onder uw leiding, niet een aantal hoge 
officieren, waar is besproken, of men al dan niet het erewoord zou 
geven. 

A. In die vergadering van opperofficieren heb ik als mijn ziens- 
wijze medegedeeld, dat het niet verboden was om een erewoord aan 
de vijand te geven. Ik beroep mij daarvoor op de bepalingen in het 
Voorschrift van onze Velddienst, dat is vastgesteld door de Minister 
van Oorlog. In punt 635 staat: 

,,Een krijgsgevangene kan niet worden gedwongen zijn vrij- 
heid op eerewoord aan te nemen; evenmin heeft hij recht op 
invrijheidstelling, indien hij bereid is zijn eerewoord te geven." 

Dit zegt nog niets ten giinste van mijn opvatting, maar de volgende 
zin luidt: 

,,Een gegeven eerewoord moet onder alle omstandigheden met 
de uiterste nauwgezetheid worden nagekomen." 

Wanneer het verboden was om een erewoord te geven, zc,u het 
geen zin hebben om deze dwingende bepaling, om de voorwaarden 
na te komen, in ons voorschrift op te nemen, dus hieruit leid ik af, 
dat het niet verboden is om een erewoord te geven. 

Een tweede quaestie is, of men hierdoor kan zeggen: voortaai1 
ben ik bereid altijd mijn erewoord te geven, indien ik daarmede vrij- 
heid van krijgsgevangenschap kan krijgen. 

44472. De Voorzitter: In artikel 10 van het Haags Verdrag staat: 
,,De krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord worden in 

vrijheid gesteld, indien de wetten van hun land zulks veroor- 
loven.". 

Uw stelling is - en dit is ook de stelling van baron van La-wick -: 
wanneer het niet verboden is, is het geoorloofd. 

Men leidt het geoorloofd zijn af uit de omstandigheid, dat in het 
velddienstvoorschrift gesproken wordt van: een erewoord moet onder 
alle omstandigheden met de uiterste nauwgezetheid worden nage- 
komen. 

Is het misschien ook zo, dat die bepaling daarin geplaatst is, niet 
omdat het erewoord bepaald toegelaten was, maar voor het geval, 
dat het eventueel in de wetgeving zou worden toegelaten? 

A. Dat zou dus zijn het rekening willen houden met bepalingen, die 
misschien wel eens zouden kunnen worden vastgesteld, wat echter 
bij onze voorschriften niet gebruikelijk is. Deze zijn gegrond op de 
meer reëele basis van het werkelijk bestaande. Ik zou het bepaalde- 
lijk abnormaal vinden, als de door u genoemde bedoeling zou heb- 
ben voorgezeten. In ieder geval geloof ik, dat het vreemd zou zijn, 
indien de Regering, als zij het op dat moment niet geoorloofd achtte 
een erewoord te geven, toch in de voorschriften een bepaling zou 
opnemen hoe men, ingeval men wel het erewoord geeft, zou moeten 
handelen. Naar mijn mening kan men uit de geciteerde alinea niet 
anders afleiden dan dat het geven van een erewoord formeel niet 
verboden is. 

44473. De Voorzitter: De commissie heeft hieromtrent nog geen 
vaststaande mening, maar het is blijkbaar niet zo abnormaal, wanc 
de Regering in Londen heeft een andere gedachte gehad. De Rege- 
ring in Londen heeft natuurlijk ook de bepaling uit dit velddienst- 
voorschrift moeten kennen. Desalniettemin stond de Regering in 
Londen op het standpunt, dat in onze wetgeving ten aanzien van de 
Koninklijke landmacht geen bepaling voorkwam, die het geven van 
het erewoord met zoveel woorden toestond. De redenering van de 
Regering is de volgende. Krachtens artikel 10 van het H a a ~ s  Verdrag 
is het zo, dat krijgsgevangenen op erewoord in vrijheid kunnen 
worden gesteld, indien de wetten van het land zulks veroorloven. De 
Regering zegt echter: de wetten van het land veroorloven het niet, 
want er was niet een bepaling, die het geven van het erewoord toe- 
stond. Dus mochten de officieren het erewoord niet geven, omdat 
het niet toegestaan was. Daarom hadden de Duitsers volkenrechte- 
lijk geen recht deze verklaring te vragen. Mitsdien ontbrak aan de 
invrijheidstelling op erewoord elke volkenrechtelijke basis rn kan de 
Regering geen enkele verplichting uit het Haags Verdrag op zich 
nemen. 

Die redenering kan ik tot op zekere hoogte volgen, doch dan 
blijft de moeilijkheid van de bepaling uit het Velddienstvoorschrift. 
Dit geeft een aanwijzing in die richting, dat het inderdaad toege- 
laten was. 

Wanneer echter aan de andere kant in het Haags Verdrag staat, 
dat krijgsgevangenen op erewoord in vrijheid kunnen worden gesteld, 
indien de wetten van het land zulks veroorloven, dan verwacht men, 
dat in de wetgeving een positieve bepaling staat in die zin, dat het 
geoorloofd is. 

A. Ik weet niet of de Regering in Londen ons Velddienstvoor- 
schrift voor ogen had. Het lijkt mij echter zeer onwaarschijnlijk in 
verband met het feit, dat de toenmalige Minister een andere was 
dan degene, die het voorschrift heeft vastgesteld. Toen het werd 
vastgesteld, stonden daarin de twee alinea's, die ik citeerde. Ik kan 
daaruit niet anders lezen dan dat het geven van het erewoord for- 
meel niet verboden is. Anders zouden die alinea's werkelijk geen zin 
hebben. Bepalingen ten aanzien van iets, dat op het ogenblik niet 
kan gebeuren, komen in onze voorschriften niet voor. Voor degenen, 
die dit voorschrift moesten toepassen, was geen andere conclusie 
mogelijk dan dat de mogelijkheid van het geven van het erewoord 
bestond. 

44474. De Voorzitter: D.W.Z. dat juridisch de mogelijkheid be- 
stond. 

A. Niet alleen juridisch, maar ook logisch redenerende. 



44475. D e  Voorzitter: U staat dus o p  het standpunt, dat de  wetten 
van ons land het veroorloofden? 

A. Zij stonden het m.i. toe. Zij hadden het niet verboden. 

44476. D e  Voorzitter: Maar dat  betekent nog niet, dat het uit 
een ander opzicht aanbevelenswaardig is. 

A. D a t  is een tweede punt. Maar  de  beschouwing, dat  Duitsland 
het recht niet had deze vraag te stellen, zou ik niet willen onder- 
schrijven, want d e  wetten, die wij maken, gelden voor ons. Zij 
behoeven niet door Duitsland te worden gekend. Of wij een bepaling 
hebben, dat  het al of niet niag, moeten degenen, aan wie het ge- 
vraagd wordt, beoordelen, maar wij k~ innen  niet aan de Duitsers 
de plicht opleggen om niets te vragen, dat  wij aan onze mensen ver- 
boden hebben. Evenmin behoeven wij de Duitse wetten te kennen. 

44477. D e  Voorzitter: Dit zou voortvloeien uit het Haagse ver- 
drag. D e  Duitsers zouden behoren na  te gaan, of daar inderdaad een 
dergelijke bepaling voorkomt. 

A. Naar mijn smaak is dat  nagaan de plicht van degenen aan 
wie d e  vraag wordt gesteld. E r  staat niet, dat  het niet gevraagd mag 
worden. Er  staat: het mag niet gegeven worden. 

44478. D e  Voorzitter: Ik geef u de  opvatting van de  Regering 
in Londen. 

A. Ik moet u dan mededelen, dat  ik het met de opvatting van 
de  Regering op dit punt niet erns kan zijn. Ik  hsb in die vergadering 
gezegd: ik laat het aan de personen zelf over om te oordelen over 
cie wijze, waarop zij de zaak willen aanpakken. Ik heb er bijgevoegd: 
ik wil de heren mededelen, dat ik het het mooiste zou vinden, als 
wij allemaal en corps in krijgsgevangenschap gingen. Ik heb hier- 
omtrent echter geen bindend voorschrift gegeven, omdat mij uit 
gesprekken met officieren in het algemeen hoofdkwartier gebleken 
was, dat  er bij velen een geuJeldige tegenstand was, ook bij de offi- 
cieren, die oorspronkelijk mijn gevoelen ook waren toegedaan, maar 
die daarna, toen er enige tijd overheen was gegaan, zeiden: er is 
zoveel tegenstand, dat zelfs al zou de  opperbevelhebber aanwijzingen 
geven, velen die niet zouden opvolgen. Het  is een zaak, die wij 
menen mei ons geweten zelf te inoeten uitvechten e n  dan zouden 
wij ons aan een aanwijzing niet gebonden achten. Dit wetende, heb 
ik besloten gern aanwijzingen te geven, want het geven van aan- 
wijzingen, die niet worden opgevolgd, werkt schadelijker dan geen 
aanwijzingen te geven. Wel heb ik gezegd, en dat later in een brief be- 
vestigd: ik zal mijn zienswijze over deze quaestie aan de heren ken- 
baar maken, maar dat  kon ik pas doen, indien ik de tekst van de 
voorwaarden van het erewoord wist. Dit hebben de Duitsers mij 
onmogelijk gemaakt door de tekst pas te  publiceren 10 of 14 dagen 
nadat zij mij hadden weggevoerd. Ik heb dus mijn mening aan het 
leger niet kunnen kenbaar maken. Op 1 Juli is een brief uitgegaan, 
waarin ik in uitzicht stelde. zodra mij de redactie van het erewoord 
bekend zou zijn, mijn visie daarop te geven, maar de mogelijkheid 
daartoe is mij ontnomen, omdat ik in de avond van dezelfde dag 
ben weggevoerd. D e  besprekingen, die ik met de Duitsers heb ge- 
voerd, zijn mijnerzijds afwijzend geweest. Ik had twee grote be- 
zwaren tegen de ontwerp-redactie. Het  ene was, dat  niet allern 
verboden was handelingen te plegen, die de Duitsers schade konden 
berokkenen, iilaar dat ook het nalateil van handelingen, indien zij 
daardoor direct of indirect, in welke vorm ook, schade zouden kunnen 
lijden, verboden was. Met andere woorden: wanneer ik mijn ere- 
woord had gegeven onder die voorwaarden en ik wist, dat er iets 
zou gebeuren ten nadele van de Duitsers, zou ik o p  grond van die 
voorwaarden verplicht zijn geweest naar de Duitsers toe te gaan en 
te zeggen: denk er om, dat en dat is in de maak. Dat  was onaan- 
nemelijk en dat  was mijn grote bezwaar. Later is de redactie ver- 
anderd en is gesproken van een verzuim. Het is slechts een nuance. 
want in het wezen van de zaak kan men onder dat ,,verzuimM alles 
brengen. Ook dus het nalaten van waarschuwen. Dat  was onaan- 
vaardbaar. 

Het tweede punt, waarover ik het niet eens werd met de  Duitsers, 
was de quaestie, dat ik wenste, dat  men te allen tijde, als men zijn 
erewoord had gegeven, dit zou kunnen terugnemen, dat  dit dus 
officieel werd gestipuleerd. Toen werd mij tegengevoerd: u begrijpt 
toch, dat  wij niet kunnen aanvaarden, dat als u 's morgens ein brief- 
kaart stuurt: ik neem mijn erewoord terug, u 's middags iets tegen ons 
zou kunnen ondernemen. Ik heb toen geantwoord: dat is natuurlijk 
ook niet de bedoeling; u moet de  maatregelen kunnen nemen, welke 

u nodig acht, hetzij controlerende, hetzij effectieve, dus gevangen- 
schap. Die vrijheid moet u hebben, dat  moet in d e  voorwaarden 
staan. Ik kon het daarover niet eens worden en ik meen, dat  toen 
o p  Vrijdag of Zaterdag, voorafgaande aan de  Maandag, waarop ik 
ben weggevoerd, werd gezegd: wacht u maar, de  volgende week 
krijgt u het ontwerp. Mijn laatste woorden aan de  Duitsers zijn 
geweest, dat  ik met hun ontwerp toch niet kon instemmen, maar  
toen ben ik afgevoerd. 

D e  Duitsers hebben, buiten mij om, d e  militaire attaché, die hier 
was, rond laten reizen door het land, om de officieren van ver- 
schillende legerkorpsen, buiten mij om, te overtuigen, dat  het zo 
nuttig was als zij de verklaring afgaven. 

44479. D e  Voorzitter: Is het u bekend, dat  een kapitein van de  
generale staf, voordat u gevangen werd genomen, in een nota heeft 
aangeraden de  verklaring wel te tekenen, zonder dat  u het wist? 

A. Dat  is mij niet bekend, maar wel weet ik, dat  na mijn afvoe- 
ring kolonel van Alpher?, die hoofd was van de Afdeling Land- 
macht bij het Algemeen Hoofdkwartier, geschreven heeft, dat het een 
landsbelang was o m  te tekenen. 

44480. D e  Voorzitter: Ik heb hier een nota van generaal Boerstra, 
waarin staat: 

,,Op 26 Juni ging van den kapitein van den generalen staf, 
hoofd van de afdeeling van het Ministerie van Defensie, welke 
de onttakeling van de weermacht behandelde, een nota uit aan 
de andere afdeelingshoofden ter toelichting van de reeds eerdec 
bekend gemaakte richtlijnen voor de ontbinding van het leger. 
D e  nota eindigde met een alinea, welke geen verband hield met 
hetgeen voorafging, en welke luidde: .,Ik raad de verklaring te 
teekenen." Deze nota werd in afschrift gezonden aan de  hooge 
commando's. Het  Algemeen Hoofdkwartier, en met name de 
Opperbevelhebber, was e r  ten eenenmale onkundig van tot het 
oogenblik, waarop een der hooge commando's een vraag ter 
zake stelde." 

A. Dat  was mij nog niet bekend. Het  is voor het eerst, dat  ik dit 
verneem. 

44481. D e  Voorzitter: U kunt daarover geen nadere inlichtingen 
geven? 

A. Neen, alleen, dat ik het er natuurlijk niet mede eens ben 

44482. D e  Voorzitter: Ik neem aan, dat het wel juist is, want er 
is ook een rapport van de heer Giebel en aaarin staat ook, dat die 
brief eindigt met de woorden: 

,,Dezerzijds wordt aangeraden de verklaring op eerewoord te 
teekenen." 

U hebt er in elk geval geen kennis van gehad? 

A. Neen. 

44483. D e  Voorzitter: U bent ten slotte niet in de  gelegenheid 
geweest een bepaalde beschikking te nemen? 

A. Neen 

44484. D e  Voorzitter: In  de nota van generaal Boeustra staat ook: 
,,Verder werd rondverteld, dat generaal Winkelnznn den avond 

vóór zijn gevangenneming tot de slotsom zou zijn gekomen, dat, 
nu hem was gebleken, dat men zijn verklaring desgewenscht ieder 
oogenblik kon terugnemen, hij in de  onderteekening er van niet 
een handeling zag, welke in strijd zou zijn met den eed en de 
eer van den officier. Intusschen zou hij ieder militair - want 
van alle beroepsiniiitairen werd de  verklaring gevorderd - vrij- 
laten o m  ter zake naar eigen inzicht te handelen. 

Een ontwerp van een beschikking in dezen zin - in potlood 
op een ,,stukje papier" en niet geparafeerd - zou op des gene. 
raals schrijftafel hebben gelegen." 

Is u daarvan iets bekend? 

A. Zoals het hier staat, is het niet juist. Toen ik reeds in Duits- 
land was, is in den Haag een vergadering gehouden van generaals, 
onder leiding van generaal Best, waar deze quaestie besproken is. 
I n  die vergadering heeft kolonel van Alphen een snippertje papier 
voorgelezen, dat  gevonden zou zijn o p  een van de schrijftafels in het 



algemeen hoofdkwartier en waarop met potlood stond: de opper- 
bevelhebber heeft geen bezwaar tegen ondertekening, of althans 
woorden van die strekking. Hoe dit velletje papier tot stand is ge- 
komen, weet ik niet. Het is zeer zeker niet door mij gegeven in Je 
vorm van een beschikking. Het is nooit door mij gegeven als iets, 
dat aan het leger bekend moest worden gemaakt. Dit is klaarblijke- 
lijk iets uit de keuken van het algemeen hoofdkwartier, dat echter 
niet bestemd was om opgediend te worden. Daaruit mag men dan 
ook geen consequenties trekken. Het laatste, dat ik gezegd heb, is: 
ik zal u mijn zienswijze kenbaar maken. Dat is het enige, waarop 
men zich in het leger kan beroepen. 

44485. De Voorzitter: Ten slotte kan ieder een ontwerp-beschik- 
king op uw schrijftafel deponeren! 

A. Er is mij verteld, dat het op de schrijftafel van de chef staf 
lag en niet in mijn kamer, en dat het niet was een beschikking, 
maar een potloodaantekening. Voor mij kan dit nooit iets van 
zodanige waarde zijn, dat men zich daarop in het leger zou kunnen 
beroepen 

44486. De Voorzitter: Later heeft men zich waarschijnlijk op de 
vermeende woorden van u beroepen om aannemelijk te maken, dat 
het geven van het erewoord wel geoorloofd was. 

A. Dat spreek ik niet tegen. Als men iets wil, is het begrijpelijk, 
dat men zoveel mogelijk ter ondersteuning aanvoert, maar in dit 
geval was het beroep ten onrechte. 

De Voorzitter: Daarom is het goed, dat dit eens recht gezet wordt. 

A. Mij is van die aantekening niets bekend. 
Ik heb het verslag van de zuiveringscommissie, ingesteld door 

generaal Engles, gelezen. Daarin wordt o.m. vermeld, dat algemeen 
bekend was, dat de opperbevelhebber van land- en zeemacht zich tot 
het laatst toe verzet heeft tegen het tekenen van het erewoord, het- 
geen intussen ook niet nelemaal juist was, want ik kon mij er niet 
tegen verzetten. 

44487. De Voorzitter: Ik begrijp, dat u het ten slotte niet juist 
achtte, dat de officieren het erewoord wel hebben gegeven. 

A. Ik vond het niet juist. Toen ik in krijgsgevangenschap was, 
is er een ogenblik geweest, dat ik aanleiding zou hebben gehad om 
te repatriëren. Toen de dokter bij mij kwam en meende, dat ik 
hem daarvoor had laten komen, heb ik hem dadelijk gezegd, dat ik 
niet genegen was mijn erewoord te geven. 

44488. De Voorzitter: Hoe ziet u de verhouding tussen het geveii 
van het erewoord en de eed van trouw aan de Koningin? 

A. Onder de voorwaarden, die aan dit erewoord waren verbon- 
den, vind ik het er niet mede te verenigen. Ik kan mij voorstellen, 
dat er een erewoord wordt gegeven, dat er wel mede te verenigen is. 
Ik heb zelf in Duitsland tijdelijk niijn erewoord gegeven, toen ik 
behandeld moest worden in een lazaret. Er was geen bewaking en 
toen werd mij gezegd: als ge uw erewoord gedurende de tijd van 
behandeling geeft, kunt ge worden opgenomen. Dat heb ik aan- 
vaard, maar het erewoord verviel op de dag, dat ik het lazaret verliet. 

44489. De Voorzitter: Verviel de eed van trouw aan de Koningin 
door de capitulatie? 

A. Neen, die bleef te allen tijde. 

44490. De Voorzitter: Hoe is dan met elkaar in overeenstemming 
te brengen het geven van het erewoord en de eed van trouw? 

A. Die zijn onder de door de Duitsers gestelde voorwaarden niet 
met elkaar overeen te brengen. Er  kan zich echter het geval voor- 
doen, dat men niet ontrouw aan de Koningin is, wanneer men een 
erewoord geeft. Zoals in mijn geval - ik moest worden geopereerd 
- had ik de Koningin geen dienst bewezen door te zeggen: Ik geef 
het erewoord niet en ga dan ook niet in het lazaret, maar wanneer 
ik een blijvend erewoord had gegeven, zou het fout zijn geweest. 
Ik kan mij dus voorstellen, dat er omstandigheden zijn, dat men 
tijdelijk een erewoord geeft, maar daarna moet men weer vrij zijn 
om te doen wat men moet doen, d.w.z. iedere gelegenheid te baat 
nemen, zolang de oorlog bestaat, om aan de kant van de Koningin 
te staan en de vijand te benadelen. 

44491. De Voorzitter: Als deskundige is het dus uw oortleel, dat 
in het algemeen het geven van het erewoord in strijd komt met de 
eed van trouw aan de Koningin, behoudens bepaalde gevallen. 

A. Ja, zeer exceptioneel. 

44492. De Voorzitter: De argumenten, die er gebruikt zijn voor 
het geven van het erewoord, vindt u dus met steekhoudend. 

A. Neen. 

44493. De Voorzitter: Men zou dus moeten toepassen de sancties, 
die verbonden zijn aan het verbreken van de eed van trouw. 

A. Ik zou iets zachter in mijn oordeel willen zijn. 

44494. De Voorzitter: Ik bedoel meer of het inderdaad het geval 
zou kunnen zijn, dat men sancties kan toepassen. 

A. Mag ik het zo stellen: Indien inderdaad gestipuleerd was, 
dat het erewoord in strijd is met de eed van trouw aan de Koningin, 
dan zou het toepassen van sancties inderdaad plaats kunnen vinden, 
maar hier zijn zeer veel verzachtende omstandigheden. Wanneer 
door het algemeen hoofdkwartier - dat was toen kolonel van 
Alphen, die belast was met de leiding - brieven worden uitgezonden, 
waarin staat: het tekenen is een landsbelang, dan kan ik mij voor- 
stellen, dat er velen zijn, die zeggen: dan teken ik. Dat vind ik een 
dusdanig verzachtende omstaildigheid, dat ik in mijn oordeel omtrent 
hetgeen gebeurd is, toch wei zeer zacht wil zijn, en dan herhaal ik 
ook nog mijn verwijzing naar het Velddienstvoorschrift, dat naar 
mijn opvatting het geven van een erewoord niet absoluut verbiedt. 
Daarom acht ik het noodzakelijk, dat men zo gauw mogelijk er weer 
aan vasthoudi, zoals het was in het Nederlandsch-Indische leger, dat 
het verboden is om het erswoord te geven. Dit zou voor mij de 
oplossing zijn. Maar onder hetgeen is geschied, zou ik persoonlijk 
een streep willen zetten en ik zou daarop niet willen terugkomen 
om bepaalde maatregelen te nemen. 

44495. De Voorzitter: U weet, dat het verbod voor de K.N.1.L.- 
officieren is ingetrokken door de secretaris-generaal. Meent u, dat 
die intrekking rechtskracht heeft? 

A. Ik geloof het wel, want de secretaris-generaal was toen eigen- 
lijk de plaatsvervanger van de Minister. 

44496. De Voorzitter: De Regering stond op het standpunt, dat 
de verantwoordelijke chef weg was, zodat die autoriteit niet namens 
de verantwoordelijke chef kon spreken, dus de Regering onk'ent de 
rechtskracht van de opheffing van het verbod, maar u meent dus 
als deskundige, dat die opheffing van het verbod rechtskracht had? 

A. Ja, want wat zou anders de secretaris-generaal nog hebben 
kunnen doen? Dan zouden de secretarissen-generaal eigenlijk geen 
enkele beslissing hebben kunnen nemen, omdat de Regering er niet 
was. Wanneer men meent, dit niet te kunnen aanvaarden, is het naar 
mijn smaak duidelijk, dat zij wel bevoegdheid hadden. 

44497. De Voorzitter: Baron van Laivick zegt in zijn hoekje: 
,,Wat de officieren van het K.N.I.L. betreft, werd het voor 

hen bestaande verbod door den Secretaris-Generaal van Kolo- 
niën op 26 Juni 1940 ingetrokken. Ook voor hen kon zoo'n ver- 
bintenis dus redelijkerwijze als geoorloofd worden beschouwd." 

Ik ben gevallen over het woord ,,redelijkerwijze", want als het 
rechtskracht had, was het geen vraag meer. 

A. Dat ben ik met u eens. 

44498. De Voorzitter: Er zijn verschillende officieren geweest, 
die hun erewoord wèl hebben gegeven. Mag men volgens u het ere- 
woord, wanneer het is gegeven, ook breken? 

A. Nooit, Mijnheer de Voorzitter. 

44499. De Voorzitter: Dus ook niet, wanneer men zegt: de Duit- 
sers hebben zich zelf schuldig gemaakt aan schending van het Vol- 
kenrecht en allerlei andere minderwaardige praktijken? 

A. Neen. Er was een andere oplossing geweest. Ze hadden dan 
dat erewoord moeten teruggeven en zeggen: maak mij maar krijgs- 
gevangen. Maar wanneer men zelf verkeerd doet omdat een ander 



verkeerd doet, stelt men zich op dezelfde lijn. Het erewoord staat 
te hoog; anders heeft het geen waarde meer. Als men dat geeft, is 
men tot het einde toe daaraan gebonden, zoals ook ons velddienst- 
voorschrift strikt eist. 

44500. De Voorzitter: Het breken van het erewoord veroordeelt 
u dus? 

A. Ten enenmale. 

44501. De Voorzitter: Meent u ook, dat degene, die dat gedaan 
heeft, strafbaar is volgens de artikelen van het Wetboek voor Mili- 
tair Strafrecht? 

A. Ik zou geen artikel weten. 

44502. De Voorzitter: Artikel 79? 

A. Ja, maar dat is het omgekeerde, nl. dat iemand, die hij ons iri 
krijgsgevangenschap is en de voorwaarden, welke hij aanvaard heeft, 
niet nakomt, door ons gestraft wordt. Zó streng vatten de Neder- 
landers het op. als de vijand zijn woord niet nakomt, dat men zulks 
met de dood of met gevangenisstraf, tijdelijk of levenslang, strafbaar 
stelt. 

44503. De Voorzitter: In artikel 91 van het Wetboek Militair 
Strafrecht staat: 

,,Hij die tegenover den vijand opzettelijk handelt in strijd met 
eenige bepaling, voorkomende in een verdrag, geldende tusachen 
Nederland en de Mogendheid, waarmede Nederland in oorlog 
is, of met eenig voorschrift, ingevolge zoodanig verdrag vastge- 
steld, wordt gestraft met gevangenisstraf van ten hoogste drie 
jaren." 

A. Ten opzichte hiervan bestaat geen verdrag met het buitenland. 

44504. De Voorzitter: Ik dacht: het Haags Verdrag! 

A. Daarin wordt juist de vraag opengelaten of het erewoord mag 
worden aanvaard, ja dan neen. 

44505. De Voorzitter: Dus u bent van mening, dat die officieren 
niet strafbaar zijn? 

A. Niet strafbaar volgens het genoemde wetboek, maar naar mijn 
mening hebben zij wel zeer afkeurenswaardig gehandeld, nl. in strijd 
met een goede opvatting van eer. Ook hebben zij niet voldaan aan 
de door mij reeds genoemde eis van het velddienstvoorschrift, dat 
een gegeven woord onder alle omstandigheden moet worden nage- 
komen. Een en ander neemt intussen niet weg, dat ik alle respect ei1 
grote waardering heb voor de bedoelingen, die deze officieren neb- 
ben gehad en voor de grote moed, die zij veelal hebben betoond bij 
hun verder optreden. Mogelijk zelfs zouden sommigen voor toeken- 
ning van de Willemsorde in aanmerking hebben kunnen komen, 
maar toch zou men hen tegelijkertijd op het punt van het erewoord 
hebben moeten desavoueren. 

44506. De Voorzitter: Welke is uw mening over de houding van 
de Regering in Londen? 

A. Ik heb gehoord, dat de mensen, die daar kwamen, werden 
ontvangen. Dat vind ik heel jammer en niet juist van de Regering. 
Ik vind het daarom niet juist, omdat in hetzelfde artikel 10 staat, 
dat de Regeringen van iemand, die zijn erewoord heeft gegeven, 
hetgeen hij onder alle omstandigheden moet houden, niets mogen 
vergen wat daarmede in strijd zou kunnen zijn. En onze Regering 
heeft na de bevrijding zelfs officieren, die het erewoord hadden ge- 
geven, in het zuiden des lands in dienst genomen en daarmede ge- 
handeld in strijd met het verdrag, dat Nederland getekend had. 

Ik geloof, dat de oorspronkelijke opvatting van de Regering in 
Londen anders is geweest en dat de eerste officieren, die daar ge- 
komen zijn, niet zijn ontvangen. Ik weet niet of het waar is, maar 
bij ons in Duitsland ging het verhaal, dat H. M. de Koningin ten 
aanzien van de eerste officier, die daar kwam, na zijn woord t? 
hebben gebroken, zou hebben gevraagd: mag ik die mijnheer ont- 
vangen?, dat de oorspronkelijke opvatting was: neen, maar dat men 
er later anders over heeft gedacht. 

Ik weet niet of het waar is, ik zeg alleen, wat ik gehoord heb. 

44507. De Voorzitter: Er is later, in de zomer van 1945, een 
n~en~orandum tot de Voorzitter van de Ministerraad gericht door 
de oudsten der groep hoofdofficieren en subalterne officieren-niet- 
tekenaars, ten einde een bepaalde uitspraak uit te lokken, blijk'oaar 
met de bedoeling om een uitspraak te krijgen over het al of niet 
laakbare van het tekenen en om een woord van waardering van de 
zijde van de Regering te horen aan het adres van degenen, die niet 
getekend hadden. 

A. Daarvan is mij niets bekend. En wat betreft een woord van 
waardering voor de niet-tekenaars keur ik het af, als dit inderdaad 
de bedoeling is geweest, want zoals uit hetgeen ik u daarover mocht 
~z~ededelen, blijkt, beschouw ik het niet tekenen geenszins als een 
bijzondere daad, die waardering behoeft. 

44508. De Voorzitter: Er is gedurende de oorlog wel een attentie 
van de kant van de Koningin geweest via Bern, of heeft die het 
kamp niet bereikt? 

A. Die heeft ons niet bereikt. 

44509. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van de Minister van 
Ooriog, gericht aan de militaire attaché te Bern, waarin staat: ,,dat 
van H. M. de Koningin machtiging is verkregen om langs geheimen 
weg Harer Majesteits groote waardeering te doen toekomen aan de 
officieren in Duitsche krijgsgevangenschap, waarbij Hare Majesteit 
echter tegelijkertijd uitdrukt, dat Hoogst Dezelve zich Haar oordeel 
over de motieven van de Nederlandsche officieren, die wel de belofte 
oni niet meer tegen Duitschland te strijden hebben afgelegd, wenscht 
voor te behouden". 

A. Dat is mij niet bekend. 

44510. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het is een brief 
van 23 April 1942. Het sloeg bepaaldelijk op uw groep. 

A. De brief is niet tot ons gekomen. 

44511. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Met hoeveel offi- 
cieren zat u daar gevangen? Het waren toch allemaal heren, die 
niet getekend hadden? 

A, Ja. Wij waren met zijn vijven: de twee generaals van Voorst 
tot Voorst en de generaals van Lawick en van den Beizt. Aanvankelijk 
ook generaal Best en admiraal van Laer, maar deze beiden zijn 
wegens ziekte gerepatriëerd. 

44512. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Waren er ook 
andere officieren, die niet getekend hadden? 

A. Ja, die waren in een ander kamp. 

44513. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Zijn die niet in 
het begin opgepakt? 

A. Ja zeker, ze zijn allemaal gegaan naar het kamp in Soest. 

44514. De Voorzitter: Ik heb uit het verhoor begrepen, dat 11 

het eens bent met baron van Lawick. Mag ik die conclusie trekken? 

A. Helemaal. 

44515. De Voorzitter: Wilt u nog iets toevoegen aan hetgeen 
u gezegd hebt? 

A. Ik zou allern op de wenselijkheid willen wijzen, dat er in de 
toekomst geen twijfel meer kan bestaan. Ik zou daarom gaarne zien, 
dat werd uitgemaakt of ein erewoord al dan niet mag worden ge- 
geven. Ik vind dit zeer wenselijk, zo niet noodzakelijk. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en ik sluit 
het verhoor. 

H. G. WINKELMAN. 
ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
KORTHALS. 
DUISTERWINKEL, griffier. 
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ZITTING VAN WOENSDAG 9 MAART 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Korthals, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

MURK BOERSTRA, 
oud 65 jaar, wonende te 's-Gravenhage, oud-commandant van het 

Koninklijk Nederlandsch-Indische leger. 

Hij legt de eed af als getuige. 

44516. De Voorzitter: De commissie heeft u opgeroepen om ver- 
klaringen af te leggen over de quaestie van het erewoord, dat in ilr 
oorlog door de officieren aan de Duitsers is gegeven. Er zijn enkele 
officieren geweest, die dat woord hebben gebroken door naar Enge- 
land uit te wijken. De Regering in Londen heeft die officieren wezr 
in dienst genomen. Die quaestie betreft dus een punt van Regerings- 
beleid uit de Londense periode, hetwelk van groot belang wordt ge- 
acht in officierskringen. Na de oorlog is een brochure verschenen 
van baron van Lawick, ,,Een brandend eerevraagstuk voor onze 
weermacht" en deze heeft ons ook nog een nota toegezonden. U 
hebt in Mei 1940 een nota doen toekomen aan de opperbevrlhebber, 
waarin uw zienswijze wordt uiteengezet. U hebt ook een nota mee- 
genomen op uw reis naar Tokio. Hebt u over die nota nog bespre- 
kingen kunnen voeren in Tokio? 

A. Neen, daar zijn geen besprekingen over gevoerd. Ik heb later 
vernomen van Minister Welter, dat de Regering in Londen het niet 
wenselijk had geacht deze zaak bij H.M. de Koningin voor te 
brengen, waarschijnlijk omdat men vermoedde - en daar zou ik 
ook in kunnen treden -, dat de Koningin er geen oor naar zoli 
hebben gehad om de in Duitsland vertoevende krijgsgevangen offi- 
cieren toe te staan de verklaring op erewoord alsnog te tekenen. 

44517. De Voorzitter: De conclusie van uw nota was aan de 
Koningin te verzoeken, dat zij er in zou toestemmen. dat de in 
Duitsland verblijvende krijgsgevangen officieren, indien zij dit 
wensten althans, hun handtekening onder de verklaring zouden 
plaatsen. 

A. Indien zij dit wensten. Niet, dat ik de idee had, dat velen dit 
zouden wensen, maar nu het zo was gelopen, dat zij, die nasr Duits- 
land waren gegaan, in zoveel moeilijker omstandigheden waren ge- 
komen dan de officieren, die hier waren gebleven, zag ik daar een 
zó groot verschil in, dat ik mij als oud-commandant jegens hen ver- 
plicht voelde, hen althans nog in de gelegenheid te stellen, wanneer 
zij dat wensten, om naar Nederland terug te keren, mits zij van de 
Koningin toestemming kregen, dus hun woord terugkregen. Dit bleef 
de voorwaarde, want ik heb mij altijd op het standpunt gesteld, dat 
het geven van het erewoord, gegeven de inhoud van de verklaring, 
niet te verenigen was met de eed van trouw. Gegeven de inhoud, 
want een verklaring van zo verre strekking achtte ik niet verenig- 
baar met die eed. Ik heb dat ook uiteengezet in de nota aan generaal 
Winkelnzarz en hem in overweging gegeven om te doen wat hij kon 
om de inhoud van die verklaring te wijzigen en te verzachten. Dat 
is niet gelukt. Die verklaring is naar de inhoud gebleven zoals zij 
oorspronkelijk was, wellicht met enige kleine wijzigingen. Zoals zij 
ten slotte is gegeven, achtte ik haar niet verenigbaar met de eed v ~ n  
trouw. Men moet zich wel voor ogen stellen, wat de verklaring be- 
tekende. Men gaf daarin zijn erewoord, dat men niets zou onder- 

nemen tegen de vijand, zolang de oorlog duurde, zolang de vrede 
niet was getekend; zelfs wanneer Nederland door de geallieerden 
bezet was, zouden de heren nog op de plaats rust hebbeii moeten 
blijven staan. Ook dan mochten zij de wapens niet tegen de Duit- 
sers opnemen. Zij mochten niets doen of nalaten, wat in hst nade-1 
van Duitsland zou kunnen zijn. Dat ging heel ver! Wanneer b.v. r e n  
officier, die deze verklaring tekende, te weten kwam, dat een Neder- 
lander, zijn vader of een van zijn vrienden, illegaal iets tegen de 
Duitsers had ondernomen, dan was hij volgens deze verklaring ver- 
plicht het aan te geven bij de Duitsers. Deed hij het niet, dan had hij 
zijii erewoord gebroken. Hier was dan immers opzet in het spel. De 
Duitsers erkenden, dat het element ,,opzet" aanwezig zou moeten 
zijn om het verzuim tot een strafbaar verzuim te stempelen. Er was 
dan ook een officier, die aan zijn vader schreef: ,,als jij of een van j:: 
vrienden iets tegen de Duitsers onderneemt en ik weet dat, dan moet 
ik jou of je vriend verraden. Men kan veel van mij eisen, maar dat 
niet. En men kan niet wit noemen, wat zwart is." De jonge man 
tekende niet en is naar Duitsland gegaan. Nu is dit wel een uiterslc, 
maar men tekende er toch inaar voor! 

Wanneer men als officier, in het algemeen als man, die zich rekent 
te zijn een man van eer, zijn erewoord geeft, heeft men dat erewoord 
te houden. Wie zijn woord schendt, schendt zich zelf. Dat is voor mij 
zulk een elementaire waarheid, dat daarover, naar mijn mening, geen 
discussie mogelijk is. Het is voor mij ten enenmale onbegrijpelijk, dat 
het gedrag van die officieren, waarover u sprak, vergoelijking vindt, 
neer dan dat, dat de Regering de heren een zekere voorkeurbehaq- 
deling heeft gegeven, naar ik heb vernomen. 

Ik weet wel, dat daarvoor argumenten zijn aangevoerd. Ik weet, 
dat Minister Dijxhoorn in Londen heeft betoogd, dat, aangezien in 
geen enkele Nederlandse bepaling uitdrukkelijk stond, dat het geven 
van het erewoord was toegelaten, het daarom eigenlijk was ver- 
boden het erewoord te geven, dat de Duitsers onze officieren deze 
verklaring daarom niet hadden mogen voorleggen, en dat, toen onze 
officieren toch getekend hadden, die handtekening waardeloos was, 
hetgeen er op neerkomt, dat de verklaring op erewoord als een stuk 
scheurpapier zou kunnen worden beschouwd. 

Ik kan die uitleg niet volgen. Wanneer men niet wenst, dat de 
officieren hun erewoord geven, dan legt men dat vast, zoals dat ook 
door de legercommandant in Indië is geschied voor het leger, dat 
onder zijn bevelen zou moeten strijden. Dan zegt men: je mag je 
erewoord niet geven, wanneer het de bedoeling is om daarinede de 
vrijheid te krijgen. Het is vroeger in Nederland in een instr~ictie ver- 
boden geweest. Dat verbod is er uitgelicht en toen het er uitgelicht 
was, wilde dit stilzwijgend zeggen: het is weer toegelaten. Hct woord 
in artikel 10 van het verdrag: veroorloofd, wil niet anders zeggen 
dan: toegelaten. Wanneer men de Franse tekst daarnaast neemt, leest 
men daarin hetzelfde. Bovendien wordt in het Nederlandse Veld- 
dienstvoorschrift nog eens uitdrukkelijk vastgesteld, dat een officier, 
die zijn erewoord geeft, zich daaraan nauwgezet heeft te houden. 
Daarin wordt herhaald wat artikel 10 van het Landoorlogreglement 
daaromtrent vermeldt. Wanneer men geen erewoord mocht gevzn, 
behoefde het Velddienstvoorschrift er  niet van te gewagen. Niemand 
heeft er in 1940 ook maar een moment aan gedacht, dat de voor- 
schriften het niet zouden toelaten. Die opvatting is later blijkbaar in 
Londen opgekomen, want geen generaal of luitenant, voor zover ik 
weet, heeft zich hier op dat standpunt gesteld. Men mocht zijn ere- 
woord geven. Men had dat uit te maken met zijn eigen geweten, 
maar men mocht zijn erewoord geven. Had men echter ziin hand- 
tekening gezet, dan was men daaraan gebonden. Het argument van 
de Regering in Londen zegt mij niets, sterker, ik verwerp het ten 
volle en ik betreur het zeer, dat men is gekomen met een argument, 
waarvan ik alleen nog zou willen zeggen, dat een officier het m.i. 
onder geen omstandigheid zou mogen hanteren. Zo sterk gevoel 
ik het. 

44518. De Voorzitter: U zegt dus, dat het geoorloofd is het ere- 
woord te geven. 

A. Ja. 



44519. D e  Voorzitter: Hoe  ziet u dan  de verhouding tussen het 
geven van het erewoord en de eed van trouw aan de  Koningin? 

A. E r  zijn verschillende vormen van verklaring. Men heeft b.v. 
een erewoord van beperkte strekking. I n  een krijgsgevangenkamp 
wordt aan sport gedaan. D e  vijand kan nu  zeggen: gij :moogt aan 
sport doen, maar o p  voorwaarde, dat  ge niet ontvlucht. 

44520. D e  Voorzitter: Maar  hoe verhoudt zich dit erewoord tot 
de  eed van trouw aan  de Koningin? 

A. Het is daarmee onverenigbaar, omdat men zich door net geven 
van dit erewoord ten enenmale uitschakelde uit alle strijd tegen de  
vijand; men mocht niet ontvluchten, men mocht geen verzet plegen 
van welke aard ook, of men brak zijn woord. Men was aan handen 
en voeten gebonden en een officier, wiens taak het is te strijden 
zolang hij kan en zolang de mogelijkheid daartoe bestaat, mag zich 
niet door het geven van zulk een erewoord daaraan onttrekken. 

44521. D e  Voorzitter: Dus u meent, dat  het geven van dit ere- 
woord in strijd is met de  eed van trouw aan de Koningin? 

A. Van dit erewoord. Men zou er misschien nog over hebber? 
kunnen denken, wanneer de  inhoud van die verklaring zó was ge- 
wijzigd, dat  b.v. was gezegd: dat  het niet zou gelden, wanneer de 
Duitsers zich uit dit land zouden hebben teruggetrokken. Dan  zou 
het nog weer wat anders geweest zijn, want dan had men klaar 
kunnen staan om zich aan te sluiten. bij de geallieerde strijdmacht, 
als deze dit land bezette. Men kon zich zo een tussenvorm denken, 
maar dat hebben de  Duitsers niet gewild. Zoals het er nu  stond, 
zouden b.v. bij een landing of raid van de geallieerde vloot o p  de 
kust onze zee-officieren zich niet aan boord van die schepen mogen 
begeven. Dan  braken zij hun woord. Dit ging zover, dat het voor 
mij onmogelijk was o m  dit in overeenstemming te brengen met de 
eed van trouw aan  de Koningin. 

44522. D e  Voorzitter: Dus u staat op het standpunt, dat  de  
wetten van het land wel veroorloofden, dat  dit erewoord werd 
gegeven, maar dat de  eed van trouw aan de Koningin dat  niet 
veroorloofde. 

A. D e  wetten van he: land laten toe het geven van een erewoord, 
maar het staat aan ieder oni in een bepaald geval voor zich zelf 
te beslissen of een erewoord, dat  betrekking heeft o p  een verklaring 
van zo wijde strekking, ook gegeven mag worden. Mij dunkt, dat  
de  zaak duidelijk is. He t  was hier een geheel leger. dat  zich op deze 
wijze gewonnen gaf. Wanneer het een beperkt troependeel betreft, 
blijft er altijd nog een grote strijdmacht over, maar  voor het gehele 
leger was het iets ongehoords. 

44523. D e  Voorzitter: Dus u keurt de houding van de  officieren 
af, die hun woord w21 hebben gegeven? 

A. Ja, die keur ik af. 

44524. D e  Voorzitter: Ongeacht de motieven? 

A. Ik ken allerlei motieven, er is een hele lijst van, maar geen 
enkel is voor mij doorslaggevend. Ik kan mij voorsteilen, dat  er 
uitzonderingsgeva!len waren; wanneer iemand b.v. in grote huiselijke 
moeilijkheden zit of een functie bekleedt van zó groot belang, dat  
hij zegt: ik moet hier blijven. Maar dan moet ieder van die gevallen 
o p  zich zelf worden bekeken. D a n  kan er in  bepaalde gevallen 
aanleiding zijn o m  te zeggen: ik kan er inee akkoord gaan, en in  
een ander geval kan men misschien oordelen: hier zijn verzachtende 
omstandigheden, maar  principieel verandert de  zaak daardoor toch 
niet. 

44525. D e  Voorzitter: Voor de  K.N.1.L.-officieren was er een 
bepaald verbod en de secretaris-generaal van Koloniën heeft dat  
verbod opgeheven. 

A. Die bepaling is in Indië gemaakt door de  legercommandant 
voor het leger, dat  onder zijn bevelen zou strijden. D e  officieren. 
die in Nederland waren gedetacheerd bij de Hogere Krijgsschool of 
bij de  Koninklijke Militaire Academie, waren in geval van mobilisatie 

en oorlog ook in het kader van het Nederlandse leger; ook de 
verlofgangers traden dan in het kader van dat leger. Al die officieren 
stonden dan onder Nederlands militair regime, onder de Nederlandse 
militaire tucht, onder de Nederlsndse militaire wetten van strafrecht. 
Het  was dus voor de hand liggend en zeker begrijpelijk, dat, waar 
bleek, dat  die bepaling enige onzekerheid schiep, de  secretaris- 
generaal tot de uitspraak kwam, dat voor die officieren hier in 
Nederland die bepaling niet zoii gelden, waardoor bereikt werd, dat  
de  Nederlandse en de Indische: officieren aan dezelfde bepalingen 
waren onderworpen. Z o  is !let door de Indische officieren ook op- 
gevat. 

E r  is wel over het verbod gepraat, maar toen de  bepaling van 
de secretaris-generaal afkwam, hebben zij zich beschouwd als ter 
zake over één kam te kunnen worden geschoren met de Nederlandse 
officieren. Ik heb het gemerkt in  de twee maanden, gedurende welke 
ik in 1940 met hcn te nnken  heb gehad. Het  maakte voor hen geen 
verschil. Ik heb hun voorgehouden: het is voor u een quaestie van 
geweten. 

Ik had er mijn eigen oordeel over en heb het hun niet oilthouden. 
Maar ook: ik heb hun niets opgedrongen; zij zijn bij mij gekomen 
als bij een oudere kameraad. Ik heb het in rustige bewoordingen 
gezegd: gij moet handelen naar eigen inzicht, naar wat uw eigen 
geweten zegt. 

Wat betreft de bevoegdheid van de secretaris-gefieraal, verkeerde 
men hier in zeer buitengewone omstandigheden. Er  was een opper- 
bevelhebber, die zeer bijzondere bevoegdheden had. E r  waren 
secretarissen-generaal, die een soort van Minister waren. Of de 
secretaris-generaal inderdaad de bevoegdheid had - die de Minister 
van Koloniën ongeiwijfeld zou hebben gehad - dit te doen, dat  is 
wellicht een aardige quaestie 0111 door een jong jurist in een disser- 
tatie te wordcn behandeld, maar men kan niet verwachten, dat  de 
officieren zich toentertijd daarover het hoofd zouden breken en dat 
zij niet zouden aannemen, dat deze man, o p  zulle een hoge post, 
geen maatregel zou treffen dan waartoe hij rechtens bevoegd was. 
Zij hebben het m.i. aanvaard en ik ook. Ik vond het aan de  ene kant 
mooi, omdat degene, dir het geven van het erewoord door d e  
Nederlandse officieren veroordeelde, dit nu  ook ten aanzien van de  
Indische officieren moest doen en omgekeerd. Aan de andere kant 
vond ik het jammer, omdat bet wegnemen van deze bepaling natuur- 
lijk twijfelaars er toe bracht te doen, wat ik zelf niet voorstond. 

Ik vind het ten slotte goed, dat  het zo gebeurd is, omdat men nu 
het gehele probleem 1;an zien als e i n  onscheidbaar probleem voor 
de Nederlandse en de  Indische officieren. 

44526. D e  Voorzitter: Hebt u hieraan nog iets toe te voegen? 

A. Ik zou gaarne nog het volgznde willen opmerken. 
Ik heb in 1940 een dagboek over deze quaestie bijgehouden. Ik 

heb dat laten overtikken. Ook heb ik het standpunt, dat ik hier heb 
uiteengezet, maar dat  meer aspecten heett, in e:n nota aerwerkt. 
Als u er prijs op stelt, die geschrrfteii in uw bezit te hebben er! 
daarvan het gebruik te maken, dat  u er van wenst te maken, dan  
wil ik ze gaarne te uwer bescliikking stellen. 

D e  Voorzitter: Wij stellen er zeer veel prijs op. 

A. Nòg zou ik gaarne iets willin opmerken. 
In  1945 zijn generaal Schuurr~~an en ik bij Minister Meynen ge- 

weest en hebben hem gesproken over de quaestie van het niet 
houden van het erewoord. Hij zou er over nadenken. Hij heeft ons 
toen een brief geschreven, die ik geliecht heb aan mijn eigen be- 
schouwingen. D a ~ i n  zegt Minister Meynrn, dat  op het momznt, 
dat  de h e r ~ n  de verklaring betreffende het erewoord tekenden, zij 
geen krijgsgevangenen waren en dat  artikel 10 van het Landoorlog- 
reglement dus niet o p  hen van toepassing was, want dat  geldt voor 
krijgsgevangenen. De :,FuhrerU zou hen hebben vrijgelaten. Nu  had 
de ,,FuhrerM in zijn ,,grootmoedigheid" de  in de oorlogsdagen ge- 
maakte Nederlandse krijgsgevangenen, die naar Duitsland waren 
overgebracht, naar Nederland laten terugkeren. Over deze vrijlating 
hebben de  kranten toen veel geschrevm. Dit neemt niet weg, dat  
onze officieren ltrijgsgevangenen waren en bleven. Zij waren het 
volgens de capitulatievoorwaarden. D e  hele gang van zaken wees 
er op, dat  zij krijgsgevangenen bkven. Zij hielden meldingsplicht en 
ook de circulaires, die van Duitse zijde uitgingen, stelden, dat  zij 
krijgsgevangenen waren. Niemand dacht er toen aan, dat zij g e m  
krijgsgevangenen zouden zijn. Zij waren in Nederland, hadden een 
grote vrijheid van bewsging en zouden die behouden, als zij de 
verklaring tekenden, maar zij zouden die kwijtraken, als zij naar 
Duitsland gingen. D e  Minister van Oorlog zeide echter, dat zij geen 



krijgsgevangenen waren. Dit was dus een ander argument dan dat, 
te Londen gebruikt. 

Dan kwam het volgende argument. Ik lees het hier voor: 

,,Door de sindsdien gevolgde onvoorwaardelijke capitulatie 
van Duitschland en de daaruit voortvloeiende beëindiging van den 
oorlog tegen dien Staat zijn de ambtshandelingen van evenge- 
noemde groep officieren niet meer als tegen dien Staat gericht 
te beschouwen." 

Duitsland is van de baan en daarmede zijn alle handelingen van 
die officieren, die illegaal werk hebben verricht, niet meer te beschou- 
wen als tegen die Staat gericht. Wij hebben gezegd: als dat zo was, 
dan zouden ook de daden, verricht ten voordele van Duitsland, niet 
meer kunnen worden beschouwd als tegen Nederland gericht. Dat 
zouden de collaborateurs wel wensen! 

Mij is gebleken, dat men zich op allerlei manieren uit dit vraag- 
stuk heeft willen werken. De Regering voelde zich te staan voor een 
moeilijk probleem, omdat zij nagenoeg alle toenmaals in Nederland 
aanwezige Nederlandse officieren, onder wie er toch zovele goeden 
waren, in de erewoordquaestie zou moeten desavoueren, en dat heeft 
zij zeer zeker aanvankelijk niet gewild. Maar dat men van Regerings- 
zijde met zulke drogredenen komt, dat is inij toch te sterk. 

De brief van Minister Meynen en het dezerzijdse antwoord daarop 
zijn als bijlagen bij mijn nota l) gevoegd. 

Hoofdzaak is voor mij, dat in het belang van het Nederlandse 
leger en de Nederlandse vloot en Nederland zelf de Regering voor 
de toekomst alles doet om te voorkomen, dat dergelijke droeve 
feiten zich herhalen. Hoofdzaak is, dat de Regering maatregelen 
neemt, die voor geen tweeledige uitleg vatbaar zijn, opdat de offi- 
cieren zich later zullen gedragen, zoals het officieren betaamt, en 
zij met opgeheven hoofd voor de troep kunnen terugkeren, als de 
oorlog is afgelopen. 

De Voorzitter: Ik dank u ten zeerste voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit het verhoor. 

M. BOERSTRA. 
ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
KORTHALS. 
DUISTERWINKEL, griffier. 

') Nl. de overhandigde nota, waarvan sprake is in het antwoord op vraag 
44526. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heren Korthals en Posthumus, leden, alsmede 
de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

FLORIS JOHANNES HEERIS, 
oud 67 jaar, wonende te 's-Gravenhage, militair raadsheer in de 

Bijzondere Raad van Cassatie, vice-admiraal b.d. 

Hij legt de eed af als getuige-deskundige. 

44527. De Voorzitter: Ik veronderstel, dat de quaestie van het 
erewoord van de officieren u wel bekend is. 

A. Uiteraard. 

44528. De Voorzitter: Ik zou het op prijs stellen, wanneer u 
wilde aangeven welke bepalingen er op dit gebied ten aanzien van 
de marine-officieren bestonden. 

A. Er bestond ten opzichte van de marine-officieren geen enkele 
bepaling. 

44529. De Voorzitter: Was er dus noch een verbod, noch een 
toelating? 

A. Ja, alleen in de Bevorderingswet voor de Zeemacht komt op 
een zeker ogenblik iets voor, waar het erewoord bij betrokken is. In 
artikel 25 staat o.a.: 

,,l. Officieren, die zich in krijgsgevangenschap bevinden af 
door eene vreemde mogendheid geïnterneerd zijn, daaronder be- 
grepen de zoodanige, die onder belofte of voorwaarden zijn 
vrijgelaten, worden niet bevorderd. 

2. Wanneer zij binnen vier jaren uit krijgsgevangenschap of 
interneering worden ontslagen en hunne bevordering naar ouder- 
dom van rang tijdens de gevangenschap of interneering zoude 
hebben kunnen plaats vinden, zullen zij, in geval er geene redenen 
aanwezig zijn om hunne bevordering niet te doen geschieden, 
bij hunne terugkomst worden bevorderd en hunne vroegere 
plaats in de ranglijst hernemen." 

Daar wordt dus voor de officieren, die in krijgsgevaiigrnschap 
zijn geweest, en voor de officieren, die het erewoord hebben gegeven, 
bepaald, dat zij bevorderd of niet bevorderd kunnen worden. Beide 
categorieën worden over één kam geschoren. 

44530. De Voorzitter: Daaruit kan men naar uw oordeel de con- 
clusie trekken, dat het wel toelaatbaar is, dat een officier zijn ere- 
woord geeft? 

A. Ja. In dezen is ook een punt van belang, dat, terwijl de Neder- 
landse Regering in dit opzicht nooit orders heeft gegeven, voor het 
Indische leger wel een dergelijke bepaling bestond, nl. dat het niet 
mocht. De Nederlandse Regering heeft voor de marine ia dit op- 
zicht nooit enige aanwijzing gegeven. 

44531. De Voorzitter: Wilt u daaruit concluderen, dat het voor 
de marine wel geoorloofd is? 

A. Daarin zou zeker een aanwijzing gelegen zijn. Dit klemt vooral 
te meer, omdat de marine nu eens in Nederland en dan weer in 
Indië diende en dat de voor het K.N.I.L. geldende bepaling voor de 
marine niet gold. Ik heb van het bestaan van dit verbod voor het 
Indische leger eerst gehoord na de bezetting, 

44532. De Voorzitter: Is daarover van de zijde van de leiding 
van de marine ook nog een rondschrijven aan de marine-officiere? 
uitgegaan of heeft iedere officier dat naar eer en geweten trachten 
op te lossen? 

A. Ik wist door mijn gesprekken met generaal Winkelman de 
houding, die deze ten opzichte van de erewoordquaestie innam. De 
avond voordat generaal Winkelman door de Duitsers gearresteerd 
is, heeft hij mij persoonlijk medegedeeld, dat hij, nu hij wist, dat het 
erewoord te allen tijde kon worden teruggegeven, tegen liet geven 
van het erewoord geen bezwaar had en het niet in strijd achtte met 
de officierseer en de officierseed. 

Ik heb rijpelijk overwogen, wat ik zou doen. Ik heb gemeend, dat 
het mijn plicht was tegenover het personeel duidelijk uit te spreken, 
wat in dit opzicht mijn oordeel was. Ik heb schriftelijk daarover een 
order uitgegeven, die ik u misschien mag voorlezen. 

De Voorzitter: U kunt het stuk ook aan de commissie overleggen 
en misschien thans alleen de korte inhoud weergeven. 

A. Ik mag misschien de volgende passage even voorlezen! 
,,Ik teeken hierbij het volgende aan: 
1 . . . . . . . . . . 
2. Vaststaat, dat ieder, die deze verklaring aflegt, bevoegd 

is het gegeven woord (de afgelegde verklaring) te allen tijde 
weder terug te nemen. 

3. De bedoeling van den laatsten zin der verklaring wordt door 
de Duitsche autoriteit schriftelijk in dier voege toegelicht, dat de 
handeling of het verzuim ,,absichtlich", ,,opzettelijk", moet zijn 
gepleegd." 

44533. De heer Korthals: Van wanneer is die brief? 

A. Dat is geweest een dag of vijf voordat de  quaestie, of het 
erewoord gegeven moest worden, in een beslissend stadium was ge- 
komen. 

44534. De heer Korthals: Waren toen de voorwaarden bekend? 

A. Ja, het stuk begint er mede! Er staat in: 

,,Luidt in den Nederlandschen tekst: 
,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 

oorlog, althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk in 
oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front, noch direct, noch 
indirect zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. Ik zal 
geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor het Duitsche 
Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen lijden." " 

Nu was ik het met die redactie, speciaal wat betreft het verzuim, 
niet eens. Ik was van mening, dat daar bij moest staan: opzettelijk. 
Men kan wel zeggen: een verzuim is nooit opzettelijk, maar dat was 
een juridische overweging, die beter vermeden kon worden. Ik ben 
toen gegaan naar de toenmalige chef afdeling Landmacht A.H.K., 
kolonel van Alphen. Ik heb met hem besproken de mogelijkheid, dit 
er in op te nemen, doch hem niet kunnen overtuigen. Toen ben ik 
gegaan naar kolonel Otzen, de vroegere Duitse militair attaché. Deze 
heeft gezegd: ik deel uw zienswijze, ik zal zorgen, dat het er in 
opgenomen wordt. 

Vandaar dat dit er speciaal in opgenomen zou wordzn, om te 
voorkomen, dat op een gegeven ogenblik tegen iemand, die b.v. per 
ongeluk niet goed verduisterd had, gezegd zou worden: man, je hebt 
je erewoord gebroken. 

44535. De Voorzitter: Is het naar uw mening toelaatbaar, dat 
dit erewoord gegeven werd? 

A. Onder de omstandigheden, waaronder wij toen verkeerden, 
gezien het feit, dat de mogelijkheid bestond voor de officieren van 



de marine weg te komen en caar Indië gestuurd te worden en dat 
in de tekst alleen stond, dat zij tegen het Duitse Rijk niet zouden 
vechten, heb ik daartegen geen bezwaar gehad, conform de opvat- 
ting van generaal Wirzkeltnan. 

44536. De heer Korthals: Als ik het goed begrijp, zijn de voor- 
waarden pas bekend geworden nadat generaal Winkelman was 
afgevoerd. 

A. Generaal Winkelman heeft het de avond van te voren met mij 
besproken. Toen wist hij de tekst. Er is nog een geschiedenis aan 
verbonden, waardoor ik dit duidelijk kan maken. 

Toen de Regering in Nederland terugkwam en ik over dit punt 
niet direct speciaal door de Regering of de Minister van Marine 
gehoord werd, heb ik een nota opgesteld. Die nota heb ik in rwce 
exemplaren gegeven aan admiraal Furstner, met het verzoek een er 
van aan de Minister te geven, omdat ik wenste te doen uitkomen, dat 
ik alleen de verantwoordelijkheid daarvoor droeg. 

De Voorzitter: Wilt u die nota afstaan? 

A. Misschien wilt u er een kopie van maken; ik bewaar het 
originele stuk gaarne. 

Op 2 Juli is generaal Winkelman gearresteerd. Dit is een notitie, 
die ik direct gemaakt heb en die gedurende de gehele oorlog in een 
safe heeft gelegen. Er staat: 

,,2 Juli 1940 werd ik te circa 9.15 v.m. op mijn bureau opge- 
beld door den Gen. van Voorst, Chef van de Afd. Landmacht 
van het Alg. Hoofdkwartier, die mij vroeg, of het mij mogelijk 
was, terstond op het Hoofdkwartier te komen, daar er een zeer 
ernstige zaak was en hij niet bij mij kon komen. Ik ben onniid- 
dellijk per auto daarheen gegaan en trof daar den Gen. 
v. Voorst, bovenbedoeld, die mij mededeelde, dat de OB. de Gen. 
Winkelman in den afgeloopen nacht was gearresteerd, dat nadere 
bijzonderheden niet bekend waren, dat de adj. Romswinckel 
naar Wassenaar was gezonden om informaties in te winneri, 
doch niet was teruggekeerd en, dat hij zelf, zijn broer de Ltnt.- 
Gen. Gew. Coindt. van het Veldleger en Kol. van Alphen te 
10 uur bij Gen. Christiansen waren ontboden. In de kamer van 
Gen. v. Voorst waren, voor zoover ik mij dat herinner, aaii- 
wezig de drie bovengenoemde Heeren, generaal Best en Kol. 
Thoden var1 Velzeiz. Toen besproken werd, om welke reden 
Gen. Winkelman zou zijn gearresteerd, zeide Gen. van Voorst 
(Chef Afd. Landm. Alg. H.K.), .,als het gebeurd is in verband 
met de eerewoordkwestie, zijn zij verkeerd, want Gen. Winkel- 
man had sinds kort als zijn standpunt bepaald, dat hij tegen 
het geven van het eerewoord geen bezwaar meer had", altharis 
woorden van deze strekking. 

Hij las toen op wat Gen. Winkelman ter zake had verklaard. 
Of hij dit papiertje toen aan Kol. v. Alphrra heeft gegeven, 
weet ik niet. De opgelezen verklaring strookte trouwens met 
wat Gen. Winkelman - ik meen op Maandag 1 Juli - toen 
ik hem laat in den N.M. be~ocht, mij ha3 gezegd. De beide 
Heeren van Voorst en V a n  Alphen zijn toen vertrokken. De 
beide eerstgenoemden zijn niet meer teruggekeerd. 

w.g. H." 

Een dag of vijf vóór de datum, waarop het erewoord daadwerke- 
lijk zou moeten worden gegeven, is er een bijeenkomst geweest van 
alle opperofficieren en vlagofficieren. In die vergadering is de raak 
besproken. Kolonel van Alphen werd uitgenodigd in die vergadering 
te komen, waar hij mededeling heeft gedaan van de mening van 
generaal Winkeltnan in zake het afgeven der verklaring. De tekst op 
het papiertje. dat hij gekregen had van generaal van Voorst tot 
Voorst en dat toen getoond is, luidde: 

,,Nu vaststaat, dat een officier, die zijn eerewoord geeft, te 
allen tijde de bevoegdheid heeft om dit te herroepen, acht ik liet 
geven van dit woord niet in strijd met den officierseed en de 
officierseer. Ik laat overigens aan elken militair over, om zelf- 
standig zijn houding in deze te bepalen." 

Omtrent die bijeenkomst heb ik een notitie, getekend door generaal 
Hasselman en mij zelf. 

Ik heb in mijn circulaire gezegd: 
,,Ten slotte acht ik het mijn piicht, gezien het schrijven dri. 

2 Juli 1940 M.S.V./lOS bekend te maken, dat ieder persoonlijk 
te beslissen heeft, wat hij in deze meent te moeten doen, doch 
dat ik het teekenen der verklaring niet in strijd acht met den 
officierseed en de officierseer en daarin niet een ontoelaatbare 
handeling zie." 

Op grond daarvan meen ik, dat ik degene was, die voor het gehele 
marinepersoneel de morele verantwoordelijkheid op zich moest 
nemen. 

44537. De Voorzitter: Ik mag dus concluderen, dat u als deskiin- 
dige het geven van dit erewoord niet in strijd achtte met de eed van 
trouw aan de Koningin? 

A. Op dat ogenblik en onder die omstandigheden, neen. 

44538. De Voorzitter: Hoe staat u tegenover het breken van het 
eens gegeven erewoord? Acht u dat toelaatbaar of niet? Zoals u 
weet, zijn verschillende officieren naar Engeland uitgeweken en dat 
heeft de Regering geaccepteerd. 

A. Het is uitdrukkelijk verboden. De Regering mag van de 
diensten van dergelijke officieren geen gebruik maken, maar ik kan 
mij voorstellen, dat men onder zodanige omstandigheden komt te 
verkeren, dat men moet zeggen: ik heb geen keuze. Misschien mag 
ik in dit verband een voorbeeld noemen. In 1943 kwam een jonge 
man bij mij, die mij mededeelde, dat alle parachutisten, die uit 
Engeland gestuurd werden, gevangengenomen waren en in Haareii 
zaten. Volgens de eed zou ik een dergelijke mededeling niet mogen 
doen doorseinen. Ik heb het toch gedaan. Men komt voor een con- 
flict te staan, waarin eigenlijk geen andere houding mogelijk is. 

44539. De Voorzitter: Het resultaat is ten slotte geweest, dat de 
meeste marine-officieren hebben getekend. 

A. Ja, ongeveer 95 pct. 

44540. De Voorzitter: Wat is uw oordeel over de houding van 
degenen, die niet hebben getekend? 

A. Daar heb ik respect voor gehad. Iedereen moest het voor zich 
zelf uitmaken. Ik kan mij voorstellen, dat iemand zegt: Ik heb er. 
bezwaar tegen. Ik heb dat volkomen gerespecteerd. 

Ik zou er nog dit aan willen toevoegen. 
Ik heb nog een vervolg. nl. een mededeiing, die ik aan het perso- 

neel heb gedaan. Toen de marine als het ware door de Duitsers 
ontbonden werd, heb ik, ook in verband met alles, wat hieraan 
voorafgegaan was, gemeend, dat dit maar niet zo zonder meer mocht 
gebeuren. Ik heb aan het personeel een dagorder uitgegeven. Het 
was mijn bedoeling deze overal, in Den Helder, Rotterdam. Amster- 
dam, enz. persoonlijk aan het personeel voor te lezen. Ik heb dit 
echter niet kunnen doen, omdat ik enkele dagen te voren bewuste- 
loos in mijn bureau gevonden werd. Ik heb het alleen in Den Helder 
gedaan. Misschien mag ik u deze even voorlezen: 

,,Dagorder van den Chef van den Marinestaf. 
Vóórdat de Koninklijke Marine in dat deel van het grorid- 

gebied van het Koninkrijk der Nederlanden, dat zich uitstrekt 
tusschen den Dollard en de Schelde, naar ik vertrouw. slechts 
tijdelijk, als het ware, uit dienst wordt gesteld, wil ik een laatste 
woord tot U richten. 

Officieren, onderofficieren en manschappen, 
wij herdenken op dit oogenblik allereerst onze gevallen kame- 

raden, die het laatste offer hebben gebracht. 
Wij gedenken onze kameraden, van hoog tot laag, die het 

voorrecht hebben op de wereldzeeën te kunnen blijven dienen, 
onder onze vrije Nederlandsche Vlag. 

In de Koninklijke Marine heeft alrijd een band bestaan tus- 
schen het personeel, een band, ontstaan uit het gezamenlijk be- 
leven, in een nauw begrensde ruimte, van zooveel, dat ons aller 
leven waarde en inhoud gaf. Zelden heb ik dien band meer ge- 
voeld dan in deze dagen. Die band mag niet verdwijnen en ik 
bezweer U allen, zorg, dat dit niet gebeurt. Houd het contact 
met Uw kameraden vast, help en steun elkaar waar zulks maar 
mogelijk is. Strek die hulp en steun ook uit tot de vrouwen en 
gezinnen van Uw kameraden, die niet in dit deel van Nederland 
zijn. 

Vergeet geen oogenblik, dat de mogelijkheid voorhanden is, 
dat over korteren of langeren tijd het Vaderland opn:euw een 
beroep op U zal doen. Houd U daartoe bereid. Beschouw U 
zelve als staande ,,op de plaats rust", wachtendr, dat het bevel 
,,geeft acht" zal klinken. 

De Koninklijke Marine heeft sinds September 1939 in moci- 
lijke omstandigheden gedaan wat verwacht mocht worden en 
ik kan U hier op dit oogenblik met den meesten nadruk ver- 



zekeren, dat van de meest uiteenloopende zijden, deze meening 
herhaaldelijk tot mijn kennis is gekomen. 

Verliest Uw vertrouwen in de toekomst niet. Blijft er op ver- 
trouwen, dat er een Almacht bestaat, die richt naar voor ons 
onbekende wetten. Laat ons met vertrouwen het uiteindelijk lot 
van ons Vaderland uit Zijn Handen verwachten. 

Blijft de gedachte levendig houden, dat gij zijt Marineman. 
Gedraagt U, waar ook en onder welke omstandigheden ook, op 
zulk een wijze, dat de goede naam der Koninklijke Marine be- 
houden blijft. 

Vergeet niet, dat gij zijt Nederlander en dat, wat ook Uw 
persoonlijke gevoelens mogen zijn en in welke mate gij U ook 
moogt neergedrukt voelen door den geweldigen slag die aan 
ons Land is toegebracht, U niet het recht hebt bij J e  pakken 
neer te zitten, doch dat het UW plicht is, in elk opzicht en mzt 
Uw volle persoonlijkheid mede te helpen om datgene te doen, 
wat voor ons Land thans gedaan kan worden. 

Hij die zich daaraan onttrekt, hetzij als gevolg van een groote 
moreele depressie, hetzij als gevolg van zijn persoonlijke mee- 
ning, dat er toch niets gedaan kan worden, onttrekt zich mijns 
inziens aan een plicht, die op ons allen rust. 

Het lot heeft mij een taak opgelegd, die ik niet he5 gezocht. 
In den tijd na 15 Mei heb ik slechts één doel voor oogen gehad, 
nl. datgene te doen, wat mij voor de Marine en voor hst Perso- 
neel het beste toescheen. Bij het vervullen van die taak, heb ik 

zeer veel steun gehad, zoowel door rechtstreekschen mede-arbeid 
als door de houding van het personeel. Ik zal Qit nimmer ver- 
geten en ik blijf U daarvoor dankbaar. 

Indien in vroegere tijden Hare Majesteit onze geëerbiedigde 
Koningin door Haar Volk persoonlijk hulde werd gebracht, 
wees Zij steeds op ,,het Vaderland". Ik ben overtuigd in Haren 
geest te handelen, indien ik U allen verzoek met mij een drie- 
werf ,,Hoezeen uit te brengen op ons aller Vaderland. God be- 
hoede en bescherrne Nederland. Leve ons Vaderland!" 

Deze dagorder is niet alleen voorgelezen, doch aan alle mensen 
uitgereikt, voordat de marine uit elkaar ging. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

F. J. HEERIS. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KORTHALS. 

POSTHUMUS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 9 MAART 1949 hij stond meer indirect onder overste Doorman. Hij heeft er dus 
melding van gemaakt en steeds rapporten daarover ingediend. De 

Sub-Commissie I1 administratie klopte niet (in zoverre ik dat begrepen heb); wanneer 
ze een zeer belangrijk document moesten hebben, nl. waar mensen 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall in Holland hun leven voor gewaagd hadden, was dit op een verkeerde 
van Stoetwegen en de heer Korthals, leden, alsmede de heer Duister- manier opgeborgen en soms helemaal niet terug te vinden, het- 
winkel, griffier. geen ik voor zo'n tere dienst zeer funest acht. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

44545. De Voorzitter: Wat was naar uw oordeel daarvan de oor- 
zaak? 

MATTHIJS VAN HENSBERGEN, A. De heer Lieftinck en vooral de heer Schilp waren het hier niet 
mee eens. Ze wilden niet toegeven aan de luitenants van het leger, 

oud 38 jaar, wonende te 'S-Gravenhage, weg- en waterbouwkundige- dat hun systeem fout was, en wilden er over horen. l at was een 

Hij legt de eed af als getuige. 
soort eigenwijsheid; ze gingen van het standpunt uit, dat hun systeem 
wel goed was. Er werd dus niets aan gewijzigd. 

44541. De Voorzitîer: U hebt een brief gestuurd aan de Enquête- 
commissie, waarin u mededeelt, dat u bode is geweest bij de Neder- 44546. De Waarmede was u het eens? 
landse Militaire Missie, tekenaar bij Binnenlandse zaken en daarna 
tekenaar bij de Militaire Inlichtingendienst en voorts dat u in het A. Ja, ik was het eens met luitenant Bij1. 
bijzonder ook inlichtingen kunt gevén over de onenigheden, die plaats 
hadden tussen het leger en de marine. Ik zou met dat laatste willen 44547. De Voorzitter: Op grond waarvan was u het eens met hem? 
beginnen. Ik wil u gaarne de gelegenheid geven om datgene aan de 
commissie mede te delen, wat, naar u meent, van belang kan zijn voor A. Ik geloofde luitenant Bijl. Hij heeft mij de quaestie persoon- 
haar werkzaamheden. lijk verteld. 

A. Bij de quaestie van onenigheid tussen het leger en de marine 44548. De Voorzitter: Het was dus niet uit eigen wetenschap, maar 
denk ik speciaal aan mijn periode, dat ik bij de Militaire Inlichtingen- omdat u geloof hechtte aan luitenant Bijl. 
dienst heb gewerkt. 

A. Ik was maar korporaal bij de dienst, dus ik had er ook niet 
44542. De Voorzitter: Welke functie had u daar? over te oordelen. Ik zeg hier alleen datgene, wat mij was opgevallen. 

A. Ik werkte daar als topografisch tekenaar. Ik heb mijn teke- 
ningen bij mij, dus ik kan u laten zien wat ik daar heb gedaan. De 44549. De Voorzitter: Maar u had toch uw oordeel en Ik mag 

chef van de militaire inlichtingendienst (M.I.D.) was kapitein Lief- "eronderstellen$ dat dat ook 'p goede gronden berust' 

tinck. A. Ja. 

44543. De Voorzitter: Dat is hij op een zeker tijdstip geweest. 
>ater zijn er weer anderen geweest. 44550. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U zag wel de ad- 

ministratie van luitenant Bijl. Was die altijd goed in orde? 
A. Gedurende de periode dat ik er geweest ben, waren zij dat. 

A. Zijn systeem is nooit ingevoerd. 
44544. De Voorzitter: Ja, maar u noemde zo pas alleen kapitein 

Lieftinck. 44551. De Voorzitter: Het is dus zo. dat luitenant Biil een 

A. Ja, er zijn er meer. Kapitein Lieftinck werd bijgestaan door 
luitenant-ter-zee lste klasse Schilp. 

Dezen werkten samen met de officieren van de landmacht. Dat 
waren - mag ik even mijn gegevens er bij halen - luitenant Bijl, 
die hoofdzakelijk belast was met de administratie, voor het uitzoeken 
van de documenten, die binnenkwamen, en luitenant van de Weterin~g, 
die zich met de z.g. vesting Holland bemoeide. Deze had tot taak uit 
te zoeken waar de verschillende divisies van de Duitsers in Holland 
gevestigd waren. Dat wisselde echter steeds, weshalve hij hiervan 
een kaartsysteem bijhield. Laatstgenoemde was zeer goed op de hoogte 
van de Franse taal en hield daarvan ook het gedeelte van Frankrijk, 
waarmee vooral Nederland in verbinding stond, in het oog. 

Er was nog een luitenant bij, maar zijn naam kan ik mij helaas 
niet meer herinneren. Het is al zo'n tijd geleden en in mijn gegevens 
heb ik het ook niet kunnen vinden. Maar de hoofdzaak is, dat deze 
luitenants samenwerkten met die twee luitenants van de marine. Het 
is altijd een quaestie geweest - dat is u misschien wel bekend - 
dat er tussen marine en het leger altijd een beetje wrijving was. De 
marine keek altijd op het leger en de landmacht neer en er was altijd 
en nu nog geen zuivere samenwerking. 

Luitenant Bijl, die ik speciaal genoemd heb, heeft steeds onenig- 
beden gehad over de administratie. Er was schijnbaar niet het goede 
systeem gevolgd. Hij heeft er ook rapporten van laten opmaken, want 

systeem wilde invoeren, waarin de gegevens - laat ik nu maar even 
ruwweg zeggen - uit Holland wel goed op het kaartsysteem zouden 
komen, en naar uw mening was het systeem, wat er wel gold, niet 
goed? 

Wie was verantwoordelijk voor het systeem, dat wel gold? 

A. De heer Schilp en kapitein Lieftinck waren de chefs. 

44552. De Voorzitter: De heer Bijl wilde daar dus verandering 
in brengen, maar daartoe kreeg hij geen kans. 

A. Ja. 

44553. De Voorzitter: Kunt u ook zeggen waaruit die verande- 
ringen bestonden? 

A. Neen. Hij had natuurlijk zijn eigen systeem. 

44554. De Voorzitter: Ik bedoel, wat was fout in het systeem 
van de heer Schilp en wat acht u nu goed in het systeem van de 
heer Bijl? 

A. Dat kan ik u zo niet zeggen. 



44555. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het lijkt mij het 
beste, dat luitenant Bijl dit zelf vertelt. 

Waar zit luitenant Bijl op het ogenblik? 
Hij is toch nog wel in leven? 

A. Ja, dat geloof ik wel. 

44556. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Was hij beroeps- 
officier? 

A. Ik geloof, dat hij reserve was. Ik weet het niet zeker. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dat is wel na :e gaan. 

A. Ik heb hier opgenomen van wat mij nu speciaal opgevallen 
is. Wij kregen ook nog photo's van de R.A.F. Ik ben op Vrijdag 
l.? Maart 1943 bij de Militaire Inlichtingendienst gekomen. Ik was 
de enige tekenaar en moest op een primitieve manier van lucnt- 
photo's kaarten fabriceren ten behoeve van de landmacht. 

44557. De Voorzitter: Voor Nederland of ook voor ingeland? 

A. Ik heb op verzoek van de Engelse geheime dienst Dusseldurf 
getekend. Ik heb hier ook eEn getuigschrift van. De Engelsen drukten 
zelf de kaarten. Ik ben één keer met de heer Schilp naar een fabriek 
buiten Londen geweest om precies te zien hoe de Engelsen de k1e:i- 
rendruk wilden hebben. Ik moest me natuurlijk daarbij zaspassen. 

44558. De Voorzitter: Was u ook in dienst van de Engelsen? 

A. Neen, ik was in dienst van de Nederlandse militaire dienst. 

44559. De Voorzitter: Werd het privé aan u gevraagd deze op- 
dracht uit te voeren of ging dat via het bureau? 

A. Ja, het bureau kreeg de opdracht. 

44560. De Voorzitter: U kreeg dus via uw bureau weer de op- 
dracht. 

A. Ja, wij kregen van de R.A.F. de photo's, ongeveer 600 van 
Dusseldorf, en ik volvoerde dan de opdracht om Dusseldorf te 
tekenen, zoals ze dat wilden hebben. Maar wat ik vooral naar voren 
wil brengen in mijn brief is de ruzie, waar u het over had. De bom 
is op een zeker moment gebarsten, hetgeen natuurlijk niet kon uit- 
blijven. Want luitenant Bijl had b.v. geen gelijk gekregen. 

Kolonel de Bruyr~e was topchef van de mariniers van het bureau 
M.V.T., weke was gevestigd in flat 12 Hereford House in Park 
Street. 

Als ik me goed herinner, was dat van de Militaire Voorbereiding 
Terugkeer in Nederland. Hij werkte samen met overste Doorman, 
overste de Broekert van de luchtmacht, luitenant Horn als adjudant en 
luitenant Srnith en luitenant-ter-zee baron Lewe van Aduard. 
Voor Prins Bernhard was ook een vergaderkamer gereserveerd. 
Kolonel de Bruyne nam afscheid van ons op 15 Augustus 1944 met 
een toespraak tot het gehele personeel M.1.D en M.V.T.; daar was 
ik persoonlijk bij tegenwoordig. Hij hield deze toespraak op zijn 
kamer. Hij zei, dat hij niet de reden kon zeggen waarom hij afscheid 
nam. (M.a.w. M.V.T. was dus meteen opgeheven.) Het was echter 
een ere-quaestie en hij zou naar Amerika gaan. Dit is alles, wat ik 
van die rede kan zeggen. 

44561. De Voorzitter: Is hij ook naar Amerika gegaan? 

A. Ik weet het niet zeker. Later is nog de marine samzrgevoegd 
niet het Nederlandse leger. Kolonel de Bruyne heeft daar nogal 
een rol in gespeeld; hij heeft nog inspectie gehouden, De mariniers 
zijn toen ingedeeld bij de Prinses Irene-Brigade. Dezen zijn naar 
Frankrijk gegaan en hebben nog meegevochten onder Montgomery. 
Op 15 Augustus was dus het afscheid en direct daarop (16 Augustus) 
hebben kapitein Lieftinck en Schilp M.I.D. verlaten, waardoor dus 
ook M.I.D. werd opgeheven. 

44562. De Voorzitter: Het is mij niet helemaal duidelijk, dat, 
wanneer twee mensen de dienst verlaten, dan ook de dienst wordt 
opgeheven. 

A. De eerste dagen ben ik daar helemaal alleen geweest. 

De Voorzitter: Maar er was dan toch een bureau. 

A. Op 27 Augustus kwam echter luitenant de Rittcr op het 
bureau en zei, dat hij de chef nu was. Hij had geen tijd om zich mst 
ons te bemoeien, dus met dat tekenwerk en de kaarten moest ik liet 
zelf maar zien klaar te spelen. Met hem kwamen op het bureau 
sergeant Koning, korporaal Heldoorn, Stronlan en Sneltjes (dat 
waren de vroegere manschappen van de originele Intelligerice 
Service van het Nederlandse leger der Prinses Irene-Brigade, onder 
leiding toen van luitenant Brinkgeve). Deze mensen hadden het 
consigne om naar Frankrijk te vertrekken. Dat heeft gedvurd tot 
15 September 1944. Nu kwam - ik geloof, dat het acht dagen daar- 
~ ó ó r  was - luitenant Bijl. Wij hadden daar een donkere kamer voor 
de luchtphoto's, wadrvan wij de kaarten moesten tekenen en ver- 
volgens vergroten, en allerlei andere dingen, o.a. de elrctrische leidin- 
gen, die aangelegd waren, enz., welke werden door luitenant Bijl op 
order van overste Doort?zarz afgebrokcn. Alles werd ingepakt. OV 
Vrijdag 15 September kwamen de heren Schilp en Lieftirtck terug 
en richtten daar het Bureau Marid op (Marine Inlichtingen Departe- 
ment). 

44563. De Voorzitter: Deden ze dat op eigen houtje of hadden 
ze orders van de Minister? 

A. Nu, ik denk, dat de oprichting van Marid in opdracht van 
de marine geschiedde. 

44564. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Was toen alles 
afgebroken? 

A. Ik was nog bezig met Enschede te tekenen, maar ik kon niets 
meer doen, want de kaarten konden daardoor niet gemaakt wordeii. 
Toen heb ik de kaart van Enschede weer terug moeten geven aan 
de Engelse Intelligence Service en die heeft het toen afgen~aakt. 

Al die tijd beri ik nog bij de heer Schilp geweest, want ze Se- 
schouwden mij altijd nog ecn beetje gedetacheerd bij de marine, 
totdat ik Dinsdag 6 Maart 1945 naar Bath bij Bristol vertrok om 
voor de hydrographische dienst te werken en om de kaarten bij te 
werken, de hydrographiscne kaarten van Nederland en Indie. 

Deze werden daar bijgewerkt, want alle koperplaten van de 
hydrographische dienst bleken verdwenen te zijn; die hidden de 
Duitsers naar Japan gestuurd. Nu gingen ze bij de Engelsen nieuwe 
zinkplaten e.d. n.;aken en toen heb ik al de kaarten bij moeten 
werken. Toen b:n ik mrt luitenant Zalelitein (luitenant-ter-zee lste 
lilasse) naar Bath vertrokken. Die zaak is zo dus afgelopen. 

44565. De Voorzitter: Maar hebt u bepaalde critiek op hetgeen 
er gebeurd is of vindt u, dat alles normaal is zegaan? 

A. De quaestie is, dat ik feitelijk allern wil verte!len wat mij 
opgevallen is. Toen luitenant de Kitter daar kwam met een aantal 
mensen, gingen ze aan het pakken natuurlijk. Ze kregen toen pas 
kaarten van Amerika, geinaakt door de Shrll, geloof ik, op een 
grotere schaal. Ze moesten die allemaal opvouwen en in trom- 
meltjes doen. Alles werd voor de overkant ingepakt, waarvoor -en 
commandowagen ter beschikking was gesteld. Ook moesten al dz 
kaartenbakken naar de overkant, zodat het een rommeltje van jt 
welste was. In die tijd, wat ik even naar voren wil brengen, heb ik 
gezien, dat twee mensen van de British Intelligence Service sarnen 
met luitenant de Kitter bezig zijn geweest om de kaart va,l Arnl-iciii 
uit te zoeken. 

44566. De Voorzitter: Wanneer was dat precies? Kunt u zich de 
datum nog herinneren? 

A. Ik kan het u helaas niet zeggen. Ik heb het ook nog in mijn 
dagboek nagezocht. Het is wel in die periode geweest, waarin luitc- 
nant de Ritter er met die mensen zijn geweest. 

44567. Jonkvrouwe Wttewaa11 van Stoetwegen: Meent i!, dat Jat  
een voorbereiding was van de aanval op Arnhem? 

A. Absoluut. De quaestie was zo, dat de kaarten sewoon in 
kleurendruk gedrukt werden, door mij en door nog twce andere 
tekenaars (sergeant Rutte en soldaat Smulders, die er later bijge- 
komen zijn) getekend. Er stond niets op. Meestal waren het steden 
die wij tekenden. Ook de hele kuststrook van Noordholland hebben 
wij b.v. getekend. In rode inkt werden dan op die kaarten alle 
kanonnen, afweergeschut, hoofdkwartieren, telefoonleidingen ver- 
meld. 
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44568. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hoe kwam u aan 
die gegevens waar dat geschut stond? Kwamen die uit Holland via 
agenten? 

A. Alhoewel wij erg veel op de luchtphoto's konden zien (waar 
we dan ook op getraind waren), zoals de plaatsen van zwaar ge- 
schut, draadversperringen, telefoonleidingen e.d., was de moeilijk- 
heid of die kanonnen bezet waren en wat het kaliber daarvan was 
en nog andere dingen, welke op een luchtphoto niet te zien zijn. Die 
kregen wij van die spionnen, waarover ik sprak. 

44569. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Via agenten uit 
Holland of via de zenders? 

A. Er was nog een tweede bureau geweest van majoor Somer. 
Hiermede ben ik ook nog in contact geweest, want in de periode, 
dat de heer Schilp weg was, had ik weinig te doen en kreeg hiervan 
op de duur genoeg, zodat ik ander werk ging zoeken. Toen ben ik 
in contact gekomen met B.I. Het verlof was ook ingetrokken, omdat 
toen juist het tweede front was begonnen. Ik moest toen op B.I. 
komen, waar zich ook een donkere kamer bevond. Hier werden áe 
smalfilms ontwikkeld. Onder leiding van majoor Somer werden ver- 
grotingen gemaakt en naar diverse bureaux, die er belang bij had- 
cien, gestuurd. Alles, wat tekeningen aanging en wat kaarten betrof, 
kregen wij. Dat was waarschijnlijk het werk van spionnen van onze 
kant en ook van de illegaliteit, maar wie dat waren en hoe dat in 
elkaar zat, heb ik nooit kunnen constateren, omdat de namen en 
stempels, enz. er af waren geknipt. Dus er was daardoor een opening 
in de photo gebleven. Ik weet wel, dat ik heel wat rapporten heb 
gehad van Wim U, een schuilnaam natuurlijk. Toen ik mij bij B.I. 
moest melden, was het de bedoeling, dat ik in de donkere kamer de 
films zou leren ontwikkelen, opdat de heren met verlof konden 
gaan, terwijl ik niet met verlof mocht. Ik was daarover een beetje 
gepikeerd. Ik ben er echter niet op ingegaan, omdat ik het een beetje 
gek vond, hetgeen misschien niet goed is geweest. 

44570. De Voorzitter: Is dat ongeveer hetgeen u de commissie 
wilde mededelen? 

A. Ik zou u misschien nog meer kunnen vertellen, want ik ben 
overal bij geweest, maar ik weet niet of u nog iets wilt weten. 

44571. De Voorzitter: Hoe bent u in Engeland gekomen? 

A. Ik was bij de genie en gedetacheerd achter Helmond in 
Aarle-Rixtel. 

44572. De Voorzitter: U bent dus meegegaan door België naar 
Frankrijk en zo overgestoken naar Engeland? 

A. Ja. Op de fiets ben ik via Zeeland, België en Frankrijk tot 
Caen getrokken en van Brest met de boot naar Engeland gegaan. 

-- 
44573. De Voorzitter: Kunt u nog iets mededelen over de Neder- 

landse militaire missie, waar u bij bent geweest? 

A. Ik heb gewerkt als bode bij majoor Schoonenberg in Hereford 
House en daar heb ik heel prettig gewerkt. Ik had er niet zo'n heel 
belangrijke functie; ik moest alleen hoge heren aandienen, die er 
kwamen. Prins Bernhard zelf b.v. Daarna ben ik bij Binnenlandse 
Zaken gekomen als tekenaar. 

44574. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: En later bent u 
bij de Militaire Inlichtingzndienst gekomen? 

A. Als tekenaar was ik bij Binnenlandse Zaken. Daar was ezn 
zekere kapitein Uhachs. Toen ik in Londen kwam, moest ik natuur- 
lijk mijn beroep opgeven. Hij kreeg in de gaten, dat ik zo mooi kon 
tekenen. Hij zat hopeloos in de war. 

Ze waren steeds aan het verhuizen. De  codedienst, Rode Kruis- 
afdeling, Binnenlandse Zaken, Buitenlandse Zaken, Sociale Zaken, 
enz. gingen dan hier en dan daar naar toe. Die kapitein ging over 
het meubilair daar, over de wijze van indelen en was hopeloos de 
kluts kwijtgeraakt. Hij wist op het laatst niet meer waar de mensen 
allemaal zaten. Ik heb toen getracht daarvan een overzicht te maken 
door plattegronden te tekenen en elk Departement hierop een kleur 
te geven en deze op zijn bureau op te hangen. Nu kon tiij precies 
zien waar elk Departement was en kon aan de hand hiervan zen 
betere indeling maken. Dat viel ontzettend in de smaak bij kapitein 
Ubachs. Toen zocht de geheime dienst een tekenaar ei1 kreeg ik 
bevel daar te gaan tekenen. Hierdoor kon ik niet bij de Rijkswater- 
staat komen (ik ben opzichter bij de Rijkswaterstaat). 

44575. De Voorzitter: Mocht u nog inlichtingen aan de com- 
missie kunnen verschaffen, die u van belang lijken te zijn, dan zou 
ik u willen verzoeken om daarvan een schriftelijke nota te maken 
en bij de commissie in te dienen. Is u daartoe bereid? Wij zouden 
het zeer appreciëren. 

A. Ja. De moeilijkheid is, dat ik niet weet wat de heren belang- 
rijk vinden. 

De Voorzitter: Als u een nota wilt maken van hetgeen u belang- 
rijk acht, dan zal de commissie dit wel verder beoordelen. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U zoudt de moeilijkheden 
van de diensten onderling b.v. nog nader kunnen uitwerken. Dat 
zouden wij goed kunnen gebruiken. 

A. Zoudt u dat graag van mij willen hebben? 

De Voorzitter: Wanneer u een schriftelijke nota indient, dan kun- 
nen wij beoordelen of dat voor ons aanleiding is om u nogmaals te 
horen om dan op enkele bijzonderheden nader in te gaan. 

Jonkvrouwe Wttewaail van Stoetwegen: U hebt daar heel wat 
opgeschreven. 

A. Ik heb hier een uittreksel. Ik heb nl. een dagboek van al de 
5 jaren. Datum e.d. heb ik daar allemaal uitgehaald. 

44576. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hebt u niets ge- 
merkt van de moeilijkheden van de inlichtingendienst? Je las nl. hier 
in de kranten over allerlei geschriften, agenten, enz. 

A. De moeilijkheid was, dat bij de geheime dienst alles geheim 
was, ook onder elkaar. Wij wisten nooit welke mensen b.v. wegge- 
zonden werden. Wij vermoedden wel eens wat. Ik heb vaak gezegd: 
,,Oh, dat is er vast eentje." En later bleek het dan zo te zijn. 

Jonkvrouwe Wttewaail van Stoetwegen: Dat is prachtig. 

A. Toen die actie van Arnhem begon, wist ik pas, dat wij daar- 
voor de tekening eigenlijk hadden gemaakt. Dat wist ik vóór die 
tijd niet. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
het verhoor. 

M. VAN HENSBERGEN. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN 

KORTHALS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 16 MAART 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Dassen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

mr. HANS WINKEL, 

oud 39 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 
bedrijf sjurist. 

Hij legt de eed af als getuige/deskundige. 

45183. De Voorzitter: Zoudt u iets willen vertellen over het 
erewoord van de officieren en over het proces-Arnand en nog enkele 
andere punten? U herinnert zich waarschijnlijk wel, dat er een be- 
paalde beslissing in Londen is genomen ten aanzien van die offi- 
cieren, die hun erewoord aan de Duitsers hadden gegeven en nader- 
hand uitgeweken zijn uit Nederland en in Engeland zijn terecht- 
gekomen. De Regering heeft toen geaccepteerd, dat deze officieren 
weer in dienst werden gesteld. Is het u mogelijk uw zienswijze daar- 
over kenbaar te maken? 

A. Sinds het begin, sinds Juli 1940, was ik op het Departement 
bij de Afdeling Juridische Zaken en Dienstplicht. Ik heb wel ge- 
hoord, dat er over gesproken is naar aanleiding van de komst van 
de tegenwoordige majoor Beelaerts van Blokland. Dat was één van 
de officieren, die het toen ter sprake heeft gebracht. Er is eerst een 
beslissing geweest - voor zover ik mij ten minste herinner -, dat 
die officieren niet aan het strijdende gedeelte zouden deelnemen. 
Maar naderhand is men daar op teruggekomen. Naderhand zijn die 
officieren bij de latere Brigade Prinses Irene ingedeeld. 

45184. De Voorzitter: Dus u draagt geen kennis van de argu- 
menten, die de Regering heeft gehad? 

A. Toevallig heeft een officier, die eigenlijk onder mij stond, 
luitenant Jorzgbloed - hij is nu bij de Unilever -, een heel lange 
nota over dit onderwerp geschreven. Voor zover ik mij herinner, 
heeft deze luitenant zodanige argumenten te berde gebracht, dat men 
eigenlijk van zijn aanvankelijke mening is teruggekomen om die 
officieren te seponeren en ze alsnog toch bij de Brigade Prinses 
Irene ingedeeld heeft. 

45185. De Voorzitter: Wanneer wij daarover nadere inlichtingen 
willen hebben, lijkt het u het beste om ons daartoe tot de heer 
Jongbloed te wenden? De heer Jongbloed werkt bij Unilever? 

A. Ja. De indeling op het Departement was zo, dat het hoofd 
van de betreffende onderafdeling Landmacht toen overste van de 
Plassche nog was. Ik weet niet, of u overste van de Plassche al 
gehoord hebt. Hij is nu generaal-majoor. Hij woont nu op de Waals- 
clorperweg. 

De Voorzitter: Wij zullen generaal-majoor van de Plassche over 
dit punt nog kunnen horen. 

A. Het hoofd van de afdeling Landmacht als geheel was generaal 
van der Vijver, die later secretaris-generaal is geworden. 

45186. De voorzitter: Hebt u ook studie gemaakt van deze 
quaestie? 

A. Neen. Volkenrechtelijk is het een moeilijk punt, maar daar 
gaat het hier natuurlijk niet om. 

45187. De Voorzitter: Dat punt komt hier wel bij ter sprake. 
Wanneer er in artikel 10 van het Haags Verdrag staat, dat de krijgs- 
gevangenen op hun erewoord in vrijheid kunnen worden gesteld, 
indien de wetten van hun land zulks veroorloven, zou de vraag 
kunnen worden gesteld: wordt hier onder de wet verstaan de wet in 
formele of in materiële zin? Daar hebt u misschien wel een oordeel 
over? 

A. Men heeft toen gezegd, dat de Nederlandse wet het niet 
verbood. 

Maar ik zou het liever aan de genoemde officieren overlaten, want 
ik heb die nota toen wel gelezen, maar er is zo ontzettend veel ge- 
beurd, dat ik mij niet precies meer kan herinneren, wat nu eigenlijk 
de juiste argumenten zijn geweest. Ik wert wel positief, dat de Rege- 
ring eerst die heren wilde seponeren en later is men daar op terug- 
gekomen. 

45188. De Voorzitter: Er is ook sprake geweest om die officieren 
dan in dienst te stellen in de Overzeese Gebiedsdelen of in Canada? 

A. Ja, in Canada. Met seponeren bedoel ik dus niet eventueel op 
het front te brengen, maar dat men de vijand tegenover zich zou 
hebben, aan wie men het erewoord gegeven had. 

45189. De Voorzitter: U was toch juridisch adviseur van de 
Minister? 

A. Dat is misschien een beetje groot woord. 

45190. De Voorzitter: Hebt u de quaestie van het proces-Amand 
ook meegemaakt? 

A. Ja, dat heb ik wel meegemaakt. 

45191. De Voorzitter: Kunt u daar iets over vertellen? 
A. Ja. Volgens internationaal recht is een vreemd leger - dat 

zich met toestemdng van de souverein op eens anders gebied be- 
vindt - autonoom en het kan dus zijn eigen krijgsrecht toepassen. 
Wij hadden daarbij de toestemming van de Engelsen eigenlijk niet 
nodig, maar de Engelsen hebben desondanks de z.g. Allied Forces 
Act 1940 gemaakt, waarin zij bepaalde regels vastlegden, namelijk 
die van onze bevoegdheden - met onze bedoel ik dan alle tijdelijk 
overgeplaatste Regeringen met haar legertjes. Op grond van de uit- 
voeringsbepalingen daarvan kon men deserteurs arresteren door 
middel van de Engelse militaire politie. Volgens de Dienstplichtwet 
is het zo, dat men eigenlijk al een deserteur is, wanneer men niet 
voldoet aan oproeping in werkelijke dienst. Dus formeel maakten 
degenen, die in Engeland opgeroepen zijn - u weet er zijn in Enge- 
land dienstplichtbesluiten gemaakt - en niet aan die oproepingen 
voldeden, zich aan een Nederlands militair-rechtelijk strafbaar feit 
schuldig. Op grond daarvan hebben wij, toen Amand - dat was dus 
één van de mensen, die op grond van een van de eerste dirnstplicht- 
besluiten was opgeroepen -- niet kwam, hem door middel van de 
Engelse militaire politie laten arresteren. Toen heeft hij de hulp inge- 
roepen van de Habeas corpus-Act. U weet natuurlijk, dat dit een pro- 
cedure is, waarbij men de Engelse Rechter kan vragen om te onder- 
zoeken of men terecht in arrest is gesteld. Op grond daarvan .is hij 
een proces begonnen, waarbij eigenlijk het kernpunt was: Is het 
dienstplichtbesluit, waarbij Nederlanders, in Engeland verblijvende, 
van een zekere leeftijdsklasse dienstplichtig werden en aan oproe- 
pingen in werkelijke dienst moesten gevolg geven, terecht gegeven? 
Wij moesten dat niet alleen met het oog op die recrutering natuurlijk 
met kracht bevestigen, maar ook met het oog op allerlei andere be- 
sluiten, met name die bekende besluiten A 1 en A 6, waarbij het ver- 
mogen van alle Nederlanders in het buitenland tijdelijk is overgegaan 
op de Nederlandse Regering, om die te beschermen tegen maatregelen 
in het buiteriland jegens vijandelijk vermogen. Er was toen juis't al in 
Amerika een proces aanhangig over dat A l ;  wij hadden er dus groot 
belang bij om dat proces - ten aanzien dus van de vraag, of de 
Nederlandse Regering wetgevende macht bleef houden, hoewel ze 
buiten haar territoir was en hoewel ze geen contact had met de 
Staten-Generaal, toch rechtsgeldig wetten kon maken - te winnen. 



Zulks is in de twee processen-Arnand bevestigd. Het is een heel lang 
proces geweest, het is beide keren in drie instanties gevoerd. Met 
Kerstmis is het naar de House of Lords gegaan. U weet misschien, 
dat er in Engeland een groep van Nederlandse bloembollenhandelaren 
was in Spalding (Holland). Ainand werd gesteund door die bloem 
bollenhandelaren. En daardoor heeft hij het geld voor het proccs 
kunnen opbrengen, want dat was bijzonder kostbaar. 

45192. De Voorzitter: Wat voor belang hadden de bloembollen- 
handelaren er bij? 

A. Omdat al die mensen op dezelfde manier op het punt stonden 
om opgeroepen te worden. 

45193. De Voorzitter: Zat hier ook een politieke kant aan? 

A. Neen. Volgens mij niet. Wel was er bij de Engelsen wel een 
politieke kant, want zij waren altijd vreselijk gereserveerd, omdat men 
wel is waar autonomie aan de strijdkrachten gaf van de kleine ge- 
allieerden (dus die daar tijdelijk hun zetel hadden), maar inen zat 
natuurlijk vooral met Tsjecho-Slowakije en Polen; de mensen, die 
vroeger tot Tsjecho-Slowakije behoord hadden, en studentengroepen 
e.d. Men wilde daarom eigenlijk slechts aarzelend die kleine gealli- 
eerden in staat stellen om al hun dienstplichtigen op te roepen, en dat 
hele proces-Atnand is eigenlijk min of meer door een vergissing van 
de Engelse militaire politie begonnen; maar toen het eaunaal zo ver 
was, toen de man een proces begonnen was, kon de Engelse Regering 
niet anders doen dan ons helpen. Dat heeft zij ook gedaan. De 
Engelse Regering bij monde van de Attorney-General (te vergelijken 
met de Landsadvocaat) heeft zich in dat proces als partij gevoegd en 
hij heeft namens de Engelse Regering een verklaring afgelegd, waarbij 
de Engelse Regering ons erkende als Mogendheid en ook als hebbende 
wetgevende bevoegdheid. Ik heb daar een artikel over geschreven in 
het Jaarboek van Cirotius. Die verklaring staat daar ook in. 

45194. De Voorzitter: In het boek ,,Nederlandsch Recht in Oor- 
logstijd in Engeland ontstaan en toegepast" wordt het proces be- 
handeld door mr. F. J. H. Snijders (blz. 15 tot 18). Is dat stuk juist? 

A. Ja. 

45195. De Voorzitter: Is het initiatief tot dit proces van Amand 
uitgegaan, of is hij later opgestookt? 

A. Eerst hebben wij gedacht, dat het eenvoudig van hem zelf 
uitging, maar zijn advocaat was de zeer bekwame Nederlandse juiist 
mr. Roosegaarde Bisschop, die eigenlijk de enige goede Nederlandse 
advocaat in Engeland was. Hij had - naar ik meen -- een zekere 
rancune tegen het Departement van Justitie, omdat hij daar niet als 
adviseur was geaccepteerd, hoewel hij vroeger wel adviseur van het 
gezantschap was geweest. Deze mr. Roosegaarde Bisschop heeft hem 
met alle kracht en macht verdedigd, ook bijzonder goed verdedigd. 
Hij is zelfs zo ver gegaan - de Nederlandse kolonie nam het hen1 
erg kwalijk -, dat hij ean verklaring heeft gekregen van de Attorney- 
General. Deze is tegelijkertijd, heel curieus, deken van, wat wij zouden 
noenien, de Orde van Advocaten (er is inaar één orde van Advocaten 
in Engeland). Hij heeft verklaard, dat het volkomen in overeen- 
stemming met de ereregels was van de Engelse advocaten, dat hij 
dat standpunt ten gunste van Anland innam, met andere woorden, 
dat hij de wetgevende bevoegdheid van de Nederlandse Regering 
~ntkende.  Aanvankelijk geloof ik niet, dat daar politieke overwe- 
gingen achterzaten. Dit is wel zo geweest - het staat ook in het 
artikel van Grotius, dat ik geschreven heb - met processen in 
andere landen. Er zijn bijv. processen in Zuid-Afrika geweest en in 
Canada. En vooral in Zuid-Afrika heeft het veel meer een politiek 
karakter gehad. De meeste Regeringen gingen niet verder dan dat 
men negatief zei: Gij hebt autonomie. De Zuid-Afrikaanse Regering 
is verder gegaan en heeft gezegd: degenen, die niet voldoen aan een 
oproep van een geallieerde Mogendheid (zij kon natuurlijk niet 
alleen Nederland noemen, maar het was eigenlijk praktisch alleen 
voor Nederland) krijgen geen verblijfsvergunning meer. De mensen, 
die dus Nederlander waren en nog geen permanente verblijfsverguc- 
ning als zodanig hadden in Zuid-Afrika, zijn, toen zij weigerden op 
te komen, naar Suriname gevoerd. Enfin, dat weet u waarschijnlijk 
wel. Van die mensen hebben we enorm veel requesten gehad. 

Ik geloof niet, dat die quaestie helemaal gelukkig is behandeld, 
maar aan die mensen konden we niets anders doen. Ze moesten uil 
Zuid-Afrika weg. 

45196. De Voorzitter: Moet men de houding van de Engelse 
Regering in het algemeen als negatief qualificeren? 

A. Ja. E r  was natuurlijk ook een juridische afdeling bij het Britse 
Ministerie van Oorlog, waar ik verschillende malen ben geweest. 

Daar zei men ook ronduit: ,,Wij kunnen jullie, kleine geallieerden, 
niet voliedig helpen (daarbij doelende op de Belgen en Nederlanders), 
die wij wel volkomen vertrouwden, omdat wij met de politieke 
quaesties zitten van andere kleine geallieerden" (o.a. de Polen, die 
grie of vier keer van land verwisseld zijn, en de Tsjechen, die intern 
allerlei moeilijkheden hebben met de communisten,ì. Enfin, u weet 
dat natuurlijk! Daarom konden ze ons niet volledig helpen. 

Als u de uitvoeringsregels leest van de Allied Forces Act, dan kon 
men er uit opmaken, dat de Engelsen alleen maar bedoelden een 
regeling te treffen voor diegenen, die al lid waren van die geallieerde 
strijdkrachten. Want wij konden eenvoudig op grond van onze wetten, 
van onze Dienstplichtwet met name, in verband met onze dienst- 
plichtbesluiten, zeggen: Die man maakt zich schuldig aan een militair- 
rechtelijk vergrijp, dus die valt onder de nieuwe uitvozringsbepalingen, 
dus moet men ons helpen. Wij hebben het nooit te ver doorgedreven. 
Toen het proces-An~and nog niet was beslist, hebben we het verder 
in Engeland laten lopen. 

45197. De Voorzitter: Het proces heeft waarschijnlijk wel een 
slechte invloed gehad op de resultaten van de recrutering? 

A. Ja. Daar is ook sprake van een andere invloed. Ik heb eigen- 
lijk de Brigade Prinses Irene gerecruteerd. Ik heb daar alles voor 
gedaan, maar onze moeilijkheid was eigenlijk deze: de Nederlanders 
in het buitenland waren eigenlijk steeds bekwame mensen, terwijl de 
mensen, die van andere landen emigreerden, zoals Polen e.d., juist 
veel minder maatschappelijk vooruit waren gekomen. 

Wanneer wij mensen opriepen, dan waren het allemaal mensen in 
de oorlogsindustrie of die een belangrijke positie hadden, die b.v. bij 
Philips of de Shell of een andere grote maatschappij of ook wel bij 
Engelse maatschappijen in dienst waren. Dat hadden zij ook door. 
Wij hadden een afspraak met de Engelsen, dat wij in beginsel zouden 
volgen het advies vali een door de Engelsen aangewezen bureau: 
- hier te lande is ook zo'n bureau, dat naar ik mem, bureau Verloven 
heet - in Engeland was het ingedeeld bij het Ministry of Labour. 
Het heette ,,the International Labour Branch". Door dat bureau 
waren algemene criteria opgesteld voor mensen, die vrijstelling konden 
krijgen en daar hebben wij ons practisch altijd aan gehouden. Als wij 
een Nederlander niet vertrouwden of als iemand zei, dat hij in een 
bijzondere positie was, dan gingen wij af op het advies van ,;the 
International Labour Branch". Maar dat was natuurlijk wel weer 
moeilijker elders in het bui8tenland. Wij zijn eerst in Engeland be- 
gonnen, maar zoals u ook in het boek ,,Nederlands recht in Oorlogs- 
tijd" ziet, zijn wij later ook in andere landen begonnen. Daar moesten 
wij natuurlijk veel meer afgaan op de Nederlandse consuls en de 
Nederlandse diplomatieke vertegenwoordigers en die hadden dikwijls 
geen behoorlijke lijsten van al die Nederlanders, waardoor het veel 
moeilijker was. Er waren natuurlijk personen, waarvan je het niet 
zo goed kon controleren, dikwijls hielp persoonlijke invloed. 

45198. De Voorzitter: In welke functie had u de leiding van de 
recrutering in Engeland? 

A. Toen het Departement begon, was het het Departement van 
Defensie. De vijfde Afdeling was, als ik mij wel herinner, de Af- 
deling Landmacht. Toen Minister Dijxhoorn is afgetreden, heeft zich 
dat natuurlijk afgesplitst. Toen is dat met een paar andere Afdelingen 
het Ministerie van Oorlog geworden. Daarin was ik het hoofd van 
hel Bureau Dienstplicht en Juridische Zaken. 

45199. De Voorzitter: Was dat de eerste Afdeling B? 

A. B is later gekomen. Dit was de eerste Afdeling. 

45200. De Voorzitter: Ik heb hier een notitie, waarin staat, dat 
op 25 Augustus 1941 een reorganisatie heeft plaats gehad; de eerste 
Afdeling B had als onderdeel recrutering en zakenverloven en u 
hebt later de leiding van I C, Juridische Zaken, gekregen. 

A. Ja, dat was er ook bij. Als ik mij wel herinner, zijn die letters 
er pas later bijgekomen. Het was een heel kleine kern in het begin. 
Ik was er eigenlijk met één of twee andere mensen. Ik heb hier 
haast geen stukken bij mij, Mijnheer de Voorzitter, want bij gebrek 
aan woonruimte heb ik al mijn stukken in een kist. Precies kan ik u 
dit soort dingen niet zeggen, want de kist is op het ogenblik bij de 
verhuizer. Maar als ik mij wel herinner, was de afdeling oorspronke- 
lijk tot 1943 niet gescheiden. 

45201. De Voorzitter: Is het u nog mogelijk stukken aan de 
commissie over te leggen? 

A. Wat zoudt u voor stukken willen hebben? 



De Voorzitter: Over het militaire beleid in Engeland van 1940- 45210. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Waar is de cor- 
1945. respondentie daarover? 

A. U moet mij excuseren, ik was daar ten slotte maar kapitein, A. Die is op het Departement van Oorlog. Het recruteren heeft 
u begrijpt, dat ik dan niet de leiding had, al was ik adviseur. ontzettend veel geId gekost, maar het resultaat is inderdaad betrek- 

kelijk gering geweest. De moeilijkheid was in het begin ook deze, dat 
45202. De Voorzitter: Maar U hebt wel de leiding van de recru- men in Amerika een ander soort besluit moest nemen - want 

tering gehad. Amerika was toen nog neutraal -, dus daarom konden de mensen 
A. Ja, maar ik heb hoogstens wat aantekeningen, maar eigenlijk 

stukken mag men niet eens bezitten. Wat u wilt weten, zal ik pro- 
beren op te zoeken. Ik zou werkelijk niet weten wat ik voor s tukk~n 
zou moeten hebben, die van belang zijn. 

45203. De Voorzitter: Hoe is de gang van zaken met de recru- 
tering in Engeland geweest? 

A. Ja, we hebben er eens een verslag van gemaakt. Die stukken 
zouden op het Departement moeten zijn. Het is niet goed gegaan, 
het is beneden de verwachting gebleven. Deze twee factoren speelden 
een grote rol. In de eerste plaats het proces-Ari~and, dat twee jaar 
geduurd heeft, naar ik meen. In de tweede plaats het feit, dat wij 
ons moesten houden aan die International Labour Branch. Bij alle 
grote maatschappijen had ik eigenlijk zo'n beetje de naam als boe- 
man. Ja, al die mensen van de Shell en van Philips kwamen zeuren 
om vriistelling voor hun mensen. dus ik had wel een beetie de naam. 
dat ik .lastig bas. Ondanks dat feit kon ik toch rneestal'niet anders 
doen dan op grond van de adviezen van ,$he International Labour 
Branch" de mensen vrijgeven. 

45204. De Voorzitter: Kunt u ons ongeveer aangeven hoeveel? 

A. Neen. Als u het wilt, kan ik het nog wel eens nagaan. Het 
hele archief is op het Departement van Oorlog aanwezig, maar wij 
hebben nog een verslag gemaakt, een algemeen overzicht. Maar het 
was vrij droevig. Ik denk zeker niet, dat van de mensen, die dan 
volgens de opgave van de consuls i11 aannierking kwamen, een-derde 
is gekomen. 

45205. De Voorzitter: Werd er in Ierland ook gerecruteerd? 

A. Ja, in Zuid-Ierland. Daar zijn vrijwilligers gekomen. U kunt 
dat naslaan in het boekje ,,Nederlands recht in oorlogstijd". Daarin 
is een schema aangegeven. Achterin staat het artikel, dat ik ge- 
schreven heb. Daarbij is tevens een schema, waarop alle landen staan 
aangeduid. 

De Voorzitter: Het besluit A 10 had betrekking op Groot-Brit- 
tannië en Noord-Ierland, enz. 

A. Uit de Vrijstaat hebben wij alleen maar vrijwilligers gekre- 
gen. Het is misschien ook mogelijk, dat er besluiten waren, waar 
alleen maar de door de vijand bezette gebieden buitengesloten 
werden. 

45206. De Voorzitter: In ieder geval heeft een en ander in Ier- 
land niet veel resultaat opgeleverd, waarschijnlijk omdat er weinig 
Nederlanders waren. 

A. Ja, er waren er betrekkelijk weinig. Nu ja, er was de Maat- 
schappij voor Havenwerken. Daarbij waren nogal wat Nederlanders 
in dienst. 

45207. De Voorzitter: Heeft u ook iets te maken gehad met de 
recrutering in Canada en de Verenigde Staten? Ik heb hier een rap- 
port van mr. Knipscheer en daar hebt LI - ik meen ten minste, d a t  
het uw handschrift is - enkele aantekeningen bij gemaakt. De heer 
h-nipscheer was blijkbaar zeer ontevreden over de gang van zaken 
ei1 u kon zich blijkbaar verenigen met die kritiek, o71dat er van uw 
hand staat: ,,De recrutering in Noord-Amerika is inderdaad onbe- 
vredigend". 

A. Ja, dat was - naar ik meen - in het begin. 

45208. De Voorzitter: Er is toen overwogen of ar een commissie 
zou worden samengesteld om de zaak te onderzoeken. Kunt u daar- 
omtrent nog iets mededelen? 

A. Oorspronkelijk was het hoofd der recrutering in Canada en 
de U.S.A. majoor Sas, die nu in Prestwick is omgekomen. 

45209. De Voorzitter: Welke bezwaren waren er bij het Departe- 
ment tegen de gang van zaken in Canada? 

A. Wij vonden, dat overste Sas niet de goede contacten had ge- 
zocht, e.d. 

over de grote afstanden niet als militair reizen. Zij konden niet op 
de gewone wijze gerecruteerd worden, maar moesten - wat de 
Dienstplichtwet ook mogelijk maakt - ingelijfd worden buiten hun 
tegenwoordigheid. Dat was één van de moeilijkheden, waar generaal 
Sas mee te kampen had. 

4521 1. De Voorzitter: Wanneer ik uw stuk lees, krijg ik de indruk, 
dat men in Londen grote bezwaren had tegen de gang van zaken, ei1 
ook, dat de verschillende personen hun taak niet op de juiste wijze 
hebben uitgeoeiend en dat er sprake van was om ecn commissie te 
benoemen, die verschillende getuigen zou moeten horen, opdat zou 
blijken, hoe inderdaad de situatie was. U hebt daar o.a. nog van 
gezegd: Dat moet niet al te luidruchtig gebeuren, want ,,wij moeten 
overwegen, welke indruk één en ander op de Amerikanen en Cana- 
dezen zal maken: zoveel mogelijk onze eigen vuile was binnens- 
kamers te wassen". Blijkbaar is er vuile was geweest. 

A. Ja. 

45212. De Voorzitter: Daar zou ik wel iets over willen horen. 
Ten minste als u het zich thans nog herinnert. 

A. Er is zo veel gebeurd in die tussentijd. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Ik denk, dat u de kist 
zult moeten laten komen. 

A. Daar zal niets betreffende die aangelegenheden inzitten. We 
kregen eigenlijk nooit voldoende rnensen voor de Brigade. Er was 
met veel moeite in Stratford een kazerne gehuurd. Om die kazerne 
een beetje te vullen, moest hij daar natuurlijk een aantal mensen 
hebben en behouden. We kregen eigenlijk de indruk, dat Sas het niet 
prettig vond om iedere keer zo'n contingent te sturen, want het was 
toch eigenlijk wel een beetje dwaas, dat er in die kazerne zo betrek- 
kelijk weinig mensen zaten. Ik geloof nooit, dat er meer dan 200 
rnensen waren. 

De Canadese Regering heeft ook pas heel laat zo'n Allied Forces 
Act gemaakt. Achteraf bezien, had overste Sas het ons misschien 
gauwer moeten zeggen, dat het een mislukking was. 

45213. De Voorzitter: De heer Sas is daar niet zo heel lang 
geweest. De heer Carp is hem opgevolgd. Waarschijnlijk zal uw op- 
merking dan mede betrekking hebben op het beleid van de heer Carp. 

A. Ja, dat was eigenlijk zijn tweede man. 
Tot 1943 is de heer Sas er - naar ik ineen - geweest. 

45214. De Voorzitter: Weet u ook, waar de heer Knipscheer is? 

A. Die is op het ogenblik in San Francisco. 

45215. De Voorzitter: Dan is het moeilijk om hem hier te horen? 

A. Ja. Ik kende hem toevallig uit dienst van vroeger, toen we 
opgeleid werden. Het is toen later wel gebleken, dat het nu niet een 
100 pct. betrouwbare figuur is. Hij is hier destijds ook als advocaat 
geschorst. Toen is hij weggegaan naar Amerika. 

45216. De Voorzitter: Hij schrijft hierin: ,,Mijn voorlopige indruk 
is, dat de navolgende personen en onderwerpen zijn gecompromit- 
teerd: 1. Onderwerpen: a. contacten met U.S.-autoriteiten; b. werk- 
wijze van de bureaux; c. keuze van ondergeschikt personeel en van 
personeel codedienst, en d. keuring van dienstplichtigen. Daaruit 
blijkt, dat er bezwaren waren. 

A. Ja, het is ook nooit helemaal goed gegaan. Generaal Krztls 
was toen eigenlijk hoofd van de afdeling Landmacht, dus hij kan 
het u natuurlijk nog veel meer in bijzonderheden vertellen. Ik weet 
niet of hij al gehoord is. 

45217. De Voorzitter: Neen, maar hij heeft er zelf aantekeningen 
bij gemaakt; het ligt dus voor de hand, dat hïj er iets van weet. 

A. Ja, maar dit is, wat ik u vertel. 



45218. De Voorzitter: Dan is er ook sprake van een luitenant, 45226. De Voorzitter: Hoe heette dat kasteel? 
die ontslagen is uit de codedienst in Canada. Is u daar iets van 
bekend? A. Ruperra Castle (S.W.). 

A. Als u de naam noemt. 45227. De Voorzitter: Dat was zeker voor een bepaald doel? 

De Voorzitter: Markus, naar ik meen. A. Dat was voor de eerste mensen. 
Dat waren al de mensen, die naar Engeland overgekomen waren. 

A. Ja, ik geloof, dat hij een protégé van Sas was. Dat zou ik 
heus niet meer weten. Het klinkt misschien vreselijk gek, maar ik 45228. En ~ ~ ~ ~ ~ f ~ ~ d ~ ~ ~ ~ ?  
kan het mij werkelijk niet meer precies herinneren. Is dit een stuk, 
dat u gelicht hebt, of is dit een stuk, dat de heer Knipscheer u ge- A. ja, eerst was het Haverfordwest. Toen is het Porthcawl ge- 
stuurd heeft? worden. 

45219. De Voorzitter: Dit is, naar mij dunkt, een stuk, afkomstig 
van het Departement van Oorlog. 

A. Maar daar staat hoogst waarschijnlijk een K. op. 

45220. De Voorzitter: Dus u weet op het ogenblik niet meer? 

A. Neen, ik kan u in het algemeen zeggen, dat ze niet tevreden 
waren en dat ze de indruk hadden, dat het niet goed ging. Daarna 
is de heer Sas nog eens teruggeweest en toen heeft hij het nog alle- 
maal verklaard, maar het ging werkelijk heel beroerd. 

45221. De heer Dassen: Heeft het Departement zich ooit op de 
hoogte gesteld over de moeilijkheden? 

A. Dit waren mensen van het Departement. 

45222. De heer Dassen: Goed, maar daar hadden ze toch een 
eigen kijk op. Heeft men van het Ministerie uit nooit eens het geval 
bekeken? Want ik heb zo de indruk, dat veel bezwaren eigenlijk 
alleen beoordeeld werden naar de resultaten. 

A. Ja. 

De heer Dassen: Dat was moeilijk. 

A. Ja. Het was buitengewoon moeilijk. Die hele neutraliteits- 
politiek van Amerika was een heel grote moeilijkheid. 

De moeilijkheid in het algemeen van de recrutering in het buiten- 
land was, naar men kan zeggen, eigenlijk een gebrek aan nationaal 
besef. Zodra wij, na de Duitse invasie, in Engeland aanltwamen, 
heeft men vreselijk veel aanbiedingen gekregen van mensen uit de 
hele wereld. 

Dat eerste enthousiasme heeft men niet kunnen opvangen. Als wij 
dat hadden kunnen opvangen, dan was de brigade zeker drie, vier 
keer zo groot geweest. 

45223. De Voorzitter: Waarom kon men dat niet opvangen? 

A. In 1940 was er in Engeland nauwelijks uitrusting voor de 
eigen troepen. Na Duinkerken was er nauwelijks uitrusting voor één 
Engelse brigade, laat staan, dat er een uitrusting was voor al die ge- 
allieerde vrijwilligers. Dat was volkomen uitgesloten. Al die aanbie- 
dingen konden alleen worden genoteerd. Maar het eerste enthou- 
siasme na de invasie hebben wij absoluut niet kunnen opvangen. 

45224. De Voorzitter: Is dat enthousiasme later verdwenen? 

A. Ja. Toen zeiden zij natuurlijk: ,,Jullie hebben nooit iets laten 
horen en wij hebben nu gedacht, dat er nooit meer iets van zou 
komen." 

Toen kwamen die recruteringsbesluiten, gedateerd 1942/1943, en 
de mensen hadden zich toen al op een heel andere manier ingesteld. 
Maar wanneer wij het eerste enthousiasme hadden kunnen op- 
vangen, wat natuurlijk niet aan ons lag, maar aan de hele oorlogs- 
situatie. dan hadden wij inderdaad veel meer mensen kunnerl krijgen. 

45229. De Voorzitter: Bent u mee overgestoken? 

A. Ja, ik was officier in IJmuiden. 

45230. De Voorzitter: Waar bent u toen eerst heengegaan? 

A. Ik ben eerst in Haverfordwest en Porthcawl geweest. Een 
maand ongeveer. Daar heb ik met generaal Noothoven van Goor 
en anderen politiek onbetrouwbare mensen gehoord. 

45231. De Voorzitter: Waren er zulke mensen? 

A. Ja, dat beweerde men. Er  zijn er toen ook een paar geïnter- 
neerd geworden. 

45232. De Voorzitter: Wie was er toen kampcommandant? 

A. Ik geloof, dat het toen de heer Sas was. 

45233. De Voorzitter: Er is ook een zekere Sicherer geweest. 

A. Ja, maar dat was geen flinke man. 

45234. De Voorzitter: Wie was de opvolger van Sicherer? 

A. Ik dacht eigenlijk, dat het de heer Sas was. 

45235. De Voorzitter: Dan wilde ik u nog de volgende vraag 
stellen. In begin 1943 zijn in Nederland de reserve-officieren door de 
Duitsers opgeroepen om zich weer te melden. Verschillenden daarvan 
zijn toen ondergedoken. Het is mogelijk, dat daarover een bericht 
naar Engeland is gegaan. Hoe was de houding van de Regering 
tegenover het al of niet voldoen aan de oproep van de Duitsers? Is 
er u iets van bekend, dat dit probleem de Regering in Engeland 
heeft beziggehouden? 

A. Neen, die geheime dienst ...... 

45236. De Voorzitter: Het behoeft geen geheime dienst te zijn. 

A. Ja, maar dit waren dan die codeberichten en die heb ik nooit 
gezien. 

45237. De Voorzitter: Wanneer een dergelijk bericht was over- 
gekomen, kan ik mij indenken, dat dit in ambtelijke kring bespro- 
ken is om de Minister te adviseren. 

A. Ja, dat kan ik mij niet herinneren, ik heb er niet aan mee- 
gewerkt. 

45238. De Voorzitter: Hebt u misschien nog iets mede :e delen? 

A. Ik weet natuurlijk niet of u zaken over Militair Gezag wilt 
weten. Daar kan ik u wel over inlichten. 

De Voorzitter: Dat ligt op het terrein van een andere commissie. 

A. Neen, dan kan ik u verder niets zeggen. 
45225. De Voorzitter: Maar de eerste recruteringsbesluiten zijn 

toch al van 1940? De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen. 

A. Ja, maar dat was pas Augustus. Ik sluit het verhoor. 

De Voorzitter: Augustus 1940? H. WINKEL. 

A. Ja, maar dat was alleen voor Engeland. 
Generaal Dijxhoorn heeft er toen heel veel aan gedaan. Met grote 

moeite hebben wij daar een heel oud kasteel, d i t  nog afgekeurd was 
door de medische dienst, kunnen krijgen. Daarin is de eerste kazerne 
geweest. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

DASSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 16 MAART 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Dassen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Jhr. Mr. OTTO EDWARD WILLEM SIX, 
oud 69 jaar, wonende te 's-Gravenhage, oud-secretaris-generaal 

van het Ministerie van Koloniën. 

Hij legt de eed af als getuige. 

45239. De Voorzitter: Ik zou u graag een paar vragen willen 
stellen over de quaestie van het erewoord van de officieren. Dit is 
een punt, dat betrekking heeft op het Regeringsbeleid in Londeo, 
omdat er officieren geweest zijn, die oorspronkelijk het erewoord 
aan de Du tsers hebben gegeven, daarna zijn uitgeweken cn in Enge- 
land aangekomen. Ten aanzien van deze officieren heeft d- Rege- 
ring de beslissing genomen, dat zij weer in dienst konden worden 
gesteld bij het leger. Van de kant van verschillende officieren is daar 
later nogal critiek op geleverd. Er is o.a. een brochure verschenen 
van baron van Lawick, die het met die maatregel van de Regering 
in Londen helemaal niet eens is. Dit is een onderwerp, dat door !ie 
Enquètecommissie in beschouwing is genomen. Nu hebt u met die 
zaak te maken gehad als secretaris-generaal van het Departement 
van Koloniën in verband met de officieren van het K.N.I.L. 

A. Ja. 

45240. L)e Voorzitter: En voornamelijk dan de officieren, die 
gedetacheerd waren bij de Koninklijke landmacht. Misschien kunt 
u even zeggen hoe de wettelijke toestand op dat ogenblik was? 

A. Nu, dat is vrij eenvoudig. Er is een Indisch militair voqr- 
schrift, of liever complex van voorschriften, waarvan ik overigens 
niets afweet, met bepalingen aangaande het conventioneel oor1o.g~- 
recht. Op blz. 52 daarvan was op het Departement van Oorlog in 
Nederlandsch-Indië een noot gesteld van de volgende inhoud: 

,,Het is aan krijgsgevangenen, behoorende tot het Neder- 
landsch-Indische leger, verboden hun eerewoord te geven." 

Toen is in Juni 1940 die zaak - voor zover ik mij he-. m n e r  - 
ondershands aanhangig gemaakt vanwege de toenmalige opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht, generaal Winkeltnan. Over die 
zaak is een nota op het Departement van Koloniën opgesteld door 
generaal Feuilletau de Bruyn, destijds hoofd van de Militaire Af- 
deling van dat Departement, die daarin heeft betoogd, dat deze 
bepaling voor hier te lande gedetacheerde officierea uiteraard niet 
geldt, omdat de officieren, die hier gedetacheerd of v+-rkza3m zijn. 
in alles de voorschriften van het Nederlandse leger volgen. En dat 
is toen bij brief van 27 Juni 1940 ter kennis gebracht va11 generaal 
Winkeltnan. Dit is alles, wat ik er u van vertellen kan. 

45241. De Voorzitter: U hebt toen het verbod voor de K.N.1.L.- 
officieren ingetrokken op 26 Juni 1940. 

A. ,,Het verbod ingetrokken" is niet helemaal juist. Op 27 Juni 
1940 is er  een brief gegaan naar generaal Winkelman om mede te 
delen, dat dat de mijnerzijdse opvatting was. 

45242. De Voorzitter: In het geschriftje van baron van Lawick 
staat: 

,,Wat de officieren van het K.N.I.L. betreft, werd het voor 
hen bestaande verbod door den Secretaris-Generaal van Kolo- 

niën op 26 Juni 1940 ingetrokken. Ook voor hen kon zoo'n ver- 
bintenis dus redelijkerwijze als geoorloofd worden beschouwd." 

In een ander rapport, dat wij te dezer zake hebben, staat: 
,,In de maand Juni is deze noot" - waarover u zojuist ge- 

sproken hebt - ,,door het Departement van Koloniën niet toe- 
passelijk verklaard op de inrhet Nederlandsche leger dienende 
Indische officieren, omdat voor het Nederlandsche leger, noch 
voor de Koninklijke marine zulk een voorschrift bestond." 

A. Ja, voor de Indische officieren, voor zover ze gedetacheerd 
of werkzaam waren hier te lande. 

45243. De Voorzitter: Ja, maar u hebt dus in ieder geval een 
maatregel getroffen, waardoor e r  een bepaalde uitspraak werd ge- 
daan ten aanzien van het geven van het erewoord. Nu was die aac- 
gelegenheid vrij onduidelijk geregeld voor de landmacht, omdat in 
artikel 10 van het Haagse Verdrag stond: ,,De krijgsgevangenen 
kunnen op hun eerewoord in vrijheid worden gesteld, indien de 
wetten van hun land zulks veroorloven." Nu heeft de Regering 
later in Londen gezegd, dat de wetten van het land zulks niet ver- 
oorloven, maar de opvatting hier te lande was, dat de wetten het 
wel veroorloofden, maar ten aanzien van het K.N.I.L. was de situatie 
werkelijk duidelijk, omdat er een verbod was. Doordat u maat- 
regelen hebt getroffen, is aan die duidelijke situatie eigenlijk een 
einde gekomen, zodat men nu weer voor de vraag stond: is bet 
geven van het erewoord nu eigenlijk al of niet toegelaten? 

A. Ja. 

45244. De Voorzitter: Had u een bepaalde reden om een einde 
te maken aan een duidelijke situatie? 

A. Pardon, als ik u interrumpeer, maar de situatie was niet 
helemaal duidelijk, omdat er in die conventionele voorschriften niet 
werd gesproken over bij het Nederlandse leger gedetacheerde of 
hier te lande werkzaam gestelde officieren. De algemene regel is 
voor de Indische officieren, dat, wanneer ze bij het Nederlandse 
leger zijn gedetacheerd, ze dan de voorschriften, die gelden voor de 
officieren bij het Nederlandse leger, volgen. 

45245. De Voorzitter: Maar was het dan nodig, dat daar nog 
een bepaalde uitspraak over werd gedaan? 

A. Ja, omdat er naar gevraagd werd. 

45246. De Voorzitter: U had waarschijnlijk ook kunnen zeggen: 
ik laat die bepaling voor wat zij is. Die is duidelijk, want wanneer 
de zaak min of meer twijfelachtig wordt, is het zeer moeilijk voor 
de officieren om uit te maken: wat zullen wij doen? Zullen wij het 
erewoord geven, ja of neen? 

Wanneer er een duidelijker bepaling is, dan is dat geen vraag. 
Is het nu niet zo, dat hierdoor de officieren voor zich zelf in moei- 
lijker omstandigheden zijn gekomen? 

A. Ik geloof juist, dat de officieren in alle opzichten op dezelfde 
manier behandeld moesten worden als de officieren van het Necler- 
landse leger. Ik was hiervan overtuigd, aan de hand van hetgeen 
generaal Fer~illetau de Bruyn toen heeft betoogd. Daarom heb ik 
gemeend, dat de Indische officieren, hier gedetacheerd, ook hun ere- 
woord zouden kunnen geven. Dat is ook de reden waarom ik het 
gedaan heb. 

45247. De Voorzitter: Acht u het juist, dat officieren hun ere- 
woord aan de Duitsers hebben gegeven? 

A. Dat is achteraf heel moeilijk te zeggen. U moet niet ver- 
geten, dat het in Juni 1940 was. Op dat tijdstip waren er nog enige 
duizenden Nederlandse officieren, die het gedaan hebben. 



45248. De Voorzntter: Laat ik het dan zo formuleren: achtte u 
het in Juni 1940 juist, dat de officieren hun erewoord hebben ge- 
geven? 

A. Ja, zeker in die tijd. 

45249. De Voorzitter: Ik kan mij indenken, dat u zegt: ik acht 
her toelaatbaar, dat een erewoord wordt gegeven. Maar acht u het 
ook toelaatbaar, dat dit erewoord wordt gegeven, waarin de offi- 
cieren zelfs beloofd hebben om ook geen verzuim te plegen? 

A. In die tijd was het zo de algemene opvatting. Ik weet wel, 
dat er toen nog overleg is gepleegd met generaal Winkelman, die 
ook op hetzelfde standpunt stond. 

45250. De Voorzitter: Hij heeft het erewoord niet gegeven. 

A. Neen, maar hij is toen me&enomen. Hij is na 29 Juni 1940 
meegenomen. Het erewoord had hij toen nog niet gegeven. Ik weet 
niet meer, wat de kritieke datuili was, maar het was later. 

45251. De Voorzitter: Maar er is toch een aantal opperoffi- 
cieren geweest, die het erewoord niet hebben gegeven; zij zijn toen 
in krijgsgevangenschap gevoerd. 

A. Ja, generaal van Voorst o.a. 

45252. De Voorzitter: Het waren in totaal ongeveer zestig offi- 
cieren. 

A. Maar daarvan behoorde een groot gedeelte tot het Indische 
leger. 

45253. De Voorzitter: Degenen, die hun erewoord niet gegeven 
hebben, waren over het algemeen toch leidende figuren, generaal 
Best o.a. 

A. Of het leidende figuren waren, weet ik niet, ik ben zelf geen 
militair en ik ben nooit militair geweest, maar een feit is, dat er 
toch een aantal generaals bijv. is geweest, die wel hun erewoord 
hebben gegeven. 

45254. De Voorzitter: Ik weet niet of u zich de tekst nog her- 
innert van dat erewoord; deze was zo: 

,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 
oorlog, althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk in 
oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front noch direct noch 
indirect, zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. Ik zal 
geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor het Duitsche 
Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen lijden." 

Dat was dus een zeer verregaand erewoord. 

A. Ja, maar in die tijd waren wij ook nog heel naïef. 

45255. De Voorzitter: Maar acht u dit erewoord niet in strijd 
met de eed van trouw aan de Koningin? 

A. Neen, dat geloof ik niet. Dat kan ik niet zien. 

45256. De Voorzitter: Hoe ver ging een eed van trouw aan de 
Koningin dan? Hield die op een bepaald ogenblik op te werken? 

A. Neen, maar ik kan niet zien, waarom dit een eedschending 
zou zijn. Trouwens, ik geloof, dat er zeer velen waren, die op het- 
zelfde standpunt stonden. 

45257. De Voorzitter: Maar welke inhoud had dan nog de eed 
van trouw aan de Koningin, wanneer zelfs een dergelijk erewoord 
kon worden gegeven? 

A. Dat zou u eens aan een militaire deskundige moeten vragen, 
dat weet ik niet. 

45258. De Voorzitter: Er zijn officieren geweest, die later hun 
erewoord hebben gebroken. Acht u dat juist? 

A. Ja, omdat de omstandigheden toen gebleken waren te zijn 
veranderd. In Juni 1940 waren de Duitsers toch wolven in schaaps- 
vacht. 

45259. De Voorzitter: De opvatting van generaal Winkelman en 
ook van andere officieren is, dat men onder geen omstandigheid dat 
erewoord mocht breken, los van de vraag hoe de Duitsers ten slotte 
hebben gehandeld, want in het Velddienstvoorschrift stond: ,,Een ge- 
geven eerewoord moet onder alle omstandigheden met de uiterste 
nauwgezetheid worden nagekomen." Het is zelfs zo volgens het Haags 
Verdrag, dat de eigen Regering, wanneer het erewoord is gegeven, ge- 
houden is van hen generlei dienst te vorderen of aan te nemen, strijdig 
met het gegeven woord. Zo was toen de positie. 

A. Maar die vraag was er niet, er is oorspronkelijk gestipuleerd, 
dat die officieren te allen tijde hun erewoord konden teruggeven. 

De Voorzitter: Inderdaad is dat door een Duits officier gezegd. 

A. Ik geloof, dat er ook wel zijn geweest, die dat gedaan hebben. 

45260. De Voorzitter: Maar dan voegt men daarbij, dat het dan 
op deze wijze moest gebeuren, dat men naar de Duitse autoriteiten 
was gegaan met de boodschap: ik geef mijn erewoord terug en ik 
ga in krijgsgevangenschap. Later zou men dan kunnen ontsnappen 
uit de krijgsgevangenschap. Ze moesten echter toch eerst dat ere- 
woord bij de Duitsers zelf teruggeven en dat hebben verschillende 
officieren niet gedaan. 

A. Ik dacht, dat betrokkenen - laat ik zeggen - bij aangetekend 
schrijven konden mededelen, dat ze hun erewoord terugnamen en 
dat ze vervolgens onderdoken. 

45261. De Voorzitter: Dat is niet de gangbare opvatting. 

A. Ik moet u zeggen, dit is een terrein, waarop ik mij nooit 
bewogen heb. 

45262. De Voorzitter: Neen, maar we hebben u opgeroepen, om- 
dat toen onder uw verantw\>ordelijkheid een verandering in de wet- 
telijke situatie is gekomen. 

A. Ja, dat begrijp ik. 

45263. De Voorzitter: Bent u van mening, dat de intrekking van 
het verbod, door u gegeven in Juni 1940, rechtskracht had? 

A. Dat is in feite een heel moeilijke vraag. Ik heb hier niet 
precies de vorm voor mij, waarin het gegeven is. 

45264. De Voorzitter: De Regering in Londen heeft later gezegd, 
dat de autoriteiten, zoals de secretaris-generaal van het Departement 
van Koloniën, niet namens de Regering of namens verantwoordelijke 
chefs konden spreken. Zo is de opvatting van de Regering in Londen 
geweest. Misschien hebt u daar ook een idee over. Welke is nu de 
juiste opvatting? 

A. Ik vind wat de Regering in Londen achteraf heeft gezegd 
enigermate in strijd met hetgeen zij van te voren hebben medegedeeld. 
Toen Minister Welter is weggegaan, heeft hij mij opgedragen de 
hele zaak over te nemen. ,,Het is verder aan jou opgedragen", aldus 
zijn woorden. 

45265. Jonkvrouwe Wîtewaall van Stoetwegen: Maar er is nog 
een officiële opdracht geweest. En officieel eigenlijk door de Rege- 
ring opgedragen aan de heer Winkelman en de secretarissen-generaal. 

A. Ja, dat is gebeurd, toen de andere Ministers weggingen. Dat 
is op 14 Mei gebeurd. 

45266. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dus dan zou u 
de volledige bevoegdheid als Minister hebben gehad om dit te doen? 

A. Ja. 

45267. De Voorzitter: Het is merkwaardig, dat de Regering in 
Londen daar klaarblijkelijk dan niet aan gedacht zou hebben. 

A. Ja, maar daarvan is nooit iets op schrift gezet. De heren 
hebben wel eens meer iets vergeten, naar ik vrees. 

45268. Jonkvrouwe Wîtewaall van Stoetwegen: Hebt u dus toen 
die Indische officieren ontheven van die bepalingen van de Indische 
militaire wetgeving? Weet u ook hoeveel officieren er ongeveer in 
het land waren, wie dat betrof, die dan bij de landmacht geplaatst 
waren? 

A. Dat kan ik u helemaal niet zeggen. 



45269. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U weet dus niet, 
hoeveel er getekend en hoeveel er niet getekend hebben? 

A. Neen. Ik weet wel, dat van de officieren, die in krijgsgevangen- 
schap gegaan zijn, ongeveer de helft officieren van het Indische 
leger waren. 

45270. Jonkvrouwe WttewaaU van Stoetwegen: Dus er waren er 
hier heel veel? 

A. Eerst was er hier een aantal gedetacheerd, er was er een 
aantal bij de krijgsschool. Er waren er enigen bij het Departement 
van Koloniën. 

45271. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dus zij vielen 
eigenlijk nog allemaal onder die bepaling van die Indische militaire 
wetgeving? 

A. Ja. 

45272. De Voorzitter: Is het wel uw bedoeling geweest om de 
opheffing van het verbod te beperken tot de K.N.1.L.-officieren, die 
bij de Koninklijke landmacht dienden? 

A. Ja. 

45273. De Voorzitter: Niet voor de andere K.N.1.L.-officieren? 

A. Neen, enkel voor de officieren, die hier in enigerlei functie 
waren. 

45274. De Voorzitter: En u hebt dat gedaan op grond van de 
omstandigheid, dat het - laat ik zeggen - gewoonterecht was, dat 
die officieren onder dezelfde bepalingen vielen als de officieren van 
de Koninklijke landmacht? 

A. Uit de noot van het Indische Departement van Oorlog moet 
afgeleid worden, dat men aan de gedetacheerde Indische officieren 
blijkbaar niets had. De nota is een stuk van het Departement van 
Koloniën van 27 Juni, VIde Afdeling, no. 5. 

45275. De Voorzitter: Bent u ook in het bezit van het raDport 
van de heer Feuilletau de Bruyn? 

A. Neen, ik ben daarvan niet in het bezit. Het behoort tot het 
archief van het Departement van Overzeese Gebiedsdelen. Dus u 
zou het aan de Minister kunnen opvragen. Ik heb er over gedacht 
het mede te nemen, maar ik kwam tot de conclusie, dat niet te 
mogen doen. 

45276. Jonkvrouwe M7ttewaall van Stoetwegen: Dus u hebt wel 
een kopie? 

A. Ik heb geen kopie, maar ik ben het originele stuk onlangs 
gaan inkijken. 

45277. De Voorzitter: Hebt u hier misschien zelf nog iets aan 
toe te voegen, of heeft u nog behoefte iets anders mede te delen? 

A. Neen, ik dank u zeer. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen. 
Ik sluit hiermede het verhoor. 

O. E. w. SIX. 
ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

DASSEN. 
DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Dassen, leden, alsinede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Eilquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

CHARLES JOSEPH IGNACE MARIE WELTER, 
oud 69 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal, 
oud-Minister van Koloniën. 

Hij legt de eed af als getuige. 

45395. De Voorzitter: De commissie zou u vandaag enkele vra- 
gen willen stellen over een punt van het Enquêtebesluit, waarover u 
nog niet eerder is gehoord, nl. het militaire beleid in de Londense 
periode, maar dit betreft dan voor u natuurlijk alleen een gedeelte, 
omdat u in November 1941 is afgetreden als Minister. 

A. 20 November 1941. 

De Voorzitter: In die periode heeft zich afgespeeld de quaestie 
van de behandeling van de Italiaanse oorlogs- en handelsschepen. 
Misschien kunt u mededelen, welk standpunt de Regering ten op- 
zichte van Italië heeft ingenomen, toen op 10 Juni 1940 Italië de 
oorlog had verklaard aan Engeland. 

A. Ik meen, dat wij daaruit niet aanstonds de conclusie hebben 
getrokken, dat dit ook impliceerde een oorlogsverklaring van ons 
aan Italië, maar dat eerst later - niet zoveel later - tot die oorlogs- 
verklaring is besloten; althans dit is mijn indruk. 

45396. De Voorzitter: Herinnert u zich misschien - het is al 
lang geleden - op welke grond, op welke motieven die min of meer 
vage houding is aangenomen? 

A. Die houding is aangenomen op grond hiervan, dat wij -n.nar- 
lijk al genoeg zorgen aan ons hoofd hadden en in een ontzaglijk 
moeilijke positie verkeerden en wij enigszins huiverig waren om al 
dadelijk de verst mogelijke consequenties te trekken uit de verhoil- 
ding van Italië tot Engeland. Ik geloof, dat dit wel de grond is 
geweest, dat wij een zekere schroom, een zekere angstvalligheid 
hadden om dadelijk de verst mogelijke consequenties te trekken uit 
de houding, welke een van onze geallieerden had ingenomen. 

45397. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van de bevelhebber 
der zeestrijdkrachten, vice-admiraal Fursfner, gericht aan de Minister 
van Defensie, waarvan een afschrift is gezonden aan de Ministers 
van Koloniën en van Buitenlandse Zaken. Daarin lees ik de volgende 
zinsnede: 

,,Toen 10 Juni jl. Italië aan het Britsche Rijk den oorlog ver- 
klaard had, heeft de Nederlandsche Regeering op mijn verzoek 
Haar standpunt bepaald. Dat standpunt was uiterst vaag en de 
vaagheid werd mij verklaard als het gevolg van de zeer groote 
financieele belangen, die Nederland in Italië had en nog zou 
hebben." 

Kan dat een argument geweest zijn? 

A. Ja, mede een argument. Daartegenover stond, dat de Italiaanse 
belangen in Indië, die daartegenover in compensatie zouden kunnen 
worden gebracht, betrekkelijk zeer gering waren. 

45398. De Voorzitter: Het standpunt, dat de heer Furstner indie 
brief heeft uiteengezet, is van die aard, dat hij dit argument niet 
waardeerde, omdat hij op het standpunt van de totale oorlog stond 
en meende, dat er geen tussenstandpunt mogelijk was. Ik weet piet 
of de Regering zich naar aanleiding daarvan over deze quaestie 
heeft bezonnen. Er is een bespreking geweest tussen de Minister- 
President en de Ministers van Buitenlandse Zaken, van Koloniën, van 
Binnenlandse Zaken en van Oorlog over de quaestie van de ,,raidersw 

en in verband daarmede is deze brief geschreven. U herinnert u niet, 
hoe het zich precies heeft toegedragen? 

A. Neen. Na enige tijd bleek, dat het onvermijdelijk was, dat wij 
de uiterste consequentie trokken; toen hebben wij het gedaan. 

45399. De Voorzitter: De heer Furstner stelt het zo, dat het oor- 
spronkelijke standpunt betekent, dat de bondgenoten ieder voor zich 
het eigen belang nastreven ten detrimente van het bondgenootschap- 
pelijk belang. Dat ligt er misschien enigszins in? 

A. Ja. 

45400. De Voorzitter: Het vage standpunt heeft consequenties 
gehad ten opzichte van de houding van onze oorlogsschepen tegen- 
over de Italiaanse. 

A. Een van de argumenten, waarom wij besloten hebben Italië 
de oorlog te verklaren, was, dat de positie van onze oorlogsschepen 
heel moeilijk werd, aangezien zij geheel onder Engels coininando 
stonden en de Engelse vloot oorlogshandelingen zou moeten plegen 
tegenover de Italiaanse. Onze vloot, ondergeschikt aan de Engelse 
leiding, zou daardoor in een heel moeilijke positie komen. 

45401. De Voorzitter: Het merkwaardige is, dat het verschilleiid 
was naarmate men ten westen of ten oosteii van Mauritius opereercie. 
Nederlandse commandanten onder Britse ,,operational control" 
moesten de bevelen van de Britse Commanders-in-chief opvolgen en 
moesten dus Italiaanse schepen als vijand beschouwen. Dit gold ook 
voor Nederlandse commandanten in de Engelse wateren, ook als zij 
niet in Brits verband opereerden. De Nederlandse commandanten in 
West-Indië hadden zich te gedragen naar het telegram van de Minis- 
ter van Koloniën van 12 Juni aan de Gouverneur van Curaç~.o, 
luidende: 

,,In geallieerd verband optredend moet Cdt. Kinsbergen be- 
velen van den Engelschen bevelhebber opvolgen. Verhouding tot 
Italië nog niet geregeld." 

Daaruit blijkt, dat men de bevelen van de Engelse bevelhebber 
moest opvolgen. Zo gauw men echter ten oosten van Mauritius 
kwam, gold een ander standpunt. Dat andere standpunt is ingegeven 
door de status-quo-eis van Japan. U kunt misschien mededelen, wat 
dat inhield? 

A. Ik meen, dat Japan bereid was buiten de oorlog te blijven, 
indien in het verre Oosten de toestand van vóór de oorlog in geail 
enkel opzicht verandering zou ondergaan. 

45402. De Voorzitter: Wanneer de Italiaanse schepen door onze 
strijdkrachten in open zee werden aangetroffen, dan mochten deze 
op dat deel van het oorlogsterrein geen initiatief nemen tot oorlogs- 
daden op grond van de status-quo-eis van Japan. Dit was erg lastig. 

A. Inderdaad, liet gaf gewrongen verhoudingen, zodat wij ten 
slotte hebben besloten de oorlog aan Italië te verklaren. 

45403. De Voorzitter: Volgens onze gegevens had de Engelse 
Regering al op 13 Augustus 1940 aan de Minister van Buitenlandse 
Zaken medegedeeld, dat een beroep op de status-quo-eis van Japan 
geen zin meer had, maar desniettemin is de Nederlandse Regering 



voorlopig doorgegaan met de handhaving van die positie tegenover 
de Italiaanse oorlogsschepen. Is u bekend, waarom de Nederlandse 
Regering dit heeft gedaan? 

A. Dit zou ik u niet kunnen zeggen. Ik weet alleen - het is 
misschien nuttig, het in dit verband te vermelden -, dat de Engelse 
Regering buitengewoon angstig was voor een conflict met Japan. 
Ik herinner me, dat er een van de eerste weken, dat ik in Londen 
was, twee afgezanten kwamen van het Foreign Office, o.a. Sir Jaines 
Seyrnour, het hoofd van de afdeling Oostaziatische Zaken, die mij 
letterlijk kwamen bezweren, toch vooral geen vijandelijke daden tegen 
Japan direct of indirect te entameren, aangezien Zijner Majesteits 
Gouvernement dit zeer ongaarne zou zien. 

Onze houding tegenover Japan is ongetwijfeld mede door die 
mededeling van de zijde van het Foreign Office bepaald geworden. 
In zoverre verwondert mij die uiting van Engelse zijde, aangezien 
mij persoonlijk bekend was, dat men van Engelse zijde Japan tot het 
uiterste wilde ontzien. 

45404. De Voorzitter: Deze uitlating is ontleend aan dezelfde 
brief van de heer Furstner. Hierin wordt gezegd: 

,,De Britsche Regeering had trouwens reeds bij schrijven van 
13 Augustus 1940 van den Gezant bij Hr. Ms. Hof aan den 
Nederlandschen Minister van Buitenlandsche Zaken medegedeeld, 
dat de houding van Nederlandsche oorlogsschepen tegen Itali- 
aansche schepen niet duidelijk geregeld is en daarbij als haar 
meening geponeerd, dat een beroep op den status-quo-eisch van 
Japan geen zin meer heeft." 

Dit is dus reeds op 13 Augustus 1940 gebeurd. 

A. De mededeling, die mij gedaan is, kan niet later dan 1 Juli 
1940 zijn geweest. 

De Voorzitter: Dan kan het kloppen, want dit was vóór 13 Augus- 
tus 1940. 

A. Het is echter zeer weinig aannemelijk, dat in een maand tijd 
een dergelijk groot verschil van politiek zou zijn ontstaan. Ik weet 
uit de allerbeste bron, dat ook nadien Engeland steeds het stand- 
punt heeft ingenomen: geen vijandelijke daden tegen Japan. U weet, 
dat Engeland op verzoek van Japan zelfs de Birma-weg voor drie 
maanden heeft gesloten - dit is na Augustus 1940 geweest -, omdat 
de Japanse Regering had laten weten, dat het openlaten zou zijn 
,,a major issue". De heer A. R .  Butler, onderstaatssecretaris voor 
Buitenlandse Zaken, heeft mij dat persoonlijk medegedeeld. 

45405. De Voorzitter: De heer Furstner drong aan op een meer 
krachtige houding en hij gebruikte daarbij o.a. dit argument, dat enig 
wantrouwen in Amerika bestond ten aanzien van de wil tot tegen- 
stand, die Nederland in de Pacific aan een agressor zou bieden. 

Is u hiervan iets bekend? 

4. Ik kan met de meest stellige zekerheid zeggen, dat Engeland 
tot liet laatste toe geen oorlog met Japan heeft gewild en alles heeft 
gedaan, wat mogelijk was om die te voorkomen. 

De Voorzitter: Het gaat hier over Amerika. 

A. Dan zou hetzelfde moeten gelden voor Engeland als tegenover 
ons gold, want natuurlijk was Amerika volkomen op de hoogte van 
de EngeIse houding tegenover Japan. 

45406. De Voorzitter: Ik meen, dat wij van dit punt kunnen af- 
stappen. Thans moge ik u de vraag stellen, of de verdediging van 
Curacao niet in de eerste plaats behoorde tot de zorg van de Minister 
van Koloniën. 

A. Ja. 

45407. De Voorzitter: Kunt u ook uiteenzetten hoe de bevoegd- 
heden precies lagen? 

A. Die bevoegdheid vond haar oorsprong in het budgetrecht. De 
Minister van Koloniën was verantwoordelijk voor het budget zowel 
van Nederlandsch-Indië als van Suriname en Curaçao. Dat bracht 
mede, dat op het gebied van de defensie het initiatief ook uitging van 
de Minister van Koloniën, in nauwe samenwerking uiteraard met zijn 
ambtgenoot van Marine, omdat de verdediging overzee voor een be- 
langrijk deel berustte bij de Marine. Tussen die twee bewindslieden 

had dus voortdurend nauw overleg plaats. Maar de uiteindelijke ver- 
antwoordelijkheid berustte bij de Minister van Koloniën. Ik heb het 
altijd zo opgevat en mij daarnaar ook gedragen. 

45408. De Voorzitter: Kunt u ook mededelen, hoe de verdediging 
van Curaçao geregeld was vlak vóór het begin van de oorlog? 

A. Ik moet weer een beroep doen op de omstandigheid, dat het 
zolang geleden is en heel veel dingen mij ontgaan zijn. Ik herinner 
mij, dat ik getroffen was bij mijn optreden als Minister van Koloniën 
in 1937 door een volkomen ontstentenis van elke defensie op Cura- 
çao en aangezien Curaçao, door de aanwezigheid van grote olie. 
raffinaderijen, uit een oogpunt van defensie natuurlijk van het groot- 
ste belang was, heb ik mij dadelijk er toe gezet om te trachten daarin 
verbetering te brengen. Dat heeft geresulteerd in de eerste plaats in 
het zenden van troepen naar Curaçao met medewerking van de 
Ministers van Marine en van Oorlog en in de tweede plaats 
in het indienen van een wetsontwerp, waarbij een crediet werd 
aangevraagd van, naar ik meen, 2 millioen om batterijen op 
Curaçao en op Aruba aan te leggen; het kan ook zijn alleen 
op Curaçao. Dat wetsontwerp heb ik zelf nog verdedigd in de 
Kamer, wanneer weet ik niet precies meer, het kan zijn in 1939 
of 1940. Dat beoogde dus om een zware batterij op Curaçao aan te 
leggen. Ik herinner mij nog, dat wij de kanonnen, die natuurlijk niet 
meer te krijgen waren in die tijd, want iedereen bestelde toen ka- 
nonnen, gekregen hebben van de Engelse Admiraliteit, kanonnen van 
een kaliber van ongeveer 20 cm. Dat wetsontwerp is in de Tweede 
Kamer gepasseerd, ik meen ook, dat het wet geworden is; in ieder 
geval heb ik het verdedigd in de Tweede Kamer. 

45409. De Voorzitter: Was er ook een vrijwilligerskorps op 
Curaçao? 

A. Dat is mogelijk, maar daar hecht ik weinig waarde aan. 

45410. De Voorzitter: Ik heb gelezen in het boek van generaal 
Kruls, ,,Nederland Paraat", dat in Augustus 1939, in verband met 
de spanning in Europa, het V.K.C., sterk ongeveer 200 man, door 
de Gouverneur van Curagao onder de wapenen is geroepen, waaruit 
ik opmaak, dat er toen een zeer kleine legermacht was. 

A. Er waren te voren al soldaten naar Curaçao gezonden. Er 
was op Curaçao niets, dat op defensie leek. Ik herinner mij, dat I-iet 
mij frappeerde, dat er volstrekt niets aan gedaan was. 

45411. De Voorzitter: Toen in Mei 1940 de oorlog uitbrak, zijn 
er vreemde troepen op Curaçao gekomen. 

A. Later. Dat is geweest in de tweede helft van 1941. 

4541 2. De Voorzitter: Nederlandse troepen? 

A. Amerikaanse troepen. Dat heb ik uitgelokt. Ik was in 1941 
in Amerika en heb toen van de gelegenheid gebruik gemaakt met 
maritieme en legerautoriteiten te spreken over de verdediging van 
Curaçao en van Suriname. Suriname vervulde toen de zeer belangrijke 
rol van leverancier van bauxiet. Ik heb er de aandacht van de betrok- 
ken admiraal op gevestigd, dat Suriname geheel onverdedigd was, dat 
wij in Curaçao gedaan hadden, wat wij konden doen, maar dat ik 
ook de positie van Curaçao als leverancier van brandstof, vnl. 
benzine, uiterst gevaarlijk achtte. Als gevolg van die besprekingen 
heeft President Roosevelt zich enige tijd daarna tot H.M. de Konin- 
gin gewend met een persoonlijke brief, waarin hij aanbood de zen- 
ding van Amerikaanse troepen naar Suriname en Curaçao. 

45413. De Voorzitter: Minister van Kleffens heeft verklaard, dat 
hij in Mei 1940 een onderhoud heeft gehad met Minister ha li fa.^ 
en dat deze gezegd heeft: u vindt het zeker wel goed, dat wij de olie- 
raffinaderijen van Curaçao bezetten. Toen is er  de quaestie van het 
opperbevel geweest. 

A. Ja, er zijn ook Engelse troepen geweest. 

45414. De Voorzitter: Ik meen, dat zij geplaatst zijn onder de 
Gouverneur van Curaçao. Dat was een prestigequaestie. 

A. Later zijn die troepen vervangen door Amerikaanse troepen. 
De Engelse troepen werden weggehaald ei1 moesten terug, naar ik 
meen, naar Trinidad. 



45415. De Voorzitter: Hoe is het verdere verloop gewcest met 
ae zending van troepen naar Curaçao tot uw aftreden? 

A. Wij hadden geen troepen meer; door de afsnijding van het 
moederland was aanvulling niet meer mogelijk. 

45416. De heer Dassen: In September 1941 heeft men toch een 
detachement van de Prinses Irene-brigade ter sterkte van i50 man 
naar Suriname gezonden! 

A. Dit is mogelijk. Nu u het zegt, herinner ik het mij. 

45417. De heer Dassen: Het was mede ter voorkoming van een 
grotere uitbreiding van Amerikaanse troepen in die gebieden. 

De Voorzitter: Men wenste te voorkomen, dat te veel vreemds 
Troepen op Curaçao kwamen en daarom propageerde men sterk de 
gedachte, er Nederlandse troepen heen te zenden. 

A. Ik heb nooit bezwaar gehad tegen Amerikaanse en Engelse 
troepen op Curaçao en in Suriname. Beide gebiedsdelen waren van 
kitale betekenis voor de oorlogvoering en in dit opzicht moest nati- 
onaal prestige wijken voor het overwegend belang van de oorlog- 
voering. 

De heer Dassen: Het feit alleen, dat Amerika nog buiten de oorlog 
stond, veranderde enigermate de situatie. 

45418. De Voorzitter: Deze situatie is wel merkwaardig, want ik 
heb een brief van de Minister van Koloniën van 20 Mei 1941, 
gericht aan de Minister van Defensie, waarin wordt gesproken over 
de wenselijkheid, ,,op Curaçao en Aruba gelegerde Engelsche troepen 
zoo spoedig als mogelijk door Nederlandsche strijdkrachten te ver- 
vangen." Hierin worden enkele argumenten aangegeven en een daar- 
van is: 

,,de waarschijnlijkheid, dat het Britsche Rijk eerlang de verdedi- 
ging der geallieerde territoriën in het Westelijk Halfrond geheel 
aan de U.S.A. zal toevertrouwen". 

Hieruit spreekt zo iets als een wens, dat Anierika het niet zori 
doen en dat men liever had, dat er Engelsen dan Amerikanen 
waren. 

Dit volgt ook uit een ander argument, waaromtrent wordt gezegd: 

,,Een situatie waarbij Amerika practisch in den oorlog wordt 
betrokken schijnt steeds meer waarschijnlijk. Naarmate de oorlog 
dichter bij Amerika komt, nadert dezelve Curaçao, waarbij de 
verdediging van dit oliegebied steeds klemmender wordt. Alsdan 
zal Amerika wellicht aandringen zelf de bescherming van deze 
eilanden ter hand te nemen, hetgeen ook voor de toekomst 
gevaren in zich draagt." 

Men stond dus toen blijkbaar op het standpunt, dat het wel een 
gevaarlijke kant had, wanneer Amerikaanse troepen daar kwamen. 

A. Welke ondertekening draagt deze brief? 

De Voorzitter: Verniers van der L,oeff. Het was tijdens uw reis 
naar Indië. Hieruit blijkt in elk geval een zekere officiële mening, 
dat men het niet zonder gevaar achtte, dat Amerikaanse troepen 
op Curaçao kwamen. 

A. Ik ben het daarmede niet eens geweest, maar ik kan het wel 
begrijpen. Men vond het natuurlijk onaangenaam, vreemde troepen 
te moeten ontvangen. Er zit iets onplezierigs in uit nationaal oog- 
punt. 

45419. De Voorzitter: De vraag is, welke gevaren daaraan voor 
de toekomst verbonden zouden zijn geweest. 

A. De gevaren vanwege het Amerikaanse imperialisme, dat on- 
getwijfeld bestaat. Bovendien waren er de op Amerika gerichte 
telidenzen, die in de Caraïbische Zee en ook op Curaçao toen bepaald 
al bestonden. De situatie van Curaçao bracht mede, dat er econo- 
misch, en als gevolg indirect ook politiek, belangrijke stromingeil 
waren, die gericht waren op de Verenigde Staten van Amerika. Met 
deze situatie voor ogen kan ik begrijpen, dat men zegt: er waren 
bezwaren, daar juist Amerikaanse troepen te hebben. Voor mijn 
overweging gold echter alleen, dat zonder de olie van Curaçao en 
Aruba de oorlog niet kon worden gewonnen. Dit was ten enenmale 
uitgesloten. Curacao en Aruba waren toen van direct vitaal belang voor 

de oorlogvoering. De benzine voor de Royal Air Force kwam, naar 
ik meen, geheel en al van Curaçao. Zonder de raffinaderijen var1 
Curaçao en Aruba ware de oorlogvoering verlamd. Hetzelfde gold 
voor Suriname, wat bauxiet betreft. 

45420. De Voorzitter: Men had ook bezwaar tegen de aanwezig- 
heid van Engelse troepen, maar misscilien uit nationaal oogpunt? 

A. Ja. 

45421. De Voorzitter: Er is ook nog gepoogd om 1300 man van 
het K.N.I.L. daarheen over te brengen, maar daartegen had de Re- 
gering bezwaar. 

A. Ja, omdat ze in Indië zelf geen troepen hadden. 

45422. De Voorzitter: Is daarmede niet in tegenspraak. dat later 
aangeboden is om te zijner tijd van uit Indië een expeditiekorps van 
l0  000 man naar Engeland te sturen ter bevrijding van Nederland? 

A. Dat was in de tijd toen wij dachten, dat Indië uit de oorlog 
zou blijven. 

45423. De Voorzitter: Dat was 10 Juli 1941. Maar aan de andere 
kant had men wel bezwaar om soldaten te onttrekken aan het 
K.N.I.L. 

A. Ja, maar dat idee van die 10 000 man troepen was in de ge- 
dachte, dat het conflict zich niet tot de Pacific zou uitstrekken en dat 
dit gemotiveerd was, volgt hieruit, dat Engeland tot het uiterste wilde 
gaan om een conflict te vermijden en wij natuurlijk in de~elfde 
richting dachten en handelden. 

In de tweede plaats - het is natuurlijk allemaal achteraf beschouwd 
niet zeer zakelijk geweest - hadden wij de gedachte, dat de oorlog 
niet zolang meer zou duren en dat wij dus met eigen troepen zoudeil 
kunnen deelnemen aan de eindphase van de oorlog, welk tijdstip diis 
naar achteraf is gebleken, toen helaas nog ver was. 

45424. De Voorzitter: Nadat het verzoek geweigerd is om 1300 
man K.N.1.L.-troepen te sturen, heeft men getracht om 1300 man ie 
krijgen van het Nederlandse legioen in Engeland en Canada, maar 
ook dat is geweigerd. Er was een verschil van inzicht: aan de eni  
kant was er een stroming om het Nederlandse legioen, later Prinses 
Irene-Brigade, als een eenheid te houden en zo sterk mogelijk te doen 
zijn, ten einde te kunnen meedoen bij de bevrijding van Nederland, 
aan de andere kant was de opvatting om zoveel mogelijk het over- 
zeese gebied met eigen troepen te verdedigen. Kunt u iets over die 
controverse mededelen? 

A. Ik stond voor de onmogelijkheid om het eigen gebied met 
eigen troepen te verdedigen. Vóór de oorlog heb ik gedaan wat toen 
mogelijk was om in de defensie verbetering te brengen, maar in de 
oorlog was verdere versterking van de defensie door ons eigenlijk 
niet meer mogelijk. Ik heb dan ook nooit bezwaar gehad tegen 
vreemde troepen in Suriname en Curaçao. Ik heb ook dadelijk mee- 
gewerkt aan het zenden van Engelse troepen naar Curaçao. 

45425. De Voorzitter: Het verschil was dus eigenlijk dit: aan de 
ene kant was er de stroming om de Prinses Irene-Brigade zo rterk 
mogelijk te doen zijn in Engeland; aan de andere kant werd er telkens 
aan geknabbeld en werd verzocht militairen beschikbaar te stellen 
voor allerlei doeleinden, waaronder ook de verdediging van de over- 
zeese gebiedsdelen. Men wilde het eigen gebied met eigen troepen 
verdedigen. Deze visies stonden tegenover elkaar, maar uw opvatting 
was dus, dat u het liefste had, dat vreemde troepen voor de verdedi- 
ging van die gebiedsdelen in de West zouden zorgen. 

A. Niet het liefst, maar dat ik er geen bezwaar tegen had, gezien 
de feitelijke onmogelijkheid om die voor de oorlogvoering buiten- 
gewoon belangrijke gebieden met eigen troepen afdoende te be- 
schermen. 

45426. De Voorzitter: Waarom kwamen voor de verdediging van 
West-Indië alleen blanke troepen in aanmerking? 

A. U bedoelt de troepen, die daar gelicht waren? 

De Voorzitter: Geen gekleurde troepen. 

A. Die zouden uit Suriname of Curaçao zelf gelicht moeten zijn. 



45427. De Voorzitter: In een schrijven van de Minister van Kolo- 
niën, ook ondertekend door Verniers van der Loeff, staat: 

,,Vooropstellende, dat voor de defensie van West-Indië alleen 
blanke troepen in aanmerking kunnen komen" . . . . enz. 

Blijkbaar stelde men zich op het standpunt, dat alleen blanke 
troepen voor de defensie in aanmerking kwamen. Heeft dat een be- 
paalde reden? 

A. lk  kan het niet beoordelen, ik draag voor die brief geen ver- 
antwoordelijkheid. 

45428. De heer Dassen: Men heeft deze mensen ook iiilgesloten 
van vrijwillige dienstneming. Het ging verder. Het was een vrij 
principieel standpunt, dat men innam, nl. dat ook de mogrlijkhejd 
van vrijwillige dienstneming voor de nensen in Curaçao en Suri- 
name niet werd gewenst. 

A. Ik meen, dat er in Suriname gekleurde troepen waren. 

De Voorzitter: Dit gaat over Curaçao. 

A. Er was geen militie, noch in Curaçao, noch in Suriname. 

45429. De Voorzitter: Herinnert u zich, wie Gouverneur van 
Ckraçao was? 

A. Ja, de heer Wouters. 

45430. De Voorzitter: En wie was commandant van het Nedrr- 
landse detachement op Curaçao? 

A. Dat weet ik niet meer. 

45431. De Voorzitter: Weet u, wie commandant is geweest van 
het detachement - dat was een deel van de Prinses Irene-brigade -, 
dat bestemd was voor Oost-lndië en dat zijn bestemming niet heeft 
bereikt? 

A. Neen. 

45432. De Voorzitter: Misschien kunt u nog iets zeggen over de 
verdediging van Suriname? 

A. Voor Suriname geldt hetzelfde als voor Curaçao, nl. dat de 
verdediging in het geheel niet geregeld was. Toen ik in 1937 als 
Minister van Koloniën optrad, heb ik daaraan aandacht gewijd, inaar 
ik kon van het toenmalige Kabinet geen geld los krijgen voor de 
verdediging van Suriname. Men had daartegen blijkbaar overwegende 
bezwaren. Toen ik in 1939 in het Kabinet-de Geer trad. heb ik in 

A. Ja. De Amerikanen hadden er ook grote belangstelling voor, 
nadat ik hen er op gewezen had. 

45434. De Voorzitter: In Suriname hebben zich in dc tweede 
helft van 1941 400 man gekleurde troepen aangemeld vosr dienst- 
neming bij de Nederlandse troepen, maar dat is door de heer van 
Boeyerz geweigerd. Weet u, waarom dat is geweigerd? 

A. Neen. 

45435. De Voorzitter: Het zou kunnen zijn, dat het in overleg 
met u is geschied'? 

A. Neen. 
Ik zou nog gaarne deze algemene opmerking willen maken, dat in 

de periode, die aan de tweede wereldoorlog is voorafgegaan, in 
Nederland pas op het allerlaatste ogenblik, maar in Indië, Suriname 
en Curaçao reeds een paar jaar tevoren, rekening werd grhouden 
met de mogelijkheid van een conflict, waarin ook de overzeese ge- 
biedsdelen zouden zijn betrokken. Ook de toestand in Nederland op 
het gebied van de defensie was in hoge mate onbevredigend. Niet 
dan op het allerlaatst was men tot het inzicht gekomen, dat de ver- 
dediging van onze vrijheid en onafhankelijkheid grote offers eiste. 
In Nederlandsch-Indië was de toestand bij mijn optreden zo, dat 
zelfs de oorlogsvoorraden waren aangetast vanwege de voorgeschre- 
ven bezuiniging. 

De Voorzitter: Over Nederlandsch-Indië zullen wij u later nog 
horen. Wij hebben het verhoor nu beperkt tot het Westelijk half- 
rond. 

A. Hetzelfde geldt voor Suriname en Curaçao. Ook hier was tot 
1937 zelfs niet gedacht aan de mogelijkheid, dat deze gebiedsdelen 
zouden kunnen worden betrokken in een conflict, waarin het moe- 
derland was gewikkeld. Dit is de verklaring van het feit, dat bij mij11 
optreden, toen de oorlogsdreiging langzamerhand duidelijker werd, 
op het gebied van de defensie practisch niets gedaan was. 

Deze gebiedsdelen zelf treft daarvoor geen verwijt, omdat er een 
bepaling was in de Staatsregeling van Curaçao en van Suriname, dat 
alle kosten voor de verdediging zouden worden gedragen door het 
moederland. Ik inoge tot lof van Curaçao zeggen, dat dit heeft be- 
sloten, tijdens de oorlog, vrijwillig een bijdrage te leveren voor de 
verdediging van het eiland, hoewel het daartoe volgens de wet niet 
verplicht was. 

Ik geloof, áat het goed is, dit als achtergrond van het zehele Se- 
beuren en de regeling en organisatie van onze verdediging in aan- 
merking te nemen. Niemand heeft vroeger ooit gedacht aan de 
mogelijkheid, dat de gebiedsdelen in de West betrokken zoubeii 
kunnen worden in een of ander conflict, vandaar, dat aan hun 
defensie tot 1937 practisch niets was gedaan. 

een mondeling onderhoud tegen de Geer gezegd, dat ik ?r prijs op D, ~ ~ ~ ~ ~ i t t ~ ~ :  1k dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
stelde f 100 000 te krijgen voor de aanschaffing van het mxs t  nood- het verhoor. 
zakelijk materiaal voor de verdediging van Suriname. De Geer heeft 
dit toegestaan; het bedrag kwam ten laste van de Nederlandse be- Ch. J. I. M. W ~ ~ ~ ~ ~ .  
groting. 

Die gelden zijn besteed voor de aanschaffing van geschut, zodat 
er althans iets werd gedaan aan de verdediging van Suriname. 

45433. De Voorzitter: De verdediging was van belang met het 
oog op het bauxiet! 

ALGERA, voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

DASSEN. 
DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 22 MAART 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Dassen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Jhr. DIEDERIK JACOB HERMAN NICOLAAS 
DEN BEER POORTUGAEL, 

oud 38 jaar, wonende te Eindhoven, gepensionneerd kolonel der 
Koninklijke marechaussee. 

Hij legt de eed af als getuige. 

45436. De Voorzitter: Misschien kunt u beginnen met mede te 
delen, hoe de situatie met de marechaussee was bij het begin van de 
oorlog en op welke wijze de marechaussee, die onder uw bevelen 
stond, naar Engeland is gegaan. 

A. Dat begint dan met de nacht van 9 op 10 Mei 1940, toen ik 
werd opgebeld, ik meen door de commissaris van politie te Breda, 
dat de Duitsers de grens hadden overschreden en ons land waren 
binnengevalien. Daarop is alarm gemaakt en zijn natuurlijk de nodige 
voorbereidingen, die al getroffen waren, uitgevoerd. Als divisiecom- 
mandant was mijn standplaats den Bosch, en ik ben dus met mijn 
brigade gegaan naar het punt, waar wij moesten samenkomen, dat 
was Waalwijk, het concentratiepunt. Daar is de divisie langzamer- 
hand binnengestroomd. Ook een gedeelte van de tweede divisie heeft 
zich daarbij aangesloten; dat was van majoor, toen kapitein Suylen, 
districtscommandant te Nijmegen. Het is wel een zware wissel, die u 
op mijn geheugen trekt, want het is negen jaar geleden. Ik heb allerlei 
documenten bij mij, welke ik u gaarne wil overleggen. 

Wij waren dus in Waalwijk en wisten niet, wat er zou gebeuren. 
De divisie was onder het commando gesteld van de commandant van 
de IIlde legerdivisie, die in Vught lag, dat was indertijd generaal 
van Nijnatten, van wie wij verder onze bevelen kregen. De oorspron- 
kelijke opzet was, dat de divisie eerst zou gaan naar Waalwijk en 
vandaar naar een punt, gelegen midden in de weilanden, ik ben de 
naam vergeten, in de richting van Utrecht. Daar zou de divisie ge- 
concentreerd worden en zou vandaar naar den Haag marcheren. Daar- 
van is niets gekomen, want 's avonds in Waalwijk, toen het grootste 
gedeelte van de divisie geconcentreerd was, is er bericht binnengeko- 
men van de troepencommandant van de IIIde legerdivisie, dat men 
met het oog op de parachutisten en het behulpzaam zijn van de 
Franse colonnes, die ons land zouden binnenkomen, naar Breda 
moest marcheren. Vandaar dat de divisie naar Breda geconcentreerd 
is. 

45437. De Voorzitter: Kunt u even in het kort aangeven langs 
welke route u naar Engeland is gegaan, of zich daarbij bijzondere 
gebeurtenissen hebben afgespeeld en waar u in Engeland is terecht- 
gekomen? 

A. In Breda heeft een Franse commandant ons gevraagd, of wij 
de weg en de brug bij Rijsbergen konden repareren, die met het oog 
op de neutraliteit naar net zuiden was opgeblazen. Daarvoor stond 
de Franse tankdivisie klaar om ons land binnen te komen. Ik heb de 
burgemeester van Breda opgebeld en gevraagd, of hij mensen kon 
sturen om de weg te repareren. Er zijn vele mensen gekomen; de 
sloot, die er doorheenliep, is dichtgegooid. Toen ben ik eens aan de 
overkant gaan kijken naar de tankdivisie van de Fransen, maar hoe 
goed ik ook heb gekeken, ik heb geen enkele tank gezien. Ik heb ook 
heel weinig Fransen gezien. De enige, die mij later is gepasseerd, was 
een Franse generaal, die vroeg, of hij in de buurt van Amsterdam 
was. Toen kwamen er wat motoren met zijspan, van die dingen, die 

wij al lang hadden afgeschreven. Er zaten Franse soldaten met 
mitrailleurtjes in. Er zijn nog drie heel aftandse pantserwagens voor- 
bijgekomen. En dat was de gehele Franse tankdivisie! 

45438. De Voorzitter: Wanneer is u de terugtocht begonnen? 

A. Van 11 op 12 Mei. 

45439. De Voorzitter: Langs welke route? 

A. Daarop zijn wij eerst naar Roosendaal gegaan, waar wij een 
Frans liaison-officier hebben ontmoet, die weer met hele verhalen 
over tankdivisies kwam, die wij zouden kunnen opwachten, maar 
die niet kwamen. Wij moesten trouwens de kazerne uit, want deze 
werd gebombardeerd. Daarop zijn wij eerst naar Hoogerheide ge- 
gaan om te proberen via Zeeland nog in den Haag te komen. De 
Moerdijkbrug was in de tussentijd bezet; daar konden wij niet over. 
In Hoogerheide hebben wij overnacht, vervolgens geholpen om bet 
vliegveld Woensdrecht nog wat te bewaken en daarna kregen wij 
bericht, dat de weg naar Zeeland over Goes, dus de route ten noorden 
van de Schelde, al door de Duitsers was bezet en dat er gem sprake 
meer van was, dat wij daar over konden komen. Bovendien leek het 
ons ook minder wenselijk die route te nemen, want als je de Duitsers 
achter je aan kreeg. zat je als een muis in de val. Wij hebben toen 
van Hoogerheide uit getracht, via Antwerpen, in Zeeland te komen, 
wat ons na enige moeilijkheden wel is gelukt. De Belgen hielden ons 
eerst voor franctireurs en dachten, dat wij verklede Duitsers waren. 
Ik werd met twee pistolen op mijn borst ontvangen. Wij moesten 
daar de hele dag rondzeulen. 

45440. De Voorzitter: Bleef u in marechausseeverband bij el- 
kaar? 

A. Ja. Eerst toen ik een majoor van de gendarmerie ontmoette, 
die ik van vroeger kende, was de zaak opgeiost. Wij werden naar de 
Bal-kazerne gebracht en daar maakte men gebruik van ons om de 
Duitse dispersé's te attraperen. Er waren ongeveer een 500 of 600 
Nederlandse soldaten. Dit is niet geheel juist. De dispersé's waren 
natuurlijk de gevluchte Nederlandse soldaten. De Duitsers, die er 
tussen zouden zijn (dezen bestonden echter, naar ik meen, meer in de 
phantasie der Belgen), zou men infiltristen kunnen noemen. 

De 500 à 600 man slaat dus op de Nederlandse soldaten. Men 
heeft ons gevraagd, of wij de Duitsers er uit wilden halen. Telkens, 
wanneer wij de mensen opgesteld hadden, kwam er luchtalarm en 
verdween alles in de schuilkelders. Het heeft enige uren geduurd en 
toen heb ik gezegd: goedschiks of kwaadschiks, ik ga door dl: tunnel. 
Wij hebben 's nachts gereden van Antwerpen door de tunnel naar 
Hulst, waar wij weer contact hebben opgenomen met de Fransen. 
In overleg met een Frans generaal hebben wij de diensten van de 
marechaussee in verband gebracht met de Franse troepen, die daar 
waren. Daarna is er gepatrouilleerd op parachutisten en zijn de 
dispersé's, de uitgeweken soldaten, opgevangen en in een bepaalde 
hoek van Zeeland bij elkaar gedreven. Intussen waren daar ool; ge- 
komen overste Granpré Molière en de schout-bij-nacht van der 
Stad. Deze laatste trad op als opperbevelhebber Land- en Zeemacht. 
Deze heeft toen opdracht gegeven aan overste Gratzpré Molière, dat 
vermoed ik althans, om daar de troep weer in verschillende onder- 
delen onder te brengen, er weer afdelingen van te maken. Als ik mij 
niet vergis, heb ik toen mijn divisie in twee afdelingen verdeeld. Wij 
hebben toen als officieren aangetrokken kapitein van Tienhoven en 
luitenant Bredt, beiden van de rijdende artillerie; het was natuurlijk 
lastig, omdat ik geen enkele adjudant had. Er is toen veel met de 
Fransen gewerkt en er is een afdeling van 100 man onder kapitein 
Ellens naar Zuid-Beveland gestuurd. Wij vonden dat heel jammer, 
omdat we wel begrepen, dat hij wel naar de overkant kon komen, 
maar dat hij niet meer kon terugkomen. Zij zijn ook allen gevangen- 
genomen. Het laatste, dat ik er mij van herinner, is, dat ik telefo- 
neerde met de districtscommandant in Vlissingen, Losecaat van Nou- 
huys, die zei: de Duitsers komen, wij kunnen niets meer doen; ik 
hang af, want ik moet mij overgeven met mijn afdeling. 



Daarna hebben wij opdracht gekregen van de opperbevelhebbzr 
om ons te begeven naar het vliegveld Nantes, waar een oefenschool 
was van Nederlandse vliegers. Wij zijn toen gemarcheerd naar 
Grevelingen, en vandaar naar Abbeville, via Montreuil. We hebben 
toen een heel eigenaardige opdracht gekregen, via de opperbevel- 
hebber, namelijk om verschillende mensen, dispersé's, op te vangen, 
die in Montreuil en omstreken zouden ronddolen. 

45441. De Voorzitter: Welke opperbevelhebber? 

A. De schout-bij-nacht van der Stad. Omdat Nederland zich had 
overgegeven - Zeeuwsch-Vlaanderen ging toen door -, was hij 
op dat moment opperbevelhebber, zo tekende hij zich. De overste 
Beckmarz, van de genie, kwam mij zeggen namens de opperbevel- 
hebber, dat ik mij eerst naar Montreuil moest begeven en daar tot 
taak had al die dispersé's op te vangen. Wij hadden al bemerkt, dat 
zich daar ongeveer niemand bevond, dat sporadisch enkele soldaten 
op een fietsje door het land zwierven, maar van veel betekenis was dit 
niet. Ik had er eigenlijk het land aan, want ik had direct naar 
Abbeville willen gaan, want voor mijn autobussen had ik haast geen 
benzine meer. Er was mij gezegd, dat er in Abbeville een grote dump 
was van de Engelsen en daar kon ik bijtanken. Maar, zoals de 
Engelsen zijn, het was 6 uur en na 6 uur, oorlog of geen oorlog: 
de zaak was gesloten; dan kon je gaan eten, want je kwam voor niets. 
Ik vreesde dus dit als gevolg van het oponthoud in Montreuil. 

Wij hebben een paar Hollandse officieren opgevangen, die onder 
geleide van politietroepen aankwamen. Ik heb hen overgenomen en 
medegenomen. Blijkbaar dacht men, dat er met hen iets aan de hand 
was. De een was luitenant Ballot, die later in Engeland adjudant van 
de Minister is geweest. 

45442. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Werd hij daar 
zo'n beetje opgebracht? 

A. Ja, hij was met nog een officier. Er kwam een auto met 
mensen van de politietroepen en die twee officieren er in. Zij waren 
suspect. Wij hebben hen overgenomen en een onderzoek ingesteld. 
Toen bleek, dat er eigenlijk niets aan de hand was. Luitenant Ballot 
is commandant van het vliegveld in Woensdrecht geweest. Er kwa- 
men allerlei berichten, die op niets leken. Er kwam b.v. op een 
gegeven moment een sergeant bij mij met een majoor-dominee, die er 
met de kas van door was. 

45443. De Voorzitter: Van het Nederlandse leger? 

A. Ja. Die majoor bleek niet geheel zuiver te zijn geweest. Ieder, 
die klachten had of die iets raar vond, kwam bij ons. 

In Abbeville was de dump gesloten. Daar hebben wij overnacht. 
Wij, mijn adjudant en ik, zouden naar de divisiecon~mandant van 
de Fransen in Amiens gaan. De volgende morgen was de tank ge- 
bombardeerd en in brand geraakt. Toen wij vertrokken waren, is liet 
hotel, waar wij overnacht hebben, ook in vlammen opgegaan. Halver- 
wege Amiens kregen wij bericht: Keer gauw terug! De Duitsers zijn 
al in Amiens. Ik ben teruggekeerd naar de divisie, die op weg nasr 
Rouen, vlak bij Abbeville, stond en die een hevig bombardsinent 
heeft gehad. Meestal gingen wij langs de weg liggen. In dit geval 
echter zijn wij in en onder de autobussen gebleven en juist op de 
plaats, waar wij anders geschuild zouden hebben, vielen de bommen. 

Als gevol6,van het feit, dat ik geen benzine meer had, heb ik de 
helft van mijn wagens moeten afdanken. Ik heb de benzine er uit 
gehaald om de andere wagens op  gang te brengen. Wij hebben daar 
'van 's morgens zes uur gestaan tot 's middags vier uur en konden 
werkelijk geen centimeter naar voren of naar achteren komen, want 
de gehele weg was één blok vluchtelingen. 

45444. De Voorzitter: Was u de cominandant van de mare- 
chaussee? 

'4. Ja. Ik heb de grootste moeite gehad, toen ik uit Amiens 
kwam, bij mijn divisie te komen. Om vier uur heeft de weg zich op- 
gelost en kwam er een beetje schot in. Een groot gedeelte van de 
mensen is toen per rijwiel naar Rouen gegaan. Wij zijn met ongeveer 
de helft van de wagens naar Rouen doorgegaan. 

45445. De Voorzitter: Bent u ten slotte in Brest terechtgekomen? 

-4. Ja. Op de weg naar Rouen ben ik vooruitgegaan om kwartier te 
maken en vlak bij Rouen hebben wij overnacht. De volgende morgen 
heb ik geprobeerd in Rouen aan levensmiddelen en dergelijke voor 

mijn mensen te komen. Dit was ontzettend lastig. Het was bij de 
Franse bureaux echt een warboel. Het heeft de gehele dag geduurd 
en eindelijk, toen jk mijn levensmiddelen had en opdracht wilde 
geven, de spullen te halen, hoorde ik, dat mijn gehele divisie was 
verdwenen. De ondercommandant had mij niet afgewacht - wat ik 
hem zeer kwalijk heb genomen - en is verder gegaan met de divisie, 
zodat ik daar zeker een halve dag aan het zoeken ben geweest. In 
de buurt van Evreux heb ik mijn divisie weer opgevangen. Wij 
hebben daar overnacht in een manege en zijn vandaar naar Laval 
gegaan. Naar alle waarschijnlijkheid is het Lernan geweest en niet 
Laval, doch dat doet weinig ter zake. Hier heb ik voor het eerst 
kunnen uitrusten in een goed bed. Van Laval zijn wij  echtstr reeks 
naar Nantes gegaan. Hier was alles vol en hebben wij veel moeite 
gehad om onder dak te komen. Wij zijn, als ik mij niet vergis, in 
een plaatsje Douvres terechtgekomen, waar wij contact hebben ge- 
maakt met de Franse gendarmerie. In de tussentijd was de Hollandse 
opleiding verplaatst, zodat onze komst geen zin meer had. Wij zijn 
er enige tijd geweest, hebben dienst gedaan met de Franse gendarme- 
rie en kregen daarop opdracht, terug te gaan naar een klein plaatsje 
in de buurt van Caen, Délivrande. 

Hier zijn wij vrij lang geweest en wij hadden er eigenlijk niets te 
doen; wij lagen te wachten om naar Engeland te gaan. Ik heb in 
Cherbourg enige pogingen gedaan om de Engelsen te bewegen, ons 
over te zetten naar Engeland. Dat is niet gelukt. Wij zijn nog een 
keer gevangengenomen door de Fransen in Carentan. Ze hadden 
eerst order uitgegeven, dat de ofiicieren vrij beweging hadden in dat 
gedeelte van Normandië tot Cherbourg, maar achter onze rug om 
hebben ze die order veranderd en ons kleinere bewegingsvrijheid 
gegeven, maar toen wij in Carentan kwamen, ze wisten, dat wij er 
zouden komen, zijn wij er een dag vastgehouden. Later heb ik bij de 
commandant in Caen ernstig geprotesteerd, dat wij zo behandeld 
zijn. In Nantes heb ik ontmoet majoor Koch, die een gedeelte van de 
Nederlandse troepen bij zich had. Ik heb met hem afgesproken om 
samzn te reizen. Ik kon hem helpen, omdat ik nogal veel geld bij 
mij had. Dat kwam door een kwartiermeester in Sluis. Oorspronkelijk 
kregen wij de mededeling van de opperbevelhebber, de schout-bij- 
nacht van der Stad, dat de kwartiermeester er  van door was met 
de kas. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dat was al de tweede. 

A. Die was er rnet een andere kas van door. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Er waren blijkbaar nogal 
fiat kassen! 

A. Dit bleek op een misverstand te berusten. Hij was er niet met 
de kas van door, integendeel. Hij kwam bij ons en zei: ik heb nog 
zovesl geld; wat moet ik daarmee doen? Wilt LI het zolang hebben? 
Ik dacht: dat is altijd gemakkelijk, vooral als je op reis bent, en toen 
heb ik f 22 000 van hem gekregen, die in Frankrijk van veel nut zijn 
geweest, want je kon niet altijd op requisitie leven en ik heb dikwijls 
benzine en levensmiddelen moeten kopen en heb de mensen dikwijls 
geld moeten geven om zich wat te kopen. 

45445. De Voorzitter: U had u zeker als doel gesteld om naar 
Engeland te gaan? 

A. Neen; mijn corspronkelijk doel was den Haag. Wij hebben 
dat geprobeerd, maar dat ging natuurlijk niet. Ik ben zolang mogelijk 
in Sluis gebleven, ook in verband met de berichten, welke wij kregen. 
We weten nu natuurlijk veel meer, maar toen wisten wij niet veel. 

45447. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Had u geen radio? 

A. E i  was wel een radio, maar de berichten waren niet betrouw- 
baar. De ene keer hoorde je: Italië is omgedraaid en gaat met ons 
lileedoen, dan waren de Duitsers hier of daar weer door en je kon 
>i1 die berichten niet controleren. Toen hoorden wij, dat Nederland 
zich had overgegeven. Dat hebben wij eerst ook niet geloofd en zo 
kwamen er 101 berichten, het ene met een grond van waarheid, het 
andere weer niet. 

45448. De Voorzitter: U was in Délivrande; is u toen naar Brest 
gegaan? 

A. U vroeg mij of mijn doel was Engeland. Neen. Dat bericht 
heb ik weer gekregen van de militair attaché in Parijs. 

45449. De Voorzitter: Van de heer van Voorst Evekink? 

A. Ja. 



45450. De Voorzitter: Was die bij u? 

A. Neen, die was in Parijs, maar ik telefoneerde met hem, als ik 
de kans kreeg. 

45451. De Voorzitter: Heeft hij u opdracht gegeven om naar 
Engeland te gaan? 

A. Neen, niet direct. Hij heeft wel gezegd, dat ik het moest 
proberen, en dat heb ik ook geprobeerd in Cherbourg! Daar heb ik 
ontmoet majoor Sas, die op weg was van Berlijn naar Engeland. 

Ik heb wel gezegd: zeg aan de Regering, dat wij hier zitten. Toen 
begreep ik wel, dat het uiteindelijk Engeland moest worden. Oor- 
spronkelijk, toen wij in Nantes waren, was ons doel ons ter beschik- 
king van de Fransen te stellen. 

45452. De Voorzitter: Hebt u bij de overtocht naar Engeland 
verliezen geleden? 

A. Neen. 

45453. De Voorzitter: Met hoeveel man is u in Engeland gearri- 
veerd? 

A. Ik meen zoiets van 350; er waren ook burgerchauffeurs bij. 

45454. De Voorzitter: Dus alles inbegrepen? 

A. Ja. 

45455. De Voorzitter: Waar is u toen terechtgekomen? 

A. Ik heb later in Délivrande een telegram gekregen van generaal 
van Oorschot namens de Minister, dat er in Brest een boot voor ons 
klaarlag en of wij maar naar Brest wilden gaan. Intussen kreeg ik bevel 
de wagens in te leveren van de Franse autoriteiten, dan kon ik de 
volgende dag per trein naar Brest gaan. Ik heb gezegd, dat ik mijn 
wagens wilde houden. De toestand was zodanig, dat ik heel goed 
kon aannemen, dat er de volgende morgen in het geherl geen trein 
zou lopen. 

Men heeft er in toegestemd, dat ik mijn spullen behield. Wij zijn 
met de wagens naar Brest gegaan. Daar zijn wij ingescheept. Ondanks 
overste Beckrnan ben ik met mijn spullen en wagens naar binnen 
gekomen. De Engelsen wilden eerst mijn wagens niet medenemen. 
Toen was de divisie al ingeladen. De Engelsen zeiden: u gaat varen. 

Wij hebben de divisie weer van de boot afgehaald en heel veel 
pour-parlers gehad. Toen is overste Becknlan er weer tussengekomen. 
Hij zeide: ,,Ja, als de Engelsen het nu beter vinden......", waarop ik 
gezegd heb: ,,Er uit. of ik laat u in het hok zetten." Ik heb tegen 
twee marechaussee gezegd: ,,Brengt de overste aan boord." 

Dat schijnt op  de lachlust van de Engelsen te hebben gewerkt, 
want toen was ineens alles goed. Ik heb mijn transport weer inge- 
laden, ook van de militairen van majoor Koch, die ik bij mij had. 
Vervolgens zijn wij naar Plymouth gegaan. In Plymouth zijn wij 
heel prettig ontvangen; wij zijn ontwapend, alle spullen werden ons 
afgenomen en wij zijn als krijgsgevangenen naar Porthcawl gevoerd. 

45456. De Voorzitter: Daar was al een gedeelte van het Neder- 
landse leger? 

A. Ja, dat al eerder was overgekomen. In Porthcawl bleek het 
ons nog meer, dat wij als krijgsgevangenen werden behandeld. Wij 
kregen opdracht onder escorte te lopen naar het kamp, wat ik ge- 
weigerd heb. 

45457. De Voorzitter: Wie was de commandant van het kamp? 

A. Dat was generaal Noothoven van Goor. 

45458. De Voorzitter: Deze was inspecteur van de Nederlandse 
troepen, maar was hij ook commandant van het kamp? 

A. Neen, dat was majoor Sicherer, maar deze had niets in te 
brengen, want de Engelse commandant regelde de zaak en had ge- 
wapende wachten om het kamp. Wij zaten achter prikkeldraad. 

45459. Jonkvrouwe Wttewaaìi van Stoetwegen: Er was toch een 
soort Patriotic School om te zien, met wie men te maken had? 

A. Neen. Onze ontvangst in Engeland was een van de meest on- 
aangename dingen. Zij was schandalig en van laag tot hoog hebben 

wij ons daaraan krom geërgerd. Het spijt mij - generaal Noothoven 
van Goor leeft niet meer -, dat ik moet zeggen, dat ik hem altijd 
kwalijk heb genomen, dat wij daar zo zijn ontvangen en dat de 
Hollandse troepen zo lang achter de Engelse wachten hebben ge- 
zeten. 

45460. De  Voorzitter: Lag de fout bij de Engelsen of bij de 
Nederlanders? 

A. Bij de Nederlanders, omdat zij daarmee genoegen hebben 
genomen. Ik heb geweigerd naar het kamp te lopen en ik heb 
gezegd: Ik wil een auto hebben en behoorlijk naar het kamp worden 
gebracht. Als je de Engelsen eens goed wat zei, dan vonden zij het 
ook. Zij vonden het ook idioot, op zo'n manier behandeld te worden. 

De volgende dag heb ik direct, in tegenwoordigheid van de 
generaal, bij de een of andere Engelse kolonel geprotesteerd tegen 
dc manier, waarop wij daar waren ontvangen en als krijgsgevangenen 
werden behandeld, en verklaard, dat ik daarmee geen genoegen nam. 
Ik heb direct tegen de generaal gezegd: Wanneer u dit wenst te 
bestendigen, dan zou ik nog vandaag naar Londen willen gaan om het 
met de Minister te bespreken; dat neem ik niet. Ik heb tegen de 
Engelsen gezegd: Ik ben hier met een troep, die in Nederland vrij 
goed bekendstaat; ik garandeer de betrouwbaarheid van elke man 
in mijn divisie. Hij zei: Neemt u dan de wacht over. Het gevolg was, 
dat twee uur later de Engelsen zijn afgemarcheerd en wij het kamp 
hebben bewaakt. Er was nog een vervelende liaison-officier, die 
allerlei kleine bezwaartjes had en bijvoorbeeld bepaalde, dat de 
mensen alleen tussen 4 en 9 uur het kamp uit mochten gaan, maar 
na een paar dagen was de toestand vrij normaal en ging alles gewoon 
zijn gang. 

45461. De Voorzitter: Stond u toen onder bevel van majoor 
Sicherer? 

A. Gedeeltelijk wel en gedeeltelijk niet. Voor de kamporders stond 
ik onder zijn bevel, maar voor de meer algemene onder de generaal 
en onder Minister Dijxhoorn. 

45462. De Voorzitter: Dus onder het Departement van Oorlog? 

A. Ja. 

45463. De Voorzitter: Wat heeft u toen gedaan met de mare- 
chaussee? Hebt u haar een bepaalde taak gegeven? 

A. Toen ik er enige dagen was, heb ik met behulp van de toen- 
malige kapitein Kist een ontwerp gemaakt voor de marechaussee, die 
daar helemaal verkeerd zat in dat kamp. De geest van de troepen 
was abominabel en met geen pen te beschrijven. Het was een stel 
bolsjewieken; dat was gewoon niet mooi meer! 

45464. De Voorzitter: Waarom? 

A. De mensen waren gedemoraliseerd, zij waren weggelopen. Het 
waren ook niet de besten, die daar naar toe gekomen waren; het 
waren weggelopen troepen. Er zaten officieren, onderofficieren en 
soldaten. Het was een vreselijk zootje. Er was geen orde in te 
brengen; daar heb ik ook nog heel veel moeite voor gedaan. Ik heb 
ook tegen de generaal gezegd: Hier kan ik niet blijven, wij moeten 
hier weg, want als je een gave appel naast een rotte appel legt, wordt 
de gave appel rot, wordt er in ieder geval niet beter van. 

45465. De Voorzitter: Konden de officieren die mensen niet in 
de hand houden? 

A. Neen. 

45466. De Voorzitter: Waarom niet? 

A. Ik geloof niet, dat het gehalte over het algemeen zo erg 
hoog was. 

45467. De Voorzitter: Het waren toch officieren van het Neder- 
landse leger? 

A. Wat zal ik daarvan zeggen? Het was niet mooi, wat er was; 
het was eigenlijk verschrikkelijk. Het was eigenlijk wel een bewijs, dat 
wij indertijd een goede kijk op de zaak hadden. Ik heb het ook 
duidelijk in het begin gezegd tegen de generaal: U hebt hier een 



afdeling marechaussee en u hebt hier drie beroepsofficieren, we kun- 
nen niet zeggen: zo excellente superieuren, maar waar u toch wat 
houvast aan hebt, dat waren de kapiteins Suylen, van der Kroon en 
van Tienhoven. En verder kapitein Kist en ondergetekende. Wij 
wis,ten wat tucht en orde was en de generaal vond het prettig, 
dat wij er waren. Toen ik tegen de generaal zei: Ik ga naar de 
Minister, wij willen uit dat kamp, zei hij: Als de marechaussee weg- 
gaat, neem ik mijn ontslag, want dan wordt het hier moord en 
doodslag. 

45468. De Voorzitter: Wat was uw plan? 

A. Ik had mijn marechaussee. Ik heb mijn plan aan de Minister 
voorgelegd en die was er ook zeer vóór. Ik wilde daarvan een grote 
eenheid maken, die bewapenen met pantsers en motoren met mi- 
trailleurs. Dan daarbij doen andere afdelingen en wat er verder goed 
was aan troepen, met enkele officieren, van wie wij dachten, dat het 
nol: wel ging, en daarvan eigenlijk het kernpunt te maken, waarmede 
wij later in Nederland zouden terugkomen. 

45469. De Voorzitter: Is er niet aanvankelijk een poging gedaan 
om de marechaussee afzonderlijk te houden en die te bestemmen 
voor een politietaak, wanneer Nederland Pater bevrijd was? 

A. Ja; dat werd zeer toegejuicht. De Minister was er vóór. Ik ben 
in Londen geweest ei1 heb dat met de Minister besproken. Hij vond 
het prachtig. De Minister is later nog in het kamp geweest en heeft in 
tegenwoordigheid van alle officieren gezegd, dat ik met mijn plan 
zou komen en dat hij dat zo mooi vorid. Ik ben toen Engeland door- 
gegaan om een plaats te zoeken, groot genoeg om die troepen te 
legeren. Tot mijn grote verwondering echter moest ik veertien dagen 
later weer bij de Minister komen, die zei: het is af, er gebeurt niets; 
de marechaussee blijft daar en daar wordt een compagnie van 
geformeerd. 

45470. De Voorzitter: Is er in die tijd niet een oproeping geweest 
om zich op te geven voor de luchtvaart in Nederlandsch-Indië? 

A. Niet dat ik mij herinner. Het is mogelijk! 

45471. De Voorzitter: E r  is een brief van de inspecteur van de 
Nederlandse troepen, generaal Noothoveil van Goor van 26 Augus- 
tus 1940, waarin deze schrijft: 

,,Bij de compagnie mobiele marechaussee had de opgave voor 
de Luchtvaart in Nederlandsch-Indië het karakter van een protest 
tegen de inlijving bij het Legioen. 

In  overleg met den Commandant der Nederlandsche Troepen 
te Dan y Cray en met den Commandant der Koninklijke Mare- 
chaussee, den majoor jhr. den Beer Poortugael, hebben wij deze 
opgave voorloopig achtergehouden. Het moge U echter vol- 
doende zijn, dat nagenoeg de geheele mobiele marechaussee zich 
genegen heeft verklaard." 

Is u daarvan iets bekend? 

A. Ik kan er mij op het ogenblik niets van herinneren. Mijn ge- 
heugen heeft mij, vooral in die dagen, zeer sterk in de steek gelaten. 
Tussen het moment, waarop ik van huis ging, en Sluis, dat is vijf 
dagen, heb ik niet geslapen en ben ik niet uit de kleren geweest. Het 
was alles de commandant. De commandant moest aan de telefoon 
komen, de commandant moest dit en de commandant moest dat doen. 
Ik ben ook op een gegeven moment in elkaar gezakt. 

De Voorzitter: Maar dit was in Augustus. 

A. In de eerste maanden heeft mijn geheugen zo geleden, dat ik, 
toen ik op een gegeven moment o.a. de voornaam van mijn vrouw 
moest opgeven, mij deze niet kon herinneren. 

45472. De Voorzitter: Dit was een nogal belangrijk iets, omdat 
de Minister van Defensie aan de inspecteur van de Nederlandse 
troepen heeft teruggeschreven: 

,,Met leedwezen heb ik uit Uwen brief 34 P vernomen, dat bij 
de Compagnie mobiele marechaussee de opgave voor de lucht- 
vaart in Nederlandsch-Indië het karakter van een protest tegen de 
inlijving bij het Legioen had aangenomen. Ik verzoek u den 
majoor jhr. den Beer Poortugael namens mij te willen doen 
kennen, dat ik hem en mede de 'bij het wapen der Koninklijke 
Marechaussee dienstdoende officieren ten volle verantwoordelijk 

stel voor den geest onder bedoeld personeel en dat ik, hoe on- 
gaarne ook, niet zal nalaten om, indien die geest te wenschen 
overlaat, de meest krasse maatregelen te nemen." 

Dit was een vrij scherpe beschuldiging, zodat ik moet vermoeden, 
dat u er wel iets van weet. 

A. Neen. Er zijn heel veel haken en ogen geweest. Dit herinner 
ik mij echter niet. Het is heel goed mogelijk, dat het nooit te mijner 
kennis is gebracht. Men heeft mijn positie gewoon ondergraven als 
een konijnenhol. Men heeft mij mijn compagnie afgenomen. Ik had 
er niets meer mede te maken. 

45473. De Voorzitter: Maar de marechaussee wenste blijkbaar 
niet ingelijfd te worden. 

A. Dat is mij niet bekend. 

45474. De Voorzitter: U stond toch op het standpunt om zelf- 
standig te blijven en niet ingelijfd te worden? 

A. Dat kon toer1 niet meer. Ik heb er mij heftig tegen verzet en 
er met de generaal en met de Minister ernstige discussies over gehad. 
Ik heb het echter verloren. 

45475. De Voorzitter: Is er niet een splitsing geweest, in die zin, 
dat een deel naar Londen is gegaan, de ouderen, die administratieve 
en bewakingsfuncties kregen? 

A. Zegt u maar gerust portiersfuncties! 

45476. De Voorzitter: Terwijl een ander deel is ingedeeld bij de 
troep en het derde deel is gevormd tot een compagnie mobiele 
marechaussee? 

A. Die was mij geheel uit de hand geslagen. Ik bleef inspecteur 
der Koninklijke marechaussee, maar dat was een doekje voor het 
bloeden. 

45477. De Voorzitter: Dat was alleen een administratieve functie? 

A. Ja. 

45478. De Voorzitter: Die mobiele marechaussee is toen naar 
Extleton gegaan volgens generaal Kruls. Deze schrijft op  blz. 133 
van zijn boek: 

,,Op 2 Januari ging nl. de Compagnie mobiele marechaussee 
naar Extleton, terwijl de laatste troepen, die nog in de buurt 
van Porthcawl belast waren met vliegveldbewaking, naar 
Congleton werden overgeplaatst." 

A. Op 3 October is de gehele marechaussee naar Congleton 
gegaan. 

45479. De Voorzitter: Welke taak had de marechaussee daar? 

A. Oefenen met de troepen, Hiermede had ik verder geen be- 
moeienis. De politie-afdeling deed zo'n beetje militaire politiedienst: 
verbalen opmaken van diefstallen en dergelijke dingen. 

45480. De Voorzitter: Wie is de opvolger geweest van de heer 
Sicherer als kampcommandant? 

A. Overste Sas. 

43481. De Voorzitter: En daarna? 

A. Ik. 

45482. De Voorzitter: In  Porthcawl? 

A. Ja. 

45483. De Voorzitter: Hoe lang? 

A. Tot het kamp opgeheven werd. 

45484. De Voorzitter: Dus tot de troepen naar Congleton gingen. 

A. Ik ben achtergebleven tot eind October 1940. Toen ben ik 
naar Congleton gegaan. 



45485. De Voorzitter: Wie werd daar de kampcommandant? 

A. Daar was een kantonnement en de commandant was majoor 
Doonnan, nu generaal Doort~za~z. 

Ik herinner me nu de naam Extleton weer. Het was zo iets als 
Wassenaar hier. Bij Congleton was een gehuchtje, dat daar eigenlijk 
nog bij hoorde. Daar is indertijd ook die pantserformatie gekomen 
van kapitein Kist. De compagnie mobiele marechaussee is toen om- 
gezet in een pantserformatie. Zij stond oorspronkelijk onder kapitein 
Suylen en het kan best zijn, dat zij op 2 Januari naar Extleton is 
gegaan. Later is zij naar Ranton Abbey gegaan. 

45486. De Voorzitter: Hebt u ook iets te maken gehad met de 
bewaking van Maidenhead? 

A. Neen. 

45487. De Voorzitter: Dus van de quaestie tussen het Departe- 
ment van Oorlog en dat van Justitie weet u ook niets? 

A. Neen. 

45488. De Voorzitter: En van de rol, die de heer van 't Sant 
daarbij heeft gespeeld? 

A. Neen. Ik heb van 't Sant alleen in het begin ontmoet en ik 
heb toen nag wel eens met hem gesproken. De hele boel was mij 
uit de hand geslagen. 

45489. De Voorzitter: Wie is de commandant geweest in Maideri- 
head? 

A. Als ik mij niet vergis, was het adjudant de Ruysscher, zen 
onderofficier. 

45490. De Voorzitter: Welke functies hebt u verder gehad in 
Engeland, nadat u kampcommandant bent geweest in Porthcawl? 

A. Het was alles zo vaag. Vandaag hoorde je iets en dan plaatste 
ik een man over van Congleton naar Manchester voor een taak, 
maar dan hoorde ik: dat kan niet, want die man is al lang weg, die 
heb ik al ergens anders voor bestemd. Het ging zo raar, dat ik 
eigenlijk niet meer wist, wie ik had en wat ik kon commanderen. 

45491. De Voorzitter: Waar was u commandant van? 

A. Eigenlijk van niets. 

45492. De Voorzitter: Had u geen manschappen onder u? 

A. Ja; als z.g. inspecteur van de Koninklijke marechaussee had 
ik eigenlijk de hele boel onder mij, maar ik had niets te vertellen. 

45493. De Voorzitter: U had dus ook het bewakingsdetachement? 

A. Ja, dat was het enige eigenlijk, maar ik had verder niets te 
vertellen. 

45494. De Voorzitter: Was het een honoraire functie? 

A. Het leek wel zo. Het was iets, dat een dagelijkse ergernis voor 
mij is geweest, een dagelijkse ruzie met de generaal. Het speet mij, 
want het was een prettige man, maar ik heb eigenlijk al die tijd, van 
's morgens tot 's avonds, zitten vechten en proberen er iets van te- 
recht te brengen. 

45495. De Voorzitter: Waar vocht u voor? 

A. Om de marechaussee weer bij elkaar te brengen en er een 
ordentelijk geheel van te maken. 

45496. De Voorzitter: Wie wilde er geen ordentelijk geheel van 
maken? Was het de Minister? 

A. Ja, wat moet ik daarop nu zeggen? . 
45497. De heer Dassen: Is eigenlijk achteraf bezien - het is 

natuurlijk veel gemakkelijker nu achteraf daarover te oordelen dan 
van het begin af -, de idee om de marechaussee als eenheid bij 
elkaar te houden met als taak de voorbereiding van haar taak in 
Nederland niet te boud? Men kon toch in 1940 voorzien, dat de 

oorlog langer zou duren dan drie maanden. Ik kan mij voorstellen, 
dat men niet graag zag, dat daar een groep van voortreffelijke man- 
schappen jaren, als het ware, werd voorbereid voor een politionele 
taak in Nederland, want de oorlog was nu eenmaal een feit, waar- 
mede men moest rekening houden. 

A. Dat dachten wij ook. Wij hebben er met de Minister over 
gesproken, dat wij eventueel in het Engelse leger ingezzt zouden 
worden. Dan had ]e ten minste een flinke kern gehad, maar het 
oorspronkelijke, het hoofddoel, was - het is niet nodig geweest, 
maar dat wisten wij toen niet; wij wisten niet, wanneer de oorlog 
zou aflopen en wat er zou gebeuren of hoe wij in Nederland zouden 
terugkeren; de gedachte was toen natuurlijk, dat hier alles in handen 
van de N.S.B. zou zijn en dat er krachtig weerstand zou worden 
geboden - om als kern in Nederland op te treden. 

Wij hadden gedacht: wij komen met een afdeling marechaussee 
als met een grote macht; wij gaan b.v. naar Amsterdam en gaan 
Amsterdam zuiveren. Wij trekken goede mensen aan, maar men 
heeft hier een kern. 

Dat heeft de Minister ook altijd gaarne gewenst. Oorspronkelijk 
is het voor mij geheimgehouden, maar op een avond, toen generaal 
Noothoven van Goor en ik ontzettende ruzie hadden - misschien 
was er nog een klein borreltje bij gedronken -, heeft hij zich laten 
ontvallen: Je hebt wel gedacht, dat de Minister je dat aangedaan 
heeft, maar dat heb ik je aangedaan. 

Nadat ik toestemn~ing had gekregen naar de Estate te gaan en 
deze gekocht zou worden of al gekocht was, heeft de generaal tegen 
de liason-officer kolonel Jones, van wie ik ook niet veel moois zou 
kunnen vertellen, gezegd: Als de marechaussee weggaat, kunnen wij 
ons wel oprollen. Zonder dat gaat het niet. Wij moeten coûte que 
coûte zien de marechaussee hier te houden. Kolonel Jones is naar 
het War Office gegaan en heeft gesproken met generaal Gowrìe. 
Generaal Goivrie heeft tegen het War Office gezegd: Dat gaat niet! 
Het War Office heeft tegen de Minister - maar daar heb ik niet bij 
gestaan - gezegd: Het gebeurt niet! 

45498. De Voorzitter: Dat betekent, dat de marechaussee bij de 
andere Nederlandse troepen bleef! 

A. De resultaten zijn niet uitgebleven. 

45499. De Voorzitter: Was de marechaussee daarin opgelost? 

A. Het werd een mislukking. Eerst werd er van alles beloofd. 
De compagnie zou onder de marechaussee blijven. Geen andere 
officier zou er bij komen. Het is echter op een mislukking uitgelopen. 
Het werd ons op alle mogelijke manieren onaangenaam en moeilijk 
gemaakt. Ons werd verweten, dat wij ons op een afstand hielden 
en dat wij ons superieur voelden. Aan de andere kant werd van ons 
gevraagd, dat wij contrôle op de officieren zouden uitoefenen, in die 
zin, dat wij hen onder de duim zouden houden. Als de zaak volledig 
dronken thuiskwam, moesten wij de heren op hun nummer zetten. 

45500. De Voorzitter: Dus u fungeerde als militaire politie? 

A. U kunt het niet bepaa!d militaire politie noemen. Ons werd 
een zekere gezagspositie tegenover de officieren gegeven. Als men 
niet met die heren uitging naar allerlei dronkemanspartijtjes, dan 
beklaagden zij zich er over, dat de marechaussee zich superieur 
voelde, en dan kregen wij het nog op onze boterham ook. 

45501. De Voorzitter: U zegt nogal wat over de houding van 
de officieren. Wat u hier verklaart, is niet zo gunstig. 

A. Als u eens een rapport wilde vragen in Haverfordwest, dan 
zou u eens wat te horen krijgen! 

45502. De Voorzitter: Hoe kwam dat zo? 

A. Ja, het was er een bende! 

45503. De Voorzitter: Wist de Minister dat? 

A. Ik geloof, dat die troep is overgeplaatst van Haverfordwest 
naar Porthcawl. 

45504. De Voorzitter: Waren het infanteristen? 

A. Er zat van alles tussen. 



45505. De Voorzitter: Hoe groot was die troep? 

A. Dat weet ik niet. Het was alles verspreid. Er waren officier~n 
bij, die eigenlijk geen officier waren, die de grootste vertrouwens- 
posities hadden en die als korporaal waren overgekomen. 

De generaal luisterde naar deze mensen, die alles moest, "n voor- 
bereiden. 

Er  was o.a. een korporaal van de autotractie. Hij kwam in 
Engeland, heeft een paar sterren op zijn jas gezet en was toen de 
grote man van de auto's. Een kapitein, die hiervan op de hoogte 
was, was zelf ook een groot man. Later is alles uitgekomen en zijn 
zij gestraft; de een is een jaar naar het detentiewerk gegaan en de 
ander is ontslagen. Er zijn meer officieren ontslagen. Ik heb zelf in 
comn~issies gezeten om officieren te ontslaan. Het zat bij mij zo 
hoog. U zou hierover het oordeel kunnen horen van kolonel Rist 
en kolonel van der Kroon. 

45506. De Voorzitter: Dit betekent dus, dat er een tekort was 
in de handhaving van de tucht? Is hierop nooit de aandacht van de 
Minister gevestigd? 

A. Ja. Eerst was het in handen van majoor Sicherer. Dit was een 
beste man, een allerbraafste kerel, maar als commandant was !let 
ciets. Iedereen deed, was hij wilde. Het was in één woord een zootje. 

De Voorzitter: Ik vind dit een ernstige beschuldiging. 

A. Ik heb zoëven mijn twee vingers in de hoogte gestoken en 
ik vertel het precies, zoals wij het daar vonden. Ik mag er geen mooie 
doekjes om winden en zeggen, dat het wel ging. 

45507. De heer Dassen: Is er geen verbetering in gekomen? 

A. Op de duur wel; toen is overste Sas gekomen. Ik ben naar 
Londen gegaan. 

45508. De Voorzitter: Het is dus een quaestie van een paar weken 
geweest, want overste Sas zat al vrij spoedig in Canada. Hij is, 
meen ik, in September daarheen gegaan. Het geval moet zich dus 
beperken tot een heel korte tijd. 

A. Toen is het nog niet zo heel veel verbeterd. 

45509. De Voorzitter: En toen u commandant was? 

A. Die is geheel uit elkaar geslagen. De opperwachtmeesters waren 
inderdaad te oud, die konden dat kampleven niet meer aan. Er waren 
mensen bij van 60 jaar. Wij hebben geprobeerd, daarvoor een op- 
lossing te vinden. De een heeft een betrekking gekregen in Londen, 
een ander heeft een betrekking gekregen in Fleetwood, bij de Neder- 
landse vissers. Ik had er uit begrepen, dat die mensen een behoorlijke 
betrekking zouden krijgen, maar het kwam er op neer, da: zij portier 
werden bij de verschillende Ministeries. Dat was heel droevig, maar 
zij, niet de opperwachtmeesters, maar de autoriteiten in Londen, 
vonden het mooi. Die mensen moesten een blauw uniform dragen 
terwijl de anderen in khaki werden gestoken. Ze werden als het ware 
als parademannetjes door Londen gestuurd. 

45515. De Voorzitter: Had u te maken met de compagnie Mobiele 
Marechaussee? 

A. Eigenlijk niet. 

45516. De Voorzitter: Wat is daarmede gebeurd? 

A. Daar is dal pantser voor gekomen. Ze hebben in Stafford, in 
dat klooster, dat afgebrand is, gezeten. Dat was een tactische ernheid 
en dat hoorde onder de commandant van het bataljon. Dat zijn ge- 
weest majoor Doornzarz en majoor de Ruyter van Steveninck. Later 
is daarvan een brigade geformeerd en die is gekomen onder kolonel 
van Voorst Evekink. 

45517. De Voorzitter: Is u altijd gebleven binnen het verband van 
de Prinses Irene-Brigade? 

A. Daarmede heb ik nooit iets te maken gehad. Eerst is kolonel 
Phaff opgetreden als brigadecommandant. Die was toen ook comman- 
dant van de troepen. 

45518. De Voorzitter: Wie heeft generaal Noothoven van Goor 
vervangen als inspecteur? 

A. Generaal Phaff. 

45519. De Voorzitter: Welke was later uw functie? 

A. Eerst zogenaamd inspecteur van de marechaussee, maar dat 
was een wassen neus. Ik had een bureau en nog mijn adjudant en een 
paar schrijvers. Daar kwam wat administratie en ik had z.g. ook de 
bevordering. 

A. Ik heb er hoge ruzie om gehad. Ik heb de meest onaangename 
dingen gehad met de generaal. Ik kreeg te horen, dat ik me niet zo 45520. De Voorzitter: Was dat een poging Om u te 
populair wist te maken als majoor Sicherer en overste Sas. karteren? 

45510. De Voorzitter: Toen u commandant was, kon u toch de 
orde handhaven? U had daartoe de bevoegdheid. 

A. Ja. Er is ook behoorlijk onder gerommeld, maar dit werd ook 
weer niet gesanctionneerd. Als ik officieren, die om elf uur thuis 
moesten zijn en om drie uur 's nachts nog in het hotel zaten, de 
volgende dag op het matje liet komen en hierover een nota schreef, 
dan kreeg ik geen antwoord. Ik was alleen maar kampcommandant. 
De generaal zei: Vind je dat nu zo erg? Het zijn jonge kerels! 

A. Er was eigenlijk niets meer voor mij. Men had de gehele divisie 
uit elkaar gerukt en daar hing ik wat boven. Ik heb later de generaal 
er over gesproken en gezegd: Kan ik misschien iets doen in uw staf? 
Ik dacht: Dan zit ik dicht bij het vuur en kan misschien nog iets doen, 
maar veel resultaat heeft dat niet opgeleverd. 

Ik heb toen van de generaal nog de belofte gekregen, dat, als er 
een derde bataljon zou worden geformeerd, ik mijn marechaussee 
weer terugkreeg en weer in divisieverband zou kunnen verenigen. 

Het derde bataljon is er nooit geweest. De divisie is ook nooit 
hersteld. 

45511. ~e voorzitter: UW optreden werd dus door uw superieur 45521. De Voorzitfer: Heeft die functie geduurd tot het eind van niet gedekt? de oorlog7 

A. Neen. 

45512. De Voorzitter: Bedoelt u daarmee alIeen de generaal? 

A. Niet alleen de generaal, maar ook de officieren, die in de staf 
van de generaal zaten. Daarmee had de generaal een heel slechte 
keus gedaan. 

45513. De Voorzitter: Wat is er later met die officieren gebeurd? 

A. Ze hebben allemaal hoge functies gekregen. Eén heeft het zelfs 
tot overste gebracht. Er zijn er ook weggegaan. Er zat ook een 
kapitein, die was eerst lichtmatroos geweest. Hij was ook iii de staf 
van de generaal en maakte ook orders, kapitein Kerkhoven. 

45514. De Voorzitter: Kunt u een kort overzicht geven, wat er 
verder met de marechaussee gebeurd is? 

A. In 1942 is de generaal gestorven. Met generaal Phaff wilde ik 
niet in zee gaan en ik heb de Minister verzocht mij op  nonactief te 
stellen. Ik was president van de krijgsraad. Ik kon geen presiderit 
blijven. Ik liep er bij! 

45522. De Voorzitter: Hebt u later een werkelijke functie ge- 
kregen? 

A. In 1943 heeft de toenmalige chef Militair Gezag, kolonel 
Kvuls, mij gevraagd of ik de grensbewaking wilde organiseren. Hij 
heeft mij de opdracht voor de commandant grensbewaking laten 
zien. Ik was blij, dat ik iets kon doen, maar dat commando bestond 
nog geen drie dagen of er werd aan getrokken. Het is ook een 
strijd van drie maanden geweest. Telkens werden mij bevoegdheden 
afgenomen. De commandant van de grensbewaking stond rechtstreeks 
onder de chef Militair Gezag, maar drie dagen daarna was er een 
coördinator gekomen, majoor de Boer. Er zat weer een trap tussen 



de commandant grensbewaking en de chef Militair Gezag. Wanneer 
ik iets had, moest ik eerst bij majoor de Boer zijn; dat was een 
jongere en hij wist er niets van. Zo is er van alles geweest. 

In Februari heb ik de Minister 13 punten voorgelegd en gezegd: 
ik wil het gaarne verder doen, maar dan moeten deze punten inge- 
willigd worden. Dat kon niet! 

45523. De Voorzitter: U hebt niet veel vruchtbaar werk kunnen 
doen? 

A. Ja, ik heb in grote lijnen de zaak georganiseerd. Wat het 
geworden is, is niet aan mij te wijten. 

45524. De heer Dassen: U hebt gezegd, dat u bij de wisseling van 
het commando, toen generaal Phaff commandant werd, met hem in 
ieder geval niet wilde werken. Daarvoor hebt u blijkbaar een speciale 
reden? 

A. Dat was een zeer persoonlijke reden. 

45525. De Voorzitter: Had u er zelf zeggenschap over, wat u al 
of niet wilde? 

A. Neen, daarom ben ik naar de Minister gegaan. 

45525. De Voorzitter: Heeft de Minister uw verzoek ingewilligd? 

A. Ja. 

45527. De Voorzitter: Hebt u na de bevrijding nog een bepaalde 
taak gehad? 

A. Ik ben tot mijn pensionnering commandant van de eerste 
divisie geweest. 

45528. De Voorzitter: U beschikt echter, volgens wat u zoëven 
hebt gezegd, over een complete geschiedenis van de lotgevallen van 
de marechaussee in die vijf jaren? 

A. Ja. Ik heb hier rapporten van allerhande soort. Er zijn origi- 
nelen bij en afschriften, maar ik heb niet het niinste bezwaar, ze af 
te staan. 

45529. De heer Dasscn: Bestond er ook een controverse tiissen 
de Koninklijke marechaussee en het leger hier te lande vóór de 
oorlogshandelingen? 

A. Neen. In Engeland is zij wel ontstaan. Wij waren goed genoeg 
om de boel te bewaken en de orde te stichten. Voor de rest konden 
wij naar de pomp lopen. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
l!ierniede het verhoor. 

D. J. H. N. DEN BEER POORTUGAEL. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

DASSEN. 

DUISTERWINKEL, griff ier.  



ZITTING VAN WOENSDAG 23 MAART 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter en de heren Schmal en 
Dassen, leden, alsmede de heer Duistenvinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JACOBUS GEORGE MARIE VAN DE PLASSCHE, 
oud 60 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

generaal-majoor b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

45722. De Voorzitter: Wij zouden gaarne enkele inlichtingen 
ontvangen over de tijd, dat u in Londen is geweest, van 1940 tot 
1945. U is, toen u in Londen is aangekomen, geplaatst aan het Mini- 
sterie van Defensie? Of heeft u eerst nog iets anders gedaan? 

A. Mijn bestemming was, mij te melden bij de Militaire Missie, 
een missie onder generaal-majoor van Oorschot en luitenant-kolonel 
Zegers. Daar heb ik mij dus gemeld. 

45723. De Voorzitter: Wat is er toen met u gebeurd? 

A. Toen heb ik daar de aangelegenheden behandeld van de land- 
macht. De heer Zegers behandelde de aangelegenheden van de lucht- 
macht. 

45724. De Voorzitter: Kunt u een klein overzicht geven van de 
departementale indeling, zoals die in het begin was? 

A. De Militaire Missie werd dus wat haar werkzaamheden betreft 
in tweeën gesplitst, een afdeling Landmachtzaken en een afdeling 
Luchtmachtzaken. Dit heeft enige tijd geduurd, totdat het eigenlijke 
Departement van Oorlog weer werd opgericht; de Minister van 
Oorlog met zijn twee adjudanten was er. De Regering heeft toen na 
enige tijd bij alle Departementen weer afdelingen ingesteld en is weer 
met het gewone werk doorgegaan. Op een gegeven ogenblik - ik 
weet niet meer na hoevele weken - werd het Departement van 
Oorlog gevormd en werd ik overgeplaatst van de Militaire Missie 
naar dit Departement. Ik werd hoofd van de z.g. Derde Afdeling, 
belast met de Inlichtingendienst en met de militaire attaché's. 

45725. De Voorzitter: Kunt u nog iets mededelen over uw werk- 
zaamheden bij de Militaire Missie als hoofd van de Afdeling Land- 
macht? 

A. Dat is slechts een zeer korte tijd geweest. Bij de Afdeling 
Landmacht werden alle personen, die zich hadden aangemeld, ge- 
registreerd, meestal werden zij doorgestuurd naar het kamp in Wales, 
te Haverfordwest, later werd het Porthcawl. Hier waren de Neder- 
landse troepen, die in Engeland waren aangekomen, waaronder de 
marechaussee en de uit België aangekomen Nederlandse militairen. 

45726. De Voorzitter: De Militaire Missie was dus een voor- 
loopster van het Departement van Defensie? 

A. In zeker opzicht. Er is natuurlijk nooit aan gedacht, dat een 
deel van het Departement naar Engeland zou gaan. De Militaire 
Missie is oorspronkelijk ingesteld om contact te houden met de 
bondgenoten. 

45727. De Voorzitter: Kwam u als deel uitmakende van de Mili- 
taire Missie rechtstreeks in contact met de Engelsen of ging alles via 
generaal-majoor van Oorschot? 

A. Ingedeeld bij de Militaire Missie, had ik echter wel rechtstreeks 
contact gehad met de Engelse militaire autoriteiten, althans met de 
heren van de Engelse Geheime Dienst. Alle zaken, de Geheime Dienst 
betreffende, behandelde ik in die tijd, voor zover ik weet. 

45728. De Voorzitter: Was het niet de speciale taak van de 
Militaire Missie om het contact te onderhouden tussen de Nederlandse 
en de Engelse autoriteiten of was er nog een andere taak? 

A. Ik ken de instructie niet. De Militaire Missie is met een in- 
structie, die u nog vinden kunt, naar Engeland gegaan. In die 
instructie zult u de taak precies omschreven vinden. In het algemeen 
is zij niet anders geweest dan het plegen van overleg inet de Britse 
autoriteiten en dat deed generaal van Oorschoi en luitenant-kolonel 
Zegers voor zover de luchtmacht betreft. Voor de landmacht was 
er niet veel te overleggen. Zoals u weet, waren er slechts enkele 
troepen, die samenstroomden in kampen. 

45729. De Voorzitter: Maar er waren wel quaesties bij de troepen, 
b.v. de behandeling, die zij ondervonden van Engelse kant, zoals tot 
uiting kwam in het betrouwbaarheidsonderzoek. Men werd eerst 
soms haast beschouwd als onbetrouwbaar. Is daaraan van de zijde 
van de missie nog iets gedaan? 

A. Dat geloof ik niet. Ik denk, dat dat in een later stadium viel. 
Ik herinner mij, dat ik door de Minister van Oorlog Dijnhoorn werd 
uitgezonden om een onderzoek naar de troepen in te stellen. 

45730. De Voorzitter: Welke ervaringen hebt u daarbij opgedaan? 

A. Ik heb het onderzoek te zamen gedaan met de heer Olifiers. 
Het was voor mij ook nieuw werk. In  Nederland deed de heer 
Roseboom het altijd. De ervaringen waren deze, dat de mensen 
elkaar in die spannende en moeilijke tijd niet erg vertrouwden. De 
Engelsen namen het betrouwbaarheidsonderzoek zeer ernstig op, 
waarin ik hen eigenlijk geen ongelijk kon geven. Ik herinner mij, dat 
de marechaussee's erg kwaad waren over het feit, dat zij als ge- 
wapende troep hun wapens moesten inleveren en in een kamp wer- 
den opgesloten. De officieren hebben mij daarover gesproken. Zij 
vonden het geen behandeling. 

45731. De Voorzitter: Had de heer den Beer Poortugael daarover 
klachten? 

A. Ja. 

45732. De Voorzitter: Heeft hij die ter kennis gebracht van de 
Minister of van u? 

A. Ja, van de Minister en van mij. Ik heb verschillende keren 
met de heer den Beer Poortugael gesproken. Aangezien het voor mij 
vaststond, dat de marechaussee betrouwbaar was en men het aan de 
commandant kon overlaten, heb ik er later alleen met de Minister 
over gesproken. Ik meen ook, dat ik tegen de heer den Beer Poortu- 
gael lieb opgemerkt, dat deze zaak wel terecht zou komen, maar dat 
de Engelsen ten opzichte van de veiligheid zeer serieus waren en hun 
eigen maatregelen namen. 

45733. De Voorzitter: Heeft u ook kennis van een controverse 
in die zin, dat de heer den Beer Poortugael de marechaussee als één 
lichaam wilde handhaven, terwijl van andere kanten een splitsing 
werd bevorderd? Een deel is naar Londen gegaan als een administra- 
tieve eenheid, een ander deel is bij de troep gebleven en een derde 
deel is gemotoriseerd. In elk geval was het van de zijde van het 
Departement niet de bedoeling de marechaussee als een geheel te 
handhaven? 

A. Neen, per se niet. 



45734. De Voorzitter: Welke motieven had men om de ?lare- 
chaussee niet als eenheid te handhaven? 

A. De marechaussee was in ons land een politietroep. Het militaire 
karakter was voor een deel verloren gegaan, omdat men tevens op- 
drachten van justitie had; zij vormde wel een korps, maar niet een 
vechteenheid; het waren mensen van zeer verschillende leeftijd, oude- 
ren en ook jongeren; de marechaussee's, die in Engeland waren aan- 
gekomen, waren voor het grootste gedeelte afkomstig uit Brabant en 
Limburg. Bij de troepen had men zeer grote behoefte aan kader en nu 
leverde in de omstandigheden, waaronder wij in Engeland waren, het 
korps marechaussee natuurlijk een zeer behoorlijk aantal beroeps- 
militairen, die zeer goed als kader zouden kunnen optreden. Het zou 
derhalve onjuist geweest zijn, dezen in één onderdeel bij elkaar te 
houden, terwijl er gebrek aan goed kader was; deze marechaussee's 
zouden als kader ook de tucht en de orde op goede wijze weten te 
handhaven; voorts zouden zij als het ware de ruggegraat kunnen 
vormen van nieuw te vormen onderdelen. De marechaussee's vormden 
een onderdeel, dat heel wat kader zou kunnen leveren. 

43'1.35. De Voorzitter: Dus u achtte niet gerechtvaardigd en niet 
juist de gedachte van de heer den Beer Poortugael om het korps mare- 
chaussee als eenheid te behouden, die later bestemd kon worden om 
politiedienst in bevrijd Nederland te doen? 

A. Neen, zeker niet. De opzet van ons was toen om een Neder- 
lands contingent te vormen; de veronderstelling was toen, dat wij veel 
mensen zouden kunnen recruteren uit Amerika en Canada, zodat wij 
een vrij groot Nederlands onderdeel bij elkaar zouden kunnen 
brengen; daarin zouden deze marechaussee's, voar zover zij daarvoor 
geschikt waren, als kader een vrij grote rol hebben kunnen spelen. 

45736. De Voorzitter: Heeft u wel eens klachten gehoord over het 
moreel van de troepen en over de toestanden, die daarbij heersten? 
Wij hebben gisteravond een getuige gehoord, die de officieren van 
dronkenschap beschuldigde en die zich aldus uitdrukte: Het was een 
bende. 

A. Wanneer u wilt vergelijken de samengeraapte troepen, die in 
Haverfordwest waren, met regelmatig gevormde troepen, dan kunt 
u misschien zeggen, dat het een bende was, maar men moet het bezien 
met het oog van die tijd. Het waren meest gedemoraliseerde mensen, 
die gevochten hadden in Brabant, die voor een zeer moeilijke taak 
hadden gestaan, die ten slotte gevlucht waren, wier moreel peil dus 
niet zeer hoog meer was. Dit zelfde geldt voor de officieren, die mee- 
gekomen waren uit Brabant en Limburg; zij waren moreel geschokt. 
Het gedeelte, dat in Haverfordwest zat, was geen onmiddellijk bruik- 
bare militaire troep; een troep, die in het veld is geweest en een dei- 
gelijke taak achter de rug heeft, is niet meer onmiddellij~ te gebruiken. 
In zover was er een groot verschil tussen deze troepen van infanterie 
en artillerie, die bij elkaar lagen, en het gedeeltelijke korps mare- 
chaussee, dat meer een eenheid was gebleven. Dezen waren oudere 
mensen, beroepssoldaten, die vermoedelijk niet die schok moeten op- 
vangen, die het gewone leger, de gewone soldaten, hadden moeten 
doorstaan. Ik ben alleen voor het onderzoek geweest in Haverford- 
west en in Porthcawl; ik heb toen wel de indruk gekregen, dat de 
troep gedemoraliseerd was en dat men het middel zocht om dit te her- 
stellen. Of de officieren en soldaten veel dronken waren, weet ik niet. 
Ik weet wel, dat ik daar overdag toestanden zag, die mij niet bevielen, 
de tenue en het voorkomen van de militairen, de omgang met de 
burgerbevolking vond ik niet het bewijs van een troep, die inan in 
de hand heeft. Generaal Noothoveri van Goor was toen al aange- 
komen; hij was door de Militaire Missie doorgezonden naar de 
Nederlandse troepen en belast met het commando. Het was een zeer 
zware taak om de troep weer te organiseren en orde en tucht bij te 
brengen. 

Ik herinner mij goed, dat de andere troepen niet erg goed waren 
en het is uit dat oogpunt verklaarbaar, dat de commandant van de 
marechaussee zijn mensen bij elkaar wilde houden. Maar dat was niet 
de mening van het Departement van Oorlog, want daar zag men in 
de marechaussee een reserve aan kader voor het op te richten Neder- 
landse onderdeel, waarbij gedacht werd aan een troep van ten minste 
10 000 n?an of meer, wanneer de recrutering in Canada, de Ver- 
enigde Staten en in andere landen zou meevallen. 

45737. De Voorzitter: Wie was in die tijd commandant van het 
Nederlandse legioen'? 

A. Dat was, meen ik, overste Sicherer. 

45738. De Voorzitter: Hij is dat dan toch niet lang gebleven? Is 
hij opgevolgd door de heer Sas? 

A. Ja, maar dat is in de latere tijd geweest. 

45739. De Voorzitter: Ja, maar niet zoveel later, want de heer 
Sas is al vrij spoedig naar Canada gegaan om daar de recrutering op 
zich te nemen. Dat is, meen ik, in September geweest. 

A. Sas was het hoofd van de IVde Afdeling van het Departe- 
ment van Oorlog in Londen. Toen hij naar Canada ging, ben ik hem 
opgevolgd. Van hoofd IIIde Afdeling werd ik hoofd IVde Afdeling. 
Ik kan mij niet herinneren, dat hij voordien het commando over de 
troep heeft gehad. 

45740. De Voorzitter: Is de heer den Beer Poortugael nog com- 
mandant van de troepen geweest of is hij aan de kant geschoven? 

A. Ik herinner mij niet, dat hij commandant van het legioen is 
geweest. 

45741. De Voorzitter: Hij heeft gisteren gezegd, dat hij inspecteur 
van de marechaussee was geworden, hetgeen feitelijk een honoraire 
functie zou zijn geweest, omdat hij niets te vertellen had. 

A. Hij is inderdaad later niet meer belast geweest met het com- 
mando over de marechaussee, maar wat hij eigenlijk wel ciezd, is mij 
niet precies duidelijk geweest. Ik heb de titel van inspecteur nooit 
gehoord. Ik weet, dat hij door Minister Dijxhoorn is ter zijde gesteld. 

45742. De Voorzitter: Hij heeft later zelf gevraagd om op non- 
activiteit te worden gesteld. Men krijgt de indruk, dat men niet veel 
met hem op had en dat hij daarom een functie kreeg zonder enige 
werkelijke bevoegdheid, welke functie dan was die van inspecteur 
van de marechaussee. 

A. Dat heb ik nooit gehoord. Ik weet wel, dat hij een tijdlang 
geen commando had. Ik denk, dat het gebeurd is in de tijd, dat ik 
zelf op nonactief was gesteld. De moeilijkheden met de heer derl 
Beer Poortrrgael vonden haar oorzaak in het feit, dat hij de mare- 
chaussee bij elkaar wilde houden en zich niet wilde schikken naar 
wat de Minister van Oorlog wilde. Later, toen de recrutering niet 
zo verliep als men zich had gedacht, heeft men de marechaussee 
op een andere manier omgevormd in een jong en in een oud ge- 
deelte, waarbij het jonge gedeelte een gevechtseenheid werd. 

45743. De Voorzitter: Er is al vrij vlug een compagnie gemoto- 
riseerde marechaussee gevormd. Deze is misschien de voorloopster 
geweest. 

A. Ja, dat is waarschijnlijk onder de heer van Boeyen geweest. 
Dat is de voorloopster geweest. 

45744. De Voorzitter: Er is ook een controverse geweest be- 
treffende de bestemming van de Irene-brigade. De ene groep wilde 
daarvan een eenheid maken, die bestemd was om later deel ie nemen 
aan de bevrijding van Nederland; aan de andere kant was er een 
zekere afknabbelingspolitiek, die de mensen van het Nederlandse 
legioen wilde gebruiken voor allerlei doeleinden, b.v. uitzending naar 
de overzeese gebiedsdelen, enz. enz. Daartegen heeft de Minister zich 
echter verzet. 

A. Die dingen zijn waarschijnlijk gebeurd in de periode. toen ik 
niet meer hoofd van de IVde Afdeling van het Dspartiment was. Ik 
ben er althans nooit bij betrokken geweest. Wij hadden indertijd be- 
sloten dat legioen in zijn geheel te laten en te laten dienst doen mede 
aan de bevrijding van Nederland. 

45745. De Voorzitter: Is de heer de Broekert ook commandant 
geweest? 

A. Ik meen van wel. Hij is later overgegaan naar een staf, die 
men gevormd had in Londen en die aanvankelijk stond onder gene- 
raal Phaff. 

45746. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de taak, die de 
troepen in de begintijd in Engeland hadden? Die bestond o.a. in de 
bewaking van vliegvelden. Er is toen nog onderhandeld met de 
Engelse autoriteiten over de vraag of men zou overgaan tot het 
graven van verdedigingswerken, waarvoor de Minister niet pevoelde; 



die wilde hun gaarne een meer positieve taak geven, nl. de bewaking 
van vliegvelden. Dat is toen doorgegaan. Daarover is correspondentie 
geweest. 

A. Ja, ik herinner mij daarvan gehoord te hebben. 

De Voorzitter: Dat is geweest in het allereerste begin, Juli of 
Augustus 1940. 

A. Daarvan is mij niet veel bekend. 

45747. De Voorzitter: Waarom is het legioen naar Porthcawl 
gegaan? Was dat om meer eenheid te brengen in de verschillende 
afdelingen, die hier en daar zaten? 

A. Waarschijnlijk wel. In Porthcawl waren zij, naar ik meen, als 
eenheid ondergebracht; aanvankelijk lagen zij daar in tenten; het was 
in het begin wat koud; men kreeg echter een meer overzichtelijlc ge- 
heel. In Haverfordwest lagen zij verspreid in huizen, bij de burgers 
ingekwartierd. Dit is altijd zeer moeilijk voor de handhaving van de 
orde. Overbrenging naar Porthcawl was in dit opzicht een grote ver- 
betering. 

45748. De Voorzitter: Heeft u nog meer rechtstreekse bemoeiingen 
gehad met het Nederlandse legioen, toen u op het Ministerie zat als 
hoofd van de Afdeling Landmacht? 

A. Keen, zeer weinig. 

45749. De Voorzitter: Maar liepen de voorzieningen, die getrof- 
fen werden ten aanzien van het Nederlands legioen, niet over het 
Ministerie, waarbij u hoofd was van de Afdeling Landmacht? 

A. Inderdaad. 
Ik ben tot 1 September 1941 hoofd van de IVde Afdeling geweest. 

45750. De Voorzitter: U is, meen ik, 15 Juli 1940 bij de IVde 
Afdeling geplaatst in de plaats van de heer Sas en in Februari 1941 
bent u de heer van der Vijver opgevolgd als hoofd van de afdeling? 

A. Ik heb een aantekening gevonden, dat ik bij ministeriële aan- 
schrijving van.. . . . . benoemd werd tot hoofd van de IVde Afdeling. 
Vóór die tijd was ik dus hoofd van de IIIde Afdeling. In September 
ben ik afgetreden. De Minister was afgetreden op 12 Juni 1941. Ik 
heb dus gedurende die tijd van Februari tot September de zaken 
van de landmacht behandeld, voor zover de Minister het niet recht- 
streeks deed in overleg met de commandant van het legioen. 

45751. De Voorzitter: Hebt u de overgang meegemaakt naar Wol- 
verhampton? 

A. Ik herinner mij niet precies in welke tijd het viel. 

De Voorzitter: Dat speelt zich ongeveer in die tijd af. 

A. Ik heb wel meegemaakt de plannen voor de bouw van het 
kamp in Wolverhampton. Ik ben verscheidene keren met de Minister 
in Wolverhampton geweest en heb met het hoofd van de technische 
afdeling, de heer Grooteizhuis, die mèt de heer Wijnnzaleii belast was 
met de bouw van de kampen, besprekingen gehad. 

45752. De Voorzitter: Die voorzieningen hebben plaats gehad in 
de maanden Juli tot September. De troepen zijn daarna overgeplaatst. 

A. Ik herinner mij niet of de troepen nog onder Minister Dijx- 
hoorn zijn overgegaan. Ik denk van wel, maar ik heb er geen datum 
van gevonden. 

45753. De Voorzitter: Hebt u het Departement verlaten als gevolg 
van een reorganisatie? 

A. Ja. 

45754. De Voorzitter: Is de heer Kruls uw opvolger geworden? 

A. In zoverre, dat de verschillende afdelingen werden sarnenge- 
trokken bij de z.g. eerste afdeling, welke afdeling toen alle zaken be- 
handelde, die vroeger behandeld werden door de heer Kruls zelf, door 
de vierde afdeling en door de afdeling van de heer Grooterzhuis. 
Deze nieuwe eerste afdeling werd gesplitst in verschillende bureaux, 
waarbij dezelfde mensen bleven zitten, die vroeger bij de afdelingen 
zaten. 

45755. De Voorzitter: Lag er een bepaalde gedachte aan deze 
reorganisatie ten grondslag? 

A. Ik heb het nooit begrepen. 

45756. De Voorzitter: Of was het de bedoeling enkele mensen op 
nonactiviteit te stellen? 

A. Dat heb ik altijd ernstig vermoed. Na het aftreden van Minister 
Dijxhooriz verzocht de nieuwe Minister, de heer van Boeyen, ons bij 
hem te komen. Na afloop van de bespreking heeft hij mij een ogen- 
blik vastgehouden en mij gezegd, omdat ik hoofd van de IVde 
Afdeling was en dus alle landmachtzaken over mij liepen en hij van 
militaire zaken weinig verstand had, dat hij op mijn medewerking 
zeer veel prijs stelde. Ik vond het jammer, dat de heer Dijxhoorn weg 
was, en ik was niet erg ingenomen met Minister van Boeyeiz, inaar ik 
heb beloofd, dat ik het met het meeste plezier zou doen, aangezien 
het mijn taak was. Dat was op 24 Juli 1941. Ik heb toen een hele tijd 
niets meer gehoord. Ik heb weinig contact met hem gehad, zoals het 
wel neer  gebeurt met Ministers, totdat hij mij op 15 Augustus 1941 
plotseling mededeelde, dat hij van plan was mij op nonactiviteit te 
stellen. 

Waarom weet ik niet. Ik kreeg op een goede dag een Koninklijk 
besluit te zien, waarbij het gehele Departement hervormd was; mijn 
afdeling stond er niet meer op en mijn naam ook niet. 

45757. De Voorzitter: De reden daarvan is u in het geheel niet 
medegedeeld? 

A. Jawel. Minister van Boeyen heeft allerlei redenen opgegeven, 
waarbij geen enkele doorslaggevende was. Hij zeide: Hij moest reor- 
ganiseren, er waren officieren over. Als u ze precies wilt weten, zal ik 
mijn aantekeningen daarover eens moeten raadplegen; dan kan ik u 
precies de redenen opgeven; die aantekeningen heb ik echter niet 
bij mij. 

45758. De Voorzitter: Kunt u die schriftelijk aan ons mededelen? 

A. O ja, ik heb ze later opgeschreven. Ik heb later begrepen, 
althans de bewijzen gekregen, dat die Minister was opgedragen mij 
naar huis te sturen. Hij heeft later zijn excuses laten maken en ge- 
zegd, dat hij dikwijls niet anders kon. 

45759. De Voorzitter: Hij heeft dus de reden niet genoemd. Wat 
kan dan de werkelijke reden geweest zijn? 

A. Dat is voor ons altijd een raadsel geweest, evenals zovele zaken 
in Londen een raadsel zijn geweest en zijn gebleven, waaromtrent dan 
vermoedens ontslaan, maar waarivoor ook nu nog mij de bewijzen 
ontbreken. 

45760. De Voorzitter: Men moet toch kunnen aannemen, dat voor 
iets dergelijks een redelijke grond bestaat. 

A. Die heb ik nooit gevonden. Ten aanzien van mijn dienst is 
mij nooit enig verwijt gemaakt. Ik hield mij voornamelijk bezig met 
de recrutering: ik zat er erg achterheen, omdat ik deze een groot 
belang achtte. Ik heb daarbij nooit enige moeilijkheden gehad, noch 
ooit een verwijt gehoord van de heer Dijxhoorrz of van de heer van 
Boeyen. 

45761. De Voorzitter: Kan de reden ook gelegen zijn in de om- 
standigheid, dat u vóór de oorlog bij de Inlichtingendienst is geweest? 

A. Het is mogelijk. Ik heb in Londen een heleboel bittere er- 
varingen gehad, tot het einde toe en toen ben ik voor mij zelf, uit 
dingen, die ik dan wel hoorde vertellen, tot de conclusie gekomen, dat 
het ergste, dat ons verweten is, maar dat ons nooit gezegd is, was wat 
wij bij het Algemeen Hoofdkwartier hebben gehoord. 

45762. De Voorzitter: Kunt u mededelen, waaruit die bittere er- 
varingen bestonden? 

A. Het is een zeer bittere ervaring, wanneer men. hier zijn plicht 
heeft gedaan zo goed als men kon, wanneer men op een bijzondere, 
schriftelijke last door de opperbevelhebber naar Engeland is ge- 
zonden, wanneer men dan gelegenheid heeft iets te doen voor zijn 
land, dat bevrijd moet worden van de Duitsers, door het moreel op 
te houden, terwijl ieder dacht, dat de oorlog gewonnen zou worden 
door Hitler, wanneer men dan van een andere opinie is en alles doet, 



wat men kan doen om Nederland een behoorlijk aandeel te geven, en 
dan als beroepsofficier zonder meer aan de dijk gezet wordt; dat is 
dan een moordende slag en de bitterste ervaring. 

45763. De Voorzitter: Dan moet die maatregel ook toegepast zijn 
op anderen. U was niet de enige, die op het Algemeen Hoofdkwartier 
gezeten had. Hoe staat het dan met de andere officieren van het 
Algemeen Hoofdkwartier? 

A. Tot de officieren, die bij mijn afdeling waren, behoorde in de 
eerste plaats de overste Olifiers. Deze was niet bij de generale staf. 
Hij was een officier van de jagers en diende bij het hoofdbureau, maar 
hij behoorde niet tot wat wij noemden het dienstvak van de generale 
staf. Misschien werd hij daarom niet verwijderd. De heer Schooncïl- 
verg, toenmalig kapitein, was ook van mijn bureau en is ook je- 
bleven. Verder waren er van de Inlichtingendienst nog enkele offi- 
cieren, die later waren overgekomen, o.a. de reserve-officier Ubachs, 
oud-beroepsofficier, die in de buitendienst had gewerkt, en nog twee 
luitenants, de heren Fickert en van Helvoirt. Al deze officieren waren 
aanvankelijk ingedeeld bij het legioen. Van het algemeen hoofd- 
kwartier waren verder niet veel mensen aanwezig. Degenen, die weg 
moesten, waren eigenlijk de stafofficieren. Het is generaal Dijxhoorn, 
die als Minister viel, het waren later de heer van Voorst Evekink, 
generaal van Oorschot en de heer Sas, die in Canada zat en later 
blijkbaar ook nog wel eens uit de gratie was bij de Minister. De heer 
Evekink was commandant van het legioen geweest, is later naar 
Indië gegaan of gestuurd, kwam daarna weer terug en heeft toen 
ook een tijd niets lopen doen. 

45764. De  Voorzitter: Hebt u de indruk, dat ook op Minister 
Dijxhoorn aandrang is uitgeoefend om u op nonactivite~t te stellen, 
of is dat pas begonnen bij Minister van Boeyerz? U heeft gezegd, dat 
u goed kon opschieten met Minister Dijxhoorn, hij zal er dus waar- 
schijnlijk niet aan hebben gedacht u op nonactiviteit te stellen. 

A. Ik kon met Minister Dijxhoorn goed opschieten. Mijn be- 
zwaar was wel, dat hij veel dingen alleen met zijn adjudanten be- 
sprak, zoals hij het hier gewoon was geweest. Zijn interesse was 
vooral de bouw van het kamp om alle manschappen onderdak te 
brengen. De recrutering had ook wel zijn belangstelling, maar hij 
moest zich in die tijd bezighouden met dingen, waarvoor onmiddel- 
lijk maatregelen genomen moesten worden. Ik stond particulier op 
zeer goede voet met hem. Ik kan niet zeggen, dat de samenwerking 
heel bijzonder is geweest, maar wij hebben nooit enig conflict gehad. 
Wij woonden in hetzelfde huis en gingen druk met elkaar om. Mijn 
ergernis over de heer Dijxhoorn is hoofdzakelijk geweest betreffende 
het feit, dat hij vele dingen besprak met zijn adjudanten van land- 
macht en marine en mij er buiten liet. 

45765. De  Voorzitter: Zijn er tegelijk met u nog meer officieren 
op nonactiviteit gesteld? 

A. Ik meen, dat ook generaal van Oorschot als hoofd van de 
Militaire Missie is weggegaan. 

45766. De Voorzitter: Was het ontslag van de heer van Oorschot 
vrijwillig of is hij gedwongen geweest ontslag te nemen? 

A. Voor zover ik mij herinner, is het zeker niet vrijwillig geweest. 

45767. De Voorzitter: Waarom is hij er dan uitgegaan? 

A. Er zijn dingen geweest, die voor ons ook raadsels waren, 
waarvan ik ook nooit een oplossing heb gekregen. Ik praat daarover 
liever niet meer. Dit is een akelige ,,muddleW. U zult ook bij dit 
onderzoek wel eens tot dingen komen, die weinig logisch zijn. 

De Voorzitter: Die zoeken wij zoveel mogelijk uit. 

A. Ik wil gaarne daaraan zoveel mogelijk medewerken. 

45768. De Voorzitter: Wat denkt u van het ontslag van generaal 
van Oorschot? 

A. Deze is, naar mijn mening, zeker weggewerkt. Naar mijn 
mening was generaal van Oorschot een figuur, die als hoofd van de 
Militaire Missie zeer op haar plaats was. Wanneer hij hulp en steun 
had moeten hebben, waren er de stafofficieren om die te geven. 
Wanneer ik in Engeland geweest was, zou ik hem ook benoemd 
hebben; hij was bij de Engelsen zeer thuis. 

45769. De Voorzitter: Dus u hebt wel de indruk, dat de heer 
van Oorschot zijn taak op uitnemende wijze vervuld heeft? 

A. Dat deed hij inderdaad! 

45770. De Voorzitter: En dat zijn aftreden een verlies voor de 
Nederlandse zaak is geweest? 

A. Buiten twijfel. Maar: hij had geassisteerd moeten worden 
door twee stafofficieren, zoals de heer Zegers altijd is meegegaan. 
Hij had een grotere staf moeten hebben. Of hij in het latere stadium 
van de zaak nog precies de man geweest zou zijn, is de vraag, maar 
hij wits het zeker wel in 1940 en 1941. 

45771. De Voorzitter: De bedoeling van mijn vraag was of een 
bepaalde gedachte ten grondslag heeft gelegen aan de op rionactief- 
stelling van bepaalde personen, die bij het algemeen hoofdkwartier 
werkzaam zijn geweest. 

A. Ik heb het nooit goed kunnen begrijpen, maar mijn conclusie 
is ten slotte geweest: omdat ik tot het algemeen hoofdkwartier be- 
hoorde, heb ik altijd allerlei bezwaren ondervonden, die ik nooit 
iemand verteld heb. Ik ben later opnieuw voor dergelijke dingen 
komen te staan, waarvoor ik ook geen verklaring wist. 

45772. De Voorzitter: Voor de commissie is ook verschenen 
kolonel Somer, die later hoofd van de Inlichtingendienst is geworden. 
Hoe is dat dan gekomen? 

A. Dat weet u waarschijnlijk beter dan ik. 

De Voorzitter: Ik vraag u op het ogenblik, niet u vraagt mij. 

A. Dat was ook een raadsel. Die theorie van het algemeen hoofd- 
kwartier gaat dan niet op; misschien gaat dit ook niet geheel op. 
De heer Somer is in een latere tijd in Engeland gekomen. Ik heb hein 
voor het eerst gezien in Februari 1943, toen hij mij voorbij wilde 
lopen; hij is inderdaad belast met de Inlichtingendienst; ik beleefde 
toen een zeer prettige tijd; ik was bezig verbindingsofficieren te 
vormen voor het Nederlandse leger. 

45773. De Voorzitter: Werpt het leit van de benoeming van de 
heer Somer niet omver uw theorie, dat officieren ontslsgen zijn, om- 
dat zij van het algemeen hoofdkwartier waren? 

A. De heer Somer had zich in minachtende zin uitgelaten over het 
algemeen hoofdkwartier. Dat kunt u lezen in de ,,Haagsche Courant". 

De Voorzitter: U kunt het ook lezen in het verslag van de Enquête- 
commissie. 

A. Die verslagen heb ik nog niet gekregen, hoewel ik ze besteld 
heb. 

De Voorzitter: Die zullen ongetwijfeld spoedig komen. 

A. Ik weet niet of het feit, dat de heer Somer verbindingen had 
met het algemeen hoofdkwartier, van invloed is geweest op het al of 
niet benoemen van de heer Somer. Ik heb dat toen gedacht nadat ik 
de rede van de heer van Genechten over de radio had gehoord. Die 
heeft er het een en ander over gezegd. Ik heb die rede nog bewaard. 
Toen bleek, dat de heer Somer zich minachtend had uitgelaten over 
de opperbevelhebber en over de werkzaamheden van het algemeen 
hoofdkwartier. Wij vonden het zeer eigenaardig, dat hij later bij de 
Inlichtingendienst kwam. Blijkbaar heeft hij later in Nederland nog 
werk gedaan. Hij heeft ten minste enkele aantekeningen gemaakt over 
de geschutsopstellingen in Nederland, die ik heb moeten doorgeven 
aan het bureau van de heer van ' t  Sant. Zoals u weet, is hij later uit 
Nederland ontsnapt en naar Londen gekomen, waar het hem, voor 
zover mij bekend is, goed is gegaan. 

45774. De Voorzitter: Hebt u, toen u hoofd van de afdeling 
landmacht was, nog meegemaakt de quaestie van het erewoord van 
de officieren? Zoals u weet, zijn er officieren geweest, die hun ere- 
woord aan de Duitsers hebben gegeven en die later zijn ontsnapt en 
door de Regering in dienst zijn genomen. 

A. Dat was in de tijd toen ik op nonactiviteit was. Wij hebben er 
wel over gesproken welke opvatting men dienaangaande moest 
hebben. 



45775. De Voorzitter: Kunt u daarover iets mededelen? 

A. Ik heb een brief van 30 Mei 1941, waarin de Minister van 
Oorlog aan H.M. de Koningin een advies geeft. Ik zou eens kunnen 
nakijken of ik hierover iets heb aangetekend. Het is een veel be- 
sproken onderwerp geweest. 

45776. B e  Voorzitter: Kon u het standpunt van de Regering delen? 

A. Ik weet niet meer, wat het standpunt van de Regering was. 

45777. De Voorzitter: Het standpunt was om de officieren wel in 
dienst te nemen. 

A. Ja, maar indertijd was er de opvatting, dat die officieren wel 
naar Indië mochten gaan om tegen de Japanners te vechten. 

45778. De Voorzitter: Dat was geen principiële reden. Dit werd 
alleen gedaan, opdat deze officieren niet in handen van de Duitsers 
zouden vallen. Principieel heeft de Regering echter uitgemaakt, dat 
men deze officieren wel in dienst kon nemen, waartegenover de 
opvatting stond, dat iemand, die zijn erewoord tegenover de Duitsers 
heeft gegeven, volgens het Haagse Verdrag niet meer in dienst mocht 
worden genomen. 

A. Ja, maar wij waren allemaal zo verbitterd op de Duitsers, dat 
het ook mijn mening was, dat, als de Duitsers ons zo behandelden, 
het verantwoord was en dat dail ieder de consequentie maar moest 
dragen. Indien Hitler ons zou binden om die officieren niet meer in 
dienst te nemen, terwijl hij zich zelf veroorloofde allerlei mensen 
dood te schieten of zijn troepen in de uniform van Nederlandse 
soldaten ons land liet binnenvallen, dan zou men, indien inen dezelfde 
maatregelen nam, in de oorlog het loodje leggen. Dat was de mening 
van de jongeren en die mening ben ik ook toegedaan. Ik heb het 
rapport van de Minister ciet gezien. 

45779. De Voorzitter: Is het uw mening, dat er, toen u aan het 
Ministerie was, een overcompleet aan officieren was? Algemeen werd 
toen geklaagd over de geringe getaissterkte van de Irene-Brigade. 
U was op nonactiviteit gesteld, omdat er te veel officieren waren. 
Was dat inderdaad zo? In het algemeen was er schaarste aan personeel. 

A. Er was een zekere schaarste aan personeel, dat leiding kon 
geven, maar ik heb ook niet de indruk ...... Misschien zijn er in het 
begin bij het legioen te veel officieren geweest. 

45780. De Voorzitter: U zegt: Het feit, dat er te veel officieren 
waren, was de reden, door Minister van Boeyen uitgesproken voor 
uw ontslag. Wanneer u zegt, dat er te weinig waren, komt uw op 
nonactiefstelling in een nog scherper licht te staan. 

A. De officieren van het leger zijn de stafofficieren, dus beroeps- 
officieren; dat waren de geschiktsten; van dezen kon men nooit te 
veel hebben. Naar mijn mening is er wel een tijd geweest, dat er een 
te veel aan officieren van lagere rangen was in vergelijking met het 
geringe aantal troepen, dat wij hadden. Van de hogere officieren had 
men echter zeker niet te veel. Er behoefde niets te gebeuren of er 
was een plaats vacant. Bijvoorbeeld toen de heer Sas naar Canada 
was, moest ik de Inlichtingendienst verlaten om weer een hoofd voor 
de vierde afdeling te krijgen. 

45781. De Voorzitter: Men meende toen dus, dat er geen dienst 
was, waarvoor u in aanmerking kwam? 

A. Ik heb dat nooit begrepen. Op nonactief kon men alleen gesteld 
worden, wanneer een dienstvak werd opgeheven of wanneer er een 
te groot aantal officieren was. 

45782. De Voorzitter: Ik kan mij voorstellen, dat men iemand op 
nonactief stelt, wanneer er geen werk was, maar dat was in de Lon- 
dense periode natuurlijk niet het geval. Daardoor kreeg uw ontslag 
een te scherper karakter. 

A. Ik heb het ook nooit begrepen. 

45783. De Voorzitter: Dus u kunt de reden daarvan niet aan- 
geven. 

A. Ik heb het altijd heel gek gevondeil. 

45784. De Voorzitter: Maar u weet ook niet zetcer, waarom u 
ontslagen is. 

A. Ik zol: het eens moeten nazien in mijn aantekeningen. Ik heb 
het indertijd opgeschreven. 

45785. De Voorzitter: Kunt u ons een schriftclijk overzicht geven 
van uw aantekeningen? 

A. Dat zou een enorm omvangrijk werk zijn, een ontzaglijk werk. 
Jk zal proberen daarvan een overzicht te maken. maar dat zou toch 
enige dagen duren. 

De Voorzitter: Wij zouden het zeer op prijs stellen. 

A. Dan krijgt u een overzicht van wat mij overkomen is en van 
wat ik toen dacht. Ik zal proberen het zo kort mogelijk te maken. 

45786. De Voorziíter: Hoe lang heeft uw nonactiviteit geduurd? 

A. Ik ben weer in actieve dienst teruggeroepen op 6 Juni 1942; 
dus tieli maanden heb ik de tuin aangeharkt en op Piccadilly lopeii 
paraderen. 

De Voorzitter: In  figuurlijke zin! 

A. In werkelijke zin allezn maar zolang ik hei met de figuur over- 
een kon brengen, want ik zat in ezn Londens hotel buiten en kon 
moeilijk zeggen: Ik ga vandaag maar niet naar kantoor. Ik ging dus 
naar Londen, liep inderdaad door Piccadilly er1 ging e-11 kop koffie 
halen en de krant lezen. Met e:n niet al te late trein ging ik dan weer 
terug, zodat het niet opviel, dat ik als beroepsofficier in oorlogstijd 
niets te doen had. Men heeft het ook nooit aan de Engelsen mede- 
gedeeld. 

45787. De Voorzitter: Had u geen mogelijkheid van beroep? 

A. Bij wie? Op 2 April 1942 ben ik bij de heer Beelaerts van 
Bloklaizd geweest. Hij was de enige man met wie ik praten kon. 
Maar iedereen zag mij liever gaan dan komen. Dat was dz Londense 
sfeer. Er was geen enkel lichaam van beroep. Mijn chef was de 
Minister van Oorlog. Ik heb gesproken met de heren van Oorschot, 
van Goor en van der IJiver, maar blijkbaar stonden deze heren even 
machteloos als ik. 

45788. De Voorzitter: Maar er is in Engeland op een bepaald 
moment toch wel e-n rechterlijke instantie geneest, waar men voor 
dergelijke dingen beroep kon instellen? 

A. Die was er toen niet. Men zal het waarschijnlijk ook hebben 
tegengehouden. Die ,,men" waren de slechte invloeden, die iii Londen 
heersten. 

45789. De Voorzitter: Maar die slechte invloeden moeten dan van 
bepaalde personen zijn uitgegaan. Wie behoorden tot die groep? 

A. De Minister is verantwoordelijk. Hij behoort tot de Regering 
en door welke invloeden de Regering ev-ntueel wordt bewerkt, weet 
ik niet. Niet door het volk, want wij zijn er nooit in geslaagd een 
vereniging op te richten van Nederlanders in Engeland, waar men de 
grieven kon bespreken. Er was geen Parlement. Zover heeft nooit 
iemand het kunnen brengen. Ik heb er veel over gesproken met de 
heer de Moor, die helaas overleden is. Om een of andere reden 
slaagden wij daarin nooit. De Moor was er ook fel op. EIij was een 
goede vriend van mij en hij ergerde zich ook aan vele toestanden. 
ledereen, die in Engeland binnenkwam, werd door de Engelsen ver- 
dacht, maar daarna nog een veel langere tijd door de Nederlanders. 

45790. De Voorzitter: Op welke toestanden heb u het oog? Blijk- 
baar heeft uw opmerking ook betrekking op andere toestanden. 
Waren er bepaalde omstandigheden, die ontevredenheid wekten? 

A. Ja, dit gaat over een periode van vijf jaar. Ik heb dikwijls 
opgemerkt, dat vele Nederlanders niet tevreden waren. Iedereen was 
réfugié en refugié's zijn waarschijnlijk moeilijk te besturen en te leiden, 
maar wij zijn dikwijls op het feit gestuit, dat het overleg met de 
Minister zo moeilijk was. Men kon gecn contact niet de Minister 
krijgen. Die onttrok zich overal aan. Hij woonde ia een hotel, waar 
niemand bij hem kon komen. Het was een beetje een ge!ikenhuis. 
Dat was ook de klacht van de heer de Moor. Waarom men het heeft 
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tegengehouden weet ik niet. Men heeft later een Raad van Advies 
gemaakt, waarin iedere Nederlander werd opgesloten, di6 men 
competent achtte een oordeel te geven, maar aan wie werd opgelrgd 
nooit iets te vertellen van hetgeen daar behandeld werd. Het was de 
reinste doofpot. 

47591. De Voorzitter: U bedoelt de geheimhoudingsplicht. 

A. Ja, het was de reinste doofpot, die men kon uitvinden, de ge- 
heimhoudingsplicht. 

45792. De Voorzitter: Dus u is op 6 Juni 1942 leider geworden 
van de zg. aanvullingscursus voor de opleiding van verbindings- 
officieren? 

A. Ik kreeg tien dagen tijd om alles in orde te maken. 

45793. De Voorzitter: Wat was de bedoeling van die cursus? 

A. De bedoeling was in de tijd van twee maanden officieren te 
vormen. die met het Engelse leger mee konden gaan, wanneer de 
veldtocht op het continent zou beginnen. De opleiding zou zijn half 
Engels, half Nederlands. De betrokkenen moesten kunnen dienen als 
verbindingsofficier tussen de troepen en de bevolking; zij n~oesten 
een militaire opleiding krijgen en moesten veel weten, o.a. over 
Nederlandse waterstaatstoestanden. Die opleiding had zeer de br- 
langstelling indertijd, ook van de andere Ministers en van de Engel- 
sen. De militaire opleiding was half Engels, half Nederlands; er 
kwamen Engelse en Nederlandse instructeurs; er waren onder de 
leerlingen ook burgers bij, die nooit in dienst waren geweest. Dat 
was een eigenaardig en een zeer interessant werk. Er behoorde een 
detachering bij het Engelse leger bij. Deze verbindingsofficieren heb- 
ben daar zeer goed voldaan; men was over hun opleiding en over 
de keuze zeer te spreken. 

45794. De Voorzitter: U hebt over die dienst gerapporteerd aan 
de Minister. Zijn afschriften van deze rapporten nog in uw bezit? 

A. Ik geloof van wel. Toen ik naar Praag moest, heb ik veei 
opgeruimd. Ik heb gisteren echter enkele aantekeningen omtrent mijn 
verblijf in Londen gevonden en ik heb, naar ik meen, ook nop enkele 
aantekeningen van die cursus. 

45795. De Voorzitter: Ook daarbij is uw weg niet over rozen ge- 
gaan. Er was verschil van opinie over de doelstellingen van de op- 
leiding van verbindingsofficieren. Er was een controverse tussen de 
R4inister en de heer de Bruyne enerzijds en u anderzijds, en wel in 
die zin, dat u die verbindingsofficieren een ruimere taak wilde toe- 
bedelen dan de Minister. De Minister en de heer de Bruyne zagen 
het zo, dat die verbindingsofficieren een beperkte taak zouden hebben 
als zg. intellectuele gidsen, terwijl LI die taak veel uitgebreider zag. 
Heeft u daarover besprekingen gevoerd met de heer de Bruyne? 

A. Ik weet niet wat daarvan waar is. Ik weet wel: de opleiding 
van die verbindingsofficieren was er op gericht, dat zij met de 
Engelsen zouden meegaan en onder de Engelse autoriteiten zouden 
dienen en dus daar geen bevelsbevoegdheid zouden bezitten. 

45796. De Voorzitter: Het wordt in een rapport van de heer 
de Bruyne zo voorgesteld, dat u zou willen, dat de besten en 
meest bekwamen van het Nederlandse leger ter beschikking zouden 
worden gesteld als verbindingsofficier en dat de gehele Koninklijke 
Brigade Prinses Irene bestemd zou worden voor de verbindingsdienst. 
Dat betekent dus de oplossing van de Irene-Brigade in een verbin- 
dingsdienst, terwijl de Regering op het standpunt stond, dat deze 
brigade gebruikt moest worden als een eenheid voor de bevrijding van 
Nederland. 

A. Ik heb dat inderdaad wel eens voorgestaan, dat de brigade, 
waarvoor men toen geen taak had en die een klein onderdeel was, 
zou worden opgelost en het personeel hiervan zou worden toege- 
voegd aan de Engelsen, zodat, wanneer er een Canadees of Engels 
onderdeel naar Nederland zou komen. dit de beschikking zou heb- 
ben over Nederlandse verbindingsofficieren en ordonnansen om hen 
te helpen. Dit heb ik ontwikkeld, omdat de brigade niet de minste 
gevechtskracht had voor de verovering van terrein op het continent. 
Het was een symbolisch geheel, dat op zich zelf dapper kon vechtec, 
maar ik meende, dat de invloed van de Nederlandse troepen bij de 
bevrijding groter zou kunnen zijn, wanneer zij verdeeld in het Engelse 
leger zouden optreden. 

45797. De Voorzitter: De Regering heeft op het stancipunt ge- 
staan, dat de Irene-Brigade een aparte eenheid moest blijven, die als 
zodanig deel zou nemen aan de bevrijding van Nederland in de ge- 
dachte, dat, wanneer er iets zou gebeuren, Nederland er bij moest zijn. 

A. Dat hebben de Engelsen ook gewild. Ik heb de gedachte ont- 
wikkeld, dat het van meer belang was, dat er bij elk onderdeel ezn 
aantal Nederlanders was. Mijn inziens kon dan nuttiger werk worden 
verricht, vooral omdat de brigade bestond uit een groot aantal in- 
tellectuelen, die als verbindingsofficieren konden worden gebruikt. 
Ik wist hoe moeilijk het voor de Engelsen was om zich op het con- 
tinent thuis te voelen. 

45798. De Voorzitter: Uw opvatting heeft blijkbaar niet gezege- 
vierd, want de Irene-Brigade heeft inderdaad als aparte eenheid aan 
de strijd deelgenomen. 

A. Mijn opvatting heeft dikwijls niet gezegevierd, maar ik geloof, 
dat de Regering het in dit geval ook niet anders kon doen, want de 
Engelsen wilden graag hebben, dat er van die kleine contingenten 
waren - ze hadden daar niet altijd de prettigste naam voor. Er 
moest van elk land een klein onderdeel aanwezig zijn, dat kon gelden 
als vreemde troepen. De Engelsen waren niet tegen de verbinding. 
Integendeel, het verschilpunt gaat hier over de uitbreiding van de 
idee. 

45799. De Voorzitter: Wie kwamen er op de cursus voor ver- 
bindingsofficier? Ik meen, dat er ook burgers aan konden deelnemen. 

k. Het was mij opgedragen om de mensen te recruteren. Ik kreeg 
de mensen uit het kamp aangewezen. Wij mochten ze niet zelf uit- 
kiezen. Dit geschiedde door het Ministerie. Ik zocht onder de burgerij 
liefhebbers. 

Wij hadden nog enkele andere officieren, die daaraan wat deden. 
Toentertijd was de toeloop vrij groot; er waren zelfs ouderen, zelfs 
vele ouderen bij, die voor hun land wat wilden doen. Er waren ook 
personen bij, van wie ik gemerkt heb, dat zij onder het mom van 
verbindingsofficier zo spoedig mogelijk naar het vaderland wilden 
gaan om hun eigen zaken en belangen te behartigen. 

45800. De Voorzitter: Heeft die opleiding er ook toe geleid, dat 
men de verkregen kennis in practijk heeft gebracht? 

A. Aanvankelijk is mij beloofd, dat ik als verbindingsofficier zou 
mogen meegaan; ten slotte mocht ik in het geheel niet mee; evenwel: 
het gebruik, dat men van die verbindingsofficieren gemaakt heeft, 
weet ik nog niet precies. Er is toen een staf gevormd in Londen; en 
toen het met de cursus afgelopen was, zeide de heer Doorman: ik 
moet toch weten welke mensen er zijn en wat er met hen gebeuren 
moet, hoe zij beoordeeld zijn, ik dacht, dat u het toch wel wist. Ik heb 
hem toen de gegevens verstrekt; hoe zij ingedeeld zijn, weet ik niet; 
ik geloof wel, dat al die officieren zeer nuttig werk hebben gedaan; 
sommigen zijn bij het Militair Gezag of bij de Engelse troepen in 
dienst geweest; sommigen zijn mee naar Duitsland gegaan. Het waren 
er 212 in totaal. De quaestie van de verbindingen is later overscha- 
duwd door de plannen betreffende het Militair Gezag. Eerst zou de 
heer Sas er mee belast worden, toen zou ik het worden en ten slotie 
de heer Kruls. Toen ging deze ook weer mensen opleiden voor het 
Militair Gezag. 

De Voorzitter: Concurrentie voor uw cursus dus! 

De heer Dassen: Ieder liefhebberde daarin een beetje. 

A. Neen, dat was volstrekt niet nodig. Ik heb dat nooit zo erg 
gevoeld. Het liep tegen het eind van de cursus, maar toen ben ik niet 
verder opgetreden ten aanzien van Militair Gezag. Dat ging wecr 
telkens buiten de hoofdofficieren om. Die cursus was beëindigd tegen 
einde 1943. 

45801. De Voorzitter: Waarom heeft men er een einde aan ge- 
maakt? 

A. Omdat er weer totaal andere doelstellingen aan -[erbonden 
waren. Het was zeer moeilijk burgers daarvoor te krijgen; cie werke- 
lijke oorzaak daarvan weet ik niet; ik heb dat wel geprobeerd ie 
weten te komen, maar Minister van Lidth de Jeude geeft niet altijd 
scherpe antwoorden. 



45802. De Voorzitter: Men heeft dus het doel niet steeds zogoed 
mogelijk voor ogen gehouden? 

A. Eerst wel. Wij hadden de opdracht gekregen zo spoedig moge- 
lijk de cursus te beëindigen om dan naar het Europese continent te 
kunnen gaan: toen was de ernst zeer groot. Ik heb later ontdekt, bij 
mijn detachering bij het Engelse leger, dat men voor een aanval op 
Europa zeker niet gereed was. Men praatte in die tijd veel over het 
z.g. ,,second front". 

45803. De Voorzitter: Heeft Militair Gezag toen velen van hen, 
die in aanmerking kwamen, opgeslokt? 

A. Met het Militair Gezag heb ik persoonlijk niets te mdken ge- 
had. Later is voor de verbindingsofficieren er een ander voor aange- 
wezen. Ook gingen er ex-burgers naar huis terug. Er was een rege- 
ling, dat ze zouden worden gemobiliseerd. Zij zouden zich dan op 
een bepaald punt moeten vervoegen, waar zij orders zouden krijgen, 
aangevende voor welk onderdeel zij bestemd waren. Dat was inder- 
tijd zeer geheim. Mijn opvolger was kapitein van de Velde. Hoe het 
verder is gegaan, weet ik niet. Hij was op het Departement en stond 
onder generaal Kruls en Kruls had ook Militair Gezag onder zich. 
Ik had er toen niets meer mee te maken. Ik was toen aangewezen 
als hoofd van het Bureau Afwikkeling van het Departement val1 
Oorlog. 

45804. De Voorzitter: Met het oog op het eventuele vertrek van 
de Regering uit Londen naar Nederland? 

A. Ja, 16 November 1943 werd ik als hoofd van die afdeling 
aangewezen. Het had niets om het lijf. 

45805. De Voorzitter: Was het een honoraire functie? 

A. Neen, het werd betaald. Ik had een adjudant en een typiste, 
maar ik had geen werk. 

De Voorzitter: Dat is zeer merkwaardig. 

A. Ja, maar ik heb in die tijd nog wel andere opdrachten ver- 
vuld, die niet aangenaam waren. 

45806. De Voorzitter: Er is later toch wel een Afwikkelings- 
bureau geweest, dat na de bevrijding effectief heeft gewerkt? 

A. Ik heb op 20 Juni 1945 een benoeming gekregen als hoofd 
van het Bureau Londen van het Ministerie van Oorlog. Al die tijd 
is het met het afwikkelingsbureau een beetje zwevend geweest. Ik 
heb ook nog eens een opdracht gekregen om de moderne tactiek en 
strategie te bestuderen. 

45807. De Voorzitter: Wanneer is die afwikkeling tot een einde 
gekomen? 

A. Dat is een hele geschiedenis geworden, want in plaats van a i  
te wikkelen, is de Regering gaan opwikkelen. Ik heb dit ook aan 
Rfinister Mepnen verteld. Aanvankelijk had men de idee, dat alles 
uit Londen weg moest. Later bleek het, dat men in plaats van een 
afwikkelingsbureau een soort van dependance van het Ministerie van 
Oorlog moest houden, omdat men troepen naar Engeland stuurde 
om te oefenen. De sterkte was soms 13 000 man en voorts cie lucht- 
inacht. Generaal van Voorst Evekink was belast met de opleiding. 

45808. De Voorzitter: Dus u had ook het kamp in Wolver- 
hampton onder u, waar de militairen zaten, die voor Indië werden 
opgeleid. Of is dat van latere tijd geweest? 

troepen-Engeland. Ik was hoofd van het Bureau-Londen van het 
Ministerie van Oorlog. 

45809. De Voorzitter: Wanneer is u teruggekomen? 

A. Ik meen 1 Juli 1947. Ik was van het begin af aan 5elast met 
de afwikkeling. 

Ik heb verschillende malen bezoeken gehad van autoriteiten uit 
Nederland om na te gaan hoeveel militair en burgerpersoneel in 
Engeland moest blijven. Hierover heb ik enige strijd moet-, "'I voeren. 
De heren wilden bijna al het personeel laten verdwijnen. De Minister 
stuurde echter steeds meer troepen. 

Toen de opleidingen aan het aflopen waren, heeft het mij nog veel 
moeite gekost om de verschillende onderdelen op te heffen. 

45810. De Voorzitter: Had u naast dat afwikkelingsbureau, dat 
in September 1943 ingesteld is, nog andere werkzaamheden? 

A. Ik ben 6 November 1943 aangewezen als hoofd van het af- 
wikkelingsbureau; ik had toen een bureau tegenover het Departement 
aan Arlingtonstreet. Dit heeft enkele maanden geduurd. Ik had toen 
niets te doen; generaal Phnff heeft toen voorgesteld om mij in te 
delen bij een excursie naar het Italiaanse front. Ik ben toen van 
13 tot 28 Februari 1944 op reis geweest. 

45811. De Voorzitter: Waar is u toen geweest? 

A. In Tunis, Algiers, Napels en aan het Italiaanse front, toen de 
aanval begon op de abdij van Monte Cassino. 

45812. De Voorzitter: Met welk doel was u daar? 

A. Het was een invitatie van de Engelsen om daarvan wat te laten 
zien. Ik heb nagegaan hoe de regeling was aan het front en in het 
achterland, ook met het oog op de nieuwe regeling van Militair Ge- 
zag; daarover heb ik een rapport ingediend, waarvan later dankbaar 
gebruik is gemaakt voor het Militair Gezag. 

De commissie bestond uit generaal-majoor Phaff, kolonel van de 
generale staf van de Plassche en kapitein Breitenstein. Toen ik 
terugkwam, ben ik o.a. benoemd in de Commissie voor militaire 
onderscheidingen (op 6 April 1944). Op 17 November 1944 is door 
de Franse Regering agreement verleend voor mijn toelating als mili- 
tair attaché in Algiers. Ik heb later echter een beschikking van 
generaal van der Vijver gekregen, waarin hij mij mededeelde, dat tot 
zijn spijt het plan om mij tot militair attaché te benoemen niet de 
goedkeuring van de Regering had kunnen krijgen. 

Daarna volgde de opdracht om te gaan studeren. Voorts ben ik 
officier-commissaris bij de krijgsraad te velde geweest en later be- 
noemd tot hoofd van het bureau Londen; eerst toen alles uit Londen 
wegging, kon ik ook weggaan. 

45813. De Voorzitter: Wie is er wel militair attachk in Algiers 
geworden? 

A. Dat vond men toen niet meer nodig. Men had mij willen 
sturen om mij weg te hebben. Later ging het ineens niet door, omdat 
de Minister geen officier kon :nissen. 

De Voorzitter: Ik geloof, dat wij ongeveer de materie hebben be. 
handeld. Wij zullen gaarne kennis nemen van uw overzicht. Ik dank 
u voor de verstrekte inlichtingen en sluit hiermede het verhoor. 

J. G. M. VAN DE PLASSCHE. 

ALGERA, voorzitter. 

SCHMAL. 

DASSEN. A. Wolverhampton hoorde administratief onder het Departement 
van Oorlog, maar de troepen stonden onder het bevel van de heer 
van Voorst Evekink. Hij was commandant van de Nederlandse DUISTERWINKEL, griffier. 
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Hij legt de eed af als getuige en deskundige. 

45814. De Voorzitter: De commissie wilde graag met u spreken 
over de quaestie van het erewoord. 

In 1940 is door heel veel officieren het erewoord aan de Duitsers 
gegeven. Verschillende van deze officieren hebben dit erewoord ge- 
broken, zijn naar Engeland gegaan en hebben zich ter beschikking 
van de Regering gesteld en de Regering heeft hun diensten aanvaard. 
Op dit punt raakt de quaestie het Regeringsbeleid in Londen. Ik zou 
bet op prijs stellen, wanneer u over de voorgeschiedenis hiervan iets 
zou kunnen vertellen, dus van hetgeen is gebeurd direct na de 
capitulatie. Ik meen, dat op uw instigatie of op die van de opperbevel- 
hebber einde Mei een vergadering van een aantal officieren is ge- 
weest, waar deze zaak is besprokeil. 

A. Ik heb zowel in Groningen tijdens mijn internering aldaar als 
later in krijgsgevangenschap in Duitsland hierover een paar aan- 
tekeningen gemaakt, die ik hier bij mij heb. In Groningen heb ik niet 
veel aantekeningen gemaakt, ik zie in deze echter staan, en dit komt 
ook overeen met mijn geheugen, dat er op het algemeen hoofdkwartier 
een bespreking is geweest, waarbij bij monde van een van de offi- 
cieren van het algemeen hoofdkwartier te kennen werd gegeven, dat 
men het geven van het woord niet gewenst achtte, omdat men dit 
niet in overeenstemming vond met de toestand. Na een onderlinge 
bespreking van de officieren werd ons echter daarna ter kennis ge- 
bracht, dat men het geven van het woord wel gewenst achtte om ver- 
schillende redenen, die op het ogenblik weinig ter zake doen. Daarna 
is er een bespreking geweest o.a. met de commandant van het veld- 
leger, de commandant van de vesting Holland, de commandant van 
de luchtverdediging en andere autoriteiten. Hierbij bleek, als ik mij 
goed herinner, dat de meerderheid van die autoriteiten van mening 
was, dat men het woord niet mocht geven. Men vond het echter toch 
gewenst de mening van de andere generaals te polsen; het resultaat is 
geweest, dat de meerderheid er vóór was het woord wel te geven. 
Zo stond de zaak dus eind Mei. De Duitsers hebben daarna voort- 
durend getracht invloed uit te oefenen, ook rechtstreeks bij de opper- 
bevelhebber. Kolonel Schwabedisserl is bij de opperbevelhebber ge- 
weest en heeft toen verklaard, dat, wanneer men het erewoord gaf, 
men het te allen tijde zou kunnen terugnemen. 

Op 2 Juli heeft de internering van generaal Winkelrnnn plaats ge- 
vonden. Het lijkt mij het beste, dat ik u een aantekening overhandig, 
die ik heb gemaakt toen ik in krijgsgevangenschap in Hohnstein was. 
Ik wil hier echter de nadruk leggen op de noot, die ik onderaan heb 
gezet. Ik zal u dit stuk even voorlezen. Ik heb dit opgeschreven toen 
cie generaals Best, van den Bent en baron van Lawick bij ons in 
Hohnstein kwamen. Op 6 September 1940 zijn zij aangekomen en op 
7 September heb ik het eerste onderhoud met hen kunnen hebben. 
Dit is een uittreksel uit mijn dagboek. 

,,De nieuwe kameraden hebben veel te vertellen. Het hoofd- 
onderwerp van het gesprek is de quaestie van het erewoord. 
Deze zaak heeft zich nl. afgespeeld na het vertrek van generaal 
Winkeltnan naar Königstein en dat van Godfried (mijn broer) 

en van mij naar Zwolle en Groningen. Best doet een omstan- 
dig verhaal van een vergadering van Ned. generaals, waarbij - 
volgens hem - van de zijde der pro-ondertekenaars de bedoe- 
ling voorzat om een eenstemmig advies van de generaaisvergs- 
dering te geven aan het officierskorps. Men is niet tot een derge- 
lijk advies kunnen komen. De pro's hadden steun aan twee argh- 
menten, nl.: 1. dat aan de tekst (van de af te geven verklaring! 
ZOU worden toegevoegd: ,,opzettelijk" (benadelen, nalaten, enz.) 
en 2. dat men het gegeven woord te allen tijde zou kunnen 
teruggeven. Toen men niet tot overeenstemming is kunnen 
komen werd ter tafel gebracht het papiertje, dat ik Dinsdag- 
morgen (2 Juli) na de bespreking met Schwabedissen aan Gove.rs 
had gegeven en dat ik (nadat gen. Winkelman was gevangen- 
genomen) die zelfde morgen vóór die bespreking inderhaast had 
opgesteld en voorgelezen aan de in het A.H.K. aanwezige Corn- 
mandant Veldleger, CH. Marinestaf, C-Lvd., van Alphen (sous- 
chef), Directeur Etappen- en Verkeersdienst. Op dit papiertje 
had ik het voorlopig idee van de O.L.Z. weergegeven, zoals dit 
- in afwachting van de definitieve tekst (van de af ie geven 
verklaring) - op Maandag 1 Juli in de kamer van de O.L.Z. met 
mij was geforn~uleerd. De tekst luidde ongeveer: ,,De O.L.Z. b=- 
schouwt het geven van een erewoord niet in strijd met de ofii- 
cierseed en de officierseer. Overigens wordt aan ieder officier 
persoonlijk overgelaten of hij zijn woord al dan niet wil geven.'' 

Ook hierin vonden de ,,pro-erewoord" steun voor hun op- 
vatting en mening. Tot goed begrip van de zaak dient, dat de 
O.L.Z. in beginsel het enig goede standpunt vond, dat geen 
erewoord werd gegeven. Het was echter voldoende duidelijk 
gebleken, dat een groot deel van het officierskorps hein in deze 
opvatting niet zou volgen, zodat het positief geven van een bevel 
of aanwijzing om het woord niet te geven zeer nadelige gevolgen 
zou hebben voor het aanzien van het officierskorps en deszelfs 
eenheid; en dat zowel naar buiten als naar binnen! 

Aangezien het verbod om het erewoord te geven niet in onze 
voorschriften voorkomt, meende de O.L.Z., dat daaruit voort- 
vloeide, dat de Regering in het geven van het erewoord niets 
zag, dat in strijd was met eed of eer."' 

Dit verbod heeft vroeger wel in de voorschriften gestaan, maar bij 
de herziening van het Velddienstvoorschrift - ik weet niet meer in 
welk jaar - is dit vervallen. 

,,Intussen kon een positieve verklaring terzake nog niet worden 
gegeven, zolang de juiste tekst van de (te ondertekenen) ver- 
klaring nog niet bekend was. Wel stond vast, dat men het ge- 

ssen aan geven woord zou kunnen intrekken; dit had Schwabed' 
de O.L.Z. persoonlijk verklaard. De juiste tekst was evenwel nog 
niet officieel bekend. De O.L.Z. kon dus omtrent die hem nog 
onbekende tekst geen verklaring geven." 

Hierbij heb ik een nadere toelichting gezet, die gedateerd 1s 
23-3-1949, nl.: 

,,Hieruit volgt, dat aan deze formulering niet de betekenis kan 
worden toegekend van een ontwerp-mededeling, bestemd ter publi- 
catie. Wel oordeelde ik het noodznkelijk, dat de sous-chef, die 
mij vervangen zou, op de hoogte was van de laatste idee - in 
algemene zin - van de O.L.Z." 

Ik wist op dat ogenblik, 2 Juli 9.00, nl. niet wat de Duitsers 
nog meer voor hadden en ik was ontboden bij Schwabedissen. Er kon 
dus nog van alles gebeuren. 

,,Daarom heb ik dit opnieuw aan hem medegedeeld door 
tussenkomst van Govers." 

Bij het onderhoud met Schwabedissen heeft hij mij medegedeeld, 
dat ik in Groningen zou worden geïnterneerd; ik moest zorgen de 
volgende dag vóór 12 uur den Haag te hebben verlaten en ik mocht 
verder geen enkel contact meer met het hoofdkwartier hebben. 

Govers was er mee belest mij naar huis te brengen om afscheid te 
nemen. Van dat ogenblik heb ik gebruik gemaakt even op een pa- 
piertje te krabbelen, wat ik 's morgens in het hoofdkwartier aan de 



heren, die ik zojuist heb genoemd, had medegedeeld. Ik vond het 
noodzakelijk, dat van Alphen precies op de hoogte was van hetgeen 
door de opperbevelhebber en mij was besproken. 

,,Ik had dit des morgens reeds voorgelezen; verwarring om- 
trent de tekst mocht niet bestaan." 

Mijn angst was, dat, indien er geen enkele aanwijzing zou zijn 
gepubliceerd, men zou zeggen, dat de opperbevelhebber het geven 
van het erewoord aanbeval. De generaal wilde zover per se niet gaan, 
hij wilde het aan de persoonlijke opinie van de officieren overlaten. 
Het standpunt van de opperbevelhebber voor zijn persoon was - 
voor zover mij bekcnd is - precies hetzelfde als van mij, dat het 
niet met de waardigheid en de plicht van een officier overeenkomt 
het erewoord te geven onder deze omstandigheden. Dit was een per- 
soonlijke opvatting, die geen steun vond in de voorschriften en re- 
glementen. 

,,De onjuiste conclusie is blijkbaar getrokken, dat de O.L.Z. 
integraal met de eerst later bekend gemaakte tekst instemde. 

Blijkbaar aarzelden nog vele officieren. Hierop heeft kolonel 
van Alphen een verklaring gepubliceerd, dat het irz het belal?g 
van her land moest worden geacht, dat het officierskorps zijn 
erewoord gaf. Dit heeft het bedroevende resultaat gehad, dat 
- behalve een aantal (37) Indische officieren, 3 generaals, 
3 subalterne officieren van de landmacht en 5 marine-officieren, 
alsmede een stoker van de marine en 12 cadetten - iedereen 
heeft getekend." 

45815. De Voorzitter: Ik dank u voor deze mededeling; zij geeft 
enig licht in de zaak. Uit de stukken blijkt, dat men zich heeft be- 
roepen op deze zogenaamde ontwerp-beschikking. Er is gezegd, dal, 
toen generaal Winkelman gevangen is genomen, er op zijn schrijf- 
tafel een ontwerp-beschikking is gevonden, waaruit geconcludeerd 
werd, dat generaal Winkelnian hierover een bepaalde mening had, en 
men heeft zich hierop beroepen. 

Uit uw mededeling blijkt, dat generaal Winkelman hiervan niet 
op de hoogte is geweest, maar dat u deze verklaring hebt opgesteld, 
nadat hij was gevangengenomen. 

A. D.W.Z. ik heb haar niet opgesteld, het was de laatste gedachte 
van generaal Winkelrnan. Hij heeft deze met mij besproken, terwijl 
wij afwachtten wat de juiste verklaring van de tekst van het erewoord 
ZOU zijn. 

45816. De Voorzitter: Ik verbaas mij hierover enigszins, omdat 
hier staat: 

,,De O.L.Z. beschouwt het geven van een erewoord niet in 
strijd met de officierseed". 

Bij het verhoor, dat generaal Winkeltnan hier twee weken geleden 
heeft gehad, heb ik gevraagd, hoe het geven van het erewoord en 
de eed van trouw met elkaar in overeenstemming zijn te brengen. 
De generaal heeft geantwoord, dat die niet met elkaar overeen zijn 
te brengen. Daaruit volgt, dat generaal Winkeknan op het standpunt 
stond, dat de erewoordverklaring in strijd was met de eed van trouw. 

A. Ik kan hierop verder niets antwoorden. 
Dit was besproken met de generaal en het was het laatste idee, 

dat ik toen heb geformuleerd als voorlopige neerslag van gedachten, 
in afwachting van de verklaring, die nog zou komen. 

Het is best mogelijk, dat in de af te leggen verklaring nog andere 
dingen zouden staan, die wel bepaald in strijd zouden zijn met de eed. 
Voor zover ik mij herinner en voor zover ik de overtuiging heb voor 
zijn persoon, was de gedachte van de generaal, dat het verbod vroeger 
in de voorschriften had gestaan en dat dit verbod o >  ern gegeven 
ogenblik doelbewust daaruit is geschrapt. De Regering ging er dus 
mee akkoord, dat een officier, die in krijgsgevangenschap zou gaan, 
zijn erewoord zou mogen geven. 

45817. De Voorzitter: Generaal Winkelman kende dus de uit- 
eindelijke tekst nog niet, toen ...... 

A. Neen, die kende hij niet. Hij kon de verklaring dus niet afgeven 
en hij heeft die ook niet afgegeven. Daarom heb ik die laatste noot 
er bij gezet om goed tot uitdrukking te laten komen, dat generaal 
Winkelman deze verklaring nog niet gepubliceerd wenste re zien. 

45818. De Voorzitter: In elk geval mogen wij concluderen, dat 
deze verklaring, voor zover die dan naar de gedachte afkomstig zou 
zijn van generaal Winkelman, betrekking had op een erewoord, maar 
niet op dit erewoord. 

A. Juist. Ik heb het er ook uitdrukkelijk bij gezegd. Ik vond het 
noodzakelijk, dat de sous-chef wist, dat de generaal toch nog be- 
denkingen had, ook vanwege zijn persoonlijke mening, zodat nooit 
gezegd kon worden - het is eigenlijk het voornaamste punt, dat ieder 
zijn eigen standpunt moest bepalen --, dat generaal Winkelrnan het 
wilde of het stimuleerde, dat iedereen zijn erewoord maar gaf. 

45819. De Voorzitter: Achteraf beschouwd kan ik mij indenken, 
ciat dit enige verwarring neeft gegeven, omdat deze verklaring niet be- 
trekking heeft op het erewoord, dat ten slotte door e-n aantal offi- 
cieren is gegeven, maar op een erewoord in het algemeen. Ik geloof, 
dat men zich voor de daad van het tekenen van het erewoord moeilijk 
op generaal Winkelman kan beroepen. 

A. Daar kan men zich niet op beroepen. 

45820. De Voorzitter: Nu wilde ik de quaestie van de toelaatbaar- 
heid van het erewoord bespreken. U weet, dat in artikel 10 van het 
Haags Verdrag staat, dat de krijgsgevangenen op hun erewoord in 
vrijheid kunnen worden gesteld, indien de wetten van hun land zulks 
veroorloven. Moet het woord ,,wetw hier worden verstaan in materiële 
of formele zin? Ik denk in materiële zin, omdat het een internationaal- 
rechtelijke bepaling is. 

A. Er moet ergens uit blijken, dat het verboden is. 

45821. De Voorzitter: Dus in de vorm van een wet of in de vorm 
van een voorschrift. 

A. Ja. 

45822. De Voorzitter: In punt 635 van het Velddienstvsorschrift 
staat, dat een erewoord onder alle orilstandigheden met de uiterste 
nauwgezetheid moet worden nagekomen. Is dit een positief-rechte- 
lijke bepaling of betekent dit, dat, indien een erewoord wordt toe- 
gestaan, dat dan het erewoord onder alle omstandigheden met de 
uiterste nauwgezetheid moet worden nagekomen? Kan inen zich hier 
dus op beroepen, wanneer men wil aantonen, dat inderdaad in de 
Nederlandse wetgeving het erewoord was toegestaan? 

A. Ja, &n negatief èn positief. Negatief, omdat er geen verbods- 
wet bestaat, en positief, omdat er wordt verondersteld, dat er een ere- 
woord kan worden gegeven. 

45823. De Voorzitter: Kan inen in het algemeen zeggen, dat, wan- 
neer iets niet per se is verboden, het is toegestaan? 

A. Neen, ik zou zo ver niet willen gaan, dit is de restrictie. 

45824. De Voorzitter: Men kan wel zeggen, dat het verbod gold 
voor de K.N.1.L.-officieren. 

A. Dat zijn andere voorschriften, daar stond het verbod wel in. 

45825. De Voorzitter: Een verbod, en daaruit zou men kunnen 
afleiden, dat het wel toegestaan voor de officieren van de 
Koninklijke Landmacht om het erewoord te geven. Generaal Winkel- 
nlan heeft zelf ook een erewoord gegeven, toen hij geruime tijd in 
het ziekenhuis is opgenomen gewerst. Dit had echter een heel ander 
karakter. 

A. Ik heb ook mijn erewoord gegeven om buiten de vesting te 
mogen wandelen, dus dat ik gedurende de tijd van de wandeling 
niet zou ontvluchten. 

45826. De Voorzitter: Het door de Duitsers gevraagde erewoord 
ging echter zeer ver, omdat men hier ook het erewoord gaf, dat men 
geen enkel verzuim zou plegen. Wanneer er dus een officier was, die 
een zoon had in de illegale beweging en de vader droeg hiervan 
kennis, dan was hij verplicht dit aan te geven bij de Duitsers. 

A. Ja. Mijns inziens mocht men deze verklaring per se niet 
tekenen. 

45827. De Voorzitter: Naar uw oordeel is dit erewoord in strijd 
met de eed van trouw van de officieren? 

A. Ja;  daar komt alleen dit bij, dat men het te allen tijde zou 
kunnen teruggeven. 



45828. De Voorzitter: Dit blijkt nergens uit. Men heeft dit wel ge- 
zegd, en het schijnt dat er een Duits officier is geweest, die dit heeft 
beweerd, maar is dat wel voldoende? 

A. Ik ben het helemaal met u eens, ik heb het zelf dan ook niet 
willen geven. 

45829. De Voorzitter: De Regering in Londen stond op het stand- 
punt, dat de Nederlandse wetgeving het niet toestond. 

A. De Regering in Londen stond dus op het standpunt, dat men 
het erewoord niet mocht geven? 

De Voorzitter: Dat de wetgeving niet toestond een erewoord te 
geven. 

A. Dat wist ik niet. 

45830. De Voorzitter: De Regering zegt nl., dat er in Nederland 
geen wettelijke bepaling bestond, die de officieren toestond hun ere- 
woord aan de vijand te geven. Volkenrechtelijk beschouwd, hadden 
de Duitse autoriteiten dus niet het recht bedoelde verklaring te 
vragen, ook niet wanneer in aanmerking worden genomen het rond- 
schrijven van de schout-bij-nacht Heeris, dat van de secretaris-gene- 
raal van het Departement van Koloniën en dat van kolonel van 
Alphen. Immers waren onderscheiden verantwoordelijke chefs ge- 
vangengezet en hadden het land verlaten, zodat de bedoelde auto- 
riteiten niet namens de Regering of namens de verantwoordelijke 
chefs konden sprekcn. De door hen uitgevaardigde bepalingen kun- 
nen dus bezwaarlijk en zeker niet tegenover de vijandelijke Regering 
op één lijn worden gesteld met de in artikel 10 bedoelde wetten, die 
voor het in vrijheid stellen worden vereist. Derhalve was de Minister- 
raad van oordeel, dat aan de invrijheidstelling op erewoord van 
Nederlandse officieren, die de verklaring tekenden, elke volken- 
rechtelijke basis ontbrak en dat dus ook de Regering volkenrechtelijk 
niet verbonden was om deze officieren niet weer in dienst terug te 
nemen. 

Dit is de constructie, die men er in Londen voor heeft gevonden. 

A. Ik vind het een zeer gezochte constructie. Zoals u zegt, bestaat 
er geen positief verbod en in de tweede plaats wordt er stilzwijgend 
aangenomen in punt 635 van de Velddienst, dat de Regering een 
erewoord erkent. Persoonlijk ben ik tegen liet geven van een ere- 
woord. Dit is echter een quaestie van persoonlijk inzicht, omdat ik 
van oordeel ben, dat de bepalingen in áit opzicht gehandhaafd 
hadden moeten blijven. 

45831. De Voorzitter: Ik vind, dat er een groot verschil is in wat 
de inhoud is van een erewoord. Dit erewoord ging, zoals ik al zei, 
zeer ver. Dan komt echter deze quaestie: wanneer het erewoord een- 
maal is gegeven, mag het dan worden gebroken? 

A. Neen, het mag niet worden gebroken. 

45832. De Voorzitter: Ook niet, wanneer Duitsland zelf zich 
niet houdt aan het volkenrecht? 

A. Het mag niet gebroken worden, als de Duitsers zich niet 
houden aan bepalingen van het volkenrecht in algemene zin; maar 
als zij zelf bepalingen van de verklaring van het erewoord zouden 
verbreken, dan behoort men zich de vrije keus voor te behouden. 

De Voorzitter: 111 dit geval is het niet gebeurd. 

A. Ik ken de verklaring niet, ik heb haar niet willen lezen. 

45833. De Voorzitter: Ik zal u de verklaring even voorlezen: 
,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 

oorlog, althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk in 
oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front noch direct noch 
indirect zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. 

Ik zal geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor 
het Duitsche Rijk schade van welken aard ook zou kunnen 
lijden." 

Dit gaat dus wel heel ver. 

A. Afgezien van mijn persoonlijk standpunt, is dit een onmoge- 
lijke verklaring voor een officier, juist die quaestie van het verzuim. 

45834. De Voorzitter: Daar is ook alweer iets op gevonden. 
Admiraal Heeris heeft daarover verklaard, dat van Duitse zijde was 
gezegd, dat de handeling of het verzuim ,,opzettelijk" moet zijn ge- 
pleegd. Hierover hebben wij geen enkele schriftelijke verklaring van 
Duitse kant. Het is een mondeling verhaal, waardoor de Duitsers zich 
niet gebonden hebben geacht. In dit kader is u dus ook van oordeel, 
dat de Regering in Londen de officieren, die het erewoord hadden 
gegeven en later gebroken, ten onrechte wcdel.om in dienst heeft 
genomen. 

A. Ik vind het niet goed. 

45835. De Voorzitter: In het Haags Verdrag staat: ,,Hunne eigen 
Regeering is alsdan gehouden van hen geenerlei dienst te vorderen 
of aan te nemen, strijdig met het gegeven woord". 

Wanneer een erewoord is gegeven, zal de Regering van hen dus 
generlei dienst mogen vorderen. Zij heeft dit wel gedaan, dus, zo zegt 
men, heeft de Regering verkeerd gedaan. U is het hier dus mee eens. 

A. Ik ben het er mee eens, dat de Regering in algemene zin niet 
een officier, die zijn woord gebroken heeft, in dienst mag nemen, 
tenzij voor het bijzondere geval vaststond, dat de Duitsers tegenover 
hem ook hun woord hadden verbroken. De algemene bepaling, dat 
een officier, die zijn erewoord breekt, wanneer hij in Engeland komt, 
weer wordt aangenomen, kan ik zeker niet onderschrijven. Het oor- 
logsrecht en alles wordt dan op losse schroeven gesteld; alles, wat 
aan waarheid en waarheidsliefde nog enige waarde heeft in deze 
n~aatschappij, kan dan wel overboord worden gegooid. 

45836. De Voorzitter: Wanneer ik u nu de vraag stel of er argu- 
menten zijn, die het geven van dit erewoord toelaatbaar maken, 
maak ik uit hetgeen u hebt gezegd op, dat u van mening is, dat die 
argumenten er niet zijn. 

A. Ik acht geen enkel argument aanwezig. Ik kan hieraan toe- 
voegen, dat er al dadelijk bij de eerste bespreking een officier is 
geweest, die zei: ,,Ik geef mijn woord, maar het zijn zulke . . . ., ik 
breek het toch". Ik heb toen meteen gezegd, dat hij zijn woord dan 
niet mocht geven. 

45837. De Voorzitter: Er zijn toen vele argumenten gebezigd, 
die van weinig waarde waren; op zich zelf waren zij het natuurlijk 
wel, maar in het licht van deze belangrijke zaak niet? Men zei b.v., 
dat men liever thuis wilde blijven, of dat men meende op die manier 
een tegenwicht tegen de N.S.B. te kunnen vormen, of iets dergelijks. 
Deze zijn echter van een gehalte, dat ze hierbij niet in aanmerking 
kunnen komen? 

A. Neen, want wanneer men een tegenwicht tegen de N.S.B. 
wilde vormen, speelde men eigenlijk tegen de Duitsers. Juist het feit, 
dat de Duitsers er zo op gebrand waren, dat wij ons woord zouden 
geven, was misschien voor mij instinctmatig het hoofdargument het 
niet te doen, omdat ik hun spel niet wilde spelen. 

45838. De Voorzitter: Bleef de eed van trouw aan de Koningin 
na de capitulatie gelden? 

A. Ja. 

45839. De Voorzitter: Is het u bekend, welk standpunt de Re- 
gering na de bevrijding tegenover dit vraagstuk heeft ingenomen? 

A. Ik mag niet zeggen, dat ik weet welk dit standpunt is. Ik weet 
slechts, dat de officieren, die hun woord hebben gegeven, weer in 
dienst zijn genomen en dat de officieren, die hun woord hebben ge- 
broken, ook gehandhaafd zijn. Ik ken echter geen officiële verklaring. 

45840. De Voorzitter: Ik kan u die mededelen. Er zijn twee 
motieven geweest, die de Regering hierbij hebben geleid. In de eerste 
plaats zegt de Minister van Oorlog, de heer Meynen: 

,,Artikel 10 van dit Reglement (het Haags Verdrag) is op de 
betrokken officieren echter niet van toepassing, daar zij, die op 
15 Juli 1940 de eerewoordsverklaring teekenden, op dat oogen- 
blik - na hun invrijheidstelling door den Fuhrer van het Duit- 
sche Rijk - geen krijgsgevangenen meer waren." 

Met dit punt bent u het zeker niet eens. 

A. Neen, ze bleven krijgsgevangene, ze waren echter niet in ver- 
zekerde bewaring. 



45841. De Voorzitter: Naar uw oordeel is dit argument van de 
Regering dus ondeugdelijk. 

Het tweede is: 

,,Door de sindsdien gevolgde onvoorwaardelijke capitulatie 
van Duitschland en de daaruit voortvloeiende beëindiging van 
den oorlog tegen dien Staat, zijn de  ambtshandelingen van even- 
genoemde groep officieren niet meer als tegen dien Staat gericht 
te beschouwen." 

Het gaat hierover, dat, toen Nederland gedeeltelijk was bevrijd, 
verschillende officieren, die hun erewoord hadden gegeven, in dienst 
zijn genomen. Zij hadden dus bij erewoord beloofd, dat zij niets 
tegen de Duitse Staat zouden ondernemen. De Regering zegt nu, ddt 
dit hier niet geldt, want na de capitulatie van Duitsland kan men 
nooit zeggen, dat de daden van die officieren nog kunnen worden 
beschouwd als tegen die Staat te zijn gericht. 

A. Ik begrijp het argument niet. 

45842. De Voorzitter: Ik kan het begrijpen, wanneer het gaat 
om het tijdstip na de capitulatie. Hierover kan ook nog verschil van 
gevoelen wezen, want dan is er nog geen vrede gesloten. Men kan 
ook zeggen, dat de oorlog dan nog voortduurt, al is er dan een 
capitulatie geweest. Naar mijn oordeel geidt dit echter toch niet - 
voor zover ik het op het ogenblik kan bekijken - in de tijd vóór 
de capitulatie van Duitsland, toen nog maar een deel van i-dederlatid 
was bevrijd. 

A. Neen, zeker niet, toen was de oorlog nog zeer bloedig aan de 
gang. 

45843. De Voorzitter: Er is later een Comité voor Orde cn Recht 
opgericht - misschien bent u er wel van op de hoogte -, waarvan 
de voorzitter luitenant-generaal Schuurman was en waarin ook zit- 
ting had reserve-kolonel Roelofsen. Zij hebben zich over deze 
zaak tot de Regering gewend en ik meen, dat zij daarbij generaal 
van Nijnatten als voorbeeld hebben aangehaald, die waarschijnlijk 
vóór de capitulatie, maar na de gedeeltelijke bevrijding van Neder- 
land weer in dienst is gekomen. Men zegt daarvan, dat de Regering 
deze diensten niet mocht aanvaarden, omdat hij zijn erewoord had 
gegeven. 

A. Daar ben ik het mede eens. 

45844. De Voorzitter: De Regering zegt echter, dat door de ge- 
volgde onvoorwaardelijke capitulatie van Duitsland áeze daGen niet 
meer worden beschouwd als gericht tegen de Duitse Staat. Dit lijkt 
op een constructie achteraf. 

A. Op 3 Juli 1945 kon de officier voor zich zelf zeggen, dat de oorlog 
was afgelopen en dat hij zijn diensten aan de Staat kon aanbieden, 
die zelf moest beoordelen of hij die kon aannemen. Dan staat de 
officier m.i. verder vrij. Dus na de capitulatie van Duitsland stond 
de officier verder vrij. Wanneer men deze constructie aanvaardt, kan 
de Regering beslissen of het feit, dat vóór de capitulatie van Duits- 
land de officier zijn erewoord heeft gebroken, zo ernstig is, dat 7ij 

45845. De Voorzitter: Dit is iets, dat met terugwerkende kracht 
zo zou moeten gelden, want die officieren hebben dienst gedaan in 
hei tijdvak van September 1944, toen Nederland gedeeltelijk was 
bevrijd, tot aan de capitulatie. Men kan daarna niet meer zeggeri, 
dat de capitulatie met terugwerkende kracht . . . . , . 

A. Neen, dat kan men niet zeggen. 

45846. De Voorzitter: Voor de K.N.1.L.-officieren bestond een 
verbod om het erewoord te geven. Op 26 Juni 1940 is dit door de 
secretaris-generaal van Koloniën ingetrokken. Had volgens u deze 
intrekking rechtskracht? Deze intrekking had betrekking op de 
K.N.1.L.-officieren, die dienden bij de Nederlandse landmacht. 

A. De enige, die het had mogen intrekken, is m.i. de opperbevel- 
hebber geweest. De officieren waren gesteld onder de opperbevel- 
hebber ei1 de opperbevelhebber had op dat moment de Regerings- 
macht. Een zelfstandige handeling van een secretaris-generaal is in 
dit opzicht m.i. niet geldig. 

45847. De Voorzitter: De Regering in Londen is van oordeel, dat 
zij geen rechtskracht had. 

A. Ik moet echter zeggen, dat het voor de officieren, wie het 
aangaat, wel moeilijk is dit juridische verschil te onderscheiden. Ik 
wil geen steen op de officieren werpen, die zich hierop beroepen. 

45848. De Voorzitter: Zij zullen zich wel niet meer met deze 
quaestie hebben vermoeid, nadat de intrekking had plaats gehad 
door de huns inziens bevoegde autoriteit. 

Hebt u hier misschien nog iets aan toe te voegen? 

A. Het is misschien goed nog eens te zeggen, dat de betekenis 
van het erewoord bij de officieren zo dient te zijn ingeworteld als 
een onverbreekbaar iets, dat zij daar nooit van af mogen wijken. 

Ik grond deze mening niet alleen op persoonlijke overwegingen. 
Reeds vóór Christus' geboorte gold deze mening bij de Romeinen. 
In de Romeinse geschiedenis immers kan men lezen, dat Hannibnl 
op een gegeven ogenblik enige Romeinse officieren, die bij Cannae 
gevangen waren genomen, had vrijgelaten om te onderhandelen bij 
de Senaat te Rome over hun lot. De officieren hadden daartoe hun 
~7oord moeten geven, dat zij zouden terugkeren. Een van hen is 
echter, toen ze nauwelijks buiten het kamp waren, weer even terug- 
gegaan om zogenaamd iets te halen, dat hij vergeten had. De offi- 
cieren zijn in Rome gekomen: de Romeinse Senaat heeft hen afge- 
wezen en ze moesten weer terug in gevangenschap. Degene, die de 
list te baat had genomen om zogenaamd iets te halen, zei, dat hij 
niet terug behoefde, daar hij reeds teruggekeerd was. De Romeinsi: 
Senaat heeft toen beslist, dat het voor een officier onwaardig was op 
die manier te trachten onder zijn woord uit te komen en ook hij is 
in krijgsgevangenschap teruggezonden. 

Ik vermeld nog, dat L i v i ~ s ,  die het voorval verhaalt, zelfs ver- 
mijdt de naam van die officier te noemen, zo verachtelijk vond men 
zelfs in de Romeinse tijd het breken van het erewoord. 

daarvoor een straf noodzakelijk acht;-zij kan daarvoor o.a. de offi- De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en cier niet weer in dienst nemen. 
Het gaat echter niet or, om te zeogen, dat reeds na de bevriidinn ik sluit het verhoor. - - 

van het  zuiden van ~ e d i r l a n d  de oflficier de facto vrij was en dus 
ontslagen van zijn erewoord. H. F. M. VAN VOORST TOT VOORST. 

Ik denk, dat het de bedoeling is om te zeggen, dat de officieren 
de facto vrij zijn, omdat de Duitsers teruggetrokken zijn, en dat zij ALGERA, voorzitter. 

daardoor zijn ontslagen van het erewoord. SCHMAL. 
Er staat echter uitdrukkelijk in de afgegeven verklaring, dat zij 

gedurende de tijd van de oorlog niets zullen doen en geen hande- DASSEN. 

lingen zullen begaan tegen de Duitsers of verzuim zullen plegen. DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Schmal en 
Dassen, leden, alsmede de heer Schuijt, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Mr. GERARD FRANS JOHAN JONGBLOED 
oud 35 jaar, wonende te Rotterdam, 

assistent van de directie der ,,Unilevern. 

Hij legt de eed af als getuige en deskundige 

45849. De Voorzitter: Ik wilde u iets vragen over de bekende 
quaestie van het erewoord van de officieren. Wij hebben hier de 
beer Winkel gehoord, die ons naar u heeft verwezen, omdat u des- 
tijds de Regering in Londen niet betrekking tot deze quaestie heeft 
geadviseerd. Ik zou het op prijs stellen van u te vernemen op welke 
gronden de Regering in Londen de beslissing heeft genomen, dat die 
officieren, die hun erewoord hebben gegeven, het later hebben ge- 
broken ei1 naar Engeland zijn gegaan, opnieuw in dienst zijn genomen. 

A. A!s 11 de vraag zo stelt, kan ik haar niet beantwoorden, omdat 
ik niet tegenwoordig ben geweest bij de vergadering, waar de be- 
slissing ten slotte is genomen. Dit besluit is in de Ministerraad ge- 
nomen en ik heb ook geen inzage gehad van de notulen. Ik was 
toen werkzaam bij de juridische afdeling van het Ministerie van 
Oorlog en ik kan u zeggen welke overwegingen ik meende te kunnen 
aanvoeren om een besluit, als naderhand is genomen, te rechtvaar- 
digen. 

45850. De Voorzitter: Ik moet dus aannemen, dat de Regering 
naar buiten nooit e2n motivering van haar beslissing heeft gegeven. 

A. Althans niet tegenover mij en voor zover ik wert niet offi- 
cieel ambtelijk. 

45851. De Voorzitter: Mag ik u dan vragen, welke gronden U 
had voor het advies, dat u de Regering heeft uitgebracht? 

A. Ja, ik moet hierbij echter de reserve maken, dat het al weer 
negen jaar geleden is. Voor zover ik mij echter kan herinneren, stond 
de zaak als volgt. De zaak is acuut geworden, doordat plotseling 
een paar mensen met vliegtuigen uit Nederland waren ontsnapt. Het 
eerste, wat ik er van Iioorde, was, dat er bij de Regering geen 
commiinis opinio was ten aanzien van de vraag of deze mensen 
zonder meer een militaire taak kon worden opgedragen in de strijd 
tegen de Duitsers. Dit was in verband met het feit, dat enkelen van 
deze mensen zich door hun woord hadden verbonden niets jegens 
de vijand te ondernemen. Mijn standpunt hierover, hetgeen ik in e-n 
nota heb kenbaar gemaakt, was als volgt: in de eerste plaats had d8 
vijand niet het recht een dergelijke belofte van de mensen te vragen. 
Dit was strijdig met het oorlogsrecht. Al werd daarbij niet offici~el 
de sanctie gesteld, dat, wanneer men weigerde deze verklaring te 
tekenen, maatregelen zouden worden genomen, werd hier toch gr- 
bruik gemaakt van de stok achter de deur, zodat het alternatief 
hernieuwde gevangenschap zou zijn. 

Ik heb hierbij betoogd, dat de Duitsers volkomen het recht hadden 
na de overgave de mensen gevangen te houden, maar nadat eenmaal 
was gezegd, dat ze naar huis konden gaan, was het ern bedreiging 
om te zeggen, dat ze weer zouden worden opgepakt, tenzij ze be, 
reid waren een verklaring te tekenen, dat zij niets zouden doen. 111 
de tweede plaats was hier - mijns inziens - een beroep mogelijk 
op het Staatsnoodrecht, in deze zin, dat wij in deze bijzondere om- 
standigheden hadden te maken met een vijand, die zich zelf in geert 

enkel opzicht hield aan gemaakte afspraken en verplichtingen, in 
verdragen vastgelegd, tenzij hem dit schikte. Onder deze omstandig- 
heden konden wij ons ook niet langer houden aan de verplichtingen, 
die uit verschillende verdragen en uit het oorlogsrecht voortvloeien, 
aangezien dit een ondraaglijke last op de ene oorlogvoerende partij 
zou leggen, terwijl de ander slechts dan gebonden was, wanneer hij 
zich gebonden achtte. 

Ik geloof, dat dit 111 grote trekken de motivering was. 

45852. De Voorzitter: Mag ik u dan mijnerzijds een korte samen- 
vatting geven van hetgeen zou kunnen gelden als het standpunt van 
de Regering en u dan vragen of u het daarmede eens is? 

De Minister van Defensie heeft een advies uitgebracht aan de 
,en wetle- Koningin, hetgeen hierop neerkomt, dat er in Nederland g- 

lijke bepaling bestond, die het de officieren toestond hun crewoord 
aan de vijand te geven. De Duitsers hadden dus volkenrechtelijk 
ook geen enkel recht bedoelde verklaring te vragen, waardoor aan 
de invrijheidstelling op erewoord elke volkenrechtelijke basis oilt- 
brak, en daardoor kon de Regering geen enkele verplichting ex arti- 
kel 10 van het Haags Verdrag op zich nemen om deze mensen niet 
weer in dienst te nemen. 

Ik vermoed, dat u het hiermede eens is. 

A. In grote trekken is dit mijn eerste argument geweest. Het 
tweede argument is blijkbaar in dit advies niet gebruikt, nl. dat de 
Duitsers zich zelf slechts aan de bepalingen hielden, wanneer hun 
dit schikte. 

Uit de eedsafneming heb ik afgeleid, dat u niet alleen wetenschap, 
maar ook opinies op prijs stelt en daarom zou ik hieraan graag iets 
toevoegen. 

Naar mijn mening is het een zeer ernstige fout geweest in de 
Nederlandse militaire reglementen het er op aan te laten komen en 
dat daarin geen bepaling was opgenomen, die een officier uitdrukke- 
lijk verbood zijn erewoord te geven. 

45853. De Voorzitter: Bij de K.N.1.L.-officieren was het wel het 
geval. 

A. Ja, en voor zover ik mij herinner, was dit oorspronkelijk ook 
bij de Nederlandse reglementen zo, maar het is vervallen. In  de 
Engelse oorlogsreglementen staat het nog steeds. Ik ben een tijdlang 
in Engelse dienst geweest, waar ik ook enige gevallen heb meege- 
maakt van mensen. die uit krijgsgevangenschap waren ontsnapt. 
Hoewel dit individueel wel eens tot moeilijkheden aanleiding had ze- 
geven, kan ik, als algemene conclusie, toch niet anders zeggen dan 
dat het een grote steun is voor de man, die gevangen is, als hij zich 
kan beroepen op het feit, dat hij een bepaalde belofte niet inag 
geven. Het lijkt mij, dat het schrappen van een dergelijke bepaling 
de positie van de krijgsgevangenen nodeloos heeft verzwakt. 

45854. De Voorzitter: Er bestaat verschil van gevoelen over de 
vraag hoe de wettelijke positie precies was. De Regering zegt. dat er 
geen wettelijke bepaling bestond, die de officieren toestond hun ere- 
woord aan de vijand te geven. Daartegenover wordt opgemcrkt, dat 
in artikel 10 van het Haags Verdrag staat, dat de krijgsgevangene11 
op hun erewoord in vrijheid kunnen worden gesteld, indisn de wetten 
van hun land zulks veroorloven. Daaraan wordt toegevoegd, dat 
inderdaad de wetten dit veroorloven, omdat in punt 635 van het 
Velddienstvoorschrift staat: 

,,Een krijgsgevangene kan niet worden gedwongen zijn vrijheid 
op eerewoord aan te nemen; evenmin heeft hij recht op in- 
vrijheidstelling, indien hij bereid is zijn eerewoord te geven. 
Een gegeven eerewoord moet onder alle omstandigheden met de 
uiterste nauwgezetheid worden nagekomen." 

Uit de aanwezigheid van die bepaling leidt men af, dat het inder- 
daad aan de officieren van de Koninklijke landmacht was toegestaan 
ket erewoord te geven of, laat ik zeggen, een erewoord te geven. 
Een andere vraag is natuurlijk nog, of dit erewoord had mogen wor- 
den gegeven. 



A. Dit is een belangrijk punt. Ik herinner mij, dat het argument 
is aangevoerd, dat het gevraagde erewoord natuurlijk veel verder 
ging dan een erewoord, dat men niet zou trachten te ontsnapppa. 
Ongetwijfeld is slechts daarvan sprake in de bepaling, die u zonet 
citeerde. 

45855. De Voorzitter: Is u ook niet van mening, dat men dit 
punt van het Velddienstvoorschrift kan aangrijpen door te beweren, 
dat inderdaad het geven van het erewoord was toegestaan? 

A. Daar de officier bij het interpreteren van dit soort bepalingen 
betrekkelijk leek is, is de verleiding zeer groot hierin een grond te 
kunnen vinden, wanneer hij dit wil. 

De Voorzitter: Er zijn ook wel eens juristen onder de officieren. 

A. De zaak was van de aanvang af buitengewoon moeilijk, oin- 
dat er bij dit soort aangelegenheden aan Neder:andse kant onvol- 
doende voorlichting heeft bestaan. De Regering is weggegaan en 
heeft gezegd, dat generaal Winkelinan haar vertegenwoordigde en 
wanneer er dus door hogere militairen over dit soort dingen later in 
Nederland opinies werden gegeven, kon dit worden opgevat als een 
gezaghebbende verklaring of instructie. Het is heel moeilijk van de 
andere kant - ik ben hier toen niet geweest - een oordeel te vellen; 
ik meen echter overtuigd te zijn, dat ik niet het woord zou hebben 
gegeven, wanneer ik de bepalingen er op zou hebber? nagelezen. 

45856. De Voorzitter: Was aan u in Londen deze bepaling in het 
Velddienstvoorschrift bekend? Is het een element geweest in de oor- 
deelvorming over deze quaestie? Ik kan mij indenken, dat, wanneer dit 
niet bekend is geweest - men heeft natuurlijk niet alles naar Londen 
kunnen meenemen -, men een bepaalde beslissing heeft genomen 
zonder kennis van dit Velddienstvoorschrift, waardoor de beslissing 
van de Regering aannemelijker is dan met de kennis hiervan. 

A. Ik kan niet meer met zekerheid verklaren of de tekst van dit 
voorschrift aanwezig was. Ik kan mij wel herinneren, dat het bestaan 
van dit artikel bekend was en als een element in het oordeel over de 
vraag tot gelding is gebracht. 

Het advies, dat door de juridische afdeling is uitgebracht, heeft zich 
op het standpunt gesteld, ten eerste, dat de belofte, die was gevraagd, 
veel verder ging dan wat in oude militaire taal het parool was om 
niet te ontvluchten. In de tweede plaats wist de gever van het woord 
bij voorbaat, dat hij te maken had met iemand, die van het gegeven 
woord een onrechtmatig gebruik zou maken; daarom was de vrijheid 
in enige bepaling opgenomen niet zodanig, dat iemand op eigen 
gezag een dergelijke belofte zou mogen geven. 

45857. De Voorzitter: Erkent u de bepaling van het Velddienst- 
voorschrift als een bepaling, die toestaat, dat men een erewoord mag 
geven? 

A. Een erewoord om niet te zullen ontsnappen. 

45858. De Voorzitter: Wanneer in het Velddienstvoorschrift staat, 
dat een erewoord onder alle omstandigheden met de uiterste nauw- 
gezetheid moet worden nagekomen, impliceert dit niet, dat er inder- 
daad een bepaling bestaat, waarin wordt toegestaan het erewoord te 
geven, maar het geldt in geval een dergelijk erewoord in de wetgeving 
zou worden toegestaan. Aldus sommiger mening; hoe is echter uw 
standpunt hierover? Vindt u, dat, wanneer de genoemde bepaling in 
het Velddienstvoorschrift staat, dit de kracht heeft van een positief 
rechtelijke bepaling, waarbij wordt toegestaan eeii erewoord te geven? 

A. Ik vind het een enigszins zwak argument, gezien het feit, dat 
er in ieder geval een zekere analogie uit deze bepaling valt af te 
leiden, om nu te zeggen, dat er in de instructies niet uitdrukkelijk 
macht is gegeven een erewoord te geven en het daarom verboden is. 
Ik erken dus niet het direct gegeven recht aan een officier oin krach- 
tens dit artikel zijn erewoord te geven. Tot mijn spijt erken ik wel, 
dat uit dit artikel kan worden gedistilleerd, dat een mogelijkheid tot 
het geven van het erewoord aan het oordeel van een officier wordt 
overgelaten. Als ik in deze situatie had verkeerd, zou ik het niet 
hebben gegeven, ik geef echter toe, dat dit de stelling, dat het niet uit- 
drukkelijk is toegestaan en dus ook verboden is, verzwakt. Ik hoop, 
dat ik duidelijk ben geweest. 

45859. De Voorzitter: Ik begrijp u volkomen. Voor de K.N.1.L.- 
officieren bestond er een uitdrukkelijk verbod. Voor die officieren, 
die waren gedetacheerd bij de Koninklijke landmacht, is dit inge- 

trokken door de secretaris-generaal van Koloniën. In het advies, dat 
de Minister van Defensie heeft gegeven, wordt hieraan geen rechts- 
kracht toegekend. Wat is uw meniilg hierover? 

A. Ik zou hierop willen antwoorden, dat, wsar het voor de offi- 
cieren van de Koninklijke landmacht al zeer dubieus was of men op 
het aanbod van het parool zou ingaan, het feit, aat  dit voor Indische 
officieren oorspronkelijk was verboden en nu werd ingetrokken een 
aanleiding te meer moest zijn, met het gebruik maken van het aanbod 
zeer voorzicl-itlg om te gaan. He: aanbod, zoals het werd gedaan, kon 
onder geen beding door een officier worden aanvaard. 

45860. De Voorzitter: Had in de gegeven verhouding de in- 
trekking door de secretaris-generaal rechtskracht? Was hij, naar uw 
oordeel, daarvoor inderdaad de bevoegde autoriteit? 

A. Ik zou zeggen van neen. Ik weet niet welke overwegingen 
hierbij hebben gegolden, maar naar mijn idee moet uit het feit, dat 
officieren van het K.N.1.L. waren gedetacheerd bij de Koninklijke 
landmacht. worden afgeleid, dat zij onder de opperbevelhebber ston- 
den en dat dus op iicn de Nederlandse voorschriften van toepassing 
waren. 

45861. De 'b.oorzitter: Naar uw mening had alleen de opper- 
bevelhebber de bevoegdheid, deze bepaling in te trekken. 

A. Volgens mij hadden zij niets meer te maken met deze bepaling, 
krachtens het feit, dat zij gedetacheerd waren. Iets anders zou het 
zijn geweest, wanneer een officier van het K.N.I.L. hier in Neder- 
land met verlof zou zijn gzweest en niet in actieve dienst was; deze 
zou dan nog onder zijn oude bepalingen staan. Ik mezn mij echter 
te herinneren, dat zij alleniaal zijn opgeroepen. 

45862. De Voor~itter: Mcn is het niet heleinaal eens over de 
quaestie of de voorschriiten van de landmacht toepasselijk waren 

,ieren. op de gedetacheerde K.N.1.L.-oIfi-' 

A. Ik niecc, dat dit inderdaad uit de bepalingen omtrent deta- 
chering kan worden afgeleid. 

45863. De Voorzitter: U hebt destijds kennis genomen van de 
inhoud van het erewoord. Is naar uw oordeel het geven van dit ere- 
woord in strijd met de erd van trouw aan de Koningin? U weet, dat 
het zeer ver ging, er js zelfs sprake van, dat mzn geen enkel verzuim 
mocht plegen. Ik kan u dit gedeelte van de tekst nog wel even 
voorlezen: 

,,Ik zal gern handeling begaan of verzuim plegen, waardoor 
het Duitsche Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen 
lijden." 

Wanneer men dus kennis droeg van illegaal werk, zou men op 
grond van dit erewoord verplicht zijn dit bij de Duitsers aan te 
geven. Ik vraag u nu, of een zo ver gaand erewoord in strijd is met 
de eed van trouw, die een officier ailegt. 

A. U stelt mij een zeer moeilijke vraag. Ik acht het in strijd met 
de krijgstucht, dat deze belofte aan de Duitsers wordt gedaan. U 
kunt stellen, dat de krijgstucht is belichaamd in de eed van ti,ouw; 
naar mijn mening wordt met de eed de verbintenis niet meer dan 
bezegeld, niet gesloten. Aangezien het dus allezn een bezegeling is, 
ken ik aan de eed niet die rechtskracht toe, die er veelal aan wordt 
tcegekend. Ik heb ook nog een eigen standpunt over eden in het 
toekomende. Het lijkt inij moreel aanvechtbaar of men iemand kan 
betichten van een meineed, wanneer hij cal eed heeft afgelegd en 
men hem er aan zou kunnen houden, wanneer de omstandigheden 
totaal zijn veranderd. Ik noem u het geval van de Tsjechische offi- 
cieren, die plotseling zien, dat hun Regering communistisch is ge- 
worden. Ik zou mij liever niet beroepen op het feit, dat het afleggen 
van deze belofte een schennis van de oflicierseed is; ik zou mij er 
uitsluitei~d op beroep ei^, dat het een schennis van de krijgstilcht is. 
Ieder voor zich moet uitinaken welke waarde hij toekent aan de 
officierseed, als bezegeling van zijn verbiiitenis als officier. 

45864. De Voorzitter: Wanneer 'net erewoord eenmaal is gegeven, 
is het dan geoorloofd dit ie verbrekeii? 

A. Ik geloof, dat dit een gewetensvraag is. Ik kan mij voor- 
stellen, dat iemand, ziende, dat de Duitsers door deze belofte te 
vragen een daad verrichten, die in strijd is inet het oorlogsrecfit en die 
hem tot veel meer bindt dan mag, bewust en opzettelijk dit erewoord 
gaf inet de bedoeling het weer te verbreken, wanneer zich de gelegen- 
heid daartoe voordoet. Dit impliceert natuurlijk, dat hij dan zeker 



het recht heeft met een los briefje hiervan mededeling te doen. Ik ben 
nl. overtuigd, dat de Duitsers precies hetzelfde zouden hebben ge- 
daan, zoals zij het ook in andere opzichten hebben gedaan. 

45865. De Voorzitter: Uit eens anders misdaden inag mei1 niet af- 
leiden, dat men zelf ook dat mag doen, wat men eventueel in een 
ander afkeurt. 

A. Neen. Maar wanneer men zich op het noodrecht kon beroepen 
-- ik geloof, dat dit voor elke Nederlander geoorloofd was - en men 
stoná tegenover een vijand, die zich alleen dan aan de voorschriften 
hield, wanneer het hem zelf schikte, komt, naar mijn idee, bij elke 
overeenkomst, waarbij één partij zich alleen dan er aan houdt, wan- 
neer het hem schikt, de persoon, die zich er eerlijk aan houdt, in een 
intolerabel nadelige positie. 

45866. De Voorzitter: Men kan dan vragen waaraan Duitsland 
zich niet heeft gehouden. Had dit speciaal betrekking op dit ere- 
woord? 

A. Tot dat moment wel. Op het moment, dat de Duitsers zich er 
niet meer aan zouden hebben gehouden, was die overeenkomst natuur- 
lij k vervallen. 

45867. De Voorzitter: Het gaat juist over deze overeenkomst. 

A. Ik ben misschien erg immoreel, maar ik zou bepaald op het 
standpunt staan, dat ik dit erewoord niet bindend acht. 

45868. De Voorzitter: Door een andere deskundige is hier ver- 
klaard, dat men deze weg had moeten volgen, nl. dat men zich weer 
bij de Duitsers had aangemeld met de mededeling, dat men zijn 
erewoord introk, zodat men weer in krijgsgevangenschap was gevoerd 
en dan kon men een poging doen om te ontvluchten. 

A. Men was dan inderdaad volkoinen in zijn recht geweest, met 
deze reserve echter, dat naar mijn mening het erewoord nooit had 
mogen worden gegeven. In de Engelse bepalingen ligt deze zaak zeer 
uitdrukkelijk vast. Bij de British Navy is het zelfs zo, dat iedereen 
moet kunnen aantonen, dat hij buiten zijn schuld gevangen is genomen 
en dat hij alles heeft ondernomen, wat hij kon, om te ontsnappen. 
Dit is natuurlijk een formaliteit, maar hierin ligt de erkenning, dat 
een militair onder alle omstandigheden gebonde; blijft aan zijnVéigen 
voorschriften, die hem verbieden zich tegenover de vijand tot iets te 
binden en h e b  de verplichting opleggen alles te ondernemen, wat hij 
kan, om de vijand te blijven schaden. 

45869. De Voorzitter: Waarschijnlijk is u wel van mening, dat het 
de plicht van de Regering is in dit opzicht geen twijfel te laten bestaan 
en om de aan te nemen houding ook vast te leggen. 

A. Zeer zeker. Ik acht dit niet alleen de plicht van de Regering, 
maar ook een veel betere oplossing, omdat - zoals ik in het begin 
al  heb gezegd - de krijgsgevangene de steun niet kan ontberen van 
bepalingen in zijn reglementen, die hem verbieden in enig opzicht 
concessies te doen of als tegenprestatie concessies te aanvaarden, om- 
dat in dat geval gewaarborgd is, dat de man, die ze toch aanvaardt, 
bij voorbaat eerloos is, en het erewoord, dat hij geeft, heeft dan ook 
geen waarde meer. 

45870. De Voorzitter: Wat was naar uw oordeel de status van de 
officieren toen zij het erewoord gaven; waren zij toen krijgsgevangene 
of niet? Dit is nl. hierom van belang, omdat de Regering na de 
bevrijding heeft gezegd, dat artikel 10 op de betrokken officieren niet 
van toepassing was, daar zij, die op 15 Juli 1940 de erewoordsver- 
klaring tekenden, op dat ogenblik, na hun invrijheidsteilirig door 
de Fuhrer van het Duitse Rijk, geen krijgsgevangene meer waren. 

Dit is een stelling, die door anderen wordt aangevallen en die naar 
hun oordeel niet opgaat, omdat men meent, dat ze toen wel krijgs- 
gevangene waren. 

A. Hier moet eerst een definitie worden gesteld. Is een krijgs- 
gevangene het formele begrip van iemand, die in de vrijheid van 
zijn bewegingen is belemmerd, of het materiële begrip van iemand, 
die gevangen is? Ik voel het meeste voor het laatste. Was de vrijheid 
van een officier, vóórdat hij de verklaring had ondertekend, geringer 
dan die van elke andere inwoner van Nederland? 

45871. De Voorzitter: Is het naar uw oordeel juist, dat zij, naar 
de Regering zegt, geen krijgsgevangene waren? 

Wanneer zij inderdaad geen krijgsgevangene waren, dat is her 
genoemde artikel niet van toepassing, volgens de Regering van 1945, 
en op die manier tracht men dan uit de moeilijkheid te komen. 

A. Het is een argument, dat in 1940 niet is gebruikt, opzettelijk 
niet, omdat, naar mijn gevoelen, de feiten te weinig bekend waren, 
waaruit men zou kunnen beoordelen in hoeverre er voor deze mensen 
een zekere dwang was op deze overeenkomst in te gaan of niet. 

45872. De Voorzitter: Wij hebben hier overigens geen enkeIe stem 
vernomen, die op het standpunt stond, dat zij geen krijgsgevangene 
waren. Ik geloof, dat de deskundigen menen, dat de militairen toen 
wel krijgsgevangene waren. Dit is ook het standpunt van prof. van 
Hainel. In ,,De Telegraaf" van 16 Augustus 1940 heeft hij geschreven: 

,,Terwijl onze militairen sinds de capitulatie in den toestand 
van krijgsgevangenschap verkeerden, enz.". 

A. Ik weet niet of dit uit deze zin kan worden afgeleid. I k  
geloof, dat hierover kan worden gedebatteerd, omdat er geen authen- 
tieke interpretatie is voor krijgsgevangenschap. Wij hebben er ons 
in 1940 uitdrukkelijk niet op beroepen, omdat wij niet konden beoor- 
delen in hoeverre andere vrijheidsbeperkingen golden op het moinent, 
dat de belofte door de officieren werd afgelegd, voor andere catego- 
rieën van Nederlanders. Het tweede punt is: wat zijn ze dan wel, als 
ze geen krijgsgevangenen zijn, vrije mensen zijn het ook niet. 

45873. De Voorzitter: Het is dus wel een element geweest, dat ii 

hebt gebruikt bij de beoordeling van dit vraagstuk. 

A. Wij hebben het er buiten gelaten. Ik wil hier echter eerlijkheids- 
halve stellen, dat de argumentering, die wij hebben gevolgd, een recht- 
vaardiging was. Wij waren geen rechters. Wij trachtten het op rede- 
lijke gronden aanvaardbaar te maken deze verplichtingen te hand- 
haven. Daarbij .was de tweeledige vraag, in de eerste plaats of de man 
er zich aan moet houden en in de tweede plaats of de - wat wij 
noemen - wettige Nederlandse Regering enige band heeft over te 
nemen, wanneer de man er zich niet aan heeft gehouden en hij zich 
nu weer onder haar jurisdictie bevindt. 

45874. De Voorzitter: De vraag is dus wel onder de ogen gezien, 
maar men heeft er zich niet over uitgesproken. 

A. Wij hebben er ons uitdrukkelijk niet over uitgesproken. 

45875. De Voorzitter: Heef u er bezwaar tegen, dat ik LI nog een 
enkele vraag stel van andere aard, namelijk over het Nederlandse 
legioen'! 

A. Neen. 

45876. De Voorzitter: Ik geloof, dat LI er deel van heeft uitge- 
maakt? 

A. In de begintijd. 

45877. De Voorzitter: Met welk gedeelte van de troepen bent u 
naar Engeland overgestoken? 

A. Eigenlijk met geen gedeelte. Ik ben met een marinedetachement 
overgestoken en ik had een korporaal en een vaandrig bij mij; zelf 
was ik tweede luitenant. Onderweg had ik inij aangesloten bij een 
aantal marinedetachementen. 

45878. De Voorzitter: In welk kamp bent u in Engeland terecht- 
gekomen? 

A. Eerst in Haverfordwest in Wales en vervolgens in Porthcawl. 

45879. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over (Ie toestanden 
in beide kampen? 

A. Ik zou in grote trekken dit zeggen: Er was een algemene 
demoralisatie, die zich bij elk mens naar zijn natuur uitte. Elke 
variant van demoralisatie heb ik daar meegeinaakt en daarbij was 
de hoogte van rang geen criterium. Ik heb zeer hoge officieren mee- 
gemaakt, die zich aan hun moedeloosheid overgaven. en ik heb 
flinke soldaten meegemaakt. Het omgekeerde kwam echter evenzeer 
toor. Allen waren zeer gespannen en ook degenen, die tegen de 
algemene neiging om het zaakje er bij neer te gooien, ingingen, deden 



dit niet op een zodanig juiste manier, dat zij daarmede een over- 
redingskracht op de anderen uitoefenden. Integendeel, ook zij waren 
- als ik het zo mag uitdrukken - enigszins hysterisch in de wijze, 
waarop zij dit deden. 

Ik zal u een voorbeeld noemen. Op een gegeven moment is er in 
Porthcawl een request rondgegaan, dat - volgens mijn herinnering 
- door zestig van de tachtig officieren is getekend, waarin het vol- 
gende werd gevraagd: Hier was een klein legioen aanwezig, de ont- 
vangst van de Engelsen was buitengewoon ongastvrij, hetgeen zij 
een belediging achtten en zij wilden zich dan veel liever nuttig 
maken i11 een gebied van het Nederlandse Rijk, waar ze onder eigen 
vlag zouden kunnen dienen, en zij verzochten naar Indië of Curaçao 
te worden overgebracht. 

Dit klonk plausibel, maar naar mijn mening - *ik behoorde tot 
de twintig, die bepaald weigerden dit request te tekenen - was het 
unfair de Engelsen van ongastvrijheid te beschuldigen. Het is later 
gebleken, dat er zich wel degelijk enkele door de Duitsers gezonden 
agenten onder de in Engeland aangekomen Nederlanders bevonden. 
Zelfs al was dit niet zo geweest, dan had een land, dat in een derge- 
lijke moeilijke positie verkeerde, te allen tijde het recht eerst eens te 
kijken wie men voor zich had, alvorens men hun dezelfde rechten en 
privileges als enig ander bondgenoot toekende. Verder was ik er van 
overtuigd, dat het motief achter het indienen van dit request angst 
was en geen gekwetste trots en het aanbod naar Indië of de West te 
gaan voortsproot uit het verlangen ook uit Engeland weg te gaan. 

Als zestig van de tachtig officieren dit request ondertekenen, dan 
kunt u zich wel voorstellen, dat de geest onder hen buitengewooi~ 
slecht was. 

Ik heb behoord tot de groep, die weigerde. Over het aigemeen 
waren dit de jongere officieren, die het gemakkelijker hadden; ik was 
b.v. ongetrouwd, en dit waren de meesten van de jongeren, dus wij 
hadden ook veel minder achtergelaten in Nederland en de moreie 
klap was voor ons niet zo zwaar aangekomen. 

Als ik nu terugdenk, geloof ik wel, dat wij werkelijk tactloos zijn 
geweest in de manier, waarop wij als jongeren tegen deze mensen zijn 
ingegaan. Wanneer er een verstandige leiding was geweest, had veel 
van dit soort wrijving kunnen worden voorkomen. 

45880. De Voorzitter: Er was dus geen verstandige leiding? 

A. Over de leiding kan ik u - als ik eerlijk ben - slechts zeg- 
gen, dat zij buitengewoon slecht was. 

45881. De Voorzitter: Bedoelt u daarmede de leiding van generaal 
Noothoven van Goor of van de kampcommandant, de heer Sicherer? 

A. In de eerste zes weken was de heer Noothoven van Goor niet 
kenbaar als leider. Overste Sicherer was ook gedemoraliseerd, hij 
wilde wel, maar hij was slap en in zijn naaste omgeving had hij een 
aantal hogere officieren, die een buitengewoon slechte invloed op 
hem uitoefenden. Hij was zeker niet de man, die bij machte was er 
een eind aan te maken. 

45882. De Voorzitter: In welk opzicht oefenden deze officieren 
slechte invloed uit? 

A. In elk opzicht. De een door zich te buiten te gaan aan drank, 
de ander door zich van de rest van de troep niets aan te trekken en 
alleen voor zich zelf te zorgen, een derde door midden in een open 
veld in het kamp een schuilkelder te graven en zich daardoor tegen- 
over de soldaten aan de algemene spot en smaad bloot te geven, eeii 
vierde door te trachten zich aan de dienst in het legioen te ont- 
trekken en elders een plaats te krijgen, een vijfde door niet van zijn 
bed op te staan, enfin, u kunt zich elke omstandigheid indenken. 
Ik zou mij uit die dagen heel weinig mensen kunnen herinneren, die 
overeind zijn gebleven. 

45883. De Voorzitter: De opmerking, die generaal Kruis in zijn 
boek maakt, dat de meeste officieren het vertrouwen van de soldaten 
hadden verloren, is dus wel juist. 

A. Het is ongetwijfeld juist. Ik zal u dit voorbeeld geven. Ik ben 
vlieger en ik was toen reserve-officier van algemene dienst. In 
Nederland was ik niet dienstplichtig geweest, ik had mij vrijwillig 
aangemeld, maar ik had geen opleiding genoten, die mij geschikt 
maakte voor dienst bij de troepen. In Engeland verviel dit natuur- 
lijk, wij hadden allen evenveel oorlogservaring en de vredeservaring 
bleek ineens niet meer zo belangrijk te zijn. Ik heb toen de taak 
gekregen van officier van kazernering, zodat het mijn taak was te 

zorgen, dat de mensen legering kregen. Ik moest zorgen dat de 
tenten behoorlijk werden opgeslagen en dat wasplaatsen, urinoirs e.d. 
in behoorlijke staat werden gehouden. 

Het is mij overkomen, dat het hard regende en de urinoirs ver- 
stopt geraakten, hetgeen in een kamp een ernstige toestand is. Er was 
een dagelijkse corveeploeg aangeuezen en deze heb ik uitgenodigd 
maatregelen te nenien om de viezigheid weer te laten doorstromen, 
waarop zij dit allen weigerden. De enige manier, die ik toen wist om 
hen dit toch te laten doen, was door zelf de kleren uit te trekken en 
te beginnen met zelf de schop in de grond te steken. In vredestijd 
zou men hierover niet piekeren, het zou als dienstweigering worden 
beschouwd en als zodanig zouden er ook maatregelen worden ge- 
nomen. In die oinstandighedeii was echter het geven van het voor- 
beeld de enige mogelijkheid. 

45884. De Voorzitter: Zijn deze mensen nog gestraft? 

A. Neen, en het is nog veel gekker; later ben ik ter verantwoor- 
ding geroepcn en werd mij gezegd, dat ik mij als officier had mis- 
dragen door mij te verlagen op deze manier te trachten de krijgs- 
tucht te handhaven. 

45885. De Voorzitter: Bij wie is u ter verantwoording geroepen? 

A. Het ging niet zozeer officieel, ik meen, dat dit kapitein VLY- 
sluys was. Ik meen, dat kapitein Kist er ook bij tegenwoordig waq. 

45886. De Voorzitter: Was de laatste niet bij de marechaussee? 

A. Ja. 

45887. De Voorzitter: Ik meen. dat er bij het detachement van 
de marechaussee nogal spanningen waren. 

A. Het was de meeste gehate troep van alles. 

45888. De Voorzitter: Waarom waren zij gehaat? 

A. Dit stamde uit de ontsnapping uit Frankrijk. Ik hen er zelf 
niet bij geweest. De marechaussee's hebben zich buitengewoon impopu- 
lair gemaakt, doordat zij steeds verkondigden, dat zij geen vecht- 
soldaten waren, maar een ander soort, politie. Zij waren dus niet 
bestemd om enig risico te lopen. Zij zijn inderdaad onder goede 
leiding naar Engeland vertrokken. 

45889. De Voorzitter: Wie was de leider daarvan? 

A. Er waren drie officieren, dat waren kapitein Kist, kapitein 
van der Kroon en nog iemand en majoor den Beer Poortugael. De 
marechaussee's hebben echter uitsluitend voor zich zelf gezorgd ei1 
dat was eigenlijk de reden van de grote haat. Terwijl velen van de 
mensen, die in Engeland aankwamen, gedurende dagen  onder eten 
of drinken waren geweest, kwamen deze mensen aan en hebben in 
het kamp nog veertien dagen koffie kunnen drinken uit de voorraad, 
die zij bij zich hadden. Er was geen sprake van, dat zij iemand onder- 
weg behulpzaam zouden zijn. In normale omstandigheden ge!oof ik, 
dat het is te rechtvaardigen, dat men zegt?. dat het zijn plicht is t r  
zorgen, dat zijn onderdeel overkomt en bij elkaar blijft. Ik geloof 
echter, dat deze heren het zeer ver hebben gedreven, omddt zij, 21s 
zij dan politie waren, tot het laatst hadden moeten blijven om het 
verkeer te regelen. Het tegendeel is echter waar, zij waren liet eerste 
weg. 

45890. De Voorzitter: Zijn zij in het kamp als politie opgetreden? 

A. In het begin niet. Bovendien waren er veel te veel in verhou- 
ding tot het aantal mensen, er was geen behoefte aail zoveel politie. 
Zij hebben wel politiediensten gedaan, maar men kan niet zeggen, 
dat de marechaussee de politie was. 

45891. De Voorzitter: Is het korps marechaussee niet gesplitst'! 
Zelf had men het idee, dat men als aparte eenheid zou blijven be- 
staan om, wanneer later Nederland weer vrij was, bepaalde politie- 
diensten te verrichten. Ik meen, dat de Regering in Londen op een 
ander standpunt stond. Naar ik meen, heeft zij een splitsing in drieën 
tot stand gebracht, waarbij een deel van de marechaussee is ge- 
bruikt voor administratieve diensten in Londen, een deel bij de troep 
is gebleven en een ander deel een aparte eenheid is geworden, 
die later ook aan de gevechten zou deelnemen. Kunt u hierover nog 
iets mededelen? 



A. Ik kan u hierover mededelen, dat de idee om ze bij elkaar te 
houden van de officieren was. Er ontstond daaruit in de soldaten- 
mond de tegenstelling of ze zouden worden gebruikt om te vechten 
of om het vechten te ontgaan. Wanneer de vraag zo werd gesteld, zei 
met name n~ajoor der2 Beer Poortugael, dat men bij elkaar moest 
blijven, onder alle omstandigheden, om na de bevrijding te kunnen 
helpen. 

Ik weet niet in hoeverre deze splitsing een resultaat is geweest van 
een weloverwogen politiek van de Regering, maar het is een feit, dat 
de splitsing toch tot stand is gekomen. Er was een aantal jongere 
marechaussee's, die met alle geweld wel wilden vechten, en zij hadden 
niet het gevoel, dat, wanneer zij als korps marechaussee bij elkaúr 
bleven onder deze oificieren, zij dan ooit iets konden doen. Anderzijds 
was er een aantal mensen, die te oud waren om nog enige militaire 
waarde te hebben. 

45892. De Voorzitter: Welke taak heeft men aan de Nederlandse 
militairen gegeven? 

A. Hun eerste taak in Engeland was de bewaking van de vlieg- 
velden en zij bestond hieruit, dat uit het kamp geregeld een com- 
pagnie bij een van de in de buurt liggende vliegvelden werd gedeta- 
cheerd voor een aantal weken en dan weer werd afgelost. De dienst 
op de vliegvelden was niet zo aangenaam, dus dat ging bij toerbeurt. 

45893. De Voorzitter: Hadden de soldaten over het algemeen 
een volle dagtaak? 

A. Neen. Het ongelukkige is echter, dat een soldaat nooit een 
volle dagtaak heeft, als hij niet vecht. 

45S9$. De Voorzitter: Het zal waarschijnlijk ook wel een demora- 
liserende invloed hebben gehad, dat men rondliep zonder een behoor- 
lijke dagtaak. 

A. Ik geloof, dat dit alles slechts een quaestie van leiding is. In 
de Engelse krijgsgevangenenkampen, waar verschillende Nederlanders 
zijn geweest, hadden alle mensen een dagtaak, daar zorgde de leiding 
voor. Ik geloof, dat onze officieren volkomen tekortschoten in hun 
psychologisch inzicht hoe zij de troep moesten bezighouden. Volger?s 
mij grijpt dit ver terug, tot vóór de oorlog, waar b.v. de troep uitrukte 
onder een luitenant en de kapitein misschien eens op de fiets een keer 
kwam kijken. Hij was geen deel van de troep en de troep zag hem 
niet als een deel van hen en als iemand die ook alle verplichtingen 
van de troep moet delen. 

45895. De Voorzitter: De officieren kwamen nu voor een deel 
althans voor een taak te staan, die zij in Nederland nooit haddm 
gehad, en ook onder veranderde omstandigheden. 

A. Elke officier, die is opgeleid in vredestijd, komt te staan voor 
omstandigheden, die anders zijn dan hij had verwacht. Mijn verwijt 
geldt het feit, dat ons ieger een vredesleger was. In geen enkel opzicht 
was rekening gehouden met het feit, dat men in oorlog zou kunne11 
komen. U ziet dit aan de quaestie van het erewoord, dit was eenvoudig 
niet overwogen. 

45896. De Voorzitter: Overste Sicherer is spoedig door een andere 
vervangen? 

A. Omstreeks Septeinber is hij naar Londen overgeplaatst. 

45897. De Voorzitter: Is de heer Sas ook nog niet een tijd com- 
mandant van het legioen geweest? 

A. Dat is na mijn tijd geweest. In Augustus ben ik naar Londen 
overgeplaatst. 

45898. De Voorzitter: Waren de soldaten toen al in Porthcawl? 

A. Van begin Juni tot half Augustus ben ik in Porthcawl geweest 
en twee dagen vóórdat de in Engeland gemobiliseerden opkwamen, 
ben ik overgeplaatst. Ik heb dus wel voor hen het kampement in orde 
laten maken, maar ik heb ze net niet meer meegemaakt. 

45899. De Voorzitter: Heeft LI verder nog bemo~ienis gehad met 
het Nederlands legioen, dat later ,,Prinses Irene-brigade" is geworden? 

A. Neen. Tot het voorjaar van 1941 heb ik in Londen op het 
Ministerie van Oorlog gewerkt en daarna ben ik in dienst gegaan bij 
de Royal Air Force. 

45900. De Voorzitter: Werkte u bij de afdeling Landmacht of bij 
de juridische afdeling? 

A. Ik kwam oorspronkelijk op de juridische afdeling, maar later 
b-handelde ik ook allerlei zaken van militaire aard. 

45901. De Voorzitter: Wanneer bent u bij de Royal Air Force 
gekomen? 

A. Ik meen Juni 1941. 

45902. De Voorzitter: U was dus practisch in Engelse dienst? 

A. Onder Engelse krijgstucht. 
Ik kan u een illustratie geven van de slechte geest van de Neder- 

landse troepen. Ik ben eenmaal uit de troep overgeplaatst naar Londen 
en ik ben eenmaal uit Londen weggegaan naar de Royal Air Force. 
Over de eerste overplaatsing hoorde ik na enige maanden, dat het 
algeinene verhaal ging, dat ik op eigen verzoek was overgeplaatst 
naar Londen. Londen was een Walhalla, daar was je van de troep af, 
daar kon je lekker eten en daar had je het veel beter. Gedeeltelijk is 
dit natuurlijk ae altijd bestaande tegenstelling tussen troep en hoofd- 
kwartier. Dit was echter erg, omdat het tegendeel waar was; ik had 
er mij met hand en tand tegen verzet overgeplaatst te worden naar 
Londen, want ik wilde juist bij de troep blijven. De eerste keer wilde 
meli mij dus van de kwaadste en de minst vechtlustige neigingen be- 
tichten. De tweede keer was het precies hetzelfde verhaal, toen ik 
overging naar de Royal Air Force. Ik ging over als officier en samen 
met mij gingen een dikke twintig Hollandse soldaten in opleiding. 
Tegenover het Nederlandse hoofdkwartier was ik min of meer ver- 
antwoordelijk voor hen en moest ik rapport over hen uitbrengen en 
door de Engelse commandant werd ik ook in die zin in vertrouwen 
genomen. Toen bemerkte ik, dat een paar van de beste jongens 
wonderlijk onaangenaam tegen mij waren. Op een gegeven moment 
heb ik dit eens uitgezocht en het bleek, dat onder deze jongens het 
verhaal ging, dat ik bij de Royal Air Force had dienst genomen om 
uit Londen weg te komen, omdat er zo werd gebombardeerd, en het 
was mijn bedoeling om, als ik mijn opleiding had gehad, weer een 
ander excuus te verzinnen, zodat ik toch vooral niet in operationele 
dienst zou komen. 

Als men zo ver gaat de motieven van een collega uit te leggen, 
21s een zich onttrekken aan de gevaren en aan de dienst, dan bewijst 
dit hoe algemeen slecht de geest was, als men dit gelooft. 

Zeker tot 1942 is dit zo gebleven en toen is de brigade beter ge- 
worden. Wij hoorden althans toen bij de Royal Air Force, dat de 
geest beter was. 

45903. De Voorzitter: Had het dienst nemen bij de Royal Air 
Force het karakter van een detachering? 

A. De afspraak was, dat, wanneer Nederland weer vrij zoii zijn, 
wij weer beschikbaar zouden komen. Ik ben dus door de Koyal Air 
Force onafhankelijk van hun demobilisatieschema losgelaten. 

45404. De Voorzitter: Hoelang heeft u bij de Royal Air Force 
gediend? 

A. Als officier van de R.A.F.V.R. heb ik er gediend tot Augustus 
1945. In  werkelijkheid heb ik er als Nederlands officier, die er was 
gedetacheerd, nog verder tot October 1946 dienst verricht. 

45905. De Voorzitter: U heeft dan zeker ook aan operaties deel- 
genomen? 

A. Ja. 

45906. De Voorzitter: Waaruit bestonden die? 

A. Ik werd jachtvlieger en in 1942 had ik mijn opleiding vol- 
tooid. Een korte tijd ben ik toen bij een Engels squadron geweest 
tot er een Nederlands squadron is opgericht, waar ik bij ben ge- 
komen. Iii 1944 heb ik een ongelukje gehad en toen ben ik weer bij 
een Engels squadron terechtgekomen. 

45907. De Voorzitter: Stond het Nederlandse squadron op 
enigerlei wijze onder de bevelen van een Nederlandse instantie? 

A. Neen. Er was natuurlijk een liaison tussen het Air Ministry 
en de afdeling Luchtvaart van het Ministerie van Oorlog. Er be- 
stond echter geen rechtstreeks contact tussen de afdeling Luchtvaart 
in Londen en de operationele eenheid. 



45908. De Voorzitter: De Nederlandse Regering droeg daarvoor 
dus geen verantwoordelijkheid. 

A. Niet als vechteenheid. Er waren natuurlijk wel afspraken 
omtrent betaling, enz. 

45909. De Voorzitter: Hebben zich gedurende de periode, dat u 
bij het Departement werkzaam bent geweest nog bepaalde vraag- 
stukken voorgedaan, waarover u iets zou kunnen zeggen? 

A. O.a. heb ik mij bemoeid met de recrutering van de buiten 
het bezette gebied aanwezige Nederlanders en ook daar bleek de 
algemene slapheid aan Nederlandse kant. 

Op een gegeven moment is er een Koninklijk besluit aitgevaar- 
digd, waarbij alle Nederlanders zouden worden gemobiliseerd. Dit 
Koninklijk besluit is op Buitenlandse Zaken zeer geruime tijd blijven 
liggen en niet doorgegeven aan onze consulaire vertegenwoordigers. 
Ik geloof, dat dit een oponthoud van twee of drie maanden is 
geweest. Ter verdediging moet ik aanvoeren, dat men een hele ver- 
zameling amateurs had, met hier en daar een deskundige ambtenaar 
er tussen. Hoezeer een ambtenaar in normale tijd wordt verguisd, 
blijkt het toch niet zo eenvoudig, als niet-ambtenaar een ambtenaar 
te imiteren, ook in zijn goede eigenschappen. 

45910. De Voorzitter: Geldt, naar uw mening, deze slapheid ook 
voor degenen, die de leiding hadden van recrutering in Canada, de 
U.S.A. en in Zuid-Afrika? 

A. U stelt een zeer aIgemene vraag. 

De Voorzitter: U mag haar ook gespecificeerd beantwoorden. 

A. Ik moet hierbij echter de reserve maken, dat ik afhankelijk 
ben van hetgeen ik heb gehoord. Ik heb soms goede en soms minder 
goede indrukken gehad, en dit bleek ook wel uit de resultaten. Ik 
geloof, dat in Zuid-Afrika de zaak aanzienlijk beter was dan in 
Canada. 

45911. De Voorzitter: Daar was natuurlijk ook een reden voor, 
nl. doordat de Zuid-Afrikaanse Regering medewerkte, ook ten aan- 
zien van de dienstweigeraars, terwijl dit in Canada en de Verenigde 
Staten niet werd gedaan. 

A. U zou het ook kunnen omdraaien. Ik geloof, dat er meer te 
bereiken zou zijn geweest met een krachtiger representatie. 

Het is altijd heel moeilijk in dezen een oordeel te vellen. Ik had een 
zeer slechte indruk van de toenmalige kapitein Carp. Ik ben er van 
overtuigd, dat hij zeer gaarne bereid was deze taak op zich te nemen, 
omdat dit o.a. vrij ver weg was. Ik herinner mij uitlatingen in de zin 
van: ,,Het is hier ook mis", voordat hij wegging. Natuurlijk is dst  
niet de ideale man om te beginnen met de recrutering. Toen het na 
een jaar niet mis bleek te zijn, zal de ijver wel toegenomen lijn. Mijri 
indruk van hem was buitengewoon slecht. Nu zouden wij het mis- 
schien niet meer zo erg vinden, maar ik herinner mij, dat wij ons 
toen zeer hebben opgewonden, omdat hij van uit Londen een brief 
schreef aan zijn vrouw. Wij meenden toen, dat hij dit onder die om- 
standigheden beslist niet had moeten doen. 

45912. De Voorzitter: Was zijn vrouw dan in Nederland? 

A. Ja, en zijn dochter. 
In die tussentijd was natuurlijk volkomen bekend, waar die stond. 

Wanneer hij had geschreven en niemand had het gewrten, was dit niet 
zo erg geweest. Het was echter bekend en dit had e22 buitengewoon 
nadelige invloed in de gevoelige atmospheer, waar steels de goedcn 
en niet-goeden werden geschift. 

45913. De Voorzitter: Zijn hieruit nog schadelijke gevolgen 
voortgekomen? 

A. Ik geloof het niet, hoewel ik mij niet vlei, dat de Duitsers 
niet nauwkeurig op de hoogte waren van de toestanden in Londen. 

45914. De heer Schrnal: Ik geloof toch niet, dat ze dit uit Ze 
brieven hebben kunnen weten. 

A. Men wrong zich in elke bocht om maar in contact te komcn 
met Nederland en naar mijn mening had de leiding in de eerste 
plaats zelf het voorbeeld moeten geven door het niet te doen en in 

de tweede plaats had zij moeten trachten andere hiervan te weer- 
houden. Ook van de latere kolonel de Broekert heb ik een heel 
slechte indruk. Men zocht en vroeg om leiding, aanvankelijk kon 
deze slechts komen van de oudere officieren, totdat men het klas- 
sieke systeem van promotie naar anciënniteit had doorbroken, zodat 
jongere Krachten, die meer in zich hadden, naar voren konden 
komen. In de eerste twee jaar was daarvan geen sprake en naar mijn 
idee hebben de ouderen volkomen gefaald. Ik herinner mij een voor- 
val in Haverfordwest, toen enkele officieren, waaronder o.a. 
de Broekert, daar een paar collega's ontmoetten, die juist uit 
Cherbourg waren aangekomen. Het Franse leger was toen verslagen. 
Op het volle perron, waar iedereen was om te kijken of er nog 
bekenden bij de aangekomenen waren, zei hij, dat zij stoin waren 
geweest en naar Noord-Afrika hadden moeten gaan, want hier zou 
het eerstdaags ook mis gaan. Dit woog in die tijd ontzaglijk zwaar, 
vooral bij de eenvoudige soIdaat in de troep. 

45915. De Voorzitter: Heeft u nog bemoeienis gehad met de uit- 
zending van een gedeelte van de Prinses Irene-brigade naar Suri- 
name? 

A. Neen. 

45916. De Voorzitter: Dit is dus niet op uw afdeling behandeld? 

A. Neen. 

45917. De Voorzitter: Is het request van die zestig officieren naar 
de Regering gegaan of naar een militaire instantie? Is er ook antwoord 
op gekomen? 

A. De uitzending van de mensen naar Suriname is daar meen ik 
o.a. een uitvloeisel van geweest. 

45918. De Voorzitter: Ik bedoel of het request naar de Regering 
is gestuurd? 

A. Het is naar de Regering in Londen gestuurd. 

45919. De Voorzitter: Is er ook een antwoord op gekomen? 

A. Geen formeel antwoord. Naar mijn idee had er een zeer 
positief antwoord op moeten komen. Men had moeten zeggen, dat dit 
een ding was, dat nooit had mogen worden ingediend en waar de 
leiding van het kamp, wanneer het was ingediend, verder geen gevolg 
aan had mogen geven. 

45920. De Voorzitter: In die tijd is er ook sprake van geweest, 
dat de zetel van de Nederlandse Regering zou worden overgeplaatst 
naar Indië en in dit kader zou een dergelijk verzoek misschien nog 
hebben gepast. Dit was waarschijnlijk echter een vraagstuk, dat bij 
de troep niet bekend was. 

A. Er werd wel over gesproken, want er waren mensen, die ge- 
regeld heen en weer reisden, en elk gerucht was onmiddellijk prijs voor 
iedereen. Men beschuldigde elkaar over en weer en de waarheid was, 
dat beide partijen faalden. Op zijn zachtst gezegd, was iedereen uit 
zijn evenwicht en het gevolg daarvan was een wantrouwen jegens ieder 
ander, of hij wel bereid was zijn plicht te doen. Er gebeurden ook 
inderdaad heel wonderlijke dingen. Ter illustratie kan ik u vertellen, 
dat men in de Ministerraad had besloten niet meer de Nederlandse 
vlag op Stratton House te hijsen in verband met de bombardementen. 
Men had de naïeve gedachte, dat de Duitse bommenwerpers op de 
Nederlandse vlag zouden mikken. Dit schetst wel de stemming. Met 
is slechts een quaestie geweest van het zich hiertegen verzetten van 
twee of drie Ministers, dat dit niet is gebeurd. Zulke dingen lekten uit, 
heel Stratton House was zo lek als een mandje en de troep kwam dit 
dan ook weer te weten. 

45921. De Voorzitter: Dit gerucht behoefde natuurlijk nog niet 
waar te zijn. 

A. Dit was ongetwijfeld waar. 

De heer Dassen: Het had ook een verhaaltje kunnen zijn. 

A. Wanneer de Regering in Londen uit ernstige, juridische over- 
wegingen zou hebben gezegd, dat zij haar zetel wilde verplaatsen naar 
Indië, had men ongetwijfeld in het militaire kamp gezegd, Uat zij bang 
was. Omgekeerd interpreteerde iedereen in Londen dit iequest uit 
het kamp, waarin stond, dat men liever onder Nederlandse vlag op 
Nederlands gebied wilde dienen, als een uiting van angst. 



45922. De heer Dassen: Het aantal marechaussee's op hei totaal 
was, geloof ik, vrij groot? 

A. Ik schat, dat er drie à vierhonderd waren op een totaal van 
ongeveer vijftienhonderd. 

45923. De heer Dassen: Onderscheidden deze mensen van de 
Koninklijke Marechaussee zich inderdaad in hun militair hoger ge- 
halte? Of was dit ook niet het geval? Dat zij een eenheid op zich zelf 
wilden vormen was begrijpelijk. Was dit echter een eenheid, die als 
zodanig boven de anderen uitstak door de geest van de officieren en 
de manschappen? 

A. Zij waren zeker ook gedemoraliseerd, wat hun niet zo kwalijk 
is te nemen. Bij mij staat echter vast, dat zij bij voorbaat niet het 
moreel hadden en het nooit hadden gehad. Zij onderscheidden zich 
door hun uiterlijk betere vorm, zij lieten zich niet zo hangen, er zat 
meer verband in. Het verband was echter nooit gericht op oorlog- 
voeren. 

45924. De Voorzitter: Mag ik nog even vragen wie de opvolger 
van overste Sicherer is geworden? 

A. Ik kan het u werkelijk niet precies zeggen. Ik geloof, dat het de 
heer Sas was. Heel kort daarna is generaal van Goor er bij gaan 
wonen. 

De Voorzitter: Deze was inspecteur. 

A. Ja, maar toen hij er eenmaal woonde, werd de zaak anders. 
Ik geloof echter wel, dat de heer Sas toen commandant was. Deze 
is daarna naar Amerika gegaan en hij is toen vervangen door de heer 
Doorman. 

45925. De Voorzitter: Heeft u nog iets op te merken? 

A. Ik zou alleen graag nog eens willen onderstrepen, dat, naar 
mijn mening, wat de erewoordquaestie betreft, het grootste falen 
vóór de oorlog heeft plaats gehad, door de militaire reglementen in 
geen enkel opzicht aan te passen aan de eisen van een werkelijke 
oorlogvoering. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

G. F. J. JONGBLOED. 

ALGERA, voorzitter. 

SCHMAL. 

DASSEN. 

SCHUIJT, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Dassen en 
Stufkens, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JURRIAAN WILHELM SCHOTTE, 
oud 52 jaar, wonende te Blaricum, directeur-generaal van een naam- 
loze vennootschap (Internationale Bedrijfsmachine-Maatschappij) . 

Hij legt de eed af als getuige. 

45926. De Voorzitter: Welke functie of functies hebt u bekleed 
in de oorlogstijd in Amerika? 

A. Ilc was daar voor mijn maatschappij, toen de inval in Holland 
plaats had. Ik woonde vóór de oorlog in Zwitserland en was in 
Amerika op zakenbezoek. Mijn president vond het beter, dat ik in 
Amerika bleef. Ik heb mij op 10 of 11 Mei 1940 als vrijwilliger 
gemeld bij het consulaat; ik heb dat herhaald, toen ik bemerkte, 
dat recruten werden opgeroepen, in het begin van 1941. Toen ben 
ik gekeurd en goedgekeurd en ik zou toen opkomen in Canada, 
waar wij een trainingskamp hadden. Toen echter de commandant 
van de Nederlandse troepen daar (overste Sas) van mijn geval 
hoorde, heeft hij mij gevraagd, in New York te wachten; in een 
gesprek, dat wij daar hadden, heeft hij mij gevraagd, in het recru- 
teringsbureau een post te aanvaarden. Dat vond hij vooral daarom 
gewenst, omdat hij er iemand wilde hebben, die van een beetje rijpere 
leeftijd was en die een beetje ervaring had in de omgang met mensen. 
Ik heb het geaccepteerd en ben in het recruteringsbureau werkzaam 
geweest tot ongeveer einde 1942. Intussen was generaal Dijxhoorn 
de coinmandant geworden. Mijn betrekking bij liet recruteringsbureau 
was een burgerlijke betrekking; voor de vervulling daarvan had ik 
klein verlof uit het leger gekregen, omdat, toen wij met de recru- 
tering begonnen, de Verenigde Staten nog niet in de oorlog waren 
betrokken en geen recrutering voor vreemde legers mocht plaats 
hebben, ook niet door Nederlanders. Behalve degenen, dik aan de 
ambassade waren geaccrediteerd, mocht niemand daar in een of 
andere militaire functie verkeren. 

Ik kreeg dus klein verlof, wat betekende, dat ik in dienstverband 
bleef en elk ogenblik kon worden opgeroepen. Het was dus een bur- 
gerlijke baan. Ik heb die betrekking opgezegd naar aanleiding van 
een verschil van mening met generaal Dijxhoorrz en heb verzocht, 
mij in werkelijke dienst op te roepen. Het heeft een paar weken 
geduurd, voordat ik bericht kreeg, dat zij wegens mijn leeftijd er 
van afzagen mij op te roepen en dat ik eervol uit de dienst werd 
ontslagen. 

45927. De Voorzitter: Was dat einde 1942? 

A. Ja. Ik ben eigenlijk een beetje onvoorbereid voor dit  verhoor; 
toen ik de oproeping voor dit verhoor ontving, was het kort dag. 
Bovendien waren mijn werkzaamheden verleden week van die aard, 
dat ik eigenlijk geen data heb kunnen verzamelen, wat wel nodig 
was, omdat ik een slecht geheugen voor namen en data heb. 

Maar ik kan het wel reconstrueren; als het van belang is, kan ik 
u precies zeggen, wanneer mijn taak daar begon en eindigde. 

45928. De Voorzitter: Ik meen, dat op 1 Augustus 1942 de heer 
van Schreven is vervangen door de heer van dciz Bergh. Is u toen 
nog gebleven? 

A. De heer van Schreveìz was er eigenlijk al met één heen uit, 
toen ik er nog was. Ik heb niet onder van den Bergh gewerkt: ik 

was daar eigenlijk alleen toen de heer van den Bergh overnam. Ik 
neem aan, dat mijn uittreden wel wat later dan Augustus is geweest. 
Ik heb een getuigschrift gekregen - dat ik niet zo gauw heb kunnen 
vinden - en daaruit blijkt wel tot welke datum ik daar gewerkt heb. 

45929. De Voorzitter: Wij hebben een brief gekregen van de heer 
van Schreven, die in Amerika zit, waarin hij zegt, dat u gedurende 
de tijd, dat u onder zijn leiding werkte, volkomen op de hoogte was 
van de gang van zaken, van eind November 1940 tot eind Juli 1942, 
tot het bureau kwam onder leiding van de heer van den Bergh. U 
is dur niet werkzaam gebleven, toen kapitein van dcrz Bergh daar 
kwam? 

A. Integendeel; die heeft de zaak overgenomen, toen ik uitviel. 

45930. De Voorzitter: Maar u bent nog wel een tijdlang gebleven 
bij de commissie voor de vrijstellingen? 

A. Neen, dat is de aanleiding geweest van het geschil met de 
heer Dijxhoorn. Ik was secretaris van de commissie van advies voor 
kostwinnersvergoeding; die bracht advies uit aan de commandant 
over de grootte van de vergoeding, die in bepaalde gevallen uitbe- 
taald moest worden, enz. Die commissie is en bloc afgetreden. 

45931. De Voorzitter: Is u niet in de war met de commissie voor 
de vrijstellingen? 

A. U hebt gelijk. Ik kwam wel in die ene commissie, maar had 
daar geen functie. De commissie voor de vrijstellingen is en bloc 
afgetreden. 

45932. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over het menings- 
verschil? 

A. Het betrof twee gevallen, waarin de commissie adviseerde 
om op te roepen; het ene geval was dat van een knaap van 21 jaar, 
die onmisbaar was verklaard; het andere betrof een jongeman van 
29 jaar, die al in dienst was en er uitgehaald werd. Het laatste geval 
was niet zo belangrijk, maar wat het eerste betreft, was de com- 
missie het er direct ovef eens, dat dat niet ging; direct oproepen, 
was het advies aan de commandant; daarop is toen afwijzend be- 
schikt. Wij hebben dat niet geaccepteerd en geprotesteerd bij Dijx- 
hoorn. Deze heeft ons en bloc naar Washington laten komen en 
ons medegedeeld, dat hij bleef bij zijn mening: die jongen mocht 
niet opgeroepen worden. 

45933. De Voorzitter: Was dat van Stolk? 

A. Ja; toen zijn wij afgetreden en hzb ik mijn ontslag inge- 
diend bij het recruteringsbureau. 

45934. De Voorzitter: Was er een zekere verplichting om de 
adviezen der commissie op te volgen? 

A. Neen, dat niet; het was een commissie van advies. 

45935. De Voorzitter: Ik vraag het, omdat u er de conclusie aan 
verbond 011-1 af te treden. 

A. Wij meenden, dat dit geval te frappant was en dat de com- 
missie van advies daardoor in discrediet zou komen. 

45936. De Voorzitter: Wat zat hier dan achter'! 

A. Ik heb eerst de vader van die jongen bij mij gehad; dat was 
vóórdat het in de commissie kwam; die vader zeide: U heeft mijn 
zoon opgeroepen, maar dat gaat niet; zonder hem kan ik het niet 
doen; die is veel te belangrijk. Dat heb ik betwist en ik heb daar- 
over nog gesproken met mr. Steenberghe, die zich blijkbaar voor 



dat geval interesseerde en die ik ontmoette op ern ontvangst in 
New York; deze was blijkbaar al op de hoogte gesteld en deze heeft 
mij gewaarschuwd, dat ik met mijn vingers daarvan moest afblijven: 
ik kon daaraan mijn vingers branden. Ik heb nog gezsgd, dat ik daar- 
voor niet bang was. Toen is dus een verzoek om vrijstelling inge- 
diend en dat heb ik, als secretaris van die comn~issie, aan de coin- 
missie voorgelegd. Ieder was het er direct mee eens, dat die jongen 
opgeroepen moest worden; hij zou misschien enig uitstel kunnen 
krijgen, zodat zijn vader intussen voor een opvolger kon zorgen. 
Dat geval heeft zich enigszins verscherpt en dat is bij de generaal 
gekomen; deze heeft ons, toen wij bij onze mening bleven, ontboden; 
hij heeft zijn beslissing niet veranderd. 

45937. De Voorzitter: U weet, dat de Minister zich achter 
generaal Dijxhoorn gesteld heeft. 

A. Wij hebben het geval daarna aan de Minister in Londen 
voorgelegd, om te weten, dat onze houding op de juiste wijze belicht 
zou worden. waarop de Minister schreef, dat hij meende niet op 
een reeds genomen beslissing van de generaal te kunnen terugkomen, 
zonder verdere argumentatie. 

45938. De Voorzitter: Werkten hier bepaalde invloeden? 

A. Ja. Dat is echter heel moeilijk te zeggen, want er zijn van 
die toestanden, ten aanzien waarvan men direct aanvoelt en ziet: 
zo ligt de zaak, zonder dat men daarvoor directe bewijzen heeft. 
Het is hier niet de plaats om met vermoedens aan te komen. He: 
feit, dat de heer van Stolk zeer goed bevriend was met de heer 
Steenberghe en met generaal Dijxhooriz, zal ongetwijfeld op deze 
zaak invloed hebben geoefend. 

45939. De Voorzitter: Misschien kunt u iets mededelen over de 
gang van zaken bij de recrutering in Amerika, zoals die zlch van 
de aanvang af heeft voorgedaan. U is daarmede in December 1940 
begonnen? Toen is althans het recruteringsbureau ingesteld. 

A. Ik was er niet direct bij. In mijn oorspronkelijke aanmelding 
stond een oud adres van mij; mcn had mij niet direct kunnen 
vinden; toen ik er  bij kwam, moet het begin 1941 geweest zijn; toen 
waren zij al iets aan de gang. De heer Sas, die toen overste was, 
is een uitstekend chef voor ons geweest, die voor een goed idée 
enthousiast kon worden en daaraan zijn volle medewerking gaf. In 
de tweede plaats hebben wij ook altijd e x  uitstekende medewerking 
van de ambassade gehad, die vooral in de tijd, vóórdat Amerika in 
de oorlog was, zeer nodig was. Recrutering mocht er niet gedaan 
worden en het State Department zelf - dat was vóór mijn tijd, 
dat heb ik van de heer Sas gehoord - heeft ons het idée aan de 
hand gedaan een Koninklijk besluit uit te vaardigen, waarbij alle 
jonge mannen, geboren tussen die en die data, al in het leger zaten 
en dus alleen nog maar geregistreerd en gekeurd moesten worden, 
zodat wij niet recrutierden, maar registreerden. Daarvan heeft het 
State Department wel enige last gehad, omdat van dienstweigeraars, 
die meenden, dat zij de hulp van de Amerikanen moesten inroepen, 
wel enige klachten bij het State Department kwamen, maar die 
werden altijd op heel vriendelijke wijze met ons behandeld. 

De moeilijkheden bij de recrutering waren tweeërlei, d.w.z. er 
waren twee belangrijke hindernissen. In de eerste plaats waren de 
Hollanders in Amerika niet geregistreerd, dus er bestonden geen 
lijsten; wij moesten dus de hulp inroepen van verenigingen van 
Nederlanders (van welke verenigingen sommige niet medewerkten), 
van de consulaten en van de mensen, die in de loop van de tijd 
op de consulaten verschenen om hun pas te laten verlengen en die, 
als zij de dienstplichtige leeftijd hadden, eerst naar ons werden 
gestuurd, vóór zij faciliteiten van de consulatrn kregen. In de tweede 
plaats was er het feit, dat wij op geen enkele manier dwang konden 
uitoefenen; wij konden niet dreigen. Wij hadden graag willen doen, 
wat wij de Belgen zagen doen, die verklaarden, dat na de oorlog 
de goederen van de dienstweigeraars in België verbeurd zouden 
worden verklaard, enz. Wij verklaarden de Hollailders, die weigerden, 
alleen tot dienstweigeraars. 

45940. De Voorzitter: Zat er niet iets onbillijks in, dat men 
gebruik maakte van de toevallige omstandigheid, dat mensen met 
een consulaat in aanraking waren geweest, terwijl de namen van 
anderzn buiten beschouwing werden gelaten? 

A. Dat is natuurlijk wel zo, maar wij hebben deze zaak vol- 
doende gepropageerd op de wijze, waarop het mogelijk was. Wan- 
neer b.v. personen in het openbaar als spreker optraden, wezen zij 

op de recrutering. Wij hebben er ook de pers bij gehaald. In de 
loop van de kleine twee jaar, dat ik er bij ben geweest, hebben wij, 
geloof ik - het is moeilijk te taxeren -, wel bereikt, dat 90 à 
95 76 van de Hollanders, die in Amerika waren, op de een of andere 
manier hiervan af wisten. 

45941. De Voorzitter: Kunt u iets zeggen over de Amerikaanse 
wetteiijke bepalingen, die een hinderpaal voor het welslagen van de 
recrutering hebben gevormd? 

A. Ja, dat is eigenlijk de quaestie: l". dat wij op geen manier 
enige pressie of dwang konden uitoefenen, en 2" .  dat, toen Ameriki 
zelf begon te recruteren, wij aan iedere Hollander de keus moesten 
laten of hij in het Amerikaanse of in het Hollandse leger wilde 
dienen. Daarvan hebben in de eerste plaats alle dienstweigeraars bij 
ons gebruik gemaakt, in de tweede plaats degenen, die hun toekomst 
in Amerika zagen, en in de derde plaats een categorie van, laten wij 
zeggen: slappelingen, die dachten, dat het in het Amerikaanse legrr 
veiliger zou zijn dan in het Hollandse, dat al in Engeland zat. 

45942. De Voorzitter: Bestonden er Amerikaanse wettelijke be- 
palingen, die inhielden een verbod van recrutering ten behoeve van 
een vreemde Mogendheid? 

A. Ja. Juist daarom hebben wij niet gerecruteerd, maar gere- 
gistreerd; zij werden alleen geregistreerd, d.w.z. zij waren al in het 
~ e r b a n d  van het leger opgenomen in verband met hun leeftijd. 

45943. De Voorzitter: Dit was dus een formeel iets om aan de 
werking van de wettelijke bepalingen te ontkomen? 

A. Het was een suggestie van het State Department geweest. 

45944. De Voorzitter: Waren er ook bepalingen, ten gevolge 
waarvan het verboden was om in circulaires clausules op te nemen, 
waarin direct of indirect een aansporing tot werving voorkwam? 

A. Ja. Wij waren met die teksten ook buitengewoon voorzichtig. 

45945. De Voorzitter: Dus u mocht eigenlijk in een circulaire 
geen suggestieve taal gebruiken? 

A. Neen. Wij mochten ook niet zeggen: Mijnheer, doe uw plicht, 
anders kunt u last krijgen. 

45936. De Voorzitter: Was er ook een verbod om openlijk propa- 
ganda te voeren voor het Nederlandse Legioen? Dat ligt ongeveer in 
hetzelfde kader. 

A. U moet twee perioden onderschciden: vóórdat Amerika in de 
corlog kwam en daarna. Daarvóór moesten wij wel zeer voorzichtig 
zijn. 

45947. De Voorzitter: Maar is deze houding van Amerika niet 
verwcnderlijk, daar men in het algemeen toch zeer vriendschappelijk 
gez~nd was tegenover de geallieerden? 

ik. Zeker, maar dat schreef hun wetgeving voor. 

45948. De Voorzitter: Die was toch voor wijziging vatbaar? 

A. Ja, die suggestie hebben zij ons aan de hand gedaan. 

45949. De Voorzitter: Dat wil zeggen: Dat was een mogelijkheid 
binnen het kader van de bestaande wetgeving, maar de wetgeving 
zelf kon toch ook worden veranderd. 

A. hilaar daarvoor had men di: publieke opinie, vóórdat Amerika 
i~ de oorlog kwam, niet mee en de publieke opinie is in Amerika 
koning. 

45950. De Voorzitter: Betekende het, dat de publieke opinie niet 
sympathiek stond.. . 

A. Tegenover de oorlogvoering in Europa, om er eindelijk weer 
ingesleept te worden. Die slappe en enigszins vijandelijke houding 
tegenover de oorlog in Europa had grote invloed op  onze land- 
genoten. Er was vóórdat Amerika in de oorlog kwam een heel lauwe 
stemming; wij hebben dan ook een hele portie dienstweigeraars gehad. 



45951. De Voorzitter: Ik kan mij indenken, dat zo de mening was 
van de isolationisten. 

A. Mijn maatschappij is een Amerikaanse maatschappij, waarmee 
ik voortdurend contact had. Ik werd dikwijls op het kantoor ge- 
roepen, als het over Europeese aangelegenheden ging; ik ontmoette 
daar mijn vrienden voortdurend, maar die beschouwden mij als een 
warmonger, die coûte que coûte Amerika in de oorlog wilde mee- 
slepen. 

45952. De Voorzitter: Men kan dus wel zeggen, dat er een 
duidelijk onderscheid was tussen de tijd vóórdat en nadat Amerika 
in oorlog kwam? Kreeg u daarna meer medewerking? 

A. Ja, daarna lieten ze ons meer vrij opereren, maar toen was 
tegelijkertijd ook de goede tijd voor de recrutering voorbij, doordat 
het Amerikaanse leger begon op te nemen. 

45953. De Voorzitter: Ik meen, dat volgens de Selective Training 
and Service Act degenen, die in het bezit waren van de ,,eerste pa- 
pieren", verplicht waren in de Amerikaanse weermacht te dienen. 

A. Daarover is een voortdurende strijd geweest. Wij stelden ons 
op het standpunt, dat die ,,eerste papieren" alleen het voornemen 
te kennen gaven om Amerikaans burger te worden, maar daarmee 
ben je nog geen burger. Met die gevallen hebben wij moeilijkheden 
gehad. Wij hebben verschillenden van die mensen wel in het legcr 
gekregen, maar er zijn ook gevallen geweest, waarin de mensen het 
met de Amerikaanse autoriteiten hebben opgenomen en wij zo'n 
beetje onze vingers van het geval moesten aftrekken. 

45954. De Voorzitter: Is er niet een poging gedaan om degenen, 
die in het bezit waren van ,,first papers", vrij te krijgen van de 
Amerikaanse dienstplicht? 

A. Ja, daar zijn wij mee bezig geweest, maar herinner ik het mij 
goed. dan was het toch uiteindelijk zo, dat wij die mensen vrij 
moesten laten in hun keuze. Ik meen zelfs, dat uiteindelijk op het 
laatst het zo was, dat die mensen verplicht waren in het Amerikaanse 
leger te gaan, tenzij zij vóór die tijd over de grens waren. Ik ben 
daarvan niet geheel zeker, maar ik geloof, dat dit de ontwikkeling 
was. 

45955. De Voorzitter: Is het niet zo, dat er vele Nederlanders 
zijn geweest, die, toen in 1939 de oorlog in Euroga uitbrak, getr:-icht 
hebben zich te redden door zo gauw mogelijk de ,,fint papers" aan 
te vragen? 

A. Dat is zo. 

45956. De Voorzitter: Dat werd door u zeker niet als een fraaie 
houding beschouwd? 

A. Neen, integendeel. Wij keken ook wel degelijk de datum van 
die ,,fint papers" na. 

45957. De Voorzitter: Is dit in vrij grote mate gebeurd? 

A. Dat is moeilijk te beoordelen. Dit begrip ,,in vrij grote mate" 
is vrij relatief. Ik kan mij wel herinneren, dat ik mij dikwijls ge- 
ergerd heb. 

45958. De Voorzitter: Ik bedoel: is dit verschijnsel bij uw werk- 
zaamheden in belangrijke mate voorgekomen? 

A. Ja zeker, dat was een vrij bekend verschijnsel. 

45959. De Voorzitter: Er is ook getracht die mensen vervallen te 
verklaren van hun ,,first papers", zodat zij daardoor vatbaar werden 
voor Nederlandse recrutering. Herinnert u zich dat? 

A. Neen. Dat wij een poging hebben gedaan, is mogelijk, maar 
dat dit een schijn van kans zou hebben gehad, geloof ik niet. Dat zou 
geheel tegen de Amerikaanse spirit in zijn. 

45960. De Voorzitter: In  een rapport van generaal Carp lees ik, 
dat tot de zaken, die de Nederlandse recrutering in de U.S.A. in de 
weg stonden, behoorden o.m. de bepalingen der Amerikaanse Selective 
Training and Service Act. 

Allereerst werd getracht om de Nederlanders, die volgens onze wet 
van dienstplichtige leeftijd waren en die tevens in het bezit van 

Amerikaanse ,,eerste papieren" waren, vrij te stellen van hun Ameri- 
kaanse dienstplicht. Toen dit niet mogelijk bleek, werd getracht de 
betrokken Nederlanders van hun ,,eerste papieren" vervallen te ver- 
klaren. Maar dat is blijkbaar aan uw aandacht ontsnapt. 

A. Ik kan mij dat ook niet voorstellen. De aanvrage van die 
,,fint papers" houdt in het afzweren van de Koningin en van het 
Nederlanderschap door de betreffende. Die verkeert dus op dat ogen- 
blik in een toestand van statenloosheid. 

45961. De Voorzitter: Ik dacht, dat u over deze quaestie een 
onderhoud had gehad met een Amerikaans ambtenaar, de heer 
Dargusch. 

A. Ik kan het mij niet herinneren. Deze yuaestie is lang en breed 
met de officieren van de Selective Training and Service Act be- 
sproken. 

45962. De Voorzitter: Ik heb hier een brief, door u ondertekend 
en gericht aan de waarnemend con~mandant van de Nederlandse 
troepen in Canada, welke brief o.a. over deze quaestie handelt. 

Misschien kunt u over dat geval iets meedelen? 

A. Ik herinner mij nu wel, dat er een aantal besprekingen over 
die quaestie is geweest, maar ten slotte draait het hierop uit, dat 
de Amerikaanse recruteringsbureaux, die, als ik het mij goed her- 
inner, selective service orgariizations werden genoemd, vrij autonoom 
werkten en dat b.v. over een punt, waaromtrent ik het i11 Washington 
met het War-Depariment eens word, in New York wordt gezegd: 
daarvan trekken wii ons niets aan. 

Ik ben ook nog eens op het matje geroepen door een klacht van 
het hoofd van de selective service in New York, omdat ik probeerde 
hem een opinie bij te brengen, die hij, toen ik bij hem was, wel 
jiiridisch juist vond, inaar waarvan hij na achteraf overleg blijkbaar 
vond, dat het nogal arrogant van onze kant was. Een gemeenschap- 
pelijke vriend, een rlinerikaans officier, heeft het bij deze man weer 
een beetje gesust. Wij kregen van de selective boards geen mede- 
werking, dat is in elk geval zeker. Zij hadden maar één taak, namelijk 
zoveel mogelijk malinetjes opbrengen. 

45953. De Voorzitter: Is u ook iets bekend van de andere Ne- 
derlandse recruteringsbureaux, nl. die in Los Angeles, Chicago, San 
Francisco? 

A. Wij zijn daar niet heel gelulckig geweest inet de personen, die 
daarvoor werden aangesteld. Ik zeg het niet critisch, maar als dit 
een zaak was gewest, aan het hooid waarvan ik had gestaan, zou 
ik nergcns een kantoor hebben geoper:d, zonder er zelf naar toe te 
gaan en persoonlijk mijn medewerkers u ~ t  te zoeken. Toen ik in het 
recruteriilgsbureau kwam, lag dit al voor. Om de zaak op een 
zuinige voet te doen, werd zo'n bureau in een consulaat onderge- 
bracht en werder. daarvoor eigenlijk meestal personen genomen, die 
met een heel laag salaris tevreden konden oi  inoesten zijn en die 
niet goed waren getraind. Het was allemaal een beetje te duur. 

45954. De Voorzitter: Volgens wie was het te duur? 

A. In de eerste plaats naar mijn oordeel. 

45965. De Voorzitter: U hebt het werk gratis gedaan, meen ik. 

A. Ja, dat was om het nog goedkoper te maken. De quaestie 
was dit - als ik het even in het algemeen mag zeggen -: de Neder- 
landse Regering ei1 - zoals wij hadden gehoord - de Koningin 
maren er zeer op gesteld, dat wij uit de rest van de wereld een zo 
groot mogelijk aactal recruten kregzn in het Nederlandse leger als 
demonstratie tegenover de geallieerden, dat het Nederlandse volk 
vol enthousiasme meedeed. 

45966. De Voorzitter: Die gedachte achtte u waarschijnlijk juist? 

A. Ja. Wij waren er dus op uit, iedereen te vangen, die wij kon- 
den krijgen en die geschikt was. De goede mensen kwamen wel in 
het begin; die meldden zich zelf wel; met hen hadden wij geen 
moeilijkl.ieden. De i~oeilijklieden lagen bij de ineiisen, die niet direct 
i ie oproeping volgden, b.v. vaders van Eainilies, bij inensen, die uit 
Holland waren weggegaan en in Amerika hun toekomst wilden 
zoeken, en ook bij mensen, die niet wilden opkomen. 



Met de laatste categorie hebben wij rond zitten te zeuren. Die 
mensen hebben wij aangeschreven en met hen gesproken; dat was 
hoofdzakelijk mijn taak. 

Bij de eerste groep was het routinewerk. 
Bij de tweede categorie was het een quaestie van studie, van de 

zaak bekijken en het zoeken naar een zo menselijk mogelijke op- 
lossing van de problemen van de betrokkenen, maar daarmee was 
het dan afgelopen. Na ongeveer een jaar begon de recrutering sterk 
af te flauwen. Ik meende, dat het toen langzamerhand niet meer 
gerechtvaardigd was die grote onkosten te maken voor de enkele 
mensen, die er nog kwamen, mensen, die physiek en moreel niet 
meer tot de beste elementen behoorden. Dat is dan ook een van de 
redenen geweest, waarom ik er uitging, want ik vond, dat het afge- 
lopen was. 

45967. De Voorzitter: Stonden die drie bureaux organisatorisch 
onder New York en ook onder uw leiding? 

A. Ja. Ik heb daarover dikwijls gesproken met overste Sas en 
iater met generaal Dijxhoorn; toen was het al zover, dat het niet 
ineer de moeite waard was om er iets goeds van te maken, omdat 
de opbrengst vrij onbevredigend was geworden. 

45968. De Voorzitter: Kunt u over de resultaten van die bureaiix 
in het algemeen iets meedelen? Heeft die zaak aan uw gedachte be- 
antwoord? 

A. Neen. Ik vond het niet bevredigend. Ik heb ook dikwijls voor- 
gesteld mij er eens heen te laten gaan, maar er zijn verschillende 
redenen waarom dat niet gebeurd is. Ten eerste was de heer van 
Schreven vrij veel afwezig; hij was dikwijls ziek, is later ook ge- 
opereerd en verder is hij b.v. naar Zuid-Amerika gestuurd om een 
gezant te vervangen. Ik zat dus dikwijls voor het hele bureau en het 
was heel moeilijk voor mij geweest om er uit te gaan; langzamer- 
hand dreef de zaak op mij, voor de rest waren het jonge mensen. 
Voorts zag ik tegen de kosten op en speciaal toen ik er mij eigenlijk 
van bewust werd, dat het toch niet liep, achtte ik de tijd gekomen om 
te zeggen: laten wij het maar sluiten. 

45969. De Voorzitter: Maar gold hier niet: ,,De cost gaet voor 
de baet uit?" 

A. Maar de ,,baetV was al weg. 

45970. De Voorzitter: In het begin toch niet? 

A. Neen, maar ik kende die mensen niet, die toen aangenomen 
werden. Wij zaten te wachten tot er wat gebeurde. 

45971. De Vo~rzitter: Juist daarom was het van belang geweest, 
dat u er heenging om te zien welk materiaal er was. 

A. Dat is waarschijnlijk juist; aan de andere kant is er een punt, 
dat wij even moeten overwegen: hoe verder u van de oostkust van 
Amerika komt, des te kleiner wordt de mogelijkheid daar een 
Hollander te vinden. Ze zitten bijna allemaal in het oosten en in het 
halve midden-westen. Dan was er nog het volgende probleeni. Voor 
de recrutering in de boerengebieden was het nodig geweest het 
platteland op te gaan om daar de zaak te propageren. Daarvoor zou 
een auto nodig geweest zijn en daarvoor zouden wij iemand gehad 
moeten hebben, die daaraan zijn volle tijd had kunnen geven. Wij 
waren indertijd, toen generaal Dijxhoorn de zaak overnam, zover 
met hem gekomen, dat hij dat wel wilde doen. Nu herinner ik mij: 
hij had iemand in Engeland op het oog, die hij voor dit doel zeer 
geschikt achtte, een propagandist; hij zou de  zaak met Engeland 
opnemen; ik weel niet wat daaraan verder gebeurd is. 

45972. De  Voorzitter: Bij verscheidene verhoren is ons mede- 
gedeeld, dat majoor Carp en kapitein Kerkhoven een propaganda- 
reis hebben gemaakt naar de Westkust en dat zij verscheidene 
duizenden mensen hebben bereikt op deze wijze. 

A. Dat betwijfel ik. 

45973. De Voorzitter: Dat wil zeggen: niet dat zij voor dit doel 
verkregen zijn, maar dat zij hen toch bij elkaar gekregen hebben. 

A. Ja, met een gezellige avond; dan komen zij wel, maar niet 
voor de recrutering. U kunt wel aannemen, dat dit gebeurde in een 
tijd, waarin de mensen met de goede opvattingen er al uit waren. 

Ik heb over die reis een gedeeltelijk bericht gehad: die reis was in 
de eerste plaats te laat en voorts veel te duur in vergelijking met 
wat het kon opbrengen. Het is ook ecn feit, dat, toen kapitein 
van detz Bergh het bureau overnam onder inajoor Carp, zij toen 
niet meer te recruteren hadden. Zij hebben toen hun tijd gevuld met 
het recruteren van mensen b.v., die wij afgekeurd hadden of die wij 
ongeschikt bevonden hadden. 

45974. De Voorzitter: Dus dat was om maar werk te hebben? 

A. Ja, dat is wel degelijk mijn mening. Zij hebben twee dingen 
gedaan. 

In de eerste plaats dit. Ik had de administratie van het recruterings- 
bureau omgebouwd, toen ik daar zat; toen ik daar kwam, was er 
een administratie nog uit de tijd van Napoleo~z; die ging volgens 
voorschriften, zoals die in Holland bestonden en in Engeland over- 
genomen waren. Wanneer b.v. iemand opgeroepen werd. werd de 
kopie van zijn oproeping gebonden in een boek 0; dat werd op- 
geschreven in een boek, chronologisch. Dan moest die man gekeurd 
worden; zijn oproep voor de keuring ging in een ander boek, K. 
Iemand, die mij op kantoor wilde spreken over zijn geval - in ge- 
wone zaken heeft men alles in afzonderlijke mappen voor elke zaak; 
op het recruteringsbureau zat echter alles in afzonderlijke boeken -, 
moest eerst opgeven, wanneer hij ongeveer geschreven had of werd. 
Toen heb ik de heer Sas voorgeslagen die zaak uit elkaar te halen en 
iedere persoon een afzonderlijke map te geven. Hij vond het prachtig, 
maar het mocht niet volgens de voorschriften. Ik heb gewacht totdat 
de heer van Schreven op een van zijn reizen was en de heer Sas weg 
was, toen heb ik de gehele zaak in de mappen gedaan en veranderd; 
toen zij terugkeerden, vonden zij het prachtig en bleef het zo. 

45975. De Voorzitter: Welke voorschriften zijn dat? 

A. Dat zijn militaire voorschriften. Men moet voor die dingen 
allemaal aparte boeken hebben, wat zij ook gedaan hebben. Dit is 
in Canada zo gebeurd. Toen zij het bureau in New York overnamen, 
zijn er een sergeant en soldaten uit Canada gekomen; toen hebben zij 
alles weer teruggelegd in de boeken K en O. Daarmede zijn zij lang 
bezig geweest; dat was een enorme uitzoekerij. Ik heb daarover wel 
eens ges~roken met kapitein van den Bergh. Ik heb hem wel eens 
ontmoet e n  heb hem g;raagd: wat voeren jullie uit? Kijk, zei hij, wij 
moeten de administratie van Canada en de Verenigde Staten co- 
ordineren. Ja, merkte ik op, maar dan ga je toch het kleinste naar 
het grootste veranderen. De administratie in Canada was veel kleiner, 
omdat er veel minder Hollanders waren. Als zakenman - wat hij 
zou zijn geweest - verander je naar wat het meest logisch is. Neen, 
antwoordde hij, dat kan niet op grond van de voorschriften. Wij 
hadden geen recht gehad om het te doen. Zij waren er maandenlang 
mee bezig. 

Zij riepen de gerecruteerden op, die afgekeurd waren. Er waren 
namelijk drie categorieën: 

1 O .  zij, die volkomen werden goedgekeurd; 
2". zij, die voor beperkte diensten werden goedgekeurd, en 
3 O .  ongeschikten. 
Vrij in het begin van de recrutering - ik weet niet meer precies 

wanneer - kregen wij het bericht, dat wij de halfgeschikten (de 
tweede categorie) niet meer mochten oproepen; men had daarvan 
genoeg in Engeland. Er liepen enige honderden rond - ik weet niet 
meer het precieze aantal -, die in Engeland waren afgekeurd, door- 
dat zij slecht waren gekeurd, toen zij waren opgeroepen, of doordat 
zij tijdens de dienst het een of ander hadden opgelopen. Men had er 
meer van dan voor de administratie, enz. nodig waren; dat werd dus 
gestopt. Deze mensen zijn na mijn tijd opgeroepen. Zij werden voor 
twee weken naar Canada gestuurd en daar in uniform gestoken; zij 
kwamen in New York terug en namen allerlei baantjes aan. Zij zaten 
op Regeringsbureaux postzegels op te plakken voor hetzelfde salaris 
als degenen, die daar in gewone burgerdienst waren. Er is in de 
Nederlandse kolonie een buitengewone ergernis over geweest, zeer 
terecht naar mijn mening, omdat het niet juist was tegenover de 
mensen, die in uniform en werkelijk in militaire dienst waren, hlin 
plicht deden en daarbij het nodige gevaar liepen. 

Die opnieuw opgeroepen mensen kwamen één keer per week in 
een gymnastiekzaaltje bij elkaar; daar werd dan wat gemarcheerd 
of theorie gegeven, maar dat betekende niets. In de ,,Knickerbockerw 

is er nog van de hand van het vroegere lid der Tweede Kamer, de heer 
Boon, een artikel over verschenen, waarin hij van een schandaal 
spreekt. Er werden dus geruchten verspreid, dat na onze tijd nog 
zoveel mensen gerecruteerd zijn, maar dat was geen recrutering. Het 
is de vraag: hoeveel mensen zijn er nagekomen, die naar Engeland 
zijn gestuurd en de grote uitgaven rechtvaardigden? 



45976. De Voorzitter: Hebt u er geen moeilijkheden mede gehad, 
dat u ongehoorzaam bent geweest aan de boekhoudvoorschriften? 

A. Neen, die zaak zat te goed in elkaar. Het was toch logisch! 
Het moest alleen worden gedaan in een onbewaakt ogenblik. Overste 
Sas was een zeer sensibel mens, ik bedoel: iemand, met wie men 
kon praten. 

45977. De Voorzitter: Is er u iets van bekend, dat er tegenwerking 
en misschien zelfs sabotage is geweest, wat de recrutering betreft, door 
de actie van een Nederlander, die Birnbaum heette? 

A. Ja. 

45978. De Voorzitter: Kunt u er ons iets over mededelen? 

A. Neen. Het is niet in mijn tijd geweest. Men heeft er mij eens 
iets van verteld. Het was een zeer berucht geval vóór mijn tijd. 

45979. De Voorzitter: Is u iets bekend van een actie van barones 
Gevers? 

A. Ja. Zij hield haar zoon met man en macht uit het Neder- 
landse leger, ofschoon hij reserve-officier was. Zij heeft zich zeer 
verontwaardigd uitgelaten over wat wij haar zoon aandeden, en oin- 
dat zij een vrouw was met een zeker society-prestige, betekende dat 
wel wat in bepaalde kringen. 

45980. De Voorzitter: De recrutering heeft dus door haar op- 
treden schade gehad? 

A. Dat kan ik niet nagaan. Dat bepaalde mensen zich direct 
daarbij hebben aangeleund, neem ik ook wel aan, maar de schade 
van dit geval was het voorbeeld, dat die zoon gaf. 

45981. De Voorzitter: Waarom wilde die niet? 

A. Of daarvoor ooit een reden is opgegeven, weet ik niet. Hij is 
later in het Amerikaanse leger gegaan, want dat moest toen. 

45982. De Voorzitter: Was barones Gevers niet de echtgenote 
van een der vroegere Nederlandse gezanten? 

A. Ja, daarom was het zeer pijnlijk, speciaal ook tegenover de 
Amerikanen. 

45983. De Voorzitter: Het geval heeft dus de Nederlandse zaak 
kwaad gedaan? 

A. Ontegenzeglijk, want het geval was wel bekend, speciaal 
omdat die vrouw nogal rond sprak. 

45984. De Voorzitter: Is u iets bekend van de actie van consul- 
generaal Gastrnan? 

A. Ja, die ken ik zeer goed. Wij hadden zijn zoon opgeroepen 
en dat lustte hem niet; hij heeft die zoon op alle mogelijke manieren 
er proberen uit te draaien, maar het eind van het lied was, dat wij 
de zoon hebben opgeroepen en dat deze niet opkwam, dus de facto 
dienstweigeraar was. Daarover heeft de ambassadeur zich zeer op- 
gewonden en hem het vuur aan de schenen gelegd. Wat er precies 
gebeurd is, weet ik niet, maar ik kan het mij wel voorstellen, want 
daarin was de heer Loudon zeer fel. Hij is toen opgekomen. De 
jongen was zeer gewillig, maar het was in dit geval de vader. De 
jongen is in de dienst afgekeurd. 

45985. De Voorzitter: Kan men in het algemeen zeggen, dat 
dergelijke gevallen symptomatisch waren voor de gehele recrutering? 

A. Als u mijn algemene indruk vraagt, dan was het de kleine 
man en de middelman, die veel meer dan de intellectuelen of aristo- 
craten toonden het hart op de goede plaats te hebben. 

45986. De Voorzitter: Is het voor u niet zeer hinderlijk geweest, 
dat er geen sanctie bestond ten aanzien van de Nederlandse dienst- 
weigeraars? 

A. Inderdaad; wat de Belgen hadden, was veel beter. 

45987. De Voorzitter: Hoe zat het nu met de mogelijkheid van 
hen, die dienst hadden genomen en naar Europa waren gegaan, om 
terug te komen? Hadden die een re-entry-permit? 

A. Ja, die kregen een re-entry-permit. Er kwam een algemene 
bepaling af van de Amerikanen, dat degenen, die in Amerika ver- 
blijf hadden gehouden en in een geallieerd leger dienden, weer in 
het land terug mochten komen. 

45988. De Voorzitter: Dat was niet zo in de aanvang? 

A. Neen. 

45989. De Voorzitter: U moest er dus ook voor vechten om het 
zover te krijgen? 

A. Ja, die mensen konden een re-entry-permit krijgen, als zij 
resident waren en als zij maar niet vertelden, dat zij in een vreemd 
leger gingen dienen. 

45990. De Voorzitter: Hebben de heer van Schreven en U vrij- 
willig het bureau verlaten, of is dat gebeurd op aandrang van de 
Regering, die burgerpersoneel wilde vervangen door militair per- 
soneel? 

A. Er is wel zeer sterke druk op ons uitgeoefend om er uit 
te gaan. 

45991. De Voorzitter: Door de Regering? 

A. Neen, niet door de Regering, maar door de officieren, die in 
Canada zaten. 

45992. De Voorzitter: Om zakelijke of persoonlijke redenen? 

A. Om persoonlijke redenen. De recrutering in Canada was af- 
gelopen; dus voor die heren was de zaak daar uit. Dat betekende. 
dat zij naar Engeland terug moesten, dan wel iets anders moesten 
vinden. Zij hadden allang het oog op het recruteringsbureau in 
New York geslagen; dit werd ons duidelijk, toen zij attaques op 
ons begonnen te maken, die bij nader onderzoek in geen enkel 
geval gerechtvaardigd bleken. Daarbij wilden zij b.v. aantonen, dat 
wij de zakeii niet goed deden, niet efficient waren, enz.; de fout 
bleek echter in hun eigen administratie te zitten en niet bij het 
recruteringsbureau. In een zeer ruchtbaar geworden geval hebben 
z ~ j  de militaire arts een lijst van ongeveer 75 gevallen laten opmaken, 
waarin wij niet gerapporteerd zouden hebben of waarin zij er nooit 
meer iets van gehoord hadden; wij hadden daaraan niets gedaan en 
zij vroegen: waarom is deze of die man niet opgeroepen? Het bleek 
echter, dat zij die man hadden afgekeurd of dat zij wel degelijk 
bericht hadden gehad. Van die 75 gevallen zijn er twee overgebleven, 
waarover wat te praten viel. 

Een tweede attaque kwam in die vorm, dat er een onderzoek is 
ingesteld door een vertegenwoordiger van de Rekenkamer in Lon- 
den, door de heer Keller, die de Regeringsbureaux controleerde; 
deze meneer vertelde mij, dat wij veel te duur werkten; ik vroeg 
hem, hoe hij daaraan kwam, en toen zeide hij: ik heb hier een lijst 
van de salarissen, die jullie betalen; het totaal bedrag is zoveel per 
maand. Daarop stond ook mijn naam met een bedrag van $ 500 
per maand. Ik zeide tot hem: ik krijg niets. Hij antwoordde: dat 
weet ik, maar u heeft er recht op, U zou het morgen kunnen ver- 
langen, want generaal Dijxhoorn heeft u dit toegezegd. Ik zeide: 
daar protesteer ik zwaar tegen, dat gaat er  uit, en toen heeft deze 
heer, die mij nauwelijks kende, gezegd: U is idioot, als u denkt, dat 
udaarvoor ooit dankbaarheid krijgt. Ik zeg: daarvoor heb ik het 
ook niet gedaan. Dan had hij nog de volgende theorie: ik kan dat 
veel goedkoper doen met die militairen uit Canada. Ik zeg: goed- 
koper, die mensen moet je toch ook betalen? Ja, antwoordde hij, 
maar die inensen moet ik toch al betalen, dat kost mij dus niets. 
Toen heb ik gezegd: wij betalen die mensen om te vechten en het 
gaat niet aan, deze mensen met alle mogelijke sterren en vrij grote 
toelagen - in Amerika kregen zij vrij grote toelagen - te gebrui- 
ken voor werk, dat wij door burgers kunnen laten doen, burgers, 
die niet kunnen vechten of daarvoor te oud zijn, dat is afgelopen. 
Dat beviel hun niet. Er is daarvoor een brief van de heer Dijxhooriz 
aan de heer van Schreven gekomen, waarbij de heer Dijxhoorn 
mededeelde, dat hij verlangde, dat mij een salaris werd uitbetaald, 
door hem vastgesteld op $ 500, omdat hij het niet in overeenstem- 
ming met de waardigheid van de Staat achtte, dat iemand zijn dien- 
sten aan deze Staat gratis gaf. 



Dat vond ik wel een heel sterk staaltje, waar de Amerikanen ons 
het voorbeeld gaven door hun ,,one-dollar-a-year-men", die men 
daar op zeer grote schaal had. Ik heb dan ook geweigerd er op in 
te gaan: dat heeft de heer van Schreven h e n  ook wel geschreven. 

De heer van Schreven zou naar Rusland gaan om daar op het 
gezantschap te werken; hij is er toen, geloof ik, daarna uitgegaan, 
maar \700r zover ik weet, heeft hij niet het recruteringsbureau ver- 
laten om dezelfde reden, waarom ik er uitging. 

45993. De Voorzitter: De heer van Schreven, die op het ogen- 
blik in Amerika zit, heeft ons een brief geschreven, waarin hij zegt, 
dat zijn functie op zijn eigen initiatief en aanbeveling werd opge- 
heven, omdat hij tot de overtuiging was gekomen, dat na een be- 
paald tijdstip weinig of geen dienstplichtigen of vrijwilligen in zijn 
ambtsgebied meer waren te recruteren. 

A. Dat is juist. 

45994. De Voorzitter: En dat de enkele gevallen, die er waren, 
door de consulaten konden worden ter hand genomen. 

A. Ja. 

45995. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen de heren 
van Schreven en Carp? 

A. Die waren als water en vuur. 

45996. De Voorzitter: Op zakelijke gronden? 

A. Ja, door de attaques, die voortdurend door Carp op ons 
werden gedaan; hij streed niet met open vizier; wij kregen die dingen 
van buiten af. 

45997. De Voorzitter: Ik wilde nu nog even op de registratie 
terugkomen, waarop u zoëven hebt geduid. 

Hoe bent u ten slotte aan de namen gekomen en welke pogingen 
hebt u bij de Amerikanen gedaan om uit een bepaalde registratie 
namen te verkrijgen? 

A. Dat hebben wij niet bij de Amerikanen gedaan. Die pogingen 
konden wij alleen doen bij de Hollandse en de semi-Hollandse in- 
stellingen, zoals verenigingen van Amerikanen van Hollandse af- 
komst. 

45998. De Voorzitter: Was er geen Immigration-Office? 

A. Ja, maar daarvan konden wij geen adressen krijgen. 

45999. De Voorzitter: Weigerde men dat? 

A. Ik heb wel met de immigratie te maken gehad, maar of het in 
dit verband is geweest, weet ik niet meer. 

46000. De Voorzitter: De Amerikanen zuilen toch wel lijsten 
hebben gehad van personen, die naar Amerika verhuisden? 

A. Maar niet meer met adressen, want in Amerika bestaat geen 
burgerlijke registratie. Een vreemdeling, die aan wal komt, verdwijnt 
dus in de menigte. 

46001. De Voorzitter: Acht u het op grond van uw ervaringen 
wenselijk, dat Nederland er toe overgaat, in het buitenland, ook nu, 
een registratie aan te houden van de Nederlanders, die in het buiten- 
land vertoeven of wonen? 

A. Zeer zeker. Dat kunnen de consulaten doen, want iedere 
Nederlander of laten wij liever zeggen 95 % van de Nederlanders, 
die Amerika binnenkomen, komt toch wel vroeger of later met een 
consulaat in aanraking. Het zou natuurlijk al gedeeltelijk door de 
Regeringsbureaux en buiten Amerika kunnen geschieden, want 
iemand, die b.v. naar Amerika gaat, heeft een pas nodig en ook 
papieren van de Nederlandse Regering hier, waaruit blijkt, dat hij 
zijn belasting heeft betaald, enz. 

Ik neem dus aan, dat het zeer zeker mogelijk is, wanneer het reeds 
bij de bron begint, en ook, dat het absoluut wenselijk is. 

46002. De Voorzitter: Dus uit deze geschiedenis zou men een 
bepaalde les voor de toekomst kunnen trekken? 

A. Ja, wij hebben zeer sterk gevoeld, dat dat fout was. Er zijn 
andere landen, die het wel hebben gedaan. 

46003. De Voorzitter: Hoe was de bevoegdheidsverhouding tus- 
sen de commandant van de Nederlandse troepen in Canada en het 
hoofd van het registratiebureau? 

A. Het hoofd van het registratiebureau stond onder de com- 
mandant. 

46004. De Voorzitter: En de commandant stond onder generad 
Dilxhoorn? 

A. Eerst was overste Sas commandant; zijn volgende chef zat in 
Londen; toen kwam generaal Dijxhoorn, dat was op het tijdstip, 
waarop Sas naar Londen gezonden werd en Carp het in Canada 
overnam. Carp stond dus onder Dijxhoorn, maar het recruterings- 
bureau rapporteerde van toen direct aan Dijxhoorn en niet aan 
Carp; dat hadden wij bedongen. 

46005. De Voorzitter: Bemoeide generaal Dijxhoorn zich recht- 
streeks met de recrutering in Amerika? 

A. Ja, in negatieve zin; ik wijs op die beide gevallen, die ik reeds 
besprak. Ik heb hem overigens niet al te lang meegemaakt; hij was 
echter wel geïnteresseerd. 

46006. De Voorzitter: Hebt 11 bemoeienis gehad met de recru- 
tering in Zuid- en Midden-Amerika? 

A. Neen; wij kregen wel die mensen doorgestuurd en zorgden ook 
voor doortrekkende recruten, miliciens of wat het waren. Als er 
soldaten op doortocht kwamen, zorgden wij er voor, dat ze onder- 
gebracht werden, enz. 

46007. De Voorzitter: Maar Cuba en Haïti stonden, meen ik, 
onder de ambassade in Washington? 

A. Ja, in die landen werd de recrutering gedaan door de con- 
sulaten. Ik meen, dat Sas officieel eigenlijk ook verantwoordelijk 
was voor de recrutering in Zuid-Amerika. Ik ben daar vrij zeker 
van, echter niet voor 100 pct. 

46008. De Voorzitter: Op een bepaald ogenblik wilde de Minister 
van Oorlog het verlenen van onbepaald klein verlof in eigen handen 
nemen. Is u daaromtrent iets bekend? Hij wilde dat blijkbaar niet 
meer overlaten aan generaal Dijxhoorn. 

A. Dat is na mijn tijd geweest. Dat zal wel naar aanleiding van 
dat geval geweest zijn, want toen ik op het recruteringsbureau in het 
begin een keer alleen voor de taak stond - van Schreven was weg, 
misschien door ziekte -, kreeg ik een paar gevallen te behandelen, 
waarin er, naar het mij leek, wel grond was voor uitstel of afstel; 
ik vond echter de verantwoordelijkheid voor mij te groot om er 
over te beslissen; toen heb ik aan Sas voorgesteld een commissie in 
het leven te roepen. Dat is gebeurd. Toen deze commissie aftrad, 
hebben Carp en van den Bergh verklaard, dat zij een dergelijke 
commissie niet nodig hadden. Het kan zijn, dat daaruit het besluit 
van de Minister geboren is om het verlenen van klein verlof in 
eigen hand te houden. 

Wij hadden het zoëven over het geval-van Stolk. Daaraan zit nog 
iets meer vast. De Amerikanen gaven nooit afstel; zij gaven in geval 
van ,,onontbeerlijkheid" tot een maximum van zes maanden uitstel, 
maar nimmer afstel; met andere woorden: zij verklaarden, dat nie- 
mand ooit onontbeerlijk is; wij dachten, dat wij met dat gcval van 
die 21 jaar van ons het wel beter wisten. Zijn vader kocht graan in 
voor de Nederlandse Regering; of dit zijn enig beroep was, dan 
wel een bijbaantje, weet ik niet; zijn zoon hielp hem daarbij. 

46009. De Voorzitter: Is u in het algemeen iets bekend van de 
militairisering van de Nederlandse dienstplichtigen in vitale Neder- 
landse bedrijven? Men heeft die jongelui toen gemilitairiseerd, ten 
gevolge waarvan zij niet in het Amerikaanse leger behoefden te 
dienen. 

A. Wij hebben wel gevallen gehad - maar dit is op zeer kleine 
schaal gebeurd -, waarin wij geadviseerd hebben om uitstel, dat 
telkens verleend kon worden, omdat wij vonden, dat de persoon in 
quaestie in de war effort in Amerika belangrijker werk deed dan 
als soldaat in het Nederlandse leger. Ik kan mij niet herinneren, 
hoeveel dergelijke gevallen wij gehad hebben; dit kunnen er echter 
niet veel geweest zijn; de commissie was in dit opzicht niet zeer 
scheutig. 



46010. De Voorzitter: Heeft u ook kennis gehad van liet conflict 
tussen de heer Dijxhoorn en de militair attaché de heer Wcijerman? 

A. Neen. 

46011. De Voorzitter: Heeft u ook iets te maken gehad met de 
vliegeropleiding in Jackcon? 

A. Ja, wij hebben mensen gerecruteerd, die daarheen zijn gegaan. 
Ik heb met een van de vliegerofficieren, die in New York zaten - 
ik weet niet wie; hij is later in Indië omgekomen - nogal contact 
gehad; men stelde aan degenen, die naar Jackson gingen, bijzondere 
eisen. 

46012. De Voorzitter: Van wie ging die opleiding uit? Was dat 
een Nederlandse opleiding? 

A. Ja. Dat was een Amerikaanse opleiding en daar zaten de 
Nederlanders tussen. Ik meen, dat mij verteld is, dat zij ook hun 
training hoofdzakelijk van de Amerikanen kregen. 

46013. De Voorzitter: Had die opleiding plaats onder verant- 
woordelijkheid van Nederlandse autoriteiten of van Amerikaanse 
autoriteiten? 

A. Dat weet ik niet; ik ben er nooit geweest. 

46014. De Voorzitter: Heeft u de indruk, dat aan die opleiding 
vele Nederlandse recruten hebben deelgenomen? 

A. Ik meen, dat er daarbij ook waren, die uit Engeland zijn 
gestuurd, maar dat is buiten ons om gegaan; die werden, naar ik 
aanneem, eerst naar Canada gestuurd en dan eindelijk naar Jackson 
gezonden. 

46015. De Voorzitter: Dus Jackson was de vliegeropleiding voor 
het gehele Nederlandse leger? 

A. Dat is te sterk. Ik weet, dat er ook een opleiding was in 
Engeland. Of daar nu op de duur alle vliegers opgeleid werden, 
weet ik niet. Ik herinner mij nog enkele gevallen van mensen, die 
ik op mijn bureau gehad heb en die ik later wcer in uniform terug 
zag op doortocht naar Jackson, die daar voor hun ppleiding heen- 
gingen. 

46016. De Voorzitter: Heeft u in het algemeen de indruk, dat 
door de recruteringsbureaux, zowel dat in New York als de drie 
andere, gedaan is wat menselijkerwijze kon worden gedaan om de 
recrutering te doen slagen, maar dat die door andere invloeden van 
buiten voor een groot deel is mislukt? 

A. Dat is moeilijk te zeggen. Natuurlijk zijn er zeer sterke in- 
vloeden van buiten geweest. 

Nu u mij de vraag zo stelt, vraag ik mij af, of ik het anders ZOU 

doen, wanneer ik het vandaag weer zou moeten doen. De verhou- 
dingen, waaronder wij in de Verenigde Staten leefden, vormden 
een zeer ongunstige factor. Wij hebben van de Nederlandse Re- 
gering weinig of niets aanmoedigeiids gezien, integendeel! Ik kan 
riiet zeggen, dat er van de Regering in Londen iets is uitgegaan, dat 
aan deze zaak bevorderlijk is geweest. 

46017. De Voorzitter: Hoe is dat te verklaren? De recrutering 
is wel door de Nederlandse Regering aangemoedigd, d.w.z. zij heeft 
het initiatief tot recrutering genomen. Hoe is dan te verklaren, dat 
zij, toen de zaak eenmaal op gang was, er ininder gunstig tegen- 
over stond? Of mag men de vraag zo niet formuleren? 

A. Misschien kan ik het het best illustreren met een voorbeeld. 
Een van de belangrijkste instrumenten, die wij in handen hadden 

om de inensen aan te moedigen, in het leger te gaan, was de kost- 
winnersvergoeding. Er werd op het laatst gerecruteerd tot de leeftijd 
van 42 jaar (eerst was de leeftijd hoger gesteld), die voor de mili- 
taire dienst in een moderne oorlog eigenlijk veel te hoog is. Enfin, 
dat moest worden gedaan; dat waren onze voorschriften. Er waren 
natuurlijk mensen van 40 jaar onder, die met vijf of zes kinderen 
op een boerderijtje zaten, of mensen, die zich in een zaakje hadden 
ingekocht ei1 nog afbetalingen moesten doen, enz. Deze mensen 
hadden natuurlijk een zeer rechtvaardige case; menselijkerwijze zat 
er iets in; het moest bekeken worden en er moest iets aan worden 
gedaan. 

Wij hadden in het begin vrij behoorlijke mogelijkheden. Tot wij 
op een goede dag plotseling nieuwe voorschriften uit Londen kregen 
(een gedrukt boekje), waarover niemand van ons was geraadpleegd 
- - terwijl wij er toch middenin zaten -, waarin de verschillen in 
kosten van levensonderhoud in Engeland, Canada en de Verenigde 
Staten eenvoudig niet waren opgenomen en waarbij de uitbetalingen 
in vele gevallen lager werden dan zij voorheen waren. Dat gaat 
natuurlijk niet. Als men een huisvader van 40 of 42 jaar, laten wij 
zeggen met een behoorlijke kostwinnersvergoeding, verlokt om dit 
grote offer tegenover zijn gezin te brengen door in het leger te gaan, 
gaat het niet aan om, wanneer hij een half jaar in het leger in 
Engeland zit, tot hem te zeggen: wij gaan nu uw familie minder 
betalen. 

Ik herinner mij, dat ik toen alleen was; ik weet niet, waar de 
heer van Schreven toen was. Ik heb er ontzaglijk sterk tegen ge- 
protesteerd en had daarbij overste Sas en de ambassadeur mee. De 
opdracht was, direct met de uitvoering te beginnen; dat heb ik niet 
gedaan. Ik heb eerst gewacht om te zien, wat die protesten zouden 
teweegbrengen. Het duurde altijd ontzaglijk lang, maar toen kregen 
wij bericht uit Londen, dat het toch moest worden gedaan. 

Toen heb ik gezegd: Daar doe ik niet aan mee. Dat is toen een 
beetje. op de oude voet voortgegaan, totdat er bericht kwam uit 
Londen, dat het niet hoefde. 

46018. De Voorzitter: Naar uw mening heeft de Regering in 
Londen zeer weinig inlichtingen gevraagd aan de Nederlandse in- 
stanties in Amerika, voordat zij tot bepaalde maatregelen overging? 

A. Deze maatregel. 

46019. De Voorzitter: Dat geldt dus niet in algemene zin? 

A. Ik heb alleen maar het vage idee, dat wij ons aan de Re- 
gering in Londen dikwijls geërgerd hebben, maar ik zou op het 
ogenblik niet een tweede voorbeeld kunnen noemen. 

46020. De Voorzitter: Ging dat met de bewuste gedachte van 
de Regering om u te passeren? 

A. Neen, maar wel hadden wij de indruk - b.v. in dat geval van 
de kostwinnersvergoeding, een zeer ergerlijk geval, dat veel geld 
gekost heeft, want juristen hebben daaraan maanden zitten werken, 
terwijl het ook nog gedrukt moest worden -, dat er in Londen 
mensen zaten, die zich belangrijk wilden maken zonder kennis van 
zaken te hebben. Ik heb zeer sterk het gevoel, dat wij ons dikwijls 
geërgerd hebben over dingen uit Londen, maar ik kan mij op het 
ogenblik geen verdere directe feiten meer herinneren. 

46021. De Voorzitter: De samenwerking was dus niet zoals die 
naar uw oordeel had moeten zijn? 

A. Neen. Wij hadden geen direct contact met Londen. Dat ging 
via het bureau van de commandant in Canada en voordat het bij ons 
kwam. had men het misschien al weer met Londen opgenomen, maar 
wij kregen die verhalen wel en af en toe werden wij bij de dingen be- 
trokken, zoals bij dat beruchte boekje. Het is een feit, dat ik al die 
tijd niets inspirerends uit Londen heb gezien. 

46022. De Voorzitter: Ook niet door de commissie van generaal 
Dijxhoorn? 

A. Die heb ik eigenlijk niet zolang meegemaakt. 

46023. De Voorzitter: Een half jaar ongeveer; die was in Janu- 
ari 1942 in Amerika aangekomen. 

A. Ik ben in mijn opinie over generaal Dijxhoorn (u zult zeggen, 
ik matig mij iets aan) misschien zeer sterk bevooroordeeld, omdat ik 
geen grote indruk van hem had, om het zo op zijn zachtst te zeggen. 
In het begin ging het wel goed, maar een ding, dat mij voortdurend 
ergerde, was dit; hij werd ,&he next man is right"-generaal genoemd; 
hij was het b.v. met mij over een zeker punt eens, maar draaide ik 
mij om, dan was hij het met de volgende man eens, hoewel diens 
opinie soms lijnrecht tegenover de mijne stond. 

De taak van de recrutering - dat mag ik nu wel even zeggen - 
was natuurlijk helemaal geen aangename baan; het was voor mij zeer 
vreemd werk en verder behandelde ik alleen de onaangename ge- 
vallen, want de aangename werden in het vóórkantoor behandeld. De 
enige persoon, die mij ooit een woord van appreciatie heeft gegevzn, 
is Prins Bernhard geweest en ook overste Sas. 



Toen Prins Bernhard eens met Prinses Juliana op het recruterings- 
bureau of registratiebureau een bezoek bracht, bleek hij uitstekend 
op de hoogte te zijn; het lag er dik op, dat de Prins onze rapportrn 
gelezen had en wist wat wij deden en welke de moeilijkheden waren. 
Dat is iets, dat ik in mijn privé-leven ook altijd heb toegepast: als 
men denkt, dat iemand behoorlijk werk doet, dan is het aangebracht 
en ook juist, dat men af en toe ook eens zijn appreciatie toont. Zelf 
heb ik dit van niemand anders ondervonden dan van de heer Sas, 
maar deze was een vriend van mij geworden, en van Prins Bernhard. 

Ik wil alleen dit zeggen: iets inspirerends, iets aanmoedigends, k 
van de Londense Regering voor ons niet uitgegaan; dat dit de goede 
gang van zaken geschaad heeft, geloof ik ook wel is waar niet, wij 
hebben ons daardoor niet laten beïnvloeden, maar ik zie dit toch als 
een fout. 

46024. De heer Dassen: Heeft u een indruk in cijfers als het ware 
van de resultaten van de recrutering in Amerika? 

A. Neen, ik heb een slecht geheugen voor getallen. Wij hebben 
die indertijd wel opgesteld. Wanneer ik mij echter goed herinner, 
zijn de gevallen, die wij behandeld hebben, iets minder dan 2000. 

46025. De heer Dassen: Heeft u ook een idee van het aantal 
Nederlanders, die eventueel voor dienstplicht in aanmerking zouden 
komen in Amerika? 

A. Wij hebben daarvan wel eens getallen gehad, maar die moeten 
zeer speculatief geweest zijn. 

46026. De heer Dassen: Kunnen deze getallen dan ongeveer 
kloppen, dat in totaal bij u op het bureau behandeld zijn ruim 1500 
personen? 

A. Ja. 

46027. De heer Dassen: Met als resultaat, dat daarvan 420 opge- 
komen zijn? 

A. Dat kan. Dat aantal van 1500 ligt mij ook bij. 

46028. De heer Dassen: Men neemt aan, dat dat de helft van 
het aantal dienstplichtigen is, die in Amerika geweest zijn. 

A. Dat is wel mogelijk, maar dat is speculatief. Een groot aantal 
zit verborgen op het platteland, die nooit te bereiken zijn. 

46029. De Voorzitter: Weet u ook wanneer de recriitering in 
Amerika definitief is beëindigd? 

A. Dat weet ik niet. Later is dat kantoor opgedoekt, maar toen 
heeft kapitein Kerkhoven het nog een tijd op het consulaat voort- 
gezet. 

46030. De Voorzitter: Heeft u, nadat u het bureau heeft ver- 
laten, nog een bepaalde taak gehad? 

A. Ja. Ik heb mij, omdat ik bij de Hollanders niets kon doen, 
bij de Amerikanen gemeld; ik heb lange tijd met het Inteliigence- 
bureau van de Amerikanen samengewerkt, omdat ik - dat was met 
medeweten van de ambassade - de Zuid-Oost-Europese landen zeer 
goed kende, althans kende, en er zeer weinig mensen waren, die 
daarvan op de hoogte waren, en verder, omdat in het materiaal van 
mijn maatschappij enorm belangrijke dingen lagen, die voor hen be- 
langrijk waren, speciaal voor de post-war-tijd. In Zuid-Oost-Europa 
was ik zeer goed met de politiek op de hoogte en ik wist, welke 
mensen van belang waren, omdat ik daar jarenlang zaken met de 
Staten (Regeringen) heb gedaan. Verder kende ik alle grote fabrieken 
uit hoofde van mijn vak (ik ben van huis uit organisator). 

46031. De Voorzitter: Dus u hebt niet meer diensten verricht 
ten behoeve van Nederland, d.w.z. wel indirect, maar niet in recht- 
streeks verband? 

A. Neen, ik heb wel moeite gedaan om er in te komen, maar 
het feit, dat ik het altijd voor niets wilde doen, is de grootste hin- 
derpaal geweest. 

46032. De Voorzitter: Hebt u nu nog iets toe te voegen aan het- 
geen u hebt gezegd, of meent u, dat van uw kant de zaak thans 
voldoende is behandeld? 

A. Het enige, dat misschien nog van belang is, is het volgende. 
Wij hebben eerst de consul-generaal Schuurrnan gehad, die het 

met de recrutering in het geheel niet eens was. Hij vond, dat het 
eigenlijk ronselen was en dus beneden de waardigheid van de Staat; 
hij had er zeer eigenaardige opvattingen over. Hij heeft door zijn 
lauwheid (het is een beste, brave kerel, dat moet ik er direct bij- 
zeggen) ons de zaak zeer moeilijk gemaakt en ook - dat gold over 
het algemeen - de stemming van de Hollanders niet kunnen aan- 
wakkeren, wat zijn taak als consul-generaal volgens mij was. 

Daarna is Gastman er geweest, die zijn persoonlijke interesse had. 
Toen is de heer Elink Schuurrnan gekomen. Die was uitstekend! 

Van hem hebben wij honderd procent medewerking gehad. 

46033. De  Voorzitter: Heeft hij er veel bemoeienis mee gehad? 

A. Wij hadden voortdurend de consul-generaal nodig. Wij had- 
den mensen nodig en het ging om dat te propageren; daarbij han- 
uelde hij op de juiste manier. 

46034. De Voorzitter: Is de heer van Schreven niet coiisul-gene- 
raal geweest? 

A. Hij had de titel, maar toen de recrutering begon, was hij juist 
tussen twee banen in en heeft overste Sas hem opgevangen. In elk 
geval heeft de heer Elink Schurtrman voor ons zeer goed werk 
gedaan. Het was zeer nodig. Er werd in de Hollandse kolonie ont- 
zaglijk geroddeld. De consul-generaal Schz~urman liet het maar door- 
rollen zonder te stoppen en de consul-generaal Elink Schuurrnan is 
degene geweest, die in de Hollandse kolonie wat bij elkaar heeft 
gebracht en er een andere spirit in heeft weten te brengen. Dat heeft 
op ons werk zijn terugslag gehad. Jammer genoeg was het toen al 
vrij laat. 

46035. De Voorzitter: Heeft de Nederlandse Regering er nooit 
iets tegen gedaan, dat men, laat ik zeggen, lauw was? Of was het de 
Regering niet bekend? 

A. Ik moet u eerlijk zeggen: die mensen leven in een wereldje, 
waar ik zo ver vanaf sta, dat het voor mij moeilijk is, mij er een 
oordeel over te vormen. Ik heb veel met Hollandse ambassades en 
consulaten te maken gehad en dan bekijken wij als zakenlui het 
heel anders dan de diplomaten het doen. Ondanks het feit, dat de 
heer Loudon nogal een krachtfiguur was, zaten op de ambassade 
heel zwakke figuren. Het is iets, dat in de eeuwen is gegroeid en 
waarvan wij moeilijk afkomen. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
het verhoor. 

J. W. SCHOTTE. 

ALGERA, voorzitter. 

DASSEN. 

STUFKENS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Hij legt de eed af als getuige. 

46439. De Voorzitter: Ik heb de indruk, dat u bereid bent mede- 
delingen te doen over het militaire beleid in Londen van 1940 tot 
1945. Mag ik u dan vragen hiermede een begin te maken? 

A. Ik kan natuurlijk niet een overzicht geven van het militaire 
beleid in het algemeen, omdat ik daarmede maar zeer ten dele te 
maken heb gehad. Mijn taak was een zeer afzonderlijke en ik res- 
sorteerde onder het Ministerie van Binnenlandse Zaken, zij het in 
nniform. Dit was na 15 April 1943; in het eerste gedeelte van de 
oorlog was ik, met toestemming van H.M. de Koningin, werkzaam 
voor de afdeling M.I. 5-B 24 van het Britse Ministerie van Oorlog. 

Enkele punten, waarvan ik van te voren had gehoord, dat u hier- 
voor belangstelling had, kan ik u misschien wel noemen. 

46440. De Voorzitter: Wij hebben b.v. belangstelling voor de 
Prinses Irene-Brigade en alles, wat daarmede verband houdt. 

A. Over de Irene-Brigade kan ik u betrekkelijk weinig zeggen. 
Slechts bij hoge uitzondering ben ik wel eens in Wolverhamptorl 
geweest; ik heb er b.v. wel eens aan voetbalwedstrijden deelgenomen, 
maar ik ben er vrijwel nooit in uniform geweest. Militair gesproken 
heb ik er zeer weinig contact gehad. Ik kan de toestanden in het 
kamp en de onderlinge verhoudingen niet beoordelen. 

Wel kan ik u iets zeggen over de verhoudingen in Londen, omdat 
ik daarmede natuurlijk meer in aanraking kwam, hoewel ik er niet 
op uit was. Over het algemeen vonden wij, dat er in Londen ezn 
ietwat luxueuze politiek gevoerd werd. Wij Hadden de indruk, dat 
vele militaire bureaux op te royale en kostbare wijze waren gehuisvest 
en dat de dure ruimte op veel te royale wijze werd gebruikt. Op de 
bureaux Documentatie en Zuivering, waar wij werkten en die in het 
Ministerie van Binnenlandse Zaken waren ondergebracht, hebben wij 
ons uiterste best gedaan zo zuinig mogelijk te zijn. Men heeft daar 
b.v. met enige hoofdofficieren gewerkt in een corridor, die tamelijk 
tochtig was, omdat anders ruimte had moeten worden bijgehuurd, die 
natuurlijk voor rekening van de Overheid was gekomen. In Arlington 
House daarentegen waren de officieren in een flat ondergebracht met 
een bijbehorende badkamer en keuken, die eigenlijk geen nut hadden. 
In de keuken was een soldaat, die af en toe een kopje thee binnen- 
bracht, maar de badkamer was nergens goed voor. Ik geloof, dat 
men dit wel op een voordeliger en vooral bescheidener wijze had 
kunnen doen. 

46441. De Voorzitter: Heeft u hier het oog op het Departement 
zelf? 

A. Het Departement van Oorlog. Ik heb echter niets met de huis- 
vesting te maken gehad en ik kan niet beoordelen, voor welke pro- 
blemen de officier, belast met de huisvesting en de autoriteiten, die 
hem toestemming gaven deze dure panden te huren, hebben gestaan. 
Het is heel moeilijk dit als outsider te overzien. Wij vonden het wel 

wat luxueus; ik geloof, dat Arlington House een van de duurste flat- 
gebouwen van Londen is. 

Verder heb ik de indruk gekregen, dat men soms bepaalde per- 
sonen in de militaire dienst betrok, waarvan het ons bevreemdde, 
dat men deze wenste te employeren. Ik denk hierbij aan de IIde 
Afdeling (Comptabiliteit) van het Ministerie. Het hoofd daarvan was 
eerst de overste E. Cohen en later werd hij vervangen door luite- 
nant. later luitenant-kolonel, Palsfra. De promotie bij dergelijke 
bureaux was ongemeen hoog en ging buitengewoon snel. Ik herinner 
mij, dat de vroegere Tsjecho-Slowaakse gezant bij het Nederlandse 
Hof, Z. Exc. dr. K. Erban, er mij op wees, dat zijn salaris als gezant 
bij de verschillende geallieerde hoven aanzienlijk minder was dan dat 
van middelmatige functionarissen bij onze dienst. Zelf heb ik dit ook 
gemerkt, toen ik van een zeer verantwoordelijke post bij de Britse 
Regering overging naar een, in mijn ogen, minder verantwoordelijke 
pust bij de Nederlandse Regering, en mijn salaris aanzienlijk hogzr 
werd. 

Bij de IIde Afdeling werkte eerst overste Cohen. Deze is een 
cfficier, die aanvankelijk als kapitein in Wolverhampton is geweest 
en van daar naar Londen is gegaan. Hij werd bevorderd tot majoor 
en vervolgens tot overste en werd hoofd van de afdeling, die ging 
over onze salarissen, toelagen en dergelijke. Er gingen toen geruchten, 
dat overste Cohen zich ten koste van de openbare kas verrijkte; 
deze zijn ook bevestigd, doordat hij deswege - ik meen door 
generaal Dijxhoorn - is gearresteerd en uit zijn functie ontzet. Met 
deze luitenant-kolonel Cohen had ik een bespreking gehad, omdat de 
financiële regeling voor de reserve-officieren van dien aard was, dat 
ongehuwden zonder kinderen sterk bevoordeeld werden ten opzichte 
van gehuwden met kinderen. 

46442. De Voorzitter: Mag ik even terugkomen op uw mede- 
deling, dat generaal Dijxhoorn de heer Cohen zou hebben gearrrs- 
teerd. U heeft eerst gezegd, dat de heer Cohen in Wolverhampton is 
geweest. Welke zijn de tijdstippen. waarop het een en ander is ge- 
beurd? Generaal Dijxhoorn is in 1941 als Minister afgetreden. 

A. Hij heeft het niet als Minister gedaan. Om een officier te arres- 
teren, heeti men een hogere officier nodig. 

46443. De Voorzitter: Ik dacht, dat generaal Dijxhoorn, nadat hij 
was afgetreden, op nonactiviteit was gesteld en dat hij in Janiiari 
1942 naar Amerika was vertrokken. Wanneer is dit dan gebeurd? 

.i. Dit. moet later zijn gebeurd, eind 1943 of 1944. 

46444. De Voorzitter: Ilet lijkt mij onmogelijk, ik meen, dat 
generaal Dijxhoorn pas in November 1944 uit Amerika is terugge- 
komen. 

A. Dan zal het generaal Dijxhoorn niet zijn geweest, maar een 
aridere generaal. Wij hoorden later, dat er een generaal moest worden 
gezocht nm dit te doen. Eigenlijk is dit een bijkomstigheid; een feit 
is. dat de heer Cohen werd gearresteerd wegens het zich verrijken. 
Wat verder precies de aanklacht is geweest en hoe de feiten waren, 
weet ik niet. 

De Voorzitter: U begrijpt, dat wij natuurlijk graag zo nauwkeurig 
mogelijk van een en ander kennis willen nemen. 

A. Ik kan u niet meer zeggen dan ik er van heb vernomen. Ik 
was toen dus bij overste Cohen geweest om te protesteren tegen het 
feit, dat de financiële regeling van dien aard was, dat zij nadelig was 
voor de officieren, die gehuwd waren en vrouw en kind hadden, en te 
voordelig voor degenen, die ongehuwd waren. Verschillende officieren 
hebben daartegen geprotesteerd, o.a. overste Olifiers. Deze be- 
spreking stond ook in verband met het feit, dat mijn vrouw, die een 
burgerfunctie bekleedde, op het punt stond bij het V.H.K. te gaan 
dienen. 



46445. De Voorziîîer: Ressorteerde u ook onder Oorlog? 

A. Als officier ressorteerde ik onder Oorlog, maar mijn chef was 
de Minister van Binnenlandse Zaken; ik was ingedeeld bij het 
Ministerie van Binnenlandse Zaken. Vóór de oorlog was er een 
afdeling G.S. 111 en een deel van het werk van deze aideling is door 
hlinister van Boeyen, toen hij Minic4er van Oorlog a.i. was, over- 
geheveld naar Binnenlandse Zaken. De bureaux, die toen werden ge- 
commandeerd door overste C. M. Olifiers en overste F. van Úzr 
Kroon, behoorden tot het Ministerie van Binrlenlandce Zaken. 
Militair gesproken was mijn chef de Minister van Oorlog. 

46446. De Voorzitter: Wie stelde uw salaris vast? 

A. Mijn salaris was een standaardsalaris, Bij een bepaalde rang 
behoorde een bepaald salaris. Het was nu zo, dat mijn vrouw een 
burgerfunctie had en deze zoii gaan verlaten om dienst te nemen bij 
het V.H.K. Wij hadden een zoon in Engeland en een dochter in 
Nederland, zodat ik moest rekenen op aanzienlijlce financiële ver- 
plichtingen, omdat er natuurlijk vijf jaar voor het kind in Nederland 
was gezorgd. 

Wanneer mijn vrouw bij het V.H.K. zou gaan, zouden wij beiden 
naar het vaste!and gaan. Mijn inkomen weïd dan zeer aanzienlijk 
verminderd, het bestond namelijk grotendeels uit de z.g. ,,Londense 
toelage". 

46447. De Voorzitter: U zei, dat uw salaris heel wat hoger was 
dan in Engelse dienst. 

A. Inderdaad. Het is echter zo, dat, wanneer ik hetzelfde werk 
doe als een ander en de ander krijgt daarvoor 100 pct. en ik 40 pct., 
mij dit niet redelijk voorkomt. Bovendien kwam ik voor zeer ernstige 
kosten te staan, omdat ik mijn zoon ergens in Engeland moest onder- 
brengen, omdat mijn vroiiw in militaire dienst ging. Tegelijkertijd had 
ik dus twee kinderen bij vreemden, waarvoor ik moest betalen, en 
mijn vrouw zou haar bezoldigde betrekking bij het Ministerie van 
Overzeese Gebiedsdelen verlaten om in militaire dienst een klein 
soldij te ontvangen. Als beloning daarvoor en voor het op ons ge- 
nomen risico en alle narigheden werd ons gezamenlijk inkomeii 
sterk verminderd. 

46448. De Voorzitter: Kan ik het zo uitdrukken, dat uw salaris 
op zich zelf, zonder toelagen, relatief te laag, maar in verhouding tot 
de Engelsen te hoog was? 

A. U kunt zeggen, dat ons Engelse salaris zéér laag was. Dit was 
echter de algemene tendenz, b.v. ook bij de Tsjechische Regering 
betaalde men te weinig, Het was zo, dat ik van mijn Engelse salaris 
niet kon leven, zoals dat in verband met mijn werk noodzakelijk was, 
zodat ik in het eerste gedeelte van de oorlog van mijn broer in Indië 
geld heb moeten laten overkomen om mijn functie naar behoren te 
kunnen uitoefenen. 

46449. De Voorzitter: In verhouding tot de Engelse dienst had u 
een behoorlijk salaris, maar in verhouding tot degenen, die werkten 
bij de Nederlandse dienst, had u, naar uw oordeel, te weinig. 

A. Ik vond het onredelijk, dat er onderscheid werd gemaakt 
tussen de ongehuwden en de gehuwden met kinderen, d.w.z. juist 
degenen, die zorgen hadden, terwijl anderen hun geld vaak licht. 
vaardig uitgaven. Ik was eerste-luitenant, hetgeen ik in 1934 was 
geworden. 

46450. De Voorzitter: Gold dit ook voor burgerlijke ambtenaren'? 

A. Dat kan ik u niet zeggen. 

46451. De Voorzitter: Het zou dan zó kunnen zijn, dat er in hrt 
ene geval misschien Kabinetspolitiek zou zijn en in het andere geval 
de politiek van één Minister. 

A. Ik kan u dit niet zeggen, ik kan dit niet beoordelen, omdat ik 
niet op de hoogte ben van deze salarissen. In verband met mijn werk 
heb ik mij betrekkelijk weinig in de algemene kring begeven; ik heb 
mij meer beziggehoiiden met mijn eigen werk en ik heb meer met de 
Engelsen omgegaan. Ik kwam zelden in de Nederlandse Club en bijna 
nooit in Nederlandse milieu's. 

46452. De Voorzitter: U weet dus ook niet of uw situatie een 
unicum of dat het een van algemene aard was. 

A. Ik weet alleen, dat ten aanzien van het militaire salaris toe- 
vallig overste Olifiers, die ook vrouw en dochter in Engeland had, ei1 
nog enige lieden, die in dezelfde positie verkeerden, opmerkten, dat 
zij naar verhouding zeer waren achtergesteld bij de mensen, die dit 
niet hadden. 

Ik zei u al, dat het meer ging om de toelagen, die men kreeg. 
De toelage was hoger dan het salaris. De jonge officieren kregen 
precies dezelfde toelage als de oudere. Zij hadden dus vrijwel het- 
zelfde inkomen; er was een heel klein verschil in het aantal dienst- 
jaren. Het bedrag van de kindertoelage was iets van f 14 in de 
maand, hetgeen bij het totale salaris geen rol speelde. Naar mijn 
mening werden de jonge officieren in een positie geplaatst, waarin 
zij voor hun leeftijd te veel geld op zak hadden. 

46453. De Voorzitter: Kunt u een en ander ook in cijfers uit- 
drukken? 

A. Wanneer een oudere officier met 10 dienstjaren b.v. f 90 in 
de maand ontving, dan neem ik aan, dat een jonge luitenant met twer 
dienstjaren en ongehuwd een bedrag van meer dan £70 ontving. 
In Nederlands geld is dit misschien f 800 in de maand. 

Ik denk hierbij aan een bepaalde jonge 2de-luitenant, die vóór de 
oorlog korte tijd in dienst was geweest bij een levensverzekerings- 
maatschappij, waar hij misschien f 60 in de maand ontving. Wanneer 
zo'n jongen plotseling wordt geplaatst in een positie, waar hij f 800 
in de maand heeft te verteren, vind ik dit zeer aan de ruime kant. 
Als men dit salaris in verband met de omstandigheden noodzakelijk 
vindt, kan men beter verplicht een bepaald gedeelte reserveren, zodat 
hij, wanneer hij later uit dienst komt, dit nog krijgt. Minister van 
Boeyen heeft hieraan nog gewerkt. Hij heeft ook een spaarbank in 
Londen opgericht en hij heeft er zeer voor gewerkt de mensen er toe 
te brengen, zoveel mogelijk van hun geld op de spaarbank te zetten. 

46454. De Voorzitter: In hoeverre hield het salaris verband met 
de rang, die men bekleedde? 

A. In de eerste plaats ontving men salaris overeenkomstig zijn 
rang. In de tweede plaats kwam er per 2 dienstjaren een bepaald 
bedrag bij en in de derde plaats was er een kindertoeslag, die zeer 
gering was. Bovenop het salaris kwam de toelage en deze was uit- 
sluitend afhankelijk van de rang. Wanneer men aanneemt, dat iemand 
10 jaar eerste-luitenant blijft, dan heeft iemand van 24 jaar dezelfde 
toelage als iemand van 34 jaar. De toelage is een bepaald bedrag 
per dag. 

46455. De Voorzitter: Heeft u uw bezwaren in Londen kenbaar 
gemaakt? 

A. Ik heb bij overste Cohen bezwaar gemaakt tegen de manier, 
waarop dit was geregeld. Ik heb gezegd, dat dit een manier van 
salaris opstellen was, die het tegendeel bevorderde van het nemer1 
van verantwoordelijkheid voor een gezin. De regeling lag helemaal in 
de lijn van de ongetrouwde jongelui, terwijl de mensen met gezinnen 
achteruit werden gesteld. 

Ik herinner mij, dat overste Olifiers mij eens heeft verteld, dat 
hij had gevraagd of hij in de gelegenheid kon worden gesteld op het- 
zelfde niveau te leven als zijn ongehuwde collegae. 

46456. De Voorzitter: Droeg de heer Cohen hiervoor de verarit- 
woordelijkheid? 

A. De heer Cohen was het hoofd van het bureau, dat deze aan- 
gelegenheden regelde. Hij stond natuurlijk onder de Minister. Bij deze 
discussie bleek, dat de regeling voor het vertrek naar het continent, 
waartegen ik kwam protesteren, was ontworpen door luitenant 
Palstra. Plotseling schoot mij iets te binnen en ik zei tegen overste 
Cohen, dat het mij onwaarschijnlijk zou lijken, indien luitenant 
Palstra enig begrip had voor gezinsverhoudingen en gezinsverant- 
woordelijkheid. 

46457. De Voorzitter: Heeft u zich niet tot de Minister zelf ge- 
wend? 

A. Neen. Ik heb het anders gedaan. Eerst heb ik eens verder 
geïnformeerd of dit dezelfde heer Palstra was, want ik moest toch 
even weten waarover ik het had. Ik kreeg toen zodanig sterke 
aanwijzingen, dat hij degene was, die bij schandalen betrokken 



was geweest, dat ik naar het bureau van generaal Kruls ben gegaan, 
waar ik door de heer K. Silbiger werd ontvangen. Hij was aan- 
vankelijk reserve-luitenant bij de pontonniers, en is betrekkelijk snel 
kolonel geworden. Ik kende de heer Silbiger persoonlijk; wij hebben 
samen op de lagere school gezeten en ik heb hem gezegd, dat ik had 
ontdekt, dat de heer Palstra op dat bureau werkzaam was en dat ik 
hen voor hem wilde waarschuwen. Het lag voor de hand, dat er 
onder de toenmalige omstandigheden gemakkelijk opnieuw schandalen 
konden ontstaan. 

46458. De Voorzitter: Dit had natuurlijk niets met salaris te 
maken. 

A. Neen. Ik kom hier ook niet oin te klagen over de salarissen. 
Het is slechts zo, dat het mij tijdens de discussie met overste Cohen 
bleek. dat de heer Palstra daar werkzaam was. 

46459. De Voorzitter: Uw critiek op de salariëring heeft op het 
ogenblik plaats gemaakt voor een critiek op bepaalde personen. 

A. De heer Silbiger heeft mij aangehoord en beloofd, d i t  hij de 
zaak verder zou bekijken. Inmiddels is overste Cohen verwijderd, 
omdat er onregelmatigheden hadden plaats gevonden, en de heer 
P~rlstrn werd met de leiding belast. Hij was bestemd om, wanneer 
generaal Kruls met het Militair Gezag naar Nederland zou gaan, 
daar de financiële scepter te zwaaien. 

46460. De Voorzitter: Is er ook een strafrechtelijk- vervolging 
teger! de heer Cohen ingesteld? 

A. Ik kan het LI niet zeggen, ik meen van wel. 
Een tijd later ben ik weer naar het bureau van generaal Kruls 

gegaan. Ik werd weer door de heer Silbiger ontvangen en heb ge- 
vraagd hoe het nu stond, want de heer Palstra was nu plaatsver- 
vangend hoofd geworden. Dit kon nooit goed gaan. De heer Sirhigrr 
heeft mij toen gezegd, dat de zaak was bekeken; inderdaad werd veel 
over hem gezegd, maar er was geen wettig en overtuigend bewijs. 
Hij vroeg mij of ik dit leveren kon. Ik heb toen gezegd, dat ik voor 
de goede zaak veel over had en veel onderzoekingen had verricht, 
maar dat ik daartoe toch niet bereid was. Het leveren van een wettig 
en overtuigend bewijs op dat gebied is een zeer pijnlijke zaak. 

46461. De Voorzitter: U moest toch beschikken over gegevens, op 
grond waarvan u tot dit oordeel was gekomen? 

A. Ja, deze had ik van alle mogelijke betrouwbaren en be- 
kenden verkregen. Ik kan u niet precies zeggen, van wie ik ze heb 
gekregen. U begrijpt, dat, wanneer men jarenlang van alle mogelijke 
mensen gegevens heeft ontvangen en men mij dan vijf jaar later 
vraagt, wie de bron is geweest, waaruit ik heb geput, ik dit niet meer 
kan zeggen. 

46462. De Voorzitter: Ik heb u dit ook niet gevraagd. Ik vraag u 
slechts of de gegevens van dien aard waren, dat u daarmede toen tot 
een oordeel kon komen. 

A. Ja. De heer Palstra, die inmiddels was bevorderd, had een 
Engelse soldaat aangetrokken, die in het Engelse leger was afgekeurd 
wegens homo-sexualiteit, wat in het zakboekje stond aangetekend als 
,,nerveus trouble" of ,,nerveus disease". Deze soldaat werd aan- 
gesteld tot kapitein van de Koninklijke landmacht, met het resultaat. 
dat luitenants, die vele jaren als officieren in het Nederlandse leger 
hadden gediend, militair lager in rang waren dan deze man, omtrent 
wiens afvloeiing uit het Engelse leger wij op de hoogte waren. 

46463. De Voorzitter: Wanneer is dit geweest? 

A. Dat gebeurde betrekkelijk kort nadat de leiding van dit bureau 
was overgegaan op de heer Palstra. 

46464. De Voorzitter: Hebt u zich hierover beklaagd bij de heer 
van Lidth de Jeude? 

A. Ik heb daarover geklaagd bij de heer Silbiger. 

46465. De Voorzitter: Bent u niet bij de Minister geweest? 

46466. De Voorzitter: Was dat niet een betere weg geweest? De 
Minister is de man, die de verdntwoordelijkheid draagt. 

A. Misschien wel. Maar de verhouding lag nu eenmaal zo, dat 
generaal Kruis de man was, die deze dingen technisch regelde. Ik heb 
ook niet de bedoeling gehad mij te beklagen, ik wilde slechts tijdig 
waarschuwen. Ik ben er dus naar toe gegaan en ik heb gezegd, dal 
het gevaarlijk was en dat men het risico nam iemand op een plaats 
te zrtten, waar hij ongelukken zou veroorzaken. 

46467. De Voorzitter: Voelde u zich verantwoord, dat u zich 
beperkte tot een lagere instantie? 

A. Ik verwachtte, dat men met deze waarschuwing - het was 
niet de eerste keer, dat ik, zonder publiek opzien te baren en zonder 
officiële papieren, een ernstige waarschuwiiig gaf - rekening zou 
houden. 

46468. De Voorzitter: Naar mijn oordeel is dit niet voldoende, 
wanneer blijkt, dat u met deze waarschuwingen geen succes had. Het 
ligt dan toch voor de hand, dat u naar degene gaat, die hiervoor de 
verantwoordelijkheid draagt. 

A. Op zich zelf genomen is dit juist. In dezelfde tijd werd het mij 
bekend, dat ik de leiding van het bureau, waarbij ik werkzaam was, 
nlcest overnemen en dat dit bureau naar Nederland moest worden 
overgeplaatst. Daarvoor moesten alle mogelijlte ingewikkelde voor- 
bereidingen worden getroffen, zodat ik mij hierop in de eerste plaats 
moest concentreren. Daardoor kon ik niet mijn volle aandacht aai1 
het andere probleem wijden. U moet dus begrijpen, dat ik boordevol 
werk zat en er slechts even uitliep naar een bureau, waarvan ik de 
man, met wie ik sprak, toevallig ook nog persoonlijk kende en daar 
vertelde hoe alles in elkaar zat en zei, dat zij moesten oppassen. Ik 
moet u zelfs zeggen, dat het mij niet onmiddellijk bekend is ge- 
weest òf men hierop reageerde. Alles was in een sfeer van dislo- 
catie. 

46469. De Voorzitter: Uw critiek richt zich op dit ogenblik dus 
niet tot een Minister, maar tot een ambtenaar. 

A. Ik richtte mij op dat ogenblik tot dit bureau. 

46470. D e  Voorzitter: Neen, op het ogenblik in dit verhoor hebt 
u dus geen critiek op een Minister, maar op een ambtenaar. 

A. Inderdaad, ik heb critiek op de leiding van het Militair Gezag, 
dat met een dergelijke figuur in zee ging. 

46471. De Voorzitter: De leiding berustte bij de Minister. 

A. Formeel is dit natuurlijk juist. Op dat ogenblik was het in 
Londen zo, dat, uit practisch oogpunt beschouwd, voor ons de leiding 
scheen te berusten bij generaal Kruls. Tot op zekere hoogte moest 
dit ook wel, omdat in een zeer snel tempo een groot aantal beslis- 
singen moest worden genomen. Mijn waarschuwing was een min 
of meer collegiale. 

46472. De Voorzitter: Ik begrijp de situatie heel goed, het doet 
echter niets af van het feit, dat de Minister de verantwoordelijke 
persoon is. 

A. Ik kom hier niet om critiek uit te oefenen op  generaal Kruls 
of de Minister. Ik deel u mede, dat een, naar mijn mening, gevaarlijke 
persoon in een belangrijke functie werd gesteld. Ik geloof, dat ik 
niet eens competent zou zijn uit te maken, wie hierover zou moeien 
oordelen. Ik achtte het een ernstige fout, indien men dit zou doen. 

46473. De Voorzitter: Iemand beeft natuurlijk de benoeming ge- 
daan. Wanneer LI zodanige mededeling doet, moet deze op een per- 
soon betrekking hebben. 

A. Het is misschien juist, dat de Minister hiervoor uiteindelijk 
verantwoordelijk is. Hij zal zeker de aanstellingen hebben getekend. 

46474. D e  Voorzitter: U bent echter niet met de klacht bij de 
Minister gekomen. 

A. Neen. Ik weet zelfs niet of daartoe de mogelijkheid wel zou 
hebben bestaan. Dit gebeurde in de tijd van de dislocatie van alle 
diensten en in die tijd moest men eerst zijn eigen werk doen en had 
men geen tijd voor bijkomstige aangelegenheden. A. Neen. 



46475. De Voorzitter: Ik wil dit als een verzachtende omstandig- 
heid aanmerken. Niettegenstaande dit, heeft u toch niet alle mogelijk- 
heden te baat genomen, zij het dan om plausibele redenen. 

A. Ik geloof, dat ik daartoe eenvoudig niet de kans heb gehad. 
Daarna ben ik o.a. geruime tijd in Tilburg geweest en ik zou niet 
hebben geweten waar de Minister was. 

46476. De  Voorzitter: Dit is toch geen afdoend antwoord. 

A. U voelt ook wel, dat men een dergelijk soort inlichtingen niet 
op papier zet. 

46477. De Voorzitter: U had het bij een mondeling onderhoud 
kunnen mededelen. 

A. Ik kan niet anders zeggen dan dat in de tijden, dat er niet 
een dergelijke druk op de hele situatie stond, de heer van Lidth de 
Jeude zeer wel te benaderen was. Ik kende hem persoonlijk al jaren 
vóór de oorlog. 

Ik ben er niet toe gekomen, omdat ik de onmiddellijk belang- 
hebbenden heb gewaarschuwd, en ik heb gemeend, dat op grond van 
mijn ervaring op dit gebied deze mensen genoeg gewaarschuwd zou- 
den zijn om voortaan goed uit te kijken. 

46478. De Voorzitter: Uw opmerking had dus meer het karakter 
van een goede raadgeving. 

A. Juist. Later heb ik vernomen, dat de heer Palstra, als majoor, 
later luitenant-kolonel, naar Brussel is gegaan en daar een zeer 
dure auto heeft aangeschaft voor Rijksrekening. Rondom deze figuur 
zijn in Brussel langzamerhand nieuwe schandalen van homo-sexuele 
aard ontstaan. U begrijpt, dat, wanneer de leiding van deze dienst 
en de toegevoegde kapitein van deze aard zijn, dit tot complicaties 
aanleiding moet geven. 

46479. De Voorzitter: Heeft de justitie zich hierin gemengd? 

A. Deze heren waren in Brussel en ik ben daar niet geweest. 

46480. De Voorzitter: Hoe kwam u dan een en ander te weten? 
Kan ik zeggen, dat u dit niet uit eigen wetenschap hebt, maar van 
een ander hebt gehoord? 

A. Juist. Ik vertel u dit uitsluitend als aanleiding voor een verder 
onderzoek naar de personen, die daar wel bij betrokken zijn geweest. 
In Brussel zijn dus nieuwe moeilijkheden ontstaan en ook in Parijs. 
Van tijd tot tijd gingen deze heren namelijk per auto naar Parijs. 
Het is toen van dien aard geweest - ik heb dit weer van horen 
zeggen -, dat luitenant baron van TuyI1 jr. - de grootgrond- 
bezitter te Heeze (N.-B.) - zich daarover heeft beklaagd en heeft 
gezegd, dat dit een onhoudbare toestand was. Aanvankelijk heeft de 
heer van Tuyll hierover moeilijkheden gekregen met zijn militaire 
chefs en is zelfs even met ziekteverlof gestuurd. Ik kan u wel zeggen, 
dat ik dit van jhr. Henri Ph. Boddaert heb gehoord, die op het ogen- 
b!ik in de Ramlehstraat 3d, Rotterdam-Oost, woont. U zou hem daar- 
over kunnen vragen. Er waren meer officieren, die bezwaar maakten 
tegen deze situatie. Ten slotte heeft zich een incident voorgedaan. 
Hierdoor is door de toenmalige Minister van Oorlog, de heer Meyne~z, 
plotseling aan de heer Palstra en de bijbehorende Engelse officier 
ontslag verleend. 

46481. De Voorzitter: Kunt u ook een tijdstip aangeven? 

A. Ik kan u dit zeggen, dat deze Engelse officier nog in Apel- 
doorn is geweest en daar als majoor belangrijke financiële verant- 
woordelijkheden heeft gedragen. Dit is natuurlijk ook een tijdsbe- 
paling, ik kan het niet meer zo uit mijn hoofd zeggen. 

46482. De Voorzitter: Deze bepaling is hierom van belang, 
omdat, wanneer het gebeurde na 20 November 1945 zou vallen, 
dit niet meer zou behoren tot de taak van de Enquêtecon~missie. 

A. Het ontslag misschien niet, maar de gebeurtenissen, daaraan 
voorafgaand, toch wel. Wij vonden dit een staaltje van ergerlijk beleid. 
Ik was geen voorstander van het Militair Gezag en ik heb ook ge- 
vraagd er niet toe behoeven te behoren. Het leek mij ook, dat het 
snel bevorderen van alle mogelijke burgers, zonder militaire voor- 
opleiding, in militaire rang, onoverkomelijk tot moeilijkheden moest 
leiden. 

46483. De Voorzitter: Het waren tijdelijke rangen. 

A. Ja, maar gedurende de tijd, dat zij die rang bekleedden, oefen- 
den zij ook het daarbij behorende gezag uit en dit leek mij niet zonder 
gevaar. Het is natuurlijk de vraag of een Militair Gezag nuttig is of 
niet. 

De Voorzitter: Het is in elk geval een quaestie van het Militair 
Gezag en dit berust bij een andere sub-commissie. In deze sub- 
commissie onderzoeken wij speciaal het militaire beleid van het Mi- 
nisterie van Oorlog. 

A. Er is nog een quaestie, waarover ik meen iets te moeten ver- 
klaren. Ik weet echter niet of dit onder uw compententie valt, hei 
heeft namelijk betrekking op de positie van de toenmalige majoor 
Sas, de militair attaché in Berlijn in 1939. 

De Voorzitter: Het valt onder deze sub-commissie, maar het onder- 
zoek er naar is al afgelopen. 

A. Ik meende, dat er nog aanvullingen op werden gegeven. 

De Voorzitter: Ik zou u in overweging geven, deze schriftelijk bij 
de commissie in te dienen. 

A. Ik kan het u misschien even mededelen, zodat u kunt beoor- 
delen of het al of niet de moeite waard is. 

De Voorzitter: Het oordeel er over zou ik mij willen voorbe- 
houden, dit moet door de gehele commissie worden beoordeeld. Ik 
geef u daarom de raad deze zaak schriftelijk af te doen en ik wil u 
graag de volledige gelegenheid geven die dingen naar voren te bren- 
gen, waarvan u meent, dat zij voor de commissie van belang kunnen 
zijn. 

A. Ik beschouw de Londense periode als een geheel en u licht er 
een bepaald aspect uit, zodat ik mij daar nu op moet concentreren. 
In het algemeen kan ik zeggen, dat de bevorderingspolitiek van het 
Militair Gezag moeilijkheden verwekte ten opzichte van ouder be- 
roepspersoneel. Ik herinner mij, dat men van een bureau een onder- 
officier moest afstaan aan het Militair Gezag. U begrijpt wel, dat 
men, zonder afbreuk te doen aan de kwaliteiten van die onder- 
officier, toch niet degene afstond, die men het liefst wilde behoudeq. 
Wanneer dan de mensen, die men niet heeft laten gaan en niet kon 
missen, enkele dagen later ontdekken, dat de man, die men heeft 
laten gaan, rondloopt met een hogere rang, begrijpt u wel, dat dit 
een onaangename indruk maakt. Ik wil niet zeggen, dat dit personeel 
ook maar iets in zijn dienst is te kort geschoten, het tegendeel is 
eerder het geval. Zij hebben hun uiterste best gedaan en werk verricht, 
dat eigenlijk boven hun krachten lag. Dit was dus wel heel pijnlijk. 

Ik herinner mij, dat op een bureau een marechaussee was, die men 
niet ongaarne zag gaan. Enige tijd later kreeg ik een kamer in het 
gebouw van het Bureau Nationale Veiligheid. Op een deur zag ik 
de naam van deze marechaussee staan, met de rang van luitenant. 
Inderdaad zag ik hem als luitenant voorbijkomen. Ongetwijfeld was 
hij de minst bekwame kracht, die bij zijn oorspronkelijke bureau 
werkzaam was geweest, terwijl andere mensen, na dertig voortreffe- 
lijke dienstjaren, wachtmeester eerste klas waren. 

Ik geloof, dat deze politiek niet goed is geweest. Men heeft een 
inflatie van rangen toegepast, zonder voldoende reserve. 

De heer Wiardi Beckman werd vóór de oorlog opgeroepen en 
kreeg toen de rang van eerste-luitenant. In de periode van het Militair 
Gezag werden zeer veel mensen aangesteld, die meteen begonnen in 
de rang van luitenant-kolonel. U begrijpt dan wel, dat het voor 
degenen, die wat langer in het leger hebben meegelopen, pijnlijk en 
onaangenaam is. 

46484. De Voorzitter: Vond dit speciaal bij Militair Gezag plaats? 

A. Dit vond ook bij andere diensten plaats, maar zeer speciaal bij 
Militair Gezag. 

46485. De Voorzitter: Hadden de Engelsen ook niet een dergelijk 
systeem, dat, wanneer de mensen bij de Inlichtingendienst kwamen, zij 
dadelijk de rang van luitenant kregen? 

A. Neen. Het was juist zo, dat, wanneer een man bij ons sergeant 
was - ik spreek over de tijd, dat ik toegevoegd was aan het Britse 
Intelligence Corps - en hij naar een andere eenheid overging, men 
hem daar als majoor zag lopen. 



U moet goed begrijpen, dat de Inlichtingendienst, zoals die sinds 
lange tijd in Engeland bestaat, een grote traditie heeft en een repii- 
tztie, die b.v. die van het regiment grenadiers in Nederland nog over- 
treft. Hij heeft een aanzienlijk gezag, dat natuurlijk niet kan worden 
vergeleken met dat van de bureaux, die men aan onze kant uit de 
grond moest stampen. 

46486. De Voorzitter: U heeft nu enkele gevallen opgenoemd; 
dragen deze naar uw oordeel het karakter van een uitzondering? 

A. Neen, ik heb de indruk gekregen, dat men in deze dingen veel 
te gemakkelijk en veel te slordig te werk is gegaan. 

46487. De Voorzitter: Kwam dit gedeeltelijk ook niet voort uit 
een gebrek aan beschikbare mensen? 

A. Zeker. Dit impliceert echter niet, dat men de beschikbare 
krachten niet zorgvuldiger had moeten bekijken en zorgvuldiger had 
moeten indelen. Men is daarin mijns inziens te kort geschoten. De 
zegswijze bestond in Londen, dat men, wanneer men er kwam als 
smid, een redelijke kans had als bakker te worden aangesteld. 

46488. De Voorzitter: Kunt u zeggen of er een zorgvuldig onder- 
zoek plaats vond, vóórdat men iemand benoemde? 

A. Bij enkele gevallen - zie het geval-Palstra - herinner ik mij, 
dat het onderzoek bepaald onvoldoende was. Uit een bepaalde kring 
beval men iemand aan. Dan werd hij aangesteld en zag men hem 
plotseling in een uniform met balken en sterren lopen. 

46489. De Voorzitter: Acht u het bepaald onmogelijk, dat in een 
geval als door u is genoemd een zorgvuldig onderzoek heeft plaats 
gevonden, terwijl men na het onderzoek tot de conclusie kwam, dat 
Let bewijs toch eigenlijk niet kon worden geleverd? 

A. B.V. het geval-Patstra. De tweede keer heeft de heer Silbiger 
mij gezegd, dat men het op zijn bureau ook had gehoord, maar niet 
over bewijzen beschikte. Ik heb hem toen gezegd, dat dit in dergelijke 
gevallen altijd zo was. De practijk wijst uit, dat het zeer zelden voor- 
komt, dat men werkelijk bewijzen kan geven, omdat de betrokkenen 
natuurlijk geen medewerking verlenen. 

Ik heb hem echter gezegd, dat, wanneer iemand in het algemeen de 
reputatie heeft en de tekenen, die daarop wijzen, het naar mij11 
mening onvoorzichtig is hem een afzonderlijke functie met grote 
verantwoordelijkheid te geven. Wanneer daar dan bovendien een 
tweede figuur bij opduikt, die uit het Engelse leger komt met deze 
bekende aantekening in zijn zakboekje, dan blijft er voor mij geen 
twijfel meer over. Ik vond, dat men daarin onverantwoordelijk te 
werk ging, juist waar dit om de financiën ging en men toch al de 
indruk kreeg, dat daarmee soms ruim werd omgesprongen. 

Wanneer u het weekblad ,,Vrij Nederland" uit Londen leest, dan 
ziet u daarin een rubriekje van de heer H. B. Fortuyn met gesprek- 
fragmenten uit ,.The Netherlands House". Als u dat leest, kunt u een 
beeld krijgen van hetgeen er week voor week in de Nederlandse 
kringen werd gezegd. U zult dan zien wat een sfeer van gebrek aan 
appreciatie voor deze gestes in het algemeen bestond. 

46490. De Voorzitter: Hetgeen wordt geschreven, levert niet altijd 
een bewijs. 

A. Natuurlijk niet. Het is echter toch zo, dat wanneer men in het 
algemeen een bepaalde opinie heeft. over een bepaald beleid, deze 
opinie meestal in grote trekken wel juist is. 

Ik herinner mij, dat in de vorige oorlog het beleid van Minister 
Posthunza niet werd vertrouwd. Door officiële geschiedschrijvers werd 
dit in mooie boeken toch gerechtvaardigd. In de tweede wereldoorloj 
bleek, dat er niettemin aanzienlijke kreuken in dit karakter waren. 

46491. De heer Stufkens: Als ik het goed heb begrepen, hebt 11 

niet afgeinaakt wat u over die traktementen had te zeggen. 

A. Door de voorzitter ben ik in de richting van precisering en 
detaillering over de traktementen geleid. Ik ben niet hier gekomen om 
een beschouwing over de traktementen ten beste te geven, ik heb 
alleen laten uitkomen hoe ik toevallig tegen de affaire van de heer 
Palstra aanliep. 

De Voorzitter: Hoe nauwkeuriger uw gegevens, hoe waardevoller 
uw verklaring. 

A. Ik heb toen inderdaad gedaan gekregen, dat de Regering een 
tegemoetkoming heeft gegeven in gedeelten voor de verzorging van 
onze zoon, die wij in Engeland moesten achterlaten. Wanneer mijn 
vrouw in Londen was gebleven, had zij niet alleen haar £ 25 salaris 
ontvangen in de functie, die zij had, maar had zij daarnaast 60 pct. 
van mijn toelage behouden. Wanneer mijn vrouw dos niets deed voor 
de goede zaak, ontvingen wij ruim £ 60 per maand méér dan wanneer 
zij zich verdienstelijk maakte. Dit was waartegen ik protesteerde. Wij 
wilden ons allebei voor de goede zaak inspannen en het resultaat 
&as, dat wij aanzienlijk in onze inkomsten werden beknot. 

46492. De heer Stufkens: Dit was dus een incidentele oplossing 

A. Ja, mevrouw Snzit, de commandante van het V.H.K., is ook 
nog tussenbeide gekomen en Minister van Lidth de Jeude heeft toen 
een toelage toegekend voor de tijd, dat onze zoon in Engeland zou 
zijn. Een gedeelte van de school- en onderhoudskosten, die wij 
moesten betalen, werd vergoed. 

46493. De heer Stufkens: Is de algemene discrepantie tussen de 
lonen van de gehuwden en ongehuwden niet veranderd? 

A. Neen. Qua opzet was deze volkomen fout. Ik heb er niet op 
gerekend, dat u mij hierover iets zoudt vragen, anders had ik u mijn 
afrekeningen kunnen tonen. 

De Voorzitter: Ik heb het gevoel, dat u er zelf over bent begonnen. 

A. Ik heb het slechts in het voorbijgaan genoemd om te komen 
tot iets heel anders en u bent toen op dat punt doorgegaan. 

46494. De Voorzitter: Wij willen graag zo nauwkeurig mogelijk 
weten wat er is gebeurd. Is het u mogelijk een gedetailleerde salaris- 
regeling over te leggen? 

A. Die kan ik u niet overleggen, maar wel mijn eigen salaris- 
afrekeningen. 

46495. De Voorzitter: Het belang van uw salaris zit hem juist in 
de vergelijking van de gehuwden met de ongehuwden. 

A. U kunt het zien op dat papier, want er staan alle mogelijke 
paragrafen op, het ziet er uit als een belastingbiljet. 

46496. De heer Dassen: Heeft u een indruk gekregen van de onder- 
linge verhoudingen van de hoofdofficieren? 

A. Over het algemeen kan ik u dit niet zeggen. In die tijd waren 
er erg wel hoofdofficieren gemaakt. Ik werkte bij het Ministerie 
van Binnenlandse Zaken. Overste F. van der Kroon van de Kon. 
Maiechiussee was chef van het bureau ,,Zuiveringw en overste 
C. M. Olifiers was chef van het bureau ,,Documentatieu. De ver- 
houding tussen deze hoofdofficieren was zeer goed en de sfeer, waarin 
werd gewerkt, was uitnemend. Het bureau Documentatie was wonder- 
lijk samengesteld. Er merkten o.m. een kapitein van een vrachtschip, 
twee eerste-machinisten van gezonken vrachtschepen, twee bescha- 
digde bedienden van schepen, die ook waren gezonken, een kapster 
uit Parijs, een heer, die vroeger voor radio-Tokio had gesproken, 
een paar onderofficieren van de Kon. Marechaussee, een sergeant met 
een gewond been en een veearts uit Horst. Hiermede moest een der- 
gelijk bureau werken, waarbij de marechaussee vaak een stevige 
ruggegraat vormde. Men moet respect hebben voor het werk, dat de 
onderofficieren van de marechaussee hebben verricht. 

46497. De heer Dassen: Waren zij bij uw bureau gedetacheerd? 

. Ja. Het spijt mij te zeggen, dat men elders wel marechaussees, 
zelfs onderofficieren, gebruikte als portier om kopjes koffie e.d. rond 
te brengen, liften te openen en alle mogelijke werk liet doen, dat men 
gewoonlijk aan boden opdraagt. 

46498. De Voorzitter: Van welke leeftijd waren deze mare- 
chaussees? 

A. Het waren oudere mensen over het algemeen. Ik wil daar- 
mede niet zeggen, dat men hen beter in Wolverhampton bij het leger 
had kunnen voegen, maar men had ze moeten distribueren over de 
Engelse politie. Men had ze moeten laten rouleren om daar alle 
mogelijke kennis op te doen, zodat wij, wanneer wij in Nederland 
terugkwamen, beschikten over een groot aantal ervaren oudere in- 
structeurs. 



46499. D e  Voorzitter: Zouden de Engelsen daartoe hun toestem- 
niing hebben gegeven? 

A. Ik veronderstel van wel. In dat opzicht heb ik persoonlijk alle 
faciliteiten van de Engelsen ondervonden en ik ben er van over- 
tuigd, dat, wanneer hun dit o p  tactvolle wijze was gevraagd, zij er 
zeker wel in hadden toegestemd. Men had de onderofficieren der 
Kon. Marechaussee over het gehele land moeten uitzetten en men 
had hun vakbekwaamheid tot het uiterste moeten opvoeren. Wij 
hadden dan na de bevrijding in Nederland brigzidecommand3nteii 
gehad, die goed Engels spraken, en deze mensen hadden hun politie- 
kennis en hun algemene inzichten kunnen verruimen. 

Het enige, dat  nu kan worden gezegd, is, dat ze wat in rang zijn 
gestegen, omdat ze zo dicht bij het vuur zaten. 

Het bureau Documentatie verzamelde gegevens over de politieke 
gedragingen van personen in Nederland. Wij hadden een kaartsysteem 
met 13.5 000 namen, waarin aan de hand van allerlei gegevens nauw- 
keurig aantekening van hun gedragingen werd gehouden. 

Het bureau Zuivering zocht daaruit de  personen, ambtenaren, 
burgemeesters e.d., welke later zouden moeten worden vervangen. 

Z o  verzamelden zij gegevens op allerlei gebied, zodat Ministers ei1 
andere leidende personen, die beslissingen moesten nemen in verband 
met de toestand in Nederland, deze inlichtingen konden krijgen. 

Deze twee bureaux moesten dus hand in hand werken. U begrijpt, 
dat  enkele ondergeschikten van die bureaux een enkele keer wel eens 
niet harmonieerden. Wanneer de chefs echter de intense bedoeling 
hebben de  samenwerking goed te laten verlopen, dan gebeurt dit ook. 

Er waren nog andere bureaux, o.a. van overste Derksema, het bureau 
van kolonel dr.  Sorner, van generaal var! Oorschot. Ik kan u, wanne-r 
i i  hierop prijsstelt, hierover wel iets zeggen. 

De Voorzitter: Dit valt onder een andere sub-commissie. Wij willen 
graag overbrengen, dat u nog inlichtingen kunt verschaffen over J e  
Inlichtingendienst. U zou dan door een andere sub-commissie worden 
opgeroepen. 

A. Wat ons bureau betreft, kan ik LI slechts zeggen, dat wij zeer 
plezierig hebben samengewerkt. Ik heb ook de indruk, dat er zeer 
hard en zuiver is gewerkt. 

46500. D e  Voorzitter: Heeft u nog iets o p  te merken over h e t ~ e e n  
kan worden gerekend te behoren tot het militaire beleiti in Londen? 

A. Op het ogenblik niet. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en ik sltiit 
het verhoor. 

P. BRIJNEN VAN HOUTEN. 
ALGERA, voorzitter. 

DASSEN. 

STUFKENS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Sub-Commissie PI 

Tegenwoordig de heren Algera, voorzitter, en van Dis, Dassen en 
Posthumus, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

HENDRIK JOHAN PHAFF, 
oud 61 jaar, wonende te 's-Gravrnhage, 

gepensionneerd generaal-majoor, 

Hij legt de eed af als getuige. 

46503. De Voarzitter: Mag ik LI vragen, welke functies u in Enge- 
land hebt bekleed in de periode 1940-1945? 

A. Van mijn overkomst af was ik adjudant van H.M. de Koningin 
en dienstdoend adjudant van Z.K.H. Prins Bernhard. Toen ben ik 
van 11 Januari 1941 af tot l September 1941 commandant geweest 
van de Koninklijke Nederlandse Brigade Prinses Irene. Daarna ben 
Ik toegevoegd geweest aan de Koninklijke Nederlandse Militaire Mis- 
sie, waarvan Prins Bernhard het hoofd was. Dit heeft geduurd van 
I September 1941 tot 1 Mei 1942 en van laatstgenoemde datum ai' 
Lot 15 Juli 1943 ben ik geweest inspecteur van de Nederlandse troepen 
in Engeland en Noord-Ierland. Daarna ben ik militair attaché geweest 
Lot het einde van de oorlog. 

46503. De Voorzitter: Wie was uw voorganger als commandant 
van de Prinses Irene-Brigade? 

A. Dat was overste Sas. Hij is het kort geweest, maar ik weet niet 
hoe lang, want toen was ik niet bij de brigade. De troep is begonnen 
in Haverfordwest, in de Midlands en is in Juni 1940 naar Porthcawl 
gegaan. Toen is majoor of overste Sas, ik geloof, dat hij overste was, 
commandant geweest. Het was toen echter geen brigade; het was 
eenvoudig een troep, verenigd in een eenheid. 

46504. De Voorzitter: Wanneer is de troep uit Porthcawl gegaan? 
Herinnert u zich dat? 

A. Neen. Ik ben ineens gekomen, in Januari 1941, in Congleton. 

36505. De Voorzitter: Waren daar alle troepen uit Porthcawl? 

A. Ja; het kan zijn, dat er een detachement verspreid was, maar 
het geheel was verenigd in Congleton. Toen ben ik daar brigade- 
commandant geworden. Ik ben de eerste brigade-commandant ge- 
weest, want vóór die tijd had men niet het voornemen er een bepaalde 
eenheid van te maken. De troep was toen verenigd en dat moest geor- 
ganiseerd worden. 

46506. De Voorzitter: Op 11 Januari 1941 is dus eigenlijk de latere 
Prinses Irene-Brigade als eenheid opgericht. 

A. Ja. 

46507. De Voorzitter: Naar ik meen, is de heer Sas al vroeger 
naar Canada gegaan? 

A. Ja. 

46508. De Voorzitter: Ik dacht in September 1940. Dan zou er 
een hiaat zijn. 

A. Toen was, meen ik, majoor Doorman commandant. Toen ik 
daar kwam, waren er twee zeer onvolledige bataljons, het ene onder 

commando van majoor Doorman of misschien een kapitein, dat weet 
ik niet precies meer, het is al meer dan acht jaar geleden, maar in 
Congleton was in ieder geval majoor Doornzan en deze had, als 
oudste, het commando. Commandant van het andere bataljon was 
niajoor de Broekert. Toen ben ik gekomen en ~ e r d  ik brigade- 
commandant. Toen was dus Doorrnan commandant van het Iste en 
de Broekert commandant van het IIde bataljon. 

46509. De Voorzitter: Wat was het verschil tussen het Iste en 
het IIde bataljon? 

A. Het Iste bestond hoofdzakelijk uit mensen, die uit Nederland 
waren gekomen, en het IIde uit mensen, die er in Engeland waren 
bijgekomen, dus die opgeroepen waren uit alle delen van de wereld. 
Dat was toen nog niet veel; het was voornamelijk uit Engelancl. 
Later zijn er uit 33 verschilIende landen, als ik mij niet vergis, mensen 
bijgekomen. Dat was het IIde bataljon. Dus die mensen waren nog 
helemaal niet in militaire dienst geweest; die kregen daar hun eerste 
opleiding. 

Dat was eigenlijk het verschil tussen het Iste en IIde bataljon. 

46510. De Voorzitter: Welke taak had het Iste bataljon'? 

A. Een bepaalde taak had het niet. Wij hebben hen verder ge- 
oefend. Wij hebben ook gevraagd deel te mogen uitmaken van het 
Engelse leger, om met dit Engelse leger te vechten daar, waar het 
nodig was. 

46511. De Voorzitter: Kan het Iste bataljon als eenheid worden 
beschouwd of had het tal van onderdelen, die niet zoveel met elkaar 
te maken hadden? 

A. Die vraag begrijp ik niet. 

46512. De Voorzitter: Zijn er ook niet politietraepen er1 mare- 
chaussees overgestoken? 

A. Ja. Er waren veel artilleristen uit Brabant bij (dat was r n  
belangrijk deel) en die zijn allemaal weer geoefend als infanterist 
om er op die manier een eenheid van te maken. 

Die eenheid had in het begin niet zoveel waarde. De oude marc- 
chaussees waren daar niet bruikbaar voor. E r  waren opperwacht- 
meesters en oude wachtmeesters bij, die niet geschikt voor troepen- 
dienst en dienst te velde waren. Voor hen heeft men gezocht naar 
andere diensten, b.v. bewakingsdiensten; een detachement mare- 
chaussee bewaakte in de nabijheid van Congleton een groot Engels 
munitiedepot. U kunt de sterkte vinden in de stukken van de brigade. 

46513. De Voorzitter: Er is tussen de leiding van de marrchaussee 
en het Departement verschil van opinie geweest over de toekomstige 
taak van de marechaussee. 

Weet u daar iets van? 

A. Ja, van horen zeggen. Wat zij wei verteld hebben? Zij wilden 
eigenlijk weer bouwen aan een toekomstig korps marechaussee ir! 
Nederland; zij wilden dat op moderne leest schoeien en voorzien van 
gevechtswagens, die echter in de eerste tijd absoluut niet te krijgen 
waren, maar die wij in 1941 wel hebben gekregen. Toen ben ik ook 
hoofdzakelijk begonnen met alle jonge n~arechaussees er bij in te 
delen, juist om zoveel mogelijk aan hun wensen te voldoen en 
omdat men hen ook geschikt vond. Maar daar kon het niet bij 
blijven; er waren er te weinig voor; er werden in elk geval ook 
troepen voor gebruikt. 

46514. De Voorzitter: Ik meen, dat de marechaussee i :~  drieën 
is gesplitst: een deel ouderen, dat naar Londen ging, een deel, dat 
werd ingedeeld bij de troep, en een korps mobiele marechaussee. 

A. Dat is de compagnie, die ik bedoel, de compagnie met de <t'- 

vechtswagens. U nad in Londen de ouden, die dienst deden als 



concierge en die bewakingsdiensten in de gebouwen van de Neder- 46522. De Voorzitter: U hebt 22 Januari 1941 een rapport uit- 
landse Regering verrichtten. Dan was er een compagnie mobiele gebracht over de toestand bij de brigade en daarin o.m. geschreven, 
marechaussee, die bij de gevechtswagens was ingedeeld. In een abby dat de kwartieren eigenlijk onvoldoende waren. 
in de buurt zat ook een deel marechaussee. 

A. Inderdaad; toch waren de mensen op de duur in Congleton 

4651 5. voorzitter: ~~h~ u de beslissing van dz ~~~~~i~~ juist veel gelukkiger dan later in het mooie kamp bij Wolverhampton. 
om de marechaussee aldus te verdelen of is u van mening, dat het Congleton was een eenvoudige fabrieksstad met een eenvoudige be- 
beter was geweest het korps als één geheel te brhouden met het oog volking en na de dienst kwamen de soldaten dikwijls in die gezinnen. 
op de toekomstige taak in Nederland? De kwartieren waren inderdaad eigenlijk onvoldoende, maar het 

terrein was er heel goed. 
A. Wij moesten de mensen zoveel mogelijk gebruiken daar, waár 

zij het best te gebruiken waren. De oude onderofficieren waren per se 
niet te gebruiken in de troep. Dus de bewakingsdiensten in Londen 
vond ik een heel gelukkige oplossing. 

Er  was niets op tegen, dat de jonge marechaussees bij de ge- 
vechtswagens werden ingedeeld; het waren jonge, flinke kerels. 

Ik begrijp niet die mobiele marechaussee; die zat in de buurt, 
maar nogal een eind weg. Of het een compagnie.of een detachement 
was, daar wil ik af zijn. Die marechaussees waren ook voor een of 
andere bewakingstaak. Men verwachtte toen nog altijd een inval In 
Engeland en moest o.a. maatregelen nemen tegen parachutisten; er 
waren bepaalde objecten, die direct door die troepen konden worden 
beschermd. 

46516. De Voorzitter: Hebt u nog bemoeienis met de troep gehad 
vóór u commandant werd? 

A. Neen. 

46517. De Voorzitter: Kunt u misschien in het kort aangeven, 
welke doelstelling de brigade had in de tijd, toen u daarmee te maken 
had, eerst als commandant en later als inspecteur? 

A. De doelstelling was mede te vechten met de Engelsen, waar 
het nodig was. 

46518. De Voorzitter: Dat wil zeggen: bij een eventuele invasie? 

A. Waar bedoelt u? 

De Voorzitter: Op het vasteland. 

A. Maar ook eventueel in Engeland. 

46519. De Voorzitter: Is daar in de practijk iets van gekomen? 

A. Neen, want er is in Engeland geen invasie geweest. 

46520. De Voorzitter: Ook niet wat de kustbewaking betreft? 

A. Ja, in 1943 hebben ze een deel van de kustbewaking gehad. 

46521. De Voorzitter: Hoe hebt u de troep aangetroffen, toen u 
commandant was geworden? 

A. Er was een enigszins eigenaardige stemming. Het was moeilijk; 
de mensen zaten daar in Engeland van alles afgesloten. Het enige 
verband waren de Rode Kruis-berichten, die er soms 6 à 7 maanden 
over deden. De mensen werden niet vriendelijk behandeld door de 
Engelsen, toen ze aankwamen - dit heb ik van horen zeggen -; 
ze werden behandeld zoals wijlen luitenant-generaal Noothovetz var1 
Goor heeft verteld, als gevangenen, ze werden in de trein gezet en 
als de trein stopte, werd er voor de wagons, waarin de Nederlanders 
zaten, een Engelse soldaat gezet; inen was blijkbaar bang voor een 
vijfde colonne. Dat gaf natuurlijk een onaangename stemming onder 
de mensen. Toen ik commandant werd, was de stemming zo, dat dat 
hun nog dwars zat. Er was niets anders te doen dan te oefenen; 
wapens had men heel weinig; die waren er trouwens in heel Enge- 
land niet. Wij waren zeer slecht uitgerust. Langzamerhand is dat 
beter geworden; toen hebben wij vrijwel opgedeeld met de Engelsen; 
kregen die meer, dan kregen wij het ook. Geschoten werd er uiterst 
zelden en dat maakte een heel slechte indruk bij de troep, maar er 
was geen munitie en wat er was, moest voor de eenheden te velde 
gebruikt worden. De Engelsen schoten b.v. maar eens in de twee 
maanden en dat deden wij ook. Dergelijke dingen werden de com- 
mandant verweten, maar ik kon moeilijk zeggen: Mannen, er is 
geen munitie in Engeland. Misschien zouden de Duitsers zo iets 
kunnen horen. Maar er is geoefend en ten slotte is de stemming 
eigenlijk heel goed geweest; de oefeningen waren goed en de mensen 
zijn goed vooruitgegaan. Er kwamen wel eens Engelse autoriteiten 
kijken en die zeiden ook, dat het goed was. 

46523. De Voorzitter: Wie was verantwoordelijk voor de toestand, 
waarin de kwartieren zich bevonden? 

A. Dat waren de Engelsen. Wij moesten het vragen en zeiden: 
dat en dat deugt niet, enz. Wij trachtten er zoveel mogelijk verbetering 
in te brengen en hebben er ook veel aan kunnen verbeteren. Maar 
vooral de oudere marechaussee's voelden zich diep ongelukkig met 
hun allen in één grote lokaliteit te moeten slapen. Dat waren ze niet 
meer gewend. In hun gebied in Nederland waren ze kleine autoriteitjes 
geworden. Zo'n opperwachtmeester moest nu gaan slapen met een 
stuk of tien anderen en dat vonden ze diep beneden hun waardigheid. 
Je kon ook best begrijpen, dat zij het zo voelden. Ik zei dan: Ja 
mannen, maar we zijn in oorlog. Dat namen ze ook wel, maar ze 
voelden het toch zo. Het was natuurlijk onmogelijk voor hen ieder een 
kamer te krijgen. 

46524. De Voorzitter: Waren ze niet dankbaar, dat zij in vrijheid 
konden blijven? 

A. Ja, maar het eigenaardige was: de mensen voelden zich de 
helden. Ik zei: neen, de helden zitten in Nederland, die onder de 
moffen zitten en ze daar tegenwerken; wij zitten hier verduiveld goed 
en moeten zorgen, dat wij ons deel meedoen om die moffen er weer 
uit te gooien. 

46525. De Voorzitter: Zij hadden er waarschijnlijk geen idee van, 
onder welke omstandigheden wij hier leefden. 

A. Daar hoorde men toch wel van, maar die eenvoudige mensen, 
die ineens in een vreemd land waren gekomen, voelden zich onge- 
lukkig. Dat is later wel veranderd. De jongeren pasten zich natuurlijk 
gemakkelijker aan, maar er zijn wel van die ouderen geweest, die tot 
het laatst toe geen Engels hebben willen leren. Die mensen voelden 
zich uiterst ongelukkig. 

46526. De Voorzitter: Werd er ook iets ter bestrijding van deze 
mentaliteit gedaan? 

A. Ja, er is veel gepraat met hen, maar men stelde zich altijd op 
het standpunt: zij waren marechaussee en dat was anders dan de rest 
van het leger. 

46527. De Voorzitter: Er waren toch ook anderen? 

A. Zeker, maar dat waren jongere mensen, die pasten zich ge- 
makkelijker aan. Er waren echter vele anderen, die er over piekerden, 
hoe hun familie het hier maakte, enz. In het begin liep het met die 
Rode Kruis-berichten ook niet zo goed. Het heeft een hele tijd ge- 
duurd, voordat de eerste Rode Kruis-berichten ons bereikten. Zo'n 
bericht deed er zes of zeven maanden over; ik kreeg ze ook wel en 
kon het dan zien aan de datum. Het waren maar 25 woorden, dus 
dat was ook niets. Die mensen zeiden: zes maanden geleden schreven 
ze, dat ze het goed maakten, maar hoe is het nu? 

46528. De Voorzitter: U hebt gerapporteerd ten aanzien van de 
discipline, dat deze bij het Iste bataljon vrij slap was en bij het IIde 
beter. 

A. Dat is in het begin geweest, maar dat is later veel verbeterd. 

46529. De Voorzitter: Wat de geoefendheid betreft, hebt u ge- 
rapporteerd ten aanzien van het Iste bataljon, dat zij zeer matig was 
en ten aanzien van het IIde bevredigend, terwijl het IIde bataljon toch 
nieuwer was. 

A. Bevredigend naar dat ogenblik, naar de tijd, dat die mensen 
in dienst waren. 

46530. De Voorzitter: Waren de officieren en onderofficieren be- 
rekend voor hun taak? 

A. Matig, zoals het gehele Nederlandse leger zeer matig be- 
rekend was voor zijn taak. 



46531. De Voorzitter: In Engeland kregen ze toch een andere 
taak. 

A. Dat gaat over Januari 1941. Doordat er zoveel ontbrak om 
behoorlijk te oefenen, was het ook vrij moeilijk; dat is later beter 
geworden. Maar het was, zoals u het hebt gezegd. 

46532. De Voorzitter: U schreef letterlijk: 
,,Verschillende officieren en onderofficieren zijn onvoldoende 

berekend voor hun taak, wat gedeeltelijk komt, omdat zij geen 
infanterist zijn. Zij hebben zeer veel leiding van hun chefs noodig; 
zelfs de kapiteins zijn niet allen geschikt voor compagniescom- 
mandant." 

A. Er waren veel artilleristen bij; die waren als infanterist niet 
berekend voor hun taak; dat hebben zij daar moeten leren. 

46533. De Voorzitter: U was ook van oordeel, dat er te weinig 
officieren waren. 

A. Als het er staat, ja, dan zeker. U moet niet vergeten: het is 
allemaal acht jaar geleden! 

46534. De Voorzitter: Maar aannemende, dat het juist is - en 
ik neem het aan -. . . . 

A. Ja, want als ik het gezegd heb, heb ik het ook zo gevonden. 

De Voorzitter: . . . . hoe is het dan te verklaren, dat verschillende 
officieren op nonactiviteit werden gesteld? 

A. Omdat zij helemaal ongeschikt waren. Met de grootste moeite 
heb ik er zes verwijderd, die volkomen ongeschikt waren. Ik heb er 
liever geen dan zes volkomen ongeschikte. 

46535. De Voorzitter: Ik bedoel ook officieren als de heer nan 
de Plassche. 

A. Dat moet u aan de Minister vragen. Hij was niet bij de 
brigade. 

46536. De Voorzitter: Er waren meerdere officieren, die op non- 
activiteit werden gesteld. Men kon hen toch overplaatsen, wanneer 
ze voor een bepaalde functie niet geschikt waren? 

A. Ja, dat heeft de Minister niet gedaan. Ik heb er om gevraagd; 
ik heb gezegd: er zijn officieren van de generale staf; alle bureaux 
zitten dik in de officieren. Dat is niet gebeurd. Welke reden de Rege- 
ring er voor heeft gehad, weet ik niet. 

46537. De Voorzitter: Hoe was de brigade ingedeeld? 

A. Het zouden worden drie bataljons van ongeveer 809 man en 
dat leek mij wel zeer optimistisch. Toen ik er kwam, waren er twee 
zeer onvolledige bataljons, waarvan het Iste bataljon kon worden 
beschouwd als recrutenbataljon; als ik mij niet vergis, cvaren er 
mensen uit Nederland bij. Ik ben toen begonnen het personeel van 
het IIde bataljon, voor zover de recruten opgeleid waren, over te 
plaatsen naar het Iste bataljon om zodoende te trachten tot een vol- 
ledig bataljon te komen. 

46538. De Voorzitter: Werden er ook veel cursussen gehouden? 

A. Ja, heel veel. Maar wat bedoelt u eigenlijk? 

46539. De Voorzitter: Voor officieren en onderofficieren. 

A. Ja. 

46540. De Voorzitter: Onder Engelse leiding? 

A. Ja, zij gingen naar Engelse cursussen. Dat was het beste om 
de samenwerking met de Engelsen te leren en eenheid te krijgen. Het 
trok de mensen zeer. Het merkwaardige was: de mensen, die naar de 
cursussen gingen, waren officieren, onderofficieren en soldaten, en 
die kwamen altijd terug met zeer goede rapporten. Die kunt u alle- 
maal vinden in het archief. Het was een hoogst enkele keer, dat 
iemand niet voldeed; ik durf wel zeggen: het zijn er geen vijf gs- 
weest. Ik vroeg zoveel mogelijk bij de Engelsen om hen naar cgr- 
sussen te sturen, omdat het de mensen een hart onder de riem stak. 
Zij deden dan wat anders dan altijd maar bij elkaar zitten. 

Ik vraag mij af of het niet beter was het helemaal op te lossen in 
een Engels onderdeel, zoals later gebeurd is. Ik heb er dikwijls op  
aangedrongen. 

46541. De Voorzitter: Ik meen mij te herinneren, dat de Regerng 
de opvatting had, dat men toch apart moest blijven om later als 
zelfstandige eenheid te kunnen deelnemen aan de bevrijding van 
Nederland, hetgeen ook van psychologische betekenis zou zijn. 

A. Er was ook ontzaglijk veel voor te zeggen. 
Ten slotte is het gebleven één brigade, bestaande uit drie zoge- 

naamde gevechtseenheden, die elk afzonderlijk bij toerbeurt werden 
ingedeeld bij een Engelse divisie en die daar helemaal meededen; 
dat ging prachtig! 

46542. De Voorzitter: Op 28 Januari 1941 is opgericht een eska- 
dron pantserwagens, waarvan de bemanning hoofdzakelijk bestond 
uit marechaussees. Werd dat ook ingevoegd? 

A. Neen, het behoorde bij de brigade. 

46543. De Voorzitter: Het oefende afzonderlijk? 

A. Ja, maar grote oefeningen werden samen gehouden met de 
infanterie. 

46544. De  Voorzitter: Ik meen, dat het lste bataljon een Engelse 
organisatie had. 

A. Dat was het enig juiste. Dat had de organisatie van een 
Engels bataljon. Wij moesten alles van de Engelsen krijgen: Engelse 
uniformen, Engelse wapens, en de Engelse organisatie was daarom 
de enig juiste. 

Wanneer wij te velde gingen, moesten wij aanvulling krijgen, naar 
de eenheden, waaruit het leger bestond; als de sterkte van de ene 
compagnie anders is dan die van de andere, zou men misschien net 
te veel of te weinig krijgen dan ze ~lodig hebben Het enig juiste 
was helemaal de Engelse organisatie te volgen, niet omdat die de 
ueste was, maar omdat dat het meest practisch was. 

46545. De Voorzitter: Wie waren onder u geplaatst? 

A. Majoor Doorman en majoor de Broekert. 

46546. De Voorzitter: En de heer de Ruyter van Steveninck? 

A. Die is later gekomen, heeft het van Doorman overgenomen 
en is later brigade-commandant geworden. Na Inij is de toenmalige 
kolonel van Voorst Evekink commandant geweest, in September 
1941, tot ze naar Indië gingen; dat is geweest in Janu~r i ;  toen is 
geperaal-majoor de Ruyter van Steveninck het geworden en die is 
het gebleven tot het einde. Hij is helaa., op dit ogenblik zeer ernstig 
ziek. 

46547. De Voorzitter: In de loop van 1941 heeft de brigade de 
naam gekregen van Prises Irene-Brigade. Is u over de naamgeving 
iets bekend? 

A. De Koningin heeft op 29 Augustus 1941 aan de brigade een 
vaandel gegeven en tegelijkertijd de naam Prinses Irene. 

46548. De Voorzitter: Is u iets bekend van moeilijkheden, die er 
zijn geweest in dat verband? 

A. Neen. 

46549. De Voorzitter: De toenmalige Minister van Oorlog heeft 
hier medegedeeld, dat het bekendmaken van de naam van de 
Prinses Irene-Brigade is uitgesteld, omdat men eiste, dat hij alle 
C-gekeurden uit het kamp zou verwijderen, hetgeen hij had ge- 
weigerd. 

A. Ik hoor het hier voor het eerst; ik herinner er mij niets van. 

46550. De Voorzitter: De doelstelling, die door de Regering werd 
aanvaard, was, dat een zo sterk mogelijke Nederlandse militaire 
macht moest deelnemen aan de bevrijding van ons grondgebied in 
Europa, zodat de brigade verkeerde in een langdurige toestand van 
afwachten, hetgeen niet gunstig werkte op het moreel. 



A. Neen, zeker niet. Ik wijs ook op het overgaan van Congleton 
naar Wolverhampton, waarvoor ik altijd heb gewaarschuwd. Ik heb 
dat tegengehouden zoveel ik kon. Het kamp was lang niet klaar; 
toen wij er kwamen, was het eer, ontzettende rommel; er waren geen 
goede wegen. Het regende heel veel in die tijd, zodat men tot de 
enkels door de modder liep. Ook waren de hutten niet klaar. Wij 
moesten uit Congleton, omdat daar Engelse troepen moesten komen, 
maar die waren er een jaar later nog niet. 

46551. De Voorzitter: Ik heb de indruk gekregen, dat het een 
gevolg is van de activiteit van onze Regering, dat men in het kamp 
van Wolverhampton is gekomen. Is u het daarmede niet eens? 

A. Zeer zeker, als het geschikt was. 

46552. De Voorzitter: Was Congleton beter geschikt? 

A. De mensen lagen daar in oude fabrieken en daarbij waren er, 
aie onvoldoende waren, maar toch hebben de mensen zich daar ge- 
lukkiger gevoeld dan in het mooie kamp te Wolverhampton. 

46553. De Voorzitter: Is ter voorkoming van daling van het 
moreel van de troep deze voldoende bekendgemaakt met het doel 
van de brigade? 

A. Daar had je het altijd over. Door de klinister van Lidth de 
Jeude is er ook een grote speech over gehouden tegenover de troep. 
Dat wisten ze allemaal. i k  kan een aardig staaltje vertellen. i k  llep 
op een ochtend door het kamp en sprak ezn van de mensen aan en 
maakte een praatje, het was in 1941. Hij zei: kolonel, het wordt 
tiid. dat wii eens een invasie doen or, het vasteland. i k  zei: dat vind 
i i  óok, maar daar is men hier nog niet kiaar voor. Ik heb daarover 
met hem staan praten, er kwamen andere soldaten bij, een paar kor- 
poraals ook en zo stonden wij daar inet een man of vijftien. Ze be- 
grepen allemaal wel, dat je zo maar niet naar het vasteland kon 
gaan, dat er een behoorlijke voorbereiding moest zijn, inaar na een 
minuut of twintig zei dis man: ja, kolonel, u hebt wel gelijk, maar 
ik vind toch, dat wij het maar moeten doen. Ze wilden wat doen en 
dat er niets gedaan werd, drukte de stemming. Dat was ook vol- 
komen te begrijpen. Ik ben toen van dat troepje lachznd weggegaan 
en heb gezegd: mannen, nu moeten jullie maar eens trachten hem 
uit te leggen, dat het zo maar niet gaat. Dit tekent toch wel de 
geest. 

46554. De Voorzitter: Waarschijnlijk was ook van invloed op 
het moreel de gang van zaken met betrekking tot de recrutering, 
waaruit bleek, dat er weinig aanvulling kwam. 

A. Die recrutering was op een gegeven ogenblik afgelopen. Wij 
hebben uit Zuid-Afrika ook een contingent gehad. 

46555. De Voorzitter: Dat wus niet groot, en wat via Canada 
is gekomen, was nog geen 1100 man. Aan de andere kant werd er 
telkens geplukt aan de brigade. 

A. Ja, overal moesten mensen werkzaam worden gesteld op de 
Departementen in Londen. Dat was natuurlijk fnuikend. Er werden 
ook steeds meer mensen ongeschikt voor de dienst te velde; dat is 
zo het gewone verloop van een lichting. Zij werden ieder jaar vrij 
streng gekeurd en velen werden niet geschikt meer bevonden. Zij 
vielen af en moesten in bijbaantjes worden gezet en hoe meer bij- 
baantjes bij de troep, hoe fnuikender voor het moreel; dat waren: 
al diz kerels, die er maar bij lopen. In het algemeen echter vond ik 
de stemming toch zeer voldoende en ik heb altijd het vertrouwen 
gehad, als ze moesten vechten, dat ze het dan zouden doen, en dat 
hebben ze ook gedaan. 

46556. De Voorzitter: Hebt u meegemaakt de uitzending van een 
detachement naar Indië? 

A. Toen was ik geen brigade-commandant meer; toen zat ik bij 
de Nederlandse Militaire Missie te Londen. 

46557. De Voorzitter: Onder wiens bevel stond dat detachement? 
Van de heer van Voorst Evekink? 

A. Die is meegegaan. Hij is als brigade-coi~~mandant daar naar 
toegegaan, maar of hij bepaald de commandant was, weet ik niet. 

46558. De Voorzitter: Maar hij was toch de hoogste in rang, die 
meeging. Dan ligt het toch voor de hand, dat hij commandant was? 

A. Het waren er niet veel. 

De Voorzitter: 151 man. 

A. Ja, maar daar maak je een kolonel geen commandant van. 

46559. De Voorzitter: Ging hij als gast mee? 

A. Hij inoest eigenlijk voorbereiden de overkomst van het Iste 
bataljon. 

46560. De Voorzitter: Weet u iets omtrent de ervaringen van dat 
detachement? 

A. Alleen van horen zeggen. Ze zijn gestrand op Ceylon en zijn 
niet ~ e r d e r  gekomen. Er zijn toen veel akeligheden geweest. Ze had- 
den niets te doen en moesten wachten. Ze moesten schepen helpen 
laden en ontladen, naar is verhaald. 

46561. De Voorzitter: U hebt als inspecteur van de Nederlandse 
troepen daarmede niets te maken gehad? 

A. Neen, zij stonden onder commando van het Oosten, van admi- 
raal Helfrich. Ik heb gevraagd aan de Minister, want het waren 
eigenlijk de besten, die gegaan waren: laat die mensen wat doen. Er 
waren - u zult de cijfers wel voor u hebben - 30 of 35 officieren, 
maar dat waren uitgezochte mensen. Dat detachement bestond eigen- 
lijk uit de beste elementen, die in de brigade waren. 

46562. De Voorzitter: Er zijn ook detachementen gegaan naar 
Suriname en Curaçao? 

4. Ja, dat geloof ik wel, heel kleine. 

46563. De Voorzitter: Dat is waarschijnlijk in de tijd geweest, 
dat u bij de Militaire Missie was? 

A. Ja, want ik ben pas 1 Mei 1942 inspecteur geworden en toen 
was het er allemaal al, dus daar heb ik rechtstreeks niet mee te 
maken gehad en daar weet ik eigenlijk niets van. 

46564. De Voorzitter: Welke taak had u bij de Nederlandse Mili- 
taire Missie? 

A. Die had tot taak de verbinding tussen de Nederlandse Rege- 
ring en de Engelse Regering te vormen, wat het militaire betrof. 
Dus wanneer wij wat nodig hadden, vroeg de missie dat aan de 
Engelse militaire autoriteiten; daar ging alles over. 

46565. De Voorzitter: Wie was het hoofd van de missie? 

A. De Prins. 

46566. De Voorzitter: Maar vóór hem? Was dat niet generaal 
var2 Oorschot? 

A. Ja, dat is wel mogelijk, maar die was er, toen ik er kwam, niet 
meer. Ja, ik geloof het wel. 

46567. De Voorzitter: Is het u ook bekend waarom generaal 
van Oorschot zijn ontslag heeft gekregen als hoofd van de Neder- 
landse Militaire Missie? 

A. Neen, dat weet ik niet. 

46568. De Voorzitter: Wat betreft de brigade: daarbij zijn ook 
mensen aangewezen als air-gunners. Welke functie hadden die 
mensen? 

A. Die zaten op de koopvaardijschepen en bedienden daar dus 
het luchtdoelgeschut. Het waren - geloof ik - vrijwilligers. Het 
waren oudere mensen, die niet meer te velde mee konden en zich 
daarvoor hadden opgegeven. 

46569. De Voorzitter: Het waren dus de kanonniers op de koop- 
vaardijschepen? 

A. Ja, alleen voor het luchtdoelgeschut op koopvaardijschepen; 
zij werden opgeleid in Liverpool. 



46570. De Voorzitter: Waren er ook z.g. comn~ando's? 

A. Ja, daar zijn ook troepen naar toegegaan. Dat waren tot in 
de perfectie afgerichte infanterie-eenheden, die een zeer zware rrai- 
ning kregen en opdrachten kregen voor kleine ondernem~ngen. Er 
zijn er in Frankrijk geweest. De meest enthousiaste mensen gaven 
zich er voor op. 

Ik vond het prachtig, als er zo iets kwam, want dat haalde het 
iiiureel omhoog. 

46571. De Voorzitter: Stonden zij onder Engelse leiding? 

A. Zij stonden helemaal onder Engelse leiding. 

46572. De Voorzitter: Was er niet een Nederlandse commandant 
onder Engelse leiding'? 

A. Ja. 

46573. De Voorzitter: Kunt LI ook zeggen wie het was? 

A. U kunt het in de stukken vinden. Het was een Iste-luitenant, 
een lange man, wiens naam ik niet meer ken. 

De opleiding geschiedde helemaal door de Engelsen, ook die \m 
de ingedeelde officieren. die dus de opleidiilg geheel van de hnge!seri 
kregen. Het gebeurde in Scliotland; ik ben er verschillende malen 
geweest. 

46574. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen omtrznt concrete 
verrichtingen van de commando's'? 

A. Van de Engelse? 

De Voorzitter: Neen, van het Nederlandse aandeel in de Engelse 
coinmai~do's. Ik meen, dat er een apart onderdeel was, dat uitsliiitend 
uit Nederlanders bestond, nummer X. 

A. Ja, groep nummer X: het waren Nederlanders. Van alle ge- 
allieelden nadden zij commandotroepen. 

46575. De Voorzitter: In hei boek van geneiaal Kruls (.,Neder- 
land Paraat"), staat: 

,,In Juni 1942 begon de Engelse legerleiding met het sarni~i- 
stellen van een geallieerd comrïiando onder Enge!s bevel, dat 
No 10 (I.A.) commando gcnoenîd zou wordcn. Dit commando 
verzamelde alle commando's van niet-Engelse nationaliteit en 
bracht ze onder in 7 troepen. De Nederlandse troep kreeg de 
naam ,,Nr. 2 (Dutch) Troop"." 

Het is een aparte Nederlandse eenheid onder Engelse leiding ge- 
weest; het is interessant te weten, wat het onderdeel gedaan heeit. 

A. Ik herinner mij niet, dat zij bij een of andere onderneming in 
Frankrijk zijn geweest; dat geloof ik niet. 

46576. De Voorzitter: Maar hebben zij niets anders gedaan dan 
oefenen? 

Zijn ze niet in werkelijkheid itigezzi'? 

A. Neen, de andere geallieerde coinmando's ook niet, inaar het 
ging allemaal Leer geheimzinnig; ei is een luitenant bij ecn van die 
onderneinlngen gesneuveld, meen ik, ei- 1s dus wel u a t  geweest Maar 
die verblagen zult u toch wel in het archlei hebben? 

De Voorzitter: De comniissie heeft die verslagen niet, inaar wan- 
neer u kunt aangeven, waar wij hierover inlichtingen kunnen krijgen, 
dan nemen wij daarvan graag kennis. 

1 .  Bij het Departement van Oorlog; daar moet l-iet gehele archief 
van het Nederlandse Departement van Oorlog in Engeland zijn. 

De Voorzitter: Ten miilste wanneer het compleet is. 

A. Dat weet ik natuurlijk niet; bij de brigade is ook een archief. 

46577. De Voorzitter: U'ie zouden wij eventueel kunnen horen 
over de verrichtingcn van de con~n~andotroepen? 

A. Heeft u niet een lijst van de officieren van de brigade uit die 
tijd? 

De Voorzitter: Wij hebben wel verschillecde namen. 

A. Ik kan ze niet uit mijn hoofd opnoemen. De I~iitenant, over 
wie ik zoëven sprak, zie ik vóór mij: niet al te groot, rossig, maar de 
naam weet ik niet. Dat was een heel flinke vent. 

46578. De Voorzitter: Is er ook niet een groep geweest, die be- 
stond uit parachutisten7 

A. Die zijn als zodanig geoefend; wij hoopten ze als parachutist 
te kunnen gebruiken; later zijn ze, wegens gebrek aan sterkte, gewoon 
bij de brigade ingedeeld, wat hun moreel als parachutist geen goed 
deed. Ze zijn niet gebruikt als parachutist. Ik weet niet of ze bij 
Arnhem ook niet gedeeltelijk individueel zijn ingedeeld. 

46579. De Voorzitter: Zijn er ook mensen van de brigade terecht- 
gekomen bij de luchtstrijdkrachten? 

A. Ja, dat waren de parachutisten. 

46580. De Voorzitter: Maar er zijn toch ook sommigen bij de 
Royal Air Force gekomen? 

A. Zeker, velen hebben daarom gevraagd, ook voor de Neder- 
landse sqiiadrons, die gevormd zijn; ook zijn er mensen individueel 
ingedeeld bij Engelse onderdelen. 

46581. De Voorzitter: Waren er aparte Nederlandse squadrons? 

A. Ja. 

46582. De Voorzitter: Kunt u over de verrichtingen daarvan iets 
meedelen? 

A. Ze hebben gewoon meegedaan aan die raids e.d. Ze stonden 
geheel buiten brigadeverband. Net waren alleinaal jonge mensen, di* 
vroegen bij de luchtinacht te worden ingedeeld. 

46583. De voorzitter: Er is u :vaarschijnlijk wel iets bekend van 
de reorganisatieplannen van de brigade? 

A. Zeer zeker; er zijn toen drie gevechtstroepen gemaakt, 

46584. De Voorzitter: Tussen eind 1941 en 1943 is er een hele 
discussie geweest over eventuele reorganisatie. U voelde voor die 
reorganisatie niet veel'? 

A. Inderdaad; ik wilde eens ruJt hebben voor de troep. 

36585. De Voorzitter: is  dat de reden waarom het zolang geduurd 
heeft? 

A. Neen; daarvan trokken zij zich geei1 steek aan. 

46586. De Voorzitter: Kan men die reorganisatieplannen het best 
aldus qualiiiceren, dat mei1 wrlde hebbcn een divisional reconnaissance 
battalion of een motor battalion. Kunt u iets zeggen over het verschil? 

A. Dat waren gemakkelijk verplaatsbare bataljons, die vooruit- 
gezonden konden worden ter verkenning. 

36587. De Voorzitter: De Minister heeft op een bepaald moment 
ingestemd met het eerste reorganisatieplan van de divisional recon- 
naissance battalions, inaar dat is niet uitgevoerd. Waarom niet'? 

A. Dat weet ik niet, niaar het zou mij niet verbazen, als dat zat 
i11 de geringe sterkte van de troep, want er gingen zoveel mensen af, 
e ï  gingen er ook ver1 naar de R.A.F., enz. Dat maakte het moeilijk 
om een behoorlijke eenheid, die wat betekende, te vormen. 

46588. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk in de correspondentie 
daarover een werkzaam aandeel gehad, want dat was voor een groot 
deel toch in de tijd, dat u inspecteur was. 

A. Natuurlijk, maar ik herinner mij al die correspondentie niet 
ineer; die was nogal ~iitgebreid. 

46589. De Voorzitter: Volgens mijn gegevens is op 1 Januari 1943 
die nieuwe organisatie ingevoerd. Herinnert u zich dat? 

11 



A. Toen hebben wij gekregen die drie gevechtstroepa in plaats 
van die bataljons, maar dat  het precies 1 Januari 1943 is geweest, 
weet ik natuurlijk niet meer. 

46590. D e  Voorzitter: E r  is sprake van geweest, begin 1943, o m  
kolonel de Bruyne voorlopig te belasten met de waarneqling kan de 
inspectie, indien de inspecteur bijv. over veertien dagen nog niet 
terug was. Blijkbaar was u veel afwezig. Waarom? 

A. In 1943? Ik ben in Afrika geweest. 

46591. D e  Voorzitter: Had u daar ook een taak, welke samenhing 
met het militaire beleid? 

A. D e  Prins bracht daar een bezoek en als toegevoegd adjudant 
ben ik mee geweest. 

46591. D e  Voorzitter: Kon u worden gemist als inspecteur? 

A. Dat  heb ik ook gevraagd, toen mij dat opgedragen werd, 
rtiaar men heeft mij gezegd: ja. 

46593. D e  Voorzitter: Is ii dat door de Minister van Oorlog op- 
gedragen? 

A. Ja, inaar ik bleef adjudant van H.M. de Koningin en was 
toegevoegd-adjudant van de Prins. Ik  heb gevraagd of dat  samen- 
ging en of het niet nodig was mij van andere functies te ontheffen, 
maar dat  is niet gebeurd. 

46594. D e  Voorzitter: Oppervlakkig beschouwd zou men zeggen, 
dat  het nadelige gevolgen moest hebben, wanneer de inspecteur uit 
Engeland vertrok. Wie bleef dan o p  de inspectie'? 

A. Een plaatsvervanger. Ik heb daar ook o p  gewezen. 

46595. D e  Voorzitter: Is u ook bekend met de quaestie van het 
detachement Maidenhead, of dat zou ressorteren onder Justitie dan 
wel onder Oorlog, en met de rol, welke de heer van ' t  Sant daarin 
heeft gespeeld? Kunt  u ons daarvan iets mededelen? 

A. Dat  weet ik niet precies meer. Dat  is ook weer zo'n ruzie 
geweest. Ik  geloof, dat  van 'r Sant wilde, dat  het commandantscliap 
aan hem kwam. Ik beweerde, dat  het ecn onderdeel was van de 
brigade, dus de brigadecommandant daar het commando over hield. 
I k  hxinner  inij, dat er een officier van de brigade is geweest, die 
naar Maidenhead ging o m  eens te kijken, hoe die mensen daar 
waren, enz. ei1 dat hem de toegang is geweigerd. 

46596. D e  Voorzitter: U herinnert zich verder geen bijzonder- 
heden? 

A. Neen. Toen heb ik er een officier naar toegezonden als in- 
specteur en die is er wel geweest, maar dat  weet ik verder niet meer. 

46597. D e  Voorzitter: Herinnert u zich nog, dat er door een 
aantal officieren klachten over de toestanden in de brigade zijli 
geuit? Dat  is geweest in April 1943. Toen zijn er door verschillende 
officieren bezwaren ingebracht, die doorgestuurd zijn door de af- 
delingscommandant Beelaerts van Blokland. Daar hebt u ook ezn 
advies over uitgebracht op 20 April 1943. 

A. Ja, dat  moet natuurlijk wel. 

46598. D e  Voorzitter: E r  staat o.a. in  het request: 
,,dat als resultaat van een thans, bijna driejarig verblijf in 

Engeland, de Koninklijke Nederlandsche Brigade ,,Prinses Irene" 
bestaat uit: 

drie hoogst onvolledige, slecht getrainde (enkele kleine onder- 
deelen uitgezonderd) gevechtsgroepen, welke voor een zeer groot 
deel zijn samengesteld uit ,,B" gekeurden (en o p  papier ,,A" 
gekeurden, die in  werkelijkheid onder categoïie ,,B" vallen), en 
over 35 jaar oude manschappen, welke niet in staat zijn, in 
eerste lijn te vechten; 

een Verkenningsafdeeling, welke voor taktisch gebruik te klein 
in  manschappen en materieel is; 

een Artilleriegroep, die geen reserve aan manschappen heeft; 
een Parachutistengroep, die uit het in de Brigade aanwezige 

personeel nimmer tot een volledige eenheid kan uitgroeien; 

een Recrutencompagnie van circa 8 0  man, waarvan het aantal 
,,A" gekeurden beneden de 35 jaar, dat in de Brigade zal wor- 
den ingedeeld, niet meer dan iwlntig bedraagt; 

een groep van circa 300 ,,C" geke~irden en voor dsn d i ~ n s r  
veelal geheel onhru~kbare mannen, welke bekc1.d staan onder 
den naam ,,Substitenten"; 

een groep Brigade Politie; 
O. en O. en ander talrijk bureaupersoneel;". 

Daar  zit eilige kritiek in. Wat  waren eigenlijk subsistefiten? 

A. Dat  waren mensen, die voor allerlei werkjes werden gebruikt, 
als bijkok en dergelijke. 

46599. D e  Voorzitter: Men constateert ook, dat  de reorganisaties 
niet de vurig gehoopte verbeteringen hebben gebracht. Is dat  juist'? 

A. Ja, dat kan wel. Het is mogelijk! 

46600. D e  VoorziMer: Zij schrijven ook: 

,,dat tijdens het bezoek van Kolonel Kruls en in de toen ge- 
houden bijeenkomst met officieren, in Februari j.1. te Wolver- 
hampton, naar aanleiding van een uitspraak, door eer, der offi- 
cieren, door het Hoofd van den Medischen Dienst uitdrukkelijk 
is verklaard, dat de Brigade slechts 403 2 500 manschappeil telt, 
welke voor een gevecht in eerste lijn bruikbaar zijn, een feit dat 
blijkbaar aan Uwe Excellentie verzwegen was, maar overigens 
aan de ondergeteekenden wel bekend was;" 

D e  ondergetekenden zijn: B. ter Haar, J .  Hudig, N .  R .  Burgers, 
A. W .  Kiripers, C.  Binisman, A. M.  Herbrink, H.  v .  Oosteronl, H .  F.  
Tuininga, H .  A. Sclzcrafsrnn, H .  C.  Haitink, D. Badings, B. A. Piets, 
W .  van Marle, J .  Rijkcns, J .  H .  Oerleriiu~zs, H.  L. de Vries en 
A. A. Land. 

Vormden zij een bepaalde groep? 

A. Neen, liet waren officieren, die er bij behoorden. 

46601. D e  Voorzitter: Maar die waarschijnlijk o p  de hoogte van 
de toestand waren? 

A. Dat  waren wij allemaal. 

46602. D e  Voorzitter: U hebt toen medzgedeeld, dat de toon van 
het request ongepast was? 

A. Dat  kan wel. 

46603. D e  Voorzitter: Maar herinnert u zich nog of zdkelijk de7e 
mensen in meerdere of inindere mate gellik hadden? 

A. Neen, dat herinner ik niij niet, maar iedereen wist heel veel 
van het begin af aan. 

46604. D e  Voorzitter: Ja, maar mcn kan o p  het standpunt staan, 
dat, nannezr een dergelijke, zeer concrete klacht wordt geuit, zij 
voortvloeit uit belangstelling en bedoeld is orn verbetering in de 
toestand te breagen. 

A. H o e  wilt u verbetering brengen? E r  waren zoveel mensen E- 
gekeurd; die kun je niet A-gekeurd praten. 

I k  heb altijd, van het begin af aan, de  sterkte te gering gevonden 
en gezegd: Maak er niet allemaal mooie dingen van, maar latcn wij 
proberen één eecheid op behoorlijke sterkte te brenger], en deel die 
dan  in bij Engelse brigades, als wij een bataljon kunnen halen. Maar 
ze wilden altijd een legertje op zich zelf vormen. Dat  was naar mijn 
idee de  fout. 

46605. D e  Voorzitter: Deze officieren hadden een bepaalde op- 
lossing. Zij wilden, dat  niet langer werd vastgehouden ,,aan het reeds 
lang onbereikbare begrip van een brigade met een brigadestaf". 

A. Ja, daar hadden ze groot gelijk in; dat  heb ik ook dikwijls 
gezegd. 

45606. D e  Voorzitter: Ze wilden verder opheffing van de drie 
gevechtsgroepen. 

A. Ja, die ze eerst allemaal zo dolgraag wilden hebben. 



46607. De Voorzitter: Dan wilden ze verder een gevechtseenheid 
uit de 400 à 450 vechtbare ,,A" gekeurde mannen, met een inaximum- 
leeftijdsgrens van 35 jaar. 

A. En de rest? 

De Voorzitter: Zij wilden deze gevechtseenheid zo organiseren, 
dat ze 'raktisch ingezet kon worden voor operaties met de geallieerde 
legereenheden, en verder een reserve vormen uit recruten. 

A. Die 450 man waren een half bataljon; het enige, dat men daar- 
mee kon doen, was het indelen bij ezn Engelse brigade en dat vond 
die waarschijnlijk niet eens pleizierig. 

46608. De Voorzitter: Dan wensten zij: 
,,toewijzing aan deze gevechtseenheid van streng geselecteerde 

ofiicieren en onderofficieren van mentale vaardigheid, die uiter- 
aard niet alleen aan de voor de rnansci~appen gestelde lichame- 
lijke en leel'tijdseischen moeten voldoen, maar tevens vervuld 
zijn van één verlangen om niet achter te blijven wanneer de tijd 
van ecn ..second front", in het bijzonder het uur van de bevrijding 
búr i  ons vhderiand is aangebroken, zulks onder bereidheid om 
alle persoonlijke belangen op te offeren." 

A. Ik ben er geroerd van! 

46609. De Voorzitter: En voorts: 
,,onmiddellijke verwijdering van deze gevechtseenheid uit het 

kamp en indeeling bij de Engelschen;" 

46610. De heer Posthumus: Hier is diis inderdaad een verschil 
van mening over de vraag, door getuige ook al genoerlid, of de Ne- 
derlandse troepen in Engels verband dienen te worden opgenomen 
dan wel als zeifstandige eenheid gehandhaafd. Getuige heeit opge- 
merkt, dat er een typisch streven was om ern apart Nederlands 
legertje te houden. Kunt u iets naders vertellen, waarom bepaalde 
mensen dat nodig vonden? 

A. Men wilde hier als ernheid terugkomen. Ik ben altijd geweest 
voor samenwerking niet de Engelsen, niet zo, dat je b.v. 20 Hol- 
landers zet tussen de Engelsen, maar e x  Hollandse compagnie b.v. 

46611. De heer Postliurnus: Als ik het goed begrijp, acht u het 
dus mogelijk beide standpunten te verenigen, nl. etn etnheid te 
houden, die later als kern van het Nederlandse leger direct kon op- 
treden en toch als gevechtseenheid in organisatorisch verband in 
het geallieerde leger kon worden opgenomen, 

A. Een Hollarldse compagnie b.v. als onderdeel van het Engelse 
leger. De Nederlanders wilden met een Nederiandse eenheid naar 
voren komen, maar van het begin af heb ik altqd gemeend, dat wij 
daarmee te hoog grepen. 

46612. De Voorzitter: Dat adres werd gesteund door de heer 
Beelaerts van Bloklarzd, maar die heeft er niet zoveel plezier van 
beleefd . . . . 

A. Neen. 

46613. De Voorzitter: . . . . want u was het met dat optreden 
ook niet eens en inernde, dat op hvt onbehoorlijke daarvan moest 
worden gewezen. 

A. De wijze, waarop het gebeurde! Zij hadden kunnen komen 
bij de brigade-commandant. Iederern had altijd plannen. Dat was 
wel eens om duivels te worden. leder wist het beter. Ieder soldaat 
wist Eet precies. Daar zat natuurlijk ook wil weer wat goeds in; 
de belangsteliixg moet je ook niet tegenwerkzn, maar als ik mij ga 
bemoeien met de organisatie van de ziekenhuizeii b.v., komt er ook 
niet zoveel van terecht. 

46614. De Voor~itter: Maar dit waren mensen. die al lang bi] de 
brigade waren geweest cn e2n bepda!d ideaal hadden, dat re  naar 
voren brachten. Het is de vrasg of het juist dan wel niet juist was, 
maar het kan inderdaad een bewijs v;ln beIanghtell!ng zijn. 

A. Wat is dat voor een algemene term: dat onderdeel, te vormen 
uit geselecteerde nïensen, die dan een org~nisch geheel vormen. Het 
is allrinaal zo mooi, maar het zijn allemaal algemeenheden. Daar 
heb le e e n  houvast aan. Een leger moet bestaan uit offic~eren, die 

ideale mensen zijn, onderofficieren, die prachtkerels zijn, soldaten, 
die van hoog gehalte zijn. Dat moet bij ieder leger. Dat moet bij 
ieder onderdeel, in de maatschappij, in de  fabriek, overal. Het moeten 
allemaal prachtmensen zijn en allemaal idealisten. 

46615. De  Voorzitter: Heeft de heer Beelaerts van Bloklarzd hier- 
over een afkeurende opmerking gekregen? 

A. Dat weet ik niet. 

46616. De Voorzitter: Is hij gebleven bij de brigade? 

A. Ja. 

46617. De Voorzitter: Hebt u iets te maken gehad met het de- 
tachement, dat naar Suriname is gegaan in uw qualiteit van waar- 
nemend hoofd van de Koninklijke Nederlandse Militaire Missie, of 
herinnert u zich dat niet ineer? 

A. Ik meen met de reisgelegenheid en dergelijke wel. 

46618. De Voorzitter: En de bewapening? 

A. Altijd, wanneer de brigade bewapening of uitrusting moest 
hebben, vroeg de Militaire Missie, die bij het Engelse War Office aan. 
Men trachtte dan het nodige te krijgen. Daar was die Nederlandse 
Militaire Missie voor. 

46519. De Voorzitter: U hebt ook eiil functie gehad bij het 
Centraal Orgaan, dat ressorteerde onder Algemene Oorlogvoering. 
Of is u dat niet bekend? 

A. Dat is mij niet bekend; ik herinner er mij niets van. 

46620. De  Voorzitter: Dat was blijkbaar het bureau, dat onder 
leiding stond van de Prins. 

A. Ja, nu u dit zegt, als adjudant van de Prins heb ik daar 
natuurlijk wel iets mede te doen gehad; maar ik kan mij er niets 
meer van herinneren. 

46621. De  Voorzitter: Pk lees hier: 
,,Volledigheidshalve zij hier nog aangestipt, dat - waarschijn- 

!ijk in de maand Juni 1943 - een onder her Departement van 
Algemeene Oorlogvoering ressorteerend ,,Centraal Orgaan" met 
coördineerende en stimuleerende taak, is opgericht onder leiding 
van Z.K.H. den Prins der Nederlanden, aan wien is toegevoegd 
generaal-majoor Phajf, welke opperoiiicier deze betrekking cu- 
muleert met de functie van inspecteur der Nederlandsche troe- 
pen." 

Kunt u mij iets meedelen over die functie, die u toen hebt bekleed? 

A. Neen; ik herinner mij er niets meer van. Een vergadering van 
het Centraal Orgaan heb ik zeker nooit bijgewoond. 

46622. De  Voorzitter: De uitlating, die ik zo pas voorlas, staat in 
de brief van de heren van Voorst Evekink, Sas en Kruls. 

A. Ik spreek het niet tegen; ik zeg alleen: ik herinner er mij niets 
n:eur van. 

45623. De Voorzitter: 1 Juli 1943 is u militair attaché geworden? 

A. Ik geloof 15 Juli. 

45624. De Voorzitter: In elk geval nadat u was afgetreden als 
inspecteur. Waarom is u afgetreden? 

A. Er moest een militair attaché zijn en daar vond de Minister 
mij blijkbaar geschikt voor. Er is niets geweest; er zijn geen moeilijk- 
heden geweest. 

46625. De Voorzitter: Is de heur Schoorzetzberg militair attaché 
gewecst? 

A. Die was adjunct-attaché; hij was onder mij. 

46626. De Voorzitter: Heeft hij niet de functie van Nederlands 
militair attaché bekleed? 



A. Neen. Hij was militair attaché bij de geallieerde Regeringen 
en ik was het bij de Engelsen. (Ik behoorde tot de Nederlandse am- 
bassade en had een adjunct-attaché bij de Belgen, Fransen, Polen 
en Tsjechen.) Dit is onjuist. De toenmalige majoor Schoonenberg 
was adjunct-militair attaché bij de Engelsen en militair attaché bij de 
Belgen, Fransen, Polen en Tsjechen. 

46627. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over uw werkzaam- 
heden in deze functie? 

A. Die waren precies hetzelfde als bij de Nederlandse Militaire 
Missie: alle Nederlandse belangen behartigen bij de Engelse Regering. 
Ik ging naar het War Office en waarheen het nodig was. 

46628. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen het hoofd 
van de Nederlandse Missie en het hoofd van de Militaire Voorbe- 
reiding Terugkeer (M.V.T.)? 

A. Goed. Het hoofd van de Nederlandse Militaire Missie was 
toen Zijne Koninklijke Hoogheid; het hoofd van M.V.T. was de 
toenmalige majoor of kolonel Kruls. 

De Voorzitter: Neen, de heer de Bruyne. 

A. O, ja! Ja. die verhouding was heel goed, voor zover ik weel. 
Maar met M.V.T. had ik niets te maken; die behandelde het neer- 
laten van parachutisten boven Nederland; dat ging uit de aard der 
zaak met grote geheimhouding gepaard, zodat niemand, die er niets 
mede te maken had, er iets van hoorde. Ik wilde er ook niet zijdc- 
lings naar informeren, maar ik weet, dat Z.K.H. er besprekingen 
over had met kolonel de Bruyne. Ik heb nooit anders gehoord tlan 
dat die verhouding goed was. 

46629. De Voorzitter: Is u iets bekend over een instructie van de 
Nederlandse Militaire Missie? 

A. Ja, die instructie was er natuurlijk. 

46630. De Voorzitter: Er is een tijdlang een aanvulliiigscursus 
geweest, die onder leiding van de heer van de Plassche stond; de 
bedoeling er van was de vorming van verbindingsofficieren. 

A. Ja. 

46631. De Voorzitter: Er was verschil van opinie tussen kolonel 
de Bruyne en de heer van de Plassche. Is u er iets van bekend? 

A. Daar is mij niets van bekend. 

46632. De Voorzitter: Dat speelt wel in de tijd, dat u inspecteiir 
der Nederlandse troepen was; het kon zijn, dat u er iets van wist. 
De heer van de Plassche had namelijk een veel uitgebreider opvat- 
ting van zijn taak dan de heer de Bruyne. De heer de Bruyne was 
van mening, dat verbindingsofficieren moesten zijn een soort van 
intellectuele gidsen, terwijl de heer van de Plassche de hele brigade 
wilde omvormen tot een verbindingsafdeling. 

A. Er is ook een tijd geweest, dat men de brigade wilde opheffen 
en er verbindingsniensen van wilde maken. Er waren ettelijke 
plannen. 

46633. De Voorzitter: U hebt als militair attaché ook te maken 
gehad met de verhouding tussen de brigade en de twenty-fust army- 
groep? 

A. Daar zijn ze toen bij ingedeeld. 

46634. De Voorzitter: Kunt u daarover iets meedelen? 

A. Neen, niets bijzonders. De brigade is gewoon ingedeeld bij 
de 2lste legergroep van Montgornery; ze zijn naar de kust gegaan er? 
hebben meegedaan aan de invasie. Toen ze meer te doen kregen. 
steeg de stemming aanmerkelijk, maar er is niets bijzonders bij voor- 
gevallen. 

46635. De Voorzitter: Maar is de brigade in haar geheel over- 
gegaan naar de 2lste legergroep, ook het depot? 

A. Neen, het depot niet, want dat bleef in Wolverhampton, maar 
dat is veel eerder geweest; toen was ik nog inspecteur. Ik herinner 

mij, dat ze overgingen naar de Engelsen; ze zijn aan de oostkust ge- 
komen. Toen heb ik bepaald, dat het depot rechtstreeks kwam onder 
de inspecteur om onnodige correspondentie te voorkomen tussen de 
brigadecommandant en het depot. De commandant zou aan het depot 
vragen om aanvulling; bij het depot kwainen ook alle mensen, di; 
niet geschikt waren voor de dienst te velde. 

46636. De Voorzitter: Maar de correspondentie over de 2lste 
legergroep dateert van Juli 1943. Toen was u net militair attaché. 

A. Maar ik herinner mij nog iets van die practische overwegingen, 
waarvan ik zojuist sprak. 

46637. De Voorzitter: Is het u bekend of er nogal veel dra&- 
misbruik is geweest bij de groep? 

A. Dat werd verteld. Ik heb daar een hele correspondentie over 
gehad. Als ik u dat mag geven ...... Ik zal het op prijs stellen, als ik 
het bij gelegenheid mag terugkrijgen. 

Over de brigade is altijd ontzettend veel geroddeld en er is veel 
critiek op uitgeoefend. 

46638. De Voorzitter: Misschien kunt u daarover in I-iet kort 
iets meedelen? 

A. Er werd verteld, dat er een geweldig drankmisbruik was, dat 
de mensen zich hoogst onbehoorlijk gedroegen, dat er in Congleion 
veel lawaai werd gemaakt bij het avondappel, enz. Ik heb een en 
ander onderzocht. Van drankmisbruik - ik heb dat van de inspec- 
teur van politie te Congleton - was geen sprake. Ik ben enige malen 
een halfuur vóór het avondappel door Congleton gewandeld. Dat 
kon ik gemakkelijk doen in donker; ik heb echter nooit enige herrir: 
ontdekt. In Londen echter hoorde men de afgrijselijkste verhalen 
over de brigade. Zo was het echter helemaal niet. De Minister heeft 
mij laten komen om te horen of het inderdaad zo verschrikkelijic 
was; er was echter geen sprake van wangedrag. Het waren iiaîuurlijic 
geen engelen, maar er was geen sprake van wangedrag, 

46639. De Voorzitter: Acht u het mogelijk, dat de toestand dazr 
minder gunstig was voordat er een commissie is geweest? 

A. N a  al die praatjes, die ik in al die jaren heb gehoord, zou ik 
geen enkel oordeel willen uitspreken over hetgeen daarover verteld 
werd. Ik wil liever de naam niet noemen, maar er is iemand ge- 
weest, die buitengewoon veel goed heeft gedaan voor de brigade en 
van wie werd verteld, dat die man niet deugde en niets deed. Daar 
was geen sprake van. Toen ik daar naar toe ging, dacht ik: het is 
moeilijk om met zo iemand te werken, maar er was geen spïake van, 
integendeel, die persoon werd zeer hoog geacht. Die praatjes zijn 
altijd gebleven, geloof ik; dat heb ik ook in mijn brief gezet. Bij het 
2de bataljon waren veel intellectuelen, mensen, die in het buitenland 
gekomen waren, daar een betrekking hadden gekregen en vonden, 
dat zij meer konden zijn dan gewoon soldaat; wat intellect betreft, 
waren zij meer geschikt voor officier en onderofficier, meer dan wij 
konden gebruiken. Daaruit moest je een keuze doen en de anderen 
werden ontevreden. Een vader b.v., die al jaren in Engeland woont, 
komt bij een Hollander en zegt: mijn zoon kan natuurlijk geen offi- 
cier worden, want die is Katholiek. Een week later komt eeii andere 
vader bij die zelfde persoon en zegt: mijn zoon wordt natuurlijk 
geen officier; want hij is Protestant. 

46640. De Voorzitter: Onder de recruten, die in Engeland op- 
kwamen, waren nogal wat employé's van van Nievelt, de K.P.M., 
enz. In die kringen o.a. vond men degenen, die zich gedesill~ision- 
neerd voelden. 

A. Natuurlijk; die mensen werden uit hun werk gehaald, werden 
opgeleid en moesten verder afwachten wat er gebeurde. 

46641. De Voorzitter: Achtte u het niet onbevredigend, dat zij 
zolang in een toestand van afwachting moesten leven, terwijl er niets 
te doen was? 

A. Zeker, maar wat hadden wij dan moeten doen? Alle troepen, 
die in Engeland waren, zaten in veel gunstiger omstandigheden, die 
waren in het eigen land, die gingen met verlof, maar wij zaten in 
zeer moeilijke omstandigheden. Natuurlijk, dat dit de siemming 
drukte, maar wat moesten wij doen? 



46642. De Voorzitter: Wat is uw opvatting: is het inzicht van de 
Regering om een apart onderdeel te houden en daarmede deel te 
nemen aan de bevrijding van Nederland het meest juiste, of was het 
beter geweest, dat men maar geheel was ingedeeld bij het Engeise 
leger, met de kans, dat men de Nederlanders had verspreid over 
allerlei onderdelen? 

A. Een apart Nederlands onderdeel, maar niet hoger reikend 
dan wij konden. 

46643. De Voorzitter: Ik heb de indruk, dat men eerder te 
worstelen had n.iet een tekort dan met een teveel aan manschappen. 

A. Wij konden toch een h'ederlandse compagnie vormen en verder 
deel uitmaken van een Engels bataljon. 

45644. De Voorzitter: Is het niet teleurstellend geweeat, dat de 
Prinses Irene-Brigade niet groter is geworden? Men heeft telkens 
geworsteld om tot een bepaald aantal te komen en dat is nooit ge- 
lukt. De doelstelling was om zoveel mogelijk mensen te recruteren 
om daarvan deel te kunnen uitmaken. 

A. Dat is inderdaad teleurstellend geweest. 

46645. De Voorzitter: De Regering had blijkbaar het plan het 
contingent te vergroten. 

A. Ja, maar beter was natuurlijk een klein, goed toegerust onder- 
deel. 

46646. De Voorzitter: hlaar de Regering wilde het toch zo groot 
mogelijk hebben. 

A. Ja. Er vielen telkens mensen af, die niet meer geschikt waren 
voor de dienst te velde en die ouder werden. Men had dus moeten 
nemen een onderdeel, dat zo groot was als men het kon vornien met 
de beschikbare krachten, maar men had niet moeten beginnen niet 
te zeggen: een brigade in 1941, terwijl er nauwelijks voor 1 bataljon 
genoeg was; zeker niet voor twee of drie gevechtsgroepen. Dus men 
had moeten beginnen met één oorlogscompagnie, dan met de tweede, 
daarna met de derde en als men er vier had, had inen moeten zeg- 
gen: het is een bataljon, komen er nog meer, laten wij dan kijken of 
wij een tweede bataljon kunnen formeren. 

Dat vonden de mensen (de officieren en het kader) ook niet mooi 
genoeg; zij zaten te dringen naar een of andere eenheid rnet een 
mooie grote naain. 

46647. De Voorzitter: In het algemeen wenste men wel zo actief 
mogelijk te dienen? 

A. Zeer zeker. Dat is, wat de stemming drukte: zij wilden actief 
zijn, maar wij waren het niet. Vergeet LI niet: dat waren geen van de 

Engelse troepen in Engeland en die verkeerden in veel gunstiger om- 
standigheden. 

46648. De Voorzitter: Heeft de Regering, naar uw oordeel, alle 
mogelijkheden uitgebuit om de mensen zoveel mogelijk een eigen 
taak te geven? 

A. Ja. Daarom heb ik de mensen zoveel mogelijk gedetacheerd 
naar de cursussen, wat de mensen goed deed, heb ik een commandn- 
troep en een parachutistengroep gevormd. Ik heb nooit gedacht, dat 
het werkelijk practische resultaten zou opleveren, dat wij een enorme 
commandotroep zouden krijgen, die wat bij de landing zou presteren. 
Maar het hief het moreel van de mensen op. Van de parachutisten 
ook wel. Daar waren allen toe te vinden; er was heel veel animo 
voor. Het bleek, dat de mensen veel élan hadden. 

46649. De Voorzitter: Was er bij de commandotroepen een offi- 
cier, die de naam Linze1 droeg? 

A. Ja. 

46650. De Voorzitter: Was die in Engeland? 

A. Ja. 

46651. De  Voorzitter: Die zouden wij dus daarover kunnen 
horen? 

A. Ja zeker! 

46652. De Voorzitter: Heeft u ook iets met de zeemacht te 
maken gehad? 

A. Neen. 

46653. De Voorzitter: Daarover kunt u ons dus geen inlich- 
tingen geven. 

Hebt u nu nog iets toe te voegen aan hetgeen u hebt gezegd? 

A. Neen. Ik zou alleen willen opmerken: het is zo lang geleden 
gebeurd, dat ik dikwijls onbevredigende antwoorden heb moeten 
geven, Er is daarna zoveel gebeurd, dat men die dingen iiiet meer 
onthoudt. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
het verhoor. 

H. J. PHAFF. 
ALGERA, voorzitter. 

VAN DIS. 

DASSEN. 

POSTHUMUS. 

DUISTERWINKEL, grif fier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 6 APRIL 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Dassen en 
Stufkens, leden, alsmede de  heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enqu6tebesluit: p. 

Verhoor van 

WILLY KIST, 
oud 52 jaar, wonende te 's-Gravenhage, kolonel der marrchaussee. 

Hij legt de eed af als getuige. 

46654. D e  Voorzitter: Bent u met de Iste divisie der marechaussee 
meegegaan via België en Frankrijk naar Engeland? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

46655. D e  Voorzitter: Is het u ook bekend welk contact er be- 
stond tussen de Regering in Londen en de troepen, waarbij u zich 
bevond gedurende de  reis door Frankrijk? Wie heeft bijvoorbeeld 
de beslissing geilomen. dat  men naar Engeland zou gaan? 

A. Wij waren in Zeeuwsch-Vlaanderen en hebben daar van d r  
commandant van Zeeland, schout-bij-nacht van der Stad, de op- 
dracht gekregen om ons met de hele lste divisie der Koninklijke 
Marechaussee naar Nantes te begeven. hlen verwachtte, dat in Nantrs 
een Nederlands vliegveld was, waar zich Nederlandse eskaders be- 
vonden. Om de lste divisie Koninklijke Marechaussee niet in  handen 
van de vijand te doen vallen, besloot de commandant in Zeeland ons 
naar Nantes te zenden. Toen wij in Nantes aankwamen, waren er 
geen Nederlandse vliegtuigen. E r  was ook gem vliegveld, dat  wij 
zouden kunnen bewaken, zoals aanvankelijk in hel voornemen lag. 
Dus toen waren we daar, zonder doel e11 werkeloos. Toen heeft de 
commandant van die divisie getracht in contact te koine:~ met de 
militaire attaché in Parijs. Ik  meen, dat dit ook gelukt is. Wij moesten 
daar op orders wachten. Die orders zijn grkomrn en hielden in, dat 
wij ons naar Caen in Normandië moesten begeven. In  die tussentijd 
hadden wij gehoord, dat de Nederlaildse Regering naar Engelund 
was uitgeweken. Dat  wist ik ten minste niet, toen ik wegging uit 
Zeeland. 

46656. D e  Voorzitter: Wie heeft u, toen LI in Caen was, opdracht 
gegeven om naar Engeland te gaan? 

A. Wij hebben daar een d l g  of tien, veertien, moeten wachtcn. 
E r  waren nog meer Nederlandse troepen verzameld. Als ik me goed 
herinner, waren door de zorg van de militaire attaché in Parijs alle 
Nederlandse troepen in België gedirigeerd naar Caen, met de bedoe- 
ling ze van daar over te brengen naar Engeland. 

46657. D e  Voorzitter: Zijn er ook Nederlandse troepen via Duin- 
kerken met de Engelsen mee naar Engeland gegaan? 

A. Dat kan ik u niet zeggen. Ik heb wel eens gehoord van ééri of 
twee schepen, die zelf zijn overgestoken van de richting Duinkerken. 
die nooit zijn aangekomen, maar ik kan u dat niet verder zeggen, 
want wij hadden met niemand contact. We waren daar in Caen rrg 
geïsoleerd ei1 het was zo'n vreemde tijd, men hoorde niets dan ge- 
ruchten, kranten waren er wel, maar die zeiden ook niets. We konden 
alleen maar afleiden uit de  geruchten en uit de vage berichten, die 
doordrongen, dat  het Franse leger in volle terugtocht was. klaar lioe 
de  stand van zaken was, kan ik u niet zeggen. 

46658. D e  Voorzitter: Op wiens bevel hebt ti Caen verlaten? 

A. Op bevel van de Nederlandse Regering te Londen. Ik meen, 
dat  er op een Zatrrdagavond een tel eg rail^ kwam, dat  wij sclicep 
moesten gaan in Rrest. naar Engeland. Ik kan u wnarschijiilijk di: 
datum wel opnoemen, want ik heb het een en ander bij me gestoken. 

46659. D e  Voorzitter: Ik heb hier nl. een telegram, clat van 
8 Juni is, maar dat is gericht aan majoor clrn Beer Poortugael en 
majoor Koch, te Délivrande, dus niet in Caen . . . . . . 

A. Délivrande was een klein dorpje even buiten Caen, dus wan- 
neer ik spreek over Caen, dan moet u daaronder verstazn ,,la Déli- 
vrande". 

46660. D e  Voorzitter: In  dat  telegram staat, dat  men n-iar Brest 
moest gaan en dat men daar moest wachten o p  een Nederlands 
schip, en het was ondertekend: Minister van Defensie, BorscJiot. 
D e  heer van Oorschot way toen hoofd vari de Nederlandse Militaire 
Missie te Londen. 

A. Dat zal waarschijnlijk wel geweest moeten zijn: Vóór de 
hlinister. Generaal van Oorschof was toen hoofd van de  Nederlanllse 
Militaire R/lissie te Londen. 

46661. D e  Voorzitter: Hebt u nog meer gegevens? 

A. Ik heb wel data bij me, Mijnheer de Voorzitter. In de stukken, 
die ik hier bij me heb, bevindt zich wel de hele route. die we hebben 
genomen van l 8  Mei tot 28 Mei. dcs  van den Bosrh tot Caen tae. 
Ik  wil u dat gaarne overleggen, als LI die stukken wilt hebbcn, wani 
om dit alles o p  te zoekeii, is niet zo eenvoudig voor mij. Ik heb deze 
stukken in geen jaren gezien, dat  voelt u wel. 

45662. D e  Voorzitter: Ik stel het leer  o p  prijs. dat  u deze stukksn 
aan  de commissie overlegt. Waarheen bent u gcbracbt toen u IQ 
Engeland aankwam'? 

A. Tuen zijn wij gebracht naar Porthcaivl in Soiith Wales. 

46663. D e  Voorzitter: E n  hoe bent u daar gekomen? 

A. Wij zijn met de  trein gegaan van P l ~ m o u t h .  de bedoeling was 
eerst, dat  wij naar Southampton zouden gaan, maar dat kon niet. 
in verband met onderzeeboten of mijnen, dat meet ik nu  ~ i p t  merr. 
maar gedurende de reis - we zijn 's nachts gevaren - Is de route 
veranderd en wrrden wij aan land gezet. Wij kwamen 's morgens vroeg 
in Plymouth aan; we zijn de hele dag op het schip gebleven, werden 
's avonds tussen 6 en 8 in ezn trein geladen en met onbekende 
bestemming zijn we vertrokken. D e  Nederlandse officier in Plymouth, 
die ons daar kwam aihalen, namens de commandant van de Neder- 
landse troepen in Engeland, mocht niet zeggen waar we heengingen, 
alvorens de trein een goed eind onderweg was. D e  hele nacht hebben 
we in de trein gezeten, eenmaal zijn we gestopt in Exeter, dus op dat  
ogenblik wisten we, dat we eigenlijk richting hart van Engeland 
pinsen. Toen we uit Exeter weer vertrokken, heeft die Nederlandse 
officier ons bekendgemaakt, dat  we naar Porthcawl zouden gaan, 
wat ons niets zei. Ik had ten minste nooit van Porthciiwi gehoord, 
maar het was een plaats aan de  kust van Fouth Wales, bij Cardiff. 
Daar  kwamen we de volgetide morgen heel vroeg aan, om zes uur. 

46664. 'De Voorzitter: Wat is er toen precies aangekomen in Porth- 
cawl, alleen de lste divisie Koninklijke Marechaussee of waren er ook 
nog andere troepen bij? 

A. Neen, Mijnheer de Voorzitter, er waren ook nog andere 
troepen bij, niet veel; er waren aithans officieren bij; of er nu ook 
nog veel manschapprn en onderofficieren bij waren, durf ik u eigcn- 
lijk niet meer te zeggen. Het  was de  hele lste divisie marechaussee, 



behalve het detachement, dat was achtergebleven in Brest voor het 
inladen van de bagage, waarvoor geen plaats was en die dienten- 
gevolge met een ander schip mee moest. En, zoals ik zeg, er waren 
wel enkele offic~eren. waarvan ik u de namen niet ineer kan zeggrn. 
Die herinner ik mij niet ineer. 

46665. De Voorzitter: En hoe was de samenstelling van de eerste 
divisie op dat ogenblik? Was die nog onderverdeeld? 

A. Ja, die was onderverdeeld in drie afdelingen. 

46666. De Voorzitter: Hadden die ook bepaalde benamingen of  
taken? 

A. lste, 2de en 3de afdeling. Het was eenvoudig een onderver- 
deling. Er waren 4 officieren, de toenmalige majoor dctl Beer Pool- 
tligael, als commandant: en er waren drie districtscommandanten, 
waarvan ik er een was, en ook dus drie kapiteins. Elke kapitein had 
zijn afdeling onder zijn bevel, dat was in hoofdzaak het eigen district. 

46667. De Voorzitter: Welke kapiteins waren dat? 

A. Dat was de toenmalige kapitein Suylen, kapitein van der 
Kroorz en mijn persoon. 

En verder waren er nog aan de divisie toegevoegd -- dat was in 
Zeeland gebeurd -, de kapitein van de rijdende artillerie van Tien- 
hoven en de luitenant van de rijdende artillerie Bredt. 

46668. De Voorzitter: Waren er ook politietroepen bij? 

A. O f  die polilietroeperi er toen al bij waren, herinner ik mij niet 
meer, Mijnheer de Voorzitter. Ik herinner mij heel goed, dat ik z i  
nog een ogenblrk heb aangetroffen in Porthcawl, ik weet ook waar ze 
vandaan kwamen, maar o f  ze met dat zelfde schip zijn overge- 
komen, kan ik u niet ineer zeggen. 

46669. De Voorzitter: Kwam u in Porthcawl onder het commando 
van de kampcommandant? 

A. Ja, wij kw7amen onder het commando van de kampcommandant. 

46670. De Voorzitter: Wie was dat op het ogenblik? 

A. Dat was de toenmalige majoor o f  overste, ik gsloof majoor 
S;cherer, reserve-majoor van de infanterie. Toen wij aankwamen, was 
hij daar al. want er waren daar al Nederlandse troepen, die aan- 
vankelijk aan land zijn gegaan o f  ook gelegerd zijn geweest in Haver- 
fordwest, in Pembroke. 

46671. De Voorzitter: Dus de verhoudingen waren zo, dat ma- 
joor den Beer Poortugael ondergeschikt was aan overste Slchcrer? 

A. Ja, in het kamp. 

46672. De Voorzitter: Maar bleef de Koninklijke Afarechaussee 
daar overigens nog een apart onderdeel? 

A. Ja, dat was juist een van de moeilijkheden in het begin. Maar 
u weet waarschijnlijk van de moeilijkheden af? 

46673. De Voorzitter: Ik wilde wel graag, dat u een overzicht g a f  
van de moeilijkheden. die er waren. 

A. Daar kan ik u natuurlijk veel van vertellen, Mijnheer de Voor- 
zitter. Ik kan alleen vertellen wat ik aiibtelijk weet; ik kan ook ver- 
tellen wat ik persoonlijk weet. Dit wordt dan een heel verhaal. 

De Voorzitter: Begint u maar. 

A. Wij kwamen aan, zoals ik u zei, in Porthcawl, 's morgens om 
ongeveer 6 uur, op een akelige regenachtige dag. Op het station 
werden we ontvangen door generaal Noothovcrz van Goor, torn- 
tertijd inspecteur van de Nederlandse troepen in Engeland; verder was 
aanwezig de toeniilalige luitenant André de Za Porte, dis was toe- 
gevoegd aan generaal Noothoven van Goor, en een Engels verbin- 
dingsoificier, waarvan ik de naam niet meer weet, het kan zijn, dat 
het kapitein Sp~elrnai? i s  geweest, en nog ean paar Nederlandse o f f i -  
cieren. Toen wij in de trein zaten - we waren nog vreselijk slaperig, 
we hadden de hele nacht in de trein doorgebracht -, werd er ge- 
roepen: Uitstappen, Porthcawl. Enfin, we stapten uit, we waren c!us 

gewoon in ons veldtenue met onze wapens, en alles, wat we hoorden 
was: de wapens op ecn hoop gooien en aantreden. Dat was hecl 
vreemd voor een soldaat en niet heel prettig om de wapers op ecn 
hoop te moeten gooien, dat begrijpt u. 

46674. De Voorzilter: Was dat een bevel van Nederlandse zijde! 

A. Dat was het commando, dat werd overgebracht door de toen- 
malige luitenant Aizdré de la Porte. 

36675. De Voorzitter: Maar u weet niet o f  het uiteindelijk af-  
komstig was van Engelse dan wel van Nederlandse zijde? 

A. Dat kan ik u niet zeggen, ik vermoed, dat het oorspronkelijk 
wel uit Engelse bron zal zijn gekomen, want LI weet misschien, dat 
wij daar eigenlijk de eerste dagen als krijgsgevangenen wcrden bv- 
schouwd. Men had daar met allerlei vreemde militairen te dom,  in 
vreemde unilormen, en was als de dood voor de vijfde colonne. hlen 
beschouwde ons ook als krijgsgevangenen, maar dan op een min o f  
meer vriendelijke wijze. W e  hadden die order dan opgevoigu en zo 
stonden we dus op het station. W e  werden naar buiten gebracht en 
toen werd er weer een order gegeven: ,,Officieren bij elkaar gaan 
staan, onderofficieren bij elkaar gaan staan, marechaussees bij elkaar 
gaan staan en burgers bij elkaar gaan staan." U moet namelijk 
weten, dat we nog een twintig à dertig burgers bij ons hadden: dat 
waren chauffeurs van gevorderde bussen, waarmee we door Frankrijk 
waren gereden. Toen werd er gezegd: Marechaussees instappen in de 
eerste drie lorries. Ze stapten in en er ging een gewapende Engelse 
schildwacht voorop met een bajonet en een achterin. Ze werden weg- 
gereden met onbekende bestemming. W e  vroegen zo eens terloops: 
,,Waar gaan we eigenlijk heen?" Toen werd ons dan verteld, dat we 
naar een kamp gingen in de buurt van Porthcawl, bij Newton, een 
dorpje. Er1 toen die lorries weg waren en weer teriiggekomen waren, 
- dit duurde niet zo erg lang, want de afstand &as niet zo :root - 
ging hetzelfde gebeuren met de onderofficiereil. Deze onderofficieren 
deden het ook: De lorries kwamen weer terug en toen werd er ge- 
zegd: ,,Officieren en burgers instappen." Wij zeiden toen: .,Dat doen 
we niet, we willen niet rijden inei Engelse soldaten met cen geweer 
alc, schildwachten. W e  gaan dan maar liever lopen dan in dle auto's 
zitten." Ik weet niet hoe het zich toegedragen heeft, maar in ieder 
geval werd er besloten, dat wij wel konden rijden zo~der  i ie Engelse 
schilclwachten, hetgeen gebeurd is. Zo zijn we in dat kamp ge- 
komen, waar dus al de rest van de marechaussee was en waar nog 
meer troepen bleken te liggen. Majoor Sicherer was daar kamp- 
commandant. Het bleek, dat het kanlp werd bewaakt door Engelse 

,c lten en schildwachten, aan de vier kanten stonden Engelse schildw. 1 
aan de ingang stond een wacht. Je mocht eigenlijk niets in dat kamp, 
je was gevangen. De ontvangst was dus niet zo erg prettig. Ik wil u 
maar zeggen, dat er noch door de generaal, noch door een van de 
andere officieren moeite werd gedaan om ons de toestand uit ie 
leggen, er werd ook niet e:ns gezegd wie ze waren, ik bedoel, er 
werd ook niet voorgesteld, zoals dat toch te doen gebruikelijk is. Het 
ging op een zeer vreemde wijze. Door die reizen en tochten waren 
wij langzamerhand ook een beetje prikkelbaar geworden. Er waren 
in Frankrijk ook al onaangenaamheden geweest, dus van den beginne 
af  was de stemming, de verhouding, al niet zo goed. Daar kwam 
toen bij, dat de toenmalige maioor den Beer Poortugael 7ich eigen- 
lijk verzette tegen deze gang van zaken, omdat in onze voorschriften 
staat, dat de inarechaussee altijd dienst moet doen onder elgen o f f i -  
cieren en dat officieren, ik bedoel van de linietroepen, zoals in het 
oude voorschrift staat, gecn zeggenschap hebben over de inare- 
chaussee. Dit gaf al dadelijk strubbelingen. 

46676. De Voorzitter: Door wie is dat voorschrift vastgesteld? 

A. Dat is een Koninklijk besluit van 1815, dat nog steeds van 
kracht is. De moeilijkheden kwamen, doordat nu een toestand werd 
geschapen, dat de marechaussee rechtstreeks onder de officiei-en van 
de linietroeoen kwam, zonder eigenlijk hogere toestemming van de 
inspecteur van de Nederlandse troepen Daar verzette zich majoor 
de11 Beer Poorti!gael tegen. 

46677. De Voorzitter: Ging het hier om een bevelsverhouding 
o f  een meer administratieve verhouding? 

A. Ach, u moet dat bekijken in het licht van de omstandigheden: 
een andere moeilijkheid was ook alweer, dat er geen bevelsverhou- 
ding was, dal was het ongeluk juist. Het was een rommel. Wanneer 
er een bevelsverhouding was geweest, dan had men ook geweten waar 



men aan toe was. U moet mij goed begrijpen. Er werden wel be- 
velen gegeven, maar die werden geregeld niet uitgevoerd. Daar legde 
men zich bij neer en dat schepte ook al een heel vreemde toestand. 
Dit beviel ons, als marechaussee-officieren en als marechaussee- 
divisie, maar heel slecht. Want de troepen, die in het kamp aanwezig 
waren, waren al geruime tijd, ik schat enkele weken, of misschien 
nog eerder, van Haverfordwest overgebracht en het moreel van de 
troepen was er ook niet op vooruitgegaan. 

46678. De Voorzitter: Waren dat bevelen, die door generaal 
Noothoven van Goor of door overste Sicherer werden gegrven aan 
zijn eigen troepen of aan de marechaussee? 

A. Dat waren bevelen, die zowel door de generaal als door 
overste Siclzercr aan de marechaussee en ook aan de eigen troepen 
werden gegeven. 

46679. De Voorzitter: Maar u zegt, dat die bevelen niet werden 
opgevolgd. Ik kan me moeilijk indenken, dat de marechaussee .... . . 

A. Dat gaf juist de strubbelingen. Die bevelen werden wel opge- 
volgd door de marechaussee, maar niet door de anderen. Er was b.v. 
'smorgens om zes uur appel en daar stonden dan opperwacht- 
meesters, wachtmeesters en marechaussees, en zo nu en dan kwam 
eens wat aandruppelen van de andere troepen. En daar gebeurde 
niets aan. Dat gaf dan de moeilijkheden, wanneer er b.v. mnrechaiis- 
see-officieren en -onderofficieren belast waren niet de dagdiensten af 
de weekdiensten. Dit vindt u allemaal hier in de rapporten. Er staat 
b.v. ook in, dat men 's morgens om tien uur een gestrafte in zijn tent 
vond liggen, gewoon in pyama, die nog niet eens was opgestaan. 
En als daar rapport van gemaakt werd, gebeurde er niets. Men lachte 
er om. Ik hoop, dat u de stemming aanvoelt. Het waren zeer abnor- 
male verhoudingen, die ons zeer rauw op het lijf vielen. Er waren bij 
de andere troepen ook goede officieren, Mijnheer de Voorritter, zr 
waren niet allemaal zo. Deze officieren trachtten daar orde te schep- 
pen en een geregelde gang van zaken te krijgen, maar ze vondcu 
geen steun. 

46680. De Voorzitter: Dus de leiding was, naar uw oordeel, in 
verzuim'? 

A. Jawel. 

46681. De Voorzitîer: En wat verstaat u onder leiding, zowel de 
generaal als overste Sicherer, of één van beiden? 

A. In  elk geval vond de commandant van de divisie niarcchaussre 
geen gehoor bij generaal Noothoven van Goor. 

46682. De Voorzitter: De heer den Beer Poortugael had dus 
klachten over het niet opvolgen van de bevelen door de troepen van 
overste Sicherer of had hij ook nog andere . ... .. 

A. Ja, overste Sicherer had ons ook onder zijn bevelen. 

46683. D e  Voorzitter: Maar waarop hadden de klachten van de 
heer derr Beer Poortugael dan precies betrekking? 

A. Die klachten hadden dan in de eerste plaats betrekking op de 
geschade verhouding, waarbij wij gewoon werden ,,opgemixtv met 
de overige troepen, en ten tweede op de weinige tucht, die er heerste 
in het kamp. 

46684. De Voorzitter: Dus naar uw oordeel zou alleen Ge Kroon 
de bevoegdheid hebben gehad om een bevelsverhoi~ding te schepper., 
zoals die in het kamp bestond? 

A. Inderdaad. althans naar mijn mening was de aanwezige Neder- 
landse autoriteit liiet bevoegd om zonder meer een andere verhou- 
ding te scheppen op dat ogenblik. 

46685. De Voorzitter: En is deze quaestie nog op de een of 
andere wijze opgelost? 

A. Het is feitelijk nooit opgelost. Het is in die zin opgelost, dat 
langzamerhand de gehele divisie is onttrokken aan de bevelsbevoegd- 
heid van de toenmalige majoor den Beer Poortu,~ael. Eigenlijk ging 
dit ongemerkt, nu eens tien mensen er af, dan weer ezns vijf en twin- 
tig mensen er af. en eindelijk bleef er alleen een stafje over, waar hij 
zelf inzat, maar hij had niets meer. 

46686. De Voorzitter: Is dat door een bevoegde autoriteit ge- 
beurd of niet? 

A. Dat gebeurde allemaal door de inspecteur der Nederlandse 
troepcn. 

46687. De Voorzitter: Met of zonder machtiging van de Minister? 

A. D<it kan ik u niet zeggen. Ik kan u alleeti zeggen, dat, toen de 
heer clen Beer Poortzlgael het n:et eens kon woiden met de inspec- 
teur van de Nedeilandse troepen, hij z ~ c h  gewend heeft tot de 
Mirlister en dat de Minister - toen Minister Dilx l zo~r~i  - gewonnen 
werd voor zijn standpunt en tuegegeven heeft, terw~jl hij ook een 
order heeft uitgegeva. 

46688. De Voorzitter: Kunt u dat standpunt ook formuleren? 

A. Ja, dat kan ik zeker formule re!^, Mijnheer de Voorzitter, want 
ik heb hier een afschrift van die order. Niisscllien mag ik u cl ie  geven? 
Daar staat heel duidelijk in, dat met betrekking tot het personeel 
der Koninklijke Marechaussee het volgende werd besloten. Op de 
eerste plaats, dat de n~arechaussee afzonderlijk zal wordei1 gelegerd 
- dus dat is het beginsel, wat ik u net zei - en bewapend zal wor- 
den met lichte vecht- of pantserwagens en brengun-carriers, bewa- 
pend met motoren met zijspan en tommyguns, en dan zich zal voor- 
bereiden oin zich gereed te maken voor een modern politiekorps, 
ten einde bij terugkeer in Nederland als zodanig diensten te kuni?eii 
bewijzen als mobiel politiekorps. Het is een zeer precies gegeven 
order van de Minister. Toen de inspecteur van de Nederlandse trae- 
pen deze order kreeg, is hij op zijn brurt naar de Minister gegaaii 
en heeft gezegd: ,,Dit is wel wat bar, ik houd niels over in het kamp. 
D r  enige troepen, waar ik nog wat aan heb, worden me ilu ook nog 
afgenomen." U moet nanclijk weten - nu kom ik weer irrug op 
wat ik in het begin heb gezegd -, dat wij in het begin krijgsge- 
vangenen waren, en door toedoen van majoor den Beer Poortugnel 
is toen bewerkt kunnen worden, dat die Engelse schildwachten wer- 
den ingetrokken, inaar de Engelsen wilden toch die Nederlandse 
troepen niet zonder bewaking laten. Zij hadden ook geen vïijheid 
van beweging en moesten in het kamp blijven. De marechaiissee werd 
toen belast met de bewaking van het kamp, aan de erie kant was dat 
natuurlijk een zeer ongunstige figuur; als je moet leven met anderen 
in een tentje daarnaast, en je bent ook belast met het toezicht. ilan 
geeft dat allen~aal haken en ogen. dat voelt LI wel, en de onaange- 

-n van naamheden waren niet van de lucht. Ook alweer door toedo, 
majoor dëiz Beer Poort~rgael is toen bij de Engelsen bewerkstelligd, 
dat ten minste die marecilaussee, die belast zou zijn met het toezicht 
in het kamp, afzonderlijk gelegerd werd buiten het kamp. Dat was 
al een heel grote vooruitgang, terwijl een ander deel, de jongste 
marechaussee, werd verzameld in een compagnie, de z.g. compagnie 
mobiele marechaussee, een infanteriecompagnie, en die compagriie 
werd met nog enkele andere officieren van de marechaussee belast 
met de bewaking van de kust. U voelt wel, het had niet veel te be- 
tekenen; we hadden geen van allen meer dan een geweer met vijf 
patronen. Dat was niet ter verdediging van de kust, maar diende 
meer als waarschuwing. Een kustwacht zou mcn het kunnen noemen. 

46689. De Voorzitter: De Minister is toch later van Jat stand- 
punt teruggekomen? 

A. Hij is daar later van teruggekomen, nadat generaal Noot-  
hoven van Goor bij de Minister is geweest. 

46690. De Voorzitter: Ik heb hier een st~ik,  wsarin staat, dat op 
20 Juni 1940 de divisiecommandant een bespreking heeft gehad met 
de Minister van Defensie, en volgens dit stuk heeft de heer Dijxhoorii 
ingestemd met de gedane voorstellen. 

A. Zijn dat deze voorstellen? 

De Voorziger: Ja, dat zijn deze voorstel!en. En later bleek, dal 
generaal Noozhoi~cn i-arz Goor daar bezwaren tegen had? 

A. Jawel. Wij beriep zich altijd op de Engelsen. Of dit nu juist 
is of niet juist is, weet ik niet. Ik kreeg toen alleen de indruk, dat 
door al die regelingen en bepalingen de gang van zaken bij de 
Nederlandse troepen niet werd bevorderd. 

46691. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen omtrent een be- 
spreking, welke u gehad hebt met generaal de Jonge van Ellerrzeet? 



A. Ja, dat kan inderdaad. Op een goed og-nblik - we mochten 
met verlof om beurten, ongeveer drie of vier dagen, we mochten dan 
naar Londen toe, en moesten ons dan eerst gaan melden bij de Mili- 
taire Missie, bij generaal vali Oorschot, en dat heb ik ook gedaan -- 

ben ik van daar, omdat ik in Londen de weg niet wist en er niemand 
had, naar generaal-majoor de Jonge van Ellernket gegaan, die e:n 
goede vriend van mij was en nog is. 

46692. De Voorzitter: Welke functie had de generaal? 

A. Die was adj~idant van H.M. de Koningin. 

46693. De Voorzitter: En had die enige bevoegdheid in dit op- 
zicht? 

A. Hij had geen bevoegdheden over de Nederlandse troepen. Wij 
was adjudant van de Koningin. Daar ben ik dus aangekomen als 
particulier. Hij zei tegen mij: ,,lk bcn blij je te zien, hoe gaat het, waar 
zit je en wat doe je'?" Toen kwam ik natuurlijk met mijn hele verhaal. 
En daar was niet alleen rle Joizge vnn Ellenleet, inaar ook generaal 
Phafj, en daar was majoor SchneiiEer, reserve-majoor van de Grena- 
diers, en eveneens de toenmalige kapitein van Lawick van Pabst, als 
ordonnance-officier, en de heer van ' t  Sant. Zij woonden alleinaal 
in Londen in een huis op Eaton Square, 82, meen ik, waar ook Hare 
Majesteit verbleef. Ik heb al onze-~ederwáardi~heden verteld. Over 
ons verblijf in Brabant, onze tocht door Frankrijk, aankomst in het 
kamp, hoe het daar aliernaal gegaan was, en dat vond men allemaal 
heel erg. Men heeft daar toen o.a. gezegd: ,.Wat wou jij dan eigen- 
lijk?" Daarop antwoordde ik: ,;Ik wou graag, dat de plannen van 
majoor den Beer Poortugacl voortgang vinden. Dan zouden we aan 
onze taak kunnen voldoen, die ons is opgedragen." Verder schijnt er 
niet over gesproken te zijn, totdat mij enige dagen later werd verzocht 
o.m terug te komen naar Londen. Toen ik daar weer kwam, bleek, dat 
generaal de Jonge var1 Ellerneet er met de Prins over gesproken had. 
Misschien ook met andere personen, maar dat kan ik u niet zeker 
zeggen. Het hele gezelschap, Prins Berrikard incluis, had toen besloten 
om de Minister er toe te bewegen, aan de marechausser, die daar zat, 
althans een opdracht te geven zoals u vindt in die order van de 
Minister, want ze stonden achter zijn plannen. 

46694. De Voorzitter: Dus de Minister heeft deze beslissing ge- 
nomen in de eerste plaats om het personeel der Koninklijke Mare- 
chaussee uit het verband van de troepen te Porthcawl te lichten en 
elders onder te brengen; de politietroepen bleven in Porthcawl. T tn  
tweede, het detachement Koninklijke Marechaussee werd gemotoïi- 
seerd en uitgerust met lichte vecht- of pantserwagens of bren-carriers, 
bewapende motoren met zijspan en tommyguns. Dit kan dus aan- 
gemerkt worden als het oorspronkelijke standpunt van de Minister? 

A. Ja. 

46695. De Voorzitter: Daaruit blijkt dus, dat er een scheiding 
kwam tussen de Koninklijke Marechaussee en de politietroepen? 

A. Ja. 

46696. De Voorzitter: Was dat naar uw oordeel juist? 

A. Dat was in zoverre juist, dat de scheiding vóór de oorlog ook 
bestond. In Neder.land werd de legerpolitiedienst gedaan door de 
politietroepen en de burgirpolitiedivrist door de marechaussee. Dlt 
was dus wel juist. Plen wilde natuurlijk bij die troepen een militair 
politie-orgaan houden. Dat men daarvoor deze politietroepen be- 
stemde, acht ik wel juist. 

46697. De Voorzitter: In de tweede plaats kan hieruit wordcn 
geconcludeerd, dat de Koninklijke Marechaussee werd gemotorisezrd. 

A. Ja. 

46698. De Voorzitter: Welke betekenis had dat ten opzichte van 
de taak, waarvoor de inarechaiissee dan bestemd was? 

A. Het doel was dus om de marechaussee geschikt te maken voor 
de terugkeer naar Nederland, zodat de Nederlandse Regering op dat 
ogenblik zou kunnen beschikken oyer een mobiel politie-orgaan, om- 
dat men toen nog vermoedde - men wist niet hoe lang de oorlog 
nog zou duren, het had één jaar, twee jaar of nog langer kunnen zijn 
-, dat er heel wat op te knappen zou zijn. hlen wenste dan over een 
n~obiel politie-orgaan, dat men vóór de oorlog eigenlijk niet kende in 
Nederland, te beschikken. 

46699. De Voorzitter: Dat betekende, dat - men kon natuurlijk 
niet alles voorzien - de marechaussee in Engeland een hele tijd niet 
veel te doen zou hebben. 

A. Neen, Mijnheer de Voorzitter. Nu moet ik u tegenspreken, 
want er staat ook uitdrukkelijk in dat zelfde stuk: ,,Uiteraard komt 
het gemotoriseerde detachement Koninklijke Marechaussee, nadat het 
zal zijn geoefend met het nieuwe materieel, voor diensten in Engeland 
ter beschikking." Dus met andere woorden, voor de vliegveldver- 
dediging, zoals wij dat later ook hebben gedaan. Alleen waren wij 
dan niet meer direct in legerverband geweest, maar indirect en onder 
eigen commando. Voor een juist begrip moet ik hier misschien nog 
bij opmerken, dat de mentaliteit van de marechaussee nu eenmaal 
anders is dan bij de rest van het leger; ik bedoel, dat er meer een 
band is, en men heeft over het algemeen over verschillende zaken 
andere opvattingen. Ik bedoel, dat er geen quaestie van was - en 
zeker niet vóór de oorlog -, dat de marechaussee niet betrouwbaar 
zou zijn of dat men een opdracht gaf, die niet zou worden uitgevoerd. 
En dat kwam bij die troepen in Engeland nogal eens voor. Daardoor 
boterde het ook niet tussen de marechaussee en de rest van clie 
troepen. Het waren ook niet de beste troepen, die daar waren aange- 
komen, dat begrijpt u wel. Het waren eigenlijk allemaal oudere lich- 
tingen, uit de Peel, veelal treinsoldaten. 

46700. De Voorzitter: Het besluit van de Minister is niet uit- 
gevoerd? 

A. Het is niet uitgevoerd, Mijnheer de Voorzitter, doordat 
generaal Noothoven vnn Goor ook naar de Minister is gegaan en dit 
ongedaan heeft weten te maken. Dat heeft hij gedaan - dit is eigen- 
lijk iets, dat ik gehoord heb en waarvoor ik voor de zekerheid niet 
kan instaan -, dat zou in overleg zijn gebeurd daarna met gene- 
raal Cory, die belast was met het toezicht op alle vreemde troepen 
in Engeland. We hebben inspectie gehad en alle Nederlandse troepen 
stonden aangetreden in het kamp van Porthcawl. De generaal in- 
specteerde de troepen. Hij zag toen ook de marechaussee staan, ze 
hadden de blauwe uniform nog aan, en de rest van het Nederlandse 
leger stond òf in het khaki òf nog gedeeltelijk in de oude Nederlandse 
uniformen. Ik herinner me, dat de generaal, vóór hij wegging, gezegd 
zou hebben tegen generaal Noothoven van Goor, dat de mare- 
chaussees door hun geuniformeerdheid - buiten hun schuld dus - 
en door hun organiek verband een betere indruk hadden gemaakt dan 
de rest. ,,This is a fine body of men, I want that body of men." 
En daar, dacht ik, heeft toen generaal Noothoven van Goor ook 
gebruik van gemaakt, want wanneer hij die tweehonderd mare- 
chaussees ging missen, was dat een aanmerkelijke klap in zijn effec- 
tieve sterkte. Het was op dat ogenblik eigenlijk de kern van zijn troep. 
Ik kan dus best begrijpen: dat de generaal als zodanig er niet veel 
voor voelde om ons af te geven. 

46701. De Voorzitter: Is er nog een onderhoud geweest tussen 
generaal Noothoven van Goor, majoor den Beer Poorfugael en u? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter. Dat heb ik hier. 

46702. De Voorzitter: Kunt u misschien in het kort weergeven 
wat daar besproken is? 

A. Dat was eigenlijk zo, Mijnheer de Voorzitter: Toen ik de tweede 
keer uit Londen terugkwam, nadat generaal rle Jonge van Ellerneet 
mij dus gevraagd had nog eens bij hem te komen, moest ik de 
volgende dag bij generaal Noothoven van Goor komen, die mij ver- 
weet, dat ik naar Londen was gegaan en zijn plannen in de war had 
gestuurd. Ik heb toen gezegd, dat ik hem niet begreep en dat ik 
zijn plannen helemaal niet in de war wilde sturen, maar dat ik alleen 
bvas ontboden om antwoord te geven op vragen, die mij werden ge- 
steld. en mijn mening te kennen geven. Dat heeft generaal Noothoven 
van Goor mij zeer kwalijk genomen. Maar later heeft hij toch die 
woorden weer ingetrokken. U kunt dit ook in dit stuk vinden; ik heb 
het nu weer bij mijn papieren gevonden. Ik heb het blijkbaar inder- 
tijd belangrijk genoeg gevonden om het op papier te zetten. 

46703. De Voorzitter: Maar dit heeft betrekking op een onder- 
houd op 26 Juni, dus dat was vóór de oorspronkelijke beslissing van 
de Minister. Maar na de beslissing van de Minister hebt u op 1 Augus- 
tus het onderhoud gehad, waarop ik zoëven doelde. Ik heb hier een 
notitie, waarin staat: 

,,Onderhoud op 31 Juli met Luit.Kol. Jones, die mij (d.i. dan 
de heer den Beer Poortugael) mededeelde, dat hij over de diensten 
van alle marechaussees beneden 38 jaar wilde beschikken als 



infanteristen. Ze zouden dan gecamoufleerd worden als soldaten, 
zoodat de vijand dan niet kon weten, dat het eigenlijk marechaus- 
sees waren. Ik kreeg den indruk, dat overste Jones dit als de 
meening van War Office verkondigde. Den volgenden dag, 
1 Augustus, sprak ik hierover met den generaal Noothoverz van 
Goor, in tegenwoordigheid van kapt. Kist." 

A. Is dit niet hetzelfde? 

De Voorzitter: Deze notitie is van 1 Augustus en de andere is 
van 26 Juni: de eerste is dus van na de beslissing van de Minister. 

A. Dat herinner ik mij niet meer, Mijnheer de Voorzitter. We 
hebben zoveel besproken daar op die kamer, ik zou er niet meer 
precies op kunnen antwoorden. Ik dacht, dat het hierom ging, dat 
dit het betreffende stuk was. 

46704. De Voorzitter: Hier staat ook in, dat generaal Noothoveil 
vati Goor van de marechaussee een compagnie infanterie maakte. De 
generaal zei, dat van een tankbataljon toch geen sprake kon zijn, 
vanwege de grote nasleep en het vele benodigde technische personeel. 
C kunt misschien wel een beschouwing over dat vraagstuk houden. 

A. Ja. Op een goed ogenblik, de datum weet ik niet meer, kwam 
de Minister van Oorlog, generaal Dijxhoorn, in het kamp te Porth- 
cawl en deze heeft een uiteenzetting gegeven voor alle officieren van 
wat hij meende, dat nu eigenlijk gedaan moest worden. Hij had het 
plan, dat er Nederlandse troepen zouden worden geformeerd uit 
vrijwilligers uit Amerika, Canada en Zuid-Afrika, en men dacht ook 
over het oproepen van dienstplichtigen in Engeland, Canada, Zuid- 
Afrika om een volledige brigade infanterie, dus 3 bataljons en een 
tankbataljon, te formeren. Dit was dus een idee van de Minister van 
Oorlog. 

46705. De  Voorzitter: Daar was u het niet mee eens waar- 
schijnlijk? 

A. Ik heb daar eigenlijk ge-n mening over gehad. Dat ging mij 
eigenlijk helemaal niet aan, dus heb ik er niet over gesproken. Ik hzb 
me er alleen over verwonderd, waar al die mensen vandaan moesten 
komen. Want een brigade infanterie en een tankbataljon is nogal 
wat. Ik wist helemaal niet wie men kon oproepen en zou oproepen 
en wie niet; ik heb dat  dus inaar belangstellend aangehoord. Waar ik 
het helemaal niet mee eens was, dat was, dat deze nlarechaussees als 
gewoon soldaat zouden worden gebruikt. Daar achtte ik hen ver1 
te kostbaar voor. Maar het is op die vergadering niet ter sprake Se- 
komen, Mijnheer de Voorzitter! Daar hebben wel heren van andere 
wapens, die meenden daar wel over te kunnen oordelen, het woord 
gevoerd. 

46706. De Voorzitter: In ieder geval is het besluit van de Mi- 
nister, waarover we hebben gesproken, niet uitgevoerd? 

A. Neen, dat is niet uitgevoerd. 

46707. De Voorzitter: En wat is daarvoor in de plaats gekomen? 

A. Daarvoor is in de plaats gekomen, zoals ik u zeide, dat er uit 
de  jongste nlarechaussees en het jongste kader, ik meen beneden 
de 36 jaar, ern compagnie mobiele marechaussee werd geformeerd, 
welke in feite een compagnie infanterie was en een politie-afdeling. 
Dat  waren de oudere onderofficieren en dan waren er nog heel oude 
onderofficieren; er waren mensen bij, tegen hun pensioen aan, van 
ongeveer 55 jaar. Deze mensen waren toen bestemd voor admini- 
stratieve betrekkingen en werden naar Londen afgevoerd en hebben 
daar functies gekregen op  het Departement, als kamerbewaarder, 
bode e.d. 

46708. De Voorzitter: Dus er waren op dat ogenblik drie cate- 
gorieën: de mobiele marechaussee, de politie-afdeling en dan de ad- 
ministratieve groep. Wat is er met de mobiele marechaussee gebeurd? 
Is die altijd in het verband van de Irene-Brigade gebleven? 

A. De Irene-Brigade bestond toen nog niet; het was toen Legioen 
Nederland. Die mobiele compagnie is ongeveer in Augustus tot stand 
gekomen en is eerst gebruikt voor de kustverdediging bij Porthcawl. 

46709. De  Voorzitter: Wie was daar de commandant van? 

A. De toenmalige kapitein Suylrrl. Eind September, begin Octobx 
zijn alle Nederlandse troepen verplaatst van Porthcawl naar Con- 

gleton, dat was een plaatsje ongeveer midden tussen Manchester eii 
Birmingham. Daar kwamen dus die andere Nederlandse troepen aan, 
die in een bataljon waren verenigd, plus die mobiele compagnie, 
plus die politiemarechaussee, dat ging allemaal naar Congleton. Toen 
ben ik drie of vier dagen vóór Kerstmis geroepen bij generaal Noot- 
hoven van Goor met majoor den Beer Poortugael, die zijn hoofd- 
kwartier toen had in Knutsford, dat weer 20 km N.W. lag. En toen 
deelde de generaal mij het plan om mij te belasten met het commando 
van een eskadron pantserwagens mede. 

46710. De Voorzitter: Bestaande uit marechaussee of ook uit 
anderen'? 

A. Dat zou bestaan uit uitsluitend marechaussee en hij wenste 
daarvoor te bestemmen de mobiele compagnie marechaussee. Ik heb 
de generaal gevraagd waarom ik daarvoor werd aangewezen, want 
dat ik zeer weinig motorminded was, en ook niets wist van de tactiek 
en het werken van een eskadron pantserwagens. Maar de generaal 
zou en moest mij daarvoor hebben. Ik heb daarop gezegd: Nu, als u 
mij aanwijst, dan ben ik soldaat genoeg om de functie te aanvaarden, 
maar waarom neemt u nu net mij, want u hebt hier toch een kapi- 
tein van de rijdende artillerie, die al mei pantserwagens gewerkt 
heeft, en u hebt hier ook nog een luitenant van de rijdende artillerie, 
dus waarom kiest u mij? Toen was het antwoord van de generaal: 
Ja, er moet eens een beetje tucht in die onderdelen komen en baar 
vind ik jou nu de aangewezen persoon voor. Ik heb het toen aan- 
vaard; alles moest opnieuw worden opgezet en inderdaad hebben we 
in de eerste of tweede week van Januari veertien pantserwagentjes ge- 
kregen. Nu moet u niet denken aan de pantserwagens die u tegen- 
woordig ziet, dat waren maar kleine Humber-wagentjes, dat wil 
zeggen een nlotor met een stalen bak er op. 

46711. De Voorzitter: Bleef u daarmee in het verband van de 
Irene-Brigade? 

A. Neen, ik heb generaal Noothoven van Goor gevraagd of ik 
dan toch wel, als hij dat van mij eiste, enige voorwaarden mocht 
stellen. Dat  heeft de generaal goedgevonden. Die voorwaarde was, 
dat ik rechtstreeks onder hem zou ressorteren en dat het eskadron 
uitsluitend uit marechaussees zou bestaan en, voor zover1 nodig, 
anderen, die ik zelf zou mogen uitzoeken. Want ik voelde heel goed, 
dat ik daar geen mensen genoeg voor had. De  sterkte was veel te 
klein voor een mobiele compagnie. Daar kon ik geen eskadron mee 
formeren. Om nu te voorkomen, dat ik mensen kreeg, die ik liever 
niet zou hebben, heb ik dus gevraagd of ik mijn mensen zelf mocht 
uitzoeken en dat is mij toegestaan. Ik heb dat ook gedaan. Maar 
later is dat helemaal verwaterd -- het is allemaal zo vervelend om te 
vertellen -, toen liep het met die andere onderdelen weer een beetje 
mis. Het was een beetje afgeroomd, ze moesten er dus ook weer 
betere krachten bij hebben. Toen ging men weer verdelen. Ik kreeg 
weer mindere terug en zij kregen weer betere mensen van mij. Het 
is ten slotte niet zo uitgevallen als de bedoeling was. 

Tot Mei 1941 was het Nederlandse legioen gelegerd in Congleton. 
Daar kon ik niet bij. Daar was geen plaats voor mij. Ik ben toen 
gezonden naar Ranton Abby, waar vroeger al de mobiele compagnie 
was. Het was een oude abby bij Stafford in de buurt. Terwijl wij 
drie dagen op manoeuvre waren, is die abby afgebrand. Toen moesten 
wij een ander onderkomen hebben. We zijn toen gegaan naar een 
plaatsje, genaamd Bidulph. Van daar hebben we een beetje rondge- 
zworven totdat het Nederlandse kamp in Wolverhampton klaar was? 
het echte Nederlandse kamp, dat daar gebouwd is, zoals u weet, en 
daar was ook ruimte voor ons. Toen wilden de Engelse autoriteiten, 
gelet op de woonruimte voor troepen, beschikbaar in Engeland, alle 
Nederlandse troepen in dat kamp hebben. Wij kwamen toen ook in 
dat kamp. Automatisch ben ik toen eigenlijk onder de brigade. 
commandant gekomen. Ik had daar verder geen bezwaren tegen. 

46712. De Voorzitter: Hoe groot was de sterkte van uw mobiele 
marechaussee? 

A. Ik denk een honderd vijftig man. Misschien kan ik wel ezns 
opzoeken hoeveel het er precies waren. 

46713. De Voorzitter: En wat deed dat onderdeel? Oefenen? 

A. Wij oefenden, want wij moesten allen~aal opnieuw beginnen. 
We moesten eerst chauffeurs opleiden, brengun-schutters opleiden, 
de tactiek van zo'n eskadron leren. Tevens waren wij belast met de 
bewaking van vliegvelden rond Wolverhampton en rond Bidulph. De 
bedoeling was - men was toen erg bang voor parachutisten -, dat, 



als er parachutisten zoudzn landen, wij er heen zouden gaan c11 

trachten die parachutisten te verdrijven of halverwege dood te schie- 
ten. Dat  was dus de  eigenlijke taak. 

46714. D e  Voorzitter: Is dit onderdeel in stand gebleven? 

A. Ja, dit onderdeel is in stand gebleven. 

4671 5. D e  Voorzitter: Hoelang? 

A. Het is na allerlei hervormingen tot stand gebleven tot de op- 
heffing van de Irene-Brigade in 1946. Maar het is telkens gereorga- 
niseerd. We hebben later ander materieel gekregen. 

46716. D e  Voorzitter: U is commandant gebleven tot Januari 1942? 

A. Tot Januari 1942. 

3671 7. De Voorzitter: E n  wie is u opgevolgd in deze functie? 

A. Ik meen, dat  dit aanvankelijk is geweest ritmeester jhr. Beelaert~ 
vci,z Bloi,lui? tk- :- majoor bij de  cavalerie. 

46718. D e  Voorzitter: Is u ook bekend, wat er met de politie- 
afdeling is gebeurd? Is die binnen het kader van het Nederlandse 
Legioen gebleven'! 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

46719. D e  Voorzitter: Met een aparte commandant? 

A. Met een apsrte commandant. Aanvankelijk was dit kapitein 
van &r Kroorl. later is dit geworden luitenant, de latere kapitein, 
P~ters.  

46720. D e  Voorzitter: En waar is het detachement vandaan ge- 
komen, dat later belast is met de bewaking van Maidenhead? 

A. Dat  is ook getrokken uit de Prinses lrene-Brigade en uit de 
politie-afdeling. O p  een ogenblik moest er een detachement Maiden- 
head worden geformeerd. Dit hield ook weer verband met een be- 
richtje van de kiinister; deze had in zijn hoofd, dat  het politiekorps 
belast zou worden met de bewaking van d e  Regeringsgebouwen, die 
men aanvankelijk ook geplanned had in de nabijheid van Worcester, 
ergens in de  bu~i r t  waar ook het oefenterrein voor ons zou zijn, en 
ook belast met het waken voor de veiligheid van Hare Majesteit. 
Daar  is nooit iets van gekomen. In de eerste plaats zijn die Regerings- 
gebouwen nooit verpIaatst geweest naar Worcester; zij zijn altijd in 
Londen gebleven. I n  de tweede plaats wenste Hare Majesteit gern 
bewaking te hebben. Totdat op een goed ogenblik bommen begonnen 
te vallen en men weer vrees had voor parachutisten e. a. Toen heeft 
de Engelse Regering - als ik het goed gehoord heb -- de eis gesteld, 
dat er een detachement bewaking zou komcn. Toen was men ook al 
verder gevorderd inet de Prinses Irene-Brigade. Men zat ook vreselijic 
met de handen in het haar, want dit betekende weer een aderlating 
voor de  Prinses Irene-Brigade van veertig man, meen ik. Toen zijn 
die mensen uit niarechausseepersoneel getrokken, van de politie- 
afdeling en het eskadron pantserwagens. 

36721. D e  Voorzitter: Om nog even terug te koinen op uw verblijf 
in Porthcawl; er 1s op een bepaald tijdstip gelegenheid geweest om 
zich op te geven voor de luchtvaart in Nederlandsch-Tridie. Hoe he-it 
d i  marechaussee daarop gereageerd? 

A. Er waren enkele liefhebbers voor. maar niet veel, als ik mij 
goed herinner. Ik geloof zelfs. dat er een paar ook gegaan zijn. 

46722. D e  Voorzitter: Wij hebben namelijk een brief van de in- 
specte~ir van de Nederlandse troepen aan de Minister van Defensie 
van 26 Augustus 1940, waarin staat: 

,,Bij de colnpagnle mobiele marechaussee had de  opgave voor 
de Luchtvaart in Nederlandsch-Indië het karakter van een protest 
tegen de inlijving bij het Legioen. In overleg met den Comman- 
dant der Nederlandsche troepen te Dan-Y-Craig en met den Com- 
mandant der Koninklijke iMarechaussee den majoor derz Beer 
Poorticgael, hebben wij deze opgave voor!oopig achtergehouden. 
Het moge u echter voldoende zijn, dat nagenoeg de geheele nio- 
biele marechaussee zich genegen heeft verklaard". 

Is LI daarvan iets bekend? 

A. Voor zover ik mij herinner, waren er enkele mensen, die zich 
daarvoor opgaven. Er  zijn er ook een paar gegaan, als ik mij niet 
vergis. Over het algemeen kan ik u wel dit zeggen, Mijnheer Oe 
Voorzitter: Men was niet erg ,,keenw o m  buiten het verband van de  
inarechaussee te dienen. E r  waren natuurlijk honderd en één opgaven, 
er moesten mensen zijn voor de  luchtvaart, er moesten mensen zijn, 
lliter, o m  op de schepen te dienen als kanonniers, er moesten mensen 
zijn die parachutisten werden, en e r  moesten mensen zijn die com- 
mando's zouden worden. We hadden ook honderd en één aanvragen 
voor specialisten. Er  waren ook altijd enkele mensen, die dat  wel 
wilden, waarvan er verschillende later con~niaildo's zijn geworden of 
parachutist. Voor de geheime dienst hebben zich mensen opgegeven. 
Het  protest als zodanig kan ik mij niet herinneren. 

46723. D e  Voorzitter: Is  de heer den Beer Poortugael nog een 
tijdlang kampcommandant geweest in Dan-Y-Craig? 

A. Ja. 

46724. D e  Voorzitter: Was hij de opvolger van overste Sicherer? 

A. Ja, hij was, meen ik, de  opvolger van overste Sicherer. 

46725. D e  Voorzitter: En wie is zijn opvolger geweest'? 

A. Ik denk de toenmalige majoor Sas. Ik vermoed, dat  deze zijn 
opvolger is geweest. 

46726. De Voorzitter: Het feit, dat de marechaussee als eenheid 
is opgelleven, in het begin van 1941, heeft ook weer gevolgen gehad 
ten opzichte van de positie van de commandant van de divisie; die is, 
liieen ik, ontheven van zijn comrnarido. 

A. Ja, dat commando is eigenlijk doodgebloed. Ik weet niet of hij 
teti slotte een brief van de Minister heeft gekregen, dat hij ontheven 
was, dat  kan ik u niet zeggen. Maar ik herinner mij nog heel goed, 
dat ik aan hem was toegevoegd door de commandant. Daarom weet 
ik misschien van verschillende dingen meer af dan iemand anders. 
We zaten in Congleton ten slotte met zijn tweeën o p  een bureau 
met een paar schrijvers en hadden niets meer te doen, want alle 
troepen waren ons ontnomen. 

46727. D e  Voorzitter: Het feit dus, dat  u het commando kreeg 
over d e  mobiele marechaussee, betekende, dat  u weer een werkkring 
kreeg. 

A. Ik had wel een werkkring, want ik was officier-commissaris 
en ik was belast met de vóóropleidingen. Ik had dus wel een dag- 
taak, maar het was toch niet veel bijzonders. Het  was in zoverre 
wel een veel meer omvattende dagtaak en prettiger ook. 

46728. D e  Voorzitter: Maar had deze hele ontwikkeling niet uw 
sympathie? 

A. Neen. 

46729. D e  Voorzitter: E n  waarschijnlijk ook niet die v i n  de ge- 
kiele marechaussee? Ei1 in dit opzicht is u het dus niet eens met het 
beleid der Regering ten aanzien van de marechaussee? 

A. Althans heeft de Regering, naar mijn mening? niet de  beste 
weg gekozen. Ik meen altijd nog, dat men van de marechaussee vccl 
meer profijt had kunnen trekken. Als u ziet in  wat voor ongelukkige 
baantjes al die marechaussees terecht zijn gekomen, als u ziet wat ik 
zelf voor ongelukkige baantjes heb gehad, dan zeg ik: had men van 
al die mensen niet meer profijt kunnen trekken? 

46730. D e  Vosrzitter: Het is natuurlijk de vraag of de Regerinj 
op andere wijze kon voorzien in de vervulling van de betrekkingen, 
die ten slotte door de marechaussee zijn vervuld. 

A. Dat  kan ik u niet zeggen. I n  ieder geval meen ik, dat  men 
toch altijd wijs doet om de inensen met de  vakkennis te brengen op 
plaatsen, waar ze horen, en niet een officier van de infanterie te be- 
lasten met politie-aangelegenheden en een officier van de marechaus- 
see met infanterie-aangelegenheden. Ik kan mij niet begrijpen, dat  
zulks voor het land het meeste rendeinent geeft. Verder ken ik de 
overwegingen van de Regering niet, Mijnheer de  Voorzitter. 



46731. De Voorzitter: Bent u tot Januari 1943 bij de mobiele 
marechaussee gebleven? Wat hebt u daarna gedaan'! 

A. Toen ben ik geplaatst op het Bureau Inlichtingen. Dat maakte 
deel uit van het Departement van Binnenlandse Zaken. Daarvan was 
het hoofd de toenmalige majoor Olijiers. Het was een bureau, dat 
zich bezighield met het verzamelen van inlichtingen uit Nederland. 
Men legde daar een kaartsysteem aan van alles, wat wetenswaardig 
was, met de bedoeling, wanneer een Regrringsinstantie in Enge- 
land iets wilde weten, dat men kon vragen b.v.: ,,Ik wil iets weten 
over het aantal N.S.B.-ers of over de werking van een bepaald 
bureau in Nederland." Wij hadden dan maar een lade open te trekken 
en te zeggen: ,,Hier hebt u het." Dat was de bedoeling. 

46732. De Voorzitter: Hoe lang bent u bij die inlichtingendienst 
gebleven? 

A. Ik ben daar geweest van Januari tot Augustu~ ongsveer, dus 
plus minus een halfjaar. Vervolgens ben ik geplaatst op het Depar- 
tement van Justitie. 

46733. De Voorzitter: In welke functie? 

A. Toen ging langzamerhand de Minister van Justitie toch enige 
belangstelling krijgen voor de marechaussee. Hij zal gedacht hebben: 
.,Nu kan het ogenblik toch wel eens naderen, dat we teruggaan, en 
dan zit ik eigenlijk, ik heb niets." Toen had mei1 de idee, dat er toch 
wel eens iemand moest komen, die zich ging voorbereiden op politie- 
gebied. 

Het zou mij niet verwonderen, als dat ook  wam naar aanleiding 
vaii de mensen die overkwamen, Engelandvaarders. Daar warm 
enkele politiemannen bij, die met berichten en gegevens kwamen 
Het zou me niet verwonderen, als die daartoe de stoot hebben ge- 
geven. Toen werd ik geplaatst op dat bureau met de bedoeling om 
inee te werken aan de voorbereiding voor de zuivering en de herop- 
richting van de politie in Nederland. Ik heb daar zeer kort gezeten. 
Om het plat te zeggen, ik zat daar eigenlijk voor gek. Er was niets 
te doen. Ik heb de Minister gevraagd - toen ik dan verschillende 
malen met Minister van Artgereiz had gesproken en na mijn ge- 
zichtspunten omtrent mijn taak van de hervorming van tle politie 
ten beste te hebben gegeven en deze ook in nota's te hebben vast- 
gelegd - maatregelen te nemen. Toen ik merkte, dat men er niet op 
inging, dat er eigenlijk niets ging gebeuren en dat alles zou worden 
gevoegd bij het Militair Gezag, dat alles in handen zou krijgen, en 
terwijl met de vorming van de politie ook weer een ondeskundig 
was belast, heb ik gevraagd mij te ontheffen van die functie, want 
ik zag daar geen heil in. Ik zat op dat bureau eigenlijk duimen ie 
draaien en dat beviel mij slecht. De oplossing kwam, toen ik op een 
goed ogenblik door de Minister van Oorlog werd aangewezen als 
hoofd van het Bureau Grensbewaking. 

46734. De Voorzitter: Mag ik nog even vragen wie met de politie 
belast was bij het Militair Gezag? 

A. Dat waren twee heren, de uitvoerende man was eigenlijk 
kapitein Peters, die ik u reeds noemde, een zeer jonge man, als 
dienstplichtige onder de wapenen gekomen in Engeland, opgeleid tot 
reserve-officier en aanvankelijk ingedeeld bij de toenmalige kapitein 
van der Kroon bij de politie-afdeling in het kamp Wolverl-iamptoii. 
Toen kapitein van der Kroon wegging - hij is majoor geworden 
en moest toen weg, het was een kapiteinsfunctie -, is Pefers coni- 
mandant van de politie-afdeling geworden. Hij is bij het Militair 
Gezag de eerste commandant van de Nederlandse politie geweest, 
later werd dit de toenmalige commandant van de Politie-Buitendienst, 
dat was een orgaan van het Departement van Justitie, mr. Derksenza. 

46735. De Voorzitter: Kunt u iets zeggen over de inhoud van de 
nota's, die u hebt gemaakt? 

A. Ja, die heb ik hier bij mij. 

46736. De Voorzitter: U mag ze natuurlijk gerust overleggen, maar 
misschien is het voor het verhoor goed, als u de inhoud heel in het 
kort even weergeeft. 

A. Ik zou er dit even van willen zeggen, Mijnheer de Voorzitter. 
Ik  heb in dezen nauw samengewerkt met de toenmalige majoor van 
der Kroon, die toentertijd op het bureau Zuivering van Binnenlandse 
Zaken zat. Het was een bureau, dat de zuivering van alle ambtenaren 

hier in Nederland moest voorbereiden naar aanleiding van de g*- 
gevens, die men in Engeland kreeg. De gegevens - die ik dan weer 
van mijn oude Bureaii Inlichtingen kreeg - gingen naar hem door, 
dan naar verschillende instanties en hij ltreeg dan die zuiverings- 
zaken. Ik gaf de gegevens en hij maakte daarvan dossiers. Ons in- 
zicht was toen, dat het nodig zou zijn, dat de Nederlandse Regering 
bij terugkomst in Nederland zou beschikken over een mobiel politie- 
apparaat, in die zin, dat zij een paar mobiele staven zou hebben, 
die konden werken, waar dat nodig zou zijn. Wij zagen, dat Neder- 
land niet ineens heleinaal vrij zou zijn, maar dat het bij stukjes en 
beetjes zou gaan, hetgeen later ook zo is uitgekomen. Wij zouden 
beginnen, laten we zeggen, in Breda, met een substaf in Bergen op 
Zoom voor West-Brabant en een substaf in Eindhoven voor Oost- 
Brabant; misschien nog een substaf in Venlo voor Limburg of in 
Maastricht, zodat dus die staven in hun omgeving de goede elementen 
samenvoegden tot een politiekorpsje, een streekpolitiekorpsje, waarmee 
gewerkt kon worden aanvankelijk - dat was het voornaamste - voor 
het oppakken van N.S.B.-ers en onbetrouwbare elementen. Lang- 
zamerhand zouden wij ook weer nieuwe stafjes vormen, die dan weer 
op zouden schuiven over de Maas - tussen de Maas en de Rijn -, 
waar we hetzelfde zouden doen en dan weer een sprong zouden 
maken. Dat was in grote trekken de opzet. Het is helemaal in duigen 
gevallen, omdat het Militair Gezag die zaken in handen heeft ge- 
nomen. U vindt ook nota's tussen Oorlog en Slistitie, die Departe- 
menten waren het ook helemaal niet eens. Uiteindelijk heeft het 
Departement van Oorlog deze strijd gewonnen, omdat het uiteindelijk 
een Militair Gezag werd onder het Departemerit van Oorlog, dat een 
eigen politie-apparaat heeft opgebouwd. 

46737. De Voorzitter: De organisatie, zoals u die zag, zou dan 
waarschijnlijk onder Justitie ressorteren? 

A. Ja, er was toen nog geen quaestie van een Militair Gezag. DLIS 
daar kon men toen nog niet over praten. 

46738. De Voorzitter: Wat zou er in uw systeem gebeurd zijn met 
de marechaussee? 

A. Die bestond niet meer, Mijnheer de Voorzitter. 

46739. De Voorzitter: Neen, maar had u ook een plan om weer 
een nieuw systeem in het leven te roepen? 

A. Wij hadden het plan om zoveel mensen uit de inarechaussee 
in Engeland uit te trekken als nodig was om die staven te bemannen. 
Maar dus niet met het idee om die mensen hier in Nederland als 
manschappen te gebruiken. Daar hadden we niet genoeg mensen voor. 
Er waren er allengs zoveel verdwenen naar Indië, naar West-Indie, 
en bovendien waren verschillende mensen verongelukt in die tussen- 
tijd. Het aantal, dat uiteindelijk overbleef, was zo wel afgeroomd, 
dat men mijns inziens nooit genoeg mensen zou hebben om die hier 
als politie-agent te gebruiken. Het gevolg was, dat wij het personeel 
voor de straatdienst, voor de recherchr, hier moesten vinden. Dus 
alleen de staven wilden wij formeren. 

46740. De Voorzitter: Maar had u ook een idee over het in de 
toekomst al dan niet weer bestaail van de marechaussee, en dan in 
welke vorm, of ging dat buiten het kader oni? 

A. Dat ging buiten het kader om. Ik had toen zeer sterk de 
indsuk, en die kon ik hebben, omdat ik op het Departement van 
Justitie had gezeten en toen nog zat en wist, dat het de bedoeling 
van de Minister van Justitie was, dat hij de marechaussee in de oude 
vorm niet meer terug wilde hebben. Toen ik daar zat, heb ik daar 
verder nooit enige moeite voor gedaan. Ik heb mijn gezichtspunt 
aan de Minister verteld, maar ik wist heel goed, dat de Minister dit 
niet deelde. Het was mijn taak ook niet om dat voor te bereiden. 
Mijn taak was alleen om de politie bij eerste terugkomst voor te 
bereiden; verder ging mijn taak niet. 

46741. De Voorzitter: In de tijd, dat u verbonden was aan het 
Ministerie van Justitie, hebben zich enkele moeilijkheden voorgedaan 
met betrekking tot het detachement Maidenhead. Daar zult u waar- 
schijnlijk ook wel iets over gehoord hebben. Kunt u daar iets over 
mededelen? Het Departement van Oorlog vroeg op een bepaald 
ogeriblik inlichtingen aan de commandant van het detachement 
Maidenhead omtrent dat bewakingsdetache~ent. Toen heeft de heer 
van ' t  Sant die brief blijkbaar in handen gekregen en hij stond op 
het standpunt, dat die gegevens moesten worden gevraagd bij de 
directeur van politie, dat was dan de heer van ' t  Sant. 

Zo is, meen ik, de zaak aan de rol gekomen. 



A. Ik heb hier een dagboek, Mijnheer de Voorzitter, waar de hele 
periode nauwkeurig in beschreven is. Ik zou niet meer precies uit 
mijn hoofd kunnen zeggen, hoe het gegaan is. En wel om de reden, 
dat ik buiten al die zaken werd gehouden. Het was een heel vreemde 
verhouding. Deze marechaussee zweefde bij Maidenhead volkomen 
in de lucht. Ze stonden rechtstreeks onder de heer van ' t  Sant, die 
toen de titel droeg van directeur van politie. 

46742. De Voorzitter: Dat wil zeggen: dat wenste hij, maar was 
dat inderdaad ook zo? 

A. Het was inderdaad ook zo. Op papier niet, op papier stonden 
ze onder het Departement van Oorlog. Maar u vindi ook een nota 
van de Minister van Oorlog bij deze gegevens, waarin de hlinisteï 
van Oorlog aan zijn amtgenoot van Justitie schrijft: ,,U hebt zich 
met die inarechaussee nooit bemoeid In Engeland en nu wilt u er 
zich ineens wel mee gaan bemoeien. Dat klopt niet." Dit is misschien 
wel typerend, als ik u er die ene zin uit noem. 

46743. De Voorzitter: Ik wilde u juist vragen: Is het jiiist, dat 
Justitie nooit iets heeft gedaan voor bewakingsdetachementen v111 
de Koningin, maar dat de bewaking van de Britse militaiie autori- 
teiten is uitgegaan'? En wel een militaire bewaking van 120 man? 

A. Ja, hlijnheer de Voorzitter, ik heb u daarnet al gezegd: Ik wist 
iets van 120 man, maar ik meen, dat dit is uitgegaan van cie Engelse 
autoriteiten, omdat men toen weer vreesde voor parachutisten en 
omdat er bommen gingen vallen. Men vond het toen toch te ge- 
waagd. Alle Staatshoofden hebben toen bewaking gekregen en ook 
de Koningin, de Nederlandse Koningin. 

46744. De Voorzitter: Waarom moest er eigenlijk zo'n drukte 
worden gemaakt over de vraag aan wie namen moesten worden 
verstrekt, aan de commandant van het detachement, de comman- 
dant van de brigade of aan de heer van ' t  Sant? Was dat ny alle- 
maal zo belangrijk'! 

A. U weet, de strijd tussen het Departement van Justiile en van 
Oorlog over de marechaussee was nog gaande. 

46745. De Voorzitter: Dat komt meer voor: Justitie en Binnen- 
landse Zaken voeren thans ook een strijd over de politie. 

A. Naar mijn mening was dit een quaestie van prestige. D2 
Minister van Justitie stond op het standpunt, dat hij belast was met 
de veiligheid van Hare Majesteit de Koningin, terwijl de Minister 
van Oorlog op het standpunt stond, dat die marechaussees van hem 
waren. U vindt dat in deze nota ook allemaal staan. Dus daar Se- 
gonnen de moeilijkheden. De Minister van Justitie kon H.M. niet 
bewaken, als hij geen mensen had, en dus moest deze eigenlijk gaan 
vragen aan Oorlog: hlinister van Oorlog, kunt u mij wat mensen 
geven? D e  Minister van Oorlog wilde dat niet, zoals hii ook 
schrijft . . . . . . 

46746. De Voorzitter: Zit er nu niet iets onredelijks in om midden 
in oorlogstijd zo'n drukte te maken over dergelijke formaliteiten? 

A. Ik ben het volkomen met u eens, maar het is niet aan mij, 
hierover te oordelen. Ik geef u slechts mijn persoonlijke mening. Als 
ik u dit mag achterlaten, dan kunt u alles lezen. Het hele tijdperic 
van mij op het Departement vindt 11 hier van dag tot dag beschre- 
ven. Ik heb dat gedaan, omdat mij die gang van zaken niet beviel 
en omdat ik dacht, dat daar misschien nog wel erns iets uit zou 
voortkomen. Dus ik laat dit maar liever hier. 

46747. De Voorzitter: Het lijkt mij toch wel gewenst, dat u 1x1 
hier in dit verhoor althans de kern van de zaak even meedeelt. 

A. Ik zie het zo: de commandant van de Nederlandse troeyen, 
die soldaten nodig had, wilde geen man afgeven; naarmate wij daar 
langer zaten, werden die soldaten ouder en er kwamen weinig 
jongeren bij, dus er vielen steeds mensen af; men zag dia: brigade 
steeds meer inkrimpen. Men wilde dus liever geen soldaten afgevcil 
en aan de andere kant wilde de Regering, althans de Minister van 
Justitie, mensen hebben orn H.hl. te kunnen bewaken. Dat was de 
hele wrijving. 

44748. De Voorzitter: Maar waren er naar uv? inzicht ook wel 
argumenten, die pleitten vóór het standpunt van de Regering? Het 
zal toch niet een quaestie van wit-zwart zijn geweest? 

A. Neen, ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat men het nodig 
vond uit een prestige-oogpunt, dat is mijn persoonlijke mening, be- 
grijpt u dat goed, dat, wanneer D-day kwam, er ook een Neder- 
landse brigade zou zijn, die mee zou vechten. Dat is naar mijn 
mening de oorzaak, want u voelt wel, dat het anderhalve bataljon de 
oorlog toch niet kon winnen op het continent; als dat dus het enige 
argument zou zijn geweest, dan hadden we best allemaal daar kunnen 
blijven zitten. Maar men vond het uit een ander oogpunt nodig, dat 
er een Nederlands detachement was, zoals er ook een zeer minie131 
Belgisch detachement was. Dit is mijn persoonlijke opvatting daar- 
van, maar verder ken ik de zakelijke opvatting van de oude Rege- 
ring niet. 

46749. De Voorzitter: Hoelang bent u op Justitie geweest, zonder 
dat u iets hebt gedaan? 

A. Ongeveer een halfjaar. Ik heb daar heel weinig gedaan, ik 
heb een reglement in elkaar moeten zetten, een tuchtreglement voor 
de burgerpolitie in Nederland na de oorlog. 

Ik zei u al, dat ik volkomen de idee had, dat de marechaussee in 
de oude vorm nooit ineer terug zou komen. Dat bleek mij uit zulk!: 
symptomen. 

46750. De Voorzitter: Kwam het meer voor aan de Departe- 
menten, dat de bezetting zo overdadig was? 

A. Ja, overdadig? Het gaat hier alleen over mijn kantoor. Ik had 
niet eens een typiste, maar er was niet veel te doen. 

46751. De Voorzitter: Maar in verhouding tot het werk, dat er 
was? 

A. Er waren andere afdelingen, waar wel veel te doen was. B.V. 
de inlichtingendienst van de heer Olifiers was wel druk. Ze hadden 
daar zeer druk werk. Daar stroomden de berichten binnen uit 
krantengegevens. We hadden verhoren van Engelandvaarders. Ik heb 
ook nooit mijn neus gestoken in aangelegenheden van andere Depar- 
tementen. Ik durf dat niet zeggen. Maar dáár was niet veel te doen , 

althans. Daar heb ik, ik mag het nog eens plat zeggen, voor gek 
gezeten. 

46752. De Voorzitter: En waar is u daarna terechtgekomen? 

A. Het was toen al October 1943. Ik heb toen een briefje ge- 
kregen van de Minister van Oorlog, dat ik werd belast om op te 
treden als hoofd van het bureau Grensbewaking. De Regering had 
toen besloten, dat er hier bij de bevrijding zou worden opgericht ein 
korps grensbewaking. Het was op aandrang van het geallieerde op- 
perbevel, dat zo gauw als de geallieerden de Nederlandse grens hacl- 
den overschreden die grens moest worden bezet door NederIandse 
onderdelen, troepen, organen. of hoe LI het noemen wilt. Men hxd 
daar weinig troepen voor. De bedoeling was, dat er een organisatie 
in het leven zou worden geroepen om direct bij terugkeer hier te 
organiseren een korps grensbewaking. Daarmee werd ik belast. 

46753. De Voorzitter: Maar hoe kon u dat organiseren, terwijl 
u niet de beschikking had over manschappen? 

A. Dat gebeurde als volgt. Ik moet u er bij zeggen, dat er eerst 
mee belast is geweest majoor, toen overste, den Beer Poorf;rgael. 

46754. De Voorzitter: Naar ik meen, voelde deze er niet voor. 

A. Aanvankelijk voelde hij er wel voor. Hij heeft ongenoegen 
gehad met generaal Kruis. Hij heeft toen gezegd: Ik schei er mee 
uit, ik kan die verantwoordelijkheid niet dragen. Ik heb er toen lang 
met generaal Kruls over gesproken, u vindt er in de stukken nog 
enige aantekeningen van, en toen heeft generaal Kruls rnij enkels 
dingen toegezegd, die ik nodig vond en welke gedeeltelijk parallel 
liepen met de eisen, welke de toenmalige overste den Beer Poortug~~zl  
gesteld had. Ik heb dat toen aanvaard, of liever gezegd, het werd mij 
ook weer opgedragen. Ik had ook kunnen zeggen: ,,Nu ga ik weg", 
maar ik vond dat niet juist. Ik was het niet eens met die houding. 
Als je het niet 100 pct. kunt doen, dan moet je het 50 pct. trachten 
te doen, maar je moet het trachten te doen. 

46755. De Voorzitter: Maar is het ook te verklaren, dat u wel 
kon bereiken, wat niet gelukte aan de heer driz Beer Poortugaei? 

A. Ik geloof, dat het een persoonlijk iets is. Ik bedoel, men kan 
met de een beter praten dan met de ander. 



46756. De Voorzitter: Maar gaat u door met uw uiteenzetting 
over de organisatie van de grensbewaking. 

A. Ik kreeg de beschikking over 6 officieren, 6 hoofdofficieren. 
Dezen werden aangewezen als vakcommandanten. D e  hele Neder- 
landse grens was verdeeld in vakken. 

46757. D e  Voorzitter: Waren dat officieren van de Irene- 
Brigade? 

A. Neen, Mijnlieer de  Voorzitter, het waren zllemaal oudere 
officieren, die niet bruikbaar waren te velde. Dezeil werden er voor 
bestemd. Wij gingen toen organiseren. Hoeveel compagnieën er in 
ieder vak moesten komen. Dit ging in nauwe samenwerking met de 
repatriëring, waarvan de toenmalige majoor de Boei, dr. de Boei, 
het hoofd was. D e  geallieerden eisten deze grensbewaking, want er 
zou een grote druk komen van displaced persons op de NeCerlandsr 
en Belgische grens en daar wilden ze die mensen niet hebben, alleen 
maar die er thuisbehoren, nl. Nederlanders, Belgen en Fransen. D e  
rest moest er uit wordei? gehouden. D e  Engelsen zouden dan in 
Duitsland grote kampen gaan oprichten, waar alle displaced persons 
werden opgevangen en die dan  bij stoten geloosd zouden worden. 
Nederlanders o p  Nederlands gebied, Belgen o p  Belgisch gebied, 
Fransen o p  Frans gebied. Maar men zou b.v. ook een kamp bij 
Hannover, waar Fransen zaten, door Nederland laten verplaatsen. 
D a t  was er bij inbegrepen. Omgekeerd zag men Duitsers zn Fransen 
uit Rusland door België en Nederland naar Duitsland teruggaan. 
Het was nogal een ingewikkeld systeem, dat men had bedacht. 

46758. D e  Voorzitter: E n  correspondeerde dat met de systemen, 
die men in andere landen had, b.v. België en Frankrijk? 

A. Dat meen ik van wel. Ik geloof, dat het eigenlijk al!ernaal uit 
Engelse bron kwam. Wij hadden het maar uit te voeren. I k  geloof 
wel, dat  het hetzelfde geregeld was, ik kan dat niet precies zeggen. 
Althans had men daar ook agenten. Maar hoe dat  werkte, weet ik 
niet. I k  heb daar niet mee te doen gehad. Dus dat  was allemaal op 
papier vastgelegd. Toen het eerst Zuid-Limburg vrijkwam, is de vak- 
commandant van Zuid-Limburg naar Maastricht gegaan en heeft 
daar een compagnie geformeerd. Hij heeft daar een kapitein gz- 
vonden van het Nederlandse leger en zoveel luitenants e n  zoveel 
sergeanten en zoveel soldaten: die mensen gingen allemaal een vrij- 
willige verbintenis aan en dienden daar als vrijwilliger bij de grens- 
bewaking. Z o  gauw als er een stukje Nederlands terrein vrij was, 
werd daar een compagnie gevormd. We hadden natuurlijk cen ?>e- 
paald aantal compagnieën. Als een stukje te klein was, werd er een 
sectie of een halve compagnie gevormd. Zo zijn we de  gehele grens 
langs gewandeld. Toen Groningen vrij kwam, hadden we daar al!es 
bij elkaar, naar ik meen, 36 compagnieën. 

46759. D e  Voorzitter: Wanneer bent u overgestoken naar 5et 
vasteland? 

A. Op 14 September 1944, Mijnheer de Voorzitter. 

46760. De Voorzitter: Dus LI kon persoonlijk de  hele zaak leidcn? 

A. Ik heb persoonlijk de hele zaak geleid. Wij werden overgezet 
per vliegtuig van Londen naar Brussel, met alleen bij ons een 
koffertje met het handboek van de  grensbewaking en repatriëricg, 
en moesten hier alles vinden. W e  hadden nog geen fiets, geen potlood 
bij ons. 

46761. D e  Voorzitter: En is die organisatie vrij vlot verlopen? 
Was er voldoende animo? 

A. Dat  hing helemaal af van de streek. 111 meerdere plaatsen ging 
het zeer vlot, in  andere plaatsen ging het langzamer. Dat  hing ook 
weer af van de omstandigheden. I n  Zeeuwsch-Vlaanderzn, waar 
iedereen in beroerdigheid zat, waar de mensen nog geen dak boyien 
het hoofd hadden, was men natuurlijk niet erg bereid om te velde 
te gaan. D e  moeilijkheid was ook, dat we niet alleen niets hadden 
o m  zelf mee te  werken, maar we hadden geen unifor~nen, er waren 
geen wapens, geen schoenen en het was midden in de winter. Dus 
dat  was allemaal niet best. Het  was aanvankelijk een leger van 
Pichegru op klompen. Maar we hebben ons er toch zo goed mogelijk 
doorheen geslagen. 

46762. D e  Voorzitter: Hoe groot is het korps ten slotte gewordeil? 

A. 36 maal 150 man. Enkele duizenden. D e  moeilijkheid was o:,? 
de  goede elementen te krijgen. Er  waren vele streken in het land, 
waar je wel smokkelaars kon krijgen, maar voor de rest niets. Die 

kon je niet gebruiken. Dat  was ook alweer een moeilijkheid o p  zich 
zelf. D e  rivaliteit tussen de  verschillende stromingen in PJeder1ar.d 
speelden ons ook parten. Men had het zich in vele streken in Neder- 
land heel anders gedacht. Men had daar ook wel iets voorbereid. We 
hadden wel de opdracht om die verenigingen en onderdelen direct 
in te schakelen, ik herinner me  nog heel goed, dat  er moeilijkheden 
in Maastricht waren. Daar  was de Ordedienst. Er  was een co1nma.n- 
dant - de naam weet ik niet meer -, die een en ander had ge- 
regeld en het zelfstandig wilde doen, zonder er iemand anders in te 
kennen. Dat  gaf natuurlijk weer moeilijkheden. Ket  duurde daarom 
langer, het moest worden bijgelegd en er moest gepraat worden, er 
moest getracht worden tot een schikking te komen, dus hier en daar 
duurde het wel langer en op andere plaatsen ging het vlot. 

46763. D e  Voorzitter: Hing het er niet van af wie een officiële 
opdracht kon tonen'? U had een officiële opdracht. 

A. Ja, maar die heren kwamen ook met papiertjes, van generaal 
Röell, van generaal zus en mijnheer zo ei1 van de comn~issaris. 

46764. D e  Voorzitter: Maar u had waarschijnlijk een opdracht 
van de Regering? 

A. Ik had een opdracht van de Regering. Maar die werd niet 
overal erkend. Het  was niet zo eenvoudig. 

46765. D e  Voorzitter: Dus eigenlijk was het een beetje een wxr- 
boel. 

A. Het  was een warboel o p  vele plaatsen, inderdaad. 

46766. De Voorzitter: Kunt u dat  nog iets concretiseren'? 

A. Ik zou haast willen zeggen: dat  vindt u alles in het archief 
van de grensbewaking, want er zijn nogal wat brieven over geschre- 
ven. D e  grootste moeilijkheid hebben we in hilaastricht gehad. Het 
was allemaal niet zo eenvoudig om de heren er daar van te over- 
tuigen, dat  het de wens van de Regering was, dat het zo gebeurde. 
Daar  heb ik niet alleen moeilijkheden gehad, maar daar heeft b.v. 
ook de  Regeringscommissaris moeilijkheden gehad. 

46767. D e  Voorzitter: Wie was de Regeringscommissaris? 

A. Dat  was de toenmalige overste Vlrllit~ghs 

46768. D e  Voorzitter: Waar was deze Regeringscommissaris van? 

A. Van Maastricht. 

46769. D e  Voorzitter: Ja, maar was dat de militaire cominis- 
saris? 

A. D e  militaire commissaris. In Maastricht gaf het grote moei- 
lijkheden: zo hebben we bijv. ook moeilijkheden gehad in Twente. 

46770. D e  Voorzitter: Ook met de O.D? 

A. Of het met de O.D. was, k a n  ik LI niet meer zeggen. Daar  
heeft het ook lang geduurd. 

46771. D e  Voorzitter: Hoelang hebt u de  leiding ven de  grens- 
bewaking gehad? 

A. D e  leiding heb ik tot 20 Mei 1945 gehad, Mijnheer de Voor- 
zitter. Ik had mij in  Engtland namelijk al opgegeven voordöt we weg- 
gingen. Ik had me direct al opgegeven, toen ik hoorde, dat het J e  
bedoeling was, dat  er een expeditionnaire macht naar Indië zou wor- 
den gezonden; dat trok me eigenlijk meer, i~:oet ik u zeggen, dan o p  
een bureau zitten. Ik heb nie dus opgegeven als vrijwilliger. als er 
daar een flinctie voor ine was o p  mijn terrein. want ik was lang- 
zamerhand moe van al die andere terreinen, moet ik er bij zeggen. 
Men heeft mijn verzoek ingewilligd en men heeft mij to:ii aange- 
wezen als D.P.M. Dat  wil zeggen: Deputy Provost Marshal, hoofd 
van de militaire politie van de expeditiocnaire m ~ c h t ,  die naar Indië 
zou gaan. Daar  stond ik dus voor geboekt, men ging die sspedition- 
naire macht al organiseren voordat wij weggingen. Met de orgarii- 
satie was generaal van Voorst Evekink belast; deze zag mij o p  dat  
ogenblik node gaan, maar kon er ook niets aan doen. D e  Regering 
had, naar nien zeide, geen krachten, dus ik moest mee naar Neder- 
land. Toen heeft generaal Krzrls mij toezegging gedaan, dat, zo gauw 



als ik een opvolger had, ik naar Engeland zou kunnen terugkeren om 
de nieuwe taak op mij te nemen. Nu was het niet alleen voor mij ezn 

!I1 SCOlll- speciale opdracht. Iedereen had de opdracht, dus de Reger: g 
missaris, Militair Gezag, grensbewaking, repatriëring, zo gauw 
mogelijk te zoeken naar een plaatsvervanger hier in Holland. Men 
vond het beter, als er hier ingezetenen waren, die het gezag in handen 
zouden nemen. Ik heb toen een plaatsvervanger gevonden. Ieinand, 
die mij al voor de geest stond, de toenmalige kolonel vau Everdingrtz 
van de marechaussee. die leek mij daar geschikt voor. Ik heb hem 
laten oproepen, nog van uit Brussel. We hebben heel lang nog in 
Brussel gezeten, van September 1944 tot Maart 1945, waarna we 
zijn verhuisd naar Breda. Hij is toen met een bootje de rivieren over- 
gestoken - tijdens de bezetting nog - en heeft zich gemeld in 
Brussel. Hij heeft toen het commando overgenomen, d.w.z. generaal 
Kruls vond het niet goed, dat het direct gebeurde, hij wilde, dat ik 
eerst de hele grensbewaking organiseerde. Ik moest mee tot Gro- 
ningen om de zaak daar te organiseren, en toen het op poten stond 
heb ik het commando moeten overgeven. Dat was, naar ik mzeri, 
20 Mei 1945. 

46772. De Voorzitter: Bent 11 toen naar Engeland gegaan? 

A, Ik ben toen naar Engeland gegaan en heb de nieuwe taak 
aanvaard, die gedeeltelijk is n~isgelopen, want de expeditionnaire 
macht als zodanig is ten slotte niet naar Indië gegaan. 

46773. De Voorzitter: Hoelang bent u nog in Engeland gebleven? 

A. Ik heb daar gezeten totdat de 7 December-divisie was opge- 
leid. Daar heb ik de militaire politie in Engeland georganiseerd en 
van de 7 December-divisie. Het waren G compagnieën bij elkaar. 

46774. De Voorzitter: Wat is er gebeurd met de militaire politi-,? 

A. Die zijn naar Indië gegaan. Ze hoorden bij de 7 December- 
divisie. Daar zijn van overgebleven 2 conlpagnieën, die in Engeland 

dienst deden in die opleidingskampen, waar militaire politie nodig 
was, en deze zijn naar Nederland gekomen, voor zover ze ook niet 
zijn meegegaan met de volgende divisie. Dat kan ik echter niet met 
zekerheid zeggen. 

46775. De Voorzitter: Maar nu zijn we al buiten het kader van 
onze opdracht, want die gaat tot 20 November 1945. Hebt u nog 
iets toe te voegen aan hetgeen u gezegd hebt, iets dat u meent, dat 
van waarde kan zijn voor de commissie'? 

A. Ik kan er nog dagen over praten, maar ik weet niet, wa: u 
nog weten wilt. Als u nog enkele vragen wilt stellen, dan zal ik die 
trachten te beantwoorden. Ik kan u dit allemaal achterlaten, Mijn- 
heer de Voorzitter. Ik kali u ook nog de hele zaak van de grens- 
bewaking geven, ik heb het nu niet bij me, ik wist niet, dat het aan 
de orde komen zou. 

De Voorzitter: Ik geloof wel, dat het goed is, dat u dit voorlopig 
hier achterlaat, dan kunnen wij dat bestuderen. 

A. Ik hoop alleen, dat u er wijs uit kunt worden. Er zijn nogal 
verwarrende aantekeningetjes bij, voor inij erg begrijpelijk, maar ik 
weet niet of ze voor de heren begrijpelijk zullen zijn. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit hierbij het verhoor. 

W. KIST. 
ALGERA, voorzitter. 

DASSEN. 

STUFKENS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 13 APRIL 1949 

Slib-Cominissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren de Kort en 
Posthumus, !eden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

J A N  JOSEPH G O D F R I E D  
BARON VAN VOORST T O T  VOORST, 

oud 68 jaar, wonende te 's-Gravenhage, luitenant-generaal b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

47156. D e  Voorzitter: D e  commissie heeft u gevraagd hier te 
komen om te spreken over het erewoord van de  officieren. D e  
Regering in Londen heeft enkele officieren, die hun erewoord haddeli 
gegeven en later hebben verbroken en naar Engeland zijn gegaan, 
weer in dienst genomen. Bovendien heeft de Regering na de bevrijding 
- vóór 20 November 1945 - ook een bepaald standpunt ingenomen. 
Ook dat  is onderworpen aan het oordeel van de Enquêtecommissie. 
Wij zouden het op prijs stellen, indien u zoudt willen beginnen met 
een kort overzicht te geven van wat zich heeft afgespeeld na dr 
capitulatie. 

A. D a t  wil ik gaarne doen, ook omdat ik er nogal nauw bij 
betrokken ben geweest. 

Bij het afleggen van de erewoordsverklaring aan de vijand gaat het 
er om of deze niet in strijd is met de officierseed, eisende ,,trouw 
aan de Koningin, gehoorzaamheid aan d e  wetten en onderwerping 
aan de krijgstucht". Indien de wetten van het land- overeenkomstig 
art. 10 van het Reglement betreffende de Wetten en Gebruiken van 
den oorlog te land van 18 October 1907 (waarin staat, dat de krijgs- 
gevangenen op hun erewoord in vrijheid kunnen worden gesteld, in- 
dien de wetten van hun land zulks veroorloven) - of desnoods een 
Koninklijk besluit een bepaling bevatten, dat  het geven van de  err- 
woordsverklaring tot het vrijkomen van of uit krijgsgevangenschap 
is veroorloofd, d a n  is er in beginsel geen conflict met de eed o.m. 
van trouw aan de Koningin. 

47157. D e  Voorzitter: U vat dus het woord ,.wettenw o p  in for- 
mele en niet in  materiële zin. 

A. Daar kom ik nog op. Voorshands ben ik aan het materiele 
gedeelte, want de Regering in Londen heeft met de wet rekening gr- 
houden in zoverre, dat  zij die wetten van d e  landoorlog niet toepasse- 
lijk heeft verklaard; dan ook is er geen conflict met enige erewoords- 
verklaring. Een wet, welke het geven van het erewoord veroorlooft, als 
hier bedoeld, bestond intussen in Nederland niet. 

Sedert 1896 was in  de Velddienstvoorschriften van 1896, 1899, 
1906, 1909, 1912 en 1915, in punt 399, onder het hoofd Capitulatiiiz, 
bepaald, dat  geen capitulatievoorwaarden mogen worden goedge- 
keurd, die, ten einde krijgsgevangenschap te ontgaan, de verplichting 
zouden opleggen, niet meer tegen de  vijand te dienen. I n  het Veld- 
dienstvoorschrift van 1926 en in dat van 1936 komen geen bepalingen 
voor capitulatiën meer voor. 

U zult misschien vragen: waarom? Ik ben zelf belast geweest aan 
het bureau van de generale staf met het maken van het Velddienst- 
voorschrift in 1926. In  het Velddienstvoorschrift 1926 n c  komen geen 
bepalingen over capitulatiën meer voor, o m  te voorkomen, dat  bij 
het Nederlandse leger het iciee zou postvatten, dat  het ooit zou capi- 

tuleren. Helaas is dat in 1946 noodgedwongen we! gebeurd. ') Wel 
komen daarin bepalingen voor over het erewoord; dat is een geheel 
andere zaak; daarover staat dus wel iets in de  laatste Velddienst- 
\. oorschriften. Onder punt no. 525 wordt daarin namelijk gezegd.. . . . . 

D e  Voorzitter: Ik dacht punt no. 635. 

A. Het is begonnen met het Velddienstvoorschrift 1936, punt 
no. 525; ook in het Velddienstvoorschrift 1936, punt no. 635, wordt 
gezegd, dat een krijgsgevangene niet kan worden gedwongen zijn 
vrijheid op erewoord aan te nemen: evenmin heeft hij recht o p  in- 
vrijheidstelling, indien hij bereid is zijn erewoord te geven. Voorts is 
daarin bepaald, dat een gegeven erewoord onder alle omstandig- 
heden met de uiterste nauwgezetheid moet worden nagekomen. In  elk 
geval ontbraken in 1940 definitieve voorschriften van de Neder- 
landse Regering, dat het geven van de erewoordsverklaring tot liet 
vrijkomen van of uit krijgsgevangenschap was geoorloofd dan  wc1 

erboden. 

47158. D e  Voorzitter: In punt no. 635 van het Velddienstvoor- 
schrift staat dus: 

,,Een gegeven eerewoord moet onder alle omstandigheden met 
de uiterste nauwgezetheid worden in acht genomen." 

N u  is hier van verscheidene zijden verdedigd, dat  het bectaan van 
deze bepaling betekende, dat  het erewoord in Nederland inderdaad 
was toegestaan. Men kan ook zeggen: deze bepaling geldt alleen voor 
zover en indien het geven van een erewoord is toegestaan, maar iri 
het algemeen hebben de deskundigen hier tot nu toe beweerd: uit 
deze bepaling volgt, dat het toegestaan is, dat  het erewoord m?; 
worden gegeven: anders heeft het geen zin, het hierin te zetten. 

A. Mijn mening daarover is, dat  er staat: ven gegeven erewoord, 
dus als men het gegeven heeft, moet men nakomen. Deze bepaling 
i ,  overgenomen uit het Hn.+gse Verdrag betreffende de Wetten 
en Gebruiken van de landoorlog en laatstelijk hei Verdrag betrei- 
feilde de behandeling van krijgsgevangenen van Juli 1929, maar de 
wettelijke bepaling of het Koninklijk besluit, dat toestaat het ere- 
woord te geven, ontbreekt in ons land. 

47159. D e  Voorzitter: Ik heb hier een memorandum van generaal 
Boerstra, waarin hij schrijft: 

,,In vroeger tijd in ons land verboden, is dit verbod later op- 
geheven. Velddienstvoorschrift (Deel 11, punt 635) bevat be- 
palingen tot uitvoering (en steun) van het internationale artikel 
10, zulks in voldoening aan den in art. 1 van het Landoorlog- 
reglement gestelden eisch, Met de opheffing van het aanvanke- 
lijke verbod, dat  voorkwam in de  Instr. Stellingscommandanten 
uit het jaar 1875, kwam dit verbod te vervallen en wds het geven 
van het eerewoord toegelaten, veroorloofd (dit is het woord van 
art. 10 L.O.R.). Geen sterveling heeft zulks in Juni,Juli 1910 
anders gezien." 

Iets verder zegt hij: 
,,Ik merk echter op, dat in Mei,'Juni 1940 niemand de zaak 

zoo heeft gezien, noch een enkel Generaal, noch een enkel luite- 
nant." 

U poneert o p  het ogenblik de stelling, die u naar voren brengt. Zag 
11 die quaestie in 1940 ook zo of bent u later van standpunt ge. 

1) Noot  i)arz d e  getuige, toege1,oegd hij de  correctie van het sterzograrrz: 
Het is, achteraf beschouwd, te betreuren, dat de bepaling betreffende capi- 

tulatiën, welke n.el in het boekwerk ..Bepalingen uit het Conventioneel Oorlogs- 
recht", uitgegeven door Fret Depar:enicnr vali Oorlog in Nederlandsch-Indië 
(1930) vooikcmt, uit het Nederlaiids Velddienstvoorschrift is komen te vervallen. 
Immers zou alsdan bBij het sluiten van de capitulatie in Mei 1910 deze bepaling 
vermoedelijk zijn toegepast en zijn overeengekomen, dat in een erewoords- 
verklaring, ten einde krijgsgevangenschap te ontgaan, de Duitsers ?lief de Ter- 
plichting zouden mogen opleggen om niet meer tegen hen te dienen. 



wijzigd, nadat u bekend was, wat het standpunt van d e  Regering in 
Londen in dat  opzicht was geweest? 

A. Neen. Mijn standpunt was: men geeft de vijand zijn erewoord 
niet. 

47160. D e  Voorzitter: Dat is een andere quaestie. D e  quaestie 
waarom het n u  gaat, is: Staat de Nederlandse wet het geven van het 
erewoord toe? 

A. Neen, mijn standpunt was, dat de betreffende wet ontbrak 

47161. De Voorzitter: Men kan uit punt 635 van het Velddienst- 
voorschrift misschien halen.. . . . . 

A. Dat  is afgeleid van de wetten betreffende oorlog te land. 

47162. D e  Voorzitter: Generaal Boerstra zegt, dat er niemand in 
1940 is geweest. die op het standpunt stond, dat het geven van het 
erewoord niet toegelaten was. Dat  is o p  het ogenblik wel iiw stanil- 
punt? 

A. Als u mijn verdere ontwikkeling wilt volgen, komen wil daar 
wel op. Als het u interesseert. dan  komt dit standpunt naar voren, 
ook wat gedaan is door de  opperbevelhebber. D e  opperbevelhebber 
heeft er breedvoerig over gesproken, ook met mij, of het al dan n ~ e t  
was toegelaten. D e  opperbevelhebber heeft er een apart stuk over 
laten opmaken, welk stuk ik thans bij mij heb. Dat  is het kladje - 
het oorspronkelijke --, waarvan reeds meer sprake is geweest. Daaruit 
\olgt, dat de opperbevelhebber 7elt zijn standpunt in dat  opzicht 
wenste te bepalen en dit wenste mede te delen aan de officieren. 

47163. D e  Voorzitter: Ik wil u niet beperken in de  methode van 
het maken van uw opmerkingen, maar het kan gemakkelijk zijn, dat 
wij eerst dit punt afwikkelen. 

A. Zosls li wilt, Mijnheer de Voorzitteil Ik  moet u- leiding 
volgen, maar u kunt ook uw vragen stellen. nadat ik eerst de ont- 
wikkeling heb weergegeven. Ik zou dit historisch willen ontwiLke!e I 

en allereerst komen tot hetgeen de opperbevelhebber heeft gedaan 

D e  Voorzitter: Ik wil LI niet gaarne storen in de opbouw van uw 
betoog. Als i1 er de voorkeur aan geeft, eerst iiw betoog te ho~iden, 
kunt 11 uw gang gaan. 

A. In  elk geval ontbraken in 1940 definitieve voorschriften van 
de Nederlandse Regering, dat  het geven van de erewoordsverklarir~g 
tot het vrijkomen van of uit krijgsgevangenschap was ver- 
oorloofd, dan wel verboden. Evenwel was het geven van 
het erewoord in de voor het K.  N.  I. L. geldende bepalingen 
verboden. Dat  zal de heer Boerstra ook wel hebben medegedecid. 
O p  blz. 52 van het boekwerk ,,Bepalingen uit het Conventionezl 
Oorlogsrecht", uitgegeven door het Departement van Oorlog in Ned.- 
Indië, komt een noot voor, luidende: ,,Het is aan krijgsgevangsnen, 
behoorende tot het Ned.-Indische Leger, verboden zich o p  eerewoord 
te doen in vrijheid stellen." 

Wanneer men deze bepaling apart maakt, blijkt daaruit, dat  het 
nodig was geacht, een afzonderlijke bepaling te maken, dat het ver- 
boden was het erewoord te geven voor het Ned.-Ind. leger. 

Deze bepaling is echter in Juni 1940 door het Departement van 
Koloniën niet toepasselijk verklaard o p  de  in h-t Nederlandse legzr 
dienende officieren van het K.N.I.L., omdat noch voor de Koninklijke 
landmacht, noch voor de Koninklijke marine dit voorschrift bestond, 
cpdat de  officieren van het K.N.T.L. in dezelfde positie zouden komen 
als die van de Konink!ijke landmacht en de  Koninklijke marine, wie 
het geven van hun erewoord, ten einde in vrijheid te worden gesteld, 
althans niet was verboderz. 

Van de Regering in Londen, welke daartoe van 15 Mei tot 15 Juli 
1930 de gelegenheid heeft gehad, kwamen geen voorschriften, ook 
]!iet het verbod tot het geven van het erewoord. Ook daar werd de 
verhouding tot de vijand toen anders ingezien dan geleidelijk aan het 
geval werd. 

D e  opperbevelhebber van land- en zeemacht, die, met alle vol- 
machten bekleed; de Regering hier te lande verving, kon - nu er geel1 
wettelijke of andere bepaliiig was - wel het afleggen van een ere- 
woordsverklaring verbieden, indien liij deze in  strijd achtte b.v. met 
de eed van trouw aan de Koningin, zowel als machtiging verlenen 
tot het geven er van, dan  wel in  de derde plaats de er bij betrokke- 
iien geheel vrijlaten. 

Het optreden van de opperbevelhebber van land- en zeemacht iii 
dezen begint mei de capitulatie en daarmede het krijgsgevangeii 
inaken van de weerinacht door de Duitsers. Daarom dient het aldus 
in krijgsgevangenschap geraken nader te worden bezien. Velen toch 
menen, dat, toen de weermacht niet dadelijk door de Duitsers werd 

overgebracht naar Duitsland en niet achter prikkeldraad werd opge- 
sloten, het een ieder, er toe behorende, vrijstond o p  de een of andere 
wijze te ontsnappen en zelfs dat  de  commandanten dit in  de  hand 
moesten werken. Nog daargelaten, dat het mij persoonlijk wegens 
internering te Zwolle later niet wel mogelijk was zulks te doen, zij er 

leren op gewezen, dat  het niet dadelijk afzonderen b.v. van alle offic: 
weinig tot hel begrip zich in krijgsgevangenschap bevinden afdeed. 
Volgens de toenmaals geldig geachte begrippen van fatsoen en ezr 
was het gehele officierskorps gehouden aan de capitulatievoorwaar- 
den, ondertekend door de hoogste chef. Bovendien voorziet artikel 93 
van het Mil. Strafwetboek op de scherpste wijze in het zich houden 
ook aan een capit~ilatieverdrag, want het luidt: 

,,De militair, die opzettelijk een met den vijand als zoodanig 
gesloten overeenkomst wederrechtelijk schaadt, wordt gestraft 
met den dood, levenslange gevangenisstraf of tijdelijke van ten 
hoogste twintig jaren." 

D e  opperbevelhebber van land- en zeemacht, generaal Winkelrnal~, 
heeft, mede ter uitvoering van het capitulatieverdrag, zich persoonlijk 
met de  erewoordsquaestie bemoeid. Het  optreden van d e  opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht was, voor zover mij bekend, als 
volgt: 

Telefonisch en persoonlijk ontving o.a. de  commandant van het 
veldleger te Zeist opdracht na te gaan hoe de hogere commandanten 
en ook officieren van zijn hoofdkwartier in principe tegenover het 
gcveii van het erewoord stonden. D e  commandant van het veldleger 
moest met spoed ter zake een onderzoek instellen, dat  een informa- 
torisch karakter droeg. Hij mocht daarbij niet zijn eigen mening over 
het al dan niet geven van het erewoord kenbaar maken. Een tekst 
van de erewoordsverkIaring was toen nog niet bekend. Ik heb toen 
op het hoofdkwartier te Zeist op of omstreeks 15 Juni 1940 in ee:l 
bijeenkomst schriftelijke vragen gesteld. D e  heren zaten aan een 
tafel. Ik heb papieren uitgegeven. waarin vragen, als hier bedoeid, 
s!onden vermeld; er was geen discussie vooraf of daarna. 

Uit de daarbij ingeleverde schriftelijke antwoorden bleek dadelijk, 
dat, op één na, alle aanwezigen, voor zover ik mij herinner de 
generaals var1 den Bent, van i'v'ijrzatten en Danzes, de kolonels Schijn 
me!, van der Bijl, van Voorthuijsen en Nijland, geen erewoord wens- 
ten te geven. Toen bleek, dat kolonel Barhas wel zijn erewoord wilde 
geven, doch blijkbaar de strekking van de schriftelijke vrazen niat had 
begrepen, heb ik voor hem die vragen verduidelijkt. N a  zich hierover 

,veil van te hebben bezonnen, was ook kolonel Barbns tegen het afg- 
het erewoord. Dit alles gaf ik tel~fonisch door aan generaal Winkei- 
mali. Dit was dus omstreeks l5 Juni 1940. 

O p  70 Juni werd ik, o p  grond van de door de Duitsers gegeven 
beve!en, ontheven van mijn commando over het veldleger. Ik  Icwairi 
toen op het algva?een hoofdkwartier te werken. D a a r  rijn door de  
opperbevelhebber van land- en ze-macht, generaal Winlceltnan, inet 
de chef staf landmacht, generaal-majoor van Voorst rot Voorst,  en 
inrt mij, en soms ook met de chef staf zeemacht, schout-bij-nacht 
Hceris, als ik mij goed herinner, driemaal besprekingen gehouden 
over de tekst van het erewoord, zoals dit van de Duitsers werd ont- 
vangen. Ook wilden de Duitsers het aanvankelijk zo beschouwen, 
dat  het erewoord, eeniilaal gegeven, niet kon wol-den herroepen. Mijn 
standpunt bij deze besprekingen is onveranderd geweest, dat, welke 
tekst de Duitsers ook opstelden, deze onaanvaardbaar was. Aan d= 
vijand wenste ik mijn erewoord niet te geven, ook niet om daarmede 
te verkrijgen, dat ik niet in krijgsgevangenschap zou worden gesteld. 
E n  daarom ging het! Ik heb dit ook aan mijn omgeving medegedeeld, 
maar aangezien ik niet meer als commandant van het veldleger kon 
optreden - ik was toch afgezet -, heb ik dit slechts medegedeeld 
aan hen, die er mij o m  vroeger.. 

Iiimiddels was het Zaterdag 29 Juni 1940 geworden, de verjaardag 
van Prins Ber.17har.d. Toen is e r  een manifestatie o p  het Paleis in het 
hoordeinde geweest; er is toen ingetekend o p  de  felicitatieregisters 
aldaar; de Duitsers hebben dat bemerkt; er zijn voorts anti-Duitse 
manifestaties geweest in Amsterdam en Rotterdam; die middag heb- 
ben de Duitsers de toegangen tot het Paleis afgezet; des avonds heb- 
ben zij demonstratief gedoken met duikbommenwerpers op de 
binnenstad van den Haag. 

In de nacht van Maandag 1 o p  Dinsdag 2 Juli 1940 is generaal 
Wirzkelrncr!i opgelicht en per auto naar Königstein in Saksen gebracht. 
Op  2 Juli 1930 werden de  chef staf landmacht, generaal-majoor van 
Voorst tot Voorst en ik, als oud-commandant van het veldleger, ont- 
boden op het kwartier van generaal Cizristiai~sen. Aldaar waren aan- 
wezig de chef staf kolonel Schwahedissen en de  vroegere Duitse 
militair attaché luitenant-kolonel Otzen. Iedere verdere werkzaam- 
heid werd mijn broeder en mij verboden en wij werden o p  3 Juli 1940 
geïnterneerd, mijn broeder i n  Groningen en ik in  Zwolle, blijkbaar 



om te beletten, dat wij, na het vertrek van generaal Winkelnzan, enige 
invloed op het officierskorps zouden kunnen uitoefenen. Wij mochten 
geen verbinding hebben met officieren en geen bezoek ontvangen. 

Mij werd op 20 Juli 1940 de erewoordsverklaring voorgelegd door 
de Duitse garnizornscommandant te Zwolle: inij werd toen mede- 
gedeeld, dat ik zelfs ontslagen zou worden uit de  internering en ook 
overigens geheel vrij zou zijn, wanneer ik de verklaring ondertekende. 
Dat  heb ik geweigerd. D e  dag vóór de internering, dus 1 Juli, als 
ik mij niet vergis, besprak de opperbevelhebber van land- en zee- 
macht met de chef staf landmacht, de chef staf zeemacht en inij 

nog eens de tekst van de erewoordsverklaring, zoals deze toen luidde. 

47164. D e  Voorzitter: Is er een nota geweest van kapitein Hassel- 
tnatl, hoofd van het Afwikkelingsbureau? 

A. Vóór 1 Juli bestond er toch geen afwikkelingsbureau? 

47165. D e  Voorzitter: Ik heb hier een nota van 26 Juni 1940, 
getekend door het hoofd van het Afwikkelingsbureau, kapitein 
B. Hassel~nari. 

A. Dat  is vreemd; de opperbevelhebber was er nog. 

47166. D e  Voorzitter: Maar er kan toch wel een hoofd van het 
Afwikkelingsbureau zijn geweest? 

A. Daarvan heb ik toen niets gehoord, als ik mij dit nog goed 
herinner. 

47167. D e  Voorzitîer: D e  nota was de nadere toelichting van het 
bevel van de Duitse Rijkscomnlissaris voor de Demobilisatie van de 
Nederlandse weermacht. Hij deelde daarin verschillende regelingen 
mede. Het laatste punt. dat er los aan vastzit, is: 

,,Ik raad de verklaring o p  eerewoord af te geven." 

ti. Aan wie was die nota gericht? 

D e  Voorzitter: Aan Heren Afdelingshoofden. 

A. Ja, nu  begrijp ik het, het betrof het Departement van Defensie; 
althaiis, zoals ik het begrijp. 

47168. D e  Voorzitter: E r  staat bij als opmerking van de heer 
Boerstra: 

.,Dit stuk schijnt verzonden te zijn, ook aan de Div. Staven, 
zonder medeweten van de Opp. L. en Z .  Althans, het A.H.K. 
over deze nota opgebeld, deelde mede, ,,er niets van te weten"." 

A. Ik heb er later wel iets over horen verluiden, maar dacht, dat 
het alleen het Departement van Defensie betrof. 

47169. D e  Voorzitter: Generaal Wirzkeltnan kende dit stuk ook 
niet. maar ik heb in andere stukken gelezen, dat  deze daad va11 
kapitein Hasselnzan de betekenis had van een werken achter de rug 
van de opperbevelhebber van land- en zeemacht om. Ik had daarover 
gaarne inlichtingen van u ontvangen. 

A. Ik wil niets insinueren over iets, dat  ik niet weet. Ik  heb er 
wel over horen fluisteren, maar verder is mij niets bekend. D e  opper- 
bevelhebber was degene, die dit uitmaakte. 

47170. D e  Voorzitter: Het is natuurlijk goed mogelijk, dat LI liet 
toen niet wist, omdat het algemeen hoofdkwartier er niet in gekend 
was en u vanaf 2 Juli ingerekend beat geweest. 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter! Op 1 Juli besprak dus de opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht met de chef staf landmacht, chef 
staf zeemacht en niij nog eens de tekst van de erewoordsverklaring, 
zoals deze toen luidde. Ik zeide toen tot hem: H o e  de  Duitsers het 
ook draaien, ik doe het niet. Mijn reconstructie is nu als volgt: D e  
Duitsers hebben toen blijkbaar toegegeven, dat  de officier, die zijli 
erewoord geeft, te allen tijde de bevoegdheid heeft dit te herroepen. 

47171. D e  Voorzitter: Dit is, naar ik meen, niet schriftelijk vast- 
gelegd, althans niet door de Duitsers? 

A. Althans heeft de opperbevelhebber van land- en zeemacht 
blijkbaar kort daarna aan de chef staf landmacht opgedragen, in zijli 
bijzijn, een stuk op te maken, waarvan het zwaartepunt valt op het 
kunnen herroepen van het erewoord. Van een bepaalde tekst wordt 
niet gesproken. Immers is door de steller een begin van een bijzin 
doorgeslagen, welke o p  de omschrijving van de verklaring betrekking 
heeft. Ik  heb hier dat papiertje. Ket  eigenaardige is, dat uit het door- 

slaan van woorden kan worden afgeleid, dat generaal van V o o r ~ I .  
mijn broer, die het opmaakte, eerst heeft geschreven en doorge- 
slagen d e  letters ,,beschn (begin van ,,beschrevenw). Daarna volgt 
,.omschreven in de bijgevoegde" en daarna is dit weer doorgeslageii 
tegelijk met het voorafgaande woordje ,,alsw. Men wilde blijkbaar 
eerst geen bezwaar maken, althans, dit was de gedachte, tegen de 
tekst van het erewoord. E r  stond dus: ,,als onischreven in de bij- 
gevoegde", maar niet meer in de aldus begonnen zin. 

47172. D e  Voorzitîer: Maar uw broer heeft een verklaring afge- 
legd, dat  hij dit heeft opgetekend als zijnde de mening van de opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht. 

A. Dit klopt met mijn voorstelling van zaken. Het  interessante ligt 
n~i jns  inziens hierin: ,Men heeft eerst willen zeggen: Als beschreveil, 
toen de letters besch doorgeslagen en daarna de hele zaak ,,als was 
omschreven in een bijgek~oegde" doorgeslagen. Toen stond er dus: 

, ,Nu vaststaat, dat een officier die zijn eerewoord geeft, ten 
allen tijde de bevoegdheid heeft om dit te herroepen, acht ik het 
geven van dit woord niet in  strijd met den officierseed en de  
officierseer. . .", enz. 

47173. D e  Voorzitter: Ik denk, dat achteraf gebleken is, dat het 
niet zo heel vaststond. 

A. D e  tekst is mij niet meer bekend e n  naderhand is er een ver- 
gadering van opperofficieren geweest, waar deze zaak besproken is, 
op 6 Juli. 

47174. D e  Voorzitter: Ik mag opmerken, dat dit gaat over het 
erewoord in het algemeen, maar niet over het erewoord, dat  later 
door de  Duitsers is gevraagd. 

A. Daarom heb ik getracht rnijn zienswijze kenbaar te maken, 
aa t  uit hetgeen doorgeslagen is, volgt, dat  de opperbevelhebber van 
land- en zeemacht het niet eens was mei het erewoord; hij kreey 
catuurlijk de tekst, die toen voorlag. Later heeft hij schriftelijk 
verklaard aan Minister Meynen, dat  hij het erewoord, zoals dat  is 
afgelegd door de  officieren, onaanvaardbaar achtte. 

47175. D e  Voorzitter: Maar dat  briefje is later aangegrepen door 
degenen, die wel de erewoordsverklaring hebben afgelegd. 

A. E r  zijn daarom ook disculpatiegronden voor de  officieren, die 
de erewoordsverklaring aflegden, hoewel ik hun mening niet deel. 

De Voorzitter: Mogen wij dit briefje houden'? 

A. Dit hoort in het archief van de commissie van zuivering, waar- 
van ik voorzitter ben geweest, maar ik geloof niet, dat  er bezwaar 
tegen i\, dat u het houdt. 

D e  Voorzitter: Ik dank u zeer. 

A. U ziet, dat  er na negen jaar aan  zes regels grote waarde wordt 
toegekend. 

Ik heb dus gezegd: Van een bepaalde tekst is geen sprake. Zelfs is - - 
door de steller een begin van een bijzin doorgeslagen, welke op de 
omschrijving van de verklaring betrekking heeft. D e  opperbevel- 
hebber van land- en zeemacht was het hiermee dus niet eens. 

Het  is dit briefje, hetwelk kolonel van Alphen blijkbaar 2 of 3 Juii 
vond in het bureau van generaal Winkeiman. 

Hoe de erewoordsverklaring toen luidde, is mij niet meer bekend. 
Generaal Winkelr7zarz heeft zowel in krijgsgevangenschap als jn Juli 
1945 schriftelijk aan Minister Meynen verklaard, dat de  erewoords- 
verklaring, zoals deze uiteindelijk aan de officieren ter tekening werd 
voorgelegd, voor hem onaannemelijk zou zijn geweest. 

47176. D e  Voorzitter: Uw broer heeft verklaard: 
,,Toen nien niet tot overeenstemming is kunnen komen, werd 

ter tafel gebracht het papiertje, dat  ik Dinsdagmorgen (2 Juli) 
na de bespreking met Schwahedissen aan Govers had gegeven 
en dat ik (nadat gen. Winkelman was gevangengenomen), die 
re!fde morgen vóbr die bespreking inderhaast had opgesteld en 
voorgelezen aan de in het A.H.K. aanwezige Commanfiant 
Veldleger, CH.  Marinestaf, C-Lvd. van Alphcn (sous-chef), Di- 
recteur Etappen- en Verkeersdienst. Op  dit papiertje had ik het 
voorlopig idee van de O.L.Z. weergegeven, zoals dit - in ai -  
wachting van de definitieve tekst (van de af te  geven verklaring) -- 
op Maandag 1 Juli in de kamer van de O.L.Z. met mij was 
geformuleerd." 

Er staat echter bij, dat de heer van Alphen het aan generaal Covers 
had gegeven. 



A. Dat  wist ik niet meer. Jk dacht, dat  kolonel van Alpheil het 
gevonden had. Ket zweefde mij nog heel vaag voor ogeii, dat dit zo 
gebeurd is .  maar ik neem het grif aan. Het  was echter later (1945) 
in het hezit van kolonei vari Alphen. ') 

D e  Duitsers zijn toen - generaal Wiilkelnzan, mijn broeder en ik 
waren d ~ i s  ofi' side gesteld daarmede doorgegaan er. hebbtn de 
definitieve tekst vastgesteld, waarop dus noch door generaal Winkel- 
man, noch door mijn broeder, noch door mij invloed uitgeoefend is 
kunnen worden. Bepaald is, dat  de  officieren het erewoord 15 Juli 
zouden afleggen, terwijl 8 Juli een opgave moest inkomen bij het 
algemeen hoofdkwartier wat betreft het afleggen in het algemeen van 
het erewoord. 

In  verband Iiiermcde vergaderden op 6 Juli te den Haag op initiatief 
van luitenant-generaal Rest. commandant luchtverdediging, de actief 
dienende opper- en vlagofficieren, te weten: negen generaal-majoors, 
onder wie de vier legerkorpscomin~indanten en vier schouten-bij-- 
nacht. Generaal Bcst heeft mij gemachtigd de inhoud v::n een over- 
zicht van deze bespreking, hetwelk hij te zamen met generaal-majoor 
vait dei: Bent in krijgsget7a~~genschap o p  14 Fehriiari 1941 opstelde, 
aan de Enquête-commissie inede te delen. Ik leg een afschrift er van 
hierbij over. 

I n  deze vergadering zou worden nagegaan of het mogelijk zou 
zijn tot een collectief standpunt in zake het geven van het erewoord 
te komen, zulks in verband met de dringend kenbaar gemaakte wens 
van hoofd- en siibalterne officieren liet standpunt van de  opper- en 
vlagofficieren te vernemen, nu generaal Winkelnzan en generaal- 
niaioor van Voorst tot Voorst en ik waren uitgeschakeld. 

Echter was, toen die heren vergaderden op 6 Juli 1940, de juiste 
'inhoud van de uiteindelijke tekst nog niet officieel bekend. Wel was 
een concept in de Nederlandse taal aanwezig, dal overigens echter 
geheel overeenkomt met de uiteindelijke tekst, zoals deze op 15 Juli 
ondertekend moest worden. Dit wordt bevestigd door generaal- 
majoor Best. Generaal-majoor Carstens -- al wat ik nu zeg is volgens 
de verklaringen van generaal Best en generaal vun dei1 Bent; ik ben er 
niet zelf bij geweest - verzelrerde toen: dat  een cla~isule zou wordzn 
ingevoegd: ,,te allen tijde kan het erewoord worden herroepen." N u  
had kolonel van Alpher? reeds o p  5 Juli 1940 per telex aai1 land- en 
zeemacht medegedeeld: 

,,dat ieder, die bereid is deze verklaring af te leggen, bevoegd 
is het gegeven woord (de afgelegde belofte) te allen tijde weder 
terug te nemen." 

47177. D e  Voorzitter: Dat die bevoegdheid, die niogelijkheid is 
gegeven, blijkt officieel uit niets. 

A. Ik zeg alleen, dat deze generaals mij dit hebben :nedegedee!d. 
Generaal-majoor Carstens is overleden. Schriftelijk is het, voor zover 
mij bekend, niet door de Duitsers bepaald. Alleen heeft generaal 
Winkelnzan gezegd in dit papiertje, dat  hij heeft laten opstellen door 
generaal-majoor van Voorst tot Voorst, ,,nu de bevoegdheid vast- 
staat, dat het eerewoord kan worden herroepen". Voorts heeft kolonel 
van Alphen dit in  een telexbericht als vaststaand doen uitgeven. I k  
vermoed verder, dat de Duitsers gebruik hebben gemaakt van het 
verschil van mening, dat zij bij de officieren hadden onderkend, en 
dat zij daarom de drie leidende generaals hebben uitgeschakeld, ten 
einde meer de vrije hand te krijgen ter zake van tekst en aanvaarding 
van het erewoord. 

47178. D e  Voorzitter: Die qiiaestie liep over de invoeging van het 
woord ,,opzettelijk". 

A. Het erewoord kon dus woiden herroepen. 
Inderdaad zei generaal Carsteris in de vorenbedoelde bijeenkomst, 

dat  in de slotzin tussen de woorden ,,zalw en ,,geenv het woord ,,op- 
zettelijk" alsnog zou worden opgenomen, zodat het dan zou luiden: 
,,Ik zal opzettelijk geen handeling begaan of verzuim plegen, waar- 
door het Duitsche Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen 
lijden." 

1) h'oot van de  getuige, toegevoegd bij de correctie van he t  sterzogram: 
In  verband met het door de Voorzitter voorgelezen gedeelte uit de verklaring 

van mijn broer staat mij nu de gang van zaken, ook wat dit betreft, goed voor 
ogen. Ik verklaar nu ter aanvulling als volgt: 

De verklaring, voorkomznde op het bew~is :~  papiertje, is, tijdens de laatste 
v--o LI,adi.-ii~y van gecerdal W'ir~keli?lniz me: mijn b'roer, de chel mnrinesiai' en mij 
(op 1 Juli), opgemaakt aan het bureau van generaal Wirzkelii~nn door mijn broer, 
die daarbij vermeldde wat hij opschreef. Toen hij de woai-den ,,als omschreven 
in de bijgevoegde" opschreef, heb ik gepro:es~eerd. Generaal Wi>zkelir~aiz heeft 
toen gezegd deze woorden door te slaan. De volgende dag is dit zelfde b,rieîje, 
dat er dus reeds was. blijkbaar ter sprake ge br ach^ op de wijze als mijn broer 
heeft verklaard. 

47179. D e  Voorzitter: Zou het principieel veel verschil hebben 
gemaakt, wanneer het woord ,,opzettelijkv er bijgekomen was? Wan- 
neer een jong officier de  erewoordsverklaring had afgegeven en hij 
kwam te weten, dat zijn vader lid is van een illegale organisatie, d a : ~  
kan men stellen, dat  hij dat hoorde aan te geven bij de Duitsers. 
Wanneer hij het niet deed, zou dat  dan een opzettelijk verzuim zijn? 
Ik  heb uit de stukken niet de indruk gekregen, dat dit later op eniger- 
lei wijze is vastgelegd. 

A. Door de Duitsers? 

D e  Voorzitter: Neen. Het is ook niet later in een verklaring van 
Duitse zijde naar voren gebracht. 

A. D e  Duitsers hebben driemaal, toen er heren waren, die hel 
erewoord hebben opgezegd, opgemerkt: Ik houd er slechts rekening 
mede, dat u uw erewoord hebt gegeven. 

47180. De Voorzitter: Ik heb gevonden een circulaire van 4 No- 
veriiber 1941, die afkomstig is van het hoofd van het Afwikkelings- 
bureau, de heer Hasselinan, en van de chef van het Hoofdregelings- 
bureau, de hezr Carstens. Deze circulaire luidt als volgt: 

,,Het is ons bekend, dat beroepsofficieren o p  nonactiviteit of 
op wachtgeld, hebben gepoogd zich naar Engeland te  begeven 
al dan niet met de bedoeling zich bij de daar aanwezige Neder- 
landsche strijdkrachten te voegen. Wij öchten het daarom noodig 
te herinneren aan den tekst der, destijds geheel uit vrijen wil en 
- naar wij moeten aannemen - na rijp beraad afgelegde ver- 
klaring, waarbij de  onderteekenaar op eerewoord verzekert, dat  
hij gedurende dezen oorlog, althans zoolang Nederland zich met 
het Duitsche Rijk in  oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel 
front noch direct, noch indirect zal deelnemen aan den strijd 
tegen Duitschland en geen handeling of verzuim zal plegen, 
waardoor het Duitsche Rijk schade, van welken aard ook, zou 
kunnen lijden." 

Het is mogelijk, dat  deze circulaire onder Duitse aandrang tol 
stand is gekomen, maar hierin staat niets, dat  betrekking heeft o p  het 
teruggeven van het erewoord of iets over het woord ,,opzettelijk". 
Blijkbaar hebben de Duitsers er van afgezien en is dit een herhaling 
van de erewoordsverklaring, waarbij al het andere is weggevaagd. Wij 
kunnen er aan ontlenen, dat de Duitsers, de  belofte, indien die althans 
is gegeven, dat het woord ,,opzettelijk" vóór het woord ,,verzuimw 

zou komen, niet gestand hebben gedaan. 

A. Jk heb in Zwolle de erewoordsverklaring voor ogen gehad, 
maar daarin stond het niet. 

47181. D e  Voorzitter: Het is mogelijk, dat  door een schriftelijke 
verklaring, vóór of na de  erewoordsverklaring gegeven, er de mogelijk- 
heid zou zijn geweest om het erewoord terug te nemen. 

A. Ik heb zo'n stuk nooit gezien. D e  Duitsers waren er zo happig 
op, dat het erewoord werd afgegeven, dat zij het er dan wel zouden 
hebben bijgegeven, als zij op algemene weerstand zouden zijn gestuit. 
D e  ,,FuhrerM was immers zo ,.grosszzugig" geweest te bepalen, dat wij 
niet in gevangenschap behoefden, en nu moest het officierskorps zich 
hier ook dankbaar voor tonen en de erewoordsverklaring afleggen! 
Dat  was zo de Duitse visie. 

47182. D e  Voorzitter: De chef van de marinestaf Heeris heeft in 
een rondschrijven aan degenen, die onder hem waren gesteld, toch 
maar gezegd: 

,,Vaststaat, dat  ieder, die deze verklaring aflegt, bevoegd is, 
het gegeven woord (de afgelegde verklaring) te allen tijde weder 
terug te nemen." 

,,De bedoeling van den laatsten zin der verklaring wordt door 
de Duitsche autoriteit schriftelijk in dier voege toegelicht, dat  
handeling of het verzuim ,,absichtIichfl, ,,opzettelijku, moet zijn 
gepleegd." 

Dat  is eigenlijk veel verder gaand, omdat er, voor zover mij bekend, 
geen Duitse schriftelijke verklaring was. Wat  hier staat, namelijlc 
,,wordt toegelicht", enz. zal betekend hebben ,,zal schriftelijk worden 
toegelicht", hetgeen nooit is gebeurd. 

A. Ik herhaal, dat ik het alleen weet door de schriftelijke ver- 
klaring, afgelegd in krijgsgevangenschap door de generaals van den 
Bent en Best, weike ik thans verder vervolg. 

Schout-bij-nacht Heeris zowel als generaal-majoor var? Nijnarff.:~ 
verklaarden, dat  de opperbevelhebber van land- en zeemacht tegen de 
aldus geformuleerde verklaring geen bezwaar zou hebben gehad en 
deze zienswijze zou hebben kenbaar gemaakt aan generaal-majoor 
H. baron van Voorst tot Voorst, die daarvan schriftelijk aantekening 



zou hebben gehouden, welke aantekening in het bezit was van kolonel 
van Alphen. Deze is toen telefonisch ter vergadering ontboden, 
r;adat generaal-majoor van den Bent had medegedeeld, dat hij 5 Juli 
het algemeen hoofdkwartier had opgebeld en van kolonel van Alphera 
had vernomen, dat  de officiële tekst nog niet bekend was. Generaal 
van den Bent vroeg hoe het mogelijk was, dat  de opperbevelhebber 
van land- en zeemacht, die vóór 5 Juli in krijgsgevangenschap was 
gevoerd en derhalve niet bekend kon zijn met de  definitieve tekst, 
hierover een oordeel kon uitspreken, Het  briefje van generaal-majoor 
H. van Voorst tot Voorst is daarna getoond door kolonel van Alpher?, 
die inmiddels was aangekomen. hlaar  generaal var2 den Bent hancl- 
haafde zijn bezwaar, dat door generaal Best werd gedeeld. Generaal 
B P S ~  deeldc desgevraagd nog mede, dat de geëiste verklaring o p  ere- 
woord niet in overeenstemmicg kan worden geach? met de eed van 
trouw aan de Koningin, aangezien de Nederlandse Regering: wa:ir- 
van Hare Majesteit aan het hoofd staat, zich in volle oorlog acht met 
Duitsland en de verklaring feitelijk het nakomen van de officiers- 
eed belet. 

47183. D e  Voorzitter: Is dat ook uw mening? 

h. Jawel, Mijnlieer de Voorzitte,r! 
Besloten werd, gelet op d e  niet te overbruggen tegenstellingen: geen 

besliiit of conclusie der vergadering naar buiten kenbaar te maken. 
D e  heren hebben dus vergaderd. ten einde aan de hoofd- en subal- 

terne officieren hun mening kenbaar te maken, maar aangezien zich 
tegenstellingen voordeden, is dat niet gebeurd. 

Toen l?  Juli de officiële tekst van het erewoord bekend werd, 
bleek, dat  noch het woord ,,opzettelijkn, noch de clausule ,,te allen 
tijde kan het eerewoord worden herroepen" in de verklaring was op- 
genomen. 

D e  Duitsers hebben aïnvankeli-ik, als gezegd, in drie gevallen het 
opzeggen van het erewoord geweigerd, doch later zich blijkbaar bij het 
opzeggen neergelead. 

E r  bleef intussen voor alle hoofd- en subalterne officieren van 
leger en vlooi het volgende over: 

I n  de eerste plaats: de  tekst van het telexbericht van 5 Juli van het 
hoofd van de Afdeling Landmacht, kolonel van Alphen, aan  alle 
autoriteiten, O.L.Z.,'A.H.K., Afd. Landm., Sectie Kabinet 1242 (het 
maakte de indruk, dat  het kwam van de opperbevelhebber), 

,,dat ieder, die bereid is deze verklaring af te leggen, bevoegd 
is het gegeven woord (de afgelegde belofte) te allen tijde weder 
terug te nemen". 

In de tweede plaats beschikten de hoofd- en subalterne officieren 
over de brief. ondertekend door kolonel vati Alphen van 12 Juli 
1940. Algemeen Hoofdkwartier, Afdeling Landmacht, Sectie Ib, 
no. ISSOA, 

dat  naar zijn mening ,,het afleggen van de verklaring, die van 
de beroepsmilitairen wordt gevraagd, in  de gegeven omstandig- 
heden in 's lands belang is". 

I n  de derde plaats was er reeds de brief van de opperbevelhebber 
van land- en zeemacht, generaal Winkelrilan, van 26 Jun: 1940, 
waarbij werd medegedeeld, dat  de Duitsers hadden bepaald, dat  ter 
voorkoming van uitbreiding der werkloosheid o p  1 1  Juli 1940 de 
z.g. ,,Opbouwciienst" werd ingesteld. B~roeps-, hoofd- en subalterne 
officieren, die zich vrijwillig meldden, konden, volgens de door de 
Duitsers gemaakte regeling, na ondertekening van de  erewoords- 
verklaring in de Opbouwdienst te werk worden gesteld. 

Deze brief is ondertekend namens de opperbevelhebber van land- 
en zeemacht door de chef van de staf van de landmacht, H. F. M. 
baron van V o o v ~ t  tot Voorst; dan volgt de verzendlijst; de brief 
ging naar het gehele leger toe, naar alle autoriteiten. D e  aanhef 
van de brief luidde als volgt: 

,,Hierbij doe ik U het in de verzendlijst vermelde aantal 
exemplaren toekomen van den brief van den D. Kommissar 
voor de demobilisatie van de  Ned. Weermacht betreffende derl 
Opbouwdienst ter kennisneming en ter behandeling voor wat 
betreft het gestelde onder pt. 1Oaa." 

Punt 10aa van de brief van de D.  Kommissar voor de demo- 
bilisatie van de Nederlandse weermacht behelsde: 

,,au. Ausfullung der in der Anlage beigefiigteii Fragekarie 
(Anl. 1 )  durch die gem. Ziff. 4 als Arlfbnitfiihrer u. Aufbazc- 
unterfahrer irz Frage korniizei~den Wehrmachtsangehiirigel~ 
(sich freiwillig meldende akt. Offz. und Uffz. sowie Offz. d. R.; 
ferner die zum Aufbaudienst verpflichteten Uffz. d. R.). Die 
Fragekarte sind der Registratur der Abwicklungsstelle des De- 
partinents v. Defensie fu r  den Aufbaustab möglichst umge- 
hend, spatestens jedoch bis zum 3.7.40 zugehen zu lassen." 

E n  in punt 4c staat: 

, ,c. rrktive Offiziere und Offizieve d .  R., die sich freiwillig 
inelder (nach Unteizeichriung der vorgeschriebenen Erklar~ingì. 

In  Frage kommen im allgemeincn nur  Subalterneoffiziere. 
F u r  Stabsoffiziere ist die Anzahl der verfiigbaien Stellen be- 
schrankt." 

D e  officieren, die dus deze brief kregen, hebben kannen denken: 
De opperbevelhebber acht het afgeven van de erewoordsverklaring 
gced; wii kunnen in de Opbouwdienst worden ingedeeld, als wij de 
verklaring afleggen. E r  zijn in deze zaak hierbij enorm veel haken ei1 
ogen. Velen hebben te recht hieruit afgeleid, dat  de opperbevelhebber 
het in de Opbouwdienst te werk stellen onder afgeven van de ere- 
w~ordsverklaring goedkeurde. 

47184. D e  Voorzitter: U gebruikte de woorden ,,te recht". Is dat 
uw mening? 

A. Ja. Dat  men het er te recht uit heeft kunnen afleiden. 

47135. D e  Voorzitter: Het is de vraag of dat  de bedoeling is 
geweest. 

A. Het  was niet de bedoeling van de opperbevelhebber, aan te 
geven, dzt de heren de erewoordsverk!aring konder sfgevcn. 

47186. D e  Voorzitter: E n  u gebruikte de  woorden ,,te recht". 

A. Ik heb van u een oproep gekregen en ik moest in een minimum 
van tijd dit alles bij elkaar zoeken, zoda t . .  . 

47187. D e  Voorzitter: Ik vermoed, dat  het het meest in uw op- 
vattiilg ligt. wanneer de woorden ,,te recht" hier worden weggelaten. 

A. D e  officieren, die dit hebben gedaan, wil ik ook de hand boven 
het hoofd houden. Daarom zou ik willen zeggen: Kan  worden af- 
geleid. 

47188. D e  Voorzitter: U schrapt dus de woorden ,,te recht"? 

A. Ja, onder aantekening, dat ik in korte tijd deze memorie in 
e!kaar heb gezet. 

Uit deze drie brieven, welke een zeer groot aantal hoofd- en subal- 
terne officieren volstrekt te goeder trouw hebben opgevat als weer- 
gevende de mening van de opperbevelhebber van land- en zeemacht, 
bestaan genoegzaam disciilpatiegronden voor de  officieren, die de 
ere:voordsverklaring hebben ondertekend. Dit is, voor wat de brieven 
van kolonel van Alplien betreft, door Minister Meynen ook mede- 
gedeeld aan de officieren. die zitting hadden in de subcon~missies in 
eerste aanleg voor zuivering van de o p  15 Mei 1942 in krijgsgevangeii- 
schap gevoerd lijnde beroepsofficieren. 

47189. De Voorzitter: U is bij de  zuivering van de officieren 
opgedragen, rekening te houden met de mening van de Minister. Is 
het juist, dat generaal van den Bent daarom zijn ontslag heeft ge- 
nomen? 

ik. Ja. Er  zijn allerlei facetten aan deze tere quaestie. E r  zijn zelfs 
vele officieren geweest, die alleen omdat zij meenden, dat  de opper- 
bevelhebber van land- en zeeinacht het afgeven van de  erewoords- 
verklaring in het landsbelang had aangeraden: geheel ,,contre-coeur" 
de verklaring hebben afgegeven. Dit zij o p  de voorgrond gesteld. 

Door het ondertekenen van deze erewoordsverklaring - en liet 
zich daaraan houden - ka11 niet meer rechtstreeks trouw aan de 
Koningin door  voortzetten van de strijd onder welke vorm ook tot 
uiting worden gebracht. 

Dit was een vrijwillige daad, terwijl het in  krijgsgevangenschap 
gebracht worden met alle gevolgen er van, als strafkampen, enz., een 
áwangmaatregel is, behoudens voor degenen, die zich later hiervoor 
vrijwillig hebben gemeld. 

Er  is ontkend, dat er geen risico van een conflict bestond tussen 
de verplichtingen, voortspruitende uit de  eed, en die, voortspruitende 
uit de  op erewoord afgelegde verklaring. Dit kan niet juist worden 
geacht. 

Aangetekend zij, dat de verklaring ook voor beroepsonderofficieren 
er? minderen gold, maar niet o p  erewoord van hen werd gevraagd, 
ekenmin als zij een eed moeten afleggen als voor de  officier geldt, 
maar een verklaring van trouw bij het ondertekenen van hun ver- 
bandsaste. 

Op 15 Juli iuoest de verklaring worden ondertekend. Op 16 Juli 
werden degenen, die aanvankelijk hadden geweigerd te tekenen. voor 
hun definitieve beslissing gesteld. 



D e  volgende aantallen beroepsofficieren hebben geweigerd de ver- 
klaring te  ondertekenen en zijn in  krijgsgevangenschap gebracht: 
5 opperofficieren en 3 subalterne officieren van de  Koninklijke land- 
macht (generaal Winkelii?an is niet voor de  vraag gesteld te iekenzn); 
S subalterne officieren van de Koninklijke marine; 41 officieren en 
cadetten van het K.N.I.L. (43 officieren van he"L.N.1.L. hebben 
wel getekend). 

In April 1942 heeft H.M.  de Koningin machtiging verleend om 
Harer Majesteits grote waardering te doen toekomen langs geheime 
weg aan de officieren in  krijgsgevangenschap. Dat  heeft ons ook 
bereikt. 

47190. D e  Voorzitter: Via Zwitserland? 

A. Ik geloof. dat  het gebeurd is rechtstreeks in een brief van 
een officier, die gevlucht is uit het kamp van de subalterne offi- 
cieren en die het met een soort van code heeft door ge geve:^. Aan 
ons is het medegedeeld in een brief van een officier uit een ander 
kamp. 

Daarbij drukte H.M. tegelijk uit, dat Zij zich Haar  oordeel over 
de motieven van de  officieren, die wel de  belofte om niet ~~~~r tepzn 
Duitsland te strijden, hebben afgelegd, wenste voor te behouden. 

Ik kom nii o p  de houding van de officieren, die. ondanks het 
geven van het erewoord, de vijand afbreuk deden. 

Dit waren de officieren, die later, als gevoig van het verdere op- 
treden van de vijand, tot de overtuiging zijn gekomei1 -- of bij 
enkelen, die zulks reeds dadelijk inzagen, maar zich aanvankelijk 
vrijheid van handelen wilden voorbehouden -, dat  uiteindelijk 
de officierseed moet prevaleren bove~l  iedere andere verklaring, 
tegenover de vijand afgelegd, en die daarvan de consequenties hebb-n 
getrokken door hun erewoord te breken. 

D e  Minister van Oorlog, de heer Meyneir, evenals alle leden van 
het Kabinet-Scherinerhorlz hebben dit standpunt volledig aanvaard- 
baar geacht. Voor mij en voor een ander lid van de commissie 
van zuivering van de later in krijgsgevangenschap gebrachte offi- 
cieren, voor generaal van den Bent dus, en voor verschillende leden 
van de  subcon~missies daarvan werd dit een zeer moeilijke zaak. 

Er  waren dus officieren. die hun in volle vrijheid gegeven pre- 
woord hadden gebroken, ten einde tegen de vijand, veelal in het 
geheim, te kunnen optreden. Iets geheel anders dan het ontvluchten 
uit krijgsgevangenschap, waarbij de officieren geen enkele aange- 
gane verplichting schonden. Ik heb mij met de opvatting van de 
Ministerraad, zij het na aanvankelijk een ander standpunt te hebbm 
ingenomen, na veel innerlijke strijd verenigd, omdat het mij bleek, 
dat  niet alleen ook de Regering te Londen, maar in het bijzonder 
Hare Majesteit de Koningin, ila aanvankelijk een ander mening ie 
zijn toegedaan, dit standpunt innamen. 

47191. D e  Voorzitter: Is  dat  de enige reden voor LI geweest, 
waarom u dit andere standpunt heeft ingenomen? 

A. E r  waren voor mij nog andere redenen, Mijnheir c!e Voor- 
zitter. D e  officieren, die na het breken van hun erewoord naar Enge- 
land waren gegaan, werden in het begin niet aanvaard en niet in 
dienst hersteld. Later is dat  wel het geval geweest ei1 zijn zij in de 
Nederlandse strijdmacht opgenomen, hoewel dit in strijd is met de 
tweede zinsnede van artikel 10 van het Reglement betreffende Wetten 
en Gebruiken van den oorlog te land. D e  gronden van de Regering 
waren de volgende. Immers, bij Kabinetsrescript van 6 Juni 1941, 
no. 7, heeft H.M. de  Koningin doen weten, zich met de conc1us;e 
van een rapport van de Minister van Defensie, de heer Dij.uhoorrz, 
hierover van 30 Mei 1941 te kunnen verenigen. Deze concldsie kamt 
hierop neer, dat: 

een wettelijke bepaling, welke de officier toestond zijn ere- 
woord aan de vijand te geven, in Nederland niet bestond. 
Volkenrechtelijk hadden de Duitse autoriteiten dus niet liet recht 
de  erewoordsverklaring te vragen. 

D e  Regering is daarom van oordeel. dat zij ten aanzien van 
de officieren, die de verklaring tekenden, geen enkele verplichtinz, 
zoals in de tweede alinea van art. 10 van het Reglement o p  de 
Wetten en Gebruiken van de  oorlog te land bedoeld, op zich 
kan nemen. E r  is uit dien hoofde geen bezwaar o m  dergelijke 
naar Engeland over gek om ei^ officieren wederom in actieve 
dienst te stellen. 

Minister Meynen schreef o p  3 Juli 1945 aan luitenant-generaal 
buiten dienst van het Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger 
(K.N.I.L.) Boerslrn, die het breken van het erewoord veroordeelde, 
dat artikel 10 niet van toepassing was . . . . 

47192. I le  Voorzitter: Dat  gaat over een andere quaestie. namelijl: 
over de vraag of men al dan niet krijgsgevangen was. 

A. Ja, omdat de officieren o p  15 Juli 1940 bij het tekenen van 
de verklaring geen krijgsgevangenen meer waren volgens Minister 
Meynen. 

47193. D e  Voorzitter: Dat is iets anders dan de  vraag of het 
breken van het erewoord al dan niet toelaatbaar was. Wat is nu uw 
standpunt ten aanzien van het breken van dit erewoord? 

A. Ik he5 aanvankelijk gemeend, dat  deze opvatting van Mlnister 
Meyner: niet juist kon worden geacht. 

47194. D e  Voorzitter: Het gaat nu over de mening van de Regering 
i2 Londen, namelijk dat  het niet toegestaan was, het erewoord te 
geven, omdat er geen wettelijke bepalingen bestonden, w-lke de offi- 
cieren toestonden hun erewoord te geven. Is dat ook uw mening? 

A. Er  was geen wettelijke bepaling; dat is zo; daarmede ben ik 
het eens. 

47195. D e  Voorzitter: Daarmede is u het later eens geworden'? 

A. Neen. Er is geen wettelijke bepaling, die de  officieren toeitond 
het erewoord te geven. 

47196. D e  Voorzitter: Hoe vat u dan het woord ,,wetw op? Heeft 
de bepaling in het Velddienstvoorschrift de  betekenis van ,,wetw? En, 
zo neen, waarom niet? 

A. Omdat de bepaling gegrond is o p  de wetten en gebruiken vali 
de oorlog te land en het Verdrag van 1929 nopens de  behandeling 
van krijgsgevangenen en verder niets voorschrijft dan wat deze in het 
algemeen bepalen. Een bepaling in het Velddienstvoorschrift, dat  het 
gepen van het erewoord is veroorloofd dan  wel dat  dit is verboden, 
is er niet. 

47197. De Voorzitter: Het is een vraag, waaromtrent men het 
niet eens is. Sommigen zeggen - dit kwam zoëven ook reeds ter 
sprake -, dat de bepaling in het Velddienstvoorschrift de  kracht 
heeft van een wettelijke bepaling, die het geven van een erewoord 
toestond. 

A. Een krijgsgevangene kan niet worden gedwongen, zijn ere- 
moord te geven, dat  o.m. staat in  het Velddienstvoorschrift. 

47198. D e  Voorzitter: ,,Een gegeven eerewoord moet onder alle 
omstandigheden worden in acht genomen." Verschillende deskun- 
digen vatten het zo op, dat dit materieel inhoudt, dat het erewoord 
inag worden gegeven. 

A. Ik ben het er niet mee eens, dat men hieruit kan afleiden, dat 
men het erewoord kan geven. 

Ik heb het nooit anders gezien, anders had ik gezegd: Het  staat in 
het Velddienstvoorschrift. D a t  kwam niet ter sprake; 'dat had gein 
kracht voor deze zaak. D e  opperbevelhebber van land- en zeemacht 
moest nu een nadere bepaling geven. 

Ik had zojuist ook willen zeggen, dat de opvatting van Minister 
Meqvzerz ten aanzien van het niet krijgsgevangenen meer zijn va11 
de officieren bij het tekenen en de erewoordsverklaring niet juist 
kon worden geacht. D e  Duitsers hadden ons krijgsgevangen ge- 
maakt en daarna losgelaten, om welke reden dan ook. Men was echter 
doende met de quaestie van de erewoordsverklaring. Al  zit men niet 
ergens achter prikkeldraad, men viel niettemin onder de capitulatie- 
voorwaarden - o p  het niet voldoen aan deze voorwaarden staat als 
gezegd zelfs de doodstraf - en had zich te houden aan het verdrag, 
dat  de hoogstc militaire autoriteit sloot en dat de krijgsgevangenschap 
inhieid. 

47199. D e  Voorzitîer: Naar uw mening waren dus de officierel) 
wel degelijk krijgsgevangenen? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter! 

47200. D e  Voorzitter: D e  opmerking van de Regering na de 
bevrijding gaat dus naar uw mening niet op? 

A. Neen. Ik heb reeds aangetoond, dat  ik het niet erns was 
met deze opmerking van de heer Meyneri; men heeft zich aan  de 
capitulatievoorwaarden te houden. Het  rapport van Minister Dijx 
hoorn aan de Koningin spreckt niet over het feit, dat, al hadden 
de Duitsers geen recht de erewoordsverklaring te vragen, de officieren, 
die desoncianks hun erewoord gaven, zonder beperking hieraan 
maren gebonden. Het rapport beoogt alleen de  houding van de 
Regering te rechtvaardigen. 



47201. D e  Voorzitter: Uw oordeel is dus: Als men eenmaal zijn generaal-majoor vrin den Bent en ik. E r  waren thee leden, die stein. 
erewoord heeft gegeven, mag men het niet breken. den zus, generaal vnn den Bellt. stemde zó. E r  was steeds een mindeï- - - 

A. Tenzij er bijzondere omstandigheden zijn. Echter dient tzn 
aanzien van de officieren zelf de eed te worden afgewogen ten 
opzichte van het woord van eer. 

Aangezien de eed van trouw is afgelegd aan de  Koningin, komt 
het in de eerste plaats er op aan hoe Hare Majesteit het voldoeri 
aan de eed opvat. Op  de voorgrond zij gesteld, dat de eed tegenover 
God,  althans met het aanroepen van Gods hulp, is afgelegd. Maar 
het gaat tevens o m  de waarde, welke aan het begrip ,,trouwu moei 
worden toegekend. Waar nu de  Koningin zelf het zodanig be- 
schouwt. dat  de ook aan Haar  afgelegde eed boven het woord van 
eer, volgens de tekst, als door d e  ~ i i t s e r s  gevergd, praevaleert, is 
hiermede naar mijn mening het beslissende woord gezegd in een &r- 
wetensconflict, dat zovele tere facetten biedt en waarbij komt, dat  
het Nederlandse volk in al zijn geledingen een erewoord tegenover 
de bezetter, zoals deze zich had doen kennen, niet meir  ,,au ~érieux" 
nam. 

Maar voor mij was beslissend, dat  de Koningin het zo beschouwt, 
dat de eed praevaleert boven het erewoord. Ik zeg dit in volle vrij- 
heid van geweten, want ik heb géén erewoord gegeven. 

E r  komt het volgende bij. D e  Minister van Oorlog de heer Meynrn 
(ik vraag de commissie zich te  verplaatsen in de toestand van toen, 
kort na de oorlog), deelde inij, blijkens een door mij behouden aan- 
tekening, in zijn Kabinet begin Juli 1945> mede, nadat ik met de 
Minister persoonlijk hierover een lange discussie had gehad, dat, 
indien de Commissie Verantwoording Krijgsgevangen Officieren, 
waarvan ik voorzitter was, de richtlijnen van de Regering mede ten 
aanzien van de officieren, die het erewoord hadden gebroken, niet 
zou in acht nemen, het onts!ag der commissie ZOL! volgen. Ik had 
daar geen bezwaar tegen; ik had dat praesidium slechts aanvaard, 
omdat het mij gevraagd was door de Minister van Oorlog, de heer 
de Quny; het was voor mij helemaal geen aangename taak om aan 
sommige heren, die in krijgsgevangenschap geweest waren. te zeggen: 
Gij hebt gefaald, gij zijt niet meer geschikt. Minister cle Quay stond 
e i  echfer op, dat ik het zou aanvaarden, en toen heb ik het gedaan in 
's lands belang. Ik had toen later aan Minister Meyrien kunnen zes- 
gen: Geeft u maar ontslag, ik hechtte er helemaal niet aan er in te 
blijven. 

47202. D e  Voorzitter: Voelde u dat  als een geoorloofd of on- 
geoorloofd ingrijpen van de Regering in het werk van de Ziiiverings- 
con~missie? 

A. Wij werkten naar richtlijnen van de Regering. D e  ~omniissie 
kan geen afuijkeilde richtlijnen samenstellen en daarnaar principiecl 
verschillende officieren veroordelen, terwijl vervolgens de Regering 
zegt: Ik  laat ze vrij gaan. 

47203. D e  Voorzitter: D e  conlmissie was dus gebonden aan J e  
richtlijnen der Regering? 

A. Inderdaad, Mijnheer de  Voorzitter. Minister Meyneiz dus  
dee!de mede, dat, indien de coinmissie niet de richtlijnen der Regering 
zou volgen, het ontslag der commissie zou volgen. D e  gevol,oeii 
7ouden ernstig zijn. Men moest namelijk voorkomen, dat het volk er 
zich mee gicg bemoeien, ,.wantm, zo zeid- woordelijk Minister 
Meyneri, ,,dan zouden alle officieren, die hun erewoord hebben ge- 
geven, er aan gaan". Dat  was natuurlijk wat sterk gezegd, maar ze 
nouflen tuch volgens die opvattiilg gebrandmerkt zijn in de volks- 
opinie. 

47204. D e  Voorzitter: Speelde hier de quacstie van de utiliteit 
een rol'? 

A. Inderdaad, het was een utiliieits-, zo niet opportnniteitsstand- 
piinl. De oorlog ontketent zllerlei gevoelens en inzichten, wilke met 
elkaar iil botsing komen: evengoed als over de vraag of mei1 een 
niens mag en moet doden, krijgt men allerlei oordelen over de waarde 
van het erewoord. Moet ineii een Duitser, die hier binnengedrongen 
is, beschouwen als een tegenstander, tegenover wis het ercwoord moet 
worden gehandhaaid? Ik zou zeggen: Ja;  de c o m i u ~ ~ n i s  opinio echter 
ging later groteadeels in een andere richting. 

47205. D e  Voorzitter: hlaar  in elk geval is liet zó, dat de  beslis- 
sing over de erewoordsquaestie is onttrokken aan de Zuiverings- 
commissie en door de Regering overgenomen. 

A. J a  zeker, zoals ik het zie. Generaal i~nri den Rent heeft toen 
ontslag gevraagd; die bleef het er niet mee eens en deze opinii van 
hem is zeker door Minister Meynen gewaardeerd. Aanvankelijk was 
het zó in deze commissie: er waren drie leden: generaal-majoor Koot, 

heid; dat-kon zo niet doorgaan; het is wel goed, de meningen tegen- 
over elkaar te stellen, maar men kon ten slotte niet vlot en niet 
soepel werken. Bovendien stonden wij in dit opzicht voor de moeilijk- 
heid, dat de leden van de subcommissies - wij hadden subcommis- 
sies, die in eerste aanleg de officieren van lagere rang moesten 
horen - wèl het erewoord hadden gegeven. 

D e  conclusie van dit alles is, dat men nooit het erewoord moet 
geven aan de vijand; dan had men later zuiverder gestaan. Mei1 had 
de vijand moeten laten handelen zoals hij wilde, daarbij krijgsgevan- 
genschap desnoods aanvaardend. 

47206. D e  Voorzitter: E r  had een duidelijke wettelijke bepaling 
moelen zijn geweest. 

A. Zelfs als die er was geweest, kon ik niet iets ondertekenzn, 
waarvan ik weet, dat alles, wal er in staat en wat ik zal moeten doen 
of nalaten, in strijd kan komen met mijn eed aan de Koningin ei1 
met mijn gevoel van eer. 

47207. D e  voorzitter: E r  is wellicht een erewoord mogelijk, bat 
wel toelaatbaar is. 

A. Tegenover een vijand, die hier is binnengedrongen, zoals de 
Duitser dit heeft gedaan, en die geen eerlijk tweegevecht heeft aan- 
gegaan, geef ik geen erewoord. 

47208. D e  Voorzitter: D e  heer Winkelman heeft ook een tijdlang 
zijn erewoord gegeven, nairielijk toen hij enige tijd in het ziekenhuts 
is opgenomen, maar dat was een erewoord van andere aard. 

A. Dat  was noodgedwongen; dat was geen erewoord, gevraagd 
iri de eerlijke betekenis er van. Hij beloofde niet te ontvluchten. H-t 
is in dergelijke omstandigheden overigens niet eerlijk te trachten te 
ontvluchten. Dat  was g e 3  erewoordsverklaring als hier ter sprakz is 
gekomen. Indien hij ten behoeve van het ondergaan ener operatie 
niet zijn woord gaf, bleef hij in zijn hok achter het priklteldraad; 
zonder dat iemand er mede gebaat was, had hij dan zijn gezondheid 
ernstig geschaad. 

47209. D e  Voorzitter: Is het geoorloofd geven van een erewoord 
niet afhankelijk van de inhoud daarvan? 

A. Het is misschien zeer kort aangebonden, maar ik heb gezegd 
tot generaal Winkeinzan: Ik teken - wat ook de inhoud er van is 
geen enkel erewoord om aan de krijgsgevangenschap te  ontgaan, al 
kende ik de  Duitse mentaliteit en voelde ik, met wat voor mensen wij 
misschien te doen konden hebben. D e  Jappen waren nog veel erger. 
Die hebben de  Duitse erewoordsclausule overgenomen. Nochtans 
hebben zij krijgsgevangenen maar dadelijk doodgeslagen, in stukkcn 
gesneden en de stukken vlees in de ogen van de officieren gegooid. 
Dit gebeurde met Nederlandse mariniers. Wat  moet je doen tegenover 
dergelijke mensen? D e  zaak heeft zich intussen geleidelijk ontwik- 
keld, zowel het optreden der Duitsers als onze houding er tegenover. 
Nochtans waren er reeds dadelijk bedenkelijke symptomen. Het  eigen- 
lijke leger, dus de Wehrrnacht, trad geheel anders op dan de SS. ,  
onderdelen hiervan hebben o.m. op de Grebbeberg het afmaken van 
gevangenen o p  hun geweten. 

Wat nu  verder mijn standpunt ten aanzien van de richtlijnen van 
de toenmalige Regering in zake het erewoord betreft, zou, indien 
bij de zuivering van de  officieren ware teruggekomen o p  het stand- 
punt van de  Londense Regering, een onoverkomelijke verwarring 
zijn ontstaan. D a t  heb ik ook overwogen. Officieren, die bij het ver- 
zet, in strijd met hun erewoord aangegaan, het leven hadden gelaten, 
zouden evenals anderen, die zich daarbij dapper hadden gedragen en 
zelfs daarvoor waren onderscheiden, gedesavoueerd moeten wordeil, 
indien de Regering andere richtlijnen had gegeven. Wanneer men 
niet medeging met de lijn, al dan  niet terecht, in Londen getrokken, 
zou een zodanige chaos zijn ontstaan, dat de latere Regering die 
wel n ~ ó é s t  volgen. Men staat voor de gevolgen van een beslissing, 
welke men zelf niet heeft genomen. 

47210. D e  heer de Kort: Is aan het afleggen van de eed van trouw 
in officierskringen de inhoud verbonden, dat men de strijd voortzet. 
zolang de  Koningin, waaraan men trouw heeft beloofd, de strijd 
voortzet? Of is daar de gedachte aan verbonden, dat  er bepaalde 
limieten aan zijn? 

A. Men moet strijden tot het uiterste, tot het niet ineer moge- 
lijk is. 



47211. D e  heer de Kort: Dat is tot de dood. 

A. Als men b.v. bemerkt dat men is omsingeld en langer verzet 
niets anders dan bloedbaden geeft, dan geeft men zich over, want 
dan valt er niets meer uit te halen. Men moet o p  een redelijke manier 
tot de laatste man en de laatste patroon de strijd voortzetten. 

47212. D e  Voorzitter: Zover was het, naar uw oordeel, in Juni 
1940 nog niet. 

A. D a t  is een andere quaestie. 

47213. De heer de Kort: Als zich dat feit voordoet . .  . 
A. Ik ben teruggegaan op de vesting Holland om de strijd voort 

te zetten. 

47214. De Voorzitter: Ik bedoelde te vragen: Naar  uw oordeel 
was het nog niet zover in Juli 1940? Toen was men niet zover, dat 
nien de erewoordsverklaring moest laten praevaleren boven de eed 
van trouw aan de Koningin? 

A. Ik begrijp u niet. 

47215. D e  Voorzitter: U hebt gezegd: Men moet zich redelijker- 
wijs verzetten tot het uiterste. In  dat  stadium was men in Juli 1910 
nog niet? 

A. Er was gecapituleerd, dus was het uit. Ik  mocht geen verzet 
meer plegen. Generaal Wirzkelniar~ had het capitulatieverdrag ze- 
tekend, waarbij ook ik mij moest overgeven. Ik ben overigens bui'eii 
het opstellen van het capitulatieverdrag gebleven. Wanneer eenmaal 
het capitulatieverdrag is getekend, dan heeft men zich er aan te 
houden. Dit is ook wettelijk vastgelegd. 

47216. De heer de Kort: D e  officieren moesten dus de strijd 
voortzetten tot het uiterste; er komt een moment van capitulatie, 
waarmede dat uiterste in de ogen van de opperbevelhebber is bereikt. 
Ik  mag dus aannemen: ook in de ogen van de  Koningin, die het 
besluit van generaal Winkellizan natuurlijk dekt. Vanaf dat moment 
behoorden de officieren die capitulatiebepalingen in acht te nemen, 
maar zij behoorden toch wel potentieel ter beschikking van de 
Koningin te staan, want hun eed van trouw ontsloeg hen niet er 
van hun krachten weer in dienst van de Koningin :e stellen. D e  
verklaring, die de Duitsers eisten, belette hen eigenlijk zich poten- 
tieel ter beschikking te houden van de Koningin. 

A. Inderdaad. Ik ben officier en als officier wens ik de vijand 
geen erewoordsverklaring te geven, welke mij belet mij ter beschik- 
king te houden van de Koningin. 

47217. D e  heer Posthumus: Ik heb alleen begrepen, dat in deie  
Velddienstvoorschriften er aanknopingspunten zijn o m  deze zaak 
eventueel voor zich zelf wat redelijker te stellen, ook om eventueel o p  
het ogenblik, dat het gebeurt, daarmede rekening te houden. Nu heb 
ik begrepen, dat in 1926 het Velddienstvoorschrift 525 met behulp van 
uw medewerking is gemaakt. 

A. Inderdaad. 

47218. De heer Posthumus: Bent u het met de formulering van 
dat  voorschrift 525 en ook van de  wet, die er is, o p  zich zelf eens? 

A. Welke wet? 

47219. D e  heer Posthumus: Begrijp ik het goed, dan is deze for- 
mulering van de Velddienstvoorschriften een gevolg van gegevens o p  
het gebied van internationale voorschriften. 

A. Inderdaad 

47220. D e  heer Posthumus: U meent dus, dat  dit voorschrift 
inderdaad een logisch gevolg is van, Iaat ik zeggen, identiek is met de 
wettelijke voorschriften? 

A. Internationale overee:lkemst. 

47221. D e  heer Posthumus: Dat  is ook wet. In zeker opzicht is 
525 dus te beschouwen als een samenvatting van de wettelijke vodr- 
schriften van het internationale recht op dit punt. 

A. Met is slechts een gewoon overnemen er van, zonder v-rdeie 
critiek, noch aanvulling. 

47222. De heer Posthumus: Het is dus eigenlijk een wettelijk 
voorschrift, .coortvloeiende uit het internationale recht. 

A. Ja, maar in dat zelfde internationale recht staat: Indien de 
wetten van het l a n d . .  . enz. en die regeling ,,bij de wetten des lands" 
is niet gemaakt en dus niet iil hei velddir~istvoorschrift opgenomen. 
Indien ik het nu zou moeten maken, zou het eerste, dat ik zou zeggen, 
zijn: Schrijf er in: ,,Het geven van het erewoord is veriloden voor 
iedere officier", precies als toenmaals iri Nederlandsch-Indië. 

47223. D e  heer Posthumus: Maar het internationale recht is ook 
een wet. 

A. Maar het moet nader geregeld zijn door de wetten des lands en 
deze ontbreken. 

47224. D e  heer de Kort: Als ik het dus nu goed begrijp, acht ge- 
tuige de erewoordsverklaring onjuist en in strijd met de officierseed. 
Logischerwijze zou daarop straf volgen. 

A. Straf volgen? Neen, dat  is heel wat anders. Ik heb gezegd. dat 
er drie disculpatiegronden zijn. 

47225. D e  heer de Kort: Maar, zegt getuige, ik deel toch het 
standpunt van Minister Meyrzeil, niet ten principale, maar ik deel het, 
omdat er disculpatiegronden aanwezig zijn, en deze acht ik van ~ o v e e l  
belang, dat deze mensen er verder geen verwijt van wordt gemaakt 
en dat er geen maatregelen tegen hen worden genomen. 

A. Ja, wat het laatste betreft. Ik  heb overigens uiteengezet op 
uelke gronden ik mij bij de aanwijzingen van de Regering en Minister 
Meynen heb neergelegd en dit zijn niet louter de  disculpatiegronden, 
want het ging vooral om de houding tegenover de  officieren, die hun 
erewoord hadden gebroken. 

47226. D e  heer de Kort: U deelt dus niet het standpunt van 
Minister Meynerz in beginsel; u zegt: het erewoord mag niet gegeveal 
worden, maar er zijn dermate grote disc~ilpatiegronden aanwezig, 
d a t . .  . enz. 

A. Inderdaad, wat het geven van dit erewoord betreft, geldt he:- 
geen LI mij in de mond geeft. In het kort nog iets, dat  slaat op de 
laatste vraag. 

Het  kan niemand worden kwalijk genomen, als hij toenmaals hier- 
over - het breken van het erewoord - een ander standpunt heeft 
ingenomen en daarbij blijft. Ik neem dus speciaal generaal var1 &;r 
Bent niets kwalijk. Wij zijn integendeel goede vrienden en begrijpen 
elkaar volkon~en. Maar hij ziet het zus en ik zie het zo. Ik heb er 
lang over gewikt en gezwoegd en er slapeloze nachten door gehad: 
wat moest ik doen? E r  waren allerlei consequenties aan  verbonden. 

Indien bijvoorbeeld een officier, die zijn erewoord had gegeven en 
zich daaraan hield, en verder ook de houding van hen, die wel hun 
erewoord braken en op daadwerkelijke wijze aan het verzet deel- 
namen, absoluut verwerpelijk achtte. kon hij dan wel b.v. in aan- 
merking komen om te worden benoemd als militair-lid van ezn 
Bijzonder Gerechtshof, dat  juist had te beoordelen het optreden van 
Duitsers en Nederlanders, tegen de verzetsbeweging ondernomen, een 
verzetsbeweging, onder de leiding veelal van officieren, die hun ere- 
woord niet verder gestand wilden doen? Degene, die het breken van 
het erewoord door de officieren absoluut verwerpelijk achtte en er 
lijnrecht tegenover stond, kon daarom niet worden benoemd tot lid 
van een Bijzonder Gerechtshof, omdat hij in beginsel het optreden 
1-an dergelijke officieren in het verzet veroordeelde en toch een oor- 
deel moest vellen in zake het optreden van afvallige Nedzrlanders en 
Duitsers ook tegen hen. Dergelijke gevallen hebben wij gehad in de 
Militaire Zuiveringscommissie; iemand, die gaarne lid wilde worden 
van een Bijzonder Gerechtshof, b!eef absoluut staan op en vasthouden 
2an het standpunt, dat  de officieren, die dit erewoord hadden ge- 
broken, onjuist waren. Toen heb ik hem o.m. gevraagd: Als er nu 
eens Engelse parachutisten voor de deur staan en bij u toevlucht 
zouden zoeken, wat doet u dan? U heeft uw erewoord aan de Duit- 
sers gegeven. D a t  waren moeilijkheden en consequenties, die aan die 
gehele zaak vastzaten. Bij de zuivering van officieren is er van uit- 
gegaan, dat de  officieren, die hun erewoord hadden gegeven en het 
gestand bleven, volledige disculpatie vinden in hetgeen het algemem 
hoofdkwartier hierover naar voren bracht. Iets anders is het, wanneer 
de beroepsofficier ten tweeden male, en wel na o p  15 Mei 1942 in 
krijgsgevangenschap te zijn gebracht, zijn erewoord heeft gegeven 
alleen om uit de krijgsgevangenschap vrij te komen. Op 15 Mei 19.12 
zijn alle officieren door de Duitsers o p  verzamelpunten b i j e e ~ e -  



roepen, gecontroleerd en in krijgsgevangenschap gebracht, hoewel zij 
bun erewoord hadden gegeven; er zijn er geweest, die in die krijgs- 
gevangenschap ten tweeden inale hun erewoord hebben gegeven om 
vrij te komen; daarom waren die officieren dubbel gebonden tegen- 
over de Duitsers; eerst door het eerst gegeven erewoord; dat  hebben 
de Duitsers niet verder erkend; door die krijgsgevangenschap verviel 
feitelijk het eerste erewoord, hetwelk was gegeven om vrij te blijveil. 

47227. D e  Voorzitter: Dus u neemt aan, dat zij weer van het rre- 
woord vrij waren, nadat zij in krijgsgevangenschap werden wegge- 
voerd. Zij mochten daarna dus ook daden verrichten tegen de 
Duitsers? 

A. Ja. 

47228. D e  Voorzitter: Als zij dan naar Londen gingen, waren 
zij vrij! 

A. Volkon~en vrij. Ik ben dat geheel met u eens. Het  is alles even 
subtiel en daarom is er maar één oplossing, namelijk het onder derge- 
lijke omstandigheden niet te doen. In de officiersstand is de ere- 
~voordsqiiaestie een zeer belangrijke zaak. Men heeft zelfs commis- 
zies van onderzoek en raden van onderzoek, die in  een gegeven 
geval moeten beuordelen oneervolle handelingen, waardoor de waar- 
digheid van de officiersrang bepaaldelijk wordt aangerand. Zij bren- 
gen hierover advies uit aan de Minister van Oorlog. E r  bestaat 
echter geen erecode in de Nederlandse officiersstand, elders vroeger 
v.cl. E r  behoort echter wel een zekere eenheid van aanvoelen op het 
gebied van zaken van eer in het officierskorps aanwezig te zijn, ook 
o m  de officiersstand op waarde ei1 in ere te houden. 

N u  de verdere consequentie van het ten tweeden male gegeveil 
erewoord. D e  officier wordt daardoor dus dubbel gebonden tegen- 
over de Duitsers: al was het eerste erewoord vervallen. dit geschiedde 
buiten zijn eigen toedoen; maar nu geldt tegenover de vijand het 
opnieuw gegeven erewoord. Alsdan gelden de disc~ilpereilde groii- 
den in het algemeen niet. Zulks te meer niet, omdat. 

I " .  in de sedert begin 1940 verlopen periode de vijand onder het 
Hitler-regime meer en ineer zijn ware gedaante had getoond. en 

2 ' .  de Duitsers o p  verraderlijke wijze waren opgetreden tegenover 
de beroepsofficieren, die hun erewoord hadden gegeven en de vrijheld 
hadden behouden, maar toch twee jaren later in krijgsgevangenschap 
waren gebracht en zulks als gevolg van het optreden van vele offi- 
cieren bij de z.g. ,,Ordedienst". Dat  beschouwden de Duitsers als het 
breken van het erewoord. 

47229. D e  Voorzitter: Zijn er veel officieren geweest, die twee- 
maal het erewoord hebben gegeven? 

A. E r  zijn er verscheidenen geweest. Er  zijn er geweest, die o p  ezn 
nieuw erewoord uit krijgsgevangenschap konden worden ontslageii. 
omdat zij niet meer geheel fit waren of boven de 60 jaar waren. De 
vijf generaals, die hun erewoord aanvankelijk niet wilden geven, is 
iets dergelijks niet aangeboden. 

bij het voor de tweede maal geven van het erewoord geldt het 
voorbehoud van zware ziekte, welke zou kunnen leiden tot overlijden 
ir, krijgsgevangenschap. Generaal Best, die oorspronkelijk niet zijn 
erewoord had gegeven, was doodziek. D e  Duitsers hebben hem 
gezegd: U kunt op erewoord naar huis gaan. Hij heeft toen, omdat 
hij doodziek was, zijn erewoord gegeven. Minister Meyncrz heeft dit 
zeker als een disculperende grond beschouwd. Als disciilperende 
grond werd ook door de  toenmalige Regering beschouwd het ter- 
stond na terugkeer uit krijgsgevangenschap in Nederland in het 
\erzet gaan. Zij braken dus het juist gegeven erewoord, terwijl er 
officieren waren, die juist in later tijd het erewoord hebben gegeven 
otn iets in het verzet te kunnen doen. 

47230. D e  Voorzitter: Is dat naar uw oordeel juist? 

A. Het is disculperend. Het  enige. dat  juist is, is, dat men uit 
krijgsgevangenschap ontvlucht en, dit gelukt zijnde, men in het verzet 
gaat. Als men dan  wordt gevangengenomen, gebeurt er niets, althans 
voor wat het ontvluchten betreft! Als die andere heren werden gepakt, 
werden zij veroordeeld en hadden kans gefusilleerd te worden, alleen 
reeds omdat zij het erewoord gebroken hadden. E r  is onder de 
krijgsgevangen officieren heel wat te doen geweest over het voor 
de tweede maal geven van het erewoord, ten einde vrij te komen van 
krijgsgevangenschap. E r  vormde zich onder leiding van ezn kapitein 
van de generale staf, de zogenaamde Uyterschoilt-beweging, waarbij 
lijsten rondgingen, vergaderingen werden gehouden en door de leiders 

er van, althans zeker door de hoofdleider, die voeling hield met de 
Duitse kampleiding, werd aangegeven, dat  het gezn enkel bezwaar 
ontmoette voor de tweeds inaal het erewoord te geven. Ailezn moest 
men zich absoluut loyaal er aan  houden, ook o m  zich het bij di 
D~iitsers als gevolg van de Ordedienstbeweging in het erewoorci 
van de officier geschokte vertrouwen weder waardig te maken. 
Verder zou in Nederland zogenaamd ,,nuttign werk in algemene zin 
kunnen worden verricht. Er  is dadelijk een sterke tegenbeweging in- 
gezet onder leiding onder meer van de kapitein van de generale staf 
F'iévez en luitenant-koloiiel Veldrveijer. Ten slotte hebben betrekke- 
lijk weinig officiereri aan deze lokstem gevolg gegeven. 

47731. D e  Voorzitter: Moet men de  houding van de groep- 
Uyterschout qualificeren als pro-Duits? 

i\. Als zeer anti-Nederlands en niet e x  officier waardig. Er  
waren er echter ook, die het tweede erewoord gaven met de voorop- 
gezette bedoeling om, eenmaal in Nederland gekomen, dit in te 
trekken, ten einde in het verzet te kunnen gaan werken. D e  hoofd- 
leider, Uyterschout, heeft later beweerd, dat bij hem de geheime be. 
doeling voorzat om tegen de Duitsers te werken. Hij heeft daarvan 
echter aan zijn kaineraden in krijgsgevangenschap gem mededeling 
gedaan, ii-itegendeel hun steeds de strengste loyaliteit tegenover de  
Diiitsers voorgehouden. Deze kameraden zouden, indicn bij hem 
persoanlijk de tegeiigestelde bedoeling had voorgezeten, opzettelijk 
c!oor hem zijn misleid. Hij is voor de commissie geweest en uit het 
leger verwijderd. 

47233. D e  heer Posthumus: Door de commissie? 

A. O p  advies van de commissie; hierbij sloot zuivering door een 
commissie in  hogere aanleg aan en ten slotte besliste de Kroon o p  
voorstel van de Minister van Oorlog. 

47233. D e  Voorzitter: Ik zou nog een vraag willen stellen naar 
aanleiding van de brief van de  Minister van Oor!og van 3 Juli 1945. 
De Regering heeft zich beraden over het weer in dienst stellen vaii 
de officieren, die de erewoordsverklaring ondertekenden: een van de 
factoren bij de beoordeling was, dat  de officieren op dat  moment, 
15 .Juli 1940, geen krijgsgevangenen meer waren. E n  verder staat er: 
,.Door de sindsdien gevolgde onvoorwaardelijke capitulatie van 
Duitschland zijn de ambtshandelingeil van evengenoemde groep niet 
meer als tegen dien Staat gericht te beschouwen." 

Het  gi.ng toen o.a. over generaal van Nijnutfen, die, toen een deel 
vali Nederland bevrijd was, in dienst is getreden en die ook door 
zijn erewoord was gebonden o m  niet tegen Duitsland te vechten. Is 
LI het er mee eens, dat  de anibtshandelingen van degenen, die hun 
erewoord gegeven hadden, als niet meer tegen Duitsland gericht 
waren te beschouwen? 

47134. D e  heer Posthumus: Omdat de  capitulatie gevolgd is. 
daarom zijn de handelingen vóór de capitulatie gerechtvaardigd? 

47235. D e  Voorzitter: Generaal van Nijnatfen is in  dienst ge- 
treden vóór de  algehele capitulatie van Duitsland. Die brief is LI 

blijkbaar bekend? 

A. Dan moet ik hem hier hebben. 

De Voorzitter: Hij is gericht aan lilitenant-generaal Sciulurrnnn ei1 
lu!ter,ant-generaal Boerstvn. 

A. 7 Ju!i 1?45? NLI U het rnij zo mededeelt, herinner ik het inij 
weer. Ik heb die brief hier niet liggen. Ik acht die redenering zeer 
gezocht: ik kan niet anders zeggen. D e  gehele quaestie van het ere- 
woord brengt overigens allerlei moeilijkheden met zich mede, welke 
. 111,n -,, naoit heeft voorzien. 

D e  Voorzitter: U heeft de verschillende facetten van deze zaak nu 
voldoende bel~chi.  Heeit u misschien nog iets op te merken ter ver- 
ciuidelijking? Z o  neen. dan dank ik u zeer voor de verstrekte in- 
lichtingen en sl~lit  ik het verhoor. 

J. J. G. VAN VOORST T O T  VOORST. 

ALGERA, voorzitter. 

D E  KORT. 

POSTHUMUS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Sub-Cominissie TI 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren de Kort en 
Posthuinus, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JAN LINZEL, 
oud 30 jaar, wonende te Breda, kapitein. 

Hij legt de eed af als getuige. 

47236. De Voorzitter: Welke functies hebt u in Engeland bij 
het leger gehad? 

A. Ik ben in September 1941 in Engeland aangekomen. 

47237. De Voorzitter: Roe bent u daar aangekomen? 

A. In een bootje met zeven andere inensen. Ik ben in Engeland, 
nadat ik verhoord was door diverse autoriteiten, ingedee!d bij de 
,,Prinses Irene-Brigade". 

47238. De Voorzitter: Was u actief dienend officier in de oorlog? 

A. Ik was vaandrig. 

47239. De Voorzitter: U hoorde dus niet bij het beroepskader? 

A. Neen. 

47240. De Voorzitter: In welke functie was LI ingedeeld bij de 
,,Prinses Irene-Brigade"? 

A. Ik ben luitenant geworden en pelotonscon~niandant. 

47241. De Voorzitter: Kunt u over uw dienen bij de ,,Prinses 
Irene-Brigade" iets mededelen? 

A. Ik had er veel meer van gedacht. Ik had door de radio in 
Nederland enthousiaste verhalen gehoord. dat er een groot Nedcr- 
lands leger was. Natuurlijk wilde ik graag dienen en daarom ben 
ik naar Engeland gegaan. Het leger was echter niet zo erg groot. 
Ik ben eind September naar een cursus gegaan om de militaire 
stof nog eens op te halen. Daarna ben ik in een carrier-peloton ge- 
weest; maar er was niet veel te doen. 

47242. De Voorzitter: Dat was dus een teleurstelling voor u7 

A. Enigszins. Ik vond het prettig in het leger terug te zijn, maar 
het viel iets tegen. Men kon echter niet verwachten, dat men 
orimiddellijk iets kon gaan doen. In Februari 1942 kwam er een 
aanvrage voor vrijwilligers voor de commando's. 

47243. De Voorzitter: Kunt u over de periode, dat U nog niet 
bij de commaiido's was, verder nog iets mededelen? Kunt u iets 
zeggen over de geest van de troep en de cursus, die u hebt ge- 
volgd? 

A. BI] de brigade ben ik een paar dagen geweest en ben toen 
naar de cursus gegaan. Dat was een Engelse cursus en die diendr 
om ons opnieuw in de inilitaire stof in te werken. hlen kreeg daar 
n i e ~ w e  ideeën. 

47244. De Voorzitter: Namen meer mensen van de ,,Prinses 
Irene-Brigade" er aan deel? 

A. Ik ging er heen met nog een officier. 

47245. De Voorzitter: EIad die cursus nog een bepaald doel, 
anders daii oude kennis op te halen? 

A. Het was een cursus voor pclotonscon~inandant, de taktiek 
op dit niveau was sinds 1940 wel wat veranderd. 

47246. De Voorzitter: U was pelotonscomn~andant en wie stond 
er boveii u? 

A. Toen ik terugkwam, ben ik ingedeeld bij het carrier-peloton 
van het eerste bataljon; daar was ik opvolger pciotonscominandai?t. 

47247. De Voorzitter: U is dus daarna weer bij de Ireile-brigade 
teruggekomen? 

A. Ja. 

47245. De Voorzitter: Wat deed de troep toen? 

A. Niet erg veel. Het was een tamelijk rustige tijd daar. 

47249. De Voorzitter: Bevredigde dat de mensen? 

A. IIet bevredigde mij althans niet. 

47250. De Voorzitter: Had men bepaalde critiek ook op de Re- 
gering. dat zij de troep niets liet doen, of voelde men het zo, dat de 
Regering moeilijk anders kon doen dan een afwachtende houding 
aannemen? 

A. Ik ben maar korte tijd bij de brigade geweest; maar een paar 
maanden. De Hollandse soldaat is niet erg gemakkelijk; als er é6il 
soldaat critiek heeft en kankert, dan is het de Hollandse. Maar critiek 
op de Regering . . . dat geloof ik niet. 

47251. De Voorzitter: U is dus als vrijwilliger gegaan naar een 
coininandotroep? 

A. Er is ook nog die episode van Nederlandsch-Indië geweest. 

47552. De Voorzitter: Is u mee geweest? 

A. Ik stond op de lijst. Het eerste bataljon zou naar Indië gaan 
iri Januari 1942. Ik zou met het eerste detachement meegegaan zijn, 
maar ik trouwde toen met. een Engels meisje en toen zei de kolonel: 
Je kunt beter met het tweede detachement meegaan; ik kon dan een 
rustige honeyinoon met mijn vrouw hebben. Dat twerde detachement 
is echter nooit weggegaan, omdat Java toen viel. 

47253. De Voorzitter: Wie was de commandant daarvan? 

A. Moloriel van Voorst Evekink. 

47254. De Voorzitter: En toen hebt u zich vrijwillig opgegeven 
voor een commando? 

A. Ja, die gelegenheid werd toen gegeven. 

47255. De Voorzitter: Hoeveel hebben zich opgegeven? 

A. S officieren en 40 onderofficieren en soldaten. 

47256. De Voorzitter: Stond zo'n comniando onder Engelse lei- 
ding of bleef het een onderdeel uitmaken van de Nederlandse bevel- 
voering van de Irene-Brigade? 

A. Wij hebben in Maart 1942 de brigade verlaten; de groep van 
A 0  man ging naar verschillende Engelse commando's. Ik ben met 
9 man gegaan naar No. 9 Commando in Schotland. 

47257. De Voorzitter: Was liet later niet zo, dat No. 10 Commando 
bestond uit geallieerden? 

A. Eerst is dat groepje Hollariders - het waren er 40 - ingedeeld 
bij de Engelse No.'s 3, 4, 9 en 12 Commando. Daarbij hebben zij 



gezeten tot Mei: toen werden die 40 Hollanders verzameld; zij zijn 
toen naar Schotland gegaan naar een trainingskamp in Achnacarry; 
daar zijn wij zes weken behoorlijk te pakken genomen en toen zijn wij 
teruggegaan; er zou toen een geallieerd commando worden opgericht, 
No. 10 Commando, waarvan de eerste troep zou bestaan uit de 
Fransen en de tweede groep uit de Hollanders. 

47253. De Voorzitter: Welke bedoeling had men met de com- 
n~ando's? 

A. Speciaal van dat Hollandse commando of in het algemeen? 

De Voorzitter: In het algemeen en in het bijzonder van het Neder- 
landse. 

A. Naar wat ik gehoord had, was het een ,,raiding force". De 
Engelsen %7are~i van het continent afgeslagen en om Duitsland te 
doei1 geloven, dat het met Engeland nog lang niet klaar was, hadden 
zij bepaalde onderdelen gevormd, allemaal van vrijwilligers, die nu 
en dan een r a d  uitvoerden op het continent, in Noorwegen, Frankrijk 
of waar ook. 

47259. De Voorzitter: U moest daarvoor een zeer intensieve 
training ondergaan? 

A. Ja. 

47260. De Voorzitter: Heeft u, toen u bij een van de commando's 
nas. ook deeljenomen aan een raid, vóordat n bij No. 10 Commando 
was? 

A. Neen. Wij zetten onze training bij No. 10 Commando voort. 

47261. De Voorzitter: Waar heeft No. l 0 Commando getraind? Ik 
meen in Wales? 

A. Toen No. 10 Commando opgericht werd, zijn wij gegaan naar 
Portmadock in Wales. De  Fransen zaten in Criccieth. Het hooíd- 
kwartier - het was een Engelse staf - zat in Harlech. 

Later kwamen er nog een Belgische, Noorse, Poolse en Joego- 
slavische Troop bij. 

47252. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de strenge 
training? 

A. De zwaarste tijd van de comniando's was in Schotland, in hei 
coininandokamp. Daar moest het kaf van het koren gescheiden wor. 
den; er gingen honderden vrijwilligers naar toe. Van 's ochtends vroeg 
tot des avonds laat werd men daar behoorlijk aangepakt en getraind. 
De mensen sliepen in tenten bij elk soort weer; er werd achter elkaar 
door en door geoefend, stormbaan, enz. Er werd op je geschoten: 
je kreeg snelle marsen, wij hebben eens met de Hollandse troe- tien 
mijl in vijf kwartier met volle bepakking afgelegd; er waren oefe- 
ningen, die 48 uur duurden en waarbij je maar halve rations kreeg, 
dus niet voldoe~de te eten en weinig slaap. Zo ging het zes à acht 
weken achter e l k a ~ r  door. Men kreeg bijna geen rust. In reven dagen 
had men een middag rust. 's Zondags had men geen vrij. Alles ging 
achter elkaar door. Het was een harde training, waarbij mensen, die 
niet meekonden, uitvielen. 

47263. De Voorzitter: Op die manier bereikte men zeker wel een 
goede selectie. 

A. Het was een uiterst geselecteerd onderdeel. 

47264. De Voorzitter: Hebben de Nederlandse vrijwilligers clat 
k~innen volhouden of zijn er Nederlanders iiitgevallen? 

A. De Nederlanders sloege~i een goed figuur, maar er vielen er 
natuiirlijk ook enkelen van uit. 

47265. De Voorzitter: Er kwamen zeker genoeg vrijwilligers bij'? 

A. De eerste 40 man waren niet voldoende om een troep te vor- 
men. Een troep zou 87 of 89 man worden. In  Juli  1942 kregen w ~ j  
opnieuw vrij~~illlgers, die weer naar Schotland zijn gestuurd; daar- 
van zijn wederom verschillende mensen afgevallen. Toen hebben wij 
een troep bij elkaar gekregen, doch deze is nooit volledig geweest. 

47266. D e  Voorzitter: Had zo'n commando een bepaalde ~terktc: 
of hing dat van de omstandigheden af? 

A. Het was de bedoeling, dat een Troop van No. 10 Commando 
87 of 89 man sterk zou zijn. 

47267. De Voorzitter: Bestond de Nederlandse troep uit Neder- 
landers uit alle oorden van de wereld? 

A. Ja. 

47268. De Voorzitter: Kunt LI daarvan iets vertellen? 

A. Er zaten b.v. in: Westerling, de ,,TurkM, die uit Griekenlarid 
kwam, de Konirzg, die rentmeester was en uit Argentinië kwam, 
verder knapen uit Canada, Amerika, Zuid-Afrika, China. 

47269. De Voorzitter: Vormden zij een homogeen geheel? 

A. Ja, het was een prettig geheel. 

47270. De Voorzitter: Op een gegeven ogenblik is u uit Engeland 
vertrokken. Wanneer was dat? 

A. Dat is geweest 15 December 1943. 

47271. De Voorzitter: Werd u uitgestuurd docr de Nederlandse 
Regering of ging dat van de Engelsen uit? 

A. Ik weet niet het juiste er van, maar op een gegeven ogenblik 
vroegen - aangezien No. 10 Commando steeds maar niet werd 
ifigezet - de troepleiders van de diverse Troops, zowel de Nedcr- 
landse, Belgische, Franse als Noorse en Poolse: Wanneer komen wij 
aan de beurt? Andere con~mando's gingen er wel op uit. Dit werd met 
Lord Louis Mounthntten opgenomen en toen is de beslissing ge- 
nomen van Engelse zijde, naar ik aanneem, dat No. 10 Commando 
zou worden ingezet. Het lag eerst in de bedoeling, dat de Poolse en 
de Nederlandse troep samen naar Italië zouden gaan. Dasr zat de 
2de Commando Brigade en daar zouden wij aan toegevoegd worden. 
Wij hebben ons daarvoor gereedgemaakt en toen kwam het nieuws, 
dat wij niet naar Italië zouden gaan, maar de Belgen en dat wij naar 
Birma zouden gaan. Ik neem aan, dat Lord Loiris Moulztbntten spe- 
ciaal de Nederlandse troep had gevraagd, omdat hij iets van plan 
was in het Verre Oosten, waarbij Nederlandse belangen waren be- 
trokken en waarbij hij graag een Nederlandse commandotroep had. 
Wij zijn toen uitgestuurd naar Brits-Indië. 

47272. De Voorzitter: Hoe bent u daar gekomen? 

A. Per boot. 

47273. De Voorzitter: Waar kwam u terecht? 

A. Wij zijn ingescheept te Glasgow en zijn 15 Januari in Bombay 
aangekomen. Daar gearriveerd, werden wij onmiddellijk per trein 
vervoerd naar een kamp, alwaar de 3de Commando Brigade gelegerd 
was, welke uit No. 1, 5,  42 R.M. en 44 R.M. Commando bestond. 
Wij werden aan No. 5 Commando toegevoegd en later aan No. 1 
Commando. 

47274. De Voorzitter: Bestonden er nog andere commando-een- 
heden? 

A. Ja. Er  bestonden vier commando-brigades; de 2de brigade zat 
in Italië, de lste en de 4de waren in Engeland en de  3de brigade in 
Brits-Indië. Er  zou een coinbined operation plaats hebben ergens op 
Sumatra. 

47275. De  Voorzitter: Iloe groot waren de Engelse afdelingen? 

A. Een brigade bestond uit 4 Commando's; een Commando be- 
stond weer uit 6 Troops en een Troop was ongeveer 70 man sterk. 

47276. De  Voorzitter: Zeschikte u over voldoende materiaal? 

A. Het materiaal was goed; wij kregen het van de Engelsen; wei 
hadden wij grote personeelsmoeilijkheden. 

47277. De Voorzitter: In welk opzicht? 

A. Wij hadden erg veel inoeite o m  personeel te krijgen. Er waren 
genoeg vrijwilligers, maar er waren ook andere onderdelen, die hun 
personeel moesten behouden. De Prinses Irene-Brigade stond eigenlijk 
niet met veel enthousiasme mensen aan ons af; die had ook iriet 
personeelstekorten te kampen. 

47278. De Voorzitter: Ik lees in het boek van generaal Kruis, 
dat er kort na de aankomst bekend werd gemaakt, dat boten, enz. niet 
beschikbaar waren, omdat die voor een aanval op Zuid-Europa 
beschikbaar moesten blijven. 



A. Ja, dat is zo. Toen ik sprlk over goed en voldoende materieel, 
dacht ik aan wapens en radiomaterieel. Hier gaat het nu over Lan- 
dingcrafts. Eind Februari, meen ik, heeft Lord Louis Mourlfbatten 
een toespraak gehouden tot de 3de Commando Brigade en gezegd, 
dat bepaalde dingen, die hij ,,geplanned" had, niet konden doorgaan, 
omdat op de conferentie van Teheran besloten was, dat Duitsland 
als no. 1 op het programma stond en dat daarnz Japan aangepakt 
zou worden. 

47279. De Voorzitter: Wat voor training hebt u ondergaan in 
Brits-Indië? Jungle-training? 

A. Eerst drie maanden acclimatiseren in het kamp bij Poona, 
daarna twee maanden jungle-training in Belgaum, waarna we naar 
Cocanada, een plaatsje aan de oosrkust tussen Madras en Calcutta, 
gingen. 

37280. De Voorzilter: Waaruit bestond die jungle-training? 

A. Het was een forse training; oefeningen van lange duur; dag 
aan dag werd er gewerkt, patrouille gelopen onder leiding van 
Engelse officieren iìiet Ghurka-soldaten. Het ging er om de mensen 
behoorlijk fit te maken, opdat zij ook commando-prestaties in de 
tropen zouden kunnen leveren. 

47281. De Voorzitter: Is er ook niet een actie geweest achter de 
Japacse linies in Birma? Was u daar zelf bij? 

A. Daar was ik zelf niet bij. Lord Mountbattcil had gezegd, dat 
het goed zou zijn, als ik contact zou opnemen met admiraal Eielfrirh 
op Ceylon. 

47282. De Voorzitter: U was commandant van de troep? 

A. Ja. Lord Mountbatfen had gezegd, dat d6 grote operatie niet 
zou doorgaan, maar dat hij zou zorgen, dat er andere dingen voor de 
comxando-brigade zouden komen; dat deze dus niet werkloos zou 
blijven, maar dat hij ze bij andere operaties zou inschakelen. zij het 
dan niet zo groot. Toen ben ik op advies van Mounfhatfen naar Ceylon 
toe gegaan, om contact te zoeken met admiraal Hplfrich: misschien 
had die iets te doen voor ons. Er was op  Ceylon een Nederlandse 
groep mensen, die raids uitvoerden op Sumatra. Toen ik terugkwani 
van dat bezoek aan admiraal Helfrich, hoorde ik3 dat No. 5 en No. 44 
R.M. Commando vertrol<ken waren om een actie te voeren in Birma. 
De Nederlandse comn~andotroep kon daaraan niet meedoen en toen 
was mijn opvolger, luitenant Knotterzbelf, naar de Engelse brigade- 
commandant gegaan en had gezegd: Hoe zit dat nu, wij zijn hier- 
heen gekomen om eindelijk eens in actie te gaan en nu gaat de 
Hollandse Troop weer niet mee. Het resultaat was: dat, alhoewel 
de gehe!e Troop met mee kon, de brigade-commandailt 5 van onze 
mensen mee wilde nemen. Luitenant Knottenbelt heeft toen eerst 
om vrijwilligers gevraagd; iedereen wilde echter mee en toen hebben 
zij door het lot beslist, wie zou meegaan. Toen ik terugkwam, waren 
deze vijf mensen reeds vertrokken en kwamen na enkele maanden 
weer terug. 

47283. De Voorzitter: Zijn er ook verliezen geleden? Of zijn zij 
alle vijf teruggekomen? 

A. Zij zijn allen teruggekomen; alleen de soldaat Blatt werd ge- 
wond. 

47284. De Voorzitter: Heeft u nog iets gehoord over hun erva- 
ringen? 

A. Wij hebben natuurlijk diverse verhalen gehoord van deze 
herzn. Dat is echter zo uitgebreid ...... 

47285. De Voorzitter: Kunt u er iets van vertellen? Het is een 
bewijs van Nederlandse moed, dus het is van belang, dat wij iets van 
die berichten horen. 

A. No. 5 en 44 R.M. Commando zijn achter de frontlijn van de 
Jappzn in Birma bij Maungdaw geland. De  Hollanders waren inge- 
deeld bij deze Engelse onderdelen. Wie zich daar heel goed gedragen 
heeft, is soldaat de Koning; hij is nu kapitein in 11i3i2. Hij liceft in 
Birnna het Bronzen Kruis verdiend. 

47286. De Voorzitter: Was hij àc  !eider van deze groep? 

A. Neen, dat was luitenant Knottenbelt. Er mochten mee een 
luitenant, een sergeant (van der Veer), een korporaal en twee sol- 
daten 

De Koning heeft op ren gegeven ogenblik, toen Blatt door een 
Japanse handgranaat gewond was geraakt, deze weer opgehaald. 
Naar wat ik er van begrepen heb, liepen zij in een lange colorme 
's nachts door de jungle en werden overvallen door de Jappen: de 
colonne werd uit elkaar geslagen en Blatt raakte gewond: hij 
verborg zich in het oerwoud en toen is de Koning hem .i:-ijwillis 
gaan opzoeken, terwijl het eigenlijk verboden was; zij mochten 
niet op hun eentje er op uit, maar hij heeft hem toch opgehaalci. 

47287. De Voorzitter: Hoe waren de bevelsverhoudingen? Aan 
wie was u rechtstreeks ondergeschikt? Aan B.S.O., de commandant 
van de Irene-Brigade of de Engelse commandant? 

A. In Brits-Indië had ik eigenlijk niets met admiraal HelJrich 
te maken; dat was vreemd; daarom wilde hij mij ook gaarne spre- 
ken, hoe dat nu eigenlijk zat. Wij stonden dus onder de bevelen 
van de Engelse brigadecommandant van de 3de Commando Brigade. 
Verder stonden wij, zo heb ik altijd begrepen, rechtstreeks onder 
de Minister van Oorlog. 

47258. De Voorzitter: Is het initiatief tot die bespreking uitge- 
gaan van admiraal Helfrich of van de Minister? 

A. De eerste bespreking is uitgegaan van Lord Louis Moznnt- 
battcn. 

47289. De Voorzitter: Maar aanleiding was toch, dat u uw nood 
ging klagen? 

A. Dat is later geweest. Toen ik terugkwam uit Ceylon en 
hoorde, dat er maar vijf man waren meegegaan met deze actie, 
was de rest van de troep zeer ontstemd. 

Toen ben ik naar New Delhi gegaan om daar te bespreken of 
het niet mogelijk was, de Hollandse troep in actie te krijgen. Wij 
zagen aankomen, dat wij in Brits-Indië evenals in Engeland weinig 
te doen zouden krijgen. Op een gegeven ogenblik besloot ik Lord 
Louis Mounthatten op te zoeken om hen1 te vragen, of de Neder- 
landse commandotroep kon worden teruggezonden naar Engelanu, 
omdat het in die tijd duidelijk werd, dat de invasie iïi  Europa 
spoedig zou plaats vinden en daar wilde ik erg graag bij zijn. 

47290. De Voorzitter: Had u geen rechtstreeks contact met de 
Nederlandse autoriteiten in Engeland? 

A. Neen, Ik heb wel enkele malen over bepaalde dingen ge- 
schreven, maar contact bestond er practisch niet. 

47291. De Voorzitter: U was dus helemaal afgestaan aan de 
Engelsen? Hoe reageerde de troep er op, dat zij werkloos ir, Brits- 
Indië moest blijven? 

A. Hij vond dat zeer onaangenaam en dat was voor mij reden 
om Lord Louis Mounthaften op te zoeken en hem te vragen ons terug 
te sturen naar Engeland. 

Ik besloot dus naar Lord Louis Mountbaften te gaan en h2d mijn 
passage bij de Engelse brigade reeds voor elkalr gekregen om naar 
Ceylon te gaan. 

47292. De Voorzitter: U'anrieer was dat? 

A. In  Mei 1944. Ik kreeg toen echter ook een telegmm van admi- 
raal Helfrich, waarin hij mij vroeg om naar Ceylon te komen. Ik heb 
dat telegram bij mij. 

47293. De Vosrziîîer: Wilt LI dat telegram overleggen aan de 
cominissie? 

A. Zeker, Mijnheer de Voorzitter. 

(Getuige overhandigt een telegrnm.) 

47294. De Voorzitter: Vindt u het goed, dat wij een afschrift van 
dit telegram maken en het dan aan LI terugzenden? 

A. Ja. Ik ben toen naar Ceylon gegaan en 11ad een onderhoud met 
admiraal Helfrich en de heer van Mook, die daar ook was. Ik heb 
die twee heren mijn verhaal gedaan, dat het ons niet beviel in Brits- 
Indië en dat wij teïugwilden naar Engeland. Ik vertelde, dat wij in 
Engeland behoorlijk waren opgeleid en dat de mensen verlangend 
waren in actie te komen en dat zij daarom ook bij de commando's ware.1 
gegaan. Wij hadden gehoopt, dat wij naar Brits-Indië waren gestuurd 
om iets te doen en nu begon het er op  te lijken, dat wij weer niets te 
doen zouden krijgen. Bovendien dat, wanneer eventueel de invasie in 



Europa zou gaan gebeuren en wij in Brits-Indie niets deden, er moei- 
lijkheden zouden komen met de mensen, omdat het buitengewoon 
naar zou zijn, dat men misschien Holland zou binnenvallen, ter- 
wijl wij, heel goed opgeleid, duimen zaten te draaien in Brits-Indi:.. 

waq Ik heb tegen admiraal Heljrich gezegd, dat het mijn bedoelin, 
Lord Moi~ntbntten daarover te spreken en hem te ver~oekeil ons terug 
te sturen naar Engeland. Ik geloof, dat de heren Helfriclz en van 
Mook daar wel voor voelden: ze hebben een br.ef geschreven aan 
Lord Lorris Mountbaffen. 

47295. De Voorzitter: Hebt u die meegekregen? 

A. Dat kan ik mij niet meer herinneren. Het is ook ìnogelijk, dat 
die brief over de post werd gezonden, maar ik heb de indruk, dat Se 
admiraal Helfrirh onze zaak bij Lord Lorlis Mnrltithaften goed heeft 
bepleit. 

Toen ben ik naar Kandy gereisd en in contact gekomen met de 
kripit-in ter. zee Perks ei1 generaal L,lrshington. Ik heb daar mij12 ver- 
haal gedaan en werd enkele dagen later toegelaten bij Lord Lorrbs 
&fnloztbaften, die ik met klem verzocht ons zo spoedig mogelijk in 
actie te brengen; ik zeide, dat het moreel van de troep niet voor- 
uitging door nimmer in actie te komen en wees er op, dat, wanneer 
er in Errropa, en speciaal in Nederland, gevochten zou worden, het 
voor deze mensen biiitengcwoon ongelukkig zou zijn als ze daar 
niet bij zouden zijn; ook dat, naar ik meende, de  mensen, die uil 
het buitenland in het leger gekomen waren, de belofte van de 
Regering hadden, dat zij een hali jaar, nadat Nederland was bevrijd, 
teruggestuurd zouden worden naar de landen, waar ze vandaan 
kwamen. In die tijd zag het er naar uit, dat de oorlog in het ooste~i 
veel langer zou d~iren dan die in het westen. Molinfhntten zei toen, 
dat hij g~instig zou adviseren, dat de troep zou teruggaan naar Enge- 
land. Er is toen een telegram verstuurd, waarvan ik een afschrift heb 
gehad, dat ik echter niet kan vinden; dit was een telegram van Lord 
Mourztbatten of generaal Lushington aan de Chief Cornbined Opera- 
tions in Engeland. 

47296. De Voorzitter: Wanneer is u in Engeland teruggekomen? 

A. Wij zijn 15 Juli op de boot gestapt en kwamen 15 Augustus 
in Engeland aan. 

47297. De Voorzitter: Is het LI bekend, dat iets later van de zijde 
van de inspecteur van de Nederlandse troepen getracht is de com- 
mandotroep weer bij de Irene-Brigade te voegen? 

A. Was dat generaal de Bn~yne?  

De Voorzitter: Het was de toenmalige overste Dooni;~zn. 

A. Er zijn wel, toen wij terugkwamen, diverse geruchten ge- 
weest, dat inen dingen met ons wilde doen, die niet prettig waren, 
b.v. om als wacht voor H.M. de Koningin te fungeren, wanneer 
Hare Majesteit in Nederland zou terugkomen, alhoewel dit natuurlijk 
wel een zeer vererende opdracht zou geweest zijn. Voor dergeiijke 
dingen waren wij echter niet getraind. Ik geloof, dat onze bescherm- 
heiligen ons zeer gunstig gezind zijn geweest. Wij zijn onmiddellijk, 
toen wij terugkwamen, met twee weken disembarcation-verlof ge- 
stuurd. Enkele dagen, nadat wij terug waren van verlof, kwam de 
Prins bij ons. Z.K.H. vroeg toen acht vrijwilligers voor een bepaalde 
job in Holland, voorts vier man als lijfwacht voor de Prins, en wat 
de rest betreft, zo deelde de Prins mee, was Hij aan het proberen 
om ons ingedeeld te krijgen bij de Airborne Army, het onderdeel, 
dat de landingen zou doen bij Arnhem en Nijmegen, althans be- 
paalde luchtoperaties. 

47298. De Voorzitter: Dus er zijn enkelen naar de lijfwacht van 
de Prins overgegaan. Zijn er ook niet naar het bureau B.B.O. over- 
gegaan? 

A. Dat was dat groepje van acht man. 

47299. D e  Voorzitter: Hebben nog leden van het commando 
deelgenomen aan de luchtlandingen bij Arnhem of andere plaatsen? 

A. Ja. Het was 2 September, dat de Prins bij ons was in East- 
bourne; acht man zijn onmiddellijk weggegaan naar het B.B.O. en 
vier zijn met de Prins meegegaan. Tot de anderen zeide de Prins: 
Jullie zult nog wel nader horen. E611 OL twee dagen daarna kwamen 
diverse berichten, met het gevolg, dat de rest van de troep werd ge- 
stuurd naar de 52ste d~visie ergens in het noorden van Engeland. 
Daar aangekomen, kreeg ik opdracht om 12 k 14 man te dirigeren 
naar de First British Airborne Division; er zou een operatie komen. 

I-iet zouden eerst allecn de First British Airborne Divisioii, de Poolse 
Parachute Brigade en de 52ste divisie zijn, die een landing bij 
Arnhem zouden maken; die operatie werd echter uitgesteld; er sche- 
nen inlichtingen te zijn, dat de tegenstand daar sterker was dan eerst 
vermoed werd. Toen werd ook ingeschakeld de twee en tachtigste 
Amerikaanse Airborne Division en de l01ste Amerikaanse Airborne 
Division; ik kreeg opdracht on1 ook aan die twee divisies elk een 
groep te leveren; die werden dan ook aangewezen en ik bleef met 
vijf man zitten bij de 52ste divisie, die ook zou meedoen aan die 
operztie. Op een gegevcn ogenblik legde generaal Hakewell-Stnith 
deze operatie uit; er zou geland worden bij Nijmegen, Arnhem en 
Eindhoven; de 52ste divisie zou vervoerd worden naar het vliegveld 
Deelen, en die zou dan van daaruit verder in cle richting Duitsland 
doorstotrn. In September begon deze luchtlanrlii~gsoperatie, die echter 
bij Arnhem niet het gewenste resultaat opleverde, met het gevolg, 
dat de 52ste divisie niet bij Deelen ingezet kon worden. Ik zat daar 
i:og altijd niet die vijf man bij die 52ste divisie, die nu weer een 
andere landing moest voorbereiden ten zuiden van de Rijn; dat is 
evenwel ook niet doorgegaan. Ik heb mij tozn, met toestemming 
van C-52 div., gewend tot de Rear H.Q. Airborne Army in de buurt 
van Londen en gevraagd of :vij niet onmiddellijk paar Nijmegen 
konden gaan. 

Dit werd goedgevonden en toen ben ik dus met de andere heren en 
een jeep in een vliegtuig geladen. Wij hadden een groep van 12 man 
bij Arnhem zitten en twee groepen van 12 man bij de 82ste en í0lste 
Amerikaanse Airborne divisie. 

47300. De Voorzitter: Zijn er verliezen geleden? 

A. Alleen bij Arnheni is de soldaat Rozenhoonz gedood. Er waren 
enkele gewonden en er is een stelletje in krijgsgevangenschap ge- 
t aakt. Er kwamen enkelen van Arnhem terug. Dat waren luitenant 
hnoftenbelt en nog drie soldaten. Op een gegeven ogenblik heb ik 
de troep verzameld toen de Airborne Army rust zou krijgen. Ik heb 
contact opgenomen met de 4de commandobrigade, die in België zat, 
cri toen kreeg ik te horen, dat cr een operatie werd voorbereid tegen 
Walcheren. Of zij precies Walcheren hebben genoemd of een andere 
plaats in Nederland, weet ik niet zeker. Zij vroegen of wij zin hadden 
om mee te doen, waarop ik bevestigend heb geantwoord. Nadat ik 
mijn mannen had verzameld, zijn wij naar de 4de commando-brigade 
gegaan, waar wij werden verdeeld over No. 4 en No. 47 R.M. Coni- 
mando. 

47301. De Voorzitter: Hebt u daaraan meegedaan? 

h. Ja. 

47303. De Voorzitter: Zijn er verliezen geleden? 

A. Alleen gewonden. 

47303. De Voorzitter: Kunt u iets over die operatie meedelen? 

A. Alleen wat Westkapelle aangaat. Wij zijn des morgens 10 uur 
eeland met grote landingcrafts, L.C.T.'S, waarin Buffalo's (gepant- 
;erde amphibietanks), die oas het strand zouden oprijden. Er was 
eerst een geweldig bombardement van een marine-eskader geweest, 
waaronder de ,,U7arspite" en rocketschepen, die de kust onder vuur 
namen. Wij zijn diis om tien uur aan land gegaan. Op een gegeven 
ogenblik w e d  onze landingcraft geraakt door de Duitse artillerie. 
Wij moesten door het gat bij Westkapelle heen en daarop had de 
Duitse artillerie zwaar artilierievu~ir gelegd. Onze landingsboot werd 
op 400 ineter voor de kust tweemaal getroffen. Dat was ta.melijk 
riskant, omdat er ook munitie en vlammenwerpers inzaten. Wij zijn 
aan de achterzijde van de duinen geland met No. 47 en No. 4s 
Commando, rechts van het gat in de dijk; No. 10 Commando en No. 40 
Commando landden aan dc linkerkant van het gat. NJ. 10 Coin- 
mando bestond toen uit de Noorse en de Belgische troep. Wij waren 
ingedeeld bij No. 47 Commando. Een gedeelte zat bij No. 4 Com- 
mando, welke bij Vlissingen landde. No. 47 en 48 Cominando moes- 
ten de duinenstrook tussen Westkapelle en Vlissingen op de Duitsers 
veroveren, waarbij No. 48 voorging tot aan Zontelande, halverwege 
Vlissingen. 

N a  Zoutelande - tot zover werden door No. 47 Cornn~ando alleen 
enkele verliezen geleden door Duits vuur - heeft dus No. 47 Co-m- 
~nando de opmars overgenomen en toen zijn wij aan de gang gegaan. 
Er waren onder andere enkele zware batterij-opstellingen bij Dishoek; 
dit werd een tamelijk zware aanval, waarbij onze mensen zich De- 
hoorlijk gedragen hebben. Nít een geweldige in!eidende artiilerie- 
beschieting vanuit Breskens werd de aanval ingezet; de moffen staken 
steeds weer kun kop op, maar het is enkele Hollanders gelukt tamelijk 



diep in de stellingen door te dringen. Het was al avond, toen wij een 
baste basis hadden gevormd, waarop de moffen des nachts een tegen- 
aanval hebben gedaan, die wij hebben afgeslagen. De volgende och- 
tend is het doorgegaan en is de tegenstand tamelijk vlot opgeruimd. 
Bij een van die aanvallen op de derde dag lagen wij inet 13 Hol- 
landers bij elkaar; de moffen schoten met mortiervuur, precies in 
de duinpan, waar wij lagen; er kwamen 6 mortierbommen ne, -r e,l 
van de 13 waren een sergeant en ik de enigen, die niet gewond waren. 

47304. De Voorzitter: Daar hebt u d ~ i s  eigenlijk de vuurdoop 
ontvangen. 

A. De eerste vuurdoop was bij Nijmegen, Arnhem en Eindhoven. 

47305. De Voorzitter: En hebben de mensen, die bij B.B.O. waren, 
nog bepaalde dingen gedaan? 

A. Er zijn verschillende heren geland, in verschillende provincies, 
onder anderen van der Veer in Groningen en de Koning in Frieslantl. 
Er zijn 5 van de S iil Nederland gedropt; die hebben daar de ond3r- 
grondse helpen organiseren: toen de Engeisen later naar het noorden 
doorstootten, hebben ze met de ondergrondsc samen bepaalde acties 
uitgevoerd oin de Engelse11 te helpen. 

47306. De Voorzitter: En hebt u later de troep weer verzamelti 
na al die acties? Is hij weer een eenheid geworden? 

A. Na de actie op Walcheren was de troep niet zo sterk meer; 
er waren nog maar 16 man. Toen Iieb ik direct geprobeerd weer 
nieuwe recruten te krijgen; de personeelssituatie was toen iets beter; 
het zuiden van het land was bevrijd. Ik heb het met Prins Bernizard 
opgenomen; die heeft ontzaglijk veel voor de comn~ando's gedaan 
en is ook veel bij ons geweest. Wij mochten toen 100 recruten gaan 
recruteren uit Brabant en Limburg; dat heelt een officier met een 
onderofficier gedaan; die hebben entho~sias.te jongelui verzameld. 
In Schotland hebben deze een training doorlopen van 3 à 4 maanden, 
en in April waren wij opnieuw gereed voor actie. Toen werden w-ij 
naar de 4de commando-brigade gedirigeerd, welke in Zeeland was. 

47307. De Voorzitter: Wie stuurde u? 

A. De Engelsen. De Belgen haddcn ook veel recruten gekregen 
en die waren ook opnieuw in Schotland getraind. De Belgen gingen 
daarna naar de lste commando-brigade, ergens in Du~tsland, terwijl 
WJJ dus als Nederlandse con~mandotroep beter b ~ j  de 46e coinmando- 
br~gade in Zeeland gebruikt konden worden. 

Toen hebben wij nog even een stuk front tussen de Moerdijk en 
Geertruidenberg bezet, en twee weken daarna was de oorlog afge- 
lopen. 

47308. De Voorzitter: Wat is er verder met de troep gebeurd? 

A. Toen hebben wij verder met de Ide commando-brigade de 
weg afgelegd naar Duitsland. Daar hebben wij enige tijd gezeten bij 
de bewaking van een concentratiekamp in Recklinghausen. Ik had 
Lord Louis Mountbatterz op Ceylon beloofd, dat ik, wanneer de 
corlog in Europa afgelopen zou zijn, opnieuw met Nederlandse 
commando's naar l-iet Oosten zou koinen. Zoals ik reeds eerder z,eide, 
waren in Mei 1944 mijn argumenten, dat, wanceer Europa bevrijd 
zou zijn, de troep te kleiii zou worden, omdat verscheidene niznsen 
de belofte hadden een half jaar na de bevrijding van Nederland 
naar huis te inogen gaan. Toen zeide hij, dat hij zeer zeker het 
belang inzag van Nederlandse troepen in de Pacific, om mede te 
helpen bij de bevrijding van Nederlandsch-Indië, inaar dat, wanneer 
he't dan zo'n klein groepje zou zijn, omdat verscheidene rnensen a! 
naar verschillende landen teruggegaan zouden zijn, dit dan geen 
voldoend aarital zou zijn om iets te presteren. Ik had toen gezegd, 
dat, wanneer de oorlog in Europa afgelopen zou zijn, het mij g e s  
moeite zou kosten vrijwilligers bij elkaar te krijgen oin opnieuw met 
een commando naar het Oosten te gaan, en aldaar op te treden bij de 
bevrijding van Nederlandsch-Indië. Dat was min of meer een belofte, 
die ik gedaan heb, en Lord Louis Moz~ritbattetz stelde er ook prijs 
op, dat wij zouden terugkomen iiiet één of misschien meer troepen. 
Ik ben daaraan begonnen en heb gevraagd of het niet mogelijk was 
met een troep, of met drie daartoe op te leiden troepen, uitgezonden 
te worden naar Nederlandsch-Indië. De Engelsen waren daarvoor 
wel enthousiast; ik zou hen hebben mogen opleiden in Engeland: 
van Nederlandse zijde werd dit echter afgewezeii. 

47309. De Voorzitter: Welke Nederlandse zijde? 

gevraagd of het mogelijk was opniei:w een aantal mensen te recru- 
teren voor de commando's om naar Indie te gaan. maar de Minister 
meende, dat het niet noodzakelijk was dat te doen; het was niet 
nood~akelijk, dat er commandotroepen naar Indië zouden gaan, en 
mijn voorstel werd zonder meer afgewezen. 

47310. De Voorzitter: Gaf de Minister nog een reden voor deze 
afwijzing op? 

A. Ik had de indruk - echter niet met besliste stelligheid -, 
dat men dacht, dat Nederlandsch-Indië eigenlijk zonder veel moeite 
weer in ons bezit zou koinen. Ik voerde als laatste argument nog 
aan, dat er in Atjeh vroeger al gevochten was en dat er misschien nu 
opnieuw gevochten moest worden. Later is gebleken, dat geheel Indië 
in opstand kwam. 

47311. De Voorzitter: Dat is dus afgewezen? 

A. Dat is afgewezen. Toen heb ik voorgesteld de comn~ando's, 
die ~~i teraard  goed getraind waren, te gebruiken als instructeurs. Ik 
had gaarne opgericht gezien een soort battle-school, ern stormschool, 
waar de Nederlandse soldaten een behoorlijke training zouden krij- 
gen, alvorens zij in actie zouden gaan. 

Dat voorstel is min of meer afgewezen. Later is toch een storin- 
school opgericht. In Augus8tus 1945 verliep de troep min of meer, 
want er gingen steeds meer mensen weg naar de landen, waar zij 
vandaan gekomen waren, terwijl anderen als O.V.\V.'ers naar lndië 
gingen, Ik kreeg in die tijd van luitenant-kolonel Staal' het voor- 
stel om naar Londen te gaan, om de training te organiseren van de 
Nederlandse strijdkrachten in Engeland. Omdat mijn troep toch 
verliep, heb ik dit voorstel aangenomen. 

47312. De Voorzitter: Is het u bekend, waarom  LI^ voorstel tot 
het oprichten van een stormschool niet is aanvaard? 

A. Ik had de indruk, dat men meend?, dat het niet nodig was 
de Nederlandse soldaat een soort commando-training te geven. Dat 
was een harde training en men vond dit niet noodzakelijk. 

47313. De Voorzitter: Hoe kwam het dan, dat er in Bloeniendaal 
ezn storn~school is opgericht? 

A. Omdat men later wellicht van gedachten veranderde. 

47314. De Voorzitter: Wanneer bent u naar Londen gegaan? 

A. September 1945. 

4731 5. De Voorzitter: Welke taak kreeg LI? 

A. Cominander van de Netherlands Training Liaison Mission. 

47316. De Voorzitter: Kunt u daarover iets mededelen'? 

A. Er was een hoofdkuartier in Londen voor de expeclitioilnaire 
macht - de latere 7 December-divls~e -; dat waren troepen, die 
overal naar toe gezonden konden worden en er moest een nieuw 
bureau komen voor officieren en onderofficieren, d ~ e  in Engeland 
eeii opleiding zouden ontbangen en daarna in Nederland bleven. 
Hiervoor werd een soort liaison-mission in Londen opgericht, waar- 
van ik het hoofd weid. Ik heb toen pech gehad, want ik was daarmee 
ongeveer twee weken bezig, toen ik last kreeg van geintecteirde 
lymphklieren in mijn nek. Ik ben toen opgenomen in een Engels 
hosp~taal. Gedurende zes maanden heb ik dus ge:n leiding kunnen 
geven aan deze missie cn werd veel werk overgenomen door het 
hoofdkwartier van de E.M Oninlddellijk nadat ik beter was, heb ik 
luitenant-kolonel Staal geadviseerd deze mission maar te liquideren 
cn ben ik, naar Nederlandsch-Indie gegaan als vrijwilliger. 

47317. De Voorzitter: Hebt u verder nog leis mede te delen, dat 
voor de coinmissie van belang kan zijn? 

A. Neen, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
het verhoor. 

J. LINZEL. 

ALGERA, voorzitter. 

D E  KORT. 

POSTHUhIUS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
A. Ik heb toentertijd een onderhoud gehad met de Minister van 

Oorlog, prof. de Quau; ik had een audiëntie verzocht en heb toen 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer de Kort, leden. alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

G1ELLIA.M JOHANNES JOSEPHUS WOUTERS, 
oud 66 jaar, wonende te Sittard, 

oud-gouverneur van Curaçao. 

Hij legt de eed af als getuige. 

47318. D e  Voorzitter: Van wanneer tot wanneer is u gouverneur 
van Curaçao geweest? 

A. Van 13 Juni 1936 tot 15 Juni 1932. 

47319. D e  Voorzitter: Dan kunt u waarschijnlijk wel aan de 
commissie mededelen hoe vóór het uitbreken van de oorlog de ver- 
dediging van Curaçao was geregeld. 

A. Ik heb van u het verzoek gekregen o m  zoveel mogelijk alles 
zwart o p  wit te z e f t a .  U begrijpt, dat  ik niet veel heb, want de offi- 
ciële stukken vindt u in Curaçao, maar ik had toevallig z.g. particu- 
liere brieven, welke ik heb gewisseld met Minister Weker, eigenlijk 
verkapte dienstbrieven, en misscbien dat wij aan  de hand daarvan 
een en ander kunnen behandelen. Ik kan die brieven hier achterlaten 
en kan natuurlijk ook wel wat vertellen, of wordt dit  te lang? 

D e  Voorzitter: Dit is natuurlijk moeilijk van te voren te zeggen, 
maar de commissie zou in elk geval wel gaarne zien, dat  u de brieven 
overlegt. 

A. In  het kort komt het hierop neer, dat ik van het begin af aan 
er o p  getamboereerd heb, dat de  verdediging van Curaçao veel te 
wensen overliet. 

47320. D e  Voorzitter: U bedoelt: van het begin van uw ambts- 
periode. 

A. Ja. Dat  was trouwens overal zo. Wij hadden daar in ronde 
getallen een 160 man militaire politietroepen, denk ik, en een 150 
man mariniers. Daarmede moesten worden verdedigd Curaçao mrt  
zijn raffinaderij om de haven en Aruba met de raffinaderijen van de  
Eagle en de Lago Oil. D e  andere eilanden moest men aan hun lot 
overlaten, want er was niets anders dan politie. Van meet af aan heb 
ik gevraagd om meer troepen te krijgen. Naar mijn smaak was er 
niet voldoende voorbereid voor het geval er mobilisatie kwam. Toen 
ik daar aankwam, voelde ik aankomen, dat  wij oorlog met Duitsland 
kregen. Toen heb ik -- ik was vroeger in militaire dienst geweest en 
had bij de generale staf gezeten; daarna was ik burgemeester ge- 
weest - verschillende zaken voorbereid, zodat iedereen, ook de 
militairen, nauwkeurig wist wat hij te doen en te laten had, maar ik 
had het gevoel: als wij worden aangevallen, kunnen wij maar een 
kort ogenblik vechten en dan  roemrijk ten ondergaan; het was immers 
uitgesloten om bij een aanval van enige betekenis de  aanvallers 
tegen te houden. Verder had ik een vrijwilligerskorps. 

47321. D e  Vo~orzitter: Hoe groot was dat korps? 

A. Het kan een 100 man geweest zijn, maar daar doe ik cen 
slag naar. Ze wisten niet veel. 

47322. D e  Voorzitter: Ik heb ergens gelezen, dat  het een 200 man 
zou zijn geweest. 

A. Het is mogelijk, maar dan later. 

47323. D e  Voorzitter: In  Augustus 1939. Toen hebt u volg:ns 
onze gegevens het vrijwilligerskorps opgericht. Zou het toen onge- 
veer 200 man zijn gewezst, of acht u dit aan  de hoge kant? 

A. Ja,  er zijn er ook nog afgevallen. Bij de mensen, die zich aan- 
meldden, waren e r  ook aan wie wij niets hadden. Ik had het recht 
o m  de schutterij in het leven te roepen. Eigenlijk waren het dienst- 
plichtigen. ,,SchutterijenM vond ik een minder goed woord, gezien de 
betekenis, welke wij daaraan in Nederland hechten. Ik heb hen onder 
de wapenen geroepen en had, toen ik wegging, al enige lichtingen 
onder de wapenen. 

47324. D e  Voorzitter: Is dat hetzelfde, wat wij hier onder land- 
macht verstaan? 

A. Dat is wat men hier onder dienstplichtigen verstaat. Ik  heb 
hen laten africhten door mariniers en dienstplichtig kader. Ik had 
toestemming gekregen om die dienstplichtigen op Curaçao onder d r  
wapenen te houden. 

47325. D e  Voorzitter: Werden die dienstplichtigen gerecruteerd 
uit alle bevolkingsgroepen? 

A. Ja. Die mensen hebben het heel goed gedaan. Tot  mijn leed- 
wezen hebben zij later de  schutterij weer opgedoekt; waarom weet 
ik niet. Zij hebben, als ik goed ben ingelicht, die schutterij weer af- 
geschaft. 

47326. D e  Voorzitter: U bedoelt: na de oorlog 

A. Ja. Zij wilden te recht gelijke rechten hebben. Dan  hrbbrn 
zij ook gelijke plichten: o.m. het verdedigen van het grondgebied, en 
daartoe waren zij in staat. 

47327. D e  Voorzitter: Waren dat Nederlanders? 

A. Het waren allen Nederlanders. 

47328. D e  Voorzitter: Ja, maar ik bedoel mensen, die geboren 
en getogen zijn in Nederland. 

A. Neen, dat  zal er een hoogst enkele geweest zijn. In  hoofdzaak 
waren zij gerecruteerd uit de bevolking van Curaçao. Die mens-n 
waren goed; in het begin waren zij enigszins nerveus. maar dat  ging 
over. Zij werden wat hard aangepakt door de mariniers, die direct 
mariniers van hen wilden maken. Dat  ging uit de aard der zaak niet. 

47329. D e  Voorzitter: Was die verdediging ingesteld op een be- 
paalde aanval? 

A. Wij konden aanvankelijk niet anders. Het  was het best te be- 
schouwen als infanterie met mitrailleurs. Ik  had gezorgd, dat  er de 
nodige waperis met munitie voor hen waren. Ik heb de mariniers op- 
drachten gegeven. Wij hadden eigenlijk geen vuurmonden, slechts 
verouderde vuurmonden voor het afgeven van saluutschoten. Daar- 
o p  heb ik steeds getamboereerd bij de Regering. 

Misschien mag ik u even voorlezen een uittreksel uit een zogenaamd 
particulier schrijven van de Minister van Koloniën, Welter, aan mij 
dd. 18 Juli 1938. Dit luidt als volgt: 

,,Met groote voldoening heb ik vernomen, dat  de  Staten van 
Curaçao de begrooting hebben goedgekeurd, waarop is uitge- 
trokken een post van f 100000 als vrijwillige bijdrage aan  de 
defensie. Ik  vermoed, dat dit hier te lande een uitstekenden indruk 



za1 maken, omdat men daaruit te recht zal afleiden, dat  Curaçao 
in de huidige omstandigheden het als zijn plicht gevoelt bij te 
dragen aan den zeer zwaren last, welken de defensie aan de 
gansche natie oplegt. 

l k  ben U zeer erkentelijk voor het aandeel, dat U in deze 
beslissing heeft willen nemen." 

Curaçao behoefde niet bij te dragen voor de  defensie, want deze 
werd betaald door Nederland. 

I n  een uittreksel van een particuliere brief van mij d.d. 21 Septem- 
ber 1938 aan de  Minister van Koloniën, de heer Welfer, schreef ik: 

,,Eenigen tijd geleden zond ik Uwe Excellentie een radiogram, 
waarin ik mededeelde in hoofdzaak in te stemmen met de voor- 
stellen, de verdediging van Curaçao betreffende, . . . . . . 

Uit deze uittrekseis kunt U afleiden, dat  er officiële stukken zijn, 
en als deze hier zijn zoekgeraakt - waarop kans is -, dan kunt u 
ze o p  Curaçao vinden, want ik neein als zeker aan, dat  zij daar zijn. 

. . . . ,,zooals die aan Uw departement waren uitgewerkt, doch 
dat ik vermeende er bezwaar tegen te moeten maken, dat de 
vliegtuigen en de duikbooten eerst te mijner beschikking zouden 
worden gesteld als er gevaar zou dreigen." 

IK had o p  dit gebied niets. Het enige was een oorlogsbodem, die 
voor langere tijd was gedetacheerd, en een paar onderzeeërs. Er  
was de  ,,Johan Maurits", die zich later heeft onderscheiden bij de 
Afsluitdijk onder bevel van de toenmalige overste Kronenberg (meen 
ik). Na  die tijd is het een va-et-vient van oorlogsbodems geweest. Ik 
heb gehad de ,,Jan van Brakel". Later heb ik weer een tijd niets 
gehad. Dit was zeer te betreuren, want de commandant van de 
oorlogsbodem was in de regel de oudst-aanwezend zeeofficier, die in 
geval van nood het bevel zou moeten voeren. Ik stond daar wel 
naast als opperbevelhebber van land- en zeemacht, inaar het was een 
toeval, dat  zowel mijn voorganger als ik militair waren geweest. X/lijn 
opvolger was het niet. 

Ik  heb als commandanten van de oorlogsbodems gehad van den 
Donker, Kronerzberg, jhr. Versluijs, Hoeke - een buitengewoon 
goed zeeofficier - en nog wat officieren van lagere rang, die ondeï- 
zeeboten coinmandeerden. Verder had ik kapitein Venei?~a als com- 
mandant der politietroepen en overste Latzgeveld als kapitein van 
de  mariniers. Dezen waren niet oudst-aanwezend zeeofficier, want dit 
was de commandant van de oorlogsbodeiu, die hoger in rang was. 

" Door dit heen en weer schuiven vóór d e  oorlog liet de samen- 
werking tussen de  gouverneur, die opperbevelhebber was, en de  
algemeen militaire commandant zeer te wensen over. 

Op een gegeven ogenblik heb ik gedaan gekregen, dat  ik torpedo- 
lanceerinrichtingen kreeg om de haven van Aruba en vooral ook die 
van Curaçao te  verdedigen. Toen was e r  overste var1 Straelen, die 
later is gesneuveld. Die man heeft aan het in stelling brengen van die 
dingen ongeveer niets gedaan. Hij ging wat tochtjes maken met de 
heer Schonegevel, met wie ik o p  minder goede voet stond, en ging 
cian zo kijken hoe Curaçao verdedigd moest worden, maar practisch 
kwám er niets uit de doos. Totdat ik eens vroeg: hoe zit dat'? Kunnsii 
de  torpedo's gelanceerd worden? Ik dacht: vsn de wal uit, maar dat 
ging toen niet. Toen heeft een luitenant van een onderzeeboot dat  
voor elkaar gebracht. Dit moet dus zijn geweest in 1937. 

Die zoëven door inij genoemde brief van 21 September 1938 aan 
Minister Welfer  luidt dus: 

,,Eenigen tijd geleden zond ik Uwe Excellentie een radiogram, 
waarin ik mededeelde in hoofdzaak in te stemmen met de voor- 
stellen, de verdediging van Curaçao betreffende, zooals die aan 
Uw departement waren uitgewerkt, doch dat  ik vermeende er 
bezwaar tegen te moeten maken, dat  de vliegtuigen en de duik- 
booten eerst te mijner beschikking zouden worden gesteld als er 
gevaar zou dreigen. Het is m.i. namelijk de  vraag of de vlieg- 
tuigen en onderzeeërs dan  op tijd ons gebiedsdeel Bunnen be- 
reiken en zelfs of het mogelijk zal zijn ze dan nog naar West- 
Indië te zenden. 

I k  acht hun voortdurende aanwezigheid met het oog o p  een 
behoorlijke defensie - men staat hier voortdurend aan verras- 
singen bloot - zoowel in vredes- als in oorlogstijd gebiedend 
noodzakelijk, zooals ik ook verhooging der weerbaarheid, over- 
eenkomstig bovenbedoelde voorstellen, hoog noodig oordeel." 

Hieruit blijkt dus, dat  de  heer Welter bezig was lilet de  defensie 
te verbeteren. Hij was de eerste Minister, die dsar  ernstig aan ge- 
werkt heeft. D e  brie1 vervolgt: 

,,Zooals de toestand n u  is zijn we vrijwel weerloos en in elk 
geval niet 111 staat de olieraftinaderijen, \+elke voor ons van 
zulk een groote beteekenis zijn, behoorlijk te beschermen. Dit ge- 

voelt ook de bevolking. Zoo gaat op Aruba het praatje, dat zoodra 
er een oorlog mocht uitbreken, de  Vereenigde Staten van Noord- 
Amerika de noodige oorlogsbodeins naar genoemd eiland zullen 
zenden ter bescherming van de  belangen der Lago 011- en 'lrans- 
port Cy. Het wil mij daarom voorkomzn, ook voor ons preslige 
van belang te zijn, dat  doorloopend een aantal militaire vlieg- 
tuigen en oorlogsboden~s i11 het gebiedsdeel aanwezig zijn." 

Ik heb er nooit méér dan  é i n  oorlogsbodein gehad! 

,,Volgens uw laatste telegram, op de defensie betrekking heb- 
bende, kon ik de quaestie in de  Staten niet aanhangig maken 
alvorens u in deze overeinstemmir~g hebt bereikt met uw ainbt- 
genoot van Defeirsie. Aangezien LI mij ook hebt medegedeeld, dat  u 
het o p  prijs zoudt stellcn als voor liet onderwerpelijke doel de 
noodige gelden nog in 1939 beschikbaar gesteld zouden kunnen 
worden - hetgeen ook ik wenschelijk acht - en de suppletoire 
begrooting spoedig bij de Staten za1 moeten worden ingediend, 
moge ik beleefd, zoo mogelijk, o p  een spoedige beslissing in deze 
aandringen. Als de viiegt~iigcn en onderz-eCrs, waarover ik boven 
schreef, reeds in  vredestijd hier gestiitionneerd zulen worden, ge- 
loof ik, dat de meergenoeinde vocrstellcn, niettegenstaande dit 
verhooging der inkonlstenbelastirig ten gevolge zal hebben, door 
de  Staten zullen worden aanvaard. Men g-voelt hier n~oinenteel 
de zedelijke verplichting om aar1 's !ands defensie mede te 
werken. 

Zoo is op mijn voorstel een z.g. ,,Defensiefonds" in het leven 
geroepen, met het doel, in  navolging van het moederland, vrij- 
willige giften in  te zan-~elen o m  de uitvoering van de reorgani- 
satieplannen der Regeering o p  defensiegebied te helpen bespoe- 
digen. 

Ik heb den indruk, dat hier voor dit doel nog een aardig bedrag 
bij elkander zal worden gebracht." 

Voorts heb ik hier ezn uittiekael uit erii partrculiere brief van 
Minister Welter aan mi] dd. 31 October 1938. Wet speclt dus allemaal 
vóór de oorlog, want na het uitbreken van de oorlog kreeg ik geen 
brieven meer, die werden oxierschept Boen bewerkte ik alles per 
code-telegram 

47330. D e  Voorzitter: Door wie werden die brieven onderschept? 

A. Dat  krijgt LI nog te horen. Op een gegeven ogenblik bemerhiz 
ik, dat  de  brieven van de Minister werden opengernaalzc. Toen heb 
ik onder code gewerkt. 

D e  Voorzitter: Wij inoeten dit punt niet vergeten. 

A. U zult het ook niet vergeten. 
Die brizf van 31 October 1938 luidt: 

,.Met belangstelling nain ik kennis van Uw schrijven van 
21 September 1.1." 

Dit was de  brief, welke ik zoëven heb voorgelezen. 

,,Ik kan mij begrijpen, dat  in de dagen van internationale 
spanning. die julst voorbij zijn, U een bezwaard gevoel moet 
hebben gehdd in verband met de  volkomen ontstentenis van 
weermiddelen in het gebiedsdeel onder Uw bestuur. Ik  mi1 trach- 
ten aan dien toestand van volkomen weeiloosheid zoo spoedig 
mogelijk een einde te maken en heb in dat oi>zicht reeds het een 
en ander bereikt, hoewel wat gedalti is, nog geheel onvoldoende 
is. Intusschen zult U reeds ontvangen hebben eenige mitrailleurs 
en voorts de  torpedolanceer~nrichtingen." 

Dat  was hetgeen, waarover ik zoeven sprak. Wet waren zware 
mitrail!eurs, want lichte mitrailleurs behoren tot de uitrusting van de 
mariixers. 

,,Binnenkort zullen U nog een paar torpedo's worden toege- 
zonden ten behoeve van die lanceerinrichtingen." 

&n paar, want ik had er veel te weinig; dat ging ook inondjesmaat. 

,,Een versterking met vijf en dertig mariniers is met de 
,,Cielderland" op weg en na aankomst daarvan zult u in verband 
met de aanwezigheid van mitrailleurs en torpedolai~ceerinrich- 
tingen althans niet meer geheel en al weerloos zijn." 

Toen he5 ik eens gelachen. 

,,Van den Minister van Defensie ontving ik een paar dagen 
geleden een door den Marinestaf uitgewerkt plan voor de  ver- 
dediging van Curacao, dat  nog op het Departement in studie is, 
maar dat ik toch zoo spoedig mogelijk U zal toezenden, teneinde 
ook U in de gelegenheid te stellen daarover Uw meening te 



zeggen. Zelf een leek zijnde o p  het gebied van defensie, ben ik 
geneigd mij bij het deskundig oordeel van den Marinestaf neer te 
leggen, dat - voor zoover ik kan beoordelen - redelijke waar- 
borgen geeft dat Curaçao tegen onverhoedsche overvallen en aan- 
vallen met lichte strijdkrachten zich kan teweer stellen." 

Meer d a n  lichte strijdkrachten waren het inderdaad ook niet. 
,,Het is waarlijk een beschikking der Voorzienigheid, dat  ons 

thans weder de tijd gelaten wordt o m  iets te  doen voor de ver- 
dediging van Curaçao en dat  wij niet voor de consequenties zijn 
gesteld van de m.i. onverantwoordelijke verwaarloozing van de  
defensie van dat  gebiedsdeel gedurende lange jaren." 

D a t  is inderdaad zo, maar ik mag hier zeker wel eens naar voren 
brengen, dat  wij het toenmalige Ministerie geen verwijt mogen maken. 
Als wij immers een verwijt gaan maken - ik ben oud-militair, heb 
als militair overal, op verschillende bureaux gewerkt en mij er aan 
geërgerd -, moeten wij de gehele natie een verwijt maken, want wij 
kregen geen geld. Ik  heb mij ook op politiek terrein bewogen; ik ben 
R.-K. Als men die dingen in vergaderingen naar voren bracht, werd 
men al heel gauw voor militarist uitgekreten, als men om geld durfde 
vragen. D e  gevolgen zijn dan ook niet uitgebleven. Wij konden daar 
in die periode niet veel meer doen dan vechten en dan roemrijk ten 
ondergaan. 

Ik heb in het fort, dat vlak bij het huis van de  gouverneur lag, de  
goudvoorraad liggen. Ik ben er niet zeker van, of de Duitsers dat  niet 
wisten; het krioelde daar van de Duitsers. I n  de eerste nacht heb ik 
ren kleine 300 Duitsers geknipt. 

47331. D e  Voorzitter: U bedoelt: i n ' d e  nacht van 9 op 10 Mei. 

A. Ja. De Duitsers daar wisten er toen nog niets van dat  er 
oorlog was niet Nederland. O m  12 uur van de 1Ode Mei ging de  boot 
met die Duitsers al naar Bonaire. Later is daar een vast kamp ge- 
komen. Wij hadden het geluk, dat wij de NSB.-ers  er ook bij hadden. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het is u meegelopzn. 

A. Ja. Ik  zou daarover zeer veel kunnen vertellen. 

D e  Voorzitter: Dat moogt u wel doen. 

A. Het was voor ons buitengewoon moeilijk. Ik heb daar zeer 
veel Duitse schepen gehad, toen wij neutraal waren; dat  is voor mij 
verreweg de  zwaarste tijd geweest. E r  lagen 9 Duitse schepen in de  
haven, welke er zogenaamd niet meer uit durfden; weer andere 
Duitse schepen mochten er niet uit, want daar had de  Curaçaose 
Petroleum Industrie Maatschappij beslag op gelegd. Ik kreeg ook a l  
die berichten van d e  heer Sus uit Berlijn; ik was er trouwens ten volle 
van overtuigd, dat  er het een en ander zou gaan gebeuren. Toen 
lagen daar die vrienden in het Schottegat, waaromheen de  olieraffi- 
naderijen liggen. Ik dacht: die moeten er uit, want als er wat gebeurt, 
zijn zij van plan de  heleboel in brand te steken. Toen heb ik, o p  
gevaar af, dat  de Minister van Buitenlandse Zaken mij aan mijn jas 
zou gaan trekken, die schepen oin het Schottegat heengelegd, niet 
onder stoom, onder bewaking van inilitairen. Toen ik het bericht 
kreeg, dat wij o p  10 Mei aangevallen waren, heb ik onmiddellijk de 
diverse commandanten opgebeld en gezegd: Jullie hebt je opdrachten; 
er o p  los! Z e  hebben zich schitterend gehouden, én de  militaire po- 
litie én de mariniers. Wij zijn geen enkel schip kwijt geraakt en toch 
begonnen ze allemaal te branden, toen de militaire commandanten 
er o p  kwamen. D e  Duitsers hadden installaties gemaakt, die de zaak 
in brand zetten, zodra het licht werd ingeschakeld. 

47332. D e  Voorzitter: Hoe is de brand geblust? 

A. Dit heb ik aan de havencommandant overgelaten. D e  Duitsers 
hebben wij geïnterneerd; later zijn zij naar Jamaïca gegaan. I k  heb 
er riog een brief van de Minister van Buitenlandse Zaken over gehad, 
waarin stond, dat  de  plunjezakken vali die kerels zoek waren. I k  
werd toen van ergernis zo wit als een doek, want ons aanzien tegen- 
over het buitenland kwam hierdoor volgens genoemde Minister in  
het gedrang. Het  was toen al uitgemaakt, dat ik zou aftreden, en Ik 
heb het antwoord daarom zo zacht mogelijk gemaakt. Ik  heb wel 
gezegd, dat  zij moesten oppassen voor andere dingen. Van alle 
Duitsers, die wij naar Bonaire hadden gestuurd, hadden wij de 
meubels o p  last der Regering opgeslagen. Deze meubels gingen door 
het vocht van de zee tot bederf over en ik heb daarom voorgesteld, 
ze te verkopen of ze te gebruiken. Dit hebben ze niet gedaan. 

47333. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Die plunjezakken 
zijn zeker verbrand, toen zij zelf de  schepen in brand staken? 

A. Neen, want de schepen brandden op dat moment niet of pas. 
Zij zijn tijdens het vervoer zoekgeraakt. He t  was een beetje klein 
gedoe eigenlijk, maar ik had het verwacht. 

47334. D e  Voorzitter: Bent LI nu  klaar met de periode van vó6r 
10 Mei 19407 

A. Ja. Alle schepen hebben wij kunnen behouden. 

47335. D e  Voorzitter: U had dus toen het vrijwilligerskorps en de 
schutterij? 

A. Deze laatste was in  opleiding. 

47336. D e  Voorzitter: U had ook mariniers? 

A. Ja. 
Ik  zou zo ltunnen doorgaan met die brievzn, wsnt u krijgt liiercloor 

een goed inzicht. Ik heb hier het uittreksel van mijn particuliere brief 
van 24 December 1938 aan Minister Welter, dat  luidt: 

,.Het schrijven van Uwe Excellentie d.d. 21 October j.1. ontving 
ik in  goede orde. Dat, zooals U daarin mededeelde, U w  corres- 
pondentie met mij in de veelbewogen maanden: welke achter 
ons liggen, eenigszins o p  den achtergrond geraakte, is vanzelf- 
sprekend. 

Al is in September j.1. door den z.g. Vrede van Miinchen het 
uitbreken van een grooten oorlog voorkomen, wel blijft naar 
mijn gevoelen de politieke hemel bewolkt en dient men rekening 
te houden met de mogelijkheid, dat  binnen afzienbaren tijd de 
wereld weer in vuur en vlam zal staan. Het  is daarom, dat  ik 
Uwe Excellentie dankbaar ben, dut U niet alleen mijn in het 
najaar 1937 gedane voorstellen, de verdediging van Curaçao be- 
treffende, een willig oor  hebt verleend, maar dat  U, nu  de  tijderi 
daarvoor gunstig zijn, nog meer te mijner beschikking wilt 
doen stellen dan ik destijds vroeg. 

Dezer dagen ontving ik een geheim schrijven van Uwe Excel- 
lentie, waarin U te kennen gaf, stappen te willen doen om de  
hier aanwezige dienstplichtigen in geval van mobilisatie in dit 
gebiedsdeel te laten. 

Zooals u inmiddels zult hebben bemerkt, heb ik U ongeveer een 
week te voren een brief gezonden, waarin ik zulks vroeg en 
waarin ik tevens uiteenzette, welk gebruik ik mij voorstel van de 
in geval van nood hier onder de wapenen te  roe-en officieren, 
onderofficieren en manschappen te maken." 

Dat  was in hoofdzaak opleiding van dienstplichtigen, dus de schur- 
terij en bewakingsdiensten. 

,,Met belangstelling nam ik kennis van de briefwisseling, welke 
Uwe Excellentie met Uw ambtgenoot van Defensie over de 
onderwerpelijke aangelegenheid hebt gevoerd. 

Met het oog o p  den onzekeren toestand, waarin wij ons m.i. 
bevinden en waarop ik hierbovrn doelde, hoop ik, dat  de ge- 
dachtenwisseling over Curaçao's defensie spoedig haar beslag 
moge krijgen. Als de levende e n  doode weermiddelen te  mijner 
beschikking worden gesteld, welke Uwe Excellentie voor de  ver- 
dediging van dit gebiedsdeel heeft gevraagd, verdient het m.i. 
aanbeveling hier een defensie-departement in het leven te roepen 
en met de leiding daarvan een hoofd-officier - bij voorkeur 
van de zeemacht -- te belasten, die doorloopend aan den wal ver- 
toefl. 

Deze hoofdofficier zou niet alleen een departen~entshoofd 
moeten zijn, inaar tevens zou hij - zonder in deze te tornen 
aan het opperbevelschap over Zee- en Landmacht van den 
Gouverneur - zoowel in vredes- als in oorlogstijd het commando 
moeten voeren over alle in het gebiedsdeel aanwezige militaire 
troepeii en vaartuigen. Dat  klemt te meer als de hier aanwezige 
Gouverneur geen oud-beroepsinilitair is. Er  zou dan  bovendien 
een einde komen aan het voortdurend gaan en komen van oudst- 
aanwezende zeeofficieren, hetgeen - Uwe Exellentie zal dit 
ongetwijfeld met mij eens zijn - allesbehalve in het belang van 
een goede verdediging van dit gebiedsdeel is. 

Van een behoorlijke samenwerking tusschen oudst-aanwezend 
zee-officier en gouverneur komt, zooals het nu  gaat, niets." 

Ik heb u dat  verteld: ze waren er nauwelijks of ze gingen weer 
weg. 

,,In ern geheimschrijven vroeg Uwe Excellentie mij, hoe ik 
dacht over het instellen van een politieken inlichtingendienst met 
de heer F e m  aan het hoofd." 



Zo'n inlichtingendienst is er later gekomen, maar niet met ae heer 
Fens aan het hoofd, maar met aan het hoofd luitenant-kolonel 
ter Beek, van het Indische leger. 

,,Een dag later deelde ecn der officieren van Hr. Ms. Gelder- 
land mijn adjudant mede, dat we hier op Curaçao een inlich- 
tingendienst zouden krijgen onder leiding van luitenant Fens. 
Vermoe'delijk heeft hij die wetenschap in Nederland opgedaan. 

Een dag of tien geleden heb ii: met de Statenleden in esn ge- 
heime vergadering de defensieplannen besproken en, zooals ik 
Uwe Excellentie al in een officieel schrijven berichtte, kreeg ik 
den indruk, dat de meesten hunner geneigd zijn, gelden voor de 
defensie beschikbaar te stellen. 

Een flink bedrag zal ik daarvoor bij de 2de suppletoire be- 
grooting voor 1939 aanvragen. 

Alle Statenleden waren bij die bespreking aanwezig, behalve 
de heer Bichou vuil P.Is~ri;?zonde, die medegedeeld had niet te 
zullen komen, omdat ik z.i. de bedoelde mededeelingen" - het 
betrof den inhoud van geheime stukken tusschen Uwe Excellentie 
en mij gewisseld - niet in een geslotin, maar in een openbare 
vergadering moest doen. Ik vond dit, zacht uitgedrukt, een 
vreemd optreden van den rechtskundig adviseur van de directie 
der C.P.I.M. 

Zooals ik u al schreef venvacht ik van de zijde van genoemde 
directie bezwaren tegen de door mij op Uwe aanwijzingen voor 
te stellen belastingverhooging. Wellicht vindt Uwe Excellentie 
hierin aanleiding over deze aangelegenheid met den heer de Kok 
van gedachten te wisselen. Ontegenzeggeiijk zullen de olie-maat- 
schappijen grootendeels het gelag moeten betalen, maar dit wil mij 
voorkomen billijk te zijn, omdat het toch door en voor die maat- 
schappijen is, dat zulke uitgebreide en kostbare verdedigings- 
maatregelen getroffen moeten worden." 

Onze verhouding, vooral tot wat de Nederlandse olie betreft, was 
vrij lastig. Ik heb daar ook enkele N.S.B.-ers vandaan gehaald. 

Uittreksel uit ern particulier schrijven van mij aai1 de Minister 
van Koloniën, de heer Welter, dd. 9 Januari 1939. 

,,In mijn officieel schrijven dd. 19 December 1938, M.G.  
no. 135 Geheim, vroeg ik Uwe Excellentie te willen bevorderen, 
dat mij het recht zou worden verle~nd de in dit gebiedsdeel ver- 
toevende dienstplichtigen (officieren enz., enz.) in geval van 
mobilisatie of gecleeltelijlte mobilisatie onder de wapenen te 
roepen en ie bestemmen voor de verdediging der eilanden Cu- 
raçao en Aruba. Aangezir~ì ein groot aantal dienstplichtigen 
werkzaam is bij de C.P.I.M., besprak ik deze quaestie met den 
heer van Nijnlegei: Schonegevel, die mij mededeelde, dat hij in 
geval van nood 113 hunner zou kunnen miss'en zonder zijn be- 
drijf te ontwrichten." 

Het ging om de olie, dus ik mocht dat bedrijf ook niet ontwrichten. 
Het ging ook niet aan, dat ik ze z0 ging beschermen, dat ze niet 
konden werken, want olie moest er zijn. 

,,Deze herhalingsoefeningen - voor zoover noodig - kunnen 
m.i. zóó geregeld worden, dat niet meer dan 1/3  van bedoeld 
personeel tegelijk opgeroepen wordt. Ingeval van mobilisatie 
of gedeeltelijke mobilisatie (vóórmobilisatie inbegrepen) zou l i 3  
der opgeroepenen naar Aruba gezonden kunnen worden, terwijl 
2/3 hunner - voor zoover het behoort tot de C.P.I.M. - aan 
het werk zou kunnen blijven, onder voorwaarde, dat zij op het 
eerste teeken mijnerzijds op slag onder de wapenen moet komen. 

Dat is m.i. mogelijk door in een of meer daarvoor aan te 
wijzen gebouweri, staande op het ,,Isia-terrein" -- dat is het olie- 
terrein -, kleeding en wapens - voor iederen dienstplichtige op 
een vaste plaats bij elkanaer opgehangen - op te bergen. 

De munitie zou hetzij in die gebouwen, hetzij in de oninid- 
dellijke nabijheid daarvan, gesteld onder onafgebroken militaire 
bewaking, opgelegd kunnen worden. 

Enkele dagen geleden heb ik nachtvluchten laten doen en wei 
bij en zonder maanlicht." 

Dat is in de tropen heel wat anders dan u hier hebt. 
,,In beide gevallen teekende de kust zich zeer sterk af en 

waren verschiilende doelen gemakkelijk te vinden." 
De golfbreking vindt daar precies op de kust plaats. Waar de golf- 

breking is, daar is de kust. Men weet dus precies, waar de kust is. 
,,De verduistering op sommige deelen van het eiland Curaçao 

toegepast had alleen deze voordeeien, dat het oriënteeren den 
vlieger wat meer tijd kostte en dat hij om zich te kunnen 
oriënteeren lager moest vliegen, waardoor de verdediger iets meer 
speling krijgt om zijn afweergeschut in werking te brengen en de 
kans op afschieten grooter wordt." 

Ik he5 hier een uittreksel uit een brief van mij dd. 25 Januari 1939, 
gezonden aan de Minister van Koloniën, de heer Welter. Dit is een 
particuliere brief; het is trouwens allemaal particuliere correspon- 
dentie. Nu weet ik niet precies -- ik vermoed het echter -, of het 
afweergeschut inmiddels reeds was aangekomen. Daarvoor moet ik de 
brief bij de hand hebben. Dat is ook zo lang geleden. 

Ik lees hier: 
,,Hetgeen Uwe Excellentie mij over den internationalen toe- 

stand schreef, is niet erg bemoedigend. 
Ik heb na ontvangst van Uw schrijven dan ook onmiddellijk 

een code-telegram gezonden, waarin ik U verzocht mijn verzoek 
om verlof buiten beschouwing te willen laten zoo lang de politieke 
hemel zoo bewolkt blijft als hij thans is. 

Toen ik dezer dagen - ook hielover ontving Uwe Excellentie 
een code-telegram - liet nagaan of we nu zoo ver waren, dat de 
torpedolanceerinrichtingen in stelling konden worden gebracht, 
vernam ik tot mijn schrik dat zulks nog niet het geval was." 

Daarover heb ik straks reeds gesproken. 
,,Men had mij aanvankelijk medegedeeld, dat de torpedo's 

niet van den wal af gelanceerd konden worden, doch dat daartoe 
van vlotten gebruik moest worden gemaakt. 

Bij mijn navraag" - het was de taak van de toenmalige Oudst- 
Aanwezend Zee-ol'ficier geweest om daarvoor te zorgen; het lag 
niet op mijn weg om dat te doen - ,,bleek dat de tegenwoordige 
Oudst-Aanwezend Zeeofficier" - het was een jonge officier; 
hij heeft goed werk verricht - ,,van oordeel is dat er lichters 
voor noodig zijn, die de C.P.I.M." - de Curaçaose Petroleum 
Industrie Maatschappij - ,,wel beschikbaar zou willen stellen 
als ik dit nu al zou gelasten. In vredestijd mis ik echter de be- 
voegdheid een dergelijk bevel te geven en daarom verzocht ik 
omtrent het door de C.P.I.M. kenbaar gemaakte verlangen UW 
oordeel te mogen vernemen. Ook deelde de Oudst-Aanwezend 
Zeeofficier mij mede, dat op H.M.'s ,,Johan Maurits" " - dit 
schip was toen blijkbaar op komst; het was onderweg - ,,geen 
kader en manschappen zijn, die torpedolanceerinrichtingen kun- 
nen bedienen." 

Ik had dus torpedolanceerinrichtingen en torpedo's, maar geen 
personeel, dat die inrichtingen kon bedienen. 

,,Indien zulks inderdaad zoo is dan zou Uwe Excellentie mij 
zeer verplichten door bij Minister van Dijk op uitzending van 
het benoodigde personeel te willen aandringen. Ook moge ik U 
verzoeken te willen bevorderen dat de in uitzicht gestelde doode 
en levende weermiddelen spoedig te mijner beschikking komen. 

Dezer dagen nam ik een proef, welke ten doel had op het 
Scilottegat drijvende brandende olie tegen te houden. Die proef 
slaagde." 

Anders gingen alle schepen er aan. Dat was mijn angst ook, toen 
die Duitse schepen in het Schottegat lagen. Als de Duitsers de boel in 
brand staken - in normale toestand dreef er zelfs al olie op het 
water -, gingen alle schepen er aan. 

,,Ik zal nu een afsluiting in gereedheid laten brengen, die op 
elk gewild oogenblik in de Anna-baai ter hoogte van het fort 
Nassau te water kan worden gelaten." 

Dan werd het Schottegat afgesloten en was de haven ten minste 
beveiligd. 

,,De nieuwe luitenant-adjudant droeg ik de samenstelling van 
een ontwcrp luchtbeschermingsdienst voor het eiland Curaçao op. 
Omtrent dien officier, die eerst sedert 9 Januari hier is, kan ik 
uiteraard nog niet veel zeggen. De eerste indruk, die hij op mij 
maakt, is goed." 

Ik was ook met de verduistering begonnen. 
Hier volgt een uittreksel uit de aan mij gezonden brief van de 

Minister van Koloniën dd. 24 Augustus 1939 (particulier). Dat was 
dus een brief van de heer Weiter: 

,,De huidige spanning in Europa doet mij meer dan ooit be- 
treuren, dat de defensie van Curapo  nog altijd niet zelfs aan 
bescheiden eischen voldoet. Binnenkort zal echter een aanvang 
worden gemaakt met de inrichting van de verdediging van 
Curaçao en ook van Aruba door de opstelling van twee batterijen 
kustgeschut 2 drie stukken van 19,2 cm. 

Bij ontvangst dezes zult U wellicht reeds hebben ontmoet 
kolonel van der Steen en den luitenant der Genie Muusses, die 
belast zijn respectievelijk met de opstelling en den bouw dezer 
batterijen. Wij zijn er in geslaagd, deze stukken geschut van 
Engeland over te nemen tegen een zeer matigen prijs, waarbij 
waarschijnlijk een groote rol heeft gespeeld de omstandigheid, dat 
Engeland groot belang heeft bij de verdediging van Curaçao." 
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Ik kreeg dus een batterij van drie stukken van 19,2 cm o p  Curacao 
en één op Aruba voor de  verdediging van twee grote raffinaderijen. 

,,Voor de bewapening van Curaçao niet dit en ander geschut, 
bediening van zoeklichten, mijnen enz., zal noodig zijn een vrij 
belangrijke uitbreiding van personeel. Op mijn Departement 
heeft men berekend, dat  noodig zal zijn f 1 millioen 's jaars boven 
hetgeen thans reeds door liet Moederland wordt betaald; ilc heb 
dit bedrag, aangezien het mij te hoog leek, doen terugbrengen tot 
3 ton 's jaars en opdracht gegeven, met U in overleg te treden 
over de  mogelijkheid om de ontbrekende personeelsformaties te 
vinden door de inrichting van vrijwilliger-corpsen." 

Ik heb later allerlei vuurnlonden er bij gekregen, vooral toen Oost- 
Indië gevallen was. 

,,Hierover krijgt U binnenkort dus een afzonderlijk schrijven, 
waarin tevens U w  oordeel zal worden gevraagd over de moge- 
lijkheid om het evengenoemde bedrag van 3 ton door Curaçao 
te doen betalen." 

Een uittreksel uit een brief van de Minister van Koloniën, de heer 
Welter, dd. 7 September 1939 (particulier) luidt als volgt: 

,,Nu ik U toch schrijf, wil ik van de gelegenheid gebruik inaken 
U mede te  deelen, dat tusschen 16 e n  19 dezer de eerste drie 
stukken kustgeschut van 19,2 cm naar Curaçao zullen worden 
verscheept en het tweede drietal tegen het einde van deze maand 
of begin October." 

Einde 1939 heb ik de batterijen gekregen, althans de  vuurmonden. 
Ik was bezig, de boel in  orde te brengen en zij zullen dus tegen die 
tijd wel in  stelling hebben gestaan. 

,,Het zal mij een groote voldoening zijn, als de vuurmonden 
zijn opgesteld, want de toestand van volkomen weerloosheid van 
Curaçao en Aruba vervult mij met groote zorg." 

Uittreksel uit een brief van mij dd. 19 September 1939 bestemd 
voor de Minister van Koloniën, de heer Welter (particulier): 

,,Op hetgeen U ten aanzien der defensie mededeelde, komt het 
mij wenschelijk voor in dit schrijven - en vooral onder de hui- 
dige omstandigheden - niet al te veel in te gaan. 

Ik ben er n.l. niet zeker van, dat  U w  bovenaangehaalde brief 
onderweg niet open gemaakt is. 

Vóór ik hem opende, heb ik hem. jammer genoeg, niet aan eeil 
nauwkeurig onderzoek onderworpen, maar toen ik de  enveloppe 
aan den bovenkant opende, ging dit zoo gemakkelijk, dat  mijn 
argwaan werd gewekt. 

O p  dezelfde wijze heb ik toen den zijkant van het couvert 
geopend en ik kreeg den indruk, dat dit niet zoo gemakkelijk ging 
als met den bovenkant, terwijl de opengesneden zijkanten ook 
meer gekarteld *aren als de  bovenkant. 

Geheel ben ik het met U eens, dat  als er in de  toekomst voor 
d e  defensiedoeleinden o p  Curaçao meer uitgegeven moet worden 
Curaçao daaraan naar vermogen moet bijdragen." 

N a  die tijd heb ik alles per code-telegram gedaan. 

47337. D e  Voorzitter: Heeft u later bevestiging gekregen van uw 
vermoeden of is dit het enige geval gebleven? 

A. Daartoe hebben zij de  kans niet gehad, want ik heb niets meer 
schriftelijk gedaan. 

47338. D e  Voorzitter: Is uw vermoeden o p  de een of andere wijze 
bevestigd geworden? 

A. Neen, maar inen was zeer bedreveil, ook op Curaçao, in het 
openen van stukken. Wij zijn langzamerhand toezicht o p  de  corres- 
pondentie gaan houden. Ik weet niet, of het onderweg is gebeurd of 
o p  Curaçao. Het  vervelende was, dat  er mensen waren, die niet te 
vertrouwen waren. Ik liep altijd met een geladen pistool in mijn zak 
en ik heb gedacht: een van de eersten, die ik het licht uitblaas, is een 
van de heren, die vlak bij mij zitten. Ik had geen bewijzen, maar ik 
verdacht hem in hoge mate. Ik  zal zijn naam niet noemen, maar ik 
dacht: is dat  wel zuiver? 

47339. D e  Voorzitter: Was het een ambtenaar? 

A. Ja, en een hoge ook! 
Maar er waren er meer, ten aanzien van wie ik mij heb afgevraagd: 

wat gebeurt er? Wij hebben een aanval gehad van onderzeeboten, die 
torpedo's lanceerden op schepen. Ik had voorschriften voor ver- 
duistering gegeven; alles was duister gemaakt, vooral aan de kust, 
maar wat moet je van een hoofdofficier denken, als dan i n  de  
bungalow van die officier het licht aan  is! 

47340. D e  Voorzitter: U was toch opperbevelhebber! Wat hebt 
u daartegen gedaan? 

A. Ik heb gezorgd, dat  dat niet meer gebeuren kon. Ik heb over 
die hoofdofficier geschreven en die is ook weggegaan. 

47341. D e  Voorzitter: U kon hem ook straf opleggen. 

A. Ja, maar hij had tot  nog toe zijn plicht gedaan. Ik had hem 
ielfs voorgedragen voor een hogere onderscheiding. Het  kon een 
\ergissing zijn. Later heb ik gedacht: is het een vergissing of is het 
opzet geweest? 

47342. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Waren die offi- 
cieren naar uw mening lid van de N.S.B.? 

A. Neen; over het algemeen vertrouwde ik ze wel, maar dit was 
een nioeilijk geval. Ik  hed gevraagd of ze mij die man v~ilden teriig- 
sturen, omdat ik zeer tevreden over hem was geweest. Toen ik o p  
Curauao kwam in 1936 was hij daar aanwezig en gedurende zijn 
eerste verblijfsperiode o p  Criraçao was ik ook heel tevreden over 
hem. Hij kwam erg nerveiis terug, toen hij voor de  tweede keer 
kwam. Toen heb ik hem voor een hogere decoratie voorgedragen. 
Daarop heb ik een antwoord gekregen waar ik onmiddellijk o p  heb 
aangeslagen. Die inijnheer heelt hier in Nederland bij het uitbreken 
van de oorlog e:n I'ui~ctie geliad. Torn  hij op Curaçao aankwam, 
vertelde hij, hoe het in Nederland in 1940 gegaan was. Dat  was van 
dien aard, dat ik heb gezegd: doe mij een genoegen en praat hier 
niet over die dingen, over het terugtrekken van onze troepen, enz., 
want dat  zou hier de moed er uithalen. 

47343. D e  Voorzitter: Dat  was dus in oorlogstijd. 

A. Ja, want ik kreeg in die tijd een torpedoaanval. Hij heeft toen 
een lezing geho~deri  van wat hier had plaats gehad in de eerste 
oorlogsdagen en we hebben o p  C u r a ~ a o  met grote ogen en open oren 
er naar zitten luisteren, dat  hier in Nederland stellingen ontruimd 
waren vóóïdat onza soldaten de  vijand hadden gezien, enz., enz. 
Ik dacht: dat zal mij niet gebeuren; je vecht tot het laatste. Ik  heb 
mij toen ongerust geniaaki, maar dacht, dat  ik het misschien wat 
zwart inzag. Ik had bedoelde hoofdofficier voorgedragen voor een 
hogere onderscheiding, maar toen ik de mededeling kreeg, dat  hij 
zich hier zou moeten verantwoorden, heb ik gezegd: wel allemachtig, 
sturen jullie mij iemand, die ik als oudst-aanwezend zeeofficier krijg 
en die zich voigens jullie brief straks nog in Nederland zal moeten 
verantwoorden of de zaken wel goed gemarcheerd hebben! Neem 
hem alsjeblieft zo gauw mogelijk terug. Toen is hij niet lang daarria 
vertrokken en heb jk een ander gekregen, dus ik heb wel wat gedaan. 
Aan die iloofdarnbtenaar had ik verder niets Ilij  heeft uitdrukkingen 
gebezigd, dat  je zei: ik moet daarmede wat voorzichtig zijn. Men 
vergeet het vaak in de toestand van het ogenblik. Je had mensen en 
je wist niet, of je ze vertrouwen kon. I k  heb nogal geageerd tegen 
dc N.S.B., toen ik er pas kwam; toen kwam de  hoofdinspecteur 
Meersina bij mij en zei: Ik ben overtuigd, dat  bij de  I.S.L.A. een 
massa N.S.B.-ers zitten. D a t  is later wel meegevallen, maar  er zaten 
er toch wel. 

Toen heb ik gezegd: Ja, maar dat gaat niet. Wij wisten toen nog 
niets van die N.S.B. af; het kon een politieke partij zijn. I k  heb er 
in Nederland als burgemeester al achterheen gezeten, omdat ik de  
N.S.B.-ers niet vertrouwcie. Toen ik hoorde dat  bij C.P.I.hI. N.S.B.-ers 
zaten en dat  zij e-n schietvereniging hadden, dacht ik: wacht even; 
ik heb de hezr var1 ilijmegrn Schonegevel bij inij latcn komen en 
gezegd: Ik wil van de  heren en hun partij niets zeggen, maar mijn 
sympathie hebben zij niet; ik wil er voorzichtig mee zijn. In  deze 
geest - ik weet het niet precies meer; het is reeds zo lang geleden 
- heb ik gesproken. Ik heb nog gezegd: Ili hoop, dat ik medewer- 
king zal krijgen bij mijn maatregelen en dat zonder er veel gerucht 
over te maken. Ik heb de heer Colijtz daarvan ook bericht gegeven. 
Zij kregen voor hun schietoefeningen twee geweren. Alle andere 
geweren moesten op het fort worden ingeleverd. Zij kregen patronen, 
maar levzrden na afloop der schietoeleningen de hulzen bij mij in. 
Het  was anders niet te achterl-ialen, of zij patronen achterhielden. 
Neem eens aan, dat  er iets gebeuren zou, dan zou je met je eigen 
patronen worden neerge:egd. Z o  gemakkelijk is het dus niet geweest. 
Ik had over die hoofdofficier'niet willen spreken; ik heb zijn naam 
echter niet genoemd. Ik heb op zijn vervanging aangedrongen. Ik 
vond het vreexd,  dat zij mij die man hadden gestuurd. Als ik geen 
ervaring had gehad, had ik er niets van gehoord: misschien was het 
goed gegaan, inaar misschien ook niet. Ik geloof niet, da t  het veel 
storm heeft veroorzaakt o p  het Departement, want ik heb hem later 
o p  het Departement van Marine gezien. 



Een tweede uittreksel uit die brief van mij d.d. 19 September 1939 
bevat het volgende: 

,,De diverse maatregelen, welke naar aanleiding van de mobdi- 
iatre in het moederland >oor dit gebiedsdeel getroffen moesten 
mord-n. hadden ern rustig cn vlot verloop, omdat ik voor alle 
daarvoor 111 aanmerking komende ambtenaren en militaire com- 
rnancÍanten reeds in 1937" - dus betrekkelijk vlug na mijn 
optreden - ,,instructies enz. had samengesteld in den geest van 
de :nobilrsatie-aan\+ ijzingen burgemeesters in Nederland. 

Ieder w~st  dus mat van hem verwacht werd." 
Dat wisten ook de militairen. Ik had alles voorbereid. Ik had het 

hier bij de motord!cnst ook moeten doen. Toen er wat gebeurde, 
behoefde ik dan ook maar op een knop te drukken en het werd uit- 
gevoerd 

,,Regeln.atig hoop ik Uwe Excellentie radiografisch op de 
hoogte te i-ioud~n van de vooriladmste inaatregeian, welke ik in 
verband met den bijzonderen toestand, waarin wij ons thans be- 
vlndcn, getroiien heb." 

H:er volgt ezn uittreksel uit een door mij d d. 8 Februari 1940 
aan de \!!TI-ter Tisn Kolonien, de heer CVelter, gezonden brief, een 
particulier schrijven. 

,,De heer Giebel (destijds majoor van den Generalen Staf van 
het O.I.L.)" - thans generaal -- ,.is druk bezig met de orgarii- 
satie der weermacht op de eilanden Curaçao en Aruba." 

Ik heb nog ecns gevraagd iemand te sturen om die zaak goed te 
bekijken, omdat er meer troepzn en wapens waren gekomen; ik had 
allerlei dingen gekregei;, welke ik vroeger niet had. 

,,liij werkt m.i. vlot en goed. Alleen heeft hij een onjuiste op- 
vattitig omtrent het gebruik der militaire politietroepen. 

Als ik zijn zin zou doen dan zou ik dat korps alleen met den 
bewakings- en poiitiedienst belasten. Maar daarvoor heb ik geen 
militaire politietroepen noodig. Dat kan gewone politie ook. Van 
de militaire politie wil ik voor het geval wij in oorlog geraken 
in de eerste plaats een militair gebruik maken (daarvoor is ir, 
vredestijd oefening noodig), terwijl de politiedienst dan op het 
tweede plan komt (daarmede bedoel ik niet den dienst der burger- 
politie en zeer zeker niet die der recherche)." 

Wij hadden daar nogal wat vreemdelingen. 

,,Zoude11 de schutters. hetgeen de toekomst moet lerzn" - en 
dat heert de toekomst geleerd - ,,goed bruikbare militairen zijn 
dan kan niet alleen maar dan moet naar mijn meening overwogen 
worden of het dure korps militaire politie vervangen kan worden 
door een minder kostbaar burgerpolitiekorps. 

Verder wil de majoor Giebel de mariniers - althans een deel 
hunner - laten opleiden voor bediening van het kustgeschut. De 
meeningen van kolonel van der Steen en die van majoor Giebel 
loopen ;n deze sterk uit elkander. 

VóOr zijil vertrek wees kolonel van der Steen er nog op, dat 
zijns inziens bedoelde bediening opgedragen moest worden aan 
manschappen der kustartillerie van het Oostindisch leger. 

Het wil mij voorkomen, dat kolonel van der Steen het bij het 
rechte eind heeft. Men kan m.i. in een korten tijd van een mari- 
nier (feitelijk cen infanterist) geen goed kanonnier maken. 

Het verblijf in dit gebiedsdeel van den oudst-aanwezend zee- 
officier, overste Noeke, commaildant van Hr. Ms. ,,van Kins- 
bergen", is tot mijn groote vreugde met vier maanden verlengd. 

Ik verheug mij daarover, omdat genoemde hoofdofficier zich 
in deze moeilijke maanden heeft doen kennen als een kundig en 
ijverig inan, een man van karakter, een man, die verantwoording 
durft te dragen en ook ongevraagd adviezen uitbrengt en zich 
vobr moeilijke opdrachten aanmeldt, in tegenstelling met ande- 
ren, die zich - militair uitgedrukt - zooveel mogelijk dekken. 

Kortom, ik beschouw overste Hoeke (en bij deze beoordeeling 
mag ik er zeker wel op wijzen, dat ik een kwart eeiiw als officier 
diende) als een pracht hoofdofficier. Hij staat mij krachtig ter 
zijde en geniet mijn volle vertrouwen. 

Ik deel Uwe Excellentie dit niet alieen mede om u een beeld 
te geven van den tegenwoordigen O.A.Z., maar ook in de hoop, 
dat u zoo vriendelijk zult willen zijn mijn oordeel omtrent overste 
fioeke ter kennis van zijn militaire chefs te brengen.". 

Deze man werkte op een manier, die boven mijn lof was verhevrn. 
Op een gegeven ogenblik moesteii de Duitse schepen worden verhaald, 
maar zij waren toeii onder stoom en wij morsten er voor oppassen, 
dat Engelse schepen niet op die schepen zouden vuren, terwijl zij nog 
in de territoriale wateren waren. Voorts moesten wij zorgen, dat de 
Duitse schepen, waarop beslag was gelegd, geen poging zouden wagen 

te verdwijnen. Er werd toen bespronen, wat moest gebeuren. Wij 
hadden Hr. Ms. ,,van Kinsbergen". Ik heb gezegd: dan moeten jullie 
er tussen in gaan varen en tussen de schepen en de territoriale grïns 
blijven. Er werd gevraagd, hoe er moest worden gehandeld, als er wat 
zou gebeuren. Hierover moest ik eerst denken, maar toen zei ik: dan 
torpedeer je ze. Overste Hoeke vroeg toen, of hij mocht overstapprn 
op een onderzeeboot. U begrijpt, dat ik hiervoor veel respect had. 

Ik heb hier verder cijfers betreffende de uitgaven voor de verdediging. 
Curacao behoefde financieel hoegenaamd niets te doen voor de de- 
fensie. Uit de begroting zult u echter merken, dat er nog aardig wat 
is opgebracht. Men kwam alleen reeds voor de vrijwillige bijdrage aan 
de Rijksbegroting in de kosten van de oorlogvoering tot meer dan 
2 millioen. 

47344. De Voorzitter: Op 10 Mei 1940 is de oorlog uitgebroken. 
Toen kreeg u vreemde militairen, Fransen en Canadezen? 

A. Neen. Ik heb Engelse troepen gehad en die zijn er twee jaar 
geweest. 

47345. De Voorzitter: Ik lees in het boek ,,Nederland Paraat'?" 
van generaal Kruls op pag. 283: 

,,In Mei 1940 arriveerde te Aruba een contingent Franse mili- 
tairen ter sterkte van 150 man, terwijl een contingent Canadese 
troepen ter sterkte van 750 inan ontscheepte te Curaçao, ten 
einde hulp en bijstand te verlenen bij de bewaking van de zo zeer 
in belangrijkheid gestegen olie-raffinaderijen." 

h. Het waren Engelse troepen. Ik heb nog een Engelse onder- 
scheiding gekregen, toen die troepen weggingen. 

47345. De Voorzitter: Zijn die troepen er gekomen op uw ver- 
zoek of op  dat van de Regering? 

A. Als ik het mij goed herinner, zijn zij gezonden. 
Over die Fransen was ik helernaal niet te spreken. Dat was een 

samenraapsel van mensen van die eilanden in de buurt. Toen Frank- 
rijk gevallen was, waren wij blij, dat ze weggingen. De Eiigelseri 
waren uitstekend. 

47347. De Voorzitter: Was u ook van die vreemde militairen de 
opperbevelhebber? 

A. Toen nog wel, ja, maar tegen de tijd, dat ik wegging, is daarin 
verandering gekomen. Ik meen, toen de Amerikanen kwamen. 

47348. De Voorzitter: Hing dit samen met verandering in het 
gouverneurschap? 

A. Neen, want dit had zich ook al afgespeeld in Oost-Indië; daar 
was een Gouverneur-Generaal, die ook niet meer zuiver opperbevel- 
hebber was. Ze hebben mij toen een telegram gestuurd, meen ik, dat 
aan onduidelijkheid niets te wensen overliet, waarin stond, dat ik in 
dezelfde positie kwam als de heer van Starkenborgh Stachouwer. Ik 
heb gezegd, dat ik van die positie niets wist, dus of ze mij wilden 
vertellen, waarop dat neerkwam. Het kwam daarop neer, dat ik in 
naam nog opperbevelhebber was, maar in wezen was het feitelijk in 
handen van de oudste commandant; dat was, meen ik, een Engelsman 
of een Amerikaan. Dat weet ik niet precies meer; dut is in de tijd 
geweest, dat die wisseling kwam. Op dat ogenblik had ik een baron 
als eerstaanwezend hoofdofficier, de naam is mij ontgaan; hij is hier 
commandant geweest van de opleiding van adelborsten. Hij kwam 
mij regelmatig het een en an~der vertellen wat er gebeurde, want ik 
wenste op de hoogte te blijven, althans wat er met onze Hollandse 
troepen gebeurde. Ik begreep wel, dat het niet kwaad was, gezien de 
positie van die troepen, het doel, waarvoor zij er waren, en de rol, 
die zij zouden moeten spelen, dat er één hoofdcommandant kwam en 
dan was dat opperbeveihebberschap beter in handen van een actief 
militair dan van de Gouverneur van Curaçao, al was deze ook jaren- 
lang actief dienend militair geweest. Ik had eigenlijk gewild, dat ze 
hadden gezegd: Je bent geen opperbevelhebber meer; òf het een òf 
het ander. Of je bent het, Òf je bent het niet, maar dat heb ik niet 
gedaan gekregen. Later schijnt daarin verandering te zijn gekomen. 

47349. De Voorzitter: 111 Juni 1940 is de schuttersplicht ingeste!d 
op Curaçao en Aruba? 

A. Dat kan uitkomen, al dacht ik, dat het wat eerder was ge- 
weest. 



47350. De Voorzitter: Daarna, in December 1940, is de eerste 
lichting schutters opgekomen van 275 man? 

A. Ja. 

47351. De Voorzitter: U hebt ook een detachement kustartillerie 
gehad van het K.N.I.L.? 

A. Ja. 

47352. De Voorzitter: Daarna is uit Canada nog een contingent 
gekomen van 360 man? 

A. Ja; dat waren Canadezen. 

47353. De Voorzitter: Ik dacht, dat het Nederlanders waren. 

A. Die waren er wel bij; mensen, die jarenlang in Canada gezeteil 
hadden. 

47354. De Voorzitter: Hoe was het moreel van de troepen? 

A. Buitengewoon goed. Ik ben zeer tevreden geweest over de 
troep. Dat is ook tot uiting gekomen toen hier de overval is geweest 
en wij de Duitsers en N.S.B.-ers hebben moeten interneren en de 
Duitse schepen in beslag hebben moeten nemen. 

47355. De Voorzitter: Wij hebben een rapport van de heer Carp, 
waarin geklaagd werd over het moreel van de troep op Curaçao, maar 
dat is waarschijnlijk in later jaren geweest. 

A. Dat is mogelijk. Ik heb er nooit iets van gemerkt. Ik ben zeer 
tevreden geweest over hen. U zult ook zien - ik heb het niet voor- 
gelezen -, dat ik in de Staten van Curaçao heb gezegd, ik meen 
in 1942, dat ik over de schutters tevreden was en dat zij uitstekend 
voor hun taak berekend waren. 

47356. De Voorzitter: Wanneer zijn de Engelse troepen op Aruba 
en Curaçao gekomen? 

A. Al heel spoedig; wanneer precies, weet ik ook niet. Dat kunt 
u te weten komen uit de officiële stukken van Curaçao. 

47357. De Voorzitter: De Nederlandse Regering streefde er naar 
om de vreemde troepen zoveel mogelijk te vervangen door Neder- 
landse. Of is u daarvan niets bekend? 

A. Daarvan heb ik niets gemerkt. Ik heb alle mogelijke moeite 
gedaan om de Nederlanders te houden. Ik weet, dat er mij mariniers 
zijn afgenomen en naar Nederlandsch-Indie gestuurd. 

47358. De Voorzitter: Weet u iets over een extra-installatie voor 
draadloze telegrafie? Daarover is quaestie geweest. 

A. Neen. 

47359. De Voorzitter: Dat is inderdaad in uw tijd geweest. Ik heb 
hier een brief van de Minister van Koloniën aan de Minister van 
Defensie van 5 Mei 1941 - dat was dus in uw tijd - ... ... 

A. Ja, toen was ik er nog. 

De Voorzitter:. . . en daarin staat: 
,,De Gouverneur van genoemd gebiedsdeel deelt mede, dat. 

hoewel diens instemming met het oprichten van een Engelsch 
legerradiostation nimmer is gevraagd geworden, de Algemern 
Militaire Commandant aldaar dadelijk na aankomst van het 
station alle medewerking voor de regeling van zendvergunning, 
den zendtijd, gebruik golflengte en tijdelijk overbrengen van 
het station heeft verleend, zoodat dit reeds vanaf begin April 
in werking is." 

En dan staat er: 
,,Op een later gevolgde aanvraag voor den bouw van een 

permanent gebouw van f 2500,- ten laste v/h Nederlandsche 
Gouvernement heeft vorengenoemde Commandant geantwoord, 
dat dit station voor de Nederlandsche defensie onnoodig was 
en dat hij geen aanleiding kon vinden het benoodigde bedrag 
daarvoor aan te vragen." 

Welke commandant in 1941 is dat geweest? 

A. Dat is mij ontgaan. De laatste is geweest Hugh Haller en 
daarvóór is er een weggegaan. 

47360. De Voorzitter: Was het een Nederlandse commandant? 

A. Een Nederlandse commandant in 1941? 

De Voorzitter: Wie was de Algemeen Militaire Commandant? 

A. Dat was vermoedelijk overste van den Donker. 

47361. De Voorzitter: Deze is hierbij dus betrokken geweest? 

A. Ja zeker, hij was er toen nog. 

47362. De Voorzitter: Hier staat verder nog: 
,,De betrokken landvoogd deelt voorts mede, dat het doel der 

betreffende installatie is, het beschikken over een verbinding met 
andere (Britsche) eilanden ,,in case of emergency" en vestigt 
er daarbij de aandacht op, dat het Nederlandsche Militaire 
radiostation sedert 24 Maart jl. is gereedgekomen en deze gou- 
vernenler,tszender eventueel als reserve kan dienen." 

De Minister van Koloniën concludeert hieruit, dat hij geen bezwaar 
tegen de oprichting van een dergelijk gebouw heeft. Herinnert u zich 
daarvan niets? 

A. Neen. Wij hebben zoveel maatregelen genomen. Als het in de 
bedoeling heeft gelegen om samenwerking te verkrijgen, zal het wel 
voor de hand hebben gelegen, maar ik herinner het mij niet meer. 

47363. De Voorzitter: Hoe stond u tegenover de eventuele aan- 
wezigheid van Amerikaanse troepen op Curaçao? Had u de indruk, 
dat deze gevaren kon opleveren voor de toekomst? 

A. Ik heb ze maar heel kort gehad. Zijn zij niet in het begin van 
1942 gekomen? Er staat mij zo iets van bij. Kunt u het misschien 
uit de stukken halen? 

47364. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van 20 Mei 1941 van 
de Minister van Koloniën, gericht aan de Minister van Defensie. 
Daarin staat o.a., dat Amerika, wanneer het in de oorlog is be- 
trokken, wellicht zal aandringen zelf de bescherming van deze eilandrn 
ter hand te nemen, hetgeen ook voor de toekomst gevaren in zich 
draagt. 

A. Ik kan u wel heel precies zeggen wat mijn gevoelens waren. 
Ik heb met die Engelsen buitengewoon prettig samengewerkt. De 
samenwerking met de Amerikanen heeft maar kort geduurd, want 
ik ben in 1942 afgetreden. Mijn eerste indruk was, dat je ze op hun 
plaats moest houden. Iliervoor heb ik met de Engelsen nooit enige 
last gehad. 

47365. De Voorzitter: Zag LI er een bep3ald gevaar in, dat de 
Amerikaanse troepen de Engelse zouden vervangen, bijvoorbeeld met 
het oog op Amerikaans imperialisme? 

A. Neen, maar men kon veel moeilijker met de Amerikanen 
werken. 

Ik ben er in 1945 nog eens geweest als lid van de Anglo-American 
Caribbean Committee, die poogde een grotere samenwerking tot 
stand te brengen tussen de landen om de Caraïbische Zee, zonder 
zich op politiek gebied te bewegen. Juist voordat ik terugkwam, is 
er een vergadering geweest van die commissie, die ik niet heb bijge- 
woond. Daar zei een mijnheer Tausig bij de opening - het was de 
voorzitter van de Amerikanen -, naar ik meen zelfs namens Trumaiz. 
dat de verschillende eilanden om de Caraïbische Zee - het ging dus 
niet alleen om de onze, maar ook bijvoorbeeld om de Engelse - 
spoedig hun zelfbeschikkingsrecht zouden krijgen. Ik ben toen naar 
de ambassade te Washington gegaan en heb de latere Minister van 
Boetzelaer er op gewezen en hem gevraagd: heeft u dat ook gelezen? 
Het scheen een verrassing voor hem te zijn. Ik dacht, dat wij ons 
in die commissie van politiek moesten onthouden en dat er zuiver 
economische dingen zouden worden besproken. Ik weet wel, dat men 
met een zekere reserve hier tegenoverstond, ook tegenover het lid 
worden van die commissie. Ik ben dan ook eerst alleen lid geweest 
voor het research-werk. Ik heb ook nog eens een bezoek gebracht 
aan het hoofd van de zevende afdeling van het Departement, die 
mij had geschreven: wij moeten met die grote broers een beetje op- 
passen! Van de militairen heb ik echter geen last gehad. 

47366. De Voorzitter: Waarom wilde men voor de defensie van 
West-Indië alleen blanke troepen in aanmerking doen komen? 

A. Daarvan is mij niets bekend. Ik ben juist de man geweest, 
die de schutters naar voren heeft gehaald. 



47367. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van de Minister van 
Koloniën van 29 Mei 1941, gericht aan de Minister van Defensie, 
waarin staat: 

,,vooropstellende, dat voor de defensie van West-Indië allern 
blanke troepen in aanmerking kunnen komen, moet worden be- 
dacht, dat van de genoemde 5200 Europeanen een groot gedeelte 
niet voldoet aan den evenvermelden eisch.". 

A. Toen had ik toch de schutterij al. Na hetgeen ik heb gezegd, 
begrijpt u, dat ik daarmede njet instem. Naar mijn gevoelen moesten 
wij de mensen daar laten vechten. 

47368. De Voorzitter: Men bedoelde blanke troepen uit het 
K.N.I.L. 

Kunt u iets mededelen over de verdediging van de Bullenbaai 
tegen een beschieting door een hulpkruiser-raider? 

A. Ik herinner mij niets bijzonders daarvan, maar dat die Bullen- 
baai opgenomen is in de verdediging, als er vuurmonden waren, 
ligt voor de hand, want daar was de nodige olie. Ik denk wel, 
net als de Carracasbaai, dat ze verdedigd moesten worden, als er 
middelen waren. 

47369. De Voorzitter: Maar u weet niet of het inderdaad ge- 
beurd is? 

A. Neen, dat weet ik niet. 

47370. De Voorzitter: Of bemoeide i1 zich niet meer met de 
militaire zaken? Dit is geweest in Juli 1941. 

A. Ik herinner het mij niet. Ik betwijfel toch of toen al die 
bepaling gemaakt is, dat ik geen opperbevelhebber meer was, want 
ik heb daar geweldig om moeten vechten. Men trachtte zoveel 
mogelijk, toen dat eenmaal er door was, de Gouverneur ovcral 
buiten te houden. 

47371. De Voorzitter: Ik veronderstei, dat LI er iets mede hebt te 
maken gehad, omdat in die brief van de Minister van Defensie 
wordt gewezen op de wenselijkheid om de vroegere opperbevel- 
hebber, nl. de Gouverneur van Curaqao, inlichtingen te geven. 

A. Dat bleef ik in naam, maar ik herinner mij dat niet meer. 
Ik weet wel, dat ik er steeds achterheen heb gezeten om het in staat 
van verdediging te brengen. 

47372. De Voorzitter: Wie is commandant geweest van het Ne- 
derlandse detachement, toen u Gouverneur was, in het algemeen 
dus van het Nederlandse deel van de troepen? 

A. Aanvankelijk is militair commandant geweest overste 
Hoeke, daarna is het geweest overste van den Donker e11 daarna 
die baron, wiens naam ik vergeten ben. 

47373. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Van  Asbeck? 

A. Ja; die was er ook, toen ik wegging. Als commandant van 
de militaire politietroepen was er de tegenwoordige overste Vene- 
ma, toen kapitein. De commandant van de mariniers was de hui- 
dige overste Langeveld, toen kapitein Langeveld. 

47374. De Voorzitter: Is er ook een luitenant Ter Wilde geweest 
of was dat nà uw tijd? 

A. Ik herinner mij de naam niet. 

47375. De Voorzitter: Ik heb hier weer de brief van de Minister 
van Koloniën van 20 Mei 1941 en gericht aan de Minister van 
Defensie, waarin staat: 

,,Ook de Gouverneur van Curaçao heeft meerdere malen met 
klem gewezen op de wenschelijkheid de Engelsche troepen in zijn 
gebiedsdeel door Nederlandsche te vervangen. Nog onlangs 
heeft deze Landvoogd nagegaan in hoeverre, althans ten deele, 
de bewaking van Curaçao in de naaste toekomst kan worden 

overgenomen door een lichting schutterij, welke in Januari 
1942 aldaar zal zijn afgericht." 

Dus u gaf blijkbaar ook de voorkeur aan verdediging door eigen 
tro-p P en. 

A. Ja, ik vond het maar een matig genoegen, dat je die hulp 
van buiten kreeg, te meer, daar de bewoners van Curaçao smaa!- 
den: Als er geholpen moet worden, kunnen zij het niet. Daarom 
heb ik ook de schutterij zo gauw in het leven geroepen. 

47376. De Voorzitter: Hebt u nog te doen gehad met dienst- 
weigeraars uit Zuid-Afrika, die naar Curaçao zijn gedirigeerd? 

A. Neen; ik meen, dat er éénmaal een geval is geweest, maar 
van Zuid-Afrika weet ik niet. 

47377. De Voorzitter: Curaçao fungeerde als doorgangsstation 
voor mensen, die uit Frankrijk, enz. kwamen en vandaar naar 
Canada of Londen werden gebracht. 

A. Dat gebeurde ook wel. 

47378. De Voorzitter: Maar dat herinnert u zich niet? 

A. Als het iets van belang was geweest, zou ik het mij zeker 
herinneren. 

47379. De Voorzitter: Heeft u nog iets op te merken over de 
verdediging van Curaçao? 

A. Neen, maar wel voor wat mij zelf betreft. 
Met mijn aftreden heeft de heer Gerbrandy enigszins vreemd ge- 

daan, en wel zo, dat Minister van Mook mij, toen ik te Washington 
boor de Anglo-American Caribean Committee was, zeide: U geIooft 
toch niet, dat ik daaraan heb medegewerkt? Na mijn ambtsperiode 
is mij gevraagd of ik wilde blijven. Dat is enigszins vreemd, een 
beetje minder mooi gegaan. Ik was van plan, dat hier aanhangig te 
maken. Toen ik na mijn terugkomst eenmaal hier was, dacht ik: 
Zij hebben zoveel te doen, wat zullen zij zich druk maken over die 
vroegere Gouverneur. Nu ik echter toch hier moest komen, heb ik de 
betreffende afschriften medegebracht; het gaat toch niet aan op een 
dergelijke wijze om te springen met een Gouverneur. 

De Voorzitter: Ik zou u willen vragen deze zaak schriftelijk voor 
te bereiden en de betreffende stukken over te leggen aan de com- 
missie. 

A. Ik heb alles bij mij. 

De Voorzitter: Dan kunt u het aan ons overleggen. Wij zullen het 
dan bezien. Het is mogelijk, dat u voor deze zaak nog eens wordt 
opgeroepen. 

A. Mijn bedoeling is in het geheel niet om voor mij persoonlijk 
daarover moeilijkheden te maken. Ik ben uitgewerkt en geloof het 
verder wel. Hoe meer zij mij met rust laten, hoe liever ik het heb. 
Als u er echter iets aan heeft in het belang van de zaak, kunt u er 
gebruik van maken, maar voor mij behoeft er verder niets te ge- 
beuren. Ik heb het voor kennisgeving aangenomen. Als er iemand 
mee gecompromitteerd is, is het de heer Gerbrandy en niet ik. 

47380. De Voorzitter: Hebt u nog iets op te merken? 

A. Neen, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit het verhoor. 

G. J. J. WOUTERS. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

D E  KORT. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 26 APRIL 1949 47698. De Voorzitter: Behoorde daartoe ook een zekere taak, 
die lag op het gebied van de inlichtingcndienst? 

Sub-Commissie I1 
A. Die behoorde er niet bij. Er behoorde echter wel een behoor- 

 di^ de heer ~ l ~ ~ ~ ~ ,  voorzitter en de heren Vod en lijke inlichtingcndienst ie zijn, ;en einde goede voorbereidende maat- 

Stufkens, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. regelen te kunnen nemen. Als zodanig had dus het B.V.T. een gorde 
inlichtingendienst nodig, maar dit behoefde niet inhaerent te zijn aan 

Punten van het Enquêtebesluit: f en p. 

Verhoor van 
MATTHEUS REINDERT DE BRUYNE, 

ou'd 53 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 
generaal-majoor der Mariniers. 

Hij legt de eed af als getuige. 

47690. De Voorzitter: Het verhoor van vaniiliddag loopt over 
een onderwerp, waarover u niet eerder is gehoord, namelijk het 
militaire beleid, dat in Engeland is gevoerd gedurende de periode 
1940-1945. 

In het begin van de oorlog was u in Indië? 

het begryp B.V.T. 

47699. De Voorzitter: In hoeverre kan men zeggen, dat het 
bureau, ik noemde het M.V.T., die naam heeft het later gekregen, 
zich niet mrt de inlichtingendienst heeft beziggehouden? 

A. Het B.V.T. hield zich ook niet met de inlichtingendienst bezig. 
Op een gegeveil moment is aan drzelfde persoon, die hoofd van het 
B.V.T. was, de opdracht gegeven ook de leiding van de C.I.D. op 
zich te nemen. Die inlichtingendienst behoorde niet bij het B.V.T. 
thuis. E r  moest alleen een behoorlijke dienst zijn. die gegevens ver- 
strekte over hetgeen er zich in Nederland afspeelde, in die zin, dat 
men enig inricht kon krijgen in de maatregelen, die nodig waren 
voor een goede voorbereiding met het oog op de terugkeer in Ne- 
derland. 

A. Ja. 47700. De Voorzitter: Wij kunnen dus een duidelijke onderschei- 
ding maken, voor wat de taken betreft, tussen C.I.D. en B.V.T.? 

47691. De Voorzitter: Wanneer is u in Engeland gekomen? 
A. Ja, ongetwijfeld. 

A. Einde December 1941. 
47701. De Voorzitter: Op dit punt zal ik later nog terugkomen, 

47692. voorzitter: Is u uit Indië teruggeroepen, opdat u een maar ik wil hieraan eerst laten voorafgaan een bespreking van uw 

bepaalde functie zou gaan bekleden in Engeland? bemoeiingen met de lacdmacht. Wanneer is u waarnemend inspec- 
teur geworden van de Nederlandse Strijdkrachten? 

A. Ik werd einde Augustus 1941 uit Indië teruggeroepen naar 
Londen om een bepaalde functie op mij te nemen, die mij niet be- 
kend was. 

47693. De Voorzitter: Kreeg u die functie direct na uw aan- 
komst in Engeland? 

A. Toen ik in Engeland aankwam, kreeg ik de opdracht de taak 
van hoofd van het Bureau Voorbereiding Terugkeer (B.V.T.) op mij 
te nemen. 

47694. De Voorzitter: Wanneer is dat bureau ingesteid? 

A. Dat kan ik u niet vertellen. Dat moet al lang bestaan hebben, 

A. Ongeveer medio 1943. De datum kan ik u thans niet precies 
zeggen. Ik kan dit wel napluizen, want het moet in de archieven van 
het Departement van Oorlog terug te vinden zijn. Ik meen, dat het 
geweest is in Juni, Juli of Augustus 1943. 

47702. De Voorzitter: Waarom was u eerst waarnemend inspec- 
teur? 

A. Van de troepen in Engeland? Ik geloof, dat ik direct inspec- 
teur was, maar het is mogelijk, dat ik eerst waarnemend inspecteur 
was. Ik ben generaal Phaff opgevolgd; die was, naar ik ineen, ook 
inspecteur. Ik kan het overigens niet met zekerheid zeggen en zou dit 
in het betreffende Koninklijk besluit moeten nakijken. 

van het begin af aan, onder de toenmalige ~ i n i s i e r  van Defensie, 47703. De Voorzitter: Ik dacht, dat u ongeveer op 1 Juli 1943 de heer Dijxhoovn, maar ik vond er niets van in de stukken terug. inspecteur was geworden. 

47695. De Voorzitter: Had het die bepaalde naam al? A. Dat is zeer goed niogelijk. 

A. Het heette Bureau Voorbereiding Terugkeer, tenminste, zo 47704. voorzitter: was u niet belast met de waarneming van heb ik het overgekregen. Ik heb geen archief en geen aparte instructie de inspectie,? overgekregen. 

A. Neen. Generaal PIlnff was eerst inspecteur der Nederlandse 
47696. De Voorzitter: Maar er zijn later wel nieuwe besluiten strijdkrachten; ik had er toen niets te inaken. 

geweest, waarbij het bureau M.V.T., zoals het later heette (Militaire 
Voorbereiding Terugkeer), een nieuwe taak heeft gekregen. 47705. De Voorzitter: Weet u ook of er sprake van is geweest u 

A. Dat is juist. met de waarneining van de inspect:e te belasten tijdens de afwezig- 
heid van generaal PhaJf? 

47697. De Voorzitter: Welke taak had het bureau, toen u er 
chef van werd? A. Neen, voor zover mij bekend, was dit niet het geval. Ik 

merkte alleen. toen ik omstreeks Jcli 1943 de inededelina van de 
A. Het in behandeling nemen van alle vraagstukken, die br- Minister van Oorlog kreeg om die taak op mij te nemen, da t  daar- 

trekking hadden op een eventuele terugkeer naar Nederland na of over tussen hem en admiraal Furstncv reeds lang gesproken was; mij 
tijdens de bevrijding. zelf was daarvan tot dusverre echter niets bekend. 



47706. De Voorzitter: Wat was het verschil tussen de taak van 
de inspecteur der troepen en de brigadecommandant? 

A. De brigadecominaiidant, de toenmalige overste de Ruyter van 
Steveninck, thans ko!onel, had het directe bevel over de brigade en 
de inspecteur was een hogere miltaire autoriteit, die er op moest toe- 
zien, dat de organisatie en de voorbereiding van de oorlogstaak op 
de juiste wijze zouden geschieden, en die tegelijkertijd contact moest 
vormen met de Britse instanties, die daarbij behulpzaam zouden zijn. 

47707. De Voorzitter: Wij kunnen dus niet zeggen, dat de inspectie 
een doorzendbureau was, waarvan de taak ongeveer identiek was 
met die van de commandant van de .,Irene-Brigade"? 

A. Neen. Zo heb ik, toen ik inspecteur was geworden, een ver- 
andering in de organisatie aangebracht. 

47708. De Voorzitter: In ékn van onze stukken is er sprake van, 
dat men de inspectie beschouwde als een louter doorzendstation, 
zonder dat er leiding van uitging. Dat had betrekking op de wijze, 
waarop de heer Phnff zijn taak opvatte. In dat opzicht kan men 
de inspectie n~~sschien zo noemen, omdat de inspecteur veel van huis 
was en daardoor niet in de gelegenheid was, daadwerkelijk de in- 
spectie ter hand te nemen. 

A. Daarvan is mij niets bekend. Ik was van de werkwijze en de 
manier, waarop de heer Phnff  zijn taak vervulde, niet op de hoogte. 
Dat stond buiten mijn competentie. 

47709. De Voorzitter: Lag er enig voordeel in, dat er een com- 
binatie kwam van de functie van hoofd van de M.V.T. en die van 
de inspectie? Of was dat louter een toevalligheid? 

A. Ik herinneer mij, dat de Minister van Oorlog. toen hij mij 
opdroeg, deze taak er bij te nemen, de woorden heeft gebruikt: ,,En 
bovendien moet je later met die brigade werken; het is van belang, 
dat je ook daadwerkelijk wordt betrokken in het klaarmaken van 
de7e brigade voor haar oorlogstaak". Als zodanig. lag er dus mis- 
schien enig verband, maar noodzakelijk leek het inij persoonlijk niet. 
Het had trouwens ook nog een andere reden, dat mij die taak werd 
opgedragen. 

47710. De Voorzitter: Er is, naar ik meen, critiek uitgeoefend 
op de omstandigheid, dat u als kolonel van de mariniers werd be- 
iasf met een Iandmachtfunctie. 

A. Ik was van MaartlApril 1942 reeds onder de Minister van 
Oorlog geplaatst. Wat dat betreft, was het geen vreemde gebeurtenis 
voor mij. 

47711. De Voorzitter: Is er u iets van bekend, dat de mensen 
van de ,,Irene-Brigade" begin 1943 geen vertrouwen hadden in de 
leiding van de toenmalige commandant? 

A. Dat kan ik u niet zeggen. Ik was in die tijd in Londen en 
daar werd veel geroddeld en gekletst. Ik heb mij er buiten gehouden. 
Ik zou hoogstens kunnen vertellen, wat in de vorm van praatjes 
langs mij heen dreef, De Minister van Oorlog heeft mij in Juli bij 
zich geroepen en heeft gezegd, dat het noodzakelijk w'as, dat ik die 
leiding overnam, omdat hij vreesde, dat er moeilijkheden in de bri- 
gade zouden komen in verband met een ontevreden stemming. 

47712. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van de commandant 
van de ,,Irene-Brigade" -, dat was de heer de Ruyter van Ste- 
veriinck -, waarin staat: 

,,Tk moge Uwer Excellentie berichten als volgt: 
Zoowel uit het request van een aantal mijner Officieren, het- 

geen ik u met mijn advies No. 99B G.P. van 17-4-1943 heb 
doen toekomen, als uit andere bronnen, is mij den laatsten tijd 
gebleken, dat een gedeelte van liet mij 0.h. personeel het ver- 
trouwen in mijn leiding en in mijn staf mist, oindat naar hun 
meening de wijze, waarop het personeel in de verschillende een- 
heden is ingedeeld en de wijze, waarop de training plaats vindt, 
niet zou strooken met de vereischten van vaardigheid en vooral 
van physieke geschiktheid, die de uiteindelijke taak der Brigade 
(zooals deze in het voornemen onzer Regeering en der Britsche 
legerleiding ligt) zou stellen." 

Die brief is in uw handen gesteld om daarover advies uit te 
brengen. 

G. Maar dit betreft een heel andere zaak, naliielijk een mogelijke 
ontevredenheid over de leiding van de brigadecommandant; u had 
het over ontevredenheid over de leiding van de inspecteur. 

De Voorzitter: Dat is een misverstand. Ik had het over het ver- 
trouwen in de leiding van de toenmalige commandant. 

A. 0 ,  dan heb ik, geloof ik, geantwoord, dat inij daarvan niets 
bekend was. Maar deze brief is mij bekend. 

47713. De Voorzitter: Is u iets bekend geworden van dat ge- 
brek aan vertrouwen in de leiding van de brigade? 

A. Toen mij de functie van inspecteur was opgedragen en de 
Minister inij had gezegd, dat ik het moest doen, omdat hij bang 
was, dat er anders onaangenaamheden in de brigade zouden ont- 
staan wegens een betrekkelijke mate van ontevredenheid en ont- 
stemming, ben ik naar de brigade gegaan. 

47714. De Voorzitter: Dat was later, toen LI de functie van in- 
specteur had aanvaard. Dit speelt eerder: 11 Mei 1943. U had toen 
de qualiteit van Hoofd M.V.T. Waarom kreeg u die brief om advies? 

A. Die brief heb ik toch niet geschreven? Hij is, meen ik, van 
de Ruyfer  van Stei~eniizck. 

47715. De Voorzitter: Jawel, maar er is een brief bij van 11 Mei 
19A3, die een beschouwing geeft over dz brief van de commandant 
van de lrene-Brigade, en daaronder staat. ,,Het Hoofd M.T.V. de 
Kolonel der Mariniers, M. R .  de Bruyi~e." 

Dat is dus 11 Mei 1943 geweest en dat heb ik in verband hiermede 
gebracht, dat u toen waarschijnlijk waarnemend inspecteur is ge- 
weest. Anders kan ik mij niet indenken, dat het Hoofd M.V.T. moest 
advisercn over een brief van de coinmandant van de Irene-Brigade. 

A. Was ik niet inspecteur? 

De Voorzitter: Neen, dat bent ri geworden 1 Juli 1943; dat is dus 
later. Het is geweest, toen generaal Phnff  op reis was naar Afrika. 
PT is toen waarschijnlijk waarnemend inspecteur geweest. 

A. Het zou zijn na te gaan. Ik vind het vreemd, nu ik het hoor, 
maar ik herinner mij, dat ik de brief in handen heb gehad. Het kan 
zijn, dat ik waarnemend inspecteur ben geweest. Het is alweer zolang 
geleden! Ik he5 ge:n archief tot mijn beschikiting om mijn geheugen 
op te frissen wat dat betreft. 

47716. De Voorzitter: Er is ook nog sprake van, dat de comman- 
dant van de Irene-Brigade eigenlijk een ruggesteun van de Regering 
wenste orn daardoor meer gedekt te zijn bij zijn beleid ten opzichte 
van de troep. Hij schrijft o.a.: 

.,Aangezien deze training echter een voorbereiding moet vor- 
men voor de later door deze eenheden te verrichten taken, acht 
ik het noodzakelijk, dat mijn trainingsinstructies door de Regee- 
ring worden beoordeeld ten einde vast te stellen of met het vol- 
doen aan deze instructies de Brigade wordt voorbereid voor door 
de Regeering gedachte taken. 

Het ligt in mijn bedoeling om het besluit van de Regeering aan 
de troepen mede te deelen, ten einde de misvatting, als zoude 
door mij niet in den geest van de Regeering worden gehandeld, 
geheel te ontzenuwen." 

Daarop heeft u een vrij scherpe kritiek geleverd. U heeft gezegd: 
..Het geheel maakt verder op mij een teleurstellenden indruk. 

Ik mis er den geest in, waaruit zou moeten blijken, dat beseft 
wordt, dat het uiterste en wellicht meer dan dat zal moeten 

ener- worden gepresteerd voor de bevrijding van land en volk. EI 
riids de neiging om ,,de menschen zooveel mogelijk te willen 
sparen", anderzijds de behoefte om aan den troep duidelijk te 
maken. dat ,,de Commandant niet ineer eischt dan de Regeering 
zelf" wijst m.i. bedenkelijk op een geestestoestand als die van 
eind 1918. Ik bedoel hiermede allerminst een kritiek op den 
C.R.N.B. Hij zal hiertoe wel gekomen zijn door ervaringen, 
welke hem als het ware naar dit ~ e i i  drukt-n. 

De eenige remedie is: De C.K.N.B. meedeelen, wat men pre- 
cies wil en hem daarna de macht en het vertrouwen schenken 
om zijn taak naar beste weten en kunnen te vervullen." 



Nu zal het LI misschien wel iets duidelijker zijn geworden en kunt 
u er inisschien iets over zeggen? 

A. Ik moet eerlijk zeggen: het kan zijn, dat ik het zelf heb gezegd. 
Later, toen ik als inspecteur een bezoek aan de brigade had gebracht, 
heb ik oniniddellijk hetzelfde bij de Regering naar voren gebracht. 
Ik herinner mij wel, dat ik er dit van heb gezegd: in deze troep ont- 
breekt de ziel. 

Men had een troep mensen, waarin vele behoorlijke, flinke kerels 
zaten, die jaren hadden rondgelopen zonder hun definitieve bestem- 
ming te weten. Dat is voor een troep, als het behoorlijke flinke kerels 
zijn, niet te dragen. Dit is ook een van de grote oorzaken geweest, 
waardoor dit een ongelukkige troep was. 

47717. De Voorzitter: Heeft de Regering nooit medegedeeld wat 
de definitieve taak van de brigade was? 

A. Neen. Ik heb verzocht een positieve uitspraak te doen over 
hetgeen er met de troep zou gebeuren: of hij vechten moest of niet. Ik 
heb daaraan nog toegevoegd: als de troep niet moet vechten, doek 
hem dan op en geef de mensen andere passende functies, waar zij 
gebruikt kunnen worden. Indien de troep wel moet vechten, dan 
moet alles er op worden gericht hem zo goed mogelijk voor die taak 
gereed te maken. 

47718. De Voorzitter: Er waren dus blijkbaar twee opvattingen: 
de ene was, dat de brigade daadwerkelijk mede zou moeten doen aan 
de bevrijding van Nederland, en de andere opvatting was, dat de 
brigade een reservoir moest of kon zijn van mensen met het oog op 
de vervulling van allerlei diensten en taken. 

A. Mijn opvatting was, dat men daar als het ware tussen was 
blijven hangen. Daardoor wist de troep niet waaraan hij toe was, en 
dat was een van de hoofdoorzaken, dat er op dat ogenblik geen be- 
hoorlijke spirit in zat. 

47719. De Voorzitter: Acht u achteraf de doelstelling van de 
Regering om de Irene-Brigade zo groot mogelijk te houden, ten einde 
haar later te doen helpen bij de bevrijding van Nederland, goed? 

A. Die brigade was er nu eenmaal. Men wilde van de zijde van 
het leger, dat een onderdeel van het Nederlandse leger deel zou uit- 
maken van de troepen, die de bevrijding van Eederland zouden be- 
werkstelligen. Tenslotte was het esn vastgelegd iets. Er waren 
overigens vele en vele andere functies in oorlogstijd, waarin flinke 
Nederlanders zeer goed konden worden gebruikt. 

47720. De Voorzitter: Er zijn toen ook troepen naar Brits-IndiZ 
gegaan? 

A. Ja, heel in het begin. 

47721. De Voorzitîer: In de tijd, waarover ik thans spreek, was 
er ook een gedeelte van de Irene-Brigade gedetacheerd bij een Engels 
onderdeel. Kunt u daarvan iets mededeleii? 

A. Alleen voor de training bedoelt u? 

De Voorzitter: Ja. 

A. In feite werd de Irene-Brigade getraind onder leiding van een 
aparte liaison-groep van het Engelse leger: die was er aan vastgekop- 
peld. Het gebeurde wel eens, dat een speciaal onderdeel, bijv. van de 
artillerie en de vechtwagens, op een gegcven moment een trainings- 
periode doormaakte bij een Engels onderdeel; dat behoorde bij de 
normale training. 

47722. De Voorzitter: Herinnert LI zich nog hoe bij uw optreden 
als inspecteur de indeling der brigade was? Er was een commandant, 
die zijn staf had. Maar hoe lag de zaak ten aanzien van de onder- 
delen, de verschillende bataljons en welke taken hadden die? 

A. Ik durf niet meer zeggen, hoe het precies was op dat moment. 
Ik meen echter, dat de indeling niet veel verschilde met de latere 
definitieve vorm; men bouwde de brigade op uit drie gevechtsgroepen. 

47723. De Voorzitter: Zo was het later; dat waren toen die 
fighting units. Er is een tijd geweest, dat er een eerste en een tweede 
bataljon was. Het eerstr bataljon was, naar ik meen, meer voor de 
ouderen, het tweede meer voor de recruten. 

A. Dat was vóór mijn tijd. 

47724. De Voorzitter: Een eskadron pantserwagens was er ook bij? 

A. Ja. 

47725. De Voorzitter: En ook de brigadepolitie? 

A. Ja. Artillerie was er ook bij. 

4772f~. De Voorzitter: Omstreeks die tijd, ik geloof, dat het 
1 Januari 1943 is geweest, is de Irene-Brigade gereorganiseerd. 

A. E,r is vóór mijn tijd bij de Irene-Brigade veel gereorganiseerd. 
1 Januari 1943 was vóór mijn tijd. 

De Voorzitter: Inderdaad, niaar het is mogelijk, dat LI zich daar- 
van nog iets herinnert. 

A. Ik weet wel, dat er in die tijd veel bij de Treiie-Brigade ge- 
organiseerd en gerearganiseerd is. 

47727. De Voorzitter: Was er, toen u kwam, een brigade met een 
gemotoriseerd karakter? 

A. Ja. Het was er een, die gemotoriseerd kon worden genoemd. 
Wij hebben het aantal voertuigen opgevoerd. 

47728. De Voorzitter: Hetgeen ook nog vóór uw tijd is geweest, 
is - misscliien hebt u er nog een herinnering aan - een actie van 
een aantal officieren om verbetering aan te brengen in de &ene- 
Brigade". Dat hebt u waarschijnlijk niet zelf meegemaakt? 

A. Is er niet een brief uitgegaan van een aantal officieren, recht- 
streeks aan de Prins? 

De Voorzitter: Ja, zo iets is er geweest in April 1943. 

A. De Minister zag daarin een mate van onrust en ontevreden- 
heid, die hem verontrustte. 

47729. De Voorzitter: In elk geval was de heer Phnff  in functie 
en heeft daarover het zijne gezegd. Kan men dit beschouwen als een 
blijk van belangstelling van die officieren om de taak der brigade 
zo goed mogelijk tot haar recht te doen komen? 

A. Mijn ervaring met de &ene-Brigade" is geweest, dat er een 
groot aantal goede, jonge offxieren in zat, die alleen maar uiter- 
mate ontevreden waren, dat zij steeds maar niet wisten, waaraan zij 
toe waren, en die niet het gevoel hadden, dat zij werden klaargemaakt 
voor een daadwerkelijke oorlogstaak. Zij bedoelden het allemaal goed. 
Het werd op  een gegeven ogenblik misschien een ietwat vreemd- 
soortige uiting, maar deze was goed bedoeld. 

47730. De Voorzitter: U is 1 Juli 1943 inspecteur geworden er? 
hebt onmiddellijk een onderzoek ingesteld naar de toestand, waarin 
de brigade verkeerde. Daarover hebt u gerapporteerd. Uw eerste 
rapport was naar aanleiding van - het was een voorlopig rapport, 
dat dateerde van 5 Juli 1943 - een bespreking, die u hebt gehouden 
!net de brigadecomrxandant en met zijn belangr~jkstr stafofficieren, 
en een kennismaking met de twee gevechtstroepen van de brigade, 
de verkenningsafdeling en de batterij artillerie. Misschien kunt u iets 
mededelen over de zaak, waarom het toen ging? 

A. De hoofdzaak, waarom deze troep er zielig aan toe was, was, 
dat de menscn niet wisten, waaraan zij toe waren. De een zei, dat de 
training te hard was, en de ander, dal de training te slap was. Men 
wist niet, waarnaar men toe moest werken. Er zaten verschillende 
categorieën in, die met aparte zorg moesten worden aangepakt en 
behandeld. Dit betrof o.a. een grote groep communisten. Het waren 
maar gedeeltelijk comn~unisten, want zij waren ook wel flinke kerels. 
Zij waren uit gevangenissen in Spanje gekomen en hadden gediend in 
de Internationale Brigade. Dit gaf aparte zorg. Ik vond dit over- 
dreven, want het waren uitstekende kerels, maar van het slag, dat 
op een gegeven ogeablik een andere maatstaf van beoordeling er op 
nahield over de wijze van tuchthandhaving en de reglementen dan de 
normale Nederlander. Er was ook een groep mensen uit Zuid-Afrika 
en Canada, die door het maandenlange, ja, jarenlange betrekkelijk 
stilzitten en door het niet weten, waaraan zij toe waren. ontevreden 
waren geworden, omdat zij zich gingen vergelijken met hun inede- 
burgers uit Afrika en Canada, waarvoor allerlei regelingen waren 



afgekoinen van de zijde van de Zuidafrikaanse en Canadese Kege- 
ringen bij de mobilisatie. Dit betrof allerlei vormen van steun- 
verlening. Zo waren er diverse dingen. De taak was om in de eerste 
plaats de troep duidelijk te maken, waarvoor hij dieiide, en verder het 
tiuidelijk te laten uitkomen in het trainingsschema, waardoor de 
commandant steun kreeg, omdat de gehele troep dan wist: daar en 
daar gaat het naar toe, en in de tweede plaats om meer aandacht te 
gaan besteden aan ongetwijfeld zeer gegronde grieven van de groep 
Canadezen en Zuid-iairikaners, die er ook wel wat ongelukkig aan toe 
waren. Ik heb iaen veel met de Zuid-Afrikaners gesproken. Die 
mensen werden zich de realiteit hoe langer hoe meer bewust. Het 
grootste gedeelte bestond uit mannen, die in de financiële crisisjarzn 
1929-1936 waren geëmigreerd; toen waren zij in Nederland op een 
 oot gezet met de mededeling, dat dit het laatste was, dat de Neder- 
lanuse Regering voor hen deed. Toen de oorlog kwam, herinnerde 
men zich plotseling (zeiden zij), dat zij Nederlanders waren, en werden 
zij uit hun pas opgebouwde zaak of bedrijf gehaald. Zij deden hun 
werk goed en waren gewillig, maar hadden in Engeland niets te 
doen, althans: daar haclden zij het gevoel, niets te doen te hebben. 
Dat kwam in de loop der jaren steeds sterker naar voren. 

Daarbij kwam, dat door de Zuidnfrikaanse en Cazadese Rege- 
ringen maatregelen voor demobilisatie waren genomen, die naar 
Nederlandse begrippen uitermate gunstig waren: degenen, die 
terugkwamen, zouden een bepaald bedrag uitbetaald krijgen, 
waardoor liet hun mogelijk werd geinaakt hun plaats i11 J e  maat- 
schappij terug te vinden; er werd hun steun verleend. Ik  geloof, 
dat het ook van Nederlandse zijde later veel beter is geworden, 
maar op dat gebied bestond er op dat moment nog geen enkele 
regeling. 

47731. De Voorzitter: U hebt in uw rapport ook aan de Regering 
vermeten, dat men geen vaste lijn volgde bij de opbouw van de 
brigade. U hebt letterlijk ge~egd, dat 

,,de vele reorganisaties, het gesol met personeel, het lukrzak 
nastreven van het vormen van formaties voor bijzondere taker? 
(parachutisten, con~mando's, hulp K.N.I.L. in Oost rrl West) 
ten koste van het hoofdorgaan de K.N.B. zelve, heeft geleid 
tot de gedachte, dat de vorming van een gevechtswaardige 
Nederlandsche brigade nooit in ernst door de verantwoordelijke 
hoogste leiding werd en wordt nagestreefd." 

Daarmee had u waarschijnlijk op het oog de Minisicr of de 
Regering. 

A. Dat had ik niet alleen, maar dat hadden alle anderen, die ik 
er over sprak; de betrokken co~i-iiilandanten en de officieren. Die 
troep heeft nooit geweten waarvoor hij diende. I3at vind ik vooral 
in ecn tijd van oorlog voor de flinke mensen, die: in de troep zaten, 
verkeerd. Het was bedroevend, dat het in 1943 moest worden ge- 
constateerd. 

Ik heb het daar misschien wat scherp neergezet, maar dat ge- 
beurde mecr in die tijd. 

47732. De Voorzitter: Waaraan lag het, dat de P-egering geen 
kennis van haar bedoelingen gaf; was het besluitei'oosheid? 

A. Ik vermoed, dat men bleei hangen tussen \eischillende op- 
vattingen en begrippen en daardoor niet tot een definitieve op- 
lossing kwam; dan krqgt u dit altijd. 

Toen ik inspecteur uias gewoiden, lieb ~k geregd Er zal esn 
beslissing moeten worden genomeii omtrent datgeile, wat er met 
de troep moet gebeuren; dit kan mzn de mensen niet aandoen in 
tijden van oorlog (ook wel niet in vredestijd, maar zeker niet in 
oorlogstijd. omdat er dan zoveel psychische spanningen zijn). 

De kerels van de brigade ,,Prii-ises Irese", onder wie vele flinke 
mensen waren, werden geridiculiseerd, wanneer ZIJ langs de bureau- 
knullen in Londen liepen, omdat men in hen zag ezn soort van 
pret-soldaten. Dat is voor een man n ~ e t  om te dragcn! 

47733. De Voorzitter: Er is een streven geweesi, aan de brigade 
ook aparte taken op te dragen: voor parachutisten, commando, 
enz. Het verdiende aanbeveling, dat men werk kreeg; voor het 
karakter van de brigade was het misschien beter de eenheid te 
bewaren om haar zo sterk mogelijk te doen zijn. Maar uit het 
oogpunt van het geven van werk was het misschien beter bijzon- 
dere taken op te dragen? 

A. Als u mij vraagt, of ik de enige zaliginakende oplossing vond, 
dat de brigade werd in stand gehoiiden, dan is miin antwoord: 
Nern. Er waren legio andere mogelijkheden: het trainen voor 
bepaalde commandotroepri~, het vormen van parachutistentroepen, 

van liaison-groepen, die later eventueel nodig zouden zijn bij 
Engelse, Canadese of Amerikaanse troepen; op de koopvaardij- 
schepen bestond een groot gebrek aan air-gunners. Er lagen zovzel 
andere taken. Als u vraagt: Op welke manier hadden zij het 
grootste rendement kunnen leveren voor de bevrijding van het land, 
dan waren er allerlei andere mogelijkheden geweest, die misschien 
een groter rendement hadden gegeven dan het vormen van deze 
toch betrekkelijk kleine brigade. Het was eun erequaestie voor het 
Nederlandse leger om met een strijdend onderdeel in Nederland terug 
te keren. Ik ben en was wei ge-n rnan van de landmacht, maar ik 
voelde dit als een zeer begrijpelijke zaak. 

47734. De Voorzitter: Kunt u mededelen hoe het met die com- 
iilando's is afgelopen en wat daarmede is gedaan? 

A. Zij hebben aan enkele raids deelgenomen bij de Franse en 
Noorse kust; het was een zeer klein onderdeel. 

47735. De Voorzitter: Vormden de parachutisten een aparte at- 
deling? Ontvingen zij een aparte opleiding, waarna ZIJ direct weer 
bij de brigade terugkwamen, of oleven zij ezn aparte afdeling? 

A. Die afdeling is er geweest vóór mijn tijd. Bij mijn optreden trof 
ik hen aan met het onderscheidingsteken op  de mouw. Ik ben er 
daarna mee doorgegaan en liet ze ieder jaar een soort van her- 
halingsproei" afleggen. Het kon tenslotte van veel belang zijn, indien 
wij deze mensen bij de hand hadden, b.v. voor het leggen van con- 
tacten met verzetsgroepen achter de vijandelijke linies. Als organisatie 
heb ik de groep echter niet gekend. 

47736. De Voorzitter: U hebt enkele mogelijkheden aangegeven 
tot versterking van de brigade, o.a. door het Nederlands? commando 
aan de brigade toe te voegen, maar ook door de Nederlanders, die 
rich op dat moment in Noord-Afrika bij het Franse Vreemdelingen- 
legioen bevonden, bij de brigade te voegen. Ging het in het laatste 
geval om een groot aantal personen? 

A. Toen de Regering eenmaal de positieve uitspraak had ge- 
daan, dat de troep voor ooriogsgeoruik zou worden gereedgemaakt, 
ben ik direct begonnen de troep te reorganiseren en uit te kainmen, 
waardoor de oudere elementen, die niet meer geschikt waren voor 
de strijd te velde, er uit werden gehaald. Dat kon ik alleen doen, 
indien ik wist, dat ik de daardoor ontstane gaten met mensen 
van andere categorieën kon aanvullen. Ik ging na waar ik die 
inensen vandaan kon halen. Op dat moment hadden wij physiek 
goede krachten, die uitstekend waren getraind, bij de commando's. 
Er waren voorts enkele andere contingenten verspreid over Engeland 
en Canada. Er waren toen voor die tijd vrij positieve berichten, dat 
er enkele honderdtallen Nederlanders in het Vreemdelingenlepioei~ 
in Noord-Afrika zaten, hoofdzakelijk mensen, die tijdens de bezet- 
ting uit Nederland waren gevlucht. Deze mensen waren naar Frank- 
rijk gegaan, waren in Franse handen gevallen en hadden toen ge- 
tekend voor het Vreemdelingenlegioen, ten einde uit Europa weg te 
kunnen komen. Het getal, dat werd genoemd, was 800. Achteraf 
bleek, dat er geen enkele uit kon komen; ik heb er ten minste gezn 
een gekregen. Het gevolg was, dat dat gat, waarover ik sprak, bleef 
bestaan. Ik heb dit later met een honderdtal mariniers uit Amerika 
kunnen opvullen, waardoor de zaak op peil werd gebracht. Aan- 
vankelijk bleef er een gal van 120 man. Montgoinery zei, dat, indien 
dat gat niet werd bijgevuld, de brigade niet mocht meedoen. 

47737. De Voorzitter: U hebt over deze zaak dus nog een onder- 
houd gehad met Montgornery? 

A. Ja. Montgomery is op mijn verzoek ook medegegaan naar 
Harwich. Hij heeft de troep toegesproken op de hem eigen wijze, 
iris einde de mensen duidelijk te maken, dat zij er op konden rekeniin, 
dat zij voor de vijand zouden worden gezet. Deze zaak liep toen reeds 
lang. Wij wisten toen met grote zekerheid, dat de bronnen, waaruit 
wij mensen moest5n krijgen, of opdroogden òf niet bestonden. 

Toen zat dat gat er in. li1 een van de gevechtsgroepen mankeerde 
de infanteriekern. Weggaande, zei hij: ,,lk waarschuw u, indien dat 
gat niet wordt opgevuld, gaan zij niet mee." Dat was een soort van 
onprettig middel, dat hij toepaste, maar ik zat er mee, en toen heb 
ik een keer bij de Minister van Oorlog en van Marine aangeklopt om 
de mariniers, die in Amerika in training waren, het gat te laten op- 
vullen. 

47738. De Voorzitter: Stuitte dat op tegenstand? 

A. Ja. 



47739. De Voorzitter: Van welke kant kwam die? 

A. Van marinezijde. 

47740. De Voorzitter: Was er een redelijke grond voor? 

A. Daarover kan men van mening verschillen. Die ruim 250 
mariniers had ik zelf - ik was de oudste marinier - samennebracht 
in Amerika om daar re worden opgeleid tot een kernkadergroep 
voor een later te vormen mariniersbrigade. die zou deelnemen aan - ,  

de voortzetting van de oorlog in de Pacific. Dat waren kerels, die 
voor alles werden opgeleid, bij de tanks, genie, enz. 

Ik was in Januari 1944 naar Amerika overgevlogen en had toen 
voor mij zelf geconstateerd, da t  uit het oogpunt van de infanterist 
d r  troep klaar was, maar waar deze mensen in feite werden opgeleid 
tot een instructeurskader, kon men zeggen: ,,Het is beter, dat zij 
doorgaan." Men kon moeilijk zeggen: ,,Zij zijn nu klaar." Elke week, 
dat die opleiding langer duurde, maakte, dat zij beter voor hun 
taak van instructeur berekend waren. De mensen van de ,,Irene- 
Brigade" hadden vanaf he: moment, dat zij wisten, waaraan zij toe 
waren, hard gewerkt en nu zouden zij op het moment van de invasie 
niet meegaan, omdat die 120 infanteristen mankeerden. Die zaten 
in Amerika en waren klaar. Ik weet ook wel het verwijt, dat admiraal 
Furstner mij maakte: ,,Veronderstel, dat er sneuvelen." 

Dat is echter inhaerent met oorlogvoering., Daar stond tegenover, 
dat degenen, die er levend uit te voorschijn kwamen, in waarde 
waren gestegen voor de oorlogvoering in de Pacific. Dat was weer 
meegenomen. U voelt, dat het een quaestie was van: ,.Het kali wel 
en het kan niet". Furstizer zei niet, dat het niet kon, maar hij had 
er wel bezwaar tegen, omdat die kerntroep voor e x  ander doel 
werd klaargemaakt. Ik zou trouwens zelf de commandant van die 
troep worden. 

47741. De Voorzitter: Het was dus de bedoeling van admiraal 
Furstner om die mariniers voor die ene taak te reserverzn. Anders 
had nien de opvatting kunnen verdedigen: Laat ze eerst naar de 
,,Irene-Brigade" gaan en dan voor de Pacific worden ingezet. 

A. Het zal voor u onbegrijpelijk zijn, maar deze vreemdsoortige 
oorlogstoestand moet men hebben gekend. Er waren groepen bur- 
gers in Amerika - ik zal geen namen noemen -, die zich en bloc 
daartegen verzetten. Hoe zou dit worden opgevat? Het U.S.A. 
Marine Corps had zich eerst moeite gegeven voor de training van 
die mensen en nu zouden zij worden weggehaald om in Europa te 
sneuvelen. Ik heb veel contact gehad met officieren van het U.S.A. 
Marine Corps, maar mij is van enig bezwaar tegen de voorgenomen 
maatregel nooit iets gebleken. 

Enfin, dat zijn zo van die beelden, die men in oorlogstijd in 
Londen dagelijks had. 

47742. De Voorzitter: Is u speciaal in verband met de Marine- 
Brigade naar Amerika geweest? 

A. Ja, alleen voor de voorbereiding van de vorming van een 
mariniersbrigade. 

47743. De Voorzitter: Hoe is het afgelopen? 

A. De kernkadergroep, die geleidelijk aan 280 man groot was 
geworden, is keurig opgeleid. Ik ben in Augustus 1944, toen ik in 
Engeland mijn ontslag had gekregen, overgestoken naar Amerika 
om zelf de directe leiding te nemen. Ik had de leiding van op een 
afstand, uit Londen, gehad door telkens over te vliegen uit Londen, 
maar ik had er mijn plaatsvervangers zitten. 

Wij hebben het peil bereikt van het U.S. M(arine) C(orps), toen 
het zuiden van Nederland werd bevrijd. Het liep prachtig, wij waren 
kant en klaar, de mannen waren magnifiek voorbereid. 

Wij hebben in het zuiden van het land, toen het was bevrijd, uit 
de tienduizenden, die zich aanmeldden, slechts een deel van het 
benodigde personeel kunnen krijgen, omdat men wilde, dat de bri- 
gade zou bestaan uit mannen uit het gehele Nederlandse volk. Wij 
hebben toen voor de anderen moeten wachten tot Maart 1945; dat 
is een handicap geweest. 

De mannen uit het zuiden hadden een prachtige training gehad. 
De 3 à 4000, die er later, d.i. in 1945, bijkwamen, stonden klaar om 
over te steken in Ostende en Antwerpen, to-n wij de collaps van 
Japan kregen en Amerika daarop zei: zij mogen er niet meer in. 
De ene helft van mijn personeel had ik uitstekend getraind en klaar 
in Amerika, de andere helft stond hier klaar en die heb ik moeten 

overbrengen naar Indië en die heb ik aldaar dezelfde training 
moeten geven. 

De brigade is ten slotte magnifiek ,,voor elkaar" gekomen. 

47744. De Voorzitter: Is zij op volledige sterkte gekomen? 

A. Zij had 9000 man sterk moeten zijn. Wij zijn hals over kop 
uit Amerika vertrokken om politieke redenen. Wij zijn eerst naar 
Malakka en later naar Indië gestuurd. In de Pacific lag voor ons 
gecn taak meer; er is onmiddellijk overgeschakeld op Indië. Wij zijn 
drie maanden op Malakka geweest en toen overgestoken naar Soera- 
baia, waar wij ons werk zijn b-g onnen. 

Ik moet er dit nog bij vertellen. Ik ben eerst doorgestoomd naar 
de rede van Priok; bij vergissing hebben de Engelsen opdracht ge- 
geven daar een detachement aan wal te zetten. Ik heb het afgezet en 
het is daar blijven zitten; het heeft direct werk in Indië gedaan, maar 
de rest is ter~!ggsstuurd naar Singapore en ondergebracht op een 
rubberonderneming van Dunlop bij Ladang Geddes. Daar heb ik 
de jongens er bij gekregen, die hier stonden te wachten in Ostende, 
Antwerpen en Tilburg. Zij hebben daar hun eerste training gekregen 
en de rest hebben zij geleerd in de practijk zelf. Het was een flink 
slag van jongens; er was van alles mee te doen. 

47745. De Voorzitter: Blijkbaar was de geest in Engeland niet zo 
prachtig. U hebt geschreven: 

.,Reeds veel te veel werd in dezen zwaren oorlogstijd opge- 
offerd, door vooral maar niet te willen tornen aan sloome 
vredesopvattingen betreffende competenties en prestige." 

Speelden prestige-quaesties een rol? 

A. Ja, die kwamen veel voor. 

47746. De Voorzitter: Kunt u het misschien toelichten? 

A. Neen. 

47747. De Voorzitter: Waren het dingen van persoonlijke aard? 

A. Het zijn vrijwel allemaal persoonlijke dingen. 

47748. De Voorzitter: Er was ook een deel van de Irene-Brigade, 
dat behoorde tot het detachement, dat in 1942 naar Indië is uitge- 
zonden. U hebt waarschijnlijk pogingen aangewend om dat detaclle- 
meilt terug te krijgen bij de Irene-Brigade. Hoe is het daarmee ge- 
gaan; is het detachement tijdig teruggekomen? 

A. Neln. Op een gegeven moment is het ingezet voor Indië voor 
zeer belangrijke taken; het was een soort van - ik zou het willen 
noemen - S.0.E.-werk, ondergronds werk, groepen aan wal zetten 
op Sumatra, verkenningen verrichten, contact opnemen met bevol- 
kingsgroepen. Het stond onder leiding van een paar officieren van 
het K.N.I.L.; ik meen, dat zij op Ceylon zaten en voor een ander ge- 
deelte in Australië. Die deden hoogst verdienstelijk en goed werk. 

47749. De Voorzitter: Wie was de commandant van de troepen? 

A. Dat was Molli~iger, thans kolonel in Zuid-Sumatra. Overste 
Pel was een van de commandanten. 

47750. DI Voorzitter: Aanvankelijk was de heer van Voorst 
Evekink commandant van het detachement? Die is al vroeg terug- 
gegaan? 

A. Ja. Een gedeelte van de troepen is gebruikt voor de bewaking 
van vliegvelden in Australië en Brits-Indië; die mensen waren in elk 
geval niet los te breken; die waren daar onmisbaar. E r  moeten grond- 
ploegen zijn op de vliegvelden, want een vliegtuig kan niet gerund 
worden, indien men geen mensen heeft om het werk op de grond te 
doen. De Nederlandse vliegers hadden daar hun eigen vliegvelden, 
hetgeen op zich zelf, in het raam van het gealiieerde verband, in die 
tijd als een grote overwinning voor ons kon worden aangemerkt. In- 
dien men de grondploegen zou weghalen, zouden wij daardoor de 
vliegvelden weer zijn kwijtgeraakt. Dat was een machtig argument 
om deze mensen daar te laten. Er waren diverse jonge reserve-offi- 
cieren. Ik herinner mij b.v. een zekere van T u ~ > l l :  ik ben hem hier 
onlangs nog tegengekomen. Dat was een ongelooflijk flinke officier. 
Die zoudt u over dit werk kunnen horen. 



47751. De Voorzitter: Ik meen, dat zij in de eerste tijd weinig te 47762. De Voorzitter: Zij stonden wel onder u? 
doen hadden. Ik heb wel eens gehoord, dat er onder de mensen toen 
grote moedeloosheid heerste. A. Ja. 

A. Dat kan wel; dat heb ik ook wel gehoord. 47763. De Voorzitter: Herinnert u zich iets over de auaestie van 
de voorwaardelijke invrijheidstelling van leden van de ,,Irene-Bri- 47752. De Voorzitter: Is de Irene-Brigade later een onderdeel 
gade.., die een vrijheidsstraf ondergingen, vlak de veldtocht in geworden van de 'Iste Army-groop? Frankrijk? 

A. Dat weet ik niet. Het lag we! in de bedoeling. Ik brn echter 
vóór die tijd weggegaan. A. Neen. 

47753. De Voorziiter: In ?i~igustus-Septeinber 1943 zijn er onder- 
handelingen gevoerd tussen Nederlandse en Engelse autoriteiten over 
het gebruik van de Irene-Brigade. Er zijn toen ook bepaalde richt- 
lijnen vastgesteld. Daarbij was ook bepaald. dat de Ireze-Brigade niet 
onmiddellijk aan de invasie zou deelnemen, maar eerst later zou 
worden ingezet. 

A. Dat is eerst de opvatting geweest. Zij zou aan de invasie althans 
n ~ e t  deelnemen in het exste échelon, zoals wij dat noemen: zij is 
later in ern t~veeJe échelon gr1to:nen. Zij is wel be:rekkelijk vlug 
overgekomen. 

47754. De Voorzitter: Hoe is het eigenlijk met de indeling in die 
fighting units gegaan? Aanvankelijk was er een grote onderbezetting 
en van de Engelse kant werd er geëist. dat de drie fighting units vol- 
ledig zoudcn worden bemand. Kostte dat ver1 moeite? 

A. Toen ik de zaak had gereorganiseerd en alles, wat oud was, 
er uit had gehaald, waren er twee fighting units volledig bemand. 
De derde was sterk oriderbeinand, hetgeen ik alleen kon oplossen 
door er mariniers uit Amerika in te halen. 

47755. De Voorzitter: Wie waren de commandanten van de 
fighting unit*? 

A. Dat kan de Ruyter van Steverlirzck u wel vertellen. Ik herinner 
mij de majoors Paesscrss en Hubert. 

De Voorzitter: U verwijst ons naar de heer de Ruyter van Stevc- 
nirick, maar ik geloof, dat deze ernstig ziek is. 

A. Vraagt u het Pahurl de Morfarzges maar. Die weet het even 
goed. 

47756. De Voorzitter: Had u voldoende bewapening in die tijd'? 

A. De bewapening was even goed als die van de Engelsen. Als 
ik het echter vergelijk met hetge-n ik met de mariniers-brigade uit 
Amerika heb meegekregen, dan was het kinderwerk. 

47757. De Voorzitter: Waren er veel manschappen bij de ,,Irenr- 
Brigade", die niet voor hun gevechtstaak geschikt waren? 

A. Er zijn nog diverse mensen meegegaan, die te oud waren. Het 
was qua troep een troep, die te oud was. Bij de training bleken zij 
echter mee te kunnen. Als ik voor hen dezelfde maatstaf zou hebben 
aangelegd als voor de mariniers, zo~:den er meer uitgebleven zijn. 
Zij hebben physiek e-11 uithoudingsvermogen getoond, dat goed was. 

47758. De Voorzitter: Waar was de ,,Irene-Brigade" gehuisvest? 

A. Toen ik inspecteur was, zat zij in Wolverhampton. Daar was 
een groot kamp, waarin de ,.Isme-Brigade" was ondergebracht. Later 
is zij in verschillende andere plaatsen gelegerd geweest, o.a. in Har- 
wich en in andere kleine plaatsjes aan de Oostkust. De mannen zijn 
daar veel op manoeuvre geweest. Het grote kamp, het centrum, waar 
zij hebben gezeten, was Wolverharnpton. 

47759. De Voorzitter: Is het depot daar achtergebleven? 

A. Ja. 

47764. De Voorzitter: U is afgetreden 15 Augustus 1944? 

A. Ja. 

47765. De Voorzitter: Wie was uw opvolger? 

A. De toenmalige kolonel - mijn chef staf - en de tegenwoor- 
dige generaal-majoor Doornznn, die in Londen zit. 

47766. De Voorzitter: Waarom is u afgetreden'? Is dat op eigen 
verzoek geweest? 

A. Ja. 

47767. De Voorzitter: Wat was de reden daarvan? 

A. Dat vertel ik liever niet; het heeft weinig zin. Ik heb in die 
paar jaar, dat ik in Engeland was en onder de Minister van Oorlog 
diende, uit de aard der zaak niet altijd even prettig gediend, omdat 
verschillende hoge officieren van de landmacht het niet prettig von- 
den, mij op die plaats te zien zitten, hetgeen ik wel begrijpelijk vond. 
Dat nam echter zeer onaangename vormen aan. Ik heb de laatste 
3 à 4 maanden vóór mijn ontslag I-iet idee gehad, dat die intrige- 
vorming steeds toenam. Daartegen was ik niet bestand. Dat is een van 
de dingen, waarop ik niet het juiste antwoord weet, en dan ga ik weg. 

47768. De Voorzitter: Had het geschilpunt niet betrekking op de 
bevoegdheden van het Hoofd van de Nederlandse Militaire Missie? 

A. Dat was ten slotte de druppel, die de emmer deed overlopen. 

47769. De Voorzitter: Waar bestond, wat dat betreft, de quaestie 
precies in? 

A. Ik weet niet of het u ook uit de stukken bekend is, maar ik 
was voorbestemd bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten te 
zijn. Ik zou met de betrokken Army-groop oversteken, terwijl de 
Rtcyter var2 Stevetzirzck direct de brigade zou commanderen. 

Enfin, later heeft Prins Beunhart1 de functie op zich genomen met 
Doorman als chef staf. Alles in die richting had ik voorbereid; ik had 
in die richting gewerkt, maar op het allerlaatste moment deelde de 
Minister van Oorlog mij mee, dat het noodzakelijk was, dat een 
generaal boven mij werd gesteld. De mening was, dat een marinier 
geen generaal kon worden, want het korps van de mariniers kende 
vóór de oorlog geen generaals. Ik had alle voorbereidende bespre- 
kingen gehouden met maarschalk Montgonzery en de officieren van 
zijn staf en had nooit bemerkt, dat het feit, dat ik kolonel was, een 
bezwaar vormde; dat was het ook niet; dat hebben de Engelsen per- 
tinent ontkend. Er zat dus iets anders achter. De Minister had eerst 
voorgestel'd: generaal Phaff zou op die plaats komen, maar zou geen 
verantwoordelijklieid dragen. Hoewel ik dii geen prettig$ oplossirig 
vond, heb ik er mij bij neergelegd voor de goede gang van zaken, zij 
het met heel veel moeite. Toen de officiële instructie uitkwam, was 
er een zinnetje aari toegevoegd, waaruit bieek, dat de verantwoorde- 
lijkheid was verlegd naar generaal Phnff. Toen heb ik gezegd: dat is 
het allerlaatste, en heb ik ontslag gevraagd. 

47770. De Voorzilter: Kon u zo maar ontslag vragen? 

47760. De Voorzitter: Was er niet een detachement Londen? A. Ontslag vragen kan men akijd, zelfs in oorlogstijd. Dat ha3 
ik in die periode zelfs zes keer gedaan; wat dat betreft, had ik enige 

A. Dat waren de kerels van de bureaux, die ergens onderdak 
en voedtng moesten hebben. Ik heb het ditmaal in wat erg forse termen gesteld. 

47761, De Voorzitter: Dat was dus formeel een onderdeel van de 
,,Irene-Brigade"? In werkelijkheid warm dat administrateurs? 

47771. De Voorzitter: U had bezwaar, langer te blijven dienen 
onder het hlinisterie van Oorioa? 

A. Het was geei: onderdeel van de ,,Irene-Brigade". Het behoorde 
tot het Nederlandse leger in Engeland. A. U kunt het zo noemen. 



47772. De Voorzitter: Op grond van andere ervaringen of alleen 
op grond van een controverse met het hoofd van de Nederlandse 
Militaire Missie? 

A. Het was geen quaestie van controverse; ik had groot respect 
voor generaal Phaff als mens. 

47773. De Voorzitter: U hebt ook gezegd, dat de Minister gelri- 
delijk ieder persoonlijk contact met u als hoofd van M.V.T. verbrak. 
Kunt u nog nader toelichten, waarom dat gebeurd is? 

A. Waarom het is gebeurd, weet ik niet, maar het was een feit. 

47774. De Voorzitter: Er werden ook belangrijke zaken aan u 
onthouden, nietwaar? 

A. Ja. 

47775. De Voorzitter: Kunt u voorbeelden noemen? 

A. Als toekomstig bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten 
behoorde ik op de hoogte te worden gehouden van alle belangrijke 
gegevens, die uit Holland binnenkwamen. Dat was aan de betrokken 
instanties door de Minister van Oorlog zeer pos~tief opgedragal, 
het stond zwart op wit. Alleen: men deed het niet. Toen ik het bij 
de Minister naar voren brachi, kreeg ik ten antwoord: als zij het 
niet willen, kan ik er ook niets aan doen. Deze instanties stonden 
niet onder mijn leiding, dus ik was geheel afhankelijk van de kracht, 
waarmede tegen deze instanties werd opgetreden, en die kracht was 
liiet erg groot. 

47776. De Voorzitter: U kreeg ook nooit positief antwoord -- 
hebt u in uw brief gezegd -, wanneer u brieven schreef. Is het zo? 

A. Als ik het er in heb gezet, is het zo. 

47777. De Voorzitter: Hebt u zelf niet een gedachte over de 
achtergrond, die er bij de  Minister geweest moei zijn om die houding 
aan te nemen? U hebt b.v. geschreven, dat de Minister aan generaal 
van Oorschot opdracht gaf, alle contact met u zo spoedig mogelijk 
te verbreken. Dat is een vrij kras ding. 

A. Generaal van Oorschot heeft mij zelf verteld, dat de Minister 
opdracht had gegeven het contact met mij zo spoedig mogelijk te 
verbreken, terwijl ik anderzijds zwart op wit de mededeling had ge- 
kregen, dat generaal van Oorschot mij van alles volledig op de 
hoogte moest houden. Volgens mij is dit met eikaar in tegenspraak. 

47778. De Voorzitter: Maar daarvoor moet toch een reden zijn 
geweest. Hebt u daarvan enige indruk? 

A. Totaal onbekend. Daarvoor kan mijns inziens geen reden zijn 
geweest. Ik kan mij zeer goed voorstellen, dat een Minister op een 
bepaald moment zegt, dat het contact met iemand moet worden ver- 
broken. Maar dat een Minister aan de ene kant zou zeggen: je moet 
hem van alles volledig op de hoogte houden, en aan de andere kant 
zou zeggen: het contact moet met hem worden verbroken, dat kan 
ik mij niet voorstellen. 

47779. De Voorzitter: Zou dit dan iets willekeurigs geweest zijn, 
zonder dat daarvoor een reden bestond? 

A. Ik kan ten hoogste een vermoeden hebben. 

47780. De Voorzitter: Welk vermoeden? 

A. Het spijt mij, Mijnheer de Voorzitter, maar dat deel ik liever 
niet mede. 

De Voorzitter: Ik zou het toch wel zeer op prijs stellen, indien u 
dit wel deed. 

A. Neen, dat kan ik niet doen; ik kan het ook met geen enkel 
bewijs staven. 

47781. De  heer Vonk: Het gaat hier voor een gedeelte toch ook 
over de quaestie van de ministeriële verantwoordelijkheid en dat is 
juist het politieke punt, waarover deze enquête gaat. 

A. Ik weet het niet. 

De heer Vonk: Ik begrijp uw standplint en waardeer dit ook, maar 
u moet wel goed begrijpen, dat het hier een zaak betreft, die juist dat 
punt, dat ik noemde, gaat raken. 

47782. De Voorzitter: U hebt verder geschreven: 
,,d. Wanneer het Bureau Inlichtingen mij stelselmatig ver- 

minkte of moeilijk te definieeren berichten doorzendt en daar- 
door het werk van mijn Bureau M.I.D. extra moeilijk en hier en 
daar zelfs onmogelijk maakt wend ik mij verschillende malen 
schriftelijk tot Uwe Excellentie. 

Weliswaar ontvang ik daarop afschriften van brieven van u 
aan Hoofd B.I. waarin op beteren vorm van plichtsbetrachting 
wordt aangedrongen, doch wanneer dit alles weinig of geen 
resultaat oplevert, mocht i k  van u het antwoord ontvangen: ,,Ja, 
als ze niet doen wat ik zeg. kan ik het ook niet helpen"." 

Ik vind dit een vrij ernstige beschuldiging. Daarover zou ik gaarne 
enkele inlichtingen hebben. 

A. Daarover zijn m.i. geen inlichtingen nodig. Het is precies ~031s 
het daar staat. Onder mij ressorteerde de M.I.D., die de inlichtingen 
verzamelde, welke werden ingewonnen door het B.I. 

47783. De Voorzitter: Maar u zegt hier, dat het B.I. u stelselmatig 
verminkte of moeiiijk te definiëren berichten doorzond. 

A. Ja, dikwijls volkomen onbegrijpelijke berichten, die niet te 
ontwarren waren. 

47784. De Voorzitter: Maar u zegt, dat dit stelselmatig gebeurde, 
en wannezr het slelse!matig gi:beurt, moet men er een bedoeling 
mede hebben. Men kan iets dergelijks ook bij vergissing doen, maar 
zodra het stelselmatig gebeurt, wordt het opzet. 

A. Ik kan thans, nu er zcveel jaren zijn verstreken, niet merr 
zeggen of dit zó is gebeurd. S;.elselmatig is misschien een wat onge- 
lukkig gekozen woord, maar Eiet gebeurde in elk geval telkens. 

47785. De Voorzitter: U houdt die beschuldiging in elk geval 
staande? 

A. Vóórdat ik deze brief schreef, heb ik dit herhaaldz malen aan 
de Minister gerapporteerd, zowel schriftelijk als mondeling. 

47786. De Voorzitter: U schrijft dan verder: 

,,f. Wanneer dan echter eindelijk het begrip van deze nieuwe 
creatie ook tot mij doordringt, dien ik mij neer te leggen bij het 
aanvaarden van ecn, in den beginne overigens zuiver als niet- 
verantwoordelijke spreekbuis voorgestelde leiding van een gene- 
raal, die gedurende al de jaren in Engeland nooit met eenig ver- 
antwoordelijk werk op dit gebied werd belast. 

Hoezeer mij dit ook tegen de borst stuitte aanvaardde ik dit, 
daarbij voor de zooveelste maal (met het oog op wat ik als de 
,,goede zaak" beschouw) conflicten vermijdend. 

Waarop slaat dit? 

A. Op hetzelfde als hetgeen ik zojuist heb trachten duidelijk te 
maken. Op een gegeven ogenblik beweerde de Minister van Oorlog, 
dat het noodzakelijk was, dat er toch een generaal zou worden 
benoemd op een plaats, die zowel het Militair Gezag, waarvan gene- 
raal Kruls chel was, als de bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten 
zou overkoepelen, die als het ware een liaison zou vormen met de 
hoogste instanties van de geallieerden. Dit ZOLI zijn een hogere com- 
mandant, die de verantwoordelijkheid droeg voor het geheel. Daar- 
over is uitgebreid gesproken, bij welke bespreking aanwezig waren 
de heren var1 Lidth de Jeude, van Angeren, Kruls, nog iemand en ik. 
Het was meer een figuur voor de vorm. Wij droegen onze eigen 
verantwoordelijkheid tegenover de geallieerde bevelhebbers en tegen- 
over de Minister. Deze hoge autoriteit zou niet verantwoordelijk 
kunnen worden gesteld voor hetgeen wij goed of kwaad deden. Het 
was een vreemde figuur, maar het was ook een gezochte figuur. Ik 
heb geprobeerd mij daarbij neer te leggen. Ik vond het verre van 
aangenaam dit op het allerlaatste moment te zien, maar ik legde mij 
er bij neer. Een dag of twee later kwam de officiële instructie, waarbij 
een zin was gezet, waaruit men kon lezen: de verantwoordelijkheid 
is toch neergelegd bij die hoge autoriteit. Ik meende, dat men mij 
had kunnen waarschuwen. Het feit, dat men mij een concept-instruc- 
tie heeft voorgeiegd en mij gevraagd heeft: gaat u daarmee akkoord, 
terwijl men daarna, een dag of twee later, een instructie zendt met 
die zin er bij - zonder enige waarschuwing -, die in feite de in- 
structie verandert, heeft voor mij de reactie gegeven om weg te gaan. 



47787. De Voorzitter: Het was toch zo, dat, ingeval er verschil 
was tussen u en het hoofd van de Militaire Missie, de beslissende 
stem zou liggen bij het hoofd van de Militaire Missie? 

A. Dat was niet de zin, waarom het ging; het was een zin, waarin 
stond, dat het hoofd van de Militaire Missie verantwoordelijkheid 
ciroeg voor alles, wit  er gebeurde, tegenover het geallieerde opper- 
bevel. 

47788. De Voorzitter: Wie was het hoofd van de Militaire Missie? 

A. Dat zou worden generaal Phaff. 

47 189. De Voorzitter: Is die het ook geworden? 

A .  Neen. Toen ik was weggegaan, was het afgelopen. 

47790. De Voorzitîer: Het geval was dus geconstrueerd om u 
fr tntje te lichten? 

17791. De heer Vonk: Ik begrijp, dat u het niet prettig vindt om. 
udar het hier zo nauw uw eigen persoon betreft, inlichtingen te 
geven. Wie zou ons hierover inlichtingen kunnen verstrekken? 

A. De toenmalige Minister van Oorlog. 

47792. De heer Vonk: En daarnevens? 

A. Dat weet ik niet. 

47793. De heer Vonk: Generaal Kruls? 

A. Dat weet ik niet. 

47794. De Voorzitter: Hebt u vaak audiëntie aangevraagd bij de 
Minister? 

A. Dat hoefde ik niet. De verhouding was zó, dat ik de Minister 
kon opbellen en dat hij dan zei: Kom direct of kom dan en dan. 

47795. De Voorzitter: Maar in de laatste tijd werd dat blijkbaar 
niet meer ingewilligd, want u hebt gezegd . . . . 

A. Neen, dat is daarvan niet de bedoeling geweest. Gedurende de 
gehele periode, ook toen de heer var? Boeyerz Minister was, waren er 
dagelijkse problemen, waarmee mk bij de Minister moest komen. Dan 
kwamen er allerlei vraagstukken aan de orde. Ik vroeg: ,,Mag ik dit 
bij u naar voren brengen", en dan kwam ik bij de Minister om dat te 
bespreken. De laatste maanden waren er geert problemen meer, be- 
halve die enkele, door mij naar voren gebracht. Dat waren alleen 
klachten over het verkrijgen van onvoldoende inlichtingen en over 
gebrek aan medewerking. 

47796. De Voorzitter: U hebt ontslag gevraagd in de vorm van 
ontheffing uit a1 uw functies, dir ressorteerden onder de Minister 
van Oorlog. U wilde dus niet meer onder de Minister van Oorlog 
ressorteren? 

A. Ik ressorteerde onder de Minister van Oorlog en was inspecteur 
van de Nederlandse troepen en hoofd van M.V.T. (Militaire Voor- 
bereiding Terugkeer) en was tevens belast met de waarneming van 
Je  M.I.D. (Militaire Inlichtingen Dienst). Er  zullen misschien nog 
wel enkele dingen bij zijn geweest, maar ik heb ze samengevat in één 
ding. Er moest een einde aan komen. 

47797. De Voorzitter: Hebt u direct ontslag gekregen of is u 
een paar weken met verlof geweest vóór uw ontslag? 

A. Ik heb alleen veertien dagen verlof gevraagd, omdat ik on- 
middellijk naar Amerika moest. 

De gehele periode had van mij veel psychische inspanning gevergd 
en daarom vroeg ik een dag of veertien te mogen uitblazen. Ik had 
geen dag verlof gehad en al die tijd heel hard gewerkt. Ik ben toen 
in Cornwall geweest. Na tien dagen kreeg ik bericht, naar Londen 
terug te keren om naar Amerika te gaan. 

47798. De Voorzitter: Het zal wel enige reactie in de Londense 
kringen hebben teweeggebracht; of hebt u er niets van bemerkt? 

A. Het zal wel; het was een ongelooflijk roddelgat. 

47799. De Voorzitter: Ik vraag het, omdat in een van de dag- 
boeken, die aan onze commissie zijn overgelegd, de zin voorkomt, 
dat u met verlof is gegaan, omdat u in een brief had geschreven. dat 
van het Departement van Oorlog 50 % onbetrouwbaar en 50 % 
idioot zou zijn. U was toen voor veertien dagen verlof gestuurd. 

Zo reageerde blijkbaar the man in the street er op. 
Welke arbeid hebt u toen in Amerika gedaan? 

A. Ik heb de directe leiding van de vorming der mariniers- 
brigade op mij genomen. 

47800. De Voorzitter: En die heeft u gehouden tot het einde van 
de oorlog? 

A. Ik ben eind Augustus - misschien in de eerste dagen van 
September - 1944 in Amerika aangekomen en ik heb mij toen ver- 
voegd bij de commandant van het U.S.A. Marine Corps. Ik ben 
gegaan naar het trainingskamp van mijn mensen, die in opleiding 
waren voor het kernkader. Geleidelijk kwamen er jongens uit het 
bevrijde zuiden van Nederland bij: uit Brabant en Limburg. Toen 
kregen wij de grote trainingstroepen, mensen, die bestemd waren ifi 
de brigade een bepaalde plaats in te nemen. 

Daar ben ik bij gebleven, ik meen, tot Jiili 1945; het was direct na 
de bevrijding van Noord-Nederland. Ik ben komen overvliegen. Ik 
had o.a. nodig een vijftigtal reserve-officieren van het Hollandse 
leger. Ik had wel een hoop jonge knapen opgeleid, die uit Holland 
waren gekomen en had wel voldoende subaltern kader, maar dat was 
van zeer jonge leeftijd en ik had oudere officieren nodig voor meer 
verantwoordelijke functies. Ik heb gevraagd, die ouderen te mogen 
betrekken uit het Hollandse leger. Toen is aiij door de toenmalige 
Minister van Oorlog toegezegd, dat ik er vijftig mocht nemen. Ik ben 
die zelf komen recruteren; uit de 250 à 300 gegadigden heb ik er 50 
gekozen. Toen ik die had, ben ik terliggegaan. Ik zou vier dagen bij 
mijn gezin in Londen mogen blijven, maar vóórdat ik den Haag uit 
was, kwam het bericht, dat Japan had gecapituleerd en toen kreeg ik 
van Londen opdracht, direct naar Amerika terug te keren, omdat men 
vermoedde, dat het politieke moeilijkheden zou geven bij het State 
Department in verband met het feit, dat de Nederlandse troepen in 
elk geval voor de Pacific niet meer nodig waren. 

47801. De Voorzitter: Van wie kreeg u de opdracht om naar 
Amerika terug te gaan? 

A. Van de Minister van Marine, de heer de Booy, onder wie ik 
L aan. ressorteerde, toen ik naar Amerika was g7g 

Organisch ben ik uiteraard altijd als officier der mariniers tot 
de Koninklijke marine blijven behoren, ook al  was ik gedu- 
rende 23 jaar onder de Minister van Oorlog te werk gesteld geweest. 
Toen ik die order om rechtstreeks van Nederland naar U.S.A. 
terug te keren kreeg, bevond Minister de Booy zich in Londen. 

47802. De Voorzitter: Hoe groot was het aantal militairen in 
Amerika onder uw leiding? 

A. 5000 in Amerika. Later in Malakka en Indië kwamen de 
jongens uit Holland er bij. 

47803. De Voorzitter: Wanneer is de opleiding daar geëindigd? 

A. Midden October 1945 zijn wij en bloc uit Norfolk vertrok- 
ken met twee schepen, de ,,Noordamn en de ,,Bloemfontein". 

47804. De Voorzitter: Wie had de leiding van de mariniers in 
Amerika toen u in Engeland was, hoewel u toen wel de formele 
lelding had? 

A. Voor het organisatorische deel hadden wij majoor Lewe 
van Adunrd. Die had ik toen in Washington zitten voor het directe 
contact met het U.S.A.-M.C. Ik had het plan in Londen uitgewerkt 
en hij was van alles op de hoogte. Vooï de practische training en 
opleiding hadden wij overste Langeveld. 

47805. De Voorzitter: Wanneer is de opleiding daar begonnen? 

A. Bedoelt u de opleiding van de kernkadergroep? U moet be- 
grijpen, dat dit was het beroepspersoneel van de mariniers, dat 
als het ware nog zwierf uit Indië en de West. In het begin van 
1943 zijn zij voor het eerst samengetrokken. 



47806. De Voorzitter: In welke plaatsen van Amerika? 

A. In verschillende plaatsen. Een groot contingent zat in Canip 
Le Jeune in North Carolina, in Pendleton; zij zaten ook aan de 
Westkust. Zij zaten over 8 of 9 kampen verdeeld. Het hing er van 
af voor welk onderdeel de mensen waren bestemd. De mannen, die 
b.v. voor de tankafdeling werden opgeleid, zaten in een kanip voor 
tanks, die voor artillerie, genie enz. zaten weer in andere kam- 
pen, enz. 

47807. De Voorzitter: Berustte die opleidingsmogelijkheid op een 
uvereenkomst met de Amerikaanse Regering? 

A. Dat is nogal eigenaardig in zijn werk gegaan. In 1941, toen 
ik onder de Minister van Oorlog ressorteerde, kreeg ik er van de 
Minister van Marine een opdracht tussendoor om een organisatie 
te ontwerpen voor een soort van regiment of brigade, die na de 
bevrijding van Nederland zou wordeil bemand en die zou moelen 
mededoen aan de amphibische oorlogvoering in de Pacific. Die 
opdracht voerde ik uit, waarbij ik in Londen contact opnam met 
mijn collega's van de Engelse en Amerikaanse mariniers, die daar 
zaten. Om diverse redenen, die thans niet ter zake doen, richtte ik 
mij geheel en al op de Amerikaanse organisatie. Ik heb dat ontwerp 
bij admiraal Flirstjrer ingecliecd. Hij vond dat toen, laat ik maar 
zeggen te modern. Vóór 1940 waren wij gewend geweest aan mari- 
niers, die alleen een geweer en een wandelstok hadden. Pk kwam 
nu met werkelijke vechtwapens uit de bus. Daarom bleef het ont- 
werp rusten. Maandenlang heb ik er niets meer van gehoord. De 
Minister vond het te weelderig. Wat er tussen zat en wat er ge- 
beurd is, weet ik niet, maar toen kwam er een telegram van admiraal 
Helfrich, die ergens in Ceylon zat, en vali de ambassadeur in Was- 
hington, de heer Loudon, dat inhield, dat de Amerikanen gaarne 
zouden zien, dat de zaak weer werd opgenomen. 

Het is toen uitgevoerd. Over hetgeen eventueel aan de Regerings- 
top is verhandeld, weet ik niets. Er is natuurlijk toestemming ge- 
geven, maar wat zich precies heeft afgespeeld, weet ik niet. Dat zou 
de heer Lo~idorz u kunnen zeggen. 

47808. De Voorzitter: Hoelang duurde zo'n training? 

A. Toen ik begon, duurde die heel kort. De Ainerrkanen hebben 
hun eerste opleiding in het begin van de oorlog zelf beperkt tot vier 
maanden. Dat heeft veel bloed gekost en later heeft men het verlengd 
tot een jaar. Er zijn tussenstadia geweest. Zo hadden wij ons voorgr- 
nomen, een opleiding te geven vaa 8 à 9 maanden. Dat was het oefen- 
schema, dat wij hadden opgezet. De jongens uit het zuiden, dus uit 
Brabant en Limburg, zijn er aan toegekomen, maar de jongens uit 
het noorden niet. 

47809. De Voorziîter: U is toch in 1943 al met de training be- 
gonnen? 

A. Dat was de kernkadergroep. Die groep werd later het kader 
van de brigade. Het was het raam, de encadrering voor de mariniers- 
brigade. De infanterist met het geweer en de man achter de mitrail- 
leur moesten uit Holland komen. Wij hadden de training van de 
Ererilkadergroep - dat was een kleine groep beroepspersoneel, bijeen- 
gekamd uit de gehele wereld - en de training van de jongens uit hzt 
reeds bevrijde Holland. Die kwamen in het najaar 1944, begin 1945. 

47810. De Voorzitter: Die zijn niet helemaal getraind kunnen 
worden door gebrek aan tijd? 

A. De jongens uit Brabant en Limburg wel, want die waren begin 
1945 in Amerika en wij zijn in October 1945 weggegaan. 

47811. De Voorziîter: Hoe groot was de kernkadergroep? 

h. 280 man. 

47812. De Voorzitter: Die zijn natuurlijk al die tijd in Amerika 
gebleven? 

A. Ja, maar zij zijn ook naar Indië gegaan. 

47813. De Voorzitter: Er is in Enge!and nog een z.g. aanvullings- 
cursus geweest onder leiding van de heer van de Plassche, welke 
cursus ten doel had, verbifidingsofficieren op te leiden. Jk geloof, dat 
LI het met de heer van de Plnssc,he niet eens was, want u stond op het 
star~dpurit, dat dezen moesten zijn eer, soort van intellectueie gidsen, 

terwijl de heer van de Plassche de gehele brigade tot een soort van 
verbindingsdienst wilde maken. 

A. Alleen ten opzichte van dat laatste verschilden wij van mening. 
Het militaire beleid lag in vele verschillende handen. Zo ging men er 
van de zijde van de Minister van Oorlog toe ovrr - vermoedelijk is 
dat uit de koker van de heer Kruls gekomen - om verbindings- 
officieren te maken, ten einde die toe te voegen aan de geallieerde 
onderdelen, die Nederland zouden binnentrekken. De toenmalige ko- 
lonel vat2 de Flrrssche wilde de gehele brigade daarin oplossen en dat 
was ik niet met hem eens. Ik zei: Deze brigade zal als brigade strij- 
dend in Holland terugkeren, dus dat kan niet; anders hebben wij 
weer voor niets gewerkt. Dat had een oplossing kunnen zijn in 1943. 

47814. De Voorzitter: U stond toen dus op het standpunt: Wij 
moeten de brigade gebruiken om daadwerkelijk als vechtelement 
dienst te doen. 

A. Ik was op dat standpunt gekomen, omdat ik vrij unaniem van 
gezaghebbende legermensen had gehoord, dat dit de beste oplossing 
zou zijn. Ik voelde dit ook zo aan. 

47815. De Voorzitter: Hebt u in enigerlei vorm te maken gehad 
met de eventuele richtlijnen voor de bevordering van de officieren? 
Daarover is ook nog een l-iele strijd geweest. 

A. Ja, het is ook aan de orde gekomen. Daar hebt u nu een van 
de taken van de irispecteur, die de Rfinister omtrent de beste oplos- 
sing moet voorlichten. 

47816. De Voorzitter: Wat was uw gedachte daaromtrent? 

A. Ik heb zoveel problemen op het gebied van bevordering door 
mijn hoofd laten gaan, dat ik niet meer precies weet. waar het hier 
om ging. 

Ik herinner mij, dat er een tijd is geweest, dat men vond, dat de 
rangen in de brigade allemaal te laag waren. 

47817. De Voorzitter: Het ging er, diinkt mij, ook weleens om, 
dat er te weinig mensen tot officier werden benoemd. Maar dat kwam 
waarschijnlijk ook. doordat er genoeg officieren maren? 

A. O ja, dat er meer mensen waren, die wel de capaciteiten had- 
den om officier ie worden, maar ja. dan waren er geen plaatsen voor. 
Ja, dat is ook een print, dat aan d r  orde is gewvest. 

Als ik het mij goed herinner, heb ik door de brigadecommandant 
een onderzoek laten instellen om te weten te komen, hoeveel van die 
bekwame en intellectuele knapen er rondliepen. Ik geloof, dat het 
resultaat bedroevend is geweest. Met is, meen ik, in getallen opge- 
geven. 

47818. De Voorzitter: Hoe was tijdens uw inspecteurschap eigen- 
lijk het moreel van de troep? 

A. Wel, ik moet u zeggen, dat ik met heel veel plezier met de 
troep heb gewerkt. Na een paar maanden vond ik, dat het voor een 
troep, die werkelijk aan de oude kant was, maar die werkelijk hard 
werkte en hard trainde, een aardige troep was. 

47819. De Voorzitter: Er waren zeker heel wat mensen bij, die uit 
Zuid-Afrika en Zuid-Amerika waren geko.men'? 

A. Speciaal uit Zuid-Afrika en Canada. 

47820. De Voorzitter: Ik meen dat sommigen bezorgd waren 
voor de toekomst. 

A. Ik meen, dat ik daarover al iets in het begin van dit verhoor 
heb gezegd. 

De Voorzitter: Inderdaad! 
Er is een bijeenkomst geweest - daarvan zult u ongetwijfeld ook 

op de hoogte zijn - ten huize van Prins Bei.~zilnrd, waarbij ook de 
reserve-officieren Lin thor~t  Honln~i en van den Wal1 Bake aanwezig 
waren. Daar is o.a. de quaestie besproken, dat een aantal van de 
mensen, die later gedemobiliseerd zouden worden, het odium op zich 
zouden kunnen krijgen, dat zij het niet verder hadden kunnen bren- 
gen dan soldaat, doordat er niet zoveel kansen waren voor de op- 



leiding tot officier. Daaruit resulteerde de vraag, of het wenselijk 
was, de mensen een rang te geven voor of bij de demobilisatie. 

Ook de quaestie van de nazorg speelde er een rol. 

A. Ja, dat herinner ik mij. 

47821. De Voorzitter: Er was ook deze klacht bij, dat er nogal 
veelvuldig bepaalde rangen werden verleend aan mensen die in Lon- 
den werkzaam waren, en dat de bevordering daar sneller verliep dan 
bij de troep. Is dat ook waar? 

A. U hebt misschien ook een brief, waarin ik heb gezegd, dat de 
indruk was, dat, als men op een bureau zat, de bevordering heel snel 
ging. Bij de troep was het allerminst het geval. 

U weet: dat zijn de bekende grieven, die altijd bestaan tussen 
Departement en troep en bureau. Ik heb ook het idee gehad. Ik heb 
het tegen de h4inister gezegd cri het hem ook zwart op wit gegeven. 

47822. De Voorzitter: Het werd verergerd door de mening, dat 
het personeel bctrof, dat ongeschikt was voor de brigade'? 

A. Er zaten verschillende mensen op de bureaux, die uit de 
brigade waren verwijderd wegens ongeschiktheid voor het werk in 
de troep. Het kan een man zijn mzt capaciteiten, een intellectuele 
kracht, die echter totaal ongeschikt was om met mensen om te 
springen. 

47823. De Voorzitter: U zult waarschijnlijk niets te doen hebben 
gehad met de recrutering in Canada en de Verenigde Staten? 

A. Dat is vóór mijn tijd geweest. Het bestond in Canada, maar 
ik had er niets over te zeggen: het ressorteerde direct onder de 
Minister. Ik heb er alleen zoveel mee te maken gehad, dat ik er sterk 
op aangedrongen heb, het zo snel mogelijk op te heffen. Het leverde 
per jaar anderhalve man en een paardekop op en er zaten 129 man 
in een kazerne. Die 129 man heb ik willen aantrekken naar Londen. 

47824. De Voorzitter: De recrutering beperkte zich tot kleine 
aantallen, ten minste in verliouding tot de verwachtingen, die men 
gehad heeft. U zult ver

m

oedelijk wel van oordeel zijn, dat, los van 
het resultaat, het voornemen der Regering om overal ter wereld 
Nederlanders te recruteren, ten einde een zo groot mogelijke bijdrage 
tot hei voeren van de strijd te levercn, op zich zelf aanbeveling ver- 
diende. 

A. Ik weet niet of dit altijd wel op de meest tactvolle wijze is 
gedaan, maar het moet ongetwijfeld als eiii goede manier worden 
gezien om van overal Nederlanders bij elkaar te brengen, ten einde 
bij die strijd te helpen. 

47825. De Voorzitter: U zegt: ik weet niet of dit wel op de meest 
tactvolle wijze is gedaan. Hebt u daarover dan een indruk? 

A. De Ruyler van Steveriinck zou u daarover meer kunnen ver- 
tellen. Er zijn trouwrns nog veel meer mensen, die hier veel meer van- 
af weten. Er was bijv. een Transvaler, hij is later commandant van 
de grenadiers gemaakt als beloning voor zijn grote verdiensten in 
de Engelse periode, die farmer was in Zuid-Afrika en die de ver- 
trouwensman van deze mensen was. 

47826. De Voorzitter: Was dat Looringlz van Beeck? 

A. Ja, juist, Mijnheer de Voorzitter: die kan u daarover veel 
vertellen. Een ander is de heer Larid. Die heb ik een paar dagen 
geleden ontmoet. Hij was reserve-officier bij de cavalerie. Hij zat bij 
onze pantserwagens. Het was een buitengewoon aardige man, die 
zeer intens met zijn mensen medeleefde. Toen ik hem een paar dagen 
geleden ontmoette, vroeg ik hem: wat doe je nu? Hij had een of 
andere functie, ik denk in de staf van de V.V.D. Kent u hem, mijn- 
heer Vonk? 

De heer Vonk: Ja, dat moet dezelfde zijn. 

A. Hij liwam een paar dagen geleden nog bij mij met het pro- 
bleem van een man, die op dit oge~iblik nog op een zeer beroerde 
manier zou worden behandeld. Ik hcb hein destijcís zeer veel bij mij 
gehad. Hij leefde zeer intens met de mensen mede. Wij kan u over 
deze zaak veel vertellen. Wij hebben destijds con~missies gevormd, 
zodat iedere man, die wat op zijn hart had, vrijuit kon spreken. 
Daarin zat de heer Land. De heer Looringh van Beeck was voorzitter 

voor de mensen uit Zuid-Afrika. Door de vorming van die com- 
missies konden er aan de Minister veel beter gefundeerde voorstellen 
worden gedaan om bepaalde zaken op te Iossen. 

47827. De Voorzitter: U hebt ook enkele beschouwingen gegeven 
over de quaestie van de terugzetting van de generale staf. Ik ver- 
onderstel, dat dit gaat over de quaestie van de behandeling van de 
officieren, die in Eederland vóór het uitbreken van de oorlog bij 
de generale staf waren. 

A. Hebt u daarover papieren? Ik heb zelf maar één stuk, meen 
ik, hierover geschreven. Eén keer ben ik namelijk heel boos gewor- 
den en toen heb ik iets over de generale staf geschreven. Ik vind 
het eigenlijk jammer. dat dit hier wordt aangehaald, want beide 
betrokkenen zijn thans dood. De toeiimalige overste, wijlen generaal- 
majoor Sas, had een brief geschreven aan de Minister van Oorlog, 
de heer van Boeycva. De heer van Boeyera gaf mij die brief per- 
soonlijk in handen. Daarin stond: dat het voor overste Sas onaan- 
vaardbaar was, dat een officier van de mariniers - ongeacht diens 
persoon dan, warit hij had niets tegen mij persoonlijk - op een 
plaats zat, waar een officier van de generale staf moest zitten. Die 
brief was zeer fel gesteld en daarin stond o.a.: ,,deze man" - dat 
was ik dus - ,,zal doorlopend mijn tijdbommen op zijn weg vinden". 
Ik heb toen gezegd: ik ben wel bestand tegen de tijdbommen van 
één man, maar niet tegen gehele reeksen van con~missoriale tijd- 
bommen, want men ging toen commissies vormen. Ik weet niet, of 
u dat schrijven van mij over de generale staf in handen hebt ge- 
kregen. 

47828. De Voorzitter: Ik heb hier een stuk van 23 October 1943, 
waarboven staat: 

,.Een& opmerkingen van den Kolonel der Mariniers M. R. de 
Bruyne betreffende de beschouwingen van den Luitenant-Gene- 
raal J. F. van der Viji9er." 

Hierin komt een hoofdstuk voor, getiteld: 
,.Thans de quaestie der ,,bittere terugzetting van den gene- 

ralen staf"." 

A. Generaal van der Vijver heeft daarover geschreven? Ik her- 
inner mij die brief haast niet meer. Er was een sterke verbittering 
onder die inensen. 

4.7829. De Voorzitter: Was daarvoor een reden? 

A. Ongetwijfeld zaten zij niet in de functies, die voor de hand 
lagen. 

47830. De voorzitter: Waarom niet? 

A. Dat moet u aan de Minister vragen. 

47831. De Voorzitter: Hebt u daarvan geen indruk'? 

A. Ik heb er wel iets van horen zeggen, maar niet zodanig, dat ik 
het hier naar voren zou willen brengen. 

47832. De Voorzitter: Dit is geweest in het tijdvak van de heer 
van Boeyen, die dood is. Hem kunnen wij dus niets vragen. 

A. Dan zal de heer Furstner u alle inlichtingen kunnen geven. Er 
waren zoveel mensen bij betrokken. De heer van Angeren zal dat 
ook wel weten. 

47833. De Voorzitter: Dat is dus een quaestie geweest, die de ge- 
hele Regering aanging? 

A. Of het de gehele Regering was, weet ik niet. Bij de meeste mili- 
taire problemen kwam altijd - wat ik zou willen noemen - een 
rompkabinet bijeen. waarin een paar Ministers zaten, die op  de 
hoogte waren van alles en nog wat. 

47834. De Voorzitter: U bedoelt de ministeriële commissie Voor- 
bereiding Terugkeer? 

A. Ja. U weet, dat die commissie opgehouden heeft te bestaan, 
toen het Departement van Algemene Oorlogvoering is gevormd. Dat 
is halverwege 1942 geweest. Hiervan kreeg de heer Gzrbrandy dr  
leiding. In elk geval, wanaeer er bepaalde militaire problemen waren, 
zag men bij elkaar komen - het was dikwijls een lichaam van 
variabele vorm - de hlinister van Oorlog, de Minister van Marine, 
ae  Minister-President, de Minister van Justitie en ook dik wij!^ de heer 
Nichiels van Verduynen. 



47835. De Voorzitter: Heeft inen tegenover de officieren, die de 
leiding hadden gehad van de marine in Nederland, en de generale 
staf -- wanneer men dat zo noemen mag - van de Nederlandse 
troepen in Indië een gelijke houding aangenomen als tegenover de 
generale staf van de landmacht? Is er een aanwijsbaar verschil in be- 
handeling tussen officieren van de generale staf en de leidinggevende 
mensen van de marine en later van de landmacht in Indië? 

A. Ik weet niet, wat u een wijze van behandeling noemt. In het 
begin was de Minister van Defensie zelf de chef van het Bureau 
Voorbreiding Terugkeer. Toen hij was afgetreden, ben ik uit Indie 
geroepen om die functie op mij te nemen, terwijl het in wezen, wan- 
neer men dit bekijkt uit het oogpunt van: wie moet je daarvoor 
hebben, een officier van de generale staf of een officier van de 
mariniers, een functie was voor een man van de generale staf. 

47836. De Voorzitter: Die Minister van Defensie is midden 1941 
afgetreden en is begin 1942 naar Amerika vertrokken. 

A. Dat is mij bekend. 

47837. De Voorzitter: Generaal van Oorsclzot was het hoofd van 
de Militaire Missie en is toen ook op nonactief gesteld, evenals de 
heer van de Plassche. Dat waren toch officieren van de generale staf, 
van G.S. IIT? 

A. Dat is allemaal uit de tijd, dat ik nog niet in Engeland wlis; 
ik weet niet, wat zich daar heeft afgespeeld. 

47838. De Voorzitter: In het schrijven, dat ik zoëven noemde, 
hebt u dit gezegd - u hebt er zo pas al op geduid -: 

,,Toen ik mij in Dec. 1942 na uit Indië hiervoor te zijn opge- 
roepen, bij den Minister van Marine vervoegde, ontving ik mijn 
opdracht, welke onder meer behelsde de ,,militaire voorbereiding 
terugkeer". Op mijn allereerste, eenigszins van verwondering 
getuigende vraag, waarom dit niet was opgedragen aan een opper- 
officier van den Gen. Staf, kreeg ik o.m. ten antwoord: ,.dat deze 
aangelegenheid tot kort voor dien (d.i. uirim I 4  jaar) in handen 
was geweest van een Coinmissie van C.S. officieren, doch dat 
men niets was opgeschoten". De geestrlijke erfenis die ik over 
kreeg en die nog steeds kan worden bezichtigd, gaf ook mij wel 
een zeer schamelen indruk van wat gepresteerd was." 

Dat is dus in overeensteinniing met wat u zopas hebt gezegd, dat 
u het wonderlijk vond, dat iemand van de marine daartoe werd 
benoemd. 

A. Tedereen, die de zaak onpartijdig bekijkt, zegt: dat moet een 
man van de generale staf zijn. 

47839. D e  Voorzitter: Er  is een quaestie geweest met het detache- 
ment marechaussee, dat in Maidenhead was gestationneerd. Daar hebt 
LI ook wel enige kennis van? 

A. Ja, ik herinner mij er iets van 

47840. De Voorzitter: Kunt u daarover ook iets meedelen? 'li 
hebt er o.a. over gerapporteerd, dat u na de aanvaarding van iiw 
inspecteurschap een onderzoek had ingesteld naar de organisatie e11 
de taak van het detachement marechaussee te hlaidenhead. In verband 
daarmede had u geconstateerd wantoestanden, die voortsproteil uit 
,.een niet goed geregelde gezagsverhouding dan wel uit het feit. d ~ t  
van bepaalde zijde niet de hand wordt gehoaden aan de voorge- 
schreven bevelsverhoudingen". Het was een strijd tiissen het Departe- 
n-ient van Oorlog en het Departement van Justitie, meen ik, over de 
vraag, wie de zeggenschap zou hebben. 

A. Ik geloof niet, dat het zover ging. Het was meer een quaestie 
van personen. Het is een beetje precaire zaak. Het gedeelte van de 
marechaussee, dat in Engeland was, ressorteerde onder de militaire 
commandant; er was een detachement van geplaatst in Maidenhe~d. 
Waarop het nerrkwam, was, dat de heer van ' t  Sant, die secretaris van 
Hare Majesteit de Koningin \?.as, afweek van alle voorschrift- ,n en 
orders, die ten aanzien van dit detachement waren gegeven. Dat gaf 
dikwijls aanleiding tot onprettige verhoudingen tegenover de com- 
mandant van de marechaussee. 

47841. De Voorzitter: Had de heer van 'f Sant daartoe bevoegd- 
heid? 

A. Naar mijn mening zeker niet; hij deed het maar. 

47842. De Voorzitter: Is hij daarover ter verantwoording ge- 
roepen, naar u weet? 

A. Het is mij niet bekend. 

47843. De Voorzitter: Heeft uw klacht in dat opzicht ook resul- 
taat gehad? 

A. Ik durf dit niet precies meer zeggen. Ik geloof, dat ik zelf 
maatregelen heb genomen, waardoor het niet meer mogelijk Tvas. 
Dit was wel ern futiliteit in het geheel. Ik geloof niet, dat dit een 
belangrijke zaak is. 

47844. De Voorzitter: Maar u hebt door het nemen van deze 
maatregelen bereikt, dat elk verband tussen de marechaussee-troe- 
pen en het detacheiiient in Maidenhead werd opgeheven. Bfijkbzar 
was u van gevoeleri, dat het bewakingsdetachement van Hare 
Majesteit de Koningin niet meer zou moeten ressorteren onder 
Oorlog. 

A. Ik herinner mij er wat meer van. Ik heb gezegd: Maak er een 
afzonderlijk dctachement van en stel niet meer de commandant van 
de marechaussee veranttvoordelijk voor dit detachement. Voor een 
commanáánt, die verantwoordelijk is voor de militaire eenheid van 
het geheel en die wenst, dat er allerlei dingen worden gedaan op het 
gebied van de verrichting van de dienst e.d., valt er niet te werken, 
indien er één eenheid is, die zich aan de bevelen van die commandant 
niet houdt en zich beroept op orders van een instantie, die geen 
orders heeft te geven. 

47845. De Voorzitter: Men zou ook kunnen zeggen, dat de be- 
velsverhouding moest worden gehandhaafd. 

i. Dat was niet altijd mogelijk, ten gevolge van de bijzondere toe- 
stand, die er in Engeland bestond. 

47846. De Voorzitter: I-Iet was dan we! een heel bijzondere toe- 
stand, dat een bepaalde bevelsverhouding niet kon worden gehand- 
haafd. 

A. Er bestond ook een zeer bijzondere toestand in Engeland. 

47847. De Voorzitter: Daarover kunt u niet meer mededelen? 

*A, Neen. 

47848. De Voorzitter: Ik zou LI nog iets wil!en vragen over het 
Bureau M.V.T. Kunt u even in het kort weergeven wat de taak van 
dat bureau is geweest'? 

A. De overgang van het Bureau Voorbereiding Terugkeer (B.V. T.) 
naar het Bureau M.V.T. is u bekend, neem ik aan. Oorspronkelijk was 
il; belast inel de leiding van het B.V.T. Er bestonden zeer vage 
ideeën over hetgeen dat bureau moest omvatten. Na een paar maan- 
den kwam ik tot de conclusie, dat 99 % van het werk op niet-militair 
gebied lag. Het werk had betrekking op allerlei vraagstukken van 
politieke, financiële, economische en scheepvaartkundige aard. Dst 
heb ik bij de Minister naar voren gebracht, waaruit is voortgekomen, 
in Mei of Juni, de vorming van dat nieuwe Departement, dat al die 
taken overnam voor wat de voorbereiding van de terugkeer betrof 
op niet-militair gebied. De vraagstukken: liggende op militair gebied, 
werden opgedragen aan het Bureau Militaire Voorbereiding Terug- 
keer. Daar werden alle gegevens, die op militair gebied uit Nederland 
kwamen, verwerkt en doorgegeven aan militaire instanties, in de eerste 
plaats Engelse, maar ook aan Franse en Belgische militaire instanties. 
Het betrof ook het uitvoeren van bepaalde studie-opdrachten, die van 
Engelse zijde werden gegeven, waarbij werd gevraagd om een topo- 
grafische beschrijving te geven van ltusten, gedeelten van het land. 
rivieren, bruggen, wegen e.d. Dat aller, moest worden uitgewerkt. De 
bedoeling was eigenlijk, dat het Biireau M.V.T. reeds als een kern 
aanwezig zou zijn voor de later te vormen staf van de opperbevel- 
hebber van de te vormen Nederlandse strijdkrachten. 

47849. De Voorzitter: Is de derde afdeling van het Departement 
van Oorlog niet enige tijd belast geweest met de voorbereidingen voor 
de terugkeer? 

A. Keen, dat is niet zo. De derde afdeling van het Departement 
had allerlei dingen voorbereid voor de latere opbouw van een nieuw 
leger, nadat Nederland bevrijd zou zijn. Nu grepen deze twee dingen 
dikwijls in elkaar. 

47850. De Voorzitter: U bedoelt O.G.S., het Bureau Organisatie 
Generale Staf onder de heer van Voorst Evekink? 

A. Ja. 



47851. De Voorzitter: Was het niet een gekunstelde splitsing? 47859. De Voorzitter: Was het een belangrijke quaestie? 

A. Dat was het ongetwijfeld, maar de Minister moest op een A. Het had belangrijk kunnen zijn, want einde 1942 heeft men 
gegeven ogenblik de officieren van de generale staf aan het werk altijd gedacht, dat in West-Europa ezn collaps zou komen van 
zetten en hun ook bevredigend werk geven, dus gaf hij die taak. Duitse zijde, en dan had het ongetwijfeld ernstig kunnen zijn. Ik 

durf niet zeggen, welk antwoord ik heb gekregen op mijn vraag aan 
47852. De Voorzitter: Dat was dus werkverschaffing. de Minister, waar de brief gebleven was. 

A. In feite had het beter met elkaar gecombineerd kunnen zijn. 47860. De Voorzitter: Er is in Februari 1933 ook overleg ge- 
weest tussen de Amerikaanse kolonei Solbeit en u. 

47853. De Voorzitter: Hoe kan men in het kort het onderscheid 
aangeven tussen M.V.T. en O.G.S.? A. Dat lag op een ander terrein. 

A. Het werk van de M.V.T. was rechtstreeks gericht op de oorlog, 
de manoeuvres, die moesten leiden tot de bevrijding en op hetgeen 
er direct na de oorlog in Nederland zou moeten gebeuren. Die derde 
afdeling had tot taak om voor jaren te plannen, wat na de bevrijdirig 
op militair gebied in Nederland zou moeten gebeuren, organisato- 
iische quaesties e.d. Waar zii begonnen, eindigden wij. Zo moest het 
ten minste zijn; dat liep dikwijls door elkaar heen. 

47854. De Voorzitter: Heeft u misschien kennis gemaakt met het 
Bureau Bijzondere Aangelegenheden? Dat was van 1941. Misschien ...- nas - bat er reeds geweest, vóórdat u in Engeland kwam. Is d ï t  
bureau als een voorloper te beschouwen van het B.V.T.? 

A. Ik ken alieen het Biireau Bijzondere Opdrachten, dat ander 
van Oorschot heeft gestaan. 

47861. De Voorzitter: Waar ging het over? 

A. Wel, zoals u bekend zal zijn, was er een bureau, dat ook 
onder mij ressorteerde en dat samenwerkte met S.O.E. van de Engel- 
sen, die de vorming van ondergrondse strijdgroepen in de bezette 
landen tot taak had; dat deden dus de Engelsen. In die periode 
(einde 1942, begin 1943) begonnen de Amerikanen er ook mee. Het 
was een soort van concurrerend element tussen de Amerikanen en 
Engelsen; zij wilden niet samenwerken. Kolonel Solbert is bij mij 
gekomen om te spreken over het opzetten van een Amerikaanse 
dienst op hetzelfde terrein. Dat was natuurlijk uitgesloten; het was 
mooi genoeg met het ene. Misschien kan ik het u zó duidelijker 
zeggen: Kolonel Solbert behoorde tot een overeenkomstige tak van 
dienst, maar dan van de Amerikanen, en wilde ook in de bezette 
gebieden gaan werken op dit terrein. 

47855. De Voorzitter: Ik bedoel het Bureau Bijzondere Aange- 47862. De Voorzitter: Heeft het overleg tot resultaten geleid? 
legenheden onder generaal var1 de. Vijver, dat in i941 verbonden is 
geweest aan het Departement van Oorlog en dat in September weer is A. Neen, ik heb het onmiddellijk gerapporteerd aan de E n g e k  
opgeheven. en Nederlandse zijde, omdat ik bang was, dat twee dingen door 

elkaar heen zouden lopen in Nederland. Daarna hebben wij niets 
A. De naam is mij ze!f~ niet bekend. meer met de Amerikanen te maken gehad. 

47856. De Voorzitter: Heeft de verhouding h1.V.T.-O.G.S. i11 47863. De Voorzitter: Er is ook geweest een commissie tot for- 
de piactijk moeilijkheden opgeleverd? mulering van wapenstilstandsvoorwaarden. Hebt u daarin ook zitting 

gehad? 
A. Neen. 

A. Neen, maar ik weet, dat die commissie er geweest is. 
47857. De Voorzitter: Hebt u bemoeieilis gehad met de vorniing 

van een intergeallieerde staf, waarin ook Nederland verte~enwoordigri 47864. De Voorntter: Daarover kunt u verder geen inlichtingen 
moest zijn? Er schijnt ook een mijnheer Brooke bij betrokken te zijn geven? 
geweest. 

A. In welke tijd is dat geweest? 

De Voorzitter: In November 1942. 

A. Neen. 

47865. De Voorzitter: Is u iets bekend ten aanzien van de con- 
tacten met betrekking tot het uitvoeren van luchtbombardementen 
boven Nederland? U hebt volgens een stuk, dat wij hebben, gevraagd 

h' De naam BroOke komt mij bekend 'Oor. Kan dat dat om bescherming van electrische centrales en nu bleek, dat juist di- 
zijn geweest, dat zou worden gevsrmd voor zuiver S.0.E.-werk voor werden gebombardeerd. Het is voorgekomen jn IJmuiden en den 
de ondergrondse strijdkrachten? in Mei 1943. 

De Voorzitter: Ja. 

A. Dat was een Engelse tak van dienst, de S.O.E., die tot taak 
had, in geheel Europa ondergrondse strijdkrachten te vormen. 

47858. De Voorzitter: U hebt daarover in November 1942 een 
~ w r e s  u brief geschreven aan de Minister van Oorlog en daarbij ve- 

naar een brief, die door generaal Brooke 2 Juni 1942 zou zijn ge- 
schreven, maar die de Regering nimmer te uwer kennis zou hebben 
gebracht. 

A. Dat is niet Brooke, dat was de hoogste militaire autoriteit van 
deze zijde in Engeland. Hij was de chef van alle staven. Staat er geen 
x achter? 

De Voorzitter: Hier staat Brooke. 
U hebt uw beklag gedaan bij de Minister, dat u niet bekend was 

met clie brief, terwijl de zaak toch op uw terrein lag. 

A. Hij was verzeild in het andere bureau en daar had men hem 
siet doorgegeven. Het is nooit vast komen te staan. In November 
1942 kregen wij bericht, dat een brief was gericht aan de Neder- 
landse Regering voor het vormen van die internationale staf; hij was 
mij niet bekend; hij was blijven hangen bij de commissie van gene- 
rale staf-officieren. 

A. J a .  . . ,,gevraagd om bescherming van electrische centralen" . . . 
ik herinner mij (maar het is allemaal zo ongelooflijk lang geleden!), 
dat ik op een gegeven ogenblik aan de Engelse generale staf een stuk 
heb doen toekomen, waarin ik heb aangegeven, welke objecten in 
Nederland in allereerste instantie in aanmerking kwamen voor be- 
scherming, en waarin ik heb gevraagd of zij bij eventuele terugkeer, 
bij de bevrijding aparte maatregelen konden nemen om in elk geval die 
objecten in handen te houden. Ik geloof niet, dat ik speciaal heb ge- 
vraagd om bescherming van electrische centralen. Die bombardemen- 
ten kunnen zijn geboden door instanties, die hiervan niets wisten. Het 
waren dikwijls bureaux, die naast elkaar werkten. De kolenmijnen in 
Limburg en bepaalde krachtczntralen zullen er ook wel bijgestaan 
hebben. 

47866. De Voorzitter: Hoelang heeft de M.V.T. bestaan? 

A. Toen ik wegging, heeft de toenmalige kolonel Doornzan het 
van mij overgenomen. Het heeft toen, meen ik, nog maar kort be- 
staan, want spoedig daarna kwam de invasie in Normandië. 

47867. De Voorzitter: Viel het transport van de in Engeland aan- 
wezige troepen en militaire onderdelen naar Nederland ook onder de 
M.V.T.? 

A. Neen, dat was een aparte affaire. 



47868. De Voorzitter: U hebt herhaaldelijk aangedrongen op de 
instelling van een Nederlandse transportinstantie. Waarop had dit be- 
trekking? 

A. Er moesten zoveel zaken naar Nederland worden overgebracht, 
b.v. de archieven van allerlei Departementen, de inventarissen van 
verschillende kampementen. Ieder Departement begon toen op eigen 
initiátief iets te organiseren. Toen heb ik gezegd: Maak é&n bel?oor- 
lijke transportinstantie. Daaronder behoorden ook de depots, die in 
Engeland waren achtergebleven en die naar Nederland moesten wor- 
den overgebracht. 

47869. De Voorzitter: Behoorde het nemen van bepsalde maat- 
regelen tot vorming van groepen, die mede zouden kunnen helpen om 
de terugkeer naar Nederland gemskkelijker te maken, ook tot de taak 
van de M.V.T.? 

A. Ddt behoorde ambtshalve niet onder de M.V.T.; men heeft 
het wel daaronder gebracht. Ik heb bij de behandeling van de kwestie 
van de inlichtingendienst hierover zeer uitvoerige mededelingen ge- 
daan in de commissie, waarvan de heer Donker voorzitter is. Die is 
van deze zaak zeer uitgebreid op de hoogte. In die commissie is dit 
onderwerp apart behandeld. 

47870. De Voorzitter: Voor wat dit betreft, ressorteerde de inlich- 
tingendienst blijkbaar wel onder de M.V.T.? 

A. Het hoefde niet. Ik heb er zelf doorlopend op aangedrongen, 
dat een ander die inlichtingendienst onder zich zou nemen. Die in- 
lichtingendienst behoefde alleen maar de gegevens te fourneren, die 
nodig waren voor de M.V.T. om de terugkeer te kunnen voorbe- 
reiden. 

47871. De Voorzitter: Ressorteerde dit niet onder de M.I.D.? 

A. Gedeeltelijk. Voor het militaire apparaat waren echter vele ge- 
gevens uit Nederland, op economisch en waterstaatkundig gebied b.v.. 
van zeer veel belang. Zelfs was het voor de M.V.T. van belang te 
weten hoe de diverse stromingen zich onder de Nederlandse bevolking 
in de loop der jaren hadden ontwikkeld. 

47872. De Voorzitter: Er bestond dus geen duidelijke scheiding 
tussen de werkzaamheden van de verschillende diensten; zij over- 
lapten elkaar wel eens? 

A. Er bestond wel een scherpe afscheiding. De M.V.T. bereidde 
alleen voor voor de terugkeer. Daarvoor had het nodig de inlichtingen 
van een behoorlijk werkende inlichtingendienst. Het ongeluk wilde nu, 
dat men blijkbaar in Londen geen man vond om die inlichtingendienst 
op poten te zetten. Men zei toen tegen mij: Dat neemt u er maar bij. 
Onder de drang der omstandigheden werd het aan elkaar gekoppeld, 
maar het hoefde niet. 

47873. De Voorzitter: Maar in Engeland waren toch officieren 
van de Nederlandse inlichtingendienst van vóór Mei 1940. 

A. Dat is naar voren gebracht, ook door mij. Persoonlijk kende ik 
deze officieren niet, maar ik heb gezegd: Generaal van Oorschot zit 
hier toch en van de Plassche. Ook burgers heb ik naar voren gebracht. 
Men heeft hen echter niet genomen. 

47874. De heer Vonk: Eén ding begrijp ik niet goed en dat is, 
waarom u zo vreselijk er de nadruk op legde, dat het niet bij elkaar 
behoorde. Het komt er toch op neer hoe de feitelijke toestand was. Het 
was toch op gronden, die aanvechtbaar waren, bij elkaar gebracht. Of 
had men er een speciale bedoeling bij? 

A. Neen. Men kan zeggen: Men heeft een staf, het operatieve 
orgaan. Dat heeft inlichtingen nodig en daarvoor is er een apart 
bureau. 

47875. De Voorzitter: Ik begrijp u volkomen. U was dus niet zo 
ingenomen met het onderbrengen van die dienst bij de andere? 

A. Neen. Dat werd een opeenstapeling van functies en het zou iil 
de practijk door elkaar gaan lopen. 

47876. De Voorzitter: Ressorteerde de sabotagevoorbereiding 
onder M.V.T.? 

A. Ja. Het waren aparte opdrachten, het was geen zuiver M.V.T.- 
werk. 

47877. De Voorzitter: Zij had dus verschillende opdrachten en 
een daarvan was sabotage. 

A. De M.V.T. had de voorbereiding van de terugkeer van mili- 
tairen. Op een gegeven moment is aan de M.V.T. ook opgedragen 
contact op te nemen met S.O.E. Daarmede heeft M.V.T. tegelijkertijd 
de voorbere~ding voor het verzet op het moment van de bevrijding 
behandeld. 

47878. De Voorzitter: Hoelang heeft dat geduurd? 

A. Het heeft opgehouden te bestaan in Januari 1944, maar het 
werk zelf is stopgezet in Juni 1943, zulks in tegenstelling tot de vele 
geruchten, die er over zijn. 

47879. De Voorzitter: Hebt u misschien nog iets toe te voegen aai1 
hetgeen u heeft gezegd? 

A. Neen. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
thans het verhoor. 

M.  R. DE BRUYNE. 

ALGERA, voorzitter. 

VONK. 

STUFKENS. 

DUISTERWINKEL, grif fier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 28 APRIL 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
rail Stoetwepen en de h.eer Posthui-iius, leden, alsmede de heer Driister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

DAVID JACOBUS GALLE, 
oud 51 jaar, wonende te Zwolle, 

rector van het Christelijk Lyceum te Zwolle. 

Hij legt de eed af als getuige. 

47880. D e  Voorzitter: Waar bevond u zich bij de capitulatie van 
Nederland o p  14 Mei 1940? 

A. In West-Zeeuwsch-Vlaanderen, in de buurt van Aardenburg. 

47881. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk dus, nadat u was terug- 
getrokken uit de Peelstelling? 

A. Ja. 

47882. D e  Voorzitter: Bij welk onderdeel was u? 

A. Ik was commandant van de middelste afdeling van 20 R.A., 
een van de nieuwopgerichte regimenten, die in  April 1940 naar 
Brabant zijn gegaan om daar een afdeling 7 cm veld te vervangen (het 
was namelijk 8 staal), de oude stiikken van de  vorige oorlog. Regi- 
n~entscommandant was overste Granpré Molière. Het regiment b?- 
stond uit drie afdelingen, die over een heel grote sector waren ver- 
spreid; daarvan had ik de middelste onder mijn commando met d- 
rang van kapitein; ik was toegevoegd aan een infanterie-commandant, 
de vakcommandant van het vak Erp; voor rechtstreekse steun aan 
1-13 R.I., een infanterie-bataljon. 

47883. D e  Voorzitter: Langs welke weg is u teruggetrokken? 

A. Wij zijn via Breda, Antwerpen en Terneuzen naar Aardenburg 
gegaan. 

47884. D e  Voorzitter: Kunt u ons enkele bijzonderheden over die 
tocht mededelen? 

A. Op het monieiit, dat de inededeling kwam, dat de vijandelijh- 
heden waren uitgebroken, waren wij in de stelling. Wij hebben daar 
echter geen vijand gezien. Wij zaten tussen de tang. D e  afdeling rechts 
van ons heeft contact met de vijand gehad e n  de afdeling links van 
ons ook. Er  waren, militair gezien, onredelijke afstandrn tussen de 
afdelingen, afstanden van 15 tot 20 km. Om halfnegen 's avonds 
kreeg ik opdracht van de vakcommandant na  twaalf uur 's avoncls 
terug te trekken tot achter de Zuid-Willenisvaart. Onn halfticn kreeg 
i!(. een telefoontje, dat wij onmiddellijk moesten terugtrekken. Wij 
hedden ons ingeschoten en klaargemaakt voor de ontvangst van de 
vijand, maar er js geen vijand gekomen. Intussen hadden wij alleen 
bericht gekregen, dat er grensoverschrijding had plaats gehad. Na  het 
terugtrekken heb ik in de buurt van Koevering contact gehad met 
cic vakcommandant, overste Snoek. Ik heb mij bij hem gemeld ei1 
hij heeft opdracht geTeven nog in stelling t.- komen op een bepaald 
punt, hetgeen echter niet meer mogelijk was, omdat de infanterie reeds 
\erder teruggetrokken was dan dit punt. Toen ben ik van mijn op- 
dracht, rechtstreekse steun te  verlenen, ontslagen. Ik heb de  afdeling 
na'sij Best achtergelaten en contact opgenomen met mijn eigen 
commandant, overste Grarzpré Molière. Ik heb hem in Tilburg kort 
gesproken en opdracht gekregen terug te trekken o p  Breda. D e  af- 

deling is intussen onder bevel van de oudste batterijcommandant 
opgerukt in  de richting van Breda. Onderweg zijn de  stukken onklaar 
gemaakt en achtergelaten. Zij bestond toen dus alleen nog uit per- 
soneel plus munitieauto's, waarvan wij later veel plezier gehad 
hebben. Ik zelf heb de afde!ing bij Moergestel weer aangetroffen en 
ben torn doorgetrokken naar Breda. D e  volgende morgen (Pinkster- 
zondag) heb ik besloten - er was vrij veel lucl-itactie - de  auto's 
achter te laten in het Mastbos en te voet België in te trekken. 
'sNachts hebben wij de auto's teruggehaald. 

47885. D e  Voorzitter: Had u een bepaalde reden o m  de auto's 
achter te laten? 

A. Ik vond het te gevaarlijk in colonne o p  te trekken. Ik weet niet, 
of het een verstandig besluit is geweest. Ket  is echter goed afgelopen 
en wij hebben de auto's teruggekregen. D e  situatie was zodanig, d'it 
er voortdurend vijandelijke vliegtuigen in de lucht waren en dat  wij 
practisch niet buiten bedekt terrein konden komen. D e  vorige dag was 
de colonne reeds uit de lucht beschoten. hlij11 auto heb ik met mijn 
adjudant vooruitgezonden naar het dorp Hoogstraten in België. Wij 
zijn te voet dwars door het terrein daar terechtgekomen. 's Nachis 
lieb ik de auto's laten terughalen en toen zijn wij op Antwerpen terug- 
getrokken. Wij hebben enige keren in de Luchtbal-Kazerne rust gehouden 
om de chauffeurs te laten slapen en daarna heb ]k alle auto's naar 
Zeeuwsch-Vlaanderen gestuurd. Aangezien er nog zeer veel activiteit 
in de  lucht was, heb ik de auto's met een tussenruimte van tien minu- 
ten laten vertrekken. Het  merendeel is in Terneuzen terechtgekomen. 
Daar  kreeg ik de mededeling, dat wij niet in het oostelijk deel van dr 
stelling mochten blijven, onidat de  Fransen daar een lijn aan het vor- 
men waren. Wij kwamen dus o p  Pinksterrilaandag in westelijk 
Zeeuwsch-Vlaanderen terecht. Daar  kwam ik weer in contact n-iet mijn 
eigen commandant, die in Antwerpen volgens zijn zeggen wel mijn 
afdeling had gezien, maar mij niet gesproken had. Daar  kreeg ik de 
opdracht mij naar Aardenburg te begeven met alles, wat artillerist was, 
niet de bedoeling o m  een soort van compagnie te vormen als reserve- 
compagnie bij de o p  te richten anti-parachutisten-compagnieën der 
infanterie. Daar  is feitelijk niets van terechtgekomen. Ik heb opge- 
nomen hoeveel mensen er precies over waren. Een van mijn batterij- 
commandanten ben ik in Breda kwijtgeraakt. Ik  heb nooit kunnen 
achterhalen, waarom hij is achtergebleven. D e  rest is netjes meege- 
gaan. Toen dus de  capitulatie van het noorden kwam, zaten wij in 
Zeeuwsch-Vlaanderen. Op zeker moment kreeg ik - de toestand was 
toen nogal verward - een zeer merkwaardig bericht. D e  dokter kwam 
nl. met de  mededeling, dat  mijn commandant, overste Granpré Mo- 
lière was verdwenen en dat  een infanterie-majoor, majoor de Heer 
i-ti Oostburg mijn onmiddellijke chef was geworden. I k  heb toen met 
hem contact opgenomen om te vragen wat er gedaan moest worden, 
want wij kregen moeilijkheden met de ravitaillering, omdat de Fransen 
alles opkochten. Vóór zijn verdwijning had ik nog telefonisch advies 
gekregen van mijn eigenlijke con-in~andant, overste Granpré Molière, 
om contact o p  te nemen met de Belgische generaal Glory te Brugge. 
Op grond van die wenk heb ik een paar officieren naar Brugge ge- 
stuurd om met die generaal contact o p  te  nemen, maar  majoor de 
Heer verbood mij eerst de grens over te gaan. Ik had echter de idee, 
dat  ik aan de verkeerde kant zat. Het  kwam mij voor, dat ergens ren 
verdediginps!ijn zou worden gevormd, en ik wilde achter die lijn zien 
te  konien. Het  denkbeeld van een vertrek naar Engeland was toen nog 
niet bij ons opgekomen. Ik kwam dus in een tweede bezoek bij mijri 
nieuwe commandant, majoor de Heer, met de vraag of hij het goed 
vond, dat ik met mijn troepen de grens overging. Hij wou echter geen 
toestemming geven, want het Commando-Zesland had verboden het 
land te  verlaten. Ik heb toen gezegd, dat ik gaarne zou zien, als hij 
mij dit verbood, dat  hij wat voor mij deed orn aan  eten te  komen. Ik 
heb hem tenslotte zover gekregen, dat  ik de vage order kreeg o m  
r,aar bevind van zaken te handelen. Dit betekendc, dat,  wanneer ik 
een beslissing nam en het liep verkeerd af, majoor de Heer geen ver- 
antwoordelijkheid droeg, in elk geval hij niet ter verantwoording kon 
worden geroepen, waarmee ik verder geen kwaad van de Heer wil 
zeggen; ik heb hem nooit meer ontmoet en kan mij zelfs zijn gezicht 



niet meer herinneren. Hij  dorst de verantwoordelijkheid er voor blijk- 
baar niet o p  zich nemen. 

Intussen had ik een paar officieren naar Brugge gestuurd onl 
contact op te nemen. Er  gingen geruchten, volgens welke Nederlandse 
troepen, die in België kwamen, door de Belgen werden ontwapend. 
D a t  was onze bedoeling niet, al hadden wij dan  ook alleen maar 
geweren bij ons. Het  bleek, dat het niet waar was, dat  wij er welkom 
waren en dat  wij ons konden hergroeperen, om een wijs woord te 
gebruiken, achter Brugge. O p  grond van de mededelingen van de  
Belgen heb ik besloten, inet mijn mensen België in te trekken, waarbij 
ik de bedoeling had, ergens achter een bepaalde lijn inderdaad te 
hergroeperen. Ik had toen de idee, dat  hetzelfde we! zou worden 
gedaan door vele infanteristen en dat, als er een lijn ontstond ergens 
achter de Yser of de  Sonime, enkele tienduizenden mannen, die 
ergens waren terechtgekomen. in België of Frankrijk o p  de een of  
andere manier wellicht een of ander onderdeel konden vormen. 

47886. D e  Voorzitter: Hoe groot was uw groep? 

A. Mijn groep was maar ruiin honderd man groot; het was een 
heel kleine afdeling, d.w.z. kleiner dan een normale afdeling van 
7 cm veld. Mijil afdeling bestond overwegend uit recruten, die half 
afgericht en snel klaargemaakt waren voor 8 staal (ik was vóór die 
tijd commandant van een depotvatterij in Oegstgeest en Leidenj 
en hals over kop naar Brabant waren gestuurd. Ik heb de opdracht 
gekreyn,  zelf een plaatsvervanger aan te wijzen voor de depot- 
batterij (ik heb daarvoor e=n majoor gevonden) eh d a n  zelf met de  
nieuwgevorinde afdeling naar Brabant te trekken. Dat  is 27 April 
1940 gebeurd. 

Toen wij bij Brugge waren, kregen wij van een of andere Belgische 
instantie het advies, verderop te gaan. Ik ben bij Abbeville door de 
opening heengekropen, een kleine 24 uur vóórdat de Duitsers daar 
de zak van Duinkerken sloten. Het  was min of meer puur geluk, dat 
het lukte; het kwam, doordat wij over behoorlijke wagens beschikten. 
Het enige goede, dat wij hadden, waren onze munitiewagens (de 
munitie is in  Breda achtergelamten) en de cliauffeurs, die allen jonge 
kerels waren en zich uitstekend hebben gedragen; die hebben zich 
eigenlijk practisch lens gereden. 

Ik heb aan de troep niet de  vraag gesteld: wil je mee naar de  over- 
kant of België in? E r  is geen sprake van geweest. E r  is ook geen 
sprake van verzet geweest. Ik heb doodgewoon gezegd: ,,Wij gaan 
België in  en ik raad jullie aan, zo dicht mogelijk bij mij te blijven; 
alleen wanneer wij in groepsverband zijn - wij komen in een streek, 
waar jullie de taal niet verstaat - kan ik ieis voor jullie doen; wan- 
neer je als eenling rondloopt, ben je straks hulpeloos." Rij alle moge- 
lijke vragen, die ik in Engeland heb gehoord: ,,Mag het wel? Kun 
je wel de grens over met troepen?, enz.", heb ik geen seconde stil- 
gestaan; ik heb ook van de  kant van de  troep nooit de  opmerking 
gehoord (ik wil niet beweren, dat  er geen enkele gewes t  is, die het 
gedacht heeft): ik vind het welletjes. Over het algemeen zijn de lui, 
als schapen tegen mij aangedrukt, bij mij gebleven, werkelijk met het 
gevoel: Als wij samen zijn, hebben wij eten en kunnen wij verder 
trekken. 

Een enkele auto is onderweg verongelukt. Ik  heb de opdracht ge- 
geven: Als er een auto stuk is (van repareren was geen sprake; wij 
waren langzamerhand in een grote chaos van terugtrekkende burgers 
terechtgekomen), laat je die staan en probeer je zelf mes te  komen; 
dus eerst de mensen en dan  het materiaal overladen en als dat niet 
kan, laat je de zaak achter. Er  zijn een paar auto's gesneuveld. 

Z o  hebben wij Abbeville bereikt. Het stond in brand; het was ge- 
bombardeerd; het warzil wellicht preliminaire bombardementen van 
de moffen, die langs het dal van de Somme oprukten. Daar  wist ik 
op dat moment echter niets van. 

E r  werd even gebombardeerd, terwijl wij er waren: maar daarvaii 
hebbcn wij geen schade ondervonden. In  Brabant is de colonne een 
keer beschoten, hetgeen alleen tot resultaat heeft gehad, dat  een vent 
aan de voet werd gewond. Wij hebben nooit gevechtsaanraking met 
de Duitsers gehad, noch zware aanvallen uit de  lucht. Achteraf heb 
ik kunnen uitrekenen, dat  wij, toen wij Abbeville gepasseerd waren, 
buiten de  zak waren, die 24 uur later gesloten werd. Van dat  ogen- 
blik af hebben wij geen mof in de  lucht gezien en zaten wij midden 
tussen de  stroom van vluchtelingen. Toen is een van mijn officieren 
o p  het idee gekomen het gezantschap in Parijs o p  te bellen en dat is 
de oorzaak van het feit, dat  wij snel in Engeland zijn terechtgekomen. 
Van de zijde van het gezantschap kregen wij de  mededeling, dat wij 
moesten trachten via L e  Havre of Cherbourg Engeland te bereiken. 
Daardoor zijn wij in tegenstelling tot de  meesten rechtsaf geslagen, 
Normandië in, in de richting van Cherbourg; ik zeg: in tegenstelling 
met anderen, omdat er hier en daar marechaussees stonden, die naar 

het zuiden verwezen. Ik ben er nooit achtergekomen, hoe die regeling 
ontstaan is. Blijkbaar was er een order, dat  de  terugtrekkende troepen 
aanwijzingen moesten krijgen om naar het zuiden van Frankrijk te 
gaan. Dit heeft tot gevolg gehad, dat velen zuidelijker gestrand zijn 
eri later naar Engeland gekomen zijn of Engeland niet meer hebben 
bereikt. O p  een gegeven rnoment stond er een marechaussee o p  de  
neg,  die ons niet wilde doorlaten. Ik heb gezegd, dat  hij o p  zij moest 
gaan, dat  ik de opdracht had naar Cherbourg te gaan. Daarvoor is 
hij gezwicht. 

Ik  ben in Cherbourg gekomen. Daar  lag een boot klaar, die Engelse 
reservetroepen had overgebracht en die ons de  volgende morgen heeft 
medegenonien. Op 24 Mei zijn wij in  Southampton aangekomen. 

47887. D e  Voorzitter: Is er niet een kleine groep i n  een gevangenis 
in Frankrijk terechtgekomen? 

A. V a n  een gevangenis weet ik niets af. E r  is een kleine groep 
in Abbeville min of ineer o p  hol geslagen, een groep van 6 of 7 man. 
Tijdens het bombardement zijn zij langs de weg gaan rijden. Zij zijn 
ons gaan zoeken en hebben ons niet gevonden. Drie weken later zijn 
zij in Engeland aangekomen. 

47888. D e  Voorzitter: Hebt u verder nog contact gehad met 
andere onderdelen van het Nederlandse leger dan met de  mare- 
chaussee? 

A. H e t  enige contact, behalve met de marechaussee, is geweest 
tnet dokter Xoch. Hij had ern kleine colonne, naar hij zeide, met 
gewonden en heeft mij o m  benzine gevraagd. Van onze schaarse 
voorraad hebben wij enige benzine gegeven. 

Benzine is altijd het grote probleen1 geweest. Wij zijn op een gegeven 
moment in de buurt van Caen zonder benzine gestrand. Ik had alleen 
mijn eigen auto geheel gevuld o m  zo nodig hulp te  kunnen halen. 
Toen hebben de Fransen een kleine wagen met een 400 liter benzine 
gestuurd en zijn wij doorgereden. 

Het  enige, dat er verder met mijn troepen in Zeeuwsch-Vlaan- 
deren is gebeurd, is, dat  iemand zich met mijn troepen heeft bemoeid. 
Zoals u zich herinnert, had ik mijn auto's één voor één uit Antwerpen 
verzonden. Op elke auto zat een vaandrig of een sergeant. Zij hadden 
de oudracht in Terneuzen bij mii te komen. Een deel van deze . . 
auto's is in Hulst opgevangen door majoor den Beer Poortugael, 
die de opdracht gaf rechtstreeks door te gaan naar West-Zeeuwsch- 
V1aande;en. D e  meeste onderofficieren hebben zich van deze op- 
dracht niets aangetrokken. Enkele vaandrigs echter. die deze nieuwe 
opdracht meer formeel hebben opgevat, zijn in Vlissingen terecht- 
gekomen, waar ik ze ben kwijtgeraakt. Een paar anderen zijn toch 
in Breskens blijven hangen en zijn later bij mij gekomen. Dit op- 
treden van deze majoor was natuurlijk volkomen onjuist. Aan  deze 
manoeuvre heb ik het te danken gehad, dat  er enkelen van mijn 
troep zijn weggeraakt. I n  het algemeen was het in Zeeuwsch-Vlaan- 
deren zó, dat  je hard je best moest doen om anderen te weerhouden 
zich met je troepen te bemoeien. Ik heb tijdens mijn terugtocht 
meer last gehad van de  vrienden dan  van de vijanden. 

47889. D e  Voorzitter: Waar is u in Engeland terecl~tgekomen? 

A. Ik werd in Southampton ontvangen door een kapitein uit 
Londen. E r  stond een trein gereed. Blijkbaar had tnen van Parijs 
uit gewaarschuwd, dat er een kans was, dat  er Nederlandse troepen 
overkwamen. 

47890. D e  Voorzitter: Wie was die kapitein? 

A. Kapitein Schoonenbeug. Wij kwamen terecht in Haverford- 
west, waar wij veertien dagen zijn gebleven. Vandaar kwamen wij 
ir, Porthcawl terecht. 

47891. D e  Voorzitter: Welke onderdelen zijn in Haverfordwest 
geweest? 

A. D a t  zou ik niet kunnen zeggen. Het  waren allemaal frag- 
menten van bepaalde infanterie-onderdelen. E r  was ook een groep 
vliegeniers in Porthcawl, maar of deze groep nu  eerst in  Haverford- 
west is geweest, weet ik niet meer. Ik  dacht van niet. 

47892. D e  Voorzitter: Was er leiding? 

D a t  begon in Haverfordwest. Commandant werd de  oudst 
aanwezige officier, majoor Sicherer. Hij is nog een poosje coinman- 
ciant gebleven in Porthcawl. Daarna is hij opgevolgd door de  heer 
Sus. 



47893. De Voorzitter: Ging het vrij georganiseerd toe in Haver- 
fordwest? 

A. Wij zijn daar veertien dagen gebleven. De Engelsen hebben 
ons daar vandaan gehaald, omdat zij voiiden, dat het een te losse 
boel zou worden. De stemming was daar wel zo'n beetje: ,,Wij 
hebben het achter de rug, wat kunnen wij hier eigenlijk nog doen?" 

37894. De Voorzitter: Was er zuiver een toestaiid van afwachten 
of had men een bepaalde taak? 

A. In Haverfordwest hadden wij nog niets te doen; dat is pas 
in Porthcawl gekomen. 

47895. De Voorzitter: Wanneer bent u daar gekomen? 

A. Ik denk, dat wij veertien dagen in Haverfordwest zijn ge- 
weest, waar wij 24 Mei zijn gekomen; wij zullen dus ongeveer half 
Juni in Porthcawl zijn gekomen. 

47896. De Voorzitter: En daar was een kanip? 

A. Daar kwamen wij terecht iii een tentenkamp aan het Kanaal 
van Bristol; het is een soort van badplaatsje en daarbuiten was een 
tentenkamp ingericht. Daar was onze positie eerst niet duidelijk. 
Wij werden door een soort van Engelse kampconimandant (het is 
iiiij nooit duidelijk geworden wat zijn positie eigenlijk was; laten 
wij zeggen: kampcommandant) ontvangen. Hij maakte daar een 
scheiding tussen de officieren en de troep en behandelde ons 
ongeveer als gevangenen; de officieren mochten op een gegeven 
moment geen contact met de troep hebben. Dat bleek puur op een 
vergissing te berusten. De commandant is snel verdwenen en on- 
middellijk door een andere vervangen en het is onmiddellijk recht- 
gezet door generaal van Oorschot. Deze is er toen eigenlijk meer 
geweest om de gemoederen tot bedaren te brengen, die natuurlijk 
nogal gepiqueerd waren over de situatie van de scheiding. Generaal 
van Oorschot  wam dezelfde dag; dat kwam toevallig goed uit. 

Wat daar gevormd werden, waren de Nederlandse troepen in 
Engeland. 

47897. De Voorzitter: Heetten ze al ,,Nederlands Legioen"? 

A. Neen. Trouwens: ,,Nederlands Legioen" is nooit een officiilr 
liaam geweest, voor zover ik weet. De naam was ,,Nederlandse Troe- 
pen in Engeland". Zij bestonden uit een aantal onderdelen; ik geloof 
niet, dat zij een aparte naam hadden. Compagnieën heetten zij  iet, 
Ik was commandant van een onderdeel, bestaande uit mijn artille- 
risten en een aantal infanteristen, die zich in Frankrijk bij mij hadden 
aangesloten. 

47898. De Voorzitter: Kunt u iets vertellen van de beveisorgani- 
satie, zoals die in Porthcawl is gevormd? 

A. Daar zat op dat ogenblik generaal Noothoven van Goor; ik 
weet niet, wanneer hij inspecteur is geworden. Commandant van de 
troepen was majoor Sicherer, die kort er na overste is geworden, 
maar ik meen nog in de Porthcawlse tijd, vóórdat hij vervangen was 
door overste Sus. Ik meen, dat er toen drie onderdelen van de Neder- 
landse Troepen in Engeland waren, om bij mij zelf te beginnen: mijn 
onderdeel (in hoofdzaak artilleristen), een infanterie-onderdeel en ecri 
stel vliegeniers en dan nog apart politietroepeil, want het kan ook 
zijn, dat er vier onderdelen waren. 

Dat was een vreselijk losse organisatie; het was eigenlijk meer hrt 
toekennen van de naam van onderdeel aan groepjes, die toevallig bij 
elkaar waren gekomen, want eigenlijk had ik het enige oniierdeei, 
dat nog intact was van Holland uit; alle andere onderdeeltjes waren 
in Frankrijk gevormd, behalve dan de groep marechaussees en de 
politiegroep, die beide nooit waren teruggeslagen. 

47899. De Voorzitter: Dus men kan wel zeggen, dat men trachtte 
wat artillerie was te brengen bij artillerie en wat infanterie was bij 
infanterie, enz. Had elke groep een eigen cominandant? 

A. Met de vliegeniers zijn zij onmiddellijk begonnen een weg te 
zoeken om hen bij de vliegerij geplaatst te krijgen; dat is korte tijd 
er na gelukt. 

47900. De Voorzitter: Bij de Royal Air Forces? 

A. Ja, dat wil zeggen: om in contact met de Royal Air Forccs 
te komen. 

De z.g. Allied Forces Act, die later onze positie in Engeland zuiver 
gemaakt heeft, moest toen nog ontstaan. De vraag, welke onze status 
was, was op dat ogenblik nog niet beantwoord. Er waren daar enke!e 
losse onderdelen, waarbij de wapens zoveel mogelijk gescheiden-wer- 
dcn gehouden. De m-nsen werden geplaatst onder de commandant, 
niet wie zij overgekomen waren, of onder de commandant, die toe- 
vallig ecn bepaalde groep in Frankrijk had gevormd. De losse lui 
werden willekeurig b ~ j  verschillende onderdelen ingedeeld. 

47901. De Voorzitter: Herinnert u zich enkele n ~ m e n ?  

A. Ik heb thuis nog wel een lijst van officieren, die op een ge- 
geven moment in Porthcawl aanwezig waren. 

47902. De Voorzitter: Kunt u ons die lijst overleggen? 

A. Die kan ik u wel toezenden. 

47903. De Voorzitter: Is er gedurende de tijd, dat u in Porthca-*l 
was, langzamerhand wel wat ineer vastheid in de organisatie je- 
komen? 

A. Ik ben er niet lang geweest. Ik heb tot taak gekregen een deel 
van een vliegveld te bewaken. Ik ben er met mijn eigen mensen heen- 
gegaan. De bedoeling was, dat twee onderdelen om beurten naar het 
vliegveld zouden gaan en toegevoegd werden aan het regiment van de 
London Scottish. Toen was er in Engeland nog geen grondverdediging 
van de R.A.F. De Engelsen begonnen zich te realiseren, dat het nog 
wel noodzakelijk was de grote vliegvelden te bewaken tegen eventuele 
parachutisten. Daarvoor gebruikten zij infanterietroepen, terwijl de 
R.A.F. later zijn eigen ground defence kreeg. Aan een van de Engelse 
bataljons, belast met de grondverdediging, werd mijn compagnie toe- 
gevoegd. Zij had het karakter van een infanteriecompagnie. Het was 
een merkwaardig feit, dat het voor de Engelsen enige betekenis had, 
dat wij onze geweren hadden medegebracht en dat wij per man over 
100 patronen beschikten. Op dat ogenblik vonden de Engelsen dat 
prettig; dan behoefden zij ons niet oniniddellijk aan geweren te helpen. 

47904. De Voorzitter: Bleef u onder bevel van de kampcomman- 
dant of stoiid u onder bevel van de inspecteur? 

A. Neen, voor zover dit betrof, bleef ik onder bevel van de kamp- 
commandant. Het was oorspronkelijk de bedoeling er om beurten 
heen te gaan. Ik ben er 14 dagen geweest, vervolgens een ander onder- 
deel en daarna ben ik weer teruggegaan. Toen heeft de commandaiit 
gevraagd of zij er maar één onderdeel wilden laten, omdat hij die 
wisseling onprettig vond. Daarom ben ik er vast gebleven. Ik stond 
officieel nog onder de kampcorilmandant, een oudere kapitein van de 
infanterie, die later naar Canada is gegaan. I-Iij heeft zich echter nooit 
met de aangelegenheiù bemoeid. Degene, met wie ik te maken had 
voor de werkzaamheden daar, was e:n Engelse bataljonscommandant. 
Dit is zo gebleven gedurende de tijd van het jaar. 

47905. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de stemming 
in het kamp te Porthcawl! Er is wel ezns gezegd, dat de troep het 
vertrouwen in de officieren had verloren. 

A. Dat was ook gedeeltelijk het geval. Het heeft ongetwijfeld 
moeite gekost om de goede i~iilitaire verhoudingen er weer in te 
krijgen, omdat er een aantal officieren was, dat naar de mening van 
de troep te vroeg in Engeland was aangekomen. Dit heeft ongetwij- 
feld aanleiding gegeven tot bepaalde wrijvingen. Ik heb daar per- 
soonlijk gem last van gehad, omdat ik met mijn eigen mensen over- 
gekomen ben, maar er waren onderdelen, waar de stemming deze 
was: wij laten ons door de officieren niets meer zeggen. Dat is ge- 
leidelijk geluwd. Er waren echter inderdaad officieren, die ver vóór 
hun troepen uit i11 Engeland zijn gekomen. De rnanncn keken dan 
zeer vreemd op, wanneer zij in Engeland een luitenant tegenkwamen, 
die in Vlaanderen was verawznen. Het is ontzaglijk moeilijk na tz 
gaan hoe men dit moet beoordelen. Ik kan mij een situatie voorstel- 
len, dat nien het contact met de troep verliest. Ik ben zelf naar Til- 
burg geweest om met mijn conlinandant contact op te nemen. Wan- 
neer toen mijn auto was beschoten en ik de troep niet mecr had kun- 
nen bereiken, dan zoii de troep hebben gezegd: onze kapitein is er 
van door. In het algemeen echter geeft het te denken, wanneer zo'n 
commandant voor zijn troepen uit de veilige zone bereikt. In het alge- 
meen toch zal het zo zijn, dat hij achterblijft en strandt, maar wan- 
neer hij op verkenning naar voren gaat en die verkenning uitstrekt 
tot Engeland, dan moet ik zeggen, dat ik dit bedenkelijk vind. Ik ben 
overtuigd, zonder dat ik namen zou kunnen noemen, dat er officieren 



zijn geweest, die met een niet volkomeii zuiver geweten tegenover hun 
troep kwamen te staan. Dit is natuurlijk door de soldaten aangedikt. 
De lui waren zeer geïrriteerd en over het algemeen overdreven opge- 
w o d e n .  Het heeft een hele tijd geduurd voordat de opgewonden 
elementen, die de zaak zeer opbliezen, tot bedaren kwamen. 

Wat verder de stemming heeft verstoord, is de spanning tussen de 
gewone infanterie en artilierie enerzijds en de marechaussee ander- 
zijds. De n~arechaussee uit Brabant is model naar Engeland verhuisd. 
Zij hebben geen contact met de vijand gehad. Zij hebben alles nor- 
maal opgeladen. Zij hebben zelfs hun archieven en hun rijwielzii 
meegenomen en hebben onderweg geweigerd soldaten, die zich aan 
de kant van de weg bevonden en te voet waren, mee te nemen. 13e 
motivering er voor was, dat zij zich niet met de troepcn mochten 
bemoeien, onidat zij eigenlijk geen normale troepen waren en de 
Conviintie van Genkve niet toeliet, dat zij Nederlandse militairen bij 
hun onderdeel toelieten, daar zij dan in een scheve positie kwamen 
te staan. 

Mijn opinie is, dat zij hun archieven en hun fietsen in de modder 
hadden moeten gooien en soldaten hadden moeten laden, zoveel 
mogelijk. Die weg hebbsn zij niet gekozen en dat heeft veel kwaad 
bloed gezet. 

Daar zit een heel ander hooidstuk aan vast, namelijk de houding, 
die aanvankelijk de n~arechaussee in Engeland heeft aangenomen ten 
opzichte van haar taak; die houding heeft dit heel sterk verlevendigd, 
oniciat daardoor juist de anirnositelt werd geaccentueerd. Dat was 
ongetwijfeld gedeeiteiijk eenzijdig van de kant van de troepen, maar 
er zat wel iets in, dat juist was. Ik kan mij voorstellen, dat soldaten, 
die geprobeerd hadden met een vrachtauto mee te rijden (b.v. een 
groepje van zes of zeven man, die vroegen mee te mogen rijden), maar 
te horen hadden gekregen: ,,Neen, dat kunnen wij niet doen, want wij 
moeten onze paperassen en fietsen meenemen", vuur en vlam s p o g q  
toen zij in Engeland dezelfde kerels rustig voor zich zagen. Wie de 
schuld is, is een moeilijk punt; ik weet niet of zij daartoe ordzrs 
hadden. 

47906. De Voorzitter: Was u in Porthcawl in het kamp, toen de 
inarechsussee er aankwam? 

A. 11; was in elk geval in het kamp, toen de marechaussees er 
waren: ik denk, dat ik er was, toen zij kwamen. 

47907. De Voorzitter: Waren zij belast met de bewaking? 

A. Ja. Dat is natuurlijk ook iets, dat pleit in het voordeel van 
de marechaussee. Dat  gaf ten onrechte wrijving, doordat bepaalde 
lui, die uit de band wilden springen, het natuurlijk de marechaussee, 
die haar plicht deed, kwalijk namen, wanneer zij hen tegenhield en 
's avonds na bezette tijd niet in het kamp toeliet. In  het algemeen 
was er een vrij delicate situatie en was het in die situatie vrij ge- 
vaarlijk die opdrachten te geven, juist omdat zij in die richting de 
naam had, gedeeltelijk terecht en - zoals altijd bij zo iets - ge- 
deeltelijk overdreveii. 

47908. De  Voorzitter: Bleven er verder moeilijkheden bestaan 
tussen de  marechaussee en de artillerie en de infanterie? 

A. Dit is een ding geweest, dat vrij diep heeft gezeten en dat 
gedurende een lange tijd op gegeven morncnteti weer bovenkwam, 
wanneer er een of andere strubbeling was. 

47909. De Voorzitter: Waaruit bestond dan die strubbeling'? 

A. Hierin, dat b.v. een soldaat de houding aannam van ,,dat 
laat ik mij niet zeggen door ecn marechaussee", die onmiddellijk 
door zijn korporaalschap de hogere in rang was van de soldaat. Men 
kan zeggen, dat in het algemeen deze twee mentaliteiten moeilijk 
verzoenbaar waren in één militair verband. 

Ik moet er bij zeggen (eerlijkheidshalve en om de zaken in even- 
wicht te houden), dat later velen van die marechaussees zich hebben 
ontpopt als uitstekende soldaten, die volkoinen achter de zaak ston- 
den. De  eerste houding van eigenlijk niet-volledig-inee-willen-doen 
als volledig militair was veel meer een quaestie van de leiding van 
dc marechaussees dan van de marechaussees zelf. Daardoor kwamen 

47910. De Voorzitter: Welke was precies de doe!stelling van de 
leiding van de marechaussee? 

A. De oudste officier van de  marechaussee was majoor der1 Becr 
Poottugael. Hij stond, naar ik meen, op het standpunt, dat de volkeii- 
rechtelijke positie van de marechaussee niet toeliet, dat zij dienst 
deden als gewone militairen. Een tijd lang heeft hij zich ongetwijfeld 
ook bij generaal Noothoven van Goor daartegen verzet. Dat is een 
strubbeling geweest, die slechts kort geduurd heeft. De stemming 
onder de marechaussee was zodanig, dat vele ouderen, van 50 
jaar, dit wel een vrij aardige oplossing vonden en dat de jongeres 
er in het algemeen niets voor voelden en veel liever gewoon wilden 
meedoen. 

47911. De  Voorzitter: Men wilde dus van de kant van de leiding 
van de marechaussee dit wapen geheel afzonderlijk houden, eventueel 
met het oog op de taak in bevrijd Nederland? 

A. De voornaamste reden schijnt geweest te zijn, dat zij vonden, 
dat zij volkenrechtelijk als militairen in een scheve positic kwamen. 
Het standpunt was, dat de marechaussee eigenlijk niet normaal mocht 
vechten, maar alleen politiediens't moest verrichten. Dat ging zover, 
dat de populaire opvatting was: Gesteld, dat wij als marechaussees 
in handen van de Duitsers vallen, dan worden wij tegen de muur 
gezet. Ik heb toen eens gezegd: Als dat zo is, dan zie ik niet in, 
waarom zij niet tijdelijk als militairen beschouwd kunnen worden. 
Hef dan tijdelijk het korps op en maak er gewone militairen van. 
Majoor der1 Beer Poortz~garl zat het zeer hoog. Zelfs to-n emmaal 
de zaak anders beslist was, heelt hij er op aangedrongen, dat hij de 
gehele administratie intact zou houden, opdat eventueel later bij de 
terugkeer in Nederland, waarbij hij ook dacht aan de mogelijkheid 
van terugkeer, wanneer wij verloren zouden hebben, dit politic- 
apparaat weer normaal zou kunnen worden ingelijfd in het politie- 
apparaat, zoals op dat moment in Nederland was ontstaan. Vooral 
dat laatste is hem zeer kwalijk genomen door degenen, die er feller 
tegenover stonden, nl. dat hij dacht aan de mogelijkheid van terug- 
keer met zijn marechaussees, gesteld, dat wij de oorlog verioreii 
zouden hebben. 

47912. De Voorzitter: Het zal u wel bekend zijn, dat de Re- 
gering een andere opvatting huldigde. De Regering heeft meer het 
standpunt ingenomen, dat de marechaussee voor andere diensten 
gebruikt moest worden. 

A. Ja, d.w.z. voor de militaire dienst. 

47913. De Voorzitter: Ook voor bureaudienst in Londen. 

A. Dat gold voor de ouderen. Ik geloof, dat de Regering op het 
standpunt stond: de ouderen kan men niet bij de gewone troep ge- 
bruiken. De  ouderen zijn in Londen neergepoot. De jongeren zijn 
tenslotte vooral terechtgekomen in de verkenningstroep van de 
brigade, waarvan eerst kapitein Kist en later de heer Beelaerts van 
Blokland commandant was. 

47914. De Voorzitter: Zijn er ook enkelen terechtgekomen bij de 
politietroepen of was dat een geheel afzonderlijke groep? 

A. Voor zover ik weet, zijn de politietroepen en de marechaussee 
nooit vermengd. 

47915. De Voorzitter: Waar kwamen ze vandaan? 

A. Dat weet ik niet ineer. 

47916. De Voorzitter: In elk geval zijn ze ook als een zekere 
eenheid naar Engeland overgestoken? 

A. Ja, zij hebben de opdracht gehad oin de politieke gevangenen 
naar Frankrijk te vervoeren. Nadat zij die gevangenen in Frankrijk 
hadden afgeleverd, zijn ze naar Engeland overgestoken. Luitenant 
Drost was er bij. Voor zover ik weet, zijn die politietroepen opge- 
soupeerd in de gewone onderdelen. Bij de marechaussee is het zo 
gegaan, dat de gevechtswaardige onderdelen bij de troep zijn terechi- 
gekomen. Ook de meeste officieren zijn daar terechtgekomen. 

de gewone marechaussees en de lagere rangen in een moeilijke 47917. voorzitter: ~i~~ allemaal? - positie. omdat zij meenden, dat hun commandant niet achter hen 
stond en zij het gevoel hadden, dat hun positie in huli korps in A. Neen, o.a. majoor den Beer Poortugael. De kapiteins Kist en 
gevaar kwam, wanneer zij te happig bleken op een tijdelijke baan Suyleiz zijn naar de troep overgeplaatst. Dat  is geschied na de  op- 
in strikt militaire zin. richting van de Prinses Irene-Brigade in 1941. De  encadrering van 



de brigade heeft plaats gehad in het begin van 1941, zonder dat  
de  marechaussee daaraan mede deed, blijkbaar omdat de kwestie 
nog hangende was. D a t  is de  reden geweest, waarom ik second in 
command geworden ben van het eerste bataljon, waar majoor Door- 
man commandant van was. 

47918. D e  Voorzitter: Wanneer is u daar second in command 
geworden? 

A. Kort  voordat de  brigade werd opgericht, in Januari 1941. 
In het begin van Februari 1941 is de  brigade opgericht met de 
bedoeling om er van te maken een complete brigade naar Engels 
model. Toen zat de  troep niet meer in Porthcawl, maar in Congleton. 

47919. D e  Voorzitter: Ik mcien, dat  er in Augustus 1940 nog 
gelegenheid is geweest zich o p  te geven voor d e  Indische vliegdienit 
of voor de K.N.I.L. 

A. Dat weet ik niet. I n  de eerste weken is er in Haverfordwest 
sprake van geweest, dat  verschillenden uit Engeland wel, hetzij naar 
de West, hetzij naar de Oost wilden. Er  is een stroming geweest, die 
zeide: waarom stuurt men ons niet naar Indië, want wij zitten hier 
op vreemd grondgebied. Toen men eenmaal bezig was aan de  voor- 
bereiding van de Allied Forces Act, had het geEn zin meer. Toe11 
ging men uit van de veronderstelling, dat  men een brigade wilde 
maken. Alleen heeft men daaraan niet volledig de hand gehouden. 

47920. D e  Voorzitter: H o e  lang is u commandant geweest van 
het detachement, dat  het vliegveld bewaakte? 

A. Tot  vlak vóór Kerstmis 1940. 

47921. D e  Voorzitâer: Hebben zich in die tijd nog bijzonderheden 
voorgedaan? 

A. E r  was een heel prettige samenwerking met de  Engelsen. 

47922. D e  Voorzitter: Wie was in Januari 1941 commandant van 
het Legioen? 

A. Kolonel Plzafj zal het zijn geweest. 

47923. D e  Voorzitter: Wat was het onderscheid tussen het Iste 
en IIde bataljon? 

A. U spreekt telkens van ,,LegioenM, maar ik ken de  officiële 
naam ,,Legioenfl eigenlijk niet. 

D e  Voorzitter: Het wordt wel zo aangeduid in de stukken. 

A. Voor zover ik weet, heeft de  naam nooit officieel bestaan, 
maar ik kan mij vergissen. D a t  zou moeten zijn geweest de eerste 
tijd van de Nederlandse troepen in Engeland; toen heette het geheel: 
Nederlandse Troepen in Engeland. Dat  weet ik positief zeker. Daar  
was de eerste afdeling van onder mijn commando; dat  is overgegaan, 
voor zover ik weet, in brigade en dan Brigade Prinses Irene: dat  
was in Februari 1941. 

47924. D e  Voorzitter: D e  naam Brigade Prinses I re~ ie  is pas later 
gekomen, na het aftreden van Minister Dijxhoorn; ik dacht in 
Augustus 1941. 

A. I k  dacht van niet. Ik  zou het wel kunnen terugvinden. Ik 
kan mij vergissen; u hebt zoveel gegevens, die ik niet heb. D e  brigade 
is, naar ik meen, opgericht in Februari 1941. Wellicht is de naam 
Irene-Brigade later toegekend. 

47925. D e  Voorzitter: Ja, want Minister Dijxhoon~ heeft hier 
verklaard: 

,,Het bekend maken van de naam ,,Koninklijke Nederlandse 
Brigade Prinses Irene" is uitgesteld, omdat men van mij eiste, 
dat ik alle ,.C-gekeurden" uit het kamp zou verwijderen, hetgeen 
ik heb geweigerd." 

Eerst na zijn aftreden is de  naam Irene-Brigade gekomen. 

A. Ik herinner mij nu, dat  het is gebeurd in het kamp in Wolver- 
hampton en daar zijn wij pas in de zomer van 1941 gekomen. 

47926. D e  Voorzitter: Wanneer is LI verhuisd van Porthcawl naar 
Congleton? 

A. Ik ben van Porthcawl naar St. Athan gegaan (het vliegveld); 
vandaar ben ik nier meer in Porthcawl terug geweest, maar ben ik 

rechtstreeks van het vliegveld, waar ik gedetacheerd was bij de 
Engelsen, overgeplaatst naar Congleton om second in command 
van het Iste bataljon te worden. 

47927. D e  Voorzitter: Weet u ook of alles, wat in Porthcaul 
was gelegerd, is overgegaan naar Coilgleton? 

A. Ja.  

47928. D e  Voorzitter: Congleton was gewoon een voortzetting 
van Porthcawl? 

A. Ja. E r  was nog een ander onderdeel in ......... ik kan mij de 
naam van het plaatsje niet meer herinneren; ik ben er maar één keer 
geweest. Daar werden alle recruten in Engeland verzameld. 

U vroeg mij zoëven: wat is het verschil tussen het Iste en IIae 
Bataljon. Einde 1940 was de situatie zo. O p  een bepaalde datum 
moet o p  de een of andere manier een brigade opgericht zijn, want 
die bataljons waren onderdelen van de brigade. Het  moet begin 1941 
zijn geweest. 

47929. D e  Voorzitter: Op blz. 140 van het boek ,,Nederland Pa- 
raat? D e  Koninklijke Landmacht, door mr. H. J. Krills" staat: 

,,Op 11 Januari 1941 werd in het Necierlandse garnizoen te 
Congleton in Cheshire uit de daar aanwezige Nederlandse troe- 
pen de Koninklijke Nederlandse Brigade opgericht,". 

A. Een brigade bestaat uit drie bataljons. Het  was toen de br- 
doeling in het eerste bataljon alles te verzamelen, wat overgekomen 
en dus afgericht soldaat was; in het tweede bataljon alle recruteii, 
die in Engeland geworven waren, waarmede men bezig wtis. Als het 
tweede bataljon klaar was, zou ciat een gevechtswaardig bataljon 
worden. Een derde bataljon zou dan recrutenbataljon wortien. Als 
dat  klaar was, zou de brigade worden gevormd. Het  derde bataljoii 
is echter nooit ontstaan. Tegen het eind van 1942 is er een reorgani- 
satie gekomen, waarbij de  brigade niet meer zou bestaan uit drie 
bataljons, maar uit d r ~ e  z.g. gevechtsgroepen plus een verkennings- 
afdeling. In de plaats van het bataljon kwam er een gevechtsgroep, 
zeer modern bewapend, met de bedoeling met weinig mensen een zo 
groot mogelijke beweeglijkheid en gevechtskracbt te  verkrijgen. 

47930. D e  Voorzitter: Wat deed het eerste bataljon? 

A. Oefenen. 

47931. D e  Voorzitter: Men kreeg de z.g. Engelse organisatie. Wat 
hield dat in? 

A. Dat  betekende, dat  wij voortaan niet de Nederlandse troepcn 
in Engeland heetten, maar brigade zoilden worden. Die r a a m  is 
Engels. Hij verving de vroegere naai11 van regiment. D e  bedoeling was 
oorspronkelijk een model Engelse brigade te maken, een brigade, tot 
op ieder onderdeel gelijk aan de Engelse. Daarop is ook het kamp 
gebouwd. Daarvoor zou Engels materiaal geleverd worden. Het  
moest een normale doodgewone Engelse infanteriebrigade worden. 
Van dat ogenblik af is men naar Engels model gaan africhten. D e  
organisatie is Engels geworden. Toen is de regeling getroffen, dat 
officieren en onderofficieren een cursus bij de Engelsen zokiden vol- 
gen om de Engelse methoden te leren kennen. 

47932. D e  Voorzitter: Hoe stond het met de materiaalpositie? 

A. Die was in het begin heel minnetjes. Wij zijn o p  een gegeven 
moment door de Engelsen bij een bepaalde urgentiecategorie iiï- 
gedeeld. Toen hebben de Engelsen zich strikt gehouden aan de i f -  
spraak, dat  wij procentsgewijze precies dezelfde aanvulling z o ~ ~ d e n  
krijgen, die de Engelse brigades van dezelfde categorie kregen. D;lt 
neemt niet weg, dat  men bij de reorganisatie van bataljon tot ge- 
vechtsgroep nog lang niet al de  spullen had; die hadden de bngelsen 
echter zelf ook niet! 

47933. D e  Voorzitter: Welke was de innerlijke waarde van die 
reorganisatie? 

A. D a t  is een noodsprong geweest een goede overigens, een 
erkenning van de realiteit, dat  wij niet in staat bleken om zoveel 
personeel in Engeland op te leveren, dat een volledige brigade kon 
worden gevormd. Dit hing samen inet het feit, dat velen werden 
afgekeurd en dat  allerlei afzonderlijke diensten werden opgericht, 
waardoor natuurlijk velen aan de brigade werden onttrokken. Voorts 



is de recrutering in Canada, Amerika en Zuid-Afrika buitengewoon 
tegengevallen. De aanvankelijke verwachting was, dat wij zelfs een 
divisie zouden kunnen formeren! Men neeft er vrij lang over gedaan 
zich te realiseren, dat een brigade ook te hoog gegrepen was. Wij 
hebben het van het kamp uit spoediger gezien dan men het in Londen 
wilde accepteren, want wij zager1 het verloop veel duidelijker voor 
ons, een verloop, dat ongelooflijk groot was. Men staat er eigenlijk 
te weinig bij stil, dat men in een normaal leger iedere zieke jonge 
man direct door een andere soldaat kan vervangen. Op een gegeven 
ogenblik heeft men echter besloten met handhaving van de naam 
brigade een kleiner onderdeel te vormen, omdat men het aantal 
inensen voor een coinplete brigade niet kon opbrengen. De Engelsen 
gebruiken de naam fighting unit voor ieder willekeurig samengesteld 
onderdeel, dat in het leven wordt geroepen voor een speciale taak. 
Dat kon in een groter verband ook zoveel als een divisie zijn. De 
naam gevechtsgroep is de Nederlandse vertaling van fighting unit. 
Daardoor kreeg de brigade een aparte organisatie, die de Engelsen 
toch eigenlijk niet kenden. Dit bracht organisatorisch heel wat moei- 
lijkheden mede. Er moesten ontworpen worden drie gevechtseenheden, 
gevechtsgroepen met verkenningsakdelingen, waarbij iedere gevechts- 
groep het midden hield tussen een compagnie en een bataljon. Mei1 
zou kunnen spreken van een versterkte compagnie. Een gevechtsgroep 
lelde ongeveer 250 man, terwijl men er voor een bataljon ong. 700 
moet heoben. Om de gevechtskracht echter zo groot mogelijk te 
maken, werd er bij de organisatie op gerekend, dat de groep zeer 
grote beweeglijkheid zou hebben. Het bleef infanterie, maar met 
veel tractie om zich zelfstandig te verplaatsen cn met een extra 
sterke bewapening. 

47934. De Voorzitter: Ik dacht, dat die fighting iinits pas einde 
1943 werden gevormd, toen generaal de Bruyne inspecteur is ge- 
worden? Er is einde 1942 wel een reorganisatie geweest, maar dateren 
de iighting units niet van einde 1943. 

A. De gevechtsgroepen zijn opgericht begin 1943. Ik ben toen 
comnlandar-it geworden van de eerste gevechtsgroep. Van Julianadag 
iii 1943 af zijn de gevechtsgroepen ieder afzonderlijk naar een Engels 
onderdeel gegaan om met de Engelsen te oefenen en o.a. aan field 
firing te doen. We werden dan dus toegevoegd aan een Engels 
trainingcregiinent. In de zomer van 1943 hebben we in een zomerkamp 
gezeten, oostelijk van Londen, waar we als brigade samen met de 
Engelsen soms wel drie weken lang oefenden. Hier deden wij mee 
aan oefeningen in groot verband. In de winter is de gehele brigade 
terechtgekomen in Harwich, met een taak in de kustbewaking. 

De organisatie, waarbij de gevechtsgroepen zijn ontstaan, dateert 
van begin 1943; zij heett echter pas volledig haar beslag gekregen 
begin 1944; toen waren de gevechtsgroepen pas min of meer compleet; 
ik ben er toen uitgegaan. 

47935. De Voorzitter: Er is heel wat correspondentie over gevoerd 
tussen generaal de Bruyne en Engelse autoriteiten. Het ging over 
drie fighting units. Generaal de Brzljtie zei: Het is onmogelijk, w.ij 
kunnen twee fighting units bemannen. Die correspondentie dateert 
van de tweede helft van 1943. 

A. Toen bestonden zij al, toen waren er twee. De derde was nog 
in oprichting. Neen toch, er waren er toen al drie, maar de derde was 
lang niet compleet. De fighting iinits zijn pas compleet geworden, toen 
ik er vandaan was. Toen is een deel van mijn mensen (dat wil zeggen 
er is toen een troepje teruggekomen uit Suriname; het bestond voor 
een groot deel uit mensen, die met mij overgekomen waren) aan 
de eenheid toegevoegd om de zaak te completeren. Ik weet niet, 
of helemaal formeel gezien de units volgens de organisatie op sterkte 
waren bij de invasie. 

47936. De Voorzitter: U hebt gezegd: commandant van het Iste 
bataljon was D o o r r ~ ~ a i ~ .  

A. Ja. 

47937. De Voorzitter: Wie zijn hem opgevolgd in dezelfde kwali- 
teit? 

A. Brigadecommandant was kolonel Phaff.  

47938. De Voorzitter: En later de Ruyter van Steveninck. 

A. Jawel, maar die is eerst nog bataljonscommandant geweest en 
toen ............ ja, er zit van Voorst Evekink nog tussen. 

Majoor Doormarz is geworden z.g. brigade-majoor; dat is de man, 
die, nu ja, de onmiddellijke leiding heeft onder de brigade-comman- 
dant. Hij kwam dus in de staf van de brigade te zitten. 

Als ik mij niet vergis, is de Ruyter varz Steveriinck even comman- 
dant geweest. 

Daarna is Suylen het geworden; dat was een marechaussee. 
Toen majoor Doorinan brigade-niajoor werd, ben ik commandant 

geworden van het IIde bataljon. Dat was aan het einde van het 
jaar 1942. 

47939. De Voorzitter: Dus u hebt ook meegemaakt het vertrek 
van het eerste detachement naar Indië'? 

A. O ja! 

47940. De Voorzitter: Kunt u daarover ook iets mededelen? 

A. Het is veel vroeger geweest. 

47941. De Voorzitter: Ja, het is begin 1942 geweest. 

A. Wat is er van te vertellen? 

De Voorzitter: Er zijn enkele moeilijkheden geweest. Er warcn 
enkelen, die zich beriepen op artikel 192 van de Grondwet. Daarbij 
is de volgende kwestie geweest. Dat bataljon had zich, naar ik meen, 
in zijn geheel uitgesproken voor een vertrek naar Indië, althans de 
commandant had het gezegd. 

Die dingen bedoel ik. Daarover kunt LI misschien iets meedeleil? 
Het was toch uw bataljon? 

A. Neen, het ging om de brigade. Hoe zal ik het nu zo kort 
mogelijk formuleren, zoals ik het zie? 

Commandant van de brigade was kolonel van Voorst Evekink. Ik  
heb u al verteld, dat er al in Porthcawl onder ons een stroming was, 
die zei: waarom sturen ze ons niet naar Indië? Ik ben van opinie: als 
zij ooit iets in die richting hadden willen doen, hadden zij het toen 
moeten doen. 

Het punt, dat u nu aanraakt, vind ik een van de zwakste punten 
van het Regeringsbeleid. Van die verlangens om naar de West of de 
Oost te gaan, is niets terechtgekomen. Men heeft bepaald, dat wij 
in Engeland zouden blijven. 

47942. De Voorzitter: Er is wel een detachement naar Suriname 
gegaan! 

A. Met dat detachement zijn velen van mijn mensen medegegaan. 
Dat was volkomen verantwoord, omdat de Amerikanen eenvoudig 
de bauxiet wilden beschermen en gedreigd hadden, dat zij de zaak 
zelf in handen zouden nemen, als wij er niet voor zorgden. Ik vin6 
het volkomen logisch, dat men voor die dreiging zwichtte. Ik geloof, 
dat dat detachement volkonlen buiten beschouwing kan blijven. 

Toen de Regering in 1940 besloten had, dat wij niet riaar Inciid 
zouden gaan en dat wij zouden vormen een onderdeel, dat eventueel 
bij een invasie aan de zijde van de Engelsen zou vechten, had de 
Regering voet bij stuk moeten houden, ook op het moment, waarop 
de oorlog met Japan kwam. Als men soldaten naar Indië stuurt, doet 
men het met de overweging, dat er oorlog kan komen. Waar zou 
het anders mede zijn dan met Japan? Het heeft geen zin, wanneer de 
oorlog uitbreekt, in een zekere opgewonden stemming te zeggen: NLI 
gaan wij toch troepen naar Indië zenden. 

Hier komt de kolonel vatz Voorst Evekink in het geding. Op het 
moment, waarop Japan in de oorlog kwam, was er geen sprake van 
een gevechtswaardige brigade, op geen stukken na! Desondanks heett 
de commandant, kolonel van Voorst Evekink, de Minister namens 
de brigade aangeboden: wij willen gaarne naar Indië. 

Minister van Boeyeiz is naar het kamp gekomen om in het bijzijn 
van generaal Nootlzovetz van Goor zijn diepe vreugde uit te spreke!i 
in verband met het feit, dat kolonel van Voorst Evekiizk het initiatief 
had genomen om de brigade aan te bieden. Blijkbaar heeft de Re- 
gering in principe dat aanbod van de brigadecommandant geaccep- 
teerd. 

47943. Jonkvrouwe Wtteivaall van Stoetwegen: Wist de brigade 
er zelf iets van? 

A. Er is wel over gesproken, maar er is nooit ein enquête gr- 
houden: willen jullie wel? Het moest zijn spontaan, vooral heel 
spontaan! 

Zijn grote medestanders waren de intussen overgekomen Indische 
officieren, die terecht zeiden: wat doen wij hier in vredesnaam? Als 
er in Indië gevochten wordt, moeten wij dan hier op een houtje zitten 
bijten? Dat al die heren fel waren 01-11 naar Indië te gaan, is vol- 
komen begrijpelijk. Verder waren de meningen in de troep zeer ver- 
deeld en was er betrekkelijk weinig enthousiasme. 



Toen is de  vraag opgekomen: kunnen wij daartoe gidwongen 
worden? Men besloot toen vrijwilligers te  werven. Intussen had men 
zich ook bezonnen o p  deze quaestie en zei men: van een werkelijk 
sturen van een brigade als gevechtseenheid is geen sprake, want die 
brigade is nog lang niet o p  oorlogssterkte of op oorlogsoefeningspeil. 
Het is toen uitgedraaid o p  het verzamelen van een detachement vrij- 
wiliigers, waarmede de commandant van het tweede bataljon, var1 
dcn Berge, naar Indië is gegaan. Van Voorst Evekiizk is er zelfstancliy 
heengegaan, niet als commandant. Ik weet niet in welke functie hij 
er is heengegaan, maar in ieder geval niet ais commandant. Het was 
eigenlijk ook geen onderdeel, maar in hoofdzaak kaderleden, die in 
Indië zouden worden afgericht en ingepast in hei Indische leger. E r  
is geen sprake geweest van een gevechtsonderdeel. Ze zijn jn Ceylon 
gestrand. Mijn zienswijze is, dat  ket geen zin had in een soort van 
bravourstemming uitstekend materiaal aan  de eanheid in Engeland 
te onttrekken, een eenheid, die toch al zo bloedarm was, oiiliiat men 
op zijn vinger-, kon uitrekenen -- hocwel wel niemand zal hebben 
voorzien, dat  het zo snel zou zijn afgeloper1 --, dat  deze inensen in 
Indië niet van zo'n betekenis konden zijn, dat  dit zou opwegen tegen 
het feit, dat  ze in Engeland aan de eznheid werden onttrokken. Het  
eerste detachement telde, meen ik, f 100 man: het tweede is niet 
meer vertrokken. 

47934. D e  Voorzitter: Dat telde 150 man. 

A. D a t  is mogelijk. Het  betekende in ieder geval een ontzettende 
aderlating voor de  brigade. Eigenlijk bleef de nieuwe commandant, 
de heer de Ruyter van Steverzinck met de  brokken zitten. Ik zal ook 
nooit de afscheidsvergadering vergeten, waar kolonel van Voorst Evc- 
kink nog steeds sprak over de brigade, die naar Indië ging. Toen werd 
nog steeds de fictie gehandhaafd: de brigade ging naar Indië. Jk 
heb toen de heer de Ruyter van Stevenisck, die naast mij zat, ge- 
vraagd of hij hierop niets wilde zeggen. Hij zei: ik doe het niet, doe 
jij het maar. Ik heb toen gezegd, dat  ik de indruk had gekregen, dat  
er een detachement naar Indië ging en dat  de  brigade achtzr zou 
blijven en ik heb gevraagd of de  kolonel, waar d e  brisade zou 
achterblijven, enige wenken kon geven o p  welke manier de briga-ie 
nu zou moeten worden georganiseerd. Ik ben overtuigd, dat hij hzt 
mij diep kwalijk heeft genomen, maar hij heeft het onmiddellijk, 
wat ik ook verwachtte, geneutraliseerd door te zeggen: ,,Wat ben ik 
blij, dat u dit naar voren brengt, want dat zouden wij in het en- 
thousiasme over Indië vergeten; zo en zo zal l-iet moeten gaan." 

In feite vind ik - en nu leg ik, geloof ik,  de vinger o p  de wonde 
- - bij dat  hele enthousiasme voor wat heette ,.de brigade naar Indië", 
maar ten slotte niets anders was dan het zenden van een afzonderlijk 
uitgepiklt stel vrijwilligers naar Indië, dat  het nadeel, dat aan  de 
organisatie van de brigade werd toegebracht, veel groter was dan  
het voordeel zou zijn geweest, als zij in Indis waren gekomen, 
omdat zij altijd te laat zouden zijn gekomen. 

Als de Regering zoiets had gewild, had zij het in 1940 moeten 
doen. Wanneer de  Minister in 1942 om het feit, dat er oorlog met 
Japan is, overstag gaat, vind ik dat  een tekort aan vastheid. 

47945. D e  Voorzitter: U zegt ,,de hlinister"; het is ook mogelijk, 
dat het een beslissing van de Regering is geweest. 

A. Ja, goed, de Regering dan; daar weet ik niets van. Laat ik 
liever zeggen: dat  de Regering o p  dat  ogenblik het aanbod aan- 
vaardde, zie ik als een fout. 

47946. D e  Voorzitter: D e  geringe bereidheid bij d e  troepen o m  
naar Indië te gaan, berustte waarschijnlijk niet uitsluitend op het 
bezwaar, dat  men ontleende aan artikel 192 van de Grondwet: er 
zullen ook wel andere motieven een rol hebben gespueld, b.v. d e  
begeerte o m  bij d e  invasie deel te nemen aan  de  bevrijding van 
Nederland? 

A. O ja! Het  is toen een zeer verwarde toestand geweest. Het  
komt er o p  neer, dat  er eigenlijk een tikje een hoera-stemming is 
gekweekt van ,,je moet naar Indië; als je een flinke kerel benlt, wil 
je dan  natuurlijk mee naar Indië, want de  commandant heeft ons 
aangeboden enz., enz." 

Ongetwijfeld waren er velen, die heus niet om formele redenen niet 
naar Indië wilden, maar die er eenvoudig het grote nut niet van in- 
zagen. E r  was een ander bezwaar, dat  ik persoonlijk ook had; ik vind 
eigenlijk, dat  de Regering bij deze maatregel de verantwoordelijkheid 
afschoof o p  de mannen. Ik ben van mening, dat de Regering op dat 
moment had moeten beslissen: willen wij hen naar Indië sturen of 
hier laten? Als zij besloten had, dat  zij bevoegd was, of dat zij de bz- 
voegdheid nam, om uitzonderlijke redenen troepen naar Indië te 

sturen, dan had zij de  mensen moeten aanwijzen, dan  had zij wel 
vriju~illigers kunnen vragen, maar dan  had zij moeten vaststellen: 
,,dit aantal willen wij sturen, wij vragen eventueel vrijwilligers, maar 
zo nodig wijzen wij mensen aan", afwegende de belangen, die er 
waren in Engeland, en de belangen, die er waren in Indië. 

Daardoor was er een vrij grote categorie, waartoe ik zelf behoorde, 
die eenvoiidig o p  het standpunt stond (voor mij had dat  alleen theore- 
tische betekenis; mijn leeftijd bracht mee, dat ik, wat da t  betreft, niet 
begeerd was; men vond, dat men mij hard genoeg kon gebruiken in 
Engeland; het was geen probleem voor mij, maar  ik was van oordeel. 
dat jongere mensen terecht o p  dat standpunt konden staan): wanneer 
zij mij wil gebruiken, dan moet de Regering maar d e  moed hebben, 
de verantwoordelijkheid te nemen en de opdracht te geven, naar Indië 
te gaan, maar als zij vraagt: ,,wil je vrijwillig gaan?" dan vechten wij 
liever in Nederland en blijven dus hier. 

Er  is een brede categorie geweest, die niet uit een tekort aan  be- 
langstelling voor Indië of uit lafheid gebleven is, maar  gezegd heeft: 
,,Blijkbaar vraagt de Regering vrijwilligers: vrijwillig gaan wij niet, 
maar als beslist wordt, dat  de militaire belangen eisen, dat  wij naar 
Indië gaan, dan gaan wij natuurlijk wel". 

Daarnaast was er een heel kleine categorie, die in dat  geval wellicht 
zou hebben gezegd: ,,Dat willen wij niet." D a l  is subjectief, want ik 
kan niet uitmaken hoeveel er zo waren, maar  dit was mijn totale 
indruk. In  elk geval was, doordat eigenlijk de gemiddelde opinie 
onderdrukt of genegeerd werd, de tegenstelling tussen wie als vrij- 
willigers enthousiast naar Indië gaan en wie natuurlijk niet willen 
en wegkruipen achter een artikel van de Grondwet veel scherper ge- 
steld dan  in werkelijkheid de  verhoudingen waren. 

47947. D e  Voorzitter: E r  zijn ook nog andere afsplitsingen van de 
brigade geweest. Hebben die ook betekenende invloed o p  het geheel 
gehad? Ik bedoel b.v. de commandotroepen en de airgunners. 

h. D e  airgunners waren geen groot verlies. He t  waren allemaal 
mensen, die voor de  gewone infanteriedienst niet geschikt waren. D e  
commandotroepen zeer zeker. Dat  is echter een betrekkelijk klein 
aantal geweest. 

47948. D e  Voorzitter: Het bleef geheel o p  zich zelf en behoorde 
organiek niet meer tot de Irene Brigade? 

A. Ik geloof van alleen administratief, maar zij hadden in -Ik 
geval geen betekenis meer voor de gevechtswaarde van de  brigade. 

47949. D e  Voorzitter: H o e  was het met de parachutisten? Kwamen 
die in een apart verband? 

A. Voor zover ik mij herinner, vormden zij een apart onderdeel, 
eventueel ter beschikking van de  Engelsen te stellen of als losse 
individuen door de Engelsen te  gebruiken, organiek binnen het ver- 
band van de brigade. 

47950. D e  Voorzitter: H a d  die een Nederlandse commandant? 

A. Ja. 

47951. D e  Voorzitter: Weet u zijn naam? 

A. Neen. 

47952. D e  Voorzitter: Eind 1942 was u commandant van het 
tweede bataljon? 

i\. Ja. 

47953. D e  Voorzitter: H o e  lang bent u het gebleven? 

i\. Tot het vooriaar van 1944. 

47954. D e  Voorzitter: Welke functie hebt u toen gekregen? 

A. Ik ben korpscomn2andant van het detachement Londen ge- 
worden. Ik was in 1941 majoor geworden. 

47955. D e  Voorzitter: Kunt u iets vertellen uit de  practijk van uw 
bevelhebberschap van de eerste gevechtsgroep, omtrent datgene, wat 
de  troep deed? 

A. Van November 1943 af is de training van de gevechtsgroepen 
model aangepakt, waarbij ik buiten beschouwing laat, dat  zij niet 
compleet waren. In  het voorjaar van 1943 zijn de gevechtsgroepen 
alle drie afzonderlijk, nog niet op volledige sterkte, ingedeeld bij een 
Engelse training unit, waar zij in contact met de  Engelsen hebben 



getraind. Die soldaten waren wel vrij behoorlijk afgericht, maar 
hebben toen, vooral de eerste tijd, hun z.g. field firing gekregen, d.w.z. 
dat men ter beschikking krijgt een stuk onbewoond gebied, waar 
men naar hartelust met scherp kan schieten met geweren en mor- 
tieren, om de oorlogshandelingen zo juist mogelijk na te bootsen. 111 
de zomer zijn wij bij elkaar gekomen in een kamp in het zuiden van 
Engeland. Van dat ogenblik af heeît men in brigadeverband gewerkt 
en daar traden ook de verkenningsafdelingen op. Verder hebben wij 
meegedaan aan oefeningen in groter verband met de Engelsen. Daar- 
inede is de hele zomer gevuld geweest, zodat men eigenlij8 kan zeggen, 
dat de brigade, wat de training betreft, aan het einde van 1943 vrij 
aardig gevechtsklaar was, behoiidens dan het feit, dat ze nog altijd 
niet op sterkte was en het niet te beoordelen was, welke verzwakking 
er ontstond, als de niet getrainde aanvulling er bij kwam. 

47956. De Voorzitter: Wij hebben klachten gehad over de geest 
van de troep. 

A. Dat is in hoofdzaak het geval geweest tot 1943. Toen de ge- 
vechtsgroepen eenmaal gevormd werden, werd het beter. Een afbraak, 
als ik zoeven noemde, had natuurlijk ook invloed op de stemming 
van de achterblijvers, want men moest opnieuw beginnen met de 
hergroepering. Het is de taak van de ondercommandanten om dit 
alles te doen en in de eerste jaren was de stemming zo, dat wij ons 
steeds afvroegen wanneer er een oekase uit Londen zou komen, 
waardoor de zaak weer als een kaartenhuis in elkaar zou liggen. lil 
het algemeen geloof ik, dat de klachten over de stemming bij de troep 
overdreven waren. 

47957. De Voorzitter: De leiding van de brigade kende dus de 
precieze bedoelingen van de Regering ook niet. Is er een bepaalde 
grief in die zin, dat de Regering te weinig inlichtingen heeft gegeven 
aan de troep omtrent de doelstelling van de Irene Brigade? 

A. Hoe kan men een grief hebben tegen iemand, die niet zegt wat 
men moet doen, wanneer die iemand zelf niet weet wat hij wil? 

De Voorzitter: Het laatste was niet aan mijn vraag verboziden. 

A. Ik twijfel er nog altijd aan of inen wel duidelijk wist, wat men 
wilde. Dit heeft geduurd tot aan de reorganisatie in 1943. 

47958. De Voorzitter: Ja,  maar in April 1943 is er toch nog 
een 15-tal luitenants geweest, die een request aan de Minister heb- 
ben gestuurd, waarin geklaagd werd over de toestand in de brigade? 

A. Ik herinner het mij vaag. 

47959. De Voorzitter: Het request is doorgestuurd door ritmeester 
Beelaerts van Blokiand. Het waren dus waarschijnlijk officieren, die 
onder hem dienden. Zij brachten tal van bezwaren naar voren, die 
door de leiding zijn afgewezen. maar daaruit blijkt toch wel, dat mcil 
toen ook nog niet tevreden was. Heeft u dat zelf meegemaakt? 

A. Zijdelings, maar het was juist op het ogenblik, toen de betere 
tijd aanbrak, want in het voorjaar van 1943 zijn wij op stap gegaan 

47960. De Voorzitter: Een van de grieven is, dat de reorganisatie, 
die einde 1942 is tot stand gekomen ,,geenszins de vurig behoefde 
verbetering heeft gebracht". 

A. Daarmede ben ik het in zoverre niet eens, dat het voordeel 
bij deze reorganisatie ten minste was, dat men eindelijk de utopie 
losliet, dat het mogelijk was een brigade te vormen en men nu eens 
precies ging uitrekenen, wat de mogelijkheden waren met het perso- 
neel en het materieel, dat men had. Dat er toen natuurlijk pover 
weinig uit de bus kwam, was aan de ene kant een nadeel en een 
desillusie, maar aan de andere kant wist men ten minste precies, 
waaraan men toe was. Daarom heb ik de reorganisatie als zodanig 
toegejuicht, omdat men toen ten minste eerlijk ging zien wat onze 
mogelijkheden waren, of liever: hoe klein onze mogelijkheden waren, 
terwijl men vóór die tijd altijd het gevoel had, dat er in het vage 
werd gehoopt op de geweldige aanvulling van recruten uit Canada 
en Amerika, wat een slag in de lucht was. 

47961. De Voorzitter: Die fighting units bestonden zeker voor 
het grootste gedeelte uit A-gekeurden? 

A. Ik geloof van wel. 
Ik heb vergeten te zeggen, dar er nog een batterij artillerie bij 

was voor rechtstreekse steun, d.w.z. een batterij in de oude Neder- 
landse betekenis van het woord, een batterij van vier stukken, die 

later aan de overkant is uitgebreid tot een afdeling; daarin zaten 
ook R-gekeurden. Ik geloof, dat de gewone infanteriemensen A- 
gekeurden waren, zeker wat de soldaten betrof; van de officieren 
zou ik het niet durven zeggen. 

47962. De Voorzitter: Is u begin 1944 op  eigen verzeek naar 
Londen overgeplaatst als hoofd van het detachement? 

A. Ja. 

47963. De Voorzitter: Was het een norinale eenheid? 

A. Dat wil zeggen: ik heb niet gevraagd om naar het detache- 
ment te worden overgeplaatst; ik heb gevraagd van mijn functie 
bij de brigade te worden ontheven. 

47964. De Voorzitter: Zonder aan te geven, welke wensen 11 had? 

A. Dat kon niet. 

47965. De Voorzitter: Waarom wilde u er vandaan? 

A. Omdat ik vrij sterke bezwaren tegen de leiding van de brigade 
had en omdat, toen ik dit in het bijzijn van de brigadecommandant 
bij de inspecteur naar voren had gebracht, het tot geen enkele con- 
sequentie heeft geleid. Ik heb na dit gesprek de zaak een poos afge- 
wacht en toen aan de inspecteur gezegd, dat ik maar liever van mijn 
functie ontheven wilde worden. 

47966. De Voorzitter: Welke bezwaren waren het? 

A. Ik had op dat ogenblik weinig vertrouwen in de bekwaamheid 
ban de brigademajoor, toen overste Suylen, en laat ik zeggen een 
matig vertrouwen in de brigadecommandant zelf. De brigademajoor 
is de rechterhand van de brigadecommandant. Ik heb er zeer sterk 
de nadruk op gelegd, dat dit mijn subjectieve inzicht was, maar ik 
heb het op een gegeven moment toch naar voren gebracht. Het heeft 
tot geen wrijving aanleiding gegeven. 

47967. De Voorzitter: Waarin demonstreerde de geringe bekwaam- 
heid van de leiding zich? 

A. Ik had de indruk bij de oefeningen, dat van de brigade, speciaal 
van de kant van de brigademajoor, veel te weinig uitging aan cen- 
trale leiding. 

47968. De Voorzitter: Ik geloof, dat de heer de Ruy fer  van Steve- 
irir~c,k er zelf ook iets van gevoeld heeft. Hij heeft in een brief aan 
generaal de Bruyne geschreven, dat hij gedacht had, dat hij niet het 
volledige vertrouwen van de ondergeschikten bezat. 

A. Dat moet hij gezegd hebben. Dat is uitgesproken in het bijzijn 
van de inspecteur. Ik heb de inspecteur een onderhoud gevraagd over 
een ernstig feit en er bij gezegd, dat ik, wat ik te zeggen had, wilde 
zeggen in het bijzijn van de brigadecomandant en de brigade- 
majoor. Ik heb er te voren niet over gesproken met de andere twee 
commandanten der gevechtsgroepen. Zij waren bij het gesprek tegen- 
woordig. Een van hen heeft tijdens die bespreking verklaard het met 
mij eens te zijn. 

47969. De Voorzitter: Uw klacht hield dus in, dat de gevechts- 
groepsconlmandanten te veel op eigen initiatief moesten handelen? 

A. Ja, daarop zou het uitgedraaid zijn. 

47970. De Voorzitter: Dat kan soms een gezonde vorm van dele- 
gatie zijn. Was het in dit geval niet zo? 

A. Ik weet het niet. Dat zou hebben afgehangen van de wijze, 
waarop in de toekomst die gevechtsgroepen zouden moeten optreden. 
Wanneer die een min of meer afzonderlijke taak kregen, had het iets 
voor. Dit is een heel moeilijk punt. Mijn bezwaar ging in hoofdzaak 
zaak tegen het feit, dat ik vond, dat majoor Suylen te weinig training 
had gehad om zijn taak goed te kunnen doen. Ik ben er van over- 
tuigd, dat overste de Rzlyter vati Steveizinck dit bezwaar ook wel 
enigszins gevoeld heeft. Later is majoor Suylen uit die functie ver- 
dwenen. Ik ben op mijn verzoek weggegaan. 

47971. De Voorzitter: Het was een klacht, die zich eigenlijk spe- 
ciaal richtte tegen degenen, die majoor Sz~ylen benoemd hadden. Uw 
klacht ging ook tegen de con~n~andant. 



A. Ja, maar in veel mindere mate. Ik zou haast zeggen: om liet 
handhaven van die situatie. 

47972. De Voorzitter: Betekent het dan, dat u als gevolg daarvan 
uit de brigade moest gaan? 

A. ,,Moestw natuurlijk niet. Wanneer echter de dingen bleven zoals 
ze waren, dan was het wel een ernstige overweging waard. Ik heb 
de quaestie aan de inspecteur voorgelegd, waarbij ik ook als argument 
heb gebruikt, dat ik mijn leeftijd ook als een bezwaar voelde om als 
commandant van een gevechtsgroep op te treden, gezien de eisen van 
de moderne oorlogvoering. 35 jaar is op het ogenblik de leeftijds- 
grens, die de Engelsen voor een bataljonscommandant stellen en te 
recht. Ik was de 45 gepasseerd. Dat was ook een bezwaar, maar dat 
heeft niet de doorslag gegeven. 

47973. De Voorzitter: Waren uw bezwaren met het feit, dat de 
leiding te slap was. uitgeput? 

A. Ik zou niet weten hoe ik het nog meer moet detailleren. 

47974. De Voorzitter: Werden dingen, die men moest doen, nage- 
laten? 

A. Neen. 

47975. De Voorzitter: U is dus in Januari 1944 naar Londen ge- 
gaan? 

A. Ja, het kan ook iets later zijn geweest. 

47976. De Voorzitter: Wat omvatte het detachement-Londen pre- 
cies? 

A. Het was een samenraapsel van alles, wat in Londeri op bureaus 
werkte. Er stond een luitenant aan de top, die commandant gewordeii 
was in de tijd, toen het nog een klein troepje was. Langzamerhand 
omvatte het echter een aantal van enkele honderden en die kon hij 
geen baas meer. Het was iemand, die ook door zijn rang weinig ver- 
weer had tegen de verschillende officieren, die op  de bureaux zaten 
en die de mensen veelvuldig aan de noodzakelijke training onttrokken. 
De inspecteur heeft toen gezegd: Dat is net iets voor jou. Ik werd 
dus korpscommandant boven de luitenant. Zo had ik tegelijk iets te 
maken met allerlei bemoeiingen, die er plaats hadden in verband met 
de vorming van het Militair Gezag. 

47977. De Voorzitter: Behoorden tot het detachement-Londen 
alleen de mensen, die op  de bureaux zaten? 

A. Practisch wel. Ook corveeërs vielen er onder. We zaten in een 
kazerne-achtig huis. 

47978. De Voorzitter: Oorspronkelijk was men toch bij particu- 
lieren ondergebracht'? 

A. Dat kan wel. maar ik meen, dat men reeds in 1941 het Suther- 
land House in de buurt van Kensington Park had. 

47979. De Voorzitter: Dan moet er toch wel een regeling zijn ge- 
weest wat betreft de bevelsverhoudingen, want wanneer iemand op 
een Departement werkt, staat hij toch onder de Minister. In hoeverre 
was dat geregeld? 

A. In de gewone dienstverhouding. Zo iemand was werkzaam bij 
een bepaald? functionaris, maar hij stond rechtstreeks onder mijn 
conin~ando. Juridisch gezien, was het zo, dat hij door mij beschikbaar 
werd gesteld om ergens te werken, zodat ik de bevoegdheid had om 
een sergeant op een gegeven moment op te dragen bij mij te verschij- 
nen om enlge training te krijgen. Dat waren dingen, waarover wel eens 
strubbeling was, omdat mcn vaak met de bewering aankwam, dat zo 
iemand op het bureau niet gemist kon worden. 

47980. De Voorzitter: Maar u had toch niet de bevoegdheid om 
iemand bij een bepaald Departement te benoemen? 

A. Neen, de figuur uas  deze, dat aan mij als korpscon~inandaiit 
gevraagd werd of ik iemand had. De Minister kon mij uiteraard 
opdracht geven, iemand van een bepaalde rang beschikbaar te stellen 
om op een bepaald bureau te werken of ook bepaalde personen aan- 
wijzen voor bepaalde functies. 

47981. De Voorzitter: Heeft een tijdlang onder het detachement- 
Londen geressorteerd het detachement, dat in Maidenhead was belast 
met de bewaking van de Koningin? 

A. Neen, ten minste niet in mijn tijd. Van vóór die tijd weet ik het 
niet. 

47982. De Voorzitter: Dus u had eigenlijk, laat ik zeggen: de ad- 
ministratieve regeling voor degenen, die bij het detachement-Londen 
behoorden? 

A. Ja, maar behalve de administratieve regeling hadden wij (het 
had overigens niet veel om het lijf) de zorg voor het enigszins in 
training houden van de mensen. zodat zij af en toe moesten komen 
om hun militaire kennis wat bij te houden. 

47983. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen de officie- 
ren in Londen in het algemeen? 

A. Daarvan heb ik vrij weinig bemerkt; ik heb hen in Londm 
weinig meer gezien. ik bedoel: de meeste heren, die op bureaux zaten. 

47984. De Voorzitter: Hoe lang is LI commandant van !iet deta- 
chement-Londen gebleven? 

A. Tot in September, tot na de invasie. Toen ik uit de brigade 
kwam, was ik ook mijn oorlogsfunctie kwijtgeraakt en heb ik een 
nieuwe ooriogsfunctie gekregen, ril. die van grensvakcommandant 
en repatriëringscommissaris. Dat was een dubbele functie. Er waren 
in totaal acht van deze functionarissen. 

47985. De Voorzitter: Was het onder de heer Kist? 

A. Ja, als grensvakcommandant. Als repatriëringscommissaris 
stond ik onder majoor de Boer. 

47986. De Voorzitter: Wanneer is u uit Engeland teruggegaan? 

A. Vlak na de bevrijding van Brussel, begin September, ben ik 
naar Brussel gevlogen met de bedoeling naar Twente te gaan en de 
grens van Overijssel af te zetten, wanneer ,.Arnhemw gelukt was. 
Toen het niet doorging, ben ik in Brussel gestrand en ben ik een 
tijdlang met het transport van de staf van het M.G. belast geweest. 
Toen Twente bevrijd was, ben ik achter de Engelsen aan er naar toe 
gegaan om de greiisbewaking en de repatriëring te organiseren. 

Er waren acht officieren aangewezen met de dubbele functie. Als 
greiisvakcommandant stond je onder kolonel Kist en als repatrit.- 
ringscommissaris onder majoor de Boe?, met de bedoeling ter plaatse 
een functionaris te vinden voor het een of ander, al naar je je 
zelf voor het een of het ander meer geschikt vond, of ter plaatse 
iemand vond, die voor het een of het ander meer geschikt was. Bij 
mij is het er op uitgelopen, dat ik een Twents fabrikant, de heer 
va11 Heek, vond, die als Rode Kruis-man allerlei op repatriërings- 
terrein, kan ik wel zeggen, had georganiseerd; die heb ik voorgedragen 
als repatriëringscommissaris en ik ben alleen grensvakcommandant 
gebleven. Het betekende echter practisch, dat ik ook voor de repa- 
triëringsaangelegenheden het contact met de Engelsen bleef onder- 
houden. 

47987. De Voorzitter: Dus tot de bevrijding van Nederland was u 
belast met transportaangelegenheden voor de staf van het M.G.? 

A. Ja. 

47988. De Voorzitter: Hebt u inderdaad bemoeiing gehad met de 
repatriëring naast de man, die u had aangesteld? 

A. Ja, de eerste maanden. Dat is eigenlijk de mooiste tijd ge- 
weest. Ik heb de nieuwe repatriëringscornmissaris overigens niet aan- 
gesteld, maar voorgedragen, De aanstelling kwam van het M.G. met 
tijdelijke benoeming tot majoor. 

Ik zelf werd tijdelijk bevorderd tot luitenant-kolonel. 
In Enschede was ondergronds heel wat voorbereid, maar alles op 

papier. Mijn eerste taak is geweest alles, wat plaatselijk was gebeurd, 
in Enschede, Hengelo en Almelo, te coördineren en georganiseerd te 
krijgen naar het inzicht van de geallieerden en onze Regering in 
Londen. Onze instructie was in het algemeen de mensen bij te brengen, 
welke de bedoeling van het ontvangen der repatriëreiiden was, de be- 
strijding van luis, enz. Met geweldige medewerking van een aantal 



zeer practische mensen in Twente was de zaak vrij gauw georgani- 
seerd. Wij hebben toen de situatie gehad, dat er dagen waren, waarop 
3000 mensen de grens over kwamen. Alles moest geschieden in 
contact met de Engelsen, die voor de voeding en voor de gehele 
verpleging moesten zorgen. Dat eiste nogal wat onderhandelingen en 
het vindsn van de juiste personen. In  het begin is het zo geweest dat 
de heer van Heek, in afwachting van zijn benoeming, vooral morele 
steun gaf en dat hij ook voor mij de mensen uitzocht. Hij was iemand, 
die ter plaatse volkomen bekend was, gezag had in de streek en 
iiaar beneden alles kon doen, maar die uiteraard niet wegwijs was 
in de militaire sfeer van de Canadezen en Engelsen. Zo heb ik in heel 
nauw contact met hem gedurende de eerste paar maanden practisch 
twee kanten uit gewerkt. Daarnaast stond mijn taak als grensvak- 
curnmandant, die meer militair was. Zij bestond in het afsluiten van 
de grens van Overijssel met nieuw opgerichte compagnieën, hulpdienst 
aan de repatriëring en het uitschiften van verdachte personen uit de 
repatriërenden. 

47989. De Voorzitter: En daarna? 

A. Toen de repatriëring begon te luwen, bleef op de duur alleen 
over de grensbewaking, het afsluiten van de grens, de bestrijding 
van de smokkelaars, enz. 

47990. De Voorzitter: Wanneer was uw taak volledig beëindigd? 

A. Ik ben ten slotte begin Augustus 1946 uit dienst gekomen. 

De Voorzitter:. Mocht u nog schriftelijke gegevens hebben, dan 
houden wij ons daarvoor aanbevolen. 

A. Ik kan u nog een verslag sturen van de eerste tijd tot de 
komst in Engeland. Dat heb ik in Londen moeten inleveren! Het 
gaat over datgene, wat er met mijn afde,ling gebeurd is van 10 Mei 
tot 24 Mei. 

De Voorzitter: Het kan voor de algemene oriëntatie voor ons van 
belang zijn daarover te beschikken. Ik zou u willen verzoeken dit 
over te leggen. 

A. Verder wil ik nog wel eens nagaan, of er misschien nog be- 
paalde papieren zijn, die voor uw commissie van belang zijn. Een 
afgerond dossier heb ik echter niet. 

De Voorzitter: Dan dank ik u ten zeerste voor de verstrekte in- 
lichtingen en sluit het verhoor. 

D. J. GALLE. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

POSTHUMUS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 28 APRIL 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Posthumus, leden, alsmede de h e x  
Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Jhr. JAN JACOB GERARD BEELAERTS VAN BLOKLAND, 
oud 39 jaar, wonende te Wassenaar, majoor. 

Hij legt de eed af als getuige. 

47991. De Voorzitter: Wanneer en hoe bent u in Engeland ge- 
komen? 

A. Ik ben in Mei 1941 met een uit de Minervahaven gestolen 
Duits toestel opgestegen op 10 Mei 1941 en dus een jaar na de 
Duitse bezetting van Nederland in Engeland aangekomen. 

47992. De Voorzitter: Waar heeft u zich gemeld? 

A. Ik werd door de Engelsen opgepakt, aangezien ik een oude 
wet had overtreden door met ongeldige papieren in Engeland aan te 
komen. Ik kwam in de Patriotic School, waar ik echter spoedig werd 
losgelaten. Ik meldde mij toen op Chester Square in het hoofdkwar- 
tier van Z.K.H. Prins Bernhard, waar de heer Derkserna en andere 
heren zaten. 

47993. De Voorzitter: Dus u hebt geen last gehad van de diefstal 
van het vliegtuig? 

A. Neen, het duurde alleen een maand voordat de Nederlandse 
Regering mij toestond bij de Nederlandse strijdkrachten te dienen. 

47994. De Voorzitter: Kunt u ons daarover iets meer mededelen, 
want hier speelt een vrij belangrijke quaestie een rol, nl. de quaestic 
van het erewoord. Wij hebben daarover al verschillende heren ge- 
hoord. Er zijn verschillende standpunten. De Regering moest zich dus 
blijkbaar in uw geval beraden. 

A. Het was de eerste keer, dat er in Engeland twee mannen aan- 
kwamen, nl. de vlieger-luitenant Steen en ondergetekende, die met 
deze erewoordquaestie iets te maken hadden. 

47995. De Voorzitter: Dit is een punt, dat door de commissie 
moet worden beoordeeld en daarom stellen wij er prijs op hierom- 
trent te worden ingelicht. Het betreft iil uw geval twee punten: het 
afleggen van het erewoord en het ititwijken naar Engeland. 

A. Op een gegeven ogenblik werd ons gevraagd het erewoord af 
te leggen, waarbij werd gezegd, dat het kon worden teruggegeven. 

47996. De Voorzitter: Door wie werd dat verklaard? 

A. Ik geloof: door generaal van Andel. 

47997. De Voorzitter: Hebt u het nooit op schrift gehad? 

A. Ja, er is een papier van geweest. 

47998. De Voorzitter: Maar niet van de toezegging, dat het kon 
worden teruggegeven? 

47999. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Stond dat er niet 
in? 

A. Neen, niet op dat papier, maar wel in een rondzendbrief, die 
wij van te voren hebben gehad, waarin ons werd opgedragen, daar- 
heen te gaan en ons erewoord af te geven. 

48000. De Voorzitter: U herinnert het u niet precies meer? 

A. Neen. 

48001. De Voorzitter: Maar u herinnert zich wel de tekst van het 
erewoord? 

A. Neen, ook niet. 

48002. De Voorzitter: Destijds hebt u er wel kennis van ge- 
nomen? 

A. Ja. Indertijd heb ik die ehrenwörtliche Erklarung ondertekend. 

48003. De Voorzitter: Ging u het erewoord eigenlijk niet wat ver? 

A. Wij hebben er vrij zwaar met elkaar over gesproken of wij 
het wel of niet zouden doen. Toen is gezegd, dat er twee mogelijk- 
heden waren: Òf men legde het niet af (en kwam dan in Duitse 
krijgsgevangenschap), òf men legde het wel af met de bepaling, dat 
men het kon teruggeven (er1 dan kon men blijven). Er werd geacht 
in het tweede geval, dat het nuttig zou zijn in het land te blijven, 
aannemende ook, dat de Duitsers hier in het begin een bepaalde 
richtlijn voor hun beleid hadden aangegeven, namelijk dat Neder- 
land volgens Nederlandse wetten zou worder, geregeerd, enz. enz. 

Toen is op een gegeven moment gebleken, dat men zich aan de 
richtlijn, die de Duitsers in het begin hadden uitgegeven, niet hield, 
en in de tweede plaats is gebleken, dat, toen twee heren hun erewoord 
teruggaven, de Duitsers het niet hebben geaccepteerd. 

Toen hebben wij gezegd: wat heeft het voor zin, wanneer er bij 
gezegd wordt: ,,je kunt het teruggeven" en de Duitsers accepteren 
het niet meer, nu wij dat doen? 

48004. De Voorzitter: Hebt LI het erewoord ook op formele 
wijze teruggegeven? 

A. Vóórdat ik wegging, heb ik een brief geschreven aan Seyss- 
Inquart, waarbij ik mijn erewoord teruggaf, en ik heb er over ge- 
sproken met overste Pahud. Dat was vrij laat. Wij hadden de Duitsers 
een jaar meegemaakt. Overste Pahud, commandant van de School 
voor Reserve-Cavalerie-Officieren, heeft het mij sterk ontraden en 
heeft gezegd: ,,De Duitsers zijn geen normale tegenstanders, zoals 
vóór deze oorlog en vóór 1914 het geval was of dikwijls is geweest. 
Wanneer je dit doet, stel je je familieleden aan alle mogelijke kwade 
gevolgen bloot. Het is volkomen onverantwoordelijk om ten opzichte 
van deze groep mensen op een dergelijke manier op te treden en het 
erewoord terug te geven. Wees een verstandig mens en gooi de brief 
in de kachel." Dat heb ik daarom ook gedaan. Maar wij waren 
eigenlijk het meest van de ehrenwörtliche Erklarung af, omdat twee 
mensen het erewoord hebben teruggegeven en wij toen allemaal een 
brief van de Duitse Overheid hier hebben gehad, waarin stond, dat 
wij eenmaal deze ehrenwörtliche Erklarung ondertekend hadden en 
voor het verloop van het conflict er aan gebonden waren, wat er 
verder ook zou gebeuren. Het is nooit in ons hoofd opgekomen om 
te onderschrijven ,,wat er verder ook zou gebeuren". 

48005. De Voorzitter: Als ik het goed begrijp, hebben de Duitsers 
het teruggeven van het erewoord niet geaccepteerd? 

A. Van twee anderen niet. 

48006. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U hebt zelf de 
brief niet verzonden? 

A. Ik heb zelf een brief geschreven, maar op advies van anderen 
heb ik die niet verzonden. 



48007. De Voorzitter: Er zijn ook enkelen geweest, die hun ere- 
woord aan de Duitsers hebben teruggegeven, daarna in krijgsge- 
vangenschap zijn gevoerd, maar daaruit zijn ontsnapt en daarna naar 
Engeland zijn gegaail. Is u daarvan iets bekend? 

A. Ik geioof, dat ik er iets van gehoord heb. Ik geloof niet, dat 
hij in Engeland is gebleven, maar naar Indië is gegaan; ik zou het 
u niet precies kunnen zeggen. 

48008. De Voorzitter: De tekst van het erewoord ging vrij ver. 

A. Dat was voor de duur van het conflict. 

48009. De Woorzitter: Ik mag u n~isschien even de tekst voor- 
lezen: 

,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 
oorlog althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk in 
oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front noch direct noch 
indirect zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. Ik zal- 
geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor het Duitsche 
Rijk schade van welken aard ook, zou kunnen lijden." 

Die quaestie van het verzuim is iets, dat vrij ver ging. De com- 
missie stelt er prijs op de verschillende standpunten hier in het onder- 
zoek tot hcn recht te doen komen. Daarom heb ik u ook gevraagd, 
of u uw standpuiit i11 dezen kenbaar wilt maken. 

48010. Jonkvro~iwe Wttewaall van Stoetwegen: U zeide: er was 
onder elkaar overleg gepleegd over de vraag, of men het erewoord 
zou afleggen. Ging er ook leiding van bovenaf uit? 

A. De leiding van bovenaf was: leg het erewoord af. Van gene- 
raad van Anclel hebben wij er een soort brief over gehad. 

48011. De Voorzitter: Is bij de besprekingen de tekst van het 
erewoord behandeld? Er zijn eerst onderhandelmgen geweest, waar- 
bij het ging om een erewoord in h ~ t  algemeen. Het maakt verschil 
welk erewoord men moet geven. 

A. Dat weet ik niet. 

48012. De Voorzitter: U hebt gszegd: er was onder eikaar een 
bespreking over geweest. Gebeurde dat, terwijl de tekst u bekend was 
of ging het over het geven van een erewoord in het algemeen? Er 
kunnen omstandigheden zijn, waaronder het geoorloofd is een ere- 
woord af te leggen, maar zij kunnen ook zodanig zijn, dat er be- 
zwaren tegen bestaan. 

A. Ik geloof niet, dat de tekst van te voren bekend was. 

48013. De Voorzitter: U herinnert zich niet, dat over de tekst 
zelf besprekingen zijn gevoerd? 

A. Neen. 

48014. De Voorzitter: Is het zo, dat over een erewoord in het 
algemeen is gesproken en dat men, toen er een erewoord werd ge- 
vraagd, getekend heeft zonder zich nauwlettend rekenschap te geven 
van de inhoud? 

A. Ja. 

48015. De Voorzitter: Hebt u daarover zelf nog met de Regertng 
in Londen gesproken of ging het verder buiten u om? 

A. Het is buiten mij om gegaan. 

48016. De Voorzitter: U hebt op een gegeven moment bericht 
gehad? 

A. Ik heb er met de Prins over gesproken. 

48017. De Voorzitter: Hebt u er een schriftelijke mededeling van 
gekregen? 

A. Neen, ik heb er geen schriftelijke mededeling van de Regering 
over gehad. 

48018. De Voorzitter: Welke functie heeft de Regering u 
gegeven? 

A. Zij heeft mij gezonden naar het kamp van de Nederlandse 
troepen in Wolverhampton. Daar ben ik opvolgend eskadronscom- 
mandant in een eskadron pantserwagens geworden. 

48019. De Voorzitter: U kunt misschien iets vertellen over de 
crganisatie en de doelstelling van dat eskadron pantserwagens. 

A. Mag ik eerst een andere opmerking maken? Kort voordat ik 
wegging, heb ik bezoek gehad van enige heren van de O.D., die mij 
een bericht voor de Regering gaven. Ik ben met het bericht weggegaan 
en heb het onder vier ogen aan H.M. de Koningin overhandigd. Daar- 
na zijn wij aan het werk gegaan om voor de O.D. een hulpbureau te 
vormen. Bij aankomst in Londen bleek ons al gauw, dat er zeer weinig 
leiding en gezag waren. Het eerste, dat wij vroegen, was: Waar is de 
cpperbevelhebber, waar zit de chef staf?, omdat dat over het alge- 
meen in oorlogstijd de figuren zijn, die het gehele beleid moeten 
coördineren. Tot onze grote verbazing bleek, dat men deze figuren 
niet noodzakelijk achtte. Men zeide: De Engelsen voeren oorlog, wij 
behoeven zelf geen politiek in dezen te voeren. 

Het resultaat was, dat het gehele beleid was verdeeld. Maar het 
ergste was dit. Het aantal personen, waarover men de beschikking 
had, was toch reeds beperkt, maar dit aantal werd bovendien nog 
steeds verminderd, doordat ze links en rechts voor allerlei diensten 
werden aangetrokken. In de tweede plaats kwam er bij, dat de O.D. 

l van zei: Mocht er een invasie plaats hebben, dan willen wij er zeke- 
zijn, dat het geen misleidende manoeuvre, maar het grote uur is. Daar- 
om willen wij, dat Z.K.H. opperbevelhebber wordt en als zodanig een 
proclamatie uitvaardigt: Jongens, we komen er aan, pak alles, waarmee 
je schieten kan en doe mee. In dat geval wilde de O.D. meedoen, 
maar in het geval van een schijnmanoeuvre had men geen zin er in te 
lopen. Die boodschap had men aan mij meegegeven. 

48020. De Voorzitter: Wie zaten er in het toestel? 

A. Lindeman, Steen, Boomsma en ik. Steen was de vlieger. 
Booinsma en Steen waren vliegtuigmonteurs. Lindernnn werkte op 
Schiphol. Zij hadden het plan met een driemotorige Junkers te ver- 
dwijnen. Toevalligerwijze ben ik met dit clubje in aanraking gekomen. 
Het plan om met een Junkers te gaan is mislukt en daarom hebben 
wij het toestel uit de Minervahaven genomen. 

Wij hebben dus geprobeerd Z.K.H. te overtuigen, dat hij dit opper- 
bevel op  zich moest nemen, maar hij zei: Als er straks op los ge- 
slagen wordt en alle N.S.B.-ers worden vermoord, dan komt al het 
bloed op mijn nek. Wij hebben toen gezegd: Hoogheid, we moeten de 
zaak goed voorbereiden; er komen militaire krijgsraden, waarvoor 
deze mensen volgens de Nederlandse wetten zullen worden veroor- 
deeld. Ondanks al onze pogingen is het niet zover gekomen. Ik ben 
daarna naar het kamp gegaan. 

48021. D e  Voorzitter: Kunt u de functie van inspecteur van de 
Nederlandse troepen hiermede niet vergelijken? 

A. Dat was het klachtenbureau. Wanneer iemand was gestraft en 
hij meende zich hierover te moeten beklagen, dan kwam de inspec- 
teur het bekijken. Hij was de aartsvader, die de plooien gladstreek. 

48022. De Voorzitter: Hij had toch ook bevelsbevoegdheid over 
de brigade? 

A. Wanneer men oorlog voert, dan inoet men kunnen bepalen 
wat men met de verschillende mensen gaat doen. Er waren verschil- 
lende mogelijkheden, maar dit behoorde niet tot zijn taak. 

48023. De Voorzitter: Dat was dus de bevoegdhrid van de Rege- 
ring. 

A. Maar de Regering had niemand, die liet deed. 

48024. De Voorzitter: Zij kon toch zelf de doelstelling bepalen? 

A. Maar dat deed zij niet. Want op een gegeven ogenblik, toen 
Dijxhoorn aftrad als Minister, kwam hij in het kamp. Wij zeiden 
toen: Wat moet de brigade doen? Hij antwoordde: Dat weet ik niet. 

Hij wist niet het doel van de brigade aan te wijzen. 
Sommigen hadden een vaag idee. Wij hadden namelijk nog altijd 

de hoop, dat de Duitse tegenstand op mysterieuze wijze in elkaar 
zou storten en de zaak plotseling zou worden bevrijd. lcederland 
zou dan uit de band springen; iedereen zou naar een bijl grijpen en 
de ander afslachten. Ik heb er een stuk over gestuurd naar ,,Vrij 
Nederland", dat wonderlijk genoeg is opgenomen. Daar zou de politie 
dan bij te pas komen. Wij hebben een sterk gevoel voor politie; die ligt 
ons na aan het hart, meer dan de soldaterij. Er is gezegd: wie in de 
brigade zit, zal als agent optreden. V a n  ' t  Sant zei tegen mij: u bent 



de aangewezen man om met een eskadron Amsterdam rustig te 
houden en ik hoop, dat de Regering achteraankomt om te laten zien, 
hoe goed zij voor ons had gezorgd. 

48025. Jonkvrouwe WttewaaU van Stoetwegen: Men had inmid- 
dels het Kabinet-Gerbrantly gekregen. 

A. Ja. ,,De Geer" heeft zich afgespeeld vóór ik er was. 
De brigade was een heel merkwaardig gezelschap. Het waren idem 

zoveel koninkrijkjes naast elkaar. 
U heeft zoëven de heer Gulle gehoord. Een voortreffelijk mens was 

het! Hij heeft de brigade gered. Een man met een sterk karakter! 
Op een gegeven ogenblik, wij stonden al voor de sprong naar Neder- 
land, een half jaar er vanaf, heeft hij het durven bestaan, in tegeil- 
woordigheid van de inspecteur te zeggen: in deze brigadeleiding heb- 
ben wij verder geen vertrouwen, dat gaat mis. Anderen hebben het 
aangehangen en daardoor is inderdaad veel veranderd. Om u een 
klein idee te geven: op een gegeven ogenblik stonden op het 
manoeuvre-veld aangetreden 307 man; een plechtige uitreiking \aii 
diploma's van de Home-Service. De brigade was sterk 1800 mail, 
maar er bleven 307 over, die geschikt waren om naar het veld te 
gaan. Daarvoor hadden wij nodig 40 bureautjes en 50 schrijfmachi- 
nes. De sterkte is heel wat groter geweest; toen Hare Majesteit kwam 
voor het uitreiken van het vaandel, stonden er 800 à 900 man. 

De brigade had een ontzettend plok aan het been, de ,,subsisten- 
ten", door o.a. aanvoer van ongeschikte soldatea. 

De Regering had nl. een politiekje: wij inaken een brigade van 
3 à 4000 man met zoveel uit Canada, Amerika en Zuid-Afrika. Al 
die mensen waren, toen wij kwamen, enthousiast: dat arme Neder- 
land, zo boos overvallen!, wat moeten wij doen? Toen men sing 
recruteren, heeft men er de domper op gezet, het veel te laat aange- 
pakt en het enthousiasme was weg. 

Die mensen waren allen als volksverhuizers uit Nederland weg- 
gegaan, omdat zij geen bestaan meer hadden. Dan is men geneigd bij 
du legermacht van het nieuwe vaderland te gaan dienen. Daarbij 
kwam, dat de mensen, die in Amerika soldaat werden, na twee inaan- 
den in dienst te zijn geweest, het Amerikaanse Staatsburgersch2p 
kregen, terwijl zij anders jaren moesten wachten. Het was moeilijk er 
mensen vandaan te slepen. Het zaakje is mislukt, behalve Zuid-Afrika. 
De Zujdafrikaanse Regering is bijzonder vriendelijk gewerst. Alle 
Hollanders moesten opkomen. Wilden zij niet, dan zouden zij aan de 
Nederlandse Regering worden uitgeleverd. De Nederlandse Regeriiig 
zeide: Als jullie niet opkomen, dan heb ik een paar fijne kampen in 
Suriname. 

48026. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat u werd ingedeeld bij een 
eskadron pantserwagens. Misschien u 011s over dat eskadron 
enkele mededelingen doen? 

A. Dat eskadron was 120 man groot, grotendzels marechausse-. 
Die zijn langzamerhand verdwenen. Zeer oude wagens werden door 
nieuwere vervangen. Tenslotte is het gezelschap te velde gegaan. Ik 
ben commandant van het eskadron geweest 1942-1944, daarna 
stafmajoor van de brigade. 

48027. De Voorzitter: Had dat eskadron een aparte taak? 

A. Ja, maar een taak met de brigade samen, in brigadeverband. 
Het paste er eigenlijk niet geheel in. Het was wel Engels opgezet. De 
mogelijkheid van een invasie door Duitsland was groot en daarom 
werd de brigade ingeschakeld in de verdediging van Engeland. Daartoe 
zijn in grote steden verschillende oefeningen gehouden. De geoefend- 
heid van de brigade lag echter niet op zeer hoog plan. 

48028. De Voorzitter: Hoe was het moreel van de troep? 

A. Slecht. Dat kwam, omdat men geen plannen had. Men wilde 
een brigade formeren. De recruteringsplannen zijn echter mislukt. In 
plaats van de tering naar de nering te zetten en de organisatie aan te 
passen aan de hoeveelheid mensen, die men had, wilde men tegenover 
de buitenwacht, Engeland, niet toegeven, dat men meer vertoon maakte 
dan men in werkelijkheid had. Het resultaat was, dat geen enkel onder- 
deel op sterkte was. 

48029. De Voorzitter: Er werd ook voor andere doeleinden afge- 
knabbeld, b.v. het detachement naar Brits-Indië. Dat hebt u waar- 
schijnlijk ook medegemaakt. Kunt u daarover iets mededelen? 

A. Dat is enigszins een drama geweest. Wat betreft het detache- 
ment naar Suriname waren er direct 150 man bereid. Men zeide: Dnt 
kunnen wij niet weer doen. Zo gaan de besten weg. Als het weer ge- 
beurt, moeten wij gewoon een bepaald onderdeel aanwijzen. 

Er waren er ook een paar van mijn eskadron bij. Het detachement 
caar Brits-Indië is een belangrijk ding geweest. 

Op een gegeven moment kregen wij een aantal Nederlandsch-Indische 
officieren als versterking. Die zouden het zaakje wel op poten zetten. 
Ze zeiden: We zitten er moeilijk voor in Nederlandsch-Indië, we 
moeten alles doen om die brigade naar Nederlandsch-Indië over te 
brengen. 

48030. De Voorzitter: Dat was toch ook het oordeel van de heer 
van Voorst Evekink? 

A. Ja zeker, de heer van Voorst Evekink wilde naar Indië. Op 
een gegeven ogenblik werd het eerste bataljon der brigade aangevuld 
met het tweede en werd aangewezen om naar Indië te gaan. Tocii 
zeiden die kerels: Dat is allemaal wel aardig, maar we hebben toch 
nog zo iets als een Grondwet l)  en deze is niet buiten werking gesteld. 
Er is geen noodwet voor in de plaats gekornen. Achteraf bleek, dat 
ieder beschouwd werd als vrijwilliger naar Indië te gaan. Daarover is 
deining ontstaan. Men zei: Het is allemaal wel erg grappig, maar dit 
gaat te ver, wij doen daaraan niet mee. 

48031. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Uit het motief, dat 
men niet voor Indië voelde, of uit het motief, dat men liever Neder- 
land wilde bevrijden? 

A. Het laatste was een belangrijk motief, maar het andere motief 
was, dat men dacht: uit het oog, uit het hart. Wanneer wij uit Engeland 
weg zijn en wij zitten daar ergens in de rimboe, wie trekt zich dan van 
ons nog iets aan? 

48032. De Voorzitter: Is het detachement onder de leiding van de 
heer van Voorst Evekink weggegaan? 

A. Neen, hij heeft daar een troepencommandant voor aange- 
wezen. 

48033. De Voorziner: Het is toch wel een eigenaardige figuur, dat 
hij gern commandant was en toch meeging. 

A. Ja, majoor van dei? Berge was de troepencommandant. 

48034. Jonkvrouwe Wîtewaall van Stoetwegen: Ik begrijp dat niet 
helemaal. Reisde de heer van Voorst Evekink dan vooruit? 

A. Ja, hij is vooruit gereisd met de ,,HeemskerckX 

48035. De Voorzitter: Met wat voor opdracht? 

A. Om de zaak te verkennen, denk ik. De Indische officieren, die 
zeer op hem gebeten warm, zeiden: laat hem maar komen, dan 
maken wij hem stadscominandailt in Soekaboemi. 

48036. De Voorzitter: Had hij een adjudant bij zich? 

A. Ja, een zeer 'bijzondere, de heer van Tienhoven. 

48037. De Voorzitter: Hij is, meen ik, spoedig teruggegaan. 

A. Ja. Het is een nare geschiedenis geweest. De troepen wilden 
niet naar Indië. Toen hebben we in onze nood geschreven naar 
Z.K.H. en gezegd: het gaat niet, kunt u niet zeggen, dat het afge- 
lopen moet zijn en dat die mensen aangewezen worden om naar 
Indië te gaan? De Prins is gekomen, hij heeft de kerels toegesproken 
en gezegd: Het is de wens van H.M. de Koningin, dat u naar Indië 
gaat. Ze zijn toen als makke schapen aan boord gewandeld. 

48038. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dus trouw tegen- 
over de Koningin was wel aanwezig! 

A. Ja zeker. 

48039. De Voorzitter: Wie waren in uw tijd commandant van de 
Prinses Irene-Brigade? 

A. Dat was eerst overste Phaff, daarna kolonel van Voorst Evc- 
kink en tenslotte kolonel de Ruyter van Steveninck. Er zijn, vóór 
de brigade was gevormd, veel moeilijkheden geweest. De brigade be- 
stoiid voor een groot deel uit weggelopen troepen. Er waren troepen 
aangehomen zonder officieren en er waren officieren aangekomen 

\wamen zonder troepen. Men heeft het alles bij elkaar geveegd en zo 1- 

1) Noot van getuige, toegevoegd bij de correctie van het stenogram: 
De Grondwet verbood uitzending naar Indië tegen de wil van de betrokkene. 



s o n ~ n ~ i g e  troepen te staan tegenover een weggelopen officier. Hier- 
over is begrijpelijkerwijs bij de troep veel ontsteniaing geweest. Men 
heeft het veel te laat onderzocht en dit onderzoek gaf allerlei 
moeilijkheden. E r  was niets te doen voor die troep. D e  Regering zei: 
politie-spelen; de  troep zei: barst met je politie-spelen, wij moeten 
Nederland bevrijden, wij moeten soldaat zijn. Het  heeft een hele tijd 
geduurd, voordat het tot rust is gekomen. E r  is een groot request 
a a n  de  Regering gezonden inet het verzoek om de zaak te vrbetercn,  
opdat het vertrouwen zou terugkomen. Bepaalde gevallen werden 
onderzocht, de  zaak zelf niet. D e  troep wilde niet in het kamp 
blijven hokken, maar  wilde ingezet worden voor nuttiger doeleinden 
dan  de  bewaking van vliegvelden. 

48040. De Voorzitter: Is dat  niet van iets latere datum geweest? 
U bedoelt waarschijnlijk het adres, dat getekend is door B. ter Haczr 
e n  zestien anderen. 

A. Neen, dat is een tweede request; ik bedoel het eerste geval. 
Overste Phaff heeft ons laten komen en bleek zeer ontsticht te zijn. 
Hij zei: het spijt mij, dat jullie het verzonden; ik ga de volgende week 
weg. Wij hebben toen gezegd: het spijt ons, het is niet tegen LI per- 
soonlijk gericht, het is om de zaak te verbeteren, daarom hebben wij 
de zaak precies beschreven. Wij hebben mede een exemplaar van 
Voorst Evekink in zijn maag gesplitst en hebben gezegd: bekijk het 
goed. Wij kenden elkaar. Van Voorst Ev<kiizk kwam, hield een grote 
toespraak tot de troep e a  zei: ,,Geef mij slechts drie maanden uw 
vertrouwen en ik zal u laten zien wat ik waard ben." Overste Ki.ït 
kende hem ook zeer goed en zei: allemaal toneel! D e  drie maanden 
waren oin er1 vaiz Voorst Evekink was weg. 

Later hebben wij nog een request geschreven. Wij zaten inet het 
geweldige blok aan het been: de subsistenten. D e  Regering wilde niet 
tegsn de  Engelse Regering zeggen: de recrutering is mislukt, geef ons 
een organisatie, die daarvoor past. Wij zaten in hei kamp met 400 
mensen, die volkomen ongeschikt waren. 

48041. D e  Voorzitter: Hoe kwamen die ongeschikte mensen daar? 

A. Zij waren allemaal afgekeurd. 

D e  Voorzitter: D a n  kom je er juist niet. 

A. De geest was slecht. Men wist niet, wat er gebeurde. Men zei: 
er zijn ge-n plannen gemaakt en wij lopen hier maar rond te ban- 
jeren. Rlel die slechte geest kwamen de zieke harten en nieren en de  
kromnie tenen; dat is altijd zo, als de geest slecht wordt, zakt het 
physiek in elkaar en dan kwamen ze voor de dokter. 

Wij hadden langzamerhand heel veel meiisen uit Canada ver- 
zameld. E r  kwamen eens honderd man. Ik keek hen eecs aan en zei: 
25 soldaten en 75 is afval. Da t  bleek: daardoor zwol de subsistenten- 
compagnie aan. Zij zaten in hetzelfde kamp, in é5n afdeling, in een 
hoek. Zij moesten worden gebruikt. Een kwam bij de eerst-aan- 
wezend ingenieur, die hem vroeg: wil je bij mij o p  het bureau 
komen? D e  vent antwoordcie: ,,Het lijkt mij wel, maar u moet er 
goed rekening mee houden, dat ik drieinaal in de week naar het hos- 
pitaal moet, want ik mis dat en dat en moet dan in de ijzeren long." 
Een andere vent zei: ,,Ik dacht, dat hier kippen waren en dat  wij 
steeds rijst kregen, want ik heb eieren en rijst nodig: ik ben met die 
en die kwaal gekomen cn ze hebben tegen mij gezegd: kippen en 
rijst zijn er genoeg in Engeland." Wij hadden geweldig veel van die 
kerels. Wij hadden ook een neger; die werd afgekeiird voor de dienst 
in  de tropen! 

48042. Jonkvrouwe Wttewanll van Stoetwegen: De medische dienst 
was blijkbaar merkuaardig georganiseerd. 

A. Ja. Iedereen behoorde gekeurd te zijn, niaar het was niet het 
geval. O p  ezn gegeven ogenblik keken de Engelsen de  zaak wel eens 
na. Wij hadden een zakboekje, waarin behoorde te staan, of wij A-, 
B- of C-gekeurd waren; er stond niets in. Op een goede dag, toen de 
troep aan het oefenen was, kwam de dokter, die in alle zakboekje3 
de letter A - dat  zijn degenen, die aan de hoogste eisen voldoen -- 
zette, hoewel hij de mensen heleniaal niet gezien had. 

Op een gegeven ogenblik was er een geweldige schaarste aan 
benzine en had men de order uitgegeven, dat  er niet gereden mocht 
worden. Toch zag ik o p  zekere merg-n om kwart voor twraal!: een 
auto langs rijden. D e  volgende dag gebeurde hetzelfde. Ik  hield de  
auto aan en vroeg de  bestuurder, wat dit te betekenen had. Hij ant- 
woordde: ik heb e in  busdienst naar de cantine voor de  subsistenten. 
I n  de auto zat ó5n man. D e  subsistznten, die weinig te doen haddrn, 
zaten reeds in de  cantine. Ik  heb tegrn de brigadeconmandant ge- 
zegd, dat  dit te gek was. D e  comn~aiidant heeft ingegrepen en de 
busdienst gestopt. 

48043. D e  Voorzitter: Is het juist, dat  de bevordering van de 
inensen in Londen sneller ging dan  bij de Irene-Brigade? 

A. D e  Regering was met een zeer kleine staf in Engeland aange- 
komen. Hei  ambtenarenapparaat vroeg mensen. Men had niet veel 
mensenkennis. Diegenen, die het hardst naar Engeland hadden ge- 
lopen en zich bij de bureaux hadden gemeld, waren niet de  aller- 
besten, maar  werden direct aangenomen. Daarbij kwam, dat  men 
van de zijde van de brigade zeide: ik heb te weinig mensen voor de  
organisatie. Ik  laac nieinand los, tenzij ern man ongeschikt wordt. 
D e  niensen, die ongeschikt waren, waren niet de allerbesten. D e  
mensen, die voor ons minder geschikt waren, gingen naar Londen. 
Zij cverden in Londen met open armen ontvangen in verband met het 
tekort aan personeel. 

48044. D e  Voorzitîer: Heeft dat de geest beïnvloed? 

A. Ja. Zij kwamen bij mij o m  er over te praten Ik heb hen toe- 
gesproken en g e ~ e j d  ik geloof, dat  het hedeilandse volk jullie dank- 
baar zal ziln, dat jullie je niet hebt laten gaan en geen last hebt ge- 
kregen van hdrt of nieren, niaar dnt jullie domweg in de  brigade bent 
gebleven, die straks met geweer en bajonet de  mensen aan de  over- 
kant wil bevrilcieii. 

48045. D e  Voorzitter: Het hing toch niet van iemands eigen inzicht 
af of hij al dan niet tot de brigade zou behoren? 

A. Ja, als je je beroerd voelt, gaan je hart en je nieren kapot. Jk 
heb o p  een gegeven inoiricnt geregd: dat  gebeurt niet meer; al die 
knullen, die door de dokter minder geschikt worden geacht, af te 
voeren. E r  is toen gezegd: wij gaan alle mensen bekijken. D a n  keken 
wij hen aan en zeiden: Wit is maar het beste, dat  je naar Wolver- 
hampton gaat. Daar  was kapitein Loorii?gtz van Beeck, nu kolonel, 
een kapitein van de oude school, die de mensen, indien nodig, strafte 
inet o m  de andere dag o? water en brood. Walineer we dan  enige 
inaanden later bij hem kwamrn kijken, zeiden we: zijti dat  nu de- 
zelfde mensen, die wij hem hebben gezonden? Het  liep fantastisch. 

48046. D e  Voorzitter: Is  die kolonel nog in ons land? 

A. Neen, iiij zit in  Zuid-Afrika. Hij heeft hier het korps van de 
grenadiers heropgericht. Wij hebben werr een request ingediend. Alle 
jonge oîhciertn zeiden. wij heoben er tabah van, we gaan d e  dienst 
uit. we hebben gedaan wat wij konden. 

48037. D e  Voorzitter: Konden ze zo maar de dienst uit? 

A. Z e  hadden ontslag willen vragen, maar het was oorlogstqd en 
er moest gevochten worden. Mcn vund het hoogst onbehoorlilk o m  
ontslag te vragen. Toen hebben we diis erii request opgesteld. Ik  heb 
er hier en daar enige verzachtiiigcn in aangebracht, maar ten slotte 
heb ik gezegd. het spijt mij, maa i  als beroepsofficier kan ik het niet 
tekenen. Ik zal echter zorgen, dat  het verzonden wordt. 

48048. D e  Voorzitter: biaren het allemaal reserve-officieren? 

A. E r  waren enkele beroepsofficieren bij. In  de brigade waren 
i 6 beroepso4f'-' L icieren. 

48049. D e  Voorzitter: Hebt u zich verenigd niet het request? 

A. Ik heb gezegd: Zo'n recluest moet bij een autoriteit worden in- 
gediend en dit inoi t  volgens de hiërarc!ileke weg gebeuren. Ik ben 
juiiie hiërarchieice chef. Tk zal ei- dus e in  aaiibiediiigsbrief bij 
schrijvrn e n  det heb ik gedaan. 

48050. D e  Voorzitter: Waarom is het rechtstreeks naar de Minister 
van Oorlog gestuurd en niet naar uw oniniddeilijke chef? 

A. Het  is naar mijn onniiddellijke chef gegaan, maar het was 
gericht aan de Mi;:ister van Oorlog, één exemplaar ging rechtstreeks. 

48051. D e  Voorzitter: Hebt u er zelf nog iets mee te maken gehad 
in die zir,, dat men van hogerl?and blijken van ontevredenheid jegens 
u gaf? 

A. E r  is een onderzoek ingesteld, maar dit is als een nachtkaars 
uitgegaan. D e  tijd dooft alle dingcn. roen wij enige dagen verder 
waren, was de zaak al geluwd. E r  was een luwend antwoord van boven 
ai' gekomen. Het request was historie geworden zonder dat  er verder 
iets gebeurde. 



48052. D e  Voorzitter: E r  wordt in het request gesteld, dat er 
drie hoogst onvolieciige, slecht getrainde gevechtsgroepen waren, 
welke voor een zeer groot deel waren samengesteld uit B-gekeurden 
en manschappen ouder dan 35 jaar en daarop werd critiek uit- 
geoefend. 

A. Ja,  ik heb in dit opzicht zelf ook nog wel eens wat geschreven. 
Ik kende de Minister van Oorlog namelijk nogal goed. Ik heb hier 
een briefje, dat aan hem is gericht. 

Het  luidt: 

La civilisation héritière de nlieu a fait chacun responsable de 
tous les hommes, vandaar dat LI mij de ongedisciplineerdheid 
van dit schrijven, door het voortsnellen van den tijd gevorderd, 
zult willen vergeven. 

Door onstabiliteit van personen en ideeën is van samznhang 
en gevechtsvaardigheid geen sprake. 

In mijn onderdeel zag ik in I jaar van de 221 er 107 weer 
gaan; een opgevat doel wordt LOO nooit bereikt. Wij Neder- 
landers willen altijd te  veel met te weinig in te korten tijd. 

Voor nieuwe organisatie zal de mankracht geheel ontbreken, 
tenzij 3e en 4e rangs, waarbij ook de tactische zijde groote be- 
zwaren heeft. Voor een zuivere politietaak, waartoe zij zich 
wel leent, voelt het betere deel hier weinig en m.i. met haar het 
Nederlandsche volk evenzoo weinig. 

Onze overste, gevraagd waarom zijn o.i. juiste voorstel (Re- 
connaissance unit) niet doorging, zeide ,,ja, dit komt van boven". 

De verhoudingen zijn geheel scheef gegroeid van aantal vecht- 
troepen = bureau's +- hulpdiensten (62 schrijfmachines). 

Door hier eenige dagen rond te wandelen en onder en in de  
officiersmess t e  spreken zoudt U, Excellentie, zich het snelst 
een juist beeld van deze colonie kunnen vornien." 

Zijne Exellentie is in het kamp geweest; hij heeft mij 's avonds 
laten komen. Hij heeft ons gevraagd. wat wij wilden. Wij zeiden: 
wat het beste is: wij hebben een plan klaar: een eskadron pantser- 
wagens: ezn compagnie infanterie en een batterij zrtillerie zijn er en 
gaan naar de Engelsen, de  rest wordt kader. 

48053. D e  Voorzitter: Het eskadron pantserwagens was er al. 

A. Ja. Wij splitsten en verminderden de brigade; het eskadron 
pantserwagens, een compagnie infanterie, een batterij artillerie zetten 
wij apart en detacheren wij bij de gelijksoortige eenheden bij de 
Engelsen om ervaring o p  te doen in het gevechtsveld; van de rest 
maken wij kader. 

Zijne Excellentie zei: ,,Het kan heel moeilijk; wanneer het eska- 
dron, de compagnie of de  batterij iets flinks uithaalt, wordt het op 
de rekening van de Engelse eenheden geschreven: dat  willen wij niet; 
wij willen de  Nederlandse vlag hebben en dat  kan alleen door de 
brigade bijeen te houden." Daarom is de  brigade bijeengebleven. 

Wij hebben ook bezoek gehad van overste Kmls, die kwam uit- 
leggen, waarom het M.G. werd opgericht en waarom dat nioest be- 
staan van mensen buiten de brigade, dus ten dele van d e  mensen, 
die tot nu toe de  brigade hadden gedrukt. Vandaar dat  wij enige 
bezwaartjes hadden. 

Wij hebben die gelegenheid aangegrepen o m  verschillende moei- 
lijkheden naar voren te brengen. Wij hebben drie vragen willen 
stellen. D e  eerste vraag: omtrent de promotiepolitiek, hebben wij 
laten vervallen. omdat hij met het voorbijspringen van de majoors- 
rang was gepronioveerd. 

D e  tweede vraag, die wij wel stelder,, was: waarorn de organisatie 
van de brigade geen verband hield met de werkelijk aanwezige 
sterkte. Toen zei hij: Mijnheer Beelaerts, wij hebben ons helaas 
weer vergist. d.w.z. in de recruteringsvolitiek van het buitenland. 

v .  

D e  derde vraag heb ik toegelicht: dat en dat is fout. Daarop heeft 
hij gezegd: ,,De Nederlandse Resering heeft haar eigen adviseurs 
en daarmede afgelopen." Anderen, die feller waren dan ik, sprongen 
o p  en zeiden: ,,Het is een schande! Al jaren lang hebben wij het 
voor zoete koek opgegeten. Wij weten wel, dat dat  en dat mis is. 
D e  recïutering is mislukt. Wij hebben niet meer dan 600 flinke 
kerels en er gebeurt niets." 

Tijdens besprekingen met Minister van Lidth de Jeude hebben wij 
gezegd: die mannen in het kanip, dat dient nergens toe; er heerst 
een kankerstemming. Onze training en onze geoefendheid zijn ver 
beneden peil. Wij kunnen het niet Iiebbeii, dat wij, wanneer Neder- 
land bevrijd wordt, nog in Engeland zitten. Wij moeten naar de 
Engelsin toe, wij moeten het kamp uit. Zij hebben gezegd: Dat  is 
goed. 

In April zijn wij er uit gegaan en met de Engelsen gaan oefenen. 

48054. D e  Voorzitter: E r  zijn tegen u geen maatregelen genomen, 
omdat u het adres gesteund hebt? 

A. Neen. 

48055. D e  Voorzitter: Toen, in April, kon er dus eigenlijk pxs 
goed getraind worden? 

A. Ja. Wij schoten echter in de  bergen in Wales reeds vóór de 
detachering. Ik kon alle patronen, die in  het kanip aanwezig waren, 
opschieten. D e  rest schoot in  het begin niet zoveel. D e  detachering 
bij de  Engelsen is erg gunstig geweest. 

48056. D e  Voorzitter: U was wel tevreden over het resultaat van 
uw eigen groep? 

A. Ja, dank zij de onderlinge verhoudingen in het eskadron, die 
bui te~gewoon goed waren, ben ik er boven uit gekomen. Anders had 
ik het physiek niet volgehouden. 

48057. D e  Voorzitter: Hoelang bent u commandant geweest? 

A. Twee jaar, eerst van het eskadron pantserwagens, daarna van 
het verkenningseskadron. I n  December 1941 ben ik commandant ge- 
worden; in 1942 is het omgezet in e x  verltenriingseskadron. I n  Sep- 
tember 1943 werd ik brigademaloor. 

48058. D e  Voorzitter: Welke waren ~ i w  werkzaamheden in die 
functie? 

A. Wij zijn in  een Engels kamp bij Londen geweest en daarna naar 
Harwich gegaan als bezetting. E r  werden alsmaar bieten gerooid. 
D a t  is het geva!, dat  majoor Galle is gaan optreden met majoor 
Hubert. Ik heb gezegd: het gaat zo niet langer. 

48059. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegeti: Moesten de  sol- 
daten bieten rooien? 

A. Dat  deed iedereen (ook de  Engelse troepen). E r  werd niet 
meer geoefend. D e  inspecteur van de Nederlandse troepen is toen 
zeer ontsteld geweest, de  opvolgend brigadecommandant en de  bri- 
gademajoor zijn er uit gegaan. D e  inspecteur heeft tegen mij gezegd: 
L; moet het overnemen. Ik voelde er weinig voor en antwoordde: als 
ii mij aanwijst, dan houdt alles op. Hij heeft mij toen aangewezen. 
De brigadecoinmandant zelf had ern ernstige morele opstopper ge- 
had. Wij zeiden: wij moeten eerlijk worden ten opzichte van de  
Engelsen en zeggen: wij hebben jullie altijd belazerd, wij hebben 
maar  800 man. 

48060. D e  Voorzitter: Had men dan altijd tegen de  Engelsen ge- 
zegd, dat men 3 à 4000 man had? 

A. Z o  erg was het niet. Wij hebben gezegd: Wij willen een 
nieuwe orgariisatie maken, want deze organisatie is te  groot. Het  
was een organisatie van 1600 man. Over die organisatievorm hadden 
wij generaal Kruls aangevallen. In  Harwich (najaar 1943) hebben wij 
gezegd: dat kan zo niet langer, de  tijd dringt. 

48061. D e  Voorzitter: Maar u hebt gezegd: D e  Engelsen waren 
niet o p  de hoogte van de gevechtswaarde. 

A. Dat  waren ze ook niet. Zij waren niet precies o p  de  hoogte 
van liet tekort aan  manschappen. Ze wisten er wel iets van. H e t  
kwam zo uit: We kregen zo weinig materieel van d e  Engelsen, maar 
toen wij eerlijk waren geworden en gezegd hebben: wij hebben inaar 
zoveel man, we zullen er een andere organisatie van maken, kwamen 
d e  spullen direct na de  reorganisatie los. 

48062. D e  Voorzitter: Zijn er toen ook maatregelen genomen orn 
meer manschappen te krijgen? 

A. Kolonel de Bruyne heeft een aantal mariniers uit Suriname 
laten komen en die hebben het gat, dat  wij hadden, opgevuld. 

48063. D e  Voorzitter: Heeft hij ook niet getracht mariniers uit 
d e  Verenigde Staten te krijgen? 

A. Dat  bedoel ik ook. Het  waren drie pelotons. 

48064. D e  Voorzitter: Heeft hij ook getracht mensen uit het 
Vreeiiidelingenlegioen te krijgen? 

A. Ja,  inaar dat zette geen zoden aan de dijk. E r  zijn er eeli 
stuk of twintig gekomen. 
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48065. D e  Voorzitter: U sprak zoëven over het gebrek aan ver- 
trouwen in de leiding, ten gevolge waarvan de heer Galle is weg- 
gegaan. Kunt u dat  concretiseren, want daarvoor moeten toch be- 
paalde gronden aanwezig zijn? 

A. Ja, het gebrek aan vertrouwen is hiermede begonnen, dat  er 
iiit Nederland troepen zijn gekomen niet in verband met hun offi- 
cieren of omgekeerd. 

48066. D e  Voorzitter: Ja, dat is in het begin geweest, maar ik 
spreek nu over Januari 1943. 

A. Dat  gebrek aan  vertrouwen zat hierin, dat de troep zei: Wij 
hebben geen organisatie, die past o p  onze sterkte; wij zitten steeds 
met incomplete afdelingen en ook de geoefendheid is dermate laag, 
dat, wanneer wij straks te velde moeten gaan. wij er niets van te recht 
brengen. 

48067. D e  Voorzitter: Dat  zei de  troep, maar waarom had Ú ge- 
brek aan vertrouwen in de leiding? O p  grond van welke tekort- 
komingen in de leiding'? 

A. Ik ben o p  die vergadering, waar er over gesproken is, niet 
aanwezig geweest. 

48068. D e  Voorzitter: Neen, maar u zult toch wel uw eigen 
mening hebbcn gehad. 

A. Het geval kwam ter sprake en kolonel de Bruyne zei tegen 
mij: U moet het overnemen. Ik zei: Ik  brn niet o p  die vergadering 
geweest, waar het vertrouwen is opgezegd, maar  ik sta aan dezelide 
kant als die heren. 

48069. D e  Voorzitter: Wilt u dat  eens toelichten? 

A. E r  ging van de brigadeleiding zo weinig uit. D e  leiding had 
veel meer kunnen doen. Ze had veel eerder naar de Engelsen kunnen 
gaan en kunnen zeggen: Geef ons ex1 organisatie, die past. Die had 
wel degelijk kunnen doorgaan met oefenen. Ik kon  het met de  ver- 
kenningsafdeling wel: drie dagen bieten rooien en de rest oefenen. 

48070. D e  Voorzitter: E r  is niets veranderd in  de leiding van de 
brigade, want de  brigadecommandant is gebleven. 

4. Zijn opvolger en brigademajoor is hij kwijtgeraakt. 

48071. D e  Voorzitter: Dat  zijn ondergeschikten. 

A. Die zijn zeer belangrijk; van heri hangt zeei veel af. 

45972. D e  Voorzitter: Het zat hem dus niet in de leiding van de 
coinmandant van de  brigade? 

A. Dat  weet ik niet; ik wil er niet o p  ingaan. 

48073. D e  Voorzitter: Het  is toch wel van brlang, dat  er even 
wordt gesproken, anders zou bepaalde personen, die het niet ver- 
dienen, een verwijt treffen. Het  is goed, dat  de zaak even precies 
wordt gesteld. 

A. Het is zo: Wanneer men, zoals in dit geval, een kleine staf 
van drie man heeft, van wie twee niet deugen, dan  kan men als 
commandant ook niet heel veel doen. 

48074. D e  Voorzitter: Dat hangt af van de vraag, wie com- 
mandant is en welke bekwaamheid hij heeft. 

A. D e  een is gevoelig, de  ander niet. Hij heeft een moeilijl,e 
practijk meegemaakt: steeds werden er mensen aan onttrokken en 
nieuwe aan toegevoegd. D e  koers van de brigade stoild ver beneden 
pari; het gezelschap in Wolverhampton is niets waard, zei mer .  
Hij heeft dus een zeer onprettige tijd meegemaakt. Hij was kennelijk 
onder de indruk daarvan. E r  ging tijdelijk niet zo heel veel meer van 
hem uit. Andere mensen met sterkere zenuwen hebheil het beter 
verdragen ei1 hadden op het einde wat energie over; tot die be- 
hoorde ik waarschijnlijk. 

48075. D e  Voorzitter: Welke personen zijn uit de staf verdwenen? 

A. D e  opvolgende commandant en de brigademajoor, koloiiel 
Suyleï~ en kapitein Ballot zijn weggegaan. D e  brigadecommandant 
is gebleven. 

48076. D e  Voorzitter: Wie zijn de  opvolgers van deze twee ge- 
weest? 

A. D e  opvolgende commandant werd niet vervangen; ik werd 
brigademajoor. 

48077. D e  Voorzitter: Waren er verder geen redenen tot klagen? 

A. Ideaal was het nog niet. Een dergelijke grote hoeveelheid 
moeilijkheden is niet in één slag opgelost. Wij zijn naar de Engelsen 
gegaan en hebben hun gezegd: geeft ons een organisatie, die er op 
past. Verschillensie officieren, ook lagere, met wie je moet samen- 
werken, zijn vervangen. Wij hebbzn gezegd: wij gaan schietoefe- 
ningrn houden in het terrein en blijven dan vier dagen weg. Het is 
allemaal gelukt. Tocn de troep terugkwam, had hij meer zelfver- 
trouwen gekregen. Wij zijn vier dagen uitgegaan, zijn niet ver- 
hongerd en hebben geschoten. N a  die tijd hebben wij steeds meer 
oefeningen gehad. 

48078. D e  Voorzitter: Is de brigade klaargekomen o p  de door 
de  Engelsen gestelde tijd? 

A. Ja, met de hakken over de sloot. Kolonel de Bruyne heeft 
gevraagd: wil je het overnemen? Toen heb ik gezegd: goed. Hij 
heeft mij de hand gedrukt, omdat ik het deed. klaar,  heb ik gezegd, 
u had het mij zes maanden eerder moeten vragen. Er  is daarna nog 
vrij bekoorlijk geoefend - al was het dan  niet met grote overmaat 
-; wij zijn nog met de hakken over de sloot gekomen. 

48079. De Voorzitter: Op welk moment moest u klaar zijn? 

A. Dat  wisten wij niet. In  Januari 1944, toen wij begonnen te 
repareren, wat er te repareren was, wisten wij niet, wanneer wij in  
werkelijkheid moesten optreden. 

D e  brigade was slecht geoefend en had het gevoel niet te kunnen 
meedoen: zij had geen organisatie, die er op paste. 

48080. D e  voorzitter: Heeft de Engelse Regering gevraagd, in 
Juni klaar te zijn? 

A. Dat  is er na geweest, maar niet in Januari 1944. O p  een ge- 
geven moment in klaart of April heeft men gezegd: D à n  moet je 
klaar  ijn n. Toen zijn wij gaan niohrl~sercn en o p  ezn gegeven moment 
hebben wij een reserve-aideiing geformeerd. 

48081. D e  Voorzitter: Zijn er verder nog wijzigingen gekomen 
in de  hogere leiding, voordat men overging'? 

A. E r  zijn andere mensen aangetrokken, overste Pahud en majoor 
i m r z  der TVijck. Dat heeft ook tzn ze-rste tot verbetering van de 
toestand bijgedragen. 

48082. D e  Voorzitter: E r  heeft ook wijziging in de  inspectie 
plaats gehad'? 

A. Dat  gebeurde, toen wij in Frankrijk zaten. 

48083. D e  Voorzitter: Wanneer bent u naar Frankrijk gegaan? 

A. I n  Augustus. 

48081. Joi;kvrouwe Witewaail van Stoetwegen: Bent u met de 
eerste troepen overgestoken, op 13 AV~IIS~LIS'?  

A. Een maand later. Verder is de gehele campagne van een leien 
dakje gegaan. 

48085. D e  Voorzitter: Kunt  u nog iets vertellen over d e  cam- 
pagne in Frankrijk? Kunt  u ecn kort overzicht geven van de route, 
die gevolgd is, eventueel van het treffen met de vijand? 

A. Iedereen zeide: die elleridige Engelsen, zij laten anderen voor 
zich vechten, en wij dachten: Zij zullen ons ergcns gebruiken. waar 
veel doden vallcn. Het  viel echter ;eweldig,mee. Zij hebben ons o p  
een zeer rustig front ingezet, op de noordelijke vleugel van de sector. 

48086. D e  Voorzitter: Geloofde u de verhalen, dat  de Engelsfri 
a n h r e n  voor zich lieten vechten? 

A. Hier en daar gebeurde het wel. D e  Canadezen hebben er veel 
gevochten. 



48087. D e  Voorzitter: Werden de  Canadezen door de Engelse11 
gecommandeerd? 

A. Zij stonden onder hun eigen commandant, doch wel onder 
Engels opperbevel. Wij zijn dus o p  een rustig front ingezet en hebben 
er e x  dag o ï  vijf gezeten. De ~ i j a n d  is weggelopen en wij zijn er 
achter aan gegaan. Het vras aan  de andere kant prettig, dat  zij 
verdwenen. 

48088. D e  Voorzitter: Op welk punt was dat'? 

A. Aan het Orne-front. 

48089. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U bent dus be- 
gonnen met vijf dagen vechten? 

A. Toen wij aan wal kwamen, zijn wij begonnen met op een 
rustig plaatsje te Cresserons oiize spullen na te kijken en ecn beetje 
te wennen. Torn zijn wij ingezet op het rustige front aan de Orne. 
D e  moffen haddcn heel weinig projeitie!en, maar de  projectielrn, die 
zij afschoten, warer! bijzonder goed gericht. 

Daarbij kwam, dat wij enigszins slaafs waren; wij nainen de stel- 
lingen in, zoals ze door onze voorgangers opgezet waren. E r  was ecn 
huis, het enige huis daar, en de moffen wisten, dat  de  staf er in zat. 
D e  Engelsman, die ons de  zaak overgaf, zeide: er zijn hier reeds 
70 man gevallen. Inderdaad. het geval zette zich rustig voort. 

D e  overste S a h i d  en ik zeiden: Wij zijn gek, als wij dat dorn; laten 
wij op 400 meter afstand in e rn  veldje gaan zitten. D a n  zijn wij het 
geval kwijt. D e  brigadecommandant voelde er niets voor. 

48090. D e  Voorzitter: Stond het huis nog overeind nadat het zo 
vaak was beschoten? 

A. D e  projectielen vielen er gelukkig grotendeels naast. Allee11 
was er een jezp in de Iil.cht gevlogin, zodat het huis gekraakt was. 
Op een gegeven ogcnblik was het enige, dat gedaan moest worden, 
patrouilleiopeii. D e  molfen namen enige dagen later de benen. D e  
Engelsen zeiden: Wij zijn parachutisten. We zouden hier vier dagen 
blijven, we zitten hier nu  e-n maand. Ons verliespercentage is zoveel 
geweest, het heeft zoveel kerels gekost, dus wij zijn niet agressief. 
D e  inoîfei-i waren echter weg en wij achtervolgden. Wij zijn dus o p  
de geveclitswagens geklornmrn en hebb-n de  achtervolging ingezet. 
D e  vijand vluchtte voor ons uit. Er  zijn g e m  vreselijke voorvallen 
geweest. We hebben c t n  grote rit genzaakt van uit de omgeving van 
Amieils tot Brussel. Het  is voortreifelijk gegaan. 

48091. D e  Voorzitter: Dus de brigade is niet veel in gevechts- 
contact gewecst'? 

A. In  het begin niet, in Nederland wel. 

48092. D e  Voorzitter: Zijn er in België nog verliezen geweest? 

A. Wij hebben een naar ding meegemaakt. Toen wij in Brussel 
kwamen, hoorden we van sommige Engelsen, dat  ze al in Neder- 
land warer? geweest. Ze konden zich best voorstellen, dat wij zo 
spoedig mogelijk naar ons land wilden. We zijn vlug opgemarcheerd. 
We werden door de Belgen zeer warm ontvangen. I n  sommige 
plaatsen zag het zwart van de mensen. Op een zeker moment na 
Leuven had de mof o p  straat ern tank achter een uitgebrande wagen 
gezet en in de flank een stelling betrokken. D e  brigade vloog er 
boven op, schoof in elkaar en het zaakje werd daarna van uit de/ 
flank in elkaar geschoten. Dit kostte ons twee doden, vijftien ge- 
wonden en een aantal wagcns. Het was een zeer onprettig voorval. 
Verder hebben wij geen last meer van hen gehad. Toen wij nog in 
Frankrijk waren, a a s  er ezn i-rtoeilijke quaestie. kVij zaten op de  
linkervleugel en.zagen, dat  wij op deze wijze tegen d e  Schelde zouden 
oplopen. We zeiden: we zitten aan de verkesrde kant, want we kun- 
nen Hol!and zo niet bereiken. We wiiden naar de  rechtervleugel. D e  
brigadecommandant zou toen met de  hoogste baas contact opnemen 
over deze quaestie. Maar  hij kwam niet terug en toen wij het bericht 
kregen, dat  de Engelsec voor de Nederlandse grens zaten, heb ik 
gezegd als brigademajoor: ik ga weg, nu is het ogenblik gekomen 
waarop we drie jaar lang gewacht hebben. Wier zitten wij verkeerd; 
dat is te  gek; wij gaan weg. ,,Neenx, zei de  majoor Pahud de Mor- 
tanges, ,.laten wij nog even wachten". N a  een uurtje was de brigade- 
commandant nog niet terug; wij hebben het drie uur volgehouden. 
O m  vijf uur komt de brigadecommandant aanzetten: ,,Het is voor 
elkaar; wij mogen weg." Wij zijn over Ainiens naar Brussel ge- 
reden. D e  Engelse staf had gezegd: het is zo moeilijk wat te ver- 
schuiven. Lt.-Col. Miils zei: ,,Geef ons toestemming te verschuiven, 
want de  Hollanders a a n  uit zich zelf." Dit konden de  Engelsen 

48093. D e  Voorzater: Waar bent u in Nederland binnengevallen? 

A. Wij zijn van Brussel gegaan over Beeringen, waar nog gs- 
vochten is. 

.,Brigaden was voor onze kleine groep een belachelijke naam! 
Een Engelse divisiecommandant zei: ,,U bent een brigade; neem 
dat  front van 4 km in." Wij moesten met 1200 man een front van 
4 km bezetten! D e  vijand was gelukkig niet veel meer waard. 

Wij zijn doorgegaan naar het zuiden van de grens. Het  Engelse 
bevel zei: Wij hebben voor jullie een aardige taak: Het  Loo, het 
Paleis van de  Koningin, Apeldoorn bezetten, dat  is iets voor jullie. 
Met 1200 man inoesten we Apeldoorn bezetten! Een divisie zou 
naar Hattern en omgeving gaan; wij naar Apeldoorn; een divisie 
naar Arnhem. Wij kregen een toespraak van d e  generaal Horrochs 
in het kamp van Beeringen. Hij vertelde ons, wat er zou gebeuren. 
Het  30ste legercorps zou met 20 000 voertuigen optrekken over één 
secundaire weg: zo iets was in de oorlogsgeschiedenis nog nooit 
vertoond. Aan flankbeveiliging deden wij heel weinig. 

Wij kwanlen in Grave te zitten. Het  werd wat stil bij de brug. E r  
werd gezegd: het is mis, wij zijn afgeknepen. D e  moffen hadden het 
front een paar keer doorgesneden. Als je de haveloze moffen zag, 
waren zij niets waard. Wij trokken ons er niets van aan en werkten 
ons program af en trokken langs de grote wegen. D e  moffen zaten 
in de  bossen, waar wij weinig aan deden. O p  een gegeven ogenblik 
kwam in Uden de bevolking ons waarschuwen: het is helemaal mis, 
tanks en Duitse strijdkrachten zitten in Den Bosch. Wij naar de 
Engelsen oin te vragen: doe er wat tegen. Goed, zeggen zij, wij zul- 
len vliegtuigen zenden. Wat weinig hielp. 

48094. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Was dat alles nog 
bóór ,.Arnhem"? 

A. Ja. 

48095. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Waaraan is het 
eigenlijk toe te schrijven, dat  wij Arnhem tu in  niet hebben gekregen? 
Aan het niet doordrukken'? 

A. Ja ,  ten dele. Maar  als u ziet de  geweldig grote aantallen 
mensen, die in de vorige ~vei.eldoorlog zijn geJneuveld, is het te be- 
grijpm. Als de Du~tsers, die in de  bosjrs zat-n, zich niet wilden 
overgeven, werd er geweldig hard op geschoten: bleek na ezn tijdje, 
dat  zij er nog zaten, dan wsrd het overgedaan; benierkte je niets 
meer van hen, dan gmg je langzadm naar voren. 

48096. D e  Voorzitter: Bent u in  de buurt van Oorschot geweest? 

A. Ja. Slechts kort. Ik  ben door de Prins overgepoot naar hel 
hoofdkwartier en belast met het toezicht op de Binnenlandse Strijd- 
krachten. Later werd ik adviseur voor de stoottroepen voor Limburg. 
I n  October ben ik weggegàan van de brigade en heb ik nog korte 
tijd troepe;i getraind in Deurne. einde October ben ik met de  staf van 
Z K.H naar Brussel gegaan o m  toezicht o p  de Binnenlandse Strijd- 
krachten te houden, en heo dat geddan tot Januari. Toen werd het 
bureauleven mij te gortig. Vervolgens bcn ik met de stoottroepen in 
Limburg opgerilkt tot April en toen teruggegaan naar de staf van 
generadl Door~nan  om de cavalerie in elkaar te zetten. 

48097. D e  Voorzitter: Welke was de bedoeling van de stoot- 
troepen in Limburg? 

A. Dat  was een illegale groep van 200 of 300 man. In  de 
eerste tijd hebben de  mensen, praktisch gesproken, zonder uitrusting 
aan het noordfront van Sittard heel goed werk gedaan. Toen ik 
kwam, waren zij teruggziiomen. D r  Amerikanen zijn er een week 
geweest en toen ging de  vijand terug. Wij zijn verder met de Ameri- 
kanen medegegaan, toegevoegd aan  de provost marshall, de  hoogste 
politie-autoriteit van het Amerikaanse leger, van wie ik nog geweldig 
geschrokken ben. Die provost n~arshall zette iedere plunderaar, die 
brandkasten opermaakte, tegen de muur. Op een gegeven moment 
kwamen wij in München-Gladbach. Ik kwam o p  zijn bureau en zag 
drie brandkasten. die opsngesneden werden. E r  kwam e-n schrijver 
binnen en ik zeide: Jullie doen rare dingen buiten. Hij antwoordde: 
Ja ,  we hadden gezn lasser, het had drie dagen eerder moeten ge- 
beuren. Maar als je als provost marshall op klaarlichte dag niet weet 
te voorkomen, dat drie brandkasten worden opengesneden en leeg- 
geplunderd o p  de stoep voor zijn bureau, dan vincí ik dat  toch wel 
sterk. 

48098. D e  Voorzitter: Bent u o p  de hoogte van de totale sterkte, 
die de  brigade bij de inval in Frankrijk had? 

begrijpen en zij gaven-toestemming. 
- 

A. Ja, 1200 man. 



48099. De Voorzitter: En het aantal gesneuvelden? 

A. Ik geloof 30. 

48100. De Voorzitter: En het aantal gewonden? 

48101. De Voorzitter: Hebt u een rapport over de belevenissen 
van de brigade moeten maken? 

A. Neen. 

48102. De Voorzitter: Bestaat er een rapport? 

A. Ja. Kapitein Fuck, de adjudant van de brigadecommandant, 
heeft een dagboek bijgehouden. Daarvan is een gedeelte gepubliceerd 
in ,,Ons Leger", maar ik weet niet of hij het heeft afgemaakt. Ik 
meen, dat het laatste deel nog moet worden uitgewerkt. 

48103. De Voorzitter: Hoelang heeft uw functie bij de stoot- 
troepen en het adviseurschap bij Prins Bernhard geduurd? 

A. Ik ben adviseur geweest van Januari tot April. In April werd 
het mij te gortig. Toen hielden mijn zenuwen het niet meer uit. 
Majoor Kronig kwam toen. De regimentscommandant, een toffe 
jongen, had gezegd: ,,Ik zie je met wantrouwen komen". Het was een 
intrigantenboel. Hij was twee dagen bij zijn commando aanwezig, 
de rest van de tijd zat hij in Eindhoven. Wanneer wij in de troep 
gingen kijken, deugde er niet veel van. Daarover werd dan een 
rapport geschreven. Reden waarom hij mij geen auto ter beschikking 
stelde. 

48104. De Voorzitter: Wat hebt u na April gedaan? 

A. Daarna ben ik teruggekomen bij generaal Doornzan. Toen zei 
Doorrnan: Ga maar bij Staal zitten en toen heb ik de selectie van de 
officieren opgezet. 

48105. De Voorzitter: Waarop had dat selecteren van de offi- 
cieren betrekking'! 

A. Op vrijwillige dienstneming bij het Nederlandse leger voor 
reserve-officiersopleiding. Wij hebben in Breda een commissie ge- 
vormd. Wij hebben bekeken welke normen er gesteld moesten 
worden. Het was een voorloper op de officierenselectie. 

48106. De Voorzitter: Wat was uw functie na de bevrijding? 

A. Tot Juli zij'n wij met die zaak bezig gebleven. Toen heb ik 
de cavalerie in Bergen op Zoom opgezet. Daarna de hogere krijgs- 
school en thans ben ik bij de generale staf werkzaam. 

48107. De Voorzitter: Ik ben hiermede aan het einde van m711 
vragen. Hebt u zelf nog iets op te merken? 

A. Ik zou alleen dit wil!en opmerken. Wanneer er ooit in de toe- 
komst weer eens iets dergelijks zich mocht voordoen, dan moeten 
we toch zien te bereiken, dat het niet weer zo rommelachtig wordt. 
Toen ik in Engeland aankwam, heb ik gevraagd: waar zitten de top- 

figuren, die de zaak moeten coördineren. hiIaar die waren niet te 
vinden. Men had geen chef staf voor de planning. Het gepruts, dat 
wij in de eerste jaren hebben meegemaakt, wijt ik voor een groot ge- 
deelte aan het feit, dat dergelijke mensen er niet waren. Wij hebben 
gezegd: A4aak een bureau generale staf, wij moeten instructies 
hebben. Maar de brigadecommandant zei: Ik heb met legeropbouw 
niets te maken; ik moet meedoen aan de bevrijding. Het bureau 
O.G.S. zei: Ik moet de legeropbouw voorbereiden, ik heb geen men- 
sen. Geef mij 40 man om op te leiden tot fourier-rustkamer enz., zo- 
veel mensen voor dit en dat. Maar de brigadecommandant zei: ,,Het 
spijt mij zeer, maar de sterkte laat het niet toe." Tussen de brigade 
en het bureau O.G.S. in is de opbouw van het Nederlandse leger 
weggevallen. Men had veel meer succes kunnen hebben, als men het 
wel had gekund, als er een instantie was geweest, die gezegd had: 
,,Het is afgelopen; je leidt zoveel op; die gaan mee; sneuvelen zij 
niet, dan heb ik hen beschikbaar voor legeropbouw." 

48108. De Voorzitter: De Regering was de instantie, die de 
beslissing kon geven. 

A. Daar bemerkten wij niets van. 

48109. De Voorzitter: Dat is een andere quaestie. Als u zegt: 
,,er moest een instantie zijn", dan is het de Regering. 

A. Hebt u een figuur voor militaire zaken nodig, dus een opper- 
bevelhebber, die de opbouw en de brigade had kunnen coördineren? 

48110. De Voorzitter: De Minister van Oorlog kan het ook 
doen. 

A. Als het een figuur is, die er zelf geen kaas van heeft gegeten, 
gaat het niet. 

48111. De Voorzitter: Daar gaat het niet om. Het gaat om de 
vraag: is er een instantie, die het kan doen? Moet het per se een 
opperbevelhebber zijn? Kan het niet evengoed een Minister van 
Defensie of de Regering zijn? 

A. Ik ben blij, dat dan de zaak nu zover is gekomen, dat 6611 
iets meer te vertellen heeft gekregen. In  Engeland gaat het wel, daar 
is meer teamgeest. Wij liggen tussen de Duitsers en de Engelsen in 
en ik ben blij, dat wij Amerikaans gaan doen, want het Amerikaanse 
ligt ons nader (wat betreft de moeilijkheden, die op te lossen zijn) 
dan het Engelse. We hebben te weinig team-spirit om de zaken vol- 
doende te doen. Er moet op een gegeven ogenblik een figuur zijn, 
die zegt: dat moet gebeuren. 

De Voorzitter: Wij danken u zeer voor uw inlichtingen en ik sluit 
het verhoor. 

J. J. G. BEELAERTS VAN BLOKLAND. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

POSTHUMUS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 28 APRIL 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Hoog- 
carspel en Posthumus, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JAN GERIIIT MEYER, 
oud 45 jaar, wonende te Rotterdam, assistent bedrijfsingenieur 

Hij legt de eed af als getuige. 

48112. De Voorzitter: Wanneer is u in oorlogstijd in Engeland 
gekomen? 

A. Ik ben nooit in Engeland geweest gedurende de oorlogstijd. 
Ik was in Brits-Indië op een suikerfabriek werkzaam. De Hollanders 
werden opgeroepen in Brits-Indië en ingevolge de recrutering in 
Brits-Indië werd ik in dienst geroepen. 

481 13. De Voorzitter: Wanneer is dat het geval geweest? 

A. Ik ben in Mei 1942 onder dienst gekomen. 

48114. De Voorzitter: Was er een recruteringsbureau in Brits- 
Indië? 

A. Ik kreeg een oproep via de Nederlandse consul in Bombay. 

48115. De Voorzitter: Zijn er toen veel Nederlanders in Brits- 
Indië gerecruteerd? 

A. Niet veel. Er zijn wel enkelen, die niet opgeroepen zijn, 
en die zich op de ean of andere manier onttrokken hebben aan de 
dienst, tenminste die b.v. uitstel hebben gevraagd. Zover ik weet, zijn 
er maar enkelen opgekomen. 

48116. De Voorzitter: Dus u kunt niet een getal noemen? 

A. Neen, ik kan geen getal noemen. Het waren er in ieder geval 
niet veel. 

48117. De Voorzitter: Woonde u al lang in Brits-Indië? 

A. Ja, ik was er sinds 1933. 

481 18. De Voorzitter: Waar is u toen in dienst gekomen? 

A. Ik was toen bij de consul in Bombay. Ik heb daar een dag of 
veertien gewacht en ben toen naar het hoofdkwartier gestuurd van 
admiraal Helfrich in Colombo. 

48119. De Voorzitter: Woonde u ver van Bombay? 

A. Ja, ik woonde bij Delhi in de buurt, ongeveer een dagreis. 

48120. De Voorzitter: U moest dus bij admiraal Helfrich in 
Colombo komen. Wat heeft die met u gedaan? 

A. Het bleek een vergissing te zijn, want ik werd weer per 
vliegtuig teruggestuurd naar Bombay. Het detachement van de Prin- 
ses Irene-Brigade was inmiddels vertrokken naar Saugor in Brits- 
'Indië. Ik ben toen via Bombay naar Saugor gegaan. 

48121. De Voorzitter: Waar ligt dat ongeveer? 

A. Saugor ligt ongeveer halverwege van Delhi naar de zuidkust, 
ongeveer in het midden van het schiereiland. 

38122. De Voorzitter: Vertoefde het detachement daar al enige 
tijd, toen u er kwam? 

A. Ja, de troepen waren daar al een dag of veertien, ik weet het 
niet precies. 

48123. De Voorzitter: Hoe was de legering daar? Zat u in een 
kamp? 

A. We zaten in een kamp; een Brits opleidingskamp van de 
Infanterieschool, 

48124. De Voorzitter: Was de legering daar voldoende? Beant- 
woordde dat wel aan behoorlijke eisen? 

A. Ja, dat ging wel. 

48125. De Voorzitîer: Hoeveel Nederlandse soldaten zaten daar 
in dat kamp? Hebt u daar enig idee van? 

A. Tussen de 150 en 200 ongeveer. 

48126. De Voorzitter: Wie was toen de commandant van de 
troep? 

A. Dat was overste van den Berge van het Indische leger. 

48127. De Voorzitter: Weet u ook hoe de bevelsverhouding 
was? Was overste ven den Berge ondergeschikt aan een Engelse 
autoriteit of stond hij rechtstreeks onder Nederlandse leiding? 

A. Dat geloof ik niet. Ik bedoel: hij stond rechtstreeks onder 
admiraal Helfrich. 

48128. De Voorzitter: Wat deed de troep daar in dat kamp? 

A. De troep deed op dat moment niet veel. Zover ik uit de voor- 
geschiedenis heb gehoord, die ik zelf eigenlijk niet meegemaakt heb, 
hebben ze eerst een tijd in Colombo gezeten aan boord van schepen. 
De moeilijkheid was om een geschikte legerplaats voor de troepen 
te vinden. Die is toen eindelijk gevonden in Saugor. Het klimaat in 
Saugor was erg afmattend, het was zo warm en erg vochtig. Men 
heeft in het begin nogal tamelijk veel willen doen met de mensen, 
veel laten marcheren, maar er waren veel uitvallers. De geest van 
de troep was een beetje wankel. 

48129. De Voorzitter: Weet u ook wat de oorzaak daarvan was? 

A. Ja: aan de ene kant hoofdzakelijk het klimaat. Bovendien 
was de troep op weg naar Nederlandsch-Indië, wat ze natuurlijk 
nooit bereikt hebben, ze stonden toen eigenlijk een beetje doelloos. 
De mensen waren hun doel kwijt. 

48130. De Voorzitter: Hoelang heeft die toestand van afwachten 
geduurd? 

A. Heel kort, want kort nadat ik in Saugor aankwam is er een 
nieuwe regeling getroffen, d.w.z. het commando werd overgenomen 
door majoor Mollinger, die uit Engeland was gekomen met een 
plan om een commando-opleiding te beginnen daar. Dat is toen 
eigenlijk meteen ingegaan. 

48131. De Voorzitter: Waar is overste van den Berge toen ge- 
bleven? 

A. Die is overgeplaatst; ik weet niet waarheen. 



48132. De Voorzitter: Is de troep toen in zijn geheel gebleven 
of is die gesplitst in verschillende onderdelen? 

A, De troep is gesplitst. Majoor Mollinger heeft appel latei1 
houden voor iedereen, die aanwezig was. Hij heeft toen in ecri toe- 
spraak tot de troep het doel van de opleiding uitgelegd. HIJ heeft 
gezegd, dat hij het nog niet helemaa! kon vertellen, omdat het na- 
tuurlijk geheiin was, maar hij wou dan vrijwilligers hebben. Toen 
heeft een groot deel van de troep zich als vrij:villiger opgegeven 
en ook alle officiereii hebben zich als vrijwilliger opgegeven, d.w.z. 
de officieren werden later gevraagd, eerst werd de troep, d.w.z. de 
minderen en onderofficieren, gevraagd. 

46133. De Voorzitter: K~1r.t u nog iets mededelen over de taak 
van die verschillende onderdelen? 

A. De commando's werden opgeleid voor wat de Engelsen nce- 
men ,,combinecl operations", dat zijn dus landingstroepen min of 
meer. Het overige deel, dat zich niet opgaf voor de commando's, is 
overgegaan naar de Marine Luchtvaartdienst in Ceylon. 

48134. De Voorzitter: Volgens de gegevens, die ik hier heb, 
was het het korps Insulinde, dat onder het commando van majoor 
Mollinger stond. 

A. Ja. 

461 35. De Voorzitter: Het restant was ingedeeld bij de grond- 
diensten van de luchtvaart in Colombo en Australië. Is dat juist? 

A. Neen, niet helemaal. De gronddienst van de Marine Lucht- 
vaartdienst was niet in Colombo, maar in China-Bay, dat is aan de 
oostkant van Ceylon dicht bij Trincomalee. Colombo ligt aan de 
westzijde. 

48136. De Voorzitter: Heeft li ook kolonel van Voorst Eveki t~k 
nog meegemaakt? 

A. Neen, die heb ik niet meegemaakt. 

48137. De Voorzitter: Waarbij was u ingedeeld? 

A. Ik werd ingedeeld bij het gedeelte, dat naar de Marine Lucht- 
vaartdienst ging. In de eerste plaats in verband met mijn leeftijd, ik 
was toen 38 jaar, en in de tweede plaats, omdat ik jarenlang niet 
meer in militaire dienst was geweest en dus weer opgeleid moest 
n-orden. Er waren eigenlijk al te veel officieren naar verhouding. Ik 
werd dus naar de Marine Luchtvaartdienst gedirigeerd. Ik kreeg 
eerst nog twee opleidingen op een Tnfanterieichool in Saugor, voor 
infanterie-wapens en 3 inch-mortieren. Toen ben ik in Augustus 
1942 overgegaan naar de Marine Luchtvaartdienst, waar inmiddels 
het detachement al was aangekomen. 

18138. De Voorzitter: Waar was dat gevestigd? 

A. In China-Bay. Er was daar een groot vliegveld, geschikt zowel 
voor landvliegtuigen als voor watervliegtuigen. De Marine Lucht- 
vaartdienst opereerde toen met Catalina's. 

48139. De Voorzitter: Wie zaten er nog meer in de leiding be- 
halve majoor Mollinger? 

A. Majoor Mollinger en kapitein Pe? was er bij. Laatstgenoeinde 
was toen nog kapitein en er uas  nog e-n b~roepsluilenant. 

48140. De Voorzitter: Waarin bestond toen het werk van uw 
groep? 

A. Bedoelt u van de groep Insulinde of van de Marine Lucht- 
vaartdienst? 

De Voorzitter: Van uw onderdeel bij de Marine Luchtvaartdienst. 

A. Een gedeelte van de Prinses Irene-Brigade, dat dus uiteinde- 
lijk bij de Marine Luchtvaartdienst terecht is gekomen. Ongeveer een 
man of 40 verrichtte allerlei soorten diensten, die ook door de ma- 
trozen van de Marine Luchtvaartdienst werden verricht, hoofdzakelijk 
gronddiensten. Bijvoorbeeld het schoonmalten van mitrailleurs, het 
laden van bommen en het ladan van benzlne, het autotransport 
nainen ze ook voor een groot deel voor hun rekening, dus zowel 
het rijden van vrachtwagens als het repareren. Koks waren er verdei 
ook, kortom, er was van alles. 

48141. De Voorzitter: Is u daar de chef geworden over die troep? 

A. Neen, ik was eigenlijk geen chef, ik was divisiechef, dat be- 
tekende min of meer contactoflicier. Bij de marine is het namelijk 
gebruikelijk, dat de verschillende afdelingen aan boord van een oor- 
logsschip elk haar divisiechef hebben. De bedoeling van de divisiechef 
is, dat hij contact houdt niet zijn ondergeschikten. Een matroos kan 
dus op een bepaalde tijd van de dag bij zijn divisiechef komen, als 
hij b.v. moeilijkheden heeft of een verzoek heeft of iets dergelijks. 
Ook wanneer er b.v. een rapport uitgezocht moet worden, gaat dat 
via de divisiechef. 

Ik was divisiechef voor het landmachtpersoneel bij de Marine 
Luchtvaartdienst. Alle verzoeken r11 rapportrn voor die soldaten 
liepen dus over inij. 

48142. De Voorzitter: Was het landmachtpersoneel omvangrijker 
dan die groep van de Irene-Brigade, die bij de inarine was? 

A. Neen. die was kleiner. Er waren eerst ongeveer 150 man in 
Saugor. Bij de Marine Luchtvaartdienst waren er misschien 40 à 50, 
ik inezn alles bij elkaar, dus 1 ,3  ongeveer. 

48143. De Voorzitter: Welke chefs had u? 

A. Ik kwam hier rechtstreeks onder het con~mando van de 
cornniandant van het vliegkamp van de Marine Luchtvaartdienst; 
dat was overste van Prootjen. Ik hield soms nog wel contact met 
het korps Insulinde, maar ja, dat was meer persoonlijk contact. 

48144. De Voorzitter: U hebt u in 1944 nog eens gewend tot de 
commandant van de Marine Luchtvaartdienst in verband met de 
wens van hrt landmachtpersoneel om te kunnen repatriëren. Her- 
innert u zich dat nog? 

A. Nou eigenlijk niet tot de commandant van de Marine Lucill- 
vaartdienst. Ik heb me wel eens gewend tot de Minister van Oorlog 
door tusserikomst van de commandant van de ivlarine Luchtvaart- 
dienst en B.S.O. (de Bevelhebber der Strijdkrachten in het Oosten). 

48145. De Voorzitter: Ik heb hier een brief, die, wat het op - 
schrift betreft, gericht is aan de commandant van de Marine Luchr- 
vaartdienst, maar natuurlijk met de bedoeling, dat die doorgestuurd 
zou worden via B.S.O. Uit welke landen kwarrien de mensen, die ioî 
het landmachtpersoneal behoorden? Niet allein uit Nederland. inaar 
waarschijnlijk ook uit het buitenland? 

A. Ja, er waren enkelen bij uit Canada en U.S.A. Zuid-Afrika 
niet, ineen ik, maar wel verschillenden uit Canada. Maar de meesten 
kwamen toch u ~ t  Holland vandaan en ook nog enkelen uit België 
en één iijt Frankrijk. 

48146. De Voorzitter: Hoe is dat afgelopen? Wanneer zijn deze 
mensen weer teruggegaan? 

A. Deze mensen zijn teruggegaan in Juli of Augustus 1945. 

48147. De Voorzitter: Is u toen ook uit de dienst ontslagen'? 

A. Neen, ik ben pas later, in November 1945, uit Ceylon wrg- 
gegaan. 

48148. De Voorzitter: Is daar verder nog correspondentie over 
gevoerd? 

A. Ik heb nooit antwoord op die brief gekregen. 

48149. De Voorzitter: Is u ook niets mondeling medegedeeld? 

A. Neen. er is mij niets medegedeeld. 

48150. De Voorzitter: In dit verband zal er dus wel enige onte- 
vredenheid zijn geneest bij het personeel, omdat men niet wist 
waar men aan toe was? 

A. Ja, het personeel was natuurlijk in een onprettige positie, om- 
dat ze zolang van huis af waren. Aan de andere kant zei de com- 
mandant van de Marine Luchtvaartdienst: ,,Jullie mogen wel naar 
huis, als ik andere mensen krijg, want anders kan ik de dienst nirt 
volhouden". 



48151. De Voorzitter: Bestond er bij hen niet de begeerte om 
mede te werken aan de bevrijding van Nederland? 

A. Die bestond zeker. 

48152. De Voorzitter: Er bestond weinig uitzicht, dat ze in 
Ceylon daadwerkelijk werden ingezet? 

A. Ja, ze namen daar ook deel aan de oorlogvoering, maar het 
sprak voor hen natuurlijk meer, als ze b.v. bij de bevrijding van 
Nederland hadden kunnen zijn. Dat was hun persoonlijke wens n2- 
tuurlijk wel. 

48153. De Voorzitter: Op welke wijze namen ze daar deel aa:i 
de oorlogvoeri~ig? 

A. De Marine Luchtvaartdie~st bestond uit gedeelten van een 
hele luchtvaartdienst, die uit Java was geëvacueerd en daarna weer 
opgebouwd, Deze vlogen in convooien t e ~ n  duikbootaanvallen. Er 
waren daar Jzpanse en ook e ~ k e l e  Duitse duikboten. 

48154. De Voorzitter: Hebben van de Nederlandse troepen ook 
nog verschillenden het leven verloren? 

A. Van het land~nachtpersoneel niet. Er zijn wel enkele mensen 
omgekoineri met vliegtuigongevallen. 

48155. De Voorzitíer: Zijn er nog bepaalde gebeurtenissen ge- 
weest op  het gebied van de oorlogvoering, waarover u iets zoucit 
kunnen mededelen? Ik bedoel: staaltjes van betoonde moed, enz. 

A. Ik zou zeggen, dat het personeel, hetgeen bij de luchtvaart- 
dienst was, zich volledig heeft ingezet voor het werk, waarvoor hit 
stond. Er waren er, die een opleiding voor luchtdoelmitrailleur- 
schutter volgden, en er waren b.v. een paar onderofficieren, die ic 
de eerste plaats als instructeiirs daarin een examen hadden afgelegd 
en die ook volledig hebben meegewerkt. Ze gingen ook mee de lucht 
in, vlogen ooli en deden al de oefeningen mee. De Marine Lucht- 
vaartdienst was erg te spreker, over het landmachtpersoneel. 

48156. De Voorzitter: Koe waren nu precies de bevelsverh~i.1- 
dingen daar? Uw commando, d.w.z. het landinachtpersoneel, stond 
dus rechtstresks onder de overste van de gehele luchtvaartdienst? 
Wie was dat'? 

A. Dat was overste van Prooijan. Ik heb later weleens gehoord 
van de chef Personeel van de B.S.0 Dat was toenmaals overste 
H~lijer. Hij was van plan om mij detachementscommandant te maken. 
Ik zou dan ondercommandant worden onder overste van Prooijen 
voor het landmachtperscneel, rnaar dat is niet doorgegaan. Net was 
natuurlijk voor die mensen een moeilijke tijd. Aan de ene kant de 
marine, die goed voor hen zorgde, ik bedoel het eten was goed, de 
ligging was tamelijk. voor zover het toen geregeld kon worden, in het 
begin waren de mensen ook wel tevreden. Maar de oorlog duurde 
lang. Ze hebben drie jaar lang in hetzelfde kamp gezeten en op de 
duur werd dat natuurlijk voor iedereen vervel-nd. Op een gegeven 
moment was er een soort onprettige stemining. Ik heb toen gevraagd 
aan de overste of ik de mensen iets kon vertellen over de corïespon- 
dentie, die ik gevoerd had om her, afgelost te krijgen. De overste vond 
dat goed. Toen heb ik het personeel van de landmacht toegesproken 
in onze eigen bioscoopzaal, waarin we ze op een avond bij elkaar 
hebben getrommeld. Ik heb ze toegesproken en hun verteld wat er 
alzo gedaan was voor hen, o.a., dat we althans geprobeerd hadden 
hen afgelost te krijgen. Toen waren ze tevreden gesteld. Ik bedoel, er 
was een beetje een gespannen atmosfeer, maar daarna waren ze 
tevreden gesteld. Ik vroeg later nog eens een onderofficier hor de 
mensen er over dachten. Hij zei toen zo iets van: .,ze waren er weg 
van". Ze hadden weer vertrouwen in de leiding gekregen en daar 
kwam het maar op aan. Ze dachten eigenlijk, dat wij niets voor 
hen deden. Het is nu eenmaal zo, dat je als officier niet al die 
bijzonderheden van dienstcorrespondentie bekend kan maken aan 
je soldaten: dat gebeurt nu eenmaal niet. Misschien had ik hun 
persoon!ijk wel het een en ander meer kunnen vertellen, maar ja, 
daar heb ik ook niet aan gedacht, d.w.z. totdat ik het hun eigenlijk 
officieel met toestemming van de commandant kon mededelen. Toen 
heb ik h:in ook al die brieven voorgeleren. 

48157. De Voorzitter: Wat kon u dan officieel mededelen? Dat 
ze weer terug konden? 

A. Xeen, dat niet, maar toen had ik toestemming van mijn com- 
mandant om hen te vertellen hoe de zaken stonden. 

48158. De Voorzitter: Is er toen plotseling in 1945 een bevel gc- 
komen uit Londen, dat ze terug konden komen? 

A. Neen, voor zover ik weet, is het een beslissing geweest van 
admiraal Helfrich. Admiraal Helfrich heeft, toen het ter sprake kwam, 
gezegd, dat het detachement P.I.B. terug mocht. Nou, toen zijn ze 
teruggegaan. De moeilijkheid, waarmede de commandant van de Ma- 
rine Luchtvaartdienst te kampen had, was, dat het aantal oorlogs- 
vrijwilligers uit Nederland erg gering was. We hadden gehoopt, dat 
we de mensen bij tientallen zouden binnen krijgen, maar er kwamen 
slechts enkelen en dat was na de bevrijding van het zuiden. 

48159. De Voorzitter: Waar hebben de anderen uit Brits-Indis 
gediend, toen die ten gevolge van de recrutering waren opgekomen? 
Zijn die ook bij uw afdeling terechtgekomen of bij andere afdelingen? 

A. Nou, ik kan u alleen het volgende zeggen. Ik kende een 
andere fabricagechef van der Suiker, die bij een fabriek bij mij in de 
buurt zat, die ook bij de marine in Colombo is gekomen en later over- 
ste geworden is in Delhi. Verder was er nog iemand, die ik ook 
kende, die, geloof ik, in Australië is terechtgekomen. Anders weet ik 
niemand. 

48160. De Voorzitter: Heeft u verder nog contact gehad met het 
korps Insulinde, dat onder leiding van majoor Mollinger stond? 

A. Ik kwam er wel eens een enkele keer. 

48161. De Voorzitter: Is er ook niet eens een conflict geweest 
met majoor Molling~r of is u daar niets van bekend? 

A. Ik meen, dat er een conflict is geweest met kapitein Pel, maar 
dat weet ik ook niet zeker. Ik ben daar in ieder geval niet persoon- 
lijk bij betrokken geweest en daarom lijkt het mij beter me daar niet 
over uit te laten. 

48162. De Voorzi t t~:  Waar was het korps Insulinde gestation- 
neerd? 

A. Dat was in het kamp D. gestationneerd, dicht bij Colombo, 
ongeveer een halfuur met een taxi van Colombo. 

48163. De Voorzitter: Het is LI waarschijnlijk wel bekend, welke 
taak dat korps had? 

A. Ja, ze hebben verschillende landingen gemaakt op Sumatra 
in oorlogstijd, naar ik meen. 

48164. De Voorzitter: Weet u iets van de resultaten daarvan of 
hoe dat in zijn werk ging7 

A. Ik heb wel gehoord, dat ze een keer onder vuur geweest zijn. 

48165. De Voorzitter: Wat was de bedoeling van zo'n reis naar 
Sumatra? 

A. Vermoedelijk om inlichtingen te krijgen. Het was heel moei- 
lijk om inlichtingen te krijgen van militaire aard, want de Jappen 
hadden een zeer goed werkende veiligheidsdienst georganiseerd. 
Iedereen, die b.v. in een kampong kwam, waarin hij niet thuishoorde, 
werd gerapporteerd. Er zijn, voor zover ik gehoord heb, verschil- 
lende mensen, die eigenlijk als commando ~iitgestu~ird werden om 
inlichtingen in te winnen, nooit teruggekomen. Zelfs Indische jon- 
gens, waarvan door hun huidkleur en de bekendheid met de taal en 
de streek eigenlijk verwacht mocht worden, dat zij niet opgemerkt 
zouden worden, zijn toch nog gepakt, voor zover ik gehoord heb. 

48166. De Voorzitter: Waren dat mensen, die waren opgekomen 
krachtens de recrutering? 

A. Neen, dat weet ik niet, maar dit is wat ik zo in het algemeen 
gehoord heb, ik kreeg weleens Intelligenceberichten te lezen. 

48167. De Voorzitter: Zijn daarbij ook nog mensen van ons oni- 
gekomen? 

A. Niet, dat ik weet. 

48168. De Voorzitter: Hoelang is dat korps Insulinde daar ge- 
bleven? 

A. Dat is ook zo ongeveer tot 1945 daar gebleven en is toen 
naar Nederlandsch-Indië gegaan. 



48169. De Voorzitter: U weet waarschijnlijk niets van de situatie 
in dat korps, o.a. of het moreel van die troep goed was? U is daar 
niet zo nauwkeurig mee in aanraking geweest? 

A, Voor zover ik gehoord heb, was het moreel wel goed. Wel 
hebben we van kamp D bij de Marine Luchtvaartdienst een paar 
onderofficieren gestuurd gekregen, die onmilitair waren geweest. 
Zij hadden gemopperd en ik weet al niet meer. Die zijn toen als 
straf overgeplaatst van het korps Insulinde naar ons detachement van 
de Marine Luchtvaartdienst. Ik geloof, dat het om een financiële 
aangelegenheid ging. 

De heren dachten, dat ze tekort gedaan werden, ik weet het niet 
precies. Het waren twee wachtmeesters van de marechaussee. 

48170. De Voorzitter: Heeft u ook nog contact gehad met de 
commandotroep die onder leiding van kapitein Linzel gelegerd is 
geweest in Brits-Indië? 

A. Neen, daarvan heb ik nooit gehoord. 

48171. De Voorzitter: Hebt u misschien nog iets toe te voegen 
aan hetgeen u gezegd heeft over de detachementen in Brits-Indië, 
wat naar u meent van belang kan zijn voor de commissie? 

Of vindt u, dat u dat wel vrij volledig heeft medegedeeld? 
Heeft u er ook een rapport over uitgebracht? 

A. Neen. een rapport heb ik niet en ook geen enkel afschrift van 
een stuk of iets dergelijks. Op een gegeven moment is ons bureau 
verbrand in China-Bay. 

Het was bij de Marine Luchtvaartdi:r.st een beetje een moeilijke 
tijd, omdat de mensen daarvoor een lange tijd in de rimboe zaten 
en er was voor hen geen vermaak. Een soldaat gaat er wel mede 
akkoord om bijvoorbeeld allerlei onaangenaamheden door te maken 
en te vechten ook wel als het mozt, maar daarnaast wil hij ook wel 
een verzetje hebben en dat hadden ze daar niet. 

Er waren natuurlijk ook mensen in dat kamp, zowel bij de marine 
als bij de soldaten, die zaten te piekeren over hun familieleden, voor- 
al bij de Marine Luchtvaartdienst. Er waren bijvoorbeeld een hoop 
lui, die een gezin op Java hadden achtergelaten, waarover ze niets 
hoorden. De jongens uit Holland kregen ten minste nog wel eens 
Rode Kruis-berichten, maar mensen met gezinnen op Java kregen 
nooit berichten, omdat de Jappen ge-n berichten, ook geen Rode 
Kruis-berichten, doorlieten. 

De commandant is wel eens aangevallen, maar dat ging meestal 
meer over vliegtechnische problemen. waarmede de mensen van de 
landmacht eigenlijk niets te maken hadden. 

De marine in het algemeen heeft goed gezorgd voor de qoldaten 
van de landmacht. De verhouding was over het algenieen goed. 
Er werd ook gezorgd voor een radio en later kregen we een eigen 
bioscoop en verder kregen we dagelijks e:n courant van het hoofd- 
kwartielr in Colombo en nog ezn blad uit Engeland ,,Vrij Neder- 
land". 

48172. De Voorzitter: Hoe groot was de omvang van de h/larine 
Luchtvaartdienst in Colombo? 

A, Die is klein begonnen. Het zijn eigenlijk een paar roestelleii, 
die uit Nederlandsch-Indië zijn uitgewekeii. Op het laatst hadden ze 
een dubbel squadron. Een squadron Catdli~a 's  en een squadron 
Liberators. 

48173. De Voorzitter: Hoeveel man personeel omvatte dat ge- 
heel? 

A. Dat weet ik niet precies, maar toch zeker wel een 300 of 
400 man. 

48174. Dc heer Pasthumus: Was 11 allen in zuiver Nederlandqe 
dienst? 

A. Ja, d.w.z. we waren ingedeeld als operationeel squadron van 
de Koyal Air Force. 321 was het nummer van het squadron. 

48175. De heer Posthumus: Maar de leiding van dat squadron 
was in Nederlandse handen, doch onder de bevelen van de gealli- 
eerden? 

A. Ja, onder de operationele bevelen van de Engelsen. 

48176. De Voorzitter: Maar hoe was de verhouding dan tot de 
B.S.O.? 

A. De B.S.O. ging over het personeel, b.v. over overplaatsing en 
dergelijke. 

48177. D e  Voorzitter: Over het algeineen stond het squadron 
dus onder Engelse leiding, maar wat het administratieve betrof, onder 
de leiding van de B.S.O.? 

A. Ja. 

De Voorzitter: Dan dank ik 11 voor de verstrekte inlichtingen ei1 
sl~iit het verhoor. 

J .  C. MEYER. 

ALGERA, voorzitter. 

HOOGCARSPEL. 

POSTHUMUS. 
Het was natuurlijk een tijd, waar niemand naar terugverlangt. DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN WOEXSDAG 4 MEI 1949 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Vonk en 
Posthun~us, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquetebesluit: p. 

Verhoor van: 

LEENDERT ADRIAAN VAN DEN BERGE, 
oud 50 jaar, wonende te Amsterdam, luit. kol. Inf. K.N.I.L. 

Hij legt de eed af als getuige. 

49071. De Voorzitter: Welke functie bekleedde u vóór het uit- 
breken van de oorlog? 

A. Op 10 Mei 1940 was ik commandant van het korps Mare- 
chaussee in Atjeh. 

49077. De Voorzitter: Hoelang bent u in Indië gebleven? 

A. Tot 21 Jiili 1931. 

49073. De Voorzitter: Dus u hebt de oorlog met Japan daar 
niet meer meegemaakt? 

A. Dat wil zeggen: alleen in het begin niet. Ik heb van 1942 
tot 1934 in Nieuw Guinea gezeten. 

49074. De Voorzitter: Dat was dus, nadat u in Londen is ge- 
weest? 

A. Ja, daarna. 

49075. De Voorzitter: Kunt u nog iets vertelien over in Indie 
getroffen voorbereidingen met het oog op de naderende oorlog met 
Japan? 

A. Op een gegeven ogenblik - de datum kan ik u niet precies 
merr zeggen - is ei. ecn bespreking van de gewestelijke commandant 
kolonel Gosrnson met de toenmalige majoor Palrner varz den Broek, 
toentertijd commandant van het tweede garnizoensbataljon van A en 
O., en mijn persoon geweest. Daarbij werd voorlopig vastgesteld hoe 
de verdediging eigenlijk gevoerd zou worden. Het kwam in principe 
hierop neer, dat kolonel Gosrrlsoit zich zelf zou verplaatsen naar 
Takengon. Als opvolgznd oudste kwam ik en ik zou naar Geum- 
pang gaan en daar een gedeelte onder mij nemen, terwijl majoor 
Paltner varz clen Broek bij e:n eventuele landing bij Olehleh, een ver- 
traagd gevecht zou voeren om terug te trekken in de richting van 
Tangse en Geumpang. 

49076. De Voorzitter: Werd die vergadering belegd op verzoek 
van het opperbevel? Of op eigen initiatief? 

A. Ik werd bij de kolonel geroepen. 

49077. De Voorzitter: Kunt u daar misschien nog iets meer van 
vertellen? 

A. Ze zijn toen begonnen met voorbereidingen te treffen door 
het bouwen van kleine pill-boxes bij Olehleli. Ik heb toen zelf direct 
voorgesteld om in ieder geval radiotoestellen naar Atjeh te halen, 
want er was niets van die aard. Ik stelde eveneens voor mitrailleurs te 
bestellzi~, want wij hadden in heel Atje!~ geen enkel autoinatisch 
wapen, alleen karabijnen en klewangs. Ik heb o.a. ook aan de kolonel 
voorgesteld om direct een weg te niaken tussen Ceumpang en Taken- 

gon. dat is vier dagen lopen, om daar tevens telefoonverbindingen 
aan te brengen, zodat het dan vrij zeker was, dat althans de kolonel 
en ik verbinding zouden hebben. Bij Pangkalanbrandan is men ook 
begonnen met voorbereidingen te treffen, maar daar heb ik verder 
niets van gezien. In Juni 1941 bcn ~k al weggegaan, in verband met 
mijn opdracht naar Engeland te gaan. 

49078. De Voorzitter: Van wie hebt u die opdracht gekregen? 

A. Die opdracht heb ik gekregen van het legerbestuu~~ 

49079. De Voorzitter: In Indië? 

A. Ja. 

49080. De Voorzitter: Diis u werd eigenlijk van uit Indië naar 
Engeland uitgezonden? Of verzocht men 11 van uit Engeland om 
daarhezn te komen? 

A. Waarschijnlijk is er wel een verzoek van uit Engeland ge- 
weest om Indische officieren te sturen. Wij zijn met 6 officieren 
uitgestuurd. 

49081. De Voorzitter: Wie waren er nog meer bij? 

A. Dat waren de toenmalige overste Meyer (thans generaal- 
majoor), kapitein Mollinger (nu kolonel), kapitein Pel, luitenant 
Scheepens en luitenant Wijnrnalen. 

49082. De Voorzitter: Zijn daar niet enkelen van overleden? 

A. Ja, luitenant Scheepens en luitenant Wijnrnalen zijn over- 
leden. 

49083. De Voorzitter: Waar is de verblijfplaats van de anderen. 
die u noemde? 

A. Generaal Meyer zit in Setnarang, kolonel Mollinger zit in 
Palembang en overste Pel, naar ik het laatst hoorde, in Soerabaja. 

49084. De Voorzitter: Wist u, wat de bedoeling was van die 
uitzending naar Engeland? 

A. Voor zover wij daarover werden ingelicht, was het eigenlijk 
in verband met de weinige discipline, die er bij de Irene-Brigade was. 
Daarom werd een aantal Indische officieren ingezet. 

49085. De Voorzitter: Wanneer bent u in Engeland aange- 
komen? 

A. Overste Meyer en kapitein Pel waren vooruit per vliegtuig 
van uit Canada vertrokken ongeveer begin October 1941. Wij - de 
andere officieren -- zijn met een transportschip half October 1941 
aangekomen. 

49086. De Voorzitter: Langs welke route bent u gegaan? 

A. Wij zijn per vliegtuig van Batavia naar Sidney gereisd en 
met een Amerikaans schip van Sidney naar San Francisco. Daarna 
met de trein naar New York, vervolgens naar Toronto, omdat daar 
het verzamelkamp was van de Irene-Brigade, vanwaar ze werden 
ingescheept naar Engeland. 

Wij zijn doorgegaan naar Montreal en daar hebben we onze 
instructies afgewacht om vervolgens met een transportschip naar 
Engeland te gaan. 

49087. De Voorzitter: Heeft u daar in Canada nog iets gezien 
van de recrutenopleiding? 
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A. Wij zijn er even geweest, we brachten er eer, niet officieel 
bezoek, aangezien wij in die tijd niet in uniformen mochten lopen. 
Majoor Cnrp, die toentertijd commandant was, heeft ons toen 
het kamp laten zien en heeft de troep voor ons laten defileren. Wij 
hebben met hem de lunch gebruikt. 

49088. De Voorzitter: Welke indruk kreeg u van het geheel? 

A. Over de mensen konden wij ons geen indruk vestigen. Het 
was plm. 125 man. Wij kregen de indruk, dat daar alle manschap- 
pen verzameld werden en als er transportgelegenheid was, dan ver- 
trokken ze. 

49089. De Voorzitter: Nadat u in Engeland bent aangekomen, 
welke functie kreeg u toen uit te oefenen en waar? 

A. Ik werd ingedeeld in het kamp te Wolverhampton; overste 
Meyer werd kampcomn~andant. Ik kreeg het tweede bataljon onder 
mijn bevel. 

49090. De Voorzitter: Hoe was uw indruk van de discipline? 

A. Wij zijn daarheen gegaan met het oog op het verkrijgen van 
een betere disciplinaire toestand. 

49091. De Voorzitter: Kunt u daar iets over mededelen? 

A. Het bataljon, dat ik kreeg, stond onder commando van een 
kapitein, die, zo werd mij verteld, in Holland de troep in de steek 
had gelaten. Uiteraard miste hij het prestige onder de manschappzn. 
Ik nam na één of twee dagen het commando over. 

49092. De Voorzitter: Was het eigenlijk een opleidiiigsbataljori? 

A. Dat was het eerste bataljon. Het tweede bataljon bestond uit 
schrijvers, schoenmakers en chauffeurs. 

49093. De Voorzitter: Dus een allegaartje? 

A. Ja, vandaar mijn grote moeite oin het bataljon aan te laten 
treden. Men zeide: ,,Dat zal niet gaan, want men heeft er bezwaar 
tegen, dat die mensen weg moeten." Ik heb toen gevraagd er een 
brigade-order van te maken, daar ik de troep anders niet meer bij 
elkaar kon krijgen. Dat is gebeurd. Er deed zich toen een typisch 
geval voor. De afgetreden commandant sprak een kort woord, waar- 
na ik het woord nam. Tegen één van de jongelui, die met het geweer 
bij de voet stond, zeide ik: ,,Haal je hand uit je zak." Daarover is 
later twee maal vier en twintig uur gesproken, dat ik een dergelijke 
opmerking durfde te makeil. Ik heb juist met opzet verder niets ge- 
zegd en gedacht: Dat komt verder wel vanzelf terecht. 

Het tweede geval wat het typeert, was b.v.: ik stond in de deur 
van mijn bureau en daar pal tegenover was het postkantoor. Op 
een gegeven moment ging daar een man binnen, gekleed in een 
leren jas en met een leren helm op; hij zag er uit als een Engelse 
postbode. Toen kwam er een sergeant bij, waaraan ik vroeg: Is dat 
de Engelse postbode? Zijn antwoord was: Neen, dat is een Neder- 
landse motorrijder. Hij passeerde mij op een halve meter afstand, 
keek mij pal in mijn gezicht en trok zich er verder niets van aan. 
Toen ben ik even naar binnen gegaan en vroeg hem: Ben je een 
motorrijder? Zijn antwoord was: Ja, overste. Ik vroeg hem daarop, 
waarom hij mij niet groette. De motorrijder antwoordde: Dat is hier 
in dit kamp niet de gewoonte. Daar trekt men zich toch niets van 
aan. 

49094. De Voorzitter: Stond u rechtstreeks onder de brigade- 
commandant? 

A. Ja. 

49095. De Voorzitter: Had deze brigadecommandant ook een 
staf? 

A. Ja, hij had een betrekkelijk kleine staf. Deze staf bestond uit 
een stuk of vijf officieren. 

49096. De Voorzitter: Herinnert u zich nog de namen? 

A. Als ik mij niet vergis was er een luitenant Ritter. Verdcre 
namen kan ik mij niet herinneren. 

49097. De Voorzitter: Welke resultaten heeft het gehad, dat 11 

ingegrepen hebt? 

A, Wij zijn er maar heel kort geweest, de Japanners begonneii 
in December cn toen hebben wij direct gevraagd als officieren, die 
lange tijd in Indie waren geweest, of ze ons daar niet beter konden 
gebruiken. Dus toen hebben wij bij het Departement het verzoek 
ingediend oin naar Indië te worden teruggezonden. 

49098. De Voorzitter: Welke taak had het bataljon, zolang u 
commandant bent geweest? 

A. Voornamelijk bestond dit uit mensen, die alle mogelijlie 
baantjes hadden, en verder was er nog een groep van ongeveer 70 re- 
cruten, die werden opgeleid. We zatcn daar echter met te veel offi- 
ciercn, zodat ik op een gegeven mornent gevraagd heb, of een ge- 
deelte weg te stlireri, of ze een andere taak te geven. Ze liepen elkaar 
in de weg. De troep kreeg de ene dag die officier en de volgende dag 
weer een andere officier. Deze troep was voor het grootste gedeelte 
daar vrijwillig gekomen en het is de j o i ~ g e ~ ~  ontzettend tegengevalla, 
dat ze werkjes kregen als aardappels rooien voor de boeren er1 meer 
van dergelijke zaken. Dat gaf gecn bevrediging, vandaar dat hei te 
begrijpen was, dat de jongens ook niets voor het hele zaakje voelden. 
Toen is de i~logelijkheid geopperd of ze niet bij Engelse onderdelen 
konden wordlin ingederld, of aan de kustplaatsen of op de vlieg- 
veiden konden worden gedetacheerd. Dan hadden ze ten minste het 
idee, dat ze daadwerkelijk een taak hadden. Dat is toen later ook ge- 
beurd. Luiteilzint Wiji~i?zaìelz en ik zijn er twee en een halve maand 
geweest. Wij waren de eersten, die naar Indië werden uitgezonden. 

49099. De Voorzitter: Wat was nu de taak van de overcomplete 
officieren bij het bataljon? 

A. Tegen de overcomplete officieren heb ik op een gegeven 
moment gezegd: Ik kan jullie niet gebruiken, en ik heb ze opdrachten 
gegeven oin zelf uit te werken, terwijl de rest zich met de troep bezig- 
hield. 

49100. De Voorzitter: Had die toestand ook een slechte invloed 
op het moreel van de recruten? 

A. Inderdaad. 
Maar het ergste was eigedijk, dat de jongens niet ingezet werden 

voor een taak. 

49101. De Voorzitter: Acht LI dat een bepaalde fout? Of bestond 
toen niet de mogelijkheid om de troep bij het Engelse leger te deta- 
cheren? 

A. Of dit gevraagd is, weet ik niet. Ik heb echter altijd gezegd, 
dat het de enige oplossing voor de jongens zou zijn. 

49102. De Voorzitter: De opvatting van de Regering is zo ge- 
weest, dat men de Irene-Brigade als e-n aparte e~nheid moest hand- 
haven, om die later voor de bevrijding van Nederland te kunnen in- 
zetten. 

A. Ja ,  dat was de hoofdzaak. In die tussentijd wist niemand, 
wannerr we zouden kunnen beginnen. De jongens vroegen dan ook op 
een gegeven ogenblik: Waarvoor heSben we ons eigenlijk opgegevin? 
Ze kwamen al!emaal vrijwillig uit Zuici-Amerika en Canada om hun 
land te dienen. Toen moesten ze aardappels rooien en dergelijke. Dit 
was het hoofdmotief, dat ze steeds aanvoerden. Op zijn tijd was dit 
natuurlijk ook nodig, maar daarvoor waren ze toch niet speciaal 
gekomen. 

49103. De Voorzitter: Dus naar uw oordeel had men die tijd van 
afwachten nuttiger moeten besteden. Waren er geschikte taken? 

A. Later heb ik gehoord, dat ze de bewaking van vliegveldui 
hebben gekregen. Nu was men er in Engeland - naar ik meen - 
niet zo buitengewoon ver mee gevorderd. 111 de korte tijd, dat ik er 
zat, heb ik o.a. gehoord, dat er toen opdracht is gekomen, dat in be- 
paalde gevallen het eerste bataljon ingezet zou worden voor bewaking 
van enige vliegvelden dicht bij het ka~up. Maar dat is toen in de 
korte tijd, dat ik er zat, niet gebeurd. 

49104. De Vaorzitter: Met de bewaking van vliegvelden waren 
zij in 1940 al belast, toen men nog in het kamp Porthcawl zat. 

A. In het Zuiden? 



De Voorzitter: Ja, naar ik meen, in het Zuiden. 

A. Maar in Wolverhampton hadden ze niets van die aard. Actief 
waren zij niet. Dat eerste bataljon wel, daar ging men op oefening. 
Het andere had echter gewoon garnizoensdienst, niet velddienst, enz. 

49105. De Voorzitter: U sprak zoëven over de slappe disciplins. 
Lag dat aan uw voorganger, de bataljonscommandant, of aan de 
brigadecommandant oi  eventueel aan de inspecteur van de Neder- 
landse troepen? 

A. Ja, uit de aard der zaak was het bekend, dat mijn voorganger 
niet heel veel prestige had. Voor de rest werd er in die tijd nogal 
veel van commandáni gewisseld. Om de vier maanden of om het 
halve jaar - naar ik zo hoorde -- was er weer een nieuwe brigade- 
commandant, wat natuurlijk ook niet bevorderlijk is. Of echter nu 
daar precies de fout in zou liggen, zou ilí u niet kunnen zeggeil. 
Per slot van rekening zijn wij begonnen met de zaak op te bouwzii 
en verder hebben wij ons nergens mee bemoeid. 

49106. De Voorzitter: Is het wel uw indruk, dat uw aanwezigheid 
resultaten heeft opgeleverd? 

A. Het was kort. De anderen zijn er langer gebleven, die anderc 
drie officieren hebben langer bij het eerste bataljon gezeten. Zij 
kwamen dikwijls hun klachten uiten. 

Wij waren een heel ander systeem gewend. 

49107. De Voorzitter: Kunt u misschien mededelen, wat er na het 
uitbreken van de oorlog met Japan tot het moment van de uit- 
zending van het ecrsle aetachement is gebeurd? 

A. Op het moment, dat wij hoorden van het uitbreken van de 
oorlog, zeiden de Indische ofticieren: Wij gaan terug, als wij kun- 
nen. Wij hebben dat torn aan kolonel vun Voorst Evekink mede- 
gedeeld. Deze heeIt toeli gezegd, dat er ern voorstel zou worden 
gedaan. Hij heeft toen één van de officieren met een brief naar 
H. M. de Koningin gezonden, voor zover ik weet, waarin hij aan- 
bood oni met de brigade naar Indië te gaan. Daarop is blijkbaar 
een zeer lange gedachtenwisseling in het Kabinet gevolgd, en toen 
het einde!ijlí was beslist, zou één bataljon gaan. Dat zou dan worden 
samengesteld uit het eerste bataljon. Dat werd als zodanig aan- 
gewezen. Bij de toespraak van de kolonel werd alleen verteld - het 
was blijkbaar in opdracht van het Ministerie -, dat degenen, die 
zich in verband met de bepalingen van de Grondwet van het niet 
behoeven te dienen overzee, daarop wildeii beroepen, zich konden 
opgeven en dezen moesten de volgende dag bij de kolonel komen 
voor nadere toelichtingen. De kolonel heeft mij toen gevraagd 
het was 's middag~ om twee uur - om daarbij tegenwoordig te zijn. 
Ik schat, dat het bataljon 600 of 700 man sterk was. Daarvan 
kwamen er naar schatting 200 inet bezwaren, waarvan er m.i. velen 
waren, die het woord Grondwet zelfs nog nooit gehoord hadden 
en niet eens wisten, wat het eigenlijk betekende. Ik heb er ongeveer 
tien minuten of een kwartier bij gezeten en een heleboel reclanies 
aangehoord, dat Inen daar niets voor voelde. Op een gegeven moment 
kwam er een van de jongelui - die in Engeland was opgekomcn, 
liaar ik latrr hoorde -, die aan de kolonel verklaarde: ,,Als U 

mij naar Lybië stuurt, dan ga ik, maar ik ga niet naar Indië." Toin 
de kolonel vroeg wat voor bezwaren hij had, verklaarde hij: ,,Mijn 
broer zit ook in Lybië" - deze diende blijkbaar bij de Engelse 
troepen - ,,Holland heeft nooit iets voor mij gedaan, dus ik vertik 
het om iets voor Holland te doen." Toen werd het mij eerlijk gezegd 
een beetje te bar en heb ik de kolonel verzocht of ik weg mocht 
gaan. De kolonel antwoordde: CÌa je gang maar. Dus van de rest 
van die bezwaren heb ik niets meer gehoord. 

49108. De heer Posthumus: Wat bedoelde deze jongen charmede? 
Dat hij om de een of andere reden destijds Holland had moeten 
\erlaten, omdat hij daar geen werk kon vindcn? 

A. Hij zat - voor zover ik weet - al jaren in Engeland. 

49109. De heer Postliumus: Dat kan dus een oorzaak zijn. Dat 
zijn mensen, die Holland verlaten hebben, omdat zij daar ge:n levcns- 
mogelijkheden zagen, vandaar eventueel die opmerking, dat hij zeide: 
,,Holland heeft voor mij niets gedaan, dus ik doe niets voor 
Hoiland". 

De heer Posthumus: Van uit dat standpunt bezien, is het begrij. 
pelijk. 

49110. De Voorzitter: De commandant heeft het aanbod diis 
namens de brigade gedaan? 

A. Ja, namens de brigade. 

49111. De Voorzitter: Had u wel de indruk, dat de hele brigade 
ook achter dat aanbod stond? Of althans een groot deel daarvan? 

A. Een deel zeer zeker, maar de animo was niet groot. Een groot 
gedeelte heeft ten slotte op een gegeven moment ingezien, dat ze 
niets konden zeggen. 

491 12. De Voorzitter: Maar had dat aanbod van de commandant 
deze betekenis, dat het de brigade zodanig bond, dat men kon zeg- 
gen: Door dit aanbod van de commandant heeft de brigade zich in 
zijn geheel vrijwillig ter beschikking gesteld en kan dus het grond- 
wettelijk bezwaar niet gelden? 

A. Ik weet niet, wat er allemaal in de Ministerraad besproken 
is, maar de troep als geheel stond daar in ieder geval niet achter en 
voelde zich enigszins overronipeld. Men vertelde ten minste, dat de 
holoriel dat 11~1 wel aanbood, maar men voelde er niet zo veel voor. 
Wat o2k wel bleek, van het eerste bataljon was er 30 pct., dat be- 
zwaren maakte om weg te gaan. 

49113. De Voorzitter: Naar uw oordeel ontbrak er nogal heel 
wat aan het peil van de brigade en aan de geoefendheid. Had het 
daarom wel zin om dat aanbod te doen? 

A. Het eerste bataljon was vrij aardig geoefend. Zij waren regel- 
n:atig bezig geweest. Uit de aard van de zaak hadden ze er wel heel wat 
bij moeten leren en vandaar ook het besluit om een aantal officieren, 
kader en verder nog een a a ~ t a l  andere mensen, die vernioede- 
lijk de eerste tijd werkzaam zouden zijn als chauffeiirs, kleermakers 
ei1 schoenmakers, vooruit te laten gaan - wat inderdaad gebeurd 
is - met de bedoeling, dat zij op Java eerst ecn maand of twee hun 
opleiding zouden krijgen en dat zij daarna dan de rest van het batal- 
jon konden opvangen en ze verder trainen. Het idee zat dus niet 
voor, om ze daar ogenblikkelijk in te zetten, maar om ze in Indië 
eerst te trainen. 

491 14. De Voorzitter: De bedoelmg is geweest om het detacìie- 
ment in tweeen te laten vertrekken, een eerste en tweede detache- 
ment. 

A. Ja, inderdaad. 

49115. De Voorzitter: Zat er enige lijn in die scheiding tussen 
het eerste en tweede detachement? 

A. Neen, het ging voornamelijk om de quaestie, dat officieren 
en kader, dat men niet direct nodig had, niet bij het achterblijvende 
gedeelte bleven, dat het grootste was, maar dat zo veel mogelijk 
oîiicieren en kader direct naar Indië toe konden gaan om zich daar 
te oriënteren en aan Indië gewend te raken. Tevens kon dan worden 
nagegaan, wat de mogelijkheden voor de troepen waren. 

49116. De Voorzitter: Het eerste detachement was dus een be- 
paalde selectie uit de gehele troep? 

11. Ja, uit elke compagnie werden enige officieren weggehaald ei1 
wat onderofficieren. De rest zou dan volgen niet dc rest van het 
bataljon. 

49117. De Voorzitter: Bent LI benoemd tot commandant van het 
eerste detachement? 

A. Ja. 

49118. De Voorzitter: Maar hoe was dan de verhouding met 
kolonel van Voorst Evekink, want deze ging toch zelf ook mee? 

A. Ja, kolonel van Voorst Evekink is zelf ook meegegaan, maar 
hij was alleenreizend, zou ik haast zeggen. 

49119. De Voorzitter: Was hij gast? 

A. Ja, hij had zelf aangevraagd om direct mee te gaan en dat is 
blijkbaar door de Regering goedgevonden en hij, kolonel van Voorst 
Evekink, is toen met hetzelfde schip vertrokken als waarmede wij 
zijn vertrokken. A. Dat is inderdaad mogelijk. 



49120. De Voorzitter: Maar stond u op die reis onder zijn som- 
mando? 

A. Neen. Ik stond strafrechtelijk en krijgstuchtelijk onder com- 
mando - het was een marineschip - van de commandant van het 
schip, de ,,ColombiaH. 

49121. De Voorzitter: Van wie had u de militaire bevelen ie 
wachten? Van de kolonel? 

A. Neen, ik had de opdracht met die troep naar Indië te gaan 
en verder niet. Uit de aard van de zaak beraadslaagden we wel met 
elkaar als er iets was. 

Eigenlijk kon de kolonel gedurende de reis geen opdrachten geven. 
Hij was geen detachementscommandant. 

49122. De Voorzitter: Wie moest u opdrachten geven, wanneer 
er het een of ander gebeurde? 

malen en mijn persoon, want wij waren de enige twee Indische offi- 
cieren. Wij meenden, dat wij daar beter werk konden verrichten en 
mogelijke opdrachten vervullen. Admiraal Neljrich ging daarmede 
akkoord en hij heeft daarover ook geconfereerd, vermoedelijk met 
admiraal Fursfner en daarna is het negatieve antwoord gekomen. 
De troep moest ingeschakeld worden in de verdediging van Ceylon 
en verder raids voorbereiden op Indië, waarbij als reden werd op- 
gegeven, dat uit prestige overwegingen de troep niet kon worden 
teruggezonden. want we zaten in de voorste lijn. 

49130. De Voorzitter: Moet ik uit die gang van zaken conciu- 
deren, dat u eigenlijk onder de Minister van Marine kwam te ressor- 
teren? 

A. Neen, maar admiraal Helfrich was algemeen commandant in 
het Oosten. 

49131. De Voorzitter: Ja, maar deze had weer instructies van 
admiraal Furstner, de hlinister van Marine. 

A. Bedoelt u aan boord? 
A. Ja. 

49123. De Voorzitter: Ja, tijdens de reis, wanneer bijv. bleek, dat 
men niet meer nodig was in Indië, wie had dan een commando 
moeten geven? 

A. Dan hadden wij of uit Londen of, als we dichterbij waren, in 
Colombo order moeten krijgen. 

49124. De Voorzitter: Wie had die order of dat bericht dan ge- 
kregen, kolonel van Voorst Evekink of u? 

A. Dat had ik gekregen. 
De commandant van het schip natuurlijk in de eerste plaats en 

daarna ik. De kolonel niet, wnnt deze reisde helemaal buiten deta- 
chementsverband. 

49125. De Voorzitter: Hoe groot was de troep, die onder uw 
commando stond? 

A. Deze groep bestond uit 150 man. 

49126. De Voorzitter: Ik meen, dat de heer van Voorst Evekink 
de reis niet geheel met de troep heeft medegemaakt, maar het laatste 
gedeelte van de reis op een andere manier heeft afgelegd. 

A. De kolonel is er in Freetown afgegaan en is toen verder met 
de ,,Heemskerck" - die daar lag en eerder in Java aan zou komen 
dan wij - mede gegaan om daar al vast zo veel mogelijk bespre- 
kingen te voeren en voor ons de nodige voorbereidingen te treffen. 
Dat is niet gelukt, want ze waren al in de buurt van Tjilatjap en toen 
is er bericht gekomen terug te gaan. 

49127. De Voorzitter: Kunt u nog iets vertellen over het verloop 
van de reis? 

A. Gedurende de reis zelf stond de troep uit de aard van J e  
zaak, wat de krijgstucht betreft, onder de commandant van het schip, 
kolonel Hoeke, meen ik; verder kreeg ik of mijn adjudant van hem 
de opdrachten voor de ploegen. die ingericht moesten worden voor 
allerhande werkzaamheden aan boord, en de rest, die niet aan boord 
behoefde te werken, kreeg Maleise les of theorie, enz. voor zover 
dat aan boord mogelijk was. 

49128. De Voorzitter: Welke route werd genomen? 

A. We zijn eerst naar Freetown gegaan en van Freetown naar 
Kaapstad en van Kaapstad naar Colombo. 

49129. De Voorzitter: Wanneer kreeg u het bericht, dat u niet 
meer naar Indië behoefde door te reizen? 

A. Na aankomst in Colombo moest ik mij bij admiraal He1fric.h 
melden, die daar als commandant zat, en daar hoorde ik toen, dat we 
niet verder konden gaan. Enige dagen later kwam de kolonel terug 
en hadden wij een bespreking met admiraal Helfrich. Toen vroeg 
admiraal Helfrich ons wat er nu moest gebeuren. We hebben voor- 
gesteld de troep terug te zenden, omdat de rest van het bataljon ver- 
moedelijk toch niet meer zou komen en de mensen dan weer in hun 
oude functie konden worden teruggeplaatst, behalve luitenant Wijn- 

49132. De Voorzitter: Bent u voorlopig aan boord gebleven? 

A. Wij zijn nog een paar dagen aan boord van de ,,Colombia" 
gebleven, daarna zijn we op een ander schip overgegaan, op de 
,,TjibadakV. 

49133. De Voorzitter: Hoe nam de troep het op, dat men niet 
verder kon gaan? 

A. De troep wilde het liefst terug. Dat bleek naderhand ook we:, 
want er is nog ezn telegram verstuurd, waarin admiraal Helfrich er 
op aangedrongen had om die troep toch maar liever naar Engeland 
terug te sturen, aangezien het allemaal kersversNe Hollandse jongens 
waren cn van raids op Sumatra hadden ze gezn kaas gegeten. Dat 
zou toch niet gaan, althans pas na een hele tijd zouden ze enige 
geschiktheid voor de tropen bezitten, Om bij de verdediging van 
Ceylon te worden ingcschakeid, had geen zin, omdat deze troep geen 
eenheid was; dus dan had men die heie troep moeten splitsen en 
bij alle mogelijke onderdelen onderbrengen. Bovendien waren de 
Engelsen er ook niet op gesteld, die hadden er niets aan. De Engelsen 
zeiden: ,,Laat die jongens maar liever teruggaan." Ze gingen er dus 
mede akkoord, dat ze naar Engeland teruggingen. Toen is het eerste 
gedeelte van het plan voor de verdediging van Ceylon vervallen ei1 
het tweede gedeelte is gehandhaafd. Toen heb ik voorgesteld, een 
terrein uit te zoeken, waar ezn behoorlijke rimboe was. Ze moesten 
toch het allereerst leren zich in de rimboe te bewegen. Dat heeft een 
hele tijd geduurd, ruim twee maanden, voordat het uitgezocht was. 

49134. De Voorzitter: Heeft u eerst niet een bezoek gebracht 
aan een kamp op Ceylon voor het onderzoeken van legeringsmoge- 
lijkheden? Was dat niet het kamp Diyatalawa? 

A. Ja, het is mogelijk, dat het dzt kamp is geweest. 

49135. De Voorzitter: Daar heeft u, naar ik meen, een rapport 
over uitgebracht? 

A. Ja, inderdaad, daar heb ik toen een bezoek gebracht. Wij 
zaten steeds aan boord van dat schip en daar konden wij vrijwel 
niets doen. Dz ,,Tjibadak" had zelfs niet eens ecn eigen sloep om ons 
aan de wal te brengen. Uit de aard van de zaak konden we natuurlijk 
aan boord niet trainen en wij wilden gaan trainen. Toen werd o.a. 
dat kamp genoemd. 

49136. De Voorzitter: En daar bent u toen geweest? 

A. Ja. 

49137. De Voorzitter: Kunt u nog iets zeggen over het resultaat 
van die reis? 

A. Dat is toen niet doorgegaan. De redenen daarvoor zou ik u 
niet precies durven zeggen. Het slot is geweest, dat wij in Brits-Indië 
terecht gekomen zijn, in Saugor. Het jungleterrein, dat wij wildm 
hebben, was op Ceylon niet beschikbaar. Wij hebben daaromtrent 
nog een conferentie gehad met Engelse officieren. Ons werd toen 
medegedeeld, dat het terrein, dat we zochten, in Brits-Indië te vinden 
was. Zo besloten we dus naar Brits-Indië te gaan. 



49138. De Voorzitter: Behandelde u dergelijke aangelegenheden 
zelfstandig of ging dat via de brigadeconln~andant? 

A. Dat ging in overleg met de brigadecommandant, die was er 
altijd bij. De kolonel is ook bij die bespreking geweest. 

49139. De Voorzitter: Ik meen, dat in de eerste twee maanden 
de stemming van de troep wel zeer slecht is geweest. 

A. Ja, omdat die mensen zich daar practisch nergens konden 
bewegen. Het is op mijn aandringen geweest, dat ze van de boot 
afkwamen en ergens aan de wal ondergebracht zouden worden. 

49140. De heer Vonk: Welke periode was dat nu precies? 

A. Wij zijn - meen ik - 8 Maart 1942 aangekomen in Colombo. 
Dat zijn de eerste twee maanden geweest. 

49141. De Voorzitter: Waar hield u de troepen mee onledig 
gedurende die tijd? 

A. Een paar keer in de week de wal op, als ik dat gedaan kon 
krijgen. Dan gingen we een mars maken of iets anders. In ieder 
geval om te zorgen, dat ze fit bleven. Verder werden er lessen en 
theorie gegeven. 

49142. De Voorzitter: Wanneer bent u in het kamp te Saugox 
gekomen? 

A. Dat is ongeveer half Mei geweest. 

49143. De Voorzitter: Maar in ieder geval was het wel duidelijk, 
dat de Regering gern terugzending naar Engeland wenste? 

A. Neen. Dat is pertinent afgewezen. 

49144. De Voorzitter: Men heeft dus toen van uit Engeland 
een nieuwe opdracht aan de troep gegeven? 

A. Ja. 

49145. De Voorzitter: Is er niet een splitsing geweest, dat het 
ene gedeelte naar Ceylon ging, bij de Marine-Luchtvaartdienst, en 
dat het andere deel werd gebruikt voor speciale opdrachten? 

A. Toen wij naar Saugor toe zouden gaan, was de bedoeling 
nog, dat wij daar dus in het rimboeterrein zouden gaan oefenen. 
Terwijl ik naar het schip toeging om naar Bombay te gaan, kreeg ik 
vóór het vertrek ezn telegram, dat ik persoonlijk bestemd zou zijn 
om in Saugor de 7aak over te geven 2an majoor kfollinger, die van uit 
Engeland zou komen, en dat ik naar Australie toe zou gaan. Toen is 
er zoveel mogelijk aan gewerkt om de jongens in die twee maanden 
in Colombo inderdaad op plaatsen te krijgen, waar ze het liefst 
zouden willen werken. Dat is toen inderdaad zo gebeurd en er zijn 
enige jongens uitgegaan en bij de Marine-codedienst terechtgekomen. 
In Saugor zelf, bij aankonist van majoor Mollinger, bleek deze eigen- 
lijk maar 35 man nodig te hebben. Uit de aard van de zaak kon dat 
niet en dus heeft majoor Mollinger het hele detachement overge- 
nomen. Daar is later een gedeelte van naar Australië gegaan, dat 
hij niet nodig had, en zijn groep is naar Colombo teruggegaan. Daar 
ben ik echter zelf niet meur bij geweest, want ik bsn toen meteen 
vertrokken. 

49146. De Voorzitter: Heeft majoor Mollinger toen het bevel 
van u overgenomen'? 

A. Ja, majoor Mollinger heeft het bevel van mij overgenomzn. 

49147. De Voorzitter: Bent u onmiddellijk daarna vertrokken? 

A. Ja, ik ben direct uit Saugor gegaan en heb in Bombay het 
troepenschip afgewacht om mee naar Australië te gaan. 

49148. De Voorzitter: Er is later - naar ik meen - quaestie 
geweest met majoor Mo1li~;ger. Is u daar iets van bekend? 

A. In Colombo? 

49149. De Voorzitter: Of in Brits-Indië. Of weet u daar niet 
van? Is u iets bekend van de raids op Sumatra, waarvoor de groep 
dan bestemd was'? Webben die inderdaad plaats gevonden'? 

A. Ja, dergelijke raids hebben verschillende keren plaats ge- 
vonden. 

49150. De Voorzitter: Kunt u daar iets over mededelen? Of is u 
daarover uit eigen wetenschap niets bekend? 

A. Het is alleen, wat ik heb horen zeggen, dus niet uit eigen 
wetenschap. O.a. heb ik dit van de heer Scheepcns zelf gehoord, die 
enige keren op de Atjehse kust is geweest. Volgens zijn zeggen hebben 
ze zich één keer nog zwemmende kunnen redden, omdat ze direct 
werden verraden. Ze waren in een kampong, de Jappen waren blijk- 
baar gewaarschuwd en toen zijn ze nog net weg kunnen komen en 
hebben ze zich zwemmende naar de onderzeeër begeven, waar ze mee 
gekomen waren. Verder weet ik niets over die raids. 

49 151. De Voorzitter: Wie bekleedde naast majoor Molfinger 
nog een leidende functie in dat groepje? 

A. Kapitein Pel was daarbij ingedeeld, dus dat was direct zijn 
opvolger. Dan was de heer Scheepens er bij. Van de Indische offi- 
cieren was er verder niemand bij ingedeeld. 

49152. De Voorzitter: Wie zouden wij daarover het beste kun- 
nen horen, naar uw oordeel? 

A. De enige, waarvan ik het zeker weet, is de heer Sisselaar. 
Deze zit in Amsterdam. Hij is er bij geweest. Hij werkt in Amster- 
dam bij de K.L.M. 

49153. De Voorzitter: Was daar ook niet een zekere Ritfer bij? 

A. Ja, die zat in de groep. Na aankomst in Australië ben ik een 
paar dagen later mete2n doorgegaan naar Merauke. Ik ben pas een 
jaar later in Australië teruggekomen, dus ik weet niet, wanneer die 
splitsing heeft plaats gevonden. 

49154. De Voorzitter: Ik zie hier nog de naam van den Bran- 
deler. 

A. Ja, die was er ook bij, zit nu in Brussel. 

49155. De Voorzitter: En Hoogland en van Poeteren? 

A. Hoogland is overleden. Waar van Poeteren is gebleven, weet 
ik niet. Hoogland is toen afgekeurd en teruggegaan. 

49156. De Voorzitter: In welk gedeelte van Indië was majoor 
Mollitiger vóór het uitbreken van de oorlog? 

A. Ik meen in Batavia. 

49157. De Voorzitter: Hoe is het nu eigenlijk te verklaren, dat 
tot commandant van de groep majoor Mollinger werd benoemd en 
niet u, terwijl u op Sumatra toch beter bekend was dan majoor 
Mollinger? 

A. Ik kreeg net een nieuwe opdracht, zoals ik u daarnet al ver- 
telde, om naar Australië toe te gaan, om als comn~andant van de 
troep in Austraiië op te treden, terwijl majoor Mollinger in Enge- 
land een speciale cursus volgde voor commandotraining en ik had 
deze cursus niet gevolgd, dus was majoor Mollinger er uit de aard 
van de zaak de aangewezen man voor. 

49158. De Voorzitter: Ja, maar u wist eerst niet, dat u naar 
Australië zou gaan. Toen was het wel even een moeilijkheid hoe 
de verhouding zou zijn tussen u en majoor Mollinger. 

A. Jawel, maar tegelijk kreeg ik dus die opdracht om naar 
Australië te gaan en ik hoorde, dat majoor Mollinger zou komen 
en dat ik daarop moest wachten om de zaak over te geven. 

49159. De Voorzitter: Ik dacht, dat u al eerder wist, dat majoor 
Mollinger zou koineil. 

A. Ik meen, dat het kort vóór mijn vertrek is geweest, dat er 
bericht is gekomen. 

49160. De Voorzitter: Ik heb hier een rapport van kolonel van 
Voorst Evekink en daar staat dit in: 

,,Overste van den Berge, wiens moreel, in verband met de on- 
derscheidene hiervoor beschreven teleurstellingen, toch al op een 
zware proef was gesteld, bleek uitermate pijnlijk getroffen door 
de onbeteekenende taak, welke hem blijkens de ontvangen in- 
structies nu verder zou zijn toebedeeld." 



Die instructies hadden betrekking op de speciale opdrachten, die 
er gegeven zouden worden. Dan  richt de  heer vaiz Voorst Evekink 
zich tot de B.S.O. en schrijft: 

,,Naar aanleiding van uw door mijn tusschenkomst aan luite- 
nant-kolonel van den Berge gezonden brief met bijlagen van 
9 dezer, NS012,  veroorloof ik mij het volgende onder de aan- 
dacht van Uwe Excellentie te brengen. Zie ik goed, dan zal het 
landmacht-detachement worden voorzien van twee commandan- 
ten, die naast elkaar en zonder dat de een ondergeschikt is aan 
den andere, ieder het bevel - de eene tactisch, de andere admini- 
stratief - over dat detachement zullen voeren. Een dergelijke 
splitsing van het compagniescommando heeft gedurende enkele 
jaren na  1918 toepassing gevonden bij de Nederlandsche infante- 
rie. Zulks met de uitsluitende bedoeling om een 72-tal beroeps- 
kapiteins voor de toen ter hand genomen afvloeiing te behoeden 
en voor het leger te behouden." 

Verder staat er o.a. nog de  uitdrukking in: ,,Geen twee kapiteins 
o p  de brug." D a n  eindigt kolonel vaiz Voorst E v ~ k i n k  ZO: 

,,Subsidiair, indien om bepaalde, rnij thans nog verborgen 
redenen, de  voorkeur zou blijven geschonken aan het o p  het 
eerste plan brengen van majoor Mollinger, dan  ware m.i. overste 
van deiz Berge te sparen voor den onverdienden smaad zich te 
zien belast met simpel administratief beheer over een kleine 
150 hoofden, doch ware om te zien naar eenige functie, waarin 
de  capaciteiten en de ervaring van laatstgenoemden hoofdoffi- 
cier in  het belang van het oorlogsdoel. hetwelk wij nastreven, 
volledig tot haar recht komen." 

A. Ja, inderdaad, maar ik ben er tenslotte overheen gekomen, 
omdat ik toen naar Australië ging. Als u het mij niet had gezegd, 
was het helemaal niet in mij opgekomen. 

49161. D e  Voorzitter: N a  deze quaestie is pas de  opdracht ge- 
komen, dat u naar Australië zou gaan. 

A. Ja. Van deze correspondentie weet ik niets af, tussen kolonel 
var1 Voorst Evekink en admiraal Helfrich. 

49162. D e  Voorzitter: hlaar van het geval o p  zich zelf wel'? 

A. Ja,  dat weet ik wel. Want toen heb ik gezegd: Wat moet hij 
hier komen doen e n  waarom moet het o p  die manier gebeuren? 
Vandaar dat  ik het o p  een gegeven inoment zeer prettig vond naar 
Australië te gaan. 

49163. D e  Voorzitter: Daarom vroeg ik u of het niet beter zou 
zijn geweest, dat  u opdracht had gekregen, raids op Sumatra uit te 
voeren, omdat u in  Atjeh bent geweest en daar dus de plaatsen 
beter kende. E n  waarom moest nu majoor Molliriger daarvoor wor- 
den aangewezen? 

A. Ja, dat hebben ze vermoedelijk gedaan, omdat hij toen o p  die 
cursus in Engeland zat of dat hij daar zelf op heeft aangedrongen. 
Dat weet ik allemaal niet. Maar uit de aard van de  zaak was het wel 
gewenst geweest, dat  ik was gegaan, en dan had ik ern dergelijke 
cursus in Brits-Indië Icunnen volgen. Men hoort e n  leest er natuur- 
lijk het een en ander van, maar als men zelf zo'n cursus niet heeft 
meegemaakt, dan  kent men de finesses niet precies. Dat  is waar- 
schijnlijk een van de  redenen in dit geval geweest. 

49164. D e  Voorzitter: Dus u weet niet om welke redenen majoor 
Mollinger deze opdracht heeft gekregen en u niet? 

A. Neen, daar weet ik niets van af,  

49165. D e  Voorzitter: Wanneer bent u toen naar Australië ge- 
gaan? 

A. Dat  is ongeveer half Juli geweest, want ik ben 3 Augustiis 
aangekomen. Dus we zullen ongeveer half Juli vertrokken zijn. 

49166. D e  Voorzitter: Welke taak hebt u daar gekregen? 

A. Op de  weg van Bombay naar Australië heb ik eerst Colonlbo 
even aangedaan. Toen heb ik mijn opwachting bij admiraal Helfrich 
gemaakt en deze vertelde mij: Ik weet niet precies, wat u zult gaan 
doen, want overste van Stratrrl is uit Timor in Australië terugge- 
komen en nu  moet er één officier in Australië zitten en één in 

Merauke. Waarop ik antwoordde, dat ik het al begreep. want van 
Slraten was ouder dan ik en dus zou deze in  Austuralië blijven en 
ik doorgaan naar Merauke. Wat  dan  ook inderdaad zo is gebeiird. 
Hetgeen vrij logisch was. Dus ik ben tocn vijf dagen in Australië 
geweest om wat kleren e.d. bij te kopen. Toen ben ik met het vlieg- 
tuig naar Merauke doorgegaan, waar ik toen majoor Spoor - de 
tegenwoorige legercommandant - afgelost heb, die daar voor zes 
weken had waargenomen, want inen had mij eigenlijk eerder ver- 
wacht. 

49167. D e  Voorzitter: Heeft u in  Brits-Indië ook nog gesproken 
met de militair attaché, generaal vnrz Teinrnrri.7 

A. Ja, in  Brits-Indië of in Colombo. 

49168. D e  Voorzitter: Het kan in Colombo zijn geweest, maar 
u hebt hem toch in ieder geval ontmoet? 

A. Ja,  ik heb hem daar inderdaad ontmoet. Hij kwam toen net 
uit Tsjoenking. 

49169. D e  Voorzitter: Weet u ook, wat het doel van die reis 
was? 

A. Hij heeft mij toen gezegd, dat  hij wilde proberen naar 
Washington te gaan. 

49170. D e  Voorzitter: Dus de reis had geen verband met uw 
eventuele zending naar Australië? 

A. Hij heeft mij alleen gezegd, te willen proberen naar Washing- 
ton te gaan. 

49171. D e  Voorzitter: Misschien wilt u nu  doorgaan met uw 
mededelingen over uw komst cn uw werkzaamheden in Australië 
en daarna? 

A. Dus daar ben ik maar vijf dagen geweest en toen ben ik met 
een watervliegtuig van ons naar Merauke toegegaan. Van majoor 
Spoor heb ik de  zaak overgenomen. Hij was daar als territoriaal 
commandant en tevens belast met de  functie van assistent-resident. 
Daar  ben ik twee jaar gebleven van Augustus 1913 tol  Augustus 
1944. 

49172. D e  Voorzitter: Merauke is, meen ik, niet bezet geweest? 

A. Neen, Merauke is nooit bezet geweest. Da t  hele stuk is altijd 
vrij geweest. Alleen toen ik er kwam, zaten er ongeveer een 125 man, 
een compagnie van ons en een batterij licht luchtafweergeschut van 
d e  Amerikanen. 

49173. D e  Voorzitter: Is er op Merauke weleens een Japanse 
aanval geweest? 

A. Ze zijn onderweg geweest. Tenminste tegen Kerstmis 1942 
kreag ik een codetelegram ~ i i t  Melbourne, dat  er twee eskaders van 
de Jappen onderweg maren, vermoedelijk richting Merauke. Ik kon 
elk ogenblik ezn aanval verwachten. Z e  zijn echter nooit gekomen. 
We hebben er verder niets van gemerkt, He t  enige, waar we last 
van hadden, waren bombardementen met vliegtuigen. 

49174. D e  Voorzitter: Het is u dan waarschijnlijk ook niet he- 
l end ,  wat de reden is geweest, dat er niets van is gekomen? 

A. Neen, dat verwondert mij nog altijd. We haddea maar 175 
man, dus we hadden practisch gesproken niets kunnen doen; we 
hadden even tegenweer kunnen bieden. Dan  hadden we terug moeten 
trekken naar het binnenland. dat  zou het enige zijn geweest, wat er 
op had gezeten. E r  uit komen was geen sprake van. 

49175. D e  heer Posthumiis: Hadden de Japanners last van die 
basis o p  Merauke? Dat  is natuur!ijk ook nog een vraag in dit verband. 

A. Lart niet, maar voor zover ik het zag, als zij Merauke ge- 
nomen hadden e.1 daar onmiddellijk een vliejveld aarigelegd haciden, 
hadden ze de Torresstraat, de verbinding tussen Australie en Nieuw 
Guinea, prictiscll beheerst Toen ze bezig walen met die opmars in 
het noordcn, hadden ze vermoedelijk Moresby kunnen nemen 

491 76. D e  heer Posthamias: Dus uw conclusie is, dat  het wel 
belangrijk voor de Japanners had kunnen zijn? 

A. Inderdaad, het is mij altijd een raadsel geweest, waarom ze 
niet hebben doorgezet. 



49177. De Voorzitter: U zat daar dus met ongeveer 125 man? 

A. Ja. Plus die Amerikaanse batterij. Toen zijn daarna, lang- 
zamerhand - dus in 1943 - is dat begonnen, een 5000 man Austra- 
lische troepen gekomen tot het einde toe. 

49178. De Voorzitter: Wat hebben deze troepen daar in die 
tussentijd gedaan? 

A. Toen is daar ook een vliegveld aangelegd. Ze hebbzn daar een 
riinboetraining gehad, die ze nodig hadden. Met een paar kleine 
motorboten, die ze o.a. hadden, zijn ze naar het westelijk gedeelte 
van Nieuw-Guinea gegaan, naar de Japanners aan de zuidkust zaten. 
Daar hebben ze een ontmoeting gehad met een paar boten van de 
Ja2anners. die ze in de grond hebben geboord. 

49179. De Voorzitter: Was er ook nog een Nederlandse be- 
stuursambtenaar in Merauke? 

-4. Na een jaar is er een assistent-resident gekomen. 

49180. De Voorzitter: Maar hoe lagen nri in die tijd de bevels- 
verhoudingen? Er waren Australische troegen, er waren Amerikaanse 
troepen. er waren troepen van het K.N.T.L. en er was een bestuurs- 
ambtenaar. Hoe zat dat in elkaar? 

A. De troepen stonden als zodanig allemaal onder die Austra- 
lische brigadier. 

49181. De Voorzitter: DLIS u ook? 

A. Neen, ik niet. want ik was direct onder de commandant van die 
compagnie, er was eîn kapitein bij. Dat was de heer Molrrzbrugge. 
Hij zit op het ogenblik in Suriname. Ik zat er dus als territoriaal 
commandant en tevens als bestuurshoofd. Als zodanig was ik uit de 
aard van de zaak de Nederlandse baas. 

Het militaire gedeelte, dus het tactische gedeelte, stond helemaal 
onder de brigadier. 

49182. De Voorzitter: Up Curaçao was het zo, dat de Goiiver- 
nerir van Curacao althans formeel opperbevelhebber was. Was u nu 
daar ook formeel opperbevelhebber? 

A. Neen. De troepen stonden helemaai onder de brigadier. 

49183. De Voorzitter: Misschien kunt u nu iets vertellen van de 
verrichtingen van de troep? 

A. Bedoelt u van de Nederlandse compagnie? 

49184. De Voorzitter: Ja, en eventueel ook wat er meer in mili- 
tair opzicht is gebeurd. 

A. Er is inderdaad heel weinig gebeurd. Aan het strand, Merauke 
ligt een stuk naar binnen aan de rivier, waarbij de rivier op een 
gegeven moment ombuigt en weer t'eruggaat, dus in een soort land- 
tong, wareii verdedigingen aangebracht. Dus langs de kust, waarvan 
de uiterste westpunt door de Nederlands'e troepen was bezet. Ze 
hadden daar stellingen, verderop kwamen de Australiërs. Er is verder 
nooit iets gebeiird, behalve luchtbombardementen en patrouilles, die 
in het binnenland zijn gemaakt. Dat was eigenlijk meer voor training, 
want er was op een 200 mijl afstand geen Japanner te bekennrn. 
Later is een gedeelte van die troep naar Tansh hlerah gegaan, dat 
is ook bezet geworden, waar de Digoeilisten indertijd waren geïnter- 
neerd, dat is 150 mijl volgens de rechte lijn ten noorden van Merauke. 
Daar is toen één compagnie Australische troepen gekomen. Ze hebben 
verder met de Japanners ook peen contact gehad. 

49185. De Voorzitter: Heeft de troep verder nog strijd gevoerd? 

A. Alleen dat ene moment, dat ze toen met die gewapende 
sloepjes naar het westen zijn gevaren, langs dr zuidkust, waar ze op 
een gegeven ogenblik een paar Japanse bootjes in de grond hebben 
geboord. Daar is men voortdurend aan het patrouilleren gebleven. 
In Merauke zelf, of in de directe omgeving van Merauke, is nooit 
iets gebeurd. 

49186. De Voorzitter: En gebeurde er nog iets bijzonders bij de 
bezetting van de plaats Tanali Merah? 

A, Neen, want die plaats was al in onze handen, 

Dat was ongeveer een kring van een 200 mijl ten westen van 
Merauke en dan tot de Australische grens aan de andere kant in het 
oosten en naar het noorden tot het gebergte. Dat was helemaal vrij. 
En bij de Wisselmeren, een gebied, dat meer naar het westen ligt. 
Dat was oorspronkelijk vrij - daar zat een controleur, de heer 
de B ~ u y n  - en is later in Japanse handen gekomen. Hij zat er met 
enige mensen en heeft terug moeten trekken. Wij is torn het binnen- 
land ingetrokken en w!: hebben hem er later met een vliegtuig uit- 
gehaald. 

49187. De Voorzitter: Dus het gebied van Merauke is het enige 
gebied geweest, dat altijd vrij is gebleven? 

A. Ja. Dat is het enige gebied geweest. 

49188. De Voorzitter: Hoe lang bent u daar geweest? 

A. Ik ben er twee jaar geweest. Het laatste jaar, dus vanaf eind 
Juli, begin Augustus 1944 tot de capitulatie van de  Japanners, ben 
ik in Australië geweest. 

49189. De Voorzitter: Wat voor taak had u daar? 

A. Ik ben in het kamp in Casino geweest en daar was een 
bataljon infanterie, een zwak bataljon, onder overste Breeinouer, 
en één technisch bataljon, dat bestemd was voor de oliemaatschap- 
pijen, en zij werden daarom in het boren geoefend en in het oprichten 
van torens, met de bedo:ling om direct naar Tarakan en Balik Papan 
terug te kunnen gaan. Ik werd daarboven gesteld als overschakelend 
commandant. 

49190. De Voorzitter: Onder wie stond u toen rechtstreeks? 

A. Onder overste Meyer, deze was garnizoenscommandant. 

49191. De Voorzitter: Hoe noemde u die plaats? 

A. Casino. 

49192. De Voorzitter: Wie stond weer boven overste Meyer? 

A. Daarboven stond rechtstreeks de legercommandant. 

49193. De Voorzitter: Hoelang bent u daar gebleven? 

A. Daar ben ik tot direct na de capitulatie gebleven en toen 
ben ik naar Tarakan en Balik Papan uitgezonden om daar uit de 
ex-krijgsgevangenen nieuwe compagnieën op te richten en te be- 
wapenen met wapens, die ure van de Australiërs zouden krijgen. Eerst 
was de bedoeling van de Amerikanen, maar later hebben wij wapens 
van de Aiistraliers gekreg~n. Daar ben ik ongeveer ean maand bezig 
geweest en toen ben ik naar Australie teruggekomen, waarna overste 
Meyer en ik opdracht kregen om met spoed naar Batavia te komen. 
We zijn per vliegtuig naar Batavia gegaan en hebben ons bij de 
legerleiding gemeld en werden ter beschikking van generaal Schilling 
gesteld. 

49194. De Voorzitter: Wanneer was dat? 

A. Dat was begin October. Naar ik meen 2 October 1945. 

49195. De Voorzitter: Welke troepen waren er toen in Batavia? 

A. Toen waren net één of twee dagen van te voren de  eerste 
manschappen van die compasnieën aangekomen. In totaal waren er 
in het begin z e ~ ~ e n  conipagnieën, later zijn er nog twee bijgekomen. 

49196. De Voorzitter: Uit welke verschillende plaatsen kwamen 
deze compagnieën? 

A. Dat waren die zes compagnieën uit Tarakan en Balik Papan 
en een compagnie uit Australië. 

49197. De Voorzitter: Hebt u daar nog mede gewerkt? 

A. Op dat moment was alles nog niet helemaal geregeld uit de 
aard van de zaak. De legerleiding was ook pas gearriveerd. Generaal 
Schilling had toen nog geen werk voor ons. Na een paar dagen heeft 
hij mij aangewezen als waarnemend regimentscommandant over de 
twee bataljons, die uit die compagnieën gevormd waren. Toen zijn 
we hei zuiden van Batavia schoon gaan vegen. Daar ben ik tot 



28 Mei 1946 gebleven, daarna is het regin~etiîsverband opgebroken 
en de troepen werden ingedeeld bij de intussen aangekomen Holland- 
se brigades. Toen heeft generaal Spoor gezegd: Mome~iteel heb 
ik geen commando voor je, inaar ik heb wel werk voor je in Holland. 
Dus toen ben ik naar Hoiland gegaan. 

49198. De Voorzitter: Inmiddels zijn wij de datum 20 November 
1945 gepasseerd. 

A. Ja. 

49199. De Voorzitter: Maar misschien kunt u nog zeggen, hoe 
de bevelsverhouding was ten opzichte van de Engelsen, in de tijd, dat 
u in Batavia was? 

A. Ik kreeg mijn orders direct van generaal Schilling, die troepen- 
commandant van Batavia was. Deze kreeg, voor zover mij bekend, 
orders, althans aanwijzingen van de Engelsen. Later - ik weet niet 
precies meer, welke maand dat is geweest - ben ik nog aangewezen 
om als liaison-officer op te treden, omdat wij torn eigenlijk recht- 
streeks onder de Engelsen geplaatst werden, voor de uitvoering van 
diverse opdrachten. 

49200. De Voorzitter: Nu wilde ik u nog iets anders vragen. 
Heeft de verhouding met de heer van Voorst Evekink en u nog moei- 
lijkheden opgeleverd? 

A. Neen. 

49201. De Voorzitter: Dus er is een goede samenwerking geweest? 

A. Ja, we hebben eigenlijk verder van elkaar niet veel meer 
gezien. 

49202. De heer Posthumus: Ik zou graag nog even op één quaestie 
terug willen komen, waar naar mijn gevo-l de heer van d ~ n  Berge 
misschien wat te vaag op heeft geantwoord. Het gaat namelijk over 
de toestand van de Irene-Brigade in Engeland, tijdens zijn verblijf 
aldaar. Ik kan mij namelijk heel moiilijk voorstellen, dat u als vak- 
man heeft geconstateerd, dat het ecn zeer onbevredigende toestand 
was, en dat u zich daarbij eigenlijk niet heeft afgevraagd, wat de oor- 
zaken daarvan zouden zijn. Het schijnt mij toe, dat men dan toch 
probeert om die oorzaken na te $peuren om op die wijze de zaak 
op de beste manier aan te kunnen pakken. U zegt: Ja, daar heb ik 
mij maar niet in verdiept. Ik vind het e2n beetje onbegrijpelijk, dat 
u zich daar niet in verdiepte. 

A. Men hoorde op een gegeven moment natuurlijk een heleboel 
aangelegenheden, die niet te controleren waren. Vooral als het mis- 
schien aangelegenheden zijn, die de vroegere commandant betreffen; 
wij hebben toen gezegd: Daar hebben wij niets mee te maken. Wij 
beginnen zoveel mogelijk op te bouwen. U zult natuurlijk inderdaad 
terecht kunnen zeggen: Zoek de fouten, die er geweest zijn, haal ze er 
uit, dan is het inderdaad gemakkelijker aan te pakken. Dan kan men 
beginnen met die uit de aard van de zaak op zij te zetten. Wij stonden 
tegenover het beleid in Engeland als Indische officieren toch al 
vreemd. 

49203. De Voorzitter: Het beleid van wie? 

A. In het algemeen. Hetzij bij de legerleiding, of waar dan ook. 
Daar stonden wij eigenlijk helemaal buiten. Toen wij zouden komen, 
was men blijkbaar bij de Brigade daar niet zo mee ingenomen, wat 

o.a. tot uiting is gekomen in een stuk van luitenant Ritter. Die heeft 
over dit onderwerp een mooi stuk geschreven. Iets van: passen jullie 
maar op, in die geest. De klapperbomen, waarin de Indische offi- 
cieren zitten. Men vond de komst van de Indische officieren eigenlijk 
niet prettig. Dat hoorden wij al heel vlug. 

49204. De Voorzitter: Dus het was een quaestie van tactiek, die u 
volgde? 

A. Ja, inderdaad. 

49205. De Voorzitter: U noemde zo pas het woord beleid, hoe 
zou u dat nader karakteriseren? 

A. Hoe ik er over dacht? 

49206. De Voorzitter: Was-rin dat beleid bestond. Kunt u dat 
nader fornluleren? 

A. Ja, ik bekeek het uit de aard van de zaak meer uit militair 
oogpunt, dus de quaestie hoe moet worden aangepakt, het voorbeeld, 
dat uit de aard van de zaak door de officieren gegeven wordt. 

49307. De heer Posthumus: Daar gaat het mij nu juist om. Ik 
behoef helemaal niet van u te horen: die mijnheer heeft dat fout 
gedaan en die mijnheer heeft dat Cout gedaan. Maar u kunt ons toch 
wel nader nog iets zeggen juist over de oorzaken van deze siappe situatie, 
welke fouten er in het algemeen bij de leiding de oorzaak van waren, 
zonder dat u daarbij namen noemt. Ik bedoel, dan moeten daarvoor 
toch in de leiding oorzaken zijn geweest. Dan moetcn er toch be- 
paalde dingen zijn nagelaten, die u als vakman direct ziet. 

A. Inderdaad, het ging m. i. om een te slap optreden. Wat voor 
een troep nu eenmaal altijd funest is. 

49208. De heer Posthumus: Juist, dus men heeft van het begin 
af niet de kans gezien om daar direct weer een behoorlijke discipline 
in te krijgen, en dat is o.a. veroorzaakt, doordat de leidende figuren, 
die de discipline moesten handhaven, dat hebben nagelaten. 

A. Dat tekende het feit, dat ik daarstraks van die motorrijder 
aanhaalde. Die zei, aat ze daar toch geen van allen In het kamp op 
letten. Dergelijke aangelegenheden zijn er m.i. de voornaamste oor- 
zaak van geweest. 

49209. De Voorzitter: Heeft u misschien nog iets mede te delen, 
waarvan u meent, dat het nuttig kan zijn voor de cammissie om te 
vernemen? 

A. Ik weet niet of u speciale gevallen bedoelt. 
Dit is zo in het algemeen, wat ik heb meegemaakt. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlich- 
tingen en ik sluit het verhoor. 

L. A. VAN DEN BERGE. 

AIGERA, voorzifter. 

VONK. 
POSTHURIUS. 
DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 10 MEI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Hoogcarspel 
en Stufkens, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

FREDERIK VINCENT D E  GROOF, 
oud 48 jaar, wonende te Goes, 

geadmitteerd konvooiloper (douaneagent). 

Hij legt de be!ofte af als getuige. 

50581. De Voorzitter: Welke functies hebt u in oorlogstijd he- 
kleed? 

A. Mag ik u eerst een vraag stellen? Ben ik als militair verplicht 
tegenover een burgercommissie in die zin verklaringen af te leggen? 

De Voorzitter: Inderdaad bent u dat volgens de Enquêtewet ver- 
plicht; u mag zich evzntueel alleen op het landsbelang beroeptn. 

A. Ik ben alleen maar een klein officiertje geweest. Ik ben vrij- 
willig officier van de Vrijwillige Hoofdstorn~korpsvaartuigendienst 
en ik was militair scheepvaartagent te Hansweert. 

Wilt u ook weten, wat ik i13 Nederland ben geweest? 

50582. De Voorzitter: Ja, u kunt beginnen met even op te geven, 
welke functies i i  na 10 Mei 1940 hebt bekleed. 

A. Bij bet uitbreken van de oorlog was ik eerste-luitenant en 
militair scheepvaartagent te Hansweerî. Daarna ben ik naar Engeland 
gegaan met de marine. Dit kwam, doordat ik door de oorlog niet in 
staat was in verbinding te komen met mijn kantoor. De commandant 
zat in Rotterdam, zodat ik mij heb moeten wenden tot het inarine- 
commando in Middelburg. 

50583. De Voorzitter: Misschien wilt u even uw functies opgeven'? 

A. Ik was nog altijd militair scheepvaartagent. Zolang ik het 
vasteland van Europa niet heb verlaten, ben ik altijd militair scheep- 
\ aartagent geweest. 

50584. De Voorzitter: Misschien kunt u even de tijdvakken aan- 
geven, waarin u uw verschillende functies hebt bekleed. 

A. Ik heb hier alleen maar een rapportje, dat ik indertijd in 
Londen heb moeten inleveren. Toen Hansweert gevallen was, ben ik 
door de commandant van Zuid-Beveland in mijn functie van com- 
mandant van de vaartuigendienst overgeplaatst naar Terneuzen, ter 
assistentie van mijn adjudant, de heer W. Mztller. De heer W .  Muller 
was te Terneuzen adjudant van de vaartuigendienst. Omdat we ons 
niet krijgsgevangen wensten te laten maken, zijn we doorgegaan naar 
België, omdat er geruchten waren, dat het Nederlandse leger daar 
opnieuw zou worden hervormd. In Zuidzande heb ik twee marine- 
officieren ontmoet, de heer von Miihlerz en de heer Culten Houwing, 
waarvan ik enige instructies - gedurende de paar dagen, dat er oor- 
log was - heb ontvangen. Zij hebben mij toen gezegd mede te gaan 
naar Frankrijk. We zijn in Duinkerktn terechtgekomen met de 
adjudant: daar zijn we een nacht overgebleven, omdat het bleek, dat 
het Nederlandse leger niet in Belgie opnieuw gevormd zou worden. 
Ik heb daar overnacht in de Jean Bart-kazerne en de andere twee 
heren zijn naar de marinekazerne gegaan. 

Later ben ik opgehaald en werd mij gezegd mede naar Engeland te 
gaan. Dat heb ik ook gedaan met mijn adjudant Muller. 

50585. De Voorzitter: Wie heeft dat gezegd? 

A. De marine-officier. Dat was Caltcn Houwing of von Muhlcn. 
Het geschiedde in opdracht van overste vrin clen Donker. 

Culten Houwing was toen nog luitenant ter zee eerste klasse. Deze 
heren hebben ons opdracht gegeven naar Duinkerken te gaan, waar- 
heen we ook op weg waren. 

Wij zijn nog een paar dagen in Duinkerken geweest, waarop de 
heren ons vervolgens kwamen halen. De volgende plaats, die we aan- 
deden, was een klein haventje vlak bij Cherbourg. Met de ,,Bata- 
vier 11" zijn we naar Engeland overgestoken. 

50586. De Voorzitter: Wanneer ik het goed begrijp, dan bent U 

dus niet in een bepaald militair verband teruggetrokken? 

A. Neen, ik had helemaal geen officieren en geen soldaten onder 
mij staan. 

50587. De Voorzitter: Uw gaan naar Engeland is dus tenslotte 
een gevolg geweest van een bevel van een Nederlandse instantie, 
welke niet in Londen was gevestigd. 

A. Neen. D.w.z. het naar Engeland gaan moet gescheiden worden. 
Ik wenste niet krijgsgevangen genomen te worden. Ik dacht oor- 
spronkelijk, dat we weer konden vechten in België en Frankrijk. 
Toen dat mislukte, heeft het marine-onderdeel gezegd, dat ik mede 
naar Engeland moest gaan, hetgeen ik natuurlijk gaarne deed. Daar 
heb ik de gehele tijd in de brigade dienst gedaan, dus met Londen 
had ik niets te maken. 

50588. De Voorzitter: Er is dus geen telegram van Londen uit- 
gegaan naar de groep of het onderdeel. waarbij LI zich bevond, met 
de opdracht naar Engeland te gaan? 

A. Neen. 

50589. De Voorzitter: Hebt u daarvan een verslag? 

A. Ja, maar dat geef ik liever niet af, want het is mijn laatste 
exemplaar. Dat is een verslag over het vertrek van Hansweert tot 
Engeland. Een exemplaar er van is in het bezit van het leger. 

50590. De Voorzitter: Kan de commissie dit verslag ter inzaze 
krijgen? 

A. Ja, natuurlijk. i k  zou het wel griarne terugontvangen. 

50591. De Voorzitter: Waar bent u in Engeland aangekomen? 

A. Wij zouden met de ,,Batavier 11" in Plymouth landen, waar- 
voor echter gecn toestemming werd verstrekt. Dientengevolge zijn 
we in Falmouth geland. Ik had nog een paar soldaten bij mij en de 
adjudant Muller. Deze soldaten waren met de auto van de marine 
mee naar Cherbourg gekomen en kwamen daar onder mij te staan. 
We zijn met de marine meegegaan naar Falmouth en ik uit mijn 
grote bewondering voor de wijze, waarop alles door de marine was 
georganiseerd, het was prima. Er heerste absoluut geen geest van 
wanorde of angst, ook niet onder de oificiereri. 

50592. De Voorzitter: Door wie is een en ander georganiseerd'? 

A. Door het commando Vlissingen. De boot is - naar ik meen. - 
van uit Engeland gezonden. Alles was prima voorzien. Toen heb IK 
opdracht gekregen, een dag of twee na aankomst, als commandant 
van hen, die bij de landmacht dienden, met dezen naar Londen te 
gaan. Ik moest mij dan bij het leger melden. 

50593. De Voorzitter: Waar was u toen? 

A. In Falmouth. Ik heb ook nog enige matrozen meegenomen. 
Wij zijn daar 's avonds aangekomen, er was niemand van het leger 



aanwezig, maar wel van de marine, zelfs enige hoge officieren. We 
werden in een hotelletje ondergebracht, de verzorging was slecht 
door het leger georganiseerd. 

D e  volgende dag moest ik mij bij een generaal melden, waarvan 
ik de naam ben vergeten. 

Ik kreeg opdracht naar Haverfordwest te gaan. Daar  was nl. nog 
een ander gedeelte van het leger. We zijn daar een paar dagen ge- 
weest en toen zijn we naar een kamp in Porthcawl gegaan. 

50593. D e  Voorzitter: Kunt LI ook iets mededelen over de toe- 
standen in het kantonnement Haverfordwest? Misschien kunt u 
enkele onderdelen noemen, die daar gelegerd waren? 

A. Het was een bij elkaar geraapt troepje. Daar  is precies alles 
mee uitgedrukt. Er  was geen onderdeel. 

50595. D e  Voorzitter: Hoe was u daar gelegerd, in  tenten, of 
in  huizen? 

A. De legering was, gezien de omstandigheden, zeer goed. 

50596. D e  Voorzitter: Waren die huizen dan direct beschikbaar? 

A. Ja, er waren lege huizen. Het  was een vergaan dorpje. 

50597. D e  Voorzitter: Bent u toen in Juni naar Porthcawl gegaan? 

A. D e  data weet ik niet meer. Wij zijn in ieder geval daarna naar 
Porthcawl gegaan, waar ern uitstekend kamp was. Daar  ben ik zo'n 
beetje het hoofd van de keuken geworden, omdat ik wilde werken. 
Het  niets om handen hebben begon mij te vervelen. Ik had opdracht 
toezicht op de koks te houden. Ik zou haast zeggen, dat ik zo'n 
beetje chef-kok was. 

50598. D e  Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de geest van 
de  troep in Porthcawl? 

A. D e  geest was prima. 

50599. D e  Voorzitter: H o e  was de verhouding tussen de ofii- 
cieren, onderofficieren en de soldaten? 

A. I k  heb niet de  minste last met de mensen gehad. 
E r  waren natuurlijk bi; de soldaten weleens mensen, die hun hoofd 

verloren, maar dat gebeurde ook bij de officieren. Ze waren natuiir- 
lijk ongerust over thuis. 

50600. D e  Voorzitter: Naar uw oordeel is er geen reden om wat 
betreft de krijgstucht, enz. ontevreden te zijn? 

A. Neen. D e  soldaten liepen direct met Engelse meisjes weg. 
Ik moet eerlijk zeggen, gedurende mijn hele verblijf in Engeland heb 
ik over de  soldaten zeer zeker niet te klagen gehad. E r  waren wel 
een paar rare soldaten bij, maar  dat  heb je altijd. 

50601. D e  Voorzitter: E r  is hier door sommigen weleens ge- 
klaagd, dat  de geest bij de troep slecht was. 

A. D e  geest van de troep was ten opzichte van de marechaussee's 
slecht, het boterde indertijd niet. 

50602. D e  Voorzitter: Wat was er dan? 

A. Ik weet het niet; tussen ons, officieren, en inarechaussee-offi- 
cieren ging het ook niet al te best. 

Tussen het leger en die mensen waren er wel uitzonderingen. 
Die vindt men echter altijd. 

50603. D e  Voorzitter: E r  moet toch een reden geweest zijn, 
waarom de verhouding niet zo goed was? 

A. Ja, dat lag misschien een beetje aan de hogere leiding. D e  
verhouding was in ieder geval niet al te  best. Ik  vermoed, dat  u 
ergens o p  zinspeelt, maar dat heeft niets te maken met de verhou- 
ding tussen de officieren en de soldaten van het leger. 

50604. D e  Voorzitter: Zegt u maar, waar het wel mee te maken 
heeft. 

A. Ja, het waren echte marechaussee's. Zij dachten, dat zij thuis 
in Hollaild waren. Zij pasten misschien de krijgstucht weleens e in  
beetje vreemd toe. 

50605. D e  Voorzitter: Heeft dat  moeilijkheden opgeleverd? 

A. Ja, wat ik van hogere officieren gehoord heb, krtiakte her 
zo nu  en dan  welecns. Ik was maar een eerste-luitenant, dus ik 
bemoeide mij er niet veel mede. 

Eerst waren de marechaussee's in hetzelfde kamp als wij en later 
zijn zij in een kamp naast ons gekomen. 

Tussen de marecbaiissee-officieren en de landmachtofficieren is 
altijd een heel grote kloof geweest. 

50606. D e  Voorzitter: Hadden de  soldaten in het algemeen vol- 
doende vertrouwen in de officieren? 

A. Ik had die vraag wel verwacht en ik moet eerlijk zeggen, dat 
er groot vertrouwen bestond. 

Bij het overgaan naar het vasteland van de  brigade in 1944 haddeij 
de mensen tijd genoeg om er vandoor te gaan. Als er geen ver- 
trouwen was geweest, was er toch weleens een achtergebleven. 

50607. D e  Voorzitter: Neen, maar  men kan zonder dat  natuur- 
lijk ook kritiek hebben op de houding, die de officieren hebben aan- 
genomen. 

A. Dat  heeft men altijd. Wij hadden kritiek o p  de  soldaten en 
zij hadden kritiek o p  ons. Ik  heb altijd onder de jongens gezeten, ik 
heb zelfs de moeilijkste compagnie van 500 man gehad. maar ik kan 
niet zeggen, dat er beslist een grote haat  of een grote kritiek was. 

Van de  110 officieren. die in 1940 naar Engeland waren over- 
gestoken, zijn er maar 11 naar Frankrijk overgegaan, dus er was 
een goede zuiverine. Bovendien was er een heel strenge krijgstucht 
vooral onder de officieren: er is veel onder de  officieren gestraft. 

50608. D e  Voorzitter: Begonnen de Nederlandse troepen zich ZO 

langzamerhand ook als een eenheid te  organiseren? 

A. Ja,  dit is vrij gauw gegaan. In Augustus 1940 zijn de recruten 
opgeroepen en toen is het tweede bataljon gevormd. Bij het eerste 
bataljon waren het bijna allen oude mensen, die uit Holland waren 
overgekomen. E r  was maar een heel klein onderdeel met jonge 
mannen. 

50609. D e  Voorzitter: Welke legeronderdelen uit Nederland 
waren er? 

A. E r  was infanterie, artillerie, van alles. Men heeft meteen uit 
de reeds aanwezigen en de recruten twee bataljons gevormd. 

50610. D e  Voorzitter: Wat was het verschil tussen die beide 
bataljons? 

A. Het  tweede bataljon bestond grotendeels uit de  jongere man- 
nen en lag in een plaatsje aan d e  westkust. 

50611. D e  Voorzitter: Hoe lang bent u in Porthcawl gebleven? 

A. Tegen de winter zijn wij overgegaan naar Congleton, waar 
wij in huizen maren ondergebracht. Van Congleton zijn wij nader- 
hand overgegaan naar Wolverhampton, waar ons kamp was. 

Tenslotte waren die twee bataljons een brigade geworden. en 
deze is na Wolverham~ton  ,,on the move" gegaan - naar ik meen 
in 1942 - en in Mei zijn wij vertrokken. 

Miin onderdeel - ik behoorde tot  de tweede ,,Independent Com- 
aanv" - is naar Blackburn gegaan en is practisch gesproken zo'n 
beetie heel Engeland doorgetrokken. 

Van  een slechte geest heb ik echter nooit iets gemerkt. 

50612. D e  Voorzitter: Maar de  recruten hadden - ten minste, 
dat  blijkt uit verklaringen, die wij hier wel gehoord hebben - 
soms practisch haast geen werk. 

Deze recruten kwamen uit alle landen van de  wereld en ze moesten 
altijd in eEn toestand van afwachting leven. 

A. N u  moet u dat  niet overdrijven, want als inen de Zuid-Afri- 
kanen zag, dat  waren zulke verwende jongens: zij weigerden bijv. 
schoenen te poetsen en te fietsen. Dat  was in Zuid-Afrika niet de  
gewoonte. hlen heeft toen - mijns inziens - de  onhandigheid be- 
gaan een Zuid-Afrikaanse compagnie op te richten, want dan  waren 
ze allen bij elkaar. Dit is beslist een fout geweest. Het  waren over 
het paard getilde jongelieden. Z o  bestaan er meerderen. Ik kan mij 
wel indenken, dat  je, als je in Zuid-Afrika zit en je komt naar Enge- 



land met zijn slechte klimaat en mist en waar het altijd regent, dat 
je een beetje gedepimeerd bent. Op die manier komen er ook 
klachten. 

50613. De Voorzitter: Wat deed de brigade in het algemeen in 
Congleton? 

A. De brigade is altijd vreselijk door Londen geplukt, doordat 
men altijd manschappen als kantoorklerken, enz. wilde hebben. Wij 
zijn tenslotte, nadat wij in 1942 in training waren gegaan, overal naar 
toe gegaan en hebben verschillende plaatsen beschermd. In het be- 
gin hebben we Porthcawl beschermd, omdat men bang was, dat de 
Duitsers daar met parachutisten zouden komen. 

In Wolverhampton hebben we natuurlijk niet veel gedaan, maar 
daar gingen onze mensen toch geregeld helpen, als er bornbarde- 
ine1;ivn waren, vooral de hulptroepactie. 

In 1943 en 1944 hebben wij e:n gedeelte van Harwich bezet, waar- 
van mettertijd ook gebleken is, dat de Duitsers daar hebben willen 
landen. Er waren bombardementen, maar daar ging men ook aan 
wennen. 

50614. De Voorzitter: Hoe lang bent u hoofd van de keuken 
geweest? 

A. Toen wij van Porthcawl naar Congleton zouden gaan, ben 
ik officier van kazernering geworden. 

5061 5. De Voorzitter: In  Congleton? 

A. Ja, dat is een heel oud plaatsje, het oude Manchester, be- 
staande uit oude vervallen fabrieken. De  h u i ~ e n  waren vrij behoor- 
lijk. Na enige tijd werden we overgeplaatst naar Wolverhamptoii. 
Daar ben ik ook nog commandant geweest van de subsistenten-com- 
pagnie, bestaande uit mannen, die ongeschikt waren voor alle dien- 
sten. Daar waren heel lastige elementen onder. We hadden toch een 
diepe bewondering voor hen. U moet niet vergeten, dat ze van huis 
af waren, het duurde soms tijden, voordat ze iets van thuis hoorden. 

50616. De  Voorzitter: U zegt, dat die subsistenten ongeschikt 
waren voor alle werk. Hoe was het dan mogelijk, dat ze goedge- 
keurd waren? 

A. Zij waren ook niet goedgekeurd, maar er waren er meer- 
deren, waarmez men niets kon aanvangen. 

We hebben het zo geregeld, dat ze b.v. chauffeur, timmerman of 
metselaar werden. We hebben ze aan het werk gezet. Van die mensen 
hoorde men ook geen klachten, dat ze niets te doei1 hadden. 

50617. De Voorzitter: Waar waren zij dan ongeschikt voor? 

A. Te velde. Velen van deze jongens hebben later weer zelf aan- 
geboden te vechten en zijn ook naar Frankrijk overgestoken. 1Ze 
mannen van de brigade waren gemiddeld 32 jaar oud. Onze soldaten 
waren allemaal midden dertig. Ze hebben prima gewerkt tot aan 
Hedel toe. 

50518. De  Voorzitter: U vertelde daarnet, dat in het begin de 
brigade uit twee bataljons bestond, maar er is toch ook spoedig e-n 
eskadron pantserwagens opgericht? 

Hebt u daar iets mede te maken gehad? 

A. Dat is later opgericht. Er vielen heel veel mensen af, die in 
T,onden te werk werden gesteld. In Londen moesten kantoren worden 
geopend. Dat is indertijd ook een van de motieven geweest, dat wij 
ecn aantal mariniers in de tweede unit hebben gehad. Toen er ten- 
slotte lijn kwam in de brigade, is dat eskadron gesticht. Dat is het 
latere geweest. 

50519, De Voorzitter: Volgens onze gegevens is het eskadron 
pantserwagens opgericht op 28 Januari 1941, waarbij ook verschil- 
lende leden van het wapen van de marechaussee waren ingedeeld. 

A. Van de marechaussee's heeft men er vooral de jongere mannen 
uitgehaald. Er is ook een aantal mannen naar de Engelse parachu- 
tistzn gegaan. Daar is niet veel meer van over. 

50620, De Voorzitter: Bleef dat dan een apart onderdeel? 

A. We hebben ze nooit meer teruggezien. Ze zijn afgevoerd en 
ze zij11 bij de Engelsen ondergebracht. 

Van de mannen uit de brigade, die later zijn opgeroepen om te 
worden gedropt, hoorden we ook niets meer. 

50621. De Voorzitter: Later, in midden 1941, heeft de Irene- 
Brigade meer een bepaalde vorm gekregen. Naast die twee bataljons 
is er toen ook een verbindingsafdeling gekomen. 

A. Ja,  maar de brigade was toen al gevormd. 

50622. De Voorzitter: Ja, in die tijd is de brigade gevormd als 
Prinses Irene-Brigade. 

A. Ja. De verbindingsafdeling was niet zo groot, er waren enkele 
telefonisten, maar dat is later allemaal verdwenen. Toen is de brigade 
ontstaan, bestaande uit drie fignting-units, enige artillerie, en dan 
die zgn. pantserwagens. 

50623. De Voorzitter: Volgens onze gegevens maakte u op 31 De- 
cember 1942 deel uit van de staf van de brigade. 

A. Ja, daar heb ik ook nog even op kantoor gezeten. Ik weet 
niet precies meer, wanneer dat was. 

50624. De Voorzitter: Met de heren Molenaar en Fack. 

A. Neen. De heer Molenaar niet, wel de heer Fack. De heer 
Molcnaar is mijn commandant geworden. Hij was direct zwaar ge- 
wond in Frankrijk. De heer Mol~rlaar was er toen absoluut nog niet, 
de heer Fczck wel. 

50625. De Voorzitîer: Kunt u iets mededelen over de organisatie 
van de brigade op dat ogenblik? 

A. Er zijn zo veel veranderingen geweest, dat ik het op het ogen- 
blik alles niet meer weet. 

50626. De Voorzitter: Kunt u dan een algemeen beeld geven van 
de organisatie in de tijd, toen u bij de brigade was ingedeeld? 

A. Wij hadden toen ook ongeveer drie fighting-units. Ik ben in 
1941 in de staf gekomen. Van de staf ben ik naar de tweede unit 
gegaan en deze is toen in Mei 1942 op stap gegaan. 

50627. De Voorzitter: Was u commandant van die tweede unit? 

A. Neen, ik was kapitein-kwartiermeester. Ik had het commando 
te velde ovrr het B-echelon, ook in Frankrijk. In  Frankrijk heb ik 
nogal eens alle B-echelons onder mijn bevel gehad, nl. wanneer deze 
gezamenlijk en apart van hun A-echelon moesten oprugken, maar 
verder had ik alleen het B-echelon van mijn eigen unit, de tweede 
unit. 

50628. De Voorzitter: Heeft u ook de quaestie van de uitzending 
van dat detachement naar Indië medegemaakt en de moeilijkheden, 
die daarbij naar voren kwamen? 

A. Ja, natuurlijk. 

50629. De Voorzitter: Kunt u daar inisschien het een en ander van 
vertellen? 

A. Het was natuurlijk een oorlogstoestand. Ik zal u bijv. een 
verhaal vertellen over een soldaat. Ik kwam veel in het ziekenhuis 
te Wolverhampton en daar lag een soldaat met een gebroken been. 
Deze soldaat zei het volgende tegen mij: ,,Kapitein, ik wil naar Indië." 
Mijn antwoord was: ,,Ja, jongen, maar je hebt een gebroken been." 
Er waren jongens, die dolgraag wilden, maar er was ook een 
aantal, dat niet wilde. Dit is onder kolonel Evekink geweest; ik kwam 
echter niet in aanmerking, omdat generaal Noothovetz van Goor mij 
niet w~lde  uitzenden. Bovendien waren we ook te oud. 

50630. De Voorzitter: Was er een bepaalde leeftijdsgrens? 

A. Ja, ik vermoed wel, dat er een strijd tussen de brigade en 
Londen is geweest. Generaal Noothoven van Goor heeft er op ge- 
staan. dat verschillende officieren bleven, waaronder ook ik. 

50631. De Voorzitter: Maar werden de manschappen niet in de 
gelegenheid gesteld om een beroep te doen op artikel 192 van de 
Grondwet? 

A. Dat is, geloof ik, wel zo geweest, maar ik zat er niet in. Ik heb 
er weleens iets van gehoord, maar ik geloof niet, dat ze verplicht 
waren om uitgezonden te worden. 



50632. De Voorzitter: U hebt dat toch allemaal meegemaakt in 
uw functie of ging u dat allemaal voorbij? . 

A. Ja, dat ging mij voorbij. Men hoorde in het kamp wel het 
een en ander over Indië. Er waren er werkelijk velen, die dolgraag 
wilden gaan. De officieren zijn allemaal jongere mannen geweest. 
Er is ook nog een detachement naar West-Indië gegaan. 

De Voorzitter: Ja. naar Suriname. 

A. Het leger was niet zo groot en het werd van alle kanten ge- 
plukt. Dan kom ik weer op hetzelfde terug, dat de meesten te oud 
waren. 

50633. De Voorzitter: Wat voor indruk maakte het op de brigade, 
dat er zo veel mensen weggehaald werden? 

A. Het maakte een heel slechte indruk. 

50634. De Voorzitter: Het was toch eigenlijk de bedoeling als 
eenheid te worden ingezet? 

A. Dat hoopten we allemaal, het heeft in ieder geval een heel 
slechte indruk gemaakt. Ik heb altijd horen beweren, dat Minister 
var, Lidth de Jeu& zich er met hand en hand tegen heeft verzet. 
Hij heeft er ook praktisch gesproken een eind aan gemaakt. 

50635. De Voorzitter: Aan dat weghalen van manschappen? 

A. Ja. Dat was ook een van de redenen, dat we mariniers nodig 
hadden om iets te kunnen presteren. 

50636. De Voorzitter: Waar kwamen die mariniers vandaan? 

A. Ze kwamen uit Amerika. 

50637. De Voorzitter: Waren dat flinke militairen? 

A. Ik vind het altijd zeer onsympathiek, dat die mariniers naar 
boven werden gestoken, want de beste soldaten zijn, volgens mij, 
nog altijd gewoon de Hollandse soldaten. Dit waren helemaal geen 
bijzondere mensen, zeer zeker niets beter dan onze jongens. 

50638. De heer Hoogsarspel: De mariniers waren toch ook Hol- 
landers? 

A. Ja. Nu moet ik nog iets recht zetten. Men had verschillende 
groepen, de Hollandse jongens waren wij, die in 1940 waren cver- 
gekomen. Verder waren er de Engeland-vaarders en de mariniers. 
Dus als wij spreken over de Hollandse jongens, zijn dat de mannen 
van 1940, degenen, die bijna allemaal vrijwillig naar Engeland zijn 
overgegaan. 

50639. De Voorzitter: U was verbonden aan zo'n fighting-unit 
Hoe wls de samenstelling en de bewapening daarvan; 

A. Daar is ook van alles aan geprobeerd. Men had een head- 
quarter en dan zal ik u het allerlaatste noemen, want doordat er zo 
veel manschappen weggehaald werden. was de unit sterk verminderd. 
Officieel was het zo, dat de brigade uit drie fighting-units bestond. 
Een fighting-unit bestond uit een majoor, een kapitein, een adjudant 
en drie platoons van drie groepen. De verbindingsmensen vormden 
een apart peloton. Er was enige artillerie, de supporting-com- 
pany, bestaande uit twee zestien-ponders, zware mitrailleurs. Dan 
was er het zesde peloton, het vervoer. Later, toen er zo veel man- 
schappen weg waren, is de verbindingscompagnie geweldig ingekrom- 
pen. Een compagnie was verdeeld in een A- en B-echelon en de taak 
van het B-echelon, waarvan ik dan commandant was, bestond uit het 
achterblijven bij de wagens. Als er gevochten werd, kwamen de 
wagens zoveel mogelijk naar achteren. In de practijk zat ik vaak 
vóór de units. 

50640. De Voorzitter: Had men daarbij het Engelse schema in acht 
genomen? 

A. Volgens mij was het een prachtig Engels systeem, want de 
onderdelen waren geheel self-supporting. Tijdens verplaatsen naar 
België of in Frankrijk kon nien direct bij aankomst eten bij de 
Engelsen krijgen. Ze hadden een eigen keuken, enz. 

50641. De Voorzitter: De brigade stond natuurlijk wel onder 
Engels oppercon~mando? 

A. Ja, ingedeeld bij een Engelse divisie. De brigade veranderde 
ieder ogenblik van divisie. In Frankrijk heb ik meegemaakt, dat wij 
onder zes verschillende commando's waren. Als de Duitsers niet terua 
wilden trekken, ging onze divisie er weer heen. De Belgen moesten 
het eerst België binnenkomen en wij het eerst Nederland, dit bracht 
steeds verandering van commando mee. Pk denk, dat wij een stuk of 
tien, twaalf divisies afgewerkt hebben. 

50642. De Voorzitter: Had u voldoende oefengelegenheid in Wol- 
verbampton? 

A. Ja, dat ging wel. Het duurde echter vreselijk lang, voordat 
er wat gebeurde en dat begon de manschappen te vervelen. Wij had- 
den gerepeld schietoefeningen en er waren allerlei cursussen. 

50643. De Voorzitter: Bent u uit Wolverhampton weggegaan en 
toegevoegd aan een Engelse eenheid? 

A. Neen, dat wil zeggen, toen wij in 1942 dus zgn. helemaal klaar 
waren, zijn wij naar Blackburn gegaan en daar oefenden wij het 
systeem zoveel mogelijk op ons zelf, maar wij stonden onder de 
bevelen van een Engels onderdeel. 

50644. De Voorzitter: Dus u werd telkens bij een Engels onder- 
deel gedetacheerd? 

A. Ja. 

50645. De Voorzitter: Gebeurde dat met alle drie fighting-units? 

A. Ja, met alle drie. Toen we uit het kamp kwamen, hebben we 
elkaar practisch gesproken niet meer teruggezien, totdat wij in Londen 
allemaal weer tezamen kwamen, ter verscheping naar Frankrijk. 

50646. De Voorzitter: Dus u bent niet meer in Wolverhampton 
terug geweest? 

A. Neen. 

50547. De Voorzitter: Ging u dan van de ene plaats naar de 
andere? 

A. Ja, we zijn in Blackburn en in diverse delen van Engeland 
geweest. Wij zijn o.a. twee keer in de buurt van Harwich en wij zijn 
in het badplaatsje Frinton geweest. Van Frinton zijn wij naar een 
plaatsje in de buurt van King's Lynn gegaan. Vandaar via Londen 
meteen overgestoken naar Frankrijk. 

50648. De Voorzitter: Bleef u telkens bij hetzelfde Engelse onder- 
deel gedetacheerd? 

A. Neen. 
Ik was quartermaster, dus ik had de administratie onder mij, zo 

ook het eten; dat eten kreeg men ook weer van de andere Engeise 
onderdelen. 

50649. De Voorzitter: Wat voor soort oefeningen werden er ge- 
houden? 

A. We zijn tegen de Polen bezig geweest en we vochten heel veel 
tegen de Belgen. In het begin hadden wij ook heel veel oefeningen 
met de Home Guard, maar dat was altijd op een Zaterdag, en dat 
begon onze ,,heren" te vervelen. Het waren altijd oefeningen van Za- 
terdag op Zondag. De aanvallen begonnen altijd na zes uur, want dan 
gingen de boeren melken en dan was de Home Guard weg. Daar is 
terecht een stokje voor gestoken, omdat wij voor de Engelsen prima 
tegenstanders waren. Wij waren rustig en kalm. Van de Polen, enz. 
kwamen velen in het ziekenhuis terecht, ze waren nogal hardhandig. 

50650. De heer Hoogcarspel: Ze hadden dus fighting-spirit? 

A. We hebben ook een keer een Pool het ziekenhuis ingeslagen. 
Hij kreeg een volle ,,flodderu. Hij droeg nl. een monocle en dat irri- 
teerde onze manschappen. 

We hadden het geschut zo opgesteld, dat we het op vijf meter 
afstand konden afschieten, waardoor de Pool ook prompt het zieken- 
huis werd ingeslagen. Dat was alleen vanwege de monocle. Ik begrijp 
niet, dat er iets tegen die brigade is. De brigade was werkelijk een 
keurbrigade met een phantastisch goede geest, ten minste wat mijn 
onderdeel betreft. 



50651. De Voorzitter: Kon u altijd voldoende oefenmateriaal 
krijgen? 

A. l a ,  dat ging goed. 

50652. De Voorzitter: Ook in het begin al? 

A. Ja, dat ging wel. U moet echter niet vergeten, dat Engeland 
zelf niets had. Het wordt altijd vergeten, dat de Engelsen toen nog 
niets hadden. 

We hebben nag tegen de Engelsen geoefend, de Home Guard was 
gewapend met stokken, hooivorken en jachtgeweren. Het is alle- 
maal echter vrij snel opgebouwd. 

50653. De Yoorzitter: Hebt u weleens iets van klachten gemerkt, 
dat degenen, die in Londen op de bureaux zaten, veel sneller pro- 
motie maakten dan de officieren bij de troep? 

A. Ja, zeer zeker. Ik ben begonnen als eerste-luitenant en ik ben 
naar keuze bevorderd, hetgeen er verder niet toe doet, maar al mijn 
vrienden en soldaten hebben in de oorlog maar één promotie mee- 
gemaakt. 

In Londen is er bijv. iemand geweest, die was begonnen als ser- 
geant, hij was zo slecht, dat wij deze man administratief wilden terug- 
stellen. Dat is helemaal geen schande, want deze man was tien, twaalf 
jaar niet in dienst geweest. 

Toen kwam er bericht van een Departement, dat - ik ben zijn 
naam vergeten - de man zo aardig was en zijn vrouw was secreta- 
resse bij een van zijn vrienden, of hij niet in aanmerking kwam om tot 
officier te worden bevorderd. We hebben geantwoord, dat hij zelfs 
als sergeant niet deugde. Later is deze man bij het Militair Gezag ge- 
gaan en hij werd naderhand als kapitein gesignaleerd. Dat maakte 
een phantastisch slechte indruk. 

50654. De Voorzitter: Deze politiek acht u dus wel absoluut 
onjuist? 

A. Er zijn heren bij geweest, die uit Amerika zijn gekomen, waar- 
van men wist, dat ze voor een hogere rang niet deugden. Later kwa- 
men zij bij het Militair Gezag en daar signaleerde men ze in een veel 
hogere rang. 

De inan, waar ik zoëven over sprak, is bijna majoor geweest, maar 
kapitein zeer zeker, terwijl hij eigenlijk nooit officier had mogen wor- 
den. 

Wat nog veel harder was, toen wij bijv. in Zeeland lagen, en in 
Brussel kwamen, zagen wij daar mensen, die in 1941-1942 voor 
sergeant-majoor-administrateur waren gezakt, nu bevorderd tot kapi- 
tein. 

Ik had zelf een administrateur, die voor dat examen was geslaagd, 
maar deze administrateur kon nooit hoger komen dan sergeant- 
majoor. 

Zulke schandalige dingen gebeurden er. De geest in de brigade is 
prima geweest, maar dat er zo nu en dan gemopperd werd, kan ik 
mij voorstellen. 

Over Londen weet ik verder niets, daar kwam ik alleen zo nu en 
dan met verlof. 

50655. De Voorzitter: Wat de brigade zelf betreft, was het aantal 
officieren zo groot, dat practisch gesproken degenen, die wel voor 
officier in aanmerking zouden zijn gekomen, het om die reden niet 
konden worden? 

A. Neen. Er zijn zeer zeker, zoals ik u zeg, toen de brigade in 
Frankrijk landde, vele ouderen geweest en de rest was allemaal in 
Engeland aangevuld. Er waren soldaten en sergeanten, die naar een 
Engelse officierscursus gingen. Er zijn cursussen voor officieren ge- 
weest, waar soldaten naar toe gingen. 

Twee keer weet ik zeker. Iedereen wilde officier worden, want dan 
mochten ze met bruine schoenen lopen en met een open boordje. Dat 
zijn allemaal van die kleine dingen, waarop men niet te veel moet 
ingaan. 

Wat natuurlijk in het begin stak, was, dat wij, officieren, met open 
boordje mochten lopen en een onderofficier en een soldaat niet. Ook 
dat wij een regenjas hadden, daar konden wij niets aan doen, dat is 
zuiver het Engelse systeem. 

Van de brigade wil ik helemaal geen kwaad horen, want de geest 
was prima. Zulke mannen krijgt men nooit meer terug. 

A. Ja. Er waren te weinig inanschappen, dat was de hele quaestie. 
Men had te veel aan ons geplukt. De Engelse brigades hadden 3000 
man, wij hadden er nog niet eens 1200. Onze commandant kon daar 
echter niets aan doen, de fout zat ergens anders. 

50657. De Voorzitter: Bent u in Augustus 1944 overgegaan naar 
Frankrijk? 

A. Ja. 

50658. De Voorzitter: Waar bent u toen geland? 

A. In Arromanches. 

50659. De Voorzitter: Hebt u toen direct aan de krijgsverrich- 
tingen deelgenomen? 

A. Ja, direct. D.W.Z., men kwam daar aan - alles was prima 
georganiseerd -; we hadden eten meegekregen voor een dag. Iedere 
soldaat of officier kreeg een pakje met eer? kacheltje. In vijf minuten 
was onze hele troep gelost mei 60 wagens. Meri moest daarna naar 
een assembly-point gaan, een weiland, waar het eten genuttigd werd 
en de brigade werd opgesteld. 

Wij zijn naar de Orne gegaan. Daar was het erg slecht. De sol- 
daten zaten van onder tot boven onder het ongedierte en de modder, 
maar er werd absoluut niet gemopperd. 

Van de brigade mogen ze niets zeggen, anders krijgen ze met mij 
te doen. Van hoog tot laag zijn wij goed geweest. 111 het begin is er 
ri~isschien weleens een beetje gemopperd, maar er moest nu eenmaal 
geschikt worden. Ik had bijv. een chauffeur, die een keer 36 uur 
heeft gereden, hoewel hij erge last had van spataderen, maar hij is 
meegegaan. 

50660. De Voorzitter: Hoelang hebt 11 daar gevochten? 

A. Een dag of tien. 

50661. De Voorzitter: Kunt u daarover nog bijzonderheden 
mededelen? 

A. Mijn commandant en verschillende mensen zijn daar gewond. 
Wij hebben daar onder vuur gelegen. De mariniers zijn echter weer te 
veel naar vore11 gestoken in de geschiedenis. Zij hebben niet veel 
gedaan. Het wordt wel gezegd, dat zij een dorpje bezet hebben 
voor ons, maar ciat is niet waar. Toen zij daar aankwamen, was de 
eerste unit er al. Ik heb eens een rede van een majoor gehoord, 
maar deze gaf een totaal verkeerde lezing. 

50662. De Voorzitter: Heeft de brigade daar nog enige bepaalde 
successen behaald? 

A. De brigade heeft mijns inziens zeer goed gevochten en zeer 
zeker de ouderen. De mensen van de Engelse brigade waren 23 jaar 
en wij waren 32, maar daar hebben wij niet voor behoeven te wijken. 
Ik heb alles medegemaakt, behalve Hedel. Toen Antwerpen bevrijd 
was, ben ik weer teruggeroepen in mijn functie bij de Vaartuigen- 
dienst en heb ik in Zuid-Nederland moeten helpen voor transport 
van goederen (eten, enz., aangevoerd te Antwerpen, voor Zuid-Ne- 
derland bestemd). 

50563. De Voorzitter: Kunt u bepaalde krijgsfeiten noemen? 

A. Tilburg, bijvoorbeeld. 

50664. De Voorzitter: Ik bedoel vanaf Frankrijk. 

A. Het klinkt misschien verbazend vreemd, maar ik weet mijn 
route helemaal niet meer, want het ging nu en dan zo vlug. De bri- 
gade heeft overal heel goed gevochten. Wij zijn in Frankrijk ge- 
weest, wij hebben nog in België gezeten bij Beeringen, waar wij het 
kanaal hebben verdedigd. Wij hebben daar nog tegen de Hollanuse 
§.S. gevochten. 

50665. De Voorzitter: Is de brigade later niet opgetreden bij 
Oirschot? 

A. Ja, de onderdelen van de brigade lagen op verschillende 
plaatsen. Ik heb voor Tilburg gelegen en in Waalwijk en vervolgens 
zijn we naar Zeeland gegaan. We zijn in Eindhoven binnengekomen 

50656. De Voorzitter: Had u de indruk, dat de brigade voldoende 
geoefend was, toen er werd overgestoken naar Frankrijk? 



en van Eindhoven zijn we doorgegaan naar Grave. Van Grave zijn 
we twee dagen naar België teruggegaan om te rusten. Van  uit België 
ging het weer naar Tilburg en van Tilburg naar Waalwijk. Daar  was 
eigenlijk mijn onderdesl. D e  hele brigade is toen naar Walcheren ge- 
gaan, een gedeelte o p  Noord-Beveland en een gedeelte o p  Zuid- 
Beveland. I n  April ben ik weggegaan; de  rest is naar Hedel gegaan 
en de brigade is in den Haag geëindigd. 

D e  mariniers waren bij ons weer weggetrokken. Mijn eenheid 
werd versterkt met de  Recci, want daar was praktisch gesproken 
niets meer van over. 

50666. D e  Voorzitter: D e  brigade was dus eigenlijk een beetje uit 
elkaar gevallen? 

A. Neen, men kreeg een bepaalde strook, de onderdelen lagen op 
verschillende plaatsen en men had toch nooit contact met elkaar. 
E r  is een paar maal in Brabant ook vrij hard geschoten. Ik heb met 
mijn B-echelon boven de brug van Grave gelegen en daar hadden 
we iedere avond de Duitsers boven ons. 

50667. D e  Voorzitter: Heeft de brigade grote verliezen geleden? 

A. Ja, dat  is ook heel eigenaardig, daar merkte je niets van. Dat  
is het Engelse systeem, als er een gewonde was, werd deze afgevoerd 
en men hoordr er niets meer van. Majoor Moleliaar is toen met een 
n ~ a n  of vijf gewond geraakt; de majoor heb ik teruggezien, maar van 
de anderen heb ik nooit ineer iets gehoord. 

Er  was ook ecn aanvullingstroep, dus als er manschappen gewond 
werden weggevoerd, kregen we daaruit nieuwe mensen. Gewonden 
kwamen in ieder geval helemaal niet meer terug in de oude onder- 
delen. Ze kwanieri dan  in nieuwe onderdelen, waar ze nodig waren. 
Het  aantal cioden weet ik ook niet. Ik  heb een soldaat begraven, om- 
dat  ik er toevallig bij was, maar ik wist eerst niet wie het was. Ik 
kreeg ook e-ns 's avonds laat bericht, dat ik ezn sergeant van de 
inariniers moest begraven, en 's morgens om zes uur was hij al be- 
graven. 

50468. D e  Voorzitter: Hoelang bent u bij de Irene-Brigade ge. 
bleven? 

A. Bijna tot het einde, tot aan Hedel, toen ben ik naar Ant- 
werpen geroepen. 

50669. D e  Voorzitter: Ook in een militaire functie? 

A. Ja, dat  was. geloof ik, tot mijn schande, Militair Gezag. Ik 
stond onder majoor Meerburg voor de bevoorrading van Nederland. 
Als brigade moesten we van Militair Gezag niet veel hebben. 

50670. D e  Voorzitter: Waarom niet7 

A. Omdat mensen? die bij ons niets konden presteren, daar offi- 
cier werden. Dat  was niet de juiste weg, daar hebben wij hard voor 
gevochten. hlijn oppasser, die over honderden ponden de wacht hnd, 
omdat wij aan het front waren, kon ik niet eens eerste klasse maken. 
Als men bij Militair Gezag kwam, werd men zo officier. 

50671. D e  Voorzitter: Kon men zich bij Militair Gezag vrijwilLig 
opgeven? 

A. Ik vermoed van wel, als men er vrienden had zitten. Zoals 
ik u vertelde, men begon er als kantoorbediende. D a n  hadden de 
heren weer een typiste nodig en dan  hadden ze weer iets anders 
nodig. Ik weet het allemaal niet precies, maar de  mensen verdwenen, 
behalve de goeden namelijk, die wilden vechten. 

50672. D e  Voorzitter: In  ieder geval acht u de bevorderiilgs- 
politiek, die dan werd gevolgd, onjuist. 

A. Ja, nu  weet ik natuurlijk niet precies het systeem van Militair 
Gezag. Ik vind het onjuist, dat mznsen uit een vechtonderdeel der- 
gelijke banen bij het Militair Gezag hadden. 

Dat  ondermijiide ons moreel. 

Het  is voorgekomen, dat  een van onze jongens geweigerd had een 
kolonel te groeten, die de Minister van Oorlog bleek te zijn; waarop 
zij mijn advies vroegzn. Ik heb gezegd, dat  de man groot gelijk had. 
Die onderofficier had nl. geantwoord: ,,Militair Gerag groet ik niet". 
Dat  is een uiting hoe men over Militair Gezag in het algemeen dacht. 
Bij de Zuid-Afrikanen waren zeer veel mensen met gewetensbezwa- 
ren, die zijn ook naar Londen gegaan. 

50673. D e  Voorzitter: Dit waren de dienstweigeraars. 

A. Ja. 

50674. D e  heer Hoogcarspel: Waren er mensen, die bezwaren 
hadden uitgezonden te worden naar Indië? 

A. Ja,  die zijn er vermoedelijk wel geweest, maar ik weet er eer- 
lijk gezegd niet veel van. Het gaan naar West-Indië is, geloof ik, 
helemaal vrij wil li^ geweest. 

50675. D e  Voorzitter: Heeft u nog iets toe te voegen aan hetgeen 
u hebt gezegd, wat misschien nog van belang kan zijn? 

A. Neen, alleen, dat  ik gaarne mijn hiilde wil brengen aan de 
Hollandse jongens, die hun plicht hebben gedaan. 

Ik hoop, dat de heren geen verkeerde indruk van de brigade heb- 
ben. W e  heb5eri wel erg veel last van die Engelandvaarders gehad. 

50676. D e  Voorzitter: In  welk opzicht? 

A. Het waren veelal avonturiers en ze werden in Londen zeer 
verwend. In  Londen werd de brigade zeer zwart gemaakt, vooral 
door de Joden, e n  dat  heeft ons altijd gestoken. 

Ter verklaring der uitdrukking .,JodenM het volgende: 
Toen in Augustus 1940 de Nederlanders, verblijvende in Enge- 

land, onder de wapenen werden geroepen, waren hieronder vele 
Joden. Het  was begrijpelijk, dat  dezen er niet veel voor voelden 
o m  in dienst te komen en zoveel mogelijk trachtten hiervan los te 
komen. Daar  dit bijna nooit mogelijk was, probeerden zij in Londen 
o p  de Nederlandse kantoren of Ministeries te komen, wat gemakke- 
lijlLer ging. Langzamerhand kwamen de Engelandvaarders over en 
dezen ontmoetten vanzelfsprekend eerst deze Nederlandse militairen. 
Natuurlijk was hun vraag: ,,Waarom ben je niet in het Nederlandse 
leger of de brgade?" O m  hun figuur te redden, was hun enig ant- 
woord: ,,Dat is daar zo'n bende of rommeltje, dat  je beter je vader- 
land hier in Londen kunt dienen." Door dit gezegde kwam de brigade 
zeer ten onrechte in een kwade reuk te staan. 

50677. D e  Voorzitter: Maar hoe konden de Engelandvaarders 
de brigade zwart maken? 

A. D e  brigade werd in Londen zwart gemaakt. 
We hebben misschien meer mensen in Engeland verloren dan  met 

vechten. 
D a n  wilde ik nog iets zeggen. Wij moesten in  Engeland altijd 

50 % van ons inkomen storten voor eventueel verleende financrële 
steun aan ons gezin in Nederland, wat we gaarne deden. D e  afreke- 
ning nu, ti weet niet of het uw competentie is, is zeer slecht. Het  
waren ponden van f 7,60 en later van f 10.69 en nu willen ze ons 
afschepen met f 7,60. Er zijn nu nog jongens, die geld moeter? bij- 
betalen, terwijl er beloofd is, dat  ze het geld misschien terugkregen, 
maar niet meer behoefden te betalen. Als d e  heren daar iets aan 
kunnen doen, zou ik het zeer o p  prijs stellen. 

D e  Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor d s  verstrekte inlichtingen 
en sluit ik hierbij het verhoor. 

F. V. DE GROOF. 

ALGERA,  voorzitter. 

HOOGCARSPEL. 

STUFKENS. 

GERRETSEN, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 10 MEI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Hoogcarspel 
en Stufkens, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Prof. Dr. Ir. WILLEM SCHERMERHORN, 
oud 54 jaar, wonende te Bilthoven, oud-Minister-President. 

Hij legt Je  eed af als getuige. 

50680. De Voorzitter: De Enquêtecommissie heeft u moinenteel 
met zo heel veel te vrag-n, maar wij wilden gaarne enkele inlichtingen 
hebben over de quaestie van het erewoord van de officieren. 

In het kort gezegd, heett-deze zaak zich zo toegedragen: In Juli 
1940 is door zeer veel beroepsoIíicieren een erewoord aan de Duitsers 
gegeven. Ddt erewoord luidde als volgt: 

,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 
oorlog althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk in 
oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front noch direct noch 
indirect zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. Ik zal 
geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor het Duitsche 
Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen lijden." 

Ik zei, dat door heel veel officieren dat erewoord is gegeven; later 
zijn er officieren geweest, die dat erewoord hebben verbroken en 
naar Engeland zijn ontsnapt. In Engeland zijn zij door de Regering 
wederom in dienst gesteld. Nu  staat in het Haags Verdrag een be- 
paling, dat, wanneer iemand het erewoord heeft gegeven, zijn eigen 
Regering alsdan is gehouden van hem generlei dienst te vorderen 
of aan te nemen, strijdig met het gegeven woord. Dat heeft de Rege- 
ring in Londen wel gedaan en hier raakt dus het onderzoek van tie 
Enquêtecommissie het Regeringsbeleid iil Londen. Het raakt eveneens 
het beleid van de Regering na de bevrijding, omdat enkele officieren, 
die behoren tot degenen, di'e het erewoord niet hebben gegeven, zich 
tot de Regering hebben gewend om van de Regering een uitspraak 
te krijgen over de houding van degenzn, die het erewoord hebben 
gegeven, en ook van degenen, die dat erewoord hebben verbroken. 
Zo is volgens onze gegevins een memorandum vali de heer E~lgles 
gezonden aan de Minister-President. Er staat in de begeleidende brief 
van de heer Engles van 18 Juli 1945, gericht aan Zijne Excellentie 
de Voorzitter van de Ministerraad: 

,,Aangezieti vele punten, vermeld in bijgesloten memorandum 
en verslag wellicht een mondelinge toelichting vereischen, moge 
ik Uwer Excellentie verzoeken mij wel in audiëntie te willen 
ontvangen." 

Heeft die audiëntie ook plaats gehad en kunt u mededelen, wat 
toen uw standpunt is geweest? 

A. Ik heb, toen ik deze uitnodiging kreeg, weleens even nage- 
dacht, maar ik heb natuurlijk het bezwaar, dat ik over geen enkel 
document uit deze periode beschik, zoals ook terecht verwacht kan 
worden, met het gevolg, dat elders, waarschijnlijk op het Kabinet 
van de Minister-President, over deze zaken meer te vinden is dan ik 
in mijn zwakke geheugen kan opdelven. Ik herinner mij, dat ik inder- 
daad de heer Erzgles ontvangen heb. Ik herinner mij ook uit een 
gesprek met mijn toenmalige ambtgenoot Meynen, dat de heer E n g l a  
nogal enige bezwaren had - in het algemeen - tegenover het beleid 
van de Regering ten aanzien van degenen, die wel die eed hadden 
afgelegd. Of dat gesprek nu heeft plaats gevonden naar aanleiding 
van dat stuk, durf ik u niet meer te zeggen. Het zal wel, maar als u 
mij de pertinente verklaring vraagt, dat dit gesprek met de heer 

Engles is geweest naar aanleiding van dat request, dan moet ik eerlijk 
zeggen, dat ik dat niet meer weet en niet ineer dar1 een verinoeden 
heb. Wat de houding toen is geweest, kan ik u sok niet meer met 
zekerneid in bijzonderheden zeggen. Alleen weet ik wel, dat - en 
de heer Meyncra zal zich dat zonder twijfel ook nog wel herinneren -- 

wij toen op het standpunt stonden, dat het misschien wel waar was, 
dat de heer Engles de juiste houding had aangenomen, maar dat de 
wijze, waarop hij het probleem stelde, het voor ons niet eenvoudigrr 
maakte, hem genoegdoening te gevzn. Laat ik het daar inaar bij laten. 
Achter deze formule zit voldoende verborgen. 

50681, De Voorzitter: Wij hebben een brief ontvangen vail 
baron van Lawick, gedateerd 18 December 1947, waarin hij ook 
even over het memorandum heeft gesproken, en wel het volgende: 

,,Dit memorandum werd blijkbaar ter zijde gelegd, althans 
bleef eenige reactie er op uit." 

Nu is dat een mededeling, die volkomen voor rekening van de heer 
varz Lawick blijft. In elk geval is het dus wel in uw geheugen blijven 
zitten, dat over deze zaak is gesproken? 

A. Ja, zonder enige twijfel. 

50682. De Voorzitter: Het is mogelijk, dat dit niet is gebeurd 
naar aanieiding van het memorandum, want er is een uitspraak van 
de Minister van Oorlog, gedateerd 3 Juli 1945, en dat is voordat het 
memoranduiil van de heer Engles is ingediend. Daarin nam de Rege- 
ring het standpunt in, dat artikel 10 van het Haags Verdrag op de 
betrokken officieren niet van toepassing was, daar zij, die op 15 Juli 
1940 de erewoordsverklaring tekenden, op dat ogenblik getn krijgs- 
gevangenen meer waren. Dat is een opvatting, die door bijna iedereen 
wordt bestreden, omdat men zegt: Ze waren toen wel krijgsgevan- 
genen. 

De tweede reden is deze: 
,,Door de sindsdien gevolgde onvoorwaardelijke capitulatie van 

Duitschland en de daaruit voortvloeientle beeindiging van den 
oorlog tegen dien Staat zijn de ambtshandellngen van evzri- 
genoemde groep officieren niet meer als tegen dien Staat gericht 
te beschouwen." 

Dus dat was eigenlijk een capitulatie met terugwerkende kracht. 

A. Dat lijkt mij nog zwakker dan het eerste argument. 
Ik weet het niet; toen dit gebeurde, waren deze mensen natuurlijic 

weer vrij. Neen, zij hebben die eed afgelegd op het moment, dat ze 
vrijgelaten werden, als ik mij niet vergis. 

50683. De Voorzitter: Dat erewoord hebben ze op 15 Juli 1940 
gegeven, terwijl ze gewoon in Nederland waren. Degenen, die wei- 
gerden, kwamen opnieuw in werkelijke krijgsgavangenschap. 

A. Ja. Goed, ik wil mij over het juridische probleem, of zij toeii 
al of niet krijgsgevangenen waren, niet uitlaten. Het feit echter, dal 
de Duitsers later, toen z= ze inderdaad wel krijgsgevangen wilden 
maken, een fuik opengezet hebben om ze daar in te laten zwemmen, 
was toch een bewijs, dat ze er niet zo zeker van waren, dat ze heil 
allemaal prompt, zoals dat met krijgsgevangenen te docn gebruikelijk 
is, aan een touw hadden. 

50684. De Voorzitter: Later is er nog een brief van de Minister 
van Marine geweest, gedateerd 8 Augustus 1945, en deze heeft uit- 
drukkelijk daarin gezegd, dat destijds de juiste opvatting zou zijn 
geweest om niet het erewoord te geven. Dus achtzraf heeft hij wel 
een bepaalde uitspraak gedaan. Maar nu wilde ik nog graag even 
het volgende verifiëren. De commissie heeft een brief gehad van 
luitenant-generaal Boerstra en die vermeldt daarin ecn deel van een 
gesprek, dat u in Batavia met de heer Engles over deze quaestie hebt 
gehad. 

A. Waar de heer Boerstra waarschijnlijk toch ook niet bij was? 



50685. De Voorzitter: Hij is er niet bij geweest, maar hij haalt 
aan uit een brief van generaal Engtes, wat deze daarover aan hem 
heeft geschreven in verband met de behandeling van deze zaak door 
de Enquêteconlmissie. De aanhaling luidt als volgt: 

,,Inderdaad heeft de oud-Minister-president Scherrnerhorn tnij 
te Batavia verklaard, dat mijn memorandum, hetwelk ik medio 
1945 aan de Ministerraad had gezonden, zo goed in elkaar zat, 
dat ze er geen speld tussen koilden steken. maar dat de politieke 
situatie toen zo was, dat men de consequenties niet aandurfde." 

Weet u waar die ,,politieke situatie" op slaat? 

A. Kijkt u eens, ik heb uit Batavia wel meer citaten gezien van 
mijn uitlatingen, die ik niet allemaal voor mijn rekening neem. Ik 
zeg niet, dat dit onjuist is, maar op deze manier zal het wel niet vol- 
ledig zijn, want ik had toen een zeer bepaalde indruk van deze hele 
aangelegenheid, nl. eensdeels wel, dat ik natuurlijk aan de kant van 
de mensen stond, die ,,neenM tegen de Duitsers hadden gezegd, doch 
daarnaast dat ik de wijze, waarop zij dat na de oorlog opdienden, 
niet in elk opzicht prettig vond. 

50686. De Voorzitter: Het zou kunnen zijn, dat de Regering 
gedacht heeft: Bij die erewoordquaestie is 90 pct. o f  misschien nog 
groter deel van de officieren betrokken en om nu een uitspraak te 
doen contra die grote groep van officieren, is moeilijk. 

A. Daar ging het eigenlijk om. Dat werd van ons verlangd. 

50687. De Voorzitter: Daar was de Regering waarschijnlijk hui- 
verig voor? 

A. Ja. 

50588. De Voorzitter: Ik kan mij indenken, dat men in een 
dergelijke positie komt te verkeren. 

A. Ik wil nog wel een stap verder gaan en zeggen wat er voor 
mij persoonlqk mede achterzat. U moet goed begrijpen, dat men, 
toen in die eerste maanden, dit hele geval moest zien tegen de achter- 
grond van het gehele Nederlandse verzet. Daar was dit slechts één 
element in. Wel, hetgeen hier eigenlijk verlangd werd, was min o f  
meer een positieve aanklacht tegen al diegenen, die aan dat verzet 
geen deel hadden genomen en een andere opvatting hadden gehad. 

50689. De Voorzitter: Men kan de zaak zo stellen, dat degenzn, 
die het erewoord niet hebben gegeven, de mensen zijn geweest, 
die eigenlijk het eerst aan het verzet hebben deelgenomen. 

e 
A. Juist, daar had ik respect voor. 

50690. De Voorzitter: Nu verlangde men blijkbaar van de Re- 
gering een positieve uitspraak. 

A. Die in positieve zin juist is. 

50691. De Voorzitter: En een uitspraak, dat de houding van de 
anderen onjuist was. 

A. En dat laatste, daar ging het eigenlijk in hoofdzaak om. Ik 
meen mij te herinneren, dat ik in Batavia dit de heer Engles nog 
eens duidelijker heb gezegd dan dat ik dat gedaan heb bij dat ge- 
sprek als Minister. 

Maar dat staat niet in het citaat van generaal Boerstra. 

50692, De Voorzitter: Neen, dit is een citaat van de heer Engles, 
overgebracht door de heer Boerstrn. 

A. Ja. Dat was eigenlijk ons bezwaar. De heer Meynen en ik 
hebben dit uit en te na bepraat. 

Maar wij vonden dit tegenover het hele officierenkorps in de eerste 
plaats en ook tegenover een heel groot deel van het Nederlandse 
volk, dat een vergelijkbare houding had aangenomen, op dat mo- 
ment, van een Regering uit, die zelf ook voor een deel de pretentie 
had in dit opz~cht persoonlijk aan de goede kant gestaan te hebben, 
ern beetje veel gevergd. 

50693. De Voorzitter: O f  mag men het misschien zo zeggen, niet 
opportuun. 

50694. De heer Hoogcarspel: Vreesde de Regering de gevolgen 
er van? 

A. Neen, maar wij vonden dit toegeven aan dit verlangen, gezien 
tegen de achtergrond van de hele sitiiatie, psychologisch in het Neder- 
landse volk van dat ogenblik, niet zo erg tactvol. 

50695. De Voorzitter: U w  opvatting was dus: Het is een moeilijk 
probleem en verreweg het grootste deel van het hele beroepsoffi- 
ciereiikorps was er bij betrokken. 

A. Ja, het zat er aan vast. Als men dan een groot deel van het 
Nederlandse volk daarmede gelijkschakelt o f ,  laat ik het zo liever 
zeggen, parallel schakelt, dan moest men dus constateren, dat dat 
tegelijk aan dit probleem vastzat. 

50596. De heer Hoogcarspel: Maar een ander gedeelte van het 
Nederlandse volk, áat wel de juiste houding had aangenomen, voelde 
zich toch ook weer getroffen. 

A. Ik heb in dat jaar, daartegenover, meer dan eens op een 
wijze gesproken, die dat gedeelte van het Nederlandse volk in ieder 
geval een zekere erkenning g a f .  Dat weet ik zeker. 

50697. De Voorzitter: Het was psychologisch wel verklaarbaar, 
dat die officieren, die het erewoord niet hadden gegeven, een ver- 
klaring van de Regering wilden hebben, want hun optreden is ook 
wel eens ongunstig beoordeeld. Men heeft wel eens gezegd: Zij heb- 
ben niet het erewoord gegeven, zij zitten in Duitsland en hebben 
zich daarmede onttrokken aan elk gevaar, dat ze anders hier in bezet 
gebied hadden gelopen. Dat is natuurlijk iets, dat hen wel getroffen 
heeft. 

A. Dat verwijt hebben zij zeker van mijn kant niet gehad 

50698. De Voorzitter: Neen, dat beweer ik ook niet, maar ik 
bedoel, dat ze dat verwijt weleens hebben gehad van andere o f f i -  
cieren, die wel het erewoord hebben gegeven. 

50699. De heer Hoogcarspel: Voor hen zou het natuurlijk een 
genoegdoening geweest zijn, als de Regering een zekere positieve 
houding tegenover hen had aangenomen. 

A. Er zijn heel wat burgemeesters, die zijn blijven zitten, en die 
hebben hetzelfde gezegd tegenover hun collega's, die zich hebben 
laten ontslaan. 

50700. De Voorzitter: Volledigheidshalve zal ik nog even een zin 
voorlezen uit het door generaal Boerstrn gegeven citaat van generaal 
Engles, u daarmede de gelegenheid gevend om het uwe er van te 
zeggen: 

,,De heer Schermerhorn heeft mij toen ook gezegd, dat de 
toenmalige Minister van Oorlog mij er mondeling op had 
moeten antwoorden." 

A. Waar mondeling had op moeten antwoorden? 

De Voorzitter: Op die quaestie van het memorandum. 

A. Ik geloof, dat de heer Engles ruimschoots antwoord in de 
gesprekken heeft gehad. Vraagt u dat maar eens aan de heer Meynerz. 

50701. De Voorzitter: Neen, maar zoals het hier staat, moet men 
er uit concluderen, dat de Minister van Oorlog er mondeling op ha6 
moeten antwoorden en niet schriftelijk. Daarom is het wel goed, dat 
LI UW gedachte hierover geeft. 

A. Daar geloof ik niets van. 

50702. De Voorzitter: Verder zegt generaal Engles nog: ,,Ik heb 
wel een stormachtige bespreking met deze oud-Minister gehad, maar 
met geen woord heeft hij naar bedoeld meinorandum verwezen..' 
Een en ander is niet helemaal duidelijk. 

A. Een stormachtige bespreking in Batavia? 

De Voorzitter: Bedoeld zal zijn de oud-Minister Meynen; uit het 
zinsverband blijkt dat niet heel duidelijk. 

A. Inderdaad. A. Ik herinner mij van stormen in die richting niet veel. 



50703. De Voorzitter: Ik denk, dat het de heer Meynen is, met 
wie hij een stormachtige bespreking heeft gehad. 

A. Die had hij al gehad toen hij Minister was. 

50704. De Voorzitter: Er zijn ook nog andere officieren ge- 
wezst, die zich hierover tot de Regering hebben gewend, nl. het Co- 
mité voor Orde en Recht, dat als dagelijks bestuur had luitenant- 
generaal Schuurrnan, kolonel Roelofsen en de heer Schotte. Maar 
dit contact is waarschijnlijk rechtstreeks nìet de Minister van Oor- 
log geweest. 

A. Daar herinner ik mij niets van. 

50705. De Voorzitter: Neen, daar bent u dan ook niet bij be- 
trokken geweest. In antwoord daarop is juist die merkwaardige brief 
uitgegaan met de twee motiveringen, die ik zo pas heb genoemd. 
Deze quaestie is dus wel in verschillend opzicht aan de orde geweesi. 
En op het ogenblik beroert het het officierenkorps, althans $ommi- 
gen nog &el zeer, zoals gebleken IS. 

A. Ja. 

De Voorzitter: Dit blijkt ook uit de verschillende verhoren, die we 
hier hebben gehad. 

A. Ja, ik herinner inij nu wel het gesprek, dat ik met generaal 
Etlgies in Batavia heb gehad. Dat was niet speciaal daarover. Ik ont- 
moette hem toen, en hoe gaat het dan: Men refereert aan een vorig 
gesprek, een vorlge gelegenheid, waarbij men elkaar gesproken heeft, 
en toen kwam vanzelf deze geschiedenis weer naar boven. Inderdaad 
stond ik op het standpunt en dat sta ik nog, dat deze mensen, op 
dat ogenblik voor deze keuze gesteld, een daad gedaan hebben, die 
juist was, en het gelijk aan hun kant was. 

5G706. De heer Moogearspel: Daar mag dan uit afgeleid worden, 
dat naar uw mening cle daad van de anderen onjuist is geweest? 

A. Ja. Evengoed als ik later de loyaliteitsverklaring van de sttr- 
denten onjuist gevonden heb. 

50707. De Voorzitter: Heeft 11 misschien nog iets toe te voegen 
aan hetgex u geregd hebt, waarvan u meent, dat het nuttig kan 
zijn voor de commissie om :e horen? 

A. Neen. 

50708. De heer Hoogearspel: Er zijn toch officieren geweest, die 
het afleggen van die eed tegenover de Duitsers hebben gerechtvaar- 
digd, aangezien zij dan in de gelegenheid waren om hier illegaal 
werk te doen? Maar lang niet alle officieren hebben van de gelegen- 
heid, die hun, eigenlijk In strijd met die eed, geboden was om illegaal 
werk te doen, gebruik gemaakt Had de Regering r , i~ geen onder- 
scheid kunnen maken tussen de,~e beide groepen en kunnen zeggen: 
,.Degenen, die het nu gedaan hebben en daarna het Nederlandse be- 
lang hebben gediend, daarvan is te begrijpen, dat ze dat dus o . ~  
utilitaire redenen gedaan hebben."? Degenen, die de eed hebben 
afgelegd, zich geheel afzijdig hebben gehouden, daar is het toch wc1 
van te veroordelen. 

A. Ik geloof, dat dat wfl mogelijk zou zijn geweest, alleen komt 
inen dan weer voor deze moeilijkheid, dat men nooit in de zieleil 
lezen kan op het moment, dat die eed wordt afgelegd, want menig- 
een is later in het verzet terechtgekomen, en ik zou niet graag dc 
mensen de kost geven, dic: er in verzeild zijn, niet altijd van te voren 
wetende, wat 7e zouden gaan doen. 

De heer Hoogcarspel: Ja, dat is met velen het geval. 

A. Maar ik geef u gelijk, dat voor een dergelijk onderscheid mis- 
schien ruimte geweest zou zijn. Laat ik echter nog zeggen, dat de 
wijze, waarop van de andere zijde het probleem gesteld werd - als 
ik mijn herinnering nog eens raadpleeg -, er waarschijnlijk wel toe 
bijgedragen heeft onze lust oin dat te doen niet al te groot te maken. 

50709. De Voorzitter: Kunt u die wijze waarop nog iets nader 
omschrijven? 

De heer Hot~gcarspel: Die wijze waarop, heeft u zoëven ook 
gezegd, was ...... 

De heer Stufkeixs: Het zich op de borst kloppen. 

50710. De heer Hoogcarspel: U vindt dat te veel hoovaardigheid? 

A. Ja. Vergeet u niet, dat was op het moment, dat die psycho- 
logie van het verzet een niet onbelangrijke rol speelde. Op dat ogen- 
blik stonden wij op het standpunt en wij geloofden, dat het juist was, 
dat men het verzet in zijn geheel als nationaal verschijnsel aan- 
vaardde, maar dat elke verhovaardiging in dit opzicht, misschien 
zelfs onbedoeld, onjuist was. En dat het in ieder geval de taak van 
de Regering was, zelfs de schijn daarvan te vermijden. 

Mag ik het nog eens zo uitdrukken: wanneer het probleem van de 
houding van de officieren uit een volstrekt neutrale sfeer naar voren 
gekomen zou zijn, dan zou er misschi'en ruimte geweest zijn voor 
een dergelijke objectieve behandeling en analyse van de gevallen, 
zoals de heer Hoogcarspel die stelt. Maar het feit, dat het niet zo 
was, maakte dat niet gemakkelijker. Begrijpt de voorzitter nu onge- 
veer, wat ik bedoel? 

5071 L. De Voorzitter: Ja, ik begrijp het. Ik wilde u nog wzl een 
vraag stelleil. In het memorandiiin van de heer Engles wordt ook 
nog gevraagd, dat men van de Regering gaarne duidelijke richtlijnen 
zou willen hebben met het oog op de toekomst, dus richtlijnen, die 
dan zouden gelden voor de weermacht in de toekon~st. Ik weet niet, 
of de Regering daar iets aan gedaan heeft. In ieder geval is dit e-n 
belangrijke vraag, want er bestaat onzekerheid over. In het Haagse 
Verdrag stond: ,,De krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord wor- 
den in vrijheid gesteld, indien de wetten van hun land zulks veroor- 
loven". Nu bi:stond er grote twijfel over, hoe het in dezen met de 
landmacht gesteld was, nl. of inderdaad de wetten het veroorloofden. 
Er was wel een bepaling in het Velddienstvoorschrift, waarin stond: 
,,Een gegeven eerewoord moet onder alle omstandigheden met de uiter- 
ste nauwgezetheid worden nagekomen", maar men kan de vraag stel- 
len, of dit niet is een voorschrift voor het geval, dat er een wettelijke 
bepaling was? Nu heeft de Regering in Londen gezegd: De wetten 
van het land veroorloven het niet. want er is gem bepaling, die het 
geven van het erewoord toestaat, terwijl anderen zich op d i t  Veld- 
dienstvoorschrift hebben beroepen en hebben gezegd: Er is een be- 
paling, dat een erewoord onder alle oinstandigheden met de uiterste 
nauwgezetheid moet worden nagekomen, en dus is het geven van het 
erewoord wel toegestaan, zodat er grote twijfel bestond. Het zou dus 
wel wenselijk zijn, dat de Regering inderdaad duidelijke richtlijnen 
gaf, waar inen zich in de toekomst aan moet houden. 

-4. Nu LI het zegt, herinner ik mij wel, dat er over dit punt wel 
degelijk gesproken is. maar het is bij mij te vaag om werkelijk hier 
een antwoord op te geven. Overigens heb ik een vermoeden, dat het 
Departement van Oorlog en mijn oud-ambtgenoot Meynetz in die 
periode ook nog wel andere zorgen hadden dan het oplossen van dit 
probleem, waarvan men toen op dat moment met recht en rede kon 
zeggen: Andere problemen zijn waarschijnlijk urgenter. 

50712. De heer Hoogcarspel: Het is nog wel de vraag of deze eed, 
door deze officieren voor de Duitse weermachtleiding afgelegd, niet 
in strijd is met de eed van trouw, die elke officier dient af te leggen 
vóór het aanvaarden van zijn ambt. 

A. Daar is toen bij die gelegenheid ook over gesproken, en ik 
meen ook wel, dat de bestrijders van die eed zich daarop hebben 
beroepen. 

50713. De heer Hoogcarspel: Maar dan zouden er maatregelen 
moeten worden genomen tegenover het onrecht. 

A. Wat er verder van terecht is gekomen, kan ik u niet zeggen. 

50714. De heer Hoogcarspel: Het is begrijpelijk, dat het tot on- 
tevredenheid aanleiding heeft gegeven bij degenen, die althans niet 
in strijd met de eed gehandeld hebben. 

A. Ja, volkomen juist. 

50715. De Voorzitter: Ik neem aan, dat u nu voor uw deel mede- 
gedeeld hebt aan de commissie, wat u mede kunt delen. 

A. ,Ja, inderdaad, ik zou bijna zeggen, ik ben tot op de uiterste 
grens gegaan, misschien zelfs er over heen. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit hiermede het verhoor. 

W. SCHERMERHORN. 
ALGERA, voorziffer. 
HOOGCARSPEL. 
STUFKENS. 

A. Ja, dat vonden wij er niet prettig in. GERR ETSEN, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Hoogcarspel 
en Stufkens, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

FRANCISCUS JOHANNES MOLEYAAR,  
oiid 47 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

luitenant-kolonel-waarnemer. 

Hij legt de eed af als getuige. 

50716. De Voorzitter: Het verhoor heeft tot onderwerp het 
militair beleid van 1940-1945, voor zover u daarbij betrokken is ge- 
weest in enigerlei vorm. U hebt o.a. deel uitgemaakt van de staf der 
Prinses Irene-Brigade. Ter inleiding mag ik u misschien wel even 
vragen, waar u zich op 10 Mei 1910 bevond? 

A. Op 10 Mei 1940 maakte ik deei uit van het hoofdkwartier 
van het veldleger, dat in Zeist gevestigd was. 

50717. De Voorzitter: Wanneer bent u naar Engeland overge- 
stoken? 

A. Ik heb Nederland 11 November 1941 verlaten. 

50718. De Voorzitter: Dus u bent eerst in Nederland gebleve~i? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter, ik ben eerst in Nederland ge- 
bleven. 

50719. De Voorzibter: U hebt waarschijnlijk te makcn gehad 
met de quaestie over het erewoord van de officieren? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter! 

50720. De Voor~t ter :  De quaestie van het erewoord maakt ook 
een onderdeel uit van de onderzoekingen van de commissie. Er zijn 
officieren, die het erewoord hebben gegeven en het naderhand 
- zoals men dat noemt -- niet hebben gehoudesi en die toen naar 
Engeland zijn overgestoken. waarna de diensten van die Nederlandse 
officieren door de Nederlandse Regering i11 Londen zijn aanvaard. 

O f  dat juist is, is een punt, waaromtrent men het oordeel van de 
Enquêtecominissie heeft gevraagcl. Dit punt betreft h.et Regerings- 
beleid in Londen, nl. dat de Regering in strijd niet de tekst van het 
Haagse Verdrag de diensten van die Nederlandse officierer, zou heb- 
ben aanvaard. Het is geen gemakkelijk vraagstuk voor de Enquête- 
comn~issie om daarover haar oordeel kenbaar te maken. Daarom zou 
ik het op prii~ stelleli, dat u,  waar u met die quaestie te maken hebt 
gehad, uw visie op deze zaak geeft. 

A. Tk wil dat met genoegen doen, Mijnheer de Voorzitter. Zoals 
ik zoëven reeds zeide, maakte ik deel uit van het hoofdkwartier van 
het leger en behartigde daar op het hoofdkwartier de aangelegen- 
hecien, de militaire luchtvaart betreffende. 

Behalve dat ik daar als militaire luchtvaartman zat, waren daar o.nl. 
mijn onmiddellijke chef, de luitenant-kolonel-waarnemer Sar, en de 
toenmalige kapitein vlieger Aler, om enkelen van de belangrijkste, 
meest vooraanstaande officieren in deze sectie militaire luchtvaart 
te noemen. Ik herinner mij tot op cie dag van heden, dat wij langdurig 
met elkaar gesproken hebben, hoe wij met dit z.g. erewoord aai1 

moesten. Vooral omdat de inhoud van dat erewoord toen nog niet 
bekend was. Dat is zeer laat bekend gewordeil, zoals LI waarschijnlijk 
ook weet. Toen de inhouc! br~end  is geworden, is daar min of  meer 

bot bovenop gevolgd de aanbeveling om in het belang van het land 
deze erewoordverklaring te tekenen. Deze brief was ondertekend door 
de kolonel van de generale staf van Alphril. Toen was in het alge- 
meen onze opinie en in het bijzonder die van overste Sar, dat wij het 
niet zouden doen. Wij zijn er over blijven prat-n en toen is mijn 
opinie deze geweest, die ik o.m. voorncemde officieren open en eerlijk 
heb gezegd: Heren, als wij deze verklaring niet tekenen, zijn we er 
zeker van, dat we in krijgsgevangenschap geraken. O f  wij ons vader- 
land daarmede eer1 dienst bewijzen, betwijfel ik. W e  weten alle wie en 
wat Hitler is, en wat heeft Hitler, niet alleen in de afgelopen paar 
weken, maar ten slotte ook in de afgelopen jaren gedaan? Hij heeft 
óók vele verdragen gesloten en getekend. Ten slotte heeft hij al deze 
verdragen als vodjes papier beschouwd. Ik kan de heren verklaren, 
zoals ik daar tegenover deze officieren ook heb gezegd, dat ik er 
mijn heil in zag, deze verklaring te tekenen, al ging dit tekenen mij 
aan het hart, maar haar overigens te beschouwen als een vod papier. 
Ik ben stiekem mijn gang gegaan, daar komt het op neer, Mijnheer 
de Voorzitter. 

50721. De Voorzitter: Hoe stond u tegenover die officieren, die 
geweigerd hebben, het erewoord af te geven? 

A. Au fond kan ik niet anders zeggen dan dat het flinke kerels 
waren, ongetwijfeld siert een dergelijke houding de officier. 

50723. De Voorzitter: U hebt zich dus, al o f  niet terecht. niet 
aan het erewoord gehouden? 

A. Neen. 

50723. De Voorzitter: I s  het overeenkomstig uw overtuiging, dat 
de on~standigheid, dat de Duitsers verkeerde dingen deden, zelfs zeer 
verkeerde dingen, o.a. het zich niet houden aan verdragen, een vnl- 
doende motivering is om ook van de kant van degenen, die het ere- 
woord hebben gegeven, dat te verbrekcn? 

A. Mijnheer de Voorzitter, voor inij was deze oorlog een totale 
oorlog. Daarnevens kunt LI zeggen, dat de Duitsers de methode hul- 
digden van: Het doel heiligt de middelen. Dat heb ik ook later in 
Londen tegen de toenmalige majoor Kruis gezegd. Ik zeide o.m. tegen 
hem: Met mankracht allecn redt LI het niet in deze oorlog. U zult 
ook de Nederlandse vrouwen moeten oproepen. In deze weken, reeds 
betrekkelijk kort na de capitulatie, heb ik aangevoeld, dat in deze 
z.g. tijd van tot3le oorlog wij alleen zouden kunnen winnen met on- 
geveer dezelfde methode toe te passen als de vijand deed. 

Ik geef direct toe, Mijnheer de Voorzitter, dat zo oppervlakkig be- 
keken en beschouwd het misschieri een houding is, die de officier 
niet direct siert. 

50724. De Voorzitter: U spreekt in zeer algemene bewoordingen, 
maar de motieven, die de verschillende officieren er toe hebben ge- 
leid om wel dat erewoord te geven, waren ook zeer verschillend in 
qualiteit. Wanneer iemand het erewoord heeft gegeven om maar niet 
in krijgsgevangenschap te gaan en om maar thuis te kunnen blijven, 
is dat van een andere orde dan wanneer men zegt: Dan kan ik mij 
verdienstelijk maken in de strijd tegen de vijand. Die argumenten 
liggen niet geheel op één lijn. 

A. Neen, Mijnheer de Voorzitter. Ik heb LI mijn persoonlijk 
standp~int in die dagen weergegeven, om nog eens te herhalen: Door 
in krijgsgevangenschap gaan, daarmee bereikt men niet veel, om de 
ernvoudige reden, dat men dan niets voor het vaderland kan doen. 
Verder was het mijn persoonlijke opvatting, mijr, persoonlijk ge- 
voelen en mijn persoonlijke drang in die dagen: Ik verzet mij hier- 
tegen tot en met. Dat heb ik ook gedaan. Ik heb deze verklaring dus 
ziiiver als een vod papier beschouwd en ik heb voor het vaderland 
gewerkt volgens mij11 beste weten en kunnen. 

50725. De Voorzitter: Ik stel het zeer op prijs, dat u uw opvat- 
ting kenbaar hebt gemaakt aan de commissie. Dat u voor het vader- 



land hebt willen werken, blijkt wel uit uw gaan naar Engeland. Mis- 
schien kunt ii ons mededelen op welke wijze u naar Engeland bent 
gegaan? 

A. Ik ben na  de  capitulatie - aanvankelijk heb ik de militaire 
luchtvaart inoeten afwikkelen - niet direct o p  nonactiviteit gesteld, 
maar ik heb het eerste luchtvaartregiment, het tweede luchtvaart- 
regiment. de inspectie van de militaire luchtvaart, daarnaast alle 
vliegvelden en terreinen, die door deze resp. regimenten bezet waren 
geweest tijdens mobilisatie en oorlogsdagen, moeten afwikkelen. Dat  
heb ik ongeveer een halfjaar gedaan, toen ik inin of meer cri1 aan 
kant ben gezet. Ik  had vóór die tijd gesolliciteerd bij de Staatsmijnen. 
Ik wenste geen opbouwdienst, ik wenste geen rivier- of andere poli- 
tie. Die mogelijk'neden waren geschapen. De opbouwdienst wenste 
ik helemaal niet, omdat ik daar een verkapte arbeidsdienst in zag. 
Bij de Staatsinijnen heb ik gesolliciteerd, omdat ik indertijd als serre- 
taris deel uitmaakte van een interdepartementale cominissie, welke 
commissie ogdracht had, richtlijnen vast te stellen voor de luchtbe- 
schrrming van het mijngebied. D e  richtlijnen zijn eertijds goedge- 
keurd door de Minister van Waterstaat en ik dacht: N u  ben ik zo'n 
expert geworden o p  luchtbeschcrmingsgebied en d e  mijnen zijn zulk 
ein belangrijk object. men zal mij daar ongetwijfeld kunnen ge- 
bruiken. Ik ben toen in December naar de  Staatsmijnen gegaan. 
Doar  onverklaarbare redenen ben ik niet bij de  luchtbescherming 
gekomen, maar bij het spoor- en expeditiebedrijf van de Staats- 
mijnen. Ik ben naar Liinburg gaan verhuizen - ik heb een inge- 
nieurswoning gekregen - en ik ben vrij spoedig leider geworden 
van de ondergrondse beweging van het mijngebied. Daarnaast heb 
ik geheel afgescheiden van deze - noemt u het - militaire organi- 
satie een geheiin blaadje opgericht, specifiek bestemd voor de mijn- 

,n was werkers. Gedachtig aan  wat in Duitsland in de afgelopen jare 
geschied: het paaien van de arbeiders en de quaestie van het frappez, 
irappez toujours, wenste ik onze mijnwerkers realistisch voor te 
lichten op velerlei gebied, o.m. kon men in dit krantje lezen wat er 
maandelijks naar Duitsland werd verscheept of vervoerd per spoor 
aan kolen. Dit krantje - schrikt u niet - had de naam ,,Het Vrije 
Volk". Ik heb de betrokken partij of directie later nooit een proces 
aangeUaan. Ik weet niet of ze de naam gestolen hebben. Met dit 
krantje ben ik vastgelopen. Het is een geschiedenis op zich zelf, Mijn- 
heer de Voorzitter, en het is zó gelopen, dat ik op e-n gegeven 
i-iloxent moest verdwijnen. Ik ben toen aanvankelijk ondergedoken 
in Bloen~endaal, voor twee à drie dagen, vervolgens in Amsterdam. 
Ik heb mijn woning, dus ook Zuid-Limburg, verlaten 29 October 
1911 en ik heb het land vanuit Amsterdam verlaten 11 November 
1911, dus 12, 13 dagen later. 

50726. D e  Voorzitter: Mag ik L; één vraag er tussenin stellrn? 
He'st u, toen u leider was van dat  ondergrondse werk, ook nog met 
Engeland op een of andere wijze contact gehad? 

A. Neen, ik heb geen contact gehad. 

50727. D e  Voorzitter: Hoe bent u vanuit Amsterdam naar Enge- 
land gegaan? 

A. Ik was in Amsterdam in contact gekomen. of liever gezeJd 
al in Bloemendaal, met sergeant-vlieger G. van Os, een oud- 
vlieger van Soesterberg. Door mijn goede kennissen, die mij daar 
iri Bloemendaal bij wildvreeinde mensen hadden ondergebracht, 
kwam ik met hem in kennis. Deze ilan Os heeft mij naar Amsterdam 
overgebracht en hij zat - althans volgens zijn verklaringen - ook 
dik in het ondergrondse werk. Hij vertelde mij hierover, omdat hij inij 
ook zo nu en dan in Amsterdam kwam opzoeken. Ik was in die 
jaren nog kapitein, en liij zei tegcn inij: Kapitein, ik moet verdwijnen 
en u moet ook weg. Ik had contact gehad met mijn chef Inlichtingen- 
dienst in Heerlen, de heer Charles Bongaerts, inspecteur van politie, 
nu gestorven. die mij o.m. had medegedeeld, dat er een inval in mijn 
woning was gedaan. Mijn vrouw had mrn  in het gevang gezet, of 
liever gezegd in het huis van bewaring te Maastricht opgesloten en 
het is voor mij een geweldige tweestrijd geweest, of ik mij bij di: 
Duitsers moest aanmelden, ten behoeve uiteraard van de zaak vaii 
niijn echtgenote, of niet. Men heeft mij gezegd: ,,Jij gaat weg." 
Van Os heeft hiervoor gezorgd. Ik ben in de vroege morgen van de 
l lde November per trein vanaf het Centraalstation naar Roosendaal 
gereisd en in Roosxdaa i  zouden wij in de wachtkamer derde klasse 
ontmoeten onze z.g. passeur. Van Os was in Haarlem in dezelfde 
trein gestapt. Verder zou zich in Roosendaal ook nog bij ons voegen 
dr. Prins, een reserve-officier van gezondheid, een Jodenarts. D e  pas- 
seur troffen we daar, zijn naam is mij niet bekend. Dr. Prins kwam 
ook, en wij zijn vanuit Roosendaal gaan wandelen over de Belgische 

grens en hebben de nacht in Antwerpen doorgebracht. D e  volgende 
dag zijn we doorgereisd naar Givet in Noord-Frankrijk; per trein 
en per voetmars van Givet d e  daaropvolgende dag naar Nancy en 
daar zijn we overgegeven aan de Franse dienst. D e  Nederlandse 
passeiir ging toen terug naar Nederland. D e  Franse passeur heeft ons 
de volgende dag naar Besançon gebracht en dezelfde nacht nog zijn 
we overgestoken of doorgereisd, na een zeer lange nachtelijke wan- 
deling. naar vrij Frankrijk. In vrij Frankrijk ben ik verder doorge- 
reisd na vele wederwaardigheden - want ik heb nog ecn aantal 
dagen in verzekerde bewaring bij de  Police Spécial gezeten - naar 
Lyon. I k  heb mij daar vervoegd bij het Office Néerlandais, zoals dat  
in die tijd officieel heette, omdat de naam consul niet meer mocht 
worden gebruikt. Dat  stond vermoedelijk in de wapenstilstandbepa- 
lingen, die Frankrijk met Duitsland had gesloten. Van dat  Office 
Néerlandais was het hoofd, monsieur Jacquet, een Fransman. Daar  
zat tevens een Nederlander, de heer Sally Noach. Deze heer Noach 
woont tegenwoordig in Amsterdam, hij was afkomstig uit Antwerpen. 
Deze heren hebben ons de volgende dag doorgestuurd naar Toulouse, 
en ik heb in het z.g. Nederlandse centrum, dat  even buiten Toiilouse 
was gelegen, ongeveer vier maanden doorgebracht. Vervolgens ben 
ik met een ander clubje, steeds inbegrepen de sergeant-vlieger van Os, 
naar het Nederlandse centrum in Perpignan gegaan. Daar  heb ik nog 
ongeveer drie maanden vertoefd. Toen heb ik officiële papieren en 
dollars gekregen en ben via Madrid en Lissabon naar Engeland 
gereisd. Ik heb Frankrijk 10 Juni 1942 verlaten en ik heb Engeland 
28 Juni bereikt. 

50728. D e  Voorzitter: Kunt u ook bepaalde namen noemen vaii 
Nederlanders, die hebben medegewerkt aan het slagen van uw tocht 
of die u eventueel niet de nodige faciliteiten hebben gegeven? 

A. N u  komen we op het beroemtie punt; de houding van onze 
buitenlandse vertegenwoordigers. Ik heb hierover eertijds zeven kwar- 
tier o p  het Ministerie van Buitenlandse Zaken zitten praten, Mijnheer 
de Voorzitter, bij de commissie-Cleveringa. Misschien, dat het aan- 
beveling verdient, dat  u dit verhoor opvraagt. He t  is uit de aard van 
de  zaak een verhaal op zich zelf. 

D e  Voorzitter: Deze quaestie van de verbindingen ressorteert 
onder een andere sub-commissie dan deze, maar  ik heb u de vraag 
gesteld om namen te horen om daarmede misschien een houvant te 
geven aan  de andere sub-con~missie, die dan kan overwegen of het 
wenselijk is u te horen. 

A. Ik heb zekere bezwaren toen in deze comnlissie naar voren 
gebracht, Mijnheer de Voorzitter! Ik zal u een enkele naam noemen, 
omdat ik ook volkomen d e  moeilijke positie voor onze buitenlandse 
vertegenwoordigers besef. Mijn hoofdbezwaren in de commissie van 
prof. Cleveringa zijn tegen. d e  heer Sevcnster gericht geweest, onze 
vertegenwoordiger in Vichy. I k  kan spreken over de  houding van de 
consul-generaal in Madrid - ik heb ongeveer vier dagen in Madrid 
vertoefd. Deze consul-generaal is nog tijdens de oorlog ontslagen, 
ae heer cir Bruyn Teligbergen. Tegen hem had ik zeer vele bezwaren, 
maar of het iets uit zal halen om te vertellrn, weet ik niet, aangezien 
hij - zoals reeds gezegd - nog tijdens de  oorlog i5 ontslagen. Hij 
is nu gestorven. 

50729. D e  Voorzitter: Het lijkt mij niet o p  zijn plaats o m  dat 
voor deze sub-commissie te verklaren. D e  andere sub-commissie kan  
eventueel overwegen of zij u over dit onderwerp nog zal horen. 
Kunt  11 nog even zeggen wanneer u in  Engeland is aangekomen? 

A. Ik ben o p  28 Juni 1942 in Engeland gearriveerd. 

50730. D e  Voorzitter: Waar bent u toen in Engeland terecht- 
gekomen? 

A. Zoals u waarschijnlijk weet, valt men uit de aard van de 
zaak in Engelse handen, ve~ligheidspolitie of security, enz. Evzn 
buiten Londen kwamen alle vreemcie1;ngcn In de  zogznaamde Patri- 
otic School, een vrij groot gebouw. Volgens ingemetselde gevelstenen 
was het een weeshuis. Daal  werd men verder gehoord en dat onder- 
zoek duurde als regel zo ongeveer 7 tot 8 dagen. Men werd danr 
door verschillende sub-commissies gehoord, d.w.z. er was een sub- 
commissie op het gebied van de luchtvaart, mensen die trachtten 
alles uit iemand te pompen, wat mzn op luchtvaartgebied had gezien 
in Nederland, of van de marine, of van de lucl~tmacht. E r  zaten 
mensen voor de ondergrondse beueging i : ~  Nederland. Verder trof 
men daar alle mogelijke nationaliteiten aan, Russen, Polen, enz. 
Men was volko.nen opgesloten, e x  grote tuin er o m  heen, waarin 



men zich vrij mocht bewegen. Er was dubbel prikkeldraad om de 
tuin aangebracht en er waren militaire postin. Men mocht niet tele- 
foneren en niet corresponderen. RIen kreeg verder te eten en te 
slapen. Men werd tevens geneeskundig onderzocht. 

50731. De Voorzitter: En wat was de eerste Nederlandse in- 
stantie, waarmede u in aanraking kwam? 

A. Ik meen, dat het geweest is het bureau van de Nederlandse 
Veiligheidsdienst, want daar werden alle Nederlanders herngebracht. 
In die tijd zat er - naar ik meen - de heer Derkserna. Verder 
werd men even buiten Londen door de zorg van de Nederlandse 
Regering in een grote vllla ondergebracht. Ik kan niet anders zeggen, 
dat was allemaal keurig verzorgd voor alle eerstaankomende mensen. 
Tenslotte moet men niet v-rgeten, dat de meeste Nederlanders, die 
daar aankwamen. er maar armzalig uitzagen, wat kleding en bagage 
betrof. Men liad eigenlqk niet meer dan men aan had. Vooral wan- 
neer als regel deze kleding nog afkomstig was uit Nederland, was de 
kleding wel versleten, gescheurd en van de nodige rakels voorz~en. 
Tenslotte ben ik beroepsofficier, voor mij was het helemaal niet 
moeilijk om een bepaalde betrekking te vinden, want ik zou natuur- 
lijk teruggaan naar de Nederlandse strijdkrachten, die in Engeland 
waren 

Van de gelegenheid, dat men dus op dit grote buiten was onder- 
gebracht door de zorg van de Nederlandse Regering, werd gebruik 
gemaakt door de Nederlandse veilighe!dsd!enst om de mensen te ver- 
horen. Zo 51-11 ik daar verhoord door de heer Lieftintk. ik rneen 
toen kapitein der mariniers. 

50732. De Voorzitter: En daarna? 

A. Toen ik van de Patriotic School kwam, had ik betrekkelijk 
spoedig mijn opwachting gemaakt op het Ministerie van Oorlog en 
ben daar gekomen bij het hoofd van de Eerste Afdeling van dat Mi- 
nisterie, de tegenwoordige generaal Kruls, toenmaals majoor. Majoor 
Krrrls heeft mij gezegd: ,,Moleiiaar" - wij kenden elkaar reeds jaren 
van vóór de oorlog - ,,het is de wens van de Minister van Oorlog, 
dat je naar de Prinses Irene-Brigade gaat als chef van de staf." Ik 
antwoordde, dat ik daar niets voor voelde. Tenslotte was ik lucht- 
vaartman, wat wist ik van die andere zaken meer af? Sinds 1934 zat ik 
bij de militaire luchtvaart. Ik zou het heel logisch hebben gevonden, 
als de Minister of majoor Kruls mij bij de R.A.F. had gedetacheerd. 
Enfin, ik kon praten als Brugman - excuseer, als ik mij mis- 
schien enigszins populair uitdruk. Mijnheer de Voorzitter. Ik moest 
en zou naar deze brigade. Ik zei tegen majoor Kruls, dat ik eerst wel 

. eens even met hem wilde praten, want van de Engelse organisatie, 
die we clan ook hij de brigade hadden, wist ik niets af. Ik ben een 
maand gedetacheerd geweest bij het Engelse leger, naar aanleiding 
van dat gesprek. Ik was gedetacheerd bij de 139ste Engelse Infanterie 
Brigade, die aan de oostkust was gelegerd, nabij het dorp Rye. Daar 
heb ik gedurende deze detachering danig rondgekeken. Ik heb mij 
niet uitsluitend beperkt tot de brigadestaf, doch ben tevens bij de 
bataljons en compagnieën geweest. Ik heb de kustverdediging nader 
bekeken, die \.iel in het ressort der 139ste brigade, en ik heb tevens 
zesdaagse manoeuvres medegemaakt van een Engelse divisie tegen 
een Canadese divisie. Ik heb ongetwijfeld een zeer leerzame tijd 
gehad. Ik kreeg zeer veel medewerking van alle Engelse officieren 
bij deze brigade. Op 26 Augustus 1942 ben ik bij de brigade aange- 
komen, nadat ik enige dagen tevoren was benoemd tot tijdelijk ma- 
joor. Zo ben ik bij de brigade gekomen? Mijnheer de Voorzitter. 

50733. De Voorzitter: U vertelde, dat u was bestemd om chef 
staf van de brigade te worden. Was er dan geei1 chef staf? 

A. Toen ik daar aankwam. niet. 

50734. De Voorzitter: Dus dit was eigenlijk een nieuwigheid? 
Of bestond de functie, maar was deze niet vervuld? 

A. Ik denk, dat de functie niet was vervuld, in ieder geval, toen 
ik daar kwam, was er geen chef staf. De enige, die er zat, behalve de 
coinmandant. overste de Rz~yter van Stever?inck, was een z.g. staff- 
captain, kapitein Ballot, verder een luitenant-adjudant, Fuck, en de 
kapitein F. V. de Groof, die u vóór mij hebt gehoord. 

50735. De Voorzitter: Kunt u ook een korte schets geven van 
de toestand, waarin u de Irene-Brigade aantrof, wat de organisatie en 
de geest van de troep betreft? 

A. De brigade, zoals ik die qua organisatie aantrof, bestond uit 
het eerste bataljon, onder bevel van de toenmalige majoor Suylerz, 

een marechaussee-officier. Dat was vrijwel compleet, qua mankracht. 
Er was een tweede bataljon, onder bevel van de toenmalige majoor 
Galle, dat lang niet compleet was. Men zou dat kunnen beschouwen 
als een depotbataljon. Immers, de mensen, die betrekkelijk spora- 
disch aankwamen bij de brigade, niet alleen Engelandvaarders, maar 
Nederlanders, meest uit Zuid-Afrika of Canada, werden allemaal bij 
dat bataljon ingedeeld. Ze werden soldaat gemaakt, dus getraind, 
om op een bepaald tijdstip te worden opgenomen in het eerste bataI- 
jon of het eskadron pantserwagens als geoefend soldaat. Bij deze 
onderdelen ontvingen zij dan verder hun operationele training. Dan 
was er, zoals reeds gezegd, een eskadron pantserwagens onder de 
toenmalige ritmeester Beelaerts van Blokland. Dit waren eigenlijk 
wel de grote en belangrijkste bestanddelen van de brigade. Men had 
ongetwijfeld een geneeskundige dienst en eeii tandheelkundige dienst 
en er was een genie-officier met toegevoegd personeel, maar die 
zorgde voornamelijk voor het herstel en de schade aan het kampe- 
ment. Verder was er een herstelplaats voor motormateriaal met eeil 
aparte kampcommandant, majoor Hendriks. Dit waren wel de grote 
bestanddelen, Mijnheer de Voorzitter. 

50736. De Voorzitter: Hoe was het met de tucht en de geest? 

A. Mijnheer de Voorzitter, toen ik daar kwam, heb ik even 
moeten wennen aan de brigade. Dit wznnen heeft langere tijd in 
beslag genomen dan inen normaal behoeft, wanneer men bij een 
vreemd onderdeel komt. De oorzaak daarvan lag in de verschillende 
nationaliteiten, die men bij de brigade vond. Het grootste gedeelte 
bestond uit, wat wij in Engeland noemden, de Hollandse man, waar- 
onder is te verstaan de man, die in 1940 was overgestoken. Als tweede 
belansriikste EroeD zou ik u willen noemen de Zuidafrikaanse mensen 
en al; derdeugroie groep de Canadezen. De geest in die tijd, dus 
Augustus 1942, zou ik met een enkel woord willen bestempelen als: 
ern welwillende houding, een welwillende geest. 100 pct. was de geest 
zeker niet, Mijnheer dv Voorzitter, want in het algemeen was in die 
tijd de klacht van de mensen: Wij hebben nu wel hier en daar gezeten, 
maar er is te veel met ons gesold. We hebben te weinig rust gehad 
- rust dan natuurlijk in de goede betekenis van het woord - en wij 
zijn te veel georgaiiiseerd en gereorganiseerd geworden. Wat zeer 
typisch is, Mijnheer de Voorzitter, de Hollandse jonge man had geen 
vertrouwen in wat de Nederlandse pers en Nederlandse radio in 
Engeland zeiden. 

50737. De Voorzitter: Waarom niet? 

A. Waarom niet, Mijnheer de Voorzitter! De Hollandse mensen, 
die daar zaten, waren degenen, die in 1940 zijn overgestoken. Het 
waren over het algemeen oudere mensen. Ze hadden in het algemeen 
bij de reserve-einheden gezeten en in het algemeen in het zuiden van 
liet land, mensen van oudere lichtingen en velen van heri waren ge- 
trouwd, hadden dus vrouw en kinderen in Nederland. Zij zelf hadden 
dus de ellznde van de Duitse bezetting hier niet niedegemaakt. Ik 
had het tenslotte hier l+ jaar medegemaakt. Ze konden zich niet 
indenken, Mijnheer de Voorzitter, welke methoden de Duitsers hizr 
toepasten. Ik heb met de jongens gesproken, d.w.z. niet alleen indivi- 
dueel. Ik heb ook voor verzamelde compagnieën gesproken en ik 
heb mijn ervaringen verteld en ik heb later, toen andere officieren 
na mij uit Nederland kwamen, die officieren uitgenodigd om voor het 
hele onderdeel lezingen te houden. Zo is de brigade gaandeweg anders 
gaan denken, toen ging men werkezijk geloven, dat het in Nederland 
wel erg was. Aanvankeliik beschouwde men het weekblad ..Vrii ,, . 
~eder l and"  en alles, wat7Radio-Oranje en de B.B.C. schreven en 
vertelden, als reclame. 

50738. De Voorzitter: Had de troep een duidelijk inzicht in de 
bedoeling, die de Regering had met de Irene-Brigade? 

A. Dat is een zeer moeilijke vraag. Deze vraag is door de 
jongens en ook wel door ons, officieren, gesteld geworden tijdeiis 
ons verblijf daar. Zoals d s  brigade daar zat in die tijd, was het geen 
brigade, althans geen operationele brigade. Hoogstens had men daar- 
voor kunnen bestemmen een bataljon, met het eskadron pantser- 
wagens met wat hulptroepen. De brigade is aanvankelijk opgezet met 
de bedoeling te worden georganiseerd als e-n Engelse brigade van 
drie bataljons: maar de mankracht ontbrak ons. De brigade had in 
die tijd al veel mensen moeten afstaan. Er ging een detachement naar 
Indië en naar de West. De brigade heeft aan de koopvaardij mensen 
moeten leveren, omdat de koopvaardijschepen bewapend moesten 
worden. Dus de brigade is vóór mijn tijd al regelmatig geplukt aan 
mankracht. In mijn tijd is de brigade ook nog geplukt om het 322ste 
squadron te voorzien van grondpersoneel. Dat heb ik toentertijd 



uitvoerig besproken met de toenmalige majoor Berderiis van Berle- 
kor??, die militaire luchtvaartaangelegenheden o p  het Ministerie van 
Oorlog behandelde. Maar  omdat de  etnvoudige man tenslotte zelf 
zag, dat  het geen brigade, maar ecn bataljon was, met wat aanhang- 
sels, vroeg men zich af: H o e  kunnen wij nu als brigade op deze wijze 
worden ingezet? Dat  ziet een soldaat evengoed als ezn jongere of 
een oudere officier. Vandaar ook, dat toen het vaststond, dat  ik 
als chef staf naar de brigade zou gaan, ik majoor Kritls heb uit- 
genodigd, mij het een en ander over de brigade te vertellen; over be 
toestand, geest, e.d. Dat  heeft niajoor Kruls gedaan, hij heeft niij 
o.m. geschetst, dat er te weinig mankracht was en er was bij de 
brigade een vrij groot percentage mannen, dat  voor het eigenlijke 
veldwerk, oorlogshandwerk, te oud was. Ik antwoordde majoor 
Kruls, dat daar iets op moest worden gevonden en er leek mij torn 
maar één oplossing mogelijk en wel o m  dz brigade te reorganiseren 
in deze geest, dat  men de mankracht, die er was, tussen de  wielen 
zette, de brigade motoriseerde. Een man, die te oud is, misschien 
platvoeten heeit, kan  immers een uitstekende chauffeur zijn, maar is 
natuurlijk uit de aard van de  zaak een slechte infanterist. Bij die 
gelegenheid heb ik tevens tegen de  heer K r u k  gezegd: 111 mijn ogen 
moeten ook de  Nederlandse vrouwen worden gemobiliseerd, zoais 
men het in Engeland en in Amerika doet. Toen heeft de  toenmalige 
majoor Kruls tegen mij gezegd: Molenaar, dat  heb ik al eens voor- 
gesteld en je moet het dossier maar eens zien, wat in  het archi'ef ligt. 
Maar  men had dus, orn o p  uw vraag terug te komen, Mijnheer de  
Voorzitter, geen helder idee en men betwijfelde het zeer of de brigade 
in die toestand, zoals de brigade daar zat en georganiseerd was, 
geschikt was voor operationeel gebruik. Het  was m.i. niet mogelijk. 
Dat  bedierf d: indruk van de  eenvoiidige Jr?n soldaat, want deze zag 
het tenslotte even gocd iils ieder ander. Dat  had ook zijn invloed 
o p  de geest. 

50739. D e  Voorzitter: Heeft de Regering voldoende voorlichting 
aan de troep gegeven over dit probleem'? Ik kan mij indenken, dat de 
recr~iten, die uit Canada en Zuid-Afrika waren gekomen, daar dik- 
wijls grote belangen hadden achtergelaten en die in  Engeland eigen- 
lijk in zekere zin tot werkloosheid waren gedoemd, dikwijls de vraag 
hebben gesteld: Wat doen wij hier? Is er nu van de Regering vol- 
doende uitgegaan o m  deze mensen te stimuleren? Of liet men de 
zaak een beetje op zijn beloop? 

A. Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat  van de zijde van de 
Regering, in het algemeen gesproken van de  zijde van Londen, in  deze 
richting niet voldoende voorlichtiilg is geweest. Ik herinner niij nog 
heel goed hoe één keer de Minister van Oorlog, ir. var? Lidth de Jeude, 
bij de brigade is geweesï, en dat  moet zijn geweest in December 1942, 
toen we dan o p  1 Januari 1943 tot ean reorganisatie van de brigade 
zouden overgaan en hij dit voor het gezamenlijke personeel van de 
brigade aankondigde in een rede, die zeer bij de  mensen insloeg. 
Dit is de enige voorlichting. die ik in Engeland van Ministerszijde 
heb meegemaakt, We hebben d e  toenmalige majoor Kruls, toen het 
Militair Gezag in oprichting was: iri Wolverl.iampton o p  bezoek ge- 
had, waar hij voor de officieren een uitemzetting heeft gegeven om- 
trent de plannen, die er in het algemeen bestonden qua Militair 
Gezag, de brigade e.d. Wij voelden natiiurlijk, dat, wanneer de bri- 
gade dadelijk naar de ,,overkantw zou gaan, wij onder Engelse bevelen 
zouden staan, maar er zouden toch voorbereidingen moeten worden 
getroffen op arider gebied, bij voorbeeld de quaestie van Nederlandse 
liaison-officers, Militair Gezag e.d. Dus één voordracht, die ik in 
totaal van die zijde heb aangehoord, Mijnheer de  Voorzitter. 

50740. D e  Voorzitter: Dus 11 bent bij die bijeenkomst aanwezig 
geweest? 

A. Ja,  ik ben daarbij aanwezig geweest. 

50741. D e  Voorzitter: Deze bijeenkomst wordt behandeld in ee:l 
request, dat  is gezonden aan de Minister van Oorlog van 8 April 
1943. Het request is ondertekend door de officieren van de verken- 
ningsafdeling, de eerste, t ~ e e d e  en derde gevechtsgroep enz. en is 
doorgezonden door de heer Beelaerts van Blokland. 

U bent waarschijnlijk o p  de hoogte van het verzenden van dat  
request. E r  staat een opsomming in van de grieven, die de officieren 
tegen de  gang van zaken bij de Irene-Brigade hadden. E r  staat als 
vijfde punt in: 

,,dat tijdens het bezoek van Kolonel Kruls en in de toen ge- 
houden bijeenkomst met officieren, in Februari jl. te  Wolver- 
hampton, naar aanleiding van een uitspraak, door een der 
officieren, door het hoofd van den Medischen Dienst uitdrukke- 

lijk is verklaard, dat de Brigade slechts 400 à 450 manschappen 
telt, welke voor een gevecht in eerste lijn bruikbaar zijn, een 
feit dat blijkbaar aan  Uwe Excellentie verzwegen was, maar overi- 
gens aan de ondergeteekenden wel bekend was; 6 " .  dat naar aan- 
leiding van deze mededeeling van het Hoofd van den Medischen 
Dienst, den Kolonel Kruis gevraagd is, de wenschelijkheid van 
de vorming van drie gevechtsgroepen opnieuw nader te willen 
overwegen; 7". dat  in  genoemde bijeenkomst tevens den Kolonel 
gevraagd is om een uitemzetting van het taktische gebruik van 
de thans bestaande gevechtsgroepen; 8".  dat  naar aanleiding van 
hetgeen onder 6 " .  en 7". gemeld is, door  den Kolonel binnen 
korten termijn, een tweede bijeenkomst met de  officieren toege- 
zegd was; 9". dat thans bijna twee maanden verloopeil zijn, zon- 
der dat deze tweede bijernkomst heeft plaats gevonden en in de  
samensteiling en organisatie eenige veranderingen zijn aange- 
bracht." 

Kunt u daar iets over zeggen? 

A. Het  blijkt hieruit, dat  de vergadering ongeveer in Februari 
1943 moet hebben plaats gehad. 

50742. D e  heer Hoogcarspel: Orndat majoor Kr~rls al kolonel 
was? 

A. Ja. 

50743. D e  heer Hoogcarspel: U zei, dat hij overste was. 

A. D e  rang overste heeft hij overgzslagen. Hij was majoor, twee 
dagen overste geweest, en tozn direct kolonel. naar ik me-n. Ja, er 
zijn in  die vergadering giieven naar voren gekomen van een reserve- 
officier van gezondheid, wiens naam ik mij o p  het ogenblik niet 
herinner, Mijnheer de  Voorzitter. Deze reserve-oificier is toen nogal 
scherp geweest in  het debat. Ddt herinner ik mij wel. Maar  de hele 
quaestie hangt ten na~iwste samen met wat incn tenslotte altyd ver- 
krijgt in een langdurige xstperiode, Mijnheer de Voorzitter. Wdt 
men ook heeft gekregen aan hei einde van deinobilisatie 1914-1918. 
Als men zo veel jarcn moet wdchtm in e-n uitgangstoestand, in  edn 
mobilisatietoestand, dan krijgt inen altijd, behalve het normale No. 
derlandse gekanker, wat heleaaal  niet erg is, want daar  zijn we alle- 
maal aan gewend, vrtterige inensen, die o p  elkaar afgeven, man 
gaat zoeken. Dat  gebeurt altijd 

50744. D e  Voorzitter: In  dit request is sprake van drie gevechts 
groepen. U sprak zoeven over twev: bataljons. Dus ik maak er uit op, 
dat  er sedertdien e-n ieorganisatie had plaats gevonden en misschieii 
mag ik van u horen, waarin die reorganisatie heeft bestaan? 

A. Die reorganisatie heb ik uit de  aard van de  zaak, als chef 
van de staf, helemaal meegemaakt. D e  brrgade heboen we met in- 

gang van l Jan~ia r i  1943 gereorganiseerd in drie gevechtsgroepen 
eti e-n verkz:~ningsafdeling (de nieuwe naam voor het eskadron 
pantserwagens) met daarbij een supply-sectie. Elke gevechtsgroep 
bestond uit twee pelotons infanterie en d a n  een speciaal peloton, 
waarin men aantrof zware n~itrailleurs, anti-tankgeschut en mor- 
tieren, de nodige supply hlerachter; supply in de vorm van extra- 
munitie. De sterkte van eeii dergelijke gevechtsgroep aan  mankracht 
bedroeg ongeveer 260 man in totaal. A u  fond was deze organisatie 
volgens mijn persoonlijke opvatting niet onaardig. Het  enige nadeti 
was, dat de  infaritristische kracht te zwak was. Vandaar dat wij er 
steeds naar gestreetd hebben om te  komen tot drie infanterre- 
pelotoris. 

50745. D e  Voorzitter: Wat was nu, militair gezien, eigenlijk de 
betekenis van deze reorganisatie? 

A. D e  reorganisatie was dus eigenlijk o.m. een tegemoetkoming 
a a n  mijri wensen. I k  moet in dezen verwijzen naai mijn gesprek in 
Londen met de toenmalige majoor Kruls, vóór ik naar de  brigade 
ging. Kortom: wij gaan de brigade motoriseren, zodat wij van de 
oudere en ininder goede te velde staande mensen gebruik k u n ~ c i i  
maken om die als chauffeur te kiinnen indelen. 

50746. D e  Voorzitter: Hoe ging het dan verder met de opleidin.:, 
want dat ene bataljon was speciaal bedoeld voor de opleiding van 
recruten, en bestond er in de nieuwe organisatie ook nog een op- 
leiding? 

A. Neen, wij hebben dat  tweede bataljon opgeheven. I k  herinnzr 
mij, dat  ik hier persoonl~jk e:n ernstige stem in het kapittel heb ge- 
had. Men wenste dit tweede bataljon te handhaven als een soorte- 
ment depot-batal~on, waarvan ik u de betekenis in  het beglil heb 



uiteengezet. ik heb gezegd: Neen, opheffen en gebriiik mak23 van 
de  commandant van dit bataljon, majoor Galie, om commnndaiit 
van één van de gevechtsgroepen te maken. We hebben e:n zecr ü z i l -  

voudige depot-compagnie beboildeil, onder leiding van luitenant 
Slizeets. Deze vertoett op het ogenblik als kapitein in Indie. Lht bd- 
tallon is dus volkomen opgeheven. 

50747. D e  Voorzitter: Zijn er in die tijd ook nog mensen naar de 
con~rnando's overgegaan? Of was dat nog vóór uw tijd? 

A. Dat  is vóór mijn tijd geweest, Mijnheer de Voorzitter. Ook 
deze commando's hadden chronisch gebrek aan personeel en in die 
tijd stonden de comn~ando's ook nog onder bevelen - laat ik het 
liever zo zeggen -, onder de administratieve bevelen van de  coni- 
mandant van de Prinses. Irene-Brigade. Z o  eens iri de  maand kwam 
de commandant zakelijk besprekingen voeren met de commandant. 
Dan  sprak ik uit de aard van de  zaak deze man ook. 

50748. D e  Voorzitter: Was dat een Engels officier? 

A. Neen, dat  was een Nederlands officier. 

50749. D e  Voorzitter: Was dat de heer Linzel? 

A. Neen, de heer Linze1 zat daar wel. E r  zat verder luitenant 
Ruysch van Dugteren, de  toenmalige commandant was een kapitein 
en Linzel was second-in-command. 

50750. D e  Voorzitter: Is deze later niet met een commando- 
troep naar Brits-Indië gegaan? 

A. Ja. 

50751. D e  Voorzitter: Bleven er toen in Engeland nog Neder- 
landse coinmandotroepen over? 

A. Neen, want deze commandotroepen waren niet bij de  brigade, 
maar zij zaten ergens aan de westkust en maakten deel uit van het 
z.g. Allied Command, 10 Allied Command. 

50752. D e  Voorzitter: Ja, de tweede groep daarvan bestond uit 
Nederlanders. 

A. Ja, die bestond uit Nederlanders. Er  zaten Belgen, enfin, er 
zattn overal van die internationale groepen. 

50753. D e  Voorzitter: Die groep is toen naar Brits-Indië gegaan. 
Xlaar bleven er toen in Engeland nog andere Nederlandse coni- 
mando's over. die niet tot N r  7 (Dutch) Troop behoorden? 

A. Daar is mij niets van bekend, Mijnheer de  Voorzitter. 
Ik dacht, dat dit hele troepje naar Engels-Indië was gegaan. Ik ge- 

loof, dat  alleen de commandant, waarover nog al enige deining is ge- 
weest, niet is meegegaan. 

50754. D e  Voorzitter: Neen, het commando berustte toen bij 
Linzel. 

A. Ja, maar vóórdien, meen ik, een ander 

50755. D e  Voorzitter: Toen ze naar Brits-Indië zijn gegaan, be- 
rustte het commando bij Linzel. 

A. Ja. 

50756. D e  Voorzitter: Weet LI waarom die kapitein niet is mee- 
gegaan? 

A. Ik heb alleen begrepen, dat hij z.g. voor dc tropen ZOLI zijn 
~fgekeurd.  Dat  is hem heel erg kwalijk genoii~en. 

50757. D e  Voorzitter: Hoe kan men het iemand kwalijk nemcn, 
wanneer hij afgekeurd wordt? 

A. Omdat men er iets achter zocht. Ik  heb het de man per; -0011- 

lijk niet kwalijk genomen, als men het niet zeker weet. Ik heb hem 
er ook nooit over gesproken. Het is alleen, wat ik gehoord heb, uit 
c e  coinmando's zelf, Mijnheer de Voorzitter. 

50758. D e  Voorzitter: Men zou het alleen degene kwalijk kun- 
r.en nemen, die hem afgekeurd heeft. 

A. Ja, toch stak er iets achter. Meer kan ik u niet zeggen, Mijn- 
heer de Voorzitter. 

50759. D e  Voorzitter: Is u iets bekend van krijgsverrichtingen, 
die door onze commandotroeprn zijn verricht, toen ze nog in Enge- 
land waren? Hebben ze ook deelgenomen aan raids op de kust? 

A. Daar is mij niets van bekend. 

50760. D e  Voorzitter: Dus hun werk heeft alleen bestaan uit 
training? 

A. Van raids is mij niets bekend. 

50761. D e  Voorzitter: Werd er in  die tijd ook nog telkens aa:i 
de Irene-Brigade geknabbeld? Werden er nog mensen aangetrokken 
voor andere doeleinden? Voor de bureaux in Londen, enz.? 

A. Ik heb u zoëven a l  gezegd, Mijnheer de Voorzitter, dat iii 
mijn tijd als chef staf - o p  1 Januari 1943 ben ik chef staf af ge- 
worden en ben ik commanchnt van de twezde gevechtsgroep ge- 
worden -, ik heb besprekingen gevoerd met majoor Berderzis van 
Berlekoni, omdat wij uit de brigade moesten verschaffen het grorid- 
personeel voor het 322ste Squadron. 

50762. D e  Voorzitter: Wie is uw opvolger als chef staf geweest? 

A. Majoor Suylen. 

50763. D e  Voorzitter: Heeft de  reorganisatie, die toen heeft 
plaats gevonden, bevrediging gewekt? 

A. Aanvankelijk stond men er zeer sceptisch tegenover, zelfs dc 
officieren, ook majoor Suylen. 

Ik heb dere reorganisatie persoonlijk aangekondigd, in een toe- 
spraak in de grote verenigingszaal in Wolverhampton. 

50764. D e  Voorzitter: D e  heren, die dat  request van 8 April 1943 
hebben ingediend, van na de reorganisatie dus, hebben daarover ook 
h u n  oordeel kenbaar gemaakt. U zult ons daaromtrent ook wel 
kunnen inlichten, in hoeverre dat  juist was. Ze hebben o.a. dit ge- 
zegd, dat  ,,als resultaat van een thans, bijna driejarig verblijf in  Enge- 
land, de  Koninklijke Nederlandsche Brigade ,,Prinses-Irene" bestaat 
uit: drie hoogst onvolledige, slecht getrainde (enkele kleine onder- 
deelen uitgezonderd) gevechtsgroepen, welke voor een zeer groot deel 
zijn samenges,teld uit ,,B" gekeurden (en op papier , , A  gekeurden, 
die in  werkelijkheid onder categorie ,,B" vallen), en over 35 jaar oude 
icanschappen, welke niet in staat zijn in  eerste lijn te vechten". 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter, ik heb zoëven al gezegd, dat de 
infantristische kracl~t  van deze gevechtsgroepen te  gering was. Dat  
is ook nooit door iemand, ook niet door de commandant van de  
brigade, ontkend. In verhouding tot het aantal specialistische wapens 
was de infanterie-sterkte veel te gering en met de brigade-comman- 
dant, overste de Ruyter van Steverzinck, aan  de kop hebben wij altijd 
gezegd: Wij moeten trachten, deze infantristische kracht o p  te voeren. 
Wat ook later gebeurd is, nog in Engeland. 

50765. D e  Voorzitter: Iets dergelijks zal dan ook gelden voor 
het volgende: ,,Een verkenningsafdeeling, welke voor tactisch gebruik 
te klein in manschappen en materieel is." 

A. Ja. D e  samenstelling van dit pamflet zal vermoedelijk gesteld 
zijn door de  heer Beeiaerts van Bloklancl. 

50766. D e  Voorzitter: Deze was niet-ondertekenaar. 

A. Juist. 

50767. D e  Voorzitter: Hij heeft het wel doorgezonden en zich 
daarmede eens verklaard. Maar  de ondertekenaxs zija, en dun zult LI 
misschieii wel bekende namen tegenkoinen: ter Hactr, Hudig, Burgers, 
Kuipers, B~~isn?an,  Herbrink van Oosteronz, Tuininga, Schnafsì~~a,  
Haitink, Badings, Pieis, van Marle, Rijkens, Oerlernans, de Vries en 
Land. 

A. Ik herinner m i j  nu, dat het allemaal luitenants zijn geweest 
Ih  herken de  namen. Toen ik d ~ t  p m f l e t  heb gelezen, heiinner ik mij 
heel goed, Mijnheer de Vooizitter, te hebben gezegd. Welke waarde 
moet men aan dit pamflet hechten? Wat bereikt men er mede? Ten 
slotte: wat er in staat, weet een commandant van een brigade ook wel. 
E n  welke de grieven nu ook zijn, die men heeft tegtn ecn bepaalde 
organisatie of tegep e-n bepaalde bewapening of tegcn e t n  hoeveel- 
heid mensen, die ,,An of ,,B" zijn gekeurd, laten deze mensen hui1 
uiterste krachten maar eens inspannen o m  de  zaak beter te maketi 
I c  deze geest heb ik mij toentertijd uitgelaten. 



50768. De Voorzitter: Waarom zei u: Het zal wel van de heer 
Beelaerts van Blokland zijn? 

A. De heer Beelaerts van Blokland ken ik uit de aard van de 
zaak al enige jaren. Hij was, om het enigszins populair te zeggen, een 
zeer kritisch mens. Laat ik het zeer voorzichtig zeggen. 

50769. De Voorzitter: Maar kan men van deze mensen niet zeg- 
gen, dat zij het met goede bedoelingen hebben gedaan, uit liefde 
voor de zaak? 

A. Dit is verkeerde liefde, Mijnheer de Voorzitter. Als wij hier, 
zoals wij hier op het ogenblik tezamen zitten, het over een bepaalde 
zaak met elkaar eens zijn, nadat wij voordien bekeken hebben de weg, 
die we willen gaan, heeft het dar, zin dat één of meerderen van ons 
een dergelijk pamflet schrijven? 

De Voorzitter: Gaat u maar door. 

A. Begrijpt u de betekenis, Mijnheer de Voorzitter? Er is onder 
die omstandigheden, als men het allemaal met elkaar eens is, maar 
één opvatting: De handen nog steviger in elkaar te slaan dan we nu 
al doen en we gaan nog harder trainen en nog harder vechten om de 
zaak daar te krijgen, waar we heen wiiien. 

50770. De Voorzitter: hlaar in theorie bestaat altijd de mogalijk- 
held, dat er e x  betere oplossing is dan getroffen is. Wanneer men 
een huns inzizns betere oplossing naar voren brengt, dan kan dat op 
zich zelf waarschi]nlijk wel waardering verdjenen. En het zou moge- 
lijk kunnen zijn, dat een dergelijke oplossing beter was dan de be- 
staande toestand. 

A. Dit is voor mij, Mijnheer de Voorzitter, jeugdige onbezonnen- 
heid, een open deur intrappen. Ik hoop mij voor u duidelijk te hebben 
uitgedrukt. 

50771. De Voorzitter: Ja, u bedoelt eigenlijk te zeggen: de be- 
zwaren waren gegrond, maar ze moesten worden overwonnen door 
meerdere inspanriing. 

A. Mijnheer de Voorzitter, zoals men ook in dit pamflet zette, 
dat er maar 400 à 500 ,,A"-gekeurde mensen waren, wat schiet men er 
mede op door dit in ecn officieel pamflet te zetten, men kreeg er toch 
niet meerdere mensen mede. 

50772. De Voorzitter: Neen, maar zij stellen dan voor om de 
vorming te doen plaats hebben van een gevechtseaheid uit de 400 à 
450 ,,A"-gekeurde mannen met een maximum leeftijdgrens van 35 
jaar. 

A. Ik betwijfel het of de Engelsen daar ooit zouden zijn inge- 
trapt, Mijnheer de Voorzitter, want tenslotte keken deze jonge men- 
sen niet verder dan hun neus lang was. Dat is een andere zijde van 
het geval. Men zit daar als Nederlander en wat ik persoonlijk met 
mijn officieren altijd getracht heb te doen, is een zekere goodwill te 
kweken. Tenslotte was men geheel van de Engelsen afhankeiijk. Men 
wil dus ook tegenover de Engelsen min of meer goed voor de dag 
komen. En of men nu met deze gevechtse'enheid van 400 h 450 
,,Aw-gekeurde mensen goed voor de dag zou zijn gekomen, dat is 
voor mij eigenlijk geen vraag, Mijnheer de Voorzitter. Daar zou ik 
direct op kunnen antwoorden: Neen. De practijk van het latere ge- 
val is ook, dat wij hebben getracht door speciale gymnastiek, meer 
in het bijzonder de morgengymnastiek, met medewerking van dok- 
toren, enz. de mannen, die z.g. ,,B" gekeurd waren, op te fixen. Dat 
is ons nogal aardig gelukt. 

50773. De Voorzitter: Ik meen, dat de Engelse autoriteiten ook 
zeer stellig hebben vastgehouden aan hun eis om drie gevechts- 
groepen te vormen. Ook meen ik, dat de commandant weleens 
van plan is geweest of er op heeft aangedrongen om twee gevechts- 
groepen te vormen, omdat er geen mankracht genoeg was, maar dat 
er van Engelse zijde juist altijd werd vastgehouden aan drie gevechts- 
groepen. 

A. Mijn gevechtsgroep is in de eerste Harwich-periode afge- 
broken. Ik heb toen mijn twee infanteriepelotons af moeten staan, 
ik gaf er één aan de eerste en één aan de derde gevechtsgroep, zodat 
die gevechtsgroepen toen drie infanteriepelotons hadden. Daarnevens 
heb ik de open ruimten in haar specialistische pelotons moeten aan- 
vullen. 11c ben toen uit áe aard van de zaak woedend geweest. Het 

is niet prettig, wanneer inen een bepaalde geest in een eenheid heeft 
gehraclit, deze eenheid te verbreken door de mensen, al is het pelo- 
tonsgewijze, her- en derwaarts te sturen. Toen heb ik die drie pelo- 
tons mariniers bij mijn gevechtsgroep gekregen. 

50774. De Voorzitter: Kunt u daar iets over mededelen? Zijn die 
niet uit Amerika gekomen? 

A. Ja, inderdaad. 

50775. De Voorzitter: Is u iets bekend over die Mariniers- 
Brigade'? 

A. Bedoelt u over de Mariniers-Brigade, zoals deze op het ogen- 
blik in Indië zit? 

De Voorzitter: Neen, zoals ze toen in Amerika was. 

A. Daar weet ik alleen datgene van, wat mij de mariniers-oifi- 
cieren hebben verteld. Ik heb bij mij gekregen kapitein Arends als 
mijn second-in-command, alsmede een aantal luitenants, o.m. luite- 
nant van Aller. 

50776. De Voorzitter: Wie was de chef van de Mariniers-Brigade 
in Amerika? 

A. Dat weet ik heus niet meer. 

50777. De Voorzitter: Was dat de heer Lewe van Aduard? 

A. Hij is naar Amerika gegaan, na aanvankelijk in Engeland te 
hebben verbleven. Of hij er chef is geweest, kan ik u niet zeggen. 
Hij heeft in ieder geval in Engeland gezeten, want ik heb hem meer- 
malen gesproken. Op een gegeven moment is hij toen naar Amerika 
gegaan. 

50778. De Voorzitter: Pasten die mariniers goed i11 het geheel 
van de Irene-Brigade? 

A. Ik heb er nogal enige last mede gehad, Mijnheer de Voor- 
zitter. Ze stonden onder mijn bevelen. Last in zoverre, dat volgens 
hun zeggen hun in Amerika dit was beloofd en dat was beloofd, 
enfin 101 dingen. Ze zouden wel die cursus volgen of ze zoudcn 
korporaal worden. Aangelegenheden, die ik niet kon beoordelen, 
Mijnheer de Voorzitter. Ik heb de toenmalige inspecteur van de 
Nederlandse troepen, kolonel de Bruyne, terzake ingelicht. 

50779. De Voorzitter: Deze was er zeer vóór, dat de mariniers 
bij de Irene-Brigade kwamen. 

A. Ja, hij heeft ze zelf uit Amerika doen komen. Kolonel d- 
Bruyne is toen ook in Harwich gewerst. Hij heeft in mijn bijzijn, op 
mijn bureau in Harwich, al die klachten onderzocht. Maar hij kon 
er ook niet uitkomen. Wat tenslotte één of andere kapitein of wie 
ook in Amerika zegt, dat wist kolonel de Bruyne ook niet. Koloilel 
de Brzlyne heeft in ieder geval kennis genomrn van al de klachten, 
die de men,ssn hadden. Hij heeft deze opgetekend en hij heeft daar- 
over uit de aard der zaak briev?n naar Amerika geschreven. Het 
waren echte kankerpitten, laten we het eerlijk en ronduit zeggen. Ze 
waren niet beter dan mijn infanteristen, die ik voordien had. Geen 
sprake van. 

50780. De Voorzitter: Maar u kon er toch een bruikbare ge- 
vechtsgroep van maken? 

A. Ja, dat wil zeggen: ik heb dag en iracht met die mannzn 
moeten werken. Ik ben begonnen met het kader. Ze waren natuur- 
lijk getraind en opgeleid met het Amerikaanse materiaal. Zij kenden 
het Engelse geweer dus niet en gern strngun. Ze kenden natuurlrjk 
geen Engelse nlitrailleur, e.d. Dus ben ik begonnen in de avon- 
den extra-cursussen te geven aan officieren en onderofficieren. Ik 
heb een groot deel van het overige kader ingeschakeld bij de instriic- 
tie voor deze mariniers. Ik ging ook Zaterdagsmiddags door, om 
tijdig klaar te zijn. Ik weet niet merr welke en hoeveel tijd ik be- 
schikbaar kreeg om ze klaar te hebben, maar het was niet zo heel 
veel tijd. Ik geloof een maand of twee, drie. Dat h e b b ~ n  we voor 
elkaar uTe:cn te brengen, Mijnheer de Voorzitter. 

50781. De Voorzitter: Vormden ze bij u een apart onderdeel of 
werden ze in het geheel opgelost? 

A. Ze werden in drie pelotons georganiseerd, dus ze vorindeil 
één geheel, het infanteristische geheel in mijn gevechtsgroep. 



50782. De Voorzitter: Wie waren de commandanten van die 
andere gevechtsgroepen? 

A. Voor de eerste gevechtsgroep was er majoor Galle en bij 
de derde gevechtsgroep majoor Huberl. 

50783. De Voorzitter: Was dat een buitenlander? 

A. Ik geloof, dat de heer Hubert op het ogenblik nog altijd in 
Marseille woont. Hij is vertegenwoordiger van één van onze grote 
scheepvaartmaatschappijen. Majoor Galie woont, geloof ik, nog al- 
tijd in Zwolle, waarschijnlijk als leraar. 

50784. De Voorzitter: De heer Galle hebben we hier al gehad. 
Die gevechtsgroep is toen uit Wolverhampton gegaan en gedeta- 

cheerd bij e:il Engels legeronderdeel? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter! 

50785. De Voorzitter: Kunt u mededelen hoe dat is gegaan? 

A. Deze verschillende onderdelen, dus de drie gevechtsgroepen 
met de verkenningsafdeling, zijn op I Mei 1943 uit Wolverhamptoii 
vertrokken en zo bcn ik gedetacheerd geworden bij de Lancashire 
Fusiliers. 

50786. De Voorzitter: Wat bleef er in Wolverhampton over'? 

A. De staf van de brigade en supply-afdelmg, dus de aan- en 
afvoer, de geneeskundige dienst bleef achter, de tandartsen eveae-ns, 
alsmede de herstellingsplaats voor de auto's. De depotcompagnie 
en het karnpcommando bleven eveneens achter, tenslotte moet dit 
laatste altijd achterblijyen. De drie gevechtsgroepen met de vcrken- 
ningsatdeling trokken er dus ult. Zo werd ik voor zes weken bij de 
Lancashire Fusiliers gedetacheerd in Lancashire. 

50787. De Voorzitter: Moest u toen nieedoen aan oefeningen in 
het verband van het Engelse leger? 

A. D3ar niet. Dat wil zeggen: ik heb wat oefeningetjes meege- 
maakt, maar toch alleen maar in heel klein verband daar, met de 
Engelsen samen. Ik heb maar enige oefeningen meegemaakt, waarbij 
als tegenpartij een Engels peloton optrad. Ik heb daar hoofdz;~ltelijk 
zelf geoefend. Ik heb daarbij alle mogelijke assistentie verle-nd ge- 
kregen van dit Engelse regiment. Er was permanent een Engelse 
kapitein aan mij toegevoegd, die mij inlichtingen kon verschaffen 
over oefenterreinen en schietbanen en die mij overgangsmiddelen ver- 
schafte om rivierovergangen te beoefenen. We hadden bij de brigade 
geen rubberbootjes e.d. De Engelse kapitein zorgde, dat ze in ons 
bezit kwamen en wij konden onze oefeningen holiden. 

Hij was permanent aan mij toegevoegd en van deze man heb ik 
niet anders dan ecorm veel plezier gehad. Wij hebben daar buiten- 
gewoon prettig geoefend; ik kan niet anders zeggen van dat zeer 
gastvrije Lancashire. Ik zou haast zeggen, dat het nog gastvrijer dan 
Limburg is. 

50788. De Voorzitter: Waarheen bent u daarna gegaan? 

A, Daarna zijn wij gegaan naar, dat wil zeggen daar is tenslotte 
de hele brigade verzameld, Ashridge Camp, bij Berkhampstead (Herts). 
Dus toen was er in Wolverhampton niets merr, met uitzondering 
van het kampcommando, de depotcompagnie en enige autoreparatie. 
De tandartsen zijn later ook weggegaan en met ons verenigd, toen zij 
hun verplaatsbare installaties in autobussen hadden ontvangen. Dok- 
tors11 waren er overigens nog De brigade was organiek, volgens 
haar organisatie compleet n Berkhampstead, in Ashridge Camp. 

50789. De Voorzitter: Dus toen waren alle drie gevechtsgroepen 
weer verenigd? 

A. Met de verkenningsafdeiing en de brigadetroepen en zijn aan- 
en afvoer (wat men daarvoor nodig had) en geneeskundige ciienst; 
dat was alles. 

50790. De Voorzitter: In welke tijd was dat? 

A. Wij zijn 1 Mei uit Wolverhampton gegaan; ik ben zes weken 
in Lancashtre geweest, dus op ongeveer 15 Juni ben ik in Ashridge 
Camp aangekomen en wij zijn ongeveer 3: maand in dat kamp ge- 
bleven. 

50791. De Voorzitter: Wat is er toen met de gevechtsgroepen 
gebeurd? 

A. Vanaf dat moment zijn we constant in volkomen brigade- 
verband gebleven. 

50797. De Voorzitter: Maar wel van de ene plaats naar de 
andere? 

A. Ja. Na deze 31 maand zijn we naar Harwich gegaan. Daar 
hebben we ongeveer 3 maaridcn verbleven. Op 1 Januari 1944 zijn 
wz naar Frinton on Sea verhuisd, alwaar we ook 3 maand- ,n ver- 
bleven. Vervolgens terug naar Harwich, weer voor 3 maanden. en toen 
zijn we naar een kamp in Norfolk vertrokken. Vanuit dat kamp z!jn 
we !n de eerste week van Augitstus via Loiid-n naar Normandië 
verscheept. 

50793. D e  Voorzitter: Had u van tevoren wel het gevoel, dat 
er een invasie op komst was? Of was dat allemaal strikt geheim'? 

A. We wisten eigenlijk allemaal, dat er iets moest komen, Mijii- 
heer de Voorzitter. Want voordat de eigenlijke invasie, op 6 Juni 
1944, plaats vond, was er al enige maanden van tevoren een 100 pct. 
brievencensuur ingevoerd, de verloveil waren ingetrokken, zelfs dc 
24- en 36-uur-verloven of 48-uur-verloven. Er heerste dus een zekere 
spanning. Intrekken van verloven en het ii~stellen van een 100 pct. 
censuur alleen al doen vermoeden, dat er iets op til is. 

50794. De Voorzitter: Was de oefening van die gevechtsgroepen 
gericht op het latere werk in Frankrijk? 

A. We hebben vooral in Ashridge Camp in Berkhampstead zeer 
veel geoefend. Er ging geen week voorbij, of er was ten minste een 
2-daagse oeferiing. En dat ging altijd dag en nacht door. Er waren 
3-daagse en zelfs 9-daagse oefeningen. Er is daar zeer intensief ge- 
oefend in Berkhampstead, veel ook met Engelse bataljons. De 9-daagse 
oefening was een zeer groots opgezette oefening. E r  waren de 
Nederlands2 brigade, cie Belgische brigade, een Poolse tankdivisie 
en Engelse divisies. Er is in deze periode, zoals reeds gezegd, zeer 
intensief geoefend. In die tijd was de geest in de brigade zeer goed, 
zelfs uitstekend. Ik kon met die mannen alles doen. Niets was hltri 
te veel, oefeningen of gecn oefeniiigcn, er heerste een prettige, 
kameraadschappelijke geest. Er is hard gewerkt in Berkhampstead. 

50795. De Voorzitter: Kunt u ook iets mededelen over de ver- 
houding van de commandant van de Irene-Brigade tot de troep? Ik 
heb hier nl. een brief van de heer de Rzcyter van Stevenitzck, gericht 
aan de Minister van Oorlog, waarin hij schrijft, dat het hem in d i  
laatste tijd is gebleken, dat ezn gedeelte van zijn personeel hei ver- 
trouwen in zijn leiding er. in zijn staf miste. Kunt u daar iets over 
mededelen? 

A. Zoals het tenslotte in elke maatschappij gaat of in elke orga- 
nisatie gaat, is men het wel eens niet met zijn chef eens, maar dat 
zegt niets. De chef maakt het uit eri als ondergeschike heeft men hzt 
uit te voeren, maar de verantwoording draagt de chef. Of dat dus iii 
een militaire organisaticis of in ern burgerorganisatie, dat is precies 
hetzelfde. Een verschil van mening zegt niets, maar wanneer men 
tenslotte het vertrouwen in een chef gaat verliezen, is dat een zeer 
ernstige zaak. Dit geval h'eeft zich op een zeer pijnlijke manier voor- 
gedaan. In de eerste Harwich-periode, toen majoor Gulle dit ver- 
trouwen heeft opgezegd, o.m. in bijzijn van kolonel de Bruyne. 
Majoor Huhert is hem toen bijgevatien. Ik heb niets gezegd, Mijnheer 
de Voorzitter. Het was een zeer pijnlijke geschiedenis; tenslotte is 
mijn opvatting als beroepsofficier zó: ook als mindere heeft men 
zijn chef te dekken en het is wel een uiterste, wanneer men min of 
ineer in het openbaar zijn chef aan de kaak stelt. 

50796. De Voorzitter: Dus u vond het optreden eigenlijk indisci- 
plinair? 

A. Ik schrok er van, Mijnheer de Voorzitter! Majoor Gulle had 
hier nooit met mij over gesproken, ofschoon ik met alle comman- 
danten van de verschillende onderdelen op zeer goede voet stond, 
dus ook met majoor Galle en met majoor Hubert. Er heerste een 
prettige geest, een gezonde rivaliteit tussen de gevechtsgroepen, niet 
een geest van e lkader  puntjes voor de neus wegkapen. Niet aiieen 
bij de commandanten van deze drie gevechtsgroepen, maar ook bij 
de luitenants, onderofficieren en soldaten trof men een dergelijke 
gezonde rivaliteit aan. Maar ik vond deze geschiedenis enorm pijnlijk. 



Daar waren niet al!eeri de commandanten van de gevechtsgroepen 
bij, maar ook d= verschillende officieren van de  staf, en tenslotte 
kolonel de Bruqize, de  inspecteur van de  Nederlandse troepen. Zells 
kolonel de Brztyrze was in mijn ogen perplex en wist ook niet direct, 
wat te zeggr-n. Ik kan u wel zeggen, Mijnheer de Voorzitter, dat kort 
daarop kolonel de Bruyrle in ecn onderhoud met nîij, mij de vraag 
heeft gesteld, wat of ik er van dacht. Niet over de scene daar, i n a x  
hoe o i  mijn vertrouwen tegenover de brigadecominandant was. Tozn 
heb ik geantwoord, dat ik het eiris was met majoor Galle, maar de  
wijze, waarop hij dit te berde had gebracht, niet fraai vond, o m  geen 
ander woord te gebruiken. 

50797. D e  Voorzitter: Maar dan kunt u misschien mededelen, 
welke de opvrittii~g van majoor Galie was en welke die van de heer 
de Ruyter van Steverrinck. Dus waarin hoofdzakelijk het verschil van 
inzicht bestond. 

A. De klacht van de heer Galle, tot uiting komende daar in dere 
\ergadering in Harwich, kwam hierop neer, dat  hij de brigade- 
conirnandant beschuldrgde van onvoluoendz leiding te  geven aan de 
brigade. 

50798. D e  Voorzitter: Was dat  uit bepaalde verschijnselen op te 
maken? 

A. Mijnheer de Voorzitter! Dit is met een enkel woord niet te 
zeggen. Het  vertrouwe,! in een chef groeit, heeft tijd nodig. Wanneer 
men tenslotte het vertrouwen in een chef verliest, dan  kan ik mij 
indenken, dat hst plot~eling gebeurt, nadat deze chef een enornie 
stommiteit heeft begaan. maar LI kunt zich toch ook 0ngetwijfe:d 
indenken. dat men het vertrouwen geleidelijk aan verliest. Da t  het 
dus als het mare ern complex wordt van klachtles en griefjes. D a t  
laatste was - naar ik meen - het geval bij de  heer Galle en even- 
eens bij mij 

50799. D e  Voorzitter: K a n  men zeggen, dat inspecteur de Bruyne 
de coininandant van de Irene-Brigade heeft gedekt, omdat de heer 
Gulle toen van het toneel is verdwenen? 

A. Ik heb tegen kolonel de Brzryize gezegd: Kolonel, deze brigade- 
commandant is, gezien het voorgevallene, niet meer te handhaven. 

D e  Voorzitter: D a t  is nog niet een antwoord o p  mijn vraag! 

A. Dit heb ik toen tegen kolonel de Brzqne gezegd. Hij vroeg 
inij wat er dan wel moest gebeuren, maar dat was niet aan  mij om 
daar in eerste instantie mijn hersenen over te pijntgen. 

Maar wat bedoelde u, Mijnheer de  Voorzitter? 

D e  Voorzitter: Ik heb gevraagd: Kan  men zeggen, dat  inspecteur 
de Bnryiie de cominandant van de Irene-Brigade dekte, omdat niet 
hij is verdwenen, maar de heer Galle? 

A. Dit moet wel, daar heeft noch de brigadecommandant, noch 
kolonel de Britvne, ook niet majoor Galle ooit met mij over ge- 
sproken. Door het handhaven van overste de Ruyter van Steveninck 
moet hij hem per se gedekt hebben; men kan tot geen andere con- 
clusie koinen. 

50800. D e  Voorzitter: Heeft u de indruk, dat  het blijven van 
overste de Ruyter van Stevc11ir:ck later nog moeilijkheden heeft ver- 
oorzaak;? 

A. Neen, d.w.z., wij zijn op dezelfde voet blijven doorwandelen. 

50801. D e  Voorzitter: Waaruit dus zou kunnen voortvloeien, dat  
het vaii koluncl de Brujne verantwoord is geweest o m  de brigade- 
coii-imandant te handhaven? D.w.z. gerechtvaardigd door het goede 
gevolg. 

A. Het is uit de  aard van de  zaak altijd heel moeilijk o m  zich 
ecn oordeel over een chef te vormen. 

50807. D e  Voorzitter: Ja, maar ik vraag hoe het zakelijk is 
gewecst? 

A. Het zakelijke is dit geweest, dat  er dus au fond niets is 
verandert!, behalve dat majoor Galle o p  ern zeker moment is ver- 
dweiien: i l~ajcor  Hc~bert gehandhaafd is niettegenstaande hij ook on- 
middellijk n-iajoor Galie is bijgevallen. Ik heb dus ook in esn onder- 

houd onder vier ogen kolonel de Bruyne te verstaan gegeven, dat ik 
het eigenlijk in de grond van mijn hart met majoor Galle eens was. 
Hij moet hem gedekt hebben e11 of het nu verantwoord was, weet ik 
niet. 

50803. D e  Voorzitter: U heeft gezegd, dat  het later geen moeilijk- 
heden heeft opgeleverd. Dus daaruit zou men kuilnen concluderrn, 
dat het gedekt worden verantwoord is geweest. 

A. Tot  die conclusie zou ik nu moeten komen, Mijnheer de  
Voorzitter. 

50804. D e  heer Hoogcarspel: Is  er later verandering in de  leiding 
gekomen? 

A. Neen. 

50805. D e  Voorzitter: Maar dat  heeft toch geen gevolg gehaü, 
dat  het ininder goed verlopen is? 

A. Laat ik u iets anders vertellen. W e  hadden generaal Phajf 
aanvankeiijk als inspecteur. Generaal Phuff werd n~ilitaii attaché bij 
het hof van St. James en zie, tot mijn grote verbazing komt er een 
inarineman als inspe~teur  van de Nederlandse troepen. Ik vond het 
ern belediging, Mijnheer de Voorzitter. 

50806. D e  Voorzitter: Waarom? 

A. Kunt u zich een Nederlands hoofdofficier voorstellen als 
inspecteur of commandant bij de mariniers of bij de  marine? Ik ben 
onmiddellijk naar mijn brigadecommandant gelopen e n  heb er inij 
over beklaagd, omdat ik mij beledigd voelde. E r  waren toch vol- 
ciociide hooidofficieren in Engeland. Hadden we gezn kolonel Sas, 
hadden we geen overste de Broekert, kolonel van de Plassche? Was 
er geen overste of kolonel Doorrnan.? Allemaal stafofficieren, mensen 
met stafbevoegdheid. E r  waren er nog wei meer. Ik  vond het een 
schande. Overste de Ruyter vr:z Stevcrzinck vond dat niet. Ik  heb hem 
tozn verzochtt mijn bezwartn naar Londen door te  geven, althans 
inij11 gevoelens; hij vond dit echter niet noodzakelijk. 

50807. D e  Voorzitter: U wilde dit verhaal als een inlelding ge- 
bruiken 0111 tot andere dingen te komen. 

A. Tenslotte, overste de Ruyter van Steveninck is een beroeps- 
officier, ik ben tenslotte ook beroepsofficier en hij voelde dit niet aan 
als een vernederend iets, dat  hij daar een marineman boven zich 
kreeg in stede van iemand van de landmacht. Hier heeft u bijvoor- 
Geelci een feit in een ketting van feiten, waardoor men o p  een gegeven 
moment ezn bepaald vertrouwen of wantrouwen verkrijgt jegens een 
meerdere. Wantro~iwen is natuurlijk in  dezen veel te  sterk uitgedrukt, 
inaar een bepaalde verhouding. 

50808. D e  heer Hoogcarspel: Wantrouweil wat het beleid betreft? 

A. Ja. 

50809. D e  voorzitter: Heeft i 1  nog iets mede te delen, dat  ons 
van nut zou kunnen zijn ten aanzien van de Irene-Brigade gedu- 
rende de  tijd, dat deze in  Engeland was? 

A. Als luchtvaartman is het mij zeer aan het hart gegaan, dat  
ik dus bij de infanterie was. Ik kan echter verklaren, dat  de jaren, 
die ik inet en bij deze brigade heb gediend, voor mij ten eeuwigen 
dage prettige jaren zullen blijven. Ik heb er zeer vele moeilijkheden 
gehad, meer in het bijzonder met onze mensen, o m  die - ik zou 
haast zeggen - o p  te kweken tot een bepaald peil van geoefendheid, 
mede gezien hun leeftijd, want het viel niet mee. Wij hebben dit be- 
reikt door ecn zeer intensieve oefening en training en het is dan ook, 
dat ik met genoegen de verdere verrichtingen heb kunnen lezen van 
de brigade vanaf Normandië in dc richting van Nederland. 

50810. D e  Voorzitter: Daar wilde ik u nog graag wat over 
vragen, maar eerst nog deze vraag: Heeft u in Engeland nog iets te 
maken gehad met de luchtvaart? 

A. Heel weinig, practisch niets. 

50811. D e  Voorzitter: Dus daarover kunt u niets mededelen? 

,i. Neen, wat ik daarvan af weet, is een persoonlijke indruk uit 
gesprekken, die ik òf met majoor Berderzis vcrn Berlekorn Òf met 
overste de Broekert heb gehad. 
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50812. De Voorzitter: Wie is de opvolger geworden als inspec- 
teur van de Nederlandse troepen van kolonel de Bruyne? Of is die 
functie op de duur niet vervuld? 

A. Neen. 

50813. De Voorzitter: In 1944 is kolonel de Bruyne weggegaan. 

A. Dat hoorden we, toen we in Londen verbleven. Toen in één 
der vele parken even buiten Londen de brigade geconcentreerd was 
met andere troepen, Canadezen en Engelsen, geconcentreerd was 
vóór de inscheping, die dan binnen 24 uur c.q. 36 u w  zou gebeuren, 
hoorde ik dat. De Minister van Oorlog is in dit kamp gekomen om 
daar afscheid van de commandant van de brigade te nemen. Dat is 
toen een beetje typisch geweest, omdat hij van de ondercomman- 
danten of van de manschappen of onderofficieren geen afscheid 
heeft genomen. Terwijl nota bem een Engels generaal, waarvan ik 
mij de naam niet meer herinner - maar hij was de chief-liaison- 
officer -, wel afscheid van ons heeft genomen. Hij had de brigade- 
commandant verzocht afscheid te mogen nemen van de officieren. 
Minister van Lidth de Jeude heeft dat niet gedaan. In dit kamp ver- 
blijvende, hoorden wij, althans ik - ik ineen van één van de officieren 
van de staf van de brigade -, dat kolonel de Bruyne geen inspecterir 
meer was en dat - ik meen - Prins Bernhard deze functie 
had overgenomen met de nieuwe benaming dan van bevelhebber 
der Nederlandse strijdkrachten. Maar hoe zich dit nu binnenskamers 
heeft afgespeeld, weet ik alleen bij geruchte, Mijnheer de Voor- 
zitter, daar weet ik dus verder niets van af. 

50814. De Voorzitter: Ik wilde nu nog even overgaan tot de 
verrichtingen van de Irene-Brigade in Frankrijk. Bent u ook meege- 
gaan? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

50815. De heer Hoogcarspel: Ik wilde u even iets vragen. U 
hebt daarstraks gezegd, dat de brigade herhaaldelijk werd geplukt, 
geplukt door verschillende afdelingen. Ook door bureaux in Londen? 

A. Ook wel. Wij hebben ons er altijd met hand en tand tegen 
verzet. 

50816. De heer Woogcarspel: Maar is ook daardoor niet een 
zekere ontstemming ontstaan? 

A. Ja zeker, wij hebben in de eerste plaats mensen zelf vrijwillig 
losgelaten, die krachten, die wij ook werkelijk niet meer op een 
zeker physiek peil konden krijgen, altijd natuurlijk mede na advies 
en overleg met de geneeskundige dienst. Deze mensen kwamen prac- 
tisch allen in Londen terecht. Ze kwamen in die periode meestal in 
de organisatie van het militair gezag. Dit zette bij de manschappen 
van de brigade in zoverre kwaad bloed, omdat zij binnen zeer korte 
tijd bevordering maakten. Ik herinner mij een sergeant - het speet 
mij, dat ik hem moest missen - die moest afvallen. Hij had op be- 
trekkelijk jeugdige leeftijd een veel te hoge bloeddruk. In een mini- 
mum van tijd was hij adjudant. 

505 17. De Voorzitter: Dus de ontevredenheid berustte hierop, 
dat de promoties in Londen veel sneller voortgang vonden dan bij 
de brigade? 

A. Ga naar Londen en het komt in orde, een spreekwoordelijk 
gezegde van Jan de soldaat. Of ga naar bepaalde instanties. 

50818. De Voorzitter: U bent dus mede overgestoken naar 
Frankrijk? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

50819. De Voorzitter: Hoe is het toen verder met de Irene- 
Brigade gegaan? Daar zou ik gaarne iets over horen. 

A. De Brigade is op een aantal z.g. landingscrafts ingescheept, 
welke ongeveer 1500 ton inhoud hebben; en zo is de tweede gevechts- 
groep onder mijn bevel ook ingescheept op één van deze schepen. Ik 
kreeg mede onder mijn bevelen een aantal Engelse en Canadese 
detachementen, die ik in Normandië had af te levereri. Ik verwon- 
derde mij zeer, want er waren zelfs enkele officieren onder, hoger in 
rang dan ik. Deze inscheping is dus gescheiden gegaan; ik ben het 
laatst ingescheept en de inscheping geschiedde in diverse havens in de 
Loildondocks. Direct na de inscheping voer het schip naar de 

monding van de Theems en in de monding van de Theems kwamen 
wij te middeii van een grote hoeveelheid schepen te liggen, waar 
we de andere gevechtsgroepen onderkcnden. Hier werd een 
konvooi geformeerd en dat konvooi bestond in het algemeen 
uit de Nederlandse brigade en uit de Belgische brigade. Het 
aantal schepen, dat verder in de monding van de Theems lag, was 
ontelbaar. We zijn îooa onmiddellijk na aankoinst gaan varen, 
's nachts doorgevaren en de volgende middag zijn we in Normandië 
geland. Ik had het genoegen het eerst te landen, ofschoon ik het laatst 
ingescheept was en het ongeduld van vele mensen om aan land te 
springen moest ik bedwingen. Ik wilde zelf dat genoegen als com- 
mandant hebben. Ik wilde het eerst aan land gaan. Wij zijn gaan 
rijden, Mijnheer de Voorzitter, dat was heel eenvoudig. Zo'n schip is 
in een paar minuten leeg in deze kunstmatige haveninstallaties en 
men had de border, te volgen, ofschoon ik als commandant dan de 
laatste was, die de landingspier verliet, omáat ik de nodige papieren 
bij mij had, die ik af moest tekenen en aan de ontschepingsofficier ter 
hand moest stellen. We kwamen toen in een weide, waar ik de gehele 
gevechtsgroep vond. Daar hebben we moeten wachten. In die weide 
stond een klein houten gebouwtje, het bureau van ern Engelse kapi- 
tein en deze Engelse kapitein had orders, dat wij hier de nacht hadden 
door te brcngeri en dat wij nieuwe orders de volgende dag zouden 
ontvangen. De brigadecommandant bevond zich niet op die weide en 
de staf ook niet. Ik zat daar met een andere gevechtsgroep, alsmede 
met een deel van de Belgische brigade, dus vermoedelijk had mili 
meer van dergelijke opstellingsplaatsen, in verband met de versprei- 
ding van doelen. De volgende namiddag zijn we toen gaan rijden. Ik 
had opdracht ontvangen om mij te begeven naar een bepaald punt. 
Ik kreeg daartoe aan mij toegevoegd een detachement Canadese 
militaire politie voor wegwijzing onder bevel van een luitenant en 
met deze luitenant ben ik samen in een jeep gaan zitten aan de kop 
van de colonne. We zijn 'S nachts naar onze nieuwe opstellingsplaats 
gereden, wat het rayon van de divisie-reserves bleek te zijn. Daar trof 
ik de volgende morgen de hele brigade aan; dus elk van de gevechts- 
groepen en andere onderdelen had 's iiachts gemarcheerd en was 
verder voor mij niet te zien geweest. We meldden ons vanzelfsprekend 
als commandanten bij de brigadecommandant. We hadden daar toen 
voorlopig te blijven. We hadden voldoende eten bij ons, we hadden 
dit in Engeland al ontvangen, z.g. compactrations. Het water was 
een kleine moeilijkheid, maar er waren op diverse punten water- 
pompen geslagen. Water van de Franse boerderijen is in het alge- 
meen niet bevorderlijk voor uw gezondheid, zoals u waarschijnlijk 
weet. De dag daarop zijn u7e met de brigadecommandant naar voren 
gegaan en hebben daar een deel van het front verkend, dat Engelse 
parachutisten bezet hielden. Dat deel van het front, gevormd dus door 
deze parachutetroepen, zouden wij met de brigade moeten overnemen. 
Ik kreeg een deel van dat front, ik kreeg de linkervleugel. Ik heb dat 
toen verder verkend, tezamen mrt  de Engelse commandant ter plaatse 
en ik had te veel troepen. 

50820. De Voorzitter: Te veel? 

A. Ja. Zo'n parachutistencompagnie is maar zwak, zelfs veel 
zwakker ook dan een gewone infanteriecompagnie, zodat de front- 
breedte, die ik daar kreeg, te smal was. Ik kon niet verder naar links, 
want daar was een eigen mijnenveld, en naar rechts ook niet, want 
daar zat naast mij als buurman de derde gevechtsgroep, majoor 
Huberr, terwijl de eerste gevechtsgroep, majoor Paessens, als op- 
volger van majoor Gulle, op de rechtervleugel zat. Toen heb ik tegen 
die brigadecommandant gezegd, dat ik te veel mensen had. Er is toen 
een peloton in reserve genomen, dat is in 2de lijn opgesteld, alsmede 
mijn antitankgeschut, omdat het Engelse antitankgeschut, dat in de 
stelling stond, ter plaatse bleef; dat kon ik dus zo overnemen. Dus 
mijn antitankgeschut kwam in reserve, in tweede lijn, en een infante- 
riepeloton kwam in tweede lijn, zodat ik met twee pelotons en met 
mijn zware mitrailleurs in voorste lijn zat. De mortieren van alie 
gevechtsgroepen waren geconcentreerd om een massaal vuur te kun- 
cen afgeven. De batterij-artillerie van de brigade stond ook opgesteld. 
Die batterij-artillerie heb ik straks vergeten bij de nieuwe organisatie 
op te noemen. Verder was er dag en nacht een patrouillegang. In deze 
opstelling verblijvende, ben ik zwaar gewond geraakt de 13de Augus- 
tus 's-avonds om vijf minuten over half tien. Ik ben geopereerd en 
afgevoerd en ben vervolgens na een verblijf in Canadese en ver- 
volgens nog Engelse veldhospitalen van totaal veertien dagen naar 
Engeland per vliegtuig afgevoerd. Ik bleef daar toen nog verder in 
diverse hospitalen tot half December, waarna ik ben ontslagen met 
drie maanden ziekenverlof. Dit ziekenverlof heb ik toen verzocht 
door te mogen brengen in het bevrijde zuiden. Mijn vrouw woonde 
altijd nog in Heerlen. Dit verzoek werd toegestaan, zodat ik op 
31 December, juist vóór het nieuwe jaar, voor het eerst na drie jaar 



en drie maanden weer thuiskwam. Toen deze drie maanden om 
waren, heb ik mij naar Londen begeven. Ik ben daar opnieuw door 
een commissie van doktoren gekeurd, afgekeurd voor de velddienst, 
waarschijnlijk ten eeuwigen dage, en ben toen weer naar Limburg 
teruggegaan om het verlof, dat ik had, te gebruiken om geheel gratis 
mijn diensten aan te bieden aan de Staatsmijnen. Toen heeft men mij 
gegeven - juist natuurlijk omdat ik buitengewoon op de hoogte was 
van het gehele afvoer- en aanvoersysteem, zowel te water als te 
land - de gehele afvoer van kolen. Dat was een zeer belangrijke 
quaestie in die dagen. Iedereen schreeuwde om kolen. Tenslotte als 
men iets wil opbouwen, moet men kolen hebben. Na afloop van 
deze keuring ben ik d ~ i s  weer naar Limburg gegaan, vooral omdat 
ik daar samenwerkte met Canadese, Amerikaanse en Engelse offi- 
cieren, die zich natuurlijk allemaal zeer interesseerden voor een goede 
kolenvoorziening. Ik was als regel de vraagbaak voor deze officieren, 
totdat ik plotseling een telegram uit Londen kreeg of ik maar on- 
middellijk naar Londen wilde komen. Toen ik dan in Londen kwam, 
dat zal omstreeks April zijn geweest, en mij daar vervoegde bij de 
wnd. secretarsi-generaal, generaal van der Vijver, werd mij mede- 
gedeeld, dat ik tot adjudant van de Minister was benoemd. Of ik dus 
maar wilde blijven. 

50821. De Voorzitter: Was dat toen Minister de Quay? 

A. Dat was toen Minister de Quay. Ik heb deze functie uitge- 
oefend onder het bewind van deze Minister, eveneens onder Minis- 
ter Meyiletz, tot ik opnieuw ziek ben geworden in hoofdzaak van 
mijn vorige verwonding. Ik ben toen overwerkt geweest, heb mij 
niet voldoende in acht genomen en ben toen weer ingestort. Dat is 
in Februari 1946 geweest. 

50522. De Voorzitter: Dat is een datuili na 20 November 1945, 
dus dat valt buiten het onderzoek van de Enquêtecommissie. 

Hebt u misschien nog iets mede te delen, dat voor de commissie 
van nut zou kunnen zijn? Of hebt u stukken? 

A. Neen, YK heb geen enkel stuk voor u, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Het kon zijn, dat u een dagboek of iets dergelijks 
had gemaakt. 

A. Dat is helaas in Frankrijk verloren geraakt. 

De Voorzitter: Dat is jammer. 

A. Er heeft zich nog een typisch voorval afgespeeld, dat ik nog 
zou willen releveren. Het spijt mij alleen, dat ik de heren misschien 
te lang van hun kostbare tijd neem. 

Zoals u weet - ik spreek nu van vóór de reorganisatie van de 
brigade, dus in 1942 - was in het begin majoor Suylen commandant 
van het eerste bataljon (majoor der Koninklijke Marechaussee). Mijn 
functie als chei van de staf was in zoverre misschien een beetje moei- 

lijk, doordat de beide bataljonscommandanten Suylen en Galle ouder 
in anciënniteit waren dan ik. Majoor Galle heeft onmiddellijk tegen 
nlij gezegd, na mijn aankomst: Ik vind het reusachtig, dat je hier 
bent, want je weet veel meer van de militaire wetenschap dan ik, 
ik vind het heel logisch, dat je die baan hebt. Je hebt van mij 100 pct. 
steun en medewerking. Van majoor Suylen heb ik dat niet gehoord. 
Majoor Szlylen heeft zich op een gegeven moment geroepen gevoeld 
om esn request aan de Minister van Oorlog te schrijven, dat eigen- 
lijk hierop neerkwam, dat hij als politieman zeer gaarne gedetacheerd 
zou willen worden bij Scotland Yard. Bij een bezoek - dat is het- 
zelfde bezoek geweest, dat de Minister bracht, toen hij zijn speech 
heeft gehouden, voordat de brigade gereorganiseerd zou worden in 
drie gevechtsgroepen - heeft de Minister majoor Suylen bij zich 
geroepen. Majoor Suylen is dus daar in de gelegenheid gesteld ge- 
worden om zijn request nader toe te lichten. Wat zich binnen die vier 
muren van dat bureau heeft afgespeeld, weet ik niet. Dat heeft hij 
mij ook nooit verteld. Maar de speech, die Minister van Lidtlz de 
Jcilde hield voor de complete brigade en die een enorme weerklank 
bij jong en oud en bij hoog en laag had gevonden, ook bij mij, werd 
's middags bij mij persoonlijk de bodem ingeslagen, doordat ik toen 
hoorde, dat majoor Szcylen chef van de staf zou worden. De kracht, 
waarmede Minister van Lidth de Jeude gesproken had en de kracht, 
die hij ook van jong en oud en van hoog tot laag verwachtte, was 
wel zeer in tegenspraak met de maatregel, die ik 's middags te horen 
kreeg. Nu ben ik nogal kalm van aard, al zeg ik het zelf en ik bezit 
goddank de eigenschap, dat ik, wanneer ik een bepaalde mening heb, 
mij altijd heel goed kan indenken in de mening van een ander, ook 
al is die mening tegengesteld. Maar dit feit heeft mij zo enorm ge- 
griefd, dat ik er even over gedacht heb, dan ook maar te verdwijnen 
en een dergelijk soort van request in te dienen en te zeggen, dat ik er 
ook genoeg van had en naar de Iiichtvaart zou willen. Want daar 
kwam het op neer, Mijnheer de Voorzitter. Ik heb het niet gedaan. 
Toen de brigadecommandant mij het officieel mededeelde, waar 
majoor Suylerz bijstond, toen heb ik tegen de brigadecommandant 
gezegd: Ik heb hier niet om gevraagd, de heer S~cylen wel. Ik vertel 
LI dat nu niet, omdat dit verhaal waarschijnlijk ook in één van de 
delen komt te staan. U mag het voor mij eventueel rustig schrappen. 
Het is d ~ l s  helemaal geen persoonlijke rivaliteit, maar ik heb hier 
alleen mee getracht te schetsen de bepaalde mentaliteit van een enkel 
persoon. Ziet u hierin, dat ik de heer Suylen of een ander persoon 
een hak wil zetten, dan moet u het per se schrappen. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

F. J. MOLENAAR. 
ALGERA, voorzitter. 

HOOGCARSPEL. 

GERRETSEN, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 10 MEI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Posthumus 
en Stufkens, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punt van Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

ROBERT FACK, 
oud 32 jaar, wonende te 's-Gravenhage, gezantschapssecretaris, 

werkzaam aan het Ministerie van Buitenlandse Zaken. 

Hij legt de eed af als getuige. 

50823. De Voorzitter: Wilt u mij even opgeven, waar u op 
10 Mei 1540 was? 

A. Ik was in IJmuiden, bij het 2de detachement kustartillerie. 

50824. De Voorzitter: Is u toen overgevaren naar Engeland? 

A. Ik ben een paar uur na de capitulatie overgevaren naar 
Engeland. 

50825. De Voorzitter: Was dat op eigen gelegenheid of in 
dienstverband? 

A. Dat was op eigen initiatief. Het was niet in dienstverband, 
want ik heb geen opdracht gekregen; ik heb toestemming gevraagd. 

50826. De Voorzitter: U bekleedde toch wel een militaire 
functie? 

A. Ja  zeker, ik was vaandrig. 

50827. De Voorzitter: Dus het was niet ter begeleiding van 
krijgsgevangenen? 

A. Neen, dat was het niet. 

50828. De Voorzitter: Waar is u in Engeland aangekomen? 

A. Twee dagen later, dus dat is de 16de geweest, in een plaats, 
genaamd Poole. 

50829. De Voorzitter: Wat hebt u toen in Engeland gedaan? 

A. Ik kwam daar aan met een klein kustvaardertje - een klein 
vrachtscheepje -, waarop ongeveer een 100 mensen geladen waren, 
grotendeels burgers met ongeveer esn tiental militairen aan boord. 
Wij werden in Poole ontvangen en meteen gescheiden. De militairen 
werden gescheiden van de burgers en wij werden in esn hamp onder- 
gebracht, dat al in gereedheid was. Wij werden daar even onder- 
vraagd, kregen daar wat te eten, want wij hadden natuurlijk twee 
dagen zonder eten op zee gezeten. Wij hebben de nacht doorgebracht 
in tenten en zijn daarop de volgende morgen naar Londen vertrokken, 
onder Engels militair geleide en daar zijn wij afgeleverd aan de 
Nederlandse autoriteiten. 

50830. De Voorzitter: Waarheen hebben zij u gedirigeerd? 

A. Zij hebben ons gedirigeerd naar verschillende plaatsen, waar 
wij eventueel de eerstvolgende dagen en nachten zouden kunnen 
doorbrengen, want wij kwamen natuurlijk aan op een vrij ongelegen 
moment. Men wist niet hoeveel militairen er zouden aankomen en 
men kon daar moeilijk een schatting naar maken. Ik was vaandrig 
en een vaandrig wordt in de dienst behandeld als officier, dus ik ben 
met nog een paar officieren ondergebracht in een kazerne van een 

Engels regiment in het centrum van Londen. Ik  heb opdracht ge- 
kregen mij iedere morgen op het Ministerie van Oorlog te melden 
- als ik mij goed herinner zo iets van liegen uur of halftien - en 
dan af te wachten oi  er orders waren. Dit zelfde herhaalde zich 
's middags weer om 2 uur. Wij hebben dus die eerste dagen, zonder 
erg veel te doen, min of ineer werkeloos gezeten in een gebouw in 
North Row in Londen. 

50831. De Voorzitter: Hoe lang heeft dat geduurd? 

A. Dat heeft niet lang geduurd. Een enkele keer werd er eens 
een opdracht gegeven om andere groepen militairen af te halen van 
een station oi  iets deigelijks, of voor onderdak of e-n maaltijd te 
zorgen voor ~ U I I  groep militairen, die aankwam De offlcleren, die 
Engels spraken, werden natuurlqk nog al gakw aangewezen om der- 
gelijke baantjes te verzorgen. Aangezien het Engels mij nogai lag, 
werd ik nogal eens ingeschakeld bij dergelijke dingen. 

50832. De Voorzitter: Alleen voor de ontvangst van de militairen 
in Londen of ook aan de kust? 

A. Dat was wat de ontvangst in Londen betrof. Ik ben nooit 
buiten Londen uitgestuurd. Het hele verblijf in Londen heeft niet lang 
geduurd. 

50833. De Voorzitîer: Welke troepen kwamen er dan in Londen 
aan, want de meeste gingen toch rechtstreeks naar de kampen in 
Haverfordwest of Porthcawl? 

A. Dat zal ik u zeggen. Het kamp Haverfordwest heeft inder- 
daad al in die tijd wat troepen ontvangen. Maar de eerste kleine 
groepen, die uit Nederiand van de kust overkwamcil, kwamen in ver- 
spreide plaatsen laags de Engelse kust aan en deze zijn langzamer- 
hand naar Londen gedirigeerd. DLIS vooral de  eerste dagen, vlak na 
onze aankomst in Londen, omdat wij er zo snel waren, hebben wij 
nogal e-ns een dergelijke ontvangst te regelen gekregen. 

50834. De Voorzitter: Werden die militairen dan gestuurd naar 
de kampen in Haverfordwest of Porthcawl of bleven zij in Londen? 

A. Zij bleven enkele dagen in Londen, totdat wij ongeveer een 
totaal van - naar ik schat - een 290 à 300 militairen op deze wijze 
in Londen hadden verzameld. Een week na onze aankomst in Londen 
hebben wij opdracht gekregen om ons in het geheel te verplaatsen 
naar Haverfordwest. Dat is het moment geweest, waarop eigenlijk 
de legerplaats Haverfordwest, als ik het zo mag noemen, in functie 
is getreden. 

50835. De Voorzitter: Daar zat zeker niet veel eenheid in die 
militairen? 

A. Geen enkele eenheid, en dit gebrek aan eenheid is natuurlijk 
nog lang blijven brstaan. Ten eerste ha6den wij soldaten van alle 
niogelijke wapens ei1 dienstvakken; infanteristïn, cavaleristen, artille- 
risten, alles liep door elkaar heen. 

50836. De Voorzitter: Is u toen ook naar Haverfordwest ge- 
gaan? 

A. Ja, inderdaad. 

50837. De Voorzitter: Welke functie kreeg u daar? 

A. Wij werden daar gesplitst in drie groepen, die enigszins naar 
de wapenen waren ingejeelcl. Aangezien ik artillerist was, ben ik in- 
gedeeld bij een groep artilleristen. Eigenlijk om de mensen bezig te 
hokden. Er was geen kleding, geen wapenuitrusting of iets van derge- 
lijke aard, dus wij konden met de ~oldaten i l ie~ veel anders doen dan 
wat sport en wat Engels leren. 



50838. De Voorzitter: Zij hadden toch hun eigen kleding? 

A. Zij hadden hun eigen kleding, maar die was grotendeels 
kapot. Zij hadden aan wat zij dus enkele weken lang aangehad 
hadden, zonder enige verschoning of iets dergelijks, dus het werd 
zaak daar wat verandering in te brengen. Aangezien het toen erg 
mooi weer was, hebben wij toen kans gezien om wat sportkleding op 
te doen en daar de mannen mee uit te rusten. Zoals ik zeg, wij hielden 
ze dus bezig die ecrste week met wat sport, marcheren om ze fit te 
houden en lessen in de Engelse taal. Onderricht in rangen en onder- 
scheidingstekens van het Engelse leger, want het was toch wel ge- 
wenst, dat ook de Nederlandse soldaten althans een Engelse sergeant 
van een Engelse kaptein konden onderscheiden. Daar zijn die eerste 
dagen mee heengegaan. Het verblijf in Haverfordwest heeft ook niet 
erg lang geduurd, als ik mij goed herinner, ongeveer twee en een 
halve week. Toen zijn wij met het hele detachement overgeplaatst naar 
een andere plaats in Zuid-Wales, genaamd Porthcawl. 

50839. De Voorzitter: Was er toen al een commandant van de 
troepen in Haverfordwest? 

A. In Haverfordwest is een reserve-luitenant-kolonel aangewezen 
als commandant van de troepen. 

50840. De Voorzitter: De heer Sicherer? 

A. Ja, de heer Sicherer; deze is niet lang gebleven. Hij is nog 
even gewerst in Porthcawl en is opgevolgd, als ik mij goed herinner, 
door overste Sas. Er is in die tijd - u moet mij een beetje excu- 
seren - nogal een snelle opeenvolging van commandanten van het 
toenmalige detachement geweest. Ik herinner Inij, dat in die zomer als 
commandant zijn opgetreden overste Sicherer, toen de toenmalige 
niajoor ,%s, de  majoor van de marechaussee, de heer der1 Beer Poor- 
tugael, daarop majoor Doorrnnn, die een tijd is gebleven. 

50841. De Voorzitter: Toen de heer Phajf? 

L%. Ja. 

50842. De Voorzitter: Bent u meegegaan naar Porthcawl? 

A. Ja, ik ben meegegaan naar Porthcawl. Daar hebben wij voor 
het eerst eigenlijk van het detachement een min of meer bruikbaar 
militair geheel trachten te maken, omdat wij daar t2n eerste de be- 
schikking kregcn over wapen? en wij vlak achter ons kamp een klein 
schietbaantje konden maken, op ecn plaats, die al eens eerder als 
schietbaan was gebruikt. Voorts lagen daar de duinen vlak aan de 
zee, achter ons kamp, zodat &ij cldar wat konden oefenen, en al gauw 
kregen wij een paar taken toegewezen, nl. de grondbewaking van een 
drietal vliegvelden. Ik ben zelf met een compagnie op een van die 
vliegvelden verschillende malen gestationneerd geweest voor een paar 
weken aan één stuk. 

50843. De Voorzitter: Hoe ver was het van Porthcawl naar het 
vliegveld? 

A. Eén vliegveld lag aan de overkant van de weg en van het 
kamp op een afstand van misschien een kwartier. Een ander vliegveld 
lag op een afstand van - als ik mij goed herinner - een km of 30, 
en het derde lag daar vlak bij. maar misschien nog een km of 3 à 4 
verderop; alle dus aan de Zuidkant van Wales. Wij hebben daar op 
deze manier, door telkens compagnieën af te wisselen met de be- 
waking van die ~Iiegvelden, de zomer doorgebracht en ook door de 
troepen verder te trainen, wat enigszins lastig was, doordat het 
mensen waren van vrrschillende uiteenlopende onderdelen. Wij zijn 
toen overgeplaatst, niet in het geheel, maar per gedeelte; één deel 
in het midden van September naar het noorden van Wales en een 
ander deel eind September, begin October, waar ik zelf bij was, naar 
een plaats Congleton in Cheshire. 

50844. De Voorzitter: Kunt u ook zeggen welke delen, of was 
dit willekeurig? 

A. Neen, dat was niet willekeurig. Wij waren in die tijd inge- 
deeld in twee bataljons. Het eerste bataljon bestond uit troepen, die in 
Nederland in dienst waren en overgestoken waren naar Engeland en 
min of meer geacht konden worden als getrainde troepen te kunnen 
optreden. Op de 15de Augustus 1940 - als ik mij goed herinner - 
zijn in Engeland andere Nederlanders opgeroepen. 

50845. De Voorzitter: Herinnert u zich nog de namen van de 
commandanten? 

A. Van het 2de bataljon was het in die tijd majoor de Broekert; 
dit was dus het trainingsbataljon van de mensen, die nog moesten 
worden opgeleid. Van het eerste bataljon kan ik mij op het ogen- 
blik niet herinneren. 

50846. De Voorzitter: Is de heer Doorman ook nog comman- 
dant geweest? 

A. Ja, hij was eigenlijk commandant van het geheel. 

De Voorzitter: Ja, later. 

A. Ja, maar ik geloof, dat hij tegelijkertijd de functie van batal- 
jonscommandant bekleedde en dat hij een andere commandant had, 
die het dagelijkse werk van hem overnam. Ik weet dit niet zeker 
meer, want ik zat toen in die tijd op het vliegveld, herinner ik 
mij nog, en ik was tenslotte net 2de-luitenant, en wat zich 30 km 
van ons afspeelde, weet ik niet precies meer. In ieder geval zijn wij 
toen overgeplaatst naar het noorden van Engeland, althans naar het 
midden. 

50847. De Voorzitter: U was nog bezig met uiteen te zetten, 
welke delen werden overgeplaatst. 

A. Het trainingsbataljon is al gauw op een andere plaats ge- 
stationneerd dan het eerste, om die mensen in de gelegenheid te 
stellen zich onafhankelijk te trainen en af te richten, zonder dat 
zij te veel in de dagelijkse sleur van het militaire leven van het 
eerste bataljon verward zouden raken. Zij zijn overgeplaatst naar 
Noord-Wales - als ik mij goed herinner - op de 15de September 
1940. Het eerste bataljon is telkens per gedeelte verplaatst naar 
Congleton; dit moest wel zo, omdat de aflossing van de vliegveld- 
bewaking niet altijd op dezelfde dag kon gebeuren. Ik ben zelf met 
het grootste deel van dat eerste bataljon vertrokken en dat was - als 
ik mij goed herinner - zo iets van de 2de of 3de October; toen vertrok 
dus het detachement uit Porthcawl naar Congleton. Een flinke 
compagnie bleef achter op één van de vliegvelden, omdat de be- 
waking nog niet kon worden overgenomen. Wilt u ook nog weten 
hoe de zaak in Congleton verder is verlopen? 

50848. De Voorzitter: Ik wilde eerst eens even aan u vragen of 
c in Porthcawl ook moeilijkheden meegemaakt hebt met de mare- 
chaussee. 

A. Ja, wrijving was er weleens. Ik herinner mij, dat de mare- 
chaussee in het kamp werd afgezonderd van de andere soldaten. 
Er werd een bepaald deel van het kamp aangewezen, waar de tenten 
van de marechaussee moesten worden opgesteld, die dus verder afge- 
zonderd werden van de rest. Onaangenaamheden deden zich verder 
voor van formele aard. Er waren nogal strikt2 regels vastgesteld 
door de kampcommandant; officieren b.v. moesten - als ik mij 
goed herinner - om halfnegen 's avonds in het kamp zijn en 
mochten er dan niet meer uit. Onderofficieren, geloof ik, om acht 
uur (in elk geval iets vroeger), en de manschappen nog iets vroeger. 
De bewaking en de contrôle van deze zaken waren opgedragen aan 
onderofficieren van de marechaussee, zodat zich de merkwaardige 
figuur voordeed, dat alle officieren zich 's avonds moesten laten 
controleren, als zij het kamp binnenkwamen, door de onderofficieren 
van de marechaussee, die moesten aantekenen, dat zij er geweest 
waren en zich op tijd binnen gemeld hadden. Dit werd als erg on- 
pleizierig gevoeld en het heeft de goede verstandhouding niet bevor- 
derd. Heeft u nog het oog op andere moeilijkheden? 

50849. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen de offi- 
cieren en de minderen? 

A. Bedoelt u de marechaussee? 

De Voorzitter: Neen, ik bedoel van het geheel. 

A. Dat hing er erg van af. Over het algemeen kan men zeggen: 
redelijk goed, want iedereen zat in hetzelfde kamp, de officieren, 
onderofficieren en manschappen. Iederecn leefde onder dezelfde om- 
standigheden, at hetzelfde voedsel. Iedereen was in tenten onder- 
gebracht en iedereen had de plicht op bepaalde uren het kamp bin- 
nen te komen, al was dat niet zo'n erg plezierige plicht. Enfin, het 
hele leven werd door iedereen gedeeld. De soldaat zag dit natuurlijk 



ook en wat dat betreft, waren er weinig wrijvingen. Daar stonden 
echter een paar dingen tegenover, b.v., dat vele officieren, die in dat 
kamp gestationneerd waren en een functie hadden gekregen om bij J e  
troep te dienen, bijvoorbeeld als sectiecommandant bij een infante- 
riecornpagnie of iets dergelijks, niet tegen die zaak waren opge- 
wassen, omdat zij z0 iets nog nooit hadden gedaan. Ik spreek uit 
eigen ervaring. Het is merkwaardig zelfs voor een jong officier, die 
pas van de artillerieschool komt en nooit met iets anders te maken 
heeft gehad dan met een batterij artillerie, wanneer hij plotseling in 
een infanteriecompagnie wordt gezet en wordt gecominandeerd om 
daarmee op te trekken. Het valt niet mee, als je dat nooit hebt ge- 
daan. Van opleiding was in die tijd nog geen sprake: het volgen van 
cursussen was nog niet georganiseerd. Later is dit allemaal veel beter 
geworden. Van een groot aantal officieren stonden de handen een 
beetje scheef bij dit vak en dit heeft natuurlijk nu en dan weleens 
tot wrijving geleid. Vooral ook met onderofficieren, die in het werk 
van de infanterie goed getraind waren. 

50850. De Voorzitter: Ik meen in het boek van generaal Kruls 
te hebben gelezen, dat bij vele soldaten het vertrouwen in verschil- 
lende officieren geschokt was. Een en ander waarschijnlijk ook door 
de wijze, waarop men naar Engeland was gegaan, of omdat men 
voelde, dat zij niet bekwaam waren voor hun taak. Hebt u daar iets 
van gemerkt? 

A. Ja, maar dat waren toch eigenlijk meer persoonlijke gevallen. 
Dit is meer als incidenteel te beschouwen dan als principieel. Ket 
zou bepaald onjuist zijn om te zeggen, dat alle officieren het ver- 
trouwen hadden verloren van de soldaten. Er waren inderdaad offi- 
cieren, die bepaald het vertrouwen van de troep niet hadden. 

50851. De Voorzitter: Wij hebben hier getuigen gehad, die ver- 
klaard hebben, dat de leiding ook vrij zwak was in die tijd. 

A. Ja, dat was zij ook. Dit kwam vaak door de oorzaak, die ik 
zojuist aangaf, namelijk dat officieren met taken werden belast, 
waarvoor zij hun hele leven nog niet hadden gestaan. 

50852. De Voorzitter: Ja, maar ook de hogere leiding, de com- 
mzindant. 

A. Van de commandant? 

De Voorzitter: Ja, er is b.v. gezegd, dat de leiding van de overste 
Sil:bterer weinig krachtig was. 

A. Die was bijzonder weinig krachtig, maar hij heeft dan ook 
ni:t zo vreselijk lang de leiding gehad; dat is maar een quaestie ge- 
weest van misschien niet veel meer dan twee maanden of iets der- 
gelijks. 

50853. De Voorzitter: Hoe is het in Congleton verder gelopen? 

4. In Congleton werd de zaak langzamerhand beter. Ongeveer 
September werden de eerste officieren naar Engelse cursussen ge- 
stuurd om het vak wat beter te leren en dit is steeds intensiever ge- 
worden. Met andere woorden: hoe langer wij in Engeland waren, 
hoe meer officieren, die het infanterievak niet kenden, thuisraak- 
ten in de moeilijkheden en met de troep beter konden opschieten. 

50854. De Voorzitter: Wanneer zijn die twee bataljons weer 
verenigd? 

A. Dat is niet zo erg lang daarna geweest, als ik mij goed 
herinner, ongeveer het eind van het jaar, dus omstreeks eind Decem- 
ber, begin Januari 1940,'41. 

50855. De Voorzitter: Ik meen, dat in Januari 1941 de naam 
Nederlands Legioen werd ingevoerd. 

A. Koninklijke Nederlandse Brigade. 

50858. De Voorzitter: Welke taak had toen het legioen of de 
brigade? 

A. In de tijd, dat wij in Congleton waren, is er geen bepaalde 
definitieve taak als deel van de verdediging van Engeland aan ons 
gegeven. Dit was voornamelijk, omdat wij toen midden in het land 
waren, dus niet dicht bij een van de kusten, en wij niet veel anders 
te doen hadden dan ons voor te bereiden op eventuele taken, die wij 
zouden kunnen krijgen, als Engeland uit de lucht of de zee zou 
worden aangevallen. Voornamelijk uit de lucht. Er waren in die 
buurt nogal wat vliegvelden en belangrijke objecten, fabrieken en 
wij hebben ons dus vele malen geoefend in het snel bezetten van be- 
paalde punten, het snel heroveren van een vliegveld, als dat eens 
door parachutistentroepen bezet mocht zijn, of iets dergelijks. Be- 
paalde objecten hebben wij niet gehad. Niet meer dus zoals de be- 
waking van vliegvelden in Zuid-Wales. 

50859. De Voorzitter: U hebt natuurlijk ook meegemaakt, dat 
verschillende recruten uit heel veel landen van de wereld binnen- 
kwamen? 

A. Ja. 

50860. De Voorzitter: Hoe was de stemming van die mensen? 

A. Dat was iets later. In die eerste tijd hadden wij nog niet veel 
andere recruten dan die uit Engeland. De stemming van die Engelse 
recruten was over het algemeen bijzonder goed, vooral ook omdat 
het grootste deel van deze recruten zich vrijwillig had opgegeven. 

50861. De Voorzitter: V66r het midden van 1941 waren er ook 
al recruten uit Canada. 

A. Als ik mij goed herinner, is onze commissie naar Canada onder 
leiding van overste Sas ongeveer 3 November vertrokken. Neen, 
overste Sas is toen alleen vertrokken, maar wij hebben toen een aan- 
tal officieren en onderofficieren moeten aanwijzen, die later zouden 
komen om daar de zaak te helpen opzetten, als instructeur en als 
toegevoegd aan de commandant. Dezen zijn veel later vertrokken. 

50862. De Voorzitter: Ik dacht Januari 1941. 

A. Inderdaad, die zijn nog na Kerstmis vertrokken, herinner 
ik mij. 

50863. De Voorzitter: De recruten zullen er waarschijnlijk niet 
zo erg veel mee hebben opgehad, dat zij naar Engeland moesten 
gaan en daar niet daadwerkelijk aan de strijd konden deelnemen. 

A. Dat was natuurlijk een klacht, die voor het hele leger gold. 
Ik bedoel, dit gold zowel voor het Engelse leger in Engeland als 
voor alle andere mensen, die in Engeland in het leger waren. Het 
was natuurlijk altijd een vervelend gevoel, ook voor ons, dat wij 
dus wel militair waren en dat wij in oorlog waren en dat ons land 
bezet was, Inaar dat wij toch niet actief aan de strijd konden deel- 
nemen. Na enig praten met de mensen was het altijd wel aan hun 
verstand te brengen, dat de zaken nu eenmaal zo lagen en dat er op 
dat moment niets aan te doen was. 

50864. De Voorzitter: Hoe was de legering in Congleton? 

A. Niet brillant. De legeringsruimte bestond uit een aantal lege, 
oude fabrieken: over het algeíneen waren dit textiel- of sigaren- 
fabrieken. Die waren oud en als ik mij goed herinner, waren zelfs 
sommige ongeschikt verklaard om als fabrieksgebouw te dienen. Deze 
zijn wat opgekalefaterd en daar werd onze hele troep in gezet. Ik kan 
als anecdote b.v. vertellen, dat het nog weleens is gebeurd, dat een van 
onze soldaten door de vloer viel, omdat er plotseling een plank be- 
zweek. 

50865. De Voorzitter: In Wolverhampton was het zeker beter? 

50856. De Voorzitter: Maar de naam Prinses ~ ~ ~ ~ ~ - ~ ~ i ~ ~ d ~  is p;is A. Ja, daar was het uitstekend. Daar was een speciaal nieuw 

later gekomen. kamp gebouwd, mede onder toezicht van een Nederlandse genie- 
officier, luitenant de Koningh. 

A. Ja, die is pas later gekomen. 
50866. De Voorzitter: Werd er ook belangstelling van de kant 

50857. De Voorzitter: Toen is de zaak zich dus eigenlijk een van de Regering getoond? 
beetje gaan kristalliseren. 

A. Bedoelt u in de tijd in Congleton dus, nog vóór dat er veel 
A. Ja. mensen waren? 



De Voorzitter: Ja, en in Porthcawl? 

A. In Porthcawl kan ik over overdadige belangstelling niet praten, 
later wel. In Congleton wel. Toen werd er wat meer gedaan aan 
- wat wij noemden -- O. en O. (Ontwikkeling en Ontspanning), 
hoewel wij daar zelf natuurlijk al vrij veel aan deden, werd er toen 
ook van hogerhand nog weleens belangstelling getoond. Maar dat 
is eigenlijk pas goed begonnen te lopen verder in de loop van dat 
jaar, dus voornamelijk toen wij Congleton al verlaten hadden. 

50867. De Voorzitter: Ik bedoel ook of er persoonlijk bezoek 
van Ministers was. 

A. Er is een bezoek geweest van de Prins in Congleton en !ater 
zijn er ook hoge autonteiten geweest. Ik herinner ml], dat ik daar 
b.v. - ik geloof de Amenkadnse ambassadeur - ook gezien heb. 
De heer vatz Klefferzs is - geloof ,k - ook een keer op bezoek 
geweest. Ik geloof, dat dat met meer gebeurd is dan één of twee 
keer. Later raakten wij aan dergelijke bezoeken gewend, omdat zij 
volkomen regelmatig voorkwamcn; ongeveer eens in de maand kregen 
wij een dergelijk officieel bezoek. In de eerste tijd was dat nog niet zo. 

50868. De Voorzitter: Tegen het einde van 1940 kwam er ook 
een brigadestaf? 

h. Inderdaad, daar ben ik zelf bij geplaatst. 

50869. De Voorzitter: Is u toen al bij de staf geplaatst? 

A. Ik ben bij de staf geplaatst ongeveer een inaand nadat wij in 
Congleton waren aangekomen a17 'de-adjuda~t van de brigade- 
commandant. Dat zat hem eigenlijk weeï hierin, dat de brigade- 
commandant ieniand nodig had, die kleine werkzaamheden voor 
hem kon opknappen, waarbij het contact met de Engelsen nodig 
was, oindat velen van onze oudere officieren niet gemakkelijk de 
Engelse taal beheersten. 

50870. De Voorzitter: Er was toch ook een eskadron pantser- 
wagens gevormd? 

A. Er is ook een eskadron pantserwagens gevormd, maar dat is 
pas iets later geweest. 

50871. De Voorzitter: Ik dacht Januari 1941. 

A. Inderdaad, dat is in die tijd geweest. Het bestond uil mare- 
chaussees, zij hebben Congleton verlaten en zich gelegerd in het 
plaatsje Biddulph, dat iets ten zuiden van Congleton ligt, op een 
kleine afstand van ongeveer een kilometer of zes, zeven. 

50872. De Voorzitter: Er is nogal wat aan de Irene-Brigade ge- 
knabbeld. 

A. Er is verschrikkelijk aan geknabbeld. 

50873. De Voorzitter: De Londense bureaux hebben Vch nogzl 
wat inenseii toegeëigend. 

A. Ja, helaas wel. 

50874. De Voorzitter: Wij hebben hier kritiek gehoord over de 
quaestie van de bevordering, nl. de omstandigheid, dat de bevordering 
in Londen veel sneller ging dan in de troep. 

A. Ja, dat was ook zo, helaas. Het ligt natuurlijk hieraan, dat 
men langzamerl-iand tot de overtuiging kwam in de Nederlandse 
legerleiding en in de Regerii~g in het algemeen, dat men militairen 
een rang, al was het dan ezn tijdelijke rang, een persoonlijke rang, 
behoorde te geven, die behoorde bij het werk, dat zij verrichtten. Nu 
is het natuurlijk vrij moeilijk omhoog te klimmen in een militair 
onderdeel, dat is gebaseerd op een bepaalde organisatie. Zodra men 
echter dat militaire onderdeel verlaat, wordt het veel eenvoudiger, 
want dan is men niet meer gebonden aan bepaalde rigide organisaties 
en plannen, zoals die in het boekje gedrukt staan, en dan komt men 
gemakkelijker tot het verlenen van hogere rangen. 

50875. De Voorzitter: Dit heeft nl. tot ontevredenheid geleid. 

A. Dat heeft tot zeer grote ontevredenheid geleid. Wat vaak ge- 
beurde, was, dat de brigadecommandant opdracht kreeg om een paar 
mensen af te staan, die dan naar Londen gedirigeerd moesten worden, 

zoals dat heette; soms uerden zij bij name genoemd, soms niet. Veelal, 
31s zij niet bij name genoemd werden, werden niet de allerbesten uit 
de brigade gestuurd, omdat wij op deze wijze anders natuurlijk al 
onze goede krachten, die wij voor de strijd nodig zouden hebben, 
zouden verliezen. Wij zagen dan vaak gebeuren, dat mensen, die niet 
op grond van eerste klas kwaliteiten naar elders geloodst waren, toch 
hogere rangen kregen. 

50876. De Voorzitter: Zijn er nogal wat mensen naar de R.A.F. 
gegaan? 

A. Er zijn heel wat mensen naar de R.A.F. gegaan. Maar dat 
was weer iets, waar wij minder bezwaren tegen hadden, omdat deze 
mensen zichtbaar nuttig werk bleven doen. Daarvan kon men dag in 
dag uit zien, dat zij erg nuttig werk deden, hetgeen voor een groot 
asntai anderen niet zo gold. 

50877. De Voorzitter: Is u iets bekend van de belevenissen van 
de Ncderlaridse vliegers bij de R.A.F.? 

A. Alleen wat ik bij monde van vrienden weleens heb gehoord. 
Ik heb daar geen officiële verslagen van. 

50878. De Voorzitter: In September 1941 is een detachement naar 
Suriname gegaan. Dat deed natuurlijk ook weer afbreuk aan het 
geheel. 

A. Ja, inderdaad. 

50879. De Voorzitter: Was dit vrijwillig? 

A. Ja. Het scheelde ons echter ook weer zo iets van een 100 à 
150 man, ik kan mij het juiste getal niet meer herinneren. 

50880. De Voorzitter: Is er in September 1941 niet een contin- 
gent van 175 man gegaan en in November een van 75? 

A. Inderdaad. Er zijn twee detachementen gewecst. Ik weet niet 
meer precies hoe groot zij waren, maar ik herinner mij wel, dat er 
twee verschillende zijn geweest. Zo zijn er meer geweest, wij hebben 
immer3 mensen afgestaan aan de koopvaardij - de airgunners - 
om daar de kanonnen tegen vliegtuigen te bemannen. Wij hebben 
enkele mensen afgestaan aan de marine en anderen zijn naar Londen 
gestuurd, zoals u reeds zelf opmerkte. Wij hebben een deel van een 
commando gevormd, nl. van het geallieerde commando (wat dan de 
Engelsen de ,,commando's" noemden). Dit onderdeel was verder on- 
afhankelijk van de brigade en dus voor ons verloren. 

50881. De Voorzitter: Wie was de eerste bevelhebber van het 
commando? 

A. Ik meen wel, dat kapitein P. J. Mulders de eerste was. Ik 
weet niet of hij nog in Amsterdam woont. Hij heeft zich in 1945 na 
zijn demobilisatie in Amsterdam gevestigd. 

50882. De Voorzitter: Later is hij opgevolgd door de heer Linzel. 

A. Ja. De heer Linzel was een van zijn officieren en toen kapi- 
tein Mzllders uit het commando verdween, is de heer Linzel automa- 
tisch commandant geworden. 

50883. De Voorzitter: Weet u, waarom kapitein Mulders niet 
meegegaan is naar Brits-Indië? Het commando is onder leiding van 
de heer Linzel naar Brits-Indië vertrokken. 

A. Neen, het commando is toen niet naar Brits-Indië vertrokken. 

50884. De Voorzitter: Ja, dat was toen troep no. 2 van groep 10. 

A. U praat nu over een paar jaar verder. 

De Voorzitter: Ja. 

A. Dat weet ik niet; ik weet daar niets van. Ik dacht, dat u nog 
over die eerste tijd sprak. 

50885. De Voorzitter: Misschien kunt u ons wel iets vertellen 
van hetgeen zich heeft afgespeeld bij de uitzending van het lste deta- 
chement naar Indië? 

A. Ja zeker, dat kan ik. Toen Indië werd overvallen, is - ik 
geloof een dag of twee later - de gelegenheid opengesteld voor het 
personeel van de Prinses Irene-Brigade om zich aan te melden om 
vrijwillig naar Indië te gaan. 



50886. D e  Voorzitter: Is er niet eerst een vrijwillig aanbod ge- 
weest van de  brigadecommandant, de  heer van Voorst E~tekink, die 
zich met de hcle brigade beschikbaar heeft gesteld om naar Indië 
uitgezonden te worden? 

A. Ja, inderdaad. Het  was echter. geloof ik, meer een gebaar dan 
iets anders. Ik bedoel, dat  het nat~inrlijk heel eenvoudig voor de 
brigadecommandant wris o m  zich zonder meer beschik'oaar te stellen, 
maar e:- kwamen nog andere dingen bij, waarmede hij o p  dat  moment 
waarschijnlijk geen rekening had gehouden. 

50887. D e  Voorzitter: Neen, maar daaruit kon de Regering mis- 
schien de conclusie trekken, dat  de brigade zich in haar geheel vrij- 
willig ter beschikking heeft gesteld, en dan was e r  gezn moeilijkheid 
met artikel 192 van de Grondwet. 

A. Of de Regering die conclusie daaruit heeft getrokken, weet 
ik niet. In ieder geval is dat  aanbod wel gedaan. 

50888. D e  Voorzitter: Misschien kunt u 111.1 een kort overzicht 
geven van wat er toen gebeurd is? 

A. Men heeft dus toen de  gelegenheid gekregen zich a l  dan niet 
beschikbaar ie stellen om naar Indië te gaan. Hierbij deden Uch 
nogal wat moeilijkheden voor, omdat er verschillende mensen waren, 
die niet van plan waren zich daarvoor beschikbaar te stellen. Deze 
mensen is dus gevraagd, weike bezwartn zij hadden. Sommigen be- 
riepen zich o p  de  Grondwet, anderen op gewetensbezwaren en derge- 
lijke dingen. Het resultaat is geweest, dat alleen de  mensen naar 
Indië zijli gegaan, die werkelijk? noch door de  Grondwet, noch door 
gewetensbezwaren gehinderd, voelden, dat  zij daartoe geroepen 
waren. D r  bedoeling was twee detachementen te sturen, omdat het 
nogal moeilijk ging, in  verband met de verscheping, om de z,aak in 
haar geheel over te brengen. Eerst werden de liefhebbers voor Indië 
dus o p  een lijst gezet en daarna werd beslist welke met de eerste 
groep zouden gaan en welke met de  tweede. Ik herinner mij, dat  ik 
zelf oorspronkelijk o p  de  eerste lijst heb gestaan en later o p  over- 
wegingen van administratieve aard naar de tweede ben verplaatst. 
He t  gevolg is geweest, dat ik dus niet naar Indië ben gegaan,, want 
allern de  eerste groep is vertrokken. Deze mensen hebben wij verder 
nogal uit het oog verloren; wij weten wel ongeveer wat zij gedaan 
hebben uit privé-correspondentie. 

50889. D e  Voorzitter: U weet het diis niet uit eigen wetenschap? 

A. Neen. 

50890. D e  Voorzitter: Acht u alle aangevoerde bezwaren tegen 
uitzending gegrond? 

A. Ik heb mij nooit erg goed kunnen verenigen met bezwaren 
tegen uitzending naar Indië. I k  kende de  bepaling van de Grondwet 
ook en ik kon mij voorstellen, dat  er mensen waren, die er o p  dat  
moment tegen opzagen naar Indlë te gaan en die dus naar een ex- 
cuus zochten. Het  moest hun immers gevraagd worden of zij er 
bezwaar tegen hadden op grond van de bepaling van de  Grondwet. 

50891. D e  Voorzitter: Dit  betekende dus weer een grote ader- 
lating voor de  Irene-Brigade. 

A. Inderdaad. D e  eerste groep was, als ik inij goed herinner, juist 
over de  100 man, zo iets als 120 man. 

50892. D e  Voorzitter: 154 man. 

A. Ja, zoiets zal het geweest zijti. He t  tweede is nooit vertrokken, 
dus die hebben wij behouden. 

50893. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk kunt u ons wel iets mede- 
delen over de reorganisatie van de Irene-Brigade, die later heeft 
plaats gevonden. 

A. Ja, daar kan ik u wel iets over vertellen. Het is oorspronkelijk 
de  bedoeling geweest, het plan is opgekomen Januari 1941, om de 
Irene-Brigade - toen nog geheten de Koninklijke Brigade - tr 
organiseren als een Engelse infanteriebrigade, met andere woorden, 
een brigade met een staf en enkele hulptroepen, zoals misschien 
een verbindingsafdeling, eventueel een afdeling pantserwagens, ecn 
verkenningstroep en drie infanteriebataljons. Het eerste bataljon zoli 
dan  worden gevormd door de al getrainde troepen, die wij nog iiit 

Nederland hadden. Het  tweede bataljon zou worden gevormd door 
het toenmalige tweede bataljon, mensen, die in Engeland waren 
opgeroepen. Het  derde bataljon zou worden gevormd door recruten 
uit Canada, Zu~d-Afrika en mogelijk andere landen. Door de 
voortdurende aderlatingen in de  volgende jaren, dus in 1941 en 
1942, is gebleken, dat van het plan niets terecht kon komen. Wij 
zagen nooit kans om boven een sterkte uit te komen van twer batal- 
jons. Met andere woorden: het idee van de Engelsc infanteriebrigade 
moest langzamerhand vervallen worden verklaard. Vandaar dat  in 
het voorjaar van 1943 het plan is ontstaan een nieuwe organisatie 
in  te voeren; die organisatie is uitgewerkt in samenu~erking met het 
War Office in Londen en men is toen gekomen tot e x  organisztle 
van e t n  brigadest~f met e-n kleme verbindingsafdeling, een ver- 
kenningsafdeling, een drietal mobiele zogenaamde onafhankelijke 
compagnieën, e:n brigadetrein en nog enkele hiilptroepen, wiar  
onder ook bijvoorbeeld een reserve-afdeling, met andere woorden, 
een compagnie reserve-troepen, die zou kunnen dienen, als e r  verlie- 
zen kwamen in de  andere onderdelen. Het  totaal was ongeveer e x  
sterkte van, met inbegrip van die reservecompagnie, een kleine 1500 
man. 

50894. D e  Voorzitter: Was er ook een afdeling veldartillerie? 

A. E r  was ook een afdeling veldartillerie. 

50895. D e  Voorzitter: Met wat voor stukken? 

A. D e  Engelse 25-ponder. Het  was een zogenaamde troop en 
had 4 stukken. 

50896. D e  Voorzitter: Eden batterij? 

A. Het  was wat men in Nederland een batterij noemt. 

50897. D e  Voorzitter: Aan het einde van 1941 is e r  bij de 
Jrene-Brigade een aantal Indische officieren gekomen. 

A. Ja, inderdaad. 

50898. D e  Voorzitter: Had dit een bepaalde bedoeling? 

A. D e  bedoeling was - als ik niij goed herifiner - om een ele- 
ment van beroepsofficreren te brrngrn in  de encadrering van de 
Prinses Irene-Brigade. De encadrering van de  brigade immers be- 
stond bijna uitsluitend uit reserve-officieren en verschillende n~nle?  
bleek, dat  niet iederein het met de houding en de omgang varl de 
reserve-officieren met de  minderen eens was. Men heeft toen ge- 
meend goed te doen e i n  alntal  beschikbare Indische beroepsolfi- 
cieren, die blijkbaar een goede naam hadden, toe te voegin aan de 
brigade. 

50899. D e  Voorzitter: E r  is hier een getuige geweest, die heeft 
verklaard, dat  de toevoeging van de  Indische officieren ook de betere 
handhaving van de  tucht betrof. 

A. Ja ,  dat  is een van de argumenten, die ook wel eens aange- 
voerd werden. 

50900. D e  Voorzitter: Mankeerde daar dan  wel eens wat aan? 

A. Naar mijn persoonlijke opvatting viel dat  nogal mee. E r  
waren inderdaad officieren, die de  tucht niet behoorlijk konden 
handhaven, en er waren anderen, die het voortreffelijk deden. In een 
dergelijk moeilijke situatie is het natuurlijk roeien inet da riemen, 
die je hebt. Men kan niet altijd de officieren precies zo uitkiezen of 
ze omvormen, zoals men het graag zou willen. Wij kregen de  offi- 
cieren toegewezen in de  brigade en dan  moesten wij het daar maar 
niee doen. H e t  waren niet zonder uitzondering de  beste elementen, 
helaas. 

50901. D e  Voorzitter: Stond het u altijd duidelijk voor de  geest 
wat de bedoeling van de  Regering was met de  Irene-Brigade? 

A. Dat  is ons helaas niet altijd duidelijk geweest; dit staat ook 
in verband met het feit, dat  voortdurende aderlatingen op ons wer- 
den toegepast. He t  is moeilijk in te zien, als men bezig is n e t  e-n 
tro:p af te richten en te  trainen, hoe daar  ooit wat van terecht kan 
komen, als elk ogenblik de manschappen, de  onderofficieren en ook 
de officieren worden afgenomen. 

50902. D e  Voorzitter: Er is dus altijd een weifelende politiek van 
de Regering geweest? 



A. Ja, die indruk kregen wij ook. Wij waren er sterk van over- 
tuigd, dat, als er niet een heel andere lijn werd gevolgd met de 
brigade, wij nooit in staat zouden zijn aan  het gevecht deel te nemen, 
juist door deze zwakte. 

50903. D e  Voorzitter: Welke lijn was dit volgens u? 

A. Dit was dus de lijn van vastberaden tegen de toenmalige 
3linister van Oorlog te zeggen: ,,Van nu af aan  moet u ons personeel 
met rust laten." Dat  was dan vooral bij de reorganisatie waar ik het 
zojuist over had, die dus in begin 1943 is doorgevoerd. Van dit 
moment af moest men ons geen personeel meer afnemen en ook 
geen officieren meer. 

50904. D e  Voorzitter: U hebt zojuist gesproken over die drie 
gevechtsgroepen. Waren die alle volledig bemand? 

A. Die zijn niet altijd volledig bemand geweest. Oorspronkelijk 
was de opzet om het infanterie-element behoorlijk te maken. Daar  
dit onmogelijk bleekl hebben wij er toen al heel gauw van moeten 
afzien; het infanterie-element is loen ook teruggebracht. Wij zijn torn 
na verloop van enige tijd aangevuld met evn honderdtal mariniers 
met 4 officieren en die hebben het infanteriegedeelte van een van de 
gevechtsgroepen gevormd, zodat wij daarna de drie gevechtsgroepen 
op sterkte hadden. 

50905. De Voorzitter: Zij hadden waarschijnlijk Engelse uit- 
rustingen? 

A. Die hadden wij zelf ook. 

50906. D e  Voorzitter: Ik bedoel de gevechtsiroepen. 

A. Ja, alles was volkomen Engels uitgerust. 

50907. D e  Voorzitter: U had echter uw eigen instructe~irs? 

A. Ja, onze eigen instructeurs, die dan weer geinstrueerd werden 
o p  Engelse cursussen om daar op de hoogte te raken van het gebruik 
van de Engelse wapcnen en ook van de Engelse gevechtstactiek. 

50908. D e  Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de rol, die de 
z.g. subsistentengroep heeft gespeeld? 

A. Ja, dat is een heel teer punt geweest. D e  subsistencompagnie 
is opgericht, omdat er een aantal soldaten rondliep, die bepaalde, 
noodzakelijke werkjes in het kamp moesten doen en die eigenlijk 
physiek, of om welke andere reden dan  ook, niet geschikt waren o m  
andere, meer belangrijke dingen te doen. 

50909. D e  Voorzitter: Had dat  ook iilvloed o p  de  gerst van de 
hele brigade? 

A. Men kan zeggen van wel. Het  is natuurlijk een onaangenaam 
gezicht om daar in een kamp altijd een kleine compagnie te hebben 
rondlopen, die eigenlijk weinig anders doet dan de zaak schoon- 
houden. 

50910. D e  Voorzitter: Er waren misschien ook we: mensen bij, 
die gerecruteerd waren uit andere werelddelen. 

A. Die waren er zeker wel bij. 

509 l I .  D e  Voorzitter: Misschien was het wel bitter voor hen, 
dat zij uit hun werk waren gehaald, terwijl zij niets andzrs hadden te 
dozn dan  een beetje subsistentenwerk. 

A. D a t  was vaak niet te voorzien. 

50912. D e  Voorzitter: Is de keuring misschien niet streng genoeg 
geweest? 

A. Die indruk hebbben wij weleens gehad, maar daar kwam na- 
tuurlijk ook w-l bij, dat  sommigen van deze mensen die vrijwillig 
waren gegaan. later eigenlijk niet bestand bleken te zijn tegen de  
nogal zware eisen. 

50913. D e  Voorzitter: Hoelang bent u in Wolverhainpton ge- 
bleven? 

A. D a t  is geweest van midden 1941 - als ik mij goed herinner, 
ben ik aangekomen op de 15de Juni in Wolverhainpton - en ik ben 
gebleven tot precies twee jaar daarna tot middzn Juni 1943. 

50914. D e  Voorzitter: Bij welke gevechtsgroep was u? 

A. Ik was bij de brigadestaf. 

50915. D e  Voorzitter: Toen de gevechtsgroepen werden gedeta- 
cheerd bij het Engelse leger, is een deel achtergebleven in Wolver- 
hampton? 

A. Ja, dat was dus al in het voorjaar. Bijna zodra de  groepen 
gevormd waren, zijn zij gedetacheerd bij het Engelse leger; dit zijn 
de verkenningsafdeling geweest, de  drie verschillende gevechtsgroe- 
pen en de artillerie. Dus er bleven verschillende kleine onderdelen 
over, zoals b.v. de brigadestaf, de verbindingsafdeling, de brigade- 
trein, dus het onderdeel, dat  voor de aan- en afvoer moest zorgen, 
en de genoemde s~ibsistentencompagnie. 

50916. D e  Voorzitter: Dus bleven er voor de stafcompagnie niet 
zo veel over. 

A. Dat viel nogal mee. D e  staf, als u daaronder begrijpt de ver- 
bindingsafdeling, die gewoonlijk administratief onder de staf werd 
begrepen, bleef gewoon dooroefe~en  en trok het veld in met de  
radiotoestellen. Ik moet daarbij misschien zeggen, dat de  officieren 
en de onderofficieren, die daarbij dienden, allen waren opgeleid in 
het Engelse leger en diis van A tot Z in die methode thuiswaren. 

50917. D e  Voorzitter: Bleef de commandant ook in Wolver- 
harnpton? 

A. D e  commandant, dit kan ik dus weer uit persoonlijke ervaring 
verklaren, omdat ik gewoonlijk met hem meereisde, reisde gewoonlijk 
de verschillende onderdclen af en bleef telkens ergens één of twee 
dagen. Hij woonde dan de oefeningen bij van de  verschillende onder- 
delen, die nogal verspreid gelegerd waren. 

50918. D e  Voorzitter: D e  commandant had, meen ik, wel eens 
het gevoel, dat hij niet volledig het vertrouwen genoot van zijn man- 
schappen. is u daar iets van bekend? 

A. Hij heeft altijd een onaangenaam gevoel gehad in verband 
met die affaire van zijn broer, die hem altijd als een schaduw boven 
zijn hoofd heeft gehangen. Men is hierdoor weleens een keer aan het 
twijfelen gebracht, maar bij nader inzien heeft dit toch weinig in- 
vloed gehad. 

50519. D e  Voorzitter: Kunt u iets vertellen - u bent er zelf niet 
bij geweest, maar u hebt meegereisd met de commandant - over de 
detachering van die gevechtsgroepen bij Engelse onderdelen? 

A. Die onderdelen waren gedetacheerd bij soortgelijke onder- 
delen, met andere woorden de infanterie bij verschillende infanterie- 
onderdelen; zij waren gelegerd en in de training opgenomen bij deze 
Engelse onderdelen. D e  verkenningsafdeling was opgenomen bij een 
Engels verkenningsregiment en de  artillerie bij een artillerie-onder- 
deel. E r  werd dus met de verschillende Engelse onderdelen getraind, 
er werd mee o p  oefening uitgegaan en er werd o p  gelet, dat  alles, 
wat men in het Nederlandse onderdeel deed, conform de  regels en 
de voorschriften van het Engelse onderdeel was, zodat, wanneer men 
later op het continent samen te velde zou trekken, geen misverstan- 
den mogelijk zouden zijn. 

50920. D e  Voorzitter: Wie regelde eigenlijk de opleiding en de 
oefeningen van de gevechtsgroepen? Deden de Engelse autoriteiten 
dat of geschiedde alles door de  commandant? 

A. Hoe bedoelt u:) 

50971. D e  Voorzitter: Toen de groepen al gedecentraliseerd 
waren en dus op de verschillende plaatsen gedetacheerd waren bij de 
Engelse onderdelen. 

A. Dat deed nog altijd de commandant, maar aangezien de corli- 
mandant over het algemeen o p  dezelfde plaats in dezelfde officiers- 
mess woonde als de Engelse commandant, werd dit in onderling 
overleg geregeld. Ik heb nogal veel lof gehoord over de  manier, 
waarop dat  geregeld was. Dat  werd altijd vriendschappelijk, kame- 
raadschappelijk onderling opgelost. 

50972. D e  Voorzitter: Was naar uw oordeel de  brigade voldoende 
geoefend toen zij werd opgeroepen o m  over te stelten naar Frankrijk? 

A. Beprald wel. U moet niet vergeien, dat  toen ongeveer eintl 
Juni 1943 onze verschillei~de onderdelen terugkwamen van de  Engelse 
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detachering, de brigade weer was samengevoegd tot een geheel. Wij 
waren toen in een tentenkamp ondergebracht bij een plaats, genaamd 
Ashridge dat iets buiten Berkhampstead ligt. Daar zijn wij dus met de 
gehele brigade gelegerd geweest en hebben wij voortdurend in 
brigadeverband geoefend. Van dat moment af zijn de oefeningen 
eigenlijk nooit opgehouden tot aan het moment, dat wij ten slotte 
naar Frankrijk zijn overgestoken. 

50923. De Voorzitter: Dat is waarschijnlijk wel ongeveer de 
hoofdzaak van hetgeen u kunt vertellen over het verblijf van de 
Irene-Brigade in Engeland, of kunt u hieraan nog iets toevoegen? 

A. In hoofdzaak is het dit wel. Ik zou nog kunnen vertellen, dat 
wij aan het eind van 1943 en in het begin van 1944 nog ingeschakeld 
zijn geweest bij de kustverdediging en dat wij verschillende landings- 
oefeningen hebben uitgevoerd om ons voor te bereiden op het landen 
in Frankrijk. Ook hebben wij nog heel andere dingen gedaan voor 
het geval, dat het eens nodig mocht zijn: wij hebben b.v. in 1942 en 
1943 tot net midden van 1944 door zelfs ongeveer een tachtigtal para- 
chutisten opgeleid en dezen zijn in de Prinses Irene-Brigade gebleven 
voor het geval, dat zij eens nodig mochten zijn. 

50924. De Voorzitter: Zijn die later nog gebruikt? 

A. Zij zijn niet gebruikt op grond van het feit, dat, als wij die 
parachutisten, toen wij al in Frankrijk en in België waren en zelfs in 
Nederland, op dat monient uit de brigade zoucien nemen, wij een 
groot deel van onze infanterie meteen kwijt zouden zijn, zodat de 
brigade niet meer zou kunnen optreden in de normale vorm. 

50925. De Voorzitter: Zij hebben dus als infanteristen dienst ge- 
daan. 

A. Ja, of in andere functies, wat zij dan toevallig mochten zijn. 

50926. De Voorzitter: Was het een aparte groep van parachu- 
tisten, die onder een apart commando stond? 

A. Met is geen aparte groep geweest: het was zo, dat vrijwel het 
hele infanteriegedeelte van de eerste gevechtsgroep (men had immers 
de lste, 2de en 3de gevechtsgroep) bestond uit parachutisten; de com. 
mandant was zelf een parachutist. 

50927. De Voorzitter: Wie was dat dan? 

A. Majoor Paessens. 

50928. De Voorzitter: Misschien kunt u iets vertellen van het ver- 
trek uit Engeland en de aankomst in Frankrijk van de Irene-Brigade? 

A. Ja, dat kan ik zeker. Ik moet u dan misschien zeggen, dat ik 
zelf een week vóór de brigade ben vertrokken om contact op te 
nemen met het hoofdkwartier van het Canadese leger, waarbij wij ge- 
detacheerd zouden worden en in de operaties waarvan wij zouden 
worden cpgenomen. Ik ben dus niet geweest bij het feitelijke opbreken 
van de brigade in Engeland en de overtocht, omdat ik ongeveer één 
week tevoren met een vliegtuig was overgevlogen naar Frankrijk. Ik 
kan u dus beginnen te vertellen van het moment af, dat ik op de kust 
van Frankrijk stond en de brigade zag landen, tenzij u nog wilt horen 
wat ik alleen van horec zeggen kan weten. 

De Voorzitter: Ik heb liever, dat u dingen uit eigen wetenschap 
vertelt. 

A. Dan kan ik u dus vertellen, dat in de paar dagen, die ik bij 
het Canadese leger heb doorgebracht om contact op te nemen, ik 
met twee andere officieren de Canadese commacdanten heb kunnen 
vertellrri hoe de brigade georganiseerd was, wat onze bewapening 
\lias, onze stukte cn dergelijke dingen en o.a., dat wij volkomen 
mobiel waren. Ik heb dus ongeveer kunnen inspecteren, waar wij 
in de eerste plaats zouden kunnen worden ingezet, en enkele dagen 
iater kwain het bericht, dat de brigade onderweg was en op ezn 
bepaald momcnt zou aarikomen. Tk heb mij toen naar de plaats 
begeven, waar het zou gebeuren, en de brigade is in perfecte orde 
geland, zonder enige liloeite. 

50929. De Voorzitter: Zonder verliezen? 

A. Zonder verliezen. Veel heb ik daar dus niet over te vertellen. 
Het ging zoals het met honderden andere geallieerde onderdelen 
ging, de zaak werd met grote snelheid aan land gezet, al het materieel 

daarbij, en het werd verzameld in een bepaald kanlp. Dit was een stuk 
land, waar verder niets op stond, maar dat alleen een ingang had 
en waar men dus alles, wat bij een bepaald onderdeel behoorde, 
inschoof tot het moment kwam, dat het hele onderdeel complcet 
was. Dan werd het er uit gehaald en naar een bepaalde plaats ge- 
stuurd. 

50930. De Voorzitter: Aan welk deel van het front werd de 
brigade ingezet? 

A. Aan het front van de Orne, dat kleine riviertje, dat door 
Caen naar het noorden loopt naar de kilst. Zoals u zich herinneren 
zult, was ongeveer een week of vijf na de dag van de invasie Iirt 
front iets verschoven ten oosten van dat riviertje de Orne. Dit stuk 
front werd gehouden door de zesde luchtlandingsdivisie van het 
Engelse leger, die voor deze bepaalde! operatie onder het commando 
was geplaatst van het Canadese leger. Wij hebben toen inet de brigade 
een deel van dat front van die zesde luchtlandingsdivisie overge- 
nomen. 

50931. De Voorzitter: Was het nogal een moeilijk gedeelte? 

A. Dat was een vrij lastig deel. Het terrein was moeilijk en het 
was volkomeii vastgelopen; het was moeilijk om daar iets aan te 
doen en er werd voortdurend van beide kanten ook vrij aanzienlijk 
artillerie- en mortiervuur afgegeven. Ho'ewel er niet veel anders te 
doen was. dan eenvoudig de vijand in het oog te houden en patrouille- 
bewegingen uit te voeren oiìï te kijken of er misschien een kleine 
verschuiving van de frontlijn kon plaats vinden, was het toch wel 
een lastig deel van liet front. 

50932. De Voorzitter: Hebben de Duitsers het nogal lang ver- 
dedigd? 

A. Dat bleven zij bepaald taai verdedigen. De afstand tussen 
onze frontlijn op bepaalde plaatsen en die van de Duitsers was niet 
meer dan tussen de 100 en 150 meter; zover lageil wij dus uit elkaar. 
Er was dus niet veel aan te doen. Op het lussenterrein lagen veel 
mijnen verspreid. 

50933. De Voorzitter: Wat was het voor terrein? 

A. Het was heuvelachtig terrein. 

50934. De Voorzitter: Heeft de Irene-Brigade daar nog aan de 
aanvallen deelgenomen? 

A. Wij hebben daar aan de aanvallen deelgenomen op het 
moment, dat ten zuiden van onze stellingen de Duitsers op de vlucht 
gingen. Wij hsbben toen in het grote geallieerde plan aan de aanvul 
in het oosten deelgenomen cn zijn ook op een bepaalde manier er 
doorheen gebroken; overigens zonder veel verliezen. De voornaamste 
verliezen, die wij in die tijd bij die aanval leden, bestonden uit mensen, 
die op mijnen trapten, en enkelen, die door een schot van een 
scherpschutter werden gedood of gewond. De Duitsers zelf hadden 
het al gauw begrepen en sloegen op de vlucht uit hun stellingen. 

50935. De Voorzitter: Dus de Duitsers hebben daar hun posities 
opgeofferd ten gevolge van operaties aan het zuidelijk deel van het 
front. 

A. Ja, het was een grote samenhangende operatie en ze zagen 
dat hun positie op dat moment op dat punt hopeloos begon te 
worden. 

50936. De Voorzitter: Is de brigade in voortdurend contact met 
de Duitsers gebleven? 

A. Men kan zeggen, dat dit over het algemeen wel het geval 
is geweest, niet iedere dag, maar toch in grote lijnen wel. Wat dat 
betreft, geloof ik, dat u misschien wat zou hebben aan het verhaal, 
dat ik geschreven heb en dat in de ,,Pen Gun" is verschenen. Ik 
heb dit aan de hand van officiële gegevens gedaan. Ik was nl. in 
die tijd aangesteld als ,,intelligente-officer" en een van mijn taken 
was: het oorlogsdagboek bij te houden van de Prinses Irene-Brigade. 
Ik heb dus iedere dag moeten bijhouden wat er is gebeurd. Aan de 
hand van deze gegevens - dat is natuurlijk nogal droge militaire 
stijl - heb ik toen die stukken in de ,,Pen Gun" geschreven. 



50937. De Voorzitter: Kunt u er ons een exemplaar van ter 
beschikking stellen? 

A. Ik heb de verzameling bij mij. Dit zijn dus de knipsels uit 
de ,,Pen Gun", waar die verschillende artikelen in staan. Het zijn 
dus niets anders dan die artikeitjes, van het eerste tot het laatste. 

50938. D e  Voorzitter: Zijn dat uittreksels van het dagboek? 

A. Zij zijn gebaseerd op het dagboek. 

50939. De Voorzitter: Juist, dus het dagboek is uitgebreider. 

A. Neen, dat kan ik niet zeggen. Het dagboek is bepaald be- 
knopter, omdat dit tot een verhaal is gemaakt en omdat er nog 
persoonlijke ervaringen in verwerkt zijn, die natuurlijk voor het 
officiële dagboek niet ter zake doen. 

50940. De Voorzitter: Dus wanneer men de beschikking heeft 
over deze artikeien, is het niet nodig om het dagboek te bezitten.? 

A. Dat geloof ik niet. 

50941. De Voorzitter: Weet u ook waar het dagboek is? 

A. Ik kan u alleen zeggen, dat ik het zelf aan kolonel de Ruyter 
van Sfeveniizck heb toegestuurd in het begin van 1946. 

50942. De Voorzitter: Wilt u uw gegevens ter beschikking stellefi 
van de commissie? 

A. Ik wil het zeker ter beschikking stellen. Ik zou het wel graag 
terug hebben als het kan. Het zijn mijn enige exemplaren. Ik ben 
nog altijd van plan om dit eens, als het kan, af te maken. Het is 
nl. nog niet helemaal af. Het loopt tot 17 October 1944. 

De Voorzitter: U krijgt het terug. 

A. Heel graag. 

50943. De Voorzitter: Weet u hoe de leiding van de Irene- 
brigade was samengesteld? 

A. De brigadecommandant was dus kolonel de Ruyter van 
Steveninck; ondercommandant was overste Pahud de Mortanges 
- ik praat dus nu over de brigadestaf -; verder was er nog in 
iemand, die in het Engelse leger als staff-captain werd omschreven 
en eigenlijk was het de administratieve officier van het hoofd- 
kwartier. Dit was de toenmalige kapitein, later majoor van der 
Wijck, die thans overste van der Wijck van de generale staf is, en 
dan was er verder de inlichti~genofficier, dat was ik zelf, en er waren 
twee verbindingsofficieren. Met verbindingsofficieren bedoel ik in 
dit geval de liaison-officieren, die dus op een motorfiets er op uit- 
gestuurd konden worden om met andere onderdelen aan onze linker- 
of rechterflank contact op te nemen. 

50944. De Voorzitter: Waren er ook groepen bij de Irene- 
Brigade, die aparte ondercommandanten hadden? 

A. Er was dus een verbindingsafdeling in de zin van draadloze 
verbindingen; daarvan was commandant luitenant van Oosterom, die 
op het ogenblik in Engeland woont. Ik heb één functionaris in de 
brigadestaf vergeten op te noemen, nl. de brigademajoor; dat is een 
hele tijd majoor Beelaerfs van Blokland geweest, totdat de heer 
Beelaerts van Blokland werd overgeplaatst en deze taak ook werd 
overgenomen door overste Pahud de Mortanges. 

50945. De Voorzitter: Welke functie had de heer Doorman? 

A. Gene bij ons. Hij diende niet bij de Prinses Irene-Brigade. 

50946. De Voorzitîer: Waar was hij dan? 

A. De heer Doorman diende in die tijd onder kolonel de Bruyne, 
later bij de Prins - bij de staf van de opperbevelhebber van de 
Nederlandse strijdkrachten. 

50947. De Voorzitter: Dus hij is niet met de Irene-Brigade over- 
gestoken naar Engeland? 

A. Neen, bepaald niet. 

50948. De Voorzitîer: Misschien kunt u even aangeven hoe de 
verdere tocht is geweest van de Irene-Brigade? 

A. Wij zijn dus van de Orne in oostelijke richting gegaan en wij 
zijn daar door verschillende grotere en kleinere plaatsen getrokken 
totdat we ongeveer de 26ste Augustus de Seine bereikten. 

50949. De Voorzitter: Zonder in gevecht te zijn geweest? 

A. Verschillende malen zijn wij in gevecht geweest, o.a. bij een 
bezetting van een vrij grote stad, genaamd Pont Audemer, waar we 
een nogal aardig gevecht hebben gehad. 

50950. De Voorzitter: Hebt u er ook verliezen bij geleden? 

A. Verschillende; ja, er zijn wel verliezen geleden. Ik kan niet 
zeggen, dat de verliezen in die tijd bijzonder groot waren, maar er 
waren toch elke dag verliezzn. We bereikten dus ongeveer de 26ste 
Augustus de Seine en hebben toen moeten wachten totdat de Seine 
volkomen bezet was aan de linkeroever en daarna zouden onze ver- 
dere orders doorkomen. Toen die kwamen, moest het 2de Britse leger 
- doorgestoten door Noord-Frankrijk - België in, zodat wij plotse- 
ling orders kregen 011s gereed te maken en in een grote sprong door 
de corridor, die door Noord-Frankrijk was getrokken, heen te rijden 
met zo snel mogelijke vaart om daarna te zien hoever we zouden 
kunnen komen in België. Wij zijn toen gekomen tot aan Beeringen 
aan het Albertkanaal, waar wij weer contact kregen. Ons eerste 
contact was bij Diest, een klein plaatsje tussen Leuven en Beeringen, 
waar we voor het eerst eigenlijk weer, na de gevechten aan de Seine, 
onder behoorlijk vijandelijk vuur kwamen te staan. We hebben daar- 
bij nogal wat verliezen geleden. 'Toen kwamen de volgende gevechten 
bij Beeringen aan het Albertkanaal, die een paar dagen hebben ge- 
duurd; intussen waren de Duitsers nog steeds op hun retour. Toen 
de grote operatie werd voorbereid met luchtlandingstroepen in Neder- 
land, dat was dus niet veel later, werden wij ingezet bij het infanterie- 
gedeelte van de geallieerde troepen, die wederom door de corridor, 
nu door Nederland, moesten trekken om te zien of men het IJssel- 
meer zou kunnen bereiken. We zijn dus niet zover gekomen. We 
hebben het niet verder gebracht dan Nijmegen. 

50951. De Voorzitter: Was dat nog altijd de hele brigade? 

A. Dat was nog altijd de hele brigade. E r  is af en toe wel een 
klein onderdeel achtergebleven. Ik herinner mij bijvoorbeeld, dat, 
voor enige tijd, niet erg lang, een van de gevechtctroepen is achter- 
gebleven, als garnizoen van een klein Frans kustplaatsje, maar dat is 
niet lang geweest. Verder is het de hele brigade geweest. Zo zijn we 
dus in de buurt van Nijmegen aangekomen en hebben daar weer 
contact gehad aan de linkerflank door iii het land van Maas en Waal 
de Duitsers te beschieten aan de overkant van de Waal en te zorgen, 
dat zij het terrein niet in konden komen. Wij zijn toen nog verschil- 
lepde malen afgesneden geweest bij die corridor - zoals u zich mis- 
schien nog wel zult herinneren -- totdat het moment kwam, dat het 
bleek, dat de luchtlanding bij Arnhem als mislukt moest worden 
beschouwd en de eerste Engelse luchtlandingsdivisie uit Arnhem werd 
teruggetrokken. Op dat moment kon men niet veel anders doen dan 
de corridor door Nederland uitbreiden in beide richtingen en toen 
zijn wij daar weer bij gebruikt Wij hebben toen geholpen om de 
corridor in westelijke richting uit te breiden en hebben toen gaande- 
we2 deelgenomcri aan de bevrijding van Noordbrabant. Toen dat 
gebeurd was, zijn wij overge.olaatst naar Walcheren en hebben daar 
de bezetting op ons genorncn. omdat de geallieerde legerleiding er 
veel belang bij had de Schelde open te houden, met het oog op de 
haven van Antwerpen. Bovendien krezen wij de bewaking van Noord- 
Beveland en de noordlt~ist van Zuid-Beveland. omdat daar vlak tegen- 
over, aan de overkant van de Oosterschelde, de Duitsers nog op de 
ellanden zaten. waar we dus voortdurend artilleriecontact mee had- 
den en die bovendien overkwamen met patrouilles, waardoor we er 
ook nogal e-ns mee in contact zijn geweest. Daar hebben we min 
of meer overwinterd. Wij zijn toen weer voor het eerst opeetrokken 
na die winter van 1944"45, toen de activiteit weer begon. Het plan is 
toen geweest om de Nederlandse brigade en ein paar Britse onder- 
delen te gebruiken o-n van 's-Hertogenbosch uit naar het noorden 
van Nederland door te stoten; dat is tot op zekere hoogte gelukt en 
we hebben met de brigade een bruggenhoofd gevormd op de andere 
zijde van de rivier de hlaas, bij Hedel, met het oog op de toekomstige 
actie in noordelijke richting. Vó6rdat het zover kwam, was het al niet 
meer nodig, toen zijn wij tenslotte omgereden via Nijmegen en 
Arnhem en van Wageningen zijn we tenslotte op de bekende datum 
den Haag binnengereden. 



50952. De Voorzitter: Is er nog een formele ontbinding geweest 
van de Nederlandse brigade? 

A. De ontbinding is inderdaad formeel geweest. De Prins is op 
een goede dag bij ons gekomen en heeft ons voor de laatste maal 
geïnspecteird en daarmee is dus de brigade als zodanig op dat mo- 
ment ontbonden verklaard. 

50953. De ~oorziker: Wanneer is dat geweest? 

A. Dat is, geloof ik, op 13 Juli 1945 geweest. Een week of tien, 
elf nadat wij in den Haag aankwamen. Zover ben ik in mijn dagboek 
niet gekomen; daar kunt u het niet in vinden. 

50954. De Voorzitter: Was er nog een bepaalde verhouding tus- 
sen de N.B.S. en de Irene-Brigade? 

A. De N.B.S. Bedoelt u de Nederlandse Binnenlandse Strijd- 
krachten? Daar was geen contact mee. 

50955. De Voorzitter: Dus er was niet een bevelsverhouding 
tussen de commandant van de N.B.S. en de Irene-Brigade'? 

A. Neen, geen enkele. Onze commandant was dus de comman- 
dant van het Britse onderdeel - of geallieerd onderdeel, wij zijn 
ook wel bij een Canadees onderdeel geweest -, waarbij wij voor een 
bepaalde operatie waren ingedeeld, terwijl wij nooit andere troepen 
onder ons hebben gehad dan onze eigen. 

50956. De Voorzitter: Dus u hebt nooit te maken gehad met de 
Binnenlandse Strijdkrachten? 

A. Neen. 

50957. De Voorzitter: Weet u, globaal geteld, de verliezen die de 
Irzne-Brigade heeft geleden? 

A. Ik zou zeggen, dat het tegen de 50 doden moeten zij11 ge- 
weest waarschijnlijk - zoiets als 45, als ik mij goed herinner - en 
waarschijnlijk e2n honderdtal gewonden, waarvan natuurlijk ver- 
schillenden weer na verloop van tijd terugkwamen en normaal dienst 
deden. 

50958. De Voorzitter: Is het personeel van de Irene-Brigade na 
de ontbinding direct naar huis gegaan? Wat is er in het algemetn 
mee gebeurd? 

A. Wij kregen de toezegging, dat al het personeel, dat bij de 
Prinses lrene-Brigade had gediend, recht had op demobilisatie, des- 
gewenst binnen 6 maanden na het beëindigen van de vijandeliik- 
heden in Europa. 

50959. De Voorzitter: Gold dit voor allemaal of gold dit alleen 
voor degenen, die gerecruteerd waren uit vreemde landen? 

A. Dat gold voor allemaal. Het was waarschijnlijk gegeven met 
het oog op de recruteringen in vreemde landen, maar het gold ook 
voor de Nederlandse soldaten, die dus al in Nederland waren opge- 
komen en van daar naar Engeland waren overgestoken 

50960. De Voorzitter: Is daar de hand aan gehouden? 

A. Ja. 

50961. De Voorzitter: Tenzij men zelf wilde blijven dienen. 

A. Dat is verschillende malen voorgekomen. 

A. Ik ben officieel zo iets als de 6de October, een dergelijke 
datum, gedemobiliseerd. 

50963. De Voorzitter: Dus dat was minder dan 6 maanden na de 
ontbinding van de Ir~ne-Brigade. 

A. Ja, het moest ook binnen die zes maanden. 

50964. De Voorzitter: Zijn er nog bijzonderheden, waarvan u 
denkt, dat het van waarde is, dat de commissie hiervan kennis neemt, 
of meent u, dat LI hiermeda wel ongeveer heeft verteld wat uwerzijds 
te zeggen is over de Irene-Brigade? 

A. Ik geloof, dat ik u hiermede wel in hoofdzaak mijn ken?!$ 
over die tijd in het kort heb wezrgegeken. Ik zou misschien nog de 
namen kunnen noemen, maar die zult i1 langzamerhand wel kennen, 
van andere ex-officieren van de Irene-Brigade, die u met enige 
vrucht zou kunnen ondervragen. 

50965. De Voorzitter: Wij hebben er wel verschillenden hier ge- 
had, maar het kon zijn, dat er nog een naam bij was, die ons niet be- 
kend is, dus ik wil u graag in de gelegznheid stellen om enkele 
namen te noemen. 

A. Misschien zou ik, voor wat betreft dat deel van de Prinses 
Irene-Brigade, dat naar Indië is vertrokken en dat tenslotte terecht- 
gekomen is in Ceylon en later in andere delen van Brits-Indië, de 
naam kunnen noemen van de heer van Tuyll van Serooskerken, die 
tot zeer onlangs bij de economische afdeling van Buitenlandse Zaken 
werkzaam was. 

50966. De Voorzitter: Maar die had daar geen bevelsfunctie, 
dacht ik. 

A. Hij was in ieder geval een van de officieren. 

50967. De Voorzitter: Het bevel berustte bij kapitein van den 
Berge. 

A. Hij zou u waarschijnlijk wel kunnen inlichten. Wat betreft die 
commando's, zoudt u waarschijnlijk de eerste commandant gunstig 
kunnen horen, dat is dan de voormalige kapitein Mulders, die, voor 
zover ik weet, nog in Amsterdam zou wonen. 

50968. D e  Voorzitter: Weet u ook wie als commandant is mee- 
gegaan met dat detachement naar Suriname? 

A. Ja, dat was een kapitein van der Hoek, maar voor zover ik 
mij herinner, heeft hij het grootste deel van zijn leven in Zuid- 
Amerika doorgebracht en hij zal daar nog wel zijn; dus of hij erg 
geinakkel~jk te benaderen zal zijn, weet ik niet. 

50969. De Voorzitter: U weet misschien ook wie de militaire 
commandant is geweest in die tijd in Curaçao en Suriname? 

A. Neen, dat kan ik u niet zeggen, daar weet ik niet veel van. 
Ik vraag me juist af of ik inij nog de naam herinner van een van de 
officieren in die streken, die op het ogenblik hier in Nederland zou 
zijn. Ik geloof niet, dat mij er een te binnen schiet. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit het verhoor. 

R. FACK. 

ALGERA, voorzitter. 

POSTHUMUS. 

STUFKENS. 

GERRETSEN, griffier. 
50962. De Voorzitter: Dus u is ook na 20 November 1945 nog 

niet gedemobiliseerd. 



ZITTING VAN WOENSDAG 11 MEI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Schnial en 
Posthumus, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 
CORNELIS SISSELAAR, 

oud 31 jaar, wonende te Amsterdam (Z.), technisch employé K.L.M. 

Hij legt de eed af als getuige. 

51251. De Voorzitter: Mag ik beginnen met u te vragen waar u 
10 Mei 1940 was? 

A. Toen was ik in Haarlem, als vaandrig in dienst bij het korps 
motordienst. 

51252. De Voorzitter: Wanneer is u naar Engeland gegaan? 

A. In de nacht van 14 op 15 Mei, met een Engelse destroyer. 

51253. De Voorzitter: Was dat in groepsverband of ging u op 
eigen gelegenheid? 

A. Eigen gelegenheid. 

51354. De Voorzitter: Had u daar een bepaalde reden voor? 

A. Het is aldus gegaan. Wij hoorden in Haarlem door de radio, 
dat Vesting Holland werd overgegeven. Omdat wij toen order had- 
den niet naar de radio te luisteren, heb ik mij begeven naar het 
hoofdkwartier, ik meen. dat dit in Overveen was, waar ook de rest 
van de officieren was. Daar werd getracht telefonisch contaEt te 
krijgen met den Haag voor bevestiging van dat bericht van over- 
gave. Dat kwam des avonds vrij laat door, tussen 9 en 10 uur, en 
toen bleek inderdaad, dat werd overgegeven. Wij kregen toen op- 
dracht naar ons onderdeel in Haarlem terug te gaan en om de gren- 
dels van de geweren in het Spaarne te gooien. Wij waren daar o.a. 
met enige vaandrigs, die eiger.lijk geen troep hadden, we waren te 
werk gesteld in de werkplaatsen en waren administratief ingedeeld 
in een compagnie, omdat wij gem vechtend onderdeel waren. Wij 
hebben gevraagd of wij weg mochten, om door te vechten buiten de 
Vesting Holland. Wij kregen daarvoor eerst geen toestemming: men 
zei: je doet, wat je wordt gezegd. Wij zijn toen gegaan naar de naast 
hogere chef, die zei: je doet maar, wat je niet laten kunt; ik mag 
geen toestemming geven. Toen zijn wij met ons eigen transport, er 
waren namelijk nog een paar vaandrigs en officieren bij, o.a. kapitein 
Gonggriip, naar den Haag gegaan, met de bedoeling om over de 
grote rivieren naar het Zuiden te komen. Wij kwamen in den Haag 
aan; op het Malieveld was een grote brand. Wij wisten toen niet 
hoe de situatie was, omdat wij geen zuiderlingen, maar noordelingen 
waren, en toen wij de weg vroegen naar Rotterdam, keken de Hage- 
naars ons zeer verbaasd aan en zeiden: dan loop je tegen de Duitsers 
aan. Wij reden toen wat door den Haag. Bij ons was een vaandrig, 
die 11 of 12 Mei Engelsen had moeten halen met een autocolonne 
van Hoek van Holland, en hij zei: laten wij proberen naar Hoek 
van Holland te komen. Wij zijn tocn met twee auto's naar den Hoek 
gereden, op zoek naar een roeiboot 0111 uit te varen. Er lag geen 
roeiboot, alleen een grote stoomboot; dat bleek een Engelse destroyer 
te zijn. De luitenant, die bij ons was, ontdekte, dat het een Engels 
schip was. Hij sprak zijn talen goed, is er op afgegaan en kwam 
juichend de wal op en zei: ze liggen op ons te wachten. Die Rijks- 
auto hebben wij in de tweede versnelling gezet en te Hoek van Hol- 
land in het water laten plonsen. Wij zijn werkelijk keurig aan boord 
van die Engelse destroyer ontvangen en nog dezelfde nacht wegge- 
varen. Aan boord waren marine-officieren van de Vesting Holland, 

verschillende militairen en burgers. Op weg naar de haven kwamen 
wij veel militairen (vermoedelijk de bezetting van de vesting) met 
hun plunjezakken tegen. Zij hadden bij wijze van spreken allen aan 
boord kunnen gaan. .Een van de scheepsofficieren zeide: Als jullie 
een evacuatie hebt geregeld, roep ik het andere schip binnen. Het 
lag daar vol mijnen; de kapitein heeft keurig op meerdere évacué's 
gewacht. Iemand vroeg: Als het zo gemakkelijk gaat, mag ik dan 
die en die in den Haag gaan halen? De commandant zeide weer: 
Dan wacht ik wel. Eindelijk zijn wij weggegaan, nadat er een Duits 
vliegtuig overkwam, waarop wij gevuurd hebben en het aanschoten. 
TJe commandant achtte het toen beter om te vertrekken, omdat de 
Duitsers konden aannemen, dat er nog een Engels schip lag. 

Zo was de stemming daar. Die man heeft keurig gewacht. 
Wij zijn dan dezelfde nacht naar Engeland gegaan en kwamen 

's ochtends op zee vele vissersboten en andere boten met vlaggen 
tegen; zij waren allemaal gepavoiseerd; ik vond dat nogal belachelijk. 

51255. De heer Schmal: Waarvoor waren die boten getooid met 
al die vlaggen? 

A. Dat was een uiting van de stemming, welke aan boord van 
die boten heerste, omdat men met die boten nog was kunnen wej- 
varen uit Scheveningen. 

Toen wij in Dover aankwamen, werden wij op een zeer nette wijze 
ontvangen en geïnterneerd. 

51256. De Voorzitter: Door de Engelsen? 

A. Ja. De officieren gingen in hotels en wij,  vaandrig^, werden 
ondergebracht in de Transit Barracks. Wij mochten alle wapens hou- 
den: wij hadden b.v. nog pistolen. De Engelsen daar gingen terug 
naar België en Frankrijk; die lagen daar dus ook gewoon. Wij 
hebben gevraagd, of wij niet met zo'n boot mee mochten, omdat het 
in het geheel niet de bedoeling was om in Engeland te blijven zitten. 
Dat mocht echter niet. Wij hebben daar 4 à 5 dagen gezeten, toen er 
iemand van de Hollandse missie kwam en ons heeft geidentiliceerd. 
Onder geleide werden wij buiten gebracht en mochten marchere11 
er1 kregen verplichte sport; later mochten wij inkopen doen. 

Na ons verblijf van +: 5 dagen werden wij gestuurd naar Londen. 
Daar hebben wij geld gekregen oni ons in de kleren te steken. Wij 
hadden nl. geen van allen geld bij ons. Wij kregen daarvoor f 50. 
Wij zijn daar 4, 5 dagen geweest en zijn toen met onbekende bestem- 
ming getransporteerd naar Zuid Wales. De machinist van de trein 
wist blijkbaar ook niet, waar wij naar toe gingen. Want in Tenby 
werden wij uitgeladen, waar bleek, dat dit dorp bestemd was voor 
de Belgen. Wij zijn er gevoed. De ontvangst door de Engelsen en 
Belgen was zeer prettig. Wij hebben bussen gekregen en zijn gegaan 
naar Haverfordwest. Daar hebben wij, ik denk, 10 tot 14 dagen 
gelegen. Er kwamen steeds meer mensen aan uit België en Frankrijk. 
Het grootste detachement, dat daar aankwam, was de vliegscho~l 
Haamstede met complete uitrusting. 

51257. De Voorzitter: Wie was daarvan de chef'? 

A. Ik meen, dat majoor de Broekert daar een van de oudste 
officieren was. 

Wij waren met ongeveer 40 officieren. Het troependetachement 
groeide uit dat dorp, want dat was er niet op berekend. De orders 
voor het betrekken van de wacht waren iedere dag anders; dàn een 
geweer met munitie, dan weer zonder munitie, dan alleen met een 
bajonet, enz. Wij zijn toen gestuurd, weer met de trein, naar Porth- 
cawl, aan de kust, en daar zijn wij helemaal geïnterneerd, op een 
cmrasterd grasveld. De eerste dag moest ieder op het gras zitten, 
ook generaal Noothov,cn van Goor. Wij werden verspreid in groepen 
en daar liepen Engelsen tussendoor, die zeiden: sit down. Ze hadden 
ons gescheiden in officieren en manschappen en daar liep bij ons 
een brigadier tussen met een stok en het was telkens: sit down en: 
shut up. Toen heeft generaal Noothoven van Goor tegen die kerel 
gezegd, dat er iets moest gebeuren en dat wij honger kregen. Hij is 



toen opgestaan met zijn adjudant en is toen naar die brigadier ge- 
gaan en heeft geregeld, dat wij mochten eten. De officieren konden 
in groepsverband gaan eten. Met inij waren er, die dit niet deden, 
omdat wij meenden, dat, als de manschappen niet mochten eten, wij 
het ook niet moesten doen. Het was een oud concintratiekamp; er 
was wel een gebouwtje en een W.C., en 's avonds hebben wij tenten 
gekregen. Wij hebben die opgezet, de officieren aan de ene zijde en 
de n~anschappen aan de andere zijde van het veld. Tussen die tenten 
door liepen 's nachts Engelse schildwachten; de orders waren voor 
ons: niet praten en geen lichten laten schijnen. Het leek wel of 7e 
bang waren voor ons, aan de andere kant mochten wij toch alle 
wapens weer houden, dus dat was ook nogal vreemd. Dat heeft z2 
enige dagen geduurd. Wij hadden geen kribben en geen dekens, we 
gapten maar wat planken om op te slapen. Later werd er wel wat 
georganiseerd. Wij mochten het kamp eerst niet uit, daarna alleen 
de officieren van vier tot zes en de n~anschappen gedilrende één uur. 
Langzamerhand werd dat steeds beter. Die brigadier heeft het er 
maar vier dagen uitgehouden en werd toen vervangen, omdat hij 
misschien zijn opdracht verkeerd opgevat had. Daarna werd veel 
verbeterd en werden wij niet meer behandeld als zeer gevaarlijke 
personen, inaar als misschien geallieerden. Wij kregen wapens, kleren 
en schornen, want toen kwamen ook al die mensen uit Frankrijk 
aan, die weken lang door Frankrijk hadden gezeuld, zonder schoenen, 
enz. Daar was o.a. bij een zeer groot detachement marechaussee, 
onder leiding van majoor den Beer Poortugael. 

51258. De Voorzitter: Hoe was de verhouding met de mare- 
chaussee? 

A. Uitermate slecht. 

51259. De Voorzitter: Hoe kwam dat? 

A. Ik ben er niet bij geweest, het zijn maar verhalen, die ik 
hoorde. 

De Voorzitter: Vertelt u het zo kort mogelijk, maar ik heb liever 
dingen, die u uit eigen wetenschap bekend zijn. 

A. De stemming was zo slecht als gevolg van hetgeen de land- 
macht in Frankrijk had meegemaakt. De marechaussees reden daur 
in trucks, beladen met fietsen en in volledige uitrusting, dus met het 
tweede stel blauw, inclusief damborden, enz., terwijl ze de infanteristen 
liete' staan. Ze kwamen ook aan met die fietsen, damborden, vol- 
ledige uitrusting met nestels, enz., dat was keurig, maar in plaats van 
die fietsen en andere dingen hadden ze meer mensen kunnen mee- 
nemen. Toen ze dus aankwamen in Engeland, zeiden die anderen: 
daar heb je die blauwen! Die hebben ons toen laten staan. Zij hadden 
wel te eten en de andere Hollanders mochten verrekken. Daar beg011 
het mee. Toen werden deze mensen belast met orde- en bewakings- 
dienst. Er kwamen toen ook wel onaangenaamheden voor, dit in 
tegenstelling met hetgeen ten aanzien van het detachement van 100 
man politietroepen het geval was. 

51260. De Voorzitter: Berustte de houding van de marechaussee 
op een zeker inzicht van de kant van de marechaussee, nl. dat zij 
een bepaalde categorie vertegenwoordigden en niet tot het leger b?- 
hoorden? 

A. Dat kwam er ook nog bij: ze waren non-combattanten. Zij 
moesten geen kampbewakingsdienst maar andere bewakingsdienst ver- 
richten. Ik kan mij nog herinneren, dat zij toen zeiden: Wij zijn 
non-combattanten, wij doen niet mee. 

51261. De Voorzitter: Hoe was de geest in het kamp, de verhou- 
ding tussen de officieren en soldaten? In het boek van generaal Krztlc 
staat o a., clat de soldaten hct vertrouwen in sommige officieren hacl- 
den verloren. Is u daarvan iets gebleken? 

A. Inderdaad. Er waren daar nl. bepaalde eenheden, voorname- 
lijk uit de Peel: ik weet niet, welk regiment daar lag. Daarvan waren 
mensen, o.a. officieren. aangekomen. De soldaten konden niet beoor- 
delen, waarom die offici~ren waren weggelopen. Zij zeiden echter: 
Daar heb je hem ook; toen was hij commandant en was weg, en nu 
staat hij hier met de scepter te zwaaien. Die stemming was er diis 
wel degelijk bij de manschappen en zeker bij de menscn van het 
regiment uit de Peel of Limburg. Het betrof o.a. majoor - hij 
heeft later enige van zijn vingers verloren - Sicherer. 

51262. De Voorzitter: Hij was toen kampcommandant? 

51263. De heer Posthumus: Was het een algemeen verschijnsel of 
vindt u, dat het ten aanzien van enkele officieren gold? Kan men 
zeggen, dat in het algemeen de stemming er een was van weinig ver- 
trouwen in het gezag van de officieren hebben? 

A. Het is moeilijk te zeggen. De ligging en het eten waren er zeer 
slecht en er was geen oefengelegenheid. De mensen waren dus ver- 
slagen. Dan is de stemming nooit lollig. Als zij direct een goed trakte- 
went, goede ligging en goed voedsel hadden gekregen en er was ge- 
zegd: ,Straks gaan wij weer vechten", dan had men een andrre stem- 
ming gekregen dan wanneer er wordt gezegd: ,,Loop maar op je 
blote poten, totdat je schoenen krijgt". Die stemming uitte zich. Zij 
hebben tegen mij zeer weinig gezegd. Ik was van de motordienst en 
de mensen, die er van die dienst waren, kende ik goed. 

51264. De heer Posthumus: En als zij een officier kenden, die 
zich gedurende de oorlog in Nederland wel wat te gauw van  ij;? 
troep had gedistantieerd, hadden zij dat direct bij de hand? 

A. Natuurlijk. Er waren daar o.a. een paar jonge officieren, die 
met hun pag-trekker waren weggereden. en die men dat verweet. 

51265. De Voorzitter: Kan dat niet worden verklaard uit het fe:t, 
dat men zich nog in de beginperiode bevond en het moeilijk was o111 
alles direct voor elkaar te hebben? 

A. Dat komt er natuurlijk bij. Als die zaak slecht loopt en je ziet 
niet anders dan officieren, die uiteraard goed werden betaald en 
niets deden - er werden in die tijd ook wel eens drinkgelagen door 
hen gehouden -, dan zeg je dat allicht, als je in hetzelfde kamp zit. 
Dat krijg je overal. Daarbij kwam, dat men dikwijls niet kon beoor- 
delen, waarom die meerderen zo hebben gehandeld. Ik heb gehoord, 
dat een officier, die volkomen van zijn troep was afgesloten, is wrg- 
gegaan. Dat kan ik niet beoordelen. 

51266. De Voorzitter: Heeft die onaangename situatie lang ge- 
duurd of is er spoedig enige verbetering gekomen? 

A. Dat kan ik mij niet goed herinneren. Ik had mijn werk buiten 
het kamp. Ik ben wapenkamerofficier geworden. Die wapenkamer 
had ik in Porthcawl zelf. Ik zat nooit in het kamp meer, ik was tot 
des avonds 8 uur weg en hoorde dan: de discipline is slecht. Ja, als 
je slecht gekleed bent, enz., wordt de zaak ook veel vervelender, 
maar tenslotte is die zaak toch vrij snel beter geworden, toen de 
Engelsen ons indeelden voor de vliegveldbewaking. Dat waren drie 
vliegvelden, Stormy Down, St. Athans en Llandow. Daar zijn deta- 
chementen heengegaan. die daar zeer goed werk deden. De interne 
discipline zal niet Zo coed zijn geweest, h a a r  er waren geen onaange- 
naamheden: de commandanten konden hun eioen kader ilitzoeken. 
dus die organisatie klopte wel. Kapitein Galle bijv. zat in St. Athans 
en had alle manschappen van een paar batterijen om zich heen ver- 
zameld; dat liep wel. Ik reed de kampen af om ze van wapens, 
munitie, enz. te voorzien en heb toen nooit meer iets onaangenaams 
bemerkt. Maar in het eigen kamp zelf was er een zeer ontevreden 
groep, o.a. de burgerchauffeurs, die op de bussen van de marechaussee 
hadden gezeten. Die mensen zijn door de marechaussee eigenlijk 
beduveld; zij zijn, in Nederland nog, onder dwang verplicht om te 
rijden in die wagens en na door België en Frankrijk vervoerd te 
zijn, zeiden zij op de kade: Wij gaan op de boot, zoek het verder zelf 
maar uit. De chauffeur3 zijn toen ook aan boord gegaan van andere 
schepen. De betalingsmoeilijkheden kwamen in Engeland, want die 
mensen waren gevorderd voor een bepaald bedrag, f 2,50 per dag, 
met vergoeding voor de wagen. Een gedeelte van de wagens is nog 
meegenomen. De burgerchauffeurs werden toen ook nog geinilitari- 
seerd; er was er een bij van 55 jaar, die wilde geen soldaat meer 
spelen. 

51267. De heer Schmal: U zei, dat u in Engeland generaal Noot- 
hoven van Goor had kunnen gadeslaan. In welke qualiteit was hij 
aanwezig? Was hij er als krijgsgevangene, zat hij ook op de grond? 

A. Ja, hij zat ook op het gras. 

51268. De heer Schmal: Hij was toch met een Regeringsopdracht 
vertrokken vóór de oorlog, om te doen wat zijn hand vond om te 
doen. De Engelsen behandelden hem dus als krijgsgevangene? Ik 
bedoel: toen u daar kwam, trof u daar de generaal, die er op het 
gras zat. 

A. Ja. A. Wij zijn allen gelijk uit die trein gemarcheerd. 



51269. De heer Schmal: Dus daar zat hij ook in? 

A. Ja, maar het was niet zozeer een krijgsgevangenentransport. 
In het dorp waren wij geheel vrij, maar omdat dat dorp te klein 
werd, zijn wij verplaatst naar een ander kamp. 

51270. De Voorzitter: Is er nog een betrouwbaarheidsonderzoek 
geweest van Nederlandse kant? 

A. Ja; eerst hebben wij dat gehad in Dover. 

51271. De Voorzitter: Van Engelse kant? 

A. Ween, van Hollandse kant. Een overste heeft het daar gedaan. 
Later in Porthcawl zijn er telkens mensen, van wie men blijkbaar 
foute dingen wist of vermoedde, er uitgelicht; enkelen mochten, 
hangende het onderzoek, niet in ern Engelse uniform rondlopen. Wij 
moesten in battledress lopen met ingang van 1 September. Daarvoor 
werd iedereen wel niet persoonlijk geïnterviewd door de Engelsen, 
maar er was wel een onderzoek aan voorafgegaan. De mensen, die 
onbetrouwbaar waren of nog niet als betrouwbaar bekendstonden, 
kregen geen toestemming om in battledress te lopen. Wij hebben 
allemaal een briefje gekregen, dat wij in battledress mochten lopen. 
Degenen, die deze toestemming niet kregen, waren wel in ons mid- 
den. Dat was erg pijnlijk, want dat viel natuurlijk zeer op en ont- 
lokte de nodige opmerkingen. Ik zelf heb 's avonds in Hollandse 
uniform gelopen tot December, omdat de kleermaker door mijn 
detachering niet tijdig een passend service dress kon maken. 

51272. De Voorzitter: Hebt u ook meegemaakt de verhuizing 
naar Congleton en Wolverhampton? 

A. Ik ben begin September naar een plaats bij Liverpool gegaan 
om een weapontrainingcursus te volgen en inmiddels heeft die ver- 
huizing plaats gehad. 

51273, De Voorzitter: Was dat een cursus alleen voor Neder- 
landers? 

A. Dat was een Engelse cursus. E r  was intussen een Engelse 
missie ontstaan, waarbij o.a. de heer Speelman nog betrokken was. 
die onder meer trainingsaangelegenheden regelde en mij aanwees 
voor deze cursus. De eerste cursus was een weapontrainingcursus. 
Toen deze was afgelopen, waren de troepen inmiddels verhuisd naar 
Congleton. 

51274. De Voorzitter: En daarna is u meegegaan naar Wolver- 
hampton? 

A. Ja. 

51275. De Voorzitter: Waren er bepaalde onderdelen in Con- 
gleton gelegerd? Er is eerst een scheiding geweest; een deel van de 
Nederlandse troepenmacht was in Congleton en een ander deel in 
een andere plaats ondergebracht. 

A. Op 15 Augustus zijn opgeroepen de z.g. Engelse vrijwilligers. 
Zij zijn gelegerd nabij Cardiff. Het z.g. IIde bataljon is torn niet naar 
Congleton gegaan, maar naar Noord-Wales. 

51276. De Voorzitter: Later is echter alles weer verenigd. 

A. Veel later pas. De marechaussee lag weer in een ander dorp. 

51277. De Voorzitter: Hoe is het gelopen met de bewapening 
van de Nederlandse troepen? 

A. In Juli, Airgustus 1940 hebben wij onze eerste geweren ge- 
kregen, benevens koppels, patroontassen, enz. Ik geloof, dat er toen 
nog geens brens bij waren. Ik heb van ons oude Lewis-materiaal 
nog dubbele mitrailieuropstelIingen voor luchtdoelgescliut gemaakt. 

Wij hebben daarmede de komst van de Duitsers afgewacht tijdens 
het grote alarm voor de invasiepoging. Langzamerhand hebben wil 
meer gekregen. Onze bewapening is vrij slecht geweest, omdat de 
Engelsen zelf niet veel hadden. Begin 1941 is er vergaderd na een 
grote oefening en kwam tot uiting, dat wij toen zeer begunstigd 
waren, omdat wij een kwart van onze orsanieke bewapening hadden, 
o.a. een kwart van de brens en trainingsmortieren. Later werd mij 
medegedeeld, dat de Fransen en Polen nogal aanmerkingen hadden 
gemaakt en meer dan 50 procent van hun bewapening kregen, terwijl 
de Homeguard nog met houten geweren stond. Ja, het is wel lang- 
zaam gegaan. 

51278. De Voorzitter: Hoe was het gesteld met de bewapening 
van bet eskadron pantserwagens, dat in Januari 1941 is opgericht? 

A. In Januari 1941? 

De Voorzitîer: Toen is het eskadron pantserwagens opgericht, 
hoofdzakelijk bestaande uit personeel van de Koninklijke Mare- 
chaussee. 

A. Inderdaad. Toen is ook het eerste bataljon omgeschakeld tot 
een Engelse organisatie en noemden wij het, in plaats van eersic, 
tweede, derde compagnie, A-, B-, C-compagnie, enz. Ik werd toen 
commandant van vier brenguncarriers. 

51279. De Voorzitter: Opereerden die als aparte eenheid in het 
gehele verband? 

A. Meer als onderdeel van de ondersteuningscompagnie. Een 
bataljon heeft vier compagnieëii plus een ondersteun"igscompagnie 
en deze heeft weer zeven pelotons. Daarvan was dit één peloton. Wat 
ik mij van die marechaussee herinner, is, dat ze Humbers hadden, 
vrij ouderwetse pantserwagens, maar ik geloof niet veel bewapening. 

51230. De Voorzitter: Dus u is een van die groepscommandanten 
geworden. 

A. Ja, als oprichter van een brenguncarrier-peloton. 

51281. De Voorzitter: Kunt u van de ontwikkeling daarvan iets 
mededelen? 

A. Ik ben begonnen mei 10 man politietroepen. Het is eigenlijk 
jammer geweest, dat het oorspronkelijke detachement van 100 man 
uit elkaar gevallen is, maar er waren instructeurs nodig. De besten 
werden gestuurd naar het IIde bataljon, dat opgericht was, toen is 
er van het restant weer een troep afgegaan voor Canada en toen 
bleven er nog twintig over. Omdat het goedr kerels waren, heb ik 
gevraagd om daar mijn keuze uit te mogen maken. Ik heb er ook 
een paar monteurs en chauffeurs bijgekregen. Daarna ben ik met 
ongeveer 10 man en de vier carriers gedetacheerd bij een Schots 
bataljon in Crew en daar hebben wij de gehele tijd die vier gehouden. 
Met veel tact heb ik enige motorfietsen van de marechaussee gekregea; 
de bewapening werd langzamerhand ook beter. Eind 1941 had de 
hele brigade 20 carriers, waarvan ik er 14 had. met de benodigde 
motorfietsen, die ik links en rechts ,,georganiseerds had. De mare- 
chaussee's konden of wilden ze niet repareren en schreven ze af; 
dan repareerde ik ze en bleken het nog zeer bruikbare motorrij- 
wielen te zijn. 

51282. De Voorzitter: Hoe lang is u in die functie gebleven? 

A. Als pelotonscommandant tot mijn vertrek naar Indië. 

51253. De Voorzitter: In Januari 1942 is het eerste detachement 
weggegaan. Dat heeft nogal wat moeilijkheden veroorzaakt. Er waren 
er, die een beroep hebben gedaan op de Grondwet, om niet te wor- 
den uitgezonden naar Indië. Anderen hadden weer andere bezwaren. 
Wat kunt u daarvan mededelen? 

A. Toen wij hoorden, dat er oorlog in het verre Oosten was 
uitgebroken, hebben enige jonge officieren een request geschreven 
voor directe overplaatsing naar Indië. Wij hadden gehoord, dat er 
veel kader nodig was. Bovendien was de dienst in Engeland erg 
vervelend. Wij begrepen uit besprekingen, dat die invasie toch voor- 
lopig niet zou plaats vinden. De troepen moesten medehelpen met 
bet bieten en aardappelen rooien en wij vonden, dat wij nuttiger 
werk konden doen in Indië. Meerdere jonge officieren gaven zich 
op om vrijwillig te gaan. 

51284. De Voorzitter: Hoe vonden de mensen uit Canada het, 
dat ze bieten en aardappelen moesten rooien? 

A. Dat weet ik niet, want die waren voor het merendeel in het 
tweede bataljon ingedeeld. Zolang die jongens maar wat konden 
bijverdienen, wat konden rondhangen, vonden ze het vaak al lang 
mooi. Ik heb met mijn peloton nooit gerooid, omdat ik verzocht 
heb, daarvan vrijgesteld te worden, in verband met de graad van 
geoefendheid, die ik wilde bereiken, en de taken, die mij waren ge- 
steld voor de diverse alarmstellingen in de omgeving. 



51285. D e  Voorzitter: Kunt u ons van het request een afschrift 
geven? 

A. Dat  heb ik nog wel. Dat  was een zeer summier getypt requestje. 
Vrij spoedig, nadat wij het hebben ingediend, is kolonel van Voorrl 
Evekink naar Londen vertrokken. Hij kwam vrij opgewekt terug. Wij 
dachten allen: Als wij nu niet weggaan, komen wij nooit meer we-;; 
afwachten maar. Op 1 Januari 1942 was er appel-generaal in  de grote 
eetzaal van het bataljon. Ik geloof, dat Minister Gerbrandy er bij 
was - o p  dit punt kan ik mij niet alles herinneren - en een grote 
speech heeft gehouden. E r  werd gezegd, dat het lste bataljon naar 
Indië zou worden gestuurd. D e  reactie in de zaal was niet prettig 
er: er werden enige kreten geuit. N a  de Minister kwam kolonel val1 
Voorst Evekink; deze begon zijn speech op een zeer merkwaardige 
wijze - het was wel grappig - en zeide: ,,Ik, Boef" - da t  was zijn 
hond - ,,en 20 officieren", enz. ,,zullen voor het eerste detachement 
aangewezen worden.", enz. 

D e  Voorzitter: Het is niet zo erg belangrijk, dat zijn hondje mee- 
ging. 

A. Dat  is meegegaan. 

D e  Voorzitter: E n  ook weer mee teruggegaan? 

A. Ja. D e  kolonel is per vliegtuig teruggevlogen, maar die op- 
passer heeft er lang mee onlgezwalkt, doch is later weer in Engeland 
aangekomen. E r  zijn nogal wat onaangenaamheden geweest met de 
marine-autoriteiten. 

D e  heer Schmal: Nam die hond een dreigende houding aan? 

A. Het is in het geheel niet interessant. 

D e  heer Posthumus: Vertelt u het maar eens. 

A. Die kolonel is in Freetown overgestapt op Hr. Ms. ,,Heem+ 
kerck". D e  ,,Heemskerck" zou uit het konvooi gaan en versneld naar 
Datavia vertrekken. Kolonel van Voorst Evekink vond het belangrijk 
daar aan boord te gaan met die hond. Honden zijn verboden o p  
oorlogsschepen, maar kolonel van Voorst Evekink schijnt gezegd te 
hebben, dat het niet zijn persoonlijke eigendom was, doch dat  van de 
troep. Die hond is tocn met die oppasser meegegaan. Later bleek het, 
dat die hond persoonlijk eigendom van van Voorst Evekink was. D e  
ri-iarine vond dit voorval o.a. zeer onaangenaam. 

51286. D e  Voorzitter: Hoe was het verdere gedeelte van die ver- 
gadering? 

A. Toen is dus gezegd, dat  dit detachement zou voorgaan. D e  
dztum van vertrek was natuurlijk geheim. Maar  er werden toen 
direct maatregelen genomen. 

51287. D e  Voorzitter: Zijn er nog bezwaren naar voren gebracht? 

A. Toen niet direct. Men kreeg er niet de gelegenheid voor. E r  is 
alleen gezegd, dat  in  d e  Grondwet stond, dat  het niet kon ge beu re:^. 
Die mensen werden schichtig, voornamelijk d e  gehuwden, uit Enge- 
land afkomstig, werden zeer verontrust. Er waren ook militairen uit 
Holland, die zich meenden te kunnen beroepen o p  de  Grondwet. 
Ieder, die geen zin had, zeide: I n  de Grondwet staat, enz. 

51288. D e  Voorzitter: Zijn al degenen, dje zich op de Grondwet 
hebben beroepen, in Engeland gebleven, of is dat  moeilijk uit te 
maken? 

A. Neen, zeker niet, want in mijn peloton waren er weinig. Iedere 
pelotons- of compagniescommandant werd verzocht om met zijn men- 
sen naar de kolonel te gaan. Ik ben er ook heengegaan. Er  kwam o.a. 
een man binnen, die zei: ik ga niet naar Indië, want het staat in de 
Grondwet. Toen de kolonel vroeg: wat staat in  de Grondwet?, wist 
hij dit niet. E r  werd gezegd: je moet dan eerst de Grondwet maar 
gaan bestuderen. Er  waren wel mensen, die goede motieven hadden, 
maar in het algemeen beriepen degenen, die niet wilden, zich o p  de 
Grondwet. Voor zover ik kan nagaan, zijn de mensen. die gein 
verdere motieven hadden, inderdaad meegegaan. D e  mensen met rede- 
lijke motieven zijn achtergebleven. 

51289. D e  heer Schmal: Vond u dat beroep op de Grondwet niet 
redelijk? 

A. Ik persoonlijk niet; dat  interesseerde mij bovendien niets. D s  
keuring ging heel vlug. Als men het fijn vond o m  naar Indië te  gaan, 
werd men zeer vluchtig gekeurd. Er  waren toch nog veel mensen, die 
graag wilden. 

51290. D e  Voorzitter: Hoe hebt u de  reis gemaakt? 

A. Met Hr. Ms. ,,Colombiaw, via Kaapstad-Colombo. Daar  zijn 
wij blijven steken. 

51291. D e  Voorzitter: Daar  kreeg u bericht, dat u niet verder 
hoefde? 

A. Ja, daar zijn wij gestrand. Wij wisten in het begin niet wat 
er aan de hand was, totdat admiraal Nelfrich een rede hield, waar- 
uit bleek, dat de situatie in  Indië hopeloos was en dat wij voorlopig 
niet konden doorvaren. 

51292. D e  Voorzitter: Is u aan boord van de  ,,Colombia" ge- 
bleven? 

A. Wij hebben drie maanden in die haven gelegen en werden 
op diverse schepen gehuisvest. 

51293. D e  Voorzitter: Was er geen kamp? 

A. Waarschijnlijk niet. Kolonel var1 Voorst Evckink had zich 
teruggetrokken van het commandantschap en als oudste was aan 
boord luitenant-kolonel van deti Berge, van het K.N.I.L., die ver- 
telde, dat  de Engelsen wel graag hadden gewild, dat  wij aan de wal 
kustwacht gingen betrekken, maar dat  hij had geconstateerd, dat de 
Engelsen zelf zeer weinig troepen hadden. Hij zei: als de Jappen 
komen, worden wij ook ingerekend. Wij hadden al onze zware 
wapens in Engeland moeten achtrrlaten, dus we hadden alleen maar 
geweren. Besloten werd o m  het detachement aan boord v i n  e-ri 
Hollands schip te laten blijven, om bij een evacuatie direct mede ti: 
kunnen varen. 

51294. D e  Voorzitter: Hadden er oefeningen plaats? 

A. Wij waren ingedeeld bij de marine en deden als zodanig ook 
wachtdiensten. Overigens zaten de  mensen aan boord en deden huis- 
houdelijke dienst met de  marine, dus gangen schrobben, koken, enz. 
Er  werd ook gemarcheerd. 

51295. D e  Voorzitter: Toen is ii later naar Saugor gegaan? 

A. Inderdaad. 

51296. D e  Voorzitter: Is  i1 ook meegegaan'? 

A. Ja. 

51297. D e  Voorzitter: Toen is daar een splitsing gekoinen'? 

A. Ja, toen majoor Mollinger uit Engeland kwam. Liiitenant- 
kolonel van clen Berge had opdracht gekregen, om met het detachr- 
ment naar Saugor te gaan, waar wij een speciale infanterie-opleiding 
zouden krijgen. D e  instructies waren blijkbaar niet geheel duidelijk 
geweest en wij kregen een zeer s u n ~ n ~ i e r e  opleiding, onder leiding 
van kapitein Scheepens. 

51298. D e  Voorzitter: Is er een afdeling voor de  marineluchtvaart 
achtergebleven o p  Ceylon? 

A. Neen, het gehele detachement is naar Saugor gegaan. D e  split- 
sing heeft later plaats gehad, toen majoor Mollinger uit Engeland 
terugkwam. Hij had het idee opgevat om met een stel vrijwilligers 
Sumatra te heroveren door middel van landingen met parachutisten 
en met behulp van onderzeeboten en o m  de bevolking van Sumatra 
zo ver te krijgen, dat  zij met ons zou me-werken. I n  Engeland had 
hij tonnen explosieven en wapens gekocht. 

51299. D e  Voorzitter: Had dit korps een bepaalde naam? 

A. Het  korps Insulinde. 
Toen majoor Mollinger zelf kwam, bleek, dat  er nog niet veel aan 

dat  idee was gedaan. Hij heeft met de Engelse kamocommandant 
geregeld welke cursus de vrijwilligers zouden krijgen. Zij zouden aan 
een zeer speciale keuring worden onderworpen. Van het gehele de::i- 
chement zijn toen 15 officieren en 50 onderofficieren en manschap- 
pen goedgekeurd. 

51300. D e  Voorzitter: Welke functie had kapitein Pel? 

A. Hij  was ondercommandant van Mollinger. Hij en kapit-in 
Scheepens waren daar inmiddels uit Engeland gekomen. 

51301. D e  Voorzitter: Misschien kunt 11 ons mededelen, hoe hrt 
verder is verlopen. 



A. D e  mensen, die werden goedgekeurd, verbonden zich dus vrij- 
willig bij dat  korps, dat toen nog niet de  naam van korps Insulinde 
had. Men gaf zich op voor zeer gevaarlijk werk; de  omvang van het 
werk kon majoor Mollinger vanwege de  geheimhouding niet zeggen. 
D e  rest, die werd afgekeurd, is daar min of meer aan zijn lot over- 
gelaten, kreeg een minder zware training en is later naar de  marine- 
luchtvaartdienst gegaan. 

51302. D e  Voorzitter: U werd dus bestemd voor die dienst? 

A. Ja. Wij zijn naar Colombo teruggegaan met het gehele korps. 
D e  eerste actie was reeds door luitenant Wijnntalrrz met de K 18, 
meen ik, uitgevoerd. Hij verongelukte bij Padang en is niet meer 
teruggekomen. 

51 303. D e  Voorzitter: Is hij gesneuveld? 

A. Hij werd mishandeld. 

51304. D e  Voorzitter: Door de bevolking'? 

A. Door de Jappen. Hij is zo gepijnigd onder het verhoor, dat !lij 
om een pistool heeft gevraagd. Dat  apprecieerden de Jappen. Hij is 
een van de weinigen geweest, die ezn grafzerk hebben gekregen. Dat  is 
nog vóór de oprichting van het korps geweest. Wij zijn naar Colombo 
gegaan om verder te trainen en daarna naar Poona om ezn amphibie- 
cursus te krijgen. Dat  was in September, October 1942. Toen werd de 
eerste actie gepland voor Sumatra. Men heeft nog enige moeilijk- 
heden gehad, omdat men geen onderzeeboot kon krijgen. D e  marine 
vond het verkeerd onder de bestaande omstandigheden zo'n bos t  
beschikbaar te stellen voor een dergelijke operatie. In December 
hebben wij de actie met de O 24 gekregen bij Troemon o p  de We,t- 
kust van Sumatra (Atjeh). Die actie hebben wij uitgevoerd en die is 
zeer raar afgelopen. 

51305. D e  Voorzitter: Kon u ongehinderd aan land komen? 

A. Ja,  Wij zijn 's nachts aan land gegaan. 

51 306. D e  Voorzitter: Wie had de leiding daarvan'! 

A. E r  waren twee conimandaiiten, majoor Pel en kapitein Schee- 
pe11.s. Majoor Pel moest op het strand blijven en wij zouden onder 
leiding van kapitein Sclzeepcws een hoofd van de  bevolking gaan 
halen, die majoor Pel weer kende. Maar om een of andere reden 
heeft majoor Mollir~ger majoor Pel niet naar die kampong willen 
laten gaan. Opdracht was, dat  majoor Pel o p  het strand zou blijven, 
wij zouden dat hoofd van zijn bed lichten en naar het strand brengen, 
waar majoor Pel hem zou ondervragen. Die actie is niet volgens het 
plan verlopen. Toen het licht werd, zijn wij het bos ingetrokken met 
een patrouille om die zelfde nacht nog dat  hoofd van zijn bed te 
lichten en weer terug te brengen naar majoor Pel, die met een kust- 
wacht bij de boten was achtergebleven. 's Morgens werden wij echter 
reeds ontdekt door het spoor op het strand en heeft majoor Pel één 
man achter de patrouille aangestuurd om deze terug te halen. Wij 
hebben toen de gehele dag aan het strand gezeten, want hij wilde de  
actie niet meer laten doorgaan. Er  is een zeer uitgebreide documen- 
tatie over die actie, of heeft u daar misschien niet van gehoord? 

51307. D e  Voorzitter: Waar is die gepubliceerd? 

A. Die is nooit gepub1:ceerd in die vorm. Majoor Mollirzger is 
ontslagen als commandaiit, waarna majoor Pel hem opvolgde. Alle 
officieren hadden zwaar de pee in tegen majoor Pel, o.a. omdat hij 
zich bij die actie o.i. zeer ondeskundig heeft gedragen. Een aantal 
heeft een verzoek ingediend tot overplaatsing en dat heeft hij op- 
gevat als een soort demonstratie. 

51308. D e  Voorzitter: Waarom is majoor Mollirtger vervangen? 

A. Ik heb bij geruchte gehoord, dat hij onenigheid heeft gehad 
met kolonel van der Kruz van de Koninklijke marine. Hij is toer. 
naar West-Indië overgeplaatst. Er  is toen een con~niissie van onder- 
zoek ingesteld door de marine, omdat die gelijkluidende verzoek- 
schriften waren ingediend. Dat  is een zeer uitgebreid onderzoek ge- 
worden en vond plaats in de  loop van 1943. Er  is nooit enige reactie 
OD gekomen, althans, er zijn nooit stappzn ondernomen, ofschoon 
dit zeer uitgebreide rapport ook in Londen is aangekomen. Wij heb- 
ben later gevraagd aan een van onze officieren o m  te onderzoeken 
wat de reactie in Londen was, omdat o p  geen van onze requesten 
ooit antwoord ontvangen werd. Toen bleek, dat men het in Londen 
te ,,gekleurdw vond. 

51309. D e  Voorzitter: Waren die requesten gericht aan de Minis- 
ter of aan admiraal Helfrich? 

A. Onze hoogste commandant was toen admiraal Helfrich en ze 
werden dus via het marinehoofdkwartier ingediend. Ik weet van 
mensen. die requesten indienden, maar ook nooit antwoord ont- 
vingen. 

51310. D e  Voorzitter: Hoe is het verder die dag op het strand 
afgelopen? 

A. Toen kwam die kampong uitgelopen, naar schatting kwamen 
200 man gillende aanlopen, met sabels, enz. Wij kregen bevel om in 
zee te  steken. 

5131 1. De Voorzitter: Dus dat was een vlucht? 

A. Ja. Intussen was er een onweersbui geweest en de  toch al 
zware branding werd nog ruwer, waardoor een overhaast te water 
gaan niet goed kan aflopen. 

51312. D e  Voorzitter: Nam de bevolking een vijandige houding 
tegenover LI aan? 

A. Zij kwamen joelend en krijsend aanlopen en waren nog een 
500 m van ons verwijderd. 

51313. D e  Voorzitter: Hadden zij een vriendschappelijke of vij- 
andelijke bedoeling? 

A. Dat  kon je zo niet bekijken. Ik denk niet, dat  zij kwamen 
met een vriendschappelijke bedoeling. E r  kwamen een paar honderd 
ri-~ensen gillend aanlopen. D e  boten werden overhaast in het water 
gedragen en sloegen vrijwel direct om. Ik had de majoor geholpen 
met het naar het water toedragen van zijn boot. Luitenant van Tuy'l 
en ik waren daarom d e  laatsten, die in zee zoliden gaan. Wij zagen, 
ctat de  boten mooie loopings maakten en omsloegen. Onze boot is 
er goed doorheen gekomen. 

51314. D e  Voorzitter: Waar bleef kapitein Scheeperls? 

A. Die was ook te water. Terwijl wij met onze boot het laatst 
in zee staken en ik hem nog een zet gaf 0111 deze door  de branding 
te krijgen, hoorde ik majoor Pel schreeuwen: Terug! Zijn boot war 
omgeslagen en alle; was In zee gevallen. Wij konden niet in de 
branding omkeren, maar zijn even doorgevaren en toen omgekeerd. 
Inmiddels was de hele zaak o p  het strand aangespoeld. Die Atjehers 
hadden inmiddels een halve cirkel o m  ons gevormd. Ondertussen 
had de majoor een oude bekende ontmoet. Hij bad nog een droog 
tinnetje cigaretten en overhandigde hem dit. Toen was de vrede 
direct gesloten. Hij keride de Atjehse taal en heeft di, mensen zover 
gebracht, dat zij ons hielpen al dat  wrakhout van die boten bij 
elkaar te zoeken. Eén boot bleek niet te repareren: wij hebben die 
2an de rand van het bos gelegd. Toen werden wij geinviteerd om 
naar de kampong te komen. Dat  hebben wij qedaan. Pel zeide toen 
tegen mij: ,,Dit is ecn nette manier van gevangenneming." Ik dacht: 
Daar  bedank ik voor, want wij hadden allemaal twee wapens en er 
was toen nog gezn schot gevallen. Die kerels hadden alleen sabels. 
Ik was dit niet van plan o m  te doen en ging naar Scheepelis toe en 
zeide: Pel z e ~ t ,  dat  dit ezn geval van gevangenneming is. Hij ant- 
woordde: Ach, die kletst. Het  was dus geen gevangznneming. Toen 
zijn wij met zijn tienen, terwijl wij waren omringd door die mensen, 
naar hun kampong gelopen. Aan  beide zijden kreeg je een man 
naast je; zij deden erg krijgshaftig. Wij zijn feestelijk onthaald in 
het huis van het hoofd. Deze was echter door de Jappen gevangen- 
genomen, omdat hij pro-Hollands was. Die actie van ons was duc 
toch op niets uitgedraaid. Wij zijn daar keurig ontvangen met koffie 
en sigaartjes en hebben van een rijsttafel genoten. 's Avonds wilde 
Pel niet meer terug met de kano's en heeft getracht een prauw tr 
krijgen. D e  prauweiivoerders wilden echter niet varen. Waarom weet 
i k  niet. Wij kregen de indruk, dat  de zee te ruw was en wij nu maar 
moesten wachten. Zij zeiden dit echter niet, inaar vertelden, dat  ze d e  
de prauwenvoerders aan het zoeken waren. Pel wilde wachten, htj 
was bang geworden en wilde met een grote boot terug naar de onder- 
zeeboot, welke 'snachts o p  een afgesproken tijdstip voor de  kust 
zou liggen. D e  anderen zeiden: Laten wij gaan, anders kunnen wij 
ook niet meer met de kano's. Wij hebben Pel overreed om toch met 
d e  kano's te gaan, nadat wij de  prauwenvoerders zelf opgezocht 
hadden. Zij weigerden echter te varen en besloten werd o m  toch 
met onze eigen kano's te gaan. 



Wij zijn toen het strand afgelopen naar de kano's en er stond 
een zware branding. Luitenant van Tuyli en ik hebben getracht door 
de branding heen te komen, maar de kano sloeg stuk bij deze po- 
gingen. Majoor Pel zei daarna: ik moet weg, ik ben de belangrijkste 
man, ik heb alle gegevens, dus ik ga weg, hier hebben jullie allemal1 
geld. Hij gaf ieder een rijksdaalder of tien gulden; de volgende maand 
worden jullie wel gehaald. Er werd verder niets afgesproken van 
tekens, datum of een rendez-vous. Ieder moest helpen en dat is ons 
geluk geweest, want wij hebben daardoor een nieuwe manier gevon- 
den om die boot door de branding heen te krijgen. Toen wij weer 
terug op het strand waren, zei kapitein Scheeprns: ik ben ook belang- 
lijk, ik heb ook gegevens, dus ik ga ook weg. Wij dus weer helpen. 
Wij bleven toen met vijf man over, met twee enigszins bruikbare 
vouwkano's. Wij beraadslaagden en besloten, dat het waanzin zon 
zijn hier een maand te blijven zitten met die paar guldens en wilden 
trachten de onderzeeboot te bereiken, desnoods zwemmeiide. Met 
behulp van enige Atjehers hebben wij de boten door de branding 
gekregen en tekens afgesproken voor het geval het onderling contact 
verloren zou gaan. Dit ging voortreffelijk. Wij hebben buiten de 
branding liggen wachten, totdat de tweede boot met onze drie man 
er ook aankwam en zijn gezamenlijk naar de onderzeeboot ge- 
varen. Het was een grote baai en men hoorde de vogels fluiten over 
de branding heen. Ik meende een afwijkend gefluit te horen en ver- 
moedde, dat het een menselijk voortgebracht geluid was. Wij floten 
en riepen terug en het bleek kapitein Scheepeizs te zijn, die vermoede- 
lijk gewetenswroeging had gekregen. Dit was een gelukkige omstan- 
digheid, want anders hadden ze ons nooit gevonden. Zo zijn wij met 
drie boten naar de O 24 teruggevaren, waar majoor Pel vrij overstiiiir 
op een kooi lag. Naderhand bleek, dat hij tegen die onderzeeboot- 
kapitein gezegd zou hebben om maar weg te varen. De commandaiit 
vertrouwde het niet erg en vond het raadzamer om te wachten. Wii 
hadden toen nog enige landingen moeten doen op dit kustgedezlte 
gedurende deze tocht, maar die zijn gecancelled, o.a. door de marine, 
omdat men kon aannemen, dat de kustbewaking gealarmeerd was en 
de belangrijkheid van onze landingen niet opwoog tegen het risico 
van het verspelen van de onderzeeboot. 

In Februari is er nog een actie geweest, ook op hetzelfde kust- 
gedeelte van Sumatra. 

5131 5. De Voorzitter: Is dat goed afgelopen? 

A. Daar zijn ze afgeschoten. 

51316. De Voorzitter: Werd die kust overal bewaakt? 

A. Ja; dat hadden de Jappen goed georganiseerd. De patrouille 
moest contact met de bevolking maken om inlichtingen te verkrijgen 
er1 intussen waarschuwden zij een Jappenpatrouille, die zich verdekt 
opstelde in de buurt van de landingsboot. Toen onze mensen teruá- 
gingen, openden de Japanners het vuur. Iedereen sprong in zee, 
zwom door de branding, waarbuiten wij ook nog boten verankerd 
hadden liggen, waarmede zij naar de onderzeeboot peddelden. 

51317. De Voorzitter: U hebt dus verder geen raids op Sumatra 
ondernomen? 

A. Ja, maar niet onder Pel. 

51318. De Voorzitter: Wanneer is de daaropvolgende actie ge- 
weest? 

A. In 1944. Het beroerde was, dat majoor Pel wel acties plande, 
maar als de vastgestelde datum aanbrak, dit hem blijkbaar zeer ver- 
ontrustte, vooral het feit, dat er verliezen mogelijk waren. Hij pro- 
beerde er wel mannen bij te krijgen. Hij plande echter acties, waar 
dikwijls maanden zwaar voor getraind werd, en er werden zelfs ver- 
schillende uitrustingsstukken voor zo'n actie in Engeland besteld en 
deze kwamen overvloedig en werden zelfs per vliegtuig verstuurd. 
Als de vastgestelde datum kwam, dan werden er altijd omstandigheden 
aangevoerd, waardoor de acties afgelast moesten worden. De Engelsen 
noemden hem daarom een ,,double faced person". Hij was ondcr 
de borrel, als hij zo praatte, erg geschikt, maar tot daden kwam het 
zelden. Vandaar dat wij zeer ontevreden waren. 

51319. De Voorzitter: Kunt u iets vertellen van die actie in 1944? 

A. Die actie was zeer geheim. Het hoofdkwartier van Morlnt- 
batten was overgebracht van hTew Delhi naar Kandy. De Engelsen 
gingen toen op meer intensieve schaal opleiden voor de invasie van 
Sumatra en Malakka. Daarvoor hadden zij o.a. nodig inlichtingen 

over de Westkust van Sumatra, in verband met de aanleg van vlieg- 
velden. Toen zijn wij uitgezocht - er was een Hollandse en een 
Engelse groep - om daar 4 terreinen te verkennen voor de aanleg 
van vliegvelden. Het originele Engelse plan was waanzin. Kapitein 
Scheepcns heeft met zljn ervaring de Engelsen er van kunnen over- 
tuigen om de operatie anders te organiseren. Wij zijn toen met een 
Engelse boot naar Sumatra gegaan. Er waren twee commandanten, 
van iedere groep één. 

Ecn iïiteindelijke beslissing kon door geen van beiden genomen 
worden. Kapitein Scheepeizs kon vanwege zijn geographische en 
talenkennis alleen de Engelse commandant adviseren. De opdrachten 
waren vsn te voren verdeeld, en wel zodanig, dat, als de ene groep 
op verkenning moest, de andere als kustwacht en ferry-party fuil- 
geerde. 

Door omstandigheden werden er 5 landingen gemaakt, waarbij 
wij gedurende de laatste drie Engelsen verloren. 

Voor deze actie werden ingedeeld twee officieren van de Royal 
Engmeers, die ter plaatse o.a. grondproeven moesten nemen. Deze 
officieren waren uit de aard der zaak slecht getraind en waren de 
zwemkunst en het peddelen niet erg meester; wij beschouwden hen 
dan ook als passagier. Als er geland was, brachten wij hen naar het 
te onderzoeken terrein. waar ze grondproeven en dergelijke namen. 

Bij J e  voorlaptste landing zuid van Meulaboh was de bevolking 
gealarmeerd, doordat ein bevolkingspatrouille ontmoet werd, redenen 
waarom kapitein Scheepens de Engelse groepscommandant (wiens 
beurt het was om de wal weer op te gaan) afraadde nog een landing 
iets noordelijker en dichter bij Meulaboh te maken. De luchtphoto's 
vertoonden een niet te indentificeren plek, hetgeen vermoedelijk een 
Pillbox of iets dergelijks was, 

Kapitein Scheepeizs had intussen rheumatiek gekregen en ik werd 
belast met het commando van de ferry-party. 

Ik had het idee geopperd om mij met een van de experts buiten 
de branding te iaten afzetten, dan naar de kust te zwemmen en het 
terrein te verkennen. Als je dan ontdekt werd, kon je met zijn tv+eeen 
gemakkelijker wegkomen dan met zijn tienen. De Engelse comman- 
dant stond er echter op, dat hij deze actie zou uitvoeren, en hij ver- 
koos om met nog twee man te gaan. 

Met een rubberboot zetten wij hen af buiten de branding en 
bleven daar verder liggen, totdat ze terug zouden keren. Nadat 
zij ongeveer een uur aan de wal waren geweest, ontstond er een 
hevig vuurgevecht en ik nam aan, dat hij tegen de Jappen was opge- 
lopen. Van tevoren hadden wij afgesproken, dat, als er wat zou 
gebeuren, hij in de rivier zou springen en zich zou laten afdrijven 
naar zee. Zij hadden rode schouderlampen, die zij zouden aan- 
draaien, zodat ik hen kon waarnemen en aan boord nemen. Tijdens 
het vuren ben ik de riviermonding ingepeddeld en heb liggen 
wachten, totdat ik enige tijd daarna onder vuur werd genomen. Ik 
hoorde intussen een motorboot en heb met mijn radio de onderzee- 
boot opgeroepen om dit te melden en instructies te vragcn. Ik 
werd teruggeroepen en kwam aan boord zonder die drie mensen. 
Dat vond ik erg pijnlijk. Het was de laatste actie. 

51320. De Voorzitter: Waar zijn die mensen gebleven? 

A. Die zijn gesneuveld; althans vermist. Na de oorlog heb ik 
er naar geïnformeerd en gehoord, dat de Jappen er nog één hebben 
kunnen vinden. 

Toen ik aan boord terugkwam, was de stemming in het officiersver- 
blijf vrij gespannen, te meer daar mij werd verweten door kapitein 
Scheepens, dat die actie fout was gelopen. Ik antwoordde hem: daar 
zitten getuigen: er is drie dagen beweerd, dat het fout zou gaan 
en tegen alle adviezen wenste de Engelse kapitein toch te gaan, 
nu gaat het fout en heb ik het gedaan. Bij dit werk komt ook nog 
wat list kijken. Als je het op een andere manier twee dagen nader- 
hand doet. heb je kans, dat het lukt. Het bleek, dat het advies van 
kapitein Scheepols zeer terecht is geweest. 

51321. De Voorzitter: Zijn wat u hebt genoemd alle acties ge- 
weest van het l<orps Insulinde? 

A. Ween, er zijn meer acties geweest. Dit zijn mijn acties geweest. 
Ik ben toen o.a. 6 maanden gedetacheerd geweest in Poona om 

te worden opgeleid voor special forces-agent. Daartussen door zijn 
nog acties geweest. 

51322. De Voorzitter: Bestaan er ook nog rapporten over die 
acties? 

A. Het is jammer, dat die stukken vermoedelijk zoek zijn geraakt. 



51323. De Voorzitter: Kunt u nog namen en functies noemen van 
anderen, die aan die acties hebben deelgenomen? 

A. De Roo, de Biuïne, vnn Tziyll, van Eek, Witkci~lzp, als offi- 
cieren. de Engelse majoor Lodge, de korporaals van de politietroeperi 
Bogers, Quinten, de Leeuw, Hakkenberg, en nog een aantal Chinezen. 

51324. De Voorzitter: Het gaat er mij niet om al die namen te 
weten; het is echter goed enkele namen van Nederlanders ie weten. 

U is in training gegaan voor de tocht naar de Andamanen? 

A. De Engelsen zouden de Andamanen gaan bezetten en hadden 
daarvoor nodig enige agenten, die de kustverdediging en wegen naar 
de objecten zouden verkennen. Deze moesten dan vanaf de kust door 
middel van lampjes de landingstroepen binnen loodsen en daarna de 
ingewonnen inlichtingen aan hen verstrekken. In Augustus 1943 zou 
eerst kapitein Scheepens naar Poona gaan, maar hij moest op actie; 
zijn plaatsvervanger, luitenant van Eek, was door ziekte verhinderd, 
waarna ik werd aangewezen. De opleiding was zeer slecht cn werd 
gegeven door instructeurs, die nog nooit iets in die zin hadden ge- 
daan. Onze groep, genaamd ,,canibined 0.p.s." (afkorting van opera- 
tions) was samengesteld uit een commandant, die majoor was, en 
vier officieren, afgevaardigd door twee infanterie-brigades, en twee 
otficieren van Special Forces, waarvan ik er een was. Geen van hen 
had enige ervaring in dit speciale werk. Het bleek, dat de Engelse 
instructeurs zeer slecht op de hoogte waren van dit soort acties. 

51325. De Voorzitter: Is die operatie doorgegaan? 

A. Neen, die is gecanceld door de overeenkomst van Yalta, toen 
werd besloten, dat de geallieerden alle krachten in het Westen zouden 
aanwecden en die niet zouden versnipperen over de invasie van 
Normandië en enige nîinder belangrijke acties in het verre Oosten. 
Voor deze acties had men twee divisies uitgetrokken, die toen naar 
het Birma-front gestuurd werden. In Bombay lagen in de haven 
reeds veel landingsschepen voor deze actie. 

51326. De Voorzitter: Wanneer bent u toen gegaan naar Neder- 
landsch-Indië? 

A. Dit was een detachering van het korps Insulinde naar Poona. 
Ik ben daar geweest van Augustiis 1943 tot Januari 1944, toen de 
actie werd afgelast. 

51 327. De Voorzitter: Ik bedoel: na de raids, welke u hebt ze- 
maakt. 

A, Na die vijf acties, waarvan ik heb verteld, zijn veel acties ge- 
pland voor Nederlandsch-Oost-IndlB, o.a. werd maandenlang ge- 
oefend om het oliecentrum Pankalan Brandan op te blazen. Wij heb- 
ben daaraan maandenlang gewerkt. Het is een reusachtig werk pe- 
weest. In Januari,Februari 1945 warcn wij klaar om die actie te 
beginnen, toen de Engelse marine bezwaren maakte en zeide door een 
mijnenveld te moeten varen; door de actieleider werden de plannen 
dienovereenkomstig gewijzigd. Majoor Pel vond het toen ook te 
gevaarlijk en wilde niet 12 mensen voor deze actie riskeren. De actie 
vond niet plaats. 

De Engelsen begonnen het toen echter belangrijker te vinden om 
meer inlichtingen uit de bezette gebieden te krijgen, voornameliik uit 
de binnenlanden. Voordien waren er door ons korps reeds enige 
pogingen gedaan om groepen per onderzeeboot aan de kust af te 
zetten met als opdracht zich daar enige maanden schuil te houden en 
inlichtingen per radio door te geven. Voor dit doel werd door ons 
een aantal Chinezen opgeleid. 

Geen dezer pogingen is echter gelukt. Door de Jappen werd de 
kust zeer behoorlijk bewaakt, o.a. door bevolkingspatrouilles, en onze 
groepen werden alle gesignaleerd tijdens het aan wal brengen van 
voedsel en uitrusting, nodig voor een verblijf van 2 à 3 maanden. 

51328. De Voorzitter: Wat hebt u daar gedaan. Had u een be- 
paalde opdracht? 

A. Ik had opdracht daar te blijven zitten tot het einde van de 
oorlog, want er was geen manier om terug te komen. Ik moest in- 
lichtingen verzamelen, o.a. van de Japanse verbindingswegen. Het 
gerucht liep nl., dat zij het Medanse spoorwegnet hadden verbonden 
met het Palembangse net; dat er een weg was aangelegd van Meclan 
naar Palembang. Als eerste van dit nieuwe plan werd ik aangewezen 
om op de Padang Lawas (Midden-Sumatra) geparachuteerd te 
worden met één Chinees en 2 Javanen om inlichtingen in te winn-n. 

Ongeveer dezelfde tijd zou een groep springen bij de Goudberg in 
Noord-Atjeh en de Engelse majoor met enige Chinezen zou met een 
onderzeeboot afgezet worden bij Tandjong Balai. 

Ik ben daar toen gesprongen en heb er gezeten tot het einde van 
de oorlog. 

Tevens zou ik als hoofdgroep het werk voorbereiden voor andere 
partijen, die nog gedropt zouden worden voor een eventueel te ont- 
plooien guerilla-activiteit. Majoor Pel was reeds geruime tijd ver- 
vangen door de kapitein-luitenant ter zee Wingender. 

Om een idee te geven hoe de voorbereiding geschiedde voor die 
actie, kan ik u het voigende zeggen: 

Toen mij werd aangezegd, dat ik mij gereed moest maken om 
binnen 3 weken op de Padang Lawas geparachuteerd te worden. 
kon niemand mij zeggen waar deze precies lag, op de stafkaarten 
stond hij nl. niet getekend. 

Een Engelse n~ajoor, die vó6r de oorlog planter op Sumatra's 
Oostkust was geweest, dacht, dat het toen als K.N.1.L.M.-nood- 
landingsterrein gebruikt werd, en had er indertijd eens een autotocht 
heen gemaakt. 

Om er echter te springen en enige maanden met een blank gezicht 
ondergedoken te kunnen leven, is het wel van belang om meerdere 
détails te weten. 

Toen ben ik naar de R.A.F. gegaan en heb luchtphoto's gevraagd, 
Men wist daar ook niet, waar het lag. Ik zeide toen: Geef mij dail 
maar luchtphoto's van Sumatra, zo'n beetje in het midden. Een piloot 
had zijn camera laten openstaan, vliegend naar het oliecentrum 
Pankalan Brandan, dat reeds eerder vernield werd. Op die photo's 
kwamen miilen wolken en oerwoud voor, maar ook stukjes open land. 
Ik heb een i e t  stukje bij een weg opgezocht. Wij konden op-de kaart 
controleren, dat het helemaal dat plaatsje niet was. Ik dacht: Dan ga 
je daar maar heen. Ik heb zelf mijn intelligence verzameld en had 
daar 14 dagen tijd voor. Intussen moest de R.A.F. een droppingsveld 
voor mij uitzoeksn. Ik kreeg de photo's weer terug waar zij 10 drop- 
pingsvelden op hadden aangetekend, maar geen voldeed aan mijn 
voorwaarden. 

Ik nam hier geen genoegen mede en mijn eisen moesten weer naar 
de R.A.F. worden gestuurd. Daar had men twee dagen tijd voor 
nodig. Men moest helemaal naar Kandy toe. De ~ f s t and  Ceylon- 
Midden Sumatra retour was echter nauwelijks te bevliegen met een 
Liberator. Het eten voor zoveel man, de radiosets en de generatoren, 
\erpakt in genummerde containers, vormden al een zware vracht. 
's Avonds vóór ik zou weggaan, werd ik ontboden op het H.K. om te 
vernemen, dat de helft vôn het toegezegde gewicht niet meegenomen 
kon worden. Ik vroeg: welke pakken wel? Een beetje voedsel en in 
ieder geval mijn radioset! 

Wij gingen naar de R.A.F. toe en werden naar een geheim vliegveld 
gebracht. Men zei: Wij zullen wel zien, wat wij meenemen. Met drie 
extra-romptanks konden zij het net halen. 's Middags om 2 uur gingen 
wij weg met een viermotorig vliegtuig en 's nachts orr, 12 uur werden 
wij gedropt, 2 km fout, hetgeen naderhand bleek. Ik ben inet die drie 
man het bos ingedoken, om mij daar eerst te organiseren. Ik had 
mijn containers niet allemaal gevonden. Als men 's nachts iets naar 
beneden ziet komzn, ziet men het tegen de heldere hemel, maar zodra 
het onder de horizon is, ziet men het niet meer. Veel eten had ik toer1 
niet meer. Ik ben inderdaad in de aether gekomen met die radioset 
en na drie dagen ging er een tandwieltje van een van de generatoren 
stuk. Ik had de andere reeds ver in het bos verstopt. Die tweede gene- 
rator werd gehaald. Na enkele dagen bezweek ook deze en heb ik ge- 
vraagd, of zij een nooddropping wilden geven. Het was van te voren 
zo geregeld, dat, als je uit de aether ging, je gedurende een bepaalde 
week binnen een maand een nooddropping kon verwachten tegen het 
vallen van de avond. Ik kon dan met een seinlampje de herkennings- 
tekens geven. Dis week brak aan. De eerste avond hoorden wij het 
toestel om 4 uur 's middags. Ik had niets geprepareerd, want veronder- 
stelde, dat ze later zouden komen. Dat vliegtuig was reeds ver weg 
vóór ik het bos uit was. Tk moest nl. een uur lopen zonder kappen om 
geen spoor te maken. Met een zaklantaarn gaf ik nog tekens, die on- 
opgemerkt bleven. Ik heb toen een vuur ontstoken, maar snel weer 
uitgemaakt. Ik dacht: ik heb kanr, dat ze die week weer terugkomen, 
want ik had geen eten meer. Aan het eind van de week kwamen ze 
weer: ik had de vuren klaar gelegd in de hoop, dat de kampongbevol- 
king deze niet zou opmerken. Ik hoorde het toestel weer om halfvijf, 
het kwam laag cver. Ik stak de herkenningsvuren aan en het vlieg- 
tuig waggelde met zijn vleugels. Toen begon het te stormen en woeien 
de vuren over de walletjes. Er was niets meer aan :e blussen en toen 
het vliegtuig weer over kwam, het duurde vrij lang voordat het die 
draai had genomen, was het één vlan~menzee. Ik had gehoopt, dat de 
parachutes meer naar het bos toe gedropt zouden worden, zodat ik de 
containers gemakkelijk daar naar toe had kunnen verplaatsen, maar 



&es kwam in het vuur terecht. Het was $: anderhalve ton, wat wij 
door het vuur nioesten sjouwen en we werkten als koelies. Er zit te^: 
drie bussen in zo'n container en in iedere bus zit 60 kg. Ik heb eerst 
de radio's er uitgehaald en dat vuur maar gelaten voor wat het was. 
Ik moest bovendien zorgen, dat ze de sporen niet konden zien. Vóór- 
dat het donker werd, hadden we alles naar de bosrand gedragen. Aan- 
gezien de bevolking ons vanuit de hoge stellages, die de Jappen had- 
den opgericht, konden waarnemen, leek het mij raadzaam om zo snel 
mogelijk de belangrijkste spullen, zoals radio's, batterijen, enz. diep in 
het bos te verstoppen. De gehele nacht zijn we daar mede bezig ge- 
weest. 

51329. De Voorzitter: Hebt u aan uw opdracht kunnen voldoen? 

A. Dat is inderdaad raar gegaan. Ik heb inlichtingen verkregen, 
maar kon met die vier man niets uitrichten. Ik had één radio-tele- 
grafist, die continu moest seinen, want op 1500 mijlen was dc ver- 
binding zeer slecht. In plaats van een kwartier te zenden, zat die 
man er de gehele dag aan. Hij zond de gehele dag en wij laadden 
steeds maar accu's op, onze versterkingspartij is nooit nagedropt. Die 
stond klaar in Colombo en zou vóór eind Juni mij komen versterken. 

Het was zo warm op het vliegveld in Ceylon, dat het vliegtuig niet 
kon starten met die topbelasting, omdat de luchtdichtheid te gering 
was. 

Ik ben niet in de gelegenheid geweest om mij te kunnen ontplooien. 
Ik heb een paar weken verkend en de resultaten doorgeseind, maar 
enige uitgebreide actie kon ik niet on'dcrnemen. Toen is de capitulatie 
gekomen en 2 September kwam ik het bos uit. Ik had contact met 
de bevolking opgenomen door mijn spionnen, maar als je niet op de 
lioogte bent van de toestand, doe je de meest gekke dingen. De rnen- 
sen liepen niet eens in een vuile sarong, maar in boombast, dus die 
spion van mij, die in de kampong kwam met een sarong, viel direct op 
en kon bovendien gezn goed verhaal vertellen, waar hij vandaan 
kwam. Op de kin-palen langs de grote weg stond nl. een getal met de 
letters W.R. Op de kaart stond alleen bos, in die richting. W.R. bleek 
naderhand Watas Riouw te betekenen, een oude grens van onze resi- 
dentie Riouw. Waar de weg verder heen leidde, kon ik daar niet uit- 
zoeken. 

Inmiddels had ik met een inlander geregeld, dat de Jappen moesten 
zorgen voor het transport naar Rantau Prapat. Die man heeft mij 
toen verteld, wat er allemaal was gebeurd in de oorlog en hoe de 
Jappen de capitulatie opvatten, waarheen die weg liep, en o.a., dat de 
Jappen, toen dat vuurtje bij mij brandde, met 400 man naar mij 
hadden gezocht. Hij heeft van die andere raids verteld. Van die raids 
op de westkust was vrij veel bekend. De Jappen aldaar en ook de 
inlanders hadden er van gehoord. 

Scheepens was daar een zeer bekende naam. Kolonel Scheeperls, 
zijn vader, was een groot officier geweest. 

Ik ben toen naar Rantau Prapat gegaan, waar vijf internerings- 
kampen waren met plm. 8500 mannen, vrouwen en kinderen. 

51330. De Voorzitter: Wat is er met de rest van het detache- 
ment gebeurd? Is dat in Brits-Indië gebleven? 

A. Er bevonden zich tevens toen 3 groepen in Sumatra, o.a. bij 
de Goudberg en bij Tandjong Balai, die beide versterking kregen 
van Ceylon uit respectievelijk per vliegtuig en onderzeeboot. 

In Ceylon werden nog andere groepen gereedgemaakt om boven 
Sumatra uitgeworpen te worden. 

51331. De heer Posthumus: Zij hebben hen allen op dezelfde 
wijze gered? Zij zijn niet gepakt? 

A. Neen, zij zijn niet gepakt. Er zijn verschillende partijen ge- 
dropt bij Medan. Zo 5, 6, 7, 8 September zijn bij de internerings- 
kampen ook groepen gedropt. Er stonden er klaar, die een andere 
bestemming hebben gekregen en als Rapwi-parties zijn gegaan 
naar Padang en Palembang. Mijn versterkingsgroep is pas in het 
interneringskamp gekomen, twee maanden, nadat zij gepland was. 

Ik heb getracht de geïnterneerden aan voedsel en kleding te 
helpen, hetgeen in het begin moeilijk was, en tevens mijn intelli- 
gence-taak te vervullen, want toen bestond de Republiek daar nog 
niet. Op Java is ze op 18 Augustus uitgeroepen en in Sumatra pas 
8 October. Het woelde daar wel. Ik heb daar oudgedienden van het 
K.N.I.L. gerecruteerd. maar had geen wapens. Zodra ik wapens 
en uitrusting uit Ceylon zou krijgen, had ik het plan hen voor be- 
wakingsdoeleinden te gebruiken. Tk droeg hun op terug te gaan 
om voor mij inlichtingen te verzamelen. De Jappen waren daar 
belast met de zorg voor orde en rust. Zij deden dit slecht en lieten 
het rampokken toe. Een Chinees meldde mij, dat sinds de handel 
met de blanken in de kampen begon vaak auto's, beladen met 

groenten uit de bergen, omgegooid en de bestuurders gemolesteerd 
werden door de inlanders, als zij vermoedden, dat de lading voor 
de blanken bestemd was. 

Als zo'n geval mij ter ore kwam, ging ik naar de Japanse com- 
mandant toe en vertelde hem het voorgevallene, bracht hem nog- 
maals aan het verstand, dat hij belast was met de zorg voor orde 
en rust, en droeg hem op, om mij de volgende dag de daders te 
tonen en de auto en groenten aan de eigenaar terug te bezorgen. 
Dat vond hij in het geheel niet aardig. Ik had hem nl. erg bang 
gemaakt en zijn naam in zijn tegenwoordigheid naar het H.K. 
doorgeseind om op de zwarte lijst te plaatsen, als hij ongehoor- 
zaain was. Iedere keer als er was gerampokt, liet ik de daders 
door hem ophalen en opsluiten. 

De Jappen lieten hen-er echter de volgende dag weer uit. Op 
deze manier hield ik er zo'n beetje de discipline in en kreeg ik van 
de Chinezen, die mij nu geregeld bezochten, veel inlichtingen en 
wist ik wat er in het hele gebied omging. Ik moest ook de econo- 
mische toestand van de tuinen aldaar onderzoeken en ik ging met 
planters en administrateurs, die in de kampen zaten, alle fabrieken 
en tuinen inspecteren. Ik kreeg dan een prachtig overzicht van de 
stand van zaken. Dat zond ik door naar Colombo. Er lag een ge- 
weldige hoeveelheid rubber. Ik heb het driemaal moeten seinen, nog 
vooroorlogs verpakt, anders geloofden ze het niet. Als wij toen 
direct dat bestuur hadden overgenomen, had dit allemaal aan de 
rechtmatige eigenaars teruggegeven kunnen worden. De goedang- 
meesters kwamen met de sleutels van de goedangs bij ons en 
meldden, als er b.v. een baal rubber gestolen was; de Jappen hadden 
niets afgevoerd. Ik kreeg opdracht uit Colombo om de afvoer van 
die rubber langs de rivier te regelen. Ik heb de diepgang laten op- 
nemen om met landingsvaartuigen direct de rivier te kiinnen op- 
varen. Die rubbertuinen hadden allemaal steigers langs de rivier, 
vanwaar de rubber verscheept kon worden. 

51332. De Voorzitter: Hoe was de stemming van de bevolking 
tegen de Nederlanders? 

A. Waar ik zat voortreffelijk. Dat is pas naderhand veranderd. 
Wij zijn met de evacuatie begonnen begin October, dat heeft net 
één maand geduurd; ik was begin November klaar. Op 8 Octobeï 
1945 werd in Medan de republiek uitgeroepen. Toen begonnen ze 
daar vervelend te worden, maar waar ik zat nog niet. Ik kon langs 
die wegen rijden zonder enig wapen en kon overal komen, er 
gebeurde niets. Pas tegen eind October begonnen ze vervelend te 
worden. 

51333. De Voorzitter: Hoe demonstreerde zich dat? 

A. Dan stonden ze met bamboesperen en maakten rare schijn- 
bewegingen. 

51334. De Voorzitter: Waar waren die op gericht? 

A. Meest tegen ons. 

51335. De heer Schmal: Dus een dreigende houding. 

A. Ja, maar als je hard bulderde, liepen ze weg. 
Ze hadden bevel gekregen van een of andere vent om gek te 

gaan doen. 

51336. De Voorzitter: Werd u belemmerd in uw zorg voor de 
bevolking? 

A. In het begin niet, maar later wel. De geïnterneerden konden 
zich buiten de kampen, die in de rubbertuinen lagen, vrijelijk 
begeven, maar later kwamen er rampokkerels, die het de mensen 
lastig maakten of de vrouwen te lijf gingen. 

51337. De Voorzitter: Wat had dat voor zin? 

A. Om oarust te maken; alleen doen ze het nu georganiseerd, 
maar toen niet. Als je schreeuwde, liepen ze weg. Ongeveer 15 No- 
vember was het kamp leeg en werd ik naar Medan overgeplaatst. 
Dat was jammer, want ik kende de streek goed en de bevolking had 
ontzag gekregen. Als ze mijn auto zagen aankomen, was elk spoor 
van ongeregeld optreden direct afgelopen. Dit had ik alleen bereikt 
door de rampokkers door de Jappen op te laten pakken. Buiten 
dat rayon wisten zij het niet en ik heb de grootste moeite gehad 
om onder bescherming van de Jappen naar Medan terug te komen. 
Ik had wapens in mijn zak, maar mocht die niet gebruiken. Waar 
men normaal een paar uur over doet, heb ik wel 7 uur over gedaan. 



Er waren aanhoudend slagbomen en karretjes over de weg, maar er 
is geen schot gelost; men deed alleen maar vervelend. Ik mocht niet 
op vragen antwoorden bij de barricaden van de Jappen, want dan 
dachten de inlanders, dat er ecn Engelsman in de wagen zou zitten 
en was er ezn betere kans, dat ik er door mocht. De inlanders wisten 
echter dat ik onderweg was, omdat ze zelf de telefoonlijnen be- 
dienden en mijn komst reeds door hadden gekregen. Ik kon niets 
doen, want ik stond onder bescherming van de Jappen. Ik herinner 
mij, dat tijdens ecn van de vele aanhoudingen er een Japanse vracht- 
auto achter ons aankwam en plotseling de barricade geopend werd 
en wij mochten doorrijden. De Japanse auto bleek slechts met was- 
goed beladen te zijn, maar de inlanders vermoedden waarschijnlijk, 
dat er versterking aankwam. Wij reden toen een geheel eind achter 
die wasauto aan en ondervonden weinig last. 

De Engelse commandant in Medan had meerdere malen beloofd 
het gebied met gemotoriseerde eenheden te patrouilleren, maar ze 
hebben dit nooit gedaan! 

51338. De Voorzitter: Welke was de bedoeling van het u lastig 
maken? 

A. Het ging gewoon tegen de blanken en was niet speciaal ge- 
richt tcgen mij. Het had ook een weinig georganiseerd karakter en 
vermoedelijk tot doel onrust te zaaien en te rampokken. 

In  Rantau Prapat drongen ze niet door tot in de kampen, maar 
in Medan werden geregeld mensen ontvoerd. 

Eerst hadden ze geen vuurwapens, maar later lieten de Jappzn 
hun magazijnen leegstelen. 

De Japanse commandant liet 's nachts mijn huis bewaken, 
omdat hij verantwoordelijk was voor mijn welzijn. Op een ge- 
geven avond trok de Japanse wacht op met houten geweren of stokk~iì  
en ik vroeg hem, wat dat nu wel te betekenen had. Er kwam toen een 
omstandig verhaal, want 's nachts was zijn wapenmagazijn geplunderd. 

Dit was natuurlijk een doorgestoken kaart. 
Omstreeks die tijd begon hij zich aan te stellen ec  vertelde, dat hij 

mij naar hfedan moest laten begeleiden, maar het niet aandurfde, 
omdat hij niet genoeg vuurwapenen meer bezat en alleen maar 
messen. Hij kon het dus niet op zich nemen en ik moest maar 
wachten. 

Door toen op zijn eergevoel te werken en hem te vertellen, 
dat ik hen lafaards vond, omdat ze gehele veldslagen tegen de En- 
gelsen en Amerikanen gewonnen hadden en nu niet eens met ezn 
paar messen eventueel aanvallende inlanders durfden te attaqueren, 
draaide hij om en ging mijn tocht naar Medan door. Er waren toa1 
plotseling toch geweren. 

51339. De Voorzitter: Wanneer was dat? 

A. Het is half November geweest. Ik kwam daar om die zaak 
over te geven en af te wikkelen. 

In al die andere kampen hadden zich grote moeilijkheden voor- 
gedaan met de Hollandse parties en de Engelse bezetting. Wij bekeken 
het van onze kant en de Engelsen van hun kant. Ik heb er geen last 
van gehad, omdat de Engelsen in mijn kamp zich alleen met de 
vrouwen bemoeiden, maar niet met zaken op politiek gebied. 

Wij ressorteerden onder Force 136 en rapporteerden door middel 
van onze eigen radio's de situatie aan ons hoofdkwartier te Colombo. 

Uit de aard der zaak werden dus schiet-, brand- en rampokpar- 
tijen gemeld, als die zich voordeden. De commandanten van de Engelse 
bezettingstroepen bleken dit niet te doen, maar meldden, dat alles 
rustig was. 

Aangezien de organisatie van ons belangrijk was, kreeg de Inteili- 
geiice Staff van admiraal Morr~ztbatten vermoedelijk twee berichten 
over een zelfde periode en district, die verschillend luidden. 

Over deze situatierapporten ontstond cnenigheid en de resp. HoI- 
landse ,,party-leaders" (onderofficieren en luitenants) moesten zich 
tegenover de Engelse commandant bezettingstroepen verantwoorden 
en de berichtgeving over die rampokpartijen aan hen overlaten, want 
zij hadden die nog nooit geconstateerd. De parties bevonden zich 
toen in Medan, Palembang, Pakan Baroe, Fort de Kock, etc. 

51340. De Voorzitter: Dat waren dus opzettelijk verkeerde in- 
lichtingen? 

A. Ja. Of het op instructie gebeurde, weet ik niet. Er zijn toen 
reusachtige moeilijkheden ontstaan tussen de commandanten van die 
groepen en de Engelsen. De Hollanders n-iochten geen berichten 
meer verzenden of moesten hun telegrammen overleggun aan de 
Engelse commandanten. Enkele zeiden toen: wij zijn Hollanders en 
behoren tot Force 136 en hebben niets met jullie legerorganisatie te 
maken, maar intussen hadden ze hun radiozenders afgegeven, dus 
dat gaf moeilijkheden. Somniigen zeiden: ik doe het niet, ik vraag 
terugroeping. Inmmiddels was er een Engelse commandant boven ons 
geplaatst. 

De Voorzitter: Wij zijn hiermede langzamerhand genaderd tot 
20 November 1945, dat is de einddatum van het onderzoek. 

A. De Engelsen hebben daar een zeer vuile rol in gespeeld. 

De Voorzitter: U hebt wel heel veel meegemaakt. Ik dank u zeer 
voor de verstrekte inlichtingen en ik sluit het verhoor. 

C. SISSELAAR. 

ALGERA. voorzitter. 

SCHhlAL. 

POSTHUMUS. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 17 MEI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Roosjen en 
de Kort, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punt van het Enquetebesluit: p. 

Verhoor van 

CHARLES FERDINAND PAHUD DE MORTANGES, 
oud 53 jaar, wonende te Amersfoort, kolonel. 

Hij legt de eed af'als getuige. 

53295. De Voorzitter: Waar bevond u zich toen een deel van 
het Nederlandse leger capituleerde op 14 Mei 1940? 

A. Toen bevond ik mij in Overveen. 

53296. De Voorzitter: Welke functie had u toen? 

A. Commandant van de School Reserve-officieren der Cavalerie. 

53297. De Voorzitter: U is, naar ik meen, nog een hele tijd in 
Nederland gebleven? 

A. Ja, nogal een tijd. 

53298. De Voorzitter: Tot welke datum? 

A. Tot de datum, dat de officieren zijn opgepakt; dat is de 
15de of de 17de Mei 1942 geweest. Dat was de bekende datum, dat 
alle beroepsofficieren zich moesten melden en zijn weggevoerd. 

53299. De Voorzitter: In verband met de omstandigheid, dat u 
beroepsofficier was, zou ik even ter sprake willen brengen de 
quaestie van het erewoord van de officieren. Zoals u weet, hebben 
de meeste officieren in Juni 1940 het erewoord gegeven. Naderhand 
zijn verschillende officieren naar Engeland overgestoken, van wier 
diensten de Regering aldaar toen weer gebruik heeft gemaakt. 

Nu is dat een quaestie, die ook aan het oordeel van de Enquête- 
commissie is onderworpen, omdat volgens het Haags Verdrag de 
Regering geen gebruik mocht maken van de diensten van officieren, 
die hun erewoord hadden gegeven en als zodanig raakte dit dus het 
Regeringsbeleid in Londen. Nu bestaan daaromtrent verschillende 
opvattingen en de Enquêtecommissie zou van die opvattingen graag 
kennis nemen en de verschillende aspecten daarvan in ogenschouw 
nemen, ten einde tot een zo gefundeerd mogelijk oordeel te kiinnen 
komen. 

Er zijn officieren geweest, die hun erewoord hebben gegeven en 
later, zonder dat ze het hebben teruggegeven aan de Duitsers, naar 
Engeland zijn overgestoken. Er zijn er ook geweest, die oorspronke- 
lijk het erewoord hebben gegeven, maar het aan de Duitsers hebben 
teruggegeven en in krijgsgevangenschap zijn weggevoerd. Ik meen, 
dat u bij de laatste categorie behoorde. Is het juist, dat u uw ere- 
woord teruggegeven hebt aan de Duitsers? 

A. Neen. 
Ik ben met de gehele ploeg meegegaan naar Neurenberg en 

Stanislau. Ik heb in 1939 verwondingen aan mijn pols gehad. De 
Hollandse dokter in Stanislau heeft me teruggestuurd voor verdere 
behandeling. Ik ben toen een paar maanden in Holland geweest en 
daarna weer teruggevoerd, maar toen ben ik uit de trein verdwenen. 

53300. De Voorzitter: U hebt in ieder geval in Juni 1940 wel 
het erewoord aan de Duitsers gegeven. Wij zouden het op prijs 
stellen van u te vernemen wat uw beschouwing daaromtrent is. 

A. Mijn beschouwing was: het gegeven woord is een gegeven 
woord. Ik heb gelegenheid genoeg gehad om te verdwijnen. Maar 
ik heb altijd gemeend, dat, nu ik mij éénmaal verbonden had, ik me 
daaraan moest houden. 

53301. De Voorzitter: U hebt de zaak waarschijnlijk zo opgevat, 
dat, tozn u in werkelijke krijgsgevangenschap was gevoerd, daarbij 
ook de quaestie van het erewoord geheel van de baan was; u hebt 
toen misschien geredeneerd, dat, nu de Duitsers zich ook niet aan 
de overeenkomst hadden gehouden, de erewoordquaestie dus ver- 
vallen was, of is dat niet uw redenering geweest? 

A. Neen, dat is niet mijn redenering geweest. 

53303. De Voorzitter: Achtte u zich op het moment van ont- 
vluchtiilg niet meer gebonden aan het erewoord? 

A. Een krijgsgevangene mag ontvluchten; ze hadden mij maar 
beter moeten bewaken. 

53303. De Voorzitter: Maar mocht men ook ontvluchten, wan- 
neer men zijn erewoord had gegeven? Want zoals u zei, achtte u dat 
erewoord nog van kracht. Dat erewoord ging echter ontzaglijk ver; 
het hield niet alleen in, dat men loyaal zou zijn tegenover de Duit- 
sers, maar ook dat men geen verzuim zou plegen. 

A. Zolang men vrij was, maar nu we eenmaal in krijgsgevangen- 
schap waren, hield dat erewoord op. 

53304. De Voorzitter: Dat was nu juist mijn vraag, nl. of u 
het juist achtte, dat, nadat u in werkelijke krijgsgevangenschap was 
gevoerd, het erewoord niet meer gold. U hebt gezegd ,,neenM, maar 
u is nu blijkbaar wel de opvatting toegedaan, dat u daarna weer 
vrij was van het erewoord. 

A. Ja. 

53305. De Voorzitter: Misschien kunt u nog mededelen, welke 
overwegingen er toe geleid hebben om wel het erewoord te geven in 
Juni 1940. 

De commissie wil graag over deze quaestie tot een bepaald oordeel 
komen. Nu hebben wij al verschillende meningen gehoord van be- 
roepsofficieren, die niet hun erewoord hebben gegeven, en ook 
enkelen, die het wel hebben gedaan. Ter completering zou het wense- 
lijk zijn, dat ook u daarover uw beschouwing gaf, t.w. of u het 
acceptabel acht, dat het erewoord werd gegeven? 

A. Ik achtte het wel acceptabel, omdat ten eerste generaal Win- 
kelman gezegd heeft, dat het gegeven kon worden, en verder omdat 
ik altijd gemeend heb, dat het nuttiger was om hier te kunnen 
blijven dan om achter prikkeldraad te gaan zitten. 

53306. De Voorzitter: U zegt: Generaal Winkelnza~z achtte het 
geoorloofd, maar ik geloof, dat uw opvatting niet juist is. Want 
toen generaal Winkeiman gevangen is genomen kende hij het ere- 
woord nog niet. U zou wel kunnen zeggen, dat hij onder bepaalde 
omstandigheden geen bezwaar had, dat een erewoord werd afge- 
legd, maar hij heeft zich nooit uitgesproken over dit erewoord. Het 
is wel mogelijk, dat men dit toen aan de beroepsofficieren heeft ,ge- 
zegd en dat dit een van de factoren is geweest, waarop men dat ere- 
woord heeft gegeven, maar in werkelijkheid heeft generaal Winkel- 
rnan zich over dit erewoord niet uitgesproken, integendeel, hij heeft 
hier uitdrukkelijk verklaard, dat hij dat erewoord in strijd achtte 
met de eed van trouw aan de Koningin. Maar dat wist u op dat 
moment natuurlijk niet. 

A. Neen. Wij hadden de indruk, dat generaal Winkeknan had 
gezegd: dat kan gegeven worden. 



53307. De Voorzitter: Er was, meen ik, ook een rondschrijven 
van het Afwikkelingsbureau, waarvan de heer Ha~selmarz de chef 
was, waarin voorkwam, dat het erewoord kon worden afgegeven. 
Of is u dat schrijven niet bekend? 

A. Neen, dat is mij niet bekend. 

53308. De Voorzitter: In ieder geval is i1 in krijgsgevangenschap 
ontvlucht. Misschien kunt u ons nog mededelen hoe u naar Enge- 
land is gekomen? 

A. Eerst ben ik een tijd ondergedoken geweest hier in het land 
en had ik contact met de toenmalige kapitein Tonnet. Ik wist wel, 
dat deze ondergronds werk deed; hij heeft toen ook gezegd: ik zal 
je helpen om weg te komen. 

Tocn hebben we samen overlegd en heb ik hem gevraagd: of het 
wenselijk zou zijn te informeren wat te doen: hier blijven of naar 
Engeland gaan. 

Hij heeft toen in Londen geinformeerd en het antwoord luidde: 
naar Engeland komen. Enige weken daarna ontmoette ik de toen- 
malige luitenant van Borssunz Buisninn, die ,,gedroptn was uit Enge- 
land, die mi] eveneens zijn hulp toezegde. Zo ben ik hier op weg 
gegaan met luitenant de Jonge, via België, Frankrijk, Spanje, 
Portugal en Gibraltar. 

53309. De Voorzitter: Wat is u overkomen toen u in Engeland 
aankwam? 

A. Ik kwam eerst op ,,school" en daar heb ik nogal lang ge- 
zeten. Ik heb pech gehad, want er kwamen net 5 Hollandse jongens 
met een bootje uit Holland aan en die gingen vóór. 

53310. De Voorzitter: Werden die aan een nauwkeurig onder- 
zoek onderworpen? 

A. Ja. Ze werden ondervraagd en er werden hun veel vragen 
gesteld. 

53311. De Voorzitter: Maar dat gebeurde door Engelse instan- 
ties? 

A. Ja. 

53312. De Voorzitter: Heeft u ook nog moeite gehad met Neder- 
landse instanties? 

A. Neen. Na de ,,Patriotic School" werden we wel onder geleide 
van uit Huize ,,Floris" naar bepaalde instanties gebracht, maar dat 
had eigenlijk weinig om het lijf. 

53313. De Voorzitter: Maar bij welke instanties bent u toen 
geweest? 

A. De namen kan ik mij niet meer herinneren. 
Eerst werd men politiek onderzocht en daarna op economisch en 

financieel gebied. De namen van de ondervragers weet ik eigenlijk 
niet meer precies. 

53314. De Voorzitter: Wanneer is LI in Engeland aangekomen? 

A. Dat is geweest ongeveer 18 Februari 1944. 

53315. De Voorzitter: Welke functie hebt u in Engeland ge- 
kregen'? 

A. Ik ben ondercommandant geworden van de Prinses Irene- 
Brigade. Kolonel de R~t j ter  was tozn commandant. 

53316. De Voorzitter: U was dus lid van de staf? 

A. Ja. Lid van de staf waren ook de toenmalige kapitein v. d. 
Wijck, ritmeester Beelaerts van Blokland, luitenant Sicrgter, luitenant 
Kleyn Molenkamp en kapitein Fuck. 

53317. De Voorzitter: Waar was de staf van de brigade? 

A. Die was in Frinton. 

53318. Ue Voorzitter: Kunt een overzicht geven van de sarnen- 
stelling van de Irene-Brigade op dat ogenblik? 

A. Deze bestond uit 2 infanterie-eenheden, een artillerie-eenheid 
en een verkeililingsecnheid. Vervolgens was er een heel klein begin 
van een derde infanterie-eenheid. 

53319. De Voorzitter: Wie waren de commandanten van die drie 
infanterie-eenheden, de z.g. fighting-units? 

A. Dat waren majoor Molellaar, Hubert en later Arends. 

53320. De Voorzitter: Was de heer Galle er toen nog? 

A. Die heb ik nog even meegemaakt. Maar hij is weggegaan, 
toen ik er een paar weken was. 

53321. De Voorzitter: Weet u ook waarom hij is weggegaan? 

53322. De Voorzitter: Hoe sterk was de gehele formatie? 

A. Toen wij overgegaan zijn naar Normandië, was zij 1252 man 
sterk. 

53323. De Voorzitter: NLI hebt u een overzicht gegeven van de 
Irene-Brigade, maar waar bevonden de onderdelen zich? Naar ik meen, 
waren die gedetacheerd bij verschillende Engelse onderdelen. Of was 
dat nog iets vroeger? 

A. Dat is vroeger geweest. Toen ik aankwam, was de hele 
brigade in Frinton aan de kust. 

53324. De Voorzitter: Was er toen nog verband met de afde- 
lingen parachutisten en de commandotroepen? 

A. In de brigade waren parachutisten en die heb ik ook nog in 
Engeland zien oefenen, omdat men dacht, dat er altijd nog moge- 
lijkheden zouden bestaan, dat er parachutisten gebruikt zouden 
worden. 

53325. De Voorzitter: U is in elk geval dus bij de Irene-Brigade 
gebleven tot aan de overgang naar Frankrijk. Kunt u ons over die 
periode mededelen. wat er gebeurd is met de Irene-Brigade, wat de 
oefeningen betreft? 

A. Van Frinton zijn wij naar Harwich gegaan, van Harwich 
naar Narborough Camp vlak bij Kingslyn en van Kingslyn zijn wij 
geconcentreerd in Tilbury en vandaar overgestoken. Wij hebben op 
het laatst nog zeer veel geoefend, o.a. hebben wij ook een oefening 
gehad tegen de Belgische brigade. Verder hebben de Engelsen zoveel 
als ze konden auto's en ander oorlogsmateriaal vernieuwd (zoals 
wapens en kleding), zodat wij zo goed mogelijk overzee konden gaan. 

53326. De Voorzitter: Maas stond u toen ook nog onder Engels 
opperbevel? 

A. Neen. Wij hadden wel bij ons liaison-officers, het waren drie 
officieren, later vier, die eigenlijk intermediair waren. Die zijn ook 
meegegaan tijdens de veldtocht, Maar we stonden toen eigenlijk nog 
onder Nederlands comïnando. Een week, vóórdat wij overgingen, 
kwamen wij onder Engels commando (21st Army-grotip). 

53327. De Voorzitter: Hoe was de geest van de troep, toen u 
bij de brigade kwam? 

A. Toen ik aankwam, was de geest matig. De mensen waren al 
heel lang in Engeland en hadden veel geoefend. Altijd was hun ge- 
zegd: ,,In het voorjaar gaan wij", maar er gebeurde niets en ze kon- 
den zich eigenlijk niet indenken, dat het dit jaar wèl zou gebeuren. 
Maar toen de grote oefzningen begonnen en de mensen bemerkten, 
dat hun spullen vernieuwd en nagekeken werden, kregen ze weer 
nieuwe moed. Ik herinner me altijd nog D-day. N~emand wist wan- 
neer d e  invasie zou beginnen, en toen deze bekend werd midden in 
een oefening, liep die oefening min of meer spaak, omdat iedereen 
naar de radio luisterde en iedereen zei: ,,nou, laat ons maar m e t e a  
meegaan, want nu hebben wij ,,echt plezier" er in kan ik niet zeggen, 
maar wil zijn nu enthousiast om mee te doen". 

53328. De Voorzitter: Uitte zich die stemming door kankeren of 
ook door mindere plichtsbetrachting? Was er critiek op de Regering? 



A. Men was aanvankelijk eigenlijk mat door het lange verblijf 
in  Engeland. De mensen waren meest vanaf 1939 in dienst. Z e  zijn 
toen naar Engeland verdreven van huis af. E r  is veel geoefend in het 
begin. Maar  ja, het werd altijd weer ockenen en altijd weer hetzelfde, 
waardoor de  mensen er eigenlijk geen zin meer in hadden, vandaar 
genoemde stemming. 

53379. D e  Voorzitter: Was volgens u de leiding voldoende op- 
gewassen tegen haar taak? 

A. Ja. E r  waren natuurlqk dingen, die niet zo prettig waren. 
D e  troep b.v. kreeg m,nder toelage dan in Londen. Ze vergaten 
hierbij natuurlijk wel, dat  de mensen in Londen zelf in hun voedsel 
en huisvesting moesten voorzien, maar er was altijd nogal een scherpe 
controverse tussen de  brigdde en ,,Londen". 

53330. D e  Voorzitter: Hierbij komt de quaestie van de bevor- 
dering ter sprake. Naar  sommiger mening werd men te Londen veel 
sneller bevorderd dan bij de Irene-Brigade en dat  heeft, geloof ik, 
nogal veel kwaad bloed gezet. 

A. In  het algemeen voelde men zich achteruitgesteld. Vooral 
in het begin, toen was ik er nog met, maar dat  heb ik gehoord, was 
de betaling, de  toelage in Lond-n, veel groter dan de mensen kregen, 
die bij de brigade in Congleton zaten of waar dan ook. 

53331. D e  Voorzitter: Uit de correspondentie, waarover wij de 
beschikking hetben, kan men eigenlijk de conclusie trekken, dat  de 
commandant zelf van oordeel wds, dat hij in  zekere zin niet altijd 
het vertrouwen had va11 zijn ondergeschikten. E n  dat  hij deswege 
weleens geklaagd heeft, dat  hij de zdak misschien niet helemaal 
aan kon. Hebt u daarvan welecns Iets gemerkt? 

A. Bedoel1 u de commandant? 

D e  Voorzitter: Ja, de heer de Ruytrr van Stevetiinck. 

A. Neen. Volgens mij heeft hij altijd de zaak zo goed mogelijk 
beheerst. 

53332. D e  Voorzitter: De briefwisseling, waarop ik doel, is van 
midden 1943, dus dat  was vóór uw komst. Naderhand kan het natuur- 
lijk veel beter zijn geworden, zodat u het niet hebt gemerkt. 

A. Dat is mogelijk. 

53333. D e  Voorzitter: Was er nogal veel contact met de  inspec- 
teur van de  Nederlandse troepen? 

A. Niet veel. N u  en dan  kwam hij ons opzoeken. Ook andere 
generaals, officieren en kolonel de Ruyfer  gingen soms naar de 
inspecteur toe. 

Ik heb wel de  overtuiging (ik kan het niet bewijzen), dat  de  inspec- 
teur geweldig veel gedaan heeft voor de brigade en dat  ze het ook 
aan hem te danken heeft, dat  ze mee is gegaan met de 21st Army- 
group. 

53334. D e  Voorzitter: Is u ook bekend, waarom de  inspecteur 
in Augustus 1944 is afgetreden? 

A. Neen. 

53335. D e  Voorzitter: Bij de Irene-Brigade zijn in latere tijd 
mariniers gekomen. 

A. Die zijn later gekomen, want die moesten de geringe sterkte 
van de  derde gevechtsgroep aanvullen. 

53336. D e  Voorzitter: Hebt u die mariniers nog meegemaakt? 

A. Ja, die heb ik meegemaakt. 

53337. D e  Voorzitter: Kunt u daar iets van vertellen? Konden 
die zich goed aanpassen aan  de  Irene-Brigade? Was hun opleiding 
z6 geweest, dat zij hun taak konden vervullen in de Irene-Brigade? 

A. D e  mariniers zouden komen! Wij hadden een geweldige dunk 
van de  mariniers, omdat het altijd een prima korps is geweest. De 
mensen zijn ook wel goed geweest, maar ik heb idee, dat ze nu niec 
het allerbeste hadden gestuurd uit Amerika. 

53338. De Voorzitter: Heeft dat  ook e:n ongunstige uitwerking 
gehad o p  het geheel van de brigade? 

A. Neen, dat  kan ik niet zeggen, want het waren ailen beroeps- 
mensen; toen de brigade te velde ging, hebben ze ook wel degelijk 
hun zaken goed gedaan. 

53339. D e  Voorzitter: Wat zat er i n  uw tijd nog in Wolver- 
hampton'! Zat  daar nog een onderdeel van d e  brigade? 

A. Neen. 

53340. D e  Voorzitter: Ook de subsistenten niet? 

A. Nou, er was wel een subsistentenafdeling, maar die behoorde 
eigenlijk niet tot de  brigade. Volgens mijn weten tenminste niet. D e  
brigade was bij elkaar. 

53341. D e  Voorzitter: Had u de indruk, dat de  Regering vol- 
doende werkzaam was om het moreel van de  troep hoog te houden? 
Ik bedoel dit: heeft men voor voldoende voorlichting gezorgd 
omtrent het uiteindelijk doel van de  brigade? 

A. Dat  is volgens mijn wetzn helemaal niet gebeurd. 

53342. D e  Voorzitter: Dus dat men daarin niet voldoende activi- 
teit heeft getoond, zou eigenlijk gelden als een grief tegen de  Rege- 
ring. 

A. Ja,  mijn indruk is (ik kan het nooit bewijzen), dat de Regering 
eigenlijk de brigade liever niet mee had in de oorlog. Ik heb altijd 
zo'n gevoel gehad, dat  de  Regering dacht: nou ja, laat ik die nu 
maar bij me houden totdat ik in  Holland ben en dan kan ik er niee 
doen wat ik wil. Maar de bewijzen daarvoor heb ik niet. 

53343. D e  Voorzitter: E r  is natuurlijk een verschil van opvattirig 
geweest. Aan de ene kant had men d e  opvatting, dat  men de brigade 
als een zo groot mogelijke eenheid wilde bewaren om van dienst te 
kunnen zijn bij de  bevrijding van Nederland. 

Aan de andere kant was er een politiek, die de mensen van da 
brigade telkens weer beschikbaar deed stellen voor andere doel- 
einden, voor de bureaux te Londen, voor Indië, enz., waardoor de 
kracht van de brigade geringer werd. N u  hebben we hier de  indruk 
gekregen, dat  de Regering o p  het standpunt stond, dat  d e  brigade 
wel een eenheid moest blijven, althans in de laatste tijd, o m  mede 
te kunnen werken aan de  bevrijding van Nederland, dus om er 
zelf bij te zijn. 

A. Die indruk heb ik niet gehad. Mijn indruk is, dat  de  Regering 
de  brigade had willen gebruiken, misschien o p  het laatst in Neder- 
land of zo, maar niet dat we eigenlijk werkelijk mee zouden gaan 
met de 21st Army-group. 

53344. D e  Voorzitter: Wanneer is u overgestoken? 

A. Dat  is 5 August~is 1944 geweest. 

53345. D e  Voorzitter: Kunt LI mededelen hoe dat  in zijn werk 
is gegaan? 

A. We zijn verzameld in Tilbury in een kamp. Toen zijn we 
scheep gegaan. Eerst is het laden en het wegvaren geschied met onze 
ondersteuningsafdeling, een kleine reserve, die we bij ons hadden; 
deze is ook het eerst aangekomen in Normandië. Daarna zijn we 
allen in de Liberty-schepen overgestoken. 

53346. D e  Voorzitter: Hoe is het gegaan met de aankomst in 
Frankrijk, wat is er toen met de  brigade gebeurd? 

A. Nadat de brigade was aangekomen, zijn wij eerst weer in 
e x  kamp gebracht, want bij aankomst in Normandië werd alles 
gesplitst; de  voertuigen gingen de éne kant uit en de mensen de 
andere kant. We kregen, ik meen, 2 dagen o m  alles weer in  orde te 
brengen ei1 zijn toen in de frontlijn bij St. Come gegaan. 

53347. D e  Voorzitter: Misschien kunt LI nu een aaneensluitend 
overzicht geven van de  verrichtingen van de brigade tot aan haar 
komst in Nederland. 

A. Wij zijn (wat ik heb gezegd) eerst bij St. Come ingezet als 
aflossing van de  parachutisten; wilt u het gedetailleerd hebben? 



De Voorzitter: Ik laat volltomen aan u over om het te vertellen, 
zoals u meent, dat het het meest nuttig kan zijn voor de commissie. 

A. St. Come ligt boven Caen. We hebben het daar moeilijk 
gehad, vooral in het begin. Toen werden er nogal eens enkele fouten 
gemaakt, waardoor de \erliezen groot waren. Het was daar verder 
een ontzettende rommel, alles door parachutisten achtergelaten. 

53348. De Voorzitter: Acht u de verliezen een gevolg van ge- 
maakte fouten? 

A. Aanvankelijk zijn er fouten gemaakt, die de troep natuurlijk 
altijd maakt in het begin van een veldtocht. Wanneer je in het begin 
in de vuurlinie komt, blijf je dikwijls te dicht bij elkaar, je houdt een 
bespreking b.v. inet vier, vijf man en dat wordt je gauw afgeleerd. 

Van St. Come zijn we vertrokken naar Pont Audemer, daar zijn 
de Nederlanders het eerst ingetrokken. Wij zijn eerst nog geweest 
in Benoville: dat ligt vlak bij St. Come in de gemeente Bréville, Pont 
I'Évêque, Pont Audemer en toen doorgetrokken tot aan de Seine. Een 
patroiiille ging naar een heel klein plaatsje, Bolbec, dat ligt aan de 
anders kant van de Seine. Vandaar zijn wij in een grote ruk naar 
Brussel gegaan in anderhalve dag. 

53349. De voorzitter: Met welke voertuigen ging u? 

A. Per auto. We waren gemotoriseerd. Vóór Brussel moesten 
wij stoppen om benzine bij te laden. Van Brussel zijn wij direct door- 
gestoten naar het Albertkanaal. Wij hebben toen bij Diest nog een 
overval gehad van de Duitsers. Wij zijn terechtgekomen ten zuiden 
van Eindhoven. 

53350. De Voorzitter: Bleef 11 altijd als een aparte eenheid ge- 
handhaafd? 

A. Als regel wel. We kregen afgeronde taken. De artillerie is wel 
eens een paar keer gedetacheerd geweest. Vooral in het begin is deze 
er nogal eens uitgenomen, ook later toen wij in Holland waren. 

53351. De Voorzitter: Dus het was wel zo, dat de Geallieerden 
er rekening mee hielden, dat de brigade een Nederlandse eenheid 
was? 

A. Ja. 

53352. De Voorzitter: Bleek dat ook uit de taken, die ze kreeg? 

A. Ja, o.a. werd aan de Engelsen gezegd: de Hollandse brigade 
gaat mee, maar het is natuurlijk niet een AI-brigade. De mensen 
van de brigade waren gemiddeld 32 jaar oud, dus waren het niet 
direct troepen om overal het spit af te bijten. Maar wij werden in- 
gezet voor e-n taak, die wij konden volbrengen. 

53353. De Voorzitter: Hadden die ook een op Nederland gericht 
karakter? 

A. Qua africhting e.d. was dat natuurlijk helemaal Engels, maar 
het was wel degelijk een absolute Nederlandse eenheid, hoewel men 
natuurlijk veel voelde voor de Engelsen, er waren bovendien veel 
mensen bij, die uit Engelse dominions kwamen, die waren natuurlijk 
wel meer Engels georiënteerd. Maar toch was de gehele stemming 
Hollands. 

53354. De Voorzitter: En was men altijd vol strijdlust'? 

A. In het algemeen wel. Als de Hollandse soldaat eenmaal weet 
wat hij doen moet, dan is hij goed. 

53355. De Voorzitter: Kunt u uit die periode ook nog bepaalde 
krijgsfeiten mededelen, die een bijzonder karakter droegen? 

A. Bijzoi~dere dingen hebben wij niet gedaan. Wij hebben altijcf 
onze plicht gedaan. Ik wil hierbij wel memoreren, dat onze com- 
mandant, kolonel de Rui ter  van Steveninck, naar mijn oordeel reus- 
achtig goed is geweest. Een man, die altijd optimist bleef, ons ten 
voorbeeld was en ons voorging; hij heeft zich buitengewoon goed 
gedragen. 

53356. De Voorzitter: Ik heb weleens met elkaar in verband 
h o r a  brengen de Irene-Brigade en het dorp Oirschot, is daar mis- 
schien  ets bijzonders gebeurd? 

A. Wij hebben vóór Oirschot gelegen. De Engelsen hadden eerst 
het Wilhelminakanaal bezet en die taak hebben wij overgenomen. De 
toren van Oirschot, ik weet niet of u die kent, is een heel zware, 
oude toren. De Duitsers hadden van daaruit natuurlijk een inzicht 
in ons terrein en dat vonden de Engelsen niet prettig. 

Ik weet, dat de Engelsen eens voorgesteld hebben, om die te gaan 
beschieten. Toen hebben wij gevraagd: ,,doe dat niet, want daar zou 
het dorp zo enorm van te lijden hebben. Wij, die er tegenover liggen, 
hebben niet veel last van de Duitsers, dus laat het zolang het niet 
strikt nodig is". Dat hebben ze toen ook gedaan. De burgemeester van 
Oirschot is weleens bij de staf geweest toen die in Oerlz lag, en heeft 
weleens gevraagd: ,,Wanneer zal Oirschot nu toch vrijkomen, ik ben 
toch zo benieuwd hoe het is" en toen heb ik gezegd: ,,als wij ezns wat 
weten, dan zuilen wij u een berichtje sturen, als u inaar zegt waar u 
bent." Wij hebben Oirschot ook zoveel mogelijk gespaard en toen de 
bevrijding er was - in Oirschot is in die tijd heel weinig gebeurd -, 
hebben wij hem dan ook een bericht gestuurd, dat Oirschot verder 
zonder slag of stoot was vrijgekomen. Ik heb naderhand weleens 
gehoord dat het hem heel erg tegenviel toen hij Oirschot inkwam. 
Maar naar mijn mening heeft Oirschot zolang in de vuurlinie gelegen, 
dat het, mensclijkerwijze gesproken, veel meer vernield had moeten 
zijn. 

53357. De Voorzitter: Heeft de Irene-Brigade, toen zij in België 
en later in Nederland was, weleens bezoek van één of meer Ministers 
gehad? 

A. De Minister van Oorlog is eenmaal geweest, toen wij vlak bij 
Kaatsheuvel waren. 

53358. De Voorzitter: En verder nietr? 

A. Neen. 

53359. De Voorzitter: Hoe werd dat aangevoeld? 

A. Het werd wel gewaardeerd, dat de Minister ons kwam be- 
zoeken. 

53360. De Voorzitter: Ik bedoel, dat het bezoek maar tot één 
keer beperkt bleef. 

A. Nou, daar hebben wij eigenlijk weinig oxier gedacht. 

53361. De Voorzitter: Hoe is het verder gegaan met de Irene- 
Brigade, nadat Oirschot was genomen? 

A. Voordat Oirschot was gevallen, zijn wij bij Eindhoven binnen- 
gekomen, zijn toen naar Grave getrokken, van Grave naar Oirschot, 
van Oirschot naar Kaatshetivel, van Kaatsheuvel naar Tilburg, van 
Tilburg naar Hulten en van Hulten zijn wij even teruggegaan naar 
België, om uit te blaren (twee dagcn) en toen naar Middelburg. Van 
Middelburg zijn wij gegaan naar Vlijmen, Hrdel en toen kwam de 
bevrijding. 

53362. De Voorzitter: Hebt u in die tijd nog werkelijke krijgs- 
verrichtingen gedaan? 

A. Meerdere malen zijn wij ingezet. Wij zijn geweest bij St. Come, 
Pont I'Evêque, Pont Audemer, aan het St. Albertkanaal, Grave voor 
een bewakingstaak en daarna bij Kaatsheuvel voor het houden van de 
rivier; bij Tilburg ingezet om deze stad te nemen, hetgeen helaas niet 
gelukt is, toen bij Gilze-Rijen en de bossen bij Dorst. daar hebben 
wil de uitwijkende: Duitsers tejengehouden, die anders waren ont- 
snapt, en daarna hebben wij het gehele eiland Walcheren en Noord- 
Beveland gehouden. 

53363. De Voorzitter: Heeft de brigade veel verliezen geleden? 

A. Betrekkelijk heel weinig. Als ik het goed onthouden heb, 
waren er 53 gesneuvelden en een 120 gewonden. 

53364. De Voorzitter: Wat is er later na de bevrijding met de 
Irene-Brigade gebeurd? 

A. Na de bevrijding is de brigade ontbonden. 

53365. De Voorzitter: Is dat direct gebeurd? 

A. Niet direct. Die is officieel ontbonden op ongeveer 3 Juli 1945. 



53366. De Voorzitter: Waren er geen bepalingen omtrent de 
demobilisatie? 

A. Ja, er zijn vele bepalingen geweest. 

53367. De Voorzitter: Welke bepalingen golden op dat moment? 

A. Nou, die kan ik niet precies uit mijn hoofd zeggen. Ik weet 
wel, dat de mensen, die opgekomen waren b.v. in Canada, terug 
konden gaan naar Canada op Rijkskosten. Niet onmiddellijk, maar 
toch wel vrij gauw zijn wij met de demobilisatie begomerl. 

53368. De Voorzitter: Was er niet een termijn aan verbonden: 
uiterlijk zo lang na de bevrijding? 

A. Dat is wel mogelijk, maar de termijn weet ik niet meer. 

53369. De Voorzitter: De Trene-Brigade was wel een beetje een 
allegaartje, omdat er mensen uit verschillende delen van de wereld 
bij waren? 

A. Ja, ze spraken, geloof ik, 36 verschillende talen, ze kwamen 
dan ook uit 27 verschillende landen. 

53370. De Voorzitter: Heeft dat geen invloed gehad op de onder- 
linge geest, althans niet in ongunstig opzicht? 

A. Neen. Vooral toen wij eenmaal op het vasteland waren, toen 
is de stemming werkelijk altijd buitengewoon goed geweest. Veel 
samenwerking en goecie verstandhouding. 

53371. De Voorzitter: Is u tot het einde toe bij de brigade ge- 
bleven? 

A. Ja. Ik heb, omdat kolonel de Ruyier van Steveninck werd 
weggeroepen, nog een gedeelte afgewikkeld tot circa December 1945. 

53372. De Voorzitter: Waarheen is de kolonel toen gegaan? 

A. Hij is naar Apeldoorn geroepen om bevelhebber Nederlandse 
Strijdkrachten te worden. 

53373. De Voorzitter: Had u nog andere werkzaamheden na de 
ontbinding van de Irene-Brigade dan de afwikkeling? Ik dacht, dat 
u ook bij de marechaussee was geweest? 

A. Ja. Die opdracht heb ik gekregen in September en daarbij 
deed ik dan de afwikkeling. 

53374. De Voorzitter: Wat kunt u ons mededelen over de nieuwe 
organisatie van de marecharissee, die door u ter hand is genomen? 

A. Ik kreeg de opdracht om te formeren een zgn. ..slagwapen", 
dat werd genoemd de Mobiele Afdeling van de Koninklijke Mare- 
chaussee, van ongeveer 1200 man. 

Ik ben daar ook enthousiast mee begonnen en had gelukkig nog 
verschillende mensen van de brigade om mij daarmee te helpen. 
Maar dat is eigenlijk op niets uitgelopen. 

53375. De Voorzitter: Wie was toen commandant van de mare- 
chaussee? 

A. Dat was generaal van den Hoek. Ik geloof, dat ik voor diens 
aanstelling benoemd ben voor die mobiele afdeling. Zij hebben mij 
eerst gevraagd of ik commandant n~arechaussee wilde worden, maar 
dat heb ik niet gedaan. Ik ben wel commandant geworden van die 
afdeling. Even te voren of tegelijk of daarna is generaal van den Hoek 
commandant van de marechaussee geworden. 

53376. De Voorzitter: Ik heb hier een brief, waarin de organi- 
satie van de Mobiele Brigade van de Koninklijke Marechaussee wordt 
vermeld. Daarbij was ook, naar ik meen, ingedeeld een escadron 
pantserwagens. De brief is toen naar de Minister gegaan, maar de 
Minister heeft zijn goedkeuring daaraan niet gehecht. Hij had be- 
paalde bezwaren. Eén er van was, dat het plan niet de commandant 
van de marechaussee gepasseerd was. Herinnert u er zich iets van, 
dat daarover een quaestie is geweest? 

53377. De Voorzitter: De Minister had een opmerking, dat alle 
bijlagen, die bij dat plan waren, in de Engelse taal waren gesteld. 

A. Ja, dat is zo, de benamingen waren in de Engelse taal gesteld, 
omdat de wapens en andere dingen, die wij nodig hadden, toch uit 
Engeland moesten komen. Bovendien wist ik de Hollandse vertaling 
niet, die bestond toen nog niet. 

53378. De Voorzitter: De Minister maakte er nogal bezwaar 
tegen, dat niet de Hollandse taal, maar de Engelse taal was gebruikt. 
Hebt u er kennis van gekregen waarom de Minister niet met het 
plan akkoord ging, want u zegt, dat het op niets is uitgelopen. 

A. Neen. Tenminste in zoverre, er is een bespreking geweest 
met Minister Sckerrnerhorn, Minister Meynen, de toenmalige kolonel 
var2 den Hoek, mijn persoon en naar ik meen, was er nog iemand 
bij. Minister Meyizen heeft toen gezegd, dat hij eigenlijk liever wat 
wilde wachten, het was zo duur en eigenlijk ook te prematuur. 

53379. De Voorzitter: Wilde men dus eigenlijk de marecharissee 
niet ineer oprichten? Wat was de bedoeling? 

A. Oprichten, dat wel. Mij was alleen gezegd, dat ik op snelle 
wijze 1200 man klaar moest maken. Dat kon natuurlijk niet. Ik 
kon met weinig kader niet zo maar opeens 1200 man de baas. Dus 
ik had het in ploegen van 300 gedaan, net zolang totdat ik 1200 
man klaar zou hebben. 

Toen heeft Minister Meynen gezegd: ,,Neen, geen 1200 man; U 
hebt nu 300 mail en die houdt U." 

53380. De Voorzitter: Waren bij die plannen ook nog betrokken 
de marechaussee's, die naar Engeland waren overgestoken in 1940? 
Zoals u weet, was het de bedoeling van de staf om de marechaussee 
zoveel mogelijk als een aparte eenhrid in Engrland te houden voor 
het verrichten van politiediensten. 

Hebben die heren, zoals van der Kroon, Kist, den Beer Poortugnel 
en Suyleiz, er ook een rol bij gespeeld? 
5 

A. Neen. Dezen waren wel bij de marechaussee, maar van der 
Kroon was bij het Militair Gezag en Kist ook. Den Beer Poortugael is, 
als ik het goed heb, achtergebleven in Engeland. Deze is pas later 
teriiaekomen. Maar met de mensen, die in Engeland achtergebleven 
zijn of bij Militair Gezag waren, heb ik eigenlijk nooit iets te 
maken gehad. De marechaussees, die in de brigade hadden mee- 
gevochten, heb ik in oe eerite plaats gebruikt en aangevuld met 
infanterie-officieren en onderofficieren. 

53381. De Voorzitter: Hebt u iets gemerkt van de strijd, die 
er was tussen hst Ministerie van Justitie en dat van Oorlog over 
de bevoesdheden t.a.v. de marechaussee? 

A. Ja. In het begin is daarover veel gestreden. Daarom o.a. heb 
ik het ook niet aangenomen om commandant te worden, omdat 
ik daar niet voldoende inzat. Ik weet wel, dat commandant van den 
Hoek toen veel moeilijk he de^ heeft gehad, omdat de vraag zich 
voordeed, wat de marechaussee zou worden. Zou dat militaire 
politie worden met ,,bevoegdheidv of zonder ,,bevoegdheidw. Ik 
weet wel, dat er veel over te doen is geweest, maar het raakte mij 
giet als commandant van die afdeling. 

53382. De Voorzitter: Wet was in uw tijd toch zo, dat de mare- 
chaussee ressorteerde onder Oorlog? 

A. Ja. 

53383. De Voorzitter: Dan zijn wij nu genaderd tot November 
1945 en houdt het onderzoek van de Enquêtecommissie op. Kunt 
u misschien nog iets mededelen wat u meent. dat nuttig kan zijn 
voor de commissie voor het onderzoek? 

A. Ja. Ik heb steeds het gevoel gehad, dat men eigenlijk niet 
voldoende moeite doet om de mentaliteit van de soldaten te door- 
gronden. 

53384. De Voorzitter: U bedoelt de Regering? 

A. Ja, althans de leiding. Ik neem b.v. als voorbeeld: Wij gingen 
over zee. De Engelsen, die over zee gingen en gingen vechten, kregen 
extra-toelagen, een soort gevarentoelage. Wij hadden in Engeland een 
kamptoelage gehad en die bleef ook toen wij over zee gingen. Dat A. Neen. 



werd in Belgische of Franse francs uitbetaald. De mannen hadden 
dus het gevoel achtergesteld te zijn bij de Engelsen. Bovendien was 
gezegd, dat, wanneer wij in Holland terugkwamen, wij dezelfde toe- 
lage zouden krijgen als in 1940. Toen heeft kolonel (ie Ruyter van 
Steverzinck er direct werk van geinaakt en heeft een ofi-icier naar 
Londen gezonden, die toen terughwam met het bericht, dat men er 
een beetje bij zou doen. Dan is er ook nog een Koninklijk besluit van 
Februari 1944, waarin wordt bepaald, dat de gereserveerde bezoldi- 
ging (van de geh~iwden werd 50% van de bezoldiging gereserveerd) 
in Holland zou worden uitbetaald, als de familie tenminste geen 
schulden had gemaakt. Bij Koninklijk besluit is bepaald, dat het £ 
hier zou worden terugbetaald tegen de waarde van f 7,60, terwijl 
allerlei andere verrekeningen tegen een koers gebeuren van 
f 10,69. Dat is volgens mij een raadsel en m.i. ook een ontzaglijke 
onb~llijkheid. 

53385. De Voorzitter: Hoe is dat in de practijk opgelost? 

A. Dat is nog niet opgelost. 

53386. De Voorzitter: Nu nog niet? 

53392. De Voorzitter: Wanneer is de Regering begonnen met die 
afrekeningen. Is dat al iri 1945 geweest? 

A. Ik denk het niet. Ik vermoed, dat dat geweest is in 1946. 

53393. De Voorzitter: In elk geval raakte dit het Koninklijk be- 
sluit van 1944? 

A. Ja, Februari 1944. 

53394. De Voorzitter: Heeft dat Koninklijk besluit de stemming 
bij de brigade nogal in ongunstige zin beïnvloed? 

A. Toen voelde men nog niet wat dat beduidde. 

53395. De Voorzitter: Verwachtte men, dat na de bevrijding alles 
in orde zou komen? 

A. Ja, men heeft per se gedacht: als wij in Holland terugkomen, 
dan krijgen wij waarop wij recht hebben en demobiliseren zo gauw 
mogelijk. 

A. Neen. 
53396. De Voorzitter: Dus uw oordeel is, dat de teleurstelling 

53387. De Voorzitter: Maar er zijn toch wel uitbetalingen ge- gerechtvaardigd 

weest? 
A. Ja, absoluut. De  demobilisatie is, dat moet ik zeggen, vrij 

J ~ ,  er zijn Maar dit is altijd nog een vlot verlopen. Wij hebben er ook enige officieren van de brigade aan- 
strijd, die gaande is. gezet en het is redelijk verlopen. 

53388. De Voorzitter: Dus men meent nog, dat men recht heeft 53397. De Voorzitter: Zijn er nog officieren overgegaan in het 
op het verschil tussen f 7,60 en f 10,69? leger met een definitieve verbintenis? 

A. Ja, vooral waar het Rijk die ponden na de oorlog voor het A. Ja. Kolonel de Ruyter van Steveninck heeft van Minister 
laatste bedrag heeft overgenomen. Ik meen, dat het niet anders dan vol- Me~ne f z  gedaan gekregen, dat mensen van de brigade, mits zij vol- 
komen billijk is, dat aan de mannen het bedrag, dat het g ijk voor deden, overgingen in beroepsdienst en de rang behielden, die ze bij de 
het £ ontvangen heeft, terugbetaald wordt. Ik kom er nogal fel Brigade hadden. 
tegen op, omdat nu vete mensen allemaal geld inoeten terugbetalen. 
Maar dat komt volgens mlj, doordat de berekening fout is. Er zijn 53398. De Voorzitter: Dus dan werd hun rang niet meer erkend 
verschillende mensen van de brigade, die b.v. f 500 of f 1800 moeten als een tijdelijke rang, maar als een definitieve. 
terugbetalen. Als de berekening juist was geweest, dan zouden die be- 
dragen lager zij11 geweest of niet bestaan. A. De tijdelijke rang werd effectief bij de overgang. 

53389. De Voorzitter: Op welke basis heeft men die foutieve 53399. De Voorzitter: Dat was voor hen waarschijnlijk een mee- 
berekening opgesteld? vallertje? 

A. Dat is juist wat ik u reeds zei: Niet voldoende denken aan A. Op dat ogenblik wel. 
Jan de soldaat. 

53390. De Voorzitter: U zegt, dat de Regering uitbetaalt volgens 
f 7,60, waardoor ern foutieve berekening ontstaat, en dat men nu nog 
terug moet betalen, wat men te veel heeft ontvangen. Hoe liggen 
precies die verhoudingen? Hoe is die foutieve uitkering gekomen? 
Naar welke waarde is daarbij dan gerekend? 

A. Dat is f 7,60. Het moet zijn f 10,69. 

53391. De Voorzitter: Wanneer inen heeft uitbetaald volgens 
f 7,60, hoe kan de Regering dan nu nog gaan terugvorderen? 

A. De gezinnen, die hier in Holland achterbleven, kregen dik- 
wijls niets. Die hebben dus geld opgenomen bij de gemeenten of bij 
zekere instanties om te kunnen leven. Toen de mannen terugkwamen, 
hebben die instanties natuurlijk gezegd: nu moet je nog zoveel aan 
mij terugbetalen. Meestal zijn het gemeenten of het Rijk geweest, die 
gesteund hebben. 

53400. De Voorzitter: Want er zijn, meen ik, heel wat mensen, 
die een tijdelijke rang hadden en teruggesteld zijn op de oorspronke- 
lijke. 

A. Bij andere onderdelen, ja, maar dat wordt nu weer glad 
gestreken. Een man van de brigade, die b.v. 8 jaar voorsprong had 
gekregen, wordt nu weer afgeremd. 

De Voorzitter: Ik dank LI zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit hierbij het verhoor. 

C. F. PAHUD D E  MORTANGES. 
ALGERA, voorzifter. 
ROOSJEN. 
DE KORT. 
GERRETSEN, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 18 MEI 1949 

Sitb-Commissie I1 

Tegenwoordig de herr Algera, voorzitter, en de  heer Fokkema en 
mejuffrouw Klompé, leden, alsinede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p 

Verhoor van 

Ir. JOHAN PIETER BERDENIS VAN BERLEKOM, 
oud 37 jaar, wonende te Middeiburg, ingenieur. 

Hij legt de eed af als getuige. 

53401. De Voorzitter: Welke functies hebt u bekleed in de tijd, 
dat LI in Londen bent geweest? 

A. Op 31 Mei 1940 ben ik in Londen aangekomen en enige dagen 
daarna ben ik ingedeeld bij de Militaire Missie van generaal van 
Oorschor, waar men een luchtvaartdeskundige nodig had, omdat 
luitenant-kolonel Zegers was uitgeschakeld. 

53402. De Voorzitter: Misschien kunt u in het kort even uw ver- 
schillende functies noemen en dan kunnen wij er daarna dieper op 
ingaan. 

A. Enige tijd daarna heeft de Minister mij tevens belast met de 
leiding 17an het bureau Luchtvaart van het Departement van Oorlog. 
Hier ben ik gebleven tot Minister van Boeyerz het Departement over- 
narn. dat was dus Juni 1911. Er is toen een wijziging gekomen, de 
Militaire Missie is opgeheven en ik ben naar het Departement ver- 
huisd. Er heeft daar ook een kleine reorganisatie plaats gehad, waar- 
door ik hoofd werd van het bureau Luchtvaart, dat weer een onder- 
deel was van de Eerste Afdeling. De Eerste Afdeling was het leger. 
De toenmalige kapitein Knrls was daarvan het hoofd en onder hem 
ben ik toen met hetzelfde werk gewoon doorgegaan. 

Deze toestand heeft geduurd tot Juni 1944, toen is het Directoraat 
Luchtstrijdkrachten opgericht. Dat was een combinatie van de 
Marine Luchtvaartdienst en de Militaire Luchtvaart. Dit was iets, 
waarvoor ik had gestreefd om het tot stand te brengen; ik zal het 
straks nog even toelichten. De directeur was de toenmalige schout- 
bij-nacht Terinijtelen en ik werd de onderdirecteur. Wij kregen toen 
een apart bureau in Park Lane. 

53403. De Voorzitter: Straks wil ik hier graag dieper op ingaan, 
maar wil ik eerst graag nog van u weten, waar u was op 14 Mei 1940, 
toen de capitulatie een voldongen feit was. 

A. Ik was commandant van het vliegveld Haamstede. De 14de 
Mei, vóórdat ik wist, dat de capitulatie er was, werd ik door het 
commando Zeeland naar Middelburg geroepen, waar men mij bij de 
Franse troepen heeft gedetacheerd. Ik woonde toentertijd in Frank- 
rijk, ik kon de taai dus goed verstaan. Men heeft mij dus laten 
komen en ik werd liaison-officier bij het leger van generaal Durand. 

53404. De Voorzitter: Was overste de Broekert daar ook? 

A. Neen. 

53405. De Voorzitter: Waar was hij toen? 

A. Ik kan het mij op het ogenblik niet herinneren. 
In Haamstede was een vliegscliool van het IIIde Luchtvaartregi- 

ment, dat onder commando van overste Kloppert stond. Ik was er 
de commandant van en tevens vliegparkcommandant. Na de over- 
val en het mitrailleren, dat wij daar hebben gehad - wij hadden 

vrijwel niets oin ons te verdedigen, want het waren bijna alleinaal 
leerlingen -, is de l l de  of de 12de Mei de 4de verkenningsgroep 
onder kapitein de Ruyter van Stevcninck - een broer van de latere 
commandant van de brigade - gekomen. Zij konden niet veel meer 
doen dan wij, maar officieel was het een gevechtseenheid. Ik heb 
met de vrijwel ongewapende mecaniciens en leerling-vliegers in 
Haamstede en Renesse gezeten. Wij kregen opdracht parachutisten te 
bevechten, maar er waren gem parachutisten, dus er was eigenlijk 
niet veel te doen. Het is jaminer, dat wij niet weggetrokken zijn. Ik 
geloof echter. dat u dit al gepubliceerd hebt, dus veel nut heeft dit 
verhaal niet meer. 

53406. De Voorzitter: Een eventuele tocht door Frankrijk is niet 
door ons beschreven. Zijn er van uw mensen ook nog meegegaan 
naar Frankrijk? 

A. Ja, maar ik was ze kwijt, want ik moest naar Middelburg. Ik 
heb er mijn best voor gedaan bij schout-bij-nacht van der Stad, 
de commandant in Zeeland, dat wij de vliegschool bij Haamstede 
weghaalden. Het leek mij een belangrijke factor om er verder in de 
oorlog nog iets mee te doen, er waren instructeurs en mecaniciens bij, 
waaraan in iedere oorlog een enorm gebrek is. Men had er echter 
niet veel oren naar, dus ik had niet veel succes. Ik heb toen eindelijk 
een marine-officier gevonden, die zo vriendelijk is geweest een van 
de laatste dagen een schip te zenden, en hij is er in geslaagd de 
mensen er op te krijgen. 

53407. De Voorzitter: Hoeveel mensen waren dit ongeveer? 

A. Met de vliegschool in Vlissingen gebeurde hetzelfde en beide 
zijn in Engeland aangekomen. Wij hadden toen ca. 80 leerling- 
vliegers, een half dozijn instructeurs, in totaal ca. twee dozijn offi- 
cieren en ongeveer 40 à 50 man grondstafpersoneel. De helft van de 
leerling-vliegers kwam van Haamstede. 

53408. De Voorzitter: Hebt u nog een tocht door Frankrijk ge- 
maakt? 

A. Toen de capitulatie kwam, hebben de Fransen nog even ge- 
resisteerd en de stellingen van de Nederlanders overgenomen. Toen 
de Duitsers Walcheren naderden en het hopeloos was, ben ik met 
enige andere officieren weggegaan. Wij zijn met een bootje over de 
Schelde gevaren en met een taxi, die wij het geluk hadden in Bres- 
kens te vinden, zijn wij naar Duinkerken gereden. 

Ik dacht, dat het het beste zou zijn naar Parijs te gaan, want ik 
kende de gezant, de heer Lolrdon, goed en hij leek mij een soort 
baken om inlichtingen te vragen, wat wij verder gingen doen. Bovcn- 
dien wist ik, dat de Koningin en de Regering in Londen waren. 

Van Duinkerken zijn wij met een trein naar Parijs gegaan. De 
17de of 1Sde Mei 's avonds hebben wij daar toen een gesprek gehad. 
Toevallig was Prins Bernhard er ook, hij was nog even in Zeeuwsch- 
Vlaanderen geweest. Deze zei ons toen, dat wij naar Londen moesten 
gaan en daar de luchtvaart weer oprichten. In Parijs heb ik nog e-n 
verslag gesclirevei~ over de dagen in Haamstede, dat ik heb inge- 
diend bij de militair attaché, luitenant-kolonel van Voorst Eve- 
kink. Toen hebben wij geprobeerd naar Engeland te komen. Dit 
is niet zo vlot gegaan; wij kregen wel hulp van de Engelsen, we 
kregen zelfs een visum. Wij zijn naar Le Havre gegaan, waar we 
enige dagen zijn gebleven; we werden ingekwartierd in een mess 
van de Engelsen. De haven was versperd door magnetische mijnen 
en buiten lag nog een Engelse vloot, die troepen had willen landen, 
maar ze nu niet naar binnen kon krijgen. Er werd zeer zwaar ge- 
bombardeerd, de Duitsers zaten steeds boven de stad. 

De Engelsen zeiden bijna niets tegen ons en keken ons eigenlijk 
ern beetie gek aan, u weet hoe het die dagen ging. Op een gegeven 
moment trokken ze weg en toen wij vroegen, waarheen ze gingen, 
vzrtelden zij, dat ze naar de andere kant van de Seine gingen omdat 
de Duitsers dicht in de buurt waren. Wij hadden geen vervoermiddel 



en toevallig hebben wij o p  de markt in Le Hâvre het Tweede-Kamer- 
lid de  heer Schaepman ontmoet, die van Argentinië in Antwerpen 
was geland. Deze had een auto bij zich e n  met hem zijn wij naar 
het zuiden gereisd en met hulp van connecties zijn wij naar Bordeaux 
gegaan. Daar  konden wij ook niet wegkomen. Enfin, ik heb iets 
meegemaakt van de  ellende in Frankrijk. Wij zelf hebben veel geluk 
gehad. Vervolgens zijn wij in Tonnay Charente terechtgekomen 
en met een klein bootje zijn wij in Engeland aangekomen. Dit was o p  
het moment van de evacuatie van Duinkerken. Wij hadden ge-n 
radio aan  boord en wisten dus niet wat er aan  de  hand was. Wij 
zijn in  de  lengte door het Kanaal gevaren, want de  kapitein moest 
naar Gravesend. Wij hebben dus nogal wat wrakken gezien, er was 
veel luchtactiviteit. 

53409. D e  heer Fokkema: U bent dus niet in de eerste de beste 
haven in Engeland geland? 

A. Neen, ik ben op 31 Mei in  Gravesend geland. Dit was de be- 
stemming van het schip. 

53410. D e  Voorzitter: Waar bent u toen terechtgekomen? 

A. Wij zijn in  een mess van de  Royal Engineers ontvangen, waar 
men heel hartelijk was. We kregen thee e n  daarna was er een ,,secu- 
rity-onderhoud". Wij hebben het geluk gehad, dat  wij altijd her1 
behoorlijk zijn behandeld. 

53411. D e  Voorzitter: Was het een onderzoek van Engelse kant? 

A. Ja. Toen dit was gebeurd, heeft men ons een treinkaartje ge- 
geven voor Londen en het adres van de  Militaire Missie. Wij kwa- 
men vrij laat aan  en de  volgende morgen hehben wij ons daar 
gemeld. 

53412. D e  Voorzitter: Was daar toen ook de  heer Schoo~zerzberg? 

A. Ja, hij was waarschijnlijk de eerste Nederlandse officier, die 
ik toen heb gezien. 

53413. D e  Voorzitter: Kunt u ons iets vertellen over het werk, dat  
LI bij de Militaire Missie hebt gedaan? 

A. Op dat  moment wist ik natuurlijk niet, dat  ik bij de Missie 
zou blijven. Dit zijn toevallige omstandigheden geweest en ik was 
ook een van de  oudste officieren van d e  luchtvaart. Luitenant- 
kolonel Zegers maakte deel uit van de  Missie, hij is uitgeschakeld 
en toen had generaal varz Oorschor eigenlijk niemand. Z o  is het, 
geloof ik, gebeurd. Hij heeft aan  de Minister gevraagd of ik bij hem 
kon komen en toen ben ik er gebleven. 

Inmiddels waren de mensen van de vliegscholen in Engeland aan- 
gekomen en beschikten wij dus over enig personeel. Wij hebben er 

ier weer toen veel werk van gemaakt om op de e-n of andere m a l '  
tot een organisatie van de luchtstrijdkrachten te komen. Hierover 
zijn veel onderhandelingen gevoerd, die de hele zomer hebben ge- 
duurd. Het einde is geweest, dat  de mensen naar Indië zijn gezonden 
en daar vrijwel niets hebben gedaan. 

53414. D e  Voorzitter: In  Juli hebt u daarover nog contact gehad 
met de squadron-leader Glanville. Misschien kunt u hierover nog 
iets vertellen? 

A. Ik heb hierover nog het een en ander bij me, o.a. een nota 
van Glanville, waaruit blijkt, dat  de Engelsen ons wel wilden helpen. 
Glrrnville was een van de liaison-officieren. H e t  was een moeilijk 
geval. Wij vroegen of wij de training van de vliegers op ecn vlieg- 
veld in Engeland met Engelse hulp konden voortzetten. Men voelde 
er wel voor, maar het bleek, dat Engeland het zich niet kon veroor- 
loven. Zelf hadden ze geweldige aantallen mensen te trainen, die 
uiteraard voorgingen. Verder was hun outillage nog niet in orde. 
dus het ging niet. Minister Dijxhoorn voelde er wel voor, de  training 
van de mensen, die wij hadden, in  Engeland af te maken. Dit  kon 
niet. Ik  ben toen geroepen bij de air-commodore Boyd en hij zei, dat 
het hem speet, maar dat  zij zich deze luxe o p  het ogenblik niet kon- 
den veroorloven, men verwachtte elk ogenblik een grote Duitse aan- 
val. Ik kreeg echter het aanbod, dat wij in New Foundland bij het 
later zeer bekend geworden vliegveld Gander een Hollandse vlieg- 
school konden oprichten. 

53415. D e  Voorzitter: Wij hebben een rapport van generaal vaa 
Oorschot, dat  ook over deze quaestie handelt. 

Uit dit rapport blijkt ook, dat de Nederlandse l~ichtniacht de 
kleinste was van de  luchtmachteri van de verdreven landen. 

A. E n  ook is gebleven. 

53416. D e  Voorzitter: Hebben de getallen, die u zoeven hebt ge- 
noemd, ook betrekking o p  het aantal, dat in Engeland is aangeko- 
men? 

A. I k  ben uitgegaan van het aantal, dat  in  Engeiand is aange- 
komen. I n  Waamstede waren veel meer inensen, inaar daar was veel 
infanterie bij, nl. een coinpagnie infanterie voor verdediging van het 
vliegveld; zij hadden vier zware initrailleurs, dus veel resultaat had 
het niet. Van deze mensen is niemand overgekomen. Zeer kort vóór 
de Duitse overval kregen wij een batterij 4 cm T.L., die zo gelukkig 
was een Heinkel bommenwerper neer te schieten. Ook van dit per- 
soneel is niemand naar Engeland gegaan. 

Toen ik die boot had, heb ik getelefoneerd met d e  officier, wie ik 
het coinmando had overgegeven. Men aarzelde erg en velen wilden 
niet gaan, omdat ze b.v. zeiden, dat ze niet voor Frankrijk wilden 
vechten. Ik heb toen het bevel gegeven, dat ze moesten komen, om- 
dat  het absoluut noodzakelijk was, en t o a  zijn zij aan boord van 
het schip gegaan. Er  zijn natuurlijk wel enkelen achtergebleven, maar 
toch ularcn er ongeveer 40 mecano's, waarvan de helft uit Haain- 
stede afkomstig was. 

Ik heb iets gedaan, waarvan ik nogal spijt heb. In e-n bui van 
opruimwoede heb ik, toen ik weer in Nederland terug was, lijsten 
verscheurd, waar de nainen van al deze mensen op stonden, zodat 
ik nu de aantallen niet meer precies weet. Het is jammer, dat  ik niet 
bij de archieven van de legerluchtmacht kan komen, maar daar is 
dit alles te vinden. Mijn archieven in Engeland waren zeer compleet 
en die moeten er zijn. Ik weet zeker, dat alles is overgekomen. 

53317. D e  Voorzitter: Wij zullen onderzoeken of zij ons kunnen 
dienen. Ik heb hier eeil resumé van gaceraal van Oorschot, waarin 
verschillende voorstellen worden genoemd: 

, , lo. dat  de  respectieve luchtmachten binnenkort worden 
overgebracht naar de overzeesche gebiedsdeelen van d e  betref- 
fende Rijken; 

2 " .  indien de  betreffende Regeeringen t e  kennen geven, dat  het 
haar wensch is o m  binnen het verband van Groot-Britannië te 
blijven, dan  zouden z i  voor de volgende keuze worden gesteld. 

a. zij krijgen verinoedelijk terreinen toegewezen i11 Canada; 
b. zij blijven in Groot-Britann~k. In  het laatste geval worden 

de  afgerichte krachten ingezet in  d e  R.A.F., het resteerende per- 
soneel wordt ingedeeld voor het verrichten van pionierswerkzaam- 
heden." 

Welke keuze heeft Nederland hieruit gedaan? 

A. Ik zou daarop willen antwoorden, dat de  pap nooit zo heet 
wordt gegeten als zij o p  tafel komt. 

D e  Minister heeft zonder twijfel ontweken een keuze te d o i n  en 
heeft toen op aandringen van admiraal Furstner de  knoop doorgehakt 
door te besluiten allen bij de marine te plaatsen. De marine wilde 
cieze mensen graag hebben. Practisch kwam het hlerop neer, dat  de 
marine de mecaniciens overnam, die zij ook goe3 kon gebruiken, 
want de marlne was met een paar vliegtuigen overgekomen, een pas: 
oude Fokkers. Zij hebben toen van de Engelsen daarvoor in de plaats 
andere toestellen gekregen om coastal command-werk te doen. D e  
leerlingen zouden dan  in Indie worden getraind. 

Hieraan was echter al een andere vraag voorafgegaan. Kolonieii 
wilde dere mensen nl. ook graag hebben D e  Minister had d ~ s  nedr 
Indie geseind of d e  mensen daar welkom waren en of 7e daar 
konden worden afgetraind. Hierop was een bevzstigend antwoord 
gekomen. 

D e  Voorzitter: Inderdaad, blijkens zijn telegram wi!de de Gouver- 
neur-Generaal deze mensen graag hebben. 

A. Ik heb toen d e  opdracht gehad, deze mensen persoonlijk te 
vragen of zij naar Indië wilden gaan, omdat de  wet nog bestond, 
waarbij nien niet gedwongen kon worden naar Indië te gaan. Dit  
gaf nul o p  het recluest, op een enkele na. D e  mentaliteit van de jonge- 
lui o p  dat  ogenblik was, dat zij de Duitsers te lijf wilden gaan. Indië 
sprak niet tot hen, later ook niet. 

Bij de  marine is het anders gegaan. D e  marine gaf de belofte, dat  
ze alleen naar Indië zouden gaan om te worden afgetraind en daarna 
zouden terugkomen o m  in Engeland te worden ingezet. Dit is ook 
gebeurd, maar in Indië hebben ze bijna niets gedaan; er was geen 



materieel. Ik heb hierover veel klachten gehoord. Er zijn besprekingen 
gevoerd tussen Minister Dyxhoorn, admiraal Furstner en mij over 
wat er nu moest gebeuren. Er was toen echter niet zo heel veel aan 
te doen, ze waren nu eenmaal in Indië. De instructeurs klaagden, dat 
ze niets hadden te doen, er waren ook veel Amerikaanse instructeurs. 
Vliegtuigen waren er niet voldoende; de Amerikanen hadden lesvlieg- 
tuigen beloofd, maar die zijn nooit gekomen. 

Eindelijk zijn deze mensen weer in groepen in Engeland terugge- 
komen en hebben toen hun training in de R.A.F. voleindigd. 

53418. De Voorzitter: Generaal van Oorschot schrijft nog, dat 
Nederland de voorkeur zou hebben voor het vliegveld in New 
Foundland. 

,,aangezien Nederland rees eenige teleurstellingen met haar 
luchtmacht had gehad en dit plan reeds in voorafgaande be- 
sprekirigen was genoemd". 

Wat waren dit voor teleurstellingen, die Nederland met zijn lucht- 
macht had gehad? 

A. Het kan slechts hierop slaan, dat de mensen, waar wij in het 
begin contact mee hadden, een beetje te hard van stapel zijn gelopen 
en hebben gezegd, dat wij in Engeland konden worden getraind, en 
dat dit later is ingetrokken. 

Toen ben ik bij de air-commodore Boyd geroepen, die mij zei, dat 
ze het niet konden doen. Kort daarop is men met het voorstel van 
New Foundland gekomen. 

53419. De Voorzitter: Hoe is dit afgelopen? 

A. Minister Dijxhoorn, de hele Regering en ook de toenmalige 
gezant wilden dit niet. Wij hebben het niet kunnen winnen. Ik heb het 
altijd heel jammer gevonden. Noorwegen had ook zo'n kleine groep 
mensen, dezen zijn niet naar New Foundland, maar naar Canada ge- 
gaan. Zij hebben geen uitgerust vliegveld gekregen. zij moesten er nog 
alles van maken. Het heette Little Norway en het is een uitermate 
geslaagde organisatie geworden. 

Wij hadden dit ook kunnen doen. Er  was echter niet genoeg be- 
huizing, maar in één van de rapporten staat ook, dat wij in drie 
maanden tijd heus wel kans zouden zien met hout uit de pijnbossen 
hutten te bouwen. Het was een groot vliegveld met grote runways. Er 
werd echter veel kwaad van ges~roken, men zei. dat het er altiid 
mistte. Wij hebben het geluk gehad de havenmeester van Gander te 
spreken, die naar Engeland kwam en mij toen zeer volledige inlich- 
tingen heeft gegeven. Hij zei, dat het er nooit mistte. Deze misvatting 
berustte op het feit, dat een aantal mijlen uit de kust, waar de warme 
en de koude golfstroom elkaar ontmoeten in de Atlantische Oceaan, 
altijd veel mist hangt, waarvan de scheepvaart veel last heeft. Op het 
land mist het niet, het is er wel koud en het waait er hard. Aan de 
andere kant had het echter ook weer het voordeel, dat men er behoor- 
lijke vliegers kon kweken. 

53420. De Voorzitter: U vindt het dus jammer, dat dit plan niet is 
doorgegaan? 

A. Zeer zeker betreur ik het. Later is mij gebleken, dat, wanneer 
wij naar New Foundland waren gegaan, de Regering een heel andere 
politiek jegens de luchtvaart had moeten volgen. Dit hebben zij niet 
gedaan en daarvan is dit de eerste stap geweest. Dan had men moeten 
zeggen, dat de luchtvaart een zekere prioriteit, wat personeel betreft, 
had moeten krijgen, en wij hadden in al die jaren dan meer recruten 
moeten kunnen aanwerven. Dit is ook een geweldige strijd geweest. 

53421. De Voorzitter: Dit is juist niet gebeurd. 

A. Neen, alles was voor de Brigade. 

53422. De Voorzitter: Kan men zeggen, dat wat Nederland aai? 
luchtmacht in Engeland had in de R.A.F. is opgelost? 

A. Wat wij hadden meegebracht, is naar de marine gegaan. Deze 
mensen hebben in het 320st squadron gediend en zij hebben zware 
verliezen geleden. Dit squadron was weer in de R.A.F. opgenomen. 

53423. De Voorzitter: Kunc u ons ook enkele personen noemen, 
die wij kunnen horen over hetgeen er met de luchtmacht bij de 
marine is gebelird? 

A. Ja, diverse, goede en slechte. Tot de eerste categorie behoren 
de commandanten van het squadron in de laatste oorlogsjaren. Bur- 

gerlzout was heel goed en heeft hoge decoraties van de Engelsen ge- 
kregen. Hij heeft de zware adnvallen boven Frankrijk meegemaakt. 
Ook zijn opvolger Witholt was een uitstekend coinmandant geduren- 
de de bevrijdiagsveldtocnt. Daarvóór is de Meester er geweest, die 
was uiter~xate bedroevend, de geest was toen heel slecht. In den be- 
ginne was er i.cm 01171 ,  d ~ e  zljn taak e~nst!g opvatte, maar niet over 
aanvoerderseigenschappen beschikte als de latere commandanten. U 
kunt I-iierover echter beter inlichtingen krijgen van mensen, d ~ e  er bi] 
hebben gediend. Ik zat nogal op een aiseand en had er slechts 
administratieve bemoeilngeii mee. Ik wil nog noemen officier-vlieger 
Sobels, die op het Marine Hoofdkwartier belast was met alle rege- 
lingen betreikende de Marine Luchtvaartdienst. 

53424. De Voorzitter: Kunt u hiervan nog iets mededelen? 

A. Het waren administratieve bemoeiingen in die zin, dat deza 
mensen allen voor de duur van de oorlog bij de marine waren ge- 
detacheerd, maar zij bleven landmachtpersoneel; dit eisten zij 
ook. Hierbij deden zich allerlei ingewikkelde betalingsquaesties 
voor en verder wilde ik ook zoveel mogelijk hun persooniijke be- 
langen behartigen, want zij voelden zich in een vreemd kamp. 

53425. De  Voorzitter: Moet ik daaruit begrijpen, dat zij, wat het 
militaire gedeelte betreft, onder de bevelen van de zeemacht stonden? 

A. Het is nog ingewikkelder. Het squadron als zodanig was een 
marine-eenheid, maar operationeel stond het onder R.A.F.-comman- 
do. Er was een Nederlandse commandant. Bij dit squadron was ook 
nog een gedeeite landmachtpersoneel. Disciplinair stond dit ook 
onder Marine, de mensen droegen een marine-uniform, maar toch 
waren er quaesties, die nog door Oorlog moesten woïuen behandeld. 
Later is dit alles beter geworden. 

Het volgende kwam er in het begin nog bij. wat in het squadron 
veel kwaad bloed heeft gezet. Bij de R.A.F. is het nl. gewoonte, dat 
de con~n~andant van eeii operationeel squadron meevliegt en aan- 
voert. De Meester heeft dit niet gedaan, hij heeft het bij de Engelsen 
dan ook zo verbruid, dat hij weg moest. Hij was geen aanvoerder en 
deelde alleen straffen op de grond uit. 

In de eerste twee jaar was de geest van het personeel der militaire 
luchtvaart uitermate slecht, ook de periode in Indië, waar ze niets 
hadden gedaan, had geen goede invloed uitgeoefend. 

53426. De Voorzitter: Bedoelt u het onderdeel van het Indische 
detachement, dat bij de Marine Luchtvaartdienst op Ceylon is ge- 
komen? 

A. Hiervan weet ik te weinig. De marine liet van tijd tot tijd kleine 
aanvullingen, voornan~elijk wanneer zij ofricieren nodig had, van 
het detachement van Ceylon naar Engeland komen. O.a. is Burger- 
hout daar vandaan gekomen. 

U zei, dat wij in de R.A.F. waren opgelost. Eigenlijk is dit niet 
waar. De groep, die wij uit Holland hadden meegebracht, is bij de 
Nederlanders gebleven en niet in de R.A.F. opgelost, al was men 
daar wel bij ingedeeld. Naast dit alles, ondanks alle moeilijkheden 
en tegenwerking, is tenslotte toch een kern van een nieuwe militaire 
luchtvaart volledig in R.A.F.-verband ontstaan. 

53427. De Voorzitter: Waren dit mensen, die ook in de Irene- 
Brigade hadden gediend? 

A. Ja, o.a., en dit is hetgene, waar ik mij verder al die jaren veel 
mee bezig heb gehouden. Dit is tot iets groots uitgegroeid en het 
heeft ook de grondslagen gelegd om later actief oorlog tegen Japan 
te kunnen voeren, die, zoals u weet, werd afgebroken. De positie was 
zo, dat, toen het personeel der militaire luchtvaart weg was, ik niet 
wist wat ik zou gaan doen. Ik was 40 en kwam operationeel niet in 
aanmerking. Intussen ontving ik ontzettend veel brieven van jongelui 
uit de Irene-Brigade en van allerlei jongens, die overkwamen, die 
wilden gaan vliegen, vooral de laatsten. Zij zeiden, dat ze niet waren 
gekomen om in het kamp te gaan zitten. Zo zijn er honderden bij 
elkaar gekomen. 

53428. De Voorzitter: Ik dacht, dat er ook weleens moeite was 
geweest met de recrutering van het personeel uit de Brigade ten be- 
hoeve van de R.A.F. 

A. Ik heb verschrikkelijk reel moeite gehad om b.v. een grond- 
ploeg bij elkaar te krijgen. Dit was natuurlijk een ander genre men- 
sen, die ik in de technische vakken moest trainen. Hiervoor was 
maar één reservoir, de Brigade, en deze wilde - dit was van haar 



standpunt zeer begrijpelijk -- deze mensen niet afstaan. Eindelijk 
heb ik B- en C-gekeurden, die operationeel toch niet bruikbaar 
waren, gekregen: hierinede hebben wij echter veel moeilijkheden ge- 
had, toen het 322ste squadron naar het continent ging. De andere 
moeilijkheid was, dat de Departementen en de successieve Mi- 
nisters van Oorlog hier nooit erg voor hebben gevoeld en dit eigenlijk 
een beetje hebben tegengewerkt. Het is wonderlijk, wal achteraf nog 
tot stand is gekomen. Ik kan echter zeggen, dat ik van de heer Kruls 
altijd veel medewerking heb ondervonden. 

53429. De Voorzitter: Ik heb hier correspondentie van het einde 
van 1943 tussen de air-commodore Beaumorzt en de Minister van 
Oorlog. Hier staat, dat de heer Beaui?zo:zt een vrijwilligersopleiding 
voor twee Nederlandse sqliadrons wil. De Minister antwoordt, dat 
hij de voorgenomen beschikbaarstelling van 10 personen per 4 weken 
niet kan garanderen wegens de geringe recrutering en de meerdere 
behoeften voor andere wapenen. 

Het verbaast mij daarom, dat u zegt, dat er zoveel mensen hebben 
deelgenomen aan de opleiding bij de luchtmacht. 

A. Wij hadden niets en als het dan in die vijf jaar tot een paar 
honderd oploopt, dan vonden wij dit niet onbetekenend. Het is na- 
tuurlijk veel te weinig. 

De heer Bearli~iont heeft het over twee squadrons, dit zijn het 
marine- en het legersquadron. Wij zijn nl. tot één legersquadron ge- 
komen. Het is misschien goed, dat ik in het kort even vertel, hoe 
deze geschiedenis is gelopen. 

Toen wij de oude militaire luchtvaart kwijt waren, is er een stil- 
stand van enige maanden geweest. Prins Bernhard heeft toen bereikt, 
dat er in December toch een groep van ongeveer 20 jongelui in de 
R.A.F. mocht worden getraind. Op dat moment had ik een enorme 
stapel brieven liggen, vooral van jongelui, die uit Holland waren ge- 
komen, vatz Eerzderzh~trg e.d., die allemaal wilden vliegen en er ook 
voor in aanmerking kwamen. Zij waren physiek goed en hadden 
een opleiding h.5.s. of gymnasium achter de rug. Voorlopig waren 
zij in het kamp geplaatst en op deze manier zijn zij er toen uitge- 
haald. Het heeft - meen ik - tot Maart geduurd, vóórdat de training 
begon, het was voor de Engelsen ook moeilijk om in te schikken, 
maar het is toch gebeurd. Deze groep werd dus gedetacheerd bij de 
R.A.F. Zij heette ,,volontary reserve". Na deze groep heb ik erg 
mijn best gedaan om meer groepen te krijgen en successievelijk zijn 
deze gekomen. Deze mensen werden allemaal voor vlieger opgeleid 
en deze training duurde nogal lang. Het warm meest jonge mensen, 
die jachtvlieger wilden worden. Dit was hkt ideaal van jongens van 
die leeftijd. Toen ontstond het idee om ook ex1 Nederlands Spitfire 
Squadron te vormen. Langzamerhand, door er maar steeds over te 
praten, is dit idee ook op de Departementen doorgedrongen. Toen 
het benodigde aantal vliegers niet reserves er achter aanwezig was, 
kwam de quaestie van de grondstaf, die er toch ook moest zijn. 
Eindelijk heb ik dan gedaan gekregen de grondstaf te mogen uit- 
zoeken. De brigade stond er echter geweldig onvriendelijk tegenover, 
zodat ik allemaal B- en C-gekeurden kreeg, waarmede ik veel last 
heb gehad. Uiteindelijk konden velen van hen de campagne in 
Frankrijk niet medernaken. Zo is het 322sîe squadron tot stand ge- 
komen. Het heeft enorme prestaties geleverd en aan de bevrijding 
van Nederland heeft het actief medegewerkt. 

53430. De Voorzitter: Hoe groot is zo'n squadron? 

A. Een jachtesquadrille heeft 18 vliegtuigen, waarvan er 12 vliegen 
en 6 op de grond staan als reserve. Bij die 12 vliegtuigen behoren 
21 of 22 vliegers. De rest is ongeveer 140 man. Dit was de kleinste 
eenheid, die in de R.A.F. bestond. Bij ons squadron waren nog een 
paar Engelsen voor aanvuling. Dit is de kern geworden, waarmede 
de militaire luchtvaart nog iets heeft kunnen bereiken. 

53431. De Voorzitter: Heeft dit Nederlandse sqi~adron nog vluch- 
ten boveii Europa geinaakt? 

A. In Mei 1944 heeft Minister Cerbrurzdy mij geiiraaad de ge- 
schiedenis te schrijven van de luchtmacht. De Regering wilde een 
populair boekje uitgeven, dat in Nederland zou worden verspreid. 
Na enige moeilijkheden met de Minister over het begrip luchtmacht 
heb ik geschreven over de militaire luchtvaart, waartoe ik zelf be- 
hoor, maar voor zover ik weet, is er niets van gepubliceerd. Eind 
1944 moest ik het inleveren, dus over 1945 staat er niets ia. De kopij 
hiervan heb ik bij mij. U kunt hierin heel wat vinden. Ik heb het 
natuurlijk geschreven voor een populaire publicatie, maar het is 
allemaal juist. Misschien mag ik LI vragen; waarom dit boekje nooit 
is gepubliceerd? Verschillende personen hebben hiervoor iets ge- 
schreven. 

53432. De Voorzitter: Kunt u ons mededelen, tot wie wij dezi: 
vraag zouden kunnen richten? 

A. Misschien wel. Ik heb een brief van de heer van Haersma de 
With - die deze zaken verzorgde en bij Minister Gerbrandy werk- 
zaam was -, waarin staat, dat het boekje binnenkort ter perse zoli 
gaan, waarom hij aandrong, dat ik mijn aandeel zou inzenden. 

53433. De Voorzitter: De beslissing berustte waarschijnlijk bij de 
toenmalige Minister van Lidrh cle Jeude? 

A. Ne-n, bij de Minister-President Geubïandy, die dit boekje wilde 
uitgegeven voor de gehele Nederlandse Regering. Wat ik heb geschre- 
ven, was maar een onderdeel daarvan. Ik geloof, dat u het het beste 
aan de heer Gerhralzdy zelf zoudt kunnen vragen. Mag ik doorgaan 
met mijn verhaal over de R.A.F.? Van de mensen, die vliegopleiding 
kregen, werd een deel inderdaad jachtvlieger, terwijl een ander deel 
daarvoor de qualitelten niet had en sommigen helemaal geen vlieger 
werden. De Engelse instructeurs maakten een splitsing, zodat een 
deel der leerlingen waarnemer, navigator, luchtschutter, telegrafist, 
enz. werd. Zo successievelijk kregen we dus allerlei groepjes met 
diverse bestemming. Ze werden ingedeeld bij Britse eenheden, waar- 
door dus de Hollanders in zeer veel Britse gevechtseenheden, in 
heavy-bombers, light-bombers, verkenners, enz., veel ervaring op- 
deden. Deze mensen hadden het allemaal zonder één uitzondering uit- 
stekend naar hun zin. Het was werkelijk aardig, zoals ze zich aan- 
pasten bij de verschillende nationaliteiten, die in die eenheden bijeen 
waren. In 1943 werd de eerste en enige Nederlandse eenheid, het 322ste 
squadron opgericht door een ander squadron over te nemen, dit lang- 
zamerhand met Nederlanders te bevolken en het 322 te noemen. Dit 
is dus de kern geworden van de Nederlandse militaire luchtmacht, 
die wij later hebben meegebracht naar Nederland. 

53434. De Voorzitter: Stonden dezen binnen het verband van een 
Engelse bevelvoering onder een aparte Nederlandse commandant? 

A. Neen, dit kon niet, behalve in het 322ste Squadron, waar het 
laatste oorlogsjaar een Nederlandse commandant was. Ze hadden 
natuurlijk .,NetherlandsM op hun schouder, maar waren verspreid in 
diverse eenheden onder de andere nationaliteiten. 

53435. De Voorzitter: Dus wanneer ik zou vragen, wie de leiders 
waren van dit Nederlandse squadron, zoudt u dit niet kunnen zeggen? 

A. Van het Nederlandse squadron 322 kan ik het u wel vertellen. 
We wardn er voor 95 pct. in geslaagd om het Nederlands te maken. 
Eerst heeft het onder Engelse coinmandanten gestaan, later onder de 
Nederlaiider van der Stok. Misschien heeft u deze al gesproken, 
anders zou ik het u zeer willen aanraden. Hij is uitermate goed ge- 
weest. Tweemaal is hij uit Duitsland ontsnapt, tweemaal heeft hij in 
de R.A.F. gediend, de eerste keer in 1941, de tweede keer in 1944; hij 
was Soesterbergs reserve-officier. Na zijn eerste aankomst in Enge- 
land heeft hij voor de R.A.F. gevlogen; in 1942 is hij in Frankrijk 
neergeschoten, maar heeft het er levend afgebracht, is gevangengeno- 
men, heeft in Stalag Luft 4 gezeten. Hieruit is hij ontsnapt. Hij was 
een van de 18 mensen, die, na ern lange tunnel te hebben gegraven, 
zijn ontvlucht. De rest van de 72 werd gefusilleerd. Hierover is toen 
een groot schandaal geweest. Hij kwam weer naar Engeland en na 
eerst bij enige andere squadrons te hebben gevlogen, is hij bij 322 ge- 
komen, waarvan hij commandant is geworden. Hij is werkelijk een 
van de beste oorlogsvliegers, die we hebben gehad. 

53436. De Voorzitter: Kunt u nog meer namen noemen? 

A. Dit was dan B. van der Stok. Zijn adres weet ik niet, maar hij 
studeert voor dokter in Utrecht. Zijn moeder woont in den Haag, 
'#aalsdorperweg. Hij zal wel graag willen komen. Misschien kom ik 
ook nog wel op andere namen. Dit squadron was volkomen operatio- 
nrel in 1'944; het heeft eerst met hoogvliegende Spitfires tegen de 
flying bombs gevochten en hiervan hebben ze er ongeveer 120 neer- 
gehaald. Toen de invasie begon op 6 Juni 1944, waren zij nog niet in 
de Tactical Air Force ingedeeld, wat wel het geval was met het marine 
squadron 320, dat zeer veel boven Normandië heeft geopereerd. Later 
in het jaar werd ook het 322ste squadron in de T.A.F. opgenomen en 
het heeft toen in België gewerkt, ook in Woensdrecht en in Duitsland. 
Het heeft de bevrijdingscampagne meegemaakt en zware verliezen ge- 
leden, o.a. bij Deventer. Op l September 1944 verloren we op één 
dag - we hadden tocn een Zuid-Afrikaanse commandant, majoor 
Kuhl~nann van de Zuid-Afrikaanse luchtmacht, een buitengewoon 



bekwaam en plezierig man -- de commandant plus de twee flight 
comn~anders, twee ondercommandanten, die ieder zes vliegtuigen aan- 
voerden, van Eenderzburg en Plesr?zarz. Plesmaiz is helaas gesneuveld, 
de andere twee zijn allebei goed terechtgekomen. Kuhlinarzn is ge- 
vangengenomen en tot het eind van de oorlog in Duitsland geweest. 
Varz Eendenburg is bij het Franse Maquis terechtgekomen en korte 
tijd later weer teruggekomen. V a n  Eendenburg kunt u ook laten 
komen. Hij woont in den Haag. 

53437. De Voorzitter: Is u ook iets bekend omtrent de vluchten 
van individuele Nederlandse vliegers bij de R.A.F. in Duitslaild? 

A. Ja, b.v. luitenant Guit, een oud-Soesterberg-vlieger, is bij 
esn ontsnappingspoging in 1940 uit Nederland, nog wel gewapend 
zijnde, door de Duitsers gevangengenomen en is tot een paar jaar 
dwangarbeid veroordeeld. Hij heeft daarbij een voet verloren, enfin, 
wat hij tosn heeft meegemaakt, is heel erg geweest. Hij is in 1942 ont- 
snapt en in Engeland aangekomen. Hij heelt meegevlogrn in Mos- 
quito's in de R.A.F. Later, aan het eind van de oorlog in Februari 
1945, is hij toch nog nezrgeschoten bij Hannover, waar hij levend 
van af is gekomen, gevangengenomen en door de Amerikanen be- 
vrijd. Hij zat in een Engels squadron. 

53438. De Voorzitter: Het is van belang, dat de commissie zoveel 
mogelijk op de hoogte kornt van de prestaties, die door de Neder- 
landse troepen in oorlogstijd zijn geleverd. 

A. Ik kan u ook Coherz noemen. Hij heeft in het squadron ge- 
zeten, dat Kleykamp, waar het kaartenarchief was, gebombardeerd 
heeft. Later is deze Coherz gesneuveld. Verder herinner ik mij van 
Zinnicq Bergrnnnn, die nog altijd adjudant van de Koningin is. Deze 
heeft ook een bijzondere staat van dienst. Hij heeft met Typhoons 
gevlogen. Luitenant Jongbloed is bij ons Spitfire Squadron geweest. 
Het IS moeilijk voor rilij volledig te zijn, want wij hadden veel 
flinke vliegers. 

53430. De Voorzitter: U hebt iets medegedeeld over de personeels- 
voorziening van het Nederlandse squadron. Weet u ook, hoe het is 
gegaan met het verzoek van de heer Beaumont om meer personeel 
ter beschikking te stellen? Heeft de Nederlandse Regering hieraan 
kunnen voldoen? 

A. Neen, wij kregen groepen van acht, zeven, vijf en vier perso- 
nen en wij zouden groepen van tien moeten hebben. 

53440. De Voorzitter: Heeft het moeilijkheden bij de opleiding 
opgeleverd, dat dit aantal te klein was? 

A. Tenslotte niet zoveel. Het Spitfire Squadron heeft het er mee 
gedaan. De Engelsen werkten altijd met grote reserves en deze waren 
bij ons maar erg mager. De mensen bleven zolang in een operational 
training unit tot ze moesten aanvullen. Toch is het allemaal goed 
gegaan. Het 320ste squadron daarentegen heeft wel een heel erg tekort 
gehad. Het was eea operational eenheid en moest in stand gehouden 
worden. De Engelsen vulden hier zelf aan. 

53441. De Voorzitter: Het kan natuurlijk ook zó zijn, dat er wel 
voldoende belangstelling was van de kant van de vrijwilligers, maar 
dat de Regering van haar kant vond, dat er geen mensen van de 
Irene-Brigade meer mochten worden afgenomen. 

A. Ja, dat was de quaestie. De Regering wilde niet, dat de Trene- 
Brigade nog meer werd gepl~ikt. Als de vrijwilligers in Engeland 
aankwariien, moesten ze ergens heen. Meestal kwamen ze dan in de 
Irene-Brigade. Verschillende keren heb ik daaruit groepjes van 
ongeveer 20 mensen gehaald. Toen ik op een moment weer een nota 
voor Minister van Boeyen had, werd deze boos en zei: ,,Nu is het 
genoeg, nu moet er een toestand van rust intreden!" 

53442. De Voorzitter: Acht u deze maatregel var, de Regering 
gemotiveerd? 

A. Niemand wist, wanneer precies de invasie zou komen. Of de 
Irene-Brigade, politiek gesproken, voor Nederland van belang is 
geweest, kan ik niet beoordelen. Als war effort lijkt het mij niet de 
manier om het grootste rendement uit de beschikbare middelen te 
halen. 

53443. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk weleens iets ver- 
nomen over de stemming op dit punt bij de Irene-Brigade? 

A. Wanneer zo'n groepje eindelijk mocht gaan vliegen, heb ik ze 
eerst aan de tand gevoeld. Verschillende keren ben ik dan ook in 
het kamp geweest, maar ik vond het daar een nare toestand. De 
mensen hadden eigenlijk niets te doen. Ze hadden geen modern 
materieel. Aan het einde is dit allemaal wel verbeterd. In  Normandië 
hebben ze het ook goed gedaan. Toen hadden ze ook behoorlijk 
materieel gekregen. Ik voor mij geloof, dat, als il; Minister was, ik 
hiervoor geen verantwoordelijkheid zou hebben willen dragen. Als 
ik op een andere manier iets met ze kon doen en daardoor de geest 
goed zou kunnen houden, zou ik ze niet zo hebben laten zitten. 

53444. De Voorzitter: Er waren mensen bij, die in Amerika, Canada 
en andere landen hun bedrijf hadden opgegeven en daar zaten af te 
wachten. 

A. Wat men in dat kamp te horen kreeg, was bedroevend. De 
hTederlandse Regering kon uit zich zelf weinig doen. Ze zat in een 
uitermate moeilijk parket. Wij waren bij de R.A.F. veel meer ge- 
wend. We werden veel meer gewaardeerd. We kregen van alles het 
beste. De opleiding klonk als een klok. We hadden het meest moderne 
materieel. Het verschil met de Irene-Brigade was geweldig groot. 
Geen enkele Nederlandse vlieger behoefde zich over het materieel 
zorgen te maken. We kregen het auton~atisch, ook de aanvullingen. 
Dit allemaal wetende, zou ik hebben gezegd, dat het beter was onze 
hoofd-effort in de lucht te maken. Maar het erge van alles was, dat 
niemand, de Ministers, hun generaals en adviseurs uit de oorlogs- 
periode hier ooit naar wilde luisteren. Met heel veel moeite heb ik 
gedaan gekregen, dat kleine groepen bij de R.A.F. gedetacheerd 
werden voor de duur van de oorlog. Maar toen later, bij de moeilijk- 
heden in Japan, de Minister van Koloniën vliegers wilde hebben, 
telefoneerde de Minister van Oorlog mij, dat hij al onze vliegers uit 
de R.A.F. wilde hebben. Deze mensen waren i11 opleiding, er was 
al veel geld voor uitgegeven. De Engelsen dachten er gewoon 
niet over. We hebben het trouwens ook gezien bij de vliegers, die we 
naar Indië hebben gestuurd, dat het allemaal geld en tijd verkwanse- 
len is geweest. Wilt u misschien nog iets weten omtrent de kosten? 

De Voorzitter: Ja, vertelt u het maar. 

A. De prijs van zo'n Spitfire-squadron was £ 500000 per jaar. 
Daarvoor had men toestellen en wanneer men die verloor, kwainen 
er automatisch nieuwe voor. Alles was bij deze prijs inbegrepen. Ook 
munitie, upkeep, enz. 

53345. De Voorzitter: Werd dit steeds door de Engelsen betaald? 

A. Dat ging op lend-lease-overeenkomst, voor zover ik weet. 

53446. De Voorzitter: Wat de krijgsverrichtingen van dit squadron 
betreft kunnen we ons dus beter wenden tot mensen, die er daad- 
werkelijk bij betrokken zijn geweest? 

A. In mijn verslag staat ook wel iets heel summier genoemd. 

53447. De Voorzitter: Wanneer is dit squadron opgeheven? 

A. Het 322ste squadroii is naar Brabant gekomen en daarna naar 
Duitsland gegaan, waar het veel operaties heeft meegemaakt. We heb- 
ben in Westfalen op ern vliegveld gezeten. Eindelijk is het naar Neder- 
land teruggekomen en vandaar uit, naar ik meen, naar Indië ge- 
zonden. 

53448. De Voorzitter: We hebben nu gesproken over de Marine 
Luchtvaartdienst en over de toevoeging van Nederlanders bij de 
R.A.F. Was er daarnaast nog een organisatie? 

A. Later is eindelijk een overkoepelend lichaam van deze twee 
organisaties tot stand gekomen, in Juni 1944. Dit is iets, waar di: 
officier-vlieger H. P. Sobels van de  marine Luchtvaartdienst en ik 
zelf ons veel moeite voor hebben gegeven. In het begin trainde <e 
marine ook nog mensen voor de R.A.F.; de militaire luchtvaart 
leverde het grootste deel van de opleiding der Nederlanders. De 
Air-Commodore was van mening, dat er meer moesten komen; de 
Engelsen vonden het ook een onaangename toestand, dat zij steeds 
met twee Departemeriten hadden te maken. Voor onze kleine 
groepjes mensen moesten zij tweemaal besprekingen houden. Wij 
hebben er daarom op aangedrongen een directoraat te n~aken. Er 
bestond al een directoraat, in het verband va11 de R.A.F. zelf, voar 
de buitenlandse luchtstrijdkrzchten. Ik heb met schout-bij-nacht Ter- 
~nijtelerz goed kunnen werken. Hij was zelf chef marinestaf. Op Park 
Laiie hebben we een paar étages gekregen, waar het directoraat werd 



gevestigd, waarvan ik onderdirecteur werd. De bedoeling hiervan 
was, meer eenheden te vormen, en daarvoor meer mensen te trainen 
na de bevrijding van Nederland. 

53449. De Voorzitter: Waarom had de Regering hiertegen be- 
zwaar? 

A. De Minister wordt natuurlijk geadviseerd door zijn raadgevers, 
waarvan ib er Eén was, maar er waren er ook velen van de land- 
macht. Er zaten op het Ministerie mensen, die graag promotie wilden 
maken. Er bestond ver1 naijver. Deze mensen zouden niets merr 
betekenen, wanneer er geen brigdde meer zou zijn. .Het is mijn 
persoonlijke opinie, dat deze mensen tegen een onafhankelijke lucht- 
macht waren. 

53450. De Voorzitter: Daarvoor moet natuurlijk een zakelijke 
motivering zijn. 

A. Ik heb met generaal van Voorst Evekink besprekingen gevoerd 
over de toekoinst van de luchtmacht. Wij hebben getracht iets op 
te zetten, dat ook voor na de oorlog kon dienen. Hierover zijn 
nota's geschrevxn, waarin beide standpunten zijn vernield. Ik ben 
ook vele malen bij de Minister geweest, omdat er een weermacht- 
organisatie moest gevonden worden, waarin de luchtvaart een 
belangrijke rol speelde. Wij strecfdeii naar een kleine onafhankelijke 
luchtmacht, die niet zou staan onder de bevelen of invloeden van 
een cavaierie-ofi~cier of zee-officier. De Engelsen hadden dit allang 
bereikt. De Amerikanen hebben na de oorlog ook alles gereorgani- 
seerd tot ern oriafhankelijke luchtmacht, net als de R.A.F. Ik zoii 
het ook niet erg hebben gevonden, wanneer alles bij de marine was 
gekomen of alles bij de landmacht, indien er maar een toestand 
kwam, dat men met deskundige verantwoordelijke mensen te iilak-il 
kreeg, in een eigen organisatie. Wij hadden dit niet en wij hebben 
het ook ilooit kunnen bereiken. 

Dit directoraat is echter tot stand gekomen, want liet ging er daarbij 
om een organisatie te scheppen, die behoorlijk liep en die prestige 
had bij de uitvoering van eeii beperkte taak. 

Dit is met schout-bij-nacht Sennijtelen goed gegaan. Wij hebben 
toen een enorm schema opgemaakt betreifende de opleiding voor 
de voortzetting van de oorlog tegen Japan. Ik heb hier ecn rapport, 
dat niet is gedateerd, maar het moet zijn geweest van Mei of Juni 
1945. Wij hebben 2000 recruten uit Nederlaiid gehaald, grotendeels 
natuurlijk uit de zuidelijke provincies, waarmede wij onmiddellijk 
in Eindhoven zijn begonnen. Wij hadden verreweg de b- -s t e orga- 
nisatie voor de recrutering; Eindhoven is werkelijk een groot succes 
geweest. Wij hadden daar een paar winkels gehuurd en daarin een 
opkomststatioil georganiseerd. boven die:^ kregen wij, zoals dit altijd 
ging, de hulp van de R.A.F., die ons heel goede officieren ter be- 
schikking had gesteld om de mensen te testen. Ik heb 2000 verband- 
acten getekend, aliemaal voor Indië. Daarvan was een deel bestemd 
voor de militaire luchtvaart van het Nederlandsch-Indische leger. In 
1945 is hard gewerkt. Het was toen eeii grote orgaiiisatie geworden. 
Wij hadden dit nooit kunnen doen met de oude personeelsindeling 
van Oorlog en Marine, want deze mensen wisten niets van de lucht- 
vaart af. 

33451. De Voorzitter: Wat is hiervan verder terecht gekomen? 

A. De grondploegmeiisen - dit wardn er ongeveer twaalfhonderd 
--  LIJ^ alleln~al in Engeland afgetraind. Langzamerhand zullen ze 
nu wel naar huis  rij:^, maar jarenlailg hebben deze mensen hier in 
Nederland gel1olpe~2 met de oyboiiw der luchtstrijdkrachten op de 
vlieg\elden Gilre-Rljrn, Woznsdrecht, Twente, enz. Er zijn verder 
veel vliegers opgeleid, die de oorlogsvlìegers hebben opgevolgd en 
hun plaats in ae squadrons hebben ingrnomen. Zij hebben o.a. in- 
strlictles gegevrn op de scholen. 

53452. De Voorzitter: Wat heeft dit betekcnd ten aanzien van de 
deelneming aan de strijd in Indië? 

A. Bedoelt u de tegenwoordige strijd in Indië? 

De Voorzitter: De strijd in 1945 en later. 

A. We hadden toen nog niets bereikt; we waren met een groot 
opleidingsscliema begonnen en in November 1945 is de recrutering 
in Eindhoven aangevangen. Het was dus e?n quaestie op lange ter- 
mijn zoals men het in Londen ook inzag. 

53453. De Voorzitter: Ontniddellijk na de bevrijding van een deel 
van heierland is men dus mei kracht begonnrn deze zaak op te 
bouwen? 

A. Ja, met enorme kracht. Het was allemaal goed boorbereid. Er 
zou ecn bepaald aantal squadrons uit voortkomen, bommenwerpers 
en jachtvliegtuigen. 

53454. De Voorzitter: Heeft men hiervan later ook nog profijt 
gehad? 

A. De luchtvaart heeft hierdoor een grondstaf gekregen, die ze 
anders in geen jaren bij elkaar gekregzn zou hebben. Deze grondstaf 
heeft de Engelse scholen nog doorlopen. De luchtvaart is hierdoor 
in de gelegenheid geweest zelf ook scholen in te richten. Hetzelfde 
geldt voor de vliegers. 

53455. De Voorzitter: Heeft u ook iets te maken gehad met de 
luchtvaart in Australië nadat Indië had gecapituleerd? Heeft men uit 
de mensen, die ontsnapt zijn uit Indië, in Australië nog getracht een 
luchtmacht op te bouwen? 

A. Hiervan weet ik maar heel weinig af. De mensen uit Indie 
onder gsrreraal van Oycir zijn later naar Jackson gegaan in de 
Verznigde Staten. waar ze ecn vliegschool hebben gehad. 

53456. De Voorzitter: Weet u ook iets van de vliegschool in 
Jackson? 

A. In de zomer van 1943 ben ik gedurende 17 dagen in Canada 
geweest, daarheen gevlogen met Prins Berizhard. Onze jongens wer- 
den op  de scholen van de R.A.F. en de Canadian Air Force getraind. 
Ik ging al die scholen ai. Ik heb toen e?n enorm snelle tocht gemaakt 
van vl~egveld naar vliegveld, en overal geprobeerd kleine moeilijk- 
heden op te lossen. We hadden toen nog geen liaison-officieren en 
zaten niet te dik In ons personeel. 

53457. De Voorzitter: Bent u ook in Guelph geweest'? 

A. Neen, ik ben alleen bij de luchtmacllt geweest. De eerste dag 
ben ik in Ottawa aangekomen, een paar dagen heb ik contact gehad 
met de Headquarters van deze organisaties, waarna ik een tocht heb 
ge,xaakt over Canada tot bij de Rocky Mountains, waar wij 15 à 20 
jongens op ern vliegschool hadden. In de prairies bevonden zich de 
meeste s;diions, waar ook groepjes Hollanders werden getraind. Ik 
heb daar overal bezoeken gebracht, waarna ik weer ben terug- 
gevlogen. 

53458. De Voorzitter: Kunt u zeggen, waaruit de moeilijkheden 
bestonden? 

A. Het waren maar alledaagse moeilijkheden, geen ernstige. We 
hadden in het begin niet veel contact met deze mensen. Dit kwam, 
doordat ik alleen maar een secretaresse en één of twee officieren op 
mijn bureau had. Hiermee moest ik alles doen. Zodoende was er 
weinig gelegenheid om meer aandacht aan het luchtmachtpersoneel 
in Canada te gev-n. Dit was eigenlijk de reden. De Belgen en de 
Polen, enz. hadden er minstens één of twee liaison-officieren zitten, 
die de persoonlijke belangen van de jongens behartigden. De Neder- 
landers wilden ook wel een beetje steun hebben, en ook wanneer zij 
iets verkeerds hadden gedaan, kon hun dit beter door een Hol- 
lander worden verteld. Later heb ik er een paar instructeur& 'ieen 
kunnen zenden, o.a. Wesselius, een Hollander, die uit Zuid-Afi,-." 
kwam, waarna het veel beter ging. 

53459. De Voorzitter: Ik vroeg het, omdat ik hiei een brief heb 
van 1943, waarin verschillende klachten zijn opgenomen. Deze brief 
is afko:nstig van ir. P. J. C. Vos. 

A. Ik ken de heer Vos goed, inaar hij is niet iii Canada geweest. 

53460. De Voorzitter: Is hij ook iemand, die ons inlichtingen zou 
kunnen geven? 

A. Ja, u zoudt hein ook kunnen horen. 

53461. De Voorzitter: Deze brief betreft de positie van de Hol- 
landse jongens bij de R.A.F., o.a. de keuzepromotie. 

A. Er waren eigenlijk weinig klachten. De I-alizepromotie was 
natuurlijk een belangrijk punt. Deze mensen werden voiiedig volgens 
het R.A.F.-systeem opgeleid, en naar hun cijfers, gedrag, enz., werden 
ze voor een rang aanbevolen. V o x  de Nederlanders ging dit preclel* 
als voor de Polen, Tsjechen, Belgen en Britten. In principe namen wij 



die rangen over. Als de mensen b.v. tot pilot-officer werden aange- 
steld, legden ze geen eed af. De Engelsen leggen een eed aan de 
Koning af. Wij gaven ze dan de overeenkomstige rang van tweede 
luitenant, en beëdigden ze op onze manier. Maar natuurlijk kwam het 
voor, dat er mensen waren, die zelf vonden, dat ze i11 aanmerking 
kwamen voor officier en het niet werden. Naar Nederlandse maatstaf 
hebben we eerder meer dan minder officieren gekregen. 

53462. De Voorzitter: Waarschijnlijk bent u wel bekend geweest 
met deze brief, die gericht was aan de Minister van Oorlog. Ik zal 
u hieruit een stukje voorlezen: 

,,Bij de R.A.F. is de rang van een officier in het algemeen afhan- 
kelijk van de functie die hij vervult, b.v. een flying officer, die tot 
fligth-commander is aangewezen, wordt automatisch bevorderd 
tot flight-lieutenant. Het aanwijzen van officieren voor bepaalde 
functies geschiedt uitsluitend op verdiensten en ik heb dan ook in 
Bomber- zoowel als in Fighter-command kunnen constateeren, dat 
jongelui van even in de twintig, na 2 of 3 jaar in de Air Force 
soms reeds den rang van wingcommander bekleeden, terwijl squa- 
dron-leaders van dezen leeftijd zelfs in het geheel geen zeldzaam- 
heid zijn. Voor het Hollandsche personeel, gedetacheerd bij de 
R.A.F., geldt echter het volgende: Aangezien het in de bedoeling 
ligt om t.z.t. een Hollandsch fighter-squadron te vormen, zijn zoo 
mogelijk alle leerlingen tot jachtvliegers opgeleid of reeds geoefen- 
den als jachtvlieger ingedeeld en zij dienen dus in de toekomst bij 
elkaar te worden gehouden. Dit sluit echter in, dat zij van keuze- 
promotie door de R.A.F. zijn uitgesloten en het gevolg daarvan is 
dus, dat nu zeer veel vliegers, deels uit teleurstelling, dat het Hol- 
landsche squadron nog steeds niet tot stand kwam, deels vanwege 
bovengenoemde geringe promotiekans, tracht als enkeling in de 
R.A.F. zijn weg te vinden, waardoor het Hoofd van de afdeeling 
Luchtvaart overstelpt wordt met de behandeling van ,,bijzondere 
gevallen"." 

A. Hier is iets van waar. In elke kleine organisatie, in zulke om- 
standigheden verkerend, krijgt men deze toestand, omdat er te geringe 
promotiekans is. Bij de jachtvliegers in het Spitfire-squadron waren er 
mensen, die vonden, dat, wanneer ze in een Engels Spifire-squadron 
zouden zitten, ze minder gebonden waren en wanneer ze daar zouden 
voldoen, konden ze worden overgeclaatst en flight-coinmander wor- 
den. Wij konden dit niet toepassen: Wij moesten dit groepje Neder- 
landers bij elkaar houden en pas wanneer er geen commandant meer 
was, kon er een andere commandant als opvolger komen. De jonge- 
lui, die individueel in ander squadrons bij de R.A.F. vlogen, werden 
misschien flight-lieutenant, maar meer toch niet. Geen enkele van 
deze Nederlanders is flight-squadron-leader geworden bij de R.A.F., 
wat aan de Belgen nog wel eens is gelukt. Voor ons heeft het te kort 
geduurd. De toevloed van mensen, die werkelijk actief gingen deel- 
nemen in R.A.F.-verband, begon pas half 1943. Het is een groot ver- 
schil of men in het begin van de oorlog reeds mensen bij de R.A.F. 
heeft zitten, of na een jaar is begonnen met opleiden. 

53463. De Voorzitter: De promotiequaestie is bij de Irene-Brigade 
cok wel een punt van bespreking geweest. 

A. Men had daar natuurlijk hetzelfde. Men zal dit altijd houden 
in zulke omstandigheden. 

53464. De Voorzitter: Daarnaast kwam het verschijnsel, dat men 
in Londen op de bureaux veel sneller promotie maakte dan in de 
Irene-Brigade en dit is ook wel vaak oorzaak geweest van ontevreden- 
heid. Misschien hebt u hiervan ook wel eens iets meegemaakt. 

A. Bij het Militair Gezag werden geweldig veel promoties ge- 
maakt, maar daarnaast waren er nat~~urlijk afdelingschefs, die in 
hogere rangen moesten komen. Tot 1943 - ik had toen al veel d~enst- 
jaren - heb ik als kapitein onderhandelingen gevoerd met Air Com- 
modores en Air Marshals en vond dit helemaal niet zo verschrikkelijk 
erg. Het was echter wel een gekke figuur. Ik geloof, dat de heer 
Kruls dit ook inzag, en later is dan ook gezegfl, dat mensen, die 
contact oiiderhielden met buitenlandse militairen van hoge rangen, 
enigszins gelijkwaardig moesten worden gemaakt. Daarom zijn er 
op de bureaux zoveel hogere rangen gekomen. Zóveel bureaux kun- 
nen dit anders niet zijn geweest, afgezien van Militair Gezag. 

In 1943 ben ik tijdelijk majoor geworden en in 1944 tijdelijk luite- 
nant-kolonel op voordracht van schout-bij-nacht Termijtelen. 

53465. De Voorzitter: Ik bedoel personen, die oorspronkelijk een 
lagere rang, b.v. luitenant, hadden, en zo gauw als ze in Londen 
kwamen een hogere rang kregen. 

A. Is in speciale gevallen wel voorgekomen. Men zou natuurlijk 
de mensen, die de kastanjes uit het vuur halen, een hogere rang willen 

geven, maar ik geloof, dat een leger zo niet kan bestaan. Sonimige 
mensen, die naar Engeland overkwamen, werden grote beloften ge- 
daan, zodat ze dachten, dat ze hoge rangen en posities zouden krijgen. 
Over het algemeen heboen de Air Force-mensen het, vergeleken hij 
de anderen, op dit punt toch wel beter gehad. Ze hebben veel groter 
verliezen geleden, maar een groot gedeelte werd ojticier, ineer dan 
in de Brigade. Veel jongens zouden in de Brigade misschien nooit 
officier zijn geworden, omdat er geen ruimte was. 

53466. De Voorzitter: Hoe was het met de beloning? De heer Vos 
heeft ook een klacht ingediend over de ambtstoelage. 

A. De beloning vond ik erg royaal. De pay van de R.A.F. en van 
de Engelse strijdkrachten was veel lager. Het Departement van Oor- 
log paste het verschil tussen Nederlandse en R.A.F.-bezoldiging bij. 
Onze mensen van de R.A.F. kregen hun pay van de R.A.F. - dit 
werd later verrekend -- en bovendien kregen ze dit verschil plus nog 
een kamptoeiage, die de Engelsen niet kregen. In Londen heb ik 
nooit te klagen gehad. U kunt zich moeilijk storen aan mensen, die 
over te weinig geld praten. 

53467. De Voorzitter: Wij toetsen de verschillende meningen en 
de commissie spreekt naar aanleiding daarvan haar oordeel uit. Wij 
horen de zaak Iiefst van beide kanten. De heer Vos schrijft, dat het 
door de vliegers als een onrecht wordt gevoeld, dat: 

.,hoewel de ainbtstoelagen in vele gevallen worden uitbetaald, 
deze voor luchtvaartpersoneel tot nu toe zijn ingehouden, terwijl 
dit ook met de helft van het zg. vlieggeld het geval is." 

A. Deze opmerking is juist. De reden was, dat men wilde ver- 
mijden, dat het Nederlandse personeel in de R.A.F. over belangrijk 
meer contanten zou beschikken dan hun collega's. Brevettoelagen en 
de hclft van het vlieggeld werden daaiom gereserveerd en konden 
in bijzondere gevallen worden opgenomen. Bovendien werd van men- 
sen, die getrouwd waren, de helft van Ilun gage gereserveerd voor hun 
vrouw in Holland. Dit is met de ondersteuning, die hier plaats had, 
verrekend. 

53468. De Voorzitter: De klacht van de heer Vos gaat verder: 

,,Behalve de Marine zijn wij de eenigen, die tot nu toe vechten 
of althans dagelijks de kans loopen onzen nek te breken. Van de 
aantrekkelijk snelle promoties bij de R.A.F. zijn wij practisch 
buitengesloten en over een wat vlottere promotie van reserve- 
officieren wordt in Londen eenvoridig niet gedacht. Deze is alleen 
weggelegd voor bureau-functionarissen en beroepsofficieren, die 
bovendien toelagen ontvangen, welke ons worden onthouden." 

A. De heer Vos heeft, voor zover mij bekend, één keer een opera- 
tional vlucht vrijwillig meegemaakt en heeft niet in een operational 
squadron gezeten. Wanneer hij zo praat, is dit niet helemaal juist. 
In Londen kreeg inen een hogere toelage dan in de kampementen. 
Londen was ook veel duurder dan zo'n kamp, waar men in de mess 
voor 1 of 2 shilling kon eten. Men houdt dit verschil altijd, en altijd 
zijn er mensen, die na-ijverig rijn. 

53469. De Voorzitter: Kunt u ons nog iets mededelen over de 
luchtmacht, dat we nog niet hebben besproken? 

A. Er is nog één ding, dat ik zelf altijd aardig vind. Bij de bevrij- 
ding, zo redeneerden enige collega's en ik, zal er grote behoefte aan 
een transportdienst bestaan. De Departementen, die naar Nederland 
teruggingen, zouden dan een beroep op ons doen. Ook hier wil ik 
uitdrul<kelijk vaststellen, dat we in dit plan niet de minste mede- 
werkirig van de Regering kregen, althans van de Minister van Oorlog. 
Voor deze onderneming moesten er een paar vliegtuigen worden 
gekocht. Eindelijk, na heel veel moeite, hebben Marine en Oorlog 
heel ouderwetse toestellen aangeschaft, maar we hadden in ieder 
geval een begin. 

53470. De Voorzitter: Wie is hiervoor verantwoordelijk? 

A. Het was Minister van Lidth de Jeude, zeer beslist, en dan ver- 
der Minister Furstner. Het was heel moeilijk en het duurde allemaal 
heel lang, maanden en inaanden. We hebben toen een paar De Havil- 
land-vliegtuigen gekregen en daarmede een transport flight opgesteld, 
op Hendon, een vliegveld bij Londen, met vliegers, die operationeel rust 
hadden. Met veel moeite hebben we een paar mecaniciens gevonden, 
die niet weer in aanmerking kwamen om bij een operational squadron 
te dienen. We hebben daarbij veel hulp van de Engelsen gehad. Het 



was een heel merkwaardige flight. In 1940 kwam een zekere heer Hey- 
mans van Schiphol naar Engeland gevlogen met een Koolhoven-toestel- 
letje. Zijn toestel hebben wij als eerste kunnen gebruiken. Die flight is 
uitgebreid met een paar communicatietoestellen. Later hebben we er 
ook een operational toestel bijgevoegd, nl. een Lockheed Hudson, een 
vrij groot toestel. Ook een paar Lockheeds 12A uit Amerika. Prins 
Bernhard heeft een vliegtuig van de vliegschool te Jackson gekregen, 
dat hierbij ook is ingedeeld. Later is er nog een ander toestel bij- 
gekomen van Jackson, ik weet niet meer om welke reden; in ieder 
geval was dit een vriendelijkheid van terzijde. Met deze toestellen is 
een bonte flight tot stand gekomen. Toen Brabant werd bevrijd wilde 
iedereen naar Nederland, de Minister-President voorop en wij hebben 
toen veel gevlogen. Ook hebben we veel levensmiddelen, archieven en 
V.I.P.'S, dat zijn zeer belangrijke personen, vervoerd. Later hebben 
we 6 Dakota's gekocht in Amerika, omdat de transportcapaciteit, die 
we hadden, veel te klein was. We hadden daarvoor geen geoefend 
personeel, en hebben deze tweede flight op het vliegveld Croydon 
ondergebracht. Parinentier is hierbij ingeschakeld met K.L.M.-per- 
soneel, dat o.a. uit Brabant etc. kwam. We hadden eerst een volledig 
Engelse grondstaf, later kwamen hiervoor Hollanders in de plaats. 
Hiermede konden we groter hoeveelheden vracht vervoeren. Dit 
stond allemaal onder het Directoraat Luchtstrijdkrachten. We hebben 
dus een militaire luchttransportdienst opgericht, die goed klopte. Er 
is een verslag opgemaakt door degene, die daarvoor het vracht- en 
personenverkeer regelde, welk verslag mij is aangeboden, toen ik 
wegging. U kunt dit inzien. 

De Voorzitter: Ik dank u hiervoor zeer. We zullen zorgen, dat u 
het weer terugkrijgt. 

A. Heel graag. 

53471. De Voorzitter: Ik heb u nog een paar vragen te stellen. U 
hebt gesproken over de Militaire Missie, waaraan u was verbonden. 
Midden 1941 hebt u die verlaten. 

A. Ik meen, dat die toen is opgeheven. 

53472. De Voorzitter: Neen, het hoofd van de Militaire Missie, 
namelijk generaal van Oorschot is door Prins Bernhard vervangen. 

A. In Augustus werd ik er eigenlijk al uitgehaald. 

53473. De Voorzitter: Bent u van mening, dat de Militaire Missie 
een zodanige functie vervulde, dat deze moest blijven bestaan, of kon 
er aanleiding worden gevonden om deze Militaire Missie op te 
heffen? U hebt aan de werkzaamheden deelgenomen, waarschijnlijk 
kunt u dus hierover wel een oordeel vellen. 

A. Misschien zult u uit mijn beschouwing begrepen hebben, dat 
het werk, dat ik deed, eigenlijk heel weinig meer met de Militaire 
Missie te maken had. De vlag was Militaire Missie, maar zelf waren 
we het eigenlijk al vergeten, dat het een Militaire Missie was. Ik 
was belast met de liaison met het Air Ministry en de opbouw van 
de Nederlandse Luchtstrijdkrachten en daarbij direct verantwoorde- 
lijk aan de Minister; tevens werd ik door Minister Dijxhoorn tot 
Hoofd van een Afdeling Luchtvaart op het Departement aangesteld. 

De Missie moest bij de Engelsen opkomen voor de belangen van 
de Brigade. hlaloor Schoonenberg spande zich in om wapens en der- 
gelijke te verschaffen aan de kampen. Ik geloof, dat dit niet zo'n 
reusachtig succes heeft gehad. 

53474, De Voorzitter: Er was bij het Ministerie toch ook een af- 
deiing, die over het materieel ging'? 

A. Ik geloof niet, dat men in die omstandigheden een missie nodig 
had, of misschien was het anders te organiseren geweest. Een ander 
ding is, dat ik het jammer vind, dat men generaal van Oorschot niet 
op ezn andere plaats heeft gebruikt. Hij had heel goede relaties in 
Engeland. Later heeft hij ook wel bewezen iets te kunnen presteren. 

53475. De Voorzitter: Is het u bekend, waarom generaal van 
Oorschot geen taak meer heeft gekregen? 

A. Alles wat ik van generaal van Oorschot weet, weet ik uit ge- 
sprekken met hemzelf. Er was in Londen een grote moeilijkheid in 
verband met de Intelligence. Dit is eigenlijk begonnen door het op- 
treden van de heer van ' t  Sant, die de grote antagonist van de heer 
van Oorschot bleek te zijn. Ik heb gehoord, dat generaal van Oor- 
schot door het optreden van de heer van ' t  Sant aan de kant is gezet. 

Ik heb al gezegd, dat dit een indruk is, die ik van de heer van Oor- 
schot zelf heb. Ik heb mij er verder nooit mee bemoeid en ik heb er 
ook nooit met de heer van ' t  Sant over gepraat. 

53476. De Voorzitter: Is de heer Schoonenberg altijd gehandhaafd 
bij de Militaire Missie? 

A. Schoonenberg is gebleven, toen Prins Bernhard hoofd van de 
Militaire Missie werd. 

53477. De Voorzitter: Later heeft hij toch de functie van militair 
attaché gekregen? 

A. Ik geloof niet, dat hij militair attaché is geweest. Hij heeft wel 
bij de militair attaché gewerkt. 

53478. De Voorzitter: Generaal Phaff is militair attaché geweest. 

A. U hebt gelijk. Generaal Phaff is militair attaché geweest en 
Schoonenberg was aan hem toegevoegd. Ik meen mij echter te her- 
inneren, dat hij militair attaché bij de kleinere geallieerden was. Bit 
was meer een repres~ntatieve betrekking. 

53479. De Voorzitter: Kunt u nog iets mededelen over de ver- 
houdingen bij het Ministerie van Oorlog in de tijd, dat u er bent 
geweest? 

A. Ik had daar eigenlijk een aparte functie en ik stond buiten de 
afdelingen, die voor de landmacht en de Brigade werkten. U hebt nu 
wel van mij begrepen. dat ik daarvoor weinig belangstelling had. 
Ik stond met alle mensen gelukkig persoonlijk op goede voet; ik heb 
mij niet in hun zaken verdiept. Verder heb ik ook weinig particulier 
contact met de mensen gehad. Ik heb het altijd prettig gevonden om 
samen te werken en de moeilijkheden te bespreken met generaal 
Kruls. 

53480. De Voorzitter: Adviseerde u de Minister rechtstreeks? 

A. Ja. Er zijn wel eens mensen tussengeschakeld geweest, maar ik 
ben vrij veel bij de Minister geweest om te adviseren. 

53481. De Voorzitter: Nu vraag ik u iets, dat zeer zijdelings met 
de luchtvaart te maken heeft, maar liet kan zijn, dat u er iets over 
hebt gehoord. Hebt u te maken gehad met de verspreiding van thee 
door de R.A.F.? 

A. Ik heb te maken gehad met de verspreiding van sigaretten, de 
oranjepakjes met ,,Nederland zal Herrijzen", en met photo's van de 
Prinses en de Prins, maar van thee kan ik mij niets herinneren. 

53482. De Voorzitter: Kunt u hierover iets mededelen? 

A. Ik kan er weinig interessants over mededelen. Ik werd een keer 
bij Prins Bernhard geroepen, die mij dit plan uitlegde en waardoor ik 
besprekingen moest gaan voeren. Ik kan er misschien nog wel iets 
van terugzoeken thuis. Het ging niet om thee. 

De Voorziîter: Dit is via de marine attaché Moolenburgh gegaan. 

A. De voorbereiding van het uitwerpen van sigaretten deed ik 
natuurlijk met genoegen. Prins Bernhard, die mij kende, en die voor 
de luchtvaart veel interesse had, heeft mij daarvoor opgeroepen. Er 
was geen behoorlijke organisatie om zulke dingen voor te bereiden. 
Ik had echter wel enige relaties bij het Air Ministry. Ik geloof, dat 
ik hiervoor bij ezn Air Commodore ben geweest, die mij mede- 
werkin= verleende. Het ging allemaal zeer geheimzinnig; men sprak 
daarover verder tegen niemand. Zodoznde maahte ik er ook geen 
aantekeningen over. Van Koloniën - kolonel de Blieck - en de heer 
Röel2 hadden hiermee te maken - moesten de sigaretten komen. 
Hierbij kwam de Board of Trade te pas, in verband met een belas- 
tingq~iaestie. Toen eindelijk de pakken klaar waren, moesten ze op 
een bepaalde plaats en tijd worden afgeleverd. Ze werden daar over- 
genomen en verder had ik er niets meer mee te maken. Het had een 
volkomen incidenteel karakter. Later heb ik er nooit meer van 
gehoord. 

53483. De Voorzitter: Is er nooit over gedacht permanent deze 
sigaretten te verspreiden? 

A. Dat weet ik niet. 



53484. De Voorzitter: Het werd wel zeer gewaardeerd in Nedrr- 
land, wanneer dergelijke zendingen uit de lucht kwamen. 

A. Ik kan u wel zeggen, dat het een moeilijkheid was met de 
R.A.F. De R.A.F. voelde hiervoor niet zoveel, wat te begrijpen is. 
Ze wilden geen extra-risico lopen voor iets, dat in hun ogen minder 
noodzakelijk was. Meestal moest men er vrij laag voor vliegen om 
de pakken behoorlijk af te gooien. Wij hebben op het Air Ministry 
de kaart bekeken. Als ik me goed herinner zijn de pakken afgewor- 
pen in de buurt van Hoorn, in ieder geval in dat gedeelte van Neder- 
land. Het was niet om politiek-tactische redenen, maar omdat de 
afweer daar voor de vliegtuigen het gunstigst was. 

53485. De Voorzitter: In ieder geval bestond toch de mogelijk- 
heid, dat dit zou bijdragen tot de verhoging van het moreel. 

A. Zeer zeker. 

53486. De Voorzitter: Door de R.A.F. zijn verscheidene lucht- 
aanvallen gedaan op Nederlandse doelen. Werd daarbij van tevoren 
nog overleg gepleegd met de Nederlandse Regering te Londen? 

A. Zover ik weet - Moolenburgh weet hiervan meer dan ik; hij 
was er voor aangewezen, dit contact aan te houden -, werd vooruit 
niet gezegd wat men ging doen. Operational commands doen dat 
nooit en kunnen het ook niet doen. Wel werden vooruit inlichtingen 
ingewonnen. Ik ben enige malen gevraagd om inlichtingen te geven 
over Zeeland, ook over Frankrijk, dat ik nogal goed ken. Bij veel 
mensen verzamelden ze gegevens. 

53487. De Voorzitter: Ik bedoel de inlichtingen over objecten van 
groot economisch nut, b.v. de Hoogovens in IJmuiden. Het zou van 
belang zijn, wanneer hierover overleg was gepleegd met de Neder- 
landse Regering, wat ook misschien wel gebeurd zal zijn. 

A. Ik geloof, dat de heer Moolenburgh u hierover meer kan ver- 
tellen. 

53488. De Voorzitter: Werd er geprotesteerd bij de Engelse Rege- 
ring, wanneer - ik neem aan bij vergissing -- Nederlandse steden 
werden gebombardeerd? 

A. Ik weet dit alleen van Moolenburgh zelf. Er schijnt wel eens 
een protest te zijn ingediend. De mentaliteit was ook zeer merk- 
waardig. De R.A.F. bestond in 1943 25 jaar. De officier op het Air 
Miiiistry, die onze zaken behartigde,, deelde mij mede, dat een tele- 
gram van hulde van de chefs staf van de buitenlandse luchtmachten 
en van de resp. Ministers op hoge prijs zou worden gesteld. Ik heb 
toen een telegram gemaakt voor hlinister va*? Lidt?z de Jezirlc, waar- 
van inderdaad op zichzelf niets te zeggen was. Ik herinner mij de 
inhoud ervan niet letterlijk, maar deze kwam neer op het sainen 
strijd voeren voor onze onafhankelijkheid, hoop op de bevrijding, enz. 
Dit telegram werd 's avonds door de radio voorgelezen, gelijk met 
telegrammen van Noorse, Tsjechische, Poolse Ministers, enz. De 
volgende dag werd ik bij de Minister geroepen, die heel boos was. 
Ik begreep het niet zo gauw, want het was een hoogst onschuldig 
telegram; ik vertel u dit allecn, omdat het de moeilijkheden ei1 de 
mentaliteit, die daar heerste, illustreert. De Minister zei, dat hij hele- 
inaal niet wist, hoe de  Nederlandse bevolking hierop zou reageren, 
want de R.A.F. had kort daarvoor Rotterdam gebombardeerd. Ten- 
slotte moest hij aan de politieke toekomst denken. 

53489. De Voorzitter: Ik heb hier nog een briefwisseling uit 1942, 
een telegram van de heer Loudon, die wijst op het politieke belang, 
dat zo spoedig mogelijk een georganiseerde Nederlandse luchtmacht- 
afdeling onder het opperbevel vaii Z.W.-Pacific komt te ressorterien. 
Hebt u hiervan ook iets meegemaakt? 

A. Ik herinner me er heel vaag iets van. 

53490. De Voorzitter: Het is een telegram van 19 Maart 1942. 
Het gaat er blijkbaar over om bij een eventuele herovering van 
Indië klaar te zijn. De Regering had daarbij gezegd, dat het zwaar- 
tepunt van de strijd in Europa lag. 

A. Eind 1942 werd ik bij de heer van Mook en bij Minister van 
Lidth de Jeude geroepen. Ook generaal van Oyen was aanwezig. 
Zij wilden toen het Spitfire squadron, dat er net was, met a k e n  
nog maar Nederlandse vliegers, naar Australië zenden, om vandaar 
uit de Japanners op Nieuw-Guinea aan te vallen. Dit was een 
enorme afstand, die de Spitfires niet eens kunnen afleggen. Hiervoor 

zouden ze dubbelstaartige Amerikaanse toestellen aanschaffen, 
Lightnings, die dit - wat later bleek - ook nauwelijks kunnen 
doen. Onze toestellen hadden alleen gebruikt kunnen worden voor 
base-defense, d.w.z. verdeéiiging van vliegvelden in het noorden van 
Australië. Technisch was ciit plan onjuist. Hollanders van het squa- 
dron van generaal van Oyen hebben daar niets te doen gehad. De 
Japanners hebben zich in de oorlog misschien één keer boven 
Australië begeven. De hlinister hzd dit ongevcer besloten, maar het 
grote argument: dat zc toch niet weg konden i ~ i t  de R.A.F., heeft 
de doorslag gegeven. 

53491. De Voorzitter: Hebt u ook te maken gehad inet de mate- 
riaalvoorriening, met bestellingen en dergelijke? 

A. Neen, alleen eens voor 6 Dakota's, maar dit ging via hlarine. 
U bedoelt waarschijnlijk 1x1 Purchasing Committee. 

53492. De Voorzitter: We hebben zoëven de toexomst van de 
Nederlandse luchtniacht besproken. In een nota van de heer van 
Voorst Evekii:k blijkt, dat zijn opvatting was, dat de luchtvaart een 
voorname plazts moest hebben, maar niet zelfstandig moest zijn. 

A. Ja, dat stond zo letterlijk in die nota. Hij zegt in die nota, dat 
er gcen enkele Marine in de wereld is, die niet zijn eigen vliegtuigen 
wil hebben. Dit is een belangrijk punt. De Engelsen hebben het op- 

aren -. gelost met carrier vliegtuigen, - dat zijn vliegtuigen die meev- 
Dit wil niet zeggen, dat coastal command (kustbewaking) ook alle- 
maal Marine moet zijn. Ik geloof, dat de R.A.F.-opvatting inderdaad 
de juiste is. Wanneer men (:en luchtmacht heeft, kan men die in de 
ure des gevaars ook overal inzetten. Het coastal command vliegen 

br ennen. is een vliegtechniek. De n1eJsen moeten schepen kunnen h- k 
Een vliegofficier, die een cursus volgt bij de Marine kan dit leren. Het 
is echter nog geen argument, om te zeggen, dat het allemaal Marine 
moet zijn. Het was een heel groot punt en de Nederlanders waren 
uitermate conservatief op dit punt. 

53493. De Voorzitter: De heer van Voorst Evekink wenste wel de 
vorming van een luchtstaf, waarvan de heer de Broekert hoofd zou 
moeten zijn. Is dit eigenlijk niet hetzelfde principe als een Directoraat 
van de Luchtstrijdkrachten? 

A. Wet Directoraat van de Luchtstrijdkrachten bemoeide zich 
eigenlijk alleen met concrete zaken en maakte gern militaire studies. We 
hadden een orgaan nodig, dat opbouwde, samen met de R.A.F. en op 
advies van de R.A.F. zou komen tot een aantal squadrons voor de 
Japanse strijd. Daarnaast zou een aparte staf kunnen uitmaken hoe 
de latex luchtmacht zou moeten worden. Toen de heer van Voorst 
Evekink die nota schreef, was dit directoraat er nog niet. We hadden 
contact met S.H.A.E.F. en met de R.A.F. en ook een beetje met de 
Amerikaanse luchtmacht. De heer de Broekert was een luchtvaart- 
officier, die ern tijd in de Brigade is geweest bij generaal Noot- 
hoven van Goor. Later heeft hij zich weer met de luchtvaart bc- 
moeid. 

53494. De Voorzitter: Waar is de heer de Broekert terechtgeko- 
men, nadat hij uit de Irene-Brigade was weggegaan? 

A. Hij is toen op het Departement gekoinen en dit was in de 
episode vlak vóór het directoraat. De heer de Broekert was een van 
de mensen, die per se niets met de Marine wilden samendoen. Ik 
en anderen hebben rapporten voor hem geschreven en bij hem in- 
geleverd. Deze stukken betroffen de meningen van de schrijvers, hoe 
de luchtvaart zou moeten worden. Zelf heb ik ze niet meer. Het 
waren -vrij grote rapporten. De heer V o s  heeft hieraan nog mede- 
gewerkt. De heer de Broekert is niet op het Directoraat Luchtstrijd- 
krachten gekoinen, eigenlijk een beetje door eigen schuld; hij was 
erg anti-marine. Het is heel erg moeilijk geweest te trachten het 
kleine refugié-groepje bij elkaar te brengen. Ik ben zo gelukkig ge- 
weest een marineman te vinden, die eigenlijk een vreemde eend in 
de bijt was en net zo voelde als ik. Met hem zijn we tot het direc- 
toraat gekomen. We hebben toen veel critiek gehad en zullen daar- 
over nog veel critiek krijgen. Degenen, die voor militaire luchtvaart 
waren, wilden dit niet. Ik kwam wel eens op Marine, waar ze mijn 
collega vroegen, hoe hij toch met zo'n landinachtman kon praten. 
Met de heer de Broekert viel in deze verhouding niet te werken. 
Admiraal Ternzijtelen heeft hem niet willen hebben. Deze wilde een 
paar squadrons maken voor Indië, waar het voorlopig moest bij 
blijven. 



53495. De Voorzitter: Heeft u ook nog iets te maken gehad met 
het Afwikkelingsbureau van het Departement van Oorlog in Londen? 
Het is wel even het plan geweest u daarbij in te schakelen. 

A. Neen, daar weet ik niets van. 

53496. De Voorzitter: Kunt u nog iets mededelen over de Voor- 
lichtingsdienst van de Luchtstrijdkrachten? 

A. Omdat er zo weinig bekend was over de prestaties hebben we 
- eigenlijk heel laat pas, toen we de beschikking over wat meer 
personeel begonnen te krijgen - een krantje uitgegeven, dat nu nog 
bestaat. Het heet ,,De Vliegende Hollander". We hebben dit nogal 
dilettantisch geredigeerd. Het werd grotendeels geschreven door 
operational pilots, die op rust waren en op mijn bureau zaten, Ze 
maakten en verzamelden kopieën om ern beetje propaganda te maken 
voor de prestaties en ook voor de eenheid in de luchtmacht. 

53497. De Voorzitter: De kwestie was, of hiervoor een aparte 
dienst inoest zijn of dat dit moest worden opgenomen in de Rege- 
ringsvoorlichtingsdienst. 

A. De mensen zaten in een kamertje bij ons op Park Lane en had- 
den - het waren er maar één of twee - contact met de Regerings- 
voorlichtingsdienst, Radio Oranje, enz. 

53498. De Voorzitter: Deze kwestie is tot een zeer hoog niveau 
geraakt, want de Minister-President is er bij te pas gekomen. 

A. Ik vind het uitermate interessant te horen, dat er over deze 
zaak nogal wat te doen is geweest. Van mijn standpunt uit beschouwd 
is het altijd goed gegaan. Admiraal Termijtelen zal het wel hebben 
opgelost. Er was te weinig voorlichting en daarom gaven wij dit 
krantje uit. 

53499. De Voorzitter: De quaestie ging hierom, dat de Regering 
het bepaald ongewenst achtte, dat voor een bepaald onderdeel van het 
Regeringsbeleid onafhankelijk van de Regeringsvoorlichtingsdienst 
een voorlichtingsorgaan zou worden geschapen. Daarom wilde men 
dit bureau opnemen in het verband van de Regeringsvoorlichtings- 
dienst. Ik heb hier een brief, waarin de Minister van Oorlog instemt 
met de mening, die ik zojuist heb weergegeven. 

A. Practisch kan dit geen resultaat hebben gehad. Het bureau is 
gebleven en later hebben we het laten verhuizen naar Eindhoven. Dit 
is allemaal in ae laatste periode gebeurd. We hebben het toen ge- 
vestigd bij het opkomstdepot in Eindhoven, want we vonden het aar- 
diger het blad in Nederland uit te geven. 

53500. De Voorzitter: Ik ben aan het eind van mijn vragen geko- 
men. Mocht er nog iets zijn waarvan u meent, dat het wenselijk is, 
dat het nog door u naar voren wordt gebracht, dan wil ik u daarvoor 
in de gelegenheid stellen. 

A. Eigenlijk zou ik even willen recapituleren, waarmee ik u nog 
dienen moet. Ik heb opgeschreven: de naam van de commandanten 
van het 320ste squadron, en ook wilde u iets weten over het uitwerpen 
van sigaretten. 

De Voorzitter: Hetgeen u meent, dat belangrijk kan zijn voor ons, 
zou ik zerr op prijs stellen van u te ontvangen, eventueel onder con- 
ditie, dat het u wordt teruggezonden. Ik dank u nu voor de verstrekte 
inlichtingen en ik sluit het verhoor. 

J. P. BERDENIS VAN BERLEKOM. 

ALGERA, voorzitter. 

FOKKEMA. 

KLOMPE. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 18 MEI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heer Fokkema en 
mejuffrouw Klompé, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JOHANNES CHRISTIAAN GROOTENHUIS, 
oud 58 jaar, wonende te 's-Gravenhage, koopman. 

Hij legt de eed af als getuige. 

53501. De Voorzitter: Waar bevond u zich op 14 Mei 1940? 

A. Ik arriveerde toen in Engeland. 

53502. De Voorzitter: Welke functie had u in Nederland in die 
tijd? 

A. Ik was alleen Nederlands Staatsburger, ik had geen militaire 
functie, behoudens een con amore functie. Ik werd namelijk ongeveer 
anderhalf jaar daarvoor door de Minister van Defensie aangezocht 
om de belangen van het Ministerie van Defensie te behartigen voor 
het verkrijgen van snelle leverantie van materiaal, bestemd voor 
defensiedoeleinden, hetwelk besteld was in België, Frankrijk en ook 
in Engeland. De regie daarvan werd geleid door een orgaan, dat, 
- wanneer mijn geheugen mij niet in de steek laat, het is ongeveer 
tien jaar geleden - Centraal Orgaan voor de Voorzieningen van de 
Weermacht heette, destijds onder de heer dcri Hollandeu. Die aan- 
stelling van het Ministerie van Defensie heb ik hier bij mij. 

53503. De Voorzitter: Was dit een honoraire functie? 

A. Het was een volkomen honoraire functie. Later is daar een 
honorarium voor uitgetrokken, maar ik heb het nimmer geïncasseerd. 
Integendeel, ik heb schriftelijk bevestigd, dat het mij daarom niet 
was begonnen en dat ik er prijs op  stelde, het niet te incasseren. Dit 
is dan ook niet gebeurd. 

53504. De Voorzitter: Bedoelt 11 hiermede de periode in Londen 
of alleen hier? 

A. U hebt mij gevraagd of ik een functie had. Dit was de enige 
officiële functie, welke ik in Holland had. Ten gevolge daarvan had 
ik ook enige diplomatieke faciliteiten voor het reizen in het buiten- 
land, want het omvatte alle ten behoeve van de Nederlandse defensie 
in België, Frankrijk en Engeland bestelde materialen. Com- 
mercieel had ik er verder niets mee te maken. Omdat men wist, dat 
ik goede betrekkingen had in die drie landen, heeft de Minister van 
Defensie mij aangezocht mij daarmede te willen belasten. Ik heb er 
een officiële aanstelling voor gekregen. Uit dien hoofde ben ik ook 
enige malen met b.v. de Commissie voor de Hembrug naar België 
gegaan om daar belangrijke bestellingen te doen en afspraken voor 
leveranties van defensiemateriaal te maken. Alles werd gedaan door 
de normale commerciële kanalen, zonder dat ik daarvan ooit enig 
voordeel heb gehad. 

53505. De Voorzitter: U bent dus op eigen gezag naar Engeland 
overgestoken? 

A. Op 13 Mei ben ik uit den Haag vertrokken naar Engeland, 
niet alleen op eigen gezag, maar ook op eigen initiatief. 

53506. De Voorzitter: Bent u de volgende dag in Engeland aan- 
gekomen? 

53507. De Voorzitter: Tot welke instantie hebt u zich daar ge- 
wend? 

A. Enige dagen na aankomst heb ik mij bij de toenmalige Minister 
van Defensie gemeld. Alvorens een beslissing te nemen of een aan- 
bod te aanvaarden van de grote Engelse industrie, heb ik gevraagd 
of er prijs op werd gesteld mijn diensten bij Defensie in te schakelen. 
Aangezien hierop bevestigend werd geantwoord, ben ik in dienst 
getreden bij het Ministerie van Defensie. 

53508. De Voorzitter: Hebt u daar een opdracht gekregen voor 
bepaalde werkzaamheden? 

A. In eerste instantie ben ik aangesteld als hoofd van de afdeling 
Materieel, m e t d e  rang van tijdelijk hoofdambtenaar. Hiervoor kreeg 
ik een renumeratie, vastgesteld door de Minister. Later is dit ver- 
anderd, omdat bleek, dat het voor de goede en vlotte uitoefening van 
mijn functie nodig was, dat ik een militaire rang zou hebben, vol- 
doende voor het uitoefenen van zo'n functie. Ik had veel te maken 
met de Engelse Overheid, in hoofdzaak met het War Office, dat over 
dergelijke dingen niet gaarne sprak met burgers. Ik ben aangesteld 
als reserve-majoor in speciale dienst, maar ik bleef hoofd van de af- 
deling Materieel. Na enige jaren ben ik bevorderd tot de tijdelijke 
rang van luitenant-kolonel, ook weer in speciale dienst en ook nog 
steeds als hoofd van de afdeling Materieel. Toen ik weer was terug- 
gekeerd in Nederland, heb ik verzocht uit de militaire dienst te wor- 
den ontslagen. Ik heb toen eervol ontslag gekregen. 

53509. De Voorzitter: Volgens onze gegevens is dit geweest op 
8 October 1945. 

A. Ja, en ik kan het u gemakkelijk maken. Destijds heb ik op 
verzoek van iemand, die belast vlas met het schrijven van de ge- 
schiedenis van het Departement van Defensie resp. Oorlog, te 
Londen, een beknopt overzicht samengesteld. U vindt daarin vrijwel 
alle data en de volledige gang van zaken. U kunt het behouden, ik 
heb er nog een afschrift van. Mag ik er nog een toelichting bij 
geven? Het heeft mij enigszins verwonderd, dat u mij niet hebt ge- 
vraagd, waarom ik naar Engeland ben gegaan. Uit uw eerste vraag 
heb ik opgemaakt, dat u waarschijnlijk hebt gedacht, dat ik in op- 
dracht naar Engeland was gegaan. 

53510. De Voorzitter: Neen, dat heb ik niet gedacht, maar ik zou 
het wel graag van u horen. 

A. Op een gegeven ogenblik is er een Duits vliegtuig neerge- 
schoten, waarin zich o.a. qeneraal iron Spoivck bevond. Generaal 
von Sponeck had een lijst van gegadigden bij zich, waarop de Duitse 
instanties prijs stelden zich te verzekeren in eerste instantie, omdat zij 
meenden, dat die lieden waarschijnlijk niet met welgevallm het 
binnenrukken van de Duitse troepen in dit land zouden zien. Ik be- 
schouw het nog steeds als een eer, dat mijn naam op die lijst stond. 

53511. De Voorzitter: Hoe hebt u er kennis van gekregen, dat uw 
naam op die lijst stond? 

A. Niet door een Nederlandse instantie, wat ik de Nederlandse 
instanties ten hoogste kwalijk blijf nemen. Ik ben de mening toege- 
daan, dat de Nederlandse instanties de plicht hebbzn gehad om die 
goede vaderlanders, die op dat ogenblik reeds door de Duitsers ston- 
den genoteerd, als zijnde niet in overeenstemming inet hun doel- 
einden, te waarschuwen om hun de gelegenheid te geven het land 
uit te gaan. Ik stel er prijs op, dit hier te verklaren, want ik ben nog 
zelden hiervoor in de gelegenheid geweest. 

53512. De Voorzitter: Is het u bekend, welke Nederlandse instan- 
ties in het bezit zijn geweest van de Sponeck-papieren? 

k Ja. 
A. Ik meen, dat de eerste daartoe bevoegde instantie was de 

Nederlandse inlichtingendienst. Voorts meen ik, dat de Nederlandse 



inlichtingendienst deze lijst heeft gegeven waar ze thuishoorde, nl. 
aan de toenmalige Minister van Binnenlandse Zaken. Het is mij be- 
kend, dat deze lijst is gemultipiiceerd, en aan alle buitenlandse mili- 
tair attaché's gegeven is. Het enige dat men blijkbaar heeft nagelaten, 
is de Nederlanders, die er op stonden, te waarschuwen. 

53513. De Voorzitter: De quaestie van de Sponeck-papieren is 
hier in den brede behandeld in een andere sub-commissie. Nu meen 
ik mij te herinneren, dat die lijst, nadat zij G.S. I11 was gepasseerd, is 
doorgegeven aan het Ministerie van Buitenlandse Zaken en niet aan 
Binnenlandse Zaken. 

A. Uw conclusie zal wel juist zijn - ik heb daaromtrent geen 
diepgaand onderzoek ingesteld -, ik heb me er destijds alleen aan ge- 
ergerd, wat u zich wel voor kunt stellen, want niet alle Nederlanders 
zijn, zoals ik, ontsnapt. Het gaat hier echter niet oin mij persoonlijk, 
het gaat om het feit. 

53514. De Voorzitter: Ik begrijp dit volkomen. Hebt u het ver- 
nomen van Buitenlandse Zaken? 

A. Van geen enkele Nederlandse instantie. 

53515. De Voorzitter: Weet u de verdere lotgevallen van de 
Sponeck-papieren? 

A. Ik zou het u niet kunnen zeggen, behoudens, dat het mij be- 
kend is. dat die lijst gemultipliceerd is en, ik meen, door G.S. I11 ge- 
geven aan buitenlandse militair attaché's. Toen ik toevallig het ge- 
rucht hoorde - in zeer enge kring was het bekend -, ben ik op 
eigen initiatief naar de Britse ambassade gegaan. Ik heb daar gevraagd 
of ik die lijst mocht inzien. Dit werd niet onmiddellijk toegestaan. 
Mij zijn wel enkele namrn genoemd, o.a. mijn eigen naam. Daaruit 
heb ik de conclusie getrokken, dat het beter was om niet verder af te 
wachten. Later heb ik die lijst wel gezien en heb ik mijn naam er op 
zien staan. 

53516. De Voorzitter: De heren van G.S. I11 stonden ook op de 
lijst. 

A. Dit heb ik eerst later vernomen. Er stonden vele heren op de 
lijst. Daarom ben ik de mening toegedaan, dat men die Nederlanders 
had dienen te waarschuwen. Dit had m.i. Binnenlandse Zaken moeten 
doen. 

53517. De Voorzitter: De vraag is natuurlijk, of u hiervan de 
Regering een verwijt kunt maken, want het is mogelijk, dat de toen- 
malige Ministers de lijst nooit hebben gezien. 

A. Buitenlandse Zaken heeft ook een lijst gehad. 

53518. De Voorzitter: De Minister heeft de lijst zeker niet gehad. 
Op 10 Mei is hij al naar het buitenland gegaan. In elk geval nemen 
wij nu nota van uw klacht. Op welke wijze bent u overgestoken? 

A. Met een Engelse torpedojager. Er lagen bij Hoek van Holland 
twee jagers. Het was op 13 Mei, de Nederlandse Regering was reeds 
weg. Omdat ik tot het Bureau C.O.W. behoorde, ben ik naar het 
C.O.W. gegaan. Daar was toen alleen nog prof. de Quay, die bezig 
was papieren te verwijderen, waarvan hij het minder goed achtte, wan- 
neer ze de Duitsers in handen zouden vallen. Ik heb hem gevraagd, 
wat hij deed. Hij wilde rustig afwachten en was niet van plan weg te 
gaan. Ik heb hem verteld, dat ik van plan was wel weg te gaan, in 
verband met deze geschiedenis. 

53519. De Voorzitter: Hebt u een vermoeden, waarom de Duitsers 
u op de lijst hadden gezet? 

A. Neen, niet bepaald. Ik ben echter niet bepaald pro-Duits; toen 
het Ministerie van Defensie mensen zocht om de belangen te beharti- 
gen in het buitenland, heeft zij diegenen aangezocht, die in die landen 
goede industriële relaties hadden, van zodanige aard, dat zij daar nut 
konden afwerpen. Die relaties heb ik in Duitsland nooit bezeten, wilde 
die daar ook niet bezitten, terwijl ik ze in die andere landen wel 
bezat. Die industriële belangen waren van een dergelijk volume en 
belangrijkheid, dat het njet ongemerkt kon blijven bij de diverse am- 
bassades hier te lande, zodat ik ook de ambassades vrij goed kende. 
Er waren ook vrij grote belangen bij op het gebied van de vliegtuig- 
industrie voor de Nederlandse defensie. Dit geschiedt niet zonder dat 
de militair attaché van het desbetreffende land zich volkomen op de 
hoogte stelt, niet alleen van het doen en laten van de betreffende 
persoon, die de belange,n behartigt, maar ook heeft hi j  er contact mee. 

Het is ook door die persoonlijke relaties, dat ik onmiddellijk in de 
gelegenheid ben gesteld om met mijn vrouw en twee zoons per 
torpedojager te vertrekken. Het zal u misschien verwonderen, dat ik 
zo ineens alles in de steek heb gelaten - ik he'o dat inderdaad ge- 
daan, mijn huis en mijn hele hebben en houden he'o ik achtergelaten, 
ik heb niets meegenomen en de Duitsers hebben alles in beslag 
genomen, mijn geld en mijn bezittingen, enz. geconfisqueerd -, maar 
aangezien ik in 1914-1918 in België heb gewoond, heb ik al een 
oorlog achter de rug. Dit was de tweede oorlog, die ik meemaakte, 
en waarschijnlijk zou u nu ook anders l-nandelen dan u ii-n 1940 hebt 
gedaan, als u dezelfde ervaringen over tien jaar nog eens zou krijgen. 
Ik had deze ,.herenw al eens aan het werk gezien in 1913-1918. 

53570. De Voorzitter: U wist dus al wat u te wachten stond. 

A. Juist, en dit is de reden, dat ik niet heb geaarzeld over te 
steken. 

53521. De Voorzitter: Hebt u er achteraf geen spijt van geha,d! 

A. Neen, want ik meen, dat ik mijn eigen land, zij het in mijn 
eigen kader, heb kunnen helpen door mijn diensten ter beschikking 
van de Minister van Defensie te stellen. Mijn vrouw en zoons hebben 
hetzelfde gedaan, ieder in hun eigen sfeer van actie natuurlijk. 

53532. De Voorzitter: U begint uw overzicht met een splitsing 
van het Ministerie van Defensie in het Ministerie van Marine en van 
Oorlog. Dit is in 1941 geweest. 

A. Juist. 

53523. De Voorzitter: Wat kunt u vertellen over de uitoefening 
van uw taak gedurende de periode van het Ministerie van Defensie? 

A. Ik was dus benoemd tot hoofd van de afdeling Materieel. Er 
was op dat ogenblik practisch gezn materiaal, maar er waren wel 
,,materiële" zaken te behandelen. De hilinister werd op dat ogenblik 
ter zijde gestaan door zijn beide adjudanten, de tegenwoordige luite- 
nant-generaal Kruls en de tegenwoordige kapitein-ter-zee Post Uifer- 
weer. Bovendien door generaal van der Vijver en de toenmalige 
overste van de Plassche, thans generaal van de Plassche, een paar an- 
dere officieren en verder door 2 zeer jeugdige secretarissen. Dit was de 
zeer summaire staf, die ter beschikking van de Minister van Defensie 
stond. Geen van de door mij genoemde heren had een speciale op- 
leiding gehad, die hem zonder meer in staat stelde in het buitenland 
materiële aangeleg-nheden snel en op industriële en commerciële 
wijze af te doen, vandaar dat mijn hulp hun welkom was. Vrijwel 
alles, wat dus niet behoorde tot quaesties van personeel, politiek of 
tactiek, kreeg het hoofd van de afdeling Materieel te behandelen. 
Dit begon dus bij een penhouder en eindigde met een automobiel, 
kanon of een vliegtuig. Daarbij kwam, dat er voor het Departement 
van Defensie grote bestellingen liepen, overal in het buitenland. 
Hierover kwamen telegrammen en brieven - meestal via de diverse 
gezantschappen enlof ambassades van de respectieve landen -, 
die behandeld inoesten worden. Uit de aard van de zaak wist ik er 
weinig van af, want er was geen enkele documentatie beschikbaar, 
niemand had over deze zaken iets mee kunnen nemen. Ik kreeg dus 
de taak te trachten, die zaak te coördineren, en ik kwam al gauw 
tot de conclusie, dat het van uit een financieel standpunt beschouwd 
van belang was, de lopende bestellingen te liquideren. Ik was de 
mening toegedaan, dat de oorlog lang zou duren en dat iedere be- 
stelling van materieel beter kon worden geannuleerd en het geld 
daarvan geïncasseerd dan de bestellingen uit te voeren, omdat ik wel 
wist, dat het materieel hopeloos verouderd zou zijn tegen de tijd, dat 
wij Nederlanders verplicht zouden worden het te accepteren. Voor de 
geallieerde oorlogvoering had het in het algemeen geen waarde, be- 
houdens wanneer het basismaterialen waren, en deze heb ik dan ook 
overgedragen aan het Ministry of Supply. Op die manier hebben wij 
dus de oorlogvoering geholpen, zover dit mogelijk was. Als tegen- 
prestatie is de waarde gecrediteerd. Aan de hand van de binnen- 
komende telegrammen en brieven heb ik lijsten samengesteld. Ik heb 
rondschrijvens gericht aan de diverse ambassades ter informatie en 
zo successievelijk hebben wij toch we1 een overzicht gekregen van 
wat er eigenlijk was besteld, hetgeen voor niillioenen was. Met 
sanctie van de Minister van Defensie hebben wij daarna - zo goed 
en zo kwaad als het ging - de bestellingen geliquideerd. De gelden 
daarvan zijn alle gestort op de rekeningen van de respectieve 
gezanten en1of ambassadeurs en ik veronderstel, dat ze later ver- 
antwoord zijn. 



53524. D e  Voorzitter: Waren die bestellingen van te voren gc- 
financierd? 

A. Vóór de oorlog was het meestal de gewoonte, dat er o p  derge- 
lijke grote bestellingen percentages werden vooruitbetaald, of er 
werden bankkredieten voor geopend. Op dat moment hadden wij er 
belang bij - en dit is vandaag ook nog mijn visie - o m  te trachten 
die gelden te innen om ze ter beschikking te stellen van de  Neder- 
landse Regering voor deelname aan de oorlog. Dit  is de gedragslijn 
geweest en die is uitgevoerd. Ik heb de geschiedenis er van op- 
getekend in enige boeken; deze heb ik met enige andere archieven 
na mijn terugkomst in Nederland en nadat ik uit de militaire dienst 
was ontslagen, overgedragen en nu zijn ze onder de  berusting van de 
Secretaris-Generaal. 

53525. D e  Voorzitter: Heeft u er ook een overzicht van gemaakt? 

A, Ik heb het allemaal in die boeken geschreven. 

53526. D e  Voorzitter: Tk bedoel een beredeneerd overzicht, niet 
alleen cijfergroeperingen. 

A. Ik heb bij elke bestelling afzonderlijk een verhaal geschreven 
hoe we er aan waren gekomzn, enz. Alle binnengekomen gelden 
werden verantwoord bij het toenmalige Ministerie van Financiën, 
opdat dit o p  de hoogte zou zijn van het geld, dat  binnenkwam. Dit 
geldt dus alleen voor bestellingen van Defensie. Van den beginne af 
aan  hebben wij, ofschoon de beide Departementen verenigd waren, 
voor Marine een uitzondering gemaakt, en ik ben nooit hoofd van 
de Afdeling Materieel van Marine geweest. Marine had het voor- 
recht een grote staf technici te bezitten, het had een veel groter kader, 
en daar was onder meer de toenmalige kapitein-ter-zee Feteris als 
hoofd Materieel, tegenwoordig schout-bij-nacht b.d. I k  heb mij met 
hem alleen collegiaal verstaan en over en weer hebben we elkaar 
advies gevraagd en van advies gediend, maar verder heb ik geen 
bemoeienis gehad met het materieel van Marine. 

53527. D e  Voorzitter: U hebt hier een aantal punten, 9 in to tad ,  
opgeschreven, waarvan het eerste betreft de verkrijging van unifor- 
men, uitrustingsstukken, wapens, transoortauto's, vechtauto's voor de  
in Engeland gevormde Nederlandse Brigade ,,Prinses Irene". Toen 
de troepenonderdelen voor de brigade waren aangekomen in Enge- 
land, was e r  niets aan troepenmateriaal, of ten minste heel weinig. 

A. Practisch niets, behoudens een aantal geweren en automo- 
bielen; deze laatste van zeer gevarieerde afkomst en datum. Deze 
zijn bovendien afgenomen, omdat de Engelsen niet wilden, dat  de  
troep zo inaar in het land rondreed. Toen de stroom uitgewekenen in 
Engeland binnenkwam, hadden de  Engelsen er alleen last van. Z e  
milden niet, dat  de buitenlandse militairen overal rondreden. Eigenlijk 
werden ze achter prikkeldraad gezet en de  wagens werden af- 
genomen. 

53528. De Voorzitter: Hadden ze die wagens meegenomen van 
overzee? 

A. Ja, deze waren meegenomen van overzee. Men was er mee 
door België en Frankrijk gereden, men heeft er enige gerequireerd in 
Zeeuwsch-Vlaanderen en met die transportmiddelen is men later ge- 
deeltelijk scheep gegaan, er zij ook diversen achtergebleven. D e  
Engelsen, die niet goed wisten, wat ze met de mensen aan moesten, 
hebben ze in ezn kamp gezet. Het  eerste, dat  wij getracht hebben te 
doen, is te proberen de omstandigheden in het kamp niaterieel te  
verbeteren. E r  was b.v. geen stro om op te liggen en de vraag was, 
hoe men snel aan voldoende stro komt in een vreemd land in oorlog. 
U zult het misschien eigenaardig vinden, maar in een land, dat  in 
oorlog is, is het heel moeilijk aan stro of welk ander materiaal te 
komen. Daar  begon het mee. We zijn dus begonnen met eerst de 
materiële omstandigheden te verbeteren en later hebben wij getracht 
onze eigen transportmiddelen terug te krijgen, hetgeen niet dan na  
moeizame onderhandelingen met het War Office gelukte. Dit ging 
altijd via de  militaire missie, waar destijds generaal van Oorschot 
aan het hoofd stond. Ik werd vrijwel steeds in deze onderhandelingen 
betrokken zodra er materiaalquaesties bij te pas kwamen. Met generaal 
van Oorschot ging ik dan naar het War Office en meermalen ben 
ik ook alleen naar het War Office gegaan. 

53529. D e  Voorzitter: Het was waarschijnlijk in de eerste tijd wel 
moeilijk o m  resultaten te krijgen. Engeland had zelf ook niet veel. 

A. Engeland had heel weinig en het was zeer moeilijk enige resiil- 
taten te bereiken. Het waren zeer moeizame langdurige onderhande- 
lingen. D e  Engelsen hadden in het algemeen voor ons geen tijd. Ze 
hadden wel een liaison-officer, maar deze moest toch, vóórdat hij 
antwoord kon geven, altijd sanctie vragen aan de oorlogsraad. Deze 
oorlogsraad vergaderde o p  gezette tijden en kon zich, vooral in  het 
begin, pas met de  geallieerden occuperen, wanneer er tijd over was. Uit 
de aard van de zaak was er heel weinig tijd over, dat  kunt u zich wel 
voorstellen, toen we daar o p  de  invasie van Engeland wachtten, na 
Duinkerken. We werden dus enigszins als quantité négligeable be- 
handeld, ofschoon altijd zeer welwillend. Generaal van Oorschot waq 
daar persona grata; ik spreek vlot Engels, al zeg ik het zelf, daar ik 
gedeeltelijk in Engeland ben opgeleid. Het  was voor ons dus niet erg 
moeilijk o m  een gunstige sfeer te creëren. Ik geloof, dat  wij zeer goed 
zijn behandeld, als ik dit vergelijk met de behandeling van enige 
andere geallieerden. Ik geloof niet, dat wij in  dit opzicht te klagen 
hebben. 

53530. D e  Voorzitter: Kan men dus zeggen, dat de inoeilijkheden, 
waarover LI hebt gesproken, alleen berustten o p  de omstandigheid, 
dat  Engeland zelf heel weinig materiaai had en niet o p  een zekere 
onwelwillendheid? 

A. Neen. Het is mijn vaste overtuiging, dat de werkelijke oorsa:ik 
was, dat  Engeland zelf heel weinig materiaal beschikbaar had. E r  
was inderdaad, vooral na Duinkerken, maar heel weinig materiaal. 

53531. D e  Voorzitter: Was het inderdaad te  constateren, dat 
Nederland een klein beetje een prae had? 

A. Ik wil niet zeggen, dat het duidelijk een prae had, mfi.-ir dit 
is e i n  gevoelsquaestie. Op  ezn gegeven ogenblik hebben wij moeten 
brwijzen, dat wij het ernstig mernden; wij hebben ook moeten bewij- 
zen, dat  het mensenmateriaal, dat  we toen hadden, de moeite waard 
was om het behoorlijk te encadreren en uit te rusten; we hebben 
moeten bewijzen, dat het ons ernst was met in  het buitenland mensen 
o p  te rospen, wat ook is gedaan. D e  medewerking van Engelse zijde 
is toen zeer zeker vlot geweest. Het  eerste bewijs daarvan is, dat  ik, 
niettegenstaande de ontzettende materiaalschaarste in Engeland, per- 
soonlijk toesleniming heb gekregen, een kamp te bouwen in Wolver- 
hampton. E r  was geen gelegenheid o m  de mensen te laten waar ze 
waren. D e  winter stond voor de deur en onze mensen konden niet in 
dat  kamp blijven. Ze kampeerden in tenten en later elders in een oud 
fabrieksgebouw. Dit kon enige tijd goed gaan, maar het kon niet 
permanent zo blijven. Tic heb toen torstemming gekregen van de 
Director of Fortifications om zelf met eigen middelen een kamp te 
bouwen, voor zover ik dan kans zag om het in eigen beheer te doen. 
Hij wilde eigenlijk weleens zien, of wij daar kans toe zagen. We heb- 
ben dat  in korte tijd gedaan en altijd ben ik er nog trots op, dat  we 
het gedaan hebben. Dit kamp hebben wij, nadat we Engeland hebben 
verlaten, aan de Engelse autoriteiten kunnen overgeven, tegen de zelf 
kostende prijs, min een zeer redelijke afschrijving voor gebruik en 
slijtage. 

53532. D e  Voorzitter: Hebt u deelgenomen aan de onderhande- 
lingen ter bepaling van de plaats van het kamp? Ik meen, dat  eerst is 
geprobeerd om in Porthcawl een kamp te krijgen. 

A. Inderdaad. Ik heb daaraan deelgenomen met de toenmaligr 
liaison-officer bij onze troep. Dagenlang ben ik met die liaison- 
oflicer en enige, andere officieren van ons en andere mensen op 
zoek gegsan naar geschikte terreinen. Dit gaf ook zeer grote mozi- 
lijkheden. Engeland was o p  dit moment verdeeld in verschillende 
commandementen. Wij zaten in  het Western Command, wij hadden 
daar nu eenmaal contact mee: men raadde ons af buiten dit Western 
Command te komen, waarbij dan nog kwam, dat  het zuiden vol- 
komen uitgesloteri was in verband met de  invasiemogelijkheid, en 
wanneer wij zelf hadden moetzn evacueren, moesten wij gaan in de  
richting noordwest. Wij konden toen de beschikking krijgen over een 
terrein in Wrottesly Park, dat  aan lord Wrottesly behoorde. Wij heb- 
ben dit eenvoudig laten vorderen, D e  Engelse autoriteiten vonden het 
gewenst, dat wij in liet binnenland zaten. Net was niet ideaal, maar 
het ging er hier niet om ezri ideaal kamp te bouwen, het ging er 
om, tijdelijke voorzieningen te treffen, en dit het liefst o p  een wijze, 
die welgevailig was aai1 de Engelsen, omdat bij ons toch de  idee er 
achter stond, Uit kamp te k ~ n n e n  overdragen, want het kostte verl 
geld. Wij bouwden het o p  grond, die ons niet toebehoorde, en de 
Engelse wet zegt, dat  wanneer men iets bouwt o p  grond, waarvan 
men geen eigenaar is, dan is de opstand van de eigrnaar. Dit is 



een grote moeilijkheid geweest. Er is later een nieuwe wet in Enge- 
land aangenornen oin te onteigenen, en als u nu nagaat wat het 
betekent o m  in Engeland een nieuwe wet te kunnen aannemen, dan 
is dit wel een bijzonderheid. 

53533. De Voorzitter: U hebt in Juli 1940 een onderhoud gehad 
met major Carli~ie, en ik geloof, dat hierbij ook de heer Wij~zmaLerl 
betrokken was. Dit betrof de e.<entuele boiiw van een kamp in 
Porthcawl. 

A. Dit is zeer goed mogclijk. 

53534. De Voorzitter: Weet u ook 01-11 welke reden het is afge- 
sprongen? 

A. Het terrein in Porthcawl was er inderdaad niet voor geschikt. 
Het zou zeer moeilijk zijn geweest om daar de nodige riolering i11 
de grond te leggen. Wij moesten een kamp bouwen zoveel mogelijk 
onder bomen en gecamoufleerd, en dit zodanig, dat bij een bom- 
aanval niet alles verloren was, b.v. de centrale, de centrale diensten, 
enz. Wij moesteii dus in units bouwen. Het terrein in Porthcawl 
leende zich hiervoor absoluut niet. Het aanleggen van de nodige 
rioleringen, waterleiding en het inaken van de nodige wegen zoiidrn 
in Porthcawl een dergelijke hoeveelheid geld hebben gekost, dat het 
onverantwoord werd geacht. Wij hebben er een deskundige bij- 
gehaald, omdat ik niet op mijn eigen oordeel wilde afgaan, en dit 
is de conclusie geweest. 

53537. De Voorzitter: Welke rol heeft de heer Wijnnzalen daar 
gespeeld? 

A. Als ik iets gedaan moest krijgen of  iets moest weten, heb ilc 
mij tot die relaties gewend, die ik bezat. Een van die relaties was de 
heer Wijnnzalen, een Nederlander, en bekend oud-vlieger, die al onge- 
veer dertig jaar in Engeland woont. Toevalligerwijze had hij daar ook 
e-n groot aannemersb2drijf. Hij had voor het Air Ministry grote 
contracten voor het bouwen van woningen en gedeeltelijk van kam- 
pen uitgevoerd en nog in uitvoering. Hij he& mij die laten zien en 
verteld hoe het ging. Het spreekt vanzelf, dat ik direct zijn hulp heb 
ingeroepen. Toen er dus ezn kamp gebouwd moest worden, heb ik 
gevraagd o f  hij dit voor ons wilde docn, op grond van dezelfde con- 
tracten, basis en percentages als dat voor het Air Ministry geschiedde. 
Wat goed is voor het Air Ministry achtte ik ook goed voor ons. Zo 
zijn we eigenlijk daartoe gekomen. 

53538. De Voorzitter: U zei zoëven, dat generaal van Oorschot 
persona grata was bij de Engelsen. Maar hoe i s  het te verklaren, dat 
hij het jaar daarop reeds is weggegaan? 

A. Ik weet niet o f  dit aan de Engelsen te wijten is. 

De Voorzitter: Dit is mijn vraag niet. Ik bedoel iets anders. 

A. Het spijt me, maar gaat dit niet een beetje buiten het kader 
van het hoofd van de afdeling Materieel om? 

53535. De Voorzitter: Er zijn toen heel wat conferenties ge\vee3t. De Voorzitter: Dat is een andere quaestie, maar het kon zijn, dat 
u het toevallig wist. 

A. Er zijn zware conferenties geweest. Z.K.H. Prins Bernhard 
heeft zich bereia verklaard oiii op een soirée, die we hebben geor- 
ganiseerd, een goed woordje te doen en dat heeft geholpen. Ook 
generaal van 0orsc.hot is iemand, die altijd bereid is geweest mee te 
werken, en daardoor liep alles betrekkelijk gemakkelijk, toen we een- 
maal de nodige goodwill hadden gevestigd en de Engelse instantie ons 
begreep en ons vertrouwde. Men was altijd vreselijk benauwd, dat 
er werd materiaal vermorst, en dat het onn-uttig zou-zijn. Op een ge- 
geven ogrriblik heb ik bij een bespreking vernomen, dat de hele 
quaestie van de materiaalpositie werd beheerst door een geheime 
sleutel o f  symbool, en als men dat syinbool had met het recht onl 
zich er van te bediznen, kon men verder het materiaal wel loskrijgen. 
Men had dan verder geen sancties meer nodig. De Director o f  Fortifi- 
cations heeft op e:n gegeven ogenblik op goed vertrouwen aan mij 
het gebruik van dit symbool toegestaan. Hij heeft het streng laten 
controleren, ik heb regelmatig rekening en verantwoording moeten 
afleggen. Ik heb ook ezn complimentje gehad, er is toen gezegd, dat 
het goedgedaan was en dat het materiaal goed was gebruikt. Het kamp 
paste verder in hun kader, anders hadden ze het niet verder laten 
bouwen. W e  hebben Ierse werklui moeten laten aanrukken. Er waren 
in die area geen werklui om het kamp te laten bouwen en we moch- 
ten er eigenlijk ge-n werklui meer inbrengen. Dit g a f  allemaal grote 
moeilijkheden, ofwel, we moesten ons self-supporting maken, zodat 
wij hen zelf moesten voeden, logeren, enz. W e  hebben geen enkele 
staking o f  opstand gehad en we hebben dag en nacht doorgewerkt. 

53536. De Voorzitter: Die soirée op 10 Augustus heeft heel gun- 
stige resultaten gehad. Als rejuitaat hiervan werd toegezegd, dat de 
nodige steun zou worden verleend. 

A. Ja. Toen er een groep, niet alleen Hollanders, maar ook andere 
naties in Engeland aankwam, ieder met hun eigen treurige verhaal, 
hadden de Engelsen, die om hun hestaan vochten, daarvoor eigenlijk 
maar weinig oren. Uit beleefdheid, zoals de Engelsen over het alge- 
me-n zijn, hebben ze enige liaison-officieren aangesteld oin deze ver- 
halen aan te horcn. Niemand had haast tijd om rapporten daarover 
te lezen. Wiide men dus op grond van dergelijke verhalen iets gedaan 
krijgen, dan moest dat op een andere manier gebeuren. Er moesten 
dan deuren worden opengenlaakt van heren, die het eigrnlijk veel te 
druk hadden, en dit ging niet een, twee, drie. Er moest dan getoond 
worden, dat de Nederlanders lieden waren, die wat wilden en die 
wat konden, dat het de moeite waard was, en dat ze het ook wel 
verdienden. Z.K.H. Prins Bernhard was altijd bereid daartoe mee te 
helpen. Generaal van Oorschot stond hecl goed bekend en grneraal 
Dijxhoorn, de toenmalige &linister, was evzne-ns persona grata, ook 
zijn persoonlijkheid heeft daar gewicht in de schaal gelegd. 

A. Ik heb daarover alleen maar mijn mening. Als u het mij niet 
verplicht te zeggen, zou ik er wel de voorkeur aan geven inij daarover 
niet uit te laten, want i k  gelooî, dat mijn mening niet veel gewicht 
in de schaal zal leggen. Ik he5 gezn enkele officiele functie meer en 
nadat ik mijn functie heb neergelegd, heb ik daarover verder no0i.t 
meer met ie nand gesproken. 

De Voorziîter: Het is bij u natuurlijk meer een quaestie van horen 
zeggen. Op zich zelf beschouwd, geloof ik niet, dat het juist zou zijn 
LI hier een verplichting op te legzen hierover iets te zeggen. 

A. Het is voor mij een beetje moeilijk. 

53539. De Voorzitter: Generaal Dijxhoorn was hierbij, geloof i k ,  

niet betrokken. Hij was al afgetreden als  Minister van Oorlog. U hebt 
hier als derde punt genoemd: het bouwen van een legeringskamp 
bij Maidenhead, met een capacite:t van 124 man. Dit was, ineen ik, 
het bewakingsdetachement. 

A. Op een gegeven ogenblik bestond het niet geheel denkbeeldige 
gevaar - het mag nu wat phantastisch schijnen, maar toen was het 
heel goed mogelijk -, dat bij parachutistenlandingen de Koningin 
weleens gevaar zou kunnen lopen. Er gebeurden heel rare dingen op 
dat moment. De Engelsen heoben toen in ieder geval verlangd, dat 
wij de Koningin zouden dorn beflaken Op verzoek van de Engelsen 
hebben wij toen een klein kamp op ze-r eenvoudige wijze gebouwd. 
In dit kamp zijn marechaussees gelegerd, maar de bedoeling was, dat, 
wannerr er een alarmtoedand zou rijn ingrtreden, de nodige eenheden 
uit Wolverhampton zouden warden toegevoegd. 

53540. De Voorzitter: U zegt, dat het kamp is gebouwd in op- 
dracht van de Engelsen. Maar hoorde het niet tot de taak van de 
Nederlandse instanties, zorg te dragen voor die bewaking'? Ik vraag 
het hierom, omdat men anders de conclusie zou kunnen trekken, dat 
de Nederlandse instanties hier iii verzuim zouden zijn geweest. 

A. Gaat het ook weer niet een beetje buiten het kader van het 
hoofd van de afdeling Materieel om dit te beoordelen? Er is daarover 
wel gediscuteerd, maar de werkelijke beooïcleling stond niet aan mij. 
Zodra het om materiële voorzieningen voor de veiligheid van de 
Koningin ging, was ik de uitvoerder van alles, wat daarmee te maken 
had, en zulks vanaf de tijd, dat Hare Majesteit in Londen woonde 
tot later in hlaidenhead. Deze instructies kreeg ik van de desbztref- 
fende Minister van Defensie, resp. Minister van Oorlog. 

20 



53541. De Voorzitter: U hebt dus toch de opdracht gekregen van 
een Nederlandse instantie? 

A. Ja. De Koningin woonde eerst in Eaton Square in Londen; er 
was daar geen behoorlijke schuilkelder. 

Ik meen, dat in de Ministerraad toen bepaald is, dat er wat moest 
gebeuren. De Minister van Defensie is met de uitvoering belast en 
hij heeft mij toen de opdracht gegeven er het nodige aan te doen. 

53542. De Voorzitter: Ik kreeg de indruk, dat het in eerste instan- 
tie van de Engelsen afkwam. Dit zou dan een merkwaardige figuur 
zijn. 

A. Neen, dat was niet het geval. Het is mij bekend, dat de Engel- 
sen wilden, dat wij zelf voor bewaking zorgden. 

53543. De Voorzitter: U schrijft dan ook nog over het aanschaf- 
fen van automobielen voor diverse Regeringsinstanties. Dit was 
natuurlijk ook voor andere Departementen? 

A. Ook voor andere Departementen, omdat zij geheel geen tech- 
nische dienst hadden. Zij riepen dan de bemiddeling in van de 
Minister van Defensie, die dan op zijn beurt inij er mede belastte. 

53544. De Voorzitter: Punt 5 houdt in het afwikkelen van een 
groot aantal bestellingen. Zoëven hebt u het al vrij volledig mede- 
gedeeld. 

A. Ja. Ook ten opzichte van de overgave aan het Ministry of 
Supply en de verantwoording daarvan. Ik zal u een voorbeeld geven: 
Er was b.v. een grote partij messing voor het maken van munitie 
in Amerika gekocht. Sommige partijen waren zeilende, sommige 
lagen in de Londense dokken, andere waren in de fabrieken. Ik 
heb toen overleg gepleegd met de Engelse Minister of Supply en 
gevraagd of hij prijs stelde op die materialen. Toen de Minister of 
S~:pply er prijs op stelde, hebben wij het materiaal gewoon over- 
gegeven met het verzoek onze rekening te crediteren. Dit is allemaal 
op de lange rekening gegaan. Wij hebben, voor zover mij bekend, 
de Engelsen ook nooit iets betaald; het werd allemaal gedebiteerd 
en gecrediteerd. Voor de bestellingen, die wij geannuleerd hebben 
bij de diverse fabrieken, hebben wij de kredieten ge!iquideerd cri 
de vooruitbetalingei? in het algemeen terugontvangen. In vele ge- 
vallen hebben wij schadevergoedingen moeten betalen. De discussies 
daarover, ofschoon wij daarover de contrôle hadden, hebben wij 
laten doen door de handelsattaché's bij de diverse gezantschappcn, 
respectievelijk ambassades. 

53545. De Voorzitter: Behoorde de bewapening van d- Neder- 
landse legeronderdelen i11 Engeland ook tot uw taak? Gebeurde de 
bewapening rechtstreeks door de Engelsen of moest u de aankopen 
doen? 

A. Ja, aan de onderhandelingen heb ik over het algemeen, vooral 
in het beginstadium, vrijwel uitsluitend met generaal var2 Oorschot 
deelgenomen, soms met de Minister persoonlijk en later met genc- 
raal Phaff. Aankopen van wapenen en uitrustingsstukken hebben 
praktisch niininer plaats gevonden. Deze werden verstrekt op eeil 
formule van lend lease, diis het was geen daadwerkelijke aankoop. 
Het verkrijgen er van en het vervullen van de zeer vele en vaak 
nogal zwaarwichtige formaliteiten vielen wèl onder de competentie 
van het hoofd Materieel. Later is dit gewijzigd. Er is bij onze troep 
toen door de Engelsen een missie benoemd, Eerst moest er een 
zekere organisatie worden vastgesteld; aan een organisatie zit erii 
zekere uitrusting vast, al naargelang de samenstelling van de troep. 
Als men een brigade maakt, moet men het daarvoor geschikt- L mate- 
riaal hebben, anders is het geen brigade. Daarvoor zijn allemaal 
schema's. De besprekingen hiervoor werden gevoerd door de Minis- 
ter en in hoofdzaak door de tegenwoordige generaal Kruk en daarna 
werd de quaestie van de materiële voorziening voor de bewapening 
en uitrusting door mij behandeld. 

53546. De Voorzitter: hlaar om nu een voorbeeld te nemen: In 
Januari 1941 is er een eskadron pantserwagens opgericht. Hoe ging 
het nu met de materiaalvoorziening? 

A. Dat was nog maar in het penibele begin. Die organisatie is 
meermalen veranderd, totdat het eindelijk de Prinses Irene-Brigade 
geworden is. Dit kon niet anders, door het wisselende mensen- 
materiaal. Wij wisten nog niet wat wij zouden krijgen, wij wisten wel 
wat wij hadden en wij hoopten, dat wij meer zouden krijgen. Eoven- 

dien is het mensenmateriaal soms in aantal afgenomen. De mensen 
werden ouder, er vielen er veel uit door ziekte, enz. Om kort te gaan, 
op een gegeven ogenblik werd er besloten een kleine pantser-unit te 
vormen. Toen wij dus de personeelsindeling ontvingen, heb ik de 
opdracht gekregen naar het War Office te gaan om te proberen, 
daarvoor het materiaal te verkrijgen. Deze pantserwagens - het wa- 
ren maar brenguncarriers - hebben wij toen eenvoudig gekregen op 
grond van het invullen van een aantal formulieren, zogenaamde 
issues, dus niet tegen betaling; het was geen koop, er werden ook geen 
prijzen vastgesteld, Het warrn allemaal formaliteiten. Later hebben 
de verrekeningzn daarvan plaats gevonden. Langzamerhand is dil 
materiaal dus gegroeid, wij hebben eerst oude geweren gekregen, oude 
pantserwagens, enz. Later, toen de organisatie was opgebouwd en 
de Prinses Irene-Brigade was gevormd, hebben wij moderner rnate- 
riaal gekregen. Voor de oefening kregen wij ook eerst nog gebruikt 
inateriaal en etn paar weken voordat er werkelijk naar Frankrijk 
werd gegaan, hebben wij al dat oude materiaal teruggegeven en is 
er nieriw inateriaal voor in de plaats gekomen. Volledig uitgerust is 
de brigade vertrokken. 

53547. De Voorzitter: Liep dit allemaal over u? 

A. In het latere stadium liep niet alles meer over mij, in het begin 
wel, op de du~ i r  werd het steeds meer; door de liaison-officieren, die 
de Enpelsen bij de troep hadden geplaatst, werd de zaak verder be- 
handeld, iuaar vrijwel de gehele correspondentie zult u toch door 
mijn hand geschreven vinden. 

53548. De Voorzitter: Er zijn verschillende reorganisaties geweest 
bij de Irene-Brigade. Er zijn ook gemotoriseerde afdelingen gevormd. 
Hebt u de ups en downs daarvan ook allemaal meegemaakt? 

.4. Ja, die heb ik allemaal meegemaakt. 

53549. De Voorzitter: Was het moeilijk om gemotoriseerde af- 
delingen te vormen, wat het materiaal betreft? 

A, Incierdaad, vooral in het begin. De Engelsen hadden een groot 
tekort er aan en waren er zeer zuinig mee. Zij gaven het ook niet, 
indien zij niet overtuigd waren, dat het nut zou hebben in het belang 
van de geallieerde oorlogvoering. Vandaar dat het zo belangrijk was, 
dat de zaak goed geëncadreerd was en dat wij goodwill opbouwden. 
Wij hebben het uiteindelijk wel gekregen. 

53550. De Voorzitter: Waren het moeilijke onderhandelingen'? 

A. Er was onvoldoende matrriaai. U kunt het zich misschien wel 
voorstellen hoe het was in het begin, in Engeland. Na Duinkerken 
was er eigenlijk niets, eerst moesien zij voor zich zelf zorgen. 

53551. De Voorzitter: Heeft u ook te maken gehad met de aan- 
schaffing van vliegtuigen en andere bestellingen in Amerika? 

-4. In het geheel niet. Dit liep alleen over Marine en over Kolo- 
niën. Met materiaal voor Marine en Koloniën heb ik niets te maken 
aehad. Een contract - het was vóór het uitbreken van de oorloa door 
Defensie gesloten voor vliegtuigmotoren destijds voor levering naar 
Nederland - staat wel bii mii verantwoord. Dit is behandeld door , , 
de toenmalige missie in de U.S.A. - er waren toen diverse militaire 
instanties of missies in Amerika -. Deze heren hebben toen zelf de 
modaliteiten vastgesteld. Voor dit contract is aan de Amerikaanse 
fabrieken ein vrij hoge schadevergoeding uitbetaald, in tegenstelling 
met de schadevergoedingen, die wij in Zwitserland en elders, o.m. ook 
in Engeland, hebben betaald, die erg bescheiden zijn geweest. 

53557. De Voorzitter: Heeft u de indruk, dat de bewapening van 
de Irene-Brigade wel de ontwikkling van de moderne wapens kon bij- 
houden? 

A. De Engelsen lieten dit :ifhangen - en ik meen terecht - van 
het moreel, de discipline en de geoefendheid van de Nederlandse 
troep. Al naargelang ze er meer vertrauwen in hadden, kregen we 
moderner uitrustingen, uiteindelijk is men uitgerust als een volwaar- 
dige unit. Het was een enigszins bijzondere organisatie, want we had- 
den onvoldoende mensen. Men is vertrokken met het materiaal, dat 
op ecn gelijk ontwikkelingsstadium stond als dat van de Engelsen zelf. 

53553. De Voorzitter: U heeft dus wel de indruk, dat u i11 uw 
pogen is geslaagd. 

A. Zeer zeker. 



53554. De Voorzitter: U heeft ook het toezicht op de kampen in 
Wolverhampton en Maidenhead gehad? 

A. Ja. Op het cnderhoud van de kampen. 

53555. De Voorzitter: Waren de materiële voorzieningen in de 
kampen over het algemeen goed te noemen? 

A. Dit moge blijken uit het feit, dat de Engelsen ons lof hebben 
toegezwaaid over de kampen en het onderhoud daarvan en dat ze die 
kampen gaarne hebben overgenomen. De onderhandelingen daarvoor 
en het vaststellen van de modaliteiten, waarop dit zou gebeuren, heb 
ik zelf nog gevoerd, toen ik nog korte tijd hier in den Haag in functie 
was. Men was er zeer over tevreden. Het waren eenvoudige kampen, 
geen luxueuze kampen - de kampen van de R.A.F. waren veel en 
veel luxueuzer -, maar ze waren beter dan de gemiddelde normale 
Engelse troepenkainpen. 

53556. De Voorzitter: Waarschijnlijk heeft de troep hier geen reden 
gehad om te klagen? 

A. Zeer zeker niet. Ik geloof, dat er in het begin weleens is gz- 
klaagd, een goede Hollander klaagt altijd; uiteindelijk is er niet 
geklaagd. Bij de inspecties, die ik regelmatig uitvoerde, heb ik veel met 
de gewone manschappzn gesproken en ik geloof niet dat er reden tot 
werkelij~e klachten waren. Ik heb ook weinig klachten gehoord, om 
u de waarheid te zeggen. 

53557. De Voorzitter: Verder bent u ook belast geweest met de 
inspectie van het autotransportmateriaal van de beide kampen Wol- 
verhampton en Maidenhead, inaar hierover is wellicht niet veel te 
zeggen. 

A. Daarover is heel weinig te zeggen. In het begin had men zeer 
slecht, oud materiaal in Wolverhampton, maar langzamerhand is dit 
verbeterd. We hadden een kleine reparatiewerkplaats ingericht om de 
mensen ook geoefend te houden. 

53558. De Voorzitter: Kunt ii bepaalde cijfers noemen met be- 
trekking tot de mate van de bewapening van de Irene-Brigade? 

A. Bedoelt u het aantal geweren, brenguns, enz.? Dat is naturir- 
lijk heel verschillend geweest. 

De Voorzitter: Ik bedoel, vóórdat men naar Frmkrijk ging. 

A. In het begin was er zeer onvoldoende materiaal, maar toch 
voldoende voor de oefening. Wanneer men een troep van 2000 man 
heeft, dan laat men niet allen tegelijk schieten. Een aantal is inet 
verlof, anderen zijn ziek of hebben dienst in het kamp, enz. Men 
gaat dan met een gedeelte van de sterkte schieten. Dus als men b.v. 
een derde van het aantal geweren heeft van het totaalaantal man- 
schappen, kan men toch behoorlijke geoefendheid houden. Daar- 
mee hielden de Engelsen wel degelijk rekening. Het was krap aan, 
maar uiteindelijk is de Prinses Irene-Brigade weggegaan met een be- 
wapening, zoals die in de schema's stond vastgesteld. Er is geen man 
weggegaan, die niet datgene had, wat hij nodig had. 

53559. De Voorzitter: Ook had u tot taak het onderzoeken van en 
her geven van advies ten opzichte van uitvindingen. Zijn er nogal 
wat uitvindingen gedaan door de Nederlanders? 

A. De vruchtbare geest van de Nederlanders heeft hen zelfs in 
ballingschap niet in de steek gelaten. Eén uitvinding staat me voor de 
geest, die het inderdaad heeft gebracht tot stadium van nut. Deze is 
van prof. de Boer en kapitein dr. van Oorrlzondt. Beiden waren che- 
mici en in dienst van Defensie. Zij waren belast met vertrouwelijke op- 
drachten, ook reeds vóórdat de oorlog uitbrak. Zij waren o.m. belast 
met het onderzoek van de verdediging tegen gasaanvallen. Zij zijn 
beiden naar Engeland overgestoken en verbonden aan de Londense 
universiteit. Daar hebben ze aan onderzoekingen deelgenomen en 
zelfs enige geheime patenten genomen met het Ministry of Supply. Ik 
kwam daar weer aan te pas, omdat het officieel behandeld moest wor- 
den. De Engelsen schijnen er veel prijs op te hebben gesteld, dat de 
Nederlanders ook op dit gebied een steentje hebben bijgedragen. Dit 
alles hielp voor het creëren van de nodige goodwill. 

53560. De Voorzitter: Het leiden van de huishoudelijke dienst 
gaf zeker niet veel zorgen? 

A. Deze dienst stond niet onder mij. 

53561. De Voorzitter: U hebt een militair tehuis te Londen inge- 
richt, met ern capaciteit van plm. 200 man. Waren hiervoor bepaalde 
redenen? Ik heb weleens gehoord, dat de verschillende mensen, die 
aan het Ministerie werkten, eerst afzonderlijk woonden, maar later 
in dat huis zijn ondergebracht. 

A. Dit is volkomea juist. Hoe langer hoe meer werden door alle 
mogelijke Ministeries militairen, die niet meer volwaardig militair 
waren, naar Londen getrokken o;n daar alle mogelijke diensten te 
dom,  bodediensten, schrijversdiznstzn, enz. Wij mochten in verband 
met de Engelse voorschriften deze mensen geen burger laten worden. 
Ze moesten militair blijvrn. In het begin, toen het nog niet zo'n grote 
omvang had genomen, hebben wij de militairen zich zelf maar laten 
inkwartieren. U kunt zich wel voorstellen hoe het gaat, als zo iets 
groeit. Later hebben wij ze enige kosthuizen en familiepensions en 
hotels aangewezen. Maar u voelt wel, coat het op deze wijze niet wel 
mogelijk was, buiten de diensturen de discipline te handhaven. Toen 
er successievelijk enige klachten kwamen - de Engelsen waren op dat 
gebied terecht streng; die klachten kwamen dan natiiurlijk altijd op 
het Departement -, is er gezegd, dat er maar één methode was om 
hieraan ein einde te maken en om de discipline weer in te voeren. 
Dit was, door deze lieden weer bij elkaar te groeperen en in een 
militair tehuis onder te brengen, er een coinmandant voor aan te 
stellen en te zorgen, dat ze op tijd binnen waren en dat ze zich 
gedroegen volgens militaire tucht. Ik heb de opdracht gekregen om 
voor het tehuis te zorgen. Het was geen gemakkelijke opdracht. U 
kunt zich wel voorstellen, dat in het gebombardeerde Londen een 
groot huizentekort was. Eindelijk heb ik met behulp van het Ministry 
of Works en het War Office een paar oude huizen toegewezen ge- 
kregen, die gedeeltelijk gebombardeerd waren en waarin niemand 
wilde wonen. Ik heb die huizen zo goed mogelijk laten repareren en 
ingericht, fornuizen er iri gezet en dergelijke, om daardoor een grote 
familie van ongeveer 150 à 200 man te legeren en te voeden. De 
capaciteit was 200 man. Het was vrij summair. 

53562. De Voorzitter: U had daarbij niet de sympathie van de 
lieden, die er moesten worden ingekwartierd? 

A. Dat kan ik me levendig voorstellen, te rneer, daar er enige 
gevangzniscelleil moesten worden gemaakt, met tralies, waarvan het 
gezicht alleen al niet bepaald prikkelend werkte op de tevredenheid. 
Af'gezien daarvan bestond er eerst geen mojelijkheid tot het zich 
begeven in schuilkelders; bombardementen waren niet erg prettig in het 
begin, men kon niet vee! schuilen. Er waren allern kelders, waarin 
je als een rat in de val kon lopen. Ik kan me levendig voorstellen, 
dat dit allemaal niet zo prettig was. Afgezien daarvan, ook al ware 
het de ineest luxueuze inkwartiering geweest, dan nog zou men wel- 
licht niet tevreden zijn geweest - ik kan het me voorstellen -, omdat 
deze lieden plotseling van hun tijdelijke vrijheid werden beroofd. 

53563. De Voorzitter: Was het nu wel nodig, dadelijk zo'n radi- 
cale maatregel te neinen? 

A. Militair gesproken, geloof ik van wel. Men kon tegenover de 
Engelsen niet op de duur al di2 militairen los laten lopen, want, de 
vele goede elementen niet te na gesproken, u kunt zich wel voor- 
stellen, dat er ook enige, zij het ook weinig, minder goede elementen 
onder waren, die probeerden in Londen onder dak te komen. Ze waren 
òf physiek ongeschikt als militair, òI moreel van die aard, dat zij 
liever het kamp uitgingen. Eenmaal in Londen hadden zij gelegen- 
heid om daarvan misbruib te maken en dit was toch niet toeldatoaar. 

53564. De Voorzitter: U zult het met me eens zijn, dat dit toch 
wel een ernstige aangelegenheid is geweest. 

A. Die is ook ernstig opgevat, vandaar, dat besloten werd dat 
n~ilitair tehuis te maken, en v a n ~ f  dat moment was het afgelopen. 
Ik zal u een voorbeeld noemen: Ik had een militaire transportcentrale. 
U voelt wel, dat ik hieivoor weie-ns chaulieurs hleeg, die men In 
het kamp liever niet meei wilde h e ~ j e n .  Het was nog met zo een- 
voudig om daaronder oide te houden. 

53565. De Voorzitter: Moet ik aannemen, dat hierbij ook betrok- 
ken waren de mensen, die werktzn op het Departement van Oorlog? 

A. Geen burgers, alleen militairen. 

53566. De Voorzitter: Ik bedoel ook militairen, die werkzaam 
waren in een of andere functie. 

A. Zij gingen ook allemaal in het militair tehuis. 



53567. D e  Voorzitter: Tot welke hoogte gingen de rangen? 

A. I k  ineen tot en met de rang van korporaal, maar ik durf het 
niet meer met zekerheid te zeggen. 

53568. D e  Voorzitter: Maar kan men nu zeggen, dat  tot  en met 
de  rang var1 korporaal cie houding minder goed was dan in de  rangen 
daarboven? 

k In  het algemeen mag Ken toch wel verwachten, dat, wanneer 
men een hogere rang bekleedt, men toch meer verantwoordelijkheids- 
gevoel heeft. 

53569. D e  Voorzitter: Dit gaat iets langs mijn vraag heen. U hebt 
het nu  over wat men kan ver~i~achteil. Ik  vroeg, of een dergelijke 
maatregel nu speciaal van toepassing moest zijn op korporaals en 
minderen. 

A. E r  zijn enige weinige zeer teleurstellende uitzonderingen onder 
het officierenkorps geweest, maar ik geloof, dat het voor die lieden 
zelf nog meer teleurstellend is geweest, want zij zijn allen zeer zwaar 
gestraft. 

53570. D e  Voorzitter: E r  wordt weleens gezegd, dat de oorlog in 
Londen niet werd gevoerd, maar gevierd. 

A. Dat k o e t  ik bepaald tegenspreken. Op het Departement van 
Defensie? respect ie vei ij^ van Oorlog, is dit nimmer het geval geweest. 
Later is dit wellicht tot een enkele uitzondering beperkt gebleven en 
deze lieden zijn dan ook zeer zwaar gestraft. U kent ze waarschijnlijk 
successievelijk wel bij naam. 

53571. D e  Voorzitter: Dus u acht deze zegswijze volkomen on- 
juist? 

A. In  zijn algemeenheid wel. 

53572. D e  Voorzitter: Het is van belang om dit vast te stelleli, 
anders blijft zo'n gezegde als een legende hangen. 

A. Door de integere figuur van generaal Dijxhoorn, generaal van 
der Vijver, generaal van Oorscl1ot en de andere hoofdokficieren was 
er in de beginperiode zeer zeker geen sprake van. Later moesten er 
alle mogelijke nieuwe elementen worden aangetrokken, maar van een 
algemeen, wat u noemt, oorlogvieren, is nimmer sprake geweest. E r  
waren enkele hoge uitzonderingen, maar over het algemeen is er zeer 
hard gewerkt. E r  zijn er zeer weinigen geweest, die misbruik gemaakt 
hebben, maar dit is niet door de  beugel gegaan. Generaal van der 
Vijver, de laatste jaren secretaris-generaal, een streng, eerlijk rnens, 
zag dergelijke dingen niet door de vingers, evenmin als de tegen- 
woordige generaal Kruls, die toen hoofd van de lste Afdeling was. 

53573. D e  Voorzitter: Dus bij de  korporaals en minderen was er 
een bepaalde afwijking ten aanzien van het geheel? 

A. Ik zou dit zeer zeker niet willen beweren, integendeel, maar 
succrssievelijk zijn er zoveel mensen naar Londen getrokken, dat  het 
eigenlijk zeer menselijk was, dat  er onder ezn dergelijk groot aantal 
enkelen waren, die niet los konden lopen in uniform. Men moet hier- 
bij niet vergeten, dat  die mensen, tozn ze nog niet waren ingekwar- 
tierd, toch ezn Nederlands uniform droegen, en daarom moest er 
voor gewaakt worden, dat zij zich als volwaardig Nederlands militair 
ook buiten de diensttijd o p  het Departement gedroegen. U voelt wel, 
dat  de meeste Nederlandse militairen in Londen in het begin niet ge- 
wend waren aan de daar heersende opvattingen, die volkomen ver- 
schillend zijn van liier in Nederland, daar men in Londen zelfs op 
straat zijn meerderen niet behoeft te groeten. Het  resultaat was dus 
weleens, dat ze een minder militaire houding aannamen, niet on- 
begrijpelijk overigens. Het  bewandelen van de  gulden middenweg 
heeft men hun in het kamp geleerd; men herft kunnen zien, toen de 
Prinses Irene-Brigade hier terugkwam, hoe hun houding was, ook 
als ze hier op straat liepen. U voelt wel, dat  het niet juist geweest 
ware ook in L o n d a  gern voldoende discipline te handhaven. D e  
militairen hadden maanden losgelopen, in Londen in uniform, het- 
gern zijn voordeel ook altijd nog had - nien had toegang tot alle 
mogelijke gelegenheden - zij konden thuiskomen, wanneer zij wilden, 
doen wat zij wilden, mits zij overdag o p  tijd o p  het Departement 
waren. Vandaar, dat zij bij elkaar ondergebracht dienden te worden. 

53574. D e  Voorzitter: Het gevolg van die maatregel is geweest, 
dat  de goede elemrnteii de dupe zijn geworden van de  slechte. 

A. Ja, maar toch niet buiten een redelijke verwachting hunilrr- 
zijds. Als militair is men nu eenmaal verplicht in  een kazerne te 
slapen. 

53575. D e  Voorziîter: U acht dit dus volledig gemotiveerd? 

-4 Ja, ook al was het onaangenaam voor vele:]. 

53576. D e  Voorzitter: Was dit financieel ook voordeliger? 

A. I k  geloof zelfs, dat het financieel ook voordeliger was, ik dur1 
u echter geen positief antwoord te geven. Men heeft ean becijfering 
gemaakt, mijn geheugen laat mij hier in de  steek. 

53577. D e  Vaorzitter: Ik heb daarvan het tegendeel weleens horen 
beweren. 

A. Het is best mogelijk, dat het tegendeel waar was, maar zelfs 
als dit zo was, dan waren wij toch verplicht het zo te doen. 

53578. D e  Voorzitter: Welke voorbereidingen hebt u getroffen in 
verband met de terugkeer naar Nederland? 

A. Hiervoor was nodig, dat we over de nodige transportmiddelen 
beschikten, vei pakkingsmiddelen, kisten, enz., en dat  er een organisatie 
werd opgebouwd. WIJ n~oesten trachten met het Drpartement als een 
soort geheel in Nederland aan te komrn, opdat het daar onmiddelli~k 
zijn werkzaamheden zoli kunnen voortzetten. Daarbij was ailes nodig, 
vanaf schrijtinachines tot ioimulieien 111 het Nederlands. Het  inoge 
eenvo~idig schijnen als tk praat over vzrpakkingskisten, maar m een 
oorlog is dit erg moeilijk. E r  zijn gee l  kisten te koop in de oorlog. 
Toch hebben we honderden kisten meezebracht. na alle mogzlijke 
onderhandelingen. Onderhandelingen over hout met een houtcontrôle, 
van de houtcontrôle na l r  een firma, die het mag maken, in een area 
die I-iet mag maken. opslaan in een area, enz. enz., 

53579. D e  Voorzitter: U hebt hier verder aangegeven: ,,Het geven 
van advies in zake alle auto-ongevallen met Nederlandse militaire 
auto's in  Engeland, hr t  mede-ondertekenen van alle :appoiien daar- 
omtrent ten behoeve van de Britse autoriteiten c.q. de Kederlandse 
krijgsraad. Verder het maken van vertalingen voor het War  Office, 
van bouw- en andere technische vooisc:iriften van het Engels in het 
Nederlands." Ik geloof niet, dat  dit veel aanleiding geeft o m  daarover 
opmeikingen te ~na!~en;  het spreekt vanzelf. Het  inklaren van troepen- 
detachementen in Liverpool en Giasgow uit Zuid-Afrika en Canada, 
het toespreken van troepen namens de Minister van Oorlog en het 
op transport stellen van troepen. Rlisschien kunt LI daarover nog wel 
iets il~edecielen. D e  inhoud van de toespraken, die u hebt gehouden, 
had natuurlik betrekh~ng op d- situatie, waarin de trorpen verkecr- 
deil. Waarschijnlijk wds dit niet altijd even grindkkelijk. 

A. Dat  was het inderdaad niet. D e  toeiimalige Minister van 
B ~ e y ~ r a  was nogal geschiokhen, tosn er ecn troependetachement aan- 
kwam, dat  hoofdzakelijk uit vrijwillige~s bestond. Het  waren de beste 
elementen uit Zuid-Afrlka. Proinpt bij aankomst in  Engeland werd 
die troe? in  de zogenaarilde Patriotic School opgesloten. Dit was de 
gebruikelijke gang van zaken voor alla vreemdelingen, die in  Enge- 
land aankwamen, op welke wijze d a n  ook. Dit betekende dus ge- 
durende enige weken opgesloten te zitten, zij het o p  behoorlijke wijze. 
U voelt echter wel, dat dit niet zo erg prettig werkte o p  het moreel 
van rilensen, die zich vrijwill~g voor dienstname hadden aangemeld. 
Het  waren de allerbeste e lem~nten  uit Zutd-Afrika en daarover zijn 
toen nogal w.it protesten gevallen Dr Minister, die erg geschrokken 
was, heeft gevraagd of hieraan niets ge?.aan kon worden, en hoofd 
Materieel werd opgedragen hierdan een i11ouw te passen. N a  overleg 
met de Engelsen is er bcpaald, dat, warinerr weer een trorpentransport 
zou komen, dit in de errste plaats dan  nret zou moeten zijn zoals in 
het begin het geval was. dat ze niet allen een militair zakboekje had- 
den. Buigers, die aankwamen, konden nu ernmaal niet anders behan- 
deld worden hfilitairen, waarvoor wil instonden, en die wij encddreer- 
den, konden als troepen landen en als troepen verder behandeld wor- 
den, met alle faciiiteiten van transport, die dan  nodig ~ i j n ,  vanaf de 
haven per vrachtauto en per trein. Dit  Kon a l l e x  maar met ern ge- 
encadreerde troep. We hebben daarover instructies gezonden naar 
Candda en Zuid-Afrika, en vanaf dit moment werden ailecn maar 
troepen verzonden onder leiding van een officier, en allen voorz~en 
van een zakboek,e 5a. i  eisten de Engelsen, dat er een ofticier zou 
kornen, die in  Engeland a l  gehabiliteerd was en die de troep in ont- 
vangst zou n e x e n  en daarvoor verantwoordelgk was. De Minister 
wenste dan, dat de troe;, zou worden torgejproken namens hein, en 
dat  de troep zou worden welkom geheten. E r  werd hun moed in- 
gesproken, medegedeeld, dat men begrip had voor de opoffering, die 
ze zich hadden getroost; wat het vaderland van hen verwachtte, en 
dat ze hier kameraden zouden vinden, enz., enz. Ik heb dit meerdere 
malen gedaan, in Glasgow en Eiverpool; daar heb ik de troepen altijd 
onlvangen, zoals dit behoort, ingeschreven, gevoed, op transport 
gesteld. 



Ze zijn altijd naar Wolverhampton gegaan. Met een enkele uit- 
zondering is er nooit iemand vandoor gegaan. Eén keer is er iemand 
vandoor gegaan, die wij later hebben gevonden. Verder zijn er nooit 
moeilijkheden geweest met de Engelse instanties en evenmin met de 
troep. Niemand is meer in de gevangenis opgesloten en er zijn gem 
klachten meer geweest. 

53580. De Voorzitter: Waren het over het algemeen kleine contin- 
genten, die aankwamen? 

A. Het waren dikwijls zeer kleine contingenten, er waren weleens 
20 man, maar ook weleens 50. 

53531. De Voorzitter: Heeft u de indruk. dat velen daarvan zijn 
teleurgesteld in Engeland? 

A. Jk zou haast zeggen, dat het moeilijk anders kor1 door de lange 
duur, waarop z!j in het kamp moest-n blijven. Het is e:n zeer teleur- 
stellende geschiedenis geworden. Er waren er, die niet teleurgesteld 
zijn geworden, doordat zij de garlg van zaken begrepen, doch velen 
waren wel teleurgrsteld. 

53582. De Voorzitter: Is er van de zijde van de Regering voldoende 
voorlichting gegeven aan de troep ten aanzien van de doelstelling van 
de Irene-Brigade3 

A. Die vraag durf ik niet met de nodige competentie te beant- 
woorden. Dit ging voliiomcn langs inij hecn. Ik had met de perso- 
neelsorganisatie nooit iets te maken. Ik kreeg personeel ter beschik- 
king, wanneer ik dit nodig had. Maar met de personeelsorganisatie of 
discipline heb ik nooit iets te maken gehad. Dat ging buiten mijn 
b-voegdheid. 

53583. De Voorzitter: Het op transport stellen van de troep slaat 
waarschi~nlijk op de uitzending van detachementen naar Brits- en 
West-Indie? 

A. Neen, na aankomst in Engeland naar het kamp in Wolver- 
hanipton. Meestal was het bij aankomst donker geworden. Het ging 
niet altijd even eenvoudig als ik nu heb verteld. 

53583. De Voorzitter: Aan welke studiecon~missies hebt u deel- 
genomen? U noemt er hier een drietal. 

A. Ik geloof, dat dit veel beneden de waarheid is. 

53585. De Voorzitter: Wilt u deze drie dan noemen? Het zijn 
waarschijnljjl< de belangrijkste. 

A. De commissie voor bestudering van de wenselijkheid van ?n- 
nexatie van D~iits grondgebied; de commissie voor het eisen van 
schadevergoedingen aan Duitsland. Uiteindelijk heeft het mij veel 
meer werk gegevrn dan ik had verwacht, en bovendien ben ik be- 
noemd in de intergeallieerde commissie: ,,Comité interallié poiir 
I'ktude de I'armistice". 

53586. De Voorzitter: Was dit op verzoek van de Minister van 
Buitenlandse Zaken? 

A. Ja, deze heeft zijn collega van Oorlog gevraagd of ik daarvoor 
kon worden afgestaan als expert. 

53587. De Voorzitter: Hebt u nog exemplaren van de rapporten, 
die zijn uitgebracht? 

A. Het is een lijvig dossier. Ik wil het u gaarne ter beschikking 
stellen, want ik doe er verder niets mee: er is een gedrukt exemplaar 
bij van het Comité interallié pour l'étude de l'armistice. De synthese 
van de behandeling van de Duitse staalindustrie is door mij geschre- 
ven, goedgekeurd en daarin opgenomen. 

53588. De Voorzitter: U had ook de algemene leiding van de 
M.T.C. te Londen. Daarover hebt u, mem ik, zoëven iets mede- 
gedeeld. 

A. Ja, het was een kleine motortransportcentrale met een dozijn 
automobielen, niet alleen ter beschikking van ons eigen hlinisterie, 
maar ook van de andere Ministeries. Bovendien hadden wij ern 
contingent chauffe~ises, die de Engelsen ons hadden afgestaar] met 
hun eigen automobielen. 

53589. De Voorzitter: Die vrouwelijke chauffeurs zijn ter be- 
schikking van het hoofd van de afdeling gesteld. Het bilreau van 
mr. de Gcray Fortrxa.q, heeft u daarmee ve-l werk gehad? 

A. Heel veel werk en heel veel narigheid. Ik heb er zwaar tegeil 
geprotesteerd dit te moeten doen. hilaar Minister van dert Broek 

had zijn ambtgenoot hlinister van Lidth de Jeude overgehaald inij 
dit op te dragen en niemand anders. Niemand wist er voldoende 
van, heette het. 

53590. De Voorzitter: Het had toch ook een eervolle kant. 

A. Ik had liever voor de eer bedankt. Ik heb er niets anders dan 
narigheid van gehad en nooit een woord van officiële dank, zelfs 
niet van mijn eigen Minister, op dat moment, van Minister var2 
Lidrh de Jeude, wie het, nadat hij mij had laten benoemen, ook 
waarschijnlijk niet meer interesseerde. Niettegenstaande mijn pro- 
testen heb ik geen behoorlijke hulp gekregen; men had mij verteld, 
dat het voldoende was als ik de leiding wilde nemen in de middag, 
want tegelijkertijd moest ik hoofd Materieel blijveil. In plaats daar- 
van heb ik hei werk zelf moeten doen met een enkele assistent, de 
heer Beeti;, een zeer intelligent en fatsoenlijk man; maar waar een 
bezetting van een half dozijn eerste klas krachten, technici, nodig 
was, heb ik geen hulp gekregen, behalve drie typistes. 

53591. De Voorzitter: Waaruit bestond uw werk? 

A. Men had mij plotseling gedoodverfd als zijnde op de hoogte 
inet de inkoop en de voorziening van Nederland van alle metalen 
etc., vanaf ertsen voor de hoogovens tot de zinkertsen voor de zink- 
fabriek, staal, koper, edele metalen, etc. E r  is geen mens geboren, 
die voldoende verstand van dit alles heeft. Ik heb altijd gezegd, ddt 
ik het niet had, dat ik wel van metalen en industrie in het algemeen 
afwist om mijn eigen 7aak te drijven, maar niet om voor een hcel 
land in te kopen en daarvoor de materialen aan te schaffen. Niet- 
tegenstaande dat, ben ik inet de taak belast en ik heb die maar 
zo goed mogelijk moeten doen. De heer de Gaay Fortrnan hceft 
zich daarmede dermate overwerkt, dat meil, toen hij ern decoratie 
kreeg, deze achter zijn baar heeft moeten ~aiitlragrn. 11: zelf ben 
er nok zwaar overwerkt geworden e11 zo gauw mogelijk ben ik er 
uit gegaan, toe,) ik na de bevrijding van Neder'and eindelijk de 
kdns zag. 

53592. De Voorzitter: Hebt u ook een taak gehad na de bevrij- 
ding van Nederland ten aanzien van de rnateriaalvoorzieiiing? 

h. Neen. in het geheel niet meer. Ik heb langer in Londen moeten 
blijven dan mijn functie als hoofd Materieel van Oorlog eigenlijk 
wettigde. Eindelijk kwam er iemand met gezag, de heer den Hollander, 
op d:lt moment secretaris van het Ministerie van Economische Zakeil, 
als ik mij goed herinner. Bij deze heb ik geprotesteerd, dat ik geen 
dag langer deze taak wenste te handhaven en dat ik mijn mandaat 
~eerlezde. Er was weer eens pen Ministerwisseling op het Depar- 
tement van Oorlog geweest. Minister van Lidth de Jeude had .nij 
gezegd, Jat, als ik het niet zou doen, ik toch gecommandeerd zon 
worden het te doen. hlaar toen ik er later voor kon bedanken, heb 
ik op eigsii initiatief mijn taak neergelegd. Met de verdere afwik- 
keling heb ik niets meer te maken gehad. 

53593. De Voorzitter: Hebt u misschien nog schriftelijke gegevens, 
die u ter beschikking van de commissie kunt stellen, en die van 
dienst zouden kunnen zijn? 

A. Ja, ik heb enige rapporten uitgebracht en daarvan heb ik nog 
wel afschriften. Ik wil ze wel gaarne van u terugontvangen. 

53594. De Voorzitter: Ik stel daar wel prijs op. Hebt u misschien 
nog iets op te merken, waarvan u meent, dat dit van belang kan 
zijn voor de commissie? 

A. Ik heb hier nog een korte beschrijving, die gediend heeft als 
basis voor een kleine speech van de toenmalige Minister bij de 
opening van het kamp te Wolverhainpton. Alle verdere details van 
de kampen zijn aangetekend in een paar lijvige boeken met afschrif- 
ten van de officiele documenten van de Engelsen, en ook vele photo's, 
die ik ter hand heb gesteld aan de heer Rietveld, secretaris-generaal 
van Oorlog. Verder heb ik hier afschriften van beschikkingen van het 
Ministerie. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

J. C. GROOTENHUIS. 
ALGERA, voorzitter. 
FOKKEMA. 

KLOMPE. 
DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Vonk en de 
Graaf, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

ROBBERT JACQUES EMILE MARIE 
VAN ZINNICQ BERGMANN, 

oud 32 jaar, wonende te Wassenaar, kapitein-vliegerofficier. 

Hij legt de eed af als getuige. 

55572. De Voorzitter: Wanneer bent u in Engeland gekomen in 
oorlogstijd? 

A. In Augustus 1942. 

55573. De Voorzitter: Was u vóór Augustus 1942 in Nederland? 

A. In Nederland en in Frankrijk. 

55574. De Voorzitter: Was u beroepsofficier? 

A. Ja. 

55575. De Voorzitter: Dan hebt u waarschijnlijk ook te maken 
gehad met de quaestie van het erewoord van de officieren. 

A. Ja. 

55576. De Voorzitter: Dit is een heel moeilijke quaestie en de 
Enq~ìftecommissie heeft die betrokken in haar onderzoek. Er hebben 
zich gevallen voorgedaan, dat iemand zijn erewoord had afgelegd en 
daarna naar Engeland is uitgeweken. De Regering in Londen kwam 
toen voor de vraag te staan of zij de diensten van die officieren mocht 
aannemen. Nu heeft de Regering besloten dit wel te doen. Daartegen 
is bezwaar gemaakt door officieren, die geweigerd hebben het ere- 
woord af te leggen. Deze zaak is vrij gecompliceerd en wij stellen er 
prijs op, dat diegenen, die daarmede in aanraking zijn geweest, hun 
visie op de zaak geven, opdat de commissie des te beter tot een 
oordeel kan komen. Mag ik u dus vragen hoe u gestaan heeft tegen- 
over de quaestie van het geven van het erewoord in Juli 1940? 

A. In de eerste plaats neem ik mijn persoonlijk geval. Ik heb in 
de oorlog mijn been gebroken, helaas niet vechtende, maar door een 
ongeluk, en ik was nog met ziekenverlof thuis, toen die vraag mij 
werd gesteld. Ik heb twee dingen overwogen. Ik kon dus kiezen 
tussen de weg naar krijgsgevangenschap, waarvoor ik in principe het 
meest voelde, of tekenen en kijken wat er gebeurde. Die gewetens- 
vraag was natuurlijk moeilijk, die is voor iedereen waarschijnlijk 
even moeilijk geweest. Het heeft me ook een paar dagen gekost. Ik 
heb om uitstel gevraagd om deze zaak te mogen overwegen en ik heb 
het met mijn ouders besproken. De algemene opinie was: tekenen. 
Van hogerhand werden er toch wel richtlijnen gegeven, dat men ge- 
rust kon tekenen. Ik heb het gedaan zonder feitelijk de consequenties 
geheel te overzien. Een paar maanden later stond het voor mij abso- 
luut vast, dat er maar één mogelijkheid was, weer te vechten tegen de 
Duitsers, Òf ondergronds, Òf door naar Engeland te gaan. Ik ben in 
Amsterdam geweest, toen die relletjes daar waren; de manier, waarop 
de Duitse bezetter met de machteloze mensen omsprong, gaf bij mij 
de doorslag om mij niet langer gebonden te voelen door een erewoord 
tegenover een bezetter, die zich dermate misdroeg tegenover ons volk. 
Ik heb er met mijn collega's over gesproke11 en wij waren - het 
merendeel van mijn vrienden, waarmede ik te maken had - allemaal 

op een gegeven moment van dezelfde opinie, namelijk dat het met ons 
per se mis zou lopen. Of wij werden morgen aan de dag gesnapt met 
een illegaal krantje en hadden ons erewoord net zogoed gebroken als 
wanneer wij de knoop definitief doorhakten en naar Engeland gingen. 
Hetgeen juist vanwege het erewoord een zeer gevaarlijke reis was. 
Eind 1940 en begin 1941 was er nog geen mogelijkheid van een over- 
winning op de Duitsers; het zag er toen somberder uit dan ooit. 
Wanneer wij dus beslisten weg te gaan, hadden wij ver over de 50 % 
kans om te sneuvelen, Òf onderweg, òf aan de zijde van de Engelse~i, 
en degenen, die het geluk hebben gehad om daar levend van af te 
komen - zoals ik zelf -, zullen toch niet durven beweren, dat zij 
dat dachten, toen zij overstaken. Ik heb het nooit gedacht, toen ik 
hier wegging. Dit is deze quaestie in het kort. 

55577. De Voorzitter: Hieruit moet ik dus concluderen, dat u van 
mening was, dat de daden van de vijand een element opleverden, 
waardoor u niet gebonden bleef aan het erewoord. 

A. Ja, dat was mijn overtuiging. Ik moet u daarbij nog zeggen 
maar zoals alles toen verhalen waren -, dat, toen er twee officieren 
zijn geweest - dat zult U misschien later in andere verklaringen 
terugvinden -, die tegen Christiansen hebben gezegd, dat zij huil 
erewoord wilden intrekken, omdat zij dit niet langer konden uit- 
houden, Christiansen heeft verklaard, dat dit geen motief was en dat 
hij er niets van wilde horen en dat de heren hier hoorden te blijven. 
Daar kwam nog bij, dat men op ieder moment - dat staat in de 
verklaring - het erewoord mocht intrekken. 

55578. De Voorzitter: Dit staat niet in de verklaring, maar men 
heeft toen gezegd, dat van de Duitse kant was beweerd, dat men dit 
elk ogenblik mocht intrekken. 

A. Juist, in de verklaring stond het dan blijkbaar niet. 

55579. De Voorzitter: Het is zeer de vraag of een dergelijke 
verklaring rechtsgeldig is afgelegd. 

A. Wij hebben er toen nog lang over gedelibereerd of het 
misschien nuttig zou zijn de heren een briefje in de bus te sturen en 
te zeggen, dat wij er mee ophielden. Men kan echter beter met opei? 
vizier vechten en niet van dergelijke soort trucjes toepassen. 

55580. De Voorzitîer: De opvatting van de officieren, die het 
erewoord niet hebben gegeven, was wel, dat men, wanneer men van 
plan was om het erewoord niet meer te houden, het terug moed 
geven aan de Duitsers, die dan zo iemand opnieuw in krijgsgevangrn- 
schap voerden, en dan kon de betrokken officier trachten te ont- 
snappen. Dit zou eigenlijk de aangewezen weg zijn. 

A. Dat is natuurlijk in theorie volkomen juist, maar met het 
maken van plannen, en de dag, dat men denkt genoeg te weten in 
het land om een eventuele ontsnapping mogelijk te maken, is men al 
op het verkeerde pad wat betreft het erewoord. Van uit Duitsland 
naar ons land is het lastig, vermoed ik, maar het is verderop - wat 
ook gebleken is - nog lastiger. 

55581. De Voorzitter: U bent dus bij het nemen van uw beslissing 
beïnvloed door de raadgeving van officieren van het Nederlandse 
leger? Waarschijnlijk van het hoofdkwartier? 

A. U bedoelt met tekenen? 

De Voorzitter: Ja. 

A. Bij mij is geweest mijn jaargenoot van den Bent, die ook een 
fel tegenstander was van tekenen, en deze zei, dat van hogerhand 
- ik zeg u, ik was ziek thuis - inderdaad werd geadviseerd om te 
tekenen. Ik kon niet zelf gaan horen wat de mening was. 



55582. De Voorzitter: Wat betekent dat ,,van hogerhand"? 

A. Ik geloof, dat men zei, dat generaal Carslens het advies Eiad 
gegeven om te tekenen. 

55583. De Voorzitter: Herinnert u zich in dit verband ook de 
naam van Husselnzan? 

A. Dat durf ik niet te zeggen. 

55584. De Voorzitter: Is er ook een beroep gedaan op een uit- 
lating van generaal Winkelman? 

A. Dat meen ik van wel. 

55585. De Voorzitter: Generaal Winkelnzan heeft zich wel uit- 
gesproken over een erewoord, maar niet over dit erewoord, dat ten- 
slotte door de Duitsers is gevraagd en wat een heel andere inhoud 
had, dan generaal Winkelman waarschijnlijk ooit heeft kunnen be- 
denken. 

A. Ja, maar de quaestie van dat erewoord was veel te groots om 
te kunnen overzien, toen het aan ons werd voorgelegd. De termijn --- 
zoals ik u al zei, kwam ik met heel weinig mensen in contact, omdat 
ik ziek thuis lag - was kort. Ik heb de officier, die het mij gebracht 
heeft - de naam ben ik kwijt -, drie weken uitstel gevraagd, omdat 
er toch niet zo'n haast bij het tekenen was. De man nam toen een 
zeer onhebbelijke houding aan en zei, dat hij het mooi genoeg vond 
en dat ik iiiaar had te tekenen of niet te tekenen en dat hij niet 
t7ar, plan was er langer op te wachten. Hij moest ook nog verder i n  
het zuiden zijn en heeft mij toen twee of drie dagen uitstel gegeven. 

55586. De Voorzitter: U had waarschijnlijk wel de overtuiging, 
dat het erewoord zeer ver ging. 

A. Ja. 

55587. De Voorzitter: Men mocht ook geen verzuim plegen tegen- 
over de Duitsers. Dit houdt natuurlijk ontzaglijk veel in. 

A. Ik moet ook zeggen, dat, als ik nogmaals in mijn leven voor 
de keuze zou komen te staan, het mij volkomen duidelijk zoli zijn, 
wat re doen. Ik zou niet tekenen en meteen pakken. Als ik toen had 
kuni?en lopen, had ik waarschijnlijk ook meteen de biezrn gep~lrt. 

55588. De Voorzitter: Ik heb uit uw woorden kunnen opmskeil, 
dat u wel van inening bent, dat elke illegale daad in strijd is met 
het erewoord. 

A. Iedere illegale daad is in strijd. 

55589. Dc Voorzitter: U hebt hier dus eerst illegaal werk in 
Nederland gedaan? 

A. Ja, voor zover 11 het illegaal werk wilt noemen. Ik heb voor- 
bereidingen getroffen om naar Engeland te gaan en zoveel mogelijk 
dingen verzameld, die daar van nut konden zijn, gegevens betref- 
fende concentraties van troepen en vliegvelden, enz. Net was allemaal 
zeer summier. 

55590. De Voorzitter: Is het u gelukt om veel gegevens te ver- 
krijgen? 

A. Ja, als ik goed ben ingelicht.. . . Ik heb ongeveer een week 
gewerkt op het vliegveld Eindhoven. Met een sleepboot, liggende in 
liet kanaal, áat  langs het vliegveld loopt, heb ik alles opgenomen. 
Deze gegevens heb ik 70 gauw. toen ik in Gibraltar was aangekomeli, 
doorgegeven. Ik heb de gegevens over het Rijn-Hernekanaal, die ik 
van Hollandse sleepbootkapiteins had gekregen, doorgegeven aan 
consul de Kuyper in Nice, die mij heeft gezegd, dat daarna dit kanaal 
ook is gebombardeerd. Ik zou het natuurlijk erg prettig vinden, maar 
zeker weten doe ik het niet. 

55591. De Voorzitter: Van welke tijd dateren die gegevens? 

A. Die van het Rijn-Hernekanaal zijn in April 1941 in handen 
van de Engelsen gekomen en die van het vliegveld Eindhoven in 
Juni 1942. Ik heb ze in Nederland verzameld in hlaart 1941. 

55592. De Voorzitter: In welke vorm hebt u die gegevens over- 
gebracht? 

A. Die heb ik zelf overgebracht. 

55593. De Voorzitter: In uw hoofd o f .  . . 
A. Die gegevens waren vrij oppervlakkig. De quaestie bij het 

Rijn-Hernekanaal was zo, dat, als dat kanaal gebombardeerd 
werd, dit een enorme slag zou zijn voor het vervoer te water in dat 
gedeelte van Duitsland. Van het vliegveld had ik dus een overzicht 
in mijn hoofd, van de opstelling van de hangars, startbanen, enr. 
Dat heb ik met de hand getekend en in Engeland nog eens uitgelegd 
aan de de R.A.F.-intelligente. 

55594. De Voorzitter: Wanneer bent u uit Nederland vertrokken? 

A. Op 20 April 1941. 

55595. De Voorzitter: Langs welke route bent u gegaan? 

. Ik ben tussen Maastricht en Luik de grens overgegaan en via 
Luik, Brussel, Lille. Parijs naar Nice getrokken. Ik ben alleen gegaan 
en heb op mijn eigen kompas gevaren. 

55596. De Voorzitter: Heeft u nog moeilijkheden gehad op die 
reis? 

A. Neen. Het gewone geluk, dat je nodig hebt. 

55597. De Voorzitter: Hoe bent u verder gegaan na Nice? 

A. Ik had natuurlijk toen geen papieren en niets bij mij, alleen 
een valse Franse Carte d'Identité en ik had hulp nodig var1 die 
hrederlandse autoriteiten, die hulp konden geven. Nu woonde een 
vriendin van een broer van mij in Nice: zij was de enige, die mij 
kon herkennen en zeggen wie ik in werkelijkheid was om zodoende 
meer medewerking te krijgen van de Nederlandse instantie in Nice, 
zodat deze mij op transport zou stellen naar Engeland, want van 
de verdere reis door Spanje wist ik niets af. 

55598. De Voorzitter: Hoe is het toen gegaan? 

A. Nu, die juffrouw herkende mij niet, dat was nogal somber. 
De consul kende ik echter, die had ik vroeger al eens hier in Holland 
ontmoet, maar ik wist helemaal niet, dat hij daar in Nice zat. Toen 
ik binnenkwam. was het leed al geleden, hij herkende mij en wist 
wie ik was. Hij heeft mij geadviseerd om te wachten en niet te ris- 
keren op eigen houtje over de Pyreneeën te gaan. Dat wachten begon 
erg lang te duren. Ik heb een paar maal voorgesteId om toch maar 
op eigen manier te gaan. De consul zelf heeft mij altijd buiteii- 
gewoon geholpen, in alle opzichten, zowel moreel, wat in die tijd 
nogal eens nodig was, als ook financieel, maar van de kant van 
Londen gebeurde niets. 

55599. De Voorzitter: Wist men in Londen, dat u op weg was? 

A. In Londen wist men, dat ik op weg was. 

55600. De Voorzitter: Op welke wijze had men daar kennis van 
gekregen? 

A. Dat zou u aan de heer Oe Kuyper moeten vragen. Deze heeft 
mij gegarandeerd, dat men er in Lissabon en in Madrid op de hoogte 
van was, dat ik in Nice was, niet onder mijn eigen naam, maar onder 
mijn schuilnaam. 

55601. De Voorzitter: U weet dus niet hoe Londen het bericht 
heeft gekregen? 

A. Neen, dat is mij niet bekend. 

55602. De Voorzitter: Acht u het een verzuim van de Londense 
instanties, dat men niets van zich heeft laten horen? 

A. Ja, volkomen. 

55603. De Voorzitter: Hebt u achteraf ook kunnen uitvinden, 
waaraan dat te wijten was? 

A. Volgens mij aan een totaal gebrek aan begrip van de toe- 
standen op het continent. 

55604. De Voorzitter: Maar aan welke instantie in Londen lag 
dat? 

A. Volgens mij aan Buitenlandse Zaken en degenen, die voor de 
inlichtingendiensten moesten zorgen, en van het leger, dat zijn man- 
schappen bij elkaar moest krijgen. 



55605. De Voorzitter: Dat is een ietwat vage omschrijving van 
degenen, die eventueel dat verzuim zouden kunnen hebben gepleegd. 
Kunt u dat ook iets concretiseren? 

A. Volgens mij was de grote moeilijkheid in Engeland, dat nie- 
mand wist wie nu daadwerkelijk ergens voor verantwoordelijk was. 
Als u vroeg, hoe die verbindingen in haar werk gingen en hoe het 
verliep met de mensen, die uit Holland moesten komen, dan krerg 
men het vage geluid te horen, dat het nog geheim was en dat het 
zo gevaarlijk was, alsof zij helemaal niet wisten, wat er zich hier 
en in Frankrijk en Spanje afspeelde. Ik heb toen voorgesteld of ik 
terug zou gaan naar Frankrijk. Daarvoor ben ik geweest bij de heer 
Warners en dat verzoek is - volgens mij - helemaal niet in over- 
weging genomen. Ik heb bij prof. Cleveringa al een keer verslag 
moeten uitbrengen. De heer Wariz~rs zegt, dat hij zich mij wel her- 
innert, maar van een voorstel weet hij niets. Als dat zo is, houdt 
natuurlijk alles op. 

55606. De Voorzitter: Maar wij kunnen toch aannemen, dat, in- 
dien juist is, dat men in Londen op de hoogte is gebracht van uw 
aanwezigheid in Nice, er toch minstens één Nederlandse instantie is 
geweest, die er kennis van had. Kunt u ook zeggen, welke Neder- 
landse instantie dat dan is geweest? 

A. Volgens mij Buitenlandse Zaken, aangezien de heer de Kuyper 
daartoe behoorde. 

55607. De Voorzitter: Buitenlandse Zaken zou het dan niet hebben 
doorgegeven aan het hoofd van de inlichtingendienst? 

A. Ik weet niet of iemand speciaal was opgedragen te zorgen, 
dat iedereen, die zich waar ook bevond, werd geholpen uit de handen 
van de Duitsers te komen. Volgens mij is het onbegrijpelijk, dat 
tientallen Polen en tientallen Belgen wel in Gibraltar aankwamei1 
en dat de Hollanders er met vijf, zes mannen binnen kwamen drup- 
pelen, tegenover de tientallen Polen, die heel Europa door moesten 
De Polen hadden een organisatie, de Belgen ook. 

55608. De Voorzitter: Als ik mij goed herinner. hebt u zo pas 
3te was van gezegd, dat men in Lissabon en Madrid wel op de hooi 

uw koinst, dus daaruit zou kunnen worden geconcludeerd, dat men 
van uit Londen het bericht wel heeft doorgegeven aan Spanje en 
Portugal, maar dat men van daaruit geen pogingen heeft gedasn 
om u te helpen. 

A. Ik geloof, dat de weg andersom is. Ik geloof, dat uit Frankrijk 
het bericht naar Madrid ging en ook naar Lissabon. Ik weet zeker, 
dat men het uiteindelijk in Lissabon wist, omdat er een neef van mij. 
de heer Luns, woonde. De wanhoop nabij, heb ik toen rechtstreeks 
laten schrijven. 

55609. De Voorzitter: In die gedachtengang is het dus mogelijk, 
dat men het in Londen niet heeft geweten, maar dat het is blijven 
hangen in Lissabon en Madrid. 

A. Dat is natuurlijk volkomen mogelijk. 

55610. De Voorzitter: Dus dat betekent eigenlijk, dat u niet posi- 
tief kunt zeggen, dat men het in Londen heeft geweten. 

A. Necn, maar dan vraag ik mij toch af, als ze het dan in Londen 
niet hebben geweten, waarom zij het niet wisten. 

55611. De Voorzitter: Omdat het van Madrid en Lissabon niet 
zou kunnen zijn doorgegeven naar Londen. 

A. Dan was de dienst in Madrid en Lissabon toch wel bar slecht, 
dat men Londen niet op de hoogte hield van het eventueel mensen- 
materiaal, dat voor hun strijdkrachten benut kon worden. 

55612. De Voorzitter: Wanneer het gaat om het vaststellen van 
de verantwoordelijkheid. dan moeten wij natuurlijk wel precies weteii 
waar de fout ligt. Hoe lang bent u in Nice gebleven? 

A. Van April 1941 tot Juni 1942. 

55613. De Voorzitter: Hoe is uw route toen verder geweest, na 
Juni 1942? 

A. Nice, Perpignan, bij de grensplaats Portbou over de grens. 
R-rcelona, van Barcelona op een schip, met het schip ben ik gegaan 
tot aan Lissabon, toen ben ik gedrost en teruggegaan met een boot 
van de Intelligente Service naar Gibraltar. 

55614. De Voorzitter: Hebt u hulp gehad bij het vertrek uit 
Frankrijk? 

A. Ja, van de heer de Kuyper en uiteindelijk van uit Madrid. 

55615. De Voorzitter: Dus niet van Franse kant met passeurs ... 

A. Neen, het is legaal gegaan op illegale papieren. 

55516. De Voorzitter: Dus toen heeft men van uit hfadrid wel 
iets gedaan? 

A. Ja. 

55617. De Voorzitter: Het verzuim van Madrid zou dus hierop 
neerkomen, dat men te lang heeft gewa~ht? 

A. Ja. 

55618. De Voorzitter: Bij welke instantie in Barcelona bent u toen 
terechtgekomen? 

A. In Barcelona bij consul Krietzs. 

55619. De Voorzitter: Heeft hij u flink geholpen? 

A. Heel slecht. Ik heb geprobeerd van consul Kriens geld los 
te krijgen, wat raar moge klinken, maar mijn kleren en voedingstoe- 
stand, enz. waren niet van die aard, dat ik mij erg gelukkig voelde, 
en daarom heb ik een voorschot gevraagd op mijn salaris, wat consul 
Krierzs mij heeft geweigerd. Hij gaf inij 60 peseta's of iets dergelijks, 
waarvoor nieuwe aanschaffing onmogelijk was. Wat ik zelf echter 
erger vond, was, dat ik naar Curaçao moest, door gebrek aan rnede- 
werking van consul Krielqs. Ik had nu lang genoeg gewacht om ic 
Engeland te komen en bovendien dacht ik, dat de oorlog spoedig 
voorbij zou zijn, ik wilde er nog wel aan meedoen. Nu was er in 
Barcelona gelegenheid, dat, als je gelegitimeerd was, wat de officieren, 
die uit Zwitserland kwamen, wel waren, je door de Engelsen van 
boord werd gehaald in Gibraltar, wat dan een rezhtstreekse overtocht 
van daar naar Engeland betekende. Daar voelde ik veel meer voor 
- dat was natuurlijk helemaal een persoonlijke aangelegenheid -, 
maar m.i. was het lrind ei- ook meer mee gediend. Met een pleizier- 
tochtje naar Curaçao en van Curaçao naar Canada en van daar naar 
Engeland gingen weer zoveel maanden verloren. Ik heb aan consul 
Krierzs gevraagd of hij dit bericht aan de Engelse consul wilde door- 
geven, zodat de Engelse consul zou kunnen zorg dragen, dat mijn 
naam doorgetelegrafeerd werd en in ieder zeval bekend werd ge- 
inaakt in Gibraltar. De consul heeft inij tot drie keer toe gezegd, dat 
hij dit zou doen en dat hij bij de Engelse consul was geweest. De 
Engelse consul heeft mij tot drie keer toe bevestigd, dat hij de heer 
Kriens niet gezi'en had en dat hij van mijn naam nooit gehoord had. 

55620. De Voorzitter: Welke reden zal de heer Kriens daarvoor 
hebben geha~d? 

A. Ik geloof, dat de heer Kriens heel weinig interesse had in de 
hele zaak. 

55621. De Voorzitter: 'Hij was dus zeer passief? 

A. M.i. veel te passief. 

55622. De Voorzitter: Heeft hij ooit mededelingen aan u gedaan, 
dat hij niet veel voor die ontsnappingspogingen voelde? 

A. Neen, dat heeft hij met geen enkel woord doen blijken. 

55623. De Voorzitter: Hoe is u toen ten slotte in Engeland ge- 
komen? 

A. Wij zijn toen met een gewoon passagiersschip naar Engeland 
gegaan. 

55524. De Voorzitter: Rechtsreeks'! 

A. Rechtstreeks. U bedoelt van uit Gibraltar'? 

De Voorzitter: Ja. 

A. Ja, vanuit Gibraltar rechtstreeks naar Engeland. 



56625. De Voorzitter: Wat was uw wedervaren bij aankomst in 
Engeland? 

A. De Patriotic School. Men werd, aankomende in Engeland, 
opgesloten in de trein en dan werd men rechtstreeks naar de Patrotic 
School gevoerd. 

55626. De Voorzitter: Maar u is waarschijnlijk ook wel onder- 
vraagd door een Nederlandse instantie? 

A. Ja, de naam van de eerste Nederlandse ondervrager ken ik niet. 
Ik ben o.a. ook door de heer Pinto ondervraagd, maar ik weet niet 
voor wie hij werkte. 

55627. De Voorzitter: Heeft u toen de wens te kennen gegeven wat 
u in Engeland zoudt willen doen, of heeft men u een opdracht ge- 
geven? 

A. Ik kan mij helemaal niet herinneren, dat dit ter sprake is 
gekomen. 

55628. De Voorzitter: Maar u is toch ergens in Engeland terecht- 
gekomen? 

A. Bedoelt u dat? Direct daarna ben ik gekomen bij de tegen- 
woordige generaal Kruls en heb ik een maand op zijn bureau gewerkt. 

55629. De Voorzitter: Op afdeling I? 

A. Dat durf ik u niet te zeggen, ik heb gewoon bij de toenmalige 
majoor Kruis op zijn bureau administratie, enz. bijgehouden. 

55630. De Voorzitter: Herinnert u zich nog, van welke aard die 
bezighelden waren? In het algemeen natuurlijk administratieve, maar 
waarop haddei; zij betrekking'? 

A. Personeelsaangelegenheden. 

55631. De Voorzitter: Van de Irene-Brigade of van andere dien- 
sten? 

A. Ik ben er een maand ingedeeld en ik heb aan zoveel andere 
dingen mijn tijd besteed, verhoren, geneeskundig onderzoek, etc., dat 
ik geloof, dat mijn werk op dit bureau misschien alles samen in één 
dag kan worden gedaan. neen, dat durf ik u niet te zeggen. 

55632. De Voorzitter: U hebt ook geen indruk over de personeels- 
bezetting aan het Departement? 

A. In cijfers totaal niet. Ik heb natuurlijk wel een algemene in- 
druk. 

55633. De Voorzitter: Mag ik die eens van u horen? 

A. Die personeelsbezetting was aan de hoge kant. Ik geloof, dat 
er links en rechts nog wel iets meer aan de vechtende onderdelen 
had kunnen worden gestuurd. 

55634. De Voorzitter: Dus u is van mening, dat er te veel perso- 
neel is onttrokken aan de actieve dienst? 

A. Te veel personeel is moeilijk te beoordelen, want ik heb niet 
voldoende overzicht gehad in wat men deed; ik zou een daadwerke- 
lijk overzicht moeten hebben van het werk, dat zij hebben gedaan, 
en dan zou ik nog moeten weten hoeveel mensen wij precies hadden. 
Ik kreeg echter niet de indruk . . . . van geen enkel bureau in Lon- 
den, dat er ergens hard werd gewerkt. Maar dat is een zeer globaal 
overzicht. 

55635. De Voorzitter: U beperkt zich dus tot het mededelen vari 
een indruk. 

A. Ja. per se. 

55636. De Voorzitter: Wat gebeurde er na die maand? 

A. In die maand heb ik o.a. ook het bezoek aan de heer Warners 
gebracht. Omdat ik van deze niets hoorde, heb ik direct pogingen in 
het werk gesteld om bij de R.A.F. te komen. Ik was cavalerie-offi- 
cier, maar dank zij de toestemming van H.M. de Koningin mocht 
elke Engelandvaarder kiezen waar hij dacht zich verdienstelijk te 
kunnen maken. Van die gelegenheid heb ik gebruik gemaakt om mij 
op te geven voor de R.A.F. 

55637. De Voorzitter: Was dat met medeweten van generaal 
Kruls? 

A. Ja. Ik moet zeggen, dat generaal Kruls daarin buitengewoon 
sympathiek was; hij heeft er verder niet op aangedrongen, dat ik 
bleef, ofschoon hij mij waarschijnlijk in het leger nodig had. Hij 
heeft mij die kans gegeven en mij direct laten gaan. 

55638. De Voorzitter: Heeft u ook overwogen om dienst te 
nemen bij de Irene-Brigade of had u reden dat niet te willen? 

A. Ik moet u eerlijk zeggen, dat ik naar Engeland ben gegaan 
met de pertinente bedoeling om te vliegen, omdat ik dat het beste 
wapen vond om de Duitsers te lijf te gaan. 

55639. De Voorzitter: U is dus in dienst gekomen bij de R.A.F. 
Was er toen al een Nederlands squadron? 

A. Als het er niet was, dan was het in aanbouw, maar of het er 
toen al was, durf ik niet te zeggen. 

55640. De Voorzitter: In elk geval hebt u gediend bij het Neder- 
landse squadron? 

A. Neen, ik heb alleen maar gevlogen bij een Engels squadron. 

55641. De Voorzitter: Hoe waren de verhoudingen dan precies? 
Misschien kunt u daar iets over mededelen. 

A. De quriestie is zo, dat men als buitenlander helemaal in het 
Engelse schema trainde, dus vanaf de dag, dat men aankwam bij de 
R.A.F., trainde men tezamen met andere nationaliteiten en ook 
Engelsen. Men beëindigde zijn training, waar een vrij lange tijd mee 
gemoeid was, meestal in Engeland en dan werd men van daaruit 
gedistribueerd naar een of ander squadron. Nu was de situatie zo, 
dat, toen ik terugkwam uit Canada, waar ik mijn eerste opleiding 
had gehad, ons esquadrille vol was. 

55642. De Voorzitter: Bent u in Canada geweest? 

A. Ik ben in Canada getraind. 

55643. De Voorzitter: Op de vliegschool in Jackson? 

A. Neen, dat is in Amerika. Ik ben getraind in de Winton en 
Medecine Hat in Canada. De trainingsschool Jackson is onder 
Nederlandse leiding geweest in Amerika. Maar dit waren de Winton 
en Medecine Hat Engelse trainingsscholen. Toen ik dus terugkwam, 
was het Nederlandse escadrille vol en men probeerde mij er van te 
overtuigen, dat het het beste was te wachten tot er plaats was. Ik 
heb geprobeerd op eigen houtje bij een ander escadrille dan het 
Hollandse terecht te komen en dit is mij gelukt. 

55644. De Voorzitter: Is u wel bij het Nederlandse escadrille 
geweest? 

A. Neen, bij een Engels escadrille. 

55645. De Voorzitter: Dus dat escadrille, dat vol was, was een 
Hollands? 

A. Ja, dat was het Hollandse escadrille, de personeelsbezetting 
daarvan was op dat ogenblik compleet, dus men had geen menien 
nodig en hield ons in reserve. 

55646. De Voorzitter: In welke tijd is het geweest, dat u teriig- 
kwam uit Canada? 

A. Ik ben 29 October 1943 uit Canada teruggekomen. Maar waar 
ik nu van spreek, de tijd, dat ik dus zat te wachten op een plaats in 
dat escadrille, heeft geduurd van 12 Juni 1944 tot 10 Juli 1944. 

55647. De Vaorzitter: Ik verwonder mij daar enigszins over, 
omdat het in November 1943 de Nederlandse Regering niet gelukte 
te voldoen aan de garantie, die men had gegeven, om tien personen 
per vier weken beschikbaar te stellen. Toen kon men dus het Neder- 
landse squadron niet behoorlijk vullen. 

A. U spreekt van . . . 



De Voorzitter: Van November 1943. 

A. Dat lijkt mij vrij phantastisch, want ik heb - meen ik - 
tussen 31 Maart 1944 en 23 Mei 1944 een bezoek gebracht aan het 
Nederlandse escadrille, dat toen in Acklington was. Het was m.i. vol- 
ledig bezet en er werd ook helemaal niet over gesproken, dat men 
een tekort aan piloten had. Bovendien zaten wij te wachten. Als men 
piloten nodig had gehad, dan zou ik u onmiddellijk een stelletje op 
kunnen noemen, die terzelfder tijd als ik daar zaten en niet naar een 
escadrille zijn gegaan, maar nutteloos hun tijd rondvlogen in Schot- 
land. 

55648. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van 29 November 
1943 van de Minister van Oorlog, gericht aan de heer Beauinont, die 
u natuurlijk wel hebt gekend. De korte inhoud daarvan komt hierop 
neer, nl. dat de Minister de voorgenonlen beschikbaarstelling niet 
kon garanderen van tien manschappen per vier weken wegens ge- 
ringere recrutering en meerdere behoefte voor andere wapenen. 

A. Maar u zegt, tien manschappen per vier weken, bedoelt u 
daar precies mee, dat de Minister heeft gezegd, dat hij in de komende 
vier weken geen tien piloten ter beschikking had als aanvulling? 

De Voorzitter: De Regering had zich in het algemeen blijkbaar 
op het standpunt gesteld, dat zij tien man per vier weken aan de 
Engelsen zou leveren. 

A. Dan moet u een onderscheid maken. Dr Minister bedoelt 
waarschijnlijk, dat hij niet tien recruten kon sturen naar de op- 
leiding. Dat wordt daar bedoald, maar dat heeft niets te maken 
met de getrainde piloten, die het escadrille vormden, en de reserves, 
die zij hadden in de verschillende opleidingscentra. 

De Voorzitter: Juist, dan is dat de oplossing. 

A. Dat moet volgens mij de oplossing zijn. 

55649. De Voorzitter: De situatie was dus zó, dat er een Neder- 
lands squadron was en bovendien nog verscheidene Nederlandse 
vliegers. 

A. Volgens mij is dat een vrij grote fout geweest. Ik weet niet 
of ik het recht heb daarover te oordelen, maar ik geloof, dat de 
Regering zich waarschijnlijk heeft gebonden met directe afspraken, 
dat zij één escadrille zou leveren en één brigade en één vloot, voor- 
zover wij die vloot in Engeland hadden. Eén escadrille bestaat uit 
24 piloten, soms iets groter in aantal, soms iets kleiner, die alle 
24 in zo'n bepaald verband oefenen, acties ondernemen, enz. en 
dus alle 24 dezelfde ervaringen opdoen. Daarnaast hadden wij maar 
betrekkelijk weinig personeel bij andere onderdelen, bij andere esca- 
drilles vooral dan nog veel reserve-officieren. Doordat de Regering 
zich waarschijnlijk hiertoe had verplicht, wilde zij geen piloten naar 
die andere onderdelen laten gaan om ervaring op te doen; 24 piloten 
in 24 andere onderdelen leren tien keer meer dan wanneer men met 
24 Hollanders eenzelfde onderdeel vormt, samen vliegt, samen acties 
uitvoert, enz. Men ziet dan slechts een betrekkelijk klein gedeelte van 
de R.A.F. Als men echter de piloten bij verschillende onderdelen had 
ondergebracht, zodat zij dus ieder afzonderlijke ervaring hadden 
kunnen opdoen en, wanneer de invasie was gekomen, ze weer had 
verzameld om aan de belofte te voldoen en zo een Hollands escadrille 
had gevormd en daarmede naar Holland was gevlogen, had men een 
betere en grotere basis van kundige mensen kunnen hebben dan 
nu het geval is. 

55650. De Voorzitter: Bent u van mening, dat het de wens van 
de Nederlandse Regering was, dat er een apart Nederlands squadron 
werd gevormd, of is het van Engelse kant uitgegaan? 

A. Dat durf ik niet te zeggen. Ik vermoed, dat het de wens 
is geweest van de Nederlandse Regering. Ik heb weleens gehoord, 
dat zij hetzelfde heeft gedaan met de marine. 

55651. De Voorzitter: Ging de dienstneming op basis van vrij- 
willigheid en was er een bepaalde motivering, waarom men òf bij 
het Nederlandse squadron òf apart in opleiding kwam? 

A. Men werd aangewezen voor het Nederlandse squadron, tenzij 
men zo gelukkig was, dat men zelf iets kon bereiken en in een 
ander escadrille kwam. Als men als jachtpiloot werd getraind -- 
dit geldt alleen voor jachtpiloten -, dan was men voorbestemd 
voor het Hollandse escadrille. Alleen bij toeval kon men er uit- 
komen, maar dat was niet de gewone gang van zaken. 

55652. De Voorzitter: Er moest zeker een Engelse instantie over 
beschikken of men als losse Nederlander in de R.A.F. kon worden 
opgenomen? 

A. Ja, daar moest een Engelse instantie over beschikken, maar 
eerst moest men van de Hollandse kant vrijgelaten worden. 

55653. De Voorzitter: Wie was commandant van het 322ste 
squadron? Kunt u een paar namen noemen? 

A. Een Zuid-Afrikaan is commandant geweest en een Engels- 
man. Van  der Stok was de laatste commandant. 

55654. De Voorzitter: Bedoelt u Kuhlmann? 

A. Dat is de Zuid-Afrikaan. Ik ken die mensen alleen van naam, 
ik heb er nooit mee gevlogen. Ik ken wel van der Stok en san Een- 
clenburg, die even commandant is geweest. 

55555. De Voorzitter: Waarschijnlijk hebt u geen kennis van het 
squadron, dat bij de marine heeft gediend. Tot wanneer is u bij de 
R.A.F. geweest? 

A. Tot Juli 1945. 

55656. De Voorzitter: Kunt u ook iets mededelen omtrent uw 
werkelijke krijgsverrichtingen, b.v. over de vluchten, die u hebt ge- 
maakt naar het vasteland van Europa? 

A. Ik heb gen enkele vlucht gemaakt naar het vasteland, ja, 
S n ,  om er te komen, maar ik heb al mijn vluchten van uit Nor- 
mandië gemaakt en later met het optrekkende leger. Ik ben inge- 
deeld geweest bij de rechtstreekse luchtsteun aan het leger. Verder 
heb ik verkenningsvluchten in ons land zelf gemaakt. 

55657. De Voorzitter: Dus in Engeland hebt u zich meer bepaald 
tot oefeningen . . . . 

A. Ja, ik was ingedeeld bij de verdediging van Schotland. 

55658. De Voorzitter: U zegt de verdediging van Schotland. In 
welk verband? 

A. Met een escadrille moesten wij de havens bewaken. Maar het 
kwam hierop neer, dat we nooit een vijand Iiebben gezien. De be- 
waking was vrij goed georganiseerd en de Duitsers kwamen niet 
meer, want het was tegen het einde van hun bombardementen. 

55659. De Voorzitter: U is dus meegegaan naar Frankrijk? 

A. Ja. 

55660. De Voorzitter: Hebt u van daaruit vluchten ondernomen? 

A. Ja. 

55661. De Voorzitter: Misschien kunt u daarover iets mededelen. 
Wij stellen er wel prijs op van de verrichtingen van de Nederlanders 
bij de R.A.F. kennis te nemen: het is misschien moeilijk voor u om 
over uw eigen daden te spreken, maar u kunt allicht in algemene 
zin hierover iets mededelen. 

A. Het is misschien het beste, dat ik u uitleg, wat wij ongeveer 
moesten doen. Ik heb gevlogen met een ,,Typhoon", dat is een één- 
motorig éénpersoonstoestel, bewapend met 4 kanonnen en 8 raketten. 
De bedoeling van dit wapen is in tankslagen de vijandeiijke tanks aan 
te vallen en als er strongholds zijn, b.v. een huis, waarin de vijand 
zich met mitrailleurs heeft verschanst, met die raketten te bestoken 
en zodoende een directe steun te verlenen aan de eigen troepen. 
Dit ging als volgt te werk. Wanneer in de frontlijn een eigen onder- 
deel, een compagnie of een bataljon tot stilstand kwam en aan een 
hoofdkwartier doorgaf, dat zij niet vooruit kon, omdat ze door de 
vijand in een versterking werd tegengehouden, werd dit onmiddellijk 
doorgeseind naar de sectie van de Typhoons. Onmiddellijk stegen wij 
dan op en terwijl wij vlogen, werd ons de positie van het huis, of 
wat het was, opgegeven en deden wij een aanval; wij hoorden later 
van de grondtroepen of het succes had opgeleverd. Een andere taak, 
die wij hadden, was lange afstandvluchten - wat wij dan lange af- 
stand noemden -, waarbij men alles, wat men op de weg tegen- 
kwam, moest proberen te vernietigen, locomotieven, auto's, schepen, 
vooral sleepboten. Wanneer men fabrieken zag, die aan het werk 
waren, en men had geen rijdende doelm, dan viel men zo'n fabriek 
aan. Gaandeweg werd het een jacht op alles, wat schade kon op- 
leveren voor onze eigen troepen. Dat zijn de twee verschillende 
taken; die wij hadden. 



55662. De Voorzitter: Hebben de Nederlanders bij de R.A.F. 
daaraan nog in ruime mate deelgenomen? 

A. Slechts twee op Typhoons. Een jongen, Wiersum, die na 
veertig vluchten is afgeschoten, krijgsgevangen is gemaakt en die er 
levend van af gekomen is, en ik zelf. 

55663. De Voorzitter: Hebt u ook een indruk, hoeveel Neder- 
landers in totaal bij de R.A.F. hebben gediend? 

A. Daar heb rk geen notie van. Men zag maar zo'n beperkt 
aantsl van die mensen. Men kwam ze eens tegen met verlof, zodat 
ik geer. daadwerkelijk aantal durf te noemen. 

55664. De Voorzitter: U bent dus steeds als ,,lossew Nederlander 
bij de R.A.F. werkzaam geweest? 

A. Ja. 

55665. De voorzitter: In Juni 1945 is uw verband bij de R.A.F. 
beëindigd? 

A. Ja. 

55666. De Voorzitter: Hebt u ook nog vluchten boven Neder- 
land gemaakt? 

A. Ja. Arnhem is het eerste doel van mijn vluchten boven Neder- 
land geweest, dit wax toen Arnhem werd aangevallen door de 
parachutisten. Daarna ben ik heel lang op het vliegveld in Eindhoven 
geweest, Helmond en Twenthe. Ik zou het moeten nakijken om 
precies te weten hoeveel aanvallen ik in Nederland heb meegemaakt. 

55667. De Voorzitter: Heeft u schriftelijke gegevens, die u hier 
kunt achterlaten? 

A. Ja. Dit is het enige, dat ik heb. U kunt het natuurlijk inzien. 

De Voorzitter: U krijgt het terug. 

A. Uitstekend. 

55668. De Voorzitter: Wat hebt u gedaan na beëindiging van het 
verband bij de R.A.F.? 

A. Ik ben toen benoemd tot adjudant van H.M. de Koningin. 

55669. De Voorzitter: Hebt u ook zitting gehad in een commissie, 
die het Departement van Oorlog moest adviseren bij de oplossing 
van vraagstukken, ,,waarbij de kennis van hen, die thans op het 
vasteland werken, niet gemist kan worden", zoals het officieel heette? 

A. Neen, daarin heb ik nooit zitting gehad. 

55670. De Voorzitter: Dan is het waarschijnlijk bij een voor- 
nemen gebleven, want ik heb hier een voorstel om de commissie 
voornoemd als volgt samen te stellen: de heren Pahud de Mortanges, 
Meynen - de latere Minister -, Staal, Frowein en als secretaris 
van Zinnicq Bergmann. 

A. Dat is mijn broer. 

55671. De Voorzitter: Is er verder nog iets, waarvan u meent, 
dat het van belang kan zijn mede te delen aan de commissie in het 
kader van het militaire beleid? 

A. Neen. 

55672. De heer Vonk: Ik wil nog graag een vraag stellen. Ik heb 
begrepen, dat u op eigen verzoek bij de R.A.F. bent gebleven. Is 
dit zo? 

55673. De heer Vonk: Was er nog een speciale reden om liever 
niet bij een Nederlands wapen te dienen of was het alleen maar 
liefhebberij om bij de R.A.F. te dienen? 

A. U stelt mij een heel moeilijke vraag. Het is natuurlijk een per- 
soonlijk gevoel, dat heel weinig waarde heeft. Ik voelde mij er niet 
thuis. Ik heb er éénmaal een bezoek gebracht. De stemming, die ik 
daar in 10 minuten tijds waarnam, lag mij niet. 

55674. De Voorzitter: Waar was dat? 

A. In Acklington, bij het Hollandse escadrille, dat daar aan het 
trainen was. 

55675. De Voorzitter: Kunt u dit iets nader concretiseren? 

A. De verhouding was niet prettig tussen de piloten, enz. Er  werd 
te veel geriraat van: jij moet niet meepraten, je bent nog veel te jong 
als oorlogsvlieger, enz., enfin, dit doet men niet. Zo iets behoeft men 
niet te zeggen, ook al is het waar. Deze opmerking was tegen een 
piloot, die in dat escadrille zat. Het zijn maar kleinigheden en zoals 
ik u zeg, is dit helemaal een persoonlijk gevoel. Het deed niet pret- 
tig aan. 

55676. De heer de Graaf: Was dit een algemeen beeld, dat u bij 
de Nederlandse eenheden kon waarnemen, of was dit, omdat cie 
Engelsen anders waren dan de Nederlanders? 

A. De sfeer in de Engelse teams is altijd anders. Ik heb zelf een 
tijdlang het commando gehad over een half escadrille. Ik heb nooit 
één opmerking behoeven te maken en de zaak l i e ~  altijd. Ze hebben 
een gemakkelijker manier van werken dan wij. Wij zijn iets lastiger 
en stugger in de omgang dan zij. 

55677. De heer de Graaf: Maar is het nu een quaestie van de 
organisatie, die u niet prettig vond, of was het gewoon het Hollandse 
karakterbeeld, dat u daarin minder aantrok dan het Engelse? 

A. Ja, dat laatste. Ik heb over de organisatie geen oordeel gehad. 
Maar daar kwam wel bij, dat ook dit een argument was voor mij 
persoonlijk. Ik had niet de indruk, dat we zo heel erq veel presteerden 
en op het punt stonden te presteren. In die tijd was het Nederlandse 
squadron, geloof ik, in een moeilijk stadium. Naderhand zijn ze, 
onder van der Stok, sprongen vooruitgegaan. Dat was een heel ander 
beeld. Op het continent en in Schijndel maakte het squadron een 
heel andere indruk. 

55678. De Voorzitter: Was de tucht niet al te goed onder de 
Nederlandse vliegers? 

A. Ja, misschien voor mijn gevoel te sterk. De verhoudingen lagen 
daar verkeerd, begrijpt u. Pk kwam daar binnen en de stemming 
deed niet prettig aan, in tegenstelling juist met later in Schijndel, 
waar ik een aardig stel mensen vond. Het is misschien een heel onge- 
lukkig moment geweest. 

55679. De Voorzitter: Is die verbetering, naar u meent, te danken 
aan het optreden van de heer van der Stok? 

A. Ja, per Se. Hij is de beste Nederlandse escadrillecommandant, 
die wij hebben gehad en daar ooit hadden kunnen krijgen. Hij was 
zelf een zeer moedig vlieger en een goed leider. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
het verhoor. 

R. J. E. M. VAN ZINNICQ BERGMANN. 

ALGERA, voorzitter. 

VONK. 

D E  GRAAF. 

GERRETSEN, griffier. A. Inderdaad. 



ZITTING VAN WOENSDAG 1 JUNI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Fokkenla en 
de Graaf, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: j, o en p. 

Verhoor van 

Ir. PIETER JACOBUS CHRISTIAAN VOS, 

oud 45 jaar, wonende te Amsterdam, voormalig voorzittend directeur 
Ver. Vlietuigfabrieken ,,Fokkerv, thans directeur van de Koninklijke 

Vliegtuigfabrieken Fokker. 

Hij legt de eed af als getuige. 

56182. De Voorzitter: Wanneer bent u in Engeland aangekomen? 

A. Op 5 Mei 1941. 

56183. De Voorzitter: Dus u bent na 10 Mei nog geruime tijd in 
Nederland gebleven? 

A. Ja. 

56184. De Voorzitter: Naar ik meen, was u geen beroepsofficier? 

A. Neen. 

56185. De Voorzitter: Hoe bent n in Engeland gekomen? 

A. Met een vliegtuig: van uit Schiphol. 

56186. De Voorzitter: Kunt u mededelen hoe dat ongeveer is ge- 
gaan? 

A. Op de dag van de overgave ii mijn poging, om weg te komen, 
mislukt - liever gezegd -, toen hafd ik het opgegeven. Daarna is het 
mij nog een paar maal mislukt om met een vliegtuig weg te komen. 
Toen ben ik naar de Fokkerfabriek teruggegaan, na in zgn. krijgs- 
gevangenschap te hebben gezeten. Na enige tijd vroegen de Duitsers 
of wij toestellen, die moesten worden afgeleverd, konden invliegen. 
Wij hadden twee invliegers, nl. Leegstra en Sondernzan. Ket waren 
watervliegtuigen en landvliegtuigen. Sondertnan had de watervlieg- 
tuigen en Leegstrn de landvliegtuigen. We hebben er lang over ge- 
dacht of we het doen konden. Het leek nogal een typisch geval van 
collaboratie om voor de Duitsers te vliegen, maar er zaten mogelijk- 
heden in. We hebben toen besloten om wel te vliegen en te trachten 
weg te komen. Het leek ook wel erg gunstig om dat met een water- 
vliegtuig te doen en het is een heel lang verhaal, hoe dat allemaal 
wel en niet gelukt is, maar uiteindelijk hebbei: we op korte termijn 
besloten om met een landvliegtuig te gaan. We zijn van Schiphol 
weggevlogen naar Engeland toe. 

56187. De Voorzitter: Leverde die ontsnapping nog inoeilijk- 
heden op? 

A. Niet zozeer hier in Holland, want we hadden langzamer- 
hand wel benzine genoeg weten te krijgen. Het was eigenlijk een 
walkover. In Engeland was het natuurlijk moeilijk, want we hadden 
de Duitse kruisen op en geen radio. Er werd nogal geschoten en 
we werden geraakt, maar we zijn niet in brand gevlogen. 

56188. De Voorzitter: Bent u alleen gegaan of met anderen? 

A. Met Leegstrn. Leegstra vloog en ik zat achterin, 

56189. De Voorzitter: Maar u bent toch ondanks de beschieting 
behouden aangekomen? 

A. We zijn persoonlijk in ieder geval niet getroffen en de 
benzinetanks ook niet, dus we hebben nogal geboft. 

56190. De Voorzitter: Er was dus nogal enig risico aan ver- 
bonden. 

A. Ja, nogal, 

56191. De Voorzitter: Waar bent u toen in Engeland terecht- 
gekomen? 

A. Tn een weiland bij Lowestoft. 

56192. De Voorzitter: Bent u daar meegenomen door de Engelse 
instanties? 

A. Ja. Het was een nogal ,,highly defended area". Het was tegen de 
tijd van de invasie, dus we werden onmiddellijk gevangen genomen, 
hetgeen logisch was. Toen hebben we het normale proces door- 
gemaakt; één nacht in de gevangenis en toen naar de zgn. Patriotic 
School, waar men werd ondervraagd en alle inlichtingen moest 
geven. De normale procedure. Dat heeft vijf dagen geduurd. 

56193. De Voorzitter: En bent u daarna aan de Nederlandse 
instanties overgegeven? 

A. Ja, daarna ben ik overgegeven aan de Nederlandse instanties. 

56194. De Voorzitter: Welke Nederlandse instantie was dat? 

A. Het Departement van Oorlog. Daar hebben we ons onmiddel- 
lijk als officier gemeld. 

56195. De Voorzitter: Wat heeft men daar met u gedaan? 

A. Opgeroepen in dienst. Toen heb ik onmiddellijk aangevraagd 
om in de R.A.F. te worden geplaatst. Dat is gebeurd en ik was twee 
maanden daarna in de R.A.F. 

56196. De Voorzitter: Hebben ze u die toestemming vlot ver- 
leend? 

A. Om in de R.A.F. te gaan? 

56197. De Voorzitter: Ja, de Nederlandse instantie moest toch 
haar goedkeuring geven? 

A. Jawel, maar ik was officier-waarnemer. Dit is in ieder geval 
vlot gelopen. Prins Bernhard heeft er nogal mee geholpen, want ik 
was eigenlijk iets te oud voor vlieger, maar er is een mouw aan- 
gepast. 

56198. De Voorzitter: Wanneer bent u in de R.A.F. opgenomen? 

A. Ik meen 15 Juli 1941. 

56199. De Voorzitter: Hebt u toen een Engelse opleiding moeten 
volgen? 

A. Ja. Ik ben wel als officier in de X.A.F. gegaan, maar in de 
laagste rang en heb toen de volledige opleiding als vlieger gevolgd. 

56200. De Voorziîîer: Wanneer bent u toen na de opleiding in 
het verband van de R.A.F. opgenomen? 

A. Na mijn opleiding ben ik een tijd lang instructeur geweest, 
vlieginstructeur. Eenmotorig en tweemotorig, nachtvliegen, enz. Toen 



heb ik een opdracht van de Nederlandse Regering gekregen oin in de 
R.A.F. de organisatie te bestuderen en praktijk op te doen en »y 
operations te vliegen. Dat is gelukt, alweer via Prins Bernhard, die 
veel invloed had. 

56201. De Voorzitter: Waarschijnlijk in zijn kwaliteit als hoofd 
van de Militaire Missie? 

A. Ja  en ook omdat hij veel in de R.A.F. vloog. Dus hij kende 
veel mensen. Men kon in de R.A.F. altijd nogal wat gedaan krijgen, 
wanneer men de mensen persoonlijk kende. Toen heb ik die op- 
dracht uitgevoerd en heb in bomn~enwerpers, jagers en vliegboten 
gezeten, als studie voor de voorbereiding van de reorganisatie van 
de luchtinacht na de oorlog. 

56202. De Voorzitter: Dat was zeker een opdracht, die u al- 
leen kon uitvoeren met toestemniing van de Engelse autoriteiten? 

A. Ja, ik was dus ,,cleared for security" wat men noemt en had 
dus een brief mee. Ik ber. wel door 20 staven, opleidingsscholen en 
squadrons gegaan; dat ging heel goed. 

56203. De Voorzitter: Heeft u daar een rapport over uitgebracht? 

A. Ja, daar heb ik een rapport over uitgebracht. 

56204. De Voorzitter: Wat was de inhoud van dat rapport? 
Had die betrekking op de toekomstige vorming van de luchtmacht 

in Nederland of zat dat element er niet zozeer in? 

A. Dat element zat niet zozeer in dat rapport, omdat ik daarin 
heb weergegeven hoe de bestaande organisatie in Engeland was, 
om vgor nakomelingen als het ware een handleiding te hebben om 
te weten hoe de R.A.F. in elkaar zat. hlaar ik heb wel in diverse 
nota's mijn opinie over de luchtmacht na de oorlog gegeven, ook 
in de Bijzondere Raad van Advies, waar ik lid van was. 

56205. De Voorzitter: Was u daar lid van? 

A. Ja. Later, toen ik meer tijd had - want als vlieger zit men 
dikwijls in de mess en drinkt bier, dan heeft men niet zoveel tijd 
om grote rapporten te schrijven -, ben ik tot rapporten schrijven 
gekomen. Toen was ik uit de R.A.F. en teruggeplaatst naar de staf 
in Londen en gedetacheerd bij de K.L.M. 

56206. De Voorzitter: Wanneer is dat geweest? 

A. Ik denk in September 1943. 

56207. De Voorzitter: Hebt u de nota's, die u hebt overgelegd 
als lid van de Bijzondere Raad van Advies, ingeleverd op eigen initia- 
tief of krachtens een verzoek van de Regering? 

A. Neen. U weet, de Raad van Advies gaf advies aan de Koningin 
ov.:r de Koninklijke besluiten en de begrotingen. Men kreeg dus als 
lid van de Raad van Advies altijd kans om op de begroting - zoals 
ook te doen gebruikelijk is - zijn visie of critiek te leveren. Als ik dus 
zo iets schreef, dan gaf ik dat als concept in de Raad van Advies. 
Dan werd het behandeld en opgenomen in een advies van de Raad. 
Ik neem aan, dat u de notulen van de Raad en alle adviezen door 
heeft gezien. Daar valt nog wel het een en ander uit te leren betref- 
fende het Regeringsbeleid. 

De Voorzitter: Ja, maar de Bijzondere Raad van Advies wordt door 
een andere sub-commissie onderzocht. 

A. Ik heb een paar adviezen, die op  luchtmacht en luchtvaart 
slaan, bewaard. Die zijn nog in mijn bezit. 

56208. De Voorzitter: Hebt u bij de R.A.F. gediend in het kader 
van de Nederlandse organisatie, maakte u deel uit van het Neder- 
landse squadron, of was dat in die tijd nog niet gevormd? 

A. Neen, dat was in die tijd nog niet gevormd. Ook toen het ge- 
vormd was, heb ik er niet in gezeten. Ik zat toen wel in een Fighter- 
scpadron, maar in een Engels. 

56209. De Voorzitter: Naar ik meen, was u niet erg tevreden over 
de situatie, zoals die indertijd was. 

A. Neen, ik kan niet zeggen, dat ik tevreden was. 

56210. De Voorzitter: Kunt u mededelen, welke uw bezwaren 
waren? 

A. In het kort waren het de bezwaren van r5ór de oorlog: kucht- 
macht te klein en luchtmacht niet zelfstandig. Dat kwam natuurlijk 
in Londen weer bijzonder tot uiting. Het is ons slechts gelukt om 
één squadron te vormen. Er waren natuurlijk niet veel m=nsen. Wel 
kwamen zij uit alle delen van de wereld, maar er waren niet zo heel 
veel Hollanders. Dat hebben wij ons zelf te verwijten. 'Het was nl. 
jaminer, dat de luchtmacht er in 1940 niet is uitgekomen. Niet om- 
dat de mensen niet wilden, niet onìdat wij geen vliegtuigen meer 
hadden, maar omdat dit eenvoudig niet voorzien was. Dus een be- 
zwaar wat dat betreft (als men het over beleid heeft) vind ik, dat 
wij er niet zijn ,,uitgekomenH; de 'marine wel, de luchtmacht nier. 
Toen het besluit zou worden genomen on1 er uit te gaan. was dat op 
Dinsdagochtend; ik zat in de staf op Schiphol. Wij kregen toen het 
bericht door en er werd gevraagd hoeveel mecano's, enz. er waren. 
Men vroeg ons het malten van lange lijsten, in stede van toen - 
naar mijn smaak - te zeggen: ,,Zie, dat je er uit komt". Er lag een 
Luchtvaart Regiment op Schiphol. Waarom heeft de commandant 
niet gezegd: ,,Wij nemen alles mee, het is afgelopen"? 

Wij hebben echter die dag de tijd verbeuzeld. Tenminste, zo zag ik 
het als officier van Schiphol uit. Ik weet natuurlijk niet, wat er in 
den Haag is gebeurd. Maar een feit is, dat men dus niet te voren 
heeft bedacht, dat het weleens nodig zou kunnen zijn om er uit te 
gaan en toen men dat op de laatste dagen besefte, heeft men het niet 
ten uitvoer gebracht. Als gevolg daarvan warm er maar heel weinig 
luchtvaartofficieren in Engeland. U7at men kon aantrekken, was ge- 
ring en er ging natuurlijk veel naar de brigade. 

De brigade slokte véél en mijn mening was, dat men beter een 
aantal squadrons kon hebben dan ecn brigade, want de squadrons 
hadden in die vijf jaren wat kunnen doen en de brigade kon niets 
doen. Wel was het natuurlijk mooier na de bevrijding inet een brigade 
de dorpen binnen te trekken. Dus een propagandawaarde zat es zeker 
in de brigade. Het is ook gelukt, zou ik haast zeggen. Het Neder- 
landse volk heeft gezien, dat er Hollandse soldaten waren, maar 
het had in oorlogstijd meer zoden aan de dijk gezet, als we een lucht- 
macht hadden gehad. 

Ook vond ik, dat men in 1940 van Regeringszijde industriële in- 
structies had moeten geven, b.v. om de vliegtuigfabrieken te vernie!en. 
Later heeft de R.A.F. het uit de lucht moeien doeri, maar het was 
een kleine kunst geweest, om dat voor te bereiden. Ik moet hier direct 
bijzeggen, dat het nu niet beter is. Als men het heeft over het Re- 
geringsbeleid 1940-1945, ligt mij eigenlijk 1945-1950 nader aan het 
hart, omdat ik aanneem, dat deze Enquêtecommiss!e er is, niet om 
achteraf mensen een verwijt te maken, maar om er lering uit te trek- 
ken. De lering is nog niet getrokken en ik zie ook geen enkele aan- 
wijzing, dat er lering uit wordt getrokken; dus misschien zal het u 
gegeven zijn om dat wel te bewerkstelligen. 

In ieder geval is de Fokkerfabriek niet opgeblazen. Industrieel 
hadden wij d ~ i s  niets voorbereid en militair ook niet (nl. om weg te 
komen). Nu is er nog niets voorbereid; de Fokkerfabriek heeft nog 
geen instructies. Ik heb er wel om gevraagd; ook wat betreft de 
maatstaf voor collaboratie. Ik weet nu echter nog niet, als morgen 
de Russen komen, of we de fabriek moeten opblazeri, of ik moet 
blijven zitten, of ik weg moet gaan, of er maatstaven zijn. Het is nog 
precies zoals ik LI zojuist van vóór de oorlog vertelde. 

Toen is dus tijdens de oorlog geen enkele unit gevormd, door: 
te weinig mensen in het algemeen, en door: te vzel mensen naar 
de brigade en te weinig naar de luchtmacht. Toen het squadron 
gevormd was, waren we al heel blij, maar ik heb enige malen 
in een notitie doen uitkomen, dat we daarnaast ook stafofficiereli 
moesten hebben, voor na de oorlog. Wat ik heb voorgesteld om te 
doen was: mensen de K.A.F. in sturen, niet om in een squadron 
te zitten, maar om in staven ie neuzen. Ik kreeg zelf zulk een 
opdracht, waarschijnlijk omdat men dacht, dat ik het graag zelf wilde 
doen. Ik vond het ook inderdaad aardig, dat kan ik niet verhelen, 
maar ik had bedoeld, dat er mensen na mij zouden komen. Dus 
toen ik de eerste spits had afgebeten, om te kijken hoe de organisatie 
in het groot liep, had daar op voortgeborduurd moeten worden. 
Maar er is nooit meer iemand na mij gekomen en ik was dus 
praktisch de enige, die de organisatie had bestudeerd. Naar mijn 
smaak heeft zich dat gewroken, want we hebben na de oorlog met 
een heel moeilijke tijd te kamprn gehad en nog, wat betreft leiding 
van de luchtmacht. Dit is een van de redenen, dat de luchtn~acht 
nu nog niet zelfstandig is. U heeft gezien, dat er zelfs weer geen 
Staatssecretaris voor de luchtmacht is benoemd. Het lijkt nog steeds 
niet op enige zelfstandigheid. Dat komt o.a. - ten minste, dat 
ileem ik aan -, oindat de h4inister vindt, dat de bezetting nog 



te gering is, dat eigenlijk de luchtmacht nog te klein is, zodat het 
niet gemotiveerd is om een Staatssecretaris te hebben, laat staan 
een Minister of een Departement, laat staan een luchtmacht als een 
zelfstandig deel van de weermacht, laat staan als een overwegend 
deel van de weermacht. Wat het toch moet worden; zoals het in 
alle landen Is. In Engeland was de luchtmacht al een zelfstandig 
deel in 1919 en daarna in elk land. Alleen wij zijn tientallen jaren 
achter. 

Dat ,,sticks out a mile", zoals ze in Engeland zeggen, en het is ook 
inderdaad duidelijk. Vóór de oorlog, tijdens en na de oorlog is de 
status van de luchtmacht in Nederland - ik zou haast zeggen - 
schrijnend. Ik heb enige notities meegenomen, dus het heeft weinig 
zin om daar ecn bloemlezing uit te geven; u kunt alles ter inzage 
krijgen. 

kregen, dat de Engelsen gedacht hebben: ,,Dat contact groeit wel na 
de oorlog, maar laten wij nu niet ostentatief met de kleine landen 
overleg gaan plegen, dat maakt in Amerika een slechte indruk". Dus 
als het een aantal Ministers niet gelukt is om te bereiken wat ik 
dacht, dat kon worden bereikt, dan is daar waarschijnlijk het excuus 
voor, dat de medewerking van de Engelse kant nu niet bijzonder 
groot was. Ze zeiden zeker tegen samenwerking niet neen, maar ze 
lokten het niet uit. 

Met dat al zijn we uit Engeland teruggekomen met zeer veel minder 
stafofficieren dan we hadden kunnen hebben. Bk geef toe, dat de 
stafofficieren, die we in Engeland hadden kunnen vormen, meest 
reserve-officieren zouden zijn geweest; men had ze uit de brigade 
moeten nemen of men had ze moeten aantrekken uit andere wapens, 
maar het waren meest reserve-officieren geweest, omdat er zo weinig . - 
beroepsofficieren waren. En nu is het veiloop onder de reserve-offi- De Voorzitter: Het belang van die bloemlezing ligt daarin, dat ze tieren bijzonder groot, zoals u ongetwijfeld Er zijn dan ook ria in het verband van een beëdigd verhoor wordt opgenomen. de oorlog zeer veel reserve-officieren weggegaan, meestal uit teleur- 

A. Oh, juist. stelling, maar ook omdat de burgerbetrekking hen weer lokte, en als 

De Voorzitter: Dus wanneer u in die geest enkele mededelingen 
kunt doen, houden wij ons aanbevolen. U mag dit doen met gebruik- 
making van uw papieren. 

A. Och, ik heb het wel in mijn hoofd, maar ik wil proberen er 
enige draad in te vinden. Als ik dus zeg, dat de luchtmacht te klein 
was en niet zelfstandig, dan zijn dat twee punten, waartegen ik be- 
zwaar had. Het derde punt leek mij, dat wij er gauw bij moesten 
zijn en moesten beseffen, dat wij wel in Holland een zelfstandige lucht- 
macht konden maken, maar dat die internationaal nooit geheel en 
al zelfstandig zou zijn; dat die luchtmacht nl. een deel zou moeten 
uitmaken van een West-Europese luclitmacht. (Waar het nu ook 
schijnt naar toe te gaan.) Dat was al in 1941, 1942, 1933 te voorzien. 
Ik voorzag het, omdat ik dacht, dat wij zeker West-Europese ideeën 
zouden krijgen. Ook viel het te voorzien op grond van louter tech. 
nische overwegingen, omdat ik als vliegtuigfabrikant vóór de oorlog 
wel zag wat onnuttig het eigenlijk was, o111 - wat wij deden - naar 
eigen ontwerp gevechtsvliegtuigen te vervaardigen. Wij maakten dus 
operationele wapens met alle - wat wij dan noemen - ,,gadgetsm 

er in, allemaal naar eigen ontwerp, zodat, als men in groter verband 
moest opereren (en het viel toen ook al te voorzien, dat de volgende 
oorlog zeker in groter verband zou gaan), men dan allerlei eenlingen 
had, naar eigen smaak en ontwerp, en dus geen standaardreserve- 
delen. Niet alleen duurde het al heel lang om in Holland vliegtuigen 
te ontwerpen, omdat Jan en alleman er wat mee te maken had en de 
aanschaffingspolitiek nu niet bepaald bewondering afdwong, maar 
toen in 1940 de oorlog uitbrak, stond er geen enkele vliegtuigserie op 
stapel! 

Dat eigengereide in ons eigen land, het traineren met vliegtuig- 
opdrachten, zó, dat als er een vliegtuig eindelijk besteld werd, het 
alweer verouderd was, deed veronderstellen, dat het na de oorlog 
toch wel anders zou moeten gaan. Ik meende in de oorlog al te 
mogen aannemen, dat, wanneer we weer eigen vliegtuigen zouden 
ontwerpen, het geen operationele vliegtuigen zouden zijn, en als ze dat 
waren, ze zouden worden gebouwd naar standaard van een ,,grotere 
broer", zodat, als men in groter verband werkte, er één standaard 
zou zijn. 

Ik noemde dit in mijn notities altijd, dat een Hollandse luchtmacht 
,,geschoeid moest zijn op ae leest van de Engelse luchtmacht" en in 
een volgende oorlog moest passen in het grote geheel. 

Past zij niet, dan is zii waardeloos. Een sleutel past or, een deur en 

ik duszeg, dat er heel veel stafofficieren hädden kunnen zijn, dan 
waren er nu toch weinig van over geweest. Maar in ieder geval, als 
er een zeker percentage reserve-officieren wegloopt, dan had men, 
wanneer er meer geweest waren, nu in ieder geval een aantal sterkere 
staven kunnen hebben. Ook geloof ik, dat dat groter aantal stafoffi- 
cieren de luchtmacht weer sneller op poten had kunnen brengen dan 
nu het geval is kunnen zijn. Want er had wel op gerekend mogen 
worden, dat een aantal reserve-officieren na de oorlog nog tijdelijk 
kon aanblijven. Ik zelf ben een jaar, nadat ik gemobiliseerd had 
kunnen worden, in dienst gebleven, omdat ik het zonde vond om de 
opgedane kennis niet ten nutte te maken, en zeker vond ik het ooit 
voor mij zelf niet prettig om het beroep, dat generaal Aler op mij 
deed, niet te honoreren. Ik weet ook zeker, dat een groot aantal 
andere reserve-officieren indertijd met die zelfde gevoelens zijn blij- 
ven dienen. Uit plichtsgevoel, zou ik haast zeggen. Waren er dus 
meer stafofficieren geweest, dan hadden we de luchtmacht sneller op 
kunnen bouwen en dan had deze waarschijnlijk al zelfstandig kunnen 
zijn, terwijl dat nu niet het geval is. Een niet zelfstandige luchtmacht 
is een onding. Het is precies hetzelfde of men zou zeggen, dat de 
marine een onderdeel van een ander wapen moest zijn. Dat is on- 
denkbaar, en het is even ondenkbaar voor de luchtmacht als het 
voor de marine is. Aangezien dit niet wordt ingezien, vindt men het 
de doodgewoonste zaak van de wereld, dat er nu geen Staatssecretaris 
voor de luchtmacht is benoemd. 

Ik zal nu nog even mijn aantekeningen naslaan. Wilt u uitsluitend 
over de luchtmacht horen of zijn andere dingen u ook welkom? 

De Voorzitter: Ja, andere dingen zijn ons ook welkom, maar daar 
wil ik u aanstonds graag de gelegenheid voor geven; we kunnen nu 
eerst even over de luchtmacht doorgaan. 

A. Als ik zeg - en dat wil ik er graag even bijzeggen -, dat ik 
nota's schreef en dat ik vond, dat drie dingen: zelfstandigheid, meer 
stafofficieren en overleg met anderen, moesten worden bewerkstel- 
ligd, dan wil ik niet de indruk vestigen, dat ik de enige was, die zulke 
dingen nastreefde. Men vond altijd een gretig gehoor bij en kreeg 
zeer veel hulp van Prins Bernhard. Prins Bernhard deed het niet, om- 
dat hij vond, dat hij het moest doen, maar hij deed het met zijn 
volle enthousiasme, omdat hij in hart en nieren een luchtvaartoffi- 
cier is, kan ik wel zeggen. Er was kolonel de Broekert en an- 
deren, maar het aantal was zeer gering en het aantal ouderen was 
op de vingers van één hand te tellen. 

dan kan-men die deur ;r mee openmaken, maai als het een sleutel 
is, die niet in het slot past, dan kan men de sleutel wel weggooien, 56211. De Voorzitter: Heeft u een indruk hoeveel Nederlandse 
want dan is het het meest onbruikbare ding, dat inen zich kan voor- beroepsofficieren van de luchtmacht bij de R.A.F. hebben gediend? 

stellen. A. Ik denk nog geen 15, waarschijnlijk minder. 
Viel het dus te voorzien, dat we later na de oorlog in groter ver- 

band een luchtniacht zouden moeten hebben, dan was het ook wel 
duidelijk, dat we ai tijdens de oorlog voorbereidingen moesten treffen 
om dat verband op te neinen. Er was een prachtkans voor, want de 
geallieerde luchtmachtstaven en Ministers van Oorlog zaten allemaal 
in Londen. Allemaal vlak bij elkaar. Men behoefde, bij wijze van 
spreken, de straat maar over te steken en men kon met een expert 
van een ander land praten. Dit opnemen van contact is wel gepro- 
beerd - ik zou haast zeggen - door het tocnmalige Ministerie van 
Oorlog een beetje halfslachtig, want ten eerste voelden ze al niet 
veel voor de luchtmacht (niemand huiiner kon dat, want het waren 
geen luchtmachtmensen), ten tweede was het opnemen van het con- 
tact niet gemakkelijk (het kostte veel tijd) en ten derde moet ik ter 
verdediging van de toenmalige Minister zeggen: de Engelsen warcn 
niet erg happig op hei opnemen van dat contact. Er waren toen 
zekere Engels-Amerikaanse gevoelens en ik heb altijd de indruk ge- 

56212. De Voorzitter: Bent u positief van mening, dat de Re- 
gering in Londen er te weinig aandacht aan heeft besteed om haar 
luchtmacht op te bouwen en dat er te veel mensen naar de Irene- 
Brigade zijn gegaan, in plaats van meer mensen bij de R.A.F. te 
detacheren? 

A. Dat ben ik zeker van mening. Ik wil hier niet zeggen, dat 
het ondoelmatig was om de Irene-Brigade te formeren. Men heeft 
dit waarschijnlijk uit allerlei overwegingen belangrijker gevonden 
dan het hebben van een grotere luchtmacht. Dus ik zal niet zeggen, 
dat die mensen een verspilling van krachten zijn geweest. Wie weet 
hoe belangrijk de Irene-Brigade is geweest voor het behouden van 
de rust in het land na de oorlog. Dat is allemaal moeilijk te zeggen, 
maar het heeft de luchtmacht in ieder geval zeer veel schade gedaan. 
Dat is een zekerheid, terwijl het nut van de Irene-Brigade misschien 
dubieus is geweest. Dat wil ik echter niet beoordelen. 



56213. De Voorzitter: Het is de vraag in hoeverre de Regering 
dat van te voren heeft kunnen inzien. 

A. Dat is inderdaad zo. 

56214. De Voorzitter: Men wist natuurlijk helemaal het moment 
van de invasie en het moment, waarop de Irene-Brigade zou kunnen 
worden gebruikt, niet en daarom zijn er jaren van afwachting voorbij- 
gegaan. 

A. Inderdaad en die jaren van afwachting hadden, naar mijn 
mening, beter kunnen worden gebruikt. Als men dan luchtmachtman 
is, keek men al gauw jaloers naar de mensen, die daar in bruine 
uniformen liepen, terwijl het blauwe hadden moetsn zijn! Ik wil 
het hier voorlopig eigenlijk maar bij laten. Ik kan in details gaan, 
maar het heeft zo weinig zin om kleine voorvallen op te noemen. 
Ik denk niet, dat wij daarmee gediend zijn. 

56215. De Voorzitter: Is er niet iets in uw richting gebeurd, toen 
in 1944 het Directoraat van de Nederlandse Luchtstrijdkrachten is 
ingesteld? In Augustus heeft men de Nederlandse Luchtstrijdkrachten 
onder een eenhoofdige leiding gesteld, nl. die van schout-bij-nacht 
Terrnijtelerz, met als zijn plaatsvervanger de heer Berddrzis van Beï- 
lekorn. Is dat iets in uw richting geweest of had dat een andere 
bedoeling? 

A. Hoe bedoelt u dat? 

De Voorzitter: Omdat u een voorstander van een zo zelfstandig 
mogelijke luchtmacht was. 

A. Ja. 

56216. De Voorzitter: Kan de instelling van het Directoraat voor 
de Luchtstrijdkrachten worden beschouwd als een eerste stap op de 
weg naar een zelfstandige luchtmacht? 

A. Dat is, wat wij nog hadden weten te redden uit een staf- 
comniissie, waar o.a. kolonel de Broekert en Prins Bernhard zitting 
in hadden en waar ik ook lid van was. Wij drieën hebben in die 
stafcommissie voor de luchtmacht een rapport uitgebracht tegen dat 
van de marine-luchtvaartdienst en tegen dat van de militaire lucht- 
vaart van het Indische leger, wij gingen veel verder en het directoraat 
is uiteindelijk een compromis geweest tussen de drie gezichtspunten, 
Hollandse luchtmacht, marine-luchtvaartdienst en Indische lucht- 
macht. 

56217. De Voorzitter: Kunt u op die verhouding van de marine- 
luchtvaartdienst en de Indische luchtmacht ten opzichte van het 
directoraat dieper ingaan? 

A. Ja, ik heb de rapporten bij mij, d.w.z. de conclusies uit de 
rapporten, maar in het kort gezegd: de Indische luchtmacht wilde 
niet graag combineren met de Hollandse luchtmacht. We hadden 
natuurlijk geponeerd. dat, wanneer men een zelfstandige luchtmacht 
maakt, deze dan, net als de marine, een luchtmacht voor het hele 
Koninkrijk moest zijn, zodat men over en weer kan detacneren en 
dat men dus een squadron naar Java had kunnen sturen, zoals men 
nu een kruiser naar Soerabaja stuurt. De medewerking van Indië was 
op dat moment echter voor dit denkbeeld niet groot. Het is mis- 
schien een beetje kinderachtig om het te zeggen, maar ik heb toen 
altijd sterk de indruk gekregen, dat de pasioenen daar achterzaten. 

56218. De Voorzitter: Wat bedoelt u met dat moment? 

A. In de stafcoimnissie; bij de besprekingen in dis stafcommissie. 
Het niet volledig meegaan van de Indische luchtmachtmensen, waar- 
van we veel verwacht hadden, omdat zij ook de luchtmachtidee sterk 
aanhangen, was zeer teleurstellend, (Een er van was kolonel Roos, 
de latere militair attaché in Amerika.) Ze hebben het idee, dat, als de 
twee luchtmachten samen zouden gaan, de pensioenen en salarissen. 
zich zouden aanpassen aas  het Hoilandse peil, en dan zouden deze 
zoals die van de marine zijn. Iedereen weet, wat een marine-officier 
verdient, vergeleken met een Indisch oiiicier; dat is een nogal scheve 
verhouding. Zoals gezegd, het is misschien een beetje kinderachtig, 
maar het woord ,,pensioenenm is toen gevallen en toen ging mij een 
licht op en dacht ik: Ja, ik kan mij ook wel begrijpen, dat, wanneer 
je pensioen tot de helft teruggebracht wordt, dit nogal een zwaar 
offer is voor het ideaal ,,de luchtmacht". 

Marine voelde natuurlijk al direct ons streven naar de zelfstandige 
luchtmacht en marine is daartegen. Dat marine niet enthousiast 
was om zover te gaan en liever een middenweg koos, was dus logisch, 

van uit marinestandpunt gezien. Want men wilde in ieder geval de 
marine-luchtvaartdienst houden. Marine wilde verder ook graag - 
wat men noemde - ,,share-based aircraft" hebben. Ze wilde zich 
dus niet alleen beperken tot carriers (wat het idee van de luchtmacht 
is), maar zij wilde ook op het land bon~menwerpers hebben en ver- 
kenners, enz. Dat is de strijd geweest, die in Engeland is gestreden, 
in elk land is gestreden en die wij precies met over en weer dezelfde 
argumenten - men kan er in elke taal gramophoonplaten van 
maken - hebben gestreden. Uiteindelijk is in ieder ander land be- 
slist ten gunste van een zelfstandige luchtmacht, maar hier zijn we 
nog lustig aan het pleiten en het schiet niet op. 

Dat de marine haar eigen luchtmacht wil houden op schepen, is, 
naar mijn mening, zeer logisch. Ik zou ze deze ook - als ik het te 
zeggen had - nooit willen onthouden, want ik geloof, zoals een 
kruiser zijn eigen bepantsering meedraagt in de zijde, hij ook zijn 
eigen z.g. ,,urnbrella" boven zich moet hebben, die hij zelf moet 
kunnen commanderen. Maar het lijkt mij absoluut niet nodig, dat de 
marine ook nog eens apart verkenningsvliegtuigen, bommenwerpers 
en transporttoestellen, enz. zou hebben. Deze kunnen gemakkelijk 
in de luchtmacht worden opgenomen. 

56219. De Voorzitter: Het is mij nog niet geheel duidelijk in 
hoever hier van een compromis sprake is, want in het bericht, dat 
Radio Oranje op 29 Augustus 1944 heeft uitgezonden, stond, dat de 
Ministers van Oorhg en Marine hebben besloten de in de R.A.F. 
opgenomen Nederlandse luchtstrijdkrachten onder eenhoofdige lei- 
ding te stellen en samen te trekken onder het Directoraat der Neder- 
landse Luchtstrijdkrachten. 

Die mededeling heeft alleen betrekking op de in de R.A.F. opge- 
nomen Nederlandse luchtstrijdkrachten, dus niet op de marine-lucht- 
strijdkrachten. 

A. Ja, maar de marine zat ook in de R.A.F. 
Het merkwaardige was, dat er in een gewoon R.A.F.-squadron 

militairen in Hollandse marine-uniformen liepen. Dat was een aan- 
fluiting van de Hollandse organisatie. Dit bericht was toenmaals 
wellicht niet geheel en al begrijpelijk, maar bovendien was ,,het onder 
eenhoofdige leiding stellen" ook overdreven, want die eenhoofdige 
leiding in Londen had niets over die squadrons te zeggen. Ze opereer- 
den in Engels verband. 

56220. De Voorzitter: Ja, maar administratief. 

A. Administratief natuurlijk; als ze b.v. naar Londen kwamsn, 
Gan werden ze op één bureau uitbetaald. Dat is trouwens ook niet 
gelukt, want de marinemensen bleven steeds bij de marine te boek 
lopen. Dit bericht lilonk beter dan het inderdaad was. 

56221. De Voorzitter: Dus ik moet begrijpen, dat zowel het 
320ste als het 322ste squadron beide in het verband van de R.A.F. 
zaten? 

A. Ja, beide zaten operatief geheel in verband van de R.A.F. 

56222. De Voorzitter: Maar er was toch zeker ook een bevoegd- 
heid van Nederlandse kant? 

A. Geen enkele. 

56223. De Voorzitter: Ook niet bij de marine-liichtvaartdienst? 

A. Ook zeker niet, Het was een squadron op een vliegveld en er 
zaten op dat vliegveld é2n of twee andere Engelse squadrons en het 
geheel opereerde weer in een group en stond onder ,,operational 
cominand" van zo'n group. Er  kwam geen Hollander aan te pas. Ik 
heb het altijd jammer gevonden bijv., dat er op zulke groups-staven 
niet eens één Hollander zat. Niet dat hij dan dat Hollandse squadron 
opdrachten had kunnen geven, maar dan had men één level hoger 
ervaring opgedaan. We zijn nooit hoger gekomen dan squadron level^ 

56224. De Voorzitter: Wat was dan het verschil in taak tussen die 
beide squadrons? 

A. Die waren geheel gelijk in de R.A.F. 

56225. De Voorzitter: Wat voor zin had dan de onderscheiding, 
dat de éne inarine-luchtvaartdienst heette? 

A. Geen enkele. Marine wilde daaraan vasthouden. Administratief 
liepen ze dus bij de marine te boek. Dat marine-uniform was geheel 
niet nodig, het had helemaal niets meer met ,,marinew te maken. 

56226. De Voorzitter: Hoe was het met het 321ste squadron,? 

A. Bedoelt u Colombo? 



De Voorzitter: Ja. 36235. De Voorzitter: Ja, dit is in 1943 geweest. 

A. Dat was typisch marine. Dat was inderdaad een typisch rnari- A. Ja, het kan zijn, dat ik toen nog geen adviseur was. 
nesquadron. Het vloog op boten en dat deed marinewerk en dat 
voldeed ook aan alle eisen van een marinesquadron. 56236. De Voorzitter: Ik denk in het kader van het bureau 0.G.S 

56227. De Voorzitter: Dus dat stond niet onder commando van 
de R.A.F.? 

A. Dat stond ook onder commando van de R.A.F. Dat was diis 
ook een onderdeel van een group, en die group werd gecommandeerd 
door een Engelsman, geheel in Engels verband. Er is geen enkel 
Allied Squadron geweest, dat ooit zelfgepland operational werk 
heeft uitgevoerd. Alles werd vanuit de headquarters, van het corn- 
mand naar group, van group naar het station en op het station naar 
het squadron doorgegeven. Zo kwamen dus alle operationele bevelei-i 
van de R.A.F. 

De Polen hadden welerns kans gezien om zoveel squadrons te 
hebben, dat ze zich met drie squadrons op één vliegveld konden 
neerleggen. Dan was de cominandant van dat vliegveld zelf een Poul 
en de dokter en de administrateur eveneens, en de equipmentofficer. 
Zo hadden ze een heel Pools vliegveld. Maar ook die commandant 
moest zijn squadrons sturen naar waar group zei, dat hij dat moest 
doen, en de group was weer in Engels verband. 

56228. De Voorzitter: Dat zou dus ook van Nederlandse kaiit 
hebben kuiineri worden bereikt, wanneer men maar voldoende mensen 
had gehad. 

A. Ja zelier, men doet pas goed training op, wanneer men nier 
alleen met een squadron vliegt, maar wanneer men het squadron ook 
geheel moet administreren. Wanneer men dus b.v. de stores moet 
binnenkrijgen. We hebben wel ern Hollandse dokter gehad. Toen we 
het squadron kregen, gebeurde er dus al het een en ander; de Hol- 
landse dokter kwam. Hij ging naar het Hollandse squadron, manr 
moest dan eerst leren, hoe de R.A.F.-procedure was. Dat had a l l a  
veel verder kunnen gaan, als het verband wat groter was geworda. 

55229. De Voorzitter: Zat het 321ste squadron niet in het ver- 
band van de S.E.A.C.? 

A. Ja. 

56230. De Voorzitter: Was er een bepaalde verhouding tussen de 
S.E.A.C. en de R.A.F. in Engeland? 

A. Ja, de R.,4.F. heeft in Engeland als hoogste verdeling ver- 
schillende commands, dus b.v. coastal command, fighter command, 
training command, enz. Dat zijn samen de Home Forces, en dan hezfi 
men onder de hoogste leiding nog andere ,,area's". Zo heeft men b.v. 
de R.A.F. Middle East. Men had ook S.E.A.C., een grote area, gelijk- 
waardig inalevel aan het home command, de home forces, kan men 
zeggen. 

56231. De Voorzitter: Van Nederlandse kant bekeken stond in 
ieder geval het 322ste squadron administratief onder de Minister van 
Oorlog? 

A. Ja. 

56232. De Voorzitter: Stond het 320ste squadron administratief 
onder de Minister van Marine? 

A. Ja, omdat de meeste mensen daarin mari~e-officieren waren 
en in marine-uniform liepen en geadministreerd werden door marine. 

56233. De Voorzitter: En het 321ste squadron stond via admiraal 
Helfrich ook onder de Minister van Marine? 

A. Ja, ook onder de Minister van Marine. 

56234. De Voorzitter: Heeft u ook kennis gehad van de rapporten 
van de heren Berdetiis van Berlekom en vun Voorst Evekink over de 
luchtmacht? Of is u dat niet bekend? 

A. Neen. Ik ken die rapporten niet. Ik ken de heer Berdenis van 
Berlekoln zelf natuurlijk heel goed, dat is nog een Delftse vriend van 
mij, maar dit rapport zag ik niet. Het verwondert mij, want ik was 
adviseur van de Minister van Oorlog (algemeen adviseur luchtvaart- 
zaken van de Minister van Oorlog) en meestal kreeg ik de rapporten 
wel ter beoordeling door, maar dit kan wel vóór of na mijn tijd ge- 
weest zijn. 

A. Ja, dat is mogelijk. 

56237. De heer Fokkenna: Welke rang had u? 

A. Toen ik kwam, was ik luitenant, maar een jaar te laat in pro- 
motie door de oorlog. Ik bcn toen onmiddellijk kapitein gemaakt. In de 
R.A.F. ben ik pilot-officer geworden, toen flying-officer, toen flight- 
lieutenant. Daarna ben ik teruggeplaatst naar de staf in Londen en ge- 
detacheerd als directeur bij de K.L.M. Toen ben ik majoor geworden 
en ik ben in Londen nog tot overste bevorderd. 

56238. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk geen bemoeicnis ge- 
had inet de vliegopleiding in Jackson? 

A. Daar heb ik geen bemoeienis mee gehad. 

56239. De Voorzitter: U was ook niet tevreden over de positie van 
de Nederlandse vliegers in de R.A.F., ik bedoel de financiële positie 
en de promotiemogelijkheden. Daar kunt u misschien nog wel iets over 
mededelen. U hebt daarover in 1933 een klacht aan de Minister van 
Oorlog gericht en die brief had betrekking op drieërlei, op de pro- 
motiekansen, op de toelagen en over cie positie van het hoofd van de 
afdeling luchtmacht van het Departement. 

A. Ja, daar zaten allerlei wrijfp:ir~ten, die ik hoorde van de jonge- 
lui en als ik ze dan redelijk vond, ioelde ik mij nogal eens geroeprn 
om als oudste een en ander ter kennis van de Minister van Oorlog te 
brengen. 

56240. De Voorzitter: Was het hiërarchisch juist om u recht- 
streeks tot de hlinister te wenden? 

A. Als ik het gedaan heb, vóórdat ik adviseur was . . . . 

56241. De Voorzitter: Het is 19 Maart 1943 geweest. 

A. Het kan wel zijn, dat het hiërarchisch toch juist is geweest 
omdat ik een eenling was en dus geen commandant had. Ik kan mij 
niet herinneren, dat ik expressievelijk hiërarchisch onjuist zoii willen 
zijn geweest. Het kan ook wel zijn, dat ik met Berdenis van Berlekorn 
had afgesproken, dat ik van uit Ierland - waar ik toen lag - eens 
aan de Minister zou schrijven. Het kali ook wel zo zijn. 

56242. De Voorzitter: Het maakt een beetje eigenaardige indruk, 
wanneer men leest, dat een officier l;ii de R.A.F. een klacht aan de 
Minister richt over de positie van eeri ambtenaar aan het Departe- 
ment. U hebt daarmede bedoeld om te zeggen, dat de positie van die 
ambtenaar iets hoger moest zijn om gelijkwaardig te zijn aan zijn 
Engelse opposite-number. 

A. Was het dat, ja inderdaad. 

56243. De Voorzitter: Dat maakte een ietwat eigenaardige indruk. 

A. Ja, maar er was niemand anders. Ik kon het moeilijk hem 
laten zeggen. Hij had er waarschijnlijk - en ik herinner het mij nu 
wel - al enige malen op gewezen. Maar wanneer men betoogt, dat de 
rang te laag is in de internationale verhoudingen, als mcn daar een 
paar inaal op wijst en men blijft ,,zanikenw, dan wordt het al gauw 
als een jacht naar promotie, die in Londen nogal merkbaar was, ge- 
zien. Dus in dit geval was het niet 2.0 gek, dat een ander, die er niets 
mee te makeil had - ik was pilot-officer, ik wilde met geen stok. 
slagen de R.A.F. uit of een hogere rang hebben, was dus volkomen 
onbevooroordeeld en kon hier enig gewicht in de schaal leggen ---, 
een brief aan de Minister schreef. 

56244. De Voorzitter: Heeft de Minister aan die klacht gehooi 
gegeven? 

h. Ik mem van wel. Ik geloof zelfs kort daarop, maar men kan 
natuurlijk nooit weten of het al niet in de pen was of dat dat nu mij11 
brief had gedaan. Men weet meestal nooit precies de gevolgen van 
nota's, die men schrijft. 



46245. De Voorzitter: Hoe zat het nu met de geringere promotie- 
kansen van de Nederlandse officieran bij de R.A.F. in verhouding tot 
de Engelse officieren? 

A. Ik denk, dat ik dit heb geschreven in de tijd, dat het squadron 
werd opgericht. 

56236. De Voorzitter: Daar is een opmerking bij, dat het squadron 
nog steeds niet tot stand was gekomen. Dus het is \?;el ongeveer in de 
tijd geweest, dat men bezig was met de vorming van dat squadron. 

A. Ja. Kunt u aanhalen, waarom ik die promotiekansen zo slecht 
vond? IK kan het niet goed begrijpen. Die promotiekansen zijn slecht 
als ze in het squadron zitten, inaar niet als dat niet het geval is. 

De Voorzitter: Wet staat onder pimt 1 (de brief wordt getooiiri). 

A. Ja, juist. Inderdaad was dit het nadeel van het vormen van 
een sq~:adron. In de R.A.F. kan men na een half jaar of ecn jaar 
op grond van verdiensten squadronleader zijn, wingcommander, 
groupcaptain. In oorlogstijd is er geen enkele grens aan de promotie 
en de tijd; als men goed is, gaat het snel. Er waren bij ons zeer goede 
mensen, die, wanneer zij als eenling in de R.A.F. hadden gelopen, 
squadronleader waren geworden op louter verdienste; misschien 
meer. Nu wrong de schoen daar: Ik zag dus graag of een Hollandse 
Unit. waar men dus kon leren om het ,,huishoudentjew te bedisselen, 
òf zoveel mogelijk hoge rangen, dus hoge stafofficieren. Een squa- 
dronleader werd bijv. op zo'n group geplaatst, wanneer hij goed ge- 
vlogen had. Dan zat hij aan de telefoon en leidde operaties. Dat was 
dus prettig geweest, wanneer een Hollander dat ook had kunnen 
doen. We hinkten loei1 op twee gedachten. We hadden &n geen 
squadron (dus dat squadrori-werk leerden we niet) èn alle m, -men, 
die in de R.A.F. vlogen, hield men tegen om squadronleader te wor- 
den. Er was als het ware een rem opgelegd, want het Departement 
van Oorlog milde ze op een gegeven moment allemaal als luitenants 
in een Hollands squadron als vlieger kunnen plaatsen. Dus als er 
dan niannen uitschoten en wingcommander zouden worden, dan kon 
men ze nooit meer in het squadron krijgen. Dan I~e t  men dus dat 
squadron al verlopen, doordat mensi-n er uit schoten door te hoge 
rangen te krijgen. Ze moesten dus een gelijke rang houden om ze 
dan alleinaal tegelijk in een squadron te plaatsen. Ze kregen dus de 
hogere rangen niet en het squadron kwam er niet. Dus dat was unfair 
voor ze. Ze zaten dus op het squadron t- wachten en inmiddels ver- 
ging hun promotie en dat is de strekking. 

56247. De Voorzitter: Dus u vond het wel een fout van de 
liegering. dat ze niet beter gezorgd had vooï die promotiekansen, 
althans om te wachten met de vorming van dat squadron. 

A. Ja, het was eigenlijk o.a. een prik om te zeggen: ,,hlaak dat 
sq~~adron  nu. Maak «f het squadron òf geef het op en laat dan de 
boel verspreiden en allemaal stafofficieren worden." Een van de 
twee kon men doen, maar op dat moment deed men niets. 

Dat squadran heeft veel .?oeten in de aarde gehad. Er warrn 
ook veel moeilijkheden. Laat ik u zeggen. dat hier niet de Regering 
heeft tegengehouden of dat de Minister van Oorlog de vorming 
heeft tegengehonden. Er gebeurden alleen allerlei dingen langzaam. 
(Maar er gebeuren nu dingen nog veel langzamer dan toen. Daarbij 
vergeleken leefden we in Londen in een paradijs, zo snel als alles 
ging. Toen duurde iets maar een jaar, nu duurt alles drie of vier 
jaar). Wat dat b-treft, is hier niet de leiding van de Regering, hier 
warer, werkelijke moeilijkheden (o.a. te weinig mensen) de schuld. 

76248. De Voorzitter: Maar u hebt uw verwijt toch wel aan de 
Minister gericht? Kon hij er iets aan doen? 

A. Ja, hij kon er zeker wat aan doen. Er waren bijv. grond- 
troepen nodig. Als men nl. zo'n squadron had, dan zeiden de 
Engelsen: ,,Ja, dat is wel aardig, jullie vliegen en wij de grond- 
troepen leveren, mazr leveren jullie ook maar eens wat van die 
mecano's en een bakker en een brievenbesteller." Dat waren natuur- 
lijk gewone soldaten ei1 die werden ons onthouden. Die moesten 
namelijk uit de brigade komen. Men kon niet verwachten uit de 
brigade veel officieren voor vliegers te krijgen. De brigade was ook 
niet d i l  bezaaid met oflicieren en hoger personeel. Maar men kon 
er wèl een fietsenmaker uit verwachten en mecano's. De vorming 
van het squadron heeft heel lang gehangen op grondtroepen en de 
grondtroepen hingen weer op het feit, dat we geen soldaten kregen, 
want die gingen naar de brigade. 

56249. De Voorzitter: Er is in November 1943 nog een brief- 
wisseling tussen de Minister en de heer Beaurnont geweest, die u 
waarschijnlijk ook wel gekend hebt. 

A. Ja. 

56250. De Voorzitter: De Minister kon niet de voorgenomen be- 
schikbaarstelling van 10 personen per 4 weken garanderen, wegens 
geringere recrutering en de meerdere behoeften voor andere wapenen. 
Daar zegt hij het dus open en bloot. 

A. Ja. 

56251. De Voorzitter: Zo op het eerste gezicht lijkt dat niet veel: 
10 mensen per vier weken. 

A. Dat is ook niet veel. Maar we kregen ze toch riet om de 
volgende redenen. Een brigade bestond uit een zeker aantal regi- 
menten; men kwam nrt altijd wat te kort om er de juiste hoeveel- 
heid van te hebben. Er werd weleens wat afgeknabbeld en men zag 
net geen kans om die werkelijke brigade te hebben. Geen wonder, 
dat er een voortdurende actie was om de brigade bij te vullen en er 
zaten een heleboel landmachtofficieren achter. Daar liepen generaals 
en kolonels rond, dus dezen heciJen zeker meer te vertellen dan die 
ene majoor (later overste) Berdenis van Berlekonz, reserve-officier- 
waarnemer. Hij zette niet zoveel zoden aan de dijk, dat kon men 
hem ook niet kwalijk nemen. 

55252. De Voorzitter: Wat is de hoogste rang geweest, die een 
Nederlands officier bij de R.A F. heeft gehad? 

A. Squadronleader, als commandant van het squadron, dat is 
van der Slok geweest. 

56253. De Voorzitter: Dat was - naar ik meen - niet de eerste? 

A. V a n  Eendcnbrtrg is eerst commandant geweest. Daarna van 
der Stok en er heeft ook nog een technische wingcommander gezeten 
hij S.E.A.C., iemand, die daar in die buurt ali Hollander - ik ge- 
loof - iiit Indië was opgeroepen. Zijn naam herinner ik mij op het 
ogenblik niet. 

56254. De Voorzitter: De heer van Prooijen'? 

A. Neen, wie ik bedoel diende niet in Hollands verband, maar 
in R.A.F.-uniform met drie banden van wingcommander. Ik heb 
hem eens gezien en later is hij ook naar Holland gekomen. Ik geloof, 
dat hij van Veen heette. Het was een sales-manager van General 
Motors in Indië en hij was opgeroepen en in de R.A.F gegaan 
en zat bij S.E.A.C. als wingcommander. Daar heb ik hem later eens 
gezien. Het is de enige wingcommander, die wij ooit gehad hebben. 
Dan zijn er natuurlijk als commandanten van het 330ste squadron 
in Engels verband oversten geweest. Daar was de commandant een 
overste. 

56255. De Voorzitter: Kunt u die namen ook noemen? 

A. De eerste was - naar ik meen - Eddy Bakker en toen 
Meesters en vervolgens Burgerl~out, dus als Hollandse commandanten. 
Tevoren, toen ze nog in Eeuchars zaten, van Olriz. 

55256. De Voorzitter: Had u de indruk, dat de quaestie van de 
promotie later beter geregeld was? 

A. Later was het geen probleem meer, want toen was er een 
Hollands squadron. 

56257. De  Voorzitter: Ja, maar daarnaast waren ook nog anderen. 

A. Ja, die zijn toen losgelaten. Men heeft toen later mensen, die 
niet in het squadron waren, de kans gegeven. Wanneer ze voor 
promotie in aanmerking kwainen, dan hadden ze die kunnen krijgen. 
Maar dat waren zeer enkelen; ik geloof niet, dat het gebeurd is. 

56258. De  Voorzitter: Van  Zini~icq Berginann was er b.v. bij. 

A. Ja, van Zinnicq Bergwiann was flight-lieutenant, dus die had 
een flight gekregen, als flightcommander in een ander squadron. 

56259. De Voorzitter: Een tweede klacht, die u tot de Minister 
van Oorlog hebt gericht, ging over de ambtstoelagen. 

A. Ja. Wat was dat ook weer? 



De Voorzitter: Er staat b.v. in: ,,Het resultaat is, dat hun ge- 
voelens" - dat zijn dus de gevoelens van de vliegers - ,,als volgt 
kunnen worden samengevat: ,,Behahe de Marine zijn wij de eenigen, 
die tot nu toe vechten of althans dagelijks de kans loopen onzen nek 
te breken. Van de aantrekkelijk snelle promotie bij de R.A.F. zijn 
wij practisch buitengesloten en over een wat vlottere promotie van 
reserve-officieren wordt in Londen eenvoudig niet gedacht. Deze is 
alleen weggelegd voor bureaufunctionarissen en beroepsofficieren, die 
bovendien toelagen ontvangen, welke ons worden onthouden"." 

A. Ja, inderdaad. Dat was zo: Ieder ander had een Hollandse 
rang en dat werd betaald en dat was erg gunstig; ik heb helemaal 
geen critiek over het geld, dat we hebben gekregen, want dat was 
zeer royaal. Ik b.v. had de rang van kapitein en liep rond als 
pilot-officer en ik geloof, dat ik als kapitein 60 pond verdiende en 
een R.A.F.-pilot-officer kreeg 20 pond: diis ik kreeg driemaal zoveel 
als mijn collega's in de R.A.F. met dat zelfde dunne biesje, dus ik 
behoefde mij niet te beklagen. Er waren natuurlijk bij de jongere 
mensen 2de-luitenants en dezen werden uiteraard minder goed betaald, 
en dan zeiden zij ,,dat collega's, die in Londen op een bureau kwamen, 
naar een ander bureau gingen, en dan werd er een bureau bij gemaakt 
en dat was ook langzamerhand wel nodig en dan kreeg zo'n 2de- 
luitenant een tapijt op de vloer en hij had een telephoon. De volgende 
dag was hij Iste-luitenant en kreeg nog meer brieven op zijn tafel 
en nog een schrijver en een typiste er bij; dan werd hij kapitein 
en vervolgens majoor na een tijdje. Dat ging allemaal prachtig, maar 
voor zijn collega, die 2de-luitenant was in de R.A.F., was niet de 
minste reden om die kapitein te maken". Dezen kregen géén Londerrse 
toelagen en ze kregen óók de rangen niet. Ze bleven maar lste- of 
2de luitenant, en zoals gezegd - ik heb het daar wel eens onparle- 
mentair gezegd - hadden ze de kans om ,,hun nek te breken". Het 
kwam er volgens hen op neer, dat zij vochten en de rest, die op 
kantoor zat, de Londense verblijfstoelage kreeg en promotie toe. 

56260. De Voorzitter: Ja, u hebt hier gezegd wat anderen dachtzn. 

A. Ja, dat is waar, ik heb gezegd, dat het hun oordeel was. 

56261. De Voorzitter: Dat was dezelfde klacht, die men ook bij 
de Irene-Brigade had. 

A. Ja, inderdaad, en dat is de klacht van elke troepenofficier 
tegenover zijn collega, die op een staf is geplaatst. Dat is nu eenmaal 
altqd zo. Hier was het natuurlijk zeer gemarkeerd. In vredestijd 
merkt men dat niet zo erg, maar hier, met Londense toelagen, wrl. 
En daar zaten dan nog Indische officieren. De salarissen van de 
Indische officieren werden ,,toverachtig9 genoemd, want dat was een 
tropensalaris. Er kwam ook nog wat bij, omdat ze buiten gedeta- 
cheerd waren en niet bij hun gezinnen verbleven. Wanneer men dat 
allemaal opstapelde, was het nogal een aardig salaris, naar ik mij 
herinner. 

56262. De Voorzitter: Maar hoe kon de Regering nu eigenlijk 
motiveren, dat deze praktijk plaats vond? 

A. Hoe bedoelt u motiveren? 

56263. De Voorzitter: Dat de promoties in Londen op die b ~ i -  
reaux zo snel gingen, terwijl de mensen, die in de Irene-Brigade en 
ir, de R.A.F. zaten, eigenlijk achter werden gesteld? 

A. Dat is natuurlijk een noodzaak. Als men in een squadron zit 
en men is de commandant niet, dan kan men geen majoor zijn. 

56264. De Voorzitter: Neen, maar men kan wel een toelage 
krijgen. 

A. Die toelage was natuurlijk theoretisch niet nodig, want het 
was ook inderdaad waar, dat, wie in Londen leefde, belangrijk duur- 
der leefde dan wanneer men in de Irene-Brigade zat of in een officers- 
mess op een vliegveld. Ik geloof, dat ik in een officersmess een shilling 
per dag betaalde en, zoals gezegd, drinkt men daar bier, inaar dat 
bier kostte bijna niets en men kon bij wijze van spreken werkelijk 
zijn geld niet kwijt. Men kon sparen, terwijl het in Londen een heel 
ander leven was. Daar betaalde men 6 tot 7 pond per week v o x  ern 
flatje. Daar waren stafofficieren en buitenlandse collega's en daar 
moest mee geluncht worden. Daar moest mee gepraat worden en dat 
gebrurde in Londen vaak onder de lunch. Dat waren de gewoontep, 
die men over moest nemen. Londen was bijzonder duur en de coiintrj. 
was goedkoop, dus daar zat ook inderdaad een enorm verschil in 

levenspeil. Maar het stak toch. Er zat kwaad bloed, maar dat is de 
bekende con:roverse tussen de man te velde en de man op de staf. 
Maar ik zeg niet, dat die verhouding zo verschrikkelijk mis was. Ik 
vond, dat de mensen in Londen het er goed van konden doen, maar 
de mensen in squadrons hadden nu bepaaldelijk niet, dat ze 's avondc 
dat biertje niet konden drinken! Zo was het ook niet, maar ze voelden 
zich de krijgsman en zagen de promoties in Londen. Zo was het nu 
eenmaal en dat ze daar verbolgen over waren, was duidelijk. 

56265. De Voorzitter: U vond toch wel, dat zij op een toelage 
recht hadden, ook in verband met het gevaar, dat zij liepen. 

A. Ja, dat vond ik wel en toen is er ook de quaestie geweest - 
ik weet niet, of het in die brief staat -, dat men de vlieggelden ging 
inhouden. Misschien is dit wei geschreven naar aanleiding van liet 
plan om de vlieggelden in te houden. 

56266. De Voorzitter: U begint zo: ,,Door de vliegers wordt 
voorts als een onrecht gevoeld, dat, hoewel ambtstoelagen in vele 
gevallen worden uitbetaald, deze voor luchtvaartpersoneel tot nu 
toe zijn ingehouden, terwijl dit ook met de helft van het z.g. vlieggeld 
het geval is." 

A. Ja, dat is ook zo. Er zijn ambtstoelagen, b.v. als men instruc- 
teur is. Er zijn ambtstoelagen als vlieger (vlieggeld per uur). Toen 
werd het halve vlieggeld ingehouden en instructeurs kregen b.v. - 
daar ben ik later ook nog het kind van de rekening van geworden - 
geen ambtstoelage. Maar voor een stafofficier bestaat ook een ambts- 
toelage en toen werd de ambtstoelage voor een stafofficier (het 
zonnetje) wel uitbetaald, maar het ,,vinkjew niet. Dat was ook een 
klacht. 

Maar ik moet het u hier zeggen, ik vind het nu volslagen onbelang- 
rijk. Dat waren allemaal van die kleine aangelegenheden, die staken, 
maar ik vond het weleens nodig om dat ter kennis van Londen te 
brengen. Want soms zijn er - dat komt zo vaak voor -, dat merk 
ik nu ook, als directeur van een fabriek, aangelegenheden, die de 
mensen enorm steken, die een stemming verknoeien, terwijl de directie 
eenvoudig niet weet, waar het in zit, omdat niemand het kan vertellen 
als hel een quaestie van eigenbelang is. 

56267. De Voorzitter: De quaestie is natuurlijk niet van belang 
ontbloot, wanneer zij de geest van de troep beïnvloedt. 

A. Inderdaacl, ik heb die dingen misschien weleens wat onregle- 
mentair en over het hoofd van een ander heen gemeld, maar het leek 
mij beter om ze te melden dan de jongens te laten mopperen, terwijl 
ze zelf te jong waren om werkelijk een brief aan de Minister te 
schrijven. Ik was een soort ,,brievenschrijverm in die tijd! 

56268. De Voorzitter: U hebt zo pas gezegd, dat u ook nog wel 
andere mededelingen kon doen dan die betrekking op de luchtmacht 
hadden. 

A. Er zijn een paar aangelegenheden, die mij indertijd sterk ge- 
troffen hebben. 

De Voorzitter: Ik wil u graag de gelegenheid geven deze aange- 
legenheden te vertellen. mits het in liet verband van het militaire 
blijft, want deze sub-commissie behandelt het militaire beleid. 

A. Ja. Ik begrijp b.v. niet, waarom ze reserve-officier Pnrrnerztier, 
die op Lissabon vloog, Minister d e  Geer niet hebben laten terug- 
halen. Toen ik uit Holland ontsnapte, was het eerste, dat ik in 
Londen hoorde, de geschiedenis over de heer de Geer. We weten er 
nu allemaal alles van, maar ik weet niet of iemand bij het proces 
van de Geer heeft gezegd, dat het de Regering te verwijten viel, dat 
ze hem niet nit Lissabon terughaalden. Met was een kleine kunst ge- 
weest om tegen Parmentier te zeggen: ,,Hier heb je een toestel" (hij 
vloog op 1,issabon en hij was reserve-officier, en Verhoeven zijn 
co-pilot was ook reserve-officier. Iedereen was reserve-officier, dus 
ze hadden een militaire opdracht kunnen krijgen) ,,haal die man 
terug". En een klein schopje tegen een stoel . . . Ze hadden het op hun 
dooie gemak kunnen doen; men ZOU er een roman over kunnen 
schrijven. Ze hadden hem kunnen bedwelmen, enz. Er gebeurden 
immers de gekste dingen in oorlogstijd! Maar nu zouden we het weer 
net zo gek vinden als we dat vóór de oorlog gek vonden. Toen vond 
ik, dat er bij de Regering in Londen een aparte (on-oorlogse) mentali- 
teit heerste; men besefte nog niet, dat men dingen kon doen buiten 
het gewone, omdat er oorlog was. Ze beseften het nog helemaal niet; 



zoals gezegd, zaten ze te lunchen. Dat jaar Holland, dat ik had mee- 
gemaakt, hadden zij niet meegemaakt, dus ik kon ze het niet hele- 
maal verwijten, maar ik vond het af en toe wel nodig er eens iets 
van te zeggen. Dat eerste jaar in Holland was nog helemaal niet erg, 
het was een ,,walk-overn bij wat er later gebeurd is. Maar er was 
toen toch bij mij al wel begrip, dat er wat gaande was in Europa! 
En dat begrip was er in Londen nog niet erg. Ik zal niet zeggen, dat 
Churclzill dit begrip niet had, maar de Hollandse Regering niet erg. 
Ik vond ook, toen ik uit Holland in Engeland kwam, dat de belang- 
stelling van de Ministers en ,,soortgelijke politieke figuren" zeer ge- 
ring was. Men vroeg hoe het met ,,de partij" ging, waar ik nooit veel 
van begreep. Ze vroegen hoe de kiezers er over zouden denken. Dat 
wist ik heus niet en dan was het antwoord: ,,Als je dat dan niet 
weet.. . " Verder toonde men niet veel belangstelling, in tegenstelling 
met H.M. de Koningin, die iedere man ontving, die uit Nederland 
kwam. Ik heb 14 uur met Haar zitten praten. Dat verging mij niet 
alleen zo, maar iedereen. Zij was volkomen op de hoogte, wist alle 
stemmingen en Prins Bernhard trouwens ook. Ik vond dus niet, dat 
de Regering veel moeite nam om nu werkelijk de mentaliteit aan te 
voelen of te proberen te begrijpen, wat er in Holland omging. Van- 
daar ook, dat er zo weinig instructies van Londen zijn uitgegaan. 
Maar zoals gezegd, waarom zou ik daar nu over mopperen en iets 
zeggen over het Regeringsbeleid 1940-1945, als ik nu al maanden 
geleden een brief aan de Eerste-Minister heb geschreven om te vragen 
wat ik als fabrikant moet doen. Als b.v. straks de Russen komen, 
moet ik dan ,,weggaanw? (Het zal me wel niet nog eens lukken.) 
Enfin, zo kwajongensachtig was de brief niet gesteld, maar er is niet 
eens geantwoord: ,,Ik heb uw brief ontvangen", ,,ik zal er eens over 
nadenken", of ,,deze zaak heeft onze aandacht". Niet eens dat. Het 
is derhalve nu niet beter dan toen. 

56269. De Voorzitter: Bent u in 1943 bij de K.L.M. gekomen? 

A. Ja, bij de K.L.M. gedetacheerd. Ik bleef officier, dus het was 
een halve dagtaak. 

56270. De Voorzitter: Dus voor de helft lid van de Bijzondere 
Raad van Advies en voor de helft K.L.M.? 

A. Toen ben ik ook adviseur van de Minister over luchtvaart- 
zaken geworden. Ik kreeg alle stukken door en adviseerde en ver- 
diepte mij in allerlei aangelegenheden. En tijdje ben ik ook onder- 
hoofd van de afdeling Luchtvaart geweest, toen de Broekert daar zat. 

56271. De Voorzitter: Kunt u ons over die periode iets mede- 
delen? 

A. Bedoelt LI civiel? 

56272. De Voorzitter: Neen, militair. 
U was toch adviseur voor luchtvaartaangelegenheden van de 

Minister. Kunt u ons mededelen wat u in deze qualiteit voor werk 
heeft gedaan? 

A. Ik zou zeggen, in die periode heb ik weinig geschreven. Ten 
eerste heb ik de papieren niet, want men schreef zijn advies altijd 
op het stuk, dus daar heb ik geen kopieën van. Dus van wat voor 
zaken daar toen langs mij zijn gegaan. heb ik geen aantekeningen 
meer. Ten tweede was het in 1944 en toen heeft ook die stafcom- 
missie gewerkt. Met had toen weinig zin om de Minister adviezen te 
geven of nota's te schrijven of voorstellen te doen, terwijl ik alle ge 
legenheid had om die op de stafcommissie te ,,luchtenw. Het had dus 
gek qeleken voor admiraal Terinijfelen, die voorzitter van die stafcom- 
missie was, om buiten de stafcommissie om dan nog weer critiek te 
leveren. Deze is eigenlijk allemaal verwerkt in het rapport en in de 
verslagen en in de nota's van die vergaderingen. Dus over die periode 
is weinig te zeggen anders dan het werk van de stafcommissie. 

56273. De Voorzitter: Had u in uw functie bij de K.L.M. nog iets 
te maken met militaire aangelegenheden? 

G. Aanvankelijk niet, maar later hebben we de K.L.M. gemili- 
tariseerd. Ik was directeur van de K.L.M. en ik was militair. Toen 
hebben we eer1 aantal vliegtuigen gemilitariseerd, ten einde de kans 
te krijgen om onmiddellijk na de bevrijding naar Eindhoven te 
vlicgen. Dat i s  ook gebeurd, het is gelukt. 

Toen we wilden militariseren, was Waterstaat daar niet erg vóór. 
Tk bedoel. Waterstzat wilde liever met een van militaire smetten 
vrije K.L.M. terugkomen, terwijl naar mijn mening, dat niet moge- 
lijk was, omdat we niet ineens als K.L.M. terug konden vliegen. Want 

Holland was nog maar net bevrijd en Eindhoven was nog door 
Engelsen bezet; dus men kon niet anders dan militair vliegen. Na 
veel haken en ogen en besprekingen is dat toen gedaan. 

56274. De Voorzitter: Waarschijnlijk bedoelt u met militariseren 
het in militair verband brengen van de K.L.M.? 

A. Ja, maar ook het militariseren van de bemanningen. Nu trof 
dat, want de bemanningen van de K.L.M. waren practisch allemaal 
reserve-officieren, Dus ik liet ze gewoon oproepen via het Departe- 
ment van Oorlog. Ze kregen een uniform aan en we schilderden een 
Engelse cocarde op het vliegtuig, en dan lieten we het een nummer 
geven. Toen hebben we nog kans gezien om in R.A.F.-verband een 
flight te vormen in een transportsquadron op Croydon en daar werd 
Parmentier de militaire commandant van. Ik was er de stafofficier 
van. 

56275. De Voorzitter: Dus dat was een zuiver Nederlands ver- 
band? 

A. Dat was een Nederlandse flight, maar die kreeg officieel zijn 
directieven weer van 110 Wing; zo heette dat. Dus Parmentier 
was niet de hoogste. Ik kon dus nooit tegen hem zeggen: Je moet 
's ochtends of 's avonds vliegen. Ik deed administratie en voor de 
rner,sl-n en de militarisering zorgde ik eveneens. Ik zorgde, dat er 
toestemming kwam, en ik ging met de R.A.F.-staven praten. Zijn 
operational instructies kreeg Pnrmentier van de Engelsen, maar ik 
had er op de staf wel voor gezorgd, dat de taak van die flight was: 
het verbinding onderhouden met Holland. 

Dus men kon in zo'n geval wel invloed uitoefenen, maar de be- 
velen kwamen van Engelse zijde. 

56276. De Voorzitter: Wat heeft de K.L.M. in dat verband ge- 
daan? Kunt u daar nog iets over mededelen? 

A. Er is aanhoudend Londen-Eindhoven gevlogen. Er  zijn ar- 
tikelen, die de Regering had gekocht, overgebracht. Men kreeg een 
heel va et vient van personen. Van mensen uit het bezette gebied 
naar Londen en omgekeerd. Er werd zeer veel heen en weer ge- 
vlogen. We waren toen dus materieel onafhankelijk van de Engelsen. 
We konden dus met eigen mensen, met elgen materieel, met een 
eigen flight die verbinding ila de oorlog onmiddellijk onderhouden. 
Er is nogal wat gevlogen, al waren er niet zo veel toestellen. Wat 
er was, dat vloog 

56277. De Voorzitter: Wanneer is dat militaire verband be- 
eindigd? 

A. Ik meen 1 Juni 1946. 

56278. De Voorzitter: Moest u in Engeland blijven, zolang ii het 
verband met de R.A.F. had? 

A. Ik moest er niet blijven, maar het was voor de K.L.M. ge- 
wenst. Het was voor de heer Plesman, die toen over was, makkelijk, 
dat hij iemand had, die in oorlogstijd in Londcn had gezeten. Ik kon 
dus toen de heer Plesman ,,wegwijsn maken en hem vertellen wat er 
gebeurd was. Er moest iemand voor het Londen-kantoor zijn en ik 
moest daar ook blijven, omdat in Londen de zetel van de K.L.M. 
was. Eigenlijk was tocn de K.L.M. in Holland nog ecn ,,vijandige" 
maatschappij, stond op de ,,zwarte lijst". Het klinkt nogal gek. 
Formeel was de zetel van de ,,werkelijkem K.L.M. naar Batavia en 
later naar Curaçao verplaatst en van Curaçao naar Londen en dus 
de ,,werkelijke directeuren", die de K.L.M. buiten Nederland konden 
binden, waren de heer Nieuwenhuis en ik en eigenlijk niet de heer 
Plcsmnn. Maar dat is natuurlijk allemaal overgegaan en in ieder 
geval moest ik in die periode toch in Londen blijven zitten, voor het 
militair transport. 

56279. De Voorzitter: Wanneer bent u in Nederland terugge- 
komen? 

A. Toen ben ik in Februari 1946 de K.L.M. uitgegaan en heb 
dus dic dubbele functie opgegeven. Toen ben ik in Londen gebleven 
voor de aankoop van het surplusmateriaal uit de R.A.F. voor de 
Hollandse Airforce. Dus toen admiraal Heerir in Londen zat en later 
kolonel Aler, was ik de liaison-officer, die de aanschaffingen regelde, 
uit de surplusvoorraden. 



56280. De Voorzitter: Is daarbij in voldoende mate gebruik ge- 
maakt van de aanwezigheid van beroepsluchtmachtofficieren? 

A. In die periode nog niet, want die beroepsluchtmachtoffi- 
cieren moesten nog ,,bijkomenm. Ze kwdmzn uit krijgsgevangenschap. 

56281. De Voorzitter: Ik bedoel van de beroepsiuchtmachtoffi- 
cieren, die de hele periode in Engeland zijn gewest. Het doet een 
beetje eigzr-aardig aan, dat m-n h ier~oor  admiraal Heeris gebruikte, 
die waarschijnlijk minder relaties had met Engelse instanties dan 
degenen, die gedurerde áie hele tijd in Engeland waren gewerst. 

A. Ja, ik moet u zeggen, ik was toen als reserve-officier de oudste 
van iedewezn. Het klinkt erg gek, maar ik brn hier zelfs in Holland 
nog e-n tijd oudste gcu7:rst. Er narcn dus he!e~?aal gern mens-n. 
Berdenis van Rerlekonl zat er, maar die was op het laatst nu niet zo 
periona grata. Er was eigenlijk ïiiernand. 

56282. De Voorzitter: Ik bedoel b.v. iemand ais de heer van 
Zirzrzic,q Bergnzann. 

A. Voor die aanschaffingen had dat weinig zin, dat was louter 
technisch. te:u'ijl hij merr de ,.o-erational type" was, zoals men dat 
noemt. 

56283. De Voorzitter: Dus u deed eigenlijk meer het werk onder 
de naam van admiraal Heeris. 

A. Ja, wat de aanschaffingen betreft wel. Later speelde kolonel 
Aler, die toen topman werd, als opvolger van admiraal Heeris, een 
belangrijke rol. Hij heeft veel gedaan aan ,,target-one", dat door 
de R.A.F. uitgezet was. 

56784. De Voorzitter: Het is natuurlijk zeer belangrijk, dat bij 
deze aangelegenheden gebruik werd gemaakt van mensen, die de 
cont2.cten met de Engelsen hadden. 

A. Inderdaad. 

56285. De Voorzitter: Acht u, dat dat in voldoende mate is ge- 
beurd? 

A. Ja, dat vind ik wel. Ik vind trouwens toch, dat het beleid van 
de huidige generaal Aler altijd bijzonder te loven is geweest. Ik ben 
nogal een bewonderaar van generaal Aler. Ik vind, dat hij, niet in 
Engeland geweest zijnde, zich bijzonder snel heeft aangepast. Hij had 
de mentaliteit, dat hij niet dacht, dat hij het wist. Hij nam zeer veel 
op van anderen, luisterde veel en hij heeft alles mrt de nodige tact 
weten te doen. Ik vind ook niet, dat men in de Belgische en de 
Franse luchtmacht heel sterk heeft gehad een geweldige controverse 
en ruzies tussen ,,de mensen van achter prikkeldraad" en ,,de mensen 
van de oorlog" zijn ontstaan. Ik bedoel dat verwijt van: ,,die prikkel- 
draadmentaliteit" (,,ze weten er niets van, die oude kerels") hebben 
wij weinig gehad. Wij hebben ook omgekeerd weinig gehad van: ,,die 
jonge mannen, die gevochten hadden" en dachten, dat ze het wisten. 
Natuurlijk wel énigszins. Dat krijgt men altijd; dat kan niet anders; 
er zijn vijf jaar tussen uit. Maar ~k geloof. dat juist door de leiding 
van kolonel Aler het bij ons nogal goed verlopen is. In grote lijnen 
bekeken, is het zeker beter geweest dan in het buitenland. 

Ik moet ook over één ding lof toezwaaien aan de Nederlandse 
Regering in Londen en dat is: Wat er ook gebeurde of wat ik vond, 
dat ze fout deden of wat ze aan onderlinge ruzies hadden, wij zijn 
- met de Noren - de naties geweest, die hun vuile was binnenshuis 
wasten. Er zijn Poolse schandalen, er zijn Franse schandalen en 
Tsjechische schandalen geweest. Dat hebben wij geheel en al niet 
gehad. Dus onze Ministers hebben, wat dat betreft, naar mijn me- 
ning. goed gehandeld. Wat schandaaltjes betreft. ze kwamen minder 
voor dan bij andere naties en als er wat was, dan gebeurde het 
achter gesloten deuren. 

Er is echter een tijdlang - vóórdat de Raad van Advies werd op- 
gericht - nogal erg veel critiek op de Regering geweest, dat ze niet 
alleen die gesloten deuren naar de buitenwereld hadden. maar ook 
voor de eigen kolonie. Men wist geheel cri_ al niet, wat de Regering 
deed of waarom en hoe; er was security, ze konden dus niet veel 
zeggen en ze konden weinig publiceren; er was geen Kamer. Er 
was helemaal niets. Er was geen gelegenheid tot critiek; zeker geen 
Enquêtecommissie! Het parlementaire stelsel werkte niet, zodat men 
erg het idee had: ,,het is volkomen fascisme zonder het voordeel 
van het fascisme, dat er snel besluiten vallen7'. 

Dus dat was, heel kort gezegd, de critiek, die er toen was, en deze 
is toen tot uiting gekomen in een studiegroep, die was opgericht op 

initiatief van de heer Rijkens. Aan die studiegroep heb ik toen eens 
een nota geschreven - het lijkt wel of ik de hele oorlog nota's ge- 
schreven heb -, waarin ik vroeg: Waarom is er geen Raad van 
Advies? Iemand anders had deze al voorgesteld, dat had ik ergens 
gelezen, doch het was weer in het vergeetboek geraakt. Toen werd 
er besloten, dat het ontwerp niet in de studiegroep thuishoorde, maar 
dat voorstanders zich bij mij konden melden na de vergadering. Toen 
bleek, dat daar bijv. de heer Kessler bij was en alleinaal veel oudere 
mensen dan ik, had het weinig zin om voorzitter te worden van een 
tafel, waaraan allemaal mensen zaten, die mijn vader konden zijn. 
Een paar maal zijn wij bijeengekomen en hebben toen een adres 
aan de Regering gericht en gezegd: ,,Wij vinden, dat u zich opsluit 
in uw Regeringskamers, dat er nooit iets van uw daden naar buiten 
dringt en dat zulks de stemming in de kolonie niet bevordert". 
N a  enig beraad is toen de Raad van Advies gekomen. Maar er was 
weer geheimhouding opgelegd aan de twaalf ingewijden. Degene, 
die onder de jongeren verkeerde, kon nog weleens wat zeggen, zoals: 
,,Neen, daar denken ze heus wel aan" en ,.ik hoor het nu allemaal", 
en dat werkte een beetje - ik zal maar zegFn - ,,sussendu, maar 
niet geheel en al bevredigend, wat ook eigenlijk in oorlogstijd moei- 
lijk kon. Toch geloof ik, dat de Raad van Advies goed werk heeft 
gedaan, al was het alleen maar door het feit, dat men wist, dat 
de Raad er was; dat er 12 mensen rondliepen, die het behalve de 
Ministers ,,ook wisten". Dat gaf ten minste een geruststelling. 

56786. De Voorzitter: Kunt u nu nog iets toevoegen aan hetgeen 
i1 hebt gezegd, wat u meent, dat kan belang kan zijn voor de commis- 
sie om te weten en wat betrekking heeft op het militaire beleid? Of 
meent u. dat u hiermede voldoende hebt gezegd, wat van belang was? 

A. Ik meen, dat ik nog in vele details zou kunnen gaan, maar 
dat het zo weinig zin heeft. In vind dus, als ik recapituleer, dat het 
jammer is, dat er in die tijd niet meer stafpersoneel is geweest. Dat 
ik de enige ben geweest en niemand eigenlijk na mij, die ,,door de 
R.A.F. is gewandeld". 

Dat we te weinig mensen kregen om meer eenheden te vormen, te 
weinig mensen om behoorlijke grondtroepen te maken, te weinig 
mensen om naast een unit ook nog stafofficieren te maken. 

Dat de luchtmacht daar in Londen al niet, als voorbereiding, een 
zelfstandige positie heeft gekregen en dat het overleg met de Engelsen 
laat is gekomen. Het zou aardig zijn geweest, als Holland daarin het 
initiatief had genomen. Met meer luchtmacht-animo en de backing 
van Prins Rerilhard, hadden we meer initiatief kunnen nemen dan we 
gedaan hebben. En als resultaat,dat ons luchtwapen nu moeite heeft met 
zijn stafofficieren, moelte ook met zijn grondpersoneel en heel veel 
moeite om erkend te worden! 

De aanschaffingspolitiek, wat betreft vóór de oorlog, vond ik niet 
bewonderenswaardig, zoals ik al zei. Ik vind dat nu nog niet, want 
als u weet, dat we nu al 2;  jaar over een order bij de Fokkerfabriek 
praten, dat de Fokkerfabriek nu alweer aan het afzakken, aan het 
leeglopen is, terwijl wij toch een luchtmacht inoeten opbouwen, dan 
kunnen er honderd haken en ogen zijn, maar dan is de aanschaffings- 
politiek nu nog niet in orde 

56287. De Voorzitter: Dat is waarschijnlijk geen gevolg van de 
politiek van de Nederlandse Regering in Londen? Of ziet u daar 
een onmiddellijk verband tussen? 

A. Ja, ik zie als verband, dat ik matig in mijn critiek over 1940- 
1945 zal zijn en zeggen: Zij deden het nog zo slecht niet, want zij 
hadden zo weinig instrbmenten; zij hadden weinig inensen, zij 
hadden weinig te zeggen. Het was heel moeilijk. En wij dachten 
toen: als wij weer in het eigen land zijn zou alles even prachtig 
zijn. Dan hadden wij weer een Kamer, dan hadden wij weer con- 
trôle. Dan hadden wij weer de vrije beschikking, dan waren wij 
niet onder de Duitsers en ook niet onder de Engelsen en dan ging 
alles goed. Het is echter niet beter nu. Dit verband is er wel, dus 
aan u om als Enquêtecommissie uw conclusie te trekken. 

56288. De heer de Graaf: Ik wilde dit nog vragen. Er zijn in 
1941, het kan ook eind 1930 zijn geweest, vanuit Indië officieren 
van de militaire luchtvaart naar Engeland gegaan om daar erva- 
ringen op te doen in oorlogswerk en ik hoorde in dat verband 
de naam Bruirzier. Weet u ook, op  welke wijze deze mensen zijn 
ingeschakeld en op welke wijze is getracht om hun ervaringen te 
geven? 

A. Door ze precies te behandelen zoals ik of een ander en ze 
in te delen in een R.A.F.-squadron. 



56789. D e  hee,r de GraaE: Dus zuiver a!leen ervaringen omtrent 
het gevechtsvliegen en niet omtrent de  organisatie? 

A. Neen, geen organisatie, louter het gevechtsvliegen. Ze waren 
zeer go'ede vliegers en er sneuvelden er één of twee. Ik herinner 
mij, dat ik dacht: - zoals gezegd, was ik een baetje bemoeiallerig -- 
,,Dadelijk gaat Bruinier er ook nog aan". N u  ben ik instructeiir 
van Prins Bernhard geweest en ik vloog nogal eens met hem, dus 
ik had het nogal gemakkelijk. Ik kon hem spreken en hij was óók 
nogal bemoeiallerig! Over zulke kleinigheden had ik lange stukken 
kunnen schrijven, maar dan was Bruitzier al gesneuveld. Dus belde 
ik Prins Ber~zhard o p  en zei (vrij weergegeven): ,,Zoudt u niet 
zeggen, dat  zij nii Bruinier terughalen, anders gaat hij er nog aan 
en komt er helemaal niets van die ervaring terecht." Men stuurde 
hem terug naar Indië, zeer tegen zijn zin. (Ik heb hem een avond 
verschrikkelijk horen mopperen, dat hij terug moest, en ik dacht: 
Je  moest eens weten, dat ik je dat geleverd had). 

56290. D e  heer de Graaf: Hebt u wel het idee, dat  in ieder geval 
alles is gedaan o m  deze mensen de nodige ervaring ten behoevc: 
van de oorlogvoering te geven? 

A. Ja, in het squadron kregen ze operational ervaring en tactiek 
in de  lucht. Het  waren, naar ik meen, jonge officieren en ik geloof 
riiet, dat het de bedoeling was om er stafofficieren van te inaken. 

56291. D e  heer de Graaf: Neen, het was meer de bedoeling om 
instructeurs te maken. 

A. Ja. Dan  was het wel de methode om ze in de  R.A.F. te 
sturen. 

56292. D e  Voori~itter: Heeft u zelf ook nog vluchten gemaakt 
boven het vasteland van Europa in oorlogsverband? 

A. Ja,  met een bomber naar Brest en Lorient, die duikboot- 
plaatsen, die steeds werden gebombardeerd. 

56293. D e  Voorzitter: Kunt u daar nog iets over mededelen en 
in het algemeen over uw werkzaamheid als oorlogsvlieger? 

A. Dat was als ,,amateur". Ik had nl. de opdracht o m  de orga- 
nisatie te bestuderen, maar toen heb ik in mijn opdracht, die ik zelf 
had gemaakt, iets extra's laten zetten. (Dit klinkt erg gek, maar 
iemand had gevraagd: Als je die opdracht krijgt, wat moeten de  
Engelsen dan eigenlijk weten? Toen heb ik de gegevens verstrekt en 
eigenlijk zelf di:, opdracht in elkaar gezet). E r  stond in: Indien inoge- 
lijk practijk op te doen in oorlogsvluchten. Maar ik was als oorlogs- 
vlieger niet in R.A.F.-verband ingedeeld. Dus heette ik dan ,,flight- 
lieutenant-super nuniery", en ging extra mee, als tweed'e-vlieger. Ik  
zat toen in Bombercoinmand bij Head Quarters, ging veivolgens 
naar een Groupcommand en dan naar eeri station en liet daar cle brief 
zien en vroeg: Mag ik mee? D a n  lieten ze een tweede-vlieger uit- 
vallen en was ik d e  tweede-vlieger. Z o  bombardeerde ik mee boveii 
Lorient en deed tevens inijnenleggen. Hetzelfde heb ik gedaan in 
Fightercommand, maar daar kon ik niet als tweede-vlieger mee, 
want daar zijn alleen één-persoonsvliegtuigen. Dus daar moest ik 

door een hele op-rational-training he-n en als ik dat officieel deed, 
kostte dat  de Nederlandse Regering geld; dus dat  kon niet. hlaar  
men kon in die tijd in de  R.A.F. een l-iele boel bereiken door er dan  
maar naar toe te gaan. D a n  ,,bestudeerde ik de organisstie" van dat  
training-unit en dan  viel er in die tijd altijd weleins een keer een 
leerling. Dat  gebeurde ook, ik kon a! een Spitfire vliegen en vroeg 
of men het goedvond, dat  ik de plaats van die geval!en leerling in 
zou nemen. Dat  werd mij toegestaan. Dus t o a  heb ik de hele training 
meegeinaakt o p  Spitfires en de  volle training als operational vlieger. 
Vervolgens ben ik naar een squadron gegaan; convooiëring in de  
Jerse Zee. Ik was toen wel te oud, want ik was toen al 40 jaar en dat  
is veel te oud voor Spitfire vliegen. Maar omdat ik weer was ,,super- 
numery" en eigenlijk niet in de organisatie ingedeeld en daar ze 
bovendien niet wisten, dat ik 40 jaar was, is het mij zo gelukt een 
tijd!ang in een squadron te zitten. 

56294. D e  Voorzitter: U zegt daar zo: het kostte de Nederlandse 
Regering geld en dus gebeurde het niet. Is  dat  e i n  opmerking, waar- 
voor u een goede reden had? 

A. Neen, men had nooit kunnen verantwoorden, o m  mij een 
hele operational-training voor Spiifire-vliegen te geven, terwijl ik 
later nooit de  commandant van een Spitfire-squadron kon worden, 
omdat ik te oud was. Dus wat ik nu gek genoeg was o m  als amateur 
te doen, was officieel onzin; ern man van 40 jaar Spitfire-vlieger te 
maken. Gecn Minister had ziin handtekenine eezet onder f 50 00'3 
voor een opleiding voor mij, dat  was duidelijk. Dus ik moest het 
doen, zoals het is gebeurd. 

Toen heb ik ecn tijd in dat  squadron gezeten, maar tozn ze in dc 
gaten kregen, dat  ik te oud was, en het squadron werd overgeplaafst 
naar Eleven Group, lag ik er uit. Mijn ervaring had ik echter 
alweer gehad. Toen ben ik ten slotte naar Coastal Command gegaan 
e n  dat kon wel, daar mochten ouderen vliegen. Toen heb ik een paar 
tochten naar de Golf van Biscaye meegemaakt, tegen duikboten. 
D a a r  zie je niet veel en hei is 17 uur over zee vliegen, hetgeen 
nogal saai is. 

562940. D e  Voorzitter: Dan geloof ik, dat  we dit onderwerp, voor 
zover mogelijk, voldoende hebben besproken, tenzij u zelf nog iets 
hebt mede te delen. 

A. Ween, ik wilde het eigenlijk hier maar bij laten. Ik wil u 
natuurlijk gaarne deze stukken ter inzage geven, waarbij een lijstje 
is gevoegd van de stukken, waarvan ik geen afschrift maakte. Deze 
laatste stukken zou ik dan  gaarn- terugontvangen, de andere kunt 
11 desgewenst behouden. 

De Voorzii-ter: Ik zal ze gaarne in  ontvangst nemen en ik dank 
u zeer voor de vcrstrekte inlichtingen. 

Ik sluit hierbij het verhoor. 

P. J. C. vos. 
ALGERA, voorzitter. 

FOKKEMA. 

D E  GRAAF. 

GERRETSEN, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 1 JUNI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Fokkema en 
de Graaf, leden, aismede de heer Gerretsen, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

ABRAHAM VAN DER MOER, 
oud 29 jaar, wonende te 's-Gravenhage, marine-officier. 

Hij legt de eed af als getuige en als deskundige. 

56295. De Voorzitter: Waar bent u geweest gedurende de periode 
1940-1 945? 

A. Begin 1940 diende ik aan boord van Hr. Ms. ,,Jan van Bra- 
kel" hier in Holland. Kort vóór de inval van de Duitsers, in April, 
werd ik naar Nederlandsch-Indië uitgezonden met de ,,Christiaaii 
Huygens". Dat was - naar ik meen - op één na het laatste schip, 
dat naar Indië ging. Toen ben ik aan boord van één van de torpedo- 
bootjagers in Indië geplaatst en heb steeds op het eskader gediend 
tot Maart 1932, toen ik ben geëvacueerd - het was na de slag in de 
Javazee - met de ,,Kota Baroe" naar Colombo en vandaar naar 
Zuid-Afrika. Ik heb toen enige tijd in Zuid-Afrika verbleven om te 
wachten op scheepsgelegenheid en ook omdat ik daar met een deta- 
chement inlandse en Indische jongens was, marineschepelingen, die 
naar de West zouden gaan. Ze zouden worden gebruikt om dienst- 
weigeraars te bewaken. Ik ben tenslotte met de ,,BaarnH met een 
klein detachement naar de West gegaan. In  Suriname ben ik van 
boord gegaan en daar ben ik tot na de oorlog gebleven. 

56296. De Voorzitter: Dat eerste punt, dat u noemt, nl. uw dienst 
in Indië, is een punt, dat nog nader door de comnlissie zal warden 
behandeld. Mijn doel was om u vandaag te vragen over West-Indië. 
Maar misschien kunt u heel in het kort, als oriëntering, ons iets mede- 
delen over uw werk in Indië tot 1942? 

A. Nu, dat is heel gauw gezegd, Mijnheer de Voorzitter. Ik ben 
in Mei aangekomen en toen direct aan boord van een van Harer 
Majesteits torpedobootjagers geplaatst. Aan boord daarvan heb ik 
eerst die half oorlogs-, half vredestoestand meegemaakt, totdat de Ja- 
panners met de oorlog begonnen in December 1942. Toen heb ik de 
nieeste van die gevechten en ook van die luchtaanvallen meegemaakt, 
die het eskader voerde en onderging, en tenslotte ook een gedeelte 
van de slag op de Javazee. Ik was toen aan boord van Harer Majes- 
teits ,,Witte de With" en die is er vrijwel heelhuids uitgekomen. In de 
haven van Soerabaja heeft dit schip de volgende dag een bom ge- 
kregen van Japanse bomnlenwerpers en daarna is de bemanning in 
zijn geheel met de trein naar Tjilatjap gegaan aan de Zuidkust en 
van daaruit geëvacueerd. 

56297. De Voorzitter: Bent u toen naar Colombo geëvacueerd? 

A. Ja. Kort daarop en een paar dagen daarna met de ,,Nieuw 
Amsterdam" naar Durban in Zuid-Afrika. 

56298. De Voorzitter: Dus u hebt niets meegemaakt van het 
detachement van de Irene-Brigade, dat op Ceylon was? 

A. Neen, ik ben er, geloof ik, maar een dag of vijf geweest. Ik 
weet dat niet zo precies meer. We hebben er, praktisch gesproken, 
niets van meegemaakt. Ik was toen aan boord van de ,,Kota Baroe'.; 
vervolgens ben ik op een logementsschip gekomen van de Java--- 
China-Japanlijn. Daar verbleef ik eigenlijk alleen maar om opnie~iw 
plunje te krijgen en een paar inkopen te doen. Direct daarna ben ik op 

de ,,Nieuw Amsterdam" gekomen en vertrokken. Dus weet ik eigenlijk 
niets van de walzaken. Bovendien waren die er toen eigenlijk nog 
niet, want admiraal Hrslfrich en een gedeelte van zijn staf waren toen 
nauwelijks aangekomen. 

56299. De Voorzitter: Welke datuin was dat? 

A. Dat was begin Maart 1942. 

56300. De Voorzitter: Dus wel ongeveer in de tijd, dat het In- 
disch detachement van dr Irene-Brigade daar is gestrand? 

A. Dat zal wel, dat weet ik niet precies. Die heb ik nooit gezieri. 

56301. De Voorzitter: Is u toen naar Zuid-Afrika gegaan? 

A. Ja. 

56302. De Voorzitter: Is u daar lang gebleven? 

A. Daar ben ik tot begin Augustus 1942 gebleven. Een paar 
maanden. 

56303. De Voorzitter: Waar bestond uw taak in Zuid-Afrika uit? 

A. We waren daar met de ,,Nieuw Amsterdam" aangekomen. 
Er is t o a  een spl~tsing gemaakt, waarschijnlijk al in Colombo, 
tussen degeneli, die door zouden gaan naar Engeland, en degenen, 
die naar de West moesten. Ik behoorde bij degenen, die naar de West 
illoesten. 

56304. De Voorzitter: Wie maakte dat uit? 

A. Dat maakte toen blijkbaar het inderhaast opgerichte hoofd- 
kwartier van de B.U.Z. uit. Ik weet niet hoe dat precies is gegaan. 
Ik weet wel, dat er ern splitsing is gemaakt, vermoedelijk ook naar 
ae landaard, waarbij het grootste deel van het inlandse personeel naar 
West-Indië werd gestuurd in verband met riioeilijkheden, die mis- 
schien zouden kunnen ontstaan met dat personeel in Engeland, hoe- 
wel er toch ook wel een klein grdeelte naar Engeland is gegaan. Daar 
weet ik echter verder niets van. Er is in ieder geval een splitsing 
gemaakt en toen is een gedeelte van het detachenient, dat de reis 
van Colombo naar Durban aan boord van de ,,Nieuw Amsterdam" 
maakte, van Durban via Kaapstad doorgegaan naar Engeland en 
cen ander deel is in Durban gebleven. Het werd ondergebracht in 
het Clarewoodcamp, een heel groot transitokainp. U weet, dat de 
troepen van uit Engeland veelal om de Kaap gingen, en dan i11 
Durban werden oververscherpt, vanwaar ze naar het Egyptische 
strijdtoneel doorgingen. In dat kamp werden wij toen enige tijd 
ondergebracht. Eerst wist ik eigenlijk niet, waarvoor dat was. De 
conimandant van het detachement, de luitenant-ter-zee der lstz 
klasse A .  P. S~nit t ,  wist het evenmin. We zijn toen maar wat lessen 
gaan geven aan de inanschappei~ van het detachement om hun 
onvoltooide opleiding voort te zetten. 

56305. De Voorzitter: Hoe groot was dat detachement? 

A. Dat bestond uit ongeveer 80 man. 
Daar kregen we ook faciliteiten voor van de Zuid-Afrikaanse 

kampleiding en na een maand of drie is het detachement in zijn geheel 
naar Kaapstad gegaan, want toen had de commandant van het 
detachement inmiddels van de gezant gehoord, dat de bedoeling was, 
dat wij op onze tocht naar West-Indië een aantal dienstweigeraars 
zouden meenemen. Toen is er - ik geioof eigrnlijk door gebrek 
aan ruimte aan boord van het schip, waarmee liet detachement zou 
gaan - een splitsing in tweeën gekomen cn heeft de heer Smitt een 
deel meegenomen van 50 militairen en - ik geloof - ook ongeveer 
50 dienstweigeraars. Ik heb het tweede detachement gekregen, dat 
slechts bestond uit dertig niiitairen e11 S dienstweigeraars. Ik ben 
terechîgekomcn op de ,,Baarn," van de K.N.S.M. en daarmee zijn wij 
van uit Kaapstad vertrokken. 



56306. De heer Fokkema: Waren die dienstweigeraars ook men- 
sen, die in Indië hadden gediend? 

A. Neen, dat waren mensen, die in Zuid-Afrika werden opge- 
roepen om hun dienstplicht te vervullen en daaraan geen gehoor 
gaven. Ze zijn toen blijkbitar op verzoek van de Nederlandse Re- 
gering gearresteerd in Zuid-Afrika door de Zuiii-Aîrikanen en toen 
overgeleverd aan de kapitein van het schip. 

56307. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk ook wel met de 
dienstweigeraars gesproken? 

A. Het contact, dat ik met hen had, was zeer beperkt. 

56308. De Voorzitter: Werden ze ook geheel en al als gevangenen 
beschouwd? 

A. Ja, of in ieder geval als arrestanten. Er werd dus gezorgd, dat 
ze niet konden ontsnappen. Ik kan alleen maar oordelen over hetgeen 
is geschied op de ,,Baarnn, daar had de kapitein, die overigens een 
vriend van mijn vader was en, mede daarom, mij in elk opzicht ter 
wille was, een verblijf voor hofmeesters laten ontruimen en dat was 
zodanig gelegen, dat het gemakkelijk te bewaken was. Daarbinnen was 
een verblijfje met een slaapverblijf, waar ze zich vrij in konden be- 
wegen. Bovendien werden ze een paar keer per dag gelucht, natuurlijk 
steeds onder toezicht van een schildwacht. Er was - zoals u misschien 
weet - veel sympathie voor de Duitsers in Zuid-Afrika en dat was 
ook nogal verbreid onder de Nederlanders, die daar in de dertiger 
jaren zijn heengegaan. Het was dus wel zaak om op zijn qui vive te 
zijn. De mensen van het schip waren dan ook helemaal niet enthou- 
siast over het aan boord zijn van deze lieden en ze werden dus be- 
hoorlijk gesepareerd gehouden en er werd voor gezorgd, dat ze niet 
konden ontsnappen. Dat is dan ook niet gebeurd. 

56309. De Voorzitter: U hebt ze zeker in Suriname afgeleverd? 

A. Ja, ik heb ze in Suriname afgeleverd. 

56310. De Voorziîîer: Hoe lang bent u in West-Indië gebleven? 

A. Ik ben dus in West-Indië gebleven van eind Augustus 1942 
tot Juli 1946. 

5631 1. De Voorzitter: U hebt later een studie geschreven over 
de verdediging van Suriname? 

A. Ja, zo kan men het eigenlijk niet noemen, het is meer een 
overzicht van wat de Koninklijke Marine in Suriname in de afgelopen 
oorlog heeft verricht. 

56312. De Voorzitter: U hebt daar natuurlijk gegevens voor ge- 
had, want het omvat ook een periode, dat u niet in West-Indië bent 
geweest. 

A. Neen, maar de periode daarvóór was, wat betreft de marine, 
in Suriname maar zeer beperkt. U zegt West-Indië, maar men dient in 
dit verband wel Curaçao en Suriname te onderscheiden, want Curacao 
heeft altijd marine gehad en in Suriname is in 1899 het inarinestation 
opgeheven. 

56313. De Voorzitter: hlaar kunt u hier iets vertellen over de ver- 
dedigingsmogelijkheid van Suriname, t o ~ n  de oorlog uitbrak? U hebt 
daar ook iets over geschreven in uw artikel in het marineblad. 

A. Wilt n daar nadere inlichtingen over hebben? 

De Voorzitter: Ja, het is ook van belang, dat we die in het kader 
van het verhoor krijgen. 

A. Wilt u nog eens toelichten, wat u precies met die vraag 
bedoelt? 

56314. De Voorzitter: Hoe stond het met de mogelijkheid van 
de verdediging van Suriname op het inoment, dat de oorlog uitbrak? 

A. Toen de oorlog uitbrak, was ik niet in Suriname. 

De Voorzitter: Neen, daarom heb ik u ook gevraagd of u als 
deskundige enkele vragen zou willzn beantwoorden. 

A. Ik heb in dat artikel laten uitkomen: dat ik geloofde, dat de 
marine in Suriname een taak had en ook heeft. Zeker in oorlogstijd. 

Zoals ik zei, is de marine daar weggegaan - ik geloof in 1899, al- 
thans in het einde van de vorige eeuw of in het begin van deze eeuw 
-, waarna er nooit meer een marinestation is geweest. Er zijn wel 
geregeld bezoeken van oorlogsschepen geweest, maar van een basis. 
of het daar vast stationneren van een schip, is geen sprake geweest. Wel 
was er altijd een schip in Curaçao, maar de beide gebiedsdelen liggen 
1000 mijl van elkaar en daar heeft Suriname dus weinig of niets aan. 

Dat er van de marine niets in Suriname was, is ons wel opgebroken, 
hoewel niet zo lelijk als het had kunnen zijn. Zoals u misschien heeft 
gelezen, hebben de Duitsers, de ,,Goslar" - een schip, dat daar toe- 
vlucht had gezocht in 1939, toen de oorlog met Engeland uitbrak tot 
zinken gebracht. Vrijwel dwars in de rivier, maar gelukkig nog zo- 
danig, dat de bauxietverscheping doorgang kon vinden. Dat vond o.a. 
zijn oorzaak in het feit, dat er geen marine was, althans geen deskun- 
digen waren, die konden zorgen, dat dit niet gebeurde; dat is ook 
over het algemeen met dergelijke schepen in Indië en in Curaçao niet 
gebeurd. Daar is ook wel een enkel schip tot zinken gebracht, maar 
dat kwam door bijzondere omstandigheden. 

56315. De Voorzitter: Men heeft toen een detachement mariniers 
uit Curagao naar Suriname gestuurd? 

A. Ja. 

56316. De Voorzitter: Kon men die in Curaçao wel missen, want 
Curaçao kwam in ongeveer dezelfde omstandigheden te verkeren als 
Suriname? 

A. Dat zou ik u niet durven zeggen. Er is dit verschil, dat er in 
Curaçao meer was, in Suriname was niets. Dus in zoverre konden 
ze het samen delen. Van Curaçao weet ik echter verder helemaal 
niets. 

56317. De Voorzitter: Bent u op hoogte met de landmacht in 
Suriname? 

A. Ik weet er wel iets van. 

56318. De Voorzitter: Ik wil daar gaarne iets over horen. Hoe 
zat het met de schutterij? 

A. De details weet ik niet precies meer, maar de schutterij is - 
naar ik meen - schutters gaan oproepen in 1941. Er bestond ook 
een vrijwillige schutterij. Verder was daar dan - in totaal naar ik 
meen - een compagnie van het K.N.I.L. en geen Nederlandse land- 
macht. Het was altijd de gewoonte geweest om een kleine afdeling 
van het K.N.I.L. in Suriname te stationneren. In  oorlogstijd moest 
die afdeling dan wordeïi versterkt met de schutterij. 

56319. De Voorzitter: Er zijn ook nog afdelingen van de Irene- 
Brigade naar Suriname gegaan. 

A. Die zijn - naar ik meen - gestuurd naar aanleiding van de 
beveiliging, die er voor de bauxietmijnen moest zijn. U weet, dat de 
bauxietverscheping zeer belangrijk werd geacht en vermoedelijk ook 
de nabijheid van Frans Guyana, dat in het begin aan de kant van 
Vichy stond, maakte, dat men daar ongerust over was, vooral in 
verband met eventuele sabotage. Daarom moesten de troepen wor- 
den versterkt. Er is ook een vrij groot aantal Amerikanen geweest 
en waarschijnlijk moesten we er zelf wat aan doen en toen is een 
aetachement van de Prinses Irene-Brigade naar Suriname gestuurd. 

56320. De Voorzitter: Kent u ook nog enkele namen van degenen, 
die in Suriname commandant zijn geweest? 

A. De oorspronkelijke troepencommandant was majoor Vink. 
Hij is nu gepensionneerd en woont in Hilversum. Majoor Vink is 
later opgevolgd door de toen - naar ik meen - nog lijdelijke 
kolonel Meyer. (J. K. Meyer, tegenwoordig generaal-majoor.) Gene- 
raal-majoor Meyer is nu in Indië. Nog later kolonel der artillerie 
K.N.I.L. A. van Oosten. 

56321. De Voorzitter: Dat troepencommando is later vervangen 
door een territoriaal commando? 

A. Ja. 

56322. De Voorzitter: Wat is daarvan precies de betekenis? 

A. Dat zou ik u niet precies kunnen zeggen. 



56323. D e  Voorzitter: Hoe stond het toen in het algemeen met 
de bedreiging van Suriname van uit zee? 

A. In  het begin was er weinig sprake van activiteit ter zee voor 
de  kust van Surinaine, maar nadat de onderzeeboten zich blijkbaar 
o m  de Zuid verplaatsten en toen in het Noorden de afweermaat- 
regelen begonnen toe te nemen, was er wel degelijk sprake van veel 
activiteit in de  buurt. E r  zijn dan ook tientallen schepen o p  de 
bauxietroute getorpedeerd. Voor de kust van Suriname is dat ook 
verschillende malen gebeurd en dat blijkt wel uit het feit, dat  we 
verscheidene keren drenkelingen hebben moeten oppikken. Dus die 
bedreiging bestond, dat was niet in de eerste plaats voor Suriname 
zeif, maar dat was wel voor het product, dat  eigenlijk de waarde van 
Suriname voor d e  oorlogvoering bepaalde en wel de bauxiet. 

E r  bestond altijd de mogelijkheid, dat  er kleine detacheinei-itrri 
sabotageploegen aan  de wal werden gezet of dat er eventueel 
kleinere schepen, waaronder ook wel denkbaar zijn onderzeebot-t;, 
de rivieren o p  zouden varen en ergens in het binnenland schade 
zouden aanrichten. Bijvoorbeeld een aantal ten anker liggende 
schepen torpederen. Tenslotte was ook mijnengevaar denkbaar. 

56324. D e  Voorzitter: Op welke wijze heeft men daartegen de 
verdediging georganiseerd? 

A. Wat betreft de  landmacht kan ik daar weinig over zeggen, 
alleen dit, dat  men is begonnen met een paar batterijen op te richten, 
kustbatterijen. die de monding van de Surinamerivier bestreken en 
het binnenvaren van schepen moesten verhinderen. Verder heeft 
men getracht oin de verbinding met het lichtschip te verbeterzn, 
waardoor het mogelijk zou zijn de schepen, die o p  ezn loods wacht- 
ten, niet zo lang buiten te latzn liggen wachten. D a t  ging nogal 
primitief; omdat het lichtschip die schepen ver zag aankomen, k011 
het ezn seintje naar de radiodienst sturen en de loods en de onder- 
zoekingsofficieren konden dan gewaarschuwd worden, zodat die ver- 
traging minder zou worden. Men heeft - van de verdediging 
ter land weet ik verder weinig - getracht de vliegvelden te beveili- 
gen. evznals de bauxietbedrijven. Men herft ook detachementen aan  
boord van de koopvaardijschepen gezet, die de rivier opvo-. ,len o m  
eventuele sabotage te voorkomen. Dat  was allemaal landmacht, soms 
Amerikaanse landmacht; nien wilde hiermee verhinderen, dat zo'n 
schip midden in de nauwe rivier zou zinken zn daardoor de zaak 
blokkeren. Amerikanen hebben verder vliegtuigen op Zanoerij, het 
vliegveld van Suriname, gestationneerd, voor patrouilles, ook speciaal 
tegen onderzeeboten. Er  is een ,,bliinpV gekomen, een kleine zeppelin, 
o m  ook tegen de onderzeeboten te gebruiken. D a n  zijn we er ge- 
komen met de inarine, niet kleine patrouille-bootjes, en enige tijd met 
twee mijnenvegers. 

56325. D e  Voorzitter: Hoe heeft de marine de verdediging ge- 
voerd? 

A. Wij hebben ons speciaal toegelegd - omdat wij geen materieel 
hadden, dat  meer gedoogde - op de verdediging van het zeegat 
van de Surinameriv~er, waarbij wij dan elke nacht zorgden, dat  er 
een boot in het zeegat aanwezig was, die dat  bewaakte. D e  boot 
voer rond of lag ten anker, maar in ieder geval werd het zeegat 
bewaakt, zodat er gezn ongewenste gasten onbemerkt naar binnen 
konden komen. 

56326. D e  Voorzitter: Met hoeveel man bent LI er eigenlijk aan- 
gekomen? 

A. Ik ben er met een man of veertig aangekomen, maar die zijn 
niet in Suriname aan wal gegaan. Ik ben eigenlijk alleen aan de 
wal gegaan, me: die acht arrestanten. 

56327. D e  Voorzitter: Zijn de anderen naar Canada doorge- 
stuurd? 

A. Keen, naar Curaçao. 

56328. D e  Voorzitter: Juist, naar Curaçao. U kunt waarschijnlijk 
wel iets over die ,,S. 1" en ,,S. 2" vertellen. Wat  was daarvan de  
bedoeling? 

A. Wat er precies oorspronkelijk de bedoeling van was, weet ik 
niet, maar zoals u weet, is Suriname in zeker opzicht een eiland, 
omdat wegverbindingen door het land eigenlijk niet bestaan. D e  
grenzen zijn grote rivieren, de noordelijke grens is de zee en de zuide- 
lijke grens is het oerwoud en bergland, n a a r  nien niet doorheen kan 

komen. Dus alle verheei in Suriname met de buitenwereld en voor 
een groot ge;iee:te ook intern gebeult over water. Dus het was wel 
logisch, dat de landinachtautoriteiteii tot i e  conciusie kwamei?, dat  ze 
ook iets inoesten hebben om te water te kunnen optreden. Toen, 
mern ik, heeft majoor Vink  aan de  Gouverneur voorgesteld om twee 
snelle m o t o r ~ o t e n  aan te koprii. D a t  is g e ~ e u r d  eri ik denk, aa t  men 
daar oiferte van heeft gevraagd, en torn is de keuze dan gevallen o p  
die bootjes, die dan later S. 1 en S. 2 zouden wordcn genoemd. In- 
middels was et .e;n oudstaanwezend zee-officier gekoinrn. Hem werd 
toiri door de Go~iverneur gevraagd, of hij bootjes door de Rlarine 
zou kunnen !aten exploiteien, oïiidat de  Gauverneur waarschijiilijk 
wel inzag, dat  onde~kundigen &armee niet zo veel efiect zouden be- 
reikeil. Dat  heeit hij toegezegd eii zo zijn we eigenlijk aan  die oootjes 
gekomen. Het  waren mooie sneile motorsloepen, meer met. 

56329. D e  Voorzitter: U hebt geschreven, dat  die beide motor- 
boten in dienst werden gesteld als Harer Majesteits .,S. 1" en ,,S. 2" 
met het oog o p  het internationale ze-recht. Kuilt u dat  nog nader 
toelichten? 

A. Dat  is geweest in verband met het optreden jegens koop- 
vaardijschepen, in  het a1geme:ii de verhouding tot  koopvaarai~schepen. 
Als zo'n scheepje daar in de  monding lag, was het gewenst, dat  het 
als oorlogsschip o p  kon treden. 

56330. D e  Voorzitter: Wie hebben daar dienst gedaan als oudst- 
aanwezend zee-officieren? 

A. Wij zijn begonnen met kapitein-luitenant ter zee der Konink- 
lijke Marine Reserve A. C. H. Kuyck. I k  geloof, dat  hij nu  directeur 
is van de  Maatschappij Zeeland. 

56331. D e  Voorzitter: Wie is zijn opvolger geweest? 

A. Zijn opvolger is kapitein-ter-zee jhr, W. Boreel geweest. DI  

heer Boreel is nu gepensionneerd. Later luitzi-iant-ter-ze- lste klasse 
W. F. van Vreeswijk en kapitein-luitenant ter zee M. A .  J. Drrk- 
seina. 

56332. D e  Voorzitter: E r  is toen een basis gebouwd. Kunt  u nog 
iets nader toelichten, waaruit die basis bestond? 

A. Die basis bestond tenslotte uit een steiger met een aantal lig- 
plaatsen voor kleinere vaartuigen, een aantal woonbarakken ei1 de 
nodige merkplaatsen om de onderdelen van de  boten te onderhouden 
en te revideren, als dat nodig was. Bovendien was er e;n radiostation 
en cantine, kombuis, een benzinelaadstation, enz. 

56333. D e  Voorzitter: U sprak zoëven over de  verbindingen met 
het lichtschip. Kunt  u in het algemeen mededelen hoe de verbindingen 
waren, ook wat de radiodienst betreft? 

A. Wat betreft de landradiodienst, die dus in de oorlog de mili- 
taire radiodienst heette, weet ik weinig. I k  weet wel, dat  de marine 
de verbinding van dat lichtschip heeft overgenomen. Wij zijn tot erïi 
eenvoudiger systeem, radiotelefonie met Amerikaanse toestellen, over- 
gegaan, waardoor het mogelijk was, dat het personeel van het licht- 
schip zelf de  zaak bediende. D e  burger radiodienst had oorspron- 
kelijk de moeilijkheid, dat de mensen, die bij het telegrafietoestel op- 
gezet werden, zeeziek waren. Toen er marinemensen werden ingezet, 
werd het beter, maar later hebben wij het anders gedaan. Telefonie 
is zó eenvoudig te bedienen, dat het personeel van het iichtschip 
het zelf kon doen. Het werd dus o p  de basis opgevangen en vanuit 
de basis werden de nodige berichten aan de militaire havencommarl. 
dant, ook een marine-officier, ei1 aan  de loodsen uitgegeven. 

56334. D e  Voorzitter: Wat omvatte de marine-patrouilledienst'! 

A. Die omvatte het grootste gedeelte van de marine in  Suriname. 
Dat  waren de boten, die elke nacht patrouilleerden en andere op- 
drachten uitvoerden, wanneer dat  te pas kwam. 

56335. D e  Voorzitter: D;t aantal boten is later uitgebreid'? 

A. Het aantal boten is ten slotte 6 geworden. 
De eerste twee waren eigenlijk van het begin af weinig geschikt en 

daarom werd ook direct naar een vervanging van die boten gestreeij  
door een beter soort. Het bleek, dat  de  Purchasing Commission in New 
York de hand kon leggen o p  grotere motorboten, die ,,S. 3" e n  ,,S. 4" 
zouden heten. 

56335. D e  Voorzitter: Wat was speciaal de taak van die boten? 

A. Dezelfde taak, als die ik daareven noemde, maar ze waren 
daarvoor beter geschikt. 



56337. D e  Voorzitter: En de ,,SS" en de  ,,S.6"7 

A. Die waren precies gelijk aan de ,,S.3" en de ,,S.4", alleen be- 
schikten zij over radartoestellen. 

56338. D e  Voorzitter: Kon men toen zeggen, dat men voldoende 
materiaal voor de verdedigingstaak had? 

A. Neen, zeker niet, de  eerste twee laat ik er maar buiten, want 
dat  waren eigenlijk motorsloepen. D e  andere vier boten beschikten, 
afgezien van dieptebommen, niet over apparatuur o111 onderzeeboten 
te bestrijden, die daar eigenlijk de voornaamste dreiging vormdeii. 
Het lag ook het meest op onze weg om de  scheepvaart in de buurt 
van Suriname te beschermen. Asdic-apparatuur hadden ze niet, daar 
waren ze te klein voor. 

56339. De Voorzitter: Zijn er weleens bepaalde successen bereikt? 

A. Neen. Bedoelt u optreden tegen de vijand? 

D e  Voorzitter: Ja. 

A. Neen, nooit. 
Maar  dat  komt ook, omdat de kans geringer werd. Toen we 

eenmaal hlaar a a r e n  - of althans torn we eindelijk wat hadden - -,  
was de onder~eebootdreiging in dat gedeelte van de oceaarl veel iniii- 
der geworden. Tegelijkeilijc' of eigenlijk daarvoor waren de Ameri- 
kanen in dat gebied veel meer o p  stoot gekoinen en het gevaar voor 
de onderzeeboten te groot gemaakt. 

56340. D e  Voorzitter: Bent u precies op de hoogte met de bevels- 
verhoudingen in Suriname? 

A. D e  Gouverneur was tevens opperbevelhebber. D e  territoriaal- 
commandant had het bevel te land, en de oudst-aanwezend zee-officier 
stond rechistreeks onder de Gouverneur. H o e  het verdzr precies in 
elkaar zat, weet ik niet. Het kwam wel hier o p  neer, dat  de  territoriaal 
commandant ook had te maken met de instructie van die boot- 
commandanten, die in de monding lagen. Ze lagen binnen de terri- 
toriale wateren en die waren ook zijn bemoeienis. Bovendien stonden 
in die instructie ook richtlijnen over eventueel alarmeren van de 
izindmacht. Er  waren daar in de buurt die kustbatterijen, die moesten 
worden gewaarschuwd, als er iets was. 

56341. D e  Voorzitter: Hoe was de  verhouding met de Ameri- 
kaanse troepen? Onder wiens bevel stonden die? Amerikaans of for - 
meel althans onder bevel van de Gouverneur? 

A. Dat  zou ik u niet durven zeggen. 

56342. D e  Voorzitter: U hebt in uw artikel gesproken over twee 
volledige bemanningen, die naar Florida zijn gegaan. Wat  is de  br- 
tekenis daarvan? 

A. Van die boten! Ze gingen de  boten halen, welke in hliami 
werden gebouwd, in  de Verenigde Staten. D e  boten zijn van hliami 
naar Suriname komen varen. 

56343. D e  Voorzitter: Hoe was de  samenwerking tussen de land- 
macht en de  marine? 

A. Uitstekend. 

56344. D e  Voorzitter: Is er weleens belangstelling geweest van 
de rijde van de Regzring i n  cie vorm van bczorken'? 

A. Ja, ik kan wel zeggen, dat er geregeld contact was. E r  zijn 
verschillende malen Ministers eeweesl. admiraal Furstner, die 
tevens Minister was, ook. Verder ;s o ~ k  schout-bij-nacht Tern~ijtelrvl 
geAeest, torn, naar ik mecn, chef marinestaf. Ik geloof, dat  Minister 
Welter ook een bezoek heeft gebracht. E n  Minister Soejotzo samen 
met ern andere Minister bracht evcneens een bezoei,. Wie de andere 
Minister was, wert ik met meer. 

56345. D e  Voorzitter: Ik meen, dat er ook weleeiis bezoek is 
geweest van leden van het Koninklijk Huis? 

A. Ja,  twee keer. Minister varz Mook - die was in die tijd, naar 
ik meen; ook Minister - bracht ook een bezoek. 

D e  Koningin en de Prins zijn beiden geweest. 

56346. D e  Voorzitter: Hoe stond het met de luchtn~acht in  Suri- 
name? 

50347. D e  Voorzitter: Werden er ook nog mensen voor de marine 
gerecruterrd? Kwam er aanvoer van nieìiw personerl? 

A. E r  zijn verschillende malen wervingen geweest, waarbij kleine 
hoeveelheden personeel werden aangeworven, die dan  òf naar 
Curaçao gingen voor een opleiding òf i n  Suriname zelf werden op- 
geleid, dus o p  die basis, en daar ook grotenderls plaatselijk werden 
gebruikt. 

56348. D e  Voorzitter: Dus dat waren mensen uit Suriname? 

A. Ja. 

56349. D e  Voorzitter: Waren dat vrijwilligers of waren zij ver- 
plicht om o p  te komen'? 

A. Neen, de werving was vrijwillig. D e  marine kende in Suri- 
pame natuurlijk geen dienstplicht, allern de Schutterij. Wij hebben 
bij de marine wel ecn paar schctters gehad, inaar dat was alleen op 
vrijwillige basis. H u n  werd gevraagd: Wil je bij de marine dienen? 
D a n  b!even ze gewoon bij de landmacht in betaling, ze dienden 
echter bij ons. 

Later is dat helemaal afgexhaft,  toen die vrijwilligers kwamen. 

56350. D e  Voorzitter: Kunt u nog even recapituleren, hoe de 
ctand va,l zaken tegrn hei einde vdn de oorlog was? 

A. Het  eind van de oorlog? 

56351. D e  Voorzitter: Wat was er toen aan verdedigingsmiddelen 
aanwezig? 

A. Wat de marine betreft, waren er dus die zes boten, waarvan 
Sr twee eigeillijk niet ineer dan motorsloepen waren. D e  andere vier 
waren patrouiileboteil van 63 voet, brwaprnd met dieptebomniei~ e:: 
mitrailleurs van 12,7 mm, voorzien van een behoorlijke radio- 
iilstallatie en twer er vali ook voorzien van radar. Tegen het einde 
van de oorloz waren ze nog elk:: nacht in het zeegat en voerden 
verder opdrachte!i uit, zoals u die ook in mijn artikelen kunt vinden, 
ongeregelde opdrachten. Verder waren er het militair havencommando 
en de onderzoekingsdienst. He t  detachement mariniers was nog tijderis 
de  oorlog naar Amerika gegaan. Wat de landmacht betreft, kan ik u 
niet gedetailleerd inlichten. Ik kan u allern zeggen, dat de  bei(!e 
batterijen nog bezet waren en overal in het land waren nog troepen 
eanwezig. Hoeveel Anierikanen er tegen het einde van de oorlog 
waren. kan ik u niet zeggen. 

56352. D e  Voorzitter: Was de verhouding met de Amerikaanse 
troepen ook goed, of had u wcinig contact? 

A. Ik had betrekkelijk weinig contact met de  Amer ika~nse  land- 
machttroepen. Ik had wil  contact mr t  ,,blimpW en me: de  vliegtuigen, 
waarmede we samen moesten werken. E r  was voorts een naval- 
observer, waarmede ik ook geregeld contact had. D e  verhouding 
met deze naval-observer was heel goed. 

56353. D e  Voorzitter: Wat is er met een en ander na  de oorlog 
gebeurd? Is alles in stand gebleven? 

A. D e  marine is helemaal weggetrokken. D e  basis is aan  het 
Gouvernement ter leen gegeven, dat  daar zijn haven- en burgerloods- 
diensten in herit  grveatigd. Het personeel is overgepiadtst en a e  ooten 
rijn ndar Curacao geZaan. het mat-,rlerl is pedecltrlijk plantsd~jk 
verkocht en gedeeltelijk òf naar Nederland Òf naar Curaçao op- 
gezonuen 

56354. D e  Voorzitter: Heeft u misschien nog iets toe te voegen 
aan hrtgern -1 he3t gezegd. wai na?r iiw mening nog van nut voor 
de  commissie kan zijn? 

A. Neen, Mijnheer de Voorzitter. 

D e  Voorzitter: Dan dank ik u voor de  verstrekte iniichtingrn en 
ik sluit het verhoor.. 

A. VAN D E R  MOER. 
ALGERA, voorzitter. 

FOKKEMA.  

DE GRAAF.  

G E R R  ETSEN, griffier. 
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ZITTING VAN WOENSDAG 1 JUNI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Fokkema en 
de Graaf, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 
BRAM VAN DER STOK, 

oud 33 jaar, wonende te Utrecht, medisch student. 

Hij legt de eed af als getuige. 

56355. De Voorzitter: Waar bevond u zich bij het uitbreken van 
de oorlog op 10 Mei 1940 en in welke functie was u toen? 

A. Ik was reserve-tweede-luitenant-vlieger en ik bevond mij op 
het vliegveld ,,De Kooy" als lid van de eerste Jachtvliegtuigafdeting. 

56356. De Voorzitter: Welke ervaringen hebt u in de oorlogs- 
dagen opgedaan? 

A. De eerste ervaring, die ik heb opgedaan, was, dat wij Donder- 
dag 9 Mei 's avonds om een uur of acht een waarschuwing uit den 
Haag kregen, dat we bij een bepaalde boodschap - ik ben vergeten, 
hoe deze precies luidde - direct groot alarm moesten maken en ons 
met alle vliegtuigen in de lucht moesten begeven, boven het eigen 
vliegveld. Die waarschuwing hebben wij Vrijdagochtend om half 
drie gekregen. Ik weet niet helemaal precies de juiste tijden, maar 
het was ruim op tijd. Na de waarschuwing is de hele afdeling dan 
cok de lucht in gegaan en heeft daar, zoáls was afgesproken, boven 
het vliegveld gepatrouilleerd. Om ongeveer 3 uur kregen wij van de 
grond melding, dat het vliegveld werd aangevallen en er heeft zich 
toen een luchtgevecht afgespeeld. Dat was voor het eerst, dat we 
eigenlijk wisten, dat we ons met Duitsland in oorlog bevonden. 

56357. De Voorzitter: Hoe heeft het zich toen verder toegedragen? 

A. Het is de hele dag met alarmen doorgegaan. Wij hebben de 
hele dag vluchten gemaakt, het vliegveld werd herhaaldelijk aange- 
vallen, de gebouwen werden door toedoen van de vijand verwoest. 
Daarna is de hele afdeling naar Buiksloot overgeplaatst, een klein 
hulpvliegveld ten noorden van het IJ, en vandaar uit zijn weer allerlei 
vluchten ondernomen, o.a. naar het vliegveld Waalhaven, naar d i  
Grebbeberg, enz. Ook hebben wij anti-parachutistenacties uitgevoerd. 
Ik kan geen melding van ongeregeldheden maken in de afdeling zelf. 
Wij zijn later 'aar Schiphol overgeplaatst, waar de laatste nog bruik.. 
bare jachtvliegtuigen bij elkaar zijn gevoegd. Vandaar uit zijn weer 
dergelijke vluchten ondernomen, totdat op het laatst de toestellen 
- er waren nog 9 jachtvliegtuigen vliegklaar, hoewel sterk bescha- 
digd - de actie moesten beëindigen. De Dinsdag daarop ben ik naar 
Badhoevedorp gestuurd, nog door onze eigen commandanten. Er was 
ons verboden te vliegen of naar de vliegtuigen toe te gaan. Wij 
hebben dus order gekregen om absoluut geen weerstand meer te bie. 
den. Wij hebben wapens moeten overgeven, hetgeen wij ook hebben 
gedaan en de vliegtuigen zijn in brand gestoken. Daaraan heb ik zelf 
niet mee willen doen. Toen ben ik vanuit Badhoevedorp naar huis ge- 
stuurd op groot verlof. 

Het was slechts een mededeling, dat ik naar huis kon gaan en het 
beschouwen moest met groot verlof te zijn. We kregen de betalingen 
van de Nederlanders. Ik ben naar huis gegaan en heb mij verder 
als burger beschouwd. Ik ben toen weer aan de studie gegaan. 

56358. De Voorzitter: Tot hoelang bent u in Nederland gebleven? 

A. Ik ben tot Juli 1941 in Nederland gebleven. Toen ben ik naar 
Engeland gegaan. 

56359. De Voorzitter: Hoe bent u daar heengegaan? 

A. Ik ben op een boot naar Engeland gegaan. Er was een Zwit- 
serse boot, die onder Panamese vlag voer, genaamd St. Cerque. 
Deze boot zou vanuit Rotterdam naar Amerika gaan voor de Zwit- 
serse Regering. Ik kreeg een tip van de dokter, die de bemanning 
had gekeurd, en ik heb mij aan boord van het schip verstopt. Dat is 
gelukt, ik ben inderdaad op die manier weggekomen. De St. Cerque 
heeft een route langs de kust naar Noorwegen moeten volgen en daar 
is de Duitse bemanning van het schip afgegaan. Ten Zuiden van IJs- 
land werden wij door een Engelse kruiser opgehouden. Ik heb inij 
toen bekendgrmclakt. De Engelsen hebben mij bevrijd en op de 
Faröer aan wal gezet, waar ik onder Engelse bewaking gesteld 
werd. Op de Faröer heb ik een paar dagen gezeten en werd 
vervolgens naar Londen getransporteerd, waar ik in het kamp, 
Patriotic School, terecht kwam. Daar werd mijn identiteit onder- 
zocht en werd ik tevens aan zeer strenge verhoren onderworpzn. Na 
twee en een halve dag ben ik daar vandaan gekomen en heb mij op 
het bureau van H.M. de Koningin gemeld bij de heer vavl ' t  Sant. 
Deze heeft mij gevraagd wat mijn plannen waren en ik zei, dat ik 
was opgeleid voor vlieger en dat ik dus weer ging vliegen. Ik ban toen 
direct weer bij de vliegerij gekomen, d.w.z. eerst bij de Nederlandse 
militaire autoriteiten en daarna bij de R.A.F. ingedeeld. 

56360. De Voorzitter: U zegt eerst bij de Nederlandse autoriteiten. 
Bent u daarmede in aanraking gekomen om vergunning te vragen 
naar de R.A.F. te gaan, of hebt u nog in andere zin werkzaamheden 
verricht voor de Nederlandse autoriteiten? 

A. Ik heb uitgebreid moeten rapporteren, wat ik van toestanden 
ir, Nederland wist. Ik heb mijn ontvluchting moeten rapporteren. 
Ik heb de oorlogshandelingen van ,,De Kooy" en van die vijf 
dagen in Nederland inoeten melden. Daarna ben ik naar een 
afdeling gestuurd, die toen onder commando van de heer Berdenis 
van Berlekonz stond, indertijd kapitein. Onder zijn bevel stond een 
Nederlandse militaire afdeling en dat was eigenlijk alleen een be- 
middelingsbureau voor Nederlanders, die bij de R.A.F. werden 
gedetacheerd. Deze bemiddeling is dan ook verleend en ik ben bij de 
R.A.F. gekomen. Ik werd toen opnieuw aangesteld, als Engels offi- 
cier, onafhankelijk van de Nederlandse rang - ik ben daar ook een 
rang achteruitgezet - en heb toen eigenlijk als Engelsman dierist 
gedaan. Ik had zo goed als niets met de Nederlanders te maken. 
Het enige, waarvoor ik wel met de Nederlanders te maken had, was 
de betaling. Bij detachering bij de R.A.F. ging de Nederlandse be- 
taling door en deze was wat hoger dan de Engelse. Dus wij kregen 
onze Engelse betaling met een maandelijks verschil, dat werd bijge- 
past. 

56361. De Voorzitter: U kreeg - naar ik meen - geen ambts- 
toelage. Er zijn klachten over gerezen, dat de Nederlandse vliegers bij 
de R.A.F. geen toelagen kregen. Of is u daarvan niets bekend? 

A. Ja, ik begrijp niet, dat u dit een ambtstoelage noemt. Ik durf 
het niet met zekerheid te zeggen. We hadden wel toelagen, maar 
die heetten anders. We hadden b.v. wel vliegertoelagen, de gevaren- 
toelagen. Dan waren er nog wel andere toelagen, maar dat hing 
weer van allerlei omstandigheden af. Bijv. iemand, die in Londen 
was geplaatst, had een extra-toelage. De mensen, die op vliegvelden 
werden geplaatst, hadcien die toelage niet. 

56362. De Voorzitter: Ik heb hier een klacht, die op 19 Maart 
1943 is ingediend bij de Minister van Oorlog. Daarin staat, dat de 
toelagen tot op dat ogenblik voor luchtvarend personeel waren in- 
gehouden, terwijl dit ook met de helft van het z.g. vlieggeld het 
geval is. 

A. In 1943 was ik niet meer in Engeland. 



56363. De Voorzitter: Dus dat dateert misschien van een latere 
tijd? 

A. Die toelagen zijn meerdere keren veranderd. Ik kan al deze 
veranderingen niet precies opnoemen. 

56364. De Voorzitter: U zegt, dat u begin 1943 niet meer in 
Engeland was. Hoelang bent u dan in eerste instantie bij de R.A.F. 
geweest? 

A. Ik ben 12 April 1942 boven Frankrijk afgeschoten en toen 
ben ik krijgsgevangen geraakt en ben dat tot 24 Maart 1943 gebleven. 
Toen ben ik uit dat kamp gekomen en 12 Juli weer in Engeland aan- 
gekomen. 

56365. De Voorzitter: In welk kamp hebt u gezeten? 

A. Ik heb gezeten in Sagan, Stalagluft 111. 

56366. De Voorzitter: Waar lag dat precies? 

A. Dat ligt 130 km noord-west van Breslau aan de spoorweg 
naar Berlijn, het was geen Nederlands kamp, het was een geallieerd 
luchtvaartkamp voor officieren van de R.A.F.; geallieerden, die in de 
R.A.F. vlogen, en Amerikanen, maar alleen luchtvarend personeel. 

56367. De Voorzitter: Hoe heeft u kunnen ontsnappen? 

A. Door een tunnel. Misschien zult u het zich herinneren, er is 
daar een nogal grote ontvluchting geweest, waar 80 officieren bij 
betrokken waren en waarvan er toen 50 zijn doodgeschoten. Drie er 
van zijn in Engeland gekomen, twee Noren en ik. De anderen zijn 
gepakt. Het was voor mijn ontvluchting gunstig, dat ik Nederlander 
was en als Nederlands arbeider kon reizen. Ik kende Duitsland een 
beetje, ik spreek vrij goed Duits. 

56368. De Voorzitter: Langs welke route bent u toen weer in 
Engeland teruggekomen? 

A. Ik ben met de trein naar Nederland gegaan en heb in Neder- 
land contacten gemaakt met ondergrondse groepen, o.a. in Utrecht. 
Vervolgens ben ik naar Brussel gegaan, Parijs, Toulouse, over de 
Pyreneeën, Madrid, Gibraltar en met het vliegtuig naar Londen. 

56369. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over uw werk ge- 
durende de eerste periode, dat u in Engeland bij de R.A.F. was? 

A. Bij de R.A.F. ben ik in de 4lste Fighter Squadron geplaatst, 
een jachtvliegtuigafdeling, uitgerust met Spitfires, en deze afdeling 
was gestationneerd op het vliegveld Tangmere aan de zuidkust. Van- 
daar uit maakten wij vluchten op Frankrijk, z.g. ,+weeps". Dat zijn 
aanvallende vluchten, uitgevoerd door uitsluitend jachtvliegtuigen. 
lik denk, dat ik in die tijd ongeveer 40 van die vluchten heb mee- 
gemaakt. Ik was toen onder-squadron-commandant, dat is flight- 
lieutetiant - kapitein in de Nederlandse rangen - en werd op 12 
April 1943 boven Frankrijk afgeschoten. 

56370. De Voorzitter: U hebt heel wat vluchten boven het vaste 
land van Europa gemaakt? 

A. Ja. 

56371. De Voorzitter: Kunt u nog iets mededelen over bepaalde 
successen, die in die periode met uw hulp zijn behaald? 

A. Ik heb in die periode twee en een halve Duitse machine af- 
geschoten. Die halve betekent samen met een collega. Er moest een 
photo komen van het succes, dat men had. Er wordt nl. een film 
opgenon~en, zodra men vuur opent. Er moesten verder twee ge- 
tuigen zijn, die het gezien hadden. Ook heb ik een snelboot tot 
zinken gebracht. We hebben wel vaak contact gehad met vijandelijke 
jagers, maar dat zijn geen officiële erkenningen geweest. Ik heb wel 
verschillende probables, dat zijn van die ,,waarschijnlijkew over- 
winningen. 

56372. De Voorzitter: Kwam u onmiddellijk weer bij de R.A.F., 
toen u in Engeland bent teruggekomen? 

A. Ja, ik ben steeds bij de R.A.F. gebleven. Toen ik in Spanje 
kwam, heb ik mij ook als Engelsman uitgegeven! Ik heb daar ook 

uitsluitend met de Engelse ambassade te doen gehad. Ik heb mij 
opzettelijk niet met de Nederlanders bemoeid, omdat ik wist, dat 
zij veel grotere moeilijkheden hadden met ons er door te krijgen. 
Ik heb de heer Schuller tot Peursunz wel een bezoek gebracht, en ik 
heb ook de consul in Madrid een bezoek gebracht, maar ik heb 
uitdrukkelijk gezegd, dat ik niet als Nederlander behoefde te worden 
beschouwd. De Engelsen hebben dat ook geaccepteerd en toen ik in 
Engeland aankwam, ben ik onmiddellijk weer in de R.A.F. gekomen 
ia een niet-operationeel baantje. Ik heb nl. post gevlogen tussen 
Londen en Parijs, toen Parijs juist bevrijd was. Daarna ben ik weer 
in een Engelse jachtvliegtuigenafdeling gekomen als kapitein, en een 
maand daarna ben ik commandant van de Nederlandse jacht- 
afdeling geworden. Dat was ook een Eiigelse afdeling, maar er 
zaten Hollandse vliegers in, zodat dat de Nederlandse afdeling werd 
genoemd. 

56373. De Voorzitter: Was er geen afdeling van uitsluitend Ne- 
derlanders? Ook het Nederlandse squadron niet? 

A. Neen. Het grondpersoneel was - naar ik meen - 4Opct. 
Hollands en het vliegpersoneel was misschien 75 pct. Hollands. We 
hebben een periode gehad, dat meer dan de helft Brits was. 

56374. De Voorzitter: Dat was het z.g. 322ste squadron? 

A. Ja. 

56375. De Voorzitter: Wie waren daar uw voorgangers als com- 
mandant? 

A. Mijn voorganger was een Engelsman O'Neill, daarvóór was 
het de Zuid-Afrikaan Kuhlmann. Vóór O'Neill is nog even van 
Eendenburg commandant geweest. 

56376. De Voorzitter: Er waren ook verschillende Nederlandse 
vliegers buiten het verband van het Nederlandse squadron? 

A. Ja, ten eerste een marine-afdeling, die heeft wel in de Engelse 
strijdmacht meegevlogen, maar is een Nederlandse afdeling gebleven; 
ze droegen Nederlandse uniformen. 

56377. De Voorzitter: Hebt u daar verder niets mee te maken 
gehad? 

A. Neen, ik heb wel samen met hen geopereerd. Ook zij be- 
hoorden tot de second T.A.F. 

We hebben operatio!ieel niet hen samengewerkt, maar administra- 
tief vielen wij onder verschillende commando's. 

56378. De Voorzitter: Hoe trof u daar de situatie aan, toen U 

commandant werd? 

A. Betrekkelijk slecht. Mijn voorganger was iemand - een En- 
gelsman -, die niet veel met de Nederlanders op had. Hij vond 
het min of meer een vernedering, dat hij commandant van deze 
,,buitenlandsew afdeling was. Soms waren er vrij moeilijke verhou- 
dingen in deze afdeling, omdat er niet voldoende gerouleerd werd. 
Rij alle Engelse afdelingen is het zo, dat wanneer iemand een beetje 
te lang in &én afdeling zit, hij kan overgeplaatst worden. Er zijn 
honderden andere afdelingen, waar ze terecht konden. Bij ons zaten 
de jongens te veel op elkaar, jaren achtereen. De stemming werd 
soms hierdoor beïnvloed. Toen ik er kwam, was de stemming eigen- 
lijk heel erg beneden peil. Dat was vier maanden vóór het einde van 
de oorlog. Het is wel verbeterd, want we hebben eenvoudig de men- 
sen, die er te lang zaten, overgeplaatst naar een bureau in Londen of 
op een transportafdeling, in ieder geval helemaal uit de afdeling. 
Dat heeft veel verbetering gebracht, maar het was verder ook nood- 
zakelijk om de volle bezetting te behouden. We hebben in die tijd 
nl. wat verliezen gehad, ten gevolge waarvan we vrij veel Britten in 
onze afdeling moesten nemen. Zodoende hadden we op een gegeven 
moment zeker voor de helft Britse vliegers. Het waren niet de besten, 
die wij toegestopt kregen; het waren allemaal mensen, die iemand 
anders graag kwijt wilde zijn. Dat is bepaald een heel slecht ge- 
deelte van onze afdeling geweest. Daardoor was die stemming soms 
ook vrij matig. Op het laatst is het heel erg verbeterd, omdat natuur- 
lijk de oorlog afliep. Iedereen dacht: Ik haal het, ik kom er door. 
Dat heeft heel goed op de stemming gewerkt. De minder goede 
stemming was ook enigszins te wijten aan het feit, dat de betaling 
inderdaad eigenaardig was te noemen. De militairen, die te veide 
waren en zelfs in Duitsland operationele dienst hadden, kregen 



minder betaling - daar kwam het op nee: - dan de mensen, die 
op een bureau werden geplaatst, dus ook diegenen, die uit het squa- 
dron overgeplaatst werden vanwege slechte capaciteiten, enz. De 
mensen in Londen kregen een hogere betaling. 

56379. De Voorzitter: Dat is ook de algemene klacht van die- 
genen, die bij de Irene-Brigade hebben gediend. 

A. Ja, de reden voor deze extra-betaling was, dat het leven in 
Londen zo duur was. Daar werd natuurlijk tegenover gesteld, dat 
men niet aan al die dure dingen mee behoefde te dozn, alleen om- 
dat men in een dure omgeving woont. Wij konden toch ook niet 
aan die dingen meedoen. Enfin, dat was in ieder geval een algemene 
klacht. 

56380. De Voorzitter: Heeft u verschillende verbeteringen in het 
squadron aangebracht? 

A. De verbetering bestond hierin, dat ik veel mensen heb over- 
geplaatst. Ik heb direct de mensen, die te lang in de afdeling zaten, 
overgeplaatst. Ik wist van te voreii welke afdeling ik zou Itrggen en 
heb inetezn gezegd te zullen ,,verversenn. Ik had op het laatst ecn 
afdeling met twee nieuwe flightcommanders en misschien nog één, 
twee leden van de oude ploeg en de rest allemaal nizuw. 

56381. De Voorzitter: Er waren ook Nederlandse vliegeroffi- 
cieren, die niet bij de marineluchtvaart waren, maar wel bij de R.A.F., 
los van het Nederlhndse squadron. 

A. Er waren verschillende militairen uit het Nederlands-Indische 
leger en anderen, die elders in de R.A.F. dienst deden. 

56382. De Voorzitter: Ik bedoel figuren als de heer van Zinnicq 
Bergnzann. 

A. V a n  Zinnicq Bergn~ann is niet bij inij geweest. 

56383. De Voorzitter: Neen, maar hij was wel bij de R.A.F., 
doch niet in het verband van het Nederlandse squaaron. 

A. Er zijn er zelfs vrij veel geweest, die niet in onze afdeling 
zaten, maar in een andere afdeling van de R.A.F. Op een goed 
moment waren er vrij veel vliegers en weinig verliezen, toen de 
afdeling niet operationeel vloog. Toen moesten die mensen, die hun 
opleiding voltooid hadden, ergens geplaatst worden. Op deze wijze 
belandden zij in die andere aidelingen. Nu was het verschrikkelijk 
moeilijk om deze jongens daar uit te krijgen. Zij hadden daar hun 
promotiekansen en hun vrienden en er werd dan alles aan gedaan 
o= niet naar onze afdeling te gaan, die zeker in het begin niet zo'n 
prachtige naam had. 

56384. De Voorzitter: Heeft u er moeite voor gedaan om die 
mensen bij het Nederlands2 squadron te krijgen? 

A. Ja. Ik heb het zelfs geëist. Ik heb toen de absolute eis gesteld, 
dat die Nederlandse vliegers, die in de R.A.F. waren, wanneer ik dat 
wenste, bij mij geplaatst werden. Ik heb er geen een gekregen! 

56385. De Voorzitter: Is dat door de Engelse autoriteiten ge- 
weigerd? 

A. Het is meer door tegenwerking gekomen. Het is niet officier1 
geweigerd. Als ik iemand vroeg, werd zo'n overplaatsing zo lang- 
zaam bewerkstelligd, dat het gem nut meer had. Ten slotte heb ik 
wel meiisen gekregen, inaar allemaal nadat de oorlog was afgelopen. 

56386. De Voorzitter: Heeft de Minister hierinede ook nog bz- 
moeienis gehad? 

A. Dat denk ik niet, want ik heb het alleen via het bureaii 
Londen gedaan, het bureau van de heer Berdenis vaiz Berlekori~. 

56387. De Voorzitter: U vertelt, dat u met de heer Berdenis van 
Berlekom hebt gesprokeil, dus het Departement is er wel in gekend. 
Heeft het Departement zijn invloed bij de Engelsen aangewend? 

A. Neen. Het Departement liet dit over aan het bureau Londen 
en het was een zuiver interne aangelegenheid van het brmiddelings- 
bureau van de heer Berdenis van Berlekonz geweest, maar de heer 
Berdenis van Berlekom had het wel kunnen eisen, want dat gedoogde 
zijn functie daar wel degelijk. 

56385. De Voorzitter: Welk bemiddelingsbureau was dat dan? 

A. Ik noem het het directoraat, dat zorgde voor de betaling en 
dat de mensen, die zich daarvoor aanmeldden, bij de Engelsen in 
opleiding kwamen of geplaatst werden. Ze hadden verder zelf hele- 
=aal geen bevelsbevoegdheden. Wet is feiteiijk alleen maar een 
bemiddelingsbureau geweest. 

56389. De Voorzitter: Dus uw conclusie is toch eigenlijk wel, 
dat de Nederlandse Regering in dit opzicht niet zo actief is geweest 
als eigenlijk wel nodig was geweest. 

A. Het was inderdaad zeer onvoldoende, zoals het daar werd 
aangepakt. 

56390. De Voorzitter: Kunt u dat iets nader concretiseren? 

A. In de eerste plaats waren in Engeland aanwezig vliegers, die 
hoog genoeg van rang waren en oud genoeg ais beroepsokïicieren, 
die dat op zich hadden kuilxen nemen. Deze mensen zijn in Enge- 
land aangekomen en hebben dat niet gedaan. Zij zijn daar ook 
blijkbaar niet toe gedwongen. Het is toen wel gedaan door de 
reserve-, toentertijd kapitein-waarnemer Berdenis van Berlekoin, die 
hier totaal ongeschikt voor was. Hij was al jarenlang uit de lucht- 
vaart, hij was gern vlieger, hetgezn ecn principiële fout was. 
Bovendien was hij met al die aangelegenheden helemaal niet op de 
hoogte, dus hij heeft er weinig van terechtgebracht. 

56391. De Voorzitter: Doelt u nu op zijn functie, die hij bij hel 
directoraat had? Of op zijn functie als hoofd van de desbetreffende 
afdeling van het Departement? 

A. Als hoofd van dat gedeelte van de Koninklijke Landmacht, 
dat de vlregers en het andere luchtvaartpersoneel moest verzorgen. 
Die afdeling heeft niet gedaan gekregen om ooit zelistandig te 
blijveil, zoals de marine wel heeft gedaan. Ik zou haast zeggen, dat 
wij van de Koninklijke Landmacht met meer vliegtuigen zijn over- 
gekomen cn met minstens zoveel personeel als de inarine. De marine 
heeft het wel gedaan gekregen. 

56392. De Voorzitter: Dus u bedoelt, dat de Regering had moe- 
ten trachten om de luchtvaart tot een zelfstandig Nederlands instituut 
te maken, zoals ook met de inarine is gebeurd? 

A. Ja. Zoals met de marine is gebeurd en zoals b.v. de Noren 
het hebben gedaan, zoals de Belgen, enz. 

56393. De Voorzitter: Maar het aantal was toch niet groot? 

A. Het aantal was inderdaad niet groot, dat was het van niemand, 
maar dat werd ook niet groter gemaakt. Bijvoorbeeld in de tijd, 
dat de Nederlanase militairen in Engeland nelernaal niet actief 
waren, werd het bepaald tegengewerkt, dat Nederlandse militairen 
van de Koninklijke Landmacht overgingen naar de luchtvaart, waar 
ze wc1 een actieve tuilctie konden krijgen. 

56394. De Voorzitter: Kunt u ook zeggen door wie die tegen- 
werking geschiedde? 

A. Ik weet het van een korte tijd, in het begin, voordat ik werd 
afgeschoten, dat nota bzne e2i-i luchtvaartman de Broekert hier bepaald 
tegen was. De heer de Bvoekert heeft ik weet niet hoever1 mensen 
~erhinderd bij de luchtvaart te komen. Zij zijn er uiteiiidelijk wil  
bij gekomen. Er zijn veel mensen niet bij de luchtvaart kunnen 
komen, eenvo~idig doordat hel niet werd toegestaan. 

56395. De Voorzitter: Naar uw mening had de Regering dus 
meer aandacht moeten besteden aan de luchtmacht, eventueel te:l 
koste van de Irene-Brigade? 

A. Ja, zeker. 

56396. De Voorzitter: Kunt u dat ook nog nader toelichten:, 

A. Ja, een jonge man, die zich opgeeft oin actief vlieger te 
worden, is in een jachtvliegtuig al bijna evenveel waard ais ezn 
compagnie infanterie, als wij het alleen maar in bewapening uit- 
drukken. Dus als die jongens dat zelf willen, er werkelijk enthousiast 
voor zijn en de opieidingsmogelijkheid bestaat, dan geeft dit militair 
voordeel. Dat zo iets dan niet wordt toegestaan vanwegr een ander2 
afdeling, die werkelijk wat operationele kracht aangaat veel dn- 
beduidender is, dan vind ik dat inderdaad een beleidsfout. 



56397. De 'F7oorzitter: De Regering had een bepaalde bedoeling 
met de Irene-Brigade om bij de invasie dienst te kunnen doen als 
aparte Nederlandse eenheid en zo mee te kunnen werken aan de 
bevrijding van Nederland. 

h. Ja. 

56398. De Voorzitter: Nu heeft dat wat lang geduurd, maar dat 
wist de Regering van te voren natuurlijk ook niet. Is het desondanks 
toch uw mening, dat men :e veel op die ene kaart heeft gezet? 

A. Ja, want de luchtvaart, die nu niet een eigen afdeling heeft 
gekregen en niet in Nederlarlds verband heeft gcvlogen, heeft ten- 
slotte toch ook aan die bevrijding meegedaan en heeft tenslotte veel 
langer reegedaan aan operJties tegen de Duitsers, helemaal niet 
vanaf de mvasle, maar dl jarin daarvoor. 

56399. De Voorzitter: Hoe is in de practijk het optreden van het 
Nederlandse squadron, nadat LI con~n~andant bent geworden, ge- 
weest? 

A. Goed, ik kan niet anders zeggen dan dat het zeer behoorlijk 
is geweest. 

56400. De Voorzitter: Kunt u ook iets mededelen over de vluchten, 
die zijn gelnaaki'? 

A. We zaten in de Canadese sector. helemaal in het noordelqk 
gedeelte van het iront. Het wei;;, dat gedaan raoest worden, was 
hoofdzakelijk sainenwerking met de grondtroepen, dus het voor- 
bereiden van bepaalde plaatsen, dorpen, stellingen, waar een aanval op 
zou worden gedaan. BIJ een bepaalde operatie, bilv. de oveitocht 
over de Rijn, hebben wij  eerst een dntí-liichldoelgeschuioperatie moe- 
ten uitvoeren, later hebben wil hoge dekking tegen Duitse vlieg- 
tuigen moeten geven. Verder, wdnneer er geen activiteit van de 
grondtroepen was, moesten w!] dieper in het Idnd bet verkeer on- 
mogelijk maken, treinen waren altijd doel - op iedere trein in 
Duitsland inocht worden geschoten. Op het laatst mocht zelfs op het 
verkeer op de wegsn hier in Nederland geschoten worden, dat in 
verband kon staan met oorlogstransport. F r  kon op iedere auto 
worden geschoten. Er is zelfs weleens e-n beetje misbruik van 
gemaakt. maar ik geloof toch niet zo zeer door onze mensen, want 
de Hollanders bedenken zich eeist, voordat ze op Nederlands ge- 
bied schieten. Het verkeer i? bij vliegweer inderdaad min of meer 
van de wegen af geschoten, ook hier in Nederland. 

56401. De Voorzitter: Heeft het Nederlandse squadron ook op- 
drachten gekregen, die speciaal betrekking op Nederlands grondge- 
bied hadden, of werkte men geheel in het verband van de R.A.F.? 

A. Men werkte geheel in het verband van de R.A.F. Er werd 
absoluut geen onderscheid genlaakt, het was ezn R.A.F.-afdeling. 
Hei was min of meer toevallig, dat wij in deze sector zaten, anders 
hadden wij niet eens op Nederland geopereerd. Ik meen zelfs, dat 
de marine slechts weinige vluchten boven Nederland heeft gemaakt, 
maar haar dagelijkse werk was meer in Duitsland. Dat was min of 
meer een toevalligheid. 

56402. De Voorzitter: Hoe groot was het Nederlandse squadron? 

A. Met bestond uit 30 vliegtuigen, 36 piloten en ongeveer 300 
man grondpersoneel. 

56403. De Voorzitter: Zijn er veel verliezen geleden? 

A. Ja, we hebben die laatste drie maanden 14 piloten verloren. 

56404. De Voorzitter: Waren dat allemaal Nederlanders? 

A. Neen. Er waren zeker wel een stuk of vier Engelsen bij, maar 
de sterkte in de lucht was 12 vliegtuigen, dus meer dan de hele 
afdeling was er door gewerkt. Veertien mensen is een heel zwaar 
verlies in drie maanden. 

564.05. De Voorzitter: Hoelang is het Nederlandse squadron als 
zodanig gehandhaafd gebleven? 

A. Tot October 1945. Na de oorlog hebben we bezettingsdiensten 
gedaan in de buurt van Hannover en op 10 October is het squadron 
ontbonden en wij zijn overgeplaatst. Ik ben in Londen op het direc- 
toraat geplaatst. 

56406. De Voorzitter: Wanneer? 

A. Dat was ook ongeveer 10 October 1945. Toen is de afdeling 
ontbonden, de vliegtuigen zijn aan de 'R.A.F. afgeleverd, terug- 
gegeven; daar is nog een vergissing mee begaan, want die vliegtuigen 
waren Nederlands eigendom. Dat is naderhand in orde gekoinen. Het 
personeel werd langzamerhand gedemobiliseerd; we hadden veel Zuid- 
Afrikanen. De Engelsen werden overgeplaatst naar Engelse afde- 
lingen en zij volgden hun eigen demobilisatieschema. De vliegers 
kregen of bureaubaantjes, of instructeurshaailtjes, of ze werden trans- 
portvlieger; de afdeling bestond niet meer. Ik ben zelf op het direc- 
toraat geplaatst, ik heb daar nog wat stafwerk moeten doen en ben 
daarna naar Nederland overgeplaatst. Ik heb het laatste jaar tot 
1 Januari 1937 op de Generale Staf gereten. 

56407. De Voorzitter: Vond u het directoraat van de Neder- 
landse luchtstrijdkrachten een gelukkige creatie? 

A. Neen, het was zeker heel ongelukkig, maar ik geIoof wel, dat 
het een noodzakelijk iets was. Er moest toch administratief een OL' 
andere organisatie zijn, waar die mensen onder vielen. De hele admi- 
nistratie van dat personeel moest natuurlijk wel een afdeling vormen. 
Dus dat is toen maar een directoraat genoemd. 

56408. De Voorzitter: In welk opzicht vond u het een ongeluk- 
kig iets? 

A. Al in het begin in 1941 heb ik zeer veel moeite gedaan om 
een onafhankelijke luchtmacht te krijgen. Ik dacht namelijk, dat het 
moment was gekomen om nu naar Eiigeis voorbeeld een onafhanke- 
lijke luchtmacht te maken, althans in principe, en dat is pertinent ge- 
weigerd door de Regering. Daar dacht men niet 3ver. Het is tot nu 
toe nog steeds niet gelukt. Ik ben bij H.M. de Koningin geweest, de 
Prins was er in gemoeid. Er is toen een directoraat gemaakt. 

56409. De Voorzitter: Dat was toch in 1944? 

A. Dat directoraat, neen, dat was toch veel eerder. 

56410. De Voorzitter: Neen, ik heb niet het oog op de afdeling 
van het Departement, maar op het directoraat, dat onder leiding van 
schout-bij-nacht Termijtelen stond. 

A. Ja, dan is het woord directoraat later ontstaan. Maar in feite 
was er niets veranderd, alleen was er toen een hogere chef gekomen, 
later nog even schout-bij-nacht Neeris. 

De Voorzitter: Dat was na de oorlog. 

A. Ja. De afdeling heeft de naam directoraat gekregen om een 
schrede te doen naar de zelfstandige luchtmacht. 

56411. De Voorzitter: In dat opzicht was het volgens u een ver- 
betering? 

A. Neen, dat was z.g. die schrede om ons allemaal de mond te 
snoeren en er is zelfs niet over gedacht. Schout-bij-nacht Termijtelen 
was zelf een felle tegenstander van een onafhankelijke luchtmacht. 

56412. De Voorzitter: Was er dan reden om u de mond te 
snoeren? 

A. Ja, wij waren daar erg fel. We hebben onze mening helemaal 
niet onder stoelen of banken gestoken. Wij zagen h a r  zelf het belang 
van de luchtstrijdkrachten in. In onze ogen is het een wapen, dat 
minstens een gelijke plaats behoort tt: hebben als een landmacht of 
een zeemacht. 

56413. De Voorzitter: Dus het directoraat was volgens u zo iets 
van camouflage? 

A. Ja. 

55414. De Voorzitter: Welke rol hebben de marine-autoriteiten 
hier nu in gespeeld? 

A. De heer Termijtelen was de grootste tegenstander van een 
luchtmacht, die ik ooit heb meegemaakt. Na de I>oriog ook nog. Hij 
heeft alles en alles gedaan om een onafhankelijke luchtmacht tegen 
te gaan. 



56415. De Voorzitter: En toch werd hij hoofd van het directo- 
raat? 

A. Ja. 

56416. De Voorzitter: Er is toen een radiobericht geweest voor 
Radio Oranje op 29 Augustus 1944. 

Dat luidde: 
,,De Ministers van Oorlog en van Marine hebben besloten de in 

de R.A.F. opgenomen Nederlandsche luchtstrijdkrachten onder 
eenhoofdige leiding te stellen en samen te trekken onder het 
Directoraat der Nederlandsche Luchtstrijdkrachten." 

Wat veranderde er daardoor in feite? 

A. Absoluut niets. Alleen die naam directoraat is gemaakt en er 
is een marineman aan het hoofd gekomen. Het verband en de ver- 
houdingen zijn verder precies gelijk gebleven, zelfs de administra- 
tieve verschillen, die tussen luchtvaart en marineluchtvaartdienst be- 
stonden, bleven bestaan. De mensen bleven marine-officier en ze 
bleven landmachtofficier. 

56417. De Voorzitter: Maar de marineluchtvaartdienst ressor- 
teerde - naar ik meen - ook onder de R.A.F.? 

A. Neen, wel operationeel, maar niet administratief. 

56418. De Voorzitter: Juist, ik bedoelde ook operationeel, maar 
de dienst ressorteerde administratief dus onder de Minister van 
Marine. 

A. Ja, onder een Nederlandse administratie. Bij ons was het zo, 
dat wij onder twee chefs stonden. Direct stonden we onder de 
Engelse chef, zowel operationeel als administratief. Wat betaling 
e.d. aanging, stonden we gedeeltelijk onder de Nederlanders. 

56419. De Voorzitter: Hoe was de onderlinge verhouding tussen 
het Nederlandse squadron en de marineluchtvaartdienst? 

A. Die verhouding was goed, daar heb ik nooit moeilijkheden 
mee gehad. De ene was een jachtafdeling en de andere was een lichte- 
bommenafdeling. Ze hadden betrekkelijk weinig met elkaar te maken, 
dus van rivaliteit kan niet worden gesproken. Het waren zeer ver- 
schillende afdelingen. 

56420. De Voorzitter: Heeft u iets te maken gehad met het 
321ste squadron? 

A. Neen. 

56421. De Voorzitter: Wilt u nog iets toevoegen aan hetgeen u 
hebt gezegd en waarvan u meent, dat het van nut kan zijn voor de 
con~missie, of meent u, dat dit onderwerp hiermee wel vrij volledig 
is behandeld? 

A. Ik moet u eerlijk zeggen, dat ik niet precies weet, wat u 
eigenlijk uit mij had willen hebben. Ik heb u wel enige details over 
die afdeling verteld, maar ik weet niet of uw onderzoek eigenlijk 
niet een andere kant op had willen gaan, bijv. over bepaalde Rege- 
ringsaangelegenheden. Ik heb zelf geen Regeringsfunctie gehad, ik 
had een zuiver mihtaire functie. 

56422. De Voorzitter: U spreekt hier over details, maar wat was 
volgens u dan de hoofdzaak geweest? 

A. Voor wie de hoofdzaak? 

De Voorzitter: Naar uw opvatting. U zegt, dat het onderzoek 
alleen in details is geweest. 

A. Ik heb eigenlijk alleen over militaire aangelegenheden ge- 
sproken. Ik dacht, dat u over de betalingen en de algemene stem- 
ming in Londen veel zoudt willen weten. Ik zou een aangelegenheid 
willen toevoegen; het is iets, waar ik veel baat bij heb gehad, maar 
hetgeen echter zeer beschamend is geweest. Ik heb na de datum, 
dat onze afdeling werd ontbonden, een functie gekregen op het 
directoraat in Londen. Daar kreeg ik mijn salaris - ik was toen 
majoor -, maar ik kreeg ook mijn Londense toelage. De getallen 
weet ik niet meer, maar het eindcijfer zal ik u straks zeggen. Mijn 
toenmalige verloofde is toen in Engeland gekomen en werd op een 
van de Regeringsbureaux geplaatst. Zij kreeg ook een salaris, en 
dat was allemaal vrij hoog. Zij was daar secretaresse en kreeg 
ruim 10 pond per week, dat is f 450 per maand. Verder kreeg ik dus 

mijn salaris, mijn Londense toelage, mijn vliegtoelage ging gewoon 
door - dat vond ik allemaal niet zo erg -, maar bovendien kreeg 
ik een toelage als gehuwd officier - ik ben toen in Londen ge- 
trouwd - en ik kreeg een toelage, omdat ik niet thuis kon eten, 
aangezien mijn vrouw een Regeringsbetrekking had. Dan kreeg ik 
nog een toelage voor verblijfkosten. Alles bij elkaar verdiende ik 
toen bijna f 2000 per maand. Ik heb het maar een paar maanden 
gehad. 

56423. De Voorzitter: Was daarin tevens het salaris van uw 
vrouw begrepen? 

A. Ja, de 45 pond van mijn vrouw inbegrepen. Als dat regle- 
mentair gaat, zegt men natuurlijk niet, dat men het niet wil hebben. 
Ik heb helemaal geen kwaad geweten, maar het is voor een majoor 
op een bureaubaantje toch wel heel veel. Dat was zo geregeld. Het 
was een punt, wat naar mijn mening schandalig was, nl. de be- 
talingen in Londen. 

56424. De Voorzitter: Wanneer is het begonnen, dat u het hoge 
salaris kreeg? 

A. Vanaf het moment, dat ik niet meer operationeel werkte. 

56425. De Voorzitter: Kunt u een datum noemen? Het is vlak 
in de buurt van de einddatum van onze enquête, daarom is het 
van belang om precies de datum te weten. 

A. Ja, October 1945. 

De Voorzitter: Juist en de enquête eindigt 20 November 1945, 
dus het valt er nog precies binnen. 

56426. De heer de Graaf: Was dit een bestaande regeling? 

A. Ja, ik weet niet of die regeling tijdens de oorlog zo was, de 
oorlog is tenslotte maanden eerder afgelopen. 

56427. De Voorzitter: U vermoedt, dat dit een na-oorlogse rege- 
ling is? 

A. Ja, ik denk het wel, van mijn vrouw natuurlijk zeker, want 
er kwamen vele Hollandse mensen voor allerlei baantjes. Er schoten 
ineens allerlei bureaux uit de grond. Het was buitengewoon voor- 
delig om een baantie in Londen te hebbe~ .  Dat was het vroeger 
ookv al. Ik kon natuurlijk niet aan iedereen gaan vragen: w a t  
verdien je? Zekere mensen - ik zal hier beslist geen namen 
noemen - hebben het er helemaal op aan gestuurd om een baantje 
in Londen te krijgen en geen operationele diensten te doen. 

56428. De Voorzitter: Hoe was dat nu administratief geregeld? 
Bij wie berustte de verantwoordelijkheid voor dergelijke aangelegen- 
heden? 

A. Bij de Minister. 

56429. De Voorzitter: De Minister van Oorlog? 

A. Ja, dat denk ik wel. Een maatregel, vooral zo'n betalings- 
maatregel, kon niet door het directoraat worden genomen. Dat 
kon hoogstens voorgesteld worden. De verantwoordelijkheid zit hier 
ook wel een klein beetje in het voorsiellen, dat zal ik zeker niet 
ontkennen, maar de beslissing wordt zeker door de Minister ge- 
nomen. 

56430. De Voorzitter: Deze commissie behandelt het militaire 
beleid, dus wat u onder hoofdzaak verstaat, zijn eigenlijk aange- 
legenheden, die onder een andere sub-commissie ressorteren. We 
hebben niettemin met belangstelling van uw mededelingen kennis 
genomen. Over het militaire beleid in die periode kunt u verder 
niets mededelen? 

A. Neen, dat is er niet geweest. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlich- 
tingen en ik sluit het verhoor. 

B. VAN DER STOK. 
ALGERA, voorzitter. 

FOKKEMA. 

D E  GRAAF. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter. de heer Stufkens en 
mejuffrouw Klompé, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van: 

Jhr. Ir. OTTO CORNELIS ADRIAAN VAN LIDTH DE JEUDE, 
oud 67 jaar, wonende te 's-Gravenhage, civiel ingenieur, 

oud-Minister van Oorlog. 

Hij legt de eed af als getuige. 

57538. De Voorzitter: Heeft u in Londen een bepaalde Overheids- 
functie bekleed voordat u Minister werd? 

,4. Tot September 1942 was ik Regeringscommissaris voor Vluch- 
telingenzorg; dit hield in de zorg voor oorlogsslachtoffers en was 
gecombineerd met de functie van voorzitter van het London Coin- 
mittee van het Nederlandse Rode Kruis. 

57539. De Voorzitter: Deze functie valt buiten het onderwerp, 
dat wij nu zullen behandelen, nl. het militaire beleid. Wanneer bent 
u precies Minister geweest? 

A. Van half September 1942 tot 23 Februari 1945. 

57540. De Voorzitter: Kunt u misschien in het kort aangeven, 
volgens welke richtlijnen u het algemene militaire beleid, voor zover 
dit tot uw taak behoorde, in Londen hebt gevoerd? 

A. Blijkens uw oproep zou ik gehoord worden over het militaire 
beleid van 1940--1945. Evenwel, mijn bemoeiingen bestrijken slechts 
de periode September 1942 tot Februari 1945. Bij de eerste be- 
spreking, die niet uitsluitend ging over militair beleid, heb ik twee 
rapporten ingediend, het eerste was een aide-mémoire betreffende 
een vijftal hoofdpunten, het tweede gaf een algemeen beeld van het 
gevoerde beleid. De commissie had namelijk gevraagd om, ter ver- 
gemakkelijking van de discussie daarvan, een kort overzicht te geven. 
De datum van indiening herinner ik mij niet, maar het is al enige tijd 
geleden. 

57541. De Voorzitter: Het eerste rapport is van 21 April 1948 en 
het tweede van 26 November 1948. Deze rapporten zijn inderdaad in 
ons bezit. maar ik zou ze graag willen verwerken in het verhoor en - 
ze als aanknopingspunt nemen voor het ingaan op verdere bijzonder- 
heden. Misschien kunt u in het kort mededelen, wat de algemene 
richtlijnen van uw beleid waren. U zoudt kunnen beginnen k e t  de 
Irene-Brigade, de landmacht dus, ook in verhouding tot de lucht- 
macht. 

A. De Prinses Irene-Brigade was al opgericht, toen ik optrad als 
Minister en was gelegerd in een kamp te Wolverhampton. Nedzr- 
landers, de zich buiten het bezette gebied bevonden, waren dienst- 
plichtig en werden dus uit de verschillende landen opgeroepen. Be- 
halve diegenen, die bij de luchtmacht, bij de marine of bij de 
geheime diensten werden ingedeeld, waren de dienstplichtigen in 
hoofdzaak bestemd om te dienen bij deze brigade. In overleg met 
en met medewerking van de Britse autoriteiten was deze brigade 
voorbestemd om later dienst te doen bij de bevrijding als 
Nederlandse eenheid. Men kon voorzien, dat daarbij het spit zo11 
moeten worden afgebeten door geallieerde troepen en dat het geringe 
aantal manschappen, dat wij beschikbaar hadden, niet anders dan een 
morele betekenis en geen belangr~jke militaire invloed kon hebbcn. 
Er was niet alleen een groot tekort aan militaire krachten, maar ook 
aan burgerlijke, zodat, zoals begrijpelijk was, pogingen werden aan- 
gewend om vrijstelling te verkriigen van de militaire dienst of om 

te werk gesteld te worden bij een van de Departementen. Ik heb dit 
zoveel mogelijk beperkt, omdat de regeling, waarop de totstand- 
koming van de Prinses Trene-Brigade berustte, een militaire over- 
eenkomst was met de Britse Regering, van Mei 1941, waarbij, met 
medewerking van de Britse autoriteiten, alle hulpmiddelen werden 
beschikbaar gesteld om de brigade uit te rusten, te onderhouden en 
te legeren. Van Britse zijde werd aandrang uitgeoefend om de brigade 
behoorlijk op peil te houden. In het begin heerste er in Wolverhampton 
nogal ontevredenheid. De mensen waren van heinde en ver bijeen- 
gekomen en begaven zich vol vaderlandsliefde in militaire dienst; ze 
waren uiteraard niet zeer tevreden, dal ze in een kamp moesten 
blijven afwachten, waar ze voor onbepaalde duur moesten oefenen en 
nog eens oefenen. Hierbij kwam nog, dat min of meer in afwijking 
van de toezeggingen de ~~itrustiiig zeer matig was. Het materieel, dat 
ter beschikking werd gesteld, was onvoldoende. De Britten hadden 
het aanvankelijk zelf ook niet, zodat een van mijn eerste pogingen, die 
ook met succes b-kroond werd, is geweest, de uitrusting te verbeteren, 
waarvoor de goede wil zeker aanwezig was. Geleidelijk, toen men 
beter was ingericht voor het vervaardigen, aanschaffen en afstaan van 
materieel en materialen, ging het heel wat beter, zeer tot genoegen 
van hen, die zich er mee bezig moesten houden. Een ander bezwaur 
was - het kon niet anders, men heeft dit kunnen zien in elk land, 
waar men niet actief aan de oorlogvoering kon deelnemen -, dat er 
een zekere malaise ontstond. Hierbij kwam, dat marine en lucht- 
macht wel actief aan de oorlog deelnamen en zeer goede prestaties 
leveraen, wat natuurlijk in het kamp het onbehaaglijk'e gevoel gaf, 
dat anderen wel konden mededoen, terwijl zij bleven ,,opgeborgenw. 
Hieraan is zoveel mogelijk tegemoet gekomen door met de Britse 
legerautoriteiten, die in hun land manoeuvres hielden, overeen te 
komen, dat de Nederlandse brigade daarbij werd ingedeeld. Dit had 
veel succes en de Nederlandse brigade werd zeer geapprecieerd. Het 
heeft een goede invloed uitgeoefend op de geest van de troep. Toen 
de invasie in Frankrijk plaats had, is de brigade meegegaan en heeft 
deelgenomen aan de operaties. Uit die tijd dateren verscheidene 
brieven en verklaringen van Engelse commandanten, waarin ze zich 
buitengewoon gunstig uitlaten over de verrichtingen van de Prinses 
Irene-Brigade. De stemming was niet altijd prettig geweest door het 
langdurige afwachten, enz., zodat men zich weleens afvroeg of zij 
wel geschikt waren om met succes aan de operaties deel te nemen. 
De geschiktheid is volkomen bewaarheid. De brigade, die met haar 
lot in het kamp niet tevreden was, heeft bij deze gelegenheid getoond, 
alle eigenschappen te hebben, die nodig waren om behoorlijk voor 
de dag te komen. Wij hechtten daaraan bijzondere waarde. Er is wel- 
eens overwogen onze landgenoten bij de Engelse legerafdelingen in 
te delen. Ik had daartegen groot bezwaar, omdat, wanneer dit geringe 
zantal mensen werd verspreid over de geallieerde legers, er geen 
sprake meer zou zijn van ean nationale vechteenheid. Bij een Neder- 
landse legerafdeling onder eizen vlag en met eigen commando kwam 
het Nederlandse karakter meer naar voren en daarin kon men het 
bewijs zien, dat de Nederlanders bij de bevrijding van hun land, zij 
het in zeer bescheiden mate, zelf ook waren vertegenwoordigd door 
een legerafdeling. Voordien waren er reeds grondige wijzigingen in de 
samenstelling van de brigade gebracht. Er waren in het begin ele- 
menten bij, die, uit militair oogpunt gezien, niet bepaald de meest 
gewenste waren, dikwijls verband houdende met gezondheid, leeftijd, 
enz. Voor zoverre dezen niet voor huishoudelijke diensten werden be- 
nut, werden zij vrijgesteld en werd een gevechtskern georganiseerd, 
die zeer bruikbaar was òf als afzonderlijk geheel, òf als onderdeel 
van een grotere geallieerde legermacht Deze kern kon nog worden 
gesplitst in kleinere groepen, waarvan afzonderlijk gebruik kon 
worden gemaakt. Dit leverde succes op. 

57542. De Voorzitter: Er is altijd een zekere spanning geweest 
tussen de militairen, die bij de Irei~e-Brigade waren ondergebracht, en 
die van andere onderdelen, bijvoorbeeld de luchtmacht. De Irene- 
Brigade inaakte een periode van afwachting door. Men wist niet, 
wanneer men daadwerkelijk in de strijd zou worden geworpen. Aan 
de andere kant waren er mogelijkheden, om direct aan de strijd deel 
te nemen. Dit was o.a. het geval bij de luchtmacht en ook bij de 



con~mandotroepen. Men heeft bij de commissie weleens de  klacht naar 
voren gebracht, dat de Regering wel wat veel klem heeft gelegd o p  de 
Irene-Brigade ten detrimente van die onderdelen, die direct aan de 
oorlog konden deelnemen. Er  is een briefwisseling geweest tussen u en 
de  Engelse Air Commodore Beaui?zoilt, waaruit blijkt, dat u toen geen 
10 man per 4 weken kon leveren voor opleiding bij de Engelse lucht- 
macht. Mijn vraag is nu, hoe of u daartegenover stond. Is men in- 
derdaad te kort geschoten in het leveren van manschappen voor die 
onderdelen van de Nederlandse weermacht, dle onmiddellijk daad- 
werkelijk aan de oorlog konden deelnemen? 

A. Ten eerste zit hierin een psychologisch argument, nl. dat men 
liever dienst deed bij de I~ichtmacht of bij de conlmando's dan  bij de 
brigade, o m  dadelijk een actieve rol te kunnen spelen. U moet niet 
vergeten, dat er ean chronisch tekort was. Achteraf lijkt het belache- 
lijk, dat  men nog niet eens 10 man per 4 weken voor deze diensten 
beschikbaar kon stellen, maar het was ontzaglijk moeilijk. D e  bri- 
gade is nooit kunnen komen o p  de sterkte, zoals deze in de militaire 
regeling was voorzien. Het  betrof hier niet alleen de Nederlandse 
Regering, die de Irene-Brigade op peil moest brengen, maar ook van 
Engelse kant werd er zeer o p  aangedrongan. Zij stelden de hulp- 
middelen beschikbaar en wildzn dan ook e-n behoorlijke ecnheid 
zien. E r  werd voortdurend aandrang uitgeoefend om de brigade niet 
te ontvolken. 

57543. D e  Voorzitter: Was die aandrang van zodanige aard, dat 
men het van Engelse kant op de koop toe nam, dat  de Nederlanders 
daardoor minder konden leveren aan die onderdelen, die daadwerke- 
lijk aan de oorlog deelilamen? 

A. Ja, zeer stellig, omdat het aantal zo onbeduidend was. 

57544. D e  Voorzitter: Ik stel me  voor, dat  de Regering bij de  
Engelse Regering drang zou hebben kunnen uitoefenen de Irene- 
Brigade iets minder sterk te laten zijn ten gunste van die eenheden, 
die onmiddellijk hielpen, bijvoorbeeld de R.A.F. 

A. D e  aantallen waren te klein en het effect was zo gering. 

57545. D e  Voorzitter: Dit is wel zo, maar zoals wij het hier 
hebben gehoord, waren er heel wat mensen, die graag ein positieve 
rol wilden spelen en graag bij de luchtmacht wilden of bij andere 
onderdelen, die actief waren. Sommiger mening werd zo geformu- 
leerd, dat  de Regering te weinig oog had voor de belangen van de 
luchtmachtszaken. 

A. Neen, dat  is niet juist. Het  was voor de Regering zeer moei- 
lijk o m  met dit veel te geringe aantal mensen aan alle verlangens 
tegemoet te komen. Er  is per saldo toch nog een aantal bij de 
luchtmacht en de comniando's geplaatst. Ik  praat hier over aantallen, 
maar het betreft hoogstens tientallen. D e  Irene-Brigade als vecht- 
waardige eenheid bestond slechts uit 1200 man. 

57546. D e  Voorzitter: Men kan natuurlijk de quaestie zo stellen, 
dat  in het ene geval het meevechten een wissel o p  de toekomst was 
en in het andere geval men onmiddellijk kon deelnemen. Was het 
laatste nu niet van veel groter belang dan  dat men de Irene-Brigade 
zolang vasthield, totdat zij later aan d e  I<rijgsverrichtingen POLI kun- 
nen deelnemen? 

A. Het is heel begrijpelijk, dat de mensen het laatste liever wilden, 
doch ik herhaal: het effect was wegens het volkomen onbetekenende 
aantal uiterst gering. Men wist, wat de brigade betrof, niet wanneer 
deze zou moeten optredcn. Niemand kon dit overzien en evenmin 
hoe lang de  oorlog zou duren. Het  was inderdaad een wissel op de  
toekomst; het was vooral een quaestie van tijd. Het  kon wat vroeger, 
maar ook wat later gebeuren. In 1942, reeds vóór mijn optreden, 
waren uit de slecht bezette gelederen van de Irene-Brigade een paar 
honderd man afgestaan voor Indië. U moet vooral niet denken, dat 
er een soort vasthoudendheid was o m  de brigade tot elke prijs op peil 
te houden, tot schade van andere werkelijke belangen. 

57547. D e  Voorzitter: Het  is ons bekend, dat  er verschillende 
malen mensen zijn onttrokken aan de Irene-Brigade, zowel voor het 
Indische detachement als voor de detachementen naar West-Indië, 
enz. e n  voor de bureaux in Londen, waarop ook nogal wat critiek 
was. Wanneer er echter een onderdeel was, dat vali geweldig belang 
was in die tijd, dan  was dit toch wel de luchtmacht. Naar  de  mening 
van verschillende heren, die we hier hebben gehoord, vond men toch, 
dat  de luchtmacht wel wat stiefmoederlijk werd behandeld. 

A. Toch kunt u dat niet zeggen. We hadden een afdeling lucht- 
macht en het kostte zelfs veel moeite hiervoor het nodige vliegeniers- 
en grondpersoneel te vinden. Trouwens het materiaal er voor was 
maar mondjesmaat. 

57548. D e  Voorzitter: E r  bestond een Marine Luchtvaart Dienst 
en de rest van de vliegers was in het verband van de R.A.F. opge- 
nomen? 

57549. D e  Voorzitter: U behoefde daarvoor dan toch waarschijn- 
lijk geen eigen materiaal te hebben? 

A. Materiaal werd door de  Britten beschikbaar gesteld. 

57550. D e  Voorzitter: U heeft zoëven gesproken over een reorga- 
nisatie van de Irene-Brigade, die door u is tot stand gebracht. Kunt  
u ook aangeven, waaruit die reorganisatie precies heeft bestaan? 

A. Het  betrof voornamelijk de bewapening. Men liad aanvanke- 
lijk een tankafdeling o p  het oog, maar daarvan werd tenslotte afge- 
zien. D e  brigade werd verdeeld in 3 groepen, die elk een speciale taak 
konden verrichten. Eerlijk gezegd heb ik de  technische details van de  
samenstelling van deze 3 groepen niet meer in mijn hoofd. D e  reorga- 
nisatie was gebaseerd o p  de taak en de  bewapening van die groepen. 

57551. D e  Voorzitter: U hebt zoëven gezegd, dat de geest in de 
Irene-Brigade niet altijd even goed was, juist in verband met de 
quaestie van het afwachten. Zijn door de Regering voldoende maat- 
regelen genomen o p  propagandistisch terrein om de  mensen van de 
brigade bekend te maken met de doelstellingen van de brigade? 

Enkele getuigen hebben gezegd, dat  de  troep er maar weinig mee 
bekend was en dat  men het gevoel had, dat  men doelloos voortleefde 
in Engeland. zonder dat men wist, welke bedoeling de Regering had. 

A. Niet lang na mijn optreden heb ik in Wolverhanipton een 
toespraak gehouden en het doel zeer duidelijk uiteengezet, waarmee 
men toen zeer ingenomen was. Zo al voordien twijfel bestond over 
de doelstelling, in elk geval is deze meer dan éénmaal zeer duidelijk 
aan de brigade uiteengezet. 

57552. D e  Voorzitter: Was naar uw oordeel de leiding van de 
Irene-Brigade voldoende voor haar taak berekend? 

A. D e  heer íle Ruyter van Stevetîinck, de laatste coniinandant, 
was uitstekend. Ook was er een Britse liaison-officier, die steeds in 
het kamp was en met wie geregeld overleg werd gepleegd. Ik geloof, 
dat het succes van de manoeuvres hierop wijst. 

57553. D e  Voorzitter: Wat was eigenlijk het verschil tussen de 
inspecteur van de  Nederlandse troepen en de commandant van de  
Irene-Brigade? Was hier tot op zekere hoogte niet min of meer een 
doublure? 

A. Ik geloof het niet. D e  inspecteur zetelde in Londen en had 
het toezicht, terwijl de commandant zich geregeld in het kamp bevond. 

57554. D e  Voorzitter: Maar voor zover betreft de aard van de 
verschillende werkzaamheden? 

We hebben hier een uitlating vernomen, dat de inspectie eigenlijk 
een beetje als doorzendstation fungeerde, vooral toen generaal Phaff  
inspecteur was. 

A. Dat  is wel meer de taak van een inspectie. Het  zwaartepunt 
lag bij de  commandant, die de dagelijkse leiding had. maar dikwijls 
overleg pleegde met de  inspecteur. 

57555. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk is de bedoeling van die op- 
merking geweest, dat  er niet veel leiding van de inspectie uitging, 
althans niet toen generaal Phaff inspecteur was. 

A. Neen. 

57556. D e  Voorzitter: Waarom is de  heer Phaff  vervangen door 
de heer de Bruyne? 

A. Omdat generaal Phaff  toen een andere functie kreeg. 

D e  Voorzitter: Hij is militair attaché geworden 

A. Inderdaad. Bovendien was generaal de Bruyne - toen nog 
kolonel de Bruyne - een zeer fikse troepenofficier, die waarschijnlijk 
wat dichter bij de brigade stond dan generaal Phaff .  



57557. D e  Voor~itter: Heeft het moeilijkheden opgeleverd, Jat  
generaal de Bruyne marine-off icier was? 

b\. Niet in het kamp zelf. 

57558. D e  Voorzitter: Vonden de officieren het niet merkwaardig, 
dat een marine-oificier ii ispecte~r van de Nederlaildse troepen werd'? 

A. Hij was officier der mariniers, hetgeen natuurlijk een groot 
verschil is. 

57559. D e  Voorzitter: Waarom heeft de  Regering dit gedaan? 

A. D e  Regering had vertrouwen in de heer de Bruyne, die een 
uitstekende staat van dienst had. 

57560. D e  Voorzitter: Had men minder vertrouwen in de be- 
kwaamheden van de aanwezige officieren van de Nederlandse land- 
macht'? 

A. Men zoekt in die omstandigheden degene uit, die in verband 
met de taak, die hem wacht, daarvoor het ineest geschikt wordt ge- 
acht. E r  waren bij de landmacht verschillende stafofficieren, die in 
aanmerking konden komen, maar ik meen, dat de keuze van de heer 
de Brupne volkomen verai.itwoord was. 

57561. D e  Voorzitter: Herinnert u zich nog, dat de heer Molenaar 
chef staf van de Irene-Brigad- was? Hij 15 vervangen door de heer 
Suyleiz. Herinnert u zich nog, waarom die vervanging heeft plaats 
gehad? 

A. Neen. 

57562. D e  Voor~itter: D e  heer Molenaar heeft hierover namelijk 
geklaagd; hij zei, dat er een onderhoud was geweest tussen u en de 
heer Sujieit in  het kamp, en dat  hij daarna door de heer Suyli~il 
is vervangen. 

h. Ik neet  niet meer, hoe het is gegaan, maar er zullen nog wel 
andere redenen zijn geweest dan allezn een gesprek in het kamp. 

57563. De Voorzitter: Zowel bij de Irene-Brigade als bij de  lucht- 
macht herfi men geklaagd, dat de bevorderingen op de bureaux in 
Londen veel sneller plaats vonden dan bij de  troep, en daardoor ont- 
stond er een achterstand. 

A. Hierin had men wel enigszins gelijk. D e  geschiedenis van de 
bevorderingen kostte veel hoofdbrekens. Degenen, vooral later zij, die 
b v. bij het Militair Gezag werden ingedeeld, en ook degenen, die bil 
de administratie waren betrokken, hadden tegenspelers bij de Britten. 
E r  werd verlangd. dat aan die personen oveieenkoinstige rangen 
zouden worden gegeven. Dit is toen opgelost door tijdelijke rangen 
te verlenen in veroand niet de functie, die werd bekleed. Een luitenant, 
die e i n  oepaalde fi~ilctie moest bekleden als tegenspeler van een 
Brits kapitein, werd, zolang hij deze functie bekleedde, ook tot kapitein 
bevordeid en wanneer hij uit ziln functie ontheven werd, weid hij 
weer luitenant. Dit is ern stelsel, dat in Engeland algemeen gebruike- 
lijk is, maar bij ons weinig populair. Men wilae gaarne nieuue functies 
heboeil, ale recht gaven o p  die zeliae tijdeiijk verhoogde rang. Te i~ ig-  
lopen in rang worut hier niet geapprecieerd. 

57564. D e  Voorzitter: Heeft men die tijdelijke rangen alleen 
verleend wanneer er Engelse tegeiispelers waren of ook wel in andere 
gevallen'? 

A. Als regel gzbeurde het wel o m  deze reden, diis, wanneer de 
functie er aanleiding toe gaf. 

57565. D e  Voorzitter: U hebt In 1944 bevordzrd, dat er een 
Koninklgk besluit tot stand kwain, waarin de mogelijkheid werd ge- 
~egeld,  dat  men een tijdelijk hogere rang zou kunnen bekleden. Ik 
meen, dat op oe buredua in Londen, ook los van Engelse tegen- 
spelers, wel snellere bevorderingen atkmamen dan elders in een kamp 
zouden zijn geschied. Men heett het hier zo gesteld, dat  de Iiene- 
Brlgade werd geplukt. er werden mensen uitgehaald, die naar Londen 
gingen - uelke niet a!tijd de beste elementcn waren - en juist deze 
mensen maakten sneller pron~otie  dan degenen, die achterbleven bij 
de troep. Dit heeft wel enige ontevredenheid gewekt. 

A. Bevordering is uiteraard altijd een gevoelige quaestie voor 
militaireii. Het kan zijn, dat  de mensen, die in Londen zaten, door 
hun werkraamheden eerder tot e<n rangsverhoging kwamen. I n  het 

algemeen is er bij de bevorderingen bescheidenheid betracht. D e  be- 
vorderingen werden zoveel mogelijk beperkt, maar het kon niet altijd. 
U nioet niet vergeten, dat er in het begin weinig reden voor snellere 
bevordering bestond, maar later, vooral toen het Militair Gezag ont- 
stond, kwam dit meer en meer voor. Toen ontstond de samenwerking 
niet de Britse tegenspelers. 

57566. De Voorzitter: Heeft u de  indruk, dat de biireaux in Lon- 
den n e l  wat zwaar waren belet in verhouding tot het werk? 

A. Neen, in het algemeen gesproken zeker niet. D e  meeste func- 
ties waren zwaar belast. E r  was veel werk te verrichten, overal was 
het pootaan spelen; er was een tekort aan mensenmateriaal, ook o p  
de bureaux. 

57567. D e  Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de  detachering 
van de Irene-Brigaae bij de Britse onderdelen? 

A. Ik meen, dat de Irene-Brigade in het begin van 1943 nieuwe 
bewapening kreeg; daarna kwam de training en in de loop van 1943 
is de Irene-Brigade bij Engelse legeronderdelen gedetacheerd. Ze zijn 

b~ mee- onder meer aan de zuidkust te werk gesteld, en hebben van all- 
gemaakt, er, na l943 zijn ze nog maar weinig in  het kamp geweest. 

57568. D e  Voorzitter: Stond deze detachering in oilmiddellijk 
verband met de komende invasie? 

A. Wel in verband, maar nog niet in  onmiddellijk verband. Ze 
werden wel dei;elijk geschoold voor de invasie, waaromtrent toen 
echter 1105 geen concrete aanwijzingen bestonden. 

57569. De Voorzitter: Hebt u wel eens iets gemerkt van moeilijk- 
heden in verband met gebrek aan vertrouwen, dat  de  brigade had in 
de commandant de Ruyter van St<~i;eniizck? 

A. Neen. 

57570. D e  Voorzitter: D e  heer de Kz~yter van Stevcnir~ck heeft U 

een brief geschirven, waarin stond, dat e-n gedeelte van het onder 
hein stdande personeel het ver t ro~~wen in zijn leiding en zijn staf 
miste. D e  wijze, waarop het personeel in  de  verschillende ernhedeii 
was ingedeeld, en d c  wijze, waarop de  training geschiedde, zoudm niet 
stroken niet de vereistcri van vaardigheid en vooral van physieke ge- 
schiktheid, die de uiteindelijke taak aer  brigade zou stellen. Dit is eeii 
briet gefleest vari 28 ,4pril 1943. 

ti. Toen was men nog niet zover. 

57571. D e  Voorzitter: Men bevond zich toen nog in een periode 
van afwachting, maar blijkbaar heeft zich toen een gebrek aan ver- 
trouwen in de commandant de Ru3ter valz Steveniiick geopenbaard 
en heeft hij hiervan kennis gegeven. 

A. Dit is onderzocht en besproken. In  Wolverhampton had men 
volop tijd om over deze onderwerpen te praten. Een tijd lang was er 
wrijving tussen de jongere en oudere officieren. D e  opvattingen der 
oiidercn ten aanzien van de krijgsvoering werden enigszins ouderwets 
geacht, de jongeren wilden meer de moderne kant uit en meenden, 
dat  daaraan niet de  nodige aandacht werd geschonken. D e  officieren 
werden gedetacheerd op cursussen en na enige tijd is deze wrijvirig 
verdwenen. In  Maart 1943 waren ze nog slecht uitgerust en nog nizt 
o p  manoeuvre geweest. 

57572. D e  Voorzitter: U doelt hier waarschijnlijk o p  het request, 
dat 17 officieren hebben ingediend en waarin zij aandrongen o p  ver- 
betering van de situatie. Vond u dit een geoorloofd optreden of zag 
u hierin een zekere belangstelling voor de zaak? 

h. Dit laatste moet ik wel vooropstellen. hlen kon het wel, 
vooral in het kader van militaire begrippen, uitleggen als enigszins 
o p  de greris vari het toelaatbare, maar ik geioof, dat deze jongelui 
inderdaad allen behoorlijke lieden waren, die het goed bedoelden. 

57573. D e  Voorzitter: Ik heb ook die indruk gekregen, want ik 
geloof, dat u minder krasse maatregelen wilde nemen tegen dit op- 
treden dan werd voorgesteld door de inspecteur. D e  heer de Bruyne 
is later inspecteur geworden en is dit geweest tot ongeveer Augustus 
1944. Hoe  is de samenwerking geweest tussen u en de  heer de 
Brupne? 

A. Ik ken de heer de Bruyrze als een flink militair, maar ik heb 
wel ezns moeilijkheden met hem gehad. 
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57574. D e  Voorzitter: Kunt u uiteenzetten, waarin die moeilijk- 
heden hebben bestaan? 

A. Het betrof hoofdzakelijk de questie van instructies en de ver- 
houding tot andere militaire instanties waarbij hij ineestal een nogal 
kloeke houding aannam. Daarbij speelde ook een rol, dat verschil- 
lende officieren der landmacht het niet prettig vonden, dat  hij zo'n 
belangrijke rol speelde. 

57575. D e  Voorzitter: Ik heb uit mededelingen omtrent deze quaes- 
tie de indruk gekregen, dat  u zich persoonlijk minder ging bemoeien 
met de heer de Bruy~ze. Ik heb een klacht gelezen in ern brief, die de 
heer de Bmyrle schreef: ,,Uwe Excellentie begint geleidelijk aan ieder 
persoonlijk contact met mij als Hoofd M.V.T. te verbreken". Hierin 
staat dus, dat  u ieder persoonlijk contact met hem wilde verbreken. 
Ook o p  vragen, die hij u zond, kreeg hij geen positieve antwoorden. 
Hij schrijft: 

,,Wanneer het Bureau Inlichtingen inij stelselmatig verminkte of 
moeilijk te definieeren berichten doorzendt en daardoor het werk 
van mijn bureau M.I.D. extra moeilijk en hier en daar zelfs on- 
mogelijk maakt, wend ik mij verschillende malen schriftelijk tot 
Uwe Excellentie", 

maar dat  leverde ook weinig resultaat op, Hij zegt, wanneer hij de 
verschillende bezwaren heeft geresumeerd, dat zijn taak en bevoegd- 
heden geleidelijk dermate zijn ingekrompen, dat zijn aanwezigheid in 
een functie onder het Departement van Oorlog zeker niet meer nood- 
zakelijk is. 

,,Dat de inlichtingen mij gegeven, en de bevoegdheden mij 
verstrekt in geen verhouding staan tot de verantwoordelijke func- 
tie (B.N.S.), welke mij in de  toekoinst was toegedacht; dat ik niet 
dien steun en dat  vertrouwen heb, die ik zou behoeven voor de 
goede vervulling van mijn taak en dat de geleidelijke, doch sterk 
doorgevoerde inkrimping van het aan mij toevertrouwde werk, 
thans zelfs een vorm heeft aangenomen (verhouding hoofd Ned. 
Militaire Missie-bevelhebber Nederlandsche strijdkrachten), welke 
voor mij volkomen onaanvaardbaar is." 

Hij schrijft verder: 

,,In deze belangrijke tijdsperiode" - in 1944 - ,,heeft Uwe 
Excellentie het niet meer noodig of gewenscht geacht in de laatste 
twee maanden een persoonlijk onderhoud met mij te hebben over 
diverse, toch bestaande vraagstukken". 

Ik gaf u zoëven enkele opmerkingen weer van de  heer cle Bruyne, 
waaruit blijkt, dat er naar zijn mening een verhouding bestond, die 
hem allesbehalve aangenaam was, en dat er zelfs enige opzettelijkheid 
bij was. 

A. Ik kan LI verklaren, dat dit stellig niet het geval was. Hij was 
echter stug en zag wel ezns moeilijkheden, die niet bestonden. Ik her- 
inner me b.v. de geschiedenis van de Militaire Missie. D e  heer Pilaff 
zou hoofd worden van deze missie. D e  betekenis van deze missie 
bleek gering te zijn, zodat de heren zelfs vroegen om van deze taak 
te worden ontheven. E r  heeft zich toen met de heer de Bruyne een 
moeilijkheid voorgedaan betreffende de instructie van generaal Phaf f ,  
omdat hij meende, dat ik zonder zijn voorkennis in die instructie een 
verandering had aangebracht te zijnen nadele, die hij niet kon a c c e p  
teren. Mijns inziens was die verandering zé6r onbelangrijk en daardoor 
was - wanneer men o p  zulke punten doorlopend verschil van mening 
heeft - een minder vriendelijke verhouding ontstaan. 

57576. D e  Voorzitter: Zou zo'n quaestie, wanneer deze in een 
mondeling onderhoud werd besproken, niet kunnen worden opgelost? 

A. Het oorsproilkelïjke ontwerp was besproken, spoedshalve de 
bedoelde wijziging niet. Het  is best mogeiijk, dat  ik gedurende een 
zekerr periode geen besprekingen met de  heer de Bruyne heb gehad, 
inaar er is geen sprake van, dat  dit opzettelijk zou zijn gebeurd. 
Ik had geregeld telefonisch contact met hem. 

57577. D e  Voorzitter: Hij beklaagt er zich toch rechtstreeks over, 
dat  u een onderhoud niet nodig of gewenst hebt geacht en dat u ge- 
durende twee maanden, dit is in casu sinds 17 Mei, persoonlijk geei1 
onderhoud met hem heeit gehad over diverse toch bestaande vraag- 
stukken. Deze redactie wijst er op, dat  het een zekere opzeîtel~jhhc~d 
is geweest om geen onderhoud over dezc vraagstukken te willen 
hebben. 

A. Dit was absoluut niet het geval. Er  waren trouwens talrijke 
te behandelen onderwerpen, niet alleen met de  heer de Briryne, maar 
ook ixet anderen en het is dus best mogelijk, dat  hier een leemte is 

ontstaan, doordat een bespreking met de de heer r l p  Br-!iv:te werd 
uitgesteld en dat  daardoor deze periode wat lang is geaor:i:!ì ':n deze 
lijkt mij, als ik het zo hoor, inderdaad ook lang, Ik x o e t  echter 
beslist tegenspreken, dat  dit opzette!ijk zou zijn gebeurd om hem .te 
vermijden. 

57578. D e  Vaorzitter: Was er in het algemeen mondeling contact 
tussen de  verschillei~de Iunctionarissen? In de periode van 1939-19 10 
heeft zich wel eens het verschijnsel voorgedaan, dat  men biierjes ging 
schrijven - wanneer men brieven schrijft gaat dir wel e-iis teller daii 
Marineer men de zaak in e-n moldeling onderhoud bespreekt - 
terwijl deze inoeilijkheden in een mondelinge bespreking vaak uit 
de n e g  zoucIzn kunneil zijri geruimd. Hoe was dit in  Engeland? W ~ S  
ei geregeld inondeling overleg ol ging alles o p  formele w i j ~ e ?  

A. Ten eerste zat een gioot deel van de staf op het Departement 
zelf. Het was dus heel eenvoudig deze te bereiken. Ik zou Iiadsr zeggen. 
dagelijks waren er oesprekingea met de verschillende hoofden. D e  
heer de Bruyne Pad rijn kantoor elders en daarom was natuurli~k 
mondeling overleg minder gemakkelijk. Regel was echter, dat  ailes 
mondeling werd bes2rokeri. 

57579. D e  Voorzitter: Hebt u de ontslagaanvrage destijds zonder 
meer aanvaard? 

A. Ik heb hem gevraagd, of hij o p  zijn ontslagaanvrage niet wilde 
terugkomen. Hij was hiertoe niet bereid, wat ik ook wel vermoedde, en 
nam tot mijn spijt een volkomrri afwijzende houding aan. 

57580. D e  Voorzitter: U bent dus van mening, dat het ongelijk 
geheel aan de kant van de heer de Bruyne lag? 

A. Ik had het gevoel, dat  de geschilpunten inderdaad niet zo 
gewichtig wareli als hij m e u d e ,  inadr niettemiii had ik toch grote 
waardermg voor hem. Er  waren stceds geschillen, het ging nu een- 
maal niet ander3. We konden elkaar, popiilair gezegd, niet ,,vattenw. 

57581. D e  Voorzitter: Wanneer de geschillen niet erg belangrijk 
zijn, lijkt het mij toe, dat het toch gemakkelijk is oin tot overeen- 
stemming te komen. 

A. Het bleek hier niet zo te zijn. 

57582. D e  Voorzitter: Wie is zijn opvolger geworden? 

A. I k  weet niet meer of daarin niet onmiddellijk werd voorzien. 

57583. D e  Voorzitter: Was het niet de  heer Doornzan? 

A. Inderdaad. Later is de heer Doorrnan overgegaan naar een 
andere functie. D e  heer Doornzan was altijd bij de heer de Bruyne 
werkzaam geweest en voldeed zeer goed. 

57584. D e  Voorzitter: E r  werd getracht uit verschillende bronnen 
mensen aan te trekken voor de Irene-Brigade. Welke houding heeft 
LI aangcnomen in verband met de Internationale Brigade, die in 
Spanje heeft gevochten? 

A. Als ik me niet vergis, had d e  Internationale Brigade daar haar 
Nederlanderschap verloren. Een veriegenwoordiger van die groep 
was een zekere heer ...... Op dit punt had ik ook uitvoerig overleg 
gepleegd met de heer de Bruyne. H u n  werd medegedeeld, dat  zij in 
militaire dienst konden komen op de voet van dienstplichtigen, ter- 
wijl hun in uitzicht werd gesteld, dat  ze hun Nederlanderschap zou- 
den kunnen trrugkrijgen bij gebleken piichtsbetrachting. Enigen heb- 
ben dit gedaan; de  heer ... ... niet; hierbij speelden natuurlijk poli- 
tieke gevoelens een rol. 

57585. D e  Voorzitter: O m  de Irene Brigade - in 1940 was het 
nog geen Irene-Brigade - te versterken, is men begonnen met de 
recrutering in het oriitenland. D e  hoofdzaak hiervan heeft zich af- 
gespeeld, voordat u Min~sler  werd. Het  slot van wat er in Canada 
is gebeurd, heeit onder uw Ministerschap plaats gevonden. Ik denk, 
dat u de wijziging van Stratford naar Guelph hebt meegemaakt 
Waaroin is men naar Guelph gegaan en niet in Stratford gebleven? 

A. I k  meen, dat dit een quaestie van behuizing was. Zeer tot 
teleurstelling van de inensen, die in Guelph zaten, is dit recruterings- 
bureau opgeheven, omdat het aantal recruten, dat  dit bureau voort- 
bracht, zo miniem was. Men had zich hiervan heel wat voorgesteld, 
maar het leverde weinig op. Het  was een duur apparaat en er was 
geen behoeite meer aan. Mijn lildruk was, dat  degenen, die in  Guelph 
de leiding hadden, een te optimistisch beeld gaven van de mogelijk- 
heden o m  recruten te vinden. Als men vroeg, hoeveel recruten daar 
vandaan konden komen, was het altijd een zeer beviedigend cijfer, 
doch het resultaat was, dat er slechts een paar vandaan knamen. 



57586. De Voorzitter: Om welke reden stelde men het zo optimis- 
tisch voor? 

A. Men vond Guelph een nuttige instelling. 

57587. De Voorzitter: Waarom'! 

A. Als men maar resultaten had kunnen bereiken, zat men daar 
uitstekend. 

57588. De Voorzitter: Had u de indruk, dat het hun bedoeling 
was, hun eigen bestaan daar veilig te stellen? 

A. Dat wil ik niet aannemen en dat is altijd moeiliik te beoor- 
delen. Als iemand zegt, dat een instelling, die hij beheert, zo nuttig 
is, kan men er weleens bij denken, dat dit verband houdt met eigen 
voldoening of be!ang, maar dit valt niet te bewijzen. De motieven, 
waarop men de instandhouding van Guelph bepleitte, achtte ik in 
alle gevalleii ten enenmale onvoldoende. De naakte feiten waren van 
die aard, dat het geen zin meer had, het bureau te laten voort- 
bestaan. 

57589. De Voorzitter: Had de Regering voldoende contrôle op 
hetgeen in Canada en de Verenigde Staten gebeurde? 

A. Wij hadden voortdurend voeling, maar het was in het algemeen 
een contrôle van verre. Hierbij kwam nog, dat de Nederlanders in 
Amerika, die volgens de wet de keuze kregen om dienst te doen in 
het Amerikaanse leger of in het Nederlandse, als regel het Ameri- 
kaanse leger kozen, zodat de opbrengst van Nederlandse recruten 
voor het Nederlandse leger in Amerika uiterst gering was. 

57590. De Voorzitter: Toen u Minister werd, kwam u voor een 
situatie te staan, dat het aantal recruten daar maar zeer gering was, 
door welke omstandigheden dan ook. U vroeg zich dus af hiermee 
wel of niet dooi- te gaan. 

A. De opheffing van Guelph is veel later geweest. 

57591. De Voorzitter: Inderdaad, maar in principe kon men de 
zaak toch wel overzien, toen LI .Minister werd. Men is in Januari 
1941 met de recrutering begonnen. Anderhalf jaar later trad u op 
als Minister en toen waren de aantallen recruten, die uit de Verenigde 
Staten waren gekomen, toch vrij miriiem. 

A. In het begin was het wat meer en kon men het nog eens 
aanzien, maar langzamerhand werd het aantal steeds geringer. 

57592. De Voorzitter: Met mijn vraag betreffende contrôle be- 
doelde ik zoëven of de Regering weleens iemand naar Guelph heeft 
gestuurd om na te gaan, hoe de situatie eigenlijk was. 

A. Wij hebben dit zeer zeker gedaan. 

57593. De Voorzitter: Generaal Dijxhoorn, uw gemachtigde, wus 
toen in Amerika. 

A. Ja, maar er is ook izmand van het Departement uitgezonden 
- zijn iiaam is mij ontschoteri - om volledig verslag uit te brengen. 
Mede op grond van dit rapport is besloten, het recruteringsbureau 
op te heffen. 

57594. De Voorzitter: Herinnert u zich in dit verband de naam 
van de heer Pot of is dit vóór uw tijd geweest? 

A. Ja, ik ken de heer Pot wel, maar in ander verband. 

57595. De Voorzitter: Er is sprake van geweest, de heer Koch 
een inspectiereis te latrn maken naar de Verenigde Staten en Canada, 
want deze had de recrutering naar Zuid-Afrika geleid. Waarom is 
dit eigenlijk niet doorgegaan? 

A. Dat is later doorgegaan. 

57596. De Voorzitter: Later is hij er wel geweest voor andere 
doeleinden, maar niet voor de inspectiereis. 

A. Hij is er in 1944 geweest voor een ander doel. 

57597. De Voorzitter: Op 29 Maart 1943 hebt u aan gensraal- 
majoor Dijxhoorrz een brief geschreven, waarin staat, dat u aiziet van 
uw voornemen, om de reserve dirigerend Officier van Gezondheid 
dr. Koch een inspectiereis naar de Verenigde Staten en Canada te 
laten maken. Dit is dus niet doorgegaan. De inspectiereis, die later is 
gemaakt, is voor andere doeleinden geweest. 

A. Ja. Ik weet niet meer, welke redenen mij daarvan deden 
afzien. In Zuid-Afrika, waar de zaak anders lag, was hij met de 
recrutering belast geweest, zoals u weet. 

57598. De Voorzitter: Zeer zeker. Maar omdat het daar zo goed 
is gelukt, althans relatief, heeft men misschien de geriachte gehad, 
hem in Amerika een kijkje te laten nemen om te zien, welke ge- 
breken er daar aan de recrutering kleefden. Hrrinnert u zich het 
conflict tussen cie Commissie Vrijstellingen en generaal Dijxhoorrr? 
De Coinmissie Vrijstellingen heeft een advies uitgebracht, dat niet is 
opgevolgd door generaal Dijxhoonz. U hebt toen aan die commissie, 
nadat deze om die reden ontslag had aangevraagd, ook ontslag 
verleend, Het betrof de Commissie Vrijstellingen voor de militaire 
dienst in Amerika. 

A. Weet u misschien ongeveer de periode? 

De Voorzitter: Het is einde 1942 geweest. 

A. Neen. 

De Voorzitter: Het is lang geleden en dus begrijpelijk, wanneer u 
het zich niet meer herinnert. 

A. Einde 1942 was ik nog slechts kort in functie. Ik kan het me 
waarlijk niet herinneren. 

57599. De Voorzitter: U heeft ook een poging gedaan de recru- 
tering in Canada en de Verenigde Staten in handen van de consuls 
t- leggen. Ik meen, dat dit niet is doorgegaan. 

A. Dat is tenslotte niet doorgegaan. 

57600. De Voorzitter: U7eet u ook de redenen hiertsn? 

A. Het kwam allemaal op hetzelfde neer: er waren geen rccruteii. 
De consuls konden net zo min recruten ontdekken als de commissie. 
Er was wel overleg gepleegd en er is nog over gecorrespondeerd met 
de consul-generaal in New York. Ik meen, dat daar nog iemand ge- 
detacheerd werd voor korte tijd, die bij de recrutering behulpzaam 
kon zijn. Het resiiltaat is ook miniem geweest. 

57601. De Voorzitter: Er is ook nog een quaestie geweest met 
Nederlanders, die werkzaam waren bij een erkend vitaal bedrijf op 
liet gebied van de schee-vaart. Deze mensen dreigden door de Ameri- 
kanen te worden opgeroepen. Men heeft toen maatregelen genomen, 
dat zij zouden worden gemilitariseerd. 1; herinnert het zich waar- 
schijnlijk nog wel. 

A. Ja. 

57602. De Voorzitter: Na lange aarzeling hebt u deze beslissing 
genomen Waren er bezwaren tegen om deze mensen te militari- 
seren? Hct betrof dus Nederlanders, die werkzaam maren op scheep- 
vaartgebied. Zij kepen de kans door de An1er:hanen te worden opge- 
roepen, maar het belang van Nederland bracht mee, dat ze niet in 
Amerikaanse militaire dienst kwamen. Dit is toen opgelost door ze 
te militariseren. Het was een soort manoeuvre, waardoor deze 
mensen werden onttrokken aan het Amerikaanse leger. Was er 
n-iisschien het bezwaar, dat men het met fair vond tegenover de 
Amerikanen? 

A. Dat was wel één van de bezwaren, doch ook overigens moest 
men eiiigszins voorzichtig zijn met militariseren - hetgeen toch al 
op vrij grote schaal plaats vond - met het oog op de consequenties. 
In het algemeen is het niet gewenst, dat burgerelementen, als het niet 
zeer nodig is, worden geniilitariseerd. Of ik lang of kort heb ge- 
aarzeld, herinner ik mij niet precies, doch tenslotte is toch de con- 
clusie geweest, dat het behoud van deze mensen het zwaarst woog. 

57603. De Voorzitter: U was dus ontevreden over de resultaten 
van de recrutering in Canada en in de Verinigde Staten. Iets beter 
ging het ia Zuid-Afrika, waar men meer hulp had van de Zuid-Afri- 
kaanse Regering, omdat daar degenen, die dienst weigerden, werden 



gearresteerd, hetgeen niet het geval was in Amerika. Herinnert u zich 
nog iets omtrent de quaestie van de dienstweigeraars in  Zuid-Afrika? 
D e  recrutering zelf is vóór UW tijd geweest? 

A. Ja, deze is vóór mijn tijd geweest. Ik weet wel, dat er enige 
narigheden waren, maar in het algemern is het nogal mecgevallen. 
D e  gevallen, die zich hier voordeden, waren niet ernstig. E r  is weleins 
een betoging geweest tegen de gezant van Zuid-Afrika, maas dit ging 
minder over het dienst nemen dan  over de quaestie van de  verzorging 
van de gezinnen en dergelijke. 

57604. D e  Voorzitter: Is uw indruk, dat de  gezant in  Zuid-Afrika 
de recrutering ten zeerste heeft bevorderd? 

A. I k  weet dit  niet uit eigen ervaring. D e  gezant was jhr. van 
Lei~nep. 

57605. D e  Voorzitter: D e  heer Koch heeft wel geklaagd over de  
medewerking van de gezant; is u hierover iets bekend;? 

A. E r  zijn wel strubbelingen geweest in  die dagen, maar deze 
worden blijkbaar wat aangedikt. Ik  kan niet zeggen, dat  ik de her- 
innering heb, dat ihr. van Lenncp de recruterinr: ten zeerste bevor- 
derde, maar evenmin heb ik de indruk, dat  hij afiijzend hiertegenover 
stond. Hij was in een enigszins moeilijke positie, want betrokkenen 
kwamen steeds bij hem klagen over de moeilijkheden, die de recru- 
tering met zich bracht. Da t  hij dan  e:n open oor had voor deze 
klachten en deze de recruteringsdienst voorhield, is begrijpelijk. 

57606. D e  Voorzitter: D e  recrutering heeft bij grote delen van 
het Afrikaanse volk tegenwerking ondervonden, o.a. bij ,,De Ossewa 
Brandwag" en door de  Duitsgezinde stemming van een deel van hst  
volk. 

A. Voor betrokkenen was het inderdaad een nare geschiedenis. 
Velen waren al lang in Zuid-Afrika gevestigd en voelden zich meer 
Zuid-Afrikaan dan  Nederlander. Ze moesten dxar alles opgeven, huti 
gezinnen achterlaten en hun briantje opgeven. Daarnaast moesten ze 
nog een gevaarlijke tocht per schip meemaken, waarbij een transport 
van 80 man vergaan is. 

57607. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk hebt u wel bemoeienis ge- 
had met de quaestie, waarheen de Zuid-Afrikaanse dienstweigeraars 
zouden worden gebracht. Dezen zijn naar Siiriname gegaan. Is u iets 
bekend van de moeilijkheden, die dit heeft opgeleverd? 

A. Het was een netelige quaestie. Men wist niet, wat met deze 
inensen aan te vangen. Ik weet niet of deze oplossing wel zo buiten- 
gewoon gelukkig is geweest. Men zat er een beetje mee. D e  mensen 
uit Zuid-Afrika waren min of meer van ons vervreemd en vonden 
het hoogst bezwaarlijk, dat  ze werden weggeroepen. Er werd weleens 
gevraagd of wij de Irene-Brigade niet zoudei1 opheffen. Dit was 
echter niet mogelijk. Wij konden de dienstplichtigen niet van heinde 
en verre laten komen, omdat het landsbelang dit nodig maakte, om na 
een jaar te vertellen, dat  wij geen behoelte meer aan hen haddrn. 
D a t  was geen houding. Wij hadden een op2n oog voor de  moeilijk- 
heden van de Zuid-Afrikanen en zijn hun dan ook zeer ter wille 
geweest. Zij werden te zamen ingedeeld onder een kapitein uit Zuid- 
Afrika, dus een landgenoot van hen, die zeer geschikt was en gord 
met hen wist om te springen. To-n ze eenmaal daar waren, hebben ze 
voor 1007/, hun plicht gedaan. Het  waren uitstekende jongms. 

57608. D e  Voorzitter: Heeft u nok bemoeienis gehad met de 
doortocht van de Nederlanders door Zweden oin zich daarna bij het 
Nederlandse leger in Engeland te voegen? 

A. Neen. U bedoelt dus Nederlanders, die via Zweden naar 
Engeland kwamen. Dit kunnen er maar heel weinig zijn geweest. 

D e  Voorzitter: Ja, het waren er niet veel. 

A. E r  zijn er meer via Spanje en Portugal gekomen. 

57609. D e  Voorzitter: U kunt misschien wel mededelen hoe dit 
werkte? 

A. Nadat ze uit Nederland weggingen, kwamen ze door België 
en Frankrijk, waar ze op verschillende plaatsen steun en hulp konden 
vinden; ze moesten dan de  Pyreneeën over, wat een zware expeditie 
was, vooral in de winterdagen, en kwamen dan in Spanje aan. D e  

Spanjaarden warsri niet zeer toeschietel~jk. E r  waren daar kampen, 
waarin deze joi~gelui tijdelijk werden ondergebracht. D e  Spanjaardei1 
wilden ze wel zo gauw mogelijk kwijt, maar zonder toestemming van 
Portugal werden Le daar niet ontvangen. Portugal stond o p  het starid- 
punt, dat  ze de meiiscn wel wildcn bini-ienlaten, ze wildrn OOK wel 
korte tijd voor hen zorgen, maar wensten de zekerheid te hebben, dat 
zij weer zouden c'oorreizen. D e  transportmogelijkheden van Portugal 
iiaar Engeland waren heel schaars, zodat, wanneer het aantal Neder- 
landse viuchteiingen in Porrugal te groot werd, de Portugese Regeri,lg 
weigerde er nog merr toe te latzn, hetgeen d a n  betekende, dat  
degenen, die zich In Spanje bevonden, driar nog langer moestfrn 
blijvcn. Eenmaal hebben ze transport kuilaei~ krijgen, ik meen naar 
Airika, maar in het algemeen konden wij er niet in slagen voldoende 
trnnsportmo~elijkheid te bemachtigen o m  allen met de gewenste 
spoed over te brengen. 

57610. D e  Voorzitter: Het was dus wel uw bedoeling deze mensen, 
die dienstplichtig waren, te helpen o m  te worden ge:ncorporeerd in 
het Nederlandse leger. 

A. Zeer zeker. D e  actie om naar Engeland te konlei?, ging van 
deze jongelui uit. Hierop kon uiteraard g e m  drang worden uitge- 
oeiend, want wz konden hen niet bereiken. 

57611. D e  Voorzitter: Nu zou ik u enige vragen willen stellen 
met betrekiclng tot de luchtniaeht. E r  is namelijk geklaagd, dat cie 
promotiekanscn van Nederlanders bij de R.A.F. ver1 gering- br waren 
dan van de ander: Nederlandse officieren. D e  Nederlaildse officieren 
bij de R.A.F. hadden minder promotiekanszn dan hun Engelse 
collega's, omdat ze o p  een bepaalde wijze diecden in de R.A.F. Is 
u hierover ietb bekend? Z e   oude^; geia ambtstoelage hebben ont- 
vangen en de  helft van het zogecaamde vlieggeld werd ook inge- 
houden. Administratief stonden ze onder dc Minister van Oorlog? 

A. Ik meen, dat  ik wel gevallen heb gehad, waarin bij de  Britten 
moest worden aangedrongen o m  de positie van deze meiisen te ver- 
beteren, maar wat hiervan het resultaat is geweest, durf ik niet te 
zeggen. Ik herinner inij wel, dat  hiervan sprake is geweest. Als zij 
zich achtergesteld gevoelden en kwamen klagen, werd de klacht 
onderzocht en bij de Britten aangedrongen hierin verandering te 
brengen. Dit lukte wrleens, maar lang niet altijd. In het algemeen 
was de houding van de  Britse legerautoriteiten niet onwelwillend. Het  
waren vnor hen ook enigszins ,,buitenissigefl gevallen. 

57612. D e  Voorzitter: Heeft de Regering ook een bepaalde in- 
vloed uitgeoefend bij de vorming van een speciaal Nederlands squa- 
dron in de R.A.F., of werd dit overgelaten aan de Engelsen? 

A. Hierop werd wel degelijk aangedrongen. Wat  gold voor de 
luchtmacht gold ook voor de brigade; wij wilden een Nederlandse 
eenheid hebben onder Nederlandse kleur. 

57613. D e  Voorzitter: Later is er o p  aangedrongen een afzonder- 
lijk Departement voor de Nederlandse luchtvaart in te stellen. E r  
is toen een directoraat voor de luchtstrijdkrachten gekomzn. Waarom 
is dit directoraat ingesteld? 

A. E r  waren drie belanghebbenden bij de luchtvaart: het Ministe- 
rie van Oorlog, van Marine en van Koloniën - later Overzeese 
Gebiedsdeien -, die elk meer kracht211 wilden aantrekken dan be- 
schikbaar waren. Zij moesten toen onderling worden verdeeld. Als 
hoofd van het directoraat werd vice-admiraal Ter~17ijfelen van Marine 
benoemd, als oi~derchef de heer Berrienis van Berlekoni van Oorlog. 
Van een oprichting van een afzonderlijk luchtvaartministerie, hoe 
syinpathiek inen hierover o p  zich zelf kan denken, kon natuurlijk 
geen sprake zijn. Wij konden onder de  bestaande omstandigheden 
geen principiële verandering aanbrecgen. Dit vraagstuk is hier in 
Nederland herhaaldelijk aan de orde gekomen ei1 wanneer cr een 
besluit in die zin zou moeten worden genomen, zou dit onder nor- 
male omstandigheden moeten gebeuren. Men moest in Londen geen 
luchtvaartministerie stichten, terwijl men een groot tekort aan lucht- 
vaartpersoneel had. 

57614. D e  Voorzitter: Veranderde er in feite ook iets door de 
oprichting van het directoraat? 

A. Hei onderlinge overleg tussen de  Departementen en het over- 
leg met de Britse autoriteiten werden er gemakkelijker door, maar 
overigirs veranderde er niet veel. Het zwaartepunt werd meer verlegd 
naar de directeur-generaal. Voordat deze functie werd ingesteld, was 
daaromtrent overleg gepleegd met de heren Berdenis van Berlekoi?~ 
en Terinijtelen. 



57615. D e  Voorzitter: Feitelijk was ä e  oprichting van het Direc- 
toraat een quaestie van administratieve verhoudingen en men mocht 
er dus niet een eerste stap o p  de w ~ g  naar een zelfstandige lucht- 
macht in zien? 

A. Ja,  gelet op de betekenis van een zelfstandige luchtmacht, zou 
dit zo kunnen worden gezien. Ik vond de vorming van een lucht- 
macht inderdaad een zeer belangrijk punt, inaar in  de gegeven 0x1- 
standigheden zou ik nooit verder zijn gegaan. 

57616. D e  Voorzitter: U had waarschijnlijk alleen administratief 
bemoeienis niet het Nederlandse squadron bij de R.A.F. en niet 
met de Marine Luchtvaart Dienst? 

A. Neen. 

57617. D e  lioorzitter: Hoe was de verhouding met het squadron, 
dat op Colombo was gestationneerd? Had u hiermee iets te maken 
of berustte dit onder Marine? 

A. Ja. 

57618. D e  Voorzitter: Begin 1942 is er een Indisch detachement 
naar Brits-Indië vertrokken. D e  bedoeling hiervan was, dat het zou 
deelnemen aan de  strijd in Oost-Indie, maar toen men daar in de 
buurt aankwam, was de oorlog voorlopig afgelopen en is het in 
Brits-Indië blijven hangen. Herhaaldelijk heeft het Indisch detache- 
ment getracht o m  terug te gaan naar Eiigelarid. Kunt  u mededelen, 
waarom deze mensen in Brits-lndie zijn gebleven en waarom de ver- 
zoeken om te worden ter~iggetransporteerd naar Engeland niet wer- 
den ingewilligd? 

A. Het  was weer dezelfde geschiedenis. Dit detachement was 
daar gestrand en kwam toen onder hlariile en Kolonien. Aangezien 
daar net als overal een groot tehort was aan mensrn, wilde Marine 
hen indelen bij speclale diensten en Kolonien w ~ l d e  ze gebruiken 
voor ordediensten. Heei veel later zijn ze pas teruggekomen. In ver- 
houding tot het k1e:ne aantal, waaruit de brigade bestond, was dit 
van betekenis. Aangezien men het doel, waarvoor zij werden uitge- 
zonden, belangrijk vond, heeft men ze laten gaan. Toen dit doel niet 
kon worden beretkt, moesten ze terugkomen, hetgeen met veel moeite 
is gebeurd. Dit is een strijdpunt geweest tussen de betrokken Depar- 
tementen. 

57619. D e  Voorzitter: U hebt er dus wel telkens o p  aringedrongen, 
dat  deze troepen inoesten terugkomen ter versterking van d e  Irene- 
Brigade? 

A. Ik heb er zelfs zeer sterk o p  aangedrongen. Tk heb zelfs ge- 
dreigd er het bijltje bij neer te leggen. D e  brigade was geleldelijk o p  
peil gekomen. Van Britse zijde werd bij mij geklaagd, dat de brigade 
werd te kort gedaan, doordat een deel was weggehaald, doch nu toch 
moest terugkeren. 

57620. D e  Voorzitter: U bedoelt, dat u de portefeuillequaestie 
hebt gesteld. Dit heeft zich toch voorgedaan bij eventuele terug- 
zending van de detachementzn uit Suriname'? Ik zie hier in een brief 
van u van 16 October 1943 deze zin staan: 

,,Ten aanzie11 van de overigen zie ik mij echter verplicht deze 
terug te trekken. hetgeen ik van zoodanig belang acht, dat, wan- 
neer deze eventueel niet zou plaats vinden, een situatie zou oiit- 
staan, waarvoor ik de verantwoordelijkheid niet wensch te dra- 
gen". 

Misschien hebt u het nog weleens gedaan naar aanleiding van het 
Indische detachement in Brits-Indie. 

A. Ik weet mij thans niet meer te herinneren, waar deze lieden 
in West-Indië vandaan kwamen. 

57621. D e  Voorzitter: Deze mensen kwamen oorspronkelijk ook 
van de Trene-Brigade. 

A. Waarschijnlijk behoorden zij oorspronkelijk tot de groep, die 
werd uitgestuurd naar Indië. Deze groep is tozn verspreid. 

57622. D e  Voorzitter: Zij zijn vdn uit Engeland rechtstreeks naar 
Suriname gezonden in de jaren, voordat d IZinister was. Het Indisch 
detacheinent, dat  In Brits-Indie is blijv~ii hangen, is gesplitst in een 
korps Insulinde en een deel, dat  naar de Marine Luchtvaart Dienst o p  
Ceylon is gegaan. Behoudens enkele iiitzondertngen - er zijn er een 

paar naar Engeland teruggestuurd -- zijn de  mensen daar jaren ge- 
bleven. Dit kunnen dus niet dezi:lfden zijn geweest, die in Suriname 
zaten. 

A. In 1942 zijn zij naar Indië gegaan. 

57623. D e  Voorzitter: E r  waren voorts ook mensen, die na de 
capitulatie uit Oost-Indië zijn weggegaan en in Curaçao zijn terecht- 
gekonien. Dit waren niet diegenen, die bij het Indisch Detachement 
van de Irene-Brigade waren ingedeeld. 

A. Ik meende mij te herinneren, dat  de mensen, die in  Brits- 
Indië hebben gezeten, ook waren terechtgekomen in West-Indië. 

57624. D e  Voorzitter: Voor zover ik mij uit de  verhoren kan her- 
inneren, is dit niet het geval geweest. U nam deze quaestie dus wel 
hoog op. 

A. Ja, zij behoorden rechtens bij de brigade thuis. 

57625. D e  Voorzitter: Uiteindelijk zijn uw pogingen dus mislukt? 

A. Neen, want later heb ik ze wel teruggekregen. Dit zal zijn 
geweest in de loop van 1944. 

57626. D e  Voorzitter: Toch lang niet allemaal, want wij hebben 
hier gehoord, dat er in 1945 ook nog mensen waren. 

A. D e  verklaring daarvan is. dat nien deze mensen daar hogere 
rangen had gegeven. E r  waren veel sergeants onder, die als gewoon 
soldaat waren weggegaan, en daarvan zijn er verschillenden gebleven, 
waaraan de brigade minder behoefte had. 

57627. D e  Voorzitter: Herinnert u zich het conflict-Mollinger? 
D e  heer Moliinger was coinmandant van het korps Insulinde. 

A. Neen, ik herinner mij er niets van. 

57628. D e  Voorzitter: Bij de uitzending naar Indië heeft zich de 
quaestie van artikel 192 van de  Grondwet voorgedaan. Dit heeft zich 
ook vóór uw tijd afgespeeld, maar daarna is het een punt van ernstige 
overweging bij het Kabinet geweest, waaruit een Koninklijk besluit 
is voortgekomen. Misschien kunt u hierover iets mededelen? 

A. Artikel 192 van de Grondwet laat niet toe, dat militairen naar 
Indie gaan 7onder hun toeiieniming. Aan de Britten was een op- 
stelling van benodigde krachten voorgelegd - dit moest in overleg 
met de Brittrn geschieden, omdat zij zorgden voor de uitrusting -, 
volgens welke na de bevrijding ongeveer 180 000 man zouden worden 
opgeroe-en. In overleg met de legerautoriteiten werd rilt ,,establish- 
ment" vastgesteld, hetgeen inhield, dat daarvoor de nodige be- 
wapening, enz. zou worden beschikbaar gesteld. Bij deze 180 000 man 
waren 50 à 50 000 inbegrepen, die bestemd waren voor het Verre 
Oosten. De bedoeIing was, o m  de moeilijkheden i.v.m. artikel 192 
van de Grondwet te ontgaan. hen als oorlogsvrijwilligers o p  te roepen. 
Dit bezwaar was dan uit de weg geruimd. Ik gevoelde niet veel voor 
wijziging van artikel 192 van de Grondwet bij Koninklijk besluit, 
boewel daartoe tenslotte werd overgegaan. Het  was natuurlijk de  
vraag of het zou gelukken een voldoende aantal oorlogsvrijwilligers 
aan te trekken. Bij de recruteringsbureaux, die in Brabant na de be- 
vrijding werden gevestigd, bleek daarvoor zCér veel animo te bestaan. 
E r  meldden zich zoveel oorlogsvrijwilligers aan, dat  de  toeloop zelfs 
moest geremd wordzn. Men kon de  oorlogsvrijwilligers niet alleen 
uit het zuiden putten en had er mede rekening te houden, dat,  als 
het noorden bevrijd zou zijn, zich aldaar ook nog velen zouden aan- 
melden. Bovendien kon een landstreek niet te veel ontvolkt worden 
in verband met de dringende eisen van wederopbouw. Het  zuiden 
zou 215 van het totaal van 180 000 opbrengen. Tenslotte is het anders 
gelopen, daar deze ooriogsvrijwilligers niet aan bod zijn gekomen, 
daar men t e d o t t e  o p  de lichtingen is teruggevallen, maar dat  was 
na mijn tijd. 

57629. D e  Voorzitter: Deze principiële beslissing van de Regering 
is al genomen vóór de bevrijding van Zuid-Nederland. Het  Konink- 
lijk besluit, dat hierop betrekking heeft, is van 22 Juli 1944. Dit slaat 
niet alleen op de vrijwilligers, want er staat in: 

,,Overwegende, dat de verdediging van het grondgebied en de  
veiligheid van het Koninkrijk der Nederlanden in de  huidige 
buitengewone omstandigheden eischen, dat dienstplichtigen bij de 



landmacht, met inbegrip van hen, die behooren tot het reserve- 
personeel. en van hen die een verbintenis als vrijwilliger hebben 
aangegaan op den voet van dienstplichtige, overal heen kunnen 
worden gezonden, waar de vijanden van het Koninkrijk moeten 
worden bestreden, en dat het belang van het Koninkrijk derhalve 
niet gedoogt, dat het zenden van deze dienstplichtigen naar eenig 
gebied afhankelijk is van hunne toestemming, dan wel dat het 
beschikken voor dat doel over de landmacht van Nederlandsch- 
Indië en de schutterijen van Suriname en Curacao een beletsel 
zoude vinden in eenige wettelijke bepaling;". 

Hier is dus principieel de beslissing genomen, afwijkend van ar- 
tikel 192 van de Grondwet. 

A. Men deed dit, omdat men vreesde onvoldoende oorlogsvrij- 
willigers te vinden. Dit nam echter niet weg, dat het plan om deze 
te recruteren toch werd doorgezet. 

57630. De Voorzitter: Het gaat mij hier om overwegingen, die 
het Kabinet heeft gehad orn af te wijken van artikel 192 van de 
Grondwet. Welke redenen heeft het Kabinet hiervoor gehad? 

A. De vrees, dat men niet voldoende oorlogsvrijwilligers zou 
krijgen. 

57631. De Voorzitter: Aan de andere kant was er natuurlijk het 
grote belang om mcnsen naar Indië te brengen. Dit vormt een af- 
weging van de verschillende aspecten. 

k Dit zelfde belang werd ook door ons ingezien. 

57632. De Voorzitter: Bij de vrijwilligers speelde de quaestie van 
de toestemming geen rol. Artikel 192 spreekt over ,,zonder toestem- 
ming". Oorlogsvrijwilligers kon men overal heenzenden, met dienst- 
plichtigen was dit echter anders. Ten aanzien daarvan is de beslis- 
sing genomen artikel 192 in dit verband ter zijde te stellen, namelijk 
oin de mensen naar Indië te kunnen sturen. U achtte dus op dat 
ogenblik het belang, dat hierin gelegen was ten aanzien van het 
Koninkrijk, zodanig ddt hier noodrecht mocht worden toegepast? 

A. Ja, hoewel ik wel vertrouwen had voldoende oorlogsvrijwil- 
ligers te vinden. DI. 60 000 man, uitgetrokken voor de strijd in het 
Verre Oosten, zijn er volop geweest. We hadden dus toch een voldoen- 
de aantal gehad, met of zonder wijziging van artikel 192. 

57633. De Voorzitter: U stond dus op het standpunt, dat dit 
Koninklijk besluit niet moest worden genomen? U wilde het er van af 
laten hangen of er voldoende vrijwilligers kwamen, waardoor de 
Regering geen besluit in deze quaestie behoefde te nemen? 

A. Uiteraard zag men er tegenop bij Koninklijk besluit van de 
Grondwet af te wijken. De een was optimistisch in de verwachting 
voldoende oarlogsvrijwilligers te kunnen krijgen, de ander zag het 
somberder in. De schattingen liepen dan ook zeer uiteen, van hoog- 
stens 10 000 tot minstens 100 000. 

Er kwam nog bij, dat het in de bedoeling lag de oorlogsvrijwilligers 
ter beschikking te stellen vali de geallieerde oorlogvoering, terwijl 
in de Angelsaksische landen het instituut van dienstplichtigen minder 
ingang vindt dan dat van vrijwilligers en dat het zich vrijwillig op- 
geven voor de strijd een betere indruk maakte dan wanneer dit onder 
dwang geschiedde. 

57634. De Voorzitter: Blijkbaar heeft de Regering op het stand- 
punt gestaan, deze zaak niet te mogen laten afhangen van het feit, of 
zich wel of niet voldoende oorlogsvrijwilligers beschikbaar zouden 
stellen, maar mernde zij ook de principiële quaestie in ogenschouw 
te moeten nemen? 

A. Men durfde inderdaad het risico niet te nemen; daarom werd 
in het Koninklijk besluit toch van artikel 192 afgeweken, omdat men 
niet voor het geval wilde komen te staan, dat het aantal oorlogs- 
vrijwilligers zou tegenvallen. 

57635. De Voorzitter: U hebt het zelf ook ondertekend. U hebt 
er zich dus ook mee verenigd'? 

A. Ja. 

57636. De Voorzitter: Was u van mening, dat het noodrecht hier 
kon worden toegepast? 

A. Ja. De heer van Angeren heeft nog een andere mogelijkheid 
overwogen, neerkomende op een juridisc5e cunstructie, dat artikel 192 
niet van toepassing was, maar daarvoor was men huiverig, omdat men 
vreesde, dat een dergelijke juridische interpretatie door het volk niet 

zou worden begrepen. De gedachte was, dat artikel 192 niet toepasse- 
lijk kon worden geacht op de buitengewone situatie, die zich hier 
voordeed, en dat een aanvulling, gegrond op noodrecht, gerechtvaar- 
digd was. 

57637. De Voorzitter: Weet u nog welke oplossing de heer van 
Angererz hiervoor had? 

A. Neen, dat durf ik niet meer te zeggen. 

57638. De Voorzitter: Is ook niet overwogen, degenen, die naar 
Indië gingen, in te delen bij de marine? 

A. Ik meen, dat daarover wel gesproken is. 

57639. De Voorzitter: In 1943 is er nog een Nederlandse coni- 
mandotroep naar Brits-Indië uitgezonden. Dat was Nr. 2 (Dutchì 
Troop en het was het Nederlandse deel van de Engelse commando- 
troepen. 

A. Ze stonden onder Britse leiding. 

57640. De Voorzitter: Is dit in overleg met de Nederlandse Rege- 
ring geschied? 

A. We waren er van op de hoogte, maar zij stonden, zoals ge- 
zegd, onder Brits commando. Het was een commandotroep van 
parachutisten. 

57641. De Voorzitter: Ze dienden toch ook voor raids. 

A. Er was ook een Nederlandse afdeling parachutisten, die onder 
leiding van een Hollander stonden. 

57642. De Voorzitter: Ik bedoel nu de commandotroep, die onder 
leiding van de heer Linze1 naar Indië is gegaan en één jaar later is 
teruggekomen. 

A. Dit is wel in overleg gebeurd met de Nederlandse Regering. 

57643. De Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over de aan- 
vullingscursussen voor verbindingsofficieren, die er zijn geweest onder 
leiding van de heer van  de Plassche? Met welke bedoeling werden 
deze cursussen gegeven? 

A. Dat was al in een later stadium. Voornamelijk stond dit in 
verband met de opleiding voor degenen, die voor functies bij het 
Militair Gezag in aanmerking kwamen. In Engeland was een school, 
waar zij bekwaamd werden. Later werden liaison-officieren gevraagd, 
niet alleen voor Militair Gezag, maar ook voor andere diensten. 

57644. De Voorzitter: Ik bedoel de cursus, die is begonnen in 
Juni 1942. dus vóórdat u Minister werd, en die heeft geduurd tot 
begin 1943. 

A. Daarvan weet ik uiteraard niet veel. De cursus in 1942 had 
in elk geval geen grote omvang. 

57645. De Voorzitter: De heer van de Plassche zou later in aan- 
merking zijn gekomen om benoemd te worden tot militair attaché 
in Algiers. Waarom is dit niet doorgegaan? 

A. Dit hield onder meer verband met de houding van het hoofd- 
kwartier in den Haag, waarbij de heer van de Plassche ook was 
betrokken. 

57646. De Voorzitter: Wilt u hierop ingaan? 

A. Voor zoverre mogelijk, want uit eenzijdige inlichtingen kon 
men niet veel concluderen. In elk geval wenste men, dat degenen, 
die daarbij direct betrokken waren en waarvoor men moest afwachten 
tot dat daaromtrent klaarheid zou zijn verkregen, liever niet in 
leidende functies werden geplaatst. 

57647. De Voorzitter: Er is dus bij de Regering wel een bepaalde 
opzet geweest om de mensen, die bij het hoofdkwartier werkzaam 
waren, eigenlijk op nonactiviteit te houden. 

A. Men wilde hun tenminste niet zodanig vooraanstaande functies 
bij terugkeer geven - vooral niet, omdat er in Nederland nogal wat 
stof over was opgewaaid -, voordat deze zaak uit de wereld was. 
Vermeend werd, dat het Hoog Militair Gerechtshof hierover zou 
moeten oordelen na terugkeer in Nederland, waarbij ik herinner aan 
ean radiorede van de heer van Ge~echten,  waarbij hij een en ander 
heeft geput uit de verhoren in de archieven van het Hoog Militair 
Gerechtshof. 



57648. D e  Voorzitter: Is de Regering afgegaan op eenzijdige in- 
lichtingen? 

A. Neen, stellig niet. Het  merendeel van hen, die bij het hoofd- 
kwartier betrokken waren, waren krijgsgevangenen en dus onbereik- 
baar. Men kon onmogelijk een oordeeI vellen, zonder hen gehoord 
te hebben. Slechts een paar waren naar Engeland gekoiilen, waar- 
onder van de PIassche, die dus inlicht~ngen hierover konden geven. 
Majoor Sorner, die als getuige was gehoord door het Hoog Militair 
Gerechtshof, heeft hierover verslag gegeven. D e  heer van de Plassche 
is gedurende mijn ambtsperiode in dienst geweest. 

57649. De Voorzitter: Hij is door de  heer van Boeyeiz o p  non- 
activiteit gesteld en dit heeft geduurd tot Juli 1941, 8 maanden on- 
geveer. Generaal van Oorschot is ontslagen als hoofd van de Neder- 
landse Militaire Missie. D e  heren val1 de P2rrssrhe en van Oorschot 
zijn beiden o p  noilactief gesteld Later hebben 7e wel een andere 
functie gehad. 

A. Generaal van Oorschot was niet bij het hoofdkwartier betrok- 
ken, wel bij de  inlichtingendienst, maar dat  was niet het punt. Vol- 
gens onze berichten werd de houding van het hoofdkwartier in 
Nederland zwaar aangevallen en de wens geuit, dat  nagezocht werd 
in hoeverre iedereen 7ijn plicht had gedaan. 

57650. D e  Voorzitter: U hebt een onderhoud gehad met de heer 
van de PIassche o p  27 Mei 1944, waarbij deze zaak is besproken. 
Hierbij is tot uitdrukking geltornen, dat de  Regering het ongewenst 
achtte, dat officieren van hei voormalig hoofdkwartier een uitvoerende 
taak zouden krijgen. Volgens anderen was het niet juist om deze 
mensen geen bepaalde taken ie geven. Ik heb hier een brief van 
de heer van Voorst Evekink, waarin hij o.a. schrijft: 

,.De onbillijkheid van het bedoelde oordeel", (waarop de Rege- 
ring zich baseerde) ..door onverantwoordeiijke anorzyr?zi uitge- 
sproken, nog vóór de krijgsgeschiedenis is geschreven en zonder 
dat  deskundig en onbevangen is kunnen worden nagegaan of, en 
eventueel door wie, laakbare fouten zijn gemaakt, en tenslotte 
zonder dat de Generale Staf zich ter zake heeft kunnen verant- 
woorden -- de elementaire eis van de democratie, voor het be- 
houd waarvsn wij 011s thans in oorlog bevinden - springt in 
het oog. Achterklap schijnt een zwakke kwalificatie voor dit 
gedoe". 

Do Regericg werd hier een verwijt gemaakt, dat zij geloof zou 
hechten aan achterklap, en daarom zou zij de mensen niet een taak 
hebben gegeven, die zij eigenlijk wel zouden hebben kunnen ver- 
vullen. 

A. Ik geloof het tegendeel. Het  o p  nonactief stellen van van d e  
Plassche heb ik niet gedaan. Men heeft hem wel degelijk een functie 
gegeven, juist met de bedoeling niet te prejudiciëren. Men wilde de 
zaak eerst in kruiken en kannen 11ebbc~1 en dit kon niet gebeuren 
dan in Nederland. Het  is begrijpelijk, dat men o p  dit punt enigszins 
voorzichtig was. 

57651. D e  Voorzitter: Het heeft natuurlijk een buitengewoon pijn- 
lijke indruk gemaakt, dat iemand als de heer van de Plassche o p  
nonactiviteit werd gesteld en dan nog wel in een tijd, dat  Nederland 
alle beschikbare krachten nodig had. 

A. Hetzelfde gold ook voor de heer van Voorst Evekink, die ook 
een tijd nonactief is geweest. 

D e  Voorzitter: Die was militair attaché in Parijs. 

A. Hij heeft een functie in Londen gekregen. Ik was geen voor- 
stander van het op nonactiviteit stellen, waar er een zo groot tekort 
was aan geschikte krachten. D e  heer van Voorst Evekznk werd belast 
met de studie van de reorganisatie van het leger, waaraan hij een volle 
taak had. Ditzelfde gold ook voor de heer i.>arz de Plassche. Het ging 
e r  alleen om of men hen zou belasten met een taak bij de terugkeer. 
I k  kan hierin geen disqualificatie van de Regering zien; dat  zou het 
zijn geweest, wanneer betrokkenen bepaald ter zijde waren geschoven. 
Want behalve in 1942 - de twee gevallen. die u noemde en waarvan 
mij de  redenen niet bekend zijn --, zijn zij steeds ten volle benut. Ik  
meen, dat bij mijn optreden de heer van de Plassche weer in dienst 
was. 

D e  Voorzitter: Hij was toen leider van de verbindingscursus. 
A. D e  anderen heb ik zelf weer aangesteld. 

57652. De Voorzitter: Dat hij niet benoemd is tot militair attaché 
in Algiers, is toch wel onder uw verantwoordelijkheid geweest. 

A. Men achtte dat minder wenselijk 

57653. D e  Voorzitter: Dit wil dus zeggen, dat  de Regiring het niet 
ucnseiijk achtte. Kuilt u hiervoor objectieve redenen aangeven? Was 
c e  reden hiervoor, dat hij bij het hoofdkwartrer is geweeqt? 

A. Dit heeft daarbij wel een rol gespeeld. 

57654. D e  Voorzitter: Had men in Engeland de opvatting, dat de 
militaire débacle van de Meidagen in 1940 te v\rijteii was aan tekort- 
koningen van de WeCerlandse ge,lerale staf? 

h. Neen. Wel was inen verbaasd, dat  het verzet in  1940 zo korr 
had geJui~rd,  doch toen spoedig daarna hetzelfde in Belgie gebeurde 
e11 korte tijd daarna ook In Fianltrijk, begon men toch wel te be- 
yrijpc:', &t de débicle heus n:ei alleen aan de  houding der Neder- 
landers lag In het b e g a  was de steiiv1lng ten opzichte van Nederland 
> o  het algemeza niet gunstrg, waartoe o a het conflict-de Geer bij- 
droeg Gele~delijk heeft men evenwel veitrouwen gekregen in de 
Regering en heeft men het verwijl weten af te wentelen, als zou 
iuedeiiand zich ;i1 de eerste oorlogsdagen niet naar beste vermogen 
hebben verdedigd. 

57655. D e  Voorzitter: Is u iets bekend over het conflict, dat  er is 
geweest met het detachement marechaussee in Maidenhead? H o e  was 
prec es de bevelc,verhouding? 

A. De marechaussee werd benut voor bewaking in Maidenhead. 
Oo!c bvarsi. rxarecha~ssees bij de Prinses Irene-Brigade ingedeeld. D e  
vraag deed zich voor of zij bcniit zocden worden voor n-iilitaire ope- 
raties of alleen moesten dienen voor bewaking en ordebewaring. Er  
was de adiniilistratieve moeilijkheid met betrekking tot de  formele 
positie van de marechaussee. Zij weruen onder militair bevel gesteld, 
hoewel zij organisatorisch onder het Ministerie van Justitie ressor- 
teerden. Hierover is inderdaad een en ander te doen geweest. 

57656. D e  Voorzitter: Tk heb de indruk gekregen, dat  de  heer 
van ' t  Satit mecnde. dat  hij eigenlijk de chef van dat  bewakings- 
detachement was. 

A. U kunt wel zeggen: Justitie, maar tenslotte is de zaak in der 
minne opgelost, hetgeen niet zo moeilijk was; het ging, geloof ik, 
.naar o m  40 man. 

57657. D e  Voorzitter: U heeft, meen ik, hct Vrouwen Hulp Korps 
opgericht? 

A. Ja. 

57658. D e  Voorzitter: Wat was hiervan de  bedoeling? 

A. In de eerste plaats werden in andere landen, ook in Engeland, 
vrouwc~~korpsen opgericht. E r  was ern algemene drang van de kant 
van de vrouwen, en ook van de Nederlandse vrouwen, die in  Enge- 
land waren: zich nuttig te maken in het landsbelang. Zij mochten zeer 
bruikbaar worden geacht o m  zekere diensten te verrichten, welke 
vooral gelegen zijn op het gebied van verpleging, verzorging en 
dergelijke. Toen ik het plan te berde bracht o m  een Vrouwen Hulp 
Korps op te richten, gevoelde de  Ministerraad hiervoor niet. Aan- 
vankelijk heeft toen het Rode Kruis de eerste san~enstelling van het 
Vrouwen Hulp Korps tot stand gebracht. Het  stond evenwel voor d r  
grote moeilijkheid, dat  de  Britse militaire autoriteiten, die moesten 
zorgen voor de uitrusting, enz., dit slechts deden voor een militaire 
organisatie en niet voor een Rode Kruis-organisatie. Toen heb ik 
beslot~n het Vrouwen Wulp Korps op te richten als een vrijwillig 
Vrouwen Hulp Korps, hetgeen de wet toelaat, waarin bepaald wordt 
- ik weet niet uit mijn hoofd, waar deze bepaling wordt aange- 
yroffen -, dat de Minister van Oorlog in bijzondere omstandighedei1 
speciale diensten kan instellen. Het  Vrouwen Hulp Korps werd dus 
een militair onderdeel en toen werden ook kleding, voeding en het 
benodigde materieel beschikbaar gesteld. Dit korps is onmiddellijk 
na de bevrijding naar Nederland uitgezonden en heeft hier zéér 
nuttig werk verricht. 

57659. D e  Voorzitter: Wie was de commandante van dil vrou- 
wenkorps? 

A. Mevrouw Smit-Dyserinck. 

57660. D e  Voorzitter: Kunt u iets mededelen over het praktische 
werk van het vrouwenkorps? Wat heeft het zoal gepresteerd in Enge- 
land? 

A. Het heeft in EngeIand eerst enige militaire scholing gekregen, 
hetgeen in ket kamp te Wolverhampton geschiedde, en er werden 
oefeningen gehouden. Z o  heb ik een oefening bijgewoond, waarbij i11 
een nacht een rit van drie uur met zware lorries in colonne moest 
worden geinaakt, en zij kweten zich van deze taak o p  lofwaardige 



wijze. Voorts werden cursussen gevolgd, waarbij ze o.a. op hospitaal- 
gebied wercie~i geschoold. Het  korps heeft zeer nuttig werk verricht. 
Later is men, niettegenstaande de aanvankelijke tegenstand om 
vrouwen in militaire dienst in te schakelen, dan ook gekomen tot de 
oprichting van de  MARVA en van het vrouwenkorps in Indië. 
D e  eigenlijke taak ving aan in de dagen van de terugkeer naar Ne- 
derland, waarvoor het ook was bedoeld. Ik heb later vernomen, dat  
het korps ook andere diensten heeft verleend dan  waarvoor het was 
opgericht, o.a. werd het belast met de zorg voor de repatriërenden 
uit Indië, die bij aankomst in Suez aldaar gekleed en geprovian- 
deerd moesten worden, hetgeen eigenlijk meer o p  d e  weg lag van het 
Rode Kruis. D a t  het Vrouwen Hulp Korps, na een moeilijke gc- 
boorte, zich mag verheugen in een zo langdurig leven, is wellicht een 
aanwijzing voor het nut van deze instelling. 

57661. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk hebt u weleens gehoord van 
ue controverse, die heeft bestaan tussen generaal Dijxhoorn en de 
marine-attaché Weijerrnarir?? Kunt u ons hierover nader inlichten? 

A. Ik wil vooropstellen, dat persoonlijke quaesties weleens voor- 
kwamen. Of de motieven, waarom men elkaar niet steeds verdroeg, 
altijd zakelijk van betekenis waren, betwijfel ik enigszins. Dikwijls 
ging het over de vraag van wederzijdse bevoegdheden, die ook wel 
voorkwan: tussen de betrokken Departementen. D e  heer Weijerr7zan 
was i n  Washington gezeteld en ik heb hen1 nooit ontmoet. Ik  her- 
inner mij alleen, dat overleg werd gepleegd tussen de Departementen 
omtrent de regeling der verhoudingen en dat  daarvoor een oplossing 
werd gevonden. 

57662. D e  Voorzitter: Vond u het de juiste tijd voor al die per- 
soonlijke geschillen? 

A. Integendeel. 

57663. D e  Voorzitter: Kon de Regering niet op korte termijn 
een eind aan dergelijke dingen maken? 

A. Ik betwijfel of een Regering aan zulke voorvallen een eind 
kan maken. Hoewel men olie op de golven kan werpen, blijft het 
steeds moeilijk deze te voorkomen, vooral in een onder uitzonder- 
lijke omstandigheden samengestelde gemeenschap, waarvan de leden 
allen in abnormale verhoudingen verkeerden. 

57664. D e  Voorzitter: Dit waren toch mensen, die op een vrij 
hoog niveau werkten, zoals in Washington de vertegenwoordiger bij 
de  Combined Chiefs of Staff en een attaché. 

A. I k  weet niet of dit wel verschil maakt, wanneer menings- 
verschillen ontstaan. 

57665. D e  Voorzitter: Wanneer het ondergeschikten zijn, heeft 
het misschien niet die werking naar buiten uit dan wanneer het hoger- 
geplaatsten zijn. 

A. Het feit blijft toch zo. Het  zijn in ieder geval incidenten ge- 
weest, die o p  de een of andere wijze zijn ~pgelost .  

57066. D e  Voorzitter: Waren het incidenten, waarbij eigenlijk 
geen sprake was van gelijk of ongelijk, maar die terug te voeren 
waren o p  een incompatibilité d'humeur? 

A. Ik ben geneigd, daaraan toch wel zekere invioed toe te 
schrijven. 

57667. D e  Voorzitter: U herinnert zich misschien nog wel, dat 
generaal Dijxhoorn eind 1944 is teruggekeerd naar Londen? D e  heer 
Dijxhoorn heeft daarover verklaringen afgelegd in het verhoor, dat 
wij hen1 in December 1948 hebben afgenomen. Hij zei, dat hij aan de 
Regering had gevraagd te mogen terugkeren, omdat hij belangrijke 
mededelingen te doen had. Dit is geweigerd door de Regering. Waar- 
om is dit geweigerd? 

A. Ten eerste, omdat er toch geregeld contact plaats had, o.a. 
over de quaestie van de opleiding der divisies, die voor Indië waren 
bestemd, nl. of deze in Engeland of in Amerika zouden worden op- 
geleid. Hij nam in Amerika deel aan de besprekingen van de Com. 
bined Chiefs of Staff, voor zover deze Nederlandse belangen betroffen. 
Hij was al in Londen geweest, alwaar de zaak in overleg met hem was 
uitgewerkt, die hij, in Amerika teruggekeerd, met de Combined Chieis 
of Staff nader zou bespreken. Wij meenden, dat  men zou besluiten 
de opleiding in Amerika te doen plaats vinden, doch de Combined 
Chiefs of Staff oordeelden hierover anders en besloten, dat dit in 
Engeland zou gebeuren. 

57668. D e  Voorzitter: Van zijn kant speelde hierbij nog een an- 
dere quaestie een rol, nl. het optreden van de geallieerde troepen in 

Nederland. Oorspronkelijk had hij bezwaren tegen de wijze, waarop 
naar zijn oordeel de oorlog in Nederland werd gevoerd, en de plannen, 
die men verder koesterde. D e  heer Dijxhoorri meende, dat het nood- 
zakelijk was, dat Nederland veel meer invloed had o p  de oorlog- 
voering o p  zijn grondgebied dan tot nu  toe het geval was. Hij had o.a. 
critiek o p  de operaties bij Arnhem. Hierover heeft hij gesproken met 
de Amerikaanse autoriteiten, evenals over de opleiding en de be- 
wapening van de gezagsbataljons. bestemd voor iue3erlandsch-Indië, 
en de oprichting van een legerkorps voor Nederlandsrh-Indië. Genera1 
Marsliall had als zijn oordeel uitgesproken, dat de opmerkingen van 
de heer Dijxhoorn dermate belangrijk waren, dat  de heer Dijshoorn 
deze aan zijn Regering moest mededelen. 'De heer Dijxhoorn heeft 
verder gezegd: 

,.Hij was het - naar ik meende te bemerken - met mijn ziens- 
wijze eens en zei, dat ik de volgende dag naar Engeland moest 
vertrekken. Generaal Marshall zelf moest voor een bespreking 
naar Eiscrlhower en zou het er dan  meteen met hem over hebben. 
Dit is de reden, waarom ik de 5de October 1944 naar Engeland 
ben vertrokken. Minister van Mook was op dat moment ook in 
Washington. Wij samen telegrafeerden, dat  ik zou overkomen 
om een belangrijke mededeling te  doen, waarop prompt het ant- 
woord kwam: ,,Overkomst van Dijxhoorn niet nodig en niet 
gewenst." " 

Is het juist, zoals hij hier de quaestie weergeeft? 

A. Ja. 

57669. D e  Voorzitter: Was het telegram van Minister van Mook 
en Minister Dijxhoorn samen? 

A. Ik meen mij te herinneren, dat het telegram door hen beiden 
was ondertekend. 

57670. D e  Voorzitter: Daarna kwam dus het telegram van de 
Regering naar Washington, dat overkomst van de heer Dijxhoorn niet 
nodig en niet gewenst was. D e  heer van Mook heeft de heer Dijxhoorn 
toen gezegd, dat  hij toch moest gaan, en hij heeft hem een brief mee- 
gegeven. Dit zijn de verklaringen van de heer Diinhoorn. 

A. D e  heer Dij'choorn had als stafofficier uiteraard belangstel- 
ling voor en kennis van zaken omtrent de algemene oorlogvoering. 
Met betrekking tot de operaties bij Arnhem kon hij echter niet de 
minste invloed uitoefenen. 

57671. D e  Voorzitter: Dit is de zaak achteraf beschouwd. U wist 
toen blijkbaar niet precies, uaarover hij zou willen spreken. Hij zer,  
dat  hij belangrijke mededelingen had te  doen. Nu zou men de  vraag 
kunnen stellen of het niet gewenst was geweest, wanneer iemand 
van de status van generaal Dijxhoorn een dergelijke verklaring wenst 
te geven, dat de Regering hem toch maar had laten komen. 

A. Wij kenden zijn inzichten en meenden, dat  hij deze op andere 
wijze kenbaar kon maken. Bovendien meenden wij, dat hij in ieder 
geval nuttiger bij de Chiefs of Stafi kon blijven. 

57672. D e  Voorzitter: Men kan dit opvatten als een klein verlof 
om bepaalde mededelingen in Londen te doen. Generaal Dijxhoorn 
heeft hier verklaard, dat hij o p  een Zaterdagmorgen is aangekomen 
en zich met de meeste spoed naar het Departement heeft begeven om 
belangrijke mededelingen te doen. Eerst ging hij naar het Departement 
voor Algemene Oorlogvoering, dus naar de  Minister-President, en 
daarna naar het Departement van Oorlog. Noch de ene, noch de 
andere Minister, zo zegt hij, wenste mij t- ontvangen. 

A. Wij hebben hem natuurlijk wel ontvangen, maar niet die 
morgen. 

57673. D e  Voorzitter: Later, toen hij een tweede poging deed om 
tot de R4inisters door te dringen, bleek, dat er ezn vergadering was 
van de Ministers-kwartiermakers. 

,,Ik heb mij daartoe laten aandienen. Ik ben echter niet 
verder gekomen dan de gang. Minister van Lidth de Jeude stak 
zijn hoofd buiten de deur en zei: ,,Dag generaal, wat hebt u te 
vertellen?" Ik antwoordde, dat  ik ern zeer belangrijke niede- 
deling omtrent de oorlogvoering had te doen, en lichtte de Mi- 
nister heel kort in. Hij antwoordde, dat hij o p  het ogenblik geen 
tijd had. Toen ik nogmaals zei, dat het zeer belangrijk was, 
werd ik bedankt en verdween de Minister weer i11 de vergadering. 
Zo behartigde deze bewindsman 's lands zaken en zo behandelde 
deze bewindsman een generaal, Regeringsvertegenwoordiger in de 
C.C.S. Ik bei1 dus onverrichterzake naar huis gegaan." 



Ik geloof, dat het wenselijk is, dat  ik u dit even voorlees, want dan 
hebt u gelegenheid uw zienswijze hierover te geven. 

A. Mijn zienswijze is, dat zijn verwijt in deze vorm, op zijn 
zachtst gezegd, zeer overdreven is. Ik had toen al vernomen, welke de  
belangrijke aangele~enheid was, die generaal Dijxhoorn kwam be- 
spreken. Daar  wij in vergadering waren - wij hadden het in die 
dagen ongelofelijk volhandig -, was het o p  dat ogenblik niet i11oge- 
lijk hem te woord te staan en heb ik mij toen moeten bepalen tot een 
kort onderhoud buitenskamers. Het  was misschien minder prettig 
voor generaal Dijxhoorn, maar dit was toch niet onoverkomelijk. Ik 
geloof wel, even te mogen zeggen, dat, nadat wij hem tenslotte heb- 
ben gehoord, aan zijn belangrijke mededeling niet te kort was gedaan. 

57674. D e  Voorzitter: Dit zijn nabeschouwingen. Op het moment, 
dat  hij kwam, wist u nog niet, wat hij had te zeggen. 

A. Neen, dat kon ik niet precies weten, maar wij stonden toch 
met elkander in  geregeld contact. 

57675. D e  Voorzitter: Generaal Dijxhoorn is tenslotte Maandag- 
middag om 12.45 uur ontvangen door de Ministers Gerbrandy en 
van Liilth de Jeude. D e  Minister-President ontving hem met de 
woorden: ,,Ik vind uw optreden hoogst indisciplinair. Als ik militair 
was, zou ik u straffen." 

Hij deelde hem voorts mede, dat hij eerst van plan was geweest 
generaal Dijxhoorn in  het geheel niet te ontvangen, Dit geeft dus 
blijk van een vrij scherpe verhouding, Kwam dat  meer voor of was 
het alleen bij dit geval, dat  men zo tegenover elkaar stond? 

A. Dat  kwam weleens voor, maar dit is wel een sprekend geval. 

57676. D e  Voorzitter: Wat is uw opvatting hierover? Is het 
terecht, dat  de  heer Dijxhoorii dit zegt, en is hij o p  een onjuiste 
manier ontvangen? 

A. Niettegenstaande het telegram om niet te  komen, is hij toch 
gekomen. Dit kan men. militair gesproken, als indisciplinair be. 
titelen, hoewel ik dit verwijt niet gebe~igd heb. 

57677. D e  Voorzitter: Bestond er een hiërarchische verhouding? 

A. Generaal Dijxhoorn was in militaire dienst, ressorterende 
onder het Ministerie van Oorlog. Ik geloof dan  ook, dat  de  uitlating 
van de heer Gerhrctrzdy over ,,disciplinaire straf" niet al te letterlijk 
moet worden opgenomen. 

57678. D e  Voorzitter: U w  opvatting is dus, dat  het eigenlijk juist 
is geweest, dat de heer Dijxhoorn niet is ontvangen o p  dat ogenblik. 
wegens de drukke werkzaamheden van de Ministerraad? 

A. Ja. Het  was misschien minder hoffelijk, maar het was op dat 
ogenblik onmogelijk. 

57679. D e  Voorzitter: Een leek zou zich afvragen, wat het zou 
betekenen, dat een oud-Minister, die uit Amerika naar Engelacd 
kwam, o p  deze manier werd behandeld. 

A. Het  was niet de  eerste maal, dat  hij naar Londen kwam. 
Enige tijd daarvhór was hij ook in Londen geweest en men stond 
stzeds met hem in contact. Ik  geloof, dat  volgens zijn mening Iiij 
aan deze kant van de  oceaan meer invloed kon uitoefenen o p  de 
militaire operaties van de geallieerden hier te lande, doch men moest 
daarmee voorzichtig zijn, omdat dit alleen mogelijk was voor zoverre 
het opperbevel daarvan gediend was. 

57630. D e  Voorzitter: Wat is er verder gebeurd met de heer 
Dijxhoorn? 

A. Hij werd toen aangewezen om naar Brussel te gaan, als lid 
van een i~iilitaire adviescon~missie bij de staf van Monlgoiriery oni 
voorlichting te geven omtrent plaatselijke toestanden in Nederland, 
waarmede hij als stafofficier geacht mocht worden o p  de  hoogte te  
zijn. Zijti medeleden waren de  heren Moolenhurgh en de Vries, laatst- 
genoemde hoofdingenieur van de Rijkswaterstaat en als zodanig o p  
de hoogte van waterstaatsaangelegenheden, die bij opmars van be- 
lang konden zijn. Deze commissie is echter niet laiig bijeengebleven, 
want al spoedig werd vernomen, dat  het opperbevel zich niet veel 
aan de commissie liet gelegen liggen. 

57683. D e  Voorzitter: Was hierover van te voren geraadpleegd 
met de geallieerde leiding? 

A. Zeker. 

57682. D e  Voorzitter: Had men het toen goedgevonden? 

A. Ja. Ik  kan niet zeggen, dat Motztgomery zich toen zeer enthou- 
siast toonde, maar men dacht, dat het toch wel zijn nut kon hebben. 

57683. D e  Voorzitter: Ook in de vorm, waarin tenslotte die 
missie is opgetreden, en ook wat de taak betreft? 

A. Ja. D e  heer Dijxhoorn verklaarde, toen hij in Brussel was, dat 
zijn advies te weinig werd gevlaagd. Er  werd geen gebruik gemlakt 
van zijn diensten. Dit hing natuurlijk af van de inzichten van de leger- 
leiding, waaraan niets te doen was. 

57684. D e  Voorzitter: In  de  instructie staat: 
,,In overleg met S H A.E.F. is overgegaan tor de instelling van 

een commissie van advies ad hoc, welke ter beschikking wordt 
gesteld van de ,,Operational Division" van het 2lste Legerkorps 
Deze commissie heeft tot taak de geallieerde legerleiding van 
voorlichting te dienen omtrent de uit te voeren operaties o p  
Nederlandsch grondgebied en het verschaffen van plaatsrlijke ge- 
gevens, die daarkoor van belang zijn te achten." 

Van de kant van 21st Army Group werd later gezegd, dat zij niet 
gehouden waren aan de  instructie van de  Minister van Oorlog, en 
het ,,voorlichttnn ging verder dan rnet de Nederlandse Ministers was 
besproken. 

Blijkbaar was dus de opvatting van 21st Army Croup,  dat de com- 
missie alleen zoli worden geraadpleegd, wanneer de legerleiding dit 
nodig achtte. Men kon niet uit eigen beweging voorlichting geven. 

A. Neen, hoewel de tekst van de instructie dit wel toeliet. 

57685. D e  voorzitter: I k  krijg de indruk, dat  men in het algemeen 
niet wenste, dat deze commissie er was, omdat er tevens een militaire 
missie en een S.H.A.E.F.-missie waren. 

A. U bedoelt, dat  het van Engelse kant niet graag werd gezien. 

57686. D e  Voorzitter: Juist. U hebt later een aanvulling gegeven 
o p  de instructie, waarin stoild, dat het contact met 21st Army Group  
voortaan door de S.H.A.E.F.-mission to tize Netherlands moest wor- 
den geleid. Ik  weet niet of dit het karakter had van een disqualificatie. 

A. Neen, maar de verhoudingen waren enigszins ingewikkeld. 
Wij hadden veel met de S.H.A.E.F. te makeil eri omdat men daar- 

mede dagelijks contact had, konden besprekingen met de legerleiding 
ook via S.H.A.E.F. gevoerd worden. Dit was dan  een methode om 
eventueel ook ongevraagd een en ander te  berde te brengen. iI 

Het was bovendien een enorm drukke tijd, vooral voor de Opera- 
tioilal Staffs, zodat voor mondeiing overleg niet veel tijd zal zijn 
beschikbaar geweest. Later heb ik gehoord, dat  vooral de diensten 
van de heer dr Vries zeer op prij? werden gesteld, omdat hij krach- 
tens zijn ambt nauwkeurig op de hoogte was met de waterstanden in 
rivieren, kanalen en polders, hetgeen voor de operaties vail zeer veel 
nut was. 

57687. D e  Voorzitter: D e  heer Dijxhoorn heeft hier verklaard, 
dat maarschalk Morrfgornery hein niet wildr o~~tvangen .  Hij zegt, dat  
deze heim niet wilde zien, omdat hij niet om hem had gevraagd; u 
zegt, dat  het in overleg was gegaan. Dit is dan toch zeer merkwaardig. 

A. Niet in overleg met Montgoinery zelf, die meestentijds aan het 
front vertoefde, maar wel met goedvinden van generaal Eisenhower. 

57688. D e  Voorzitter: Het  is toch wel merkwaardig, dat de Rege- 
ring overleg heeft gepleegd en een bepaald besluit heeft genomen 
en dat, wanneer die commissie is tot stand gekomen, deze eigenlijk 
niet voor vol wordt aangezien. 

A. Blijkbaar had Monlgomery er niet veel .oren naar. Ex was 
een voor ons niet altijd begrijpelijke verhouding tussen Montgomery 
en Eisenhower, maar het is wel gebleken, dat generaal Montgolnery 
er niet veel voor voelde. 

57689. D e  Voorzitter: Heeft de  Regering nog getracht de moei- 
lijkheden, wanneer deze er waren, op te lossen door tussen beide te 
komen? 

A. Ik heb dit herhaaldelijk gedaan. Het  was echter een tijd, dat  
de Regering haar volle aandacht nodig had voor velerlei andere 
zaken, zodat niet veel tijd kon worden besteed aan deze kwestie, 
waarin Monfgotncry het laatste woord had 

57690. D e  Voorzitter: Het was toch o p  zich zelf wel een belang- 
rijke quaestie, dat  de Nederlanders invloed hadden bij het geallieerde 
opperbevei'? Blijkbaar liep dit nier glad. 



Er is een onderhoud geweest tussen Minister Gerbrandy en Mont- 
golxery op 7 December, welk onderhoud blijkbaar ook niets heeft 
opgeleverd. Kon men deze moeilijkheden nu beschouwen als een klap 
in het gezicht van de Nederlandse Regering? De cori~missie werd 
gedesavoueerd en heeft in die tijd practisch niets gedaan. 

A. Men maakte gebruik van de commissie, wanneer men het 
nodig vond en anders niet. Vanzelf rijst de vraag, waarom Motzt- 
zotnery de heer Dijxhoorn niet heeft ontvangen. Was dit onwil, ge- 
brek aan tijd of gebrek aan belangstelling voor de adviezen van 
generaal Dijxhoorn? 

57691. De Voorzitter: Ik heb hier een gedeelte uit een rapport, 
dat de heer Dijxhoortz heeft uitgebracht. Hij beschrijft hierin een 
onderhoud met generaal de Guingnnd: 

.,Met de deur in huis vallende, deelde de Generaal mij mede, 
dat hij mijn positie eigenlijk niet goed beqreep. Op zeer vriende- 
lijke wijze zeide hij mij, dat 21st Army Group niet om mij had ge- 
vraagd en dat militaire aangelegenheden altijd via de Neder- 
landsche militaire missie werden behandeld. Dit waren de strikte 
orders van S.H.A.E.F. S.H.A.E.F. had bovendien te mijnen op- 
zichte geen opdracht gegeven. De 21st Army Group beschikte" - 
zoo ging de generaal verder - ,,over vele gegevens onder meer 
verkregen van tal van ingenieurs. Bij gevolg", aldus concludeerde 
de generaal, ,,kan ik mij uw positie niet gued voorstellen." 

Ik vind het toch wel heel ~nerkwaardiz, dat een officiële coni- 
niissie, van de Nederlandse Regering uitgaande, een dergelijke ont- 
vangst krijgt. Men ZOU dan tot de concl~isie moeten komen, dat de 
zaak niet in orde is. Kunt u ons mededelen, hoe de quaestie zich 
heeft afgespeeld? 

A. Volgens mij ging het om de vraag of de Adviescommissie de 
positie kon innemen, die de heer Dijxhoorn verlangde, dat ze zou in- 
nemen, d.w.z. regelmatig uit eigen beweging advies uit te brengen en 
voorlichting te geven aan de legerleiding of dat het een commissie 
was, die beschikbaar was om desgewenst advies uit te brengen. Dit is 
het ten slotte geworden. 

57692. De Voorzitter: De commissie is al heel spoedig opgeheven. 
A. De heer Dijxhoorn was van oordeel, dat deze niet veel uitwer- 

king had en evengoed kon worden opgeheven. Ik meen, dat de heer 
de Vries nog enige tijd werd aangehouden. 

57693. De Voorzitter: Neen, hij is ook ontslagen. Ik heb hier 
? 

ten ministeriële beschikking van l 5  Januari 1945, Afd. I, no. 17. 
A. Ik meen toch, dat hij nog wel geraadpleegd werd, zij het niet 

meer als lici van de conimissie. Men kon niet de heren Dijxhoorn en 
Moolenburgh uit hun functie ontheffen en alleen de heer de Vries 
handhaven. 

57694. De Voorzitter: De ministeriële beschikking van 15 Januari 
1945 overweegt: ,,dat gebleken is, dat bij het geallieerde Opperbevel 
aan de Conimissie van Advies, ingesteld bij zijn beschikking dd. 
1 November 1944, afd. I, no. 20, geen behoefte meer bestaat ten 
gevolge waarvan de Commissie niet de gelegenheid heeft de haar 
toegedachte taak te vervullen; besluit:" - dan volgen de namen van 
de ontslagenen -. 

Dit maakt een eigenaardige indruk. De Regering heeft eerst met de 
geallieerde autoriteiten afgesproken, dat de con~missie zou worden 
ingesteld, waarna de commissieleden worden benoemd; na enige 
tijd wordt de commissie eigenlijk op vriendelijke wijze de deur ge- 
wezen en door de Nederlandse Regering opgeheven. 

Dit is onbevredigend en ik zou er toch wel prijs op stellen te 
weten, hoe de vork in de steel zit. 

A. Bij het voorbereiden van de opmars bestond behoefte aan 
adviezen, waarvoor men een zeker aantal gegevens nodig had. Nadat 
men deze verkregen had, veranderde het karakter. Wij waren ook 
niet gesticht over de weinig tegemoetkomende wijze, waarop de 21st 
Army Group belemmeringen opwierp, o.a., dat alles via S.H.A.E.F. 
moest gebeuren. Het was doelloos een conimissie te handhaven, die 
niet tot haar recht kan komen. Ik geloof, dat het motief, dat er geen 
behoefte meer aan bestorid, de situatie weergeeft. Men wilde bepaalde 
inlichtingen hebben en toen iuen die eenmaal had. vond men, dat 
men voldoende op de hoogte was. 

57695. De Voorzitter: Heeft die missie dan inderdaad inlichtingen 
gegeven? Ik krijg de indruk, dat men daar geen voet aan de grond 
kreeg. 

A. Ik heb na mijn terugkomst de heer de Vries ontmoet, die ik 
persoonlijk kende ais hoofdingenieur-directeur in Nijmegen. Het heeft 

destijds enige moeite gekost hem voor de aciviescommissie los te krij- 
gen, omdat hij node kon gemist worden. Het staat vast, dat hij de 
legerautoriteiten ook later nog wel degelijk waardevolle inlichtingen 
heeft verschaft en ik kan hieraan toevoegen, dat hem voor de bewe- 
zen diensten een Britse onderscheiding is te beurt gevallen. 

57696. De Voorzitter: Heeft u hierover een bespreking gevoerd 
met Montgoniery? De heer Dijxhoorn heeft geklaagd: ,,De Minister 
van Oorlog, de heer van Lidth de Jeude, heeft ook eens zijn opwach- 
ting gemaakt bij Montgotnery; het is hem echter niet gelukt mijn 
positic daar te verbeteren". Is dit zo? 

A. Ik ben bij Montgomery geweest, waar ik over een andere zaak 
heb gesproken en toen is ook dit punt ter sprake gekomen. Monfgo- 
mery heeft toen eigenlijk hetzelfde gezegd, wat u daar voorlas. ,,Er 
was geen behoefte meer aan." Ik kwam bij Montgomery om te spre- 
ken over de voedselvoorziening na de bevrijding van het Zuiden. 

57697. De Voorzitter: Uit de stukken krijg ik de indruk, dat Mont- 
gonwry gepiqueerd is geweest, o ~ d a t  hij een missie kreeg toegewezen, 
waarom hij niet had gevraagd. 

A. Ja, die indruk kreeg ik ook, hetgeen waarschijnlijk te wijten 
was aan het feit, dat hij niet bijtijds op de hoogte was gesteld. Toch 
kan ik mij moeilijk voorstellen, dat Montgoniery het van tevoren 
niet zou hebben geweten. Het initiatief tot het instellen van de com- 
missie ging in ieder geval van onze kant uit, op voorstel van generaal 
Dijxhoorn. Men heeft er niet om gevraagd. 

57698. De Voorzitter: Er was ook een Nederlandse S.H.A.E.F.- 
missie. Wat was de verhouding tussen die S.H.A.E.F.-missie en de 
missie-Dijxhoorn? 

A. De Adviescommissie-Dijxhoorn was bedoeld om rechtstreeks 
te behoren tot de operational staff, maar blijkens de instructie van 
Montgonzery moest deze commissie werken via de S.H.A.E.F. Verder 
bestond hiertussen geen verband. 

57699. De Voorzitter: Kunt u iiog iets mededelen over het werk 
van de heer Dijxhoorn bij de Combined Chiefs of Staff? Wat was 
zijn taak daar eigenlijk? 

A. Er  was afgesproken, dat, wanneer in de Combined Chiefs of 
Staff onderwerpen behandeld werden, betrekking hebbende op Neder- 
landse belangen, de Nederlandse vertegenwoordiger i.c. generaal Dijx- 
hoorn, daarbij zou tegenwoordig zijn. Wij hebben een zeer sprekend 
voorbeeld gezien, dat men dit niet altijd deed. De heer Dijxhoorn deed 
ons geloven, dat zijn invloed bij de Combined Chiefs of Staff zeer 
groot was, zodat men zich geen zorgen behoefde te maken, dat aan- 
gelegenheden, Nederlandse belangen rakende, zouden worden be- 
sproken buiten zijn tegenwoordigheid. Toen de vraag aan de Combined 
Chiefs of Staff zou worden voorgelegd, of de troepen voor Indië 
bestemd in Engeland of Amerika zouden worden opgeleid, was gene- 
raal Dijxhoorn weer naar Amerika teruggekeerd vanuit Londen, waar 
hij de zaak met mij uitvoerig had besproken. In de vergadering van 
de Combined Chiefs of Staff zou hij zijn mening weergeven en be- 
spreken, hoe dit zou worden geregeld. Na enige tijd bleek echter uit 
een telegrafische mededeling, dat de Chiefs of Staff hadden besloten, 
dat de opìeiiling in Engeland zou plaats vinden. Wij kregen echter 
geen bericht van generaal Dijxhoorn, en toen bleek, dat de beslissing 
was genomen zonder dat hij er iets vanaf wist. 

57700. De Voorzitter: U hebt generaal Dijxhoorn opdracht ge- 
geven het vraagstuk van de moderne legerorganisatie en uitrusting te 
bestuderen in Amerika. Is daarover nog een verslag verschenen? 

A. Neen, daarover is geen verslag gekomen. 

57701. De Voorzitúer: Kunt u mededelen, hoe het ging met de 
aankopen van materiaal in Amerika, of ressorteerde dit niet onder 
het Ministerie van Oorlog? 

A. Neen, dat ressorteerde onder Economische Zaken. 
U bedoelt de Aankoopcommissie. 

De Voorzitter: Wanneer u er geen bezwaar tegen hebt, zou ik dit 
deel van het verhoor nu willen beëindigen. Ik dank u voor de ver- 
strekte inlichtingen en ik sluit het verhoor. 

O. C. A. VAN LIDTH D E  JEUDE. 

ALGERA, voorzitter. 
STUFKENS. 
KLOMPE. 
DUISTERWINKEL, griffier. 
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Verhoor van 

ERNEST Mi4RIE ALPWONSE SUYLEN, 
oud 56 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

dirigerend officier van Rijkspolitie Iste klasse. 

Hij legt de eed af als getuige. 

57702. De Voorzitter: Waar bevond u zich bij het uitbreken van 
de oorlog op 10 Mei 1940? 

A. In Grave. 

57703. De Voorzitîer: Welke functie had u toen? 

A. Ik was kapitein van de marechaussee in Nijmegen en ik was 
daags te voren in opdracht van mijn chef van Nijmegen naar Grave 
gegaan naar de marechausseekazerne aldaar. In Grave zag ik 's mor- 
gens om ezn uur of vier Duitse vliegtuigen. 

57704. De Voorzitter: Bij welk onderdeel van de marechaussee 
was u? 

A. Ik was districtscommandant in Nijmegen (dat is de tweede 
divisie Koninklijke marechaussee). 

57705. De Voorzitter: Bent u na de oorlogsdagen met de mare- 
chaussee mee naar het zuiden gegaan? 

A. Ja, ik ben de 10de hlei reeds van uit Grave - ook in op- 
dracht, die ik te voren reeds had gekregen - naar Waalwijk gegaan 
om mij te melden bij de commandant van de eerste divisie mare- 
chaussee aldaar. In de loop van de 10de 's morgens ben ik tegelijk 
met de commandant van de divisie met enige brigades van het 
district Nijmegen in Waalwijk gearriveerd. 

57706. De Voorzitter: Was de commandant toen jonkheer den 
Beer Poorfugael? 

A. Ja, hij was commandant van de eerste divisie, maar mijn 
chef was overste saiz Ei~errlinge~z in Maastricht. 

57707. De Voorzitter: Misschien kunt u in het kort uw beleve- 
nissen op de tocht door België en Frankrijk weergeven? 

U bent toch met de divisie meegegaan? 

A. Ik ben, naar ik meen, Oe 17de of 18de uit Sluis vertrokken 
met alle marechaussee's, die daar waren aanbeland. Wij zijn eerst door 
België getrokken en daarna Frankrijk in. Wij zijn allemaaI bij elkaar 
gebleven: we hebben een aantal autobussen, vrachtwagens, enz. ge- 
vorderd in Zeeuwsch-Vlaanderen. Er is een aantal marechaussee's 
met rijwielen, gedeeltelijk op gevorderde voertuigen, in de richting 
België gegaan, eigenlijk in de richting van de westkust, Westende. Wij 
zijn niet lang in België geweest, wij zijn vrij gauw door België in 
Frankrijk gekomen. Daarna zijn we meestal langs de westkant van 
Frankrijk van de ene plaats naar de andere getrokken. Dat gebeurde 
allemaal, toen we bemerkten, dat in Zeeuwsch-Viaanderen de Franse 
troepen, die daar lagen, richting Frankrijk terugtrokken. Ik weet niet 
precies, waar deze naar toe zijn gegaan. 

57708. De Voorzitter: Welke delen van de marechaussee betrof 
dit nu en was dit de eerste divisie in haar geheel? 

A. Het was langzamerhand de eerste divisie in haar geheel, be- 
halve een gedeelte in Zeeland, van het district Vlissingen, waarvan 
kapitein Losecaat van Nouhuys commandant was. Deze verbleef nog 
op Walcheren met de brigade Vlissingen en met een aantal mare- 
chaussee's, die wij vanuit Hulst naar Goes gestuurd hadden. Toen de 
Nederlandse troepen terugtrokken in de richting Walcheren, zijn die 
marechaussee's met de troepen, die eigenlijk ter plaatse hoorden, ook 
richting Walcheren gegaan. 

Ik heb enige malen vanuit Sluis en enige malen - naar ik meen 
uit Oosrburg getelefoneerd met kapitein Losecaat van hTouh!~ys, om 
te vragen naar de situatie op Walcheren. Schout-bij-nacht van der Stad 
voerde er toen nog het bevel; hij was - geloof ik - commandant 
van Zeeland. Kapitein Losecaat van ~Vouhuys  gaf mij per telefoon 
heel weinig concrete inlichtingen. Ik heb hem ook gevraagd mijn kant 
uit te komen, want dat leek mij safer. Ik heb hem echter niet meer 
gezien tot na de oorlog. 

57709. De Voorzitter: Dus dat deel van de marechaussee is niet 
meegegaan? 

A. Neen. 

57710. De Voorzitter: Was er behalve een deel van de eerste di- 
visie ook nog een deel van de tweede divisie? 

A. Bij de tweede divisie, waar ik dan zelf bij hoorde, was per- 
soneel van de brigades Gennep, Well, Oss, Uden, Boxmeer en Ven- 
ray. Maar ze waren niet allemaal compleet. Er zijn natuurlijk ook 
weer manschappen afgevallzn. Onder andere van de brigade Oss is 
opperwachtmeester Miritjes meegegaan in de richting Waalwijk, ook 
richting Breda, Bergen op Zoom, Antwerpen, toen weer terug in Oost- 
Zeeuwsch-Vlaanderen, maar vandaar is hij met de brigade-coxman- 
dant uit Uden naar ZuidJBeveIand gegaan, in opdracht van majoor 
den Beer Poortugael. Ik denk, dat ongeveer veertig man onder com- 
mando van kapitein Ellens naar de overkant zijn vertrokken. 

57711. De Voorzitter: Kunt u het totaal van terugtrekkenáb 
marechaussee's ook in cijfers uitdrukken? 

A. Ik vermoed, dat het plus minus 350 mensen waren. Het juiste 
getal weet ik waarachtig niet meer. 

57712. ' De Voorzitter: Neen, maar toch ongeveer? 

A. Ja. 

57713. De Voorzitter: Zijn er nog bepaalde bijzonderheden op 
uw terugtocht door Frankrijk geweest? 

A. Of het bepaald bijzonderheden zijn, weet ik niet. Wij hebben 
het langst in La Délivrande gelegen, daarna in Douvres. We zijn 
eigenlijk van de ene garnizoensplaats naar de andere getrokken. De 
Franse heren zelf hadden ook niet veel bijzonders wat de menage be- 
trof. Het benzinevraagstuk was o.a. heel moeilijk. De commandanten 
de la place waren allen zeer geschikt. Ze begonnen aanvankelijk met 
vele bezwaren te opperen, als ze 300 à 400 mensen extra aan tafel 
kregen. R.lijn persoonlijke indruk was over het geheel genomen, dat 
ze zeer voorkomend er. zeer geschikt waren. 

57714. De Voorzitter: Had u toen veel automateriaal bij u? 

A. Wij hadden zelf betrekkelijk weinig auto's, alleen waren van 
de districten de verkeerswagens meegegaan; dan waren er een paar 
verkeersmotorrijwielen met zijspan. In Zeeuwsch-Vlaanderen zijn 
autobussen gevorderd. 



577 15. D e  Voorzitter: Waren er burgerchauffeurs bij? 

A. Ja. Nader!~and zijn er nog moeilijkheden geweest, om die 
mensen een of andere status te geven. 

I n  Abbeville was een onontwarbare opstopping van troepen, want 
vandaar drong iedereen naar het zuiden. We waren zelf geparkeerd 
met een aantal auto's iets buiten Abbeville. Ik heb toen o p  eigen 
initiatief, omdat majoor clen Beer Poortugnel en kapitein van Tiut- 
hovelz nadr Amiens waren o m  benzine te krijgen, een aantal tanks, die 
nog benzine bevatten, laten ledigen en overhevelen in andere auto- 
bussen. Dat  is mijn geluk geweest, want de volgende dag stonden beii- 
zine- en tankstations in Amiens in brand. We hebben toen geSn 
druppel gekregen. Ik heb daar ongeveer vijf of zes van de slechtste 
wagens laten staan en aan  een Fransman cadeau gegeven, omdat ik ze 
niet verder mee kon nemen. D e  inensen, die niet o p  de auto's mee 
konden, zijn toen per fiets meegegaan, hetgeen in die buurt zeer ver- 
moeiend was. 

57716. D e  Voorzitter: Hsd  u ook nog gelegenheid om andere 
militairen, die niet tot de marechaussee behoorden, mee te nemen? 

A. Ja. wij hadden o p  de grensbrigades hulpinarechaussee toe- 
gevoegd. D a t  waren soldaten van de troep, welke reeds een hele tijd 
vóór 10 Mei l940 bij ons dienst deden. Ze lagen o.a. in Gennep, Nij- 
megen, Millingen. Groesbeek, Siehengewald en Well; ik denk op alle 
brieades langs de hele oostgrens. 

Deze n1ensi.n zijn ook meegegaan met de brigades, die naar Waal- 
wijk en daarna naar Zeeuwsch-Vlaanderen gingen. 

57717. D e  Voorzitter: Ik  bedoel eigenlijk of u o p  uw tocht door 
Frankrijk ook nog militairen, die o p  de terugtocht waren, mee hebt 
kunnen nemen o p  de  auto's? 

A. Neen. Daarmee heb ik wel onprettige momenten beleefd. 

D e  Voorzitter: Daarom vraag ik het ook. 

A. Die mensen stonden aan de kant van de weg en bij ons zaten 
de wagens bepaald stampvol. We hadden weinig benzine. W e  
hebben ons zo nu en dan weleens or, niet helemaal regelmatige 
wijze birizii~e moeten toeeigenen. De benzine was namelijk een 
van d e  moeilijkste problemen. Ik heb weleens gehoord, dat 
rili tairen hebben gezegd: Ja, we hebben die marechaussee's voor- 
bij zien rijden maar wij konclen op hun wagens geen plaats 
kr~jgen. Ik acht het niet onmogelijk. dat  het gebeurd is, maar dan 
is het gebeurd. omdat wij zelf geen plaats over hadden. Ik kan 
u natuurlijk niet naliwkeiirig de omstandighedec, waaronder dit 
gebeurde, vertellen, maar de algemene gedragslijn was: Iedereen 
7orgde er voor. dat  hij zelf zijn vervoer had. Die klacht is dan  
zeker eeuit door mensen, die van hun troep waren afgeraakt, 
die bijvoorbeeld in een café waren blijven zitten. Intussen was hun 
ei2en onderdeel met auto's verder getrokken en dan dachten ze: Ik zal 
wel hier of daar een lift krijgen. Zo'n gezelschap van drie of vier 
mensen bleef dan aan de kant van de weg staan wachten. Het  waren 
nooit troepenonderdeleri, maar uitsluitend loslopende mensen. Inder- 
daad heb ik zelf ook Hollandse solddten langs de weg zien staan. 
Dat  heb ik soms wele-ns pijnlijk gevonden en dan dacht ik: Als ik 
mij in uezelfde positie had bevonden en Hollandse militairen - ten- 
slotte waren de marechaussee's dat ook - had zien langs rijden en 
niet mee had gekund, dan zou ik daarover ook ontstemd geweest zijn. 

57718. D e  Voorzitter: Ik  heb deze vraag opzettelijk gesteld, om- 
dat  wii in de coinmisiie klachten hebben vernomen. Zoals u weet, 
heeft de marechaussee in Engeland - daar komen we straks nog wel 
o p  - getracht o m  eigen zelfstandigheid te bewaren, en in  dat  ver- 
band werd er dan gezegd, dat  zulks ook reeds bleek uit de  terug- 
tocht door Frankrijk. omdat men tocn door e-n zekere ongerecht- 
vaardigde korpstrots anderen. die niet bij de  marechaussee hoorden, 
niet wilde laten meerijden. Ze werden gewoon aan d e  kant ge- 
schoven. onder de leuze: We zullen er voor zorgen, dat wij zelf eerst 
in veiligheid komen. Ik heb o p  het ogenblik de betrekfende teksten 
niet ter beschikking, maar ik herinner mij, dat ongeveer in die geest 
werd gesproken, en daarom acht ik het wel van belang, dat u de ge- 
legenheid hebt, om daar het uwe van te zeggen. 

A. Ja,  Mijnheer de Voorzitter, persoonlijk kan ik er u van 
zeggen, dat  ik nimmer - want ik ben later drie jaar bij de troep 
geweest en heb helemaal geen marechausseedienst gedaan - die ge- 
dachte van een te ver doorgevoerde korpstrots heb gehad. Ik herinner 
mij wel, dat wij in e n  bepaald gedeelte van Frankrijk weleens een 
paar soldaten aan de  kant van de  weg hebben laten staan. Het  was 

waarschijnlijk in  d e  buurt van Abbeville. Men had toen al zo veel 
inzicht in de  oorlogvoering, dat  het eigenlijk zaak was o m  niet bij 
de Somme afgesneden te worden. Dus  iedereen probeerd,e aan de  
andere: kant te komen, want de Fransen - dat  herinner ik mij ook 
nog zeer goed, ik ben daar op ein stafkwartier geweest - namen 
niet alles au  sérieux. In  een gesprek met een kapitein van een Frans 
stafkwartier vertelde ik o.a., dat een pazr Duitse tanks tot de  west- 
kust waren doorgedrongen; deze kapitein vond dat  echter helemaal 
gern bezwaar en zei: Die slaan we zo terug, Ik antwoordde: Als u 
daar maar zeker van bent. Ik  vond het een bedenkelijk verschijnsel. 
Als de Duitsers eenmaal aan de kust zijn, heb je ze nog niet meteen 
weg. D a t  is trouwens ook gebleken, ze hebben de hele zaak gewoon 
gecoupeerd. Diis in die tijd was er waarschijnlijk meer haast om 
naar het zuiden te komen dan  aanvankelijk in de  bedoeling lag. Zoals 
ik mij vaag kan herinneren - want ik weet ook niet precies, hoe en 
waar dat  gebeurde -, hebben wij ook weleens mensen meegenomen. 
Wat zegt men dan?: Vooruit, klim er maar op. Ik weet ook, dat  alles 
opeengepakt zat. Er  hebben ook mensen geklaagd, omdat we ten- 
slotte hebben gezegd: Doorrijden. Ik weet zeker, dat  we dat  hebben 
gezegd, omciat het ondoenlijk was een lange colonne voor een paar 
lifters te laten stoppen. 

57719. D e  Voorzitter: Da t  heeft later niet bijgedragen tot een 
grotere waardering voor het korps marechaussee. 

A. Ik kan mij eigenlijk niet voorstellen, dat  dat  later zo zwaar 
is opgenomen. 

Persoonlijk vond ik het onaangenamer, toen we België introkken, 
hetgeen een betrekkelijk moei!ijk ogenblik was - tensl'otte verliet 
men zijn eigen land - om de soldaten, die bij ons waren geweest ei1 
die aan de  grens bij de marechaussee ingedeeld waren, achter te laten. 
Z e  stonden daar met een zeer ernstig en teleurgesteld gezicht te  kijken. 
Z e  dachten: Wat  gaat er nu met ons gebeuren? 

57720. D e  Voorzitter: U bent -naar ik meen - niet o p  eigen 
initiatief naar Engeland overgestoken? 

A. Ik ben onder commando van majoor den Beer Poortugael 
meegegaan. 

57721. D e  Voorzitter: Was er niet een opdracht van Londen? 
We hebben hier de  beschikking gekregen over een telegram, dat  was 
ondertekend namens de  Minister van Defensie door de  heer van 
Oorschot, waarin opdracht werd gegeven zich in te schepen naar 
Engelaiicl. 

A. Ja,  Mijnheer de Voorzitter, dat  is best mogelijk. Ik was geen 
commandant: majoor dcn Beer Poortugael behandelde dit soort 
zaken. I k  meen, dat  hij voor deze aangelegenheid naar Parijs is ge- 
weest of telefonisch contact met de gezant in Parijs heeft gehad, of 
met kapitein van Royen. Die naam heb ik toen ook gehoord. Boven- 
dien is hij - meen ik - een keer naar Cherbourg geweest, omdat 
vandaar beter telefonische verbinding met het buitenland te  ver- 
krijgen was. Hij is in Cherbourg geweest, om te informeren wat er 
moest gebeuren. 

Het is goed mogelijk, dat  die opdracht van het Departement van 
Defensie is gekomen uit Londen van generaal van Oorschot. Maar  
ik weet het niet zeker. 

57722. D e  Voorzitter: Wanneer bent u in  Engeland aangekomen? 

A. Dat weet ik niet precies meer; ik meen in Juli in Plymouth. 

57723. D e  Voorzitter: Bent u toen meteen naar Porthcawl ge- 
bracht? 

A. Ja. 

57724. D e  Voorzitter: Hoe  heeft dat  vervoer plaats gevonden? 
Moest u lopen of bent u daar per auto heengebracht? 

A. Neen, wij zijn per trein vervoerd vanuit Plymouth. Ik heb 
toevallig nog een aantekening van de  route. We gingen via Bristol 
naar Porthcawl, Daar  was een kamp klaargemaakt. 

57725. D e  Voorzitter: Zijn er nog moeilijkheden op de  reis daar- 
heen geweest? 

A. Dat  herinner ik mij niet. 



57726. De Voorzitter: Reisde u onder Engelse bewaking? 
Ik meen, dat er in dit opzicht enige moeilijkneden zijn geweest. 

dat men niet wilde accepteren om onder Engelse bewaking te reizen? 

A. Er is een detachement achtergebleven onder luitenant Bredt. 
Dat herinner ik mij ook nog. Die is later bij mij ingedeeld; hij was 
reserve-officier van de rijdende artillerie en is belast geweest met het 
commando over enige opperwachtmeesters e11 marechaussee's 021 

voor het door ons meegebrachte automateriaal te zorgen. 
We zijn ingeladen; ik heb wel Engelse militairen gezien, maar ik 

herinner mij niets van enige moeilijkheden op de reis. Wel iii het 
kamp; daar kreeg men het gevoel, dat men bepaald in een kamp 
werd opgesloten. We hebben ons misnoegen daarover ook niet ondzr 
stoelen of banken gestoken. 

57727. De Voorzitter: Kunt u daar misschien nog iets over mede- 
delen? 

A. Ja. Dit was een kamp vlak bij het Bristol-Channel, waar tenten 
stonden, gedeeltelijk voor de soldaten en gedeeltelijk voor de officierj- 
afdeling. Daar zijn we in ondergebracht. We werden er eigenlijk iii 
geconsigneerd. Er was ook een tent, waar een soort mess gemaakt 
werd. Ik ben in het kamp steeds gelegerd geweest. 

De bewaking rondom het kamp bestond aanvankelijk uit Engelse 
troepen, maar daarna heeft men, mede op aandrang van de officieren 
of liever gezegd van de troep, gedaan weten te krijgen, dat de bewa- 
king door de marechaussee werd overgenomen. 

Dus toen kregen we een soort militaire politie-opdracht en daar 
waren de marechausse,:'~ nu toevallig net geschikt voor. Dat waren nl. 
mannen, die hun eigen commandanten hadden en die wij goed kendsn. 
Om het kamp was prikkeldraad, maar men kon er gemakkelijk door- 
heen, zo erg was het nu ook weer niet. Er werd ook niet bepaald 
geschoten, wanneer men nu overdag eens even het kamp uitwiptz, 
maar men kreeg wel het gevoel: Die Engelsen willen eens eerst zien, 
wat hier eigenlijk is binnengekomen. Ik heb o.a. het volgende met- 
gemaakt, wat ik nu persoonlijk niet prettig vond - en ik heb dat 
briefje nog in mijn portefeuille -; ezn briefje van de toennlalige 
generaal Noothoven var2 Goor, die in een hotel in Porthcawl met zijn 
staf woonde. Ik ben daar een keer te dineren gevraagd. Ik moest o111 
12 uur in het kamp zijn en daarom kreeg ik van hem dat briefje mee, 
waarin stond: kapitein Suylen is opgehouden door mij. Dat briefje 
moest ik aan een sergeant laten zien, toen ik in het kamp terugkwam 
om een uur of één 's nachts; het was ezn eind lopen van het kamp 
af. Ik vond dat maar een matig genoegen, het geval met dat briefje, 
Ivlijnheer de Voorzitter. Eigenlijk werd ik behandeld als een recruut. 

57728. De Voorzitter: Waren dat maatregelen, die door de 
Engelsen werden geëist'? 

A. In België en Frankrijk was iedereen zo'n beetje zijn eigen gang 
gegaan, maar in Porthcawl kwam daar een einde aan. 

Een liaison-officier stond bij onze aankomst in Porthcawl op het 
perron met nog e-n Engelse toegevoegd kapitein ons op te wachtrn. 
Zij zijn steeds bij de staf van generaal Noothoven van Goor geble- 
ven. Of bedoelde maatregelen generaal Noothoven van Goor ge- 
dicteerd zijn, weet ik niet. Ik kan mij echter niet voorstellen, dat het 
initiatief zuiver van de Nederlanders is uitgegaan. Die indruk kreeg 
ik er niet van. 

57729. De Voorzitter: Hebt u een indruk gekregen van de geest 
van de Nederlandse troepen in het kamp in Porthcawl? 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter, die heb ik zeker. In de eerstz 
plaats waren het natuurlijk troepen uit tal van onderdelen, die elkaar 
niet kenden. Dus het waren soldaten, korporaals, sergeanten, luite- 
nants, kapiteins, die als droog zand aan elkaar hingen toen ze in 
Engeland aankwamen. Onderweg - we zijn er reeds mee begonnen 
in Zeeuwsch-Vlaanderen - zijn van die groepjes enige onderdelen gz- 
formeerd. Die mensen kenden elkaar natuurlijk bijna niet of som- 
migen heleniaal niet. Er was de quaestie van infanterie of artillerie. 
Artillerie heeft zich trouwens nog een beetje langer gehandhaafd. 
Artillerie had een betrekkelijk groot onderdeel, dat bij elkaar hoorde. 
Het was een zeer heterogeen gezelschap. De geest van de troep was 
natuurlijk wel wat down. Ze waren echt'er blij, dat ze er doorhecn 
waren. Deze mensen hadden genoeg van het hele oorlogvoeren. Ze 
waren blij, dat ze tot rust kwamen. Gedurende die tocht door België 
en Frankrijk zijn het bepaald zware dagen geweest. Menig man kwam 
er niet al te gezond vandaan. Wij hadden het voordecl, dat wij de 
marechaussee kenden, waarmee wij te maken haden. Bij de troep 

waren enkele mensen, officieren en misschien ook wel onderoffi- 
cieren, die au niet zo'n goede beurt gemaakt hadden in Nederland. 
Dat hadden die soldaten natuurlijk gezien en ondervonden. Ze liepen 
deze officieren weleens voorbij en dan groetten ze helemaal niet. De 
betrokken chef had niet veel behoefte om dat te rapporteren. Dan 
zou hij misschieil ook een onaangenaine opmerking hebben gekregen 
van die ondergeschikte. In het begin was het een beetje erg ïoinmelig 
in het kamp. Dat is geleidelijk aan wat verbeterd. De toenmalige 
commandant was de latere generaal Sas. 

57730. De Voorzitter: Ja, maar eerst was overste Sicherer com- 
mandant. 

A. Ja, inderdaad. Het was geen model geheel, Mijnheer de Voor- 
zitter, dat kan ik u wel zeggen. Dat kon m.i. ook niet anders. Maar 
wat ik van de Engelsen heb gezien, die uit Frankrijk terugkwamen, 
dat was ook allerminst model. 

57731. De Voorzitter: Merkte u in die tijd iets van de Regering, 
kwam er weleens iemand in het kamp? Een Minister of iemand 
anders? 

A. Ik heb toen - meen ik - gezien generaal Dijxhoorn. En 
Minister van Boeyen. Hij heeft een paar marechaussee's ter beschik- 
king gekregen, want hij had zo weinig personeel. Deze mensen heeft 
hij gevraagd tijdens e-ii bezoek aan het karn?. Deze m:irechaussee's 
zijn later ook in burger-Overheidsdienst overgegaan. Ik meen ook, 
dat de Minister van hIarine eens een bezoek aan het kamp hreft 
gebracht. 

57732. De Voorzitter: Dat zal moeilijk gegaan zijn, want deze 
was er toen nog niet. Er was een Minister van Defensie. 

A. Ik heb in ieder geval een marine-officier zien rondstappen. 

57733. De Voorzitter: Hoe was de verhotiding wederzijds tussen 
de inarechaussee en de troepen? 

A. Ik vond de verhouding niet slecht, Mijnheer de Voorzitter. Ik 
heb eigenlijk direct opdracht gekregen om van de jongere mare- 
chaussee, en dat was het grootste aantal, een z.g. mobiele compagnie 
marechaussee te vormen. 

57734. De Voorzitter: Er leefde bij de marechaussee een bep~alde 
opvatting, zoals u waarschijnlijk wel zult weten. 

De opvatting was nl. deze, orn niet een onderdeel van het leger te 
worden, maar om een zelfstandigheid te blijven met het oog op de 
latere taak in bevrijd Nederland. Dat is toen een hele quaestie ge- 
weest. 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter, daar weet ik weinig van, omdat ik 
van huis uit niet tot de divisie van majoor den Beer Poortugael 
hoorde. Ik heb toen gemerkt, dat kapitein Kist en ook majoor del 
Beer Poortugael contact hebben opgenomen met de toenmalige 
generaal de Jonge van Ellenzeet. Ze hebben hem meerdere malen ge- 
polst over de toekomst van de marechaussee. Daar ben ik echter 
helemaal buiten gebleven, daar weet ik eigenlijk heel weinig van. Ik 
heb het alleen zo nu en dan gemerkt. 

57735. De Voorzitter: Wat was uw positie dan? 

A. Ik was commandant van de z.g. mobiele marechaussee ge- 
worden. Ik bleef in het kamp, de andere heren zijn later in een hotel 
gaan wonen, dus zij hadden minder met de troep te maken. Ik heb 
een aparte compagnie marechaussee gevormd, die naast de infan- 
teriecompagnieën gewoon aan alle oefeningen deelnam. Ze werden 
ook precies behandeld als een compagnie van de troep. 

57736. De Voorzitter: Zo langzamerhand heeft er zich een ver- 
deling in drieSn voltrokken. Er is esn deel van de marechaussee naer 
Londen gebracht voor administratieve functies. 

A. Ja, dat waren de ouderen. 

57537. De Voorzitter: Er was een deel, dat werd de compagnie 
mobiele marechaussee, en er was e-n deel, dat bij de troep werd 
gevoegd. 

4 Neen, pardon, die compagnie mobiele marechaussee kwam bij 
de troep. Later is in Congleton en misschien ook nog in het kamp in 
Wolverhampioii een gedeelte afgescheiden voor militair politiewerk. 



57738. De Voorzitter: Dus naar uw opvatting is het zo, dat er dan 
een deel in Londen zat en een deel politietroepen en een deel mo- 
biele marechaussee. 

A. Aanvankelijk was het alleen Londen en mobiele marechaussee. 

57739. De Voorzitter: Wat is er dan later bij gekomen? 

A. Later is er een gedeelte onder kapitein van der Kroon afge- 
splitst voor militair politiewerk. 

57740. De Voorzitter: Ik heb hier het boek van generaal Kruls. 
,,Nederland Paraat", welk boek u waarschijnlijk wel kent. Daarin 
staat: 

,,Een deel van de oudere marechaussees werd daarna geleidelijk 
overgebracht naar Londen voor verschillende administratieve en 
bewakingsfuncties, een ander deel werd ingedeeld bij de troepen, 
terwijl voorts een compagnie mobiele marechaussee werd ge- 
vormd." 

Daarop grondde ik mijn drie delen, die ik zo pas noemde. 

A. Neen, maar zo is het niet. 

57741. De Voorzitter: Dus het is niet helemaal juist, wat hier 
staat? 

A. Neen, dat is niet helemaal juist. Later is die compagnie mo- 
biele marechaussee opgeheven en er zijn toen verschillecde jonge 
niarechaussee's naar de troep gegaan, bij het mortierpeloton, bij het 
verbindingspeloton, bij het mitrailleurpeloton. Ze zijn ook tot en 
met de bevrijding bij de brigade gebleven, tot en met het biilnen- 
komen hier in Nederland. De volgorde is niet precies zo. 

57742. De Voorzitter: Bedoelt u de chronologische volgorde? 

A. Ja, de chronologische volgorde is niet helemaal juist. Ten- 
minste er was aanvankelijk geen marechaussee bij de troep. Dat was 
ook in strijd met het beginsel, waarvan u straks zei, dat de marc- 
chaussee zich eigenlijk als e-n aparte troep afgezonderd wilde houden. 

57743. De Voorzitter: Ja, zich afgezonderd wilde houden, maar 
dat is niet gelukt, want de Minister bleek op een ander standpunt te 
staan. De Minister stond op het standpunt, dat de marechaussee gein 
afzonderlijk geheel moest blijven. 

A. Neen. Dat was ook mijn persoonlijke mening en daarom heb 
ik direct het commando over de compagnie mobiele marechaussee 
gekregen. Dat commando heb ik steeds gehouden, totdat ik een staf- 
compagnie kreeg. 

57744. De Voorzitter: Misschien kunt u iets mededelen over de 
verrichtingen van de compagnic inobiele marechaussee? 

A. Zij deden net zo als de andere vier of vijf compagnieën in 
Porthcawl de dagelijkse dirnst mee en ze moesten natuurlijk net als 
andere troepenonderdelen op het gebied van exercitie cn van veld- 
oefeningen opnieuw geoefend worden. 

57745. De Voorzitter: Dus zij had niet een aparte taak of een 
apart karakter? 

A. Neen, absoluut niet. Ik oefende ook met de troep mee, omdat 
we langzamerhand allemaal soldaat, infanteristen waren geworden. 

57746. De Voorzitter: Bent u met die compagnie mobiele inare- 
chaussee ook naar Congleton en Wolverhainpton gegaan? 

A. Ja, ik ben naar Congleton gegaan, daar heb ik haar een tijd 
bij de overige troepen gehad, daarna heb ik die compagnie apart 
gehad in Ranton Abbey. 

57747. De Voorzitter: Extleton? 

A. Dat is bij Eccleshall. Ranton Abbey is een 20 km ten zuiden 
van Congleton en daar heb ik die marechaussee apart geoefend bij 
Stafford, dat is in de country. In Maart 1941, gedurende een oefening 
van ern aantal marechaussee's met de troep - een gedeelte was 
thuis -, is er brand uitgebroken. Een groot gedeeIte van de in, -nsen 
zijn bij die brand hun privé-bezittingen kwijtgeraakt. Ranton Abbey 
was het geboortehuis van een zekere Lord Lichfield en in dat huis 

waren nog overal open vuren. Door een typisch Engelse bouwwijze 
van die open vuren met zware eikenhouten balken is, doordat er nog 
vuur in de schoorsteen zat, volgens de brandweer uit Stafford, de 
brand een dag of veertien van te voren al begonnen. Gedurende 
akwezigheid hebben enige deuren en ramen opengestaan en is alles 
in lichter laaie koinen te staan. 

57748. De Voorzitter: In het boek van generaal Kruls staat: 
,,Op 2 Januari ging nl. de Compagnie mobiele marechaussee 

naar Extleton.". 

A. Ja. Eccleshall. Dat is hetzelfde plaatsje. Het is buiten Ranton 
Abbey. Ik weet niet precies, hoe het wordt geschreven. 

De Voorzitter: Extleton. 

A. Mag ik misschien even zien hoe het wordt geschreven? Dat 
is niet juist, Eccleshall heet het, dat was de gemeente - geloof ik - 
Ih he5 nooit van Extleton gehoord. Ik moet er dan toch geweest zijn. 
Maar toen is dan die brarid uitgebroken in het kwartier van dc 
marechaussee's. Ik heb vlak daarna opdracht gekregen om naar 
Congleton terug te gaan. Bij de verkenningsafdeling, die intussen was 
geformeerd onder kapitein Kist, werden nog wat marechaussée's in- 
gedeeld; de rest is toen geliquideerd. 

57749. De Voorzitter: U bedoelt, dat de compagnie mobiele 
marechaussee toen is omgevormd? 

A. Ja. daar is hoofdzakelijk een verkenningsgroep van gemaakt. 
Er waren echter ook enkele niet-marechaussee's bij ingedeeld. 

57750. De Voorzitter: In Januari 1941 is er een eskadron pant- 
serwagens opgericht, met hoofdzakelijk personeel van de Koninklijke 
Marechaussee. Was dat ook hetze!fde? 

A. Er werden dus mensen van de mobiele marechaussee over- 
geheveld naar het eskadron pantserwagens. 

57751. De Voorzitter: Dus het eskadron pantserwagens is dan 
hetzelfde, als wat u de verkenningsafdeling noemde? 

A. Ja, later is dat verkenningsafdeling genoemd. 

57752. Dv Voorzitter: Hoe groot was die afdeling pantserwagens? 

A. Ongeveer een tachtig mensen. 
Dat weet ik ook niet precies meer, want ik had er betrekkelijk 

weinig mee te maken. 

57753. De Voorzitter: Bent u toen van het comn~ando van de 
compagnie mobiele marechaussee ontheven? 

A. Die compagnie is toen in feite geliquideerd. Ook wel ten- 
vo!ge van die brand. Toen ben ik met een gedeelte van de marechaus- 
see naar Congleton teruggegaan en ben belast geworden met het 
con~mando over een stafcoinpagnie van de Nederlandse troepen. Die 
was voordien gecommandeerd door kapitein de Fremery. De ma- 
rechaussee's, die dus niet bij het eskadron pantserwagens ingedeeld 
werden, zijn over de troep verspreid en voornamelijk nog bij de 
stafcompagnie, waar ik zelL bij was. Maar dit waren gewoon troepen 
net als de anderen. Dat was eigznlijk een speciale naam van een 
onderdeel van een bataljon: de stafcoinpagnie. Daar hoorde bij het 
motormateriaal, de mortieren, de sectie seiners, de Bren-gun carriers, 
dat was meer het technische gedeelte van een bataljon. 

57754. De Voorzitter: Maar waarom noemde men het stafcom- 
pagnie? In tegenstelling tot andere compagnieën? 

A. Ja, de anderen noemden ze A-compagnie, B-compagnie, C- 
compagnie van een bataljon. Een stafcompagnie was eigenlijk de 
voornaamste compagnie van een bataljon. Dat was bij elk Engels 
onderdeel zo. Het werd van de Engelse formatie nagebootst. 

57755. De Voorzitter: Hoe lang heeft die stafcompagnie bestaan? 

A. Die is steeds blijven bestaan. 

57756. De Voorzitter: Steeds onder uw leiding? 

A. Neen, ik ben bij de stafcompagnie gebleven tot omstreeks 
Augustus 1941. Daarna ben ik op verzoek van de Minister van 
Defensie, - ik meen dat hij toen Minister van Oorlog was - de 
heer valrz Boeyen, naar Londen gegaan. Daar ben ik belast met de op- 
richting van het bureau Zuivering. 



57757. De Voorzitter: Zuivering waarvan? 

A. Van de Nederlandse ambtenaren. Daar ben ik voor naar 
Londen geroepen. 

57758. De Voorzitter: Wanneer dat was voor de zuivering van 
Nederlandse ambtenaren, hoe kwam het dan, dat dit werk een onder- 
deel uitmaakte van het Departeinent van Oorlog? 

A. Ik kwam toen bij Binnenlandse Zaken. 

De Voorzitter: Juist. 

A. Ik herinner inij, dat Minister van Boeyen in het kamp kwam 
met zijn adjudant - ineen ik -. 

57759. De Voorzitter: Omdat Minister van Boeyerz ad interim 
Minister van Oorlog was. Daarna bent u - naar ik meen -weer bij 
de Irene-Brigade teruggekomen? 

A. Ik ben teruggekomen, na vijf maanden in Londen geweest te 
zijn, in opdracht van de Minister ad interim Furstner - die brief heb 
ik toevallig nog - in verband met het weggaan van enige Indische 
hoofdofficieren, die intussen in het kump waren gekomen en die ik 
niet kende - o.a. herinner ik mij de namen van een overste Meyer 
en Mollinger, en nog een paar subalterne officieren. Een van hen 
was commandant van het eerste bataljon. Spec~aal op  verzoek van 
de toenmalige majoor Kruis ben ik naar het kamp terug gegaan, om 
het commando van het eerste bataljon van één van die Indische offi- 
cieren over te nemen. 

57760. De Voorzitter: Dat was waarschijnlijk na het vertrek van 
het Indische detacherilent. 

A. Ja, ik geloof, dat dit net weg was. 

57761. De Voorzitter: Werd u ook commandant van het eerste 
bataljon? 

A. Ja. 

57762. De Voorzitter: Wat was het verschil tussen het eerste en 
tweede bataljon? 

A. Ik begrijp niet, wat u bedoelt. Het eerste bataljon was eigen- 
lijk het meest complete bataljon. 

57763. De Voorzitter: Ja, maar had men toen niet dit verschil, dat 
bij het ene bataljon de recruten voor de opleiding kwamen? 

A. Ja. misschien bedoelt u de subsistenten, die er eigenlijk bij 
kwamen. 

Ik had eigenlijk niet bepaald recruten, weleens een enkele keer, 
o.a. had ik een compagnie Zuid-Afrikaners onder kapitein Looringi; 
van Beeck, dezen behoorden bij het eerste bataljon. 

57764. De Voorzitter: Stond u rechtstreeks onder de commandant 
van da brigade? 

A. Ja. ik stond rechtstreeks onder de commandant van de bri- 
gade. 

57765. De Voorzitter: Hoe lang bent u comnmndant van hel 
eerste bataljon gebleven? 

A. Dat ben ik gebleven. totdat ik ben benoemd tot eerste onder- 
commandant van de brigade. 

57766. De Voorzitter: Wie was uw voorganger als zodanig? 

A. Ik was de eerste oildercommandant. 

57767. De Voorzitter: Was daar niet een chef-staf? 

A. Ja. bedoelt u bij de brigadestaf? 

57768. De Voorzitter: Was dat niet de heer Molewlar? 

A. Ja, de heer Molenaar is in die tijd gekomen. Ja, die kan wel 
chef-staf genoemd worden, bij de brigadestaf. Het. is ook wel moge- 
lijk, dat de heer Mol~naar  van mij het uitgedund bataljoil heeft 
overgenomen. 

57759. De voorzitter: Was u eigenlijk niet zijn opvolger? 

A. Neen. Ik was ondercommandant van de brigade. Dat is de 
heer Molenrtur nooit geweest. 

57770. De Voorzitter: Ik meen mij te herinneren, dat de heer 
Mo!enartr hier heeft verklaard, dat hij chef-staf af werd, toen u 
kwam en dat hij het met die maatregel niet eens was. Minister van 
Lidth de Jcude is toen 111 het Lamp op bezoek g- ,weest en er zou 
een bespreking tussen de hlinister en u zijn geweest en na die be- 
spreking zou u aai1 zijn opvolger zijn geworden. 

A. Neen, ik ben toen ondercommandant geworden. 
Er werden zgn. gevechtsgroepen geformeerd o.m. uit het lste batal- 

jon. Op dat eerste bataljon was ik nogal trots, dat mocht vergeleken 
met andere onderdelen, ook met Engelse onderdelen, gezien worden. 
Ik had gorde ondercommandanten, goede compagniescommandanten. 
Ik had he!emaal geen last met het handhaven van de tucht. Persoon- 
lijk ben ik van mening, dat de discipline van de Hol!andse soldaat 
zeker niet onderdoet voor die van een buitenlands soldaat. Zij kunnen 
er misschien anders over denken dan ik. Als men maar met de 
troep meetrekt en meeleeft. Ik persoonlijk heb gedurende drie jaar 
nooit enig vergrijp tegen de discipline met die soldatei1 gehad. Ik 
vond het enorm flinke mannen. 

57771. De Voorzitter: U zegt, dat die zaak ietwat anders zat. 

A. Ja, het zat iets anders ten aanzien van majoor Molenaar. Ze 
gingen bij de brigade reorganiseren. Doordat er mensen afvielen, 
konden zij niet meer, wat aanvanke!ijk de bedoeling was, het aantal 
bataljons, dat in een brigade th~iishoort, forrileren. Daar gingen 
mensen naar de luchtmacht, er gingen mensen naar de zeemacht, ik 
weet niet ~recies, waar zij allemaal naar toe gingen. Sommigen 
gingen naar Londen. In ieder geval leden wij aan personeelsgebrek. 
'Toen is men er toe gekomen - de aanvankelijke bedoeling was een 
brigade te hebben - om een verkenningsbataljon te maken, doch 
tenslotte, zijn er z.g. fighting-units geformeerd. Daarvoor moesten 
commandanten worden aangewezen. Ik had niet zo veel zin om van 
commandant van het eerste bataljon, commandant van een fighting- 
unit te worden. Ik heb toen voorgesteld majoor Molenaar als com- 
mandant van een fighting-unit aan te stellen, omdat hij belangrijk 
jonger was dan ik en hij pas uit Hollaild kwam. Ik was bovendien 
twee maanden lang voor een zeer zware tactische cursus op een 
Engelse hooidofficiersschool gedetacheerd geweest. Daarom stelde ik 
voor, majoor Molenaar het commando over zo'n fighting-unit te 
geven en hem van het bureau af te halen. Toen is het second-in- 
comn~andschap bij de brigade ingesteld, waar ze in Engeland nogal 
mee werken. Dat ben ik als de esrste bij Ministeriële beschikking 
geworden - ik heb die beschikking geloof ik nog - second-in- 
command of the Dutch Brigade. 

57772. De Voorzitter: Ik had zo de indruk, dat de heer Molenaar 
het als een verdringing beschouwde. 

A. U moet goed begrijpen, dat ik marechausee-officier was en 
heiemaal geen behoefte had om troepencommandant te worden, noch 
in Engeland, qoch in Nederland terugzijnde, en majoor Molerzaar 
kwam net kijken. 

57773. De Voorzitter: Maar in ieder geval is dat dus een onder- 
werp van besprekiqg nret de h4inister geweest? 

A. Ja, dat moet wel, want toen ben ik second-in-command ge- 
worden. Bovendien, wanneer majoor Molenaar op verdringing ge- 
zinspeeld heeft, moet het mij van het hart, dat ik hem tactisch wel 
zeer matig onderlegd vond. Dat heb ik majoor Molenaar ook schrif- 
telijk medegedeeld. Ik kende majoor Molenaar voordien niet. Ik 
kan mij voorstellen, dat hij dat :oen niet zo prettig gevonden heeft. 
Er was geen enkele reden aanwezig om majoor Molenaar secoi~d-in- 
command te maken, want er waren nog andere oudere majoors met 
meer rechten dan hij, bijv. majoor Gulle. Deze werd het ook niet. 
Er zijn toen waarschijnlijk enkele zure gezichten geweest, dat is 
best mogelijk. Ik heb later gewoon met majoor Mokerzaar bij de 
brigade gediend. Hij heeft ook een heel goede fighting-unit gehad. 
Ik ben bij hem op inspectie geweest als second-in-command, dat 
herinner ik mij ook nog wel. Toen was de unit bij een Engels onder- 
deel gedetacheerd. 

57774. De Voorzitter: Hebt u zelf de detachering ook meege- 
maakt? 



A. Neen, want ik behoorde bij de brigadestaf. Die units werden 
gedetacheerd -- o.a. de unit van majoor Molerzaar, die het aardig 
had ingericht - bij ezn Lancashire-regiment. klajoor Huhert met 
kapitein Scherpcrlberg bij de Black Watch. Luitenant Beelaerts van 
Blokiand zat bij een Engels Reconnaissance unit, in de  buurt van 
Lancashire. 

57775. D e  Voorzitter: Dus de commandant met de staf bleven in 
Wolverhamptoil? 

A. Ja, ik ben toen op eigen verzoek, en dat  droeg de goedkeu- 
ring van de  heer de Kilyfei. van Stevetzinck weg, de  verschillende 
units afgegaan. I k  wilde eens zelf gaan kijken hoe alles er uitzag. Ik 
ben toen ook nog bij een ander onderdeel geweest op het schiereiland 
Anglessy in de lerse Zee. Daar  waren enige Nederlandse orficieren 
onder commarido van luitenant Ruys met ongeveer 75 man gede- 
tacheerd. Zij kregen een opleiding van de Engelsen bij de zware 
mitrailleurs. Ik kan u een aardig staaltje vertellen van wat mij daar 
is overkomen. Ik vroeg aan de Engelse commandant, die belast was 
inet de  opleiding van de zware mitrailleurschutters voor het hele 
Engelse leger o p  dat eiland, hoe 'het daar ging; waarop die cominan- 
dant tegen mij zei: ,,Uitstekend." I k  vroeg of de  manschappen de 
oefeningen konden volgen. Wij antwoordde: ,,Ja, buitengewoon goed, 
want the standard of your men is nearly as  high as  of our  officers- 
classes". E r  waren ook enige marecnaussees bij, ik herinner mij 
marechaussee van Linschorrtl, waar toen even over is gesproken. 
Deze van Linschoterl dient nu  nog bij de marechaussee. Wel merkte 
hij terloops nog op: ,,But they are not so weli disciplined." Ik vroeg 
de reden daarvan. D e  commandant vertelde mij, dat  hij natuurlijk 
in  het terrein bekend was, het was ecn Ilink heuvelterrein, en bij 
stafkaartlezen precies wist o p  de stafkaart, waar de  verschillende 
heuvels lagen. Hij was in dat terrein volkomen thuis. O p  een gegeven 
moment had één van onze mensen, korporaal vcin Linschotetz dan, 
ook staikaartlezen en schieten met de zware n~itrailleurs en werd hem 
o p  de stafkaart de  ligging van een bepaalde heuvel gevraagd. Over 
het juiste antwoord was verschil van mening. Korporaal van Lin- 
schoten had toen tegen de  commandant gezegd: ,,You are wrong, 
Sir." Toen de commandant mij dat  vertelde, dacht ik: ,,Als dat  alles 
is, vind ik het niet zo verschrikkelijk." Ik maakte een beetje excuses, 
dat cie mannen de taal niet goed kenden. Persoonlijk ben ik overigens 
van mening, dat aan de discipline van die mensen niets mankeerde, 
rnaar dat  aan het bijbrei:gen van stijl en vormen in Nederland on- 
voldoende tijd en aandacht werd besteed. Als die soldaten zich mis- 
schien in het Engels een beetje anders hadden uitgedrukt, was het 
verschil niet opgevallrn. Volgens de commandant was het in het 
Engelse leger niet mogelijk, dat  een korporaal tegen een officier 
zegt: ,,You are wrong, Sir." Ik dacht bij mij zelf, dat  wij dat  nu  
niet zo verschrikkelijk erg vonden. Verder was ik neer over die troep 
tevreden. E n  ook over de andere onderdelen, o.a. van majoor Mole- 
naar, die een zeer goede geest onder zijn fighting-unit had. Hij had 
kennisszn in de buurt, textielfabrikanten, en die hebben nogal gehoi- 
pen. Ik meen ook de tegenwoordige Co:nmissaris van d e  Koningin in 
Overijssel, Ridder de van der Schueren, die in  die buurt woonde e n  
daar bekend was. Majoor Mo!:eiiuar heeft hein ge'introduce-rd bij 
enkele fabrikanten, die nogal royaal met alle mogelijke cadeaux 
waren. 

57776. D e  Voorzitter: E r  is hier weleens verteld, dat de  geest in 
de brigade niet zo geweldig goed was, omdat inen in het onzekere 
verkeerde, wat er tenslotte iuet de Irene-Brigade zou gebeuren en m m  
het gevoel had: ,,Wij doen hier eigenlijk maar niets. Is het allemaal 
wel de moeite waard, dat wij zijn opgeroepen en uit alle landen van 
de  wereld zijn gekomen? Wat wil de Regering met ons?" Dat  dus, 
wat dat  betreft, de geest niet altijd even goed was. 

A. Ja, Mijnheer de  Voorzitter, ik wil niet zeggen, dat  er nu nooit 
erns o p  zijn Hollands werd gekankerd. Dat  ontken ik niet. Ik  kon dat  
vrij objectief beoordelrn, omdat ik sedert jaren geen troepenofficier 
meer uas.  Kwam er nu  iemand uit Nederland als Engelandvaarder of 
l a n  elders bij de brigade, dan was het merkwaardig, dat  ze allemdal 
nieuwe ideeen en nieuwe plannen hadden en dan deugde er dit niet 
er1 dan  deugde er dat  niet. Het  moest dan veranderd worden. Inder- 
daad begon die oorlog langzamerhand nogal lang te duien. We waren 
weleens au  bout du Latin. 

57777. D e  Voorzitter: Heeft de Regering voldoende inlichtingen 
aan de troep gegeven, wat de  uiteindelijke bedoeling van de Irens- 
Brigade was? 

A. Dat  was niet helemaal duidelijk, Mijnheer de  Voorzitter. E r  
nerden daarover weleens conferenties gehouden. Ik herinner mij, dat 

er welezns Engelse officieren over kwamen spreken, die een betrekke- 
lijk onduidelijk beeld hadden van onze Holiandse toestanden. Ik her- 
inner mij o.a. nog, dat toen gezegd werd, hoe met zware mortieren 
door sloten en polder: gemr,noe~vreerd moest worden. Ik zei tezen 
de generaal, dat ik dat eerst nog eens moest zien gebruren. Zo e x -  
voiidig is dat  in het Hollandse terrein met die zware wapens op de 
iiek riiet. Enfin, de Engelsen kenden dat terrein i11 Nederland naiuur- 
lijk niet. Z e  wisten ook niet precies, wat ze moesten doen, omdat ze 
niet wisten, waar de invasie zou plaats hebben. Het  was allemaal 
maar een gissen. 

57778. D e  Voorzitter: U heeft de reorganisatie van de  Irene- 
Brigade ook meegemaakt? 

A. U bedoelt van de brigade tot unit? 

D e  Voorzitter: Ja, van brigade tot unit. 

A. Ja, die heb ik meegemaakt. 

57779. D e  Voorzitter: Wat was eigenlijk de  zin van de reorgani- 
satie? 

A. D e  zin daarvan heb ik niet zo  goed begrepen. Alleen kreeg ik 
de  indruk, dat men niet voldoende mensen had om ern vollrdige 
sterkte te formeren, zoals een Engelse brigade die had. Hct  gevolg 
hlervan was de oprichting der fighting-units, die links en rechts inge- 
deeld zouden kunnen worden, wanneer Nederland bevrijd werd. E r  
was intussen meer motortransport bij de troep gekomen. Ik herinner 
mij, dat  er destijds werd gezegd: ,,Men kan een fighting-unit bijv. 
inzetten, wanneer er moeilijkheden in Rotterdam zijn, ezn andere i11 
Amsterdam en weer e in  andere in Groningen." Ik moest dat  eerst 
nog allemaal zien, voordat het zo ver was. 

57780. D e  Voorzitter: Hoelang bent u second-in-command ge- 
bleven? 

A. Dat ben ik gebleven totdat ik naar Londen ben teruggegaan, 
1 Januari 1944. Ik werd ingedeeld bij generaal van Voorst Evekizk en 
cnder meer belast met de terugvoer van krijgsgevangenen er1 daartoe 
gedetacheerd bij het hoofdkwartier van generaal Eisenhower. 

57781. D e  Voorzitter: Hebt u niet een evacuatieplan gemaakt? 

A. Voor de krijgsgevangenen? 

D e  Voorzitter: Ja,  voor de krijgsgevangenen. 

A. Ja. Toen ik daar straks over de discipline sprak, heb ik ver- 
geten er aan toe te voegen, dat  wij verschillende kervn bezoek 
hebben gehad, dan  van de Koning~n,  dan  van d? Prins, dan  van clz 
Minister, dan eens van een Engelse geneiaal en zo kwam het, dat we 
o p  het laatst niet voldo-ndc variatie hadden o p  het gebled van 
ocfe~ingen.  We konden 1111 wel steeds ecn oefenirg ontwerprn o m  te 
laten zien, wat d ~ e  mortieren kenden en n a t  de  troep kende, m a ï r  
dat  werd ook ezntonig. Toen heb ik bij e x  bezoek van de  Koningin 
voorgesteld oin de brigade - wat er dan van in Wolverhampton 
was - ezns landsgewijze op te stellen en zo aan H.M. de Koningm 
te presanteren. Dat  werd goedgevonden en nu  geef ik u ;e raden, 
hoeveel landen daar stmden. Ik me-n zelfs, dat  ik H.M. de  Koningin 
ook nog heb l a t m  raden Het  w a r m  mensen uit 25 verschiilendc 
landen Als een typlsche bijzonderheid herinner ik ITIIJ nog, dat  er 
twee broers apart naast elkaar itonden -- hecier land~rs  -, waarkan 
de epe alleen Turks sprak en de andere allern Frans en geen van 
tweeen Nederlands kende Toen gevraagd werd, hoe dat dan met 
de oefeningen ging, heb ik gezegd, dat  dat  nog wel meeviel, dat er 
ecrst zo'n beetje voorgedaan werd bij de schietoefeningen en de 
excercities en dat  de mannen zich vrij gauw thuisvdelden Ik had één 
soldaat speciaal met een grote tussvnruimte opgeste!d, waarop H M. 
de Koningin vroeg, waar deze man vandaan kwam. Mijn antwoord 
was. ,,Uit Addis Abbrba." Deze man werkte daar bij een Franse 
concessie, ern spoorwegm~atschappij naar de kust. Met zo'n gezei- 
schap uit 26 landen viel hei natuurlijk niet mee ei ezn modelzaak van 
te maken. Bovzndien was e r  natuurlijk constant changement in. 

57782. D e  Voorzitter: Men had ook telkens afsplitsingen van de 
Irene-Brigade? E r  is een afdeling parachutisten geweest.? 

A. Ja,  onder kapitein Paessens, maar die is trouwens in het kamp 
Wolverhampton gebleven. Kapitein )7:ressctls met de  compagnie 





57799. De Voorzitter: Moest u toen zo langzamerhand aan de 
uitvoering daarvan beginnen? Of maatregelen nemen met het oog op 
de uitvoering? 

A. Ja, er kon natuurlijk geen uitvoering in Nederland komen, 
want we zaten nog in Engeland. 

57800. De Voorzitter: Neen, maar u had b.v. bepaaldu formaties 
kunnen maken. 

A. Ja, er werden bepaalde officieren aangewezen, die naar de 
kampen in de buurt van de Oostenrijkse grens zouden gaan. Ik meen, 
dat dat kamp Tittmoning heette. Ik kan mij de naam niet meer precies 
herinneren. Een ander zou belast worden niet kampen in de richting 
ban de oostgrens in Duitsland, een ander weer met Neil-Branden- 
burg, waar het grootste aantal krijgsgevangenen vertoefde. Ik had 
persoonlijk in Engeland voorgesteld, en dat is later ook door de 
Engelsen, de Belgen en door de Amerikanen overgenomen, kaarten 
te laten maken, hetgeen ook is geschied, om aan deze heren verbin- 
dingsofficieren mede te geven. Ik weet niet of u die kaarten ooit ge- 
zien hebt. Op zo'n kaart stonden de naam, voornamen, geboorte- 
datum, naam van het kamp, woonplaats der familie, enz., in het 
kort alle mogelijke gegevens zowel in het Engels, het Duits, hei 
Nederlands en het Russisch. Ik kende toevallig de Russische taal 
enigszins. Ik heb deze kaarten in Engeland laten drukken, omdat ik 
vermoedde, dat verschillenden van onze krijgsgevangenen individueel 
met de Russen te maken zouden krijgen. Of nu elke krijgsgevangene 
bij de bevrijding zo'n kaart in werkelijkheid heeft gekregen - wat 
ik er van gehoord heb. is dat niet het geval geweest -, kan ik niet 
met zekerheid zeggen. Die kampen zijn anders bevrijd dan men zich 
dat op papier had voorgesteld. 

57801. De Voorzitter: Maar was het de bedoeling, dat de Neder- 
landers zelfstandig de uitvoering ter hand zoudcn nemen of geschiedde 
alles door de S.H.A.E.F.? 

A. Men kon geen enkele order geven zonder S.H.A.E.F. daarin 
te kennen. 

57802. De Voorzitter: Ik bedoel, of de Nederlandse functionaris- 
sen door S.H.A.E.F. werden gemachtigd om datgene te doen, wat 
voor de Nederlandse krijgsgevangenen nodig geacht werd? 

A. Ja, dat wel. Ik heb o.a. verschil van mening gehad met een 
Nederlands majoor, die op het Departement van Oorlog de financiën 
behandelde. Ik had toen o.a. voorgesteld om tijdig voor onze krijgs- 
gevangenen ten minste één uniform te bestellen, omdat ik uit de rap- 
porten had gemerkt, dat ze zeer slecht in de kleren zaten. Ik stelde 
voor, wanneer die mensen terugkwamen, voor hen in de ontvangst- 
centra uniformen, ondergoed, schoenen, sokken, een stuk scheerzeep, 
enz. klaar te hebben liggen. Ik stelde voor, dat in Amerika te kopen, 
opdat die krijgsgevangenen ten minste iets hadden, wanneer ze Neder- 
land binnen zouden komen. 

57803. De Voorzitter: Dat waren dus de ontvangstcentra, maar 
nu de kampen in Duitsland. Had u daar ook vrijheid van handelen? 

A. Ja, daar had ik vrijheid van handelen, maar de moeilijkheid 
was de pakketten naar de kainpen te krijgen. 

57804. De Voorzitter: Ik bedoel de pakketten niet, maar ik bedoel 
of op het ogenblik van de bevrijding de Nederlandse autoriteiten 
vrijheid van handelen hadden en zelfstandig konden optreden? 

A. Ik ben daar niet bij geweest. 

57805. De Voorzitter: Neen, maar lag het in het plan, dat u het 
zelfstandig kon doen, of moest alles door de S.H.A.E.F. worden ge- 
regeld? 

A. Ik kreeg de indruk, dat S.H.A.E.F. langzamerhand zelf het 
heft in handen wilde hebben en dat Nederland daarin betrekkelijk 
niet de vrije hand gelaten werd. Ik heb er geen persoonlijke ervaring 
van, maar de orders, die afkwamen, waren nogal van: ,,Zo en zo 
moet het gebeuren". Die indruk heb ik er van gekregen. Er was ook 
weleens bij S.H.A.E.F. verschil van mening. De Belgische overste bij 
voorbeeld was een beetje kort aangebonden, die accepteerde dat niet 
zo onmiddellijk. Hij maakte er ook bezwaren tegen. Hij had toe- 
vallig ila de vorige oorlog in het Saargebied gezeten - u weet 
wel, toen daar ook Nederlandse burgemeesters zijn benoemd -: 
er zijn toen verschillende ambtelijke personen aangesteld. Die 
Belgische overste behoefde niet geleerd te worden, wat er bij de 

bevrijding van een kamp moest gebeuren; hij wist precies hoe het 
ging. Hij zei: ,,Laat dat maar aan mij over, ik zal zelf wel voor 
de voertuigen zorgen". Ik herinner mij heel goed, dat hij zei: 
Van de order van S.H.A.E.F.: stay put, dat wil zeggen, blijf waar 
je bent, komt in de praktijk niets terecht. De Belg meende, dat het 
uitgesloten was, dat men in de praktijk, als de oorlog eenmaal ge- 
wonnen en de kampen bevrijd waren, de krijgsgevangenen in de 
kampen kon houden, totdat S.H.A.E.F. met zijn apparaat ter plaatse 
was. Dan wilden de mensen allemaal naar hun land terug. Ik ver- 
moedde dat ook wel. Hoe dat nu precies in werkelijkheid zou af- 
lopen, wist ik ook niet. Maar S.H.A.E.F. zelf, en dat kon niet anders, 
moest eeii betrekkelijk vaste lijn houden, want het hoofdkwartier kon 
niet verdragen, dat iedereen maar op eigen houtje iets zou gaan doen. 
Het militair vervoer moest natuurlijk van hogerhand worden ge- 
regeld, wilde er iets van terechtkomen. 

57806. De Voorzitter: Tot hoe lang hebben uw bemoeienissen 
met deze evacuatie geduurd? 

A. Ze hebben ongeveer geduurd tot 2 Maart 1945. 

57807. De Voorzitter: Dus u kunt ons verder over die evacuatie 
niets mededelen? 

A. Neen, ik heb haar persoonlijk niet meegemaakt. 

57808. De Voorzitter: Is het plan ook in practijk gebracht? 
Of is tenslotte de realiteit heel anders geweest? 

A. Ik geloof, dat de realiteit heel anders is geweest (naar wat ik 
zo van andere heren heb gehoord, die in krijgsgevangenschap hebben 
gezeten), dan men op papier dacht, dat het moest gaan. 

57809. De Voorzitter: Wie is na uw vertrek met de regeling be- 
last geweest? 

A. Dat is kolonel van Andel geweest. Die is mij opgevolgd. 

57810. De Voorzitter: Hebt u toen een andere taak gekregen? 

A. Ja. Ik ben naar Engeland teruggegaan. 

57811. De Voorzitter: Was u op het vasteland? 

A. Ja, ik zat op het hoofdkwartier in Versailles. Kort na de 
invasie heeft generaal Eiseizhower het hoofdkwartier naar Versailles 
verplaatst. Met een Russisch, een Belgisch, een Pools en een Cana- 
dees officier ben ik per vliegtuig naar Villacoublay bij Parijs over- 
gestoken. Ik ben in Versailles gebleven tot ik in Maart 1945 naar 
Engeland ben teruggegaan. 

57812. De Voorzitter: In welke qualiteit? 

A. Als overste van de marechaussee. 

57813. De Voorzitter: Ja, maar voor welke opdracht? 

A. Om mij te melden bij de Minister van Oorlog, van Lidth de 
Jeucle. 

57814. De Voorzitter: Dat kan niet. 

A. Toch is het zo. 

57815. De Voorzitter: In Maart 1945 was de heer van Lidth 
de Jeude geen Minister meer. 

A. Is het dan Februari geweest? 

De Voorzitter: Ja, dat is mogelijk, dat weet ik niet. 

A. Dat zou ik even moeten nakijken. Ik dacht eigenlijk, dat het 
in Maart was. 

Neen, dat is eerder geweest, inderdaad. U hebt gelijk. In elk geval, 
toen ik in Londen kwam, moest ik mij melden. Ik kan de datum 
precies nazien, wanneer u dat wenst, want het is voor mij een be- 
trekkelijk gedenkwaardige terugtocht geweest. 



578 16. De Voorzitter: Waarom gedenkwaardig, om speciale 
redenen? 

A. Ja. Ik heb mij daar terug moeten melden, eigenlijk tot mijn 
bevreemding. 

57817. De Voorzitter: Wat zat daar dan achter? 

A. Ja. Daar zat een bezoek achter, dat ik aan Nijmegen had ge- 
bracht. 

De Voorzitter: Gaat u maar door, want deze opmerking is op 
zich zelf niet duidelijk. 

A. Neen, dat is mogelijk, Mijnheer de Voorzitter. Is het de be- 
doeling, dat ik het ook nog vertel? 

De Voorzitter: Dat hangt er van af, of het van belang kan zijn 
voor het militaire beleid. 

A. Neen, dit heeft eigenlijk met militair beleid niet veel te maken. 

De Voorzitter: Is het van belang voor het onderzoek van de com- 
missie? 

A. Ik heb eigenlijk liever, dat u het de Minister van Oorlog zelf 
vrazgt, die weet het precies. De toenmalige Minister van Lidth de 
Jeude. Ik wil het u ook wel vertellen, als het moet, maar ik vind het 
voor mij een beetje pijnlijk geval. 

De Voorzitter: Vertelt u het maar. 

A. Nu, Mijnheer de Voorzitter, de zaak zit zo. Ik heb op een 
gegeven ogenblik toestemming gekregen om vanuit Versailles naar 
mijn familie in Nijmegen te gaan. Die had ik in ruim 4 112 jaar niet 
meer ge~ien. Intussen was Nijmegen dus goed en wel bevrijd. Daar 
zaten Engelse en Amerikaanse troepen. Toen ben ik met behulp van 
die collega - zal ik maar zeggen -, de Canadese Groupcaptain, met 
zijn auto, een soort vrachtauto - ze zaten niet al te dik in de wagens 
- via Brussel naar Nijmegen gereden. Zijn vriend, ook een Canadezs, 
was commaiidant van het vliegveld in Eindhoven en een ander coin- 
mandant van het vliegveld in Grave. Ik dacht bij mij zelf: Als ik nu 
maar eerst in Grave kom, dan ben ik al ver genoeg. Ik wilde lang- 
zamerhand eecs zien, wat er bij niij thuis van de zzak terecht was 
gekomen. Ik had van het bombardement van Nijmegen gehoord en 
mijn familie, vrouw en kinderen zaten in Nijmegen. Ik ben met die 
Canadees via Eindhoven naar Nijmegen gereden: intussen bleek het 
vliegveld in Grave net ontruimd te zijn, omdat het te drassig was om 
te gebruiken. 111 Nijmegen heb ik mijn familie ontmoet en bij haar 
eriige dagen vertoefd. Onderwijl heb ik deze en gene gesproken. Ni1 
komt eigenlijk de reden, waarom het langzamerhand een incident is 
geworden, wat ik helemaal niet had verwacht. Ik heb mijn oud- 
brigadecommandant van de marechaussee gesproken, die adjudant 
was geworden, Jnnsen van Galen. Ook heb ik de militair commissaris, 
een paar burgemeesters, die ik kende, en mijn oud-commandant van 
de Koninklijke Marechaussee, generaal Bauduin, die bij zijn schoon- 
zoon in Overasselt logeerde, gesproken. Bovendien heb ik nog met 
enkele militairen van het Militair Gezag een onderhoud gehad. Van 
allen heb ik bepaald zeer onaangename feiten over het optreden der 
Amerikaanse troepen, speciaal de parachutisten, die bij Groesbeek in 
de Nijmegen-area gedaald waren en bij de bevrijding van Nederland 
een grote rol hadden gespeeld, horen vertellen. Ik heb verschillende 
heren laten vertellen, wal ze allemaal gehoord hadden. Zij vonden inij 
blijkbaar nogal belangrijk, omdat ik bij het hoofdkwartier zat. Spe- 
ciaal generaal Bauduin heeft mij verzocht: ,,Als je nu terugkomt in 
Versailles, dan moet je Eiselihower eens vertellen wat die parachu- 
tisten hier uitgehaald hebben en zeg hem, dat we daar niet erg op 
gesteld zijn". Dat ging speciaal over het wederrechtelijk toeëigenen 
van alle mogelijke zaken, die met oorlogvoering niets te naken 
hadden. 

Ik ben alleen teruggereden, via Brussel. Omdat de groupcaptain 
zijn vriend niet in Grave getroffen had en deze Canadees trouwens 
ook niet zoveel zin had om in Hollaild te blijven, was hij eerder 
teruggegaan. Ik heb middels het Militair Gezag een gevorderde 
auto met een burgerchauffeur van een mijnheer uit Nijmegen ge- 
kregen en toen ben ik via Brussel teruggereden. Daar heb ik weer 
benzine geleend of beter gezegd: gekregen bij het Militair Gezag. 
In Brussel heb ik de chef staf van het Militair Gezag, generaal 
Kruls, gesproken. Ik heb hem verteld, wat ik allemaal ervaren had 

en wat mij gezegd was door verschillende kennissen en vrienden. 
Generaal Kruis wist dat allemaal en had er al menig rapportje over 
ingediend, hetgeen niets had geholpen. Hij zei mij: ,,Als jij kans 
ziet om daar in Versailles iets aan te doen, want het begint mij 
ook langzamerhand te vervelen, doe het dan. Ik zal het nu van de 
daken schreeuwen." De gezant van Harinxma thoe Slooten had er ook 
iets van horen verluiden, maar die kende deze zaken niet zo uit- 
voerig. Ik ben doorgegaan naar Versailles en aldaar komende, heb 
Ik de betrokken second-in-command -omdat de Engelse brigadier, 
waar ik u daar straks van sprak, niet aanwezig was - alles mede- 
gedeeld. Die Amerikaanse kolonel vroeg mij eerst: ,,How was your 
family?" Ik antwoordde: ,,Goed, het viel mij nog mee, de kinderen 
waren van mij een beetje vervreemd, maar dat zijn dingen, die mcn 
in oorlogstijd meemaakt. Maar er is iets anders, wat mij niet erg 
meegevallen is, nl. de Amerikaanse troepen." Hij vroeg mij, wat ik 
daarmede bedoelde. 

Ik vertelde toen in korte trekken, wat mij in Nijmegen c.a. was 
medegedeeld, waarop hij tegen mij zei: ,,Suylen, would you put that 
on paper? And make a report of it?" Ik antwoordde: ,,If you like, 
you can have it straight away." Ik heb van mijn bevindingen een 
schriftelijk rapport opgemaakt. Dat heb ik op een Vrijdag ingediend. 
Op Zaterdag hoorde ik er niets van en op Zondag was ik in Parijs, 
waar ik Russische les had en daar kreeg ik een telefoontje of ik 
onmiddellijk naar Versailles terug wilde komen. Toen ben ik terug- 
gegaan en moest mij bij generaal Barker, een van de hoofdonder- 
commandanten van het hoofdkwartier, melden. Deze deelde mij 
mede, dat ik mij onmiddellijk moest melden bij generaal Haynes in 
Parijs, waar ik net vandaan kwam, en daar zou ik wel een en ander 
horen in verband met het rapport, dat ik ingediend had. De Ameri- 
kaanse kolonel had mij al verteld, dat generaal Eisenhower over het 
rapport niet te spreken was. Hij zei: ,,Eisenhower, the old man is 
furious." Ik dacht bij mij zelf: ,,Dat gaat goed." Ik heb mij 'smid- 
dags eerst gemeld bij generaal Lee, die er niet was, en daarna bij 
generaal Haynes, de Inspector-Genera1 van de ,,American Forces in 
the European Theater of Operation". Ik heb hem een en ander ver- 
teld; hij had het rapport reeds gelezen en deze generaal zei tegen 
mij: ,,Ik heb hier een order, u moet morgen vroeg om die en die tijd 
met generaal Hayne~  (met mij dus, zei hij), een paar kolonels en met 
schrijverspersoneel naar de Nijmegen-area, to investigate your case. 
Ik dacht bij mij zelf: ,,Dat gaat vlug, dat gaat heel vlug." 

De volgende morgen zijn wij via Brussel naar Nijmegen gereden, 
waar ik net een kleine week te voren geweest was. We zijn eerst naar 
generaal Kruls in Brussel gegaan en met hem heeft generaal Huynes 
gesproken. Ik had voor de zekerheid een afschrift van mijn rapport 
nog meegenomen en heb het belangrijkste er uit in het bijzijn van 
generaal Hnynes voorgelezen. Ik zei: ,,Kruis - ik kende hem nogal 
goed -, is dat juist. wat ik gerapporteerd heb?" Hij antwoordde: 
,.Preciesw. Wij hoorden nu ook, dat er verschillende rapporten bin- 
nengekomen waren over gevallen van looting en dat er ook maat- 
regelen getroffen zouden zijn. Ik mem zelfs, dat toen door generaal 
Kruls is gezegd, dat een paar Amerikanen tegen de muur gezet waren, 
maar dat is later niet bevestigd. Daarna ben ik met die Amerikaanse 
generaal naar de Nederlandse gezant gegaan, omdat die ook in dat 
rapport genoemd was. Ik had hem tussen twee haakjes een afschrift 
van het rapport gestuurd. hetgeen ik ook gedaan hzd aan de Minister 
van Oorlog en aan generaal Kruls. Dat ik dit gedaan had, had ik 
op mijn rapport aan S.H.A.E.F. vermeld. Dus ze wisten bij S.H.A.E.F. 
wat ik gedaan had, omdat ik ten slotte alleen voor krijgsgevangenen- 
zaken onder S.H.A.E.F. stond. Dit vond ik helemaal niets met krijgs- 
gevangenschap-business te maken hebben. Zodoende zond ik aan dis 
drie instanties een afschrift van het rapport. Wij hebben even met de 
gezant gesproken. Vervolgens zijn wij doorgegaan naar Nijmegen, 
waar wij 's avonds laat aankwamen. Nijmegen lag toen nog onder 
vuur. De volgende morgen zijn wij begonnen met het verhoor van 
verschillende in het rapport g,-noemde heren. Ik meen, dat wij het 
eerst de militaire commissaris gehoord hebben, die in de St. Anna- 
stichting zijn bureau had. De burgemeester van Groesbeek, die ik 
goed kende en mij nogal geklaagd had over wat in Groesbeek was 
gebeurd, heb ik laten opbellen. Ik hoorde toen, dat de burgemeesters 
van het bevrijde gedeelte van Gelderland in vergadering bijeen waren 
onder de waarnemende Commissaris der Koningin van Voorst tot 
Voorst en de militair commissaris van Everdingen. Er was een mili- 
tair commissaris voor Gelderland, majoor van Everdingen, en er was 
er een uitsluitend voor Nijmegen; dat was majoor Biaauw. De burge- 
meesters vergaderden in het gebouw van de electrische centrale in 
Nijmegen. 

Ik weet niet of u er bekend bent; het ligt vlak bij de Waal, een 
groot gebouw. Dat trof mooi, want dan konden wij meteen behalve 
de burgemeester van Groesbeek ook de andere burgemeesters eens 



horen over wat zij te verklaren hadden. Er zaten ongeveer een 
dertig burgemeesters van de bevrijde gemeenten uit de buurt van 
Nijmegen en uit dc Betuwe op deze vergadering. Generaal Hayrzes 
en ik zijn naar de electrische centrale gegaan met twee kolonels en 
nog ecn paar onderofficieren en binnenkomende, vroeg de vergade- 
ring zich ongetwijfeld af wat ik daar met die Amerikanen kwam 
doen. Zij hadden mij in 48 jaar niet gezien. Een Engelse kolonel 
van Civil Affairs voerde juist het woord, ik meen, dat hij Rawlirzgs 
heette, en hij hield net theorie 17oor die burgemeesters over looting. 
Ik dacht: ,,Dat is juist het geschikte moment van binnenkomen". 
Als voorzitter fungeerde de wnd. Commissaris der Koningin van 
Voorst tot Voorst, Naast hem zat de militair conimissaris van Ever- 
dingen, daarnaast een secretaresse, dan die Engelse kolonel en ver- 
der de burgemeesters. De Engelse kolonel had het speciaal over het 
gevaar en het onaangename voor de bevolking om vee in de weide 
dood te schieten, dat zij toch a1 zo moeilijk konden remplaceren 
en zo nodig was voor de voedselvoorziening e.d. en dat dat alle- 
11-~aal heel streng gestraft moest worden. Er moesten onmiddellijk 
rapporten van gemaakt worden. Dit hoorden wij. Toen hij uit- 
gesproken was, zei ik tegen de wnd. Commissaris wat het doel van 
mijn plotseling binnenkomen betekende. Het was wel een beetje 
een eigenaardige coïncidentie. Generaal Nnynes heeft ook gesproken 
en vertelde, dat hij in opdracht van generaal Eiserzhower naar Nij- 
megen was gekomen om een onderzoek in ie stellen. De wnd. 
Commissaris der Koningin dankte hem er voor en vond het prettig, 
dat dit gebeurde, opdat er een einde aan de Iooting zou komen. 
Dat onderzoek heeft toen plaats gehad. Wij hebben verschillende 
mensen gehoord, ook de burgemeester van Groesbeek apart. Boven- 
dien enkele mensen van de belastingen, die rond Groesbeek een 
soort surveillancedienst hadden verricht. Wij hebben ook generaal 
Bauduin gesproken, ik heb trouwens met generaal Haynes bij 
generaal Bauduin geluncht. 

57818. De Voorzitter: Kunt u misschien even in het kort de 
afloop mededelen? 

A. De afloop is als volgt geweest. Nadat mijn rapport nog eens 
bekeken is, is er blijkbaar een tegenrapport door generaal Haynes 

opgemaakt, gericht aan Eiscnhower. Op een gegeven ogenblik 
hoorde Suylen, dat hij naar Londen terug moest, en ontheven was 
van zijn detachering bij S.H.A.E.F. Ik had blijkbaar iets gedaan, wat 
niet prettig gevonden werd. Ik heb dit ook onmiddellijk aan de Minis- 
ter van Oorlog in Londen, de heer van Lidth de Jeude, gezegd. Ik vond 
het buitengewoon onaangenaam, omdat ik eigenlijk niet wist, wat 
ik misdaan had. Ik had gedacht de goede zaak te dienen, maar blijk- 
baar is dat niet het geval geweest. De heer van Lidth de Jeade zei: 
,,Suylen, steek een sigaret op, overste, je hebt nog niet in de gaten, 
maar het is met hoge heren kwaad kersen eten." Dat had ik intussen 
in de gaten gekregen. Ik heb de Minister gezegd, dat ik het maar een 
matige vertoning vond door hem teruggeroepen te worden, zonder 
dat ik wist waarvoor het was. Dat was mij, ondanks mijn verzoek, 
bij S.H.A.E.F. te voren niet medegedeeld. Ik ben als goed vriend 
bij S.H.A.E.F. gescheiden en ben toen bij Justitie gekomen, omdat ik 
marechaussee-officier was. Intussen was er ern andere organisatie 
van de politie in Nederland tot stand gekomen. Ik heb dat geval 
maar als gesloten beschouwd. Later is er nog meer over gesproken, 
het was blijkbaar een beetje overdreven, enfin, daar kan men van 
mening over verschillen. Dat is de reden, dat ik naar Engeland terug- 
ging. 

De Voorzitter: Dan geloof ik, dat wij hiermede aan het einde van 
het verhoor zijn gekomen; ik dank 11 zeer voor de verstrekte in- 
lichtingen. 

A. Het was niets bijzonders, ik heb zo goed mogelijk in het kort 
enige van mijn belevenissen verteld. 

De Voorzitter: Ik sluit hiermede het verhoor. 

E. M. A. SUYLEN. 

ALGERA, voorzitter. 

STUFKENS. 

KLOMPÉ. 

GERRETSEN, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 14 JUNI 1949 

Sub-Commissie IT 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, de heren Posthumus en 
de Graaf, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: 12 en p. 

Verhoor van 
WILLEM VAN PROOIJEN, 

oud 50 jaar, wonende te Den Helder, kapitein-luitenant-ter-zee-vlieger. 

Hij legt de eed af als getuige. 

58143. De Voorzitter: Waar bevond u zich vlak vóór het uit- 
breken van de oorlog? 

A. In Nederlandsch-Indië. 

58144. De Voorzitter: Hoelang bent u daar gebleven? 

A. Van Augustus 1938 tot Juni 1946. Dit wil zeggen, ik ben niet 
steeds in Nederlandsch-Indië geweest. 

58145. De Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk hoelang u in Neder- 
landsch-Indië bent gebleven voordat u naar Ceylon ging. 

A. Van Augustus 1938 tot 1 Maart 1942. 

58146. De Voorzitter: Welke functie had u in Nederlandsch- 
Indië? 

A. Ik was commandant van een eskader vliegtuigen. 

58147. De Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over de inrich- 
ting en de omvang van de luchtmacht in Nederlandsch-Indië? 

A. Ik spreek nu alleen over de Nederlandse Marine Luchtvaart 
Dienst, dus niet over de luchtmacht van het leger. U bent er waar- 
schijnlijk niet zo goed mee bekend. De luchtvaart van de marine 
was betrekkelijk klein. Ik mein, dat we 8 groepen in dienst hadden; 
elke groep had drie vliegtuigen. Dit waren grote zeevliegtuigen, ia 
het algemeen vliegboten. Er waren wel meer vli'egtuigen, maar dat 
waren reserve-vliegtuigen, die op het vliegveld Moro Kembangan bij 
Soerabaja waren gestationneerd. Verder waren er nog vliegtuigen, 
die niet zozeer voor oorl~gsdo~eleinden waren bestemd, maar dienden 
om de pas uit Nederland zangekomenen -- die dus dikwijls een 
vliegbrevet of een waarnemersbrevet of een brevet van mitrailleur- 
schutter hadden - aan het Indische klimaat en aan de Indische 
omstandigheden te wennen. Ze kregen daar dan als het ware ecn 
voortgezette opleiding. Dit was, wat de omvang van de vliegdienst 
betreft. Wat het do'el van de vliegtuigen aangaat, was het in hoofd- 
zaak verkenningsorgaan van de vloot. Het waren dus verkennings- 
vliegtuigen, die wel is waar voor bomaanvallen konden worden ge- 
bruikt, d.w.z. dat er bommen aangehangen konden worden, die men 
kon loslaten. Defensief waren deze vliegtuigen niet geschikt om 
aanvallend op te treden, omdat ze gecn voldoende eigen defensie 
hadden; m.a.w., dat ze niet genoeg mitrailleurs aan boord hadden 
om zich de jagers van het lijf te houden. Snelheid en wendbaarheid 
ontbraken vanzelfsprekend, omdat een grote vliegboot zich niet leent 
als aanvalsobject. Dit neemt niet weg, dat zij daartoe toch werden 
gebruikt toen de nood aan de man kwam, wat eigenlijk vanzelf- 
sprekend is. Wanneer men niets anders heeft, gebruikt men, wat men 
heeft. Van expert-standpunt uit gesproken, was het tegenover de 
vliegers - en hiermedz bedoel ik het gehele vliegind person~eel -- 
niet helemaal billijk. 

58148. De Voorzitter: Waar waren die verschillende groepen ge- 
stationneerd? 

A. Ze waren vrij regelmatig verdeeld over de gehele archipel. 
Hoofdsteunpunt wa.s natuurlijk Soerabaja met het grote vliegveld 
Moro ~ e m b a n g a n .  Grote steunpunten waren ook: ~ a i l d j o n ~  Priok; 
- waarvan ik commandant werd, ik meen in l941 - het vliegveld 
Ambon op het eiland Ambon en het vliegveld Tarakan. Daarnaast 
hadden we vele hulpsteunpunten. Dit waren plaatsen, waar alleen een 
hoeveelheid benzine, olie en bommen was opgeslagen, waarop een 
groep vliegtuigen van een van de steunpunten direct kon terugvallen, 
wanneer het door een of andere oorzaak olie of benzine nodig had. 
Inrichtingen als reparatiebasis, enz. waren geheel en al vreemd; 
kleinere reparaties konden geschieden op de hoofdsteunpunten, ter- 
wijl alle reparaties in Soerabaja konden gebeuren. Dit was in het alge- 
mean de inrichting van de vliegdienst. 

58149. De Voorzitter: Kunt u ook enkele steunpunten noemen? 

A. Om te beginnen het steunpunt, waar ik zo lang en zo vaak ben 
geweest: Sedenau op de Natoena eilanden in de Zuid Chinese Zee; 
verder Pontianak; het meer van Tondano; de Klabat-baai; het eiland 
Banka; Tandjong Padan op het eiland Billiton; Tandjong Pinang in 
de Riouw Archipel; verder Padang op de Westkust van Sumatra; 
Oosthaven, dit is de haven van Telok Betong in Zuid Sumatra. Ik 
noemde het eerst het westelijk deel van de Archipel, omdat ik speciasl 
in deze tijd - de vóórtijd van de oorlog - daar commando's had. 
In het oosten, dus de Molukken en Nieuw-Guinea, ben ik wel vroe- 
ger geweest, maar in deze vooroorlogse tijd waren mijn bezigheden 
meer geconcentreerd in het westen van de Archipel. Wanneer u nog 
meer plaatsen wilt weten in het oosten, kan ik u die wel zeggen. 

De Voorzitter: Vertelt u maar, voor zover u het weet. 

A. In het midden van de Archipel Soerabaja, als hoofdcentrum: 
Tarakan, een belangrijk steunpunt: Balikpapan; Makassar; Menado. 
Deze waren wel de belangrijkste in het midden. In het oosten: Ter- 
nate; Ambon, als hoofdsteunpunt van het oosten; Manokwari op 
Nieuw-Guinea; Fak-Fak; Sorong, ook op Nieuw-Guinea; Timor 
Koepang. Bovendien waren er nog meer onbelangrijke steunpunten. 

58150. De Voorzitter: Wie was in die vooroorlogse tijd de com- 
mandant van de marineluchtvaart? 

A. Wijlen schout-bij-nacht Doorrnatz, later gesneuveld als eska- 
dercommandant van het eskader in Nederlandsch-Indië. Toen ik in 
Indië kwam - dit was in 1938 -, was Doorrnan de commandant; hij 
werd afgelost door kolonel Bozuwa. 

58151. De Voorzitter: Hoe was de bevelsverhoudiiig tussen de 
marine, de marineluchtvaart en de landmacht? 

A. Wij hadden met de landmacht niets te maken. Het enige van 
de landmacht, waarmee we in die vooroorlogse tijd in aanraking 
kwamen, waren de gezamenlijke manoeuvres eens per jaar, waarbij 
dus niet alleen leger en vloot gezamenlijk manoeuvres hielden, maar 
ook de beide luchtvaartdiensten er van. Daarmee hield bij mijn weten 
het contact tussen leger en vloot op, afgezien van de conferenties 
ciaaromtrent, maar daarvan weet ik niets. Van de marine en van de 
Marine Luchtvaart Dienst weet ik het wel. De Marine Luchtvaart 
Dienst was en is een onderdeel van de marine. Als zodanig krijgt de 
Marine Luchtvaart Dienst uiteindelijk orders van de admiraal in 
Batavia, via de commandant van de Marine Luchtvaart Dienst, waar- 
van onze groepscominandanten de orders kregen. Deze kreeg zijn 
grote richtlijnen bepaald door de commandant zeemacht uit Batavia. 

58152. De Voorzitter: U was dus commandant van de M.L.D. in 
Tandjong Priok? 

A. Toen ik in 1938 in Indië kwam, werd ik groep~commandant 
van een groep zogenaamde Fokker-bommenwerpers. Ik ben dat maar 



kort geweest. Daarna kreeg ik een groep nieuwe Dorniers; dat zijn 
X-boten, DO X 24, het typenummer van deze driemotorige vlieg- 
boten. In 1940 werd ik commandant van het vliegkamp Tandjong 
Priok, tevens commandant van de daar gestationneerde groepen vlieg- 
tuigen. Ik had dus een walfunctie als commandant van het vliegkamp 
en tevens een vliegende functie als groepsconimandant. 

58153. De Voorzitter: Ressorteerden de Fokker-bommenwerpers 
eii de X 24 ook onder d i  Marine Luchtvaart Dienst? 

A. Die IC 24 waren driemotorige vliegboten en de Fokker-bommeii- 
werpers waren gewone vliegtuigen. In plaats van wielen hadden ze 
echter drijvers, terwijl een vliegboot een schip is met een vleugel. Het 
hoorde allemaal onder de M.L.D. 

58154. De Voorzitter: Kunt u enige mededelingen doen over het 
verloop van de oorlog, speciaal het inzetten van de M.L.D., voor 
zover u daarbij betrokken bent geweest? 

A. Zoals ik u al zei, was de M.L.D. in de eerste plaats als ver- 
kenningsorgaan geoefend. Als zodanig handhaafden wij al gedurende 
de hele periode, dat Nederland in oorlog was, maar Indië nog niet 
tegen Japan, de neutraliteit in Nederlandsch-Indië. Dit geschiedde in 
hoofdzaak door deze vliegtuigen van de h1.L.D. Toen de oorlog met 
Japan uitbrak, waren wij daarmee bezig. 

58155. De Voorzitter: Hebt u ook neutraliteitsschendingen ge- 
constateerd? 

A. Ik zelf niet. Er zijn er enkele geweest, o.a. van een Italiaans 
schip, de ,,ErithreaW. Bij toeval is dit ontdekt door de M.L.D. Het 
schip was vanaf het zuiden door de Indische Archipel naar Japan ge- 
varen. Het werd ontdekt door een vliegtuig, dat helemaal niet op ver- 
kenning was, maar dat een pzar autoriteiten moest vervoeren, ik meen 
van Soerabaja naar Ambon. Het vliegtuig herkende het schip niet als 
vijand. Toen het in Ambon aankwam, vertelde men casueel, dat men 
een schip had gezien, dat er zo en zo uitzag. Dit was verdacht. Men 
is toen aan het zoeken gegaan, maar het schip was inmiddels door. 

58156. De Voorzitter: Weet u nog wanneer dit is geweest? 

A. Ik ben er niet bij betrokken geweest; ik heb dit niet persoon- 
lijk meegemaakt. 

58157. De Voorzitter: Ik vraag het, omdat de Nederlandse Rege- 
ring ten aanzien van de Italiaanse oorlogsschepen een verschillende 
houding heeft aangenomen naargelang het schepen ten westen o f  
ten oosten van Mauritius betrof. 

A. Dit was ten oosten van Mauritius. 

58158. De Voorzitter: Ten westen van Mauritius gold, dat men 
die schepen wel kon aanvallen, om dat^ men daar helemaal onder 
Engels verband viel, maar ten oosten van Mauritius gold de status 
quo-politiek. Daarom vraag ik, op welk moment dit is geweest. 

A. Ik durf het niet met zekerheid te zeggen. Ik denk, dat het was 
in de laatste maanden van 1941. Deze gegevens kunt 11 echter vol- 
komen zuiver krijgen bij de historische afdeling van de marine. 

58159. De Voorzitter: Kunt u een paar namen noemen van in 
leven zijnde hoogste functionarisseil van de M.L.D. uit die tijd? 

A. Ik kan u dan noemen b.v. luitenant-ter-zee Stegeman; kapi- 
tein-luitenant-ter-zee Reynieuse; luitenant-ter-zee-vlieger Venenza; 
luitenant-ter-zee-vlieger Rijnders. 

58160. De Voorzitter: U was met uw uiteenzetting toe aan het 
begin van de oorlog. Misschien wilt u nu verder gaan met wat er 
in oorlogstijd is gebeurd. 

A. W e  waren al meer dan een jaar bezig met de handhaving van 
de neutraliteit, d.w.z., dat we steeds over de Archipel vlogen en 
deze sluitend verkenden. Er kon weinig door zonder dat wij dit 
zouden merken. Op 6 December 1941, dus twee dagen vóór de 
oorlog met Japan uitbrak, ontdekte ik persoonlijk de voelhorens 
van de Japanse vloot in de Zuid-Chinese Zee, in de vorm van een 
troepentransportschip, zwaar beladen niet tanks en mobiel geschut, 
terwijl elk plaatsje verder was ingenomen door Japanners. Ik her- 
kende het schip niet aan zijn vlag; het had wel een vlag, maar dit 

was zo'n vies doekje, dat men daaruit geen vlag kon opmaken. Ik 
ben er nog een tweede keer langs gevlogen, ditmaal op dekhoogte, 
want het was nog vrede. We1 was de vrede zodanig, dat ik opdracht 
had gekregen met scherpe bommen te vliegen. Dit is natuurlijk vrij 
dreigend. Op niet meer dan 40 meter afstand vioog ik voorbij en 
zag duidelijk aan de gele gelaatskleur en de spleetogen, dat we met 
Japanners te doen hadden. Tevens zag ik, dat ze op de brug met, 
de z.g. pom-poms, siielvuurgeschut, mijn vliegtuig volgden. Ik ben 
er dus maar niet voor de derde keer langs gegaan. Ik had trouwens 
genoeg gezien en heb diî onmiddellijk geseind naar Batavia ei1 
Singapore, want de rapporten van de verkenningen werden geseind 
naar Batavia en ook naar Singapore. Ook Singapore was dus op de 
hoogte met het zeer dreigende geval, dat zich een zwaar met oorlogs- 
tuig beladen schip, vol met soldaten, in de Nederlandsch-Indische 
wateren bevond, wel niet in territoriale wateren, inaar toch op ons 
gebied. Later ben ik naar Batavia gevlogen - een vliegtocht van 
ongeveer vijf uur -, omdat ik het zo belangrijk vond, de admiraal 
hiervan persoonlijk nog eens in kennis te stellen en hein naast het 
telegram ook mondeling te vertellen wat ik had gezien. Een andere 
groep, welke was gebaseerd op Kuching in N.W. Brits Borneo -, 
welke ook onder mijn tactisch bevel stond, ofschoon deze groep 
een andere commandant had -, seinde met ongeveer een uur tijds- 
verschil. dat ze ook een schip hadden gevonden, dat zich voordeed 
als een Amerikaanse mijnenlegger. Uit onze eigen gegevens bleek, 
dat daar geen Amerikaans oorlogsschip op honderden mijlen afstand 
kon zitten. Dit was een zeer verdacht verschijnsel en het bleek ook 
een Japanner te zijn. 

58161. De Voorzitter: Waren onze troepen ook op Brits-Borneo? 

A. Onze troepen niet, alleen deze groep vliegtuigen vloog van- 
daar uit en kwam weer terug. 

58162. De Voorzitter: Bestond er daaromtrent een overeenkomst? 

A. Ja, met Singapore. Deze groep baseerde daar pas heel kort. 
Vóór die tijd hadden wij angstvallig de z.g. status quo in acht moelen 
nemen. De geallieerden waren dus gewaarschuwd van de dreigende 
aanval door onze verkenningen. Dit had tot gevolg, dat iedereen in 
Indië en Malakka van verlof werd teruggeroepen. 

58163. De Voorzitter: Hebt u de admiraal persoonlijk gesproken? 

A. Neen, de chef staf. 

58164. De Voorzitter: Wie was de admiraal en wie was de chef 
staf? 

A. De admiraal was Helfrich en de chef staf was een schout-bij- 
nacht; ik kan niet op zijn naain komen. Hij is omgekomen bij 
de evacuatie van Nederlandsch-Indië, hetzij naar Australië, hetzij 
naar Ceylon. Hij heeft getracht de Wijnkoopsbaai te bereiken, waar 
een paar Nederlandse schepen lagen. Hij heeft deze inderdaad bereikt 
en met veel andere mensen is hij geëmbarqueerd. Deze schepen zijn 
door de Jappen gebombardeerd en tot zinken gebracht. Verschillendeil 
van de mensen hebben zich weten te redden op de kust van Java, 
waar ze krijgsgevangen zijn geworden. Anderen zijn verdronken, en 
daarbij was hij ook. 

58165. De Voorzitter: Gaat u maar door. U was op het moment, 
Oat de verloven wareri ingetrokken. 

A. Wij gingen door met onze verkenningen. De volgende dag was 
het schip er nog; het voer op en neer, ogenschijnlijk zondsr doel. Het 
was dus een verkenningsorgaan voor de grote Japanse vloot, die op 
8 December, dus twee dagen later, bij Kota Baroe de landing uit- 
voerde. Tegelijkertijd vond de aanval op Pearl Harbour plaats. Op 
deze wijze verkenden de acht andere groepen vliegtuigen de  honderdcn 
mijlen over de gehele Archipel. Het toeval wilde, dat de eerste vijaad 
werd gezien op mijn gebied in de Zuid-Chinese Zee. Ik weet niet, o f  
het uw bedoeling is, dat ik een volkomen beschrijving van de oorlog 
geef. Dit zou lang duren. 

58166. De Voorzitter: Ik stel er wel prijs op te vernemen wat het 
deel van de M.L.D., dat onder uw commando stond, heeft gedaan. 

A. Direct daarop gebeurde de grote ramp met de ,,Prince o f  
Wales" en de ,,Repulse", ren Engels slagschip en een slagkruiser. 
Van  dit geval weet ik ook toevallig het een en ander, omdat ik daar 
zo dicht bij was. Precies de data weet ik niet meer, maar het moet 



ongeveer 10 December 1941 zijn geweest, toen deze twee grote schepen 
uitvoeren om een eind te maken aan de Japanse invasievloot bij Kota 
Baroe. Ik werd door de Engelsen hiervan in kennis gesteld; ik 
weet niet meer hoe, radiografisch of via de lijn. Inmiddels was 
mijn positie op Sedanau op de Natoena eilanden in de Zuid-Chinese 
Zee zo geëxponeerd geworden, wetende, dat de Japanse vloot in de 
buurt was, en ook in verband met de geografische toestand daar. 
Een enkele torpedojager had ons kunnen afsluiten en wij hadden dan 
niet meer weg kunnen komen. Soldaten waren er nagenoeg niet op 
dit eiland. Er was daar een schip van de Gouvernementsmarine -- 
ik meen, dat het de ,,Poolster" was - als logementsschip, want de 
vliegers met de viiegbemanning moesten natuurlijk slapen, als ze 
hadden gevlogen, en ook eten en drinken. Dat kon niet veel moeite 
wel aan boord van de vliegtuigen gebeuren, maar het gaf toch niet de 
noodzakelijke rust om de volgende dag opnieuw te gaan verkennen. 
Daarom hadden we een schip van de Gouvernementsmarine. dat ook 
onder mijn bevel stond. Ik wilde dit niet graag opofferen, wanneer 
de Japanners die zaak hadden afgesloten. Ik vroeg telegrafisch verlot 
aan de admiraal om de basis van Natoena te mogen verplaatsen naar 
Sambo, een eilandje op 4 k 5 mijl van Singapore af op Nederlands 
gebied, een B.P.M.-eiland. Ik kreeg geen antwoord, de toestemming 
kwam niet af. Toen het me te bar werd, besloot ik zelf mijt1 basis te 
verplaatsen naar Sambo. Later kreeg ik van de admiraal te horen, 
dat hij dit buitengewoon goed had gevonden. 

58167. De heer de Graaf: Wanneer had deze verplaatsing plaats? 

A. Dat was op 9 December, direct nadat ik de Japanse vloot 
had gezien. 

58168. De heer de Graaf: Dus op 6 December vroeg u reeds of 
u mocht verplaatsen? 

A. Op 6 December vond ik de Japanse vloot. Ik ben toen gewoon 
naar de basis teruggekeerd, maar de nacht vond ik al niet veilig. 
's Morgens ben ik gestart om te zien of de Japanse torpedojager, die 
ik daar beslist verwachtte, reeds in aantocht was. De 3apanners wisten 
alles van ons via de Japanse vissers, die in vredestijd overal in onze 
territoriale wateren rondvoeren en pertinent spionnen waren. Ze wis- 
ten dus, dat wij daar een basis hadden. Gelukkig was er toen nog 
niets en in de loop van de dag heb ik het telegram verzonden met 
het verzoek de basis te mogen verplaatsen. Hierop kreeg ik geen ant- 
woord. De volgende nacht ben ik op de basis gebleven, maar ik wist 
toen bijna zeker, dat ik er de volgende morgen niet meer uit zou 
kunnen komen. Bij donker ben ik weer gestart en nog steeds was de 
kust veilig. Ik heb toen geen risico meer genomen en ben weggegaan. 

58169. De Voorzitter: Ik dacht, dat u de chef staf persoonlijk 
had gesproken in die dagen. 

A. Dat was direct na de vondst van die schepen, voordat ik dus 
over andere dingen had kunnen nadenken en alieen maar kon ver- 
tellen wat ik had gezien. Ik was commandant en kon daarom niet 
te lang wegblijven. Ik ben dus direct teruggevlogen naar mijn 
groepen. Van Sambo uit moesten dezelfde verkenningen worden 
gevlogen; de verplaatsing van de basis mocht geen invloed hebben 
op de opgedragen verkenningen. Ik wist, dat de twee Britse schepeil 
onderweg waren naar Kota Baroe. De koers en de vaart van de 
schepen waren mij ook bekend. Hun bestek om de vier uur per 
wacht werden mij bericht. Ik liet de commandanten en de be- 
manning weten, dat van deze verkenning speciaal zeer veel zou af- 
hangen, omdat we nu niet alleen de vijand verkenden, maar boven- 
dien dienden ter bescherming van deze kapitale schepen. Dit werd 
ook in code geseind naar de andere groep, die van Kuching uit 
opereerde. We vlogen vanaf Sambo door Straat Singapore naar de 
Zuid-Chinese Zee. Het weer begon slechter te worden en het ging 
regenen. Tenslotte werd de regen zo dik, dat - wanneer de zaak 
niet zo belangrijk was geweest - ik de verkenning zou hebben 
afgebroken. Het was toch doelloos, oindat men niets kon zien; 
ternauwernood waren de eigen vleugelpunten te onderscheiden. Ik 
liet de verkenning doorgaan, maar ontving van alle vliegtuigen be- 
richt, dat het een hopeloze zaak was. De twee schepen, waarvan we 
wisten, dat we ze moesten passeren, hebben we ook niet gezien en 
dit waren toch geen kleinigheden, die men over het hoofd kon zien. 
Kortom, nadat de vliegtuigen een uur of acht hadden gevlogen en 
de routes van de gehele Zuid-Chinese Zee waren afgezocht - ten 
minste, ze zouden afgezocht zijn geweest, wanneer er zicht geweest 
was -, kwamen we weer terug, maar niemand had iets gevonden. In 
de vroege ochtend daarop werden de beide schepen door de Jappen 
door bommen en torpedo's tot zinken gebracht. Er was bij de ver- 

kenning van ons, bij de teleurstelling, dat we niets hadden kunnen 
zien, één lichtpunt, nl. dat de Jappen ook niets hadden kunnen zien 
met hun verkenningsvliegtuigen. Wie schetst onze ongelooflijke ver- 
bazing en teleurstelling, toen we het bericht kregen, dat de twee 
schepen waren getorpedeecd. Hier moest iets verkeerd zijn, want 
door verkenning konden de Jappen niet weten, dat de twee schepen 
er waren. Nu geef ik u mijn redenering uit die tijd. Het moet zijn 
geweest bf spionnage in Singapore of door ontcijfering van de code, 
waarin de berichten werden geseind. Nu zie ik gelijk, dat ik mij 
heb vergist met mijn verhaal. Ik ben toen pas naar Batavia ge- 
vlogen om de admiraal op de hoogte te stellen van deze ver- 
kenningen. Ik heb toen de chef staf gesproken, hem in de eerste 
plaats verteld van de verkenningen en bovendien van de boze ver- 
moedens, die ik had. 

58170. De heer Posthumus: Was het niet mogelijk, dat sinds uw 
verkenning het weer ter plaatse zodanig was veranderd, dat de 
Japanners de schepen intussen wel konden hebben waargenomen? 

A. Na de oorlog heb ik geprobeerd om er achter te komen hoe 
het is gebeurd. Uit Amerikaanse verhoren van de Japanners is ge- 
bleken - dit beweerden althans de Japanners -, dat een onderzee- 
boot deze twee schepen in de nacht heeft verkend. Ik kan het niet 
ontkennen of bevestigen; het is natuurlijk een Jap, die dit zegt, maar 
het lijkt mij zeer onwaarschijnlijk. Zelfs indien een Japanse onder- 
zeeboot deze schepen heeft verkend, moet deze wel zo dicht bij die 
schepen zijn geweest, dat ogenblikkelijk de vraag rijst, waarom hij 
er dan zelf geen torpedo heeft ingejaagd. Verder kan ik hiervan niets 
zeggen. 

De Voorzitter: Gaat u nu maar verder met uw verhaal over de 
krijgsverrichtingen. 

A. We kwamen juist van de verkenning terug, toen ik telegra- 
fisch opdracht kreeg om met mijn gro'ep vliegtuigen naar Moro 
Kembangan te vliegen, daar de vliegtuigen in te leveren om er nieuwe 
voor in de plaats te krijgen. Mijn vliegtuigen hadden heel lange tijd 
verkend, ook vóór deze oorlogsdreiging, en ze waren aan hun uren 
toe. Dit betekent, dat ze in onderhoud moesten, hetgeen alleen in 
Moro Kembangan kon geschieden. Daarvoor werd ik eerst afgelost 
door een andere groep, dise misschien de Ilde December kwam. Ik 
kreeg dus de opdracht om met mijn bommen, die nog aan de vleugels 
zaten, naar Soerabaja te vliegen. Dit was een afstand, die een 
X-vliegboot, volbeladen als deze was met benzine, bommen en 
oorlogsbemanning, juist kon halen. Ik begaf me dus op weg met de 
groep en was ongeveer in de Straat Karimata - dit is een straat 
tussen de eilanden Bailka en Billiton en de kust van Borneo - 
toen ik een telegram van de commandant zeemacht ontving, dat 
ongeveer luidde: ,,Japans vliegkampschip in Javazee. Opsporen ei1 
vernietigen". Drie vliegboten afzenden op een Japans vliegkamp- 
schip, vanzelfsprekend in vijandelijke wateren door een permanence 
van jagers omgeven, betekende niet veel anders dan dat we een 
eervolle dood tegemoet gingen. Het ging echter niet anders, het was 
een pertinente order; ik klom dus met mijn vliegtuigen naar aanvals- 
hoogte, we kozen daarvoor 3000 meter naar ik meen. Ik nam alle 
maatregelen, die nodig waren om, indien we het schip vonden, te 
kunnen aanvallen, d.w.z. de hulpmeting voor de bomaanval, enz., en 
we begonnen te zoeken in de Javazee. Op een gegeven moment zag 
een van de ondergeschikten iets. Het zicht was ontzettend goed; ik 
schatte het ongeveer op 30 zeemijlen afstand; dat is dus ruim 50 km. 
Later bleek het wel 40 mijl te zijn. We vlogen er heen, elk ogenblik 
verwachtende, dat, indien het het vliegkampschip was, wij zouden 
worden aangevallen door jachtvliegtuigen. Het schip kwain steeds 
dichterbij en inderdaad, iedereen in de groep was er van overtuigd, 
dat het het vliegkampschip was. Het was groot en plat, zoals een 
vliegkampschip zich vertoont, en mijn verwondering kende geen 
grenzen, toen ik maar niet werd aangeva!len. We maakten ons zelf 
gereed voor de aanval. Zoals dit dan in onze tactiek gaat, ging ik, 
ongeveer twee mijl van het schip verwijderd en natuurlijk op een 
grote hoogte, over op de aanvalsrun. Uit de bocht komend, slingeren 
de bomrichtkijkers een beetje door de beweging van het vliegtuig 
en het duurt even voordat de zaak tot rust komt. We vlogen er heen 
en door de kijker zag ik, dat alles goed was: de  langsdraad van de 
kijker ging over het midden van het schip. Daardoor kreeg ik even 
tijd om nog eens goed het schip zelf te observeren en met een schok 
zag ik, dat het geen vliegkampschip was, maar een grote tanker, die 
leeg was en daardoor hoog op het water lag. Zonder een seconde te 
verliezen - want het was het werk van seconden, voordat de bom- 
men er af gJngen -, ging ik in de bocht. Later bleek het een Zweedse 
tanker te zijn geweest. Hoe was dit verhaal ontstaan? De nacht van 



tevoren was er een onderzeeboot van ons geweest, die een vliegkamp- 
schip had ontdekt in ae Javazee en er twee torpedo's op had afge- 
vuurd, die echter mis waren. De commandant vond dat toen ver- 
moedelijk erg jammer, maar later was hij er erg blij mee, want hij 
had ze ook op die Zweedse tanker afgevuurd. Hij had dit naar de 
admiraal geseind en deze had het eerste het beste, dat er in de buurt 
was - en dat waren mijn vliegtuigen - er op afgestuurd. Van te- 
voren hadden wij het ook voor een vliegkampschip aangezien, maar 
bijtijds zag ik, God zij dank, dat het een tanker was. Dit iiep dus 
nogal goed af. Inmiddels kon ik niet meer naar Soerabaja vanwege 
het klimmen naar grote hoogte, wat veel benzine eist, het zoeken en 
de aanval. Ik vloog daarom naar Batavia om benzine bij te laden en 
rapport van alles uit te brengen bij de chef staf. Omdat wij eigenlijk 
in Tandjong Priok thuishoorden, zoals ik u in het begin heb ver- 
teld, en onze gezinnen daar woonden, mochten we de nacht daar 
blijven, in plaats van ogenblikkelijk naar Soerabaja te gaan. De 
volgende dag zijn we naar Soerabaja gevlogen, hebben daar de vlieg- 
tuigen ingeleverd en andere vliegtuigen gekregen. Dit waren echter 
Catalina's PBY 5, een Amerikaanse typenaam. Deze waren nieuw 
voor ons, het was een heel nieuw type vliegtuig, ook vliegboot, gein 
drie-, maar een tweemotorig toestel, en daarmede moest opnieuw 
worden getraind. We hadden allemaal geoefende vliegers; deze trai- 
ning duurde niet langer dan een paar dagen. Ik werd toen met de 
Catalina's naar Tandjong Priok gestuurd om vandaar uit verken- 
ningen te doen. 

58171. De Voorzitter: Waren deze Catalina's ook juist aange- 
komen? 

A. Het waren nieuwe vliegtuigen, die juist waren aangekomen. 

58172. De heer Posthumus: Weet u bij schatting, hoe groot de 
aangekomen partij was? 

A. Ik vermoed, dat het er 36 zijn geweest. 

58173. De heer Posthumus: Ze kwamen dus eigenlijk iets te laat. 

A. Het was wel nuttiger geweest, wanneer we er vóór de oorlog 
mee hadden kunnen oefenen; we hebben dit nu in oorlogstijd moeten 
doen. 

58174. De Voorzitter: Betekende het maken van verkennings- 
tochten van Tandjong Priok uit, dat de basis op Sambo was ver- 
plaatst? 

A. Neen, de groep, die mij had afgelost, bleef vandaar uit opere- 
ren. Ik kreeg de nieuwe opdracht om me vanuit Tandjong Priok 
beschikbaar te houden. Mijn opdrachten vanuit Tandjong Priok 
hielden toen in hoofdzaak in: verkenningen in Straat Karirnata en 
de Banka Straat naar eventuele Japanse schepcn, die door de buiten- 
ste verkenning heen geslipt zouden zijn. Verder bestonden deze uit 
het begeleiden van konvooien tegen onderzeeboten. Die konvooien 
werden dan vrij diep in d i  Indische Oceaan opgepikt en onder 
begeleiding van zo'n Catalina door Straat Soenda, de Javazee om 
de Noord door Straat Banka naar Singapore gevoerd. Het waren 
in het algemern troepentransportschepen en transportschepen met 
materieel om Malakka te versterken. 

58175. De Voorzitter: Hebt u daarbij nog aanvallen meegeinaakt'! 

A. Neen, in het begin niet. Later zijn die schepen wel aange- 
vallen. Dit betekent niet, dat er geen Japanse onderzeeboten zijli 
geweest. De aanwezigheid van een vliegtuig is voor een onderzee- 
boot een onmiddellijk dreigend gevaar. Als de onderzeeboot het 
vliegtuig eerder ziet dan het vliegtuig de onderzeeboot, dan gaat 
toch de onderzeeboot direct onder water. 

Het vliegtuig heeft dan zijn plicht gedaan zonder dat het 't weet. 
Omdat de onderzeeboot onder water moet en daar veel minder vaart 
kan lopen dan boven water, is in 90 van de 100 gevallen daarmee 
de aanval van de onderzeeboot onmogelijk gemaakt. Op deze wijze 
vervullen de vliegtuigen hun plicht zonder dat ze het weten. 

Zo heb ik mijn tijd doorgebracht tot 18 Januari. Ik was naar 
Singapore geweest. In die tijd moest ik vaak naar Singapore om 
de admiraal of generaal ter Poorten naar Singapore te brengen, 
zodat ze daar konden confereren met de Britse leger- en vloot- 
autoriteiten. Een andere keer moest ik naar Singapore om met Air 
Marshal Sir Brooke Pophmn, die daar het bevel voerde, te confe- 
reren over de coördinatie van onze verkenningen met die van de 
Engelsen. Ik weet niet meer voor welk doel ik op die bepaalde datum, 

18 Januari, naar Singapore ben geweest. Wel weet ik, dat toen ik 
aankwam, juist het watervliegveld voor Singapore - want ik was 
met een watervliegtuig - werd gebombardeerd, zodat ik midden 
tussen de bommen landde. Er was niets aan te doen en er gebeurde 
verder ook niets. Toen ik van die vlucht terugkwam, stond een 
officier van de wacht met een telegram gereed, waarin mij werd 
opgedragen mijn commando's over te geven aan mijn oudste offi- 
cier en zelf zo spoedig mogelijk naar Bandoeng te gaan, om daar 
de Reconnaissance Group te organiseren. Juist in die tijd, omstreeks 
18 Januari 1942, was de Unified Command tot stand gekomen 
onder generaal Wavell. Mij werd opgedragen het onderdeel, de 
Reconilaissance Group, op ie richten, onder kolonel Bozuwa. Deze 
kolonel had van vliegzaken niet veel verstand, was zelf ook geen 
vlieger of waarnemer. Hij was zeeofficier, commandant van de 
marinevliegdienst. Het werk moest ik hoofdzakelijk doen. Daarbij 
werden nog ongeveer 7 a 8 mensen, andere Nederlandse officieren, 
ingedeeld, 3 Amerikaanse en 3 Engelse officieren en ik meen 
2 Australiërs. De Reconnaissance Group omvatte alle verkennings- 
vliegtuigen van Nederiand, Amerika, Engeland en Australië. Voortaan 
zouden deze, eenhoofdig geleid, de verkenningen uitvoeren. Hiermee 
heb ik niij beziggeliouden van 18 Januari tot aan de evacuatie, tot 
de Japanners goed en wel waren geland op Java, dus na de Java- 
zeeslag. 

58176. De Voorzitter: Webben zich nog bijzonderheden voorge- 
daan bij het werk van de Reconnaissance Group? 

A. De Amerikanen waren niet geheel content over ons. Om nu 
maar eens een voorbeeld te noemen: b.v. voor de uitoefening van 
de functie, waarvoor die Reconnaissance Group tot stand kwam, 
was het noodzakelijk, dat deze group in directe verbinding stond 
met zijn vliegtuigen op zee, om ogenblikkelijk waarnemingen, die 
de vliegers deden, zonder vertraging binnen te krijgen, opdat daarop 
door onze geallieerde leiding kon worden geageerd. Ik heb gedaan 
wat ik kon, maar ik kon maar niet aan radio-installaties komen. 
Dit wekte wel enigszins de wrevel op van de Amerikanen, en betrek- 
kelijk terecht. De Amerikanen waren met veel Catalina's uit Manilla 
teruggetrokkcn op ons grondgebied in Nerierlandsch-Indië. Deze 
toestellen waren ook bij de Reconnaissance Group gevoegd. Hiervan 
hebben ze er twee buitel; dienst gesteld, de radiozend- en ontvang- 
inrichting er uit gesloopt en deze naar Bandoeng opgestuurd en op 
deze manier stonden we wel in contact met onze vliegtuigen. Om in 
deze enigszins chaotische tijd, waarin de vijand steeds naderbijkwam 
en waarin de commandowisseling plaats had - de overgang van de 
bevoegdheden van onze eigen Nederlandse bevelhebbers op de bui- 
tenlanders -, een nieuwe organisatie op te richten en te doen 
opereren, was bijna de moeilijkste tijd uit de oorlog voor mij per- 
soonlijk. Ik vond dit veel moeilijker dan in de lucht te zijn en Jappen 
te ontmoeten. 

58177. De Voorzitter: De hoofdleiding berustte toch in verschil- 
lende gevallen in Nederlandse handen? 

A. De hoofdleiding berustte van toen af bij generaal Wavell. 
Als opperbevelhebber ter zee had hij admiral Hart onder zich, een 
Amerikaan. Als onderbevelhebber in de lucht Air Chief Marshal 
Pierce en te land orize generaal ter Poortejl. Dit waren dus de 
mensen, die rechtstreeks onder Wave11 stonden. Admiraal Helfrich, 
die als adviseur nog veel kracht van stem had, was toch eigenlijk een 
beetje ~iitgerangeerd. 

58178. De Voorzitter: Waarom was dit uw moeililkcte rijd! 

A. Ik moest mijn eigen mannetjes in de lucht sturen, waarmee ik 
zelf nog pas in de lucht was geweest, terwijl ik toen wist waarheen ik 
ze stuurde. Dit kon niet anders. 

58179. De Voorzitter: Deze moeilijkheden sproten dus niet voort 
uit gebrek aan slmenwerking? 

A. Er was wel samenwerking, voor zover dit mogelijk was. 

58180. De Voorzitter: Kunt u iets vertellen over de geleden ver- 
liezen? 

A. Wat betreft de M.L.D., zijn de verliezen aan onze zijde be- 
langrijk gew-est. De opdrachten gingen van ons zelf uit, maar wij 
kïegen ze ook van hogerhand. Wij moesten met onze vliegboten 
vliegterreinen bombarderen. Dit is geen opdracht voor een vliegboot. 
De fout was, dat we geen ander materiaal hadden en daarom 



moesten we het toch doen. Vóór de oorlog hebben de vliegers er al 
voor gewaarschuwd, dat het vliegwapen niet iets is, waarvan inen 
uilsiuitend een verkenningsorgaan maakt. Dit wapen heeft slag- 
kracht en dit is wel een beetje verwaarloosd. 

58181. De Voorzitter: Uw indruk is, dat de Marine Luchtvaart 
Dienst niet voldoende voorbereid is geweest voor zijn taak in de 
oorlog? 

A. Neen, dit beaam ik niet. Voor zijn taak als verkenningsorgaan 
was de M.L.D. volkon~en uitgerust. Er is niets doorgeslipt in die 
eindeloos grote Archipel, of de M.L.D. heelt het gemeld. Dat ze 
er niets tegen konden doen, is een andere quaestie. Het was geen 
slagwapen. 

58182. De Voorzitter: Uw bezwaar is dus, dat de M.L.D. is ge- 
bruikt voor een andere taak, dan waarvoor ze was bestemd, maar 
u zegt er bij, dat het niet anders kon. 

A. Het kon toen niet anders. Tien jaar van tevoren hadden we 
natuurlijk anders geformeerd kunnen worden, als striking force. 

58183. De heer Posthumus: Is de M.L.D. in die tijd of daarvoor 
ook gebruikt voor werkzaamheden boven Malakka? 

A. Neen, dat is de landmacht geweest. 

58184. De Voorzitter: Hoe beoordeelt 11 het optreden van de 
M.L.D. tijdens de oorlog? Heeft deze teleurstelling gebracht of 
vindt u, dat deze, voor zover dit mogelijk was, zich goed van zijn 
taak heeft gekweten? 

A. Bedoelt u gedurende de tijd, waarover ik nu heb gesproken? 

De Voorzitter: Ja, in oorlogstijd. 

A. Mijn antwoord hierop is: voor 100 pct. goed. Maar ik voeg 
er onmiddellijk bij, dat het niet veel langer kon hebben geduurd, 
m-ant dan was het in elkaar gezakt door oververmoeidheid van het 
personeel. 

58185. De Voorzitter: U spreekt nu toch over de gehele periode 
tot aan de capitulatie? 

A. Ja, toen er werd gecapituleerd, was er nog maar weinig over 
en datgene, wat over was, was nog moreel gebroken. 

58186. De Voorzitter: Kunt u uit deze periode nog iets mede- 
delen, wat uit uw eigen wetenschap bekend is en waarvan u meent, 
dat het voor de commissie van belang kan zijn? 

A. Bedoelt u detailgevallen van een of ander gevecht van een 
vliegtuig tegen een schip of iets dergelijks? Dit zijn dingen, die alle- 
maal op data en zelfs op het uur zijn vastgelegd en die te vinden zijn 
in de historische afdeling van de marine. 

58187. De Voorzitter: Welk deel is tenslotte ontsnapt? 

A. De jongelui, die nog in opleiding waren en die men nog niet 
verantwoord tegen de Jappen de lucht in kon sturen, werden vótjr dr 
capitulatie overgeplaatst naar Australië. Er gingen ook verschillentie 
ouderen mee, instructeiirs, die bij de opleiding behoorden. Dezen zijn 
diis weggekomen. Van degenen, die aan de strijd hebben deelgenomeil, 
zijn weggekomen en terechtgekomen: 4 Catalina's onder mijn bevel 
en 5 andere Catalina's. De 4 Catalina's gingen uit van West-Java en 
de 5 van Oost-Java, vanaf Soerabaja. Mijn Catalina's vlogen naar 
Ceylon, terwijl de andere vliegtuigen, Dorniers en Catalina's, allemaal 
vertrokken van Oost-Java, vanaf Soerabaja, en geland zijn in N.W.- 
Australië, in Broome. Daar is een groot drama gebeuïd. Hierbij ben 
ik niet persoonlijk betrokken geweest, maar ik weet het wel uit de 
eerste hand. Toen wij op Ceylon aankwamen, werd ik benoemd tot 
commandant van de hl.L.D., van wat er nog over was, en oin ezn 
nieuwe luchtvaartdienst op te bouwen. Om die reden moest ik alle 
rapporten van iedereen, wat ze wisten en hadden meegemaakt, in- 
nemen. Dus wat ik vertel, is niet uit mijn eigen ervaring. 

58188. De Voorzitter: Zijn die rapporten er nog? 

A. Ik weet niet, waar ze zijn. Ik heb ze doorgestuurd naar het 
commando in Colon~bo, toen wij op Ceylon waren. Ik heb niet in 
Colombo gezeten. Ik zat aan de andere kant, waar de vliegbasis was. 
Dit verhaal krijgt u, wanneer u er belang in stelt, straks. 

58189. De Voorzitter: Ik zou nu wel iets willen horen over het 
drama bij Broome. 

A. De vliegtuigen kwamen daar aan, ik denk ongeveer 9 à 10 
grote zeevliegtuigen van onze marine. Deze vliegtuigen waren vol- 
geladen met bemanning, vrouwen en kinderen en landden in Rroome 
op het water, toen het laag water was. De toestand in Broome is 
zodanig, dat men van een vliegboot moet worden afgehaald met een 
niotorbootje, net als overal. Door dat lage water konden de motor- 
bootjes niet varen, want ze lagen droog. D e  vliegtuigen moesten 2 
à 23 uur wachten tot het getij opkwam, zodat de motorbootjes kondsn 
varen om de mensen er af te halen. In die 24 uur zijn de Japanse 
jachtvliegtuigen gekomen van een Japans vliegtuigmoederschip, en 
niets is gemakkelijker prooi, dan een op het water liggend vliegtuig; 
het kan zich niet verweren. Ze hebben alle vliegtuigen, vol met men- 
sen, in brand geschoten. Daarbij zijn, naar ik meen, 50 tot 60 doden 
gevallen, grotendeels onder de vrouwen en kinderen. 

58190. De Voorzitter: Wie was de commandant van die groep? 

A. Het was niet één groep, er waren meerdere groepen en enkele 
vliegtuigen, die allemaal in de evacuatiechaos waren weggevlogen 
uit Oost-Java, Soerabaja en zijn omliggende hulpbases. 

58191. De Voorzitter: U is dus commandant geworden van de 
M.L.D., voor zover er vliegtuigen over waren. Een deel daarvan zat 
dus op Ceylon, een ander deei in Australië. 

A. Tot dan toe had ik een functie gehad onder generaal Wavell, 
bij het Unified Command. Een paar dagen vóór de evacuatie vertrok 
het Unified Command. Alle buitenlanders gingen weg. Admiraal 
Helfrich kreeg toen het bevel weer terug, maar toen was het cen 
hopeloos verloren zaak, anders waren de anderen ook niet vertrokken. 
Toen de slag in de Javazee was verloren, moest ik plotseling weer bij 
admiraal Helfrich komen, waar ik de opdracht kreeg de evacuatie te 
leiden van hem en zijn staf. Ik moest alles in orde maken. Het was 
'3 avonds om ongeveer 5 uur op de eerste Maart, geloof ik, toen hij 
me dat vertelde. De volgende morgen om vier uur moest ik hei11 
komen afhalen van het Preanger Hotel om naar het meer te gaan, 
waar de vliegtuigen, die ik toen nog had, lagen. Er waren er toen nog 
vier. Ik kreeg opdracht om naar Colombo te gaan en ik moest er 
rekening mede houden, dat admiraal Helfrich en 26 leden van de 
marinestaf meegingen. Die opdracht is uitgevoerd. Ik heb die 26 man 
overgevoerd en persoonlijk heb ik de admiraal weggebracht naar 
Ceylon. 

58192. De heer de Graaf: Van waaruit hebt u dit gedaan? 

A. Vanaf het meer Bagendit, nabij Garoet. Toen de Japanners 
de Javazeeslag hadden gewonnen en met grote legers waren geland 
op Java, was het voor de M.L.D. niet meer nodig om te verkennzn. 
De 4 vliegtuigen had ik onder de bomen verborgen in bergmeertjes. 
Wanneer ik ze open en bloot liet liggen, waren ze, evenals de vlieg- 
tuigen in Broome, beschoten. 

Toen ik op 1 Maart van admiraal Helfrich de opdracht krerg de 
evacuatie te verzorgen, was zijn eerste vraag, hoeveel vliegtuigen we 
nog hadden. We hadden er toen nog vijf, en vier er van kondcn 
vliegen. De vijfde had een gebroken fan-kast en moest eerst worden 
gerepareerd. Nadat dit was gebeurd, is dit vliegtuig ook nog wtg- 
gekomen. 

58193. De Voorzitter: Wat omvatte de M.L.D., die weggeko- 
men is? 

A. Vier Catalina's in Ceylon en 5 Catalina's, die overgebleven 
waren van de ramp in Broome in Australië, met nog een paar, ik 
meen 3, Dorniers, die inmiddels waren verocderd. 

58194. De Voorzitter: Vormde het contingent in Australië een 
aparte groep? 

A. Neen, dat hebben ze nooit gevormd. Nadat de situatie na de 
evacuatie was overzien en we uit Londen wisten, dat we in Ceylon 
moesten blijven - toen ik naar Ceylon ging, had ik er geen idee 
van, dat ik er ZOU blijven; ik dacht, dat we op weg naar Engeland 
of Amerika waren -, bleek uit de correspondentie tussen admiraal 
Helfrich en admiraal Fzlrstner, dat Ceylon de basis zou blijven van 
de marine, dus ook van de M.L.D. Het was toen zaak, de 5 Cata- 
lina's uit Australië daar te concentreren bij de 4 op Ceylon. Dit 
is na enige moeilijkheden ook geschied. 
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58195. De Voorzitter: U had dus de hele M.L.D., voor zover ze 
over was, o p  Ceylon geconcentreerd. Hoe  u a s  de verhouding met 
de marine? 

A. D e  verhouding van de M.L.D. met de marine was in  alle op- 
zichten goed. 

58196. D e  Voorzitter: Ik bedoel meer de bevelsverhouding. 

A. Ik stond rechtstreeks onder admiraal Heljrich, zonder tussen- 
personen. E r  deden zich wel con~plicaties voor. Ik  kwarn daar aan 
met 4 vliegtuigen, waarbij 5 officieren en 29 man. Dit moest weer 
ezn M.L.D. worden. Om te beginnen, kreeg ik er de 5 vliegtuigen 
bij uit Australië, met hun bemanning, ongeveer 40 man. Dit was 
nog niets natuurlijk. In Australië zat ook nog een gronddienst van 
de M.L.D., want er was ook nog een schip ontkomen. Ik moest die 
bemanning ook hebben. Dit kostte allemaal tijd en veroorzaakte 
moeilijkheden, maar tenslotte kwamen ze. O p  een gegeven moment 
had ik 9 vliegtuigen. Tot  zolang werden wij ondergebracht op een 
Engels ststion, Kogalla, en we stonden daar  onder het bevel van 
een Engelsman. Toen ik het echter voor elkaar had, dat  de  9 vlieg- 
tuigen in Ceylon waren terechtgekon~en, met bemanningen en 100 
man grondpersoneel, zeiden de Engelsen - wat natuurlijk o p  mijn 
eigen aandringen geschiedde, want we moesten een zelfstandige 
Nederlandse ecnheid zijn en wilden niet onder de Engelsen blijven -, 
dat  het goed was. We werden toen het 321 Dutch Squadron R.A.F., 
waarvan ik commandant werd. We stonden in volkomen organi- 
satorisch verband met de R.A.F.: operationeel kreeg ik mijn orders 
van de R.A.F., maar administratief bleven we onder admiraal 
Helfrich. 

58197. D e  Voorzitter: Wat was uw taak daar? 

A. Verkenning naar onderzeeboten, kortom naar alles, en be- 
geleiding van konvooien, waarvoor onze dienst was getraind en 
opgeleid. D e  Engelsen zagen dit goed in en hebben ons als zodanig 
gebruikt. 

58198. D e  Voorzitter: U hebt ook nog een detachement gekre- 
gen, dat  tot het Indisch detachement van de Irene-Brigade behoorde. 
Kunt  u ons daarover iets mededelen? 

A. Ja, die heb ik ook gekregen. Daarvoor ben ik een keer vanaf 
Colombo naar Londen opgeroepen. Ik vond dit helemaal niet zo 
erg, want ik wilde wel eens weg vanuit die jungle. Deze leden van 
de Irene-Brigade waren op eigen verzoek uit Engeland uitgezonden 
om de oorlog in Nederlandsch-Indië te helpen winnen. Het  waren 
in het algemeen gesproken flinke kerels, want het waren vrijwilligers. 
Maar ten gevolge van moeilijkheden met de scheepvaart, gebrek aan 
scheepsruin~te. duurde het noga! lang voordat ze overzee kwamen. 
Toen ze eindelijk in Brits-Indië waren aangeland, o p  weg naar 
Nederlandsch-Indië, kwamen wij er juist als évacué's vandaan en 
kreeg ik de  opdracht om M.L.D. opnieuw te formeren. N a  enige 
tijd - we wistsn het natuurlijk niet van elkaar - kreeg ik er de 
lucht van, dat er Nederlandse soldaten als het ware gestrand waren, 
terwijl ik hopeloos met gebrek aan personeel zat te kampen. Ik 
dreef een aantal van 9 Catalina's - dat een grootte heeft van een 
Engels Catalina Squadron, die ook 9 vliegtuigen hebben - met 
100 inan: het British Establishment heeft met hetzelfde aantal vlieg- 
tuigen 450 man. Ik ging naar admiraal Helfrich o m  te vragen, wat 
er met die mannen van de Irene-Brigade moest gebeuren en of 
ik er niet wat van kon krijgen. Hoe  het verder is gelopen in de 
onderlinge conferenties van de  admiraal met de landmachtautoriteiten, 
weet ik niet, maar het slot van het geval was, dat  o p  een gegeven 
ogenblik 60 man op China Bay aantraden, waar ik inmiddels met 
de M.L.D. was verzeild geraakt. China Bay is een prachtige oorlogs- 
baai bij Trinkomali, een stad aan  de overkant van Colombo, onge- 
veer 14 uur met de trein er van af,  o p  het eiland Ceylon. Dit was 
mijn basis geworden. Aan deze mannen van de Irene-Brigade heb 
ik geweldige steun gehad. Weliswaar waren het geen vliegers, de 
meesten hadden nog nooit een vliegtuig gezien, maar er waren 
kerels bij, die goed konden koken, er waren chauffeurs bij; ik liet 
ze allemaal stuk voor stuk voor mij komen en onderzocht, waarin 
ze handigheid en liefhebberij hadden. Wanneer het maar mogelijk 
was. gaf ik ze een functie naar hun zin. Zo'n squadron is een veel- 
zijdige zaak. er zijn alle mogelijke functies. D e  mannen hadden 
het naar hun zin. In  Brits-Indië was het niet zo fraai met ze, heb 
ik gehoord. Ze waren daar aan muiterij toe. 

58199. D e  Voorzitter: D e  lieden, die u hebt gekregen, wilden 
toch graag weer naar Europa terug? 

A. Op dat  moment wilden ze helemaal niet terug. 

58200. D e  Voorzitter: Iets later wel. E r  is nog een briefwisseling 
geweest van de heer Meyer, lste-luitenant, die heeft verzocht - en 
dit is, dunkt mij, via uw bemiddeling gegaan - teruggevoerd te wor- 
den naar Engeland om eventueel deel te nemen aan de oorlog. 

A. E r  was geen scheepsruimte voor. Het  heengaan naar Java, om 
daar de oorlog te helpen winnen, stuitte al o p  zoveel moeilijkheden 
vanwege gebrek aan scheepsruimte. Toen dit mislukte, was er geen 
beginnen aan om voor dezelfde mannen weer scheepsruimte op te 
vorderen om ze terug te voeren. 

58201. D e  Voorzitter: Ook niet in een latere periode, in 1943 of 
1944? 

A. Absoluut niet. Ik  weet niet, hoeveel u van deze oorlogvoering 
afweet, maar het cardinaIe punt was scheepsruimte, nog meer d a n  
mankracht of munitie. 

58202. D e  Voorzitter: Naar uw mening is dan de beslissing van 
de Regering om het Indisch detachement niet terug te halen naar 
Engeland gebaseerd op gebrek aan scheepsruixte en niet op het oor- 
deel van de Regering, dat het Indisch detachement een bepaalde taak 
had te vervullen? 

A. Men heeft mij daarover nooit gesproken. Ik kan u wel be- 
vestigen, dat hetgeen ik vertel van scheepsruimte. juist is. Deze man- 
nen vervulden een zeer nuttige taak in het Oosten. In hoeverre de  
Regering die mensen daar heeft willen laten of niet, weet ik niet. 

58203. D e  Voorzitter: Ik vraag het, omdat u zo positief zegt, dat  
het gebrek aan scheepsruimte is geweest. U bent dus waarschijnlijk 
niet o p  de hoogte met de verrichtingen van het korps Insulinde, de  
rest van het Indisch detachement, dat  is achtergebleven in Brits-Indië 
en dat  allerhande raids moest uitvoeren o p  de kust van Sumatra. 

A. Dit is het z.g. Kamp D geweest. Ik  ken dit heel goed. Het  
waren goede vrienden van mij in die tijd. 

58204. D e  Voorzitter: U bent daarmee dus niet in onmiddellijke 
aanraking geweest? 

A. Niet in  dienstfunctie. Het  was een zeer geheim partijtje. E r  
is eens sprake van geweest, dat ik met een Catalina een stuk of vijf van 
deze mensen aan de wal moest zetten in Sumatra. Dit is niet doorge- 
gaan. Het  is wel gebeurd met een Engelse party. 

58205. D e  Voorzitter: Z e  gingen ook wel met een onderzeeboot? 

A. hlisschien wel in een onderzeeboot, maar de mensen, die ik 
bedoel, zouden eerst met ezn van onze Catalina's gaan, maar dit ging 
niet door. Ik  weet niet o m  welke reden. Ik had er tenslotte niets mee 
te maken. Wel weet ik, dat ik o p  een gegeven moment twee rubber- 
boten, reddingboten, die in een Catalina zitten, die men kan opblazen 
en waarin men dan met ezn stel mensen kan zitten, heb moeten af- 
staan aan kamp D voor een of andere expeditie. Verder was ik hierbij 
niet betrokken. 

58206. D e  Voorzitter: Was u ook van mening, dat  de mensen 
van de Irene-Brigade beter niet naar Engeland terug konden gaan, of 
hebt u de poging om ze terug te kunnen laten gaan, ondersteund? 

A. Ik heb me er niet mee bemoeid. Wel heb ik aan de admiraal 
gezegd, dat ik die mensen goed kon gebruiken. Toen deze mensen 
eenmaal bij de marine waren, wensten ze niet meer terug te gaan naar 
de landmacht. Verschillenden - en dit zal wel in de papieren staan - 
hebben vrijwillig overgetekend bij de marine. Ik herinner mij een voor- 
val, dat bij kamp D, een mijl of tien ten zuiden van Colombo ge- 
legen, eens iemand nodig was, een chauffeur of kok. Ze konden hem 
nergens vandaan halen, dus moest hij maar bij mij vandaan komen, 
van de 60 man, die ik had. Ik moet eerlijk zeggen, dat  ik daarvoor 
weinig voelde. Ik had de mensen opgeleid en vond het niet prettig om 
ze dan weer af te moeten staan. Ik had echter maar weinig in te bren- 
gen er, toen ik order kreeg van de admiraal om iemand t i  sturen, heb 
ik de mensen laten aantreden en gevraagd, wie er naar kamp D terug 
wilde. E r  was er niet een, en ik heb er dus een moeten aanwijzen. 



58207. De Voorzitter: Hoe groot is tenslotte uw afdeling ge- 
worden? 

A. 450 man aan Nederlanders. Later kreeg ik er nog 100 Engel- 
sen bij. 

58208. De Voorzitter: Waren er veel onderdelen van de marine 
op Ceylon? 

A. In de eerste plaats het hoofdkwartier. Admiraal Helfrich zat 
op Colombo inet zijn stat. kien zou het e;n klein Departement van 
Marine hunnen noemen. Er kwamen ook voortdurend oorlogs- 
schepen, die er echter iiiet bleven. De ..Heeinskerck" is er geweex; 
ook de ,,Trompw. de ,,van Galen" en de ,,Tjerk Hiddes" kwamen er 
geregeld, inaar gingen nok weer weg, en verschillende onderzeebote:~. 

58209. De Voorzitter: Wanneer zijn de mensen van de Irene-Bri- 
gade teruggegaan? 

A. Zij zijn als eersten van de Nederlanders teruggegaan; ik meen 
ongeveer eind 1944. 

58210. De Voorzitter: Hoelang is de M.L.D. op Ceylon ge- 
bleven? 

A. Deze is daar gebleven tot ongeveer October 1945. Wij zijn 
toen overgeplaatst naar Java. Ik had toen het bevel overgegeven aan 
mijn opvolger, een maand na het einde van de oorlog in het Oosten. 

58211. De Voorzitter: Wat bent u toen geworden. 

A. Stafofficier vliegdienst. De admiraal heeft alle afdelingen 
onder zich, van de Afdeling Vliegdienst was ik stafofficier. 

58212. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen uit de tijd, dat de 
M.L.D. op Ceylon was? Bepaalde feiten of krijgsverrichtingen, of 
meent u dat hiervoor weinig aanleiding is? 

A. We hebben 32000 vlieguren gemaakt met ons squadron. Het 
is een negatief antwoord, dat ik nu ga geven. Van die 32 000 uur is 
het allergrootste deel oesteed aan het konvooieren van de ineest 
waardevolle ei? vitale oorln~skonvooien. Er is nog nimmer een schip 
getorpedeerd, als er een Nederlandse Catalina van ons squaaron 
boven hing. Het is wel negatief, maar het is toch wel mooi, geloof ik. 

58213. De Voorzitter: U vertelde zoëven, dat u naar Londen bent 
opgeroepen. Bent ii daar ook geweest? 

A. Ik ben tweemaal in de periode van drie en een half jaar in 
Londen geweest. Minister Gerbrundy wilde mij spreken over de 
lrene-Brigade. De M.L,.D. in het Oosten, zoals de Nederlandse be- 
naming was, werkte maar door. Het begon de jongelui te vervelen, 
omdat de omstaiidighederi, waaronder ze leefden, niet aangenaam 
waren. We waren geen krijgsgevangenen, maar voor de rest hadden 
we ook weinig aan onze vrijheid. We zaten daar in een vliegkanip 
in de jiingle, waar niet het minste vertier was, behalve dat wat we 
er zelf maakten. Dit kon alleen sport zijn. Aanvankelijk ging dit 
wel goed, maar toen dit jaren begon te duren, werd het bestaan 
eentonig. Er ging een algemene wens uit het squadron op om meer 
spectaculair aan de oorlog deel te nemen. Iedereen was er van door- 
drongen, dat we vitaal aan de oorlog deelnamen. Ze vonden dit echter 
niet genoeg. Ze wilden bommen zien ontploffen op een vijandelijk 
schip. Dit was niet onze taak, maar kon onze taak wel worden. Ik 
heb daarvoor lang gevochten en het is me tenslotte gelukt. Ik moest 
daarvoor andere vliegtuigen hebben, en dit waren Liberators, 4- 
motorige bommenwerpers. Tenslotte kreeg ik die door bemiddeling 
van de Nederlandse Regering, Engelse Regering en de Amerikanen 
in Washington. We hebbi-n heniel en aarde b-wogen, tol het lukte. 
Ei1 als enig geallieerde buiten Engeland en Amerika had alleen Neder- 
land Liberators. 

58214. De Voorzitter: Hebt u hierover besprekingen gevoerd met 
hlinister Gerbrnrzdy? 

A. Neen, deze besprekingen werden gevoerd met alle mogelijke 
instanties, o.a. het Air Ministry in Londen. Voor deze kwestie ben 
ik met adir,irr?al Hclfrich naar Londen geweest er! toen we daar goed 
en wel de zaak aanhangig hadden gemaakt, zei onze Minister 
Furstner, dat we daar eigenlijk aan het verkeerde adres waren cii 
dat we terug moesten naar Ceylon om daar de zaak te beginnen. 

We vonden dat een weinig troostwekkend antwoord maar we hebbcn 
l-iet gedaan en z:jn toch geslaagd, ondanks het gemis van mede- 
werking in diz aanvankelijke periode, mag ik wel zeggen. Toen we 
eenmaal de zaak goed op gang hadden gebracht, is daarna wel van 
Londen uit meegewerkt om de vervanging te doen plaats vinden. 

58215. De Voorzitter: Het gemis van medewerking had dus 
betrekking op de Nederlandse Regering? 

A. Als men het Londense Departement van Marine als Regering 
wil beschouwen, ja. Ze stuurden ons toch terug naar Ceylon en 
zeiden: Begin daar zelf maar. 

58216. De voorzitter: U bent dus van mening, dat het Departe- 
ment van Marine niet zo gehandeld heeft, zls u verwachtte? 

A. Het heeft in deze zaak van Catalina's naar Liberators, waar- 
naar ons squadron haakte, niet alle steun gegeven, die wij ver- 
wachtten. 

58217. De Voorzitter: Is toen de terugkeer van het deel van de 
Prene-Brigade nog besproken? 

A. Toen ik voor deze quaestie daar was, moest ik op een ge- 
geven ogenblik bij Minister Gerbruizcly komen. Ik had geen idee 
waarvoor dit zijn kon. Niemand lichtte mij daarover in. Ik weet niet 
meer, wanneer het precies is geweest. Ik zou het wel kunnen opzoeken 
in een dagboek of iets dergelijks. 

58218. De Voorzitter: Hebt u een dagboeli? 

A. Ja, een oorlogsdagboek. We mochten eigenlijk helemaal geen 
dagboek bijhouden, en wanneer men het toch deed, mocht mzii 
werkelijk niet het minste op papier zetten over operatiën of ge- 
beurtenissen, doch uitsluitend persoonlijke gedachten.. Daaruit zou 
ik wel een of andere datum kunnen halen. Er staat natuurlijk ook in 
wanneer ik in Londen ben geweest. Bovendien is het na te gaan uit 
alle mogelijke bronnen. 

58219. De Voorzitter: Wat hebt u besproken met Minister 
Gerbrandy? 

A. Ik moest daar blijkbaar komen om vragen over de Irene- 
Brigade te beantwoorden. Hierbij waren Minister Fursfner en de 
adjudant vati Minister Gerbrundy, kolonel Nr4boo., ook tegenwoordig. 
Hier bleek, dat er klachten waren binnengekomen over de behan- 
deling van de Prinses Irene-Brigade. Het ging niet goed. Deze inensen 
hebben altijd klachten opgeleverd, behalve de mensen bij mij. Ik stond 
versteld. Een paar dagen geleden was ik van Ceylon gekomcn, waar 
zich juist de quaestie had voorgedaan, dat ik geen vrijwilliger kon 
krijgen om naar de landmacht terug te gaan, waartoe ze behoorden. 
Ik vroeg aan de Minister, hoe dit te rijmen was. Toch waren er klach- 
ten en de Minister wenste van mij te horen, wat die klachten be- 
helsden en in hoeverre ze gegrond waren. Ik vroeg de Minister, mij 
die klachten te noemen, omdat ik dan pas kon antwoorden. Einde!ijk 
bleek, dat hier een vergissing in het spel was. Het waren niet mijn 
mensen, die hadden geklaagd, maar de klachten waren afkomstig uit 
Australië van mensen, waarmee ik niets ie maken had. Over deze 
quaestie had Minister Gerbrandy mij vragen willen stellen. 

58220. De Voorzitter: Het verzoek, dat door de heer Meper werd 
gedaan, was toch eigenlijk ook een klacht. 

A. De heer Meyer is mij nooit anders dan tevreden voorgekomen. 
Ik weet niet, over welke tijd u nu spreekt, tenzij u de tijd bedoelt, dat 
d,e Duitsers hier in Nederland de wapens hadden neergelegd. De men- 
sen begonnen toen te dringen om weg te komen, wat zeer begriipeliik 
is. Ze zijn ook zo snel als er maar scheepsruimte gevonden kon wor- 
den weggegaan als eersten. Vóór die tijd is mij niets bekend van enige 
ontevredenheid of drang om weg te komen. 

58221. De Voorzitter: Is er verder nog iets, waarvan u denkt, 
dat het voor de coiilmissie van belang kan zijn dit mede te delen, of 
meent u dat dit onderwerp zo wel voldoende is behandeld? 

A. Ik geloof, dat het onderwerp van mijn squadron zo genoeg- 
zaam is bekeken. Het is niet genoeg besproken, wanneer u de ware 
oorlogsgeschledenis zoudt willen horen. Dit zou echter dagen duren. 
Ek leefde natuurlijk in het algemetn wat lager dao het Regeringsniveau, 
maar met gepaste bescheidenheid zou ik hier willen beweren, dat de 
Regering hct in die tijd nog niet zo dom deed. 



58222. D e  heer de Graaf: U hebt verteld, dat u in Indonesië met 
de  M.L.D. tot taak had het patrouilleren tot neutraliteitshandhaving. 
Nederland was echter in oorlog met Duitsland vanaf 10 Mei 1940 en 
ik mag toch wel aannemen, dat  men bij de  M.L.D. opdracht had o m  
actief o p  te treden tegen b.v. Duitse raiders. Zijn daarvan nog feiten 
te vermelden? 

A. Het Duitse schip de  ,,Von Scheer", een van de  vestzakslag- 
schepen, die Duitsland bezat, was op ern gegevzn ogrnblik doorge- 
broken in d e  Indische oceaan. De totale marine is gemosiliseerd ge- 
wecst om dit schip - dat sterker was dan elke eenheid, die wij o p  de 
been konden brengen -, wanneer het zich in onze buurt zou ver- 
tonen, in de  eerste plaats o p  te zoeken -- en als zodanig had ik er 
mee te maken als commandant van een groep vliegtuigen -, maar 
nok om aan te vallen en te vernietigen en de aanval door te zetten tot 
het uiterste. Dat  is een marineterm en betekent, dat  hij kapotgaat 
of jij. I n  dit geval waren wij het vern~oedelijk geweest, want het schip 
was eigenlijk te sterk voor ons. Ik ben natuurlijk bij de  conferenties 
geweest, die onder leiding van admiraal Helfrich daarover werden 
gevoerd, waardoor wij tenslotte werden iiitgezonden om dit schip 
o p  te vangen. Deze Duitse raider had een Nederlands schip bij 
Mauritius genomen en dit schip had nog de tijd gehad oin te  seinen, 
zodoende wisten wij er iets van. We aachten, dat  de  raider tussen 
Java en het Christn~aseiland, dat 200 mijl ten zuiden van Java ligt, 
zou gaan. Ik had de  opdracht met mijn vliegtuigen deze strook te be- 
waken en bovrndien lagen onze torpedojagers o p  afstanden van 
20 à 30 miji van elkaar, gereed o m  aan te  vallen. D e  oorlogsschepen 
en alles waren er bij betrokken. Ik weet dus wel zeer stellig, en posi- 
tief, dat, wanneer dit schip in onze buurt was gekomen - al was het 
een overmachtig schip geweest - wij het zouden hebben aange- 
vallen. Het  is er niet geweest. 

58223. De heer Posthumus: Heeft u enige zekerheid, dat het oor- 
spronkelijke bericht goed was? 

A. Het is een zekerheid uit het ongerijmde, namelijk, toen wij 
doorkregen, onze opwachtingsactie af te breken, kon dit nergens 
anders het gevolg van zijn, dan dat  het schip ergens anders was 
gesignaleerd. 

58224. D e  heer Posthumus: U hebt gesproken over de  verschil- 
lende hoofd- en hulpsteunpunten. Kunt  u ook bij benadering aan- 
geven hoeveel grondpersoneel op deze steunpunten werkte? 

A. Op hulpsteunpunten was geen personeel, alleen een inlander, 
die was aangesteld als wachtsman. 

58225. D e  heer Posthumus: Was het opgeleid Indisch personeel? 

A. Neen. 

58226. D e  heer Posthumus: Waren ze ook niet in vaste dienst? 

A. Ze stonden niet in dienstverband, maar ze kregen er natuur- 
lijk wel een beloning voor. 

58227. D e  heer Posthumus: E n  op de hoofdsteunpunten? 

A. Daar was vast personeel. Op  de bases Tandjong Priok, Soe- 
rabaja, Ambon en Tarakan waren betrekkelijk kleine vaste ploegen 
van deskundig personeel. 

58228. D e  heer Posthumus: O p  die hulpsteunpunten lagen toch 
munitievoorraden? 

A. Neen, daar lagen alleen benzine en olie in vaten, die goed 
onder de bomen moesten worden gehouden, zodat de zon er niet 
o p  kon schijnen. Daarom had men zo'n wachtsnan nodig. 

58229. D e  heer Posthumus: Waren er geen bommen? 

A. Het plan was er wel om daar bommen neer te leggen, maar 
ik geloot, aa t  het nooit zover is gekomen. D e  bommen zijn alleen 
maar verstrekt aan de hoofdsteunpunten. Onze organisatie in dit 
opzicht berustte ook vooral o p  de hulpschepen van de Gouverne- 
mentsmarine: de ,,Poolster", de  ,,Fazantm, de ,,Merelv, de ,,Reigern, 
enz. Deze hulpschepen waren gemilitariseerd en hadden bommen 
aan boord om daarnede de vliegtuigen te bewapenen. Ook hadden 
ze benzine bij zich en verder allerlei spare-parts, reserve-vliegtuig- 
onderdelen. Dit waren dus eigenlijk onze verplaatsbare steunpunten. 

58230. D e  heer Posthumus: Ik heb nog een vraag naar aanleiding 
van wat u hebt verteld over het drama bij Broome. Bleek uit de 
rapporten, die u hebt ontvangen, of er geallieerde jagers een na- 
burige basis hadden? 

A. Neen. die hadden ze niet. E r  was niets van geallieerden in de 
buurt, geen vliegkamp. Port Darwin was daar misschien ook wel 
1000 mijl vandaan. Er  was niets tegen deze aanval te beginnen. 

58231. D e  heer Posthumus: Men had misschien van tevoren 
kunnen opstijgen o m  een andere plaats van afwachting te zoeken. 

A. Ik wist het wel, maar de  mensen, die in verwarring uit Soera- 
baja waren vertrokken, wisten niet, dat  een Japans vliegdekschip 
zich ten zuiden van Java bevond. Dit was een Japans eskader, be- 
staande uit een of twee vliegkampschepen en een paar slagschepen. 
Met mijn evacuatie heb ik daarmede wel degelijk rekening ge- 
houden. Ik ben niet te dicht bij Java gebleven, omdat ik dan te 
maken kreeg met jachtvliegtuigen van de Japanners, maar ook weer 
niet te ver naar het zuiden, omdat ik dan de kans kreeg het vliegkamp- 
schip te ontmoeten. Ik had een admiraal, de opperbevelhebber, aan 
boord, waarom ik geen enkel risico wilde lopen. 

58232. D e  Voorzitter: D e  brief, die luitenant Meyer van de M.L.D. 
heeft geschreven en die aan u is gericht - ,,'Aan den Commandant 
van de M.L.D. in het Oosten" -, is gedateerd o p  12 Juni 1944. 
Hierbij werd uw bemiddeling ingeroepen, omdat de mensen wilden 
vernemen, wat de Regering eigenlijk met hen van plan was. Die brief 
zult u wel hebben doorgekregen. Het  is dus geweest onmiddellijk na  
de invasie in Frankrijk. 

A. Ik zal er vermoedelijk wel een advies bij hebben gegeven. 

58233. D e  Voorzitter: Het advies is niet in ons bezit, maar waar- 
schijnlijk zult u wel hebben geschreven, dat  u de  mensen daar nodig 
had. Herinnert u het zich niet? 

A. Ik herinner het me  niet, maar misschien herinner ik me  er 
iets van, als ik de brief zie. Ik  moet u eerlijk zeggen, dat  ik er niets 
meer van weet. Vermoedelijk heb ik deze brief zonder commentaar 
naar de admiraal doorgestuurd. 

D e  Voorzitter: Ik geloof, dat  we hiermede aan het eind van dit 
verhoor zijn gekomen. Ik dank u voor de  verstrekte inlichtingen en 
?K sluit het verhoor. 

W. VAN PROOIJEN. 

ALGERA, voorzitter. 

POSTHUMUS. 

D E  GRAAF. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Verhoor van 

ADOLF CHRISTIAAN HENDRIK KUYCK, 
oud 52 jaar, wonende te Rotterdam, 

directeur Stoon~vaartn~aatschappij Zeeland. 

Hij legt de eed af als getuige. 

58234. De Voorzitter: Waar bevond u zich bij het uitbreken van 
de oorlog in Mei 1940? 

A. Te IJmuiden in dienst bij de Koninklijke Marine als reserve- 
officier. Ik was afdelingschef bij het Stuwadoorsbedrijf Muller en Co. 
in Rotterdam. 

58235. De Voorzitter: Bent u naar Engeland uitgeweken? 

A. In September 1939 werd ik opgeroepen als reserve-officier bij 
de Koninklijke Marine cn kreeg he: commando van het batterijschip 
IJmuiden, de oude Hr. Ms. ,,Heemskerck". 

Na de overgave in Nederland op 14 Mei 1940 ben ik 's avonds 
met de mijnenleggers, die nog vaarbaar waren, met de rest van mijn 
bemanning, die ik nog bij me had, naar Engeland uitgeweken. We 
hebben eerst in IJmuiden de haven versperd; ik heb zelf nog ge- 
holpen schepen te doen zinken, ook mijn eigen schip. 's Avonds om 
ongeveer tien uur heb ik IJmuiden verlaten. Ik ben in Engeland 
aangekomen aan boord van de ,,Dirkje", een mijnenlegger. Van 
Harwich uit zijn wij via een Engelse Naval Basis doorgezonden naar 
Falmouth, waar de ,,Westernlandw, een schip van de Red Star lag. 
Hierop werden alle mensen van de Koninklijke Marine verzameld, 
die niet meer behoorden tot de bemanning van een schip van de 
Koninklijke Marine. Daar werd eerst uitgezocht wie men was en 
werden weer bemanningen samengesteld voor o.a. Franse schepen, 
die door de Nederlandse marine werden bemand. Aangezien er in 
de baai van Falmouth ook de Batavier 11 lag met p1.m. 60 adel- 
borsten uit Den Helder, werd ik belast met het klaarmaken van een 
instituut om dooi- te gaan met de opleiding van deze jongelui, die 
nog maar zeer kort in dienst waren. Ik heb dat instituut ingericht, 
een mijl of vier buiten Falmouth, te Ennys, een grote buitenplaats, 
die toevallig leeg kwam. Ik ben daar als eerste-officier werkzaam 
geweest; met de leiding werd een beroepsofficier belast. Ik was 
reservist en daarom wilde men mij toen niet de leiding geven van 
het institu~it. 

Ik ben daar anderhalf jaar geweest, totdat ik in Maart 1942 een 
oproep kreeg om naar Londen te komen, waar ik werd benoemd tot 
oudstaanwezend zeeofficier in Suriname. Aanvankelijk begreep ik 
daar niets van, aangezien ik wist, dat wij in Suriname geen marine- 
basis hadden. Voor zover mij bekend, was er ook geen marine, dus 
begreep ik niet, wat ik als oudstaanwezend zeeofficier in Paramaribo 
moest doen. Ik ben toen veertien dagen in Londen geweest om me 
klaar te maken voor mijn vertrek. Te  Londen vernam ik echter, dat 
het de bedoeling was, dat ik werd toegevoegd aan Gouverneur 
Kielstra in Paramaribo om Zijne Excellentie te adviseren in zake 
de veiligheid van Suriname. In mijn instructie stond, dat ik werd 
toegevoegd aan de Gouverneur om Zijne Excellentie te adviseren in 
zake de veiligheid van Suriname, en zulks in verband met van 
Engelse en Amerikaanse zijde gerezen klachten. Ik werd daartoe vóór 
mijn vertrek eerst geplaatst bij de Engelse Naval Intelligence op de 
Admiraliteit te Londen, waar men mij een dossier ter inzage gaf 
betreffende deze klachten. 

58236. De Voorzitter: Wilt u hierover het een en ander mede- 
delen? 

A. U begrijpt wel, dat ik hierover geen stukken heb, want mijn 
gehele dossier was zeer geheim. 

58237. De Voorzitter: Het had kunnen zijn, dat u een dagboek 
had bijgehouden. 

A. Het was ons absoluut verboden dagboeken te maken en zeer 
terecht, want zo'n dagboek kon men tenslotte kwijtraken. Uit mijn 
hoofd weet ik er echter nog wel het een en ander van. In  het dossier 
vond ik rapporten, die de Engelsen over de toestanden in Suriname 
hadden gemaakt, en ook een lijst van gezaghebbers, waarvan uit de 
aard van de zaak prof. Kielstra bovenaan stond. De chef van de 
Intelligence zei me met een lachend gezicht, dat ik wel dingen ZOU 

vinden, die mij als Hollander niet zo erg prettig zouden aandoen. 
,,Of het juist is wat wij hier hebben gezegd", ging hij verder, ,,weten 
wij ook niet, maar wij stellen er prijs op, dat u er he-n gaat en dat 
u met ons samenwerkt en kijkt, in hoeverre daarin verbetering is 
te brengen". Van Engelse zijde was men dus zeer loyaal. Ik herinner 
mij niet zo heel veel meer van dat rapport, maar wel weet ik, dat er 
verschillende namen in voorkwamen van mensen, waarvan de be- 
oordeling zeer gunstig was. Om een voorbeeld te noemen, majoor 
Vink van het Indisch Leger, die daar ook zat, werd hierin zeer goed 
beoordeeld. Ook de heer Broris, naderhand tijdelijk opvolger van de 
heer Kielstra. Wat de Gouverneur zelf betreft, was men minder 
vleiend. Ik herinner me, dat er stond: ,,Governor Kielstra, smal1 and 
obstinate". Dit was het enige, wat de Engelsen over hem zeiden. 
Naderhand heb ik, toen ik daar was, de positie van de Gouverneur 
wel begrepen en ook ondervonden, dat de beoordelingen van Engelse 
en Amerikaanse zijde wel in hoge mate onbillijk waren. Ik heb 
prof. Kielstra zeer geapprecieerd, hoewel er dingen waren, waarin 
ik het absoluut niet met hem eens was en die ik dikwijls met hem 
heb behandeld. 

Toen ik gedurende 14 dagen in Londen inzage had gehad van de 
rapporten, die ik naderhand, toen ik in Suriname was, beter be- 
greep, merkte ik wel, dat er ook veel geroddeld was, waarover ik 
het later nog wel zal hebben. 

Door de zorg van de Engelse Intelligence ben ik daarna uitge- 
vlogen naar West-Indië. Ik moest in burger gaan, omdat ik in Lissa- 
bon moest verblijven. Bij aankomst miste ik daar juist een clipper, 
waardoor ik gedwongen was gedurende een week te Lissabon te 
blijven, waar ik mijn stukken, die ik bij mij had, op het gezantschap 
heb ondergebracht. Men had mij nl. koerier gemaakt en ik had 
stukken bij me voor de Gouverneur van Suriname en voor Gouver- 
neur Kasteel in Curaçao. 

58238. De Voorzitter: Waarom moest u over Lissabon? 

A. De K.L.M. vloog mij naar Lissabon en vandaar uit moest ik 
de Pan American Clipper hebben, een grote clipper, die deze dienst 
onderhield en waarvan alle mogelijke koeriers gebruik maakten. Ik 
zat met 9 andere koeriers in die clipper. Toen ik te Lissabon aan- 
kwam, was er juist een clipper weg en de Pan American wist ook 
niet, wanneer ei- weer een clipper zou komen. Het binnenkomen van 
zo'n clipper &erd zeer geheimgehouden en ik moest mij iedere mid- 
dag op het kantoor van de Pan American melden om te horen of ik 
's avonds wegging. Het was oorlogstijd en Duitse aanvallen op deze 
vliegtuigen waren niet denkbeeldig. De K.L.M.-route van Bristol 
naar Lissabon was niet verdedigd. In Lissabon wemelde het van de 
Duitsers en er was daar veel spionnage. Ik heb daar dus een week 
moeten wachten tot ik eindelijk verder kon met de eerstvolgende 
plane. Ik vloog via Baloma, een kleine Portugese, dus neutrale haven 
ten zuiden van Dakar en daarna over de Atlantische oceaan naar 
Belem, waar we hebben overnacht. Aangezien de clipper niet op het 
vliegveld Zanderij van Paramaribo kon landen, landde deze in Trini- 
dad, vanwaar het doorging naar New York over de Bermuda's. Ik 
werd in Trinidad afgezet. Aangezien ik koerierstukken bij mij had 



voor Gouverneur Kasteel van Curaçao en ik ook codes had meege- 
kregen - waarvan ik zelf ern sleutelblad had, een sleutelblad in 
Londen bij de Nederlandse marine lag en een sleutelblad bestemd was 
voor kapitein ter zee baron van Asbeck, die in .Curaçao zat -, besloot 
ik met Oeze eerst contact te zoeken en deze koerierszaak eerst af te 
wikkelen. Ik heb dit gedaan; ik ben een dag of vijf in Curaçao ge- 
weest, waarna ik terugging naar Trinidad. waar een Amerikaanse 
generaal, die in Trinidad het commando had over de  Amerikaanse 
luchttroepen, mij met een bomber naar Paramaribo heeft doen over- 
vliegen. Ik werd bij aankomst zeer spoedig ontvangen door de adju- 
dant van de Gouverneur en 's middags heb ik mijn opwachting ge- 
maakt bij prof. Kieistra. Hoewei de Gouverneur blijkbaar had 
gevraagd om een Nederlandse marine-officier, was mijn positie hem 
niet heel duidelijk. Admiraal Furstner had mij vóór mijn vertrek uit 
Londrn bij mijn instructie mondeling medegedeeld, dat het hem was 
gebleken, dat het tussen prof. Kielstra en de Amerikaanse gezag- 
hebber van de Amerikaanse troepen niet zo erg boterde. 

58239. De Voorzitter: Was Gouverneur Kielstra militaire com- 
mandant? 

A. De territoriaal commandant stond onder de bevelen van de 
Gouverneur. Ik begreep wel, dat Gouverneur Kielstra zeer gebeten 
was op het feit, dat de Nederlandse Regering in Engeland hem Ameri- 
kaanse troepen had gezonden, zonder hem daarin persoonlijk te ken- 
nen. Ik kon hem daarin schoon gelijkgeven. De Gouverneur ver- 
telde, dat hij plotseling bericht had gekregen, dat er zoveel Ameri- 
kaanse troepen naar Siiriname kwamen om de bauxiet plants te be- 
waken. Hij kreeg niet de minste instructies, moest voor de troepen 
legering zoeken, waarvoor hij terreinen moest laten afzetten. De ver- 
houding tot die Amerikaanse troepen was hem helemaal niet duide- 
lijk. Hij was erg ontdaan, dat hij deze troeven maar ineens op  zijn 
dak kreeg, zonder dat hij door de Nederlandse Regering daarvan 
in kennis was gesteld. 

58240. De Voorzitter: Wanneer zijn de Amerikaanse troepen daar 
aangekomen? 

A. Deze waren er al toen ik kwam in April 1942. Ze hadden 
daar een vrij groot kamp. Wij hadden zelf niets ter verdediging van 
Suriname. Het was voor de Amerikanen van enorm groot belang, 
dat zij de bauxiet uit dit land veilig naar het zuiden van Noord- 
Amerika konden krijgen. 

58241. De Voorzitter: Er waren toch wel Nederlandse troepen? 

A. Heel weinig. Er was een klein beetje schutterij en er was een 
kleine afdeling K.N.I.L. onder bevel van majoor Virzk. 

58242. De Voorzitter: Er is toch ook een klein deel van de 
Irene-Brigade heengegaan? 

A. Ja, doch dit was ook maar een heel klein deel en lang niet 
voldoende om over dit enorme terrein deze plants afdoende te he- 
schermen. De Amerikanen kwamen met ongeveer duizend man, die 
verdeeld werden over twee grote plants. De geregelde aflossing van 
onze mensen was er verre van voldoende. 

58243. De Voorzitter: U vertelt, dat er een afdeling van het 
K.N.I.L. was onder majoor Vilik. 

A. Juist. Deze was daar de militaire gezaghebber. 

58244. De Voorzitter: Had het detachement van de Irene-Brigade 
een aparte commandant? 

A. Neen. Er was wel een afdeling mariniers, onder commando 
van de toenmalige luitenant Arends. Deze mensen waren toevallig in 
West-Indië gekomen als bewakingstroepen van een groep NSB-ers, die 
uit Indië kwamen. Men had dezen overgebracht naar Suriname en zij 
werden tijdens dit transport door ongeveer 40 à 50 man mariniers be- 
waakt. De gouverneur Kielstra heeft deze mensen daarna voor be- 
waking aangehouden, waarvoor hij erg heeft moeten vechten. Er was 
een kleine afdeling Irene-Brigade onder commando van een luitenant. 
Allemaal stonden ze militair onder majoor Vink en later onder kolo- 
nel Meyer, die ongeveer gelijktijdig met mij in Suriname aankwam. 
Kolonel Meyer van het Indische leger werd door de Regering uitge- 
zonden met de opdracht om daar zo spoedig mogelijk drie bataljons 
inheemse troepen onder de wapenen te roe9en en te formeren, met de 

gedachte, dat, zo spoedig als wij daar zelf de bewaking ter hand zou- 
den kunnen nemen, de ~4merikanen konden verdwijnen. Ook van 
Am~erikaanse zijde werd er steeds op aangedrongen, dat wij dit deden, 
want ze konden hun mensen best elders gebruiken. In de anderhalf 
jaar, dat ik daar ben geweest, heeft kolonel Meyer als territoriaal 
commandant met de meest mogelijke snelheid troepen onder de wape- 
nen geroepen. Dit kon alleen aan de hand van de Wet op de Schutterij. 
Er was in Suriname een schutterij en alleen via deze schutterij konden 
de dienstplichtigen onder de wapenen worden geroepen. De bedoe!ing 
was, dat er van de drie bataljons twee naar Oost-Indië zouden wor- 
den gezonden. Men wilde dus een afdeling hebben, die van uit Suri- 
name deelnam aan de oorlog. De Surinaamse bevolking beriep zich 
op de Surinaamse Staatsregeling, waarin staat, dat geen Surinamer 
buiten Suriname als soldaat kan worden gebruikt. Dit was een grote 
moeilijkheid. Naderhand heb ik gehoord, dat er wel Surinamers in 
Indië zijn geweest, mlaar dit waren vrijwilligers. 

58245. De Voorzitter: Tussen wie was precies dit conflict? 

A. Tussen kolonel Meyer en de Gouverneur. Kolonel Meyer had 
de opdracht 3 bataljons te formeren, waarvan er twee weg moesten. 
Eén bataljon zou worden aangehouden ter vervanging van de Ameri- 
kaanse troepen. 

58246. De Voorzitter: Was dit nu een conflict op hoger niveau? 

A. Dit is mij niet bekend. Ik weet wel, dat het verdwijnen uit 
Suriname van kolonel Meyer het gevolg was van het feit, dat hij aan 
de Koningin heeft willen rapporteren, dat de opdracht, welke hij had, 
onmogelijk werd gemaakt door de situatie daar. De Staten van Suri- 
name verzetten zich ook hiertegen. Kolonel Meyer vond, dat de per- 
soonlijkheid van Gouverneur Kielstra, die in de Surinaamse samen- 
leving erg gehaat was - de Gouverneur zat daar al te lang: dit is niet 
mijn mening, maar die van kolonel Illeyer -, hem eigenlijk in de weg 
stond voor de uitoefening van de opdracht. Hij vond, dat, wanneer er 
iemand als Gouverneur in Suriname kwam, die wel slag zou hebben 
om met de Staten om te gaan en de mensen hier op zijn hand zou 
krijgen, hij wel van de Staten gedaan zou krijgen, dat zij zouden toe- 
staan, dat zijn troepen ook buiten Suriname zouden kunnen vechten. 
Dit was de gedachtengang van kolonel Meyer. 

58247. De Voorzitter: Wanneer is dit precies geweest? 

A. Dit conflict is geweest even vóór mijn verdwijning in Augus- 
tus 1943. 

58248. De Voorzitter: Het is dan waarschijnlijk de bedoeling ge- 
weest deze troepen naar het Verre Oosten te sturen? 

A. Ja, ter voorbereiding op het vertrek naar Oost-Indië. Ik 
weet niet, in hoeverre hij deze opdracht in werkelijkheid bezat. De 
Staatsregeling van Suriname verlette zich volkomen daartegen. Het 
was volkomen onmogelijk om dit te doen. Kolonel Meyer wilde de 
Surinamers enthousiast zien te krijgen om voor de Nederlandse 
Regering naar Indië te gaan om daar te vechten. Daarbij zag hij zich 
in conflict met de Gouverneur, die niet erg populair was. Dit liep 
zo hoog, dat hij achter de rug, van de Gouverneur om een bode 
heeft gezonden naar H.M. de Koningin, die in Ottawa was. Dit is 
allemaal anders uitgekomcc1 dan hij had gewild. H.M. de Koningin 
vernam, dat een vlootpredikant voor Haar een boodschap bracht. 
H.M. heeft toen aan Londen gevraagd, wat dit kon zijn. Londen 
heeft overleg gepleegd met d'e Gouverneur, die hiervan ook niets 
wist. Kolonel Meyer had mij er gelukkig buitengelaten, want anders 
had ik hem onmiddellijk moeter! adviseren dit niet te doen. Als hij 
me wel had verteld, wat hij had gedaan, had ik onmiddellijk naar 
de Gouverneur moeten gaan. Ik ~ 4 . a ~  tenslotte aan de Gouverne~:r 
toegevoegd en was het met kolonel Meyer op dit punt helemaal niet 
eens. Toen ik op een gegeven ogenblik eens bij kolonel Meyer op 
zijn bureau was, vertelde hij, dat hij zat te wachten op zijn ver- 
dwijning uit Suriname. Dit is dan ook gebeurd. Hij is onmiddellijk 
afgelost en met hem ook zijn chef staf. Ik  ineen, dat kolonel 
Henderson, die toen commandant was van de Amerikaanse troepen, 
kolonel Meyer daarin wel had gesteund. Hij had o.a. het vliegtuig 
ter beschikking gesteld voor de vlootpredikant. Om deze redenen 
is hij door de Amerikanen afgelost. Ik geloof echter niet, dat de 
Amerikanen hem dit erg kwalijk hebben genomen, want ik meen, 
dat hij later promotie heeft gemaakt. 

Dit was het conflict tussen kolonel Meyer en Gouverneur Kielstra, 
dat zich afspeelde ongeveer een maand voordat ik werd afgelost. 



58249. D e  Voorzitter: Uit andere stukken lees ik, dat u ter be- 
schikking werd gesteld als ,,maritiem adviseur". 

A. Ja, ook wel als maritiem adviseur, maar meer in zake de 
veiligheid van Sirrinanle, dus niet alieen o p  zuiver maritiem gebied. 
Het was wel degelijk op het gebied van censuur, spionnage, zuivere 
intelligente-aangelegenheden en dergelijke. 

58250. D e  Voorzitter: H o e  was de situatie ten aanzien van de 
marine? 

A. Toen ik er kwam, was er helemaal niets. We hebben daardoor 
ook menig conflict gehad met de bemanningen van de schepen, die 
de  bauxiet kwamen halen. Op het traject van Suriname naar Trinidad 
was niet de minste bescherming voor deze konvooien. Noch de  
Engelsen, noch de Amerikanen hadden hier enige bescherming. D e  
bemanningen, die zagen, dat de schepen daar bij bosjes werden ge- 
torpedeerd, kwamen in opstand. Wanneer ze met de schepen de 
rivier afkwamen en het konvooi werd geformeerd, hebben we het 
enige malen meegemaakt, dat  zij de rivier niet wilden verlaten en 
niet wilden varen. Tot  mijn spijt moet ik zeggen, dat  wij deze 
moeilijkheden hoofdzakelijk met de  Nederlandse bemanningen 
hebben meegemaakt. Noorse en Amerikaanse bemanningen ver- 
oorzaakten e e n  moeilijkheden. D e  bemanningen van de K.N.S.M. 
waren in dit opzicht wel buitengewoon lastig. Dit gaf dan veel 
aanleiding tot redeneren met die mensen. D e  Amerikanen stelden 
zich o p  het standpunt, dat zij wel bescherming hadden, en wel van 
vliegtuigen. D e  bemanningen echter vonden, dat ze niets hadden 
aan vliegtuigen in de lucht, wanneer het schip, dat  zwaarbeladen 
was met bauxiet, werd getorpedeerd, waarna het binnen vijf minuten 
zonk. D e  landvliegtuigen konden de bemanningen toch niet uit het 

te liggen en ook verzorgde hij de toerbeurten van de  schepen, reke- 
ning houdend met de  belanger. aangaande water laden, brandstof 
laden, enz. Calte Nordwing heeft zich goed van zijn taak gekweten 
en we hebben verder geen last of strubbelingen meer gehad. 

Hij was daar  dus havencommandant. Het havencommandantschap 
ressorteerde in vredestijd onder de districtscommissaris van de stad. 
Deze was echter blij, dat hij dit baantje kon endosseren en zodoende 
werd Carte Houwing er mee belast. 

Daarnaast hebben we toen een marinebasis opgericht, onder 
commando van luitenant-ter-zee van der Moer. Langzamerhand 
heb ik behalve deze luitenant van der Moer nog drie andere zee- 
officieren gekregen voor dekdienst en een officier M.S.D. voor de  
technische afdeling, voor de motoren dus, en bovendien nog een 
60 man personeel. Ik heb ook Surinamers aangetrokken, die zich 
vrijwillig hebben oogegeven als matrozen - de eerste Surinaamse 
matrozen in de  Nederlandse geschiedenis, geloof ik -, die dienst 
gedaan hebben O D  de  scheepjes, die de monding van de  rivier 
moesten veilig stellen voor het verlaten van de konvooien. Nader- 
hand hebben ze ook meegekonvooieerd met d e  ,,Dirkje" en grotere 
schepen, naar ik meen. 

58253. D e  Voorzitter: Hoe was nu precies de bevelsverhouding? 

A. Ik stond zelf rechtstreeks onder de  Gouverneur. D e  territo- 
riaal commandant stond als hoofd van alle troepen in Suriname ook 
rechtstreeks onder de Gouverneur. Ik  stond dus min of meer naast 
kolonel Meyer. Toen ik echter de  marine-basis had opgericht. stond 
luitenant van der Moer onder de  territoriaal commandant, dus niet 
onder mij. Voor de  huishoudelijke gang van zaken had hij natuurlijk 
met mij te maken, maar voor militaire aangelegenheden had kolonel 
Meyer alleen het woord. 

water halen. ~ i e r j n  hadden ze natuurlijk wei gelijk. Z e  vroegen 
o m  een klein vaartuig, dat  mee zou varen met het konvooi en dat  
in geval van nood de  mensen uit het water zou kunnen oppikken 
of de sloepen o p  sleeptouw kon nemen, waardoor zij aan land kon- 
den komen. 

Dikwijls heb ik hierover met de Gouverneur gesproken en ik heb 
hierbij steun gekregen vanuit Londen om, waar de  Engelsen en 
Amerikanen hierin niets deden, te trachten in dit opzicht van Neder- 
landse marine-zijde iets te doen. Ik ben dan  ook begonnen een Neder- 
landse marinebasis op te  richten. Dit was in  dat land allemaal erg 
moeilijk. Hout  was slecht te krijgen en het was ook niet erg gemak- 
kelijk om in de modder van de rivier iets op te bouwen, maar het 
is me in ieder geval toch gelukt. 

Toen ik wegging was er een vrij grote basis, die beschikte over 
twee kleine, snelle motorboten en verder waren er 4 motorboten 
besteld, die juist werden gehaald toen ik vertrok. Ook Hr .  Ms. 
,.Dirkjeu, de  mijnenlegger, waarmee ik uit IJmuiden ben weg- 
gekomen, en Hr.  Ms. ,,Klaasje" zijn daar later aangekomen. D e  
bauxietschepen konden toen gekonvooyeerd worden. D e  monding van 
de rivier kon veilig worden gesteld voordat zo'n konvooi wegvoer. 
D e  Duitsers wisten heel goed, dat de zwaarbeladen bauxietschepen 
alleen bij hoog water bij het lichtschip konden komen en met 25  voet 
konden aflnden. D e  Duitsers wachtten daarom natuurlijk op de  
hoogwatertijden. 

58251. D e  Voorzitter: Waren er geen verdedieingsmiddelen aan 
de monding van de rivier? 

A. Neen. Wel heeft de territoriaal commanriant daar in mijn 
tijd twee batterijen opgericht, maar  toen wij er kuamen,  was er niets. 

58252. D e  Voorzitter: U had de functie van oudstaanwezend 
zee-off icier? 

A. Ja. Ik heb er later meer marine-officieren heengehaald. Mijn 
allereerste verzoek was o m  een luitenant-ter-zee lste klasse, die ik 
maritiem havencommandant kon maken. 

E r  waren enorme moeilijkheden in de haven. Wij kwamen door- 
lopend in conflict met schepen van de Alcoa - dit is de Ameri- 
kaanse maatschappij, die de bauxiet weghaalde -, de K.N.S.M.- 
schepen en de schepen van het Plaatselijke Gemengde Bedrijf, dat  
de kustvaart uitoefende o p  de kilst van Suriname. Er  waren inoeilijk- 
heden met water en brandstoffen laden en plaatsen aan de  steiger, 
waarbij de K.N.S.M. en het Plaatselijke Gemengd Bedrijf in een 
hoek werden gedrukt door de Amerikanen. Ik heb daarvoor luite- 
nant-ter-zee Smit gekregen en naderhand Calten Hozlwing. Deze 
laatste heeft het daar zeer goed gedaan. Hij heeft tenslotte orde en 
rust in de haven gebracht. Hij maakte uit, waar d r  schepen kwamen 

58254. D e  Voorzitter: Operationeel stond hij dus onder de terri- 
toriaal commandant, administratief onder u. 

A. Ja. Op verzoek van kolonel Meyer had ik, wanneer er b.v. 
eens een aanval zou zijn, wel persoonlijk de  leiding wat het maritieme 
gedeelte betreft en als zodanig stond ik dan  onder hem. 

58255. D e  Voorzitter: Is er in die tijd een reëele bedreiging van 
Duitse kant geweest? 

A. Neen. E r  zijn wel onderzeeboten heel dicht o p  de kust ge- 
weest. E r  zijn b.v. bauxietschepen getorpedeerd o p  een afstand van 
niet meer dan 4 mijl van het lichtschip. Van Amerikaanse zijde vond 
men het een bezwaar, dat  naast Suriname Frans Guyana lag. Men 
vertrouwde het daar niet helemaal. E r  lag e:n eilandje vlak bij 
Devil's Iland-Cayenne, dat o p  last van de Gouverneur aldaar hele- 
maal was ontruimd. D2 Amerikanen waren helemaal niet gerust o p  
wat men daar deed. Men vermoedde, dat die eilanden steunpunten 
waren van Duitse onderzeeboten. D e  onderzoekingen, die wij hebben 
gedaan bij mensen, die binnengebracht werden van ,getorpedeerde 
schepen, wezen uit, dat  de Duitsers op de kust opereerden met heel 
grote schepen, onderzeeboten van 1200 à 1400 ton. Dit wees er op, 
dat  deze schepen e in  lange rei: konden maken en zeker wel drie 
à vier maanden o p  zee konden blijven, mits ze natuurlijk zo nu en 
dan voorzien werden van levensmiddelen, drinkwater en dergelijke; 
ook van brandstof. Het brandstof innemen kon natuurlijk in volle 
zee gebeuren; een tanker, gecamoufleerd onder bijvoorbeeld 
Zweedse vlag, kon in één nacht zo'n onderzeeboot wel volgooien 
met brandstof. Wij wisten ook wel, dat prauwen van Venezuela 
vertrokken vanaf een of ander havzntje met een veertig à vijftigtal 
grote drums met gasolie en een maand of twee daarna werden 
gesignaleerd in een Braziliaanse haven, en dan hadden ze helemaal 
geen olie en oak gern papieren, die uit~vezi~ii, waar die olie eigen- 
lijk gebleven was. Verder was het helemaal niet ondenkbaar, dat  
op deze lange rivierverbindingen sabotage zou worden gepleegd aan 
boord van de schepen zelf. Als vanuit Frans Guyana iemand over 
de grens van Suriname, dus op Nederlands grondgebiea, zou kollien 
en o p  de plants een dieptebom of iets dergelijks zou willen ver- 
werken in de lading van een bauxietschip, zo was het mogelijk, dat 
zo'n bauxietschip in de lucht zou vliegen tijdens de  vaart op de  
rivier, welke in 3- bovcnstrornen slechts eer? 60 à 70 meter breed is. 
Indien een schip daar zou zinken, dan zat het als een kurk o p  een 
fles en het hele baiixietpiant was verstopt. D e  Amerikanen w a r m  
daar wel degelijk bang voor. H u n  bauxietplants moesten dan ook 
zeer zwaar worden bewaakt. Iedereen moest toegangsbewijzen heb- 
ben en idintity-checks om te kunnen worden toegelaten. D e  
bemanningen van de schepen werden gecontroleerd o m  te weten 
met wat voor m e n s ~ n  men te doen had. Er  werd strenge contrôle 



uitgeoefend en mijns inziens zeer terecht. De Amerikanen wilden 
dit niet gemakkelijk uit handen geven, maar er waren wel andere 
dingen, die ze wel graag wilden overgeven, wanneer ze daarmee 
hun contingent belangrijk konden verminderen. Colonel Henderson 
kwam zeer dikwijls bij kolonel Meyer om te weten in hoeverre 
deze was gevorderd met de o~leidingen en of hij nu naar Washington 
kon rapporteren, dat hij bijvoorbeeld 500 mensen kon wegzenden. 
De verhouding tussen kolone! Meyer en colonel Henderson was 
zeer goed. 

58256. De Voorzitter: De Amerikanen streefden er dus niet naar 
om te blijven? 

A. Ik heb die indruk van hen absoluut niet gekregen. De Ameri- 
kanen waren zeer zakelijk en zeiden, dat het hen alleen maar om de 
bauxiet begonnen was. Dit was dan ook het enige, wat hen interes- 
seerde. De bauxiet moesten zij veilig stellen, want daar hing voor 
hen alles vanaf. Het vliegveld Zanderij hebben ze ook wel ver- 
groot, omdat het vaak werd gebruikt als stopplaats voor de nieuwe 
bombers, die uit Amerika om de Zuid over de Atlantische Oceaan 
dwars door Afrika hern naar het Oosten werd~n gezonden. Het 
kon weleens voorkomen, dat men 's avonds op de Zanderij plotseling 
75 bombers uit de lucht zag komen. Ze streken dan neer, werden 
allemaal getankt, de mensen bleven een nacht slapen en de volgende 
morgen gingen ze weer weg. 

58257. De Voorzitter: In 1943 is van uit Londen getracht om een 
deel van de Irene-Brigade, dat daar zat, terug te krijgen naar 
Engeland, ter versterking van de Irene-Brigade daar. Was dit naar 
uw oordeel mogelijk? Had men die troepen daar dringend nodig? 

A. Ik kan dit niet beoordelen. Ik heb grote bewondering voor 
wat kolonel Meyer daar in die anderhalf jaar heeft gepresteerd bij 
het oprichten van de enorme kampen voor drie volledige bataljons. 
Hij heeft dat deel, wat van de Irene-Brigade over was, samen met 
de mariniers verenigd in een half biitaljon vechtwagens. Er waren 
een massa vechtwagens, oorspronkelijk bestemd voor Indië, die in 
Amerika klaar stonden en niet meer naar Indië konden: tanks en 
brengun-carriers. Deze kwamen naar Paramaribo. We hadden daar 
een half bataljon vechtwagens. Hiervoor kon de kolonel de inheemse 
troepen, aangezien deze niet zeer technisch waren, niet gebruiken. 
De Irene-Brigade en de mariniers zaten daarom op de vechtwagens. 
Ik kan me voorstellen, dat men zich in Suriname verzette tegen het 
wegnemen van de [rene-Brigade en de mariniers. Deze eenheid was 
zeer goed getraind en had ezn heel behoorlijke training gehad op 
de Savanna. Deze vechtwagens waren eventueel bruikbaar geweest 
om naar Indië uitgezonden te worden en men had niet veel zin om 
met één slag ineens te vernietigen wat men met inspanning had 
bereikt. De vechtwagens zelf zouden daar dan ook voor niets 
hebben staan te roesten. 

58258. De Voorzitter: Hebben deze troepen later nog een reëele 
oorlogstaak gehad? 

A. Neen, de Surinaamse troepen niet. 

58259. De Voorzitter: En de mensen van het K.N.I.L.? 

A. Ik zou het u niet kunnen zeggen. Het was een handjevol, 
misschien een dertig man, dat daar zat. Ik weet absoluut niet, waar 
ze zijn gebleven. Het had eigenlijk niets te betekenen. Ze zulleil 
wel overgeplaatst zijn. De mariniers zijn tenslotte allemaal terug- 
getrokken naar Engeland en zijn daar terechtgekomen bij de mari- 
niersbrigade, die later naar Indië is gegaan. Luitenant Arclicls, die 
ik u zoeven noemde, heeft in Indië gevochten. 

58260. De Voorzitter: De mariniersbrigade werd toch in Amerika 
opgeleid? 

A. Ja, en een deel van de Irene-Brigade is ook naar de Verenigde 
Staten gegaan voor de opleiding. In  1943 werd het eigenlijk al e-n 
beetje geliquideerd. Toen ik in 1943 wegging, heb ik aan kapitein- 
ter-zee jhr. Boreel een marine-basis kunnen overgeven met materieel, 
maar in 1945 (ik had er toen niets meer mee te maken, want ik zat 
in Engeland) werd de zaak geliquideerd. De kust werd veiliger. De 
Duitse onderzeeboten werden teruggedrongen over de Atlantische 
Oceaan. Na de aanval op de noordkust van Afrika kwamen er veel 
minder onderzeeboten op de Zuid-Amerikaanse kust. Ook bij Trini- 
dad werd het veiliger. Daarbij kwam, dat in 1933, even voordat ik 
wegging, da z.g. Blimbs verschenen. Dit waren kleine bestuurbare 
luchtballons van de Amerikaanse Marine, die zeer gevaarlijk waren 
voor de Duitsa onderzeeboten. Op bepaalde afstanden werden deze 

langs de hele lijn van de kust van Noord- en Zuid-Amerika ge- 
stationneerd. Deze blimbs beschermder, de konvooien. Ze hadden 
Asdic-apparaten en konden, in tegenstelling met een vliegtuig, tegen 
de wind in, rustig stilstaan op 25 meter boven het water. Ze luisterden 
dan onder water naar geluid. Ze hadden radarpeilingen, enz. Ook 
hadden ze telefonische verbindingen met de vliegvelden van de lancl- 
~liegtuigen, die er aan de kust waren. Werd een onderzeeboot ge- 
signaleerd, vooral wanneer deze zich bevond op de lage kusten bij 
de rivieren, waar zij geen voldoende diepte had om we; te duiken, 
dan was zo'n onderzeeboot er bij. De blimbs waren zelf wel kwetsbaar 
voor het geschut van de onderzeeboot, maar door hun snelheid van 
80 à 100 mijl konden ze zich op een grote afstand houden. Wanneer 
ze een onderzeeboot hadden gesignaleerd, hielden ze deze in de 
gaten, telefoneerden, en na tien minuten waren er bombers, die een 
eind maakten aan de onderzeeboot. Dook deze daarentegen, dan 
ging de blimb er zelf heen en markeerde d: plaats met bommen, die 
hij zelf bij zich had. Een onderzeeboot, die door zo'n blimb werd 
gesignaleerd, was er dus slecht aan toe en moest dus wegduiken of 
bet uitvechten. 

Dit heeft de situatie daar belangrijk verbeterd. 

58261. De Voorzitter: Is u van mening, dat van Nederlandse 
zijde die maatregelen zijn genomen, die mogelijk waren voor de 
verdediging van Suriname? 

A. Van maritieme zijde zeer zeker. 

58262. De Voorzitter: Waarom bent u weggegaan? 

A. Ik ben afgelost door kapitein-ter-zee jhr. Boreel. Ik werkte 
heel veel samen met de Amerikaanse Intelligence. Tussen de Ameri- 
kaanse Naval Intelligence en Army Inteiligence evenwel bestond 
er een enorme animositeit. Het was daarom vrijwel onmogelijk om 
met allebei goede maatjes te zijn. 

Het gehalte officieren, dat het Amerikaanse leger naar Suriname 
uitzond, stond verre boven dat van de marine. De marine moest 
de routes aangeven, die gevaren moesten worden door de bauxiet- 
schepen. De mensen voelden zich echter geroepen om alle mogelijke 
rare rapportjes naar Washington te zenden. Ik kwam hier tegenop, 
waardoor ik in conflict kwam met deze knapen. De Army Intelli- 
gence-officieren waren van een heel ander soort. Ze waren zeer 
loyaal en ik heb allerprettigst met hen saineilgewerkt, nadat ik een 
censuurkantoor had opgericht. Deze mensen trapten niet in de 
roddelpraatjes. 

58263. De Voorzitter: Van welke kant kwam die roddelarij? 

A. Daarvoor moet u eigenlijk Suriname kennen. Het is een kleine 
gemeenschap. De bevolking heeft een soort van haat tegen alles 
wat blank is. Die haat is niet zo erg, wanneer men daar tegenover 
staat met de nodige tact en daardoor de Bevolking voor zich weet 
te winnen. Het Koningshuis staat boven al; men is zeer Konings- 
gezind en toen Prins Berrzhard en naderhand Prinses Juliana daar 
kwamen, zijn dan ook blijken gegeven van ontzettende gehechtheid 
aan het Koningshuis. Dit vindt zijn grond in het feit, dat Koning 
Willet~z I11 de slavernij daar heeft afgeschaft, waarvoor ze enorm 
dankbaar zijn. Aan de andere kant verguist men iedere gezag- 
hebber, die van Nederlandse zijde daarheen wordt gezonden. Neder- 
landers, die daar komen, worden zeer gereserveerd ontvangen. Ik 
heb zelf ondervonden, dat men in de eerste dagen in winkels b.v. 
onhebbelijk wordt behandeld. Wanneer ze echter in de gaten krijgen, 
dat men hen beschouwt als medemensen en dat men niet op hen 
neerziet, omdat ze zwart zijn, dat men geen rassenhaat heeft, zijn 
ze zeer geschikt. Wanneer inen echter het woord neger daar noemt, 
nemen ze dat heel kwalijk. Ze zijn Surinamers en wanneer men 
enig blijk geeft van rassendiscriminatie, heeft men daar zijn kans 
verspeeld. Persoonlijk had ik het geluk, dat daar een zuster van 
mijn vrouw woont, die met een Surinamer is getrouwd. Ik had dus 
connectie en kwam in aanraking met een ras-Surinamer. Ik geloof 
ook wel, dat ik er altijd heel mooi tussen door heb gezeild. Ik had 
natuurlijk ook veel connectie met de Hollandse bevolking, die daar 
was, o.a. de directeur van de Surinaamse Bank, de heer Schoch, en 
dergelijke mensen, Men is daar heel erg belust op schandaaltjes. 
Het wemelde er daar dan ook van. Wanneer men dan een Ameri- 
kaanse Naval Observer heeft, die daarin trapt, die alle verhalen 
van de straat gaat zitten opstellen en dit alles naar Washington 
doorgeeft, krijgt men vreemde toestanden. Dit was dan ook het 
geval. Dit deed de Army-man niet. Wanneer er iets was, waarvan 
hij dacht, dat het van enige irnportance kon zijn, kwam hij bij me 
en vertelde wat hij gehoord had, en ik moest dit voor hem onder- 
zoeken. Alle haat en nijd onder de mensen had toch niets met de 



oorlogszaak te maken. Wanneer het de veiligheid van Suriname niet 
aanging, had men er niets mee te doen. 

58264. D e  Voorzitter: Heeft u rapport uitgebracht aan de Minister 
van Marine? 

A. Neen, ik heb wel een verdediging voor mij zelf uitgebracht 
aan admiraal Fursti~er, toen ik in  Londen terug was. D e  eerste 
aanleiding voos mijn aflossing was esn telegram van de Regerings- 
persdienst - betreffende het binnenkomen van schepe!ingen van 
getorpedeerde schepen -, dat is doorgeslipt, waarvoor ik verant- 
woordelijk was. Pk heb me daarvoor ook verantwoordelijk gesteld, 
hoewel het mijns inziens eigenlijk het gevolg was van een misplaaht 
vertrouwen in de Iìegeringspersman, die daar zat. Toen ik dit hoorde, 
heb ik dit onmiddellijk gemeld aan a e  Gouverneur. Het is mij erg 
kwalijk genomen; deze fout had per se niet mogen gebeuren. Alle 
scheepsbewegingen werden natuuriijk zeer geheim gehouden. Wan- 
neer er b.v. een aanval was geweest van ecii Duitse onderzeeër op een 
konvooi, mocht dit niet worden gepubliceerd. Deze keer dan stonden 
in Paramaribo alle kranten er vol van. Mzn sprak o p  straat natuur- 
lijk altijd met de mensen, die de dupe van zo'n torpedering waren 
geworden; het plaatselijk bekend worden van zo iets was dus toch 
niet tegen te houden geweest, maar daarvoor behoefde dit natuurlijk 
niet naar Amerika te worden geseind in e;n perstelegram van de 
Regeringspersdieiist. Dit is wel gebeurd en ik heb het zeer betreurd. 
Ik heb er mijn verontschuldiging voor aangeboden. Voor de  Anieri- 
kaanse Naval Observer, die het niet kon zetten, dat  ik o p  goede voet 
stond met het leger, en ook omdat ik zijn geroddel niet kon appre- 
ciëren, was dil echter aanleiding deze zaak behoorlijk op te blazen. 
Hij heeft torn over mij in Washingtoii een rapport iilgedieiid en dit 
rapport was meer dan schandelijk. Het  grappige was, dat admiraal 
Meyer Rarzneft, die in Washington zat, dit heel't doorgezonden naar 
Londen, en in Londen hceft nien het standpunt ingenomen, dat  ik 
naar aanleiding van dit rapport moest worcien afgelost. Zonder de 
Gouverneur hierover te raadplegen en zoiider hem van dit rapport in 
kennis te stellen, zonder mij zelf de klachten mede te delen, die er 
over mij waren, zonder mij in de  gelegenheid te stellen onmiddellijk 
een verdediging o p  dit rapport klaar te makcn: heeft men mij laten 
aflossen. Eerst in  Londen heb ik inzage van dit schandelijke rapport 
gekregen. Ik heb dit mijn eigen marine heel kwalijk genomen. Toen 
eens een Naval Observer, die zich had misdragen, op mijn verzoek 
door de Gouvcrneur langs diplomatieke weg werd verwijderd, heeft 
de Amerikaanse Marine eerst een hoofc!officier naar Suriname ge- 
zonden om de zaak te onderzoeken. Deze hooiclofficier heeft met de 
Gouveri~eur en met mij gesproken en t0211 deze gegronde redenen 
zag, heeft men deze Observer overgeplaatst. Ik  had verwacht, dat  
lilijn eigen marine dit ten opzichte van mij ook zou hebben gedaan 
en dat  men onmiddellijk zou hebben geseind naar admiraal var1 
Asbeck in Curacao o m  naar Suriname te gaan en daar deze zaak 
eerst te onderzoeker>, alvorens mij af te lossen. Men heeft dit niet 
gedaan en mij dadelijk afgelost. Toen ik in Londen was, heb ik me 
verdedigd. Ik heb zelf om een commissie verzocht, die dan ook is 
benoemd. Van admiraal F u r ~ t i ~ e r  heb ik later een brief gekregen, 
waarin hij me meedeelde, dat  hij het met mijn beleid daar volkomcn 
eens was geweest en dat  al!e klachten, behalve natuurlijk dat enc 
geval van dat  telegram. dat  ik zell' onmiddellijk had erkend, onge- 
grond waren gebleken. Hij had nu riatuurlijk meer gegevens gekregen, 
o.a. van de Gouverneur zelf. D e  zaak is toen omgedraaid en ik heb 
zelfs vernomen, dat luiiei~dilt ter zee ls te  klasse, reservist van de 
Amerikaanse Marine, Sloan, die deze rapporten had ingediend, on- 
middellijk is afgelost en zelfs uit de  Amerikaanse Marine is ont- 
slagen. 

Dit  heeft natuurlijk met de  maritieme verdediging van Suriname 
weinig te maken. Hel  is meer een quaestie van persoonlijke aard. 
Dit was dus de reden van mijn aflossing. D e  heer Kiel~tra en ook 
commandant Eiendersoi? vonden dit bepaald een weinig elegante 
manier van aflossen. Vandaar dat  ik van colonel Hc~zderson per- 
soonlijk een buitengewoon aardig schrijvei~ heb ontvangen om te 
bedanken voor al hetgeen ik met hein samen iii Surinaine had 
gedaan. Hij was zeer o p  mijn hand. 

58265. De Voorzitter: Heeft u nog iets gedaan o p  het geSied van 
de Radiodienst? 

A. Neen. 

58266. D e  Voorzitter: Ik lees hier namelijk in een artikel van 
luitenant van der Moer in het ,,Marinebladfl: 

,,In overleg inet de  O.A.Z. vaii de Radiodienst in Cmaçao 
werd tenslotte een filiaal opgericht, dat  uitvloeide tot een vol- 
ledig radiostation." 

A. Dit is naderhand gebeurd. Wij zijn er inderdaad wel mee 
begonnen. Wij hadden een kortegolfzender. Pk heb daar toen een 
radiodienst ingesteld o m  verbinding te hebben met de schepen 
buiten. E r  werd een Marine Radio Dienst opgericht; dit was een 
telefoondienst, een open dienst, die iedereen kon ontvangen. E r  
werd wel in code gesproken. Van  mijn kailtoor af had ik o.a. 
verbinding met het lichtschip buiten. Dit was een afstand van onge- 
veer 7 mijl, welke afstand ik hiermede geinakkelijk kon halen. 
Verder had ik o p  iedere motorboot een installatie. Ook o p  het 
inarinestation. Dil was dun de Marine Radio Dienst; deze heeft 
o.a. een keer heel aardig gewerkt, toen er N.S.B.-ers waren ontsnapt. 
Ik heb de nlotorboten op patrouille o p  zeer snelle wijze rond kun- 
nen laten varen om o p  een bepaald gedeelte bij het Toepad, waar 
men vermoedde, dat  deze mensen zich bevonden om te ontwijken 
naar de Franse grens: hun de pas af te snijden. Ik heb toen heel 
aardig in verbinding kunnen staan inet deze boten tijdens haar vaart. 

58267. D e  Voorzitter: Heeft u later in Londen ook nog een be- 
paalde functie gehad? 

A. Ik ben een week in New York geweest en toen ik daar aan- 
kwam, moest ih niet de ,,Queen Elizabeth" naar Londen, waar ~k 
op 25 Augustus 1943 aankwam en onmiddellijk o p  een cursus ben 
geplaatst voor sea-transport en navol control. Ik  heb toen bij de 
Engelse marine aiverse clirsussen gevolgd, waarna ih ben toegevoegd 
aan  de sea-transport officer, met bestemming Rotterdam. Toen ik 
deze cursussen had aigelopen, ben ik werkzaam geweest als sea- 
transport officer en een paar maanden na de aanval o p  Normandie 
ben ik zelf overgestoken n a r  Normandie, waar ik de Engelse kolo- 
nel vond, die bestemd was voor Rotterdam en aan wie ik werd toe- 
gevoegd. Met hem en een paar Hollandse officieren, allemaal koop- 
vaardijmenseil, die de  cursussen hadden gevo!gd en besteind waren 
voor diverse Nederlandse havens. ben ik door Frankrijk tot Ant- 
werpen gekomen. Toen ik in Brussel zat, kwam de aanval op 
Arnhem. 

58268. D e  Voorzitter: Wie was die kolonel? 

A. Captain l'homson, een Engels reservist. Bij Arnhem sloot het 
front zich voor de winter. Ik  ben toen teruggegaan naar Engeland. 
I n  de staf van admiraal Stöve ben ik weer teruggekomen in Brussel, 
waar ik nog enige tijd heb gewerkt tot het front naar het noorden 
openging. Met het konvooi van captain Thornsoiz ben ik eerst tot 
Apeldoorn gekon~en, waar wij een paar dagen hebben gewacht o p  
de onderhandelingen, die toen hebben plaats gevonden in Wage- 
ningen. Wij zijn toen met het konvooi onmiddellijk rechtstreeks 
doorgegaan tot Rotterdam. 

58269. D e  Voorzitter: Had u een bepaalde taak ten opzichte van 
de  havens? 

1%. Ja, men had mij daarvoor gekozen, omdat ik, toen ik in 1939 
onder de wapenen kwalli, chef van het stuwadoorsbedrijf Muller 
en Co. in Rotterdam was, waardoor ik niet alleen bekend was met 
de havens, maar ook met de installaties van de havens. Ik  was 
stuwzdoor en de sea-transport is een dienst, die zich speciaal belast 
met het laden en lossen van schepen. Ik was dus eigenlijk een mili- 
taire stuwadoor. Ik heb captain Thornson geassisteerd. In het aller- 
eerste begin, toen wij daar aankwamen, ging het er om ruimte te 
vinden, aan de havens een kantoor t i  vinden, telefoon, een mess voor 
de officieren, enz., enz. Met mijn plaatselijke kennis van Rotterdam 
was ik daar van dienst. Naderhand draaiden de Engelsen de zaak 
zelf. Naderhand ben ik aangetrokken door de heer Berlsirzk, die toen 
havericommissaris van Rotterdam was, en op zijn kantoor ben ik 
werkzaam geweest onder mijn tegenwoordige directeur, die toen ook 
indei-tijd caar Engeland was uitgeweken en die ik in Londen ont- 
moette. 

D e  Voorzitter: Ik dank 1.1 zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

A. C. H .  KUYCK. 

ALGERA, voorzitter. 

POSTHUMUS. 

D E  GRAAF. 

DUISTERWINKEL, grijfier. 
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ZITTING VAN DIIVSDAG 14 JUNI 1949 
Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera. voorzitter, de heren Stufkens en 
de Graaf, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquête-besluit: p. 

Verhoor van 
Mr. CHARLES LOUIS FRÉDERIC CROMMELIN, 

oud 47 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 
referendaris-sous-chef van het Kabinet van de Minister van 

Buitenlandse Zaken. 

Hij legt de eed af als getuige. 

58270. De Voorzitter: Waar hebt u gedurende de bezettingstijd 
vertoefd? 

A. Tot 23 October 1940 in den Haag, van 23 October 1940 tot 
23 October 1942 in Duitse handen, tuchthuisstraf. Daarna voorname- 
lijk in de achterhoek van Gelderland, Laren (Gelderland). 

58271. De Voorzitter: Wanneer bent u weer in dienst gekomen 
van een officiële Nederlandse instantie? 

A. De eerste week van April 1945 in Londen. 

58272. De Voorzitter: Welke functie hebt u toen gekregen? 
A. Reserve-majoor van het wapen der cavalerie. 

58273. De Voorzitter: Met welke taak was u belast? 
A. Ik was belast met een uitzending naar Odessa om behulpzaam 

te zijn bij de repatriëring van Nederlandse krijgsgevangenen, die ver- 
wacht werden langs de weg van Odessa naar huis te zullen worden 
gestuurd. 

58274. De Voorzitter: Juist, ik heb hier een beschikking van de 
Minister van Oorlog van 3 Mei en daarin werd bepaald, dat de 
reserve-majoor der cavalerie mr. C. L. F. Crornmelin wordt belast 
met de repatriëring van de Nederlandse krijgsgevangenen, bevrijd door 
de Russische legers, en dat was het onderwerp, waarover wij van u 
gaarne enkele inlichtingen wilden hebben. 

Misschien kunt u een overzicht geven van het werk, dat u daarbij 
hebt gedaan? 

A. Die inlichtingen zullen helaas erg gering moeten zijn, aan- 
gezien ik nooit naar Odessa ben gekomen door weigering van de 
Russen om mij en de aan mij tomen toe te voegen kapitein 
van Schelle een visum te geven. Een visum is aangevraagd, zowel bij 
de Russische ambassade in Londen als door onze ambassadeur in 
Moskou en daar is nooit taal of teken op gekomen. Inmiddels vroeg 
de gezant, de heer Craandijk, toenmaals hoofd van onze militaire 
missie in Rome, dringend om hulp bij zijn repatriëringsbezigheden; 
toen ben ik met kapitein van Schelle gestuurd naar Rome - waar 
kapitein van Schelle al geweest was en die vandaar teruggero'epen 
was om met mij naar Rusland te gaan - om in afwachting van de 
verlening van ons visum daar nuttig te kunnen zijn. Dat visum is 
nooit afgekomen er: de noodzakelijkheid om onze werkzaamheden in 
Odessa aai1 te vangen is ook verdwenen, omdat inmiddels door een 
afspraak tussen de Amerikaans-Britse iegers enerzijds en het Rus- 
sische leger anderzijds in Duitsland een afspraak is gemaakt om die 
Nederlandse krijgsgevangenen - hier werd voornamelijk gedacht aan 
de officieren, waarvoor de Regering veel aandacht had - langs een 
andere weg te repatriëren. Ze zijn over land teruggekomen, dus de 
westelijke route en niet over Odessa en over de zee. Dus de noodzaak 
van die opdracht was volkomen vervallen. 

58275. De Voorzitter: Maar zijn er nog niet krijgsgevangenen in 
Rusland achtergebleven? 

A. Daar kan ik u niets van vertellen, mijn oorspronkelijke taak 
is toen komen te vervallen. 

58276. De Voorzitter: Hebt u in Rome werkzaamheden gedaan 
voor de repatriëring? 

A. Ja, voornamelijk van D.P.'S, de ontheemden. 

58277. De Voorzitter: Dus niet van militairen? 

A. Ook wel; ik heb enige weken gezeten in Riccione, dat is een 
plaatsje aan de Adriatische Zee, daar was mijn aanwezigheid verzocht 
door de Brits-Amerikaanse Geallieerde Commissie, die toen Italië 
regeerde om uit - ik geloof 300 000 - krijgsgevangenen, die toen in 
Britse handen waren, de Hollanders te zoeken en vast te stelllen welke 
nationaliteit ze hadden. Daarvoor heb ik enige weken in het kanlp in 
de buurt van Rimini vertoefd om die mensen voor mij te laten pas- 
seren. 

58278. De Voorzitter: Waar kwamen die krijgsgevangenen van- 
daan, uit de kampen in Duitsland? 

A. Neen, dat waren voornamelijk krijgsgevangenen en dus men- 
sen, die krijgsgevangen waren gemaakt door de geallieerden in ItaliS, 
die met de Duitsers meevochten, maar daar zat ook van alles tussen, 
Ik heb o.a. het heel bijzondere genoegen gesmaakt om te middeil van 
de zgn. Nederlandse krijgsgevangenen drie jeugdige illegale werkers 
te vinden uit Laren (Gelderland); ze waren toevallig uit Holten, in ae 
buurt waar ik zelf gewoond had, die daar door de Duitsers waren 
gevangengenomen, een boerderij omsingeld, het gewone procédé. 

Ik kende de namen van de jongens en ik kende ze zelf. Ik heb ze 
daar in Italië aangetroffen; zij waren van het ene kamp naar het 
andere vervoerd en in Joego-Slavië terechtgekomen. Aldaar hadden 
zij zich aangesloten bij de Joego-Slavische partisanen en ze hadden 
toen vernomen, dat er in Venetië scheepsgelegenheid zou zijn naar 
Holland - zoals die verhalen dan gaan -, en de Engelsen hadden 
ze toen eigenlijk maar voor hun bestwil gevangengenomen en ze 
zaten daar dus in dat krijgsgevangenenkamp. 

58279. De Voorzitter: Dus dat was een waarschijnlijk zeer ge- 
mêleerd gezelschap. 

A. Ja, zeer gemêleerd. 

58280. De Voorzitter: Er zullen er bij geweest zijn, die vrijwillig 
in Duitse dienst waren gegaan en misschien ook die gedwongen 
waren in Duitse dienst te treden. 

A. Ja. 

58281. De Voorzitter: En misschien ook andere groepen; kunt u 
daar het een en ander over mededelen? 

A. Mijn geheugen was ten opzichte hiervan niet al te best meer. 
Ik heb echter, zelf zittend'e op het Ministerie, het dossier ,,Krijgs- 
gevangenen Italië" laten komen en heb daarbij, nu u toch over 
groepen vraagt, een telegram van mij zelf gevonden, dat ik, eerlijk 
gezegd, wat vergeten was en waarin ik juist die groepenindeling 
maakte, nl. telegram 19. Daar heb ik juist een telegram, dat naar 
Londen gezonden is in Augustus 1945. Zal ik u het telegram voor- 
lezen? Het is vrij lang. 

De Voorzitter: Gaarne. 

A. Het is een telegram aan de Minister van Buitenlandse Zaken, 
toen in Londen; het is verzonden uit Rome, zeer merkwaardig op 
31 Juli 1945 en ontvangen in Londen 1 Augustus, het is een cijfer- 
telegram, dus het is weleens enigszins door elkaar: 

,,Geallieerd Hoofdkwartier in Italië dringt aan op spoedige 
beslissing inzake de volgende drie vragen, wat krijgsgevangenen 
betreft: 

1. Wat dient te geschieden met 41 krijgsgevangenen, Neder- 
landers van Waffen S.S. Mogelijkheid a hierbij is transport 
naar Nederland door de Britten, alwaar wij hen zullen be- 
rechten. Mogelijkheid b is daarentegen hen niet te repatriëeren, 
doch hen tezamen met Duitsche S.S.'ers in Britsche handen te 
laten. Bij mogelijkheid b zou volgens mijn oordeel een andere be- 



handeling gewenscht zijn voor een aantal 16- tot 20-jarigen, welke 
niet vrijwilligers waren, doch in de S.S. gedwongen werden en 
wie het hardste lot te besparen ware. 

Mogelijkheid a, dat is dus transport naar Nederland om hen 
te berechten, is raadzaam uit prestige-overwegingen en gebleken 
Britsche verlaiigen; zoomede te billijken met het oog op de jeug- 
dige groep en ook bij ouderen bestaande schuldnuances. Geheele 
SS.-groep deed schriftelijk verzoek om te mogen strijden tegen 
Japan, waarbij dit verlangen gebaseerd werd op een mij on- 
bekende toezegging in een radiorede van Hare Majesteit. 

Vraag 2. Wat dient te geschieden met 15 krijgsgevangen 
Nederlanders van Wehrmacht of Kriegsmarine. Ook ten aan- 
zien hiervan gelden moge!ijkheden a e; b. 

Volgens mij heeft mogelijkheid a de voorkeur. De 3de vraag 
was, wat dient te geschieden met krijgsgevangen Duitsche militai- 
ren, opgevoed en gevestigd in Nederland. Dezen zijn veelal met 
Nederlandsche vrouwen gehuwd en hoewel geheel Nederlands 
aandoend vanwege Duitsche nationaliteit in dienst geroepen. Zij 
vormen een fatsoenlijke groep met zaken, vrouwen en kinderen 
in Nederland. Daar spoedige versnippering van de gevangenen 
verwacnt kan worden, is een spoedig antwoord urgent. Ver- 
zoeke beslissing te willen seinen." 

Daar is nooit antwoord op gekomen. 

58282. De Voorzitter: Weet u ook, waarom niet? 

A. Neen, dat weet ik niet. 

58283. De Voorzitter: Dus u moest zelf een beslissing nemen? 
A. Toen hebben uiteindelijk de Engelsen zelf beslist. 
Kapitein van Schelle is daarna naar Nederland gegaan en die 

heb ik gezegd: Zorg nu, dat ik uitsluitsel krijg. Ik ontving toen een 
brief van kolonel Einthoven van het Bureau Nationale Veiligheid 
aan de Minister van Buitenlandse Zaken van October 1945, die als 
volgt luidde: 

,,In verband met verzoek, dat ik heden ontving van den kapi- 
tein van Schelle, behoorende tot de Nederlandsche Missie in Italië 
heb ik Uwe Excellentie het navolgende mede te deelen. De heer 
van Schelle verzocht mij om inlichtingen over de vraag, hoe te 
handelen met Nederlandsche leden van Duitsche Wehrmacht en 
S.S., die zich momenteel in Italië bevinden. Aangezien al de 
personen, tot deze groepen behoorende, in Nederland berecht 
dienen te worden, en reeds zeer veel SS.-manschappen uit 
Frankrijk, België en ook uit Duitschland hierheen gedirigeerd zijn, 
ligt het voor de hand, dat ook de groepen, waarover de heer 
van Sclzelle mij sprak, zoo spoedig mogelijk naar Nederland 
worden afgevoerd. Ik moge u daarom in overweging geven, den 
heer van Schelle, dan wel zijn chef in Italië te melden, dat 
Zijne Excellentie er prijs op stelt, dat de personen als hierboven 
bedoeld ten snelste naar Nederland komen". 

Een telegram van de heer van Schelle voor mij: 
,,In overleg met kolonel Einfhoven van het Bureau Nationale 

Veiligheid moeten alle krijgsgevangenen van wie de Neder- 
landsche nationaliteit vaststaat, onder escorte naar Nederland 
worden gerepatrieerd. Als convooileider is waarschijnlijk een 
Nederlandsch N.C.O. onderofficier beschikbaar. Dit geldt niet 
voor krijgsgevangenen en D.P.'S van andere of twijfelachtige 
nationaliteit." 

58284. De Voorzitter: Van welke datum is deze brief? 

A. November 1945. Inmiddels was dat al gebeurd. Dit is een 
telegram aan Londen uit Rome van 8 Augustus 1945, met verwij- 
zing naar mijn telegram 19 (19 is dat lange telegram, dat ik eerst 
voorgelezen heb) N.A.C. Dat is een open telegram, waarop dus ook 
betrekking heeft Meynen 655 met indeling der rapporten. 

,,De betrokken Nederlanders zijn tengevolge van het uit- 
blijven van instructie van Uwe Excellentie op Engelsch bevel op 
24 Augustus onder geleide op transport gesteld naar Neder- 
land." 

Er is toch gebeurd wat wij wensten. Op 27 Augustus kwamen zij 
in Klagenfurt aan. 

58285. De Voorzitter: Heeft dit betrekking op alle krijgsge- 
vangenen? 

A. Blijkbaar niet, ik ben het ook enigszins vergeten, want anders 
begrijp ik niet, waaroin wij er in October en November nog over 
zouden spreken met kolonel Einthoverz. Ik ben de juiste toedracht 
enigszins vergeten. 

58286. De Voorzitter: Hebt u zelf ook een schifting gemaakt 
tussen de goede Nederlandse elementen en degenen, die vrijwillig in 
Duitse dienst zijn getreden? 

A. Die schifting had ik alleen willen maken voor het geval we 
die mogelijkheid b - ineen ik dat we dat noemden - zouden 
hebben toegepast; dat is: de slechte elementen - dus de SS.-ers - 
in Engelse handen laten. Toen hadden wij de betere elementen, 
waaronder ik versta de gedwongen jongens van 16 tot 20 jaar, naar 
Nederland willen zenden. Dat is achteraf niet nodig geweest, want 
de Engelsen hebben hen naar Nederland willen zenden, wat ook het 
beste systeem was. 

58287. De Voorzitter: Dus u hebt ook niet een bepaalde afzon- 
derlijke maatregel voorgesteld ten aaiuien van degenen, die uit de 
illegaliteit waren voortgekomen, waarmede u in kennis kwam. 

A. Ja zeker, die heb ik ook vrijgekregen en die hebben we via 
de weg van de D.P.'S naar Holland gekregen en sommigen met de 
grootste spoed. Daar hebben we ons zeer veel moeite voor gegeven; 
die drie reeds eerder genoemde jongelui heb ik enige weken nog op 
's lands kosten een vrij goede behandeling gegeven en die zijn al heel 
spoedig verdwenen. 

58288. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk geen bemoeiingen 
gehad met Nederlandse krijgsgevangenen in Duitsland, die daar vrij 
zijn gekomen. 

A. Neen, daar heb ik niet mee te maken gehad. 

58289. De Voorzitter: Dus het betrof hier alleen degenen, die in 
de Duitse Wehrmacht of in andere Duitse militaire organisaties zijn 
terechtgekomen en die daarna in handen van de geallieerden zijn 
gekomen. 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter, zo is het wel. 

58290. De Voorzitter: Tot wanneer hebben uw bemoeiingen in 
Italië geduurd? 

A. Tot Juni 1946, dus precies een jaar. 

58291. De Voorzitter: Ons onderzoek gaat tot 20 November 1945, 
dus ik kan u niet naar dat latere gedeelte vragen, maar kunt u ons 
misschien nog iets mededelen over de periode vóór 20 November 
1945? 

A. Tot 20 November 1945? Ja zeker, toen was ik er zelf. 

58292. De Voorzitter: Ja, maar kunt u na hetgeen u gezegd hebt 
daar nog inlichtingen over verstrekken? 

A. Althans op het gebied van krijgsgevangenen, heb ik u naar ik 
meen alles al gezegd, want dit telegram was juist van Augustus 1945. 

De Voorzitter: Het onderzoek loopt tot 20 November 1945. 

A. Ja, 20 November 1945, in die tijd speelde zich het bezoek van 
kapitein van Schelle bij kolonel Einthoven af. 

58293. De Voorzitter: Zaten die mensen in krijgsgevangenen- 
kampen in Italië of had u ze in een apart kamp? 

A. Neen, de krijgsgevangenen zaten in een krijgsgevangenen- 
kamp. 

58294. De Voorzitter: U zei, u had de taak om de Nederlanders 
daaruit te halen? 

A. De Nederlanders, de D.P.'S, die uit kampen kwamen, maar 
alles wat militair was, waaronder ik S.S., Wehrmacht en Marine 
versta, lieten wij rustig in de kampen bij di: Engelsen zitten. 

58295. De Voorzitter: Maar u registreerde ze wel? 
A. Ja, daar gingen lijsten van naar Nederland, welke ik hier niet 

meer heb en die weer in andere dossiers zijn. 

De Voorzitter: Dan geloof ik, dat wij hiermede dit onderwerp wel 
voldoende hebben behandeld. Ik dank u zeer voor de verstrekte 
inlichtingen en sluit hierbij het verhoor. 

CH. L. F. CROMMELIN. 
ALGERA, voorzifter. 
STUFKENS. 
DE GRAAF. 
DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 14 JUNI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, de heren Stufkens en 
de Graaf, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

CORNELIS MQOLENBURGH, 
oud 48 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

Inspecteur voor de  Scheepvaart. 

Hij legt de eed af als getuige. 

58296. D e  Voorzitter: Waar bevond u zich o p  10 Mei 1940? 

A. Bij de marinestaf iil den Haag, Badhuisweg 169. 

58297. D e  Voorzitter: Op welke wijze bent u naar Engeland ge- 
komen? 

A. Ik ben naar Engeland gegaan met de ,,%heveningen I". Dit 
schip is uit de  haven van Scheveningzn vertrokken met de chef van 
de  inarinestaf en een aantal officieren aan boord. D e  15de Mei, de 
volgende morgen - we waren de 14de 's middags vertrokken -, 
hebben we Duinkerken aangedaan, hebben daar door de zorgen va,l 
admiraal Abrial overnacht en zijn de  volgende dag met twee Franse 
torpedobootjagers van Duinkerken naar Dover gebracht. Van Dover 
zijn wij, de middag van onze aackomst, per auto naar Londrn gegaal?. 

58298. D e  Voorzitter: Welke werkzaamheden hebt u in Engeland 
gekregen? 

A. Ik werd toegevoegd aan de ambassade, eerst als adjunct- 
marine-attaché, later als marine-attaché. 

58299. D e  Voorzitter: Kunt u ons ook iets mededelen omtrent 
uw werkzaamheden als marine-attaché'? 

A. Ja, dat  is uit de aard der zaak niet zo in een enkel woord 
gezegd. 

D e  Voorzitter: Ik geef u volledig de vrijheid om het zo te zeggen. 
zoals u zeik meent, dat  het het beste is. 

A. In hoofdzaak - dat was het voornaamste deel van mijn 
werkkring - had ik een nauwe samenwerking, ex1 nauwe liaison 
eigenlijk, met het Air Ministry en the Commands van the Ro:yal 
Air Force, in het bijzonder met dat in het Rombercommand en het 
Coastal Command. Met het Fightercommanc! was mijn liaison mindcr 
nauw, omdat daarmede aanvankelijk voor mijn werk minder contact 
nodig was. Naderhand had ik ook nauw contact met een liaison- 
officer bij het Air Ministry van de Amerikaanse Army Airforces. 
Dit is in het kort eigenlijk het voornaamste; uiteraard buiten het 
contact met de Admiraliteit. 

58300. D e  Voorzitter: Wat was de inhoud van dat contact? Over 
welke aangelegenheden ging het? 

A. Ik kan u misschien beter vertellen, hoe dat contact tot stand 
is gekomen, omdat daaruit de aard vanzelf blijkt. Bij Coastal 
Command Headquarters was esn officier-vlieger geplaatst, als ver- 
bindingsofficier voor de vliegtuigen van de Marine Luchtvlartdi-nst, 
welke kort vóór de capitulatie uit Nederland waren overgevlogen 
en die direct bij ,,Coastal Coinmand" w a r x  ingedeeld. Aan deze 
verbindingsofficier, die met mij in hetzelfde hotel woonde, werden 

vragen gesteld, waarop hij geen antwoord Icon geven. Oniciat hij wist, 
dat  ik jarenlang bij de  marinestaf werkzaam was geweest en in 
Nederland plaatselijk goed bekerid was, vroeg hij mij, of ik niet e i i ~  
riaar Coastal Command Headquarters kon komen en de  heren 
de voorlichting geven, die gevraagd werd. Z o  gezegd, zo gedaan. Ik 
heb toen enkele gegevens verstrekt over de  Nederlaiidse havens, welke 
men nodig had met het oog op de  dreiging met invasie. Aan de  
andere kant heb ik daar een aarltal gegevens kunnen putten uit 
geheime rapporten over de actie, welke de R.A.F. toen boven Europa 
begon; en speciaal natuurlijk boven Nederland. Laatstgenoemde ge- 
gevens rapporteerde ik aan mijn directe chef en toen - naar ik 
meen - in de Ministerraad moeilijkheden ontstonden, of in ieder 
geval enige verbazing rees over bombardemcnten op Nederlandse 
steden en plaatsen, zoals die door Hilversum-Radio werden op- 
gegeven, werd vanwege de Regering in Londen gezegd, dat  het 
wzi~selijk zou zijn, als er iemand was, die nauw contact met de R.A.F. 
kon opnemen over deze zaksn. Hr. Ms. Ambassadeur, Jhr. Michte!~ 
van Ve id~ iynr i~ ,  heeft toen de aandacht op zijn adjudant marine- 
attaché gevestigd, die reeds een gord contact met het Air Ministry, 
enz. had, en stelde voor hem daarvoor aan te houden. Z o  is alles tot 
stand gekomen, zo brr, ik eigenlijk door hst contact met het Coastal 
Coininand ook met het Air Ministry en de andere Commands iii 
verbinding gekomen. 

58301. D e  Voorzitter: U had het zo pas over de  luchtaanvallen 
o p  het bezette Nederlandse gebied. Maakte u daar rapporten over? 

.4. Ja, daar  inaakte ik rapporten over. D e  beschciden, die ik 
daarnet noemde, welke ik op Coastal Coinmand ter inzage kreeg, 
bestudeerde ik zeer zorgvulciig en dan maakte ik rapporten over 
hetgeen ~k dacht, dat van belang was voor onze Regering. 

58302. D e  Voorzitter: Welke Ministers stuurde u dat toe? 

A. D e  Minister-President kreeg eeeil exeiliplaar, de Minister van 
Marine, de Minister vali Buitenlandse Zaken, de bevelhebber der 
zeestrijdkrachten en naderl-iand - mern ik - ook de Minister van 
Oorlog, maar dat  zou ik precies moeten nakijken. 

58303. D e  Voorzitter: Zijn er niet enige moeilijkheden geweest 
met de Minister van Handei, Nijverheid cn Scheepvaart b.v. ten aan- 
zien van het bombarderen van electrische centrales? U was belast met 
het geven van adviszen aan de R.A.F. betreffende de meest gewenste 
doelen in Nederland en nu meende de Minister, dat  u aanbevolen 
had o m  de  electrische centrales te  boinbarderen, en volgens opvatting 
van andereii inoesi dat juist niet gesclliedeil. 

A. Ik vrees, dat  u een verkeerde inlichting hebt gekregen. Tijdens 
de campagne van de Duitsers in de Balkan werd op het Air Ministry 
een plan ontworpen o m  de  veiligheid, het leven van de Duitsers in 
bezet West-Europa vrijwel onmogelijk te maken. In het bijzondcr 
wilde men de Duitse Fighters zoveel mogelijk uit Noord-West-Europa 
verjagen, ten einde de verliezen, welke de R.A.F. vooral bij de 
dag-raids niet de lichte Blenheiin-bombers leed, te reduceren. Men 
heelt toen een ogenblik gedacht, dit misschien te kunnen bereiken 
door de  powerstations in die West-Europese kuststrook onbruik- 
baar te maken. Dit werd o.a. aan  mij verteld, waarop ik heb gezegd: 
,,Daar behoeven we niet over te praten, want niet alleen, dat  u de  
Duits'ers daar niet mee treft, die hebben toch hun eigen aggregaten 
voor hun zoeklichteri en hun anti-luchtvuurleiding bij de  batterijen, 
doch u maakt het leven in Nederland volkonien oilmogelijk, waar 
alles op electrische basis geschoeid is, als zuivelí'abrieken, bakkerijen, 
meelfabrieken, enz. Het  land kan verder niet bemalen worden, 
wanneer de electrische stroom uitvalt." Voor het Air Ministry vormde 
deze mening ern teleurstelling. Men zou haar dan ook gaarne door 
de Nederlandse Regering bevestigd zien. 

Het Kabinet, de heer AlDarda was toen nog Minister van Water- 
staat, bevestigde mijn standpunt, dat men de centrales in Nederland 
niet moest aanva!l~c. Dit werd overgebracht aan het Air Ministry 



en de Air-Council heeft zich daarmede verenigd. Dus  de  Nederlandse 
centrales hebben van begin 1941 af op de lijst van de verboden 
doelen gestaan. 

Toen is in 1943 - in begin Mei - een oproep uit Nederland 
gekomen, die ik zelf niet heb gezien, maar die bij H.M. de Koningin 
was binnengekomen, waarin werd gesproken over een algemene 
staking, welke zou zijn uitgebroken, en dat  alle mogelijke steun 
verzocht werd om het verkeer volkomen te ontwrichten. Hiervan 
heb ik gehoord, doordat ik o p  een Zondagavond werd opgebeld in 
mijn hotel, met het verzoek de volgende ochtend vroeg in de  stad te  
zijn, ten einde een en ander te bespreken. 's Maandagsmorgens werd 
mij verteld, dat in overleg tussen H.hl .  de Koningin en enkele Minis- 
ters was besloten, dat  o p  alle mogelijke manieren steun zou worden 
gegeven aan deze uitgebroken algemene staking. D e  vraag werd 
mi] gesteld. welke doelen ik zou kunnen opgeven om het verkeer 
te ontwrichten. 

Ik heb mij toen beperkt tot het aangeven van de paar hoofd- 
knooppunten, waar men, door schade aan de emplacementen, het 
spoorwrgverkeer zou kunnen stilleggen. Ik heb daar direct bij ge- 
zegd: ,,Stelt u zich niet voor, dat  dit iets geeft, omdat, zelfs al treft 
n;en - zoals de Engelsen het noemen - de  ,,choking points" van de  
en~plscernei~tzn, het dar? toch slechts een quaestie van enige uren is, 
dat  u het verkeer daardoor stagneert." Enfin, dit voorstel is over- 
gebracht aan h e t A i r  Ministry en daar was bij vermeld, dat  wanneer 
verder contact wenselijk werd geacht, dit met mij kon worden op- 
genomen. Nauwelijks een uur later werd ik dan ook opgebeld door 
een van mijn vaste contactpersonen o p  het Air Miiiistry, een group- 
captain, die zeide, dat zij ,,not very impressed" waren door onze 
voorste!len. Ik verklaarde. dat mij dat  niet verbaasde. Hij vroeg 
mij even aan te komen. Z o  gezegd, zo gedaan en toen, in overleg 
met de daarvoor aangewezen autoriteiten o p  het Air Ministry, ben 
ik met deze group-captain oer auto direct, dus o p  Maandagmorgen 
oni k 11 uiir, naar het Keadquarters Bomber Command gegaan. 
Dit was inmiddels telefonisch van een en ander o p  de hoogte gesteld 
en men bleek dra r  kennelijk bezorgc! over de o n t w i k k d i ~ g  in 
Nederland. Men vroeg mij: .,Wat hebben zij gedaan? Het  is veel 
te vroeg, want wij kunnen jr~llie nog he!enlaal niet helpen, militair 
gesproken." Ik aiïtwoordde niet te weten, wat er gebeurd was. Mij 
was alleen bericht. dat een verzcek uit Nederland gekomen was om 
alle mogelijke steun te geven voor een algemeen verzet, dat  uit- 
gebroken moest zijn. Met de toen aanwezige middelen, zowel van 
Britse als van Amerikaanse zijde, kon weinig worden gedaan, maar 
van beide zijden werd gezegd: ,,Wij zi~llen doen u7at wij kunnen o m  
jiillie volk in deze zeer riskante en moeilijke taak te steunen; doch 
het aanvallen van een vaar wissels en k n o o v ~ u n t e n  van de spoor- 
wegen geeft niets." Daarop heeft men mij voorgelegd, welke mid- 
delen toen aanwezig waren en dat was zó weinig, dat  ik tegen mijn 
oorspronkelijke eigen advieze-i inging. 

Destijds moest het leven in Nederland zoveel mogelijk normaal 
blijven, doch nu moest men de zaak ontwrichten en dat  kon men 
met de beschikbare rnidde!en niet beter doen dan door enkele voor- 
name centrales stil te leggen. In  overleg met de Engelsen werd toen 
een aanvalsulan voor deze centrales opgemaakt, waar de Ameri- 
kanen ook aan deelnamen. en dit plan heeft direct een begin van 
uitvoering gekregen. Dit alles heb ik natuurlijk direct aan de Rege- 
ring gerapporteerd, die daarop geen enkele kritiek heeft gegeven. 
Ik had er nog de  nadruk o p  gelegd, dat  ik hier afgeweken was van 
de beslissing van twee jaar geleden o m  die centrales juist te sparen, 
nu de toestand zo volkomen veranderd was. 

Vervolgens kwam er een vaar dagen later een brief van generaal 
rle Bruyne, waarin dere zeide tot zijn verbazing te hebben ver- 
nomen, dat  ik toestemming had gegeven om enige grote centrales 
aan te vallen. terwijl hij in eeq ander comité altijd doende was 
geweest om die centrales te bewaren. Ook bij de bevrijding zouden 
ze gespaard moeten blijven. Genera21 de Brcryne, die mij geregeld 
gegevens verstrekte uit de inlichtingen. welke hij uit Holland kreec 
in verband met ~ i i n  werkkring. hrid mij ectiter nooit verteld, dat  
hij ook speciaal deze centrales had willen sparen. 

Zulks had, geloof ik - dat  wil ik eerlijk zeggen - niet veel invloed 
gehad op de beslissing, die ik toeli op dat moment heb moeten nemen. 
Generaal de Bruyne stelde toen voor- o m  een comité te vormen, be- 
staande uit de Minister-president, de Minister van Buitenlandse 
Zaken, de Minister van Marine, de Minister van Oorlog en jhr. 
Mieiliels van Verduyrzen, o m  over soortgelijke belangrijke bombarde- 
mentquaesties geraadpleegd te worden en beslissingen ter zake te 
nemen. Bij dat  comité zouden dan  nog als technische adviseurs gene- 
raal de Bruyne en ik zelf zitten en bovendien zou Z.K.H. Prins Bern- 
hard bij alle vergaderingen aanwezig kilnaen zijn. In  dit toen ge- 
vormde comité iq deze quaestie nog even ter sprake gebracht en ik 

heb niet anders gehoord, d a l  dat  de  heren volkomen achter de be- 
slissing gestaan hebben, die ik eerder genomen had. 

58304. D e  Voorzitter: Is die commissie nog tot stand gekomen? 

A. Die comniissie heeft meermalen vergaderd. 

58305. De Voorzitter: Men wenste toen een centraal orgaan voor 
de oorlogsleiding; dan zou er een technische commissie worden be- 
noemd, die over de  bombardementen plannen maakte? 

A. Ja, speciaal wat de bombardementen betrof. 

58306. D e  Voorzitter: Had u daar ook zitting in? 

A. Ja,  als technisch-adviseur. 

58307. D e  Voorzitter: Is die comniissie blijven bestaan? 

A. Ja,  die is tot het eind toe blijven bestaan. 

58308. D e  Voorzitter: Heeft die commissie verder ook altijd 
adviezen gegeven? 

A. Naderhand is door deze commissie een door de  ,,Oorlogs- 
raad" goedgekeurde instructie voor mij opgesteld, die hierop neer- 
kwam, dat, wanneer er moeilijke gevallen waren, ik het verzoek aan 
de Minister-President richtte om de coinmissie bij elkaar te laten 
komen. Ik legde dan  het geval voor, dat zich voorgedaan had of zich 
zou kunnen gaan voordoen, en gaf mijn advies. D e  commissie nam 
daarop een beslissing, volgens welke verder werd gehandeld. In die 
instructie stond ook, dat in gevallen, die spoedeisend waren en waar 
geen aperte moeilijkheden in te voorzien zouden zijn, ik naar eigen 
inzicht kon handelen, natuurlijk altijd onder de voorwaarde nader- 
hand rapport uit te brengen. 

58309. D e  Voorzitter: Zijn er later nog moeilijkheden geweest? 

A. Voor zover mij bekend geen enkele moeilijkheid. 

58310. D e  Voorzitter: U hebt zo pas gezegd, dat  u eerst adjunct- 
marine-attaché was en later marine-attaché, maar de nu genoemde 
werkzaamheden lagen toch meer o p  het terrein van de  luchtmacht. 

A. Ja. 

58311. D e  Voorzitter: H a d  u dan een meer uitgebreide functie? 

A. D a t  zat zo: Ik ben zee-officier geweest en ik werd als marine- 
attaché aangesteld. Door  mijn plaatselijke kennis van Nederland, 
omdat ik hier jarenlang gediend had en niet veel in Indië ben ge- 
weest en mij veel door het land bewogen had en vele industrieën 
kende en-bezocht had, heeft men mij speciaal voor dit doel gebruikt. 
NLI zult u zeggen, dit ligt een beetje buiten uw werk als marine-attaché 
- dat geef ik direct toe -, maar u moet niet vergeten, dat o p  de  
admiraliteit mijn jaargenoot, de  vorige marine-attaché, als Dutch- 
Naval-Liaison-officer was geplaatst. 

58312. D e  voorzitter: Wie was dat? 

A. Kapitein-ter-zee A. de Booy. Hij was daar als Dutch-Naval- 
Liaison-officer geplaatst, dus hij ving al het werk op, dat voor de  
dagelijkse contacten tussen de Nederlandse marine en Britse marine 
nodig was. 

58313. D e  Voorzitter: O m  nog even over die luchtmacht te  
spreken, hoe was de verhouding tussen de  Nederlandse en Engelse 
bevelhebbers, wanneer het de eventuele wijzigingen aanging bij de 
vorming van Nederlandse squadrons, enz.? 

A. Dit werd niet door mij behandeld, dus daar kan ik u niet over 
inlichten. 

58314. D e  Voorzitter: Ik heb hier een brief van de onder-staats- 
secretaris van het Air Ministry, die handelt over de  procedure in ver- 
band met beslissingen over de formaties van nieuwe squadrons en 
van materiele wijzigingen in de bestaande squadrons en die is gericht 
zan de heer C. Mcoicnburgh. 

A. Die werd mij natuurlijk toegezonden als zijnde de  o p  het Air 
Ministry bekende marine-attaché, maar soortgelijke brieven werden 



door mij dan ogenbiikkelijk doorgegeven aan admiraal Furstner, die 
deze behandelde met zijn staf. Ik werd eigenlijk meer als postkantoor 
gebruikt dan dat ik deze zaken zelf behandelde. Ik weet dus heus 
niet meer, wat er in die brief heeft gestaan of wat in het door de 
admiraal geconcipiëerde antwoord heeft gestaan. 

58315. De Voorzitter: Gingen deze zaken in alle gevallen naar 
de admiraal, want er was niet alleen een squadron bij de marine- 
luchtvaartdienst, maar er was ook een squadron bij de R.A.F.? 

A. Dat is pas later gekomen, het 322ste squadron, en dan gingen 
de brieven naar de Minister van Oorlog. 

De Voorzitter: Dit is een brief van 24 November 1943, u kunt de 
inhoud even zien. 

A. Dank u. 

58316. De Voorzitter: Herinnert u zich die quaestie nog? 

A. Ik herinner mij wel, dat ik de brief gehad heb, nu ik hem 
weer lees. U ziet ook, dat de brief bij mij is binnengekomen en meteen 
is doorgegaan naar de Minister voor Algemene Oorlogvoering, de Mi- 
nister van Marine en de Minister van Oorlog. Dit was eind 1943 en 
toen was het 322ste squadron gevormd, dus het ging laatstgenoemde 
ook aan en uiteraard ook de Minister voor Algemene Oorlogvoering. 

58317. De Voorzitter: Dus u fungeerde alleen als doorzend- 
station? 

A. Ja, i n  dit geval wel. Dit schrijven kwam ook van the Foreign 
Liaison-Section van het Air Ministry en die was ook doorzendstation 
voor de verschillende afdelingen van het Air Ministry naar de diverse 
bondgenoten. Die sectie kreeg dan zelf ook de gegevens, zij redigeerde 
de brief aan de hand van die gegevens en stuurde hem dan naar hun 
contact, dat was voor Nederland ik dan. Ik stuurde de brief snel 
weer naar de mensen in onze organisatie, die hem moesten behan- 
delen. 

58318. De Voorzitter: Men kan toch uw functie als marine- 
attaché niet alleen qualificeren met de term doorzendstation? 

A. Neen, maar ik geloof ook, dat ik u tot dusverre een ander 
beeld gegeven heb. 

58319. De Voorzitter: Ja, wanneer het ging om de luchtmacht, 
nrâi uw werkzaamheden als marine-attaché? Daar hebt u nog niet 
over gesproken. 

A. Ik heb u wel gezegd, dat het voornaamste werk voor het con- 
tact tussen de Koninklijke Marine en de Britse Marine gedaan 
werd door de Dutch-Naval-Liaison-officer, kapitein-ter-zee A. de 
Booy, die met een staf van officieren op de admiraliteit een paar 
vertrekken in gebruik had genomen. 

Mijn contact met de admiraliteit beperkte zich in hoofdzaak, zo- 
als zulks voor een marine-attaché gebruikelijk is, tot de Naval- 
Intelligence-Division, waar men een aparte verbindingsofficier had 
aangewezen als contactpersoon. Als men een vraag heeft te richten 
tot een dergelijke organisatie, dan zoekt men eerst contact met de 
verbindingsofficier en deze regelt dan de nodig te achten bezoeken. 
Alle contacten - in vredestijd ook - en in oorlogstijd werd daar 
nauwgezet de hand aan gehouden, die men als marine-attaché met 
de admiraliteit voert, lopen over de aangewezen verbindingsofficier. 

58320. De Voorzitter: Onafhankelijk van het niveau, waarop zich 
de eventuele onderhandelingen bewegen? 

A. Ik zal u een voorbeeld noemen. Ik kan mij voorstellen, dat 
men aan die verbindingsofficier zegt: ,,Ik wil de Director Naval 
lntelligence spreken over een zaak, die hem persoonlijk wel zal 
interesseren en ik zou deze gaarne direct bij de rear-admiral voor- 
brengen." Dan begrijpt men het wel, en behoeft verder geen uitleg 
te worden gegeven. Maar ook zulk een contact werd altijd via de 
verbindingsofficier gelegd. 

58321. De Voorzitter: Er zullen toch in bepaalde gevallen wel 
rechtstreekse verbindingen zijn geweest tussen de Minister van Ma- 
rine van Nederland en de Engelse Minister? 

A. Uiteraard. 

58322. De Voorzitter: Dus het contact werd toch beperkt tot een 
bepaalde groep van gevallen of een bepaald belang, waarvoor u als 
bemiddelaar dienst deed of als doorzendstation? 

A. Ja. dan zou ik alle ,,filesw uit Londen na moeten kijken, dat 
kan ik u heus niet meer uit mijn herinnering vertellen. 

58323. De Voorzitter: Door het feit, dat u marine-attaché was, 
werd dus niet uitgesloten, dat er ook rechtstreekse besprekingen 
plaats vonden? 

A. Neen, die bestonden zeker. De bevelhebber der zeestrijd- 
krachten, de chef van de marinestaf, de chef der afdeling Materieel, 
enz. enz., hadden zeker rechtstreeks contact met de verschillende 
Sea-Lords en hun andere Britse collega's, dat spreekt van zelf. 

58324. De Voorzitter: Ging dat nu tot een bepaald niveau of 
waren de gevallen vrij willekeurig, waarin al of niet van de marine- 
attaché gebruik werd gemaakt? 

A. De marine-attaché werd weinig gebruikt, omdat we reeds de 
Dutch-Naval-Liaison-officer hadden. Laatstgenoemde deed !iet 
werk. Men kon voor het contact met de Britse marine niet beter 
doen dan de verbinding via de Dutch-Naval-Liaison-officer te leg- 
gen, want over hem liep verreweg de hoofdstroom. Wat over de 
marine-attaché kwam, was niet meer dan een druppel. 

58325. De Voorzitter: Wie was dat? 

A. Dat was kapitein-ter-zee A. de Booy. 

58326. De Voorzitter: Herinnert u zich nog de verspreiding van 
thee boven Nederland vanuit de lucht? Daar hebt u ook een rol 
in gespeeld - misschien ook als doorzendstation -, maar daar zal u 
ook wel iets van bekend zijn. 

A. Ja, daar weet ik iets van. Op een gegeven moment is dat 
schriftelijk aangevraagd. Ik heb het gevraagd aan de Foreign- 
Liaison-Section van het Air Ministry. Een tijd later hebben we ant- 
woord gekregen, dat men het gaarne zou doen bij voorkomende 
gelegenheden, en dat is ook gebeurd. 

58327. De Voorzitter: Hoe is de toedracht geweest met de thee? 
De pakjes zijn - naar ik meen - uit Indië gekomen. 

A. Ja, die zijn inderdaad door Indië gegeven. 

58328. De Voorzitter: Of is u de interne geschiedenis daarvan 
niet bekend? 

A. Hoe die pakjes daar kwamen? 

De Voorzitter: Ja. 

A. Neen, daar weet ik niets van. Ik weet allezn, dat ze er waren 
en dat men zeide: ,,Kun jij er voor zorgen, dat ze boven Nederland 
verspreid worden?" En dat is gelukt. 

58329. De Voorzitter: U herinnert zich waarschijnlijk wel, dat er 
een commissie van advies is geweest, die ter beschikking van 21st 
Armygroup werd gesteld? Dat is een hele geschiedenis geweest, 
waarover u ook rapport hebt uitgebracht. Daar zaten generaal 
Dijxhoorn, ir. de Vries en u in. 

A. De heer de Vries uit Nijmegen? 

De Voorzitter: Ja. 

A. De heer de Vries heb ik nooit ontmoet, moet ik u bekennen. 
Ik wist, dat er een ingenieur van de Rijkswaterstaat uit Nijmegen 
voor zou worden aangezocht. 

58330. De Voorzitter: Ja, er is een besluit van de Minister van 
Oorlog van 1 November 1944 en daar staat in: ,,Tot leden van deze 
commissie worden door mij benoemd: 1. de generaal-majoor A. Q. H. 
Dijxhoorn, 2. de kapitein ter zee C. Moolenburgh, 3. de hoofdinge- 
nieur van den Rijkswaterstaat ir. F. de Vries." De bedoeling van die 
commissie was om ,,de geallieerde legerleiding van voorlichting te 
dienen omtrent de uit te voeren operaties op Nederlandsch grondgebied 



ei1 het verschaffen van plaatselijke gegevens, die daarvoor van belang 
zijn te achten". Dat is eigerilijk een mislukking geworden, zoals u 
weet. 

A. Ja. Ik moet ook hier weer met enig voorbehoud ,,ja" zeggen, 
omdat generaal Dijxhoorrz zeer speciaal voor de legeroperaties was 
aangewezen, en de heer de Vries was voor de waterstaatkundige 
zijde van dergelijke problemen en ik was speciaal aan die commissie 
toegevoegd om adviezen op luchtvaartgebied te geven, omdat ik 
zulks in Londen al deed; vandaar, dat ik ook niet permanent in 
Brussel werd gedetacheerd, maar mijn functie in Londen bleef ver- 
vullen. Alleen vloog ik iedere maand per R.A.F. Transportcommand 
naar Brussel, alwaar ik, afhangende van de werkzaamheden, 5-12 
dagen bleef en dan, als de zaken grondig waren besproken, ging ik 
weer terug. Ik ben toen vrij kort na onze aankomst met generaai 
Dijxhoorn bij de chef van de staf van veldmaarschalk Montgornery 
geweest, generaal de Guingand. Het maakte toen niet de indruk, dat 
we hard opschoten, dat we veel deuren ,,openw kregen. Ik heb toen 
generaal Dijxhoorrz gezegd: op een verandering in de houding van 
,,boven af" eigenlijk niet te kunnen wachten. Het hoofdkwartier 
van de veldmaarschalk in Brussel ,,La Résidence" bestond uit twee 
gebouwen; in het voorste gebouw aan de de Wetstraat zat het leger 
en in het tweede gebouw de R.A.F., de I1 Tactical Air Force. Ik 
heb generaal Dijxhoorr~ toen gezegd, dat ik dit tweede gebouw op 
eigen gelegenheid binnen zou gaan, want daar moest ik ten slotte 
werken. Dank zij de goede referenties, die ik uit Londen had mee- 
gekregen, kreeg ik daar wel een aantal deuren ,,openu. Ik heb toen 
geregeld, tijdens al mijn bezoeken, die ik aan Brussel bracht in de 
winter van 1944"45, contact gehad o.a. met de Group-Captain 
Operations van PI T.A.F., die de man was, die de operaties uit- 
werkte en besprak. Ik heb toen ook de chef van de Air-Staff aldaar 
begroet en diens deputy. 

58331. De Voorzitter: Waarom is die con~missie op 15 Januari 
alweer ontbonden? 

A. Omdat generaal Dijxhoorn geen emplooi had en toen is terug- 
gegaan naar Londen. 

58332. De Voorzitter: Maar dan behoefde u nog niet ontslag te 
krijgen? 

A. Neen, maar mijn zaak heeft ook niet gestagneerd. Ik kan u 
niet meer opgeven, wanneer ik het laatst in Brussel geweest ben, 
maar zeker tot vrij ver in het voorjaar 1945. 

58333. De Voorzitter: Ja, maar juist daarom was er geen reden, 
dat ook u werd ontslagen als lid van die commissie. 

A. Ik weet niet, wat daar de beweegredenen van zijn geweest. 

58334. De Voorzitter: U bent op 4 November 1944 in Brussel 
aangekomen? 

A. Ja, ik was toen eerst in Versailles geweest met de heer Ger- 
brandy en de heer van Lidtk de Jeude. 

58335. De Voorzitter: Generaal Dijxhoorn was zeer slecht te 
spreken over hetgeen gebeurd is, of liever over hetgeen niet is ge- 
beurd, want hij kreeg ge-n voet aan de grond. 

A. Neen. Hij had geen voet aan de grond. 

58336. De Voorzitter: Wat was de oorzaak? Er was toch eerst 
uitdrukkelijk door de Nederlandse Regering afgesproken met de 
geallieerde autoriteiten, dat zij hun taak daar zouden kunnen uit- 
voeren. 

A. Ik weet niet, hoever deze afspraak is gegaan. Ik weet alleen, 
dat na de eerste luchtaanval op de Westkapelse Zeedijk de heer 
Gerhrnndy met de heer van Lidth de Jeude, een Engelse kolonel 
en ik zelf per vliegtuig naar Versailles zijn gevlogen om daar 
generaal Eisenhower te ontmoeten en te spreken, dat soortgelijke aan- 
vallen zo mogelijk niet zouden worden herhaald, zonder medeweten 
van de Nederlandse Regering. Daarop is in overleg tussen de beide 
Ministers en generaal Bedell Smith, - generaal Eisenhower was 
afwezig - besloten, dat genoemde commissie in Brussel bij het 
hoofdkwartier van maarschalk Montgomery zou komen. Daarvoor 
zijn dan de heren, die u daarnet noemde aangewezen. Hoe dit nu 

veldmaarschalk Montgonzery bereikt heeft, weet ik niet. Of gene- 
raal Eiserzhower opdracht heeft gegeven, Òf dat het van Nederlandse 
zijde aan Montgomery is toegespeeld, weet ik niet; maar in ieder 
geval kregen we wel direct de indruk, dat onze komst de maarschalk 
niet erg welkom was. 

58337. De Voorzitter: Neen, hij zou hebben gezegd: ,,Ik heb 
niet om de heren gevraagd, ik wil ze niet ontvangen." 

A. Dan weet u meer dan ik zelf weet. Ik wect alleen, dat gene- 
raal Dijxhoorn zeer vriendelijk werd ontvangen door lagere regionen 
- ik zou haast zeggen door de Foreign-Liaison-Section, die met 
hem op moest trekken -, maar ook zij kon de veldmaarschalk niet 
bewegen, de generaal te woord te staan en zijn adviezen te vragen. 
Dat hing van de veldmaarschalk af. Omdat ik aan zag komen, dat 
generaal Dijxhoorn niet opschoot, heb ik besloten het achtergebouw 
binnen te gaan. Ik wilde zien, wat daar te bereiken viel. Daar is het 
gelukt, zoals ik u daarnet verteld heb. 

58338. De Voorzitter: U hebt daarover een nota geschreven 
voor de ambassadeur, gedagtekend 28 November 1934. Daarin hebt 
u een overzicht gegeven van de dingen, die u hebt meegemaakt. U 
schrijft b.v., dat generaal Dijxhoorn en u, op uw verzoek, d.w.z. van 
I: beiden, op Donderdag 9 November riw opwachting hebt gemaal<t 
bij de waarnemend chef Operations, daar de aangewezen hoofd- 
verbindingsofficier brigadier Peto geen aanstalten maakte om dit 
onderhoud zijnerzijds te bespoedigen. Daar bleek dus waarschijnlijk 
al van enige aversie sprake te zijn. 

A. Ja. 

58339. De Voorzitter: Dan schrijft u, dat: 

aan colonel Hobbs van de Genera1 Stafoperations, aan de 
hand van de gegeven instructie, de vraag werd voorgelegd, of wij 
in kennis zouden kunnen worden gesteld met de uit te voeren 
militaire plannen, voor zover deze Nederland aangingen. Co- 
lonel Hobbs achtte dit volkomen logisch en noodzakelijk voor het 
vervullen van onze opdracht, doch moest zulks aan de chef van 
de staf vragen. Hij leidde ons echter direct rond in de Operations- 
room, blijkbaar niet verwachtend, dat er enige bedenkingen 
tegen ons verzoek zouden rijzen. 

Dat herinnert u zich waarschijnlijk wel? 

A. Ja. Nu u het voorleest, herinner ik mij het weer. 

58340. De Voorzitter: Voorts: 
In de daaropvolgende week werd generaal Dijxhoorn bij de  

chef van de staf ontboden. Dit onderhoud heeft generaal Liijx- 
hoorn uitvoerig gerapporteerd. Het kwam er in het kort op neer, 
dat de chef van de staf te kennen gaf, dat de 21st Army G r o ~ p  
niet om de commissie ad hoc had gevraagd, en de 21st Army 
Group via de Nederlandse Liaison-officer bij het hoofdkwartier, 
luitenant-kolonel de Broekerf, alle gewenste contact met Neder- 
land had, dat de instructie der commissie ad hoc verre uitging 
boven hetgeen naar zijn mening te Parijs door de Nederldndse 
Regering met generaal Bedell Srizith was besproken en dat de 
veldmaarschalk niet van plan was, mededeling van zijn plannen 
te doen aan de leden der commissie. 

A. Als ik dat zo geschreven heb, dat is dan vers onder de in- 
druk van het gebeurde, zal het wel volkomen juist gewezst zijn. 

58341. De Voorzitter: Is het nu niet eigenaardig, dat de Neder- 
landse Regering, nadat zij contact had gehad met S.H.A.E.F., een 
commissie benoemd heeft, om dat contact dan ook daadwerkelijk te 
leggen, en dat men dan op deze manier werd getracteerd? 

A. Ja, het klinkt zo heel eigenaardig, maar ik weet - wat ik 
daarnet al zei - natuurlijk niet, hoe dit door S.H.A.E.F. met Mont- 
gornery opgenomen is. 

58342. De Voorzitter: U vervolgt dan: 

Tezelfder tijd dan had generaal Edwards, hoofd van de 
S.H.A.E.F.-Mission to the Netherlands, de Minister-President 
alhier gerapporteerd, dat generaal Dijxhoorrz te ijverig vilde 
zijn, en er een buffer tussen hem en 21st Army Group Head- 
quarters moest worden gevormd. Zonder verdere inlichtingen 
aan generaal Dijxhoorn te vragen, vaardigde de Minister van 





58358. De Voorzitter: Dat gebeurde eerst niet. 

A. Dat heeft men niet gewild. Dan is het voor ecn generaal 
natuurlijk veel moeilijker dan voor mij, die geen vlag- of opper- 
offlcler wai, want ik kon geinakkelijker een weg vinden langs lagere 
regionen dan de generaal, d ~ e  daarvoor zijn rang tegen zich had. 

58359. De Voorzitter: Uw conclusie is nog geweest, dat de 
vreemde figuur was geschapen, dat voor het contact voor de leden 
der commissie ad hoc met de legerleiding, welke liet opereren in 
bezet Nederlands gebied, een instantie werd ingeschakeld, die slechts 
als een buffer was bedoeld, en welke een snel en soepel werken 
vrijwel illusoir zou maken. 

A. Ja, dat is dan de S.H.A.E.F.-Mission to the Netherlands 
geweest, dat is de buffer, die geschapen werd. 

58360. De Voorzitter: Generaal Difihoortz was van oordeel, dat 
door deze liele aftlire een sltuntie was ontstaan, waarbij op Neder- 
lands gebied operaties werden uitgevoerd, waarln van Nederlandse 
zijde iiíeinand was gckend en waaromtrent van Nederlandse zijde 
niemand op de hoogte was. Is die conclusie juist? 

$ 

A. Ja, die conclusie is zeker juist. 

58361. De Voorzitter: Deze situatie acht u onjuist? 

A. De situatie was volkonien onjuist. Dat was ,,chez vous, sur 
vous et sans vous". Maar aan de andere kônt moeten we niet ver- 
geten, als men de verantwoordelijk bevelhebber is over een strijd- 
macht, dan wil men zelf ook te beslissen hebben. 

58362. De Voorzitter: Het gaat niet om zelf al of niet beslissen, 
maar of men adviezen wil ontvangen. Blijkbaar wilde men geen 
adviezen vragen aan de commissie. 

A. Wat dat betreft, moet ik u zeggen: in het achterste gebouw 
in de de Wetstra:tt I-ieeft men wel degelijk adviezen gevraagd. 

58363. De Voorzitter: Ja, maar daar zat u niet als lid van de 
coinmissie. 

A. Neen en toch ja. Ik had i n  die coinmissie speciaal voor de 
Irichtmacht zrtting. En het luchtmachtgedeelte werd behandeld in 
dat tweede gebouw. Maar zoals ik u daarnet al zei, het ging daar 
niet over de veldnlaarschalk heen, maar het ging onder de veld- 
maarschalk door, doch het bereikte de mensen, die een en ander 
moesten uitvoeren. 

58364. De Voorzitter: Dan moeten we de conclusie trekken, dat 
de leden van de conlmissie niet altijd op dezelrde wijze zijn behan- 
deld. 

A. Dat is mogelijk. 

58365. De Voorzitter: Welke zijn daarna nog uw functies ge- 
weest of bent r i  weer als marine-attaché teruggegaan? 

A. Ik ben als marine-attaché in September 1945 afgelost door 
kapitein-ter-zee de Meester en ben toen hicr in den Waag geplaatst 
geworden. 

58366. De Voorzitter: Kunt u misschien nog mededelingen doen 
buiten die, welke u al gedaan hebt, waarvan u meent, dat zij van 
nut voor de commissie kunnen zijn? Of meent u, dat van uw kant 
nu een genoegzanie bijdrage is geleverd? 

A, Ik zou niet weten, welk terrein ik nog aan zou moeten boren. 
U heeft blijkbaar al een hele stapel stukken over dit geheel. Wan- 
neer u daar nog vraagpunten in hebt, dan kan ik die misschien 
nog nader toelichten. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en sluit het verhoor. 

C. MOOLENBURGH. 

ALGERA, voorzitter. 

STUFKENS. 

DE GRAAF. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 23 JUNI 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, de heer Korthals en me- 
juffrouw Klompé, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

SIDNEY JAMES VAN DEN BERGH, 
oud 50 jaar, wonende te Wassenaar, 
industrieel, reserve-generaal-majoor. 

Hij legt de eed af als getuige. 

59018. De Voorzitter: Wanneer is u in 1940 in Engeland aange- 
komen? 

A. Dat is geweest op de morgen van de 15de Mei. 

59019. De Voorzitter: Hoe heeft u Engeland bereikt? 

A. Ik ben gegaan met een klein motorscheepje, dat in IJmuiden 
lag voor de intendance, waarbij ik toen werkzaam was. 

59020. De Voorzitter: In welke rang? 

A. Ik was reserve-kapitein bij het dienstvak van de intendance. 
Ik was gemobiliseerd sedert de algemene mobilisatie in 1939. 

59021. De Voorzitter: Waar is u in Engeland terechtgekomen? 

A. Ik ben aangekomen (ik was natuurlijk niet alleen) in Rarwich. 
Wij zijn doorgegaan naar Londen, waar ik mij heb gemeld bij de 
Nederlandse ambassade. 

59022. De Voorzitter: U zegt ,,wijv. Was het een legeronderdeel. 

A. Ik had nog een officier van dit dienstvak bij mij en ook, ge- 
loof ik, twee onderofficieren. Mijn vrouw was ook bij mij. 

59033. De Voorzitter: Wie was die officier? 

A. Dat was luitenant Mulders; dat weet ik niet precies meer;'hij is 
bij de Prinses Irene-Brigade gekomen en heeft tot het laatste toe 
meegedaan. 

59034. De Voorzitter: Waar is u toen in Engeland te werk gesteld? 

A. Men heeft mij eerst tijdelijk te werk gesteld bij de ambassade, 
waar ik wat nachtdienst heb gedaan en de telefoon heb bediend. Ik 
heb meegeholpen het bureau in te richten, dat men in Londen voor de 
Nederlandse troepen gekregen of gehuurd had. Na korte tijd zijn wij 
gestuurd naar de kampen in Zuid-Wales, eerst naar Haverfordwest 
en toen naar Porthcawl. Daar was ik belast met de voorziening van 
de troepen met kleding en uitrusting, waarmee zeer veel te doen was. 
Dat ben ik gebleven tot September 1940, toen men mij heeft opge- 
dragen met een commissie van Nederlandse officieren naar Canada 
tc gaan. 

59025. De Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over de geest 
in de troepen gedurende de eerste maanden? 

A. Die geest was niet heel best. Men had natuurlijk allen de 
nederlaag meegemaakt. Velen waren langs allerlei moeilijke wegen 
naar Engeland ontkomen; zij hadden alles verloren, wat zij bezaten; 
zij hadden hun gezinnen moeten verlaten. In  het algemeen waren er 
verschillenden, die meenden, dat de oorlog was verloren en dat het 
weinig zin had door te gaan. 

59026. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen de officieren 
en de minderen? Wij hebben hier weleens gehoord, dat er nogal wat 
critiek op de officieren was, omdat sornmigen van hen zich nogal 
defaitistisch hadden gedragen bij de vlucht of het vertrek naar Enge- 
land. 

A. In mijn onderdeel heb ik daarvan niets gemerkt. De ver- 
houding was goed. 

59027. De Voorzitter: Is de leiding ook goed geweest? 

A. U moet natuurlijk in aanmerking nemen de omstandigheden, 
waaronder die troepen daar zijn samengekomen. Het is gemakkelijk 
achteraf critiek te oefenen, maar onder de omstandisheden, waarin die 
mensen zijn samengekomen, was het inderdaad zeer moeilijk. Generaal 
Noothoven van Goor heeft zich daarbij, naar mijn mening, altijd 
voortreffelijk gedragen en hij heeft alles gedaan om de geest van de 
troep te verbeteren. 

59028. De Voorzitter: Is u iets bekend van de controverse, die 
bestond tussen de marechaussee en de rest van de troepen? 

A. Ja, dat moest wel opvallen. Het was moeilijk, omdat die mare- 
chaussees zich niet als militairen beschouwden en dus bezwaar had- 
den als gewoon soldaat te worden ingezet. Daarvan heb ik heel veel 
gezien. Ik was in die tijd echter niet hoog genoeg om daar veel 
van te weten of daar veel aan te kunnen doen. 

59029. De Voorzitter: U bent dus in September 1940 met de 
militaire missie onder leiding van de heer Sas naar Canada gegaan. 
Welke functie hebt u in Canada bekleed? 

A. Ik heb eerst meegeholpen om de kazernering in orde te maken. 
Eigenlijk hebben wij in die eerste weken het werk gezamenlijk ge- 
daan. Onder comniando van de toenmalige overste Sas hebben wij de 
verschillende brieven geschreven, die geschreven moesten worden, de 
bezoeken aan de Canadese autoriteiten gebracht, die gebracht moesten 
worden, en de voorbereidingen getroffen om de kazerne in Stratford 
in te richten. 

59030. De  Voorzitter: Kunt u misschien over die kazernering het 
een en ander mededelen? De verwachtingen waren nogal hoog ge- 
spannen, maar de resultaten zijn, meen ik, tegengevallen, zodat de 
kazerne veel te groot is geweest. Of kan men het zo sterk niet zeggen? 

A. Het was zeer moeilijk een goede kazernering te vinden. Canada 
was zelf in oorlog en er werd gemobiliseerd, zodat alles, wat op dit 
gebied beschikbaar was, al was ingenomen. Wij hebben tenslotte die 
kazerne gekregen. Wij dachten, dat meer mensen onder de wapenen 
zouden komen dan tenslotte gekomen zijn, maar er zijn toch tijden 
geweest, dat die kazerne vrij behoorlijk gevuld was. Wanneer er juiG 
nieuwe mensen waren bijgekomen en de oude troepen nog niet waren 
vertrokken, was de kazerne vrij aardig bezet. Het was een oude 
meubelfabriek met grote zalen. Wanneer daarvan nu een zaal vrij 
stond, zal dat de kosten niet belangrijk hebben verhoogd. 

59031. De Voorzitter: Heeft u rechtstreeks met de recrutering te 
maken gehad of begonnen uw werkzaamheden, nadat de recruteil 
waren aangekomen? 

A. In het begin begonnen mijn werkzaamheden pas, nadat de 
recruten waren aangekomen. Ik zorgde voor de opleiding en de 
uitrusting en ik was verantwoordelijk voor de voeding, de verwar. 
ming, enz. In de laatste tijd ben ik met de recrutering belast. 

59032. De Voorzitter: Welke waren, naar uw oordeel, de moeilijk- 
heden, welke men bij de recrutering in Canada had te overwinnen? 

A. Er waren moeilijkheden van verschillende aard. In de eerste 
plaats waren de Nederlanders in Canada over het algemeen reeds 



lange tijd in Canada en was de band met het moederland wat losser 
geworden. Het waren over het algemeen ook mensen, die uit Holland 
hadden moeten weggaan, omdat het hier niet best was, die in 
Canada betere levensomstandigheden voor zich zzlf hadden geschapen 
en uit de aard der zaak meer voor Canada voelden. Verder konden 
wij cie mensen niet de verplichting opleggen onder de wapenen te 
komen. Wij stuurden hun wel een officiële oproep, maar als zij daar- 
aan geen gevolg gaven, waren er geen dwangmiddelen om de mensen 
naar ons toe te brengen. Bovendien was er in Canada geen dienst- 
plicht. Deze bestond wel in de Verenigde Staten. 

Als zij dus niet bij ons kwamen, wisten zij, dat zij niet bij de 
Canadezen onder de wapenen behoefden te komen. Toch is het per- 
centage, dat is opgekomen, betrekkelijk groot geweest. 

59041. De Voorzitter: Kunt u ons over de periode in Canada nog 
iets mededelen? 

A. Ik zou gaarne willen, dat niet de indruk werd gevestigd, alsof 
de verschillende mensen hebben zitten luieren. Er  is over het alge- 
meen hard gewerkt. Vooral de officieren, met de opleiding van de 
troep belast, hebben het zeer druk gehad. Wij hadden moeilijk mate- 
riaal: mensen, die nauwelijks Hollands kenden, en recruten, die veel 
ouder waren dan normaal het geval is, in het begin tot bij de 50 jaar. 
De taak om te trachten hiervan soldaten te maken, was zeer zwaar. 

59042. De Voorzitter: Uw voorganger was de consul-generaal 
van Schreven in New York. Waarom is die weggegaan? 

59033. De Voorzitter: Wat waren uw werkzaamheden, toen u met A. Ik geloof, dat er moeilijkheden met majoor Carp waren. Ik heb 
de recrutering te inaken had? Ging u het land door? hem nooit gezien. 

A. ~k heb in de omgeving nogal wat redevoeringen gehouden. 59043. De Voorzitter: U kent die moeilijkheden tussen de heer 

Mij werd gevraagd voor verschillende Canadese verenigingen rede- Carp en de heer Schreverz niet? 
voeringen te houden over het Nederlandse doel van de oorlog en over 
dc belangrijkheid van Nederland en Nederlandsch-Indië. A. Neen. 

Ik geloof, dat ik 50 verschillende redevoeringen heb gehouden. 
Hoofdzaak waren de verschillende lijsten van Nederlanders in Canada, 59044. De het met de recrutering in 
die wij van de Canadezen kregen. ~~t was het resultaat van de Amerika? Hoe was de stand van zaken op het ogenblik, waarop LI het 

volkstelling, die gehouden was en waarbij ieder zijn nationaliteit had bureaii 
moeten opgeven. De Canadese Regering had zich bereid verklaard de 
lijsten van de Hollanders aan ons te geven. Zij werden nagekeken en A- De heer van Schreven schijnt van mening te zijn geweest, dat er 

de mensen van dienstplichtige leeftijd werden aangeschreven. Er niets meer te bereiken was. 
kwam vaak geen antwoord. Dan werden zij weer aangeschreven of Toen ik de zaak overnam, kreeg ik de iildruk, dat er nog veel te 
wij stuurden een onderofficier om de mensen te bezoeken en na te doen was. 
gaan, waarom zij niet kwamen. Wij hebben er na, geloof ik, meer mensen uitgehaald dan er vóór 

het geval was. 

59034. ~e voorzitter: Hebt u de indruk, dat de  top in Canada 59045. De Voorzitter: Bestonden de recruteringsbureaux in Los wat zwaar bezet was in verhouding tot de werkzaamheden? Er is van ~~~~l~~ en andere plaatsen? 
Londen uit wel enige critiek geoefend, in die zin, dat de recrutering 
was tegengevallen en dat het apparaat te groot was. A. Die heb ik voor een gedeelte opgericht. Wij hebben in Los 

Angeles de Nederlandse consul gevraagd ons te helpen bij de recro- 
A- Er heeft in de loop van de tijd, vooral nadat ik weg was naar tering. Laat ik het liever zó zeggen: wij hebben overal de Nederlandse 

de Verenigde Staten, een vrij belangrijke afvloeiing plaats gehad. In consuls ingeschakeld en in Californië, dat ver van New York was 
het begin hadden wij niet de indruk, dat er te veel officieren warzn. en waar wij het niet zelf konden doen, hebben wij hun een beetje 

grotere bevoegdheid gegeven. 
59035. De Voorzitter: Ook niet einde 1941? 

A. Het ging af en aan. Er waren tijden, dat wij met een paar 
honderd militairen zaten. Als de troep vertrokken was, waren er 
30 of 40 over. In die periode was het weinig. Dan wisten wij echter, 
dat er een tijd zou komen, waarin er weer mensen nodig waren. 

59036. De Voorzitter: Wij hebben hier wel de mening horen ver- 
kondigen, dat de leidende officieren blij waren, dat zij in Canada 
zaten en niet in de gevaarlijke zone, dat men het er op aanlegde on- 
misbaar te zijn en het dus te doen voorkomen, alsof men niet kol1 
worden gemist. 

59046. De Voorzitter: Kunt u zich daarmee niet vergissen? Ik 
lees namelijk in een rapport, dat die recruteringsbureaux al eerder 
zijn opgericht. Op 6 Maart 1941 werd te Chicago een onder leiding 
van de heer C. Droogleever Fortuyn staand registratiebureau opge- 
richt. 

A. Dat is mogelijk. 

59047. De Voorzitter: In  begin Mei 1941 werd voorts besloten tot 
oprichting van een registratiebureau te San Francisco en Los Angeles. 

A. De heer Droogieever Fortuyn heb ik nooit meegemaakt. 

A. Daarvan heb ik nooit ernstige verschijnselen gemerkt. Ik kan 59048. De Voorzitter: Maar u hebt zoëven gezegd, dat u de bu- 
mij voorstellen, dat iemand in zijn hart dacht, dat hij daar goed zat, reaux hebt opgericht. 
maar dat is menselijk. A. Het is moeilijk te zeggen, waar het begon, dat het een recru- 

59037. De ~k ben het met u eens, dat het menselijk is, teringsbureau was, en waar-het eindigde, dat-de consul ons behulp- 

maar het map niet tot gevolg hebben, dat het apparaat veel te groot is. ":jg ~ ~ ; e ~ ~ ~ ~ / ; ~ ~ ~ h ~ ~  " , " ~ ~ t ~ e ~ ~ ~ l  ~ ~ a ~ i ~ ~  

A. Dat moest de leiding uitmaken. enige tijd aan gaf. 

59038. De Voorzitter: Was het apparaat te groot, ja of neen? 59049. De Voorzitter: Hoe waren, toen u in New York hoofd van 
het registratiebureau werd, de verhoudingen met de commandant 

A. Op sommige ogenblikken niet, op andere ogenblikken nauwe- van de Nederlandse troepen in Canada en de verhoudingen met de 

liiks. Nederlandse autoriteiten in New York? 

A. Met de commandant van de troepen in Canada was het al 
59039. De Voorzitter: Geldt dit ook voor de latere periode? heel eenvoiidig; dat was mijn chef; van hem kreeg ik aanwijzingen 

en ik hield hem op de hoogte van wat er gebeurde. 
A. Toen zat ik in New York. Ik ben in het najaar van 1943 over- Ik moest trachten met de Amerikaanse autoriteiten in nauw contact 

geplaatst. te komen. Ik heb een zeer nauw contact gehad, zowel met het hoofd 
van de Amerikaanse recrutering als met de verschillende recruterings- 

59040. De Voorzitter: Bent u daar op eigen verzoek heengegaan bureaux in de verschillende Staten. In Amerika ging het volgens de 
of om andere redenen? Staten: een bureau in New York had de provincie New York onder 

zich. Wij moesten er nauw contact mee houden, omdat wij van deze 
A. Ik ben er door mijn commandant heengestuurd, omdat men mensen toestemming moesten krijgen om de Nederlanders, die be- 

daar de recrutering opnieuw leven wilde inblazen. kend waren, onder de wapenen te roepen. 



59050. De Voorzitter: Wie was in de Verenigde Staten de hoogste 
Nederlandse militaire autoriteit buiten de lieer Dijxhoorn? 

A. Ik heb alleen generaal Dijxlzoorii als mijn hoogste chef je- 
kend. 

59051. De Voorzitter: Ik vroeg: buitcn de l.ieer Dijxhoorn; die 
was, meen ik, meer vertegenwoordiger 17an de Minister. 

A. Hij bemoeide zich intcnsief met de recrutering. 

59053. De Voorzitter: Was er e2n hi2rarchische verhouding tus- 
sen de commandant van de Nederlandse troepen in Canada en gene- 
raal Dijxhoorn? 

A. Ik had de indruk, dat de cominandai-it van de Nederlandse 
troepen in Canada onder generaal Dijxhoorrl stond. Dikwijls kwam 
generaal Dij-chooriz zelf bij mij en besprak hij de zaken direct met 
mij en gaf hij inij ook direct rijn aanwijzingen. Ik nam aan, dat dat 
in overeensten~ming inet mijn comil-iandant was, en dat was ook zo. 

59053. De Voorzitter: Kunt LI iets inededelen over de moeilijk- 
heden, die ten gevolge hebben gehad, dat de recrutering onder dc 
heer vaii Schrevetz - roals u het hebt uitgedrukt - is doodgelopen? 

A. Het is voor mij als opvolger van de heer vniz Schreven moei- 
lijk te beoordelen. Ik heb er natuurlijk de archieven gevonden. Ik 
vond verschillende dossiers van menscn, die nog niet voldoende 
waren bcwerkt; men had op ecn gegeven ogenblik de zaak opge- 
geven, terwijl ik geloof, dat er met een zeker doorzettingsvermogrïi 
nog allerhande te bereiken was. Er is dan ook dikwijls iets bereikt. 

59054. De Voorzitter: Wanneer iemand een bcreau overneeiiit, 
stelt hij zich op de hoogte van de moeilijkheden, die er zijn. Dii: 
moeilijkheden kunnen naar twee kanten liggen. Die kunnen, zoals u 
hebt opgemerkt. hierin bestaan, dat de mensen, die in aanmerking 
komen voor recrutering, niet voldoende bewerkt zijn, maar het kan 
ook zijn, dat het schort aan het contact met de Amerikaanse auto- 
riteiten, zodat op dat gebied ir,oeiiijkheden moeten worden over- 
wonnen. Liggen naar uw oordeel de moeilijkheden naar beide kanten? 

A. Ik kwam voor de moeilijkheid te staan, dat op het bureau het 
personeel op de jongste bediende na weg was. D=  heer van Schrevrtz 
had alles meegenomen, behalve de jongste bediende, die van niets 
wist. Wel waren er de dossiers. 

59055. De Voorzitter: Het duidt voor mijn gevoel op een onregel- 
matigheid, wanneer men het gehele personeel meeneemt en de zaak 
zonder meer aan zijn opvolger overlaat. 

A. Ik was ook niet erg vriendelijk gestemd tegenover de heer 
varz Sehrevc~z. 

59056. De Voorzitter: Wat was het eigenlijk? Het was toch zeer 
abnormaal. 

A. Ik had de indruk, dat het weggaan van de heer van Schreven 
op niet al te vriendelijke manier was gebeurd en dat hij zich daarom 
had teruggetrokken. 

59057. De Voorzitter: Is de heer Schotte niet even gebleven of 
was die ook vertrokken? 

h. Die was er ook niet meer. Hij is nog wel enkele keren terug- 
gekomen voor het geven van advies, maar Ilij had de vaste dienst 
van het bureau verlaten, toen ik er kwam. 

59058. De Voorzitter: Heeft men naar iiw oordeel het gehele per- 
soneel ten onrechte laten weggzan en acht u het in strijd met de 
belangen van de recrutering, dat men deze weg heeft gevolgd? 

A. Ik kan alleen zeggen, dat het voor mij als opvolger zeer 
moeilijk was, dat ik moest werken met geheel nieuw personeel, dat 
niets wist van de voorgeschiedenis van de recrutering. Ik moest op de 
papieren afgaan, maar men had ook vaak n-iet de mensen persoonlijk 
gesproken en dat kon ik niet terugvinden. Het kwam dikwijls voor, 
dat de mensen zeiden, dat zij hadden gesproken met de heer va12 
Schreverl of met een van de andere heren van zijn bureau. Dat k011 
ik niet controleren. 

59059. De Voorzitter: Ik vind het een zeer belangrijke quaestie. 
Het gaat om de vraag, of de Nederlandse belangcn door de des- 
betreffende autoriteiten voldoende zijn beh~rtigd. Uit wat u zegt, zou 
Inen de conclusie kunnen trekken, dat dit in New York niet het 
geval is geweest, omdat men dat bureau aan u heeft overgedragen 
zender orde op zakei? te stellen. 

A. De toenmalige luitenant cle Klsyper is ongeveer 14 dagen vó5r 
mij in New York gekomen en beeft misschien iets meer van het 
eude personeel gezien, maar hij beklaagde zich er ook over, dat bij 
niet voldoende wist. 

59060. De Voorzitter: Wie is er verantwoordelijk voor, dat het 
op deze wijze is gebeurd? 

A. Het recruteringsbureau in New York stond onder de coni- 
n~andant van de Nederlandse troepen in Canada. 

59051. De Voorzitter: Was hij van de situatie op de hoogte? 

A. Hij was geheel op de hoogte, maar ik weet niet, of hij er iets 
aän kon doen. 

59062. De Voorzitter: Welke maatregelen hebt u genomen om de 
recrutering beter tot haar recht te doen komen? 

A. In de eerste plaats hebber, wij de dossiers, die aanwezig waren, 
cloorgewerkt en hebben ~vi j  de mensen, die daarin voorkwamen, aan- 
geschreven of bezocht. 111 de tweede plaats heb ik getracht een betere 
voeling te krijgen met de verschillende Amerikaanse recruterings- 
boards. Inderdaad is het ons gelukt van die boards in de Staten, waar 
c!e meeste Nederlanders woonden - er waren eigenlijk :naar enkele 
Staten, die voor ons van belang waren -, de namen te krijgen va9 
de Nederlanders, die in aanmerking kwamen voor de Amerikaanse 
dienstplicht. Als die mensen bereid waren in plaats bij het 
Amerikaanse leger bij ons te gaan, konden zij ook bij ons komen. 
Wij hebben een zeer nauw contact gehad. Als wij iemand wildtn 
oproepen, die in aanmerking kwam voor de Amerikaanse dienstplicht, 
inoesten wij daarvoor de roestemming van deze boards hebben. Een 
goede verhouding tot die boards was voor ons dus onontbeerlijk. 

59063. De Voorzitter: Hoe zat het met de quaestie van de first 
papers? 

A. De mensen. die Amerikaanse iirst papers hadden opgenomen, 
mochten niet door ons worden opgeroepcn. Aan die bepaling werd 
echter niet voor de volle 100 pct. vastgehouden. Het is ons soms 
gelukt mensen niet iirst papers onder de wapenen te roepen. 

59064. De Voorzitter: In dit opiicht is waarschijnlijk overleg met 
dc Amerikaanse Regering gepleegd? 

A. Er is zeker overleg met de Ainerikaanse Regering gepleegd. 
Het officiële standpunt van de Amerikaa~ise Regering was, dat derge- 
lijke Nederlanders niet voor Nederlandse dienstplicht in aanmerking 
kwamen, maar ondergescliikte autoriteiten weken daarvan wel af en 
stonden toch toe deze mensen op te roeperi. 

59065. De Voorzitter: Het volgende punt is de verschaffing van 
het adressenmateriaal. Is het wel op bevredigende wijze verlopen of 
waren er vele klachten? 

A. De medewerking van de Amerikaariase boards in de voornaamste 
Staten was zeer groot. Ik kreeg vrij-el iedere dag een lijst van 
namen van mensen, die weer opgeroepen waren. 

59066. De Voorzitter: Heeft men ook getracht te bereiken, dat 
de weigerachtigen door Amerika met de sterke arm zouden kunnen 
worden gedwongen aan de oproeping gevolg te geven? 

A. Het is ,waarschijnlijk wel geprobeerd, maar niet gelukt. De 
stok achter de deur was, dat, als zij niet bij ons kwamen, zij door 
Amerika werden opgeroepen. 

59067. De Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen, in cijfers, over 
de resultaten van de recrutering in uw periode? 

A. Dat zou ik zeer ongaarne doen. Ik heb de cijfers niet in mijn 
hoofd en geen papieren, waaruit ik ze kan putten. 



59068. De Voorzitter: Hebt u op uw bureau meer personeel ge- 
had dan de heer van S.chreveiz? 

A. Ik weet niet precies, hoeveel mensen de heer van Schreverz 
had. Het zal heel weinig gescheeld hebben. Ik had betrekkelijk weinig 
mensen, in de drukste tijd 5 of 6. 

59069. De Voorzitter: Wij hebben hier een getuige gehad, die over 
de quaestie met de heer van Schreverz gezegd heeft: 

,,In Amerika was een oud-consul uit Bogota, die de recru- 
tering leidde. de heer var? Schreverz. Er is toen later een wrijving 
geweest met de lieren in Stratford. De heer van Schreven klaagde, 
dat hij er uit gewerkt werd en toen is kapitein van den Bergh 
naar New York gegaan en hij is daar een tijdlang hoofd van de 
recrutering geweest." 

De Voorzitter heeft daarop gevraagd: 
,,Weet LI wat de oorzaak was van die wrijving'! Was dat ja- 

louzie?" 
Het antwoord van de getuige was: 

,,Ik geloof wel, dat er een beetje jaloezie achter zat. V a n  cleiz 
Betgh wilde graag naar New York 0111 daar de recruteriqg ie 
leiden e:i er werd beweerd dat vail Schreien er niet genoeg werk 

,tiaakte. Ik kan er peen oordeel over vellen, wie van de tuee 
gelijk had: bel \.,eet ;k, dat vniz Schrevev het met weinis hiLl$ 
deed, terwijl het personeel ban vuil den Bergh veel grotcr WAS.'' 

A. Ik kali niet beoordeien, of het groter was. Wij hadden een 
betrekkelijk zeer kleir aantal mensen, later 4 of 5, in de beste t i ~ d  
C of 7. 

59070. De Voorzitter: Naar uw oordeel was het niet te veel? 

A. Neen. Wij stuurden nogal veel mensen uit om Nederlanders 
aan huis op te zceken. Het was werk, dat wel dezelijk zijn rendexeiit 
opbräcl~t. 

59071. De  Voorzitter: Ik zou gaarne iets van u willen horen over 
de mi1itnr;sering van die Nederlanders, die in vitale bedrijven werkten. 

A. Er waren in New York verschillende Hollandse scheepvaart- 
inaatschappijen gevzstigd. Het was van zeer groot belang, dat op d ~ e  
kantolen Nzderlanders aanwezig waren, althans mensen, die behoorlijk 
Nedeilailds spraken, zod:ìt zij met de kapiteins en de. bemannirigei 
van de schepen in hun eigei? taal konden spreken. Deze mensen 
dreigden door Amerika te worden opgeroepen. 

Er is toen dus besloten, dat deze menqen door ons zouden wordzn 
opgeroepen, dat zij zouden worden gemilitariseerd en dat zij 21s 
militair op dre bureaux zouden gaan weiken. Er is gevormd een 
compagnie van hTederlandse troepen 111 New York. waarvan eerst 
lste-luitenant de K ~ ~ j p e r  cornrriandant is geweest en waarvan ~k 
later commandant ben geworden. 

Deze mensen kwamen nu en dan eens samen om iets te horen over 
militaire onderwerpen. In het algernee11 zaten deze mensen in unifornn 
op hun gewone plaatsen op  de biireaux; hierdoor is vermeden, dat 
ZIJ werden opgeroepen voor de Amerikaanse dienstplicht. 

59072. De  Voorzitter: Is het in zijn algemeenheid wel juist, dat al 
deze mensen in aanmerking kwamen om door de Amerikanen te 
worden opgeroepen? Gold het ook voor de mensen van de Neder- 
landse Aai~koopcominissie? 

A. Het lijkt mij toe, dat mensen, die in officiële Nederlandse 
Staatsdienst waren, niet door de Amerikanen konden worden opge- 
roepen. In hoeverre het gold voor de inensen van de Nederlandse 
Aankoopcominissie, weet ik niet. 

59073. De Voorzitter: Dit gold ook voor de mensen der Neder- 
landse Aankoopcommissie, want die warcn in liet bezit van een z.g. 
blauwe kaart; de Amerikanen stonden op het standpunt, dat het 
officials waren, die niet door de Amerikancn konden worden opge- 
roepen. Nu is ons uit mededelingen gebleken, dat u ook plann-li 
koesterde ten opzichte van het personeel der Nederlandse Aankoop- 
commissie. 

A. Zijn er mensen van de Nederlandse Aankoopcon~missie doar 
ons opgeroepen? 

59074. De Voorzitter: Dat wil zeggen: u hebt er volgens onze 
gegevens in elk geval een plan voor gehad. Er is een vergadering ge- 
weest van de codrdinatiecoinmissie in New York en daarin hebt u 

in de loop van de discussies te kennen gegevsn, dat u ook plannen 
had ten opzichte van de mensen der Nederlandse Aankoopcomrnissie. 

A. Dat is mogelijk. Wij hebben we!eens verschil van mening ge- 
had over de vraag, of een bepaalde man al of niet onmisbaar was, 
maar dan ging het niet over de militaire dieiist in Amerika, maar in 
Engeland. Dat was ein dagelijkse bron van discussie, ook met de 
scheepvaartcoinmissie, die trachtte de inensen voor de zeevaart te 
winnen. De scheepvaartmaatschappijen zeiden: wij hebben die man 
nodig voor het vitale werk. Generaal Dijxhoori? besliste dan, of de 
man al of niet in onontbeerlijk werk zat. 

Onze taak was de man op te roepcn; het was de taak van de 
Nederlandse Aankoopcomrnissie of van de betrokken scheepvaaït- 
maatschappij ons duidelijk te :naken, dat deze man onmisbaar was. 

Ik zal nooit iemand van de Nederlandse Aailkoopcon~rnissie heb- 
ben opgeroepen om hem in New Vork te houden. 

59075. De Voorzitten: Moest inen niet zonder meer aannemen, 
dat desenen, die bij de Nederlandse ilankoopconimissie waren, on- 
misbaar waren? Anders komt men tot de veronderstelling, dat deze 
commissie meer personeel had dan noodzakelijk was. 

A. Het is mogelijk, dat er over eckele gevallen twijfel is geweest; 
dat zal zeker wel het geval geweest zijn. I n  die tijd beschouwde me:i 
zich graag als onmisbaar. Het was onze taak deze mensen te laten 
bewijzen, dat zij inderdaad onmisbaar waren. Wij beponnin met hen 
op te roeperi ei1 zij moesten bij ons ein verzoek oin uitsiel van op- 
konist of wat dan ook indienen en dan moest mijn chef beoordelen, 
of zij inderdaad onmisbaar waren. 

59076. De Voorzitter: De bedoeling van de militarisering was 
deze merisen te beschermen tegen het dienen in het Amerikaanse 
leger? 

A. Dat was iets anders. 

59077. De Voorzitter: Dat was het eerste doel, onafhankelijk van 
de vraag, of zij in een particulier bedrijf dan wel in Overheidsdienst 
werkzaam w aren. 

i\. Het was aan de betrokkene eveiituee! te bewijzen, dat hij in 
zijn biirgerbetrekking in de Verenigde Statei: belangrijker was voor 
de geallieerde oorlogvoering dan in het leger of op de vioot. 

59078. De Voorzitter: Dus dat gold ook voor de mensen van de 
Nederlandse Aankoopcommissie? 

h. Dat gold voor alle Nederlanders iri de Verenigde Staten, 
waar zij ook waren. 

59079. De Voorzitter: Maar u is het waarschijillijk wel inet arij 
eens, dat incn personeel van de Nederlandse Aankoopcoinn~issie niet 
in militaire dienst behoefde op te roepen 0111 hen te vrijwaren tegcn 
die~istneiniug in het Ainer~kaanse leger in het algemern. 

A. Ik weet het niet zeker, maar ik neem aan, dat u gelijk hebt. 

59080. De Voorzitter: Nu was het uw bedoeling, degenen, die 
voor die dienstneming in aanmeiking kwamen, voor veertlen dagcn 
op te roepen in Canada. Daar is nogal ua t  ci-itiek op gebeest, omdat 
merl zei: het gaat verder dan het doel van de militarisering. 

Welke reden had LI oin deze niensen ook in daadwerkelijke militaire 
dienst op te roepen? 

A. Ik moet even protesteren, wanneer u zegt ,,ti", want dat ge- 
beurde op last van inijli commandant. De  bedoeling was, deze inenseri 
althans enig idee te geven van hun verplichtingen als militair. Zij 
liepen in uniform rond en moesten dus weten, wie hun  meerdere:^ 
waren, hoe zij moesten salueren en hoe zij zich in het algemeen 
gesproken in het openbaar hadden te gedragen. Daarvoor werden 
zij 14 dagen naar Canada gestuurd. 

59081. De Voorzitter: Op zich zelf is er enige strijd tussen tiet 
niet militariseren van deze mensen, omdat zij absoluut noodzakelijk 
zijn, en het feit, dat zij 14 dagen uit hun werk werden gehaald om 
i11 werkelijke dienst te konien. 

A. Daaroni werd de termijn ook zo kort gehouderi. Die termijn 
uerd door de militairen als veel te kort beschouwd. 



59082. De Voorzitter: Voor de gewone militaire opleiding, maar 
toch niet gezien het doel van deze militarisering. Bovendien kwamen 
zij na drie maanden voor korte tijd onder de wapenen en had u ook 
avondcursussen. 

A. Ja, wij hadden wel avondcursussen. 

59083. De Voorzitter: Hoe reageerde het bedrijfsleven daarop? 

A. Ik heb nooit van enige wrijving gehoord, zeker niet in ver- 
band met de avondcursussen. 

59084. De Voorzitter: Gaf het oproepen van die mensen geeti 
moeilijkheden in verband met de hiërarchie'? Zij kwamen eigenlijk 
om zo te zeggen onder twee bevelhebbers te staan, onder een militaire 
chef en onder een burgerlijke chef. 

A. Dat heeft nooit tot moeilijkheden aanleiding gegeven. Het was 
de bedoeling van generaal Dijxhoorn, deze mensen zoveel mogelijk 
in militair verband te brengen om ook tegenover de Amerikanen de 
zaak zo echt mogelijk te laten lijken. 

59085. De Voorzitter: Kon het oproepen van deze mensen in mili- 
taire dienst geen twijfel wekken aan de bonafiditeit van de recru- 
teringsinstantie ten aanzien van het steunen van de vitale bedrijven? 

A. Ik neem aan, dat het weggaan voor 14 dagen niet zo heel 
storend voor de bedrijven zal zijn geweest. Die mensen zullen ook 
wel 14 dagen met vacantie zijn gegaan. 

59086. De Voorzitter: De vacantie zal er wel bovenop zijn ge- 
komen. 

A. Ik denk het niet. Als zij eenmaal militair waren, moesten zij 
ons toestemming vragen om met vacantie te gaan. 

59087. De Voorzitter: Hoe was uw standpunt tegenover het zen- 
den van de militairen naar Engeland? 

A. Hoe bedoelt u dat? 

De Voorzitter: Tegenover het zenden van de recruten. 

A. De bedoeling van deze gehele zaak was toch de mensen naar 
Engeland te sturen. Behalve naar Engeland heb ik ook mensen naar 
Curaçao gestuurd als gunners en ook heb ik wel mensen naar Jack- 
son gestuurd als vliegers. 

59088. De Voorzitter: Ons is medegedeeld, dat u zich in een ver- 
gadering van de coördinatiecommissie, waarover ik heb gesproken, in 
deze zin heeft uitgelaten, dat het geen zin had het geringe aantal 
mensen, dat wij in militaire dienst hadden en dat was bestemd om te 
worden gebruikt bij het vrijkomen van Nederland, dus de Irene- 
Brigade, bij daaraan voorafgaande militaire acties in te zetten, waarbij 
er een grote kans was, dat zij zouden sneuvelen. Ik wil u gaarne de 
gelegenheid geven mede te delen, of dat juist of niet juist is. 

A, Ik geloof, dat het zeker niet juist is. Ik heb wel dikwijls de 
mening horen uitspreken, dat het beter was, deze mensen zolang 
mogelijk vrij te houden, opdat wij, zodra het zover was, troepen voor 
Nederland ter beschikking hadden. Wij waren echter niet voldoende 
hoog in rang om daarop enige invloed te kunnen uitoefenen. In die 
tijd kon ik mij misschien wel met die mening verenigen. 

59089. De Voorzitter: Hoe is het afgelopen met de militari- 
sering? Is het doorgegaan, dat die mensen voor twee weken werden 
opgeroepen? 

A. Als ik het mij wel herinner, is het gedeeltelijk gebeurd en is 
het op het laatst achterwege gebleven. In 1944 ben ik teruggegaan naar 
Engeland en Holland. 

59090. De Voorzitter: Ik heb hier een telegram van onbekende 
datum van de Minister van Oorlog - de brief, waarin het telegrain 
vermeld is, is gedateerd 17 Mei 1943 -, luidende: 

,,Betrokken personeel wel militairiseeren doch geen militaire 
opleiding geven dus niet naar Guelph dirigeeren stop brief volgt." 

A. Er staat mij iets van bij, dat wij hen in het begin naar Guelph 
hebben gestuurd en dat daarmede later de hand gelicht is. 

59091. De Voorzitter: Werden de recruten, die opgekomen waren, 
allen naar Engeland gestuurd? 

A. Met uitzondering van degenen, die naar Curapo  of Jacksoii 
gingen en die als gunners werden aangenomen. Wij hebben ook 10 % 
naar de marine gestuurd. De rest - dat was de mezrderheid - ging 
naar Engeland. 

59092. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de luchtvaart- 
opleiding in Jackson? 

A. Ik ben nooit in Jackson geweest. Mijn taak hield op, als ik de 
mensen naar Jackson zond. De jongens, die terugkwamen, spraken 
echter altijd met veel enthousiasme over de opleiding. 

59093. De Voorzitter: Hoelang bent u hoofd van het recruteriilgs- 
bureau in New York gebleven? 

A. Ik ben in October 1943 weggegaan. 

59094. De Voorzitter: Was de situatie toen zodanig, dat u meende, 
dat de recrutering ten einde liep? 

A. Ja, toen was het practisch afgelopen. Toen draaide het werk 
meer om de kostwinnersvergoedingen, de repatriëring van mensen, 
die afgekeurd waren, e.d. 

59095. De Voorzitter: Wij kunnen uw werkzaamheden dus zo 
qualificeren, dat zij bestaan hebben in het intensiveren van de be- 
werking van Nederlanders, die voor recrutering in aanmerking 
kwamen? 

A. Ja, plus alle andere werkzaamheden, die van het hoofd van 
een recruteringsbureau gevergd worden. Ik was lid van de commissie 
voor kostwinnersvergoedingen. Een tijdlang ben ik commandant van 
de Nederlandse troepen in New York geweest. 

59096. De Voorzitter: Was dat een groot contingent? 

A. Ik geloof op een gegeven ogenblik 50 of 60 man. 

59097. De Voorzitter: Zat u ook in de vrijstellingencommissie? 

A. Ik geloof niet, dat er een vrijstellingencommissie was. Als 
iemand vrijstelling vroeg, stuurde ik het verzoek naar de comman- 
dant. Deze gaf het verder door aan generaal Dijxhoorn. 

59098. De Voorzitter: Ja, er is een commissie geweest. Die heeft 
een conflict gehad met generaal Dijxhoorn, omdat deze zich met een 
advies niet kon verenigen. Toen heeft de commissie en bloc ontsla; 
gevraagd. Het is mogelijk, dat het vóór uw tijd geweest is. 

A. Ik herinner mij, dat ik er iets van gehoord heb, maar het is niet 
in mijn tijd geweest. 

59099. De Voorzitter: Hoe kunt u in het algemeen de meds- 
werking qualificeren van de Nederlanders in Amerika, die voor recru- 
tering in aanmerking kwamen, en van de anderen, die een functie 
van leidende aard of een functie in het bedrijfsleven hadden? 

A. Laat ik met het laatste beginnen. Ik geloof, dat de Nederlanders 
in de Verenigde Staten, die medewerking konden geven, deze inede- 
werking altijd hebben gegeven. Ik spreek nu over de consuIc?ire 
ambtenaren, die altijd van ganser harte hebben medegewerkt. Er waren 
enkele ;rote maatschappijen (Philips, de scheepvaartmaatschappijen, 
de Kunstzijde en nog enkele andere), die enigszins verdeelde belangen 
hadden en niet graag zagen, dat zeer waardevolle medewerkers onder 
de wapenen werden geroepen; het was voor her, dikwijls moeilijk, te 
overwegen, wat het belangrijkste was. Ik heb echter nooit over rnede- 
werking van die kant behoeven te klagen. 

Wat de mensen zelf betrof, was het zeer verschillend, omdat de 
Nederlandse kolonie uit zoveel verschillende soorten van mensen be- 
stond. U had in de eerste plaats ecn zeer belangrijk gedeeite, dat 
bestond uit réfugié's, die de laatste jaren uit Nederland waren ge- 
komen uit angst voor het nationaal-socialisme; u had er Nederlanders, 
die reeds zeer geruime tijd in Amerika woonden en door een of ander 
verzuim nog niet de Amerikaanse nationaliteit hadden verkregen, maar 
zich veel meer Amerikaan dan Nederlander gevoelden; u had er ook 
Nederlanders (b.v. reizigers in bloembollen) die eigenlijk in Amerika 
waren verrast door de oorlog en niet zo'n groot enthousiasme voor 
deze zaak hadden. 



Het beste resultaat hadden wij bij de réfugié's, die zeer kort tevoren 
uit Nederland waren gekomen. Meestal waren het Joden, die zeer 
~ e e l  voor deze zaak gevoelden. De moeilijkheden hadden wij bij de 
mensen, die allang in Amerika woonden en zich meer Amerikaan dan 
Nederlander gevoelden. 

59100. De Voorzitter: Was er ook een regeling, dat men te zijner 
tijd weer in Amerika kon terugkeren? Kreeg men een re-entry-permit'? 

A. Wij hebben altijd alles gedaan, wat in ons vermogen was om 
daartoe van de Amerikanen alle mogelijke toezeggingen te verkrijgrn. 
U weet, dat generaal Dijxhoorn bij enigen van de allerhoogst geplaatste 
personen in de Verenigde Staten hierover is geweest. Ik heb de over- 
tuiging, dat op dit punt alles is gedaan, wat mogelijk was. Het was 
moeilijk, omdat wij soms Nederlanders onder de wapenen riepen, die 
niet legaal in de Verenigde Staten waren. U had b.v. zeelieden, die 
van hun schepen waren weggelopen en enige jaren illegaal in de Ver- 
enigde Staten woonden. De grote moeilijkheid was, de Verenigde 
Staten er toe te bewegen om deze Nederlanders, die er niet hadden 
=ogen zijn, bij hun terugkeer in de Verenigde Staten toe te laten. 

59101. De Voorzitter: Er bestond, meen ik, geen consulaire re- 
gistratie? 

A. Neen. Wij hebben het als een groot gemis beschouwd, dat er 
voor Nederlanders geen registratie was, zoals die voor Duitsers en 
mensen van andere nationaliteit wel bestond. Die andere geallieerde 
naties hadden het dus gemakkelijker bij het oproepen van hun mensen. 

59102. De Voorzitter: Was het niet zo, dat men wel de mensen 
te pakken kreeg, die toevallig met een consulaat in aanraking waren 
gekomen, en niet de mensen, met wie dat niet het geval was geweest? 

A. Dat was in het begin wel zo, maar later hebben wij in Canada 
de volledige lijsten van de volkstelling gekregen, zodat niemand mrer 
door de mazen van het net kon komen. Wij kregen toen practisch 
elle namen. In de Verenigde Staten werden zij, voor zover zij in 
Amerikaanse dienst werden opgeroepen, bij de keuring op lijsten ge- 
plaatst en moesten zij hun nationaliteit opgeven, en de namen der 
Nederlanders werden aan ons doorgezonden. 

De Amerikanen hebben echter geweigerd, ons de resultaten van de 
volkstelling te geven. Wij hebben al het mogelijke gedaan om ze te 
krijgen. Generaal Dijxlzoorn is nog naar de Attorney-General gegaan, 
maar men zei: neen; bij die volkstelling bestond een zekere geheim- 
houding en men gevoelde zich niet gerechtigd, de namen aan ons te 
geven. 

59103. De Voorzitter: Ook niet tegenover bondgenoten? 

A. Neen. Aan de andere kant is men ons tegemoet gekomen, door 
toe te staan, dat de Selected Service Boards ons de namen van de 
Nederlanders gaven. 

59104. De Voorzitter: Hebt u de indruk, dat practisch alle Neder- 
landers, die in aanmerking kwamen, wel in de een of andere vorm 
zijn bereikt? 

A. ,,Alle Nederlanders" is te veel gezegd, maar een zeer groot 
percentage van hen is wel door ons bereikt. 

59105. De Voorzitter: Hebt u ook te maken gehad met de recru- 
tering in Midden-Amerika of ging dat via de consulaten'? 

A. Ik heb er even mee te maken gehad, toen ik met de Canadese 
recriitering bezig was. Dit werd direct gedaan van Canada uit. Daar- 
voor hrb ik contact gehad met de gezanten in Argentinië, Brazilië, 
enz. 

59105. De Voorzitter: Is het bureau opgeheven, toen u bent weg- 
gegaan? 

A. Neen, dat is overgenomen door majoor Kerkhoven. 

59107. De Voorzitter: Maar u zei zoëven, dat toen, naar uw 
oordeel, de recrutering was afgelopen. 

A. Toen is de taak een andere geworden. Toen hield men zich 
bezig met de repatriëring, de vaststelling en uitbetaling van kost- 
winnersvergoedingen en het corresponderen met de vrouwen en de 
andere mensen, die afhankelijk waren van de soldaten over zee. De 
taak is toen kleiner geworden, maar het was toch nog altijd een vrij 
belangrijke taak. 

59108. De Voorzitter: Was er geregeld een goed contact tussen 
de commandant van de Nederlandse troepen in Canada en het recru- 
teringsbureau in New York? 

A. Er was een zeer goed en zeer geregeld contact. 

59109. De Voorzitter: Welke functie hebt u daarna gekregen? 

A. Ik ben toen tijdelijk onder de orders van generaal Dijxhooriz 
geweest. Deze heeft mij opgedragen, met de Amerikanen samen te 
werken in verband met de Amerikaanse plannen voor het bombar- 
deren van Nederlandsch Oost-Indië. Er moesten z.g. bombing targets 
worden vastgesteld. Er moesten allerlei mensen worden verhoord, die 
informaties konden geven over bepaalde objecten in Nederlandsch- 
Indië. Omdat ik Nederlandsch-lndië kende, werd ik aangewezen om 
dat heel geheime werk te doen. Ik stond onder de toenmalige overste 
Salm, die heel veel van deze verhoren behandelde. Daarna heb ik er 
op aangedrongen, naar Eiiropa te worden gestuurd, en toen ben ik 
iii. Juni 1944 naar Engeland teruggeroepen 

591 10. De Voorzitter: Was dat werk in het kader van de Com- 
bined Chiefs of Staffs? 

A. Ik vermoed het wel. Het gebeurde in zeer nauwe samenwerkiilg 
tussen Amerika en ons. 

591 11. De Voorzitter: Wellíe functie had de heer Saltn? 

A. Ik had de indruk, dat hij het hoofd was van onze geheime 
dienst in Amerika. 

59112. De Voorzitter: Had u ook te maken met overste Weijer- 
17:an? 

A. Nauwelijks. Ik heb hem één keer ontmoet. 

59113. De Voorzitter: Welke functie hebt u in Engeland gekregen? 

A. Ik heb in Engeland onder overste Cohen de leiding gekregen 
van de intendance. Kort nadat de Nederlandse troepen naar Frankrijk 
waren gegaan, ben ik naar België gegaan. Toen Zeeuwsch-Vlaanderen 
werd bevrijd, ben ik daar korte tijd geweest. Vervolgens heb ik rnij 
als eerste Nederlands onderdeel in Breda gevestigd als hoofd van de 
intendance en later als kwartiermeester-generaal. 

591 14. De Voorzitter: Had u in die functie ook met de regeling 
van de bezoldigingen te maken? 

A. Met de bezoldigingen hadden wij niets te maken. Ik moest de 
troepen voorzien van kleding, uitrusting en later voeding. Ook had 
ik te maken met de reparatie van de auto's, terwijl de gehele cantine- 
dienst onder mij stond. Ik deed alles, wat ook nu nog onder een 
kwartiermeester-generaal valt. 

59115. De Voorzitter: Hebt u misschien nog iets mede te delen, 
dat van belang voor de commissie kan zijn? 

A. Neen. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en sluit ik het verhoor. 

S. J. VAN DEN BERGH. 
ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

KLOMPÉ. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 29 JUNI 1949 

Sub-Commissie KI 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, de  heren Korthals en de 
Graaf, leden, alsmede de heer Duisteru7inkel, griffier. 

Punt van het Enquetebesluit: p. 

Verhoor van 

JACOBUS ANTONIE GIJSBERTUS VAN ANDEL, 
oud 69 jaar, wonende te Oisterwijk, generaal-majoor b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

59473. D e  Voorzitter: U hebt een functie bekleed bij de repa- 
triëring van de krijgsgevangenen? 

A. Ja. 

59474. D e  Voorzitter: Welke functie was dat? 

A. Ik was chef liaison-officer van de Section P.W.X. G.1.-Divisioil 
S.H.A.E.F. 

59475. D e  Voorzitter: Kunt u ons een overzicht geven van iiw 
werkzaamheden daar? 

A. Dat kan ik zeker doen. I k  zal maar beginnen vanaf het ogeil- 
blik, dat  ik in bovengenoemde functie in dienst ben gekomen. Ik 
ben aldaar in  functie getreden o p  22 Maart 1945. Ik was vóór die 
tijd korpscommandant van het Militair Gezag in Brussel en heb 
rnij toen naar Londen begeven om mij o p  de hoogte te stellen van 
mijn functie bij S.H.A.E.F. en mijn instructies te ontvangen voor 
deze werkzaamheden. Ik kon geen instructie aan het Departeinent 
van Oorlog krijgen en toen heb ik mij bij de Minister van Oorlog 
gemeld, dat was admiraal de Booy, die mij alle medewerking heeft 
gegeven, zodat ik binnen zeer korte tijd ern instructie had, waarop 
ik kon werken. Mijn voorganger, luitenant-kolonel Suylen, had geen 
instructie. Toen ik mij op de hoogte had gesteld, is mij het volgende 
gebleken, ni. dat  S.H.A.E.F. aan verschillende landen had gevraagd 
- die bij de  geallieerden hoorden - P.W.X.-establishments te for- 
meren, ten ei i~de samen te werken voor de bevrijding van de  krijgs- 
gevangenen. Alle instructies omtrent deze werkzaamheden gingen uit 
van S.H.A.E.F., dus van Amerikaans-Engelse zijde. Wij, geallieerden 
- ik spreek van geallieerden, daar bedoel ik mee: de Belgen, de Polen, 
de Tsjechen, de Fransen, enz. -, hadden die instructies o p  te volgen. 
Vóór S.H.A.E.F. Londen verliet - zij zijn toen naar Versailles ge- 
gaan -, waren de geallieerden o p  de hoogte gesteld van de  plannen 
voor de bevrijding. die omvatten: dat de krijgsgevangenen in hun 
kamp zouden blijven, dus ,,t0 stay put" -- die uitdrukking zult u 
straks nog wel meer horen -, en elke P.W.X.-formatie zond naar elk 
kamp van haar eigen nationaliteit een team officieren af o m  daar  
zekere werkzaamheden te verrichten. Die werkzaamheden waren o.a.: 
l ".  het kamp te beheren; 2". de lijsten van de namen van de krijgs- 
gevangenen o p  te stellen, en 3". de zorg voor kleding, soldij, trakte- 
ment, versnapering, enz. Verder zouden dan de krijgsgevangenen ge- 
leidelijk naar huil eigen land worden afgevoerd. Verder was hiermede 
door S.H.A.E.F. bepaald, dat, wanneer het zover was, dat  de  krijgs- 
gevangenen waren bevrijd, elke nationaliteit van krijgsgevangenen zou 
worden toegesproken door het hoofd van hun eigen Regering in Lon- 
den. S.H.A.E.F. zelf zou tevoren door radio of schriftelijk? opdracht 
uit vliegtuigen aan elk kamp de opdracht geven ,,t0 stay put". Hoe 
de toespraak van H.M. uitgezonden zou worden, is mij niet bekend, 
waarschijnlijk door Radio Oranje. Naar  mij later is gebIeken, zijn èn 
de toespraak van het hoofd van de Regering, dus van de Minister- 
President, èn van de  Koningin niet uitgezonden. D e  oorspronkelijke 
opdracht, zoals die door S.H.:4.E.F. gegeven is, is enigszins in duigen 

gevallen, omdat de Amerikaanse, Engelse en Russische troepen zo 
enorm snel oprukten en de kampen reeds o p  mars waren. Zelfs werd 
om en bij d e  kampen gevochten en dan wilde S.H.A.E.F. hebben, dat 
de kampen onmiddellijk werden ontruimd. D e  Amerikanen, Engelsen 
en Russen waren dus in de gevangenecltarnpen v6órdat een ploeg vaii 
P.W.X. der andere geallieerden deze kon bereiken. Dit  kwam ook, om- 
dat ze veel en beter materieel hadden (auto's) en de geallieerden 
(Belgen, Fransen, enz.) hebben ondanks de hevige protesten en smeek- 
beden met slecht materieel moeten werken. Het  was zelfs zo erg, dat  
we soms niet verder konden gaan. Wij, Hoilanders, waren nog vóór 
de Belgen en de Polen met onze teams in sommige gevangenenkampen. 
Voor encadrering van de teams kregen we officieren e n  manschap- 
pen, de laatsten waren chauffeurs \ia11 het vrijwilligersbureau van gene- 
raal van Nijnattclz uit Eindhoven. Het  was zo, dat ik op een gegeven 
ogenblik 11 chauffeurs kreeg, en weldra bleek, dat geen van die chauf- 
feurs ooit in een auto had gezeten. Dus toen moesten we weer gaan 
opleiden. Door de  chaos in de karnpen, toen de  Russen, Engelsen en 
Amerikanen er waren, ging iedereen zijn eigen gang. D e  Amerikanen 
pakten de gevangen Hollanders, Belgen, Poien, enz. zo spoedig moge- 
lijk op, deden ze in treinen en stuurden ze naar achteren, om verder 
te kunnen vechten. Daardoor kwam alles zeer ongeregeld aan, soms 
in treinen naar Parijs, soms in auto's, soms lopend kwamen ze over 
de Hollandse, Belgische en Franse grens, soms alleen of in groepjes. 
Toen hebben de Franse11 een verzamelcentrum in Parijs opgericht, 
waarmede ik zeer veel contact heb gehad. Zij beiden mij onmiddellijk 
op, wanneer in Frankrijk hetzij gewonden, hetzij gevangenen waren 
aangekomen. N a  veel moeite en vertraging heb ik ei;ke!e officieren 
uit Nederland gekregen en begon ik zelf verzamelcentra in  te richten. 
O.a. heb ik een verzamelcentruin in Parijs ingericht en een in een bad- 
plaatsje, genaamd Pougues les Eaux, dat  was in Bourgogne, in een 
streek, waar nog veel voedsel te krijgen was. Bovendien een in Go- 
dinne aan  de Maas in  België, zuidelijk van Namen, met behulp van 
het Belgische Rode Kruis. In  het aanvoerstation in Parijs, dat  was het 
station Quai d'Orsay, was steeds e211 Nederlandse ploeg van officieren 
aanwezig voor oillvangst van de Nederlandse gevangenen, die dezen 
dan afvoerden naar het Nederlandse centrum Parijs, en daarna stuur- 
den wij ze door naar Porigues les Eaux om ze te voeden, tot rust te 
brengen, moreel een beetje omhoog te  brengen en dan weer later naar 
Nederland af te voeren, W e  konden deze gevangenen niet geregeld 
naar Nederland afvoeren, ten eerste wegens gebrek aan treinen, want 
de treinen liepen niet verder dan  Brussel, en omddt Nederland niet zo 
veel mensen kon opnemen, door gebrek aan  voedsel; er werd mij ver- 
zocht die inensen daar zo lang mogelijk vast te houden, wat natuurlijk 
ook niet altijd lukte. Godinne, het centrurn, dat  ik bij Namen had ge- 
maakt, voerde af naar Brussel, waar ik ook een centrum had genaakt.  
D a t  centruin in Brussel was om alles o p  te vangen, wat ik uit Parijs 
stuurde of uit Frankrijk of 'België a a n k ~ a m  in Brussel, die daar dan 
10s zouden lopen. Dezen werden daar verzame:d en werden dan gevoed, 
gekleed, enz. en geregeld naar Holland afgevoerd. Dat  zelfde ge- 
beurde met Godinne. De majoor, die daar zat, zorgde voor het op- 
vangen van de mensen uit de treinen uit Duitsland, de zwervelingen, 
enz. en zorgde daarna voor een geregelde afvoer naar Nederland. 
Hoewel wij persoonlijk zeer bevriend waren met de  Amerikaanse en 
Engelse officieren bij de verschillende afdelingen van S.H.A.E.F., 
werden wij toch door S.H.A.E.F. zelf, als staf, lelijk in de steek ge- 
laten, wat betreft materieel. Wij, dus ook de Belgische, Poolse, Franse 
sections kregen ineest oud materieel. D e  chef liaison-officieren, nl. 
overste van Dijk voor België, overste Sokolowski voor Polen, kolonel 
Frnr;gois voor Frankrijk en ik hebben ons meermalen ernstig be- 
klaagd, omdat wij ons in de  steek gelaten voelden. Londen zelf hielp 
ons heel weinig. 

De Voorzitîer: Bedoelt u met Londen de Nederlandse Regering? 

A. Ja. Ik  bedoelde in dit geval het Nederlandse hlinisterie van 
Oorlog, daar stonden de krijgsgsvangenen immers onder. Vele brie- 
ven werden niet beantwoord en als ze werden beantwoord, werden 
we met een kluitje in het riet gestuurd. Ik ben persoonlijk meerdere 
malen naar Londen gegaan om mij hierover te beklagen. 



59476. De Voorzitter: Hebt u enige indruk, waaraan dat lag? 

A. Ja, het is misschien heel vervelend, dat ik het zeg, maar ik 
kreeg het gevoel, dat de heren de oorlog van 1940, de dagen, dat we 
hier gevochten hebben, waren vergeten of liefst zo veel mogelijk 
wilden vergeten. Ik zal u een voorbeeld geven. In Londen 
hadden ze het z.g. oorlogskruis ingesteld. D e  bepalingen waren zo- 
danig, dat de officieren en verder personeel, dat in de oorlog 1940 
hier heeft gevochten, daar niet onder vielen. Ik heb heel veel moeite 
gedaan om dat te veranderen, zodat ik, als ik in de krijgsgevangenen- 
kampen kwam, kon zeggen, dat de Nederlandse Regering de ge- 
vangenen het oorlogskruis had gegeven. Dat is mij niet mogen 
gelukken. Dat is later pas veranderd, toen de Regering al een hele 
tijd in Nederland was, en toen konden de mensen, die in de Mei- 
dagen van 1940 hadden gevochten, daarvoor in aanmerking komen. 

59477. De Voorzitter: Maar dat kan toch moeilijk de reden zijn 
geweest, dat u geen antwoord op brieven ontving. 

A. Verder weet ik niets. Ik gaf u alleen de stemming aan. Ik 
kreeg op een gegeven ogenblik bericht - het is alleen maar om te 
illustreren hoe ik die stemming vond -, dat de opperbevelhebber 
en enige generaals, d ~ e  gezamenlijk in krijgsgevangenschap waren, 
over Parijs naar Nederland zouden gaan. Toen hoorde ik van de 
militair attaché, majoor Kwarit~s, dat bet de generaals niet was 
toegestaan om naar Londen te gaan. In mijn onschuld heb ik altijd 
gedacht, dat, waar de opperbevelhebber hier in 1940 was achter- 
gelaten, men zeer gaarne op de hoogte zou zijn van wat er in die tijd 
gebeurd was. Ik heb toen Londen opgebeld cn mij is de pertinente 
order gegeven, dat de heren onmiddellijk naar Holland door moesten 
reizen. Gelukkig zijn de heren niet bij mij geweest, ze zijn in Brussel 
aangekoinen. Ik zou het zeer vervelend gevonden hebben om aan de 
opperbevelhebber mede te delen, dat hij door moest gaan. 

59478. De Voorzitter: Was dat generaal Wirzkelrnan? 

A. Ja, dat was generaal Wfi?kelr?zarr. Hij zou komen met de gene- 
raals van Voorst tot Voorst, van Lawick en van den Bent. Er werd 
mij bericht, dat ze over Parijs zouden komen. 

Er is zelfs in Londen een film gedraaid, handelende over de slag aan 
de Moerdijk, waar ik zelf bevelhebber ben geweest. Die film was 
zodanig, dat de Hollanders, die er bij waren. er waren vreemd2 offi- 
cieren geinviteerd om de voorstelling bij te komen wonen, weg zijn 
gegaan. 

59479. De Voorzitter: Wanneer was dat? 

A. In de bezettingstijd. Dat zal ongeveer in Januari, Februarr 
1945 geweest zijil.+Toen ik mededeelde, dat dit een Duitse reclame- 
film was, een gedeelte van de film ,,Der Aufmarsch im Westen", en 
dat de Hollandse soldaten, die onmiddellijk met hun handen omhoog 
liepen, ongeschoren en met losgewonden puttee's, mensen waren van 
een Duitse propagandacompagnie en dat die film zes weken later na 
de slag bij de Moerdijk was opgenomen in Lage Zwaluwe, keek men 
zeer verwonderd op. Dat gaf mij het gevoel, dat, wanneer men die 
film eerst eens had bekeken. men die film nooit had mogen draaien 
voor vreemde officierzn. Dat is mijn indruk van Londen. 

5'9480. De Voorzitter: Gebeurde die filmvertoning onder auspi- 
ciën van de Nederlandse Regering? 

A. Onder auspiciën van een zeer hoge persoonlijkheid, die ik 
niet wil noemen. 

59481. De Voorziîter: Ja, maar toch van particuliere zijde? 

A. Laten we zeggen van particuliere zijde. 

De Voorzitter: Gaat u maar verder met uw beschouwing. 

A. De quaestie krijgsgevangenen liet het Departement betrekke- 
lijk koud. We hebben van het Departeinent van Oorlog nooit een 
volledige lijst kunnen krijgen van de namen van de krijgsgevangenen. 

59482. De Voorzitter: Beschikte het Departement wel over zo'n 
lijst? 

A. Er was op het Departement een kaartsysteem, dat helemaal 
niet bij was. Toen ik mij daarover beklaagde en ik zei, dat ik hiermee 
niet kon werken, werd er een luitenant aangewezen met de hulp 

van een Rus, die alleen Frans kende. Toen ik wegging, was dit kaart- 
systeem nog niet in orde. Het enige, dat wij kregen, waren de rap- 
porten van de Zweedse bemiddelaar over de bezoeken, die hij aan de 
kampen had gebracht. Ik kreeg o.a. van het Departement van Oorlog 
een lijst van prioriteitsmensen, die onmiddellijk moesten worden afge- 
voerd. Tegelijkertijd kreeg ik een lijst van mensen, die van N.S.B.- 
neigingen werden verdacht. Enige namen kwamen op beide lijsten 
voor. Toen ik daarover schreef en er op wees, want ik was tot 
Deceinber 1944 in Nederland geweest, heb ik daar nooit antwoo~d 
op gekregen. Ik heb die prioriteitslijst aan S.H.A.E.F. gegeven, die 
mij beloofde, er voor te zorgen, maar zich daarvoor niet garant 
kon stellen. Ze zeiden: ,,want wij zetten alles in beweging". In 
April, Mei, Juni veransderde de toestand dagelijks. Wij moesten ons 
met onze gebrekkige hulpmiddelen aanpassen aan alle veransderingen. 

We hadden in het begin geen officieren en geen ander personeel en 
ook geen materieel. Het materieel kwam, zoals ik u al zeide, van 
S.H.A.E.F. en werd zeer schaars en na zeer veel zeuren en smeken 
gegeven en was oud. Verder moest ik mijn officieren van dat vrijwilli- 
gersbureau van generaal van Nijnaiteïz krijgen en kwamen mijn eerste 
officieren aan in Parijs op de 4de Mei, terwijl ze op de 7de Mei al 
dadelijk naar Duitsland door moesten reizen. Ik heb vijf ploegen 
(teams) gemaakt, die naar Duitsland zouden gaan, met verschillende 
legergroepen. De teams bestonden uit: twee officieren, een sergeant, 
een vrachtwagen en een motorrijwiel. Ze kregen geld mee, nl. Duitse 
marken. Het eerste team, dat uit is gegaan, is het team Breitrnstein 
geweest, dat naar Zuid-Duitsland en Oostenrijk is gegaan. Ik heb het 
geheel in drie ploegen kunnen uitzenden. Twee ploegen heb ik moeten 
achterhouden. Ik heb mij toen beklaagd bij de commandant van de 
G.1.-Division. Deze deelde mij mede, dat hij aan de twee legergroeps- 
cornrnandanten zou verzoeken om deze teams toe te laten. Toen ik 
daar zei, dat ik dit niet goed begreep en dat S.H.A.E.F. toch boven 
alles stond, deelde hij mij mede, dat het niet kon. S.H.A.E.F. kon 
alleen verzoeken en de legergroepscommandant had alle recht in de 
streek, waarin hij opereerde. Op een gegeven ogenblik kreeg ik van 
S.H.A.E.F. bericht, dat er in een plaatsje in Thuringen, in Duitslancl, 
het volledige archief van de krijg~~eiangenenkampen in DuitslanJ 
was qevonden. Ik heb toen onmiddelliik ritmeester Fruin verwittigd, 
die iii Londen zat, en deze zorgde er vier het contact tussen mij met 
S.1I.A.E.F. Rear en het Departement van Oorlog te houden. Hem 
heb ik naar Duitsland gezonden en hij is daar aan het werk geweest 
en ritmeester Fruin heeft het volledig archief van de krijgsgevangenen- 
kampen in Duitsland, waar Nederlanders zaten, voor mij meegebracht, 
dat later is ingeleverd. Zoals u weet, was ik de verbindingsofficier 
tussen de Nederlandse Regering en S.H.A.E.F. Op een gegeven ogen- 
blik is dit ingetrokken en ben ik gesteld onder de bevelen van de 
chef Militair Gezag, tegen de zin van generaal Kruls, en tegen mij11 
zin in, omdat natuurlijk de Regering door haar vertakkingen zich 
beter op de hoogte kon stellen dan generaal Krrlls, die hier in Neder- 
land meer dan genoeg werk had en er dus weer een stuk van het 
buitenland bij kreeg. Hij heeft mij veel vrijgelaten en alles is zonder 
verdere tegenwerking gelopen. Het is toch een feit geweest, dat het 
Departement van Oorlog deze zaak rustig heeft afgeschoven. 

59483. De Voorzitter: Stond u daarvoor rechtstreeks onder de 
Minister van Oorlog? 

A. Ja, ik stond onder de Minister van Oorlog. 

59484. De Voorzitter: Wanneer er moeilijkheden waren, kon u 
zich dan ook rechtstreeks tot de Nederlandse Regering wenden? 

A. Onmiddellijk. Wanneer ik naar Londen overkwam, moet ik 
zeggen, dat de Minister van Oorlog, vooral admiraal de Booy, mij 
altijd de meest mogelijke steun heeft gegeven. 

De Voorzitter: Ja. de heer de Booy was 2d interim Minister van 
Oorlog. 

A. Er waren er zo veel. Soms wist ik niet wie het was. Daar in 
mijn instructie stond, dat ik de bevoegdheid had om mensen terug te 
brengen uit de kampen naar Nederland, hield mijn bevoegdheid op 
aan de Nederlandse grens. Ik heb toen, omdat ik voelde, ik zat er 
midden tussenin, dat er langzamerhand in Duitsland een chaos 
zou ontstaan - de krijgsgevangenen trokken bij grote hoeveelheden 
door Duitsland -, aan generaal Kruls, die toen mijn chef was, ge- 
vraagd om een onderhoud en toen heb ik met hem de ontvangst, enz. 
in Nederland besproken. Ik heb voorgesteld, dat wij drie verzamel- 
plaatsen zouden maken, nl. a. in het noorden, h. in het midden, ?n 
c. in het zuiden van ons land. Ik stelde a. Assen voor, en als dat niet 
door ons kon worden bezet, omdat de Engelsen het hadden, SteenwijEr, 



b. Deventer of Ede, c. Weert of Breda. D e  Engelsen hadden mis- 
schien die kazernes, en ik had juist kazernes genomen, die afgeslote~i 
konden worden. D a t  verzoek is toen niet toegestaan; generaal Kruls 
besliste, dat  de onderofficieren naar Eindhoven zouden gaan, naar 
het bureau van generaal van Nijnatieri, die dan dadelijk over een zeker 
aantal kon bes!issen, en de officieren naar Breda. Eerst later, half Mei, 
kreeg ik bericht, dat  ik alles af moest voeren naar Weert. Er  bleek 
hier een dienst voor krijgsgevangenen gemaakt te zijn en die stond 
onder een zekere reserve-kolonel de Brouw. Ik had met wat hier in 
Holland gebeurde niets te maken. 

N u  zou ik twee dingen kunnen doen. Ik zou 11 kunnen vertellei1 
hoe de reis van zo'n team was, hoe dat  in elkaar zat, en daarna zou ik 
u kunnen mededelen wat er verder in Nederland is gebeurd. 

59485. D e  Voorzitter: D e  chronologische volgorde brengt mee, 
dat u eerst met de teams begint. 

A. Ik heb één ploeg genomen, waar ik alle gegevi:ns van heb. 
Dat  team is op 7 Mei 1943 uit Versailles vertrokken en dat was voor- 
zien van 200 000 Allied Marks, dat was dus geld, dat de geallieerden 
in Duitsland gebruikten, en 160 000 Marken in cheques. Dit was, omdat 
ik aan iedere krijgsgevangene, die dit wenste. 200 Mark kon uitbe- 
talen. D e  reden was natuurlijk deze: voor het geval d:e mensen werd 
gezegd ,,t0 stay put", dan  bleven die mznsen nat~iurlijk niet in  het kamp 
zitten, maar ze gingen naar buiten en hadden dan  tenminste geld om 
verschillende uitgaven te doen D a t  team is gegaan over Châlons- 
Meidelberg en meldde zich bij de Headquarters van de 6de Ariny 
Group. Daar  kregen ze opdracht zich in Lindau te melden, bij de 
Headquarters van de French Army. D e  volgende dag moesten ze 
doorgaan naar Augsburg, naar de  Headquarters van de zevende 
Army. Die stcurde hen naar Stuttgart, en in Stuttgart vonden Le $53 
krijgsgevangenen en zieken. Die mensen hebben ze toen naar Lud- 
wigsburg gebracht. 

59486. D e  Voorzitter: Waren dat  Nederlanders? 
A. Ja, allemaal Nederlandse marinemensen uit een kamp en een 

ziekenhuis, dat  ze leeggemaakt hebben. D e  16de Mei werd het kamp 
zfgevoerd naar Mannheim, dat  is geschied per Amerikaanse trucks. 
Z e  hebben, toen ze in Mannheim aankwamen, één nacht onder de 
blote hemel geslapen, waar de  mensen vreselijk blij mee waren, want 
ze lageil liever onder de  blote hemel dan  in barakken, die vuil waren. 
D e  volgende dag zijn ze ondergebracht in de  Flak-kazerne in Mann- 
heim. Bij die marinemensen waren aanwezig de  veldprediker Jel- 
gersnrn, de  aalmoezier var2 Vliei, de  kampoudste Moors en een dok- 
ter, Toss. Die waren bij hen !ebleven. 

Ze hebben de  grootst mogelijke hulp van de Amerikanen gekregen. 
Z e  hebben kleding gekregen, enfin, alles, wat ze nodig hadden. Z e  
kwamen 's avonds om 11 uur aan, waarop onmiddellijk alles werd 
opengemaakt. Het  licht ging branden, ze kregen benzine om hun 
kachels aan te inaken, enz. Na  twee dagen hadden ze hun eigen 
bedrijf, kookten de eigen koks zelf, enz. D e  22ste Mei zijn zij naar 
Ludwigshafen gegaan per trein, en daar zijn de  krijgsgevangenen per 
trein naar Holland vervoerd. Dit team was dus weer vrij en kreeg 
opdracht naar Mannheim terug te gaan en daarna naar Heidelberg 
en Augsburg. Vervolgens kregen ze opdracht naar Tittmoning in 
Beieren te gaan, waar een officierskamp van de oudere Nederlandse 
officieren was. Dat  kamp moest onn~iddellijk worden ontruimd. D a t  
hoorden ze 's avonds; toen zijn ze 's nachts aan het uitbetalen gegaan 
en de volgende morgen is dat kamp leeggemaakt. E r  zaten 300 offi- 
cieren ir, en 64 ordonnansen. Commandant was kolonel Wefering de 
Rooy. Toevallig kwamen daar trucks voorbij, die door Prins Bern- 
hard waren gestuwd naar Dachau. Dachau was al ontruimd en toen 
hebben ze van die trucks gebruik gemaakt en hebben nog een 
stel triicks van de Amerikanen gekregen en is het kamp toen de  
volgende morgen o m  4 uur naar München vervoerd. Daar  in Mun- 
chen is het ene gedeelte met die IIollandse trucks naar Holland 
doorgegaan en de  anderen zijn per trein vervoerd. In  die trein was 
de accoriimodatie slecht. Het  was oorlog en het volgende komt er nog 
bij: de  Amerikanen hadden aan die officieren voorgesteld om ze af 
te voeren per vliegtuig. Dus mooier kon het niet. Door de  officieren 
zijn daar bezwaren tegen gemaakt, omdat ze zo veel bagage hadden, 
dat het niet per vliegtuig mee kon, en achterlaten wilden ze het niet. 
Z e  hadden vier jaar lang van alles verzameld, want ze hadden ge- 
hoord, dat  het in Holland zo slecht was. Toen de  Amerikaanse 
officieren ze in de  trein zagen zitten, zeiden ze ook, dat  ze nog 
nooit krijgsgevangenen hadden gezien met zoveel bagage. Het  vervoer 
had noodgedwongen plaats iri gesloten veewagens. D e  krijgsgevange- 
nen maakten daariegen bezwaar, als zijnde dit niet in overeenstem- 
ming met hun standing. Ze zijn toen op de  27ste Mei naar Holland 
afgevoerd. D e  38ste Mei is dit team naar Dachau gegaan, daar 

vonden ze nog drie Nederlanders, een dokter, een geestelijke en een 
burger. D e  rest was reeds afgevoerd, maar daar hebben ze verder 
geen bemoeienis mede gehad, want die zouden dezelfde week door 
de  Amerikanen worden afgevoerd. Vervolgens zijn ze naar Heiden- 
heim gezonden en aaar  werden ze bij de  Amerikaanse Security ge- 
roepen, want ze hadden daar een zekere Eherhnrd Hessiiig; de man 
is pas geleden veroordeeld. Hij had z.g. zelfmoord wtllen plegen 
en de Amerikanen vertrouwden hem niet. Toen hebben ze aan die 
Hollandse officieren opgedragen een onderzoek in te stellen. Het  is 
dan  ook gebleken, dat  die man helemaal mis was. Hij is ook door de 
Amerikanen aan de Hollandse grens aan onze polite overgegeven. 

Vervolgens zijn ze doorgezonden naar Donauworth naar de  Head- 
quarters van de  13de Artilleriebrigade. Daar  kregen ze de order 
zich naar Augsburg te begeven, waar alle buitenlandse teams ver- 
zameld werden ,,t0 stay attending orders". D e  Amerikanen e n  Engel- 
sen vonden het niet meer nodig o m  a l  die teams in Duitsland te  
houden. Daar  kregen ze de  opdracht o m  over Lindau en Belfort 
naar Parijs terug te gaan. 

Behalve wat ik LI nu genoemd heb, hebben ze het strafkamp 
Herrenberg nog bezocht, waar geen enkele Nederlander werd aan- 
getroffen, en de  gevangenis Lansberg, van waar enige dagen tevoren 
door de  Amerikanen de laatste Nederlander was afgevoerd. Hiermede 
heb ik LI dus een verhaal gegeven, zoals het met zo'n team ging. Hier 
merkt u dus uit, wanneer zo'n ploeg eenmaal in het veld was, ik 
niets meer te vertellen had. D e  ploeg ook niet meer. D e  Amerikanen 
en Engelsen, onder wie ze dienden, gaven de opdrachten daar en daar 
naar toe te gaan. 

59487. D e  Voorzitter: Kunt u ook iets mededelen over de  krijgs- 
gevangenen, die in de Russische zone waren? 

A. Niets, ik heb wel berichten, toen ik in Versailles was, gc- 
kregen, dat  er krijgsgevangenen waren. Ik heb naderhand ook bericht 
gekregen, dat  een zekere heer Cronzrnelin was aangewezen o m  zich 
naar Odessa te begeven. E r  werd mij ook medegedeeld, dat  de men- 
sen, die in Rusland waren, van uit Odessa, en ik meen, dat ook de  
naam Brindisi werd genoemd, over Italie zouden worden terugge- 
stuurd. Ik heb de heer Crornrnelin niet gesproken en niet gezien. 

Verder heb ik van die hele uitvoering ook niets gehoord. Iedereen 
werkte zo'n beetje naast elkaar. Als er iemand van ons bij was ge- 
weest, had ik iets meer kunnen weten. 

59488. D e  Voorzitter: Maar u hebt er misschien toch wel iets aan 
gedaan of getracht te doen? 

A. Getracht absoluut, maar u ziet het, wanneer zo'n team in 
Duitsland was, werd dit gedirigeerd door de commandant van de 
legergroep. Z e  hadden geen radioverbinding, niets. 

59489. D e  Voorzitter: Ik heb hier een afschrift va2 een rapport, 
dat  u hebt uitgebracht, en d i t  rapport bestaat weer uit eerl afschrift 
van een door u bijgehouden dagboek en er staat voor 23 Mei, dat 
u naar het bureau van general Parker bent geweest, dat  u daar hebt 
vernomen, dat  er een overeenkomst was getroffen met de Russen, 
dat  afvoer over en weer naar een tiental centra (verzamel) aan elke 
zijde zou geschieden. 

A. Ja, er is wel iets geweest, maar het is alweer vijf jaar geleden. 

D e  Voorzitter: Maar misschien brengt het u iets in herinnering. 

A. Ik begin mij iets te herinneren van een overgang bij een rivier. 
Aan de ene kant zouden dan  de treinen komen met de  gevangenen 
en aan  de andere kant zouden de  treinen komen van de Russen, die 
uit Duitsland kwamen. Z e  zouden tegen elkaar worden uitgewisseld. 
Maar  ik geloof, dat  het alleen een bespreking is geweest. Verder is 
mij er niets van bekend, ten minste wat ik er mij van kan herinneren. 
N u  u het echter zegt, komt mij toch iets voor de geest. I k  zou het 
stuk zelf nog eens moeteil zien, dan  zou mij misschien meer in de 
gedachten komen. 

59490. D e  Voorzitter: Ja, u bracht geregeld rapport uit aan de 
Minister van Oorlog. Daarin stond, dat u het rapport aanbood en 
dat  hetgeen in dat rapport stond, een afschrift was van het door u 
bijgehouden dagboek. Dus u hebt blijkbaar een dagboek aange- 
houden en afschrift daarvan.. . . . . 

A. Alle stukken zijn ingeleverd toen de  sectie is opgeheven, 
jammer genoeg. 



59491. De Voorzitter: Wat betreft de Russen, is daar niet een 
team heengestuurd, bestaande uit kapitein Koukens en kapitein Bo- 
nlii7aar, of hadden die een andere opdracht? 

A. Ik heb geen kapitein Bominaar bij mij gehad, wel een kapitein 
Roukens, zover ik mij herinner. 

39492. De Voorzitter: Ja, ik heb hier een rapport, dat u bij de 
Alinister van Oorlog ingediend hebt. Ik heb hier ook een eindrapport 
omtrent de werkzaamheden en ervaringen van het team kapitein dr. 
Koukcns en kapitein Bonzinaar. 

A. Dit is absoluut uit mijn herinnering verdwenen. Ik zou het 
stuk zelf nog eens moeten zien en dan zou ik het mij misschien 
beter kunnen herinneren. Op het ogenblik herinnzr ik er mij totaal 
niets van. 

39493. De Voorzitter: Ik denk, dat uw werkzaamheden zich heb- 
ben bepaald tot een doorzenden van dat rapport. 

A. Zeer waarschijnlijk wel, ik zal het natuurlijk wel gelezen heb- 
ben. Het begint wel een beetje meer te dagen. Die twee namen horen 
wel bij mijn section, ik heb ze hier in inijn aantekeningen staan. 
Ze horen er dus bij, het kan niet anders. Het komt mij allemaal wel 
bekend voor, maar ik herinner mij het niet. Het spijt mij vreselijk. 

59494. De Voorzitter: Gaat u maar voort met uw beschouwing 
over het team. 

A. Met dit team ben ik klaar. Nu zou ik u willen vertellen, hoe 
liet einde hier in Holland is geweest. Dan wilde ik u later ook nog 
iets vertellen over Rode Kruis-goederen. 

59495. De Voorzitter: Dat betreft een andere sub-commissie, 
maar begint u met hetgeen zich hier in Nederland heeft afgespeeld. 

A. Eind Juli is de P.W.X.-section in Nederland gekomen, want 
die was bij S.H.A.E.F. opgeheven. S.H.A.E.F. ging toen naar Frank- 
fort door en beweerde, dat alle krijgsgevangenen weg waren. Toen 
ben ik naar Holland toe gegaan en heb mij bij de commandant 
Militair Gezag gemeld. Van de Minister van Oorlog kreeg ik op- 
dracht met de Missie Berlijn contact op te nemen, een Missie onder 
admiraal Doorinan, die bezig was naar Duitsland te gaan. Een 
tijdje later werd ik door de Engelsen uitgenodigd om naar Ohn- 
hausen te komen, omdat zij daar een dienst in elkaar hadden gezet 
om de achtergebleven krijgsgevangenen, dus de krijgsgevangenen, 
die niet uit Duitslalid of Rusland waren teruggekomen, terug te 
voeren. Daarom werd mij verzocht daar te komen en besprekingen 
te voeren. Het resultaat van dat onderhoud is geweest, dat de Engel- 
sen zoudcn vragen of het gedeelte, dat ik nog over had van de 
section, daarheen 7ou mogen gaan om dat werk te doen. Hiervan 
is door mij niets meer gehoord, want de Missie Berlijn trok alles tot 
zich. Toen ik in Nederland was, heb ik per radio verzocht - een 
paar keer -- aan de families van krijgsgevangenen, om op te geven, 
wanneer hun zoons, echtgenoten, verloofden, enz. niet uit krijgs- 
gevangenschap waren teruggekeerd. Daar heb ik verschillende brie- 
ven op gekregen en ik heb toen aan die families, die mij die brieven 
hadden gezonden, kaarten gezonden ter invulling. Dezelfde kaarten, 
die in Ohnhauseil door de Engelsen werden gebruikt om dezelfde 
materie te behandelen. Van die kaarten heb ik twee verzamelingen 
gemaakt. Ik ben toen gaan proberen er achter te komen; ik hoorde 
van dat Öhnhausen niets meer. Op een gegeven ogenblik is een 
kolonel van Rij bij mij gekomen, dat hij van een autoriteit - ik 
meen mij te herinneren van Sociale Zaken - opdracht had de niet 
teruggekeerde krijgsgevangenen op te zoeken. Hij deelde mij toen 
mede, dat inijn werk was afgelopen en dat hij verder alles zou doen. 
Ik heb mij toen gewend tot generaal Kruls, die hiervan ook niets 
af wist, en deze zei, dat ik met mijn werk rustig door moest gaan en 
dat ik verder wel zou horen, hoe die zaak in elkaar zat. 

59496. De Voorzitter: Wanneer was dat precies? 

A. Dat moet na Juli geweest zijn, want ik ben eind Juli uit 
Versailles hier gekomen, dus dat moet Augustus of September ge- 
weest zijn. 

59497. De Voorzitter: In wiens opdracht heeft mr. van Rij dat 
gezegd? 

A. Ik meen in opdracht van Sociale Zaken, maar dat kan haast 
niet. 

59498. De Voorzitter: Dat bevel is dus niet uitgevoerd. 

A. Neen, dat is niet uitgevoerd, omdat generaal Kruk zei: ik ben 
hier commandant en als hij dat wil opgeven, moet hij eerst bij mij 
zijn. 

59499. De Voorzitter: Maar was mr. van Rij geen lid van de 
Militaire Missie in Berlijn? Of is dit later geweest? 

A. Dat is later geweest, want ik had alleen maar te doen - en 
die sprak ik dikwijls - met admiraal Doortnan. Want u zult ook 
later merken, dat ik mijn papieren heb overgegeven aan kapitein 
Goossens, die bij cle Missie Berlijn zat. Als het dus uit die koker was 
gekomen, had hij wel tegen mij gezegd: ,,U moet niet bij mij zijn, 
u moet bij kolonel van Rij zijn." Het was kolonel van Rij. 

De Voorzitter: Ja, mr. C. v. Rij, vermoed ik. 

A. Ik kan natuurlijk alleen de section opheffen op last van mijn 
chef, niet op last van een willekeurig iemand, die maar binnenkomt. 

59500. De heer de Graaf: U hebt dus niet naar uw chef ver- 
wezen? 

A. Neen, ik heb gezegd, dat ik het mijn chef ZOLI mededelen. 

59501. De Voorzitter: En werd daar ook een reden voor opge- 
geven? 

A. Neen. Alleen werd gezegd, dat viel mij toen zo op: ,,In Frank- 
rijk is het heel goed gegaan." Dat werd door de luitenant, die in ge- 
zelschap van de heer van Rij was, tegen de heer van Rij gezegd. Ver- 
der weet ik niets. 

59502. De Voorzitter: Dus een en ander hield verband met een 
beoordeling van het werk, dat u had gedaan? 

A. Mij niet bekend. Het is ook niet tegen mij gezegd. 

59503. De Voorzitter: Hoelang bent u toen nog, nadat generaal 
Kruls had gezegd, aan het bevel geen uitvoering te geven, daar ge- 
bleven? 

A. Ik ben de helft van December gedemobiliseerd, toen was alles 
opgeheven. Dat kan ik u dadelijk vertellen, hoe dat is gelopen. 

De lijsten van niet teruggekeerde krijgsgevangenen werden dus 
door mijn section opgemaakt. 

Inmiddels kwam er weer een bureau op het Departement van Oor- 
log voor den dag, dat zich met dezelfde materie bezighield. 

Dit bureau stond onder reserve-majoor F: H. A. H. Tielens. 
Met dit bureau zocht en kreeg ik contact en als gevolg daarvan 
wisselden wij de verkregen inlichtingen uit. Door de vermindering van 
werkzaamheden heb ik met toestemming van generaal Kruls mijn 
section ingekrompen. De officieren en manschappen zijn met groot 
verlof gegaan of werden in een andere functie overgeplaatst, zodat 
mijn section op een gegeven moment uit drie officieren bestond, plus 
vijf minderen en een paar wagens. Verder heb ik de auto's ingeleverd 
en op een bepaalde dag - ik weet niet meer wanneer - heb ik 
generaal Kruls voorgesteld de section te demobiliseren. Dat is toe- 
gestaan. Ik heb toen één stel van de kaarten van niet teruggekeerde 
krijgsgevangenen bij kapitein Goossens ingeleverd, Missie Berlijn, 
en het andere stel bij majoor Tielens, die aan het Departement zat 
en dezelfde materie behandelde. Verder gaf ik het hele archief ook 
aan majoor Tielens, dus aan het Departement van Oorlog. Hier ben 
ik aan het einde gekomen van deze periode. Maar nu om te laten 
zien, dat dit werk, dat niet door mij persoonlijk, maar door mijn 
sectie is geschied, goed is geweest, vind ik het wel noodzakelijk, dat 
ik u dit stuk even ter inzage geef. Hier wordt mijn naam in genoemd, 
maar het gaat dus niet om mijn naam, want de werkzaamheden zijn 
door de sectie gebeurd. 

De Voorzitter: Dat hebben wij al eens gelezen. 

A. Dan ben ik klaar. Dus het gaat niet om mij persoonlijk, wilt 
u daar goed aan denken. Het gaat alleen om het werk: dat de mensen 
van mijn sectie hebben gepresteerd. Ik dank u zeer. 

59504. De Voorzitter: Daarnet heeft u ook ovzr de financiën 
gesproken. Met wie behandelde u die financiële aangelegenheden? 

A. De financiële aangelegenheden behandelde ik met de Engelse 
betaalmeester van S.H.A.E.F. 



59505. De Voorzitter: Maar toch ook wel met de Nederlandse 
autoriteiten? 

A. Die hebben de afrekening gekregen. 

59506. De Voorzitter: Ik zie hier bij 1 Juni een notitie, dat u de 
payments verstiiurd hebt aan majoor Palstra van de comptabiliteit 
van het Departement van Oorlog. 

59507. De Voorzitter: Stond u daarmede in persoonlijk contact? 

A. Niet persoonlijk in contact, omdat ik toen ben overgegaan 
naar Militair Gezag. Palstra was de paymaster. 

59508. De Voorzitter: Voerde u met hem geen persoonlijke 
onderhandelingen of ging dat allemaal schriftelijk? 

A. Neen, ik had één van mijn officieren, dat way de notaris van 
Eerssel, Raaynzakers, als mijn paymaster aangesteld. Zij deden alle 
financiële aangelegenheden af. Met Palstra heb ik, sinds ik van 
Militair Gezag was, geen enkel contact meer gehad. Het ging alle- 
maal over die Engelse paymaster van S.H.A.E.F. Op een gegeven 
ogenblik had ik geld over en toen heb ik Raaymakers per vliegtuig 
met al het overgeschoten geld naar Frankfurt gestuurd om daar de 
afrekening in orde te maken. Verder heb ik mijn financiële afreke- 
ning afgegeven aan het Departement van Oorlog. Dat is ook onder- 
zocht. Een paar keer zijn er vragen aan inij gesteld. Appels heeft 
dat behandeld. 

59509. De Voorzitter: U schrijft in uw dagboek van 31 Mei 1945: 
.,Kolonel vaiz Andel uit Brussel terug, heeft Godinne bezocht, be- 
sprekingen gevoerd met majoor Palstra." 

A. Ja, ik zal hem misschien gesproken hebben, maar verder had 
ik niets met hem te maken. Ik stond onder Militair Gezag. 

59510. De Voorzitter: Ik vroeg daarnet of u persoonlijk contact 
met hem had gehad, maar nu blijkt hieruit, dat u persoonlijk be- 
sprekingen met hem hebt gevoerd. 

A. Ja, ik zal misschien bij hem geweest zijn om over Godinne te 
praten. Wij hadden Godinne gekregen door het Belgische Rode 
Kruis. Misschien heb ik toen met hem besproken hoe daar de be- 
taling zou zijn. 

59511. De Voorzitter: Dat is niet gebeurd, er was een nieuwe 
bezoldigingsregeling. 

A. Dat is weer iets anders. Ik meen, dat wij, toen wij in Parijs 
waren, een andere bezoldigingsregeling voor de officieren en de 
minderen hebben gekregen. Daarover heb ik misschien met hem 
gesproken. Wat in Brussel en Nederland kon, kon niet in Parijs. 
Dat is heel goed mogelijk. Ik herinner mij het niet. Ik heb zoveel 
besprekingen gevoerd. 

59512. De Voorzitter: U hebt in het begin gezegd, dat u de op- 
volger was van kolonel Szcylen; waarom is deze uit deze dienst 
gegaan? 

A. Dat is mij niet bekend. Wel van horen zeggen, maar het is 
misschien beter, dat u het hem vraagt. 

In de tussentijd, dat Suylen weg was en ik kwam, heeft reserve- 
majoor mr. J. C. Lee de dienst waargenomen. 

59513. De Voorzitter: Hoelang is de heer Lee in functie geweest? 

A. Ik weet niet precies van wanneer af, want toen ik in Ver- 
sailles kwam, was hij daar al en hij is in Engeland al in dienst 
geweest. Hij was in Zuid-Amerika, toen de oorlog uitbrak, en heeft 
zich toen in Engeland gemeld. Hij zal misschien in Augustus, Sep- 
tember gedemobiliseerd zijn. Dat kan ik natuurlijk wel voor u 
nagaan, wanneer u dat graag wilt weten. De heer Lee was iemand, 
die zeer goed werk heeft gedaan. 

59514. De Voorzitter: Weet u ook, welke functie hij in Engeland 
heeft gehad? 

A. Neen. 

59515. De Voorzitter: Heeft u ook bemoeienis gehad met de 
status van de teruggekeerde officieren? 

A. Hoe bedoelt u dat? 

59516. De Voorzitter: Ik bedoel of u weet of zij direct weer in 
werkelijke dienst kwamen, of dat ze met groot verlof werden ge- 
stuurd. 

A. Ik heb alleen met ze te maken gehad tot aan de grens. Ik was 
belast met het afvoeren naar Nederland. Daar was - ik meen - 
kolonel de Brauw mede belast. 

59517. De Voorzitter: Is het u ook bekend, dat er in Zwitserland 
kleding aanwezig was voor de krijgsgevangenen? 

A. Ja. 

59518. De Voorzitter: Kunt u daar nog iets over mededelen? 

A. Dat is een heel verhaal. 
Bij mijn aankomst op de 22ste Maart lagen er Rode Kruis-goederen 

in Genève, een gedeelte van de Rode Kruis-goederen was nog varende 
en een gedeelte lag in de havens van Lissabon, Barcelona, Marseille 
en Toulon. Die goederen waren door de Nederlandse Regering aan- 
gekocht in Canada, Brazilië en Argentinië en ze waren voorzien 
van het Rode Kruis-teken van die landen. Ik heb er toen naar geïnfor- 
meerd en er werd mij medegedeeld, dat de Duitsers het Nederlandse 
Rode Kruis in Londen niet erkenden. Alle goederen zouden dus 
naar Genève worden gestuurd en van Genève door naar de kampen; 
de goederen van het Nederlandse Rode Kruis te Londen zouden 
niet worden toegelaten. Naar wat ik heb gehoord, heeft de Neder- 
landse Regering die goederen gekocht met die merktekens. Daar- 
door kreeg men later ook wel verhalen van krijgsgevangenen, dat ze 
nooit iets van het Nederlandse Rode Kruis kregen, maar wel van 
het Argentijnse of van het Canadese, maar dat waren goederen, die 
door Nederland waren aangekocht. Met de aankoop van die goede- 
ren in Londen was, meen ik, de consul-generaal de Meester belast. 
Bovendien ir. Frieclhoff, die eveneens mei dezelfde werkzaamheden 
was belast. Bij S.H.A.E.F. was een Amerikaanse vertegenwoordiger 
van het internationale Rode Kruis gedetacheerd. 

Aan deze laatste heb ik toen gevraagd om de varende en in de 
haven liggende goederen zo spoedig mogelijk door te sturen naar 
Genève. Maar hij kon er toen heel weinig aan doen. Verder was het 
Internationale Rode Kruis belast met de doorzending dier goederen 
naar Duitsland en verspreiding van die goederen in de kampcn. 
Volgens ons is het Internationale Rode Kruis daarbij ten opzichte 
van de geallieerden, dus de Belgen, enz., zeer zeker in gebreke ge- 
bleven. Later, toen het in Duitsland een chaos was en de Duitsers 
zich haastig terugtrokken, kon de organisatie niet over voldoende 
transportmiddelen beschikken om de goederen naar de verschillende 
kampen te brengen en die kampen waren ook soms helemaal ver- 
dwenen. Wij kregen bij - misschien hebben we het al verteld - 
S.H.A.E.F. om de paar dagen inzage van kaarten, waar we precies 
op konden zien, waarheen de kampen trokken en niet waar ze op 
dat ogenblik waren. Toen op een gegeven ogenblik de zaak in Duits- 
land mis begon te lopen, hebben ;i1 de liaison-officieren de hoofden 
bij elkaar gestoken en toen zijn we tot de volgende conclusies ge- 
komen. We zouden de goederen allemaal samenbrengen in een 
,,pool". Wanneer dus een team van het Internationale Rode Kruis in 
een kamp kwam, zouLlen ze de goederen afgeven, zonder op de 
nationaliteit te letten, met het gevolg, dat de. mensen dus zo spoedig 
mogelijk zouden worden geholpen. Dus als men met Hollandse 
go'ederen in een Frans kamp Itwam, werden de bewoners daarvan 
voorzien en omgekeerd. Deze afspraak, dus onder S.H.A.E.F.'s 
leiding, is niet kunnen doorgaan, omdat de zaak in Duitsland hele- 
inaal in elkaar liep. 

We waren niertoe overgegaan, omdat ons herhaaldelijk klachten 
bereikten, dat de geallieerden, dus ook Nederlanders, zo weinig kre- 
gen, in tegenstelling tot de Amerikanen en Engelsen. Toen is ons 
gebleken, dat de Duitsers die goederen, die zij voor de kampen 
kregen, gaven aan de Engelsen en Amerikanen om te laten zien, dat 
ze zo goed voor de Engelsen en Amerikanen waren, en omdat zij 
Duitse krijgsgevangenen in Amerika en in Engeland hadden, tracht- 
ten zij een betere behandeling van hun krijgsgevangenen in die 
andere landen te krijgen. De Polen, de Belgen, de Fransen, de Ne- 
derlanders en de Tsjechen hadden geen krijgsgevangenen, dus zij 
konden nooit iets terugdoen. Daardoor zijn we er toe gekomen om 
alles in een ,.pool" te brengen en te zeggen: ,,Hier is het". Ik ben in 
Juni 1945 zelf nog naar Genève gegaan om mij op de hoogte te 



ste,llen van de daar opgelegde Rode Kruis-goederen. Nu ontving 
men op bepaalde data van het Internationale Rode Kruis een lijst 
van goederen, die daar aanwezig waren, keurig bijgehoudm. Toen 
ik die lijst wilde gaan vergelijken met datgene, wat door de Neder- 
landse Regering was ingekocht, kon ik een dergelijke lijst uit Londen 
niet in mijn bezit krijgen, noch van Ministerie van Oorlog, noch 
van de heer Friedhoff. Dus was vergelijking onmogelijk. Ik moest 
dus helemaal afgaan op de waarheidlievendheid van het Internatio- 
nale Rode Kruis en later is mij gebleken, dat ik daar goed aan heb 
gedaan. Er was aan het Departement en bij de heer Friedhoff gem 
lijst aanwezig en ik heb geen opgave gekregen van wat door de Re- 
gering was aangekocht. Ik heb op een gegeven moment een majoor 
van mij naar ir. Friedhoff gestuurd om persoonlijk er nog eens op 
aan te dringen een lijst te krijgen. Toen is hem dat beloofd en tot 
op heden is door mij niets ontvangen. 

Ik heb o.a. naar Pougues les Eaux, Parijs, Brussel en Godinne goe- 
deren gehaald om aldaar aangekomen krijgsgevangenen te kleden. 
Ik ben in October 1945 op aandringen van de toenmalige secretaris- 
generaal, de latere Minister Meyrzen, naar Genève toegegaan om te 
zorgen, dat de daar aanwezige goederen zo spoedig mogelijk zouden 
worden vervoerd naar Nederland, omdat wij toen bezig waren onze 
nieuwe bataljons op te richten, enz. 

Ik moest er dus weer naar toe zonder gegevens van mijn zijde. 
Dus ik heb helemaal af moeten gaan op de gegevens van het Inter- 
nationale Rode Kruis, wat niet goed is geweest. Dit vervoer is dan 
ook gebeurd en de goederen moesten worden overgegeven aan de 
kwartiermeester-generaal. Die goederen zijn dan ook naar Rotter- 
dam vervoerd en zijn daar in ontvangst genomen. Hiervan heb ik 
enige papieren laten lichten om u een indruk te geven van wat er 
aliemaal zo lag en wat er mee gebeurd is. Het is wel interessant, er 
lag daar enorm veel voor de krijgsgevangenen. Jammer, dat ze niets 
of bijna niets hebben gekregen. Ik ben nu zo wat aan het einde van 
mijn verhaal, Mijnheer de Voorzitter, maar ik mag misschien nog 
even uitdrukking geven aan mijn grote dankbaarheid aan de mensen, 
die mij hebben geholpen gedurende die heel zware tijden. Zij hebben 
als paarden gewerkt. 

59519. De Voorzitter: Waar bent u gedurende de oorlogstijd 
geweest? 

A. Ik ben in oorlogstijd aan de Moerdijk geweest. 

59520. De Voorzitter: Ik bedoel de oorlogstijd van 1940-1945. 

A. Ik ben dus eerst aan de Moerdijk geweest, toen heb ik in den 
Haag gezeten tot 1941 en toen ben ik naar Oisterwijk gegaan. Daar 
ik reserve was geworden, want ik was vroeger beroeps, ging ik niet 
in krijgsgevangenschap, omdat ik boven de 45 jaar was. Onmiddel- 
lijk, toen de Minister van Oorlog in Oisterwijk kwam, heb ik mij bij 
hen1 gemeld. Hij beloofde mij zo mogelijk te plaatsen. Daar heb ik 
toen niets meer van gehoord. Op een gegeven moment stond generaal 
Kruls voor de deur en deze vroeg of ik bij hem wilde komen. De 
volgende dag ben ik onmiddellijk rnee naar Brussel gegaan en daar 
weer in dienst gekomen. Ik ben tot December 1945 in dienst ge- 
bleven. 

59521. De Voorzitter: In 1940 was u toch beroepsofficier? 

A. Reserve-officier, ik ben tot 1938 beroepsofficier geweest. Ik 
ben toen reserve-kolonel geworden, commandant van de brigade C. 
Ik heb eerst in Naarden gezeten. Toen generaal Winkelman is ge- 
komen, ben ik met mijn hele brigade naar de Moerdijk overgeplaatst. 
Op 11 April was die overplaatsing en 10 Mei zaten we midden in de 
oorlog. 

59522. De Voorzitter: Ik vroeg het, omdat de beroepsofficieren 
hebben te maken gehad met de quaestie van het erewoord. 

A. Dat is allemaal buiten mij omgegaan, ik was reserve-officier. 

59523. De heer de Graaf: U hebt zich in deze geest uitgelaten, 
dat u niet zo geweldig was ingenomen over de medewerking, welke 
de Nederlandse Regering te Londen u heeft gegeven bij de ver- 
vulling van uw taak. 

A. Ik bedoel meer het personeel van het Departement van Uor- 
log. De Minister van Oorlog zelf heeft mij veel geholpen, maar het 
personeel, dat daar zat, heeft mij niet die hulp verleend, die ik er van 
verwachtte. 

59524. De heer de Graaf: Maar kunt u ook concluderen, dat be- 
paalde maatregelen, welke de vervulling van uw taak beter moge- 
lijk hadden gemaakt, dus meer succes hadden gewaarborgd bij de 
vervulling van uw taak, achterwege zijn gebleven, hetzij door toedoen 
van Departementsambtenaren of door toedoen van de Nederlandse 
Regering te Londen? 

A. Neen, dat kan ik niet zeggen. Maar ik kan u alleen zeggen, 
wat ik daar straks reeds zei, dat belangrijke brieven, die ik stuurde, 
niet werdzn beantwoord dan na herhaald aandringen en dat ik 
menig keer zelf naar Londen heb moeten vliegen om dingen gedaan 
te krijgen. Maar het is allemaal al weer vijf jaar geleden en als ik 
mijn papieren alle bij mij had, zou ik er misschien dingen uit kunnen 
halen. Neen, tegenwerking is er niet geweest. 

59525. De heer de Graaf: U hebt in dit verband gesproken over 
een zekere sfeer, die te Londen heerste. U hebt daarbij het voorbeeld 
aangehaald over de film van de slag aan de Moerdijk. Hoe kwam 
men eigenlijk aan die film? Weet u hoe de film omtrent de slag aan 
de Moerdijk, waarover u vertelde, te Londen kwam? 

A. Neen, dat is mij niet bekend. 

59526. De heer de Graaf: Is u bekend of na uw mededelingen 
te Londen, dat deze film een propagandafilm van de Duitsers was, 
van de zijde van de Nederlandse Regering in Londen een recht- 
zetting is gegeven? 

A. Neen. Ik deelde dit mede in een particulier gesprek, dat ik 
had met degene, die mij de filmgeschiedenis vertelde. 

59527. De heer de Graaf: Er kan toch een publicatie zijn ge- 
weest of een officiële uitnodiging van geallieerde zijde? 

A. Neen, dat is mij niet bekend. 

59528. De Voorzitter: Heeft u zelf in uw ervaringen g- ,en aan- 
leiding gevonden om LI over deze zaak tot de Minister te wenden? 

A. Neen. Ik vond dit voldoende. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en sluit hiermede het verhoor. 

J. A. G. VAN ANDEL. 
ALGERA, voorzitter. 
KORTHALS. 
DE GRAAF. 
DUISTERWINKEL, griffier. 
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Sub-Commissie PI 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, de heren Korthals en de 
Graaf, leden, alsmede de heer Duisterwinkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JOHAN WILLEM VAN OORSCHOT, 
oud 74 jaar, wonende te Farnham (Surreyf, Engeland, 

generaal-majoor b.d., oud-hoofd van de inlichtingendienst en B.B.O. 

Hij legt de eed af als getuige. 

59854. De Voorzitter: U bent in het begin van de oorlog als hoofd 
van de Nederlandse militaire missie naar Londen gegaan? 

A. Ja. 

59855. De Voorzitter: Op welke dag is dat geweest? 

A. Ik ben de 10de Mei vertrokken en ik ben de 12de Mei in 
Londen aangekomen. Het was een Zondag. 

59856. De Voorzitter: In welke verhouding stond die missie tor 
de Minister van Oorlog? En tot de opperbevelhebber? 

A. We stonden er onder, we werden uitgezonden door de opper- 
bevelhebber en van hem kregen we instructie mee. Die instructie 
hadden we al van tevoren ontvangen. Enige maanden of enige weken 
van tevoren werd mij medegedeeld, dat ik naar Londen moest gaan. 
Ik moest mij een pak aanschaffen en een koffer gereedhouden en een 
instructie werd mij uitgereikt, waarmede ik naar Londen moest gaan, 
zo gauw de oorlog uitbrak. Dat heb ik toen ook gedaan. Ik ben om 
vijf uur 's morgens van huis gegaan en ben naar Londen gegaan. 

59857. De Voorzitter: Maar was die missie een verbindingsschakel 
tussen de opperbevelhebber van land- en zeemacht en de Britse 
legerleiding of tussen het Ministerie van Defensie en het War Office? 

A. Neen, tussen de opperbevelhebber van land- en zeemacht en 
liet War Office in Londen en de legerleiding, enfin, het hele militaire 
lichaam in Londen. Het was echter generaal Winkelr?zan, die mij 
uitstuurde, en aan hem zou ik moeten rapporteren volgens de instruc- 
tie, die ik hier bij mij heb. 

59858. De Voorzitter: Maar dat heeft maar enkele dagen kunnen 
duren? 

A. Ja, dat heeft maar enkele dagen geduurd, want vóórdat ik 
goed en wel aan mijn werk was begonnen, had Nederland gecapitu- 
leerd, waarna de verhouding natuurlijk heel anders was geworden. 
Inmiddels was de Nederlandse Regering aaiigekomen en had ik alleen 
nog maar contact met de Nederlandse Regering. 

59859. De Voorzitter: Hoe is toen precies de verhouding ge- 
worden? 

A. De verhouding is zo geworden, dat ik mij indertijd zelf af- 
vroeg: ,,Wat heeft de militaire missie hier nu eigenlijk te maken? 
We hebben hier de Nederlandse Regering aan de ene kant en de 
Engelse Regering aan de andere kant. Een Nederlandse Minister van 
Oorlog en een Engelse Minister van Oorlog en die kunnen direct 
met elkaar spreken. Daar hebben we geen missie voor nodig." De 
omstandigheden wilden, dat er op het Engelse Ministerie van Oorlog 
een bureau was, dat met militaire missies belast was, en dat wilde die 

militaire missie van ons gehandhaafd zien om ook hun bureau in het 
leven te houden. U begrijpt wel, wanneer een bureau belast is met 
militaire inissies en de ~ i l i t a i r e  missies worden algeschaft, dan kan 
het bureau ook naar huis gaan. Dus er werd voor gezorgd, dat alles 
over de militaire missie ging en over het hoofd van dat bureau zelf. 
Daar hield nij hardnekkig aan vast. Nu is dat niet officieel zo voor- 
geschreveri geweest, maar die indruk kreeg ik toch sterk. Wanneer 
de Ministers zelf eens iets wilden, werd er gezegd: ,,Laat u dat liever 
de militaire missie doen, dat is beter." 

Nu  is het waar, er moet een zekere regelmaat in alles z,ijn. Een 
Minister van Oorlog kan ook maar niet elk ogenblik gereedstaan 
om vreeinde Ministers aan te horen, zeker niet wanneer er oorlog 
wordt gevoerd. Bij de Voorzitter van de Tweede Kamer kan men 
ook maar niet even zo oplopen en,eens even wat gaan vragen. Er 
wordt toch een zekere weg gevolgd. Zo bleven wij bestaan, maar alles, 
wat er gebeurde, ging over ons. 

59860. De Voorzitter: Nam de Nederlandse Regering in dit op- 
zicht ook een bepaald standpunt in? Was het zo, dat de militaire 
missie is gehandhaafd op Engels verzoek tegen de zin van de Neder- 
landse Regering in? 

A. Neen, dat niet. De Nederlandse Regering vond het best en ik 
zou zeggen, dat het de meest gangbare weg en de meest begaanbare 
weg was, en die hebben ze gevolgd. Ze hebben alles over de missie 
laten lopen. 

59861. De Voorzitter: Hadden andere landen ook een missie in 
Londen? 

A. Andere landen hadden dat ook. E r  was een Tsjechische, een 
Belgische, een Franse missie. Totdat Frankrijk als het ware vrede 
heeft gesloten en ,,VichyW is gekomen: daarna zijn de Fransen weg- 
gegaan. De Belgen, de Noren en alle vreemde geallieerden hebben 
tot het laatst zo'n missie gehad. 

59862. De Voorzitter: Hoe groot was de Nederlandse missie? 

A. De Nederlandse missie bestond uit mij zelf -- ik was de chef 
van de missie -, dan was er overste Zegers, maar die is spoedig 
geïnterneerd na eec paar dagen, verder was er een luitenant en een 
sergeant, en een paar marechaussees, die als portier werkten. 

59863. De Voorzitter: Kunt u ook de namen noemen van de 
officieren, die u bij LI had? 

A. Ik was er zelf bij, mijn naam is van Oorschot, zoals u weet, en 
dan verder was er overste Zegers, overste Schoonenberg - die al in 
Engeland was, toen de oorlog uitbrak -, een beroepsofficier van de 
artillerie en verdeî luitenant Breitensteirz en Cevat, ern sergeant - 
hij is op het ogenbllk kapitein. Cevat woont ook in Engeland. 
Breiterzstein is dezelfde man, die nu bij de K.L.M. is. 

59864. De Voorzitter: Had de militaire missie ook bemoeienis 
met de troepen, die na de capitulatie van Nederland via België en 
Frankrijk zijn teruggevloeid naar Engeland? 

A. We hadden er enige bemoeienis mee, in zoverre, dat wij in hec 
begin vooral ons best moesten doen om wapens voor die mensen te 
krijgen, logies voor ze te krijgen, enfin, alle belangen te behartigen, 
en dat moest allemaal over dat bureau van het War Office gebeuren. 

59865. De Voorzitter: Ik bedoel op het moment, dat de troepen 
nog op het vasteland waren. 

A. Ja, daar hadden we ook contact mee, toen vooral. U bedoelt 
toch de Nederlandse troepen? 



59866. De Voorzitter: Ja, de Nederlandse troepen, die op de terug- 
tocht waren. Had U daar contact mee? Wist u hoe de bewegingen van 
die troepen waren? 

A. Neen. dat wist ik niet. 

59867. De Voorzitter: Heeft daar de Nederlandse Regering door 
middel van de militaire missie nog ingegrepen in de bewegingen van 
die troepen? 

59868. De Voorzitter: Of ze opdracht gegeven om naar Engeland 
te gaan? 

A. Neen, daar heb ik niets van gehoord. Ik heb herhaalde malen 
met de chef van de staf uit Londen naar den Waag getelefoneerd, 
maar het enige, dat hij altijd zei. was: ,,Zorg maar voor goede hulp". 

59869. De Voorzitter: Dus uw bemoeiingen begonnen eigenlijk 
pas op het moment, dat die troepen in Engeland aankwamen? 

A. Ja, toen begon de hoofdzaak van mijn werk. Volgens mijn 
instructie moest ik allerlei dingen vragen en steun vragen, maar ik 
merkte al heel gauw, dat er geen sprake van was, want ze hadden 
veel meer steun nodig dan dat ze s tem konden geven. 

59870. De Voorzitter: Misschien bedriegt uw geheugen u een 
klein beetje. Ik heb hier namelijk een telegram, dat is gericht aan 
de heer den Beer Poortzigael en aan majoor dr. Koch in Délivrande. 
Dat is ondertekend door de Minister van Defensie, door u en dat is 
een opdracht om naar Brest te gaan en diiar ern Nederlands schip 
af te wachten, dat daar voor hen gereed zou liggen. Dus dat is een 
bepaalde opdracht. 

A. Dat is het enige geweest - dat wilde ik ook nog zeggen, want 
dat herinner ik inij hrel goed -, daar was blijkbaar een groep onder 
commando van dr. Koch en de heer d m  Beer Poortugael was chef 
van de marechaussee. De heer Koch behandelde altijd de corre- 
spondentie, hij was blijkbaar de oudste. Hij trad in mijn ogen op als 
commandant. Ik kreeg van heni voortdurend telegrammen. Hij was 
uit het zuiden gekomen, uit Zeeuwsch-Vlaanderen, en was met een 
troep, die hij had weten te formeren, aan de kust van Frankrijk, ge- 
komen, hopende naar Engeland te gaan. Ik kreeg bericht of ik koiì 
zorgen, dat hij overkwam. Dat had heel wat voeten in de aarde, 
naar aanleiding daarvan heb ik o.a. dat telegram gestuurd. Ik heb er 
nog veel meer voor gedaan. Eindelijk zrjn ze dan naar Londen ge- 
komen. 

59871. De Voorzitter: Dus het was niet zo, dat men in Londen 
de bewegingen van de Nederlandse troepen volgde? 

A. Ik zou het niet geweten hebben, wanneer hij mij niet had g z  
telegrafeerd. 

59873. De Voorzitter: Dus de actie is van zijn kant uitgegaan? 

A. Ja, de actie is van zijn kant uitgegaan. hlaar hij stond aan die 
kust. Hij wilde met alle geweld naar Engeland en hoopte, dat er uit 
Engeland een schip zou komen om hetn te halen. Pk kreeg dat tel+ 
gram, ik ben die zelfde avond nog naar het War Office gegaan en 
daar hebben ze inij gezegd: ,,Daar kunnen wij niets aan doen, dan 
moet u naar het Departement van Marine gaan." 's Morgens vroeg 
- het was laat geworden - ben ik naar het Departement van 
Marine gegaan en die zeiden: ,,Dan moet u zijn bij onze marine- 
attaché in Parijs". Ik heb toen de militair-attaché in Parijs opge- 
roepen en die heb ik gevraagd of deze het verband op wilde nemen 
met de marine-attaché in Parijs. De marine-attaché in Parijs heeft 
gezegd: ,,Daar heb ik niets !nee tr mak#-n, dan moet je zijn bij de 
marinecommandant in de buurt van Brest.." Het doet mij veel denken 
aan , , e n  jongmens heeft zich opgehangen aan een boom in net 
Muiderwo~id". Ik ben wel 24 uiIr bezig geweest en tenslotte is het 
mij gelukt een schip te krijgen, dat hen over heeft gebracht. 

59873. De Voorzitter: Moeten wij de conclusie trekken, dat onze 
Regering in Londen een lijdelijke houcling heeit aangenomen ten 
opzichte van de troepsnbeweging? 

A. De Nederlandse Regering was in die dagen pas aangekomen 
en wist heg. noch steg. De Regering kon niets doen. 

59874. Ile Voorzitter: Ja, maar dit telegram, waarover ik sprak, 
dateert van M Juni, dus toen was men ongeveer vier weken in Enge- 
land. 

A. Ja, maar toen waren ze nog niet zo geïnstalleerd, dat ze iets 
konden beginnen. De Regering deed althans op dat ogenblik nog niet 
veel. 

59875. De Voorzitter: Maar zou de gedachte ook niet opgekomen 
zijn oin wat te docn voor de troepen, die terugtrokken, nl. om die 
ZO spoedig mogelijk naar Engeland tc halen om de mogelijkheid te 
hebben, dat ze nog gebruikt konden wordzni! 

A. Ja, misschien is die gedachte wel opgekomen, niaar ik heb cr 
nooit iets van gemerkt. Ik heb het altijd zelf maar gedaan. 

59876. De Voorzitter: Dus daar zijn geen besprekingen over ge- 
weest? 

A. Neen, helemaal niet. Ik heb het wel aan de Minister gemeld 
of hij er iets aan kon doen. Het is wel te begrijpen, dat het niet zo 
eenvoudig is om in een vreemd land een Ministerie op te richten. 
Men kan daar wel Minister van Oorlog zijn en men kan daar wel 
vergaderingen en Ministerraad houden --- in het hotel geschiedde dat 
dan -, maar veel actie kon daar natuurlijk nog niet van uit gaan. 

59877. De Voorzitter: Neen, maar ik kan mij indenken, dat de 
Nederlandse Regering, al of niet door bemiddeling van de Neder- 
landse militaire missie, contact heeft opgenomen met de Engelse 
Regering en daarbij heeft gezegd: ,,Onze militairen moeten naar onze 
mening zo vlug mogelijk naar Engeland worden gebracht. Kunt u 
daarvoor medewerking verlenen?" Dat is blijkbaar niet gebeurd. 

A. Voor zover ik weet, is het niet gebeurd. Het kan natuurlijk 
wel gebeurd zijn, maar zonder dat ik het wist. Ik heb het toen alle- 
maal gedaan. 

59878. De Voorzitter: Maar u moest het dus eigenlijk wel weten, 
als de Nederlandse Regering iets had gedain, omdat u de verbindings- 
schakel was. Acht u dat, gezien de omstandigheden, waarin de Rege- 
ring toen verkeerde, vanzelfsprekend, dat de Nederlandse Regering 
lijdelijk is geweest, of kan men nu achteraf zeggen, dat Inen daarin 
ook actief had moeten zijn? 

A. Ja, ik moet zeggen, dat ze nogal actief waren, maar er was za 
verschrikkelijk veel te doen. Wet waren ook allemaal niet de meest 
actieve personen, maar het is heel moeilijk om dat te critisereii en 
dat durf ik niet te doen. Het is heel moeilijk om in het begin in zo'n 
toestand te komen. Ik. heb zelf ook de ondervinding gehad, hoe 
moeilijk het is, ik heb eigenlijk in het algemeen nog ,.geboftw, anders 
had ik er ook dagenlang rondgelopen, zonder iets te kunnen doen. 
Als ik bedenk, dat ik daar aankwam op Pinltsterzondag, 's avonds. 
Ik had geen cent Engels geld, ik had geen bureau, ik had niets. Ik 
kwam bij de gezant, waar ik mij rnoest melden. Ik heb daar die 
nacht gezeten en ik heb enkele mensen gesproken, Hollanders, die 
daar waren en die zich kwamen melden, bij inij kwamen melden. 
Ik wist ook niet wat te doen. Ik moest beginnen met een bureau in 
elkaar te schroeven. Waar moest ik dat vandaan halen? Ik heb ge- 
wacht tot de gezant kwam, de volgende morgen. Ik heb gevraagd 
of de gezant een bureau voor mij had. Hij had geen bureau en geen 
geld voor mij, enz. Toen ben ik in arren moede maar de straat op 
gelopen en toevallig in Oxfordstreet komende, dat is vlak bij de 
ambassade, zag ik daar C. & A. Toen kwam er een Hollandse klank 
in mijn oren, bij het lezen van die naam. Ik ben daar binnengelopen. 
Het was Pinksiermaandag en dan houden ze daar geen Zondag. Het 
is daar niet voor herenkleding, uitsluitend voor dameskleding. Ik  
ben toch maar binnengegaan. De juffrouw vond het vreemd, een 
buitenlands oificier in uniform. Ze vroeg, wat ze voor inij kon doen. 
Ik heb haar gevraagd, of ik de directeur niet kon spreken. Ik dacht, 
dat het wel een Hollander zou zijn. Inderdaad werd ik bij de direc- 
teur toegelaten, heel hoog in het gebouw. Toen heb ik de heer Bren- 
ninkn~eyer gevraagd: .,Kunt u mij misschien helpen?" Hij vroeg: 
,.Waarmede?" Ik antwoordde: ,,Ik moet een bureau hebben." Een 
bureau kon ik krijgen. De heer Brorlrzinknieyer had daar bureaux 
en heeft ze inij laten zien. In de lift werd ik mee naar boven genomen, 
een paar verdiepingen hoger en daar vond ik tal van bureaux en 
vertrekken, die voor bureaux waren bestemd. Ik mocht uitkiezen, 
wat ik wilde hebben. i k  vroeg hoeveel dat zou kosten. Daar werd 
niet over gepraat, dat zou verder naderhand met de Regering worden 
uitgemaakt. Ik zal er niet verder over uitweiden, maar om 11 uur 



zat ik aan inijri schrijftafel, had ik een grote tafel in het midden 
van mijn bureau staan inet 12 stoelen er om heen, en met drie 
telefoons. Daar zorgde de heer Bre~lninkmeyer allemaal voor. Hij was 
dat gewend. 

59879. De Voorzitter: Was dat alles in de eerste dagen? 

A. Ja, dat was alles in de eerste dagen. Ik bedoel, dat de Regering 
natuurlijk ook zulke moeilijkheden had. Men moest eerst een huis 
buren om een Departement in te richten. 

59880. De Voorzitter: Ja, maar dit speeii in de maand Juni. 

A. Ja, dit is natuurlijk een maand later. 

59881. De Voorzitter: De datum van het telegram was 8 Juni. 

A. Die mensen waren de 14de ?vlei aangekomen. dus was het nog 
maar heel in het begin. Ik hield de Minister van Oorlog altijd op de 
hoogte, want elke dag, als er zo iets cebeurde, schreef ik het altijd op 
en stuurde ik hem dat elke avond. Om halfacht, mijn bureau was 
open tot halfacht en dan glngen wij eten. Dan sl~iurde ik hem altijd 
dat briefje, waarvoor hij ook zeer dankbaar was. Dan wist hij alles, 
wat er gebeurde. 

59881. De Voorzitter: Betekende de aanwezigheid van de militaire 
missie nu, dat er geen rechtstreeks contact was tussen de Nederlandse 
en de Engelse Minister van Oorlog? Of had dat overleg ook nog 
wel plaats? 

A. Later heeft dat wel plaats gehad, maar toch niet zo zakelijk. 
Als het zakelijk was, had men liever, dat het over de militaire missie 
ging. 

59883. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk wel bemoeienis gr- 
had met de aankomst van de troepen in Engeland? 

A. Ja. 

59884. De Voorzitter: Kunt u daar een en ander over mededelei?? 

A. Het eerste, dat ik van de troep hoorde, was, dat ze aangekomen 
waren en dat ze door Engelseil waren ondergebracht in een groot - 
hotel kan men het egenlijk niet noemen - flatgebouv~. Dat was een 
soort hotel, zoals men dat in Londen heeft. Een groot flatgrbouw, 
dat als hotel was ingericht. Daar zijn ze een dag geweest en toen 
hebben we aan de Engelsen gevraagd, waar ze naar toe konden gaan. 
Ze inoesten maar naar een kamp in Wales gaan. Toen zijn ze op de 
trein gezet en naar een kamp vervoerd. Daar heb ik ze ook herhaalde 
malen bezocht. 

59885. De Voorzitter: U bedoelt waarschijnlijk het kamp Porth- 
cawl? 

A. Ja. 

59886. De Voorzitter: Ze zijn toch eerst nog in Haverfordwest 
geweest'? Sommigen tenminste. 

A. Ja, maar daar zijn ze later gekomen. Neen, daar zijn ze be- 
gonnen. Ja, Porthcawl is het latere kamp. 

59887. De Voorzitter: Stuurde u er dan iemand heen om ze daar 
te ontvangen? 

A. Dat deed het War Office, dit zorgde, dat ze daar ontvangen 
werden. Het Engelse Ministerie van Oorlog nam dat over. Men kreeg 
natuurlijk allerlei wrijvingen, die men moest trachten op te lossen. 

59888. De Voorzitter: Waar bestonden die wrijvingen uit? 

A. B.V. op een keer om een uur of twaalf 's avonds - ik wilde 
juist naar bed gaan - werd ik geroepen of ik even op het War 
Office wilde komen. De Engelse chef van de staf was daar en die 
vroeg, of ik de volgende morgen even naar Haverfordwest wilde 
gaan, want de Hollandse troepen maakten daar ,,oproerM. Ik zei, 
dat het wel los zou lopen. Wat was er nu gebeurd? De Hollanders 
dachten, toen ze daar een dag waren: ,,We gaan een fiets huren". 
Dat is een Hollandse gewoonte om op een fiets te gaan zitten. Ze 
waren daar overal gaan fietsen, maar dat mocht volstrekt niet. Het 
was verboden; in elk geval had de politie er de grootste moeite mee, 

dle zag ineens een groot aantal militairen allemaal op fietsen rond- 
rijden. Die mensen waren daar tegen opgetreden en de Hollandse 
soldaten waren onhebbelijk geweest. 

Enfin, ik ben er naar toe gegaan en heb dat in orde gebracht. Ze 
hadden er ook bezwaar tegen, dat ze als gevangenen werden be- 
schouwd door de Engelsen. Dat was zo: als die mensen rondliepen, 
deden ze allerlei baldadigheid, bovendien was het aan de kust Ilaver- 
fordwest, en daar waren maatregelen op militair gebied voor de 
veiligheid van de kust. Ze mochten op allerlei plekken niet komen. Ze 
liepen maar rond, maar ze wisten het natuurlijk ook niet. Toen heb- 
ben de Engeisen militaire politie genomen om ze te bewaken. 
Ook werden hun wapens afgenomen. Nu heb ik later gemerkt, dat 
ze die wapens zelf graag gebruiken wilden. Zij hadden gebrek aan 
wapens in Engeland en toen ze die Hollandse wapens zagen, dachten 
ze: ,,dat is een trouvaille, die zullen we zelf gebruiken". Toen hebben 
ze de wapens afgenomen en ook de kijkers van de officieren. De 
officieren kregen er een bonnetje voor. maar ze hebben de kijkers 
nooit teruggekregen. Ze waren hun kijkers kwijt. Net waren betrek- 
kelijk kleine dingen, maar toch lastig. Op zo'n ogenblik moesten die 
plooien dan maar weer gladgestreken worden. De moeilijkheden 
met de politie heb ik opgelost door te zeggen, dat ze door hun eigen 
politie zouden worden bewaakt. Er waren nogal veel marechaussees 
bij. 

59889. De Voorzitter: Aan de verhouding tussen marechaussees en 
overige troepen mankeerde -- naar ik meen - ook ~ o g  wel iets? 

A. Ja, maar dat was de schilld van de eigenaardigheid van de 
marechaussees. De marechaussees zijn niet gew'end met troepen om 
te gaan. De marechaussees zijn gewend om met boeren om te gaan. 
Die zitten altijd op een dorp en daar zijn ze zo'n beetje de koning. 
Ais daar een :.rei" is in een ,,boerenkroeg", dan verschijnen de mare- 
chaussees en dan zijn ze hele mannen, als zij met die nestels komen. 
Het is allemaal schijn, er zijn we! flinke kerels onder, maar ze hebben 
een zeker prestige zo op het platteland en daar zijn de meeste 
marechaussees aan gewend. Er zijn ook oudere heren bij. We hebben 
in Londen ook geprobeerd een sectie militaire politie in te richten, 
die kon letten op het gedrag van de soldaten. Dat hadden alle 
landen. De Engelsen hadden dat, de Amerikanen hadden het later 
ook. Eveneens de Belgen, Polen en Noren. Er liepen militairen rond, 
die een bijzonder kenteken hadden, een rode pet, of nestels, en 
dezen waren belast inet het toezicht op de vreemde militairen, zodet 
ze zich behoorlijk gedroegen. We hebben geprobeerd om dat ook 
voor de Hollanders te doen. Toen heb ik voorgesteld daar de ma- 
rechaussees voor te nemen, maar die waren er ongeschikt voor. 
Sommigen liepen er nog slordiger bij dan de soldaten zelf. 

59890. De Voorzitter: Heeft dat nog amleiding tot ernstige moei- 
lijkheden gegeven? 

A. Neen, ernstige moeilijkheden zijn er niet uit voortgekomen, 
maar meer interne moeilijkheden, want toen hebben ze soldaten 
genomen. De marechaussees waren blij, dat ze van het baantje af 
waren. Ze waren gewend op een kleine plaats alleenheerser te zijn, 
en daar het gezag uit te oefenen. In dat militaire gedoe voelden ze 
zich eigenlijk niet thuis. 

59891. De Voorzitter: Dus uw taak was eigenlijk veel uitge- 
breider dan alleen het contact onderhouden met de Engelse Re- 
gering? 

A. Ja. Ik deed het allemaal voor het welzijn van onze eigen Hol- 
landse troepen. Dat was vanzelfsprekend. 

59892. De Voorzitter: Maar lag dat niet meer op de weg van het 
Departement? 

A. Ja, het Departement deed daar ook veel aan, maar ze moesten 
alles hebben van de Engelsen en niet van de Hollanders. 

Ik werd er altijd mee belast om dat te gaan vragen, want alles 
moest over die militaire missie gaan. 

59893. De Voorzitter: Had u zo iets van toezicht over die 
kampen? 

A. Toezicht niet. Ze hadden hun eigen commandanten. 

59894. De Voorzitter: Kwam u wel veel in de kampen? 

A. Ja, ik kwam er nogal eens. Het was ver weg en men kan nizt 
altijd naar die kampen gaan. Dan zou het bureau weer leeg staan. 



59895. De Voorzitter: Hoe was zo in het algemeen de stemming 
van de troep? 

59902. De Voorzitter: De troepen zijn later wel voor de bewaking 
van vliegvelden gebruikt. 

A. Aanvankelijk slecht, maar het werd weldra beter. 
Mijn streven was altijd, en daar het) ik met de Minister heel dik- 

wijls over gesprokeil: ,,Train die soldaten met de geallieerden, met 
de Engelsen. Laat ze bij Engelse onderdelen zijn." Men wilde ze 
echter altijd apart houden. Men was altijd doodsbang - die vrees 
hadden ze van huis uit meegekregen - om onder Engelse invloed 
te komen. Ze wilden altijd zuiver Hollands blijven. Ze wilden in hrt 
begin eigenlijk een troep hebben, waarme- zij bij de terugkeer aan 
het hoofd van die troep voorop en de Nederlandse vlag in top in 
Nederland zouden marcheren met hun eigen soldaten. Ze inoesteil 
allemaal getraind worden volgens Hollandse beginselen. Dat is 
echter niet het werk van geallieerden, geallieerden moeten zich 
oefenen met troepen, met welke ze samen moeten vechten. Dat is later 
ook zebeurd. 

59896. De Voorzitter: Ja, maar de Regering heeft toch eigenlijk 
wel vastgehouden aan de doelstelling, dat de Irene-Brigade ern 
aparte eenheid moest blijven en als zodanig meewerken aan de be- 
vrijding van Nederland. 

A. Dat is ook heel goed, maar het moet wel een aparte eenheid 
blijven. Het moet een Hollandse eenheid blijven, maar ze moetcn 
geoefend worden helemaal volgens dz iczichteii en volgens de regels 
van de geallieerden, wanneer ze samen moeten vechten. Ze moeten 
niet iets apart doen, ten eerste koildeii ze dat niet, want ze wisten 
niet hoe de Engelsen getraind werden. Als men dat zelf gaat dom,  
gaat hei een heel andere richting ui! en dan komen er later twee 
mensen, die niet broederlijk samen kunnen vechten. 

59897. De Voorzitter: Dus u had liever gewild, dat ze direct 
werden gedetacheerd bij Engelse onderdelen? 

A. Ja, wat later ook is gebeurd. Toen heeft de noodzaak zich doen 
gevoelen. De Engelsen zeiden: ,,Als je wat van die mensen wilt 
maken, dan moeten ze bij ons koinrn, dan zullcn wij het doen." Dat 
is ook gebeurd. Er waren allerlei voordelen bij. Ze leerden de taal: za 
leerden elkaar kennen. Ze werden geheel geallieerd, terwijl, als ze op 
hun eigen benen waren blijven staan, ze dat niet waren geworden. 
Bovendien was het vezl kostbaarder. Z,e moesten hun eigen kampen 
hebben. Ze hebben later een groot kamp in Wolverhampton in elkaar 
geschroefd. Dat kostte handenvol geld natuurlijk. Daar waren ze 
helemaal apart. Dank zij de leiding van generaal van Goor, die ezn 
buitengewone man was, ging dat nog vrij goed, doch niet zo goed 
dan wanneer ze bij een bepaald Engels onderdeel dienden. Ze 
konden bijvoorbeeld een brigade van een Engelse divisie zijn. Ik 
zal maar zeggen, hier een divisie met twee brigades en dan is er een 
derde aan toegevoegd en dat is een Hollandse brigade. Dan hebbcn 
ze Nederland op hun arm, daaraan kan men dadelijk zien, dat het 
Hollanders zijn, en ze :preken hol land:^, maar ze moeten de Engelse 
con~mando's kennen en ze moeten de wijze van exerceren en het 
uitvoeren van de commando's kennen. 

59898. De Voorzitter: Was dat ook het standpunt van generaal 
Noothaverz van Goor? 

A. Ja, dat was het standpunt van generaal Noothoven van Goor. 

59899. De Voorzitter: Maar hij heeft het niet kunnen doorvoerzri, 
omdat de Regering het tegen heeft gehouden? 

A. Ja. 

59900. De Voorzitter: U heeft in Juni 1940 over de taak van de 
Nederlandse troepen besprekingen gevoerd inet majoor Carlisle? 

A. Ja, dat was het hoofd van het bureau, waarvan ik zoëvei.1 
sprak, dat belast was met de militaire missies. Dat was inderdaad 
majoor Carlisle. 

59901. De Voorzitter: Die gingen -- naar ik meen - o.a. hier- 
over of de Nederlandse troepen moesien worden gebruikt voor de 
bewaking van de vliegvelden of voor de aanleg van defensiewerken. 
Misschien kunt LI daar nog iets over mededelen? Hoe is dat verder 
verlopen? 

A. Ik weet niet, wat de uitslag var1 deze bespreking is geweest. 
Dat ben ik nu vergeten. 

A. Ja. We hebben daar toen een lange bespreking over gehouden. 
Er is zo veel in die dagen gebeurd, zodat ik het niet allemaal precies 
meer weet. Wat er toen beslist is, ben ik vergeten. Dat waren - 
naar ik meen - de vliegvelden van Porthcawl. Dat was een gevaar- 
lijke aardigheid, want ik was bang, dat de Duitsers die vliegvelden 
zouden bombarderen, want die mensen lagen daar zonder enige be- 
waking. Ik heb gezegd, dat ze daar zonder bewaking lagen. 
Men kon er geen afweergeschut gaan zetten, want ik was bang, dat de 
vijand op een gegeven moment dat geschut zou aanvailen en en pas- 
sant de mensen uit de kampen Porthcawl maar mee zou nemen. 
Dat hebben de Duitsers gelukkig nooit gedaan. maar het lag toch 
min of meer voor de hand. Toen heb ik met majoor Carlisle daarover 
besprekingen gevoerd. Hij zei, dat ze er geen mensen voor hadden, 
en ik vroeg daarop of wij zelf die vliegvelden niet mochten bewaken. 
Maar wat nis de conclusie is geweest, ben ik vergeten. 

59903. De Voorzitter: Ja, ze zijn inderdaad voor bewaking ge- 
bruikt. 

A. Ja, dan heeft hij het goedgevonden. 

59904. De Voorzitter: In die tijd zijn er ook besprekingen geweest 
met squadron-leader Gla~: i~ i l l~  over de vorming van een ei/-rituele 
Nederlandse luchtmacht. Herinnert u z ~ c h  daar nog iets van'? 

A. Overste Zegers was op mijn bureau speciaal belast met de 
luchtvaart. Daarvoor was hij met mij mee naar Londen gekomen als 
lid van de militaire missie. Hij verdween na enige dagen en toen heb 
ik voor hem in de plaats gekregen de toenrnülige kapitein Ber;Eerzis 
var1 Berlekorv. Deze was ook zeer actief en dat was dus ook één van 
de officieren in de plaats van Zegers van de militaire missie. De heer 
Berdeliis van Berlekom voerde voortdurend besprekingen met de 
luchtmacht en hij wilde een Hollandse luchtn~acht gaan oprichten, 
wat natuurlijk ook wel een goed beginsel is. Dat heeft allerlei vormen 
aangenomen. Wat er t~nslotte gebeurd is, weet ik niet meer, want 
toen was ik al weg. Op een gegeven moment werd ik ,,opgehevenw 

als hoofd van de missie. 

59905. De Voorzitter: Kunt u zo in het algemeen een overzicht 
geven van de onderwerpen, waarmede de militaire missie zich heeft 
beziggehouden? 

A. Alle onderwerpen, die in het belang waren van de efficiency 
van de Hollandse troepen. Ik deed al het mogelijke om wap-nen, 
kleding, enz. voor hen te krijgen. Dat duurde een hele tijd, maar 
tenslotte heeft inen het ailcmaal gekregen. Ze krcgen ecn eigen 
bureau, etn eigen maga~ijn, eigen werklui. Zo'n organisatie groeit 
als het ware. Tenslotte hadden we daar een uitstekende organisatie 
en werden de troepen heel goed verzorgd. 

59906. De Voorzitter: Gingen de voorbereidingen voor de bouw 
van het kamp in Wolverhampton ook via u? 

A. Neen, dat hing helemaal van het Departement van Oorlog af. 
De hoofdpersoon daarbij was de heer Grootc.tzhuis. die op het ogen- 
blik hler in den Haag woont. Dat was esn burger, een handelsman, 
die 111 Engeland kwam ei1 op het Departement werd aangenomen. Hij 
had ervarmg en wist precies hoe de contracten moesten worden opge- 
steld, e.d. De heer Crootcrlhiris heelt d ~ a r  in hoofdzaak voor gezorgd. 
(Hij woont hier op de Eadhuisweg.) Ik ben er vaak geweest. G-neraal 
Noothovciz var1 Goor is daar commandant geworden. 

59907. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk ook wel beilioeienis 
gehad met de quaestie van de Nederlandse dienstweigeraars en even- 
tuele toepassing van straffen. 

A. Daar heb ik nooit last van gehad. Daar heb ik nooit be- 
moeienis mee gehad. Ik heb nooit iets van dienstweigeraars gemerkt, 
tenminste voor zover ik mij herinner. Het kan zijn, dat u daar andere 
gegevens hebt staan. 

De Voorzitter: Ik heb hier een brief, die door u is geschreven. 

h. Daar heb je het al. Ja, maar dan ben ik het vergeten. 

59908. De Voorzitter: De brief is gericht aan de Minister van 
Defensie. Daar staat o.a. iil, dat de Nederlandse militaire autoriteiten 
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wettelijk niet gerechtigd zijn om enige wet toe te passen met be- 
trekking tot dienstplicInt bij de gewapende Nederlandse troepen in 
het Verenigde Koninkrijk, zolang er goen Britse wetsbepalingen van 
kracht zijn, welke de Nederlandse autoriteiten dit recht zouden ver- 
lenen. Het ging o.a. ook over sancties, die genomen konden worden, 
wanneer iemand zich onttrok aan de dienstplicht. Dat is de quaestie- 
Aniand geweest. 

A. Dat is dan een geval geweest, dat de hlinister tegen mij zei: 
,,Ga jij dat eens aan Carlisle vragen." Dan ben ik er even heen ge- 
gaan en heb dat gevraagd en dan is dit het antwoord geweest. Derge- 
lijke dingen gaan je door het hoofd. Het Ministerie bemoeide zich 
geheel met die zaak, maar alleen als zij een klein detail moesten 
weten, stuurden ze mij even, omdat het over de missie moest gaan, 
anders werd geen antwoord gegeven. Als ze mij naar Carlisle stuiir- 
den, kregen zij antwoord. 

59909. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk geen bemoeienis ge- 
had met het proces-Aiirnand? 

deel, niet allenlaal, aan de dijk werden gezet. Er zijn toen andere 
heren voor in de plaats gekomen. 

h/Iijil plaats werd ingenomen door Prins Bernhard, dus daar kon 
ik natuurlijk helemaal niet over k-lagen. 

59914. De Voorzitter: Jk hoor met enige verwondering, dat u 
zegt: ,,Ze wilden - dat is dan de Nederlandse Regering - de 
Nederlandse officieren kwijt." 

A. De Nederlandse Regering werd beïnvloed door generaal van 
' t  Sant, de zich noemende generaal van ' t  Sant. Hij wilde de mili- 
tairen kwijt en zette ons aan de dijk. 

53915. De Voorzitter: Zijn wil was toch irrelevant, want het is 
tenslotte de Regering, die de beslissing ne-mt? 

A. Ja, maar de Regering deed precies wat generaal van ' t  Sant 
wilde. Hij was zo'n beetje de dictator. 

59916. De Voorzitter: Waarom wilde generaal van ' t  Sant dat? 

A. Ik heb er wel van gehoord, maar ik heb er geen bemoeienis A. Ik weet niet, wat hij tegen de militairen had, maar hij heeft 
mee gehad. ze allemaal achtereenvolgeils zo'n beetje aan de dijk gezet. 

59910. De Voorzitter: U hebt zopas gezegd, dat u al vrij spoedig 59917. De Voorzitter: Hoe ver strekt zich dat begrip: Nederlandse 
bent afgetreden als hoofd van de Nederlandse militaire missie? officieren, uit? Ik bedoel niet persoonlijk, inaar kan men dat zakelijk 

omschriiven? 
A. Ja. 

A. Het waren allemaal beroepsofficieren tot en met een zekere 
59911. De Voorzitter: Dat is, meen ik, niet op uw eigen rang. Boven de rang van kapitein. Zij werden allemaal zo'n beetje 

gebeurd? geliquideerd. Gepensionneerd en op wachtgeld gesteld. 

A. Neen. Ik weet niet of het u interesseert om die oorspronke- 
lijke instructie te zien, maar ik heb ze meegebracht. Ik heb op 
21 November 1940 een brief gekregen van de volgende inhoud: 

,,Ik heb de eer U te berichten, dat het H.M. de Koningin heeft 
behaagd U te benoemen tot hoofdverbindingsofficier tusschen de 
Nederlandsche en Britsche strijdkrachten Z.K.H. Prins Bernhard 
der Nederlanden." 

59912. De Voorzitter: Had u niet de titel: hoofd van de Neder- 
landse militaire missie en.. . . . . 

A. Neen, dat is juist het aardige van de zaak. Ik was hoofd van 
de militaire inissie en dan moest ik eens in de week - dat hadden 
we zo afgesproken - een soort strategische bespreking met majoor 
Carlisle houden over het verloop van de oorlog. Hij vroeg mij dan 
enkele dingen; dat ha6 met Holland betrekkelijk weinig te maken. 
Wij namen daar toen niet aan deel, maar in het algemeen. Op een 
dag - Prins Bernhard had een bureau in hetzelfde huis, waar ik 
mijn bureau had - vroeg Prins Bernhard mij of hij mee kon gaan 
naar majoor Carlisle. Ik stelde het hem, liever gezegd, voor, aange- 
zien majoor Carllsle dat wel interessailt zou vinden. Hij voelde er wel 
voor. Die dag was hij verhinderd, maar hij zou dan de volgende 
week meegaan, aangezien die besprekingen eens in de week plaats 
vonden. D e  volgende week zijn Prins Bernhurd en ik inderdaad met 
ecn auto naar het War Office gereden; ik had van tevoren al 
gezegd, dat Prins Bernhard mee zou komen, dat vonden ze in- 
teressant. We hebben daar besprekingen gevoerd en dat vond 
Prins Bernhard enorm interessant en die dacht: ,,Dat is iets voor mij, 
dat kan ik wel doen." Hij heeft dat werk toen van mij overgenomen. 
De Prins zocht nat~urlijk naar emplooi, wanneer hij daar komt, hij 
wil natuurlijk actiei zijn en werk hebben, wat ik zeer toejuich. Hij 
heeft toen gezegd: ,.Ik neem dat werk van generaal van Oorschot 
over." Aanvankelijk heeft hij de besprekingen met dat hoofd over- 
genomen. Eerst heeft hij mij nog ern paar keer meEgenomen, maar 
dat is tenslotte ook achterwege gebleven. 'Toen heeft hij het zelf 
helemaal gedaan. De Koningin heeft hem tot verbindingsofficier ge- 
maakt, met een instructie. Die instructie heb ik hier bij mij en deze 
luidde als volgt: ,,Tusschen de Koninklijke Nederlandsche Marine, de 
Koninklijke Nederlandsche Landmacht en de Nederlandsche Lucht- 
strijdkrachten eenerzijds en de Britsche aan de andere kant, treedt op 
Z.K.H. Prins Bernhard der Nederlanden als hoofdverbindingsoffi- 
cier"; waarna de bezigheden, behorende bij zijn uit te oefenen functie 

59918. De Voorzitter: Maar hoe verklaart u het, dat de Neder- 
landse Regering ais was was in de handen van de heer van ' t  Sant? 

A. Ja, cindat de heer van 'f Sant .. . ... Ik verklaar dat niet Zraag, 
want als het later in de krant komt, heo ik l-iet gezegd. Al die ver- 
horen komen in de krant. 

De Voorzitter: In elk geval worden ze uitgegeven. 

A. Ja, ze worden uitgegeven, maar dan ben ik de zegsman. Enfin, 
generaal van ' t  Sant had blijkbaar het gehoor van de hoogste 
Regeringspersonen. 

59919. De Voorzitter: Bestond er een ~akelijke grond voor de op- 
vatting, dat de Nederlandse ofticieren ontslagen moesten worden? 

A. Ja, ze zeiden mij bijv.: ,,In verband met uw leeftijd." Ze ga- 
ven er geen grond voor op. Er moest nieuw bloed komen, oudere 
heren moeten maar plaats maken voor jongere heren. 

59920. De Voorzitter: Zat men in Engeland zo ruim in de offi- 
cieren, dat men dat kon doen? 

A. Neen, helemaal niet, dat is ook, waar ik altijd voor gevochten 
heb en wat later ook is gebleken een groot gemis te zijn, dunkt mij, 
en waar andere heren ook voor gevochten hebben, is, dat ze in 
Engeland zouden beginnen op te richten een Nederlandse generale 
staf, die zich van het begin tot het einde al dadelijk moest bezig- 
houden met de vraag: ,,Hoe moet Nederland bevrijd worden?" Dat 
moest hun enig doel zijn. Hoe moesten zij, in verband natuurlijk met 
de geallieerden, Nederland bevrijden? Dat zou dan hun studie moeten 
zijn en dat kon alleen een grote generale staf doen, door bespre- 
kingzn en nogmaals door de zaak te bestuderen. Er waren tal van 
stafofficieren, die werkelijk hier in Nederland bij een generale staf 
gediend hadden, maar die mensen gingen allemaal achtereenvolgens 
de dienst uit. 

59921. De Voorzitter: Toch niet allemaal op grond van hun leef- 
tijd? 

A. Neen, niet op grond van hun leeftijd. 

59922. De Voorzitter: Wanneer het niet was op grond van hun 
leeftijd, welke zakelijke grond was er dan? 

volgen. A. Bij mij was het op grond van mijn leeftijd, bij de anderen 
weet ik het niet. 

59913. De Voorzitter: Dat is dus in November 1940 geweest? 
59923. De Voorzitter: Hebt u daar nooit kennis van gedragen? 

A. Ja. Daaruit is voortgekomen, dat ze later de hele missie aan 
Prins Bernhard hebben gegeven. Ze wilden de Nederlandse officieren A. Ik heb het weleens gevraagd, inaar ik ben nu vergeten wat ze 
zo'n beetje kwijt, waarna de Nederlandse officieren voor een groot zeiden. Ze hadden geeii emplooi of iets ciergeiijks. De tegenwoordige 



generaal van de Plmsche, oin iemand te noemen, was een jonge man, 
één van de beste generale staf-officieren, die we hadden, en die 
werd maar gewoon aan de dijk gezet. \.Vaarom Neet n~emand. 

59924. De Voorzitter: Dus die politiek van de Regering acht u 
bepaald fout? 

A. Ja, die acht ik fout. Ik vind het een grote fout, dat ze niet een 
Nederlandse generale staf hebben gemaakt. Die Nederlandse generale 
staf had bij de bevrijding van Nederland zijn stem kunnen laten 
horzii. Met veriìietigen van Walcheren b.v., die aanval op Arnhem, 
dat zijn alle~aal aangelegenheden, die heel aardig op de kaart lijken; 
wanneer ern Amerikaan een kaartje van Europa neeint en hij ziet 
Arnhem o f  Walcheren, dan wordt dat evcn gebombardeerd. Dan had 
de Nederlandse geneiale staf moeten zeggen: ,,Wees voorzichtig, 
als u in Breda zit, gaat u dan liever regelrecht op Rotterdam aan, 
dan bcnt u ook over de Maas." Het was nl. het idee om over de Rijn 
te koinen. Daarvoor zijn ze naar Arnhem gegaan, daar wilden ze over 
de Rijn, dan waren ze meteen in Duitsland. Later is dat per ongeluk 
in Remayen gebeurd. De bedoeling van Arnhem was ook om daar 
te komen. Als ze even vóór Dolle Dinsdag naar het noorden warm 
doorgestoken en van Breda de dag van tevoren in Rotterdam waren 
gekonier, dan hadden ze de hele Duitse bezetting zo als hazen voor 
zich i~ i t  gejaagd. Maar dat hebben ze niet gedaan. 

59925. De Voorzitter: De Regering heeft toch later wel getracht 
In dat gebrek te voorzien, door einde 1944 een commissie, waarvan 
voorzitter was generaal Dijlchoorn, samen te stellen, dle naar het 
hoofdkwartrer van de 2lsî Arniy Group moest gaan om daar ad- 
viezen te geven, juist ook over dergelijke aangelegenheden. 

A. Waar gingen ze naar toe? 

De Voorzitter: Naar het hoofdkwartier van de 21st Army Groiip. 

A. In Amerika? 

De Voorzitter: Neen, destijds in België. 

A. O ja, maar toen was het allenlaal te laat. 

59926. De Voorzitter: blaar in welk opzicht was het voor Wal- 
cheren te laat? 

A. Dat weet ik niet, misschien dat ze er nog tijdig genoeg ge- 
weest zijn. blaar één persoon is naar niijn mening niet voldoende. 
Ze hadden er wel een officier bij, e-n verbindingsofficier, kolonel 
Doon?líin m-as er b.v. aitijd bij, maar dat is niet voldoende. Men moet 
een lichaam hebben, waar de anderen naar toe gaan en zeggen: ,,Dat 
moeten wij eens even aan de Nederlandse generale staf vragen." 

59927. De Voorzitter: Beantwoordde later het Bureau O.G.S. aan 
die bedoeling? Was dat geen bureau om een dergelijk iets voor te 
bereiden? Het Bureau Organisatie Generale Staf onder leiding van 
generaal van Voorst Evekink? 

A. Ja, maar dat was alleen voor Indië. 

De Voorzitter: Neen. 

A. Ik dacht, dat het alleen voor een organisatie van een divisie 
was. 

59928. De Voorzitter: Later werd het Bureau Expeditionnaire 
Macht. De bedoeiing was ook een gei:erale staf in Nederland voor te 
bereiden. 

A. J a ,  dat kan Lijn, maar dat was allemaal voor als de oorlog 
eenmadl aigeloprii zoii zijn, inaar niet voor de bevrijding van Neder- 
laiid Dat was tocii In het begin de  hoofdzaak Ja, later was alles 
best. De bevrilding van Nederland, terwijl nizn daar in Engeland 
zit en Nederland bezet is, dan moet alles in het werk word,:a 
gesteld om Neaerldnd vrij te maken van die bezetters Daar hebben 
ze naar mijn mening te weinig aandacht op gevestigd. 

59929. De Voorzitter: Maar hoe is het precies met uw ontslag 
gegaan? 

A. Ik kreeg een brief, dat ik, gezien mijn leeftijd, maar weg moest 
gaan. li; he3 hier nog ezn afscheidsbrief van generaal Noothoven 
van Goor. In elk geval kreeg ik op e-n gegeven moment van dén 
van de heren van de grote staf de mededeling, dat de nnilitaire missie 
onder leiding van Prins Bernhard kwam en dat ik ontslagen werd. 
Dat was ongeveer begin Augustus 1941. l k  wist er niets van en toen 

ben ik naar de Minister van Oorlog gegaan, de heer van Boeyen 
- die is intussen overleden -, en vroeg hem o f  het waar was. Zijn 
antwoord was, dat het inderdaad het geval was. Ik  was al zo oud en 
ik moest er dan maar uitgaan. Er moest jong bloed in de gelederen 
komen. Toen heb ik ook dat maar wezr geaccepte-rd. 

Van  generaal Noothoven van Goor kreeg ik er nog een brief over, 
van de volgende inhoud: ,,Ik kan niet nalatrn u mijn sympathie te 
betuigen, want ik voel, dat gedwongen werkeloosheid in den vreemde 
niet prettig is. Voor zoover ik dat beoordeelen kan, hebt gij steeds 
alles gedaan, wat onder deze moeilijke omstandigheden mogelijk was 
oin het bereikbare voor onze troep te verkrijgen" (dat is tevens het 
antwoord op uw vraag,) ,,en voor de aangename relatie, die wij beiden 
in dit opzicht gehad kebben, wil I K  u bij deze nog hartelijk dank 
zeggen." 

Toen heb ik ook weldra een Koninklijk besluit gekregen, waarbij 
ik op wachtgeld werd gesteld, waarna ik naar huis ben gegaan. Ge- 
lukkig wilden ze tosn mensen hebben, die lezingen konden houden. 
Heel aardig heb ik tot Maart 1944 lezingen in Engeland gehouden. 
Een stuk of  zes per werk, tot zelfs in Ierland. 

59930. De Voorzitter: Er is een wijziging in de militaire missie 
gekomen, waarna kolonel Phaff is benoemd? 

A. Ja. 

59931. De Voorzitter: De heer Phaff is ook een generale staf- 
officier? 

A. Ja, maar kolonel Phaff was adjudant van Prins Bernhard. De 
Prins was officieel hei hoofd van de missie, maar hij liet kolonel 
Plzaff het dagelijks werk doen, zoais dat de gewoonte is in zulk een 
geval, hetgeen ook begrijpelijk is. 

59932. De Voorzitter: Kolonel van Voorsf Evekink van de gene- 
rale staf is toen tot commandant van de Irene-Brigade benoemd? 

A. la.  

59933. De Voorzitter: Hij werd er niet uitgestuurd. 

A. Neen. Waarom hij gespaard is, weet ik niet. Generaal Kruls 
bleef ook, maar hij was toen kapitein. Kolonel Phaff is er later wel 
uitgezet. 

59934. De Voorzitter: Hij is later inspecteur van de Nederlandse 
troepen geworden en daarna militair attaché. 

A. Op een gegeven moment hebben ze hem er toch ook maar 
uitgezet, samen met de heer de Jonge van Ellenzeet. Die twee waren 
daar niet over te spreken, toen ze het hoorden. 

59935. De Voorzitter: Wekte het niet de bevreemding van de 
Engelse autoriteiten, dat de Nederlandse officieren werkeloos rond- 
liepen in Engeland? 

A. Daar hadden ze vermoedelijk geen tijd voor om daar aan te 
denken. Het viel niet op. 

59936. De Voorzitter: V a n  u moest het wel opvallen, want u was 
tenslotte hoofd van de militaire missie. 

A. Ja, dat viel ook wel op en ze vonden het ook wel gek. In 1944 
hebben ze dan ook gezegd, dat ik hoofd van het bureau B.B.O. werd 
op verzoek van de Engelsen. Het viel natuurlijk wel op, maar ze 
zeiden er niets van. Tenslotte was het een privé-zaak van de Hol- 
landers. 

59937. De Voorzitter: U heeft later nog eens het verzoek gekre- 
gen om zitting te nemen in een commissie om e s  ontwerp ,,wapen- 
stilstandsregeling mrt Duitsland" te maken. Is dat zo? Kunt u daar 
nog iets over mededelen? 

A. Ja. 

De Voorzitter: Het is in 1943 geweest. 

A. J a ,  November 1943. Toen hebben ze verschillende commissies 
ingesteld. Dat ging eigenlijk uit van het hoofd van de Unilever. Het 
was min o f  meer officieel, het ging, voor zover ik weet, niet van de 
Regering uit. Het ging m.i. uit van de heer Rijkens. Ze vonden het 
wel aardig om de verschillende heren een onderwerp te laten behan- 
delen. Daardoor werden er commissies ingesteld, ik was ook nog lid 
van een paar andere commissies. Onze mening werd gevraagd in één 
van die commissies over wapenstilstand met Duitsland o.a. Daar werd 
lang en breed over gesproken, maar het had niet altijd veel om het 



lijf. Men kon zijn wensen te berde brengen en ook de commissie, die 
later die wapenstilstand zou sluiten, kon daar rekening mee houden; 
men geeft daar enige redelijke reden voor. 

59938. De Voorzitter: U hebt een uitnodiging van de Minister 
van Oorlog ontvangen om tot die commissie toe te treden, dus het 
was wel vrij officieel. 

A. Ja, de Minister van Oorlog gaf die uitnodiging. Het was ook 
een semi-officiële aangelegenheid, want er zaten verschillende hoog- 
geplaatste heren in, o.a. de heer Beelaerts van Bloklarzd, als voor- 
zitter van één commissie, en een ander was weer voorzitter van een 
andere cominissie Het waren geen oppervlakkige bijeenkomsten, 
maar het waren degelijke commissies. Ze hebben ook heel degelijk 
werk gedaan. Er zijn ook boeken van uitgegeven. Die rapporten van 
die commissies zijn in druk verschenen - ik heb er niet op ingete- 
kend -, maar men kon er zich bij laten intekenen. Die rapporten zijn 
in Engeland te koop geweest. Er is het een en ander gepubliceerd. 

59939. De Voorzitter: Was het alleen Nederland, dat een derge- 
lijke commissie had, of ook de andere bezette landen? 

h. Dat kan wel zijn, maar dat weet ik niet. 
Ik weet niet of de andere landen ook commissies hadden. 

59940. De Voorzitter: Is er over die wapenstilstand een rapport 
gekomen? 

A. Ja, daar zijn rapporten over gekomen. Die rapporten zijn ook 
in druk verschenen. 

59941. De Voorzitter: Kunt u ook iets mededelen over het ontslag 
van generaal de Bruyrle als inspecteur van de Nederlandse troepen? 

A. Ik wist niet, dat hij als zodanig ontslagen was. 

59942. De Voorzitter: Hij heeft zijn ontslag gevraagd en dat is 
hem in Augustus 1944 verleend. Is u bekend wat daartoe de aan- 
leiding is geweest? 

A. De aanleiding daartoe is mij niet bekend. Ik dacht, dat hij zich 
verder aan de taak als coinmandant van de mariniers wilde wijden. 
Ik heb er nooit van gehoord. Ik weet wel, dat hij er mee opgehouden 
is, maar hij had misschien iets anders te doen. 

59943. De Voorzitter: Generaal de Bruyne heeft daarover een 
brief geschreven aan de Minister, waarin o.a. stond, dat de Minister 
aan geileraal van Oorschot opdracht had gegeven om al het contact 
met generaal de Bruyne zo spoedig mogelijk te verbreken. En dan 
antwoordt op een vraag van mijn kant generaal de Bruyne: ,,Generaal 
van Oorschot heeft mij zelf verteld, dat de Minister opdracht had 
gegeven het contact met mij zo spoedig mogelijk te verbreken, terwijl 
ik anderzijds zwart op wit de mededeling had gekregen, dat generaal 
varz Oorschot mij van alles volledig op de hoogte moest houden." 
Volgens mij is dit met elkaar in tegenspraak. Dus blijkbaar hebt u 
daar ook een rol in gespeeld. 

k Wat de generaal daar zegt, is m.i. niet geheel juist. Ik heb niet 
gezegd, dat ik alle contact met hem moest verbreken, maar ik moest 
zijn werk overnemen, voor zover het hier ook B.B.O. betrof, de 
quaestie van de dropping en de ondergrondse beweging. De Minister 
had gezegd: ,,U mag volstrekt niet samenwerken, noch met Lieftirzck, 
noch met Schilp, de twee officieren. die onder de Bruyne stonden." 
Ik heb volstrekt niet tegen de generaal gezegd, dat ik het contact met 
hem moest afbreken. Dat heb ik ook niet gedaan, want ik ben voort- 
durend bij hem geweest. Het verwondert mij, dat hij dat zegt. Hij heeft 
dat dan blijkbaar verkeerd begrepen. De Minister had mij gezegd, dat 
ik volstrekt geen gebruik meer mocht maken van de werkzaamheden 
noch van Lieftinck noch van Schilp. Dat heb ik generaal de Bruyne 
gezegd. 

59944. De Voorzitter: Dus naar uw oordeel berust de mening 
van generaal de Bruyne op een misverstand? 

A. Ja. 

59945. De Voorzitter: Bent u verder nog in enigerlei functie be- 
trokken geweest bij het militaire beleid in Engeland? 

A. Neen. Ik heb nog een enkele keer een bespreking gehad, o.a. 
met generaal van der Vijver, van twee dagen, over het samenwerken 
tussen Nederlandse en Engelse troepen te velde. Dat is echter van 
ondergeschikt belang geweest, maar dat is het enige, dat ik heb ge- 
daan. Nadat ik van de missie ben vertrokken, heb ik verder geen be- 
moeienis meer met de troepen gehad. 

59946. De Voorzitter: Dus u kunt verder niets meer mededelen 
over het militaire beleid in die tijd in Engeland? Of hebt u nog 
opmerkingen? 

A. Het voornaan~ste heb ik, geloof ik, wel verteld. Mijn grootste 
bezwaar was die generale staf. 

59947. De Voorzitter: Heeft u dat verlangen ook aan de Neder- 
landse Regering kenbaar gemaakt? 

A. Ik heb het niet kenbaar gemaakt, maar ik heb het met de 
andere heren besproken, die op het bureau van de Nederlandse 
generale staf zaten, en die hebben het wel aan de Nederlandse 
Regering kenbaar gemaakt. 

59948. De Voorzitter: Kunt u ook vermoeden, waarom de Rege- 
ring daaraan geen gehoor heeft gegeven? 

A. Neen, dat kan ik niet vermoeden. Dat weet ik niet. Zij vond 
het blijkbaar niet nodig. Ik geloof niet, dat er een bepaalde reden 
voor was, maar zij vonden het niet nodig. 

59949. De Voorzitter: In hoeverre kan men zeggen, dat de inspec- 
teur van de Nederlandse troepen een functie had, die ongeveer iden- 
tiek was met zo iets van opperbevelhebber, hoewel natuurlijk in veel 
kleinere omvang? 

A. Dus generaal de Bruyrze zou dan de rang van opperbevelheb- 
ber gehad hebben. 

59950. De Voorzitter: Eerst generaal Noothoverz var1 Goor, die 
was direct inspecteur van de Nederlandse troepen. 

A. Ja, die was opperbevelhebber van de enige Nederlandse troe- 
pen, die wij hadden. Ja, dat was hij ook. Die waren samen in een 
kamp, maar later zijn ze bij de Engelsen gedetacheerd geweest e:i 
toen was hij ze kwijt. 

59951. De Voorzitter: Kan men die functie niet enigszins verge- 
lijken bij die, welke u noemde? 

A. Ja, maar heel in het klein, zou men het kunnen vergelijken. 

59952. De Voorzitter: Kan het niet een overweging van de Rege- 
ring zijn geweest, dat het met zo weinig troepen eigenlijk wat top- 
zwaar zou ziin. wanneer men daar een generale staf bii had? 

A. Een generale staf is een studiebureau en dat staat afgescheiden 
van de troep. 

Mijn gedachtengang was toen als volgt: 
De generale staf, waar die ook is, al is er helemaal geen troep, 

dan is het toch wel goed, wanneer er een generale staf is in Eondzn, 
die het vraagstuk van de herovering van Nederland kan bestudereri. 
Wanneer de Amerikanen de Duitsers uit Nederland gaan verwijderen, 
dan is het goed, wanneer de Amerikanen kunnen teruggrijpen naar 
een lichaam, dat daar is, dat die zaak grondig bestudeerd heeft ei? 
ook op de hoogte is van hetgeen er gebeurt. Een lichaam, dat precies 
op de hoogte is van de toestanden in Nederland, en hoe het het best 
kan gaan. Ik zal niet zeggen, dat de Amerikanen daarvan gebruik 
zouden hebben gemaakt, maar als zo'n lichaam er niet is, maken zij 
er zeker geen gebruik van. Wanneer het er is, dan is het moeilijk 
bijv. voor een generaal Eisenhower en zijn bureau om dat helemaal 
te passeren. Hij zou zeggen: ,,We gaan nu naar Holland"; allicht 
zou men dan eens gaan vragen bij de generale staf: ,,Wat denken 
jullie er van? Dat zijn onze plannen." Nu hadden ze misschien een 
liaison-officer, waarmee ze alles bespraken, dat is toch nog iets 
anders dan een lichaam, dat de zaak grondig heeft bestudeerd. 

59953. De Voorzitter: Maar het paste wellicht moeilijk in het 
kader van de politiek van de Regering om Nederlandse officieren af 
te staan voor dit werk. 

A. Op dat gebied vond ik ze destijds vrij slap. Ik durf er echter 
niet over oordelen, want men moet in de omstandigheden ziin, waar- 
in de heren waren, om het te begrijpen. Het is niet zo makkelijk. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit het verhoor. 

J. W. VAN OORSCHOT. 

ALGERA, voorzitter. 
KORTHALS. 
D E  GRAAF. 
DUISTERWINKEL, griffier. 
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Sub-Commissie 11 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, de heren de Kort en Post- 
humus, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

lrerhoor van 

Dr. HUBERTUS JOHANNES VAN MOOK, 
oud 55 jaar, wonende te Amersfoort, 

oud-Minister van Koloniën en oud-luitenant-gouverneur-generaal. 

Hij legt de eed af als getuige. 

60256. De Voorzitter: De Enquêtecommissie heeft u verzocht als 
getuige te willen optreden bij het onderzoek van het militaire beleid 
1940-1945. Morgen zult u worden gehoord over het politieke deel 
en het lijkt mij het beste toe, dat ik nu u in de gelegenheid stel 0111 

uw inzichten over het militaire beleid, voor zover u daarmede ic 
maken hebt gehad in die tijd, aan de commissie kenbaar te maken. 

A. Ik zal dat gaarne doen, Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij 
daarbij trachten te beperken tot hoofdzaken, omdat allerlei kleinig- 
heden, die in die vijf jaren gebeurd zijn, niet zo'n groot belang 
hebben gehad bij de uitkomst, dat ze de moeite van het vermelden 
waard zijn. Ik ben voor het eerst betrokken geraakt in het militaire 
beleid van de Nederlandse Regering, uiteraard op het moment, dat 
ik Minister werd. Vóór die tijd heb ik in Indië er niet rechtstreeks 
mede te maken gehad, vóórdat ik naar Amerika werd gezonden om 
te zien of er nog hulp te verwachten viel. Zoals u weet, is dat !liet 
op enig resultaat uitgelopen, wat de uitkomst kon veranderen; al zijn 
er wel enkele resultaten geweest. 

Daarna ben ik opnieuw vertrokken en tenslotte op, ik meen, 25 Mei 
- - maar ik weet het niet zeker - 1942 Minister van Koloniën ge- 
worden. De bemoeienis, die ik met het militaire beleid had, berustte 
formeel in de eerste plaats natuurlijk op het feit, dat ik lid was van 
de Regering, in de tweede plaats op het feit, dat, zoals u weet, de 
hlinister van Koloniën tegelijk was belast met het algemeen bestuur, 
voor zover daar geen gedeelte van aan anderen werd opgedragen. 
Eén van die overdrachten betrof het zgn. opperbevel over de strijd- 
krachten. Dat was voor het Verre Oosten overgedragen aan een 
Bevelhebber Strijdkrachten Oosten (B.S.O.), waartoe de toenmalige 
vice-admiraal Helfrich is benoemd, die weer stond onder de bevelen 
van de bevelhebber der zeestrijdkrachten, admiraal Furstner, tevens 
Minister van Marine en die als algemeen bevelhebber werd geken- 
schetst, zonder dat daar verder eigenlijk enig formeel besluit over 
bestond, voor zover ik weet. De instelling van de functie van 
B.S.O. had de bedoeling, als ik het wel begrepen heb, om de strijd- 
krachten in het Verre Oosten, voor zover die ilog aanwezig waren 
(de verschillende wapens), bij elkaar te brengen onder één leiding. 
Daarbij waren derhalve delen van de Marine, delen van de Konink- 
lijke Landmacht en delen van het Koninklijk Nederlandsch-Indische 
Leger, die ontkomen waren uit Indië of die daar nog in het niet be- 
zette deel, dat alleen uit Merauke bestond, aanwezig waren en die 
men onder één algemeen bevel heeft willen brengen. Op  zich zelf 
leek de gedachte niet onlogisch, alleen de uitvoering heeft toch wel 
tot zeer grote moeilijkheden geleid. In de eerste plaats, ik zal maar 
eerst even over dit bevel spreken, bleef bestaan - en dat was nood- 
zakelijk - het administratief verband tussen de Minister van Kolo- 
niën in zijn functie van uitoefenaar van het algemeen bestuur en het 
Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger. Het was daarom noodzake- 
lijk, omdat tenslotte het Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger een 
afzonderlijke organisatie was, die onder de Indische Regering stond en 
die ook werd betaald uit de Indische middelen. De samenwerking tus- 
sen die Minister van Koloniën in zijn functie van, zoals ik zei, uitoefe- 
naar van het algemeen bestuur en de B.S.O., liep eigenlijk over een hele- 
boel schakels, over de B.D.Z., tevens Minister van Marine, de ministe- 

riële Commissie voor Oorlogvoering, de Minister van Koloniën en dan 
weer terug naar de B.S.O. Het spreekt vanzelf, dat een dergelijke 
organisatie niet eenvoudig was, maar die was tot op zekere hoogte 
mede gevolg van het feit, dat de Regering in Londen besloten had 
om de functie van - laat ik zeggen - waarnemend Landvoogd als 
zodanig niet te continueren en om te smelten in de functie van 
Minister van Koloniën. Een verdere grote moeilijkheid was, dat de 
opstelling zeer verspreid raakte. De B.S.O. kwam in Colombo terecht; 
de meeste delen van het Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger plus 
een niet onbelangrijk deel van de marine plus de hele Indische mili- 
taire luchtvaart waren of kwamen bijeen in Australië. Er waren deta- 
chementen en gedetacheerde militairen van het Indische leger in 
Suriname en Curaçao, waarvan eigenlijk niemand wist onder wie ze 
stonden. Die stonden in de eerste plaats rechtstreeks onder de Gouver- 
neurs daar, die krachtens de Staatsregeling opperbevelhebber waren, 
en deze hele versnippering, deze hele verspreiding maakte het buiten- 
gewoon moeilijk om tot organisatorische besluiten en tot een regel- 
matige samenwerking te geraken. Ik heb getracht - zodra deze vraag- 
stukken aan de orde kwamen, het was pas eigenlijk ongeveer begin 
1943 -- om daarin althans enige verbetering te brengen. 

De vliegopleiding in Jackson was voltooid en de vliegeniers, de 
squadrons, die daaruit werden gevormd, vertrokken naar Australië 
en dus ook die commandant van de vliegopleiding, de commandant 
van de militaire luchtvaart, generaal-majoor van Oyen, kon weer terug 
naar Australië. Ik stelde aan de Regering voor, en dat is tenslotte ook 
gebeurd, opnieuw een, zij het waarnemende, Indische legercomman- 
dant te benoemen met de bedoeling om in de eerste plaats alles, wat 
tot de landmacht in het Verre Oosten, in hoofdzaak dus de K.N.I.L., 
behoorde, meer onder één enigszins georganiseerd gezag te brengen 
en in de tweede plaats, en dat was belangrijker, om van die kant 
alle voorbereidingen te treffen, die mogelijk en noodzakelijk waren 
voor een latere vergroting van de strijdkrachten in verband met een 
mogelijke gewapende bevrijding van Nederlandsch-Indië of met het- 
geen gebeuren moest, wanneer door een capitulatie van Japan Ne- 
derlandsch-Indië vrijkwam. Dat is gebeurd, maar men heeft de 
opstelling van functies gehandhaafd, men heeft generaal van Oyt.11 
toen benoemd tot Onderbevelhebber Strijdkrachten Oosten, een 
functie, die al bestond en die tot dusverre vervuld was door een 
marine-officier uit Australië, onder de vice-admiraal Helfrich in 
Colombo, onder de B.D.Z. in Londen. Ik geloof, dat deze ingewik- 
kelde constructie niet ten goede is gekomen aan de algemene voor. 
bereiding, dat met name de zaak aanzienlijk verbeterd had kunnei? 
zijn, wanneer wij alles in Australië hadden kunnen bijeentrekken 
en dus ook de B.S.O. zich in Australië had kunnen vestigen en wij 
daardoor het weinigje, dat wij hadden, in ieder geval bijeen hadden 
kunnen krijgen en op de meest nuttige wijze hadden kunnen aan- 
wenden. Zoals de zaken nu gingen, raakte alles verspreid. Een paar 
schepen voeren mede met de Eastern Fleet vanuit Ceylon. Er waren 
groepjes, die helemaal afzonderlijk werkten voor een soort intelli- 
gence-werk, soms goed, soms slecht. Er waren groepin ingedeeld bij 
het commando van MacArthur en zoals ik zei, er waren nog groepen 
in Suriname en Curaçao, die maar zeer moeizaam konden worden 
bruikbaar gemaakt voor indeling bij hetgeen we aan het front nodig 
hadden. Later is dat praktisch gesproken zo gebleven, tot vlak voor 
de capitulatie van Japan, toen eindelijk op voorstel van mij aan de 
Minister van Overzeese Gebiedsdelen (inmiddels was opgetreden de 
heer Logerizann), althans bij terugkeer in Nederlandsch-Indië de ver- 
houdingen van vroeger min of meer zouden worden hersteld in die 
zin, dat de B.S.O., en dus ook de O.B.S.O., gehouden zouden 
zijn de aanwijzingen van de waarnemend landvoogd te volgen en dal 
daardoor de moeilijke positie van twee onafhankelijk van elkaar 
agerende autoriteiten, die hun verbinding slechts hadden, aanvankelijk 
in Londen en later in Nederland, werd opgeheven. Dat is heel in het 
kort, wat dat opperbevel betreft, waarbij men ook voortdurend moet 
bedenken, dat er bepaald geen sprake was van een operationeel 
opperbevel, omdat onze troepen alleen ageerden in geallieerd ver- 
band en dus alleen opereerden onder het operationele bevel van hun 
eigen compagnies- en scheepscommandanten en daarboven van de 



geallieerde opperbevelhebbers, maar niet van de B.S.O. of van de 
O.B.S.O. Het  tweede punt, dat  van belang is in deze historie, is de  
voorbereiding van een uitbreiding van onze strijdkrachten, wanneer 
dat mogelijk zou zijn, in de eerste plaats door, zoals ik zei, te trachten 
bijezn te brengen wat er was en in de tweede plaats, een veel belang- 
rijker plaats, de versterking daarvan inet mensen uit Nederland en 
uit Nederlandsch-Indië. Ik  gebruik Nederlandsch-Indië zolang het 
Nederlandsch-Indië is, ik bedoel zolang de  staatsrechtelijke termi- 
nologie aan te houden. Daar  was het verschil van visie, dat  daarop 
van invloed is geweest, van tweeërlei aard. Allereerst was er ezn 
gezichtspunt, dat  onze deelneming aan de algemene oorlog van groot 
belang was, dat die noodzakelijk was, dat wij overal moesten mee- 
doen ondanks het feit, dat  onze krachten uiterst beperkt waren, 
tegenover de visie, dat wij zonder de strijdkrachten, die inderdaad 
een actief deel aan  d e  operaties konden nemen, o p  het ijs te  zetten, 
toch alles moesten concentreren op de strijd ter bevrijding en tot het 
herstel van Nederlandsch-lndië, voor zover dus niet ezn bepaald ge- 
deelte, met name de  Irene-Brigade en een aantal vliegtuiggroepen, 
o p  de  bevrijding van Nederland moest worden gericht. Maar  ik heb 
het dus over dat gedeelte, dat  betrekking op Nederlandsch-Indië 
heeft. D a t  verschil van mening is eigenlijk aldoor blijven bestaan. Ik 
ben nog altijd van oordeel, dat, hoezeer de geallieerden ons daar in 
die dagen dankbaar voor waren, te veel strijdmiddelen zijn ingezet 
o p  oorlogsterreinen, waar wij maar indirect belang bij hadden, en dat  
die dankbaarheid ons eigenlijk later nooit iets opgeleverd heeft, 
omdat tenslotte de kern van de zaak toch bleef, wat wij te zien gaven 
o p  het moment, dat het ging om onze eigen overzeese gebiedsdelen. 

Het  tweede punt, waarover verschil van mening bestond en waarop 
een compromis is bereikt, was de samenstelling van de strijdkrachten, 
die bij de bevrijding van Nederland uit Nederland zouden worden 
geworven en georganiseerd. Iedereen was het e r  over eens, laat ik dat 
vooropstellen, dat  men alles in het werk moest stellen om na de 
bevrijding van Nederland een zo krachtig mogelijke deelneming aan 
d e  oorlog in de Pacific te bevorderen. Het  verschil van mening 
zat ook meer in de verwachting omtrent d e  tijdsduur, die verlopen 
zou tussen d e  bevrijding var, Nederland en de nederlaag van Japan 
of - laten wij zeggen - de nederlaag van Duitsland en de neder- 
laag van Japan, en over de vraag of wij bij de deelneming van de 
oorlog in de Pacific ons moesten concentreren op Nederlandsch- 
Indië of, alweer in die zelfde gedachtengang van daarstraks, moesten 
meedoen aan alles, tot en met de intocht in Tokio. Ik heb altijd 
bepleit, dat, hoewel het natuurlijk niet uitgesloten was, dat  er tussen 
de  nederlaag van Duitsland en de nederlaag van Japan een 
grote tijd zoc verlopen, de gegevens er mijns inziens op wezen, dat 
men daar niet op mocht rekenen, dat die tijd weleens veel korter 
zou kunnen zijn dan men dacht (dan men in Londen dacht), omdat 
men daar in het algenieen naar mijn gevoel te optimistisch was ten 
aanzien van Duitsland en te  pessimistisch ten aanzien van Japan. Ik 
ben in de gelegenheid geweest door mijn reis naar het Verre Oosten 
in 1944 te verifiëren wat ik uit de rapporten en andere gegevens 
meende te moeten opmaken en ben toen versterkt in het denk- 
beeld, dat  inderdaad die tijdsruimte betrekkelijk kort zou zijn, al 
is zij tenslotte misschien nog korter, ja, zeker nog korter geweest 
dan  ik toen dacht. Dit bracht met zich mede, dat  men over de 
samenstelling van die strijdkrachten een verschil van mening had. 
Naar  mijn gevoel moest men trachten, met d e  kortst mogelijke op- 
leiding en zonder zich te  verdiepen in allerlei grote organisatie? 
van legerkorpsen of divisies en in allerlei zwaar materiaal en hoog 
ontwikkelde technische onderdelen, zo spoedig mogelijk een zo 
groot mogelijk aantal behoorlijk getrainde, maar niet overmatig 
technisch getrainde beweeglijke en bruikbare legergroepen te hebben. 
Ik grondde dat alweer o p  de overweging, dat  naar mijn gevoel de  
geallieerden eigenlijk bepaaldelijk geen prijs stelden o p  deelneming 
van onze kant aan de  strijd tegen Japan zelf. Ik heb zelf gezien, 
welke moeilijkheden het in d e  Pacific al gaf, wanneer bepaalde 
inmengingen plaats vonden, wannezr Australische divisies in het 
Amerikaanse leger werden ingedeeld of een Britse vloot bij een 
Amerikaanse vloot. I k  bedoel, er waren altijd al zekere moeilijk- 
heden te overwinnen; men had elkaars seinsystemen niet, men had 
verschillende denkbeelden over bepaalde militaire tactische onder- 
delen. In het algemeen wekte dat al een zekere mate van wrevel, 
maar die wrevel werd natuurlijk gecompenseerd door het feit, dat 
men vooral in het begin die Australische troepen dringend nodig 
had; dat  de Britse Pacific fleet, die later gevormd is, tenslotte een 
belangrijke bijdrage leverde tot het geheel. Maar wat wij hadden 
kunnen opbrengen, was toch altijd zó benerkt geweest en zó on- 
geoefend, d.w.z. ongeschoold in de  werkelijke krijg, dat  ik er van 
overtuigd ben en dat  ook weleens heb menen te voelen door- 
schemeren in mededelingen van bepaalde hoge geallieerde mili- 

tairen, dat  men er eigenlijk helemaal niet o p  rekende en er ook 
eigenlijk helemaal niet veel prijs o p  stelde. D a t  men daarentegen 
wel meende, dat  wij een zo groot mogelijke bijdrage zouden moeten 
leveren aan hetgeen moest gebeuren ten opzichte van en in Eeder- 
landsch-Indië. Daar zat dus een verschil, een verschil. dat ten- 
slotte tot een compromis geleid heeft, waarbij men enerziids besioot 
in het schema, dat men opstelde, tot de vorming van éSn of twee 
divisies, die dan  geheel compleet e n  modern zouden worden ge- 
schoold en uitgerust, en dat men daarnaast de  vorming accepteerde 
van wat wij noemden gezagsbataljons, die o p  veel eenvoudiger 
wijze zouden worden uitgerust en getraind en die aanvankelijk op 
15 bataljons bij elkaar werder, gesteld. Aanvankelijk geschat op 
15 000 man, natuurlijk is het altijd iets meer, omdat er altijd admi- 
nistratieve en andere troepen bijkomen. Naar  mijn overtuiging 
bleef dat  eerste gedeelte iets, dat  tot bovsn onze werkelijke deel- 
neming uitging; dat tot wat wij in het Verre Oosten moesten doen 
in die vorm niet kon bijdragen, maar ik had aan de andere kant 
het idee, dat, als men tegelijkertijd beg in~en  kon met de vorming 
van die divisies, men dan op een gegeven moment zou merken, dat 
men dat niet moest doorzetten tot het technisch hoog volniaakte 
eind, maar dat  men vóór die tijd die troepen waarschijiilijk al ge- 
bruiken kon in kleinere verbanden en met lichtere uitrusting. Daar-  
naast werd een marinebrigade gevormd, daar was iedereen het over 
eens, en die marinebrigade werd ook van mijn kani bekeken als 
een lichaam met hoge prioriteit, omdat tenslotte een dergelijke kleine 
en zeer slagvaardige groep in alie omstandigheden, ook in omstan- 
digheden, die wij daarginds moesten verwachten, haar nut kon heb- 
ben. Bovendien kwam er bij. dat  die brigade ook een zeker amphi- 
bisch karakter kreeg, waardoor in een eilandenwere!d natuurlijk 
alweer allerlei voordelen konden worden verkregen. D e  verdere 
uitwerking hiervan is, zoals u weet, nogal onbevredigend verlopen. 
Men heeft dit  voorstel aan de Combined Chiefs of Staff voorgelegd. 
E r  was betrekkelijk -- als ik het goed begrepen heb - niet veel 
belangstelling voor aan die kant. Tenslotte heeft men na veel trekken 
en aandringen een zekere goedkeuring verkregen. I k  was een groot 
deel van die tijd niet in Londen en heb nooit rechtstreeks met deze 
contacten te maken gehad, die allemaal liepen over de Ministers 
van Oorlog en Marine en de Minister-President. 

Maar  het effect van het geheel was weinig animerend. Het  ging 
allemaal verschrikkelijk traag en toen in September 1944 het zuiden 
van het land werd bevrijd en daar een naar mijn gevoel verrassend 
grote animo was o m  vrijwillig dienst te  nemen - niet dat  het getal 
na enige maanden verrast zou hebben, maar liet verraste mij wel 
zo onmiddellijk na  die moeilijke tijd, die men daar toch ook door- 
gemaakt had -, bleek het, dat er eigenlijk van het oefenen van deze 
mensen voor de strijd en wat er verder moest gebeuren in d e  Paci- 
fic en in Nederlandsch-Indië voorlopig heel weinig terechtkwam. 
D e  geallieerden hadden er geen belangstelling voor, met name het 
oppercomniando in Europa, dat  zich uitsluitend bezighield met 
Duitsland, dat  aanvankelijk ongenegen was o m  zelfs maar een deel 
van die vrijwilligers te laten bestemmcn voor een andere taak dan 
de hulptaak. die S.H.A.E.F. hun had to'egedacht. Tenslotte, tozn 
dat dan met vezl moeite bereikt was, waaraan ik zelf nog heb 
kunnen bijdragen bij mijn bezoek in Februari aan het zuiden en 
aan Brussel, toen kregen wij gecn nitrusting, wij kregen geen 
transport, wij kregen geen transport om de mensen uit Nederland 
te brengcn, wij kregen zeker geen transport o m  ze te brengen 
naar de plaatsen, waar zij geoefend zouden worden. Ik heb toen 
voor die oefening en voor de moge!ijke vorming van de  gezags- 
bataljons, die dan meer speciaal o p  mijn verzoek in het schema 
werden opgenomen, getracht te  doen wat er aan te  doen viel. Aan- 
vankelijk bleek dat  erg goed te zullen lopen. Wij hebben ons toen 
gericht tot d e  Australische Regering, onidat wij die opleiding, die 
dan  naar de  opzet kort moest duren, zo dicht mogelijk bij Neder- 
landsch-Tndië wilden hebben en bovendien met de  kans een 
zekere tropentraining op te doen, die in Australië mogelijk is. De 
Ailstralische autoriteiten waren zanvankelijk in 1944 uiterst toe- 
schietelijk. Die hadden een groot en uitstekend trainjngskamp in 
West-Australië, dat  zij niet meer gebruikten. dat ontruimd werd 
langzamerhand, voor ons ter beschikking. Zij hadden - naar ik 
meen - ook vrij grote voorraden uitrusting, die wij zouden kunnen 
overnemen. I n  het algemeen was in die tijd de correspondentie, 
die wij daarover met de Australische Regering hadden, en het dage- 
lijkse en persoonlijke contact met het Australische legerbevel zó. 
dat men moest verwachten, dat  dit allemaal goed zou lopen, mits die 
troepen maar kwamen. Die troepen kwamen intussen niet en, zoals u 
weet waarschijnlijk, is de stemming in de Australische Reger in~s-  
kringen, naarmate de  oorlog in d e  Pacific vorderde, minder opwekkend 
voor ons geworden, Het  eind van het lied was, da t  men met een 



aantal voorwendsels, zoals dat de zaak nog niet heiemaal of alleen en bagatelle behandelen van ons door de buitenlandse instanties bijv., 
maar in principe beslist was geweest, het aanbod eigenlijk heeft heb ik de overtuiging, dat wij er dieper in hadden kunnen dringen, 
ingetrokken, maar ik geIoof niet, dat het vrel uitmaakts, want als er meer moeite voor was gedaan. 
ik zei daareven al: de troepen kwamen niet en wij konden ook 
niet van Australië vorderen, dat zij eer? kamp, dat zij zelf niet 60259. De Voorzitter: Welke Nederlandse instanties zijn dat pre- 
meer nodig hadden, in stand hielden, onderhielden, daar mensen cies? 
voor afzonderden, wanneer er toch geen gebruik van werd gemaakt. 
]-Iet gevolg is dus geweest, dat er een paar honderd man op het 
laatste ogenblik z i p  aangekomen, die nog een kleine oefening 
hebben kunnen ondergaan eri die - mezn ik - ter sterkte van één 
compagnie tenslotte bij de capit~ilatie van Japan beschikbaar 
waren, maar dat de verdere oefening geheel heeft plaats gevonden 
in Engeland, maar men aacvankelijk gedacht had cie divisie? te 
zullen oprichten en uitrusten en oefenen. Ik weet niet oI wil met 
een groiere concentratie van de aandacht op hetgezn in Índië 
moest gebeuren ie1ts meer hadden kunnen bereiken. Ik heb weleens 
de indruk gehad, dat men te veel - hoe zal ik zeggen - aan de 
ene kant dat overal meedoen vooropstelde en dus niet alles, wat 
maar mogelijk was, naar die kant bracht en dat men aan de andere 
kant te veel speculeerde op een grote tijdsruimte, die men beschik- 
baar zou hebben, voordat de oorlog met Japan een einde zou 
nemen. En dat ook daarom niet, als ik het een beetje ecnvoudig 
mag zeggen, niet zodanig met de vuist op tafel is geslagen, dat wij 
zo nu en dan althans iets kregen, in plaats van voortdurend niets. 
De gevolgen zijn u bekend. Toen Japan capituleerde, hadden wij 
12 zwakke compagnieën daarginds en een paar scheepjes, boven- 
dien een esquadrille bommenwerpers en een esquadrille jachtvlieg- 
tuigen. Dat was alles. Dat later het algemene schema toch zijn nut 
heeft opgeleverd blijkt, doordat intussen de oefening in Engeland 
was aangevangen en geleid heeft tot uitzending van de bataljons 
oorlogsvrijwilligers. Overigens -- dat moet ik nog even zeggen - 
zoals ik in mijn eigen voorstellen altijd heb bepleit, niet in de 
vorm van divisies, maar in de vorm van bataljons, op zijn hoogst 
samengevoegd in wat men noemt brigadegroepen, ook met een zeer 
summiere uitrusting in die tijd en een betrekkelijk siimmiere training, 
dat is tenslotte het resultaat geweest van de voorbereiding, die in 
1943 is begonnen, en als zodanig is dat bepaald toch nog altijd 
een waardeerbaar resultaat geweest. Ik ber! alleen niet helemaal 
overtuigd, dat men niet meer had kunnen bereiken, als men de 
noodzaak van snelle voorziening met eenvoudige middelen sterker 
had gevoeld en als men de noodzaak van een zo groot mogelijke 
concentratie van het beschikbare ook volledig had beseft. 

Het derde punt is de verandering van het opperbevel, van de 
overgang van het opperbevel van MucArthur op Moufitbatten, waar- 
bij wij eigenlijk maar een heel ondergeschikte rol hebben gespeeld, 
maar waarbij ik mij alleen weleens heb afgevraagd of die rol niet 
nog ondergeschikter geweest is dan zij had kunnen zijn, omdat wij 
eigenlijk in de indeling van de operatieterreinen in het Verre Oosten 
nooit ook maar gekend of betrokken werden. Ik heb weleens de 
indruk gehad, dat men ook in dit opzicht door een iets nadruk- 
kelijker standpunt althans had kunnen bereiken, dat wij aanzienlijk 
eerder gewaarschuwd zoudec zijn geweest voor deze wijziging. De 
laak op zich zelf is uit allerlei gepubliceerde stukken nu vrij aardig 
bekend, hoewel er nog wel geheimzinnige punten in zitten. 

60257. De Voorzitter: Mag ik i i  even interrumperen. Wat ver- 
staat u onder ,,menM? 

A. Ik bedoel degenen, dus de delen van de Regering, die hierop 
invloed hadden. U moet niet vergeten, dat ik dus nooit te maken 
had - ik wil niet zeggen nooit te maken mocht hebben. maar 
het Ieek er wel een beetje op - met de oorlogsleiding in Engeland, 
ik bedoel met de Chiefs of Staff of met de Engelse Regerings- 
personen, die speciaal met de oorlogsleiding belast waren. Ik heb 
b.v. Churchill nooit ontmoet in mijn leven, om maar iets te nozmen. 
En in Amerika alleen maar incidenteel; als ik daar eens was, 
kon ik praten met deze en gene generaal OE admiraal of een enkele 
keer met President Roosevelt, maar daar was ik altijd maar door- 
trekkend en daar was tenslotte ern vertegenwoordiging van ons bij 
de Chiefs of Staff, die naar mijn gevoel niet die instructies had 
en ook misschien niet de fut had om door te dringen tot de beslis- 
singen of althans tot kennisneming van de voornemens, die voor 
ons van belang waren. 

60258. De Voorzitter: Het ging mij bij het stellen van de vraag 
hierom, of u onder ,,men" allee11 Nederlandse instanties bedoelde. 

A. Ik bedoel in menig opzicht de Nederlandse instanties. Wat het 
nemen van beslissingen buiten ons om betreft en het min of meer 

A. Dat zijn dus in hoofdzaak, laten me zeggen, de Ministers van 
Algemene Oorlogvoering en Oorlog en Marine en de vertegenwoor- 
digers bij de Chiefs of Staff, hoewel die natu~irlijk weer afhankelijk 
waren van hetgeen hun uit Londen werd voorgeschreven. Laat ik het 
liever zo stellen, er werd wel gepraat met de geallieerde oorlogs- 
leiding, maar er werd naar mijn gevoel niet genoeg op onze belangen 
gewezen, ik bedoel, niet genoeg geprotesteerd. 

60260. De Voorzitter: Hebt u daar protest tegen aangetekend? 

A. Ik heb herhaaldelijk aangedrongen, maar, zoals ik al zei, ik zat 
in de beslissende tijd bijna voortd~irend in Australië of in het Verre 
Oosten, om dit te doen en dat te doen. 

60261. De Voorzitter: En daar is opzettelijk niet op ingegaan? 

A. Ik denk eigenlijk, dat men, Òf misschien de zaak hopeloos 
achtte, Òf niet het gevoel had van de dringende iloodzaak om zo 
snel mogelijk daarginds klaar te zijn: dergelijke aangelegenheden 
spreken natuurlijk veel meer tot iemand, die er midden in zit en die 
er vlak bij zit, dan tenslotte tot mensen, die de laatste tijd voort- 
durend bezig waren met Nederlandse vraagst~ikken. Ik zeg nogmaals, 
de moeilijkheid was, dat ik in de beslissende periode nog maar een 
korte tijd in Londen ben geweest. Voor de rest zat ik in het Verre 
Oosten, waar de geallieerde bevelhebbers daar niets aan konden doen. 
Die mensen hadden eenvoudig de beslissingen en de bevelen van 
de Combined Chiefs of Staff en van de Regeringen van de Verenigde 
Staten en het Verenigd Koninkrijk op te volgen. 

60262. De Voorzitter: Mag ik u in dit verband nog een vraag 
stellen? Was LI in December 1944 in Washington? 

A. Neen, toen was ik bepaald niet in Washington, toen was ik in 
Nieuw-Guinea. 

De Voorzitter: Neen, het is geweest in October 1944. 

A. Begin October ben ik nog even in Washington geweest. 

60263. De Voorzitter: Toen was u daar met vice-admiraal 
Uelfrich. 

A. Ja. 

60204. De Voorzitter: En u heeft toen een bezoek gebracht aan 
de Combined Chiefs of Staff? 

A. Ja, we hebben één keer de gelegenheid gehad om samen nog 
eens een uiteenzetting te geven. 

60265. De Voorzitter: Nu schrijft schout-bij-nacht van der Kun 
--dat was toch, meen ik, ook ecn vertegenwoordiger bij de Combined 
Chiefs of Staff -, dat . .  . 

A. Hij was, naar ik meen, vertegenwoordiger, tenminste, hij zat 
in die groep, die in Washington zat. 

De Voorzitter: ,,De heeren - dat waren u en de vice-admiraal 
Helfrich - bezochten, doch ieder afzonderlijk en onvergezeld, ver- 
schillende leden van den Combined Chiefs of Staff. Het lag aanvan- 
kelijk in hun bedoeling, dat de beide bij dien Staff bescheiden Regee- 
ringsvertegenwoordigers, (dat zijn dan de heren Dijxhoorïz en vun 
der Kun) zelfs niet de vergadering van den Combined Chiefs of Staff, 
waarln zij nog eens mondeling hun opdracht zouden uiteenzetten en 
toelichten, zouden bijwonen. De Combined Chiefs of Staff zelf dacht 
er echter anders over en vroeg ons beiden mede ter vergadering." 

Uit  hetgeen ik lees, zou men de conclusie kunnen trekken, dat u 
de heren er niet bij wilde hebben, maar dat ze tenslotte door de 
Combined Chiefs ot Staff toch nog er bij zijn gevraagd tegen uw 
wil in. 

A. Ik weet niet meer precies hoe dit is gegaan. Ik weet wel, dat 
Helfrich en ik er bepaald samen zijn geweest. Wij hebben bepaald 
samen een bezoek gebracht bij de Coinbined Chiefs of Staff, dus het 
begin, dat u voorlas, kldpt niet met de feiten. 



60366. De Voorzitter: Ja, maar de bedoeling van dit schrijven is, 
lijkt mij toe, eigenlijk er u een verwijt van te maken, dat u de heren 
Dijxhoorrz en van der Kun niet bij de bespreking aanwezig hebt wil- 
len doen zijn, terwijl daarentegen de Combined Chiefs of Staff ge- 
zegd zouden hebben, dat de heren er wèl bij moesten zijn. 

A. Ik herinner mij niet, dat het zo is gegaan. Zoals ik al zei, zijn 
de heer Heifrich en ik alleen gegaan en het was ook de bedoeling, 
dat we samen zouden gaan, omdat we de zaak zowel politiek als 
militair nog eens wilden voorbrengen. Overigens heeft het niet veel 
uitgewerkt, maar ik weet niet hoe dat verder is besproken, of de 
heren Dijxhoorn en van der Kun daar bij zouden zijn, maar er was 
altijd een grote moeilijkheid en dat is deze - die heb ik zelf her- 
haaldelijk ervaren -: wanneer rilen op ern bepaalde bespreking prijs- 
stelt en men wilde met de allerhoogste geallieerde autoriteiten werke- 
lijk op de zaak ingaan, dan wilden zij altijd een zo klein mogelijk 
aantal mensen zien. Dat is ook volkomen begrijpelijk. Generaal 
MacArthur vertelde mij onder vier ogen dingen, die hij onder zes 
ogen niet verteld had, ernvcudig omdat hij, als hij b.v. kritiek had 
op Washington, hij dat moeilijk met iedereen kon doen. Hij kon liet 
b.v. met de h e s  Helfriclz bespreken en met mij, maar niet met lagere 
officieren, die daar nog weer bij zouden zijn. Ik bedoel: dat is altijd 
een moeilijkheid geweest, dat men in die grote besprekingen met grote 
gezelschappen - tenzij het ging om zakelijke punten, om het uit- 
voeren van plannen - nooit tot de werkelijke roerselen doordrong, 
omdat er veel te veel mensvn bij zaten. 

60267. De Voorzitter: Hier lag de zaak juist andersom. Hier zou 
het zo geweest zijn, dat u ze er niet bij wiide hebben, maar dat de 
Combined Chiefs of Staff dat wel wilden. 

. Net is mogelijk, dat wij gezegd hebben: ,,Willen de heren de 
vertegenwoordigers er bij hebben of niet?" Dat we het aan de Coin- 
bined Chiefs of Staff hebben overgelaten. Ik herinner het mij niet. 

60268. De Voorzitter: Ik zal u even voorlezen wat er verder nog 
volgt: 

,,Dat geen marine- of militair-attaché dergelijke besprekingen 
behoeven of behooren bij te wonen, ligt in het wezen van de Com- 
bined Chiefs of Staff. Door echter de normaal geaccrediteerde 
vertegenwoordiging te trachten uit te sluiten wordt het aan- 
zien dezer vertegenwoordiging allerminst gediend. Gelukkig had- 
den de buitenlanders een andere - en o.i. - juistere opvatting 
van de taak der bij hen geaccrediteerde Regeeringsvertegenwoor- 
diging." 

A. Ik moet LI eerlijk zeggen, ik weet wel, dat in bepaalde gevallen 
op een dergelijke wijze is gehandeld, maar ik herinner mij van dit 
geval niets, of niet veel meer. Ik herinner mij alleen, dat Helfrich en 
ik er toen geweest zijn. Ik herinner mij wel, dat in bepaalde gevallen 
militair attaché's met mij mee wilden naar Marshall of naar King 
en dat ik dat geweigerd heb, omdat ik wist, dat Marshall en King 
dan niets zeiden. 

De Voorzitter: Maar nu waren dit geen militair attaché's. 

A. Deze zaak herinner ik mij niet, maar ik kan mij haast niet 
voorstellen, dat wij gezegd zouden hebben: ,,Je mag niet mee"; maar 
dat wij eenvoudig tegen de Chiefs of Staff hebben gezegd, dat zij uit 
moesten maken, wie er aanwezig zouden moeten zijn. Want het kon 
zijn, dat dit dieper ging dan een groot gezelschap verdragen kan. 
Wij wilden tenslotte trachten op dat moment - meen ik - gedaan 
te krijgen, dat er alsnog aan de bevrijding van Nederlandsch-Indië 
iets gedaan zou worden. U weet, dat de zaak er tenslotte om heen 
is gegaan. Ik meen, dat dit de laatste poging is geweest om een 
actie in de Archipel te bepleiten. Dan neem ik aan, zoals de kaarten 
daar lagen, dat wij bepaald niet Dijxhoorn en van der Kun hebben 
willen uitsluiten, maar dat wij het aan de Chiefs of Staff hebben 
overgelaten, hoe groot zij het gezelschap wilden hebben. 

De Voorzitter: Ik heb u de gelegenheid willen geven om uw visie 
hierop te geven. 

A. Ja, maar in het algemeen kan ik zeggen, dat het zeker niet in 
de opzet zou hebben gelegen, dat het wel heel moeilijk was om 
attaché's mee te nemen, omdat attaché's beschouwd worden - ik 
zou haast zeggen - als agenten van een vreemde Mogendheid. 
Attaché's hebben nu eenmaal een andere functie dan vertegenwoor- 
digers bij de Combined Chiefs of Staff. Daar heeft u volkoinen ge- 
lijk 111. 

60269. De Voorzitter: Ik heb het ook hierom willen vragen, om- 
dat u hebt medegedeeld, dat bepaalde Nederlandse instanties niet fel 
genoeg naar deze aangelegenheden hebben gekeken, en dan zou 
hieruit blijken, dat zij zelf het wel wilden, maar dat er een ander 
achter zat. 

A. Nu zijn natuurlijk ,,ergens bij willen zijn" of ,,een actie 
voeren" twee verschillende dingen. 

60270. De Voorzitter: Ja, maar er hier bij willen zijn, wijst toch in 
de richting van . . . . . . 

A. Ja, natuurlijk, ik zeg alleen, mijn indruk is, en die indruk heb 
ik de enkele keren gekregen, dat ik er  weleens mes te maken had, 
dat er toch een algemene gedachtengang was: ,,och, dat loopt straks 
wel, die oorlog met Japan duurt nog wel een hele tijd". Men heeft 
niet die aandrang gevoeld: ,.Het zou weleens kunnen zijn. dat we op  
heel korte termijn alles moeten inzetten, wat we hebben, en dat we 
dan dus zo veel mogelijk bij elkaar moeten zien te brengen." Een feit 
is, dat ik, toen ik bijvoorbeeld in Februari 1945 in het zuiden was, in 
die paar weken waarschijnlijk meer bij het hoofdkwartier van 
S.H.A.E.F. heb zitten opspelen over het uitzenden van die troepen 
dan de Minister van Oorlog had gedaan in de voorafgaande periode. 
Het is begrijpelijk; voor de Nederlandse Regering was toen Neder- 
land het alles beheersende vraagstuk en voor mij was het vraagstuK: 
,,Wat komt er na, wat komt er nu?" Ik had het gevoel, dat wij zo 
zwak bleven, dat wij straks voor allerlei moeilijkheden zouden komen 
te staan. 

60271. De Voorzitter: U bent bij S.H.A.E.F. geweest meen ik 
- met de heer van Straten? 

A. Ik ben toen eigenlijk naar het zuiden gegaan om te zien of 
er wat te regelen viel voor de werving voor het uitzenden van de 
mensen naar Australië. Ik ben er dus toen met kolonel van Straletl 
heen geweest. Hij was - naar ik meen - tijdelijk generaal. Het was 
in Brussel en ik heb voortdurend gevonden, dat er een gebrek aan 
belangstelling was voor het hele geval, dat inderdaad de strijd tegen 
Japan in de gedachtengang van de mensen in Europa natuurlijk 
hoofdstuk I1 was, terwijl ze aan hoofdstuk I bezig waren. 

60272. De Voorzitter: Ja, was de zaak niet zo, dat men 35 000 
man wilde werven, waarvan 19 500 voor S.H.A.E.F., terwijl dan de 
rest voor Nederland was, maar dan mocht Nederland zelf weten 
hoe die 15 500 man te bestemmen? Was het uw mening toen niet, dat 
men dan met die 15 500 man ook diende te beginnen, voordat men 
die 19 500 volledig afstond? 

A. Mijn idee was dit: ,,Als men een zekere proportie heeft, als 
men - naar ik meen - toen al 27 000 vrijwilligers had, dan hoeft 
men niet te wachten tot men er 35 000 heeft, voor men begint met 
mensen uit te zenden." 

60273. De Voorzitter: Neen, maar S.H.A.E.F. had zich op het 
standpunt kunnen stellen: ,,Ik wil eerst die 19 500 man hebben en 
daarna mag men pas beginnen met werving." 

A. Dan hadden wij ons op het standpunt moeten stellen: ,,Onze 
belangen zijn zo groot, dat u die eis niet stellen mag." 

60274. De Voorzitter: Ik denk, dat dat ook gebeurd is. 

A. Het is wel gebeurd, maar ik zeg nogmaals, het gevoel van 
urgentie - dat is mij weleens opgevallen - otitbrak. 

De hoofdmoeilijkheid lag natuurlijk bij de geallieerden, die zich 
in de eerste plaats niet zo heel veel van onze belangen aantrokken, die 
bovendien altijd voorop hadden staan, en in zekere zin terecht en 
vooral de Amerikanen: ,,We moeten de hoofdvijand verslaan en die 
andere aangelegenheden komen straks wel", maar het feit, dat ,,die 
andere dingen straks wel kwamen" venvaarloosderi, dat bijvoor- 
beeld, toen Japan eenmaal gecapituleerd had, de geallieerden bepaald 
geen zin hadden om nog weer grote operaties te gaan verrichten. 
Al die troepen, die wij toen in Indië hebben gehad, hadden het ge- 
voel: ,,Wij willen naar huis, wij hebben acht jaar gevochten, de OOT- 

log is afgelopen." Dus men vergat, dat, als men daar geen voorberei- 
dingen voor trof, men dan voor dit soort zaken kwam te staan. Van 
geallieerde kant is dat heel sterk verwaarloosd bij de wijziging van 
het operatieterrein op het allerlaalste ogenblik, dat het South East 
Asia Command bepaald niet voorbereid was op het overnemen er van, 



60275. De Voorzitter: U hebt zo in het algemeen de uitdrukking 
gebruikt, dat men van Nederlandse kant er niet fel genoeg op heeft 
gewezen. 

A. Ik heb het gevoel, dat men er niet zo fel op heeft gewezen 
als had kunnen gebeuren. 

De Voorzitter: Het is een ietwat vage uitdrukking. 

A. Goed. Zoals ik al zei, ik zat meestal in het Verre Oosten en ik 
kreeg geen bericht op mijn vragen daarover. Ik moest telkens aan- 
dringen. ,,Doe dit nu en laten we dat nu doen." De correspondentie 
zit er vol van. Dan kan men niet aan het gevoel ontsnappen, dat het 
niet zo dringend gezien wordt aan de andere zijde als men het 
zelf ziet. 

60276. De Voorzitter: Maar dat verschijnsel kwam - geloof 
ik - ook wel voor op andere terreinen? 

A. Ja, maar dit was wel een zeer belangrijk terrein. Dit is ten- 
slotte een kernpunt geweest van het verdere verloop van zaken. 

60277. De Voorzitter: Juist, maar wat u zegt over het niet be- 
antwoorden van brieven had misschien niet alleen betrekking op de 
Indische zaak, want daar hebben we hier wel meer klachten over 
gehoord. Dus dat zou een algemeen verschijnsel kunnen zijn, wat 
geen opzet was. 

A. Neen, begrijpt u mij goed, ik praat niet over opzet. Ik praat 
over een andere visie. Ik praat over een qtandpunt, dat aan de ene 
kunt veel meer in beslag genomen was door hetgeen in Nederland 
gebeurde en aan de andere kant te optimistisch was - naar mijn vaste 
overtuiging - over de opeenvolging van gebeurtenissen, die zich 
straks militair zouden afspelen in het Verre Oosten. Men moet het 
eigenlijk pessimistisch noemen, als men zegt of denkt, dat Japan nog 
lang in de strijd zal blijven, maar men was optimistisch ten aanzien 
van de tijd, die mei1 zou hebben om zich daarop voor te bereiden. 

60278. De Voorzitter: Ja, maar kunt u ook concrete gegevens 
aanwijzen voor ............. .... . 

A. Het concrete gegeven is b.v., dat men een legerkorps wilde 
oprichten, waarvan de oefcntijd, meen ik - ik weet de cijfers niet 
precies meer - op zo ongeveer 18 maanden, twee jaar werd gezet. 

60279. De Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk, dat men niet flink 
genoeg opgekomen is voor de Nederlandse belangen bij de gealljeer- 
den. Kunt u daar concrete voorbeelden van noemen? Of beperkt zich 
dat tot een indruk? 

A. Het is in belangrijke mate een indruk, omdat ik altijd buiten 
die contacten ben gebleven, maar een indruk, die dan b.v. toch ook 
hierop rust, dat, toen ons plotseling bleek, dat men bij de capitulatie 
van Duitsland helemaal het transport afsneed naar het Verre Oosten 
voor ons, ten gevolge waarvan ik zelf ben gaan moeten opspelen in 
Washington, zeker niemand zo was gaan opspelen. Het heeft mis- 
schien op dat moment niet veel uitgehaald, maar ja, het was voor 
mij ook álleen maar een heen- en weervliegen van ~ a n  Francisco - 
waar ik op dat ogenblik was - naar Washington en het bespreken 
van de zaak met de Chiefs of Staff, maar de heren, die er zaten, 
hadden er niet veel aan gedaan op dat ogenblik. Daar liggen ook 
brieven van. 

De Voorzitter: U voelt wel, wij willen de zaken gaarne zo con- 
creet mogelijk horen. 

A. Ja, dat begrijp ik, maar het is altijd moeilijk om te concre- 
tiseren, dat iemand - laten we zeggen - morgen pas gedaan heeft, 
wat hij vandaag had kunnen doen. Of dat hij zich te vroeg, te gauw 
neergelegd heeft bij een beslissing, die tegen ons belang in was. 
Ik heb de opvatting de kracht te concentreren op Indië, in plaats 
van ze over de hele wereld te versnipperen. Er is een stuk van de 
h4inister van Marine, waarbij hij bepleit, dat we overal mee moeten 
doen. Ik heb zelf niet veel stukken uit die tijd, want ik ben niet 
iemand, die dossiers aanlegt, maar er zijn stukken, die ik toevallig 
wel heb of niet heb. 

Het is een heel betoog, en ik moet zeggen, het is een heel mooi 
betoog, maar het komt er op neer, dat het toch zo belangrijk is, dat 
we overal meedoen. Het staat tegenover de opvatting, die ik altijd 
verdedigd heb, dat men uit eigen belang en ook in overeenstemming 

met hetgeen, men van geallieerde zijde eigenlijk van ons verwachtte, 
z ~ c h  moest concentreren op datgene, wat voor ons van de grootste 
betekenis was. 

Hier is een nota van de Minister, waar geen datum op staat, maar 
zij moet van even na 9 April zijn. 

60280. De Voorzitter: Van welk jaar? 

A. Van 1943. 
Misschien is het verschil, dat ik zelf een beetje opgewondener 

ben, maar misschien ook een beetje vlugger daardoor bij het reageren. 

De Voorzitter: Dit was waarschijnlijk de uiteenzetting, die u 
geven wilde? 

A. Ja, dat zijn eigenlijk wel de hoofdpunten. Zoals u weet, is die 
overgang van het opperbevel van MacArthur op Mountbatten op 
dat moment voor ons bepaald fataal geweest. Ook dat lag b.v. zo, 
daar hebt u een verschijnsel, dat dan tenslotte misschien niet bewijst, 
wat ik daar straks  ei, maar toch een aanwijzing is, dat wij van deze 
overgang weken en weken eerder op de hoogte waren dan men in 
Londen of Washington er van op de hoogte was. 

60281. De Voorzitter: Maar heeft u dan de Regering in Londen 
niet onmiddellijk geseind? 

A. Natuurlijk, we hebben onmiddellijk geseind. 

60282. De Voorzitter: Omdat u zegt: weken en weken van te 
voren. Met seinen gaat misschien maar een heel korte tijd gemoeid. 

A. Ja, maar wij hebben ook geseind. 

60283. De Voorzitter: In Londen kon men het dus praktisch 
gesproken op het zelfde moment weten. 

A. Neen. M7ij hoorden dit van MacArtlzur. Maar dan was er geen 
formeel besluit. MacArfhur, die natuurlijk van zijn Regering of van 
zijn Chiefs of Staff opdrachten had om te liquideren dan en dan. 
Maar het besluit was veel eerder genomen, dan wij het van Mac- 
Arthur hoorden. 

60284. De Voorzitter: Ja, maar op het moment, dat u het te 
weten kwam, kon u natuurlijk onmiddellijk de Regering in Londen 
daarvan op de hoogte stellen. 

A. Dat hebben we altijd gedaan, daar behoeft u niet aan te 
twijfelen. Het feit is alleen, dat men daar, waar het besluit genomen 
werd, er niet zover indrong, en niet voldoende contact had om het 
te weten. In Manilla moesten we het eigenlijk horen uit de derde of 
vierde hand. 

60285. De Voorzitter: Dus die klacht heeft dan betrekking op de 
vertegenwoordigers vail ons bij de staf van MacArthur? 

A. Ja, dat kan. Het kan zijn, dat het daaraan ligt. Ik weet niet 
precies aan wie het ligt, maar het feit is daar, dat wij dit veel eerder 
tc weten kwamen dan men het te weten kwam daar, waar eigenlijk 
de gemeenschappelijke oorlogsleiding lag. ') 

60286. De heer Posthumus: Hoe kon u controleren, dat u het 
eerder wist? 

A. Als ik b.v. een brief of een telegram kreeg van esn vertegen- 
woordiger van de staf van MacArthur, die zei: ,,We moeteii er op 
rekenen, dat 15 Augustus alle leveringen van de South West Pacific 
Area aan ons zijn afgelopen." En het hing al lang in de lucht - dat 
hele verhaal van die overdracht begon eigenlijk al in 1943, de onenig- 
heden tussen de Britten en Amerikanen - en het bleek ook achter- 
af, dat op 15 Augustus inderdaad de zaak overging. U begrijpt, toen 
ik dat bericht kreeg, dacht ik: ,,Nu schijnt het beslist te zijn", waar- 
na ik onn~iddellijk heb geseind: ,,Protesteer hiertegen en probeer dit 
ongedaan te krijgen, enz." 

60287. De Voorzitter: Maar wij kunnen dus vaststellen, dat, zo 
gauw u het bericht kreeg, u de Regering in Londen daarvan op de 
hoogte hebt gesteld. Wat dan het verzuim zou zijn geweest, is, dat 

1) Noot van de getuige toegevoegd bij de correctie van het stenogram: Hier 
schuilt een vergissing. De vertegenwoordiging bij MacArthur was de eerste, 
die e r  achter kwam en mij waarschuwde. De vertegenwoordigers bij de 
Combined Chiefs of S:aff in Washington of bij het Britse opperbevel in Londen 
hadden er eerder van moeten horen; daar werden de beslissingen in eerste in- 
stantie genomen. 
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men bij de staf van MacArthllr Londen niet in kennis h e f t  gesteld 
met de plaiinen, die daar waren. 

A. Neen, het was geen plan van MncArthur, het was een plan 
van Washington. MacA~rkur had alleen maar bevelen uit te voeren. 
De beslissing is in Washington genomen. 

60288. De Voorzitter: Bij de Combined Chiefs of Staff? 

A. Ja. Dat was juist in strijd met de plannen van MacArthur 

60789. De Voorzitter: Dus men heeft bij de Combined Chiefs 
of Staff onze vertegenwoordiging er niet mee in kennis gesteld? Of 
hebben die vertegenwoordigers er wel kennis van gehad? 

-4. Seen, dat neein ik niet aan, maar ik neem alleen aan, dat zij 
er niet voldoende inzaten om dergelijke aangelegenheden te horen. 

60290. De Voorzitter: Dat komt dus hierop neer, dat de Rege- 
ringsvertegenwoordigers niet voldoende op hun qui vive zijn ge- 
weest ...... 

A. Althans onvoldoende contacten hadden om dit te weten. 

60291. De Voorzitter: . . . . .. om te voorzien, dat er een dergelijk 
besluit zou kunnen worden genomen? 

h. Ja. 

De Voorzitter: Dus daar komt het dan op neer. 

A. Ik noem dit alleen als symptoom. 

60292. De Voorzitter: Ja, maar dit is natuurlijk een heel belang- 
rijke kwestie. Dus dit speelt zich af buiten de Regering in Londen? 

A. Ja, hoewel men het in Londen natuurlijk ook wist. Ik bedoel, 
dit besluit is niet een besluit geweest van de Combined Chiefs of 
Staff alleen. Het is een besluit geweest van beide Regeringen. Want 
u begrijpt wel, dat dergelijke besluiten niet door de Combined Chiefs 
of Staff werden genomen, in uiterste instantie, ze werden wel uit- 
gewerkt, ze werden daar wel voorgesteld, maar tenslotte zijn het de 
Regeringen in de Verenigde Stuten en Londen, de mensen, die dus 
ook de besluiten nemen. 

Er zitten enorme politieke kanten aan, dat Engeland ineens de zorg 
krijgt voor een veel groter gedeelte. Want het ging tussen het Engelse 
commando Moi~r7thatteiz en het Amerikaa~ise commando MncArthur. 
Al hadden ze over en weer gemengde groepen. 

60293. De Voorzitter: U zegt, dat de Regering in Londen het 
wel wist. 

A. Neen, de Engelse Regering en de Amerikaanse Regering heb- 
ben dit besluit genomen. 

Dus men had het ook in Londen kunnen weten. Het ligt niet uit- 
sluitend in Washington, want zo'n besluit wordt alleen genomen, 
wanneer men daar zeker van kan zijn. Trouwens, het blijkt ook uit 
niémoires, die later zijn gepubliceerd. 

Zo'n besluit wordt alleen genomen door de beide Regeringen en 
de Combined Chiefs of Staff kunnen degenen zijn geweest, die het 
voorgesteld hebben, maar men zegt zelfs, dat dit besluit in Potsdain 
genomen is. 

60294. De Voorzitter: Dus dat is dan op een heel laat tijdstip 
geweest. 

A. Neen, dat is in Juni geweest. 

60295. De Voorzitter: In Potsdam Juni 1945? 

A. Ja, in Juni 1945 schijnt dit besluit genomen te zijn. Omstreeks 
midden Juli hoorden wij uit Manilla, dat 15 Augustus de datum was, 
de datiim schijnt dus niet in Potsdam te zijn vastgesteld. Deze hele 
gang van zaken hoorden wij voor het eerst in Manilla. Toen wist 
Mountbaften er niet van af. Hij zei althans, dat hij er niets van af 
wist, laat ik het zo zeggen. De datum, die men in Manilla noemde, 
kwam precies uit. Het was inderdaad de datum, waar het over ging. 

De Voorzitter: Dus in dit geval zou een Nederlandse instantie er  
eerder van op de hoogte zijn geweest dan zij? 

A. Daaroin zei ik ,,zei". Ik ben er nl. niet zo zeker van, dat het 
juist was. Maar laat u dit er maar buiten. 

60296. De Voorz:$Ler: Is het zeker, dat de Regering in Londen 
het niet geweten heeft, vóórdat u er kennis van kreeg'? 

A. Dat moet ik aannemen, anders was ik toch gewaarschuwd. 
Dan zou het inderdaad zeer vreemd zijn geweest. 

60297. De Voorzitter: U hebt Londen natuurlijk onmiddellijk 
gewaarschuwd. 

A. Ik heb direct geseind. Ik heb altijd alles direct geseind. 

60298. De Voorzitter: Kreeg u toen de indruk, dat men het niet 
wist? 

A. Ik kreeg zeer zeker de indr~ik, dat men het niet wist. Ik her- 
inner mij niet, dat er veel berichten uit Londen of den Haag kwamen 
in die tijd. 

60299. De Voorzitter: Op welke concrete wijze had men het nu 
in Londen kunnen weten of had men het behoren te weten? Wellte 
instantie heeft hier niet die activiteit ontplooid, zoals het had be- 
hoord? 

A. Dat kan men natuurlijk nooit helemaal precies zeggen. hlen 
kan bij een vertegenwoordiger bij de Combined Chiefs of Staff zeg- 
gen, dat het afhangt van de contacten, die zij of hun ondergeschik- 
ten hebben, of ze makkelijk de zaken te weten komen, of ze op de 
hoogte blijven of niet. Dat zijn in dergelijke omstandigheden altijd 
uiterst persoonlijke verhoudingen, maar wanneer men iets dergelijks, 
dat al een hele tijd in de lucht hing, ziet aankomen en men ziet 
daarvan grote bezwaren en men gaat dus zoeken, men gaat dus be- 
paald informeren, men gaat bepaald trachten te weten te komen, 
wat er gaande is, dan is het niet meer mogelijk. Dan is het voor de 
liaison-officieren, in son~nlige gevallen weer voor een ambassadeur, 
maar men weet het nooit precies. 

60300. De Voorzitter: Was het van tevoren duidelijk, dat er uit 
de verandering nadelen zouden voortvloeien, en, zo ja, welke? 

A. Het duidelijk nadeel was of, liever gezegd, het nadeel ver- 
schoof in de periode, dat men nog niet kon rekenen op ecn capitu- 
latie van Japan en het commando van MacArthur oneindig veel 
beter uitgerust was, oneindig veel meer troepen en schepen had om 
een eventuele vroegere bevrijding van Nederlandsch-Indië te bewerk- 
stelligen dan het commando van Moztnthntterl. Dat was zonder enige 
twijfel, als het lang geduurd had, een groot nadeel geweest van de 
overdracht aan Mozintbatteii. Het nadeel bij de capitulatie was, dat 
men dit nu deed op een ogenblik, waarop snel gehandeld moest 
worden, wilde men de Japanners met hun wapens in handen krijgen, 
en dat er door die overdracht op 15 Augustus helemaal niet snel 
gehandeld kon worden. 

60301. De Voorzitter: En dat was alles, naar uw oordeel, nadeel? 

A. Alle politieke kanten, die er aan hadden kunnen zitten; trou- 
wens, laten we eerlijk zijn, het politieke optreden van de Britten bij 
hun landing in Ratrivia is niet bepaald één van de succesnummers 
geweest, die ze hebben weggegeven. Maar men had in Londen wel- 
eens het gevoel, en ik heb er zelf ook wel eens over gedacht, of een 
Amerikaans opperbevel misschien op andere wijze politieke dingen 
zou hebben gedaan, die wij minder prettig vonden. 

Dat alles valt echter in het niet tegenover het feit, dat het Ameri- 
kaanse opperbevel naar mijn overtuiging binnen enkele weken de 
zaak overal had kunnen bezetten, omdat het daar de middelen voor 
had en omdat het al bezig was geweest met een invasieplan, dat niet 
is doorgegaan, dus ook allerlei voorbereidingen en al allerlei uitwer- 
kingen had, terwijl het Engelse opperbevel daar helemaal niet op 
was voorbereid. 

60302. De Voorzitter: Dus naar uw oordeel zijn deze nadelen 
ook allemaal voorzienbaar geweest in de tijd, dat men er nog iets 
aan zou hebben kunnen doen? 

A. Ik weet niet, of er iets bereikt was. Dat moet men natuurlijk 
bepaald stellen. Het is best mogelijk, dat de geallieerden zouden 
hebben gezegd: ,,Wij denken er niet over, wij doen het toch zo." Maar 
de nadelen waren zeker te voorzien. Ze zijn ook geseind en ge- 
schreven, d.w.z., wij hebben natuurlijk niet kunnen schrijven over 
de capitulatie, vóórdat de capitulatie er was, maar er is wel geseind 



en geschreven over het grote gebrek aan materiaal en beweeglijkheid 
en voorbereiding in Candy bij Moiitztbattei~, vergeleken bij de toe- 
stand in Manilla bij MacArthur. 

60303. De Voorzitter: Maar resulteren uw beschouwingen nu in 
een ingebrekestelling? 

A. Een verschil in visie. Ik heb gemeend het even te moeten uit- 
eenzetten, omdat men weleens de indruk heeft willen wekken, alsof 
ik, primo, voorstander zou zijn geweest van het veranderen van de 
Amerikanen op de Engelsen, ik was er in de politieke sfeer noch een 
voorstander, noch een tegenstander van, maar in de praktische mili- 
taire sfeer was ik er een geweldig tegenstander van, omdat het de 
hele bewegingskracht naar de Archipel toe ontzettend verzwakte er1 
omdat men ook weleens voor heeft willen stellen, dat ik misschien 
voortdurend insisteerde op de eenvoudig geoefende, maar snel te ver- 
zamelen troepeneenheden, alsof ik geen militaire versterkingen in In- 
dic had willen hebben, terwijl ik mij altijd verzet heb tegen de grote 
plannen, die allemaal te lang duurden, die allemaal uitliepen op het 
beschikbaar krijgen van troepen, als alles al afgelopen was. 

60304. De Voorzitter: U hebt als eerste punt genoemd, dat de 
bevelsverhoudingen zeer ingewikkeld waren en dat daaruit verschil- 
lende nadelen voortvloeiden. Het was zelfs zo, dat men ten aanzien 
van Suriname en Curaçao nog niet eens wist onder wiens bevel de 
troepen stonden. 

Waarom hield men vast aan die ingewikkelde verhoudingen en 
waarom is er niet een goede oplossing gekomen? Daar moet toch 
een reden voor zijn. 

A. Wat Suriname en Curaçao betreft, is het tenslotte min of meer 
geregeld. Ik noemde dat alleen maar als een uiterste punt. Wij had- 
den daar een zekere oefening van troepen, ook gedeeltelijk met de 
bedoeling om die troepen, wanneer ze daartoe genegen waren en 
wanneer de wet toeliet, dat zij buiten Suriname werden gebruikt, in 
te zetten. Waarom men het niet veranderd heeft, dat weet ik niet. 
Ik weet wel, dat er een, naar mijn gevoel, bepaalde afkeer bestond 
bij admiraal Furstner van enige bemoeienis van de Minister van 
Koloniën met militaire zaken. Dat is mij herhaaldelijk opgevallen. 
Of dat nu lag aan vroegere geschiedenissen, toen de Ministeries van 
Marine en van Koloniën weleens wrijving hebben gehad over vloot- 
plannen en men weleens boos is geweest op Marine, dat een of 
andere kolonel van het Indische leger zich bemoeide met de opzet 
van de marine, weet ik niet, maar ik weet wel, dat er verschillende 
symptomen zijn geweest van een soort van tegenzin tegen enige be- 
moeienissen van mijn kant - of het nu op mij persoonlijk sloeg of op 
de functionaris, dat weet ik niet - met militaire zaken, hoewel ik 
tenslotte verantwoordelijk was voor het Koninklijk Nederlanhch- 
Indische Leger en ook verantwoordelijk was voor het herstel van 
het bestuur in Nederlandsch-Indië, zodat ik mij er mede moest 
bemoeien. Dat heeft zich o.a. geuit in zulke volkoinen flauwe aan- 
gelegenheden als deze. Op één van mijn reizen - ik meen eind 
1943, toen dus de kwestie van de gezagsbataljons en al dergelijke 
aangelegenheden in voorbereiding was en nog niet beslist was of 
de troepen, die men uit het bevrijde Nederland zou vormen en 
hun opleiding zouden krijgen in de Amerikaanse of Engelse sfeer 
-, op doorreis in Washington had ik met generaal Marshall ge- 
praat en had hem gevraagd, wat hun ervaring was van de tild van 
opleiding van betrekkelijk licht geëncadreerde troepen. Daar heeft 
hij mij zekere antwoorden op gegeven, die ik natuurlijk heb door- 
gegeven. Ik heb toen ook o.a. gevraagd, hoe zij die troepen oefen- 
den voor de strijd in de tropen. Zijn antwoord was, dat er een 
grote jungle-school in Hawaï was. Ik moest over Hawaï gaan en 
vroeg of ik die school zou kunnen zien. Dat leek mij wel interes- 
sant. Dit werd goedgevonden en er zou een telegram worden 
gestuurd, dat zij mij die school zouden laten zien. Ik zei tevens: 
,,Ik heb er natuurlijk niet zo heel veel aan, maar kan ik een paar 
officieren medenemen?" Toen heb ik de militaire attaché van het 
Indische leger meegenomen en een militaire attaché van het Hol- 
landse leger uit Washington, de heer Weijerman, en de heer Sas, 
naar ik meen. Neen, het was niet de heer Sas, het was de heer 
Curp. Dus ik heb hun gevraagd of het niet nuttig zou zijn als ik 
die jungle-school bezocht. Ik had een introductie om dat hele geval 
te gaan zien en dan konden er enige officieren meegaan. Verder 
liet ik het aan hen over om het voor elkaar te krijgen. Ik had er 
niets mee te maken, ik nodigde ze niet uit, ik zei alleen, dat deze 
kans bestond. Ik kreeg daarop de meest wilde telegrammen, dat 
ik allerlei dingen niet mocht doen. Op Hawaï mocht ik niet met 
admiraal Ninzitz praten b.v. Er was zeer bepaald een soort van vrees, 
waarop gebaseerd, weet ik niet, dat het contract met de Minister van 
Koloniën met militaire zaken funest zou wezen. 

60305. De Voorzitter: Toen u de naam Weijerman noemde, 
dacht ik meteen aan het conflict, dat er toen is geweest. Daar bent 
u waarschijnlijk wel van op de hoogte. 

A. Ja. 

60306. De Voorzitter: Waar berustte het conflict tussen de heren 
Dijxhoorn en Weijerman eigenlijk op? 

A. De heer Weijerman is een nogal typische verschijning, dat 
is achteraf ook gebleken. Het was een zeer moeilijke figuur. De 
finesses herinner ik mij niet meer precies. De heer Wcijerrnan is 
er tenslotte uitgezet en er later in Indië ook uitgezet. 

60307. De Voorzitter: Is hij niet eerst naar Australië gestuurd? 

A. Neen, allereerst naar Candy, omdat wij daar een militaire 
liaison-officer nodig hadden bij het hoofdkwartier van Molint- 
batten. Hij is een tijd in Colombo geweest en toen is hij nog - 
naar ik meen - even in Singapore geweest na de bevrijding en 
daarna is hij afgevloeid. 

De Voorzitter: Er is - naar ik meen - ook nog sprake van 
geweest, dat de heer van Temnzen naar Washington zou gaan, maar 
LI achtte dat waarschijnlijk ongewenst met het oog op de ervaring 
in Tsjoenking. 

A. Hij had daar ruzie gehad. 

60308. De Voorzitter: Kunt u daar ook iets over mededelen? 

4. Ik weet er weinig van; ik weet wel, dat de indruk was, dat 
de heren elkaar op de verschrikkelijkste manieren dwars zaten. Van 
Breugel Douglas en van Temmen, maar ik moet zeggen, dat ik mij 
die zaak niet meer in finesses herinner. Er waren aliemaal prestige- 
kwesties en boosheden. Ze schreven elkaar brieven; ik geloof, dat 
de heer van Temmen overigens iets meer ongelijk had dan de heer 
van Breugel Douglas. Dientengevolge is er dan zeker gezegd: ,,Laten 
we de heer van Temmen maar weghalen." 

60309. De Voorzitter: U hebt toen geschreven, dat van Tenzinen 
in Tsjoenking blijk had gegeven van gebrek aan bedachtzaamheid en 
discretie, ten gevolge waarvan u hem niet zonder meer kon aan- 
bevelen, maar daarbij zou wel in aanmerking kunnen worden ge- 
nomen, dat dat geschied was in een tijd van spanning en verwarring 
over de val van Java en onder een gezant, die evenmin door kalmte 
uitmuntte. 

A. Ja, daar hebt u het. Het waren echt allemaal van die ambas- 
saderuzies. 

60310. De Voorzitter: U was bet er wel mee eens, dat de heer 
Weijerman vervangen is? 

A. Ja. De heer Weijerman was in vele opzichten een kundig offi- 
cier, maar het was een heel moeilijke figuur met een heel moeilijk 
karakter. 

60311. De Voorzitter: Heeft, toen u in October 1944 in Was- 
hington was, de kwestie van de terugkeer van de heer Dijxhoorn 
naar Londen nog een rol gespeeld? 

De heer Dijxhoorn had aan de Regering in Londen medegedeeld, 
dat hij belangrijke mededelingen had te doen en dat hij dus naar 
Londen wilde teruggaan om de Regering daarmede in kennis te stel- 
len. Maar toen kwam er een telegram terug, dat zijn overkomst niet 
gewenst was. 

A. Ja. 

60312. De Voorzitter: Daarop hebt u gezegd: ,,U moet er toch 
heengaan". 

Vervolgens is hij in Londen aangekomen en daar hebben de Minis- 
ters eigenlijk eerst geweigerd hem te ontvangen. 

A. De kwestie was deze: de heer Dijxhooriz had bepaalde zaken, 
die hij aan de heer Loudon en mij heeft medegedeeld, en vroeg, of 
hij op grond daarvan niet naar Londen kon gaan. Toen is er dus 
gezegd: wij van onze kant, die dat militair niet helemaal konden be- 
oordelen, meenden, dat de gegevens, die ook gedeeltelijk uit de 
archieven van de Chiefs of Staff afkomstig waren, niet onbelang- 



rijk waren. Ik heb toen gezegd: ,,Ach, waarom niet. Ik zou maar 
gaan." Dear is over geseind en toen heeft de heer Dijxhoorn aan - 
ik meen - ons beiden gevraagd: ,,Wat vinden jullie, zal ik toch 
maar gaan? Ik vind hei toch wel erg belangrijk, dat ik er even naar 
toe ga." Toen hebben wij gezegd: ,,In zo'n geval zou ik het altijd 
wagen om maar te gaan." 

60313. De Voorzitter: Dus daar zat niets bijzonders achter? 

A. Er zat inderdaad niets bijzonders achter. Ik meen, dat het 
ging over een bepaalde actie benoorden de rivieren, waar hij van 
had gehoord, dat die op touw zou worden gezet, en waarvan hij grote 
narigheid voor het land vreesde. Als hij dat gehoord had en niet kon 
schrijven, dan leek het ons genoeg van belang om te zeggen: ,,Ga 
dan maar even naar Londen". Het was tenslotte een kwestie van 
twee dagen heen en twee dagen terug. 

60314. De  Voorzitter: De heer Dijxhoorn heeft gezegd, dat hij het 
antwoord kreeg: ,,Overkomst van Dijxhoorrz niet nodig en niet ge- 
wenst." En vervolgens zeide hij: ,,De heer van Mook heeft mij toen 
gezegd, dat ik toch moest gaan. Hij zou mij een brief meegeven." 

A. Ik heb dus waarschijnlijk tegen hem gezegd: ,,In jouw geval 
zou ik gaan." 

60315. De Voorzitter: Ondanks hetgeen de Regering seinde? 

A. Ja, omdat het om een zakelijke kwestie ging. 
Ik heb de heer Gerbrandy - meen ik - ook geschreven, waar 

het over ging. Het had verder met politiek niets te maken. Het was 
eenvoudig een militaire kwestie, waar hij voor wilde gaan. 

60316. De Voorzitter: Bij uw tweede punt hebt u gezegd, dat er 
een controverse was, waarbij de Minister van Oorlog en misschien ook 
de anderen op het standpunt stonden, dat er strijdmiddelen zo vroeg 
mogelijk op alle terreinen moesten worden ingezet. Was dat eigenlijk 
meer dan een voornemen? 

A. Neen, dat werd ook gedaan. Ik zal maar zeggen, de ,,Soem- 
ba", de ,,Flores", de ,,Isaac Sweers". De ,,SoembaW en de ,,Flores" 
zijn opgevaren naar de Middellandse Zee. De ,,Isaac Sweers" is in de 
Middellandse Zee op een mijn gelopen of liever gezegd uit de lucht 
in de grond geboord. Zo hebben we dus vrij wat verloren. Ik noem 
nu dere drie voorbeelden op terreinen, waar, naar mijn gevoel, de 
hoofdzaak voor ons niet lag. 

60317. De Voorzitter: Dus u had eigenlijk gewild, dat men die 
schepen gereserveerd had voor de toekomstige strijd in Indië? 

A. Neen, dat men ze naar het Verre Oosten had gestuurd en 
daar ook gebruikt. We hebben daar aldoor schepen gebruikt. De 
motortorpedoboten hebben lange tijd in Curaçao gelegen, waar ze 
betrekkelijk weinig te doen hadden, terwijl wij in Nieuw-Guinea 
voortdurend van Amerikaanse motortorpedoboten gebruik moesten 
maken. 

60318. De Voorzitter: Dus naar uw oordeel heeft de Regering 
teveel materiaal aangewend voor de strijd in Europa ten opzichte 
van de strijd in Indië? 

A. Voor de strijd op terreinen buiten het directe belang van 
Nederland of het directe belang van Nederlandsch-Indië. 

Wat men aanwendde bij en voor Nederland, laat ik hier helemaal 
buiten beschouwing. 

60319. De Voorzitter: Hoe was het dan met de bevelsverhouding, 
want operationeel stonden die onderdelen - naar ik meen - toch 
onder geallieerd opperbevel? 

A. Ja, maar ik geloof toch altijd, dat wij een grote invloed hadden 
kunnen uitoefenen op de plaats, waar we de schepen ter beschikking 
stelden. 

Een feit was, dat wij in de tijd, dat men die punten op Nieuw- 
Guinea en Morotai bezette, daar geen enkel schip hadden. Dat viel 
niet alleen voortdurend uiterlijk op, maar ook voor ons bracht dat 
bepaalde moeilijkheden mee. De operaties, die plaatselijk konden 
worden uitgevoerd en waarvoor men schepen nodig had, konden niet 
plaats hebben, aangezien men geen schepen had. 

60320. De Voorzitter: Dus naar uw oordeel heeft de Regering te 
weinig bij de geallieerde oorlogsleiding aangedrongen om de zaak 
te mogen concentreren op Indië? 

A. Ja. Het beetje, dat we hadden - want het was tenslotte weinig 
-, werd gebruikt voor doeleinden, die minder in ons directe belang 
waren. 

Het feit, dat wij nooit één van onze eigen onderzeeërs hebben 
kunnen krijgen voor de verbinding met Indonesië, voor de verbinding 
van de Geheime Dienst, is, naar mijn gevoel, ook iets, dat had kunnen 
worden bereikt, als men eenvoudig had gezegd: ,,Ja, dit moeten wij 
hebben." 

60321. De Voorzitter: Er zijn toch weieens onderzeeërs ingezet 
voor doeleinden in verband met Indië? 

A. Ja, dat is echter een heel droevige geschiedenis geweest. We 
hebben eerst de K. 12, die was opgevaren, gehad. Deze boot kon 
eigenlijk niet meer inee na één of twee reizen. Daarna hesben we 
eigenlijk nooit, tot het allerlaatst, onderzeebootverbindingen gehad 
met het midden en het westen van de Archipel, omdat we eenvoudig 
geen onderzeeboten ter beschikking kregen. 

60322. De Voorzitter: Maar er zijn wel onderzeeboten gebruikt 
voor de raids op Sumatra door het Corps Insulinde? Of zijn dat 
Engelse onderzeeboten geweest? 

A. Daar zijn onderzeeboten voor gebruikt en dat zijn de meest 
ongelukkige raids, die ik ooit heb meegemaakt. 

60323. De Voorzitter: Lag dat aan de onderzeeboten of lag dat 
aan iets anders? 

A. Neen, dat lag aan de opzet. Die raids hadden helemaal geen 
betekenis. 

60324. De Voorzitter: Dus dat lag bij de leiding van het Corps 
Insulinde? 

A. Ja, en bij de daarboven staande leiding in Colombo. 
Dit waren hoogst ongelukkige ondernemingen, die eigenlijk niets 

hebben opgeleverd, behalve een veel grotere waakzaamheid van de 
Japanners en waarschijnlijk een aantal slachtoffers onder de bevol- 
king. Dit waren de meest ondeskundig opgezette raids, die ik ooit 
heb meegemaakt. 

60325. De Voorzitter: Er zijn toch wel moedige daden bij ge- 
pleegd? 

A. Er zijn inderdaad moedige daden bij gepleegd en ik neem deze 
mensen niets kwalijk, die dit gedaan hebben. Ik neem het de leiding 
kwalijk, dat men dit soort opzet heeft gemaakt. 

Het is misschien gedeeltelijk een Britse leiding geweest. Hoe dat 
allemaal precies in elkaar zat, weet ik niet. Dat was ook één van 
de dingen, die zich aan mijn waarneming onttrokken. Maar wat ge- 
beurde: men stuurde twee Atjeh-officieren plus een aantal Nederlan- 
ders, die nooit in Indië geweest waren, allemaai zeer goed getraind, 
allemaal zeer moedige mensen, aan de wal. Het eerste resultaat was 
al, dat ze onmiddellijk gesignaleerd werden, omdat het blanken waren. 

Het tweede resultaat was, dat ze verderop niets bereikten dan 
een gesprek met één of andere man, die daar langs de kant liep, en 
dat ze de tweede keer, dat ze kwamen, onmiddellijk stuitten op een 
veel grotere waakzaamheid en een volkomen tegenstand van de kant 
van de bevolking. 

60326. De Voorzitter: Bedoelt u met degenen, die Atjeh niet 
kenden, o.a. ook de heer Mollinger? 

A. Neen, want de heer Mollinger was daar - meen ik - niet bij. 

60327. De Voorzitter: Hij was chef van het Corps Insulinde. 

A. Ja, maar hij was al weg, toen die raids plaats vonden. 

60328. De Voorzitter: Wat is eigenlijk het conflict-Mollinger? 

A. Dat weet ik niet precies, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Er is een conflict geweest. 

A. Ik meen, dat Mollinger was overgeplaatst en dat men toen 
een soort van algemeen request heeft gemaakt, inhoudende, dat hij 
niet mocht worden overgeplaatst. 



60329. De Voorzitter: Wat was uw standpunt ten opzichte van 
het Indische detachement? Moest dat blijven in Brits-Indië of be- 
hoorde dat teruggestuurd te worden naar Engeland? 

A. Welk Indische detachement? 

De Voorzitter: Ik bedoel het detachement, dat in Januari 1942 is 
vertrokken. 

A. Van de Koninklijke landmacht? Dat moest voor betere doel- 
einden worden gebruikt, niet bepaald in Colombo, maar ook in 
Australië. Daar heb ik ook vele voorstellen voor gedaan. Ik kan 
er wel iets dieper op ingaan. Zij hadden eigenlijk een commando- 
training; commando's e.d. zijn heel goed, als men òf een bepaald 
militair object wil bereiken òf de voorbereiding wil maken voor een 
invasie, maar niet voor het krijgen van gegevens. Het krijgen van 
gegevens moet niet gebeuren op de spectaculaire wijze van mensen met 
wapens en ergens binnenkomen, maar het moet gebeuren op de 
stiekeme wijze van meissen, die, zou ik zeggen, principieel geen 
wapens hebben en weg kunnen lopen, maar die gegevens verzamelen 
en contacten krijgen. Die vermenging is - geloof ik - de fout ge- 
weest. die men daar heeft begaan. zodat er wel zeer moedige daden 
zijn verricht, maar moedige daden, die geen enkel succes hadden, ook 
geen enkel effect konden hebben. 

60330. De Voorzitter: Wat is uw standpunt geweest - want dat 
is een kwestie, die naar aanleiding van de uitzending van dit Indische 
detachement naar voren is gekomen - omtrent artikel 192 van de 
Grondwet? U had, meen ik, hier en daar wel een afwijkend stand- 
punt ten opzichte van het standpunt van andere Ministers? 

A. Ik herinner mij niet. dat ik daar ooit een bepaald standpunt 
over heb ingenomen. Men had die mensen uitgezonden. Ik heb wel 
voorgesteld om te trachten zo spoedig mogelijk ieder formeel bezwaar 
weg te nemen. Ik herinner mij niet, dat ik er erg diep op ben in- 
gegaan. Ik zeg nogmaals, ik praat nu helemaal over iets, waarvan ik 
mij weinig herinner, maar als ik een standpunt zou hebben ingenomen, 
dan zal het wel geweest zijn, dat men dat besluit ook wel bij nood- 
besluit tijdelijk buiten werking kon stellen. 

60331. De Voorzitter: In 1944 is er inderdaad een Koninklijk 
besluit over geweest, maar vóórdat het zover was, zijn er heel wat 
onderhandelingen geweest tussen de Ministers over de vraag hoe 
precies de tekst daarvan zou moeten zijn. 

A. Ik geloof niet. dat ik mij daarin erg verdiept heb. Ik heb er 
misschien weleens een briefje over geschreven. 

60332. De Voorzitter: Dus u hebt daar persoonlijk niet veel be- 
moeienis mee gehad? 

A. Neen, ik heb mij er, geloof ik, nooit erg voor geïnteresseerd, 
behalve in het effect er van, maar niet voor de staatsrechtelijke kant. 

60333. De Voorzitter: Er is een brief van u, beantwoord door de 
heer Gerbrandy, en deze schrijft aan u: 

,,Bij het hoogergenoemde overleg in de Commissie Terugkeer 
was overeengekomen, in den tekst niet te spreken van ,,afwijking 
van artikel 192 der Grondwet", daar zulks niet in overeenstem- 
ming is met de conceptie van het Staatsnoodrecht, welke door de 
Regeering is aanvaard en waarop zij zich telkenmale gebaseerd 
heeft. Deze conceptie immers houdt in. dat niet gehandeld wordt 
in strijd met de Grondwet, doch daarnaast, daar de Grondwet 
een toestand als de huidige niet voorzien heeft." 

Dus dat was de kwestie van al of niet afwijking van artikel 
192 van de Grondwet. 

A. Ik geloof niet, dat ik daar ooi1 een noodzaak van wilde 
maken. 

60334. De Voorzitter: Wat dan de uitzending van die troepen be- 
treft, zou de heer Gerbrnndy hebben gewild, dat zulks werd behandeld 
iii overleg met de Minister van Koloni~Sn, en u stond op het stand- 
punt, dat het moest gebeuren in overeerzstemming met de Minister 
van Koloniën. 

A. Dat betekent niets, want dat is et:nvoudig een kwestie van ter- 
minologie in het Indische Staatsrecht en in het Nederlandse of in de 
Indische Staatspraktijk en in de NederlaAse. Als men in Nederland 
zegt ,,in overleg", dan bedoelt men in overeenstemming. Als men in 

Indië zegt ,,in overleg", dan bedoelt men in overleg. Als iemand het 
zegt in overleg met een ander, dan betekent het, dat die ander geen 
medebeslissing heeft. Als men bedoelt, dat ze samen moeten beslissen, 
dan zegt men in overeenstemming. Dat betekent precies hetzelfde, 
daar ben ik toen waarschijnlijk pas achter gekomen. Alleen, wanneer 
men het in een Indisch stuk of een Indische ordonnantie zou lezen, 
dan zou men altijd denken: ,,Deze man beslist en moet van tevoren 
advies vragen van die." 

60335. De Voorzitter: Een andere kwestie rees: wanneer zou 
worden besloten tot uitzending. Moeten dan gehoord worden de 
Gouverneurs van de betrokken gebiedsdelen, ja dan neen, en u 
zou op het standpunt staan: wèl de Gouverneurs van Suriname 
en Curaçao, maar niet die van Nederlandsch-Indië. 

A. Hoe bedoelt u dat? 

De Voorzitter: Wanneer de troepen worden uitgezonden in strijd 
met of in afwijking van artikel 192 van de Grondwet, zou men 
daar eerst ook nog de Gouverneurs voor moeten horen, ja of neen? 

A. Ik geloof, dat het vraagstuk in Indië niet speelde, want arti- 
kel 192 van de Grondwet slaat zeer bepaald op Nederland. Het 
is mogelijk, dat ik in verband met de bestaande regeling in Suri- 
name en Curaçao meende, dat men daar de schutters of de mili- 
ciens niet buiten Suriname en Curacao zou kunnen sturen, zonder 
dat althans de Regering daar een beslissing in had genomen. Ik 
herinner mij, dat er destijds sprake is geweest van eventuele nsoge- 
lijkheden van uitzending van troepen uit Indië naar Nederland, 
toen Nederland dan bedreigd werd en dat men daar toen tot de 
conclusie is gekomen, dat dat kon zonder enig wetsbesluit. 

60336. De Voorzitter: Een andere kwestie was, of het einde van 
de diensttijd zou moeten worden bepaald door de Kroon of door 
de Minister van Oorlog, respectievelijk de Minister van Koloniën. 
Waarrchijnlijk zijn dat echter aangelegenheden geweest, die op het 
Departement zijn behandeld. 

A. Ja, maar bovendien - ik zal ze wel gezien hebben -, als 
het in de correspondentie staat, dan zult u daar wel de verschillen 
zien, als er verschil van inzicht was. Ik geloof echter niet, dat ze 
erg belangrijk waren. 

60337. De Voorzitter: Dan was er ook nog de vraag of de uit- 
gezonden dienstplichtigen ten aanzien van de financiële voordelen 
enz. beschouwd worden als deel uitmakende van de landmacht van 
het gebiedsdeel, waarheen zij gezonden zijn (dat was uw onvatting). 
De andere opvatting was (o.a. van de heer van Starkenborgh), dat de 
kosten ten laste moesten komen van de begroting van het uit- 
zendende gebiedsdeel. 

A. De kosten? 

De Voorzitter: Ja, de kosten. 

A. Ja, ik heb toen waarschijnlijk dat standpunt gehad. Niet 
wetende hoeveel, maar in ieder geval leek het mij vrij logisch, dat 
men de beide gebieden liet meedragen naar hetgeen zij konden 
geven. 

60338. De Voorzitter: Ik mag u misschien even een gedeelte 
voorlezen uit die brief van de Minister van Algemene Oorlog- 
voering: 

,,De artikelen 4-7 (dat was van het ontwerp) gaan alle 
uit van het beginsel, dat de dienstplichtigen ten aanzien van 
financieele voordeelen, bevordering, pensioenregeling en on- 
kosten, beschouwd worden als deel uitmakende van de land- 
macht van het gebiedsdeel, waarheen zij gezonden zijn. Naar 
mijn meening dient ter zake veeleer het tegenovergestelde 
standpunt ingenomen te worden, zooals b.v. ook geschiedde 
door den Gouverneur-Generaal van Nederlandsch-Indië, toen 
er sprake was van de uitzending van twee divisies uit Neder- 
landsch-Indië naar het gevechtsterrein in Europa. Jhr. van 
Starkenborgh huldigde toen het standpunt, dat de uitgezonden 
troepenmacht behoorde te blijven ten laste van de  begrooting 
van het uitzendende gebiedsdeel. Bovendien acht ik het onaan- 
vaardbaar een zoo scherpe scheiding te maken tusschen de land- 
machten van de verschillende gebiedsdeelen, en de wereld in 
twee deelen te splitsen, in het eene waarvan de oorlog als het 
ware gevoerd zoude worden door Nederland, in het andere bij 
uitsluiting door Nederlandsch-IndiS." 



Dan volgt er nog een andere zin: 
,,Zulks is ook de consequentie van de ondeelbaarheid van 

het Koninkrijk, welke ten grondslag ligt aan het geheele ont- 
werp." 

Dus hier werd de zaak eigenlijk in breder kader gezet, nl. de 
ondeelbaarheid van het Koninkrijk. 

A. Ja, nu is dat natuurlijk een zeer schoon woord, maar het 
feit is - en dat feit werd nogal eens over het hoofd gezien bij 
sommige leden van de Londense Regering -, dat sinds 1912 wet- 
telijk en vóór die tijd al feitelijk de Indische financiën en de Neder- 
landse financiën altijd gescheiden zijn geweest; dat beide landen 
een rechtspersoon zijn met een eigen vermogen. En dat dat natuur- 
lijk consequenties meebrengt voor betalingen over en weer en voor 
bekostiging van bepaalde diensten, die men elkaar bewijst of die 
inen in zekere zin in elkaars sfeer bewijst. 

Zolang het batig slot verdwenen is, is dat altijd een vaste regel 
geweest. Men kan wel de feitelijke samenwerking baseren op de 
ondeelbaarheid van het Koninkrijk. Ik geloof niet, dat iemand daar 
ooit tegen zou zijn, net zoals dat op het ogenblik gebeurt, maar men 
zal altijd een betalingsregeling moeten maken, omdat men met twee 
rechtspersonen te maken heeft. Er is niets aan te doen, dat is een- 
voudig een wettelijk vaststaand feit. Ik denk eigenlijk, dat daar de 
moeilijkheid heeft gelegen. Wijlen de heer van den Broek had ook wel 
eens de neiging om te denken: het is één potje. Dat is nu eenmaal 
niet één potje, er is een wet, die zegt: Nederlandsch-Indië is rechts- 
persoon, heeft zijn eigen inkomsten, uitgaven, schulden, enz. Dus 
men moet altijd, wanneer men op een of andere wijze gezamenlijk 
iets doet, een betalingsregeling, een verdeling van kosten maken, want 
daar komt het eigenlijk op neer, of men het nu deze kant uitdoet, 
of die kant uitdoet, dat maakt op zich zelf niet zoveel verschil, maar 
men moet een verdeling van kosten maken. 

60339. De heer Posthumus: Maar die visie, sluit die verdeling van 
kosten niet uit? 

A. Neen, maar eigenlijk het slot wel, het slot van dit verhaal wel. 
Ik geloof, dat het bij de andere visie minder ging om de kwestie. 
Het ging hierom wel, maar ik heb-de correspondentie niet en ik weet 
het dus niet meer in bijzonderheden; de ervaring na de capitulatie van 
Japan heeft uitgewezen, dat het legercommando in Nederlandsch- 
Indië in handen moet zijn van iemand, die weet hoe de zaak daar in 
eikaar zit. Dat ligt m.i. evengoed voor de hand, als wanneer men het 
legercommando hier in handen zou moeten geven van iemand, die 
met Nederlandse en Europese omstandigheden op de hoogte is. Maar 
dat wil dus niet zeggen, dat men de zaak in tweeën deelt, integendeel, 
men brengt het bij elkaar, maar onder de leiding, die het meest in het 
terrein ter plaatse bekwaam en bekend is. En als men de kosten- 
\erdeling op een andere wijze wil maken, wat misschien moeilijker is, 
dan is dat geen principiële kwestie. 

60340. De heer Posthumais: Het lag in zoverre natuurlijk een beetje 
anders, dat het troepen waren, die voor een deel speciaal uit Nederland 
gezonden werden; dus dat de Nederlandse Regering hier een eigen 
verantwoordelijkheid voor wenste te behouden, is begrijpelijk. 

A. Ik geloof, dat men het op verschillende manieren op kon lossen. 
Het ging om een kostenverdeling. Tenslotte zijn er bijv. wel zes ver- 
schillende kostenverdelingen over de vloot geweest in de loop van de 
tijden. Wanneer het ging over de bevelvoering, dan ziet men nu in de 
praktijk, dat generaal Spoor is opgevolgd door generaal Buurman 
van Vreeden. Niet in de eerste plaats omdat het een officier van het 
Indische leger is, maar omdat het een officier is, die daar de zaken 
kent. 

60341. De Voorzitter: Blijkbaar heeft men het toen wel enigszins 
aangevoeld als een principiële kwestie, want de heer Gerbrandy heeft 
toen nog geschreven, dat hij niet wilde prejudiciëren ten aanzien van 
een latere definitieve regeling van deze materie bij de structuur- 
herziening van het Koninkrijk. Hij heeft blijkbaar de mening gehad, 
dat uw bezwaren in die richting lagen. 

A. Neen, maar mijn bezwaren lagen bij dergelijke aangelegen- 
heden altijd in twee richtingen. In de eerste plaats - zoals ik reeds 
zei -, dat men tracht te vergeten, dat men met twee rechtspersonen 
te maken had, eveneens met twee begrotingen, twee vermogens en 
dat men daartussen altijd een regeling moest hebben, als men ge- 
zamenlijke betalingen moest doen. In de tweede plaats, dat er wel 
eens een neiging was om die ondeelbaarheid zo ver door te trekken, 

dat men voorbijzag, dat men in een bepaald gebied op een heel ander 
deel van de wereld met andere bekwaamheden en andere eisen te 
maken had dan in het gebied hier. 

60342. De Voorzitter: Hebt u bemoeienis gehad met de commando- 
troepen? 

A. Neen. 

60343. De  Voorzitter: Die in 1944 in Brits-Indië zijn geweest! Ik 
spreek hier over de commandotroep, die onder het bevel van kapitein 
Linze1 stond. Er is een telegram van u geweest, waarbij u terug- 
zending vroeg van die commandotroep. 

A. Ik weet niet precies meer hoe dat in elkaar heeft gezetcn. Hzt 
waren allemaal kleine troepjes. Ik geloof, dat daar een beetje moeilijk- 
heden waren. De mensen wilden zelf terug. 

60344. De Voorzitter: Ze hadden er tenslotte niets te doen. 

A. Ze hadden er inderdaad niets te doen en toen heb ik gezegd: 
,,Laat ze maar teruggaan". Het waren allemaal kleine fragmentjes 
van troepjes. 

60345. De Voorzitter: Ja, maar op zich zelf is het niet van belang 
ontbloot, omdat het een onderdeel uitmaakt van de Nederlandse 
krijgsverrichtingen in oorlogstijd. 

4. Ja, maar u moet dat toch tegen de achtergrond van het geheel 
zien. 

60346. De Voorzitter: Ja, maar gezien de weinige beschikbare 
krachten, die wij hadden. We hadden bijna niets. 

A. Eén van mijn bezwaren was, dat wij ze nog veel meer ver- 
splinterden door ze voor allerlei van die kleine zaken te gebruiken, 
in plaats van ze bijeen te brengen. 

60347. De Voorzitter: Zij stonden operationeel onder bevel van 
de Engelsen, want ze waren bij de tiende Engelse commandogroep 
en daar maakten zij de tweede troep van uit. Ze werden uitgezonden 
door de Engelsen. 

A. Naar ik meen. was daar wel wat aan te doen. 

60348. De Voorzitter: Ja, dat is een kwestie van hoe de interne 
verhouding is geweest. 

A. Ik zeg nogmaals, waar ik zelf dergelijke verhoudingen heb 
gehad en die in belangrijke mate natuurlijk de kant van MacArthur 
betroffen, omdat daar inderdaad in Indië werd geopereerd, terwijl het 
van de kant van Mounthntterz niet gebeurde, is mijn ervaring toch 
altijd geweest, dat men vroeg of laat voor een logisch denkbeeld 
zltijd wel oren heeft gehad. 

60349. De Voorzitter: Welke zijn uw bemoeiingen geweest met 
de oliebrigade? 

A. Ook eigenlijk de aanwijzing van de mensen, die daar zich 
mee zouden belasten. Ik heb er natuurlijk wel enigermate mee te 
inaken gehad, d.w.z. ik ben er telkens in geraadpleegd of die brigade 
opgericht kon worden en hoe die kon worden opgericht. Ik heb 
- als ik mij niet vergis -- erg mijn best gedaan om de brigade in 
onze handen te krijgen inet behulp van de B.P.M., om althans tv  
zorgen, dat als er oliewerkzaamheden in Indië moesten worden 
verricht, het niet in zo overmatige mate door het buitenland zou 
worden verricht en dat we daarmede een bepaalde afhankelijkheid 
zouden verkrijgen. 

60350. De Voorzitter: Er is ook sprake geweest van de her- 
opbouw van de vlootbasis van Soerabaja in 1943. Dat herinnert u 
zich misschien nog wei? 

A. Ja, dat herinner ik mij wel. Dat hing weer samen met het 
feit, dat het personeel van het marine-etablissement in Soerabaja 
- dat, meen ik, een paar honderd man sterk was -, dat over het 
algemeen uit goede technische krachten bestond en dat dus in Indische 
burgerlijke dienst was, maar tijdelijk in militair verband opgenomen, 
in Zuid-Afrika was terechtgekomen. Ik heb toen voortdurend mijn 



best gedaan om die mensen daar weg te krijgen en beschikbaar te 
hebben voor technische voorbereiding en technisch werk, dat moest 
gebeuren voor de voorbereidingen voor een eventuele terugkeer in 
Nederlaiidsch-Indië en bij de terugkeer zelf. Omdat wij met afgrijse- 
lijk kleine aantallen mensen i-aten en vooral op de technische zijde 
zeer zwak waren. 

Daar is - op zich zelf begrijpelijk - deze objectie van marine- 
kant tegen gemaakt, dat dit een groep was, die bij elkaar hoorde en 
die hoorde in een marine-etablissement of in een marinebasis thuis 
en daar moesten ze voor bestemd blijven. 

Ik heb daar toen tegen aangevoerd, dat, als er een marinebasis 
was, het prachtig was, maar in de eerste piaats waren ze in Zuid- 
Afrika ook verdeeld gelaakt en hingen zij daar gedeeltelijk maar wat 
rond. In de tweede plaats konden wij niet voorzien, dat er een marine- 
basis zou zijn binnen afzienbare tijd in die periode en dat, als er een 
marinebasis zou komen, ze daarvoor zouden kunnen worden beschik- 
baar geste:d, maar dat er dringender werkzaamheden konden zijn 
in de eerste periode, waarvoor ze eerst gebruikt zouden moeten 
kunnen worden. Er  is dus altijd het plan geweest van een repair-ship 
en ezn marinebasis. Van al die plannen is niets terechtgekomen. We 
hebben de mensen gernist, totdat ze tenslotte in Soerabaja weer aan 
het werk konden gaan, hetgeen veel later was. 

Ik heb daar voortdurend bezwaren tegen gemaakt, maar de be- 
zwaren hebben geen effect gehad. 

60351. De Voorzitter: Kunt LI ons mededelen waar na de capi- 
tulatie van Nederland~ch-Indië, dat deel van de weermacht is ge- 
bleven, dat nog kans heeft gezien om nog uit Indië te ontsnappen? 
Dus dat deel dat behoorde tot het K.N.I.L., de marine en de lucht- 
vaart? 

A. Wat van het K.N.I.L. beschikbaar was, is naar Indië over- 
gegaan, dat waren die 12 compagnieën. 

60352. De Voorzitter: Neen, ik bedoel in 1942. Toen zijn er delen 
van de weermacht uit Indië ontsnapt. 

A. Ja, die zijn voor het grootste gedeelte in Australië terecht- 
gekomen. De marine is gedeeltelijk in Colonlbo en gedeeltelijk in Zuid- 
Afrika, gedeeltelijk ook weer in Australië terechtgekomen, waar een 
deel van de vliegopleiding was overgebracht en ook een aantal onder- 
zeeërs, naar ik meen, heen zi;n gevaren. Weel precies weet ik dat niet 
meer. Dan is er van het leger in Australië terechtgekomen een land- 
stormcompagnie, die de Japanse geïnterneerden daarheen had over- 
gebracht en die niet meer terugkon. Ze waren er dus gestrand. Er is 
ook overgekomen een groepje soldateil uit het Oosten van de archipel, 
uit Dobo en de Tanimbareilanden, enkelen in kleine bootjes en aan- 
gespoeld, hetzij op de noordkust, hetzij ergens anders. Ik weet niet 
of er toen in Merauke een kleine troep lag, die er toen ook is ge- 
bleven. Ik ben er echter niet meer zeker van. Daarmee is eigenlijk 
alles bekeken, wat dat betreft, behalve een aantal officieren, die uit- 
drukkelijk weggezonden zijn, waaronder de heren Spoor en Buurman 
van Vreeden, en dan is er nog een troep geweest, die op Timor is 
doorgegaan. Dezen zijn daar in Augustus weggehaald met de Austra- 
liërs, die daar nog vochten. Dan is er het heel kleine groepje geweest 
in de Vogelkop van Nieuw-Guinea, dat er pas in September 1944 is 
nitgehaald. Verder de luchtvaart. U weet, dat de opleiding al naar 
Australië verplaatst was en later werd doorgestuurd naar Amerika. 
In Februari 1942. 

60353. De Voorzitter: Naar Jackson? 

A. Ja, wat oorspronkelijk in Australië bij Adelaïde in de buurt 
zat. Verder was er een aantal losse vliegers, die geen vliegtuigen 
meer hadden, e.d. overgebracht. 

60354. De Voorzitter: Er zijn weleens klachten geweest over de 
wijze. waarop de militairen in Australië hun leven meenden te moeten 
opvatten. Is u daar ook iets van bekend? 

A. Ik heb er de vorige keer, geloof ik, al eens over gesproken. 

De Voorzitter: Wel over het financiële deel. 

A. Maar toen is er ook gesproken over de vraag, of zij zich 
te buiten gingen aan allerlei. Er zijn natuurlijk altijd mensen ge- 
ueest, die de bloemetjes hebben buiten gezet, en weleens erg, maar 
ik zeg nogmaals in het algemeen, de mensen hadden noch het 
inkomen, noch de plaats of de gelegenheid om een bijzonder luxueus 

leven te leiden. De enige groep, dat heb ik de  vorige keer ook al 
gezegd, die bepaald een vrij hoog inkomen had, was de vliegerij, 
maar de vliegerij werkte onder zeer moeilijke omstandighedeil met 
weinig aflossing, tenslotte - ineen ik - met 50 y; verliezen. Dus 
daar heb ik nooit veel op willen beknibbelen, die heb ik nooit willen 
gaan korten op hetgeen hun volgens de regelen, die daarvoor in 
Indië gesteld waren, toekwam. 

60355. De Voorzitter: Ja, maar de vraag, die van belang is, 
is deze: Heeft het optreden van de NederIandse troepen daar een 
bepaalde ongunitige indruk op de Australiërs gemaakt, waardoor 
de naam van Nederland schade kan zijn berokkend? 

A. Ik geloof eigenlijk, dat de zaak omgekeerd ligt. 111 de eerste 
plaats het aantal gevallen, dat daarbij naar voren is gebracht, is 
minimaal klein, met uitzondering misschien eens van een enkel 
feest, waarbij de mensen zich hebben gestoten aan de opgewonden- 
heid van de heren. Als u het mij vraagt, ligt de zaak omgekeerd. 
Er  is een toenemende wijziging gekomen in de Australische houding 
en toen die wijziging kwam, is men allerlei argumenten gaan ge- 
bruiken en aangrijpen om die wijzigingen te verklaren, maar ik 
geloof, dat het veel dieper zit. Ik geloof, dat het heel weinig te 
maken had met bepaalde wandaden op dit gebied. 

60356. De Voorzitter: U bedoelt de wijziging, die zich in 1945 
heeft voltrokken. 

A. Ja, en dat men daarna deze dingen is gaan toescherpen. 

60357. De Voorzitter: Maar dat behoeft natuurlijk nog niet te 
betekenen, dat het gedrag van de troepen op zich zelf geen aan- 
stoot kan hebben gegeven. 

A. Ik zeg u, het zijn voor mijn gevoel altijd uitzonderingen 
geweest. Ik geloof niet, dat men dit als een algemene regel of als 
een zeer veel voorkomend verschijnsel mag zien. Voor zover ik 
het heb gezien, was er bepaald zeker geen nadelig verschil voor 
onze troepen in vergelijking met het gedrag van de Australische 
troepen. 

60358. De Voorzitter: Ik zal u een klein citaatje voorlezen van 
wat ons ter kennis is gebracht. Daar staat o.a. dit in (en dan krijgt 
u ongeveer een indruk van de klachten, die men weleens stuurt aan 
de Enquêtecommissie) - het gaat over de vliegers, ik zal maar geen 
namen noemen -: 

's hIiddags tussen 12 en 2 uur werd aan de  bar in de officiers- 
en onderofficiersmess druk gedronken, zodat bij aanvang der 
dienst om 2 uur, dikwijls meerdere officieren beschonken waren, 
in welke toestand ook nog vliegbeurten gevlogen werden, als 
dit zo met de dienstregeling (die nooit deugde) overeenkwam 
Dikwijls ook echter, als de officieren geen zin hadden, ging 
men om 2 uur per auto (meestal dienstauto) naar Can- 
berra om de drinkpartij voort te zetten en er vrouwen bij te 
halen voor de gezelligheid. Aan met verlof gaan naar Brisbane, 
Sydney of Melbourne werd veel gedaan en men bleef gewoon- 
lijk een week langer weg als zijn verloftijd. Rijksvliegbenzine 
werd in grote hoeveelheden voor privé-gebruik weggenomen. 
In het hotel ,,Queen Been" trof ik eens in verschillende hotel- 
kamers van daar logerende onderofficieren blikken vol van 
deze zeer snel ontvlambare vliegbenzine aan. Avond aan avond 
werden op die kamers drinkpartijen met vrouwen gehouden, 
waarbij natuurlijk ook veel gerookt werd. Moeten we ons er 
dan over verwonderen, toen op een zekere dag het gehele hotel 
afbrandde? Monteurs kregen dikwijls opdracht van officieren 
om benzine van de vliegtanken af te tappen en hun autotanks 
te vullen. In de garage van de officiersmess trof ik een vol 
vat benzine aan. Australische militairen, die bij onze afdeling 
ingedeeld waren, begrepen er niets van, stonden met open 
mond toe te kijken. Van die Hollanders konden ze maar geen 
hoogte krijgen." 

A. Over welke tijd zou dit gaan? 

De Voorzitter: Het gaat over de begintijd. Dat zal waarschijnlijk 
zijn 1942. Ja, dat moet 1942 zijn. 

A. Ik moet u eerlijk zeggen, toen was ik er niet en ik had in 
de eerste tijd heel weinig contact met Australië, toen ik in Londen 



zat. Ik neem aan, dat hierbij herhaaldelijk woorden ,,dikwijlsu en 
,,altijds, enz. gebruikt worden, als bedoeld wordt ,,verscheidene 
malen", ,,soms" e.d. Ik weet hier verder heel weinig van. Ik kan 
alleen zeggen, dat de begintijd voor deze mensen natuurlijk ver- 
reweg het moeilijkste is geweest, want toen waren ze door al de 
misère van de zaken in Java en de uittocht daarvandaan heen- 
gekomen. Dit waren geen mensen in opleiding, dit waren oorlogs- 
vliegeniers, want de opleiding was toen al in Amerika of op weg naar 
Amerika. 

grondorganisatie, die behoorlijk was, en zonder vliegtuigen, die be- 
hoorlijk waren. Ik bedoel alleen maar: deze mensen waren ineens 
verplaatst uit hun land en na een tijd van grote geestelijke span- 
ning. Dus dat ze toen een beetje harder losgebarsten zijn dan 
gewenst was, zou ik op die wijze verklaren. Maar nogmaals, ik 
weet van deze geschiedenis heel weinig af, want ik ben toen naar 
Londen doorgegaan en ik ben pas in 1944 teruggekomen. Ik kan 
zeggen: de tijd, dat ik daar geweest ben, was er bepaald geen 
schromelijk wangedrag. 

60359. De Voorzitter: Ja, maar gaat eigenlijk een beroep op de De Voorzitter: Ik heb nog wel enkele punten, maar die kunnen 
misère wel op, want de misère was niet zo groot als die van de eventueel bij een volgend verhoor worden behandeld. Dan dank ik 
krijgsgevangenen in de kampen? u voor de verstrekte inlichtingen en ik sluit hiermede het verhoor. 

A. Neen, maar deze mensen hadden dus voor een groot deel H. J. VAN ~ 0 0 ~ .  
een strijd achter de rug, waarbij ze voortdurend neergeschoten 
werdzn en voortdurend zagen, dat hun materiaal en alles, wat ze 
hadden, veel minder was dan dat van de vijand, dus ze zijn door 
een zeer zware tijd heengegaan, voor zover ze vliegeniers waren. 
Ze hebben bovendien veel harder moeten vliegen dan ook in ge- 
allieerde iegers normaal was, eigenlijk zo'n beetje in dezelfde stijl als 
misschien het toppunt van ,,the battle of Britain", maar zonder 
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ZITTING VAN WOENSDAG 13 JULI 1949 

Plenaire Conimissie 

Tegenwoordig de heer Donker, voorzitter, en de heren Koersen 
en Stufkens, leden, alsmede de heer Schuijt, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: n en p. 

Verhoor van 

Mr. JACOB EMIL VAN HOOGSTRATEN, 
oud 51 jaar, wonende te Batavia, 

Staatssecretaris voor Economische Zaken van de 
Regering van Indonesië. 

Hij legt de eed af als getuige. 

De nos. 60361 t /m 60388 hebben betrekking op punt n van het 
Enquêtebesluit. 

60389. De Voorziîter: Kunt u de werkzaamheden, die in Austra- 
lië verricht zijn, rubriceren? Zijn economische en militaire zaken de 
hoofdtaak geweest? 

A. Tot de voorbereiding van de terugkeer behoorde ook de or- 
ganisatie van de personeelsbezetting van de Ned.-Indische Regering, 
in het kader van het geallieerde leger, dat Indonesië zou bevrijden: de 
,,clvil adrninistration". Zoals u weet, was het de bedoeling, dat Sumatra 
zou worden heroverd door het Engelse leger onder lord Moíintbatteil, 
zodat wij ook bij Mountbatten in Kandy op Ceylon een afdeling had- 
den zitten, zoals later ook bij MacArthur, die de rest van Indonesio 
zou bevrijden. Ik heb het als een ernstige slag beschouwd, dat dat 
later veranderd is en dat het Engelse leger de taak kreeg geheel Indo- 
nesië te bevrijden. 

60390. De Voorzitter: Is u iets bekend van de redenen, die daar- 
toe geleid hebben? 

A. Als i? mijn persoonlijke indruk vraagt- die heel goed niet 
juist kan zijn -, is mij bijgebleven, dat Churchill eiste een recht- 
streeks meedoen door Engeland aan de verovering van Japan en dat 
de Amerikaanse Regering dat niet wilde hebben - deze wilde alleen 
de verovering van Japan voltrekken - en dat toen als het ware als 
een tegemoetkoming aan Churchill - ik meen een gevolg van Pots- 
dam - gezegd is: Goed, dan kunnen de Engelsen Indonesië ver- 
overen. Dat was dus een zeer belangrijke streep door onze rekening, 
omdat onze gehele samenwerking was opgebouwd met de Amerika- 
nen en wij de indruk hadden, dat de Amerikanen, zowel wat betreft 
inanltracht als materiaal, beter geëquipeerd waren dan de Engelsen, 
die daarop niet waren voorbereid. 

60391. De Voorzitter: De veronderstelling ligt voor de hand, aat 
dit tot grote moeilijkheden heeft geleid, omdat men toen moest over- 
schakelen op de Engelsen. De hele zaak was opgebouwd met de 
Amerikanen. Hoe is dit nu verlopen? Heeft dat inderdaad tot grote 
moeilijkheden geleid, afgezien van de politieke en militaire consequen- 
ties? 

A. Toen zijn de feiten uitermate snel op elkaar gevolgd. Toen 
dat besloten was, kwam spoedig de verovering van Japan en vervol- 
gens de vrede. Er was nauwelijks tijd om veel maatregelen te treffen. 

60392. De Voorzitter: Maar was het zo, dat al hetgeen voor- 
bereid was in samenwerking met de Amerikanen door het feit van 
de overschakeling stagneerde en niet uitgevoerd kon worden op de 
wijze, zoals het ,,gepland" was? 

A. Alles, wat noodzakelijk was, b.v. voor de herovering van ver- 
dere delen van Indonesië, hebben wij toen plotseling niet meer ge- 
kregen, althans niet direct, Dat was een streep door de rekening. 

Iran de Engelsen kregen wij het niet. Ik heb dat altijd als een zeer 
ernstige slag gevoeld, hoewel ik uiteraard niet kan zeggen wat de 
gevolgeil zouden zijn geweest als de Amerikanen Indonesië hadden 
bezet. 

60393. De heer Koersen: Had u de indruk, dat de beslissing te 
Potsdam in overleg met de Nederlandse Regering te Londen is 
genomen? 

A. Neen. Ik weet niet, of de Nederlandse Regering te Londen 
daartegen heeft geprotesteerd, maar het laat zich denken. Misschien 
weet de heer van Mook dat, maar het is, dunkt mij, zeker niet in 
overeenstemming met de Nederlandse Regering gebeurd, In elk 
geval hebben wij het altijd als een ernstige slag opgevat. Wij hadden 
tenslotte uitstekende verhoudingen met het Amerikaanse leger. Ik 
heb meermalen wekenlang gewerkt op het Amsrikaanse hoofd- 
kwartier en ik heb van MacArthur zeer vee! steun gehad. Hij was 
een man, die een grote bewondering had voor het Nederlandse 
volk en voor de Koningin. En altijd als er moeilijkheden waren 
over bepaalde technische punten met de een of andere generaal of 
kolonel en de zaak ernstig genoeg was, zeiden wij, dat wij de zaak 
met generaal MacArthr~r wilden bespreken en dan ging het ge- 
makkelijker. Het is niet eenvoudig om als burger met militairen 
te werken! Wij hebben van MacArthur zeer veel steun gehad. 

60394. De Voorzitter: Hoe is het verloop van zaken geweest, 
zoals het zich aan u heeft voorgedaan ten tijde van en direct na 
de bevrijding? 

A. Tn de eerste plaats hebben wij, heb ik althans, bepaaldelijk 
niet voorzien de toestand, die zich in Indonesië al zeer spoedig 
ontwikkelde en zich reeds had ontwikkeld, toen ik arriveerde in 
October of November, enkele maanden na de bevrijding. 

60395. De Voorzitter: Waarom niet voorzien? 

A. Omdat Indonesië zeer afgesloten was door de Japanse censuur. 

60396. De Voorzitter: Rlaar riu wordt hier van sommige zijden 
beweerd - dat is hier nog zeer onlangs uitvoerig betoogd door 
de heren Meyer Ranneft en Feuilietau de Brriyn -, dat men be- 
schikte over de telegrammen, die door de Japanners waren uit- 
gezonden en die men in Australië had opgevangen (de tekst van 
die telegrammen zou op het Departement van Overzeese Gebieds- 
delen aanwezig zijn), zodat men zeer goed kon welen, wat er 
gaande was. 

A. Wij hebben niet voorzien, althans ik heb niet voorzien, dat 
een belangrijk deel van de Indonesische bevolking anti-Nederlands 
gezind zou zijn. Men kon zich voorstellen, dat er een nationalis- 
tische beweging was, maar niet dat Batavia een stad zou zijn, 
waar, mede door de politiek van de Engelsen, overal geschoten 
werd, terwijl men zelfs niet naar Meester-Cornelis kon gaan zonder 
zijn leven te wagen, en op klaarlichte dag in Batavia mensen werden 
gekidnapt. Dit hadden wij zeker niet gedacht. 

Op het moment van de capitulatie zijn, zoals achteraf bleek, de 
Japanners buitengewoon vriendelijk geworden tegenover de Neder- 
landers. De Nederlandse bevolking, die zich in de kampen moest 
houden, maar zich ging verspreiden, heeft de grootste vriendelijk- 
heid ondervonden van de Japanners. Opeens is toen de toestand 
ingetreden, dat benden opdoken, die overal het leven van de Neder- 
landers bedreigden. 

60395. De heer Koersen: Welke verklaring heeft u hiervoor? 

A. Het om zich heengrijpen van de republikeinse beweging cn 
de houding van het Engelse leger daartegenover, dat zich niet 
wilde indringen in de toestand, mede omdat het niet voldcende 
kracht had. 



60398. De heer Stufiens: Is er ook gedurende de bezetting enig 
contact geweest met Indonesië? 

A. Uitermate weinig. 

60399. De heer Stufkens: Is het wel geprobeerd? 

A. Verschillende keren is een duikboot er op uit geweest om 
iemand aan land te brengen. 

60400. De heer Stufkens: Was er nooit contact met zenders? 

A. Hiervoor was een organisatie van de N.E.F.I.S., die in ge- 
allieerd verband probeerde parties uit te sturen om daar voet aan 
wal te krijgen. Een enkele keer is het wel gelukt, maar ik geloof, dat 
het over het algemeen zeer weinig geslaagd is geweest, hoewel het 
voortdurend is geprobeerd. Een van mijn kennissen, een marine-man, 
Indo-Europeaan, is op een duikboot mee geweest en was een moment 
op de kust, maar hij moest direct terug. 

(~0401. De heer Stufkens: Er is inij verteld, dat communistische 
groepen op Java zeer intensief contact hadden met Australië, o.a. bij 
de staking van de transportarbeiders, en zeer goed op de hoogte 
waren. 

A. De conimunisten in Australië hebben veel contact gehad met 
de Indonesische schepelingen op de schepen in Australië. 

60402. De heer Stufkens: Degenen, die ik bedoelde, waren ge- 
vangenen, die van hun cel uit contact hadden. 

A. Dit heb ik nooit gehoord. Alles, wat de N.E.F.I.S. aanging, 
d.w.z. de intelligence service, werd zeer geheimgehouden. Zo weet ik 
ook thans niet, wat de C.M.I. in Indonesië aan inlichtingen verzamelt. 

Indien wat u zegt juist is, zou het wellicht bij de N.E.F.I.S. bekend 
zijn, maar nog niet bij mij. Men was buitengewoon geheimzinnig over 
deze dingen. Men wist ook niet, wie er aan meededen. 

60403. De Voorzitter: Alleen moesten die inlichtingen, voor zover 
ze van belang waren voor het algemeen beleid, toch bekend zijn 
aan de heer van Mook. 

A. Dat zal zeker gebeurd zijn. 

60304. De Voorzitter: De vraag is, of d ~ e  niet ter beschikking 
van de leden der Commissie voor Australië en Nieuw-Zeeland moes- 
ten hebben gestaan, voordat de heer van Mook terug was. Hoe dit 
echter zij, het was wel zo, dat de ontwikkeling in de maanden Sep- 
tember en October 1945 op grond van de gegevens, welke in Austra- 
lië bekend waren, niet verwacht werd? 

A. Neen; praktisch ook door niemand van de krijgsgevangenen. 
Die hebben eerst rustig kunnen rondlope

n 
rrr zijn door de Indone- 

sische bevoiking zeer viirndschappelijk ontvangen. Vrij kort na de be- 
vrijding is echter deze toestand plotseling omgeslagen. Toen ik in 
Batavia kwam, was er bijna geen mannelijke Indonesiër, die bij ceii 
Europeaan in huis durfde dienen. 

60305. De Voorzitter: De heren, die ik zoëven noemde, hebben 
hier, sprekende oy,er het advies van dr. van Mook, op 3 September 1943 
uitgebracht aan Mountbatten, de vraag gesteld, wat de reden is ge- 
weest, dat de heer van Mook daarin met geen enkel woord repte over 
de aanvraag van troepen voor de handhaving van rust en orde, hoe- 
wel hem uit de opgevangen radio-uitzendingen bekend was, hoe ern- 
stig de situatie op Java was. 

De bundel radio-uitzendingen - zo zeggen zij - uit die tijd be- 
vindt zich in het archief van het Departement van Overzeese Gebieds- 
delen, terwijl Lord Mountbatten zelf heeft verklaard, dat hij begin 
September 1945 de beschikking had over 250 000 man. 

A. Daar weet ik niets van. Ik weet ook niet, waarop het slaat. 

60406. De Voorzitter: Hoe is het verder gegaan met de over- 
schakeling? U hebt de hele civil-affairs-aangelegenheid geregeld met 
de Amerikanen : 

A. Inderdaad. 

60407. De Voorzitter: Dat is niet iets, dat men in twee dagen 
weer in orde brengt met een nieuwe partner. 

A. Deze aangelegenheid was opgesteld voor een oprukkend leger. 
Toen de bevrijding kwam, was de situatie anders. Er was een Engels 
bezettingsleger; van Mook kwam in Batavia terug en aanvaardde de 
regering van Indonesië en werkte in dat verband samen met de 
Engelsen. 

60408. De Voorzitter: Er was dus geen behoefte meer aan een 
regeling, laat staan aan de uitvoering daarvan, zoals die was voorge- 
riomen voor de situatie, zoals men dacht, dat zij zou komen? 

A. Zo is het. 

60409. De Voorzitter: Een ander punt, waarvan hier te lande 
ook door sommigen een ernstige grief wordt gemaakt, is de last aan 
de geïnterneerden om in de kampen te blijven, resp. daarin terug te 
keren. 

Hebt u daar een oordeel over, met name over de redenen, waar- 
om dat nodig werd geacht? 

A. Ik kan begrijpen, dat achteraf zekere bezwaren daartegen 
kunnen worden aangevoerd. Ik heb er nooit iets mede te make11 
gehad, maar ik stel wel, dat ik gehoord heb van allerlei gevallen, 
waarin mensen zich diaraan niet hebben gestoord, en ook van ge- 
vallei, waarin de mensen, die zich daaraan niet stoorden, plotseling 
zijn overvallen door het ineens optreden van onveiligheid. Ik kan 
mij voorstellen, dat de genomen maatregel nu verdedigd kan wor- 
den door te zeggen: Er is toch maar bereikt, dat zij niet vermoord 
zijn. Ik moet zeggen, dat ik met de grootste angst zou terugdenken 
aan een situatie, waarin ieder zich vrij had kunnen bewegen over 
Java, en dat dan plotseling die onveiligheid zou zijn opgetredzn. 
Dan zouden er heel wat ongelukken zijn gebeurd. U moet bedenken, 
dat, toen ik in Batavia aankwam, vele mensen, die in kampen mat 
militaire bescherming woonden, daar veiliger waren dan wanneer 
zij er buiten woonden. Ik ken collega's van mij, die liever in de 
kampen bleven dan in het huis, waarin i~ zat en dat niet beschermd 
werd. Ik heb de indruk, dat het bevel om in de kampen te blijven, 
is gegeven door de Engelsen, voordat de heer van Mook terug- 
kwam. 

60410. De Voorziîìer: De heren, die ik zojuist noemde, con- 
strueren het aldus, dat uit het feit, dat de heer van Mook aan 
Mountbatten geen troepen had gevraagd om de rust en orde te 
handhaven, wel moet volgen, dat bij de indruk had. dat de veilig- 
heid op redelijke wijze was gewaarborgd. Uw opvatting is dus, dat 
die veiligheid niet was gewaarborgd, en u illustreert dat met de 
feiten, die LI hebt vermeld. 

A. Dat is ook wel gebleken. 

60411, De Voorzitter: In ieder geval hebt u met het tot stand 
komen van deze maatregel zelf niet te maken gehad? 

A. Neen. 

De nos. 60412 t /m 60425 hebben betrekking op punt n van het 
Enquêtebesluit. 

60426. De heer Stufkens: Heeft inen ook niet aanstoot genomen 
aan het optreden van Nederlandse troepen in Australië'? 

A. Ik geloof het niet. 

De heer Stiifkens: Dalrover zijn veel verhalen. 

A. Ik heb zeer veel Australische vrienden gemaakt, maar ik heb 
nimmer gemerkt, dat men aanstoot heeft genomen aan Nederlandse 
troepen. 

Men kon misschien aanstoot nemen aan het feit, dat militairen, 
die in een rechtstreekse verhouding werkten tot Australië, meer ver- 
dienden dan de Australiërs. Dit betrof bijvoorbeeld het luchtvaart- 
personeel, dat uitermate gevaarlijke missies had. Er zijn zeer veel 
vliegers afgeschoten; er gingen er veel over Indonesië. Van Austra- 
lische kant had men kritiek op het feit, dat die Nederlanders meer 
dan de Australiërs verdienden, maar wij hebben gezegd: het ver- 
lagen van de salarissen voor die kerels, die aan voortdurend levens- 
gevaar blootstaan, is in de gegeven situatie wel bijzonder moeilijk. 

60427. De Voorzitter: Hebt u gisteren voor de andere subcom- 
missie reeds gesproken over de kritiek, die voor en na is uitgeoefend 
op de Nederlandsch*Indische Regering in Australië, o.a. in verband 
met de uitgaven, die werden gedaan, en de levenswijze van de Neder- 
landse ambtenaren aldaar? 



A. Ja. 

60478. De Voorzitter: Ik heb hier een stuk, dat op 17 December 
1947 2oor mevrouw L. E. C. van Boveize-Beynon aan de Enquêk- 
commissie is toegezonden. Ik zal u dit stuk even laten lezen en dan 
zou ik u willen vragen - het handelt grotendeels over de gebeurte- 
nissen, die in Australië hebben plaats gevonden - of u daarin punten 
vindt, die u misschien gisteren niet behandeld hebt voor de derde 
subcominissie en waarop u het toch van belang vindt uw visie te 
geven. 

A. Dit is een enorm aantal punten. Deze hebben wij zeker niet 
alle behandeld. 

60439. De Voorzitter: Is daarbij iets, dat u van zodanige aard 
acht, dat u zegt: Daar moet ik toch enige beschouwingen over of 
tegen geven? 

A. Er zijn wel enige opmerkingen over te maken. Laat ik eerst 
zeggen, dat in mijn herinnering voortleeft, dat er op een gegeven 
ogenblik - waarover weet ik niet meer - met de heer van Bovene 
een ernstig conflict is geweest. Ik kan u daarover geen inlichtingen 
verschaifen, maar nel  weet ik, dat het zeer hoog is gelopen. Ik lees 
dit stuk nu 31s iemand, die vanuit die coi~flictsstelling de zaak be- 
schouwt. Ik lees hier de vraag: 

,,Waarom is Melbourne het hoofdkwartier geworden van de 
Nederlandsch-Indische commissie itn plaats van Brisbane, waar 
MncArthur zetelde en het offensief regelde?" 

Melbourne is het hoofdkwartier van de commissie geworden, om- 
dat, toen wij in Australië kwamen, de Australische Regeringsorganen 
en de andere instanties, waarmede wij speciaal te maken hadden, 
in Tvíelbouriie zaten. Het was dus aangewezen om ons daar te vesti- 
gen. Waarom wij later in Brisbane zijn gaan zitten, heb ik reeds 
uiteengezet. 

De volgende vraag luidt: 
,,Waarom werden in Melbourne de salarissen met een gevaars- 

toelage verhoogd, terwijl de gevaarszone vanaf 1942 in Queens- 
land lag?" 

Dit heeft blijkbaar betrekking op de militairen. Of zij in Melbourne 
een gevarentoelage hadden, weet ik niet. 

,,Waarom noemt deze commissie zich de Brisbane-commissie, 
terwijl zij pas naar Brisbane ging, nadat MacArthur reeds lang 
naar het noorden was opgetrokken?" 

De commissie heeft zich niet Brisbane-commissie genoemd, maar 
Nederlandsch-Indische commissie voor Australië en Nieuw-Zeeland. 

,.Waarom verloor de Nederlandsch-Indische commissie de 
,,goed-will" van de Amerikanen?" 

Wij hebben die goodwill altijd in zeer rijke mate gehad. Mij is niet 
bekend, dat wij deze ooit hebben verloren. Ik heb zelf zeer veel ge- 
werkt op het Amerikaanse hoofdkwartier en ik heb van het verliezen 
van die goodwill niets bemerkt. 

,,Welke beloften zijn er aan MacArthur gedaan en waarom 
zijn zij nooit gehouden?" 

Ik weet niet, waarop dat slaat. 

,,Waarom heeft MncArthur tegen bedoelde commissie in Ma- 
nilla gezegd: ,,Gentlemen, you are betting on the wrong horse; 
well, ask them everything but don 't ask me anymore", terwijl hij 
met zijn vuist op tafel sloeg?" 

Dat is mij volledig onbekend. MacArthur is tegenover ons altijd 
buitengewoon vriendelijk geweest, is ons persoonlijk steeds zeer wel- 
willend tegemoet getreden en heeft ons voortdurend prettig behandeld. 

,,Waarom waren onze vliegeniers niet in de ,,pool", waardoor 
onnodig zovelen werden neergeschoten, onbeschermd als zij wa- 
ren tegen de grote overmacht?" 

Ik weet daar niets van af. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zal maar niet alle vragen voorlezen, die 

ik niet kan beantwoorden. 

De Voorzitter: U wilt het stuk wel even verder doorzien en daar- 
van die punten bespreken, welke u kunt beantwoorden. 

A. De elfde vraag luidt: 
,,Waar bleven onze goederen (levensmiddelen, stoffen, ma- 

chinerieën, enz.), die in Nederlandse boten lagen opgestapeld, 
die Indië na 7 December 1941 niet meer konden bereiken?" 

Mijn antwoord is: Eén of enkele percenten waren ,,m-accounted 
for", dus verloren gegaan, maar de hele rest is volkomen verantwoord. 
Nauwkeurig is aangegeven, aan wie het is geleverd, wat het heeft op- 
gebrecht, enz. 

Die stukken zijn op te vragen. 
,,Waarom was *het nodig, dat het Regeringsblad ,,Oranje" 

f 2,50 peï stuk kostte?" 
Dit weet ik niet. Ik vermoed, dat het niet f2,50 kostte, 

maar hoogstens 2,50 Australische shillings. Ik dacht echter, dat het 
gratis was. 

Over de Regeringspersdienst en de photo-afdeling is uitvoerig met 
mij gesproken in de financieel-economische subcon~missie van de 
Enquêtecommissie. 

Een belangrijk punt is: 
,,Waarom werden de heren Nieuwenh~lys en Heynen en enige 

anderen gedwongen om terug te keren naar het eiland, waar- 
vandaan zij gevlucht waren, terwijl inen wist, dat de Japanners 
hun opwachtten ei1 op verschrikkelijke wijze zouden afslachten? 
Woorden van de heer v. Hoogstraten tot de heer Nieuwenhuys: 
,,Wat komt u hier doen? Waarom hebt u uw post verlaten? U 
moet onmiddellijk terug". (Daar was toch geen post, noch ambt 
meer)." 

Deze woorden zijn onjuist weergegeven. De bedoelde heren waren 
gekomen van de Zuid-Wester-eilanden, een van de eilandengroepen, 
die vlak tegen Nieuw-Guines liggen. De Japanners waren daar nog 
niet geweest. 

Ik heb destijds gezegd: dit is in strijd met de uitdrukkelijke op- 
dracht, die jullie hebt gekregen, maar wij vinden het van veel belang, 
met jullie overleg te plegen. Wij willen het gezag daar handhaven. 

In overleg met de militaire autoriteiten zijn zii toen teruggegaan 
naar die eilanden en er werden soldaten naar een van die eilanden 
overgebracht, omdat daar een plaatselijke opstand was uitgebroken, 
waaraan iets moest gebeuren. Die eilanden zijn dus van Australië 
uit door ons opnieuw bezet en daarna zijn zij door de Japanners 
veroverd. Een deel van die mensen 1s ontsnapt. Wij konden niet 
zeggen: wij doen er niets aan! 

De nos. 60430 t /m 60442 hebben betrekking op punt n van het 
Enquêtebesluit. 

De Voorzitter: Als u hiermede bent gekomen aan het einde van 
uw uiteenzettingen, dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit ik het verhoor. 

J. E. VAN HOOGSTRATEN. 
DONKER, voorzitter. 

KOERSEN. 

STUFKENS. 

SCHUIJT, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 14 JULI 1949 

Plenaire Commissie 

Tegenwoordig de heren Donker, voorzitter, Algera, jonkvrouwe 
Wttewaall van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de 
heer Schuijt, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: j en o, n en p. 

Verhoor van 

Dr. KUBERTUS JOHANNES VAN MOOK, 
oud 55 jaar, wonende te Amersfoort, 

oud-Minister van Koloniën, oud-Luitenant-Gouverneur-Generaal. 

Hij legt de eed af als getuige. 

De punten 60511 t /m  60528 hebben betrekking op punt n van het 
Enquêtebesluit. 

60529. De Voorzitter: U bent evenals die andere heren naar 
Australië gegaan. Admiraal Helfrich daarentegen is naar Colombo 
gegaan. Wat was daarvoor de reden? 

A. Dat weet ik niet. Ik heb er juist een poosje geleden over ge- 
dacht, dat ik daarnaar nooit geinformeerd heb, maar ik kan een 
veronderstelling opperen, nl. dat hij naar Colombo is gegaan, om- 
dat daar het hoofdkwartier van de Britse Eastern Fleet was en hij 
daar een nauw cantact met de Britse vlootautoriteiten kon hebbcn. 
U zult het hem zelf moeten vragen. Ik weet wel, dat hij per vlieg- 
machine is weggegaan en naar Colon~bo is gevlogen. Dat wij naar 
Australië gingen, had niets te maken met een bepaalde keuze, maar 
dat was de enige plaats, waar wij naar toe konden gaan. Wij had- 
den geen lange-afstandvliegtuigen, dus wij moesten ergcns heen- 
vliegen, wat wij konden bereiken, en dat was een N.W. Australisch 
vliegveld. 

60530. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Er zijn toch ook 
schepen naar Australië gegaan? 

A. Bepaa!de schepen werden in Sydney gerepareerd, ook tijdens 
de oorlog. Hoe dat dus precies in elkaar heeft gezeten, weet ik niet. 
Het is ook waarschijnlijk dikwijls geworden een kwestie van mogelijke 
uitwijkroutes, zoals onze route eenvoudig werd bepaald door de 
afstand. Wij hadden niet naar Colombo kunnen gaan, omdat wij 
gecn vliegtuigen hadden, die het konder halen. 

60531. De Voorzitter: Is admiraal Helfrich daar gebleven? 

A. Ja. Waarom dat aanvankelijk is gebeurd, weet ik niet. Ik ben, 
zoals u weet, ein maand in Auctralx geweest en heb het overdruk 
gehad met het regelcn van alles, wat daar aanspoelde aan mensen en 
ladingen en met het opzetten van een kleine organisatie om dat op 
te vangen. Ik ben toen naar Londrn gegaan. Het hoofdkwartier van 
de Britse vloot in het Oosten was in Colombo. Er is vrij spoedig een 
vrij nauw contact ontstaan tusser de resten van onze marine en 
marinevliegdienst en de Britse Eastern Fleet in Colombo. Onze duik- 
boten zijn daarbij o.a. ingedeeld. Het ligt wel enigszins voor de hand, 
dat admiraal Hrlfrich daar is gebleven. Er is later wel herhaaldelijk 
sprake van geweest of het niet beter was, dat hij naar Australië 
kwam, omdat dat door de loop der gebeurtenissen voor ons het 
allerbelangrijkste punt bleef, totdat het commando van Mountbaftrn 
voor ons betekenis kreeg. Australië is echter de plaats geweest, van 
waaruit nog dingen gebeurden en konden gebeuren. Ik meen, dat 
admiraal Helfrich - dat kan hij u echter beter zelf vertellen - er 
ook veel voor voelde om alles bij elkaar te brengen in Australië, 
maar dat het van uit Londen niet is goedgekeurd door de heer 
Furstner, zodat admiraal Helfrich geisoleerd in Colombo bleef zitten 
en men geen gebruik van hem maakte. 

60532. De Voorzitter: U hebt dat dus na 1944, toen u weer in 
Australië was, als een gemis gevoeld? 

A. Ik heb dit als een verkeerde opstelling gevoeld. Ik heb er 
herhaaldelijk voorstellen over gedaan en over geschreven, maar het 
is zo gebleven. 

60533. De Voorzitter: Heeft de heer Furstrler wel te kennen 
gegeven, dat hij dit een betere oplossing vond? 

A. Welke reden hij had, behalve dat coiltact met de Britse Eas- 
tern Fleet, weet ik niet, maar van zijn kant is altijd bezwaar gemaakt 
tegen verplaatsing en bijeenbrerging van de zaak in Australië. 

De nos. 60534 t / m  60541 hebben betrekking op punt n van het 
Enquêtebesluit. 

60542. De Voorzitter: U bent dus de 7de Maart naar Australië 
vertrokken. In welke kwaliteit voelde u zich, toen u daar was met die 
andere heren, die daar tevoren reeds waren aangekomen? 

A. Dat is heel goed gevraagd, want er was een verschil tussen 
wat ik was en wat ik mij voelde. Er zijn toen vrijwel onmiddellijk 
- ik heb de stukken niet ineer, maar waarschijnlijk zijn die nog te 
vinden - bepaalde maatregelen genomen - ik denk zelfs vóór de 
capitulatie - om de strijdkrachten te brengen onder de z.g. B.B.O. en 
B.D.Z. De schepen waren al vóór de cap~tulatie door Londen onder 
het Ministerie van Scheepvaart gebracht. Ik denk de 5de Maart. Ik 
weet het niet precies uit mijn hoofd. In ieder geval kreeg ik in 
Australië direct bericht, dat wij zo gauw mogelijk naar Londen 
moesten doorkomen . . . . . . 

60543. De Voorzitter: ,,WijM? Wie waren dat? 

A. De gehele groep.. . en dat wij verder geen enkele bevoegd- 
heid meer hadden, maar als gewone Rijksambtenaren werden be- 
schouwd en alles moesten doen in overleg met en op instructie van 
Londen. 

Dat gaf dus dadelijk te kennen, dat men er in Londen in ieder 
geval niet over dacht een Indische Regering buiten Indië te vestigen. 
Dit is later ook gebleken. Het was op zich zelf een zeer goed 
mogelijke constructie geweest. De Engelsen hebben het gedaan ten 
opzichte van Burma. De Burma-regering is in New Delhi terecht- 
gekomen en is daar gedurende de gehele bezetting van Burma aan 
het werk gebleven, hoewel de verhoudingen daar geheel anders liggen. 
Dat was dus hier klaarblijkelijk de bedoeling van Londen zeer be- 
paald niet. Daar zat al dadelijk een moeilijkheid aan, nl. dat wij in 
Austrrilië van de eerste dag af stonden voor een zee van dingen, 
welke ineens beslist en opgelost moesten worden. Ik heb in een 
andere sub-commissie reeds verteld, dat er o.a. een 15 of 17-tal 
schepen op weg waren naar Indië en Australië met zeer kostbare 
waren, welke wij alle contant hadden betaald in dollars en welke 
wij niet zomaar wilden verslingeren, waarvan wij dus zeker moesten 
zijn, dat zij te onzen bate werden geliquideerd. Dit was een vrij 
ingewikkelde zaak, want het eiste aan de ene kant, dat de Australische 
Regering daartoe medewerkte, dat zij erkende, dat de goederen in 
die schepen het eigendom van het Nederlandse Gouvernement waren, 
en aan de andere kant, dat wij met de Amerikanen konden overeen- 
komen, dat wij op de een of andere wijze dollars in plaats van 
Australische ponden voor die dingen kregen. Nu is het zo gegaan, 
dat ik Londen op de hoogte heb gehouden van wat er gebeurde, 
maar verder maar een gezicht heb getrokken tegenover de Austra- 
lische Regering alsof ik Luitenant-Gouverneur-Generaal was. Ik 
moest een of andere status hebben om dit er door te krijgen. Ik heb 
dat dus op die wijze gedaan. Zodra de meest dringende zaken waren 
geregeld, zoals het opvangen van zo'n 1500 mensen - ik weet niet 
hoeveel het er precies waren -, die met schepen daar aankwamen 
of in reddingboten van getorpedeerde schepen werden gehaald en 
vroeger of later in Australië aankwamen, voor wie regelingen moesten 



worden gemaakt, zodat zij geld en onderdak kregen, er wat met hen 
gebeurde en er iemand mee werd belast, to in  dat  zo min of meer 
Las geregeld, ben ik naar Londen vertrokken. Vóór die tijd heb ik 
nog eens contact gehad met MacArthzir, die van de  Philippijnen 
kwam, op 6 April. Ik ben toen naar Londen vertrokken en kon 
onderweg nog de  kwestie van de gestrande ladingen en de lend 
lease-administratie bespreken, zodat in principe de zaak voor elkaar 
was, toen ik te Londen aankwam. Langzamerhand zijn de meeste 
mensen, die overkwamen, vóór en na  te  Londen geweest. E r  zijn 
er gebleven; anderen zijn weer naar Australië gegaan. 

60544. De Voorziîîer: Ik lees o p  blz. 34 van uw boek: 

,,Een voorstel mijnerzijds, na mijn aankomst te Londen o p  
36 April 1942, om mij als Luitenant-Gouverneur-Generaal met 
het algemern bestuur te belasten, werd dan ook door de  Minister- 
President niet aanvaard, waarna ik met ingang van 25 Mei tot 
Minister van Koloniën werd benoemd." 

Dit was d ~ i s  het sluitstiik van de richtlijnen, welke u uit Londen 
had gekregen.. . . . . 

A. Ja. 

D e  Voorzitter: . . . want in de gedachtengang van uw voorstel om 
met het algemeen bestuur te worden belast - u bedoelde in Austra- 
lië -, ...... 

A. O p  de meest geschikte plaats. 

D e  Voorzitter: . . . zou er een Nederlandsch-Indische Regering blij- 
ven bestaan. Men heeft dus te Londen d~ide l i jk  gezegd: dat gaat niet. 

A. Ik heb, toen ik te Londen kwam, eerst besprekingen gehad 
niet de heer Gcrbrandy; torn is van mijn kant dit voorstel gedaan 
en gezegd: er zit veel meer vast aan het algemeïn bestuur dan  nien 
hier denkt: er zijn grote vermogensbestanddelen, welke moeten wor- 
den beheerd. 

E r  zijn allerlei zaken en personen, die onder de Indische admini- 
stratie vielen. Ik heb toen dus voorgesteld, een Indische Regering in 
te stellen; de  terugkeer moest worden voorbereid; alles moest worden 
herzien en ik heb gevraagd: laat mij da t  werk doen. Ik heb toen 
voorgesteld, dat  in Australië te doen, omdat mij dat  gewenst leek. 
Ik meende, dat  alies in één hand moest zijn, dat  er een continuïteit 
van lijn moest zijn. Dit was niet mogelijk, omdat de  Ministerraad 
daarvoor niet gevoelde. Ik heb daar lang overwogen wat ik doen 
zou. Allereerst gevoelde ik weinig voor de concentratie van opper- 
bestuur en algemeen bestuur in één hand, maar tenslotte heb ik 
van de functie van Luitenant-Gouverneur-Generaal afgezien en die 
van .Minister aanvaard. Ik heb daarvóór en daarná bepleit het denk- 
beeld om de onderscheiding weer aan te brengen. Het heeEt zeer lang 
geduurd, tot September 1944, eigenlijk tot Februari 1945. vóórdat dit 
weer aanvaard werd. 

60545. D e  Voorzitter: Hield dit geen verband met de moeilijk- 
heden in het Kabinet, welke er in die tijd waren? 

A. Neen. Dat  is een geheel andere geschiedenis. In  de loop van 
1944 ben ik er o p  gaan aandringen, dat dit moest gebeuren, o.a. met 
het oog o p  Nieuw-Guinea. Toen is besloten, dat  het Staatsblad D 65 
in werking zou worden gebracht, en toen heb ik voorgesteld, dat ik 
dan weer in mijn oude functie zou worden gesteld. Dat  is toen door 
de Minister-President afgewezen, omdat er in die tijd reeds zoveel wij- 
zigingen in het Kabinet waren gebracht en mede in de gedachte, 
dat  vanaf September 1944 tot het ogenblik, waarop het land geheel 
bevrijd zou zijn, niet een zo lange tijd gelegen zou zijn. Ik  ben toen 
naar Australië gegaan en heb toen einde 1944 het verzoek gekregen 
te kiezen wat ik zou wiilen hebben. Ik ben toen weer naar Londen 
terugzegaan en toen ben ik weer in  een crisis terechtgekomen, die 
geduurd heeft tot Februari 1945. 

60546. D e  Voorzitter: Men kan dus niet anders zeggen aan  dat 
er in de periode, toen u Minister in Londen was, in Australië slechts 
een aantal ambtenaren van de Nederlandse Regering was? 

A. Ik heb hen toen in een commissie verenigd. Dat  waren interne 
aangelegenheden. Het  maken van een commissie gaf hun geen status 
tegenover de  Australische Regering. Maar dat zij enkel Nederlandse 
ambtenaren waren is niet geheel juist. 

Bij het Staatsblad C 39, meen ik, is gezegd: D e  Minister van 
Koloniën wordt belast met het algemeen bestuur. D e  Indische Dienst 
bleef voortbestaan. Het  Indische vermogen werd niet opgeheven en 
de status van Indisch ambtenaar verviel ook niet. Wij hebben 

trouwens ook altijd gewerkt o p  basis van de  veronderstelling, dat  de 
rechtspersoon Nederlandsch-Indië bestond en dat  daarvan een bepaald 
gedeelte zich in  de  vorm van Overheidsdienaren, vermogensbestand- 
delen en ~ e l f s  troepen in het buitenland bevond. Ik heb dus altijd met 
die incnsen gecorrespondeerd, als ik het evrn formeel mag stellen, 
als Minister, belast met het algemeen bestuur. 

60547. D e  Voorzitter: D e  term ,,Luitenant-Gouverneur-Generaal" 
kwam niet meer te pas. 

A. Die kwam niet meer voor. Ik  was afgetreden als Luitenant- 
crouverneur-Generaal. Pas bij dat  Sfaatsblad D 65 werd weer een 
afzonderlijk persoon ann het hoofd van de Indische Regering gedacht. 
D a t  is toen nog niet uitgevoerd vanwege het idee, dat  Nederland 
tegen October 1944 wel bevrijd zou zijn en dat dan de zaak verder 
geregeld zou worden, Het  heeft tot Februari geduurd, vóórdat de 
splitsing inderdaad is tot stand gekomen. 

60548. D e  Voorzitter: U hebt gezegd, dat  u met ambtenaren in 
Australië correspondeerde als Minister, belast zijnde met het algemeen 
bestuur. Maar nu heb ik nog niet van u gehoord, welke status deze 
ambtenaren tegenover de Australische Regering hadden. 

A. Zij bleven Indisch ambtenaar, zij bleven ook Indisch Depar- 
tementshoofd, voor zover zij dat  waren. Ik heb een commissie inge- 
steld als vertegenwoordigster van de Minister belast met het algemeen 
bestuur ten behoeve van de Indische belangen in Australië, dus die 
status hadden zij ook tegenover de Aiistraliërs. RTL~ is dat in die tijd 
niet allemaal o p  een goudschaaltje gewogen. In het algemeen hebben 
zij zo gewerkt, dat zij alle principiële dingen via de gezant met de  
Australische Regering in opdracht van Londen hebben behandeld. 
Dat  kon rijn van de Minister van Scheepvaart, van mij of van het 
gehele Kabinet, voor zover het Indische zaken en scheepsbelangen 
betrof. 

60549. D e  Voorzitter: C zegt: Het  kon zijn van de  Minister van 
Scheepvaart? 

A. E r  is een arrangement geweest tussen de Minister van Scheep- 
vaart en mij. Hij had de  schepen onder zijn beheer gekregen en voor 
de  Indische scheegvaartbelangen in Australië, met name betrzffende 
de K.P.M. - er was o.m. ern staking van de  K.P.h/I.-zeelieden -, 
heeft hij de commissie als vertegenwoordigster aangewezen. 

60550. D e  Voorzitter: D e  normale weg was geweest, als men het 
aan de Minister van Koloniën in handen had gegeven. 

A. Het was vrij ingewikkeld. Dit was een speciaal geval. In het 
algemeen was het dus zo, dat  ik hen, waar dat  nodig was, instrueerde 
en dat  zij door mij gemachtigd waren de Indische aangelegenheden 
te behandelen, niet zoals die norn~aa l  in het buitenland worden be- 
handeld, want er was geen normale situatie, maar zoals die formeel 
behandeld behoorden te worden, in principiële gevallen via de gezant 
en zodra de zaak in uitvoering was, b.v. de liquidatie van gestrande 
ladingen, rechtstreeks met degenen, die de  Australische Regering had 
aangewezen om dat van haar kant te doen. D a n  kwam dus de gezant 
er niet meer aan te pas, maar bij de hoofdafspraken is de gezant 
ingeschakeld en heeft die het contact tot stand gebracht en gedeeltelijk 
ook de besprekingen gevoerd en geleid. 

60551. D e  Voorzitter: Was het nu materieel zo, dus afgezien van 
de vraag, hoe het formeel precies stond, dat die commissie behoorlijk 
met de Australische Regering heeft kunnen samenwerken? 

A. In  het algemeen wel, tot dat  gezanik met die boycot, eigenlijk 
tot de dood van Curtirr. 

60552. D e  Voorzitter: V~~anneer  was dat? 

A. Hij is in het begin van 1945 gestorven. 

In  het algemeen is de samenwerking goed geweest; met de ene 
instantie was zij beter dan met de andere, zoals dat in alle landen 
gaat. Ik  bedoel, er waren bepaalde kantoren, waar het enigszins 
moeilijker ging, maar niet buiten het niveau, waarop men die er- 
varing overal opdoet. In  het algemeen is echter met het Australische 
leger en de  Australische econotnische instanties, waarmcde wij het 
meeste te maken hadden, de verhouding zeer vlot geweest. D e  af- 
wikkeling van al die goederen is goed geweest. Het  feit, dat de 
Australische Regering ons gratis dat kamp Columbia ter beschikking 
heeft gesteld, wijst er ook op. Dat  is gebeurd in Juli, Augustus 1914, 
omstreeks die tijd. Er  was geen bepaald onaangename verhouding, 
anders had zij het niet behoeven te doen. 



60553. De Voorzitter: Hoe ging het, toen u in September 1944 
daar weer terugkwam? 

A. Toen liep alles nog heel plezierig. 

60554. De Voorzitter: Sprak u toen rechtstreeks met de Austra- 
lische Regering of gebruikte u ook het intermediair van de gezant? 

A. Dat hing af van het onderwerp. De verhouding tussen de ge- 
zant en de Indische Regering is altijd voortreffelijk geweest. Wij 
waren goede vrienden van elkaar, maar wij speelden zo, al naar het 
het beste ging, de bal over de ene of de andere band. Er was een zeer 
nauwe samenwerking met de gezant. Ik heb mij in die tijd over het 
algemeen niet al te veel met de Australische Regering in verbinding 
gesteld, juist om te voorkomen, dat er een nieuwe figuur naast de 
gezant zou ontstaan, die niet helemaal thuis te brengen zou zijn, niet 
orthodox was, en ben niet veel in Canberra geweest, terwijl ik een 
enkel beleefheidsbezoek wisselde met de Gouverneur en de comman- 
derende generaal in Brisbane. Ik heb mij daar zoveel mogelijk op de 
achtergrond gehouden en heb de zaken laten doorgaan naar de ge- 
zant en de technische mensen. 

60555. De Voorzitter: U hebt het zoëven gehad over de staking 
van de Indische zeelieden. Dit is een kwestie, welke, als ik het goed 
zie, vele maanden en eigenlijk nog langer heeft doorgesukkeld. Ik 
kreeg gisteren van de heer van Hoogstrafen de indruk, dat hij het 
niet helemaal onwaarschijnlijk achtte, dat de narigheid, welke er met 
deze zaak is geweest, langs bepaalde kanalen ook later nog heeft 
doorgewerkt en haar invloeden heeft uitgeoefend op de veranderde 
mentaliteit in Australië tegenover ons. Deelt u die zienswijze? 

A. Het is natuurlijk van belang geweest. Het is niet een hoofd- 
punt, maar het is een verschrikkelijk vervelende geschiedenis geweest. 
Het is begonnen met het feit, dat daar ineens een aantal schepen, 
die altijd in de Archipel van de ene haven naar de andere voeren, 
buiten de Archipel terechtkwam zonder veel waarschuwing of voor- 
bereiding. Die schepen kregen dikwijls radiotelegrafisch de opdracht: 
ga naar Australië, en kwamen daar aan met een bemanning, die er 
in het geheel niet op was voorbereid, dat zij nu in het buitenland 
ZOU zitten en niet naar huis kon, met scheepsstaven, die ook helemaal 
dwars zaten in deze toestand, en in een land, waar in ieder geval 
altijd deze moeilijkheid bestond, dat de immigratiewetten geen ge- 
kleurden toelieten, een land, dat dus ook zijn eigen problemen ten 
opzichte van dit vraagstuk had. Toen zijn er gevallen geweest, waarin 
van de zijde van de scheepsofficieren en ten dele van de zijde der 
K.P.M.-agentschappen niet altijd tactisch is opgetreden, waarbij in 
de verwarring van het eerste ogenblik niet altijd is rekening gehouden 
met het feit, dat voor die Indonesische zeelieden onverteerbaar was, 
dat nien, zonder dat men het van tevoren heeft kunnen zien aan- 
komen, buiten zijn land is geslingerd, niet terug kan en zit in een land, 
waar men niet zo vreselijk welkom is. Er is een vrij grote mate van 
ontevredenheid ontstaan onder die mensen. 

Die zaak is niet zeer goed behandeld. Er kwam bij: niemand had 
een honk, eigenlijk, waarop hij kon terugvallen; ieder was nog in het 
hotel; er waren geen tehuizen, geen plaatsen, waar men die mensen 
Kon opvangen, zoals er later zee1ied~:ntehuizzn zijn gemaakt. Die zaak 
is zeer onbevredigend verlopen in het begin. Een gedeelte van deze 
mensen heeft daaruit een vrij grote, blijvende wrok overgehouden, die 
vrij spoedig is opgemerkt door de communistische Australische unions 
in de Australische havensteden. Dit is nog gecompliceerd door de ont- 
ruiming van Boven-Digoel, die moest geschieden in verband met de 
strategische toestand, nl. de bezetting van Merauke; men wilde niet, 
dat men bij een omtrekkende beweging van de Japanners de geïnter- 
neerden in de rug zou hebben, en men wilde ook niet, dat die groep, 
die daar niet vrijwillig zat, zo maar aan de Japanners overgeleverd 
werd. Die mensen zijn geëvacueerd naar Australië, waar ook moeilijk- 
heden ontstonden over de status van die mensen in Australië, waar men 
geen gekleurden toelaat. Een deel van deze mensen is in werkkampen 
terechtgekomen; de behandeling van deze mensen is ook niet altijd 
juist geweest, zowel van de kant van de Australiërs als van de zijde van 
de mensen, die wij hadden. Dit heeft er toe geleid, dat een groep 
Indonesiërs zich geworpen heeft, vooral in Sydney, op een vereeiging, 
die in zeer nauw contact staat ei1 stond met de communistische partij 
in Australië. Men heeft daar allerlei soorten van verenigingen, van 
,,democratie leagues" af tot de communistische unions toe. Een ander 
deel van hen is weer op zijn pootjes terechtgekomen. Een gedeelte 
van die mensen is blijven varen, en zeer goed blijven varen; een ge- 
deelte van die mensen uit Boven-Digoel is zeer gewaardeerd ge- 
worden, ook bij ons. Anderen zijn op regelmatige wijze teruggekeerd 

naar Indonesië na de Japanse capitulatie, maar een zeer belangrijk 
deel is daar blijven hangen, moest er op een gegeven ogenblik uit, 
omdat de Australiërs hen niet langer wilden hebben. Dezen waren 
voor een belangrijk deel afkomstig uit gebied, dat toen republikeins 
was, en die zijn dus in massa's teruggevoerd, in totaal 1400 & 1500, 
naar Java en vervolgens naar het binnenland verdwenen voor een 
groot gedeelte. Die hebben allereerst contact met Australische com- 
munisten tot stand gebracht; onder hen zijn er ongetwijfeld, die be- 
hoorden tot de felste en meest communistisch beïnvloede nationa- 
listen. 

60556. De Voorzitter: Heeft bij die staking ook nog een rol ge- 
speeld de betaling in verband met de grote gevaren? 

A. Men had vroeger in de Archipel een regeling, maar toen 
kwamen die mensen ineens hier; niemand was er echter op voorbe- 
reid. Er is toen direct een ernstige klacht gekomen over de betaling; 
wij hebben getracht dat op te vangen; wij hebben getracht regelingen 
te maken, die al deze moeilijkheden wegnamen, maar zaten daarbij 
vooral, omdat de gehele scheepvaart in geallieerd verband was ge- 
bracht, direct aan tegen intergeallieerde bindenae regelingen, waar- 
onder o.a. de Lascaren vielen. 

De regeling van die betaling zat aan de ene kant vast aan het 
internationaal overleg en aan de andere kant had men de moeilijk- 
heid, dat allerlei verlioudingen, die binnen de Archipel weinig of 
geen moeilijkheden opleverden, omdat zij geheel aan de Archipel 
waren aangepast, in het buitenland en in Australië volkonlen onder- 
steboven waren. Het heeft veel te lang geduurd. Daarbij kwam, dat 
door de splitsing van het beleid over die schepen tussen de Minister 
van Koloniën en de Minister van Scheepvaart er een schakel bij- 
kwam, die vroeger niet bestond. Ik had geen rechtstreekse zeggen- 
schap over de K.P.M.; ik kon niet zeggen: je doet dit of je doet dat, 
maar boveildien moest het internationaal verantwoord zijn. Het heeft 
een ontzettend gezanik gegeven. Het is pas eind 1943, begin 1944 
geworden, wat het zijn moest. 

60557. De Voorzitter: De zaak van de verdeling van het gevechts- 
terrein in de Pacific tussen de Amerillanen en de Engelsen ei1 alles, 
wat daaruit is voortgevloeid, is uitermate belangrijk en heeft ook 
grote consequenties gehad. Het is misschien goed, dat u ons mede- 
deelt, hoe dat van het begin af is gelopen. 

A. Ik moet beginnen met te zeggen, dat ik hier lang niet alles van 
weet, omdat veel zich heeft afgespeeld buiten mijn waarneming en 
waarschijnlijk ook buiten de waarneming van de Nederlandse Re- 
gering in haar geheel. 

Na de eerste aanloop van de Japanners, dus toen Burma, Neder- 
landsch-Indië en de Philippijne~ bezet waren, heeft men een toestand 
gehad, waarbij in de Zuid-Pacific door de Amerikanen een com- 
mando werd opgebouwd. Aanvankelijk is daar het eerst werkzaam 
geweest het coinmando van admiraal Ghonlzley en later van admi- 
raal Halsey, waaronder de Salomons behoorden. Tegelijkertijd is 
geleidelijk het commando van MacArthur opgebouwd, dat zijn eerste 
actie had in Z.O.-Nieuw-Guinea en langzamerhand naar de noordkust 
van Nieuw-Guinea. Aan de andere kant hadden wij aanvankelijk 
nog generaal Wave11 - of hij was, geloof ik, al maarschalk Wavell 
- in India, die niets anders kon doen op dat ogenblik dan zorgen, 
dat de Japanners niet verder dan Burma kwamen. Wavell is toen 
onderkoning van India geworden en een tijdlang is dat gehele com- 
mando aan die kant opgelost in het Indiase legercoinmando, zonder 
dat daarvoor een bepaald operatieterrein werd afgepaald. Dat was 
daar geheel in het defensief. Toen is, ik meen in Augustus 1943, bij 
de besprekingen tussen Churchill en Roosevelt en 'hun beide staven 
in Quebec het South East Asia Command ingesteld, waarvan Mour~t- 
batteli opperbevelhebber werd. De grens van het South East Asia 
Command liep beoosten Sumatra. 

50558. De Voorzitter: Door Straat Soenda, niet waar? 

A. Ja. Sumatra viel er in. Hoe die grens verder naar het noorden 
liep, wist men niet. Het was de bedoeling, dat Malaya er onder zou 
vallen. Men wist niet, of Indo-China er onder behoorde. Het was 
bovendien erg theoretisch, terwijl aan de andere kant van de lijn, 
welke er aan de oostzijde langs liep, het operatieterrein van Mac- 
Arthur lag. Moiintba~tfen is in October van dat jaar, meen ik, te 
Londer: geweest, waar ik hem heb gesproken. Hij was zeer optimis- 
tisch over de middelen, welke hij zou krijgen om een actie te be- 
ginnen. Hij was ook optimistisch, wat hij niet iedere dag zeide, over 
de uitbreiding van zijn operatieterrein, dat geheel Nederlandsch-Indië 
zou gaan omvatten. Van Engelse zijde werd het verwacht. 



60559. De Voorzitter: Uitbreiding in het Amerikaanse operatie- 
gebied? 

A. Dat dachten zij. Dat zat er van het begin af in. Nu was tegen 
die tijd, einde 1943, voor ons eigenlijk meer van belang de vraag of 
er iets zou gebeuren dan of het nu van Amerikaanse of Engelse 
zijde zou komen. In zekere zin waren al deze operaties gemengd. Er  
waren natuurlijk Amerikanen bij Moz~ntbatten en Australiërs bij 
MacArihur. Wij konden er toen dus betrekkelijk neutraal tegenover 
staan. 

60560. De Voorzitîer: Alleen gebeurde de voorbereiding, welke in 
Australië plaats vond, natuurlijk in overleg met het Amerikaanse 
commando. 

4. Dat was niet anders mogelijk. Dat andere commando bestond 
nog niet. Toer. Mountbatten naar zijn commando vertrok, behoefde 
de gedachte aan een graswijziging niet af te schrikken. De gedachte, 
welke ik zelf had, was, dat MacArthur beschikte over meer man- 
schappen, schepen, vliegtuigen en uitrusting en dat Mounthatterz ze 
nog moest krijgen, dat dus een wijziging niet zo voor de  hand lag. 
Maar wij konden toen nog vaststellen, dat MacArthur ook niet van 
plan was naar Timor, de  Molukken of Celebes op te rukken. Wie 
dus het eerste in actie kwam ter bevrijding van delen van Neder- 
landsch-Indië, kon onze zegen hebber. Dat  was op dat ogenblik de 
situatie. U moet weten, dat Amerika toen nog nauwelijks zeker was 
van Guadalca.na1 en dat het maar langzaam verder ging langs de 
noordoostkust van Nieuw-Guinea. Vervolgens hebben wij van de 
wijziging ecri hele tijd niets meer gehoord. Er werd verder nergens 
melding van geinaakt, dat deze wijziging van de operatieve grenzen 
zou plaats vinden. MacArthur's commando ontwikkelde zich en 
werd steeds groter. Hij rukte steeds verder op, bij sprongen, langs de 
noordkust van Nieuw-Guinea. Bovendien kregen wij de indruk, welke 
ik bevestigd kreeg toen ik in Kandy was, voor het eerst in Mei 1944, 
dat de Amerikanen zich niet interesseerder! voor een actie in de 
richting van Sumatra of Malaya en daarvoor ook geen materiaal 
hadden, maar alleen voor een actie in Burma om de verbinding met 
China weer in handen te krijgen. Zij wilden echter alle krachten 
concentreren op de aanval op Japan, welke via de Philippijnen op 
touw zou worden gezet. Toen leek het verhaal dus helemaal van de 
baan. Het is in de loop van 1944 weer opgekomen; dan hoorde je 
er weer van en dan hoorde je er niet van. Het is in 1945 eerst weer 
acuut geworden, althans voor zuver ik weet. Mountbattetz heeft mij 
gezegd: er is in Potsdam beslist (in Juni 1945, vlak na de capitulatie 
van Duitsland), dat die wijziging zou plaats vinden. Ik moet er bij 
zeggen, dat ik dit alleen maar weet van een mededeling van Mount- 
batteiz en dat ik enige rechtstreekse wetenschap hiervan niet heb. 
Ik heb het ook niet kunnen vinden in boeken, welke tot dusverre 
zijn gepubliceerd, maar wel werd er aan toegevoegd, dat de opzet 
toen zo was, dat ...... 

60561. De Voorzitter: Wanneer zeide Mountbatten u dat? 

A. Toen het gebeurd was; toen heb ik hem voor het eerst weer 
gesproken, in Augustus 1945. Zijn voorstelling van zaken was dus 
deze: Het was in beginsel uitgemaakt in Potsdam; daar was tevens 
bepaald, dat die uitbreiding haar beslag zou krijgen, nadat hij 
Malaya zou hebben bezet; daarvoor zou toeri een aanval worden 
opgezet, die in September zou worden uitgevoerd; hij had het idee, 
dat dan in October die uitbreiding zou worden geëffectueerd. Nu is 
het zonderlinge van de gehele geschiedenis, dat wij vrij geruime tijd 
vóór 15 Augustus uit Manilla bericht kregen, dat vanaf midden 
Augustus de bemoeiingen van MacArthur met ons gebied ophielden, 
dat dus de levering van materiaal zou ophouden. Wij hoorden ook 
niets uit Londen en Washington; ik heb dat toen onmiddellijk ge- 
seind en onmiddellijk aandrang uitgeoefend o p  de Regering om te 
trachten dat ongedaan te maken. Op dat ogenblik zag het er heel 
fataal uit. De ecige kans, die wij toen hadden van een actieve her- 
overing, lag bij MacArthur, die grote hoeveelheden troepen en 
schepen had, die pas de Philippijnen heroverd had, die bovendien 
plannen had om naar het Zuiden te gaan, naar Java en Sumatra. 
Wanneer echter die verovering niet zou plaats vinden, maar een 
capitulatie van Japan, dan zaten wij aan de kant van MacArrhur, 
met een opperbevelhebber en een hoofdkwartier, met enorme hoe- 
veelheden materieel, die reeds hun tocht naar Indië voorbereid had- 
der ,  terwijl aan de kant van Mountbatten in het geheel nog niets 
voorbereid was. Ik heb dat geseind. Hoe het hier is gegaan en hoe de 
gebeurtenissen hier elkaar hebben opgevolgd, weet ik niet; dat heb 
ik nooit gehoord. 

60562. De Voorzitter: Dus LI weet ook niet, of de Nederlandse 
Regering iets gehoord heeft van hetgeen te Potsdam besloten ,s, of 
zij daarvan op de hoogte was en of zij daarop cnige invloed heeft 
gehad? 

A. Neen; vanaf die tijd is de ellende begonnen. In die tijd was de 
Nederlandse Regering juist naar den Haag overgegaan. Het was ook 
mogelijk, dat er physiek geen mogelijkheid bestond iets [e doen. Ik 
ben pas in December naar den Haag gekomen. Het was dus zo, dat 
uit Manilla dit reeds weken tevoren aangekondigd werd, terwijl 
Mountbatterl mij mededeelde, dat hij door de vaststelling van die 
datum van 15 Augustus volkomen overvallen is en dat hij ook in 
het geheel geen voorbereidingen had getroffen om bij de capiti~littie 
van Japan, die op dezelfde dag viel, naar Nederlandsch-Indië te 
gaan! 

60563. De Voorzitter: Dus de datum van 15 Augustus voor de 
overgang was reeds geruime tijd vóór de capitulatie van Japan 
vastgesteld? 

A. Wij hadden een liaison-officier in Manilla, een heel handige 
man, die zo'n beetje iedereen kende. Die heeft het eerst gehoord van 
een bepaalde supply-officer: Jullie mogen je wel haasten met be- 
paalde dingen, want na 15 Augustus krijg je niets meer. Toen is hij 
dat gaan onderzoeken en heeft hij ons gewaarschuwd. Toen zijn wij 
gaan seinen en schrijven naar den Maag ei: Londen. Een feit is, dat 
men het daar blijkbaar al bijna twee maanden tevoren wist, terwijl 
Mountbatten mij verklaarde, dat hij pas een paar dagen vóór die tijd 
wist, dat die datum gekozen was, en ook niet wist, dat Japan capitu- 
leerde. Daarom is er niet uit te komen. Op zich zelf is het natuurlijk 
niet helemaal onverklaarbaar, dat men b.v. op 10 Augustus plotse- 
ling bepaald had: Het moet 15 August~is worden. Maar op 10 Augus- 
tus zijn de Japanners begonnen balletjes op te gooien omtrent de 
capitulatie. Ik geloof, dat het eerder beslist moet zijn, want anders 
had mei? niet die datum bij ailerlei lopende dingen in Manilla op 
de voorgrond gezet. 

60564. De heer Koersen: Hebt u later van Amerikaanse zijde 
enige verklaring gehad? 

A. Er is geen contact geweest. Wij moesten ons haasten naar de 
andere kant. Ik ben nooit meer in Manilla geweest. Buiten het 
hoofdkwartier wist men het toch niet. Daar behoefde je niets te 
vragen. Ik had het Il4acArthur kunnen vragen, maar die heeft boven- 
dien vrij snel zijn aandacht naar het noorden moeten keren, omdat 
hij opperbevelhebber in Japan was geworden. Er  was dus geen kans 
iets te weten te komen. Bovzndien: deze historische interesse kwam 
pas later. Je bert o p  zo'n ogenblik in zulke moeilijkheden, dat je 
daaraan niet denkt. Toen ik het officiële bericht kreeg, dat het op 
15 Augustus viel - dat is vrij laat gekomen -, ben ik als een haas 
naar Kandy gegaan. Ik moet veronderstellen, dat er reeds geruime 
tijd een soort van administratieve voorbereiding was en dat de offi- 
ciële beslissing pas later is gekomen. 

60565. De Voorzitter: Hebt u het officiële bericht uit Londen 
gekregen? 

A. Dat weet ik niet. Ik herinner mij wel, dat wij dat bericht 
heel laat kregen. Ik ben naar Kandy gegaan en heb op het hoofd- 
kwartier van Moztntbattcn de situatie aangetroffen, dat men wel 
voorbereidingen had getroffen voor de expeditie naar Maiaya - 
mep behoefde die slechts een klein beetje te verschuiven om vroeger 
weg te komen - en ook enige voorbereidingen voor Sumatra, dat 
al lang in hun operatieve gebied lag, maar geen enkele voorbereiding 
voor Java of Nederlandscl-i-Indië. Wij hebben toen van onze kant 
gepleit en gedaan, wat wij konden, om alles zoveel mogelijk te 
versnellen. Het is tenslotte iets vlugger gegaan dan men oorspron- 
kelijk van plan was. De eerste datum, die men, naar ik inij herinner, 
heeft genoemd als datum, waarop mer in Batavia zou komen, was 
4 October -- dat was in de tweede helft van Augustus - en dat is 
later 29 September geworden. Dat is met zeer inadaequate middelen 
aanvankelijk ook gebeurd, maar het is ook opgehouden door twee 
andere dingen, in de eerste plaats door het bevel van de hoogste 
geallieerde zijde, dat men niets mocht doen, voordat de capitulatie 
getekend was. Dat is pas de 2de September gebeurd, dus in de 
periode van 15 Augustus tot 2 September lag alles stil. Die onder- 
tekening heeft plaats gehad aan boord van het Ameri!<aanse slagschip 
,,Missouri". Verder was er een praktische moeilijkheid, welke zich 
overal voordeed, nl. dat men geulen in de mijnenvelden moest laten 
vegen om in bepaalde plaatsen te kunneri komen, dat er allerlei 



contacten inoestcn plaats vinden en allerlei maatregelen moesten 
worden genomen, vóórdat de schepen, zonder op een mijn te lopen, 
er naar toe konden varen. Deze geschiedenis heeft zich dus voor ons 
op de meest ongunstige wijze ontwikkeld, omdat Mountbatten is 
overvallen door dit geval en de voorbereidingen voor enige beweging 
in de richting van Java dus niet had getroffen. U weet, dat dit toen 
ook tot gevolg heeft gehad, dat de hulp van de Australiërs moest 
worden ingeroepen voor het oostelijke deel van de Archipel en dat 
zij de eis stelden, dat zij niet onder het bevel van Mouíztbattcn, maar 
onder een afzonderlijk Australisch opperbevel zouden komen te staan. 
De Australiërs wilden echter graag naar huis. Zij zijn vlug bij de 
hand geweest; zij hadden twee divisies in Morotai, Tarakan en Balik- 
papan en konden veel sneller opereren. Dat is de geschiedenis er van. 

60566. De Voorzitter: Wij hebben hier enige weken geleden ge- 
hoord de heren Meyer Ranneft en Fe~iilletau de Bruyn. Zij hebben 
een nota aan de Enquêtecommissie overgelegd, waarin zij een aantal 
punten naar voren brengen, en in hun verhoren hebben zij de inhoud 
daarvan nog eens nadrukkelijk onderstreept. Daarbij komt dan in de 
eerste plaats aan de orde een advies, d;lt u op 3 September 1945 zou 
hebben uitgebracht aan Mozlntbatten, een advies, dat te vinden is 
in een bijlage van de Memorie van Antwoord op het Voorlopig 
Verslag van de Commissie van Rapporteurs over het ontwerp van 
wet tot vaststelling van Hoofdstuk X111 (Departemect van Overzeese 
Gebiedsdelen) der Rijksbegroting voor het dienstjaar 1947. Zij stellen, 
dat bij die adviesbrief twee bijlagen z,oudei~ zijn geweest, welke door 
de Regering niet zijn overgelegd aan de Kamer. Deze twee bijlagen 
zouden zijn: ,,Een cl~ronologisch resumé over de Japansche maat- 
regelen tot voorbereiding van de onafhankelijkheid van de Republiek 
Indonesia" en ,,De houding van Soekarno tijdens de Japansche be- 
zetting en diens verleden". Genoeuide heren hechten daar grote 
waarde aan, omdat zij daarmede willen aantonec, dat u op dat mo- 
ment volkomen op de hoogte zou zijn geweest van wat er in Indo- 
nesië dreigde. Dat hebben zij verder nog onderstreept door er op te 
wijzen, dat er ean groot aantal radioberichten zou zijn opgevangen 
tijdens de Japanse bezetting - zij spreken van duizenden telegram- 
men -, welke ook op het Departement van Overzeese Gebiedsdelen 
zouden zijn. Dit hebben wij nog niet kunnen nagaan. Die berichten 
zou men in Australië hebben gekend; men zou daar dus hebben 
geweten, hoe de zaken zich op Java oatwikkelden. Hun conclusie 
daaruit is, als ik het goed begrijp, dat u wel hebt geweten, hoe 
ernstig de situatie was, maar dat de maatregelen niet dienovereen- 
komstig waren. 

A. Het zal wel mogelijk zijn, dal er een dergelijk stuk is gestuurd, 
en het is zeker, dat wij veel radioberichter hebben opgevangen, 
waarbij men moet beginnen inet zich te realiseren, dat het Japanse 
berichten waren en dat wij verder geen enkel contact hadden. Wij 
hadden inderdaad enig idee, van wat zich daar zo ongeveer had 
afgespeeld, maar geen mens had een denkbeeld van de mate, waarin 
dat waar of onwaar \i7a.s. De Japanners zeiden bijv. altijd: de be- 
volking heeft met de grootst mogelijke vrijwilligheid en vreugde de 
helft van de rijstoogst beschikbaar gesteld voor het Japanse leger. 
Daarvan was niets waar. Het evaluerer van de diepgang, van de ver- 
spreiding van eeri beweging was zeer moeilijk; daarover hadden wij 
geen enkel gegeven. Wij hebben dus wel geregeld bijgehouden het- 
geen af te leiden viel uit de radiogrammen, die men opving; wij 
hebben getracht ons daaruit een beeld te vormen; wij zijn nooit in staat 
geweest rechtstreeks contact te krijgen. Wij hebben na het allereerste 
begin, dat zeer slecht was, een vrij goede organisatie gekregen, maar 
toer kregen wij geSn duikboten om inensen over te brengen en zo is 
eigenlijk het contact met het westelijk gedeelte van de Archipel - 
Java, Sumatra en Borneo - beperkt gebleven tot zeer incidentele 
gevallen, b.v. wanneer een duikboot een klein eilandje aandeed. 
Een regelmatig contact was er echter niet; er was gem berichten- 
dienst; wij wisten niets van het lot van de geïnterneerden; wij wisten 
weinig plaatsen van internering; wat wij zo nu en dan hoorden uit 
de lucht, aanwijzingen, die wij bij Japanners op Nieuw-Guinea 
vonder, dat alles werd door ons verzameld, maar het miste quanti- 
tatief en qualitatief betekenis. Men hoorde wei wat, nxa r  men wist 
niet precies, wat het betekende. Wij hebben inderdaad niet voorzien, 
wat zich zou afspelen bij een capitulatie van Japan en bij e-n uitstel 
van het in ontvangst nemen van die capitulatie van zes tot acht 
weken. Maar: wie kon dat wel voorzien'? Ik heb weleens gehoord, 
dat de heren Meyer Ranneft en Quant de stelling poneerden, dat ik 
gezegd zou hebber, dat er geen troepen nodig waren. Aangezien ik 
mij schor heb gepraat om South East Asia Command te overtuigen, 
dat zij gauw moesten gaan en dat zij wat inoesten meebrengen, kan 
ik niet inzien, waarop dat berust. 

60567. De Voorzitter: Naar aanleiding van uw advies van 3 Sep- 
tember 1945 aan lord Mountbatten vragen de heren Feuilletau de 
Bruyn en Meycr Rnnr~eft  in huil meinorandun~, of het juist is, dat 
bij deze adviesbrief twee bijlagen waren, in de eerste pla- ats een 
chronologisch resumé over de Japanse maatregelen tot voorbereiding 
van de onaihankelijkheid van de Republiek Indonesia; in de tweede 
plaats e;n betreffende de houding van Soekarno tijdens de Japanse 
bezetting en betreffende zijn verleden. 

A. Ik zou eerst moeten zien of die bijlagen er waren. Dan zou ik 
ze allereerst moeten bezien. 

60568. De Voorzitter: En dan verbinden de heren Feullletnu de 
Bruyrz en Meqer Rarlrleft daaraan de bewering, dat u niet gezorgd 
zou hebben voor het handhaven van rust en orde op Java, hoewel 
u uit de opgevangen radio-uitzendingen bekend was, hoe ernstig de 
situatie op Java was en terwijl lord Mouiztbattcíl zelf heeft verklaard, 
dat hij begin September 1945 de beschikking had over 250 000 man. 
Door de heer Fezkzlietau de Bruyn is in dit verband ook geciteerd 
uit de ,,Timesv, waarin over die 250 000 man wordt gesproken. 

A. Ik weet niet, wat voor brief dat is en met welk doel hij is ge- 
schreven. Wanneer daarin niet over troepai werd gesproken, clan 
kwam dat, omdat dit al lang was gebeurd. Ik ben tot 25 Augustus 
in Kandy geweest en heb herhaaldelijk besprekingen gevoerd over 
de voorbereiding van de in ontvangstneining van de Japanse over- 
gave. Er was dus voor mij geen enkele reden daarop in Australië 
terug te komen, terwijl bovendien de hele zaak op dat ogenblik zo 
stond, dat zij pas 4 October konden gaan. Ik kan u verzekeren, dat 
wij gepleit en gepleit hebben het vlugger te doen, dit over te slaan 
en dat wat eenvoudiger te doen, maas zij zijn eerst naar Malaya, 
daarna naar Saigon en vervolgens naar Batavia gegaan. 

60569. De Voorzitter: Gesteld, dat lord Mourzlbatten 250 000 
man heeft gehad, waar heeft hij die dan gebruikt? 

A. Misschien heeft Mountbatten inderdaad 250 000 man onder 
zijn commando gehad, waarvan waarschijnlijk 7 of 8 divisies front- 
troepen en voor de rest administratieve en andere units. Hij had in 
Saigon ten minste 1 of 2 divisies, in Indonesië tenslotte 3 divisies 
en 1 brigade en hij is in Malaya begonnen met 5 divisies en is er 
geëindigd met 3 of 4 divisies. Hij had in Burma op dat ogenblik een 
complete campagne. Hij was Burma aan het veroveren en had juist 
Mandalay en Rangoon veroverd. Daarvoor had hij een zeer groot 
leger nodig. Alles bij elkaar genomen, zie ik niet, hoe men aan dit 
verhaal komt. Het had niets te maken met de een of andere neiging 
van mij om te zeggen: Je behoeft geen troepen te sturen. Integen- 
deel, van onze kant werd er steeds op aangedrongen de zaak te ver- 
snellen en het zoveel mogelijk direct te doen, maar zijn commando 
was hierop niet berekend en niet voorbereid. Tenslotte heeft hij 
80 000 man in Indonesië gehad. 

60570. De heer Koersen: Kunt u vermoeden, welke reden men te 
Potsdam heeft gehad het niet aan MacArthur over te laten, maar 
het Mountbattrrz te laten doen? 

A. Ik denk, dat de Amerikanen daarin niet zo bijzonder ge- 
interesseerd waren, dat zij zich hcbben beperkt tot de Philippijnen, 
China en Japan en gezegd hebben, dat de Engelsen de rest moesten 
doen. 

60571. De Voorzitter: Ik stel er prijs «p u deze dingen voor te 
leggen, opdat u de gelegenheid hebt daarop uw visie te geven, want 
LI weet, dat hetgeen hier door deze twee heren voor onze conlmissie 
is gezegd, in de openbare discussie van de laatste jaren voortdurend 
een rol speelt. Zij zeggen, tenminste zo begrijp ik hun standpunt, 
dat de Luitenant-Gouverneur-Generaal dus niet met de nodige klem 
op het zenden van troepen heeft aangedrongzn. Daaraan verbinden 
zij de kwestie van het terugsturen van de mensen naar de kampen. 
Dit wordt hieraan verbonden in deze zin, dat het, wanneer de Luite- 
nant-Gouverneur-Generaal in die brief aan Mountbatten niet vraagt 
om troepen en dus blijkbaar van oordeel was, dat de komst daarvan 
niet zo noodzakelijk was, onbegrijpelijk is, waarom de mensen dan 
weer worden teruggestuurd naar de kampen, want deze maatregel 
zou er op wijs-n, dat de toestand wel buitengewoon ernstig en 
kritiek was. 

A. Ik wil hierover natuurlijk wel praten, maar heeft het zin op 
dit soort dwaas geklets in te gaan? 



Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U moet niet uit het oog 
verliezen, dat een deel van het Nederlandse volk dit volkomen slikt. 

A. Een feit is, dat, toen ik zeker was van de gebiedswijziging. ik 
met een paar mensen naar Kandy ben gegaan. De reis naar Colombo 
duurde 18 uitr en men kon maar een paar mensen mecnemen. Ik 
heb daar de zaak besproken met Mol~ntbattclz, admiraal Helfrich 
en alles, wat daar zat. Ik heb daar te lioren gekregen: vóór October 
kunnen wij niet naar Java. 

60572. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Admiraal Helfrich 
was er dus bij? 

A. Als hij in Colombo was, was hij er bij, niet als hij op reis was. 

60573. De Voorzitter: Wet is goed, dat u dat zegt. Er wordt nl. 
bij gezegd, dat over die brief de Bevelhebber Strijdkrachten Oosten 
niet is gehoord. 

A. Als die brief uit Australië kwam, is hij er niet over gehoord 
en anders is hij er wel over gehoord. Die brief had niets te maken 
met de kwestie van troepen of geen troepen. Als ik het ding zou 
zien, zou ik weten, wat het was, maar naar uw beschrijving was het 
een schrijven aan Mounthaften om hem niede te delen, wat wij 
wisten uit opgevangen berichten, om hem die gegevens te ver- 
schaffen. Men gaat niet in een brief al die vraagstukken behandelen. 
Wij hebben die behandeld, toen wij in Colonlbo waren. Er is van 
onze kant voortdurend aangedrongen op versnelling. 

Tenslotte is snelheid nog veel belangrijker dan een aantal troepen. 
Er is ook aangedrongen om het op een voldoende manier te doen 
en niet met onvoldoende krachten. Feit is echter, dat pas op 29 Sep- 
tember de eerste duizend man er heen konden. Of dat de schuld van 
Morlntbatten is of dat hij er niets aan kon doen, weet ik niet. 

60574. De Voorzitter: De heer Feuilletau de Bruyn heeft volgeiis 
zijn stenogram het volgende gezegd: 

.,Boverldien, hoe komt het, dat dr. van Mook geen fel pro- 
test heeft ingediend teg-n het feit, dat Mounfbattctz op 3 Sep- 
tember 1945 250 000 soldaten beschikbaar had, die in Indonesië 
ingezet hadden kunnen worden? ,,The Times" van Maandag 
24 Juni 1946 schrijft daaromtrent: 

,,Admiral lord Louis Mountbatten, accompanied by lady 
Louis Mountbatfen, on Saturday inspected the Malaya con- 
tingent to the V-day parade in Kensington Gardens. He 
said that on September 9, 1945. we were going to land 
250 000 soldiers, the greatest invasion force seen in the 
Far East. to reconquer Malaya." 

Kon dit contingent niet naar Java doorgaan?" 

A. Nu zie ik het. Dit was een spzech, die Mountbatten in 1946 
heeft gehouden. U weet wel, hoe men dat bij officiële speeches zegt: 
de grootste invasion force. In elk geval: hij heeft gezonden, volgens 
zijn zeggen, wat hij beschikbaar had. 

60575. De Voorzitter: De heer Feuillefau cle Bricyn vervolgt dan: 

,,Waarom heeft van Mook hierover niet gerept in zijn offi- 
ciële brief aan Mounfhatterz? De Engelsen hadden de soldaten 
immers beschikbaar. Maar wanneer ik u nu mag herinneren aan 
wat ik zoëven heb voorgelezen van blz. 113, toen ik zei, dat dr. 
van Mook en het kabinet-Schermerhom-Drees het er eens over 
waren geworden, Indonesië onafhankelijk te maken, dan meen 
ik, dat dit toch - ik kan niet beoordelen, of het juist is - 
een eigenaardig licht werpt op deze zaak. Waarom heeft 
van Mook juist het tijdstip uitgekozen, dat admiraal Helfrich 
tegenwoordig was in Tokio bij de overgave-ceremonie, om 
met Mountbatterz te onderhandelen? Want toen admiraal Hel- 
frich op Kandy kwam, was van Mook net vertrokken. Dit was 
eigenaardig. Admiraal Heífrich was de opperbevelhebber en niet 
va71 Mooic. Die beslissing had dr. van Mook, naar mijn mening, 
dan ook niet mogen nemen." 

Hier zijn dus twee kwesties. U zoudt dat gedaan hebben op een 
ogenblik, toen de heer Heljrich weg was, maar bovendien had u 
zich hierin niet mogen mengen. De functie van opperbevelhebber 
was los gehouden van die van Luitenant-Gouverneur-Generaal. 

A. Ik kan wel trachten deze wartaal te volgen, ofschoon daarin 
allerlei feiten dooreengehaald worden. Bijvoorbeeld dit. De heer 

Helfrich is naar Tokio gegaan voor de ondertekening; dat is gebeurd 
op zijn eigen verzoek. Aanvankelijk zou alleen generaal varz Oyen 
gaan, omdat admiraal Helfriclz verder af zat, maar de heer Helfrich 
wilde als opperbevelhebber meegaan. Ik hoorde omstreeks 15 Au- 
gvstus, dat het opperbevel inderdaad overging en dat Japan capi- 
tuleerde. Die capitulatie heb ik pas na 10 Augustus zien aankomen. 
Ik ben toen met de grootste spoed naar Kandy gegaan om te zien 
wat men zou doen; als Luitenant-Gouverneur-Generaal had ik er 
inderdaad enige aanspraak op daarvan kennis te nemen. Wij konden 
met dat kleine beetje mensen, dat wij hadden en bovendien onder 
bevel van Mozuttbatteiz stond, niets doen; ik besprak met hem 
niet intensief de ondergrond van de politieke zaak, maar ik zeide 
hem wel zoveel mogelijk en zo behoorlijk mogelijk: schiet op. Ten- 
slotte heeft hij beslist, dat hij pas dan en dan kon komen. Hij heeft 
ook toen niet genoemd het aantal troepen, dat hij beschikbaar had; 
dat heeft hij later pas gezegd. Er waren verscheidene officieren bij 
betrokken, die inlichtingen moesten geven. 

60576. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Zijn daarvan geen 
stukken? 

A. Hopelijk wel, maar niet in mijn bezit. 

60577. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Weet u de naam 
van die liaison-officier? 

A. De liaison-officier was de fameuze Weijerman; de naam van 
die marine-officier was Perks. In elk geval: er was niets geheim- 
zinnigs bij. Het was alleen de vraag: Wanneer kan je komen. 

Intussen speelde zich dus dat hele geval van de uitroeping van de 
Republiek af, waarvan wij pas boorden door de radioberichten, die 
daarover kwamen. Ik heb met Mor~ntbotten besproken, wat hij kon 
doen om de Japanners onder druk te zetten, zodat zij geen rare 
dingen toelieten. Hij heeft dat toen gedaan in de vorm van een 
opdracht aan veldn~aarschalk Terauchi, in Saigon. die het Japanse 
opperbevel had over het gehele zuiden. Hij heeft hem opgedragen 
verantwoordelijk te blijven voor rust en orde, geen revolutionnaire 
bewegingen te erkennen en die tegen te gaan. Daar is geen steek van 
terechtgekomen. Daar hebben de Japanners niets aan gedaan, behalve 
hier en daar locaal. In al die tijd was er dus nog geen kwestie van 
een beweging van het South East Asia Command die kant uit, om- 
dat hij eenvoudig daar niet aan toe was. Hij was aan Malaya toe. 
Ik weet niet precies, wanneer hij daar is geland, maar dat was vrij kort 
na de ondertekening van de capitulatie op de 2de September. Toen 
heeft hij op 15 September de .,Cumberland", een Engelse kruiser, 
naar Priok gestuurd met een aantal Rapwi-mensen en een paar 
honderd matrozen en mariniers aan boord. Daar heb ik een aantal 
mensen aan meegegeven, generaal van Strafen, van der Plas, AhrC~d 
Kadir en waarschijnlijk nog een paar anderen. Van hen hebben wij 
voor het eerst iets kunnen horen van wat er werkelijk gaande was. 
Dat is de eerste groep, die werkelijk in Batavia is geweest. Daarvan 
hebben wij niet veel gehoord, want de verbinding was praktisch on- 
mogelijk. Er was bijna geen verbinding van Batavia over Singapore 
naar Brisbane. Er was geen rechtstreeks vliegcontact. Dat moest alle- 
maal opgezet worden. Admiraal Helfrich is zelf ook vrij snel daar- 
heen gegaan. Hij is, geloof ik, ongeveer gelijk met generaal Christison 
aangekomen. De eerste landing van de Engelsen op Java heeft plaats 
gevonden op 29 September, dus vijl dagen vroeger dan men aan- 
vankelijk van plan was. Zij zijn met 1000 man gekomen. Ik ben in 
October in Batavia gekomen. Men kan er van uitgaan, dat het een 
keukenmeidenromail is. waarin men alle berichten, die men bij elkaar 
heeft kunnen vissen, aan elkaar heeft gelijmd. 

60575. De Voorzitter: Daarom is het nuttig, dat tegenover derge- 
lijke mededelingen, die hier voortdurend worden gelanceerd, het 
relaas van de eerstbetrokkenen kan worden gesteld. Wat LI hier mede- 
deelt, wordt te zijner tijd gepubliceerd, zoals dat ook bij onze vorige 
verslagen het geval is geweest. Zo kan men proberen de historische 
waarheid te vinden. 

A. Men kan de historische waarheid niet vinden, wanneer men 
van absolute verzinsels uitgaat. Ik heb het in dat boekje beschreven; 
daar staat het precies in. Als ik morgen zulke verhalen ging ver- 
zinnen over wat er hier tijdens de bezetting is gebeurd en ik zou 
daarin links en rechts allerlei mensen beschuldigen, dan zou ik het 
van hun standpunt juist vinden. als zij zeiden: Gooi het maar in de 
prullemand. 



60579. De Voorzitter: Het verschil is. dat door deze getuigen een 60586. De heer Koersen: Wie had u in Kandy als adviseurs bij u? 
onderzoek wordt gevraagd naar hetgeen zij hier aangevoerd hebben. 
Zij zeggen niet, dat het juist is. Wat zij over deze feiten hebben 
gezegd, zijn geen getuigenverklaringen van hetgeen zij zelf hebben 
meegemaakt. U legt op het ogenblik ecn beëdigde getuigenverklaring 
over feiten af. Dat heeft natuurlijk grote betekenis. 

A. Maar op grond van onzin. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U vergeet echter, dat deze 
dingen door mensen, die zeggen Indië goed te kennen, hier zijn ge- 
lanceerd, dat dit in Nederland de voornaamste bron van inlichtingen 
is voor een grote groep der bevolking en dat er nooit hoor en weder- 
hoor is geweest. Deze heren hebben ons gevraagd: wilt u dit onder- 
zoeken. De Enquêtecommiss~e geeft u thans de gelegenheid de zaak 
ernstig te belichten. 

De Voorzitter: Ik heb hier intussen het advies van 3 September 
1945, waarover de heren het hebben. Dat was in Kandy. Hier hebt 
u het. 

A. Het is mogelijk, dat het in Kandy was en dat het een van de 
adviezen was. Ja, dit is één van de vele nota's, welke ik aan Moirnt- 
batten heb gezonden, en over hetgeen daarin staat, gaat het en 
verder over niets. 

60580. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Zijn er geen bij- 
lagen bij geweest? 

Pi. Er zullen wel bijlagen bij zijn geweest; daar leidt het wel toe. 
Deze nota behandelt hetgeen wij van de Republiek wisten en veel, 

dat wij daarvan veronderstelden. 
Er zijn stapels correspondentie in die tijd geweest. Dit was een van 

de dingen. Dit heeft de hecr van der Plas of iemand anders ge- 
schreven; misschien heb ik het zelf opgesteld, ik weet het niet meer. 
Wij waren daar bezig met het gehele vraagstuk in stukjes te delen. 
Men vindt er ook hele verhalen over krijgsgevangenen, wat wij meen- 
den te weten ovrr de aantallen. Wij hebben zelfs opstellingen ge- 
maakt, hoe cfie ongelukkige 12 compagnieën van ons moesten worden 
verdeeld. Er zijn stapels stukken gewisseld en dit is er ern stukje van, 
dat een bepaald aspect van de zaak behandelt. 

60581. De Voorzitter: U bent daar dus geweest. 

A. Een week of een dag of tien. 

60582. De Voorzitter: En is gedurende die gehele week admiraal 
Helfrich er niet geweest? 

A. Op 2 September 1945 was de officiële ondertekening van de 
Japanse capitulatie te Tokio en ik geloof, dat de reis naar Tokio 
10 dagen kost. 

60583. De Voorzitter: Dat hij er niet was, was op zich zelf on- 
wenselijk? 

A. Hij wilde het zelf; hij wilde gaan. 

60584. De Voorzitter: Waren die besprekinger! niet belangrijker? 
Had hij niet daar moeten zijn? 

A. Ik had er niets over te zeggen. 

De Voorzitter: Ik stel u deze vraag nu. 

A. In zekere zin. Hij was daar altijd en had daar zijn laison- 
officieren, die op de hoogte waren van de dingen, welke daar waren 
voorbereid. 

60585. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Wist hij, dat u 
kwam? 

A. Ik dacht het wel. Het was geregeld, dat ik daar kwam. Ik 
denk, dat hij al was vertrokken, toer ik er ben heengegaan. Ik weet 
niet, wanneer het was Het zal 20 Augustus of in die buurt zijn ge- 
weest. Van mijn kant is het echter aitijd zo geweest, dat ik de paar 
keren, dat ik in Kandy kwam - ik heb beide keren, meen ik, bij 
Moz~ntbatten gelogeerd -, steeds tegen Mountbatten heb gezegd: 
ik zou wel gaarne hebben, dat Helfrich ook boven kwam. Kandy 
ligt in de bergen, 39 à 40 mijl van Colombo, dat aan zee ligt, en 
admiraal Helfrich had zijn standplaats in Colombo. Ik heb dus altijd 
gezegd, als wij ern bespreking hadden, dat ik gaarne wilde hebben, 
dat admiraal He!frich er bij was. Dan zeide Mountbatten: Certainly, 
let us have the good old admiral. 

A. Geen vaste ploeg. Wij hadden in die tijd niet zo heel veel, 
omdat het alleen ging om Sumatra. Sommigen hebber daar lang 
achtereen gezeten, anderen korter. De laatste keer had ik alleen de 
heer van der Plas en een secretaris, en ook een bestuursambtenaar 
van Oost-Sumatra. 

60587. De Voorzitter: Hoe is het nu gegaan met die terugkeer 
naar de kampen? 

A. Op 10 Augustus is door mij een radiobericht opgevangen, dar 
Japan wilde capituleren. Wij hebben toen een verhaal opgesteld voor 
een radio-speech, waarbij instructies zouden wordec gegeven onzer- 
zijds hoe te handelen. Ik heb toen opgesteld een soort handleiding 
daarvoor. Wij hadden niet een beeld van wat op Java aan de gang 
was, maar wij hadden slechts enkele inlichtingen. Ik deed dat voor- 
zichtig genoeg, maar ik kreeg na de eerste radiorede onmiddellijk 
van de Engelsen en van de Australiërs het bevel en de instructie, 
dat ik geen enlcele mededeling mocht doen, die er toe zou leiden, dat 
de mecsen op eigen gelegenheid de kampen zouden verlaten; ja, 
zelfs moesten de mensen weer in de kampen teruggaan. Men heeft 
zich dus van geallieerde zijde op het standpunt gesteld: wij kunnen 
de Japanners niet verantwoordelijk stellen voor hetgern gebeurt tus- 
sen nu en de aflossing. Wanneer wij de mensen de gelegenheid geven 
om op andere wijze terug te keren, zullen zij in gevaar komen, 
wanneer zij op ongeordende wijze de kamper verlaten. Toen zijn in 
de eerste plaats instructies gegeven aan de Japanners, dat zij meer 
voeding en meer medicijnen mozsten verstrekken. In  het algemeen 
hebben de Japanners kort na de capitulatie de behandeling van de 
mensen in de kampen 600 pct. verbeterd. Er was dus ern algemene 
instructie van geallieerde kant, dat geen opdrachten en geen bevelen 
mochter! worden gegeven, vóórdat de troepen er waren om de capitu- 
latie in ontvangst te nemen. Tenslotte is dit niet onlogisch: wanneer 
men bevelen gaat plaatsen voor de radio en dat klopt niet met de 
toestand ter plaatse of met wat de anderen zeggen, dan geeft dat 
grote kans op ongelukken. Daarnaast heeft iets plaats gehad in Ton- 
kin in de stijl, die volgens sommigen gevolgd had moeten worden op 
Java, waarbij een uiterst bekwaam Fransman, die zich daar heeft 
laten parachuteren met tientallen Fransen, die nauwelijks enige maan- 
den geïnterneerd waren geweest, getracht heeft het bestuur te her- 
nemen, daarin twee weken geslaagd is en toen is opgesloten in een 
wijk in Hanoi. Nu waren die mensen betrekkelijk sterk en gezond; 
zij hadden maar een paar maanden - en niet eens zo erg - geïnter- 
neerd gezeten en zij hadden nog wapens. Wat er op Java gebeurd 
zou zijn, als men gesn voorzorgsmaatregelen had genomen, weet ik 
niet. Ik weet wel, dat er later met mensen, die aan het trekken zijn 
gegaan, heel nare dingen zijn gebeurd. Alles bij elkaar was het een 
zaak, die pas met verantwoordelijkheid kon worden behandeld op 
het ogenblik, dat men inderdaad de Japanse capitulatie aannam. Toen 
was het al helemaal mis. Er zijn geen troepen gekomen vóór de 29ste 
September. Als u rekent, dat men toen nog maar 1000 man heeft 
kunnen zenden, dan begrijpt u, dat de toestand niet zo opwekkend 
was. 

60588. De Voorzitter: Het komt dus hierop neer, dat er van 
Engelse kant een uitdrukkelijk consigne in deze richting is uitgegaan 
en dat u ook de innerlijke juistheid daarvan erkent? 

A. In ieder geval moet ik erkennen, dat het een volkomeil sprong 
in het duister was geweest, als men het anders had gedaan. Wat 
er uit zou zijn gekomen, kan niemand ooit zeggen, maar bij de 
ervaring, die men er later van had, was de prognose, dat dit zeer 
slecht zou zijn geweest. 

60580. De Voorzitter: Een ander punt, dat hier te berde is ge- 
bracht, is een verzoek, dat u in November 1945 aan generaal Dernp- 
sey zoudt hebben gedaan om de gezagstroepen, die op Malaya 
waren geland, niet op Java toe te laten. Kunt u dat thuisbrengen? 

A. Neen. Ik kan alleen thuisbrengen, dat de Engelsen ze niet 
op Java wilden toelaten en dat wij van onze kant getracht hebben 
dat wel gedaan te krijgen. 

60590. De Voorzitter: Dus positieve pogingen hebben gedaan ze 
toegelaten te krijgen? 

A. Ja, natuurlijk. Ik moet er alleen een andere noot, die na 
November valt, bijvoegen. Achteraf is gebleken, dat het niet zo gek 
was, dat ze op Malaya zijn geland. Ik heb van hun eigen officieren 
gehoord: Als wij waren geland in de vorm, waarin wij toen waren, 



had het allerlei narigheid gegeven. Die troepen waren slecht uitgerust 
en slecht getraind en de Engelsen hebben tenslotte die mensen in 
Malaya zeer bepaald getraind. Zij hebben er niet maar gezeten, zij 
hebben er allerlei nieuwe uitrusting gekregen, allerlei oefening en 
acclimatisering. Achteraf gezien, waren er dus ook wel goede kanten 
aan. Wij hebben echter grote ruzie geinaakt over het feit, dat zij er 
niet mochten komen; met name gold dit voor de il~ariniersbrigade, 
omdat die wel goed uitgerust en goed afgeoefend was en door dat 
rare gescharrel uit elkaar is geraakt en men vrij veel tijd nodig hecft 
gehad om haar weer bij elkaar te brengen, to-n men in Soerabaia 
kwam. 

E r  kwam nog bij, dat de Engelsen in zoverre weer enigermate 
gelijk hadden, dat inen op dat ogenblik op Java praktisch geen ruimte 
had om er meer mensen bij te hebben. D e  Engelsen hadden het be- 
zwaaï, dat het ern vechtpartij zoii k ~ i n n i n  ontketenen, waarin zij 
dan meegetrokken zouden kunnen worden en waar zij niet aan 
wiidin. Dat  was de reden, waarom zij aanvankelijk die toelating 
hebben uitgesteld, daarbij uitgaande van het standpunt: als jullie het 
helemaal van ons kunt overnemen, goed, maar zolang jullie dit niet 
kunt, moeten wij daar zelf de volgorde bepalen. O p  het laatst heb 
ik nog met mijn geheel uit de lucht gegrepcri verhaal moeten dreigcn, 
lioewel het niet zo geheel uit de lucht was gegrepen. In Maart was het 
tenslotte zover, dat wij het er over eens waren, dat de mensen zouden 
worden geland. Toen wilden de Engelsen het ineens uitstellen; de 
inensen waren el aan boord. Toen heb ik gezegd, dat  ik zou af- 
treden en er een Kabinetscrisis zou ontstaan. Toen hebben zij het 
tenslotte niet meer uitgesteld, maar enig verzoek van onze kant om 
her, niet toe te lateil, is een waanzinnige fantasie. 

60591. D e  Voor~itter: Kunt u ons een inzicht geven in de civil- 
affairs-regeling, die toen bestond? Er was er waarschijnlijk in Austra- 
lië al een opgezet. 

A. Die staat in het Staatsbla:l, die kunt u wel vinden. 

60592. D e  Voorzitter: Was er  een met de Amerikanen getroffen 
voor hun zone en e:n met de Engelsen voor hun zone? Was dat in 
Londen al gebeurd? 

A. Ik ben er in Londen in 1943 mee begonnen, min of meer 
gebaseerd o p  voorbeslden, die ook al uitgewerkt warrn vóór de  
~.egeling in Nederlrnd. Deze betrof dus de verhouding met het ge- 
allieerd militair gezag. enz., met aanpassino aan de omstandigheden 
in het Verre Oosten. Ik ben toen einde 1943 met dat ding o p  stap 
gegaan en heb dit toin in Amerika besproken. Wet eerst was Amerika 
aan de beurt, omdat er toen al bewegingen in de richting van Neder- 
landsch-Indië plaats vonden, nl. naar Nieuw-Guinea. Daar  heeft men 
tot mij gezegd: ga niaar naar MucArtlurr: wanneer jullie het eens 
worden, nemen wij het waarschijnlijk wel over. Dit ontwerp was ook 
in Londen bij de  Nederlandse Regering bekend. Over de hoofd- 
trekken waren wij het e-ns. Ik  heb de regeling in principe besproken 
met MucArih~u; wij zijn tot overe~nstemming gekomen vrij vlug en 
vrij gemakkelijk; de  Amerikanen maakten geen moeilijkheden; toen 
heb ik dat meegenomen naar Candy, waar ik in 1943 geweest bin. 
Daar  was men enigszins fornlalistischer; men wilde dat nog eens 
bezien. Toen ben ik met het gehele stel ontwerpen teruggekeerd naar 
Londen; ik heb het verder aan  de Nederlandse Regering in handen 
gegeven, ter behandeling met Londen en met Washington, als de cen- 
trale punten van de geallieerden, waarmede wij te maken hebben. 
Vervolgens is het Amerikaanse agreement getekend in Tacloban, op 
Leyte, door MacArthur en mij, het andere is blijven hangen in Lon- 
den; daarin is slechts zeer langzaam schot gekomen; dat  is pas ge- 
tekend op 24 Augustus 1945, dus na de capitulatie van Japan. 

60593. D e  Voorzitter: Heeft dat regime ook gewerkt? 

A. Neen, praktisch niet. He t  optreden van Christison heeft het 
van het begin a i  aan onmogelijk gemaakt, bepaalde punten uit te 
voeren. Het  agreement was allereerst opgesteld voor een systeem van 
herovering, niet voor een capitulatie. Men kon dus zeggen: daar- 
mede hebben wij niets te maken. Anderzijds was de  gedachtengang 
van het agreement, dat het civiele bestuur zou komen ten laste van 
Nederland, met inachtneming van de instructie van de opperbevel- 
hebber, voor zover die bepaalde militaire zaken al of niet wenste. 
Ee Amerikanen hebben altijd gezegd: ga je gang maar, wij inoeten 
a!le-n dit en dat hebben: als zij dat maar kregvn, bemoeiden zij zich 
verder met de zaken niet. D e  Engeisen waren veel peuteriger; die 
hadden een aantal mensen in dienst daarvoor: die hadden voor deze 
zaken een speciale afdeling in hun kwartier. D e  Amerikanen zeiden: 
voor dat gedeelte van Indië heb je geen civil-affairs-regeling nodig, 
wcnd je maar direct tot de betrokken afdelingen van het hoofd- 
kwartier. 

D e  Engelsen hadden een civil-affairs-regeling. Daarbij zaten 
allerlei mensen, die hun eigen ideeën daarover hadden. Die sameii- 
werking zag er dus veel moeilijker uit cn was in wezen ook veel 
moeilijker. Maar  die hele zaak is doorbrokw door het standpunt, 
dat  de Engelsen hebbzii ingenonirn bij de landing in Batavia, na- 
melijk: Wij doen niets tegeri die republikeinse autoriteiten, integen- 
deel, wij hebben hun hulo nodig en wij kunnen jullie bestuur hier 
niet reinstalleren: daarvoor lenen wij onze troepen niet; jullie moe- 
ten maar met die n-irnsen praten en zien, dat  je het met hen erns 
wordt. Dit was min of meer aangekondigd in een telegram, dat  ik 
ongeveer 25 of 26 Feptember, toen ik nog in Australië was, van 
Mozinthatten kreeg, waa;in hij mij vroeg de 27ste September in 
Singapore te koineri voor e-n bespreking. D a t  kon ik onmogelijk 
halen. Met de beste wil van de wereld kon ik met een vliegmachinv 
niet o p  die daq komen. Dat  zou pas de  28ste worden en dan  zou hij 
al weg zijn. Hij deelde mede, dat de  toestand o p  Java zeer ernstig 
was en dat allerlei maatregelen zouden moetcl; worden genomeli, 
die geheel afweken van wat aanvankelijk de opzet was geweest. 
Toen heb ik onmiddeiliik teruggeseind: Dan  en dan kom ik. Bij zijn 
landing, drie dagen later, heeft Christison een interview of een 
speech gehouden, waarbij hij de hulp en de bijstand van d e  repu- 
blikeinse autoriteiten inriep. Later heeft hij verklaard, dat  hij dit 
niet precies jezegd heeft en het anders bedoeld heeft, maar  daar- 
mee was het kwaad gebeurd. Ik ben niet geneigd Christison hiervan 
het grootste verwijt te maken, al heeft hij het waarschijnlijk nog on- 
handiger gedaan dan  het ~ o l g e n s  zijn instructies nodig was. Deze 
zaak heeft in Londen gelegen. Wij zijn er langzamerhand pas achter 
gekomen. dat  het niet een invloed van Christison was, misschien 
wel een zekere invloed van Mourzthatten, maar dat  de  instructies 
hoofdzakelijk uit Londen zijn gekomen. Wij hebben daar altijd 
gezeten tegenover een beleid, dat  door  Londen bepaald werd en 
waar van Engelse kant ook wei reden voor was. Men beschouwt 
dit als een soort oozettelijk gemene streek van de Engelsen, maar 
dat  was het bepaald niet. Zij zaten over de gehele linie in grote 
moeilijkheden, van Griekenlsnd af tot Jndo-China toe. Zij waren 
bovendien aangewezen op Brits-Indische troeoen, die voortdurend 
een grote rol in deze zaak hebben gesoeeld. Zij hadden in hoofd- 
zaak Brits-Indische troepen, die natuurlijk zwaar beinvloed werden 
door de politieke situatie in India en die bovendien in de politieke 
ontwikkeling van India na een zekere tijd zouden koinen onder de  
zeggenschap van een India-Regering met Nehroe aan  het hoofd. 
Men kreeq in Indië al een vóórwerking van maanden en maanden. 
voordat die overdracht plaats vond. Die overdracht is in September 
1945 geweest, maar maanden daarvóór werkte die al in. 

60593. D e  Voorzitter: U spreekt in uw boek ook over de Afri- 
kaanse troepen. 

A. OD een gegeven ogenblik is ons d e  vraag gesteld - er waren 
onder die 250000 man ook verscheidene negerdjvisies - welke 
voorkeur wij hadden voor a, b, c of d,  Britse, Australische, Indisch? 
of Afrikaanse troepen. Toen heb ik gezegd: Afrikaners nooit! en 
ook liever geen Indiërs. Wij wisten echter tevoren, dat  er dan 
helemaal geen troepen zouden komen, en daarom hebben wij ge- 
zegd: 41s het onvermijdelijk is, moet het maar. 

60595. D e  Voorzitter: Welke was de reden oin te zeggen: ,,Afri- 
kanzn nooit!"? 

A. Jk had hen bezig gezien o p  Ceylon, waar zij waren gelegerd. 
Aan hen had ik bepaald gem behoefte. 

60596. D e  Voorzitter2 Wegens o~ngediscip~lineerd optreden? 

A. Nu, ik kan er eigenlijk moeilijk over praten, als er dames 
bij zitten. Bovendien hadden zij een typische opvatting. Zij vroegzn 
daar. Waarom zijn die mensen hier geen soldaat? Mer, zeide hun. 
Ja, zij zijn niet zo graag soldaat; er zijn er niet zoveel. D e  Afrikanen 
zeiden: Dan  zijn het onze slaven: dan zijn wij hun meesters. U 
begrijpt, tegen dergelijke troeoen had ik bepaald zeer grote bezwaren. 
Trouwens, daar had iederem grote bezwaren tegen. Daaruit ziet u 
ook alweer: als mijn opvatting was geweest, dat er gern of weinig 
troepen nodig waren geweest, had ik heel gemakkelijk kunnen zeggen: 
LI behoeft in  bet geheel geen Brits-Indiërs te sturen; dan  had ik 
voldoende Engelsen gehad. Bij iedere brigade was een bataljon 
Engelsen of Schotten. 

60597. D e  Voorzitter: Binnen het raam van onze enquête valt 
ook de bespreking, welke u hebt gehad met Soekurno. 

A. Mag ik nog even dat  eerste punt afmaken? 
Het is dus als volgt gegaan. Ik heb de  speech van Christison door 

de  radio gehoord. Ik heb onmiddellijk een zeer kwaad telegram aan 



Mo~intl>attetl gestuurd. Ik heb gezegd: ik had afgesproken, dat ik 
2 October naar Batavia zou gaan; ik weet niet, of ik daar blijf; in 
verband inet hetgeen er allemaal gebeurt, weet ik niet, hoe mijn 
positie daar zal zijn. Mijn idee was over Singapore te gaan en 
Mounthatfen eerst te spreken en dan naar Batavia te gaan. Mount- 
batlol kon ik echter niet bereiken. Hij was toen in Saigon. Ik ben 
daarom rechtstreeks naar Batavia gegaan. In zeer korte termijn heb 
ik moeten bepalen, wat ik doen zou. Na overleg ben ik tot de 
conclusie gekomen, dat ik onmogelijk kon weggaan, omdat dan ieder 
tegenwicht tegen een Engels bestuur had ontbroken, de zaak daar- 
onder aan brokjes en stukjes had gelegen en er geen enkel centrum 
was geweest om tegenwicht te vormen tegen de Engelsen, wanneer 
het verkeerd ging of voor ons moeilijk aanvaardbaar was. Daarnaast 
is mijn allereerste aandacht gericht geweest op het feit, dat de 
Engelsen, toen ik daar kwam, geen plannen bleken te hebben om 
verder te gaan dan een stukje van Batavia. Toen heb ik hemel en 
aarde bewogen tot ik er 10, 11 October in ben geslaagd Mounlbatfer~ 
er toe te krijgen ook een aantal andere plaatsen op Java, waar de 
grote interneringskampen lagen, te bezetten om de mensen vrij te 
krijgen. Dat heeft heel wat moeite gekost en daarbij is van de kant 
van Mounthattetz de voorwaarde gesteld, dat ik geen bezwaar zou 
maken tegen overleg met republikeinen. Dat heb ik toen in zijn 
geheel dus aan den Haag geseind; ik heb gezegd: zo liggen de 
kaarten; zij zullen nu een veel grotere bezetting op Java uitvoeren 
dan zij van plan waren. De Engelsen hebben daar tenslotte twee 
divisies ingezet en een paar duizend man verloren, maar zij ver- 
langden, dat wij moeite zouden doen het politieke geschil door over- 
leg op te lossen. Daarmede ben ik het eens, want ik kon op geen 
enkele andere manier in evenwicht komen. Bovendien leek het mij 
niet mogelijk deze zaak op te losszn langs de weg van stilzitten of 
Soor er op los te slaan, of erger nog: er op los laten slaan door 
een ander. 

Dat is dus het begin geweest van het politiek overIeg, dat vóór 
die tijd nog niet had plaats gehad en nog niet plaats had kunnen 
vinden. De Engelsen hebben dus op 15, 18, 20 en 26 October 
Buitenzorg, Bandoeng, Senlarang en Soerabaya bezet. Zij hebben 
toen nog getracht door te gaan naar Djokja; zij hebben nog getracht 
kampen in het binnenland blijvend te bezetten, maar zij moesten 
teruggaan met de daar geïnterneerde mensen: zij dreigden bij Soera- 
baya vast te lopen en hebben Soerabaya pas eind November, na tien 
dagen strijd, kunnen veroveren. In die eerste bezettingsperiode heeft 
dus ook het eerste contact inet Soekarno plaats gevonden. Ik heb 
toen ook gezegd: je kan niet zeggen: ik wil die man niet zien en 
die man wel; je kan alleen zeggen: ik wil hen geen van allen zien. 
Hei- initiatief tot een bespreking ging trouwens uit van de republiek; 
ik heb gemeend mij toen niet aan de instructies van den Haag te 
kunnen houden; anders was ik vastgelopen met de Engelsen en 
was de bevrijding van onze mensen vertraagd. Ik heb toen gezegd: 
men kan mij komen spreken daar en daar; ik zie er geen nut in, dat 
Soekarno daarbij is, maar als hij komen wil, zal ik hem er niet iiit- 
gooien. Zodoende heeft dit gesprek plaats gevonden, welk gesprek 
overigens niet meer was dan een oriëntering van beide kanten, waarin 
niet onderhandeld werd. 

60598. De Voorzitter: U zegt in uw boek in een noot op 
blz. 104: 

,.Er was geen sprake van onderhandelen en evenmin van een 
uitnodiging mijnerzijds om met hem te spreken. De weigering 
om hem te zien ZOU in die tijd ieder contact onmogelijk hebben 
gemaakt. Dat een verminkt telegram bij mij de indruk wekte, 
dat de bezwaren van Den Haag niet meer zo absoluut waren, 
zij hier slechts aangetekend." 

Dus dat telegram hield in werkelijkheid wel bezwaren in? 

A. Dat telegram ontving ik de dag zelf of daags tevoren. Er 
was een aantal zinnen weggevallen. Ik had de indruk, dat daar 
stond: als het niet anders kan, moet het maar. 

60599. De Voorziîter: Ten aanzien van de rede van de Koningin 
van 7 December 1942, dus in de tijd, dat u Minister was, is door de 
heren Meyer Rantzeft en Feuillela~~ de Bruyn gezegd, dat daarvan de 
meest authentieke interpretatie kon worden gegeven door de heer 
Gerbrandy, omdat dat onder zijn auspiciën was gebeurd. Ik heb 
daartegen aangevoerd, dat voor een dergelijke belangrijke zaak de 
verantwoordelijkheid iets breder lag dan bij de heer Gerbrandy alleen 
en dat dit zeker een Kabinetszaak geweest zal zijn. Is dat juist? 

t i .  Die rede is tot stand gekomen aldus. Reeds kort na mijn 
optreden in 1932 had ik zelf het gevoel, welk oordeel gedeeld werd 
door de heer van Kleffeizs, dat wij moesten trachten, hoezeer wij ons 

op de vlakte zouden moeten houden ten aanzien van uitwerking en 
uitweidingen, zolang Nederland niet bevrijd was, een omschrijving 
van die overigens niet omlijnde begrippen te geven, omdat het in de 
eerste plaats een punt was, dat zonder enige twijfel na de bevrijding 
onmiddellijk aan de orde zou komen en omdat wij anders in de 
positie zouden worden gedreven, dat anderen het van ons zouden 
gaan vragen en wij min of meer het initiatief uit handen zouden 
geven. U weet, dat daaraan was voorafgegaan de voorbereiding van 
een conferentie in Indië zelf. Er waren al stukken van een kleine 
commissie, die daar gevormd was, met enige aantekeningen of althans 
overgebrachte opmerkingen van de Gouverneur-Generaal. Wij hebben 
het toen op deze wijze gedaan, dat wij iedereen, die daar toen enigs- 
zins verstand van had, bij elkaar hebben gehaald en gezamenlijk een 
overzicht hebben opgesteld van hetgeen wij als de politieke ontwikke- 
ling zagen tot het einde van de bezetting. Die nota is gedrukt in het 
tweede deel van de uitgave van van Helsdingen. Ik heb 90 % daarvan 
zelf geschreven. In zijn oorspronkelijke vorm is het zeker wel aan 
15 mensen gegaan, die daar allemaal hun eigen licht over hebben 
laten schijnen en opmerkingen gemaakt, totdat het die eindvorm heeft 
gekregen, behalve twee hoofdstukken, die ik er later, voordat het 
gedrukt werd, aan heb toegevoegd. 

Wij hebben toen op grond van dat overzicht een eerste opstel 
gemaakt van een soort Regeringsverklaring. Dat is aan de Ministers 
rondgestuurd en in de Ministerraad behandeld. Daar is vergadering 
na vergadering over gepraat. Dat heeft zeker drie of vier vergade- 
ringen in beslag genomen. Er waren vrij uiteenlopende meningen, 
want wij hadden aan de ene kant de heer Soejono, die Minister zonder 
Portefeuille was geworden en die zeer ver ging in het betwijfelen 
van de voortzetting der souvereiniteit na de bezetting, en aan de 
andere kant hadden wij veel conservatiever stemmen. Tenslotte is 
deze rede van de Koningin er uit gekomen in een ontwerp, waarin 
ik zelf de hand heb gehad en waarin, als ik mij goed herinner, de 
heer Kerstetzs een vrij belangrijk aandeel heeft gehad. Dit is ten 
slotte door de gehele Ministerraad goedgekeurd. De rede is uitge- 
sproken, toen ik reeds in Amerika was. Ik ben toen naar Amerika 
gegaan, omdat ik aan die kant de reactie van deze rede wilde zien 
en er een aantal zaken te regelen had. 

Het gehele Ministerie was er dus voor verantwoordelijk. Het is 
niet een stuk geweest, dat zo onder de hamer is doorgegaan. Het eerste 
ontwerp - ik weet niet, of ik het nog heb; ik heb het niet kunnen 
vinden - was bepaald van een andere opzet dan het tweede. Het 
eerste was verder uitgewerkt. Daartegen werd het bezwaar gemaakt: 
de uitwerking konden wij op dat ogenblik niet in een dergelijk stuk 
geven; die kon wel voor toelichtend gebruik of voor intern gebruik 
worden gegeven, maar niet in een rede van de Koningin. Omdat ik 
het daarmee eens was, heb ik het omgewerkt in de kortere vorm, 
waarin het tenslotte in de wereld is gekomen. 

60600. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: De wijzigingen 
waren dus niet van die aard, dat LI zich daaraan gestoten hebt. 

A. Integendeel, de invloed van de heren Kerstens en Soejorzcr 
heeft er eerder een nog iets verdere strekking aan gegeven dan ik 
aanvankelijk meende te mogen doen. Ik gevoelde ook, dat het ten 
slotte niet een positief programma kon inhouden, zolang Nederland 
en Indië niet vrij waren, maar het is tenslotte dus door het gehele 
Kabinet goedgekeurd; het is met Hare Majesteit ook uitvoerig be- 
sproken en ook door haar goedgekeurd. 

60601. De Voorzitter: Dan geloof ik, dat wij na de behandeling 
van de radiorede op een punt zijn gekomen, dat wij deze bespreking 
kunnen beëindigen. Hebt u zelf nog iets, dat naar uw mening in dit 
verband onder onze aandacht kan of moet worden gebracht? 

A. Neen. Dit zijn wel, politiek gezien natuurlijk, de hoofdpunten. 
Ik geloof, dat ik wel alle politiek belangrijke dingen heb besproken. 
Er zijn natuurlijk allerlei kleinigheden en technische onderwerpen, 
welke ik niet heb behandeld. Daarvoor ben ik in een andere sub- 
commissie geweest. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de inlichtingen, welke 
u ons hebt verstrekt. Ik sluit het verhoor. 

H. J. VAN MOOK. 
DONKER, voorzitter. 

ALGERA. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

SCHUIJT, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 14 JULI 1949 

Sub-Commissie I11 

Tegenwoordig de heer Schilthuis, voorzitter, de heren van Dis en 
Stokvis, leden, alsmede de heer Gerretsen, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: k en p. 

Verhoor van 

Jhr. Mr. ALIDIUS WARNOLDUS LAMBERTUS TJARDA 
VAN STARKENBORGH STACHOUWER, 

oud 61 jaar, wonende te . . . . . . 
oud-Gouverneur-Generaal van Nederlandsch-Indië. 

Hij legt de eed af als getuige. 

60812. De Voorzitter: Ik wilde graag enkele dingen weten, die in 
Februari 1942 zijn voorafgegaan aan de uitzending van een aantal 
ambtenaren en anderen van Java naar Australië, die daar de Neder- 
landsch-Indische Commissie voor Australië en Nieuw-Zeeland heb- 
ben gevormd en later de Nederlandsch-Indische Regering. 

Ik geloof, dat u aanvankelijk niet van plan was over te gaan tot 
uitzending van die heren naar Australië. Van hen zelf en ook van de 
heer van Mook hebben wij hier het een en ander over gehoord. Er  
is daarvoor, althans niet reeds lang van tevoren, een plan opgesteld. 

A. Neen, ik geloof niet, dat er lang van tevoren over is ge- 
sproken. 

608 13. De Voorzitter: Wij hebben gehoord, dat men er u in Ja- 
nuari 1700r het eerst over heeft gesproken. Ik meen mij te herinneren, 
dat het de heer van Hoogstraten is geweest, die dit heeft gezegd. 

A. Dat herinner ik mij niet en het lijkt mij ook onwaarschijnlijk, 
dat de heer van Hoogstraten in Januari 1942 een suggestie zou hebben 
gedaan, waarvan de uitzending van de groep, waarop u doelt, het 
gevolg is geweest. Het initiatief van de heer van Hoogstraten zou 
betrekking hebben gehad op de uitzending, toen reeds, van enkele 
vooraanstaande personen, die in het buitenland specifieke belangen 
zouden te behartigen hebben. Van een groep met meer algemene taak 
was in dat stadium, dunkt mij, nog geen sprake. Tot degene, wier 
wegzending de heer van Hoogstraten voorstelde behoorde de heer 
Cremer jr. Zijn aanwezigheid in Amerika werd voor de Nederlandsch- 
Indische tabaksbelangen van gewicht geacht. De heer Crerner had 
- meen ik - aanvankelijk scrupules om te gaan en aldus een uit- 
zondering te vormen op de regel, dat een ieder op zijn post behoorde 
te blijven. Hij verlangde, als ik het mij wel herinner, een stellige 
verzekering, dat zijn vertrek van Regeringswege nodig werd geacht. 
Waarschijnlijk zijn ongeveer terzelfder tijd of iets later, op grond 
van overeenkomstige overwegingen enige scheepvaartdirecteuren met 
Regeringsinstemming of op Regeringsaandringen uit Indië vertrok- 
ken. Dat zal zijn samengevallen met de verwijdering van onze han- 
delsschepen, die geen nut meer konden doen en in de Indische 
wateren aan te groot gevaar waren blootgesteld. 

Terugkomend op uw vraag over de missie naar Australië, de 
missie-van Mook, moet ik erkennen geen duidelijke voorstelling meer 
te hebben van het eerste gesprek daarover. Mijn geheugen gaat in 
dezen niet verder terug dan tot de laatste periode vóór de capitulatie. 
Toen de heer van Mook was teruggekomen uit Amerika is vrij spoe- 
dig de wenselijkheid besproken, hem met een aantal heren, als zijn 
medewerkers, naar het buitenland te zenden. Ik kan u niet positief 
zeggen, of het initiatief van mij is geweest dan wel het eerst door 
anderen de gedachte geopperd is. Ik herinner mij niet van iemand een 
voorstel te hebben ontvangen, noch weet ik het moment, waarop de 
gedachte bij mij zou zijn ontstaan. Vaststaat, dat ik van de wense- 
lijkheid van deze missie ten zeerste overtuigd was en voor de ver- 
wezenlijking het nodige heb gedaan. 

De terugkeer van de heer van Mook uit Amerika viel ongeveer 
samen met het binnenkomen der berichten uit Londen, dat Java geen 
versterkingen meer zouden worden toegevoerd omdat deze nutteloos 
zouden teloorgaan. De gedachte der missie zal in dat stadium tussen 
de heer van Mook en mij besproken zijn. Gezien de inzichten en 
stemmingen van het ogenblik, ligt het vermoeden voor de hand, dat 
in dit onderhoud het initiatief van mij was en het voorstel door mij 
werd gedaan, ofschoon ik aan een en ander geen klaar omlijnde 
herinnering heb bewaard. 

60814. De Voorzitter: Hebt u zich daarbij mede laten leiden door 
de wetenschap, dat er een groot aantal schepen in Australië lag met 
ladingen, bestemd voor Nederlandsch-Indië? 

A. Ja, de overweging was echter veel ruimer dan deze alleen. De 
overweging was, dat er belangrijke Indische zaken zouden te be- 
handelen blijven, wanneer de strijd ten einde zou zijn. Deze Indische 
zaken waren in de eerste plaats economisch en oorlogseconomisch; 
wij dachten zeker ook aan de schepen en hun ladingen, die u noemt. 
Verder waren er de aanzienlijke bestellingen, die wij in het buiten- 
land, in het bijzonder in Amerika, hadden lopen; voorts de belang- 
rijke fondsen, die daar gedeponeerd waren; onze goudvoorraad was 
in het buitenland en uit de aard der zaak hadden vele Indische 
maatschappijen financiële en zakenbetrekkingen in het buitenland; 
op het beheer van een en ander moest worden toegezien en coördi- 
natie was vereist. De belangen, die na de overgave ten bate van 
Indië in het kader der oorlogvoering zouden zijn te behartigen in 
het buitenland, waren inderdaad talrijk en gewichtig. Het leek ook 
voor het politiek beleid noodzakelijk, dat er een deskundige, be- 
kwame groep bij het beëindigen van de strijd buiten Java zou zijn, 
dit te meer, omdat de Nederlandse Regering onvoldoende was ge- 
outilleerd. De Nederlandse Regering immers had slechts een beperkt 
aantal ambtenaren, deskundig op Indisch gebied, mee kunnen nemen 
en het was zaak hen aanzienlijk te versterken. 

60815. De Voorzitter: Is het toen min of meer van het toeval 
afhankelijk geweest, wie er zijn gegaan? Wij hebben de indruk ge- 
kregen, dat, toen het plan was opgevat verschillende personen aan 
te wijzen, enigen niet meer waren te bereiken. 

A. Dat is wel mogelijk. Voor zover mijn herinnering teruggaat, 
was het van het begin af aan mijn idee, dat cie heer van Mook 
de leider zou moeten zijn. Hij had als luitenant-Go~iverneur-Generaal 
de meest vooraanstaande positie en bezat bijzondere bekwaamheid 
op het gebied der te behandelen aangelegenheden. Ik heb hem de 
keuze van de mensen, die hij als zijn medewerkers zou wensen, 
goeddeels overgelaten. Het is de laatste dagen zó gegaan, dat hij 
mij enige malen namen kwam opgeven van personen, die hij zou 
willen meenemen. Voor zover ik mij herinner, heb ik ze telkens 
met hem besproken en vrijwel steeds mijn sanctie gegeven, hier en 
daar een suggestie makende. Ik ging er van uit, dat de leider van 
de groep zoveel mogelijk zijn eigen medewerkers behoorde te kiezen, 
opdat goede samenwerking zou verzekerd zijn. Wanneer u nu zegt, 
dat het toeval in zoverre heeft gespeeld, dat er mensen waren, die 
niet meer bereikbaar waren, dan staat mij dit wel voor. Er waren 
mensen, die niet bereikbaar waren; sommige anderen hadden be- 
zwaar mee te gaan. 

60816. De Voorzitter: Zij mochten hun gezin niet meenemen. 

A. Dat was - geloof ik - voor enkelen een bezwaar. Wie het 
precies waren, weet ik niet meer. De laatste dagen zijn herhaaldelijk 
veranderingen in de samenstelling der missie gekomen. 

60817. De Voorzitter: Is daardoor het aantal ook kleiner ge- 
worden van degenen, die zijn gegaan? 

A. Ik geloof niet, dat er van tevoren een aantal was vastgesteld. 



60818. De Voorzitter: Ik heb de indruk gekregen, dat het aantal 
van degenen, die tenslotte zijn gegaan, nogal klein was. 

A. Hoeveel zijn het er geweest? 

De Voorzitter: Onder de hoge ambtenaren zeven tot twaalf, o.a. 
de heren Snlits, van Hoog~trntel~,  Djajuriininggrat, Soejono, Sitsen, 
van der Plas. Ook waren er de heren Honig, Warners en Lovink. 

A. De heren Warrzers en Lovink waren een apart geval. De heer 
Wauner~ is speciaal door mij uitgezonden en niet door de heer 
van ii/look uitgekozen. Ik hoopte, dat hij een geheime dienst voor 
het verkrijgen in het buitenland van inlichtingen uit bezet gebied 
zou kunnen opzetten. Ik heb ook de heer Lovink speciaal uit- 
gezonden. Of het aantal kleiner was dan eerst in het voornemen 
lag, kan ik u niet met zekerheid zeggen. Ik kan het gebeurde niet 
beter beschrijven dan aldus, dat ik de heer van Mook heb gezegd, 
dat het mij wenselijk leek, dat er een groep naar buiten ging voor 
de belangen, die ik u reeds heb genoemd, waarvan hij de leiding 
zou nemen en de leden zou kiezen. Hij zou mij de namen voor- 
leggen, opdat wij overleg konden plegen. Verder staat mij voor, 
dat, zoals u aangeeft, enkele mensen niet beschikbaar waren of 
niet konden worden bereikt, hetgeen telkens wijziging bracht in 
de samenstelling van de groep. Ik kan niet bevestigen, dat hierdoor 
een kleiner aantal is gegaan dan anders het geval zou zijn geweest, 
evenmin kan ik dit ontkennen. 

60819. De Voorzitter: Herinnert u zich een suggestie betreffende 
deze uitzending van de heer Gerbrandy, die hij u op 4 Maart heeft 
getelegrafeerd? 

A. Neen, die herinner ik mij niet. 

60820. De Voorzitter: Hij heeft een telegram gestuurd, waarin hij 
de gedachte ondersteunde om verschillende personen uit te zenden. 
Hij noemt dan de aard van de personen op, die hij geschikt zou 
vinden, dat zij zouden worden uitgezonden en hierbij noemt hij o.a. 
Indische monetaire en bankspecialisten. Wij hebben ons weleens af- 
gevraagd, hoe het komt, dat er niet iemand van het Departement van 
Financiën is gegaan. 

A. Dat kan ik niet meer zeggen en ik herinner mij dit telegram 
ook niet. Het is echter zeer wel mogelijk, dat het ons heeft bereikt; 
en denkbaar, dat ik had getelegrafeerd wat ik van plan was en 
dat hetgeen u zegt een betuiging van instemming met de Indische 
voornemens is geweest. 

60821. De Voorzitter: Bij degenen, die u met de heer van Mook 
hebt besproken om uit te zenden, hebt u niet speciaal gedacht aan 
iemand van het Departement van Financiën. Tenslotte heeft de 
heer Smits in Australië de financiën waargenomen. 

A. Ik herinner mij, dat de heer Snzits is gegaan; hij was van de 
Javasche Bank. 

60822. De Voorzitter: Op zich zelf was het natuurlijk nuttig, dat 
er iemand meeging van de Javasche Bank, in verband met de saldi 
van de banken in Amerika. 

A. Het is geheel voor de hand liggend. Ik herinner mij echter 
niet, waarom er niet iemand van het Departement van Financiën 
is gegaan. Er is in die dagen zoveel gebeurd. 

60823. De Voorzitter: De heer van Hoog~truten heeft ons ver- 
teld, dat u hem een dag of veertien vóór de capitulatie via Tjilatjap, 
dat toen nog bruikbaar was als haven van vertrek, naar Australië 
hebt gezonden in verband met de schepen, die daar lagen en niet 
doorkwamen. Hij moest trachten deze schepen nog naar Java te 
krijgen; o.a. waren hierbij een schip met vliegtuigen en een schip 
met wapens. U verkeerde dus toen nog in de mening, dat u zich 
nog wel een tijdje kon staande houden. 

A. U spreekt van veertien dagen vóór de capitulatie, dat moet 
dus ongeveer 22 Februari zijn geweest. Heb ik toen de heer van 
Hoogstraten naar Australië gestuurd? 

60824. De Voorzitter: Ja, via Tjilatjap, dat toen nog de enige 
bruikbare haven was. De heer van Hoogstraten heeft nog gepro- 
beerd enige schepen er toe te krijgen naar Java te gaan, hetgeen 
hem tenslotte niet is gelukt. Eén schip is toch gegaan, maar dit 
is voor de haven van Tjilatjap getorpedeerd. 

A. Ja, dat was een schip met vliegtuigen. Ik herinner mij, dat 
het schip 's middags om ongeveer 12 uur is getorpedeerd, niet ver 
van Java's zuidkust. Het schip had Java genaderd in het volle dag- 
licht, ondanks de waarschuwing van de vlootvoogd dit niet te doen. 
Deze had geraden op een afstand zuidelijk van Java de nacht af 
te wachten om in het donker binnen te komen. De raad is niet 
opgevolgd. Het schip is ontdekt en door bommenwerpers tot zinken 
gebracht. Zo staat het mij voor. U zou echter goeddoen, dit nog 
eens bij de vlootvoogd na te gaan. 

Ik herinner mij niet meer, dat de heer von Iïoogstrriten naar 
Australie is gegaan in verband met onze wens nog zoveel mogelijk 
schepen door te krijgen, maar ik herinner mij levendig, dat daar 
belangrijke voorraden uit Amerika aangekomen waren, waaraan 
wij op Java dringend behoefte hadden. 

De landing op Java heeft plaats gehad in de nacht van 28 Februari 
op 1 Maart en geruime tijd tevoren wisten wij, welke hoeveelheden 
Japanse transportschepen zich noordelijk van Java verzamelden. 
Wij konden dus nagaan wat ons te wachten stond, te eer, waar 
wij ons bewust waren van het tekort van onze eigen bewapening. Een 
toevoeging van b.v. 40 of 50 vliegtuigen zou in onze situatie van 
de hoogste waarde geweest zijn en onze weerstand gediend hebben. 
Er is alles op gezet om ze door te krijgen en het is mogelijk, dat 
in dit verband de heer van Hoogstraten naar Australië is gezonden. 

De Voorzitter: Ik kan het mij voorstellen, dat u het niet meer weet. 

A. Het lijkt mij helemaal niet onwaarschijnlijk, dat dit zou zijn 
gebeurd, want de heer van Hoogstraten zou één dergenen zijn, die 
voor zo'n missie het meest in aanmerking zouden komen. 

60825. De Voorzitter: Herinnert u zich iemand, die Honig heette? 

A. Was de heer Honig niet bij een rubberproefstation? 

60826. De Voorzitter: Ja. Herinnert u zich iets van zijn persoon- 
lijkheid? 

A. Uit de Indische tijd herinner ik mij voornamelijk zijn naam. 

60827. De Voorzitter: Hij heeft ons interessante mededelingen 
gedaan, maar later is er iemand geweest, die ons heeft gezegd, dat 
hetgeen de heer Honig zegt met een korreltje zout moet worden 
genomen. Het is voor ons van belang te weten, hoe wij de mede- 
delingen van onze getuigen moeten aanslaan. 

A. Ik kan u hiervan niets zeggen. Ik heb de heer Honig zeker 
ontmoet bij bezoeken aan landbouwproefstations, enz.; hij was daar 
een vooraanstaand man. Ik kan u echter niets zeggen over zijn 
persoonlijkheid en zijn betrouwbaarheid als getuige. 

60828. De Voorzitter: Wat wij gaarne van u wilden weten, was 
de aanloop tot de uitzending van de heren naar Australië. Wij 
hebben ons eerst afgevraagd of het wel verantwoord was u te 
vragen hier te komen, omdat het zou blijven bij die vraag en het 
dus slechts om een zeer kort verhoor zou gaan. Voor ons heeft uw 
antwoord echter veel waarde, want wanneer wij de geschiedenis 
van de commissie in Australië behandelen, dan hoort hierbij, dat 
wij om te beginnen vaststellen op welke wijze zij is uitgezonden 
en waarom juist deze personen. 

A. Ik kan slechts herhalen, dat ik tegen het einde de heer van 
htook heb verzocht weg te gaan met medewerkers. Hij begreep 
volledig, welke taak hij zou hebben. Wij zagen die, ik vermoed 
de heer van Mook net zo als ik, in de eerste plaats op economisch 
gebied, scheepvaart, geldwezen, de positie van onze grote maat- 
schappijen in het buitenland, enz. in verband met de oorlogvoering 
en uit die gezichtshoek zal hij zijn keuze hebben gedaan. 

Verder zouden met hem gaan mensen, die kennis hadden van de 
inheemse maatschappij, zoals de heer van der Plas. Ik herinner mij, 
dat bij het bespreken van de heer van der Plus ook zijn kennis van 
Indische talen is ter sprake gekomen. Waarschijnlijk hebben wij 
tevens gedacht aan radio-uitzendingen naar Indië. 

Ook de politieke aspecten hadden de aandacht. In verband daar- 
mee bevatte de missie eveneens Indonesische leden. 

De heer Lovink is niet door de heer van Mook uitgezocht; ik 
heb hem speciaal verzocht weg te gaan. De heer Lovink had veel 
bemoeienis gehad met de Japanse actie in Indië en ik wilde voor- 
komen, dat hij in Japanse handen zou vallen, alsmede mogelijk 
maken, dat zijn kennis en inzicht nog nuttig zouden worden aan- 
gewend. 



De Voorzitter: Het was beter voor hem. 

A. Ja en hij bezat een brede kennis van de politiek van het 
Verre Oosten. Uit dien hoofde zou hij, ook voor het opperbestuur, 
bijzonder nuttig zijn. 

60829. De heer Stokvis: Kunt u zich herinneren, dat met uw 
goedvinden de opleiding van vliegers, die toen ongeveer 600 man 
uitmaakten, door de heer varz Ooyen is verplaatst naar Australië? 

A. Ik geloof wel, dat ik het mij kan herinneren. Ik moet echter 
oppassen, want het is vaak moeilijk te onderscheiden of men zich 
waarlijk iets herinnert dan wel dat zelfde, door er later over te 
hebben gehoord, als vanzelfsprekend aanvaardt. Het staat mij voor, 
dat op een gegeven moment het besluit is genomen de gehele 
vliegersopleiding, toen Java volstrekt onveilig werd en de jonge 
piloten daar geen nut meer zouden kunnen doen, over te brengen. 

60830. De heer Stokvis: Verwachtte u, dat ze op Java geen nuttig 
werk zouden kunnen verrichten? 

A. Het is mogelijk, dat de overweging is geweest, dat de mensen 
nog niet klaar waren om te worden ingezet en te waardevol om zon- 
der meer gevangen te worden genomen. Wij leefden wellicht toen 
reeds in het vooruitzicht van de nederlaag, die onvermijdelijk was. 
Nadat Singapore was gevallen en Makassar, Bali en Palembang in 
Japanse handen waren, was Java vrijwel geïsoleerd. Wij wisten, dat 

de Japanners op elk van hun vroegere aanvalspunten met een enorme 
overmacht waren gekomen, en het stond voor ons onomstotelijk vast, 
dat ze hetzelfde zouden doen op Java. U weet, dat ons leger in de 
periode van hervorming was en deze hervorming nog geenszins had 
doorgewerkt: Dit was te minder het geval, doordat het onmisbaar 
materieel niet was aangekomen. Wij moesten ons bewust zijn van 
onze zwakte en mochten geen onzakelijke illusie omtrent de eind- 
uitslag hebben. Het was zaak dit bij vele te nemen maatregelen tijdig 
te bedenken. Bovendien zal de bedreiging van onze vliegvelden reeds 
geruime tijd vóór het isolement op Java de opleiding van vliegeniers 
bezwaarlijk hebben gemaakt. Het is daarom ook denkbaar, dat tot 
de verplaatsing der vliegopleiding in een vroeg stadium is besloten 
en wel nog vóór het isolement van Java, in welk geval hoofdzakelijk 
het argument van de onveiligheid der velden zal gegolden hebben. 
Generaal van Ooyen zal u nauwkeuriger kunnen voorlichten. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

A. W. L. TJARDA VAN STARKENBORGH STACHOUWER. 

SCHILTHUIS, voorzitter. 

VAN DIS. 

STOKVIS. 

GERRETSEN, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 26 JULI 1949 

TE LONDEN 

Sub-Commissie 11 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

LEO JOHAN ANTON SCHOONENBERG, 
oud 47 jaar, wonende te Bognor Regis, Sussex, managing director. 

Hij legt de eed af als getuige. 

6121 1. De Voorzitter: Waar was u op 10 Mei 1940? 

k. In het algemeen hoofdkwartier te den Haag. 

61212. De Voorzitter: Hoe is u naar Engeland overgestoken? 

A. Ik was als beroepsofficier -- ik ben thans reserve-officier 
terbonde11 aan G.S. IIIa. 

61213. De Voorzitter: Is u inet de missie-van Oorschot meege- 
gaan? 

A. Met de tegenwoordige generaal van de Plrzssche. Ik was bij de 
irilichtingendienst. 

61214. De Voorzitter: Op welke wijze is u naar Engeland gegaan? 

A. Per destroyer, waarmee ook Hare Majesteit is gegaan. 

61215. De Voorzitter: Wanneer is LI bij de Nederlandse militaire 
missie gekomen? 

A. Op 13 Mei. 

61216. De Voorzitter: Wie waren, behalve de heer van Oorschol 
en u, mede aan die missie verbonden? 

A. Overste Zegers. Ik meen, dat de heer van Oorschot overgegaan 
is inet overste Zegers. 

61217. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over uw werkzaam- 
heden als lid van de militaire missie? 

A. Dat is een beetje veel gevraagd. Ik zal u vertellen, wat ik 
achtereenvolgens heb gedaan. Tot 1942 ben ik lid geweest van dc 
militaire missie. In 1942 werd ik waarnemend hoofd van de militair2 
missie onder Prins Bernhard. In 1943 werd ik adjunct-militair-attaché 
en tijdelijk militair attaché bij de ~eallieerde landen, die in Londen 
waren gevestigd. De laatste functies vielen natuurlijk af in de loop 
van 1945. Ik ben hier adjunct geweest tot einde 1947, toen ik ontslag 
heb gevraagd. Met ingang van 1 Januari 1948 is mij toen eervol 
ontslag verleend. 

61218. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk wel enige bemoeienis 
gehad met de aankomst van de Nederlandse troepen, die via Frankrijk 
in Engeland aankwamen? 

A. Inderdaad heb ik daarmee enige bemoeienis gehad. Aanvanke- 
lijk ben ik, omdat ik Engeland kende, uitgezonden naar de zuidkust 
om te zien, of onder de verschillende troepen, die hier aankwsmen, 
zich ook Nederlandse troepen bevonden. Ik ben daarmede enige tijd 
bezig geweest en naar verschillende plaatsen aan de zuidkust geweest, 
waar ik hier en daar Nederlandse troepen heb ontmoet. 

61219. De Voorzitter: Was er, vóórdat de troepen zijn overge- 
stoken, contact tussen Londen en de troepen of zijn zij alle op eigen 
gezag overgekomen? 

A. Wat ik mij daarvan herinner, is, dat er inderdaad contact ge- 
weest is, maar ik geloof niet, dat men kan spreken van troepen. Er 
waren allerlei groepjes mensen, die overal verspreid waren. Er is 
icderdaad contact geweest met de marechaussees van den Beer Poor- 
tugael en met Koch. Generaal van Oorschot zal u daarover waarschijn- 
lijk beter kunnen inlichten. Er waren dus alleriei groepjes. Ik heb h31 
o.m. gehaald uit grote transportschepen van de R.A.F. Hier en daar 
heb ik verschillende mensen, die in de grote massa in het gedrang 
kwamen en die niet onmiddellijk als Nederlandse troepen werden her- 
kend, kunnen helpen. Daarbij bestond er terecht een achterdocht ten 
aanzien van alles wat niet Engels was. 

61220. De Voorzitter: Had u ook tot taak te zorgen voor de 
legering van de troepen en de organisatie daarvan of was die geheel 
in Engelse handen? 

A. In Engelse handen. Het was heel belangrijk. Er waren jongelui, 
die niet wisten, dat zij in Engeland aankwamen. U spreekt van troe- 
pen, alsof er georganiseerde afdelingen waren. Die zijn er ook wel 
geweest, maar er waren er ook velen, die min of meer zelfstandi; 
waren en die zich maar ergens bij aangesloten hadden. Die waren blij, 
als zij iemand vonden, die voor hen kon opkomen. 

Wat bctreft de opneming van de Engelse troepen was de voorbe- 
reiding erg improvisorisch. De meesten gingen daarin mee. Geleide- 
lijk aan zijn zij afgescheiden geworden. Als ik een partijtje had en 
wist, dat zij in goede handen waren en dat de Engelsen de zo nodize 
toelichting hadden gehad, ging ik verder, wat in die dagen niet zo een- 
voudig was. Men placht destijds alle seinborden een andere kant op te 
zetten. In het zuiden kwam ik dikwijls op plaatsen, waar ik geenszins 
verwacht had te zullen komen. 

61221. De Voorzitter: U deed dit toch in uw kwaliteit als lid van 
de militaire missie? 

A. Ja. 

61222. De Voorzitter: Was dit eigen initiatief van de missie of  
opdracht van het Ministerie van Oorlog? 

A. Ik geloof, dat er dienaangaande onderling overleg is geweest 
tussen Minister Dijxhoorn en generaal van Oorschot. Overigens moet 
Eien niet vergeten, dat het eigenlijk voor de hand lag. De toestand 
was in die dagen nogal verward. In de aanvang liepen er allerlei ge- 
ruchten. Men vreesde een invasie, hield die althans voor mogelijk en 
iiicn prabeerde een ieder, die meTl niet onverwijld herkende, te inis- 
leiden. hlen kreeg ook berichten, dat er b.v. 1000 man waren er1 dan 
waren het er twee of drie. Wij gingen er op uit, maar men werd 
vele malen opgehouden. Ik neem aan, dat er van de zijd- van de 
mensen, die Engeland wat meer kenden, in dezen het initiatief is 
genomen, omdat er van het hoogste ressort niet zoveel leiding werd 
gegeven. 

61223. De Voorzitter: Bedeelt u met hoogste ressort de Minister? 

A, Ik bedoel het in het algemeen. Er was geen appa~aat .  De 
Ministers, die hier in Grosvenoï House waren, zaten maar in de 
lounge. 

61224. De Voorzitter: U beperkt dit dus niet tot de Minist- &r van 
Oorlog. maar tot het gehele Kabinet? 

A. Inderdaad. 

61225. De Voorzitter: Was de gehele organisatie in Engelse handen? 

A. Men kan niet zeggen, dat het een Engels2 organisatie was. Dr 
Engelsen moesten improviseren; die wisten niet wat er aan man- 
schappen overkwam. Er waren vele gewonden. Het was een chaos. 



61226. D e  Voorzitter: Iiebt u nog benioeienis gehad inet H a v ~ r -  
fordwest? 

A. Daarmede heb ik inderdaad benioeienis gehad. Geleidelijk aai1 
waren er wat meer officieren overgekomen. Er  was o.m. ook eea 
kapitein of majoor Sichcrer. Wij heaben in ieder geval toen brreikt, 
dat  wij het gehele groepje in een zeker contingent konden opnemen. 
Wij hebben hen 's nachts per trein gebracht naar Wales. 

61227. D e  Voorzitter: Ging dat van u uit? 

A. D a t  kan ik niet zeggen. Ik ken Engeland zeer goed. Mijn 
vrouw is Engelse: ik was er vaak geweest. Wet was zoiets als ééiloog 
in het hof der blinden. 

61228. D e  Voorzitter: Was de legering i n  Haverfordwest ook ge- 
improviseerd of had n;en daar ietc.klaargemaakt met het oog op a e  
oorlog met Duitsland? 

A. Neen, absoluut niet. Aanvankelijk zijn we begonnen met e-i1 
nacht in een magazijn door te  brengen. I k  ben er overigens maar 
korte tijd geweest; ik had nog andere taken. 

61229. D e  Voorzitter: Welke taken had u? 

A. Ik behoorde tot de missre in Londen. D e  overkomst van mik- 
tairen bleef iladruppelen. Sindsdien ben ik nog o p  enkele andere plaat- 
sen geweest. Jk kan geen details geven; alleen n;aar indrukken. 

61230. D e  Voorzitter: Met de soldaten hebt u geen bemoeienis 
gehad, ook niet in Porthcawl? 

A, Als ik het mij goed herinner, ben ik in Porthcawl geweest. Mijti 
taak was verbinding te krijgen tussen de Nederlandse en Engelse in- 
stanties in Londen. Ik ben begonnen o p  Flat V. Tijdelijk zijn wij 
hier in het gebouw van C & A geweest; daar hadden wij een ver- 
dieping met de marine. Betrekkelijk korte tijd daarna zijn wij in 
Flat V gegaan. 

61231. D e  Voorzitter: Was het werk van de militaire missie alleen 
verbindingswerk of had u zelfstandige bevoegdheden, zodat u op 
eigen initiatief een en ander kon doen? 

A. Dat  valt moeilijk te zeggen. D e  Engelsen hadden uit de aard 
der zaak onze zuiver militaire bijdrage, die niet bijzonder groot was. 
Zij hadden in die tijd hun handen meer dan vol. Er  was echter eiri 
contactorgaan. D e  verstandhouding met van Oorschot ei1 tot op zekere 
hoogte het feit, dat er een paar mensen waren, die de Engelse nien- 
taliteit begrepen en bovendien de taal verstonden, hebben een be- 
langrijke rol gespeeld in de eerste jaren. 

61232. D e  Voorzitter: E r  was dus geen gereglementeerde verhou- 
ding? 

A. Tenslotte is er een instructie gekomen, maar  er was over en 
weer eigen initiatief. In het begin waren wij 24 uur van een etmaal 
bezig. Er  waren b.v. wachtmeesters, die nog geen lucifer hadden OL 
knopen en garen om hun uniform te herstellen. Er  was niets. 

61233. D e  Voorzitter: E n  heeft de militaire missie dat voor dkaas  
gebracht? 

A. Onder ineer. Ook de voorziening in kleding en uitrusting. Al 
die dingeri gingen niet gemakkelijk, omdat alles uit de aard der zaak 
beperkt was. Bovendien had men belangrijker taken. Men kan niet 
zeggen, dat  de zuiver militaire hijdrage van Nederland zover1 be- 
tekende, dat  de  Britten daar een onevenredig grote aandacht aan  
moesten besteden. 

61234. D e  Voorzifter: U hield natuurlijk wel besprekingen met 
Engelse autoriteiten over hetgeen er moest gebeuren inet de Neder- 
landse troepen? 

A. Ongetwijfeld. 

61235. D e  Voorzitter: Kunt u daarover iets mededelen? 

A. E r  zijn wel mensen, die daarover beter kunnen spreken dan ik. 

61236. D e  Voorzitter: Wie dan? 

A. Generaal Phnff, die in  het Nederlandse kanip tijdelijk is ge- 
weest. Hij was toen inspecteur van de Nederlandse troepen. Dat  kamp 

was vrij moeilijk te regelen; e r  werden wel tien talen gesproken. E r  
werd zelfs les in hTederiands gegeven. Op een gegeven moment werd 
dat bcscheiden Nederlandse contingent opgenomen in één Brits com- 
mand. In  dat opzicht was e r  rechtstreeks verband. E r  werden enkele 
liaison-mensen toegewezen aai1 de staf van de  Nederlandse troepen. 

61237. D e  Voorzitter: Dus het contact liep niet rechtstreeks over 
u, wat betreft de bewapening en de evzntuele oefening'? 

A. Het  betrokken Britse command moest geautoriseerd worden. 
D e  policy van die dingen werd besproken door de missie. 

61238. D e  Voorzitter: U hebt midden Juli 1340 een bespreking 
gehad met Glanville en Berdenis van Berlekom over de luchtmacht? 

Kunt u daarover iets mededelen? 

A. Wij hebben o p  een gegeven moment Berdeilis van Berlekuriz 
aangetrokken. Hij was reserve-kapilein van de luchtvaartafdeling. 
Generaal van Oorschot heeft hem aangewezen als liaison-officier :net 
de betreffende branch. Berdenis placht nogal eens onze hulp in te 
roepen. 

61239. D e  Voorzitter: Ik heb zoëven gevraagd, of de niil;taire 
missie ook o p  eigen initiatief handelde dan wel alleen een zuiver io i  - 
meie verbindingsschakel was. 

A. Neen, er was zeer veel initiatief. 

61240. D e  Voorzitter: h4aar u was daarbij toch wel gebonden :ian 
de  politiek van de Regering? Wanneer de Regering een bepaalde doel- 
stelling had, kon u er niet buiten orn gaan? Het  eigen init~atief moest 
zich daarbinnen bewegen? 

A. E r  waren aanvankelijk vee! meer kleine dan grote zaken te 
regelen. 

61241. De Voorzitter: Het contact met de  Engelsen ging niet altijd 
alleen via de militaire missie. E r  waren ook andere contacten. Hct 
hoofd van de tweede afdeling had ook wel contact. Ging dit recht- 
streeks en buiten de Minister om? 

A. J a  l). 

61242. D e  Voorzitter: E n  met het Air Ministry? 

A. Ja. 

61243. D e  Voorzitter: Was dit een bewust handelen tegen de ver- 
bindingsschakel of vond men het geniakkelijk rechtstreeks contact te 
hebben? 

A. Doordat er een Engelse verbindingsafdeling bij de troepen was, 
ontstond er logischerwijze een rechtstreeks verband, dat  doorwerkte 
naar het Ministerie. 

Wat de bouw van het kamp in Wolverhampton b.v. betreft, is het 
zo gegaan, dat  wij, als ik het mij goed herinner, de zaak in eerste 
aanleg hebben aangebonden; de weg werd als het ware v o x ~ e r e i d .  
Het ging vaak zó, dat men zei: de Engelsen hebben die plannen of die 
voornemens; wat denken de Hollanders daarvan? Omgekeerd zeiden 
wij: Wij stellen ons voor een kamp te bouwen; zijn daarvoor terrein:n 
e.d. beschikbaar? In  het algemeen werden dergelijke zaken door ons 
aangesneden. 

61244. D e  Voorzitter: E r  is weleens strijd geweest over de vraag 
of de militaire missie moest worden opgeheven. Meent u, dat  de 
missie een nuttige functie vervulde in die zin, dat  zij in  stand ge- 
houden moest worden? 

A. Ik geloof, dat de missie een zeer belangrijke taak liepft vervulz. 
Zij heeft zeer veel goodwill gecreëerd en de wederzijdse mentalitritea 
bij elkaar gebracht. D e  doorsnee Nederlander begreep niet veel van de 
Britse mentaliteit. In 1942 of begin 1943 heb ik een voorstel gedaan 
om de  missie op te heffen en te vervangen door het normaie o rg l ln ,  
zoals andere ambassades en gezantschappen dat hadden, nl. het orgaail 
van de militair attaché, omdat dit het meest gangbare was. Daardoor 
had men meer contact met de militair attaché's van andere landen, ook 
van de nog neutrale landen. Ik heb toen daarover een persoonlijke nota 
aan de Prins, toen mijn chef, geschreven. Ik geloof, dat  die is door- 
gegeven. 

61245. D e  Voorzitter: Kan men zeggen, dat de militaire missie 
van Britse zijde meer werd gewaardeerd dan van Nederlandse zijde'! 

A. RIIisschien zit daar iets in. 

1) Noot van de getuige, toegevoegd bij de correctie val1 het stenogram: Dit slaat 
op het eerste gedeelte der vraag. 
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De Voorzitter: Kunt u hierover nog iets mededelen, want als u dit 
zo zegt, zult u daarvoor wel uw gronden hebben. 

61246. Jonkvrouwe Vl'tte~vaall van Stoetwegen: Overste Zrgers was 
reeds snel uitgeschakeld. 

A. Ja. 

61747. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Terecht of ten on- 
rechte volgens u? 

A. Daarover zou ik mij liever niet uitlaten. Ik weet, dat hij snel is 
weggegaan, maar de dessous van de zaak ken ik niet. 

61748. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Kende u hem 
goed? 

A. Oppervlakkig. Zijn broer kende ik beter. Ik was destijds be- 
roepsofficier en ik kende die uit Den Helder. 

61249. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U hebt er dus geen 
oordeel over, dat hij terecht of ten onrechte zo snel is weggegaan? 

A. Niet meer dan een indruk heb ik hierover. 

61250. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Houdt u die indruk 
liever voor u of wilt u die hier ook mededelen? 

A. De indruk, die ik van overste Zcgers had, was, dat het een man 
uit één stuk was, In de korte tijd, dat ik bemoeienis met hem had, 
vond ik, dat hij een van die flinke kerels was, waaraan men toen 
gebrek had. 

61251. De Voorzitter: Wat is de grond van uw vermoeden, dat de 
militaire missie meer van Britse zijde dan van Nederlandse zijde werd 
gewaardeerd? 

A. De waardering van de Engelsen kwam logischerwijze voort uit 
het zeer goede contact, dat wij hadden. Van Nederlandse kant was 
het een kwestie van naijver. Men verbeeldde zich, dat men door het 
geven van orders kon krijgen wat men graag wilde en de taak van de 
missie was om de kerk in het midden van het dorp te houden. Dat 
leidde er toe, dat men moest geven en nemen. 

61252. De Voorzitter: Kunt u die naijver nader concretiseren? 

A. Neen. Toen ik uw oproep kreeg, ben ik een paar maal naar 
Londen gegaan en heb bij een oude vriend van mij de publicaties van 
de Enqut.tecommissie gelezen. Als ik een maand meer tijd had gehad, 
was ik verder in deze stof gedoken en dan had ik in enkele archieven 
gekeken. In dat geval had ik meer kunnen zeggen. Ik vind het nu alle- 
maal zo onbelangrijk geworden om te zeggen, waaraan het lag. Mijn 
absolute overtuiging is, dat de militaire missie, onder generaal vatz 
Oorschot in het bijzonder, goed werk heeft gedaan. 

61253. De Voorzitter: Daarna niet meer? 

A. De man, die het vak kent en gewoon is met vreemdelingen om 
te gaan, is een man, die niet Weltfremd is, maar er waren ook wel 
mensen, die van toeten noch blazen wisten. Hij was echter compr- 
tent en kende de Engelsen goed. 

61254. De Voorzitter: Indien dit zo is, waarom is dan het leider- 
schap door van Oorschot over de militaire missie geëindigd? Weet u 
dat uit eigen wetenschap? 

A. Niet voldoende om hierover een pertinente verklaring af te 
leggen. 

61255. De Voorzitter: In ieder geval is het uw oordeel, dat door 
het verdwijnen van de heer van Oorschot de Nederlandse belangen niet 
zijn gediend. 

i\. Dat mag ik niet definitief zeggen en ik zou niet willen, dat u 
dat op deze wijze neerschreef. De plaats van varz Oorschot is inge- 
nomen door Prins Bernhard. 

61256. De Voorzitter: U weet wel, dat er aandrang is geweest van 
bepaalde kanten om de Nederlandse militaire missie op te heffenL? 

A. Daarvan ben ik mij niet bewust. Ongetwijfeld zijn er stemmen 
opgegaan oin dat te doen, maar dat er aandrang is uitgeoefend, kan ik 
iilet zeggen. De Minister kon toch zeggen, wat hij wilde. 

61257. De Voorzitter: Er kunnen instanties zijn geweest, die bij de 
Minister hebben aangedrongen op opheffing van de missie. 

Ik lees hier: 

,,Toen de Nederlandsche Regeering naar Londen kwam, had de 
militaire missie echter haar beteekenis geheel verloren en werd zij 
gebruikt als verbindingsschakel tusschen het Departement van De- 
fensie (later Oorlog) en het War Office. Voor die taak is de missie 
echter naar mijn mezning niet de meest aangewezen oplossing en 
bovendien niet noodzakelijk. 

Uit een Nederlandsch oogpunt bezien heeft de missie uitsluitend 
bezwaren. Hoewel in beginsel elke met het War Office te be- 
handelen zaak door haar bemiddeling moet gaan, zijn er ge- 
leidelijk buiten haar om contacten gegroeid. Hoofd I1 handeit 
rechtstreeks met de betrokken W.O.-instanties; Hoofd I11 even- 
eens: de meeste zaken betreffende kampbouw worden buiten de 
missie om behandeld; idem betreffende den geneeskundigen dienst. 
Het contact met het Air Ministry loopt geheel buiten de missie 
om. Het is verre van mij om deze gegroeide practijk te ;igna- 
leeren met het doel er een einde aan te maken. Integendeel, zij is 
juist en noodzakelijk. 

De  zaken waarin de missie wel als verbindingsschakel optreedt, 
zijn in den regel van ondergeschikt belang. Grootere zaken 
als organisatie worden door I.N.S. eii Brig. C. rechts'reeks 52-  
handelcl, omdat het resultaat dan sneller en beter wordt ver- 
kregen. 

In de mmenwerking met de missie zijn nazr miin oordeel voorts 
de volgende bezwaren naar voren gekomen bij de opsomn:ing 
waarvan ik nadrukkelijk naar voren moge brengen, dat ik de 
persoon van het Hoofd, Z.K.H. Prins Bernhard, buiten beschou- 
wing laai. 

Zij veroorzaakt een prooi tijdverlies, doordat ovsr en w2er 
brieven worden ontworpen, vastgesteld, geschreven en verzonden; 
zij zal - nadat de kolonel Phaff zal zijn vertrokken - bestaan 
uit officieren, die weinig begrip hebben van de omstandigheden 
van den troep en die zich, afgezien nog daarvan, moeilijk kunnen 
verplaatsen in de sfeer van de vraagstukken, welke door hun be- 
middeling aa~hangig  worden gemaakt; 

het is niet te ~roorkomen, dat de missie met betrekking tot ver- 
schillei~de zaken niet onpersoonlijk 1s en een eigen idee heelt, 
hetgeen niet altijd gelijk is aan dat van den M. v. O.; 

door hun bijzonderen werkkring hebben de  heeren van de 
missie, die na het vertrek van den-kolonel Phaff zullen blijven, 
zeer sterk de  neiging om aan den Engelschen leiband te loopen." 

A. Er was direct contact tussen de troepen ter plaatse en het 
,,Command", waaronder zij stonden. Zij kregen de bevelen ten aan- 
zien van training en opleiding van de Engelsen. Iets anders is, dat het 
War Office wilde, dat de zaken liepen over de schakel attaché- 
nlilitaire missie. Toen het woord missie heel duidelijk oneigenlijk 
begon te worden, heb ik persoonlijk het voorstel gedaan om de 
missie om te zetten in een bureau van een militair attaché. 

61258. De Voorzitter: Is hetgeen ik zojuist heb voorgelezen in 
het algemeen juist of hebt u tegen een dergelijke formulering be- 
zwaar? 

A. Daartegen heb ik ongetwijfeld bezwaar. Ik geloof, dat men 
niet altijd besefte, dat de Engelsen, voor wat betreft het War Office, 
dus het Departement, waarin op andere wijze dan bij ons Cie 
generale staf was opgenomen, andere wensen hadden en dat die 
wensen via de missie kenbaar gemaakt werden ôan de Nederlandse 
instanties. De bouw van het kamp is een incidenteel ding, dat plaats 
gevonden heeft. Dat de militaire geneeskundige dienst geheel op 
zich zelf stond, is in zoverre niet juist, omdat verschillende aan- 
vragen om hulp op  uitvoerige wijze door de militaire missie werden 
geregeld. 

61259. De Voorzitter: Had u er voor gevoeld, dat aan het D-- 
partement van Oorlog een gewoon verbindingsbureau werd opgericht 
voor het onderhouden van het contact of zou dat identiek zijn gr- 
weest aan de Nederlandse militaire missie? 

A. Dat zou inderdaad identiek zijn geweest. Er  is een phase ge- 
weest, ik meen, dat het onder Minister van Lidth de Jeude was, dat 
il; in hetzelfde gebouw zat als de Minister. Daaraan gaf de  Minister 
ds  voorkeur. Toen het Militair Gezag werd gevormd, moest daar- 
voor ruimte worden gemaakt en teen is het bureau, dat inmiddzls 
het bureau van de militair attaché was geworden, er weer uitgegaan. 



61260. De heer Koersen: Merkwaardig is wel, dat de schrijver 
van genoemde brief de zaak wilde inkrimpen, terwijl 11 de zaak blijk- 
baar wilde uitbreiden. 

A. De milrtair attaché is iemand, die is toegevoegd aan de am- 
bassade. Het Ministerie van Oorlog was eigenlijk in den Haag, maar 
het is toch logisch, dat, ais het Ministerie de militair attaché naast 
zich heeft zitten, hij dan wordt gebruikt als verbindingsman. Eea 
missie is een lichaam. dat men ergens heenzendt om een bepaalde 
taak uit te voeren. Dat werd hier meer en meer oneigenlijk, umdit 
tilen boven op elkaar zat. 

61261. De Voorzitter: U stond op het standpunt, dat men, in 
plaats van een militaire missie, een militair attaché moest hebben? 

A. Ja. 

61262. De Voorzitter: Had men bij de missie eigen ideeën, die 
niet gelijk waren aan de ide-Ei1 van het Ministerie van Oorlog, zoals 
men zou kunnen concluderen uit hetgeen ik hier zojuist heb voor- 
gelezen? 

A. De moeilijkheid was, dat men ongetwijfeld dikwijls dingen 
wilde, die de Engelsen niet konden of wilden doen. Logischerwijze 
kwam men dan min of meer tussen twee vuren te zitten, waardoor 
men dus moest geven en nemen. Misschien heeft men dit geven eii 
nemen geïnterpreteerd als aan de leiband lopen. 

61263. De Voorzitter: U bent het dus in het algemeen met deze 
formulering niet eens? 

A. Neen. Definitief iiiet. Ik kan op het ogenblik niet beschikken 
over alle dossiers. Indien ik dat kon, zoudt u zien, dat alle voor- 
naamste dingen in beginsel zijn aangesneden met het War Office. 
Tenslotte moesten de Engelse verblndingsgroepen, die bij de Nedrr- 
landse troepen zaten, ook te biecht bij het War Office, want dat was 
de autoriteit, die de lakens uitdeelde. 

61264. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat u later militair attaclii 
bent geworden bij de landen, die in Londen waren gevestigd. Welke 
waren dat, behalve Noorwegen? 

A. Tsjecho-Slowakije, België, Noorwegen en Polen. Ik was ook 
verbindingsman met de Amerikanen onder generaal Phaff. 

61265. De Voorzitter: In de stukken heb ik iets gevonden over de 
kwestie-Arzkennan. Weet u daarvan iets? 

A. Neen. 

61266. De Voorzitter: Ik lees hier b.v.: 
,,dat Majoor Schooncnberg, hoewel ambtelijk met deze deli- 

cate zaak niet van doen hebbende, op de hoogte is van hetgeen, 
o.nl. met betrekking tot diens contact met de Canadesche Head 
Quarters, door den Politie-Buitendienst van het Departement van 
Justitie tegen luitenant Ankermalz is aanhangig gemaakt." 

Was dat uw voorganger? 

A. Ik heb het gehele stuk niet begrepen. Wat zou er met luite- 
nant Ankerman zijn gebeurd? 

De Voorzitter: Er schijnt een actie te zijn geweest om luitenant 
Anker~narz te ontheffen van de contacten, die hij had, en dat was o.m. 
zijn contact met de Canadese Head Quarters. 

A. Ik meen, dat het was een luitenant bij generaal van Voo,:st 
Evekink. Ik geloof, dat van Tfoorsl Evekink uit Frankrijk is ge- 
komen en dat hij op een gegeven ogenblik de taak heeft gekregen 
van hoofd van de afdeling generale staf in het Ministerie van 
Oorlog. Ik ineen, dat Ankernzan daaraan toegevoegd was. 

61267. De Voorzitter: De brief, waarin sprake is van Arzkernzcz~z, 
dateert van 25 Februari 1943. Daarin wordt b.v. gezegd: 

,,er ontwikkelt zich een actie, welke kennelijk ten doel heeft 
luitenant Ankerrnan onmogelijk te maken als contact-officier 
met de buitenlandsche militair attaché's." 

A. Ik kan mij dat geval niet goed herinneren. Wat zijn de nadelen 
daarvan geweest? 

61268. De Voorzitter: Het lijkt mij het beste, dat ik dit vraag 
aan de heer vu~z Voorst Evekink. Wanneer u zegt, dat u zich er nieu 
van herinnert, heeft het niet veel zin hierover verder te spreken. 

Kunt LI nog iets mededelen over uw contacten met andere landen, 
in Londen gevestigd? Wat hadden deze in liet algenieen tot onder- 
werp? 

A. Betrekkelijk weinig. Wanneer men b.v. vroeg: Kunt u uit- 
vinden, hoe de Fransen het doen, hoe staan de Tsjechen met hun 
opleiding, dan was het nuttig. 

61269. De Voorzitter: Het was eigenlijk niet een volledige functie? 

k Neen, bij de Amerikanen was het wat meeï betekenend. D3 
Tsjechen hadden ook wat troepen. Hetzelfde gold voor de Polen. 

61270. De Voorzitter: Welke was de afbakening van de werk- 
zaamheden van de militair attaché Phaff en die van u? 

A. Ik was adjunct-militair-attaché voor wat betreft de Engelsen 
en tijdelijk militair attaché ten aanzien van die landen, die hier een 
tijdelijk gouvernement hadden. 

61271. De Voorzitter: De tijdelijkheid hield verband met het 
feit, dat de Regeringen van die landen hier ook tijdelijk waren? 

Voor zover de Londense periode betreît was u dus militair attdchi.' 

A. Voor de Engelsen adjunct. Ik heb een blauwe ivlaanti~g 
contact met de Russen gehad. Dat had heel weinig om het lijf. Het ii 

eind 1943 geweest. 

61272. De Voorzitter: Is er nog iets, dat naar uw mening voor 
de commissie van nut kan zijn? 

A. Ik vrees van niet. Het terrein is te uitgebreid. 

De Voorzitter: Misschien is het mogelijk, dat u ons schriftelijke 
gegevens overlegt. U zoudt een overzicht van algemene aard k~iil- 
nen geven. 

A. Ik moet daarvoor b.v. archieven raadplegen. Ik woon hier 
betrekkelijk ver vandaan; ik heb een drukke taak. Indien u mij 
daarvoor een zekere tijd wilt geven, wil ik het gaarne doen. 

De Voorzitter: B.V. vóór Januari? 

A. Ja. Ik mis het voordeel, dat anderen wel hebben gehad. Die 
hebben anderen gesproken, brieven, pamfletten en brochures ge- 
lezen. U zoudt mij kunnen helpen, indien u mij enkele speciliel<e 
dingen noemde. Dingen, die 7, 8 jaar zijn geleden, herinner ik mij 
niet meer zo gemakkelijk. U sprak b.v. van die luitenant Ankerman. 
Als men op dergelijke dingen de nadruk gaat leggen, dan wordrn de 
boekdelen, die u hebt geschreven, nog veel en veel dikker. Wat 
daarvan tot nu toe is verschenen, heb ik 's avonds gelezen om er ezn 
beetje in te komen. 

De Voorzitter: U zoudt ons kunnen schrijven wat u nog weet, zo 
mogelijk met behulp van archieven. 

A. Die toezegging wil ik u gaarne doen. 

61273. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Vócirdat u bij 
de militaire missie werkzaam was, wis u verbonden aan G.S. Lr11 -4. 
Men had kunnen verwachten, dat u, generaal van Oorscizot, OV-rate 
van de Pla~sclie en nog anderen, die ook in Londen waren, zouden 
worden belast mrt het rnilitdire inlichtingenwerk. Dat is echter anders 
gelopen. Hoe was uw reactie daarop? 

A. Ik meen mij met vrij grote stelligheid te herinneren, dat er een 
schrijven is geweest van de Minister van Oorlog aan bepzalde men- 
sen, maar in eik geval aan mij persoonlijk, waarin verboden werd 
zich met inlichtingenwerk bezig te houden. 

61274. Jonkvrouwe Wtteivaall van inbetwegen: Dat was toen de 
heer Dijxhoorn? 

A. Ja. Ik meen, dat een dergelijk schrijven er is geweest. Ik 
moet zeggen, dat de gang van zaken mij in dezen altijd heeft ver- 
baasd, wetende, welke risico's er aan dit werk waren verbonden. 
Het was een vrij riskante onderneming. Ik had vóór Mei 1910 
Engeland en ook de inlichtingen in het grensgebied ten noorden van 



de grote rivreren. Ik kwam nog de 9de hfei 1940 in Lobith aan. Ik 
vind dit werk te riskant oin het niet in vertrouwde handen te leggen. 
Bij een inlichtingendienst heeft iemand 90 pct. kans om het verkeerd 
te doen. Als hij het goed doet, hoort men er vanzelfsprekend niets 
van. 

61275. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: E r  is weleens ge- 
zegd, dat er van Engelse zijde bezwaren hebben bestaan tegen gene- 
raal var1 Oorschot. Dat  was de topfiguur van de dienst en men zou 
kunnen zeggen, dat, toen hij wegviel, de heer van de Plnssche en u 
helemaal wegvielen. Deze groep kwam eigenlijk met elkaar op. Had 
LI misschien een andere chef verwacht en gedacht, dat  u toch bij de 
inlichtingendienst zou blijven? 

A. Ik heb, wat ik mij er van herinner, dit als bevel aanvaard 
en daarmee was het voor mij af. Wat betreft hetgeen CK sindsdien 
gehoord heb en in zekere mate gezien heb van de  inlichtingendienst, 
heeft het mij altijd verbaasd, dat men sommige mensen, die o p  dit 
gebied veel meer ervaring hadden, daarin niet heeft betrokken. Ik 
druk mij nu  heel voorzichtig uit. 

61276. D e  Voorzitter: Behalve in 1944, toen de  heer van Oor- 
schot hoofd van het B.B.O. is geworden. 

A. Inderdaad. 

61277. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U hebt alles van 
de buitenkant gezien of gehoord, maar weet u niets uit eigen weten- 
schap? 

A. Heel weinig uit eigen wetenschap. Natuurlijk heeft een be- 
paalde benoeming mij wei bevreemd, vooral toen ik iets ging be- 
seffen van de portée. Alles genomen, leek het mij gewaagd. 

61278. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U hebt gezegd, 
dat het u verboden werd, inlichtingeiiwerk te doen. Hebt u dat  zwart 
op wit gekregen? 

A. D e  voormalige leden van de inlichtingendienst moesten zich 
onthouden van inlichtingenwerk. 

61279. Jonkvrouwe Wttewaaìl van Stoetwegen: Stond dat  zwart 
op wit? 

A. Ik geloof wel zwart o p  wit. 

61280. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hebt u dat niet 
meer? 

A. Neen. Misschien is het in de archieven. Ik kan dat  echter iner 
vrij grote stelligheid zeggen. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Als u dit kunt nagaan, is 
het wel belangrijk. 

D e  Voorzitter: Ik dank u voor de  verstrekte inlichtingen en sluit 
thans het verhoor. 

L. J. A. SCHOONENBERG. 

ALGERA, voorzifter. 

WTTEWAALL V A N  STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 26 JULI 1949 
TE LONDEN 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

DAVID VAN VOORST EVEKINK, 
oud 58 jaar, wonende te Londen, luitenant-generaal b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

61283. De Voorzitter: U was in de Meidagen militair attaché in 
Parijs. Er is een militaire missie naar Parijs gegaan onder leiding 
van generaal van der Vijver. Kuilt u iets mededelen over de zakelijke 
verhouding tussen de militaire missie en de attaché? 

A. Deze missie heeft eigenlijk in het geheel niet gewerkt. Zij 
kwam te laat. Ten gevolge van de bezetting van de Moerdijkbrug 
heeft de missie-van der Vijver niet over land naar Parijs kunnen 
reizen; zij is teruggekeerd en met een oorlogsschip via Engeland 
naar Frankrijk gekomen. Ik meen mij te herinneren, dat zij op 
11 Mei, 's avonds laat, in Parijs is aangekomen. Ik had voor haar 
kwartier gemaakt in een hotel, niet ver van de legatie verwijderd; 
daar had zij mede bureauruimte. Ik heb haar ingeleid bij het 
Franse opperbevel. Ik heb er verder niet veel meer van gemerkt. 

Op het moment, waarop de capitulatie bekend was, is de missie 
naar Engeland vertrokken. 

61284. De Voorzitter: Was het de bedoeling, dat de missie een 
andere taak zou vervullen dan die van de militair attaché? 

A. Zij zou de verbindingsschakel zijn tussen het Nederlandse en 
het Franse opperbevel. Ik heb van tevoren aan de opperbevelhebber 
van land- en zeemacht geschreven, dat het mij niet juist leek, naar 
een land. waar men een gevestigde en ingevoerde militair attaché 
heeft, op het moment, dat het moeilijk gaat worden, een vreemde 
missie te sturen. Ik heb voorgesteld: breid in geval van oorlog de 
missie van de militair attaché uit; hij kan dan de functie van ver- 
bindingsschakel tussen het Nederlandse en het Franse opperbevel 
naar de eis vervullen. 

61285. De heer Koersen: Heeft men gemotiveerd, waarom men 
uw advies niet heeft opgevolgd? 

A. Neen. 

61286. De Voorzitter: Is het u bekend om welke reden de Re- 
gering dit heeft gedaan? Was het op grond van een zeker wan- 
trouwen tegenover u? 

A. Neen, dat zeker niet; men gaf hieraan blijkbaar de voorkeur. 

61287. De Voorzitter: Was het misschien een kwestie van niveau? 

A. Dat is mogelijk. Ik was toen luitenant-kolonel, 

61288. De Voorzitter: Ik bedoel niet zozeer de kwestie van de 
rang. 

A. Maar die speelde wel degelijk een rol. Misschien was mijn 
rang niet hoog genoeg. Ik wist echter hoe de kaarten in Parijs 
lagen; ik was daar goed ingevoerd en had de overtuiging, dat ik de 
zaak met twee officieren volkomen naar behoren kon doen. 

61289. De Voorzitter: Wanneer is de militaire missie precies ver- 
trokken en uit welke personen bestond zij? 

A. Het tijdstip, waarop zij vertrokken is, moet ik nazoeken; ik 
zal u dat vanmiddag nader mededelen. De personen waren generaal 
van der Vijver, kapitein Carp, kapitein de Ruyter van Stevenitzck en 
kapitein van Royen. 

61290. De heer Koersen: Was die zienswijze, die afweek van de 
uwe, meer een zienswijze van de Regering dan van de opperbevel- 
hebber? 

A. Dit kan ik niet beoordelen. Op een gegeven ogenblik waren er 
twee missies in Parijs. Carp behoorde zeker tot de missie-i~an der 
Vijver, de Franse missie. Er was een missie onder generaal Noot- 
hoven van Goor naar Brussel gegaan en die is, na de komst der 
Duitsers daar, naar Parijs gekomen. Dat liep dus enigszins door 
elkaar. Ik mocht twee officieren achterhouden. Ik kan thans niet 
onder ede verklaren tot welke missie de Rclyter van Steveninck en 
van Royen behoorden. Ik zal dat moeten nagaan. Ik meen te mogen 
aannemen, dat zij tot de Brusselse missie behoorden. Het is moeilijk 
deze zaak na 7, S jaar precies te releveren. 

61291. De Voorzitter: Er is een kwestie geweest met kapitein 
van Royen; die wilde niet naar Engeland komen; waarop berustte 
dit? 

A. Ik heb deze zaak geheel uitgelegd, op schrift, aan generaal- 
majoor Nierstrasz, die de commissie presideerde, welke de zaak-van 
Royen moest onderzoeken. Daarvan kan ik vanmiddag wel een 
kopie medebrengen. 

61292. De Voorzitter: Kunt u het, voor zover u het u herinnert, 
niet Eet  een paar woorden zeggen? 

A. Hier wordt gestenografeerd, Mijnheer de Voorzitter, en ik 
kan niet definitief - ik sta hier onder ede - zeggen hoe deze zaak 
in elkaar zat. Ik heb dit op papier en dat zal ik voor u medebrengen. 

61293. De Voorzitter: Minister Dijxhoorn heeft verklaard, dat 
iyan Royen zich minder correct heeft gedragen en dat men allerlei 
pogingen heeft gedaan hem naar Engeland mede te krijgen, maar dat 
hij naar Holland is teruggekeerd. 

A. Ik heb hem niet mede kunnen krijgen: hij had geen vertrou- 
wen in het vertrek. Wij hadden verscheidene pogingen gedaan weg 
te komen. Nu was dat inderdaad moeilijk, want in onbezet Frankrijk 
was Gestapo-activiteit. Een keer is het gelukt naar Spanje te reizen, 
maar daaruit zijn wij na een dag weer weggewerkt. 

61294. De Voorzitter: Tot hoelang bent u in Parijs gebleven? 

A. Een of twee dagen vóórdat de Duitsers er kwamen. Wij zijn 
in de avond van Zondag 9 Juli 1940 weggegaan: het gehele gezant- 
schap. 

61295. De Voorzitter: Vóór die tijd, zolang u nog in Parijs was, 
hebt u waarschijnlijk bemoeienis gehad met de Nederlandse troepen. 
die terugtrokken door Frankrijk? 

A. Ja. 

61296. De Voorzitter: Kunt u daarover iets mededelen? 

A. Wij hebben ze allemaal onder contrôle gehad. Elk detache- 
ment, dat aankwam, trok bij ons aan de bel. Zij belden ons ergens 
vandaan op of kwamen in Parijs. Wij hebben ze er allemaal uit- 
gewerkt naar Engeland op een klein detachement na, dat wij niet 
tijdig konden wegkrijgen. 



61297. De Voorzitîer: Stond u met Londen in geregeld contact 
(net betrekking tot deze kwestie? 

A. Wij konden toen nog telefoneren. 

61298. De Voorzitter: Heeft de Regering in Londen een bepaalde 
of algemene opdracht gegeven? 

A. Ik geloof niet, dat wij over het wegbrengen van de troepen 
met Londen veel discussie hebben gehad. Dat wegvoeren lag voor de 
hand. Toen de heren van Klefjens en Dijxhoorn in Parijs waren 
- het was de dag van de capitulatie -, hebben zij een opdracht 
geformuleerd - die hebben wij uitgevoerd -, welke inhield, dat alle 
dienstplichtige Nederlanders in Frankrijk moesten worden geregis- 
treerd. Verder er over doorpratende, wat de bedoeling was - de be- 
doeling was, die mensen op te roepen; Engeland kwam nog niet ter 
sprake -, trof mij ern zin, waaruit bleek, dat men nog altijd neutraal 
dacht. Ik zal het betreffende stuk thuis opzoeken. Toen ik vroeg, of 
ik die mensen kon oproepen, zeide heer van Klefjens: ,,Dat moet 
eerst volkenrechtelijk bekeken worden." Wij hebben ons er toen toe 
bepaald om de bedoelde dienstplichtigen te registreren. 

61299. De Voorzitter: Op dat ogenblik was dus de Regering 
voornemens, indien er geen onoverkomelijke moeilijkheden waren, 
de Nederlanders in Frankrijk te registreren? 

A. Ja, maar hun eventuele oproeping moest eerst nog volken- 
rechtelijk worden bekeken. 

61300. De Voorzitter: De Regering heeft dit niet meer kunnen 
volvoeren, omdat Frankrijk gecapituleerd heeft? 

A. Wij hebben allen geregistreerd, maar naderhand hebben wij 
het desbetreffende kaartregister verbrand. 

61301. De Vosrzitter: Hoe kwam u aan de documenten? 

A. Met behulp van de consuls. Wij hebben allen zoveel mogelijk 
achterhaald. 

61302. De Voorzitter: Is dat gebeurd in de dagen vóór de capi- 
tulatie? 

A. Neen. De opdracht is mij verstrekt op de dag van de capitu- 
Iztie van Nederland, toen de Ministers van Kleffens en Dijxhoorn 
in Parijs waren. Wij zijn begonnen de consuls er voor te spannen en 
dezen hebben ons de gegevens gestuurd. Kapitein de Ruyrer van Steve- 
ninck heb ik er speciaal mee belast en hij had e-n heel kaartsysteem, 
hetwelk wij uit Parijs naar Bordeaux hebben meegevoerd, waar wij 
het tenslotte verbrand hebben. 

61303. De Voorzitter: Er is dus geen uitvoering aan gegeven? 

A. Neen. 

51304. De Voorzitter: Kunt u nog iets meer mededelen over het 
contact met de Minister van Oorlog in die dagen? 

A. Neen. 

61305. De Voorzitter: Thans het contact inet de troepen, v6ór- 
dat zij naar Engeland zijn overgestoken. Hebt u hun een opdracht 
gegeven? 

A. Ja, en geld. Ik heb ook voor de passage gezorgd. Het ging 
alles in overleg met de Fransen. Er is in het geheel geen gezeur over 
geweest. Wij hebben dagen gehad, die je - wat de drukte betreft - 
je hele leven niet meer vergeet. 

61306. De Voorzitter: U stond in de positie van iemand, die 
moest wachten op initiatief van anderen. De troepencommandanten 
moesten u opbelleil. U kon moeilijk zelf contact zoeken. 

A. Ja, wij konden niet weten, waar zij zaten. 

61307. De Voorzitter: In het algemeen hebt u deze zaak wel in 
de hand gehouden? 

A. Ja, volkomen. Wij hadden aanvankelijk in het geheel geen 
geld. Het is echter, na aanvraag mijnerzijds, vlot gegaan van Londen 
uit. Wij hebben onmiddellijk e-n ruim krediet gekregen. Het ging 
om betrekkelijk grote bedragen. Er is een detachement marechaussees 
aangekomen; zij moesten onmiddellijk 100 000 francs hebben. 

61308. De Voorzitter: Hebt u van Londen uit een algernenz op- 
dracht gekregen? 

A. Daartoe had ik geen opdracht nodig, 

61309. De Voorzitter: Wat betreft de marechaussee is er uit 
Londen een telegram gekomen, toen zij in Délivrande waren, een 
telegram, waarin stond, dat zij naar Brest moesten gaan, waar een 
scliip gereed zou liggen om hen over te brengen. Dat is dus een 
rechtstreeks bevel van Londen uit geweest. 

A. Dat herinner ik mij niet. Ik herinner mij niet, dat wij over 
deze dingen bevelen uit Londen hebben gevraagd. Ik kon het 
best aan! 

61310. De Vosrzitter: Toch was het niet zo vreemd geweest, 
wanneer u contact had gezocht met Londen. 

A. Wij hebben in die dagen herhaaldelijk telefonisch contact met 
Londen gehad, maar er zal wel geen verschil van mening over zijn 
geweest met Londen, dat de Nederlandse militairen zo snel mogelijk 
naar Engeland moesten komen. 

61311. De Voorzitter: Er is blijkbaar een dubbel contact geweest. 

A. Het is heel goed mogelijk, dat majoor d m  Beer Poortugael, 
behalve met mij, ook met Londen heeft getelefoneerd. Daar was ook 
nog dr. Koch, die zich er veel mede beilioeide. 

61312. De Voorzitter: Het telegram was gericht 2un de neren 
den Beer Poortugael en Koch. 

A. Ja, de laatste bemoeide zich er ook steeds mede. Het ontbrak 
de heren aan niets. 

61313. De Voorzitter: Vond u altijd een gewillig oor bij de 
Franse Regering? 

A. Ja, dat gaf niet de minste moeilijkhedzn; ik kerid- alle kanalen. 

61314. De Voorzitter: In het verhoor van de heer den Beer Poor- 
tlrgael lees ik: 

,,De Voorzitter: U was in Délivrande; is u toen naar Brest 
gegaan? 

A. U vroeg inij of mijn doel was Engeland. Neen. Dat be- 
richt heb ik weer gekregen van de militair attaché in Parijs. 

De Voorzitter: Van de heer van Voorst Evekink? 

A. Ja. 

De Voorzitter: Was die bij u? 

A. Neen, die was in Parijs, maar ik telefoneerde met hem, 
als ik de kans kreeg. 

De Voorzitter: Heeft hij u opdracht gegeven om naar Enge- 
land te gaan? 

A. Neen, niet direct. Hij heeft wel gezegd, dat ik het moest 
proberen, en dat heb ik ook geprobeerd in Cherbourg! Daar 
heb ik ontmoet majoor Sas, die op weg was van Berlijn naar 
Engeland. Ik heb wel gezegd: zeg aan de Regering, dat wij hier 
zitten. Toen begreep ik wel, dat het uiteindelijk Engeland moest 
worden. Oorspronkelijk, toen wij in Nantes waren, was ons doel, 
ons ter beschikking van de Fransen te stellen." 

Daarin geeft hij dus iets te kennen over het contact, dat er met 
u is geweest. 

A. Die details herinner ik mij niet. Ik denk, dat hij niet is weg- 
gekomen zonder dat wij hem hebben geholpen. Dat behoeft hij 
echter niet geweten te hebben. Wij hadden een permanent contact 
met de Franse generale staf, die de zeggenschap had over de voor 
het transport nodige schepen. Het is mogelijk, dat wij gezegd hebben: 
laat hij met zijn troepen naar Rrest gaan, zodat hij is weggekomen 
met onze hulp, zonder het te weten. 

61315. De Voorzitter: U zei: het ontbrak de heren aan niets. 

A. Ja, maar zij overvroegen weleens. Wij vroegen: wat hebt u 
nodig? De heren kregen alles, geld, enz. Er zijn ook geen klachten 



over geweest. Wat het overvragen betreft: dat detachement mare- 
chaussees vroeg b.v. Hollandse couranten en taalles; ik denk Franse 
taalles. Er waren twee heren, den Beer Poortugael en dr. Koch, die 
er zich mee bemoeiden en die de telefoon zeer goed wisten te vinden. 

61316. De Voorzitter: Van de andere kant zijn er nogal wat 
klachten over het optreden van de marechaussees gekomen, b.v. dat 
zij alleen aan zich zelf dachten en geen militairen, die aan de weg 
stonden, wilden medenemen. 

A. Daarvan weet ik niet veel af. Dat  zij graag aan zich zelf 
dachten, wil ik echter gaarne aannemen. 

61317. De Voorzitter: De heer Dijxhoorn heeft medegedeeld, dat 
u aanvankelijk met de heer de Rr~yter van Stevenirzck in Frankrijk 
bent gebleven om een en ander af te wikkelen. Had dat alleen met 
de recrutering te maken of had LI daar nog ineer af te wikkelen? 

A. Ik maakte deel uit van het gezantschap, dus er was voor mij 
geen aanleiding om weg te gaan vóórdat de gezant het verzoek 
kreeg ons naar Londen te sturen. 

61318. De Voorzitter: Dit slaat op  het moment na de capitulatie 
van Frankrijk. Maar u bent er toen nog enige tijd geweest. 

A. Toen de gezant medio Augustus het verzoek uit Londen kreeg 
ons naar Londen te zenden, zijn wij terstond op reis gegaan. Wij 
hebben ons afgemeld bij de gezant en zijn naar Spanje gegaan. 
Daar zijn wij na een dag uitgewezen en toen heeft het even geduurd, 
voordat wij opnieiiw een kans kregen. Wij konden niet uit Frankrijk 
komen; wij kregen geen visum. Mijns inziens is de fout gemaakt, 
dat, toen de gezant jhr. Lordon medio Augustus van de Vichy- 
Regering de mededeling kreeg, dat het Nederlandse gezant~chap niet 
meer gewenst was, hij een uitreisvergunning had moeten vragen voor 
het gehele gezantschap Jhr. LourEor.1 zal dit over het hoofd hebben 
gezien, omdat hij er voor zijn yersoon niet over dacht Frankrijk te 
verlaten. Hij was reeds gedurende 25 jaar in Frankrijk en hij is er 
ook verder gebleven en heelt, wonende in Cannes (A.M.), de gehele 
occu9atie medegemaakt. 

61319. De Voorzitter: Het is een merkwaardige figuur, dat de 
militair attaché niet uit Frankrijk kon wegkomen. 

A. Dat was het ook, maar dat kwam, omdat het gezantschap 
heeft nagelaten op  het daarvoor vereiste niveau stappen te onder- 
nemen. 

61320. Jonkvrouwe WttewaaIl van Stoetwegen: Gelooft LI, dat de 
Franse Regering bereid is geweest, u faciliteiten te geven? 

A. Dat had zij moeten doen; zij had - zoals in dergelijke ge- 
vallen gebruikelijk is - ten behoeve van al het personeel van het 
gezantschap een extra-trein moeten geven, maar de gezant heeft daar 
niet naar gevraagd, waarschijnlijk omdat hij er voor zijn persoon 
niet aan dacht om Frankriik te verlaten. Dat  heeft ons onze moei- 
lijkheden bezorgd. Overal, waar je kwam om een uitreisvisum, zeiden 
de prefecturen, die allen onder Gestapo-contrôle stonden: ,,Dat 
kunnen wij niet doen." Tenslotte heb ik dat visum gekregen door 
een persoonlijke relatie, een Frans marine-officier, die marine-attachS 
in den Haag was geweest en die werkzaam was bij de Vichy. 
Regering. Ik ontmoette hem en hij heeft gezorgd, dat alles in orde 
kwam: uitreisvisum. plaatsen in een vliegtuig, enz. Twee dagen later 
verlieten wij Frankrijk, via Algiers naar Casablanca. 

61 321. De Voorzitter: Wanneer bent u in Engeland aangekomen'? 

A. Ik meen 29 of 30 Januari 1931. Dat  is vlot in zijn werk ge- 
gaan. Wij moesten reizen over Algiers, Casablanca en daarna met 
een schip naar Lissabon. 

61332. De Voorzitter: Welke werkzzamheden hebt u in Enge- 
land gekregen? 

A. Ik ben geplaatst op het Departement van Defensie, onder de 
heer Dij.xhoorr2. Er is toen ei; bureau gevormd onder leiding van 
generaal van der Vijver en mij, een ,,Bureau voor Bijzond2re Aan- 
gelegenheden", dat zich zou bemoeien met de militaire voorbereiding 
rnn de teruskeer naar Nederlnnd. 

61323. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Is  dat later het 
bureaii M.V.T. geworden? 

A. Dal is ern ingewikkelde procedure geweest; dat is niet een, 
twee, drie gegaan. 

61334. J3e Voorzitter: Wilt u een overzicht geven van hetgeen 
er in die periode is gebeurd met het Bureau voor Bijzondere Aan- 
gelegenheden? 

A. Op 8 Februari 1941 heeft Minister Dijxhcorr~ ingesteld een 
bureau, rechtstreeks onder hem ressorterend, het ,,Buresu voor 
Bijzondere Aangelegenheden" (Bureau B.A.), onder leiding van luite- 
nant-generaal van der Vijver, aan wie ik was toegevoegd. Wij zijn 
begonnen met aan de Minister te suggereren, dat, aangezien dit een 
geheel nieuw onderwerp was, het het beste was aan te vangen met 
het ontwerpen van fundamentele richtlijnen betreffende de  militaire 
terugkeer naar Nederland. Wanneer die richtlijnen zoudrn zijn vast- 
gesteld, zouden wij er op  kunnen werken. Een desbetreffend con- 
cept is de Minister aangeboden, zo~mede een zeer voorlopig schema 
van wat de voorbereiding ten burele B.A. zou moeten beheken. 
Dat  concept heeft vervolgens gediend tot grondslag voor een door 
Minister Dijxhoorn, onder dagtekening van 21 Maart 1941, aan 
Hare Majesteit de  Koningin gerichte brief. 

61325. De Voorzitter: Herinnert u zich nog iets van de inhoud 
van die richtlijnen? 

A. Neen, ik heb er geen archiefstiikken van. 

De  Vdorzitter: Het kon zijn, dat u iets in uw geheugen had be- 
waard. 

61326. Da Voorzitter: Deze zaak is tenslotte niet uitgevoerd. 
Er moet dus een bepaalde controverse zijn geweest. Misschien kunt 
LI daaromtrent iets mededelen? 

A. Ik kan niet zeggen, wat het geweest is. 

61327. De Voorzitter: U hebt richtlijnen gemaakt; die zijn niet 
uitgevoerd. Nu zou het mogelijk zijn, dat u de inhoud van de richt- 
lijnen nog kende om tluarmede aannemelijk te maken, dat er zodanige 
ornstandigheden kunnen zijn geweest, dat men er op  grond van de 
inhoud mogelijkerwijze geen uitvoering aan heeft willen geven. 

A. Ik weet het niet, zoals ik ook niet weet en niet begrijp, waarom 
Minister Dijxhoorn deze brief tot de Koningin richtte. Ik ben zelf 
12 jaar werkzaam geweest bij het Departement van Oorlog in den 
Haag, maar ik heb zo iets nooit medegemaakt. Het was een kwestie 
van ministerieel beleid. Ik geloof, dat de Minister van Defensie vol- 
komen bevoegd was dit zelf te doen. Gegeven de oorlogsomstandig- 
heden, verdiende het misschien aanbeveling de aangelegenheid in de 
Ministerraad ter sprake te brengen. 

61328. De Voorzitter: Zijn die richtlijnen door u of door generaal 
van der Vijver gemaakt? 

A. Te zamen. Er was een goede samenwerking. Wel weet ik, dat 
over de inhoud van de conceptbrief aan H.M. de Koningin door 
Minister Dijxhoorn overleg is gepleegd met enkelen van zijn ambt- 
genoten; zeer zeker met Minister van Boeyen en, ik zou voor mij zelf 
een eed willen afleggen, ook met prof. Gerbrnndy. Dat overleg heeft 
tot enkele wijzigingen in het concept geleid. 

61329. De Voorzitter: Is het u bekend of de instelling van het 
Bureau Bijzondere Aangelegenlieden, dat uitsluitend ien doel had de 
militaire voorbereiding terugkeer ter hand te nemen. is geschied met 
goedkeuring van de Iviinisterraad of is het een persoonlijk initiatiel 
van Minister Dijxhoorn geweest? 

A. Het is zeker initiatief van Minister Dijxhoorn geweest, maar 
de Ministers zagen elkaar toen veel meer dan in normale tijd; ik denk 
zeker, dat het met medeweten van de Ministerraad is geschied. 

61330. De Voorzitter: Welk werk had het bureau nog meer dan 
alleen het maken van fundamentele richtlijnen? 

A. De taak van het bureau was de volledige militaire voorberei- 
ding van de terugkeer ter hand te nemen. Wij begonnen met zijn 
tweeën; het bureau zou worden uitgebreid naarmate het werk het zou 
vorderen. Wel heb ik zelf ineer werk ter hand genomen. Nadat de 
ministeriële brief van 21 Maart 1941 uit was, kwam er een periode 
van volkomen werkloosheid in afwachting van de goedkeuring der 
richtlijnen. Die periode heb ik benut voor het aanleggen van ezn kaart- 
register van hetgeen in Nederland gebeurde. 



Via Lissabon kregen wij de Nederlandse couranten. Ik heb toen 
uitgewerkt en o p  kaart gezet de uitlatingen van verschillende Neder- 
landers. Daarover gaven wij iedere week een soort van persrapport 
uit, dat in wijde kring werd gewaardserd. Minister van Klefjeizs 
kreeg het en die vroeg zoveel exemplaren als nodig waren o m  er een 
aan  elke Nederlandse legatie te sturen. D r  secretaris van de Koningin 
kreeg ook een exemplaar, nadat kenbaar was gemaakt, dat o p  toe- 
zending prijs werd gesteld. 

61331. D e  Voorzitter: Er is dus een brief uitgegaan, waarin die 
fundanientele richtlijnen stonden. Daarop is geen antwoord gekomen 
en toen hebt u, voor wat dit betreft, de werkzaamheden gestaakt? 

A. Wij konden niets meer doen, zolang de richtlijnen voor ons 
werk iiiet vastgelegd waren. 

61332. D e  Voorzitter: Waren er geen andere bureaux, die dezelfde 
documentatie verrichtten? 

A. Ongetwijfeld. Ik  heb naderhand de  indruk gekregen, dat  elk 
Departement aan docunientering deed. Het  was een enigszins vreemde 
situatie. 

61333. D e  Voorzitter: Heeft men niet getracht daarin een zekere 
coordiriatie te brengen, wetende, dat verschiflende bureaux dat  
dede~l? 

A. Ik heb er althans nooit iets van gemerkt! 

61334. D e  heer Koersen: E n  is er door ii ook geen poging ge- 
daan o p  dit gebied? Indien niemand er een poging toe doet, kan het 
ook niet gebeuren. 

A. Dat lag niet o p  mijn weg. Ik was pas kort in Engeland. Eerst 
later kwam mij het grapje ter ore, dat de ronde deed, nl. dat  iedere 
Nederlander in Eiigeland over e i n  andere Nederlander documen- 
teerde. 

61335. D e  Voorzitter: Kunt u nog beschikken over de gegevens, 
waaruit zou blijken, dat  die fundamentele richtlijnen bestonden, en 
wat de inhoud daarvan was? 

A. Ik heb mijn gehele archief doorgelopen, maar ben er niets 
+ a n  tegengekomen. Die stukken zijn echter niet vernietigd; zij heb- 
ben ern nummer en moeten in het archief van het Ministerie van 
Oorlog in den Haag zijn te vinder. Het Kabinet van de  Koningin 
moet de betreffende brief natuurlijk ook hebben. 

61336. D e  Voorzitter: Op 1 September is dat bureau opgeheven 
en toen hebt u een nieuwe bestemming gekregen? 

A. E r  is nog een tussenphase geweest, waarin Minister Dijx- 
hoorn prof. Gerbrandy heeft benaclerd en een suggestie heeft ge- 
daan, nl. of hij de zaak in de Ministerraad mocht brengen, waarop 
prof. Gc~Drandy zonder aarzelzn zei: ,,Neenv. Dat  was het einde 
voor generaal van der Vijver en mij; wij hebben er verder niets meer 
van gehoord. Dat  is geweest 25 April 1941, en 12 Juni 1941 kwam 
de ambtsperiode van Minister Dijxi~oortz tot esn einde. 

61337. De Voorzitter: Wat is precies de reden geweest, dat  het 
Bureau B.A. werd opgehrven en dat er geen antwoord kwam? 

A. Dat kan ik u niet zeggen. Op 1 September 1941 ben ik naar 
Wolverilampton gegaan als commandant van de Irene-Brigade. 

61338. D e  Voorzitter: In welke toestand trof u de brigade aan'? 
Herinnert u zich, hoe de indeling was? 

A. Twee bataljons. waarvan het eerste compleet was en min 
o1 meer opgeleid, terwijl in liet tweede bataljon de nieuw aange- 
komenen werden opgeleid. In de sterktestaat van 22 Augustus 1941 
lees ik, dat de brigade toen 1718 hoofden telde (met de Inspectie in: 
begrepen), waarvan het eerste bataljon bestond uit 679 hoofden en 
het tweede uit 493. E r  was ook een depot. 

G1339. D e  Voorzitter: Hoe was de geest van de troep in die tijd? 

A. Ik heb, toen ik het commando overnam, mij voorgenomen om 
de geest te verbeteren. 

61340. D e  Voorzitter: Dus o p  dat moment was de geest niet 
zoals die behoorde te zijn. 

A. Wiet, zoals ik die wilde hebben. H e t  was natuurlijk een moei- 
lijk onderdeel. Het was een troep bij elkaar gegaarde mensen. Er  
waren mannen, die in verschillende delen der wereld tegen hun zin 
waren opgeroepen en tegen hun zin in dienst waren. E r  waren 
mannen van oorlogsonderdelen, die in  Brabant waren geweest en die 
elkaar wantrouwden, omdat soinmigen dachten, dat  hun officieren 
niet hun plicht hadden gedaan. Het kamp, o p  enkele mijlen van 
Wolverhampton, lag ook niet erg prettig voor de mensen, want de 
verbindingen waren slecht. Dat trof vooral hen, die niet gewend 
waren van huis te zijn en nu ineens in het buitenland in zo'n ver- 
laten oord waren geplaatst. Om in die brigade de vereiste ,,spiritn en 
goede geest te krijgen, was er veel voor de commandant te doen. 

61341. D e  Voorzitter: Was er volkomen duidelijkheid ten aan- 
zien van de  doelste!lingen van de  Irene-Brigade? 

A. Eigenlijk niet. I k  geloof niet, dat men toen reeds zover was. 
Ik herinner mij, dat  ik er welesns om gevraagd heb, ten einde de 
mensen duidelijk te kunnen maken, wat die doelstelling was. Die 
doelstelling is wel altijd o p  het tapijt geweest. Er  was te dier zake 
b.v. een brief van Minister Dijxhoorïi, onder deze titel: ,,Grondslag 
voor te hoiiden theorie in het kamu." 

Ik heb e:n rede ditgesproken v'or de verzainelde brigade, bij de  
aaiivaardiilg van het conimando op 1 September 1941. Daarin heb 
ik o.m. gezegd: 

,,Ik vraag u die eindbestemming onafgebroken voor ogen te 
houden. 

D e  omstandigheid, dat  het wachten ons soms lang zal vallen, 
en voorts het leit, dat  het, zolang de oorlogs~nistandigheden 
zich niet duidelijker aftekenen, moeilijk is precies te voorzien, 
o p  welke wijze onze brigade bij die bevrijdingsactie zal worden 
ingezet, mogen ons geen ogenblik afhouden van de  alle andere 
belangen overheersende eis o m  onze geoefendheid zo  hoog 
mogelijk o p  te voeren en te allen tijde paraat te zijn." 

61342. D e  Voorzitter: Maar in uw tijd werd waarschijnlijk ook 
nog voor andere doeleinden aan de Irene-brigade geplukt. H o e  stond 
u daartegenover? 

A. Ik heb op 9 December 1941 aan Minister van Boeyen deze 
brief geschreven: 

,,In de onderscheidene besprekingen met Uwe Excellentie, 
laatstelijk op 3 December 1941, mocht ik er o p  wijzen, dat  de  
brigade onder mijn bevel nimmer aan de verwachting, een 
bruikbare vechteenheid te zijn of te worden, zal kunnen vol- 
doen, wanneer geen paal en perk wordt gesteld aan de onafge- 
broken aftapping van de bruikbare mankracht, welk gepluk, be- 
halve verzwii.ltking van de iioofde!ijke sterkte, ook telkens tot 
een meer of minder ernstige desorganisatie leidt. 

Intusschen gaan tot mijn verdriet die desorganiseerende invloe- 
den voort zich te doen gelden. 

Gisteren - Maai~dag 8 December 1/41 - was, in  dat  licht 
gezien, weer een ongeiukkige dag: 

n. Nopens lciteriant van Iterson, die juist des morgens was 
afgereisd o m  een werkkring bij een der Nederlandsche Overheids- 
instanties te Londen te aanvaarden, bereikte mij in den laten na- 
middag, namens Uwe Excellentie, de telefonische opdracht hem 
niet te zeilden. Maar luitenant van Iterson was, als gezegd, al 
afgereisd, hij had zijn functie hier overgegeven, zijn opvolger 
was al in zijn plaats getreden. E n  nu mag ik dan luitrnant van 
Iterson per keerende weer terug verwachten. Wat  ik nu  ook 
doe, hetzij hem in zijn vorige dienstbetrekking terugplaatsen 
dan wel hem een andere functie geven, aan de uit al die, 
achteraf onnoodig gebleken, verschuivingen voortvloeiende des- 
organisatie ontkom ik niet. 

b. In  den laten namiddag van 8 December 1941 bereikte mij, 
namens Uwe Excellentie, d e  telefonische opdracht o m  den ser- 
geant Elsacker onverwijld naai- konden te zenden voor tewerk- 
stelling bij den Code-dienst. Ter  zake van de  misbaarheid in  mijn 
bevelsressort van dien met name genoemden onderofficier is mijn 
advies niet gevraagd. Onbekend is het mij, langs welken weg ten 
Uwent de gegevens zijn verworven, welke vervolgens hebben 
geleid tot de  aanwijzing juist van dien met name genoemden 
sergeant. 



Dat  er klaarblijkelijk, buiten mij om, gegevens nopens onder 
mijn bevelen dienend personeel aan U worden verstrekt, schenkt 
mij een onbehaaglijk gevoel. ' 

Wat van het een en ander zij, mijn brigade is wederom ver- 
zwakt met een sergeant, die als actief en plichtsgetrouw te boek 
staat, en in het betreffende onderdeel heeft het plotseling ver- 
trek van dien onderofficier vanzelfsprekend weer verschuivingen 
en desorganisatie tot gevolg. 

c. Diezelfden achtermiddag van 8 December 1941 gewerd mij 
namens Uwe Excellentie, de telefonische oparacht, welke neer- 
kwam op: ,,Twee bedienden zenden naar Dogrnersfield Park". 

Uwe Excellentie duide inij niet euvel, dat, bij het verneri~en 
van die opdracht, ik mij heb afgevraagd, of ik nu werkelijk sta 
aai] het hoofd van een vechteenheid, deel uitmakende van het 
Nederlandsche Empirium, welke ,,t0 be or  not to  be" op het 
oogenblik staat bevochten te worden, dan  wel of de Regeering 
mijn brigade mede beschouwt als ezn verzamelplaats van Ne- 
derlandsche mannen, waaruit voor onderscheidene werkzaamheden 
naar behoefte kan worden geput, en waarop men personeel, dat 
niet voldoet, terugdirigeert. 

Om nu o p  die twee bedienden terug te koinen: al het perso- 
neel, dat  mij na de onderscheidene aderlatingen rest, is inge- 
deeld. Het  nu weer zenden van twee man, uiteraard nog aan 
zekere eischen voldoende om als bediende te Dogmersfield Park 
te  kunnen optreden, zou dus opnieuw verzwakking, verschui- 
vingen en dus desorganisatie tot gevolg hebben. Aangezien Uwe 
Excellentie mij, laatstelijk nog, in de  bespreking van 3 December 
jl., heeft willen toezeggen mij te zullen helper, oin de  brigade 
o p  haar huidige zwakke hoofdelijke sterkte te houden en de 
voor een goede opleiding tot een vechteenheid noodige rust te 
verzekeren. heb ik vriiheid gevonden om de uitvoering van Uw 
hier ter sp;ake zijnde ópdracht aan te houden. 

Zoo Uwe Excellentie wenscht, zou ik kunnen doen nagaan, of 
onder de hier vertoevende afgekeurden mogelijk nog een tweetal 
kan worden gevonden, dat  voor de  bedoelde bediendenfunctiz 
geschikt is en zich daartoe genegen verklaart. 

Uwe Excellentie denke niet, dat ik geen open oog zou hebben 
voor de  moeilijkheden, waarvoor d e  Regeering zich ziet ge- 
steld oni, ter voorziening iri de  onderscheidene zich opdrin- 
gende behoeften, en in de  dwangpositie gesteld te moeten roeien 
met de  riem'en, welke zij heeft, d e  verschillende Overheids- 
diensten van het noodige personeel te voorzien. 

Maar  de eischen, welke die laatstbedoelde personeelsvoorziening 
aan de  brigade onder mijn bevel stelt, gaan lijnrecht in tegen 
den wensch om hier in  Engeland een goed geoefende vechteenheid 
van voldoende hoofdelijke sterkte onder de  hand te hebben. 

Ik mocht dit al herhaalde!ijke naar voren brengen, laatstelijk 
al weder in de meer gememoreerde bespreking niet Uwe Excel- 
lentie o p  3 December 1941. 

N u  opnieuw blijkt - vide Uw in dezen brief besproken op- 
drachten van 8 December jl. -, dat  het niet mogelijk is om 
paal en perk te stellen aan de voortdurende aftapping en des- 
organisatie van mijn brigade, meen ik, dat het beter is thans een 
keuze te doen in dien zin, dat d e  brigade is een depot, doorgangs- 
huis, of hoe men het noemen wil, ïnaar dat  men in elk geval 
geen verwachtiiigen meer koestere met betrekking tot haar waar- 
d e  als vechteznheid. 

Zooals de  zaken thans staan, moet ik, tot mijn leedwezen, de  
verantwoordelijkheid, krachtens het bepaalde in den eersten zin 
van Artikel 6 van mijn instructie o p  mijn schouders gelegd, a f -  
wijzen. 

Overeenkomstig het bepaalde in den tweeden zin van het eerste 
lid van Artikel 5 dier instructie, heb ik gedaan wat in mijn 
vermogen is, o m  den goeden geest bij de brigade te bevorderen, 
maar ik mag u niet verhelen, dat  de  mankracht-verzwakkende 
en desorganiseerende omstandigheden, waaronder de brigade heeft 
geleden en blijft lijden, velen van mijn ondercommandantzr, 
hebben gebracht of dreigen te brengen in ecn toestalid van apathie 
en tot moedeloosheid, welke o p  den duur moeilijk vereenigbaar 
zijn met de eischen, welke aan de  bevelvoerenden in een vecht- 
eenheid moeten worden gesteld. 

Het  eventueel vertrek van den luitenant-kolonel Meyer, nopens 
de aanvrage waartoe ik gisteren advies uitbracht aan  den In- 
specteur, zou, gezien in het uiteraard beperkte kader van de  aan 
mij toevertrouwde taak, al weder ernstige schade beteekenen: aan 
dien hoofdofficier heb ik het veel omvattende kampcommando 
toevertrouwd, hetwelk de  o ~ e r s t e  Meyer vervult o p  een wijze, 
waarvan de goede resultaten reeds merkbaar zijn en waardoor 

ik ontlast word van veel werk betreffende huishoudelijke aan- 
gelegenheden en den tijd krijg mij aan  mijn hoofdtaak, de  op- 
leiding van de  brigade tot vechteenheid, te wijden. 

In de  vervanging van overste Meyer zou ik kunnen voorzien, 
ware hei niet, dat  ik ook a l  den majoor Doorrnarz, die voor de  
in uitzicht genomen opleiding tot beroepsofficier moet worden 
vrijgemaakt, moet vervangen. 

E n  ik moeher  niet aan denken, voor welke onoverkomelijke 
moeilijkheden ik kom te staan, wanneer Uwe Excellentie ook 
nog uitvoering zou willen geven aan Haar  aan mij als moge- 
lijkheid bekend gemaakt voornemen om majoor Doonnan voor 
weer anderen arbeid te Londen werkzaam te stellen. 

Wanneer de  Regeering zou kunnen besluiten - wat wij hier 
allen dringend hopen - o m  gevolg te verleenen aan mijn sug- 
gestie van 8 December 1941, No. 5135, strekkende om het strijd- 
bare gedeelte van de Koninklijke Nederlundsche Brigade ,,Prinses 
Irene", met het vaandel en onder bevel van haar brigadecom- 
mandant, naar het strijdtooneel in Nederlandsch-Indië te zenden, 
dan zou het geheele vraagstuk, hetwelk ik mij heb veroorloofd 
in  dezen brief opnieuw te belichten, met één slag zijn opgelost. 

Aan  den, Gode zij dank, bij de  strijdbaren in mijn brigade 
levenden dadendrang zou een arbeidsveld worden gegeven, een 
einde zou komen aan den, den geest bedervenden twijfel of de  
brigade wel ooit tot daadwerkelijke medewerking aan den oorlog 
gero'epen zal worden, weg de  gerechte vrees, dat wij t.z.t. in 
Nederland te hooren zullen krijgen, dat  we hier in Engeland het 
einde van den oorlog maar gemakkelijk hebben uitgezeten; 

en anderzijds behoudt de  Regeering hier in Engeland een man- 
nen-depot, waaruit naar behoeften voor andere doeleinden kan 
worden geput e n  waarbij eventueel nieuw-overkomend of ge- 
recruteer'd personeel kan worden opgevangen." 

61343. D e  Voorzitter: Door  de  Regering was als doclstelling ge- 
nomen, dat  de  brigade later als aparte eenheid zou deelnemen aan 
de strijd voor de  bevrijding van Nederland. Aan de  andere kant 
bestond tevens de opvatting, dat  d e  brigade een reservoir was om 
verschillende baantjes in Engeland te bezetten. Stond de  troep die 
doelstel!ing, dat  men voor de  bevrijding van Nederland zou worden 
ingezet, wel voldoende voor ogen? 

A. Die doelstelling gold voor een ver verwijderd verschiet. Ik 
geloof, dat  het uit e in  oogpunt van militair beleid zeer jammer is, 
dat  de brigade tot Juli 1944 werkloos is gelaten en niet tevoren in 
de  geallieerde strijd is ingezet. Ik heb er aan gedaan wat ik kon doen. 
Ik heb het initiatief genomen, dat  de brigade deel zou nemen aai1 
de strijd in het Verre Oosten. Ik ben met het detachement kwartier- 
makers naar het Verre Oostcn vertrokken o p  6 Januari 1932. Ik 
heb later - als hoofd bureau O.G.S. - opnieuw er bij de Minister 
op aangedrongen om het strijdbare gedeelte van de  brigade te doen 
deelnemen aan de strijd in Noord-Afrika onder Montgomery. 

61344. D e  Voorzitter: Had de troep het besef, dat zij in een 
toestand van afwachting verkeerde en daardoor in zekere zin tot 
werkloosheid was gedoemd? 

A. U moet de zaak in een later stadium bezien. 

D e  Voorziîîer: Ik wil thans alleen spreken over de periode, waar- 
in u de commandant van de  brigade was. 

A. Inderdaad. 

61345. D e  Voorzitter: In  uw periode is er nog iets gebeurd. 
namelijk de uitzending naar Suriname. 

A. Daarvoor was genoeg animo; de goede elementen wilden 
inderdaad graag iets ondernemen. E r  was echter een veel te groot 
percentage van mensen, die met dat  omhangen in Wolverhampion 
tevreden waren. E r  was echter ook een aantal goede elementen, die 
er niet tevreden mee waren om daar maar te zitten zitten. 

61346. D e  Voorzitter: D e  mening is verkondigd, dat  de Re- 
gering meer troepen had moeten inzetten voor de taken, die urgent 
waren, bijvoorbeeld meer mensen had moeten sturen naar de lucht- 
macht, enz., omdat de luchtmacht direct kon worden ingezet. Is het 
uw mening, dat de Regering te veel op die ene kaart heeft gezet van 
het later dienstbaar doen zijn bij de  bevrijding van Nederland? 

h. Ja. Die brigade moest - o p  een tozn nog in een ver ver- 
schiet liggend tijdstip - Nederland bevrijden. Dat  was het leidende 
motief al die tijd. Naar  mijn mening was dat fout. 
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61 347. D e  Voorzitter: Zijn daardoor bepaalde kansen verziiimd 
om de ?roepan voor de strijd in te zettzn? 

A. Al was het maar oni er mee uit te scheiden met neutraal te 
denken. D e  Engeisril, Canadezen, Australiërs, vrije Fransen, enz., 
vochten over de gehele wereld er, deze brigade hing maar rond in 
Wolverhampton. 

61345. D e  Voorzitter: E r  zijn toch ook troepen naar de com- 
mando's gegaan? 

A. Ja. Dat  is na mijn tijd geweest. Als die gelegenheid in mijn 
tijd had bestaan, zou ik dat  hebben aangemoedigd. Toen de oorlog 
niet Japan uitbrak, heb ik het initiatief tot uitzeilding naar het 
Verre Oosten genomen. 

61349. D e  Voorzitter: Hebt u bemoeienis gehad inet het uit- 
zenden van hel detachement naai  Surinaine'? 

A. Ja, dat is goed werk geweest. In  ,,n0 time" is het detachement 
op de trein gezet en vertrokken. 

61350. D e  Voarzitter: Hebt LI nog e2n bepaalde keuze gedaan? 

A. Neen. Dat  is door aanmelding gegaan. 

61351. D e  Voorzitter: Zoëven hebt LI gezegd, dat  u de geest van 
de troep wilde veranderer, in uw richting. 

A. inderdaad, maar voor het bereiken van het vereiste resultaat 
was mijn comrnandoperiode te kort. Ik  kreeg het commando op 
1 September 1941 en o p  6 Januari 1942 ben ik naar het Verre 
Oosten afgereisd. 

61352. D e  Voorzitter: Werd de tucht o p  slappe wijze uitge- 
oefend? 

A. Ik had er in ieder geval een andere opvatting over. Ik  heb 
vele en gevoelige straffen moeten uitdelen, in  het bijzonder aan 
oflicieren. 

61353. D e  Voorzitter: Waaruit bestond die tuchte:oosheid? 

A. Dat zij hun zaken niet deden. Mij staat een geval voor de 
geest van een kapitein, wicns naam ik gelukkig vergeten ben, die 
officier van piket was - dat is de verantwoordelijke man in het 
kainp, wanneer de dienst is afgelopen -. Ik wilde van de brigade 
maken, wat er van te maken was en ik ben in het kamp gaan wonen. 
Mijn voorganger en mijn opvolger woonden met generaal van Goor 
in een villa buiten het kainp. Ik heb naast mijn bureau in hetzelfde 
gebouw een kamer als slaapkamer laten inrichten. Ik was daar nog 
geen drie dagen, of er was ecn hels kabaal. Er was een arrestant, 
die uit de cel trachtte te komen door met zijn bed de deur te ram- 
nien. E r  was ezn wachtcommandant met de hele wacht, die er maar 
niets aan deed, omdat hij niet wist, hoe hij het geval aan moest 
pakken. Ik vroeg, alvorens mij zelf met het geval te  bemoeien: 
,,Waar is de kapitein van piket?" Die was er niet; die was het 
kainp uit. 

61354. D e  Voorzitter: Lag het aan uw voorganger? 

A. Ik zal de laatste zijn o m  dat  te zeggen. 

61355. D e  Voorzitter: Waaraan lag het dan? 

A. Dat  kan ik niet zeggen. 

61356. D e  Voorzitter: U hebt het geval natuurlijk onderzocht 
en er waarschijnlijk een oordeel over! 

A. Ik heb de kapitein gestraft. Dat  werkte preventief voor ande- 
ren en o p  die manier is er wel verbetering in de toestand gekomen. 

61357. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het is toch on- 
denkbaar, dat  een officier van piket weg is! Gaf hij daarvoor een 
reden op? 

A. Ik denk, dat  hij wel iets gezegd zal hebben. Voor mij was ht:t 
gcrloeg, dat hij er niet was. H:t is geleidelijk alles zeer ver1 verbeterd. 

Een andere Leer ontmoette ik een officier van piket in ,,service 
diess" in plaats van in ,,battle dress" met helm en vuurwapen. In  die 
di~r~stopvattingen heb ik wel verbetering kunnen brengen. 

61358. D e  Voorzitter: Kan men zeggen, dat dergelijke voorvallen 
 lit tin gen waren van een geest van ontevredenheid of slapheid? 

A. Van slapheid! D e  kwaliteit van het kader, in zijn geheel be- 
schouwd, lag beneden het gemiddelde; vooral ook de  dienstplichtige 
onderofficieren waren een zwak plint. 

61359. D e  Voorzitter: U had toch ook een staf? 

A. Ja, een kapitzin-adjudant, die ik na  een paar weken heb ver- 
vangen door een andere. 

61360. D e  Voorzitter: Was de staf ook niet geschikt om de  tuclit 
te handhaven? 

A. D e  staf assisteert mij: ik ben de  enige man, die o p  dat niveau 
voor de t~ ich t  zorgt. Het was geen bende, maar er heerste niet de  
prettige, gezonde, frisse en soldateske geest, die ik wenste. 

61361. D e  Voorzitter: Waarom zijn de Indische officieren bij de  
Irene-Brigade gekomen? 

A. Dat  was al beslist, toen ik kwam. Ik denk, dat  het gebeurd is 
oni een hechtere encadrering te krijgen. 

61362. D e  Voorzitter: Had die komst ook betrekking o p  de  hand- 
having van de tucht? 

A. H u n  komst versterkte het getal goed bruikbare officieren. E r  
waren enkele heel goede officieren, maar ook verscheidenen, die ten 
hoogste als middelmatig konden worden gequalificeerd. 

61363. D e  Voorzitter: Zijn de Indische officieren tenslotte met 
uw instemming gekomen? 

A. Ja, ik was heel blij met hun komst. 

61364. D e  heer Koersen: Dat verzoek om naar Londen te komen, 
was dat  gericht in  de vorm van een verzoek of had dat  de vorm 
van een dienstbevel? 

A. Een verzoek. D e  gezant kreeg medio Augustus 1940 een tele- 
gram uit Londen, waarin verzocht werd de officieren over te zenden 
naar Londen. D e  gezant heeft dat verzoek aan mij overgebracht. Hij 
v7as zeer gesteld o p  majoor Labouchère, die mijn adjunct was, en hij 
heeft toen getelefoneerd of het verzoek ook o p  majoor Labouchère 
sloeg. D a t  was. gelukkig voor de  gezant, niet het geval; hij kon 
Labozlchère houden. 

61365. D e  Voorz:tter: Was een verzoek in dit verband niet een 
vriendelijk bevel? 

A. Ja,  inaar de  heer Koersen sprak van ,,dienstbevel'' en in die 
zin was het uiteraard niet gesteld. Want men kan geen ,,dienst- 
bevel" geven aan een burger, i.c. Hr.  Ms. gezant. 

61366. D e  Voorzitter: Thans zou ik willen spreken over de uit- 
zending van het Indisch detachement. Kunt u een overzicht geven, 
hoe deze zaak zich heeft toegedragen? 

A. E r  is een rapport over van 30 Juni 1942, waarin ik aan de 
Minister van Oorlog schrijf: 

,,Nadat ik mij, den dag na den Japanschen overval, onder dag- 
teekening van S December 1941, had veroorloofd aan de Regee- 
ring te suggereeren om het strijdbare gedeelte van de Konink- 
lijke Nederlandsche Brigade ,,Prinses Irene" -toen onder mijn 
bevel - naar Nederlandsch-Oost-Indië te zenden, mocht ik in den 
avond van 30 December 1941 mondeling van Uwe Excellentie 
vernemen, dat de Regeering had besloten het lste Bataljon en den 
Commandant van de Koninklijke Nederlandsche Brigade ,,Prin- 
ses Irene" naar Nederlandsch-Oost-Indië te zenden, onder voor- 
behoud nochtans, dat aan de  betrokken militairen - voor zoo- 
veel dienstplichtig - de gelegenheid moest worden gelaten o m  
zich - inet een beroep op artikel 184 van de Grondwet - aan  
zijn duren plicht te onttrekken." 

61367. D e  Voorzitter: D a t  is dus de situatie op het moment, dat  
u wegging. H o e  is deze gedachte bij u opgekomen? 

A. Dat  kan ik u het beste zeggen, wanneer ik een deel voorlees 
uit mijn request aan de Koningin en de Regering: 

,,dat het personeel.. . met stijgende spanning heeft gevolgd; 
dat  wij met evenveel spanning als enthousiasn~e hebben ken- 



nis genomen van het krachtige en ons land passende beleid van 
onze Kegeering en van het opperbestuur in Nederlandsch-Indië, 
tijdens a e  ontwikkeiing van de thans in vijandelijkheden ont- 
aarde crisis ten aanzien van het Japansche Keizerrijk; 

dat sedert de overron~peling van ons Moederland in Mei 1940 
als onze vurigste wensch is levendig gebleven o m  - voor veel 
onzer opnieuw - aan den strijd met de  wapenen o p  welk deel 
van het oorlogstooneel ook, deel te nemen; 

dat  deze wensch is uitgegroeid tot een dringende behoefte, nu 
een ander deel van het Nederlandscl~e Imperium in onmiddel- 
lijke aanraking met het wapengeweld komt en de uitdrukking 
,,alle hens aan dek" opnieuw vorm voor ons krijgt; 

dat  de geschetste omstandigheden en het besef, dat  de wapen- 
broeders overzee hun leven inzetten en al hun krachten aan- 
wenden om den vijand, die reeds zooveel ellende over de  wereld 
heeft gebracht en zooveel barbaarschheid en rechtsverkrachting 
heeft ten toon gespreid, voor goed te verslaan, ons betrekkelijk 
werkeloos bestaan hier in Engeland nog moeilijker te dragen 
dreigen te maken dan  nu reeds het geval is." 

61368. D e  Voorzitter: Hebt u dat  voor u persoonlijk gedaan of 
hebt u namens de  Irene-Brigade gesproken? 

A. Ik heb mijn oor te luisteren gelegd en steekproeven genomen 

61369. D e  Voorzitter: U had het gevoel, dat  u namens de  brigade 
sprak? 

A. Namens het strijdbare gedeelte. 

61370. D e  Voorzitter: Hebt u later het tegendeel gemerkt? 

A. Betrekkelijk. D e  Regering heeft mij een stok tussen de  benen 
gestoken door de  Grondwet er in te betrekken. 

61371. D e  Voorzitter: Maar los van d e  Grondwet? 

A. D a t  is het enige, wat mij last bezorgd heeft. 

61372. D e  Voorzitter: Ik heb ook wel gehoord, dat  men zeide: 
als wij naar Indië gaan, zijn wij niet in  de gelegenheid aan de 
bevrijding van Nederland deel te nemen. 

A. Ik heb maar één keer gehoord, dat een man zeide: ,,ik vecht 
liever voor de bevrijding van Nederland". 

61373. D e  Voorzitter: Meznt u, dat  het gemotiveerd was de  
Ireile-Brigade uit te zenden, hoewel deze niet een gevechtswaardige 
eenheid was? 

A. Ongetwijfeld was zij gevechtswaardig, al was allicht het ideaal 
nog niet bereikt. D e  brigade is opgericht op l Juli 1940. Dit was 
December 1941. Die troepen zijn al die tijd opgeleid, anderhalf jaar. 

61374. D e  Voorzitter: D e  heer Galle heeft verklaard: 
,,Hier komt de kolonel van Voorst Evekink in het geding. Op 

het moment, waarop Japan in de  oorlog kwam, was er geen 
sprake van een gevechtswaardige brigade, op geen stukken na! 
Desondanks heeft de commandant, kolonel iJarz Voo~.st Evekink, 
de  Minister namens d e  brigade aangeboden: wij willen gaarne 
naar Indië." 

Is  dat  juist? 

A. Ja. 

61373. D e  Voorzitter: Ook, dat er geen gevechtswaardige brigade 
vias? 

A. Neen, dat  is natuurlijk niet juist. Ik  zoii geen troepen in hei 
vuur sturen, die niet geoefend waren. 

61376. D e  Voorzitter: U bent het met deze getuige dus niet eens? 

A. Neen, natuurlijk niet. 

61377. D e  Voorzitter: Ik lees verder in het verhoor van de 
heer Gulle: 

,,Het betekende in ieder geval een ontzettende aderlating voor 
de brigade. Eigenlijk bleef de nieuwe commandant, de  heer 
de Ruuter van Stevrrzinck, met de brokken zitten. Ik  zal ook 
nooit de afccheidsvergaciering vergeten, waar kolonel van Vooisi 
Evekink nog steeds sprak over de brigade, die naar Indië ging. 
Toen werd nog sterds de  fictie gehandhaafd: de brigade ging 

naar Indië. Ik heb toen de heer de Riiyrer van Stever~inck. die 
naast mij zat, gevraagd of hij hierop niets wilde zeggen. Hij zei: 
ik doe het niet, doe jij het maar. 

Ik heb toen gezegd, dat  ik de  indruk had gekregen, dat er een 
detachement naar Indië ging en dat  de brigade achter zou blijven 
en ik heb gevraagd of de kolonel, waar de brigade zou achter- 
blijven, enige wenken kon geven o p  welke manier de brigade nu 
zou moeten worden georganiseerd. Ik ben overtuigd, dat hij het 
mij diep kwalijk heeft genomen, maar hij heeft het onmiddellijk, 
wat ik ook verwachtte, geneutraliseerd door te zeggen: ,,Wat ben 
ik blij, dat LI dit naar voren brengt, want dat zouden wij in het 
enthousiasme o v q  Indië vergeten; zo en zo zal zal het moeter 
gaan"." 

A. Ik herinner mij deze deAails niet. Dit gaat overigens langs deze 
kwestie hern. Het strijdbare gedeelte van de  brigade zou gaan. D a t  
had de Regering beslist. Een andere commandant bleef met het over- 
blijvende gedeelte achter. E r  zou opnieuw gerecruteerd en opgeleid 
moeten worden. 

61378. D e  Voorzitter: Was u van oordeel, dat  het voordeel, dat 
het strijdbare gedeelte van de  brigade naar Indië ging, groter was 
dan  het daaraan voor de brigade verbonden nadeel? 

A. Ik zag alleen maar voordelen. Ik had geallieerd leren denken. 
E r  was een oorlog aan de  gang, waarin iedere'rn meevocht be- 
halve wij. Wij moe,sten geallieerd leren denken. Wij hingen daar  
maar in Wolverhampton rond. Het  houden van elen enquête is niet 
in mij opgekomen. Stelt u zich eens voor, dat Monfgomery eerst een 
enquête was gaan houden onder zijn manschappen vóórdat hij o p  de 
kust van Normandië ging landen. Ik ben blij, dat u mij hierover mijn 
mening laat zeggen. 

61379. D e  Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over d e  wijze, 
waarop de kwestie van artikel 192 van de Grondwet is behandeld? 

A. Dat  heb ik aan Minister i..ail Boeyen sterk ontraden, omdat 
dat  artikel zo weinig van pas was, in dezen niet alleen, maar  ook zo 
erg uit de tijd was. U weet, dat dat  artikel alles toeliet, behalve het 
gaan van troepen naar ons eigen grondgebie~d overzee. Men kon een 
Nederlands soldaat zonder zijn instemming naar Singapore brengen, 
waar hij met een kijker de overwal kan zien, maar voor het over- 
brenger~ naar Sumatra was zijn toestemming nodig! Ik raadde de heer 
van Boeyen aan: zeg hun niets; als zij mij vragen: waar gaan wij 
naar toe, geef ik het antwoord, dat  iedere commandant o p  e'cn der- 
gelijke, in oorlogstijd ongepaste vraag geeft, namelijk: dat zal je 
wel zien. Wij hadden in de brigade ook mmenssen, die communistische 
agitatie voerden; die hebben deze zaak uitgebuit. D e  m e s t e n  van 
de manpen hadden tot zover van de Grondwet nog nooit gehoord, 
laat s!aaii van artikel 192. In  mijn rapport heb ik daarvan het vol- 
gende grzegd: 

,,Van den aard der aangevoerde bezwaren moge ik hieronder 
enkele voorbeelden geven: 

a. ,,Ik heb aan mijn vrouw" - betrokkene was hier in 
Engeland gehuwd - ,,en aan mijn scl-ioonouders beloofd, dat ik 
mijn vrouw nimmer zou verlaten."; 

b. ,,Ik heb een oom, die koloniaal is geweest en die als ecn 
wrak uit de  Oost is teruggekomen.": 

c. ,,Het Nederlandsche volk zou het mij nimmer vergeven, in- 
dien ik de Grondwet zou schenden."; 

d. ,,Ik voel er niet voor, ik vecht liever voor de bevrijding 
van Nederland". 

In  mijn rapport heb ik ook gezegd, dat  de beide dagen van 2 en 3 
Januari 1942 mij zouden heugen: ze zijn de slechtste uit mijn dienst- 
tijd geweest. Veel van de charme en het spontane van het plan was 
weggenomen. Die mensen zijn, nadat de  Grondwet i11 het geding was 
gebracht, gaan leuteren en kletsen. 

61380. D e  Voorzitter: Kunt u iets over die communistische agi- 
tatie mededelen? 

A. Ik herinner mij een zekere Bruggernan, dis  communist was. 
O p  een avond hadden wij de  Prins o p  bezoek; het was meen ik, Sint- 
Nicolaasavond in de grote feestzaal. D e  Prins derd ons de  eer aan 
ern toespraak te houden. Hij zei, dat hij het prettig had gehad ei1 
zo goed had gegeten, waarop een stem zei: ,,Dan hebt u zeker in de 
officiersmess gegeten". Het was niet onmiddellijk na te gaan wie 
deze ongepaste opnierking maakte. Ik  heb de  volgende dag een order 



 lit tg eg even - en door de coinmandantzn mondeling laten behaiide- 
ien -, dat de soldaat, die dat had gezegd, werd verzocht bij de 
kolonel te kom'en en dat hem straffeloosheid werd gewaarborgd. 
To'en is die Br~iggetilnii de volgende dag bij mij gekomen en heb ik 
lcng met hem gepraat. Ik zei: ,,Het ogenblik was wel bijzonder on- 
geliikkig gekozen en hoe kom je er toe; wat zijn je klachten; is het 
eten bij de soldaten zoveel slechter dan bij de officieren?" Al die 
dingen gingen niet op, want de ingrediënten waren dezelfde. 

61381. De Voorzitter: Men behoeft geen communist te zijn om 
kritiek op het eten te hebben. 

A. Neen, maar hij was ezn agitator e11 wilde ontevredenheid 
zaaien. In dat gesprek bieek, dat de pap éénnlaal aangebrand was 
geweest. Dat was al!ec. Hij stond er voor bekend, dat hij een agi- 
tator was. Ik heb de heer va11 Boeyen gevraagd, wat wij moesten 
cioen met die communistzn. 

61382. De Voorzitter: Hebt u hierover geen briefwisseling ge- 
voerd met de Minister-president? 

A. Neen. Ik heb hierover nooit correspondentie gevoerd met de 
Minister-President, want ik stond tot hem in geen dienstverhouding. 

61383. De Voorzitter: Heeft dat de stemming in de Irene- 
Brigade ongunstig beïnvloed? 

h. Ja. Er werden ook herhaaldelijk communistische pamfletten 
op de W.c.'s gehangen. 

61384. De Voorzitter: Wat stond er in die pamfletten? 

A. Dat kan ik u niet meer zeggen. Bij een andere gelegenheid 
is die Brugger?zan ook opgetreden. Met Kerstmis en Oudejaar aten 
de officieren en manschappen te zamen in de eetzaal. Bruggeman 
suggereerde mij toen: een minuut stilte voor de Sovjettroepen. Ik 
heb toen verzocht om een minuut stilte voor ,,de geallieerde strijd- 
krachten". 

61385. De Voorzitter: Wat is er in het algemeen aan gedaan? 

A. Ik heb er met de heer van Boeyerl meer dan eens over ge- 
sproken, zo bijvoorbeeld wat wij - nu de Rrjssen onze bondge- 
noten waren - moesten doen (ik geloof niet, dat het is voorge- 
komen). wanneer de troep uitrukte en dan op mars zijnde, de ,,Inter- 
nationale" ging zingen. Daarop heb ik echter nooit antwoord ont- 
vangen. Ik weet niet, hoe het met mijn opvolger is gegaan. 

61386. De Voorzitter: Nu artikel 192 van de Grondwet. Hebt u 
er met de mensen in die zin over gesproken, dat hun beroep eigen- 
lijk niet opging, wanneer zij met de door u genoemde smoesjes aan- 
kwamen? 

A. Ik heb hun dat verteld en met hen de geschiedenis van dat 
artikel 192 doorgenon~en. Ik heb die meiisen ontvangen - misschien 
100 man - en heb twee dagen genomen om ze stuk voor stuk te 
woord te staan. 

61387. De Voorzitter: U hebt u ook later met deze kwestie 
bemoeid? 

A. Ja. Dat is het eerste geweest, dat ik heb gedaan, toen ik op 
1 December 1942 werd belast inet de wederopboul~ van de Konink- 
lijke landmacht. 

61388. De Voorzitter: Op 18 December 1942 heeft u een brief 
geschreven, waarin staat: 

,,In onderscheidene Regeeringsverklaringen is, voor na den oor- 
log, een Rijksverband, waarin Nederland, Indonesië, Suriname 
en Curacao te zamen deel zullen hebben, in uitzicht gesteld. 
Laatstelijk was dit het geval in de radiorede van H.M. de 
Koningin op Zondag 6 December 1942. 

Met die Rijkseenheidsgedachte vereenjgt zich niet artikel l92 
van de Grondwet, hetweik o.m. voor de dieilstplichtigeil van de 
Koninklijke Landmacht, hun deelneming aan krijgsverrichtingen 
in de deelen van het Rijksgebied overzee, afhankelijk stelt van 
de instemming dier militalren." 

Naar uw mening was de teneur van de Regeringsverklaringen uit- 
breiding van de saamhorigheidsgedachte? 

A. Ja. Artikel 192 paste daarin in het geheel niet. 

61389. De Voorzitter: Paste ook niet in het kader van de Re- 
geringsverklaring van 6 December? 

A. Neen. Ik vind, Qat de Regering veel te lang heeft getalmd met 
de wijziging van artikel 197. Dat heeft heel wat hoofdbrekens gekost. 

61390. De Voorzitter: U meende, dat dit GronGwetsartikel niet 
in stand ZOU kunnen blijven bij de verwezenlijking van de Rijks- 
eenheid? 

A. Inderdaad. Het is tenslotte ook gebeurd, maar moeizaam. 

61391. De Voorzitter: U bent destijds niet als commandant 
medegegaan? 

A. Keen. Het betrof hier een detachement kwartiermakers, waar- 
van overste van den Berge commandant was. Ik ben medegegaan 
om de komst van de rest van het strijdbare gedeeite van de brigade 
voor te bereiden en besprekingen te voeren met de Indische leger- 
leiding. 

61392. De Voorzitter: U reisde, althans gedeeltelijk, wel met 
de troep mede. Was dat niet een eigenaardige verhouding? 

A. Neen. Het detachement was voor mij veel te klein om er 
commandant van te zijn. 

61393. De Voorzitter: U bent ook met een adjudant gegaan? 

A. Neen. 

61394. De Voorzitter: In het verhoor van cie heer Beelaerts van 
Blokland lees ik: 

,,De Voorzitter: Had hij een adjudant bij zich? 

A. Jat een zeer bijzondere, de heer van Tienhoven." 

A. Daarvan is geen sprake. Ik heb geen adjudant mede gehad. 
Van Tienhoven was een van de officieren van het detachement-van 
den Berge. Hij is in Colombo gestraft wegens herhaalde dronken- 
schap en op de boot gezet met bestemming Engeland. 

61395. De Voorzitter: Kunt u een kort overzicht geven van de 
reis, die u gemaakt hebt? 

A. Wij zijn uit Gourock vertrokken met het depotschip van de 
onderzeedienst Hr. Ms. ,,Colombia", zeer onderbemand; onze 
mannen waren dus zeer welkom voor de bemanning van het geschut 
en voor de l-iuishoudelijke dienst. Wij zijn met een groot konvooi 
zuidwaarts gegaan. De eerste aanloophaven was Freetown. In Free- 
town ben ik overgegaan op Hr. Ms. ,Jacob van Heemskerck", die 
ook in het konvooi voer, maar die daar het konvooi verliet om zo 
snel mogelijk naar Indië te varen. 

61396. De Voorzitter: Er is hier wel gezegd, dat het eigenlijk een 
beetje onzinnig was om het detachement naar Indië te sturen, omdat 
het in Indië ecn zo lange weg van voorbereiding zou hebben moeten 
gaan, dat het toch niet aan de strijd kon deelnemen. 

A. Het is gemakkelijk achteraf praten. Er zou natuurlijk aan- 
vul1ei;de tropectraining en acclimatisering moeten plaats hebben. 
blaar wie zou tevoren hebben durven zeggen, dat de strijd om 
Nederlandsch-Indië van zó korte duur zou zijn als nu het geval is 
gebIeken? b'an de kant van het Indische bestuur in Londen is de 
uitzending zeer aangemoedigd. 

61397. De Voorzitter: U bent vooruit gereisd. Waar hebt u ver- 
nomen, dat de zaak ten einde was? 

A. Tussen Colombo en Tjilatjap. 's Morgens zouden wij bij 
Tjilatjap aan de wal komen en de avond daarvoor kwam het bericht: 
,,Terugn. Toen zijn wij naar Colombo teruggegaan en daar is het 
detachement-van den Berge gekomen. Admiraal Helfrich heeft toen 
telegraiisch aan de Regering verzocht te vernemen hoelang het nog 
duurde voordat het eerste bataljon kwam. Mazr het antwoord was, 
dat het bataljon helemaal niet kwam. Dat was een grote teleur- 
stelling. 

61398. De Voorzitter: Wat was de bedoeling van het gaan naar 
Ceylon? 

A. De acclimatisering kon in Ceylon plaats vinden; dan kon men 
verder zien wat er ging gebeuren. Het geallieerde opperbevel moest 



bepalen wat het met het detachement kon doen. Dat was niet mijn 
taak. Later heb ik voorgesteld het Iste bataljon over te zenden en in 
Australië de opieiding van een pantserbrigade ter hand te nemen. 

61399. De Voorzitter: Hoe lag precies de bevelsverhouding tusscn 
u, admiraal Helfrich en de geallieerden? 

A. Ik stond onder bevel van admiraal Helfrich, die ressorteerde 
onder marine. Operatief ressorteerde ik onder admiraal Helfrich, 
maar administratief heb )k mij zelf altijd beschouwd als te ressor- 
teren onder de Minister van Oorlog. 

61400. De Voorzitter: Admiraal Wel,?rich ressorteerde toch adml- 
nistratief onder marine, maar operatief onder de geallieerde opper- 
bevelhebber? 

A. Dat durf ik niet precies te zeggen; dat weet de admiraal zelf 
beter dan ik. 

61401. De Voorzitter: Men heeft toen een gedeelte van het 
detachement gebruikt voor commandowerk, voor raids? 

A. Dat is na mijn vertrek geweest; dat heb ik niet medegemaakt. 

61402. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de stemming 
van de manschappen? 

A. Die was natuurlijk niet goed. De mensen waren zeer teleur- 
gesteld. Zoals u in mijn rapport kunt lezen, is het daar niet gemak- 
kelijk gegaan. De Engelsen hadden ook veel grote tegenva!!ers te ver- 
werken. Het ging allemaal zo vl~ig en wij stonden, als wij iets nodig 
hadden, niet vooraan in de queue. 

61403. De Voorzitter: Is het u ook bekend waarom de heer van den 
Bcrge geen commandant is gebleven van het korps Insulinde? 

A. Dat weet ik niet; dat is uitgemaakt door admiraal Furstncr 
met de rest van die Indische officieren in Londen. Ik meen, dat 
nîajoor Mollinger de man was, die dat allemaal regelde met admiraal 
Furstner. 

61404. De Voorzitter: U hebt in uw rapport gesproken over de 
heer van rlrn Berge, nl. dat zijn moreel in verband met verschillende 
teleurstellingen op een zware proef werd gesteld. Dat is waarschijnlijk 
dezelf de kwestie? 

A. Ik heb het natuurlijk voor hem opgenomen. Het is een teleur- 
stelling voor hem geweest, dat hij uit correspondentie uit Engeland 
nioest vernemen, dat een ander zijn commando zou overnemen en 
clat hij de administratie moest voeren. Hij was een Atjeh-specialist. 

61405. De Voorzitter: U was het dus niet eens met de Regerings- 
politiek, dat dit onderdeel daar bleef? 

A. Neen, en admiraal Helfrich ook niet en de Britse bevelhebber 
evenmin. 

61406. De Voorzitter: De Regering meende dit uit prestige- 
overwegingen te moeten doen. 

A. Het is van Londen uit op touw gezet, dat zij moesten blijven. 

61407. De Voorzitter: U hebt toen bevel gekregen van de Regering 
om terug te gaan? 

A. Ja, in Juni 1942. 

61408. De Voorzitter: Welke opdracht hebt u in Engeland ont- 
vangen? 

A. Alleen om dit rapport te maken. Men dacht waarschijnlijk mij 
daarmee enkele maanden bezig te houden, maar ik was er de volgende 
dag reeds mee klaar. Overste van de Plnssche deed steeds niets en 
ik gedurende vijf maanden (Juli t/m November 1942) ook niet. 

61409. De Voorzitter: Op welki overwegingen berustte dat beleid? 

A. Dat weet ik niet. 

61410. De Voorzitter: Waaruit bestond dat beleid? 

A. Ten aanzien van de officieren van de generale staf om ze te 
verdelen en ze ieder in een afzonderliik hok te zetten. zodat zii van 

61411. De Voorzitter: Was het een bewuste politiek on? deze 
niensen van elkaar te scheiden? 

A, Dat is mijn overtuiging. Er war.-n S geroutineerde hoofci- 
officieren van de generale staf beschikbaar en van hun diensten is 
zeer ondoelmatig gebruik gemaakt! 

61412. De Voorzitter: De heer van de Plnssche werd dus als non- 
valeur beschouwd'? 

A. Dat neem ik niet voor mijn rekening. Ik heb er, na mijn terug- 
keer uit het Verre Oosten, herhaaldelijk op moeten aandringen, dat 
ik iets te doen zou krij7eii. Ik heb de heer van Roeye~z periodiek 
>erveeld met de mededeling, dat ik er nog was. 

61413. De Voorzitter: Wat was dan het antwoord? 

A Hij heeft nooit geantw~oord. maar na het aftreden van Minister 
van Boeycn heeft diens opvolger, jhr. van Lidth de Jeude, er ten- 
slotte een einde aan gemaakt. 

61414. Jonkvrouwe CVttemaall van Stoetwegen: Wie adviseerde dat 
de heer van Boeyen? 

A. Ik heb éénmaal schriftelijk antwoord gekregen van generaal 
iTan der Vijver, waarin werd gezegd, dat mijn vzrzoek om tewerk- 
stelling de belanjstelling van de Minister had. 

61 41 5. Jonkvrouwe Wtfewaall van Stoetwegen: Adviseerde generaal 
van cler Vijver Minister van Boeyen? 

A. Ja. Hij was secretaris-generaal. Hij had er een zeer uitgesproken 
opinie over, dat er een generale staf moest zijn, maar hij kreeg ook 
nul op het request. 

61416. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het kwam dus niet 
van militaire kant? 

A. Neen. 

61417. De Voorzitter: U hebt in de brieven, die ons verleden 
week hebben bereikt, een overzicht gegeven van hetgeen is gebeurd 
in Engeland in de tijd, dat u in Brits-Indië was, in verband ook met 
de werkzaamheden van de heer Sas. 

A. Dit is ontleend aan de nota van de drie stafofficieren, die 
wij later hebben opgemaakt, Sas, Kruis en ik. 

61415. De Voorzitter: U kunt de juistheid van het verslag be- 
treffende het Indisch detachement volkomen bevestigen? 

A. Ja. 

61419. De Voorzitter: Wat is het eerste werk geworden. dat u na 
uw nonactiviteit hebt mogen doen? 

A, Ik ben na mijn terugkeer uit het Verre Oosten vijf maanden 
buiten betrekking gelaten, maar ik ben niet op nonactiviteit gesteld. 

61420. De Voorzitter: Wat is het verschil? 

A. Konactiviteit geschiedt bij Koninklijk besluit: dan krijgt men 
213 van het salaris. Ik werd volledig betaald, maar ik had geen 
functie. 

61421. De Voorzitter: Waarom is de een op nonactiviteit. de 
ander buiten betrekking geweest en een derde weer anders? 

A. Ik weet het niet. Ik was in diewt, maar er was geen werk. 
Ik heb herhaaldelijk naar voren gebracht. dat wij hier in een vreemd 
land zaten en dat het feit, dat de hlinister mij liet rondhangen. ter- 
wijl het lot van ons land aan een zijden draad hing, moreel niet te 
verantwoorden was. 

61422. De Voorzitter: Kon men u bij de Irene-Brigade ook niet 
gebruiken? 

A. Daar was in die tussentijd een andere commandant gekomen. 

61423. De Voorzitter: Welke opdracht hebt u gekregen? 

elkaar niet wisten, wat zij deden. A. Op 1 December 1942 hoofd van het Bureau O.G.S. 



61424. D e  Voorzitter: Bent u in September 1942 door de hoof- 
den van de eerste en de derde afdeling niet betrokken bij het vraag- 
stuk van de militaire voorbereiding van de terugkeer naar Neder- 
land? 

A. Dat had niets met de Minister te maken. Die nota hebben wij 
gezamenlijk opgemaakt. 

61425. D e  Voorzitter: Dit was niet officieel? 

A. Het was het initiatief van Sas en Kruls en zij hebben mij 
gevraagd daaraan mede te werken. 

61426. D e  Voorzitter: U kunt misschien wel uiteenzetten, waar- 
over het ging. Ik meen, dat  het ging over de vraag, of men een 
generale staf zou maken? 

A. In de periode, toen ik niet aan het Departement werkzaam 
was, hebben de stafofficieren, die aan het Departement zaten, ge- 
daan wat zij konden o m  de Minister er van te overtuigen, dat  de 
stafofficieren moesten worden te zamen gebracht als generale staf. 
Het is begonnen in October 1941. Generaal van der Vijver heeft in 
Kovember 1941 een nota van ver gaande strekking ingediend. Overste 
Sas heeft het als hoofd van de IlIde Afdeling in April 1942 gedaan. 
Majoor Kruls en overste Sas te zamen hebben in Juli 1912 voor- 
stellen gedaan. 

111 September 1942, toen Minister van Boeyen wegging en jhr. van 
Lidth de Jelide optrad, hebben wij - Sas, Krills en ik - gemeend, 
dat  het op onze weg lag een men~oraildum te doen toekomen aan 
de nieuw optredende bewindsman, te einde hem een inzicht te geven 
omtrent de vraag, hce  de militaire voorbereiding van de  terugkeer 
alsnog in goede banen kon worden geleid. Dit is onze nota van 
l 6  September 1942 geweest, die ten doel had de  nieuw optredende 
burgerminister in te lichten en van dienst te zijn. 

Die poging was echter tevergeefs. 

61427. De Voorzitter: Generaal var, d ~ i .  Vijver heeft daar nop, 
een notitie bi j  gegeven, waarin hij onder meer zegt, dat hem ter ore 
1% gekomen, dat hier en daar de mening heeft post gevat, dat de 
generale staf niet deskundig zou zijn, in verband waarmede de 
afloop van de oorlog van 10-15 Mei 1940 op ons grondgebied 
deels aan tekortkomingen van die staf te wijten zou zijn. Hij zegt dan  
\erder: 

,,Een gevolg van deze geruchten is wellicht, dat  het streven 
bestaat o m  bij de voorbereiding van den terugkeer naar Neder- 
land dit d ie~s tvak ,  dat het aangewezen orgaan is o m  daarbii 
leiding te geven, o p  den achtergrond te houden." 

Was dat  een mening, die men zelfstandig in Londen had gemaakt'? 

A. Ja. D e  mening, dat men de  generale staf niet meer wilde 
hebben, was bij deze stafofficieren o p  goede gronden gevormd. Het  
is moeilijk daarvan meer te zeggen. D e  heer Dijxkoortz kan u dat  
precies vertellen. Als ik het goed heb begrepen, is dat  ook één van 
de redenen geweest, die tot zijn aftreden hebben geleid. 

61428. D e  Voorzitter: U maakt in die nota ook melding van de 
taakverdeling tussen het bureau M.V.T. en d e  Afdeling PI1 van het 
Departement. 

A. Ja, tenminste voor zover mijn overleden vriend Sas mij dat 
heeft verteld. 

61429. D e  Voorzitter: Hoe lag die zaak? 

A. Sas was min of meer ondergeschikt aan een officier der 
mariniers, kolonel de Br~cyne. Als het over het terrein van Sas ging, 
waarmede ile Bruyne mede te maken had, kon hij aan Sas raad 
vragen, inaar dat heeft hij nooit gedaan. 

61430. D e  Voorzitter: Waarom heeft hij dat  nooit gedaan? 

A. Omdat men geen generale staf wenste. D e  Ministers zullen 
u beter dan ik kunnen vertellen waarom zij die niet wensten. 

61431. D e  Voorzitter: hlaar  men had toch een generale staf 
kunnen vormen buiten diegenen, die daarvan vroeger deel hadden 
uitgemaakt? 

A. D a t  kon natuurlijk niet. Een generale $taf is een aparte 
branche, waarvoor men jarenlange scholing nodig heeft, 

61432. D e  Voorzitter: Volgens u zou dus alleen maar mogelijk zijn 
geweest ecn generale staf te vormen, indien men degenen had ingr- 
schakeld, die daarvan destijds in Nederland deel uitmaakten? 

A. Ja. Men moet daarvoor hebben geschoolde geroutineerde 
krachten, die in  een vorige betrekking hebben getoond wat zij waard 
zijn. 

61433. D e  Voorzitter: Wanneer is u weer te werk gesteld? 

A. Dat  was o p  1 December 1942. 

61434. D e  Voorzitter: Was dat een redelijke tewerkstelling? 

A. Ja, dat  wil zeggen: ook weer in een apart hok onafhankelijk 
van Bureau M.V.T. 

61435. D e  Voorzitter: Het was dus niet een soort van werkver- 
schaff ing? 

A. Necn. dat  ging ook niet met Sas en mij; men kon Sas en mij 
geen werkverschaffingswerk geven. Als men ons ern taak gaf, maab- 
ten wij, voor zover hei aan ons lag, er een succes van. 

61336. D e  Voorzitter: Het is mogelijk, dat de  Minister dat  ge- 
aacht heeft? 

A. Dat  is mogelijk, maar dan lukte dat  niet met Sas en mij. 

61437. D e  Voorzitter: Hebt u ook uw bezwaren naar voren 
gebracht tegen deze scheiding van M.V.T. en het bureau O.G.S.? 
Dat  lag toch ongeveer op hetzelfde terrein? 

A. Inderdaad, ik heb mijn bezwaren kenbaar gemaakt in een 
bespreking met de Minister, die is voorafgegaan aan de vaststelling 
van de  taak. Op 1 December 1942 ben ik te werk gesteld. Medio 
Nuvember 1942 ben ik in het Kabinet van de Minister ontboden. Daar  
heeft de Minister mij een concept gegeven van hetgeen hij van pla? 
was te doen. Ik heb 15 November 1942 schriftelijk geantwoord wat 
;k daarvan dacht. 

61438. D e  Voorzitter: Kunt u in  het kort aangeven, wat het 
verschil was tussen het bureau M.V.T. en het bureau O.G.S.. zoals 
de oors~ronkelijke opzet was? U hebt gezegd. dat die solitsing van 
de beide bureaux gekunsteld was, in een brief van 15 November 1942. 

A. Daarii-i heb ik bezwaren naar voren gebracht tegen het voor- 
nemen van de  Minister, maar het heeft niet geholpen, want de  
Minister heeft het toch gedaan. 

61439. D e  Voorzitter: Kunt u er een toelichting o p  geven, dat het 
uitsluitend een persoonlijke zaak is geweest en dat  militaire over- 
wegingen daaraan vreemd waren? H o e  lagen de verhoudingen precies? 

A. Ik kan daarop geen verdere toelichting geven. Pk weet niet, wat 
de  bedoeling is geweest, maar ik denk, dat  het slaat o p  de  wens o m  
geen concentratie te hebben. 

61440. D e  Voorzitter: Wat hebt u gedaan in de functie van chef 
van het bureau O.G.S.? 

A. Wij hebben gewerkt als paarden met een zeer beperkte staf. 

{Getuige overhandigt enige documer7tea.) 

61441. D e  Voorzitter: Wie maakte deel uit van uw staf? 

A. Kolonel Sas, luitenant-kolonel Knel en de lste-luitenants 
Arnoti, Stokdijk en Ankerman. Daarmee begonnen wij op 1 Decem- 
ber 1942. 

61442. D e  Vooirziiter: N u  LI de naam Ankennan noemt, herinner 
ik mij, dat  er een kwestie is geweest met Ankerrnan in verband met 
zijn optreden als militair attaché. 

A. Daarvan weet ik niets. Ik weet alleen, dat  er een kwestie is 
geweest met Ankertnan, een persoonlijke aangelegenheid, die ik, als 
zijn chef, heb moeten uitzoeken. Naar  ik mij herinner, ging die 
kwestie over het feit, dat  een Canadees officier had gezegd, dat 
Anker~tzan dronken was geweest. Da t  gaf ecn hele hoop geharrewar. 



61443. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Waren er klachten 
van Canadezen gekomen? 

A. Ja, van een Canadees officier, die ten huize van Ankerman 
een weekend had doorgebracht en die, als dank voor het aangenaam 
verpozen, het verhaal had rondgestrooid, dat  Ankerman dronken 
was geweest. 

61444. D e  Voorzitter: U hebt uw mening eens kenbaar gemaakt 
over de kwestie van de militair attaché als een kwestie Schoonen- 
bergd nherrnan. 

(De  Voorzitter overhandigt de getuige een stuk.) 

A. Ja, ik herinner mij dat  wel. Vóórdat ik het Bureau O.G.S. 
overnam. was Ankerrnarz werkzaam bij Sas. Hij was door Sas belast 
met het contact niet de  buitenlandse militaire attaché's. D e  indruk 
bestond, dat  zulks door Schoonerzberg weinig werd gewaardeerd, 
omdat deze zat te vigileren om de  functie van militair attaché te 
krijgen. Ik heb zelf gedacht, zonder dat ik daarvoor enig bewijs kon 
aanvoeren, dat  de gehele actie tegen Ankerrnaiz was gearrangeerd. Ik 
had voor mij zelf het gevoelen, dat  Schoonenberg daaraan wellicht 
niet vreemd was. 

61445. D e  Voorzitter: Wij hebben vanmorgen de heer Schoonen- 
berg gehoord. Hij herinnert zich totaal niets van de kwestie-Anker- 
man. 

A. Het is, zoals het dikwijls gaat, een gevoelen. 

61446. D e  Voorzitter: Wij kunnen in het algemeen zeggen, dat  
door O.G.S. een organisatie voor het Nederlandse leger in  vredes- 
tijd is ontworpen? 

A. Ja. 

61447. De Voorzitter: U hebt daarbij ook te maken gehad met 
de kwestie van de B.V.L. U hebt aan de  Minister gevraagd..  . 

A. Ligt het in  de bedoeling de B.V.L. weer op te richten? 

61448. D e  Voorzitter: Ja. Wat had u daarop tegen? 

A. Ik had daartegen het bezwaar, dat het een te eenzijdig ge- 
oriënteerde organisatie was. Ik geloof, dat  de B.V.L. veel goeds ge- 
daan heeft, als tegenwicht tegen andere minder gewaardeerde agi- 
taties. 

Ik  geloof echter, dat een politieke organisatie in een gezonde 
weermacht niet thuishoort. 

61449. D e  Voorzitter: Ieder kon daarvan deel uitmaken. 

A. Ik geloof niet, dat  één communist of S.D.A.P.-er er ooit aan 
gedacht heeft lid van de B.V.L. te worden, en ik geloof evenmin, dat 
hij tot dat instituut zou zijn toegelaten. 

61450. D e  Voorzitter: U schrijft in  uw brief van 17 Februari 1943: 
,,Onmiddellijk nadat, in  de  beruchte Novemberdagen-1918, 

de  toenmalige leider van de S.D.A.P., mr. P. J. Troelstra, in een 
bewogen bijeenkomst te  Rotterdam, het revolutie-monster had 
opgeroepen, werd in het politieke kamp ter rechterzijde de be- 
trouwbaarheid van het leger, ter handhaving van de binnen- 
landsche orde en rust, in twijfel getrokken." 

Is het zo, dat  men de  B.V.L. heeft opgericht, omdat men de be- 
trouwbaarheid van het leger niet erkende? 

A. Ongetwijfeld. 

61451. D e  Voorzitter: D a n  zou de  B.V.L. een anti-legerinstelling 
hebben gehad, wat de samenstelling van het toenmalige leger betreft. 
Men kan ook zeggen, dat  het zonder meer een instituut was, dat  ter 
beschikking van de Regering werd gesteld. 

A. Ik heb veel lof voor hetgeen de B.V.L. gedaan heeft, maar 
in een gezonde legerorganisatie past zij niet. Deze zaak neemt thans 
een geheel ander aspect aan. Bij de opbouw van een nieuw leger 
moet men daarmede rekening houden. D e  S.D.A.P. heeft sedert 1937 
een geheel andere houding aangenomen, maar destijds wilde zij bij- 
voorbeeld nog de herhalingsoefeningen onmogelijk maken. Het leger 
was een moeilijk instituut met 25 76 S.D.A.P.-ers er in, die op een 
dergelijke wijze werden opgevoed. Toen was er voor een B.V.L. zeker 
plaats, maar in een werkelijk gezonde legerorganisatie behoort zij 
niet thuis. 

61452. D e  Voorzitter: E r  is strijd geweest over de vraag hoeveel 
man men voor de  marine zou bestemmen? 

A. Daarin heeft jhr. van Lidth de Jeude onnodig toegegeven aan 
zijn ambtgenoot van Marine, die naar mijn oordeel oorlogswinst 
wilde maken. Admiraal Fi~rstner streefde naar een grote marine en 
om daarvoor e x  fundament te hebben, was een van zijn wensen, 
dat  men een contingent marinedienstplichtigen moest hebben van 
10000 man. Daaraan kon natuurlijk niet gedacht worden, alleen 31 
omdat m m  bij de marine zelfs het kader niet had om jaarlijks 
100G0 dienstplichtigen o p  te leiden. H o e  ongefundeerd dat  getal 
was, blijkt wel uit het feit, dat, toen het op verdere samenspreking 
aankwam, het getal ineens 7000 werd, terwijl, toen het o p  toegeven 
aankwam, dat getal tensiotte 5000 werd. Het  was dus een soort 
van koehandel, ongefundeerd en onnodig. Er  was alle tijd om na 
de  bevrijding de wet langs parlementaire weg te veranderen. Msri 
had in afwachting kunnen zeggen: wij, Oorlog en Marine, bepalen 
in onderling overleg hoeveel ieder krijgt. Volkomen ten onrechte is 
hier naar mijn oordeel gebruik gemaakt van noodwetgeving en zijn 
de bevoegdheden misbruikt. 

61453. D e  Voorzitter: Later is het Bureau O.G.S. overgegaan in 
een Bureau Expeditionnaire Macht. Betekende dit alleen een riaams- 
verandering? 

A. D e  taak is mede veranderd of, beter gezegd, aangevuld, nl. 
met de vorming van een Expeditionnaire Macht. 

61454. D e  Voorzitter: Misschien wilt u een uiteenzetting geven 
van de verschillende taken van de bataljons, die inen wenste uit te 
zenden voor de gezagshandhaving i11 Nederland en Nederlandsch- 
Indië, voor de  Expeditionnaire Macht, voor een eventuele bezetting 
in Duitsland, een en ander gezien in het kader van een nieuwe 
Nederlandse legerorganisatie. 

A. Ja, dat laatste was de achtergrond. Onze aanvankelijke hoofd- 
taak was de bestudering en verzameling van de  grondgegevens en het 
studiemateriaal voor de wederopbouw van de Nederlandse landmacht. 

61455. D e  Voorzitter: Ik zou speciaal wat willen horen over de 
l~ataljons voor de gezagshandhaving in beide gebiedsdelen, de  Expe- 
ditionnaire Macht, enz. en wat uw ideeën daaromtrent waren. 

A. Die eerstbedoelde bataljons hebben wij tot in de  finesses voor- 
bereid, uitrustingsstaten gemaakt en allerlei administratieve paperasseri 
laten drukken en in kisten laten pakken. Het  heeft heel lang geduurd, 
voordat de Regering ern beslissing nam ten aanzien van de Expe- 
ditionnaire Macht, waarop wij konden werken. 

61456. De Voorzitter: Waarom duurde dat zo lang? 

A. D a t  kan ik u niet zeggen, misschien jhr. van Lidth de Jeude 
wel. Het  heeft onmogelijk lang geduurd. D e  opdracht tot het voor- 
bereiden van het vormen van een Expeditionnaire Macht is aan hel 
Bureau O.G.S. gegeven bij brief van 27 Mei 1943 e n  de beslissing, 
dat het kon gebeuren, is van 20 April 1944, dus bijna een jaar later. 

61457. D e  Voorzitter: Die voorbereiding kon dus een aanvang 
nemen in April 1944? 

A. Ja. Tevoren was bij de Regering het denkbeeld opgekomen. 
geen training in Engeland, maar 111 Amerika. Wet had dus geen zin 
voorbereidingen voor opleiding in Engeland te treffen, als het in 
Amerika moest gebeuren. 

61458. D e  Voorzitter: Liep de correspondentie over de plaats, 
waar de  opleiding moest plaats hebben, over u? 

A. Neen, die ging over de heer Dijxhoorn in Amerika. Toen er 
enige tegenstand kwam tegen de opleiding in Amerika, heeft de 
Minister mij argumenten gevraagd, die ik ook heb gegeven. Mijn 
mening was toen, dat  de  opleiding beter in Amerika kon plaats 
hebben, omdat rnen daar beter geoutilleerd was, betere kampen en 
beter materiaal had. Men had het oog o p  een opleidingskamp in 
Californië, waar het klimaat zó was, dat men gedurende het gehele 
jaar kon trainen. D e  Amerikanen hadden voorts een overgangskamp 
o p  ecn eiland in de Pacific, waar de troepen heengingen, voordat zij 
naar de  tropen vertrokken. 



61459. D e  Voorzitter: Wat betreft die voorbereiding kon u 
natuurlijk niet veel meer doen dan een organisatie o p  papier maken, 
want u had de mensen niet. Kunt  u iets vertellen over de bewapening, 
want dat  moest toch met de  geallieerden worden overlegd? 

A. Dat  is pas begonnen na die brief van 20 April 1944, toen de 
beslissing kwam, dat de training in Engeland zou plaats vinden. 
O p  1 Mei 1944 is vervolgens het overleg met het War Office be- 
gonnen. 

61460. D e  Voorzitter: Welke resultaten heeft dat  gehad? 

A. Dat  overleg heeft goede resultaten gehad; wij kregen goede 
verbindingen en alle hulp, die wij wilden hebben, maar het scheen, 
dat  de  Minister er niet mee ingenomen was, omdat hij de Britse 
trainingperiode te lang vond. Hij wilde deze sneller doen geschieden 
en achter mijn rug om heeft hij de Prin3 en Krzlls naar het War 
Office gestuurd. Tenslotte is als gevolg van die bespreking door de 
Prins een sneller schema uit de  bus gekomen. Toen het o p  daad- 
werkelijke opleiding aankwam, hebben de Engelsen echter hun 
eigen schema gevolgd. 

61461. D e  Voorzitter: Het is dus inderdaad een geschilpunt ge- 
weest, dat  het opleidingsschema te lang duurde? 

A. Ik had dat  niet zelf bedacht: het was het uit ervaring ge- 
groeide opleidingsschema van de  Amerikanen en de  Engelsen. Ik kon 
mij niet voorstellen, dat  de  Minister er aan kon denken, dat wij het 
sneller konden dan de  Engelsen, die in  dit opzicht alle kinderziekten 
hadden meegemaakt en nu  o p  het gevechtsveld met d e  beste resul- 
taten uit de bus kwamen. 

61462. D e  Voorzitter: Is, toen de  Engelsen later de  zaak hebben 
overgenomen, uw standpunt gevolgd? 

A, Eerst is Amerika overwogen; vervolgens de training in Enge- 
land, kampen in Noord-Ierland, waar men ook van afgestapt is. 
Tenslotte is het neergekomen op d e  opleiding van het kader in 
Britse trainingscentra. 

61463. D e  Voorzitter: Is toen ook a l  de opbouw van een af - 
zonderlijk luchtwapen ter sprake gekomen? 

A. Dat  is een ogenblik mijn taak geweest, maar  dat  is spoedig 
overgenomen door overste de Broekerf. Daarmede heb ik dus verder 
geen bemoeienis gehad. 

61464. D e  Voorzitter: Wat omvatte de  Expeditionnaire Macht? 

A. Men zou beginnen met een legerkorps van twee divisies en 
en dan verder zien. E r  zijn inderdaad twee divisies gegaan: de  7 De- 
ccmber-divisie en de divisie-Baay. 

61465. D e  Voorzitter: Is men, toen in September 1944 een ge- 
deelte van Nederland was bevrijd, onmiddellijk begonnen met de  
voorbereidingen voor de Expeditionnaire Macht? 

A. Niet onmiddellijk. D e  opleiding van adspirant-officieren is 
eerst in Januari 1945 begonnen. Het was koren o p  mijn molen te 
ervaren, dat het tijdschema van Minister van Lidth de Jeude, zoals 
ik gewaarschuwd had, veel te snel was. D e  opleiding zou volgens 
het ministeriële tijdschema beginnen 30 dagen na de volledige be- 
vrijding van Nederland. Ik heb gezegd: dat  kan niet! D e  Minister 
heeft het toen veranderd in 60 dagen. I n  September 1944 is Brabant 
bevrijd. D e  eerste recruten zijn in Januari 1945 overgekomen, eer1 
kleine 5 maanden later! 

61466. D e  Voorzitter: Naar uw oordeel kon men niet eerder dan  
Januari beginnen? 

A. Misschien wel, als het in Nederland beter georganiseerd ware 
geweest. 

61467. D e  Voorzitter: Bij wie berustte de  organisatie? 

A. Generaal van Nijnalten was belast met de  recrutering. I k  had 
met de recrutering niet van doen. 

61468. D e  Voorzitter: D e  kwestie van d e  registratie is toch wel 
o p  uw bureau ter sprake gekomen? 

A. Ja. Daar  had de  Minister in het geheel geen oor  naar. Dat  zou 
zijns inzienc te veel tijd gekost hebben. Maar men kan geen lich- 
t~ngen  oproepen, wanneer zij niet geregistreerd zijn. 

61469. D e  Voorzitter: Had men, als men ~nin~dde l l i lk  na de be- 
viijding van dat  geCeelte v a l ~  Nederland vrijwiiligers had opge- 
roepen, niet eerder met de opleiding kunnen beginnen? 

A. Ik wist niet, hoe de toatanden daar waren. Ik zat in Bnge- 
land. Men zou, hier zittend, geneigd zijn te zeggen: Het  is een beetje 
lang, van September tot Januari. Als de recruten in Engeland aan- 
kwamen, begon hun opleiding meteen. Wij ontvingin hen in Harwich 
en zij gingen, na gekleed te zijn, onmiddellijk door naar een Brits 
trainingscentre. 

61470. D e  'C'oorzitber: Is er in uw schema niet plaats geweest 
voor een vrijwilligersbureau in Eindhoven? 

A. Daarmede had ik niet te doen; dat  was de  Nederlandse kant. 
Ik heb daar wel een offic~er van mij geplaatst o m  te helpzn. Kolonel 
Sas is e r  ook herhaaldelijk geweest. Men wist overigens niet hoe het 
met die vrijwilligers zou gaan en of men er o p  kon rekenen, dat  men 
ze zou krijgen. In dit opzicht werkten wij in een volslagen duister- 
nis en gingen wij af op de  berichten, die wij van de inlichtingen- 
dienst kregen. Die inlichtingendienst gaf herhaaldelijk het bericht 
door, dat  de  Nederlanders alles wilden, behalve in  militaire dienst 
gaan. Achteraf is dat gelukkig erg meegevallen. De aanmelding van 
vrijwilligers is gunstig geweest, maar de rapporten van de  inlich- 
trngendienst wezen te dezer zake o p  de  verwachting van het tegen- 
deel. 

61471. D e  Voorzitter: E r  is een onderzoek geweest nopens de 
vraag of er moest worden overgegaan tot de vorming van een kwali- 
teitsleger van bepaalde omvang. U hebt daaraan ook medegewerkt 
en er een nota over geschreven. 

A. Ja. 

61472. D e  Voorzitter: Generaal van der Vijver heeft over de  
minderheidsnota van u en wijlen de  heer Sas een nota geschreven, 
waarin hij o.m. spreekt van: 

, ,l .  D e  nota is geschreven in een schier vijandigen': - dat  
slaat dus o p  de  minderheidsnota van u en de heer Sas - 
,,irriteerenden toon en bevat eenige bedekte hatelijkheden, zoowel 
aan het adres van Uwe Excellentie als aan dat van den Kolonel 
Kruls en mij. Ook de  Luitenant-Kolonel Doorrnan komt er niet 
zonder kleerscheuren af." 

Is er voor die klacht van generaal van der Vijver reden? 

A. Die nota van generaal van der  Vijver is mij niet bekend. 
Voor zijn klacht is m.i. geen reden. Maar de  rol, die de heren van 
der Vijver en Doorrnarz hierin hebben gespeeld, is nogal eigenaardig. 
N u  waren zij voor een klein kwaliteitsleger - overigens een gekke 
naam, want wij hebben uiteraard altijd gestreefd naar een leger van 
zo goed mogelijke kwaliteit -, maar die zelfde heren hadden enkele 
maanden tevoren hun schouders gezet onder het plan-Doorman van 
14 divisies; nu waren zij plotseling voor een leger van 3 divisies. Zij 
vonden het vanzelfsprekend niet prettig, dat  Sas en ik in onze 
minderheidsnota hun omzwaai in het licht stelden en betoogden, dat 
de tijd om e-n beslissing te nemen omtrent de vraag of het leger 
groot of klein moest zijn. blijkbaar nog niet gekomen was, getuige, 
dat de heren, die thans zo enthousiast waren voor een klein kwaliteits- 
leger, nog maar enkele maanden geleden een leger van maar liefst 
14 divisies voorstonden! 

61473. D e  Voorzitter: Waren de algemene verhoudingen niet zo 
erg goed? 

A. D a t  wil ik niet zeggen. Men werkte echter naast elkaar. En 
als men 8 stafofficieren heeft en men stopt ze ieder in een afzon- 
derlijk hok, i-riet een eigen task, terwijl de  een niet mag weten wat 
de ander doet, dan vervreemdt men van elkaar, ook al is de onder- 
linge persoonlijke verhouding niet slecht. 

61474. D e  Voorzitter: Zou men kunnen zeggen, dat  er hier twee 
bepaalde stromingen tegenover elkaar stonden? Ik zie, dat die minder- 
heidsnota van u en wijlen de heer Sas is, dus twee personen, terwijl 
de  meerderheid wordt uitgemaakt door vier personen, nl. de  heren 
van der Vijver, Kruls, Doorr71an en d e  Broekert. K a n  men in het 
algemeen spreken van een tegenstelling in dit  opzicht tussen de 
leidende figuren uit die tijd? 

A. Ja, dat  wil zeggen ten opzichte van de  vraag of er toen reeds 
een keuze kon of moest worden gedaan inet betrekking tot d-  L om- 
vang van het nieuw o p  te bouwen leger. 



61475. De Voorzitter: Maar verder niet? 

A. De heer Doo~nznn, die bij de meerderheid was, die dat leger 
van drie divisies wilde hebben, was zeli de man, die enkele maande:~ 
tevoren esn volledig plan bij de Minister had ingediend voor een 
leger van veertien divisies, welk plan met volledige instemming van 
de hecr Rruls en generaal vnn der Vijver de Minister is aange- 
boden. 

61476. De Voorzitter: Men stond in Engeland gunstig tegenover 
de gedachte van een Expeditionnaire Macht? 

A. Ja, daarover is geen twijfel geweest. 

61477. De Voorritter: Er is ook nog een kwestie ter sprake ge- 
weest, of de Irene-Brigade moest worden een verbindingsafdeling 
dan wel als zodanig moest blijvei: bestaan. 

A. Ik heb weleens in overweging gegeven, omdat de Irene-Brigade 
als gevechtseenheid zo zwak was, ze op te lossen in verbindings- 
zfdelingen en deze toe te voegen aan d r  geallieerde legers, die in 
Nederland zouden optreden. Die suggestie verloor veel van haar be- 
tekenis, toen de brigade is versterkt met mariniers. 

61478. De Voorzitter: Waren die mariniers goede troepen? 

A. Zij hebben altijd een goede Eaam gehad. 

61479. De Voorzitter: In een brief aan de Minister van Oorlog 
schrijft u op 26 Februari 1943 over de onmiddellijke vorming van 
gewapende enheden: 

,,De eerste militaire zorg van de in Nederland teruggekeerde 
- of daar, na de bevrijding, nieuw gevormde - Regeering, moet 
dunkt mij zijn, de vorming van een militair apparaat, hetwelk 
haar in staat stelt, de orde en rust te herstellen en te handhaven. 
Daarmede staat of valt het gezag van die Regeering, niet in de 
laatste plaats haar gezag naar buiten. Voor het zwaar beproefde 
Nederlandsche volk maakt het voorts slechts een betrekkelijk ver- 
schil uit, of het land is bezet en het dagelijksch leven en de vrijheid 
van beweging worden beheerscht door een Duitsche occupant, dan 
wel door Britsche of Amerikaansche militaire overheden, al zijn 
dan deze laatste vanzelfsprekend te verkiezen en hun regime, naar 
men mag hopen, schappelijker. Wat daarvan zij, ook deze ge- 
allieerde bezettingstroepen zullen zoo spoedig mogelijk uit Neder- 
land moeten kerdwijnen. Hetgeen slechts mogelijk is, wanneer de 
Nederlandsche Regeering in hun vervanging kan voorzien. Wat 
zich in de laatste maanden rond de Amerikaansche occupatie in 
Noord-Afrika heeft afgespeeld, moge ons tot waarschuwend 
voorbeeld strekken." 

Waarop slaat dat? 

A. Die Amerikanen zijn wel heel aparte jongens om in je land te 
krijgen. De mensen praten er in Brussel nog over, hoe het daar in 
1918 toeging! Als zij eenmaal losgelaten zijn, dan is het Wild-West; 
dat is altijd zo geweest. Mijn inboedel is in Parijs door de Duitsers 
gerespecteerd, maar door de Amerikanen gestolen. 

61480. De Voorzitter: U zoudt dit dus nog zo schrijven? 

A. Ja, precies zo. 

61481. De Voorzitter: U vervolgt dan: 
,,De indeeling van uit de in Engeland beschikbare Nederlandsche 

in~litairen te vormen verbindingsdetachementen bij alle gealli- 
eerde bataljon9 en overeenkomstige eenheden, welke ons land 
zullen bezetten, is - in het belang der Nederlandsche bevolking - 
noodzakelijk, ter overbrugging van het tijdvak, gelegen tusschen 
de aanvankelijke occupatie door deze buitenlandsche troepen en 
overneming van hun taak door de in Nederland op de been te 
brengen militaire macht. De Koninklijke Nederlandsche Brigade 
,,Prinses-Irene" zou op die wijze een bijzonder nuttige beste

m

- 
ming vinden." 

U had liever gewild, dat zij deze bestemming kregen dan dat zij 
werd ingezet om Nederland te bevrijden? 

A. Inderdaad. 

61482. De Voorzitter: Heeft de Regering daarnaar geen oor 
gehad? 

61483. De Voorzitter: Vond u de opvatting van de Regering niet 
van bijzonder belang? 

A. In mijn zienswijze is verandering gekomen, toen de brigade 
werd versterkt. 

61484. De Voorzitter: U hebt voorgesteld de opbouw van de 
nieuwe Koninklijke landmacht te doen plaats hebben op Anglo- 
Amerikaanse leest. U wilde de Luchtvaartdienst een voorname plaats 
geven. Daarover is kwestie geweest? 

A. Ja. Minister van Lidth de Jerlde is achter mijn rug om aan het 
ageren geweest. Nadat ik mijn rapport betreffende de wederopbouw 
van de Koninklijke landmacht had ingediend, heeft de Minister een 
Nota geschreven aan de leden van de Ministerraad, waarin hij een 
geheel verkeerde weergave van mijn rapport heeft gegeven. Ik heb 
inzage gekregen van een afschrift van die Nota en ik heb aan de 
Minister toen een brief geschreven, waarin ik er de aandacht op heb 
gevestigd, dat hij de zaak verkeerd weergegeven had, en ik verzocht 
Zijne Excellentie dit recht te zetten. 

61485. De Voorzitter: Wat is achteraf het practische nut ge- 
weest van al het voorbereidende werk, dat u gedaan hebt als hoofd 
van het Bureau O.G.S.? 

A. Dat is moeilijk te beoordelen. In deel I I  van mijn rapport 
zijn de grondslagen uiteengezet om te komen tot de opbouw van 
een nieuw leger en is het daarvoor nodige studiemateriaal verwerkt. 
Ik weet niet, welk gebruik men daarvan in Nederland heeft ge- 
maakt. 

61486. De Voorzitter: U weet niet, welk gebruik men hiervan 
gemaakt heeft? 

A. Neen. 

61487. De Voarzitter: U weet ook niet, of uit de organisatie van 
thans kan blijken, dat die is geschied met inachtneming van uw 
richtlijnen? 

A. Neen. 

61488. De Voorzitter: U bent later commandant van de Neder- 
landse troepen in Engeland gewordeil. Dat was een functie, die be- 
trekking had op de Expeditionnaire Macht? 

A. De opleiding van het kader voor de Expeditionnaire Macht. 

61489. De Voorzitter: Omvatte het begrip Nederlandse troepen 
alleen dat? 

A. Ja. Met medewerking van dc Engelsen is die opleiding, naar 
mijn mening, een groot succes geworden. Ik heb niets dan lof voor 
de Nederlandse soldaat, zoals hij zich hier gedragen heeft. Wij zijn 
begonnen met tolken. Nadat ik dat een keer had bijgewoond en ge- 
zien, hoe vertragend dat werkte en hoe het alle ,,pit" van de op- 
leiding vernielde, heb ik de tolken teruggestuurd en tot de soldaten 
gezegd: ,,Je ziet maar, dat je er achter komt!" In ,,n0 time" hebben 
zij het Engels opgepikt. 

61490. De Voorzitter: Hadden de Engelsen een gelijkgerichte op- 
leiding? 

A. De Nederlandse militairen werden, als het kleine aantallen 
wlren, met de Engelse recruten gezamenlijk opgeleid. Als het om 
grotere aantallen ging, werden Nederlandse klassen gevormd onder 
Britse instructeurs en kader. 

61491. De Voorzitter: Dat waren Engelse troepen, die later ook 
een taak in het Verre Oosten hadden? 

A. Het waren de normale Britse scholen en trainingscentra. 

61492. De Voorzitter: De Expeditionnaire Macht werd toch 
speciaal opgeleid voor werkzaamheden in het Verre Oosten? 

A. Aan tropenopleiding placht in de Britse trainingscentra geen 
bijzondere aandacht te worden gewijd. 



61493. De Voorzitter: Het waren toch mensen, die uit Nederland 
overkwamen en die hier geoefend werden? 

A. Ja. 

61494. De Voorzitter: Met een bepaalde doelstelling? 

A. Orn naar Indië te gaan. Maar er is geen speciale tropen- 
opleiding gegeven. Onze militairen kregen de normale opleiding, 
dezelfde, die ern Engelse soldaat kreeg, naar  ook ter wereld deze zoti 
worden ingezet. 

61495. De Voorzitter: Was er niet veel voor te zeggen geweest, 
dat de Nederlandse soldaten, die naar het Verre Oosten zouden gaan, 
een speciale opleiding daarvoor zouden krijgen? 

A. Ik zie niet in waarom zij een aparte opleiding zouden moeten 
hebben. De Engelsen zien dit blijkbaar ook niet in. Een geweer is 
een geweer en een mitrailleur is een mitrailleur. Het is daar alleen 
iets warmer dan het hier op dit ogenblik is en het schijnt mij diis 
vooral een kwestie van acclimatiseren na eventuele aankomst in het 
tropengebied. 

61496. De Voorzitter: Wanneer zijn de eerste troepen wegge- 
gaan? 

A. Dat weet ik niet. Ik leverde alleen het kader af. De troep is 
in Nederland opgeleid en de divisiën zijn daar gevormd en vandaar 
naar Nederlandsch-lndië vertrokken. 

61497. De Voorzitter: Hoe groot was het kader bij benadering? 

A. Ik heb er geen idee meer van. De getallen, die ik heb op- 
gegeven. zijn bij het Ministerie van Oorlog bekend. Iedere maand 
diende ik rapporten in over de getallen, over de geest. enz. l) 

61498. De Voorzitter: Kreeg u geregeld mensen uit Nederland 
over of hokte dat? 

A. In het begin hokte het weleens, ging het met pijn. In het 
algemeen kan men zeggen, dat wij hen goed over hebben gekregen. 
Het lag weleens aan de gevechtsomstandigheden op het continent in 
die eerste periode. S.H.A.E.F. moest altijd toesteinming geven, dat 
mensen mochten overkomen, en die toestemming hield men weleens 
aan. Ik heb dikwijls officieren van mijn hoofdkwartier er heen 
moeten sturen, ten einde te verkrijgen, dat de zaak kon opschieten. 
Over het algemeen is dat allemaal goed op zijn benen terechtge- 
komen. Zii kwamen in Ilarwich aan. Ik ging er met een aantal offi- 
cieren van mijn hoofdkwartier naar toe om hen te verwelkomen en 
dan gingen zij direct door naar het kamp in Wolverhampton. Dat is 
allemaal voortreffelijk gelopen. 

61499. De Voorzitter: In de stukken wordt gesproken van de ge- 
selecteerden, die naar Glasgow werden gezonden. Had dit een 
speciale bedoeling? 

A. Die selectie voor de verschillende diensten had in Nederland 
moeten gebeuren; dat is nagelaten. Toen heb ik van mijn hoofd- 
kwartier een selectie-team naar Wolverhampton gestuurd om uit te 
zoeken voor welke diensten de nieuwaangekon~enen moesten worden 
bestemd. Hier is een berg werk verzet. 

61500. De Voorzitter: U hebt niets te maken gehad met de op- 
leiding van de gezagsbataljons? 

A. Neen. 

61501. De Voorzitter: Fot hoelang hebben uw werkzaamheden 
als commandant van de Nederlandse troepen in Engeland geduurd? 

A. Tot 1 Januari 1947. 

61502. De Voorzitter: Hebt u de indruk, dat van de kant van de 
Nederlandse Regering zo snel mogelijk gewerkt is, of haperde dat nog 
weleens? 

A. Om die troepen hierheen te sturen en opgeleid te krijgen? 

l) Noot van de getuige, toegevoegd bij de correctie van het stenogram: Deze 
rapporten heb ik aan de Enquêtecon~inissie roegezonderi. 

De Voorzitter: Ja. 

A. Ik geloof, dat dit zo snel mogelijk gegaan is als onder de 
gegeven omstandigheden mogelijk was. Ik heb geen enkel aangrij- 
pingspunt om re veronderstellen, dat het vlugger had kunnen gaan. 
In het begin waren de omstandigheden in het bevrijde gebied uiter- 
mate moeilijk. 

61503. De Voorzitter: Er wordt weleens gezegd: ,,Nederland was 
voor een deel reedr in September 1944 vrij en di: en die datum zijn 
de troepen pas weggegaan". Naar uw oordeel is deze critiek dus 
onbillijk? 

A. Ik heb geen gegevens om te kunnen zeggen, of het billijk of 
onbillijk is. Ik ben n ~ e t  in Nederland geweest. 

61504. De Voorzitter: Maar van uw kant beschouwd, is er ge- 
daan. wat er gedaan kon worden? 

A. Ja. Ik geloof het we!. 

61505. De Voorzitter: Kunt u verder nog iets mededelen over 
a e  opleiding in Engeland? 

A. Met heel hard werken en geassisteerd door een buitengewoon 
goede stak - wijlen mijn vriend SUP niet te veigeîen (een officier 
Tan buitengewone kwaliteit) - is alles verlopen tot ieders tevreden- 
heid, zowel van de legerleiding in Nederland als van de Engelsen, 
die er zeer ingenomen mee waren. 

61505. De Voorzitter: U zoudt nog iets mededelen over de 
kwestie, waarover wij hedenmorgen hebben gesproken. 

A. Ja. De missie-van der Vijver is op 11 Mei 1940 om 23 uur 
per trein in Frankrijk aangekomen, behalve kapitein de Broekert, 
die op 12 Mei is aangekomen. De missie bestond uit generaal van 
der Vijver, kapitein Carp en kapitein de Broekert. Op 12 hlei is 
generaal van der Vijver gepresenteerd bij generaal Garnelin. Op 
16 Mei zijn generaal van der Vijver en de kapiteins Carp en cle 
Broekert uit Parijs naar Engeland vertrokken. Op 17 Mei is om 
10.30 uur aangekomen generaal Nootizoven van Goor. Dat was de 
Brusselse missie met de kapiteins de Ruyter van Steverzinck en van 
Royen. Op 18 Mei is generaal Noothoven van Goor naar Engeland 
vertrokken. De beide kapiteins zijn bij mij gebleven. 

Ik heb ook nog een nota ontvangen van de generaal-majoor-tit. 
b.d. .Vierstrasi, die heeft onderzocht, in hoeverre er aanleiding was 
kapitein van Royen naar de krijgsraad te verwijzen ter zake van het 
feit, dat hij in Januari 1941 in tegenstelling met mij en de toen- 
inalige kapitein de Ruyter van Steveninck niet naar Engeland is 
overgestoken, doch naar Nederland is teruggekeerd. 

Hierbij zijn vragen gesteld, waarvan de eerste luidde: 

,.Stond Kapt. v. Royen na zijn vertrek uit België en met 
name gedurende het verblijf in Z. Frankrijk onder uw bevelen?" 

Deze vraag heb ik bevestigend beantwoord. 
De tweede vraag luidde: 

,,Heeft Kapt. v. Roycrl ter zake van het niet medegaan naar 
Engeland met u overleg gepleegd en is het juist, dat u zich bij 
zijn zienswijze heeft neergelegd?" 

Hierop luidde mijn antwoord: 
.,Nadat wij, tijdens onze eerste poging om naar Engeland te 

reizen, op 28 Augustus 1940 uit Spanje weder naar Frankrijk 
waren uitgewezen. begon bij kapitein van Royen twijfel te 
rijzen aan de mogelijkheid om Engeland ooit te bereiken. 

Na onze uitwijzing uit Spanje heb ik mijn pogingen om, 
met de kapiteins de Ruyter van Steveninck en van Royen, 
Frankrijk te verlaten en Engeland te bereiken onverinoeid voort- 
gezet, een en ander in gezamenlijk overleg en samenwerking 
met mijn beide lotgenooten. 

Toen enkele voortgezette pogingen weinig uitzicht beloovend 
bleken, ontwaarden wij, dat het moreel van kapitein van Royen 
daaronder leed en wel in zoodanig toenemende mate, dat hij mij 
tenslotte deelgenoot maakte van zijn rijpende overweging of hij, 
instede van eindeloos in Frankrijk te blijven omhangen, ons 
land niet beter zou kunnen dienen door naar Nederland terug 
te keeren. 

Bij deze door mij geenszins onderschïeven zienswijzc heb ik 
mij niet slechts niet neergelegd, maar ik heb mij bovendien 



gekweten van mijn plicht om, in onderscheidene samenspraken, 
te trachten kapitein van Royen tot beter inzicht te brengen. 

Deze pogingen hebben echter, tot mijn leedweztn, tot gezn 
beter resultaat geleid dan dat kapitein van Royen, nadat ik er 
aanvankelijk een en andermaal in was geslaagd hem daarvan 
te weerhouden, op 13 December 1940 een bij voorbaat tot mis- 
lukking gedoemde ondeugdelijke poging ondernam om zijn 
situatie te klaren door het aan de Minister van Defensie te 
Londen telegrafisch verzoeken van ontslag uit den militairen 
dienst in de volgende termen: 

,,Les événements m'ayant réduit k I'état complètement inutile 
de réfugié Stop Je me vois contraint de solliciter l'intervention 
de votre Excellence afin d'obtenir ma démission." " 

De derde vraag luidde: 
..Was ten tijde van zijn >ertrek aan u en aan Kapt. v. Royetl 

bekend, dat het de wensch van de Ned. Regeering was, dat de in 
Z. Frankrijk verblijvende officieren naar Engeland zouden over- 
steken?" 

Ik beantwoordde deze vraag bevestigend. 
De vierde vraag luidde: 

,,Waaruit is te verklaren, dat Kapt. v.  Royen van u niet den last 
heeft gekregen, om te trachten naar Engeland te gaan en af te 
zien van zijn voornemen om naar Nederland terug te keercn?" 

Mijn antwoord iuidde: 
,,Toen begin Januari 1941 mijn voortgezet pogen ten laatste 

bekroond werd met het vinden van een, groote kans biedende, 
gelegenheid om, via Algiers, Casablanca en Lissabon, ons doel. 
Engeland, te bereiken, deed kapitein van Royerz mij mededeeling 
val1 zijn stellig besluit om, in afwachting van de, naar hij ten 
onrechte verwachtte, gunstige beslissing op zijn ingediend ver- 
zoek om ontslag uit den militairen dienst, onze reis niet mede te 
maken. 

In de omstandigheden, waaronder wij ons toentertijd in Frank- 
rijk bevonden -- in moeilijke omstandigheden gestrande lotge- 
nooten, die onderling zeer bevriend waren geraakt - was er in 
ons dienstverkeer van het geven van formeele dienstbevelen uiter- 
aard geen sprake. 

Doch het is buiten twijfel -- en kapitein van Royen zal dit 
zeker niet bestrijden - dat kapitein van Royen: 

1 ". volledig bekend was met den begin Augustus 1940 aan 
Hr. hls. G e z a ~ t  kenbaar gemaakten en door dezen aan mij over- 
gebrachten wensch van de Nederlandsche Regeering in Londen 
betreffende onze overkomst naar Engeland; 

2'. zich volkomen bewust was van zijn plicht om, zoodra de 
gelegenheid zich daartoe zou voordoen, met den kapitein de Ruyter 
vair Sreveirinck en mij naar Engelalid te reizen: 

5". derhalve met betrekking tot het voldoen aan dien plicht 
van mij geen formeel dienstbevel noodig had, noch verwachtte 
(ik veroorloof mij te dezer zake verwijzing naar de Sententie 
van het H.M.G. van 18 Januari 1924, opgenomen in M.R.T. 
XlX, blz. 563 en in ,,De Practijk van het Militaire Tuchtrecht", 
Jur. V11 ad art. 11 R.K.). 

Toen de kapitein van Royc~ i  mij zijn besluit om onze reis niet 
mede te maken mededeelde, heb ik hem gewezen op de ernstige 
gevolgen, welke dat besluit voor hem zou kunnen hebber,, doch 
ik heb, aangezien mij geen n2achtsmiddelen ten dienste stonden 
om het volvoeren van den onderwerpelijken plicht desnoods met 
geweld af te dwingen, voor het overige inoeten volstaan met aan 
kapitein val2 Royen op te dragen de mij kenbaar gemaakte 
overwegingen, welke hem tot zijn besluit hadden geleid, op 
schrift te stellen." 

Na onze aankomst in Londen heb ik langs telegrafische weg op- 
nieuw een poging ondernomen hem over te krijgen, maar het is niet 
gelukt. 

61507. De Voorzitter: U hebt in de briefwisseling van enige tijd 
geieden de stelling uitgesproken: 

,:Ik heb tijdens mijn verblijf in Engeland ten tijde van de 
Londense Regering de overtuiging verkregen, dat aanvankelijk 
de hlinister van Defensie kolonel Dijxhoorn en, na diens af- 
treden, vervolgens de Ministers van Oorlog van Boeyerz en Jhr. 
van Lidth de Jeude in hun vrijheid tot het yoeren van het door 
hen gewenste beleid zijn belenimerd." 

Kunt u met enkele woorden mededelen, welk het beleid was, dat 
de drie genoemde Ministers zouden hebben willen voeren en welk 
beleid gevcerd Is? 

A. Minister Dij.xhoorti is belemmerd in zijn wens de militaire 
voorbereiding van de terugkeer ter hand te nemen. Sen aanzien van 
de heer van Boeyen heb ik op grond van mijn ambtelijke samen- 
spraken met hem de overtuiging gekregen, dat het niet zijn beleid 
was officieren op wachtgeld te stellen en later ook niet om overste 
van de Plassche op nonactiviteit te stellen. 

Dat ligt ook voor de hand, want welke Minister zou dat kunnen 
verantwoorden in een tijd als toen, waarbij het om het lot van ons 
land ging? Ik ben in die overtuiging gesterkt, toen jhr. van Lidth de 
Jeude en Minister van Kleffens overste van de Plassche, die nog 
altijd op nonactiviteit was, wilden aanstellen tot militair attaché in 
Algiers, voor deze aanstelling niet de medewerking van de Kroon 
hebben kunnen verkrijgen. Het besluit tot aanstelling van overste 
van de Plassche tot militair attaché in Algiers is niet tot stand kun- 
nen komen wegens gebrek aan medewerking van de zijde van de 
Kroon. 

Ik wijs er voorts op, dat Prins Beunhard benoemd is tot Bevel- 
hebber der Nederlandse strijdkrachten door de Koningin, welk be- 
sluit tot stand is gekomsn aanvankelijk zonder ministeriële mede- 
werking (Koninklijk besluit van 3 September 1944, no. 1). Des ande- 
ren daags, toen het besluit is uitgegeven, is daar biigevoegd: ,,Op 
de voordracht van de Ministers voor Algemeene Oorlogvoering, van 
Oorlog en van Justitie van VIER September 1944." 

Sprekende over het niet vrij zijn in het te voeren beleid door de 
achtereenvolgende Ministers van Oorlog, heb ik het geluk gehad om 
de papieren te vinden van mijn helaas overleden vriend Sas. Ook 
daarin vind ik aanwijzingen, dat de achtereenvolgende Ministers 
van Oorlog in Londen niet vrij waren in het te voeren beleid. Als 
mijn vriend Sas Minister van Boeyen zijn bezwaren kenbaar maakt 
in verband met de gekozen oplossing in zake d2 organisatie van de 
militaire voorbereidingen voor de terugkeer naar Nederland en in 
het bijzonder er bezwaar tegen maakt, dat bedoelde militaire voor- 
bereidingen, welke in hoofdzaak een vraagstuk vormen van de 
Koninklijke landmacht, zijn gesteld onder de algemene leiding van 
een marine-instantie, i.c. kolonel der mariniers de Bruyne, antwoordt 
Minister van Boeyen hem, dat hij hierin geen verandering kan bren- 
gen, omdat de Koningin dit zo wenste. 

61508. De Voorzitter: U hebt in uw brief geschreven, dat het 
beleid van Minister van Lidth de Jeude, voor zover u daarmee te 
maken hebt gehad, zich heeft gekenmerkt door achterbaksheid. Kunt 
u dat aantonen? 

A. Dat kan ik u aantonen met drie voorbeelden. Nadat het 
Bureau O.G.S. onder mijn leidrng op 1 December 1942 was be- 
gonnen te werken, heb ik later moeten merken, dat jhr. van LirEth 
de Jeude achter mijn rug om de onder mijn bevelen dienende 
majoor Doornzan bij zich had ontboden om hem te vragen, hoe het 
te mijnen burele ging. Het hele plan is toen door hen beiden door- 
genomen en op grond van de inlichtingen van Doorrna~z heeft de 
Minister besloten, dat het niet kon doorgaan, zoals het glng en dat 
het Bureau M.V.T. een belangrijker taak moest hebben. 

61509. De Voorzitter: Was de reden, waarom de Minister de 
heer Doornzan uitnodigde, hierin gelegen, dat hij iets wilde te weten 
komen over O.G.S.? 

A. Ja. Hij heeft hem daarvoor ontboden, hetgeen dus volkomen 
in strijd is inet de militaire verhoudingen. Dat gesprek heeft een 
oncoeweilst verloop gehad en is onmilitair en onsoldatesk geëindigd, 
omdat de Minister Doorman geheimhouding heeft opgeiegd, welke 
onbehoorlijke plicht door majoor Doornzan is aanvaard. Doorrnan 
heeft dus eveneens een kwalijke rol gespeeld. 

61510, Jonkvrouwe Wtlewaall van Stoetwegen: Hoe bent u daar- 
achter gekomen? 

A. Toen Door~nan op 31 December bij mij kwam met zijn goede 
wensen voor het nieuwe jaar en door de mand viel. Op 28 Deceinber 
was jhr. van Lidlh de Jeude bij mij geweest, die ook niets zei van het 
onderhoud met Doornian. Hij zei wel: ,,Ja generaal, wij moeten nog 
eens een lang gesprek voer ei^." Ik begon er toen de lucht van te 
krijgen. Toen Doormai~ 31 December bij mij kwam, viel hij door de 
mand en vertelde inet een hoogrode kleur, dat hij bij de Minister 
was ontboden, dat de Minister met hem had gesproken en dat de 
Minister hem aan het einde van dat onderhoud geheimhouding had 
opgelegd, hetgeen hij had aanvaard. Ik vind dit een voorbeeld van 
achterbaksheid van de Minister, zoals ik nog nooit in mijn leven heb 
meegemaakt. 



61511. De Voorzitter: Hebt u ook enig idee, waarom de Minister 
het niet aan u heeft gevraagd, maar wel aan een ander? 

A. Ik denk, dat de Minister niet erg verlangde naar mijn tegen- 
argumenten. Dat zou de reden kunnen zijn. Ik noem het achterbaks. 
Het was allemaal niet nodig geweest, als majoor Doornzan terstond 
tegen de Minister had gezegd: ,,Excellentie, dat kan niet; ik heb een 
militaire chef en u moet met hem praten." 

61512. De Voorzitter: Is dit de enige grond, waarop u aan de 
Minister achterbaksheid verwijt? 

A. Dit is één grond; ik heb er nog meer: de nota aan de Minis- 
terraad, waarin hij zijn ambtgenoten mededeelt, hoe naar zijn 
mening de landmacht en de luchtmacht moeten worden georgani- 
seerd, met een verdraaide weergave van wat het Bureau O.G.S. 
ter zake had voorgesteld. Wanneer men buiten mijn weten een 
dergelijke nota stuurt aan de Ministerraad met dergelijke leugens 
betreffende mijn voorstellen, dan noem ik dat achterbaks. 

61513. De Voorzitter: Kan het niet een vergissing zijn geweest? 

A. Dan had het op de weg van de h.linister gelegen in zijn 
antwoord aan mij te zeggen: Het spijt mij erg, ik bied mijn ver- 
ontschuldigingen aan. 

61514. De Voorzitter: Hij heeft geschreven, dat hij bereid was 
de leden van de Ministerraad uw standpunt mede te delen, opdat 
niet de indruk zou worden gevestigd, dat uw zienswijze ten aanzien 
van de Koninklijke landmacht onjuist zou zijn weergegeven. 

A. Het kon niet lauwer gezegd worden. Ik vind dat geen manne- 
lijk antwoord. 

61515. De Voorzitter: Naar uw mening is dit antwoord een 
handhaving van zijn standpunt? 

A. Ja. 
Het derde argument is het volgende. Nadat de Minister mij 

had belast met het overleg met het War Office voor de vorming 

van de Expeditionnaire Macht en ik het contact had gevormd, 
stuurde hij achter mijn rug om anderen naar het War Office. Terwijl 
ik aan het overleggen was, ging de Prins, bijgestaan door kolonel 
Kruls, op verzoek van de Minister en zonder dat ik het wist, daar 
over hetzelfde onderwerp praten en overleggen, waardoor ik tegen- 
over de Britse generaals in mijn hemd werd gezet. 

61516. De Voorzitter: Is dat een zenden door de Minister ge- 
weest of hebben anderen daarop aangedrongen? 

A. De Minister heeft de Prins gevraagd daarheen te gaan. Ik heb 
schriftelijk mijn bezwaren tegen deze procedure aan de Minister 
kenbaar gemaakt. 

61517. De Voorzitter: Hebt u daarop enige reactie van de Minis- 
ter gehad? 

A. Ja, jhr. van Lidth de Jeude schreef mij, dat hij ,,met belang- 
stelling had kennis genomen van mijn beschouwingen", enz. 

61518. De Voorzitter: Is er in het kader van dit verhoor verder 
nog iets, waarvan u van mening bent, dat deze commissie dit be- 
hoort te weten? 

A. Neen, Mijnheer de Voorzitter. Mij rest alleen u te bedanken 
voor uw tijdige convocatie en voor het feit, dat u naar Londen 
bent gekomen, ook al zult u vermoedelijk wel niet alleen voor mij 
gekomen zijn. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlich- 
tingen en sluit ik het verhoor. 

D. VAN VOORST EVEKINK. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 
FRANÇOIS VAN 'T SANT, 

oud 66 jaar, wonende te Laneswood, 
hlortimer near Reading (Berks) , Engeland, 

thesaurier van H.M. de Koningin en Z.K.H. de Prins in Engeland. 

Hij legt de eed af als getuige. 

61568. De Voorzitter: U is thans verschenen voor Sub-Con~missie 
11, welke handelt over het militaire beleid. 

Waarom is generaal van Oorschot in 1941 verdwenen als hoofd 
van de Nederlandse Militaire Missie? 

A. Dat weet ik niet. Voor zover ik weet, is hij dat altijd ge- 
bleven. Hij was uitgezonden als hoofd van de Militaire Missie met 
Zegers. 

61569 De Voorzitter: Ja. Ook de heer Schoonenberg was er aan 
verbonden. U weet dus niet, dat generaal van Oorschof niets steeds 
hoofd van de Militaire Missie is gebleven en is vervangen door Prins 
Bernharri? 

A. Neen. Van Oorschor is als hoofd van de Militaire Missie altijd 
bier geweest, totdat hij werd vervangen door Phaff. Ik ben bang, 
dat er hier eeii vergissing in het spel is. De heer van Oorschot was 
hier als hoofd van de Militaire Missie met Zegers en dat is hij ge- 
bleven, geassisteerd door de heer Schoonenberg, totdat er een ander 
is gekomen. Dat was echter lang na 1941. 

61570. De Voorzitter: Wij hebben hier gisteren de heer Schoonen- 
berg gehoord en deze heeft ons medegedeeld, dat in Augustus 1941 
generaal van Oorschot is verdwenen als hoofd van de Militaire Missie, 
waarna de heer Schootzerzberg is opgetreden als waarnemend-hoofd, 
terwijl Prins Bernhmd hoofd werd. Generaal Dijxhoorn is hierover 
ook ondervraagd, doch toen ging het over de vraag, of men de 
Militaire Missie zou opheffen of reorganiseren. 

Ik heb toen gevraagd: 
,,Wilde Minister Gerbrandy de Militaire Missie opheffen of 

reorganiseren? Wat waren zijn motieven daarvoor? 
Antwoord: 

,,De heer Gerbraridy wilde de missie opheffen, hij vond haar 
overbodig; dit was zijn enige motief. Een ander motief heeft hij 
tegenover mij niet gebruikt. De achtergrond was, dat men op 
Chester Square graag generaal van Oorschot kwijt wilde, omdat 
h i j  zeer slecht in de pas stond bij de bekende heer van ' t  Sant." 

A. De bekende heer van ' t  Sant weet hiervan niets. 

61571. De Voorzitter: Ik moet hieruit concluderen, dat generaal 
Dijxlzoorn hier een leugen heeft verteld? 

A. Ten tweeden male. 

61572. De Voorzitter: Dan zou ik u willen vragen, of het u ook 
bekend is, waarom verschillende heren verwijderd zijn van het De- 
partement van Oorlog, zoals de heer van de Plassche, ook omstreeks 
die tijd, toen Minister van Boeyen Minister van Oorlog ad interim 
was. 

A. Ik dacht, dat de heer van de Plassche nooit verwijderd is. 

61573. De Voorzitter: Hij is omstreeks Augustus 1941 op non- 
actief gesteld. Toen is hij enige tijd op nonactief gebleven en later 
hoofd van de opliiding voor verbindingsofficier geworden. Hij heeft 
maanden rondgelopen zonder dat hij iets behoefde te doen. 

A. Dat heeft met mij nooit iets te maken gehad. 

61574. De Voorzitter: Ik vraag u, of u er iets van weet. 

A. Neen, wanneer was dat? 

61575. De Voorzitter: Dat is geweest, nadat generaal Dijxhoorn 
niet meer Minister was, in de eerste maanden, dat de heer vaiz Boeyen 
Minister van Oorlog ad interim was. 

Ik mag u n~isschien iets voorlezen uit het verhoor van generaal 
Dijxhoorn. 

,,De Voorzitter: Generaal van Oorschot is toch niet tijdens 
uw Ministerschap ontslagen, was het niet iets later? 

A. Ik heb pertinent geweigerd de mij opgegeven heren, waar- 
onder ik ook de latere generaal-majoor van Voorst Eveki~zk 
moet noemen, te ontslaan. Het waren van Oor~chot, van Voorst 
Evekink, van de Plassche, Post Uiterweer en Knrls. Er werd mij 
geen enkel sterkhoudend argument opgegeven, waarom dere 
mensen niet goed waren op een Departement, zodat ik heb ge- 
weigerd mij zonder personeel op een Departement neer te zetten. 
Het aantal mensen, dat bekwaam was om op e x  Departement 
te werken, was zeer gering. 

De Voorzitter: Zijn deze mensen later allen ontslagen? 

A. Generaal-majoor van Oorschot is ontslagen. 

De Voorzitter: Al of niet op eigeil verzoek? 

A. Niet op eigen verzoek. Kolonel van Voorst Evekink is 
benoemd tot commandant in Wolverhampton; overste van de 
Plassche is op nonactiviteit gesteld; kapitein Kruls werd ont- 
heven van zijn adjudantschap en kreeg een andere betrekking op 
het Departement en de luitenant-ter-zee Post Uiterweer werd ont- 
heven van zijn adjudantschap en te werk gesteld op het Depar- 
tement van Marine. 

Het is wel aardig 01-11 te zien, dat ik niet zo verkeerd heb ge- 
daan deze mensen te handhaven. Generaal van Oorschot is 
later, toen het met de Inlichtingendienst spaak liep, terugge- 
roepen; generaal-majoor van Voorst Evekiizk is later comman- 
dant van alle troepen in Engeland en militair attaché geworden, 
hij is eerst onlangs afgetreden; de toenmalige overste vari de 
Plassche heeft het gebracht tot generaal-majoor en is laatstelijk 
militair attaché in Praag geweest; kapitein Kruls is met sprori- 
gen generaal-majoor geworden, chef staf van het Militair Gezag 
en is thans luitenant-generaal, chef van de generale staf; de 
luitenant-ter-zee Post Uiterweer heeft het na mijn aftreden ge- 
bracht tot commandant van de Nederlandse Marine in Engeland 
en bekleedt thans een vooraanstaande positie aan het Depar- 
tement van Marine. 

Ik moest echter deze mensen van mijn Departement weg- 
zenden, omdat zij de heer van ' t  Sant niet bevielen. Dit is de 
ondergrond van alles." 

A. Het is volslagen kolder! Ik heb een verzoek gehad een onder- 
zoek in te stellen naar de gedragingen van van Voorst Evekink, 
voordat hij naar Engeland was overgekomen. Er waren toen over 
hem allerlei dingen verteld. Ik heb daarnaar een onderzoek ingesteld 
en gerapporteerd, dat er geen enkele grond was geloof te hechten 
aan dergelijke roddelpraatjes. 

61576. De Voorzitter: Van wie kreeg u die opdracht? 

A. Van Gerbrandy. 



61577. D e  Voorzitter: O p  grond van welke omstandigheden is 
iiien er toe gekomcn ern onderzoek in te stellrn naar de gedragingen 
van de heer van Voorst Evekink? 

k. hlen beweerde, dat hij eerst niet naar Engeland wilde okei- 
komen en daar had willen blijven. E r  liepen over hem allerlei 
praatjes eri toen heeft Gerbrn~?(Ey gezegd. onderzoek dat. Ik  h r b  
dat gedaan en medegedeeld, dat er geen reden was geloof aan  die 
praatjes te hechten Het onderzoek is zeer Lort nadat van V o o r ~ t  
Evekink hier was. ingesteld. Daarover moet een brief zijn uitgegaan 
van mijn bureau naar het bureau van Derksenza. 

61578. De Voorzitter: Generaal van Voorst Evekir~k is hier, mern 
ik, in  Februari 1911 gekomen. Zeer kort daarna is hij aangesteld aai1 
het Departement van Oorlog bij het Bureau Bijzondere Aangelegzn- 
heden. Ik moet dus constateren, dat, naar iiw opvatting, hetgeen 
oud-Minister Dijxhooni hierover heeft verklaard een leugen is? 

A. Volslagen. 

61579. D e  Voorzitter: Kunt u mij mededelen, hoe dz bevelsver- 
houdingen hebben gelegen met betrekking tot het detachement- 
Maidenhead? 

A. Aanvankelijk was het detachement onder militair bevel; later 
zijn de n~arechaussees overgegaan naar Justitie. 

61580. D e  Voorzitter: Is u iets bekend van moeilijkheden, die 
zich daarbij hebben voorgedaan? Was u het er inede eens, dat  hzt 
detachement-Maidenhead eerst stond onder bevel van de  Minister 
van Oorlog of hebt u zich daartegen verzet:) 

A, E r  hebben zich moeilijkheaen voorgedaan, omdat de toen- 
maligc luitenant-kolonel Phaff zich ook met de leiding over de 
marechaussees bellioeide. 

61581. D e  Voorzitter: Had hij daartoe het recht'? 

A. M.i. niet, want de n~arechaussees waren aan mij ter beschik- 
king gesteld ter beveiliging van de Koninklijke familie. 

61583. D e  Voorzitter: Gold dat  niet uitsluitend ten aanzien van 
de bewaking? 

A. Ja. 

61583. D e  Voorzitter: E n  niet voor zover het de militaire oefe- 
ning der manschappen aanging? 

A. Voor de militaire oefening was er de adjudant de Ruijsscher. 

61584. D e  Voorzitter: Is het ene en het andere aspect precies uit 
elkander gehouden? 

A. D e  adjudant heeft moeilijkheden gehad; die zat als een kurken 
zak tussen het schip en de wal, dus tussen Phriff en mij. Het was 
iiatiiurlijk niet nodig, dat  er ten aanzien van die marechaussees op 
zuiver militaire wijze werd gehandeld, want zij waren ter beschikking 
gesteld voor de bewaking. Ik had ze in Chester Square, Eton Squari: 
en Maidenhead. D e  beveiliging van de  Koninklijke familie was aan 
mij opgedragen. D e  marechaussees stonden onder Justitie. 

61585. D e  Voorzitter: Oorspronkelijk stonden zij onder de Mi- 
nister van Oorlog. E r  stonden bepalingen in de  instructie van de  
detacheineritscomn~andant nopens de verhouding tot de heer va!z 
't Sairzr en de taak van de heer van 'r Sant nopens de beveiliging 
van de Koninklijke familie. 

Maar  daarna zijn er moeilijkheden geweest. 

A. Alleen Phaff; die is er tussen geweest. Die n~oe i l i jkhede~~ 
waren meer tussen adjudant cle Ruijssclzer en Phaff. 

61586. D e  Voorzitter: E r  zijn enkele moeilijkheden geweest, die 
men misschien o p  zich zelf als niet van belang kan beschouwen, 
maar die een symptomatisch karakter kunnen hebben gedragen. E r  
is e2n verzoek geweest van de  Minister van Oorlog aan adjudant de 
Ruijsscher 01-12 opgave te doen van het personeel van het detachement. 
Toen heelt adjudant de Riiijssciler onmiddellijk een brief geschreven, 
waarin die nominatieve opgave stond. Hij heeft u toen medegedeeld, 

dat  het Departement van Oorlog o m  de  sterkte van het detachement 
had gevraagd. U heeft de dag daarna gev!dagd, of u die opgave aan 
het Departement van Oorlog kon afgeven, maar dat is niet geschied. 
Daarover zijn moeilqkheden ontstaan. hebt waaischijn1i~h die brief 
achtergehouden, omS.: u van mening uas ,  dat  men via u ezn derge- 
lijke opgave moest vragen en niet rechtstreeks ddn de detachements- 
commandant 

A. IK heb toen wel andere dingen aan mijn hoofd gehad om dat 
precies na  te kannen gaan. Als de Ruijsscher dat  zo zegt, laten wij 
dan maar aannemen, dat  het zo is. Waarom ik die brief niet heb 
doorgestuurd, weet ik werkelijk niet. 

61587. De Voorzitter: U hebt naar aanleiding van dit geval ge- 
schreven: 

,,De opperwachtmeester cte Kriijsscher deelt niij mede, dat  door 
u inlichtingen gevraagd zijn o.a. omtrent de  namen van mare- 
chaussee, behoorende tot het Bewakings Detachement van Hare  
Majesteit de  Koningin. Mag ik u verzoeken, vragen omtrent dit 
detachement te richten aiin den Directeur van Politie, 77 Chester 
Square, Londen S.W." 

U hebt toen blijkbaar gemeend, dat  het detachement niet stond 
onder het Ministerie van Oorlog, maar onder u. Dit heeft de Minister 
van Oorlog ontkend. 

A. Dat  kan een fout van mij zijn geweest. 

61588. De Voorzitter: Het heeft aanleiding gegeven tot een brief- 
wisseling; men heeft het blijkbaar ernstig opgevat. 

A. Hei- is misschien een gevolg geweest van de te weinige mili- 
taire kennis, die bij mij aanwezig was. Ket  spijt mij wel, dat  het zo 
is gegaan. 

61519. D e  Voorzitter: Op wiens initiatief is men gekomen tot een 
bewakingsdetachement van Hare Majesteit? 

A. Toen H.M. aankwam, is er direct contact geweest met Scot- 
land Yard, maar toen was het n~oeilijk, heel veel mensen af te  zonde- 
ren voor de  bewdking van H M. E r  was een groep n~arechaussees 
overgekomen uit Brabant, die daar f l a rm verdreven, en dezen zijn ter 
beschikk~ng gebteld voor de bewaking van H.M. Op wiens initiatief 
dat is geschied. . ? 

61590. D e  Voorzitter: D e  Minister van Oorlog zegt, dat het merk- 
waardig is, dat  Justitie aanspraak maakte o p  het bevel van dat  deta- 
chement, maar hij schreef aan zijn ambtgenoot van Justitie: 

,,Ik moge in dit verband in Haar  herinnering (d.i. de  Minister 
van Justitie) brengen, dat  nimmer van Hare zijde ook maar 
eenige stap is gedaan o m  tot het uitzetten van een bewakings- 
detachement voor H.M. de Koningin te  geraken. D e  verant- 
woordelijke Britsche militaire instanties hebben zich reeds in  den 
zomer van het vorige jaar tot mij gewend oin in de bewaking 
van de  verblijfplaats van H.M. de  Koningin te voorzien door  
een militaire bewaking ter sterkte van ongeveer 120 man." 

Daarmee wilde hij aangeven: Gij, Minister van Justitie, hebt er 
nooit iets aan gedaan. 

Over die Engelse bewaking is gesproken, maar de Koningijl 
vond het toen buitengewoon jammer o m  daarvoor Engelse militairen 
te gebruiken. Het  leek ook practisch, dat  in handen ie laten van 
Nederlandse personen, die zich non-combattanten noemden. 

61591. D e  Voorzitter: U is het dus eens met de bewering van de 
Minister van Oorlog, dat  niet van het Departement van Justitie aan- 
drang is uitgeoefend? 

A. Ik geloof het niet. 

61592. D e  Voorzitter: Het  zal LI waarschijnlijk bekend zijn, dat  
in de algemene instructie voor de veiligheid van H.M. en de leden 
van Hoogstderzelver Huis onder punt 4 destijds is opgenomen, dat  
het detachement, voor wat betreft de uitoefening van de bewakings- 
dienst, geheel ressorteerde onder d e  Minister van Justitie. Ad~nini-  
stratief en wat de handhaving van de tucht en de  geocfeiidheid br- 
treft, ressorteerde het detachement onder de Minister van Oorlog. 
D e  commandant van het detachement moest u o p  de hoogte houden 
van alles, wat verband hield inet de militaire aard van het detache- 
ment. Hier werd nauwkeurig afgebakend, hoe het zat met de  ver- 



schil1ei.de bevoegdheden. In 1913 hebbcn zich opnieuw moeilijk- 
heden voorgedaan. Een enhele daarvan wordt genoemd door de 
Minister van Oorlog i11 ezri brief aan de Minister van Justitie. 

Daarin staat: 

,,Op 24 Februari 1943 zendt d e  Commandant der Brig. 
Politie een schrijven aan  den ,,Heer Directeur van Politie, 
77 Chester Square (dhr. van 'f Sant) d.t. van den Con~mandant  
der Koninklijke Nederlandsche Brigade ,,Prinses Irene" betref- 
fende het onderhouden van de militaire geoefendheid van het 
detachement Maidenhead (zie Bijlage A). 

Op de in de laatste alinea gestelde vraag: of de  genoemde 
Politie-autoriteit accoord gaat met het gedane voorstel be- 
treffende d e  oefeningen werd geen antwoord ontvangen." 

A. E r  is een bespreking geweest met cEe Kuijssclzer en het resul- 
taat daarvan is geweest, dat er volgens de Ruijsscher oefeningcl 
werden gehouden. Dat  he-ft de R~lij.sscher met de autoriteiten be. 
sproken. Of daarop geen antwoord is gekomen, weet ik niet. 

61593. D e  Voorzitter: D e  Minister heeft het blijkbaar hoog op- 
genomen, omdat hij daarover heeft geschreven aan zijn ambtgenoot 
van Justitie. Hij ileeît het blijkbaar als symptomatisch beschouw;l. 

A. Ik heb mij in  die tijd niet niet dergelijke futiliteiten kunnen 
inlaten. 

61594. D e  Voorzitter: Ik kan mij indenken, dat u het futiliteiten 
noemt, maar de vraag is: is het opzet geweest die brief niet te be- 
antwoorden op grond van een bepaald inzicht in de  bevelsverhou- 
dingen? 

A. Neen. Als die brief niet beantwoord is, moet men het gelieei 
wijten aan  het vele werk. Ik dacht, dat  dit was afgedaan tussen íie 
Ruijs~ther en de auroriteiten, maar ik weet niet, of ik niet geant- 
woord heb. 

61595. D e  Voorzitter: D e  Minister zegt, dat er geen antwoord is 
gegeven. Indien geen antwoord is gegev-n, is het uwerzijds dus 
niet nagelaten o p  grond van uw inzicht in de bevelsverhoudingen, in 
die zin, dat u mernde, dat u de zeggeiischap had? 

A. Neen. Die verzekering kan ik u geveil. Als ik mis ben, zeg ik: 
ik ben inis geweest, d211 neem ik de verantwoording. Dit is waar- 
schijnlijk zuiver erIi vergissing mijnerzijds, die voortgesproten kan 
zijn uit het vele werk of inisschisn uit onachtzaamheid, rnaar nooit 
uit de opzet moeilijkheden te verwekken. 

61595. D e  Voorzitter: Het tweede feit is het volgende: 

,,Op 7 April 1943 meldt de Commandant der Brig. Politie 
aan  den Commandant der Koninklijke Nederlandsche Brigade 
,,Prinses Irene", dat  hij gecn antwoord ontving o p  zijn schril- 
ven genoemd ad a en dringt er nogmaals o p  aan, dat getracht 
zal worden den Directeur van Politie te bewegen het voor- 
gestelae oeteilschema te aanvaarden, te  meer waar thans ook 
van Engelsche zijde er op attent is gemaakt, dat  het detachement 
Maidenhead physieke oefeningen noodig heeft. 

D e  Commandant der Koninklijke Nederlandsche Brigade 
.,Prinses Irene" zendt dat schrijven door aan dhr. van ' tSant .  
Wederom mocht hierop echter geen antwoord worden ont- 
vangen." 

Indien dit juist is, krijgt dit het karakter, dat er bepaalde redenen 
zijn geweest, dat  u net schrijvzn niet hebt willen beantnoorden 

A. E r  is een bespreking geweest, meen ik, met een Engelse dokter, 
waar ik bij ben geweest. D a t  was daarna. Als het resulta.at daarvan is 
gezegd, dat voor deze mensen verdere oefening niet nodig was. Heb 
ik dat  niet geantwoord aan de Minister? Was dat schrijven aan mij 
of aan de Minister gericht'? 

61597. D e  Voorzitter: Dit is een brief van de Minister van Oor- 
log aan de Minister van Justitie. Noch bij de  commandant van de 
Politietroepen, noch bij de comiïiandant van de ,,Trene Brigade" is 
enig antwoord binnengekomen. 

h. Van de Minister van Justitie? 

De Voorzitter: Neen, var, u niet; het was aari u gericht. 

A. Zal ik niet geantwoord hebben aan d s  h4inister van Justitie? 
Ik meet, dat wij gezegd hebben: wil hebben zo welilig mensin: wij 
komen mensen te kort. moeten zit nu nog oefenen ook'? Ik wect. dat 

61598. D e  Voorzitter: I n  uw gedachtengang kan men zeggen: ik 
antwoord niet. want daarmede heb ik mets te maken. 

A. Ik geloof niet, dat  ik dat gedacht heb. Ik zal meer hebben 
gedacht aan het feit, dat ik wel andere dingei: aan mijn hoofd had 
dan die oefening van die mensen. 1k zou er ook niet de  menscn voor 
gehad he5bci;. Ik vroeg herhaaldelijk o m  meer mensen tot uit- 
breiding; ik heb die mensen nooit gekregen. Het  is best mogelijk, dat 
ik aan de  Minister van Justitie er over heb geschreven. 

61599. D e  Voorzitter: D a t  zou hetzelfde zijn gebleven, omdat, 
voor wat de i~lilitaire oefening betreft, het detacheinent noch onder 
u, noch onder de Minister van Justitie stond. Van de kant van de 
Minister van Oorlog beschouwd, z o ~ i  men de zaak zo moeten stel- 
len, dat u rechtstreeks had moeten antv:oorden en niet via de  Minis- 
ter van Justitie, omdat het detachemrnt, wat dit punt betrof, onder 
het Departement van Oorlog stond. 

A. Vindt u het belangrijk? 

De Voorzitter: Het is aan de aandacht van de commissie onder- 
worpen. 

A. Ik weet het werkelijk niet. Ik weet alleen, dat  de bew:iking 
altijd voldoende is geweest, en daarmede ben ik reeds zeer gelukkig. 

G1600 D e  Voorzitter: Indien de hlinister van Oorlog deze zaak 
beiangrijlr genoeg vindt o m  haer officieel te behandelen o p  het 
niveau van een correspondentie tussen Ministers, dan durf ik ntet te  
zeggcn, dat deze zaak niet belangrijk is. 

A. Ik moet eerlijk zeggen, dat ik dacht, dat  ik andere dingen aan 
mijn hoofd had, die belangrijker waren. 

61601. D e  Voorzitter: Dat is dus een kritiek van uw zijde o p  de 
Minister van Oorlog? 

A. Ja, met genoegen. 

61602. D e  Voorzitter: Dan gaat de  brief als volgt verder: 
,,Op 27 April 1943 zendt de  Commandant der Brig. Politie 

een monteur naar het detachement Maidenhead, met opdracht 
o m  aldaar materieel van de Brig. Politie na  te zien. Deze rnun 
was op  9 Juli 1943 nog niet teruggekeerd, niettegenstaande d e  
kapitein Peters (Ct. Brig. Politie) eenige malen den betrokken 
adjudant-onderofficier, Detacheinents-Commandant, opbelde. 
Deze laatste verontschuldigde zich steeds met de  mededeeling, 
da t  genoemde monteur op order van deti heer van ' t  Sant nioesl 
Blijven." 

A. Ik heb toestemming gehad om diz monteur te houden. Wij 
Iiadden wel wagens, iiiaar konden geen mensen krijgen o m  de wagens 
te repareren. Toen kwam er een man, die zeer goed o p  de hoogte 
van dergelijke zaken was Ik heb toen naar het kamp in Wolver- 
hampton getelefoneerd. \fen zei daar: Houdt  die man  inaar. Zijn 
naam weet ik niet meer. Ik heb die man zo lang mogelijk gehouden; 
wij hebb-n zeer veel plezier van hem gehad, want hij heeft daar mooi 
werk gedaan. 

61603. D e  heer Koersen: Wie was toen de commandant? 

A. Dat weet ik niet. Was Phnff dat toen nog? 
Ik zat niet in het militaire deel. 

61604. De Voorzitter: Wij kunnen er van uitgaan, dat  deze cor- 
respondentie bedoeld is geweest om een einde te maken aan  de  moei- 
lijke bevelsverhoudingen. D e  Minister van Oorlog schreef: 

,,[k vertrouw, dat Uwe Excellentie met mij zal instemmen, dat  
de  onder 2 vermelde voorbeelden aantoonen, dat  het niet toelaat- 
baar is den bestaanden toestand langer te bestendigen. Niet alleen 
wordt hierdoor de krijgstucht op ernstige wijze geschaad, doch 
tevens %ordt het onmogelijk den kapitein Peters verantwoordelijk 
te  stellen voor de  op hem, inet betrekking tot het Detachement 
Maidenhead rustende taak, terwiji de positie van den Detache- 
mentscommandant zoodanig moeilijk is geworden, dat hij naar 
mijn oordeel niet meer in den toestand van geestelijk evenwicht 
kan leven, welke noodig is. o m  zijn belangrijke e n  verantwoorde- 
lijke taak naar behooren te vervullen." 

- 
dit een punt van besprekm- is geweest tiissen de Minister en inij. A. Van die mijnheer Peters? 



De Voorzitter: Neen, van de Ruijsscher. Blijkbaar was de toestand 
i 0  gespannen, dat het een zodanige indruk heeft gemaakt op die 
commandant, da t .  . . 

A. Ja. De Ruijsscher herft er altijd vervelend tussen gezeten. 

61605. De Voorzitter: Welke rol speelde u? 

A. Dat ik vasthield, hetgeen ik nodig had voor de bewaking van 
de Koningin. 

61606. De Voorzitter: Dus dat 11 zich wel bemoeide niet de sterkte 
van het detachement? 

A. Waarachtig. Ik heb uitbreiding gevraagd en verkregen voor 
de bewaking van H.M. Ik kreeg toen 20 mensen, die allen waren af- 
gekeurd voor dienst. 

61607. De Voorzitter: Een dergelijk verzoek kan toch geen aan- 
leiding geven tot een quaestie over bevelsverhoudingen? 

A. De moeilijkheden, die er altijd zijn geweest, zijn altijd ge- 
zochte moeilijkheden geweest. Er is nooit medewerking van de zijde 
van het Departement geweest. Er is altijd plagerij geweest. 

61608. De Voorzitter: Dat is sympton~atisch geweest voor de 
moeilijke interne verhoudingen? 

A. Er zijn moeilijkheden geweest tussen Justitie en Defensie, 
welke neerkwamen op de Ruijsscher, en dan moest ik de Ruijsscher 
dekken. Die zat vreseiijk moeilijk tussen de militairen en mij inge- 
drukt. Ik trachtte het mijne er van te krijgen in het belang van de 
bewaking van de Koningin, handelde daardoor misschien onmilitair, 
maar ik moest de Ruijsscher helpen. De Ruijsscher is van deze zaak 
de d~ ipe  geworden. Dat spijt mij, want hij was een goede niare- 
chaussee en een hoogst fatsoenlijk man, die schitterend voor de be- 
waking neeft gezorgd en groot vertrouwen van de Koningin genoot, 
die zelf diverse dingen met hem besprak. Helaas is hij van deze 
grap de dupe geworden. Als ik de verantwoordelijkheid op mij moet 
nemen ten opzichte van de Ruijsscher, dan zou ik dat met liefde 
willen doen. Hij heeft schitterend zijn plicht gedaan. Het is te be- 
grijpen, dat deze stumperd van een man, die een bescheiden positie 
innam, minder tegen dit soort van moeilijkheden kon dan degene, 
die een beetje boven de tafel kon kijken. 

61609. De Voorzitter: Dit onderwerp is ook ter sprake gekomen 
bij het verhoor van de heer de Bruyne. Ik vroeg hem toen, of hij 
hierover iets kon mededelen. 

Ik zeide: 
,,Het was een strijd tussen het Departement van Oorlog en 

hei Departement van Justitie, meen ik, over de vraag, wie de 
zeggenschap zou hebben. 

A. Ik geloof niet, dat het zover ging. Het was meer een 
quaestie van personen. Wet is een beetje precaire zaak. Het ge- 
deelte van de marechaussee, dat in Engeland was, ressorteerde 
onder de militaire commandant; er was een detachement van 
geplaatst in Maidenhead. Waarop het neerkwam, was, dat de 
heer van ' t  Sant, die secretaris van Hare Majesteit de Koningin 
was, afweek van alle voorschriften en orders, die ten aanzien 
van dit detachement waren gegeven. Dat gaf dikwijls aanleiding 
tot onprettige verhoudingen tegecover de commandant vali de 
marechaussee. 

De Voorzitter: Had de heer van ' t  Sant daartoe bevoegdheid? 

A. Naar mijn mening niet; hij deed het maar." 

i. Dat is vermoedelijk alles juist, omdat ik niet anders heb kun- 
nen handelen, wilde ik mijn taak naar behoren uitvoeren. Dan 
schakel ik alle moeilijkheden voor anderen uit. 

61510. De Voorzitter: Wanneer er bepaalde verhoudingen zijn, 
die meli wil veranderen, is er toch altijd ern mogzlijkheid de veï- 
andering langs legale weg tot stand te brengen? 

A. Ik had iemand, die ik dienen moest, wier bevelen ik had op 
ie volgen, die met anderen daaromtrent niet in verbinding kwam en 
die mij zeide: zo doe ik net en zo gaat het. 

Die bevelen heb ik uitgevoerd. Ik heb er geen andere mensen 
kunnen inhalen; ik he5 het naar mijn beste weten gedaan. 

61611. De Voorzitter: Het lijkt mij toch toe, dat men te dien 
aanzieii altijd tot overeenstemming kan komen. 

A. Dat geloof ik niet. 

61612. De Voorzitter: Als het symptomatisch wordt, is het een 
andere quaestie. 

Jonkvrouwe W'ttewaall van Stoetwegeis: De competentiequacstiz, 
daarom draait het! 

A. Op een gegeven ogenblik zeg ik: nu weet ik niet meer, waar- 
aan ik mij houden moet. Dat geleuter! Nu doe ik het eznvoudig zo 
en zo. Dat ligt wel in mij. Ik ben bang, dat daarvan anderen dz 
dupe zullen worden. Daarvan mag nooit de Ruijsscher de dupe 
worden. 

61613. De Voorzitter: Ik geloof niet, dat de quaestie, waarom 
het gaat, is, of de Ruijsscher de dupe wordt. Het gaat er om: wordt 
gehandeld overeenkomstig de wettelijke voorschriften'? Leveren die 
moeilijkheden op, dan kunnen die worden gewijzigd. 

A. Het is mogelijk, dat ik tegen die wettelijke voorschriften ge- 
handeld heb en dat ik ze niisschien niet alle gekend heb. 

61614. De Voorzitter: Er bestond een instructie, die u natuurlijk 
ook bekend was. 

A. Misschien heb ik inij niet aan die instructie gehouden, omdat 
ik het eenvoudig niet kon. Als ik een zodanig antwoord kan geveil, 
waarmede J e  heer Dijxhoonz tevreden is . . . . 

61615. De Voorzitter: Dit heeft geen betrekking op Minister Dijx- 
hoorn. Dit speelt in de periode 194211943, onder het Ministerschap 
van de heer van Lidth de Jeude en gedeeltelijk onder dat van de heer 
van Boeyerr. 

A. De heer van Lidth de Jeude heeft mij daarvan nooit iets ge- 
zegd. 

61616. De Voorzitter: De brief, waarover ik het laatst heb ge- 
sproken, is gedateerd 28 Juli 1943 eii afkomstig van de Rilinister van 
Oorlog; dat kan niemand anders dan de heer val: Lidtil de Jez~de 
zijn. 

A. Als hij hem gelezen heeft! 

De Voorzitter: Hij blijft er verantwoordelijk voor. 

A. Ik ben op het ogenblik bezig met het op schrift stellen van 
:iiijn ervaringen. Het is de bedoeling, dat vastgeiegd worden de fou- 
ten, die gemaakt zijn, ten einde, als ooit weer zo iets voorkomt, ezn 
leidraaa te hebben. Er wordt niets van politieke aard of van perso- 
nen in geiioei-iid; er wordt alleen gezegd: dit was goed en dat was 
inis. 

Het gaat niet om iets, waarvan later kan worden gezegd: hij 
kwam voor de Enqrietecommissie en toen hij daar eenmaal voor was 
geweest, ging hij allerlei dingen opschrijven, die werden bewaard. Er 
zijn bepaalde ding-n, die genoteerd moeten worden als leidraad 
voor later. 

Web ik voldoende geantwoord voor wat de Ritijsscher betreft, 
Mijnheer de Voorzitter? 

De Voorzitter: Dat kan ik u thans niet mededelen. De heer de 
Rzlijsscher is nog niet voor de commissie verscheneri. De zaak draait 
echter niet om zijn persoon. 

61617. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Zat het Departe- 
ment van Oorlog als het ware voortdurend uw bewakingstroepen in 
de weg? 

k. Er was geen medewerking. 

61618. Jonkvrouwe Wttewadl van Stoetwegen: Hielden die moei- 
lijkheden met persolier verband? Wanneer in Engeland de man, die 
veiantwoordelijk is voor de bewaking en de veiligheid van de 
Koningin, daarvoor de hulp vraagt aan het Depaitemcnt van Oorlog, 
dan kan ik mij niet anders voorstellci~, dan dat deze hiilp ook ge- 
geven wordt. 



A. Als verantwoordelijk politieman was ik aansprakelijk voor de 
bewaking van de Koningin. Phaff wilde, dat ik aan hem zou op- 
geven waar ik de posten wilde hebben. Hij wilde, dat ik met het 
detachement niets zou doen, zonder dat er een lastgeving kwam van 
de militaire autoriteiten. Stelt u zich eens voor, wat een toestand men 
flad gekregen, als de Koningin had gezegd: morgen om 8.30 uur op 
Chester Square. daar of daarheen, en ik had zelf geen maatregelen 
kunnen treffen; dan had ik dus eerst naar Phaff  moeten gaan 
211 moeten vragen: kan ik die of die man krijgen op die of die 
plaats? Als men verailtwoordelijk is voor de veiligheid van de 
Koningin, dan moet men de verantwoording ook kunnen dragen en 
dat kan men alleen, als men zelf die maatregelen kan nemen. Ik heb 
gezegd: ik moet volkon~en de beschikking hebben over de mensen, 
als ik hiervoor de verantwoordelijkheid draag; anders doe ik het 
niet. Natuurlijk warcn er autoriteiten, die graag in het kamp wilden 
blijven en daar een positie wilden hebben. 

61619. De Voorzitter: De vraag, of de manschappen daar graag 
wilden blijven, was niet aan hun oordeel onderworpen. Organisa- 
torisch was het detachement Maidenhead ingedeeld bij de politie- 
troepen, die een onderdeel vormden van de Irene-Brigade. De com- 
mandant had dat detachement, voor wat de militaire kant betreft, 
onder zijn bevel, u had het detachement onder uw bevel, voor zover 
het de bewaking betrof. Dat gaf aanleiding tot moeilijkheden. 

A. Bewaking alleen kan ik niet doen. Die troepen moesten wor- 
den ingezet overeenkomstig de opdracht van de Koningin, op een 
moment, dat het noodzakelijk was. 

61620. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Oorlog wilde daar 
een vinger in de pap hebben en u zei: ik ben verantwoordelijk en 
moet over de mensen kunnen beschikken zonder met iemand daar- 
over te moeten spreken. 

A. Ja, zo was inderdaad de positie. 

De Voorzitter: Ik ben dan thans aan het einde gekomen van het- 
geen ik u. te vragen had. Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen 
en sluit het verhoor. 

F. VAN 'T SANT. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAhT STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
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Verhoor van 

PIETER LODEWIJK GERARD DOORMAN, 
oud 52 jaar, wonende te Londen, 

generaal-majoor. 

Hij legt de eed af als getuige. 

61939. De Voorzitter: Wanneer bent u in Engeland gekomîn? 

A. Op 11 September 1940. 

61940. De Voorzitter: Welke functie bekleedde u daarvóór? 

A. Militair attaché in Brussel. 

61941. De Voorzitter: Bent u, nadat uw werkzaamheden in België 
geëindigd waren, rechtstreeks naar Engeland gegaan? 

A. Via Frankrijk, Spanje en Portugal. Ik ben begin Juli in Por- 
tugal aangekomen. Ik heb direct aan de Minister geschreven, dat ik 
er was, en om nadere instructies gevraagd. Ik heb opgegeven, dat ik 
bij voorkeur naar Indië zou willen gaan. 

61942. De Voorzitter: Waarom moest u die omweg maken? Kon 
u als militair attachi. niet direct naar Engeland kon-~ei~? 

A. Neen. Wij zijn eerst in Brussel gebleven. De Belgische Re- 
gering is uitgewelten naar de kust en wij zijn medegegaan. Daarna 
is de doorbraak gekomen. De Belgische Regering is afgezakt naar 
Noord-Frankrijk, evenals wij. Toen was er geen contact meer met 
deze Regering. Vervolgens heb ik mij gemeld bij de militair attaché 
in Parijs. 111 Juni ben ik werkzaam geweest bij de militaire missie 
aldaar. Toen is de missie naar Zuid-Frankrijk gegaan: Ik ben mede- 
Eegaan naar Cérons. De Belgische Regering was ondertussen weer 
in actie gekomen in Poitiers en zo ben ik met de staf van de Neder- 
landse ambassade uit Brussel eveneens naar Poitiers gegaan. Vlak 
vóór de capitulatie van Frankrijk is het personeel van de Neder- 
landse ambassade uitgeweken naar Spanje en Portugal en ben ik met 
hen over de Spaanse grens gegaan en in Juli in Portugal aangekomen. 
Toen zijn er begin September instructies gekomen en heb ik bericht 
gekregen, dat ik naar Londen moest gaan, waarheen ik toen gevlogen 
ben. 

61943. De Voorzitter: Welke werkzaamheden hebt u daar ge- 
kregen? 

A. Bij aankomst in Londen heb ik mij gemeld bij de toenmalige 
Minister van Oorlog, Dijxhoorn. Hij zeide: u moet u bij het Neder- 
landse legioen in het zuiden van Engeland in Porthcawl melden; 
daar zult u waarschijnlijk bataljonscommandant worden. 

Ik was net majoor geworden. Gedurende mijn verblijf in Portugal 
kreeg ik daarvan bericht. Toen ben ik commandant geworden van 
het lste bataljon van het legioen, hetwelk bestond uit een bataljon 
geoefende manschappen en een recrutenbataljon. 

61944. De Voorzitter: Van welk bataljon werd u de commandant? 

A. Van het geoefende bataljon; ongeveer 1200 man. Na een ver- 
blijf van een paar dagen in Londen ben ik naar Porthcawl gegaan en 
heb op 1 of 2 October het bevel van het bataljon overgenomen. Op 

3 October verhuisden we naar Congleton, waar het eerste bataljon 
werd gelegerd. 

61945. De Voorzitter: Wie was vóór u de commandant van het 
Nederlandse Legioen? 

A. Ik meen, dat het generaal Noothoverz van Goor was. 

61946. De Voorzitter: Ik dacht, dat het de heer den Beer Poor- 
tugael was. 

A. Die is het wel korte tijd geweest, maar ik dacht, dat tiij het 
bevel had overgegeven aan generaal Noothoven van Goor. Ik ben 
commandant geworden van alles, wat er in Congieton was: dat waren 
allen geoefende mensen. hlet het recrutenbltaljon, dar achtergebleven 
was, had ik niets te maken. 

61947. De Voorzitter: Hoe groot was dat? 

A. Naar schatting 350 man. 

61948. De Voorzitter: Wat waren de werkzaamheden van hzt 
geoefende bataljon? 

A. Wij moesten opnieuw beginnen. Wij hadden niets. Wij moes- 
ter1 gaan wennen aan de Engelse reglementen, aan de Engelse 
bewapening, e.d. Eerst hadden wij alleen maar geweren, later 
kregen wij auto's, brenguns, enz. Dat heefr. echter een tijd geduurd. 

61949. De Voorzitter: Welke onderdeien had het Nederlandse 
legioen nog meer, behalve dat geoefende en het recrutenbataljon? 

A. Niets meer. Het geoefende bataljon bestond uit een aantal 
tirailleurcompagnieën; een motor- en een administratieve compagnie. 

61950. De Voorzitter: Iets later is er nog een eskadron pantser- 
wagens gevormd? 

A. Ja. vrij snel. Er was een compagnie marechaussees, die is, 
aangevuld met ander kader en mensen, in een eskadron pantser- 
wagens omgezet. 

61951. De Voorzitter: Is u iets bekend van de moeilijkheden, 
die er met de marechaussees zijn geweest in het begin, omdat zij 
er van uitgingen, dat zij niet tot de landmacht behoorden, maar 
meer een politiefunctie hadden? 

A. Er is een stroming geweest, die zei: wij behoren als mare- 
chaussees niet bij de vechtende troepen. Zij, die zó redeneerden, 
wilden wel politiediensten doen. Zij waren echter van oordeel, dat 
zij geen legereenheid waren. Die strijd is toen beslist door de 
Minister, die uitgemaakt heeft, dat zij gewoon tot hei leger be- 
hoorden. Het jonge personeel van de marechaussees is toen in die 
pantsereenheid gegaan; de ouderen hebben een soort van politie- 
unit gevormd en een gedeelte is naar de verschillende RiIinisteries 
gegaan. 

61952. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat het eerste bataljon in 
Congleton was. Waar was de rest van het Nederlandse Legioen? 

A. Het recrutenbataljon lag in een kamp, een eind van Porthcawl 
verwijderd. Later is het naar Noord-Wales verplaatst. 

61953. De Voorzitîer: Welke plaats? 

A. Conway. In het voorjaar vaE 1941 is ook het kamp in Conwa:~ 
opgedoekt en is alles naar Congleton gekomen. In Mei werd van 
het legioen een brigade gemaakt, bestaande uit een brigadestaf, 
twee bataljons en een escadron pantserwagens. Ik werd toen inge- 
deeld als brigademajoor. 

61954. De Voorzitter: Hoe lang hebt u deze functie bekleed? 

A. Tot eind 1941. 



61955. De Voorzitter: Kunt u misschien iets inededelen over de 
ontwikkeling van de ,,Irene-Brigade" tot op dat ogenblik? 

A. Aanvankelijk was het de verwachting, dat wij vrij veel re- 
cruten zouden krijgen uit Canada, Amerika en Zuid-Afrika. Daarop 
was aanvankelijk de organisatie gebaseerd. Men had gedacht er een 
brigade vsn te maken naar Brits model met een sterkte van 3000 man. 
De recrutentoeloop is nooit een succes geweest; het was blijkbaar 
moeilijk, de mensen te recruteren. Wanneer er recruten kwamen uit 
Canada en Zuid-Afrika - er kwamen er weinig uit Amerika -, 
werden zij verdeeld over verschillende onderdelen. Een groot deel 
gaf er de voorkeur aan um naar de Air Force te gaan en er ging 
ook e;-n groot deel naar de marine en de koopvaardij. In een later 
stadium gingen er boveiidien veel mensen naar de verschillende 
Regeringsinstanties, zodat slechts wat praktisch overbleef, bestemd 
werd voor de landmacht. De aantallen, die wij hebben gekregen, 
waren dus niet groot. Daarom was het nodig om de organisatie van 
de brigade steeds te herzien. Eerst zou het e211 brigade worden van 
drie bataljoiis, daarna van twee, en dan weer van één bataljon. Ten- 
slotte is het geworden een brigade, zoals deze te velde is gegaan: een 
staf met drie zelfstandige compagnieën, een batterij artillerie en e-n 
verkenningsafdeling; bij elkaar met een oorlogssterkte van plm. 
1200 man. Dat heeft zich zo ontwikkeld gedurende de oorlogsjaren. 
Wij hebben in die tijd verschillende reorganisatiewijzigingen gehad. 
Bovr!-idieri werd de brigade dikwijls afgeroomd voor speciale dien- 
sten. Tweemaal is een detachement naar de West gegaan en een 
detachemznt ging naar de Oost, dat overigens nooit in Nederlandsch- 
Indië is aangekomen. Een deel is er afgegaan voor de coinmando's 
en een ander deel voor speciale diensten om gedropt te worden achter 
de linies. Zo werd het goede personeel van de brigade voortdurend af- 
geroomd. 

61956. De voorzitter: Hebt u er enig idee van, hoe groot het 
aantal recruteii uit Engeland was, dat is opgekomen? 

i. Ik denk cen paar honderd. 
Een andere moeilijkheid was, Cat de recruten, die men uit het 

b~i~tenland kreeg. hoofdzakelijk intellectueien waren. Dat is natuur- 
lijk op zich zelf ge-n bezwaar, maar liet waren meer potentiële offi- 
cieren dan soldaten. Zij waren er niet tevreden mee om soldaat te 
zijn. 

61957. De Voorzitter: Dit heeft later nog wel moeilijkheden op- 
geleverd, omdat zij meenden, dat zij officier zouden worden. 

h. Inderdaad. De brigade liet de mensen niet gaarne gaan en 
men kon hen evenmin allemaal officier maken. Werden zij daar- 
entegen afgekeurd, dan liepen zij ine-ns als luitenant of kapitein 
in speciale dienst in Londen rond. Men zeide wel, dat ,,physieke 
geschiktheld bevordering in de weg stond". 

61958. De Voorzitter: Wij hebben wel de klacht gehoord, dat 
mensen bij de Irene-Brigade, die sergearìt of iets dergelijks waren, 
naar Londen werden overgeplaatst en dan bevorderd werden 
tot officier, terwijl degenen, die in de Irene-Brigade bleven, het niet 
verder konden brengen. 

A. Dat was inderdaad het geval en heeft wel kwaad bloed gezet. 

61959. De Voorzitter: Waren er onder de recruten uit het buiten- 
land, uit Canada en Zuid-Afrika, die voor hun taak niet geschikt 
waren7 Er is later een groep subsistenten geneest. 

A. Ik heb wel de indruk gekregen, dat men gaarne veel recruten 
wilde leveren en dat daardoor de geschiktheid weleens in het ge- 
drang i s  gekomen. 

61960. De Voorzitter: Zou dat het gevolg zijn geweest van een 
keuring, die niet streng genoeg was? 

A. Ik denk het, 

61961. De Voorzitter: Werd er telkens de gelegenheid open- 
gesteld dienst te doen bij de R.A.F., de commandotroepen en de 
parachritisten? Gebeurde dit vrijwillig? 

A. Ja. Vele goede elementen, die behoefte hadden iets te doen, 
gaven zich op voor al dergelijk soort diensten. 

61962, De Voorzitter: Werd dit door de Regering aangemoedigd, 
of ging dit nolens volens? Het standpunt van de Regering was de 
Irene-Brigade te gebruiken als eenheid bij de bevrijding van Neder- 
land. 

,k. Aan één kant was het toch goed het te doen. 

61963. De Voorzitter: Ging dit met de positieve medewerking 
van de Regering? 

Wij hebben een klacht gehoord van mensen van de R.A.F., die 
zeiden: de Regering had in grotere mate de mensen oorlogsvlieger 
moeten laten worden. 

Heeft de Regering deze dienstneming positief aangemoedigd? 

A. Ik denk, dat op dit gebied steeds een compromis-oplossing is 
gevonden. 

61964. De Voorzitter: Stond de doelstelling van de Irene-Brigade, 
zowel de leiding als de troep zelf, duidelijk voor ogen? Er zijn heel 
wat klachten geweest, dat men maar moest afwachten. Heeft de 
Regering voor haar standpunt een behoorlijk2 propaganda gemaakt? 

A. De brigadecommandant stond zijn taak voor ogen. Hij wilde 
daarom de Irene-Brigade niet zien afgetakeld. Hij heefi getracht het 
afvloeien van goed personeel naar verschillende diensten te remmen. 

61965. De Voorzitter: Wij hebben hier de klacht gehoord, dat 
de doelstelling voor de troep niet duidelijk was en dat er dien- 
tengevolge een gevoel van onbehagen was. Is 11 van oordeel, dat de 
troep er wel goed van op de hoogte is geweest? 

A. Ja. De bedoeling was een eenheid te hebben om - zij het 
dan ook met een klein Nederlands geheel - mede te doen aan de 
bevrijding van Europa. 

61966. De Voorzitter: Later is er sprake van geweest om de 
Irene-Brigade eigenlijk te maken tot een verbiiidingsafdeling. Dat 
stond in verband met de opleiding, waarvan de heer van de Plassche 
chef was en waaraan u ook hebt deelgenomen. Toen heeft de Re- 
gering vastgehouden aan de uiteindelijke doelstelling. Welke is uw 
zienswijze daaromtrent? Achtte u het van belang, dat de brigade uit- 
sluitend uit verbindingsmensen zou bestaan? 

A. Neen. Wij moesten een aantal verbindingsdetachementen heb- 
ben om de geallieerde troepen, als zij op Nederlands terrein zouden 
opereren, van dienst te kunnen zijn. 

61967. De Voorzitter: De heer van de Plassche was positief van 
mening, dat het allemaal verbindingsmensen moesten zijn. 

A. Dat zou mij te ver gaan. 

61965. De Voorzitter: Bleven de mensen, die tot parachutist 
werden opgeleid, in de brigade of kwamen die onder een Engels 
cornmando? 

A. Zij kwamen onder Engels commando. Zij werden in Ringway, 
bij Manchester, opgeleid. Toen wij nog in Congleton waren, zijn er 
verscheidene mensen naar Engelse cursussen gegaan. Nu ik er over 
nadenk, herinner ik mij, dat, toen de brigade overging naar het con- 
tinent, bij een van de compagnieën een peloton parachutisten was. 

61969. De Voorzitter: Hebt u nog iets medegemaakt van de 
kwestie van de uitzending van het z.g. Indische detachement naar 
Indig? 

A. Ik ben in Januari vertrokken en ik heb er nog iets van mede- 
gemaakt. Terecht ging van een deel van de brigade de  drang 
uit om ingezet te worden. Bij de brigadecommandant kwamen 
verschillende verzoeken, ook van de kant der officieren, om naar 
Indië te mogen gaan. Toen is deze zaak, naar ik ineen, door gene- 
raal Noothoven van Goor opgenomen met de Minister. Er is een 
compromi~-oplossing gevonden, nl. dat niet de brigade als geheel 
naar Indië zou gaan, maar dat eerst gevraagd zou worden wie 
bereid was om naar Indië te gaan. Om het aantal mensen van 
de brigade, dat naar Indië zou gaan, zo groot mogelijk te maken, 
is hierop inderdaad wel enige pressie geoefend. 

61970. De Voorzitter: Generaal van Voorst Evekink was toen 
commandant en die zou gezegd hebben, dat hij de gehele brigade 
in dezen achter zich had. 

A. Dat is niet waar. De zaak was echter niet goed en tactisch 
aangepakt. Als de Regering had gezegd: 15 Januari a.s. gaan 
jullie naar Indië, zou dit een geheel andere situatie hebben ge- 
geven. Men zei echter: Willen jullie naar Indië gaan? Zodoende 
trok men de moeilijkheden naar zich toe, want toen antwoordden 
velen: Neen, want ik ben getrouwd en ik heb kinderen, en al der- 
gelijke argumenten en motieven meer. 



61971. De Voorzitter: Een van de getuigen heeft ons gezegd: a15 
de Regering tegen ons had gezegd: jullie moeten naar Indië, 
hadden wij dat gedaan, maar toen zij ons liet kiezen, deden wij 
het niet. 

A. Inderdaad. 

61972. De Voorzitter: Was een zienswijze, die men tegen het 
gaan naar Indië aanvoerde, dat men bezwaar had in verband met 
artikel 192 van de Grondwet? 

A. Ik geloof niet, dat dat ter sprake kwam. 

61973. De Voorzitter: Ja. Men heeft de mannen de gelegenheid 
gegeven zich op dat artikel te beroepen; dat hebben inderdaad 
velen gedaan, hoewel zij soms niet wisten wat er in het artikel 
stond. 

A. Ja, dat is inderdaad zo. 

61974. De heer Koersen: Waren het er veel? 

A. Naar schatting 50. 

61975. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Onder leiding 
van mijnheer Bruggernan? 

A. Ja, die naam komt mij bekend voor; hij had een ongunstig 
gezicht. 

61976. De Voorzitter: Waarom wilde men niet naar Indië? 

A. Het motief niet te gaan, hield meer verband met persoonlijke 
belangen. Er waren mensen, die een gezin hadden en die dichter 
bij Holland wilden blijven; er waren er, die een Engelse vriendin 
hadden, enz., enz.; in het algemeen voerde men die normale mo- 
tieven aan, die iedere soldaat kan aanvoeren. als hij aan een ope- 
ratie niet wil deelnemen. 

61977. De Voorzitter: Er is gezegd, dat men zich niet de kans 
wilde laten ontglippen om naar Nederland te gaan, en dat men om 
die redenen niet naar Indië wilde. 

A. Dat lijkt mij ver gezocht. 

61978. De Voorzitter: Hoe was in die tijd de geest van de troep? 

A. Het was niet de gelukkigste tijd van de brigade. 

61979. De Voorzitter: Waaraan lag dat? 

A. In het begin was de troep natuurlijk enthousiast: nieuwe 
wapenen en veel oefenen. Langzailierhand kwam inen in het stadium, 
dat men iets wilde doen. Een tijd van afwachten is moeilijk en drukt 
de stemming. Ik weet niet, of de brigadecommandant de speciale 
tact had om met deze dikwijls oudere mensen oni te gaan. 

61980. De Voorzitter: Was die slechte geest eigen aan dat tijd- 
vak? Was dit een voortzetting van de slechte geest, die er ook in 
Porthcawl was? In Porthcawl was die geest slecht, omdat mensen bij 
elkaar waren gedreven, die niet bij elkaar hoorden. U zegt, dat 
die slechte geest een gevolg was van het feit, dat men niet wist, wat 
er ging gebeuren. 

A. Men dacht, dat men voldoende geoefend was, en de stemming 
werd gedrukt door het lange wachten. 

61981. De Voorzitter: Er zijn in 1941 Indische officieren bij de 
troep gekomen. Gebeurde dat met het doel om de tucht te doen 
handhaven of met een andere bedoeling? 

A. Ik weet, dat wij gebrek hadden aan goede onderofficieren. 
Ik meen, dat toen van generaal Noothove~z van Goor het verzoek is 
uitgegaan om goede beroepsonderofficieren bij de troep te krijgen 
uit Indië. Het resultaat daarvan is geweest, dat er officieren kwamen. 

61982. De Voorzitter: Wij hebben gehoord de heer van den 
Berge, die er over klaagde, dat de tucht zwak was. Vindt u die 
mening juist? 

A. Volgens mijn inzicht was het laagtepunt van de brigade in 
de herfst van 1941. 

61983. De Voorzitter: Later is het dus beter geworden? 

A. Ja, omdat er elementen zijn weggewerkt, die niet voor troe- 
pendienst geschikt waren en maar rondhingen. Er waren bij de 
brigade, die misschien 1500 man telde, honderden mensen, die on- 
geschikt waren voor dienst te velde en die niet mee uitrukten. Die 
deden dan dienst als timmerman of werden gebruikt voor het aan- 
leggen van de tuin e.d. Langzamerhand is men er toe overgegaan 
om te schiften. Dat had men eerder moeten doen. Voor troependienst 
ongeschikte mensen had men moeten laten werken in fabrieken. 

61984. De Voorzitter: Hoe lang zijn de twee bataljons gehand- 
haafd en wanneer zijn zij vervangen door de 3 fighting units? 

A. De brigade is in het najaar van 1941 afgeroomd voor de West. 
Verder is er een detachement naar de Oost gegaan. Dat waren goede 
elementen. Toen bleef de brigade met een voor een groot deel minder 
geschikten over en is er weer een nieuwe organisatie gemaakt. Aan- 
vankelijk is er, naar ik meen, als tussenstadiun~ een bataljoil geweest. 
Uiteiildelijk is uit de bus gekomen de brigade, zoals zij te velde is 
gegaan. 

61985. De Voorzitter: Kan men de functies inspecteur van de 
Nederlandse troepen en commandant van de brigade als een dou- 
blure beschouwen? 

A. Misschien aan één kant, maar toch was het gunstig, dat er 
een inspecteur boven stond. Speciaal de figuur Noothoven van Goor 
als ouder bezadigd mens. 

61986. De Voorzitter: Had hij meer onder zich dan de Irene- 
Brigade? 

A. Neen. 

61987. De Voorzitter: Het detachement-Londen? 

A. Dat stond uiteindelijk afzonderlijk. Tenslotte had hij wel alle 
Nederlandse detachementen onder zich, ook het detachement para- 
chutisten, maar administratief, niet operationeel. Toen generaal 
Noothoveil van Goor gestorven is, is generaal Phaff inspecteur ge- 
worden en is de inspectie naar Londen verplaatst. Toen was er prac- 
tisch niets anders over dan de brigade, die gereed werd gemaakt voor 
de invasie. In Wolverhampton is overgebleven een depot van mensen, 
die physiek niet geschikt waren; dat was in 1943. 

61988. De Voorzitter: Waarom bent u uit de Irene-Brigade ge- 
gaan? 

A. Men vond het noodzakelijk een sectie generale staf op te 
richten om de wederopbouw van het leger na de bevrijding te be- 
studeren. In Januari 1942 is deze sectie opgericht. Ik  ben er met 
twee jonge officieren heengegaan. 

61989. De Voorzitter: Bent u niet waarnemend hoofd van de 
derde afdeling geworden? 

A. Dat heeft maar kort geduurd. 

61990. De Voorzitter: Hoe was de organisatie van het Depar- 
tement op het ogenblik, waarop u kwam? 

A. Ik weet het eerlijk gezegd niet meer. Er waren, naar ik ineen, 
drie secties; 111 was de sectie generale staf. 

61991. De Voorzitter: Er was toen ook een Nederlandse mili- 
taire missie. Er zijn pogingen gedaan de militaire inissie op te heffen. 

A. Dat weet ik niet. De inissie was bestemd voor het contact met 
de Britse autoriteiten, met het War Office. 

61992. De Voorzitter: U hebt er een advies over uitgebracht. 

A. In welke tijd is dat geweest? 

61993. De Voorzitter: In April 1942. (De Voorzitter overhandigt 
de getuige een stuk.) Misschien kunt u in het kort uiteenzetten, hoe 
de situatie was? 

A. Toen de afdeling generale staf werd opgericht, hadden wij ook 
contacten met het War Office. Tegelijkertijd bestond de missie, die 
officiële contacten had. Ik herinner mij, dat wij het toen beter achtten 
niet twee instanties te hebben, maar het contact samen te brengen in 
één instantie. 



61994. De Voorzitter: Er was dus contact buiten de militaire 
missie om. Was het Engelse standpunt niet zó, dat men de missie 
w11de houden? 

A. Dat is zeer goed mogelijk; zij wilden altijd graag één bepaalde 
instantie hebben om zaken te doen. 

61995. De Voorzitter: Heeft het blijven van de missie het hou- 
den van contact in meerdere of mindere mate belemmerd? 

A. Later niet meer. Toen is gekomen het Bureau Voorbereiding 
Terugkeer en toen hadden wij ons eigen contact. 

61996. De voorzitter: Hebt U ook te maken gehad met de quaestie 
van het uitschakelen van officieren van het algemeen hoofdkwartier, 
zoals generaal van Oorscizot en van de Plassche? Wat denkt u 
hierover? 

A. Ik heb er rechtstreeks niets mede te maken gehad. Ik weet, 
dat, toen wij in Engeland aankwamen, er nogal wat critiek werd 
uitgeoefend op hetgeen er in Holland was gebeurd, waarvan voor- 
namelijk overste vun de Plassche het slachtoffer was. hlen was 
er bij de hogere instanties niet erg op gesteld hem in een belang- 
rijke functie te handhaven. 

01997. De Voorzitíer: Hier was dus een zekere lijn, die inen 
volgde, door deze officieren geen belangrijke taak te geven? 

A. Dat lijkt niij ook wel het geval. 

61998. De Voorzitter: Er is ook sprake van geweest een generale 
staf te creëren, maar ik meen, dat dit om deze reden niet is door- 
gegaan. 

A. Ik weet, dat er dienaangaande voorstellen zijn uitgegaan van 
het Bureau O.G.S., waarbij later ook de kolonels van Voorst 
Eilekiizk en Sas zaten. Er is een nota aan de Minister van Oorlog 
gericht, ten einde tot de oprichting van een generale staf te ge- 
raken. Ik weet niet, welke motieven er toe hebben geleid dit niet 
te doen. 

61999. De Voorzitter: Wanneer is u bij M.V.T. gekomen? 

A. Ik vermoed, dat het bureau is opgericht in het voorjaar van 
1942, als ik mij wel herinner was het in de tijd, dat Minister 
Dijxhoorn was afgetreden en admiraal Furstr~er tijdelijk als Minis- 
ter optrad. 

62000. De Voorzitíer: De heer van Boeycn is Minister ad interim 
geweest tot September 1942 en daarna is Minister van Lidth de 
Jeude gekomen. 

A. Ja, maar ik meen, dat er ook een korte periode is geweest, 
waarin de heer van Boeyen ziek was en de heer Furstner tijdelijk 
Minister was. 

62001. De Voorzitter: Dit moet onder het interimaat van de 
heer van Boeyen gebeurd zijn, de heer Dijxhoorrz was toen reeds 
weg. 

A. In elk geval is het M.V.T. opgericht onder leiding van 
Bruyne. Ik heb daar eerst halve dagen gezeten; 's morgens zat ik 
bij O.G.S. en 's middags bij M.V.T.; later ben ik voor hele dagen 
bij M.V.T. gekomen. 

62002. De Voorzitter: Kunt u de werkzaamheden van M.V.T. 
aangeven? 

A. Het bureau wilde alle maatregelen bestuderen, die genomen 
moesten worden en verband hielden met de bevrijding van Neder- 
land en de tijd, die kort op die bevrijding kwam. 

62003. De Voorzitter: Is het bureau niet ontstaan uit een split- 
sing van het B.V.T.; is daaruit niet het militaire gedeelte afge- 
splitst, dat het bureau M.V.T. is geworden? 

A. Ja. De werkzaamheden van het bureau M.V.T. hielden b.v. 
in het bestuderen en overwegen van alle militaire maatregelen, die 
verband hielden met de eigenlijke terugkeer naar Nederland. Uit het 
bureau is later ontstaan de verbindingsstaf bij het hoofdkwartier van 

generaal Eirenholver. Verder de plannen voor het vormen van strijd- 
krachten in de verschillende mogelijke gevallen ten aanzien van de 
bevrijding van Nederland. B.V. Duitsland capitulerrt en Nederland 
moet ineens worden bezet zonder veclhten; of wel: Nederland wordt 
al vechtende bevrijd. Dat waren allemaal veronderstellingen en dus 
moest worden nagegaan, welke maatregelen in die gevallen even- 
tueel zoudcn moeten worden genomen. Een derde punt was het be- 
studeren van de plannen voor de wederopbcuw van de Nederlandse 
strijdkrachten na de bevrijding. 

62004. De Voorzitter: Hebt LI de indruk, dat er van de studies 
gebruik is gemaakt? 

A. Wij hebben van die studies dankbaar gebruik gemaakt, hoewel 
de praktijk enigszins anders is geweest clan wij hadden veronder- 
steld. 

62005. De Voorzitter: U is dus van oordeel, dat het niet ten 
onrechte is geweest, dat het bureau M.V.T. is opgericht? 

A. Zeker niet. Kolonel de Bruyne was een buitengewone per- 
soonlijkheid, een zeer goede kracht en een man van karakter. 

62006. De Voorzitter: kater, 1 December 1942, is het bureau 
O.G.S. opgericht. Daarin hebt u een werkzaam aandeel gehad. Bent 
u in beide betrokken geweest? 

A. Gedurende korte tijd werkte ik des morgens bij O.G.S. en 
des middags bij M.V.T. Na niet al te lange tijd heeft kolonel 
de Br~ryne mij geheel bij het bureau M.V.T. aangetrokken. 

62007. De Voorzitter: Bij O.G.S. hebt u dus niet veel gedaan. 
Waarom moesten er twee bureaux zijn? 

A. Het waren verschillende soorten van werk. M.V.T. keek naar 
de bevrijding zelf, de veldtocht, enz., terwijl O.G.S. meer theoretische 
studies maakte voor de opbouw van het leger na de bevrijding. 

62008. De Voorzitter: Er is weleens gezegd, dat het een ge- 
kunstelde splitsing was en dat het meer om persoonlijke redenen is 
geweest, dat men twee bureaux heeft ingesteld. 

Tenslotte hebben die bureaux toch met elkaar te maken. Had men 
niet beter één bureau kunnen maken? 

A. Het is mogelijk, dat persoonlijke quaesties een rol hebben 
gespeeld. Dat weet ik echter niet zeker, want dat was Regerings- 
beleid. 

62009. De Voorzitter: Er is ook nog een commissie geweest, die 
de eventuele wapenstilstandsvoorwaarden moest bestuderen. Kunt 
u daarover iets mededelen? 

A. Ik herinner mij er niet veel meer van. Het is mogelijk, want 
wij hebben vele projecten en studies gemaakt. Dergelijke zaken 
werden inderdaad in handen gesteld van het bureau M.V.T. en in 
zulke gevallen werd dan advies gegeven. Wij hebben ontzettend veel 
studies gemaakt in die tijd. 

62010. De Voorzitter: Ik heb hier een stuk, waarin staat, dat 11 

het niet zo erg druk had. Dit is een nota van de heer Kruls en er 
staat: 

,,De overste Doorr71an, die - als ik het wel heb - over vol- 
doenden tijd beschikt, zal den dagelijkochen arbeid zeker kunnen 
verrichten." 

Dat is geweest 8 Maart 1943. 

A. Dat was waarschijnlijk het voorstel om de inspectie als zelf- 
standig orgaan op te heffen? Als resultaat is kolonel de Brrtyne 
tevens inspecteur geworden van de troepen. 

62011. De Voorzitter: Inderdaad is er een voorstel geweest om 
de inspectie op te heffen en het hoofd van bet bureau M.V.T. te 
benoemen tot inspecteur. U kwam toen dus bij de inspectie te zitten? 

A. Ja. 

62012. De Voorzitter: U had tocn meer directe bemoeienis met 
de Irene-Brigade? 

A. Inderdaad. Kolonel de Bruyne en ik gingen dikwijls op bezoek 
bij de brigade. Wij hadden toen practisch dagelijks contact met de 
brigade. 



62013. De Voorzitter: U kent ook het rapport van de heer de 
Bniyrze, uitgebracht in Juni 1943, een beschouwing over de toestand, 
waarin de brigade verkeerde, en eventuele middelen ter verbetering 
van de toestand? Er is iets vroeger een actie geweest van een aantal 
officieren. 

A. Ik herinner mij, dat vooral jongere officieren een actie heb- 
ben gevoerd om de toestand gewijzigd te krijgen of de organisatie te 
veranderen. Er was ook een persoonlijke quaestie in het spel, de 
quaestie van de commandant, in wie zij hel en niet vertrouwen 
hadden. 

62014. De Voorzitter: De heer de Bruyne heeft voornamelijk de 
vraag bezien: waar kunnen wij de mensen vandaan halen, hoe kan 
de organisatie op haar best zijn? De quaestie van de drie fightiiig 
units. 

A. Tenslotte zijn er mariniers gekomen 01-11 de brigade op sterkte 
te brengen. 

62015. De Voorzitter: De heer de Bruyne heeft dus wel resultaat 
gehad? 

A. Ja. De Bruyize was een vechter. Als hij dacht. dat de zaak 
goed was, vocht hij er voor; hij hield niet van transigeren. 

62016. De  Voorzitter: Er' zijn omstreeks de jaarwisseling 1943,' 
1944 enkele moeilijkheden geweest. Toen is majoor Gnlle uit de 
leiding van de staf verdwenen. Waarop had dit betrekking? 

A. Majoor Galle heeft toen nogal kritiek geuit op de leiding van 
de brigade. 

62017. De Voorzitter: Naar uw oordeel terecht? 

A. Neen, niet geheel, hoewel er uiteraard wel enige grond voor 
kritiek was. Onder die omstandigheden was er één oplossing: òf de 
leiding van de brigade wijzigen, dan wel majoor Galle een andere 
functie geven. Hij had voornamelijk kritiek op de werkwijze van 
de staf. 

62018. De Voorzitter: Ik herinner mij, dat de heer de Ruyter van 
Steveninck zelf het gevoel had, dat hij niet het volledige vertrouwen 
van de ondergeschikte officieren had. 

h. Dat is wel mogelijk, hoewel de praktijk heeft bewezen, dat 
hij het wèl had gedurende de veldtocht. Ik ken de Ruyter van Steve- 
ninck zo goed, ik weet precies hoe zijn karakter is. Hij kon zich moei- 
lijk geven; de troep begreep hem niet altijd. 

62019. De Voorzitter: Er is een conferentie geweest over de 
fighting units, waarbij aanwezig waren de brigadecommandant met 
twee officieren van zijn staf, alle gevechtsgroepcommandanten met 
hun resp. Seconds in Command, alsmede de luitenant-kolonels van de 
generale staf Doorman en de Broekert en kapitein André de la Porte. 
Weet u, wat daar besproken is? 

A. Ik meen, dat het hoofdmotief was, dat majoor Galle namens 
zich zelf en misschien gedeeltelijk namens andere commandanteii 
klachten had over gebrek aan vertrouwen in de leiding van de 
brigadestaf. 

62020. De Voorzitter: Het bureau O.G.S. stond onder leiding van 
de heer van Voorst Evekink? 

A. Ja. 

62021. De Voorzitter: In September 1942 was u één van zijn 
medewerkers? 

A. De datum, waarop ik geheel los ben komen te staan van 
O.G.S., weet ik niet precies meer. Korte tijd heb ik ten dele voor 
M.V.T. en ten dele voor O.G.S. gewerkt, maar reeds betrekkelijk 
gauw heeft kolonel de Bruyne mij geheel bij het bureau M.V.T. 
aangetrokken. 

62022. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen generaal 
van Voorst Evekink en Minister van Lidth de Jeude.? 

A. Ik heb de indruk, dat zij figuren waren, die elkaar niet geheel 
aanvoelden. 

62023. De Voorzitter: Waren er ook zakelijke nieningsverschillen? 

A. Misschien wel. Pk zou ze niet kennen. Ik kan mij moeilijk 
voorstellen, dat de heer van Lidth de Jeade per se een ander inzicht 
zou moeten hebben in zake de arbeid, die het bureau 0.ti.S. ten aan- 
zien van de opbouw van onze strijdkrachten verrichtte. 

62U24. De Voorzitter: Generaal van Voorst Evekink heeft hier 
jl. Dinsdag een ietwat onverkwikkelijke zaak naar voren gebracht, 
in welk verband hij o.m. heeit gesproken van ,,het achterbakse be- 
leid" van Minister van Lidth de Jeude. Er zou nl. sprake ziiri geweest 
van een onderhoud tussen de Minister en u, achter de rug van gene- 
raal van Voorst Evekitzk om, en dus, zo zegt van Voorst Evekink 
vertrouwde de Minister mij blijkbaar niet. 

A. Ik geloof niet, dat dit personen waren, die elkaar gehcel en al 
begrepen. Generaal van Voorst Evekink stelde ~ i j n  rapporteii nogal 
eens wat fors op; dit apprecieerde de Minister niet altijd. Het Ieit, 
waarop hij doelt, is het volgende. Er waren toen plannen in bewer- 
king voor de organisatie van de strijdkrachten en toen heeft de 
Minister gezegd: ik wil hierover het oordeel van een ander nog eens 
horen. Ik kreeg een teieloontje van de adjudant van de Minister 
of ik bij de Minister wilde komen. Daarop heeft hij hierover met inij 
zitten praten en mij vervolgens geheimhouding opgeiegd. Dat is alles. 
De volgende dag ben ik naar kolonel van Voorst Evekink gegaan 
en he0 hem gezegd, dat ik bij de Minister was geweest, maar dat 
ik er niet over mocht spreken. Dat heelt bij van Voorst Evekirzk 
veel kwaad bloed gezet. 

62025. De Voorzitter: Dus u hebt hem medegedeeld, dat u bij de 
Minister geweest was? 

A. Ja, ik geloof van wel. Ik geloof, dat ik gezegd heb: ik ben 
gisteren bij de Minister geweest; tot mqn spijt mag ik niet vertellen, 
wat er besproken is. Dat heett van Voorst Evekznk rnij persoonlijk 
zeer kwalijk genomen. 

62026. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U had een lagere 
rang dan generaal van Voorst Evekink. Was het niet georuikeiijk, 
dat de Minister zo iets deed? 

A. Ik weet niet of het gebruikelijk was. Maar in elk geval was 
kolonel Evekink erg boos. Hij zei: ,,Als wij niet zulke goede vrienden 
waren, zou ik je straffen". Ik ben toen naar generaal van der Vijver 
gegaan en deze zei, dat het een vervelend geval was, maar dat ik 
er niets aan kon doen, aangezien ik bij de Nlinister ontooden was. 
Generaal van der Vijver zei verder: ,,Trek je er dus maar niets van 
aan". 

62027. De heer Koersen: Was het gebruik, dat dergelijke gesprek- 
ken door oflicieren, dir lager in rang waren, met mochten worden 
gehouden? 

A. Ik weet niet of het gebruik was, maar in eik geval leek mij de 
houding vaa kolonel van Voorst Evekiizk overdreven. 

62028. De Voorzitter: De heer van Voorst Evekirzk ligt het geval 
hoog, omdat hij het als symptomatisch beschouwde voor het beleid 
van de heer van Lith de Jeude. Hij heeft er dus vrij scherp op ge- 
reageerd en daarom stel ik er prijs op uw oordeel te verrieinen. 

62029. Jonkvrouwe Wttewadl van Stoetwegen: Was u ontboden? 

A. Ja. 

62030. De Voorzitter: Bij dat onderhoud zijn dus ter sprake ge- 
komen de werkzaaniheden van het bureau O.G.S.? 

A. Waarschijniijk wel. Ik geloof, dat het een aigemeen overzicht 
was van het gehele militaire beleid en de organisatie. Het wareii 
algemene beschouwingen. 

62031. De Voorziteer: De heer van Voorst Evekiizk zegt, dat 
naar voren kwam, dat de Minister niet voornemens was om het 
bureau O.G.S. op het plan, hetwelk hij - dat is vaiz Voorst Eve- 
kink - bij de oprichting van het bureau O.G.S. voor zijn officieren, 
waarbij majoor Doorman, heeft ontvouwd, voort te zetten. Hij zegt, 
dat de Minister blijkbaar een andere inhoud aan zijn werkzaamheden 
heeft willen geven. Misschien heeft hij die willen inkrimpen, aithans 
niet in die mate heeft willen tolereren, zoals de heer van VOO,-st 
Evekitzk van plan was om te doen. 

A. Dat is inogelijk. De generale staf had het idee om alles in 
zijn eigen afdeling te centraliseren. 



62032. De Voorzitter: Dat kon men toch niet doen zonder de 
Minister? 

A. Het was blijkbaar één van de voorstellen van de kant van de 
generale staf. 

62033. De Voorzitter: Men kon zich alleen maar be~noeien met 
de dingen, die vastlagen in de instructie of taakomschrijving. Wilde 
de Minister eigenlijk die werkzaamheden inkrimpen? 

A. Dat geloof ik niet; ik weet het niet positief. Ik heb niet de 
indruk, dat het gesprek begonnen was om de taak van O.G.S. in te 
krimperì. 

62034. De Voorzitter: U kreeg dus niet de indruk, dat het ge- 
sprek als teneur had een wantrouwen tegen de heer van Voorst 
Evekink? 

A. Het zou alleen kunnen liggen in het feit, dat ik ben ontboden 
buiten hem om. 

62035. De Voorzitter: Het is mogelijk, dat uit het gesprek ge- 
bleken was, dat het de Minister er bewust om te doen was geweest 
om, buiten de heer van Voorst Eveki~zk oin, inlichtingen in te win- 
nen, omdat hij vreesde niet de goede inlichtingen te krijgen. 

A. Ik heb de indruk, dat het bureau van de generale staf voor- 
stellen had gedaan en dat de heer van Lidth de Jeude had gezegd: Ik 
wil niet alleen afgaan op die rapporten, maar ik wil er ook met 
anderen over spreken. 

62036. De Voorzitter: Maar die rapporten zijn toch ook door u 
samengesteld? 

A. Ja. 

62037. De Voorzitter: U zou dit dus niet willen qualificeren als 
een bewijs van achterbaks beleid? 

A. Helemaal niet. 

62038. De Voorzitter: Is het juist, zoals de heer van Voorst 
zegt, dat U een dergelijke onbehoorlijke opdracht van de Minister 
niet had mogen aanvaarden? 

A. Dat is een visie, die ik niet volg en die ook niet door anderen 
wordt gevolgd. Ik heb er o.a. over gesproken met generaal van der 
Vijver en kolonel Phaff. 

62039. De Voorzitter: Deze dingen gebeurden dus wel meer in 
die tijd? 

A. Dat zal wel in ieder leger gebeuren. 

62040. De Voorzitter: In dat kader was dit dus iets normaals? 

A. Dat lijkt inij volkomen normaal. 

62041. De Voorzitter: Waarom is kolonel de Bruyne in 1944 
afgetreden? 

A. Was de reden daarvan niet, dat toen langzamerhand het 
bureau M.V.T. opgeheven werd? 

62042. De Voorzitter: Ik bedoel als inspecteur der Nederlandse 
troepen. 

A. Ik geloof, dat de brigade naar de andere kant ging. 

62043. De Voorzitter: De heer de Bruyne had heel wat grieven. 

A. De samenwerking tussen kolonel de Brilyne en Minister van 
Lidth de Jerlde was niet erg goed. 

62044. De Voorzitter: Weet u, waar het op hokte? 

A. Ik weet, dat de Bruytie dikwijls geïrriteerd was door het beleid 
en de persoon van de Minister. 

62045. De Voorzitter: U hebt daarover een onderhoud gehad met 
de heer Kruls? 

Ik heb hier een nota van de heer Kruls, waarin staat: 
,,Ik had een gesprek met Doorman, waaruit duidelijk bleek, 

dat verzoening niet mogelijk zou zijn." 

A. Ik weet, dat de Bruyne zeer upset was. 

62046. De Voorzitter: Had het verschil een zakelijke achter- 
grond? 

A. Ja, het ging over het feit, dat de Minister niet steeds inging 
op  voorstellen van kolonel de Bruyne. 

62047. De Voorzitter: Weet u, als opvolger van de heer de 
Brzlyne, hoe de verhoudingen geworden zijn? 

A. Toen is er uit de M.V.T. een soort van verbindingseleinent 
gevormd voor de staf van generaal Eisenhower. Ik ben hoofd- 
verbindingsofficier bij de staf van Eisenhower geworden. 

62048. De Voorzitter: Met ingang van 15 October 1944 werd u 
benoemd tot inspecteur der Nederlandse troepen en waarnemend 
hoofd van het bureau M.V.T. 

A. Dat was zuiver om de zaak af te wikkelen. Kolonel de Bruyae 
had blijkbaar ontslag gevraagd. Toen ben ik gedurende die 
tijd inspecteur geweest. Er waren nog wel Nederlandse troepen, 
maar die kwamen operationeel onder de geallieerde staven. 

62049. De Voorzitter: Maar administratief? 

A. Er is waarschijnlijk wel een administratief element in Londen 
achtergebleven. Ik vermoed niet meer dan een soort secretariuat. 
Uiteindelijk zijn alle officieren van het bureau M.V.T. in de staf 
van Prins Berrzhard terechtgekomen. 

62050. De Voorzitter: U hebt getracht de coinmandotroepen terug 
te krijgen bij de Irene-Brigade? 

A. Omdat de brigade bloedarm was, was het beter het personeel 
niet te veel over allerlei onderdelen te versnipperen. Als de bri- 
gade als geheel moest optreden bij de bevrijding van Nederland. 
moest de eenheid zo sterk mogelijk zijn. Dan is het beter alles bij 
elkaar te hebben. 

62051. De Voorzitter: Ik geloof, dat het niet gelukt is? 

A. Neen. Vele dingen zijn niet gelukt! 

62052. De Voorzitter: U zegt: vele dingen zijn niet geliikt. Hebt 
u ergens het oog op? 

A. Het was altijd een compromis-oplossicg. Wij hadden altijd 
gebrek aan mensen. Dat heb ik op het oog. Vele andere diensten 
hadden voorrang op de brigade. Ik ben daarna verbindingsofficier 
geworden bij de staf van generaal Eiselzhower en ik ben overgegaan 
naar Normandië. 

62053. De Voorzitter: Was u hoofd van de Nederlandse Missie 
bij S.H.A.E.F.? 

A. Ja. 

62054. De Voorzitter: Wat was generaal Phaff? 

A. Ik zou het niet meer weten. Ik ben het hoofd van de niissie 
geweest. Aanvankelijk was de bedoeling, dat Phaff het zou worden, 
maar de geallieerden waren niet gesteld op een zeer hcge verbindings- 
officier; zij hadden liever als maximunirang een kolonel. 

62055. De Voorzitter: blaar ik heb hier een brief van de missie 
van 24 Augustus en ook een van 29 Augustus, die ondertekend zijn 
door generaal Phnff .  

A. De missie is gesplitst in een gedeelte, dat is medegegaan naar 
het continent, en een gedeelte, dat in Londen achterbleef. 

62056. De Voorzitter: U hebt de titel gekregen van hoofd van de 
Nederlandse militaire missie bij S.H.A.E.F. Waaruit bestonden uw 
werkzaamheden? 

A. Uit het aan de staf van de Amerikaanse opperbevelhebber 
verschaffen van alle inlichtingen over Nederland en de Nederlandse 
strijdkrachten, die men nodig had. 



62057. De Voorzitter: Maar de speciale missie onder leiding van 
generaal Dijxhoorn had toch ook een dergelijke taak? 

A. De missie van generaal Dijxhoorn kwam later. Persoonlijk 
ben ik trouwens ook niet lang bij de missie gebleven. In September 
1944 stak Prins Bernlzard over. Hij was reeds benoemd tot bevel- 
hebber van de Nederlandse Binnenlandse Strijdkrachten; later werd 
hij bevelhebber van alle Nederlandse strijdkrachten. Ik ben toen 
chef staf geworden van de Prins. Eerst na de mislukking van het 
offensief te Arnhem kwam die missie van generaal Dijxhoorn. 

62058. De Voorzitter: Wat was dat eigenlijk? Was het een 
doublure? 

A. Ik heb het nooit begrepen. Ik heb de indruk gekregen, dat 
generaal Dijxhoorn dacht, dat, als hij persoonlijk met de geallieerden 
ging praten, hij goede diensten zou kunnen doen. 

62059. De Voorzitter: Die missie bestond uit de heren Dijxhoorn, 
Moolenburgh en ir. de Vries; die zijn speciaal naar het hoofdkwartier 
van de 21st Armygroop gestuurd. 

62068. De Voorzitter: Er zijn speciale vertegenwoordigers ge- 
weest bij S.H.A.E.F.; dat waren o.a. de heer Lee en de heer Suy!eiz, 
die plotseling is ontslagen, omdat hij ongunstige inlichtingen over de 
Amerikaanse troepen had gegeven. Hij is door Minister van Lidrh de 
Jeude ontslagen. 

A. Ik weet, dat die instantie gevormd is; deze heeft bij de ge- 
allieerden gewerkt om de krijgsgevangenen zo snel mogelijk terug te 
krijgen. 

62069. De Voorzitter: U weet dus van die plannen niet veel mede 
te delen? 

A. Neen. De Minister heeft begin 1944 de voorbereiding aan 
O.G.S. opgedragen. 

62070. De Voorzitter: U hebt zich ook beziggehouden met de 
quaestie van het para militaire en het militaire personeel. Daarover 
hebt u een rapport uitgebracht. Het ging over de vraag hoe men 
moest handelen met Nederlanders, die werden aangetroffen in een 
Duitse Wehrmachtsuniform, W.A.- of Landwachtuniform. 

Kunt u daarover iets mededelen? 

A. Ik heb nooit begrepen, waarom die missie werd ingesteld en 
wat zij ging doen. ~k heb er mede te maken gehad. ~k heb in A. Ik weet niet meer, wat er in dat rapport staat. Ik denk, dat 
Brussel generaal Dijxhoorr? gesproken, die mij mededeelde, dat hij het gebaseerd is geweest Op algemene aanwijzingen van S.H.A.E.F. 
er naar Wij hadden als staf van de bevelhebber van de of van onze Regering. Wellicht is het standpunt van de Nederlandse 
Nederlandse strijdkrachten dagelijks contact met de ~ 1 s t  Armygroop. Regering, dat alleen ter kennis van s.H.A.E.F. moest worden ge- 

bracht. 

62060. De Voorzitter: Zijn die contacten bewaard gebleven? Wat 62071. De Voorzitter: Is het later ook dienovereenkomstig ge- 
kwam er in de plaats voor de missie als verbindingsorgaan? schied? 

A. Daarvoor kwam de staf in Brussel in de plaats. A. Voor zover ik weet, wel. Ik heb nooit gehoord, dat het tot 
speciale moeilijkheden aanleiding heett gegeven. 

62061. De Voorzitter: Werd er nog geregeld overleg gepleegd 
door S.H.A.E.F. met de militaire missie? Had dit een reële be- 62072, voorzitter: U bent later chef staf van de Nederlalldse 
tekenis of was het meer iets formeels? BS. geworden? 

A. Bij de grote geallieerde legers ging men niet zóver, dat men 
de kleine geallieerden in alles kende. Zij vroegen en gebruikten onze 
inlichtingen, wanneer het nodig was. Wij zaten niet gelijkgerechtigd 
aan de tafel. Vele dingen zijn mij gevraagd, maar er is mij bij de 
aanval op Arnhem van tevoren niets gevraagd. 

62062. De Voorzitter: Er hebben toch wel Nederlandse troepen 
aan deelgenomen? 

A. Ja, die hebben er aan deelgenomen, dat wil zeggen, als gidsen 
en verbindingsmensen, omdat zij de taal kenden. 

62063. De Voorzitter: U hebt wel de indruk, dat de militaire 
missie met vrucht heeft gewerkt en werkelijk enige invloed heeft 
kunnen uitoefenen? 

A. Ja. Ik heb honderden inlichtingen verstrekt over wegen, ka- 
nalen en bruggen. Ik heb zelfs een heel rapport samengesteld over 
de mogelijkheden van een aanval op Nederland van uit het zuiden. 

A. Ik was chef staf van de bevelhebber der Nederlandse strijd- 
krachten, waarvan de B.S. deel uitmaakten. De Prins is aanvankelijk 
benoemd tot bevelhebber van de B.S. Uiteindelijk is hij bevelhebber 
van zlle strijdkrachten geworden. Ik was chef staf. De staf was ge- 
splitst in twee gedeelten. Het ene gedeelte behandelde de B.S. en het 
andere het leger! 

62073. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tot de Irene-Br;- 
gade? 

A. Met de Irene-Brigade hadden wij operationeel geen bemoeiing; 
alleen wanneer de Irene-Brigade speciale wensen had, b.v. verster- 
king met personeel. 

62074. De Voorzitter: Wanneer is de Irene-Brigade onder de be- 
velhebber van de Nederlandse strijdkrachten gekomen? 

A. Ik denk niet vóór de wapenstilstand. Zij zijn in Canadees 
verband Nederland binnengerukt. 

62075. De Voorzitter: Kunt u mededelen, hoe de Nederlandse 62064. De heer Koersen: Wat was uw indruk van de aanval op B,S, zich hebben gevormd? Arnhem? 
A. Er bestonden gedurende de bezetting natuurlijk vele organi- 

A. Dat deze veel te diep opgezet was voor de beschikbare tijd. saties op dit gebied. Nu was het streven van de Prins die organi- 
saties in goede banen te leiden en zo snel mogelijk ezn status te 

62065. De Voorzitter: Kreeg u inlichtingen uit bezet Nederland? geven, opdat zij onder bevel van de Prins aan de bevrijding zoudzn 
kunnen deelnemen. Wij hebben praktisch de organisatie overge- 

A. Er bestond een bureau van de Intelligente en als wij wat nomen zoals wij ze aantroffen. 
wilden weten, vroegen wij het daar. 

62076. De Voorzitter: Dat is in twee perioden geschied: bij de 
62066. De Voorzitter: Het was niet zo, dat uw missie rechtstreeks bevrijding van een deel van Nederland en bij de bevrijding van ge- 

inlichtingen uit het bezette gebied kreeg? heel Nederland? 

A. Als wij iets wilden weten, gingen wij naar de sectie Inlichtingen A. Toen het noorden bevrijd werd, was reeds ervaring opgedaan 
of naar het archief. in het zuiden. 

62067. De Voorzitter: Hebt u ook nog bemoeienis gehad met de 628077. De Voorzitter: Maar u had toch contact met d r  B.S. in 
regeling van de repatriëring van krijgsgevangenen? bezet gebied? 

A. Daarvoor was een organisatie opgezet. Later is het over- A. Dat liep over een speciaal bureau; dat was een van de ver- 
genomen door Militair Gezag. bindingen, die verzorgd werden door het bureau-Sorner. 



62078. De Voorzitter: Maar op het gebied van de oefening? 

A. Aaiivankelijk is het zo geweest, dat de B.S. een leger naast 
het leger was. Het streven is geweest zo snel mogelijk het geheel te 
militariseren. 

62079. De Voorzitter: Maar in het bezette gebied zijn toch in 
September 1944 Nederlandse B.S. gekomzn? Die zijn ontstaan uit 
verschillende illegale organisaties. Over de oefeningen van deze strijd- 
krachten in het bezette gebied kunt u waarschijnlijk wel iets mede- 
delen? 

A. Ik weet alleen, dat de Britten mensen trainden, die achter de 
grote rivieren werden gedropt en die contact moestcn opnemen met 
de mensen, die zij moesten oefenen. 

62080. De Voorzitter: Is er ook een operationeel verband ge- 
weest tussen de bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten en de 
Binnenlandse Strijdkrachten? 

A. Dat ging rechtstreeks door de sectie Binnenlandse Strijd- 
krachten; dat liep niet over mij. 

62081. De Voorzitter: Gaat de chef staf niet over alles? 

A. Dat behoort inderdaad zo te zijn. De staf was echter gesplitst. 
Het geaeelte Binnenlandse Slrqdkrachten is direct opgemoved naar 
Brabant, ten einde beter contact met de Binnenlandse Strijdkrachten 
te kunnen onderhouden. Wij moesten in Brussel blijven om contact 
te houden met de Britse staven. 

62082. De Voorzitter: U was chef staf van de Nederlandse 
strijdkrachten? 

A. Van de bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten. Die 
staf was aanvankelijk gesplitst in twee scherp gescheiden gedeeltzn: 
de staf van van Houteri, die speciaal behandelde de Binnenlandse 
Strijdkrachten, en onze staf, die het militaire gedeelte behandelde. 

62083. De Voorzitter: Waarvan? 

A. Aanvankelijk van niets, maar later van een groot aantal 
bataljons. Wij moesten zo snel mogelijk de Binnenlandse Strijd- 
krachten overnemen en er militaire eenheden van maken. 

62084. De Voorzitter: Bij de Nederlandse Binnenlandse Strijd- 
krachten had men ook een militair aspect, nl. de oefening, enz. G i m  
dat ook over de staf van van Houten? 

A. Dat is mogelijk, maar het is ook mogelijk, dat de Britten zich 
daarmede bemoeiden. Die verschaften de instructeurs en dropten die. 

63085. De Voorzitter: Het ging niet via de bevelhebber van de 
Nederlandse strijdkrachten, of eigenlijk wel via hem, maar niet 
over u? 

A. Als u het zo zegt, is het juist. 

62.086. De Voorzitter: U kent niet de opdrachten, die in dit op- 
zicht door de bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten zijn ge- 
geven? 

A. Neen. 

62087. De heer Koersen: Dat zal de heer van Houten dan moeten 
weten. 

A. Ja, als door de bevelhebber instructies verstrekt zijn, moet 
hij dit weten. 

62088. De Voorzitter: Ik wilde gaarne een recapitulatie van W 
werkzaamheden vernemen gedurende uw verblijf in Brussel, gezien 
in het kader van de geallieerde oorlogvoering. 

A. In de eerste plaats het uitvoeren van de werkzaamheden als 
missie voor de 21st Armygroop, het verschaffen van alle nodige in- 
lichtingen aan de Britten en Canadezen. In de tweede plaats om zo 
snel mogelijk eenheden te vormen, die deel konden nemen aan de 
bevrijding van Nederland, voornamelijk het vormen van line-coi-il- 
municationtroops. 

62089. De Voorzitter: Hoe geschiedde de werving van de troepen 
en waarvoor waren die troepen bestemd? 

A. Er deed zich in de winter 1944/1945 bij de geallieerden een 
tekort aan troepen 1700r, niet zozeer aan troepen voor de eigenlijke 
battle, inaar voor de beveiliging van de communicatielijnen, die 
zeer lang waren. Ook was er een groot aantal troepen nodig voor de 
bewaking van belangrijke objecten. Nederland was nauwelijks voor 
een deel bevrijd of het verzoek kwam of wij eenheden kondei1 
vormen om een deel van die taak over te nemen, waardoor dus de 
eigenlijke fighting units konden worden vrijgemaakt voor de strijd. 
Op die verzoeken zijn wij altijd ingegaan, omdat het voordelen had. 
In de eerste plaats konden wij de wii van de Binnenlandse Strijd- 
krachten opvangen om iets te doen voor de bevrijding van Neder- 
land en in d'e tweede plaats werden daardoor de mogelijkheden ge- 
schapen om de mensen te kleden, te bewapznen en te voeden. 

62090. De Voorzitter: U hebt in de eerste plaats de aanwezige 
Binnenlandse Strijdkrachten hiervoor bestemd? Toen is u gaan 
werven, want die strijdkrachten waren niet zo groot, dat zij konden 
voldoen aan de aanvraag? 

A. Ik had voldoende mensen. De rem was meer de hoeveelheid 
beschikbare wapenen en de mogelijkheid voor voeding en legering. 

62091. De Voorzitter: Hoe groot was het aantal Binnenlandse 
Strijdkrachten in het zuiden van Nederland? 

A. Ik weet geen getal, maar ik zal u een voorbeeld geven. 
In Zeeuwsch-Vlaanderen gingen wij direct met de Canadezen mee 

en zochten contact met het hoofd van de Binnenlandse Strijdkrach- 
ten aldaar. Wij gingen dus de mogelijkheid na of uit de aanwezige 
Binnenlandse Strijdkrachten één of meerdere bataljons konden wor- 
den gevormd. In Zeeuwsch-Vlaanderen vormden wij zo 2 bataljons. 
De commandanten der Binnenlandse Strijdkrachten krzgen dan in- 
structies van ons en van de Britten kregen wij wapens, kleding, ge- 
bouwen voor legering en instructeurs. 

62092. De Voorzitter: Hoever gingen de verzoeken van de ge- 
allieerden, wat de aantallen betreft? 

A. Tot 20 bataljons. Wij zijn begonnen in het zuiden. Daarom 
hebben wij de eerste bataljons genoemd I en 11-14 R.I. en 1 en II- 
13 R.I. De bataljonscominandanten waren niet allemaal deskundigen. 
Er was b.v. een dr. Caspari uit Hulst, die ondergronds werker was 
geweest. Hij was als mil~tair arts in diznst geweest en is een voor- 
treffelijk bataljonscommandant geworden. 

62093. De Voorzitter: Voor welke doeleinden vroegen de ge- 
allieerden binnenlandse strijdkrachten? 

A. Voor bewakingsdoeleinden. In de winter 194411945 stonden 
de Duitsers ten noorden van de grote rivieren en de Canadezen ten 
zuiden met één brigade. De bewaking van de rivieren was in handen 
van onze troepen, die in het begin gekleed waren in kielen en 
klompen aan hun voeten hadden. 

62094. De Voorzitter: Ik heb ook weleens gehoord van stoot- 
troepen. 

A. Dat was een speciaal deel van de BS., dat zich zo noemde. 
Aanvankelijk was er een splitsing: de stoottroepen zouden worden 
ingezet voor de strijd en de andere troepen zouden dienst doen voor 
de bewaking. In de praktijk is dat onderscheid nooit doorgevoerd. 
Zij zijn allemaal gebruikt voor bewaking en ook wc1 voor de battle. 

62095. De Voorzitter: Zijn zij inderdaad voor de battle gebruikt? 

A. Inderdaad. Ik denk daarbij echter niet aan de slag in het 
Reichswald, doch aan de bewaking van de rivieren in het zuiden. 
Zulks geschiedde geheel door onze troepen; o.a. 14 R.I.; 13 R.I.; 
6 R.I. en de stoottroepen. 

62096. De Voorzitter: Dus u had voldoende aan het personeel 
van de B.S. voor de aanvragen van S.H.A.E.F.? 

A. Ja. 

62097. De Voorzitter: U kreeg de beschikking over Binnenlandse 
Strijdkrachten of vrijwilligers, maar kreeg u ook de beschikking over 
mensen, die gedwongen werden opgeroepen of had dit niet plaats? 

A. Ik geloof niet, dat er in het eerste begin behoefte aan was. 



62098. De Voorzitter: Wanneer was dat ongeveer? 

A. Ik denk niet voordat later een officiële instantie hiertoe door 
het Departement van Defensie in het zuidelijk deel van Nederland 
werd gesticht. Er waren genoeg mensen, die zich aanmeldden. Later 
geschiedde de inlijving door het genoemde registratiebureau voor 
vrijwilligers onder leiding van generaal var1 Nijnafferz in Eindhoven. 
Wanneer zich dan bij ons iemand meldde, lieten wij hem door onze 
security-sectie zo goed mogelijk testen. Toen het noorden nog niet 
bevrijd was, was het echter moeilijk om de nodige gegevens te ver- 
krijgen. Als wij dachten, dat iemand goed was, st~iurden wij hem in 
deze latere phase naar het bureau van generaal van Nijnatten om te 
worden ingelijfd. 

62099. De Voorzitter: Wat is er te dien aanzien in het zuiden 
gebeurd? 

A. Ik geloof niet, dat er in de eerste tijd mensen tegen hun wil 
zijn opgeroepen. 

62100. De Voorzitter: Wat heeft de Regering in die tijd gedaan 
voor de uitzending van troepen naar Indië? 

i\. Daaraan kon niets gedaan worden. Wij hebben het gepro- 
beerd, doch alle plannen stuitten op positieve afwijzingen van Britse 
kant in die zin, dat het Britse standpunt was, dat voorlopig alles, wat 
wij hadden of gevormd kon worden. bestemd was voor de strijd in 
Europa. De vorming van troepen voor Indië zou later geschieden. 
Wij hadden het plan dir'ect na de bevrijding te vormen 24 bataljons 
voor inwendige veiligheid en 15 bataljons voor uitzending naar Indië. 

62101. De Voorzitter: Ik meen mij te herinneren, dat wij 35 000 
man konden oproepen, waarvan 19 500 man ter beschikking moest 
komen van S.H.A.E.F., maar de rest mochten wij voor ons zelf ge- 
bruiken. 

A. Die cijfers zeggen mij wel iets, maar de rest was vermoedelijk 
voor trainingsorganisatie bedoeld. De bataljons kwamen uit de B.S. 
en waren slechts matig geoefend. Wij moesten scholen en depots 
stichten om de mensen af te richten. 

62102. De Voorzitter: U weet waarschijnlijk geen getallen van 
mensen, die ter beschikking zijn gekomen, Binnenlandse Strijd- 
krachten en vrijwilligers? 

62103. De Voorzitter: Die zijn uitsluitend gebruikt voor de oorlog 
in Europa? 

A. Ja. De Engelsen waren absolu~it niet bereid enig materiaal te 
geven voor mensen, die geen taak hadden te vervuilen in verband 
inet de bevrijding van Europa. 

62104. De Voorzitter: Wanneer is met de vorming van de expedi- 
tionnaire macl~t een aanvang gemaakt? 

A. Toen het zuiden bevrijd was, is het Ministerie van Defensie 
begonnen met het oproepen van kader voor de eerste divisie. Dal 
kader is in Engeland opgeleid. 

62105. De Voorzitter: Hoe groot is het aantal mensen ongeveer 
geweest, dat, gedurende de tijd, dat Nederland in het noorden nog 
niet was bevrijd, in Engeland is opgeleid? 

A. Dat zijn er niet veel geweest. De beschikbare overtochtruimte 
moest worden gebruikt voor de Britten. Naar Engeland zijn mis- 
schien enkele specialisten gegaan. Deze zaak is in handen gelegd van 
generaal van Nijnatren; die zal zijn aanwijzingen wel hebben ge- 
kregen van het Departement van Defensie. 

62106. De Voorzitter: En het Departement van Defensie was 
weer onderworpen aan de aanwijzingen van S.H.A.E.F.? 

A. Inderdaad, maar als het Departement van Defensie een op- 
dracht geeft aan generaal van Nijnatfcrz om personeel te monsteren 
en dit over te vliegen naar Engeland, dan kan ik niet inzien, dat zulks 
in bescheiden mate niet mogelijk zou zijn geweest. 

62107. De Voorzitter: Maar deze hele zaak zal toch wel in over- 
leg met S.H.A.E.F. gebeurd zijn? 

A. Misschien, misschien niet. 

62108. De Voorzitter: Had de naam van het bataljon ,,Rudolph 
Fassaert" een bepaalde betekenis? 

A. Rudolph Fassaert is iemand, die in de ondergrondse in 
Zeeuwsch-Vlaanderen zeer goed werk heeft gedaan. Daarom stelde 
de B.S. aldaar het op prijs, dat er een bataljon kwam, dat die naam 
zoii dragen. Men dacht namelijk, dat hij doodgeschoten was. Later 
bleek dit niet zo te zijn en is de naam gewijzigd. 

62109. De Voorzitter: Wat was het detachement-Parijs? 

A. Dat was het recrutencentrum voor Nederlanders, die zich in 
Parijs kwamen melden. Het personeel is gedirigeerd naar 1-3 R.I. 

62110. De Voorzitter: Ik heb hier een rapport, een verslag van 
de werkzaamheden van de staf. Dat is in verschillende punten in- 
gedeeld. 

Punt 1. ,,Brigade Prinses Irene". 
Punt 2. ,,Bewakingsbataljons (legereenheden)". 
Punt 3. ,,NederlandSche Binnenlandsche Strijdkrachten". 
,,Voor zoover deze strijdkrachten zich bevinden aan deze zijde 

van de lijn, kunnen deze worden onderscheiden in: 
a. stoottroepen; 
b. bewakingstroepen onder bevel van de B.N.S.; 
c. bewakingstroepen, welke hetzij als eenheid, hetzij als indi- 

vidu zijn afgestaan aan M.G. 
Bij den Staf-B.N.S. is een registratiebureau in oprichting, ten 

,eren einde het geheel der Binnenlandsche Strijdkrachten te registr- 
en te administreeren." 

Kunt u hierop een nadere toelichting geven? 

A. Die Binnenlandse Strijdkrachten konden wij pas overnemen, 
als we er voor konden zorgen. Er lag soms een tijd van drie weken 
tussen voordat wij de! mensen officieel konden militariseren. Toen 
bijvoorbeeld Zuid-Limburg bevrijd was, werd contact opgenomen 
met de leiding van de Binnenlandse Strijdkrachten. De commandant 
van de stoottroepen deelde mee 3000 man stoottroepen te hebben; 
een andere commandant van de ondergrondse gaf aan 4000 man 
bewakingstroepen te kunnen leveren. Dan gingen wij bijvoorbeeld 
4 bataljons maken, ieder 800 man omvattende. De resterende mannen 
bleven wel bewakingstroepen, maar werden niet gemilitariseerd. 

621 11. De Voorzitter: Die bewakingstroepen waren de grond- 
slag voor de bewakiiigsbataljons. Wat waren nu de Bomb Disposal 
Squadrons? 

A. Dat waren troepen, die een speciale opleiding hadden voor 
het opruimen van mijnen. Het personeel is bij de Engelsen in speciale 
scholen opgeleid. 

62112. De Voorzitter: En wat waren de security-bataljons? 

A. Wij hadden een eigen security-section. 

62113. De Voorzitter: Er is sprake van drie bataljons. Van 
S.H.A.E.F. was het verzoek ontvangen om drie nie~lwe security- 
bataljons te vormen. 

A. Dat waren veiligheidsbataljons, hetzelfde als de bewakings- 
bataljons. 

62114. De Voorzitter: Als ik u goed begrijp, hebben de Neder- 
landse strijdkrachten weinig daadwerkelijk aan het gevecht deelge- 
nomen, maar meer bewakingsdiensten verricht. 

A. Ja. Voor de grote battle in het Reichswald waren zij ook niet 
bewapend. Het waren veiligheidsbataljons, die een speciale organi- 
satie hadden; het waren tirailleur-compagnieën met lichte mitrailleurs 
en vrachtauto's. Om adn de battle te kunnen deelnemen, moet men 
beschikken over zwaardere bewapening. Deze had men in deze een- 
heden echter niet, maar desniettemin hebben zij vrij veel gevochten, 
want gedurende de winter kwamen de Duitsers met verkennings- 
eenheden over d r  grote rivieren en dan moesten deze bataljons de 
schokken opvangen. Als het ernstig was, werd de Poolse armoured 
brigade gealarmeerd om te hulp te komen. 



62115. De Voorzitter: Hoe is het gegaan met de indienstneming 
van het beroepspersoneel van de Koninklijke Landmacht? Het 
grootste deel was in gevangenschap. Hoe is dat probleem opgelost? 

A. Dat was een beetje moeilijk, vooral voor de hogere officieren, 
want de Britten voelden er niet voor om direct hogere staven te 
vorni-n; zij wildm bataljons hebben. Als die hogere officieren zich 
kwamen melden, was er veelal geen functie voor hen. 

62116. De Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk iets anders. Heeft men 
zonder meer beroepsofficieren in dienst genomen of heeft men be- 
paalde maatregel~n genomen? Een man als generaal vurz Nzjnattcr~ 
is in d~enst genomen en daarbij hreft de quaestie van het erewoord 
een rol gespeeld. J-lij had zijn erewoord gegeven, dat hij niets zoii 
doen tegenover de Duitsers, en hij is toch in dienst genomen. 

A. Wanneer die officieren zich kwamen meldtn, probeerden wij 
zoveel mogelijk inlichtingen te krijgen. Bleek dan, dat hun houding 
niet goed was geweest, dan namen wij ze beslist niet. 

62117. De Voorzitter: U hebt die officieren dus niet automatisch 
in dienst genomen? 

A. '41s wij dachten, dat er iets niet right was, namen wij hen niet 
in dienst. 

62118. De Voorzitter: Wanneer u niets van hen wist, werden zij 
dan direct in dienst genomen? 

A. Dan probeerde ik eerst iets te weten te komen. 

62119. De Voorzitter: Hoe stond u tegenover de ontslagen, in 
oorlogstijd gegeven? Hebt u die erkend? 

A. Ik geloof niet, dat dit een probleem is geweest. 

62120. De Voorzitter: Ik heb hier een stuk, dat door u is gete- 
kend. Daarin staat: 

,,Hoewel het gros van het beroepspersoneel zich nog in ge- 
vangenschap in Duitschland bevindt, komt het voor, dat reeds nu 
enkele officieren en onderofficieren, die om eenigerlei reden in 
Nederland verbleven, zich wederom in dienst aanmelden. 

Ik zou het op prijs stellen van Uwe Excellentie te mogen ver- 
nemen, hoe de positie van dit personeel is. O.m. doen zich de 
volgende vraagpunten voor: 

1. Moet al het beroepspersoneel nog beschouwd worden in 
werkelijken dienst te zijn of moet geacht worden, dat het b.v. 
met ingang van 15 Mei 1940 automatisch op non-activiteit is 
gesteld. 

2. Naar ik van Zijne Koninklijke Hoogheid Prins Bernhard 
der Nederlanden vernam, is het de wensch van Uwe Excellentie, 
dat beroepspersoneel zonder meer niet wederom in hun ouden 
rang voor een functie zal worden ingedeeld, doch dat het door 
u noodzakelijk wordt geacht om eerst een onderzoek in te stel- 
len naar houding en optreden in de oorlogsdagen, gedurende 
den bezettingstijd, alsmede naar de physieke en geestelijke gesteld- 
heid van het betrokken personeel." 

Daarover zijn verschilleilde rapporten uitgebracht, o.a. door de 
generaal van Voorst Evekink. Er is een rapport van de kolonel Sil- 
biger en van generaal Dijxhoorn. 

A. In de praktijk probeerden wij wel degelijk inlichtingen te 
krijgen. Als wij dachten, dat de mensen goed waren, hebben wij hen 
in dienst genomen. 

62121. De Voorzitter: Spreekt uit de vraag, of het beroepsper- 
sorieel niet zonder meer wederom in de oude rang kon worden inge- 
deeld, enig wantrouwen of is dit een formele vraag? 

A. Daaruit spreekt de noodzakelijkheid even na te gaan, hoe de 
positie was. Er is een heel klein gedeelte geweest, dat zich niet juist 
heeft gedragen. 

62122. De Voorzitter: Heeft de quaestie van het erewoord toen 
nog een rol gespeeld? 

A. Neen, dat is meer later ezn strijdpunt geweest. Minister 
Meynen heeft er nog eens een brief over geschreven. 

62123. De Voorzitter: Hiermee is niet iedereen het eens. 
De situatie, zoals u die schildert, is zo gebleven tot de definitieve 

bevrijding van Nederland. Wat is er toen gebeurd? 

A. Toen is op dezelfde voet voortgegaan met het oprichten van 
eenheden ten noorden van de grote rivieren. Wij hebben wederom 
geprobeerd, wat er aan ondergrondse strijdkrachten was, iil militair 
verband te brengen. 

62124. De Voorzitter: Is er ook ern groot gedeelte naar huis 
gegaan? 

A. Wij hebben getracht de sterkte van de B.S. geleidelijk aan 
terug te brengen, dus alleen in dienst te houden de onderdelen, die 
gemilitariseerd waren. 

62125. De Voorzitter: Hoe is het gegaan met de opleiding van 
de opgeroepenen, die naar Indië moesten'? Daarvoor is ook een orga- 
nisatie in het leven geroepen. 

A. Op een gegeven ogenblik heeft Japan gecapituleerd. Toen 
waren er geen eenheden om uitgezonden te worden. Het plan van 
Overzeese Gebiedsdelen om in Australië de mensen af te richten, is 
op niets uitgelopen. 

62126. De Voorzitter: Heeft men er vóór de capitulatie van 
Japan niets aan gedaan? 

A. Dat kon niet, omdat de Engelsen er geen equipment voor 
gaven. 

62127. De Voorzitter: Kon er in de periode April 1945-Augus- 
tus 1945 ook niets aai1 gedaan worden? 

A. Ik ben in die tijd naar Engeland gegaan in verband met deze 
zaak. In militair opzicht is alles, natuurlijk voor zover de omstandig- 
heden dit toelieten, in goede banen geleid. Wij hadden mensen met 
een korte- of een lange-verbandacte. De mensen, die de lange-ver- 
bandacte hadden getekend, waren bereid overal ter wereld te dienen. 
Toen de oorlog in Europa was geëindigd, waren de gedurende de 
bevrijding gevormde bataljons de enige troepen, die beschikbaar 
waren. Met Zijne Koninklijke Hoogheid heb ik deze zaak besproken 
en toen is beslist, dat deze troepen naar Indië gestuurd zouden wor- 
den. Wij hebben in dit opzicht zeer veel medewerking gehad van het 
Britse War Office. Daar stelde men twee kampen nabij Aldershot be- 
schikbaar om telkens 2 x 2 bataljons te sturen om gereed te worden 
gemaakt voor uitzending naar Indië. Dat waren dus bataljons, die 
gedurende de winter een zekere oefening hadden gehad. 

62128. De Voorzitter: Er was een speciale kaderopleiding in 
Engeland onder leiding van generaal van Voorst Evekink. 

A. Ja, voor de opleiding van de eerste divisie. Die is pas ander- 
half jaar later naar Indië gestuurd. Ik heb het oog op de vrijwilliger- 
bataljons, waarmede de eerste troepenuitzendingen naar Indië zijn 
begonnen. 

62129. De Voorzitter: Wanneer is dat begonnen? 

A. Ik denk, dat de eersten in September 1945 naar Engeland 
zijn gegaan. 

62130. De Voorzitter: Ik denk nu aan de periode April 1945- 
Augustus 1945. 

A. In Mei 1945 was de strijd in Europa ten einde. Toen heb ik 
contact opgenomen met de Engelsen en gezegd: ,,Nu is het ogenblik 
gekomen om ons te helpen. Vroeger was het standpunt, dat niets ge- 
daan kon worden voor de vorming van eenheden voor Indië, voor- 
dat de strijd in Europa geëindigd was; thans is de strijd in Europa 
afgelopen en dus verwachten wij nu steun." De zaak moest goed 
voorbereid worden; er moest een tropenuitrusting voor de troepen 
komen, enz., enz. Intussen zijn wij ook in Nederland goed blijven 
trainen en zijn kadercursussen ingesteld. 

62131. De Voorzitter: Bepaalde afdelingen zijn toch uit de Bin- 
nenlandse Strijdkrachten gevormd? Die zijn althans voorlopig in 
kampen in Nederland geoefend. 

A. Ja, o.a. in de Harskamp. Er moest echter eerst een schifting 
plaats vinden. Ik denk, dat wij een 20 bataljons hadden. Die bataljons 



waren samengesteld uit gedeeltelijk lange-verbandacters, gedeeltelijk 
korte-verbandacters. Eerst moesten wij de mensen, die voor uitzen- 
ding naar Indië in aanmerking kwamen, bijeenvoegen. Iedereen, die 
alleen voor de dienst in Nederland geschikt en bestemd was, werd 
geplaatst bij bepaalde onderdelen, terwijl de mensen, die naar Indië 
zouden gaan, bij elkaar werden gebracht in andere onderdelen. Deze 
laatste onderdelen werden dan in kampen in Engeland uitgerust en 
geoefend en gingen daarna naar Indië. Ik meen, dat wij in die eerste 
tijd al 14 bataljons uitzonden. De overige onderdelen bleven in Hol- 
land. 

62132. De Voorzitter: In hoeverre werden zij in Nederland opge- 
leid en in hoeverre in Engeland? Op een bepaald moment gingen zij 
naar Engeland, inaar hadden zij hier dan reeds een stuk opleiding 
gehad? 

A. Dat was niet in een bepaald schema neer te leggen. Wij be- 
gonnen de training in Holland. Als in Engeland ruimte beschikbaar 
was, stuurden wij wat aldaar ondergebracht kon worden. Eigenlijk 
was Engeland niet bedoeld als training, maar als inobilisatie- 
centrum om die eenheden uit te rusten voor Indië. De tijd, die daar- 
mee gemoeid was, werd ook gebruikt om de training op te voeren. 

62133. De Voorzitter: Hoe ging het met de uitrusting? 

A. Die kregen zij daar; er was voldoende. 

62134. De Voorzitter: Als ik mij goed herinner, zijn er in Augus- 
tus of September enige officieren rechtstreeks naar Indië uitgestuurd 
om de zaken voor te bereiden. Is u daarvan iets bekend? 

A. Dat waren officieren van Overzeese Gebiedsdelen. Overzeese 
Gebiedsdelen wilde tegelijkertijd eigen strijdkrachten vormen. Er 
zijn echter ook officieren van het K.N.I.L. geweest, die aanvankelijk 
hier waren en naar Indië zijn gegaan oin zoveel mogelijk de komst 
van onze troepen voor te bereiden. 

62135. De Voorzitter: Onder wiens commando stond het K.N.I.L. 
Nederland? 

A. Uiteindelijk onder Overzeese Gebiedsdelen. Ik herinner mij, 
dat kolonel van Langen met zijn Indische ervaringen aanwijzingen 
heeft gegeven. 

62136. De Voorzitter: Men heeft direct na de oorlog vrijwilligers 
opgeroepen. Waarvoor zijn die gebruiht? 

A. Langzamerhand nam Defensie de leiding over en ging iuensan 
oproepen voor de Expeditionnaire Macht. Het betrof voornamelijk 
kader, dat in Engeland getraind zou worden. 

62137. De Voorzitter: Heeft men een deel bestemd voor binnen- 
lands gebruik, ten einde de kern te vormen van een i i ~  Nederland 
te vormen leger? 

A. Langzamerhand nam Defensie de leiding over 

62138. De Voorzitter: Dus uw taak verminderde? 

A. Ja. Ten slotte was de taak van de staf van de bevelhebber 
der strijdkrachten het sorteren van de oriderdeleil en hei uitzoeken 
van de nlenszn voor Indië, het gaande horiden van de eenheden, die 
nodig waren voor bewakingsdienst in Nederland en demobiliseren. 

62139. De Voorzitter: Wanneer is het bevelhebberschap van de 
Nederlandse Strijdkrachten formeel opgeheven? 

A. Vermoedelijk in de zomer van 1945. 1 November is kolonel 
de Ruyter van Steveninck gekomen. Alles, wat er in Nederland was 
achtergebleven, waren een paar bataljons en een paar pionier- en 
transportcompagnieën. Deze werden verenigd in divisie A. 

62140. De Voorzitter: Ligt er nog tijd tussen uw werkzaamheden 
als chef staf van de bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten en 
als sous-chef van de generale staf? 

A. Neen. Ik ben tot 1 November in Apeldoorn gebleven. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de inlichtingen, die u ons verstrekt 
hebt, en sluit het verhoor. 

P. L. G. DOORMAN. 

ALGERA, voorzitter. 

VV'TTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUlSTERWLNKEL, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 28 JULI 1949 

TE LONDEN 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JOHANNES FRANS WILLEM NUBOER, 
oud 47 jaar, wonende te Wraysbury, Bucks., 

kapitein ter zee. 

Hij legt de eed af als getuige. 

62220. De Voorzitter: Welke f ~ n c t i e  bekleedde u op 10  mei 
1940? 

A. Ik was luitenant-ter-zee eerste klasse bij de afdeling operaties 
van de marinestaf. 

62221. De Voorzitter: Wat bent u, in Engeland aangekomen, ge- 
worden? 

A. Er was toen geen afdeling operaties meer. Ik was bij de af- 
deling van de marinestaf, die het contact onderhield met alle opera- 
ties. De chef van de staf was toen admiraal Fziïst~rer, die rechtstreeks 
onder de Minister van Defensie, de heer Bijxhoorn, stond. 

62222. De Voorzitter: Hij stond niet onder de gehele Regering? 

A. Gedeeltelijk wel. Hij was bevelhebber der zeestrijdkrachten; 
als zodanig had hij een instructic, uitgegeven door de Regering. 

62223. De Voorzitter: Welke functie bekleedde u precies bij de 
staf? 

A. De staf bestond uit drie afdelingen: inlichtingen, operaties 
en organisatie. De afdeling operaties behandelde de bevelen en 
schepen. Daar was ik bij. De afdeling organisatie zorgde voor het 
maken van voorschriften, het uitwerken van de details van de plaa- 
nen, het doorgeven van wat nodig was om de plannen te doen 
doorgaan. Overste Boreel was chef van de afdeling organisatie. Hij 
was sous-chef marinestaf. De afdeling inlichtingen stond onder luite- 
nant-ter-zee Moolenburgh. 

62224. De Voorzitter: Kunt u aangeven, wat er van de marine- 
strijdkrachten van Nederland naar Engeland is overgekomen? 

A. Alles, wat varende was, is overgekomen. De orders zijn een 
paar uur v6ór de capitulatie gegeven. Het was in de morgen van de 
i4de Mei pas duidelijk, dat het mis liep. Voor die tijd kon men niet 
weggaan. 

Zo snel mogelijk zijn weggestuurd: in de eerste plaats de kruiser 
,,Sumatraw, want die kon niet bij de defensie van het land worden ge- 
brinkt: de ,,Johan Maurits" is onderweg gezonken; de ,,Floris", de 
,,GrunoW; de torpedoboten Z 5, Z 6, Z 7 en Z S; de G-boten 13 en 
15; de mijnenleggers ,,Jan van Brakel", ,,Nautilusv, ,,van der Zaan", 
,,Medusau, ,,Douwe Aukes", ,,van Meerlant"; de ,,Hydrav is ge- 
zonken: de mijnenveger ,.Jan van Gelder": wij haddcn twee mijnen- 
veeers op het IJsselmeer, maar die zijn er niet uitgekomen; de torpe- 
domotorboot T.M. 51; de onderzeeboten O 9, O 10, O 13, O 21, O 22, 
0 23, O 24: de nieuwe ,,Heemskerckfl, die in aanbouw was, is dadelijk 
uit Amsterdam weggestuurd; de ,,SweersW is uit Vlissingen overge- 
sleept. Een deel van de vloot was buitengaats. In de West hadden 
we de O 14. O 15 en de ,,van Kinsbergeri". In Nederlandsch-Indië lag 
tiet grootste gedeelte van de vloot, 

62225. De Voorzitter: Hoeveel procent van de vloot zou er naar 
schatting in Nederland zijn achtergebleven? 

A. Stellig niet veel. Achtergebleven zijn de schepen, die op het 
IJsselmeer lagen: de torpedoboot Z 3; twee mijnenvegers, de ,,Pieter 
Florisz" en de ,,van der Hulst", zijn tot zinken gebracht. D e  Iand- 
macht was aan het capituleren; wij zaten tegen onze eigen landmacht 
aan om er uit te komen. 

62226. De Voorzitter: Werkte de landmacht niet mede? 

A. Neen, na de capitulatie niet meer. Ik heb dit van horen zeg- 
gen: ik heb het later gehoord: dit is niet van mij zelf. Verder zijn op 
het IJsselmeer gezonken de ,,FrisoW, de ,,BrinioW; dat waren oude 
schepen, die niet meer weg konden komen. Verder zijn achter- 
gebleven de  O 12 en 0 11, die in reparatie waren. De O 8 was te oud 
en is tot zinken gebracht. Zoals ik reeds zeide, is de ,,Hydraw gezon- 
ken. Ook de ,,Jan van Galen" is in Rotterdam gezonken. Hiermede 
is de zaak, geloof ik, wel compleet. De kustverdedigingsschepen de 
,,Gelderland", ,,Hertog Hendrik" en de oude ,.Heemskerck" lagen op 
verschillende plaatsen, maar die konden nauwelijks varen. 

62227. De Voorzitter: Men kwam toen natuurIijk voor een 
nieuwe situatie te staan. Hoe heeft deze zich ontwikkeld? 

A. De vliegtuigen, die over de verschillende meren waren ver- 
spreid, zijn ook weggekomen. 

62228. De Voorzitter: Was er een aparte commandant van de 
Marineluchtvaartdienst? 

A. De gehele groep stond onder de officier-vlieger Bakker. Deze 
behandelde deze groep van vliegtuigen, de operationele vliegtuigen, 
die werden gebruikt voor de verkenning van de kust. Die zijn alle 
24 weggekomen, ook gedurende de laatste paar uren. Toen wij de 
15de overkwamen, was er al een en ander voorbereid door de marine- 
attaché in Engeland, de heer de Booy, die, toen de oorlog uitbrak, 
liaison-officier was geworden. Hij werkte samen met de Engelse 
marine en hij zorgde er voor, dat de schepen werden opgevangen en 
werden doorgestuurd naar Portsmouth, ten einde de-re en de be- 
manning bij elkaar te brengen. Een paar weken later is door de 
Engelsen Falmouth als havenplaats voor de Nederlandse marine 
aangewezen. Wij hebben toen een mailboot van de Holland-Amerika- 
lijn gehuurd, de ,,Westernlandfl en deze daar neergelegd als depot- 
schip. Er kwamen telkens vluchtende mensen over met bootjes, die 
daar werden verzameld en uitgezocht. Toen zijn de schepen, die be- 
mand waren of bemand konden worden, ter beschikking gesteld 
van de Engelsen en die hebben geleidelijk aan een taak voor deze 
schepen gevonden. De ,.Flores" en de ,.BrunoW kwamen bij de be- 
waking van de Theemsmond. Later kwam er ook nog bij de ,,Douwe 
Aukes" en daarna de ,,Van Meerlant". De ,,Medusaw was te oud, 
had een grote reparatie aan de ketels nodig en werd in ge- 
bruik genomen als depotschip. De bemanning werd gebruikt voor 
de grondorganisatie van de vliegtuigen. 

De vliegtuigen zijn eerst naar Frankrijk gegaan en zijn terug- 
gevonden in Brest, waar zij reeds waren ingezet voor de onderzee- 
bootbestrijding. Zij zijn overgekomen naar Felixstowe en zijn later 
gegaan naar Milford Haven, aan de ingang van de Ierse Zee, voor de 
onderzeebootbestrijding in dat ebied .  De fabriek van Fokker was niet 
in onze handen, dus moesten wij overschakelen op Engelse fabrieken. 
Wij hebben eerst getracht 2 squadrons te vormen, maar later is dat 
één squadron Hudsons geworden. 

62229. De Voorzitter: En die zijn later in de R.A.F. gekomen? 

A. Administratief bleven zij onder ons, maar operationeel kwa- 
men zij onder Coastal Command. 



62230. De Voorzitter: Het ene squadron bestond dus uit water- 
vliegtuigen en het andere uit landvliegtuigen. Tenslotte is één squa- 
dron gevormd? 

A. Omdat wij te weinig personeel en geen aanvulling hadden, 
zijn die twee squadrons na een maand tot één squadron samen- 
gevoegd. 

6223 1. De Voorzitter: Het bleef een apart Nederlands onderdeel 
in het geheel van de R.A.F.? 

A. Ja. 

62232. De Voorzitter: Bij de gewone luchtmacht heeft men wel 
losse Nederlandse vliegers gehad. Hier ook? 

A. De gehele Marineluchtvaartdienst is ter beschikking gesteld 
als compleet squadron, te gebruiken door de R.A.F., maar onder 
Nederlandse leiding. De eerste commandant was F. Bakker. Deze 
is een beetje gek geworden, heeft een poging tot desertie gedaan 
en is in de loop van 1941 in de gevangenis opgesloten. Hij had 
een broer, die later gedurende enige tijd het squadron heeft gecom- 
mandeerd; hij is gesneuveld. Schaper is een tijd commandant ge- 
weest. Hij is afgeschoten en later, na de oorlog, vrijgekomen. 
Daarna een tijdlang: Meester. Die leeft nog; hij is in Nederland 
en gepensionneerd. Vervolgens Burgerhout in de latere periode. Er 
zijn er nog veel meer geweest. Burgerhout leeft nog. Ik kwam hem 
in Holland tegen; hij zeide, dat hij in Engeland woonde. 

62233. De Voorzitter: U hebt waarschijnlijk de verrichtingen van 
de Marineluchtvaartdienst niet van nabij kunnen volgen? 

A. Ik volgde alles, omdat alle rapporten door mijn handen gingen. 
Ik kreeg alle rapporten, die binnenkwamen. Daarvan hield ik boek. 
De dagboeken zijn bewaard, behalve het eerste. In de tijd van de 
bombardementen heb ik ze laten opbergen in een safe in het ge- 
bouw van C. & A. Het eerste is nooit teruggevonden. Het behan- 
delde het stuk van de mobilisatie 1939 tot enkele weken na aan- 
komst in Engeland. 

62234. De Voorzitter: U hebt van Minister Gerbrarzdy opdracht 
gekregen de geschiedenis van de marine te schrijven? 

A. Er is een boek samengesteld. Daar heb ik ook een stuk voor 
geschreven. 

62235. De Voorzitter: Is het reeds in druk verschenen? 

A. Het was een gedenkboek en ik heb daarvoor een stuk over de 
marine geschreven. Ik weet niet of het verschenen is. 

De Voorzitter: Misschien kunt u dit nagaan. 

A. Dat zal ik zeker doen. 

62236. De Voorzitter: Indien u iets kunt vinden, dat reeds in druk 
verschenen is, en ook, wanneer het nog niet in druk verschenen is, 
wilt u dan proberen dit voor ons te krijgen? 

A. Zeker. Ik heb ook medegewerkt aan een boek van de heer 
van Rhijrz ,,Nieuw Nederland", maar dat had betrekking op de 
toekomst. 

62237. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hoe verklaart u, 
dat dat uit die safe is gekomen; die zal toch wel dicht zijn geweest? 

A. Dat weet ik niet. De secretaris van de bevelhebber der zee- 
macht, van Houten, had de safe en op een gegeven moment is 
alles, wat van enig belang was, daarin geborgen. Alles is er ook 
weer uitgekomen; ook mijn persoonlijke stukken, b.v. een testament, 
maar dat ene exemplaar is er niet uitgekomen. Daarom heb ik 
er aan getwijfeld of ik het wel daar heb laten opbergen en niet 
op de ambassade, maar daar hebben zij ook niets gevonden. Het 
is jammer, want het was het enige exemplaar over de mobilisatie- 
periode. 

62238. De Voorzitter: Kunt u in het kort aangeven waaruit de 
verrichtingen van de Marineluchtvaartdienst hebben bestaan? 

A. Het squadron is het eerst gebruikt in Milford Haven; later is 
het overgeplaatst naar de oostkust van Schotland, in de buurt van 

Dundee. Daar was een groot vliegveld van de R.A.F. Toen is het 
gebruikt voor het beschermen van konvooien bij de oostkust van 
Schotland, afgewisseld met aanvallen op Duitse konvooien bij de 
Noorse kust. Men werkte met Hudsons. Enkele keren hebben de 
vliegtuigen ook medegedaan aan bombardementen op Duitse steden; 
één kesr bij Hamburg of Bremen, toen de R.A.F. als stunt bij één 
aanval 1000 vliegtuigen bij elkaar haalde. Later is het squadron 
overgebracht naar Norfolk, ten N.O. van Londen. De naam van 
het vliegveld weet ik niet meer. Men heeft later Mitchells gekregen. 
Men wilde graag met moderne vliegtuigen een meer actieve bijdrage 
aan de oorlogvoering verlenen. Het squadron is eerst overgegaan 
naar het Bomber Command en later ging het met die Mitchells 
over naar de Tactical Air Force, waar het ingezet is tegen allerlei 
speciale tactische doelen in Frankrijk, b.v. tegen emplacementen 
voor vliegende bommen e.d., en alle mogelijke doelen in België en 
Nederland, die gebombardeerd moesten worden. Zo is het squadron 
ook gebruikt bij de Invasie als tactical airforce. 

62239. De Voorzitter: Was de verhouding met de Engelse bevel- 
hebber altijd goed? 

A. Voor zover ik weet: uitmuntend. Er was alle waardering. Aan- 
vankelijk is bij de inzet hun een taak toegewezen, waarbij de verlie- 
zen beperkt waren, lager dan het gemiddelde. Dat deed men, omdat 
men wist, dat onze aanvullingen beperkt waren. Vandaar ook de 
taak: het beschermen van de koopvaardij. Dit was niet naar de zin 
van de vliegers zelf, want zij vonden het een lauw bestaan, doch het 
was de zekerste manier om het squadron intact te houden. Het heeft 
enige aanvulling gekregen van de landmacht. De opleiding, die in 
Vlissingen was, is bij de capitulatie naar Parijs gebracht en later 
overgekomen naar Engeland. Voor de duur van de oorlog zijn zij 
overgegaan naar de marine en hebben hun opleiding voltooid in 
Soerabaja. Daarna zijn zij bij dit squadron gekomen. Op de duur 
werd het een gemengd squadron. Toen de oorlog in de Pacific uit- 
brak, zijn de opleidingen van Java verplaatst naar Australië. Toen 
Indië gevallen was, is dit gehele geval overgebracht naar Amerika. 
In Jackson in Mississippi is een school gevestigd, waar die opleiding 
voltooid is. Daar is een pool van leerlingen gevormd en uit die pool 
zijn de squadrons op sterkte gebracht. 

62240. De Voorzitter: Er was het Nederlandse squadron bij de 
R.A.F., maar daarnaast zijn er toch ook andere Nederlandse vlie- 
gers geweest? 

A. Ja. Wij hebben verder nog gevormd het 321ste squadron vlieg- 
boten. De landmacht van het Indische leger had 3 squadrons in 
Australië. Dat alles werd in Jackson op sterkte gebracht; toen heb- 
ben zij moeilijke opdrachten kunnen krijgen. 

62241. De Voorzitter: Bestonden die aanvullingen voor de op- 
leiding in Jackson uit personen uit Nederlandsch-Indië? 

A. Ja. Wij kregen bovendien nu en dan jongens, die via Spanje 
aankwamen, welke jongens wilden vliegen. Zij kwamen dan bij de 
Engelse opleiding; zij werden dus bij de K.A.F. in opleiding genomen. 
Ook werden er jongens opgeleid in Canada, die naderhand terug- 
kwamen. 

62242. De Voorzitter: Wie is de commandant in Jackson geweest? 

A. Ik geloof generaal van Oyerz, ik weet het niet zeker. Hij was 
de man, die het heeft opgezet; hij zat in Australië. 

62243. De Voorzitter: De vloot was in Engeland. Hoe kwamen de 
bevelsverhoudingen te liggen wat betreft de bevelhebber zeemacht? 

A. De bevelhebber zeestrijdkrachten bleef administratief bevel- 
hebber van de vloot. Administratief bleef de zaak in Nederland- 
se handen, zowel de schepen als de vliegtuigen. De schepen werden 
als geheel ter beschikking gesteld van de Britse Admiraliteit: oiider- 
delen van de Nederlandse marine kwamen bij verschillende delen 
van de Engelse vloot. De bevelen kreeg men van de admiraliteit. 
Alleen indien het bijzondere taken betrof, werd er van te voren over- 
leg gepleegd of wij er mede accoord gingen. Wel werd er altijd over- 
leg gepleegd over de indeling van de schepen. 

62244. De Voorzitter: Werd tot dat overleg alleen van de Engelse 
kant het initiatief genomen of namen wij dat van onze kant ook 
weleens, indien wij bepaalde wensen hadden op operationeel gebied? 



A. Dat is b.v. gebeurd bij het overbrengen van de Prinses naar 
Canada. De noodzaak daartoe bestond en toen is de ,,Sumatrav daar- 
voor aangewezen. Het was Engels bevelsgebied, maar dat hebben 
wij zelf geregeld. De ,,SumatraR moest daarna door naar Indië en is 
toen op verzoek van de Engelsen eerst gebruikt als begeleider van 
een troepentransportschip naar West-Indië en daarna een tijd in 
West-Indië gebruikt, voordat het schip doorging. Het schip moest des- 
tijds gerepareerd worden; het electrische net had reeds in Nederland 
vernieuwd moeten worden. De kabels daartoe waren met de ,,van 
der Zaan" overgekomen naar Engeland. In Engeland kon die repa- 
ratie niet gebeuren: de enige werf, waar dit toen mogelijk was, was 
Soerabaja. Wij hebben het schip toen naar Indië gestuurd. 

62245. De Voorzitter: Door wie werd een dergelijk verzoek dan 
gedaan, door de bevelhebber der zeestrijdkrachten of door de 
Minister? 

A. Dat weet ik niet. Op een gegeven ogenblik is de quaestie van 
het vertrek van de Prinses naar Canada door de Regering uitgemaakt. 
l'oen is gezocht caar een mogelijkheid om dat tot stand te brengzn. 
Door de admiraal 3s toen overleg gepleegd met de admiraliteit en 
daaruit is voortgekomen, dat de ,,Sumatraw de Prinses zou over- 
brengen naar Canada en dat de ,,Heemskerck" zou meegaan als 
escorte. Ik heb alleen gemerkt, dat dit plotseling moest gebeuren. 

62246. De Voorzitter: Nu was dit een geval, dat niet direct be- 
trekking had op de operaties, inaar wel op het gebruik. Gebeurde 
dit ook wel ten aanzien van bepaalde operaties of moest men dat 
overlaten aan de Engelsen? 

A. In het algemeen werd dit aan de Engelsen overgelaten. Die 
voerden op dat ogenblik de oorlog, alleen werd altijd overleg ge- 
pleegd over de indeling van de schepen. Die indeling was eerst 
zó, dat de meeste schepen bij de bewaking van de Theemsmond 
kwamen. Men wachtte toen op de Duitse invasie en aan de ver- 
dediging van de Theemsmond had men veel werk. Wij hadden 
bruikbare schepen, die daarheen werden gestuurd. De onderzeeboten 
zouden worden ingezet voor de operaties bij de Noorse kust en die 
zouden worden ingedeeld bij een Engelse onderzeebootflotille. Deze 
zijn naar Dundee gegaan. Het waren nieuwe boten, die met proef- 
tochten bezig waren, toen de oorlog uitbrak. De ,,van der Zaan" was 
een nieuwe mijnenlegger, die werd ingedeeld bij een Engelse mijnen- 
leggersgroep. Deze heeft opdrachten uitgevoerd in het Nauw van 
Calais, toen men daar barrages ging maken. 

62247. De Voorzitter: En de M.T.B.'S? 

A. Daarvan was er maar één. Die hebben wij overgedragen aan 
de Engelsen, want wij hadden niet gznoeg mensen. Na de val van 
Indië hebben wij een flotille gevormd. Die boten gingen nooit 
langer dan een paar maanden mee. 

In 1940-1941 kwam er van de zijde van de Engelsen de wense- 
lijkheid naar voren om de onderzeeboten in de Middellandse Zee 
te versterken en zij vroegen ons, onze boten over te brengen naar 
Gibraltar. Het betrof drie grote, nieuwe boten met een soort grond- 
ploeg, die op een Engels moederschip zat. Wij hebben pogingen ge- 
daan om een eigen moederschip te krijgen, waarvoor de ,,Colombiaw 

is ingericht. Dit is met Engelse tegenstand gebeurd, want zij zagen 
dat niet graag. 

62248. De Voorzitter: Dat was toch een aanvulling van de strijd- 
krachten? 

A. Zij vonden het beter, dat onze boten in hun flotilles bleven 
zitten, op grond waarvan zij de operaties met zekerheid in de hand 
hielden. Dat is enigszins begrijpelijk. De boten werken alle op zich 
zelf en moeten vanuit een bepaald punt centraal geleid worden. In 
verband met de neiging om eigen operaties op te zetten, waren zij niet 
erg voor het inrichten van eigen moederschepen. 

62249. De Voorzitter: Was het dan de bedoeling zelfstandig ope- 
raties uit te voeren? 

A. Van de kant van de commandant van onze onderzeedienst, 
Hel/ingrnan, wel. Wat betreft de reparaties, hing men van de Engelsen 
af. Het is tenslotte gelukt; wij hebben de ,,Colombia" er voor inge- 
richt. 

62251. De Voorzitter: Was er ook een apart Nederlands geheel, 
de Nederlandse marine? 

A. Neen. Wij hadden een squadron ondergebracht op een Engels 
vliegveld. De commandant van het vliegveld, die de operaties leidde, 
had ook het Hollandse squadron onder zich. 

62252. De Voorzitter: Wanneer er overleg moest worden gepleegd 
met de Engelsen, werd het dan gevoerd door of namens de bevel- 
hebber der zeestrijdkrachten of ging het via de Minister? 

A. Neen, het was de bevelhebber der zeemacht. 

62253. D e  Voorzitter: Daarin werd de Minister niet gekend? 

A. Als het een quaestie was van het overbrengen van dit gebied 
naar Indië, werd de Minister daarin gekend. Ik heb het later wel 
medegemaakt, dat, als het een quaestie was van het overbrengen 
van schepen naar de South-West Pacific, de gehele Regering op de 
hoogte werd gehouden. 

62254. De Voorzitter: Er is in 3939/1940 een conflict geweest met 
generaal Reynders. Men kan wellicht zeggen, dat de positie van de 
bevelhebber der zeemacht ongeveer analoog is geweest met die 
van generaal Reynders. Is het u bekend, of die positie moeilijk- 
heden heeft opgeleverd'? 

A. Ik herinner mij niet, dat dit gedurende de eerste periode, dat 
ik bij de staf zat, ooit enige aanleiding tot moeilijkheden heeft 
gegeven. 

62255. De Voorzitter: Het kan ook alleen het geval zijn geweest, 
zolang admiraal Furstner geen Minister van Marine was. 

A. In de eerste periode heeft het geen moeilijkheden gegeven. Ik 
heb van generaal Dijxhoor-iz nooit iets gehoord. 

62256. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de krijgsver- 
richtingen van onze schepen? 

A. Op de kust van Noorwegen hebben zij een tijdlang gepatrouil- 
leerd. Daar hebben wij er twee verloren, de O 13 en de O 22. die 
zijn niet teruggekomen. Ik geloof, dat zij op een mijn zijn gelopen; 
dat weet ik niet zeker; ik meen, dat het mijnenveld later is gecon- 
stateerd. De andere drie boten zijn later naar de Middellandse Zee 
segaan. Daar hadden zij een betrekkelijk gemakkelijk operatie- 
terrein tegen de Italianen en zij hadden daar dus meer succes. Er 
was daar ook meer kustvaart. De Italianen waren lang niet zo 
goed als de Duitsers en dus had men meer succes. 

62257. De Voorzitter: Bemerkte men, dat ons optreden door de 
bondgenoten werd gewaardeerd? 

A. Ja. De ,,van der Zaan" heeft toen succes gehad tijdens ope- 
raties onder de Franse kust en daarover kwamen zeer vriendelijke 
brieven binnen van Engelse zijde. 

De ,,SweersV was nog niet klaar toen het schip naar Engeland 
overkwam; het kon nog niet varen. Het is naar Southampton ge- 
bracht en is daar gecompleteerd. Het is ingezet in de Middellandse 
Zee en heeft daar in een Engels flottille nogal succes gehad bij 
acties tegen Italiaanse kruisers en torpedoboten. Ook bij de actie 
tegen Noord-Afrika is het ingezet. Daarbij is het schip onder de 
kust van Noord-Afrika getorpedeerd. 

De ,,Heemskerckfl was ook nog niet klaar, maar kon wel varen 
toen het schip in Engeland aankwam. E; waren wel kanonnen op, 
maar de electrische bewegingsorganen van het geschut en de vuur- 
leiding ontbraken. Die konden niet in Engeland worden gemaakt. Dv 
kanonnen moesten van het schip af en men heeft er een Engelse be- 
wapening op gezet. (De ,,SweersM had ook een Engelse bewapening 
gekregen.) Toen de ,,HeemskerckW klaar was, heeft men het voor 
konvooibescherming gebruikt in de Ierse Zee. Later is het schip naar 
Indië gegaan, maar het kwain daar te laat, nl. toen de zaak afliep. 
Het schip heeft een tijdlang dienst gedaan in de Indische Oceaan. 
Daarna heeft men het gebruikt in de Middel!andse Zee voor de 
bescherming van konvooien. 

62250. De Voorzitter: Men kan dus niet zeggen, dat de marine 62258. De Voorzitter: Kon men het personeel op de schepen be- 
onder Nederlands operationeel bevel stond met een Engels operatio- hoorlijk aanvullen? 
nee1 bevel er boven? A. Dat was inderdaad een zeer moeilijke quaestie. De stock, die 

A. Het operationeel bevel was geheel Engels. wij in 1940 hadden aan bemanning op de schepen, teerde langzarner- 



hand in. Wij moesten al betrekkelijk spoedig scharrelen om de men- 
sen bij elkaar te krijgen. Wij hebben mensen uit Indië gevraagd. Aan 
degenen, die als vluchtelingen uit Holland naar Engeland cver- 
kwamen, werd gevraagd, waarbij zij wilden dienen. Degenen, die bij 
de marine wilden komen en die daartoe natuurlijk geschikt waren, 
werden bij de marine opgenomen. Dat was echter weldra niet ge- 
noeg om het verloop bij te houden. Wij hebben daarom verschillende 
schepen aan de Engelsen moeten overdragen bij gebrek aan perso- 
neel. De ,,Douwe Aukes", de ,,van Meerlant", S 13, S 16, S 25, S 26, 
S 28 zijn overgedragen en de ,,Jan van Gelder" hebben wij omgeruild 
tegen ecn corvet. Een tijdlang hebben wij een van de 50 oude torpe- 
dojagers, die de Engelsen van de Amerikanen gekregen hadden, be- 
mand. Die bemanning is later overgegaan op de ,,Jan van Galen". 
Tenslotte hebben wij de ,,Sun1atraW buiten dienst moeten stellen. Dat 
schip is later gebruikt als zinkschip bij de landing in Normandië. 
In het bijzonder het oude materiaal werd langzamerhand overge- 
dragen of opgelegd bij gebrek aan mensen. 

62259. De Voorzitter: Men kreeg, als ik het goed heb begrepen, 
geen eenheden met een gemengde bemanning; deze bleven ge- 
scheiden? 

A. Ja. Later hebben wij de z.g. Mac-schepen gekregen, tankers 
van de Shell, ieder met ecn groep vliegtuigen er bij; die hebben wij 
bemand. Later zijn die groepen ingedeeld bij een Engels vlieg- 
kampschip. 

62260. De Voorzitter: Wat u ons zojuist heeft verteld over de 
operaties, betreft in hoofdzaak hetgeen onze schepen in de Europese 
wateren hebben gedaan? 

A. Ja. Ik geloof niet, dat ik veel heb overgeslagen. De ,,van 
Brakel" is ingedeeld bij de konvooibescherining van de Firth of 
Forth rondom Schotland naar de Westkust en terug. 

Een belangrijk onderwerp is verder nog de mijnenvegers. Wij had- 
den in IJmuiden hulpflotilles, die met veel schepen van de vissers- 
vloot overgekomen zijn. De beste schepen van die vissersboten zijn 
er uit gezocht en zijn mijnenvegers geworden. De rest bleef vissen. 
Degenen van de bemanning, die in de leeftijd vielen, kwamen op 
vrijwillige basis bij de marine om op die mijnenvegers te dienen. Op 
die manier zijn er 24 mijnenvegers gekomen, welke dienst hebben ge- 
daan bij Milford Haven en bij Holyhead. Later is het gehele flot- 
tilje overgebracht naar Harwich en heeft toen dienst gedaan op de 
Oostkust. Geleidelijk aan zijn die trawlers vervangen door nieuwe 
mijnenvegers. Het flotille is steeds intact gebleven. 

62261. De Voorzitter: Aan het einde van de oorlog was onze zee- 
macht behoorlijk gedund? 

A. Wij hadden steeds in Indië in hoofdzaak alles, wat modern was. 
De ,,Heemskerck" is in Nederland gebleven, omdat zij nog niet klaar 
was. Hetzelfde was het geval met de ,,Isaac Sweers". Verder be- 
vonden zich alle moderne schepen in Indië. Die hebben wij ver- 
loren in de strijd om Indië. 

62362. De Voorzitter: Er was natuurlijk een Engelse zeemacht- 
staf. Hadden wij daarbij vertegenwoordigers? 

A. Ja. Wij hadden als liaison-officier de heer de Booy, die contact 
hield met de admiraliteit. 

62263. De Voorzitter: Was dat dus iemand, die in die zeemacht- 
staf zat als adviseur, zoals wij een vertegenwoordiger hadden bij de 
Combined Chiefs of Staff? 

A. Die officier bij de Combined Chiefs of Staff was iemand, die 
advies gaf, als het hem werd gevraagd. Die zat in een kamer, maar 
wist niet, wat er bij de anderen werd behandeld. 

62264. De Voorzitter: Een liaison-officier kan ook iemand zijn, 
die boodschappen overbrengt, maar meer niet? 

A. Dat was de missie bij de Combined Chiefs of Stsff ook. 

62265. De Voorzitter: Onze vertegenwoordigers bij de admira- 
liteit hadden dus niet veel in te brengen? 

Al De operaties werden door de ~n~ek 'ser !  ?elf geleid, 

62266. De Voorzitter: Wat was dan het eigenlijke werk van die 
liaison-officier, als hij praktisch niets te doen had? 

A. Dat was vrij veel. Al die schepen werden verdeeld onder de 
verschillende Engelse commando's. Alles, wat die schepen betrof, 
ging over de admiraliteit en ging dan verder over de liaison-officier 
naar onze verschillende afdelingen. Verder hebben wij nu en dan 
nieuwe schepen aangekocht of overgenomen van de Engelsen. Dat 
liep allemaal over de liaison-officier. 

62267. De  Voorzitter: Wij namen dus van de Engelsen schepen 
over? 

A. Wij hadden goede bemanningen van meest beroepspersoneel, 
die met moderne schepen goed konden omgaan. Daaraan hadden 
de Engelsen een tekort. De torpedoboten, die gebruikt werden voor 
vreselijk stom werk, het begeleiden van onderzeeboten, werden door 
goed personeel bemand. Daarin is geleidelijk aan verandering ge- 
komen. Wij hebben een paar jagers gekregen. Wij hebben de ,,Johan 
Maurits van Nassau" gekregen, die door ons met dit personeel werd 
bemand. 

62268. De Voorzitter: Er heeft dus zelfs uitbreiding van onze 
vloot plaats gehad? 

A. Ja. 

62269. De Voorzitter: Is er ook een deel van de marine naar 
West-Indië gegaan? 

A. Wij hadden, toen de oorlog uitbrak, in de West de ,,van 
Kinsbergen", twee onderzeeboten, voor het geval het nodig mocht 
zijn, de 0 14 en de 0 15, en een klein detachement mariniers op 
Curaçao. Toen de oorlog uitbrak, hebben zij een stuk of 12 Duitse 
schepen gepikt, die in Curacao lagen. Daarna is de ,.van Kirisbergen" 
gesteld onder de Engelse admiraal van dat gebied en ging hij verder 
opereren in het kader van het America & West-Indies station, met 
als hoofdkwartier de Bermuda's. Toen is de ,,van Kinsbergen" in het 
commando gebruikt als kruisertje. Het was een nieuw scheepje. 

62270. De Voorzitter: Welke rol heeft verder de marine nog 
gehad bij de verdediging van Curaçao? 

A. De verdediging werd gevormd en verzorgd door het eskader 
van het America & West-Indies station. D-, twee onderzeeboten zijn 
teriiggehaald naar Engeland. Het garnizoen was naar het oordeel 
van de Engelsen veel te zwak voor de verdediging van het uitermate 
belangrijke oliegebied. Direct na het uitbreken van de oorlog ver- 
scheen er een transportschip met Engelse en Franse troepen op 
Curaçao en Aruba. 

62271. De Voorzitter: Weet u, hoe de bevelsverhoudingen daar 
lagen? Men had daar o.a. de eerstaanwezende marine-officier? 

A. Volgens de eigen regeling was de Gouverneur opperbevel- 
hebber van de strijdkrachten. Hij had onder zich de landmacht- 
commandant met een handjevol soldaten en de marinecommandant. 
Heel gauw na het uitbreken van de oorlog is kolonel van den Donker 
uitgestuurd. Die was vrij hoog. 

62272. De  Voorzitter: Kwam hij onder de Nederlandse com- 
mandant? 

A. Ik geloof wel, dat zij formeel onder de Gouverneur stonden. 
dus onder Nederlands bevel. 

De Voorzitter: Inderdaad is de Gouverneur de hoogste chef ge- 
weest. 

A. Van den Donker is toen uitgestuurd, ten eindz daar een 
voldoend hoge en ouds officier te hebben. 

62273. De Voorzitter: Jhr. Boreel is daar van onze kant toch 
ook geweest? 

A. Ik meen, dat die later in Suriname is geweest. Hij is een tijd- 
Iang in Curaçao geweest, maar hij is veel later gekomen. Hij was in 
Suriname. In Suriname was in 1940 alleen maar wat landmacht, 
want Suriname was in 1940 strategisch voor de geallieerden niet zo 
erg belangrijk. Wel riep men daar steeds om meer strijdkrachten, 
want men vertrouwde het nabij gelegen Cayenne en het wat verder 
gelegen Brazilii5, waar veel Diiitsers woonden, niet erg. 



62274. De Voorzitter: Maar in verband met het bauxiet was 
Suriname toch wel belangrijk? 

A. Dat was toch niet zo erg belangrijk, want dat was een Ameri- 
kaanse onderneming ei1 daar bleef men wel af. Later is een gedeelte 
van de mariniers uit Curaçao naar Suriname gegaan. Men is daar 
zeer actief geweest in het vormen van strijdkrachten uit de eigen 
bevolking. hlen heeft een eigen brigadc, drie bataljons gevormd, die 
uitgerust zijli met Amerikaanse wapenen. Zo was de toestand toen 
Amerika in oorlog kwam. 

62275. De Voorzitter: Was de Gouverneur daar de chef? 

A. Ja, formeel. Inderdaad was de Gouverneur van de Neder- 
landse kant volkomen de buas van alles. 

63276. De Voorzitter: Weet u nog de namen van enkele leidende 
functionarissen uit die tijd? 

A. Ja. Kolonel van Oosterz was commandant van de landmacht 
in Suriname. Ik meen, dat hij hier in Londen is, zodat hij dus bereik- 
baar is. Op de rivier waren later eet1 paar bewapende motorboten. 
Later zijn el wat mariniers gekomen. Overste Boreel was later com- 
mzildant van de rnaiine 111 Siirinailie. 

62277. De Voorzitter: Is kolonel Meyer er niet geweest? 

A. Was die er niet vóór kolonel van Oosten? Ik geloof het wel. 
Andere namen weet ik thans niet. 

62278. De Voorzitter: Ik meen uit de stukken opgeinaakt te 
hebben, dat men in die gebieden niet zo happy was met de aan- 
wezigheid van vreemde troepen. 

A. Neen. De Engelsen zijn nogal gemakkelijk met deze dingen, 
omdat zij tactvol zijti. Later, toen de Amerikanerì in oorlog kwanieil, 
is er een soort van verdeling gemaakt van de operatiegebieden in de 
wereld. De Caraïbische Zee viel onder het Amerikaanse operatie- 
gebieC. De An~erikaneii hebilen derhalve de verdediging van Cura- 
çao en later ook van Suriname van de Engelsen overgenomen, on- 
danks onze weerstand. 

62279. De Voorzitter: Ik heb de indruk gekregen, dat men eigen- 
lijk graag Engelsen wilde hebben, ten einde daardoor te voorkomen, 
dat er Amerikanen kwamen. Was men misschien in dit opzicht niet 
zo erg gerust met het oog op onze na-oorlogse positie? 

A. Neen. De Amerikanen hebben het gehele bevel van de Gou- 
verneur overboorti gezet. 'Tijdens de Amerikaanse bezetting kwam de 
verdediging geheel onder hun bevel, dus onder het Caribbean Coin- 
mand. 

62280. De Voorzitter: De afspraak, dat de Gouverneur van Cura- 
çao bevelhebber zou worden, is alleen niet de Engelsen gemaakt? 

A. De Amerikanen hebben zich er ook niets van aangetrokken. 
De Gouverneur kwam dus op  de achtergrond. Wat de militaire zaken 
betreft, stond hij er volkomen buiten. Op Curaçao was een Ameri- 
kaanse admiraal, die commandailt was van de sector Curaçao. Hij 
had onder zich de strijdkrachten: een bataljon met enkele kustbatte- 
rijen. Alles bij elkaar waren er 1500 man op het eiland. Verder was 
er een grote marinestaf en een aantal schepen voor de bescherming 
van de konvooien. Van ons waren daarbij enige schepen ingedeeld. 
De chef-staf van de Amerikaanse staf was de Nederlandse schout- 
bij-nacht van Asbeck en hij vertegenwoordigde de Gouverneur. Een 
tijdlang hebben wij wezsnlijke invloed kunnen uitoefenen door middel 
van overste Gauw, ciie hoofd van de afdeling Operaties was. Hij zat 
helemaal in het militaire bedrijf. 

63281. De Voorzitter: Berustten de bedenkingen tegen de aan- 
wezigheid van de Amerikaanse troepen op de rol, die de Amerikanen 
na de oorlog waarschijnlijk zouden spelen? 

A. Misschien waren er politieke bedenkingen. Dat heb ik echter 
niet rechtstreeks benerkt. Wij hebben het natuurlijk wel in gedachten 
gehouden, maar daarvan is niets gebleken in de contacten. Er waren 
wel enige bedenkingen, omdat de Amerikanen veel formalistischer 
waren en in werkelijkheid meer het bevel uitoefenden dan de En- 
gelsen. 

62282. De Voorzitter: De Amerikanen hadden natuurlijk belang 
bij de bauxietmijnen. 

A. Ja. Wat betreft de olie komt het op hetzelfde neer. Op Aruba 
was twee derde van de olie en op dit eiland was de grootste raffi- 
naderij van een Amerikaanse maatschappij. 

62283. De Voorzitter: Dit is dus wel zo ongrveer, wat in het 
algemeen kan worden opgemerkt over de verdediging van Curaçao 
en Suriname? 

A. Er is een tijdlang activiteit geweest van Duitse onderzeeboten. 
In die tijd waren de Amerikanen niet voldoende met materieel uit- 
gerust om daartegen op te treden. Geleideiijk aan is de vloot opge- 
bouwd en in 1933 was er genoeg. Wij hebbrn zelf voor Suriname 
motorboten aangeschaft. 

62284. De Voorzitter: Die behoefden zeker geen dienst te doen? 

A. In Suriname zijn de kusten vreselijk ondiep en zover kwamen 
onderzeeboten niet. Onze motorboten deden dienst voor de bewaking 
van de rivier, opdat er geen Duitse raider de rivier zou kunnen 
opvaren en schepen tot zinken zou kunnen brengen. Er is in 1940 
gepoogd oin een opgelegd Duits schip tot zinken te brengen, waar- 
door de rivier zou worden versperd en de bauxiet niet zou kunnen 
worden weggevoerd. Om dat t e~~oorko inen ,  was er ern bewakiilgs- 
dienst ingesteld met motorboten. Voor Suriname zijn er toen vier 
aangeschaft. De ,,Klaasjew en ,,Dirkje" waren trawlers uit IJmuiden, 
die eerst naar Curaçao zijn gestuurd en later ook naar Surinanie zijn 
gezonden. De Duitsers hebben zich eerst onthouden van aanvallen 
in die streken, dus in de Amerikaanse neutraliteitszone, om de Ame- 
rikanen buiten de oorlog te houden, maar toen de Ameriltanzn steeds 
meer mee gingen doen, moesten wij er rekening mee gaan houden, 
dat de Duitsers ook deze richting zouden inslaan. Toen is in overleg 
met de Engelsen de verdediging van Curaçao versterkt. De ,,van 
Brakel", de ,,Klaasjex en de ,,Dirkje" zijn er heen gestuurd. Wij 
hadden i11 1940 al drie Noorse walvisjagers overgenomen, waarbij 
de Noren hun eigen bemanning aan boord hielden en als Norm in 
Nederlandse dienst kwamen. Die hebben bewakingsdienst gedaan, 
tctdat later de ,,van Brakel", ,,KlaasjeM en ,,Dirkjeu er bij kwamen. 
Ook is er nog bijgekomen de ,,Queen Wiiheln~ina". 

62285. De Voorzitter: Wanneer men vraagt of Suriname en Cura- 
cao in 1940 behoorlijk voorbereid waren, wat zou u dan antwoorden? 

A. Suriname voldoende, gezien de bedreiging, Curaçao volmaakt 
onvoldoende. 

62286. De Voorzitter: Waaraan lag dat? 

A. Geen geld. In Nederland was het veel te weinig, maar in 
Indië en de West ook veel te weinig. 

62287. De Voorzitter: Is er van uit Curaçao voldoende aandrang 
uitgeoefend oni daarin verbetering te brengen? 

A. In de jaren vóór de oorlog hebben wij in Curaçao gebouwd 
een kustbatterij met drie kanonnen, afkomstlg van een Engelse 
kruiser. Verder is er een compagnie mariniers hezngezonden. Wat 
dringend nodig werci geacht was een bataljon per eiland. 

62288. De Voorzitter: Kon men in die tijd redelijkerwijze een 
aanva! op Cirraçao verwachten? 

A. Op beperkte schaal, ja! De Duitsers hebben in 1940 het plan 
gehad een van hun raiders naar Curaçao te sturen, welk plan door 
Hitler van d,- hand is gewezen, omdat het in de Amerikaanse zone 
lag. Het was een uitermate belangrijk punt. Alle benzine voor de 
R.A.F. in Engeland kwam uit Curaçao. 

63289. De Voorzitter: U kunt waarschijnlijk wel mededelingen 
doen over de houding, die de Nederlandse Regering heeft aange- 
nomen tegenover de Italiaanse oorlogsschepen in 1940? 

A. Toen Italië in oorlog kwam, is er de quaestie geweest, of wij 
dadelijk in oorlog zouden komen met Italië. Dat is niet gebeurd. 

62290. De Voorzitter: De houding van onze schepen was anders, 
naarmate mcii was teil Westen of tzn Oostun van Mauritius. Wan- 
neer een Nederlands schip opereerde ten Westen van Mauritius kon 
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het een Italiaans oorlogsschip wel aanvallen. Indien men ten Oosten 
van Mauritius kwam, dan mocht dat niet in verband met de status 
quo-politiek. 

A. Het was nogal ingewikkeld. Er is het een en ander over te 
doen geweest en er zijn dienaangaande ingewikkelde instructies ge- 
geven aan de schepen. Het was een toestand, die ons niet naar de zin 
was. 

62291. De Voorzitter: U bent tot Januari 1942 in Londen ge- 
bleven? 

A. Ja. 

62292. De Voorzitter: Wat hebt u daarna gedaan? 

A. Ik ben daarna naar Washington gezonden; ik werd toegevoegd 
aan onze vertegenwaordiger bij de Combined Chiefs of Staff. Ame- 
rika was in oorlog gekomen. Ongeveer half December is Churchtll 
naar Amerika gegaan met het idee om een gemeenschappelijk com- 
maildo-apparaat op te zetten voor de Engelse en Amerikaanse strijd- 
krachten, speciaal voor de vloot. De Engelsen hadden het idee een 
soort van klein comité te vormen, dat de oorlog zou leiden. Dat zou 
gezamenlijk gebeuren door de Engelsen en Amerikanen. De zetel 
van het comité zou in Washington zijn en het zou staan onder leiding 
van de President en van Churchill. De Engelsen zouden dan op- 
treden als vertegenwoordiger van alle geallieerde Regeringen in Lon- 
den. Dat was voor ons weinig aanvaardbaar. 

De Regering heeft dat voorstel aangevochten; zij wilde niet komen 
in de positie van een Engels dominion, nl. dat de Engelse Eerste Mi- 
nister zou spreken over Nederlandse belangen; zij wilde een eigen 
vertegenwoordiger in dat commando hebben. Toen is de generaal 
Dijxhoorr? als vertegenwoordiger gestuurd voor het leger en admiraal 
Tern~ij t~lcn als marinevertegenwoordiger. 

62293. De Voorzitter: Is schout-bij-nacht Meyer Ranneft daar 
ook niet heen gestuurd? 

A. Die zat daaï reeds als marine-attaché en zorgde voor het 
normale contact in Washington. Toen wij aankwamen, liep die missie 
niet zo erg vlot. Wij waren niet erg welkom; men was niet dadelijk 
bereid ons daarbij toe te laten. Tenslotte kwain er een uitnodiging 
voor ons en heeft men een kamer voor ons beschikbaar gesteld. 

De Voorzitter: Dat ging dus contre coeur. 

A. Wij wensten in ieder geval te worden gehoord bij bespre- 
kingen, die Nederlandse belangen raakten. Dat betrof dus maar een 
klein gedeelte van de oorlogvoering. 

62294. De Voorzitter: Was er geen militair attaché? 

A. Niet een in de zin van een vertegenwoordiger van de Minister 
van Oorlog; er was er wel een van de Gouverneur-Generaal. Dat 
was de heer Weijernzan, kolonel van het Nederlandsch-Indische 
leger. Die was naar Washington gestuurd in de tijd, dat Nederland 
wel, maar Indië nog niet bezet was en wij allerlei inkopen in Amerika 
deden. Met het oog daarop heeft men een vertegenwoordiger in 
Washington geplaatst en als attaché voorgedragen, omdat hij dan 
toegang had tot het Ministerie van Oorlog. Het was een enigszins 
moeilijke positie, want hij was geen vertegenwoordiger van de Minis- 
ter van Oorlog, maar zijn verbinding liep via de Gouverneur-Gene- 
raal. 

62295. De Voorzitter: Had hij weleens meningsverschillen met de 
Minister? 

A. Dat neem ik aan, want kolonel Weijerman was geen gemak- 
kelijk man. Hij had weleens meningsverschil met iedereen op de 
ambassade. Er waren allerlei kleinigheden, zoals de quaestie van het 
in uniform of in burger lopen. Ik geloof, dat hij toen te kennen 
heeft gegeven, dat als wij in uniform dienst deden, hij het niet deed. 
Hij was geen gemakkelijk mens. 

62296. De Voorzitter: Hij is toch later vervangen? 

A. Ja. 

62297. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de praktijk 
van de werkzaamheden van onze vertegenwoordiger bij de Combined 
Chiefs of Staff'? 

A. Ja. De officiële vertegenwoordiger kwain eigenlijk alleen in 
de vergaderingen van de Combined Chiefs of Staff, als hij daartoe 
uitgenodigd werd. Dat zou gebeuren, indien er zaken werden be- 
handeld, waarbij Nederlandse belangen direct waren betrokken. Dat 
gebeurde in het begin vrij regelmatig, vooral toen er in Indië werd 
gevochten. Voor die vergaderingen van de Combined Chiefs of Staff 
in die tijd, toen het vooral ging over de oorlog tegen Japan, werden 
onze vertegenwoordigers geïnviteerd en die gaven dan hun adviezen. 
Zij konden dan zeker invloed uitoefenen op de beslissingen, die 
werden genomen. Dat heeft echter niet lang geduurd. Wij kwamen 
daar met die missie op 21 Januari en toen liep het in het Oosten dus 
al af. Het heeft enige weken geduurd, voordat deze missie was ge- 
vormd en voor accoord was verklaard. Voordat zij in functie trad, 
was het al Februari. Voor zover ik weet, was de eerste bespreking, 
die van belang was en die door ons is bijgewoond, ern quaestie, die 
het gevolg was van de val van Singapore. Dat was begin Februari. 
Toen Java was gevallen en de strijd beslist was, is er een vergadering 
geweest, waarbij behandeld is de nieuwe indeling van de bevels- 
gebieden. Toen zijn er nieuwe lijnen getrokken, waarbij Engeland 
de ene en Amerika de andere taak kreeg. 

62298. De Voorzitter: Wanneer is dat precies geweest? 

A. Begin Maart 1942, kort na de val van Java. 

62299. De Voorzitter: Kunt u de oude en de nieuwe grmzen 
aangeven? 

A. Er was de Abda, waarbij de plannen zijn gemaakt voor de 
oorlog tegen Japan. Er zijn in 1941 besprekingen geweest in Singa- 
pore, waarbij wij aanwezig zijn geweest, De Amerikanen zijn er ook 
ingehaald en toen zijn bij de Atlantische conferentie van Augi~stus 
1941 van Xoosevelt en Churchill de plannen vastgesteld door de twee 
grote bazen. In die plannen waren geregeld de samenwerkiilg en de 
bevelvoering, waarbij gescheiden waren de gebiedvn van de Engelsen 
en de Amerikanen. De opgemaakte plannen zijn volkomen door- 
kruist door de Japanse aanval op Peari Harbour. Er werd een soort 
geallieerd bevel gevormd, het Abda-comrnand onder Wavell. De 
grens liep langs de westkant van Birma, de Indische Archipei, de 
Philippijnen, ten noorden van de Philippijnen door de Pacific en 
terug naar Nieuw-Guinea. Na de Japanse verovering van Java moest 
nien een nieuwe indeling maken. Door de Combined Chiefs is ecri 
bespreking gehouden, waarbij tot stand is gekomen de scheidingslijn 
tussen het Engelse en het Ameriliaanse gebied, die liep ten oosten 
van Malakka, door Straat Banka en Sovnda. Sumatra viel in de 
Engelse area, de rest in het Amerikaanse. Van onze kant is er be- 
zwaar tcgen gemaakt, dat de Indische Archipel niet als geheel werd 
beschouwd. De bespreking is heel moeilijk geweest. De Engelsen 
wilden meer nebben, maar de Anierikanen bleven op hun standpunt 
staan. Dit geschiedde zuiver uit militaire overwegingen. De Engelsen 
hadden de lijn liever zien lopen door Straat Makassar en Straat 
Lombok. 

62300. De Voorzitter: Wilden geen van beiden iets weten van het 
Nederlandse standpunt? 

A. Dit is door de Regering naar voren gebracht. Wij wilden het 
gebied in één sector hebben. Het is van geen invloed op de beslissing 
geweest. Wij hebben er later wel enig nadeel van ondervonden. 

62301. De Voorzitter: Later is de lijn weer verlegd. 

A. Pas heel veel later, in 1945, ook op grond van militaire over- 
wegingen. Toen was men klaar met de Philippijnen en is besloten 
alle aandacht te geven aan de aanval op Japan. De Amerikanen 
hebben alle strijdkrachten geconcentreerd; wat zij in de Indische 
Archipel hadden, werd aangetrokken naar de Philippijnen. De over- 
dracht is bijzonder ongelukkig gegaan. In Augustus was er nog geen 
beslissing genomen, wel tussen de Combined Chiefs of Staff, maar 
nog niet tussen Trut7iatz en Artlee. Het zou besproken worden tijdens 
de conferentie te Potsdam. Toen is tijdens de conferentie de contro. 
verse met de Russen ontstaan en is men aan het vraagstuk niet toe- 
gekomen. Mountbatttetz had geen instructies, toen de Japanse capitu- 
latie kwam. 

62302. De Voorzitter: Is er bij die wijziging van Nederlandse 
kant invloed in een bepaalde richting uitgeoefend? 

A. Direct, toen die lijn getrokken werd, is er van Nederlandse 
kant gezegd: liever één sector. Daarop werd gezegd: neen. Er waren 
Pacific War Co~incils, één in Washington en één in Londen. Van onze 



kant zat er in Londen in de Minister-President en de ambassadeur 
en in het begin admiraal Furstner; in Amerika zat er in de heer 
Loudon, de Nederlandse ambassadeur. Dat was het hoogste Rege- 
ringsniveau, waarin politieke beslissingen zouden worden genomen 
over de te volgen oorlogvoering. Naar wat ik er van heb gehoord, 
is daar eerst geprobeerd dat tot één gebied te houden. 

62303. De Voorzitter: Is dat alleen van Nederlandse kant gebeurd? 

A. Door Nederland is een soort van protest ingebracht in de 
Pacific War Council tegen de afscheiding van Sumatra van de rest 
van Indië. Wij wilden dat gewijzigd hebben. Op grond van over- 
wegingen van zuiver militaire aard deed men dit niet en politieke 
factoren hadden hierop geen enkele invloed. 

62304. De Voorzitter: Is er van Nederlandse kant ook invloed uit- 
geoefend op de beslissingen, die te Potsdam zijn genomen? 

A. De gang van zaken is, als ik mij niet vergis, als volgt geweest. 
Na de nederlaag van de Duitsers in Noord-Afrika is er een confe- 
rentie geweest tussen de President en Churchill in Casablanca ter 
bespreking van de aanval op Sicilië. Daarna, ik meen in het najaar 
van 1943, is er geweest de eerste Quebec-conferentie tussen de Presi- 
dent en Churchill. 

62305. De Voorzitter: Ik meen te hebben gelezen, dat dr. van 
Mook op weg daarheen is geweest, maar daar niet op tijd is aange- 
komen. 

A. Dat is op de tweede Quebec-conferentie geweest, na de invasie 
in Normandië, die was, meen ik, in de zomer van 1944. Van Mook 
was toen in Londen en toen is de vraag aan de orde gekomen of het 
niet noodzakelijk was aan te dringen op een wijziging in de te volgen 
strategie, in het bijzonder aan te dringen op wijziging in de areas, die 
op die conlerentie waren vastgelegd. Daar is nl. de strategie vast- 
gelegd, die bij de verder te voeren oorlog tegen Japan zou worden 
gevolgd. Dat had belangrijke conrequerities voor Java. Na de verove- 
ring van de Philippijnen had MacArthur het plan de aanval op Java 
in te zetten en Java te bevrijden. Hij kon zijn plan echter niet uit- 
voeren, omdat hij de opdracht kreeg naar het noorden, naar Japan 
door te stoten. Die beslissing is, naar ik meen, op de tweede Quebec- 
conferentie gevallen. Van Mook was op de hoogte van het oorspron- 
kelijke plan van MacArthur om Java te bezetten door zijn verbin- 
dingen, die hij met MacArthur had. De gehele beslissing of men het 
zuiden zou laten liggen en naar het noorden zou doorstoten, hing af 
van de tweede Quebec-conferentie. Daarom zijn van Mook en Hel- 
frich naar die conferentie gestuurd, ten einde dit te voorkomen. Zij 
zijn echter te laat gekomen voor de conferentie, die reeds was ge- 
eindigd. Zij konden echter in de combined Chiefs of Staff het 
Nederlandse standpunt naar voren brengen. Wij hadden toen de 
Combined Chiefs of Staff-missie van generaal Dijxhoorn en schout- 
bij-nacht Stöve. 

62306. De Voorzitter: Die heeft zich er over beklaagd, dat van 
Nederlandse kant geen prijs werd gesteld op hun aanwezigheid in 
de Combined Chiefs of Staff en dat van de kant van de Amerikanen 
en de Engelsen is bewerkt, dat zij daar wel kwamen. De heer van 
Mook meent zich dat niet goed te kunnen herinneren. 

A. Ik herinner het mij ook. De heer van Mook is dynamisch van 
aard en wilde gauw door de dingen heen. Er waren twee vertegeii- 
woordigers van ons, die daar voor normaal contact zaten en ge- 
negeerd werden. 

De Voorzitter: Dat was dus een pijnlijke geschiedenis. 

A. Er zijn meer klachten gekomen, o.a. van de marine-attaché, 
die van Mook introduceerde bij de Amerikaanse marine-autoriteiten 
en toen door van Mook werd verzocht bij de besprekingen niet aan- 
wezig te zijn. 

62307. De Voorzitter: Had hij daarvoor een bepaalde reden? 

A. Dat weet ik niet. 

62308. De Voorzitter: Onder vier ogen kon men misschien meer 
bereiken. 

A. Voor de betrokken vertegenwoordiger was het echter niet pret- 
tig en het gaf aanleiding tot klachten. 

62309. De Voorzitter: Welke militaire beslissingen zijn er precies 
genomen bij die tweede Quebec-conferentie? 

A. Naar ik gehoord heb, is toen beslist over de algemene lijnen 
van de strategie, die gevoerd zou worden na de val van de Philip- 
pijnen. Besloten werd het gebied in het zuiden te laten liggen, 
omdat de Japanse strijdkrachten daar van alle contacten met Japan 
waren afgesneden. Men zou alle krachten concentreren voor de 
aanval op Japan. Toen de beslissingen in Quebec waren genomen 
en deze tot uitdrukking kwamen in de nieuwe instructies aan de 
opperbevelhebbers en de hergroepering van de strijdkrachten, waarbij 
troepen, die in de Indische steunpunten lagen, werden teruggetrokkeil 
naar de Philippijnen, kwam de noodzaak naar voren om daarvoor 
andere troepen in de plaats te stellen. De enige operaties, die Mac 
Arthur na de verovering van de Philippijnen nog in de Indische 
Archipel mocht uitvoeren, waren gericht op de oliegebieden van 
Borneo, omdat zij hoopten hun olievoorziening gemakkelijker te 
maken. Zij moesten de olie voor de Philippijnen halen uit Californië 
en daarom hebben zij Tarakan, Miri en Balikpapan veroverd om 
vlot nieuwe olie te kunnen krijgen. Verder ging hij niet. Hij had hier- 
voor alleen beschikbaar drie Australische divisies. Toen kwam het 
punt naar voren van een volledig omgooien van die bevelsgebieden, 
omdat de Engelsen klaar stonden met een offensief, dat zou worden 
ingezet tegen Malaya en Borneo. Zij konden dan die Australische 
troepen onder zich nemen voor de verdere actie in de Archipel. Dat 
is naar voren gebracht door de verschillende bevelhebbers in de 
Combined Chiefs of Staff. De Engelsen kwamen er steeds op terug, 
dat zij de lijn verlegd wilden zien, en werden door de Amerikanen 
tegengehouden. 

62310. De Voorzitter: Wij hadden toch vertegenwoordigers bij 
de Combined Chiefs of Staff? 

A. Die zijn daarin niet gekend. Ik heb er nooit een rapport van 
gezien. 

62311. De Voorzitter: Dit was toch duidelijk een Nederlands be- 
lang. Nochtans zijn bij die besprekingen geen Nederlandse ver- 
tegenwoordigers geweest? 

A. Neen. 

62312. De Voorzitter: Men is er niet van op de hoogte geweest? 

A. Neen. Misschien hebben zij weleens wat gehoord. 

62313. De Voorzitter: Wij hadden onze vertegenwoordigers bij de 
staf van MacArthur. Hebben die geen lont geroken? 

A. Ja, vandaar dat wij wisten, wat er zo'n beetje aan de hand 
was. Langs die weg wisten de heren van Mook en Helfrich, dat er 
plannen werden gereedgemaakt voor de bezetting van Java. Aan de 
andere kant werden plannen gemaakt voor de opmars naar het 
noorden. Men maakte plannen voor alle mogelijke dingen klaar. 
Toen de instructie kwam, wist men, dat MacArthur de opdracht 
naar het zuiden niet kon uitvoeren. 

62314. De Voorzitter: Ik denk, dat de heer van Mook de Neder- 
landse Regering wel op de hoogte heeft gesteld. 

A. De heren van Mook en Helfrich waren toen in Londen. Zij 
zijn door de Regering met een opdracht naar Quebec gestuurd. 

62315. De Voorzitter: Die opdracht was waarschijnlijk contra de 
plannen? 

A. Om de geallieerden te bewegen hun plannen te wijzigen in die 
zin, dat zij voldoende krachten zouden overlaten aan MacArthzlr 
om de opdracht ten aanzien van Java uit te voeren. 

62316. De Voorzitter: Heeft de Regering voldoende kracht bij- 
gezet om hierin verandering te krijgen? 

A. Alle kracht. 

62317. De Voorzitter: Men kan niet zeggen, dat de wijziging in 
de plannen een verrassing is geweest voor de Nederlandse Regering? 

A. Neen. 



62318. De Voorzitter: Kan men zeggen, dat deze zaak op een te 
iaat tijdstip ter kennis van de Nederlandse Regering is gekomen, 
toen in principe de beslissing gevallen was? 

A. Neen. De beslissing is gevallen in Quebec. Dat was begin 1944 
of iets later, dat weet ik niet precies meer. Ik was secretaris van de 
vergadering en zat toen hier. Ik was er bij, dat de opdracht aan de 
heren var1 Mook en Helfrich werd verstrekt. 

62319. De Voorzitter: Bestaan daarover nog schriftelijke stukken? 

A. Ja zeker. Van al die vergaderingen zijn notulen gemaakt. Dat 
was de ministeriële commissie oorlogvoering. Het archief is over- 
gebracht naar het Kabinet van de hilinister-President. 

62320. De Voorzitter: Hebt u ons alles verteld van hetgeen u hier- 
van weet of kunt u dit nog uitbreiden? 

A. In Augustus, toen de capitulatie ons overviel, ben ik met 
admiraal HeLfrich mede geweest naar Londen. Ik was tegenwoordig 
bij een bespreking met de chef van de staf van Morlntbattcn. Tot 
goed begrip moet u zich dus indenken, dat men had het South East 
Asia Comrnand (S.E.A.C.) onder admiraal Mountbatfen, dat was de 
Britse sector, en de South West Pacific Area (S.W.P.A.) onder bevel 
van MacArthur en de South Pacific Area (S.P.A.) onder bevel van 
admiraal Nirnitz; dat was de Amerikaanse sector. De chef van de 
staf van Mountbatteiz, die met het oog op deze zaak in Londen was, 
vertelde ons, dat men nog steeds wachtende was op de beslissing 
van Potsdam. die niet gekomen is. In Potsdam schijnt echter defini- 
tief besloten te zijn Nederlandsch-Indië binnen het operatiegebied 
van S.E.A.C. te brengen, hetgeen reeds op de tweede Quebec-confe- 
rentie aan de orde is geweest. 

62321. De Voorzitter: Ondanks de omstandigheid, dat men niet 
berekend was bij S.E.A.C. op de taak, die deze wijziging in de 
operatiegebieden medebracht? 

A. Neen. De Engelsen hadden voor de overname van dit grote 
gebied eenvoudig niet de middelen. Aanvankelijk waren de Ameri- 
kanen er steeds tegenstanders van geweest het operatiegebied van 
S.E.A.C. uit te breiden, ten einde te voorkomen, dat S.E.A.C. voort- 
durend meer middelen zou vragen, hetgeen ten koste van de middelen 
en dus van de oorlogvoering van andere gebieden zou gaan. 

62322. De Voorzitter: Maar daardoor heeft men een gevaarlijke 
situatie doen ontstaan. 

A. Voor ons wel, maar niet voor de geallieerde oorlogvoering 
tegen Japan. Het doel van de Amerikanen was de oorloc tegen Japan 
met zo weinig mogelijk verliezen binnen de kortst mogelijke tijd te 
doen eindigen. In zekere zin was dit inderdaad tragisch voor ons. 
Maar wij hadden geen militaire middelen en geen enkele stem in het 
kapittel. Na de val van Java in 1942 hadden wij niets meer te ver- 
tellen. Tekenend is mijns inziens wel, dat, toen Java in Maart 1942 
bezet was door de Japanners, kort daarop die scheidingslijn werd 
ingesteld tussen het Engelse en het Amerikaanse operatiegebied. Toen 
kreeg men S.W.P.A. onder MacArthur en de Pacific Ocean Area 
onder opperbevel van Nirnitz. Door de Combined Chiefs of Staff 
werd er toen een instructie opgesteld voor beide opperbevelhebbers. 
De aanhef van die instructie somde de namen van alle betrokken 
landen op: Amerika, het Verenigd Koninkrijk, Australië, Nieuw Zee- 
land, Canada, China, maar aanvankelijk was Nederland er uit ge- 
laten. Toen ik op  een ochtend op  het bureau kwam van de combined 
Chiefs of Staff, riep de secretaris van de Amerikaanse chefs van 
staven, de Amerikaanse generaal Bedell Smith, mij bij zich. Hij ver- 
telde mij, dat het stuk de avond daarvóór uit de bus was gekomen 
en ter tekening zou worden voorgelegd aan de President. Generaal 
Bedell Snzith had gezien, dat Nederland vergeten was, en hij had het 
er zelf maar bijgezet, omdat hij wel aannam, dat wij er mede accoord 
gingen. De majoor, die het stuk eerst had opgesteld, redeneerde een- 
voudig: zij hebben geen strijdkrachten meer, zij spelen niet meer mee. 
Dank zij die aanvulling op de instructie, beschouwde MacArthur 
zich als opperbevelhebber ook voor Nederland. Vandaar dat van 
Mook een goede verbinding met hem had, want deze stond als Luite- 
nant-Gouverneur-Generaal in officiële relatie met de opperbevel- 
hebber als vertegenwoordiger van de Nederlandse Regering in de 
S.W.P.A. 

62323. De Voorzitter: Wie was onze vertegenwoordiger bij de staf 
van MacArthur? 

A. Dat was admiraal Helfriclz. Admiraal Helfrich was de hoofd- 
vertegenwoordiger, die was bevelhebber van de strijdkrachten in het 
Oosten en was voor alle Nederlandse strijdkrachten de vertegenwoor- 
diger bij de bevelhebbers, die de oorlog in de Pacific voerden. Wij 
hadden verschillende officieren in de staf van MacArthur. Hun namen 
weet ik niet meer. 

62324. De Voorzitter: Noemde u de naam Spoor niet? 

A. Ja. Wij hebben gevormd een eigen inlichtingendienst, de Nefis, 
de Netherlands Forces Intelligence Service. Deze vormde een auto- 
noom lichaam in het inlichtingenapparaat van het opperbevel en 
stond in de laatste phase van de oorlog onder bevel van de toen- 
malige luitenant-kolonel Spoor. 

62325. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat een bepaald gebied in 
Nederlaridsch-Indië werd ontruimd, nadat het veroverd was. Was 
dat symptomatisch? 

A. Men had het niet meer nodig; men had het nodig gehad voor 
de aanval op hlorotai. Naderhand heeft men zich weer terug- 
getrokken. 

62336. De Voorzitter: Is dat in overleg geweest met de Neder- 
landse vertegenwoordigers? Men had toch ook kunnen zeggen: 
,,Wilt gij dat gebied overnemen?" Dat had men dan toch kunnen 
overwegen? 

A. Misschien is dat ook wel gebeurd. De Japs waren voor ons 
veel te sterk in die gebieden. Overnemen betekende, dat men ver- 
bindingslijnen moest verzorgen, en het ging maar om een klein gebied 
op Nieuw Guinea. 

Naderhand is op de eerste Quebec-conferentie ingesteld het South 
East Asia Command onder admiraal Mountbatten. Toen was onze 
positie zó verzwakt, dat wij daarin niet gekend werden. Mountbatten 
had net zo'n positie als Eisenhower, die ook stond onder Roosevelt 
en Churchili, maar niet onder onze Regering. Dat maakte onze 
positie veel zwakker. 

62327. De Voorzitter: Wanneer heeft die wijziging zich vol- 
trokken? 

A. In de loop van 1943, op aandrang van de Amerikanen. Wij 
zijn toen officieel uit de oorlog gezet. Daarover is overleg gepleegd 
en er is naar aanleiding daarvan een verdrag gesloten tussen onze 
Regering en Eisenhower, ter regeling van ae  bevoegdheden van de 
laatste in bevrijd Nederlands gebied. 

Men heeft aangenomen, dat de ,,allied nations" Amerika en 
Ecgeland waren. De Amerikanen spraken steeds over ,,governments 
in exile", Regeringen in ballingschap. Zij wilden ook geen last van 
ons hebben. 

62328. De Voorzitter: Wat betekende die wijziging, die zich in 
1943 heeft voltrokken, praktisch voor onze vertegenwoordiging bij 
dc staf? 

A. Dat betekende b.v. dat het burgerlijk gezag in de bevrijde 
gebieden niet onder oiìze Regering stond: daarop kwam het neer. 
Onder MacArthur stond het steeds onder de Nederlandse Regering, 
omdat hij ook voor ons opperbevelhebber was. In de gebieden van 
de South West Pacific Area trad de N.I.C.A. op en vormde dus een 
volkomen Nederlands bestuur; in bevrijde gebieden werd vanzelf 
de Nederlandse vlag %=hesen. Er was geen enkele moeilijkheid met 
het overnemen van het gezag. In South East Asia Command ging het 
heel anders. Als Inen daar een gebied binnentrok, werd er een mili- 
tair gouvernemcnt gevormd, dat geen instructies van de Nederlandse 
Regering had. Van Mook heeft als Luitenant-Gouverneur-Generaal 
hierdoor eer, inoeilijke positie gehad. Hij was altijd gebonden aan de 
instructies, die van Mounfbattcn uitgingen. Het heeft verder zijn 
gunstige gevolgen gehad voor de gebieden, bevrijd door de Australiërs. 
Nadat de Japanse capitulatie was tot stand gekomen, zeiden de 
Engelsen: wij zi~llen dit gebied overnemen, maar dan moeten de 
Australische troepen onder ons bevel komen. Dat hebben de Austra- 
liërs geweigerd. De Engelsen hebben het tenslotte goedgevonden, 
dat cie Australische troepcn onder Australisch bevel bleven. Er is 
een Australische area gekomen, waarbinnen Borneo viel. Lombok 
viel onder de Engelsen. De Australiërs bleven de  gebruiken volgen 



van de S.W.P.A., waaruit zij waren voortgekomen. Bij de over- 
name van Nederlandsch-Indisch gebied van de Japanners werd de 
N.I.C.A. geïnstalleerd en de Nederlandse vlag gehesen en een pro- 
clamatie voorgelezen van onze Koningin. l)  Borneo is door de 
Australiërs bevrijd. Billiton en Banka zijn door de Nederlandse 
strijdkrachteil bevrijd. Sabang is door de Engelse marine overge- 
nomen en meteen aan ons overgedragen. Met alles, wat ten oosten 
van de scheidingslijn lag, is het goed gegaan. Alles, wat door de 
Engelsen is bevrijd, is rood-wit geworden. 

62329. De Voorzitter: U bent in September 1942 naar Londen 
teruggegaan. Had i1 toen nog bemoeienis met de Combined Chiefs? 

A. Ik ben gekomen bij de Minister-President. Er is een soort 
Kabinet gevormd onder de  heer Lovink. Hij kwam er als secretaris- 
generaal van het Ministerie van Algemene Oorlogvoering. Ik kwam 
als adviseur van de Minister-President op militair gebied. 

62330. De Voorzitter: Om nog even op de vroegere periode terug 
te komen, u had in uw functie wel te maken met het n~ilitaire beleid, 
zoals het ten opzichte van Indie is gevoerd? 

A. Ik was in de eerste periode bij de marinestaf. 

62331. De Voorzitter: Kunt u jets mededelen over het beleid, 
vóórdat de oorlog met Japan is uitgebroken? 

A. Het beleid ten opzichte van de oorlogvoering in Indië werd 
beheerst door de Japanse eis van de handhaving van de status quo. 

62332. De Voorzitter: Wat moet daaronder worden verstaan? 

A. Het was een politieke quaestie. De strijdkrachten, die er 
waren, konden niet versterkt en ook niet verzwakt worden. Men kon 
geen strijdkrachten uit Indië weghalen om te helpen bij de oorlog- 
voering tegen Duitsland. Contact met de Engelsen was niet m:tgelijk. 
De Engelse oorlogsschepen hadden geen vrije toegang tot onze 
havens. Wanneer Duitse schepen in de Indische wateren zouden 
komen, zoii er wel oorlog tegen gevoerd worden, maar de behande- 
ling van die quaestie was enigszins ingewikkeld. 

62333. De Voorzitter: De quaestie van de Italiaanse oorlogs- 
schepen heeft hierbij ook een rol gespeeld. 

A. Uit Somaliland zijn Italiaanse schepen vertrokken, die voeren 
door de Indische Archipel. Wij waren daarmede niet in oorlog. Eén is 
er door een vliegtuig gesignaleerd. De Engelsen zaten er achteraan. 
Dat schip is inderdaad naar Japan doorgekomen. 

l) Nadere toelichting van de heer Nuboer, toegevoegd bij de correctie van het 
stenogram: 

Onder generaal ;\/iacArthrir, dus in de South West Pacific Area, zijn bevrijd 
de Ned.-Ir~dische gebieden bij Hollandia, Biak, Morotai, Tarakan en Balikpapan. 
Generaal MacA~ihirr had een instructie. mede namens onze Regering, uitgegeven 
en beschouwde zich daarom als oppei-bevc:hebber. mede voor Nederland. Bij be- 
vrijding van Kederlands gebied liet hij dan ook de Nederlandse vlag hijscn cn 
aan de bevolkinx een proclamatie voorlezen ~ a i i  onze Koaingin. Het militaire 
bestuur, dat werd ingcsreld :n beirijd gebied, was een Nederlands militair bestuur, 
vanzelfsprekend onder de opperbevelhebber MacA~f l lur ,  maar die zich in dit op- 
zicht als Nederlands opperbeveihcbbcr beschouwde. 

De troepen, die de bevrijding van Tarakan en Balikpapan tot stand brach!en, 
waren Australische troepen, toen nog onder het opperbevel van MacArthur. Deze 
zelfde troeprn namen, ria de capitulatie van Japan, het gezag van de Japanners 
over in geheel Borneo, Celebes, de Molukken, de kleine Soenda-eilanden be- 
oosten Lombok. Hoewel zij ioen niet meer onder generaal MacArtlzur ageerden, 
maar onder Iiun eigen Aus:ralische generaal Rlainey, die geen instructie namens 
onze Regering had, hebben zij de bestaande organisaties, gebruiken en wellic'nt 
ook de verplicliiingen van hun vroegere opperbevelhebber overgenomen. In al die 
gebieden werd het gezag van de Japanners overgenomen voor de Ned.-Indische 
Regering, werd dadelijk de Nederlandse vlag gehesen en een proclamatie van 
onze Koningin voorgelezen door een Nederlandsch-Indisch bestuursamb:enaar van 
de N.I.C.A. 

In he: South East Asia Command ging het geheel anders. Dit comm~nd kwam 
tot stand zonder enige medewerking van onze Regering, de opperbevelhebber had 
als chefs alleen de President van de Ver. Sta:en en de Eerste-Minister van Enge- 
land. Tegenover de Nederlandse Regering had hij geen enkele verplichting, Toen 
de Japanse capitulatie kwam, kreeg dit command de taak S~imali.a, Java. Bali en 
Lombok over te nemen van de Japanners. Alles werd gedaan om te voorkomen, 
dat de Nederlandse invloed zich zou herstellen. De Japanse bevelhebbers kregen 
opdracht zich bij de eerste besprekingen met de Britse militaiïen te doen verge- 
zeilen van de plaatselijke nationalistische leiders. Nederlanders waren bij deze 
ontmoetingen niet toegelaten. Geen wonder, dar in bijna het gehe!e gebied, dn: 
door ~~4oirntha/ten werd overgenomen. de rood-witte vlag woei. Er WIS één uit- 
zondering, Sabang. Dit eiland werd overgenomen door de BI-itse marine en deze 
iiisiaIieer.de dadelijk een N.1.C.A.-bestuur en deed de Nederlandse vlag hijsen. 
Dar dit mogelijk was, vind: vermoedelijk zijn oorzmk in de omstandigheid, dat 
volgens de plaiinen, die o p  het piint slonden te worden uitgevoerd. toen de Japan- 
ners capiinleerden. vooi een grote landing op Malakka, het eiland Sabang mede 
zou worden veroverd. De organisatie voor de overname van dit eiland s!oild dus 
gereed en daardoor kon Sabang dadelijk worden bezet, nog vóórdat de inslruciies 
bij her ,,Commandn werden ontvangen, die later leidden tot het zeer eigenaardige 
optreden jegens Nederland. 

62334. De Voorzitter: Bent u bekend met de samenstelling van 
de Nederlancise marine in Indië in die tijd? 

A. Die stond onder het bevel van admiraal Helfrich. Zij bestond 
uit: 3 kruisers: ,,De Ruyter", ,,Javav, ,,Tromp"; 7 jagers, 12 onderzee- 
boten en veel licht materiaal, dat men in dienst had gesteld voor 
bewaking en mijnenvegen. 

62335. De Voorzitter: En onze Marineluchtvaartdienst? 

A. Er was een uitgebreide Marineluchtvaartdienst, dic werkte met 
Catalina's en Dorniers. Men heeft ook geprobeerd materieel aan te 
kopen in Amerika, bijvoorbeeld motortorpedoboten aan te schaffen. 
Die waren pas klaar, toen de zaak afgelopen was. Een gedeelte daar- 
van is naar Curaçao gegaan en een gedeelte naar Engeland. Men is 
voorts de opleiding van personeel begonnen; men heeft het een en 
ancier in aanbouw gegeven, o.a. 2 of 3 grote mijnenleggers. 

62336. De Voorzitter: Is er in die periode geen sprake van ge- 
weest oin enkele oorlogsschepen vanuit Engeland naar Indië over te 
brengen? 

A. Neen. Ten gevolge van die status-quo-geschiedenis deed onze 
vloot in Indië aanvankelijk niet mee; dat was bijna een neutrab 
vloot, die niet was opgenomen in het kader van de oorlogvoering 
tegen de Duitsers. Het optreden tegen Duitse oorlogsschepen was 
voor de vloot in Indië moeilijk. Contact met de Engelsen was er 
haast niet. Op een gegeven ogenblik is die quaestie acuut geworden. 
De Engelsen gingen accoord met die status-quo-geschiedenis, omdat 
inen toen bang was voor een oorlog met Japan. 

62337. De Voorzitter: Die politiek heeft toch niet zo lang meer 
geduurd? 

h. Ongeveer tot de oorlogsverklaring aan Japan. In Singapore 
zijn onder grote geheimhouding besprekingen gehouden. Admiraal 
Helfrich is er in burger heengegaan, omdat men niet mocht weten, 
dat hij met de Engelsen besprekingen had. 

62338. De Voorzitter: Uit de stukken meen ik mij te herinneren, 
dat er in Augustus 1940 van Engelse kant gezegd zou zijn, dat niet 
meer de hand behoefde te worden gehouden aan de status-quo-poli- 
tiek, althans aan de eisen, die die politiek stelde. 

A. Dat is dan op een zeer beperkte schaal geweest. 

62339. De Voorzitter: Ik citeer uit het verhoor van de heer 
Welter (vraag 45402-45404): 

..De Voorzitter: Wanneer de Italiaanse schepen door onze 
strijdkrachten in open zee werden aangetroffen, dan mochten 
deze op dat deel van het oorlogsterrein geen initiatief nemen tot 
oorlogsdaden op grond van de status-quo-eis van Japan. Dit was 
erg lastig. 

A. Inderdaad, het gaf gewrongen verhoudingen, zodat wij 
tenslotte hebben besloten de  oorlog aan Italië te verklaren. 

De Voorzitter: Volg~ns onze gegevens had de Engels: Re- 
gering al op 13 Augustus 1940 aan de Minister van Buitenlandse 
Zaken medegedeeld, dat een beroep op  de status-quo-eis van 
Japan geen zin meer had, maar desniettemin i9 de Nederlandse 
Regering voorlopig doorgegaan met de handhaving van die 
positie tegenover de Italiaanse oorlogsschepen. Is u bekend, 
waarom de Nederlandse Regering dit heeft gedaan? 

A. Dit zou ik u niet kunnen zeggen. Ik weet alleen - het is 
misschien nuttig, het in dit verband te vermelden -, dat de 
Engelse Regering buitengewoon angstig was voor een conflict 
met Japan. Ik herinner me, dat er ecn van de eerste weken, dat 
ik in Londen was, twee afgezanten van het Foreign Office, o.a. 
Sir J~znzes Seymour, het hoofd van de afdeling Oostaziatische 
Zaken, die mij letterlijk kwamen bezweren, toch vooral geen 
vijandelijke daden tegen Japan direct of indirect te entameren, 
aangezien Zijner Majesteits Gouvernement dit zeer ongaarne 
zoii zien. Onze houding tegenover Japan is ongetwijfeld mede 
door die mededeling van de zijde van het Foreign Office be- 
paald geworden. In zoverre verwondert mij die uiting van En- 
gelse zijde, aangezien mij persoonlijk bekend was, dat men van 
Engelse zijde Japan tot het uiterste wilde ontzien. 



De Voorzitter: Deze uitlating is ontleend aan dezelfde brief 
van de heer Furs'tner. Hierin wordt gezegd: 

,,De Britsche Regeering had trouwens reeds bij schrijven van 
13 Augustus 1940 van den Gezant bij Hr. Ms. Hof aan den 
Nederlandschen Minister van Buitenlandsche Zaken medegedeeld, 
dat de houding van Nederlandsche oorlogsschepen tegen Itali- 
aansche schepen niet duidelijk geregeld is en daarbij als haar 
meening geponeerd, dat een beroep op den status-quo-eisch van 
Japan geen zin meer heeft." 

Uit deze mededeling zou kunnen blijken, dat de Engelse Regering 
reeds op 13 Augustus 1940 mededelingen in deze geest heeft gedaan. 

A. Ik weet van deze zaak niets af, maar ik weet wel, dat in de 
praktijk, in 1941, zich moeilijkheden hebben voorgedaan door de 
positie van onze schepen in Indië ten opzichte van de oorlogvoering 
door de Engelsen. Er was door een Duitse raider een schip genomen 
bij Mudagascar. Dat was een Indisch schip van de K.P.M. Toen is 
van de kant van de Indische Regering er op aangedrongen, dat de 
Indische scheepvaart naar Afrika zou worden gekonvooieerd. Toen 
is het plan geweest, deze schepen een onderzeeboot mee te geven, 
zodat. wanneer een raider hen aanhield, deze zou kunnen worden 
getorpedeerd. De Engelsen zijn geschrokken, want er voeren ook 
Engelse hulpkruisers in dat gebied. Er was geen contact tussen de 
twee bevelhebbers, dus kon men het niet coördineren. Zó weinig con- 
tact was er tussen de Indische schepen en de Engelsen, die in het- 
zelfde gebied opereerden. 

63340. De Voorzitter: Hoever ging die status-quo-eis'? Betekende 
deze, dat Nederland zijn militaire macht in Indië in een bepaalde 
periode ook niet mocht versterken? 

A. Ik geloof, dat het zo werd uitgelegd. Ik weer niet, hoe het ge- 
forniuleerd is geweest, maar het is zo ruim mogelijk uitgelegd, om- 
dat men bevreesd was de Jappen tot oorlog te prikkelen. 

62341. De Voorzitter: In feite heeft onze Regering wel getracht 
de weermacht uit te breiden. 

A. Ja. Men heeft veel vliegtuigen aangeschaft: Bi~ffaio's. Er liepen 
ook grote bestellingen, vooral van materieel voor het leger, zoals 
tanks, enz. Het Surinaamse legertje is geheel uitgerust met materiaal, 
dat door Indië was besteld en betaald. 

62342. De Voorzitter: Kan men zeggen, dat de Nederlandse Re- 
gering in haar pogingen om de weermacht in Indië te versterken, ge- 
handicapt is geweest door de status-quo-eis? 

A. Ik geloof niet, dat men dat kan zeggen. Die dingen staan los 
van elkaar. Het optreden van de marine is er door gehinderd, om- 
dat de schepen, die in Indië waren, niet voor de oorlog op zee kon- 
den worden gebruikt. 

62343. De Voorzitter: En dus eigenlijk niet voor de oorlog tegen 
Duitsland en Italië. 

4. Officieel wel, maar eigenlijk niet. Men kan geen oorlog voe- 
ren, als men geen inlichtingen heeft. Daarvoor was contact met de 
Engelse autoriteiten nodig, hetgeen niet was toegestaan. 

62.44. De Voorzitter: In elk geval is hierdoor de samenwerking 
tussen Nederlanders en Engelsen ongunstig beïnvloed? 

A. Ja, bijzonder. Dit is ons later, toen die samenwerking nodig 
werd, opgebroken. Naarmate de spanning met Japan toenam, zijn 
vele praktische bezwaren vervallen en is men gekomen tot een 
liaison-officier in Singapore. De Engelsen zijn begonnen met het 
verstrekken van apparaten. De ontwikkeling van de techniek ging 
door. Radar kwam ter beschikking van onze schepen, die in Engels 
verband medevochten; in het begin niet voor de schepen, die in 
Indiè waren. 

62345. De Voorzitter: Men zat in Indië met verouderd materiaal? 

A. Ja, geen schip was uitgerust met radar, toen de oorlog met 
Japan uitbrak. De Japanners hadden het wel. 

62346. De Voorzitter: Dit heeft waarschijnlijk ook de latere be- 
velvoering beïnvloed? 

62347. De Voorzitter: Hoe is de bevelvoering geweest? Hoe 
waren de verhoudingen daarbij, toen de oorlog met Japan uitbrak? 

A. Er was iets van een regeling in de Abda-overeenkomsten. Wij 
zouden ter beschikking van de Engelse admiraal in Singapore stellen: 
1 kruiser, 2 jagers, behulpzaam bij het konvooieren van trailsport- 
schepen naar Singapore, onderzerboten en verkenningsvliegtuigen. 
De rest van de schepen zou een verband vormen, dat meer in 
oostelijker gebied de Japanners zou bevechten om het oostelijke ge- 
deelte van de Javazee te beschermen tegen Japanse aanvallen. 

62348. De Voorzitter: Was er geregeld, wie bevelhebber zou zijn'! 

A. Het gedeelte, dat ter beschikking werd gesteld, kwam onder 
Engels operationeel bevel. De rest bleef onder Nederlands bevel. 

62349. De Voorzitter: Gold dat omgekeerd ook voor eventuele 
Engelse strijdkrachten, die in ons gebied waren? 

A. Neen, voor onze eigen strijdkrachten. De bedoeling was, dal 
de Amerikanen de hoofdmacht zouden vormen en de Japanners 
zouden vasthouden. Er bleef een Nederlands bevelgebied en een 
Engels bevelgebied. Er waren scheidingslijnen voor aangegeven, als- 
mede bepaalde taken, die ieder zou vervullen. De Amerikanen waren 
nog niet in oorlog. Later, toen de oorlog uitbrak, is vrij gauw in- 
gesteld het Abda-command. Toen is admlraal Helfrirh uit het gehele 
bevel gevallen en kwam er een maririebevelhebber, admiraal Hart. 
Er was een Engelse Air-Marshall en een Nederlandse generaal. Zo 
was de verdeling van de drie opperbevelen van de strijdkrachten van 
de drie landen. Helfrich heeft later Hart vervangen. In  Februari 
is admiraal Helfrich praktisch opperbevelhebber geworden van de 
marinestrijdkrachten van alle drie landen te zamen. In die functie 
kreeg hij zijn instructies van de Combined Chiefs of Staff. 

62350. De Voorzitter: Tenslotte stond hij dus onder geallieerd 
oppercommaildo? 

A. Het operatieve bevel lag bij de President van Amerika en de 
Eerste-Minister van Engeland. Admiraal Helfrich kreeg zijn bevelen 
via Wave11 uit Washington. 

62351. De Voorzitter: Kiint u iets mededelen over de ltrijgrver- 
richtingen van onze marine in Indië? 

A. Niets meer dan algemeen bekend is. 

62352. De Voorzitter: Hebben wij aan de Japanners belangrijke 
verliezen toegebracht, die voor de oorlogvoering van betekenis zijn 
geweest? 

A. Dat weet ik niet. Onze eigen indruk was van wel, afgaande 
op onze rapporten. Die rapporten over gevechten ter zee bij nacht 
hebben echter betrekkelijk weinig waarde; zij zijn weinig betrouw- 
baar. Men ziet zo weinig. Men ziet wel zeer veel vuurwerk en inen 
krijgt de indruk, dat men de vijand veel schade toebrengt. Men weet 
echter alleen met zekerheid welke schade men zelf heeft geleden en 
niet welke schade aan de vijand is veroorzaakt. De Amerikanen heb- 
ben bepaalde rapporten gepubliceerd aan de hand van door hen ge- 
dane onderzoekingen na de capitulatie van Japan. Die rapporten zijn 
niet gunstig voor onze tegen de Japanners in Indië behaalde resul- 
taten. In  vergelijking met onze eigen rapporten schijnen de Japanse 
verliezen zelfs bijzonder klein te zijn geweest. Nu is het vervelende bij 
deze zaak, dat de Amerikanen geen geallieerde officieren bij dit 
onderzoek toegelaten hebben. Het is dus ook weer niet zeker of die 
rapporten betrouwbaar zijn. De desbetreffende verhoren zijn alleen 
door Amerikanen afgenomen; anderen zijn daar niet bij geweest. 

62353. De Voorzitter: Zijn die rapporten gepubliceerd? 

A. Ja. 

62354. De Voorzitter: Zijn die in Londen? 

A. Ik vermoed van wel. Een overzicht van alle tot zinken ge- 
brachte Japanse schepen is gepubliceerd in een rapport van admiraal 
King. 

62355. De Voorzitter: Is er ook een rapport over het Nederlandse 
aandeel in de strijd? 

A. Ja. De schepen, die, toen de oorlog uitbrak, bij elkaar 
kwamen, waren niet gewend met elkaar samen te werken. 

A. Neen, daarin wordt alleen gegeven een overzicht van de tot 
zinken gebrachte Japanse schepen en die zijn, volgens dat rapport, 



bijna allemaal door Amerikaanse schepen tot zinken gebracht. De 
Amerikanen beroepen zich op verhoren van de Japanners. Die ver- 
horen zijn echter alleer. door de Amerikanen afgenomen. 

62356. De Voorzitter: En die rapporten zijn dus in strijd met de 
Nederlandse rapporten over de strijd? 

A. Ja, maar ik zeg nog eens: Alle rapporten over een nachtelijke 
strijd ter zee zijn weinig betrouwbaar. Ik weet het dus niet; ik heb 
daarover geen oordeel; er zijn onzekere factoren in dit opzicht van 
beide kanten. 

62357. De Voorzitter: Waar zijn onze strijdkrachten toen ge- 
bleven? 

A. De ,,De Ruyier" en de ,,Javas zijn in de Java Zee gezonken; 
de ,,Tron1p3' is beschadigd en naar Australië gestuurd om te repa- 
reren. Na te zijn gerepareerd, is het schip in de Indische Oceaan in- 
gezet en later ook in de South West Pacific bij de aanval op Balik- 
papan. Al de jagers zijn gebleven. 

Van de onderzeeboten zijn er uitgekomen de K 14, K 15 en de 
O 19. Dat waren de enige moderne boten, die er uit zijn gekomen, zri 
de rest is gebleven. Van de oude boten zijn er iiitgekomen de K 10, 
K 11 en K 12. Dat waren een paar oude boten, die niet meer voor 
de oorlogvoering te gebruiken waren, maar wel voor opleiding en 
evacuatiedoeleinden. 

62358. De Voorzitter: Zijn die gebleven als een apart deel, onder 
commando van admiraal Helfrich? 

A. Zij zijn onder administratief bevel van admiraal Helfrich ge- 
komen en ze werdcn door hem ter beschikking gesteld van een van 
de twee opperbevelhebbers, die in dat gebied ageerden. 

62359. De Voorzitter: Zijn die schepen niet gebruikt op het Euro- 
pese oorlogstoneel? 

A. Sommige. De ,,Soemba" is er uitgekomen en is gebruikt voor 
konvooien bij Colombo en is naderhand ingezet bij Sicilië, Salerno 
en Anzio en daarna bij Normandie. 

In het algemeen verschoof men de schepen liever niet, want de 
overtocht kostte tijd. De meeste schepen bleven dus in de gebieden, 
waar de oorlog tegen Japan werd gevoerd. behalve de ,,HeemskerckH, 
die uit Europa was gestuurd, toen de oorlog tegen de Japs aan de 
gang was. Op een gegeven moment is deze weer naar de Middel- 
landse Zee gegaan. De ,,Van Galen" en de ,,Tjerk Hiddes", zijn bij 
de Easternfleet gebleven. hlen hield de schepen zo lang mogelijk op 
het terrein, waar zij waren. 

62360. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat de R.S.O., Helfriclz, 
stond onder de B.D.Z. Was dat een afzonderlijke functie, die werd 
uitgeoefend door de Minister? 

A. Ik geloof het wel. Later is admiraal Furstner vervangen door 
de Booy en toen bleef hij B.D.Z. 

62361. De Voorzitter: Men krijgt de eigenaardige figuur, dat 
landstrijdkrachten onder de Minister van Marine kwamen, want onze 
landstrijdkrachten in Brits-Indië kwamen te ressorteren onder admi- 
raal Helfrich. Zodoende stonden deze blijkbaar onder de Minister 
van Marine. Dat gaf gewrongen verhoudingen, zoals het geval was 
bij het Indisch detachement, dat op Ceylon zat en dat ressorteerde 
onder admiraal Helfrich. 

A. Ik weet niets van die moeilijkheden, maar inderdaad kan dat 
aanleiding geven tot moeilijkheden. Ik dacht. dat B.S.O. voor de 
landstrijdkrachten onder een andere autoriteit stond. Er was een 
Minister van Oorlog voor de landstrijdkrachten uit Nederland, die 
vanuit hTederland werden geadministreerd. De Luitenant-Gouver- 
neur-Generaal was er voor de restanten van het Indische Leger. De 
B.D.Z. had over de landstrijdkrachten geen zeggenschap. 

62362. De Voorzitter: Naar uw oordeel stond het Indische deta- 
chement via de heer Helfrich onder de Minister van Oorlog? 

62363. De Voorzitter: Dus admiraal Helfrich stond onder twee 
Ministers? 

A. Ja, en onder de Luitenant-Gouverneur-Generaal. Het was 
enigszins ingewikkeld. 

62364. De Voorzitter: Is het niet mogelijk, dat zekere conpc- 
tentieverschillen een rol hebben gespeeld? 

De heer van Mook heeft verklaard, dat die ingewikkelde situatie 
inderdaad moeilijkheden gaf, maar dat er dergelijke competrntie- 
redenen waren, waarom men niet behoorlijk kon cocirdineren. 

A. Het was moeilijk anders te doen. De marine wordt geadmini- 
streerd en staat onder verantwoordelijkheid van de Minister van 
Marine of Defensie. Zij staat niet administratief onder de Indische 
autoriteiten. Hetzelfde gold voor de Nederlandse troepen, die door 
de Minister van Oorlog werden uitgezonden. Die stonden niet onder 
de Luitenant-Gouverneur-Generaal. De verantwoordelijke man was de 
Minister van Oorlog. Daarentegen staat het Indische leger onder de 
Luitenant-Gouverneur-Generaal. Hij is de man, die daarvoor verant- 
woordelijk is, alsmede de Minister van Overzeese Gebiedsdelen. Het 
waren gescheiden weermachten. Men heeft, omdat het tegenover de 
buitenlandse bevelhebbers moeilijkheden zou geven, als zij voor 
ieder drie verschillende mensen moesten hebben, een coördinatie 
gezocht in de vorm van de hoogste militair daar ter plaa.tse, Helfrich. 

62365. De Voorzitter: Welke rol hebben onze maritieme strijd- 
krachtsn gespeeld bij de herovering van Indië? 

A. Rechtstreeks heeft alleen in de laatste phase bij Balikpapari 
de ,,Tromp" medegedaan. De herovering heeft plaats gehad in het 
kader van de opmars naar de Philippijnen van het Oosten uit. 

De Amerikanen waren niet erg gesteld op een indeling van onze 
schepen in hun gebied. Wij hebben het een paar keer gevraagd. Het 
werd bijna altijd van de hand gewezen op grond van verzorgings- 
moeilijkheden. Onze schepen hadden alle hetzij Engelse uitrustingen, 
hetzij uitrustingen van ons zelf, doch geen Amerikaanse uitrustingen. 
De Amerikanen voelden niets voor aparte stores voor onze afde- 
lingen. 

62366. De Voorzitter: De onderzeeboten hebben weleens een keer 
dienst gedaan in verband met raids op Sumatra? 

A. Sumatra was Engels gebied. De ,,Trompv heeft voortdurend 
medegedaan met de actie van de Engelse vloot in de Indische Oceaan. 

62367. De Voorzitter: Er werden raids op de kust van Sumatra 
gedaan. 

A. Dat betrof agenten, die men losliet. 
Het gebeurde inderdaad bij Sumatra onder Engelse leiding en door 

Nederlandse onderzeeboten. Voor hetzelfde doel werden ook Neder- 
landse onderzeeboten en vliegtuigen in de Amerikaanse sector ge- 
bruikt; daar werkten zij dus met Amerikaanse flotilles samen. 

62368. De Voorzitter: Bent u thans aan het einde gekomen van 
hetgeen u te zeggen had? 

A. Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dit is een van de eerste verhoren, die wij over de 
marine hebben gehouden. U hebt ons in dit oriënterende verhoor 
zeer veel verteld. Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit thans het verhoor. 

J. F. W. NUBOER. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VA& STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN VRIJDAG 29 JULI 1949 

TE LONDEN 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaail 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JACOBUS CORNELIUS ANTONIUS PETERS, 
o1.id 44 jaar, wonende te Londen, 

afdelingschef bij de firma Philips Electrical Ltd., Londen. 

Hij legt de eed af als getuige. 

62534. De Voorzitter: Als ik mij niet vergis, was u bij het begin 
van de oorlog in Engeland? 

A. Ja. 

62535. De Voorzitter: Bent u toen opgeroepen? 

A. Wij zijn niet opgeroepen, zoals men in Nederland opgeroepen 
zou worden. Voor zover ik mij herinner, zag ik in de ,,Evening Stand- 
ard" een bericht, waarin stond, dat alle Nederlanders in Engeland 
die de dienstplichtige leeftijd hadden, hun ~ersoonlijke bijzonderheden 
moesten opsturen naar de dichtstbijzijnde consul. Dat heb ik on- 
middellijk gedaan. In Juni kwam het eerste bericht, dat ik opgeroepen 
zou worden; in Juli kwam de oproep ;,oor de keuring. Ik ben inder- 
daad gekeurd en ik heb herkeuring gehad, omdat er iets niet in de 
haak was met mijn nieren. Op 3 Seotember ben ik opgeroepen met 
de mededeling mij te melden in Porthcawl. 

62536. De Voorzitter: Hebt u er iets van gemerkt, dat onmid- 
dellijk, nadat de Regering in Londen was, verschillende Nederlanders 
zich vrijwillig voor dienstneming hebben opgegeven? 

A. hTeen. Ik heb mij zelf indertijd gemeld bij de consul-generaal 
de heer de Meester rechtstreeks, nadat het bericht van de inval in 
Nederland kwam. Op Vrijdag 10 Mei kwam het bericht en ik ben op 
Maandag naar het consulaat gegaan oni mij te melden. Op dat 
moment bestond er geen organisatie om dit soort mensen op te 
vangen. Onmiddellijk daarna is de débâcle gekomen en ik heb er 
nooit meer iets van gehoord. 

62537. De Voorzitter: Er is weleens gezegd, dat er veel animo 
was om onmiddellijk na het uitbreken van de oorlog vrijwillig in 
dienst te gaan, maar dat de Regering geen gelegenheid had de mensen 
aan te nemen, dat daardoor de animo is verminderd en dat men 
daarna niet meer zo vlot mensen kon krijsen als het geval was 
direct na het begin van de oorlog. 

A. Dat ben ik met u eens. Ik heb mij in Mei gemeld met de 
idee: ik wil naar Nederland en daar dienst nemen. 

Toen de ineenstorting in Nederland een voldongen feit was, zag 
het er voor mij. zakelijk gesproken, anders uit. Nederland was afge- 
sloten. Ik ben lid van een grote firma. die zich voor de taak gesteld 
zag haar exporten on korte termijn belangrijk te vergroten ten bate 
van filialen in de vrije wereld, die anders droog zouden lopen. Toen 
was er voor mij niet meer die urgentie dienst te nemen. Toen de 
oproeping kwam, dacht ik: is het op het ogenblik de moeite waard 
in dienst te gaan; kan ik ais burger niet meer doen dan als militair? 
Mijn firma heeft veel moeite gedaan om mij uit het leper te houderi, 
resu. weer te halen. Dat is echter niet gelukt. On 3 September ben ik 
in het leqer gegaan en ik ben daar gebleven. Ook na 3 September 
heeft mijn managinq director op Arlingtonhouse nog pogingen ge- 
daan om vrijstelling te verkrijgen, omdat er genoeg werk te doen was. 

62538. De Voorzitter: U zult wel weten, dat de Nederlandse 
Regering in Londen heeft getracht Nederlanders uit Canada, Zuid- 
Afrika, de Verenigde Staten en ook uit Engeland te recruteren. Hebt 
u de indruk, dat dit, voor wat de in Engeland wonende Nederlanders 
betrof, veel heeft opgeleverd? 

A. Dat is betrekkelijk. Zakelijk bekeken, leverde dit volgens mij 
niet heel veel op. De oproepingsformulieren waren alphabetisch ge- 
nummerd. Mijn naam begint met een P en mijn nummer was 495. 
Hieruit valt dus af te leiden, dat geen grote aantallen voor oproep 
ter beschikking stonden. 

62539. De Voorzitter: Hebt u de indruk, dat er, in verhouding 
tot de oproepingen, velen zijn opgekomen? 

A. Mijn indruk is, dat - op  een enkele uitzondering na - ieder- 
een, die is opgeroepen, ook is opgekomen. Ik b-n zelf commandant 
geweest van de militaire politie. Ik meen dus met kennis van zaken 
te kunnen spreken. De heer Arnand is het klassieke voorbeeld. 

62540. De Voorzitter: De praktijk heeft in de Verenigde Staten, 
Canada, enz., iets totaal anders te zien gegeven. Ik ben verheugd te 
horen, dat dit in Engeland beter is geweest, maar dal, indien er hier 
niet velen zijn opgekomen, dit een gevolg was van het feit, dat er 
riet zo veel Nederlanders in Engeland waren. 

A. Uit de oproepingsformulieren viel af te leiden, dat er inder- 
daad niet zoveel personen hier waren, die voor het leger in aan- 
merking kwamen. 

62541. De Voorzitter: Een andere vraag is natuurlijk, of zij 
zich allemaal hebben laten registreren. 

A. Daaraan ontkwam men niet zo gemakkelijk. In Engeland 
was op de duur praktisch iedereen lid van de gewapende macht, ook 
21 liepen er mensen tussendoor, die om gegronde redenen burger 
bleven. Dat was echter niet gemakkelijk en ik heb niet de indruk, 
dat er veel mensen tussendoor gelopen zijn 

62542. De Voorzitter: U bedoelt te zeggen, dat degenen, die 
thuis bleven, snel in de gaten liepen? 

A. Precies. Toen ik esnmaal in het leger was, heb ik mij er al 
heel gauw mede verzoend. Iedereen was in het leger; wat kon je als 
burger nog doen? De mensen werden hoe langer hoe meer opge- 
roepen. Men k r e e ~  het idee: het leger is de enige plaats, waar men 
nuttig werk kan doen, het burgerleven bestaat niet meer. 

62543. De Voorzitter: U is toen gekomen bij het legioen in 
Porthcawl. Wat voor functie kreeg u daar? 

A. Ik kwam als recruut in dienst en ben in April 1941 met 14 
andere mensen naar een Engelse officiersopleiding gezonden, een 
O.C.T.U., Officer Cadet Training Unit. Wij vonden het een grote eer 
om als Nederlanders een Engelse officierso~leiding te mozen volgen 
Het feit, dat wij uitgezocht werden om officier te worden, hebben 
wij zeer gewaardeerd. Vijf mensen ziin gestuurd naar Sandhurst. vijf 
Eaar Pwlheli en vijf naar Dunbar in Schotland. Daar hebben wij een 
normale infanterie-officiersopleiding meegemaakt. Later zijn er nog 
contingenten uitgezonden voor andere opleidingen. Wij zijn na vier 
maanden - 1 Augustus 1941 - als tweede luitenant bij de brigade 
teruggekomen. 

62544. De Voorzitter: Hebt u toen een bepaalde functie gekregen? 

A. Gedurende de eerste twee maanden had ik zeer weinig te doen. 

62545. De Voorzitter: Was dat een algemeen verschijnsel? 

A. De kwestie was. dat men in die dagen een grote toevloed van 
militairen verwachtte. Er gingen allerlei geruchten over de meldingen 
in Canada. De eerste cijfers luidden 15 000 man, en wij zagen in onze 
verbeelding die grote Canadezen van 6 voet lengte reeds aankomen. 
Dat getal is snel verminderd tot 1500 en later werd het nog minder. 
Er zijn zeker geen 1500 mensen onder de wapenen gekomen. Er was 



niet veel te doen en dat hing mij geweldig de keel uit. Mij is gevraagd 
door de tegenwoordige generaal Doorinai?, of ik second in command 
wilde worden bij de P.A.M., die toen onder leiding van kapitein 
van der Kroon stond. Ik heb op die vraag niet onmiddellijk een 
bevestigend antwoord gegeven; ik heb gevraagd, of ik er over mocht 
denken. Wat ik niet wist, was, dat ook collega's waren gevraagd, die 
botweg ,.neenw hadden gezegd. De Maandag daarop - in November 
1941 - werd mij medegedeeld door de heer Doonnan, dat ik voor 
de functie was aangewezen. Ik heb mij toen bij kapitein van der Kroon 
gemeld. 

62546. De Voorzitter: Is er een bepaalde reden geweest, dat men 
die functie niet ambieerde? 

A. De reden was, dat vele niensen een soort van afkeer hebben 
van het idee politie en politiewerk, omdat het politiewerk door het 
publiek wordt bekeken via de agent op straat of, in het militaire 
leven, via de militaire politie op straat. De algemene opvatting is, 
dat politiewerk voor niensen van normale intelligentie niets aan- 
trekke!ijks biedt. Ik zag het eiiigszins anders. Ik heb indertijd voor 
het politiediploma gestudeerd. Het werk lag mij en ik heb een zeer 
interessante functie gehad. Na verloop van zeer korte tijd is kapitein 
van der Kroon naar Londen overgeplaatst. Q:, voordracht van gene- 
iaal Noothoi-ra vab? Goor ben ik commandant van de politie, afdeling 
marechaussee, geworden, met het gevolg, dat ik binnen het jaar tot 
kapitein werd bevorderd. Eerlijk gezegd, had ik tot op zekere hoogte 
de vrije hand. Ik had altijd direct contact met de inspectie, d.w.z. 
eeneraal Noothoven van Goor. Ik heb van deze afdeling iets gemaakt, 
zat gedurende de oorlog kon functionneren. De reden, waarom de 
generaal m i. wenste, dat ik het commando op mij nam en waarom 
het niet in handen van een marechaussee-officier bleef, was hoofd- 
zake!ijk, dat deze officieren zich niet gemakkelijk konden redden in 
een vreemde omgeving. Hun kennis van de taal was niet zeer goed. 
Zij konden niet geheel aanvoelen, dat men in Engeland niet op de- 
zelfde wijze politiedienst kan doen als in Nederland. 

Ik heb de afdeling grondig gereorganiseerd. Toen ik kwam, vond 
ik de sterkte van een compagnie, ongeveer 130 inan, allen beroeps- 
marechaussees, die eigenlijk niets anders deden dan op motorfietsen. 
fietsen en te voet om het kamp patrouilleren om te verhinderen, 
dat militairen zonder verlofpas het kamp zouden verlaten. De geert 
onder de marechaiisseei was niet bepaald goed. Ik heb de afdeling 
gereorganiseerd. zoals ik dacht, dat eeii normale politie-sfdeling zou 
moeten functionneren, in zeven of acht secties. Ik had een sectie ver- 
keer, administratie, securitv, censuur, bewaking en C.I.D., Crimina1 
Investipation Department. Ik heb aan het hoofd van die secties oudere 
opperwachtmeesters geolaaist. Ik heb altijd de idee gehad, dat ik op 
deze wijze het leven van vele mensen aangenamer heb gemaakt dan 
wanneer zij eer7voudi,rr vier jaren lang om het kamp heen gefietst en 
motor gereden hadden Teder had zijn eigen functie. Dat heeft prak- 
tisch gewerkt, totdat .arij naar Neder!and zijn teruggegaan, alhoewel 
ik zelf er ben uitgestapt toen ik naar het Militair Gezag werd over- 
geplaatst. 

62547. De Voorzitter: Bij de brigade politie waren alleen mare- 
chaussees? Is dat in Engeland altijd zo geweest of bestond de brigade 
eerst uit andere politiemensen, die uit Nederland waren uitgeweken? 

A. Er waren vertegenwoordiger4 van twee onderdelen: de werke- 
lijke militaire politie en de marechaussee, waarvan de zuidelijke 
divisie com~leet  in Engeland is gekomen, ongeveer 200 man. De 
werkelijke militaire politie bestond meestal uit jonge sergeants en 
korporaals. die uit~tekend hun dieost kenden. Zij werden gebruikt 
voor de opleiding van de recruten, die opgeroepen werden. Wij heb- 
ben onze dienst van hen geleerd. Zij deden dus niet meer dienst als 
militaire politie. maar als instructeurs van de troep. Ik neem aan, dat 
er vóór mijn tijd wegens het gebrek aan militaire politie is gezegd: 
clan moet de marechaussee de taak van de militaire politie maar 
overnemen, hetgeen trouwens, naar ik meen, in overeenstemming is 
met de oorpronkelijke opzet van het wapen van achttienhonderd- 
zoveel. 

62548. De Voorzitter: Is u iets bekend van de strijd, die er is 
gevoerd tussen de Regering en de leidirlg van de marechaussee over 
de doelstelling van de marechaussee? 

A. Het is ongetwijfeld waar, dat er vele marechaussees waren, 
die zeer duidelijk de mening verkondigden, dat zij niet tot de vecb- 
tende troepen behoorden. 

62549. De VoorziMer: Die strijd hebben de marechaussees ver- 
loren. 

A. Ongetwijfeld. De Regering of de legerleiding heeft deze zaak 
eenvoudig aan de kant geschoven; men heeft een aantal van de 
jongste marechaussees als korporaals bij de legeronderdelen geplaatst; 
de afdeling pantserwagens, met de toiniiialige luitenant Beelaerts van 
Blokland, bestond voor een gedeelte uit marechaussees. Voordat ik 
als officier bij de toeninalige P.A.M. kwam, is er een splitsing ge- 
neest; de jongste mensen waren bij de pantserwagens ingedeeld; de 
iniddelmoot en de ouderen bij de P.A.M. Dit klopt misschien niet 
geheel en al, maar het is wel de grote lijn, die is gevolgd. Ik had b.v. 
een aantal jongere marechaussees, die om de een of andere reden bij 
mijn onderdeel gebleven zijn en iii de sectie verkeer waren opgenomen. 
Ik heb deze mensen persoonlijk opgeleid. De sectie was naar Engels 
model georganiseerd en bestond uit 16 marechaussees, uitgerust met 
motorfietsen. Deze sectie is later als verkeerssectie militaire politie 
met de brigade medegegaan bij de terugkeer naar Nederland. Ik heb 
deze mensen later voortdurend in Zeeland en overal elders aange- 
troffen. 

62550. De Voorzitter: Hebt u ook een indruk gekregen van de 
geest van de troep in het legioen, voordat u bij de politietroepen was? 

A. Ja. Er is veel gesproken over die geest. Ik herinner mij goed, dat, 
nadat wij waren opgeroepen in Porthcawl en werden ondergebracht 
in een oud kasteel in de buurt van Cardiff, het verhaal ging, dat wij 
niet naar Congleton mochten, omdat de geest onder de mensen daar 
zo slecht was. Wij zijn er later toch ondergebracht. Natuurlijk werd 
er veel gekankerd: de mensen waren van hun land afgesneden en de 
een nam het zwaarder op dan de ander, maar als commandant van 
de politie heb ik geen enkel geval gehad van opstootjes of werkelijke 
onaangenaamheden op disciplinair gebied. Dat is nooit voorgekomen. 

62551. De Voorzitter: Er is ons weleens verteld, dat de troep 
werd gebruikt voor bieten rooien en dat die tijd van werkloosheid, 
omdat de Irzne-Brigade in een tijd van afwachting leefde, ook de 
tucht heeft beïnvloed. Dat zoli een van de redenen zijn geweest, dat 
Indische officieren aan de brigade zijn toegevoegd, 1-11. om de tucht 
te handhaven. Is er van dit verhaal iets waar? 

A. Volgens mij is het niet waar: dat zijn overdreven verhalen. 
Wij kwamen in Augustus 1941 naar Wolverhampton en de mensen 

zijn daar gebleven tot 1933, toen de brigade overyeplaatst werd om 
zich voor te bereiden op D-Day. Dat er georganiseerd bieten werd 
gerooid. heb ik niet meegemaakt. In het algemeen was het zo, dat de 
boeren arbeidskrachten te kort kwamen. Er werd gezegd: Als er 
militairen zijn, die willen helpen in hun vrije tijd, kunnen zij dat doen. 

62552. De Voorzitter: Was de troep voldoende op de hoogte van 
de doelstellingen van de Irene-Brigade? Waneer men wist, dat de 
Regering de bedoeling had de brigade later bij de invasie te laten 
helpen om Nederland te bevrijden, had men een concreet doel voor 
ogen. Heeft de Regering dat voldoende gepropageerd? 

A. Toen dat eenmaal bekend was, wel. In de eerste jaren is er 
natuurlijk nogal geschutterd. In die tijd hadden de Engelsen zelf nog 
geen doelstelling, dus hoe kon een Regering, die gastvrijheid genoot 
in dit land, het dan wel weten? 

62553. De Voorzitter: Ik bedoel niet, dat men wist, dat er een 
invasie ZOLI komen. Er kwamen twee opvattingen voor: aan de Irene- 
Brigade wordt geplukt voor allerlei doeleinden of de Irene-Brigade 
moet zo sterk mogelijk worden gemaakt om deel te kunnen nemen 
aan de bevrijding van Nederland. Die meningen hebben vaak gebotst. 

A. Er zijn allerlei stromingen geweest in die dagen. Toen de 
aanval op Indië bepon, heeft men het idee gehad, dat daar moest 
worden geholpen. Iedereen wist, dat wij hier niet een groot leger 
hadden. Alles, wat in die richting moest gebeuren, moest uit de bri- 
gade komen, die nooit op oorlogssterkte is geweest. E r  is echter een 
begin gemaakt. Wij hadden twee bataljons. Het eerste bataljon zou 
naar Indië gaan. Een advanced party van officieren onder generaal 
van Voorst Evekink is vertrokken. Op het moment, dat zij bij Indië 
waren, was de zaak afgelopen. Een gedeelte is op Ceylon terechtge- 
komen en een gedeelte in Australië. Eén van mijn beste vrienden, 
luitenant van T~iy l l  van Serooskerken, is, liaar ik meen, in Australië 
geland en bij een Special Duty Force gekomen. 

62554. De Voorzitter: Weet u, waar hij nu woont? 

A. U moet hem via Binnenlandse Zaken kunnen bereiken. Hij 
was v6ór de oorlog in Regeringsdienst en is het nu weer. Na de oorlog 
heeft hij mij een keer opgezocht bij een bezoek aan Londen in ver- 
band met een commissie voor handelsaangelegenheden. Het is J. van 
Tuyll van Serooskerken: hij is van de tak in het noorden; zijn vader 
was burgemeester van Zeist. 



62555. De Voorzitter: U had onder de brigade politie ook een 
detachement Maidenhead. Welke moeilijkheden hebt u daarbij gehad? 

A. In 1942 werd mij verteld, dat er berichten waren, dat de 
Duitsers zouden trachten met behulp van parachutisten de Koningin 
te vermoorden. Ik heb opdracht gekregen als commandant van de 
politie in Maidenhead een verkenning te doen om te zien, hoe 
Stubbingshouse verdedigd zou kunnen worden, wanneer een derge-, 
lijke overval zou plaats vinden. Tegelijkertijd kreeg ik opdracht mij 
in verbinding te stellen met de heer van ' t  Sant. Ik heb een verkenning 
gemaakt en een rapport ingediend, dat ongetwijfeld in de archieven 
tt: vinden moet zijn. Ik heb gerapporteerd, dat Stubbingshouse militair 
gesproken slechts verdedigd zou kunnen worden met de sterkte van 
een bataljon, maar dat politioneel gezien een compagnie voldoende 
zou zijn. Dit laatste voorstel is geaccepteerd. In totaal zijn er ongeveer 
60 man naar Maidenhead gedetacheerd, d.w.z. ongeveer 50 man, die 
voor het grootste gedeelte uit de afdeling pantserwagens zijn gelicht, 
en ongeveer 10 man hulppersoneel; men had dus tenslotte ongeveer 
de sterkte van een halve compagnie. Ik was daarvan de commandant. 
Ik heb toen de heer van ' t  Sant ontmoet, die mij met open armen 
ontving. Ik begreep niet, waaraan ik deze welwillendheid had te 
danken. Ik heb verschillende keren met hem geluncht en ben ook op 
Stubbingshouse door hen1 ontvangen. Ik dacht, dat elk ogenblik Hare 
Majesteit kon binnenkomen. Omstreeks halfelf nam de heer van ' t  
Sant mij mee naar buiten en gingen wij wat wandelen. Toen zei hij: 
Omstreeks deze tijd moet Hare Majesteit in Canada zijn geland. Dat 
was dus wel enigszins een teleurstelling, in het bijzonder voor de 
mannen, die op post stonden. Kort daarna vroeg de heer van ' t  Sant 
niij of ik in zijn dienst wilde komen. Tk begreep het niet: hij wilde 
niet zeggen, hoe de zaak zat. Ik vertrouwde het echter niet. Ik ben 
naar de toenmalige inspecteur, generaal Pliaff, cegaan en mei tegen 
hem: ,,Dit stelt de heer van ' t  Sant mij voor". Hij zei: ,,doe dat nooit". 
Daarop heb ik de heer var1 ' t  Sant medegedeeld, dat ik zijn aanbod 
iiiet kon aanvaarden, waarop hij mij nooit mzer heeft willen zien. 
Als militair commandant had ik strafbevoegdheid over de mannen 
en ik voelde mij verantwoordelijk voor hiin training. Ik was van 
oordeel, dat zij niet voortdurend alleen maar op post konden staan; 
dat zou op de duur te eentonig zijn. 

63556. De Voorzitter: Betwistte van ' t  Sant u die bevoegdheid? 

A. Ja. Ik had b.v. gezegd: deze mensen moeten gaan schieten. 
Door bemiddeling van de Engelsen had ik de beschikking gekregen 
over schietbanen en munitie. Ik had herhaalde malen te kennen ge- 
geven aan de adjudant-onderofficier de Rzrijsscher, dat de mensen 
eens in de veertien dagen moesten schieten. De Ruijsscher belde mij 
's avonds in het kamp op en zei: ,,Het spijt mij, maar ik heb met 
generaal van ' f  Sanf gesproken en die zegt, dat er niets van kan 
komen." Later hoorde ik op  het brigadebureau, dat de heer van 't Sant 
had gezegd, dat de Koningin deze zaak ter ore was gekomen en dat 
Hare Majesteit had gezegd: .,Ik zit niet in een kooi, waarom moeten 
deze mensen gaan schieten?" Het gevolg was, dat het eenvoudig niet 
gebeurde. Deze zaak heeft zich gedurende een aantal maanden toe- 
gespitst. Ik ben toen naar generaal Phajf gegaan en heb gezegd: ,,Dit 
heeft geen zin: ik ben de commandant, maar deze mensen kunnen 
zich achter de heer van ' t  Sant verschuilen; dit commando is een 
paskwil geworden." Generaal Phajf accepteerds dit en deed daarna 
het voorstel. dat het detachement van Oorlog naar Justitie zou over- 
gaan. Dit heeft zijn beslag gekregen. waardoor ik van dat command~  
werd ontheven. Ik herinner mij, dat luitenant Beelaerts van Blokland, 
die bij Hare Majesteit een functie had, de strafbevoegdheid over deze 
mensen heeft gekregen. Deze zaak is op deze wijze opgelost, maar de 
meeste mensen hebben eenvoudig geen militaire dienst meer gedaan, 
hoewel zij militair waren. 

62557. De Voorzitter: Tn een brief van de Minister van Oorlog 
aan de Minister van Justitie staat, dat er een monteur naar Maiden- 
head was gestiiurd om het materiaal na te zien en dat deze niet meer 
mocht terugkomen. 

A. Ik herinner het mij niet, niaar het waren kleinigheden, waar- 
mee men mij dwars zat. 

62558. De Voorzitter: Er staat: 

..Deze man was op 9 Juli 1943 nog niet teruggekeerd, niettegen- 
staande de kapitein Peters (Ct. Brig. Politie) eenige malen den 
betrokken adjudant-onderofficier, detachementscommandant, op- 
belde. Deze laatste verontschuldigde zich steeds met de mede- 
deeling, dat genoemde monteur op order van den heer van ' t  Sant 
moest blijven." 

A. Ja, dat herinner ik mij. Ik had geen commando daar. 

62559. De Voorzitter: Formeel gesproken ging dus de heer van 'Z 
Sant buiten zijn boekje? 

A. Ja. Hij had met mij als commandant kunnen spreken, b.v. 
over de bewakingsdienst van de mensen. Hij had kunnen zeggen: die 
post moet hier staan en niet daar, maar met het militaire deel had 
liij niets te maken. 

62560. De Voorzitter: Is het naar uw oordeel zó, dat de heer 
van ' t  Sant per se, ten einde aan zijn verantwoordelijkheid te kunnen 
voldoen, bepaalde dingen buiten u om moest kunnen doen of zonder 
u te raadplegen, of was er wel een weg, waardoor aan de wensen 
van de heer van ' t  Sant kon worden voldaan? 

A. Ja. Dat is mijn mening. Ik heb de heer vaui ' t  Sant volkomen 
mijn medewerking gegeven, speciaal omdat de heer van ' t  Sant een 
figuur was, die in de nabijheid van het Koninklijk Huis stond. Wan- 
neer ik op  inspectie kwam en ik gaf een bepaalde opdracht, dan 
werd die prompt aan de heer van ' t  Sant verteld. 

62561. De Voorzitter: Door wie? 

A. Door de commandant, die meende, dat hij dit moest vertellen 
aan de heer van ' t  Sant. 

62562. De Voorzitter: Was het volgens instructie, dat hij dit moest 
n~elden? 

A. Neen. 

62563. De heer Koersen: Had de heer van ' t  Sant niet het juiste 
begrip van militaire verhoudingen? 

A. Ik meende, dat de heer van ' t  Sant, die in de politiewereld had 
geleefd, waar tenslotte dergelijke disciplinaire regels bestaan, dit vol- 
komen begreep, maar om de een of andere reden heb ik het bij hem 
verbruid. Vermoedelijk was dat, omdat ik zijn aanbod niet had ge- 
accepteerd. Ik weet nog steeds niet, wat dat betekend zou hebben, 
maar het is opn~erkelijk, dat ik vanaf dat moment geen contact meer 
heb gehad met de heer van ' t  Sant. Ik kwam eens in de veertien dagen 
in Maidenhead en de heer var? ' t  Sant was altijd aanwezig. Ik moest 
mijn zaken bespreken met de commandant, die op mijn voordracht 
van wachtmeester tot adjudant is bevorderd. Deze mar, was tenslotte 
slechts onderofficier en zat tussen twee vuren. Hij zag de heer van ' t  
Sant meer dan mij. 

62564. De Voorzitter: Naar uw oordeel zijn door het optreden 
van de heer van ' t  Sant de belangen van het detachement, wat betreft 
de oefening en de paraatheid, geschaad? 

A. Ja. 

62565. De Voorzitter: Hoe lang bent u commandant van de bri- 
gade politie gebleven? 

A. Tot 10 September 1944, toen ik met het eerste detachement 
officieren van Militair Gezag naar Brussel ben gevlogen. Ik had een 
dubbele functie. Voor zover ik mij herinner, was het in het begin van 
1943, dat een aantal officieren, onder wie de toenmalige kapitein 
Ba5 Bncker, luitenant Oud en ik, zich moesten melden bij de toen- 
malige majoor Krzlls, die ons toen voor het eerst iets verteld heeft 
over de bedoeling om een bureau Militair Gezag op te richten met 
het oog op  de voorbereiding van de terugkeer naar Nederland en die 
zeide, dat de officieren. daar aanwezig, min of meer uitgekozen waren 
om onmiddellijk, althans gedeeltelijk, hun tijd te wijden aan het werk 
op dat bureau. Wij zouden, wanneer de brigade overging, uit de 
brigade worden gelicht en uiteindelijk-, wanneer het zover was, per- 
manent overgaan naar het Militair Gezag. Dat is ook gebeurd. 

62566. De Voorzitter: Waar zat, toen er eigenlijk alleen een depot 
in Wolverhampton was gevestigd, de brigade poiitie? 

A. Nog steeds in het kamp, met uitzondering van de sectie ver- 
keer, die met de brigade is medegegaan. 

62567. De Voorzitter: De brigade was in verschillende onderdelen 
gesplitst, de gevechtsgroepen, die naar verschillende Engelse onder- 
delen gingen? 

A. Ja, maar op rzn of andere manier is de verkeerssectie toege- 
voegd aan het brigadehoofdkwartier. Zij is uit mijn onderdeel gelicht 
en met de brigade overgegaan. 



62568. De Voorzitter: Bleef de brigade politit in Wolverhampton? 

A. Ja. 

62569. De Voorzitter: Toen had die niet nieer zoveel te doen? 
Toen de fighting units in Engeland verspreid waren, bleef er niet 

zoveel achter. 

A. Wij hadden altijd nog veel te doen. Wij hadden te maken met 
de mensen, die bij de brigade gestraft waren. De bewaking van het 
nieuw aangemaakte geld was ons o.a. opgedragen; er is 70 millioen 
gulden uit Amerika aangekomen. Dat moest in opdracht van de 
Ministers van Oorlog en Vdn Financiën in het kamp worden opge- 
slagen. Met de overbrenging en bewaking daarvan ben ik belast 
geworden. Te dien einde moest ik verschillende inaatregelen nemen. 
Ik heb een soort van alarminrichting Iaten aanleggen, zoals men die 
in juwelierswinkels aantreft. Dan hadden wij in Dundee ons straf- 
detachement. Daarheen moesten de mensen worden overgebracht, die 
zich schuldig hadden gemaakt aan bepaalde overtredingen. Ik heb 
nooit de indruk gekregen, dat wij toen veel minder hadden te doen. 
11; had het persoonlijk druk genoeg, omdat ik een dubbele functie 
had. Ik stond ook in geregeld contact met Civil Affairs in Peelhouse, 
in vredestijd het opleidingsinstituut voor de Engelse politie in Londen. 

62570. De Voorzitter: Is in September 1944 dit onderdeel gelicht 
uil het verband van de Iiene-Brigade en is dit toen overgegaan in 
bet verband van het Militair Gezag? 

A. De ouderen, de mensen, die, n-iilitair gesproken, niet zoveel 
meer waard waren, zijn in het kamp achtergebleven. Ongeveer 25 
mensen zouden uit die brigade politie als een soort van militair 
politiedetachement met het Militair Gezag medegaan. Zij zijn ook 
inderdaad mee overgegaan, maar in plaats van dat zij gebruikt werden 
voor het doel, waarvoor ik hen had bestemd en dat indertijd ook 
door generaal Kruls was goedgekeurd, zijn zij door majoor Derkserna 
cvergenomen en die heeft hen security-werk laten doen. Ik heb mij 
daartegcn verzet en inij er aan geërgerd, omdat, indien ik zelf mensen 
voor het verrichten van security-werk had moeten kiezen, ik andere 
mensen zou hebben uitgekozen. 

62571. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Volgens u heeft 
mr. Derkserna daarvoor dus verkeerde mensen uitgekozen? 

A. Hij moest roeien met de riemen, die hij had. 

62572. De heer Koersen: Had de heer Derkse171a deze mensen zelf 
uitgekozen? 

A. Er waren twee stromingen, een militaire en een justitiële: de 
cne stroming werd vertegenwoordigd door generaal Kruls, de andere 
door Minister van Atzgercn. Minister van Angereìz heeft het niet zo 
prettig gevonden, dat er in Militair Gezag een politiesectie was, hoewel 
tenslotte het nemen van de eerste politionele maatregelen na de bevrij- 
ding in hoofdzaak een militaire kwestie was. Men had ook een 
politie-afdeling onder n~aioor Derkserna. Op een gegeven moment 
werden deze afdelingen samengevoegd en wzrd majoor Derkserna 
mijn chef. De heer Derkserna heeft deze mensen dus niet gekozen, 
zij kwamen auton~atisch onder zijn commando. 

62573. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Toen wij het over 
Maidenhead hadden, bent u begonnen met te zeggen, dat er een 
aanval van parachutisten zou plaats vinden met het doel om J e  
Koningin te vermoorden. Waar kwam dat bericht vandaan? 

A. Ik meen, dat het bericht kwam van onzr ambassadeur in 
Zwitserland. 

d 

62574. De heer Koersen: Weet u, voor welke functie de heer van 
' t  Sant u wilde bestemmen? 

A. Dat weet ik niet. Hij wilde het mij zeer bepaald niet vertellen; 
dat maakte het juist zo vervelend voor mij. Omdat ik niet wist, welk 
spel er werd gespeeld, ben ik in mijn grote nood naar mijn onmiddel- 
lijke chef, generaal Phaff, gestapt. Ik wist niet in die tijd, dat ik daar 
juist aan het goede adres was. Hij zei: ,,Peters, doe het niet," Hij 
werd rood van opwinding en toen wist ik genoeg. 

62575. De Voorzitter: Hebt u verder nog iets op te merken, dat 
van nut kan zijn voor de commissie? 

A. Dat vind ik een moeilijke vraag. 

62576. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Als u nog iets 
weet, stuurt u dan een nota. Weet u iets van de verbindingen met 
Nederland? 

A. Neen. Achteraf gezien, ben ik blij, dat ik indertijd die stap 
heb genomen om niet met de heer van ' t  Sant in zee te gaan, vooral 
als men nu leest, wat er allemaal gebeurd is. Ik was daar niet graag 
tussen gekomen. 

62577. De heer Koersen: Hebt u nog met andere heren van het 
bureau Derkserna te maken gehad? 

A. Ik ben wel in contact gekocrien met deze neren, maar dat was 
een afdeling op zich zelf. Wij zaten daar als vreemde eenden in de 
bijt. 

62578. De Voorzitter: U hebt nu dus alles verteld? 

A. Er is zo weinig van al dit werk overgebleven. Men heeft er r n  
weinig van gehoord, of wij het goed of niet goed gedaan hebben. 
Mijn functie in Engeland was vrij uniek. Ik heb vele dingen moeten 
doen, ten aanzien waarvan geen voorschriften bestonden. Ik ha.J 
geregeld contact met de burgerpolitic in Maidenhead, wat betreft de 
beveiliging van H.M. de Koningin, verder met de burgerpolitie in 
Wolverhampton, waar het kamp was, en in Diindee, waar wij een 
strafkamp hadden. Ongetwijfeld is, als gevolg van he: werk, dat wij 
gedaan hebben, de verhouding tussen de troepen en de burgerbevol- 
king beter geweest dan zij anders zou zijn geweest. Wanneer een 
Nederlandse militair in Wolverhampton in het openbaar een meisje 
een zoentje gaf, dan was het nieuws en zou het in de krant kunnen 
komen; wanneer een Engelse soldaat het deed, wai het geen nieuws. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het staat toch nergens Ir? 
het wetboek van militair strafrecht, dat men een meisje geen zoen 
mag geven! 

A. Neen, maar ik heb het wat zacht uitgedrukt. Ik heb persoonlijk 
met deze politiemensen indertijd afgemaakt, dat zij, wanneer een 
Nederlandse militair een kleine zonde beging, het niet in de krant 
moesten laten komen, maar het ons moesten vertellen. Dan zouden 
wij het onder het Nederlandse militaire strafrecht wel opknappen. 
Dit is uit de krant gebleven! Het contact met de Engelse politie was 
zeer goed. Men had ons het leven veel zuurder kunnen maken. Dat 
is niet gebeurd. Ik meen te mogen zeggen, dat dit een gevolg is ge- 
weest van het werk, dat wij gedaan hebben. Wij hadden ook een 
kleine sectie security opgezet in het kamp als gevolg van het feit, dat 
ik zelf door toedoen van kapitein van der Kroorz een cursus in 
militaire security had gevolgd. Daarvoor zijn enkele mepsen uitge- 
kozen, die de taal kenden en die later bij de Engelsen cursussen 
hebben gevolgd. Van tijd tot tijd ging het gerucht, dat er militairen 
in het kamp waren, die, politiek gesproken, niet geheel zuiver waren. 
Er kwamen tenslotte geregeld mensen over. Dan moesten hun ante- 
cendenten uitgezocht worden, waarvoor wij de sectie security hadden, 
die deze mensen iil de gaten hield. 

62579. De Voorzitter: Zijn er nog veel straffen uitgedeeld? 

A. Wat m.i. .rijel van belang is, is de maatregel, indertijd genomen, 
om bigamie te voorkomen. Er werd vrij veel bigamie gepleegd. Ver- 
schillende Regeringen hebben getracht daartegen maatregelen te ne- 
men. De Nederlandse Regering heeft de inaatregelen, die ander? 
Regeringen namen, niet genomen, omdat zij meendr, dat het een 
i~grijpen in de vrijheden van de mens was. Er moesten toen onofficieel 
maatregelen worden genomen om bigamie te voorkomen. Wij stonden 
in verbinding met de Registrar General, die ons van elke buwelijks- 
aankondiging van Nederlandse militairen in Engeland bericht stuurde. 
Tegelijkertijd hadden wij de maatregel, dat mensen, die wilden trou- 
wen, zich moesten melden bij hun commandant. Wij hielden dus een 
dubbele boekhouding. Kwam het uit, dat de man zich wel bij de 
registrar had gemeId, maar niet bij zijn commandant, dan was de 
zaak waarschijnlijk fout. Veel gevallen zijn er overigens niet geweest. 

De Voorzitter: Ik ben thans aan het einde geltomen van hetgeen ik 
LI te vragen had. Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
het verhoor. 

J. C. A. PETERS. 
ALGERA, voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
KOERSEN. 
DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN VRIJDAG 29 JULI 1949 

TE LONDEN 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

ADOLF HENRI PHILIP BALLOT, 

oud 45 jaar, wonende te Merthyr Tydfil (Glam), Engeland, 
company director. 

Hij legt de eed af als getuige. 

62581. De Voorzitter: Waar was u op het moment, dat de oorlog 
uitbrak:' 

A. Op het vliegveld Woensdrecht. 

62582. De Voorzitter: Had u daar een bepaalde functie? 

A. Commandant van een bewakingsdetachement. Er  waren gem 
vliegtiiigen op dat veld; het was ezn reserve-vliegveld. 

62583. De Voorzitter: U bent waarschijnlijk met een bepaald 
onderdeel door België en Frankrijk teruggetrokken? 

A. Met mijn eigen militairen van het bewakingsdetachement. Die 
ben ik kwijtgeraakt in Zeeland. Dat  is op een heel eigenaardige 
manier gebeurd. Toen het oosten van Nederland was gevallen, was 
het ook in het zuiden een verwarde toestand. De troepen, aan welke 
het gelukt was over de Wester Schelde te trekken, lagen in de buurt 
van Zuidzande bij Oostburg. Er was ook een aantal Franse troepen 
in die buurt. Dindags, vijf dagen na de inval in Nederland, toen door 
de radio was omgeroepen, dat het noorden was gevallen, en toen 
men in het zuiden niet wist, wat er ging gebeuren en of wij ook 
zouden capituleren, ben ik naar de Franse coinmandant gestapt en 
heb hem gevraagd, wat er zou gebeuren, indien ook het zuiden zou 
vallen, en of ik mijn onderdeel bij zijn troepen mocht voegen. Ik 
voelde er niets voor om voor de Duitsers te capituleren. De Frans- 
man vond dat goed en gaf niij een militaire taak. Hij had een tekort 
aan troepen en zijn bataljon lag verspreid langs de oever van de 
Schelde. Zijn hoofdkwartier had geen bewaking en die nam ik nu op 
mij. Des avonds reed ik met mijn onderdeel daarheen, maar in 
Oostburg op het Marktplein, waar wij halt hielden om te zien, waar 
wij heen moesten, stond een officier met getrokken revolver voor 
mijn wagen. Het was een overste van de artillerie met een Franse 
naam, die ik mij niet zo goed kan herinneren - ik meen Grarzpré 
Molière. Hij arresteerde mij wegens landverraad, omdat ik wilde 
doorvechten tegen de Duitsers. 

62584. De Voorzitter: Zeide hij dat er bij? 

A. Ja. Toen heeft men mij opgesloten in een cel. Daar heb ik 
enkele malen bezoek gehad van een majoor, die later hier is geweest. 
Hij kende mij tevoren reeds. Voordat ik tot detachementscomrnan- 
dant van Woensdrecht was aangewezen, was hij mijn depotcomman- 
dant. Hij probeerde overste Granpé Molière over te halen mij in 
ieder geval te horen, mat niet gebeurde. Zij hebben mij laten zitten, 
totdat Zuidzande volledig was geëvacueerd en totdat ik door een 
detachement van de militaire politie werd bevrijd. Zij haddcn op- 
dracht mij 105 te laten en naar België te evacueren. Over de Bel- 
gische grens heb ik het commando weer overgenomen van de mili- 
tairen, die mij z.g. als arrestant moesten bewaken. Ik heb getracht 
mijn oorspronkelijke detachement terug te vinden. Wij hebben overal 
gevraagd, maar ik heb mijn mensen nooit kunnen terugvinden. 

62585. De  Voorzitter: In  het verhoor van de  heer den Beer Poor- 
tugael lees ik: 

,,Wij hebben een paar Holiandse officieren opgevangen, die 
onder geleide van politietroepen aankwamen. Ik heb hen over- 
genomen en medegenomen. Blijkbaar dacht men, dat er met hen 
iets aan de hand was. De een was luitenant Ballot, die later in 
Engeland adjudant van de Minister is geweest. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Werd hij daar zo'n 
beetje opgebracht? 

A. Ja, hij was met nog een officier. Er  kwam een auto met 
mensen van de politietroepen en die twee officieren er in. Zij 
waren suspect. Wij hebben hen overgenomen en een onderzoek 
irigesteld. Toen bleek, dat er eigenlijk niets aan de hand was." 

A. Dat is dit geval. Ik heb den Beer Poorfugaei in Noord-Frank- 
rijk ontmoet, enkele dagen later. Hij stond ergens aan de kant vaii 
de weg. Daar reden wij langs. Toen pas ben ik met hem in contact 
gekomen. 

62586. De Voorzitter: Hebt u gevraagd te mogen mederijden of 
hebben zij het aangeboden? 

A. Ik geloof, dat hij vroeg, of wij ons bij hem wilden voegeri. 
Hij verzamelde rille anderen om zich heen. Toen ben ik via Brest 
naar Engeland gegaan. 

62587. De Voorzitter: Hoe groot was uw detachement? 

A. Bij Woensdrecht 68 man en 8 onderofficieren. Van die mensen 
is er niet één in Engeland gekomen. Jii Zeeland had ik onderweg 
wat meer m~litairen verzameld. Toen ik gearresteerd werd, had ik 
ongeveer 130 man bij mij. Dat  was mijn eigen onderdeel plus de 
mensen, die gestrand waren. 

62588. De Voorzitter: Waar bent u, toen u in Engeland kwam, 
terechtgekomen? 

A. Ik ben onmiddellijk naar Porthcawl gebracht. Daar waren 
ongeveer 2000 mensen, alle wapenen door elkaar. 

62589. De Voorzitter: Hebt u daar een functie gekregen? 

A. Ja, ik werd sectiecommandant bij het trainen van de troep. 

62590. De Voorzitter: Wij hebben gehoord, dat de geest onder 
de troep niet erg goed was. Is dit inderdaad het geval geweest? 

A. Dat kamp was een vergaarbak; er waren mensen van ver- 
schillende wapens en leeftijden bijeengebracht: infanteristen, artille- 
risten, luchtvaartmensen - de luchtvaartschool uit Vlissingen was 
daarhecngebracht -. marechaussees. 

62591. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Was mijnheer 
Granpé Moliere daar ook? e 

A. Die is nooit naar Engeland gegaan. Ik heb later gehoord, dat 
hij door de Fransen gearresteerd zou zijn en doodgeschoten. Ik weet 
echter niet of dit waar is. Nadat de politietroepen mij uit die cel 
hadden losgelaten, ben ik naar de Franse commandant gegaan en 
heb ik hem de toestand uiteengezet. Ik heb hem ook verteld, dat de 
Nederlandse troepen bij het overschrijden van de Nederlands-Bel- 
gische grens ontwapend zijn en dat de wapenen in een schoolgebouw 
en aan de kant van de weq waren neergtlegd. Niemand heeft ooit 
begrepen waarom dat nodig wds. Nadat ik in België vruchteloos 
naar mijn troepen liad gezocht, ben ik weer naar Nederland terug- 
gegaan. Op de 1Sde Mei was ik zodoende nog in Nederland. Ik had 
toen vier mensen en ;k heb gezegd: Wat moet ik nu doen met die 
vier mensen? 



62592. De Voorzitter: Welke verschillende fuiicties hebt u bij Zuid-Afrika 130 man heeft geleverd. Dit zijn de getallen, die ik mij 
de Irene-Brigade gehad? herinner. 

A. Toen wij naar Congleton gingen, ben ik bataljonsadjudant 
geworden van majoor de Broekerf, de con~maildant van het tweede 
bataljon. De toestand was zo, dat, nadat wij gedurende twee maan- 
den in Porthcawl waren geweest, de brigade in tweeën werd gesplitst: 
een bataljon met troepen, die geacht werden getraind te zijn, en een 
bataljon met troepen, waarvan de manschappen voornamelijk beston- 
den uit in Engeland opgeroepen mensen. Het eerste, dus het getrainde 
bataljon, ging naar Congleton en later zijn beide bataljoiis in Congle- 
ton weer samengevoegd. 

62593. De Voorzitter: Welke waren uw werkzaamheden als ad- 
judant van majoor de Broekerf? 

A. Voornamelijk bureauwerk, het uitwerken van de door de 
commandant verstrekte orders. 

62594. De Voorzitter: Welke functie hebt u later gekregen? 

A. Op 1 September 1940 ben ik benoemd tot adjudant van de 
Minister van Oorlog in Londen. Dat ben ik vler n~aailden geweest. 
Daarna ben ik naar het kamp teruggegaan. Een tijdlang ben ik daar 
plaatsvervangend con~mandant van een bataljon gegeest, omdat de 
toen aangewezen conlmandant, ik geloof majoor Mole~zaar, een ln- 
disch officier was,die nog niet was gearriveerd. Dat heeft ongeveer 
twee maanden geduurd. Daarna ben ik door de brigadecominandant 
bil zijn staf gevoegd als stafkapite~n en daarna als brigademajoor. 

62595. De Voorzitter: Kunt u ons ook iets mededelen over de 
organisatie van de Irene-Brigade in de verschillende stadia? 

A. Ja. Toen wij in Porthcawl aankwamen, bevonden zich daar 
troepen, die men niet kon noemen troepenonderdelen. Het was een 
kamp, dat men een soort van vergaarbak kon noemen, waarin orde 
moest worden gebracht. De luchtvaarttroepen zijn er al spoedig uit- 
gelicht en naar hun bestemming vertrokken. Daarmee hebben wij 
nooit meer contact gehad. De oudere marechaussees zijn er uitge- 
haald en naar Londen gedirigeerd, terwijl het overblijvende 
deel is gesplitst in een recrutenbataljon en een getraind bataljon. Dat 
getrainde bataljon is belast geworden met de bewaking van vlieg- 
velden in de omgeving van Porthcawl, zoals Cowbridge en St. Athens. 
Later, in Congleton, waren er twee bataljons, dezelfde twee, die ik heb 
genoemd, waarvan het ene werd getraind. Het tweede was vrij voltal- 
lig, maar het recrutenbataljon was niet voltallig. Van het begin af 
aan trad daar het verschil naar voren, waarmee wij steeds te kampen 
hebben gehad, nl. een groot aantal physiek ongeschikten. 

Dat eerste bataljon bestond uit een volledige eerste compagnie, 
een tweede vrij volledige compagilie en de subsistentencompagilie, die 
eigenlijk maar net geschikt was oni aardappelen te schillen, maar 
meer niet. De sterkte van een bataljon plus twee reserve-compagnie- 
en zijn wij nooit te boven gekoinen. Dat is tenslotte de reden geweest, 
waarom aan het einde van 1943 een geheel nieuwe vorm voor de 
brigade is gevonden: de mobiele compagnieën, drie gevechtsgroepen 
en een verkenningsgroep. Toen realiseerde men zich, dat de mensen 
er niet waren voor een brigade. Zo'n gevechtsgroep had een totaal- 
sterkte van 330 21 337 inan. Zelfs die gevechtsgroe~en heb ik nooit - - 
voltallig gezien. Maximaal zijn er nooit bil de Irene-Br~gade 1300 
gevechtswaardige mensen geweest, terw~jl, als het een br~gade moeit 
voorstellen, waarln 3 batallons met elk 770 man en e-n defence- 
peloton LIJ het hoofdkwartler, dit getal meer in de buurt zou hebben 
gelegen van een reginlent op oorlogssterkte van 2300 man. Volgens 
mij was het duidel~jk, dat nij dat nooit konden halen. 

62596. De Voorzitter: Hing dat niet af van de regeling van de 
recrutering? 

A. Wat er van de recrutering verwacht kon worden, was een 
kwestie, die gemakkelijk nagegaan kon worden. Er kon bij de con- 
sulaire aienst worden nagegaan, wat er aan Nederlanders in Enge- 
land, in Canada en in Zuid-Afrika woonde. 

62597. De Voorzitter: Maar de mensen in Ainerika waren niet 
geregistreerd. 

A. Het is buitengewoon tegengevallen. Het contingent Canadezen 
was 300 man. Het contingent uit Zuid-Afrika was aanzienlijk minder, 
de eerste keer 77 en de tweede keer 50 man. Ik geloof, dat in totaal 

De Voorzitter: Ik dacht, dat de getallen hoger waren. 

62598. De heer Koersen: Waren de verwachtingen, wat Canada 
betreft, belangrijk hoger? 

A. Dat weet ik niet, dat is moeilijk te zeggen; ik geloof, dat in 
zekere zin de mensen in Canada de keuze hadden te dienen in het 
Nederlandse of het Canadese leger en dat zij, als zij verkozen in 
het Canadese leger te dienen, vanzelf vrij waren van opneming in 
het Nederlandse leger. Dat was ook een factor, waardoor men niet 
kon uitinaken, wie bij ons ei1 wie elders kwam. De schattingen 
werden in Londen op het Ministerie opgemaakt. Toen de Regering 
hier in 1940 onder de Allied Forces Act de bevoegdheid kreeg mensen 
op te roepen, is er in enkele gevallen gebruik gemaakt van de 
politie. In het geval van Anzand is uitgevochten, of hij terecht of 
ten onrechte was opgeroepen. Ik geloof, dat het in Engeland vrij 
nauwkeurig is gebeurd. 

62599. De Voorzitter: Hoe was omstreeks 194211943 de geest van 
de troepen? 

A. In het begin was er een enthousiaste geest, maar het rond- 
hangen in een kamp is een van de moeilijkste dingen, die er voor de 
troep zijn. Dat schaadt de geest. Er zijn echter ook andere dingen. 
Er is door de Regering een grote fout begaan, in die zin, dat zij er 
niet op heeft toegezien, dat Londen een veel te groot aantrekkings- 
punt werd voor de troepen. In plaats van Londen zover mogelijk 
van de mensen te houden, oindat er altijd een natuurlijke aantrek- 
kingskracht is naar het leven buiten een kamp, en in plaats van er op 
toe te zien, dat het gevaar van het kweken van baantjes werd onder- 
drukt, zijn zoveel baantjes gekweekt, dat er op de duur ongeveer 
400 a 500 militairen in Londen zaten. Het werd gewoonte, dat een 
ieder, die voor de troep physiek niet geschikt was, een baantje in 
Londen kreeg. Dit was voor de mensen, die physiek wel geschikt 
waren en die daardoor in een minder prettige omgeving moesten 
blijven dan de physiek ongeschikten, een reden tot grote ontevreden- 
heid. Een tweede reden tot ernstige ontevredenheid was, dat vele 
mensen, die voor de brigade totaal ongeschikt waren, niet alleen 
physiek, maar ook qua karakter, mensen, die de kantjes er af liepen 
en uit het kamp probeerden te komen, wanneer zij drie of vier maan- 
den in Londen zaten, werden bevorderd tot korporaal, sergeant of 
sergeant-majoor, terwijl de mannen in het kamp niet werden be- 
vorderd. Daaraan was blijkbaar weinig te doen, want er is herhaalde 
inalen door de kampcommandant met Londen over gecorrespon- 
deerd. 

62600. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Werden dergelijke 
mensen wegens hun verdiensten bevorderd? 

A. Wanneer iemand zich op een bureau verdienstelijk maakte 
met het schrijvzn van brieven en hii, omdat het bureau zich uit- 
breidde, enkele klerken onder zich kreeg, dan vond hij, omdat op 
een ander bureau iemand zat, die ook enkele klerken onder zich 
had en die sergeant-majoor was, dat hij ook sergeant-majoor moest 
zijn. Dat werd een soort van onderlinge wedstrijd en volgens mij 
werd het zelfs een soort van onderlinge hulpverlening. 

62601. Jonkvro~iwe Wttewaall van Stoetwegen: En vloog de Re- 
gering daarin? 

A. Dat moet wel. Naar schatting zaten er in 1944, 1945 in Lon- 
den niet minder dan 500 militairen. Dat zegt mijns inziens genoeg. 

62602. De Voorzitter: Zijn er te veel baantjes gecreëerd in 
L,onden? 

A. Ik zou zeggen: wat is hierover uw oordeel? Wij hadden hier 
twee bataljons. Vergelijkt men dit met Nederland, dan hadden wij 
een Departement van ongeveer 450 000 man moeten hebben, terwijl 
er misschien voor het gehele Nederlandse leger 250 mensen waren. 

De Voorzitter: Ik hoop, dat u later het verslag van de Enquête- 
commissie zult lezen. Dan zult u ons oordeel hierover vernemen. 
Thans willen wij gaarne uw oordeel vernemen. 

A. Dat is mijn oordeel: ik kan het niet duidelijker zeggen. Dat 
de Regering tenslotte niet meer dan 1200 man in het veld heeft kunnen 
brengen is een omstandigheid, waaraan zij niets kon doen, omdat 



er niet meer physiek geschikte mensen waren, maar men had die 
inensen zeker voor de helft en vermoedelijk voor een derde van de 
onkosten te velde kunnen brengzn. Het kamp is gebouwd voor drie 
volledige bataljons, die er nooit zijn geweest. Langzamerhand werd 
het kamp een voorraadschuur van allerlei goederen, die er in werden 
opgeslagen. 

62693. De Voorzitter: Het is natuurlijk de vraag, indien men van 
plan is een brigade van drie onderdelen te vormen, of het dan ver- 
antwoord is - ook al weet men niet zeker of men een brigade be- 
staande uit drie onderdelen zal kunnen vormen - een kamp te bou- 
wen voor een paar honderd man. 

A. Men heeft inderdaad het plan voor de bouw van het kamp in 
1940 moeten maken. Toen kon men nog niet weten, dat men geen 
drie volledige bataljons zou kunnen vormen. De grootte van het te 
bouwen kamp kan men toen terecht te optimistisch hebben aange- 
slagen; dat ben ik met u eens. Eerst in 1941 kon men zich een reëel 
beeld gaan vormen van het aantal physiek geschikte mannen. Voor 
de Nederlandse troepen in Engeland heeft men het Engelse systeem 
van keuren ingevoerd. In Nederland werd men vroeger goed- of afge- 
keurd. Werd men in Nederland goedgekeurd, dan werd men voor 
alle takken van dienst geschikt geacht. In Engeland werd men bij de 
keuring in klassen ingedeeld. De A-goedgekeurden waren voor alle 
diensten goedgekeurd. De B-klasse was voor lichtere dienst geschikt, 
o.a. chauffeurs, dus functies, waarvan niet te veel physiek uithou- 
diagsverinogen werd geëist. De C-klasse bestond uit inensen, die ge- 
schikt waren voor corveediensten en de D- en E-klassen waren eigen- 
lijk afgekeurden. Door dat keuringsstelsel is gebleken, dat het aantal 
physiek niet-geschikten ontstellend groot was, zodat dit de grote te- 
leurstelling voor de Regering zou kunnen zijn geweest. Ik weet niet, 
hoeveel physiek ongeschikte11 er zijn geweest bij de contingenten uit 
Canada en Zuid-Afrika, maar ik meen, dat het aantal physiek onge- 
schikten iiit Zuid-Afrika niet zo hoog is geweest, maar wel d2t uit 
Canada. Volgens mij was het verstandiger geweest om in ieder geval, 
vóórdat men die mensen hierheen haalde, vast te stellen, dat alleen 
de A-gekeurden gebruikt konden worden, want wat hadden wij aan 
de B of C gekeurden? 

62604. De Voorzitter: U hebt gesproken over de sterkte van de 
Irene-Brigade. Daarnaast is er een commaiido geweest en ezn deta- 
chement, dat voor de Oost was bestemd; OOK zijn er vliegers naar 
de R.A.F. gegaan en er zijn mensen naar de marinestrijdkrachten 
gegaan. Het merkwaardige is, dat de R.A.F.-mensen hebben gezegd, 
dat de Regering meer mensen moest bestemmen voor de R.A.F., 
omdat die het eerst konden worden ingezet. 

A. Juist. 

62605. De heer Koersen: Ik kan mij voorstellen, dat er onder de 
mensen, die in Londen waren, veel ontwikkelde mensen waren, die 
potentieel officieren zouden kunnen zijn. Zijn daarover geen moei- 
lijkheden geweest? Men kon deze mensen toch niet allemaal offi- 
cieren maken, al hadden zij er wel de capaciteiten voor? 

A. Die gevallen zijn er ook geweest. Er zijn enkele personen voor 
officier opgeleid in Sandhurst. 

In de brigade waren er dikwijls klachten, omdat er mensa  waren, 
die dachten, dat zij wel geschikt waren voor officier. Die zijn er 
per se geweest, maar er was weinig aan te doen, omdat er maar een 
bepaald aantal officieren aangewezen kon worden. 

62606. De Voorzitter: Naar uw oordeel waren dus de klachten 
juist, maar was het onmogelijk daaraan te voldoen? 

A. Ik geloof, dat er maar enkele mensen officier zijn geworden, 
na jaren daarop te hebben moeten wachten, hetgeen een zuiver 
bewijs is. dat hun klachten oorspronkelijk juist waren. 

62607. De Voorzitter: Ik meen, dat er begin 1944 een wijziging 
is gekomen in de staf van de Irene-Brigade. Is toen de heer Galle 
niet weggegaan? 

A. Neen. Majoor Galle was niet bij de staf, hij was commandant 
van een gevechtsgroep en was dit nog, toen ik werd overgeplaatst 
naar het Ministerie van Justitie. Op 14 December 1943 ben ik ge- 
komen onder generaal Kruls bij Civil Affairs. 

62608. De Voorzitter: Is er u iets van bekend, dat in de kring 
van de leiding van de brigade er enige ontevredenheid over heerste, 
ook bij de commandanten van de gevechtsgroepen, dat de leiding 
te zwak was? 

A. Er was altijd een zekere mate van wrijving. Ik heb de brigade 
nooit gekend zonder een beetje wrijving. Ik geloof niet, dat er een 
bepaalde oorzaak voor was. Ik heb de Ruyter van Steveninck van 
zeer dichtbij gekend. Hij is er met alle middelen op uit geweest om 
er van te maken, wat mogelijk was, en de gevechtsgroepen op te 
kweken tot de totale sterkte, die nodig was. Hij vond de aanwezig- 
heid in Wolverhampton van een enorm aantal subsistenten funest 
voor de troep. Vandaar dat wij begin 1943 zijn vertrokken naar een 
kamp in de buurt van Berkhampstead, en later naar Harwich. Hij 
heeft zijn uiterste best gedaan de troep gevechtswaardig te maken. 

Majoor Galle was een goede, maar stroeve man. Ik geloof wel, 
dat zij het misschien over bepaalde punten niet eens waren. Of 
daarbij majoor Galle gelijk had of overste de Ruyter van Steveninck, 
weet ik niet. 

62609. Jonkvrouwe Wttewaail va11 Stoetwegen: Wat was u vóór 
de oorlog? 

A. Expediteur in België. Ik ben nooit in een juridische betrek- 
king geweest. Ik was bij Justitie werkzaam op de eerste afdeling. 

62610. De Voorzitter: Het geval, waarover ik het had, was van 
begin 1944. De kritiek van de heer Galle ging o.a. in deze richting, 
dat hij te weinig vertrouwen had in de bekwaamheden van de heer 
Suylerz. Een andere grief was, dat de commandanten van de gevechts- 
groepen niet die leiding kregen, die zij wensten te hebben. 

A. Dat herinner ik mij. Inderdaad is er een klacht geweest van 
majoor Galle, wat betreft majoor Suylerz. Majoor Suylerz is maar 
kort in functie geweest en kort daarna naar Londen overgeplaatst. 
Daarna ben ik in de functie van brigade-majoor gekomen. 

6261 1. De Voorzitter: Dat is begin 1944 geweest? 

A. Majoor Suylen was geen brigade-majoor. 
Als de brigade-orders bewaard zijn, zult LI kunnen zien, dat ik op 

14 December 1943 mijn ontslag heb gekregen als brigade-majoor, 
hetgeen niet mogelijk was, indien majoor Suylerz er nog zou zijn ge- 
weest. Ik ben het geworden na majoor Suylerz. Ik stond op de nomi- 
natie om majoor te worden, toen majoor Molenaar uit Indië is geko- 
men. Hij bleek voor deze functie niet geschikt te zijn, omdat hij geen 
Engels kon spreken. Ons werk, het uitgeven van orders e.d., gebeurde 
in het Engels. Daarna is majoor Suylerz benoemd. Hij is het niet 
lang gebleven en is naar Londen vertrokken. Ik denk, dat ik be- 
noemd ben in 1942. Ik heb die functie vrij lang waarnemend vervuld. 
Ik had haar reeds in Harwich; ik had haar reeds enige tijd, voordat 
wij vertrokken. Ik denk, dat u later zult bemerken, dat u voor ,,begin 
1944" zult moeten lezen: ,,begin 1943". 

62612. De Voorzitter: Tot December 1943 bent u dus bij de 
Irene-Brigade gebleven en toen bent u bij het Militair Gezag ge- 
plaatst? 

A. Ja. 

62613. De Voorzitter: Met de Trene-Brigade hebt LI daarna  LIS 
geen bemoeienis meer gehad? 

A. Neen. 

62614. De Voorzitter: Hebt u in het kader van dit verhoor nog 
iets mede te delen, wat van belang is te achten? 

A. Neen. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit het verhoor. 

A. H. P. BALLOT. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN 

KOERSEN. 

DUISTERWINICEL, griffier. 



ZITTING VAN VRIJDAG 29 JULI 1949 

TE LONDEN 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: n en p. 

Verhoor van 

PIETER ANDREA MULOCK VAN DER VLIES BIK, 
oud 47 jaar, wonende te Londen, kapitein-luiteriant ter zee. 

Hij legt de eed af als getuige, 

62616. De Voorzitter: Indien ik mij niet vergis, was u in het 
begin van de oorlog in Indië? 

A. Ja. Ik was commandant van een divisie onderzeeboten. 

62617. De Voorzitter: Kunt u er een uiteenzetting van geven, hoe 
de organisatie van de onderzeeboten in elkaar zat? 

A. Er was een flotielje onderzeeboten onder bevel van de luite- 
nant-ter-zee lste klasse A. J. Busseniaker, welk flotielje bestond uit 
vier divisies. Ik was commandant van de 3de divisie. 

Het eskader was oorspronkelijk ingedeeld in drie groepen; van 
ieder: een kruiser, twee jagers en een divisie onderzeeboten. De 3de 
divisie bestond uit de K 14, K 15 en K 16. 

63618. De Voorzitter: Misschien kunt LI ons mededelen op welke 
wijze u aan de krijgsverrichtingen hebt deelgenomen. 

A. Mijn divisie werd op 18 November 1941 naar Tarakan ge- 
stuurd. Wij moesten ons voor Tarakan opstellen om te trachten een 
eventuele aanval van Japan te verhinderen, maar mochten in Tara- 
kan niet laten weten, dat wij daar waren. Dit heeft een dag of tien 
geduurd. Toen werd ons medegedeeld, dat wij beurtelings in Tarakan 
konden binnenkomen. In die tussentijd was er een Amerikaans 
eskader binnengekomen, bestaande uit een kruiser en meerdere tor- 
pedobootjagers. Ik ben zelf ziek geworden en in het hospitaal in 
Tarakan opgenomen. Daar lag ik, toen de oorlog op 7 December 
uitbrak. Ik werd 's nachts opgebeld door een mijner ondergeschikte 
commandanten, die zeide: De oorlog is uitgebroken. 

Ik heb daarop gezegd: Jullie weten, wat de orders zijn. De boten 
hebben daarop haar posten ingenomen in een cirkel om Tarakan. 
Ik ben zelf uit het hospitaal weggegaan en heb mij naar mijn boot, 
de K 14, laten vliegen met een vliegboot van de M.L.D. 

Wij hebben daar één of twee dagen gelegen. Daarna ben ik met 
de K 14 naar Menado gestuurd, omdat men het vermoeden had, 
dat de Japanners een aanval op de Minahassa zouden doen. Daar 
is niets van gekomen en wij werden vervolgens opgeroepen naar 
Soerabaja om olie te laden. Daarna is de 3de divisie naar de Zuid- 
Chinese Zee gegaan. Ik zelf bleef ziek achter en werd aan boord 
van de K 14 vervangen door luitenant-ter-zee lste klasse van Wel1 
Groeneveld. Doch deze geschiedenis staat heel duidelijk in een arti- 
kel van schout-bij-nacht Willinge in ,,Het Marineblad". 

De Voorzitter: Wij willen LIW uiteenzetting gaarne in het verhoor 
zien opgenomen. 

A. Wat ik hier vertel, heb ik zelf de vorige week in het ,,Marine- 
blad" gelezen. 

De Voorzitter: Ik vermoed, dat ik het ook gelezen heb. 

A. De 3 boten werden naar de westkust van Borneo gezonden 
in de buurt van Kuching, waar de Japanners wilden Ianden. Daar 

heeft de K 14 een aantal transportschepen getorpedeerd. De K 16 
heeft een grote Japanse torpedojager tot zinken gebracht. Daarna 
zijn zij teruggeroepen naar Soerabaja. De K 14 en K 15 kwamen 
daar na Kerstmis terug. De K 16 is evenwel nooit teruggekomen. 
Ik was nog in het hospitaal, en wat de boten daarna gedaan hebben, 
kan ik u niet precies vertellen. Zij hebben allerlei opdrachtcn uitge- 
voerd. De K 14 is in Straat Malakka geweest onder luitenant-ter-zee 
2de klasse Brunsting voor een patro~iille van een dag of veertien. 
Ik werd begin Februari 1942 uit het hospitaal ontslagen en weder 
belast met het bevel over de K 14. Op 14 Februari zijn de K 15 en 
de K 14 naar de Zuid-Chineesche Zee gestuurd. De K 14 moest 
positie innemen even ten noorden van Banka bij de Toedjoeh- 
eilanden, ten einde Japanse schepen, die Palembang wilden aanvallen, 
te trachten dit te beletten. Mijns irizicns was die post verkeerd ge- 
kozen, want deze lag in diep water. Bij de kust van Sumatra staat 
echter zeer weinig water, waar men niet met onderzeeboten kan 
ageren. Dat wisten de Japanners eveneens, weshalve hun schepen 
over dit ondiepe water Straat Barika binnengingen. 

62619. De Voorzitter: Van wie kwamen dergelijke opdrachten? 

A. Die opdrachten kwamen rechtstreeks van Batavia, dus recht- 
streeks van de staf van admiraal Helfrich. Het merkwaardige is, dat 
wij een flotielje hadden, maar dat van de dag, waarop de oorlog uit- 
brak, deze niet meer als zodanig is opgetreden. De flotielje-conl- 
mandant luiteriant-ter-zee lste klasse Bussernaker is midden December 
met de O 16 omgekomen. Hij heeft grote successen behaald op de 
noordoostkust van Malakka, inaar de boot is niet teruggekeerd. 
Slechts één lid van de bemanning, kwartiermeester de W o l f ,  heeft 
het leven er af gebracht. Dat is een bekende geschiedenis. Hij heeft 
36 uur gezwommen voor hij de wal bereikte, De flotielje-cominan- 
dant was dus weg en het flotieljeverband opgeheven. De wijze, waarop 
met de boten werd gewerkt, had niet mijn bewondering. Men had 
in de staf van admiraal Helfrich een onderzeebootofficier moeten 
plaatsen, die tot voor kort nog op onderzeeboten gevaren had. Dat 
heeft men niet gedaan. Ik ben daarover te Soerabaja bij schout-bij- 
nacht D o ~ ï i l i ~ i z  geweest en heb hem gevraagd om aun Batavia voor 
te stellen een oud-onderzeebootcomma~~dant in de staf van de com- 
mandant zeemacht op te nemen. Ik heb daarvoor o.a. genoemd de 
luitenant-ter-zee lste klasse vara Waning en de chef staf van het 
eskader, kapitein-luitenant-ter-zee J. A.  de Gelder. tot kort tevoren 
flotielje-commandant onderzeeboten. Voor het afstaan van zijn eigen 
chef staf voelde schout-bij-nacht Doornzati begrijpelijkerwijs zeer 
weinig. De oorlog was net uitgebroken en hij wilde kapitein-luitenant- 
ter-zee de Gelder niet missen. Ik kon mij de bezwaren van schout- 
bij-nacht Doorrnnn levendig voorstellen, want die functie was zeer 
belangrijk, zeker even belangrijk als die van een onderzeedienst- 
officier in de staf te Batavia. Ik weet niet, of hij de zaak heeft op- 
genomen met admiraal Helfriclz. Mijn zienswijze was in elk geval, 
dat te Batavia een ervaren onderzeebootofficier diende te zijn, en 
die was er helaas niet. Er waren wel oud-onderzeedienstofficieren, 
maar die waren reeds een jaar of acht, negen uii de praktijk. O.a. 
was kapitein-luitenant-ter-zee P. Rouwrnhorsf te Batavia geplaatst. 

62620. De Voorzitter: Had de marinestaf een bepaalde samen- 
stelling, waarin een dergelijke figuur paste? 

A. Neen, dat is juist anders gegaan dan inen zich had gedacht. 
Men had zich voorgesteld, dar het eskader met de kruisers, jagers, 
onderzeebotcn en vliegtuigen gezamenlijk zouden optreden tegen 
de vijand, maar daarvan is nooit iets gekomen. De Engelsen vroegen 
naar aanleiding van de aanval op Malakka ook om steun van Neder- 
landse onderzeeboten en daar zijn vijf boten heengezonden en 
daarna nog twee, dus in totaal zeven van de twaalf boten, die wij 
oorspronkelijk in de flotielje hadden. 

62621. De Voorzitter: Was er geen rekening gehouden met de 
behoeften van Singapore? 

A. hlen had een geheel andere ontwikkeling van de oorlog ver- 
wacht dan in werkelijkheid geschiedde. Men heeft aangenomen, dat 



Nederlandsch-Indië door Japan zou worden aangevallen en dat wij 
het zouden kunnen uithouden totdat eventuele bondgenoten ons te 
hulp zouden komen. Toen de oorlog uitbrak, was de zaak andersom. 
De Engelsen hadden een grote behoefte aan schepen; zij moesten 
immers strijd voeren op de gehele Atlantische Oceaan en in de Mid- 
dellandse Zee en hadden praktisch geen schepen over voor de Far 
East. Zij stuurden er twee slagschepen heen, welke prompt getorpe- 
deerd werden, terwijl de Amerikanen h r ~ n  vloot in Pearl Harbour 
buiten gevecht lieten stellen. 

62622. De Voorzitter: In het jaar vóór het uitbreken van de 
oorlog heeft men wellicht iets van die aard zien aankomen; er zijn 
onderling besprekingen gevoerd. 

A. Van de resultaten van die besprekingen weet ik niets af. 

62623. De Voorzitter: Toen heeft men waarschijnlijk gelegenheid 
gehad om een verouderd schema aan te passen aan de nieuwe om- 
standigheden? 

A. Dat zal men wel gedaan hebben, maar door Pearl Harbour 
is daarvan niets terecht gekomen. Wij zaten als divisiecommandant 
niet op een zodanig level, dat wij inzage kregen van hetgeen bij 
dergelijke besprekingen behandeld werd. 

62624. De Voorzitter: Weet u, wat de standplaatsen waren van 
de onderdelen van de zeemacht? In Soerabaja was een inarine- 
établissement en daar zullen wel onderdeien van da zeemacht zijn 
gestationneerd. 

A. Alleen voor de locale verdediging. De vloot bestond uit de 
drie kruisers ,,De Ruyter", ,,Javan en ,,Trompu, wij hadden toen nog 
7 jagers en 15 onderzeeboten. Van die 15 waren de drie oudste 
bestemd voor de locale verdediging van Soerabaja. De overige boten 
waren ingedeeld bij het eskader. Dat waren 11 boten, daar er één, de 
K 18, in groot onderhoud was. 

62625. De Voorzitter: Ik heb gelezen, dat de derde divisie - dat 
was uw divisie - drie grote troepentransportschepen en een tanker 
tot zinken heeft gebracht. 

A. Luitenant-ter-zee lste klasse var1 Well Groer~eveld heeft dat 
zelfstandig gedaan als commandant van de K 14 bij Kuching, de 
hoofdplaats van Serawak in het zuiden van Brits-Borneo, doch dit 
geschiedde niet in divisieverband. 

62626. De Voorzitter: Is hij later niet gesneuveld? 

A. Hij is op de meest ongelukkige wijze aan zijn eind gekomen. 
Bij de vernieling van Soerabaja gingen hij en de chef van het torpedo- 
atelier, kapitein-ter-zee van der Have, kijken waarom enige vernie- 
lingsladingen niet waren ontploft en zij zijn beiden, doordat de ladin- 
gen plotseling toch ontploften, om het leven gekomen. V a n  Well 
Groerreveld was juist tevoren benoemd tot ridder in de Militaire 
Willemsorde voor zijn succes bij Kuching. 

62627. De Voorzitter: Wat is er verder met de onderzeeërs ge- 
beurd? 

A. Ongeveer 21 Februari is de K 14, na enige tijd ten noorden 
van Banka te hebben gelegen, waar wij geen kans op enig succes 
hadden, gestuurd naar de Anambas-eilanden. Ik heb hierover een 
rapport ingediend bij admiraal Helfrich. 

De K 14 en K 15 kregen opdracht te trachten de in de haven 
van Tarempah liggende Japanse schepen schade te berokkenen of te 
vernielen. De K 15 was er het eerst en nam de noordelijke helït 
van het gebied. Zij heeft een poging gewaagd Tarempah te naderen, 
doch werd onmiddellijk verkend en kreeg een stel bommen, ver- 
moedelijk van vliegtuigen, om zich heen. De K 14 heeft aan de zuide- 
lijke kant der eilanden gelegen. Het enige, dat ik een keer in de nacht 
heb gezien, was vermoedelijk een Japanse kruiser, welke uit het 
donker opdoemde en onmiddellijk weer uit het zicht verdwenen 
was. Wij zijn daar niet meer dan één of twee dagen geweest. Daarna 
zijn wij teruggeroepen naar de Javazee, omdat de Japanners op- 
drongen van uit de richting Singapore ndar West-Java. Zij hadden 
Palembang reeds bezet, alsook Sinkep, en hadden vliegtuigen ge- 
stationneerd op het vliegveld bij Pontianak. 

In de nacht van Zaterdag op Zondag 1 Maart kreeg ik uit de 
verkenningsberichten de indruk, dat de Japanners gingen landen bij 
de Pamenoekan- en Tjiasem-landen bewesten de hoek, waar Cheribon 

ligt. Ik ben op eigen gezag daarheen gegaan. Ik vermoedde, dat daar 
een aanval zou plaats hebben, maar was helaas te laat. Wij waren 
te laat uit Tarempah teruggeroepen om op tijd bij de noordkust van 
Java te kunnen zijn. 

Wij zijn 's Zondagsmiddags aangekomen bij Pamenoekan-klip. 
Daar heb ik een aanval gedaan op een Japanse kruiser, welke daar 
patrouilleerde om de landing van Japanse troepen tegen aanvallen 
vanuit zee te dekkeil. Er stond maar ongeveer 20 meter water. Ik 
heb een paar torpedo's op de kruiser afgevuurd, maar daar het 
windstil was en de zee spielgelglad zagen de Japanners de bellen- 
banen aankomen en konden de torpedo's ontwijken. 

62628. De Voorzitter: Was het een kruiser van de Kuba-klasse? 

A. Het was een oude kruiser, met drie schoorstenen. Hij heeft 
mij verder de rest van de middag beziggehouden met dieptebommen. 

62629. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U hebt de krui- 
ser niet geraakt? 

A. Helaas niet. Later kreeg ik enige vliegtuigbommen in de na- 
bijheid. Ik had schade aan een van de Dieselmachines en wilde in 
Priok gaan repareren en vroeg per radio of .dat mogelijk was. 
Ik kreeg ten antwoord, dat ik naar Colombo moest zien te 
komen, want Priok was intussen door ons afgesloten met een 
mijnenveld. De volgende nacht ben ik door de Duizend Eilanden 
gescharreld en vervolgens door de Straat Soenda. Daar lag een 
Japanse mijnenlegger of een patrouillevaartuig voor. De K 14 was in 
zoverre defect. dat zij nog maar één schroef beschikbaar had, 
waardoor ik niet goed kon manoeuvreren of aanvallen. Op Dinsdag 
3 Maart ben ik onder water door Straat Soenda gevaren en ver- 
volgens naar Colombo. 

62630. De Voorzitter: Wie is de heer van Well Grorrleveld op- 
gevolgd? 

A. Hij heeft aan boord van de K 14 é6n patrouille gemaakt. 
Toen zijn boot, de K 18, klaar was, is hij daarop overgegaan. 

De K 14 heeft in Januari 1942 een patrouille gemaakt onder bevel 
van luitenant-ter-zee 2de klas Brunstirzg, die thans in Den Helder is 
geplaatst. 

6'2631. De Voorzitter: Was de heer van Well Croenevelíl corn- 
mandant van de 3de divisie? 

A. Dat was ik, maar van het begin van de oorlog in het Verre 
Oosten is er van divisies immers geen sprake meer geweest. Dat 
systeem werkte niet, o.a. ten gevolge van de intensiteit der vijande- 
Iijlte vliegtuigactie. 

62632. De Voorzitter: Na de val van Indië is een deel van de 
vloot ontkomen en dat ontsnapte deel heeft zich geconcentreerd in 
Colombo? 

A. Ook een deel in Australië. 

62633. De Voorzitter: Welk deel bij Colonlbo en welk deel bij 
Australië? 

A. Naar Colombo zijn gegaan de K 11, de I< 13 en de K 15, 
de O 19, het voorraadschip ,,ZuiderkruisM, de ,,van der Zaan", de 
,.Soemban, verder een tanker, naar ik meen de ,.Petronella, welke 
had gelegen in de Veekensbaai in de Mentawei-eilanden ten westen 
van Sumatra en verder ezn paar charterschepen met marineperso- 
nee1 en personeel van het marine-établissemei~t te Soerabaja. Dat 
was alles. 

62634. De Voorzitter: Weet u, wat er in Australië is aange- 
komen? 

A. Van de onderzeebotcn zijn dat geweest de K 8, K 9 en K 12. 
De ,,Janssen" was daar ook; dit was een voorraadschip, gevorderd 
van de K.P.M. De ,,Tromp" was reeds eerder naar Australië ge- 
stuurd, nadzt zij beschadigd was in het zeegevecht in Straat Lombok. 
Een mijnenveger, de ,,Crijnssenfl, is er ook nog uitgekomen en naar 
Australië gegaan. De jagers hadden wij alle verloren. De ,,Suma- 
tra" was in begin Februari naar Trincoinali gestuurd; dit schip was 
niet bedrijfsgereed. 



62635. De Voorzitter: Bent u nog lang in Colombo gebleven? 

A. Een week of zes. Ik ben weer ziek geworden en werd op de 
K 14 afgelost door luitenant-ter-zee Geys, die thans in Londen 
geplaatst is. Ik werd op 1 Mei 1942 voor herstel van gezondheid 
naar Engeland gestuurd en kwam daar op 29 Juni aan en werd ge- 
plaatst bij de afdeling materieel van het Ministerie van Marine en 
belast met het onderhoud en de reparaties van onze onderzeeboten. 

62636. De Voorzitter: Kunt u ons vertellen, wat u in die kwaliteit 
hebt gedaan? 

A. Ik was hoofdzakelijk het contact tussen de Koninklijke 
marine en de Britse admiraliteit voor het herstel en het onderhoud 
van onze onderzeeboten en bij het overnemen van nieuwe onderzee- 
boten, welke wij van de Engelsen hebben gekocht. 

62637. De Voorzitter: Hoeveel hebben wij er van de Engelsen 
gehad? 

A. Drie: de ,,Dolfijnv, de ,,Zwaardvisw en de ,,Tijgerhaaiv. 

62638. De Voorzitter: Wanneer er reparaties moesten worden 
verricht, werd u dan vlot door de Engelsen geholpen? 

A. Ja, daarover mogen wij niet klagen. Er was zeer goed per- 
soonlijk contact; de kwesties moesten veelal mondeling worden be- 
handeld. Onze reparaties duurden echter fantastisch lang. Daarvoor 
waren twee oorzaken. In de eerste plaats waren wij met geheel af- 
wijkend materiaal in Engeland aangekomen, zodat het onderhoud, 
wanneer er vernieuwing aan te pas kwam, veel meer tijd kostte dan 
voor Engelse boten. In de tweede plaats streefden wij erg naar per- 
fectionisme; wij wilden alles precies en bijzonder goed hebben. 

62639. De Voorzitter: Was dat niet nodig? Het is toch niet zo 
eenvoudig met een onderzeeër uit te gaan, wanneer de zaak niet tip- 
top in orde is! 

A. Ik heb het in mijn functie enige keren medegemaakt, dat wij 
voor onze boten meer eisten dan de Engelsen aan hun eigen boten 
gaven. Mijn persoonlijke opvatting was, dat. als de Engelsen hun 
boten onder bepaalde omstandigheden naar zee konden sturen, wij 
het ook behoorden te doen. Men kan natuurlijk zeggen: wij willen 
het voor ons personeel zo goed en zo veilig mogelijk maken, maar 
als daarvan het resultaat is, dat de boten een gering rendement 
krijgen, dan geloof ik niet, dat dit juist is. 

62640. De Voorzitter: Dan is het dus een afwegen van ver- 
schillende belangen? 

A. Ja. Wij hebben echter boten gehad, welke meer dan een jaar, 
soms 15 maanden, in onderhoud lagen, terwijl Engelse boten er 
onder dezelfde omstandigheden 6 maanden over deden. 

62641. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Sloeg het per- 
fectionisme op de gevechtswaardigheid of op het onderhoud? 

A. Op beide. Als er b.v. een radarinstallatie moest worden inge- 
bouwd, kostte dat veel extra-werk, omdat dit moest worden inge- 
bouwd in een type boot, dat afweek van de Engelse boten. 

62642. De voorzitter: Wordt het rendement van een boot niet 
mede bepaald door de mate van gevechtswaardigheid van de boot? 

A. Ik bedoel met rendement het aantal dagen per jaar, dat een 
boot klaar was om naar zee te gaan. Ik wijs er op, dat er met minder 
geperfectionneerde boten zeer goede resultaten gedurende de oorlog 
zijn behaald. 

62643. De heer Koersen: Als u het vóór en tegen in dezen tegen 
elkaar afweegt, zou u de voorkeur hebben gegeven aan het vlugger 
in de vaart brengen van de schepen? 

A. Ik zou het liefst hebben gezien, dat alle in Nederland ge- 
bouwde boten van de hand waren gedaan en hiervoor in de plaats 
Amerikaanse en Engelse boten waren overgenomen. Door admiraal 
Fur~tner i s  er in Washington over gesproken om vier of zes Ame- 

rikaanse boten te krijgen. Dat is om de een of andere reden afge- 
sprongen. Dat zou mijns inziens een beter rendement hebben gegeven. 

62644. De Voorzitter: Was het speciaal de Minister van Marine, 
die op een ander standpunt stond? 

A. Dat kan ik niet zeggen. 

62645. De Voorzitter: Wie huldigden dat perfectionisme? 

A. Bijna de hele Nederlandse marine; daar gaan wij nu nog steeds 
mank aan. 

62646. De Voorzitter: Hebt u die functie gehouden tot aan het 
einde van de oorlog? 

A. Tot begin 1945, toen ben ik commandant geworden van de 
,,van Galen". 

62647. De Voorzitter: Heeft die nog iets gedaan gedurende de 
oorlog? 

A. Toen de Duitsers capituleerden, lag het schip nog in onder- 
houd. Toen wij met onderhoud en invaren gereed waren, capitu- 
leerden de Japanners. Wij lagen toen juist in Holland, waar de be- 
manning veertien dagen verlof had, v6ór het schip naar de Far East 
zou gaan om aan de acties tegen Japan deel te nemen. 

62648. De Voorzitter: Bent u daarna nog naar Indië gegaan? 

A. Ja. Ik ben op 4 October te Tandjong Priok aangekomen. Wij 
zijn tot Colombo samengegaan met de ,,Heemskerck"; doch wij zijn 
een dag eerder te Priok aangekomen. Wij moesten ons onder bevel 
stellen van admiraal Helfrich, die in die tijd moeilijkheden had met 
admiraal Mountbatten over de te voeren politiek in Nederlandsch- 
Indië. 

62649. De Voorzitter: Hebt u na die 4de October nog iets be- 
paalds gedaan? 

A. Neen. Wij zijn een week of zes in Priok geweest. Iedere week 
deelden de Engelsen ons mede, dat wij naar Soerabaja zouden gaan. 
Wij mochten echter tenslotte aan niets deelnemen, want, zo zeiden 
de Engelsen, dat zou Soekarno ernstig kunnen ontstemmen. De Ne- 
derlandse vlag mocht vooral niet getoond worden. Wij hebben in 
die tussentijd nog bijna moeilijkheden gehad met de Chinezen van 
Billiton over de inwisseling van oud-Nederlandsch-Indisch geld; 
daar werd de ,,Van Galen" heengezonden voor vlagvertoon. 

62650. De Voorzitter: Wanneer was dat? 

A. De laatste week van November 1945. 

De Voorzitter: Ons onderzoek gaat tot 20 November 1945. 

A. Vóór die datum hebben wij in Indië niets gedaan. 

62651. De Voorzitter: Was het op Engels bevel, dat u daar niets 
kon doen? 

A. Het was een verschil in opvatting, dat gaande was tussen 
onze autoriteiten en generaal Christison. Tenslotte hebben de En- 
gelsen ons belet iets te doen en zij wilden ons ook niet gebruiken bij 
hun eigen acties. Admiraal Helfrich wilde ons wel opdrachten 
geven, maar dat werd hem door de  Engelsen, die het opperbevel 
hadden, niet toegestaan. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
thans het verhoor. 

P. A. MULOCK VAN DER VLIES BIK. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 





63136. De Voorzitter: U hebt zeker geen invloed gehad op de 
luchtmacht? 

63148. De Voorzitter: Kunt u in het algemeen een omschrijving 
geven van de taak van de D.N.L.-officer? 

A. Wij kregen wel het verzoek om fighter aircraft te sturen. 

63137. De Voorzitter: Die berichten zijn dus wel doorgegeven? 

A. Ja. 

63138. De Voorzitter: Maar hierin konden de Engelsen niet 
helpen? 

A. Neen. Zij hielpen, voor zover zij dat konden. Zij hebben een 
detachement mariniers gestuurd naar Hoek van Holland. 

63139. De Voorzitter: Werd de komst van marine-eenheden uit 
Nederland vanuit Londen geleid of geschiedde dat door de Neder- 
landse instanties? 

A. De admiraliteit gaf orders en zei, dat schepen van een be- 
paalde klasse zich in Portsmouth moesten melden en die van een 
andere klasse in Plyn~outh of Falmouth. De operational control van 
alle eenheden, die wij beschikbaar stelden, werd door de Engelsen 
overgenomen. 

63140. De Voorzitter: U spreekt over de admiraliteit, maar ik 
bedoel, of er vanuit Londen een bevel werd gegeven aan de Neder- 
landse marine om uit Nederland weg te gaan of ging dat alleen op 
initiatief van de in Nederland aanwezige autoriteiten? 

A. Dat is, voor zover ik mij herinner, op initiatief van de marine- 
autoriteiten of andere autoriteiten in Nederland gebeurd. 

63141. De Voorzitter: De Minister van Defensie is aangekomeil 
in Londen en vanaf dat inoment kon hij zijn bevelen geven. 

A. Ik herinner mij niet, dat een telegram in die geest door ons 
uitgezonden is. Ik geloof, dat wij een afschrift kregen van een tele. 
gram, waarin de Minister mededeelde van uit Holland, dat hij op- 
dracht had gegeven aan de schepen om naar Engeland te gaan. 

63142. De Voorzitter: Trad u ook op als adviseur van de Engelse 
admiraliteit? 

A. Niet als adviseur, want het hoofd was de heer de Booy en ik 
was een ondergeschikt officier, die daar werkte. Er waren daar vijf 
officieren. 

63143. De Voorzitter: Trad het bureau op als adviseur? 

A. Ik meen wel, dat de heer de Booy van tijd tot tijd inlichtingen 
gaf omtrent onze marine aan de Engelse admiraliteit. 

63144. De Voorzitter: Is dat bureau na de capitulatie opgeheven? 

A. Neen, dat is blijven bestaan in de Britse admiraliteit tot na de 
oorlog zelfs. 

63145. De Voorzitter: Met dezelfde taak? 

A. Ja. De titel, die de heer de Booy kreeg, was D.N.L.-officer. 
(Dutch Naval Liaison-officer). Hij was dus verbindingsofficier tussen 
de Nederlandse en de Engelse marine. 

63146. De Voorzitter: Hoelang bent u op dat bureau gebleven? 

A. Gedurende de gehele oorlog. 
* 

63147. De Voorzitter: Bent u niet marine-attaché geweest? 

A, Dat ben ik nu; dit ben ik in Augustus 1947 geworden. De 
heer de Booy is D.N.L.-officer gebleven tot 1943 en in zijn plaats 
is gekomen kapitein-ter-zee van Holtlze, de tegenwoordige chef ma- 
rinestaf. Die is D.N.L.-officer gebleven, totdat hij in Londen com- 
mandant marine werd bij het vertrek van de Nederlandse Regering 
naar Holland, in September 1945 naar ik meen. In September 1945 
heb ik de functie van D.N.L.-officer overgenomen. Wij zijn gedu- 
rende de gehele oorlog aangewezen geweest op de Engelsen en ook 
na de oorlog zijn wij een hele tijd op hen aangewezen geweest, voor- 
namelijk voor de opleiding van personeel, dat na de bevrijding in 
Nederland werd gerecruteerd. 

A. Verbindingsofficier tussen de Koninklijke marine en de Royal 
Navy, waarbij ten aanzien van alle kwesties, die de marine betreffen, 
het Ministerie van Marine de beschikking heeft over een officier om 
bij de Britse admiraliteit bepaalde dingen naar voren te brengen, 
verzoeken om materiaal, personeelsopleiding, enz. 

63149. De Voorzitter: Was het een dienst, die eigen initiatief kon 
ontplooien of uitsluitend een boodschappendienst? 

A. Het was niet een dienst, die veel initiatief kon ontplooien. Wij 
kregen onze orders van het Departement en brachten dat naar voren 
bij de admiraliteit. 

63150. De Voorzitter: Waarom kon dat niet rechtstreeks ge- 
schieden? 

A. Dat gebeurde eigenlijk nooit rechtstreeks. Ook in vredestijd 
heeft de verbinding tussen de admiraliteiten van verschillende landen 
via de marine-attaché's plaats. Nu werd de attaché ingeschakeld als 
D.N.L.-officer. Het ging dus om het tot stand brengen van de ver- 
binding. Anders zou de Minister van Marine rechtstreeks gaan schrij- 
ven aan de First Lord of the Admiralty, hetgeen niet de gewoonte is. 

63151. De Voorzitter: U beroept u op de vredestijd, maar dan is 
ilatuurlijk de Minister van Marine in Nederland. Nu was het zo, dat 
beide diensten in dezelfde plaats zaten. Als de Minister een boodschap 
aan u gaf, moest u de boodschap ontvangen en doorgeven; dan is er 
altijd kans, dat men haar misschien gebrekkig overbrengt. 

A. Wanneer er gevallen waren, waarin de Minister of de bevel- 
hebber der zeemacht bepaalde onderwerpen persoonlijk wenste te 
bespreken, dan werd door ons een dergelijk bezoek voorbereid en 
werd hei zodanig geregeld, dat hij daar kon komen. 

63152. De Voorzitter: Wij hebben wel klachten gehoord over 
eigenmachtig optreden. Dat voorkomt men, wanneer er rechtstreeks 
contact is. 

A. Dit bureau is op verzoek van de Britse admiraliteit opgericht, 
omdat zij gaarne zagen. dat er iemand naast hen stond, die hen 
onmiddellijk van advies kon dienen ten aanzien van de Nederlandse 
schepen. Bovendien kwam er bij, dat wij, voor wat betreft de tele- 
grafische verbinding met West-Indië, Amerika en Oost-Indië - wij 
hadden er zelf geen radiostation voor -, gebruik moesten n1ake:l 
van de Engelse verbinding, die van de admiraliteit uit geregeld werd. 
Wij hadden weliswaar onze eigen codes. Dan boden wij de tele- 
grammen aan de admiraliteit aan, die ze naar een bepaald adres 
verstuurde, hetzij Washington, Curaqao, Batavia of Singapore. 

63153. De Voorzitter: De liaison-dienst was dan als het ware 
meer een technische dienst ten behoeve van het verkeer? 

A. Ja, en voor het naar voren brengen van alle mogelijke dingen 
bij de admiraliteit, b.v. verzoeken om schepen over te nemen. Dat 
werd dan in het Ministerie besproken en dan kreeg de D.N.L.-officer 
opdracht een en ander bij de admiraliteit naar voren te brengen. 
De officieren kregen van de chef van het bureau de opdracht dit 
of dat te doen. De normale toestand is, dat men een bureau van de 
marine-attaché heeft. In 1936 is ons land met het benoemen van 
marine-attaché's begonnen. Nadat het Ministerie na de oorlog ver- 
trokken was, is hier als het ware een deel van de marine opgericht, 
omdat hier zeer veel marinemensen waren, die hier werden opgeleid. 
Er  was een vrij groot bureau nodig om alle mogelijke zaken te 
regelen. De omvang van dat bureau is geleidelijk verminderd. In 
1945, toen de Regering naar Nederland terugging, is het bureau een 
commandement van de marine geworden. Zoals men een commaii- 
dement van de marine in Amsterdam had, had men dat ook in 
Londen. In 1947 zijn alle in Londen nog aanwezige diensten van 
de marine onder de éénhoofdige leiding geplaatst van de marine- 
attaché, terwijl de opdracht werd gegeven het bureau zo spoedig 
mogelijk tot de normale sterkte terug te brengen, hetgeen is geschied. 

63154. De Voorzitter: Moet dat bureau geacht worden op de 
hoogte te zijn geweest van de dislocatie van de vloot of is dit een 
zaak, die uitsluitend het Ministerie aanging? 

A. De dislocatie van de schepen was geheel in handen van de 
Britse admiraliteit. Wij hadden de schepen, zorgden er voor, dat zij 



bemand waren en dat ze gevechtsklaar waren; dan had de Britse 
admiraliteit de operationele beschikking over de schepen. 

63155. De Voorzitter: Was het bureau op de hoogte van de plaats, 
waar de schepen waren, en van de taken, die zij hadden? 

A. Het was ons bekend, waar de schepen waren; wij hielden daar- 
van de dislocatielijst bij, hetgeen niet wil zeggen, dat wij precies 
wisten in welke havens de schepen waren. Aan welke actie de 
schepen deelnamen, wisten wij vaak in het geheel niet; het was ge- 
heel en al de Local Commander-in-Chief, die dit wist. 

63156. De Voorzitter: Hadden andere landen, zoals Noorwegen, 
ook een dergelijk bureau? 

A. Bij de andere landen, de Noren of welk land dan ook, was 
een B.N.L.-officer (Britisch Naval Liaison-officer) aangesteld. 

63157. De Voorzitter: Waarom hadden wij dit wel? 

A. Zij vonden ons belangrijker dan de anderen. 

63158. De voorzitter: In het algemeen bestond er bij de Engelsen 
de wens om een liaison te hebben. Kan men zeggen, dat bij de 
Engelsen in het algemeen meer die begeerte bestond dan aan de 
Nederlandse kant? 

A. Neen, dat geloof ik niet. 

63159. De Voorzitter: Wij hebben eerst gehad de Nederlandse 
militaire missie onder generaal van Oorschof. Van Nederlandse 
kant is gezegd, dat die missir overbodig was. 1s dat juist? 

A. Ik meen, dat de Engelsen ook een z.g. P.N.L.-officer to the 
Allied Navies hadden. (Principal Naval Liaison-officer). Dat was 
een admiraal, die voor de admiraliteit handelde ten aanzien van 
alle zaken, die met de geallieerde marines te maken hadden. 

De P.N.L.-officer had zijn bureau in de admiraliteit. Alle zaken, die 
door de geallieerde navies met de admiraliteit behandeld werden, 
liepen via dat bureau. De Nederlandse marine maakte daarop een 
uitzondering, omdat wij ons eigen verbindingsbureau in de admira- 
liteit hadden, wat een gevolg was van het feit, dat in 1940 bij het 
uitbreken van de oorlog het grootste deel van onze vloot nog bc- 
stond. Men vond deze partner nogal belangrijk. Bovendien leek 
het hun, omdat wij onze eigen telegrammen en codes hadden, beter, 
dat de Nederlanders een eigen bureau in de admiraliteit haddea. 
Het is gedurende de gehele oorlog blijven bestaan, maar de P.N.L.- 
officer heeft weleens pogingen in het werk gesteld het bureau 
van de D.N.L.-officer op te heffen. 

63160. De Voorzitter: Frankrijk had ook een dienst? 

A. Ja, precies hetzelfde, tot de ineenstorting van Frankrijk. Toen 
zijn zij en bloc de admiraliteit uitgewandeld en naar Vichy gegaan. 

63161. De Voorzitter: Werd ten aanzien van de operaties geregeld 
overleg met de Nederlandse instanties gepleegd? 

A. Voor zover ik weet, werden de operaties uitsluitend door de 
Engelsen geregeld, waarbij zij volledig de beschikking hadden over 
de schepen, die wij gevechtsklaar ter beschikking hadden gesteld. 

63162. De Voorzitter: Er werd met u geen overleg gepleegd? 

A. Dit liep niet via ons bureau. Het is niet onmogelijk, dat er 
overleg plaats vond tussen de Minister van Marine en de First 
Lord of the Admiralty, maar dit werd ons niet medegedeeld. 

63163. De Voorzitter: Bij de invasie is ook een deel van de 
Nederlandse vloot gebruikt. Liep dat over u? 

A. Dat wisten wij wel; de schepen werden verzameld; er zou iets 
gebeuren; wij wisten echter niet wat. De .,Sumatrav werd gebruikt, 
de ,,Flores" en de. ,,Soemba". De eerste mededeling over de landing 
kregen wij echter ook uit de radio of de courant. 

63164. De Voorzitter: Berustte het administratieve gedeelte geheel 
bij het Ministerie? 

reparatie moest, wanneer er uitbreidingen moesten plaats vinden, 
kwamen de Engelsen er aan te pas. Als wij schepen van de Engelsen 
overnamen, moest het personeel worden opgeleid in allerlei nieuwig- 
heden, zoals radar, asdic. De instructie van het personeel gebeurde 
dan door ons. met Engelse inlichtingen. 

63165. De Voorzitter: Hoe lagen de operationele verhoudingen 
precies voordat de oorlog in het verre Oosten uitbrak? Stond de 
Nederlandse marine toen nog niet onder Brits operationeel bevel? 

A. Neen, vóórdat Nederlandsch-Indië in de oorlog werd be- 
trokken, was dit inderdaad niet het geval; toen stond de marine in 
Indië uitsluitend onder bevel van de commandant zeemacht. 

63166. De Voorzitter: Waar ligt de scheidslijn tussen het terrein 
waar onze vloot onder operationeel bevel stond van de Engelsen, en 
het terrein, waar zij onder operationeel bevel stond van de comman- 
dant zeemacht? 

A. Alle schepen in Nederlandsch-Indië stonden onder direct ope- 
rationeel bevel van de commandant zeemacht; alle schepen in de 
Europese wateren stonden onder bevel van de Britse admiraliteit. 
Ik geloof, dat die lijn tussen Aden en Colombo liep. 

63167. De Voorzitter: Kan men zeggen Mauritius? Bij de in- 
structies, die men de Hollandse schepen ten aanzien van de Itali- 
aanse schepen gaf, onderscheidde men de gebieden ten oosten en ten 
westen van Mauritius. 

A. Die kwestie met de Italiaanse schepen was een moeilijk geval. 
Wij hadde? geen oorlog verklaard aan Italië. Dat gaf moeilijk- 
heden, wanneer wij Italiaanse schepen tegenkwamen. Dat is, meen 
ik, tenslotte opgelost door telegrammen te sturen aan die schepen, 
dat, indien zij werden aangevallen door Italiaanse schepen, zij maar 
moesten terugvechten. 

63168. De Voorzitter: Bent u verder niet met deze zaak op de 
hoogte? 

A. Neen. Dit werd door de Ministerraad bepaald. Ik herinner mij, 
dat de Engelse admiraliteit er op aandrong. dat onze Regering 
orders zou uitvaardigen aan de Nederlandse schepen omtrent hun 
houding ten opzichte van de Italiaanse schepen. 

63169. De Voorzitter: Toen de oorlog in het verre Oosten uitbrak, 
veranderde er toen iets in de werkzaamheden van uw dienst? 

A. In zoverre, dat de verbinding met Nederlandsch-Indië vregviel. 
Vanuit Nederlandsch-Indië is torn e-n hoofdkwartier in Colombo 
en Australië opgericht. Toen gingen onze berichtrn weer via Colom- 
bo en Australië. 

63170. De Voorzitter: Kunt u ons nog iets mededelen over de 
periode, waarin u niet he: hoofd was van de liaison-dienst? 

A. Het enige, dat van ons standpunt bekeken het belangrijkste 
was, was hrt aanschaffen van nieuw materiaal. Gedurende de oorlog 
hebben wij o.a. twee torpedobootjagers, die hier in aanbouw waren 
voor de Engelse marine, in het aanbouwstadium gekocht. Deze zijn 
toen door ons bemand geworden. Wij regelden de nodige opleiding 
voor het personeel en dan werd zo'n bemanning naar de werf van 
aanbouw gestuurd, als het schip klaar was. 

63171. De Voorzitter: Hoe kwam u aan die mensen? 

A. Dat waren mensen, die hier met de schepen uit Holland waren 
aangekomen, en nog enkele mensen, die met vissersschepen waren 
overgekol-n. Verder werd, als ik mij niet vergis, iedere Neder- 
lander, die voor militaire dienst in aanmerking kwam, door de 
Nederlandse Regering in werkelijke dienst opgeroepen. 

63172. De Voorzitter: Was dat voor de landmacht of de zee- 
macht? 

A. Ik geloof, dat zij, wanneer zij iets te maken hadden met de 
scheepvaart, als regel bij de marine werden ingedeeld. Wanneer zij 
daarmede niets te maken hadden, kwamcn zij bij de landmacht. 

63173. De Voorzitter: Het betrof zeker geen grote aantallen? 

A. De administratie van de  vloot berustte bij het Ministerie. Wij 
regelden wel de opleiding van het personeel, Wanneer een schip in 

A. Neen. Het was voor ons moeilijk nieuwe schepen te bemannen 
zonder oiide ~chepen buiten dienst te stellen. Wij hebben zelfs aan 



Nederlandsch-Indië moeten vragen om personeel te sturen, ten 
einde de schepen te bemannen. Wij zouden twee onderzeeboten van 
de Engelsen overnemen en vroegen aan Nederlandsch-Indië om 
bemann~ngeil te sturen voor die twee scheprn. Een van de transport- 
schepen, waarop zo'n bemanning zat, is getorpedeerd en daarvan is 
één man hier levend aangekomen. De naam van het schip herinner 
ik mij niet meer, maar de commandant is met de bemanning onder- 
gegaan. Van alle reddingboten is er één aangekomen, die onder 
leiding stond van luitenant-ter-zee Cour~zou. 

63174. De Voorzitter: Is dat gebeurd na het uitbreken van de 
oorlog in Indië? 

A. Ik geloof, dat het gebeurd is, nadat Nederlandsch-Indië in de 
oorlog kwam; zij kwamen uit Australië. Wij hebben diverse mijnen- 
vegers aangekocht gedurende de oorIog, motor-mine-sweepers. De 
enige niijneilvegers, die wij hadden, waren omgebouwde vissers- 
schepen en deze moesten na de oorlog natuurlijk terug naar hun 
eigenaars. Het was te voorzien, dat er na de oorlog heel wat mijnen 
moesten worden geveegd cil daarom hebben wij geleidelijk aan de 
vissersschepen buiten dienst gesteld en motor-mine-sweepers ge- 
kocht. Met de bemanningen van die trawlers hebben wij die Engelse 
boten bemand. 

63175. De Voorzitter: Kon men, wat de bemanningen betreft, 
steeds op hetzelfde peil blijven? 

A. Het aantal is zelfs geleidelijk vergroot. 

63176. De Voorzitter: Hoeveel schepen hebben wij van de En- 
gelsen gekocht? 

A. wij zijn begonnen met die 'twee torpedobootjagers. Ik geloof: 
16 motormijilenvegers, een twaalftal motortorpedoboten en drie of 
vier onderzeeboten gekocht en edn paar te lein gehad. 

63177. De Voorzitter: Wat betreft de materiaalvoorziening, daar- 
bij was u ook betrokken? 

A. Ja, omdat wij aan de Engelse admiraliteit moesten vragen om 
materiaal. Het was dikwijls erg moeilijk, omdat onze schepen, in 
Holland gebouwd zijnde, geheel afwijkend van de Engelse waren. 
Daardoor duurden de reparaties van onze schepen enigszins langer 
dan die van de Engelse schepen; vele onderdelen moesten speciaal 
voor ons worden aai~gemaakt. Wanneer een reparatie voor vier- 
jaarlijks onderhoud normaal vier maandcn in beslag zou nemen, 
dan was het in ons geval 6 maanden. Het was een gevoig van het 
feit, dat er vóór de oorlog tussen de Nederlandse en Engelse marine 
gern standaardisatie bestond. 

63178. De Voorzitter: Wanneer is de vloot naar Nederland terug- 
gegaan? 

A. Geleidelijk aan. De meeste schepen, o.a. de torpedobootjagers, 
zijn naar Nederlandsch-Indië gegaan; de mijnenvegers zijn naar 
Holland gegaan. Ik geloof, dat de mijnenveegdienst in September 
1945 naar Holland is overgeplaatst en dat toen de mijnenvegerij 
aan de Nederlandse kust begon. In Londen is opgericht de Centra1 
 minesw wee ping Board. Iedere natie zou een bepaald gebied met eigen 
schepen mijnenvegen. Dan verleenden de Engelsen nog assistentie 
met hun mijnenvegers. 

Na de oorlog hebben wij een zestal torpedojagers van de Engelsen 
overgenomen. Alvorens zij naar Nederlandsch-Indië vertrokken,, 
gingen zij even naar Holland om het personeel in de gelegenheid 
te stellen zijn familie te bezoeken. 

63179. De Voorzitter: Hoe was de opleiding georganiseerd? Waar 
kwamen de manschappen vandaan? 

A. Het kader hebben wij moeten betrekken uit de aanwezige 
mensen en uit vrijgekomen krijgsgevangenen. De recruten kwamcn 
uit Holldnd en werden naar Engeland verscheept. Zij werden hier 
aangekleed en vertrokken dan naar het ople~clingskamp in Skegness, 
ecn van de bekende Butlin's Holiday Canlps, door de Engelsen over- 
genomen als opleidingskamp; dat hebben WIJ toen gekregen. 

63180. De Voorzitter: Waren dat vrijwilligers? 

A. Ja, eerst uit het zuiden van het land en later ook uit het 
noorden. 

63181. De Voorzitter: Kunt u daarover getallen noemen? 

A. Ik denk, dat er ongeveer 10 000 mannen hier zijn aangekomen 
en zijn opgeleid. 

63182. De Voorzitter: Stonden die manschappen onder bevel van 
de Engelsen? 

A. Neen, die stonden onder bevel van Nederlandse zee-officieren; 
het kader was Nederlands. De Engelsen stelden alleen het kamp ter 
beschikking. 

63183. De Voorzitter: Stond u aan de top van die opleiding? 

A. Neen. Er was hier een kapitein-luitenant-ter-zee Kruijs; die 
was het hoofd van de opleiding. Die zolgde voor de mensen in liet 
kamp cn zorgde er voor, dat zij de  instructies kregen, die zij moesten 
hebben. Het verkrijgen van allerlei faciliteiten ging via ons bureau. 

63184. De Voorzitter: Hoeveel kampen waren er? 

A. Ik geloof, dat er maar één kamp was, waar de mensen hun 
eerste militaire vorming kregen. De mensen weiden geselecteerd ei1 
gespecialiaeard om b.v. opgeleid te worden tot monteur, stoker, 
radar-operator, anti submarine- of asdic-operator. Die specialisten- 
opleiding kregen de mensen dan in e:n Engelse inrichting, waarb~j 
een Nederlands detachement werd geplaatst met Nederlandse oifi- 
cieren, die verantwoordeiijk waren voor de opleiding. Zo zaten er 
in verschilieilde Engelse hdmpen Nederlandse detachementen, die 
een voortgezette specialistenopleiding kregen. 

63185. De Voorzitter: Hoelang duurde die opleiding? 

A. De eerste militaire vorming duurde maar 6 weken. De voort- 
gezette opleiding duurde natuurlijk langer. De opleiding van een 
stoker ging natuurlijk veel sneller dan de opleiding van een radio- 
mechanic. 

63186. De Voorzitter: Wanneer zijn de eerste mensen voor deze 
opleiding naar Engeland gestuurd? 

A. Dat kan ik u niet zeggen. Toen het Ministerie in September 
1945 naar Nederland vertrok, was de uitzending geheel in handen 
van het Ministerie iii den Haag. 

63187. De Voorzitter: Wanneer zijn de eerste manschappen naar 
Engeland vertrokken? 

A. In September 1944 werd het zuiden van het land bevrijd. Toen 
is men onmiddeIlijk begonnen met het recruteren van de mensen. 
Eind 1944 of begin 1945 zijn deze meiisen in Engeland aangekomen. 
Toen is men met de opleiding begonnen. Met de eerste militaire 
vorming moet men in het begin van 1945 gereed zijn geweest. 

63188. De Voorzitter: Zijn die manschappen toen naar Indië ge- 
gaan? 

A. Dat weet ik niet; waarschijnlijk zijn zij toen gebruikt voor het 
bemannen van die 6 torpedobootjagers, die wij van de Engelsen 
hebben overgenomen. 

63 189. De Voorzitter: Waar zijn die schepen heengegaan? 

A. Die zijn naar Nederlandsch-Indië gegaan. 

63190. De Voorzitter: Dan zullen die manschappen wel met die 
schepen zijn meegegaan? 

A. Waarschijnlijk wel. 

63191. De Voorzitter: Kunt u een getal noemen van de man- 
schappen, die vóór 20 November 1945 naar Nederlandsch-Indië zijn 
gegaan? 

A. Neen. Ik ben bang, dat, wanneer ik getallen zou noemen, ik 
er een slag naar zou slaan. Ik heb er geen idee van. De personeels- 
organisatie berustte na September 1945 bij het Departement hier 
en later bij dat in Holland. Er zijn hier portparties gevormd, die, 
zodra Nederlandsch-Indië zou worden bevrijd, in de belangrijkste 
havens in Indië aan land zoueen worden gezet. Die portparties zijn 



hier opgeleid. De grootte van zo'n portparty voor b.v. Soerabaja of 
Batavia was 300 A 400 man. Die zijn met troepenschepen naar 
Nederlandsch-Indië uitgestuurd. Het totale aantal kan ik u echter 
niet zeggen. 

63192. De heer Koersen: U hebt gesproken over het verschil in 
materiaal, wat de afmetingen betreft, dat de Nederlanders en de 
Engelsen gebruikten. Is men direct na de oorlog tot standaardisering 
overgegaan? 

A. Dat was niet direct mogelijk. Wanneer men 53 inch torpedo- 
buizen heeft, kan men alleen maar 53 inch-torpedo's verschieten. 
De uitvoering van de torpedo's is verschillend en daardoor zijn de 
behandelingsapparaten op de buizen anders. De plaats van de grote 
trekker is anders. Toen wij onze Nederlandse torpedo's hadden ver- 
schoten, moesten wij wijzigingen aanbrengen, zowel aan de Engelse 
buizen als aan de torpedo's om deze te kunnen verschieten. Ook 
het type motoren van de onderzeeboten was anders. Wij hadden 
Mann- en Sulzermotoren, die de Engelse onderzeeboten niet ge- 
bruikten. Ieder onderdeel moest hier aparts worden gemaakt. Men 
kan niet zeggen: ik gooi de voortstuwingsbeweging even uit die 
onderzeeboot en zet er een nieuwe motor in. 

63193. De Voorzitter: Is men, voor zover men nieuw materiaal 
aanschafte, daartoe wel overgegaan? 

A. Het nieuwe materiaal was Engels. De ,,Heemskerck" is be- 
wapend met Engelse kanonnen. Wat de munitie betreft, waren er 

geen moeilijkheden. Wij zijn thans in een vergevorderd stadium van 
standaardisatie voor de schepen, die wij hebben. Wij gaan zelf 
schepen bouwen in Nederland, maar vele onderdelen moeten weer 
uit het buitenland komen. Daarbij wordt zoveel mogelijk gestreefd 
naar standaardisatie. Hierbij wordt zoveel mogelijk getracht, de 
eigen industrie in te schakelen. 

63194. De heer Koersen: Het is natuurlijk van groot belang, dat 
er overleg bestaat tussen de verschillende industrieën, zodat men op 
een gegeven ogenblik niet voor moeilijkheden komt te staan. 

A. De kanonnen, die wij in Zweden bestellen, wijken natuurlijk 
af van de Engelse kanonnen, maar de munitie, die er mee kan wor- 
den verschoten, is zodanig, dat ook Engelse munitie er mee ver- 
schoten kan worden. Wanneer er eventueel moeilijkheden zouden 
komen, zouden wij direct munitie-aanvulling uit Engeland kunnen 
krijgen. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en sluit 
het verhoor. 

K. J. F. KREDIET. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. 



ZITTING VAN DINSDAG 2 AUGUSTUS 1949 

TE LONDEN 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaail 
van Stoetwegen en de heer Koersen, leden, alsmede de heer Duister- 
winkel, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

MR. JOHAN CHRISTIAAN LEE, 
oud 57 jaar, wonende te Godalming (Engeland), 

koopman. 

Hij legt de eed af als getuige. 

63196. De Voorzitter: Welke functies hebt u in de oorlogsjaren 
bekleed? 

A. In de eerste plaats de functie van manager van het convales- 
centhome in Dogmersfieldpark, het herstellingsoord voor zieken 
en gewonde militairen. Na een jaar begon het mij te vervelen en heb 
ik gevraagd, of ik er in Londen een functie bij kon krijgen. Ik heb 
eerst een cursus gevolgd voor officieren, die zouden medegaan naar 
het vasteland. Ik heb een betrekking gekregen bij de afdeling zuive- 
ring van het Departement van Binilenlandse Zaken bij majoor vurz 
der Kroon. 

63197. De heer Koersen: Kwamen er weinig mensen in Dogmers- 
fieldpark? 

A. In het begin vrij veel, maar geen zieken en gewonden. Er 
mochten later ook ambtenaren komen. Er waren enkele officieren, 
die in het begin met hun vrouwen kwamen, maar er werd voor be- 
taald; het zaakje moest geld opbrengen. Later hebben wij het uit- 
gebreid tot de koopvaardij, omdat wij dachten: die mensen komen 
er het eerst voor in aanmerking. Daarna kwamen er vele mensen, 
die z.g. Engelandvaarders waren en die eerst enige weken in de 
Patriotic School gezeten hadden. Minister van Boeyen zeide: die 
heren worden overal gefêteerd en vertellen overal dingen, die zij 
niet mogen vertellen; stuur hen eerst naar Dogmersfieldpark. 

Die jongens moesten enigszins klein gehouden worden en kwamen 
bij ons in Dogmersfieldpark. 

63198. De heer Koersen: Betaalden de ambtenaren, die er 
kwamen, een pensionprijs? 

A. 15 shillings per dag per persoon plus extra-drinks. 

63199. De Voorzitter: Kunt u misschien in het algemeen nog iets 
over uw ervaringen in Dogmersfieldpark mededelen? 

A. Er is een paar keer sprake van geweest het op te heffen, om- 
dat het te duur werd. Aan de ene kant wisten wij niet, wat wij voor 
de boeg hadden, maar tenslotte hadden er ook meer zieken kunnen 
komen. 

63200. Jonkvrouwe Wttewaali van Stoetwegen: Was het een soorl 
van vacantieoord? 

A. Ja. 

63201. De Voorzitter: Hoe groot was de capaciteit van de in- 
richting? 

A. Ongeveer 25 man. Wij hebben er weleens meer gehad. Het was 
een zeer groot park. Wij hadden 5 oppassers uit de kampen ge- 
kregen, meestal mensen, die men kwijt wilde, het schuim. Daarover 

was ik de baas en ik heb dat volgehouden tot het droevige einde. 
De faniilie, die daar woonde, kon het huis niet meer houden. Het 
huis had zeker 100 kamers. Om een dergelijk huis te kunnen houden, 
moet men millionnair zijn. Zij hebben het huis moeten verkopen. Ik 
geloof, dat het in Juli 1945 is verkocht. 

63202. De Voorzitter: Hoelang bent u in Dogmersfieldpark ye- 
weest? 

A. Ik ben er steeds gebleven. Nadat ik een tweede betrekking in 
Londen had aanvaard, heb ik dit er bij gehouden. 

63203. De Voorzitter: Konden die functies zonder moeite worden 
gecombineerd? 

A. Ja. Alleen gedurende het weekend ging ik naar Dogmersfield- 
park; in de week zat ik in Londen voor ander werk. 

63204. De Voorzitter: Bent u geweest op de cursus voor verbin- 
dingsofficieren, die onder leiding stond van kolonel van de Plassche? 

A. Ja. 

63205. De Voorzitter: Hoe was deze zaak ingedeeld? 

A. Er waren zeer veel civilians, die enige militaire vorming 
moesten hebben. Zij wisten niet eens hoe een divisie in elkaar zat 
en dat moesten zij leren. 

63206. De Voorzitter: Voor wat het Engelse leger betreft of 
voor wat het Nederlandse leger betreft? 

A. Voor beide. Wij vernamen toen hoever de vorming van het 
Nederlandse leger was gevorderd; wij hoorden dat in Wolverhamp- 
ton; daar zijn wij gedurende twee weken geweest voor physical 
training en om in het algemeen eens te kijken hoe de zaak in elkaar 
zat. 

63207. De Voorzitter: Hoe vond u de zaak in Wolverhampton 
georganiseerd? 

A. Dat is een delicate zaak. In Londen waren de oude-wijven- 
praatjes niet van de lucht, maar u zult begrijpen, dat dat in Wolver- 
hampton nog veel erger was. 

63208. De Voorzitter: Waren die praatjes gerechtvaardigd? 

A. De Hollander is nu eenmaal een kankeraar en bovendien dik- 
wijls jaloers. Als iemand, die aan het hoofd van iets stond, eenmaal 
iets niet zo goed deed, was er direct kritiek. Of die kritiek altijd 
gerechtvaardigd was, kan ik niet beoordelen. 

63209. De Voorzitter: Een van de punten van kritiek was, dat in 
Londen de bevorderingen veel sneller gingen dan in de kampen. 

A. Dat was ook helemaal onzin; de mensen werden maar ge- 
bombardeerd tot majoor of overste. 

63210. De Voorzitter: Hoe kwam dat? 

A. Ik heb niet in de hogere legerleiding gezeten; ik kan het u 
dus niet zeggen. 

63211. De Voorzitter: Maar hebt u er dan een indruk over? 

A. Als men vroeger bij het Nederlandse leger kapitein was ei1 
men werd dan bevorderd tot majoor, was dat een grote stap. Er 
waren in Engeland vele kapiteins en men zette er alles op om majoor 
te worden. Ik behoefde er zelf niet aan mede te doen en ik heb er 
ook niet aan medegedaan. 



63212. De Voorzitter: Dus u stond er objectief tegenover? 

A. Ja, volkomen. Er bestond naijver. Men zeide: wij zouden nu 
overste moeten zijn. Tenslotte werden verschillende mensen majoor 
en men zeide: als zij majoor worden, waarom wij dan niet! 

63213. De Voorzitter: In welke tijd was u in Wolverhampton? 

A. Ik ben er een paar keer voor de aardigheid geweest; ik heb 
er een paar dagen gejogcerd. Er werd werkelijk flink dienst gedaan. 
De ene commandant was misschien straffer dar: de andere. 

63214. De Voorzitter: Er is niet zoveel wisseling geweest, wat 
betreft de commandant. Van begin 1942 af is de heer de Ruyter V Q ~  

S~eveninck het geweest. 

A. Daarna S~cyleiz en Phaff. 

63215. De Voorzitter: Phaff is commandant geweest in 1941 en 
daarna inspecteur van de Nederlandse troepen geworden. 

A. Maar er zijn toch verschillende hoofden geweest! 

63216. De  Voorzitter: De heer de Ruyter van Steveninck is altijd 
commandant geweest, maar de inspectie heeft wel wijziging onder- 
gaan. U had eigenlijk een dubbele functie, omdat u een cursus voor 
verbindingsofficier hebt gevolgd. Welke was de inhoud van uw 
functie? 

A. Ik ging naar Londen en kwam eerst bij majoor van der Kroo~z. 
Men kon zich echter ook opgeven als verbindingsofficier en ik vond 
het mijn plicht dat te doen. Ik heb gedurende drie weken een cursus 
gevolgd. Enkele maanden voor D-day moesten de mensen, die de 
cursus gevolgd hadden, twee weken in het kamp zitten. 

63217. De Voorzitter: Uw hoofdfunctie was bij majoor van der 
Kroon? 

A. Ja. Tijdens de weekends had ik de leiding van het herstellings- 
oord. 

63218. De Voorzitter: Is er iets terechtgekomen van de bedoeling 
van de cursus? 

A. Ik heb later een andere opdracht gekregen, nl. met 
S.H.A.E.F. mede te gaan. L I  ben afgeschreven als verbindingsofficier. 
Ik was vrij oud; de jongeren namen het over en zijn ingedeeld bij 
verschillende regimenten en bataljons. Een stuk of wat van die 
kerels hebben nog onderscheidingen gekregen. Zij gingen eigenlijk 
mede als tolk en liaisonofficier om in Holland de legerleiding, de 
bataljons of divisies wegwijs te maken. 

63219. De Voorzitter: Liep dit niet parallel met Militair Gezag? 

A. Neen. Het Militair Gezag zou onder de staat van beleg meer 
de civiele baantjes van burgemeester e.d. opknappen. Dit had eigen- 
lijk met de Engelse troepen als zodanig niets te maken. 

63220. De Voorzitter: Welke functie hebt u later gekregen? 

A. Toen ik naar P.W.X. ging, hebben zij mij majoor gemaakt. 

63221. De Voorzitter: Kunt u ook de datum opgeven? 

A. Augustus 1944. De heer Suylen was mijn chef. Die was het 
hoofd van de afdeling P.W.X., gedetacheerd bij Eisenhower. 

63222. De Voorzitter: Wie is de heer Suylerz in deze functie op- 
gevolgd? 

A. Kolonel van Andel. 

63223. De Voorzitter: Was er een groot bureau? 

A. Wij waren met zijn tweeën. 

63224. De Voorzitter: Kunt u ons van de praktijk van dat bureau 
nog het een en ander mededelen? 

A. Wij zijn begonnen in Bushypark in de buurt van Wimbledon, 
waar het hoofdkwartier van Eisenhower was. Er was ook een 
n~ajoor Gonggrijp; die was achtergebleven, wanneer Suylen en ik 

medegingen naar het hoofdkwartier. In Bushypark hadden wij gern 
enkel individueel initiatief; wij waren volkoalen afhankelijk van de 
van bovenaf gegeven richtlijnen, dus van de richtlijnen, door de 
Engelsen en Amerikanen gegeven. In elke functie had men ezn 
Engelsman en een Amerikaan van gelijke rang, ten einde zoveel 
mogelijk liaison te houder? tussen bet Engelse en Amerikzanse leger 
en bovendien om de goede samenwerking vast te houden. Wij 
kregen dus richtlijnen van bovenaf er, telkens verd er gezegd: wan- 
neer wij naar Frankrijk gaan en die en die plannen zullen worden 
verwezenlijkt bij de invasie in Duitsland, dan is de bedoeling, dat u 
dat en dat gaat doen; maak daarvan rapport. Er waren b.v. 10 kam- 
pen van krijgsgevangenen en dan hebben wij 10 ploegen nodig om 
daar naar toe te gaan. Dan moest worden bekeken wat voor equip- 
ment daarvoor nodig was: zoveel wagens, zoveel inanschappen, zo- 
veel officieren en zoveel inensen aan het bureau orn een en ander 
uit te werken. 

63225. De Voorzitter: Werd er over de bevrijding van de krijgs- 
gevangenen niet vooraf overleg gepleegd? Ik meen, dat ik daarover 
een project van Nederlandse kant heb gezien. 

A. Ja, in opdracht van Eisenhower. Wij hebben gewerkt als 
paarden. Wij hebben alles gedaan om ae  geallieerden te overtuigen, 
maar dikwijls kon je de mensen niet overtuigen. U moet niet ver- 
geten, dat het aantal Nederlandse krijgsgevangenen maar in de 
tienduizend beliep, terwijl bij de Amerikanen, Engelsen, Fransen, 
Russen, enz., dat aantal in de millioenen liep. Dus zei men van de 
andere kant: jullie komt achteraan, en dat is ook te begrijpen. 

63226. De  Voorzitter: Hoe hebt u van uw kant de organisatie 
opgezet? 

A. Wij moesten de zaak zo eenvoudig mogelijk houden. Wij 
bleven met z'n tweeën, Szlylen en ik, terwijl de heer Gonggrijp hier 
achterbleef bij de S.W.A.E.F.-Rear. Men had S.H.A.E.F.-Forward in 
Versailles en S.H.A.E.F.-Rear; het laatste was het deel van het hoofd- 
kwartier van Eisetzhower, dat in Londen bleef. Daarmede hield Gong- 
grijp contact. Verder hield hij ook in Londen voeling met het De- 
partement van Oorlog. 

63227. De  Voorzitter: Hoe was uw opzet van de bevrijding der 
krijgsgevangenen? 

A. De oorspronkelijke opzet was, dat alle krijgsgevangenen door 
middel van panitletten uit de lucht en door middel van radioberich- 
ten medegedeeld zou worden, dat zij moesten blijven in de plaats, 
waar zij waren, ten einde te voorkomen, dat zij de geallieerde troepen 
in de weg zogden gaan lopen. Die mensen moesten dus maar wach- 
ten en blijven zitten, totdat er ploegen kwamen om hen terug te 
voeren naar hun land. Die opzet is niet verwezenlijkt, omdat de ver- 
overing te vlug ging. Men had nooit verwacht, dat de Duitsers zonder 
tegenstand zo'n kamp zouden achterlaten en er van door zouden 
gaan. De voorste troepen van de Amerikanen liepen over die kampen 
heen en zeiden: ,,Die mensen lopen ons in de weg, stuur ze maar per 
vrachtwagen terug". 

63228. De Voorzitter: Pleegde u wel overleg met de Minister van 
Oorlog, wanneer u een opzet maakte? 

A. D.W.Z., wij kregen de instructies van Eisenhower en die werden 
doorgegeven aan de bi'inister van Oorlog, die niets ander kon zeggen 
dan ja. 

63229. De Voorzitter: Ik heb hier een brief, die door u is onder- 
tekend en gericht is aan de Minister van Oorlog. Hierin schrijft u: 

,,Ik moge Uwer Excellentie beleefd mededeelen, dat ik inzage 
verkregen heb van den Engelschen text van de omroepen, welke 
door of vanwege S.H.A.E.F. op Surrender-Day en daarna 5 ach- 
tereenvolgende dagen zullen worden uitgezonden. Er zijn 3 texten, 
die elk telkens 2 dagen achtereen herhaald zullen worden, doch 
waarvan de inhoud van gelijke strekking is en overeenkomt met 
die, der ,,Advance Instructions to United Nations P.W.", waar- 
van enkele weken geleden op het War-Office een afschrift werd 
verkregen. 

Voor de goede orde siuii ik een exemplaar in. 
In die 3 texten wordt de nadruk gelegd op 3 punten: 
a. dat de kampleiders het bevel en het behwr in de kampen 

van de Duitschers overnemen en dat men hen te gehoorzamen en 
te helpen heeft. 



b. dat de Stay-Put order gegeven wordt in het belang van de 
P.W. ter vergemakkelijking eener snellere evacuatie en tevens 
voor de veiligheid van den P.W. zelf. 

c. dat binnen 10 dagen ila het beëindigen der vijandelijkheden 
Contact-Officers naar de karfipen gedirigeerd zuilen zijn om 
onder meer voor behoorlijke voeding te zorgen. 

Het komt mij voor dat deze 6 omroepen, welke ook in het 
Nederlandsch worden uitgezonden, wel voldoende den P.W. zullen 
kunnen overtuigen van de noodzakelijki~eid om in het kamp te 
blijven en de aankomst der (Nederlandsche) Contact-Officieren 
af te wachten." 

U geeft dan verder in overweging, dat ook van Nederlandse kant 
iets inoet worden gedaan. U schrijft: 

,,Niettemin is in paragraaf lila van het Evacuatieplan de mo- 
gelijkheid geschapen, dat onze Ministers van Oorlog en van 
Marine ook nog 3 achtereenvolgende dagen een omroep uit- 
zenden, waarvan de moreele factor niet onderschat moet worden, 
omdat: 

1. het bevel van Stay-Put dan uitgaat van de hoogste Neder- 
landsche autoriteiten. 

2.  bovendien medegedeeld zal worden, dat voor de familie 
der P.W. in Nederland gezorgd zal blijven worden." 

Die kwestie zult u zich nog wel herinneren? 

A. Ik heb er niets meer van gehoord. 

63230. De Voorzitter: Hoe is het in de praktijk gegaan? 

A. Ik weet het waarachtig niet. Of de zaak hier doorgesproken is, 
is mij nooit duidelijk geworden. Het leek mij wel de beste oplossing. 

63231. De Voorzitter: Hoe is het wel gebeurd? 

A. Wij kregen, nadat het zuiden van Nederland was bevrijd, 
eindelyk oiriciercil ter oeschikking, mensen, die vroeger reserve-oiii- 
cier waren geweest. Wij hadden tegen Brussel gezegd: Stuur ons offi- 
cieren, want wij hebben ploegen nodig om naar de verschillende 
kainpen te gaan. W g  hadcien bij klscizhower bovendien wagens aan- 
gevraagd, want die moesten WIJ hebben van de Engelsen en Arneri- 
kanen. Alles duurde heel lang. WIJ waren met de Beigen en Fransen 
op een zgspoor geieid, want eerst moesten de Engelsen en Amerikanen 
voorgaan. 

63232. De Voorzitter: Hebt U daartegen geprotesteerd? 

A. Altijd. Wij zaten op die bureaux en zeurden, soebatten en 
sineekien: ,,Geei ons die aingen, want wij moeten weg". Wij kregen 
die dingci~ echter niet. Toen de eerste wagen kwam, is er een ploeg 
weggegaan, maar toen waren de voorste Amerikaanse troepen al 
over de verschillende lijnen gegaan en kreeg men de wanorde van het 
teruggaan van die krijgsgevangenen. Die mensen waren of op de 
trein gezet of op vrachtwagens of waren zelf op  stap gegaan; zij 
gingen terug naar Nederland, België of Frankrijk. Wij kregen steeds 
berichten als: In dit of dat hospitaal liggen een paar Hollanders of 
daar en daar is ein trein aangekomen of daar en daar hebben wij 
25 soldaten gevonden. In dis gevallen gingen wij er ais hazen heen. 
Die inensen kwamsn uit verschillende kampen en van die kampen 
hadden wij geen lijsten; die hebben wij later gekregen en die waren 
ook niet volledig. Zij waren opgeinaakt door de Zweedse gezant. Op 
een gegeven moment kwamen er zoveel Hollanders over de grens, 
dat wij niet wisten, waar wij hzri moesten onderbrengen. Zij konden 
niet door naar Holland, want Holland had geen kainpen om deze 
mensen op :e vangzn. In eari schooltje in Parijs, dat wij voorlopig 
mochten hebben, zaten een stuk of wat jongens, maar dezen moesten 
weer weg, omdat de Franscn zelf die school nodig hadden. Door 
middel van de heer vail Waveren hebben wij een herstellingsoord ge- 
vonden, waar wij een van onze officieren hebben gezet. Dit werd 
een verzamelkainp. Hetzelfde heuben wij gehad in Godinne. Tenslotte 
kwamen de mensen ook per trein aan, maar de meesten gingen naar 
Brussel, waar wij ook een gebouw moesten hebben. Intussen gingen 
onze ploegen naar Duitsland om te kijken, of zij in de karnpen nog 
iets kondefi vangen. Onderweg kregen zij hier en daar wel contact 
rnet Hollanders. 

63233. De Voorzitter: Kurit U ook zeggen, op welke wijze deze 
mensen krijgsgevangen waren gemaakt? 

A. Die mensen in Neu-Brandenburg waren beroepsofficieren. 
Er waren ook veel soldaten. 

63234. De Voorzitter: Hoe kwamen die daar? 

A. Die waren er direct na de oorlog heengebracht. 

63235. De Voorzitter: Neen, de krijgsgevangen soldaten waren 
enige weken daarna weer naar Holland teruggegaan. 

A. Zij waren daar te werk gesteld; er waren veel soldaten en 
mariniers. Ik denk, dat zij daar als arbeiders heen zijn gegaan en 
toen gezegd hebben, dat zij soldaten waren, en daarna in die kam- 
pen zijn opgesloten. Zij werden beschouwd als krijgsgevangenen. 

63236. De heer Koersen: Waren die mensen in uniform? 

A. In de meest waanzinnige uniformen, die u zich kunt voor- 
stellen. Zij zagen er als landlopers uit. 

63237. De Voorzitter: Hebt u er een indruk van om welke ge- 
tallen het ging? 

A. Ik denk 10 000 mensen, generaals, officieren en minderen, alles 
bij elkaar. 

63238. De Voorzitter: Betrof de organisatie van P.W. alleen krijgs- 
gevangenen of ook andere mensen, die om andere redenen gevangen 
zaten? 

A. Bij de geallieerden betrof het alleen krijgsgevangenen. 

63239. Dz Voorzitter: Dus ook bij de Nederlandse troepen? 

A. Bij ons ook, en alles onder P.W.X. 

63240. De Voorzitter: Tot wanneer hebben uw werkzaamheden 
geduurd? 

A. In Juni 1945 zijn wij doorgegaan naar Brussel, na eerst het 
verzamelkamp in Poug-les-Eaux afgewikkeld te hebben; Brussel moest 
ook afgewikkeld worden. Wij hadden een week om de zaak in te 
pakken en klaar te inaken en zijn toen doorgegaan naar den Haag. 
Daar hebben wij ons met het archief en alles, wat wij hadden, moeten 
melden in het gebouw van de Shell aan de Benoordenhoutseweg. 
Daar zaten wij te wachten. Toen heb ik getracht door te gaan. Ik 
wilde naar Engeland. Ik heb hier een betrekking gekregen bij de 
expeditionnaire macht als hoofd van de tolken. De Hollanders waren 
allen ondergebracht in verschillende militaire bedrijven, de één bij 
de genie, de ander bij de artillerie. Vele mensen kenden geen Engels. 
Toen moest er bij elk kamp, waar zij ingedeeld waren, een tolk 
komen. Wij hebben 100 tolken aangevraagd, doch kregen alleen 
mensen, die van toeten noch blazen wisten, althans op militair gebied. 
Bovendien geeft het ook moeilijkheden, wanneer men de militaire 
termen ineens van het Engels in het Hollands en omgekeerd moet 
vertalen. Het was niet zo gemakkelijk. Daarbij heb ik gezeten tot 
eind 1946. 

63241. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat achtereenvolgens hoofd 
van dienst waren de heren Suylen en van Andel. Is het u bekend, 
waarom die wisseling heeft plaats gevonden? 

A. De heer Suylen heeft zich de verontwaardiging van Eisen- 
hower op de hals gehaald. Toen Nijmegen onder vuur lag, kreeg hij 
een kans om met een van de Engelse officieren mede te rijden tot 
Nijmegen. Aangezien hij in die tijd best een paar dagen weg kon, is 
hij medegereden; zijn vrouw woonde daar. Hij heeft een paar dagen 
van verschillende mensen verhalen gehoord, hoe de Amerikanen, die 
daar geweest waren, in verschillende steden hadden huisgehouden. 
Toen is hij teruggekomen en heeft hij het verteld. Een van de 
Engelse officieren heeft gezegd: je moet er een rapport van maken. 

Eiscnhower vroeg: wilt u een rapport maken? 
Hij heeft het gedaan en gezegd: on-dit dit en dat en dat. Hij heeft 

het ingeleverd bij Eiserzhower; deze was zeer verontwaardigd, dat de 
Amerikanen er een beestenbende van hadden gemaakt. 

Eisenhower heeft toen een cominissie benoemd, waarin een paar 
generaals zaten, ten einde na te gaan of al die aantijgingen juist 
waren. Uit het rapport van die commissie bleek, dat die aantijgingen 
niet juist waren. Er moest natuurlijk toen een zondebok worden ge- 
vonden; Suylen werd toen die zondebok. Hij werd op het matje ge- 
roepen en men zei: ga maar naar huis. 
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63247. De Voorzitter: Kon hij zo maar door de Engelsen of 63250. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Als zij in de Pa- 
Amerikanen worden ontslagen? Dat moest toch door de Nederlandse triotic School onderzocht waren, gingen zij dan om op hun verhaal te 
Minister gebeuren? komen naar Dogmersfieldpark? 

A. Hij werd niet ontslagen; hij werd teruggezonden. Men zei 
eenvoudig: hij bevalt niet meer; stuur een ander. 

63243. De Voorzitter: Kunt u nog iets mededelen over hetgeen u 
hebt medegemaakt, dat van nut kan zijn voor onze commissie om 
het gevoerde militaire beleid in oorlogstijd te onderzoeken? Dat geldt 
dus voor alles, wat betrekking heeft op militaire zaken in de periode 
1940-1945. 

A. Alleen maar slechte of ook goede dingen? 

De Voorzitter: Beide. 

A. Er is zeer hard gewerkt op het Departement van Defensie; ik 
kwam daar dikwijls om rapporten in te leveren. Of al hetgeen er 
werd gedaan wel nodig was, dat ligt buiten mijn beoordeling. Ook 
is het zeer moeilijk te zeggen of het allemaal wel nuttig werk is 
geweest, dat er is gedaan. Ik heb mij daarover geen oordeel aan te 
matigen. 

De Voorzitter: Ik heb het oog op dingen, die u uit eigen weten- 
schap kent, omdat u ze hebt medegemaakt. 

A. Ik zou zeggen: neen, Ten eerste houd ik niet van kwaadspreken. 

. A. Ook. 

63251. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Met welk ander 
doel gingen zij er nog meer paar toe? 

A. Om ze uit Londen te houden. Als zij in Engeland kwamen, 
zaten ze vol met verhalen. Er waren er bovendien bij, die direct 
over alles een mening hadden en zeiden: dit en dat is niet goed, 
waardoor de kwaadsprekerij weer werd opgevoerd. Daarom zei men: 
laat ze eerst eens rustig wat buiten zitten. Ze werden dan bijgevoed. 
Ze gingen dan een paar keer per week naar Londen toe en werden 
dan onderzocht door majoor Derkserna. 

63252. De Voorzitter: Wie betaalde dat verblijf? 

A. Naar ik meen Binnenlandse Zaken. 

63253. De Voorzitter: Hoeveel mensen waren dat? 

A. Zij kwamen met z'n zessen of met z'n tienen. Ook weleens de 
gehele bemanning van een trawler. 

63254. De Voorzitter: Hoelang bleven zij daar? 

A. Eén of twee weken en dan kregen zij een baan bij de R.A.F., 
het leger of op een bureau. 

De Voorzitter: Het behoeft geen kwaadspreken te zijn. 63255. De Voorzitter: Werd intussen uitgezocht, wie geschikt was 
voor de Politie-Buitendienst? 

A. Er werd zoveel geroddeld in die tijd. 
A. Ja, maar dat was buitengewoon geheim; daarover mochtei1 

63344. De heer Koersen: Zijn de kosten van Dogmersfieldpark die mensen niet spreken. 
niet veel groter geweest dan de inkomsten? 

63256. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: De roddelpraatjes 
A. Ik deed mijn best om de twee eindjes aan elkaar te krijgzn. gingen dus niet over de Inlichtingendienst? 

63245. De heer Koersen: Was de zaak rendabel? 

A. In de laatste tijd ging het beter dan in de eerste tijd. In  het 
algemeen kan men zeggen, dat er een minus was; hoe het later 
is afgelopen met de verkoop van de dingen, die wij hebben aange- 
schaft, weet ik niet, want toen was ik weg. Toen heeft kolonel van 
derz Donker de zaak overgenomen. 

63246. De heer Koersen: Als u mensen opneemt tegen een prijs 
van maximaal 15 shillings per dag, zijn uw inkomsten niet zo erg 
hoog; de onkosten zullen dan wel hoger geweest zijn. 

A. Ja. 

63247. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hoe groot was de 
huur? 

A. Wij betaalden 213 van alle onkosten: licht, voeding brand- 
stoffen. 

A. Neen. Overal is het zo, dat de hoge mensen belachelijk worden 
gemaakt. 

63257. De Voorzitter: Was u in het begin van de oorlog in En- 
geland? 

A. Ik was directeur van een handelmaatschappij en was in het 
eind van 1939 naar Zuid-Amerika gegaan voor zaken. Op de terug- 
weg kregen wij bericht, dat de Duitsers Nederland waren binnen- 
gevallen. Dat was ter hoogte van Madeira, waar wij 10 dagen zijn 
gebleven. Toen alles mis was, kregen wij bericht, naar Portugal en 
later naar Engeland te gaan. Op de boot bevonden zich veel be- 
ambten van de Shell, die op Curaqao werkten en die met verlof op 
weg naar Holland waren. Na in Londen te zijn aangekomen, inoest 
ik eerst mijn zaken, die ik gedaan had in Zuid-Amerika, ongedaan 
maken. Ik heb mij daarna gemeld in Stratton House om in dienst 
te gaan en kreeg - ik was 48 jaar oud - te horen, dat ik te oud 
was, en dat men officieren te veel en manschappen te weinig had. 
Later liep ik dr. Koch, die mij van vroeger kende, tegen het lijf en 
deze zei: Ik heb een baan voor je. Ik kreeg toen deze baan te Dog- 
mersfield Park en werd eerste-luitenant met de titulaire rang van - 
kapitein. 

63248. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Had u niet dat 
gehele huis van 100 kamers te uwer beschikking? De Voorzitter: Ik dank LI voor de verstrekte inlichtingen en sluit 

liet verhoor. 
A. Wij hadden 12 kamers. Er waren veel kamers, die niet ge- 

schikt waren. J. CHR. LEE. 

63249. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U sprak over 
Engelandvaarders, die naar Doginersfieldpark kwamen. Nam dat 
grote vormen aan? 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

DUISTERWINKEL, griffier. A. Een tijdlang kwamen zij daar. 



ZITTING VAN MAANDAG 22 AUGUSTUS 1949 

Plenaire Commissie 

Tegenwoordig de heer Donker, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heren Hoogcarspel en Posthumus, leden, als- 
mede de heer Schuijt, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: f, j en o, 1 en m en p. 

Verhoor van 

Mr. EELCO NICOLAAS VAN KLEFFENS, 
oud 54 jaar, wonende te Washington (Ver. Staten), 

Hr. Ms. ambassadeur in de Verenigde Staten, oud-Minister van 
Buitenlandse Zaken. 

Hij legt de eed af als getuige. 

De nos. 63867 t/m 64055 hebben betrekking op de punten f, j en o 
van het Enquêtebesluit. 

64056. De Voorzitter: In  de discussies over het Indonesische 
vraagstuk hier te lande speelt ook nogal eens een rol het akkoord 
of de regeling, getroffen tussen Amerika en Engeland over de af- 
bakening van de militaire invloedssferen, waarin deze landen in de 
Pacific en met name in het tegenwoordige Indonesische gebied 
zouden optreden. Kent u die geschiedenis? Weet u, hoe dat is ge- 
gaan, en kunt u dat mededelen? 

A. Ja, Mijnheer de President! Een duidelijke uiteenzetting er 
over vindt u in het boekje van dr. van Mook; die is vrij volledig. 
Hij zegt er over: 

,,Intussen schijnt ook in Quebec, bij de totstandkoming van 
S.E.A.C." - South East Asia Command, dat was het com- 
mando van Mountbatten -, ,,een uitbreiding van het operatie- 
terrein voor dit commando overwogen te zijn, of althans van 
Britse zijde te zijn voorgesteld, uiteraard met het oog op de 
Britse belangen in Zuid-Oost-Azië in het algemeen en op de 
bevrijding van Brits-Borneo en Hongkong in het bijzonder. Het 
besluit daartoe werd in die maanden wel verwacht, doch bleef uit. 

Eerst tijdens de bijeenkomst van de Grote Drie te Potsdam 
schijnt deze zaak wederom te zijn geactiveerd en werd klaar- 
blijkelijk besloten, dat de grenswijziging, die geheel Neder- 
landsch-Indië binnen het operatiegebied van S.E.A.C. zou 
brengen, te gelegener tijd tol stand zou komen. Uit bepaalde 
mededelingen, die ik" - dat is dr. van Mook - ,,te Kandy 
vzrnam, moet ik opmaken, dat men daarbij het oog had op 
een datum in October 1945, nadat in September van dat jaar 
de eerste aanval op Malaya zou zijn ontketend en dit gebied op 
de vijand zou zijn heroverd. 

Zoals men weet, vond de overdracht plaats op 15 Augustus" 
(Dr. H. J. van Mook ,,Indonesië, Nederland en de wereld", 
Amsterdam 1949). 

Dat laatste kwam door de volkomen onverwachte ontwikkeling in 
Japan, waar door het gebruik maken van de atoombom een ont- 
knoping heeft plaats gevonden, welke niemand had voorzien en 
waardoor de gehele aanval op Malaya is kunnen uitblijven. 

Hij zegt dan op blz. 56-57 ook nog dit: 
,,In Augustus 1943 echter besloot de geallieerde oorlogsleiding 

tijdens de eerste bijeenkomst van President Roosevelt en hfinis- 
ter-President Churchill te Quebec tot de instelling van een South 
East Asia Comrnand (S.E.A.C.) onder admiraal Mountbatten, 
waarvoor een operatieterrein werd vastgesteld, dat o.m. Burma, 
Iclalaya en Sumatra omvatte. Voor Nederlandsch-Indië hadden 
wij dus van dat ogenblik af met twee geallieerde opperbevel- 
hebbers te maken: Generaal MacArthur in de Amerikaanse en 

Admiraal Moiintbatterz in de Britse sfeer. Dit betekende al dade- 
lijk voor ons een verdeling van het werk over Washington en 
Londen en over twee hoofdkwartieren. Dat van Generaal Mac- 
Arthur was achtereenvolgens gevestigd te Melbourne, Brisbane, 
Hollandia, Tacloban (Leyte) en Manilla; dat van Admiraal 
Molintbatfen bevond zich aanvankelijk te New Delhi, ging al 
vrij spoedig over naar Kandy op Ceylon, van waar het in het 
einde van de oorlog naar Singapore verhuisde. 

Als gevolg hiervan was het nodig om zowel te Londen als 
te Washington de verhouding in bespreking te brengen, die zou 
bestaan tussen het geallieerde opperbevel en het Nederlandse 
gezag bij mogelijke herovering of bezetting van delen van Neder- 
landsch-Indië." 

Ik zelf teken daarbij aan, dat op  de  conferentie van Potsdam, 
die op 2 Augustus 1945 geeindigd is, besloten is, dat ook Java onder 
South East Asia Command (S.E.A.C.) en dus niet langer onder Mac- 
Arthur zou ressorteren. Ook Australie zou een rol krijgen in het 
gedeelte, waar de Amerikanen bleven opereren. Dat was dus alles, 
behalve Java en Sumatra. Het zijn dan ook Australische troepen 
geweest, die hebben gevochten op de oostkust van Borneo en elders. 
De overgang van Java naar S.E.A.C. had plaats op 15 Augustus 1945, 
de dag van de overgave van Japan. Tevoren schijnt nog overwogen 
te zijn geheel Indonesië onder S.E.A.C. te brengen, maar dat is niet 
gebeurd. Niet vermoedende, dat de Britten niet gereed waren voor 
de taak, Java terstond te bezetten - daar pleitte alles tegen: waarvoor 
zouden zij het dan op zich hebben genomen; zij waren echter niet 
klaar - richtte de Nederlandse Regering op 17 Augustus 1945 een 
nota tot de Britse Regering, door tussenkomst van Hr. Ms. ambas- 
sadeur te Londen. Ook over die nota moet toestemming tot publi- 
catie aan Buitenlandse Zaken gevraagd worden; ik zou het zeer 
toejuichen wanneer uw commissie aan Buitenlandse Zaken toestem- 
ming zou vragen, die nota te doen overleggen. Bij die nota van 
17 Augustus 1945 is gevoegd een hele schaal met alle mogelijke 
gegevens over de Nederlandse troepen, die men in de periode Sep- 
tember 1945 tot Februari 1946 daarheen zou willen brengen, zowel 
uit Nederland als uit Amerika. 

64057. De Voorzitter: Moet ik hieruit afleiden, dat de Neder- 
landse Regering tevoren niet er van op de hoogte was, dat voor- 
nemens bestonden om het S.E.A.C. uit te breiden? 

A. Neen! Dat is een van de dingen geweest, waartegen wij 
ernstig bezwaar hebben gemaakt. Dat hebben wij ook niet onder 
stoelen of banken gestoken. 

64058. De Voorzitter: Wanneer zijn die bezwaren gemaakt? 

A. Na de conferentie van Potsdam. Deze eindigde op 2 Augus- 
tus 1945. In het communiqué, door de Russen en Amerikanen naar 
aanleiding van dezr conferentie uitgegeven, staat niets over deze zaak. 

64059. De Voorzitter: Dat heeft u dus niet uit dat commu- 
niqué kunnen lezen. 

A. Neen. Ook niet uit een daarop gevolgde mededeling. De 
heer Michiek va1n Verduyncn, die toen die stappen moest doen - ik 
was toen ambulant; ik vertoefde drie dagen van de week in den Haag 
en drie dagen in Londen en daarom moest ik even met de heer 
Michiels van Verduynen verifiëren, hoe het was gegaan -, heeft mij 
geschreven: 

,,Ik herinner mij nog op dit punt verschillende gesprekken 
tussen ons, waarin Gerbrandy ook zijn aandeel had en waarvan 
de teneur was: zoveel mogelijk geheel Indonesië in het Britse 
operatiegebied inschakelen, opdat daardoor vermeden zou 
kunnen worden de toentertijd verwachte moeilijkheid, dat Ame- 
rika niet voor het bestaan van colonial einpires zou willen 
vechten." 



Wij waren niet heel rouwig om die ruil, want in Amerika werd Churchill zei hierop: ,,Ik heb het het eerst gehoord van de 
aldoor gezegd (dat geluid werd al gehoord in het begin van 1943): lippen van President Roosevelt". Bevin antwoordde hierop weer, 
,,Why give the Netherlands Indies back to the Dutch? Why should dat hij als de eis in het Kabinet ter sprake was gebracht, er 
American boys die for the restoration of colonial empires?" nimmer mee zou hebben ingestemd." 

U ziet, in oorlogstijd is allerlei mogelijk, wat in vredestijd meer 
64060. De  Voorzitter: Als de heer Michtels van Verduynen zich langs lijnen, welke men zou verwachteli, worden behandeld. 

gesprekken herinnert, waarbij ook de heer Gerbuandy tegenwoordig 
was, bedoelt hij dus gesprekken uit de Londense tijd? 

64064. De Voorzitter: Nu zegt u: er werd bezwaar gemaakt 

A. Inderdaad, want wij hielden ons voor ogen, dat een over- 
dracht van deze zaak aan de Britten in zoverre beter was, dat de 
Amerikanen, die ten enenmale dit soort verhoudingen niet goed be- 
grepen en altijd een parallel trokken met hun eigen revolutionnaire 
periode van de strijd tegen de Engelsen, weleens ongenegen zouden 
kunnen zijn daarbij naar behoren te helpen. Wij gingen er - dat 
was het sluitstuk van de redenering - vanzelfsprekend van uit, dat 
de Britten dan ook in staat zouden zijn die taak ten uitvoer te leggen. 

64061. De Voorzitter: Maar dan zie ik de rechte lijn in deze 
gedachtengang niet. In 1943 en 1944, voordat deze zaak beslist was, 
was dus, als ik het goed heb begrepen, de opvatting van de Neder- 
landse Regering te Londen, dat er de voorkeur aan moest worden 
gegeven, dat het een zaak van de Britten was. Dit betekende dus uit- 
breiding van het S.E.A.C. Nu meen ik u zo verstaan te hebben 
- maar daarin kan ik mij vergissen -, dat, nadat de beslissing van 
Potsdam bekend was geworden, daartegen bezwaar is gemaakt. Die 
beslissing hield in een zekere uitbreiding van het S.E.A.C. Ging nu 
dat bezwaar tegen die uitbreiding of tegen het feit, dat die uitbreiding 
niet ver genoeg ging? 

A. Het bezwaar ging tegen het feit, dat het buiten ons om was 
beslist. Wij waren wel blij, in de veronderstelling, dat de Britten deze 
taak ten uitvoer zouden kunnen leggen, dat het Britse gebied wat 
werd vergroot, maar het beviel ons niet, dat hier een beslissing was 
genomen buiten ons om. 

64062. De Voorzitter: Werd er niet bij gezegd, dat men er de 
voorkeur aan zou hebben gegeven, wanneer het S.E.A.C. geheel 
Indonesië zou bezetten? 

A. Dat is niet gezegd, want dat behoorde niet tot de politieke 
realiteit. 

64063. De Voorzitter: U wilt zeggen, dat het was beslist? 

A. Wij wisten, dat Engeland dat niet kon, omdat het zo'n groot 
gebied was. Toen zat MacArthur al in Celebes en in Morotai. Dat 
was dus niet aan de orde. Ik wil hierbij aantekenen, dat men vooral 
niet moet denken: Wij waren maar klein grut; daarover werd beslist. 
Zelfs Engeland werd in belangrijke beslissingen niet altijd door de 
Verenigde Staten geraadpleegd. Ik heb hier een uiteenzetting van 
Churchill, opgenomen in de ,,Nieuwe Rotterdamse Courant" van 
22 Juli van dit jaar, waarin het volgende staat: 

,,Op de vraag van Foot of Bevin wilde zeggen, dat ten aanzien 
van de eis van onvoorwaardelijke overgave de Regering" - 
dat is dus de Britse Regering - ,,totaal niet was ingelicht, ant- 
woordde Bevin: ,,Wij hoorden er het eerst van uit de krant". 

tegen het feit, dat men dit eenvouldig had beslist zonder e n g  vóór- 
overleg met ons; daarna zegt u, dat, uitgaande van de gedachte, dat 
de Engelsen in staat zouden zijn het hun toegewezen gebied effec- 
tief te bevrijden, een aantal gegevens werd overgelegd. U had echter 
wel tevoren het idee, dat, hoezeer men wenste, dat het S.E.A.C.- 
gebied geheel Indonesië zou omvatten, de Engelsen de bevrijding 
van het totale gebied wel niet aan zouden kunnen. Had u daaren- 
tegen wel de gedachte, dat zij het gebied, dat zij er bij hadden ge- 
kregen, o.a. Java wel aan zouden kunnen? 

A. Ja; dat was niet zoveel meer. Ik heb ook genoemd de over- 
weging, dat de Amerikanen en Australiërs al in het oostelijk ge- 
bied zaten. U weet, dat Morotai al in een betrekkelijk vroeg 
stadium na Nieuw-Guinea is buitgemaakt. Toen is de sprong ge- 
maakt naar Baiikpapan en Tarakan om de olievindplaatsen en -raf- 
finaderijen in handen te krijgen. Dat kwam dus niet meer voor 
een Britse toewijzing in aanmerking. 

Dat protest is niet al te zwaar geweest, want als u blij bent, 
protesteert u niet al te hard. Wij vonden echter dat de manier, 
waarop het was gegaan, onjuist was. 

64065. De Voorzitter: De misrekening is geweest, dat men niet 
tevoren heeft geweten, dat de Engelsen niet voldoende troepen be- 
schikbaar hadden? 

A. Dat is de  Engelsen later ook duidelijk gezegd. 

De Voorzitter: Maar toen was het natuurlijk gebeurd. 

A. Wij hebben dat niet alleen niet over onze kant laten gaan, 
maar er zijn ook duidelijke woorden bij gebruikt. 

No. 64066 heeft betrekking o p  de punten l en m van het Enquête- 
besluit. 

De Voorzitter: Ik dank u zeer voor de inlichtingen, die u ons hebt 
verstrekt. 

E. N. VAN KLEFFENS. 

DONKER, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

HOOGCARSPEL. 

POSTHUMUS. 

SCHUIJT, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 25 AUGUSTUS 1949 
Sub-Commissie PI 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaa!] 
van Stoetwegen en de heer Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, 
griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: r1 en p. 

Verhoor van 

Mr. EELCO NICOLAAS VAN KLEFFENS, 
oud 54 jaar, wonende te Washington, 

Hr. Ms. buitengewoon en gevolmachtigd ambassadeur in de 
Verenigde Staten van Amerika, 

oud-Minister van Buitenlandse Zaken. 

Hij legt de eed af als getuige. 

64069. De Voorzitter: In het algemeen bent u slechts zeer zijde- 
lings betrokken geweest bij het militaire beleid; de vragen, die ik u 
zal stellen, zullen daardoor misschien als los zand aan elkaar hangen. 
Om te beginnen wil ik u vragen wat er is gebeurd onmiddellijk na 
uw aankomst te Londen. U hebt toen een onderhoud gehad met een 
Engelse Minister over de verdediging van West-Indië. 

A. Inderdaad. De heer Welter en ik waren uitgezonden om con- 
tact met de grote geallieerden op te nemen, in de eerste plaats in 
verband met eventuele hulp, die Nederland zou kunnen worden ge- 
boden bij de strijd tegerr Duitsland. Wij hadden toen een onder- 
houd met lord Halifax en als accessoir punt kwam toen ter sprake 
de vraag of wij er in toestemden, dat Engeland troepen landde op 
Curacao en Aruba. Lord Halifax zei, dat men zich ernstig bezorgd 
maakte voor Duitse aanslagen. Amerika was toen nog niet in oorloj 
en daardoor waren de raffinaderijen daar van het allergrootste belang 
voor de Britse oorlogvoering. Met instemming van de heer Welfer 
heb ik onmiddellijk gezegd, dat ik hierin niet zou toestemmen, omdat 
ik dit niet in overeenstemming achtte met onze souvereine rechten 
op dat gebiedsdeel. Er moest een behoorlijke vorm op worden ge- 
vonden en niet die van een feitelijke bezetting, zij het door vrienden. 
Ik heb lord Ha1ifa.x toen een vorin voorgesteld, waarmede hij zich 
aanstonds en zonder voorbehoud verenigde, nl. dat wij hem vroegen 
ons met wat troepen te helpen, gezien de onmogelijkheid om het op 
dat ogenblik zelf te doen. De troepen zouden worden gesteld onder 
het bevel van de opperbevelhebber van Curaçao, zijnde de Gouver- 
neur. Dit was slechts een nominaal opperbevel, zoals dit tegenover 
onze eigen strijdkrachten ook zo is. De Gouverneur Wouters was 
militair niet geschoold, maar wij vonden, dat aan de staatsrechtelijke 
eisen moest worden voldaan en dat onze souvereiniteit behoorlijk 
moest worden erkend. Het is dus gebeurd en het is bijzonder goed 
verlopen, ik heb er nooit enige klacht over vernomen. 

64070. De Voorzitter: Is er ook een soortgelijke maatregel ge- 
nomen ten aanzien van Suriname? 

A. Later. Ik mag misschien nog even zeggen, dat dit een van de 
dingen is geweest, die het besluit van de Ministerraad in de vroege 
morgen van de 1Ode Mei om de heer Weller en mij over te zenden 
wel duidelijk heeft gerechtvaardigd. Het was toch enigszins een 
blamage geweest, als er, zonder dat er een behoorlijke vorm voor 
was gevonden, die zelfde dag of de volgende dag Britse troepen 
waren geland. Om nu op uw vraag terug te komen, kan ik zeggen, 
dat er ten aanzien van Suriname inderdaad een soortgelijke maatregel 
is genomen, maar in een later stadium. Toen Amerika in de oorlog 
werd betrokken, heeft Engeland verzocht, omdat het zijn strijd- 
krachten erg nodig had, of Amerika de beschermingstaak, voor zover 
wij deze niet zelf uitoefenden, op Curaçao en Aruba zou willen 
overnemen. Amerika heeft hierop bevestigend geantwoord en ik heb 
zelf met president Roosevelt, tijdens een van mijn verblijven in de 
Verenigde Staten, de regeling getroffen, die voor de Amerikaanse 

troepen zou gelden. Deze regeling week enigszins af van die, welke 
wij voor de Engelse troepen hadden getroffen, maar in wezen kwam 
zii neer op een volledige erkenning van onze souvereine rechten. 
Deze figuur heeft men ook toegepast in Suriname. Daar was het 
object, dat beschermd moest worden, de bauxiet-ontginningen. Op 
eigen gebied heeft Amerika wel enig bauxiet, maar niet van die 
kwaliteit zoals die in Suriname wordt aangetroffen en het was er zeer 
op gesteld deze bauxiet te kunnen krijgen. Hiervoor moest de zeeweg 
worden beschermd, het mijnengebied zelf moest worden veilig ge- 
steld en bovendien was er een belangrijk vliegveld in Suriname, dat 
een rol speelde in l ~ e t  verkeer tussen de Verenigde Staten, Brazilië, 
Afrika en Europa. In 1942 en 1943 was dit haast de enige weg naar 
Europa. De Pan American Airways vloog van Lissabon naar de 
Westkust van Afrika, naar Brazilië, vandaar naar Trinidad over 
Suriname, soms landde zij daar, en zo naar de Verenigde Staten. 

64071. De heer Fens: Weet u misschien wat onze militaire sterkte 
was op Aruba en Curacao op dat moment? 

A. Ik zou het 11 niet kunnen zeggen, maar zij was onvoldoende 
om de bescherming afdoende te verzekeren en dat gold ook voor 
Suriname. 

64072. De heer Fens: Is het u misschien bekend, of de Ameri- 
kaneii op Aruba een eigen verdedigingsapparaat hadden? 

A. Neen. 

64073. De heer Fens: Vóórdat Amerika in de oorlog kwam? 

A. Zeer bepaald niet 

64074. De heer Pens: Weet u iets van een burgerwacht, die zij 
hadden? 

A. Neen. 

64075. De Voorzitter: Weet u, wanneer de Amerikaanse troepen 
in Suriname zijn aangekomen, was dat vóór of na de intrede van 
Amerika in de oorlog? 

A. Nadien; voordien had men het Congres nooit daartoe Se- 
kregen. Het werd bepaald door het in oorlog zijn, toen werden allerlei 
dingen mogelijk, die tevoren niet mogelijk waren. 

64076. De Voorzitter: Er zijn ook onderhandelingen gevoerd met 
de Regering van Brazilië. Is daaruit nog iets voortgekomen? Ik heb 
hier een stuk, dat de tekst bevat van een uitzending voor Radio- 
Oranje van 24 November 1941, waarin staat: 

,,Tegelijkertijd heeft de Nederlandsche Regeering een uitnodi- 
ging gericht tot de Regeering van Brazilië om een aandeel te 
nemen in deze defensieve maatregelen" - de defensieve maat- 
regelen ten aanzien van de bauxietmijnen -- ,,en er is overeen- 
gekomen, dat Brazilië tot dit gemeenschappelijk doel zal bij- 
dragen door het nemen van speciale maatregelen van militaire 
waakzaamheid op zijn aan Suriname grenzend gebied en door 
het zenden van een missie naar Paramaribo. Deze missie heeft 
ten doel inlichtingen uit te wisselen en tot overeenkomst te 
geraken betreffende alle andere maatregelen, die aangewezen 
blijken om een maximum effect te geven aan de veiligheids- 
maatregelen, gezamenlijk geraamd door de Nederlandsche, Ame- 
rikaansche en Braziliaansche troepen.". 

Misschien brengt u dit wel in herinnering wat er toen is gebeurd. 

A. Er is zeer weinig gebeurd. Brazilië heeft gezegd, dat men een 
speciale waakzaamheid zou betrachten in de staat Amazone, die aan 
Suriname grenst. Dit is echter een uiterst wild en ontoegankelijk 
gebied. Verder zou men voor de verbindingen enige officieren naar 
Paramaribo zenden; dit is eens gebeurd, maar verder heeft dat geen 
gevolgen gehad. 



64077. De Voorzitter: Uit het voorgelezen stuk blijkt, dat het 
initiatief is uitgegaan van de Nederlandse Regering om zich in ver- 
binding te stellen met de Braziliaanse Regering. 

A. Formeel is het juist, materieel niet geheel. Van Brazilië is 
hoegenaamd geen initiatief uitgegaan. 

64078. De Voorzitter: Hoe moet ik dan uw opmerking verklaren? 

A. Ik kan hierover niets mededelen, als ik niet de toestemming 
heb van het Departement van Staat. 

64079. De Voorzitter: In elk geval heeft Brazilië daadwerkelijk 
niet veel bijgedragen tot de verdediging van Suriname. 

A. Er was ook geen aanleiding toe. 

64080. De Voorzitter: Uit dit stuk kan men de indruk krijgen, 
dat er wel aanleiding toe was. 

A. Er was geen aanleiding van militaire aard. Het was meer een 
kwestie van solidariteit van de geallieerden, die geaccentueerd moest 
worden, en dit kon op deze manier gebeuren. Zoals u weer, heeft Bra- 
zilië later ook troepen naar Italië gezonden en hier kreeg zij de ge- 
legenheid te tonen, dat zij zich inderdaad voor de oorlogvoering 
interesseerde en dat de oorlogsverklaring aan Duitsland niet slechts 
een blote formaliteit was. 

64081. De Voorzitter: Is het u bekend, of de Nederlandse Re- 
gering in de latere jaren heeft getracht de vreemde troepen te ver- 
vangen door Nederlandse troepen, omdat men bevreesd was voor 
een eventueel Amerikaans imperialisme? 

A. Dit is een van de spoken, die van tijd tot tijd verschijnen, maar 
ik aarzel niet het als een praatje te qualificeren. De vlotheid, waar- 
mede Amerika zijn troepen heeft teruggenomen, toen het gevaar ge- 
acht mocht worden geweken te zijn, is het beste en afdoende bewijs, 
dat van iiliperialisine geen sprake is. 

64082. De Voorzitter: In het verhoor van de heer Welfer heb ik 
een brief voorgelezen van de Minister van Koloniën van 20 Mei 
1941, gericht aan de Minister van Defensie. Hierin wordt gesproken 
over de wenselijkheid de op Aruba en Curaçao gelegerde Engelse 
troepen zo spoedig als mogelijk door Nederlandse strijdkrachten te 
vervangen. Hiervoor worden ook enkele argumenten aangegeven. 
Een er van is: ,,de waarschijnlijkheid, dat het Britsche Rijk eerlang de 
verdediging der geallieerde territoriën in het Westelijk Halfrond ge- 
heel aan de U.S.A. zal toevertrouwen". 

Ik heb hieraan toegevoegd: ,,Hieruit spreekt zo iets als een wens, 
dat Amerika het niet zou doen en dat men liever had, dat er Engelsen 
dan Amerikanen waren". Dit volgt ook uit een ander argument uit 
de brief van de Minister van Koloniën, waar wordt gezegd: 

,,Een situatie waarbij Amerika practisch in den oorlog wordt 
betrokken, schijnt steeds meer waarschijnlijk. Naarmate de oor- 
log dichter bij Amerika komt, nadert dezelve Curaçao, waarbij 
de verdediging van dit oliegebied steeds klemmender wordt. 
Alsdan zal Amerika wellicht aandringen zelf de bescherming 
van deze eilanden ter hand te nemen, hetgeen ook voor de toe- 
komst gevaren in zich draagt." 

A. Ik kan u hierop alleen antwoorden, dat op dat ogenblik de 
heer Welter en ik op de terugweg waren van Nederlandsch-Indië 
naar de Verenigde Staten. Ik ben 20 Juni van dat jaar in Londen 
teruggekeerd en de heer Welfer iets later. Blijkbaar is dit een dis- 
cussie geweest tussen onze plaatsvervangers en andere Ministers. Ik 
kan u hierover niet meer mededelen. De laatste zin, die u aanhaalde, 
zou ik niet hebben geschreven. 

De Voorzitter: Wat u zegt over uw afwezigheid, is volkomen juist. 
De brief, die ik heb geciteerd, was ondertekend door de heer Verniers 
van der Loeff .  

A. Hij was het hoofd van de militaire afdeling van het toen- 
malige Ministerie van Kolonien. 

64083. De Voorzitter: Maar wanneer ik mij goed herinner, stond 
onder de brief niet de Minister van Koloniën a.i., maar de Minister 
van Koloniën, en vervolgens het hoofd van de militaire afdeling. 
Overigens doet dit niet te kort aan de ministeriële verantwoordelijk- 
heid. Ik heb ook nog gevraagd, welke gevaren daaraan voor de 
toekomst verbonden zouden zijn geweest. 

De heer Welter heeft hierop geantwoord: 
,,De gevaren vanwege het Amerikaanse iillperialisme, dat on- 

getwijfeld bestaat. Bovendien waren er de op Amerika gerichte 
tendenzen, die in de Caraïbische Zee en ook op Curaçao toen 
bepaald al bestonden. De situatie van Curaçao bracht mede, 
dat er economisch, en als gevolg indirect ook politiek, belang- 
rijke stromingen waren, die gericht waren op de Verenigde 
Staten van Amerika. Met deze situatie voor ogen kan ik begrij- 
pen, dat men zegt: er waren bezwaren, daar juist Amerikaanse 
troepen te hebben." 

A. Ik verschil hier totaal van mening met de heer W'elter. De 
Amerikanen hebben zelfs de Franse eilanden niet bezet in de tijd, 
dat die in handen waren van een bewind, dat zich ondergeschikt 
maakte aan Vichy. Daar lag een zeker gedeelte van de Franse vloot, 
maar men heeft er nooit aan gedacht er de hand naar uit te steken. 
Het is met hun hele politiek in strijd het gebied van anderen af te 
nemen of wat dan ook, want dit was een quaestie van bezetting. 
Ik heb zoëven gesproken over spoken op de muur en dat is mijn 
opvatting te dien aanzien en ik geloof, dat de gebeurtenissen mij in 
het gelijk hebben gesteld. 

64084. De Voorzitter: Het is wel van belang, dat uw mening 
hieromtrent ook kenbaar wordt. De Gouverneur Wouters heeft in dit 
verband ook iets verklaard. Ik heb hem gevraagd: 

,,Zag u er een bepaald gevaar in, dat de Amerikaanse troepen 
de Engelse zouden vervangen, bijvoorbeeld met het oog op Ame- 
rikaans imperialisme?" 

Hij antwoordde: 
,~Neen, maar men kon veel moeilijker met de Amerikanen 

werken." 
Dan zegt hij iets, waarvan het slot hiermee eigenlijk in strijd is, nl.: 

,,Ik ben er in 1945 nog eens geweest als lid van de Anglo- 
American Caribbean Committee, die poogde een grotere samen- 
werking tot stand te brengen tussen de landen om de Caraïbische 
Zee, zonder zich op politiek gebied te bewegen. Juist voordat ik 
terugkwam, is er een vergadering geweest van die commissie, 
die ik niet heb bijgewoond. Daar zei een mijnheer Taussig bij de 
opening - het was de voorzitter van de Amerikanen -, naar ik 
meen zelfs namens Tncunan, dat de verschillende eilanden om de 
Caraïbische Zee - het ging dus niet alleen om de onze, maar ook 
bijvoorbeeld om de Engelse - spoedig hun zelfbeschikkingsrecht 
zouden krijgen. Ik ben toen naar de ambassade in Washington 
gegaan en heb de latere Minister van Boetzelaer er op gewezen en 
hem gevraagd: heeft u dat ook gelezen? Het scheen een verras- 
sing voor hem te zijn." 

A. Naar mijn mening wijst hier niets op Amerikaans imperialisme. 
Als men zegt, dat de eilanden steeds vrijer moeten worden, dan is 
dat wel de grootste antipode van een overheersing door Amerika. 

64085. De Voorzitter: Men zou kunnen zeggen, dat de aanwezig- 
heid van Amerikaanse troepen zou kunnen verhinderen, dat er van 
Nederlandse of Engelse kant bepaalde wensen werden verwezenlijkt. 

A. De troepen hebben zich nooit met politiek bemoeid. 

64086. De Voorzitter: Neen, maar zij kunnen een middel zijn om 
politieke doeleinden te verwezenlijken. 

A. Niets heeft er op gewezen, dat de Amerikanen iets van die 
aard voor ogen stond, 

64087. De heer Fens: Is er u iets van bekend, of er nog moeilijk- 
heden zijn geweest met betrekking tot het tijdstip, waarop de Ameri- 
kaanse troepen Curaçao hebben verlaten? 

A. Neen. Ik geloof trouwens, dat dit is voorgevallen op een tijd- 
stip, dat ligt na het eindpunt, waarop uw onderzoek betrekking heeft. 

64088. De heer Fens: Ik vraag dit, omdat mij hieromtrent op het 
Departement van Overzeese Gebiedsdelen iets is medegedeeld, juist 
in verband met het Amerikaanse imperialisme. 

A. Het wordt hier voortdurend als een feit gesteld, maar ik 
ontken dat imperialisme. Ik ben nu drie en een half jaar in dat land, 
ik heb er goed opgelet en ik kan u verzekeren, dat daar geen impe- 
rialisme bestaat. Er is wel de wens om economische betrekkingen uit 



te breiden. Ik moet echter bezwaar maken, dat wij hier als uitgangs- 
punt nemen het bestaan van een Amerikaans imperialisme, dat er 
niet is. Ik stel er prijs op, dat hieruit ook geen legendevorming kan 
ontspruiten, al bestaat die niet in de comn~issie. Ik stel er prijs op, 
dat hier een land in bescherming wordt genomen, dat op dit punt 
bescherming verdient. 

De Voorzitter: Ik geloof niet, dat dit vanwege de con~missie als 
een feit wordt gesteld. 

A. Een paar maal is gezegd ,,het Amerikaans imperialisme". Een 
lezer, die het niet al te nauw neemt, geeft dat het recht te zeggen, dat 
het bestaan daarvan door deze commissie niet geheel voor onmo- 
gelijk wordt gehouden. Aangezien ik hier ben om mij zelf en de 
Nederlandse Regering van destijds te vrijwaren tegen de constructie, 
dat wij - althans ik zelf - ooit bij onze berekeningen zouden zijn 
uitgegaan van het bestaan van een Amerikaans imperialisme, zeg ik: 
dat is niet waar. 

64089. De Voorzitter: Ik wilde nu overgaan tot een ander onder- 
werp. Er is tussen de Nederlandse Regering en Engeland een over- 
eenkomst gesloten betreffende de organisatie en het gebruik van de 
Nederlandse strijdkrachten in het Verenigd Koninkrijk. Deze over- 
eenkomst draagt uw ondertekening met die van de heer Eden. Ik zo11 
u willen vragen van wanneer deze overeenkon~st is. 

A. Van 5 Mei 1942. Dit is een van die akkoorden, die de hand- 
tekening van de Minister van Buitenlandse Zaken dragen, maar het 
betekent niet, dat hij hierin persoonlijk een groot aandeel heeft ge- 
had. Hieraan toegevoegd zijn een paar aanhangsels, die zuiver tech- 
nisch militair zijn en die natuurlijk zijn uitgewerkt door de militaire 
bureaux van beide zijden. 

64090. De Voorzitter: Het verwondert mij enigszins, dat deze 
overeenkomst van 5 Mei 1942 is, want toen de heer Dijxhoorn 
Minister van Defensie was, had men met de behandeling van deze 
materie reeds een aanvang gemaakt. Daaruit resulteert de vraag, 
waarom het zo lang heeft geduurd. 

A. Wij waren niet de enigen, die daar waren. Er waren Poolse 
strijdkrachten, Belgen, Vrije Fransen en voor de Britten was ons 
akkoord er een, dat toch principieel enigszins zijn tegenhanger moest 
vinden in de andere akkoorden. Ik kan u niet zeggen waarom het zo 
lang heeft geduurd. Ik zou alleen willen waarschuwen tegen de con- 
clusie, waartoe men in Nederland wat al te zeer geneigd is, namelijk 
,,De Regering is weer traag geweest, de Regering is weer slap ge- 
weest". Dat is een geloof aan een zekere ondeugdelijkheid en een 
gebrek aan integriteit van de eigen Regering, dat - naar mijn idee - 
buitengewoon ondermijnend is voor de goede gang van zaken. Dat 
ondermijnt het vertrouwen in de Overheid en kan nooit een land 
kracht geven. Wanneer dit dus wat lang heeft geduurd, zou ik hierin 
geen bewijs van traagheid willen zien. Ongetwijfeld zullen er goede 
redenen voor zijn geweest. Overigens zou ik willen opmerken, dat ik 
nooit heb bemerkt, dat de zorg voor de Nederlandse troepen en 
hun opleiding door de formalisering van een akkoord zou zijn op- 
gehouden of benadeeld. Dat is absoluut niet het geval geweest. De 
troepen zijn in Porthcawl geweest en later in Wolverhampton, lang 
vóór dit akkoord. Het kamp is op onze kosten gebouwd en ik 
heb ook eens de oefeningen bijgewoond. Tenslotte moest er een mo- 
dus worden vastgesteld en dat is in dit akkoord gebeurd. 

De Voorzitter: Ik neein hiervan dankbaar kennis, alhoewel men 
niet van oordeel moet zijn, dat achter deze vraag dergelijke ge- 
dachten waren verborgen. 

A. Ik verdenk de commissie er ook niet van. Maar ik denk aan 
de indruk, die uw vragen en mijn antwoorden zullen maken op 
het publiek, dat dit zal lezen. Deze verhoren worden gehouden 
niet voor de commissie zelf, maar voor het Nederlandse volk. Ik 
meen ten rechte of ten onrechte, dat uit zo'n vraag of uit mijn 
antwoord, als ik het niet op die manier qualificeer, een onjuiste 
en voor de kracht van de natie onwenselijke indruk kan ontstaan. 
Ik tracht dan ook de zaak in dat licht te plaatsen en daarbij de 
nodige voorzorgsmaatregelen te nemen. 

64091. De Voorzitter: Zoals u bekend is, heeft de Nederlandse 
Regering getracht de landmacht in Engeland te versterken en daar- 
voor heeft zij het middel van de recrutering aangewend in Amerika, 
Canada en Zuid-Afrika. Is u iets bekend van moeilijkheden, die 
zich in dit opzicht hebben voorgedaan in Amerika en Canada? 

A. Ik weet eigenlijk geen details. Bij het nemen van zo'n uit- 
zonderlijke maatregel zijn er natuurlijk wel moeilijkheden geweest, 
moeilijkheden, die de wortel vonden in de wetgeving van het be- 
treffende land, en moeilijkheden van administratieve en organisato- 
rische aard. In Amerika en, ik meen, ook in Canada bestaat de 
Foreign Enlistment Act, die beperkingen stelt aan de vrijheid van 
een ander land om daar troepen te recruteren. Wat het allemaal 
precies is geweest, kan ik u onmogelijk zeggen. Het was de taak 
van een bureau in New York, waarvan, als ik het wel heb, de heer 
van Schreverz de leiding had. Deze is op het ogenblik lid van de 
United Nations Commissie voor de Balkan en hij is in Saloniki. 
Aan het Departement van Buitenlandse Zaken zou u kunnen vragen, 
wanneer hij terugkomt, en hij zou u veel kunnen vertellen over de 
recrutering. Ook generaal Carp kan hiervan veel weten. De heer 
van Schreven was het hoofd van het bureau, de heer Carp reisde 
meer tussen de betreffende bureaux en troependepots in de Ver- 
enigde Staten en Canada. De heer vairz Schreven heeft aan den lijve 
ondervonden wat voor moeilijkheden van allerlei aard zich voor- 
deden. 

64092. De Voorzitter: Er heeft zich een klein incident voorge- 
daan in de Volksvertegenwoordiging van Canada; overigens heeft 
Canada ons zoveel mogelijk medewerking verleend. In het Parle- 
inent heeft Mackerzzie King eens verklaard, dat Canada geen sanc- 
ties wilde toepassen tegen buitenlanders, die niet met buitenlandse 
troepen over zee wilden. Door degenen, die wij wensten te recrii- 
teren, is het zo opgevat, dat zij, omdat er geen sancties konden wor- 
den toegepast, wel konden thuisblijven. Van de kant van de gezant is 
kritiek uitgeoefend op de heer Mackenzie King. Dit is schriftelijk 
gebeurd en als Minister van Buitenlandse Zaken heeft u hiervan 
toen kennis gekregen. Deze kwestie is in der minne opgelost, want 
de heer Mnckeiizie King had zeker niet de bedoeling een dergelijke 
opmerking te maken als te zijn gericht tegen de Nederlandse be- 
langen. Wat de Verenigde Staten betreft werd de zaak beheerst door 
de Selective Training and Service Act van 1940 en daarbij werd niet 
toegestaan, dat degenen, die de ,,first papers" hadden, in het Neder- 
landse leger gingen dienen. 

Hierover is een briefwisseling geweest, waarbij door de heer Lou- 
don enige kritiek is geleverd op het Amerikaanse standpunt. Ik weet 
niet of u hiermede bekend bent. 

A. Ongetwijfeld zal ik hiervoor in formele zin wel de instructie 
hebben gegeven. Ik kan mij echter deze episode niet herinneren te 
midden van de duizenden dingen die voorkwamen. 

64093. De Voorzitter: In het kader van de recrutering in Amerika 
is het niet zonder belang geweest. 

A. Zulke dingen zijn van tijdelijk belang. Ik kan mij niet her- 
inneren, dat er grote wrijving is geweest, integendeel, wij hebben ons 
veelal kunnen feliciteren met de hulp, die wij van de verschillende 
landen hebben ondervonden, die natuurlijk zelf ook hun recruterings- 
dienst hadden. 

64094. De Voorzitter: De resultaten zijn ver beneden de ver- 
wachting geweest. 

A. Men is daar geen heer op eigen gebied en men kan geen 
dwangmaatregelen nemen, zoals men dat hier zou kunnen doen. Ik 
heb echter de indruk gekregen, dat er aan is gedaan wat mogelijk was. 

64095. De Voorzitter: Persoonlijk hebt u hiermede dus niet veel 
te maken gehad? 

A. Neen. De militaire Departementen kwamen en maakten hun 
wensen kenbaar. Het werd dan met lien besproken en er werd een 
instructie opgesteld voor de betreffende diplomatieke post, hetzij 
Washington of Ottawa en dan ging zo'n nota in zee. 

64096. De Voorzitter: Ook in Zuid-Afrika is gerecruteerd. De 
recrutering stond daar onder leiding van dokter Koch. Hebt u ook 
een indruk van de houding van onze gezant ten opzichte daarvan? 

A. In zoverre, dat ik weet, dat de recrutering in Zuid-Afrika met 
grote moeite gepaard is gegaan. Om dit te begrijpen, moet u zich 
voorstellen, welke sfeer daar heerste ten aanzien van de oorlog in 
zijn geheel. Velen waren in Zuid-Afrika eigenlijk niet van harte in 
de oorlog. Die Ossewâ Brandwag had grote invloed en deze was 
fascistisch ingesteld. Er was de anti-Srnuts partij, die, omdat Sinuts 
aan de oorlog wilde meedoen, daarin aanleiding vond er tegen te 



zijn. Allerlei oude ressentimenten tegen Engeland speelden een rol, 
zelfs zeer sterk. In sommige en niet kleine kringen heeft men het 
ons eigenlijk kwalijk gznotnen, dat wij aan de zijde van Engeland 
meevochten. Het oorzakelijk verband zag men niet, maar de her- 
inneringen aan hetgeen daar in het begin van deze eeuw was gebeurd 
waren nog zo srerk, dat Nederland bepaald in de achting daalde, 
toen het ineens, door welke omstandigheden dan ook, aan de zijde 
van Engeland in de oorlog optrad. In dat licht moet u zien wat daar 
is gebeurd en ook wat er kon worden bereikt. Er hebben zich de  
zoñderlingste tonelen afgespeeld. Vrouwen van dienstplichtigen heb- 
ben zichzelf vasteebonden aan het hek van het eezantscha~ en ston- 
den daar te schreeuwen. Er  zijn allerlei onverkw<kkelijke &nelen ge- 
weest en dit alles werd natuurlijk stilzwijgend gevoed en niet on- 
gaarne gezien door de elementen, die tegen de geallieerden ageerden. 
Dit is een grote moeilijkheid geweest en het is eigenlijk alles, wat ik 
er u van kan zeggen. Ik zou u in overweging geven de heer van 
Lennep hierover te ondervragen; hij is op het ogenblik gezant te 
Kopenhagen. 

64097. De Voorzitter: Wij zullen het zeker doen, al was het alleen 
ai, omdat door de heer Koch kritiek is iiitgeoefend op de houding 
van de gezant. Hij heeft hier o.a. medegedeeld, dat de heer van 
Lennep eerder anti-geallieerd was dan andersom. 

A. Ik hoor dit met de grootste ergernis. Ik ken de heer van Lennep 
niet heel goed, maar goed genoeg om te weten, dat hij zo zuiver 
Nederlands voelt als wie. ook en dat ook de gehele oorlog heeft ge- 
daan. Alles, wat hij en ook zijn vrouw hebben verricht op het gebied 
van hulpacties, is buitengewoon. 

64098. De Voorzitter: Ik wil u graag de gelegenheid geven, dat 
te verklaren. In het verhoor van dr. Koch wordt o.a. de eigenaardige 
toestand in Zuid-Afrika geschetst, hetgeen u zojuist ook hebt gedaan: 
Dr. Koch zegt dan: 

,,Daardoor is de heer van Lennep in een ongelooflijk moei- 
lijke positie gekomen, die een scherpzinnig man ook hoofd- 
brekens gekost zou hebben om er tussen uit te komen. Hij was 
m.i. niet met hart en ziel in het begin van de oorlog, en voor die 
tijd zeker niet, aan de kant van de geallieerden. Maar dat waren 
er meer, dus dat was niet zo bijzonder." 

A. Dit is een overdrijving en eenzijdigheid, waartegen ik bepaald 
verzet moet aantekenen. Het zou interessant zijn te weten, wanneer 
de heer Koch in Zuid-Afrika is aangekomen. 

De Voorzitter: Ik meen midden 1941. 

A. Wat hij mededeelt, moet hij dus weten van ,,horen zeggen", 
Van welke kant echter? U weet hoe hoog de hartstochten in Zuid- 
Afrika oplaaien en het hangt er van af aan welke kant men zijn in- 
lichtingen inwint. 

64099. De Voorzitter: Dr. Koch heeft ook nog dit gezegd: 
,,Kreeg hij een sterke man aan boord, zoals Bosch van Drake- 

stein, die zeer anti-Duits was, dan liep dat uit op moeilijkheden. 
Deze was ook persoonlijk niet bang, maar de gezant had eeil 
ontzettend bange natuur." 

A. Ik geloof, dat persoonlijke verhoudingen hier een te grote rol 
spelen. 

64100. De Voorzitter: Ik heb de heer Koch nog uitdrukkelijk 
gevraagd: 

,,Wanneer u een categorisch antwoord moet geven op de vraag 
of u altijd de volle medewerking van de gezant hebt gehad bij de 
vervulling van de taak, die u door de Regering in Londen was 
opgedragen, wat is dan uw antwoord?" 

Hij antwoordt: 
,,Niet altijd de volledige medewerking." 

A. Het is mogelijk. Met is een persoonlijke waardering van de 
taak, die hem door de Regering was opgedragen, van de heer Koch, 
waartegenover die van de heer van Lcnnep stond. Men zal zakelijk 
moeten afwegen, wie in deze gelijk had. De heer Koch kan weleens 
te ver hebben willen gaan. Ik weet het niet. Ik verdedig hier de heer 
van Lerinep, omdat deze accenten mij voorkomen niet overeenkom- 
stig de ware verhoudingen te zijn. De heer Koch zal het volkomen te 
goeder trouw doen, maar staat er, als zijnde geen partij, mi.jschien 
iets minder objectief tegenover. Ik ken ook de verhouding van Len- 
nep-Koch-Bosch van Drakesteiiz enigszins en ik geloof, dat u 
hierbij zeer scherp zal moeten zien. 

64101. De Voorzitter: Ik zal u nog een zin voorIezen, om u even- 
tueel gelegenheid tot tegenspraak te geven. Het betreft de heer van 
Lennep en dr. Koch zegt: 

,,Hij had een bijzonder slechte naam, hij was niet the right 
man in the right place. Er is herhaaldelijk van Zuid-Afrika uit 
getracht om iemand anders te krijgen, maar dat is nooit gebeurd, 
omdat de Minister van Buitenlandse Zaken hem blijkbaar goed 
genoeg vond." 

A. Ik dank u zeer hiervoor. Ik weet heel goed, dat daar intrigiies 
zijn geweest. Wanneer wij hier echter afstand van doen en een man 
ten tonele voeren, die tenslotte wel geöcht mag worden hier objec- 
tief tegenover te staan, dan bedoel ik generaal Smuts. Nooit heb ik 
van generaal Sinuts een woord gehoord, dat de heer van Lennep 
onder de maat zou zijn. Ik heb generaal Stnuts vaak gesproken tijdens 
de oorlog en lang en alleen. Ik heb met hem verscheidene lange be- 
sprekingen gevoerd, waarin ook de positie in Zuid-Mrika de revue 
passeerde, maar er is nooit gezegd, dat de heer van Lennep onder de 
maat ZOU zijn, integendeel. 

De Voorzitter: Het is goed, dat u dit zegt, want wij hadden een 
andere indruk uit het verhoor gekregen. 

A. Het hangt er van af, wie u hoort. Ik zou LI verschilleride 
mensen kunnen noemen, die tegen hem waren, maar ik wil mij niet 
zelf achteraf in die intrigues mengen. Ik ken er ook, die vóór hem 
zouden spreken. Het schijnt daar in de lucht te zitten, ik weet niet 
wat het is. Het ligt natuurlijk ook aan de toevallige aanwezigheid van 
sommige personen. Er waren zeer bepaalde rivaliteiten en dat alles 
geeft aan de samenleving daar een zekere troebelheid, die mij zo net 
aanleiding gaf u te zeggen, dat u in dezen wel heel scherp moet kijken 
o n ~  de waarheid te benaderen. 

64102. De Voorzitter: Het belang, dat wij hierbij hebben, is slechts 
de vraag in hoeverre de gezant zijn volledige medewerking heeft ver- 
leend bij de recrutering in Zuid-Afrika. 

A. Het is heel goed mogelijk, dat die niet zo groot heeft kunnen 
zijn als de heer Koclz graag had gewild, maar dan moeten er redenen 
voor zijn geweest. Het verheugt mij zeer, dat u de heer van Lennep 
ook nog zelf zult horen. 

64103. De Voorzitter: Bent u ook op de hoogte van het vraag- 
stuk van de dienstweigeraars in Zuid-Afrika? Daarover is nog heel 
wat drukte geweest. 

A. Ja, er waren er verscheidenen, en ik geloof, dat daarbij ook de 
zich zelf vastbindende vrouwen te pas kwamen. Het zal wel in ver- 
band hebben gestaan met het feit, dat er in de latere jaren vele 
Nederlanders waren gekomen. die hier het land hadden verlaten, om- 
dat ze vonden, dat ze het slecht hadden. Zij konden niet meer di& 
vaderlandsliefde te voorschijn roepen om te zeggen, dat zij, nu het 
land in nood was, er toch voor gingen vechten. Zij voelden het als 
een zekere antinomie, waaraan zij geen der1 wilden hebben. 

64104. De Voorzitter: Voor een deel zijn de dienstw e1 'g cra:irs 
later naar Suriname gebracht. Hierover is nog briefwisseling geweest, 
waarbij ook uw Departement betrokken is geweest. 

A. Ik herinner het mij heel goed, maar bijzonderheden zou ik 
u niet kunnen noemen. Als ik de stukken weer zou zien, zou het wel 
weer gaan leven, maar l.iet waren allemaal episoden, die niet op de 
hoofdzaak betrekking hadden. Met die dienstweigeraars was toch 
niets te beginnen en om de oorlog te winnen, had hun overbrenging 
naar Suriname niet de minste importantie. Ik heb mij, omdat ik maar 
alleen op de Ministersstoel zat, niet hoofdzaken moelen bemoeien 
en dit gebeurde op de bureaux. Ik bleef van de algemene lijn op de 
hoogte. 

63105. De Voorzitter: Is u iets bekend van de vraag, of mer, zou 
overgaan tot oproeping van de in Zweden verblijf houdende Neder- 
lacders? 

A. Ja. Langzamerhand was er een aantal mensen uit Nederland 
aangekomen; zij waren gekomen met kustvaarders en scheepjes uit 
Delfzijl. Sommigen daarvan, ik noem de tegenwoordige kolonel van 
der Wijck en de heer Six, zijn naar Engeland doorgekomen; zij had- 
den ook belangrijke gegevens bij zich. Anderen moesten daar voor- 
lopig blijven, en als ik mij goed herinner, zijn zij in Zweden in kampen 
te werk gesteld, en dat is eigenlijk het enige, dat ik er van weet. Bij 



de Zweedse situatie moet men altijd in het oog houden, dat de ver- 
binding Zweden-Engeland uitermate precair was. Het was een ge- 
vaarlijke luchtverbinding, die op ongeregelde tijden plaats vond, en 
waarbij mei1 van Engelse kant alleen datgene toeliet, wat van de 
uiterste importantie was. Het risico was te groot en de gelegenheid 
te gering. 

64106. De Voorzitter: U acht het dus volkomen verantwoord, dat 
de Regering niet is overgegaan tot de recrutering in Zweden, in ver- 
band met de moeilijke reisgelegenheid? 

h. Ja. Ik meen, dat het weleens is besproken, maar de Engelsen 
reageerden dan op de inanier van: ,,Verliest u nu de realiteit hele- 
inaal uit het oog?" Zij konden toch geen schepen zenden om die 
tientallen Hollanders daar vandaan te halen. Men moet ook altijd 
bedenken, dat wij één van de vele11 waren. In Zweden waren talloze 
Noren en, wanneer de Engelsen de Nederlanders gingen halen, zou- 
den Noren het ook willen. Wanneer wij alleen waren geweest, had 
men het misschien wel gedaan, maar, wanneer men het ons toestond, 
moest men het Noorwegen ook toestaan. 

64107. De Voorzitter: Met Engeland was afgesproken, dat Neder- 
land zich verplichtte de landmacht van Nederland zo groot mogelijk 
te doen worden. Met was dus begrijpelijk, dat de vraag in over- 
weging werd genomen de mensen in Zweden op te roepen. In die 
gedachtengang zou er dan ook plaats zijn voor de gedachte, dat 
Engeland wel zou meewerken op het gebied van het transport. 

A. Het is zuiver een afweging geweest van belangen en van 
mogelijkheden. 

64108. De Voorzitter: Iets dergelijks heeft zich voorgedaan iil 
Spanje en Portugal, waar zo langzamerhand ook heel wat Neder- 
landers van dienstplichtige leeftijd terecht waren gekomen. 

A. Het lag daar veel moeilijker. De houding van Zweden tegen- 
over ons en andere geallieerden was er altijd een van sympathie. 
In de loop van de oorlog heeft dit wel enige nuances ondergaan, 
maar vooral toen de norlog was voortgeschreden tot ongeveer de 
tweede helft, waren de Zweedse sympathieën duidelijk aan geallieerde 
kant. Dit zelfde gold voor Spanje bepaald niet. De Duitser was 
daar bijna onbegrijpelijk machtig in de Regeringsbureaux. Het was 
een allermerkwaardigste toestand. In tegenstelling tot Zweden, waar 
dit heleinaal niet het geval was, hebben zij overal druk op gezet ei1 
geprobeerd het zo moeilijk mogelijk te maken daar mensen vandaan 
te halen, laat staan te recruteren. 

64109. De Voorzitter: Mijn vraag betrof niet zozeer het recru- 
teren dan wel het bevorderen van een doortocht via Spanje naar 
Curaçao. Hebt u daarmede ook nog te maken gehad'? 

A. De Engelandvaarders waren weer een hoofdstuk op zich zelf 
en dit werd niet door Buitenlandse Zaken behandeld. Ik had hier- 
voor wel de heer van Harinxrna afgestaan aan de Departementen, 
die er wel mee te maken hadden. De heer van Harinxrna heeft zich 
beziggehouden mei de evacuatie van die mensen. Hierover zijn 
allerlei controversen geweest. Ik zou mij willen veroorloven, wat dat 
betreft, te verwijzen naar de rapporten van de Commissies-Cleve- 
ringa-Donner en misschien nog een andere, die zich met de gestie 
van de heer van Harinxma in dat opzicht hebben beziggehouden. 
U krijgt dan een beeld van de gang van zaken. 

64110. De Voorzitter: In dit verband betreft het natuurlijk alleen 
degenen, die van dienstplichtige leeftijd waren, en op weike wijze 
dezen via Curaçao werden ingelijfd bij hei Nederlandse leger. Onder 
andere is er een reis geweest van de ,,Cab0 de Hornos", een Spaans 
schip. Er is wel briefwisseling geweest tussen de heer van Harinxrna 
thoe Slooten en de Minister van Buitenlandse Zaken. 

A. Ik weet heel goed, dat de zaak een rol heeft gespeeld, maar 
de details zou ik in het archief moeten opzoeken. 

64111. De Voorzitter: Waarschijnlijk zult u zich dan wel niet 
herinneren wat voor bijzonders er is geweest met het convooi van 
dienstpiichtigen, dat in Augustus of September 1944 in Orail is op- 
gehouden. Er is toen nog een beroep op de Koningin gedaan oin 
te worden ontscheept. 

A. Ik herinner mij de ,,Cab0 de Hornos" heel goed. Het was zeer 
begrijpelijk, dat deze mensen ongeduldig waren, maar ook de Konin- 
gin kon de Spaanse Regering niet bewegen van houding te veran- 
deren om de terecht ongeduldigen de gelegenheid te geven zo spoedig 
als zij dat wilden, Spanje te verlaten. 

64112. De Voorzitter: U hebt er zelf nog een brief over ge- 
schreven, gedateerd 6 September 1944, en gericht aan de Minister 
van Oorlog: 

,,Ik heb de eer Uwer Excellentie te berichten, dat H.M. de 
Koningin mij een aan HoogstDezelve gericht telegram deed 
toekomen van den luitenant de Feyter, thans te Oran verblij- 
vende." 

Dan volgt de inhoud van het telegram, waaruit blijkt, dat zij 
verscheept wensen te worden. U vervolgt dan: 

,,Blijkens mij ten dienste staande gegevens is Uwe Excellentie 
doende om het vervoer van de requestranten herwaarts te bevor- 
deren. Gaarne zou ik vernemen in welk stadium deze regeling 
thans verkeert." 

Blijkbaar is hierbij iets geweest, dat niet helemaal normaal was. 

A. Hier was eenvoudig een request van de Koningin, dat in mijn 
handen was gesteld en het was mijn taak er naar te informeren. 
Het saillante punt is, dat de Spanjaarden zo moeilijk mogelijk waren 
en het tegendeel van behulpzaam. 

64113. De Voorzitter: Ik kom nu tot een ander punt, nl. de 
houding, die in het begin van de oorlog werd aangenomen ten op- 
zichte van de Italaanse oorlogsschepen, al naarmate zij zich westelijk 
of oostelijk van Mauritius bevonden. 

A. Admiraal Furstner zou u dat het beste kunnen verklaren. 
Sloeg het alleen op Afrika? 

64114. De Voorzitter: Destijds heeft de heer Furstner hierover 
een brief geschreven, waarin hij de Regering de vage en halfslachtige 
houding verwijt, die zij tegenover Italië innam. Hij deelt ook mede, 
hoe de houding tegenover de Italiaanse schepen was geregeld, nl. dat 

a. Nederlandsche commandanten onder Britsche ,,operational 
control" de bevelen van de Britsche Cominanders-in-chief hadden 
op te volgen, dus Italiaansche schepen als vijand hebben te be- 
schouwen." 

Dat was, omdat Engeland met Italië in oorlog was en zij onder 
operationeel bevel van de Engelsen stonden. 

,,b. Nederlandsche commandanten in de Engelsche wateren, 
ook als zij niet in Britsch verband opereeren, dezelfde houding 
zouden aannemen. 

c. Nederlandsche commandanten in West-Indië zich hadden 
te gedragen naar het telegram van den Minister van Koloniën 
van 12 Juni aan den Gouverneur van Curaçao, luidende: ,,In 
geallieerd verband optredend, moet Ldt. Kinsbergen bevelen van 
den Engelschen bevelhebber opvolgen. Verhouding tot Italië nog 
niet geregeld." 

d. Nederlandsche commandanten in Oost-Indië hadden een 
geheel andere houding ten opzichte van Italiaansche schepen aan 
te nemen. Immers, de Nederlandsche Regeering had met het oog 
op den status-quo eisch van Japan het volgende telegram aan 
den Gouverneur-Generaal, opperbevelhebber van land- en zee- 
macht in Nederlandsch-Indië, verzonden: ,,Indien Italiaansche 
schepen in open zee door onze strijdkrachten aangetroffen geen 
initiatief nemen tot vijandige daden indien in territoriale wateren 
aangetroffen keuze laten tusschen interneering of weggaan"." 

Dit stond natuurlijk ook In verband met de bevelsverhoudingen, 
die er bestonden. De grens daarvan lag bij Mauritius; wanneer men 
ten oosten Tan Mauritius opereeide, moest men een andere houding 
aannemen tegenover de Italiaanse oorlogsschepen dan ten westen er 
van, dit in verband met de status-quo-eis van Japan. De heer Furstner 
had het bezwaar. dat men ern verschillende houding aannam tegen- 
over hetzelfde object, omdat de houding van de Nederlandse Rege- 
ring tegenover Italie halislachtig was. 

A. Ik weet niet of de heer Furstner toen al lid was van het 
Kabinet. 

De Voorzitter: De brief is van 15 October 1940, hij was dus toen 
bevelhebber der zeemacht. 

A. De Nederlandse Regering is er op zakelijke gronden toe over- 
gegaan, niet de oorlog aan Italie te verlilaren, tot wij in de Middel- 
landse zee en omgeving iets hadden om een vuist te maken. Het is heel 
goed mogelijk, dat daaruit een zekere vaagheid is voortgevloeid, 
inaar het was om het grotere belang te dekken. Toen wij later Italië 
de oorlog hebben verklaard, is deze toestand vanzelf opgehouden, 
maar dat was pas toen wil ook zelf iets aan de oorlogvoering in de 



Middellandse Zee konden bijdragen. Pk herinner mij, dat de luite- 
nant-ter-zee van Oostroril Soede in  de Middellandse Zer  zijn Mili- 
taiie Willenlsorde heeIt verdiend door een duikboot te torpederen, 
die naast zijn schip opdooi;. 

64115. D e  Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de status-quo- 
eis van Japan? Wat hield die in? 

A. Neen, ik begrijp zelfs niet, wat het is. Ik  zou hiervoor de 
dossiers moeten nagaan. 

64116. D e  Voorzitter: Op het woord afgaand, zou men kunnsn 
zeggen, dat er niets zou veranderen in de Indische wateren na  de 
toestand, zoals die op de 10de Mei 1940 was geschapen. 

A. Als Italië op ons zou gaan schieten, zoliden wij toch terug- 
schieten. 

64117. D e  Voorzitter: Het betreft hier het nemen van het 
initiatief. D e  status-quo-eis van Japan is m.i. trouwens een kwestie, 
die men los kan zien van de oorlogsverklaring aan Itrilië. 

h. Ik weet niet, wat de heer Furstrier bedoelt met een status-quo- 
eis. 

De Voorzitter: Hij zegt: 
,,Nu beeft de inteinationdle toestand zich sedert de voorzich- 

tige instiuctie van 5 Juli belangrijk gewijzigd. Japan heeft zich in 
zekeren zin l-iet masker zelf afgerukt door het Axis-pact met 
Duitschland en Italie aan te gaan. D e  Britsche Regeering had 
trouwens reeds bij schrijven kan 13 Augustus 1940 van den 
gezant bij H.M.'s Hof aan den Nederlandschen Minister van 
Buitenlandsche Zakeil medegedeeld, dat de houding van Neder- 
landsche oorlogsschepen tegen ltaliaansche schepen niet duidelijk 
geregeld is en daarbij als haar meening geponeerd, dat een be- 
roep o p  den status-quo-eisch van Japan geen zin meer heeft." 

A. I k  begrijp niet, waarop hij doelt. 
D e  heer Fuisttler is niet geweest bij de  beraadslaging in de Minis- 

terraad. Als admiraal was hij natuurlijk, omdat wij geallieerden 
waren, geneigd orn o p  de Italianen te schieten. Het  heeft ons echter 
niet erg aangetrokken oin Italië de oorlog te verklaren, zonder dat 
wij een vuist konden maken, zoals anderen wel deden. Toen wij het 
wel konden doen, hebben wij Italië ook dadelijk Ce oorlog verklaard. 

64118. D e  Voorzitter: De hol~ding, die men tegenover de Itali- 
aanse oorlogsscheprn in het \'erre Oosten moest aannemen, was dus 
min of ineer zwevend en gaf eigenlijk blijk van een halfslachtige 
houding tegenover Italië, da t  wel in  oorlog was met Engeland, maar 
niet inet Nederland. Wanneer men een Italiaans oorlogsschip aan- 
trof in  de Indische Oceaan, mocht men het niet torpederen, en wari- 
neer men dit beziet in  het kader van de gemeenschappelijke zaak, dan  
heeft het iets onbevredigends. D e  heer Firrstner zegt nog: 

,,Nu de  Amerikaansche publieke belangstelling o p  de Pacific 
en dus ook op Nederlandsch-Indië is gericht, zou een Neder- 
landsch optreden-met-een-half-hart in  die streken ongetwijfeld 
een uiterst ongunstigen indruk maken." 

Hij wilde dus blijkbaar een instructie hebben, waarin ook die 
oorlogsschepeii zoveel mogelijk werden geattaqueerd: 

,,In dezen oorlog o p  leven en dood moet m.i. elke gedachte 
aan een standplint van ,,neutraliteitM en ook van ,,non-belli- 
gerentie" tegenover een vijand van onze bondgenooten ver- 
worpen worden, omdat zulk een gedachte in wezen neerkomt 
op een poging van twee wallen te eten, die in dezen ,,absolutenN 
oorlog mislukken nioet." 

Verder zegt hij: 
,,Nu de Regeering der Vereenigde Staten een standpunt in- 

neemt, waarin een duidelijke waarschuwing aan Japan ligt op- 
gesloten en er volgens een telegram van den Nederlandschen 
gezant t e  Washington eenig wantrouwen in Amerika bestaat ten 
aanzien van den wil tot tegenstand, die Nederland in de Pacific 
aan een agressor zal bieden, moet onzijrzijds meer gedaan worden 
dan  platonische verklaringen, waarvan de waarde in de laatste 
jaren wel zeer problematiek is geworden." 

64119. D e  Voorzitter: Nederland had verschillende vertegenwoor- 
digingen in de verschillende Raden. D e  heer Gerbratzdy en de heer 
Michiels van Verduynen hadden zitting in de  de  Pacific War Council 
in Londen, en in  de Pacific War Council in Washington de ainbas- 
sadeur Loudon. Bij de Combined Chiefs of Staff waren de heren 
Dijxhoorn en Stöve. Kunt u ons iets mededelen omtrent de  positie, 
die de vertegenwoordigers bij de verschillende couilcils innamen? 
Wij hebben de indruk, dat  zij alleen ern adviserende bevoegdheid 
hadden. 

A. Niet in  de Pacific War Council. In Washington ben ik er 
herhaaldelijk geweest met de heer Loudor~. U moet zich echter liet 
belang van die Pacific War Council niet al te groot voorstellei-i. 
Het  bleef daar bij algemeenheden en het was zakelijk niet vali 
groot belang. Anders was het met de vertegenwoordiging bij de 
Combined Chiefs of Staff, waar wij een unieke positie innamen, 
die niemand had. Het was zo, dat  5 Februari 1942, twee maanden 
na Pearl Harbour, toen wij nog in volle oorlog met Japan wareii, 
de Combined Chiefs of Staff is opgericht, dus Brits-Amerikaans. Ik 
ben naar de heer Roosevelt gegaan, niet wie ik zelf en ook de heer 
Loz~don goede betrekkingen onderhielden, en ik heb gezegd, dat  het 
zo niet ging en dat wij er bij moesten komen. D e  heer Roosevelt 
heeft geantwoord: ,,You'll be consulted", waarop ik heb gezegd, dat 
mij dit niet bevredigde. Op de wedervraag van de heer Roosevelt 
wat ik clan wilde, heb ik geantwoord: ,,I want participation". De 
President heeft toen gezegd, dat hij dat accepteerde, maar wij waren 
niet overal in oorlog, zoals Engeland dat was en zij zelf. Wij waren 
in Europa in oorlog en verder in Z . -0 .  Azië, maar b.v. niet in 
Afrika, waar b.v. in Oost-Afrika bij de Italiaanse koloniën en elders 
werd gevocnten. Van deze overweging is het resultaat geweest, dat  
wij sinds die tijd onze Regeringsvertegenwoordigers bij de Combined 
Chiefs of Staff hadden, die het recht hadden o m  mee te spreken, 
wanneer Nederlandse belangen in het geding waren. Verder had 
niemand dat, ook niet degenen, die actief aan de strijd deelnamen. 
Daarvoor zijn een opper- en een vlagofficier steeds in  Washingtoii 
geweest. Men wenste deze functie niet te combineren niet die van 
militair- of marine-attaché, dus het was een apart tweetal officieren. 

Deze vertegenwoordiging is er nog, zoals ook de Combined Chiefs 
of Staff nog altijd bestaat, al is de praktische betekenis er van ver- 
minderd. Engeland heeft in Washington nog altijd een grote mili- 
taire missie en wij zijn er ook vertegenwoordigd. 

Ik heb hier een aardige ~iitspraak over deze Combined Chiefs of 
Staff. Door de bekende militaire journalist George Fieldilig Eliol 
is in de  ,,Foreign Affairs" van Juli 1949 gezegd, dat de Combined 
Chiefs of Staff waren ,,ai1 astonishing military instriiment which 
seems for  al1 time to have disproved Napoleon's scornful dictum, 
that you cannot win a war with a committee". 

Deze oorlogvoering is geheel commissoriaal gevoerd en als onze 
belangen in het geding kwamen, waren onze vertegenwoordigers 
hierbij. Dit is dus wat betreft d e  Combined Chiefs of Staff, waarbij 
wij een unieke positie innamen. Wat betreft het Pacific War  Co~incil 
te Londen zou ik u willen vragen daaromtrent de heren Gerbrandy 
en Michiels van Verduynen te raadplegen. Het  Pacific War  Council 
in Londen was van meer belang dan dat in Washington. I n  Washing- 
ton waren hierbij de hoge commissaris van Australië en van Nieuw- 
Zeeland, de ambassadeur van Nederland en die van Canada en zij 
kwamen af en toe eens bij elkaar en dan  deelde de President van 
de Verenigde Staten enige bijzonderheden mee, maar er werd eigen- 
lijk niet bepaald beraadslaagd. Ik heb weleens meegemaakt, dat 
Ch~~rchl i l  er ook kwam, omdat hij in Washington was, en d a n  werd 
er een bijeenkomst gehouden. Het had echter niet zo'n heel grote 
betekenis. D e  oorlogvoering werd eigenlijk bepaald door de  Com- 
bined Chiefs of Staff, waarbij wij de  vertegenwoordiging hadden, 
die ik zo juist heb geschetst. 

64130. D e  Voorzitter: Werd er geregeld overleg gepleegd tusseii 
de Regering ei1 deze vertegenwoordigers of hadden zij een vrij zelf- 
standige positie? 

h. Neen, zij hadden geen zelfstandige positie. Zij moesten doen, 
wat hun vanuit Londen werd opgedragen. Deze instructies bereikten 
hen via de  Departementen, waarvan zij zelf afhingen. D e  heer Dija- 
hoorn kreeg de instructies via het Departement van Oorlog; de  schout- 
bij-nacht Stöve en later schout-bij-nacht Meyer Ranneft en van der 
Kun kregen deze via het Departement van Marine. D e  instructies 
berustten dikwijls o p  beraadslagingen in de Ministeriële Comniissie 
Oorlogvoering. 

A. Dit zijn algemeenheden, die staan buiten de zeer speciale 64131. D e  Woorzitter: Hoe was in Washington de positie van de 
aanleiding, die ik LI zo juist heb genoemd. militair- en de inarine attaché? Er  is nogal wat wrijving geweest tus- 



sen de heer Dijxhoorn en de heer Weijerrnan. Wat was nu hun for- 
mele positie? 

A. Formeel was het zo, dat de vertegenwoordigers bij de Com- 
bined Chiefs of Staff alleen hadden te maken met de Combined 
Chiefs of Staff. Da t  waren twee Britse en twee Amerikaanse offi- 
cieren. Wat  Amerika betreft, waren het admiraal King en generaal 
Marshall ei1 wat de Engelsen betreft, heeft het nogal eens gevarieerd. 
Lange tijd is er de veldmaarschalk Sir Johli Dil1 geweest met een 
admiraal. 

D e  marine- en militair attaché hadden uitsluitend te maken met 
Navy Department en het Arii:y Department van de Verenigde 
Staten. Zodra het dus in grote lijnen de  oorlogvoering, prioriteiten 
e.d. betrof, ging men naar de Combined Chiefs of Staff. Wanneer 
het betrof b.v. inlichtingen over nieuwe vuurleiding, dan  was het de  
taak van de marine-attaché en hij ging d a n  naar het Navy Depart- 
ment. Konden wij b.v. materiaal overnemen uit de Amerikaanse 
legervoorraad, dan ging de militair attaché naar het Army Depart- 
ment. I n  zoverre was het dus een natuurlijke taakverdeling. Of men 
o p  zo'n plaats de personen heeft, die goed met elkaar kunnen samen- 
werken of niet, deze vraag bepaalt of er wrijvingen zullen ontstaan. 
Deze wrijvingen zijn er inderdaad gewcest. 

64122. D e  Voorzitter: D e  heer Weijerrnan is later vervangen. IS 

dit geqchied o p  grond van de onenigheid tussen hem en de heer 
Dijxhoorn? 

A. Dat  is zeker een belangrijk element geweest. 

64123. D e  Voorzitter: Bent u zelf weleens bij de Combined Chiefs 
of Staff geweest? 

A. Nooit, er werd geen burger toegelaten. 

64124. D e  Voorzitter: Ik dacht, dat de heer van Mook er wel- 
eens was geweest, maar misschien is dat gebeurd in zijn kwaliteit als 
opperbevelhebber in het Verre Oosten. 

A. Als hij in het college is geweest, u a t  ik niet weet en wat mij 
ook bepaald niet voor de geest staat, dan zou het aileen op die voet 
hebben gekund. Wel weet ik, dat  zowel de heer van Mook als ik de  
afzonderlijke Chiefs o t  Stalf hebben gesproken I k  ben herhaaldelijk 
bij generaal Marshall geweest. Toen ~k hein in 1947 aantrof als 
Secretary ok State was dat  een hernieuwing van een kennismaking, 
die dateerde uit de  oorlog. evenzo wat betreft admiraal Kzng. Het- 
zelfde gold vooi de heer var1 Mook. 

64125. D e  Voorzitter: D e  kwestie van de overbrenging van een 
deel van Nederlandsch-Indië van het South West Pacific Comniand 
naar het South East Asia Commai~d  zal wel in  de Combined Chiefs 
of Staff zijn behandeld. Heeft de  Nederlandse Regering daarop nog 
invloed kunnen uitoefenen? 

A. Dit is een vraag. die mij aanleiding geeft tot een verzosk, nl. 
of ik u over deze geschiedenis niet wat meer mag mededelen. Maan- 
dagavond heb ik dit punt ook al behandeld. Het  is een ingewikkelde 
zaak, die ook samznhangt inet onze opbouw van een strijdmacht 
om deel te blijven nemen aan de oorlog tegen Japan. Ik zou hierover 
wel iets willen vertellen, want ik heb bemerkt, dat  zich daaromtrent 
hier te lande onjuiste voorstellingen hebben gevormd, althans me9 
heeft getracht die te wekken. Ik acht dat  niet in het belang of over- 
eenkomstig een juiste beoordeling van het beleid van de  Regering 
in die zaak. 

Omdat ik hier maar zelden en dan nog kort kan zijn, heb ik 
niet een onderzoek in de centrale archieven van de  Regering kunnen 
instellen. Ik heb mij noodgedwongen moeten beperken tot wat daar- 
omtrent in het archief van de diplomatieke post te Washington was 
te vinden. Het  is echter wel van die aard, dat  het een vrij aardig 
beeld geeft van he,tgeen er is geschied. 

Aan  algemeenheden heeft men niets, men moet eenvoudig de 
kroniek schrijven; hoe is het gegaan, wat gebeurde er in de achter- 
eenvolgende phasen van zo'n probleem. 

Ik zou willen beginnen met de  datum van 22 December 1942: 

,,Op 22 December 1942 seinde dr. van Mook uit Washington 
aan prof. Gerbrandy en jhr. van Lidth de Jeude, na overleg 
te hebben gepleegd met generaal Dij.whoorn (toen een onzer 
beide vertegenwoordigers bij de  Combined Chiefs of Staff, het 
hoogste geallieerde militair orgaan), dat, naar hem was gebleken, 
een zeer ernstig vraagstuk reeds bij gedeeltelijke herbezetting 
van Nederlaiidsch-Indië zou rijzen wat betreft de personeels- 
voorziening in de ruimste zin, burgerlijk zowel als militair. Aan- 

gezien hij (terecht) meende niet te kunnen rekenen op personeel, 
dat zich tijdens de  bezetting in Indië bevond, en evenmin o p  
een voldoende aantal geschikte en bekwame elementen uit bezet 
Kederland, achtte dr. van Mook het volstrekt noodzakelijk alle 
Nederlandse krachten met Indische ervaring te beoordelen uit 
het oogpunt van geschiktheid voor arbeid, militair of burger- 
lijk, in Nederlandsch-Indië. Geschikt geoordeelden zouden daar- 
voor dienen te worden bestemd, al dan niet in  militair verband. 
In  overeenstemming niet generaal Dijxhoorri verklaarde hij 
noodzakelijk te achten, dat  dienstplichtigen, die onder deze 
categorie vallen, niet werden ingelijfd bij d e  Prinses Irene- 
Brigade, doch ter beschikking zouden worden gesteld van hst 
K.N.I.L., terwijl de  reeds i11 dienst zijnde dienstplichtigen met 
Indische ervaring in dienst zouden kunnen blijven, behoudens 
latere tewerkstelling voor datgene, wat er in  Indië te  doen 
zou blijken. 

Prof. Gerbrancly antwoordde dr. van Mook o p  9 Januari 
1943, dat het door hem aaiigesnedeii vraagstuk uitvoerig was 
behandeld door de  Coninlissie voor Coördinatie van de  Oorlog- 
voering op 30 December 1942. I n  die vergadering was het alge- 
nieen gevoel, dat  de oorlogvoering van het Koninkrijk moest 
worden aangepast aan de geallieerde strategie." 

Ik leg hier zwaar de nadruk op, want dat  is het grondbeginsel 
geweest voor onze gehele oorlogvoering. Ik vond het de moeite 
waard dit hier uiteen te zetten. 

,,Deze (de geallieerde strategie) nu was zeer bepaald gericht 
o p  de bevrijding van Europa, alvorens zou worden overgegaai? 
tot e-n offensief tegeii Japan." 

Wij komen nu uit de  incidentele puilten en op de  grote lijn van 
de  geallieerde stiategie iii de gehele oorlog, de repercussies daarvaii 
o p  onze houding en oingekeercí Oe repercussies van onze houding 
o p  de mogelijkheden voor de  geallieeiden in het algemeen. 

,,Daaruit volgde, dat  de bevrijding van Nederland aanzienlijk 
eerder verwachtbaar was daii die van Indie, uaardoor de  ge- 
legenheid geboden werd o m  in Nederland het militair en burger- 
lijk apparaat te organiseren voor herbezetting en wederopbouw 
van Indie." 

Door de atoombom is later alles geheel anders verlopen. Niemand 
wist daar iets van, ook de meeste geallieerden niet. D e  gehele ge- 
allieerde strategie was gebouwd o p  een periode, die niet gering werd 
geacht tussen de bevrijding van Nederland, die als deel van de be- 
vrijding van West-Europa vooropstond, en de bevrijding van Zuid- 
Oost-Azië. Men meende toen, dat  in Nederland de  gelegenheid zou 
zijn het militair en burgerlijk apparaat weer te organiseren voor de 
herbezetting en wederopbouw van Indië, 

,,ten einde daarbij de  Nederlandse vlag te doen domineren 
boven het geallieerde element". 

Wij wilden daar, om begrijpelijke redenen, zo sterk mogelijk voor 
den dag komen. 

,,Voor de  schepping van dit apparaat werd een N.-I. militaire 
en burgerlijke kern vereist geacht, ,,zodat algehele concentratie 
.van deze krachten i n  Australië thans onnodig en ongewenst 
is". Prof. Gerhraridy eindigde zijn antwoord met de  opmerking, 
dat, aangezien het vraagstuk zeer principieel was, de commissie 
er de voorkeur aan gaf, de  terugkeer van dr. vntz Mook af te 
wachten, alvorens de  te volgen gedragslijn vast te leggen, met 
welke conclusie hij (van Mook) uitdrukkelijk verklaarde i n  te 
stemmen. 

Op 20 Maart 1943 verklaarde dr. van Mook (toen Minister 
van Koloniën) tegenover Nederlandse troepen in een cantine 
te Sydney, dat de stichting van een Nederlandsch-Indische 
Regering in Australië in  overweging was, die de plaats ZOLI 

moeten innemeii van de toen bestaande Nederlandsch-Indische 
Commissie aldaar, er bijvoegend, dat de beslissing te Londe1.i 
zou moeten worden genonien. Bij dezelfde gelegenheid veï- 
meldde hij: ,$he proposal to train Netherlands troops in  Austra- 
lia is dependent upon the liberation of Holland, but as soon 
as that is achieved it is intended to n:ove as many Netherlands 
people int0 the forces for  the war against Japan." (Uit een 
perstelegram in het Engels.) 

Eind Juli 1943 was Hr .  Ms. ambassadeur te Washington voor enige 
dagen naar Londen overgekomen. Op 30 Juli 1943 gaf hij in de 
Ministeriele Conimissie Oorlogvoering een uiteenzetting aangaande 
zekere  oors stellingen ten aanzien van het Nederlands gezag in Indo- 
nesië, die in de Verenigde Staten post hadden gevat, e n  van hetgeen 
daartegen ware te doen. Hij deelde mede, dat  in  de Verenigde Staten 



al dadelijk na de val van Bandoeng in een gedeelte van de pers, 
vooral de bladen van de Patterson-groep, de vraag werd opgeworpen 
,,why give the Netherlands-Indies back to the Dutch?". Die gedachte 
had in intellectuele kringen ingang gevonden en was al dadelijk een 
voorwerp van zorg geworden voor de ambassade, die al het mogelijke 
deed om haar te bestrijden. Daarin was in 1942 een groot succes 
geboekt door een contra-offensief in de vorm van een radiorede van 
Hare Majesteit de Koningin, waarin zekere plannen werden uitge- 
stippeld voor de herziening van de opbouw van het Koninkrijk. 
Deze rede was een volslagen succes bij pers en publieke opinie en 
was de hoofdschotel van de wintercampagne van onze propaganda 
(in Amerika) van het jaar 1942. 

Amerika leeft echter snel en vergeet snel. Gedurig was aan dr. 
Loudon en zijn medewerkers gebleken, dat de gedachte, dat Indo- 
nesië met Nederland verbonden zou blijven, bij de Amerikanen 
geenszins gemeengoed was; eerder was het omgekeerde het geval. 
Hij gaf daarvan tal van voorbeelden. Men hoorde ook slogans als: 
,,why should Ainerican boys reconquer the Indies to hand them 
back to the Dutch?" Wij moesten dus duidelijk tot uitdrukking 
brengen, dat wij bij de herovering zelf onze beste krachtzn wilden 
inzetten. 

De Amerikanen zouden geen 0nmogelij~e zaken van ons ver- 
wachten. Zij wisten, dat wij door de bezetting van Nederland en 
Indië over zeer weinig man-power konden beschikken. 

Dr. Loudon had een gesprek gehad met een vooraanstaand Ameri- 
kaans dagbladeigenaar, in de loop waarvan het denkbeeld ter sprake 
kwam van de vorming van een Nederlands expeditieleger van mari- 
niers. Dit vond zijn oorzaak in de zeer goedu reputatie, die de mari- 
niers, naast de marine en onze vliegers, in Amerika hadden. Van 
de Amerikanen mocht dus verwacht worden, vertrouwen te hebben 
in een Nederlands aanbod tot oprichting van een expeditiemacht 
van mariniers, vooral ook waar ze zelf voor hun ,,amphibian forces" 
in de eerste plaats hun eigen mariniers gebruikten. 

Als de operaties ter herovering van Indië uit de South-West Pacific 
area werden ingezet en dus onder bevel stonden van generaal Mac- 
Arthur, zou het van voordeel zijn, dat daarbij ingedeelde Neder- 
landse troepen een Amerikaanse uitrusting hadden. 

De ambassadeur (de heer Louclon) vroeg nu of het mogelijk ware 
zeer kort na de bevrijding van Nederland, b.v. 2 à 3 weken na onze 
bevrijding, een expeditieleger van mariniers, of met althans in hoofd- 
zaak mariniers, naar Amerika te zenden, en onze plannen daartoe 
reeds terstond bloot te leggen aan de Amerikaanse militaire en poli- 
tieke leiding. Het expeditieleger zou zo spoedig mogelijk uit Neder- 
land moeten worden uitgezonden en dan in Amerika in opleiding 
moeten worden genomen. 

Er was toen een goede aanleiding om deze zaak voor te brengen, 
omdat de politieke toestand snel aan het veranderen was, dus wat 
vroeger nog verre toekomst was, toen dichterbij was gekomen. Met 
een blote mededeling van onze plannen kwamen we er echter niet, we 
moesten zo mogelijk door een daad tonen, dat het ons ernst was. 
Dat konden we door toen al met de kaderopleiding in Amerika te 
beginnen, door een 100 à 200 mariniers weldra in een U.S. mariniers- 
kamp te detacheren voor een opleiding tot kader van de later te 
vormen grote troep. De tijd was daartoe gunstig, want de Ameri- 
kaanse mariniers waren over de top van hun expansie heen, zodat 
er ruimte in kampen beschikbaar was en de instructeurs waren er 
toen nog, maar zouden er later misschien niet meer zijn. Toen was 
dus het juiste moment. 

De ambassadeur kon niet beloven, dat de Amerikanen onze plan- 
nen zouden steunen, maar als zij dat niet mochten doen, dan hadden 
wij toch getoond zelf te willen meedoen tegen Japan. De ambassa- 
deur legde er tenslotte nog de nadruk op, dat wij het korps mariniers 
niet te klein moesten makei: en dat we toen reeds in net oog moesten 
houden, dat het Nederlands expeditieleger, als daartoe nog tijd be- 
stond na de herovering van Indië, ook elders moest meedoen. Als 
Nederlandse mariniers zouden helpen bij de herovering van Bataan, 
zou dat e-n uitstekende propaganda voor ons zijn. 

Als resultaat van de op deze uiteenzetting van Hr. Ms. ambassa- 
deur te Washington (aan de Commissie Oor!ogvoering) gevolgde be- 
spreking deelde de Nederlandse Regering op 11 Augustus 1943 het 
volgende aan de Amerikaanse Regering mede - dit alles is zeer be- 
langrijk en principieel geweest en daarom heb ik de moeite genomen 
dit in de vorm van een geregeld relaas, niet aan de hand van ver- 
halen en herinneringen, op  te schrijven -: 

,,The Netherlands Government wishes to restate the firm deter- 
mination to wage war on Japan to the end at the side of the 
Allies with al1 the nlen and resources at the disposal of the 
Netherlands. These means are at present extremely limited owing 
to the occupation by the enc.nu of the two most important 

parts of the Netherlands Empire, but the recent deve~op- 
ments of the war in Europe give rise to the expectation of the 
liberation of the Motherland in Europe in a not too distant 
future, when the great mass of the Dutch population will be free 
again to enter the ring. With this possibility in view, the Nether- 
lands Government has ordered its naval and military authorities 
to work out a plan for the rapid raising of an army to participate 
in the war against Japan immediately after the liberation of 
Holland, as the first step in the reniobilisation of Dutch man- 
power. As soon as this plan has been completzd and approved 
by the Dutch Government, ii will be submitted to the Combined 
Chiefs of Staff Committee in Washington. It. can be stated, 
already, however, that the assistance ot the United States and 
Britain will be essential in the execution of this plan with regard 
to the supply of equipment and weapons and to the transport 
and training of troops. As the mobilisation of these troops can 
only start properly after arrival in Holland of the Officers and 
and Non-Commisioned Officers now prisoners of war in Ger- 
many, the assistance of the United States and Britain will also 
be asked for the rapid repatriation of these prisoners of war." 

Op 19 Augustus 1943 verklaarde de Minister van Oorlog jhr. van 
Lidth de Jeude op een lunch van de ,,Overseas League" te Londen, 
dat 

,,Netherland fighting planes and bombers will form the 
nucleus of the Allied forces that reconquer Holland. If the battle 
of the Pacific follows the battle of the Atlantic, we are prepared 
to send out as many of our Porces as we can, not only to Batavia, 
but also to Tokyo." 

Op 22 September 1943 telegrafeerde de Minister van Oorlog aan 
generaal Dijxhoorn (toen één van onze twee vertegenwoordigers bij 
de Combined Chiefs of Siaff te Washington), dat in verband met de 
plannen tot voorbereiding van de opleiding van nieuwe legereen- 
heden in de Verenigde Staten zijn spoedige overkomst naar konden 
gewenst was. Hieruit volgt dus, dat men op dat tijdstip plannen had 
in de richting van opleiding van nieuwe legerecnheden in de Ver- 
enigde Staten. 

Uit een brief van de Minister van Oorlog aan de Minister van 
A.O.K. van 1 September 1943 bleek, dat men beoogde de vorming 
van een contingent mariniers en van drie divisies van de landmacht, 
totaal ongeveer 50 O00 man. 

Op 6 October 1943 werd aan het registratiebureau te New York 
opgedragen mede te werken bij het vinden van candidaten voor de 
opleiding tot reserve-officier der mariniers. 

Op 8 October 1943 seinde de Minister-President aan schout-bij- 
nacht Stöve te Washington, dat gcneraal Dijxhoorn derwaarts zou 
terugkeren zodra het plan tot vorming ei1 opleiding in Amerika van 
nieuwe troepen voldoende zou zijn uitgewerkt om ingediend te kun- 
nen worden bij de Combined Chiefs of Staff, resp. de Amerikaanse 
Joint Chiefs of Staff. Uit het telegram bleek, dat men toen dacht 
aan de uitrusting en opleiding van een legerkorps. 

Nu dient bij dit alles in het oog te worden gehouden, dat aanvan- 
kelijk geheel Nederlandsch-Indië behoorde tot het operatief gebied, 
dat onder bevel stond van generaal MacArthur. Dr. van Mook geeft 
in zijn boek ,,liidoncsië, Nederland en de Wereld" op blz. 56-57 de 
volgende juiste weergave der feiten: 

,,In Augustus 1943 echter besloot de geallieerde oorlogsleiding 
tijdens de eerste bijeenkomst van President Roosevelt en Minis- 
ter-president Churchill te Quebec tot de instelling van een South 
Eist Asia Command (S.E.A.C.) onder admiraal Mountbatten, 
waarvoor ezn operatieterrein werd vastgesteld, dat o.m. Burma, 
Malaya en Sumatra omvatte. Voor Nederlandsch-lndië hadden 
wij dus van dat ogenblik af met twee geallieerde opperbevel- 
hebbers te maken: Generaal MacArthur in de Amerikaanse en 
Admiraal Mountbatterz in de Britse sfeer. Dit betekende al dade- 
lijk voor ons een verdeling van het werk over Washington en 
Londen en over twee hoofdkwartieren. 

Als gevolg hiervan was het nodig om zowel te Londen als 
te Washington de verhouding in bespreking te brengen, die zou 
bestaan tuss'en het geallieerde opperbevel en het Nederlandse 
gezag bij mogelijke herovering of bezetting van Nederlandsch- 
Indië." 

Wanneer men deze zaak werkelijk ten volle wil begrijpen, dan 
kan men dit alles niet scheiden van de voorbereidselen, die wij inder- 
tijd hebben getroffen om troepen naar het oosten te zenden in de 
verwachting, dat die operatietonelen geruime tijd later nog een rol 
zouden spelen. Deze verwachting was gebaseerd op de stilzwijgende 
veronderstelling, dat de val van Japan geruime tijd zou komen na 
de bevrijding van Europa. 



Hierbij heb ik een noot voor alle duidelijkheid gemaakt, omdat 
ik verwachtte, dat deze vraag een grote rol zou spelen. Deze noot 
staat niet in het boek van de heer van Mook, maar is naar mijn idee 
essentieel, nl. 

,,Hierbij zij aangetekend, dat ter conferentie van Fotsdam (die 
op 2 Augustus 1945 eindigde) besloten is, dat ook Java onder 
S.E.A.C. (en dus niet langer onder generaal MacArtizur's com- 
mando) zou ressorteren; Australië zou een rol krijgen in het 
gedeelte, waar de Amerikanen bleven opereren (alles, behalve 
Java en Sumatra). De overgang van Java naar S.E.A.C. had plaats 
op 15 Augustus, dag van de overgave van Japan." 

Voor deze zaak is dit zeer belangrijk, want daardoor werd bepaaid. 
welke praktische betekenis het heeft gehad. Zoals u ziet, heeft het 
voor de oorlogvoering niet veel betekenis gehad, inaar des te meer 
voor ons, omdat de Britten niet klaar bleken te zijn en er een nood- 
lottige periode van zes weken à twee maanden is geweest, waarin 
op Java en ook op Sumatra eigenlijk een soort van gezagsvaciium 
is ontstaan, 

,,Tevoren schijnt nog overwogen te zijn, geheel Indonesië 
onder S.E.A.C. te brengen. Niet vermoedend, dat de Britten 
niet gereed waren voor de taak Java te bezetten, richtte de 
Nederlandse Regering op 17 August~s 1945 de volgende nota 
tot de Britse Regering door Hr. Ms. ambassadeur te Londen." 

U kunt deze nota opvragen bij het Ministerie van Buitenlandse 
Zaken. 

Ik ga nu verder. U begrijpt natuurlijk wel, dat er heel wat aan 
vastzit, als men een legerkorps wil uitrusten, vooral wanneer dat 
gebeurt door een land, dat niet erg gewend is aan legerkorpsen. Wat 
uitrusting en bewapening betreft, moest alles worden aangepast aan 
de nieuwe denkbeelden, die zich ook nog in een voortdurend stadium 
van ontwikkeling bevonden bij de geallieerden. Alleen dan zou zo'n 
troep met andere geallieerde eenheden kunnen samenwerken. Van- 
daar dat er af en toe tijdsverschillen zijn, die vrij aanzienlijk lijken, 
maar waarin heel wat werk is verricht, met name door generaal 
Dijxhoorn met zijn mensen in Washington. 

,,Op 8 November 1943 schijnt het plan tot opleiding van 
Nederlandse militairen in Amerika te Washington te zijn bin- 
nengekomen bij de Nederlandse vertegenwoordigers bij de 
Combined Chiefs of Staff, welke vertegenwoordigers zich ter- 
stond zetten tot het opmaken van een memorandum aan de 
Combined Chiefs of Staff. 

De vertegenwoordigers vroegen toen of over de uitrusting van 
39 bataljons met Brits materiaal reeds overeenstemming was 
verkregen met de Britse Regering: of er speciale motieven 
waren om de 15 bataljons Indische mariniers anders te be- 
wapenen dan het legerkorps, en voorts of als uitgangspunt voor 
het legerkorps moest worden aangenomcl], dat naar de mening 
van de Nederlandse Regering een Amerikaanse opleiding en uit- 
rusting de enige mogelijkheid was, dan wel of het de bedoeling 
was dat aan de Combined Chiefs of Staff zou worden mede- 
gedeeld, dat dit naar de mening van de Nederlandse Regering 
de beste oplossing zou zijn, doch aan de Combined Chiefs of 
Staff de beslissing over zou worden gelaten of het Brits dan 
wel Amerikaans werd georiënteerd, waarbij de verteg- c n ~ ~ ~ r -  
digers in herinnering brachten, dat uiteindelijk de Combined 
Chiefs of Staff 7ouden uitmaken, waar het lergerkorps zou 
worden ingezet: onder de Britse dan wel onder de Amerikaanse 
theatre commander." 

In de geallieerde oorlogvoering was dat volkomen normaaI. De 
zaak werd eenvoudig uitgemaakt door de Combined Chiefs of Staff, 
die de opperleiding hadden bij de oorlogvoering. Als het zaken be- 
trof, die ons aangingen, waren wij er wel bij, evengoed als anderen 
er niet bij waren, als het zaken betrof, die de Engelsen of Amerikanen 
aangingen. Daar werd het besloten en wij waren één stem tegenover 
de twee van Engeland en Amerika, dus u begrijpt wel, dat zij de 
algemene leiding aangaven. 

A. Ja, zo was het inderdaad. 
,,Hierop berichtte de Minister-President, dat de oprichting 

van het legerkorps door generaal Dijxhoorn namens de Neder- 
landse Regering na zijn terugkeer in de Verenigde Staten per- 
soonlijk zou moeten worden ingediend en behandeld bij de 
Combined Chiefs of Staff, en dat generaal Dijxhoorn geheel 
op de hoogte was." 

Het waren voornamelijk security overwegingen, die daartoe leidden. 
hlen moest natuurlijk altijd zeer oppassen met de telegrafische com- 
municaties. 

,,Op 7 Januari seinde generaal Dijxhoorn uit Washington aan 
de Minister van A.O.K. en aan de Minister van Oorlog, dat hij 
daags tevoren per koerier een verslag had verzonden van be- 
sprekingen, die hij had gevoerd met betrekking tot het over- 
wogen legerkorps. Hij had de indruk gekregen, dat de Britse 
vertegenwoordiger in de Combined Chiefs of Staff de zaak aan 
Londen had voorgelegd; deze achtte de beste oplossing, dat de 
gehele overwogen Nederlandse troepenmacht geheel Brits ge- 
oefend en bewapend zou zijn. Voorts was uit de besprekingen 
met de Amerikaanse militaire autoriteiten duidelijk gebleken, dat 
deze niet veel gevoelden voor opleiding in de Verenigde Staten." 

Ik zeg hier nog eens bij, dat dit ook samenhangt met de algemene 
afkeer van de Amerikanen om mee te werken aan wat zij voeiden 
als ,,het herstel van een koloniaal imperium." In dat licht moet u 
a1 deze voor- en afkeur zien. Het woog zeer zwaar en het was daar 
niet erg populair. Geen Regering in de Verenigde Staten kan, zoals 
wij maar al te zeer hebben ervaren, zich veroorloven voor dergelijke 
stromingen het oog te sluiten. 

,.Mitsdien verwachtte generaal Dijxhoorn van de Combined 
Chiefs of Staff een beslissing te zullen ontvangen in Britse zin. 
Hierop vroeg de Minister van Buitenlandse Zaken op 12 Janu- 
ari 1944 aan Hr. Ms. ambassadeur te Washington, of deze de 
zienswijze van generaal Dijxhoorn deelde en wellicht aanleiding 
vond de President te raadplegen. Deze antwoordde de volgende 
dag, er aan herinnerend, dat de Minister van A.O.K. generaal 
Dijxhoorn mondeling namens de Regering de pertinente op- 
dracht had gegeven, tegenover de Combined Chiefs of Staff van 
geen voorkeur te doen blijken voor de Verenigde Staten of voor 
Engeland als land van opleiding." 

Ik herinner hier aan hetgeen ik in het begin al zei, naar aan- 
leiding van de mededeling van professor Gerbrandy aan de heer 
vaiz Mook van 9 Januari 1943, dat het algemeen beginsel was. dat 
de oorlogvoering van het Koninkrijk moest worden aangepast aan 
de algemene geallieerde strategie. Wij waren een te klein element 
in het gehele beeld om te kunnen zeggen, dat wij er op  stonden, dat 
het een bepaalde kant uitging. Wij waren het best gediend bij de 
overwinning en hoe deze overwinning het snelst kon worden be- 
haald, was een zaak van de Combined Chiefs of Staff, waar wij 
overigens gelukkig nog een voet binnen de kamer hadden. De heer 
Gerbrandy had generaal Dijxhoorn mondeling namens de Regering 
de pertinente opdracht gegeven, tegenover de Combined Chiefs of Staff 
van geen voorkeur te doen blijken voor de Verenigde Staten of voor 
Engeland als land van opleiding. Wij wilden goede geallieerden zijn 
en zo goed mogelijk meedoen, clat was het streven en wij hadden 
de overtuiging, dat daarmede een snelle afloop van de oorlog beter 
zou worden gediend dan wanneer wij probeerden allerlei particu- 
liere belangen te doen overwegen, in welke zin dan ook. In ieder 
geval moesten wij geen voorkeur voor het een noch voor het ander 
tonen. 

,,Dr. Loudon kwam in dat telegram weer terug op zijn denk- 
beeld van de vorming van een marinierscontingent (in het door 
generaal Dijxhoorn met de Combined Chiefs of Staff behandelde 
plan was blijkbaar een mariniersbrigade voorzien) en herinnerde 
er aan, dat de Amerikaanse toestemming voor het oefenen van 
5000 marinier; nog niet was afgekomen (blijkbaar was die toe- 
stemming dus gevraagd), zodat het aantal van 5000 misschien 
nog voor vergroting vatbaar zou kunnen blijken." 

In de stukken, die mij ten dienste staan, heb ik dit niet kunnen 
64126. De Voorzitter: Kan ik daaruit opmaken, dat wij stemrecht vinden. 

hadden? Ik dacht, dat wij een meer adviserende stem hadden. ,,Aan het besluit om van geen voorkeur voor een Britse dan 
wel Amerikaanse o~leiding te doen blijken, lag ten grondslag 

A. Neen. U moet het zich niet als een soort formele commissie de overweging, dat de Nederlandse Regering als goed geallieerde 
voorstellen. die oplossing wenste te aanvaarden, die het beste paste in de 

bestaande rede mogelijkheden. Gelijk hieronder zal blijken, wilde 
64127. Jonkvrouwe WttewaalI van Stoetwegen: U bedoelt, dat zij buiten politieke geschilpunten blijven tussen de Verenigde 

men in het overleg altijd stond als een kleine één tegenover twee Staten en Engeland, maar meespreken op zuiver militaire gronden. 
groten. Niet wat de Nederlandse Regering het liefst wilde, mocht voor 



haar richtsnoer zijn, maar datgene, wat, de feitelijke mogelijk- 
heden in aanmerking genomen, zakelijk het beste zou blijken. 
hlen was er zich van bewust, dat de beperkte hulpbronnen der 
bondgenoten en de eisen, door de verschillende operatie-tonelen 
en het algemene krijgsbeleid gesteld, wel vrije gedachtenwisse- 
ling. maar geen vrije keus toelieten. Met name kon er niet op 
worden gerekend, dat bij de verwachte voortduring van de oorlog 
tegen Japan, nadat Duitsland bedwongen zou zijn, onder alle 
omstandigheden scheepsruimte beschikbaar zou zijn om vele 
duizsnden ongetrainde Nederlandse recruten naar Amerika te 
brengen; het lag voor de hand, dat prioriteit zou worden ge- 
geven aan het vervoer van reeds in de oorlog tegen Duitsland 
volleerde troepen van andere landen, die immers terstond tegen 
Japan konden worden ingezet. Ook deze overweging wees op de 
noodzaak vaii een zakelijk verantwoorde beslissing met inacht- 
neming van alle factoren, die een rol speelden, en dus b.v. ook 
van het feit, dat wij te maken hadden zowel met MacArthur's 
South West I'acific Area als met Mourzthatlen's South East Asia 
Command." 

Al deze dingen zijn hierin verweven en niet te scheiden. 
,,Op 24 Jailiiari 1944 seinde dr. vun Mook uit Washington, dat 

hij met gene~aal Marshall (toen chef van de generale staf der 
Verenigde Staten) had gesproken over de vorming van Neder- 
landse geveclltseenheden voor de strijd in de Pacific; generaal 
Marshall had verklaard onze deelneming natuurlijk en nodig te 
achten, docii tevens gewezen op het vereiste van spoed. Wij was 
van mening, dat de vorming van ,,combat-groups" ter grootte van 
een brigade het snelst tot het doel zou leiden. Begonnen zou 
kunnen worcien zodra 5000 man bijeen zouden zijn. Voor hun 
oefening aciiite hij Amerika aangewezen, althans voor zover het 
de .,basic training" en de lichamelijke rehabilitatie der recruten 
betrof, daar in de Verenigde Staten onder alle omstandigheden 
oefenkampen beschikbaar waren, en hij meende, dat verwacht 
mocht worder,, dat gedurende de eerste tijd na de bevrijding van 
Europa scheepsruimte voor vervoer naar de Verenigde Staten 
overvloedig zou zijn." 

Dat is niet het geval gebleken en het was in tegenspraak met wat 
wij zelf op goed- gronden mochten verwachten. Ik vermeld ook deze 
episode, omdat LI dan ziet, dat hier een zekere doorkruising plaats 
vindt, doordat de heer van Mook met de heer Marshall ging spreken 
over de algemene lijn. De heer Mnrshall. die zelf bij de Combined 
Chiefs of Staff was, had gezegd, dat de mensen naar Amerika konden 
komen, omdat er scheepsruimte genoeg zou zijn. 

,,Aanpassing aan de tropen en oefening voor de gevechten 
te land, ter zee en in het oerwoud zouden op Hawaii kunnen 
plaats hebben. Dr. van Mook had intussen van generaal Dijx- 
hoorn vernomen, dat deze zaak blijkbaar niet enkel op haar 
zakelijke en militaire merites werd beoordeeld, doch dat daarin 
ook de Amerikaanse en Britse politiek een rol speelde." 

Engeland was begerig om in het oosten weer een grotere rol te 
kunnen spelen. Het meende, dat zijn prestige zeer had geleden, met 
name door de val van Singapore, en streefde naar uitbreiding van 
dat commitment. Dit paste ons wel, omdat wij in Amerika steeds 
op de weerzin stuitten, waarvan ik zo net al melding maakte. ,,Why 
should we restore colonial empires?". ,,Why should American boys 
die for the restoration of colonial empires?", was niet van de lucht. 

,,De heer van Mook verklaarde zich tegen lijdelijk afwachten 
van de uitslag van het overleg tussen Britten en Amerikanen 
en liet zich uit ten gunste van aanvaarding van het denkbeeld 
van generaal Marshall, indien die op zakelijke en militaire 
gronden doelmatiger mocht blijken. Dr. vniz Mook stelde voor 
aan de Britten aannemelijk te maken, dat ons als belang- 
hebbende vrijheid toekwam om de zaak op haar militaire meri- 
tes mede te beoordelen, zonder nochtans van politieke voorkeur 
blijk te geven." 

Dat was, wat wij hadden gedaan. Wij spraken mee over de mili- 
taire merites in de Combined Chiefs of Staff. Wij hebben gezegd, 
dat wij datgene zouden doen, dat het best paste in het algemeen 
kader van de oorlogvoering. . 

64128. De V~orzitter: U spreekt op het ogenblik alleen over de 
keuze van het land, waar de opleiding zou plaats vinden, en niet 
over de vorming van het legerkorps zelf. 

A. Ja, en dit doe ik met het oog op het uitgangspunt van dit 
lange verhaal, nl. de verdeling tussen de theatres. 

,,Hierop werd 1 Februari geantwoord, dat de Regering buiten 
de politieke geschilpunten tussen de Amerikanen en Engelsen 

wenste te blijven, dat wij vanzelfsprekend als belanghebbende 
vrijheid hadden de kwestie op haar militaire merite4 mede te 
beoordelen, als geheel passend in het mondeling akkoord van 
Roosevelt-van Kleffens, waarin werd overeengekomen, dat wij 
aan militaire besprekingen betreffende het Oosten zouden mogeli 
deelnemen, wanneer onze belangen ter sprake mochten komen." 

Met de nadruk op deelnemen, want oorspro~lkelijk was voor- 
gesteld, dat wij alleen zouden worden geraadpleegd. 

Het akkoord aangaande het meespreken in de Combined Chiefs 
of Staff dateert van begin Februari 1942. I-Iet is een mondeling 
akkoord geweest, maar de verhouding was zó, dat het kon. Er is 
nooit aan getornd en het is volkomen goed verlopen. In  een diplo- 
matiek verkeer n1ol.t men op een gegeven ogenblik weten of men 
met een mondelinge belofte, zelfs in een belangrijke zaak, genoegen 
kan nemen of niet. Gezien de uitermate weiwillende houding van 
president Rooseveit tegenover ons land, meende ik, dat ik hem zoti 
krenken, wanneer ik hem zou vragen het schriftelijk te bevestigen. 
Het is juist gebleken en hij heeft het gewaardeerd, dat wij het niet 
hebben gevraagd, en hij heeft gezegd, dat wij zo zaken konden doen. 
Aan hein zou het niet liggen en het heeft ook niet aan hem gelegen. 

,,Daarom werd generaal Dijxhoorrz opgedragen er voor te 
zorgen, dat hij bij de besprekingen dezer kwestie in de Com- 
bined Chiefs of Staff aanwezig zou zijn en op zuiver militaire 
gronden mede te beslissen. De Regering overwoog een deel 
der troepen in Amerika en een ander deel in Engeland te doen 
opleiden, een volmaakt logische gedachte, aangezien in Augus- 
tus 1943 een deel van Nederlandsch-Indië was ingedeeld bij de 
South West Pacific Area en een ander deel bij de South East 
Asia Area." 

Nu volgt een merkwaardige ontwikkeling. 

,,Op 1 Februari 1944 vernam generaal Bgxhoorn te Washing- 
ton, dat de Britse vertegenwoordigers in de Combined Chiefs 
of Staff het plan voor een Nederlands legerkorps aan hun Rege- 
ring hadden voorgelegd en daarop instrixtie hadden ontvangen 
om opleiding in Engeland voor te staan. Daartegenover waren 
de Amerikanen van mening, dat opleiding in Amerika voorkeur 
verdiende uit militair oogpunt. Aangezien ook politieke over- 
wegingen een rol speelden, konden de Amerikaanse militairen 
geen eindoordeel uitspreken." 

Daartoe waren zij niet bevoegd. 

,,Op dezelfde dag (1 Februari 1944) bracht generaal Dijxlioorrl 
telegrafisch bij de Ministers van A.O.K., Buitenlandse Zaken, 
Oorlog en Koloniën in herinnering, dat het plan, hetwelk hij 
(Dijxhoorn) uit Londen naar Washington had meegenomen en 
dat door de Commissie Oorlogvoering tevoren was goedgekeurd, 
uitsluitend gebaseerd was op de gedachte van opleiding in Ame- 
rika. Bij zeide voorts bij brief van de Minister van A.O.K. van 
13 November opdracht te hebben gekregen, de beslissing ten 
aanzien var1 de vraag of de opleiding in Amerika dan wel in 
Engeland zou plaats hebben, over te laten aan de Combined 
Chiefs of Staff. Hij had daartegen bezwaar gemaakt, maar de 
opdracht was gehandhaafd. Hij had met het oog daarop dd. 
S December 1943 een memorandum ingediend bij de Combined 
Chiefs of Staff, waarin o.m. werd gezegd: ,,in case through 
changed circumstances and in view of future operational plans 
the Combined Chiefs of Staff should opine that British training 
and armament would be preferable, the Netherlands Government 
wil1 make no objections." Niettemin had hij niet nagelaten om in 
besprekingen met Amerikanen blijk te geven van zijn persoonlijlc 
inzicht, dat op zuiver militaire gronden training in de Verenigde 
Staten het beste ware. 

Op 4 Februari seinde de Minister van Oorlog azn generaal 
Dijxhoorn, dat de Regering op het standpunt bleef staan, dat zij 
niet wilde doen blijken van enize voorkeur en haar opdracht 
handhaafde om mede te spreken n-iet het oog op de te nemen 
beslissingen door de Combined Chiefs of Staff op grond van 
zuiver militaire overwegingen." 

Deze lijn werd strak doorgetrokken. 
,,Op 4 Februari ontving generaal Dijxhoorn een brief van de 

Coinbined Chiefs of Staff, waarin deze schreven, dat zij de 
zaak ernstig hadden overwogen", 

blijkbaar dus buiten generaal Dijxhoorn om! 

.,en waardering hadden voor de wens der Nederlandse Rege- 
ring om deel te nemen aan de strijd tegen Japan. Aangezien de 
uitrusting der beoogde troepen waarschijnlijk zou moeten ge- 



schieden uit in Europa beschikbaar en buitgemaakt materiaal, 
en gelet o p  de bij de bevrijding van Nederland te verwachten 
vervoersmogelijkh,eden ter zee, werd oefening in Europa het 
best geacht. Daarom waren de Combined Chiefs of Staff van 
mening, dat de Britse autoriteiten de verantwoordelijkheid o p  
zich zouden moeten nemen van d e  formatie en uitrusting van 
die troepen. Voor de uitwerking van een en ander werd aange- 
raden, dat de Nederlandse militairen contact zouden opnemen 
met de  Britse. 

Generaal Dijxhoorn voegde hieraan toe niet tegenwoordig te 
zijn geweest in de vergadering, waarin de  beslissing werd ge- 
nomen, hoewel hij daarop bij herhaling had aangedrongen. Hij 
had zowel d e  Britten als de  Amerikanen mondeling medege- 
deeld, dat hij tot zijn verwondering en teleurstelling had ervaren, 
dat de  beslissing buiten hem o m  was genomen en dat dit in 
strijd was met het instituut van de Regeringsvertegenwoordigers. 
Geantwoord werd, dat er geen discussie was geweest, aangezien 
de  zaak schriftelijk was voorbereid. Generaal Dijxhoorn kreeg 
de  indruk, dat  de  hele zaak o p  politiek terrein was gekomen en 
dat daar de uit,eindelijke beslissing had gelegen." 

Het is heel goed mogelijk, dat  het buiten de  Combined Chiefs of 
Staff is gegaan. Gezien hun mentaliteit kan ik niet aannemen, dat 
zij ons eigenlijk min of meer te kwader trouw er buiten hebben ge- 
houden. D e  zaak kan zijn beslist tussen de Britse en Amerikaanse 
Regering, met de opdracht aan de Combined Chiefs of Staff het 
ons eenvoudig mede te delen; als goede militairen hebben zij dit 
gedaan. Bevredigend was dit natuurlijk allerminst. U ziet dus, dat  
ik het precies weergeef, zoals het gebeurd is. D e  heer Dijxhoorn heeit 
genoeg bezwaren daartegen gemaakt en hij heeft herhaaldelijk ge- 
vraagd er bij te mogen zijn. 

,,De indruk werd verkregen, dat  de  Britse Regering het ver- 
langen had te kennen gegeven, dat de opleiding van een Neder- 
lands legerkorps voor de oorlog tegen Japan in Engeland zou 
plaats vinden, waartegen de Amerikaanse Regering zich niet 
wilde verzetten. Overigens bleek o p  15 Februari in  een onder- 
houd van iJan Kicf fens met Anthony Eden, dat deze van niets 
wist; hij liet de desbetreffende telegrammen halen en zeide, dat  
hij zich gaarne wilde beraden. Zijn houding gaf de indruk, dat  
de Britten op dit punt niet gevoelig waren en zich lieten leiden 
door zakelijke overwegingen, als vermeld in de  brief van de 
Combined Chiefs of Staff van 4 Februari (zie boven)." 

64129. D e  Voorzitter: Het betekende dus, dat de heer Edcrì 
waarschijnlijk geen politieke betekenis aan deze zaak hechtte. 

A. Dit is ook weer een punt, waarbij men rekening moet houden 
met het feit, dat  een Minister van Buitenlandse Zaken niet alles ziet. 
Ik sprak met Eden en ik kreeg de  indruk, dat  hij er werkelijk niets 
van wist. D e  zaak wordt door een bureau afgedaan en ook nu geldt 
dit nog steeds. Mijn werk in Washington b.v., dat voor ons een 
hoofdzaak is, is daar een zaak van volkomen ondergeschikt belang. 
Een zaak b.v. als de tuinbouwuitvoer naar Duitsland, die voor ons 
van het grootste belang is en waarvoor de  heer Stikker in het ge- 
weer komt, bereikt de heer Acheson niet, die heeft wel andere 
zorgen. Deze behandelt de verhouding tot Rusland, de ontwikkeling 
in China en Oost-Azië, enz., maar onze tomaten komen niet in die 
hoge regionen. 

,,Op 31 Maart schreef de heer Anthony Eden naar aanleiding 
van het door hem gedane onderzoek aan varz Klef fens,  dat  
hij een onderzoelí had ingesteld naar het vraagstuk van de 
training van een Nederlands legerkorps voor de dienst in het 
Verre Oosten; dat  de beslissing der Combined Chiefs of Staff 

r o p  militaire gronden berustte, en wel deze: 
1. het corps zou waarschijnlijk ovtreden in de buurt van 

,,British controlled troops"; 
2. de  Amerikanen hadden reeds zware verplichtingen o p  

zich genomen tegenover de Fransen en de  Chinezen; 
3. de uitrusting zou naar alle waarschijnlijkheid uit Europa 

moeten komen; 
4. gebrek aan  scheepsruimte." 

Hiervoor hadden wij al gevreesd, juist omdat de geoefende troe- 
pen, die in  Duitsland hadden gevochten, het meest waard waren in 
de strijd tegen Japan. D e  helaas maar al te hongerige en ongetrainde, 
lichamelijk wel enigszins verzwakte Nederlanders, konden daar na- 
tuurlijk, hoe goed hun enthousiasme en wil ook was, niet met de 
soldaten, die in het vuur waren geweest, worden vergeleken. Boven- 
dien moesten zij nog worden getraind, geëncadreerd en uitgerust. 

Wij zijn altijd bang geweest, dat  er voor onze mensen niet dadelijk 
scheepsruimte zou zijn om ze naar Amerika te vervoeren ter training. 

,,De heer Eden verklaarde deze inotivering doorslaggevend 
te achten en sprak in het belang der gemeenschappelijke oorlog- 
voering de hoop uit, dat de  Nederlandse Regering zich daar- 
mede zou kunnen verenigen. 

V o n  K l e f f ~ t i s  aniwoorcide hierop d.d. 21 Apr~l"  -- hiertussen 
was een zeker tijdsverschil, omdat het met Washington moest 
worden besproken, met de Nederlandse Departementen en niet 
de  Commissie Oorlogvoering -, 

,,dat onze militaire vertegenwoordigers de zaak hadden be- 
sproken met hun Britse collega's en dat  de Nederlandse Re- 
gering diensvolgens tot de  slotsoili was gekomen. dat  het het 
beste zou zijn, de ,,initia1 training" in het Verenigd Koninkrijk 
te doen plaats vinden: de  bereidheid der Britse autoritelten o m  
daaraan mede te werken, werd op prijs gesteld. Wij wilden 011s 
echter nog niet vast verbinden in zake de vraag $?laar de ,,final 
training" (die in ieder geval in tropisch of sub-tropisch gebied 
zou moeten geschieden) het best zou k~innen plaats vinden; dit 
kon immers toen nog niet worden beoordeeld en zou daarom 
later moeten worden uitgemaakt, als men alle omstandigheden 
zou kennen". 

U weet dat er inderdaad nog een aantal Nederlandse troepen is 
nagetraind in Malakka o m  zich aan te passen aan de  tropische om- 
standigheden. Met name generaal Dempsey heeft hiertoe inedege- 
werkt. 

,,De zaak was toen door de Nederlandse Regering opnieu~v 
opgezet. Men hield rekening met de waarschijnlijkheid, waarop 
de  Combined Chiefs of Staff in hun brief van 4 Februari 
hadden gewezen, dat  er in de eerste maanden na  de bevrijding 
onvoldoende scheepsruin~te zou zijn oin het vervoer van tien- 
duizenden naar de Verenigde Staten te bewerkstelligen. Daarom 
werd toen gedacht aan: eerste training in Engeland, maar in 
Amerikaanse kampen en met Amerikaanse wagenen (die er 
torn nog waren) en volgens Amerikaanse methode: een tweede 
oefeningsperiode zo mogelijk in de Verenigde Staten resp. 
Hawaïi". 

Zoëven zei ik al, dat  hierover al was gesproken door generaal 
Mmshall; dit was volstrekt nodig, wilde er van die troepen in werke- 
lijke gevechten iets terechtkomen. 

,,Bi! onze militairen bestond blijkens een telegram van vnrz 
Kleffens aan Hr .  Ms. ambassadeur te Washington voorkeur ten 
aanzien van opleiding in de Verenigde Staten als hebbende de 
meest moderne wapenen, een voorkeur, die echter moest worden 
aangepast aan de feitelijke mogelijkheden, vooral wat de  ver- 
voersgelegenheid betrof." 

Steeds was er een conflict tussen hetgeen inen het lielst wilde en 
hetgeen reëel bereìkbaar was. Voortdurend werd hierdoor de gehele 
positie beheerst. 

O p  25 April 1944 schreef van Kleffens in een officiële brief aan 
Hr.  Ms. ambassadeur te Washington: 

,,Deze zaak is hier te  lande (toen Engeland) in eigen kring 
nogmaals nacwgezet overwogen. Zowel opleiding in de Verenigde 
Staten als in het Verenigd Koninkrijk heeft voordelen en, in  
meerdere of mindere mate, nadelen. In  aanmerking genomen is 
met name, Oat de voltooiing der opleiding, welke voltooiing 
slechts in een tropische- of althans sub-tropische omgeving kan 
plaats hebki l ,  noch in het Verenigd Koninkrijk, noch o p  het 
vasteland van Amerika kan geschieden. 

Overwogen is, dat  thans slechts moet worden beslist waar de  
eerste oefening (in tegenstelling dus tot de voltooiingsphase) moet 
geschieden. Het  is nu nog te vroeg en bovendien nog niet nodig, 
thans reeds te beslissen waar die voltooiing zal plaats hebben. 
Dat  ware eerst te bepalen wanneer het zover is, in het licht van 
alle d a n  geldende - en thans nog niet met zekerheid bekende - 
omstandighecien. Pleiten deze alsdan voor een Amerikaans ge- 
biedsdeel, dan ware - Amerikaanse hulpvaardigheid vooronder- 
stellend -- 6:arvoor te opteren. Anders op Brits gebied. 

Thans ecnter is slechts aan de orde de  vraag waar de  eerste 
opleiding (,,initia1 training") zal plaats hebben. Daarbij is ge- 
bleken, dat  het onzeker is, speciaal met het oog op vervoers- 
inogelijkhed-n. of het kort na de  bevrijding van Nederland 
mogelijk zal zijn talrijke Xederlandse troepen naar de  Verenigde 
Staten te brmgen. D e  vraag waar de Nederlandse Regering de  
eerste oefening het liefst zou zien plaats hebben: in de  Verenigde 
Staten of hiei- te lande, komt daardoor o p  de achtergrond te 



staan; op de voorgrond staan de  practische mogelijkheden. Bo- 
vendien kwam aan het licht, dat ernstig wordt overwogen het 
strijdtoneel in het Verre Oosten onder één bevel te brengen, maar 
het tevens te verdelen in een Amerikaanse en een Britse sfeer, 
waarbij Nederlandsch-Indië in de Britse sfeer zou komen te lig- 
gen, terwijl men de Nederlandse troepen aldaar zou willen in- 
zetten. 

Aangezien er thans, wat de eerste oefening betreft, een beslis- 
sing moet komen, is in het licht van deze overwegingen door de 
Ministeriele Commissie Oorlogvoering besloten om zeker te gaan 
en die phase in het Verenigd Koninkrijk te doen plaats hebben. 
Men kan dtt al dan niet betreuren, maar de omstandigheden 
brengen dit mede. Zoals gezegd, blijft de vraag open, waar de 
final t ra in in~ zal moeten geschieden in een tropische of sub- 
tropische omgeving." 

Ik zou nu no; graag iets willen zeggen over de training van de 
mariniers in de Verenigde Staten. Dienaangaande is er een stuk, dat 
mij ontslaat van de noodzaak heel veel brieven te citeren, zoals ik 
dat tot nu toe heb gedaan, en daaraan een soort van commentaar heb 
verbonden. Ik heb dit stuk ook gekozen met het oog op de objectivi- 
teit; het is niet Nederlands, maar Amerikaans, gedateerd 4 Januari 
1946. Het is een brief van de toenmalige ,,Actmg Secretary of the 
Navy" aan een van de leden van het Congres, dat dienaangaande een 
vraag had gesteld: deze is afgedrukt in de ,,Congressional Record 
1946jappendix A23" en luidt als volgt: 

,,During l943 the Netherlands Government approached the 
Combined Chiefs of Staff (British and United States) with a 
proposal for Netherlands participation in the war against Japan 
after the liberation of Holland. As a result, the Combined Chiefs 
of Staff, havir,g partic~llarly in mind operations which niight have 
to be undertaken against the Dutch East Indies to free them 
from the Japanese, determined in 1943 that plans should be 
made for such participation, and agreed that the United States 
siiould be resnonsible for the training and equippinp of a brigade 
of Royal Netherlands Marines (about 5000 men), while the British 
would assume responsibility for a substantially larger army con- 
tingent and for Dutch naval and air forces. Quite logically, the 
responsibility for the training and equipping of the Netherlands 
Marines was delegated by the United States Chiefs of Staff to 
the Navy Department so that their training and equipment might 
be closely siinilar to that of our own Marine Corps. 

The Nethsrlands Marine Corps program was actually begun 
in 1943, and was accelerated shortly after VE-day when Dutch 
manpower became available but, even so, proceeded slowly 
since a11 available shipping was being utilized for transportation 
and redeployment of United States trooos and because oper- 
ations against the Netherlands Indies had not been assigned a 
high prioritv by the Combined Chiefs of Staff." 

Deze leidden de algemene oorlogvoering. U weet, dat de bevrijding 
van Nederlandsch-Indië eigenlijk indirect heeft plaats gehad. Van ge- 
allieerde zijde is men van de eilanden in de Pacific naar Nieuw Guinea 
gegaan, vandaar naar Morotai bij Halmaheira. Van Morotai heeft 
men de grote sprong naar het noorden gewaagd en men is bij de 
Philippijnen gekcmen; daarna volgde Okinawa en de andere eilanden 
tussen de Philio3ijnen en Japan en tenslotte heeft men de atoom- 
bommen op Hiroshima en Nagasaki laten vallen. Nederlandsch- 
Indië werd toen vanzelf bevrijd, omdat Japan zich moest onder- 
werpen. Dat is de verklaring voor hetgeen in de brief staat, nl.: 
,.operations against the Netherlands Indies had not been assigned a 
high priority by the Combined Chiefs of Staff." Men wilde Japan 
langs een kortere weg te lijf gaan 

,,However, by August 1945, about 5000 men of the Royal 
Netherlands Marine Corps were undergoing training in the 
United States under the auspices of our own Marine Corps, the 
bulk of such training taking place at Camp Davis, North Caro- 
line. Due to shortage of shipping and the short time from VE- 
day to VJ-day, none of the United States trained Netherlands 
Marines had been shipped to the Far East by the time of the 
Japanesr capitulation on August 14, 1945. 

In connection with the surrender of Japan, the responsibility for 
the accepting and the surrender of the Japanese in the Nether- 
lands Indies and contiguous areas was assigned to the South 
East Asia Command, headed by Admiral Lord Mountbatten. 
This responsibility included the tasks of disarmin: and removing 
the Japanese forces, of securing the surrender of Japanese 
equipment, of repatriating and liberating allied prisoners of war, 
and of assuring the safety of civilians interned by the Japanese. 
It was entirely logica1 for the Kingdom of the Netherlands to 

desire to participate in accepting the surrender in this area of 
which it is the territoria1 sovereign. Furthermore, is was military 
desirable that it do so in order to lighten the load on United 
States, and British manpower which would otherwise have been 
required to undertake the entire mission and also, in order to 
make it unnecessary for United States forces to become involved 
in the liberation of these territories from the Japanese. Accord- 
ingly, the United States Chiefs of Staff supported the completion 
of training of the Netherlands marines already in this country, 
but refused to accept in the United States the additional troops 
which the Dutch desired to be trained as replacements for the 
brigade of 5000 men. The cost of this training was properly 
charged to lend-lease as a war measure and continued to be so 
charged until completion, as was permitted under the President's 
directive terminating lend-lease except for certain special cate- 
gorie~. There is a possibility that the entire cost thereof may be 
recovered in the final settlement of lend-lease." 

Dit is niet gebeurd, te onzen voordele. 
,,The equipmeilt of the Netherlands Marine forces presented 

a different problem from their training. Plans for procuring 
this equipment and delivering it to the Dutch under lend-lease 
had been perfected before VJ-day but it had not been delivered 
when lend-lease terminated. I t  is my understanding that the 
Netherlands Government s o ~ g h i  to acquire the necessary equip- 
ment by negotiating a so-called 3-C agreement under the Lend- 
Lease Act but that the Foreign Economic Adninistration refused 
to sanction their obtaining the necessary credit through such an 
arrangement. The Netherlands Government then arranged to pay 
cash for their equipment and supplies, many items of which 
otherwise would have become surplus and could have been dis- 
posed of at only a smal1 fraction of their cost. The Netherlands 
Government was charged cost plus 10 percent for al1 equipment 
and supplies purchased; the additional 10 percent was to cover 
the cost of transportation within the United States to docltside. 
The estimated charges for equipment and supplies totaled 
$ 13.670.831.34 and the Netherlands Government has deposited 
checks for that amount in full. The equipment and supplies for 
the Netherlands marines have, therefore, been paid for in cash." 

Als wij tijd hadden gehad, hadden wij alles misschien goedkoper 
kunnen krijgen. Wij moesten echter naar Indië en wij hebben toen 
die grote som moeten betalen. 

,,It is of further interest that the personnel of the Netherlands 
marines with their equipment and siipplies, have left the United 
States in ships of Dutch registry." 

Dit is hetgeen iÍÍ u vandaag wilde vertellen; ik hoop u hiermede 
gegeven te hebben ten eerste een direct antwoord op uw vraag hoe 
het stond met de theatre-verdeling en ik heb geprobeerd duidelijk te 
maken, dat men deze zaak moet zien in de algemene samenhang van 
onze wens om actief mede te werken aan de bevrijding van Indonesië, 
maar ook aan de oorlogvoering tegen Japan in het algemeen, die, 
naar men toen veronderstelde, veel langer zou duren dan de oorlog- 
voering tegen Driitsland in Europa. 

Ik geloof niet, dat er ooit in dezen een samenhangend beeld publiek 
is gemaakt. Weiriigen hebben ook de gelegenheid zo'n samenvattend 
beeld samen te stellen. 

64130. De Voorzitter: Wij zijn er u zeer dankbaar voor. 
Ik mag u misschien nog een enkele vraag stellen. Aan het begin 

van uw uiteenzetting hebt u gezegd, dat u zich hiermede verdedigde 
tegen bepaalde opvattingen. Is het u mogelijk uw weergave te geven 
van de opvatting, waartegen u zich verdedigt? 

A. Als de commissie het wenst, wil ik het wel doen. Er is %et 
een en ander gepiibliceerd. In de ,,Stichting voorlichting buitenland, 
van 25 Maart 1948, afdeling Nederlands nieuws" heeft de heer 
J. Fahizls geschreven, dat ik, die, volgens hem, onvrij stond tegenover 
Engeland - hoe onvrij, dat blijkt wel uit mijn relaas van zoëven -, 
overeenkomstig de wensen van Engeland, Britse, in plaats van Ameri- 
kaanse, hulp had gekozen - alsof ik te kiezen had - ter bevrijding 
van Indonesië. Ik zou daarbij onze militaire leiders in de Verenigde 
Staten hebben dwars gezeten, waardoor in Washington kwaad bloed 
werd gezet. Dit zijn letterlijk de woorden, die deze auteur bezigde. 
Dan is er nog een artikel in ,,De Nederlander", uit het voorjaar van 
dit jaar, getiteld ,.Chinrchill deed toezeggingen om Indië te mogen be- 
vrijden". Hierin slaat o.a. deze mooie zin: ,,In deze controverse heeft 
de Minister van Buitenlandse Zaken geen kleur bekend." 

U weet nu precies hoe het is gegaan. Er was geen kwestie van geen 
kleur bekennen of wel kleur bekennen; wij hadden een praktisch 



probleem op te lossen en wij hebben dat gedaan goed of slecht, daar- 
over moet u een oordeel uitspreken, op de manier, die ik u stap voor 
stap heb uiteengeiet en geschetst. 

Ik waardeer het zeer, dat de commissie mij de gelegenheid geeft 
dit uiteen te mogen zetten. Reeds eerder heb ik hier iets verteld over 
de, naar mijn opvatting, buitengewoon ongewenste legendenvorming, 
die hier ten aanzlen van tal van punten plaats heeft gehad en nog 
plaats heeft en het is uitermate welkom hier eens de werkelijkheid 
tegenover te kunnen stellen. In het algemeen zijn de archieven nog 
niet geopend; voipens mij zou er niets geen bezwaar tegen bestaan, 
dat ten aanzien van dit punt te doen. Ik heb slechts kunnen raad- 
plegen, wat mij ia Washington ter beschikking staat, maar, zoals u 
zult hebben bemerkt, geeft het toch een vrij volledig beeld. 

Dat ik mij naar Engeland zou hebben gevoegd, is belachelijk; ik 
geloof ook, dat dit  voldoende blijkt uit hetgeen ik hier heb mede- 
gedeeld. De oorlcg werd niet alleen in het grote geallieerde verband 
collegiaal gevoer:j, maar dit gebeurde ook bij ons in de Nederlandse 
samenhang in Londen, waar de Con~missie voor de Coördinatie van 
de Oorlogvoerinp beraadslaagde over de beslissingen. 

64131. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat in Augustus 1945 in 
Potsdam Java ook onder de S.E.A.C. is gekomen. Is dit een ver- 
rassing geweest? 

A. Het was een verrassing en wij hebben er ook het een en ander 
over gezegd, omdat wij er niet tevoren in gekend waren. Reeds eerder 
heb ik in herinncing gebracht, dat zulke dingen weleens meer ge- 
beuren en niet zlleen tegenover ons. Ik heb toen aangehaald een 
passage uit het Lagerhuisdebat in de ,,Nieuwe Rotterdammer" van 
22 Juli, waaruit blijkt, dat in uiterst be!angrijke dingen Engeland te- 
voren ook niet werd gekend. Ik weet niet of het omgekeerde ook 
weleens is gebeurd; in ieder geval was het formeel en materieel een 
onjuiste daad, waartegen wij dan ook bezwaar hebben gemaakt. Zoals 
ik al zei, was de beslissing ons op zich zelf niet onwelkom, in de ver- 
onderstelling, waarin wij natuurlijk verkeerden, dat de Engelsen niet 
iets op zich namen, waarvan ze niet in staat waren het terstond en 
goed uit te voeren. Deze beslissing werd 2 Augustus genomen en eerst 
later bleek, dat Le daartoe niet in staat waren. 

64132. De Voorzitter: Hetgeen u nu zegt, is dus eigenlijk de 
formulering van de praktische betekenis van de overgang van Java 
naar de S.E.A.C. Het is dus gebleken, dat Engeland niet in staat was 
te doen, wat Amerika waarschijnlijk wel had kunnen doen. 

A. Amerika zou het echter zeer ongaarne hebben gedaan, als 
zijnde de ,,restoration of a colonial empire". 

64133. De Voorzitter: In ieder geval is de Nederlandse Regering 
volkomen onkundig geweest van deze overgang? 

A. Inderdaad. Deze overgang is pas in werking getreden op de 
dag van de Japanse capitulatie. 

64134. De Voorzitter: Indien de Nederlandse Regering er wel 
van op de hoogte was geweest, dan zou zij waarschijnlijk geen be- 
zwaar hebben gemaakt? 

A. Men was altijd in de veronderstelling, dat Engeland paraat 
was. 

64135. De Voorzitter: Is het de algemene opvatting, dat Amerika 
er destijds wel toe in staat was? 

A. Zeer bepaald wel. Wat dat betreft, kan ik u raden, daarover 
de heer van Mook te raadplegen, die, wat dit punt betreft, veel con- 
tact met generaal hriacdrthur heeft gehad. 

64136. De Voorzitter: Engeland heeft destijds dus iets op zich 
genomen, waarvan het wist, dat ket niet in staat was het uit te 
voeren? 

A. Engeland wist, dat het niet in staat was het terstond te vol- 
voeren, en daarop kwam het voor ons aan. 

Dit zijn natuurlijk dingen, die tot verwijten aanleiding kunnen 
geven, en men moet hierbij zeer precies zijn, anders ligt de mogelijk- 
heid van onbillijke conclusies te zeer voor de hand. Wie precies dit 
met de Amerikanen heeft afgesproken, weet ik niet. U moet be- 
denken, dat, toen de conferentie in Potsdam begon, de Regering- 
Churchill nog het bewind voerde, maar, toen de conferentie eindigde, 
de Labour-Regering er was, Het is heel goed mogelijk, dat, aange- 
nomen, dat dit door Churchill is afgesproken met Truman, die daar 

toen was, deze wel degelijk het plan had en kans zag de bevrijding 
van Nederlandsch-Indië snel door te voeren. Daarna is echter de 
nieuwe Regering opgetreden, die misschien, ik gis nu, andere op- 
vattingen had b.v. met betrekking tot het tempo van de Britse demo- 
bilisatie. Deze Regering was nu gebonden aan het commitment, dat, 
naar mijn veronderstelling, Churchill op zich had genomen, maar 
het waarschijnlijk zelf niet had gedaan. Zulke mogelijkheden be- 
staan. Ik werp dit slechts op, ik heb niet achter de schermen kunnen 
kijken, maar dit behoeft niet zo gek te zijn als het lijkt, al blijft 
het onbevredigend. 

64137. De Voorzitter: Er is dus kwestie over geweest, of de op- 
leiding in Engeland of in de Verenigde Staten zou plaats hebben. 
Prejudicieerde deze beslissing reeds op het inzetten van de Neder- 
landse troepen op een bepaald terrein? Ik kan mij indenken, dat, 
wanneer de troepen in Engeland opgeleid zouden worden, ze ook 
als een Engels onderdeel aan de strijd moesten deelnemen en, wan- 
neer ze in Amerika waren opgeleid, bij een Amerikaans onderdeel. 
Prejudicieerde de plaats, waar de opleiding zou plaats vinden, dus 
eigenlijk op de toekomstige taak? 

A. Inderdaad. Wat dat betreft, verwijs ik naar de brief van de 
heer Eden aan mij van 31 Maart, waarin als eerste motief wordt 
genoemd, dat het corps waarschijnlijk zou optreden in de buurt van 
British controlled troops. Dit was het voornemen en het berustte 
weer op de beraadslagingen in de Combined Chiefs of Staff. 

Op 4 Februari hadden de Combined Chiefs of Staff al gezegd, 
dat men er aan moest denken, dat de troepen, die men zich voor- 
stelde uit te rusten, waarschijnlijk zouden moeten worden uitgerust 
met in Europa beschikbaar of buit te maken materiaal, en verder 
moest men letten op de vervoersmogelijkheden ter zee, dus Enge- 
land. Natuurlijk prejudicieerde dit wel enigszins het toekomstig ge- 
bruik van die troepen. Met de mariniers was het iets anders, die 
waren volkomen Amerikaans getraind en uitgerust. 

64138. De Voorziîter: Het is dus een logische gedachte, dat men 
zegt, dat het normaal zou zijn geweest, wanneer de Nederlandse 
troepen, zodra ze klaar waren, ingeschakeld zouden worden voor de 
bevrijding van Java en Sumatra? 

A. Ja. 

64139. De Voorzitter: Hoe komt het, dat hiet zo'n tragisch ver- 
loop heeft gehad? 

A. Het was natuurlijk onzin om de troepen ongetraind weg te 
sturen; als men ze aan decimering wilde blootstellen, zou men dit 
natuurlijk kunnen doen, maar dat was de bedoeling niet, men wilde 
er gevechtswaardige eenheden van maken. Half November was de 
training van de mariniers zo ver gevorderd, dat zij vervoerd konden 
worden, hetgeen ook is gebeurd. Zo is het ook gegaan met andere 
troepen. Ik heb hier een lijstje van ons eigen vervoerprogram, dat 
hoort bij de brief van 17 Augustus. Terwijl ik meen deze brief niet 
te mogen overleggen zonder permissie, kan ik wel zeggen, dat ons 
eigen schema voor het vervoer van troepen was: September, Octo- 
ber, November, December, Januari, Februari, iedere maand een 
bepaald aantal troepen. Van Amerika naar Indië idem; dit waren 
dus de mariniers en het is een hele maand vervroegd. Daarna de 
mensen uit Australië; uit Janans gebied ongeveer 5000 krijgwevange- 
nen, enz. Men ging eenvoudig te rade met de realiteit. Wanneer 
zouden de troepen zover zijn, dat ze iets konden doen op het gebied 
van de oorlogvoering; dit vindt zijn weerslag in het vervoerschema, 
dat het onze is. 

Ik heb hier nog een brief, waaruit blijkt, dat de troepen velelal nog 
ongetraind waren en aan alles behoefte hadden. Een Brits generaal 
heeft er meermalen met mijn collega Michiels val2 Verduynen te 
Londen over gesproken. Hij zei, dat de troepen, hoewel het uit- 
stekend mensenmateriaal was, niets wisten van ,,jungle-warfare" 
en de nodige uitrusting, zoals veldtelefoons, misten om als brigads- 
onderdeel te kunnen optreden. Dat is ook de reden, waarom een 
groot aantal nog is getraind in ,,jungle-warfare" in Malakka. 

64140. De Voorzitter: Men moet dus aannemen, dat het vast- 
houden van de Nederlandse troepen in Malakka uitsluitend een ge- 
volg is geweest van de omstandigheid, dat zij nog een jungle-training 
moesten ondergaan? 

A. Niet uitsluitend, want er is een bijzonderheid bij geweest in 
verband met de mariniers. Omdat ik wel dacht, dat u hierover zou 
spreken, heb ik de heer Michiels er naar gevraagd, omdat ik mijn 



geheugen wilde toetsen aan het zijne. Hij heeft mij 12 Juli van dit 
jaar een brief geschreven, waarin hij zegt, na de dossiers te hebben 
geraadpleegd, dat de mariniers in drie schepen te Batavia aankwamen 
met hun uitrusting om te worden ontladen. Twee er van werden 
weer naar Singapore, naar wij toen aannamen door de Britten, terug- 
gestuurd. Hij is toen zeer hoog te paard naar het Foreign Office 
gegaan om te protesteren en kreeg daar de verbazingwekkende mede- 
deling te horen, dat dit op verzoek van de Nederlandse instanties 
was geschied, die hen in Soerabaja wilden hebben en niet in Batavia. 

Dit is een zaak, waarover ik u niet meer kan mededelen, maar 
toen de heer Michiels mij dit schreef, herinnerde ik mij zeer goed, 
dat ik hem toen, ik was toen alweer in den Haag, had opgedragen 
naar het Foreign Office te gaan. Waarom de troepen toen naar 
Singapore zijn gestuurd, kan ik u niet zeggen. Het is een interessant 
punt, maar ik weet het niet. Mijn gissing zou zijn, de omstandigheden 
en de tijd in aanmerking genomen, dat het we! zal hebben samen- 
gehangen met de verhoudingen in Oost-Java op dat ogenblik. Het 
zou overigens niet zo moeilijk zijn dit vast te stellen, want er zijn 
mensen genoeg, die hiervan weten. 

64141. De Voorzitter: Het zenden van de troepen naar Soerabaja 
zou dus het initiatief van de Nederlandse kant zijn geweest. Het is 
LI dus niet bekend, waarom ze naar Singapore zijn gegaan'? 

A. Neen. 

64142. De Voorzitter: U hebt het nu gehad over de mariniers- 
brigade, maar er zijn ook troepen op Malakka gekomeil, die niet 
behoorden tot de mariniers en daar ook zijn opgehouden. Mijn vraag 
is nu, o f  het vasthouden van die troepen uitsluitend een gevolg is  ge- 
weest van het gemis van een jungle-training. 

A. Voor zover ik weet, wel. Ik heb nooit gehoord, dat andere 
motieven daarbij een rol hebben gespeeld. 

64143. De Voorzitter: Er is in die tijd heel wat over geschreven 
en daarom is het van belang, dat men daarvoor een argument kan 
aanvoeren. Zoëven heb ik iets opgevangen, waarvan ik niet precies 
weet o f  ik het juist heb verstaan. Er was sprake van een rede, di? 
Minister van Lidtii de Jeude had gehoudcn tijdens een lunch, waarbij 
ter sprake kwam het voeren van de oorlog in de Pacific na die in 
Europa. Daarbij zou de Minister hebben gezegd: ,,We are prepared.". 

A. Dit woord moet u verstaan in de Engelse zin, wanneer het 
betekent: ,.Wij zijn er toe bereid", dus niet ,,Wij zijn klaar.". 

64144. De Voorzitter: Er is door u een poging gedaan het 
zwaartepunt van de Nederlandse Regering naar Washington te ver- 
leggen. 

A. Ik moet het volstrekt ontkennen, dat ik dit zou hebben ge- 
probeerd. 

64145. De Voorzitter: Misschien moet ik de vraag zo stellen, o f  
u de iiivloed van de Nederlandse Regering in Washington wilde 
\ergroten in verhouding tot onze invloed in Londen Volgens onze 
gegevens hebt u er op aangedrongen, dat een paar Ministers zich 
duurzaam 111 Washington zouden vestigen. 

A. Ik weet het werkelijk niet. Wat ik heb gedaan, is, dat wij 
zouden demonstreren, dat wij, al was de zelfstandigheidspolitiek 
definitief verlaten, ons zelfstandig oordeel niet hadden verloren en 
niet een willoos werktuig van enige buitenlandse Regering waren 
geworden, met name niet van de Britse Regering, in welker gebied 
wij gastvrijheid genoten. Daarom heb ik zelf herhaalde bezoeken 
aan de Verenigde Staten gebracht en ik heb er ook voor gepleit 
(hierin stond ik niet alleen o f  was van deze neiging de kampioen), 
dat er herhaaldelijk andere Ministers naar de Verenigde Staten zouden 
gaan. Nooit orn zich daar definitief te vestigen. maar alleen om daar 
acte de présence te geven en te zorgen, dat zij de Amerikaanse 
Staatslieden leerden kennen en Nederland in het algemene beeld meer 
reliëf te geven dan het geval ZOU zijn geweest, wanneer wij allen maar 
stilletjes in Engeland waren gebleven. 

Ik  herhaal dus: dat door mij nooit is beoogd o f  bepleit o m  het 
zwaartepunt van de Regering naar Amerika over te brengen of  dat 
één o f  meer Ministers zich daar duurzaam zouden vestigen. Ik wil 
niet nalaten op te merken, dat dit een allerwonderlijkst plan zou zijn 
geweest. Een Regering is een eenheid; men kan toch niet de ene helft 
hier en de andere ergens anders hebben. Waarom dan niet in Curaçao 
o f  Suriname, die hebben toch ook hun aanspraken? Dit moet dus 

bepaald een misvatting zijn. Het was, zoals ik 2'0 net heb gezegd, een 
streven, dat wij ons niet alleen zouden bepalen tot Engeland, maar 
wel degelijk te kennen zouden geven, dat wij ook prijs stelden op 
goede relaties met een land als de Verenigde Staten, het grootste van 
onze bondgenoten in het Westen. Ook was het een demonstratie 
van het feit, dat wij nog een mening hadden. Zelfstandigheidspolitiek 
was door ons grondig verlaten, maar het hebben van een zelfstandig 
oordeel over de dingen, is iets anders; dit sluit hartelijke en intieme: 
verhoudingen niet uit. Naar mijn mening moest dit niet slechts met 
E~geland het geval zijn, maar ook met de Verenigde Statrn. 

64146. De Voorzitter: Er moet een misverstand in het spel zijn, 
hetzij aan uw, hetzij aan mijn kant. Ik heb hier echter een nota van 
11 Maart 1942, waaronder uw naam staat. Hierin staat o.a.: 

,,Mede gelet op het enorme belang voor de toekomst des lands 
bij aankweeken van den grootst mogelijken goodwill in de Ver- 
eenigde Staten en oij derzelver Regeering, gelooft de ondergetee- 
kende, dat wij onze organisatie thans principieel zullen moeten 
wijzigen." 

Even verder staat de nadere uitwerking hiervan: 
,,Daarom is mijns inziens de eenige u~tweg, dat een paar Minis- 

ters zich duurzaam in Washington vestigen, aannemend dat de 
Regeering der Vereenigde Staten bereid zal zijn hen daar te ont- 
vangen. Niet als  een ,,delegatien van de Nederlandsche Regee- 
ring - dat zou in de Vereenigde Staten niet goed worden opge- 
nomen. Neen, als de Washingtonsche tak van de Nederlandsche 
Regeering. Haar taak is vanzelf aangegeven: I vlagvertoon, 
2 contact onderhouden met de Amerikaansche Regeering over 
actueele problemen der oorlogvoering (voor zoover wij daarop 
na het verlies van Indië nog invloed kunnen oefenen), 3 idem 
over de na-oorlogsche problemen." 

Ik breng dit ter sprake, omdat hierbij de kwestie van de oorlog- 
voering een rol speelt. 

A. Ik wil graag aannemen, dat deze nota een authentiek stuk is; 
dit mag een ogenblik een gedachte zijn geweest, maar ik ben er 
bepaald niet bij gebleven. 

Ik zou weleens willen nagaan, wat er op die datum is gebeurd. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het is vlak na de capi- 
tulatie van Nederlandsch-Indië. 

De Voorzitter: Ik dacht, dat het omstreeks het optreden van de 
Combined Chiefs o f  Staff was? 

A. Op 6 o f  7 Maart van dat jaar ben ik van uit Amerika in Londen 
teruggekeerd, na daar te hebben vertoefd om de Amerikanen te be- 
wegen ons meer hulp bij de verdediging van Nederlandsch-Indië te 
verlenen. Een van de laatste dagen van Januari o f  begin Februari 
ben ik daar aangekomen en ik meen, dat mijn bijeenkomst met 
President Roosevelt met betrekking tot onze vertegenwoordiging bij 
de Combined Chiefs o f  Staff is geweest, ik meen, op 5 Februari. Ik 
ben er e:n goede maand gebleven en ongeveer 6 o f  7 Maart in Londen 
teruggekeerd. Blijkbaar onder de invloed van mijn verblijf in de Ver- 
enigde Staten heb ik dit idee toen e:n ogenblik gehad, maar ik ben 
er niet bij gebleven. 

64147. De Voorzitter: Het behoeft waarschijnlijk geen dwaas idee 
te zijn. 

A. Neen, het is een volkomen eerlijke zaak; ik zal toen die 
mening hebben gehad, dat blijkt wel. 

64148. De Voorzitter: Ik kan mij indenken, dat u het van belang 
hebt geacht in verband met het onderhouden van contact met bztrek- 
king tot de problemen van de oorlogvoering. 

A. Ja, het beeld wijzigde zich ook, iiiemand wist, hoelang het 
zou duren. Java viel op 8 Maart, maar blijkbaar vond ik toen, dat de 
Aillerikanen er nog wat konden doen er: dit zo'n soort van vestiging 
wettigde. In ieder geval heb ik deze lijn niet gevolgd. Het zou natuur- 
lijk de moeite waard zijn na te gaan, o f  dit niet een onderwerp is 
geweest van een debat in de Ministerraad en daar zal men mij wel 
hebben bekeerd. Hoe het zij, een ogenblik moge dit mijn opvatting 
zijn geweest, maar al o f  niet ten gevolge van een bekering in de 
Ministerraad heb ik de lijn verlaten en is het altijd gebleven bij een 
betrekkelijk veelvuldig bezoek mijnerzijds aan de Verenigde Staten en 
bezoeken van sominigen van mijn ambtgenoten aan hetzelfde land. 



Retrospectief lijkt het ii i i j  een juiste beslissing, dat de permanente 
vestiging van enkele Ministers niet heeft plaats gehad; zoals ik al 
eerder zei, zou het een verdeling van de  werkzaamheden zijn. 

64149. D e  Voorzitter: D e  vertegenwoordigers van de Combined 
Chiefs of Staff kregen dus hun iiistructie van de Regering in Londen. 
Kregen zij alle inlichtingen, die zij nodig hadden, ook via de Rege- 
ring? Ik heb hier een telegram, gezonden aan de consul-generaal te 
Sydney, de heer ElGzk Schllltr~r~an, vermeldende, dat hij, in  afwijking 
van hetgeen verzocht was, de heren Dijxhoorn en Mejer Ranneft 
iliet rechtstreeks meer moest inlichten, doch dat  de inlichtingen via 
Londen moesten worden verstrekt. 

A. U moet het zich zo voorstellen, dat er natuurlijk geen betere 
plaats was o m  inlichtingen te verzamelen over de oorlogvoering dan  
Washington, omdat daar de  Combinecl Chiefs of Staff waren. 
Xiemand had toegang tot een betere bron van gegevens dan onze 
vvrregenwoordigers bij de Combinecl Chiefs of Staff. Wij konden 
er natlilirlijk nog we!eens iets aan toevoegen, maar dit zou dan  
speciaal betrekking hebben op Nederlandse aangelegenheden; voor 
de a ige i~ene  oorlogvoering was Washington ongetwijfeld het ten- 
trum; d a ~ r  kwam alles ssmeil. 

64150. D e  Voorzitter: D e  heer Elink Schuurman had blijkbaar 
eerst iiisîructie gekregen o m  rechtstreeks inlichtingen te sturen aan 
de heren Dijxhooun en Meyer Ranneft en daarin is torn verande- 
ring gekomen, doordat hij het via Londen moest doen. 

A. Waarom dit zo is gebeurd, kan ik u niet zeggen, dat zullen 
de inilitaire ailtoriteiten moeten weten. Het  is mogelijk, dat  hier 
security-redenen achter zitten. Wanneer b.\. een code Sydney- 
Washington gecoinproniitteerd was o m  de ecn of andere reden en 
de code Sydney-konden niet, dan  spreekt het vanzelf, dat  men 
onmiddellijk de gecomproinitteerde code uitschakeit. 

64151. D e  Voorzitter: Herinnert u zich nog, dat in September 
19J4 door de Britse ambassadeur een verzoek is gedaan om te zijner 
tijd over te gaas tot vernietiging van de militaire installaties, die 
door de  vqand in Nederland waren aangelegd, met het doel om 
Engelarid en haar reeverbindingen te bestoken? Kunt  u mededelen, 
wat daarvoor de reden was? 

A. Ik heb het van Sir Nevile Bland altijd zo  begrepen, dat  zij 
bang wr,ren, dat de aanwezigheid van de installaties een trekpleister 
was voor vijanden van Engeland en dat  men graag wilde, dat die 
trekpleisters haar trekvermogen verleren, wat het meest afdoende kon 
gebeuren, wanneer zij werden vernietigd. 

64152. D e  Voorzitter: Wat bedoelde men precies met de mlli- 
taire installaties'? Men kan daaronder ook de vliegvelden rekenen. 

A. Ik meen, dat in dis nota speciaal sprake was van de onderzre- 
bootloodsen in IJinuiden en dergelijke. 

D c  Voorzitter: Ja, bomvrije loodsen voor duikboten, lanceer- 
stellages, uitrusting en magazijnen voor het afvuren van raket- 
projectielen en dergelijke. U hebt zelf de vraag gesteld of de  vlies- 
velden daarbij waren inbegrepen; dit waren dus vliegvelden, door 
de D~iitsers in Nederland aangelegd. 

A. Ik heb dit gevraagd met de  bedoeling om, voor zover ons dit 
niet zou passen, de vliegvelden zorgvuldig in stand te houden. U 
weet, dat er in 1946 door de  Regering een schema is uitgewerkt hoe 
het zou moeten gaan met de  burger!uchtvaart en welke vliegvelden 
er wel of niet in  aanmerking voor kwamen, idem voor trainings- 
vliegvelden, alsook voor militaire en maritieme vliegveldeil. 

64153. D e  Voorzitter: Was het moeilijk o p  dat  verzoek te ant- 
wooïden? 

A. Het  is in eerste instantie naar d r  militaire Departementeil 
verwezen, die er ontzettend lang over hebbeii gedaan. Ik meen zelfs, 
dat  er een rappel is gekomen. Daarna ben ik als Minister afgetreden 
en onttrekt deze zaak zich aan mijn waarneming. 

64154. D e  Voorzitter: Het is inderdaad, zoals u zegt. Het w:ls 
verwezen naar de Minister van Oorlog o p  25 September 1944, en o p  
22 November is er een rappel gekomen van Sir Nevile Blancl; na  
twee maanden had hij dus nog geen antwoord. Op 30 November 
hebt u toen zelf geantqoord, zonder dat er een antwoord was van 

de Miiilster van Oorlog. U hebt aan de hlinister van Oorlog ge- 
schreven, dat u antwoord had gegeven en u vroeg hem of hij zich 
daarmee kon verenigen. Ik vind het wel een enigszins merkwaardige 
gang van zaken, niet dat u er o p  hebt geantwoord, maar dat  de  Minis- 
ter van Oorlog zolang werk had o p  deze vraag een antwoord te 
vinden. 

A. I k  geloof, dat  dit weer berustte o p  de wetenschap, da t  hij het 
bij voorbaat goed zou vinden, naar aanleiding van een gesprek 
dienaangaande. Men kan, a!s men in het internationale verkeer de 
goede relaties gaande wil houden? ook te lang wachten met de e2n 
of andere zaak. Een zekere traagheid is inisschien begrijpelijk, in het 
ene geval meer dan in het andere, soms is er ook weleens een be- 
leidselement bij, maar wat het hier kan zijn, weet ik niet. I k  heb het 
echter niet heleniaal o p  eigen gelegenheid gedaan; ik ben er wel van 
overtiiigd, dat dit wel met het inzicht overeenkwam. 

D e  Voorzitter: Uit deze gang van zaken zou men zich afvragen. 
wnt er achter stak, omdat de Minister van Oorlog zolang met zijil 
antwoord wachtte. 

A. Ik kon ook niet begrijpen, waarom men daarop geen ant- 
woord kon geven, la of neen. Wil hebben ook onze deiensie-eisen, 
wanneer wij zeiden, dat wij d ~ e  du:hbotenloodsen nodig hadden om 
onze duikboten o p  te bergen, dus wij hielden ze, dan  moesten wil 
het zeggen. D e  noaige maatregelen moesten dan  worden getroficn 
om, wanneer ze in  verkeerde handen dreigden te vallen, ze op te 
blazen. Deze negatieve houdiilg vernonderde mij 

64155. D e  Voorzitter: U weet dus niet, of aan dit opoiithoud iets 
ten grondslag heeft gelegen? 

A. Ik ZOLI het niet kiinni:n zeggen. 

64156. D e  Voorzitter: Op 13 Januari 1945 hebt u de  Minister van 
Oorlog een brief ge~onden ,  waaruit blijkt, dat  de Britse Reger~ng 
bereid was de 'Vederlandsr krijgsmacht, land-, lucht- en zeemacht 
te bewapenen. Dit gold echter alleen voor de krijgsmacht in  Europa; 
men heeft uitdrukkelijk een uitzondering gemaakt voor de be- 
wapening van de Nederlancise strijdkrachten voor de dienst in het 
Verre Oosten. Is het u ook bekend, waarom dit onderscheid is ge- 
maakt? 

A. Ik kan het u onmogelijk zeggen. Volgens d e  uiteenzetting, die 
ik eerder heb gegeven, moeten er troepen zijn getraind en bewapend 
in Engeland oin dienst te doen in het Verre Oosten. 

64157. D e  Voorzitter: D a t  is hetzelfde als de expeditionnaire macht. 

A. Ja. Men moet hier echter niet d e  conclusie uit trekken, dat 
men ons o p  dat  ogenblik wapenen wilde onthouden niet betrekking 
tot de troepen, die in het Oosten zouden optreden. Wat de aanleiding 
tot deze verklaring is geweest, weet ik niet. misschien had men toen 
niet veel materiaal. 

64158. D e  Voorzitter: Uit de  stukken blijkt, dat  men die k aak 
afzonderlijk wilde behandelen. De bewapening gold dan voor J e  
troepen voor de inwendige veiligheid en voor de  bezettingstroepen 
in Duitsland, waarvan ook sprake is geweest, evenals de luchtnlacht; 
men wilde vijf squadrons bewapenen. Er  is dus eigenlijk op ge- 
rekend, dat  Nederland bezettingstroepen zou leveren voor Duitsland. 
Hetgeen niet is gebeurd. 

A. Dat  is zwevende gebleven. Aan de ene kant hadden wij het 
wel graag gedaan, maar ik geloof niet, dat  het praktisch een rol heeft 
gespeeld. hilen heeft zich altijd voorgesteld -- dit blijkt ook over- 
duidelijk uit het stuk, dat  ik LI heb voorgelezen -, dat  wij met 
onze troepen naar Indië moesten en zo nodig ook nog naar Japan. 
Men heeft nooit geloofd, dat  er veel zou overblijven voor Duits- 
land. Wij hebben er weleens over gesproken, maar het is altijd in  een 
overwegingsstadiuni gebleven. 

64159. D e  Voorzitter: Ik heb hier een brief van de Minister van 
Oorlog, gedateerd 24 Januari 1935, naar aanleiding van de aide 
inémoire van het Foreign Office over de bewapening van d e  Neder- 
landse troepen. Hierin komt dit deel van een zin voor: 

,.terwijl gerekend werd, dat  het waarschijnlijk is, dat  Neder- 
land zich niet z o ~ i  kunnen onttrekken aan deelneming aan de 
bezetting van het vijandelijk gebied Duitschland, waarvoor werd 
aangenomen. dat rond 20 000 man voldoende zouden zijn". 



Blijkbaar heeft men dus van Nederlandse kant de gedachte gehad, 
dat men 20000 man moest leveren voor bezettingstroepen in 
Duitsland. 

A. Ik geloof, dat wij daarover ook weleens met de Belgen hebben 
gesproken en gevraagd wat zij daaromtrent voor opvattingen hadden. 
Hun positie was echter een totaal andere wat betreft de overzeese 
gebiedsdelen. 

64160. De Voorzitter: Is het u ook bekend, waarom Nederland 
tenslotte geen bezettingstroepen heeft geleverd voor Duitsland? 

A. Omdat alles naar Indië moest. 

64161. De Voorzitter: Waarschijnlijk zal u wel iets bekend zijn 
van de kwestie van de krijgsgevangen Nederlanders in Amerika. Het 
betrof burgers, die veelal met valse papieren werk bij particulieren i11 
Frankrijk hadden aangenomen, ten einde aan de verplichte arbeids- 
dienst in Duitsland te ontkomen. Dezen hebben zich bij de bevrijding 
van Frankrijk vrijwillig aangemeld om dienst te nemen bij het Neder- 
landse leger, maar zij zijn toen door de geallieerden naar Amerika 
gevoerd en in een krijgsgevangenkamp ondergebracht. Het heeft ont- 
zaglijk veel moeite gekost ze er weer uit te halen; het betrof 132 man. 

A. Het is heel goed mogelijk, dat Buitenlandse Zaken ook hierbij 
betrokken is geweest. 

De Voorzitter: Ik heb hier brieven, die door u zijn getekend. 

A. Na zo'n lange tijd, die waarlijk geen tijd van ledigheid is 
geweest, verdringt de ene indruk de andere en dingen, die op een 
zeker moment een zekere actualiteit bezitten, verliezen die weer 
daarna. Ik kan hier slechts naar beste weten antwoorden en mijn 
antwoord is, dat ik mij d e ~ e  episode werkelijk niet herinner. 

64162. De  Voorzitter: Het is alleen de vraag, waarom een en 
ander zolang heeft geduurd. 

A. Misschien dat ik, wanneer ik de dossiers nasla of laat na- 
slaan, nog het een en ander te weten kan komen. Ik heb echter meer 
te doen; het is voor mij al een inspanning geweest om deze gegevens 
en die, welke ik de vorige keer aan de commissie heb voorgelegd, bij 
elkaar te halen. Het moet allemaal gebeuren boven het gewone werk, 
in een tijd, waarin men te maken heeft met het Atlantic Pact, de 
E.C.A. en hulp aan Indonesië. 

De Voorzitter: Wij nemen het u ook niet kwalijk. 

A. Neen. 

64163. De Voorzitter: Ik ben gekomen aan het einde van de 
vragen, die ik u wilde stellen. Is er nog iets, waarvan u meent, dat de 
wetenschap van nut kan zijn voor de commissie? 

A. Ik geloof van niet. Ik wil u bedanken voor de gelegenheid, dic 
u mij hebt gegeven om hier wat uitvoeriger op een enkel punt in te 
gaan dan u zich aanvankelijk had voorgesteld, en ik hoop, dat dit tot 
verheldering, ook in ruimer kring, ten aanzien van deze belangrijke 
materie zal kunnen bijdragen. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de inlichtingen, die u hebt verstrekt, 
en ik sluit het verhoor. 

E. N. VAN KLEFFENS. 

ALGERA, voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
FENS. 
OOSTERHUIS, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, 
griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: n en p. 

Verhoor van 

HUGO VICTOR BENJAMIN BURGERHOUT, 
oud 36 jaar, wonende te 's-Gravenhage, fabrikant. 

Hij legt de eed af als getuige. 

64164. De Voorzitter: Waar was u toen de oorlog op 10 Mei 
1940 uitbrak? 

A. In Nederlandsch-Indië. 

64165. De Voorzitter: Welke functie oefende u daar uit? 

A. Officier-vlieger bij de Koninklijke Marine. 

64166. De Voorzitter: Dus u hebt daadwerkelijk deelgenomen 
aan de strijd in Nederlandsch-Indië of bent u daarvóór al naar 
Engeland gegaan? 

A. Neen, ik ben sinds 1933 bij de marine geweest en in 1935 
ben ik naar Indië gegaan. 

64167. De Voorzitter: De strijd in Indië begon in December 
1941; heeft u daar nog aan deelgenomen? 

A. Ja, daar heb ik nog aan deelgenomen. 

64168. De Voorzitter: Kunt u ons daar ook iets over mede- 
delen? 

A. In welk verband, zou ik willen vragen. Misschien zijn er be- 
paalde aangelegenheden, waar u iets over wilt weten. 

64169. De Voorzitter: Op welke wijze heeft u deelgenomen aai? 
de strijd? 

A. Toen de oorlog uitbrak, was ik instructeur bij de Marine- 
Luchtvaartdienst. Behalve, dat ik toen een verzoek heb gedaan 
om naar Engeland te gaan, naar het squadron in Engeland, dat 
afgewezen werd, omdat ik getrouwd was, heb ik in Indië dus niet 
de kans gekregen om de hleidagen in Holland mee te maken. Toen 
de oor!og in Indië uitbrak, was ik vrij kort tevoren overgeplaatst 
van mijn functie als instructeur naar een groep vliegtuigen, die 
actief patrouilleerden in het Nieuw-Guinea-gebied. Ik was daar 
commandant van en als zodanig heb ik het begin van de strijd in 
Indië meegemaakt in de noordoostelijke gedeelten, nl. Ternate, Cele- 
bes, Philippijnen, Nieuw-Guinea. 

64170. De Voorzitter: Bent u in Indië gebleven tot aan de 
capitulatie? 

A. Ja. 

64171. De Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over de orga- 
nisatie van de marine-luchtstrijdkrachten? 

A. De organisatie bestond uit een Marine-Luchtvaartdienst met 
een commandant Marine-Luchtvaartdienst en een staf hlarine- 
Luchtvaartdienst, die in Soerabaja gezeteld, oorspronkelijk op het 
marinevliegkamp Morokrembangan, dat later echter is overgebracht 
naar de stad. 

64172. De Voorzitter: Hoe waren de namen van die beide 
functionarissen? 

A. De commandant van de Marine-Luchtvaartdienst was toen- 
tertijd kolonel Bozuwa (kapitein-ter-zee). Ik weet niet zeker- tot 
welke datum hij die functie bekleedde. Zijn opvolger was kapitein- 
ter-zee Herzdrikse, die iilmiddels is gesneuveld. Kolonel Bozuwa 
heeft toen de functie overgenomen van commandant reconnais- 
sance-group in Bandoeng. Het was een aparte eenheid, die werd 
opgericht en die eigenlijk de diverse geallieerde eenheden, die zich 
met de luchtverkenningen bemoeiden, bij elkaar bracht. Ik bedoel 
hier de geallieerde eenheden, die zich in die dagen met de lucht- 
verkenningen bemoeiden. 

Onder het commando van de Marine-Luchtvaartdienst, dat eigen- 
lijk de overkoepelende instantie was, waren er diverse zeegaande 
groepen - zoals wij dat in die tijd noemden -, meestal bestaande 
uit drie vliegtuigen, die een eigen commandant hadden en die ge- 
durende een bepaalde tijd van hun basis weggestuurd werden en dan 
opereerden in het zeegebied, dat hun aangewezen werd. Dat zou 
men eigenlijk de operationele eenheden kunnen noemen. Behalve 
de operationele eenheden waren er ook de diverse bases met haar 
basiscommandanten, zoals ik al zei: het marinevliegkamp Moro- 
krembangan, het marinevliegkamp Priok, het marinevliegkamp Am- 
bon, het marinevliegkamp Tondano en het marinevliegkamp Toba- 
meer. 

64173. De heer Fens: Was er op Borneo niets? 

A. Ja, natuurlijk, op Borneo zat Balikpapan. En verder het 
marinevliegkamp Tarakan. We hadden ook hulpbases op Borneo, 
nl. Pontianak, maar dat was eigenlijk een beetje buiten mijn gebied, 
waardoor ik het even over het hoofd zag. Nu moet ik even recapi- 
tuleren. Men had dus het commando Marine-Luchtvaartdienst, daar- 
onder de diverse bases en opererende van die bases had men de 
diverse zeegaande groepen, die onder een zelfstandige commandant 
stonden. 

64174. De Voorzitter: Kunt u mededelen hoe groot de totale 
omvang was van de Marine-Luchtvaartdienst? 

A. Bedoelt u in personeel of materieel? 

De Voorzitter: Materieel. 

A. Het is een beetje lang geleden, maar ik zou haast zeggen: 
in eerste lijn een 60 vliegboten, die voor directe verkenningen en 
aanvallen beschikbaar waren. In tweede lijn waren er reserve-vlieg- 
tuigen, misschien nog 60. Ik reken daar niet bij de kleine vlieg- 
tuigen, die oorspronkelijk bestemd waren voor inscheping op de 
kruisers, want eigenlijk gezegd, toen de oorlog uitbrak, hebben ze 
er deze vliegtuigen vrij snel afgehaald; omdat ze betrekkelijk weinig 
militaire waarde hadden, werden ze van boord afgehaald. Dus ik reken 
ze op het ogenblik niet mee tot de militaire sterkte van de Marine- 
Luchtvaartdienst. 

Ik heb het dus hoofdzakelijk over de vliegboten. 

64175. De Voorzitter: Bij welk bepaald onderdeel was u inge- 
deeld? 

A. Ik ben in begin November overgeplaatst, en wel 11 Novem- 
ber 1941 naar groep vliegtuigen V, die toen in Ambon gebaseerd 
was. 

64176. De Voorzitter: En op welke wijze heeft die groep deel- 
genomen aan de strijd? 

A. Toen de oorlog uitbrak was onze taak eigenlijk: het ver- 
richten van een ochtend- en een avondverkenning, die zich in de 
ochtend meestal uitstrekte iets ten zuiden van Ternate tussen Ter- 
nate en Celebes in en 's avonds meer naar de Talaud-eilanden. Het 
was meestal zo, dat men van Ternate startte en om de Zuid vloog 



naar het vliegkamp Tondano, waar men tot 's middags bleef liggen, 
en dan  een avondverkenning zover mogelijk o m  de Noord naar de 
Talaud-eilanden terug naar Ternate, zodat men 's avonds altijd weer 
in Ternate lag. N a  het uitbreken van de Japanse oorlog is mijn 
groep naar het vliegkamp Tondano verplaatst, omdat over het 
algemeen aangenomen werd, dat  de open rede van Ternate te on- 
veilig was, met het oog o p  mogelijke onderzeebootaanvallen, waar- 
door men zijn vliegtuigen kwijt zou zijn, en men verwachtte, dat er 
een betere gelegenheid was om de zaak te beschermen op het meer 
van Tondano. We hebben daarna nog gewoon onze verkenningen 
gedaan en een beetje gekonvooieerd. Echter heel weinig, oindat er 
maar een zeer klein aantal konvooien in dat gebied waren. Verder 
hebben we een bomaanval gedaan op Davao in de  Philippijneil en 
daarna hebben we al onze vliegtuigen o p  één na verloren, op het 
meer van Tondano liggende. Daar  zijn we aan~eval len door de 
Japanse jachtvliegtuigen. Het  was dus een betrekkelijk spoedig einde. 
D a t  was eigenlijk het einde van die eerste periode. Met het ene 
vliegtuig, dat  we nog hadden, hebben we al het personeel terug- 
gebracht naar Soerabaja, met uitzondering van vier man, die achter- 
gebleven zijn in het hospitaal in Tondano en die vrij zwaar gewond 
waren. Ik moet eerst even mijn oorlogsdagboek raadplegen. We 
zijn op Vrijdag 26 December 1941 vertrokken van Ambon met het 
laatste vliegtuig, dat we hadden, via Boeton en Bima, terug naar 
Soerabaja. Daar  zijn we 28 December aangekomen, dat  moest in  
betrekkelijk korte étappen gedaan worden, omdat het vliegtuig 
zwaar belast was met een complete groepsbemanning er in. Op het 
vliegveld Morokrembangan werd onze groep toen aangewezen o m  
voorzien te  worden van nieuwe vliegtuigen. Oorspronkelijk waren 
we uitgerust met driemotorige Dorniers. We zijn toen aangewezen 
oni over te gaan o p  de tweemotorige Catalina's. Da t  was voor ons 
een betrekkelijk nieuw vliegtuig, want die waren pas kortgeleden 
uit Amerika aangekomen en dat  betekende dus, dat  de  hele groeps- 
bemanning opnieuw eigenlijk ingeschoten n o e s t  worden op het 
nieuwe ty-pe vliegtuig, en daar was nogal weinig tijd voor. D e  vol- 
gend-, taak, die we zouden krijgen, was met deze groep vliegtuigen 
naar Tjilatjap toe te gaan en daar verder konvooidiensten en even- 
tuele verkenningen te verrichten. We zijn - naar ik ineen - 
12 Januari weer van Soerabaja vertrokken en naar Tjilatjap gegaan. 
D a t  was niet zo erg prettig, omdat de geoefendheid van de beman- 
ning - vooral omdat we nogal wat geoefend personeel kwijtgeraakt 
waren - met geheel nieuwe vliegtuigen nu  niet zo heel groot was. 
Een bijzonderheid is misschien, dat de enige vlieger in de groep, 
die kon nachtvliegen inet die vliegtuigen, ondergetekende was. 
Verder waren er een aantal leerlingen bij en een paar oorlogsvrij- 
willigers. Dus de  geoefendheid van die groep was nu niet zo groot 
toen wij weggingen. Daar  kwam bovendien nog een nadeel bij, dat  
de toestand van de haven en ook de  toestand van de verlichting in 
Tjilatjap, niet toelieten, dat we daar onze normale geoefendheid kon- 
den opvoeren. E r  lagen nogal veel schepen in de  haven van Tjilatjap 
en de haven is niet erg ruim. Bovendien lagen er veel boeien. Dus 
we zaten in  Tjilatjap met een betrekkelijk ongeoefende groepsbe- 
manning. Zoals ik zei, de taak, die wij in Tjilatjap kregen, was 
hoofdzakelijk het konvooieren van schepen iri de naaste omgeving 
van Tjilatjap o p  de aanvaarroutes -- er was al sinds geruiine tijd 
onderzeebootactiviteit, eigenlijk al van de eerste dagen van de oor- 
log af, juist o p  de Zuidkust - en de bedoeling was o m  zoveel 
mogelijk te proberen, die schepen, die Tjilatjap aan inoesten lopeil, 
te beschermen en ook de schepen, die er uitgingen. D e  havenfacili- 
teiten op de noordkust van Java, zowel van Soerabaja als van Priok, 
waren voor commerciële doeleinden eigenlijk gezegd totaal opge- 
heven. Alles liep over Tjilatjap, alle schepen, die met goederen 
binnenkwamen, met belangrijke lading, alles kwam naar Tjilatjap 
toe. Een groot bezwaar van die konvooieringsopdrachten van Tji- 
latjap uit, was weer de moeilijkheid van het nachtvliegen. Het heeft 
weinig zin o m  een schip te konvooieren van 's ochtends zes uur tot 
's avonds zes uur en het dan los te laten, d a n  blijft die onderzee- 
boot meestal rustig onder water zitten. Die heeft men overdag niet 
zo gauw in de  gaten en zodra dan niet meer gekonvooieerd wordt, 
komt de duikboot boven en gaat het schip er aan. Dat  hebben we 
b.v. gehad met de ,,Pijnacker Hordijk", een schip van de  K.P.M. 
D a t  is ongeveer drie kwartier, nadat wij het konvooieren af moesten 
breken, getorpedeerd. Dat  bracht het feit mee, dat  we geen nacht- 
vliegers hadden, en in de tweede plaats, al hadden we op dat  
moment nachtvliegers gehad, er was geen gelegenheid in de haven 
van Tjilatjap o m  te kunnen nachtvliegen door r~~imtegebrek en door 
de grote hoeveelheid obstakels in de vorm van schepen en grote 
scheepsboeien, die er lagen. Tjilatjap is nooit bestemd geweest als 
een basis voor vliegboten. Jk geloof wel, dat  dit de hoofdzaak is 
van wat onze groep zo'n beetje in oorlogstijd heeft gedaan. 

64177. D e  Voorzitter: Dus u kunt waarschijnlijk geen bijzondere 
krijgsverrichtingen vermelden? 

A. Ik geloof eigenlijk, dat er geen bijzondere krijgsverrichtingen 
zijn geweest, men deed wat werd opgearagen, en daar hield het 
mee op. 

64178. D e  Voorzitter: I k  bedoel gebeurtenissen, die speciaal ver- 
meldenswaard zijn, b.v. een bepaald succes. dat  is behaald. 

A. Ik geloof, dat  er in die tijd moeilijk te spreken is over suc- 
cessen, die er behaald zijn. D e  beroerde zaken zijn zoveel niogelijk 
verminderd, maar er zijn in die tijd eigenlijk geen successen ge- 
weest. Daar  was het allemaal een beetje te gauw voor afgelopen. 

64179. D e  Voorzitter: Na de capitulatie bent LI waarschijnli~k 
ergens anders heengegaan? 

A. D.W.Z. de capitulatie zelf heb ik niet meegemaakt. Ik  ben o p  
5 Maart door toevallige omstandigheden naar Tasikmalaja toege- 
gaan. I k  heb toen een vliegtuig overgevlogen van Tjilatjap naar 
Tasikmalaja toe. Daar vandaan ben ik o p  aanraden van de plaat- 
selijk commandant in Tasikmalaja niet naar Andir gegaan. 

Het  had weinig zin o m  het toestel naar Andir over te vliegen, 
omdat Andir constant werd gebombardeerd. Pk heb tozn de  com- 
mandant reconnaissance-groirp opgebeld, die rnij de opdracht had 
gegeven dat  vliegtuig over te vliegen, en hem gevraagd wat verder 
de bedoeling was. Eigenlijk heb ik hem toen voorgesteld o m  dat  
vliegtuig niet overdag over te vliegen, maar om dat  's avonds te 
doen. D a n  werd de mogelijkheid vermeden o m  boven Bandozng in 
conflict te komen. Ik heb toen 's ochtends van de coinmandant 
reconnaissance-group opdracht gekregen orn het vliegtuig, dat ik 
van Tjilatjap had overgevlogen, aan de militaire luchtvaartafdeling 
over ie dragen en terug te gaan naar Tjilatjap en daar onze res- 
terende vliegt~iigen, waar we er inmiddels ook alweer twee van kwijt 
waren geraakt, in gereedheid te brengen voor een grote tocht, zoals 
hij dat noeinde. I k  moet er bij zeggen, dat  op het n~oment ,  dat ik met 
hem sprak, wij nog twee vliegtuigen hadden van de drie. Het  derde, 
mijn eigen vliegtuig, was kapot. Bovendien hadden we als een erfenis 
van onze Amerikaanse collega's een afdankertje gekregen, ook een 
Catalina, die in nogal slechte toestand verkeerde. Zij (de Ameri- 
kanen) durfden hiermede niet de evacuatie aan. Wij waren echter 
erg blij met het toestel, want we hadden nog wel eiiige tijd om er 
iets aan te doen. Toen ik de commai~dant  reconnaissance-group op- 
belde, had ik nog de beschikking over drie vliegtuigen. Toen ik terug- 
kwam in Tjilatjap bleek, dat  één van mijn eigen vliegtuigen bij 
het eerste bombardement in Tjilatjap, of liever gezegd bij tiet 
tweede bombardement, ook zwaar beschadigd was. Ik heb toen de 
commandant reconnaissance-group gevraagd, de toenmalige kapitein- 
ter-zee Bozuwu, wat precies de  bedoeling was. Het was allemaal 
nogal moeilijk over die telefoon, het was een open telefoonlijn en 
de berichten waren nogal verward. E r  was sprake van landingen in 
de Wijnkoopsbaai, die tussen Tasikrnalaja en Tjilatjap inligt. 

D'e bedoeling was, dat  de  zaak klaargemaakt moest worden voor 
een grote tocht. Ik  heb nog gevraagd: Waar naar toe, kunt u inij een 
idee geven? E r  zouden twee vliegtuigen naar het oosten toe gaan, daar- 
mede zou ik gaan. Eén vliegtuig zou naar het westen gaan. N u  is da t  
betrekkelijk duidelijk, naar het westen moest Colombo zijn en naar 
het oosten zou Australië worden. Ik heb nog wel over de telefoon 
inijn teleurstelling er over ~iitgesproken, want wij hadden o.a. dat  
eiie vliegtuig overgebracht naar Tasikmalaja en er stonden e: in Tji- 
latjap nog vijf, die oorspronkelijk opgebouwd inoesten worden. Z e  
waren net uit Australië aangekomen. D e  oorspronkelijke taak zou 
zijn, dat daar opnieuw een afdeling van de Marine-Luchtvaartdienst 
mee zou worden geformeerd, en oin dat  te kunnen doen, had ik dan 
ook bepaald personeel, dat bij de evacuatie van Soerabaja door mij 
naar Tjilatjap was gestuurd en dat  er een beetje met de ziel onder de 
a rm rondliep. Ik had ze naar Tasikrnalaja gestuurd o m  de  bzrizine 
in orde te maken en naar Bandoeng om daar te beginnen het perso- 
neel bij elkaar te zoeken o m  met die nieuwe vliegt~iigen te gaan ope- 
reren. Toen ik opdracht kreeg de zaak klaar te  maken voor erli eva- 
cuatie, waar h r t  dan  eigenlijk o p  neerkwam, voelde ik mij ook wel 
een klein beetje schuldig, dat  ik in eerste instantie die mensen naar 
Tasikmalaja had gestuurd en ook naar Bandoeng. Kolonel Bozuwn 
heeft aan mij de keuze gelaten of ik eventueel op Java achter wilde 
blijven e n  dan  toch met die vliegtuigen door wilde gaan, maar  gaf 
daarbij te kennen, dat dat allem voor mij persoonlijk zou gelden, niet 
voor de rest van de bemanningen. D a t  had natuurlijk betrekkelijk 
weinig zin, want alleen doet men dan niet zo erg veel meer. I k  heb 
ook gezegd, dat  ik er dan de  voorkeur aan gaf, om d a n  maar  b11 
mijn bemanningen te  blijven. 



64180. D e  Voorzitter: Waarheen bent u toen gegaan? 

A. Naar Australië. Daar  zat nl. nog iets anders tussen. Ik heb 
toen tegen kolonel Bozuwn gezegd: Als u wilt evacueren, dan moet dat 
nog wel vandaag gebeuren en dat kan niet overdag gebeuren, dat 
moet gedaan worden vlak voor het donker worden. Onze eigen ver- 
kenningen hadden 111. uitgewezeii, dat  er een vrij groot Japans sinal- 
deel voor de haven van Tjilatjap lag in een betrekkelijk nauwer 
wordende cirkel. Oorspronkelijk lagen ze op een 100 mijlen ten 
zuiden van Tjilatjap, maar langzamerhand werd de zaak dichtge- 
trokken en het was betrekkelijk onverstandig om in het volle dag- 
licht te proberen Tjilatjap te verlaten. Dus ik heb met hem afge- 
sproken. dat wij 's avonds om kwart voor zeven zouden vertrekken, 
dat was het laatste moment, dat er nog een klein beetje daglicht was 
in de haven van Tjilatjap, zodat inen tenminste kon zien, wat men 
ging doen. Ik heb er ook bij gezegd, dat, als hij er o m  kwart voor 
zeven niet was, ik het verder als een order beschouwde o m  te evacu- 
eren en zou gaan en niet n e e r  kon wachten. Hij heeft mij toen ook 
over de telefoon gezegd, dat hij in ieder geval 's middags in Tjilatjap 
zou zijn. Ik  ben toen met een auto naar Tjilatjap teruggegaan en 
maakte daar alles in orde, o.a. werd benzine klaargelegd voor dat  
vliegtuig. waarmede hij uit Bandoeng zou komen. Hij had nl. nog 
e-n paar vliegtuigen o p  het meer van Bagendit liggen en die moesten 
natuurlijk met benzine worden bijgeladen. Daar  hadden we in Tjila- 
tjap wat benzine voor achter de hand gehouden. D a t  ging betrekke- 
lijk gebrekkig, omdat er nogal zware branden in Tjilatjap waren 
geweest. W e  hadden niet zo erg veel motorboten meer. De benzine 
moest uit drums overgepompt worden in de vliegtuigen en Catalina's 
nemen nogal wat benzine mee, dus er ging veel tijd inzitten. 

Alles lag heleinaal klaar en er is 's middags o m  een uur of vier 
een vliegtuig geland, een Catalina. We hebben die Catalina zien 
landen en wij hebben niet anders gedacht dan  dat het het vliegtuig 
van kolonel Bozuwa zou zijn. Vóórdat wij eigenlijk buiten bij het ha- 
vengedeelte waren, dat  was een klein beetje verder weg van de plaats, 
waar wij lagen, en een bootje bemachtigd hadden, was het vliegtuig 
weer verdwenen. E r  was nogal een chaos in  de haven, men kon dus 
ook geen erg goede inlichtingen krijgen. E r  was eigenlijk niemand, 
die het vliegtuig had gezien. Even later is er een tweede Catalina ge- 
komen en daar bleek een collega van inij in  te zitten en die vertelde 
mij, dat  het toestel van kolonel Bozuivn inderdaad eerder was gestart 
van het meer van Bagendit en al lang in Tjilatjap had moeten zijn. 
We hebben dus aangenomen, dat hij inderdaad o p  Tjilatjap is ge- 
land en o m  de één of andere reden weer is teruggegaan. Het is 
later ook gebleken, waarom dat  is gebeurd. Zoals afgesproken was, 
hebben wij gewacht tot half zeven en om half zeven hebben wii alle 
mensen, die er waren, verdeeld over twee vliegtuigen en wij zijn om 
kwart voor zeven gestart. D e  volgende dag zijn we in Australië aan- 
gekomen. 

64181. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Kon u dat in 
één ruk halen? 

A. Het moest: we konden nergens anders naar toe. 

64182. D e  Voorzitter: Bent u in Australië gebleven'? E n  hoe 
lang? 

A. Ik ben aangekomen op 6 Maart en ik ben op 12 of 13 Juli 
weggegaan. 

64183. De Voorzitter: In  opdracht van wie? 

A. Ingevolge opdracht van de  C.Z.M. (commandant zeemacht) 
ben ik met een ploeg mensen naar Amerika gegaan om nieuwe vlieg- 
tuigen te halen, nieuwe Catalina's, en die moesten wij naar Colombo 
overbrengen. Wij zijn met de boot van Melbourne naar San 
Francisco gegaan. Daar  vandaan gedeeltelijk uer trein, gedeeltelijk 
per vliegt~iig naar Corpus Christi in Texas. We hebben daar ge- 
wacht tot die vliegtuigen afgeleverd werden. Mijn oorspronkelijk 
plan was om die vliegtuigen op de fabriek over te nemen te San 
Diego, maar er schenen bepaalde redenen te zijn, dat dat  niet kon. 
Wij kregen de vliegtuigen afgeleverd o p  &én van de  vliegkampen 
van de Amerikaanse marine en weer een ander type Catalina, nl. 
een amphibie, hoofdzakelijk bedoeld om o p  het land te gebruiken, 
niet o p  het water. Dus dat bracht ook met zich mee, dat  de inensen 
weer overgezet moesten worden. Bovendien bleek het, dat  in  Corpus 
Christi in dat heel grote vliegkamp, geen één Amerikaan was, die 
ooit een Catalina-amphibie had gevlogen. Z e  waren er allemaal nog- 
al erg bang voor, ze waren tot nog toe alleen gebruikt in de Aleoeten. 

64184. D e  Voorzitter: Hoeveel vliegtuigen betrof dit'! 

A. Dit betrof een totale zending van 17 vliegtuigen, waarvan 
er zes zijn overgevlogen door de Amerikaanse ferry-comniand en 
zes zijn er overgevlogen door mi!n stelletje iiler,sen naar Colombo. 

64185. D e  Voorzitter: E n  werden ze ingedeeld bij de Marine- 
Luchtvaartdienst in  Colombo? 

A. I k  geloof eigenlijk, dat  het beter is in  dat  stadium niet meer 
te praten van de  Marine-Luchtvaartdienst, want het 321ste squadron 
was eigenlijk een onderdeel van de Roqal Air Force, operationeel in- 
gedeeld bij de Royal Air Foïce. 

64186. D e  Voorzitter: H o e  groot was dat 321ste squadron? 

A. Materieel. Ten eerste waren er die zes vliegtuigen, die wij 
hebben overgebracht, bij ingedeeld Verder waren er bij ingedeeld, ik 
zou zeggen: ongeveer 18 Catalina's. R4isschien iets ininder, maar ik 
denk, met de reservevliegtuigen mee, dat het ongeveer 18 was. 

64187. D e  Voorzitter: Is men opnieuw begonnen met de lucht- 
macht o p  te richten, toen u in Australië was? 

A. Bedoelt u van de  Marine-Luchtvaartdienst'? 

64188. De Voorzitter: Ja. Of is er feitelijk weinig gebeurd in de 
drie maanden, dat u er was? 

A. In  die drie maanden, dat  ik er ben geweest, daarvan heb ik 
eigenlijk twee maanden volledig bij de Royal Australian Air Force 
gezeten, als instrccteur. Daar  was een groot gebrek aan  instructeurs, 
vooral o p  vliegboten, en dat  was per slot van rekening mijn oude 
baantje, dus daar werd ik prompt voor aangesteld. Ik heb daar 
hoofdzakelijk dienst gedaan en de laatste maand heb ik in Sydney 
dienst gedaan; we hadden nl. een gedeelte van het materieel, dat wij 
uit Indië meegebracht hadden, verkocht aan de Australiërs, dat moest 
weer worden opgebouwd en worden ingevlogen. Daar  moesten 
Australiërs o p  worden ingewerkt en dat  is mijn taak daarna ge- 
weest. Van een renaissance van de  Marine-Luchtvaartdienst is o p  dat 
moment niet ve-l gekoi~len. Er  was - geloof ik - ook betrekkelijk 
weinig gelegenheid voor. Misschien op papier wel, maar in  de prak- 
tijk is er betrekkelijk weinig gebeurd. 

64189. D e  Voorzitter: Hoe lang bent LI bij het 321ste squadron 
gebleven'? 

A. In  de eerste week van Januari 1943 ben ik uit Amerika bij 
het 321ste squadron aangekomen. I k  ben de tweede week van NO- 
vember 1943 weggegaan. 

64190. D e  Voorzitter: Dus  u bent bijna een jaar in dat squadron 
geweest'! 

A. Ja. 

64191. D e  Voorzitter: 111 welke rang? 

A. D a t  is nogal merkwaardig. Ik  heb met het Squadron zelf be- 
trekkelijk weinig te maken gehad. Het Sq~iadron  was namelijk geba- 
seerd i n  China Bay, dat  is namelijk aan de Oostkust bij Tricoinali. 
Toen wij daar aankwamen, was het vliegkamp China Bay niet in het 
bezit van een behoorlijke runway. Het was essentieel, dat die amphi- 
bieen zoveel mogelijk van het land uit gebrukt  weiden. E r  waren 
namelijk allerlei moeilqkheden, wanneer men ze in het water bracht. 
Bovendien was de totale last, waarinee gevlogen kon worden, wanneer 
men vanuit het water moest starten, betrekkelijk gering. Daaroili is 
inijn groep van zes vliegtuigzi~ plus de vliegtuigen, die oveigevlogen 
werden door het Amerikaanse ferrycommand,gebaseerd in Ratmalana, 
dat  aan de  Westkust ligt. Daar  was een voldoend lange startbaan en 
daar konden deze vliegtuigzn dus van de grond af worden gebruikt. 
Daar  vormden wij eigerilijk een detachement van het 321ste squadron, 
waar ik als detachementscomma~idant optrad. Uit hoofde van het feit, 
dat wij niet of althans zo min mogelijk in het water moesten k o r n a ,  
kwam ik eigenlijk nooit in Tricomali en China Bay. 

64192. D e  Voorzitter: Wat was de taak van dat  detachement? 

A. D e  taak van het detachement bestond hoofdzakelijk uit ver- 
kenning, in  de zeegebieden tzn zuiden, westen en oosten van Ceylon, 



met zo nodige, maar dat kwam minder voor, konvooi-opdrachten, en 
verder de gewone opdrachten: landen van de vliegboten, mensen hier 
naar toe brengen, mensen ophalen enz., voorts het zoeken naar over- 
levenden van getorpedeerde schepen. De hoofdtaak was zuiver een 
defensieve verkenning en een - ik zou zeggen - passieve verdedi- 
ging van konvooien. 

64193. De Voorzitter: Stond u operationeel geheel onder Engelse 
leiding? 

A. Ik zou zeggen, dat ik op papier operationeel stond onder de 
commandant van het 321ste squadron. 

64194. De Voorzitter: Die commandant stond onder de Engelsen? 

A. Ja, deze commandant stond operationeel volkomen onder 
Engelse leiding, onder 222nd Group. 

69195. De Voorzitter: En administratief onder Nederlandse in- 
stanties? 

A. Ja, ook dat is een beetje vreemd. U begrijpt wel, wanneer 
men operationeel onder een R.A.F.-eenheid valt, dan zijn er bepaalde 
administratieve zaken, die voor de R.A.F. gedaan moeten worden. 
Er zijn ook andere personeelszaken, bijvoorbeeld die gewoon lopen 
over de ,,MoederM-unit of over het 321ste squadron in dat geval, 
maar dat was nogal gescheiden. Men had zowel een R.A.F.-admini- 
stratie te voeren als wel een Hollandse administratie. 

64196. De heer Fens: Krijgstuchtelijk viel u toch onder uw eigen 
Nederlandse militaire straf- en tuchtrecht? 

A. Ja, op dat moment wel. 

64197. De heer Fens: Hoe bedoelt u ,,op dat moment wel"? 

A. Er hebben zich later weleens gevallen voorgedaan, dat er 
sprake van is geweest, of dat er sprake van zou zijn, dat we onder 
ander straf- en tuchtrecht zouden komen. Maar dat heeft zich in Co- 
lombo nooit voorgedaan. 

De heer Fens: Neen, want ik heb in het Militair-Rechtelijk Tijd- 
schrift verschillende krijgsraadzaken te Colombo gelezen en deze wer- 
den behandeld volgens het militaire straf- en tuchtrecht in Nederland. 

64198. De Voorzitter: U bent - zoals u zei - in November 
1943 naar Engeland gegaan. Welke functie hebt u daar uitgeoefend? 

A. Ik ben oorspronkelijk naar Engeland gestuurd om op te treden 
- ik zal het Engelse woord maar gebruiken, want het is per slot van 
rekening een Engelse organisatie - als flightcommander van het 
320ste squadron. 

64199. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dus eerst zat u 
in het 321ste squadron? 

A. Ja, oorspronkelijk. 

64200. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: En u was fligth- 
commander van het 371ste squadron? 

A. Ja, eri de bedoeling was, dat ik naar Engeland zou gaan om 
daar op te treden als fligthcommander van het 320ste squadron. 

64201. De Voorzitter: Dat was het Nederlandse squadron in de 
R.A.F.? 

A. Ja, één van de Nederlandse squadrons in de R.A.F. Er was 
ook het 322ste squadron. 

64202. De Voorzitter: U was dus bij de Marine-Luchtvaartdienst? 

A. Neen, mag ik u in de reden vallen, het 322ste squadron wss 
een fightersquadron, dat uit landmachteenheden was opgebouwd en, 
eigenlijk gezegd, uit dezelfde mensen was opgebouwd, waaruit 
wij ook bestonden, mensen, die in de oorlog hadden dienst genomen 
en die zo'n beetje overal vandaan waren gekomen. Dus men had 
eigenlijk gedurende de oorlog het 320ste squadron, het squadron, 
waarbij ik in Engeland was gekomen. Men had het 321ste squadron, 

dat in Ceylon zat, en men had het 322ste squadron, dat ook in Enge- 
land zat en dat een fightersquadron was. Behalve dat, was er een 
squadron ingedeeld (organisatorisch) bij de Engelse marine en voor- 
bestemd om dienst te doen op twee vliegdekschepen, op Engelse 
vliegdekschepen. Dat was dus een marinesquadron, behorende bij de 
Royal Navy. Het was, naar ik meen, het 618de of 816de squadron. 

64203. De Voorzitter: Welke functie hebt u in werkelijkheid ge- 
kregen? 

A. In werkelijkheid ben ik commandant van het squadron ge- 
worden, na enige tijd, na een paar weken. Weliswaar met in eerste 
instantie een Engelse commandant, een Zuid-Afrikaan, boven mij, 
omdat het werk voor mij natuurlijk volkonlen vreemd was. Ik was 
vliegboten gewend voor verkenningsopdrachten en ik kwam in Enge- 
land aan en kreeg op een gegeven moment een medium-bomber- 
squadron. 

64204. De Voorzitter: Ja, maar is dat nu het squadron der Marine- 
Luchtvaartdienst? 

A. Dat is nogal een gewetensvraag. Het wordt over het algemeen 
het squadron van de Marine-Luchtvaartdienst genoemd en dat is iets, 
waarmede ik het eigenlijk niet eens ben. 

64205. De Voorzitter: Maar zo is het hier in de  vorige verhoren 
genoemd: het squadron van de Marine-Luchtvaartdienst, dat onder de 
leiding van de heren Meester en van Olm heeft gestaan. Dat is toch 
hetzelfde? 

A. Ja, dat is hetzelfde squadron. 

De Voorzitter: Ja, dat is hier tot nu toe altijd gekenschetst als 
de Marine-Luchtvaartdienst. 

64206. De heer Fens: Ja, omdat men er op dia wijze de traditie 
van de Marine-Luchtvaartdienst aan had vastgehaakt? 

A. Dat vind ik ook altijd het nare punt. 

64207. De  Voorzitter: Welke zijn dan de principiële tegenstel- 
lingen? 

A. Ik zou dit willen zeggen. Net feit of een squadron al of niet 
behoort tot een bepaalde militaire formatie ligt m.i. niet in de 
commandant van dat squadron, maar dat ligt in de meerderheid van 
het personeel, dat in dat squadron werkzaam is, en ook onder welke 
eenheid het organisatorisch valt. Men kan vrij moeilijk zeggen, dat 
het 320ste squadron organisatorisch onder de Marine-Luchtvaartdienst 
viel, want de Marine-Luchtvaartdienst liet zich betrekkelijk weinig 
gelegen liggen aan dit squadron. Het viel organisatorisch zuiver 
onder de K.A.F. Wat de R.A.F. zei, gebeurde. 

64208. De Voorzitter: Operationeel? 

A. Ja, maar ook met het personeel. Om u een idee te geven: als 
de R.A.F. op een gegeven moment zei, dat een bepaalde comman- 
dant van dat squadron voor hen niet acceptabel was, dan kon de 
Marine-Luchtvaartdienst hoog springen of laag springen, maar dan 
verdween die commandant. Wanneer de R.A.F. zei, dat het oryani- 
satorisch nodig was, dat het squadron van bepaalde opdrachten werd 
teruggetrokken en werd ingezet op ôndere opdrachten. dan gebeurde 
dat. De taak van een Marine-Luchtvaartdienst-squadron is nooit een 
taak geweest van een medium-bornber-squadron. Eer. zeeverkenning 
is de taak geweest van de Mar~ne-Luchtvaartdienst. Dan rou ik er nog 
vrede mede kunnen hebben, wanneer het merendeel van het personeel 
in het squadron had behoord tot de oude Marine-Luchtvaartdienst, 
maar ik geloof, dat ik één van de weinigen was, die tot de oude 
Marine-Luchtvaartdienst behoorden. De rest van het personeel bestond 
uit mensen uit allerlei delen van de wereld. Om het beste voorbeeld te 
geven: er waren zelfs mensen bij, die geen woord Hollands spraken, 
hoewel het Hollanders waren. Ze waren in oorlogstijd opgekomen, 
er waren er bij, die uit Zuid-Amerika waren gekomen en daar hun 
hele leven gewoond hadden. Er waren mensen bij, die in Engeland 
hadden gewoond, er waren mensen bij, die in Noord-Amerika hadden 
gewoond, en uit Brits-Indië. 

64209. De Voorzitter: Maar het waren Nederlanders? 

A. Het waren allemaal Nederlanders, maar die helemaal niet 
specifiek Marine-Luchtvaartdienst waren. De twee andere flightcom- 
manders waren bijvoorbeeld twee landmachtofficieren, beroepsoffi- 
cieren van de landmacht. 



64210. De Voorzitter: Hoe heetten die? 

A. De toenmalige luitenant Mulder en luitenant Wolf (v. d. Wolf), 
die nu in Engeland zit, en de tegenwoordige majoor Mulder zit hier 
als commandant van ,.De Transva" te Valkenburg. 

642 1 1. De heer Fens: Door wie bent u als commandant benoemd? 

A. Dat is natuurlijk een strijdbaar punt. Officieel ben ik door 
de marine benoemd, in feite ben ik door de R.A.F. benoemd. Toen 
ik op een gegeven moment in Engeland aankwam, ben ik op zicht 
geroepun bij de plaatselijke commandant van de R.A.F., de toenma- 
lige Air Vice blarshal Embry. 

64212. De Voorzitter: Maar bent u teruggeroepen door de Neder- 
landse Regering? 

A. Ja. 

b4213. De heer Fens: U bent blijkbaar uitgeleend? 

A. Ja, inderdaad, zo zou het genoemd kunnen worden. Het is 
een kwestie van uitlenen. Dat zelfde heeft zich later ook voorgedaan 
in 1944 - dit is nu in 1943 geweest -, de tweede helft van 1944; toen 
wij vrij zware verliezen hadden geleden en er nu niet zo'n overvloed 
van personeel beschikbaar was, hebben wij bijvoorbeeld een hele 
flight met buitenlands personeel moeten bemannen. We hadden vijf 
Engelse, d.w.z. Empire-crew, er zaten Nieuw-Zeelanders bij. er zaten 
Australiërs bij. er zaten Engelsen en Canadezen bij en ook vier Bel- 
gische crews. Toen had ik geen personeel genoeg meer om dat hele 
squadron zuiver Nederlands te houden en daardoor werd het ge- 
splitst in een buitenlandse flight en een Nederlandse flight. Weliswaar 
had die buitenlandse flinht ook een Nederlandse flinhtcommander. 
maar de crews, die er iazaten, waren buitenlandse crews. Men kon 
toch moeilijk zeggen, dat dat M.L.D.-crews waren. Die Belgische 
crews waren crews van de Belgische luchtmacht. 

64214. De Voorzitter: Hoe trof u de  situatie aan, toen u com- 
mandant van het squadron werd? 

A. In Engeland? 

De Voorzitter: Ja, 

A. Misschien niet helemaal zoals ik mij dat had voorgesteld. Het 
was ook een vreemde tijd. U kent natuurlijk de voorgeschiede~is 
van het squadron, dat oorspronkelijk op Ansons - dat is echter een 
heel korte periode geweest - en daarna op Hudsons was gebaseerd 
en op Hudsons heel zware verliezen had geleden, waardoor het 
aantal crews gereduceerd werd tot - ik meen - vier. Toen 
zijn zij overgegaan op Mitchell-bommenwerpers en ik ben eigenlijk 
bij het squadron gekomen net na de periode, dat de herscholing op 
Mitchells was gebeurd. Zij waren net weer operationeel geworden. 
Er waren aangelegenheden, die niet helemaal juist waren in het 
squadron, maar die ook niet verschrikkelijk erg waren, die zich 
weer gauw lieten oplossen en zich ook weer snel hebben opgelost 
op een heel prettige manier. Toen ik het commando overnam, waren 
er bepaalde aangelegenheden, die nu niet zo juist waren, maar waren 
teweeggebracht door de omstandigheden. 

64215. De Voorzitîer: Wat verstaat u onder omstandigheden: een 
te slappe leiding of iets dergelijks? 

A. De leiding is misschien niet zo krachtig geweest, maar het 
hele principe van een Nederlands squadron of van een Nederlandse 
groep wijkt volkomen af van het begrip van een R.A.F.-squadron. 
Bij een Nederlandse vliegende eenheid is een commandant van die 
eenheid, ten rechte of ten onrechte, een administratieve figuur. Bij 
de R.A.F. werd er de nadruk op gelegd, dat de commandant van een 
squadron ook wel administratie mocht doen, maar bij voorkeur werd 
er daarvoor gegeven een goede administratieve man, die te oud was 
voor ander werk, maar de commandant, die zelf moest optreden in 
werkelijk operationele zin met zijn squadron, had daardoor ook 
misschien meer overwicht en meer mogelijkheid om tucht te houden 
- het is in oorlogstijd zo moeilijk om over tucht te praten -; dat 
moet meer op vertrouwen berusten dan dat het op tucht berust, 
maar in ieder geval voor een commandant, die niet operationeel 
meedoet, is het erg moeilijk om de goede geest in een squadron te 
bewaren. Vooral een squadron, dat hoofdzakelijk uit mensen bestaat, 
die geen beroepsmilitairen zijn, maar opgeroepen zijn om een job 

te doen en ook niet altijd opgeroepen zijn, maar uit zich zelf zijn ge- 
komen oni een job te doen. Daarom geloof ik ook, dat de kwestie, 
dat de leiding misschien een beetje slap is geweest, hierdoor is ont- 
staan, dat oorspronkelijk te oude mensen als commaíldant zijn aan- 
gewezen. Dat zijn mensen, die in het Nederlands begrip van com- 
mandant zeer goed pasten, maar die in het Engels begrip van com- 
mandant niet op hun plaats waren en daardoor het persoonlijk con- 
tact met de onder hen geplaatste mensen verloren. Het is voor een 
coinmandant nooit prettig, wanneer dat gebeurt. Dan krijgt men al 
gauw, dat er in zo'n squadron een bepaalde groepering gaat komen. 
Een commandant krijgt van een bepaalde groep mensen steun, waar- 
bij hij zich automatisch aansluit en waardoor hij eigenlijk een andere 
groep mensen, die geen respect voor hem heeft, volkomen van zich 
afstoot. In iedere militaire eenheid gaat het verkeerd, als e r  een on- 
derlinge splitsing komt en er twee of drie verschillende groepen zijn. 
Daardoor is misschien de leiding een beetje slap geweest, dat wil ik 
op zich zelf nog helemaal niet wijten aan de figuren, die er zijn; alleen 
zaten die figuren op do verkeerde plaats. , 

64216. De Voorzitter: Hoe groot was het squadron in uw tijd? 

A. Het vliegend gedeelte van het squadron bestond uit 21 vlieg- 
tuigen plus de reserve. Over het algemeen was onze sterkte aan vlieg- 
tuigen om en nabij de dertig. Daarbij kwam het personele gedeelte, 
plus de groiidbeinanniiigen. Dit is misschien wel een punt, dat be- 
langrijk is: de grondbemanningen waren voor 90 pct. oud-Marine- 
Luchtvaartpersoneel, aangevuld met specialisten uit de R.A.F. Ik zal 
maar zeggen: radarwerk, waar wij nog nooit van hadden gehoord, 
moest aangevuld wordeil met speciaiisteii uit de K.A.F.; speciaal 
constables-personeel moest ook worden aangevuld uit de R.A.F. De 
totale personeelssterkte, vliegend en grondpersoneel, bestond onge- 
veer uit 550 man, alles bij elkaar. 

64217. De Voorzitter: Hoe groot was nu het percentage Neder- 
landers? 

A. Toen ik bij het squadron kwam, was het percentage Neder- 
landers - ik zou zeggen - 99. Het was een enkeling, nl. de spe- 
cialisten in bet grondpersoneel plus een intelligente-officer (eigenlijk 
een Hollander) - maar die al ver vóór de oorlog als Engelsman 
was genaturaliseerd, maar het was een Hollands sprekende Engels- 
man (hij had trouwens ook eer. HoIIands klinkende naam, hij heette 
van Nievelt) - en een leraar, die bij het squadron was om diverse 
mensen een beetje Engels bij te brengen. Hij was eigenlijk al in de 
Meidagen van 1940 bij het squaáron gekomen. Deze leraar is steeds 
bij het squadron gebleven. Behalve die mensen was het een volledig 
Hollands personeel. Zoals ik zei, er waren wel wat Hollanders bij, die 
geen Hollands spraken, desalniettemin waren het toch Hollanders. 

64218. De Voorzitter: Hoe had de aanvulling plaats? 

A. De aanvulling had plaats ,,wat de pot schafte". 

64214. De Voorzitter: Welke pot? 

A. De algemene pot in Engeland, waar personeel inzat. 

64220. Jonkvrouwe WttewaaU van Stoetwegen: Een mensenpool? 

A. Ja, een mensenpool, daar kwam het eigenlijk op neer. Er  was 
bijvoorbeeld personeel, dat bij de K.L.M. werd gedetacheerd. We 
hadden ook een gedeelte van ons personeel, dat op rust naar de 
K.L.M. ging. Dat kwam dan later wel weer eens een keer terug of 
het kwam niet terug. Er waren mensen uit de Prinses Irene-Brigade, 
die er wat voor voelden om als vlieger opgeleid te worden, en deze 
mensen gingen bij de R.A.F. in opleiding. Ze kregen hun opleidiilg 
in Canada. 

Zo werd eigenlijk afgeroomd wat er aan Nederlands personeel in 
Engeland zat en dat iets voor de vliegerij voelde, werd opgeleid en 
werd later als aanvulling gebruikt. Ik ken een nogal markant geval, 
de zoon van professor Clay. Die was meester in de rechten op de 
marine-afdeling in Londen. Het was al een betrekkelijk oudere figuur, 
een iaar of 37. Hii zat zich daar enorm te vervelen en voelde er wel 
iets koor om naai de Marine-Luchtvaartdienst te gaan of naar het 
squadron toe te gaan. Hij is toen in opleiding gekomen voor waar- 
nemer. Zo waren er wel meer mensen, die er wat voor voelden en die 
nog voldoende fut hadden en die een beetje actief waren. Op een ge- 
geven moment was deze reserve uitgeput en was er geen personeel 
meer beschikbaar. 



64221. De Voorzitter: Hoe zou u de taak van dat squadron 
omschrijven? 

A. De taak van het sqadron was het geven van steun aan leger- 
opdrachten. Wij zaten in de Tactical Airforce, dat was eigenlijk 
rechtstreekse steun aan het leger. Die taak kwam eigenlijk pas naar 
voren na de invasie, een kwestie van steunen van legeroperaties op 
het vasteland, en vóór die tijd was onze taak, hoofdzakelijk in de 
begintijd, dat ik er bij was, in eind 1943 en begin 1944, het ver- 
nietigen van V l-lanceerposities. Wij werden er voor gebruikt oin 
die V-l's kapot te gooien. Drie maanden .vóór de invasie, dus de 
maanden, aansluitend aan de invasie, werden wij gebruikt om intensief 
alle toegangswegen tot het invasiefront te vernietigen, alle bruggen, 
spoorwegen en munitiebergplaatsen, enz. 

64222. De Voorzitter: Later is er een Directoraat van de Lucht- 
strijdkrachten opgericht. Kwam u daar ook onder te ressorteren? 
De leiding berustte bij de heren Teri?iijtelcn en Berdcrzis van Ber- 
lekorn. 

A. Ja, u bedoelt eigenlijk na de oorlog? 

De Voorzitter: Neen, tijdens de oorlog. Ik meen in 1944. 

A. Ik moet u heel eerlijk zeggen, dat ik in die tijd bijzonder 
weinig contact heb gehad met de Marine-Luchtvaartdienst. Dat kan- 
toor zat in Londen en daar hadden wij heel weinig contact mee. Ik 
meen eigenlijk, dat die datum van oprichting latrr is geweest. Ik had 
wel contact met de schout-bij-nacht Terrnijfelcri. Hij bemoeide zich 
ook wel actief met de luchtvaart, maar toch hoofdzakelijk met dat 
luchtvaartgedeelte, dat bij de Engelse Navy ingedeeld was, bij de 
vliegdekschepen. 

64223. De Voorzitter: Dus u bent niet bekend met eventuele 
ii~oeilijkheden in verband inet het Directoraat van do Luchtstrijd- 
krachten? Er zijn verschillende opvattingen hierover. Er zijn perso- 
nen, die het er mee eens waren, dat het directoraat er kwam; er waren 
anderen, die het afkeurden, o.a. de heer van der Stok. Deze was er 
geen voorstander van. 

A. Ik begrijp toch niet helemaal, wat u bedoelt met het Direc- 
toraat van de Luclltstrijdkrachten. Ik ken wel een Directoraat van de 
Luchtstrijdkrachten, maar dat is eigenlijk ná de oorlog geweest. Van 
een Directoraat van de Luchtstrijdkrachten in Engeland is ook maar 
tijdelijk sprake geweest; daar ben ik zelf bij geweest als stafofficier, 
maar dat is ook na 1945 geweest. 

De Voorzitter: Neen, er was een Directoraat van de Luchtstrijd- 
krachten, waarvan de directeur de heer Terrnijtelen was en onder hem 
stond dan de heer Berdeliis var2 Berlekom. 

64224. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: En dat was vol- 
gens u dan niet in de oorlog? 

A. Volgens mij was dat wel op papier zo in 1944, maar toch 
nog niet in functie. 

64225. De Voorzitter: In  elk geval, u kunt er geen nadere mede- 
delingen over doen? Hol; lang bent u bij het squadron gebleven? 

A. Ik ben tot Oudejaarsdag 1944 bij het squadron gebleven. 
Daarna ben ik afgelost. 

64226. De Voorzitter: Welke functie hebt u toen gekregen? 

A. Vervolgens ben ik bij de opleiding van de Royal Air Force 
voor invliegers gekomen, als leerling. 

64227. De Voorzitter: Dus toen was u geheel in Engelse dienst? 

A. Ja. 

64228. De Voorzitter: Bent u daar lang gebleven? 

A. Ik heb daar een opleiding van een jaar gehad. Daarna ben 
ik teruggegaan naar het Directoraat van de Luchtstrijdkrachten, als 
stafofficier Luchtvaartzaken. 

De Voorzitter: Heeft u misschien nog iets toe te voegen aan het- 
geen u hebt gezegd, dat nog van belang kan zijn voor de commissie? 

A. Ik geloof het niet, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

H. V. B. BURGERHOUT. 

ALGERA, voorzitfer. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewasll 
van Stoetwegen en de heer Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, 
griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

PIETER JACOBUS FETERIS, 
oud 59 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

vice-admiraal b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

64229. De Voorzitter: Welke fiincties hebt i1 bekleed in Engeland 
gedurende de oorlog? 

A. Ik heb in Engeland de functies bekleed van hoofd van de 
Afdeling Materieel; in den beginne, voor zeer korte tijd, had ik ook 
de leiding van het personeel. Overigens ben ik steeds belast geweest 
met de verantwoordelijkheid over het marinematerieel, als hoofd Af- 
deling Materieel. 

64230. De Voorzitter: Zowel onder het Departement van De- 
fensie als onder hel Departement van Marine'? 

A. Dat is steeds dezelfde functie gebleven. 

64231. De Voorzitter: Uw functie ressorteerde dus eerst onder 
het Ministerie van Defensie. 

A. Ik heb steeds dezelfde functie onder beide Ministeries be- 
kleed. Het was uitsluitend voor Marine; in den beginne - ik moet 
mij dit even herinneren, want het gaat ver terug - was het het Com- 
mandement van de Zeemacht en later het Ministerie van Marine. In 
Engeland heb ik in ieder geval steeds dezelfde functie bekleed. 

64232. De Voorzitter: Dan kunt u ons waarschijnlijk wel mede- 
delen op welke wijze de aanschaffing van materiaal voor de marine 
in die tijd plaats had? 

A. De aanschaffing van het materiaal voor de marine had op 
verschillende wijzen plaats. In  de eerste plaats is er onmiddellijk na 
aankomst in Engeland contact gezocht en verkregen met de Britse 
admiraliteit en kon in het begin in verschillende materiële behoeften 
van de marineschepen voorzien worden door middel van de admi- 
raliteit. Hiervoor is destijds niet de Britse admiraliteit een overeen- 
komst gesloten. Voor de onderdelen en de behoeften, die de 
admiraliteit niet uit eigen voorraad kon leveren, omdat ver- 
schillende onderdelen, waarmede de Nederlandse oorlogsschepen 
uitgerust waren, van afwijkend model en afwijkende origine 
waren, is direct door de Afdeling Materieel Londen rechtstreeks 
contact opgenomen met de Britse industrie en is getracht langs deze 
weg in de behoefte van de marine te voorzien. Dat ging dikwijls 
niet eenvoudig, omdat de fabrieken een vol programma hadden, 
dat zo uitgebreid was, dat ze daar voldoende aan hadden. Maar 
vooral in het begin zijn ze ons zeer ter wille geweest, onder de indruk 
waarschijnlijk van de overval van Nederland en van de moeilijke 
omstandigheden, waarin de Nederlandse marine zich bevond, en 
zodoende zijn we er redelijk in geslaagd - ik moet zeggen over het 
algemeen boven verwachting - om in de behoefte van de vloot te 
voorzien. Dit betreft alleen de zaken van de Afdeling Materieel. Niet 
kleding, voeding e.d., dat behoorde onder de afdeling Administratie. 

64233. De heer Fens: Admiraal, de kleine bewapening, geweren, 
initrailleurs e.d., vielen die ook onder uw beheer? 

A. Dat viel allemaal onder het beheer van de Afdeling Materieel. 
We hadden de kleine bewapening in voldoende mate aan boord en 
voor zover het niet voldoende was, werd deze geleverd door de 
Britse admiraliteit, zowel wat betreft de geweren e.d. als de verdere 
artillerie plus munitie. Uiteraard was daar geen vrije handel in, 
trouwens alles was onder contrôle van het Britse gouvernement. Dus 
ook als er besteld werd bij fabrieken, dan moest daarvoor de goed- 
keuring komen van de Britse admiraliteit. Dan moest eerst de leve- 
rancier duidelijk maken, dat hij voldoende gelegenheid had om 
aan deze orders te kunnen voldoen, zonder te interfereren met die 
van Britse of van andere zijde. Na verkregen goedkeuring konden 
de goederen, die gemaakt moesten worden, in bestelling worden 
gegeven. Ook de keuring van de goederen was in handen van 
Britse overseers bij de fabrieken en bij de werven. Alles werd ge- 
regeld in nauw contact met de Britse admiraliteit en de organen 
daarvan. 

64234. De Voorzitter: Ressorteerden alle herstellingen ook 
ol?der u? 

A. Alle lierstellingen ressorteerden ook onder mijn verantwoor- 
delij kheid. 

64235. De Voorzitter: Ook de aanschaffing van nieuw materiaal? 

'4, U bedoelt het aanschalTen van de coinplete schepen? 

De Voorzitter: Ja. 

A. Dat was een heel andere zaak. Wanneer een schip in zijn 
geheel werd overgedragen aan de Koninklijke Marine, ging dat in 
overleg met en onder leiding van de Britse marine. Voornamelijk 
van de Britse staf met de staf van de Nederlandse marine. De Af- 
deling Materieel droeg zorg voor de uitvoering van wijzigingen, o.a. 
in verband met aanpassing aan de bemanningslijst van de Konink- 
lijke Marine, en hield toezicht bij het gereedmaken van het schip, 
waarbij gewezen werd op hetgeen niet in orde was. Het waren dik- 
wijls geen nieuwe schepen. Van de onderzeeboten en jagers hebben 
we wel enkele nieuwe gehad en eveneens nieuwe mijnenvegers. 
Amerikaanse jagers, die door de Royal Navy aan de buitenlandse 
marines toegewezen zijn, ik meen in 1941, werden in hun geheel 
overgenomen van de Britse admiraliteit, zoals ze door de admiraliteit 
werden afgeleverd. 

64236. De Voorzitter: In welke materiële toestand bevond zich 
dc vloot, toen de verschillende schepen naar Engeland waren over- 
gestoken? 

A. Dat k~lnnen we in verschillende categorieën indelen, Mijnheer 
da Voorzitter. Er waren schepen, die zich in een uitstekende toestand 
bevonden, en er  waren schepen, die zware dienst hadden gedaan in 
de eerste dagen van de oorlog en een goede opfrisser nodig hadden. 
Over het algemeen was het materiaal, dat overkwam, zodanig, dat 
het in betrekkelijk korte tijd ingezet kon worden voor oorlogsdoel- 
einden, samenwerkende met de Britse vloot. 

64237. De heer Fens: Was er nog een gedeelte in aanbouw en is 
dat ook overgekomen? 

A. Dat is inderdaad overgekomen. Er was een gedeelte van het 
materieel, dat verder moest worden afgebouwd. W.O. de ,,Isaac 
Sweers". Aan de ,,Heemskerckn moest ook nog het een en ander 
gebeuren. Onderzeeboten waren niet geheel en al oorlogsgereed. 

64238. De Voorzitter: Er is hier medegedeeld, dat de reparatie 
van schepen soms ontzaglijk lang duurde. Is u daar iets van bekend? 

A. Daar is mij van bekend, Mijnheer de Voorzitter, dat dit in- 
derdaad wel is voorgekomen. Dat vond ook wel zijn reden hierin, 
dat b.v. de zojuist genoemde schepen, in opzet afwijkend waren van 



de Britse admiraliteits-standaard. De plannen moesten eerst nauw- 
keurig in tekening gebracht worden. Men moest eerst zien, wat er 
aan gedaan moest worden en hoe het vervaardigen zou geschieden. 
Inderdaad is het ook wel voorgekomen, dat schepen lang in normaal 
onderhoud zijn geweest. 

64239. De Voorzitter: Lag dit speciaal daaraan, dat de Engelsen 
ander materiaal hadden dan wij, of had het een andere oorzaak? 

A. Gedeeltelijk. Wet lag ook wel aan de werf, die werd toege- 
wezen. Ik herinner mij een werf in Grangemouth, waar o.a. Neder- 
landse onderzeeboten in reparatie kwamen, een werf van niet bijzon- 
der grote capaciteit. Deze werf kreeg daar tussendoor nog weleens 
apoedopdrachten van de admiraliteit, b.v. voor reparatie van een 
jager. Er was weer ergens een gevechtsactie geweest en er warm 
schepen beschadigd, die in korte tijd gereedgemaakt moesten worden. 
Dan werd een gedeelte van het personeel weleens aan deze spoed- 
opdrachten gezet, waartegen de Nederlandse marinz zich altijd uit 
de aard van de zaak heeft verzet en altijd heeft getracht om het werk 
vlot voortgang te doen vinden. De beslissing daarover lag uiteindelijk 
op een hoger plan, nl. bij de speciale instantie op de admiraliteit, die 
de ship repairs regelde. 

64240. De Voorzitter: Had u ook rechtstreekse contacten met het 
Air Ministry of ging dat via de marine-attaché? 

A. Met het Air Ministry heb ik als regel geen rechtstreekse con- 
tacten onderhouden. De vliegdienst werd helemaal geincorporeerd 
in de Britse eenheden en van daaruit ook voorzien, zodat wat de 
~liegdienst betreft de bemoeienissen zeer gering zijn geweest. In den 
beginne liep dat al spoedig over de marine-attaché en over de marine- 
staf. 

64241. De Voorzitter: Werd de aanschaffing ook nadelig br- 
invloed door de omstandigheid, dat de Engelsen zelf niet voldoende 
materiaal hadden? 

A. Het kwam ook wel voor, dat de productie door de vele bom- 
bardementen en de vele uren, die verloren gingen door de waar- 
schuwingen voor luchtaanvallen, waarbij zo'n hele fabriek leegliep 
en het personeel zich naar de onderkomens begaf, werd geremd en 
niet als normaal was. 

64242. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de verliezen, 
die zijn geleden door de marine in die jaren? 

A. Mijnheer de Voorzitter, nu moet ik eens even mijn geheugen 
raadplegen. Wij hebben verschillende verliezen gehad, o.a. onderzee- 
bootverliezen op de Noorse kust, verlie7en van mijnenvegers, die in 
de lucht zijn gevlogen, verliezen van torpedomotorboten, het verlies 
van de ,,Isaac Sweers"; er zijn meerdere verliezen, maar ik zou ze 
op het ogenblik niet zo uit het hoofd kunnen zeggen. 

64243. De Voorzitter: Kan men in het algemeen zeggen, dat de 
materiële verliezen weer werden gecompenseerd door nieuwe aan- 
schaffingen? 

A. Zeer zeker, er werd altijd onmiddellijk een aanvraag tot ver- 
nieuwing bij de admiraliteit naar voren gebracht en geclaimd om ver- 
vanging te krijgen. Die vervanging werd, indien voldoende Nederlands 
personeel beschikbaar was, als regel ook verstrekt. 

64244. De Voorzitter: Zijn er ook schepen, die al gereed waren, 
overgenomen van de Engelsen? 

A. Die al in dienst geweest waren? 

De Voorzitter: Ja, bij de Engelsen. 

A. Inderdaad. 

64245. De Vooazittcr: Kunt u da:tr ook voorbeelden van noemen? 

A. Het voorbeeld van de Amerikaanse jagers, die waren tijdens 
de vorige oorlog in Amerika in dienst geweest en daarna tijden lang 
opgelegd. Ze werden door de Royal Navy bemand en naar Engeland 
vervoerd. Dat waren schepen, die al dienst hadden gedaan. 

64246. De Voorzitter: Ja, dat waren Amerikaanse schepen, maar 
heeft zich dat ook met Engelse schepen voorgedaan? 

De heer Fens: Als ik misschien even een opmerking mag maken, 
die Amerikaanse jagers zijn Engelse jagers geworden. 

A. Ja, dat is inderdaad juist, 

64247. De Voorzitter: Dus het was geen rechtstreekse levering 
van Amerika aan Nederland? 

A. Neen, dat geeft misschien enige verwarring, Mijnheer de Voor- 
zitter, maar ik bedoel jagers, die oorspronkelijk bij de Amerikaanse 
marine thuishoorden en door Engeland zijn overgenomen en waar- 
van door Enjeland een gedeelte is afgestaan aan de geallieerde 
naties. Zo ook heeft Nederland er één van gehad. 

64-48. De Voorzitter: Kunt u misschien nog iets toevoegen aan 
hetgeen u hebt gezegd of meent u, dat in het algemeen wel vol- 
doende de aanschaffing van het materiaal is besproken? 

A. Ik ineen, dat dit voldoende is belicht, tenminste als het u 
duidelijk is op welke wijze de aanschaffing is geschied. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en sluit het verhoor. 

P. J. FETERIS. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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directeur van een assurantiekantoor. 

Hij legt de eed af als getuige. 

6451 1. De' Voorzitter: Welke militaire functies hebt u bekleed in 
oorlogstijd en tot 20 November 1945? 

A. Ik weet niet, in hoeverre mijn functies tot militaire functies 
kunnen worden gerekend. Ik ben namelijk Engelandvaarder en heb 
als zodanig een functie gehad in Spanje, later aangevuld met mensen 
uit het Vreemdelingerilegioen. Deze functie is mij opgedragen door 
de gezant aldaar; ik weet niet, of deze functie als militaire functie 
moet worden beschouwd. 

64512. De Voorzitter: Heeft u in ons land een militaire functie 
gehad, voordat u naar: Engeland bent gegaan? 

A. Ik was sinds 1935 reserve-officier. 

64513. De Voorzitter: Welk functie hebt u gehad, nadat u in 
Engeland was aangekomen? 

A. In October 1944 ben ik pas in Engeland aangekomen. In de 
oproep zag ik, dat dit verhoor betrekking zou hebben op het militair 
beleid 1940-1945. Ik heb me afgevraagd of ik nog onder die termen 
viel, aangezien inijn werkzaamheden bij het B.E.M. pas in Januari 
1945 zijn begonnen. 

64514. De Voorzitter: Dit valt er zeker onder, want de opdracht 
van de commissie gaat tot 20 November 1945. 

A. In Januari 1945 t en  ik bij de Expeditionnaire Macht gekomen. 
Voordien had ik mij opgegeven voor het Bureau Bijzondere Op- 
drachten, maar ik werd als zodanig niet geaccepteerd. In Spanje heb 
ik typhus gehad en ten gevolge daarvan viel ik medisch in een andere 
klasse. Ik kwam voor het Bureau Bijzondere Opdrachten niet in aan- 
merking, omdat hiervoor een A-klasse werd vereist. Ik ben toen 
tijdelijk afgekeurd geweest, oindat ik te zwak was. Kapitein Knip- 
scheer van de Indelingscommissie heeft mij later ingedeeld bij de 
Expeditionnaire Macht. Ik werd daar commandant van het troepen- 
detachement; later commandant hoofdkwartier, toen het Bureau E.M. 
werd opgeheven en omgezet in Netherlands Forces in the United 
Kingdom. 

64515. De Voorzitter: U had deze functie dus ook nog op 20 No- 
vember 1945? 

A. Ja. 

64516. De Voorzitter: Wat hebt u zo al in Oran meegemaakt? 

A. Eerst ben ik in Oran geweest en later in Algiers. Over het 
algemeen valt hierover niet veel te zeggen. Het was in die tijd erg 
moeilijk om vanuit Spanje weg te komen. In verband niet de komen- 
de invasie in Europa was Engeland niet te betreden. We hebbei1 
daarom contact gezocht met de Amerikaanse legatie in Madrid om 

te trachten naar 1nd:ë te komen. Via de Amer~kaanse legatie hebben 
wij papieren gekregen; we hadden geen originele papieren en 
moesten het dus met surrogaat-legitimatiebewijzen doen. Door 
samenwerking van de Amerikaans* met de Nederlandse legatie heb- 
ben we - ern groep van Engelandvaarders, die zich inmiddels in 
Spanje had verzameld en ik, als leider van die groep - papieren 
gekregen en wachtten op onze tocht naar Curaçao. 

64517. De Voorzitter; Bent u gezamenlijk uit Nederland weg- 
gegaan? 

A. Deze mensen waren van verschillende punten bijeengekomen. 
Er waren Joodse vluchte!ingen bij, die al een tijd in Zwitserland had- 
den doorgebracht en die via speciale kanalen naar Spanje waren 
gekomen. De meesten waren echter op eigen gelegenheid naar 
Spanje gekomen, hetzij in groepen van twee of meer, hetzij alleen. 
Zelf ben ik met een vriend vanuit Nederland vertrokken, die eerdzr 
is weggekomen, omdat ik ir, de gevangenis typhus had opgelopen. 

64518. De Voorzitter: Waren het in het algemeen mensen van 
dienstplichtige leeftijd? 

A. Er waren veel studenten bij. 
Ik weet niet, wat u onder dienstplichtige leeftijd verstaat, maar de 

meesten waren wel tussen de twintig en de veertig jaar. 

64519. De Voorzitter: Wilden deze mensen in het leger een of 
andere functie gaan bekleden? 

A. Niet allemaal. 

64520. De Voorzitter: Hoe bent u uit Spanje vertrokken? 

A. Wij zouden met een Amerikaans konvooi van de Mediterranean 
Basis Section meegaan, dat ons via New York naar Curaçao zou 
brengen. We moesten in een kamp in Oran afwachten, totdat het 
konvooi zou vertrekken. 

64521. De Voorzitter: Waarom was het onmogelijk om naar Enge- 
land te komen? 

A. Engeland kon op dat ogenblik door niemand vanuit het buiten- 
land worden betreden, ik meen zelfs niet door diplomaten. Er zijn 
hierover vee! telegramrnen gewisseld met H.M. de Koningin om 
toch naar Engeland te kunnen komen, rnaar althans in het begin is 
het ons niet gelukt. 

64522. De Voorzitter: U hebt vanuit Oran een telegram gestuurd, 
waarvan wij de tekst hier hebben. Was u toen hoofd van een groep 
van 42 vluchtelingen? 

A. Ja. 

64523. De Voorzitter: Waaraan was het te wijten, dat u zo lang 
in Oran werd vastgehouden? 

A. Een groep van 42 Nederlanders was voor de Amerikanen na- 
tuurlijk niet voldoende om daarvoor een apart konvooi te laten 
varen. In Oran was een kamp van de Mediterranean Basis Section; 
mensen, die in Italië vochten, die door een shellshock of door andere 
omstandigheden vermoeid of niet meer geschikt voor de dienst 
waren, werden daar wat opgesterkt en opnieuw gekeurd. Af en toe 
werden er troepen naar Amerika teruggestuurd. Met een van die 
konvooien zouden wij meegaan. In afwachting daarvan werden wij 
in dat kamp ondergebracht. 

64524. De Voorzitter: Waarom richtte u telegrammen aan H.M. 
de Koningin, terwijl het volgens u toch meer een Amerikaanse 
aangelegenheid was? 



A. Het voornaamste verlangen van de hele groep en ook mijn 
bedoeling was, in Engeland te koinen. Omtrent de dienstplicht voor 
de  koloniën konden we geen enkel gegeven krijgen. We waren bang, 
dat we echter al te laat waren, omdat de invasie al begonnen was en 
wij vreesden, dat we alle risico's eigenlijk voor niets hadden genomen. 
We wilden het liefst naar Engeland om van daaruit nog iets daad- 
werkelijk te kunnen doen. Met de Nederlandse consul - een Engels 
zakenman, die daar als Nederlandse consul optrad - hebben wij 
alsnog getracht om via de Engelsen, die daar ook hun headquarters 
hadden, toch naar Engeland te komen en in samenwerking met hem 
hebben wij dat telegram aan H.M. de Koningin gericht. 

64525. De Voorzitter: Is het tenslotte gelukt? 

A. Oorspronkelijk niet, maar later toch wel. 

64526. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van de Minister van 
Oorlog van 12 September 1944, waarin staat, dat ,,de overkomst van 
betrokkenen naar het Vereenigd Koninkrijk thans uitsluitend een 
kwestie van transportgelegenheid is geworden". Op dat ogenblik 
was het dus wel mogelijk in Engeland binnen te komen, wanneer er 
maar transportgelegenheid was. Er staat verder: ,,Het telegram van 
den leider van het convooi wekt den indruk, dat het aan betrok- 
kenen nog niet bekend zoude zijn, dat zij definitief niet naar West- 
Indië, doch naar het Vereenigd Koninkrijk zullen vertrekken. Uwe 
Excellentie" - d.i. de Minister van Buitenlandse Zaken - ,,zou kun- 
nen goedvinden, den vice-consul te Oran en den luitenant de Feyter 
van den huidigen stand van zaken op de hoogte te doen stellen." Is dit 
ook gebeurd? 

A. Ja, dit is inderdaad gebeurd. Nu moet hierbij misschien een 
kleine verklaring komen. De samenwerking tiissen de Engelsen en 
Amerikanen was niet zo erg perfect. 

Wij waren in een Amerikaans kamp; de supervisie berustte bij de 
Nederlandse consul, een Engelsman, die zich meer Engels voelde dan 
-4merikaans. Dit had tot gevolg, dat er steeds wrijvingen waren. 
Temeer, daar wij in Engelse uniform waren - de militairen onder 
onze groepen werden in Gibraltar in Engelse uniform gekleed, we 
waren Engelsen in een Amerikaans kamp -, beschouwde de consul 
dit meer als een Engelse aangelegenheid. De Amerikanen daarentegen 
hadden de opdracht gekregen voor ons transport zorg te 'dragen en 
bemoeiden zich verder niet met ons. We moesten maar afwachten 
totdat er transportgelegenheid was. Zodoende was het heel moeilijk 
om te weten te komen, hoe de stand van zaken eigenlijk was. De 
Nederlandse consul had weinig of geen gegevens; hij heeft wel ge- 
tracht om vanuit Madrid iets te weten te komen, maar daar wisten 
ze ook van niets af en vanuit Engeland kwam er ook niets door. 
Zodoende was het voor ons allemaal een vraag wat er uiteindelijk 
met ons ging gebeuren. Het duurde verscheidene weken, vóórdat wij 
iets te horen kregen. Eindelijk vernamen we dan, via de consul, dat 
er een telegram was gekomen - ik heb dit telegram ook gezien en 
ik meen zelfs, dat het namens H.M. de Koningin was ondertekend -, 
waarin stond: ,,Dutch troops wil1 be sent to England". We werden 
toen uit het Amerikaanse kamp gehaald en toevertrouwd aan de zorg 
van de Engelsen. Omdat Oran onder Amerikaans commando stond, 
werden we overgebracht naar Algiers, onder Engels commando. 

64527. De  Voorzitter: Was het een teleurstelling voor u, dat u 
naar Engeland ging, omdat u zoëven zei, dat u naar Indië zou gaan? 

A. Wij wilden iets doen. Ik heb tien maanden in Spanje door- 
gebracht, in hoofdzaak vanwege het feit, dat ik daar typhus heb ge- 
kregen. Het ging er nu maar om, hoe wij op de een of andere manier 
iets konden doen. Of dit nu zou gebeuren met de Engelsen of met de 
Amerikanen, kwam er voor ons minder op aan. Wij verveelden ons 
ontzettend. Het ging er ons maar om, wie er het eerst voor transport 
kon zorgen. De :Amerikanen hadden waarschijnlijk altijd nog iets 
ineer invloed in Madrid, zodat wij van daaruit de eerste kans kregen 
om te vertrekken, en die kans hebben we benut. 

64528. De Voorzitter: Was het nodig om naar Engeland te gaan 
om u dienstbaar te maken voor de goede zaak? Kon u in September 
misschien ook via Frankrijk de Irene-Brigade bereiken? 

A. Op dat ogenblik was het nog niet mogelijk, want ik ben begin 
November 1943 in Spanje gekomen. In Augustus 1944 zijn we al naar 
Gibraltar gegaan. Inderdaad was er in die tijd al van een invasie 
in Normandië sprake, maar het was absoluut onmogelijk om vanuit 
Spanje daarheen te komen. Heel Zuid-Frankrijk was nog in handen 
van de Duitsers. Van de zijde van de Nederlandse ambassade werd 

dit ons ook ten sterkste ontraden, omdat we volgens opdracht in ge- 
regelde troepen moesten komen. We hebben inderdaad weleens 
het idee geopperd via de Maquis in de Franse résistance trachten te 
komen. Ik voor mij had dit liever gedaan. 

64529. De Voorzitter: Wanneer is uw groep in Engeland aan- 
gekomen? 

A. 23 October 1943 zijn wij in Glasgow aangekomen. 

64530. De Voorzitter: U hebt zoëven medegedeeld, dat u pas in 
Januari 1945 bij het Bureau Expeditionnaire Macht is gekomen. 
Hiertussen ligt dus een tijd van ongeveer drie maanden. 

A. Dit is een zeer onprettige tijd geweest. De Engelsen waren erg 
voorzichtig, wanneer er nieuwe mensen binnenkwamen. Alles werd 
altijd gecontroleerd, opdat er geen ongewilde elementen zouden bin- 
nenkomen, wat in het begin wel schijnt te zijn gebeurd. Iedereen 
werd daarom ondergebracht in Patriotic Schools, waar alle gesevens 
zoveel mogelijk werden gecontroleerd om ervan overtuigd te zijn, dat 
alle mensen, die binnenkwamen, ook werkelijk goede bedoelingen 
hadden. We I-iebben ongeveer zeven weken in de Patriotic School 
vertoefd. 

64531. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de organisatie 
van het Bureau Expeditionnaire Macht'? 

A. Toen ik er kwani, was het bureau vrijwel nog in staat van 
oprichting. Ik geloof, dat ik de 18de of 19de officier was. Oorspron- 
kelijk waren daar enkel officieren. 

64532. De Voorzitter: Ik dacht, dat het bureau die naam al begin 
1944 had gekregen. 

A. Men sukkelde toen met gebrek aan mensen. Er moesten eerst 
een organisatie en een werkplan worden ontworpen, maar dat is 
allemaal vóór mijn tijd geweest. Later heb ik wel gehoord, dat gene- 
raal van Voorst Evekink, in samenwerking met kolonel, de  latere 
generaal, Sas, een plan heeft ontworpen, de organisatie van de Expe- 
ditionnaire Macht betreffende. Daar samenwerking met het War 
Office nodig was, heeft dit nogal administratieve rompslomp met 
zich gebracht voordat daadwerkelijk een begin kon worden gemaakt 
met de organisatie. 

64533. De  Voorzitter: Het Bureau Expeditionnaire Macht is 
eigenlijk hetzelfde als het Bureau O.G.S.; hier heeft alleen een naams- 
verandering plaats gevonden. U zegt hier, dat het bureau in oprich- 
ting was. U bedoelt waarschijnlijk, dat de Expeditionnaire Macht in 
oprichting was. Het bureau had al een tijd gefunctionneerd. Had u 
de indruk, dat men reeds vrij ver was met de organisatie op papier? 

A. Op papier wel. De richtlijnen waren wel bekend. Aan de 
organisatie heb ik zelf medegewerkt betreffende vertaalwerkzaam- 
heden, het ontwerpen van voorschriften, het drukken van voorschrif- 
ten; de opbouw van de gehele divisies, die men oorspronkelijk als 
doel had gesteld, moest op papier worden gezet. Met de weinige 
mensen, die er waren, was dit een ontzettend werk. Er is enorm hard 
gewerkt in die tijd. 

64534. De  Voorzitter: Was naar uw oordeel het bureau onder- 
bezet? 

A. Meer dan dat. 

64535. De Voorzitter: Had dit een ongunstige invloed op de 
werkzaamheden? 

A. Inderdaad. 

64536. De Voorzitter: Was het naar uw oordeel mogelijk geweest 
dit bureau een betere bezetting te geven? 

A. Volgens mij wel. Ik spreek nu in de geest van de commandant 
van de Expeditionnaire Macht. Uiteindelijk is dit niet helemaal mijli 
mening, omdat ik te laat in Engeland ben aangekomen om hierover 
te kunnen oordelen. 

64537. De  Voorzitter: Wat is uw mening? 

A. Het bureau was bedoeld om bij de bevrijding de beschikking 
te hebben over troepen, die in Indië de taak zouden kunnen over- 
nemen, wanneer er een vacuum ontstond door de Japanse capitulatie. 



Daarom was een opstelling absoluut noodzakelijk. Om een derge- 
lijk raamwerk te kunnen opbouwen, moest gebruik worden gemaakt 
kan volwaardige krachten. Ik zelf ben altijd van mening geweest, dat 
de brigade veel beter had kunnen worden gebruikt voor de o p b o w  
van een divisie, die gereed had kunnen zijn bij de bevrijding -- 
tenminste wat het kader betreft -, wat ook de bedoeling is geweest 
van generaal van Voorst Evekink en generaal Sas, die in dezen zeer 
hard hebben gewerkt. Er werden echter te weinig mensen aan het 
bureau toegewezen; andere takken vroegen ook allemaal om perso- 
neel en druppelsgewijs werden ook weleens mensen toegewezen aan 
de Expeditionnaire Macht. Ondanks herhaald verzoek kregen we 
toch echter een te klein percentage. 

64538. De Voorzitter: Heeft deze belangrijke zaak naar uw 
mening te weinig zorg van de Regering gehad? 

A. Ja, dat is mijn persoonlijke mening. 

64539. De Voorzitter: U hebt zoëven gezegd, dat het de be- 
doeling was, een troepenmacht klaar te hebben bij de bevrijding 
van Nederland. Is dit wel helemaal juist? Men heeft een opleidings- 
schema gemaakt, dat begint op ,,Dag D", dus 60 dagen na de 
volledige bevrijding van Nederland. 

A. De bedoeling was toch wel het raamwerk voor de te stichten 
divisies voor Indië, het kader dus, gereed te hebben. Hiervoor was 
in Engeland tijd en gelegenheid genoeg, vooral omdat daar vol- 
doende tropenervaring was op te doen. Aangezien er officieren uit 
Indië of van andere oorlogsgebieden kwamen, was er een prima 
tropenopleiding mogelijk. Ik geloof, dat met de beschikbare krachten 
zeer zeker het kader had kunnen worden gevormd; de omvorming 
van de troepen had in enkele weken kunnen gebeuren. 

64540. De Voorzitter: Bedoelt u de omvorming van de Irene- 
Brigade? 

A. Neen, van de oude lichtingen van 1940 en daarvóór. 
Dit was ook de oorspronkelijke opzet. Voor zover mij tenminste 

bekend, was het de bedoeling om die troepen via een korte her- 
scholing gereed te maken voor de tropen. 

64541. De Voorzitter: Men kon toch eerst na de bevrijding daar- 
voor mensen uit Nederland krijgen? 

A. De bevrijding van het zuiden viel heel wat vroeger dan de 
bevrijding van de rest van het land. In 1944 begon de stroom van 
vrijwilligers al. 

64542. De Voorzitter: U bedoelt, dat men na de gedeeltelijke 
bevrijding van Nederland mensen had kunnen oproepen voor het 
kader van de Expeditionnaire Macht. Hebt u daarbij ook rekening 
gehouden met de wensen van de S.H.A.E.F.? 

A. Neen. De aanmelding na de bevriiding was echter zo enorci, . - 
dat men heel gemakkelijk 40 à 50 duizend mensen kon krijgen. Ik 
ben zelf verschillende keren in Eindhoven geweest om mensen op te 
halen, die bedoeld waren voor de kaderopleiding. Er werd echter 
door de mensen gesmeekt, mee te mogen gaan naar Engeland. Wan- 
neer er van die krachten was gebruikgemaakt, had het heel best 
gekund. 

64543. De Voorzitter: Wat kan de oorzaak zijn geweest, dat dit 
niet is gebeurd? 

A. Dat is mij niet bekend. 

64544. De Voorzitter: Naar uw oordeel staat het feit dus vast. 

A. Volgens mij wel. 

64545. De heer Fens: Hebt LI het idee, dat hiervoor niet genoeg 
propaganda is gemaakt? 

A. Propaganda was niet nodig. De jongelui meIdden zich direct 
bij duizendtallen, zonder dat verdere aanmoediging nodig was. Er 
was in Eindhoven een recruteringsbureau, dat de mensen toewees 
naar de inzichten, die door de hier gevormde generale staf nodig 
waren. Wij hebben voor ons bureau steeds om mensen gesmeekt, 
maar er veel te weinig gekregen. Een van de redenen is ook wel 
gebrek aan transportmogelijkheden geweest. 

64546. De heer Fens: Ik begrijp dit eigenlijk niet goed. U hebt 
bezwaren tegen het feit, dat men niet direct is begonnen met het 
opleiden van het kader. Had dit kader, volgens u, van de Brigade 
moeten komen? 

A. Ja. 

64547. De heer Fens: Volgens i1 zou dit kader worden opgeleid, 
waarna de troepen, die na de bevrijding van het zuiden van hieruit 
naar Engeland zouden worden overgebracht. door dit Lader zouden 
worden getraind. 

A. Ja. 

64548. De heer Fens: U zegt, dat er niet voldoende troepen van 
hieruit zijn gekomen. Daarvoor moet toch een reden zijn geweest. 

A. Het kader was er niet. In het raamwerk van het kader hadden 
de troepen gepast; nu moest eerst begonnen worden met de op- 
leiding van het kader. Er werden toen in hoofdzaak jongelui met 
middelbare opleiding gevraagd om hei kader te vormen. 

64549. De heer Fens: Nu moest dus het kader nog worden ge- 
vormd en wanneer na de bevrijding 40 à 50 duizend vrijwilligers 
waren gekomen, dan was er niemand geweest om hen op te vangen. 
Het is daarom maar heel gelukkig geweest, dat ze niet zijn gekomen. 

A. Dat is de vraag. Volgens mijn bescheiden mening was liet 
beter geweest, wanneer wij zeer spoedig een paar divisies hadden ge- 
reed gehad voor Indië. Dit had gekund, wanneer tijdens de oorlog het 
deel militairen, dat we hier hadden, met de mannen, die van de diverse 
delen van de wereld in Engeland waren bijeengekomen, was gebruikt 
als raamwerk. Dit was volgens mij beter geweest dan wanneer ze 
werden gebruikt in een brigade, die iir de geallieerde legers niets had 
te betekenen. 

64550. De Voorzitter: Wanneer is men nu begonnen met de op- 
leiding van het kader? 

A. Dit is begonnen zodra de bevrijding van het zuiden een feit 
was geworden. Zo gauw we vanuit Eindhoven mensen konden krij- 
gen, hebben we deze direct naar de Engelse school gestuurd. 

64551. De Voorzitter: Wat voor soort mensen waren dit? 

A. In hoofdzaak mensen met middelbare opleiding, H.B.S.-ers. 
gymnasiasten, enz. 

64552. De Voorzitter: Door wie werd het kader getraind? 

A. Door de Engelsen 

64553. De Voorzitter: Kunt u mededelen in welk teinpo de op- 
leiding van het kader plaats vond? 

A. Omdat ik was belast met de opleiding als commandant van 
het troependetachement, moest ik de ontvangst van dere jongens 
verzorgen. Ik moest transportofficieren hebben. die regelmatig naar 
Eindhoven gingen en die de mensen via Ostende naar Engeland 
brachten. Dit waren groepen van 60, 80, soms 100 jongens. Deze 
groepen kwamen eens in de week, soms eens in de veertien dagen. 
De jongens werden direct gekleed en van Engelse papieren voorzien 
en na drie dagen gingen ze naar de P.T.C.'S, voor de eerste opleiding 
(Primary Training). 

64554. De Voorzitter: U hebt dus wel de indruk, dat, nadat de 
zuidelijke provincies waren bevrijd, de kaderopleiding in een zeer 
vlug tempo begon? 

A. Ja. Dit was toe te schrijven aan het geweldige enthousiasn~e 
van de jongens. De resultaten van de opleiding waren ook fantastisch 
en zodanig, dat de Engelsen er paf van stonden. De Engelsen hadden 
het systeem van competition - een systeem, waarbij telkens wordt 
gezocht naar de beste militaire eigenschappen met puntenwaar- 
dering -, waarbij de Hollanders altijd verreweg de beste punten 
hadden. 

64555. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over de verdere 
gang van zaken? Nadat de jongelui een dag of drie in Londen waren 
geweest, werden ze doorgestuurd naar de Engelse scholen? 



A. Bij het War Office moest worden aangevraagd, welke P.T.C.'S 
plaatsen beschikbaar hadden. De mensen werden dan over de ver- 
schillende gedeelten van Engeland verspreid. Veel gingen er naar 
Brentwood, anderen naar andere Engelse scholen, naargelang er 
plaats was. De indeling geschiedde geheel en al door de Head- 
quarters, het War Office dus. 

64556. De Voorzitter: Ze gingen dus niet in elk geval eerst naar 
Brentwood? 

A. Meestal wel. Brentwood was het dichtst bij Londen. Ze kregen 
daar de P.T.C. Officiersopleiding was pas mogelijk na de P.T.C., 
omdat eerst uit de Primary Training moest blijken of do mensen de 
kwaliteiten hadden voor officiers- of kaderopleiding. De schoolop- 
leiding telde voor de Engelsen niet mee. 

64557. De Voorzitter: Werden er ook recruten naar Wrottesley 
Park in Wolverhampton gestuurd? 

A. Ja, maar dat was in hoofdzaak ,,afval", 

64558. De Voorzitter: Ik meende, dat ze daar een algemene mili  
taire vorming kregen in afwachting van hun doorzending naar Brent- 
wood. 

A. Dat gebeurde ook wel, wanneer er geen plaats was bij de 
Engelsen - de toevloed vanuit Nederland was vrij stabiel, ging 
wekelijks door; de Engelsen hadden dus ook niet altijd plaats: 
Wanneer een P.T.C. in de tweede of derde week was, kon de nieuwe 
groep er niet meer bij en er moest worden gewacht op een nieuwe 
opleiding. In afwachting daarvan werden ze naar Wrottesley Park 
gestuurd en kregen daar door het beschikbare Nederlandse kader 
alvast een vooropleiding, waarmee ook vaak heel goede resul- 
taten werden bereikt. 

64559. De Voorzitter: U sprak zoëven over ,,afvallenv. Kon er 
in Nederland niet worden geschift? 

A. Door de andere omgeving en meerdere oorzaken moesten er 
in Engeland nog wel mensen afvallen. 

64560. De Voorzitter: Misschien ook door andere richtlijnen? 

A. Misschien. 

64561. De Voorzitter: De Engelsen stelden waarschijnlijk zwaar- 
dere eisen dan de Nederlanders? 

A. Neen, dat geloof ik niet. Integendeel zelfs. 

64562. De Voorzitter: Het is me anders niet duidelijk, waarom 
ze dan in Nederland niet waren afgevallen. 

A. Misschien is de opmerking ,,afvallenw tegenover WrottesIey 
Park wel een beetje sterk. l )  Er zijn nogal veel kwesties geweest, 
krijgsraadaangelegenheden betreffende, omdat er in Engeland nu 
eenmaal van alles zat. Er waren er veel, die via de koopvaardij bij 
de landmacht waren gekomen. Ook waren er heel wat mensen 
met het Franse Vreemdelingenlegioen binnengekomen. Dit waren 
in het algemeen niet de beste elementen. Wanneer deze mensen 
zich aan vergrijpen schuldig maakten, die soms vrij betekenisvol 
waren, konden deze niet naar de Engelsen worden gestuurd; dit 
was een prestigekwestie. Ze moesten dan ergens worden onder- 
gebracht, en, aangezien we een Nederlands kamp hadden in Wol- 
verhampton, werden ze daar ingestopt. 

64563. De Voorzitter: Is u bekend hoeveel mensen er uit het 
Vreemdelingenlegioen zijn gekomen en wanneer dit is begonnen? 

A. Ik weet het niet. Zelf heb ik er ongeveer twintig uit Algiers 
meegebracht. 

64564. De heer Fens: Kunt u zich misschien herinneren, dat de 
Franse consul in Oran op een gegeven ogenblik mensen heeft op- 
geroepen vanuit het Franse Vreemdelingenlegioen om dienst te 
nemen in het Nederlandse leger? 

1) Noot van de getuige, toegevoegd bij de correctie van lzet stenogram: De 
eisen, die door het Nederlandse Recruteringsbureau werden gesteld, waren in 
hoofdzaak Schooleisen. De Engelsen, die in het algemeen de verschillen tussen de 
diverse hTederlandse middelbare scholen niet kennen, waren daarin niet geïnteres- 
seerd. Volgens hun opvattingen - en deze golden ook voor onze jongens - blijkt 
de geschiktheid voor de rangen (,,Ieadership") tijdens de training en voortgezette 
opleiding. 

A. Neen. Ik heb er ook nooit van gehoord. Ik heb die jongens 
ook niet in Oran gekregen, maar in Algiers, via consul van Rands- 
huijzen. Deze mensen liepen daar eigenlijk een beetje doelloos rond. 
De Franse legers hadden gecapituleerd. De jongens hadden meestal 
de benen genomen en hadden zich tenslotte wegens gebrek aan 
middelen van bestaan bij de consul gemeld, die er ook een beetje 
mee in zijn maag zat. Hij heeft ze bij elkaar in een kampje gestopt. 
Als liaison-officer kwam ik met de consul in aanraking, die mij 
verzocht deze mensen mee te nemen, omdat ze ook graag in het 
leger wilden dienen. Het waren over het algemeen prima jongens. 

64565. De Voorzitter: In 1943 heeft generaal de Bruyne er ai op 
aangedrongen, dat men mensen zou putten uit het Franse Vreem- 
delingenlegioen ter versterking van de Irene-Brigade. Is het u be- 
kend, of daaraan gevolg is gegeven? 

A. Neen. Ik herinner me alleen, dat, toen we met de troep i11 
Algiers aankwamen, wij daar een zeer onprettige ervaring hadden. 
We werden daar in een krijgsgevangenkamp gestopt, in een ,,P.W.- 
camp", waar van alles bij elkaar zat. Om de vrijmaking van de jon- 
gens gedaan te krijgen, werd ik er als liaison-officier uitgehaald. Het 
heeft echter nog zes weken geduurd, vó6r ik het voor elkaar had. 
Ik heb die tijd op het Consulaat in Algiers doorgebracht. waar ik 
in aanraking kwam met de mensen van het Vreeindelingenlegioen. 

64566. De Voorzitter: Nadat de jongelui in Brentwood waren 
geweest, kwamen ze dus in de Training Centres? 

A. Ja, afhankelijk van de resultaten, die in Brentwood werden 
bereikt. Men werd daar op punten gewaardeerd, en mcnsen, die een 
goede puntenlijst hadden, werden voor kader opgeleid: voor officier 
of onderofficier. 

64567. De Voorzitter: Kwamen ze dan bij Engelse legeronder- 
delen? 

A. Ja. 

64568. De Voorzitter: Werd de zelfstandigheid van de Neder- 
landse troep bewaard? 

A. De Nederlanders werden in een apart stuk van de Engelse 
kampen ondergebracht. Ze stonden echter onder Engels coinrnando. 
Zelf heb ik ook de gehele training in Engeland meegemaakt, vanaf 
de soldatentraining. 

64569. De Voorzitter: Hoeveel kampen waren er ongeveer? 

A. Ik heb er geen notie van. Het waren er in ieder geval erg veel. 

64570. De Voorzitter: Weet u ook niet, hoeveel mensen in de 
zomer van 1945 hun opleidiisg in Engeland hebben gehad? 

A. Ik schat, dat het er een paar duizend zijn geweest. 

64571. De heer Fens: Hadden de Nederlandse autoriteiten ook 
zeggenschap in de aanwijzi~~gen van de bPI.O.S.B.? 

A. Aanvankelijk waren er alleen waarnemers; later is de W.O.S.B. 
heleinaal Nederlands geworden, toen de Nederlandse officieren vol- 
gens Engelse begrippen waren opgeleid om de selecties uit te voeren. 

64572. De heer Fens: Onze headquarters hadden dus in het 
begin eigenlijk helemaal niets te vertellen? 

A. Niets. Ik heb me er weleens aan geërgerd, dat er te weinig 
werd opgetreden voor onze eigen zelfstandigheld. We waren werke- 
lijk overgeleverd aan het Engelse War Office. Een Engels korporaal 
had meer te vertellen dan een Nederlandse kapiteln. Het was nu een- 
maal een principekwestie, die daar gold, maar die voor ons moeilijk 
was te slikken. 

Ik moet wel zeggen, dat de Engelsen de zaak neutraal hebben 
behandeld. De headquarters hadden echter niet veel te vertellen. 

64573. De heer Fens: Werd door onze instanties naar de be. 
langen van onze jongens in de Engelse kampen omgekeken? 

A. Ja zeker. 



64574. D e  heer Fens: Hadden we daarvoor controlerende r i l -  

stanties'? 
64582. D e  Voorzitter: Kwamen er dan  geen mensen meer uit 

Nederland? 

A. In  ieder kamp hadden we een Hollandse verbindingsofficier, 
die buitcn de  training stond, maar belast was met de geestelijke, 
morele en materiële zorg voor de troep. Het  was altijd van belang, 
dat er een Nederlands ofiicier aanwezig was, die duminé's en R.-K. 
geestelijken rondleidde, zorgde voor de cantine, enz. enz. 

64575. D e  heer Fens: Had deze verbindingsofficier aan de ene 
zijde cuntact met de commandant van het kamp en aan de andere 
zijde met de Nederlandse autoriteiten van headquarters? 

A. Juist. Zelf ben ik ook nog verbindingsofficier geweest. Omdat 
ik zelf de Engelse training heb meegemaakt, werd ik verbonden aan 
de officierenatdeling. Ik zorgde toen voor 150 officieren. 

64576. D e  Voorzitter: Kunt u iets vertellen over het depot in 
Londen, dat  later het troependetachement is gewordcn, waarvan LI 

hoofd was? 

A. Het  Depot Londen was weer iets anders dan het troepen- 
detachement Londen. E r  waren twee afdelingen troependetache- 
menten in Londen, nl. van de Expeiiitionnaire Macht ei1 van het 
Algemene Troependetachement Londen, dat  bestond voor alles, wat 
bluten de ExpeJitioanaire Macht lag. 

D e  Voorzitter: Ik bedoel het Depot Londen van de Expeditionnaire 
Macht. 

A. Ja, daarvan was ik commandant. 

64577. D e  Voorzitter: Hoe ging dat in zijn werk? 

A. Wij hebben de beschikking gekregen over een hotel, dat wij 
met mensen, die we in Londen hadden bijerngekregeil, hebben 
schoongeaaakt en ais kazerne, tegelijkertijd e:n fourierskamer, heb- 
ben ingericht. Dit voldeed aan de eisen. Er  waren echter veel te 
weinig minscn bij het trocpendetachement. We hebber? daarom 
eigenlijk dag en nacht moeten werken. D e  opzet was3 dat  de jongens, 
die in burger aaskn-amen en meestsi nogal mat bagage bij zich had- 
den, binnen drie dage11 werden omgekleed in de Engeise uniformen 
en hun persoonlijke papieren in het Engels meekregen. Dit werk was 
veei te zwaar voor de weinige meilsen, die wij ter beschikking 
hadden. 

64578. D e  Voorzitter: Hoeveel mensen had u ter beschikking? 

A. Wat het administratieve gedeelte betreft, ha6 ik enkel de be- 
schikking over een sergeant-majoor. We hadden wel mensen, die 
we kondrn gebruiken voor het schoonhouden, enz., maar het voor- 
naamste werk was toch het administratieve, dat vlug voor elkaar 
moest zijn c11 dat  we maar met zijn tweeën deden. Om dit klaar te 
krijgen, vlerkten we daarom aan  meestal ook 's nachts. 

64579. D e  Voorzitter: O m  welke reden heeft hier dan geen uit- 
breiding plaats gehad? 

A. Wegens tekort aan mensen. Dit is een van d e  dingen, waar- 
over ik met de Nederlaildse headquarters veel overhoop heb ge- 
legen. Ik he5 voorgesteld om een paar van de jongens, die een goede 
schoolo;~!eiding hadden, o p  mijn bureau te houden. Van weers- 
kanten viel dit echter niet in goede aarde. D e  jongens zelf zeiden, 
dat ze niet naar Engeland waren gekomen om o p  kantoor te zitten 
en administratief werk te doen; ze wilden in het leger. Het hoofd- 
kwartier wilde zoveel mogelijk jongens doorsturen naar de Engelse 
opleiding. Wanfierr er eens iemand .was, die voor niets bruikbaar 
was, kon ik die wel krijgen, maar ineestal was het niet bepaald de 
best:: uit de troep, integendeel. 

44580. De Voorzitter: Hoeveel mensen kreeg u ongeveer per 
week? 

A. Dat  aantal varieerde tussen 50 en 120. 

64581. D e  Voorzitter: Waaric bestond de verandering, die heeft 
plaats gehad op I A u g ~ : s t ~ s  1945, nl. van Depot Londen tot trsepen- 
detachement? 

A. D e  stroom van vrijwilligers voor de opleiding hield toen op. 
E r  was ook geen troepenc,etacliement meer nodig en het vaste 
personeel, aan het troepzndetachei~~eat ver~onden .  is toen over- 
gebracht n'ta: het Depot I,ondec, dat reeds vanaf 1940 of 1941 hecft 
bestaan. 

A. Ja, er zijn er nog wel gekomen. Ik weet er niet zoveel vanaf, 
aangezien ik zelf in training ben gegaan. 

64583. D e  Voorzitter: Ik meende, dat het toen in versneld tempo 
gebeurde. 

A. Ik geloof juist, dat  het in vertraagd tempo is gegaan. In  het 
begin was de aanvoer veel vlotter dan  later. 

64584. D e  Voorzitter: Dat was de aanvoer voor het kader.  ate er 
zijn er toch gcwone troe2en gekomen? 

A. Neen, die zijn niet gekomen. Er  zijn toen nieuwe richtlijnzo 
gekomen, dat het beter was, dat de troe2en in Nederland werden 
opgeleid.') 

64585. D e  heer Fens: Weet u dat  zeker? Ik weet zeker, dat  in 
September of October 1945 nog detachementen uit Eindhoven naar 
Engeland zijn vertrokken. 

A. Zolang generaal van Nijrzatten er  was, kwamen e r  alleen jon- 
gens met eindexamen H.B.S., Gymnasium of Lyceum, hoofdzakelijk 
dus om officieren te krijgen. Later z5jn de eisen wat lager gesteld o m  
ook het lager kader te krijgen. Men kreeg toen ook grotere groepzn, 
omdat er ook ved  meer mensen nodig waren. D e  officiersopleiding 
duurde natuurlijk het langst, de  onderofficiersopleiding iets korter; 
de groepen moesten groter worden o m  gelijktijdig het gehele kader 
gereed te hebben. 

64586. D e  heer Fens: Die grote groepen zijn in September naar 
Engeland gegaan. Door wie werden deze dan  opgevangen? 

h. Door het troependetachement. 

64587. D e  heer Fens: Volgde men daar dezelfde weg: na  3 dagen 
naar de opleiding? 

A. Ja. Later is dit wel anders geworden. Toen de grotere groepen 
kwamen, werden deze inderdaad eerst naar Wolverhampton gestuurd, 
vanwege de legeringsmoeilijkheden in Londen. In  het hotel was 
plaats voor maximum 120 mensen. Omdat er stagnatie kwam, door- 
dat de  Engelsen niet meer zoveel mensen konden gebruiken, werden 
deze groepen doorgestuurd naar Wrottesley Park. Hiervan weet ik 
weinig af, omdat ik daarmee geen bemoeienis had. Er  was toen e:n 
andere cornrnandaiit. 

64588. D e  Voorzitter: Wat was de  bedoeling van de  Expedition- 
naire Macht'? 

A. Mijns inziens o m  bij de bevrijding één of meer divisies voor 
Indië gereed te hebben. 

64589. D e  Voorzitter: En wat was de  bedoeling, toen dit niet is 
gelukt? 

A. Ik geloof, dat  men de bedoeling vrijwel hetzelfde heeft ge- 
laten. Deze is echter alleen een beetje vertraaod. 

64590. D e  voorzitter: Het was dus de bedoeling om een Expe- 
ditionnaire Macht te heoben om mznscn naar Indie ie kunntn sturen. 
Is dit ook grbeurd? 

A. I k  geloof het wel. 

64591. D e  Voorzitter: Is  er geen wijziging gekomen? 

A. Ik geloof, dat de jongens. die in Engeland zijn opgeleid, 
grotadeels  wel naar Indie zijn gegaan, met de l ste of 2de divisie. 

64592. D e  Voorzitter: Was er twijfel over de vraag, of men al 
of niet n a i r  Iiidie zou guan'? 

A. Ik geloof wel, dat in Nederland werd uitgemaakt, waarheen 
de  niensrn gingen. E r  was tozn behoefte aan allerlei soorten 
troepen. Ik kan het heel moeilijk nagaan. In  1947 ben ik pas uit 
Engeland teruggekomen. Het  laatste jaar heb ik helemaal in de 
Engelse training gezeten, zodoende weet ik er niet zo veei vanaf-. 
-, 

1) Noot i:arz d e  getuige, toegevoegd bij de  correctie van het stellogram: Inder- 
daad zijn er nog gewone troepen gekon~en, die via Wolverhampton in Engeland 
hun opleiding kregen. 

2 )  Noot vaii de  getuige, toegevoegd bij de  correctie van het steizogra!n: De 
grote groepen gingen direct door naar Wolverhan~pton, terwijl door overbezetting 
van Wrottesley Park ook nog tijdelijk gebruik is gemaakt van een ander kamp in 
de buurt van Londen. 
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Heel vet1 van de jonz~ns zitten in ieder geval in Indië. Ze zijn 
met de lste o f  2de divisie gegaan, maar mijns inziens veel te laat. 
Ik ken de persoonlijke mening van commandant Sas, die bij de be- 
vrijding van het z~iiden direct wilcle overgaan tot het vormen van 
divisies, het kader zo goed inogzlijk wJde aanvullen en de mensen 
door e-n 6-weekse training gereid maken voor Indië. Dit is nooit 
gebeurd. Men had een andere kijk op deze aangelegenheid. 

64593. De Voorzitter: Ik zie hier in een rapport van generaal 
v~rri V o o r ~ t  Ei7ekitik van 1 Noveinber: 

,,Zooals in mijn vorig maandrapport reeds op verschillende 
plaatsen daarin is naar voren gekomen, hebben stemming en mo- 
reel van het personeel van de voormalige Expeditionnaire Macht 
geleien na Uwer Excellentie's bekendmaking, dat de te vormen 
groote eenheden niet meer zullen worden bestemd voor Neder- 
landsch-Indië." 

Wat is er dan precies gebeurd'? Het was toch de bedoeling, dat de 
Expeditionnaire Macht naar Indië zou gaan? 

A. Het algemeen verlangen van de vrijwilligers was, zo gauw 
mogelijk naar Indië te gaan. Men voelde, dat in Indië nog ecn taak 
lag ,  nii in Europa de oorlog was afgelopen. Men kon de jongens 
niet mSér demoraliseren dan door hun duidelijk te maken, dat ze 
niet naar Indië zouden gaan. Er zijn verschillende richtlijnen ge- 
bomen, waarin stond, dat de opleiding niet alleen voor Indië was 
bestemd, maar dat ook hier in Nederland kader nodig was. Er is 
zelfs ezn tijdlang sprake van geweest, dat we e:n divisie naar Duits- 
land zouden moeten sturen. Dit werd in de dagorders bekendgemaakt 
en veroorzaakte e-n geweldige desillusie bij de jongens, die per se 
naar Indië wilden met de Expeditionnaire Macht, waarvoor ze zich 
hadden gemeld. Wanneer de Expeditionnaire Macht een troep werd, 
die in Nederland zou blijven, ook al konden ze daar nuttig werk 
doen, lag dat niet in de lijn van de jonge enthousiastelingen. 

64594. De heer Fens: Is er niet een tijdlang sprake geweest van 
Expeditionnaire Macht en de Metropolitan Army? De Metropolitan 
Ariny waren de troepei?, die voor Nederland waren bestemd. 

A. Jawel. Als commandant van het troepcndetachement had ik 
er nat~iurlijk niet veel mee te maken, ik weet het dus niet zo precies. 
De richtlijnen zijn echter zo vaak veranderd. 

63595. De heer Fens: De klank is u toch waarschijnlijk niet 
onbekend? 

A. Neen. Nu u dat gedeelte uit het rappart voorleest, herinner ik 
het mij werr goed. Ik had veel contact met de kolonel en de gene- 
raal, die deze dingen nogal e-ns bespraken, maar verschiliende keren 
is er eer, wijziging gekomen, zodat ze toch wel naar Indië zouden 
gaan, wat ern hoera-stemming in de kampen veroorzaakte. Later 
kwam er ezn nizriwe brief, dat er kans was voor Indië; daarop 
kwam de mededeling, dat driekwart van het gedetlte bestemd zou 
worden voor de vorming .van ein leger in Nederland. De stemming 
ging daarmee op en netr. De jongens wilden wel graag weter, waar 
ze aan toe waren en ik meen, dat vrijwilligers daar ook recht op 
hebben. 

64593. De Yoorzitter: Heeft het dan niet van het begin af aan 
vastgestaan, dat de Expeditionnaire Macht voor Indië was bestemd'! 

A. Het was wel de opzet, maar later zijn er door de generale staf 
o f  de Minister van Oorlog wijzigingen getroffen in de bestemming 
en dit heeft geen goed gedaan aan het moreel van de troep. 

64597. De Voorzitter: I s  het u bekend, dat de wijzigingen in dit 
opzicht aan de jongzns zijn medegedeeld? 

A. Dit is een van de kwesties geweest, waar nogal wat over te 
doen is geweest. 

De Voorzitter: Geeft i 1  eens een uiteenzetting hierover. 

A. Ik herinner me de zaak niet zo duidelijk meer. Ik geloof, dat 
er aanvankelijk sprake was van een verklaring, dat ze enkel voor 
Indië zouden worden gebruikt. De jongens hebben hierop later pe- 
reclanleerd. Het woord over de beste.rnining in Eindhoven werd ver- 
kracht, zodat ze nu een andere taak kregen. l) 

04598. De Voorzitter: Weet u ook, o f  er beloften aan de jongens 
zijn gedaan in verband met een eventueel te bekleden positie? 

A. In Eindhoven werd nogal eens gezegd, dat iemand n-iet eind- 
examen HBS officier werd. Dit werd nogal eens toegezegd aan 
mensen, die er eigznlijk helemaal niet voor in aanmerking kwamen. 
Dit kon en moest niet worden gezegd. Men kan geen garantie geven, 
dat iemand officier wordt. Zo iemand moest toch eerst de geschikt- 
heid bewijzen. Zo hebben zich wel eigenaardige gevallen voorgedaan. 
Er liepen inensen in kapiteinsuniform rond, waarvan bleek, dat zij 
nooit korporaal waren geweest. Er zijn honderden krijgsraadaange- 
legenheden geweest van mensen, die valse rangen hadden opgegeven, 
wat niet kon worden gecontroleerd, omdat de militaire gegevens niet 
beschikbaar waren. Ze moesten daarom maar geloofd worden. Later 
is wel gebleken, dat er veel valse verklaringen warm afgelegd. 

64599. De Voorzitter: Droeg datgene, wat in Eindhoven werd 
gezegd, het karakter van ern formele toezegging o f  was het een on- 
juist begrep'n propaganda in de krant? 

A. Ik ben er niet bij geweest; ik durf over deze aangelegenheid 
d~ i s  niet veel te zeggen. Wel heb ik gehoord, dat er soms al rangen 
werden toegezegd, alvorens de jongens waren vertrokken. Zelf had 
ik niet langer dan dri- dagen contact met de jongens en we hadden 
wel andere dingen te vragen dan wat men hun in Eiildhovsn had 
beloofd. 

64600. De Voorzitter: Aannemende, dat er toezeggingen zijn ge- 
daan, hadden degenen, die het hebben gedaan, daarvoor de bevoegd- 
heid? 

A. Ik geloof, dat niemand daar bevoegdheid voor kon hebben. 
De selectie had pas plaats tijdens de training. Ik geloof, dat de gene- 
raal zelfs geen toezeggingen daaromtrent had kunnen cioen. De 
schifting geschiedde steeds zeer neutraal. 

64601. De Voorzitter: Wanneer is de naam Expeditionnaire Macht 
gewijzigd? 

A. Het zal misschien Juli 1945 zijn geweest. 

64502. De Voorzitter: Hoe is de naam toen geworden? 

A. Netherlands forces in the United Kingdom. 

64603. De Voorzitter: Hield die naamsverandering niet in, dat er 
een wijziging kwam in de bestemming? 

A. Wij beschouwden het meer als een wijziging in het commando. 
Er waren ontzettend veel verschillende troepen in Engeland, waar- 
door de vreemde toestand ontstond, dat er geen algemeen comman- 
do was. Generaal val1 Voorst Evekink heeft de rang gekregen van 
G.O.C. voor de Nederlandse troepen. Wij hebben dit als een logisch 
gevolg gezien, los van het Bureau van de Expeditionnaire Macht. 

64504. De Voorzitter: Men kan toch onder een commandant van 
de Nederlandse troepen in Engeland in het algemeen wel een onder- 
deel hebben, dat Expeditionnaire Macht heet? 

A. Ja, ik bedoel meer dit. Oorspronkelijk beschouwden wij liet 
zo, dat de generaal naast het commando van de Expeditionnaire 
Macht ook het commando kreeg van de rest van de Nederlandse troe- 
pen, die in Engeland waren. I-Iet War Office eiste, dat er iemand 
kwam, die het algemeen commando had. 

64605. De Voorzitter: Dit staat toch los van de vraag, wat de 
bestemming van de Expeditionnaire Macht was en van de naams- 
verandering van dat onderdeel? 

A. Ja. Ik weet eigenlijk niet precies, wanneer die verandering 
van bestemming is gekomen. 

64606. De Voorzitter: Kunt u in algemene zin de stemming van 
de soldaten in 1945 weergeven? 

,l) Noot van de getuige, toegevoegd bij de  correctie van Izet sterzogram: De A. Het kon inziens niet beter. successievelijk is de stemming wijzigingen werden pas medegedeeld tijdens de training in Engeland. In Eindhoven 
meldden zij zich voor Indië en als oorlogsvrijwilligers meenden zij, dat in hun be- gedaald, wat in de eerste plaats is toe schrijven aan het minder ge- 
stemming gceri veranciering mocht worden gebracht zoiider hun toestemming. halte van de nieuwaangekomenen. Oorspronkelijk waren het meest 



enthousiastelingen met de beste scholing. Later zijn de eisen vermin- 64610. De heer Fens: Was de stemming beter na het bezoek van 
derd. Door de verandering van bestemming van de Expedition- de Minister? 
naire Macht leed de stemming van de troepen zeer sterk. In de loop 
van de maanden is de stemming steeds achteruitgegaan. A. Dat kan ik niet zeggen. 

64607. De Voorzitter: Waren er geen klachten over de delegaties? 64611. De Voorzitter: IS er nog iets betreffende de Expeditioa- 
naire Macht, waarvan u zelf denkt, dat het voor de commissie van 

A. Dit is een van de dingen, die ik zelf ook heb ondervonden. belang kan zijn? 
De oorspronkelijke betaling was gebaseerd op de Engelse levens- 
wijze en levensstandaard. Daarna werd dit zodanig gewijzigd, dat men A. Ik geloof van niet. 
er eigenlijk niet meer van kon rondkomen. Dit was niet bevorderlijk 
voor de goede stemming. De stemming is langzamerhand achteruit- 64612. De Voorzitter: Naar uw oordeel is deze zaak met U dus 
gegaan, hoewel ik nooit zou willen zeggen, dat de stemming ooit genoegzaam besproken? 
slecht is geweest. 

A. Ja. 

64608. De Voorzitter: Was hiervan in hoofdzaak de reden, dat De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
men niet naar Indië zou gaan? ik sluit het verhoor. 

A. Volgens mij wel. Het minder gchalte van de troep had ook J. W. DE FEYTER. invloed. De groepen werden steeds groter; doordat de eisen lager 
werden gesteld, kreeg men een ander soort jongens. 

64509. De heer Fens: Hebt u weleens een bezoek van Minister 
Meyneri bij een troepcnonderdeel in Engeland meegemaakt? 

ALGERA, voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
POSTHUMUS. 
FENS. 
OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 31 AUGUSTUS 1949 

Sub-Commissie J1 

Tegeriwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Fens, leden, alsmede de hcer Oosterhuis, 
griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JOHANNES THEODORUS FURSTNER, 

oud 62 jaar, wonende te 's-Gravenhage, lid van de Raad van State, 
oud-Minister van Marine. 

Hij legt de eed af als getuige. 

64613. D e  Voorzitter: Welke functie hebt u in oorlogstijd bekleed? 

A. Bij het uitbreken van de oorlog was ik chef van de marine- 
staf en tegelijkertijd beveihe~oer Oer zeestrijdkrachten. Het oevel- 
hebberschap der zeestrijdkrachten is bij de mobilisatie van 1939 in- 
gesteld, oindat behalve een aantal oorlogsschepen, dat  aan de opper- 
bevelhebber der land- en zeemacht werd toegevoegd voor de ver- 
dediging ie land, er ook een aantal buitengaats waren, o.a. de 
,,Sumatraw, die met jong ~ersonee! in de Noordzee voer. Deze laatste 
schepen werden toen aan de op-erbevelhebber der land- en zee- 
iiiacht onttrokken, zij kwamen nu onder de bevelhebber der zee- 
strijdkrachten. die verantwoordelijk gesteld werd aan de gehele Re- 
gering. dus met dezelfde verantwoordelijkheidsregeling als de opper- 
bevelhebber der land- en zeemacht. Als bevelhebber der zeestrijd- 
krachten ging i!< dus naar Engeland. 

64514. De Voorzitter: Welke functies hebt u in de verdere periode 
nog bekleed? 

A. In  Juni 1941 ben ik >linister van Marine en tegelijk bevel- 
t i e ~ o e r  der reestrildhrachten geworden en ben dat geJieven tot 
Februari 1945. Daarna werd ik weer alleen bevelhebber der zeestrijd- 
krachten en in Augustus 1945 ben ik gepensioniieerd. 

64615. D e  Voorzitter: U is waarschijnlijk ook lid geweest van 
enkeie belangrijke comniiss.es, zoals oe Ministeriële Commissie Oor- 
logvoering en de Ministeriële Comniissie Terugkeer? 

A. Ja. 

64616. D e  Voorzitter: Is u ook lid van geallieerde commissies 
geweest? 

A. Neen. Ik ben geen lid van geallieerde commissies geweest. Ik 
heb wel geregeld aan de Allied Admirais Meetings deelg~iiomen. 

64617. D e  Voorzitter: U is dus geen lid van Chiefs of Staff in 
Lonuen geweest? 

A. Neen, dat was geheel Engels. Het Chiefs of Staff Committee 
in Washington was Amerikaans: er hariaen daar wei enige Engelse 
raadgevers zitting in. 

64618. D e  Voorzitter: Ik vind dit wel enigszins merkwaardig. 
Ik heb hier een telegram van de heer Gerbrancly van 24 Februari 
1942, waarin staat: ,,Chieis of Staff Coinmittee Londen, waarin voor 
ons zitting heelt: Fur~trrer." 

A. Er hebben in de loop der jaren wel enige veranderingen iri 
de leiding der geallieerce ooriogsoperaties piaals genad. hoor t  is 

er echter een Chiefs of Staff Cominittee in Londen geweest, waarin 
ik zitting heb gehad. Misschien is er wel een ogenblik sprake van 
geweest. Er zou b.v. ook eer1 Joiiit Chiefs of Staff Coinmittee in 
Weshington komen, waarin behalve Amerikaneii ook Engelsen en 
Nederlanders zitting zoudeii hebben. Hiervoor heb ik nog speciaal 
de toenmalige schout-bij-nacht, thans vice-admiraal, Terrizijtelc3tz uit- 
gezonden om daarin znting te nemen. Dit was eind December 1941, 
dus tijdens de opinars der Japanners naar Java. Toen de heer Ter- 
it?ijteietz in Washington aankwam en de  zaak zou beginnen, was Java 
reeds.geva!!en. D e  zaak was toen voor de geallieerde oorlogsleiding niet 
meer van veel gewicht, de hele ,,Joint Chiefs of Staff" ging niet door 
en het gewone ,,Chiefs of Staff" van de Amerikanen kwam er voor 
in de plaats, waarbij wij ook wel ezn vertegefiwoordiger kregen. 
Admiraal Tertnijtelrn is toen door mij dadelijk weer teruggeroepen, 
omdat hij een te kostbare figuur was om daar als toehoorder en 
,,binnengeroepeneV te fungeren. D e  toenmalige schout-bij-nacht Stöve, 
die vanuit Indië o p  doorreis in Amerika kwam, is in Washington 
gebleven als vertegenwoordiger van d e  Nederlandse Regering bij de 
,,Chiefs of Staff". Z o  zijn er verschillende momenten geweest, dat  
men committees in het hoofd had, die door bepaalde omstandig- 
heden eenvoudig niet doo:gingen. 

64619. D e  Voorzitter: Wat in dit telegram staat, is dus onjuist? 

A. Ja. hfisschien is het wel e in  ogenblik, naar de schijn, jiiist 
geweest. Waarschijnl~jk heeft men gedacht, dat  het zo zou lopen. 

64620. D e  Voorzitter: Zoudt u, alvorens in te gaan o p  uw beleid, 
een overzicht uilleri geven van de bevelsverhouaingen, b.v. tussen 
de Minister van Defensie - later Minister van Marine -, de bevel- 
hebber der zeestrijdkrachten en B.S.O.? 

A. Aan de Minister van Defensie, Minister Dijxhoorrz dus, was 
ik als bevelheboer der zeestrijdkrachten ondergeschikt. Ik heb hier 
een afschrift van Koninklijk besluit no. 2 van 19 hfei 1910: 

,,Wij Wilheiniina, enz. 
H e b b ~ n  goedgevonden en verstaan te bepalen: 
1. dat als bevelhebber der Nederlandsche Zee- en Marine- 

Iuchtstrijdkracht~n, welke zich in geallieerd geoied bevinden, 
die in de uitoefeniiig van zijn taak ais zoodanig verantwoording 
is verschuldigd aan de Regeering" 
- (niet de Minister I a n  Defensie) - 

,,wordt benoemd: 
de 'Vice-Admiraal J. T. Fzlrstner. 
2. dat de onder 1. bedoelde bevelhebber gemachtigd is o m  

namrns de Nederlandsche Regeering met de bevelvoerende or-  
ganzn der geallieerde zee- en luchtstrijdkrachten te onderhan- 
delen, de voor ern goede samenwerking benoodigde maatregcleii 
te treffen en uitvoering te geven aan de taak van de onder 1. ge- 
noemde Nederlandsche strijdkrachten ten aanzien van al hetgeen 
noodig is oin daarmee in het huidige conliict te ageeren. D e  
Minister van Defensie zal worden belast met de uitvoering vair 
dit besluit. 

Afschrift zal worden gezonden aan den Raad van Ministers. 
w.g. Wilhelmina. 

D e  Voorzitter van den Raad van Ministers, Oc Geer. 

D e  Minister van Defensie, Dijxlzoorn." 

Hiermede werd mijn positie belangrijk versterkt. Ik  kreeg dus de 
machtiging om namens de Nederlandse Regering niet de geallieerde 
leiders o p  militair gebied die maatregelen te treffen, die nodig waren 
voor de absolute samenwerking. hlinister Dijshoorn heeft daarna 
niet veel nieer aan marine gedaan en kon zich meer concentreren 
op de landii?acht, wat wel nodig was. D e  cominandant zeemacht 
stond onder de  Gouverneur-Generaal. 



6462.i. D e  Voorzitter: Wie was de  commandant zeemacht? 

A. C. E. L. Helfrich. Hii bleef onder de Gouverneur-Generaai 
tot de val van Java, kwam ten in Colombo - ecn gedeelte van cie 
marine is toen naar Australië gegaan, een ander deel naar Colombo 
- en is benoemd tot Bevelhebber Strijdkrachten Oosten en stond 
toen onder mij. 

64622. D e  Voorzitter: Hij kwam dus bij de capitulatie onder u,? 

A. Ja. Ik aarzelde hier even, omdat de  bevelhebber der zec- 
strijdkrachten - ook al? chef van de  mar~nestaf - een instantie 
was, waarmee de commandant zeemacht reeds in vredestijd admini- 
stratieve betrekkingen onderhield, die in werkelijkheid natuurlijk 
vrij ver gingen. Hij stond echter onder de Gouverneur-Generaal. 
Wanneer deze een beslissing nam, viel er niet meer aan te tornen. 

64623. D e  Voorzitter: Hoe was de  coördinatie? 

A. V6ór de  val van Java was er een zeer drukke vertrouwelijke 
correspondentie o p  alle mogelijk ge4ied: over nieuwe schepen, het 
nieuwe vlootplan, waarmee we vóbr de oorlog bezig waren en dat  
we zover hadden, dat  de Volksraad het had aangenomen, e.d. E r  
was een zeer intieme samenwerking en we hebben ook nooit moei- 
lijkheden gehad, wat bij de  vorige commandant zeemacht welezns 
voorkwanl. 

64624. D e  Voorzitter: Bij wie berustte de uiteindelijke beslissing, 
wanneer er iets moest gebeuren? 

A. Bij het Kabinet. Ik  moest met de plannen naar de  Minister 
van Defensie, die ze in de Kamer bracht, wanneer dit nodig was. 
We hadden ook rechtstreeks overleg met de hlinistlnr van Koloniën, 
wat vóór de oorlog een zeer moeilijk overleg was. De Minister van 
Koloniën had o p  veel gebieden heel andere ideeën. Hij had bijvoor- 
beeld indertijd, in het licht van de  geschiedenis haast komisch, be- 
zwaren tegen de onderzeeboot, die boven de 1000 ton zou komen, 
want een onderzeeboot beneden de 1000 ton was defensief, en dat 
was verantwoord, maar  een onderzeeboot boven de  1000 ton was 
offensief, en dat  was niet verantwoord. D e  Minister van Koloniën 
had geen maritieme staf. Over een verandering hierin is vaak ge- 
sproken. Hij had een militaire afdeling onder een kolonel van het 
Indisch leger. Hiermee moest men eerst tot een cornpron~is komen, 
alvorens een plan door de Minister van Defensie aan de  Ministerraad 
werd voorgelegd. D e  Minister van Defensie was hier uiteindelijk de 
verafitwoordelijke man. 

64625. D e  Voorzitter: Waren de  moeilijkheden met Koloniën, 
die u zoëven hebt genoemd, van die aard, dat zij e-n ongunstige 
invloed hebben uitgeoefend o p  de  latere situatie? 

A. Ja, ongetwijfeld. E r  is wel ocrlog gekomen, terwijl men toen 
o p  het stanapunt stond, dat we geen oorlog meer zouden krijgen. 
Het tvpische bewijs hiervan is, dat alle vlootplannen telkens weer 
van de hand werden gewezen. Z o  bijvoorbeeld de Vlootwet 1922. 
D e  Vlootwet gaf een betrekkelijk geringe scheepsmacht voor de eerste 
zes jaar. Men wenste blijkbaar te vergeten, dat het een vlootplan was 
voor 12 jaar. Er wordt, steeds naar de eerste tranche gekeken, die tot 
1928 liep en dan vraagt men wat de  marine met die geringe scheeps- 
inacht had willen doen. D e  tweede tranche, die in 1934 zou zijn afge- 
lopen, zat e r  echter aan vast; we zouden dan een vloot hebben gehad, 
die veel sterker zou zijn geweest dan deze nu is geworden. Bovendien 
was er een personeelsorganisatie, die door haar beperktheid nu groot 
bezwaar heeft opgeleverd. N a  de verwerping van de Vlootwet -zeer 
terecht van het standpunt van de toenmalige Minister van Defensie, 
ik meen dat  dit de heer Deckers was - is de  aanneming van adel- 
borsten o p  het instituut ontzaglijk beperkt. Tn zekere zin leek dat tozti 
logisch, er was niet veel toekomst voor het ogenblik. Men zou wel 
doorbouwen, maar dit zou jaarlijks bij de  begroting worden bekeken. 
D e  Kamer wilde geen verbintenis aangaan voor 6 jaar. D e  Vlootwet- 
verwerping bracht mede, dat  het grote instituut te Willemsoord, waar 
ongeveer 120 man per jaar konden worden aangenomen, een jaar 
heeft gekend van vijf nieuwe adelborsten, waarvan er nog één werd 
afgekeurd. Dit was eenwudig afschuwelijk voor de organisatie. Men 
vergeet altijd, dat dit lange jaren doorwerkt. Wij hadden in oorlogs- 
tijd grote moeite met het vinden van commandanten voor kleinere 
schepen, omdat men daarvoor mensen van 12 à 14 jaar anciënniteit 
nodig heeft. Dit waren dus officieren, die tussen 1925 en 1927 hadden 
moeten aankomen, maar niet waren gekomen. Dit is een zeer ernstige 
handicap geweest. Naar  mijn gevoel is het defensiebeleid van vóór 

de oorlog een enorme factor in de  moeilijl<heden, die we in Indië 
hebben gehad, en ook in de gevolgen, die we thans ondervinden. We 
kunnen gerust zeggen, dat  men in oorlogstijd wordt gewaardeerd o p  
wat men kan bijaragen. Er  wordt wrieens beweerd, dat we ,,bij- 
wagen" zijn gewordrq van de Britse marine, maar iederecn moet 
toch begrijpen, dat in deze geweldige zee-oorlog, waarbij men om 
oorlogsschepen zat te springen, de  bondgenoot, die 100 riinke schepen 
meebrengt, belangrijk mrer invloed in de leiding h e d t  dan degrne, 
die er maar dertig kleinere meebrengt. 

64626. D e  Voorzitter: Mijn vraag was eigenlijk, in hoeverre de 
ongunstige situatie het gevolg was van 1x1-~iingsverschillen tussen d e  
Ministers van Marine en van IColonrën. 

A. E r  zijn alle mogelijke commissies, v6Ór de Vlootwet, geweest, 
om te trachten tot een gezamenlijk front met Ko!onien te komen. 
Dit heeft o p  zich zelf al jaren opgehouden. We zijn mede daardoor 
in 1914 te laat geweest en evenzo in 1939, daarop komt ailes neer. 
Misschien is het inhaerent aan het democratische stelsel. D e  Engel- 
sen zijn ook in het begin ontzaglijk gehandicapt geweest. Zij hadden 
echter bij de opbouw hun industrie achter zich; met een betrekkelijk 
kleine maar goede kern kan nlen dan een heel eind komen. 

64627. D e  Voorzitter: Kunt u in enkele woorden typeren, waarir, 
de verschillende opvattingen van de Minister van Marine enerzijds en 
de Minister van Koloniën anderzijds bestonden? 

A. Ik herinner mij iets van kruisers, die wel zes, maar geen acht 
kanonnen mochten hebbrn o p  een begroting, naar ik mem,  onder 
het Ministerschap-Welter bij Koloniën. E r  is een kruiser geweest, 
die in een jaar op stapel werd gezet, maar later weer werd afge- 
broken vóór hij afgebouwd was. In de archievsn van vóór de  oorlog 
zijn ongetwijfeld vele Nota's en weder-Nota's te vinden. 

64628. De Voorzitter: Hadden die meningsverschillen ook betrek- 
king o p  de defensie van Suriname en Curaçao? 

A. Mijn indruk is, dat  men bij Koloniën eigenlijk helemaal niet 
voor een verdedigii~g van Suriname en Curaçao voelde vóór het te 
laat was. Wij hebben getracht daar scheepsgeschut o p  te stellen, wat 
later in oorlogstijd ook is gebeurd. D e  Minister van Koloniën voelde 
er echter vóór de oorlog weinig voor. 

64629. D e  heer Fens: Ik meen te hebben gehoord, dat vó6r 1940 
o p  Curaçao en Aruba nog scheepsgeschut is neergezet. 

A. Niet o p  Aruba. 

64630. D e  heer Fens: D a t  waren toch kanonnen van de Engelsen? 

A. Een Engelse kruiserklasse, het type ,,HawkinsM, van 9000 ton, 
werd gesloopt en het 7,s inch geschut kwam vrij. Dit is overgenomen 
en naar Curaçao gebracht. 

64631. D e  heer Fens: Weet u misschien iets af van een plan, 
dat er indertijd bij Koloniën is geweest, dat  is gemaakt voor verster- 
king van Curaçao? Ik meen, dat admiraal van Duim toen nog naar 
Amerika is gegaan om geschut te  kopen voor Curaçao. Dit was, 
meen ik, in 1938 of 1939. Is u hiervan iets bekend? 

A. Neen. dat  weet ik niet. 

64632. D e  Voorzitter: Was de  verhouding tussen de Regering en 
de bevelhebber der zeestrijdkrachten, zoals deze toen is geworden, 
niet ongeveer dezelfde als de  O.L.Z. van vóór de oorlog? 

A. Ja; ik had echter met de legerstrijdkrachten natuurlijk niets 
te maken. 

64633. D e  Voorzitter: U stond dus formeel niet onder de Minister 
van Defensie, m i a r  onder de  Regering? 

A. Juist. 

64634. D e  Voorzitter: Heeft die verhouding weleens moeilijk- 
heden opgeleverd? 

A. Neen, helemaal niet. In het allereerste begin, ik meen in de 
2de helft van Mei, zijn er in de Ministerraad Nota's gewisseld over 
het algemene oorlogsbeleid, zoals het Kabinet dit zou moeten voeren 



64635. De Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk meer de verhouding 
tot de Minister van Defensie. Ik heb hier een briefwisseling van April 
en Mei 1941 over inlichtingen betreffende operatiën. De Minister van 
Defensie komt hier terug op een ,,waarschuwing aan Nederlandsche 
visschers, om zich niet verder dan 6 mijlen uit de Nederlandsche kust 
ie wagen in verband met de gevaren, welke zij van Engelsche zijde 
liepen, indien zij op grooteren afstand van de kust werden aange- 
troffen." 

De Minister van Defensie zegt naar aanleiding daarvan: 

,,Ik vind in het voorgevallene aanleiding U ta verzoeken mij 
wel op de hoogte te willen houden van alle krijgsverrichtingen 
(of plannen), waarvan de kennisneming voor de Regeering dan 
wel voor mij persoonlijk van waarde zou kunnen zijn in de 
eerste plaats om een juist oordeel te kunnen vormen van het 
aandeel der Nederlandsche strijdkrachten in den gemeenschappe- 
lijken strijd en voorts om te kunnen beoordelen in hoeverre de 
Nederlandsche bevolking in dien strijd is of wordt betrokken." 

U voelde hiervoor niets, omdat u in directe relatie stond met de 
Britse Admiraliteit. U herinnert zich deze kwestie misschien wel. 

A. De kwestie zelf eigenlijk niet. Ik kan echter wel in het alge- 
inern zeggen, dat het volkon-en was uitgesloten, plannen voor krijgs- 
operaties in oorlogstijd aan het Kabinet mede te delen. De geheim- 
houdingsplicht was zo sterk, dat de Engelse marine-attaché in Ame- 
rika, verbonden aan de ambassade van de Engelsen te Washington, 
niets te horen kreeg. De Amerikaanse militaire leiding legde haar 
plannen alleen bloot en geheimhouding gold niet voor zeer enkele 
militaire onderleiders of militaire geallieerden. Daarom zijn de han- 
delingen van de heer van Mook in Amerika zo afschuwelijk mis ge- 
weest. Er bestond bij de militaire leiding een zeker wantrouwen tegen 
alles, wat diplomatiek en politiek was. Er was dus geen kwestie van, 
dat ik plannen van de Admiralty aan wie ook van het Kabinet zou 
overbrengen. 

64636. De Voorzitter: U hebt toen aan de Minister geantwoord, 
dat u geenszins de verplichting op u kon nemen om een niet-militaire 
instantie als de Minister van Defensie van de plannen op operatief 
gebied van te voren in te lichten. 

U kreeg deze mededelingen dus zeer vertrouwelijk van de Engelsen. 
De Minister heeft daarop geantwoord: 

,,Volgens Uwe instructie is U gemachtigd om namens de Ne- 
derlandsche Regeering met de bevelvoerende organen der gealli- 
eerde zee- en luchtstrijdkrachten te onderhandelen, de voor een 
goede samenwerking benoodigde maatregelen te treffen enz. 

Maar uit deze verstrekkende machtiging vloeit dan ook tevens 
voort, dat U de Regeering op de hoogte houdt met alle opera- 
tiën en van alle plannen, waarbij - ik herhaal -Haar beleid 
en Haar verantwoordelijkheid tegenover het Nederlandsche volk 
betrokken kunnen zijn. Er kunnen zich dus gevallen voordoen, 
waarin het bepaaldelijk op Uw weg ligt de Regeering door tus- 
schenkomst van den Minister van Defensie vooraf in te lichten. 
Met inachtneming van Uwe verantwoordelijkheid tegenover de 
Regeering laat ik de beslissing inzake gevallen, waarin dit laatste 
gewenscht is, gaarne aan U over." 

Er is blijkbaar toch even een meningsverschil geweest over de 
wederzijdse bevoegdheid. Een bevoegdheidskwestie heeft zich ook 
voorgedaan bij de O.L.Z. aan het einde van 1939, hetgeen toen o.a. 
heeft geleid tot het aftreden van de heer Regnders. 

A. Dat is toch weer heel iets anders, dat ging over ons eigen 
beleid. Er waren in Londen zeer veel Duitse agenten. Dit agentennet 
was van tevoren al over heel Londen verspreid. Er zijn toen verschil- 
lende mensen, waaronder ook Nederlanders, in de Tower geëxecu- 
teerd. Men was in militaire kringen inderdaad doodsbenauwd, dat er 
iets zou uitlekken, wat dan honderden mensenlevens zou kunnen 
kosten. Het was geen kwestie van gewichtig doen, het was bittere 
ernst. 

64637. De heer Fens: Beschouwde u de Minister van Defensie 
niet als militaire instantie? 

A. Bij besprekingen in het Kabinet zeker niet. 

64638. De heer Fens: In uw brief beschouwt u de Minister van 
Defensie als ecn niet militaire instantie. Werd dit geaccepteerd? 

A. Blijkbaar wel. 

64639. De Voorzitter: Hebt u zich, toen u Minister van Marine 
was, als militaire instantie gevoeld'? 

A. Ja zeker, ik was ook bevelhebber der zeestrijdkrachten. 

De Voorzitîer: We moeten dus die uitdrukking enigszins geclausu- 
leerd opvatten. 

61640. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Het komt dus 
hierop neer, dat men in de oorlog in Londen niet meer alleen stond. 
Bij het conflict in 1939-1940 ging het tussen de Regering en de 
opperbevelhebber en had men met Engeland niets te maken. Hier 
was u gebonden aan de geallieerde instanties? 

A. Juist. 

64641. De Voorzitter: Hoe was precies de verhouding tussen de 
Engelse admiraliteit en de Nederlandse autoriteiten in het Verre 
Oosten, Amerika cn West-Indie? 

A. Deze verhouding is van het begin af buitengewoon goed 
geweest. 

De Voorzitter: Ik bedoel formeel. 

A. Met de admiraal, die als operational cummander over de 
schepen ging, werd overleg gepleegd, waar deze schepen zouden op- 
treden. De Engelse marine heeft in die eerste periode een in het alge- 
meen zuiver defensieve strategie moeten voeren, afgezien van  oord- 
Afrika, waar al gauw offensief moest worden opgetreden. Toen wij 
naar Engeland kwamen, was men bij de Britse admiraliteit werkelijk 
zeer onder de indruk; ik bedoel hier de leiders, want de bevolking 
wist nog van niets en was zeer optimistisch; de leiders waren echter 
zeer bezorgd. 

Toen ik op 16 Mei in Dover aan wal stapte, zei de vice-admiraal, 
Commander in Chief Dover: ,,It is grand of you to come over, t0 
leave your fainily behind, to help US to fight that tremendous Ger- 
man war-machine." Hieruit kan men een soort medeleven met ons 
opmaken, maar bovendien waardering en misschien - op dat ogen- 
blik - zelfs dankbaarheid, dat ze niet meer helemaal alleen stonden. 
Zij kregen nu, al was het in veel te geringe mate, de steun van 
Nederland. 

Daar de Duitsers, gedurende de vredesperiode tussen de beide 
wereldoorlogen, een all-round vloot hadden gebouwd, moesten de 
Britten artilleriekracht gereedhouden voor het geval, dat de Duitse 
bovenwaterschepen zouden uitlopen. 

Bovendien was in die periode van 1940 een invasie helemaal niet 
ondenkbaar. 

In Juni 1940 is de evacuatie van Duinkerken de schok geweest. 
die het Engelse volk heeft wakker geschud. Zij zagen toen de mannen 
terugkomen van het continent zonder enig equipment; alles hadden 
ze veïloren. De bevolking kwam toen tot de ontdekking, dat de toe- 
stand werkelijk zeer ernstig was. De Royal Navy moest zorgen 
dadelijk te kunnen ingrijpen, wanneer er in het Kanaal iets zou ge- 
beuren. Men zag het op de admiraliteit buitengewoon somber in. 
De ,,Battle of the Atlantic" is eigenlijk het allesbeslissende moment 
geweest. Churchill zegt in zijn boek, dat hij eigenlijk maar één keer 
werkelijk bang is geweest en zich ernstig bezorgd heeft gemaakt over 
de toestand en dat was door de onderzeebootactie in de periode van 
1941-1942. Wanneer de Duitse onderzeeboten er  in zouden zijn ge- 
slaagd de beschikbare scheepstonnage belangrijk te verminderen -- 
de Engelsen hebben maanden gehad van meer dan 500 000 ton ver- 
lies per maand -, dan zou dit belangrijk minder aanvoer van grond- 
stoffen en levensmiddelen naar het Verenigd Koninkrijk hebben be- 
tekend. Dientengevolge zouden er minder grondstoffen naar de fa- 
brieken gaan, wat een terugslag tot gevolg zou hebben in het aan- 
niaken van munitie en wapenen, en dit zou weder een enorme in- 
vloed uitoefenen op het moreel van de vechtcnden Het is merk- 
waardig in de krijgsgeschiedenis, hoe snel door de accun~ulatie van 
bepaalde factoren het moreel van de troepen volkomen naar de 
kelder gaat. Van veel belang is de materiële factor, de zekerheid, dat 
men met eerste klas wapenen vecht, waardoor men niet het gevoel 
heeft, dat men wordt opgeofferd, omdat de andere partij zoveel beter 
is uitgerust; daarnaast staat de personele factor, nl. dat men ver- 
trouwen heeft in de officieren, die aan boord zijn. Als het inoreei 
eenmaal naar de kelder gaat, is eï verbazend weinig meer aan te doen. 

Churchill was bang, dat door de onderzeebootoorlog de toevoer 
van wapenen naar de vechtende schepen zou verminderen, mede 
waardoor de vechtende schepen verliezen zouden lijden in het wer- 
keliike gevecht. Daardoor zou de bevolking worden gedeprimeerd 



als gevolg van militaire tegenslagen. Dit zou dan weer tot gevolg 
hebben, dat het ~noreel  van de arbeiders zou dalen, die tenslotte het 
oorlogsinaterieel moeten fabriceren, en daardoor zou de toevoer 
van wapens, vliegtuigeil e.d. aan de vloot weer minder worden, een 
spiraa! naar beneden! 

Dit was de grote zorg van de admiraliteit, toe11 wij in Engeland 
aankwamen. Onze enige mogelijkheid, wat. de  Nederlandse marille 
betreft, was toen, alles te doen om in het kader van het krijgsbeleid 
van de Admiralty daar aan te vullen, waar iets aan te vullen was en te 
vechtsn o p  de op-nvailecde plaatsen. D e  getallen, die wij in die 
eerste tijd te horen kregen, warrn wanhopig. D c  vaart over de  
oceaan moest warden beveiligd met misschien een tiende van het 
aantal oorlogsschepen, dat  daarvoor nodig was. Wat Amerika ba- 
treft. was het al niet veel beter tozn het in de  oorlog kwam. In 1947 
zei admiraal King tot mij: ,,We arme iighting a two-ocean-war with 
a one-ocean-navy." 

Wij hadden in de Caraïbische Zee de  ,,Van Kinsbergen", die nodig 
naar Enceland moest voor een vernieuwing van de antiluc'ltbatterij. 
D e  ,,Van Kinsbergen" was al in Norfolk, op weg naar Engeland, 
toen ik September 1947 in U.S.A. kwamn. Admiraal Kir~g. die in die 
tijd de lakens in Washington uitdeelde, vroeg of ik de  ,,Van Kins- 
bergen" nog niet een paar maanden in de Caraïbische Zee wilde 
laten, want in de  hele Caraïbische Zee, van Bahia op de  Zuid-Ameri- 
kaanse kust tot Key West o p  de  Noord-Amerikaanse kust, hadden 
de  Amerikanen zegge en schrijven 7 oude destroyers. Het kon niet 
anders, de  ,,Van Kinsbergen" moest in de Caraïbische Zee blijven, 
waar het bauxietvervoer plaats vond van Suriname naar de alumi- 
niumfabrieken in Florida; van de voortzetting van dat vervoer hing 
af, of de  bornbers tijdig zouden klaarkomen voor de luchtoorlog in 
Europa. D e  schepen werden door Duitse onderzeeboten afgeschoten, 
vooral in die tijd in de buurt van Trinidad. Men had er eenvoudig 
geen oorlogsschepen voor om deze belangrijke bauxietschepen tegen 
de vijand te verdedigen. AI even kwetsbaar was het olievervoer naar 
Curaçao. D e  Nederlandse marine heeft een drietal walvisboten van 
de Noren overgenomen en deze met asdic en dieptebommen uitgerust 
voor bescherming van het traject Venezuela-Curaçao, 

E r  wordt weleens gezegd, dat  onze marine veel te klein was om 
invloed te kunnen uitoefenen. Natuurlijk hadden wij meer invloed 
kuncen hebben, wanneer wij groter waren geweest. Toen ik 1942 in 
Portorico was, vroeg de Commander in Chief Caribbean, admiraal 
Hoover, mij eens, hoeveel schepen ik dacht. dat hij onder ziin bevelen 
had. Ik vertelde hem, dat  ik toevallig had gehoord, dat hij er maar 
zeven had. Hij vond het een schandaal. Eerst had hij er acht, maar 
nadat er twee tegen eikaar waren aangevaren, moesten zij allebei 
worden gerepareerd en heeft hij er één van admiraal Glarsford uit- 
Charleston voor teruggekregen. Op mijn reis langs de  havens kwam 
ik ook in Charleston en een van de eerste dingen, die admiraal 
Glas.rford zei, was, dat hij nu  een jager had moeten afstaan voor 
admiraal Hoover in Portorico en dat hij dat een schande vond. Zo 
ging het in de grote Amerikaanse marine, die nog veel te  klein was 
voor de geweldige ,,commitments". 

64542. D e  Voorzitter: Hieruit kunnen we dus opmaken, dat de 
Nederlandse marine een zeer welkome aanvulling is geweest. 

A. Ja;  percentsgewijs werden we echter steeds minder wriard 
voor hen, toen hun nieuwe aanbouw afkwam. I n  het begin van de 
oorlog had men buitengewoon veel waardering voor ons en waar 
het enigszins mogelijk was, werd met ons overlegd en wij kregen 
bijna al'ijd gedaan wat wij vroegen. Aan het einde van de oorlog 
echter, toen de  Britse en Amerikaanse marine tot het 20 ii 30 voudige 
waren geëxpandeerd, waren wij een vrij onbetekenende macht ge- 
worden. Een van onze grootste handicaps was, dat  wij geen mensen 
kregen. D e  Noren hebben maanden gehad, waarin er duizend jongens 
uit Noorwegen overkwamen voor de Noorse marine en de  Noorse 
luchtmacht. Bij ons kwamen er twee of drie Engelandvaarders. Het 
kon natuurlijk niet anders. In  Noorwegen had men fjorden, met 
goede mogelijkheden om uit te varen met bootjes. Aan de andere 
zijde lag Zweden als neutrale Mogendheid, waar men goede ge'egen- 
heid had de  grens over te komen. Van Nederland uit moest men 
over de  Pyreneeën, toen het kustgebied afgesloten was. 

64643. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Hebt u er wel 
ooit om gevraagd? Ik heb altijd de  indruk - ik wil mij hier niet 
sterker uitdrukken .--, dat  er vanuit Engeland niet werd geanimeerd 
om over te komen. 

A. Niet van militaire zijde, maar men wist toch, dat onze marine 
in Engeland doorvocht. 

64544. Jonkvrouwe Wttewaail van Stoet\~egera: Wij hebben de 
indruk, dat  degenen, die clandestien overkwamen, niet zo bijzonder 
welkom waren. 

A. I k  weet alleen, dat  er in Engeland om deze mensen wrrd 
gevochten tussen de marine, het leger en de  koopvaardij. De koop- 
vaardij had ook moeilijkheden met personeel en die was ook belang- 
lijk. D e  marine kreeg echter praktisch niets. 

64G.15. D e  Voorzitter: Die strijd om de inensen ontstond. nadat 
de  Engelandvaarders ter beschikking waren, maar de vraag was, of 
de  Regering het komen van Nederlanders naar Engeland heeft ge- 
animeerd? 

A. Ik weet niet of dat mogelijk was en of er al contact bestond 
met de ondergrondse bewegingen. 

64545. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Uit de  stukken, 
die ik hier lees en uit wat ik mij herinner van de uitzendingen uit 
de  oorlog, krijg ik niet de  indruk - ik zeg het voorzichtig, omdat 
ik het niet helemaal zeker kan zeggen -, dat e r  direct noch indirect 
werd geanimeerd over te komen. 

A. Wij hadden in Engeland de indruk, dat het ongelofeiijk 
moeilijk was over te komen. Wij kregen berichten door over hr t  
afschermen van het kustgebied, waar men helemaal niet meer mocht 
komen; de Zeeuwse eilanden waren ook niet meer te betreden. 

64647. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Ik geloof, dat het 
vooral in het begin van de  oorlog wel zou zijn gelukt en dat  heel 
veel jongelui het wel zouden hebben doorgezet, wanneer de  Neder- 
landse Regering de wens hiertoe had geuit. 

A. I k  kan het niet beoordelen. Ik weet ook heieniaal niet, in 
hoeverre men kanalen wist in die eerste tijd. Men had over Radio 
Oranje kunnen omroepen, inaar dan  had men er werr de aandacht 
o p  gevestigd en zouden er van Duitse zijde nog strengere maatrezelen 
zijn genon1ei.i. Alles heeft zijn vóór en tegen. 

64648. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Men had toch be- 
richten kunnen zenden via de  Zwitserse weg. 

A. Wat de marine betreft, hebben we wel iemand naar Zweden 
gezonden, een luitenant-ter-zee eerste klasse van de marinereserve. 
oud-directeur van de zeevaartschool in Den Helder, de heer Mi,Fdoi- 
dorp. D e ~ e  is voor de marine naar Zweden gewaest o m  dasr  de jon- 
gelui, die daar toen in een kamp moesten verblijven, vrij te krijgen 
ei1 door te sturen naar Engeland. 

64649. D e  Voorzitter: Heeft dit veel mensen opgeleverd? 

A. Niet zoveel, misschien enkele tientallen. 

64650. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: D e  mensen, die 
ondrrweg waren, werden ook niet geholpen o m  naar Engzland te 
komen. Ik herinner me  uit de verhalen, die liier worden gedaan, dat  
de jongens in Zweden in houthakkerskampen moesten verblijven en 
dat  het vervoer van uit Zweden naar Engeland ook heel slecht was. 
Hoeveal mensen hebben er ook niet maandenlang in Spanje en in 
Frankrijk moeten doorbrergen, die steeds gem gelegenheid kregen 
om naar Engeland te komen. D e  klachten van die kant zijn enorm. 

64651. D e  Voorzitter: Ook is de aandacht gevestigd o p  het feit, 
clat de  mensen, die zich in Zweden Sevonderi, niet kondcn doorreczen 
weg-11s gebrek aan communicatiemiddelen. E r  uerd  van En.relsz zijde 
niet voldoende transportgelege~heid beschikbaar gestzld. Mrt \&aren 
natuurlijk mdar kleine aantallen mensen, die overge'oraclit nloestzn 
worden. 

A. Het transport kon alleen door de i~icht. waarbij moest worden 
rekening gehouden met de activlteAt van de Duitse !uchtmacbt. H r t  
moest bij wijze van spreken iedere kerr b ~ j  verrassing gejeurm. Het  
was allemaal n i e ~  zo eenvoudig. 

64652. D e  heer Fens: U zei zoëven, dat  wij op het laatst eigenlijk 
geen rol meer speelden. Zijn er pogingen grdaan om h3t rnatrrieel 
door moderner te vervangen en o p  peil te houden? Ik kan mij voor- 
stellen, dat  u niet kon uitbreiden omdai u geen meiisen had o m  te 
bemannen. 

A. Ja. Wij namen steeds modern materieel over van de Engelse 
werven. 



D e  heer Fens: Wanneer dit inderdaad is gebeurd. geloof ik toch, 
dat  onze bijdrage belangrijk blééf. 

A. D e  mijnenveegdieiist b.v. was uitnemend. De Nederlandse 
kapitein-ter-zee Logger was daarvan zelfstandig commandant. We 
nebben i11 Harwich moderne motor-mine-sweepers met vissers uit 
íJmuiden en Zandvoort bemand, die zich volkonien in dit werk 
hadden geschikt. Ze werkten samen met zec-officieren en beroeps- 
onderofficierei;, bootslieden, en een schipper van de  oude trawler, 
die de bemanning geleverd had, was hoogste in rang onder de com- 
mandant. D e  regeling ging uitstekend. We hadden ook twee nieuwe 
jagers, de ,,van Galen" en de  ,,Tjerk Hiddes". D e  ,,van Galen", die 
i11 Rotterdam Mei 1940 was gezonken, is heel spoedig door een nieuwe 
vervangen. Daarna hebben wij nog twee nieuwe jagers overgenomen. 
Bij de ,,van Galen" en de  ,,Tjerk Hiddes" werden nog geen voor- 
waarden gemaakt, maar bij de volgende jagers, die wij kregcn, moest 
wel schriftelijk worden vastgelegd, dat ze zonder toestemming van 
de Britse Admiraliteit niet naar Nederlandsch-Oost-Indië mochten 
worden gezonden. Dit was wel een van de bezwaren ten aanzien van 
nieuwe schepen, die wij van Engeland overnamen. Wanneer zij jagers 
voor de  Nederlandse marine afstonden, moesten deze in beginsel ook 
in Europa vechten. D e  Engelsen hadden hun schepen zeif nodig, hun 
industrie kon natuurlijk maar es; zeker aantal schepen afleveren. 

O p  een gegeven momei~t  konden wij ern grote kruiser van 10 000 
ton, de ,,BelfastW krijgen, die wij echter niet konden bemannen en 
o m  deze reden is de overname ook niet doorgegaan. 

Tozn wij in Engeland aankwamen, hadden wij nog de  oude Fok- 
kers D.  8-W, waarmee wij o p  1 Juni 1940 de bewaking tegen onder- 
zeeboten van Bristol Channel en de  zuidelijke ingang van de Ierse 
Zee hebben overgenomen. Wij hebben ook Avro-Ansons, landvlieg- 
tuigen, overger.omen, die later zijn vervangen door Bostons en daar - 
na door Mitchells, zeer moderne boinmenwerpers, die in 1944 ge- 
durende de opmars nabij Brussel zijn gestationneerd geweest. 

Wij hebben zeer zeker meegedaan er, naar mijn gevoel zelfs met 
ere, inaar in verhouding tot de  enorme machten, die men later 
had - ik geloof, dat de Amerikaanse marine iil die laatste periode 
5 à 6COO schepen bemand had - betekendtil wij nìaar weinig. 

64653. D e  Voorzitter: Ik heb zoëven gevraagd naar de verhouding 
tussen de Engelse autoriteiten en de Necierlandse marine. Voor het 
westelijk halfiond kunnen wij zeggen, dat de  Nederlandse marine 
operationeel volkomen onder Engelse leiding stond, maar admini- 
stratief onder de Nederlandse Regering. 

A. Misschien mag ik dit even aanvullen. D e  regeling van de 
,,Operational Control" heeft naar mijn ge\ioel buitengewoon goed 
gewerkt, al is er welerns tegen gemopperd. 

Het c x t r a l e  bevelsapparaat van de Admiralty had enorme com- 
municatiemiddelen in Londen. Wij hadden zelf helemaal niets o p  
dit gebied. Het was alleen mogelijk oorlog te voeren onder ,,Opera- 
tional Controi" van de Britse Admiralty. 

In  het Staatsstuk, dat u zeker zult kunnen vinden in het archief 
van het Ministerie van Buitenlandse Zliken en van het Ministerie 
van Marine, waarbij wij de  ,,operational control" vastlegden, stond 
uitdrukkelijk, dat de Nederlandse marine in het Europese oorlogs- 
terrein slechts opereerde onder de i3rilse admiraliteit, terwijl in Oost- 
Azië, waar Batavia een operationeel c . -ntr~m was, de  Britse oorlogs- 
schepen zouden kunnen staan onder de  Nederlandse opperbevel- 
hebber, wat tenslotte onder admiraal Heijrich ook is gebeurd. 

D e  verhouding was die van volkomen gelijkwaardigen. Wij warcn 
verantwoordelijk voor de gevechtswaardigheid der schepen en wij 
hadden ook zelf de  moeilijkheden, daaraan verboncien, op te lossin. 
Vóór de oorlog werden de Nederlandse ooïlogsschep-n uitgerust met 
kanonnen uit Zweden, motor ei^ uit Zwitserland, ankerspillen uit 
Duitsland, enz., zo kwamen de oiiderdelen uit bepaalde landen van 
over de gehele wereld, waar het maar het goedkoopste en het beste 
was. Op zich zelf was dit natuurlijk helemaal gern gekke gedachte, 
maar in de omstandigheden van 1940 was het e.-n enorm bezwaar, 
aangezien wij moesten repareren en reservedelen aanvullen, terwijl 
er geen kwestie van was, dat  men de  spullen er voor kon krijgen. Z o  
hebben wij de ,,Heemskerck" helemaal verwapend en er Engelse 
in plaats van Zweedse kanonnen opgezet. 

64654. D e  heer Fens: H o e  waren onze vuurleidingstoestellen? 

A. Uitstekend. 

64655. D e  heer Fens: Dat  was toch Nederlands fabrikaat? 

A. Zij waren van Hazemeyer uit Hengelo, maar het was helemaal 
Duits fabrikaat. E r  waren daar vele Duitsers werkzaam. D e  op- 

t i s c h ~  instrumenten kwamen uit Venlo, van e in  fabriek, die helemaal 
een dochteronderneming van Zeiss was. 

D e  Engelsen hebben verschilleride goede dingcn van ons overge- 
nomen. Toen ik in 1942 in Amerika was, heb ik langs verschillende 
havens gevlogen cn in Charleston de ,,PringleM gezicn, ern moderne 
Amerikaanse jager, die juist van stapel was gelopcn. Het  eerst, dat 
de captain tegen mij zei, was: ,,We havz a Dutch fire-control". 
Deze kwam overeen met die van Hazemeyer en is dus blijkbaar 
dadelijk door de Arnerï~anzn overgenomen. Wij dachtcm in oorlogs- 
tijd niet over geheim of niet geheim. Alle tekeningen, die wij aan 
boord hadden, konden onze bondgenoten krijgvn. Onze anti-lucht- 
kanonnen waren ook uitstekend. Z o  hadden wij verschillende dingen: 
die bijzonder goed waren. NL! wij echter waren aangewezen o p  de 
Britse industrie, kon i n m  zonder ontzaglijkc moeilijkheden de  schepen 
niet van het nodige voorzien. Wij waren ook daardoor volkonien 
afhankelijk van de  hulp van de  Britse Adniiralty. 

64656. D e  Voorzitter: U hebt nu  een uiteenzetting gegeven over 
de bevelsverhoudingen; misschien kunt u ons nu een overzicht geven 
over het door u gevoerde beleid als Minister van  Marine i n  alge- 
mene zin. 

A. Van 1940 tot 1942 liep het oorlogsdoel, dat  d e  Nederlandse 
Regering nastreefde, geheel samen met het Engelse oorlogsdoel, nl. 
te zorgen, dat  Hit!er niet het United Kingdom op de knieën kreeg. 
D e  invasie en de  ,,Battle of the Atlantic", de  grote strijd om de  
zeewegen zodanig te beveiligen, dat  de  Engelse industrie o p  volle 
toeren kon blijven draaien, waren de  grote zorgen. 

Tot  1942 was er voor o m  eigenlijk maar één gedachte: Optreden 
waar de Engelse admiraliteit dit nodig achtte. Wij hebben een tijd- 
lang een eigen plaatselijk commando gehad onder kapitein-luitenant- 
ter-zee A. de Booy, die hoofdzakelijk met Engelsen onder zich 
werkte, maar over het algemeen was het de  bedoeling, dat  wij in- 
schoven in een of ander destroyer-Ilottielje, e in  konvooi-escorte, een 
luchtpatrouille, enz. 

In 1942, toen de eerste spanning voorbij was, kwamen onze eigen 
belangen meer ter sprake. Ik heb hier een memorandum, dat  o p  de 
marinestaf is opgemaakt o p  mijn instigatie. Het  is getekend door 
de chef van de  marinestaf, de  toenmalige schout-bij-nacht Tar- 
mijtelert. 

Hierin komt sterk naar voren, wat verder d e  rechtstreekse Neder- 
landse oorlogsdoelen zouden zijn, Het  is getiteld: ,,Memorandum 
betreffende het algemeen oorlogsbeleid." 

,,l. N u  de strategische toestand en daarmede de  strategische 
vooruitzichten zich scherper afteekenen, zijn wij in staat en is 
het onze plicht onverwijld een plan o p  te maken voor de Neder- 
landsche deelne.7iing in de herovering van ons grondgebied in 
Europa en Azië. Zoodanig plan moet zoo volledig mogelijk 
worden geformuleerd, ten einde de  daaraan verbonden maat- 
regelen tijdig te kunnen uitvoeren of althans voorbereiden. 

2. Als uitgangspunt moet dienen het op logische gronden 
genomen besluit van de geallieerde mogendheden om eerst 
Duitschland te verslaan en daarna Japan aan te vallen." 

Ik heb hierop de  nadruk gelegd na mijn bezoek in Amerika. D e  
grote kwestie was toen, dat  Australië en Nieuw-Zeeland pogingen 
deden om eerst in Oost-Azië tot evn oolossing te komen, omdat zij 
niet erg veel zagen in de strijd tegen Duitsland. D e  Chiefs of Staff 
in Washington waren er absoluut van overtuigd - en President 
Roosevelt was ook deze mening toegedaan -, dat  de  strijd eerst 
in Europa moest worden gevoerd, omdat Duitsland zoveel gevaar- 
lijker was dan  Japan, omdat zij veel meer grondstoffen bezaten, 
waaruit voortvloeit, dat  de Duitse industrie veel groter was en dat  
á e  Duitsers geografisch veel dichter lagen bij wat President Roosevelt 
zag als het ,,bulwark of the Western Democracies": Engeland. Wan- 
neer aan Duitsland de  tijd gelaten werd en het werkelijk met alle 
krachten zou aanvallen, zou Engeland groot gevaar lopen er onder- 
door te gaan. Bij wat ik zoëven heb gezegd over the Battle of the 
Atlantic had ik nog even de brief van Churcilill aan Roosevelt willen 
aanhalen, waarin Churchill zegt, dat  de  Britse Wegering absoluut 
vastbesloten is de strijd tot het uiterste voort te zetten. Wanneer 
echter, zegt Clizirchill, o p  e-n gegeven ogenblik de communicatie ter 
zee zou worden onderbroken, waardoor de Britse industrie niet meer 
aan het werk zou kunnen worden gehouden, zou de mogelijkheid 
geenszins uitgesloten zijn, dat  het Engelse volk o p  zulk een ogenblik 
een andere Regering zou wensen, voor welker vasthoudendheid hij 
niet zou kunnen instaan. ,,Give LIS the tools 2nd we wil1 d o  the job". 
Daarna zijn de vijftig oude jagers uit Amerika gekomen, uitsluitend 
voor de onrlerzeebootafweer. D e  Nederlandse marine he2ft er é t n  
van bemand: de ,,Campbelltou~n". 



64657. Ue Voorzitter: In 1942 is door de Ministeriële Commissie 
Algeinene Oorlogvoering een stafconimissie in het l e v a  geroeprn, 
waarvan, naar ik mem, de heer 1 e n ~ i i ) t e l ~ ~ r i  voorzitter was. Was de 
heer Terlnljtebn ook chel van de mannestat? 

.i. Ja. 

63658. De Voorzitter: Deze Conimissie Oorlogvoering heeft een 
rapport opgemaakt. Hoe verhoudt zich nu dit rapport met het 
niemorandum, dat u hier op het ogenblik voorleest? Dit rapport is 
van begin hlei 1943. 

A. Het memorandum is van G October 1942, ingediend door 
Marine aan Algemcne Oorlog\ocring. Dit heett waarschynlijk de 
stoot gegeven tot het iilstellen van ein stdico:nmissie, die moest 
leiden tot een plan ook op het gebied van de landmacht, nl. wat wij 
zouden do-n, voor de herovering van de grondgeoieden, wanneer 
ue mogelijiiheici hiertoe zich voordeed. 

64659. De Voorzitter: Deze stafcommissie is einde 1942 door de 
Ministeriële Cominissie Oorlogvoering benoemd. Deze commissie 
had ae opdracht ,,te onderzoel<en op welke wijze het in de ver- 
schillende gebiedsdeeleii van het Koninkrijk en in het buitenland 
aanwezige personeel der weermacht op de meest doeltreffende wijze 
aan de war effort kan deelnemen, en terzake voorstellen te doen. 
Hierbij ware tevens in beschouwing te nemen de voorbereiding van 
een expeditionnaire macht welke zal moeten deelnemen aan den strijd 
om en de herbezetting van Nederlandsch-Indië". 

Dit memorandum is dan waarschijnlijk de aanloop geweest tot het 
oprichten van de stafcommissie, waarvan de heer Termijtelen, van 
wie dit memoranduin afkomstig is, voorzitter is geworden. 

A. Ik herinner het me nu duidelijker. Cr zat nog een andere kant 
aan. Gedurende 1943 en 1944 is er een grote strijd gestreden over de 
kwestie, waarvoor de mensen moesten worden gebruikt, hetzij bij de 
marine, hetzij bij de Civil Affairs-scholen in Australië van het 
Indische Gouvernement. Dat is toen een langdurige strijd geworden. 
Achteraf bekeken is het haast belachelijk: van ons werden 144 man 
van de schepsn opgeëist, die we niet wilden geven, - altijd nog 
zeer terecht, vind ik -. Wij wilden niet vóórtijdig denisbiliseren en 
meenden, dat in de Archipel eerst militair ons gezag gevestigd moest 
worden. 

Daarom zal ook in het stuk van de Ministeriële Commissie Oor- 
logvoering aangegevcn zijn de vraag, hoe de verschillende mensen 
in de verschillende gebieden het beste zouden kunnen worden ge- 
bruikt voor de war efiort. 

De Voorzitter: Wilt u nu doorgaan met de lezing van het memo- 
randum'? 

A. ,,Dit besluit blijkt o.a. uit een discussie in den Pacific 
War Council te Washington. Het standpunt van den President 
der Vereenigde Staten wordt door onzen ambassadeur in een 
telegram als volgt wrrrpegrvcn: 

,,Nederlaag Japan vrijwel onmogelijk, zoolang Duitschland 
niet verslagen". Tegen dit standpunt, dat uiteraard geheel in de 
lijn der Engelsche opvattingen ligt, kunnen afwijkende mee- 
ningen van Australië cn Nieuw-Zeeland gean gewicht in de 
schaal leggen. Bovendien blijkt, dat alle partijen het er over 
eens zijiï, dat de herovering van Nederlandsch-Indië in het Verre 
Oosteii pas op de tweede plaats komt (Zie ook telegram van 
Hoogstraten)." 

Dit teiegram is niet in mijn bezit. 

,,3. Als gevolg van het vorenstaande moet worden rekening 
gehouden - althans voor de naaste toekomst - met ern alge- 
meen offensieve strategie in Europa en e s  algemern defensieve 
in het Verre Oosten. 
4. I-Iet behorit geen betoog, dat in llet bijzonder bij de stra- 

tegisch offensieve acties, waarbij hr8ederlanrlsch grondgebied in 
Europa en later in Azië wordt heroverd, de Nederlandsche 
strijdkrachten een zoo belangrijk mogelijke rol moetrn spelen. 

5. Het vraagstuk, waarvoar wij in de eerste plaats zijn pe- 
steld, kan als volgt worden gcforn~ul~.erd: ,,Welke maatregelen 
moeten worden genomen e2 hoe moeten onze strijdmiddelen 
worden georganiseerd en over de verschillende oorlogs- 
toneelen worden verdeeld, teneinde bij de hierboven genoemde 
offensieve acties zoo nuttig mogelijk aan de oorlogvoering te 
kunnen aeein'ernen, terwijl zij tev2ni op het juiste ooginblik en 
op de juiste plaats ook ciaar waar tijdelijk e x  defensieve strate- 
gie wordt gevoerd zoo effectief niogelijk de specifiek Neder- 
landcche belangen zullen dienen en onze positie tegznover onze 
bondgenooten zooveel mogelijk versterken?" 

6. De algemeene richtlijnen die gevolgd moeten word-11 
luiden: 

a. In Engeland een uit Marine- en Legerstrijdkrachten be- 
staande Weermacht opbouwen, met ern tweeledige doelstel- 
ling t.w.: 

1". bij de herovering van Nederland bepaalde, nader te om- 
schrijven taken te vervullen; 

2". na terugkeer in Nederland de kern te vormen van een 
expeditionnaire macht, welke bij de herovering van Neder- 
landsch-Indië een belangrijk aanaeel heeit." 

Het was eerst de bedoeling een legerkorps op Le bouwsn. Hiervan 
is tenslotte niets gekomen ei1 het enige, ciat werkelijk is tot stand 
gekomen is de mariniersbrigade, die is uitgedijd tot 12 000 man, ter- 
wijl deze aanvankelijk was bedoeld voor 5000 man. 

,,b. In het Oosten met alle daarvoor beschikbare middelen 
deelnemen aan de voorberridlng van e:n oIErnsieP tegen Japdil 
en steun wer1e:nen bi] de strategisch defensieve acties in de 
Souih West Pacific en het Indian Theatre. 

De in de Pacitic Area aanwezige legerslrijdkrachten moeten zoo- 
danig georganiseerd en gevormd worden, dat zij te zijner tijd 
gebruikt kunnen worden om het hederlandsche gezag in de 
heroverde geoieden te herstellen, al oi  niet in sarnrnwerking met 
de in Nederland op te bouwen expeciitioniiaire macht en niet ue 
vloot. 

7. Het onder 6 vermelde impliceert, dat wij moeten zorgen, 
door bekwame deskundigen, vertegenwoordigd te zijn bij alle 
instanties, councils, staven en dergelijke, welke een leidende rol 
spelen bij de krijgsverrichtingen, omdat het a l l ex  mogeiijk is 
onze gedragslijn op de juiste wijze te bepal-11, c.q. te wijzlgril, 
indien wij goed worden voorgelicht t.a.v. alle plannen, die wor- 
den opgesteld. 

Bovendien is het van het grootste belang, dat wij, door het 
leveren van deskundige adviezen ei1 voorlichting, onze positie 
bij onze bondgenooten versterken. 

De vraag, welke maatregelen in dit verband noodig zijn, zal 
door de Regeering terstond moeten wordrn behandeld. Hierbij 
dient te worden nagegaan, in hoeverre in de huidige bezetting der 
verschilleride posten veroetering moet en kan worden georacht. 
Gemakshalve wordt ezn lijst der als verteg-nwoordigers aangc- 
wezen officieren als bijiage bij dit hlemorandum gevoegd. 

8. De taken bedoeld onder Ga, l " ,  gerangschikt naar de te 
verwachten volgorde van de mogelijkheia hunner uitvoering zijn: - 

a. het bombardeercn van vijandelijke doelen iii Nederland. 
b. het bestrijden van vijandelijke vliegtuigen boven Neder- 

land al of niet ter bescherming der bommenwerpers, belast 
met de taak sub a. 

c. het opruimen van vijandelijke mijnversperringen op de 
Nederlandsche kust en in de Nederlandsche zeegaten voor zoo- 
ver dit in verband met de te ondernemen offensieve actie noodig 
is. 

d. het optreden ter zee, op de Nederlandsche kust en in de 
Nederlandsche zeegaten ten behoeve van de eerdergenoenide 
offensieve actie. 

e. het deelnemen te land aan de herbezetting van Neder- 
landsch grondgeoied. 

f .  het herstellen van het Nederlandsch gezag na de her- 
overing van ons Vaderland. 

9. Voor de uitvoering van de sub 8a geiioeinde taak wordt 
beschikt over het 320ste squadron van den M.L.D." 

Wij zijn de enige buitenlandse mogendheid geweest, die in de 
R.A.F. een eigen squadron had met eigen uniforman, eigen juris- 
dictie, enz. De anderen en ook de Nederlandse Luchtmacnt werden 
gekleed in R.A.F.-uniiormen en werden in een of ander squadron 
ingeàeeld. 

,,Momenteel is dit squadron uitgerust met Hudson-bommen- 
werpers" - die wij na de D. 8-W's het eerst hebbzn gekregen en 
die uit de Indische inzameling van het Prins Bernhardfonds zijn 
betaald -, welke voor deze opdracht minder geschikt zijn. Er 
mag echter op gerekend worden, dat gedurende de eerste maan- 
den van 1943 de herbewapening met Bostons zal plaats vinden, 
hetgeen beteekent, dat dit squadron dan op de best denkbare wijze 
voor zijn taak zal zijn uitgerust. 

Met de R.A.F. zullen spoedig besprekingen worden geop-nd 
teneinde zekerheid te verkrijgen, dat het 320ste squadron op het 
door ons gewznschte tijdstip tegen Nederland wordt ingezet. 

3 4 



10 !Vat het vermelde onder Sb betreft, hiervoor moeten 
worden br>te.xd de bij de R.A.F. ingedeclde Nederlanctsche 
le;er:~ri;iv~iegt:iigiil, evzrtueel aai~gevuld met jachtvliegers van 
den R1.L.D. 

Ook hieikoor zal het noodig zijn tijdig in overleg met de 
R.A.F. te treden. 

11. Voor de taak sub 8c dient beschikt te worden over de  
in het U.K. aanwezige Nederlandsche mijnenvegers en hulp- 
inijnenvzgers resp. 4 en 15 in aantal. 

Aan de Britsche Admiraliteit zal moeten worden kenbaar ge- 
maakt, dat het onze wznsch is, deze vaartuigen bij een actie 
tezeli hTe6erland in te zetten. 

Aan den Cominaiidant hlijnenveegáienst zal worden opge- 
dragen de noodige vooroereidingen tot in  details uit te werken. 

12. Voor optreden ter zee o p  de Nederlandsche kust en in 
zeegaten (Sc) zijn in de naaste toekomst de volgende vaartuigen 
beraciiikbaar: 
Hr .  Ms. Flores; 
Kr. Ms. Gïuno;  
Mr. Ms. Jan van Gelder: 
Hr.  Ms. O 9, O 10, O l 4  en O 15; 
Hr .  Ms. Dolfijn; 
Hr .  Ms. M.T.B. 203, 204, 235 en 240; 
Hr.  bhs. M.G.B. 46, 
alsmede eznige hulpschepen w.o. het Depotschip Oranje Nassau. 

Ook ten aanzien van deze vaartuigen zal tijdig met de  Britsche 
Admiraliteit moeten worden afgesproken, dat zij bij de  hoofd- 
actie tegen de Nederlandsche kust worden gebruikt. 

Het is te betreuren, a a t  in het bijzonder de bovenwater- 
vaartuigen zoo weinig krachtig zijn. Daarom zal moeten worden 
overwogen, of niet uit den Indischen Oceaan en West-Indië sche- 
pen moeten worden aangetrokken, terwijl het wellicht aanbeve- 
ling verdient, Mr. RlIs. Isaac Sweers, die i.v.m. nog uit te voeren 
voorzií:ilingrii voorloopig in de Europersche wateren zal blijvvn: 
alhier aan te houden i.p.v. het schip, na uitvoering der ge- 
noemde voorzieningen, naar dei1 Indischen Oceaan te dirigeeren. 

13. Voor zoover bekend, is de taak genoemd onder Se reeds 
in voorbereiding bij het legerbestuur. Ook o p  dit punt zullen 
duidelijke afspraker, met de Engelsche oorlogsleiding moeten 
worden gemaakt, teneinde het aandeel, dat onze strijdkrachten 
zullen hebben, voor cie Nederlandsche zaak zoo opbouweild 
mogelijk te doen zijn. 

Ket ligt niet op mijn wrg o p  dit punt dieper in te gaan; wel 
wil ik wijrer. op de noodzakelijkheid onverwijld de voorbzrei- 
ding, niet slechts o p  papier, doch vooral ook o p  practische pun- 
ten, volledig uit te werken. 

Punt Sf heeft de volle aandacht der Regeering. 
14. Ten aanzien van punt Ga, 2". moge het volgende worden 

opgemerkt. 
111 de eerste plaiits moet door de  Regeering worden beslist, 

of met het beginsel van het vormen van een expeditionnaire 
macht in Nederland t.b.v. de herovering van Kederlandsch-Indië 
wordt ingestemd. 

Indien dit vaststaat, moet worden bepaald: 
1. hoc groot die macht behoort te zijn; 
2. wat haar samenstelling en uitrusting zal wezen; 
3. wie het con~manao  zal voeren; 
4. hoe zij zal worden opgeleid; 
5. hoe zij t.z.t. zal worden overgevoercl. 
15 Wat betreft punt 14 sub 1 wordt d.z.z. gedacht aan ern 

aanvankelijke sterkte van ~ o n d  10 000 man. Deze sterkte acht 
ik het minimum, dat wij in hei veld moeten brcrig-n. 

Intusschen is het zaak door overleg tusschen de  Ministeries 
van Oorlog, Kolonlen en illarine zoo spoedig mogelijk de ge- 
wenschte sterkte, die voor e2,1 gro3t deel bepaald zal wordzn 
door het aantal beschikbarv instructeurs, vast ie stellzn. Daarbij 
kan tevens woiden overwogen of met een twcede of wellicht 
met mecrdere echelons moet mordsr rekening gehouden. 

16. Een zelfde overleg zal moeten plaats hebben ten aanzien 
van de bewapening en de uitrusting der bedoelde legermacht, Het 
is momenteel en in de naaste toekomst niet mogelijk de  noodige 
waprcs e:] equipments hiervoor aan te schaffen, omdat a1le:n 
voor de onmiddellijke oorlogvoering wordt geleverd. Nagegaan 
zal dus moeten worden, waar en o p  welke wijze, na de herove- 
ring van Nederland, o p  de snelste wijze over uitrustingen, wapens 
ei1 munitie kali worden beschikt. Thans moetcn echter onvsr- 
wijld tot in details uitgewerkte lijsten van de noodige goederen 

worden opgesteld, opdat tot ori~~~iddellijken aanhoop zal kunnen 
worden oveigegaan. De met dezen aankoop te belasten per- 
sonen of instantles moeten reecis thans worden aangewezm en 
zoo spoedig mogelijk volledig &orden geinstrueerd. 

17. Voor het commando van de expedit~onnaire macht mort 
ree& thans ezn geschikt ofiicier wordvn aangewezen, opdat hij 
van den aanvang af d e  leiding der voorbereiding op zich zal 
kunnen ilemen. 

18. Uit de thans beschikbare militairen zal de kern voor 
den opbouw der te vormer, expeditionnaire legermacht moeten 
worden samengesteld. Al het voor dien kern bestemde personeel 
moet ZOO deugdelijk in  alle onderdeelen der moderne oorlog- 
voering worden onderwezen en zóóveel practische ervaring 
moeten opdoen, dut ezn ieder geschikt is om t.z.t. als instructeur 
van ezn oudercieel op te treden. 

Ver~noedelijit zal het noodig zijn een deel der in West-Indië 
gestationneerde mariniers voor dit doel naar Engeland over te 
plaatsen. Deze beroepssoldaten zijn voor de bedoelde taak 'Jij 
uitstek geschikt." 

Dit  is ook grbelird. Wij hebben in Amerika e2n kern-kadergroep 
gevormd; dat  waren mariniers, die van over de gehele wereld van- 
daan kwaineri. Overal, waar mariniers waren weg te halen, heboen 
wij ze weggehaald, wat op zich zeii reeds ontzaglijke nloeilijkheden 
gaf. Ik herinner mij b.v. een marinier l e  klasse, die een buitznge- 
woon goede hofmeester was voor de Co~iverileur van Curaçao. Het 
was niet gemakkeiijk om hen1 van die baan los te krijgen, want de 
Gouverneur van Curacao voelde blijkbaar weinig voor de kernkaaer- 
groep, maar wel voor zijn eigen huishouding. Brief- en telegram- 
wisseiing daarover driiirde maanden. D e  meiisen zijn in dat  soort 
c l inga vaak wat klein. I n  ieder geval zijn de mariniers bij elkaar 
gekomen en in het kamp Le Jeune opgeieid. Hieruit is de  mariniers- 
brigade gegroeid, waarbij zij het kader vormden en de opleiding ter 
hand moesten nemen van de oorlogsvrijwiliigers uit Brabant en 
Limbrirg. Zij rijn - tot onze eigen verbazing - volkoinen in de  
oude traditie van ,,hetv korps opgenomen en ingeleefd. Zij hebben 
gevoel voor traditie, discipline ril karakter getooiid. Aanvankelijk 
warcn wij er wat huiverig voor om drze oudere mariniers in de, hun 
volkomen vreemde? Amerikaanse sfeer o p  te leiden, vooral omdat, 
als later de Brabanders en de Limburgers met ezn heel andere mrn- 
tapt l eit : zouden komen, het korps weleens niet gemakkelijk op peil te 
houden zou kunnen blijken. Zij zijn echter onmiddellijk met hart en 
ziel aan het wrrk g-gaan er1 dadelijk bestond de traditionele barid 
tussen: ,,Mariniers". Naar mijn gevoel is deze vlotte aanpassing azn 
merkwaardig psychologisch verschijnsel geweest. 

64660. D e  Voorzitter: Op welk tijdstip was dit? 

A. Zij ware11 in 1935 klaar. Zij zijn helaas door de Engelsen 
op Malaltka vastgehouden. 

Dr Voorzitter: Daarover zal ik straks nog vragen stellen. 

A. ,,Met het Ministerie van Scherpvaart zal reeds thans over- 
leg gepleegd moeten worden, opdat zekerheid worde verkregen, 
dat  de voor den overvoer benoodigde scheepsruimte ook werkeiijk 
becchikoaar zal zijn. Met de  principieele regeling hiervan mag 
niet gewacht worden tot Nederland bevrijd is, omdat anders 
wellicht verpiichtingen zijn aanvaard, waardoor onvoldoende 
tonnage voor het transport der troepen overblijft. 

20. Tecsiotte wordt ten aanzirn van het in Europa aanwezige 
deel der weermacht opgemerkt, dat het vermoedelijk van ons 
wordt verwacht, dat wij aan de bewaking van Duitschland, als dit 
eenmaal verslagen is, zullen derlnemen. Het lijkt intirsschen niet 
iloodig hiermede reeds thans rekening te houden. 

21. Om onze gedragslijn in het Oosten te bepalen is het 
noodig eerst een inzicht te krijgen i11 de ter beschikking staande 
midaelen. Helaas zijn deze zecr gering. In het algemeen ge- 
sproken bevindt zich de vloot in de Eilgelsche sfeer, het Indian 
Theatre, met Colombo als centrum, de legeronderdeelen in de 
South West Pacific Area. 

D e  vlooîindeling is als volgt: 
Hr. Ms. Heemskcick; 
Hr .  Ms. Soemba; 
Hr .  Ms. Willen1 va11 der Zaan,  
Hr.  Ms. Jan van Galen; 
Hr. Ms. Tjerk Hiddes; 
Hr .  Ms. Isaac Sweels: 
Hr. Ms. O 19, O 21, O 23 en O 24; 



Hr.  Ms. K 11, K 14 en K 15; 
Hr. Ms. Colombia, 
alsmede eenige hulpschepen, in  het Indian Theafre: 
H r  Ms. Tromp; 
Hr .  Ms. Crijnsszn (tijdelijk overgenolilcn door Australië) 
in de So~i th  West Pacific Aïea. 

Binnenkort worden Hr. Ms. Heemskerck, Jan van Galen en 
Tjerk Hiddes naar de S.W.P.-Area gedirigeerd voor het ver- 
richten van konvooidiensten. 

Bovendien is het 32lste squadron (Catalina's) van den M.L.D. 
o p  Ceylon gebaseerd." 

Dit waren oorspronkelijke vliegboten, die uit Nederlandsch-Indië 
werden geëvacueerd en die nu ~ i j n  vervangen door Catalina Am- 
phibie-vliegtuigen, die o p  land en o p  watcr konden neerstrijken. 

,,Opgemerkt wordt, dat steeds e2n deel der schepen en booten 
tijdelijk voor reparatie in Amerika of Engeland verblijft. 

D e  totale sterkte van hei K.N.I.L. in  en o m  Australië bedraagt 
rond 400 man, waarbij het personeel van de  Militaire Lucht- 
vaart niet is inbegrepen. D e  M.L. is bezig een bombersquadron 
te vorinen, dat  evenwel nog niet a.an de operaties deelneemt. 
Zoodra de opleiding in Jackson zal zijn afgeloopen, wordt de  
M.L. in Australië vermoedelijk met 1 bombersquadron en 2 
fightersq~iadrons versterkt (medio 1943)." 

Jackson is ern gezamenlijke vliegschool geweest, waarbij zowel 
voor het leger als voor de marine werd opgeleid. Dit was de  eerste 
vervanging van de opleiding in Moro Krembangan bij Soerabaja. 

,,Behalve bovengenoemde K.N.1.L.-onderdeelen is nog aan- 
wezig een uit 66  man bestaand deel van de Brigade Irene, dat 
voor bijzondere diensten in C 'o lomb~ wordt opgeleid, doch dat in  
de toekomst waarschijnlijk naar Australië zal worden overge- 
bracht". 

In  de misère-periode vlak vóór de val van Java hebben we een 
gedeelte van de Prinses Irene-Brigade, blijkbaar slechts 66 man, naar 
Colomoo gestuurd, o m  te worden opgeleid tot versterking van hei 
Indische leger als Europees contingznt. Er  is niets van terecht- 
gekomen. Tegen de tijd, dat  ze daar aankwamen, was het al mis. 

,,22. D e  in het lndian Theatre gestationneerde vlooteenheden 
zijn ingedeeld bij de Eastern Fleet en vervullen waardevolle 
diensten in  den Indischen Oceaan. Daar  zij volledig in de Britsche 
Organisatie zijn opgenomen, kunnen zij er niet zonder meer ~ i i t  
worden losgemaakt. Het  zal dus noodzakelijk zijn reeds thans 
aan de Britsche Admiraliteit mede te deelen, dat wij verwachten 
dat, zoodra een offensief in de richting van Nederlandsch-Indië 
zal worden geopend, om het even of dit uit het Westen of uit 
het Oosten mocht zijn, onze schepen daaraan zullen deelnemeri. 

Hetzelfde geldt t.a.v. de in Australië gestationneerde schepen, 
ten aanzien waarvan wij met de Amerikanen (en Australiërs) een 
afspraak zullen moeten maken. 

23. In  het bijzonder omdat de troepen zoo uiterst gering in 
aantal zijn, ligt het voor de hand, dat wij er zeer spaarzaam mee 
moeten omgaan. Elke actie, hoe beperkt ook, kan menschen 
kosten en de kans, dat een aanzienlijk deel verloren zal zijn ge- 
gaan, voordat de werkelijke herovering van Nederlandsch-Indië 
plaats vindt, lijkt groot. O m  dit te voorkomeii, zullen onze men- 
scheil niet ingezet behooren te worden, indien het ooriogshande- 
lingen buiten Nederlandsch-Indie treft. D e  B.S.O." - dit is dus 
Helfrich - ,,en de O.B.S.O." - dit is de Onderbevelhebber 
Strijdkrachten in het Oosten, de schout-bij-nacht Coster, die in 
Australië zat - ,,zullen o p  dit punt moeten worden geïnstrueerd. 

Intusschen zou het onjuist zijn uit zuinigheid het K.N.l.L.-per- 
soneel in het huidige strategische defensieve stadium niet te latcn 
deelnemen aan door generaal MacArthur noodig geoordeelde 
ondernemingen in den Indischen Archipel. Daarom zal nog up 
verliezen moeten worden gerekend. 

24. Onzerzijds moet bij de  voorbereiding van een offensief 
in  de richting van Nederlandsch-1nd:ë (11 de eerste plaats worden 
meegewerkt door deskundige voorlichting en door actief deel- 
nemen aan het tot stand brengen van de  verbindingen met dat  
land. Deze aangelegenheid heeft reeds de  volle aandacht der 
Regeering en word1 daarom niet nader besproken. 

D e  Chef van dcil Marine Staf, 
J. W. Terrilijtelen." 

6 October 1942. 

64661. De Voorzitter: Is dit memorandum aan u gericht? 

A. In  eerste instantie is het aan  mij gericht en door mij aan 
.,Algemene Oorlogvoering" overgebracht. 

Met oetrekkelijk veel van deze punten is begonnen en er zijn er 
ook ten uitvoer gebracht, behalve dat  legerkorps, waar helemaal niets 
van is terechtgekomen. D e  Irene-Brigade is het enige Korps, dat 
lileegedaan heeft met de invasie op het vasteland. D e  lrene-Brigade 
moest echter in  1944 vlak vóór de invasie nog worden versterkt met 
125 mariniers, omdat de Britse generaal, die deze Irene-Brigade zou 
moeten meenemen, twee gevechtsgroepen te weinig vond. Er  is dus 
door ons ern derda gevechtsgroep mariniers aan  toegevoegd. Dit gaf 
weer eigenaardige m~eiiijkhed~en. D e  Amerikanen hadden de 
mariniers opgeleid en Amerikaans ingericht. Z e  wilden dit korps 
mariniers gebruiken in de South West Pacific tegen de Jappen. Z e  
vonden het maar zeer bedenkelijk, dat  ze nu  zouden worden gebruikt 
op het Europese vasteland. Het is echter toch doorgegaan. We hebben 
e2n Amerikaans mariniersofficier er voor gespannen, d:e ons erg ver1 
heeft geholpen. Men moest in die tijd ontzaglijk rekening houden 
met .,de beide grote broers", die onderling meestal miii of meer na- 
ijverig op elkaar waren. 

64662. D e  Voorzitter: Moeten we de conclusie trekken, dst  Enge- 
land en Amerika niet erg sympathiek stonden tegenover de pogingvn 
van Nederland om zelfstandig jets tot stand te brmgen in Indië? 

A. Ik geloof, dat  dit indertijd niet zo lag. Naar  mijn mening had 
MacArthur, de militaire leider, die toen haast almachtig was, ciaar 
tegen in het geheel geen bezwaar en hij had ons zeker ern plaats 
gegeven, omdat onze mariniers tot een goede prestatie in staat waren. 
Admiraal Hclfrich kan u dit veel beter uitlegg:n, aangezien hij gene- 
raal MacArthur persoonlijk heeft meegemaakt. Alles is inisgelopcn, 
doordat de demarcatie!ijn tussen de Engelsz en de Amerikaanse 
invloedssfeer door Nederlandsch-Indië, waar de operaties dus in de 
ene of andere hand zouden zijn, plotseling o p  i 5  Augustus 1945 is 
verlegd. 

64663. D e  Voorzitter: Kunt  u hierover iets mededelen? 

A. Ik kan hierover maar heel weinig mededelen, want in Augus- 
tus 1945 was ik er praktisch uit. Ik  heb een lange brief, o.a. ook 
hierover, van de heer Alexander van hei Engelse Ministerie van 
Defensie. Deze brief van 27 getikte zijdjes houdt in een betoog, dat 
het niet de schuld van de Engelsen is geweest. Mijn indruk is en 
blijft, dat de Engelsen o p  ern gegevrn ogenblik de Amerikanen hizr- 
toe hebben geprest. Vlak voor deze Augustusdatum had MacArthur 
tegen Helfriclz gezegd, dat  de manier, waarop hij dacht te ageren, 
was: ,,Island hopping Tarakan, Balik Papan, Java." Helfriciz had 
toen de  opmerking gemaakt, dat  hij toch naar Japan moest en dus 
een andere richting uit moest, maar MacArthur antwoordde, dat hij 
dezelfde weg terug zou nemen, die de Japanners hun hadden voor- 
gedaan. Wanneer het o p  Java in 1945 Amerikaanse troepen warxi  
geweest, die het eerst daar landden, was de  toestand beslist heel 
anders geworden. Afgescheiden van de  vraag, wie uiteindelijk de  
demarcatielijn-verschuiving heeft bewerkstelligd, Engeland had de  
commitment nooit op zich mogen nemen, wanneer het niet zeker 
was, dat er voldoende Engelse troepen aanwezig waren. De heer 
Alexarzdcr wijdt hierover in zijn brief zeer uit. Toen de atoomboin 
was gevallen, was het afgelopen. De Engelsen moesten nu demo- 
biliseren. D e  mensen wilden naar huis en zij moesten in het arbeids- 
proces worden ingeschakeld. Het  i.s begrijpelijk, dat dit moeilijkheden 
inet zich bracht. Ik  kan inij best voorstellen, dat  het zeer moeilijk 
was, maar zij hadden die commitincnt niet o p  zich moeten nein.in. 

64664. D e  Voorzitter: Heeft u er bezwaar tegen, dat deze brief 
wordt overgelegd aan de commissie? 

A. Ik heb de brief niet bij me. Ik zou hem eerst graag zelf nog 
eens doorlezen. Ik vermoed, dat  ik er geen bezwaar tegen zal 
hebben. 

64665. D e  Voorzitter: Heel graag. Uw oordeel is dus, dat de 
Engelsen ten onrechte een taak op zich hebben genomen, die zij niet 
konden volvoeren. 

A. Ja. Die kwestie is wel enigszins begrijpelijk. Generaal Chris- 
tison moest zich niet met interne politiek bemoeien, vlak na de  ge- 
schiedenis met Griekenland, waar de  Engelsen zich wei met de  bin- 
nenlandse politiek hebben bemoeid. Dit heeft torn e-n enorme kritiek 
van Labour op Churchiil veroorzaakt. Moutztbatten verbleef i11 Candy 
o p  Ceylon en kreeg vermoedelijk van d5 thans aan de macht zijnde 
Labour-Regering de meSedeling, dat hij zich niet moest verwarren 
in de binnenlandse politiek. 



64566. Jonkvrouwe U'ttewaall van Stuetwegen: Was het niet 
eerder in Potsdam besloten? 

A. Ja,  de verlegging van de demarcatie-lijn, naar ik heb gehoord. 

64367. D e  Voorzitter: In  Augustus 1945 was u toch al weg? 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegeai: Dat  is buiten ons om be- 
sioten in Potsdam. Wij zijn er h e i e ~ a d l  niet in gekend. Tot  grote 
vzrbazing van ledereen is dat  toen plotseling te  voorschijn gekomen. 
Wij &ar:n in Potsdain niet danwczip. 

A. Neen. 

64568. Jonkvrouwe Wtteiiaall van Stoetwegen: Wij weten dus 
ciet, wat hier achter h e d t  geretcn. 

A. Neen. 

64569. D e  Voorzitter: Is dit naar uw oordeel dus op initiatief van 
Engelse zijde geseurd? 

A. Ja. Ik  heb het gevoel. dat  het op initiatief van Engelse kant 
is gebeurd. Ik kan het echter niet bewijzen. 

64670. D e  Voorzitter: D e  Amerikanen hebben dus aan de  wens 
van de Engelsen toegezcl en? 

A. E r  zijn bij Yalta en Potsdam veel d i n g a  van Amerikaanse 
zijde to-gegeven. Stalin heeft daarmede Polen verdiend. 

64571. D e  Voorzitter: Daarmee is de brief van de heer Alexar~dcr 
. dus in strija'? 

A. Ja .  Het zal echter wel door elkander heenlopen, dat  is meestal 
met dire dingen. 

64672. D e  Voorzitter: Is u het met het voorgelezen mimorandum 
e:i-is? 

A. Ja, in grote trekken wel. Voornamelijk is het van waarde oni 
de s i e x  te zidn, die in 1942 bego:l te komen. Alle krachten werden 
i:;gespaili-ien om tot actieve deeindme In onze e.g-n gebieden te 
komen. D,t is het terschil met de  tijd van vóór 1942. 

64573. D e  Voorzitter: Op 6 October 1942 werd dit memorandum 
vastgesteld, waarin werd aangedrongen o p  de vorming van een 
expeditionnaire macht. In de errste helft van 1944 is e-n Bureau 
Expeditionnaire klacht opgericht. Daartussen ligt een tijdvak van 
anderhalf jaar. Hoe verklaart u dit? 

A. Dat moet u aan de heren van de landmacht vragen. Ik weet 
bet niet. 

64374. D e  Voorzitter: U was toch lid van de Ministeriële Com- 
missie Oorlogvoering? 

A. Dit zijn toch wc1 interne aangelegenheden van het Ministerie 
van Oorlog. Ze hebben e2n kamp in Wolverhampton gekregen. Er  
is e-n tij3 mle he-ngegan vó6r het eindelijk zover was. E r  moest, 
m e m  ik, worden gewacht tot het kainp klaar was. 

64675. D e  Voorzitter: Het kainp in Wolverhampton was in 1941 
al klaar. Er  moet diis ezn andere reden zijn geweest. 

A. Ik bedoel m a x ,  dat er zulk soort bezwaren waren. Wanneer 
er dan niet krachtig wordt doorgezet ei7 getracht over deze bezwa- 
ren he211 te komen, gebeurt er niets. We hebben ons in de Ministe- 
riële Comnlissie Oorlogvoering altijd afgevraagd, waarom het niet 
gebeurde. Van de mariniers warm er in 1943 ai offic'eren in het 
kamp L e  Jeune. Voor de landmacht is het blijkbaar niet gelukt. D e  
landmacht w i i ~ e  in Engeland opleideil; wij voelden meer voor Ame- 
rika. Er  waren ook Amerikaanse kanipzn in Engeland, o.a. voor 
opleiding van onze mariniers bij Glasgow. We zijn werkelijk ook 
geholpen door de Amerikaanse ,,PushM, die overal achterheen zat. 

64376. D e  Voorzitter: U kunt dus niet zeggen, wat de oorzaak 
hiervan is'? 

A. Neen. Ik weet ailecn, dat  er in de Ministeriële Commissie 
Oorlogvoering herhaaldelijk o p  is aangedrongen. 

64667. D e  Voorzitter: Bij wie werd ei. op aangedrong~n? 

A. Bij de Minister van Oorlog, torntertijd %linister van Lidth de 
Jeude. 

64678. D e  Voorzitter: Heeft de  Minister deze zaak opgehouden? 

A. Neen, dat kan ik ook weer niet z e g g a .  E r  waren werkelijk 
ook wel bezwaren. Het ging allemaal niet evzn eenvoudig. Men 
moest hiervoor instructeurs hebben, die goed warm opgeleid, en 
verder wapens en uitrustiilg, alvorens men kon beginnen. 

64679. D e  Voorzitter: Generaal van Voorst Evc~kirlk was hoofd 
van het Bureau Expeditioilnaire Macht. Deze klaagde er over, dat  
hij te weinig personeel had o111 zijn taak als hooid van dit bureau 
uit te  voeren. Hij heeft een klacht aan de Minister van Oorlog ge- 
richt, dat  hij ie weinig personeel had om de  zaak o p  gang te krijgen. 
Was de expeditionnaire macht naar uw oordeel niet ern zodanig 
belangrijke aangelegenheid, dat men de Irene-Brigade iets had kun- 
nen verzwaklten oin daarvoor personerl beschikbaar te kunnen stellen? 

A. I k  durf hierover geen oordeel te vellen. D e  Irene-Brigade 
was al zo zwak. 

64680. D e  Voorzitîer: Zijn deze aangelegenheden niet in  de 
Ministeriële Commissie Oorlogvoering besproken? 

A. Er zijn notulen van de Ministeriële Commissie Oorlogvoering 
over wat daar besproken is. 

64681. D e  heer Fens: Was de Irene-Brigade naar uw oordeel 
noodzakelijk of was het meer een geste van ons o m  te kunnen 
zeggen, dat  wij ook meededen aan de invasie? Is er door de  Engel 
sen om gevraagd, of wij ook mee wilden doen? 

A. Ik geloof, dat het er hoofdzakelijk o m  ging om mee te  doen 
met de invasie o p  het continent. Wij w ~ l d ~ n  niet onze eigen trocprn 
terugkomen. Samen mct Minister van Lldfh de Jeude heb ik weleens 
een bezoek gebracht bij de klistvzrdediging van Harwich, waar toen 
de Nederlandse troepen lageil. I k  denk, dat de  Engelsen er niet oni 
zuilen hebben gevraagd. 

64682. D e  heer Fens: Heeft de  Commissie Oorlogvoering het idee 
gehad, dat zij het moesten doen ten opzichte van Nederland, omdat 
de Nederlandse bevolking zou verwachten, d ~ t  wij met eigen trocpeil 
kwamen, of dat  wij het moesten doen tegenover de Engelsen? Kunt 
u zich niet herinneren, dat dit ooit is besproken? 

A. Neen, ik kan mij niet herinneren, dat het bepaald besproken is. 

64683. D e  Voorzitter: Misschien zoudt u nu een beschouwing 
willen geven over het gevoerde marinebeleid. 

A. In de loop van het verhoor heb ik al laten voelen hoe ernstig 
de situatie eAgcnlijk was, tot midden 1943. Onze taak was toin,  
dat we moesten zorgen, dat onze schepen overal meededen onder 
Operational Contrul van de Britse Admiraliteit, met onze eig-n ver- 
antwoordelijkheid voor de bemanning, judiciair en materieel. Ik heb 
al even geflezen o p  de  enorme moeilijkheden betreffende de  aard 
van het door ons meegebrachte materiecl. Alles moest ten slotte van 
de Britse industrie komen, die helemaal o p  dc massaproductie was 
ingericht en niet aan afwijkende werkstukken kon beginnen. In  alle 
mogelijke oprichten waren we afhankelijk van de Adi-iiiralty. Dit  
neemt niet weg, dat  onder het personeel de Nederlandse sfeer, de 
Nederlandse uniform, de Nederlandse rechtsbedeling en dergelijke 
zaken bleven. Mijn eerste taak in Mei 1940 was te zorgen, dat de 
s c h e p ~ n ,  die in alle mogelijke havens van het United Kingdom aan- 
gekomen waren, met een, wel enigszins gedemoraliseerde, beman- 
ning weer in het gareel kwamen. 

Ik heb dus eerst alle havens afgereisd om toespraken te houden 
voor de verschillende bemanningen, waarbij werd gewezen o p  de  
vaderlandsliefde, o p  de feiten, die achter de rug waren, en o p  de  
noodzakelijke reorganisatie. Wij hebben tijdelijk plaatsruimte in Fal- 
mouth gekregen, een zuidelijke haven van het United Kingdom. 
Wij hebben daar nog gedurende enige tijd een stationsschip gehad, de 
,,Westernland", en vandaar uit zijn de bemanningen der verschillende 
onderdelen o p  oorlogssterkte gebracht. Op  16 Mei 1940 kwam ik in 
Enge!and aan wal, 23 Mei namen de ,,Flores" en d: ,,Grilnon haar 
porten in de verdedigingsgordel van de T h e e a s  in tegen evxtuele  
invasiepogingen, 1 Juni kwam de M.L.D. in actie met zijn oude 
Fokkers voor de anti-submarines-patrol in  Bristol Channel en de 



zuidelijke ingang van de Ierse zee en 11 Juni ging de eerste Neder- 
landse oilderzeeboot naar de Noorse kust voor onderschepping van 
het ertsvervoer van Narvik naar Emdrn;  eeli van de belangrijkste 
trajecten, waarlangs de aanvoer plaats had voor de Duitse oorlogs- 
industrie. Helaas zijn o p  die Nooïse patrouille de O 13 en de O 22 
wegge bleven. 

Door  de  Engelsen werd onze hulp zeer geapprecieerd. Herhaal- 
delijk is dit gezegd en het bleek ook in alle mogelijke opzichten. Men 
vond, dat deze reorganisatie zeer snel in haar werk was gegaan en dat  
de mensen volkomen betrouwbaar en efficient bleken. 

In het begin waren er onder het personeel moeilijkheden met de 
Engelsen. E r  was een soort van wantrouwen. D e  verhalen van de  
vijfde colonne werden in Engeland zeer terecht rondge~azuind. E r  
waren herhaaldelijk strubbelingen en vechtpartijtjes. Er  kwam eens 
een bericht door, dat  een Nederlandse matroos inet een pistool in  
zijn achterzak rondliep, wat later zijn tabaksdoos bleek te zijn ge. 
weest. In die eerste pcriode hebben de mensen het niet leuk gehad. 
Toen de zaak gereorganiseerd was en men geregeld aan de Engelse 
oorlogspatrouilles dec:lnam, werd de  verhouding belangrijk beter. 

Wij hebben in die tijd ook moeten zorgen voor de toekomst. I n  
de eerste plaats gold dit de opleidingen. D e  opleiding voor adelbor- 
sten was in Ennys House georganiseerd e n  is, naar mijn gevoel, zeer 
geslaagd. Toen de  heer de 5003, mij had afgelost als Minister van 
Marine, heeft hij een bezoek bij de adelborsten in Enyss House ge- 
bracht en zijn mening hierover was, dat het bijzonder goed, eenvoudig 
en toch efficient was georganiseerd in een oud landhuis in  de buurt 
van Falmouth. 

D e  schepen O 20, O 21 en O 22 waren nog niet afgebouwd, even- 
min de ,,Isaac Sweers" uit Vlissingen en de ,,HeemskerckW. D e  
,,Sumatran was wel vaarklaar. D e  ,.Weemskerck", die nog niet oor- 
logsgereed was, maar  wel kon varen als hulpschip, is als escorte 
met de ,,SumatraM naar Canada meegegaan om H.K.H. Prinses 
.Titiiana over te brengzn. 

D e  ,,Heeinskerckn is na terugkomst in grote reparatie gegaan en 
verder uitgerust. Verder hadden we in Dundee in Schotland een 
station voor onderzeeboten gevestigd. Onze patrouille was to-n o p  
de Noorse kust gericht en het was dus wenselijk om in het noorden 
de basis te hebbeïl. Kolonel Hellir~gl?znn was Captain Submarines en 
had behalve Nederlandse boten ook een Poolse boot onder zich. D e  
boten werden daar gereedgemaakt voor de tochten in de  Noorse 
wateren. Na de aanval op Pearl Harbour zijn de ,,Heemskerckn en 
de ,,lsaac Sweers" dadelijk naar Indië gedirigeerd en evenzo de  
,,Colombia", een schip van de  K.N.S.M., dat  ingericht was voor 
onderzeeboot~~~oederschip. 

D e  geweldige nloeilijkl-ieid was, dat  de onderzeeboten in stand 
moesten worden gehouden, wat allerlei reparaties medebracht, zonder 
dat we de faciliteiten hadden van een onderzeebootbedrijf als dat  te 
Nieuwendiep. Hiervoor hebben we een schip riloeten nemen, waarop 
allerlei werktuigen zijn opgesteld. Het  heeft eerst in Engeland dienst 
gedaan en daarna is liet naar Indië geweest. Het is niet admiraal 
Helfrich meegegaan naar Colombo, waar het ook door de Engelsen 
werd gebruikt als torpedojagersmoederschip. D e  ,,Colombiau is ten 
slotte in Zuid-Afrika terechtgekon~en en vlak voor de haven Port 
Elisabeth door een Duitse onderzeeboot getorpedeerd. 

D e  ,,Van Kinsbergen" was in West-Indië en bleef daar ook, voor 
het onderscheppen van Duitse schepen, die een neutrale haven tracht- 
ten te bereiken. Dit schip kwam onder commando van de Commander 
in Chief o p  Berniuda, een Engelse admiraal, die later deputy first 
sealord is geworden en altijd met de  hoogste lof over de ,,Van Kins- 
bergen" heeft gesproken. 

D e  O 21, O 23 en O 24 zijn naar Indië gedirigeerd voor versterking 
van de onderzeebootmacht aldaar. D e  ,,Van der Zaan" heeft in die 
eerste periode met een Engelse mijnenlegger van hetzelfde formaat 
op de Franse kust gcopererrd; ze hebben daar offensieve mijnver- 
sperringen gelegd v6ór Cherbourg, Brest en Le Havre, om te trachten 
die havens af te sluitea. 

Verder hebben we een hele reeks van trawlers, vissersvaartuigen 
gehad, die als bewakingsvaartuigen hadden dienst gedaan bij de  zee- 
gaten in Nederland: de ,,Texel", de ,,Vlieland", de  ,,TerschellingH, de 
,,Amelandw, de ,,hlarken", de  ,,AudijkW, enz. enz. 

De ,,Dirkje" en de ,,Claesjem, twee grote trawlers, bestemd voor 
visvangst in de Noordelijke IJszee, hebben we met asdic-toestellen en 
bewapening voor West-Indië uitgerust, waar helemaal geen onderzee- 
bootafweer was, buiten de ,,Van Kinsbergen", die steeds achter 
Duitse schepen aan was en daardoor niet doorlopend in de buurt van 
Curaqao kon blijven. Bovendien hebben we drie Noorse walvisjagers 
overgenomen en uitgerust voor de olieroute Curaçao-Maracaïbo, 
waarop gelukkig nooit ernstige aanvallen zijn gedaan. E r  kwamen in 
de haven van Curacao wel 10 à 12 schepen per dag binnen. 

64684. D e  heer Fens: E r  is toch ook een onderzeebootaanval op 
Curacao zelf geweest? 

A. Een Duitse onderzeeboot heeft de baai en de haven beschoten. 
Een van hun torpedo's is tegen de pier van het waterfort t e r ~ c h t -  
gekomen en geëxplodeerd. 

Toen hebben de kanonnen van 19 cm vuur geopend. Deze aanval 
was een waarschuwing, dat  er ieder ogenblik iets kon gebeuren. 
Een onderzeebootoorlog wordt uiteraard in de eerste plaats op de 
drukste scheepvaartroutes gevoerd. Als daar echter langzamerhand 
meer materieel van de tegenpartij is gekomen en daardoor de aan- 
vallen voor de  onderzeeboten bijzonder gevaarlijk worden, verplaatst 
de strijd zich naar de secundaire handelsroutes. Een van die routes, 
die in deze oorlog van buitengewoon veel belang was, was de olie- 
route naar en van Curaçao. Een andere belangrijke scherpvaartweg 
was die van het bauxietvervoer vanaf Paramarib3 naar de Gulf. 
D e  verspreiding van de bewakende marine-onderdelen veranderde 
natuurlijk met de veranderingen in strategie van de vijand. 

64685. C e  Voorzitter: U heeft zoëven gesproken over de snelle 
reorganisatie, die er is geweest, en verder over de onderzezbot-n, 
die het Noorse ertsvervoer volgden. Is  het uitzenden naar de West 
in overleg tnet de Engelse admiraliteit geschied of gebeurde dit o p  
eigeil initiatief van de Nederlandse aiitoriteitea? 

A. Het uitzenden van schepen ais de ,,Dirkje" en de  ,,ClaesjeW 
ging o p  eigen initiatief met kennisgeving aan de admiraliteit, waarbij 
werd verzocht om de nodige faciliteiten in  de  havens. 

64586. D e  Voorzitter: Was dit niet een inbreuk o p  de regel, dat 
de Nederlandse marine operationeel onder de Engelsen stond? 

A. Ze kwamen dan tenslotte werr onder Operational Control 
van de  Britse admiraal van de Bermuda's. Ze gingen als het ware 
van het ene operationele in het andere operationele commando over. 

Nadat Amerika in de oorlog was gekomen, had de Amerikaanse 
admiraal in Portosico ezn schout-bij-nacht in Curaçao zitten, die 
m i t  de schout-bij-nacht van Asbeck daar ex? eigenaardige positie 
had, in naam ondergeschikt aan de Gouverneur, in werkelijkheid 
volkomen onafhankelijk, Daarmee waren echter geen moeilijkhrden, 
het ging alleinaal vailzelf. D e  to-nrnalige schout-bij-nacht van Asbcck 
zorgde voor de schepen, die in  Curacao waren, wat personeel en 
materieel betreft. 

64687. D e  Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over de geleden 
verliezen bij de Nederlandse marine? 

A. Toen wij in 1945 terugkwamen, heb ik opdracht gegevcn aan 
de nabestaanden van alle gesneuvelden een brief met de omstandig- 
heden en rouwbeklag te zenden - een gztikte brief met mijn hand- 
tekening - en dat waren er ongeveer 500, die in de periode 
Mei 1940-Mei 1945 zijn weggebleven. Er  waren natuurlijk ook 
gesneuvelden in Indië, die hieronder niet vielen. Van de koopvaardij 
waren er ook vrij vecl verliezen te betreuren. 

64688. D e  Voorzitter: Kon onze marine op peil blijven? 

A. Neen. D e  grote moeilijkheid is ook, dat  de mensen ouder 
worden. We hadden al vrij oud personeel, toen we in Engeland 
kwamen. Enerzijds had dit het voordeel, dat de Engelsen veel be- 
wondering hadden voor de uitstekende onderofficieren bij de Neder- 
landse marine. Reparaties konden door eigen personeel worden uit- 
gevoerd, voor zover dit mogelijk was. Aan de andere kant was het 
wel een bezwaar, dat  er voor de eigen!ijke oorlogsdie-ist langzamer- 
hand vrij veel mensen uitvielen. Het  was soms beter die oudere 
mensen aan de wal bij een of ander onderhoudswerk te plaatsen. 
In  bepaalde onderdelen, bij de radar b.v. in Glasgow, was de iii- 
structie absoluut in Nederlandse handen. Een aantal onderofficieren 
onder leiding van de overste Bllssenznker gaven instructie aan vreexd 
marineoersoneel, Noren, Russen en Engelsen; de Engelse captain in 
Glasgow heeft mij persoonlijk gezegd, dat, wanneer ovcrste Bzcssc- 
maker met zijn onderofficieren zou weggaan, er van de radar-op- 
leiding niets meer terecht zou komen. Het  was daar ouder personerl, 
dat niet meer kon worden gebruikt op onderzeeboten, maar daar nog 
uiterst nuttig werk deed. 

64689. D e  Voorziîîer: We hebben dus gezien, dat de Nederlandse 
marine, voor wat betreft de operatiën, in  zerr nauw contact stond 
met de  geallieerde zeemacht. I n  hoeverre kan men hier nog spreken 
van een zelfstandig beleid van de Nederlandse Minister van Marine? , 



A. Dit zelfstandig beleid was beperkt tot personeels- en materieel- 
zaken. In  die periode hebben traktementsregelingen, wilfare-rege- 
lingen en dergelijke zaken enorm veel werk gegeven. Over het alge- 
meen hcbben we gelukkig gecn onoverkomelijke moe;lijkheden 
gehad. DI  krijgsgeschiedenis leert, dat  in een langdurige oorlog zich 
allerlei onaangenaamheden plegen voor te doen o p  het gebied van 
personeel. D e  mensen hebben veel tijd om met elkaar te praten, 
terwijl ze weten, dat  er ieder ogenblik een torpedo in het schip kan 
ontploffen. In zo'n toestand van zenuwspanning gecft dit allerlei aan- 
leiding tot gekanker. Dit verschijnsel kwam ook naar voren bij andere 
marines, o.a. bij de Grieken, die een ernstige muiterij hebben gehad. 
D e  Engelsen hebben een heel onprettige personeelskwestie gehad 
met de bemanning van de .,Queen Elisabeth" OP Trincomali, waar- 
door het schip moest worden weggestuurd. Wij hebben gelukkig op 
dat punt geen ernstige moeilijkheden gehad. 

Hiervoor is het natuurlijk nodig, dat voortdurend het oor te  luis- 
teren wordt gelegd, zodat men tijdig maatregelen kan treffen. Het  
personeel moet zich van redelijke en billijke behandeling verzekerd 
blijven voelen. D e  betaling was op zich zelf al een heel moeilijke 
zaak. Wij hebben van het begin af een geSeelte van het traktewent 
gereserveerd voor d e  families in Holland. Het  leger in Engeland 
wilde aan die reservering niet meedoen. D e  marine was dat nu een- 
maal zo gew-nd, omdat in Indië de traktenientsregeling hoger was 
dan in Nederland en dan een gedeelte altijd gedelegeerd werd voor 
de gezinnen in Nederland. 

In 1940 maakten de marinemensen echter vergelijkingen met ge- 
lijkwaardige rangen in de landmacht. Ik herinner me  esn geval, dat 
tyniqch is om te vertellen, omdat het de sfeer zo goed weergeeft. Ik 
ging in 1940 alle bases langs en na afloop van de inspectie ei? van 
de besprekingen niet de  commandant kreeg het personeel o p  zo'n 
basis gelegenheid eventuele bezwaren mondeling bij de admiraal toe 
te lichten. Z o  kwam er erns een korporaal-vliegtuigmaker, die me  
vroeg hoeveel ik dacht, dat hij verdiende. Ik zei hem, dat  ik ver- 
moedde, dat zijn traktement ongeveer f 9.-.- per maand zou zijn. 
Hij vroeg torn, hoeveel ik dacht dat de  korporaal van de  mare- 
chaussee verdiende, die in een nabijgeleger- plaatsje diende. I k  had 
er geen idee van en vroeg hem hoeveel dat  dan was. ,,f 20.-.-" 
was het antwoord. Hij zei: ,,Weet u, wat ik daarvoor moet doen?, 
's morgens om zes uur gaan de vliegtuigen uit en 's avonds 0113 tien 
uur zijn ze vaak nog niet binnen. Maar dan zijn we nog niet klaar, 
want de vlieotiiiqen moeten dan weer worden klaargemaakt voor 
de volqende dag." 

Tk vertelde hem, dat  ik zijn boekje had nagekeken en dat ik had 
gezien, dat hij buitengewoon werd gewaardeerd als een uitstekend 
werkman, waaroo hij vroeg. ,,Weet u wat die korooraal van de  
marechaussee doet? Drie keer o p  een nacht gaat hij de posten langs 
en dan is hij klaar en verdient het dubbele van wat ik verdien". 
Ik zei, dat dat l~e!emaal niet juist was. D e  andere helft van zijr, 
traktement werd gereserveerd voor zijn vrouw en kinderen in HoI- 
land. Ik lilaakte me sterk, dat  hij in de regel van zijn traktement 
toen hij in Holland was, niet veel meer dan een rijksdaalder in de 
week overhield, wat hij kon gebruiken voor zijn eigen behoeften. 
D e  mensen bleven zich echter altijd vergelijken met mannen van 
dezelfde ranr: van de landmacht. die in die eerste oeriode inderdaad 
lang niet uresteerden, wat de marinemensen deden. D e  marine was 
een levend bedrijf; bij de landmacht leefde men in voorlovigr af- 
wachting. In het begin hebben wij ook die betrekkelijk hoge ver- 
blijfstoelapen moeten geven, die voor de ambtenaren werden vast- 
gesteld. Hierdoor liep de verhouding weer in het honderd tussen het 
marinepeisoneel, dat aan de  wal zat, en het personeel. dat  aan boord 
werkte, daar dus boordtraktementen kreeg en niet in aanmerking 
kwam voor de verblijfstoelage. Dit is betrekkelijk gauw recht- 
gezet. We hebben ons eerst lang tegen die hoge verblijfstoelage ver- 
zet, die o p  ecn gegeven moment door de Minister van Defensie was 
opgelegd, die in deze dingen mijn chef was. Wij hebben toen de 
zaak voor de marine helemaal oingezet, de verblijfstoe1;lee verdeeld 
in oorloqstoelage en een veel kleinere verblijfstoelage. D e  oorlogs- 
toelage hebben we ook toegekend aan het varende personeel. waar- 
door deze zaak weer in orde is gekomen. E r  is echter nogal wat 
werk aan geweest. D e  mariniers in Amerika hadden inderdaad veel 
grotere kosten in verband met de Amerikaanse prijzen en moesten 
ook hogere traktementen hebben. We hebben er maanden over ge- 
daan o m  tot een redelijk c o m ~ r e m i s  te komen. 

Dit was dan wat d e  materiële verzorging van het personeel be 
treft. Wat de Welfare aangaat, hadden we een aalmoezenier en 
een vlootpredikant. Het was niet eenvoudig, daarvoor goede mensen 
te krijgen. We hebbcn ds. van Dorp in Londen tot vlootpredikant 
benoemd en een aalmoezenier gekregen uit een klooster aan de 
Middellandse Zee, die zelf op reis was getorpedeerd. Bovendien 

hebben we een Anglicaanse dominee gehad, een Engelse predikant, 
die in Amsterdam 5 jaar bij het Home for  Sailors is geweest. Deze 
sprak H3llands e11 verstond Hollands en had er buitengewoon slag 
van, onze mensen, als ze uit zee kwamen, op te vangen, met verlof 
mee te gaan en daarbij initiatief te tonen. h4en kan Hollandse ma- 
trozen wel met verlof naar ern aardige plaats in Schotland sturen, 
in de bergen, maar wanneer men er dan zelf verder niets aan doet, 
gaan ze om de tafel zitten, d r i ~ k e n  's morgens een kopje koffie en 
's m~ddags een borrel en komen er verder bijna niet uit. Deze domi- 
nee, Rev. Allen ging mee, raadde 7e aan de bus te nemen en hier 
en daar eens heen te gaan, bracht ze o p  de  hoogte met interessante 
bijzonderheden en plekjes en hield ze aan de gang. Hij heeft dit 
naar mijn gevoel meesterlijk gedaan. We hebben deze dominee tot 
het einde toe kunnen houden, totdat hij weer terugging naar zijn 
eigen betrekking als zeemanspredikallt. Het  was ezn groot voordeel 
bovendien, dat  hij geregeld bij mij kwam en mij op de hoogte bracht 
van hun bezwaren, die er ongetwijfeld altijd weer zijn en waaraan 
vaak niet is tegemoet te komen, zeker niet in oorlogstijd. 

Kolonel van Asbrck heeft in de tijd vóór hij naar Curacao ging 
ook getracht sociaal werk te doen m d e r  de officierrn; jongere offi- 
cieren vooral heeft hij gewezen o p  de ilicuwe verplichtingen, die ze 
onder de nie~iwe omstandigheden kregen, Van materiële zijde was er 
de zorg voor hei toezicht op de nieuwe aanbouw: maar vooral ook 
de inoeilijkhedcn, die zich voordeden door de  verschillende modellen 
wapenen, die wij aan boord hadden en die helemaal niet in de Engelse 
productiescheina's pasten. Het is uiteindelijk een vrij uitgebreid 
Departement geworden. Vroeger is er in de marin- weleens met de  
ambtenaren, die o p  het Departement zaten, gespot - we hebben er 
zelf ook weleens aan meegedaan -, maar per slot van rekening is 
het toch een moeilijk geval de administratie zodanig gaande t r  
hoiiden, dat  er later de  geschiedenis van e m  beslissing kan worden 
teruggevonden, wanneer men geroutineerde ambtenaren mist. Wij 
hadden geen enkele ambtenaar, we waren allemaal min of meer 
dilettanten o p  dit gebied. Ons Departement was gevestigd in h21 
gebouw van C. & A. Brenninkmeyer, die een zaak in Londen hadden, 
waar - boven de  magazijnen - ern prachtige kantoorruimte was, 
voorzien van z.g. sprinklers, zodat men, wanneer dit nodig was, de 
zaak auton~atisch dadelijk onder water kon zetten. Bovendien waren 
de kantoren voorzien van ruiten van gepantserd glas. We hebben 
deze kaiitoorruimte kunnen huren à raison van £ l.-.- per jaar, 
aanvankelijk éCn verdieping, later hebben we er nog een tweede ver- 
dieping bij gekregen. Ieder jaar werd door mij op de 10de Mei een 
lunch aan de heren Brenninkrileyer aangeboden, waarbij een gouden 
pondje, in een voorzittershamer of iets dergelijks aangebracht, werd 
overhandigd. We verzonnen ieder jaar iets anders o p  dit gebied om 
onze ,,schuldH te voldoen. 

Het  was een buitengewoon vaderlandslievende geste van de heren 
Brenrzillkrneyer, die dit gedeelte van hun gebouw op eigenlijk geheel 
belangeloze wijze ter beschikking van de marine stelden. I n  Stratton 
House, waar we anders misschieii onze tenten hadden moetrn op- 
slaan, was het een vreselijk hokkerige boel. Het w2s bij ons alle- 
maal even fris en fleurig, inodern en zakelijk ingericht door  de  heren 
Brenninkmeyer. 

64690. D e  Voorzitter: Van een zelfstandig beleid door de Minis- 
ter van Marine was dus alleen sprake o p  administratief gebied. 
Operltioneel stond derhalve de  vloot geheel onder Engelse of Ame- 
rikaanse leiding. D e  mogelijkheid bestaat, dat  de  Minister van 
Marine invloed heeft kunnen uitoefenen. Wanneer dat zo is, zou 
LI dan kunnen omschrijven de  inate van invloed, die door de Minis- 
ter van Marine op het operationele gedeelte is uitgeoefend? 

A. We werden in het algemecn o p  de hoogte gehouden door de 
Allied Admirals Meetings. D e  besprekingen o p  de Admiralty hadden 
betrekking op de omstandigheid of de Nederlandse schepen aan een 
bepaalde actie zouden meedoen, de  bezwaren, die hieraan zouden 
zijn verbonden en dergelijke. Wij wilden graag overal meedoen, 
zoveel mogelijk dus. D a t  was d e  algemene lijn. Vlagvertoon dus, 
overal waar gevochten werd. Het  is ons, achteraf beschouwd, eigen- 
lijk uitstekend gelukt. We hebben in Noord-Afrika meegedaan, in 
Srileríio bij de landing o p  Sicilië. D e  ,,Flores" en de ,,SoembaV zijn 
bij de landing op de Zuid-Franse kust geweest. W e  hebben dus bij 
vele belangrijke acties oorlogsschepen gehad, bij de landingen vooral 
de  ,,SoembaW en de ,,Flores", omdat deze zo'n geringe diepgang en 
toch zwaar geschut hadden, eigenlijk abnormaal zwaar voor de 
grootte van het schip. Z e  waren daardoor geschikt om dicht bij de 
wal te komen en met succes troepen!andingt'n te ondersteunen met 
geschutvuur, 



64691. D e  Voorzitter: Welk beleid is er door d e  Minister van 
Marine ten aanzien van de opbouw van de marine in het Verre 
Oosten gevoerd om te  kunnen dienen voor de herovering van Indik9 

A. D e  opbouw van de mariniersbrieade was één van de voor- 
naamste onderdelen. Men kon in die tijden in die omstandigheden 
opbouwen en iets gedaan krijgen, wanneer men aan d e  militaire 
leiders in Amerika en Engeland duidelijk kon aangeven, wat het 
werkelijke doel van het gevraagde onderdeel was. De mariniers- 
brigade is helemaal opgezet onder het motto: Dit is nu een bijdrage 
van mariniers, die net als de Amerikaanse mariniers overal zullen 
worden ingezet tegen de Japanners. waar dit in  de South West 
Pacific nodig zal zgn. D e  Amerikaanse mariniers hebben werkelijk 
ongelofelijk werk gedaan bij het z.g. ,,island-hopping". O p  Okinawa 
o.a. hebben ze geweldige prestaties geieverd. 

64642. D e  Voorzitter: Wie zijn de  leiders van de mariniers- 
brigade geweest? 

A. D e  allereerste besprekingen zijn gevoerd door baron Leive 
van Adlrard, kapitein der mariniers, met de  Amerikaanse generaal 
van de mariniers, die ik in September 1942 zelf ook heb oiitmoet 
en die ons zeer welgezind was. Z e  kregen accommodatie in het kamp 
Le Jeune en in verschillende andere Amerikaanse kampea, waar 
scholen waren gevestigd Hiervan kan generaal de Bruyne u veel 
vertellen. D e  heer Lewe van Aduard is na  de  oorlog in diploma- 
tieke dienst gegaan en is nu  in Tokio. Als bevelhebber der gehele 
brigade is kolonel de Bruyne opgetredeil. Verder waren er nog ver- 
schillende officieren, die in de lzampzc commandeerden. 

64693. D e  Voorzitter: Hoe is het verder met Se mariniersbrigade 
gegaan? U maakte zoëven een opmerking over het vasthouden van 
de mariniers op Malakka. 

A. Ik wilde ook nog even iets vertellen over de moeilijkheden 
bij de opbouw. Bij het loskrijgen van de benodigdheden werd de 
eis door de Amerikanen gesteld, dat die wapens inderdaad zouden 
dienstbaar zijn aan de strijd tegen Japan, in  alle omstandigheden, 
waar dit nodig zou zijn. O p  een gegeven moment kreeg ik een 
rapport van kolonel de Bruyne, dat  ik even uit mijn toen gemaakte 
aantekeningen zal voorlezen o m  aan te  tonen hoe de situatie was. 

,,Op 3 Februari 1944 bespreking (Gerhrandy, Stöve, Nuboer 
en ik) over rapport kolonel de Bruyne, die Zondagavond jl. in 
Washington" - hij was voor besprekingen betreffende de niari- 
niersbrigade in Washington - ,,aan een diner gegeven door 
ambassadeur Loudon gesprek had met kolonel Weijeri~lan 
(K.N.I.L.), militair attaché te Washington. Deze deelde mede, 
dat  na gesprek met Minister van Mook ,  die ,,eerlijku onze 
onmacht had betoogd, General Marshall, Chief of Staff U.S.A. 
en Admiral King, commarider in Chief U.S.N. (Navy) beiden 
standpunt innamen voor de Nederlandsche strijdkrachten een 
z.g. beperkte doelstelling moest worden aanvaard, nl. die van 
de  zuiveringsactie alleen wanneer U.S. Forces de verbinding 
Nederlandsch-Indië met Japan zou hebben verbroken, en er 
dus slechts ,,mopping-up"-operaties in Nederlandsch-Indië noo- 
dip zouden zijn. Met deze ,,beperkte doelstelling" zeide de heer 
Weijernzan, is er ook geen sprake meer van spearhead N e d e r  
landsche Mariniers, zoodat de Nederlandsche Mariniersbrigade 
overbodig. Dit standpunt is volmaakt in strijd met het in de 
Commissie Coördinatie Oorlogvoering ingenomen standpur,:, dat 
aok officieel aan Ri>osevelt en aan Churcizill medegedeeld, dat  
na  bevrijding Nederland, de Nederlandsche Regeering alles 
zal doen om zoo sterk mogelijk aan oorlogvoering tegen Japan 
deel te nemen. Indien kolonel de Bruyne dit niet gehoord en 
onmiddellijk gerapporteerd had, zouden we eenvoudig van de 
Combined Chiefs of Staff gehoord hebben, dat  de medewerking 
aan  en uitrusting zoowel van Mariniersbrigade als van Leger- 
korps geen prioriteit krijgt ia U.S.A. Bedoeling van Mook 
daarbij waarschijnlijk, dat  als Nederlandsche strijdkrachten 
alleen voor zuiveringsactie gebruikt moeten worden, deze het 
beste onder den Luitenant-Gouverneur-Generaal en het Indisch 
leger moeten komen. Onze troepen zouden naar Nederlandsch- 
Indië gebracht worden door Amerikanen en moreele recht o p  
terugverkrijging geheel Nederlandsch-Indië als mede-overwin- 
naar in dit gebied van te voren vergooid. Deze kwestie dringend, 
omdat morgen, Vrijdag, bijeenkomst Chiefs of Staff en dan 
voorstelling van zaken alsof Nederland geen krachten voor 
werkelijke oorlogvoerii~g beschikbaar kan stellen, fnuikend voor 
hulp bij oefening e n  uitrusting niet allern van Legercorns maar 
ook van Mariniers en zelfs wellicht van Vlooteenheden." .-- 

We hadden nl. ook al een soort vlootplan voorgelegd voor na 
de oorlog. - ,,De hlinister-Presidect cvas het hier volkomer, 
mee e t r s  en sprak zelfs van .,het verraad van vaq 'Mook". E:n 
telegrain werd opgesteld in overlzg met va" KKleffeizs aan w:e 
het ontwerp door Nuboer vertoond, om Lou-lon te waarschu- 
wen; door hem mede t& deelen aan Admiral Lenlly Personal 
Chief of Staff Roosevelt, tevens Voorzitter G.C.S. van het vaste 
en onveranderlijke besluit Nederlacdsche Regeering om de 
plannen tot deelname aan den oorlog tegen Japan, dus niet 
alleen voor ,,mopping-up operations", zoo spoed:g mogelijk na 
bevrijding Nederland uit te voeren. Weg gekozen via Leaiy,  
omdat Loudon namens Nederlandsche Regeering dit voornemen 
aan President Roosei~elf had henbaar gemaakt." 

Die zelfde dag kwam er  een telegram van de marine-attaché in  
Washington, dat  van Mook van plan was orn naar admiraal Nirnitz 
op Hawaii te gaan. Ik zond telegram aan van Mook,  dat ik mij 
daartegen verzet, aangezien met deze operationele admiraal niets 
anders dan marinezaken k:::~nen worden behandeld, die voor mijn 
verantwoordelijkheid zijn. VLU; Mook is toch Begaan; hij stelt altijd 
iedereen ernvoudig voor e i n  fait accoinpli. Dit was ernstig, want, 
wanneer het wantrouwen bij de Amerikanen wnrdt wakker gemaakt 
- wantrouwen ten tianzien van het feit, dat v.6 als goed bondgenoor 
willen vechten voor de ,,common Cause" en niet alleen voor onze 
eigen zaak opkomen -, dan krijgt men de middelen niet los; dit 
was naar mijn gevoel de reinste poging tot torpedering van ons 
mariniersproject. 

64694. D e  Voorzitter: Is dit het zeval, waarover LI het zoëven 
had betreffende het optreden van de  heer van Mook? 

A. .Ta. D e  heer van Mook hnJ de  .gewoonte om overal zelf o p  
af te gaan, met alle mogelijke hogere en lagere autoriteiten te spreken 
en de militaire leiders, in Amerika vooral,  vertrouwd:^^ dat niet. Ze 
voelden zich niet safe, wanneer het o p  irtriitaire operaties aankwam, 
te spreken met civiele heren, die naar hu11 oordeei niet genoeg over- 
tuigd waren van de noodzakelijkheid van stipte geheimhouding van 
militaire plannen. Naar  mijn gevoel heeft de activiteit van de heer 
van Mook in Amerika ontzaglijk veel k\vaad gedaan. Hieruit, meen 
ik, is een soort van wantrouwen tegen Weder!and voortqekomcn. 
Naar mijn gevoel is dit ook de persoonlijkheid van de heer van 
Mook. Ik zie hem als een ineester in het aaneenrijsen van halve 
waarheden en suggestief opstellen van verklaringen, die verschil- 
lende betekenis kunnen hebben. Deze plausibele prater heeft naar 
mijn mening in Amerika, bij de militaire leiders althans, e-n buiten- 
gewoon slechte indruk gemaakt. Ik laan u nog ern ander geval ver- 
tellen en zo heb ik er in die tij? verschillenclc m e e g e ~ a a k t .  E r  was 
een Nederlands oliebataljon opgericht. Wij hadden bij de val van 
Java verschillende technische mensen van het marinr-4tablisse~nent 
in Soerabaja geëvacueerd, die op dat  ogenblik moeilijk konden wor- 
den te werk gesteld. Daar  zij tronische ervaring hadden, werden zij 
ingedeeld in een z.g. oliebataljon, dat zou dienen om de olie-resources 
van Neder!andsch-Indië zo gauw mogelijk weer in werking te  bren- 
gen, wanneer geallieerde troeven de  svrong zouclen hebben gedaan 
naar eeri of ander eiland. Hierover heb ik met adm:raal Kivg ge- 
sproken in 1942. Het ging toen over rehabilitatie van de oliebronnen 
o p  Nieuw-Guinea. King had hier oren naar cn zijn mening was, 
dat, wanneer zij o p  Nieuw-Guinea zouden terechiko-nen - waar 
ze ook terechtgekomzn zijn, Hollandia is een Amerikaanse basis 
geweest o p  Nieuw-Guinea -, getracht moest worden zo gauw 
wogelijk die oliebronnen aan het produceren te krijgen, want dan 
behoefd2 niet zo veel tankerstonnage gereserveerd te worden voor de 
enorme tocht over i e  oceaan naar de Amerikaanse oorloosscheoen 
in Australië. Deze olie-rehabilitatie was dus ct1 operatief br!arig 
en admiraal Kitzg voelde hier aIles voor. H r t  gevolg was, dat  er in 
de Pacific-havens voor het Nederlandse oliebatalion e-n aantal werk- 
tuigen werden opgedagen voor boringen en ander materiaal voor de 
rehabilitatie van oliebedrijven. D e  heer va3 Mook is hiertussen 
gekomen en heeft van Washington een telegram naar Londen ge- 
stuurd, dat hij bij nader inzicht niet vó6r rehabilitatie van de olie- 
bronnen o p  Nieuw-Guinea was, maar dat  het oliebatalion zou wor- 
den ingezet o p  Noord Sumatra, omdat er, volgens zijn berichten, 
op Sumatra veel meer geschoolde arbeiders waren, die o p  een ge- 
geven moment natuurlijk heel belangrijk konden zijn voor dit werk. 
Een week later was de  allocatie van deze oliewerktuigen door Was- 
hington ingetrokken e11 werden zij bestemd voor andere doeleinden. 
Wij hoorden van de heer Stöve, dat  er op het Druartement van 
Marine in Washington ronduit werd gezegd, dat  de  Nec'erlanders 
blijkbaar dachten oliebronnen o p  Noord Sumatra te  kunnzn gaan 
rehabiliteren met Amerikaanse instrumenten, die de  Amerikanen 



voor de war-effort beschikbaar steldsn, maar dat zou de Nederlan- 
ders niet glad zitten. Hiermede was het oliebataljon van de baan en 
het is nooit meer op de proppen gekomen. Men kan ook te veel 
initiatief tonen! 

64695. De Voorzitter: Uit welke gedachtengang van de heer van 
Mook vloeide dit optredrn naar uw oordeel voort? 

A. Mijn persoonlijke mening is, dat de heer van Mook onder 
geen voorwaarde weer Nederlandse invloed in Nederlandsch-Indië 
naar boven wilde brengen; herhaaldelijk heeft hij ook gezegd, in mijn 
bijzijn, dat hij onder geen voorwaarde terug wilde naar de periode 
van vó6r 10 Mei 1940. De tijd van 10 .Mei 1910 tot 7 December 1941 
is het hoogtepunt geweest van de Indische bestuursambtenaren, die 
alles konden doen en bovendien geen begroting behoefiden te maken, 
waardoor het wel gemakkeiijker wordt een heleboel te doen. Ze heb- 
ben echter ontzaglijk veel tot stand gebracht, waarvoor hun lof toe- 
komt.. Maar altijd heeft dr. van Mook de overtuiging gekoesterd, 'dat 
de band, die er was mrt Nederland, door de Minister van Koloniën 
en het Parlement, een rem o p  hun projecten was. Daarom wilde 
hij Indië bevrijden met K.N.1.L.-troepen, maar niet met de Neder- 
landse landmackit of de Nederlandse marine, want dan zou vanz.elf 
de invlord van de Nederlandse Regering en het Parlement weer 
bovenkomen. Naar mijn gevoel is dit bij dr. van Mook een soort 
idée fixe geweest, dat door de hele periode heen heeft gespeeld. In 
1944 herft hij nog twee kampen in Australië weten te krijgen - hij 
was heel bijdehand, maar helaas vaak in de verkeerde richting - 
voor een plannetje, waarbij Nederlandse jongens uit Brabant en 
Limburg voor het Indische leger zouden kunnen worden opgeleid 
door K.N.1.L.-instructeurs, waarvan hij er natuurlijk veel te weinig 
had. Voor in Engeland opgeleide soldaten zouden wij wel scheeps- 
ruimte gekregen hebben, omdat die troepen naderhand in Japan 
zouden kunnen worden gebruikt. Maar voor het vervoer van land- 
verhuizers, die in Australië misschien zouden kunnen worden op- 
geleid en die dus als burgers hier op de boot gingen, voelde het Chiefs 
of Staff Committee niets. Ik probeer hier aan te geven, dat men soms 
de moeilijkheden niet dadelijk onderkende, dr. van Mook althans 
niet. Er heerste in de hoogste militaire kringen in Washington een 
soort van wantrouwrn, dat genoeg was om allerlei tegenkrachten 
op te roepen. 

64596. De Voorzitter: Waren het deze opvattingen, die als ,,ver- 
raad" werden gekenmerkt? 

A. Dat was betreffecde de mariniers speciaal. De  heer Cerhrandy 
zei wzleens meer grote woorden, maar de mariniersbrigade lag ons 
erg na aan hei hart. 

64697. De Voorzitter: Dit werd dus als symptomatisch be- 
schouwd? 

A. Ja. 

64598. De Voorzitter: Uit de stukken is ons gebleken, dat er een 
bespreking heeft plaats gevonden tussen de Combined Chiefs of Staff 
en de heer van Mook, waarbij de herr varz Mook niet wilde, dat de 
vertegenwoor'digers van de Nederlandse Regering tegenwoordig zou- 
den  zij^ bij e-n vergadering met de Combined Chiefs of Staff. Door 
ingrij??n van de Amerikanen zijn deze beide heren echter wel tegen- 
woordig geweest. Wij hebben de heer van Mook hiernaar gevraagd, 
en deze heeft ons medegedeeld, dat dit waarschijnlijk een gevolg is 
geweest van zijn wens om rechtstreeks onder vier ogen met de Ame- 
rikanen te spreken, waardoor hij waarschijnlijk mecr gedaan zou 
kunnen krijgen. 

A. Dit is gewoon een waandenkbeeld van hem, naar mijn inzicht. 

De  Voorzitter: Ik weet niet of u iets van deze kwestie bekend is. 

A. Wat moet de Minister van Koloniën bepraten met een operatief 
admiraal in Hawaii, terwijl de heer Helfrich toen ook in Canada was 
en mede had kunnen gaan. 

64599. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: De heer van Mook 
was toch ook Luitenant-G~uverneur-Generaal en als zodanig opper- 
bevelhebber? 

A. Van het Indisch leger was hij administratief het hoofd, maar 
er was geen leger meer; het ging hier ook niet om die 400 man van 
het Indische leger; het betrof hier met aan zekerheid grenzende waar- 
schijnlijkheid het legerkorps en de mariniersbrigade. Ik geloof niet, 
dat inen dit zo kan construeren. 

64700. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: De Regering in 
Londen had hem er dan op moeten wijzen, dat hij niet de bevoegdheid 
had zover te gaan. 

A. Hierop is herhaaldelijk aangedrongen. Maar men was van 
mening, dat men hier een man had, die iets kon bereiken en die mrn 
zijn gang moest laten gaan. 

64701. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetvvegen: Hij was hier toch 
op zuiver militair terrein? 

A. Ja. 

64702. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Men bad dan 
moeten zeggen, dat men met zijn handelingen niet accoord ging. 

A. Dat hebben wij herhaaldelijk gezegd. Wij hebben er vaak op 
aangedrongen, dat hij zou worden teruggeroepen. Daarvoor was 
zijn positie te sterk; de heer Gerbrandy durfde dit blijkbaar 'niet aan. 

64703. De Voorzitter: U sprak .zo juist over de  kampen in 
Australië. Ik heb hier een stuk uit een rapport, dat op een bepaalde 
plaats handelt over de gezagsbataljons. 

,,De 15 bataljons zouden in Nederland worden gevormd en 
van door de Britsche Regeering beschikbaar te stellen uitrusting 
en bewapening worden voorzien. Vervolgens zouden deze 
troepen als operationeele eenheden naar een gebied in de tropen 
nabij Nederlandsch-Indië, bij voorkeur N.O. Australië worden 
overgevoerd ei1 daar in een depot worden ondergebracht, waar 
een aanvullende operationeele training zou plaats he'obrn onder 
medewerking van Nederlandsch-Indische instructeurs. Voor deze 
aanv~illende oeiening was een periode van twee maanden ge- 
raamd. Minister van Mook had steeds een andere vorming dezer 
troepen voorgestaan, waarbij niet militaire eenheden, doch on- 
geoefende recruten naar Australië zouden worden overgevoerd 
en de kleeding, uitrusting en opleiding in Australië zou plaats 
hebben onder leiding der Nederlandsch-Indische autoriteiten. 
Hoewel het plan van de Stafcommissie door de Regeering was 
aanvaard en aan de Combined Chiefs of Staff was medegedeeld, 
dat voor de uitrusting van deze troepen rechtstreeks contact zoli 
worden opgenomen met de Britsche autoriteiten, waarmede de 
Combined Chiefs of Staff zich in hun beslissing van 4 Februari 
1944 vereenigd hadden, opende Minister van Mook tijdens zijn 
bezoek aan AustraliE in begin 1944 niet alleen besprekingen met 
de Australische autoriteiten over de beschikbaarstelling van het 
kamp, maar ook van kleeding, uitrusting en bewapening voor 
deze troepen. Hij vond daar een willig oor onder voorbehoud 
echter van de toestemming der Britsche Chiefs of Staff." 

Is dit ook iets van dezelfde aard? 

A. Dit ligt allemaal in dezelfde lijn. 

64704. De Voorzitter: Dit is ook in de Ministeriële Comn~issie 
Oorlogvoering besproken? 

A. We hebben hierover grote ruzie gehad. 

64705. Jonkvrouwe Wtteivaall van Stoetwegen: Wie hadden er 
zitting in de Ministeriële Commissie Oorlogvoering? 

A. Z.K.H. Prins Bernhard, de heer Gerhrandy, de heer van 
Kleffens, de heer van Lidth de Jeude, de heer de Booy en ik. Vóór- 
dat de heer de Booy Minister van Scheepvaart was, zat de heer 
Kersfens er in. Wat later kwam daar de ambassadeur Michiels van 
Verduynen als Minister zonder Portefeuille bij. De  heer Alhardn 
zat alleen in de Commissie Terugkeer. 

64706. De Voorzitter: Beschouwde u dit optreden van de heer 
vara Mook als een bewust ingaan tegen de polistlek van de Neder- 
landse Regering? 

A. Ja. De heer van Mook was ook lid van de Commissie voor 
Algemene Oorlogvoering, maar hij was zeer vaak weg. 

64707. Jonkvrouwe Wttewaalll van Stoetwegen: De Nederlandse 
Regering is dus voor deze fout me3e verantwoordelijk. 

A. Ja zeker. Maar het was de politiek van ,,iaits accomplis" van 
dr. van Mook. Hij had een merkwaardige flair voor vergissingen. 



Hij was b.v. weer euns in Washington, waar op een gegeven moment 
de ,,Committee of Strategic Services" werd opgericht, onder de heer 
Doizovan. Er kwam een zeer optimistisch telegram van de heer 
iSaiz Mook naar Londen. Hij had de heer Donovarz gesproken. Deze 
commissie zou een afdeling in Z.-O.-Azië krijgen en in dit onderdeel 
zouden drie Nederlandse leden en drie Amerikanen zitting hebbrn. 
De heer GerDrancly zei dan: ,,Hij krijgt het toch maar voor elkaar! 
Hij bereikt toch inaar wat. Het is toch eenvoudig prachtig, dat we 
nu voortaan op de hoogte zullen zijn van wat er allemaal gaat ge- 
beureii in Nederlandsch-Indië." Ik zei, dat ik voelde. dat, wanneer 
MacArthrcr hiermee niet zou instemmen, wij de grootste moeilijk- 
heden zouden krijgen. Zo is het ook gelopen. Een van de drie Neder- 
landse leden van die Commissie-Donovan ofte wel Committee of 
Strategic Services - op zich zelf al een gekke naam voor een burger- 
commissie - ging naar Australië toe - het was ir. Warners, thans 
hoofd van Verkeer in Indonesië - en kwam daar lijn opwachting 
maken bij generaal MncArthur, die hem vroeg of hij namens de 
Commissie-Donovar? kwam. N a  bevestiging zei deze, dat, wanneer 
de Nederlandse Regering er zich toe leende om door middel van 
de burgercommissie-Donovml hem in de wielen te komen rijden op  
het gebied van de Military Intelligente, zijn hoofdkwartier voor de 
heer Wnrncrs was verboden. Het was niet zo eenvoudig als dr. vatz 
Mook dacht, om te ontdekken, wie de persona grata is, die iets 
kan bereiken. 

64708. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: De Commissie- 
Dorzovan was dus een verkapte inlichtiiigencommissie? 

A. Ik geloof, dat er niet veel van is terechtgekomen. Ik meen, 
dat ze z ~ c h  toen op historisch terrein he'sbc~i begeven. 

Joskvrouwe Watewaall van Stoetwegen: De heer Warners was een 
bekende inlichtingenman uit die tijd. 

,4. Ja. Wanneer men in de kringen van de militaire opperleiding 
wantrouwen heeft gewekt. is het helemaal niet eenvoudig om dit 
weer weg te krijgen. 

64709. De Voorzitter: Naar uw oordeel heeft het optreden van 
de heer van Mook het wantrouwen van de geallieerde autoriteiten 
opgewekt? 

A. Ja, van de militaire autoriteiten. 

64710. De Voorzitter: Kunt u hiervan ook de reden aangeven? 

A. Wat b.v. het geval van het oliebataljon betreft: Noord- 
Sumatra kon voor de Amerikanen nooit een belangrijk uitgangspunt 
zijn om de militaire operaties te doen slagen, Nieuw-Guinea wd. 
Dr. van Mook negeerde hier helemaal de voorbesorekingen. die door 
mij met admiral King waren gevoerd, waarbij wi j  tot volledige over- 
eenstemming waren gekomen. King zou met genoegen daarvoor het 
materiezl beschikbaar stellen. Het Nederlandse personeel zou hem 
bij het ter plaatse verschaffen van stookolie een grote hulp zijn. U 
moet hierover maar de heer Stöve vragen. Het kwam eigenlijk hierop 
neer, dat men in Washington, door de plotselinge verandering in de 
bestemming, de indruk kreeg, dat de Nederlanders hen in de luren 
wiiden leggen. 

6471 1. De Voorzitter: Hoe is het verder met de mariniersbrigade 
gegaan? 

A. De kernkadergroep is bijzonder goed opgeleid. Tegenover de 
Amerikanen staken onze mariniers heel goed af. Zij warm bliitec- 
gewoon schietvaardig. Deze beroepsmariniers vormden dus de kern 
voor de oorlogsvrijwilligers, die in 1944 toestroomden. Wij hebben 
toen een Amerikaans kamp in Schotland ter beschikking gekregen, 
vlak bij Glasgow. Eigenlijk was het een Engels kamp, maar geheel 
onder Amerikaans beheer. De recruten kregen daar hun eerste mili- 
taire opleiding door de kernkadergroep en gingen toen naar Amerika 
voor de uiteindelijke op!eidingen in alle mogelijke branches. 

Men had er allerlei soorten mensen bij, technische troepen, brug- 
genbouwers, pioniers, het was eigenlijk ezn heel legertje op zich zelf 
met alle nodige wapens. 

64712. De Voorzitter: Waaruit was de kernkadergroep samenge- 
steld? 

A. Het waren oudgediende mariniers, zoveel mogelijk jongere 
mensen natuurlijk, die van over de gehele wereld waren weggehaald, 
uit Curaçao, Suriname en van de oorlogsschepen; een gedeelte had in 
Indonesië gezeten. 

64713. De Voorzitter: De heer de Bruyne heeft getracht om mari- 
niers te gebruiken voor de Irene Brigade, Er is toen een aantal daar- 
heen overgeplaatst, waar u nogal bezwaren tegrn had. 

A. Het waren er ongeveer 125 en dit had plaats bij het overgaan 
naar het vasteland. Er waren toen twee gevechtsgroepen van 125 
man van de landmacht. 

64714. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Deze tweemaal 
125 man zijn dus overgegaan naar Frankrijk? 

A. Er gingen ook mensen mee voor supply en a! de bijkoni- 
stigheden. 

64715. De Voorzitter: Ik meen, dat de totale sterkte van de 
Irene Brigade, die is overgegaan, 1400 man was? 

A. Ja. Wat ik bedoelde, zijn de infanteriegevechtsgroepen ge- 
weest met mitrailleurs en dergelijke. 

De Voorzitter: Ja, het waren fighting units. 

A. Men is bij mij gekomen om deze twee gevechtsgroepen aan te 
vullen met ecn gevechtsgroep mariniers. Anders mocht de brigade 
niet mee. Ik heb toen begrepen, dat het moest en ik heb de mariniers 
afgestaan. Er waren wel bezwaren tegen, want de Amerikanen infor- 
meerden onmiddellijk hoe het kwam, dat de door hen voor de oorlog 
tegen Japan opgeleide mariniers nu werden gebruikt op het Europese 
front. Het bezwaar was dus of het met de leiding van het U.S. Marine 
Corps tot overeenstemming te brengen was, dat wij deze mensen 
afstonden aan de Irene Brigade. Overigens vond ik het wel goed, dat 
deze mariniers enige oorlogservaring konden opdoen. 

64716. De Voorzitter: Betekende de opleiding van mariniers in 
Amerika, dat deze mariniers alleen zouden worden gebruikt op het 
Amerikaanse oorlogsterrein in het Verre Oosten? 

A. In het algemeen wel. Wij moesten er rekening mee houden, 
dat wij pas de grote hoeveelheid mensen voor de bevrijding van 
Nederlandsch-Indië zouden krijgen, wanneer Nederland bevrijd was. 

64717. De Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk, of de opleiding in 
Amerika gebruikmaking van deze mensen door de Engelsen uitsloot. 

A. Neen. 

64718. De Voorzitter: Zij konden dus willekeurig door de Arneri- 
kanen of door de Engelsen worden gebruikt? 

A. Ja, in de oorlog tegen Japan, waarvoor ze min of meer gespe- 
cialiseerd waren. Ik weet niet, of u het boek van Cordell Hul1 hebt 
gelezen, waarin uitkomt, hoe Roosevelt op een gegeven moment in 
Yalta veel concessies heeft gedaan. E r  wordt vaak vergeten, dat 
Roosevelt daarheen ging met de opdracht van de Combined Chiefs 
of Staff, dat, wanneer het enigszins mogelijk zou zijn, Rusland in 
de oorlog moest worden betrokken. Een Amerikaanse geallieerde 
actie tegen Japan zou, naar schatting van de Stafchefs, minstens 
500000 man kosten. De enige manier om de invasie op de Japanse 
eilanden minder kostbaar te maken, zou e x  gecoordineerde agressie 
van Rusland in Mandsjoerije zijn. 

De bedoeling was bepaald, dat Roosevelt zou gedaan krijgen, dat 
Stalin zo gauw mogelijk de oorlog aan Japan zou verklaren, omdat 
het anders aan de geallieerden in de Pacific zoveel mensen zou kosten. 
De Chiefs of Staff achtten dus de oorlog tegrn Japan een zeer grote 
onderneming en ze zouden er veel mensen voor nodig hebben. Dat 
ze daarom de opleiding daarop instelden en ook de kleinere geallieer- 
den voor dat doe1 wilden gebruiken, is begrijpelijk. Toen de atoom- 
bom kwam, is dit allemaal heel anders gelopen. 

64719. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Men wist toc1.i 
dat de atoombon1 aanstaande was? 

A. Ze hebben in New Mexico proeven genomen en eind Februari 
1945 waren de resultaten zodanig, dat ze ineenden, dat met de atoom- 
bom een oplossing mogelijk werd. 

64720. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: De bijeenkomst 
van Yaltr aras toch later? 

A. Die bijeenkomst is begin Februari in de Krim gehouden 



64721. De heer Fens: Bovendien geloof ik, dat het geen verschil 
zal hebben gemaakt. Ik meen, dat bij deze onderhandelingen niet 
over de atoombom is gesproken. Het is zelfs de vraag of Roosevelt 
er vanaf wist. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Anders was het onnodig 
geweest om Rusland over te halen ook in de oorlog te komen. 

A. Het is in elk geval begrijpelijk, dat de Amerikanen zo stipt 
waren in het klaarhouden van troepen voor Japm. 

64722. De Voorzitter: We kunnen dus vaststellen, dat de mari- 
niersbrigade niet is opgeleid voor de herovering van Nederlandsch- 
Indië, maar voor de strijd tegen Japan? 

A. Ja. Wanneer MacArthzlr op een gegeven moment naar Japa:i 
was gegaan, waren de mariniers meegegaan. Door overleg moest de 
plaats van inzet op het laatste moment worden geregeld, daarvoor 
had admiraal Helfrich persoonlijk contact met ,WacArthur. 

64723. De Voorzitter: De Amerikanen hadden dus volledige vrij- 
heid om de troepen in te zetten waar ze zelf wilden. Hoe is dit verder 
gegaan? 

A. De oorlogsvrijwilligers zijn gekomen. De opleiding in het 
noorden van Schotland was uitstekend. De nieuwelingen werden op- 
genomen in de eigenaardige traditie van het korps mariniers. Daar- 
na zijn ze naar Amerika gegaan voor de eindoefening. We kregen 
later over hen niets anders dan de grootste lof te horen. ook over 
dingen, waarvan we het eigenlijk niet hadden gedacht. De omgang 
later bijvoorbeeld met de inheemse bevolking op Java was ont- 
zaglijk goed en tactvol. 

64724. De Voorzitter: De mariniersbrigade is dus naar Indië 
gegaan en LI hebt zoëven verteld, dat ze werden vastgehouden op 
Malakka. 

A. Dit is gedurende een paar weken geweest. De data zoudt u 
moeten navragen bij kolonel de Bruyne, want ik weet ze niet precies. 

64725. De Voorzitter: Werden ze op Malakka vastgehouden voor 
ricclimatisering? 

A. Ja, zo moest het heten. General Christison vreesde op dat 
ogenblik de republiek van zich te vervreemden door het aan de wal 
laten van Nederlandse militairen. Hij heeft ze een poos in een oude 
rubberfabriek ondergebracht en ik meen zelfs, dat een bataljon van 
de mariniersbrigade is gedebarkeerd op Tandjong Priok en op order 
\ an  Christison weer moest embarkeren. 

64726. De Voorzitter: We hebben de herr van Kleffens vorige 
week hierover gehoord. Uit inijn geheugen citerend, meen ik - het 
verslag is nog niet beschikbaar -, dat de heer van Kleffens hier- 
over heeft geïntervenieerd bij geallieerde autoriteiten en dat die hem 
zouden hebben medegedeeld, dat het terugzenden van de troepen 
niet door geallieerden was geschied, maar door Nederlandse auto- 
riteiten. 

A. Door welke Nederlandse autoriteiten zou dit zijn geschied? 

De Voorzitter: Dat wist de heer van Kleffeiis ook niet, meen ik. 

A. Er is maar één mogelijkheid natuurlijk. 

64727. De Voorzitter: Welke mogelijkheid zou dat zijn? 

A. De heer van Mook. Wie zou het anders geweest kunnen zijn? 

64728. De Voorzitter: Men wilde deze troepen liever in Soera- 
baja hebben dan in Batavia; ze zijn toch, meen ik, niet naar Soera- 
baja gegaan? 

A. Onder generaal de Bruyne is Soerabaja later wel hoofdkwar- 
tier geweest, meen ik. Ik zou het echter niet zeker durven zeggen. 
U kunt dit beter vragen aan de mensen, die het hebben geregeld. 

64729. De Voorzitter: Wie stond aan het hoofd van de mari- 
niers? Is generaal de Brzlyne met de troep meegegaan? 

A. Of hij dadelijk met het eerste échelon is meegegaan, weet ik 
niet. Hij was van het begin af commandant van de mariniersbrigade. 
Het kan ook zijn, dat hij met het tweede échelon is meegekomen. 

64730. De Voorzitter: Dit is waarschijnlijk wel de hoofdzaak 
van wat u over de mariniersbrigade te vertellen weet? 

A. Het zou afschuwelijk zijn, als het waar is, dat de terugzending 
van onze troepen van Nederlandse zijde is geïnspireerd. Die paar 
weken hebben onze zaak ontzaglijk veel kwaad gedaan. 

64731. De Voorzitter: U noemde zo juist de naam Weijermart. 
De heer Weijerman komt nogal eens in de stukken voor, soms in de 
vorm van een incident-Weijermar. Is u hierover iets bekend? 

A. Ik meen, dat er veel incidenten-Weijerman zijn. 

64732. De Voorzitter: Kunt u de oorzaak van deze combinatie 
var, inciuenten mededelen? 

A. De Indische groep in Washington meende andere belangen te 
hebben dan de Nederlandse groep, en daarop kwam alles neer. 

64733. De Voorzitter: Het is dus naar uw oordeel gem kwestie 
van persoonlijk antagonisme? 

A. Naar mijn gevoel is dat niet de oorzaak. Het is allemaal nog- 
al subtiel. Er waren echter vaak tegenstellingen tussen de Indische 
Purchasing Co~nmission en de Nederlandse, tussen de Indische mili- 
tair attaché en de Nederlandse vertegenwoordiger bij de Chiefs of 
Stafi, enz. Het kunnen allemaal geen afzonderlijke persoonlijke ge- 
voeligheden zijn. Het was naar mijn mening veel mecr een andere 
politieke lijn, die hiervan de oorzaak was. 

De Voorzitter: Het is natuurlijk mogelijk, dat dit uitsluitend een 
competentiekwestie is geweest. 

A. We hebben in die tijd heel veel gedokterd. Wet is natuurlijk 
moeilijk om die competenties precies af te bakenen. Het wordt hier- 
op natuurlijk altijd gegooid door degene, die ongelijk krijgt, of de- 
gene, waarover wordt geklaagd. Ik geloof, dat er een tendenz was, 
die fout is. 

64734. De Voorzitter: Onder wie stond de heer Weijerrnaii? 

A. Hij stond onder de Minister van Koloniën. Hij was echter on- 
getwijfeld aan de ambassadeur tocgevoegd. 

64735. De Voorzitter: Later is hij ontslagen. 

A. En toen waarschijnlijk generaal geworden onder dr. va0 
Mook. 

64736. De heer Fens: Ik wilde u nog even vragen, wat de heer 
van Mook steeds in Washington deed7 Hij was toch Minister en 
hoorde dientengevolge in Londen thuis? 

A. Hij was tegelijkertijd Luitenant-Gouverneur-Generaal. Hij was 
een volkomer, foute samenvoeging van deze twee functies. Daardoor 
kreeg men moeilijkheden; ik heb mij er ook heftig tegen verzet. 
We hebben een overgangsregeling gehad voor Nederlandsch-Indië en 
een Voorlopige Indische Staatsregeling. 

De Luitenant-Gouverneur-Generaal kreeg in de door hem ont- 
worpen overgangsregeling volkon~en vrije hand, o.a. over de geld- 
middelen, die vroeger bij de we: moesten worden toegestaan en vast- 
gesteld. Ik heb er in het Kabinet voor gevochten om in het over- 
gangsbesluit te krijgen, dat de begroting in het Kabinet moest worden 
besproken. Dr. van Mook ging naar Washington en naar Australië, 
wanneer dat ziins inziens nodig was en, zo zeide hij, omdat hij in de 
buurt moest zijn bij de bronnen van kracht, waardoor we Neder- 
landsch-Indië moesten terugkrijgen, en dat was Amerika of Australie, 
zo dicht mogelijk bij het territoir. Daar was blijkbaar niets tegen 
te doen. 

64737. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: In het Siantsblad 
D 65 staat: ,,De Luitenant-Gouverneur-Generaal is op~rrbevelhebber 
van het Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger, met uitzondering 
van bepaalde onder dit artikel genoemde deelen." 

Hij had dus een militaire verantwoordelijkheid. 

A. U moet hierbij C 39 nemen, inhoudende de afschsffing van 
het opperbevel van de Gouverneur-Generaal. Hiervoor komt in de 
plaats . . . . . 



Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Tijdelijke voorziening in 
het algemeen bestuur in Nederlandsch-Indië. 

,,Artikel 1. Wij behouden ons voor de bevoegdheid, het alge- 
meen bestuur in Nederlandsch-Indië ter uitoefening in Onzen 
naam op te dragen aan anderen dan den Gouverneur-Generaal. 

Artikel 2. 1. Tot tijd en wijle door Ons anders zal zijn 
bepaald, en behoudens het bepaalde in de artikelen 3 en 4, wordt 
het ulgemeen bestuur als bedoeld in artikel 1 opgedragen aan 
den Minister van Koloniën. 

2. De uitoefening in Onzen naam van het algemeen bestuur 
geschiedt met inachtneming van Onze aanwijzingen. De Minister 
is deswege aan Ons verantwoordelijk." 

A. Nu krijgt u de artikelen over de krijgsmacht en over de 
scheepvaart. 

Jonkvrouwe WttewaalE van Stoetwegen: Hier staat het weer: 

,,Artikel 3, lid 1. Met afwijking van het bepaalde in de arti- 
kelen 31 en 32 van de Indische Staatsregeling, berust het opper- 
bevel over de in Nederlandsch-Indië aanwezige zee- en landmacht 
bij den gezaghebbende, door Ons daartoe aangewezen." 

A. Dat was admiraal Helfrich. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: 

,,Artikel 3, lid 3. Het opperbevel, bedoeld in dit artikel, bevat 
rritsluitend de beschikking over de schepen, vaartuigen en lucht- 
vaartuigen, benevens de eenheden en manschappen van zee- en 
landmacht in verband met de krijgsverrichtingen." 

Het is allemaal heel raar gesteld. 

A. Vóór de oorlog ressorteerde dit allemaal onder het opper- 
bevelhebberschap van de Gouverneur-Generaal. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dit besluit is van 6 Mei 
1932. 

A. B!j D 65 blijft de militaire regeling van C 39 nog in stand. 
Bij D 66 vervalt dit en dan ZOU het zwaartepunt meer op de Gouver- 
neur-Generaal vallen. D 66 is echter nooit ingevoerd. D 65 is opge- 
maakt voor de tijd, dat de Gouverneur-Generaal weer in het grond- 
gebied van Nederlandsch-Indië is aangekomen. 

64738. Jonkvrouwe Wtlewaall van Stoetwegen: Hier staat: 

,,l. Gelet op Ons Besluit van 6 Mei 1942: 
Artikel l .  Voor zoolang het algemeen bestuur van Neder- 

landsch-Indië niet door den Gouverneur-Generaal kan worden 
uitgeoefend, wordt dit bestuur in Onzen naam overecnkonistig 
de bepalingen van dit Besluit uitgeoefend door den Luitenant- 
Gouverneur-Generaal. Wij bepalen de plaats, waar deze zijn taak 
als roodanig uitoefent." 

A. Dit is dus wel uitgevoerd. Wanneer u D 66 bekijkt, zult u 
zien, dat dit betrekking heeft op omstandigheden, waarbij de Gou- 
verneur-Generaal zich weer op het grondgebied heeft gevestigd. Zover 
is het echter nooit gekomen. Het staat vast, dat D 66 nooit inge- 
voerd is. 

64739. De Voorzitter: Is het u bekend, dat er sprake is geweest 
van een voorstel of een suggestie, dat een deel van de Nederlandse 
Ministers zich blijvend in Washington zou vestigen, ten einde vooral 
op  militair gebied nauwer contact met de Amerikaanse autoriteiten 
te kunnen onderhouden? 

A. Neen, dat is me volkoruen nieuw. 

64740. De Voorzitter: Dit zou ongeveer Maart 1942 moeten zijn 
geweest. 

A. Neen, daarvan is mij niets bekend. 

64741. De Voorzitter: De heer van Klef fens heeft een dergelijke 
suggestie gedaan. Blijkbaar is er verder niets van gekomen. 

A. Voor mij zou het volkomen onmogelijk zijn geweest. Ik zat 
met de nieuwe schepen, bewapening, munitie, enz. aan de Britse 
Admiralty vast. Men kon zich daarvan niet ineens losmaken om tot 
de andere kant over te gaan. 

64732. De Voorzitter: De situatie is wel enigszins veranderd door 
het intreden van Amerika in de oorlog. 

De discussie over de niariniersbrigade kwam voort uit mijn vraag, 
welk beleid de Minister van Marine had gevolgd ten aanzien van de 
wederopbouw van de marine, o.a. voor de herovering van Indië. 
U hebt hier in de eerste plaats de mariniersbrigade genoemd. 

A. Er was verder een vlootplan, dat is voorgelegd aan de Com- 
bined Chiefs of Staff. De task forces zijn toen voor het eerst in het 
plan gebracht, die later in 1945 door Minister de Booy zijn over- 
genomen en die zouden bestaan uit een combinatie van oorlogs- 
schepen, die self-supporting zouden zijn en landingsoperaties zouden 
kunnen uitvoeren, konvooibescherining op zich zouden kunnen 
nemen en dergelijke. Door de Amerikanen is daar nooit erg op 
gereageerd. In zijn geheel is er althans niet van gekomen. We hebben 
alleen een paar jagers gekregen, die we hebben gekocht van de 
Engelsen en die we hebben bemand, verder een paar onderzeeboten: 
,,De Zwaardvis", ,,De Dolfijn", verder de motor-minesweepers, waar- 
over ik al heb gesproken, die de oude hulpmijnenvegers vervingen 
en bovendien torpedomotorboten en ii~otor-gun-boten, die de laatste 
twee jaren van de oorlog doorlopend patrouilleerden en konvooien 
hebben onderschept op de Nederlandse kust, enz., enz. 

64743. De Voorzitter: Waren deze speciaal voor Indië bedoeld? 

A. Neen, ze waren in de eerste plaats bedoeld voor de Nederlandse 
kust en wanneer het in Europa zou zijn afgelopen, zouden ze ook 
naar Indië gaan. Daar is niets van gekomen. Eigenlijk was het toen 
de bedoeling, dat alle schepen later naar Indië zouden gaan. 

64744. De Voorzitter: Bij welke instantie is dat vlootplan aan- 
hangig gemaakt? 

A. Bij de Combined Chiefs of Staff. 

64745. De Voorzitter: Wie was toen vertegenwoordiger van de 
Marine? 

A. Admiraal Sröve. 

64746. De Voorzitter: Admiraal Stöve zal dus hieromtrent wel 
nadere gegevens kunnen verstrekken. 

Op 30 Augustus 1943 hebt u een brief geschreven aan de Minister 
van Oorlog, waarin staat: 

,,Op het oogenblik wordt, voor zoover zulks onder de huidige 
omstandigheden mogelijk is, door mijn Departement een opzet 
gemaakt voor de materieele en personeele organisatie van de 
machtsmiddelen, waarmede door de Koninklijke Marine na de 
bevrijding van Nederland aan den oorlog in het Verre Oosten 
zal worden deelgenomen." 

Herinnert u zich hier iets van? 

A. Van die brief herinner ik mij niets meer. Wat is verder de 
porté? 

64747. De Voorzitter: O.a. verdeling van de recruten uit bepaalde 
lichtingen. Dit is een heie strijd geweest. U kunt hierover misschiea 
wel het een en ander mededelen. 

A. Vooral in de eerste periode, toen het vooral op de wervings- 
groepen aankwam, is hierover een strijd geweest. We hebben toen 
een aparte wervingsgroep voor de mariniers in het zuiden gehad, 
in Eindhoven, waar ook een wervingsgroep was voor de luchtstrijd- 
krachten. In Engeland hadden we twee kainpen - oude ButIin- 
kampen, vroeger bestemd voor vacantiegangers - in Skegness en op 
de kust van Wales. Daar werden de jongelui geoefend. Altijd weer 
was er de moeilijkheid, welke mensen naar de marine zouden gaan 
en welke naar het leger. Hoe dit eigenlijk uiteindelijk is geregeld, 
kan ik me niet meer goed herinneren. 

64748. De Voorzitter: Op 30 Augustus 1943 was u van mening, 
dat het meerdere benodigde personeel het beste kon worden gevonden 
doordat uit de lichtingen jonger dan 1939, die dus nog niet werden 
ingedeeld en opgeroepen, een betrekkelijk groot contingent aan de 
Marine werd toegewezen. 

,,Hoewel - zo schrijft u - het op het oogenblik niet moge- 
lijk is om de grootte van de gewenschte contingenten aan te geven 
stel ik mij voor, dat deze van de grootte van 10 000 man per 
lichting zouden moeten zijn." 

Over dat getal is, meen ik, nogal strijd gevoerd. 



A. Ik herinner me wel, dat het grootste gedeelte van de jonge 
lichtingen het eerst in aanmerking kwam. Verder herinner ik me 
er niet veel meer van. 

64749. De Voorzitter: Is de Regering zich er wel van bewust 
geweest, dat er na de bevrijding eerst no? zeer veel moest worden 
geoefend en dat de hulpverlening dus pas op zeer lange termijn kon 
plaats vinden? 

A, Ohgetwijfeld. Daarvoor waren juist die kampen bestemd. 
Wanneer men goed mensenmateriaal krijgt, kan men in oorlogstijd 
in drie à vier maanden een heel eind komen door intensief te 
oefenen. In de Commissie Oorlogvoering is ook nog een strijd ge- 
weest over de kwestie of we de Dienstplichtwet weer in werking 
moesten stellen of dat we het bij oorlogsvrijwilligers moesten houden. 
Ik ben altijd vóór het werken met de Dienstplichtwet geweest, om- 
dat die wet ook de miliciens op de voet van vrijwilligers kent, die 
zich, voordat de werkelijke diensttijd aanving, zouden kunnen melden 
voor dienstneming. Het is toen neergekomen op oorlogsvrijwilligers, 
wat in zekere zin een succes is geweest, omdat men daardoor in het 
algemeen de goede jongens kreeg. maar aan de andere kant was 
hier de moeilijkheid, dat deze geselecteerde krachten tegelijkertijd 
naar Indië werden gestuurd en ook tegelijkertijd weer moesten terug- 
komen, waardoor men later met de gebakken peren zou zitten. 

64750. De Voorzitter: Op 21 Augustus 1944 hebt u aan de Mi- 
nister van Oorlog geschreven: 

,,Hierin komt naar mijn meening niet in voldoende mate tot 
uiting. dat de uitbreiding der strijdkrachten in beginsel met ge- 
bruikmaking van de Dienstplichtwet zou moeten geschieden, 
doch áat in verband met de onmogelijkheid dit aanstonds te 
doen, noodgedwongen het instituut der oorlogsvrijwilligers is 
geschapen." 

Zoudt u even willen toelichten, waarom u tegen oorlogsvrijwilligers 
was? 

A. Ik meende, dat het Nederlandse volk voldoende besef ZOU 

hebben, dat het in deze omstandigheden noodzakelijk was de Dienst- 
plichtwet weder in werking te stellen: we zouden toch ook in dit 
geval een aantal jongelui krijgen, die, eerder dan hun eigen lichting 
optrad, zich als oorlogsvrijwilligers zouden melden. Ik had de schif- 
ting willen voorkomen van alleen oorlogsvrijwilligers nù en dienst- 
plichtipen over 2 jaar met een soort minderwaardigheidsstempel. Ik 
had veel liever ionge lichtingen opgeroepen met desnoods aanvulling 
van oorlogsvrijwilligers van nog jongere lichtingen dan dat ik nu uit 
alle lichtingen eerst oorlogsvrijwillieers kreeg en later toch de dienct- 
plichtigen zou moeten oproepen. Ik heb dit altijd al4 weinig billijk 
aangevoeld. Mijn standpunt was echter in de minderheid. De Com- 
missie Oorlo~voerinp voelde verbazend veel voor een instituut v.til 
oorlogsvrijwilligers. Ik geloof nu, achteraf beschouwd, dat mijn rede- 
nering van toen nog niet zo gek was. 

44751. De Voorzitter: Het was toch op zich zelf helemaal niet 
vreemd, dat men oorlogsvrijwilligers opriep? 

A. Waarom geen dienstp!icht? Dat was toen inderdaad toen de 
redenering ook: Als er oorlogsvrijwilligers waren. waarom zou men 
ze dan oproepen? Men hoefde dan geen dienstplicht te gebruiken. 
Maar het is toch de plicht van de Nederlandse jeugd om in deze 
uiterst gevaarlijke tijden voor het vaderland op te komen. In de 
oude Dienstplichtwet stond al een artikel, waardoor jongere mensen 
konden opkomen vóór de lichting, die met hun leeftijd overeen- 
kwam, opgeroepen werd. Men had het aantal benodigde dienst- 
plichtigen dan veel meer kunnen verdelen over bepaalde leeftijds- 
groepen. 

64752. De Voorzitter: Er is een oproep geweest voor oorlogs- 
vrijwilligers. Over de tekst hiervan is nogal gedelibereerd. 

A. Ik. heb voor marine ook een oproep samengesteld. 

44753. De Voorzitter: Ik heb hier een aan u gerichte brief, waar- 
schijnlijk door de  heer van Mook geschreven, van 17 Septeìnber 
1944, handelend over deze kwestie. 

,,Waarde Furstner, 
Tot mijn spijt maakte de drukte van het overhaaste vertrek 

het mij niet mogelijk om nog even naar Nortli Row te komen. 
Ik wil daarom hiermede schriftelijk afscheid nemen en maak 
van de gelegenheid gebruik om een tweetal punten aan te 
roeren." 

Deze brief zal wel van de heer var? Mook zijn geweest, hoewel 
er geen naam onder staat. 

,,In de eerste plaats zou ik gaarne zien, dat bij den terugkeer 
in Nederland en den oproep van oorlogsvrijwilligers en dienst- 
plichtigen voor de strijdkrachten, rekening gehouden wordt met 
de behoeften van den Indischen dienst, waarvoor wij slechts 
een beperkt getal ervaren en een eveneens klein getal theore- 
tisch geschoolde menschcn beschikbaar zuilen hebben. Ik vernam 
van de Booy, dat ten aanzien van de koopvdardij eenige alge- 
meene afspraken getroffen zijn, die de menschen onder de 18 
en boven de 35 jaar zonder meer beschikbaar stellen cn ook 
overigens met de personeelsbelangen van die koopvaardij re- 
kening houden." 

Is u hiervan iets bekend? 

A. Het oudere personeel bleef bij de koopvaardij. Onder de 18 
waren er niet zoveel. 

64754. D e  Voorzitter: 
,,In het Indische geval ligt de zaak iets anders. In de eerste 

plaats zou ik gaarne zien, dat in het algemeen Indische verlof- 
gangers - en dit geldt niet alleen voor die in algemeenen of 
localen Overheidsdienst, maar ook voor een deel van de men- 
schen in het particuliere bedrijfsleven - beschikbaar zullen 
komen voor Civil Afiairs." 

In welke mate werd verondersteld, dat u niet voldoende rekening 
zou houden met de behoeften van de Indische verlofgangers3 

A. Waarschijnlijk staat dit in verband met de strijd, die al van 
1943 af had gewoed over de mensen, die al bij de marine waren 
geoefend en die dr. van Mook weg wilde halen voor opleiding bij 
Civil Affairs-scholen in Australië. Daartegen heb ik mij zeer sterk 
verzet. De heer Helfrich en ik zagen hierin een ontzaglijk gevaar 
voor het moreel. Jongens met Indische background, die bij de marine 
waren ingelijfd, b.v. in 1941, vlak vóór het uitbreken van de oorlog 
in Indië, waren in het algemeen ontwikkelde jongens. In die twee 
à drie jaar aan boord waren deze jongens tot mannen uitgegroeid, 
die vaak een verantwoordelijke positie aan boord innamen. Waii- 
neer men in 1943 b.v. deze jongelui zou weghalen en er nog op 
te leiden jongens voor in de plaats zou zetten, terwijl die reeds 
opgeleide mannen naar een school aan de wal zouden gaan, waar 
zij jaren zouden moeten doorbrengen, zonder dat zij iets konden 
presteren, zou dit op de rest van de mensen aan boord van de 
oorlogsschepen een deplorabele indruk maken. Het ging hier om 
totaal 144 mensen en deze konden op geen stukken na de mogelijk- 
heden van Civil Affairs beïnvloeden en wij hechtten er in de gegeven 
omstandigheden meer gewicht aan, dat de gemobiliseerde schepel1 
volwaardig bleven. Bij nog niet opgeleide jongens viel dit bezwaar 
natuurlijk weg. Is er op deze brief antwoord van mij gekomen? 

64755. De Voorzitter: Voor zover ik hier kan nagaan, hebben 
wij daarover niet de beschikking. Verder staat er in deze brief: 

,,Tenslotte zal er op bepaalde punten groote behoefte bestaan 
aan menschen met een speciale vakbekwaamheid, met name art- 
sen, rechterlijke ambtenaren en andere juristen en een beperkt 
aantal ingenieurs en andere technici. Ook in dit opzicht hoop ik, 
dat rekening zal worden gehouden met de volstrekte noodzaak 
om in de bevrijde gedeelten van Nederlandsch-lndië over een kern 
van leidende krachten te kunnen beschikken, daar wij anders 
den door de Japanners zonder twijfel na te laten chaos on- 
mogelijk zullen kunnen ordenen." 

A. Ik ben het hier in principe volkomen mee eens. Het is alleen 
jammer, dat dr. van Mook zelf dit principe niet toepaste en de 
mensen uit de kampen niet heeft gebruikt na terugkomst in Indië. 

64756. De Voorzitter: 
,,Tenslotte moge ik nog de aandacht vestigen op de nood- 

zakelijkheid, om een beperkte personeelsvoorziening voor het 
K.N.I.L. aanstonds ter hand te nemen, omdat wij anders Òf de 
Nederlandsche dienstalichtigen na de vijandelijkheden zullen 
moeten aanhouden òf zonder een behoorlijk georganiseerd 
gezagsapparaat in een zeer verwarde moeilijke situat'e zullen 
worden achtergelaten, met alle politieke gevaren binnens- en 
buitenslands, die daaraan verbonden kunnen zijn." 

A. Er waren mensen voor het K.N.I.L. aangewezen en boven- 
dien waren er gezagsbataljons speciaal voor dit doel. 



64757. De Voorzitter: Waarschijnlijk is deze wens van de heer 
van Mook dus wel in vervulling gegaan? 

Ik heb hier nog een nota voor de Minister van Koloniën, die 
afkomstig is van de Ministers van Marine en van Oorlog, waarin 
o.a. staat: 

,,Vanzelfsprekend zullen de oorlogsvrijwilligers en dienst- 
plichtigen van de Espeditionnaire Macht in de gelegenheid ge- 
steld kunnen worden om, indien zij dit wenschen, als beroeps- 
militair over te gaan bij het K.N.I.L. 

Hierdoor krijgt het K.N.I.L. de gelegenheid om bij het einde 
van den oorlog in het Verre Oosten uit een veei grooter man- 
krachtreservoir te kunnen putten dan wanneer volstaan zou 
worden met het aantal van 5000." 

Is hiervan nog iets terechtgekomen'? 

A. Het was de bedoeling, dat wanneer de Expeditionnaire Macht, 
die op het laatst 30 000 man sterk zou zijn, zou zijn overgebracht 
naar Java er? daar het gezag zou hebben hersteld, het Nederlandsch- 
Indische leger daarna zou kunnen werven uit de demobiliserende 
militairen van de Expeditionnaire Macht. 

64758. De Voorzitter: Waarom is het Oorlogsvrijwilligersbesluit 
eerst door u ondertekend en daarna door de Minister van Oorlog? 

A. Ik denk, dat de Minister van Oorlog het heeft opgemaakt 
en mij uit beleefdheid het eerst heeft laten tekenen. 

64759. De Voorzitter: U heeft een memorandum van 1942 voor- 
gelezen van de chef van de marinestaf; ik heb hier een memorandum 
van de chef van de inarinestaf van 1944, betreffende de plannen 
der Koninklijke Nederlandsche Marine voor deelneming aan de ge- 
cllieerde oorlogvoering tegen Japan na de bevrijding van Nederland. 
Is dit ineinorandum u ook bekend? 

A. Het is waarschijnlijk het vlootplan. 

64760. De Voorzitter: Dit is dan het vlootplan, waarvan niets 
is terechtgekomen. Hierin staat: 

,,Naar het oordeel der Nederlandsche Marineleiding zou de 
hierboven bedoelde scheepsmacht - wat de oorlogsschepen be- 
treft - moeten bestaan uit: 2 S-inch kruisers; 2 6-inch kruisers; 
2 auxiliary aircraft-carriers; 6 torpedobootjagers; 8 fleet-mine- 
sweepers; l anti-luchtkruiser." 

Er is ook nog sprake van de Nederlandse shore-based-squadrons 
bij de geallieerde oorlogvoering. Wat waren dat voor squadrons? 

A. Vliegtuigen van het Coastal Command van de Marinelucht- 
vaartdienst. Shore-based wil zeggen: Allern aan de wal gebaseerd, 
niet op vliegdekschepen. Wij hadden niet alleen carrierplanes- 
vliegtuigen, die van vliegdekschepen opstegen, maar ook z.g. 
M.A.C.-schepen (Merchant Aircraft Carrier): verbouwde tank- 
schepen, die S0 /.ó van hun olievracht konden blijven vervoeren; het 
bovendek was verbouwd tot vliegdek en had dan 5 à 6 shore-based 
vliegtuigen aan boord, met bommen en voor verkenning. Deze gingen 
dan mee met konvooien; zij onderhielden zoveel mogelijk ern door- 
lopende patrouille in Ge buurt van het konvooi. Als een onderzee- 
boot boven water was - om zijn positie te kiezen, ten einde nader- 
hand onder water te kunnen naderen -, werd hij door vliegtuigen 
gesignaleerd, die de onderzeeboot dan konden bombarderen, ook 
wanneer deze inmiddels was gedoken. Dit systeem heeft uitstekend 
gewerkt. Het waren schepen van de N.V. La Corona of de Engelse 
Oliemaatschappij, de SHELL, met Nederlandse koopvaardijbeman- 
ning aan boord, aangevuld met ongeveer 60 man marinepersoneel. 
waarvan het grootste gedeelte vliegtuigpersoneel was. Er was een 
uitnemende samenwerking. 

64761. De Voorzitter: Straks zal ik u nog enige vragen stellen 
over de Marineluchtvaartdienst. Hebt u aandeel gehad in de beslis- 
singen ten aanzien van de verdediging van Indië van 1941 tot 1942? 

A. De Gouverneur-Generaal en de heer Helfrich hebben hierin 
aandeel gehad. 

64762. De Voorzitter: Ik heb hier een telegram van de heer 
Gerbrandy van 19 Februari 1942, waarin staat: 

,,Naar ik verneem, is u volledig op de hoogte met Waveli's 
laatste verontruster.de verslag over de situatie en zijn aanbe- 
velingcn. Op Dinsdagmiddag was deze zaak inij bekend en on- 

verwijld behandeld. Planning Committee en Chiefs of Staff 
Cominissie ter voorbereiding van de Councilvergadering op dien 
zelfden avond. Aan Furstner bleek onmiddel!ijk in de Chiefs 
of Staff Commissie, dat de algemeene opinie over mogelijkheid 
tijdelijken aanvoer van afdoende versterkingen tot succesvolle 
verdediging van Java conform was aan Wavell's pessimistisch 
inzicht. Een ander plan gebaseerd op offensief inzetten van 
Britsche, Amerikaansche en Nederlandsche zee- en luchtstrijd- 
krachten waardoor meer kans op behoud van Java werd krach- 
tigst verdedigd door Furstner en de Booy." 

Hieruit blijkt, dat u hier toch wel iets mee te maken hebt gehad. 
Bovendien treedt merkwaardigerwijze hier weer de Chiefs of Staff 
Commissie naar voren, terwijl u in het begin van dit verhoor heot 
gezegd, dat u hierin geen zitting hebt gehad. 

A. Ik denk, dat de heer Gerbraildy de Admiralty bedoelt. Ik ben 
één keer, misschien twee keer, in de Pacific War Council geReest, 
toen er verontrustende berichten van HelJrich waren, echter veel 
meer om het standpunt van de plaatselijke coinmandant duidelijk te 
maken dan om andere redenen. Hierbij waren ook de heer Gerbrandy 
en de heer Michiels var1 Verduynen tegenwoordig. 

64763. De Voorzitter: U hebt dus geen bemoeienis gehad, noch 
met de marine, noch met de weermacht in Indië? 

A. Neen, alleen in die zin, dat in de Pacific War Council he- 
richten werden voorgelezen uit Indië, en daarbij ben ik één of twee- 
maal tegenwoordig geweest. 

64764. De Voorzitter: U werd dus niet geraadpleegd ten aanzien 
van vraagstukken betreffende de bevelvoering in oorlogstijd van de 
Nederlandse marine in Indië? 

A. Omdat generaal Wavell op Java kwam, kon de Gouverneur- 
Generaal het opperbevel niet houaen. Geen twee kapiteins op één 
schip. Er is toen een telegram uitgegaan aan de heer van Starken- 
borgh om het nominaal opperbevel niet uit te oefenen gedurende 
de tijd, dat generaal Wavell daar het bevel zou voeren. 

64765. De Voorzitter: Wie was toen de gemeenschappelijke 
opperbevelhebber van de zeemacht in Indië tijdens de krijgsver- 
richtingen in Oost-Indië? 

A. Admiral Hart, Amerikaans admiraal uit de Philippijnen, die 
met een aantal kruisers en jagers en onderzeeboten naar T'arakan is 
afgezakt. 

64766. De Voorzitter: Hoe was dan de positie van admiraal 
Helfrich? 

A. Admiraal Helfrich was onder admiral Hart, die zich vol- 
komen heeft geconformeerd aan de door de Chiefs of Staff of door 
admiral King, de Commander in Chief U.S. Navy, in Washingto~? 
uitgestippelde strategie. Hart moest dit natuurlijk wel doen. Deze 
strategie bestond daarin, dat, wat Zuid-Oost-Azië betreft, steeds zou 
worden teruggetrokken en op de eilanden alleen werd standgehouden, 
waar dit materieel mogelijk was. In  het algemeen was de opzet: 
geen ernstige verliezen te lijden en terug te trekken totdat de in- 
dustriële capaciteit van Amerika zodanig was opgevoerd, dat de 
geallieerden de wapens hadden om het offensief te nemen. Admi- 
raal Helfrich had natuurlijk hierover een andere opinie: hij wilde 
Java bewaren als springplank voor het later komende offensief. In 
het begin heeft hij hiertoe dan ook krachtige pogingen gedaan en 
vóórdat admiral Hart het commando kreeg, die gedachte ook tot 
uitvoering gebracht. Hij heeft b.v. onderzeeboten laten optreden in 
de Golf van Siam, dus op de aannlarswegen der Japanners. Die 
eerste onderzeebootsuccessen, o.a. van Bussenlaker, in de Golf van 
Siam, waren het gevolg van de door admiraal Helfrich opgezette 
offensieve strategie. Zelf ben ik jarenlang directeur van de krijgs- 
school geweest en altijd hebben we cie mensen ingeprent: zoeken 
naar het zwakke punt in het vijandelijke dispositief, dat er per se is, 
en zoveel mogelijk aangrijpen; voor een zwakke vloot is dat de 
enige kans succes te behalen. Admiral Hart moest van deze tactisch 
offensieve strategie helemaal niets hebben. Hij maakte de indruk 
van een oud man en heeft de Nederlandse zaak bij admiral King, 
een grote vriend van admiral Hart, vertroebeld. Admiral Hart scheen 
oud en vermoeid, wat niet bepaald wenselijk is in dergelijke om- 
standigheden, waar de moeilijkheden zich opstapelden. De hoofdzaak 
was echter, dat admiral Hart zich had te conformeren aan de grote 



lijn van de strategie van de Cominander in Chief U.S. Navy, ei1 
daar was helemaal geen plaats voor hardnekkige verdediging van 
Java met grote verliezen aai1 schepen, e.d. maar veeleer voor een 
terugtrekken naar Australië om straks, wanneer de verliezen van 
Pearl Harbour zouden zijn aangevuld, van het ene eiland op het 
andere de aanval naar het Japanse hoofdeiland te gaan overbrengen. 
Dit heeft b.v. tot gevolg gehad, dat er in die eerste bevelsperiode 
van admiral Hart niet ten oosten van een zekere lengtegraad, die 
midden door Straat Makassar liep - wanneer ik het goed' heb - 
werd opgetreden door de geallieerde strijdkrachten, wat enorm jam- 
mer was, want de opmars van de Japanners moest gaan van het 
ene geïmproviseerde vliegveld naar het andere en oni een vliegveld 
te improviseren moet men veel schepen over zee voeren, niet alleen 
voor de bra~dstof en dergelijke zaken, inaar ook voor matten en 
alles wat nodig is om een stuk grond bruikbaar te maken als vlieg- 
veld. Onze aanvallen hadden moeten loskomen, toen de Japanners 
van Davao naar Kendari trokken. Het vliegveld Kendari op Celebes 
is helemaal ingericht door de Japanners, die hier in alle rust en orde 
hebben kunnen aanvoeren, wat nodig was om dit vliegveld op te 
zetieii. Toen dit klaar was, konden ze met vliegtuigen boven de 
Javltzer konien en dus boven onze schepen, die geen vliegtuigen 
voor afweer hadden. Een van de ongelukkigste omstandigheden is 
geweest, dat in het begin van de opmars van de Japanners wij niet 
bijtijds het offensief hebben geopend. Admiraal Helfrich kon dat 
niet doen, omdat adiniral Hart de leiding had. Zo ongeveer ligt 
naar mijn gevoel de zaak. Toen op een gegeven ogenblik admiral 
Hart wegging en admiraal Helfrich het opperbevel kreeg, was het 
te laat. 

64767. De Voorzitter: Is het verkrijgen van het opperbevel door 
admiraal Helfrich in overleg met de Nederlandse Regering geschied? 

A. Neen, er zal misschien wel over gesproken zijn, maar ik zou 
niet durven zeggen, dat dit door de invloed van de Nederlandse 
Regering is gekomen. Er zijn wel verscheiden telegrammen gestuurd 
van de Nederlandse Regering aan de Chieïfs of Staïf in Washington 
en onze vertegenwoordigers daarbij om te wijzen op de gevaarlijke 
toestand, die ging ontstaan, wanneer deze taktiek van terugtrekken 
zou worden doorgezet. 

64768. De Voorzitter: U had dus als Minister van Marine geen 
rechtstreekse bemoeienis met de marineleiding in Indië? 

A. Neen, wat de operaties betreft zeker niet. 

64769. De Voorzitter: Admiraal Helfrich is na de capitulatie 
naar Ceylon gegaan. Is Ceylon op uw order de basis van de marine 
geworden? 

A. Ik meen van wel. Er waren twee mogelijkheden, Australië of 
Ceylon. Ik denk, dat admiraal Helfrich door mij is aangeraden naar 
Ceylon te gaan in verband met de Britse Eastern Fleet, die daar 
zijn basis had. 

64770. De Voorzitter: Wat was toen uw bedoeling met de zee- 
macht? 

A. Er was in Australië van de kant van Amerika helemaal niets. 
Bovendien was de accommodatie voor schepen in Australië aller- 
slechtst. Later hebben wij ook ondervonden, dat het herhaaldelijk 
moeilijkheden gaf, b.v. dat, wanneer onze onderzeeboten moesten 
worden gerepareerd, Amerikaanse onderzeeboten altijd vóórgingen. 
Er was i11 die periode veel minder samenwerking met de Amerikanen 
dan met de Engelsen was gegroeid van 1940-1942. Het was wel 
van belang ook in Australië een vinger in de pap te hebben, maar 
Colombo moest hoofdzaak zijn. Admiraal Helfriclz is toen als Bevel- 
hebber der Strijdkrachten Oosten in Colombo gekomen en schout- 
bij-nacht Coster, die reeds was gepensionneerd, is teruggeroepen en 
benoemd tot Onderbevelhebber Strijdkrachten Oosten (O.B.S.O.) in 
Melbourne. 

64771. De heer Fens: Had schout-bij-nacht Coster enig materiaal 
onder zich? 

A. Er zijn enkele schepen uit de oostelijke helft van de Archipel 
r.aar Australië uitgeweken in plaats van naar Ceylon en deze kwamen 
onder zijn beheer. Hieronder vielen enkele hulpschepen en de ,,OranjeM 

als hospitaalschip. 

64772. De heer Fens: Was dit een commando voor een schout- 
bij-nacht of was het meer de bedoeling daar iemand te hebben'? 

A. Ja, wij wilden daar een vlagokficier h e b b a .  Hij heelt daar 
ook wel iets bereikt; de Nefis, onze inlichtingendienst, heeft niet 
alleen goed werk gedaan, lilaar had ook een zekeie standing in het 
hoofdkwartier van MacArthur, waardoor we veel eerder in vertrou- 
wen werden genomen, wanneer er plaatselijee acties zouden plaats 
vinden. 

64773. De Voorzitter: Het zogenaamde Indische detachement is, 
naar ik meen, ook onder admiraal Helfrich gekomen. Hebt u aan- 
deel gehad in de beslissing, dat het Indisch detacheinent niet naar 
Engeland zou teruggaan, maar daar zou blijven? 

A. Het was een detachement van de Irene-Brigade, dat in Ja- 
nuari 1941 eigenlijk werd uitgezonden ter versterking van het Euro- 
pese element in het Indisch leger. Daarvali is echter niets gekomen 
door het snelle verloop van de strijd. Ze zijn in Colon~bo gebleven 
en werden gedeeltelijk ingezet voor allerlei guerilla warfare, waar- 
voor ze eerst geoefend moesten worden. 

64774. De Voorzitter: Daarvóór heerste er ernstige ontevreden- 
heid bij het Indisch detachement, omdat men niets hzd te doen. Men 
had geen bepaalde taak en men trachtte w-er terug te komen naar 
Engeland. De Regering heeft echter besloten, dat ze daar zouden 
blijven voor speciale opdrachten !angs de kust van Sumatra en een 
gedeelte zou als grondpersoneel voor de marine dienen, en wel bij 
de Marineluchtvaartdienst in Colombo. Aan de andere zijde was er 
het feit, dat de Irene-Brigade ook bloedarmoede had. 

A. Daar was niets aan te doen. 

64775. De Voorzitter: Dat gold voor de gehele Irene-Brigade. 
Er is toch krampachtig gepoogd de Irene-Brigade op sterkte te krij- 
gen. Er zijn toch ook mariniers uit Amerika bijgekornell. Er was dus 
ue l  behoefte aan mensen. De Regering heeft echter toch besloten, 
dat het Indisch detachement in Brits-Indië zou blijven. Dit betrof 
een aantal van 150 man. 

A. Ik zou niet dadelijk kunnen zeggen, wat de overwegingen, die 
tot dit besl~iit hebben geleid, zijn geweest. Het was in die tijd bc- 
langrijk groiidpersoneel voor de Catalina's te hebben. Vermoedelijk 
is ook wel aanleiding geweest, dat de Japanners op de klist van 
Ceylon optraden. Men vreesde toen, dat Ceylon op een gegevzn 
moment zou vallen, wanneer de Japanners ook daar zouden door- 
dringen, zou dit zeer ernstig geweest zijn, omdat op de grens van 
Brits-Indië voor de Japanners het meeste resultaat was te bereiken 
in verband met de algemene oorlogvoering tegen de geallieerden in 
uitgebreide zin. 

64776. De Voorzitter: Misschien was hier een prestige-overweging 
in het geding, zodat men daarom de mensen niet uit het Oosten 
wilde terughalen? 

A. Ik heb niet de indruk. Ik heb nooit voor prestige-overwegingen 
gevoeld. Ik herinner nle heel goed, dat die Hollandbe soldaten op 
een gegeven moment aan de wal werden gezet op Noord-Sumatra, 
waar ze echter weer spoedig werden weggehaald. Die actie had 
plaats op instigatie van de Indische officieren, die daarmede wareti 
belast. Men rekende, mezn ik, op medewerking van de bevolking, 
als zich weer Nederlandse troepen in Atjeh vertooriden. 

64777. De Voorzitter: De keuze van het personeel en de leiding 
van het Indisch detachement berustte waarschijnlijk bij de Minister 
van Oorlog? 

A. Ja. Maar operationeel onder B.S.O. 

64778. De Voorzitter: Hoe was de verdediging van Surinarrie 
en Curaçao geregeld voor zover het de marine betreft'? 

A. Vanaf welk moinent bedoelt u? 

De Voorzitter: We hebben hier een verhoor gehad van de heer 
Wouters, die nogal in een vrij vroeg stadium is begonnen. Van de 
eerste tijd is er waarschijnlijk niet veel te vertellen. 

A. De plannen om iets aan de verdediging van Curasao te doen 
waren al vele jaren oud, ik derik van 1937, toen ik pas chef van de 



marinestaf was. Ik herinner me, dat er op een gegeven moment kon 
worden gerekend op  op te stellen zwaar geschut op Curaçao. De 
beuoeiing was ue haven ei? het zeegebied voor de haven te bestrijken, 
zodat geen raiders zouden kuanen binnenkomen. We hebben toen 
kanonncn gekocht van een kruiser, die door de Engelsen werd af- 
geschaft, welke kanonnen op Curacao werden opgesteld. Die batterij 
is pas in het begin van de oorlog vuurklaar geworden. Er waren daar 
ook mariniers, en wel een detachement mariniers, dat daar in het 
W-ateriort gelegerd was. De ,,Johan Maurits van Nassau" was na 
het Urbina-geval van Curaçao gebouwd. Dit was een volkomen ver- 
keerde visie op het bouwen van oorlogsschepen. De bewegelijkheid 
is de kostbaarste eigenschap van een oorlogsschip en men moet het 
niet koppelen aan de bescherming van één haven. Curaçao moest veel 
meer worden gezien als een oliestation en daardoor als een ideale 
vlootbasis met zijn goede haven en zijn vele faciliteiten. Toen ik in 
1942 in Curaçao was, heb ik een zitting van de Koloniale Raad mee- 
gemaakt, waar ik getracht heb uit te leggen, dat de marine niet in de 
eerste plaats bestemd was om Curaçao te verdedigen, maar om het 
belangrijke vlootsteunpunt Curaçao in de Caraïbische zee met olie- 
faciliteiten, enz. te gebruiken en het knooppunt van belangrijke zee- 
wegen, die daarlangs liepen, te beveiligen. Het was onze bedoeling 
daar een vlootbasis te bouwen, waar we klein materieel zouden kun- 
nen stationneren en onderhouden, en wel Pareira, in het Schottegat, 
waar in oorlogstijd inderdaad veel aan is gedaan en waar een kleine 
\lootbasis is geoouwd, voornamelijk voor motortorpedoboten. In 
1939 hebben we er motortorpedoboten heen gestuurd en gedurende 
de oorlog hebben we die daar in dienst gehad. Het was niet zó ideaal, 
omdat men daar een straffe Z~iidoostpassaat heeft en nogal veel golf- 
slag, waardoor die betrekkelijk ranke motortorpedoboten nogal te 
keer konden gaan. De boten zijn geregeld uit geweest, wanneer er 
Duitse onderzeeboten in de buurt waren gerapporteerd, maar het 
waren niet de meest ideale schepen voor onderzeebootbestrijding. We 
hebben daar ook de ,,ClaesjeX en de ,,Dirkje" gehad, grote trawlers 
met kanonnen aan boord en verder de Noorse walvisvaarders met 
asdic en dieptebommen, speciaal voor de route Curaçao-Maracaibo. 
Het Watertort was altijd bezet door de marine, mariniers en een depot 
matrozen voor de marineschepen, die geregeld in Curaçao kwamen. 
De ,,Van Kinsbergen" had als hoofdstation Curaçao, maar werd bij 
het brgin van de oorlog onder de Commander in Chief West Indies 
gesteld, die in Bermuda zetelde. Dit gaf ook moeilijkheden, omdat 
het de Gouverneur zo'n veilig gevoel geeft, wanneer er een oorlogs- 
schip in de haven ligt, wat echter een onjuist gebruik van een oorlogs- 
schip is. Een oorlogsschip moet varen en opereren om de zee- 
wegen schoon te houden. We hebben in Mei 1940 de ,,Van Kins- 
bergen" weggestuurd na eerst vele malen heen en weer telegraferen 
met cie Goliverneur. De bevelsverhouding was ongelukkig. Er staat 
nu ern nieuwe Staatsregeling voor Suriname en de Antillen op stapel. 
Er moet een regeling komen, waarbij de Landsregent niet eenvoudig 
het opperbevel heeft over de aanwezige land- en zeemacht, maar 
waarbij de zeemacht van dat opperbevel wordt uitgeschakeld. Voor 
de toekomst kan men zich haast niet meer voorstellen: een buiten 
geallieerd verband ageren van de Nederlandse marine. Hoe de situatie 
ook zal liggen, altijd zal er waarschijnlijk een regionale commander 
zijn, waarbij de Amerikanen in de eerste plaats wel de leiding zullen 
hebben. De ,,Johan Maurits van Nassau" heeft de eerste jaren van 
haar bestaan op  Curaçao doorgebracht, maar in 1938 heb ik dit schip 
laten terugkomen, toen het konvooi in de Straat van Gibraltar moest 
worden ingesteld. U zult zich herinneren, dat Franco onze koop- 
vaarders bij het passeren van de Straat Gibraltar door zijn oorlogs- 
schepen deed aanhouden. Toen wij met Nederlandss oorlogsschepen 
gingen konvooieren, was dit uit. We hebben toen de ,,Johan Maurits 
van Nassau" laten terugkomen om deel te nemen aan die konvooie- 
ring. Na die tijd hebben we in Curaçao geen vast schip meer gehad, 
behoudens de ,,Van Kinsbergen", die er tijdelijk lag voor opleiding 
kanonniers. 

64779. De Voorzitter: Wat weet u op dit punt van Suriname? 

A. Suriname heeft een zeer geleidelijk oplopende kust met 
modderbanken en dergelijke. De baar voor de Surinamerivier laat 
weinig diepgang toe. Het was daarom praktisch ondenkbaar, dat 
Suriname vanuit zee zou worden benaderd om te worden gebruikt 
als vlootbasis door een tegenpartij. Vandaar, dat de verdediging van 
Suriname wat de marine betreft uitsluitend bestoad uit zeer lichte 
motorboten, die patrouillediensten verrichtten op de Surinamerivier tot 
aan het lichtschip. De landmacht heeft daar een Indisch officier icet 
een detachement gedeponeerd, die daar een aantal tanks heeft laten 
komen, die Iôter onbruikbaar bleken voor de beperkte wegen van 
Surir:an?e. Er is toen op tropische manier ruzie gemaakt. Op een 
gegeven moment is de vlootpredikant, die wij daar hadden, namens 

de militaire commandant naar Canada gevlogeil om daar audiëntie 
te vragen bij H.M. de Koningin, die toen juist bij H.K.H. Prinses 
Jiiliana was. Het scheen ezn soort complot om zich te beklagen 
over de Gouverneur. Het gevolg is geweest, dat ik deze vlootpredikant 
uit de dienst heb ontslagen, aangezien hij zich in dezen voikomen had 
rilisdragen. De militaire commandant heb ik later weer ontdekt als 
ger:eraal in het Indisch legcr. 

64780. Jonkvrouwe WttewaaU van Stoetwegen: Wie was die mili- 
taire commandant'! 

A. De heer Meyer. 

64751. De Voorzitter: Hoe was de Nederlandse bevelsverhouding 
in Curaçao en Suriname? 

A. De maritieme commandanten stonden onder mij, onder de 
E.D.Z. 

64782. De Voorzitter: Had de eerstaanwezend zee-officier ook 
nog iets te zeggen bij de landmacht? 

A. In het begin niet. Op Curaçao is dit na het uitbreken van 
de oorlog veranderd, toen hij de titel kreeg van militair commandant. 
Dit had plaats in 1940, denk ik. Toen had hij alles onder zich, be- 
halve de plaatselijke schutterij. 

64783. De Voorzitter: Stond de Gouverneur tussen u en de mili- 
taire commandant? 

A. De militaire commandant stond onder de Gouverneur en 
moest zich met alles richten naar de wznsen van de Gouverneur. 
Anderzijds had hij administratieve betrekkingen met de marine, zo- 
dat hij, wanneer hij zich had te beklagen, dit kon doen bij de bevel- 
hebber der zeestrijdkrachten, die dan maar weer naar de Gouverneur 
schreef. Het werd natuurlijk eindeloos heen en weer telegraferen en 
het was praktisch ondoenlijk iets snel tot stand te laten komen. 

64784. De Voorzitter: Is er nog sprake geweest, dat de mariniers 
van Curaçao zouden worden gebruikt voor de bevrijding van Neder- 
landsch-Indië? 

A. Wij hebben uit Curaçao een aantal mariniers weggehaald voor 
de kernkadergroep. Alles wat de mariniers konden opbrengen aan 
werkelijk parate mensen is toen ondergebracht in Fort Le Jeune in 
Amrrika. Die hele kernkadergroep was niet meer dan 250 man, voor 
zover ik mij herinner. Kolonel de Brzlyne zal dit wel precies weten. 
Er vielen veel oude mariniers af en ook physiek minder geschikte 
mensen. De mensen, die als instructeur iets waard zouden blijken, 
zijn toen bij elkaar gebracht. 

64785. De Voorzitter: In 1942 is u in Curaçao en Suriname 
geweest voor besprekingen omtrent door Amerikaanse autoriteiten 
geëiste security-onderdelen en voor inspectie van de marine-onder- 
delen. Kunt u hierover iets mededelen? 

A. Curaçao is een merkwaardig eiland. Er komen hier zeer vele 
Venezolaanse schoeners, die een soort handel drijven, die 's avonds 
uitgaan en soms de volgende morgen alweer binnenkomen en waar 
praktisch geen toezicht op was te houden. lederecn, die in Curaçao 
is geweest, heeft een eigenaardige indruk van het oude Curaçaose 
volksdeel, dat ern gemeenschap op zich zelf vormt en waarvan 
velen aan dit soort kusthandel verdienen. De Amerikanen beklaagden 
zich over het gebrek aan toezicht. S e  hadden de indruk (gecn vaste 
bewijzen), dat de Venezolaanse schoeners geregela met een grote 
hoevezlheid eetwaren en allerlei andere dingen uitgingen, maar dat 
ze helemaal niet aan de Venezolaanse kust terechtkwamen, zoals 
de schippers voorgaven. Onderweg zouden zij contact maken met 
Duitse onderzeeboten en deze boten voorzien van verse groenten, 
enz., aan welke handel zij een aardige duit zouden verdienen. Met 
een Amerikaanse captain ben ik daar heengegaan en wij hebben 
het vriendschappelijk opgelost door voor de Venezolanen aanvaard- 
bare security-maatregelen, die bestonden iiit het met hekken af- 
schutten van dat deel van het Schottegat, waar die Venezolaanse 
schoeners aankwamen. De Curaçaoërs, die gewend waren geweest 
altijd zo maar aan boord te lopen en in alles te ruilen en te han- 
delen, waren erg ontstemd. Het enige slachtoffer is min of meer 
geworden de oud-zee-officier Gauw, havenmeester, die daar al 19 jaar 
zat en getrouwd was met een Curaçaose. Hij verzette zich tegen de 
maatregel, omdat het Curaçaose publiek daarmee zijns inziens werd 
gedupeerd. Alle verhalen werden natuurlijk een beetje aangedikt: er 



zouden geen vruchten meer aangebracht worden ei1 ze hadden toch 641193. De Voorzitter: In September 1940 is door de Minister 
al zo weinig water op Curaçao, het zou helemaai mislop-n met de van Defensie besloten om het personeel van de militaire luchtvaart 
volksvoeding en dergelijke. Tenslotte is dit allemaal nogal meege- bij de Marine-Luchtvaartdienst te detacheren. Hebt u ook aandeel 
vallen. Het verzet van de heer Galr~v heeft er toe geleid, dat hij gehad in de voorbereidingen voor deze beslissing? 
toen heel spoedig gepensionneerd is. Dit was e-n ogenblik erii bran- 
dende kwestie en het was natuuriijk ook ernstig, het toezicht moest A. Met zal ongetwijfeld met mij zijn besproken. De marine had 
verscherpt worden. de enige Nederlandse vliegdienst in die tijd. 

64786. De Voorzitter: Hoe zijn de bespiekingen verlopen, die 
door u in Washington op het Navy Department zijn gehouden? 

A. Het was onze bedoeling iets van hun plannen daar te ver- 
nemen en ons deel van de oorlogsproductie toegewezen te krijgen. 
Admiraal King was daar de man, die de leiding had. De U.S. Navy 
nad een ontzaglijk sterke positie in die tijd. Er was een Allocation 
Board voor de verstrekking van alle oorlogsmaterieel voor de lucht- 
macht en voor het leger, maar de marine had zich hier buiten 
weten te houden. De U.S. Navy plaatste zelf haar bestellingen van 
vliegtiligen, blitchells en Bostons. Wij hoopten, dat wij door middel 
van de U.S. Navy meer kans zouden hebben om toewijzingen te 
ontvangen voor allerlei oorlogsbehoeften. Ik herinner me, dat ik een 
hele middag bij admiral King ben geweest, die een enorme kaart 
aan de wand had, waarop alle geallieerden getekend waren met hun 
mankracht en het standpunt van de oefening, waarop wij dus 
met weinig mensen heel klein voorkwamen, terwijl b.v. China een 
enorm grote macht was. Het resultaat was, dat wij wel iets kregen, 
o.a. de ,,Queen Wilhelmina", die ons cadeau gedaan werd door Pre- 
sident Rooseveit rechtstreeks aan H.M. de Koningin. We hebben wel 
hulp gekregen, maar niet, wat we hadden gehoopt, nl. een flinke 
toezegging van vliegtuigen voor de volgende jaren. Admiral King 
vroeg mij de ,,Van Kinsbergen" te houden voor de Caraïbische Zee, 
en ik heb toegezegd, dat deze daar, naar ik ineen, nog voor 6 
maanden zou blijven. Ook is de kwestie van de onderzeeboten in 
Curaçao daar behandeld. 

64794. De Voorzitter: Er zijn besprekingen geweest voor een 
plan om Nederlandse vliegers eventueel op te leiden in New Found- 
land. Weet u hier ook iets van7 

A. Het is een groot voordeel voor de Engelsen geweest, dat zij 
heel vroeg zijn begonnen met hun Imperia1 Training Scheme. Er 
werd toen voornamelijk in Canada opgeleid, misschien ook wel in 
New Foundland. 

64795. De Voorzitter: Er waren verschillende mogelijkheden 
voor het luchtvaartpersoneel. De heer Berdenis van Berlekoin herft 
hier verklaard: 

,,De Minister heeft zonder twijfel ontweken een keuze te doen 
en heeft toen op aandringen van admiraal Furst~zer de knoop 
doorgehakt door te besluiten allen bij de marine te plaatsen." 

Is dit esn juiste weergave? 

A. Ik weet het niet precies meer, maar vermoedelijk zal het 
wel in die geest zijn gelopen. 

64796. De Voorzitter: Is er niet een deel van deze mensen voor 
aftraining naar Indië gegaan? 

A. In het allereerste begin wel. Dat was de opleiding op Moro 
Krembangan, vlak bij Soerabaja, dat een marinevliegkamp was. 

6.1787. De Voorzitter: Op uw inspectiereis is u ook op de vlieg- 64797. De Voorzitter: Hierover is door de heer Berdenis val! 

school in Jackson geweest. Kunt u iets mededelen over dit instituut? Beri'ekom gezegd: ,,In Indië hebben ze bijna niets gedaan; er was 
geen materieel". 

A. Het maakte een zeer goede indruk. Het was een coilibinatie A. Dat weet ik niet. U zoudt een van de heren, die daar in die van land- en zeemachtvliegers, die onder generaal van Oyen daar 
werden opgeleid, Het was een zeer levend bedrijf. De mens- tijd is geweest, hierover moeten vragen. ,n wer- 
dec op tijd afgeleverd. Er waren natuurlijk weer moeilijkheden tus- 64798. De Voorzitter: is er een Directoraat van de Lucht- 
sen Indisch leger en zeemacht, die 111 dit geval betrekkelijk gemak- 

strijdkrachten gekomen. Wat is de betekenis de vorming hiervan? 
kelijk konden worden bijgelegd. 

64788. De Voorzitter: Wanneer is deze school begonnen? 

A. Zeer spoedig na de val van Indië. Ik ben er in October 1942 
geweest, en de zaak was toen al in vol bedrijf. Ik denk, dat men 
daar is begonnen tussen April en September 1942. 

64789. De Voorzitter: Tot wanneer heeft deze opleiding be- 
staan? 

A. Ik zou het niet uit mijn hoofd kunnen zeggen. 

64790. De Voorzitter: Waarheen zijn de vliegers gegaan, die waren 
afgericht? 

A. Ze zijn voornamelijk, in eerste instantie althans, in Europa 
gebruikt. We hadden het 320cte squadron Mitchell-bommenwerpers 
van de R4arine- Luchtvaartdienst, 321ste squadron Marine-Vliegdienst 
met Catalina's en Amphibious-vliegtuigen, 18de squadron van het 
K.N.I.L. in Australië en 322ste squadron, dat later is opgericht met 
Nederlandse jachtvliegers. Deze laatste waren in dienst van de 
R.A.F., ook in R.A.F.-uniform, en onderworpen aan hun juris- 
dictie, maar toch allemaal Nederlanders. Hier waren veel jongelui 
bij, die waren opgeleid in Jackson. 

64791. De Voorzitter: Kregen deze jongelui een Engelse op- 
leiding in Amerika? 

A. Er zij11 er ook in Canada geweest, maar Jackson was voor- 
namelijk voor de eerste opleiding. 

A. In de ministeriële Commissie Oorlogvoering is op een gegeveri 
moment sterk propaganda gemaakt voor de gezamenlijke eerste 
opleiding van zee- en landmachtvliegers. De eerste opleiding zou 
gezamenlijk plaats nebben en van uit die eerste oefening zou de 
landmacht apart verder oefenen cn cie zevmachl ook. T o x  kwam 
dc. vraag ter sprake - dit was niet zolang voordat Nederland zou 
worden bevrijd -, hoe het zou gaan met de con~inunicatie met 
Nederland. De daarvoor nodige dienst met de e-rste vliegeropleitliilg 
zou komen onder een directeur. Ik herinner mij, dut iedereen in de 
Commissie Oorlogvoering wenste, dat admiraal Terrrlijtelet~ het di- 
rectoraat der luchtstrijdkrachten op zich zou nemen, waardoor ein 
deel der landmacht onder zijn bevelen kwam. Ik heb mij er min of 
meer tegen verzet, cmdat admiraal Tertnijtelen reeds chef van de 
mariilestaf en commandant marine Engeland was. Ik heb hem in 
1941 uit Indië laten komen, omdat ik hem heb gekend als chef van 
het Bureau Marine Staf, toen ik zelf chef van de marinestaf in den 
Haag was. Ik heb altijd veel lof over de con-im~inicatie Engelanci- 
Nederland gehoord, waarvan admiraal Tertnijtelen de zorg had. Het 
was nodig, dat er een top-instantie met gezag kwam, omdat er aller- 
lei misbruiken waren ingeslopen, b.v. een reserve-landmachtvlieger, 
die op ecn gegeven ogenblik stationsconmandant werd, hielp wel 
zijn vrienden, terwijl andere mensen, die geen vrienden waren, 
praktische moeilijkheden op  iiun weg vonden. Admiraal Teurnijfelen 
heeft dit toen allemaal onder zich gekregen en goed geregeld. Hij 
maakte ook de plannen voor de uitbreiding van de vliegdienst. 

64799. De Voorzitter: Er is gestreefd naar een zelfstandige lucht- 
niacht? 

A. Ja, dat weet ik. 

64792. De Voorzitter: Er was een Nederlands squadron bij de 64800. De Voorzitter: Betekende nu de vorming van dit direc- 
R.A.F., maar er waren ook losse Nederlandse vliegers. Deze losse toraat een schrede op de weg naar zelfstandigheid? 
vliegers zullen hun opleiding wel hebben gehad in Engelse scholen? 

A. Wij zagen dat er ook een beetje in. Dit is door de Commissie 
A. Vermoedelijk wel. Oorlogvoering opgevangen door hiervoor een vice-admiraal te nemen. 



Het heeft maar twee jaar gedurird, eerst is de heer lerrnijfelz~z en 
daarna de hezr IIeeris daariliee belast gemeed, maar daarna is het 
een iandnîachtzaak geworden. Dit is ook helemaal niet erg, wanneer 
de marine maar ecn vinger in de pap houden kan en op een ge- 
geven momcnt, vooral wat de opleid~ng betreft, eisen kan stellen 
ten aan7ien van de studie van watervliegtu!gen en andere marine- 
v!iegtuigen. 

64801. De Voorzitter: Wij hebben hier de heer van der Stok, 
commandant van het squadron van de R.A.F., gehoord. Deze be- 
schouwde de ~~orrning van het directoraat ,,als camouflage en als 
een schrede om ons al1e:naai de mond te moeren. Er is zelfs niet 
over gedacht oin te komen tot een zelfstand ge luchtmacht." Ik heb 
torn gevraagd, we!ke rol de marine-autoriteiten hierrn hebben ge- 
speeld, en t l ~ j  antwoordde: ,.De heer Terniiitelcrl was de grootste 
tegenstander van een luchtmacht, die ik ooit heb meegemaakt. Na 
de oorlog ook nog. Hij heeft alles en alles gedaan om een onafhan- 
kelijke luchtmacht tegen te gaan." 

A. Ik zelf ben er ook helemaal niet voor. 

64802. De Voorzitter: Wat betekende dus in dit kader de stich- 
ting van hei directoraat? 

A. Bepaalde onderdelen bij de opleiding zouden worden samen- 
gevoegd, er zou echter geen onafhankelijke liichtmacht komen, zoals 
b.v. de R.A.F. dit is. 

Laat ocs even de oorlogspraktijk bezien. De R.A.F. heeft in het 
begin van de oorlog de operationele contrôle over het coastal 
command? over dat gedeelte van de vliegtuigen van de R.A.F. dus, 
dat boven zee werkte, afgegeven aan de Admiralty. Terwijl men 
daar dus wel een zelfstandige R.A.F. had en een Fleet Air Arm 
onder de Admiralty -- voornamelijk de ingescheepte vliegtuigen -- 
is, tgen het werkelijke oorlogsgebruik aan de orde kwam, ook de 
shore based aircraft, de vliegtuigen dus, die van de wal af boven 
zee opereerden, overgegeven, wat de operaties betreft, van de R.A.F. 
naar de Admiralty. De reden was, dat de opdrachten in oorlogstijd 
zee-opdrachten bleken, zoals het bombarderen van schepen langs de 
kust, onderzeebootjachten en dergelijke, waarvoor men in het alge- 
meen mensen moet hebben, die hebben gevaren en die weten wat 
het vóór- en wat het achterschip van een vaartuig is. Het is w21 
merkwaardig, dat in Engeland, waar men eerst een onafhankelijke 
luchtmacht had, de R.A.F. een zeer groot deel van zijn operationele 
bevoegdheid weer heeft teruggegeven aan de Admiralty, natuurlijk 
met wederzijds goedvinden, toen de nood drong. Dit bracht geen 
onoverkomenlijlte moeilijkheden, omdat in die oorlogstijd naar geld 
niet werd gekeken, en coastal cominand ook bij nieuwe aanbouw 
overlegde met de Admiralty. Maar vóór de oorlog, in de gewone 
begrotingsperiode, toen het geld in Engeland helemaal niet over- 
vloedig was, heeft de R.A.F. voor coastal com~nand eigen vlieg- 
tuigen aangeschaft, die helemaal niet voldeden aan de eisen van de 
oorlogvoering ter zee. Dit heeft inderdaad in de eerste maanden van 
de zee-oorlog veel moeilijkheden opgeleverd. Ik Ben dus helemaal 
niet voor een onafhankelijke luchtmacht, die alles omvat, de tac- 
tische behoeften van zowel zeemacht en landmacht als de strate- 
gische luchtmacht. Iets heel anders is natuurlijk, dat de grote 
A4ogendheden op een gegeven moment los van de vliegtuigen voor 
zee- en landmacht er nog een strategische bombardementsmacht op 
na kunnen houden, zoals Amerika, waar nog altijd een legerlucht- 
macht is en waar de commandant van de legerluchtmacht praktisch 
zelistandigheid heeft ten aanzien van het verplaatsen van zijn eska- 
ders en van de te bombarderen doelen. In de R.A.F. was het Eighter 
comrnand helemaal RAF.,  het boinber command was ook helemaal 
R.A.F., maar het coastal cominand was helemaal onder operationele 
leiding van de Admiralty. 

64803. De Voorzitter: De heer Berdenis van Berlekom, die onder- 
directeur was van het Directoraat voor de Luchtstrijdkrachten, heeft 
gezegd, dat hij zich alle moeite heeft gegeven om te komen tot het 
oprichten van een transportvliegdienst, maar in dat plan had hij niet 
de minste medewerking gekregen, althans niet van de Minister van 
Oorlcg. Ik heb toen gevraagd, wie hiervoor verantwoordelijk was. 
Zijn antwoord was toen: ,,Minister van Lidth de Jeude zeer beslist 
en dan verder Minister Furstner." Is dit juist? 

A. Ik zou dus verantwoordelijk zijn voor het niet functionneren 
van een transportdienst? 

64804. De Voorzitter: Hij wilde een transportdienst oprichten en 
daarbij had hij tegenwerking van u. 

A. Men heeft toch die transportdienst onderhouden onder het 
Directoraat van de Luchtstrijdkrachten. Moest dit misschien weer 
een apart commando worden? 

De Voorzitter: Blijkbaar wel. 

A. Er is inderdaad een geallieerde transportdienst geweest toen 
de nieuwe Amerikaanse vliegtuigen overgevlogen moesten worden 
van Amerika naar Engeland. Tegelijkertijd was dit de z.g. opera- 
tional test voor de beroepsvliegers. Ik heb er zeer zeker niets voor 
gevoeld om een zelfstandige transportdienst op te richten bij onze 
kleine verhoudingen. Ik weet er eerlijk gezegd ook niet veel meer 
van. Ik geloof niet, dat er ernstige klachten zijn geweest over het 
feit, dat er een transportdienst kwam onder het Directoraat. 

64805. De Voorzitter: Ik ga nu even terug naar het begin van 
de oorlog. De kwestie van de behandeling van Italiaanse .oorlogs- 
schepen is een bijzonder punt geweest. U hebt hierover een brief 
geschreveri aan de Ministerraad, waarin u de Regering een half- 
slachtige houding verwijt. Misschien kunt u hier nog even uw stand- 
punt formuleren. 

A. D e  heer van Klefferls was van mening, dat toen Italië in de 
oorlog kwam, gezorgd moest worden geen oorlogshandelingen te 
plegen tegen Italië, omdat de economische belangen, die Italië in 
Nederlandsch-Indië en Nederland ,had, zoveel geringer waren dan 
de economische belangen, die Nederland in Italië had. Dit argument 
zei mij toen eigenlijk helemaal niets. In een tijd, zoals wij die :oen 
hadden, waarin wij om ons leven vochten, is het natuurlijk uit den 
boze, een bepaling te maken, dat commandanten bepaalde vijaride- 
lijke oorlogsschepen hebben te ontzien. Ik heb er tegen geprotesteerd. 
Wilt u misschien een enkele zin uit die brief voorlezen? Ik  geloof, 
dat het er toen nogal scherp toe is gegaan. Het resultaat is in ieder 
geval geweest, dat de heer van Kleffei~s toen in zoverre water bij 
zijn wijn heeft gedaan, dat wij e2n telegram hebben opgesteld, dat 
de heer van Klefferis dan wel wilde aanvaarden, waarbij de com- 
mandanten verplicht waren om in alle omstandigheden aan de Britse 
operationele Commander in Chief te gehoorzamen, en wanneer ze 
van deze commander orders kregen o:n de Italianen aan te vallen. 
zij dit zoiiden moeten doei:. Ik geloof, dat er eerst nog een tussen- 
periode is geweest van ,,wanneer zij schieten, gaan wij ook schieten". 

64805. De Voorzitter: Waarschijnlijk bedoelt u het telegram van 
16 September, dat aldus luidt: 

,,In afwijking van vroegere instructie is door het opperbestuur 
bepaald iedereen, ongeacht plaats en nationaliteit, als vijand te 
beschouwen". 

h. Dit sloeg toch voornamelijk op Indië? 

64807. De Voorzitter: De aan te nemen houding was verschillend 
naarmate men oostelijk of westelijk van Mauritius was. De eerste 
orders waren, dat 

a. Nederlandsche commandanten onder Britsche Operational Con- 
trol de bevelen van de Britsche Commanders in Cllief hadden op 
te volgen, dus Italiaansche schepen als vijand hebben te beschouwen; 

b. Nederlandsche commandanten in de Engelse wateren, ook als 
zij niet in Britsch verband opereeren, dezelfde houding zouden aan- 
nemen; 

c .  Nederlandsche commandanten in West-Indië zich hadden te 
gedragen naar het telegram van den Minister van Koloniën van 
12 Juni aan den Gouverneur van Curaçao, luidende: 

,,In geallieerd verband optredende moet Cdt. commandant 
,,KinsbergenM bevel van den Engelschen bevelhebber opvolgen. 
Verhouding tot Italië nog niet geregeld."; 

d. Nederlandsche commandanten in Oost-Indië hadden een ge- 
heel andere houding ten opzichte van de Italiaansche schepen aan 
te nemen. Immers, de Nederlandsche Regeermg had inet het oog 
op den status quo-eisch van Japan het volgende telegram aan den 
Gouverneur-Generaal, opperbevelhebber van land- en zeemacht van 
Nederlandsch-Indië, verzonden: 

,,Indien Italiaansche schepen in open zee door onze strijd- 
krachten aangetroffen geen initiatief nemen tot vijandige daden. 
Indien in territoriale wateren aangetroffen keuze laten tusschen 
interneering of weggaan." 

U is daartegen opgekomen. 

A. Het werd op die manier een wanhopige situatie voor de 
commandanten. Als men een vijand vóór zich heeft, dan zulke in- 
gewikkelde problemen te gaan stellen! 



64808. De Voorzitter: Wat hield de status quo-eis van Japan in? 

A. Dat hing samen met de onderhandelingen van dr. van Mook 
over leveranties van olie en tin, verder rubber en belangrijke strate- 
gische stoffen, die in beperkte mate zouden doorgaan, en daarbij 
was er een waarschuwing van Japan gekomen, dat ze de integriteit 
van Nederlandsch-Indië zouden respecteren zolang de status quo 
werd gehandhaafd. Het was dus een soort Hitler-spelletje. Die heeft 
het ook herhaaldelijk vertoond van de een tegen de ander uit te 
spelen en een voor een aan te vallen. Japan hoopte, dat Neder- 
landsch-Indië, los van Nederland, zou uitspreken, dat het een neu- 
trale houding zou aannemen. De zee-oorlog is natuurlijk niet deel- 
baar in zones, waar men wel en waar men niet mag vechten tegen 
dezelfde vijand. Onze schepen stonden haast alle onder operational 
command van de Engelsen, althans buiten Indië, en daar mocht ge- 
vochten worden. Naar mijn gevoel was het een zeer zwakke houding 
van de heer vrrn Kleffens. Dit zijn ailemaal dingen. waardoor men 
het vertrouwen van eigen bondgenoten verspeelt. 

64809. De Voorzitter: Er staat nog een merkwaardige zin in 
deze brief. U zegt daarin, dat de internationale toestand zich sedert 
d= voorzichtige instructie van 5 Juli belangrijk had gewijzigd: 

,,Japan heeft zich in zekeren zin het masker zelf afgerukt 
door het Axis-pact met Duitschland en Italië aan te gaan. De 
Britsche Regeering had trouwens reeds bij schrijven van 13 Au- 
gustus 1940 van den gezant bij Hr. Ms. Hof aan den Neder- 
landschen Minister van Buitenlandsche Zaken medegedeeld, dat 
de houding van de Nederlandsche oorlogsschepen tegen Itali- 
aansche schepen niet duidelijk is geregeld, en daarbij als haar 
meening geponeerd, dat een beroep op den status quo-eisch van 
Japan geen zin meer heeft." 

Hoe komt u hieraan? 

A. Wij hebben blijkbaar een opmerking van Engelse zijde gehad. 

64810. De Voorzitter: Maar hoe komt u er aan? De heer van 
Klef fens wist niets van dit alles af. Hij wist zelfs niet wat de status 
quo-eis van Japan was. 

A. Het is misschien afkomstig van Hr. Ms. gezant in Londen, dus 
van de heer Michiels var1 Verduynen. 

De Voorzitter: Het is aan de Minister van Buitenlandse Zaken 
gericht. 

A. Is het niet in het archief van het Departement van Marine 
op te zoeken? 

6481 1. De Voorzitter: Wij beschikken nog niet over dat archief, 
het komt binnenkort. 

U hebt in uw brief ook geschreven, dat volgens een telegram van 
de Nederlandse gezant in Washington enig wantrouwen bestond in 
Amerika ten aanzien van de wil tot tegenstand, die Nederland in 
de Pacific aan de agressor zou bieden. 

A. Dat staat verinoedelijk ook met het volgende in verband. Er 
is, voor zover ik weet, voornamelijk op  instigatie van de Gouver- 
neur-Generaal een regeling getroffen - en de heer van Klefferzs 
is hierin blijkbaar meegegaan -, dat het voor onze bondgenoten 
was verboden om zonder meer van Nederlandse territoriale wateren 
en Nederlandse havens gebruik te maken. In vredestijd moest hiertoa 
een verzoek worden gedaan, dat altijd werd ingewilligd. In oorlogs- 
tijd moest ook toestemming worden gevraagd, die op iets snellere 
wijze kon worden verleend dan vroeger. Op zich zelf is dit een 
absoluut krankzinnige regeling, dat bondgenoten, waarmee wij dus 
samen vechten, geen gebruik kunnen maken van Nederlandse terri- 
toriaie wateren zonder hiervoor vooraf toestemming te hebben Se- 
~ r a a g d  en door het verbreken van de radiostilte hun positie aan de 
vijand te hebben verraden. U kunt dit niet uitzoeken zonde: de 
archiefstukken met data, waarbij u rekening zult moeten hduden 
met het veranderen van de politieke omstandigheden. Italië komt 
in de oorlog. Met Japan wordt de toestand blijkbaar op een gegeven 
moment verscherpt, ook volgens de Engelse Regering. 

A. Uit praktische overwegingen is dit ook inijn standpunt geweest. 
Het ging voor ons er op of er onder. Men kon niet de man, die 
dienst kon doen en misschien heel goede diensten kon bewijzen, 
afstoten en niet gebruiken om dergdijke formele erewoordregelingen, 
en zeker niet ten opzichte van de Duitsers. 

61813. De Voorzitter: Wanneer er nu  een bepaling staat in het 
internationale recht, dat, wanneer men het erewoord heeft verbroken, 
de Regering de diensten van die mensen niet mag aannemen? 

A. De Duitsers hebben zoveel internationale regelingen zelf hzt 
eerst gebroken. 

64814. De Voorzitter: Om het concreet te formuleren: Is u van 
mening, dat het feit, dat de Duitsers dingen hebben gedaan, die on- 
juist waren, ook aan Nederland het recht geeft om onjuiste dingen 
te doen? 

A. Men moet in dit geval niet generaliseren. 

64815. De Voorzitter: U hebt aan de Regering een brief ge- 
schreven over deze kwestie, nadat de Regering eerst blijkbaar een 
besluit had genomen, waarmee u het niet eens was, nl. om deze 
officieren niet weer in dienst te stellen. Nadat u deze brief hebt 
geschreven, is er een tegenovergestelde beslissing gekomen. 

Ik weet niet, of dit het gevolg is geweest van uw brief of van 
andere oorzaken. U schrijft in de brief aan de Minister van Defensie: 

,,Ik heb de eer Uwer Excellentie mede te deelen, dat de uit 
Nederland zoo juist overgekomen luitenants-ter-zee der derde 
klasse A. de Jong en jhr. J .  J .  Storrn van 's-Gravesande de vol- 
gende verklaring hebben afgelegd: 

Op 15 Juli 1940 hebben wij de volgende verklaring onder- 
teekend: 

Ik verklaar hierbij op eerewoord, dat ik, zoolang Neder- 
land zich in oorlog bevindt met het D~iitsche Rijk, gern 
enkele handeling zal plegen, direct noch indirect, gericht 
tegen dit Rijk en verder alles zal nalaten waardoor de 
Duitsche Weermacht schade kan ondervinden." 

Dit is een andere tekst dan die in werkelijkheid is gegeven. Die 
tekst van het erewoord luidde: 

,,Hierdoor verzeker ik op  eerewoord, dat ik gedurende dezen 
oorlog, althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk 
in oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front noch direct 
noch indirect zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. 
Ik zal geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor het 
Duitsche Rijk schade van welken aard ook zou kunnen lijden." 

Nu is mijn vraag, of de Nederlandse Regering haar beslissing 
heeft genomen op grond van de juiste tekst van het erewoord, dan 
wel op grond van de tekst, die ik straks heb voorgelezen. 

A. Ik kan het niet zeggen. Dit was in ieder geval de tekst, die 
de heer Storrn van 's-Gïrrvesarlde mij heeft gegeven. Van welke 
datum is de tweede brief? 

De Voorzitter: De ezrste brief is van 6 Mei 1941, de tweede van 
23 Mei 1942. 

A. Ik zou liet u niet kunnen zeggen wanneer de Regering de 
juiste tekst heeft geweten. 

64816. De VoorAtter: In LW protestbrief heeft u geschreven: 

,,Zij deze teruggezonden aan Zijne Excellentie den Minister 
van Defensie onder mededeeling, dat ik de volgende opmer- 
kingen over de beslissing van den Ministerraad zou willen 
maken. 

Het practische gevolg van deze beslissing zal zijn, dat: 
1. de krachtsinspanning voor het winnen van den oorlog 

wordt verminderd, doordat de vele officieren en minderen, die 
blijkbaar op aansporing van militaire en civiele hoogergeplaat- 
sten, de Duitsche verklaring teekenden, tot een soort minder- 

64812. De Voorziîter: Welk standpunt hebt u ingenomen teil waardigen worden gestempeid, die dus ook als zij zouden willen 

aanzien van het erewoord? Zoals u neet, hebben de meeste Neder- en kunnen, niet naar Engeland zullen overkomen; 

landse beroepsofficieren in Juli 1940 een erewoord aan de Duitsers 2.  de kans wordt geloopen, dat onder deze lieden de neiging 
gegeven. Van degenen, die dit erewoord hebben gegeven, zijn er ontstaat gemeene zaak te maken met de N.S.B., omdat de wei- 
enkelen geweest, die naar Engeland zijn ontkomen en dus dat ere- tige Regeering te Londen hen als het ware heeft losgelaten; 
woord hebben gebroken. De Nederlandse Regering heeft de diensten 3. erkend wordt, dat de Staf van het groote Hoofdkwartier 
van deze mensen aangenomen. Wat is uw standpunt hierin? en een klein deel van den Marinestaf n o j  zesgensmacht had. 



ook nadat de verantwoordelijke chefs waren gevangen gezet, 
respectievelijk het land hadden verlaten om den strijd voort te 
zetten." 

Dit is een motivering los van bestaande wetsteksten. 

A. Ook nu heb ik nog de indruk, dat het voornamelijk om 
praktische overwegingen noodzakelijk is geweest. 

64817. De Voorzitter: U zegt verder: 
,,Naar mijn bescheiden meening geeft het laatste feit gelegen- 

heid de vraag van Duitsche zijde en het teekenen van de ver- 
klaring zelve als van nul en geener waarde te beschouwen. Im- 
mers, de Nederlandsche Regeering erkent niet den ontslagbrief 
aan de militairen toegezonden, onderteekend door den generaal- 
majoor Car.stens namens generaal Christiansen. Zeer terecht. 
mijns inziens, maar dan acht ik het inconsequent, indien die- 
zelfde Regeering wel de aanmaning om de verklaring te tee- 
kenen, afkomstig eveneens van hoofdofficieren, die geen ver- 
antwoordelijkheid meer hadden voor de Staven, die niet meer 
bestonden, zou beschouwen als wel bindend. Waar, afgescheiden 
hiervan, de vijand op vele punten het Volkenrecht heeft ge- 
schonden en het bovendien van groot belang is den vijand niet 
te doen onderstellen, dat een soort sub-Regeering of gemachtig- 
den in Nederland bestaan, welker uitspraken bindend zijn voor 
de eenige, wettige Regeering in Londen, zou ik willen adviseren 
de praktische gevolgen van de oplossing, zooals deze hier wordt 
voorgesteld, nog eens in overweging te willen nemen." 

Dit is dus nog uw mening? 

A. Ja. 

64818. De Voorzitter: Wat is uw mening over het geven van het 
erewoord zelf? 

A. Ik vind het jammer voor degenen, die het hebben gedaan. Ik 
heb meer respect voor degenen, die eenvoudig in krijgsgevangenschap 
zijn gegaan. Aan de andere zijde zijn er heel veel bij-omstandigheden, 
die Inen eigenlijk in ieder geval in aanmerking zou moeten nemen. 

64819. De Voorzitter: In artikel 10 van het Haags Verdrag staat: 

,,De krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord worden in 
vrijheid gesteld, indien de wetten van hun land zulks veroor- 
loven''. 

Bestond er ein dergelijke bepaling, waarbij het was geoorloofd het 
erewoord te geven'! 

A. Ik meen, dat het niet was verboden. Dit is het enige, dat IK 
er van kan zeggen. 

64820. De Voorzitter: Was het voor het K.N.I.L. wel verboden? 

A. Ja. naar ik later gehoord heb. 

64821. De Voorzitter: ,,Indien de wetten van hun land zulks ver- 
oorloven" staat in het Haags Verdrag. De Regering in Londen heeft 
wel gezegd. dat een dergelijke bepaling niet bestond. 

A. Het gaat er om, of er positief een bepaling in moet staan of 
ciat het voldoende is, dat er geen negatieve bepaling is. 

64822. De Voorzitter: Er  was wel een piint uit het Velddienst- 
voorschrift, punt 635, waarin staat: 

,,Een krijgsgevangene kan niet worden gedwongen zijn vrij- 
heid op eerewoord aan te nemen; evenmin heeft hij het recht 
op invrijheidstelling, indien hij bereid is zijn eerewoord te geven. 
Een gegeven eerewoord moet onder alle omstandigheden met de 
uiterste nauwgezetheid worden nagekomen," 

Nu is er een opvatting, die zegt, dat deze bepaling in het Veld- 
dienstvoorschrift inhoudt, dat het geven van het erewoord is toe- 
gestaan. Aan de andere kant kan men zeggen, dat deze bepaling is 
gemaakt voor het geval, dat er een wetsbepaling zou zijn, die bet 
geven van het erewoord toestaat. 

A. Is dat het Velddienstvoorschrift van de landmacht? 

De Voorzitter: Ja. 

A. Ik geloof, dat er in onze verordeningen helemaal niet over 
wordt gesproken. 

64823. De Voorzitter: Heeft u een oordeel over de vraag, of het 
tekenen van de verklaring al of niet in strijd is met de eed van 
trouw aan H.M. de Koningin? 

A. Ik zou zeggen van wel. 

64824. De Voorzitter: Wij hebben de heer Heeris gevraagd of het 
toelaatbaar was, dat een officier zijn erewoord gaf. Hij antwoordde 
hierop: 

,,Ja. In dezen is ook een punt van belang, dat, terwijl de 
Nederlandse Regering in dit opzicht nooit orders heeft gegeven, 
voor het Indische leger we! een dergelijke bepaling bestond, 
nl., dat het niet mocht. De Nederlandse Regering heeft voor 
de marine in dit opzicht nooit enige aanwijzing gegeven. 

,,De Voorzitter: Wilt u daaruit concluderen, dat het voor 
de marine wel geoorloofd is?" 

,,De heer Heeris: Daarin zou zeker een aanwijzing gelegen 
zijn. Dit klemt vooral temeer, omdat de marine nu eens 
in Nederland en dan weer in Indië diende en dat de voor 
het K.N.I.L. geldende bepaling voor de marine niet gold. 
Ik heb van het bestaan van dit verbod voor het Indische 
leger eerst gehoord na de bezetting"." 

Voor de marine heeft er dus blijkbaar geen brpaling bestaan. Was 
de opvatting destijds, dat onder erewoord elke mogelijke verklaring 
kon vallen, onafhankelijk van de vraag hoever die ging? 

A. Dat geloof ik zeker niet. Vóór de oorlog hebben wij hier 
eigenlijk nooit over gedacht. 

64825. De Voorzitter: De heer Heeris heeft verklaard, dat hij 
over deze kwestie een nota heeft opgesteld, na Ge bevrijding, welke 
1:ota hij aan u heeft gegeven met het verzoek die aan de Minister 
door te geven. Is dat juist? 

A. Ja. 

64826. De Voorzitter: Hebt u hierover met de toenmalige Minis- 
ter contact gehad? 

A. Ik meen van wel. Dit zou ongeveer in Augustus 1945 zijn 
geweest. Ik weet, dat de heer de Bouy niet erg was gesteld op de heer 
Heeris. Ik weet niet, of dit nu door de erewoordkwestie kwam. Ik 
zou niet met zekerheid kunnen zeggen of ik hierover met de heer 
dc Booy heb gesproken of dat ik alleen de Nota heb doorgegeven. 

64827. De Voorzitter: Herinnert u zich nog iets van de planneii 
tot instelling van de havendistricten? 

A. Ja. Dat vond na de bevrijding plaats. In de Commissie Terug- 
keer is dit voorbereid, ik meen in Augustus 1944. Ik was er erg voor, 
ook in verband met Britse militaire eisen, na de bevrijding de reha- 
bilitatie van de havens zoveel mogelijk in algemeen verband te laten 
uitvoeren onder e-n algemeen havencon~missaris, die verschillende 
districtshavencommissarissen onder zich zou hebben. Het is tenslotte 
op een plaatselijke havencommissie uitgedraaid waarin de militaire 
havencommandant zitting had, die overlegde met alle mogelijke in- 
stanties van de oude havenautoriteiten, zowel in Rotterdam en Am- 
sterdam als in Delfzijl. We hadden in elke haven een hoofdofficier 
geplaatst, wiens taak het was oin in overleg met de civiele instanties 
de beste manier uit te denken om zo snel mogelijk de havens gereed 
te hebben voor bepaalde doeleinden, die werden aangewezen door de 
Minister van Marine. Delfzijl b.v. zou gereedgemaakt worden voor 
binnenscheepvaart, die voor de voedselaanvoer en -distributie kon 
worden ingeschakeld. 

64828. De Voorzitter: Ik ben nu aan het einde gekomen van 
de vragen, die ik wilde stellen. Heeft u nog kwesties, die u hier ter 
sprake zou willen brengen? 

A. Ik had een paar punten opgeschreven, die echter in de loop 
van het verhoor zijn behandeld; het is buitengewoon jammer ge- 
weest, dat Nederland vóór 1940 zo droevig is te kort geschoten in 
het zorgen voor voldoende bewapening. Onze bondgenoten konden 
lang niet genoeg hulp bieden in geoefend personeel, schepen en 
vliegtuigen. De Britse opvatting was, dat wij inet onze vóóroorlogse 
politiek zeer in gebreke zijn gebleven. Dit kwam o.a. tot uitdrukking 
toen Japan in dc oorlog werd betrokken. Een Britse admiraal, die 



herhaaldelijk heeft blijk gegeven ons zeer bijzonder goed gezind te 
zijn, zei, toen ik hem een overzicht van ons defensie-apparaat in 
Indië gaf, in het rijke Indië, waarnaar Nederlands standing in het 
buitenland werd beoordeeld: But really, this is inviting trouble in 
your colonies. 

Ook de heer van Kleffens is eens minder prettig op  zijn nummer 
gezet, door Suinner Welles meen ik, die na een betoog van van 
Klefferzs over Amerika's oorlogvoering geriposteerd heeft, dat een 
Minister van een land, dat zo slecht voor zijn defensie had gezorgd 
als Nederland, een der laatsten was, van wie zij aanmerkingen 
konden aanvaarden. 

Dit is misschien nog wel iets om de heer van Kleffens te vragen. 
Zoiets is waarschijnlijk niet vastgelegd in archiefstukken. Toch weet 
ik het uit goede bron van de zijde van Washington, dat zij er niet 
op waren gebrand, dat een Nederlandse Minister van Buitenlandse 
Zaken hun lesjes gaf. Het Staatsstuk over de Operational Control 
zal op het Departement van Marine of op  het Departement van 
Buitenlandse Zaken zijn te vinden. Het is van de zomer 1940, waarbij 

wordt vastgelegd, dat de Britse oorlogsschepen ook onder Neder- 
landse operational control in Indië zouden kunnen komen. Het is 
wel een belangrijk stuk. Ik zal mijn dagboeken, waarin ook parti- 
culiere aantekeningen staan, nog eens doorlezen. 

De Voorzitter: Ik zou het op prijs stellen, wanneer u ons afschrif- 
ten kon geven van die gedeelten, die betrekking hebben op de zaken, 
die wij hier hebben besproken. 

Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en ik sluit het 
verhoor. 

J. Th. FURSTNER. 

ALGERA, voorzitter. 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
FENS. 
OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 31 AUGUSTUS 1949 

Sub-Commissie II 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heren Posthumus en Fens, leden, alsmede de 
heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

GERCO VOLLEMA, 
oud 33 jaar, wonende te 's-Gravenhage, beroepsofficier. 

Hij legt de eed af als getuige. 

64831. De Voorzitter: Welke functies hebt u gedurende de oor- 
log bekleed? 

A. Bedoelt u speciaal de tijd, dat ik in Engeland was? 

De Voorzitter: Ik bedoel de hele oorlogstijd. 

A. In 1940 was ik tweede-luitenant bij het 10de Regiment Motor- 
artillerie. In de mobilisatietijd zat ik bij het artilleriecommando van 
het lste legerkorps. Na de bezetting zijn wij op nonactiviteit gesteld 
en vóórdat de beroepsofficieren naar Duitsland gingen in krijgsge- 
vangenschap, ben ik, via de ondergrondse beweging, naar Zwitser- 
land, Spanje, Gibraltar en Engeland gegaan. Dat was 1 November 
1941. In Engeland ben ik Juni 1942 aangekomen. Daar aangekomen 
heb ik een cursus gevolgd voor liaison-officier in het Engelse leger 
en ben gedetacheerd geweest bij verschillende onderdelen van het 
Engelse leger, infanterie en artillerie. Na verloop van een goed half 
jaar, ben ik toen naar de Prinses Irene-Brigade overgeplaatst en van 
de Prinses Irene-Brigade naar het Bureau Organisatie Generale Staf 
onder generaal van Voorst Evekirzk en van de Organisatie Generale 
Staf naar de Expeditionnaire Macht, toen dat onderdeel werd opge- 
richt. Daar heb ik gediend tot 1 Mei 1946, waarna ik werd overge- 
plaatst naar het militair kabinet van het Ministerie van Oorlog. 

64832. De Voorzitter: Dit is wat ik gaarne wilde weten. Heeft u 
ook te inaken gehad met de kwestie van het erewoord? 

A. Ja zeker. U bedoelt, of ik zelf een erewoord heb afgelegd? 

64833. De Voorzitter: De zaak is deze: de Regering heeft in 
1941 verschillende officieren, die naar Engeland zijn overgestoken 
en die wel het erewoord hebben gegeven, maar het daarna hebben 
verbroken, weer in dienst genomen. In  zoverre raakt deze kwestie 
het Regeringsbeleid in Londen. De commissie zal zich aaarover een 
oordeel moeten vormen. Voor de vorming van dat oordeel kan het 
van belang zijn om zoveel mogelijk argumenten te verzamelen. In 
dit verband zou ik er dus prijs op stellen van u te vernemen of u 
het erewoord hebt gegeven en, zo ja, om welke reden. In de tweede 
plaats, wanneer u het erewoord hebt gebroken, hoe u dat verdedigt. 
Misschien wilt u dat even uiteenzetten. 

A. Dat is altijd een heel moeilijke kwestie geweest, voor mij zelf 
ook. Ik heb het erewoord gegeven, terwijl ik in ein ziekenhuis in 
den Haag lag. Ik deed het op advies van mijn regimentscommaildant. 
Ik wist van de ware omstandigheden, de toedracht van de zaak, 
alleen maar via mijn regimentscommandant; want zelf, liggende in 
een ziekenhuis, heeft men van de oorlog natuurlijk geen goed over- 
zicht. 

64834. De Voorzitter: Kende u de tekst van het erewoord? 

A. Ja, de tekst is mij door de regimentscommandant verteld. 
Het werd toen zó uitgelegd, dat men die verklaring te allen tijde 
kon intrekken. Dat was het hoofdmotief, waarom ik de verklaring 
heb getekend. 

64835. De Voorzitter: Heeft de kennisneming van de inhoud u 
niet een bepaalde gedachte gegeven omtrent het erewoord? 

A. Ja, maar wij beschouwden het meer als een vodje papier, als 
een formaliteit, in tegenstelling met de officieren van het Indische 
leger, waarvan wij wisten, dat die dit niet mochten doen. 

64836. De Voorzitter: Dat wil zeggen, dat verbod is opgeheven 
door de toenmalige secretaris-generaal van Koloniën. 

A. Dat is mij niet bekend, Mijnheer de Voorzitter. 

64837. De Voorzitter: Was het naar uw mening in het algemeen 
geoorloofd om een erewoord te geven volgens de Nederlandse wet- 
geving? 

A. Ja, althans toentertijd dacht ik er zo over. Of ik het nu weer 
zou doen is een heel andere kwestie. 

64838. De Voorzitter: Berustte dat oordeel alleen op gegevens, 
die u van de regimentscommandant kreeg, of door een zelfstandig 
onderzoek? 

A. Dat wil zeggen onderzoek, voor zover er van een onderzoek 
in mijn geval sprake kan zijn. Ik lag in het ziekenhuis met vrij 
ernstige wonden, dus ik heb er alleen met collega's en met mijn 
regimentscommandant over kunnen spreken. Die waren allen una- 
niem van hetzelfde oordeel als ik zelf, dat dit als het ware een for- 
maliteit was en dat wij in tegenstelling met de officieren van het 
Indische leger, die verklaring wel konden tekenen, omdat die ver- 
klaring te allen tijde kon worden ingetrokken. 

64839. De Voorzitter: Kent u de tekst van artikel 10 van het 
Haagse Verdrag, waarin dit wordt behandeld? 

A. Neen, absoluut niet. 

64840. De Voorzitter: Dus u bent uitsluitend afgegaan op mede- 
delingen van anderen? 

A. Ja, d.w.z. van mijn regimentscommandant. 

De Voorzitter: Juist. 

64841. Jonkvrouwe Wttewaaiì van Stoetwegen: Was u door de 
oorlog gewond? 

A. Neen, eind April, toen ik met mijn troep te paard uit was, 
werd ik aangereden door een vrachtauto, waardoor mijn voet vrij- 
wel van mijn been werd gescheiden. Dat was een zeer ernstige 
operatie. 

64842. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Dus u hebt in de 
Meidagen niet meegevochten? 

A. Neen, ik heb deze uitsluitend in ,,Bronovo" meegemaakt. Het 
enige, dat ik er van heb gezien, is het bombarderen van de Duitse 
vliegtuigen. 

64843. Jonkvrouwe Wttewaaiì van Stoetwegen: Op de Alexander- 
kazerne? 

A. Ja. 

64844. De Voorzitter: Is er door de regimentscommandant ook 
verschil gemaakt tussen de kwestie van ,,eenv erewoord in het alge- 
meen en van ,,dit" erewoord? Men kan zeggen, dat het geoorloofd 
is ,,een" erewoord te geven, terwijl men tot de conclusie kan komen, 
dat het geven van ,,ditw erewoord ongeoorloofd is. 

A. Ja, ik zou haast zeggen in andere zin, want de Duitsers hebben 
zich niet gedragen, zoals een normale vijand zich gedraagt. 



64845. De Voorzitter: Tot op dat moment ook niet? 64856. De Voorzitter: Waaruit bestond uw werk dan? 

A. Neen, want ze waren domweg Nederland binnengevallen, 
zonder oorlogsverklaring, althans dat was ons zo bekend. We waren 
natuurlijk hoogst verontwaardigd. Dat heeft onze houding wel dege- 
lijk beïnvloed. 

64846. De Voorzitter: Dus u achtte zich eigenlijk niet gebonden 
aan de erewoordverklaring? 

A. Neen, eerst meer - moet ik zeggen - dan naarmate de tijd 
voortschreed. Want naarmate de tijd voortschreed, veranderde ook 
mijn houding ten opzichte van de Duitsers nog meer. 

64847. De Voorzitter: Dus LI hebt eigenlijk in de gedragingen van 
de Duitsers een argument gevonden om te zeggen: ,,Nu acht ik mij 
ook niet gebonden"? 

A. Ja, later zeker. Niet op het moment, dat ik de verklaring 
tekende. 

64848. De Voorzitter: Was u er zich van bewust, toen u naar 
Engeland bent overgestoken, dat u het erewoord had gebroken? 

A. Ja, natuurlijk, dat heeft mij heel wat strijd gekost. Ik heb er 
natuurlijk niet met veel mensen over kunnen spreken, want men 
kon er niet over spreken, als men naar Engeland ging. 

64849. De Voorzitter: Wilt u nog even in het kort de over- 
wegingen formuleren, die u er toe hebben doen besluiten het ere- 
woord te breken? 

A. In de allereerste plaats de gedragingen van de Duitsers ge- 
durende de eerste oorlogsjaren 1940 en 1941. Dat was voor mij 
eigenlijk voldoende. In de tweede plaats had ik mij ook al eerder 
aangesloten bij het ondergronds verzet, op de zelfde gronden. Dus 
het was eigenlijk een logisch voortvloeisel uit deze houding. 

64850. De Voorzitter: Het breken van het erewoord is eigenlijk 
al geschied, toen u zich bij het ondergronds verzet aansloot. 

A. Ja, toen ik mij bij de O.D. aansloot, waar b.v. ook mijn regi- 
mentscommandant in zat (die is daarbij gesneuveld). 

64851. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Wie was dat? 

A. Dat was overste Wanninkhof. Met kolonel Versteegh één van 
de voormannen, naar ik meen. 

64852. De Voorzitter: Toen LI in Engeland bent aangekomen heeft 
u de cursus voor liaison-officer gevolgd. Is dat de cursus, waarvan 
de heer van de Plasscke de leiding had? 

A. Ja, ik geloof, dat hij toen overste van de Plasscke was. 

64853. De Voorzitter: Kunt u over die cursus iets mededelen? 

A. Ja, u bedoelt het doel, waarvoor die cursus was ingesteld? Het 
doel van deze cursus was om officieren in te lichten over het Engelse 
leger en over het leven in Nederland onder de bezetting, want de 
officieren, die daar werden opgeleid, zouden tot taak krijgen om als 
verbindingsofficier in het Engelse leger op te treden en dus de Engel- 
se commandanten van advies te kunnen dienen over toestanden, die 
dezen zouden aantreffen bij een invasie in Nederland. Toen dacht 
men, dat de invasie eerder zou komen dan zij in werkelijkheid is 
gekomen. Men verwachtte de invasie eigenlijk al hetzelfde jaar. 

64854. De Voorzitter: Is het u bekend in hoeverre er in de prak- 
tijk van deze liaison-officers gebruik is gemaakt? 

A. Ja, vrijwel alles is later onder het Militair Gezag gekomen. Er 
zijn enkelen werkelijk verbindingsofficier gebleven. Ik spreek nu over 
eind 1947. Die invasie kwam niet in 1943, pas het daarop volgende 
jaar. Men kon zijn tijd toen eigenlijk nuttiger besteden dan steeds 
maar bij Engelse onderdelen te blijven hangen. 

64855. De Voorzitter: Werden degenen, die de cursus met goed 
gevolg hadden doorlopen, direct daarna te werk gesteld als liaison- 
officer bij een Engels onderdeel? 

A. Ja, onmiddellijk. Dat was heel goed geregeld. 

A. Voor mij zelf was er natuurlijk nog een andere bedoeling. De 
meeste liaison-officieren waren van origine geen officieren, zeker 
geen beroepsofficieren. Die waren er bijna niet. Het waren - laten 
we zeggen - korporaals en onderofficieren uit de Prinses Irene- 
Brigade, die zich hadden onderscheiden en die geschikt geacht werden 
voor officier. Dus deze mensen gingen er natuurlijk met een andere 
bedoeling naar toe dan collega's van mij en ik zelf. Wij zouden 
natuurlijk in de eerste plaats proberen om ons zelf weer bij te 
werken, d.w.z. militair. Dus zodoende heb ik bij de infanterie en de 
artillerie zoveel mogelijk proberen op te steken voor mij zelf, 
want van de taak van veroindingsoi-ficier komt, zolang het onderdeel 
in Engeland is, natuurlijk niet veel terecht. 

64857. De Voorzitter: Dus u hebt gedurende uw detachering 
bij de Engelse onderdelen niet zuiver als liaison-officen: gewerkt? 

A. Neen, niet zuiver, wel voor een deel, want wij moesten natuur- 
lijk ook lezingen over Nederland houden en over het leven onder de 
bezetting. Ik heb zelf verschillende voordrachten gehouden b.v. voor 
de Home Guard, om maar eens wat te noemai, wat natuurlijk wel 
nuttig was. Verder was er voor mij zelf de bijbedoeling om er zoveel 
mogelijk van op te steken. 

64858. De voorzitter: Kon LI die kennis later ten nutte maken 
bij de Irene-Brigade? 

A. Neen, niet zozeer bij de Irene-Brigade, als wel bij het Bureau 
Organisatie Generale Staf, de Expeditionnaire Macht en nu ook bij 
de generale staf. 

64859. De Voorzitter: Welke functie had u bij de Irene-Brigade? 

A. Bij de Irene-Brigade was ik luitenant en zat ik bij de batterij 
veldartillerie. Ik ben zelf artillerist. Dat was eigenlijk de enige functie: 
als luitenant bij de batterij werken. 

64860. De Voorzitter: Hebt u een en ander gemerkt van ontevre- 
denheid bij de troep? 

A. Hoe bedoelt u? 

64861. De Voorzitter: Omdat men niet bekend was met het uit- 
eindelijk doel van de brigade. Werd er ook over geklaagd, dat men 
eigenlijk niet voldoende had te doen? 

A. Dat is een heel ingewikkelde geschiedenis. Dat is heel goed te 
verklaren, zou ik zo zeggen, omdat het een bijeengeraapt mengsel 
was van mensen, die uit verschillende werelddelen naar Engeland 
waren gehaald. Bovendien waren het mensen van versch~lleilde kwa- 
liteiten, het was eigenlijk een zeer heterogene troep. Er zaten heel 
veel mensen bij, die natuurlijk niet tevreden waren met het werk, 
dat ze deden. Dus als er over is gesproken - ik heb dat zelf ook 
weleens gehoord -, dan zaten daar veel persoonlijke belangen achter. 

64862. De Voorzitter: Maar hoe vond u in het algemeen de geest 
in de brigade? 

A. In het begin niet geweldig, later veel beter. Naarmate het tijd- 
stip van de invasie naderde, werd het stukken beter en op het laatst 
was de stemming natuurlijk heel goed. Toen was ik zelf niet meer 
bij de Prinses Irene-Brigade, maar ik sprak er natuur!ijk nog wel ge- 
regeld mensen van. 

64863. De Voorzitter: Wanneer bent u bij O.G.S. gekomen? 

A. In Maart 1943. Dus ik ben maar ongeveer 15 maand in de 
Prinses Irene-Brigade geweest. De reden, dat ik daar zo kort heb 
gezeten was, dat ik als vijfde man bij de batterij zat, wat natuurlijk 
een beetje overbodig was. 

64864. De Voorzitter: Hoe was de bezetting van O.G.S., toen u 
er bij kwam? 

A. Dat was een heel klein groepje. Commandant was generaal 
van Voorst Evekink, generaal Sas, toen overste, chef staf en ook 
overste Knel, twee kapiteins, een adjudant en een kapitein voor 
speciale diensten. Dat was, meen ik, alles. 



64865. De Voorzitter: Wat kunt u ons over de werkzaamheden 
van O.G.S. mededelen? 

A. Dat is een heel lang verhaal. U zult generaal van Voorst Eve- 
kink wel hebben gehoord er. die zal u wel hebben ingelicht. Hij weet 
natuurlijk tot in de kleinste bijzonderheden te vertellen over O.G.S. 
Ik kan er alleen van zeggen, dat het een organisatie van enkele offi- 
cieren was, die enorm hard werkten, en die een enorme taak opge- 
kregen hadden, nl. de organisatie van de wederopbouw van het 
Nederlandse leger, wat natuurlijk geen kleinigheid is voor zo'n paar 
officieren. Ik ben er tegelijk gekomen met majoor Kanters en ook wij 
hebben ons ,,blauw" moeten werken. 

De taak van O.G.S. was een zeer nuttige taak. Dit was ook één 
van de punten, waar wij als Engelandvaarders dikwijs op hebben 
gewezen, dat er in Engeland zoveel iiiogelijk moest gebeuren. Bij 
O.G.S. gebeurde dat zeer zeker. 

64866. De Voorzitter: En hebt u de indruk, dat de rapporten, die 
zijn gemaakt, iater ook in praktijk zijn gebracht? 

A. Neen, die indruk heb ik niet. Misschien niet, omdat de taak 
van O.G.S. al gauw werd gewijzigd in Expeditionnaire Macht. 

64867. De Voorzitter: Maar dat is pas in 1944 geweest? 

A. Ja, dat is dus een jaar later. Inderdaad, de plannen. zoals 
generaal van Voorst Evekink ze heeft uitgewerkt, zijn, tenminste 
naar mijn mening, niet helemaal zo uitgevoerd. 

64868. De Voorzitter: Werd in 1944, toen bureau O.G.S. is om- 
gedoopt in Bureau Expeditionnaire Macht, de taak van het bureau 
uitsluitend beperkt tot Expeditionnaire Macht? 

A. Neen, het werk, waar wij mee bezig waren, werd wel degelijk 
door enkele officieren voortgezet, o.a. door overste Knel. 

64869. De Voorzitter: Was de bezetting inmiddels ook groter 
geworden? 

A. Ja  en die werd, toen het bureau eenmaal Expeditionnaire 
Macht was, al gauw heel groot, zoals u misschien bekend is. 

64870. De Voorzitter: Ja, maar generaal van Voorst Evekink 
heeft er steeds over geklaagd, dat hij een grotere bezetting wenste, 
omdat men het werk lang niet aankon. 

A. Neen, maar dat is ook ern heel andere aangelegenheid. In 
vergelijking niet de bezetting van O.G.S., werd die bezetting natuurlijk 
wel groter. Maar u begrijpt, dat dit eigenlijk een onmenselijke taak 
was, die Expeditionnaire Macht. 

64871. De Voorzitter: In verhoudirig tot de taak, die men kreeg, 
was de bezetting dus gering? 

A. Ja, zeer zeker. 

64872. De Voorzitter: Was het naar uw oordeel beter geweest. 
dat men mensen van de Prinses Irene-Brigade had toegevoegd aan 
dit bureau om deze belangrijke taak te kunnen volvoeren? 

A. Ja, natuurlijk, mijn eigen mening is inderdaad zo, maar ik 
kan er niet over oordelen, want ik kan niet beoordelen welke taak 
belangrijker was, de taak van de Prinses Irene-Brigade of de andere. 
Ik heb wel gemerkt. dat dat waarschijnlijk één van de belangrijkste 
punten was. U moet niet vergeten, dat in die Expeditionnaire Macht 
officieren zaten, die van origine geen beroepsofficieren waren. Dus 
men werkte eigenlijk altijd met een onderbezetting aan officieren en 
kon niet over eerste klas krachten beschikken. 

64873. De heer Fens: Er waren toch zeker wel goede reserve- 
officieren? 

A. Ja, er zijn natuurlijk wel enkele goede reserve-officieren bij 
geweest, maar volgens mij was er in Engeland de grote moeilijkheid, 
dat inen over weinig mensen beschikte en dan nog niet eens mensen, 
die experts waren. Ik zou tenminste niet veel officieren kunnen 
noemen, die werkelijk expert waren in die tijd. 

64874. De heer Fens: Neen, ik neem direct aan, dat het gesn 
experts waren, maar hei gaat er 0111, dat die reserve-officieren toch 
ook bruikbaar waren geweest voor dit werk. 

De heer Fens: Ja, onder anderen. 

A. Ja. natuurlijk. Maar u begrijpt, dat het moeilijk was dezen uit 
de brigade te halen. 

De heer Fens: Inderdaad, dat begrijp ik. 

64875. De Voorzitter: Misschien kunt LI ons mededelen hoe het 
is gegaan met de vorming van de Expeditionnaire Macht? 

A. In welk opzicht bedoelt u? 

64876. De Voorzitter: Hoe zich deze in de praktijk heeft toe- 
gedragen. Er is een stadium geweest, dat de plannen, die zijn ge- 
maakt, tot uitvoering kwamen, dat men is begonnen met het kader te 
trainen, enz. Kunt u ons een overzicht geven van wat te dien aanzien 
is gebeurd? 

A. Ja, in het kort komt dat hierop neer: allereerst werd begonnen 
met het opleiden van jonge officieren. Dat was in de tijd, toen het 
zuiden was bevrijd (Zuid-Nederland). Toen is men begonnen met 
de opleiding van de z.g. pre-intake-mens'en. Dat zijn zij, die in 
Engeland aankwamen en werden aangenomen voor officiersopleiding, 
vóórdat het grote plan werd uitgevoerd. Vandaar dat het genoemd 
werd pre-D-Day-intake, want ,,D-Day" was de dag, dat het plan 
van de Expeditionnaire Macht zou gaan draaien. Hun opleiding 
kregen ze geheel in Engeland. Dat was de eerste periode en daar zijn 
hoofdzakelijk jongelieden voor opgeroepen en naar Engeland ge- 
zonden, die H.B.S.-examen hadden afgelegd, en ik meen, dat het 
ongeveer 2000 tot 3000 jonge mensen zijn geweest, die in de loop 
van de tijd daar de kans hebben gekregen om een officiersopleiding 
te volgen. Natuurlijk na getest te zijn. 

64877. De Voorzitter: Welke dag is ten slotte als D-Day aan- 
genomen? Het was oorspronkelijk de bedoeling, dat het zou zijn 
60 dagen na de volledige bevrijding van Nederland. Daar is natuur- 
lijk niet de hand aan gehouden? 

A. Neen, want het heeft heel veel moeite gekost om het plan 
nlog ongeveer op tijd te doen aanvangen. Daar heeft generaal van 
Voorst Evckink nogal wat moeilijkheden over gehad met de Engelsen, 
want dat plan was natuurlijk helemaal samengeweven inet andere 
plannen van het Engelse War Office. Het was heel ingewikkeld om 
die Hollanders allemaal in te schuiven in al die verschillende Engelse 
scholen. Dus iedere dag, die wij te laat kwamen, betekende voor de 
Engelsen een grotere chaos. Dat was de moeilijkheid, dus daarom 
werkte generaal van Voorst Evekink zoveel mogelijk op spoed en 
tijd, opdat het plan inderdaad op tijd zou aanvangen. 

64878. De Voorzitter: Welke dag is nu aangenomen als D-Day'? 

A. Dat zou ik uit mijn hoofd niet kunnen zeggen. 

64879. De Voorzitter: In elk geval is dat een dag geweest, die be- 
trekking had op 'de gedeeltelijke bevrijding van Nederland? 

A. Neen, zeker niet. Naar ik meen, werd er nooit rekening ge- 
houden met de gedeeltelijke bevrijding van Nederland. 

64880. De Voorzitter: Maar men was toch al met de opleiding 
van het kader begonnen, voordat Eederland geheel was bevrijd? 

A. Zeker, dat was dus de pre-D-Day-intake. Het zou zonde zijn 
geweest om die mensen niet op te leiden. Ze konden later voor offi- 
cierskader gebruikt worden bij het grote plan. 

64881. De Voorzitter: Voor de vorming van de eerste divisie van 
de Expeditionnaire Macht is een opleidingsschema vastgesteld bij mi- 
nisteriële beschikkingen van 31 Juli 1944 en van 20 September 1944: 

,,A. De divisies van de Expeditionnaire Macht zullen worden 
georganiseerd overeenkon~stig de organisatie van een Britsche 
,,Light-Division". Het vechtend gedeelte van een dergelijke divisie 
telt ongeveer 20 000 man. 

B. De opleiding in Engeland vangt aan op den dag D, welke 
is 60 dagen na de volledige bevrijding van Nederland. 

C. De opleiding kan ongeveer als volgt verloopen: 
I. D tot D plus 24 maanden: Opleiding van Engelsch spre- 

kend kader door Britsche instructeurs." 

A. Uit de brigade? 



64882. De Voorzitter: Wanneer heeft dat eerste nu plaats ge- 
vonden? 

A. Ik meen, dat er een vertraging van twee maanden was. Dus 
D plus 4. 

64883. De Voorzitter: Kunt u de maanden noemen, waarin de 
opleiding van het Engelssprekend kader door Britse instructeiirs 
heeft plaats gevonden? 

A. Ja, dat is dus vanaf 1 Augustus gebeurd, naar ik vermoed. 

64884. De Voorzitter: 1 Augustus 1945? 

A. Ja, 1 Augustus 1945. 

64885. De Voorzitier: Maar wat is er dan vóór 1 Augustus 1945 
gebeurd, want er kwamen toch telkens al mensen aan? 

A. Ja, dat was dus de opleiding van pre-intake. Dat waren dus 
allen mensen, die voor cfficier werden opgeleid of voor onderofficier. 
Dat waren - zoals ik daar straks al zei - ongeveer 2000 tot 3000 
jonge mannen. Ze werden naar Brentwood gestuurd en in Rrentwood 
kregen ze een ,,primary training". Ze werden daar getest. Als zij ge- 
schikt waren voor officier, gingen zij naar officiersscholen. Waren ze 
niet geschikt voor officier, dan gingen zij naar onderofficiersscholen, 
als zij ten minste geschikt waren voor onderofficiersopleiding. Waren 
zij daarvoor ook niet geschikt, dan gingen zij naar een opleiding voor 
specialist. Dat was dus eigenlijk de taak van de Expeditionnaire Macht, 
vóórdat D-Day er was. En dan natuurlijk het voorbereiden van het 
grote plan, dat wisselde ook nogal eens, want die plannen werden 
dikwijls veranderd. Eerst bestond er b.v. een plan om drie divisies 
- maar dan volledige divisies - op te leiden in Engeland. Zoals u 
bekend, is dat later veranderd. Toen heeft men alleen gesproken van 
het kader, van de opleiding van het kader. 

64886. De Voorzitter: Wat is er dus gebeurd vóór 1 Augustus 
1945? 

A. Vóór l Augustus 1945 zijn dus opgeleid tussen de 2000 tot 
3000 jonge mensen. 

64887. De Voorzitter: Die werden dus aangetrokken uit het be- 
vrijde zuiden van Nederland? 

A. Ja. En de line-crossers, die van het noorden naar het zuiden 
kwamen. Door het bureau, dat in Eindhoven bestond. 

64888. De Voorzitter: Ging de recrutering in een behoorlijk snel 
tempo? 

A. Ik zou zeggen van wel. 

64889. De Voorzitter: Ik heb hier nl. een uitlating in liet Juni. 
rapport van generaal van Voorst Evekink. 

A. Ja, maar dat was waarschijnlijk de recrutering van het grote 
plan. 

64890. De Voorzitter: Het gaat hier over aangelegenheden van 
vóór 1 Augustus 1945. 

A. Ja, maar er moet natuurlijk gerecruteerd worden vóórdat het 
plan begint. Want in de recrutering gaat tijd zitten. Er zijn vóór 
1 Augustus grote moeilijkheden geweest. Daar is zelfs generaal Sas 
met de Engelse kolonel Brinkrnnrz voor over geweest om er wat spoed 
achter te zetten. U weet, dat we een Engelse Liaison Headquarters 
in de Expeditionnaire Macht hadden, en dic Engelsen zaten de Neder- 
landers eigenlijk ,.achter dc broek", opdat het plan op tijd zou be- 
ginnen. Inderdaad is het in het beg~n langzaam gegaan. hlaar u moet 
niet vergeten, dat die recruteringsbureaux eerst moesten worden op- 
gezet en dat was niet zo eenvoudig. Daar heb ik zelf nogal wat mee 
te doen gehad. Ik heb zelf de recrutering van de beroepsaffi2ieren 
in handen gehad. Ik ben daarvoor speciaal naar Holland gekomen 
om dat op te zetten. 

64891. De Voorzitter: Kunt u ons een overzicht geven van wat u 
voor de recrutering hebt gedaan? 

A. Alles was in de plannen voorbereid, ook de hele recrutering. 
Toen de bevrijding kwam, bleek, dat het eigenlijk niet mogelijk was 
om die recrutering zo snel mogelijk te doen geschieden. In Neder- 

land werkten tal van factoren, die dit tegenhielden. Die recru- 
teringsbureaux werden niet zo snel opgezet als rnen had gehoopt. Er 
moest eerst een kamp komen in Mill, waar alle mensen moesten 
worden verzameld. Dat kamp kon men ook niet snel genoeg uit de 
grond stampen. Verder moest er natuurlijk ook een ontvangst- 
centrum in Engeland in orde komen. Dat kamp was er wel, maar 
de staf was er niet. Daar had men heel wat mensen voor nodig, dus 
die moesten ook eerst worden gerecruteerd. Dat alles is met snel 
genoeg gegaan. Volgens de plannen had het wel kunnen kioppen, 
als men in Nederland maar snel genoeg was geweest. Het lag dan 
ook niet aan de voorbereidingen van het plan van generaal van 
Voorst Evehink. 

64892. De Voorzitter: Bij wie berustte de verantwoordelijkheid, 
dat het niet sneller is gegaan? 

A. Bij de Nederlandse Regering, althans bij de hlinist'er van 
Oorlog. 

64893. De Voorzitter: Wat is er gebeurd, toen alleen nog maar 
het zuiden van Nederland was bevrijd? 

A. Toen zijn dus alleen die pre-D-Day-mensen naar Engeland 
gestuurd. 

64894. De Voorzitter: En is dat snel genoeg verlopen? 

A. Ik geloof niet, dat dat niet snel genoeg is verlopen, Ik neen, 
dat dat naar wens is verlopen. Dat hing natuurlijk ook af van het 
aantal mensen, dat in Engeland kon worden geplaatst. Men kon 
natuurlijk niet onbeperkt officieren op scholen zetten, als dat niet 
van te voren is vastgelegd. 

64895. De Voorzitter: Wanneer er dus wordt gesproken over de 
niet snel plaats gehad hebbende recrutering, dan slaat dat op het 
tijdperk, nadat Nederland volledig was bevrijd? 

A. Ja, voor het grote plan. Dat hing voornan~elijk hierop, dat 
die kampen en die staven van die kampen en ook het kader zelf via 
de recruteringsbureaux moesten worden gerecruteerd. Dat klopte 
niet. 

64896. De Voorzitter: Kunt u ook iets mededelen over de oor- 
zaak? 

A. Ja, ik kan alleen zeggen, dat het werd veroorzaakt doordat 
Nederland na de bevrijding niet zo snel werkte als normaal. Er 
zullen ook wel andere factoren zijn geweest, zeer waarschijnlijk 
zelfs. B.V. zo'n kamp komt niet zo inaar uit de grond. Er waren 
talloze moeilijkheden bij het oprichten van het kamp. Daar kan 
kolonel Thal Larsen u beter over inlichten. Ik heb zelf hoofd- 
zakelijk te maken gehad met de recrutering van de beroepsofficieren 
en onderofficieren voor dit plan. Dat is gebeurd via het Ministerie 
van Oorlog. Ik kan niet anders zeggen dan dat Minister Meynen 
daar hard genoeg achteraan heeft gezeten en ook de hele staf, die 
op het Ministerie van Oorlog zat. Dus daar lag het ook niet aan. 

64897. De Voorzitter: U bent in Juni van uit Engelaad naar 
Eindhoven gegaan. Ik heb hier een notitie staan: 

,,Teneinde de recruteering voor de eerste kadergroep alsmede 
de organisatie van het receptioncamp te Mill zooveel mogelijk 
te bespoedigen, begaf majoor Vollenza zich op 15 Juni naar 
Eindhoven." 

Is dat gelukt? 

A. Toen waren we al te laat. Het is gelukt, maar het heeft heel 
wat moeite gekost. Kapitein Alexander, een Engels officier, hseft 
de staf in Mill moeten recruteren. Alles is in het werk gesteld om 
de zaak snel genoeg op poten te zetten. 

64898. De Voorzitter: Maar had men het kamp in Mil1 niet 
eerder in orde kunnen maken, want het lag in het bevrijde jebied. 

A. Wat u zegt, is juist, het lag in bevrijd gebied. 

64899. Jonkvrouwe W~ewaall  v:~n Stoetwegen: Omdat het in het 
bevrijd2 gebied lag, had het toch te maken met de moeilijkheden 
van de oorlogvoering? 

A. Ja, daar hebt u gelijk in, maar de Engelsen hielpen mee. Het 
Engelse War Office was ingeschakeld in dit plan, dus werkten de 



Engelsen in het zuiden van Nederland heus wel mee, want die had 
de War Office aan een touwtje. Dus daar lag het ook niet aan. 
Het zijn zuiver de Hollanders geweest, die in Zuid-Nederland niet 
snel genoeg werkten. 

64900. De heer Fens: U wist op een gegeven ogenblik toch, dat 
dit allenlaal moest gebeuren? 

A. Ja. 

64901. De heer Fens: Dat wist u bij wijze van spreken al toen de 
pre-intake in Engeland aankwam. Zijn er toen ai maatregelen ge- 
troffen, dat die kampen zouden worden gebouwd, althans het kamp 
in Mill of zei men op  een goede dag: ,,Ja, nu moeten wij dat kamp 
in Mill nog hebben."? 

A. Neen, daar zijn wel voorbereidingen voor getroffen. Er was 
in Eindhoven ook een staf, die zich daarmede bemoeide. Vandaar 
ook, dat generaal vaiz Voorst Evekink een dépendance in Eindhoven 
had. 

64902. De heer Fens: Dus het C.I.K.L. was er mede belast? 

A. Ja. inderdaad. 

64903. De heer Fens: Dat is, meen ik, al in Januari of Februari 
opgetreden. 

A. Als er een fout is gemaakt, zit die fout, volgens mijn be- 
scheiden mening, daar. Die fout zat niet in Engeland bij generaal 
van Voorst Evckitik of generaal Sas, want die hebben hier hard ge- 
noeg voor gewerkt. Hun naain stond op het spel. Er zat heel wat aan 
vast. Hei hele plan was inet de Engelsen voorbereid en opge~et en 
daar was generaal van Voorst Evekink de garant voor. Dus u kunt 
wel aannemen, generaal varz Voorst Evekirzk ken~ieilde, dat dat voor 
elkaar was. 

64904. De Voorzitter: Was u bij de Expeditionnaire Macht hoofd 
van de generale staf? 

A. Van de Afdeling Opleidmg van de generale staf. Dit noemt 
men in Engeland ,,generale stai sectie", maar dat is de afdeling op- 
leidingen. 

64905. De Voorziîter: Kunt u ons iets mededelen over de werk- 
zaamheden, die u in die functie hebt verricht? 

A. Die werkzaamheden bestonden in het allereerste begin uit de 
functie van liaison-officier bij het Engelse War Office. Toen op het 
Engelse -War Office aan die plannen werd gewerkt, stuurde gene- 
raal van Voorst Evekink, majoor Karzters en mij zelf naar het War 
Office om met de Engelse stafofficieren daar dat plan op te bouwen, 
de details dan. De grote iijnen deed de generaal natuurlijk zelf met 
generaal Sas. Toen het plan in werking trad, ben ik zelf naar Hol- 
land gegaan om de recrutering te helpen regelen. Daarna werd ik in 
Engeland zelf hoofd van het Bureau Opleidingen en de taak van dit 
bureau was om de officieren er1 onderofficieren, die in Engeland 
aankwamen, in groepjes te verdelen volgens dat plan en hen, evzn- 
eens volgens dat plan, zo goed mogelijk naar de verschillende 
scholen, waar de opleiding werd gegeven, die deze officieren en on- 
derofficieren nodig hadden, te zenden. Dat was eigenlijk de hoofd- 
taak van het bureau. Nu werden in Nederland de officieren eigen- 
lijk al voorbestemd voor een bepaalde functie, althans dat was het 
plan. 

64906. De heer Fens: Hoe is men in Engeland eigenlijk aan de 
scheiding tussen Expeditionnaire Macht en Metropolitan Army ge- 
komen? 

A. Volgens mijn persoonlijke mening was dat een grote fout. 

64907. De Voorzitter: Waarom was dat een fout? 

A. Oindat er als het ware geen eenhoofdig bevel was, dat boven 
de verschillende plannen stond, dle in Engeland werden uitgepoerd. 
Als men een eenhoofdig bevel had gehad en men dus beter een 
prioriteit had vastgesteld, was het misschieii iets beter afgelopen. Er 
waren nu - zoals u zegt - als het ware twee legers. 

64908. De heer Fens: Pk heb alrijd sterk de indruk gehad, dat het 
gewoon een ,,gok" was, waar men bij tereciltkwam. 

A. Ja, maar dat was natuurlijk de Holiandse kant, die dat uit- 
maakte, want in Engeland wisten wij eerst niets van de hele Metro- 
politan Army af. 

64909. De heer Fens: Dr;s het is een idee, dat in Nederland is 
ontstaan? 

A. Dat kan ih niet zeggrn In ieder gevdl generaal van Voorst 
Evekink, die inet de Eiigelszn op het War Office het Expedition- 
naire Macht-plan had opgezet, vond het zeer vervelend, dat de andere 
Hollander; osk niet d ~ e  Eng-iccn prdatten en weer andere 
groepjes officie,en ei1 onderoiiiciereii naar Engeland naar cursussen 
stuurdcn U begrijpt, dat dat ver~chille~rde plnnnen enigszins heeft 
dooikiuist, hetgecn natiiurlijk helernaal met goed was. 

64910. De Voorzitter: Dat was dus eigenlijk een verwarde situatie. 
Wïe was het hoofd van c!e hlelropolitan ArmyY 

A. Er was eigen!ijk geen hoofd. 

64911. De Voorzitter: Dus een Leger zonder hoofd? 

64912. De heer Fens: Was er niet een bureau in Arlington Street, 
tegenover Arlington House, dat de indeling bij het Metropolitan Army 
regelde? 

A. U moet niet vergeten, dat is ook één van de punten, waar 
generaal van Voorst Evekink u wel op zal hebben gewezen: In Enge- 
land liad men de Expeditioniiaire -Macht en men had het Ministerie 
van Oorlog. Het Ministerie van Oorlog had zelf natuurlijk ook con- 
necties met het Engelse War Office. Nu had men in Nederland, toen 
Ncdeïiand was bevrijd, e-11 Sectie Ople~dinzen. Daarbij zaten officie- 
ren, die natuurlijk ook wal van opleidingen moesten weten, en deze 
probeerden vanzelfsprekend in Engeland wat te weten te komen. N a  
verloop van lijd gingen zij ook mensen iiitzenden. Dat ging weer over 
het Ministerie van Oorlog en niet via iie Expeditionnaire Macht, 
want er waren twee verschillende bureaux, Dus uw vraag moet ik 
inderdaad zo beantwoorden, dat er twee instanties waren, die via het 
War Office inensen naar cursussen siuurden. 

64913. De Voorzitter: Wat was nu precies de taak van de Expe- 
ditioiinaire Macht'! En de taak van de Metropolitan Army? 

A. De Expeditionnaire Macht had dus de taak om volgens het 
grote plan, dat u daarstraks hebt genoemd, officieren en onderoffi- 
cieren op te leiden voor de funcíies, die vo!gens dat plan nodig waren. 
Een kapitein van de artillerie kreeg bijv. een functie van afdelings- 
comrnandaiit. Dus deze kepiiein, die in krijgsgevangenschap was ge- 
weest, moest bijv. cursus A en B volgeil en cursus C en D. Volgens 
dat plan werkten wij. 

64914. De Voorzitter: Wat was de bedoeling van dat plan? 

A. De bedoeling van dat plan was om de officieren, die in krijgs- 
gcvangznsc'nap waren geweest, o1 reserve-officieren, die in Hoiland 
waren ondergedoken geweest of anderszins, alsmede de onderofficie- 
ren zo gauw mogeiijk weer ,,up to date" te krijgen. 

5491 5. De Voorziîîer: Waarvoor? 

A. Onl ecn functie bij de eerste of tweede divisie van de Expedi- 
tionnaire Macht te kunnen vervullen. 

64916. De Voorzitter: Wat was dan de bedoelirig van de Expedi- 
tiorinaire Macht? 

A. De bedoeling van de Expeditionnaire biacht was om zo gauw 
n~ogelijk te helpen Indië te bevrijden. 

64917. De Voorzitter: Wat was de bedoeling van de Metropolitan 
Army? 

A. De bedoeling van de Metropolitan Army was om officieren en 
onderofficieren ,,up to date" opgeleid te krijgen in Engeland en die te 
besteminen voor functies op scholen in Nederland. Dus dat was eigen- 
lijk een heel ander plan, want men wilde natiiurlijk ook die scholen 
van het Nederlandse leger in Nederland weer zo snel mogelijk op peil 
krijgen. Daarvoor stuurde men die mensen. 
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64918. De Voorzitter: Juist, en wat is er terechtgekomen van 
de bedoeling van de Expeditionnaire Macht? 

A. Volgens mij is er veel van terechtgekonien. Het plan is inder- 
daad geslaagd, want er is kader opgeleid voor twee divisies. 

64919. De Voorzitter: Maar zijn die ook in Indië terechtgekomen? 

A. Ja, het grootste gedeelte wel. Men heeft natuurlijk - omdat 
in de loop van ae  tijd ook in Nederland eer. leger werd opgebouwd - 
gezegei: Ja, maar die mensen kunneri wij ook voor andere taken hier 
&eL.r;:Jí,n. 

Toen heeft men het plan weer enigszins gewijzigd. Het grootste 
gedeelte is volgens mij echter inderdaad in Indië aangekomen. 

64920. De Voorzitter: \Vat is uw oordeel over de volgende uit- 
lating in het rapport van generaal van Voorst Evekink over October 
1945: 

,,Zooals in mijn vorig maandrapport reeds op verschillende 
plaatsen daarin is naar voren gekomen, hebben stemming en mo- 
reel van het personeel van de voorinalige Expeditionnaire Macht 
geleden, nu Uwer Excellentie's bekendmaking, dat de te vormen 
groote eenheden niet meer zullen worden bestemd voor Neder- 
landsch-Indië." 

Dus blijkbaar heeft de Minister vóór 1 November een verklaring 
afgelegd, dat de grote eenheden niet meer zouden worden bestemd 
voor Nederlandsch-Indië. 

A. Was dit 1946? 

De Voorzitter: Neen 1945. 

A. Dat was het oude plan, dat er in Engeland hele divisies zou- 
den worden opgeleid, dus niet alleen kader, maar ook soldaten. De 
generaal Iiad toen met de Engelsen geplanned, dat, zodra hei kader 
zou zijn opgeleid, in Ierland zou worden begonnen met de opleiding 
der recruten. In Engeland was dat veel gemakkelijker geweest, daar 
had men die divisie veel sneller op kunneri zetten. Dat plan is niet 
doorgegaan ei! dit komt weer door de opleiding van al de infanterie- 
bataljons in Wccieriand. De reden daarvan was, dat die ii-ifanterie- 
bataljons sneller konden worden opgeleid dan hele divisies. De oor- 
zaak van deze wijzigingen was, dat Indië eerder is bevrijd dan men 
had kunnen voorzien. 

64921. De Voorzitter: Wat is er van de oorspronkelijke Expedi- 
tionnaire Macht naar Indië gegaan? 

A. Uitsluitend kader van twee divisies. 

64922. De Voorzitter: Van hoeveel divisies? 

A. Twee. De eerste (de 7 December-Divisie) en de tweede divisie. 

64923. De Voorzitter: Hoe waren nu naar uw oordeel de stem- 
ming en het moreel van de Ex~ed~t loni~ai re  Macht? 

A. Uitstekend. Men had wel wat aanmerkingen, dat de cursussen 
niet snel genoeg op elkaar volgden. Daar ben ik van overtuigd. Ik 
heb zelf dikwijls met de generaal, tochten door Engeland gemaakt 
en dat kunt u ook wel lezen in diens rapporten, dat er natuurlijk 
nogal eens bezwaren waren. B.V. dat de officieren weleens moesten 
wachten tot er een volgeilde cursus afkwam. Dit kwam, omdat de 
Engelsen ook moeilijkhede~i hadden, want de oorlog was sneller afge- 
lopen, dan zij hadden geplanned. Dus er waren weer veel meer plaat- 
sen voor Engelscr-i nodig rian man van te voren had voorzien en 
onze recrutering liep niet helemaal volgens plan. Dus het gebeurde 
inderdaad weleens, dat officieren en onderofficieren in het kamp 
Wolverhampton wat langer zaten dan oorspronkelijk was geplanned. 
Over het algemeen zou ik zeggen, dat het kader van de eerste en 
tweede divisie in Engeland uitstekend is opgeleid, althans voor dit 
doel. 

64924. De Voorzitter: Dus u kunt niet zeggen, dat er in het 
algemeen klachten waren bij de Expeditionnaire Macht? 

A. Neen. Ik weet wat er in dat rapport staat en er waren natuur- 
lijk wel officieren, die helemaal niet tevreden waren, maar die gingen 
met een ander idee rxar Engeland ~ a n  waarvoor het plan was op- 
gezet. Er waren ook officieren, die naar Engeland kwamen en niet 
veel leerden, omdat za zelf zo goed warzn. De Nederlandse beroeps- 
officier staat op een zeer hoog peil, wat kennis betreft. Die cursussen 

beantv~oordden misschien nier helemaal aan de verwachtingen van 
sommigen van die officieren. Dat kan een reder, zijn, waarom enkele 
officieren niet he!emaal tevredin waren. Ik weet zeker, dat dit de 
reden was, want ik heb het nogal dikwijls gehoord. 

64925. De heer Fens: Is uw indruk, dat de jongens, die met ae 
pre-intake naar Engeland zijn gekorncn, inGerdosd behandeld zijn op 
de n:anler, weihe aai7 ael-e jongxs nas  l,oor;c,-iegel;7 

A. U bedoelt zeer waarschijnlijk de wijze, waarop deze mensen 
zijn gerecruteerd? 

64926. De heer Fens: Neen, dz mannen zijn, wat ik er zo van heb 
gehoord, beladen inet beloften naar Engeland g-k C omen. 

Zoiets van: ,,Jongens, nesni een overstapje naer Engeland en je 
wordt officier". Naar ik meen, is het res~liaat  voor vele jongens vrij 
bedroevend geweest. 

A. Dat komt voornainelijk, on~dat  d ~ e  recruterlngsbureaux adver- 
tenties in de kranten zetten, die niet heiemdal juist waren en waar 
men iets anders uit zou kunnen haien dan er werkelijk stond. Er 
stond: ,,Je kunt ndar Enpeiafid gaan voor een oiiiciersopleiding". 
hIaar een e:rivc>u',ige Ho'lancse jorign ieest dat anders dan iemand, 
die er in zit. 

64927. De heer Fens: Keen, ik heb het niet over de eenvoudige 
Hollaiidse jongens, zoals u die bedoelt. Het ging hler om die 2000 
a 3000 jongens met middelbare schoolopleiding. Als ik goed ben 
ingelicht,  zij^ daar de grote teicu~stellingen gevallen. Die jongens 
kwamen in Brei twoo\l aan ct? de e:? nerd geschikt be~onden en de  
anaer niet. De n-ian, ale niet peicilr~t was, ging niet naar een octu toe. 
Ik wil niet zeggen, dat de andeien diiemaal wel gesihikt waren, want 
dat heeft de praktqk ook anders uitgewezen. De rest verdween in de 
grauws mússa, ze vreldaî KOK ,ii kregen corveediensten, e.d. Nu  is 
mijn vraag deze. ia u d:t beherid cn hebotn die klachten de Hedd- 
quarters wel bereikt? 

h. J;?, ze hebben ons wel bereikt. 

63928. De heer Fens: Wat is er aan gedaan? 

A. Er is ook Peel aan gedaan, zo ben ik zelf b.v. eens naar een 
W.0  S.B gewee-t, wnar de mensLi? worden getest. Van zo'n W.O.S.B. 
heb ik een u~istekende ~ndruk gekregen. De mensen werden in Brent- 
nood ook 02 e-li zzer  LIJ^ e w ~ j x  geiest, \zant de Engelsen testen 
heus niet streng. Ze vonden die Hollandse jongens allemaal uitste- 
kend. Ze wdren gezond. ze waren allen enthousiast. Het waren eerste 
klas krachten. Dat wil echter nog niet zeggen, dat ze direct bij de 
eerste selectie voor opleiding op een octu kwameii. 

64929. De heer Eens: Dat vind ik ook het grote bezwaar niet. 
Mijn bezwaar gaat hiertegen - ik neem aan, dat ze inderdaad niet 
allen geschikt wari'n voor een off~ciersopleiding, of zelfs voor een 
kacierop1eid:ng -, dal men ze toen op  verkeerde plaatsen heeft 
neerge~et; inen bad zeen belacg~triilnp meer voor hen. 

A. U hebt gelijk in zoverre, dat u dit hebt gehoord van groepen 
mensen, die het is overkomen, maar dat waren geen afgeteste mensen, 
maar goedgeieste mensen. Die msnsen k o ~ d e n  niet direct naar een 
octu, omdat er in die octu-opleiding grote stagnaties zijn geweest. 
Zij zijn inaerdaad op de Engelse scholen inisbruiiit. 

64930. D e  heer Fens: Ik heb groepen van deze jongelui in ver- 
scheidene regimenten inregemaakt. Ze vormden daar zo'n beetje een 
dorp der vergetecen. Een cs:nrnanderecde officier zei eens tegen 
mij: Zeg, weet je, dat hier nog een stel!etje landgenoten van je zit? 

A. Waren dat opgeleide nienscn? 

De heer Fens: Daar waren zelfs derde-jaars-studenten bij. 

A. Waren zij afgetest? 

64931. De heer Fens: Ja. Ze waren daar in dat regiment neer- 
gezet el1 iiiemari. ~ 1 s t .  P at 1 s t  ze ie 'Sqtnltn. 

Als u het goedvindt, Mijnheer de Voorzitter, ga ik over tot een 
ander onderwerp, de kwestle van de liaison-officers. Heeft het insti- 
tuut der liaison-ofî~cers naar uu idee go33 gewelkt? 

A. De redei-i, dat er liaíson-oiflcers bij die Engelse opleidings- 
scholen werden geplaatst, was in de allereerste plaats om het contact 



met ons te  onderhouden U weet, dat, a l  bestond bij de Expedition- 
nalre hlacht een vrij groot hcolakwartier, het larg :let groot genoeg 
was om dat  allemadl gern~ki,eiijh ie iiunccii b:jhouden. VariLsiil, 
dat er dzs op a1 die veischii!t:ncae schoIzn lia~qon-oflicleien werd211 
geplaatst Daar  zaten goede ea slschte olficieren bq. 

64932. D e  heer Fens: Ja, maar nu spreekt u over d e  scholen. 
dus dat  wars allemaal jongens, die in opleiding warcn. Maar nu 
meen ik de  grote massa, die afgetest was en ergers hezn gestuurd 
werd. Waren daarvoor ook liaison-officieren ter beschikking? 

A. H o e  bedoelt u, dat ze ergens naar toe gestuurd werden? 

D e  heer Fens: Ik heb b.v. in Eiiyl, in VJales. dergelijke mensen 
meegemaakt Ze zaten 011 her 277 hìt.!lery Training Rez:il?:rt. Kwam 
daar wel ooit iemand kijken? Daar  zaten 24 Hollandse jongens. di2 
geen pakjes kregen. E r  was geen geestelijke verzorging. 

A. E r  zijn inderdaad onderdelen geweest, waar geen liaison- 
officier was. 

64933. De heer Fens: Ze waren er toch voor aangewezen? 

A. Ja? maar er waren niet voldoende liaison-officieren. E r  ware:] 
enorm veel scholen en opleidingscrntra en traini~~gregiinrnts. Daar- 
voor hadden we niet voldoende 1iaisoi:-officieren. 

64934. D e  heer Fens: Ikloe~ ik nu Tannemerl, dat  het geval, dar 
ik daar nu zelf heb meegen~aa:~i,  het errge geval is geweest? 

A. Dat  wil ik n:et be\+er-rb, nraar 14 geloof toch, dat  he: e-81 
bitzondering was. Deze foirte?, nis aie zijn gebeurd - ik weet wee? 
fouten, die een andere reden hadden -, werden toch weer snel 
rechtgezet. 

64935. D e  heer Fens: Ik grloof niet, d á t  ~k dii geheel met u 
erns kan zijn. Het  is mij beksnd, dat Headquarters deze gevall-n 
werden medege$leeld. Toch gebeurde er niets. 

A. Ik zei ook al, dat er goede tin slechte iiaisoil-officieren zijn 
geweest. Da t  ben ik volkomen met u eens, maar  die slechten zijn 
misschizn de oorzaak van ueze rriisstandzn geulec-st. JS b:n er van 
overtuigd, dat het coritact van Londen met de jongens bij de  ver- 
schillende onderdelen niet goed genoeg was. Ook al weer, omdat er 
niet voldoende officieren beschikbaar waren voor die taak. Ook bij 
het grote plan van de Expeditionnaire Macht kwamen we nooit aan 
het juiste getal van het plan toe. Er  werdcn a!tijd te weinig officierrn 
en onderofficiertn uit Hollancí uitgezonden. Dus iedere officier erì 
onderofficier, die kon worden opgeleid, werd er bij zijn haren bij 
gesleept om in dat plan voor Indië mee te doen. E r  is weleens een 
beetje minder de nadriik gevallen o p  de functies van liaison- 
officiere:;. Dus wat u zegt, zal wel waar zijn. Dit is dan volgens n ~ j j  
de verklaring. 

64936. D e  Voorzitter: Is het u bekend of bij de  recruter.ng door 
de militaire a~tarite~t.2; bepaalde beloft-n aan de recrut:~: zijn ge- 
geven? 

A. Ik weet alleen van die advertenties, die in de kranten ver- 
schenen en die men als werkelijke beloften uitlegde. Daar  stond dan 
in: Geeft u o p  voor oorlogsvrijwilliger. U kunt dan in Enpeiand 
voor officier worden opgeieid. Z o  iets dergelijlcs, in ieder geval ecil 
inhoud van deze aard. Het  is niet met de bedoeliny in de krantel1 
gezet, dat  iedere man, die naar Enzeland ging, officier zou wordeil, 
maar zij kwamen op de officiersopIeiding. Wat er stond, was wzl 
juist, nìaar het werd verkeerd uitgclegcl. E r  werd zeer waarschijn- 
lijk weleens o p  deze wijze gerecruteerd, dat deze mensen werd ge- 
zegd: J e  kunt oiticier worcien. Dat  wil echter m g  niet zeggen, dat  
iedereen het ook wordt. Da t  zegt men toch op 11et ogeiiblik in hct 
Nederlandse leger ook. E r  zijn rnensen, die in het leger komen ei1 
worden aangewezen voor officieisopleiding. Dan  zegt men: Je  kurit 
officier worden. Dat  wil liiet zeggen, dat ze het worden. 

64937. Jonkvrouwe Wthe~aall van Stoetwegesi: !\fen werd hier 
toch opgeroepen met het idee o m  officier te worden, dus het was 
enigszins misleidend. 

64438. Jonkvroiiwe Wttewaal: vara Stoetr.iegen: Als rnensen een 
oproep niet r o  heel nauwkei~ïip, lere:~ er? er staat in een oproep: 
..U kunt ofi'icier wordes": d z c  d e l k t  ntrt~!~~iijii(  ieriere eenvoudige 
jongen, dat hij oXcier k211 worden. 

A. Maar hij kan h e t o o k  inderdaad worden, 

64939. Jonkvrouwe Wttowaall vaar Stoetnegen: Dus de  jongens 
kwamen allemaal bij een o!iic~ersople~ding! k ~ i  daarna *erd er 
p2s hepciala, m e  el oificier werd? 

A. Ja. Behalve grote groepen, die Iater naar Engeland gingen 
en waaronc'ier osk  W.B.S.'ers zateil, Misschien zijn dat  die rnensen 
geweest, die geen officier inochten worden, omdat het niet in het 
plan paste. 

J o q l í v r o ~ ~ ~ + e  Wtlewaall vali Sroet~wge-n: 17P.m hadden ze o p  een 
andere ailvertent!~ gerecruteerd moelen worden. 

64/40, D e  heer Fennso Ik bedoel de werkers van het eerste uur, 
, 7 ,  die in Febïuz:i e:: :n .;i::;lrt r?r.ai- En--.-;,iq,Qij;l gegaan. Ik weet 21g-.L~ &. 

van advertrilties niets af3 nlasr n ~ i j  is wel bekend, dat  door het hoofd 
van de C.I.K.L. pzrsoo:??lji<e t~ezeggicgen iil bepaalde plaatsen in 
Brabant zijn gedalm. Hij heelt verscRii!ende j o ~ g c n s  met middelbare 
opleiding gevraagd naar Engeland te gzan als oorlogsvrijwilliger 
c,: g e z ~ ~ , ~  i r ~ t  0,; lcier zo.:: 2:; ,+:-;r.?rn, Zij:? d: grote teleurstellitigen 
daaruit niet voortgekomen? 

L%. Dat is natuurlijk fout. Lij kwanen  dan in Engeland aan 
en wij wisiei, nergens van en dus l;i.e;e~ ze een heel ander idee. 

63931. Ce Voorziacr: Meelt u in E n g r l ~ n d  niets gemerkt van 
die tele~irsteili17g? 

A. Ja, natuurlijk. Ik  heb veel mensen op mijn bureau gehad 
en C ? r m  zeidei:, dat ze 09 de cl';ii;irrt,~~leidi:~g w a ~ e n  gelromen en 
geen officier waren geworden. Over het aigemzen kwam ik dan 
tot de concirisie, dat deze mcnsen, hoewei hun opleiding wel vol- 
doeiláe was, toch andere gebreken hadden. Het wsren meeital de 
menseri, die eeli onvoldoende mate van overwicl~t hadden. Dat  
noemde inen in Engeland ,,la!! of leadershlp". D e  gevallen, die de 
heer Felis noeint, heb ik zei1 aooit i~?eegeiriaakt. D e  zijn waar- 
schijnlijk eck  niet naar Eonde.-? gegaail om zich daar ie verklaren. 

De heer Fens: Neen, inderdaad niet. deze jongens waren waar- 
schijnlijk te bescheiden. 

64942. D e  Voorzitter: Dus e r  is nooit gebleken van klachten 
in die min, dat  er zezegd is: blij is beioofri, dat ik officier zou worden'? 

A. Js, natuurlijk, dat  werd in ieder onderdeel gezegd. D a t  namen 
~ ~ 1 1  <:o]. -??:t e:? hnr:eii~e mi l t .  

64943. D e  Voorzitter: Hebt u geen onderzoek ingesteld of die 
beiuite ir~dcrd:iail naa  gekeven? 

A. D ~ a r  ii; veel over te &.-n gewecst. 

64944. C e  \oorzitter: Ja,  maar is daar ook een onderzoek naar 
inpesleld'? 

A, Ik  geloof, dat cie go:?eraa! daar met tie Minister over heeft 
$;esproken ' 2  d a t  wri d-gciijk i$ onder~cchl ,  wat de  reden hiervan 
kon zijn. 

64945. D e  heer Fens: Herinner ik mij goed, dat  Minister Meyneiz, 
ik i77121! j11 ivo:\'ei.!:,i?nj:i;0:?. &:I? s;e:ch i12r,t gc~:>'-irrn, waar,il hij 
h:eft gezegd: D:t i s  dan wel beioufd, maar  jullie kunnen niet alle- 
maal olfic~ervvi/orc:eii, ivai~t  ik kaii :liet ecn iejer v:n aliern oificieren 
op touw zetten? 

h. Ja, iïldeiciasd, dat  was cian wezr het grote plan, maar eeïi 
::r~Crr punt  is hier ook iiog van Delar;%. ilu i i  het hier toch over hebt, 
dat bijv. svn~ixigrn v2il die pre-intake menseri als het ware is be- 
1aof3, dat r r  ::uiis H?3dc:1 o111 beroe[:soliicler te wordei?. Die inensrn 
zijn voor :-iet grootste gedecl:e heden ten dage nog geen beroeps- 
oificier. Dat  is nog ver) erger. 

O-ZW6 D e  ke;orzltier: U zegt, dat  ze kans hadden om beroeps- 
clricier te norder-, oLd h 3 i i i t  ::oj niet in, dat ze her ook zidlen worden. 

,i. Neen. daar ;:e?>? u gelijk ;n. maa; es is natuurlijk een grens. 
Daar  kan misschien eens een halfjaar overheen lopen, maar n u  zijn 
we toch ai drie jaar verder. A. Z o  legde men het uil. 





ZITTING VAN WOENSDAG 7 SEPTEMBER 1949 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Stufkens en 
Fens, leden, alsmede de  heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

G E R A R D  WILHELM STÖVE, 
oud 60 jaar, wonende te  '$-Gravenhage, 

gepensionneerd vice-admiraal. 

Hij legt de eed af als getuige. 

65242. D e  Voorzitter: Welke verschillende functies hebt u be- 
kleed in de jaren l940 lol 20 November 1945? 

A. Ik ben in 1937 naar Indië gegaan met de opdracht van es- 
kadercommandnnt. Dat  ben ik geblevcn tot medio Julli 1940. Het 
was een commando, dat r,orir,ad altijd 3 jaar duurde. Men heeft er 
mij langer voor aaas.ehouden. Toen ben ik daar opgevolgd door 
schout bij nacht Door!rrnn, die gedurende het verdere deel van de 
oorlog het bevel over het eskader heeft gevoerd. Ik kwam dus vrij 
van het eskader, waarna admiraal Helfrich mij lieeft belast met iets, 
dat  in Indië heel nodig was, nl. de voortzetting van de officiers- 
opleiding voor de  marine. Door de bezetting van Nederland was de  
aanvulling van jonge officieren voor de  vloot komen te vervallen, 
waardoor men mij t o a  in Tndië heeft belast ezn officiersopleiding 
in Soerabaja te organiseren. Dat  is een nogal succesvolle opdracht 
geworden. Die taak heb ik tot de tweede helft van Januari 1932 
Gervuid. Daarna werd ik opgeroepen naar Londen te  komen, met 
de bedoeling, dat ik in Londen marine-commandant zou worden, 
van de marine in Engeland. D e  functionaris, die er o p  dat  ogenblik 
was, de schout bij nûcht Termijfelen, was aangewezen als vertegen- 
w-oordiger van de Nederlandse marine in Washington. Intussen was 
daar gevorn~d de Comhined Chiefs of Staff. Toen is de heer Ter- 
rl?ijfelen vanuit Londe1-i daarhern gegaan. Mijn gaan naar Engeland 
was uit de aard der zaak niet zo maar een vlugge reis door de  lucht 
vanuit Indië. Het  liet nogal op zich wachten. Mijn reis ging via 
Amerika. Toen ik aldaar aankwam, hoorde ik, dat de  heer Teur~?ijtelcrl 
intussen naar Londen was teruggeroepen o m  zijn oude functie weer 
te vervullen. Ik ben in zij11 plaats aangewezen bij de Combined 
Chiefs of Staff. Ik  kwam daar ongeveer 10 of 11 Maart  aan, die 
datum staat mij niet helder voor de geest. Het  was in ieder geval 
omstreeks die tijd. Het was eigenlijk een heel ongelukkig moment, 
een tragisch moment, want de  Nederlandse zeemacht was net 
veertien dagen tevoren in de Javazee practisch gesproken verdwenrn. 
Dat  betekende, dat  onze rol 2:s actieve deelnemer aan de oorlog 
daardoor eigenlijk grotecdeels was uitgespeeld, althans tijdelijk was 
uitgespeeld, zodat mijn komst in Amerika op dat  monlent niet zo 
heel erg belangrijk meer was: de Nederlandse vertegenwoordigifig 
had heel veel aan belangstelling verloren, daar Nederland slechs met 
weinig actieve middelen aan de oorlog kon deelnemen. Toen ik in 

*es vari Amerika aankwam, stond alles in het teken van het verli 
Indi.5 en het Indische Gouvernement had in Amerika ongelofelijk 
veel voorraden besteld, o.a. vliegtuigen, munitie. en alle mogelijke 
niachines. Daarvoor was - zoals u wel weet - opgericht de Neder- 
landse Inkoopcon~missie, Netherlands Purchasing Commission, 
zetelende in New York. Uit de  aard van de  zaak was voor de 
Purchasing Commission toentertijd de taak niet zo gemakkelijk, want 
er was al praktisch niets meer te kopen o p  de  vrije markt in  Amerika. 
Alles was helemaal ingcsteld o p  de Amerikaanse oorlogstoerusting. 
Dus als het over vliegtuigen, munitie of iets, dat  ook maar enigszins 
naar het militaire zweemde, ging, dan moest er toestemming van de  
hoogste leger- en marine-autoriteitrn zijn. Men had in Amerika een 
speciaal lichaam, ,,the Munition Board", die eigenlijk al deze zaken 

moest toewijzen, moest coördineren en dat  allecn kon doen met 
toesteinming van de Combined Chiefs of Staff. The Combined 
Chiefs of Staff w i s  e?n lichaam, waarin eigenlijk in hoofdzaak 
Amerikanen en Engelsen zitting hadden. Verder waren dan enkele 
geallieerden met die Combined Chiefc of Staff geassocieerd. Daar- 
onder w a r m  Nederiand, China en enkele Britse Dominions, zoais 
Canada, Australië en Nieuw-Zeeland. Pas veel later is er ook eiii 
Franse vertegenwoordiger gekomen van Free-France. Ik zou zeggen, 
deze niet rechtstreeks meedoende oorlogvoerenden of niet behorende 
tot de belangrijkste partijrn, werdzn allern gehoord en kwamen er 
alleen, wanneer het werkelijk rechtstreeks hun nationale belangen 
betrof. Overigens hoorden wij maar heel vaag van wat er omging. 
Daar  had de  Combined Chiefs of Staff natuurlijk ook wel e.en h e 4  
gegronde reden voor, want één van de  grootste moeilijkheden in 
oorlogstijd is de geheimhouding van de plannen. Hoe meer mensen 
daarvan weten, des te meer kans is er, dat die zaak uitlekt. Dus men 
hield - zou ik zeggen - het n-iaken van CI grote plannen in zo 
klein mogelijke kring, Als wij daar niet rechtstreeks bij betrokken 
waren, hoorden wij daar ook niet van. Onze eerste taak was het 
meest, wat ik zo juist aanstipte. in verband met de voorraden, die 
bestemd waren geweest voor Nerlerlandsch-Indië en die men Nedrr- 
landsch-Indië had tocogezegd en die Nederlandsch-Indië ook wel, voor- 
afgaande aan de val, gereed kreeg, omdat ze alles rechtstrerks met 
goud betaalde. In die tijd was er nog helemaal gezn sprake van Lend 
Lease. Doordat alles rechtstreeks met goud werd betaald, liepen die 
leveringen in het algemeen vlot. Maar  zodra Nederlandsch-Indië had 
opgehouden ?e bestaan, ging dat  natuurlijk meteen niet meer door. 
Daar  was de basis voor ontvallen en toen heeft de geallieerde 
oorlogvoering gezegd: Al die voorraden, bestemd voor de  Neder- 
landers of Nederlandsch-Indië, worden o p  het ogenblik teruggenomen 
en zullen op de een of andere wijze worden gebruikt voor de 
geallieerde oorlogvoering. 

65243. D e  heer Fens: Zijn dat  die voorraden, die in bestelling 
waren? 

A. Die in besteliing waren en die ten dele ook al in het bezit 
waren van de Purchasing Co~ilmissioi~. Ze waren gedee!telijk al op- 
geslagen, want het waren grote hoeveelheden en ze wachtten alleen 
maar o p  verscheping. U be-rijpt, dut dat in die tijd ook helemaal 
niet zo vlot ging. We beschikten niet meer over een vrije, onbeperkte 
tonnenmaat van ons zelf. Dus er wareii grote hoeveelheden op- 
geslagen in de vorm van machines, ijzer, staal, enfin alles, wat er in 
Indië nodig zou zijn. Er  lag voor millioenen en mi!lioenen. Tenslotte 
hadden wij natuurlijk nog wel enige strij6krachten. We hadden 
onder meer nog een liichtvaartdieilst, die ten de!e in Australië was. 
We hadden nog ezn luchtvaartdienst in Engeland. Reeds vóór de 
val van Java zijn al de leerlingvliegers, zowel van de marine als van 
het leger, naar Australië geëvacueerd. Vandaar uit zijn ze naar 
Amerika gebracht en werden verder in het zuiden, in  Jackson 
(Missisippi), opgeleid. De Regering stelde er zeer veel prijs op, da t  be- 
paalde bestellingen, al zou het dan met een gewijzigde bestemming zijn, 
voor de Regering behouden bleven. In  hoofdzaak vliestuigen (bom- 
menwerpers). D e  levering van de bommenwerpers was geblokkeerd 
en zo stond ons werk eigenlijk vanaf de eerste dag, dat ik in Amerika 
ben gekomen, in het teken van bepleiten bij de Combincd Chiefs of 
Staff, dat wij deze wapens nog nodig hadden. Wet ging met heel veel 
moeite gepaard, omdat zij die wagens ook elders nodig hadden. Wij 
hadden een tekort, maar zij hadden eex nog veel groter tekort. Wij 
bouwden onze strijdkraehtrn zo veel mogelijk op, maar zij bouwden 
die o p  in een veel sneller tempo en beschikten over een onbeperkte 
hoeveelheid mcnsen. Het  is dus niet erg vlot gelopen voor ons. Hzt 
resultaat is dan ook geweest, dat  vele van die voorraden door de 
Amerikanen zijn teruggekocht. Da t  is allemaal afgewikkeld door 
the Netherlands Purchasing Commission. Wet hoofd was daar to?n 
de heer van den Broek, inmiddels overleden. Hij is later een tiidlanp 
Minister \7an Financiën geweest en was ook directeur van de Biiliton- 
Maatschappij. Hij lieeft dat allemaal met zeer v e ~ l  commerc:e-l 
inzicht afgehandeld, zoals ik meerdere malen heb gehoord; niet 



alieen dat de kostprijs - naar ik meen -- was ~ritgeko:wrri, maiir clat 
de teruggave van al deze door Indië bestelde voor;adei~ aan Amerihä 
voor de Nederlandse Regering bo2aal::elijk nog e-n voordeel 
- in geld dan  - had betekexd. Doordat Tai'eaciariand bezet was ;:n 
doordat ook Indië wrs weggevr;lei:, was het voor de  Nederlandse .,... 
Regering in die tijd i~iteïst mo-il~l& de strijdlricihten ~ l i t  te breiden. 
E r  zijn over de gehele wereld Nederlande~s gerecruteerd, ze lijn naar 
Engeland gebracht, k r r g r i ~  daar e~:n opleiding bij de Ir,-ze-Brigade 
en een gedee!te daarvan werc. bb-schjkbaar gesteld voor de marine 
en voor de opleiding van vliegers. 'door de opleiding van vliegers 
hadden we in die tijd de meeste mensen. Zo i ia ien er in Jacliso:~ een 
zeer groot aantal Nederlanders, afkomstig ci i  Nederlandsch-Indië, 
zowel inheemsen ais Nederlanders, in opleiding. 

Zij hebben daar tenslotte ook allernaal h311 opleiding beëindigd. 
D e  meeste jongelui hadden zich oorspronkelijk in Indië aaiigemeld 
als vlieger. S e  wilden ril!eq:ar! piloot wordt-. 

D3.t was in Indië oük mogelijk geweest, o ~ x d a t  111en over vol- 
do:~de andere krachten beschikte naast de  vliegers, zoals rcitrsilleilr- 
schutters: telegrafist,:r,, i n e c ~ ~ ? o ' c  cn het gehele bijbehorende grond- - ,?..,rsoneel. - Toen deze opleidiag in ia~merika rr.oest worrirn voortgezz!, 
bleek al heel ras, dat  we we! vlieger: F~anden opleidca, n a a r  dat  
het z o ~ i  betzkerien. Ua: deze viivgers zoi~drix !;!::li?r- worricr opge- 
nomen in geallieerde formaties, waärdoûr hef zriivei'r Neier!a~?dse 
wezen van deze vliegformaties zou verbwijnrr?. Ze zouden een plaats 
kunnen krijgen bij de Royal Air f o r c e  ei1 Islj cie A~rieril;c.?..nse Air 
Force en de  iiustraiian Air Force. Men wilde van pez!Iirerde zijde 
wel Nederlandse iormaties hebben, maar dan moesten ze ook v~l led ig  
zijn. Die formaties noesten zich zeil drin helsmaal kuniizn !ledruipen 
ei1 in stand houden. Dat  betekende, d3t we Ltehalve d? vliegers en de 
schiitters. enz. mo-strn iiebbzi-: voli!o:i~de e!ectric;ins voor eIectrische 
installaties, vo1docr;de inecui~o's. kort0112 het hele gronc!personecl 
- dat  nogal uitgebreid is - liefst met de koks en de hofmeesters 
ei- bij. Dit is voor velcn van de jongelui een teleurstelling geweest, 
wan! in plaats val: piloot - koewei ze clz.ar misichien wel een zekere 
geschiktheid voor hadden - moesten ze rnitrailleurscliutter worden 
of ze moesten telegrafist worden, omdat we tci;slotte vlirgtuigbe- 
nianningen moestcri gaan opiridcr. ?n niet ir,err alieer? vliegers. Dat 
is teilslotte allemaal geschied, zodat de wens van d e  Nederlandse 
Regering om eigcn vliegtuigen te hebben nog altijd bleef bestaan. 

65241. D e  Voorzitter: Hoe groot was het a a ~ t a l  leerlingen in 
Jackson orgeveer? 

A. Ik denk n-geveer een p x r  honderd, ni iar  dat kan wel niet 
juist zijn. In  ieder gev-1 was het voor ons doen een groot aantal. 
Generaa! Giehc!, Cd:. L.S.K., wac Eanr t h e i  van de staf, dus deze kan 
l i  onmicidei!ijk inlicht::- ovr i  het ;>is?: aantal leerlingrri. Generaal 
var1 Oyeir, die naar ik a1e219 oo!í in Der: B z a z  woont, was curnman- 
dant in Iacksoii. Er  zij11 tr.1 van ofcicieren - die bij die opleiding 
ingedeeld zijn geweest - -  t-uei;nloo;J:o L:, - -.a, in Der, Haag., Ik kan het LI 

niet precies zrggcn, nicar het 1.~3s ein zeei belangrijk aantal. Het 
waren dus geen officieren, het waren jongelui, wzaronder enkele 
sportvliegers, die veeis! nel v:tn de H.B.S. kwxileil. Er was toen in 
Indië ecn groeisnd enthousiasme om arin de oorlog deel te nemen. 
Wet waren over het algemem Ilinke jceyrcs. 

Het verkrijgrn van vi isgtuig;~ war dus e3n va:i de eerste taken, 
die wij voortd::re:ld gaa i~de  inoes t~n  I?oi,den. Wij moesten bij die 
Combined Chiefs of Skiff -- ik spreek ovei wij, mijn tegenhanzer 
van landmachtzijde was geceraal Dijxhoorjr - trachtrn in de 
,,picturev te blijven. Men vergat oiis te gaarne. Ik wil niet zeggn ,  
dat  men er een bepaalde aanleiding toe zou hebb'n grhad oin de 
Yecierlanders uit te sci~akelcr,  mzar men had ons niet nodig. Men 
kon het zelf docn en ik begrij? he? ook wel. rnen vond het samcn- 
werken van verschillerde geallierrden, wanr!e-r men het zelf aankoir, 
maar lastig, hetgeen ook waar is. Bit is he!e:naal geen verwijt aan 
de geallieerde leiding o- dat rr?o-icr;t. Het is h~grijpelijk, doordat wij 
zo weinig meer hadden i11 te brengen, dat men ons een beetje vergat. 
Men was heel vrirndriijk en beleefd, n:aai daar hield het ook mee 
op. Wij hebben v2n opre zijr!e aitijd getracht, de belangstelling voor 
Nederland en iiati:urlijk ook Nederlandsch-lndië gaande te houden ei1 
de aandacht er o p  te biijvc:: vestigen, door zo veel mogelijk te  \vijzrn 
o p  zaken, die voor de oorlogvaerin belailg konden kr i jyn  of nog 
steeds hadden. Amerika was op dat  ogecblik volkomen in het 
defensief; door het gebeurde in Pearl Harbour waren talrijken eigen- 
lijk helemaal down geslagen, ook moreel; daarna nog de nederlaag 
in de South West Pacific. Kort  en goed het was voor Amerika het 
dieptepunt van de oorlog, t ~ i i  wij in War!?ington aankwamrn. 
Daarentegen h2d men niet het gevoel bij de p a k k a  te will-11 gaan 
neerzittlrc, maar zo gauv4 mogelijk en ook systei-i~atisch deze zaak 
te gaan opbouwen. Dat  betekende voor hen in de eerste plaats het 

opbouwen van kun bases. De enige basis, waar rnen over beschikte, 
was P r i r l  Hcrborir, dat  is tenslotte nog ern hcz1 eind van Japan en 
va11 de  Japanse matldaatgebieden verwijderd. Dus men wilde andere 
bases icrirhtec. 6121  -a1as voorlopig alles op gecoilcentreerd. Door 
ifk geweiciige afstanden was het vanzelfsprekend, dat  men erg veel 
belangsteliivg had voor nabije grondsîoffe~~.  Wij zijn eigenlijk voor 
het eerc! x7eer gehoord, tocii we de Combined Chiefs of Staff duidelijk 
hadden gexaaict, drt het niet tot de  onrnogelijkhe3ee behoorde om, 
als :nrr  d r  Janpc: uit Nieuw-Guinea zou kunren verdrijvzn, in 
hetrekkelijli korte tijd dicht bij de  zee, in de Voge!ltop, olie te vinden 
:i1 olie te winr.ien. 

65245. D e  Voorzitter: Mag ik u nog even deze vraag stellen? U 
liad bet zo pis over d1e basis. Is er ook niet sprake van geweest, dat de 
Amer:l,anan de vlootbas~s Soerabaja wilden opbouwen? 

h. Ja,  daar koiil ik aanstonds op. 

D e  V~orziffer :  DIIS het komt dadelijk in uw betoog naar voren? 

A. Ja. Wij kregen van onze Regering uit Londen a l  betrekkelijk 
viug eiìz vrij nauwkeurige ana!yse, die de  B.P.M. had gemaakt vaii 
de  mogelijk-heid voor de Japanse oliewinning in I~idië. Deze olie- 
i~:uatschaaiij was zelf natuurlijk grotendeels o p  de hoogte van wat 
er w2s veriiieid en had een inzicht, wat een Mogendheid als Japai1 
nret de ~noderiie i~:~ip:xiddeien kon 4ioci1 o m  de verwoeste olicqelden 
of fabriekin eii boorterreinen in betrelckelijk korte tijd te  herstellen, 
i:~diec het ixaieriaai duarvoor werd aangevoerd. Wet was ongeveer 
Mri, dal ale deze analyse kregen en die aan de Combined Chieis of 
Staff gaven. Die analyse klonk voor de  geallieerden betrekkelijk 
somber, omc?at het ~ o g r l i j k  was, dar de Japanners na enige maanden 
uit Sumatra en uit Borneo, vooral West-Borneo, weer grote hoeveel- 
hedcn 'UrandstoLien zouden kunnen krijg-cri. Dit betekende tevens, 
d?? %:;;j daarinede aan de geallieerden een object aangaven, waar zij 
met hun onderzeeboten - in die tijd vooral onderzeeboten, want 
het lag in het algemeen buiten de werkingssfeer van vliegtuigen -- 
goede doel-r? konden v i n d ~ ,  91. de  Japanse tankers. Tegelijkertijd 
l-iadd.cn we hen opsr~erk-iaam ge!l:aakt op de mogelijltheid van 
Nie~iw-Guinea en dat is bijzonder in de  smaak gevallen. &fen was er 
zeer voor geïnteresseerd. We zijil toen dadelijk gevraagd o m  in de 
gecombineerde vergadering van de Combined Chiefs of Staff te 
komen. Ik heb er toen een memorandum over gemaakt, da t  hebben 
we daar uitge!egd. We waren ineens weer ,,volwaardige broeders" 
geworden. Naar  wij vernamen was dat  memorandum de  volgende 
dag al persoonlijk bij President Roosevelt voorgebracht. Dus wel een 
bewijs, dat het begon !e nijpen. D e  Duitsers en de Jappen drongen 
van het Westen en van het Oosten op, zodat er in die tijd werkelijk 
een gerede angst bestond, dat de olie-afvoer uit het Midden-Oosten wei 
eens onderbroken zou kunnen worden. D a t  zou uiteraard voor de 
geallieerde oorlogvoering een heel harde klap zij:? geweest. Wr-t 
gevolg is geweest, dat men daar belangstelling voor had en dat  rnen 
ons vroeg. wat er voor nodig zou zijn: wat voor materialsi? zouden 
er nodig zijn, wat voor megrcri, eílz. Dit hesft aanleiding gegeven tot 
een studie en tot de oprichting van het zg. oliebataljon. We hebben 
toen met medewerking van c!e Nederlandse Oliemaatschappijen - uit 
alle delen van de wereid zijn er Nederlanders gerecruteerd, gemilita- 
riseerd -- een oliestaf opgericht, onder leiding van de totnmalige 
kolonel de Lnivz (hij was in reservedienst). Die gehele oprichting 
geschiedde in Amerika. D e  heer de L a b e  is tegenwoordig - naar ik 
meen -- administrateur van Pladjoe (Sumatra). I n  Washington 
zetelde de staf er1 o p  vele Amerikaanse boorterreinen werdcn onze 
iiiensen gedetacheerd om daar met het allernieuwste materiaal 
ervaring op te d o m ,  o m  zo dosnde e t n  vlugge wijze van oliewinning 
te leren. Dit was in feite het eerste succes, dat  wij bij de  C.C.S. 
boektcn en waardoor wij weer belangstelling gingen ondervinden; rnen 
zag dit zelfs als e-n mogelijkheid, die belangrijk kon word.:n. Het bleek 
alras, dat  deze oriëntering o p  Amerika voor eventuele oliewinning 
in Nie~iw-Guinea. esn klein beetje de  aandacht van de Engelsen trok. 
Dit merkten wij zo uit allerlei aangelegenheden, meestal uit parti- 
culiere gesprekken, die wij vanzelfsprekend zoveel als maar enigszins 
mogelijk mei daar ter plaatse aanwezige Engelsen en Amerikanen 
voerden. U weet, zowel in Amerika als in Engeland kan men meestal 
het gemakkeiijkst de  zaken voorbereiden, niet op een officieel 
kantoor, maar door zo eens een praatje te  maken of eens met 
elkaar te gaan eten. Wij trachtten dus zo veel mogelijk mensen te 
ontmoeten en te leren kennen. Z o  merkten we dan, dat  er van 
Engelse zijde een beetje met schele ogen naar ons succes werd ge- 
keken. Dit is ook aanleiding geworden, dat er van Engelse zijde 
ziaderhand belangstelling is ontstaan voor een zo vlug mogelijke 
oliewinning uit Sumatra, maar dan Engels georiënteerd. 



65246. De Voorzitter: Ging dal initiatief van de Engelsen uit of 
van de heer van Mook? 

A. Mijn indruk is, dat dit initiatief van de Engelsen is uitgegaan. 

65247. De Voorzitter: Via de heer van Mook of rechtstreeks 
naar u? 

A. Dat werkte van de andere kant van de Atlantische Oceaan. 
Wij zaten in Amerika, maar wat ik e:gcnlijk officieel het eerst hoorde 
van de belangstelling en de mogelijkheden, om van Engelse zijde 
olie in Sumatra te gaan vinden, was vla Londen. 

65248. De Voorzitter: Dal zou kunren. omdat de heer van Mook 
zich in verbinding heeft gesteld met de Regering in Londen, juist 
over de kwestie van de oliewinning op Suinatra. 

A. Het is mij ook wel bekend, dat de idee van de heer van 
Mook was, Sumatra te veroveren, daaruit zou dan voortvloeien de 
rehabilitatie van heel Sumatra, waarna olie zou kunnen worden 
gewonncn. Daarna zou dat zeer veie consequenties met. zich mede- 
brengen. Ik heb altijd de indruk gehad behalve natuurlijk het 
grote belang voor de Engelsen om Singaaore wees in handen te 
krijgen, wat uit de aard der raak praktisch niet mogelijk zou zijn 
zonder Sumatra er bij te betrekken -., dat inede de belangstelling 
voor de olie één van de dingen was, welke in Engelse plannen een 
rol speelde. Die be!angste!!ing in de olie - wat dus ecn herovering 
van Sumatra met zich mee kon brengeis - had natuurlijk ook de 
interesse van de heer van Mook. 

65349. De Voorziâterr Kan men naar uw oordeel zeggen, dat 
van uw kant de belmgstelling vooral naar Nieuw-Guinea uitging, 
van de kant van de heer va!? Mook naar Suinatra en dat de Neder- 
landse Regering hei standpunt innam, dat de unit daar zoii worden 
ingezet, waar zij het eerst noodzalielijk zou zijn om de olieproductie 
te rehabiliteren? 

A. Ja, d,w.z. dat is eigenlijk een volgend stadium. De eerste 
belangstelling is uitsluitrrcl op Niecw-Guinea gericht geweest. De 
belangstelling heeft - liet heeft natuurlijk een tijd geduurd voordat 
het oliebataljon was opgericht -- tot omstreeks 1943 bestaan. Het 
beeld van de oorlog was tocol vernnr?erd. De Duitse nederlaag bij 
Stalingrad had plaats gevon<l:i:. D- Duitse legers werden in de 
Kaukasus opgehouden, waardoor het gevaar voor het afsnijden van 
de olie uit het Middeni0ost:i. verminderde. Als gevolg hiervan ver- 
flauwde de belangstelling van Amerlkazí~se zijde voor Nieuw-Guinea. 
Het was \?oor hi-n natuurliik e.x .groot C r i  moeiliik proiect; ze . - .  
moecten eerst de S a ~ a n ~ e r s  uit Nieuw-Guinca verdrijven, wilde men 
daar olie kuni~eri winnen. Tegelijkertijd gro~ide  de belangstelling 
van de Engelse zijde voor S:!matra, zoals ik vernam toen ik eind 1943, 
tijdelijk in Londen verb!ijvsnc~e, met de heer Bieri?zarz van de B.P.M. 
kennis maakte. Ik sprak de he-r Bicrnz~lz meerdere keren. Met hem 
had ik gesprekken over de gehele materie. Toen bleek niij pas voor 
het eerst met hoeveel belangstelling de Engeisen zich hadden vast- 
gegrepen aan de leveringen voor Sumriintrn. Wet bracht de moeilijkheid 
met zich mee, dat de maicr.ia!rr? voor de reconst~uctie van de olie- 
velden uit Amorika mo~stcn !tontei, OE nien dat 1x1 in Nieuw-Guinea 
of in Sumatra dead.. Er bestond innar 66x1 mogelijkheid, Amerika 
moest die materialen leveren. Terwijl wij in het begin de bereidheid 
hadden bereikt: onl die materia!&n te reserveren voor Nieuw-Guinea, 
bleek het, dat het ectho~:i;iaaire. toen ze nodig waren voor Sumatra, 
ten dele was bekoeld. We zijn geloof ik nooit zo ver geweest, dat het 
materiaal tenslotte - V~CLIW-Guinea lict men een beetje los en 
Sumatra had aan Amerikaanse zijde geen A-prioriteit - is klaar 
gelegd, om zodra het militair mogelijk zou zijn de oliewinning in 
gang te zetten. 

65250. De Voorzitter: D i s  deze zaak is tenslotte misgelopen? 

A. Ja, het is helemaal inisge!opc.n. 

65251. De Yoorzaltex: Kan wen zeggen, dat dit mislopen een 
gevolg is geweest van liet meningsverschil omtrent de kwestie of 
Nieuw-Guinea of Suíratra de vooi rang háci? 

A. Ik geloof, dat het itrate;iscl~ een veel diepere oorzaak had, 
dat is mij eind 1943. begin 1944 in Londen heel duidelijk gebleken; de 
oliemaatschappijen !n Mlddeii-Azië redeneerden zo: Waarom zou 
men veel moeite doen en veel geld uitgeven, om die Nederlandse 
olievelden te rehabiliteren? Laat er nu eens 90 000 ton per maand 

uitkomen. Die kunnen wij gemakkelijk leveren in tankerladingen 
van 10 000 ton. Dat betekent 14 tankers van 10 000 ton, die heen en 
weer varen. 

Toen het gevaar van de afsnijding uit het Midden-Oosten op de 
achtergrond raakte door de verbeterde situatie in het algemeen, is 
deze gehele oliekwestie naar mijn overtuiging eveneens volkomen op 
de achtergrond gekomen. 

Het is mogelijk, maar daar zou ik geen positieve uitspraak over 
ciurven laten horen, dat achter de schermen misschien wel politieke 
en economische belangen inede hebben gewerkt, dat men het niet 
belangrijk vond, dat die Nederlandse oliebronnen in de eerste plaats 
gerehabiliteerd werden. Het was één van de moeilijkheden en dat 
mag ik misschien hier ook wei zeggen; bij de Combincd Chiefs of 
Staff trachtten wij altijd uitsluitend die aangelegenheden naar voren 
te brengen, die militair pasten in de gehele .!war effort" en niet met 
de achtergedachte, dat het zo mooi zou zijn, als wij in Sumatra 
,,onzew oliebronnen konden rehabiliteren, (,,dan kunnen wij direct 
als het vrij is, olie gaan leveren".) Daar moesten wij heel voorzichtig 
voor zijn, want dusdanige voorstei!en schokten ieder vertrouwen en 
alle goodwil!, die we zo nodig hadden om onze pogingen te doen 
slagen wzer eindelijk mee te kunnen doen in de oorlogvoering. Om dit 
met enig succes bekroond te zien, moest men vooral niet kunnen 
denken: Q ja, maar die kerels zijn er op uit om, zodra het weer vrede 
is, dit of dat voordeel te bereiken. 

65752. De Voorzitter: Was dat het geval met de opvatting- 
Sumatra? 

A. Ili heb daar persoonlijk wel de indruk van gekregen, hetgeen 
ik voor een civiel bestuursan~btenaar ook niet zo gek vind. 

65253. De Voorzitter: Wanneer men uitging van de opvatting- 
Sumatra, dan ZOU dat de bevordering zijn geweest van een uitsluitend 
Nederlands belang in tegznstelling met wanneer men vóór Nieuw- 
Guinea was, want dat zou zijn gericht op de totale ,,war effort". Kan 
men de kwestie zó stellen? 

A. Ik geloof, dat het op deze wijze niet helemaal juist is gesteld. 
Toen dat vraagstuk in 1942 en begin 1943 ter sprake kwam, was er 
eenvoudig geen schijntje van kans, dat Suinatra heroverd kon worden. 
De Engelsen hadden daarvoor geen strijdkrachten, ze zaten zo vast- 
gebeten in de oorlogvoering, in de algemene strategie van .,beat 
Gerinany first", waardoor alles was geconcentreerd op Noord-Afrika 
ei1 op de oorlogvoering in Europa 

Dus voor Oost-Azië hadden zij ciets. Ze hadden daar enige oudere 
schepen in de Eastern-Fleet, maar hun ,,war effort' was zo bescheiden, 
dat de herovering van Sumatra in die tijd niet ter sprake kwam. 

65254. De Voorzitter: Heeft u nu de indruk, dat die kwestie- 
Sumatra de Amerikanen onaangenaam heeft getroffen? 

A. Daar zou ik geen antwoord op kxniien geven, of hun dat 
onaangenaam heeft getroffen. Ze hadden er geen belangstelling voor. 
Tenslotte moest Amerika de materialen leveren en men had zoveel 
nodig, dus ik geloof, dat men er niet veel vertrouwen in had, dat de 
Engelsen in gerede tijd Sumatra zouden kunnen bereiken. Dat is 
waarschijnlijk één van de redenen meer, dat Amerika daar niet zo 
op gebrand was, om daar zijn materialen voor te reserveren. Het is 
wei heel sterk mijn indruk, dat van Amrrikaanse zijde in die jaren 
-- waar ik nu over spreek - de politiek en het commerciële zo ver 
waren achteruitgedrongen, als dere vergeleker moesten worden met 
wat nodig was voor de oorlogvoering, dat ze bijna niet ter sprake 
kwamen. 

65255. De Voorzitter: Vindt u, dat de kwestie van de oliereha. 
bilitatie hierinede voldoende is belicht? 

A. Ik geloof, dat ik u nu wel een beeld heb gegeven van wat de 
' 

Nederlandse vertegenwoordigers in opdracht van de Regering in 
Ainerika hebben getracht te doen op dit gebied. Het oliebataljon is 
later - toen ik ~ ~ i t  Amerika weg was - ontboriden en de mensen 
zijn mede gebruikt voor al!erlei andere aangelegenheden. o.a. werden 
ze naar Australië gestuurd om daar deel uit te maken van de ploeg, 
die voor de rehabilitatie van Nederlandsch-Indië was aangewezen. 

65256. De tieer Fens: Misschien herinnert u zich, dat, toen op een 
gegeven ogenblik de Amerikanen d~lideliik werd, dat deze materialen 
voor Sumatra zouden worden gebruikt, er eigenlijk een verontwaar- 
diging bij de Amerikanen is ontstaan, zodat ze hebben gezegd: ..Ni1 
is het uit, we leveren de materialen niet meer." 

A. Dat geloof ik niet. 



65257. D e  heer Fens: Dat  is dus niet uw mening? 

A. Neen. Zowel de rehabilitatie van Sumatra, ik bedoel de ver- 
overing van Sumatra, als d e  verovering van Nieuw-Guinea moesten 
in haar geheel in de  Coinbined Chiefs of Staff worden behandeld. Dus 
het was helemaal gecn kwestie van een verrassing, die zich daarbij 
voordeed. Ieder van al deze oorlogvoerende partijen had natuurlijk 
mede haar eigen be!angen op het oog. D e  Amerikanen waren er 
helemaal niet o p  gebrand, bepaalde zaken te doen, die speciaal in 
het voordeel van de Engelsen zouden kunnen zijn en niet pasten in  
het algemeen oorlogsbeeld. Net zo min als zij dat  voor China of 
voor Nederland wilden doen. Het  moest passen in de concentratie 
van krachten voor het winnen van de  oorlog. Dat  lag voor de 
Amerikanen misschien en.igszins anders dan voor de Engelsen, hoewel 
d,: Amerikanen naar mijn overtuiging zeer, zeer plichtsgetrouw 
hebben medegewerkt aan  de  a l g e m e ~ e  strategie van ,,eerst Duitsland 
uit de oorlog slaan". Voor het gevoel van het Amerikaanse volk was 
natuurlijk de  Pacific veel belangrijker. Een tweede punt was te 
trachten, toen wij slechts met geringe krachten aan de  oorlog konden 
deelnemen, en praktisch zelf geen oorlogservaring meer konden 
opdoen, officieren gedetacheerd te krijgen op An?erilíaanse schepen. 
Dat  is zeer matig gelukt. Men was in het algemeen geheim- 
zinnig en men wilde die buitenlanders om de  een of andere reden 
niet hebben. Een enkel officier heeft we!eens e211 paar maanden aan 
boord van een Amerikaans oorlogsschip gediend en maakte dan 
konvooireizen mee van Amerika over de Atlantische oceaan en zag 
als zodanig natuurlijk interessante dingen: maar echt meedoen aan 
de oorlogvoering in de Pacific, daarvoor hebben we geen kans ge- 
kregen. 

Toen dat  niet lukte, hebben we getracht een inzicht te krijgen 
in de Amerikaanse wijze van opleiding en recrutering van huri per- 
soneel, omdat het de bedoeling was, dat  zo gauw als Nederland 
bevrijd mocht zijn en er dus een bron voor mensen zou gaan vloeien, 
wij ook met onze Nederlandse krachten zo gauw mogelijk weer in 
die oorlog wilden ,,springenu en er aan deelnemen. Zulks betekende, 
dat  we moesten opleiden en dat wij dit niet meer zouden kunnen doen 
volgens het orthodoxe systeem, dat  in vredestijd een uitstekend 
systeem was geblekcn. We moesten nu  in Korte tijd mensen klaar- 
maken voor een bepaalde taak. Op dat gebied hebben we van de 
Amerikanen veel medewerking gehad en daar was men ook niet 
geheimzinnig. Ik heb persoonlijk opleidingscentra bezocht in d e  buurt 
van de Great Lakes - clat zijn de grote meren nabij Chicago -, waar 
geweldige opleidingscentra waren. Ik heb een officiersopleiding in 
h'linneapolis bezocht, ik ben in vele van hun opleidingscentra aan de 
Westkust geweest en wat dat  betreft, kregen we van hen alle mede- 
werking. Een Nederlands officier heeft daarvan een speciale studie 
kunnen maken, doordat hij Jange tijd in die opleidingscentra werk- 
zaam mocht zijn. Hij heeft daar alle oefeningen kunnen bijwonen. 

65258. D e  Voorzitter: Wie was die officier? 

A. Dat  was de luitenant-ter-zee lste klasse Koppen, hij is hier 
tegenwoordig op het Ministerie werkzaam. 

Die bereidheid om ons dat  te tonen. volgde altijd dadelijk, als zij 
hoorden, dat  wij bepaalde plannen hadden en welke onze eerlijke 
bedoelingen waren. Nederland had ook svmoathieën in Amerika. 

In  het algemecn voelde men. dat Nederland ex: land was, waarin 
men vertrouwen kon h e b b a ,  dat  de Nederlanders met algehele inzet 
hadden deelgenomen aan deze oorlog, men voelde wat zich in Indië 
had afgespeeld. Dat  bracht sympathie met zich mecle, waar men oo 
een gegeven moment wel wat voor koopt, maar niet zo heel erg vee!. 

Toen onze rol was uitgespeeld. was de belan~stelling voor de 
Nederlandse zaak belangrijk verminderd: alleen toer, men hoorde, 
dat  onze eerlijke bedoelingvn waren om, zodra Nederland vrij ZOLI 

zijn, weer volop te gaan deelnemen aan de oorlogvoering, werden 
vele deuren voor ons geopend. Dat  heeft mogelijk gemaakt, dat  ik 
vele van die opleidingscertra heb kunnen bezoeken en daarvan een 
voor ons nuttige indruk heb kunnen krijgen. 

65259. D e  Voorzitter: In  welke vormen openbaarde zich de wens 
van de  Nederlandse Regering om n a  de  bevrijding van Nederland 
aan de  oorlog deel te  nemen? 

A. Mag ik het beantwoorden van deze vraag nog even uitstellen? 

D e  Voorzitter: Ja. 
A. Ik tracht het zoveel mogelijk chronologisch te houden. Ge- 

lijktijdig hiermede liep de  opleiding te Jackson ten einde en kreeg 
de Regering deze vliegers ter beschikking. Zij beschikt? tevens over 
enig grondpersoneel, waardoor we in staat waren enkele vliegtuig- 
groepen zelf te bemannen. Hierrnede was de grote moeilijkheid van 

het grondpersoneel echter geenszins opgelost. He t  grondpersoneel, 
dat  bij een vliegtuigformatie behoort, is in de  loop van de tijden 
citgegroeid tot een belangrijk aantal mensen. D a t  is bij ons waar- 
schijnlijk kleicer dan het in oorlogstijd bij de Amerikanen en Brkten 
was. Bij de Amerikanen was het nog belangrijk groter dan bij de 
Britten. Dat  kwam hieruit voort, dat  men in de  eerste plaats over 
vele mensen beschikte en bekwame mensen, die echter stuk voor stuk 
specialist waren o p  een beperkt techniscli terrein. lemand, die bijv. 
begrip had van het voorgedeelte van een motorvoertuig, lton daarom 
nog niet het achtergedeelte van een auto behandelen. DLIS daar had 
men al dadelijk twee mefisrn voor nodig. 

Z o  had een vliegtuiggroep dikwijls een grondbemanaing van een 
paar honderd nensen. Toen het zover was, dat  wij inensen konden 
leveren, die konden vliegen, en dat  wij o m  het materiaal vroegen, 
waarmede zij zouden kunnen vechten, hadden wij met twec moeilijk- 
heden te kampec. In de eerste plaats, dat de Amerikaanse en Britse 
\liegmachten zich zo ontzaglijk uitbreidden, dat  het in de  verste verte 
niet kon worden bijgehouden. Z e  hadden zelf een groot tekort over- 
al, o p  alle fronten. D e  tweede moeilijkheid was, dat  zij ons vroegen: 
,.Wat willen jullie met die mensen, wat willen jullie met het materieel? 
Hoe  kanneii jullie alles in stand houden? Wat is jullie grondfor- 
matie?" D a n  vertelden wij hun hoe groot onze grondformatie was. Het  
antwoord was: .,Waar praten jullie over, daar kunnen jullie helemaal 
niet die vliegtuiggroepen mee in stand houden." Dan vroegen wij: 
.,Geef ons dan het grondpersoneel. Of .Amerikanen, of Australiërs, 
dan zullen wij er mee vechten." D a t  gaf de grootste moeilijkheden. 
Alijkbaar geboren uit de praktijk van de  oorlogvoering, wilde men 
dat bepaaldelijk niet. Men wilde geen tvree naties hebben met é2n 
verantwoordelijkheid, waarbij de  één ging vechten en de ander on- 
derhoudt. Als er iets met de toestelieii misging? dan verweten de 
vechters het de  onderhouders; en vooral als er dan nog verschillende 
nationaliteiten zijn, gaf dit aanleiding tot geharrewar. Diis er was 
geen sprake van, dat  de Amerikanen dat deden. Onze moeilijkheid 
was om zo vee! mogelijk technische krachten tc verzamelen o m  
voldoende grondpersoneel te krijgen, dat  we het zelf konden doen. 
of te trachten dit toch sanien te doen met Australië, dat  o p  dit 
gebied een beetje soepeler was. Dat  is ten langen leste gelukt, na heel 
veel vergaderen eI: heel veel gepleit, en heel veel gewirwar. Het  luktc 
terislotte verschillende ven onze squadrons in Australië in de lucht 
te krijgen, waarvoor het bommenmateriaal werd geleverd en waar- 
van het grondpersoneel werd samengesteld uit alle mogelijke metisen, 
die uit Engeland en Curacao waren gekomen en tenslotte met e-n 
Geel Australiërs er i11 opgenomen. Z o  -VVS het ongeveir medio 1913 
geworden. Toen kreeen wij toesieinming, dat  één van onze mariniers- 
officieren een cursus mocht volgen bij de Amerikaanse mariniers. 
Dicht bij Washington, een paar uur er vandaan, ligt een klein 
plaatsje, genaamd Quantiso. Daar  was een heel groot mariniers- 
kamp, alwaar een opleiding voor officieren was gevestigd. Daar  wa.; 
tevens de stafcursus van de mariniers. Toen is het dan gelukt. dat  
6én van onze mariniers-officieren daar een stafcursus mocht volgell. 

65260. D e  Voorzitter: Wie was die officier? 

A. Dal  was de k-apitein van de  mariniers, baron Lewe van 
21iluanl I). D e  heer Lewe van Adunrd was een heel bekwaam jong 
officier, die die cursus met heel veel ijver, maar ook niet heel veel 
succes heeft gevolgd, waarmede hij de Amerikanen ten dele blijkbaar 
heeft verbaasd. Daardoor heeft hij veel respect en veel goodwill 
gewonnen in die opleiding van een m a ~ n d  of drie. Uit deze eerste op- 
leiding vloeide de  kans voort om verder tc gaan en daar meer 
officieren te  plaatsen en of het wellicht mogelijk zou zijn, wat onze 
Regering zo graag wilde, de eerste voorbereidingen te treffen voor 
een werkelijke Nederlandse deelneming aan  de oorlog, d.w.z. om 
houvast in Amerika te krijgen en een Nederlands2 mariniersafdeling 
te gaan vestigen, bedoeld als een soort kaciergroep. Deze groep zori 
geheel in de  Amerikaanse tactiek, wapenkunde en wapengebruik 
worden opgeleid. Ik had in Was!~ington, waar het hoofdkwartier van 
de Amerikaanse inariniers was gevestigd, de corilmandant van de  
Amerikaanse mariniers verscheidene malen ontmoet, een reeds 
oudere heer, generaal Holcornb. Het kan soms toevallig in het 
leven lopen, generaal Holcnrnb had in zijn hart een zwakke plek 
voor Nederland. Generaal Holcomh was n a  de  Boxeropstand als 
luitenant de commandant van de  Amerikaanse mariniersafdeling in 
Peking geweest. D e  Amerikanen waren de  enigen, die mariniers 
hadden. D e  andere naties hadden er soldaten. Soldaten en mariniers 
gaat blijkbaar nooit zo helemaal goed. Zoals generaal Holcomb dat  
vertelde, was het iedere avond vechten en dan stonden zijn mariniers 

l) Noot  van de getuige, toegevoegd bij d e  correctie van het stenogram: Ik her- 
inner mij nu, dat het twee officieren waren. De andere is de huidige kolonel der 
mariniers L.  Langeveld. 



dieen. Op een dag was er bericht gekomen, dat er andere mariniers 
kwamen, Nederlanders. Ze hadden die Nederlanders met gejuich 
ingehaald, want vanaf dat ogenblik hadden zij ,,allies". Daardoor 
had deze generaal Holconzb kennis gemaakt met vele van onze 
oudere mariniersofficieren, die allen reeds lang de dienst hebben ver- 
laten. Hij had wel gezien, dat onze mariniers in Peking tot een goed 
korps behoorden. Dus toen wij er voor het eerst een beetje s cho~r -  
voetend kwamen praten over de mogelijkheid, dat wij alle mariniers, 
uit Curaçao, uit Engeland - het waren er bij elkaar ongeveer 200 - 
een opleiding zouden kunnen geven in Amerika met Amerikaanse 
instructeurs om daarvan de aanstaande instructeurs te maken voor 
de mariniers, die in het bevrijde Nederland zouden worden gere- 
cruteerd, was deze oude generaal zo enthousiast voor het plan, dat 
hij wilde proberen het voor elkaar te krijgen. U begrijpt, dat het een 
zeer grote steun voor ons was. Dezc generaal heeft zich werkelijk 
bijzonder ingespannen om onze plannen zo goedgunstig mogelijk 
overal voor te brengen. Ook hiervoor was de toestemming van de 
Combined Chiefs of Staff nodig. Het betrof de oorlogvoering ,>n 
zou beslag leggen op een gedeelte van de algehele oorlogsvoorbe- 
reiding in Amerika. Dit kon dus niet gebeuren zonder de toe- 
stemming van de Combined Chieis of Staff. Zij hebben tenslotte 
die toestemn~ing gegeven. Na de principiële toestemming heeft de 
CCS deze aangelegenheid naar de Amerikaanse staf verwezen, naar 
de American Joint Staff. Van toen af was het een Amerikaanse zaak 
geworden. U begrijpt, dat het voor ons heel wat betekende, maar ook 
wel voor de Amerikanen zelf. Er werd beslag gelegd op een gedeelte 
van een kamp, op Amerikaanse wapenen, op Amerikaanse instructeurs, 
terwijl hun eigen marinierskorps snel moest worden uitgebreid. Het 
was juist in de tijd, dat ze in Guadalcanal gevochten hadden, zodat 
ze precies wisten, wat een moderne oorlog betekende. Het is tenslotte 
met veel moeite voor elkaar gekomen. De mariniers, komende uit 
Curaçao, Suriname en Engeland, werden verzameld niet de officieren, 
waarover wij de beschikking hadden, en zijn naar Amerika gestuurd. 
Ze zijn ongeveer in October 1943 in Amerika aangekomen om daar 
hun opleiding te beginnen; het was niet zo heel eenvoudig, Hollanders 
onder Amer~kaanse instructeurs te plaatsen. Het betekende, dat er 
ineens een vrij omvangrijke organisatie moest worden gemaakt, de 
Amerikaanse reglementzn moesten in het Nederlands worden ver- 
taald. Er werden diverse mensen bij elkaar gehaald van consulaten, 
die nauwelijks gemist konden worden, havenmeesters, die geen werk 
hadden, koopvaardij-officieren, die ziek waren en daardoor niet kon- 
den varen, enz. Zij hebben dat vertaalwerk gedaan. Zo hebben wij 
toestemming gekregen voor het organiseren van deze kadergroep als 
voorloper van een versterkt regiment van 5000 man, dat dan na de 
bevrijding van Nederland zou worden opgericht. Dat versterkte 
regiment hebben we gekregen, doordat de Nederlandse Regering 
uitdrukkelijk heeft gezegd: ,,Wij willen meedoen aan de oorlog, dat 
regiment wordt ter beschikking gesteld van de geallieerde oorlog- 
voering. Daar leggen wij geen enkel servituut op. Of het regiment nu 
zal worden gebruikt in Japan of in de Marianen, of in Malaya, dat 
hindert niet, het is een Nederlands aandeel in de geallieerde ,,war 
eikort". Wij hoopten natuurlijk, dat het voor Nederlandsch-Indië 
zou worden gebruikt, maar er is nooit een woord over gesproken. 
Onze mensen zijn naar Amerika gekomen en zij hebbrn het er bij- 
zonder goed afgebracht. Ze hebben daar tijdens de opleiding resul- 
taten geleverd, waarvan de Amerikanen versteld stonden. Al het werk, 
wat een marinier behoort te kennen, hebben ze bijzonder goed ge- 
daan. Dat trof heel gelukkig, want juist in die zelfde tijd werd 
generaal Holconzb - die de leeftijdsgrens had bereikt - vervangen 
door generaal Vandegrift .  Ik weet niet of u die naam weleens 
heeft gehoord, dat is d& man van Guadalcanal geweest. Daardoor 
had Vandegrift een ongelofelijke populariteit in Amerika. Guadal- 
canal was eigenlijk gezegd het eerste tastbare succes in de oorlog. 
Hoewel generaal Vandegrift een Hollandse naam had, voelde 
hij niets speciaals voor de Hollanders. Hij was al lang vergeten, dat 
zijn voorvaderen 350 jaar geleden uit Holland waren gekomen. Hij 
was een buitengewoon zakelijk militair. Toen onze mariniers daar 
een maand of drie, vier waren, is hij op inspectie gegaan. Hij heeft 
al onze mensen geïnspecteerd. Toen hij had gezien, wat onze mannen 
daar hadden gepresteerd, zei hij: ,,Ik heb er een beetje sceptisch 
tegenover gestaan, omdat het voor mij betekent een heel servituut op 
de opleiding van mijn eigen mensen. Deze mannen zijn zo goed, 
vanaf dit ogenblik heeft u al mijn steun om te trachten dat versterkte 
regiment te doen geboren worden." Dat betekende nogal wat, de 
opleiding van een paar honderd mensen is niet zo moeilijk, ze leggen 
niet zo veel beslag op de ruimte en personeel, maar 5000 man is 
natuurlijk heel wat anders. Daar heeft men een eigen kamp voor 
~ o d i g .  Het vereist een grote organisatie en dat betekende voor de 
Amerikanen ook hoge kosten, want uit de aard der zaak hadden 
wij zelf niet de materiële middelen. Wij konden ze niet uitrusten, wij 

hadden geen uniformen en we hadden ook nog maar weinig geld. 
Dus we probeerden het zo mogelijk op de basis van lend lease. Dat 
is mede met de steun en de voorspraak van generaal Vnndegrift  
nogelijk geworden. Het regiment is ook tot stand gekomen, maar 
net op het moment, dat de oorlog tegen Japan eindigde, en daarmede 
had de Amerikaanse belangstelling voor het regiment ook meteen 
opgehouden te bestaan. 

Dit was dus één van de pogingen van de Nederlandse Regering, 
-- waar u straks naar vroeg - om weer deal te nemen aan de oorlog- 
voering. Naast deze mariniers zijn er plannen geweest voor een 
uitbreiding van de vloot en zijn er plannen geweest - waar ik per- 
soonlijk niet zo veel van weet - voor de uitbreiding van het leger, 
eigenlijk meer voor de hergeboorte van het leger, hat i11 het leven 
roepen van drie divisies, die ter beschikking van de geallieerde oor- 
logvoering zouden worden gesteld. Dat was een heel groot object, 
waarvoor 50 000 à 60 000 mensen nodig zouden zijn. Ik kan u niet 
zo heel veel vertellen van die vorming van het leger, wel van de 
vloot. 

Daar tussendoor speelde het volgende zich af: De kwestie van bases 
in Oost-Azië. De best werkende marinebasis in Oost-Azië, die er is 
geweest, was Soerabaja. Singapore, dat een geweldige naam had, viel 
erg tegen. Port Darwin was helenlaal niets. Soerabaja was een uit- 
stekende marinebasis; het marine-établissement, dat daar was ge- 
vestigd, heeft wonderen verricht, de laatste jaren vóór de oorlog en 
tijdens de maanden van de oorlog. U weet, dat het marine-établis- 
sement is vernield, door het eigen personeel. Mrt  de evacuatie van 
het marinepersoneel uit Indië zijn tevens 150 man stafpersoneel van 
het marine-établissement geëvacueerd. 

65261. De heer Fens: Was dat werkpersoneel? 

A. Ja, onder leiding van de directeur en al zijn ingenieurs, die 
zijn meegegaan, is het gehele Europese stafpersoneel eerst naar 
Colombo geëvacueerd; daar zijn ze korte tijd gebleven, waarna ze 
naar Zuid-Afrika zijn doorgegaan. De Eilgelsen hadden in Zuid- 
Afrika een werf, in Simonstown, en deze werf werkte niet zo heat. 
Toen heeft men gedacht, dat onze mensen de werf Simonstown meer 
leven in konden blazen. Dat is een grote teleurstelling geworden. 
Men had daar geen behoefte aan stafpersoneel, men kon er alleen 
werklieden gebruiken. De mensen van het stafpersoneel waren eigen- 
lijk stuk voor stuk tevens zeer bekwame werklieden, althans het 
lagere stafpersoneel, de opzichters, de bazen. Die mensen zijn zowel 
in Simonstonrn als in Durban te werk gesteld en hebben daar als 
bekwame werklieden gewerkt. Ze vielen niet zo erg in de smaak, 
omdat ze in één uur meer deden dan vele werklui daar in een dag. Ze 
zijn een enkele keer gebruikt voor bepaalde opdrachten, o.a. bij de 
rehabilitatie van Madagaskar, na de verovering door de geallieerden. 
Ze hebben daar goed werk verricht. Die mensen waren dus ter be,, 
schikking gesteld. Toen zich langzamerhand de strategische toestand 
cntwikkeiae, dat de geallieerden het offensief hernamen, dat ze 
moesten rekenen met de mogelijkheid van plannen, die zouden lopen 
via de Soenda-eilanden en Soerabaja als basis ter sprake zou kunnc:n 
komen, of wellicht niet Soerabaja, maar een andere plaats, is de be- 
langstelling weer ontstaan voor het werkbataljon - zoals wij dat dan 
iioemden -, dat in Zuid-Afrika zat. De leiders zijn toen naar Amerika 
gekomen en hebben daar plannen uitgewerkt voor de rehabilitatie 
van Soerabaja. Soerabaja was, toen de oorlog uitbrak, bezig een heel 
grote uitbreiding te ondergaan in verband met het slagkruiserplan. 
Het was al ten dele uitgevoerd. De plannen voor een vergroot 
Soerabaja - we hadden grotere schepen besteld, dan wij ooit hadden 
gehad - lagen klaar. We hebben getracht die plannen aan te passen 
aan materiaal, dat in Amerika was te krijgen. Ook het probleem de: 
bases was door de geallieerde oorlogsleiding op een heel groot- 
scheepse wijze aangepakt. Men had een soort mecanowerf georga- 
niseerd. hlen kon werf no. 1, 2, 3 bestellen. Die bestonden uil zoveel 
dokken, steigers, enz. plus bijbehorende vliegvelden. Zo zijn ar 
plannen gemaakt om voor Soerabaja zo'n bepaald nummer werf toe- 
gewezen te krijgen. Deze gestandaardiseerde bases waren berekenti voor 
de stationnering van een taskforce van een bepaalde grootte. Ze 
werden veel gebouwd op atollen, onbewoonde eilanden, in de Pacific, 
die in een korte tijd gewoon werden omgeschakeld in bases. Er werd 
een ,,mecanodoos" heengestuurd met veel mensen er bij en die bouw- 
den dat op, zodat er een paar maanden later een bruikbare basis 
was. Dus dat was ook de bedoeling voor Soerabaja. Ook dat kon 
alleen tot stand komen met de toestemming van de Combined Chiefs 
of Staff. De besprekingen liepen altijd over de vertegenwoordigers 
bij de Combined Chiefs of Staff. Dat is dus ook één van de Re- 
geringsplannen geweest. U hebt gevraagd of het initiatief daarvan 
uitging van de Amerikanen. Misschien wel, maar ik heb dat altijd 
met een andere bedoeling gezien dan er tegenwoordig weleens aan 



wordt gehecht, nl. niet met een politieke bedoeling. D e  Amerikanen 
waren ons ia  zoverre wel heel goed gezind, dat  ze waarschuwden: 
Mensec, denk vooruit. Als je o p  een gegeven moment achter de  feiten 
ZO U aanlopen, Sen je laat. Als je meent, dat Soerabaja volgend jaar 
of over tvvee jaar bruikbaar kan zijn in jullie plan voor deelneming 
aan de oorlog tegen Japan, dan moet je zorgen, dat j~illie nu  de 
zaken aanvragen. Als je er langer mee wacht, krijgen jullie ze niet 
ineer. Dus er is inderdaad ezn suggestie van Amerikaanse zijde 
geweest, dat wij tijdig de plailnen zouden maken voor de rehabilitatie 
van Soerabaja. D e  plannen hebben wij aan de Nederlandse Regering 
voorgelegd in Londen en de Regering heeft haar instemming betuigd 
cr ,  oprlciachi gege;rcn. Dit ging eigtnlijk in gelijke tred met de plannen 
voor de opbouw van de Nederlandse marine zelf. 

65262. D e  Voorzitter: Was het niet zo, dat vlak na de  val van 
Java de Amerikanen zijn begonnen met plannen te maken in deze 
richting en dat ze daarbij de voorlichting hebben gevraagd van de 
kapitein-ter-zee Heringa? 

A. D e  heer Herivga is naar Amerika gekomen o p  ons verzoek. 
D e  Nederlandse Regering heeft hem dus uit Zuid-Afrika laten over- 
komen. Ik heb er nooit van gehoord, dat  de  Amerikanen zouden 
hebben aangedrongen, dat de heer Heringa naar Amerika kwam om 
hen voor te lichten over de mogelijkheid van de  herbouw van 
Soerabaja. 

65263. D e  Voorzitter: Misschien moet ik het dan zo vragen: 
hebben de Amerikanen gevraagd om onze voorlichting en is onzer- 
zijds toen kapitein-ter-zee Herirrgn naar Amerlka gegaan'? 

A. Toen wij de mogelijkheid zagen. is met de voorbereiding van 
de herbouw van Sorrabaja begonnen. U begrijpt, dat  men langzamer- 
hand in zo'n land bescheiden wordt, als inen niets meer heeft en men 
iedere dag merkt, dat  men alleen nog maar vriendeliik wordt be- 
handeld, maar a a t  het daarmede ophoudt. Via onze Nederlandse 
inkoopcommissie. welke altijd in contact stond met de vele instanties, 
welke in de U.S.A. de  materialen voor de oorlogvoering verzorgde 
en inlichtingen moest verstrekken, ook aan de Amerikaanse strijd- 
krachten zelf; kregen wij een nuttige wenk. Dat  waren geen parti- 
culiere. maar alleen militaire en ambtelijke instanties. Ze hadden 
eens aan de  Purchasing Commission gezegd: Denken jullie er om, 
wanneer jullie over enige tijd artikelen nodig hebben, vragen jullie 
ze dan nu. Z o  is inderdaad, voor zover het in mijn herinnering ligt, 
de eerste schrede gedaan riaar de rehabilititie van Soerabaja. Ik 
geloof niet. dat er van Amerikaanse zijde geprobeerd is om van ons 
te weten te komen. .wat er nodig zou zijn om van Soerabaja een 
Amerikaanse basis te maken. Hiermede moet ik natiiurlijk wel direct 
zeggen, dat, als wij Soerabaja rehabiliteerden, er meteen werd gezegd: 
Begrijp goed, dat  dit een basis is, die wordt gerehabiliteerd niet als 
postwar-rehabilitatie, maar voor het gebruik tijdens de  oorlog, dus 
volledig ter beschikliing van de  geallieerde strijdkrachten. 

65264. D e  Voorzitter: Het is goed. dat  u dit zo  mededeelt, want 
er zou anders n~isschien een onjuiste opvatting ober kunnen ontstaan. 
Ik heb hier n1 een irernoranaum voor de WIinister van Algemene 
Oorlogvoerig over het geailiik van het personeel van het marine- 
établissement en de droogdok~naatschappi] te Soerabaja van 10 Sep- 
tember 1943. waarin o.a. dit staat: 

,,Inmiddels zijn reeds kort na den val van Java bij de Ameri- 
kaansche Marine plannen gemaakt voor een heropbouw van de 
door ons verwoeste vlootbasis te Soerabaja met het oog o p  de 
verdere oorlogvoering tegen Japan. In  verband met deze plannen, 
waarbij men onze vooriichting verzocht, is de directeur van het 
Marine-établissemerit, Kapitein ter Zee Herizga te  Washington 
geplaatst. H e m  is gebleken, dat de Ainerikanen de volledige uit- 
rusting voor een vlootbasis reeds hebben gereed gelegd, klaar 
om vercche:st te worden naar een daarvoor geschikt geachte 
plaats, dus bijv. Soerabaja. D e  personeelsuitrusting van een derge- 
lijke basis is opgebouwd i n  den vorm van  Marinepersoneel en 
Marinearbeidsbataljons ter sterkte van ruim 10 000 man. D e  
Amerikanen zouden dus in staat zijn zoo noodig deze basis (te 
Soerabaja) zelf o p  te bouwen en in bedrijf te nemen. Van zekere 
Amerikaansche zijde is evenwel te kennen gegeven, dat zij gaarne 
zien, dat wij dat doen, wetende dat onze menschen bedreven zijn 
in  het werken met de inheenlsche arbeidskrachten en uit ervaring 
wetende, dat onze werf te Soerabaja aan hun hoogste eischen vol- 
deed wat snelheid en degelijkheid van de uit te voeren reparaties 
betrof." 

Daar zou mrn eigxiijk ~ l i t  moeten opmaken, d ~ t  de plannen door 
Amerikanen zijn gemaakt. maar dat zij liever zouden hebben, dat 
het uitvoeren door ons gebeurde. 

A. In  deze vorm staat mij dat niet meer voor de geest, maar 
zoals ik u al zei, had men werven, genummerd 1, 2 en 3, al klaarliggen, 
Zo'n werf werd tiaarheen gestuurd, waar het nodig was, bijv. naar 
de Fiji-eilanden of naar het een of andere eiland in de Pacific of naar 
Nieuw-Guinea. hlaar het kon evengoed Soerabaja  ijn n. D e  ver- 
overing van Soeraoaja heeft -- voor zover mij bekend - in feite 
nooit in de bedoeling gejegen. Nu heeft dit in  1943 plaats gevonden, 
dus toefi was bet offensief nog inaar betrekkelijk korte tijd aan de 
gang. Er  bestonden, voor zovcr ons bekend. dïarvoor gern gefundeerde 
plannen. U hebt wel genlcrkt, clat de geliele oorlogvoering in een vol- 
komen andere richting is gegaan. Men heeft Java laten liggen. Daar- 
door is er va9 onze p!annen voor Soerabaja, naar mijn overtuiging, 
nooit iets terechtgekomen, omdat inen het niet nodig had in de 
oorlogvoering. 

65265. D e  Voorzitter: Volgens dit stuk zou men in Amerika 
inderdaad het oog hebben gehad op de heropbouw van de  vlootbasis 
te Soerabaja. 

A. Ja, als één van de punten, die men nodig kon hebben voor de 
oorlogvoering in het South West Pacific gebied. 

65266. D e  Voorzitter: Het werd zeker wel op prijs gesteld, dat  
men om onze voorlichting verzocht en ons eventueel ook de uit- 
voering ter hand wilde doen neincn? 

A. Ik moet LI eerlijk zeggen, daar kan ik niet o p  antwoorden, dit 
staat mij niet meer voor de geest, dat  het van Amerikaanse zijde o p  
deze wijze is geëntameerd. Aan wie is dat  memorandum gericht en 
door wie? 

D e  Voorzitter: Er staat geen ondertekening bij dat stuk, maar er 
staat boven: de Combined Chiefs of S t ~ f f ,  Washinston, en het i4 
bestemd voor de Minister van Algemene Oorlogvoering. 

A. Is het van 1943? 

D e  Voorzitter: Van 10 September 1943 

A. Daar moet ik dan waarschijnlijk zelf debet aan zijn. 

D e  Voorzitter: U kunt het gerust even inkijken. 

A. Het  waren dus 350 inan, ik dacht 250 man. 

D e  Voorzitter: Het is 6 jaar geleden, dan gaat er weleens iets 
verloren bit het herinneringsvermogen. 

A. Ik denk. dat dit een memoranduni is, door Heringa zelf op- 
gt-maakt. Tenminste, dat vermoed ik, want ik vind er mijn eigen stijl 
niet in terug, 

Maar dat de  komst van de heer Heringa o p  verzoek van de  Ameri- 
kanen zou zijn geweest, kan ik mij niet herinneren. 

65267. D e  Voorzitter: Neen, maar dat  staat hier ook niet in. 
Hier staat in: In  verbind met deze p l a n ~ e n ,  waarbij men onze voor- 
lichting verzocht (dus dat is de Nederlaiidse voorlichting>, is de heer 
Eeringa te Washington geplaatst, maar dat  plaatsen kan wel door 
ons gebeurd zijn. 

A. Dat is natuurlijk door ons gebeurd, want in Amerika kende 
men Heringa niet. Ik  kan mij niet herinneren, dat  onze voorlichting 
is gevraagd o m  te helpen bij de rehabilitatie var. Soerabaja. Volgens 
mij is het zo gegaan, dat er ons een wenk werd gegeven: Vraag nu 
inateriaal aan voor Soerabaja, als jullie dat  wilt rehabiliteren. Met 
instemming van onze Regering te Londen is deze zaak verder aan 
het rollen gebracht. 

65268. D e  Voorzitter: Indien dit stuk van de heer fleritzga is, 
behoeft de uiteenzetting niet a priori inbreuk te maken op de  juist- 
heid van uw woorden. Hij kan van die voorgeschiedenis niet vol- 
doende o p  de hoogte zijn geweest. 

A. De heer Neririga weet natul-iriijk van deze hele zaak veel af .  
Hij was directeur van het marinz-Ctab1issr:nent. hij heeft zijn eigen 
leverswerk kapot moeter, slaan. Dus hij is, vanaf de eerste dag, dai  
hij weg was, bezig geweest met p1ann':n en gedachten om die zaak 
weer e a s  o p  te kunnen bouwen. D:is het is natuurlijk niet on- 
mogelijk, dat  hij o p  de een of anders wijze met de Amerikanen heeft 
gesproken en dat er van het begin af aan bij de Amerikanen be- 
langstelling is geweest o m  Soerabaja te herbouwen. 



65269. D e  Voorzitter: Weet u ook, waar de heer Heringn woont? 

A. Hij is hier in  Nederland en woont in het Belgische park, maar 
ik zou u niet kunnen zeggen waar precies. U kunt dat bij Marine :e 
weten komen. 

We hebben dus het oliebataljon gehad, we hebben de mogelijk- 
heid van het vormen van luchtstrijdbataljons behaiideld, we 
hebben het werkbataljon besproken, waar ik straks nog even op 
terugkom, want het is met dat arbeidsbatdjon ook weer anders 
gelopen. Misschien staat het ook wel helemaal in dat memorandum. 
Dit  waren de plannen voor de vlootbasis en daarbij staat vast, dat 
plannen voor de uitbouw van de vloot in de gedachten leefden van 
de toenmalige Minister van Marine. admiraal Furstner. Admiraal 
Furstner had plannen voor een belangrijke Nederlandse zeemacht, 
bestaande uit zware schepen, aircraftcarriers, kruisers en alles, wat 
er verder bijhoort. Een kern van zware scheper., zoals zij in dat  
slagkmiserplari waren gedacht. Wij in Anierika kregen meer inzicht 
in wat men gebruikte bij de Amerikaanse gecombineerde operaties. 
Deze hele zeeoorlog heeft in de Pacific in het teken gestaan van de 
gecombineerde operaties en de landingsoperaties werden voort- 
durend ondersteund door onderdelen van de marine en geleid door 
de marine. Toen er dus plannen waren o m  een mariniersregiment te 
formeren, was het niet onlogisch, dat  wij verder gingen kijken: Wat 
doen de  Amerikanen met die mariniers, hoe verplaatsen ze die en 
hoe zien hun amphibious forces, hun task-forces er uit? 

Ik heb daar de gelegenheid voor gekregen, om in het westen in 
San Diego deze zaak te bestuderen, met erg veel medewerking vaii 
de Amerikaanse marineleiding. Wij constateerden, dat een task-force 
als regel bestond uit een landingsgroep met de  transportschepen, het 
kleine landingsmaterieel, waarmede de troepen aan land werden ge- 
bracht, enkele eenheden, die de bescherming vanuit de lucht konden 
geven. aircraftcarriers met ein betrekkelijk gering aantal vliegtuigen, 
enkele artillerieschepen, kruisers, torpedobootjagers en soms ook 
onderzeeboten er bij. Wij hebben toen vanuit Washington aan de 
Minister van Marine in overweging gegeven, om de plannen voor 
een meer grootscheepse opzet, die toch niet tijdens de oorlog gereed 
kon komen, te herzien en daarvoor in de plaats te stellen een 
meer practisch bereikbaar geheel in de vorm van zo'n amphibious 
force. Daar  was admiraal Fzlrstner vóór, zodat er in eind 1943 een 
volledig vlootplan tot stand is gekomen, bestaande uit 2 aircraft- 
carriers, -- dat waren auxiliary carriers, - 2 zware kruisers, 4 lichte 
kruisers, een aantal torpedobootjagers cn het landingsmaterieel, dat 
met elkaar ook nog ongeveer ecn honderdtal schepen betrof. Dit 
alles nog aangevuld met vlootmijnenvegers, die tevens bescherming 
zouden kunden geven tegen onderzeebootaanvallen. Dit plan is 
ingediend bij de Combined Chiefs of Staff in het voorjaar van 1944. 
Dus toen was er van marinezijde - ik zou zeggen - het volledige 
beeld gegeven, waartoe wij ons in staat achtten en waartoe de Neder- 
landse Regering zich wilde verplichten, nl. een vlootbasis, een bij- 
drage op het gebied van de olie, een zekere vlooteenheid, een zekere 
luchtmacht en de mariniers. Da t  was het afgeronde beeld van de 
plannen voor de marinebijdrage in de oorlogvoering, zodra Nederland 
zou zijn bevrijd. Daarnaast bad de Nederlandse Regering het plan 
voor de uitbouw van hej. eigen leger. Pk b-n bezin 1944 enkele weken 
in Londen geweest, om net vlootplan te helpen opstellen en ben met 
dat plan naar Washington teruggekeerd. Het  was toen niet meer 
slechts een plan van de marineleiding, maar een plan van de Neder- 
lundse Regering. Het  was ondertekend door de Minister van Alge- 
mene Oorlogvoering, de heer Gerbraidy. Het plan is schriftelijk 
voorgebracht bij de Combined Chiefs of Staff, waar we het zo veel 
mogelijk hebben bepleit en voorbereid. Het  werd met heel veel be- 
langstelling ontvangen, maar toen het op zakrn doen aankwam, 
hadden de Amerikanen er geen belangstelling voor, omdat het te 
voorbarig was. D e  bevrijding van Nederland, de recrutering? die 
daarop moesten volgen en de opleiding van het persoiieel zouden ZO- 

veel tijd in beslag nemen, dat ze zich nu  niet konden binden aan de 
belofte, dat ze ons nu  al dat  materiaal ter beschikking zouden stellen, 
want daar ging het natuurlijk om. Wij konden geen materiaal 
bouwen, wij moesten dat kopen en wij moesten dat in de eerste 
plaats o p  lend lease-voorwaarden kunnen krijgen. Dz  officiële be- 
slissing in de Combined Chiefs of Staif is toen geweest, dat  ze het 
voorbarig achtten en dat  de  Nederlandse Regering deze zaken voor 
de  uitbreiding van de  vloot te zijner tijd maar iiioesten behandelen 
met de Engelse Admiraliteit. 

65270. D e  Voorzitter: Was dat naar uw oordeel beter dan met 
de  Combined Chiefs of Staff? 

A. D e  Combined Chiefs of Staff gaven dit dus als hun oordeel. D e  
Coinbined Chiefs of Staff hadden dus eigenlijk uit te  maken: Achten 

wij dit nodig, dat wij de Nederlanders o p  het ogenblik dit materiaal 
geven, dan iiioeten wij ook de weg wijzen, waniìerr ze het kunneli 
krijgen. Dus er waren maar twer mogelijke bronnen, één bron was 
Amerikaans materieel en de andere bron was Engels materieel. Wij 
hadden graag Amerikaans materieel gehad, omdat wij meenden 
- en deze mening was zeker gebaseerd o p  het oordeel van onze 
ambassadeur, de heer Loudon, met wie wij altijd in zeer nauw 
contact verkeerden -, dat het politiek gunstig ZOLI zijn, als wij eeris 
wat meer Amerikaans georiënteerd werden voor de toekomst, omdat 
men vond, dat  wij heel erg - wel begrijpelijk door het verblijf in 
Engeland - Engels georiënteerd waren. 311 was de beslissing van die 
Combined Chiefs of Staff voor ons e in  teleurstelling, maar ik heb 
ze nooit gevoeld en nooit begrepen als een beslissing, die was ge- 
baseerd op gevoels- of politieke overwegingen van sympathie of 
antipathie, maar eenvoudig o p  realiteit. D e  toestand was in 1944 
(begin) zo: de Amerikaanse marine groeide en de Amerikaanse 
nlarine was in het volst van haar uitbreiding, de opleidingen be- 
gonnen vrucht te dragen. H r t  personeel vloeide de Amerikaanse 
marine toe, in gelijke mate als de werven het materieel afleverdeii. 
D e  toestand bij de Engelsen was volkomen anders. D e  Engelse 
marine had on~streeks die tijd een Sorniatie van ongeveer 700000 
nîan en de admiraliteit kon de bemanningen van de schepen zelfs 
moeilijk o p  peil houden, laat staan kr nog uitbreiding aan geven. 
Deze gegevens kreeg ik van één van de hooggeplaatste Engelse 
marine-officieren zelf, waarmede ik bevriend was geraakt. E r  was 
inderdaad veel meer mogelijkheid, dat  wij van Engelse zijde schepen 
zouden kunnen krijgen dan van de Azcerikanen. Het  is heel be. 
grijpelijk, als Amerika schepen bouwt, bemant h-t die liever met zijn 
eigen mensen dan met Nederlanders, Het was zelfs zo, dat, toen ik 
i11 die tijd in Londen zijnde met die zee-officier sprak, hij zei: Als 
jullie op dit ogenblik inensen hadden, dan zouden jullie zó schepen 
kunnen krijgen. Enfin, de  beslissing van het vlootplan is geweest, 
dat wij het verder met de Engelsen zouden moeten behandelen. Kort  
daarna ben ik uit Washington weggegaan en te Londen geplaatst, 
waar ik de opdracht kreeg de voorbereiding voor de terugkeer naar 
Nederland te treffen. Daarmede was mijn taak voor de uitbreiding 
van de Nederlandse vloot eigenlijk afgelopen. Ik heb er naderhand 
nog wel van gehoord. Deze verwijzing van de Combined Chiefs of 
Staff naar de Engelsen heeft tenslotte het resultaat gehad, dat  wij op 
ein gegeven ogenblik torpedobootjagers van de  Engelsen hebben 
overgenomen, tevens één  va:^ de auxiliary carriers, de eerste ,,Karel 
Doorman". Dat  is uit die beslissing voortgevloeid. 

65271. D e  Voorzitter: Bent u hiermede aan het einde van uv4 
rilededelingen over de deelneming van u aan de Combined Chiefs oi 
Slaff? 

A. Ik geloof wel, dat ik het grotendeels heb belicht. 

65272. D e  Vaosziîter: Mag rk u dan no? een paar vragen stellen? 
E r  is in de stukken van een mil~taire con~missie sprake. Wat  vooi 
commissie was dat? 

A. In 1938 hadden we in Washington een marine-attaché ge. 
kregen. die geaccrediteerd was bij het Nederlandse Gezantschau 
aldaar. Het was schout-bij-riacht Mcyer Rn;ztieft. Er was i11 
Washington ook ezn leger-attaché terechtgeko~nen, de militair 
attaché. Het  was een officier van het Indische Leger, kolonel Weijer. 
!non, die eirenlijk nooit rechtstreeks als militair attaché geaccredi- 
teerd was geweest, maar daar verbleef als vertegenwoordiger van de 
Indische Regering; bij de val van Indië was hij nu esnmaal in 
Washington en is daar geSlevei:. D e  Amerikanen meenden, dat hij 
de  officiële attaché was cn daar is verder ook .maar nooit over Se- 
praat. Hij deed dus het werk van de mi l i t~ i r  attaché. Generaal 
Dijxhoorrz en ik waren de  Nederlandse vertegenwoordigers bij de 
Con~bined Chiefs of Staff. D e  eerste twee waren eigenlijk leden van 
het Nederlandse Gezantschap aldaar, dus in diplomatieke dienst, 
Dijxhooriz en ik zijn dat nooit geweest, moesten dat ook bepaaldelijk 
niet zijn. Wij waren vertegenwoordigers van Nederland bij de  staf. 
Men had op die Combined Chiefs of Staff een ongelofelijk wan- 
trouwen tegen alles, wat ,,diplomatiek" was. Misschien ook wel be- 
grijpelijk, want in Washington waren zeer vele diplomatieke ver- 
tegenwoordigers. Al de Zuid-Amerikaanse staten hadden in Washing- 
ton een grote vertegenwoordiging. U begrijpt, dat daar een heel uit- 
gebreid diplomatiek leven was. D e  marinemensen en de militairen 
van de  Combined Chiefs of Staff wilden eigenlijk geen enkel officieel 
contact hebben n?@ dipJ.on~atieke vertegenwoordigers, omdat zij 
blijkbaar de ervaring hadden, dat de geheimhouding wel eens lekken 
vertoonde. Dus zo stonden de heer Dijxhoor?? en ik eigenlijk naast de 
beide attaché's en wij moesten ook niet te veel aan elkaar ,,aan- 



leunen". Aan de andere kant moesten wij de Combined Chiefs of 
Staff af en toe ecns wat kunnen vertellen. Dus wij moesten ir.- 
lichtingen hebben. De heer Dijahoorn is er gekomen met een toe- 
gevoegd legerofficier -- tocn ik er kwam, was er ook een jonger 
marine-officier toegevoegd, oorspronkelijk voor schout-bij-nacht 
ï'errizijtelcr~ en deze is later bij mij geblevzn. Zo waren we dus met 
zijn vieren. Dat werkte zeer goed. De heer Dijxhoorn en ik hadden 
contact op een hoger niveau en de jongeren konden met jongere 
geallieerde collega's praten. Daardoor hoorden wij, via de jongeren, 
veel, wat we anders nooit te weten zouden zijn gekomen. Wij hadden 
een inlichtingendienst nodig en die inlichtingendienst liep over de 
attaché's. Ik weet niet of u wel ecns met buitenlandse inlichtingen- 
diensten te maken hebt gehad, maar dat loopt steeds langs de a f .  
gebakende kanalen en daarbij zijn altijd de attaché's in vredestijd 
ingeschakeld. Zij bleven dat ook in oorlogstijd, hetgeen de zaken 
alleen maar moeilijker maakte. Men had dus deze toestand ge- 
kregen en het was op een gegevzn ogenblik een beetje onzeker, wat 
tot hei arbeidsterrein voor de attaché's en van de Combined Chiefs of 
Staff behoorde. Enfin, het hokte weleens en ik kreeg onvoldoende 
~nlichtingen. Er gebeurden aangelegenheden, waar wij niet van wisten, 
wat door de attaché's was behandeld, en waar wij toch weleens van 
inoesten horen. Toen is er voorgesteld om - de vertegenwoordiging 
bij de Combined Chiefs of Staff breidde zich uil - alles wat recht- 
streeks de oorlog betrof aan de Combined Chiefs of Staff te koppelen. 
Het oliebataljon kwam bij de vertegenwoordigers van de Combiced 
Chiefs of Staff. Het constructiebataljon van het marine-établissement 
uit Soerabaja kwam bij de Combined Chiefs of Staff. De Mariniers 
werden geleid door vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of 
Staff, dus deze bemoeienissen groeiden en zo was het op een zeker 
ogenblik niet meer voldoende duidelijk, wat ieders bevoegdheden 
\&ren. Toen is er gevraagd om een militaire commissi-, in t e  stellen, 
\%elke alie Nederlandse militaire instanties in Amerika aanwezig, zoii 
overbruggen en waardoor er weir een einhookiige leiding zou zijn. 
Er moest bijv. disciplinair gestraft worden, het ene ogenblik was het 
de marine-attaché, een andere keer was het een vertegenwoordiger 
van de Combined Chiefs of Staff, men wist het niet incer. Dat is de 
aanleiding geweest om te trachten te komen tot meer concentratie 
van krachten in het vormen van die militaire missie. Dit is oorzack 
geweest van vele misverstanden en verkeerde benri~nen. Zo heeft liet 

Chiefs of Staff en daar stond bijv. iets in over aanleg van bases in 
de Pacific, het verschaffen van wapenen voor het heroveren van 
Burma. Verder hoorden wij nooit iets. Verder ging men niet, dan 
dat wij die convocaties kregen, op de vergaderingen zelf kwamen wij 
nooit. De reden was, dat wij er niet bij betrokken waren. Soms 
hadden wij de indruk uit de onderwerpen, die werden aangekondigd, 
dat de Nederlandse belangen er niet zo verschrikkelijk ver vanaf 
stonden. Dit is aanleiding geweest, dat wij hebben gevraagd onze 
bezwaren tegen te weinig inlichtingen te mogen voorbrengen. Dat is 
ons toegestaan. Men heeft daar een regeling voor getroffen. Men 
zei: Ja goed, dan kunnen jullie allerlei inlichtingen, die jullie mene~i 
nodig te hebben - men draaide het dus om, wij werden nier auto- 
matisch ingelicht -, vragen. Daar is toen in Washington een bepaald 
lichaam voor aangewezen, waartoe wij ons konden wenden voor 
inlichtingen. Dat gebeurde ook; tot aan deze tijd was de gewone weg 
voor inlichtingen, de marine-aPtaché of de militair attaché. De 
marine-attaché via het hoofd van de inlichtingendienst van de 
Amerikaanse marine, of de militair attaché via het hoofd van de 
Afdeling G. 111. van de Amerikaanse legerstaf. Wij kregen dus 
voortaan inlichtingen langs andere kanalen en kolonel Weijerman 
meende, dat wij daarmede in zijn bevoegdheden traden. Dat was bijv. 
één van de bronnen van onze moeilijkheden. Hij heeft eigenlijk 
- naar mijn overtuiging - niet de medewerking gegeven, die wij 
meenden zo hard nodig te hebben. Dat is aanleiding geweest tot 
voortdurende conflicten. 

65775. De Voorzitter: Bent u van mening, dat de conflicten, die 
er met de heer Weijertnan zijn geweest, nadelig hebben gewerkt op 
tie behartiging van de Nederlandse belangen? 

A. Of ze werkelijk hebben nadelig ingewerkt op de Nederlandse be- 
langen is moeilijk te zeggen. Ik ben wel overtuigd, dat de bedoelingen, 
die wij hadden als vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of 
Staff, i11 die richting gingen, dat wij meenden te kunnen bijdragen 
tot verbetering van de Nederlandse deelneming aan de oorlog, en dal 
deze niet altijd door de heer Weijerman als zodanig zijn begrepen. 
Wij hebben van hem niet altijd de steun gehad, die wij van hem 
hadden verwacht en nodig hadden. - A -  

een geruime tijd geduurd eer de missie tot stand kwam en die mili- 
taire lnissie is eigenlijk nooit ezn succes geworden. U zult waar- 65276. De Voorzitter: Had hij een afwijkend inzicht ten opzichte 
schijnlijk een Koninklijk besluit hebben, of een ministerieel besluit, van onze deelneming aan de oorlog in het Verre Oosten? Ik vraag 
waarbij die inilitaire missie is ingesteld en waarbij ook een instructie het, omdat ik hier een bericht heb, waarbij is besloten tot vervanging 
voor die militaire missie is gegeven. Dat moet in het najaar van 1943 van de heer Weijerr71nn. Dit bericht was afkomstig van de Regering 
zijn geweest. in Londen. Daarin wordt van de heer Weijerrnan gezegd: ,,Die ook 

aoor afwijkend inzicht onze deelname oorlog Verre Oosten niet de 

65273. De heer Fens: Wie was het hoofd van die militaire missie? 
geëigende persoon wordt geacht." 

A. Het hoofd van de militaire missie zou zijn één van de twee 
vertegenwoordigers bij de Con~bined Chiefs of Staff. Ik was de 
oudste vertegenwoordiger, maar nu ben ik vergeten of ik altijd de 
voorzitter ben geweest, of dat het afwisselend de heer Dijxhoorrz 
was. Dat heb ik eerlijk gezegd vergeten. 

65274. De Voorzitter: Maar de verschillen, die er zo al met de 
heer Weijennaiz waren, kwamen zeker ook weleens tot uiting in de 
vergaderingen van de militaire Missie? 

A. Ja, heel erg. De heer Weijerman stelde zich altijd op een af- 
wijzend standpunt. Hij was zeer formeel en stelde zich eigenlijk altijd 
op het standpunt van het Nederlandsch-Indisch Gezag. Hij was oor- 
spronkelijk ook als vertegenwoordiger daarvan aangekomen, als 
vertegenwoordiger van de legercommandant in Indië. 

In Amerika zelf was de grote Amerikaanse organisatie moeilijk. 
Daar konden de Amerikanen zelf dikwijls helemaal geen weg meer 
in vinden. Ze hadden veel duplîceringen en ook daar waren al die 
terreinen moeilijk afgebakend. Wij hadden inet allerlei Amerikaans- 
militaire instanties te maken. Zo ging het op cen gegeven ogenblik 
over - wij hebben ons als vertegenwoordigers bij de Combined 
Chiefs of Staff beklaagd, dat wij te weinig op de hoogte werden 
gehouden van de gang van zaken - te weinig inlichtingen. We 
zijn uitgenodigd om dat uit te leggen. Er werden bijv. convocaties 
gestuurd voor de verschillende vergaderingen van de Combined 

A. Dat kan ik mij op het ogenblik moeilijk in feiten herinneren. 
De heer Weijerrizan had een totaal ander inzicht in de hele opzet dan 
ik had. De heer Weijerrnnn heeft altijd Nederlandsch-Indië gezien. Ik 
heb altijd het gevoel gehad - en dat heeft dikwijls tussen Weijerrnan 
en mij aanleiding tot discussies gegeven -, dat, zoals ik het toen 
meende te mogen zien, wij in de toekomst een Nederlands Koninkrijk 
zouden hebben, bestaande uit verschillende delen, niet meer 
uit de Nederlandse provincies, maar uit de verschillende delen over- 
zee met een autonomie van de delen, met een goede overkapping. 
Tot de overkapping zouden een gemeenschappelijke marine en een 
gemeenschappelijke legermacht behoren. Wij zouden dus op die wijze 
een Nederlands onderdeel hebben, dat in Indië diende, en misschien 
wel een toekomstig Indisch onderdeel, dat tijdelijk in Nederland 
diende. De heer Weijernlan heeft hei altijd gezien als een volkomen 
autonoom Nederlandsch-Indië, om zo te zeggen, dat met Nederland 
in de toekomst maar heel heel vage banden zou onderhouden. Dat 
gaf tussen hem en mij een principieel verschil van iiitgangspunt voor 
het opbouwen. 

G. W. STOVE. 

ALGERA, voorzitter. 

STUFKENS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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directeur van het K.N.M.I. in de Bilt. 

Hij legt de eed af als getuige. 

65279. De Voorzitter: Kunt u mij de verschillende functies op- 
geven, die u hebt bekleed in de periode 1940-20 November 1945? 

A. Bij het uitbreken van de oorlog was ik commandant van de 
.,Trompw in Nederlandsch-Indië. 

Met de ,,Trompn heb ik gevaren tot Augustus 1941. Op de lste 
van die maand ben ik per particuliere gelegenheid naar Engeland 
vertrokken, omdat ik was bestemd voor de functie van chef van 
de marinestaf in Londen. Ik ben medio October in Engeland aan- 
gekomen en ben daar toen belast met de functie van chef van de 
marinestaf en van commandant der marine in het Verenigd Konink- 
rijk. Behalve deze functies, waartoe ik officieel was benoemd, had 
ik op het Departement van Marine een functie, die kan worden 
vergeleken met die van secretaris-generaal. Alle stukken van enig 
belang, die de Minister zag, nioest ik eerst paraferen. Later, na de 
instelling van het Directoraat Luchtstrijdkrachten, ben ik benoemd 
tot directeur luchtstrijdkrachten, met behoud van de andere functies. 

65280. De Voorzitter: Hebt u die functies ook nog allemaal be- 
kleed gedurende het jaar 1945? 

A. Ja. Ik ben 1 September 1945 naar Nederland gekomen. Toen 
bleef ik chef marinestaf. Tot mijn vertrek uit Engeland was ik ook 
commandant van de marine. Het Directoraat van de Luchtstrijd- 
krachten heb ik na de bevrijding van Nederland overgegeven aan 
schout-bij-nacht Heeris, toen deze in Juli 1945 naar Engeland is 
overgekomen 

65281. De Voorzitter: Wie is gedurende die tijd commandant van 
de zeemacht geweest? 

A. Waar bedoelt u? hlag ik misschien even zeggen, hoe de bevels- 
verhoudingen lagen? Toen ik in Engeland aankwam, was admiraal 
Furstner Minister geworden, met behoud van de titel van bevel- 
hebber der zeestrijdkrachten, d.w.z. opperbevelhebber van de Neder- 
landse vloot, waar ook. Dan was er een commandant marine in het 
Verenigd Koninkrijk, dat was ik. Tenslotte was er een commandant 
zeemacht - wanneer die titel is veranderd, kan ik u niet zeggen - 
in Nrderlandsch-Indië, dat was admiraal Helfrich. 

65282. De Voorzitíer: Wij hebben hier ook gesproken met de 
heer Stöve; deze is toch commandant zeemacht in Nederland geweest? 

A. Ik sprak over Engeland. 

65283. De Voorzitter: Maar ik bedoel, wie zijn er commandant 
zeemacht in die periode geweest? 

A. Die waren er niet. 

65284. De Voorzitter: Ook niet gedurende een deel van die 
periode? Vóór 20 November 1945? 

A. Neen, want het commandement zeemacht Nederland is pas 
na de bevrijding ingesteld. 

65255. De Voorzitter: Ja, maar toch vóór 20 November? 

A. Ja, inderdaad heeft de heer Sföve toen het commando gevoerd. 
Ik dacht eigenlijk aan de periode, die wij in Engeland hebben door- 
gemaakt. Inderdaad is de heer Stöi3e belast geworden met de  voor- 
bereiding van de terugkeer naar Nederland en is benoemd tot com- 
mandant van de zeemacht in Nederland. 

65286. De Voorzitter: Het lijkt mij het beste, dat wij op het 
ogenblik beginnen met uw werkzaamheden als voorzitter van de 
stafcommissie. U bent nl. in - naar ik meen - 1942 benoemd tot 
voorzitter van de stafcommissie? 

A. In begin 1943; het is Òf December 1942 òf Januari 1933 
geweest. 

65287. De Voorziîter: Ik heb hier staan 1942. Tegen het eind 
van 1942 riep de Ministeriële Commissie Oorlogvoering de Staf- 
commissie in het leven. 

A. Ik heb een kladschriftje gevonden en daar staan aanteke- 
ningen in, die misschien van belang kunnen zijn. Ik heb hier staan, 
dat het in Januari 1943 is geweest; de eerste vergadering heeft althans 
plaats gevonden in Januari 1943. 

65285. De Voorzitter: Dat kan, want de Stafcommissie kan 
eerder in het leven zijn geroepen dan de eerste vergadering heeft 
plaats gevonden. 

A. Ja, natuurlijk. 

65289. De Voorzitter: Volgens onze gegevens is het dan tegen 
het einde van 1942 gebeurd. Wie waren er lid van die Stafcommissie? 

A. Van de eerste? Zelf was ik voorzitter en overste Nuboer was 
secretaris, om met de marine te beginnen. Overste Nuboer is nu 
kolonel. Dan waren lid: van de mariniers kolonel de Bruyne, van 
de landmacht overste Doovrnan en majoor Kruk.  Ik weet niet, of 
ik de rangen goed opgeef; die veranderden nogal eens. Van het 
Indische leger was ijd kapitein Koppcri, en dan meen ik - maar 
dat weet ik niet zeker meer -, dat generaal Verniers van der Loef! 
aangewezen was en dat hij vervangen zou worden door kolonel de 
Blieck. Deze laatste heb ik zo dikwijls gezien, dat men bijna zou 
moeten aannemen, dat kolonel de Blieck eigenlijk het lid was. Later 
is die commissie aangevuld met generaal van Oyeiz. 

65290. De Voorzitter: Waarschijnlijk tijdelijk? 

A. Men zou kunnen zeggen: als buitenlid. Generaal van Oyrfz 
is uit Amerika overgekomen en ik meen, dat toen het Departement 
van Oorlog ook aanleiding heeft gevonden een lid aan de commissie 
toe te voegen. 

65291. De Voorzitter: Dat was zeker de heer Sas. 

A. Juist, om het evenwicht niet te verstoren. 

65292. De Voorzitter: Bestond er dan een zeker evenwicht? 
Waren er dan zekere tegenstellende delen? 

A. Ja, er waren tegenstellingen, maar natuurlijk allemaal zake- 
lijk. Was het de bedoeling, dat ik daar iets van vertel? Het komt 
dadelijk waarschijnlijk wel tot uiting. 

65293. De Voorzitter: Ja, want er is, naar ik meen, bij dat 
eerste rapport ook een minderheidsnota geweest. 

A. Men kon in het algemeen dit zeggen: het Nederlandse leger 
en de marine bekeken de zaak van de Nederlandse kant en het 
Indische leger bekeek de zaak van de Indische kant. Dus dat was 



een soort controverse, die zich vooral uitte als gevolg van de grote 
schaarste aan personeel. Er waren weinig mensen. NLI is duidelijk, 
dat de uiteindelijke krijgsmacht, die we moesten opbouwen, niet 
zou bestaan uit de paar mensen: die we beschikbaar hadden, maar 
ze wa.ren wel de kern, die van te voren klaargemaakt moest worden 
voor de taak van instructeur en leider. De marine had verreweg de 
meeste mensen. Door het Indische leger speciaal werd aan deze 
mensen getrokken om ze als kern te gebruiken voor de opbouw 
van een Indisch leger; door de heer van Mook om ze voor Civil 
Affairs te gebruiken. Ik kan niet zeggen, dat het Hollandse leger er 
aan heeft getrokken, ik kan het mij in ieder geval niet meer her- 
inneren, maar wij hadden wel voortdurend het gevoel, dat er van 
alle zijden erg veel prijs op werd gesteld, ons personeel voor andere 
functies te gebruiken. 

65294. De Voorzitter: Werden die kwesties dan ook in de Staf- 
commissie behandeld? 

A. Ja. De aanleiding voor die Stafcommissie is vooral geweest - 
en dat kan ik zeggen, omdat ik zelf heb voorgesteld deze 
commissie in te stellen - een soort inventaris op te maken van wat 
we hadden aan personeel en daar het meest doelmatige gebruik van 
te maken, althans de plannen hiervoor op te stellen. De tweede 
aanleiding was om de plannen, die de drie weermachtsonderdelen 
zouden kunnen hebben, te coördineren. Zonder die Stafcommissie 
was er op het level van militaire deskundigen - als ik het zo mag 
noemen - geen contact. Mijn voorstel is door de heer Furslner 
aan de heer Gerbrandy voorgelegd. Er is toen een inventaris opge- 
maakt van de mensen, die buiten Nederland en buiten Indië be- 
schikbaar waren. Daar moeten nog lijsten van zijn. Bij de opbouw 
der plannen moest rekening worden gehouden met de aanwezige 
hoeveelheid mensen. 

65295. De Voorzitter: Kunt u de opdracht nog formuleren, die 
de Stafcommissie heeft gekregen? 

A. De eerste? 

De Voorzitter: Ja. 

A. Ik heb hem hier niet woordelijk. 

65296. De Voorzitter: Ik heb het hier staan, misschien kunnen 
we even verifiëren of u daarmede accoord gaat. 

,.Onderzoeken op welke wijze het in de verschillende gebieds- 
deelen van het Koninkrijk en in het buitenland aanwezige per- 
soneel der weermacht op de meest doeltreffende wijze aan de 
wareffort ka11 dee1ne:nrn en ter rake voorstellen te doen. Hierbij 
ware tevens in beschouwing te nemen de voorbereidiilg van 
een expeditionnaire macht, welke zal moeten deelnemen aan 
den strijd om en de herbezetting van Nederlandsch-Indië." 

A. Ja. 

65297. De Voorzitter: Klopt het zo? Misschien hoort er nog 
iets bij? 

A. Neen, ik had het in het kort zo willen zeggen. Verspreid 
persor~eel zo goed mogelijk gebruiken en de Expeditionnaire Macht 
voorbereiden, maar dat komt ongeveer op hetzelfde neer. Dat is de 
eerste opdracht geweest. 

65298. De Voorzitter: De kwestie van de personeelsvoorziening 
is dus de aanleiding geweest tot deze Stafcommissie. Tenminste dat 
heb ik uit uw woorden begrepen. 

,4. Ja, de personeelsverdeling is voor mij in ieder geval de eerste 
aanleiding geweest. Het was zaak om er achter te komen, wat we 
hadden. De drie betrokken Departementen wisten niet var, elkaar, 
over welk personeel beschikt werd. Het enipe, dat gezegd werd, was: 
Hebben jullie geen n7ensen voor ons? Driar kwam het op neer. In de 
tweede plaats moesten er toch op een gegeven moment plamen 
gemaakt worden. Nu is het zeer wel mogelijk, dat die er ook wel 
waren gekomen door de Ministeriële Commissie Oorlogvoering, 
maar dat was toch niet de instantie geweest om deze plannen uit 
te werken. Vandaar mijn voorstel. 

65299. De Voorzitter: Dat eerste rapport is waarschijnlijk al vrij 
spoedig uitgebracht? 

65300. De Voorzitter: Kunt u over dat rapport iets mededelan? 

A. Ik heb dat even door kunnen kijken. zoals ik LI zei. Ik kan 
er dit van zeggen. Er was een aantal punten, waarvan de eerste 
eigenlijk een politiek-strategische beschouwing inhielden hoe de 
situatie toen was. Ik ben niet in staat het verhaal uit mijli hoofd 
te doen. 

65301. De Voorzitter: Mag ik u iets voorlezen, misschien dat u 
naar aanleidrng daarvan dan iets kunt mededelen. Er staat hier: 

,.De Stafcomnîissie, die leden telde van de Koninklijke Ma- 
rine, de Koninklijke Landmacht en het K.N.I.L., bracht begin 
Mei 1943 een voorloopig rapport uit, dat analyseerde hoe de 
strategische toestand was en welke de taak van het Koninkrijk 
was in den oorlog en leidde uit de bijzondere belangen van het 
Koninkriik af. dat het van het grootste gewicht was, dat onze 
landstrijdkrachten de tijdelijk door den vijand bezette gebieden 
in Nederlandsch-Indië aan het einde van den oorlog weder 
zouden hebben bezet. De Stafcommissie beperkte zich dus in 
haar verdere beschouwingen tot de landstrijdkrachten. In haar 
verdere beschouwingen weidde zij uit over de vorming na de 
bevrijding van het Moederland van een expeditieleger, een 
mariniersbrigade en een aantal gezagsbataljons voor Nederland 
en Indië." 

A. Dit is de tweede opdracht. De eerste opdracht was, wat ik 
u daarnet vertelde. 

De Voorzitter: Dit is niet de opdracht, 'maar de korte inhoud 
van het eerste rapport. 

. A. Het tweede rapport liep over dit laatste, tenminste voor zover 
ik mij kan herinneren. 

65302. De Voorzitter: Er volgt dan nog: 
,,Tenslotte werd aanbevolen voorloopig een gemotoriseerd ba- 

talion en de daar gestationneerde mariniers uit Suriname naar 
~nge land  te doen [omen om deel te nemen aan de bevrijding 
van Nederland. De Ministeriële Commissie Oorlogvoering aan- 
vaardde de eerste drie punten van dat rapport." 

A. Dat is inderdaad juist. 

65303. De Voorzitter: De Ministeriële Commissie Oorlogvoering 
verhoogde de benodigde gezagstroepen voor Indië tot 15000 mail 
en gaf 21 Mei 1943 een nieuwe opdracht aan de Stafcommissie, 
luidende: 

,,De Ministeriële Commissie Oorlogvoering heeft in algemeenen 
zin aanvaard de punten 1, 2 en 3 van het eerste rapport van 
de Stafcommissie. Zij wenscht, dat het Nederlandsche volk zoo 
krachtig mogelijk medewerkt aan de herovering van Neder- 
landsch-Indië, waartoe na de bevrijding van Nederland zoo snel 
n:ogeiijk een troepenmacht moet worden gevormd. en wel in 
de eerste plaats circa 15000 man troepen van eenvoudige samen- 
stelling en daarnevens zooveel mogelijk groote eenheden." 

Dat was dus de tweede opdracht. Tussen beide rapporten in ligt 
de behandeling van het eerste rapport in de Ministeriële Commissie 
Oorlogvoering. 

A. In het tweede rapport werd pas over die 15 000 man ge- 
sproken. Toen u 15 bataljons zei, was ik daarmede in de war. 

65304. De Voorzitter: Kunt u nog een toelichtin3 over die pe- 
riode tussen het eerste en tweede rapport geven? 

A. Het ral ongetwijfeld aan mij liggen, maar ik begrijp op het 
ogenblik uw bedoeling niet. Het is zo gegaan: dat rapport is inge- 
diend, zonder dat het geheel af was. Ik herinner mij, dat er boven 
heeft gestaan ,,voorlopigfi rapport. Dat is, naar ik meen, later in 
,,eersteu rapport veranderd. Wij - de commissieleden - vonden de 
eerste opdracht niet erg volledig, die was niet gedetailleerd genoeg, 
wij hadden er niet voldoende houvast aan. Wij hebben daarom die 
tweede opdracht er bij gevraagd. 

65305. De Voorzitter: Dus het eerste rapport bevatte eigenlijk 
meer grondslagen? 

A. Ja. Van die drie genoemde punten bevatte het eerste punt 
eigenlijk de strategische toestand, het tweede de politieke toestand 
cri het derde punt staat mij op het ogenblik niet duidelijk voor de 
geest. Dat zou ik echter wel na kunnen gaan. h, In April. 



De Voorzitter: Het blijkt in iedeï geval niet uit dit stuk. 

A. Neen. In het volgende rapport werd tot meer gedetailleerde 
uitwerking der plannen overgegaan. De ~ilinlsteriele commissie is 
niet tot aanvaarding van het gehele eerste idpport besloten. Genoemd 
werden uildiukkelijb de punten i,  2 en 3. 

65306. De Voorzitter: Bij dat eerste rapport was een minder- 
heidsnota. 

A. Ja, bij het tweede, naar ik meen, eveneens. 

65307. De Voorzitter: K ~ n t  u mesedelen, boe de opvatting was 
van de meerderheid tegenover de minderlleid? 

A. Dat is een beetje cloeilijk. Als ik mag vragen: bent u niet 
in het bezit van deze stukken? Zonder het rapport tc raadplegen, 
zie ik geen kans de gevraagde mededeiingen te doen. 

De Voorzitter: Neen, wij zijn met in het bezit van dat rapport. 

A. Dan moet er voor worden gezorgd, dat hei in uw bezit komt 
Ik kan het zeker nog wel achterhalen. 

De Voorzitter: Wilt u het eens proberen? 

A. Ja zeker. Het gaat dus om de rapporten van de beide Staf- 
commissies. Tot nu toe heb ik wel kans gezien inzage te krijgen 
van het eerste en tweede rapport, maar niet van de rapporten, die 
hebben geleid tot de instelling van het Directoraat Luchtstrijdkrachten. 
Ik wil dit even verklaren, al is het niet zo belangrijk, maar toen ik 
als chef marinestaf ben weggegaan, heb ik deze papieren natuurlijk 
niet nieegenonizn. Ik had ze toentertijd in mijn kamer. Ze zijn nu 
niet meer te vinden. Het kan best, dal ze bij de Historische Sectie van 
de heer Stöve tertcht zijn gekomen of dat ze ergens in een archief 
zijn, maar noch de secretaris-generaal imr i  H o ~ ~ t e n ,  noch andere 
mensen, aan wie ik het heb gevraagd, hebben kans gezien deze stuk- 
ken te achterhalen. Ik weet ook op het monieni niemand - die lid 
was van de Luchtstrijdkrachtencommissie -, die hier op het ogen- 
blik in de buurt zou zijn. Zo iemand zou de stukken eventueel nog 
kunnen hebben. Voor mij was er geen aanleiding om persoonlijk 
iets aan te houden. Ik had mijn bureau op het Departement en daar 
had ik inijil papieren. 

65308. De heer Pens: Het tegeilwoordige hoofd van de Oplei- 
dingen Luchtmacht, de heer Reijnievse, heeft die stukken misschien 
wel? 

A. Ik geloof het niet, daar de heer Reijnierse geen lid was, al is 
hij wel in de commissie geweest. Ik zou op het ogenblik niet weten 
waar de stukken te vinden, maar u moet niet vergeten, dat ik maar 
betrekkelijk korte tijd heb gehad om te zoeken. Er wordt nog voor 
mij gezocht op het Departement van Marine. Ik zal de rapporten 
van de Stafcommissie, voor zover ik ze kan achterhalen, de volgende 
keer produceren, wanneer het althans uw bedoeling is mij nog een 
keer op te roepen. 

65309. De Voorzitter: Het ging bij die eerste rapporten speciaal 
over drie aangelegenheden: het expeditieleger, de mariniersbrigade 
en de gezagsbataljons. 

A. Ja. 

65310. De Voorzitter: Wat het expeditieleger betreft, is dat het- 
zelfde als het legerkorps? 

A. Er zou een legerkorps worden gevormd van drie divisies. 
Daar werd tenminste op aan gestuurd. 

6531 1. De Voorzitter: Kunt LI mij mededelen hoe het in de loop 
der jaren met de vorming van dat legerkorps is gegaan? 

A. Het ging hiet vlot. 

65312. De Voorzitter: Er is wel een aanvraag geweest bij de 
Combined Chiefs of Staff. Hoe is dat ongeveer gelopen? 

A. Volgens mijn aantekeningen van Augustus 1943 zou er een 
plan voor de landstrijdbrachte~ aan onze vertegenwoordiger bij de 
Combined Chiefs of Staff in Washington zijn opgezonden. De be- 
doeling daarvan was o . ~ .  o n ~  prioriteit voor het loslaten van krijgs- 

gevangenen te krijgen, omdat wij die bij de opbouw van de weer- 
macht nodig hadden. Hier werden bedoeld de Nederlandse militaire 
krijgsgevangenen in Duitsland. Wij moeten vooropstellen, dat als 
geallieerde strategie was aanvaard: eerst Duitsland en dan Japan, 
hetgeen betekende: eerst Nederland en dan Indië. Wij konden zonder 
Nederland nooit iets beginnen, want wij hadden geen mensen. De 
onderofficieren en manschappen moesten uit Nederland komen, de 
officieren voornamelijk uit krijgsgevangenschap. Dus wij moesten 
prioriteit vragen om die krijgsgevangen officieren zo gauw mogelijk 
uit Duitsland naar Nederland te brengen om ze spoedig te kunnen 
inschakelen. Een tweede punt was om hulp en steun te vragen bij de 
vorming en opleiding, o.a. door ons oefenvoorschriften te verstrekken, 
en verder was er de accomn~odatie voor al het opgeroepen personeel. 
Oefenkampen voor zoveel mensen waren niet makkelijk in te richten. 
Het waren ongeveer 60000 man. Als derde punt heb ik nog geno- 
teerd de kwestie van de overvoer. De moeilijkheid zou zijn hiervoor 
scheepsruimte vrij te krijgen. Dit was ook een zeer belangrijk pro- 
bleem, dat wij niet in de hand hadden, omdat onze schepen in de 
geallieerde wareffort waren ingeschakeld. Ik meen, dat hiervoor 
een regeling gold, die doorliep tot ongeveer zes maanden na het 
einde van de oorlog. Wij moesten van te voren mzken, dat wij wer- 
kelijk de scheepsruimte kregen, want als men daar niet zeker van 
was, was men nog niet veel verder. Het ging dus om de prioriteit 
van de krijgsgevangenen, het materieel, de faciliteiten voor het per- 
soneel en de overvoer van de troepen. 

65313. De Voorzitter: U zult de gang van zaken mer het leger- 
korps waarschijnlijk wel hebben gevolgd. U vertelde enige ogen- 
blikken geleden, dat er een aanvrage was opgezonden naar de ver- 
tegenwoordigers bij de Combined Chieis of Staff. 

A. Ja, dat is inderdaad gebeurd. 

65314. De Voorzitter: Wat is er daarna gebeurd? Hebben de 
Combined Chiefs of Staff een bepaalde beilissing genomen? 

A. Ik kan mij niet herinneren, dat ten aanzien van het leger- 
korps een bepaalde beslissing is genomen. Dat geloof ik ook niet. 
Er is wèl een beslissing teil aanzien van de mariniers genomen. 

65315. De Voorzitter: Kan men het z6 zeggen, dat ten aanzien 
van het legerkorps is gezegci: ,,Dit is prematuur. Wij beginnen daar 
nog niet mee."? 

A. Dat is zeer wel mogelijk. Weet u wat het geval was, men 
kreeg nooit iets, dat niet onmiddellijk gebruikt zou worden in de 
wareffort. Dit is ook heel begrijpelijk, want iedereen zat even 
krap in zijn materieel. Dus de priorireit, die men nodig had om 
dingen aan te schaffen en te kopen, kreeg men alleen maar, wanneer 
men onmiddellijk in staat was de aan tc schaffen wapens te ge- 
bruiken. Het is zeer goed mogelijk, dat werd gezegd: ,,Dit lijkt een 
tamelijk grote opzet. We zullen weleens kijken, ais liet zover is", of 
iets dergelijks. 

65316. De Voorzitter: U herinnert het zicli dus niet meer con- 
creet? 

A. Neen. concreet herinner ik het mij niet. Het enige. dat ik 
wel weet, en wat ook mier mijn persoonlijke bemoeienis was, waren 
aangelegenheden betreffende de mariniers. 

65317. De Voorzitter: Maar ten aanzien van het iegerkorps her- 
innert u zich niet precies, hoe het is gegarin? 

-4. Neen, ik was tenslotte een rnarlnenian, was chef marinestaf, 
ci-i bovendien had ik die andere f~incties er nog b ~ j  I k  was uiteraard 
bij de oprichting van het legerkorps niet rechtstreeks ingeschakeld 

65318. De Voorzitter: U had er natuurlijk wel belangstelling 
voor? En hoe het zou gaan met de resultaten? 

A. Ja. Het is intussen anders gelopen dan aanvankelijk de be- 
doeling was, want er is nooit een legerkorps opgericht. 

65319. De Voorzitter: Herinnert u zich de kwestie nog over 
Amerikaanse of Britse bewapening? 

A. Daarvan staat mij wel vaag iets voor de geest. Er waren 
mensen, die 11ever op Amerikaanse leest wilden worden geschoeid, 
maar ik geloof niet, dat wij hierover konden bes1iss;n. Het hing er 



van af, in welk ,,oorlogstheaterW onze strijdkrachten zouden worden 
ingezet. Wij zouden mijns inziens nooit inet Amerikaanse wapens 
hebben kunnen meedoen in het Engelse .,theaterv, en nooit met 
Engelse wapens in het Amerikaanse ,,theatern. 

65320. D e  Voorzitter: Dat is hier tot nu toe altijd ontkend. We 
moeten uit uw woorden de conclusie trekken, dat het van de keuze 
van Amerikaanse of Engelse bewapening volkomen afhing, o p  welk 
oorlogsterrein inen later zou vechten. 

A. Die keuze heeft nooit bij ons gelegen. 

65321. D e  Voorzitter: Daarvan hing dan toch af o p  welke plaats 
onze troepen zouden worden ingezet. 

A. Ongetwijfeld is dat  de gang van zaken geweest. Daarom is 
er ook nooit een beslissing gevallen. 

65322. D e  Voorzitter: Is de  Expeditionnaire Macht eigenlijk niet 
ern voortzetting van de gedachte van het legerkorps'! 

A. Ja, maar toch is het in  feite heel wat anders. Het legerkorps 
was bestemd voor de oorlog tegen Japan en dat is een heel andere 
kwestie dan het herbezetten van en orde en rust schappen in Neder- 
landsch-Indië. Het  is zo geweest: wij moesten van het begin af aan 
tegenover onze bondgenoten duidelijk naar voren brengen, dat wij 
ernstig van plan waren om mee te helpen de Japanners .,op hun 
kop" te geven. Dat  was trouwens de enige manier om in Azië mee 
te doen. Z o  gauw wij hadden gezegd: ,,Wij willen helpen Nederland 
te bevrijden en dan stoppen wij voorlopig: wij willen helpen Indië 
te bevrijden en dan gaan wij niet verder", dan had men ons geen 
mensen gevoriden om mee samen te werken. 

65323. D e  Voorzitter: Moet ik nu uit uw woorden opmaken, 
dat  het legerkorps eigenlijk was bedoeld als een bijdrage tot de 
strijd tegen Japan en de Expeditionnaire Macht als een bijdrage 
voor . . . . 

A. D e  Expeditionnaire Macht, zoals die in  feite is geworden? 

D e  Voorzitter: Ja. 

A. Toen was de  strijd tegen Japan al geëindigd. 

65324. D e  Voorzitter: Men is met de  Expeditionnaire Macht 
toch ai begonnen ver vóór de capitulatie van Japan'? 

A. Ja, men heeft personeel opgeleid. 

65325. D e  Voorzitter: D e  oprichting van het Bureau Expedition- 
naire Macht is, naar ik meen, in Mei 1944 gebeurd, onder leiding 
van generaal van Voorst Evekink. 

A. Ja, dat  is inderdaad zo. Ik zeg u intussen nogmaals, dat was 
tenslotte mijn terrein niet, en toen deze aangelegenheid eenmaal bij 
een bureau van de landmacht was ondergebracht, bij het Bure3ii 
Expeditionnaire Macht, kan ik er wel belangstelling voor hebben 
gehad, maar  was ik er niet meer in betrokken. Mijn taak in verband 
met het leger was afgedaan, nadat de Stafcommissie was afgelopen. 

65326. D e  Voorzitter: Wanneer was de Stafcommissie afgelopen? 

A. Wat het leger betreft, is dat  Augustus 1943 geweest. 

65327. D e  Voorzitter: Voor welk deel was uw taak niet afge- 
lopen? 

A. Met de  mariniersbrigade had ik natuurlijk nog wel voort- 
tiurend te maken. Mijn taak betrof uiteraard voornamelijk de zee- 
strijdkrachten en verder de  luchtstrijdkrachten. D e  Stafcommissie 
voor de luchtstrijdkrachten is later ingesteld en had een andere 
samenstelling. 

65328. D e  Voorzitter: Welke bemoeienis hebt u nu met de 
11:ariniersbrigade gehad? 

A. Het was voornamelijk de taak, die een dienstdoende secretaris- 
generaal van een Departement heeft; een administratieve taak, 
maar ook wel meer praktische bemoeienissen. O m  een voorbeeld te 
noemen: Ik ben naar West-Indië geweest o m  persoonlijk de  mari- 
niers los te krijgen van de Gouverneurs, die ze liever niet los 
wilden laten. 

65329. D e  Voorzitter: Is dat  in  September 1943 geweest? 

A. Ja. 

65330. D e  Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over die reis? 
H o e  was de toestand daar? 

A. Waar bedoelt u? 

D e  Voorzitter: In de West. 

A. Ik ben eerst in Amerika geweest, vervolgens o p  Curaçao en 
daarna in Suriname. 

65331. D e  Voorzitter: U hebt gezegd, dat  de  Gouverneurs de 
troepen niet los wilden laten. U kunt ons dus allicht iets over die 
controverse vertellen. 

A. In Curaçao was onder de  heer van Asbeck een militaire 
macht van ongeveer 2000 man, waarvan ongeveer 1500 man schut- 
ters waren. E r  zullen ongeveer 130 mariniers zijn geweest. D a n  
waren er mensen van het K.N.I.L. en van het Nederlandse leger. 
Het  waren allemaal maar kleine groepjes. D e  mariniers vervulden 
verschiilende functies; de ene was belangriiker dan de andere. De 
Gouverneur hechtte aan de ene marinier meer waarde dan aan de 
andere. Het  heeft inij de grootste moeite gekost o m  een bevre- 
digend aantal van die mariniers vrij te krijgen. Het  is tenslotte wel 
gelukt. Ik  meen, dat  er ongeveer van Curaçao en Aruba 80 man 
zijn vrijgekomen. Ik ben daarna naar Suriname geweest en had daar 
geen moeilijkheden. Daar  vormden de mariniers een pantserwagen- 
af deling. 

65332. D e  heer Fens: Werkten die mariniers in  Curaçao in com- 
pagniesverband of in sectieverband? 

A. E r  waren o.a. enkele mariniers bij de huishoudelijke dienst. 

65333. D e  heer Fens: Oppassers bij de Gouverneur? 

A. Ja,  een enkele, o.a. kostte het veel moeite om dezen weg te 
krijgen. Vcorts dienden ze in een kustbatterij. I k  ben het nu ver- 
geten, waar ze precies zaten. Ze zijn natuurlijk ook als kader ge- 
bruikt voor de schutters. Die schutters hadden wel een paar mari- 
niers nodig om ze o p  te leiden. D e  mariniers waren verdeeld over 
Curaçao en Aruba; o p  elk van deze eilanden is een klein contingent 
overgebleven. Ongeveer 20 op Aruba en 40 op Curaçao. 

65334. D e  Voorzitter: U bent - naar ik meen - niet alleen in 
West-Indië geweest. 

A. I k  ben er met de heer Nuboer geweest. Ik had het voorrecht 
om daar tegelijk met generaal van Oycn en kolonel Weijerman te zijn. 

65335. D e  Voorzitter: Was dat een toevalligheid? 

A. Van mijn kant wel. 

65336. D e  Voorzitter: Van hun kant niet? 

A. Dat weet ik niet, dat kan ik niet beoordelen. Ik heb daarom- 
trent ook geen bepaalde vermoedens. 

65337. D e  Voorzitter: Ik heb hier een telegram van de Minister 
van Oorlog. Een telegram, bestemd voor generaal-majoor Dijxhoorn. 
Daar staat dit in: 

,,Reorganisatie troepen Suriname voorgenomen. Detachement 
Irene dringend noodig United Kingdom, daar Britten versterking 
Brigade wenschen. Mijn standpunt Irene overbodig in Suriname, 
indien eenigszins mogelijk niet in Suriname houden, doch ter- 
stond UKwaarts. Van Mook zendt van Oyen en Weijerman, 
Ternzijteleiz gaat eveneens. Verzoek u mij indien geen over- 
wegende bezwaren Uwerzijds vertegenwoordigen in Suriname. 
Aan Termijtelen memorandum mijn standpunt gezonden. Zend 
U eveneens exemplaar. Oorlogsminister." 

Hier staat de combinatie van die drie, van Oyer~, Weijerïnan en 
Terinijtelerz. 

A. D e  heren van Oyeil en Weijerrilan zijn toch niet door de heer 
van Zidth zezonden? 



De Voorzitter: Neen, de heer van Mook heeft de heren van Oyc7t1 
en Weijerrnan gezonden. U ging eveneens. Dus hieruit krijgt men 
de indruk, dat  het een combinatie was. 

A. Ja,  dat  is mogelijk. Het blijkt dan toch geen toevallige sarnen- 
loop van omstandigheden te zijn geweest. dat wij er warrn. Maa;. 
van mijn kant was het helemaal :liet nodig om daar tegelijk met de 
andere heren te zijn. Wij hebben natuurlijk wel besprekingin met 
elkaar gehad, toen wij er toch gezamenlijk waren. Alç ik het mij 
goed herinner, zijn de heren ook eerder naar Suriname gegaan. 

65338. D e  Voorzitter: Maar met welk doel zijti de heren van 
Oyen en Weijerman naar West-Indië gegaan? D e  heer van 0 y e ~  
was toch bij de mariniersbrigade betrokkzn? 

A. Neen, de heer van Oyen was commandant van Jackson. 

65339. D e  Voorzitter: Ik herhaal mijn vraag, mei welk doel 
waren zij daar? 

A. Dat  weet ik niet meer. 

65340. D e  Voorzitter: Is naar uw oordeel uw zending daar be- 
hoorlijk geslaagd? 

A. I n  zoverre dat wij de mariniers kregen. 

65341. D e  Voorzitter: Stond de reis, die u toen naar de Ver- 
enigde Staten hebt gemaakt, in rechtstreeks verbdnd met de mari- 
niersbrigade? 

A. Een reden was ook, dat  ik nooit in Curaçao was geweest. 
Curaçao kwam vaak ter sprake en daar  ik er nog nooit was geweest, 
heb ik de  Minister voorgesteld mij er met een opdracht heen te 
zenden. 

Een tweede argument was om de nodige mariniers bij elkaar te  
krijgen. Verder waren er enkele aangelegenheder; in Amerika zelf te 
bespreken. D e  heer de Booy, de  latere Minister, was o.a. bij één der 
besprekingen, welke liepcri over het oliebataljon. Verder ben ik iiaar 
de Westkust geweest om te zien hoe de amphibious-forces-traii~ing 
geschiedde en wat er aan het gebruik der Iandingcraft vastzat. Het 
was in de buurt van San Diego, ik weet niet meer, hoe dat  kamp 
heette. 

65342. D e  heer Stufkens: Quantico? 

A. Neen, Quantico was het niet. Qi~antico was een mariniers- 
kamp bezuiden Washington. Dit kamp lag bij de Westkust; wij 
hebben er de  opleiding gezien, de heer Nuboer en ik, en alles, wat 
aan amphibie-operaties vastzit. Dit was van belang voor het plan, 
dat  ik voor de marine in het hoofd had, dat  kan ik u een andere 
keer vertellen. 

65343. D e  Voorzitter: Misschien kunt u daar nu even o p  ingaan; 
heeft u daar gegevens over? 

A. Ik heb hier een schriftje, waarin enige aantekeningen staan 
voor het opstellen van een aantal memoranda en enige instructies, 
o.a. de instructie van de  Directeur Luchtstrijdkrachten. Hierbij is eeii 
aantekening betreffende de plannen voor de marine, in  het laatste 
stadium van de oorlog, nadat Nederland zou zijn bevrijd; wanneer 
we dus zouden kunnen beschikken over personeel. 

D e  Voorzitter: Ik wil u graag de gelegenheid geven hier nader op 
in te gaan. 

A. Vindt u het goed, dat ik het voorlees? D a n  weet ik ten minste, 
dat ik niets oversla. Uit het opschrift blijkt, dat  ik deze aantekening 
einde 1943 heb opgesteld, na  het bezoek aan San Diego, dus nà Sep- 
tember 1943. Het  volgende heb ik opgeschrevcn: ,,De Nederlandsche 
marineleiding heeft zich de vraag gesteld, hoe de Koninklijke marine 
na  de bevrijding van het moederland op de doeltreffendste wijze kan 
deelnemen aan den bondgenootschappelijken strijd tegen Japan." Ik 
heb altijd de nadruk gelegd op die bondgenootschappelijke strijd tegen 
Japan. Want zo gauw wij zouden zeggen; ,,We gaan Iildië bevrijden". 
á a n  was het antwoord cter geallieerden: ,,Even wachten, we moete:? 
eerst de oorlog winnen, dan komt Indië vanzelf wel terecht." 
Tegenover onze bondgenoten moesten wij blijk geven, dat wij niet 
zelfzuchtig waren en dat  wij niet alleen o p  onze eigen belangen uit 
waren. 

65344. D e  Voorzitter: Waren er dan pel-sonen, die de laatste ge- 
dachte voorstonden? 

A. Dat  waren m.i. de  mensen, die pleitten voor de opleiding van 
troepen voor NeSeïlandsch-Indië, om Nederlandsch-Indië te be- 
vrijden en Nederlandsch-Indië !e bezetten. Dat  is niet hetzelfde als 
wanneer men zegt: We asan  iueehelpen de Japanners verslaan en 
daarna gaan we naar Nederimdsch-Indië. Als men de zaak op- 
zet met het doel on1 Neu'erlandsch-Indië te gaan bevrijden en te 
bezetten, denkt men intsluitend aan zich zelf. Dit Was het streven van 
het Indische leger. 

65745. D e  Voorzitter: Alleen van het Indische leger oF waren er 
ook anderen, die die kant uit wildec gaan? 

A. Volgens niij niet. Degenen. die het Nederlandse standpunt in- 
namen, dachten er net zo over als wij: dat wij mee moesten doen 
inei de oorlog. De marine heeft dat ook van het begin af aan gedaan. 
Wij heliben gevraagd: ,.Wat hebber, jullie nodig, waar kunnen we 
m e i  helpen?" Het beschikbaar gestelde verdween dan  eigenlijk uit 
onze gezichtskring en de oorlogsleiding kon er mee doen, wat zij 
wilde. D e  Hollandse eenheden werden over het algemeen ingedeeld 
bij de Engelse en slechts een heel enkele bij de  Amerikaanse com- 
mando's. Het laatste gebeurde maar  heel weinig, alleen met de 
schepen, die in Australië zijn geweest. D e  Amerikanen wilden liever 
geen buitenlandse schepen bij huil vloot hebben. D e  Engelsen ston- 
den er anders voor en dachten er ook anders over. 

65346. D e  Voorzitter: Werd de  opvatting, die u veroordeelt, als 
niet-NederE3nds of anti-Nederlands beschouwd? 

A. Neen, als onpraktisch. 

65337. D e  Voorzitter: f a  verband met de reactie, die >an gealli- 
eerde zijde kwam? 

A. Ja. We moecten alles v a r  hen hebbcn, wij zelf hadden niets 
d s n  een pzar iman en onze goede wil. Kleren, voeding, enz., alles 
moest van onze bondgenotrn komen. 

65318. D e  Voorzitter: Dus van zuiver hTederlands stai-idpunt be- 
zien. acht u toch die opvatting, die u veroordeelt. om interne redenen 
niet verwerpelijk, maar meer om de gelllieerden in het algemeen? 

A. Van een algemeen strategicch standpunt bekeken, moesten wij 
meedoen om de oorlog te winnen, dus ook van een Nederlands stand- 
punt. Men moet niet een ergen doel nastreven en er dan  bij gaan 
zitten en zeggen: ,.Nu heb ik mijn zaakje binnen en schei ik er mec 
uit." Begrijpt u wat ik bedoel, het klinkt missch~en een beetje over- 
dreven, toch was het ongeveer zo. 

65319. D e  Voorzitter: Deze kwestie speelde ook op andere ter- 
reinen, althans voor zover wij Iiier weten, en de olierehabilitatie o p  
Nieuw-Guinea of Sumatra ligt ongeveer in hetzelfde vlak. Daarom 
is het wel van belang om dit nauwkeurig vast te stellen. 

A. Ik moet eens even nadenken. Inderdaad, dit is hetzelfde idee, 
zo gauw inen laat inerben, dat men o p  zijn elgen belangen uit is en 
niet mee wil doen inet de a!gemene oorlogvoering, is de reactie 31 
heei gaiiw: ,.Goed, gaan jullie je gang maar, maar  doe het dan zelf." 
Zonder hulp betekenden wij natuurlijks niets. Z o  was het met alles. 

65350. D e  Voorzitter: Hebt u de strijd gevolgd, die er over de  olie- 
rehabilitatie was? D e  strijd tussen de opvatting Nieuw-Guinea en de 
opvatting Sumatra? 

A. Ik wist het toen wel, inaar ik ben het nu vergeten. 
Ik herinner mij vagelijk, dat er op een gegeven moment van de 

de heer vurz Mook een bericht Xuarn, dat  het oliebatal~on niet naar 
Yieuw-Guinea moest gaan, maar dat het naar Sumatra moest. Hoe  
dat  nu berejeneerd werd, weet ik niet meer. 

65351. D e  Voorzitîer: Hoe werd dat  bij de Regering ontvangen'? 

A. D a t  weet ik natuurlijk niet. 

65352. D e  Voorzitter: Wat zei men dan  in ambtelijke kringen? 

A. Ik weet het niet mecr en zou moeten terugredeneren om te 
bedenken, wat i11 toen heb gedacht. Da t  doe ik liever mel. Ik weet, 
dat het gebeurd is, maar verder kan ~k er niets over zeEnen. 



65353. De Voorzitter: U bent blijkbaar niet kwaad geweest, anders 
had u het nu nog wel geweten, wanneer het een zeer diepe indruk 
had gemaakt. 

A. Ja, niaar het is allemaal wel lang geleden. Ik herinner mij wel, 
dat ik eigenlijk nooit helemaal heb begrepen, wat het idee van de 
verandering was. 

65353. De Voorzitter: U hebt het toen dus niet gezien in het 
kader van de beide opvattingen, die ik zo pas heb medegedeeld? 

A. Neen, maar het is natuurlijk altijd hetzelfde. Wanneer het er 
om ging om op Sumatra de zaken weer gauw op gang te hebben, 
zou de olieproductie als Nederlands belang worden gezien en niet in 
de eerste plaats als onderdeel van de oorlogvoering, wat  he^ wel zou 
zijn op Nieuw-Guinea, omdat men op Nieuw-Guinea vlak bij de 
ipmerikaanse vloot was, en dat was natuurlijk belangrijk. De olie 
van Nieuw-Guine~a is, meen ik, dezelfde soort olie als die van Tarakan. 
Die olie kan men zo in de ketels gebruiken, terwijl de olie van 
Sumatra een zekere bewerking moet ondergaan. Ik ben geen expert, 
maar zo is het ongeveer. Die olie var1 Nieuw-Guinea was natuur- 
lijk van groot belang voor de oprukkende Amerikaanse vloot, omdat 
daardoor de verbindingsproblemen werden verminderd. Als men 
olie vlak bij de hand heeft, behoeft men die niet in tankers over 
de oceaan te laten komen. Dus dat zou een heel belangrijk voordeel 
zijn, terwijl de Amerikanen aan olie uit Sumatra niets hadden. 

65355. De Voorzitter: De Engelsen wel, want het was in het 
gebied van de S.E.A.C. 

A. Deze zaak is, voor zover ik mij kan herinneren, nooit met 
de Engelsen besproken. Ik geloof ook niet, dat de Engelsen ooit in 
staat zouden zijn geweest om een outfit voor een boorterrein te 
leveren. De Amerikanen koriden dat wel. 

65356. De 'oorzitter: Dus u acht het bepaald onwaarschijnlijk, 
dat de Engelsen hier het initiatief hebben genomen om Sumatra 
voor olierehabilitatie te gebruiken. 

A. Jawel, maar dan met Amerikaanse middelen. Ik geloof niet, 
dat ze daar erg veel verwachtingen van zullen hebben gehad. De 
opperste oorlogsleiding, de Combined Chiefs of Staff zouden dan 
eerst moeten hebben uitgemaakt: ,,Het is nodig voor het welslagen 
van de oorlog tegen Japan om met Amerikaanse middelen in een 
Engels terrein te gaan boren." De Engelsen hadden dan inderdaad 
de middelen gekregen. Op het bureau van de Conibined Chiefs of 
Staff is deze zaak. naar ik meen, niet besproken. Ik geloof, dat het 
alleen het onderwerp van een bespreking met de Amerikanen heeft 
uitgemaakt. Ik zeg nogmaals, dat dit onderwerp is behandeld op 
een niveau. waar ik niet geregeld verkeerde. 

65357. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van de heer var? 
Mook,  de Minister van Koloniën, gericht aan de Minister van Alge- 
mene Oorlogvoering van het Koninkrijk. Deze brief begint zo: 

,,In Haar telegram van 1 October is de schout-bij-nacht Stöve 
ingevolge een besluit van onze Commissie gemachtigd om aan 
de Combined Chiefs of Staff een mededeeling te doen omtrent 
de voorgenomen oprichting van de Nederlandsche olierehabilita- 
tie-unit. Daarbij werd het standpunt ingenomen, dat die Unit zal 
worden ingezet in 3at gedeelte van Nederlandsch-Jndië, waar zij 
het eerst noodzakelijk zal zijn om de olieproductie te rehabili- 
teeren en dat die eenheid dan zal worden gesteld ter beschik- 
king van den betrokken theatre-commander. Voorts werd aan 
genoemden Regeeringsvertegenwoordiger opgedragen, aan de 
Chiefs of Staff mede te deelen, dat de Nederlandsche Regeering 
vertrouwt, dat haar vertegenwoordigers deel zullen hebben in het 
bepalen van de toekomstige bestemming van de Unit." 

Dus het is wel op een vrij hoog niveau geweest. De heer van Mook 
stond op het standpunt, dat het Sumatra moest zijn. 

A. Juist, ik geloof inderdaad, dat de Combined Chiefs of Staff 
zouden uitmaken waar de Unit terecht zou komen. Bij die beslis- 
singen hebben wij ons altijd bij voorbaat neergelegd. Ons standpunt 
was, dat degenen, die verantwoordelijk waren voor de oorlogsleiding, 
moesten uitmaken, hoe de middelen gebruikt zouden worden. 

65358. De Voorzitter: Er is in dit opzicht een verschillende 
Nederlandse opvatting geweest. Er waren dus Nederlanders, die de 
oplossing Nieuw-Guinea voorstonden, en anderen, die meer voor 

Sumatra voelden. Misschien was er ook een groep, die heeft gezegd: 
,,We laten het volkomen aan de Combined Chiefs of Staff over". 
B x i  ii daarmee op de hoogte? 

A. Neen, dat zou ik nu zeker niet meer weten. 

65359. De Voorzitter: Het is u waarschijnlijk wel bekend, dat er 
niets van is gekomen? 

A. Ja. 

65360. De Voorzitter: Weet u niet meer om welke reden het 
niet is doorgegaan? 

A. Wellicht is op een gegeven ogenblik de indruk gevestigd, dat 
wij voor ons eigen belang de olieterreinen wilden gaan rehabiliteren, 
maar niet met het vooropgezette idee de oorlogvoering daarmee te 
steunen, diìs om na de oorlog gauw weer klaar te zijn voor de 
productie. 

65361. De Voorzitter: Dus u acht het mogelijk, dat die contro- 
verse de reden is geweest, dat er niets van is gekomen? 

A. Ja, dat is heel goed mogelijk. 

65362. De Voorzitter: Het is wellicht minder de kwestie geweest, 
van welke kwaliteit de olie was? 

inea naar A. Ja, dat wil zeggen, als men overgaat van Nieuw-Gu: 
Sumatra, dan geeft inen daarmede te kennen, dat het niet te doen 
is om de oorlogvoering direct te steunen. De Nieuw-Guinea-olie was 
wel geschikt - als ik mij goed herinner - om dadelijk te gebruiken 
en de Sumatra-olie was niet geschikt om dadelijk te gebruiken. Ik 
hoop, dat ik geen fouten maak bij deze oliebeoordeling. Ik weet 
echter bijna zeker. dat de olie van Nieuw-Guinea van dezelfde soort 
als de Tarakanolie was. 

653(53. De Voorzitter: In ieder geval kunt u ons over die contro- 
verse verder geen inlichtingen geven? 

A. Neen. 

65364. De Voorzitter: Ik meen, dat we gebleven waren bij de 
gemeenschappelijke strijd tegen Japan. 

A. ,.De marineleiding heeft zich bij de beantwoording van die 
vraag laten leiden door de verklaringen van Koningin en Kabinet, 
dat het Nederlandsche volk zich met alle middelen zoowel op perso- 
neels- als op materieelgebied aan dien strijd zal wijden. De moeilijk- 
heden, welke zich bij de vaststelling van het beste plan voordeden, 
waren in hoofdzaak van tweeërlei aard. Wat het personeel betreft, 
zal de, beperking niet liggen in het aantal na de bevrijding van Neder- 
land beschikbaar komende vrijwilligers en dienstplichtigen, doch in 
de getalsterkte van het beschikbare geoefende personeel, dat bij de 
opleiding en als kern voor de op te bouwen vloot zal moeten dienen. 
Het zal namelijk zonder meer duidelijk zijn, dat een opbouw van 
meet af aan met een overgroot aantal volkomen ,,groenev man- 
schappen, onderofficieren en officieren zóó lang zou duren, dat de 
oorlogsgereedheid der te vormen scheepsn~acht eerst tot stand zou 
komen, wanneer de oorlog tegen Japan wellicht reeds geëindigd zou 
zijn". Jn deze reden ligt een onvermijdelijke beperking van het vloot- 
plan. Het ging hier dus om het volgende probleem: men heeft zoveel 
geoefende mensen; welk aantal schepen kan men hiermee bemannen? 
Met een derde gedeelte van de equipage geoefend personeel kon men 
binnen afzienbare tijd ezn goed bruikbaar schip krijgen. Dus elke 
geoefende man toen betekende drie man na afloop van de oorlog. 
,,Een tweede moeilijkheid ligt op het materieele gebied. De schepen 
welke met behulp van de in Nederland te vinden mankracht zullen 
moeten worden bemand, bezitten wij niet. Zij zullen ons moeten 
worder? toegewezen door onze geallieerden, hetzij uit hun eigen 
vloten, hetzij uit door den overwonnen vijand uit te leveren materieel. 
Daarbij zal door de opperste oorlogsleidiilg in de eerste plaats de 
eisch worden gesteld, dat zij er zeker van is, dat de Nederlandsche 
marine in staat zal zijn de haar toegewezen schepen doeltreffend te be- 
mannen, terwijl het bovendien zal moeten vaststaan, dat deze schepen 
een nuttig aandeel in den strijd zullen nemen". Het komt eigenlijk op 
deze gedachte neer: onze boil2genoten moesten weten, dat men 
100 pct. meedeed. ,,Rekening houdende met de bovenstaande over- 
wegingen is de Nederlandsche marine tot het volgende plan gekomen. 
In de Vereenigde Staten is aangevangen met de opleiding van kern- 
kadergroepen voor een te vormen ,,re-inforced regiment", de latere 





zoo krachtig mogelijke wijze te doen deelnemen aan den oorlog 
tegen Japan. 

2 ".  Het thans beschikbare materieel ei1 personeel zijn ontoe- 
reikend voor dit doel. 

3". Daarom ligt het in de bedoeling: 
a. met het thans beschikbare personeel, dat oorlogservaring 

heeft opgedaan op alle fronten van den zeeoorlog, als kern en 
aangevuld met in Nederland ter beschikking komende manpower 
in korten tijd een zoo sterk mogelijke personeelsformatie op te 
Douwen: 

h. een beroep te doen op de bondgenooten, die het met onder 
a bedoelde personeel te bemannen materieel hetzij uit de eigen 
vloot hetzij uit op den vijand veroverde schepen ter beschikking 
zullen kunnen stellen. 

4". Een nauwkeurige berekening heeft uitgewezen, dat hel 
mogelijk zal zijn, uitgaande \an de aanwezige personeelskernen, 
binnen den toelaatbaren tijd (na circa éen jaar) te bemannen twee 
S-inchkruisers, twee 6-iiichkruisers, één anti-luchtkruiser, enz." 

Dezelfde schepen, die ik daarnet heb genoemd. 

65369. De Voorzitter: Wat is dit voor een stuk, waaruit u nu 
citeert? 

A. Dit is weer een memoranduni, waarvan ik vermoed, dat het 
naar de heer Stöve is gegaan. 

65370. De Voorzitter: En toen naar de Combined Chiefs of 
Staff? 

A. Ja, want hier staat, dat de Nederlandse Regering heeft be- 
sloten, enz. 

65371. De Voorzitter: Dus dat betekent, dat de Nederlandse 
Regering waarschijnlijk dat memorandum heeft aanvaard? 

A. Ja. Men heeft het ,.Marineleidingv uit het eerste stuk ver- 
anderd in ,,De Nederlandsche Regeering heeft besloten". 

65352. De Voorzitter: Weet u ook, wal daar verder van terecht- 
gekomen is? 

A. Dat weet ik niet meer. Ik vermoed, dat het naar de Conibined 
Chiefs of Staff is gegaan. 

65373. De Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk, of er praktisch uit- 
koering aan is gegeven. 

A. Neen, dat is niet gebeurd. Ik zou bijna zeggen, dat het de 
schuld van de Japanners is geweest. Ze hebben te gauw gecapituleerd. 
Er is geen tijd voor geweest. 

65374. De Voorzitter: Is er ook geen begin van uitvoering ge- 
weest? 

A. In zoverre, dat er inderdaad personeel is gerecruteerd, de oor- 
logsvrijw!lligers in Nederland. Er zijn drie wervingsgrocpen naar 
Nederland gegaan, voor zover ik er zelf a e e  te maken liad: de lucht- 
strijdkrachten, de marine en de mariniers. Deze groepen hebben af- 
zonderlijk gerecruteerd. 

65375. De Voorzitter: In het kader van uw memorandum waar- 
schijnlijk? 

A. Ja, in elk geval met de bedoeling om de marine op te bou- 
wen. De l~irhtstrijdkrachten werkten natuurlijk zelfstandig. Die zaak 
staat heleniaal apart. 

De Voorzitter: Ja, dat is een apart hoofdstuk. 

A. De mariniers werkten eigenlijk ook weer zelfstandig, omdat 
het speciaal om de brigade ging. Die mensen waren er speciaal voor 
uit Amerika gekomen, ze waren er helemaal voor voorbereid. Het 
was ook het meest praktische, om de mariniers voor zich zelf 
te laten zorgen. Zij hebben het volgens mij zeer vlot gedaan. De 
snelheid werd bepaald door de capaciteit van de opkomsicentra. 
hlen kon de niensen maar niet zonder meer oproepen. Zij moesten 
worden geselecteerd, zij moesten worden gekleed, enz. Het was moei- 
lijk om de gebouwen te krijgen. De luchtstrijdkrachten hebben het 
er het beste afgebracht. De R.A.F. had dit werk bij de hand gehad. 
Deze had daar speciale ploegen voor, geselecteerde mensen, en ze is 
zo welwillend geweest om ons bij de recrutering behulpzaam te zijn. 

De Voorzitter: Ik geloof, dat wij nu een geschikt punt hebben ge- 
vonden om het verhoor te onderbreken en het op een andere dag 
voort te zetten. De datum kan dan nader met u worden bepaald. 

Ik dank u voor de tot nu toe verstrekte inlichtingen. 

J. W. TERMIJTELEN. 

ALGERA, voorzitter. 

STUFKENS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZlíTTING VAN DONDERDAG 8 SEPTEMBER 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, de heren Posthumus en 
Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquetebesluit: p. 

Verhoor van 

CAREL JOHAN BARON VAN ASBECK, 

oud 58 jaar, wonende te 's-Gravenhage, gepensionneerd vice-admiraal. 

Hij legt de eed af als getuige. 

66449. D e  Voorzitter: Welke functies hebt u in de periode van 
Mei 1940 tot 20 November 1945 bekleed? 

A. Van 10 tot 14 Mei 1940 was ik Commandant Maritieme Mid- 
delen Terschelling. welke functie ik o p  9 Mei heb overgenomen van 
mijn voorganger, die op 10 Mei met verlof zou gaan om een kleine 
operatie te ondergaan. O p  14 Mei ben ik naar Engeland uitgeweken. 
Van ongeveer 20 Mei tot 25 Juli ben ik oudstaanwezend zeeofficicr 
Falmouth geweest, tot 10 A.ugustus oudstaanwezend zeeofficier 
Holyhead, waarna ik bij Naval Headquarters in Londen ben aan- 
gesteld in de  functie van Liaison-officer Koopvaardij tot begin 
Januari 1942. Daarna ben ik tot oudstaanwezend zeeofficier in 
Curaçao benoemd, tevens algemeen militair commandant, tot 14 Mei 
1945. Kadat ik was gerepatrieerd, via Engeland, ben ik voorzitter 
geweest van een Commissie Onderzoek Gedragingen Marineofficieren 
tot eind Augustus 1945; daarna ben ik voorzitter geweest van de 
Commissie van Advies voor het Onderwijs aan officieren van de 
Koninklijke Marine tot 1 November 1945. 

66450. D e  Voorzitter: Is  u in Mei 1940 met uw gehele onderdeel 
naar Engeland uitgeweken? 

A. Eigenlijk was ik commandant van het Koninklijk Instituut 
voor de Marine. Op 9 Mei heb ik dit overgegeven aan de eerste 
officier, omdat ik naar Terschelling werd overgeplaatst. Van Ter- 
schelling heb ik niemand meegenomen. D e  afgeloste commandant 
maritieme middelen was weer in zoverre hersteld, dat  hij zijn functie 
kon waarnemen, als gevolg waarvan ik overcompleet was en als 
zodanig heb ik 14 hlei 's morgens verzocht naar Engeland te mogen 
gaan. 

66451. D e  Voorzitter: Aan wie hebt u dat  verzocht? 

A. Aan de  commandant marine Willemsoord. 

66452. D e  Voorzitter: Heeft deze u onn~iddellijk toestemming 
gegeven? 

A. Die toestemming is in de loop van de  middag van 14 Mei 
afgekomen. 

66453. D e  Voorzitter: O m  welke reden hebt u toestemming ge- 
vraagd? 

A. Ik wilde niet in Holland blijven. 

66454. D e  Voorzitter: U wilde u dus in dienst stellen van de  
krijgsmacht in  Engeland? 

A. Ja. 

66455. D e  heer Fens: Bent u met de adelborsten meegekomen? 

A. Toevallig waren er een paar adelborsten o p  een van de  
schepen, die overstaken, maar ik had daarmee niets te maken. D e  
meeste adelborsten waren in Den Helder of verdeeld o p  de schepen. 

66456. D e  heer Fens: E r  zijn dus geen adelborsten in korps naar 
Engeland overgegaan? 

A. Neen. Ze zijn mzt alle mogelijke schepen overgestoken. Ik 
meen, dat  ongeveer de helft van de adelborsten is overgekomen, ten 
minste wat de jongstejaars adelborsten betreft. Van de tweedejaars 
adelborsten zijn er ook veel overgekomen, omdat die op de schepen 
waren ingedeeld, die qualitate qua naar Engeland gingen. 

66457. D e  Voorzitter: Waar bent u in Engeland terechtgekomen? 

A. Eerst in Dover, later in Portsmouth, vervolgens naar Londen 
en tenslotte in Falmouth. In  deze plaatsen zijn we in de eerste week 
geweest. 

66458. D e  Voorzitter: U hebt dus waarschijnlijk in Londrn de 
opdracht gekregen om u naar Falmouth te begevzn? 

A. Ja. 

66459. De Voorzitter: U hebt daar de  functie bekleed van oudst- 
aanwezend zee-officier? 

A. Falnìouth werd door de marine georganiseerd als opkomst- 
centrum. Alles, wat van het vasteland van Europa i n  Engeland 
arriveerde, kwdm nadr Falmouth. E r  kwamen er veel uit Frankrijk en 
Belgie, onderdelen en ook loslopende individuen. Zij werden d a n  naar 
Falmouth getransporteerd, waar een groot schip van de Holland- 
Amerika Lijn, de ,,Westernland", lag, dat door de marine was ge- 
charterd als wachtschip. Alles kwdm daar aan boord en daar werdi-n 
ze gekleed en gevoed. De meest-n hadden niets anders bij zich dan  
mat ze aan het lijf hadden. Vanria'ir uit werden ze  gedistribueerd 
naar de verschillende schepen en diciisten, die er reeds waren of 
inn~iddels waren opgericht. 

66460. D e  Voorzitter: Iiebbcn dus alle marine-onderdelen, die 
zich naar Engela~ld hebbrn begeven, zich eerst moeten melden in 
Falmouth? 

A. Dat  wil zeggen de kleinerz oriderdelen. E r  was e:n kruiser, de  
,,Heemskerck", die regelrecht naar Portsmouth is gegaan en daar 
klaargemaakt, D e  ,,Sumatra" is naar Hul1 gedirigeerd. Dit waren 
dus d e  grotere schepen, die een vast militair verband hadden, ei1 
waarbij dus niets viel te  organiseren. 

66461. D e  Voorzitter: Daar werd dus de inventaris opgemaakt 
van alles, wat overgekomen was van het vasteland? 

A. Ja. 

65462. D e  Voorzitter: Heeft u een idee, wat er precies in Fal- 
mouth is gekomen? 

A. E r  kwam daar in de eerste weken bijna iedere dag een schip 
binnen, bewakingsvaartuigen, opnemingsvaartuigjes, alle mogelijke 
handelsscheepjes, kustvaarders, enz., en dit heeft een paar weken 
geduurd. Begin Juni hield die stroom op. Toen begon eigenlijk al 
dadelijk de reorganisatie. D e  mijnenleggers en mijnenvegers gingen 
dienst doen, vliegkampen werden ingericht o p  de kust van Wales, 
waarbij ook marinepersoneel werd ingedeeld. D e  ,.Koningin Emma" 
en de ,,Prinses Beatrix" van de  ,Maatschappij ,,Zeelandu werden ge- 
bruikt voor de overvoer van mensen uit Frankrijk; deze schepen 
werden gedeeltelijk bemand met marinepersoneel uit Falmouth. 

66463. D e  Voorzitter: Zijn er veel schepen naar Frankrijk ge- 
stuurd oin de landmacht over te brengen? 

A. Ik weet alieen, dat deze twee schepen daarvoor dienden, om- 
dat wij daarbij rechtstreeks waren betrokken. Wij moesteri daarvoor 
personeel leveren. 





66482. De Voorzitter: Wanneer de bewapening was geleverd, 
moest er ook personeel zijn om die bewapening te bedienen? 

A. ìT7e hadden de kanonniersopleiding. De Hollandse schepen 
leverden kanonniers voor hun eigen kanonnen. Deze kanonniers 
moesten eerst worden opgeleid, want het was scheepspersoneel. Deze 
opleiding gebeurde in Engelse centra, o.a. in Liverpool. Aanvankelijk 
kregen ze les van Engelsen en op de duur deden de Nederlanders 
het zelf. 

66483. De Voorzitter: Waar kregen ze deze Nederlanders van- 
daan? 

A. Van de bemanningen van de schepen. 

66484. De Voorzitter: Zijn er dan geen mensen voor gebruikt, die 
al bij bepaalde legeronderdelen waren ingedeeld? 

A. Ja, er zijn mensen van de landmacht gedetacheerd op de 
schepen; de Engelsen deden dat ook met hun landmacht. 

66485. De Voorzitter: Ik herinner mij, dat van de Irene-brigade 
air-gunners naar de schepen zijn gestuurd. 

A. Ja, dat gebeurde ook; wanneer de schepen het niet met hun 
eigen bemanningen afkonden, werd er bijgesprongen door de land- 
macht. Er kwamen dan speciale gun-crews. De Engelsen deden het 
veel meer, omdat zij meer personeel hadden, waardoor zij het beter 
konden doen. 

66486. De Voorzitter: Konden wij er komen met onze eigen 
krachten? 

A. Ja, dat is vrij aardig gelukt. 

66487. De Voorzitter: Wij hadden hierbij dus geen Engels per- 
soneel nodig? 

A. Op sommige schepen hebben wij wel Engels personeel gehad, 
maar ik ZOLI niet durven zeggen op welke schepen speciaal. Er zijn 
veel Engelse gunners aan boord geweest en er zijn hiervan ver- 
schillenden, die het leven daarbij hebben gelaten. 

66488. De Voorzitter: Was er steeds voldoende aanvullingsmoge- 
lijkheid? Er zullen wel verliezen zijn geleden? 

A. Er werden meer schepen getorpedeerd dan dat er mensen met 
die schepen verloren gingen. Langzamerhand werd het personeels- 
vraagstuk dus mmder moeilijk. Het klinkt vreemd, maar toch is 
het zo. 

66489. De Voorzitter: Kunt u uit deze periode nog iets mede- 
delen, dat voor ons van belang kan zijn? 

A. Ik heb zeer prettig samengewerkt met de koopvaardij en de 
marine. Ik had mijn hoofdkwartier wel op het Naval Headquarters 
in Londen, maar ik was vaak bij de koopvaardij en nog meer in de 
gevangenissen. 

66490. De heer Fens: Heeft u de indruk, dat van de zijde van 
de Regering voor deze zaak voldoende aandacht was? 

A. Ja. Ik heb enige malen een reis gemaakt met Minister Steen- 
berghe, die zich persoonlijk interesseerde voor de rapporten, die 
werden uitgebracht. 

66491. De Voorzitter: Had u de indruk, dat de Regering zich 
direct na Mei 1940 spoedig op de nieuwe situatie had ingesteld? 

A. De Minister van Scheepvaart zeer zeker. 

66492. De Voorzitter: Onder wie stond u in die tijd? 

A. Officieel stond ik onder admiraal Furstner, bevelhebber der 
zeestrijdkrachten (B.d.Z.) 

66493. De Voorzitter: Van wie ontving u de opdrachten? 

A. Voor koopvaardijzaken van de heer Steenberghe. 

66494. De Voorzitter: Administratief stond u dus onder de admi- 
raal, maar operationeel onder de Minister van Scheepvaart? 

A. Ja, dit is de juiste weergave. 

66495. De Voorzitter: In Januari 1942 bent u als oudstaanwezend 
zeeofficier naar Curaçao gegaan. Kunt u ons iets mededelen over de 
bevelsverhoudingen in Curaçao? 

A. Ik had drie bazen. Volgens de Staatsregeling stond ik als 
algemeen militair commandant onder de Gouverneur, die opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht was. Verder had ]k als oudst- 
aanwezend zeeofficier de admiraal in Londen als rechtstreekse chef 
en mijn derde chef was de Amerikaanse admiraal, de Cafac ge- 
naamd - Commander al1 forces Aruba-Curaçao -. Aan deze 
laatste was ik toegevoegd als chef van de staf. 

66496. De Voorzitter: Van wie kreeg u de orders? 

A. Van de Cafac, die daarin echter zeer bescheiden was, aan- 
gezien hij ook zijn eigen chef staf had. Mijn functie van chef staf 
was dus zuiver om de verhouding aan te geven, die er bestond 
tussen de Nederlandse en de Amerikaanse bevelhebber, wat heel 
nuttig was, want op alle eilanden moesten de Amerikanen ten slotte 
het opperbevel hebben. Dit werd weer gecoördineerd door de Ameri- 
kaanse admiraal in Porto Rico. Ieder steunpunt - op Engels, Ameri- 
kaans of Nederlands grondgebied - stond onder Porto Rico. Het 
was dus één team, dat in de Caraïbische zee werkte. Als uitvoerder 
van de bevelen van die Amerikaanse admiraal heb ik nooit enige 
moeilijkheid gehad. Het ging altijd in een zeer beleefde, prettige 
vorm. 

e 

66497. De Voorzitter: U hebt dus geen moeilijkheden gehad door 
tegenstrijdige bevelen? 

A. Niet van Ameriltaanse zijde, wel met de andere chefs. Dat 
ontstond hierdoor, dat de Gouverneur volgens de Staatsregeling 
opperbevelhebber is van land- en zeemacht. In oorlogstijd met een 
gezagsverhouding, zoals deze in de Caraïbische zee moest werken, 
was het haast niet door te voeren, dat de Gouverneur zich als zo- 
danig liet gelden. 

66498. De Voorzitter: Liet hij zich in feite als zodanig gelden? 

A. Soms. Eenmaal heb ik ernstige moeilijkheden gehad. Ik heb 
toen ook mijn ontslagaanvrage ingediend. De Gouverneur liet zich 
persoonlijk in met plaatsing van landmachtofficieren. Hij moest 
zorgen voor de orde en rust, maar greep mijns inziens weleens te 
persoonlijk in, en wel in zaken, die ik beschouwde als de mijne. Ik 
kon dan moeilijk zeggen, ,,dat ik het niet deed". De enige mani.er 
was dan de portefeuillekwestie te stellen. 

66499. De Voorzitter: Was dat Gouverneur Kasteel? 

A. Ja, deze Gouverneur heb ik het meest meegemaakt, want hij 
is in Juli 1942 gekomen en ik heb onder hem gewerkt tot ik weg- 
ging. 

66500. De Voorzitter: Hoe is dit conflict opgelost? 

A. Dat is gemakkelijk gegaan. M ~ j n  verzoek om ontslag is door- 
gestuurd naar Londen, nadat de Gouverneur het had behandeld in de 
Raad van Bestulir. 

66501. De Voorzitter: U hebt die order dus niet opgevolgd en 
uw ontslag ingediend'? 

A. Ik heb de order wel opgevolgd. 

66502. De Voorzitter: Uiteindelijk heeft de Gouverneur dus zijn 
zin gehad? 

A. Uiteindelijk is alles zonder moeilijkheden verlopen. Particulier 
heeft het ook aan de verhouding geen kwaad gedaan. Verder was 
ik de kurken zak - zoals dat in de marine heet - tussen Londen 
(de Minister van Marine) en de Gouverneur. Ik herinner me, dat 
mij door de bevelhebber der zeestrijdkrachten werd gevraagd een 
advies te geven over tewerkstelling van een marineman, waarover 
de Gouverneur reeds had beslist. Ik heb dat advies gegeven en het 



week rechtstreeks af van de beslissing, die de Gouverneur over deze 
persoon had genomen. Toen de Gouverneur dit van mij vernam, 
was hij hoogst ontdaan over het feit, dat ik als zijn ondergeschikte 
een advies had gegeven zonder zijn voorkennis. Deze knresties krijgt 
men, als men twez instanties boven zich heeft, waaraan men moet 
gehoorzamen. 

66503. De Voorzitter: Bij wie berustte nu uiteindelijk de beslis- 
sing, wanneer het over militaire zaken ging? 

A. Betreffende landmachtzaken berustte de uiteindelijke beslis- 
sing bij de Gouverneur; dit gaf ook moeilijklieden. De Gouverneur 
wilde eens een officier niet bevorderen. Deze officier was in Curaçao 
gescheiden. De Gouverneur vond dit heel erg en wilde de mali 
daarom niet bevorderen, terwijl hij toch aan de beurt was. Het voor- 
stel tot bevordering heeft hij niet naar Londen doorgezonden. De 
persoon in kwestie heeft gerequestreerd en de Minister van Oorlog 
heeft de bevordering goedgekeurd met ingang van de datum, waarop 
het anders zou zijn gebeurd. De Gouverne~lr werd hier dus in het 
ongelijk gesteld. Dit is nu een geval, dat ik mij herinner; maar bij 
de marine kwamen dergelijke dingen ook wel voor. Omdat de Cou- 
verceur opperbevelhebber van land- en zeemacht is, neemt hij zeggen- 
schap in zake gevallen, die biliten zijn boekje gaan. Het is zeer sterk 
tot uiting gekomen bij de mariniers, die op Curaçao hebben gelegen. 
Ze moester naar Noord-Amerika voor verdere opleiding en voor ge- 
bruik elders in de wereld. De Gouverneur heeft zich hiertegen met 
hand en tand verzet. Hij vond het voor de orde en rust nodig, dat 
hij dáár de mariniers had. Er moet een instantie zijn, die het geheel 
overziet, en dan kunnen plaatselijke instanties toch moeilijk daarop 
inbreuk maken. 

66503. De Voorzitter: Welke was Aier de instantie, die alles 
overzag? 

A. Dat was de marine in Londen. 

66505. De Voorzitter: Acht u de bevelsverhoudingen, zoals ze 
toen bestonden, juist of achtte ii het beter, dat h:erin verandering 
kwam? 

A. Er moest iets anders komen. Op de duur kon het zo niet 
blijven. 

66506. De Voorzitter: Hoe had u zeif gedacht, dat het had 
moeten zijn? 

A. Ik vind, dat de macht van degene, die zijn bevelen over de 
gehele wereldzee geeft, zich ook over C~iraçno moet uitstrekken, 
voor zover dar nodig is, en dat medewerkmg daarbij wordt gevrangd 
van de Gouverneur, dle maar niet zelf kan beschikken over de 
onderdelen. Ik geloof, dat dat in prrncipe fout is. 

66507. De Voorzitter: We hebben nu gesproken over de bevels- 
verhoudingen ijaar boven. Hoe stond het met de bevelsverhouding 
naar beneden? 

A. Ik was oudstaanwezeild zeeofficier voor de Minister in Lon- 
den en ik was algemeen militair commandant voor de Gouverneur 
in Curaçao, en ais zodanig had ik land- en zeemacht onder mij. 

66508. De Voorzitter: Er was dan waarschijnlijk ook iemand, 
die onder u over de landmacht ging? 

A. Zolang als ik het heb meegemaakt, was dat een officier van 
het korps mariniers, kapitein Langeveld. Dit is niet kapitein-ter-zee 
Langeveld, die ik zoëven heb genoemd. 

66509. De heer Fens: Hoe was de defensiesterkte op Curaçao, 
toen u aankwam? 

A. Er waren daar op dat ogenblik ongeveer 150 mariniers, die 
voornainelijk !andmacbtdiei~st deden. Toen ik de functie van kapi- 
tein-luitenant-ter-zee van den Doilker overnam, waren er 3 Noorse 
walvisjagers, ciie waren gemilitariseerd en na bewapening konvooi- 
dienst deden op de kust. Verder was er de ,,Van Kinsbergen", waar- 
mee we alleen hadden te mskeii, wanneer dit schip in de haven lag. 
De ,,Van Brakel" is in Mei 1942 gekomen. In Augustus 1942 kregen 
we de ,,Queen Wilhelmina" als gift van President Roosevelt aan 

H.M. de Koningin. Verder kwamen er voortdurend motortorpedo- 
boten binnen uit Amerika en Indië. Dit was ongeveer de marine- 
uitrusting. 

66510. De Voorzitter: Waren de defensiemiddelen voldoende? 

A. Op deze vraag zult u altijd het antwoord ,,neenm krijgen. 
hlen kan nooit zeggen, dat een defensiemiddel voldoende is. Dat 
hangt helemaal af van de maatregelen, die de vijand daartegenover 
neemt. 

De Voorzitter: Juist in verband daarmee. 

A. In verband daarmee zijn ze voldoende gebleken, dit wil zeg- 
gen de middelen op de wal. We hebben praktisch geen zeegevechten 
gehad. 

66511. De Voorzitter: Is er nog een concrete bedreiging van Cu- 
raçao geweest? 

A. Vlak voordat ik aankwam, zijn er torpederingen geweest 
buiten Curaçao en Aruba op zee. 

Daarna, ik meen op 20 April 1932, is er een onderzeeboot geweest, 
die Curaçao heeft beschoten. Er zijn ongeveer 6 schoten gelost op 
de petroleuminstallaties bij de Bullenbaai. Er is toen door een Suri- 
naamse marinier teruggeschoten - deze marinier werd ,,Sneeuw- 
witje" genoemd, omdat hij zo donker was - en deze man is toen 
tot korporaal bevorderd. 

In Augustus is er op een tanker, die de haven binnenliep, twee- 
maal een torpedo afgeschoten, welke schoten echter achterlangs zijn 
gegaan en op het rif zijn ontploft, wat een eilorin geluk is geweest. 
Wanneer de hnven zou zijn geblokkeerd, zou dat een groot ongeluk 
zijn geweest. 

In November is er een Amerikaanse kanonneerboot, ,,Erie" ge- 
heten, buiten Curaçao getorpedeerd uit een konvooi tussen Trinidad 
en G ~iantanamo (Cuba). 

56512. De heer Fens: Hoe sterk was de landmacht op Curaçao? 

A. Naar ik meen, waren er bij mijn aankomst drie lichtingen 
schutterij (dat is militie). 

66513. De heer Fens: Waren deze ondergebracht in het vrij- 
willigerskorps? 

A. Dit vrijwilligerskorps - het V.K.C. - bestond al vóór de 
oorlog en vormde met de mariniers de kern voor de opleiding van 
de militie. De mariniers waren zeer goede krachten en konden wor- 
den gebruikt voor verschillende diensten. 

66514. De heer Fens: Was de militie geëncadreerd met Neder- 
landers of Curaçaoënaars? 

A. IE den beginne zoveel mogelijk met mariniers. Er kwamen 
na verloop van tijd echter ook officieren uit de militie voort. Het 
kader, de o~derofficieren~ kwamen meest uit de troep. 

66515. De heer Fens: Er  waren ook nog kustbatterijen. Door 
wie werden deze bediend? 

A. Dat waren oude kanonnen van 19 cm van de Engelse marine. 
Deze stonden aan de kust opgesteld. In die tijd werden deze bemand 
door mensen uit het Indisch leger, die hiervoor in 1939 of 1940 
waren overgekomen. 

66516. De heer Fens: Was daar dus maar één batterij? 

A. Er was een batterij van 3 st~ikken op Aruba en een op Curaço. 
Er waren daarvoor een man of twintig artilleristen, onder kapitein 
Schenck de Jong. 

66517. De heer Fens: Waar stond de batterij op Aruba? 

A. Die diende voor de bewaking van de St. Nicolaasbaai. Dit 
artilleriepersoneel werd aangevuld met schutterij (militie). Toen ik 
wegging, waren er zeker 10 lichtingen schutterij (militie), ongeveer 
3000 man. 



66518. De heer Fens: Heeft u weleens gehoord van moeilijkheden 
met Venezolaanse schoeners, ciie blijkbaar werden verdacht van 
spionnage en dergelijke? 

A. Véór de oorlog waren dat beroepssmokkelaars. Er bestond 
wel groot gevaar, dat zij in de oorlog voor spionnage konden dienen. 
In de oorlog 1s daarom een sooit ver1ighc:dsdienst opgericht. Aan 
de kaden werden hekjes opgesteld, waar men nret overheen mocht 
verlcopen. De Curaçaoknaars waren dit niet gewend en voelden dit als 
een inoreuk op niin vrijhei2 van bc~eging.  Dit herit tenslotte geen 
ernctige moeilijkhel?en veroorzaaht 

66519. De heer Fens: Heeft dit misschien nog gevoigen met zich 
gebracht voor âinbteilaren? 

A. Ik weet het niet. 

66520. De heer Fens: De havenmeester hceft toen nioeilijkheden 
gehad? 

A. De heer Gar~w heeft wel moeilijkheden gehad, maar niet in 
verband hiermee. Mij 1s tenslotte ook wcggcgaan. 

66521. De Voorzitter: Waren dat moeilijkheden met betrekking 
tot nìilitaire zaken? 

ia. De Gouverneur heeft mij getuige gemaakt van het laatste 
onderhoud, dat hij met de h-er Garlw heeft gehad. De heer G a w  
was marine-officier geweest en was nog in reservedienst. De Gouver- 
neur vond het daaroril n o ~ i g ,  dat ik daarbii aanwezig was als oudst- 
aanwezend zee-officier. Het betrof hier eigenlijk meer moeilijkheden 
met de heer Gaxw persoonlijk. 

66522. De Voorzitter: De mariniers zijn waar~chijnlijk naar de 
mariniersbrigade in Airìerlka gegaln? 

A. Ja: deze was toen i:: opkomst. 

66523. De Voorzitter: i s  dr7c maatregel niet schadelijk geweest 
voor de Curaçaose de!eiic;e, n~rt:cgenstadniie de aii1erri:ng van het 
gevaar? 

A. Wij moesten zoveel n~ct=clijic meeheloen aan de algemene 
omlog en niet alleen naar Cu.racao kijken. Het gevaar nam daar 
intussen ook af. We moesten zoveel mogelijk voor het goede doel 
afstaan. 

66524. De Voorzitter: C achtte deze maatregel wel verantwoord? 

A. Ja In het licht van de tijd achtte ik het wei verantwoord. De 
bevelen uit Londen ~ietcn in dit opz~cht niet de minste tw~lfel: ze 
moesten worden opgevolgd. Op dat ogenblrk was het ook inderdaad 
mogelijk 

66525. De Voorzitter: Was de Gouverneur tegen deze maatregel? 

A. Ilij was er tegen, heeft liet tenslotte toch zoveel mogelijk laten 
doorgaan, inaar het strookte ciet met zijn inzichten. 

66576. De Voorzitter: Waren de bezwaren van de Gouverneur 
van militaire aard? 

i n ge- A. Ja, o.a. voor de veiligheid van het eiland, dus van z'i 
biedsdce!. 

66527. De heer Fens: Waren al!e mariniers als zodanig inderdaad 
actief of werden zij ook voor huishoudelijke diensten gebrulkt? 

A. Een van de mariniers was oppasser bij de Gouverneur. 

66525. De heer Fens: Dat is mij bekend, inaar die bedoel ik niet. 
Ik wilde graag weten of deze mariniers op schepen werden gebruikt. 

A. Ja, ze werden op schepen gebruikt en ook aan de wal voor 
oppasser en dergelijke. 

66529. De Voorzitter: Wie besliste over de indeling van de 
mariniers? 

A. In de bepalingen der Koninklijke Marine staat, dat mariniers 
aan boord in het bijzonder voor huishoudelijke diensten wordcn 
gebruikt. De commandant van het schip besliste hierover. 

66530. De Voorzitter: Het was dus op zich zelf niet bijzonders 
dat ze op à e  schepen werden gebruikt voor huishoudelijke diensten? 

A. Neen. 

66531. De Voorzitter: Was er voor de troepen nog voldoende 
te doen, toen het gevaar afnam? 

t\. Ja, de Amerilianir gingen in 1914 weg. Wij moesien toen hun 
d~ensteri ovelnernrn. Ze l-iadden gedurende twee laar de hele Isla, 
!lei explacer'ierit der Curaç~osche Petroleum Industrie Maatschappij. 
beve~iigci inet dag- en  nachtbet.ia'cin2 Focn de A~uerikanen hun 
troepen terugtrohhen. meebten  ij d e ~ e  taak oieinemen. Het was hezi 
wat pac5eil en metri: om he? voor rlliaar te krijgen. 

66533. De heer Fens: 111 weik j:iar is dit gebeurd? 

66533. De Voorzitter: Warerl wij wc1 In slaat d ~ t  oker te nemen? 

A. Ja. De Amerlkaarise troepzn zijn vcrvaiigen door inheemse 
troepen uit Puerto Rico, ook Ameriltanen, maar kleurlingen. 

66533. De Vuoazitter: Wr;arc\rn hadden wij d e ~ e  kleiirlingen 
nodig, als wij in staat wartn de hiner~hanen te vervangen? 

A. Ze rlioectei h rn  zegmsnsciiap op cle eiiscden bouden en daar- 
om Lorgen voor de verdediging. 

66535. De Voorzitter: Kwamen deze mensen onder u te staan? 

A. Necn, he: vi.ai een i\ir:erii;aanc onderder!. 

66536. De heer Fens: W e d  Aruba op dzzelfde manier door de 
An-icrikanen bescher111d.i Deden wij ook nog iets aar, de verdediging 
daar? 

A. Ja zeker, wij hadden op Aruba een kamp, Savoneia, van de 
schutterij (militie). Verder was daar de batterij van 19 cln. 

De motorrorpedoboten lagen allemaal op Csiragao. 

66537. De heer Fens: H'tdcien \ \e  peen ste~!npilnien op St. Nico- 
lcx?sbaai en Paardenbaai! 

A. We hadden daar geen echte steeirnpiinten. 

66538. De heer Posthumu9: Deed de schutterij de gehele dag 
dienst of deden ze ook nog burgerdienstw? 

A. Neen, wanneer deze inensen wxcn opgeroepen, waren ze vol- 
Ied~g ,n dienst. Hei is bed  ,.-,I5 andxs J-in de burgerwacht, 6ie al in 
1941 bestond uit burger,, die w;ichl decjez. Hoe meer de schiitterij 
toenam in aantal en kwalitc~t, hoe meer de burgerwacht afriam. 
Langzamerhand is er aan de burrerwacht een eiede gekomen. 

66539. De Voorzitter: Wie was cmr opvolger in deze functie? 

A. Kapitein-ter-zee jhr. W .  Bol-eel, die mij al had vervangen in 
Januari, Februari en Maart 1944, toen ik was opgeroepen naar Enge- 
land. Hij was toen in Suriname oudstaanwezend zee-officier. Omdat 
Curaçao eigenlijk een belangrijker gebiedsdeel was, is hij van Suri- 
name naar Curaçao gestuiird. 

66540. De Voorzitter: Is u voor een bepaalde taak naar Londen 
teruggeroepen? 

A. Ik meen, dat Minister dc Booy al dadelijk van plan was, de 
Commissie Onderzoek Gedragingen OfCicieren aan inij op te dragen. 
Ik ben daarvoor teruggeroepen. Ik hoorde het pas in Londen, dat 
ik deze taak zou krijgen. . 

66541. De Voorzitter: Hoe was de sterkte van de militaire macht. 
toen u wegging naar Londen? 

A. Ik denk, Qat er tien lichtingen van de militie waren, onge- 
veer 3000 tot 3500 man. Dan had men bovendien het Vrijwilligers- 
korps Curaoçao met ongeveer 500 man en verder het restant van 
de mariniers, 30 of 40. 



66542. De Voorzitter: Op 14 hlei 1935 is u vertrokken, op een 
moment dus, d ~ t  het wei duidelijk was, dat Dutsland was uitge- 
schakeld. Wanineer is men met de deniobilisatie begonnen? 

A, Ik hebda t  niet meer meegemaakt, Ik ben in 1946 nog terug- 
geweest voor de liquidatie van de niariile. 

66543. De Voorzitter: Het feit, dat Duitsland praktisch was uit- 
geschakeld, heeft dus geen directe invloed gehad op de sterkte van 
de troepen, zolang u daar was? 

A. Neen Ik ben direct daarna vertrokken en ik weet, dat de 
militairen van de landmacht toen al heel gauw zijn afgevloeid. 

66544. De Voorzitter: U bent dus voorzitter geworden van de 
Commissie Onderzoek Gedragingen Marice-officieren. Kunt u daar- 
over iets mededelen? 

A. Deze comn~issie heeft een aanvang genomen in Juni 1945. We 
hebben in de flat ,,Duynwijckm in de Ruychrocklaan een kantoor 
gekregen, waar ook de Commandant Zeemacht Nederland zijn b ~ i -  
reaux had. We zijn daar met een commissie van 5 begonnen en dit 
is uitgebreid tot een commissie van ongeveer 10 man. Alle marine- 
officieren, die in bezet gebied waren gebleven, moesten voorkomen. 
Successievelijk kwamen dezen aandruppelen. We hebben eerst in den 
Haag twee comn~issies gehouden en daarna is een commissie gaan 
reizen, o.a. naar Amsterdam, Utrecht, Apeldoorn, enz. Half Augus- 
tus waren we ongeveer klaar; 70 % van de officieren was toen door- 
gezeefd. Hierop was niets aan te merken en deze mensen konden 
weer opgeroepen worden voor de dienst. 

65535. De Voorzitter: Ging u bij de beoordeling van bepaalde 
criteria uit? 

A. Na mij zijn er nog drie coinmissies geweest; één commissie 
hield zich speciaal bezig met het doktorenvraagstuk, waarmede 
annex het Medisch Verzet. Dezen moesten volgens bepaalde normen 
worden behandeld en daarbij was het beter: dat ze door een bepaalde 
commissie werden onderzocht. De tweede commissie heeft speciaal 
de Arbeidsdienst behandeld. Dit was ook een zeer netelig punt, zowel 
bij de lascimacht als bij de marine, waarbij moest worden getracht 
bepaalde normen te vinden, waarop die beoordeling kon geschieden. 
Wanneer er m-nsen v o o r h ~ a m e i ~ ,  die na September 1940 in de 
Arbeidsdienst waren gebleveii, werder, zij door mijn comn~issie aan 
deze tweede commissie doorgegeven, wat nog niet wilde zeggen, dat 
ze fout waren geweest, maar het was beter, dat ze nog eens beoordeeld 
werden door mensen, die zich daarop speciaal toelegden. De derde 
commissie hield zich bezig met zuiver militaire zaken, waar het 
gedrag in de strijd nader moest worden bezien. 

66546. De Voorzitter: Is hier ook de erewoordkwestie nog ter 
sprake geweest'? 

A. De Minister heeft bepaald, dat de erewoordkwestie hier geen 
rol zou spelen. 

66547. De Voorzitter: Het is dus een beslissing van de Minister 
geweest om de erewoordkwestie niet aan het oordeel van deze com- 
missie te onderwerpen? 

A. Juist. 

66548. De Voorzitîer: U hebt zelf met deze kwestie niets te 
maken gehad? 

A. Neen. 
Intussen ondervond onze commissie de volgende grote moeilijk- 

heid: De Minister wilde in de commissie mensen hebben, die buiten 
Nederland aan de oorlog hadden deelgenon~en. Wij stonden zover 
buiten de moeilijkheden, die de mensen in de 5 jaren hier hadden 
meegemaakt, dat we er mensen bij hebben moeten nemen, die wèl 
in Nederland waren geweest in die tijd.' 

66549. De Voorzitter: Wa,t bleef er voor uw commissie over, 
wanneer u alles delegeerde aan drie subcominissies? 

A. Wij hoorden iedere officier en na een kort verhoor konden 
wij vaststellen, of de gehoorde onmiddellijk naar de vloot terug kon 
of dat hij eerst moest worden gehoord door een van de subcom- 
missies. 

66550. De Voorzitter: Kunt u iets mededelen over het eindresul- 
taat? 

A. Ik heb het einde hiervan niet meegemaakt. De andere com- 
missies hebben nog vrij lang gewerkt, tot ver in 1946. Van de eind- 
uitslag weet ik niet veel. Wij hebben ongeveer 70 à 75 % onmiddel- 
lijk kunnen doorlaten voor de vloot. 

66551. De Voorzitter: Daarna bent u voorzitter geworden van 
de Con~missie inzake advies voor de opleiding van de adelborsten? 

A. Ik denk. dat ik hiertoe ben benoemd, omdat ik vóór de 
oorlog cominandant van het Koninklijk Instituut ben geweest. 

66552. De Voorzitter: Kunt u daarover iets mededelen? 

A. We hebben toen voornamelijk in Londen vergaderd, omdat de 
meeste officieren der commissie daar nog zaten. We hebben een 
keer of vijf vergaderd. Op 1 November hebben we een eind- 
rapport opgesteld. 

66553. De heer Posthumus: Tot wanneer heeft de adelborsten- 
opleiding in Engeland nog gedraaid? 

A. Tot April of Mei 1946. In Juni is de opleiding aan het Ko- 
ninklijk Instituut voor het eerst weer geopend met de installatie der 
adelborsten door luitenant-admiraal Helfrich. Dit was een nood- 
opleiding en duurde anderhalf jaar in plaats van normaal drie jaar. 

66554. De heer Fens: De bevelsverhouding in Curaçao is mij nog 
niet heel duidelijk. Volgens de Staatsregeling was de Gouverneur 
dus opperbevelhebber van de land- en zeemacht. Wat was nu de 
verhouding tot de Amerikaanse troepen? Had hij daarover iets te 
vertellen of niet? 

A. De Amerikanen hebben zich op het standpunt gesteld, dat zij 
op alle eilanden in de Caraïbische zee het opperbevel hadden. 

66555. De Voorzitter: Die verhouding was dus anders dan met 
de Engelsen, die althans formeel onder de Gouverneur stonden. 

A. Ja, de toenmalige Gouverneur, de heer Wouters, kon de 
nieuwe verhouding moeilijk aanvaarden. 

66556. De Voorzitter: Die Amerikaanse troepen konden daar 
toch niet komen zonder toestemming van de Nederlandse Regering? 

A. De Regering was ten volle bereid de Amerikaanse troepen toe 
te laten. Er heeft een telegrammenwisseling plaats gehad tussen 
Curaçao en Londen om deze bevelsverhouding voor elkaar te krijgen. 
Er moest een proclamatie komen. 

66557. De Voorzitter: Het is te danken aan twee Nederlandse 
Ministers, o.a. Minister van Kleffens, dat de Engelse troepen onder 
de Gouverneur van Curaçao zijn gesteld. 

A. Ik weet alleen, dat Gouverneur Wouters mij daarover enige 
malen heeft gesproken, en wij hebben een telegram naar Londen 
opgesteld. De Staatsregeling kwam nu in het gedrang. Voor zover 
ik mij herinner, heeft de Regering toen gezegd, dat we het dan maar 
moesten zien te plooien voor deze jaren buiten de Staatsregeling om. 

66555. De Voorzitter: U hebt zoëven gezegd, dat het geen moei- 
lijkheden heeft veroorzaakt, noch bij de heer Wouters, noch bij de 
heer Kasteel. 

A. In het begin waren er wel moeilijkheden bij de heer Worltevs, 
Oie zich er echter bij heeft neergelegd, nadat het door de Regering 
was geregeld. 

66559. De heer Fens: Wanneer nu op een gegeven ogenblik onze 
marine optrad in de Caraïbische wateren, van wie kwamen dan de 
commando's? 

A. Dat ging in Amerikaans verband. De ,,Van Kinsbergen" kon- 
vooieerde onder Amerikaans bevel. 



b656U. De heer Fens: De motortorpedoboten vielen onder de 
Gouverneur, maar wanneer ze moesten opereren, gebeurde dit onder 
de Amerikanen en had de Gouverneur hierover niets te zeggen. 

A. Dat wil zeggen, ze stonden niet onder de Gouverneur, ze 
stonden onder mij. 

66561. De heer Fens: Maar u stond onder de Gouverneur ais 
opperbevelhebber van land- en zeemacht? 

A. Eigenlijk heeft het toen geen moeilijkheden gegeven. Na de 
oorlog zijn de moeilijkheden pas begonnen met de ,,Johan Maurits 
van Nassau", die in Curapo  lag en naar Zuid-Amerika zou gaan. 
De Gouverneur wilde dit niet, omdat hij de toestand op Curaçao te 
gzvaarlijk vond. Hierover zijn heftige brieven en telegrammen ge- 
wisseld. 

66562. De Voorzitter: Kan men die verhouding nu zo uitdruk- 
ken, dat u voor uw operationele taak onder de Amerikanen stond, 
maar voor de administratieve taak onder de Gouverneur? 

A. Ja. 

66563. De Voorzitter: In  zoverre behoefden er dus geen con- 
flicten hierover te komen? 

A. Met ideaal-mensen niet. 

66564. De Voorzitter: Kreeg u ook aanwijzingen vanuit Londen 
van opeiatioriele aard? 

A. Alleen wanneer de schepen naar elders moesten worden ver- 
plaatst. De ,,Van Kinsbergen" werd opgeroepen naar de Indische 

Oceaan, de ,,Van Brakel" moest naar Engeland. In het begin oor- 
deelde de Co~iverneur, dat hij er niets mee had te maken. Op de 
d ~ i u r  viel deze houding hem moeilijk. 

66565. De Voorzitter: Zijn er in Curaçao nog mensen van de 
Irene-Brigade geweest? 

A. In Suriname wel. In Curaçao zijn, meen ik. geen bepaalde 
detachementen geweest. Misschien weleens één of twee mensen iri- 

cidenteel. 

66566. De Voorzitter: Heeft LI misschien zelf nog iets op te 
merken, waarvan u meent, dat het voor ons van belang kan zijn, of 
is u van mening, dat dit onderwerp van uw kant voldoende is 
belicht? 

A. Ik hoop, dat ik voldoende duidelijk ben geweest en dat ik 
aan de verwachtingen van de commissie heb beantwoord. 

66567. De Voorzitter: U hebt dus geen mededelingen te doen 
omtrent zaken, die aan de aandacht van de commissie zijn ontsnapt? 

A. Neen, ik geloof het niet. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

C. J. VAN ASBECK. 

ALGERA, voorzitter. 

POSTHUMUS. 

FENS. 

OOSTERHUIF, griffier. 
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Sub-Commissie II 

Tegen~oordig de heer Algera, voorzitter, de heren Posthumus en 
Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griifier. 

Punt van het Enq~ietebesluit: p. 

Verhoor van 

Mr. HEhRI E'\III,E ADAM MARIE VAN ZINNICQ 
BERGMANN, 

o rd  36 jaar. wonende te Vught, advocaat en procureur. 

Hij legt de eed af als getilige. 

66568. De Voorzitter: Welke functies heeft u in de periode van 
10 Mei J930 tot einde 1945 bekleed? 

A. Politiek gevangene. gijzelaar, een staffunctie bij de Binnen- 
landse Strijdkrachten, ontsnappingslijil riaar Zwitserland. Daarna bij 
de Binnenla~idse Strijdkrachten in de staf van Z.K.H. Prins Berrihard 
ei1 tenslotte had ik een fiinctie in linciië. De laatste twee functies 
waren in militaire dienst. 

66569. De Voorzitter: Wanneer is u naar Indië gegaan? 

A. In Mei 1945. 

66570. De Voor7ibtcr: Dat valt dan buiten de competentie van 
de coriimissie. Was LI reserve-off~cier? 

A. Ja. ik was reserve-officier. ook vóór 1940. 

66571. De Voorzitter: Wanneer is u bij de Nederlandse Binncn- 
landse Strijdkrachten gekomen? 

A. Ik heb in Juni 1944 een staffunctie gekregen. toen Nederland 
nog gehecl was bezet. Omdat ik vciór die tijd gevangen ben geweest 
in ver-hand met cle ontsnuppingslijn naar Zwitserland, was ik on- 
briiikbaar ge.aorden. Majoor de Bie, die toen commandant Den 
Rosch was. had mij reeds lang als zodanig op het program staan en 
hij heeft mij toen voor deze functie gevraagd. 

65572. De Tvooraitier: Bleef u in dezelfde functie. toen Neder- 
land was bevrijd? 

A. Ik ben nog heel kort in die functie gebleven. waarna ik direct 
werd aangetrokken door de staf van Prins Ber~rhnrd. Mijn cornman- 
dant heeft toen gevraagd mij nog enige weken bij zich te mogen 
houden om mee te helpen afwikkelen eii om de zaken, die ik speciaal 
onder Ilanden had, verder af te werken. Dit was de reden, waarom 
ik nog even bij de Binnenlandse Strijdkrachten Sen gebleven. 

66573. De Voorzitter: Hoe was de organisatie van de Neder- 
landse Binnenlandse Strijdkrachten, toen u overging naar de staf 
van Prins Beri7hnrd? 

A. Dat weet ik niet meer zo precies. We hadden toen gewestelijke 
commando's en daaronder plaatselijke commando's. 

66573. De Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk de organisatie aan de 
top. 

A. U moet hierbij dan oizderrcheid maken tussen het ogenblik 
van de bevrijding en vlak daarvóór. 

66575. De Voorzitter: Het betreft hier de periode vlak na de 
bevrijding. 

A. De Prins voerde effectief zijn commando. Aan het hoofd 
stond dus Prins Bernhard; als chef was er de toenmalige majoor, 
later overste, vnil Houterl; daaronder twee adjuncten: majoor Six en 
majoor Froweln. Verder is geleiaelijk aan de afdeliiigsontwikkeling 
tot stand gekomen, omdat deze nuttig en noodzakelijk was. 

66576. De Voorzitter: Wanneer is de heer Doorrnaiz chef van 
de staf geworden? 

A. Dat stond buiten dit verband. Wet bevelhebberschap der 
Nederlandse str~jdkrachten viel namelijk in twee polen uiteen: aan 
de ene zijde was er de staf van de bevelhebber der Sederlandse 
strijdkrachten - de aiithcntieke landinachteenheden, waarvan er ooï- 
spronkelijk alleen de br~gade was ei1 de landmachteenheden, die in 
vorming waren -; aan de andere ~ i i d e  was er de staf van de bevel- 
hebber der Binnenlandse Strijdkracnrerl Enerzijds was de toenmalige 
kolonel Doornzan chef van de staf, anderzqds de toenmalige majoor 
van Houtcn. De coinmnndant wzs de Prins. 

66577. De Voorzitter: Kunt u oiis iets over uw werk7aarnhedeil 
in die functie rnededclen? 

A. Ik heb allereerst verbindi1:gswerk gzdaan met de Brabantse 
afdelingen, het gewestelijk district voor de landstrijdkrachten. Het 
was toen noodzakelijk: dat het personeel, dat onder de wapenen 
werd geroepen, op geschiktheid en politieke betrouwbaarheid werd 
gekeurd. Vanwege mijn juridisc!ie ondergrond waarschijnlijk en ook, 
omdat dit werk mij zeer aantrok -- ik heb altijd veel plezier gehad 
in organisatorisch werk -, ben ik vrij spoedig aarigesteld om de 
registratie en de politieke zuivering van de officieren te doen plaats 
vinden. Dit is mijn hoofdtaak geworden. 

66578. De Voorzitter: Vielen deze oproeping en registratie, enz. 
organisatorisch onder een deel van de Binnenlandse Srrijdkrachten? 

i\. Neen. Tcen er nog geen a:"deling van het Departement van 
Oorlog te Eindhoven was, viel het onder bevelhebberschap van Prins 
Bernhnrd. 

66579. De Voorzitter: Oiider welk deel? 

A. Onder beide. De bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten 
had deze mensen nodig en de bevelhebber der Binnenlandse Strijd- 
krachten leverde ze op, c.q. verrichtte de registratie en de zuivering. 
Vrij spoedig ontstor~d echter in Eindhoven eert afdelir?~ van het 
Departement van 0o:log onder generaal i.an Nijtintten, die de re- 
gistratie onder zich nam, en dit gebeurde via de bureaux van de 
oorlogsvrijwilligers, die tsch de namen uiteindelijk moesten verzame- 
len, en het was d ~ ~ s  logisch, dat deze bureaux ook opdracht kregen de 
otfjcieren en onderofficieren, die in bevrijd gebied waren, te re- 
gistreren. 

66580. De Voorzitter: Kunt u ook enkele data noen~eii? 

A. Dit werk is ongeveer 29 November 1944 begonnen. Op 27 
November zijn de registratie en zuivering met generaal Kruls be- 
sproken, die toen chef siaf 4lil;tair Gemg was. 

66551. De Voorzitter: Hoe komt het, dat eerst op 27 November 
hierover een bespreking is gevoerd, want wij waren, wat het zuiden 
betreft, toch allang bevrijd? 

A. Nog geen maand. Eigenlijk waren toen alleen Eindhoven en een 
corridor bevrijd. Den Bosch, Tilburg en Breda zijn pas eind October 
bevrijd. Zelf ben ik pas begin November bij de stsf gekomen. Men 



had toen vrijwel geen officieren, die deze zaak konden aanpakken. Er 
was toen alleen een rompstaf en langzamerhand is hierdoor personeel 
aangetrokken, waardoor deze zaak kon gaan werken. 

66582. De Voorzitter: Waren hiervoor ook voorbereidingen ge- 
maakt vóór de gedeeltelijke bevrijding van Nedcrland? 

A. Ik heb er niets van gemerkt. 

66583. De Voorzitter: Hoe is het verder gegaan met de organi- 
satie van de recrutering? 

A. In samenspraak en met goedketiring van mijn chefs heb ik 
projecten opgesteld. Ik heb de moeilijkheden, die zich voordeden en 
de organisatorische oplossing hiervan samengevat en er een overzicht 
vaiî gegeven. Uit deze stukken kan ik U wel het een en ander ver- 
tellen. In het begin had de registratie plaats via het Bureau Oorlogs- 
vrijwilligers. Het personeel moest worden gekeurd op geschiktheid en 
politieke betrouwbaarheid. 

66584. De Voorzitter: Laten we ons eerst beperken tot de re- 
gistratie. Er zijn dus eerst oorlogsvrijwiiligersbureaux opgericht. Bent 
u daarna met de registratie begonnen? 

A. Ja, we zijn begonnen met de registratie van het bestaanúe 
personeel van de Koninklijke landmacht van vóór 1940, zowel offi- 
cieren ais onderofficieren, geen manschappen. Ik meen ook wel 
korporaals. 

66585. De Voorzitter: Inmiddels werden er zeker ook vrijwilligers 
opgeroepen? 

A. Een van de moeilijkheden was, dat iedereen opriep. Iedere 
compagniescommandant zorgde, dat de mensen kwamen, die hij 
nodig had. Het was daarom goed, dat dit meer centraal werd geleid 
in de vorm van het vooruitgeschoven Departement van Oorlog in 
Eindhoven. 

66586. De heer Posthumus: Waren dit con~pagnieccon~mandanien 
in BS.-verband? 

A. Ja, onder andere. .Men had daar mariniersbataljons, men had 
een grensbewaking, er waren marechaussees, die orgaiiiseerden. 
Iedereen had mensen nodig. 

66587. De heer Postliinmus: Dit g@g dus allemaal op persoonlijk 
initiatief van een o l  andere officier, ale een clubje mensen bij elkaar 
wilde halen? 

A. Deze mensen hadden ook opdracht. Dit hield in, dat, toen het 
Departement van Oorlog in Eindhoven was gevestigd, de staf B.N.S. 
op de hoogte kwam. Het ging echter precies andersom. Men zorgde, 
dat men de nodige mensen had, en gaf daarna aan Eindhoven bericht 
hiervao, wat precies de omgekeerde gang van zaken was. 

66588. De Voor7itter: Aanvankeiijk had de recrutering dus plaats 
door commandanten en anderen, die dsartoe het initiatief namen. 
Wanneer is het Departemeni van Oorlog in Eindhoven gekomen? 

A. Dat kan ik u niet meer precies zeggen. In ieder gevril is het 
in het tijdperk geweest tussen eind November 1944 en begin Janu- 
ari 1945. 

66589. De Voorzitter: De ongeregelde recrutering heeft dus maar 
kort geduurd? 

A. U moet dit zien als een kwaad, dat zich niet gemakkelijk laat 
uitroeien. Ik zei u al, dat het Indeiiilgsbureau Eindhoven aan het 
Departement van Oorlog mededeelde, dat men mensen bij zich had 
aangetrok~en. wat niet de methode was. 

66590. De Voorzitter: Geschiedde de recriitering-op-eigen-hoctje 
zowel door de Nederlandse als door de Binnenlandse Strijdkrachteri? 

A. De Binnenlandse Strijdkrachten mochten niet recruteren, be- 
halve voor de soldatenrangeil. Bij de Binnenlandse Strijdkrachten had 
men bepaalde officieren en het kan zijn voorgekomen, dat er nog 
iemand bij is aangetroltken, maar dat waren uitzonderingen. 

66591. De Voorzitter: Wanneer heeft het Departement van Oor- 
log de richtlijnen gegeven, waaraail ieder zich had te houden? 

A. Reeds in bet begin, maar men hield er zich niet aan. 

66592. De Voorzitter: Is u nog in hei bezit van die richtlijnen'? 

A. Ik zal het voor u nazien in mijn papieren. Ik vind ze niet, 
maar hier heeft u een eigenhandige oproep. 

De Voorzitîer: Wilt u deze brief even -voorlezei;? 

A. ,,Bij mijn bezoek aan Veil10 op Dinsdag 17 Maart jl. 
bleek, dat aldaar door Lt Shatle, arts van een Pionierbataljon 
op last van diens overste reserve officieren In werkelijken dici?st 
opgeroepen waren. Degene, die mij hiervan in kennis stelde, de 
Districtscommandant der Bewakingstroepen, de res. kapitein 
Kupers, kon mij den riaani van den ovei.ste niet geven. Met be- 
trof hier den res. luitenant Turkoiu en den res. luitenant of 
vaandrig van Hasselt. Het lijkt mij noodig, nogmaals onder de 
aandacht van diverse onderdeeleii te brengen, dut slechts via het 
CIKL personeel in werkelijken dienst kan worden opgeroepen." 
(CIKL is het Centraal Indel~nnsbureau IConinhliike Landmacht.) 
,,Het geval is des te bedenkelijker, daar, wederom volgens mede- 
deelingen van den heer Kupers, de res. luitenant Turkow van- 
wege zijn politieke houding zeker niet in aanmerking komt als 
officier te behooren tot het nieuwe Nederlandsche leger. Dit als 
schriftelijke bevestiging van het onderhoud, dat ik met U Hoog- 
edelgestrenge mocht hebben op  Dinsdag 25 Maart jl." 

Deze brief is gericht aan de chef staf der Nederlandse strijd- 
krachten t.a.v. majoor C. Ritter, te Brussel. 

66593. De Voorzitter: Van welke datum is deze brief? 

A. Van 3 April 1945. 

66594. De Voorzitîer: Dat is dan nog vrij laat. 

A. Het kwam toen ook nog weleens voor. 

66595. De Voorzitter: Kon men geen last krijgen met eventueie 
voorspiegelingen, die men aan de recruten deed? 

A. Ik stond daar grotendeels buiten. hiet de recrutering had ik 
niets te maken. Natuurlijk zijn op diverse oorl~gsvrijwilligers5~~reaux. 
waarmee ik wel in aanraking kwam, vaak toezeggingen gedaan, die 
later niet uitkwamen. Ik bemoeide i11i1 alieen met de zuivering ec 
registratie, c.q. aantrekking van het personeel boven de rang van 
soldaat. 

66596. De Voorzitter: Kunt LI de riclitlijnen vinden? 

A. Neen, ik kan u echter wel zeggen, hoe de zaak uiteindelijk is 
gelopen. Toen eenmaal de werkwijze volgens mijn opvattingen was 
komen vast te liggen na een zekere gebruiksperiode, moest dit wor- 
den bezien voor werking in het noorden van het land. Zowel de 
bevelhebber der Nederlandse strijdhrsichten als het Militair Gezag, 
beide autoriteiten, die troepen moesten aantrekken, wilclen gaarne, 
dat de Minister van Oorlog deze kwestie legitimeerde, officieel goed- 
keurde. Op gemeenschappelijk verzoek van de beveihrbber der Neder- 
landse strijdkrachten en van generaal Kruis ben i% naar LonQen ge- 
gaan om deze kwestie te bespreken met de Minister van Oorlog ad 
interim, de heer de Booy. Deze kwestie is door de Minister van 
Oorlog overgenomen met een kleine wijziging, nl. clat naast de tes- 
tende officier van de Binnenlandse Strijdkrcxhten, die werd aan- 
gesteld door de gewestelijke coilîmandailt der Rinnei~landse Strijd- 
krachten om op zo'n oorlogsvrijwilligersburea~~ de man in  westi ie 
onder de loupe te nemen met kennis van zaken, omdat hij uit de- 
zelfde plaats kwam of althans uit het gewest, dat riaast deze testende 
officier ook iemand aangesteld werd, die als vertegenwoordiger van 
de Minister van Oorlog de zaak zou bekijken om deze beoordeling 
niet te eenzijdig te doen zijn. Dit is praktisch de enige wijziging, die 
in deze werkwijze is aangebracht naar aanleiding van die bespreking. 
Deze werkwijze is toen samengevat in hoofdstuk 8 van het boekje 
,,Bevelhebber der Nederlandsche strijdkrachten", dat door mij is voor- 
bereid en, nadat het door mijn chef was geparafeerd, door mij ter 
tekening is aangeboden. 



66597. De Voorzitter: Stonden de oorlogsvrijwilligersbureaux 
rechtstreeks onder het Departement van Oorlog? 

A. Ik meen, dat ze in het begin onder Militair Gezag stonden. 
Ik merk nu, dat ik zoëven een fout heb gemaakt. In het begin gaf 
het Militair Gezag de opdrachten tot testing. Dit is natuurlijkerwijze 
naar generaal van Nijnatten overgegaan als vertegenwoordiger van 
de Minister van Oorlog. 

66593. De Voorzitter: Ik heb hier een brief van de bevelhebber 
der Nederlandse strijdkrachten aan de Minister van Oorlog van 
22 Maart 1945, waarin staat: ,,Nieuwe werkwijze betreffende regis- 
tratie van het kaderpersoneel der Koninklijke Nederlandsche Land- 
macht, zooals die was samengesteld op 10 Mei 1940." Daarin worden 
6 punten genoemd, waarin de nieuwe werkwijze is vervat. Dit zijn 
dan waarschijnlijk de door u bedoelde richtlijnen. 

A. Dat is de samenvatting van de werkwijze. 

66599. De heer Posthumus: Is dit dezelfde samenvatting, die u 
zoëven heeft genoemd? 

A. Inderdaad. Dit alles was bedoeld om uitsluitsel te geven. Wij 
wilden de papieren klaarmaken voor de commissie, die uiteindelijk 
met de zorg voor de zmvering zou zijn belast, vooral om te voor- 
komen, dat in deze nog zeer gevaarlijke tijd op veiligheidsgebied 
verkeerd personeel zou worden aangetrokken. 

66600. De Voorzitter: Weet u iets van de wijze, waarop de man- 
schappen voor de Expeditionnaire Macht zijn aangetrokken? 

A. Dat viel buiten mijn bevoegdheid en werkkring. Hiervoor was 
een aparte officier aangesteld, die ik toevallig kende, luitenant, later 
kapitein, Thirion. Dit is het enige, dat ik hieromtrent weet. 

66601. De Voorzitter: Werkte deze instantie geheel los van andere 
afdelingen? 

A. Deze instantie werkte samen met het Centraal Indelingsbureau. 
Naast de L.I.B.'S was de Expeditionnaire Macht, die zou worden ge- 
vormd, de grote slokop geworden van mensenmateriaal. De L.I.B.'S 
werden vooral uit de Binnenlandse Strijdkrachten gerecruteerd en 
geëncadreerd met zoveel mogelijk personeel als kon worden opge- 
leverd door de Binnenlandse Strijdkrachten, naderhand aangevuld 
met het ontbrekende kader. 

De Voorzitter: Het was dus wel een verwarrend beeld. 

A. Er moest met grote spoed worden gewerkt. Wij hebben met 
de geallieerden ontzaglijke moeilijkheden gehad, juist in verband met 
de L.I.B.'S, die het meest noodzakelijk waren. Het ene ogenblik ont- 
stonden er moeilijkheden in Griekenland. Op het hoogste niveau 
werd dan doorgegeven, dat er geen oorlogsvrijwilligers meer moesten 
worden aangenomen; men wilde geen partisanen. Het volgende ogen- 
blik deden de Franse troepen, die uit de Armée Blanche waren ont- 
staan, niet anders dan roven. De L.I.B.'S werden toen weer afge- 
schreven. Het daarop volgende ogenblik moesten zoveel mogelijk 
troepen worden geleverd om de Maaslinie aan te vullen, omdat de 
Engelsen daarvoor geen troepen hadden, wat tot gevolg had, dat er 
plotseling driemaal zoveel L.I.B.'S moesten worden aangenomen. Dan 
kwam er weer iemand van de Administrative Headquarters, die wel 
van mening was, dat er mensen moesten komen, maar hij had geen 
battle-dresses. Het Engelse leger kwam al 100 000 battle-dresses te- 
kort, en daarom kon voor deze mensen niets worden geleverd. Het 
gevolg was, dat men voortdurend zwenkte tussen: alles weg en zoveel 
mogelijk leveren. Omdat de geallieerden de enigen waren, die hierin 
iets hadden te zeggen, kreeg men op dit gebied natuurlijk grote moei- 
lijkheden. Z.K.H. Prins Bernhnrd is zelf enige malen naar Versailles 
gevlogen om deze kwesties in orde te krijgen. 

66603. De Voorzitter: Wanneer ik uw verhaal goed heb begrepen, 
werden de Binnenlandse Strijdkrachten dus niet verder uitgebreid. 
Er werd wel gerecruteerd voor de Nederlandse strijdkrachten. maar 
niet voor de Binnenlandse Strijdkrachten. Of kwamen er bij de 
Binnenlandse Strijdkrachten toch wel mensen bij? 

A. Op een gegeven moment kreeg men opdracht b.v. 15 L.I.B.'S 
te vormen. Er moest dan worden nagegaan hoeveel mensen ir;en be- 
schikbaar had. Wanneer men te veel mensen had, kon men een be- 
paalde hoeveelheden wegwerken bij de medische en geschiktheids- 
testing. Wanneer men tekort aan mensen had, moest men recruteren. 

De recrutering hing dus af van de eisen, die op dat ogenblik door de 
geallieerden werden gesteld. We hebben een ogenblik groepen men- 
sen naar huis moeten sturen, andere ogenblikken meenden we men- 
sen te moeten aantrekken. 

66603. De Voorzitter: In het begin hebben zich toch heel wat 
oorlogsvrijwilligers opgegeven. 

A. Er gaven zich oorlogsvrijwilligers op bij duizendtallen. Dezen 
gingen of naar de Expeditionnaire Macht, of naar de mariniers, of 
naar de zeemacht, of naar de luchtmacht. 

66604. De Voorzitter: Wanneer we onderscheid maken tussen 
de Nederlandse strijdkrachten en de Binnenlandse Strijdkrachten, wat 
ging er dan precies naar de Nederlandse en wat naar de Binnenlandse 
Strijdkrachten? 

A. Wanneer de Binnenlandse Strijdkrachten waren klaargemaakt 
voor de strijd, werden ze door de Nederlandse strijdkrachten geadop- 
teerd, kwamen dus bij de landmacht onder de bevelhebber der 
Nederlandse strijdkrachten. 

66605. De Voorzitter: Hadden de Binnenlandse Strijdkrachten 
geen andere functie dan als opleidingsinstituut te fungeren? 

A. Wie er voor voelde, ging naar de L.I.B.'S. Er waren mensen, 
die in bewakingskampen terechtkwamen bij de politieke delinquen- 
ten, die het oude instituut van de bewakingstroepen voortzetten. Er 
waren mensen, die voorkeur hadden voor grensbewaking of voor 
Expeditionnaire Macht. Men was volkomen vrij om te tekenen. 
Ongeveer 90 % bestond uit de oorspronkelijke Binnenlandse Strijd- 
krachten, die in dit verband zijn gebleven en zodoende Koninklijke 
landmacht zijn geworden. 

66606. De Voorzitter: U heeft zojuist gezegd, dat uw werk de 
registratie en de zuivering omvatte. Wat kunt u mededelen omtrent 
uw werkzaamheden ten aanzien van de zuivering? 

A. Men verlangde bij het Departement van Oorlog een over- 
zicht -- niet alleen geregistreerd, maar ook politiek gecommenta- 
rieerd - van het personeel, dat beschikbaar was. Pk zal mij nii tot de 
officieren beperken. Later is voor de onderofficieren een soortgelijke 
werkwijze gevonden. Wanneer zich een officier op een oorlogsvrij- 
willigersbureau meldde, werden allereerst door het bureau zelf' de 
militaire gegevens van de persoon in kwestie geboekstaafd. Vervol- 
gens kwam deze man ter beoordeling bij een functionaris uit de 
Binnenlandse Strijdkrachten, dre over het politiek gedrag van deze 
officier aantekeningen maakte op een formulier, dat uniform was 
voorgeschreven. Deze gegevens gingen daarna naar het Centraal 
Indelingsbureau. Op dat ogenblik maakte generaal var1 Nijtzattetz 
nog uit, of deze man naar aanleiding van deze gegevens zou worden 
opgeroepen. Naderhand is dit via de Commissie-Koot gegaan en 
overgenomen door de adjudant-generaal. De organisatie van deze 
werkwijze heb ik later voor het gehele land moeten opzetten. 

66607. De Voorzitter: Waren er bepaalde criteria volgens welke 
men werd beoordeeld? 

A. Deze criteria hadden wij vastgesteld naar aanleiding van de 
verschillende meningen, die er naar voren kwamen. Wij hadden zo 
hier en daar het oor eens te luisteren gelegd. Als criterilkm werd o.a. 
aangenomen, dat iemand, die met de Duitsers had samengewerkt, 
in welke vorm ook, niet geschikt zou zijn voor hrt nieuwe Neder- 
landse leger; iemand, die zich geheel afzijdig had gehouden gedurende 
de oorlog, was ook niet geschikt. Dit waren eigenlijk de hoofdcriteria. 

66608. De Voorzitter: Werd ook met de kwestie van het erewoord 
rekening gehouden? 

A. Wij hadden daarmee niets te maken. Het erewoord is alleen 
door beroepsofficieren gegeven. Bovendien was men in onze kringen 
algemeen van mening, dat een erewoord, aan deze bandieten gegeven, 
niet zo ontzettend veel binding gaf. In de één of twee gevallen, dat 
wij daarmede te maken hebben gehad, hebben wij daar heel een- 
voudig overheen kunnen stappen. 

66609. De heer Fens: Uw commandant was toch ook beroeps- 
officier? 

De Voorzitter: De heer van Nijnatten was ook beroepsofficier. 

A. Hij is, naar ik meen, in krijgsgevangenschap geweest. 



66610. De Voorzitter: Ik merkte dit op, omdat het geval-van Nij- 
natkn in onze stukken nogal een rol speelt, vooral ten aanzien van 
de kwestie van het erewoord. 

A. In de kringen van het verzet was men algemeen van oordeel, 
dat deze mensen juist hadden gehandeld, zonder dat er andere klanken 
naar voren kwamen. Wij behoorden bij de staf van majoor de Bie, 
later overste de Bie, en onder generaal van iVijnatten (in Den Bosch 
werden wij bij wijze van spreken samengekoppeld) en daardoor heb 
ik daarmee weleens te maken gehad. Niet alleen in beperkte kringen, 
maar over het algemeen vond men het juist, dat inen het erewoord 
had gegeven. 

6661 1. De Voorzitter: Ik heb hier een brief, waarin sprake is van 
,,samenstelling van een Werkcon~niissie, die het Departement van 
Oorlog zal adviseeren bij de oplossing van vraagstukken, waarbij de 
kennis van hen, die thans op het vasteland werken, niet kan worden 
gemist". Daarin wordt u aangegeven als secretaris. Is die commissie 
ooit tot stand gekomen? 

A. Dat was, naar ik meen, de commissie, waarin zitting zouden 
hebben overste Pahud, majoor Meynerr, majoor Staal, majoor Fro- 
wein en ik als secretaris. Deze commissie heeft echter als zodanig 
nooit gewerkt. 

66612. De Voorzitter: Weet u ook, waarom deze commissie nooit 
heeft gewerkt? 

A. Waarschijnlijk omdat deze taak is overgenomen door het 
Departement van Oorlog. Kunt u mij zeggen van welke datum deze 
brief is? 

De Voorzitter: Deze brief is van 22 Maart 1945. 

A. Dan is mij al duidelijk, waarom deze commissie nooit heeft 
gewerkt, want vlak daarna is de rush naar Noord-Nederland ge- 
komen. Daarna is het Departement van Oorlog in den Haag gaan 
werken, wat deze coinmissie overbodig maakte. 

66613. De Voorzitter: Weet u jets van de vraagstukken, die aan 
het oordeel van deze commissie zouden worden onderworpen? Op 
deze lijst staat: ,,Welke zijn de voorwaarden voor al of niet politieke 
betrouwbaarheid, waaraan het geregistreerde kaderpersoneel der 
Koninklijke Nederlandsche Landmacht. zooals dit in feite in Mei 
1940 in dienst was, moet voldoen? Immers, er ontbreken nog steeds 
richtlijnen voor het Hoofd C.I.K.L., aangevend welke personen, ge- 
zien hun politieke houding, al dan niet in aanmerking komen om in- 
gedeeld te worden (b.v. ,.Tot wanneer ,,mag" men in den Neder- 
landschen Arbeidsdienst geweest zijn?")" 

A. Dit punt is door de Commissie-Koot overgenomen, die vrij- 
wel direct na de bevrijding van ons gehele land in werking is ge- 
treden, zeer op mijn aandringen, omdat er een officieel zuiverings- 
orgaan moest ontstaan. Men had hiervoor wel richtlijnen op papier 
staan. Regionaal was hierop wel enig commentaar geleverd, maar 
er moest toch een centrale regeling voor het gehele land komen. Van 
het begin af heb ik er steeds op aangedrongen, dat er een centrale 
commissie moest komen, zoals er ook andere zuiveringscommissies 
waren, zoals de Coinmissie-Koot en de Commissie-van Voors?. 

66614. De Voorzitter: De tweede kwestie was: ,,Welke categorie 
personen komt in aanmerking om rechtstreeks in de officiersopleiding 
te worden opgenomen (in overleg met generaal-majoor van Nij- 
natten)?" 

A. Dat was een grote moeilijkheid, die, zoals al deze vraagstukken, 
op de staf van de Prins naar voren zijn gekomen. Men wilde een 
soort redelijke middenweg vinden tussen het idee: ,,officier moet 
iedereen worden, die dapper is, leiding weet te geven en genoeg kent 
om dit als zodanig te kunnen toepassen" en het idee van vóór de 
oorlog ,,H.B.S. of gymnasiumdiploma als eerste vereiste". Een officier 
moet in vredestijd kunnen doceren en representatief zijn; hij moest 
niet met de verkeerde kant van een vork zitten eten. Om deze reden 
was dit vraagstuk ook op  de agenda van deze commissie geplaatst. 

66615. De Voorzitter: Welke instantie heeft zich uiteindelijk met 
deze kwestie bemoeid? 

66616. De Voorzitter: Het derde punt was: ,,Vaststelling van de 
positie van oud-beroeps- en reservepersoiieel, wanneer deze tot een 
officiersrang zijn bevorderd." 

A. Reeds in het begin deed zich de grote moeilijkheid voor van 
de tijdelijke rangen. B.V. voor de functie, Naarkoor ik werd opge- 
roepen, zou normaal een majoor of overste worden aangesteld. Iii de 
loop van de tijd ben ik van lste-luitenant sok majoor geworden Om 
nu een regeling te treffen, dat deze niensei~ cp een bepazlde nijze 
in hun eigen rang terugkwamen, was van groot belarlg. Ik geloof, 
dat men er 111~1 juist aan toe is, hierairn een einde te maken. 

66617. De Voorzitter: Punt vier hield in: ,,Vaststelling van den 
definitieven inhoud der verbandacte voor oorlogsvrijwilligers." 

A. Daar heeft u de slang met de acht en twintig koppen. Ik ben 
hier alleen zijdelings mee in aanrakiag geweest. In de loop der tijden 
was er een aantal vormen van deze verbintenisacte ontstaan. Zo 
kwam het voor, dat iemand, die een week later dan een ander een 
verbintenis had getekend, betrekkelijk voor een geheel andere ter- 
mijn vastzat. Omdat ik hier en daar klachten hierover vernam, heb 
ik sterk aangedrongen op een regeling, die hierin enige orde zou 
scheppen. Dit was echter een competentie van het Departement van 
Oorlog, waaraan wij dus niets konden doen. 

66618. De heer Fens: Men had op de verscliillei~de recruteririgs- 
bureaux toch waarschijnlijk wel een model-veibandacte? 

A. Men had b.v. met de L.I.B.'S het plan, dat zij naar Duitsland 
zouden worden gezonden. Ze zijn naar Indie gegaan. In verbund met 
het plan ze naar Duitslaild te zenden had men een bepaalde termijn 
vastgesteld. De Expeditionnaire Macht zou naar Indië gaan en na- 
tuurlijk zat daaraan dus een andere termijn vast. De grensbe'"vaking 
had ook weer een andere verbintenis. Zo was er een zeer gevarieerd 
aantal verbandacten voor oorlogsvrijwilligers. 

66619. De Voorzitter: Is het u ook bekend, dat er bij de aan- 
melding toezegging werd gedaan. dat men oificier werd? 

A. Ik ben er van overtuigd, dat deze toezeggingcri zijn gedaan. 

66620. De Voorzitter: Is er dan toezegging gedaan, dat men ge- 
plaatst werd bij de officiersopleiding of dat men de rang van oificier 
zou krijgen? 

A. Dat kan ik u niet zeggen. Ik heb altijd zeer sceptisch gestaan 
tegenover klachten op dit gebied. Men interpreteert vaak iets geheel 
anders dan dit in werkelijkheid is gezegd. Ik geloof eckte; wel, dat 
sommige hoofden van oorlogsvrijw~lligersb~ireaux, om bie minszn 
warm te maken, iets meer hebben gezegd aan strikt kon w o r d e ~  uit- 
gevoerd. 

66621. De Voorzitter: Het vijfde piint was: ,,Voorwaarden voor 
de indeeling van de Binnenlandsche Strijdkrachten in de Koninklijke 
Nederlandsche Landmacht in het noorden." 

A. Dit slaat ook op de verbandacte, gebrek aan uniformiteit. Dit 
viel niet meer direct onder onze competentie. Nu het einde in zicht 
was en men tot resultaten kon komen, nas  het nodig uniforme richt- 
lijnen vast te stellen. 

66622. De Voorzitter: De bedoeling was dus om, wanneer het 
noorden was bevrijd, de zaak voor elkaar te hebben? 

A. Inderdaad. 

66623. De Voorzitter: Het zesde punt was: ,,Welke ondercleelen 
moeten worden opgebouwd naast de Exped~tionnaire Macht? Welke 
speciale eischen moeten worden gesteld aan de Osrlogsvrijwilligers, 
die daarbij worden ingedeeld?", dus bij andere onderdelen dan de 
Expeditionnairc Macht. 

A. Naast de Expeditionnaire Macht had men de L.I.B.'S en Iater 
zouden er worden opgericht 2de divisie, 3de divisie, gemotoriseerde 
divisie, korps aan- en afvoertroepen, kwartiermeester-generaal. Dit 
moest alles nog worden opgebouwd. Men had bijna nog niets. 

66624. De heer Fens: Waarschijnlijk was het de bedoeling om 
naast de Expeditionnaire Macht ook een Europees Nederlands leger 
op te bouwen? 

A. Ik denk, dat dit vraagstuk tenslotte is terechtgekomen op de 
plaats, waar het thuishoort, namelijk op  het Departement van Oorlog. 



A. Voorlopig werd het accent bij alle besprekingen, die ik heb 66630. De Voorzitter: Naar uw oordeel was deze zaak dus zeer 
meegemaakt, heel duideliik op Indië gelegd. Het Iieeft heel lang duidelijk'? 
geduurd, vó6rdat men a a i  dc-L.I.B.'S een andere bestemming heeft 
gegeven, en eigeniijk is  de hiervoor dat de E ~ ~ ~ -  A. Ongetwijfeld. Ik voor mij heb de op nonactiviteit-stelling 

d&ionnaire ~~~l~~ niet T&es om te worden uitgezondeil. van beroepsofficieren altijd als een onwettige maatregel aangevoeld. 

Uit een soort noodspFo!lg heeft men toen de L.I.H.'S riaarlndië ge- 
stuurd, waar ze rijn omjevormd tot nori,lale infanteriebataljons. 66631. @e Voorzitter: Het beroepspersoneel werd dus niet auto- 

had ook een tweede ell tierde divisie in het hoofd, ell daarnaast matisch op nonactiviteit gesteld om daarna ~i i t  te malten of zij ge- 

heeft men wel gesproken cver een gepantserde divisie, enz. schikt warer, om opnieuw in d i ~ n s t  te k ~ i ~ ~ e i ~ ' !  

66625. De Voorzitter: Ik h.eb hier een brief van 27 Maart 1945 
van de beveihebber der Kederlanclse strijdkrachtcn aan het Depar- 
tement van Oorlog in Londen, waarin sprake is van de conferentie, 
die u zoëven liebt genoemd, van I hlaart 1945 van de h4inister van 
Oorlog. De hlinister heeft u hierbij opgedragen ,,om na te gaai1 
in hoeverre bij wederindeeling rekening werd gehouden met het ge- 
drag van het Nederlandsche kaderperscineei gedurende de 5 oorlogs- 
dagen in 1940". ,,De luitenant van Zinnicq Bergmarzn deelde toen 
aan den Minister inede, dat slechts rekening kon worden gehouden 
met de officieele gevechtsverslagen en eventueel aanhangig gemaakte 
krijgsraadzakeii over plichisvcrzui!n of dcsertie." Herinnert u zich 
nog iets hiervan? 

A. Ja zeker, dit was een van de moeilijkste punten, die er waren. 
Toen dit bij de Minister ter sprake kwarn, heb ik naar voren ge- 
bracht, dat, wanneer hij anders zou werken dan via de norinale ge- 
vecntsverslagen en krijgsraadzaken, die aanhai~gig zijn gemaakt, hij 
zou moeten ~iitzoeken, wat er waar is van de eindeloze roddelver- 
halen. 

66626. De Voorzitter: Welke rol speelde hei Indelingsbureau van 
de Koninklijke landmacht in deze kwestie? 

A. Oorspronkelijk hadden wij deze taak voor de twee organiek 
aantrekkende krachten: Militair Gezag en bevelhebber der Neder- 
landse strijdkrachten. Naderhand is deze functie eigenlijk volkomen 
in dienst gekomen van het Departement van Oorlog. Het zou niet 
abnormaal zijn geweest, wanneer ik niet mijn kleine stafje zou rijn 
overgenomen door het Departeinent van Oorlog. 

66627. De Voorzitter: De brief eindigt aldus: ,.Zijne Excellentie 
de Minister van Oorlog kan dus overtuigd zijn, dat deze aange- 
legenheid de volie aandacht heeft van het Hoofd Indeelingsbureau 
Koninklijke Nederlandsche Landmacht." 

A. Slaat dit op de kwestie van de zuivering? 

De Voorzitter: Neen, de kwestie van de officiële gevechtsverslagen, 
die als maatstaf moesten worden gebruikt voor de beoordeling van 
het kaderpersoneel gedurende de vijf oorlogsdagen in 1940. 

A. Generaal van Nijnatten wisselde deze gegevens, voor zover hij 
ze zelf had, uit aan ons. Wanneer generaal varz Nijnatten van een 
officier wist, uit de gevechtsrapporten of anderszins, dat deze in de 
oorlogsdagen in 1940 niet had gedaan, wat hij moest doen, wachtte 
hij met hem in te delen. Het kan natuurlijk ook zijn voorgekomen, 
dat uit een vrij duidelijk verhaal van derden blijkt, dat deze man 
zijn plicht niet had gedaan in de oorlogsdagen, waarop generaal van 
Nijnatterz ook niet dadelijk besliste of de nlan in kwestie zou worden 
aangenomen. Generaal van Nijnntt~tl lieeft altijd hard gewerkt om tot 
coördinatie in zake de zuivering te komen. Bij de lagere instanties 
had men vaak moeilijkheden om deze te overtiiigen van het nut 
van deze zaak. en daardoor liepen de pogingen van generaal van 
Nijnatten spaak. 

66628. De Voorzitter: Heeft u nog kennis gemaakt met de vraag 
,,of al het beroepspersoneel nog moest worden beschouwd in werke- 
lijken dienst te z~jn  of dat geacht moest worden, dat het b.v. met 
ingang van 15 Mei 1940 automatisch op nonactiviteit is gesteld". 

A. Dat is een gevoelskwestie. Juridisch waren ze zeker nog in 
werkelijke dienst. 

66629. De Voorzitter: Deze vraag is door de bevelhebber der 
Nederlandse strijdkrachten op 14 November 1944 aan de Minister 
van Oorlog voorgelegd. 

A. De bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten stond in dienst 
van de Minister en heeft als zodanig uitsluitsel willen hebben op 
deze vraag, waarvan hij het antwoord zelf w7el aanvoelde, maar deze 
kwestie moest worden gelegitimeerd. 

A. Dat is een andere kwestie. Ik was met personeeisstukken zo 
nauw verweven, dat inen mij weleens vroeg. hoe ik over deze 
kwestie dacht. Ik heb dan altijd gezegd, dat ik de maatregel van 
het op nonactiviteit stellen door de bezetter een onwettige maatregel 
heb gevonden. Het is weer een hecl andere vraag of deze mensen 
qua geschiktheid en leeftijd geschikt zijn oin terug te keren iii het 
nieuwe leger. Allen trof vrijwel geen enkele beroepsofficier aan, en 
degenen, die men aantrof, waren door ziekte of door andere om- 
standigheden in het vaderland teruggekomea. In het ene geval 
moest men medisch voorzichtig zijn, in het andere geval moest men 
politiek oppassen deze man weer in dienst te stellen. 

66632. De Voorzitter: In opdracht van de inspecteur-generaal 
van de Koninkiijke landrnacht heeft u ern reis gemaskt naar Enge- 
land om een bezoek te brengen aan de cornn~andant van de Neder- 
landse troepen in Engeland in verband met een onderzoek naar 
klachten in zijn bevelskring. Kunt u enc vertellen, welke klachten 
dat waren? 

A. In die tijd werd de Prins van bevelhebber der Nederian~dse 
strij'dkrachten tot inspecteur van de Koninklijke landrnacht benoemd. 
Ik meen, dat dit is gebeurd met ingang van 1 Xovember 1945. Er 
waren toen verschillende klachten binnengekonien van administratieve 
aard, van welfare-zijde en van kledingsaard. De Prins zou enige tijd 
later als inspecteur een reis naar Engeland maken om een onderzoek 
in te stellen naar deze moeilijkheden, maar hij wilde gaarne vooraf 
hierover worden ingelicht. Zoals het behoort, heb ik mij eerst gemeld 
bij de commandant van deze troepen en bij hei '#ar Office om een 
legitimatie voor mijn reis te krijgen. Door het hlinisterie van Oorlog 
van Engeland is deze reis voor mij opgesteld en i~ heb de verschil- 
lende onderdelen bezocht en met de officieren, dis daar maren, ge- 
sproken. Ik heb over deze reis een rapport gemalkt. 

66633. De Voorzitter: Kunt u dit stuk aan de commissie afstaan? 

A. Ik heb er geen afschrift van. Het geeft in beleefde terinen 
weer wat in die dagen is gebeurd. 

66634. De heer Fens: Hierin zijn dus geen kidchte:l opgenomen 
over eventuele toezeggingen, die niet zijn nagekomes. Bent u daar- 
voor niet uitgestuurd? 

A. Neen, dat was de vraag nlet. Ik heb daar wel mensen ontmoet, 
waarvan ik zelf voelde, dat het jammer was. dal zil met bij een 
officiersopleiding waren geplaatst. Ik heb ook mensen gesproken, d:e 
zelf wel naar een ~ff~ciersopleiding wilden. onidst ze voelden, dat zij 
daaibij behoorden. Deze klachteq waren niet van ernstige aard. Rfen 
had deze mensen wel toezeggingen gedaan. dat z11 na afloop van de 
cursussen bij loting zouden worden heringedeeld bij een trainings-unit. 
De Engelsen zelf deden hier iets aaq door de War Office Selection 
Board. Aangezien de Engelse War Otilce Selection Board voor de 
Engelsen zelf goed werkte en redelijke resultaten afwierp, heb ik 
hieraan niet al te veel riandaclit besteed, omdat ik vond, dat deze 
kwestie op deze w~jze heel behoorlijk werd opgelost. 

66635. De Voorzitter: Wat was uw algemene iridriil; over d e ~ e  
troepen in Engeland? 

A. Er ontbrak nogal het een en ander aan. Dit is een officieel 
rapport. Wet zou door officiële instanties worden gelezen en het werd 
daarom in een andere vorin gegoten dan wellicht in een mondeling 
onderhoud zou geschieden. 

66636. De Voorzitter: Kunt u het hier dan in een vorm gieten 
met mondelinge toelichting? 

A. Ik vond, dat de organisatie in Engeland niet erg klopte. Een 
van de grote punten, die zeer slecht waren geregeld en waar niets 
aan gebeurde, was de kostbare tijd. die verloren ging doordat men 
lange tijd moest wachten in Wolverhanipton voordat men aan de 
beurt kwam om bij een bepaalde cursus te komen. De cursussen 
waren bovendien dermate siecht getimed, dat men daarbij ook weer 
tijd verloor. Dit was wel een van de hoofdpunten. 



66637. De Voorzitter: Is dit te wijten aan de Nederlanders of aan 
de Engelsen? 

A. De Engelsen hadden op dit moment de oorlog in Europa en 
Japan achter de rug. De Engelse instructeurs gingen slow down. De 
Nederlanders hadden in Indië nog iets op te knappen en wilden dus 
vooruit. Onze mannen hadden dus gruwelijk het land aan het feit, 
dat ze tussen de cursussen door maar steeds moesten wachten. Dit 
was dus een organisatiefout. 

66638. De Voorzitter: Naar uw oordeel had hierin dus een taak 
gelegen voor de commandant van de Nederlandse troepen in Enge- 
land? 

A. Ja. 

66539. De Voorzitter: Ik dacht, dat generaal van Voorst Evekitzk 
nogal bekend stond als een voortvarend man. 

A. Naar aanleiding van deze reis heb ik nogal moeilijkheden 
ondervonden, en daarom wil ik mij liever niet over deze opmerking 
uitlaten. 

66640. De Voorzitter: Met wie hebt u moeilijkheden gehad? 

A. Met de Minister van Oorlog, nadat generaal van Voorst Eve- 
kink met hem had gesproken. 

66641. De heer Fens: Ik zie hier in uw rapport onder punt 3 vaii 
de ,,Punten, die desalniettemin de belangstelling van Uwe Koninklijke 
Hoogheid hebben zijn: 

,,Onder diegenen, die bestemd zijn voor onderofficieren zijn ern 
aantal eigenlijk van het officiershout gesneden. Hieraan wordt ge- 
deeltelijk tegemoet gekomen door ,,W.O.S.B.E." Mochten echter 
ook hierbuiten nog mogelijke officierscandidaten naar voren 
treden, dan moeten dezen hun kans krijgen. Eventueel na afloop 
van de opleiding van de Divisie, wanneer zulks organisatorisch 
niet anders mogelijk is. Maar de allereerste enthousiaste vrijwil- 
ligers achter te stellen bij de lichtingen van het voorjaar zou 
onrechtvaardig zijn."." 

Was dit nu niet eigenlijk de grote bron van klachten op dit gebied? 
Waar u dit onder een apart punt naar voren brengt om het onder de 
aandacht van de Prins te brengen, wekt het bij mij de veronderstelling, 
dat dit inderdaad toch eriistige klachten   IJ LI geweest. 

A. Ik had de indruk, door de War Office Selection Board en 
naar aanleiding van wat de heer Meyizeil heeft gezegd - u moet niet 
vergeten, dat toen ik nog in Engeland was, de heer Meynen al was 
gearriveerd en wij ongeveer gelijktijdig teruggereisd zijn - dat 
namelijk nadien voor deze mersen de mogelijkheid zou worden ge- 
opend, dat zij ilit de groep zoude:i worder: gehaald en als officiers- 
kader voor de volgende divisie hun plaats zouden krijgen. Ik dacht, 
dat dit voldornde wrarb'org was om dit punt in orde te maken. Ik 
heb het toch bij de inspecteur-generaal naar voren gebracht, opdat 
er van twee zijden aan zou worden gewerki. 

66612. De hecr Fezs: Hoe is dit te uwcr kennis gekomen? 

A. Bij de bezoeken heb ik mensen gesproken, die dit naar voren 
brachten. Ik hdd door de War Office Selection Board en door de 
toezegging van de ?/linister de indruk, dat deze klacht zeer spoedig 
uit de wereld zou zijn geiiomcn. In de praktijk is dit niet volledig 
tot zijn recht gekomen. 

66643. De Voorzitter: Is u nog in het bezit van stukken, die voor 
de cominissie van belsng k ~ n n e n  zijri? 

A. Ik zou ze graag even rangschikken, waarna ik u de papieren 
zal opsturen. U kunt ook alles hier liauden. 

De Voxaitler: Wij zoiidcn dat zeer op pr.js stellen en wij zullen 
ze u terugzenden. Ik dank u zeer voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit het verhoor. 

I-T. E. A. 11. VAN ZINKICQ BERGMANN. 

ALGERA, voorzitter. 

POSTHUM US. 

F E N S .  

OOSTERHUTS, griffier. 
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Tegenwoordig de  heer Algera, voorzitter, de heren Posthumus en 
Fens, leden, alsmede de  heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

MARTINUS GIJSBERTUS VAN KESTEREN, 
oud 56 jaar, wonende te 's-Gravenhage, generaal-majoor van de  

artillerie. 

Hij legt de  eed af als getuige. 

66644. D e  Voorzitter: Was u in  Mei 1940 beroepsofficier? 

A. Ja. 

66645. D e  Voorzitter: U bent later waarschijnlijk in krijgsgevangen- 
schap gegaan en na de oorlog teruggekeerd? 

A. Ja, ik ben in 1945 teruggekeerd. 

66646. D e  Voorzitter: Als beroepsofficier hebt u te maken gehad 
met de kwestie van het erewoord, welke ook is betrokken in het 
onderzoek van de commissie. D e  commissie moet daarover te harer 
tijd een oordeel vellen. D e  kwestie is deze: op 15 Juli 1930 hebbcn 
verschiiiende officieren van het Nederlandse leger het erewoord aan 
de Duitsers gegeven. Daarna zijn er geweest, die dat  erewoord hebben 
gebroken en naar Engeland zijn gegaan; de Regering heeft gebruik 
gemaakt van bun diensteï, terwijl in bet internationale recht een 
bepaling is, die zegt, dat de Regering dat  in zo'n geval niet mocht 
doen. Dit raakt dus het Regeringsbeleid in Londen. N u  stelt de  
commissie er ter completering van haar gegevens steeds grote prijs 
op, wanneer degeneïi, die vó6r haar verschijnan, willen mededelen, 
hoe zij dat vraagstuk hebben gezien om zo goed mogelijk een oordeel 
te kunnen ve!len. Mag ik u daarom vragen hoi., uw standpunt is ter? 
opzichte van deze vraag: waarom 11 geen bezwaar hebt gehad om het 
erewoord af te leggen tegenover de Duitsers? 

A. Ik heb er g e n  bezwaar tegen gehad, omdat van de  zijde van 
de hoogste legerleiding toen het advies is gegeven, dat  het toege- 
staan was. 

66647. D e  Voorzitter: Wat verstaat u onder de hoogste leger- 
leiding? 

A. Ik weet niet of generaal Wirzkeliiian er toen nog was en of dat 
van hen? afkonistig was, of dat  generaal Wirikelnzarz al weg was. 

D e  Voorzitter: Generaal Wiizkelfi?aïl was al weg. 

A. Op dat  moment? 

D e  Voorzitter: Ja, generaal Winkel~rran is - naar ik meen - in 
Juli weggebracht, om precies te  zijn 1 Juli. 

.A. Toen heeft generaal C ~ ~ ~ s l e l z s  het overgenomen. In  ieder geval 
de toenmalige hoogste chef heeft het advies gegeven, dat  er geen 
'cezwaar tegen was, dat de  beroepsoffic1er;n deze verklaring tekenden. 

66648. D e  Voorziîter: Was dat een schriftelijk stuk? 

A. Ja, dat  was een schriftelijk stuk. 

66649. D e  Voorzitter: Dus die brief hebt u ook zo gekregen? 

A. Ja, ik heb die brief ook zo in handen gekregen. 

66650. D e  Voorzitter: Wad u ook de beschikking over d e  tekst 
vún het erewoord! 

A. Ik meen, dat  er ook de  tekst in  stond van de verklaring, die 
moest worden getekend. 

66651. D e  Voorzitter: Was het ook uw oordeel, dat  die verklaring 
erg ver ging? 

A. Neen, ik geloof niet, dat die verklaring erg ver ging. Die ver- 
klaring betrof - voor zover ik I-iet mij herinner - in hoofdzaak het 
zich onthouden van handelingen. 

66652. D e  Voorzitter: Ja, maar er stond ook in, dat  er geen ver- 
zuim mocht worden gepleegd. 

A. Ket  was toch ,,geen afbreiik mocht worden gedaan"? 

D e  Voorziîter: Er stond iets in over verzuim. 

A. Ik herinner mij, eerlijk gezegd, de verklaring niet precies meer. 

66653. D e  Voorzitter: I n  ieder geval hebt u er zich toen wel goed 
rekenschap van gegeven'? 

A. Ja. 

66654. D e  Voorzitter: Maar uitsluitend op grond van een advies 
van hogerhand, heeft u de verklaring getekend? 

A. Ja. 

66655. D e  heer Fens: Mag ik misschien proberen om de  herin- 
nering var. de generaal enigszins terug te  brengen? Is  dat  niet een 
brief geweest van kolonel v n ~ z  Alphr,:? 

A. Misschien dat ik die brief nog thuis heb. 

D e  heer Fens: Ik meen, dat de brief door kolonel van Alpherz was 
getekend als chef-staf. 

A. Ja, het is mogelijk. Ik  zou het moeten iiazoeken. 

66656 D e  Voorzitter: In e'k geval is dit voor het ogenbl~k wel 
boldoende, want u hebt niet op gnonden, aan de tekst ontleerid, maar 
zriiver ornciat het genoemde auvies IS  gegeven, ae verklaring getekend. 
Welke functie hebt u na  uw terugkomst uit krijgsgevangenschap 
gekregen? 

A. Aanvankelijk geen functie, want toen werd iedereen met verlof 
gestuurd, in afwachting van opnieuw oproepei?. Ik  meeil, dat het een 
\erlof van twee maanden was. 

66657. D e  Voorzitter: Bedoelt u met iedereen alle officieren, die 
in  krijgsgevangenschap waren? 

A. Ik bedoel inderdaad de terilgkerende krijgsgevangenen. Ja, ook 
reserve-officieren, maar de  beroepsofficieren in ieder geval. 

66658. D e  Voorzitter: Om welke reden werden zij eerst met ver- 
lof gestuurd? 

A. Vermoedelijk omdat men er zo gauw geen raad mee wist. 
I k  kan u wel zeggen, dat  ik zelf van dat  verlof heb gebruik gemaakt, 



trouwens ik verkeerde in  de  mening niet ineer in dienst te LLIII~II 
terugkomen. Ik zat toen in Laren, waar ik niet woo:~àe. Ik dacht: 
ik wacht tot die termijn van twee maailden is verlopen en d a n  word 
ik wel teruggeroeperi. Het is rnisscIiiei1 wel inerkwaardig. dat iic op een 
gegeven moment door bijzondere omstandigheden in den Haag moest 
zijn (een kwestie om mijn huis hier in den Haag terug te krijgen); 
ik kwam toen op het Departenerit er1 zag tot mijn zeer grote ver- 
bazing, dat daar tal van oilicieren, die al wrer terug waren uit 
krijgsgevangenschap en met mij meegekomen waren, daar allemaal 
alweer in uniform rondliepen cn blijkbaar allemaal functies liadden, 
ten minste achter een schrijftafel zalen, zij het dan ook met niets 
er o p  of er in. Dat  heeii mij wel enigszins verbaasd, omdat ik weet, 
dat, behalve ik zelf, tal van andere officieren ook zijn gebleven 
waar ze waren, vertrouwende o p  die verklaring om te zijner tijd 
teruggeroepeil te worcien. Blijkbaar is hier sprake gewees: van: ,.ik 
ga er maar vast eens even naar toe, eeris kijken of er iets te halen 
valt", en als zodanig zaten velen alweer o p  hun plaats. Ik heb daar 
ook wel enkele opmerkingen over gemaakt, ik vond het siiet juist. 

66659. D e  Voorzitter: Zijn de ofiicieren, die LI daar uantrof, 
teruggeroepen door de  Regerlng of zijn t e  op eigen initiatief naar 
den Haag gegaan o m  inaar eens te kijken? 

A. Beide. Ik weet van officieren, die zijl: teruggeroepen, ook al  
omdat men in de mening verkeerde, dat het leger niet kon draaien 
voordat iedereen o p  de generale staf weer achter zijn tafel rat, en 
er zijn er ook, die zijn teriiggekomen e% gedacht hebben: ik ga mij 
vast maar weer eeris aanmeiden 01n te kijken of er iets is. term-ijl er 
anderen waren, die dachten: we wachten af. Z e  zaten ook buiten 
den Maag. Er  zijn officieren bij geweest, die geruime tijd buiten 
dienst zijn gebleven. Ik heb ook wci officieren gesproken, die zich 
er later over beklaagden: warcc we ook maar  naar den Haag gegaan, 
dan hadden we ook nog een graantje mee kunnen pikken. 

66660. D e  Voorzitter: Is het LI bekend, of bij die terugroepingen 
zuiver op initiatief vari de Regering ook enig systeem zat'? 

A. Ik heb nooit enig systeeni kunrizi; ontdekken, het is mogelijk, 
dat het er was. 

66661. D e  Voorzitter: Hield de kvjestie, ctat LI allen met twec 
maanden veriof be:~t gestu~ira, ook verbaild met een eventueel ondir- 
zoek naar politieke betrouwbaarheid, dat  zou worden ingesteld? 

A, i k  geloof het wel, vvant ik bea zelf op een gegeven morneiit 
ook o;4geroepeil voor een onclerzoeir, naar polrtieke betrouwbaarhe7d. 
Er zij11 anderen voorgegaan en nog aildereil daarna. I k  meende, 
dat van het ogenblik af, dat men dacht: ,,die mijnheer kunnen we 
voor een bepaalge functie gebrtiken", dere (!a11 werd opgeroeyen 
voor die commissie I oor de politieke betrouu baarheid. 

65662. D e  Voorzitter: Of is het mogelijk, dat  de kwestie, die men 
wel aanduidt met het oude :n het nieuwe leger, een rol he-ft ge- 
speeld? 

A. Dat  men de ouderen voorlopig liever wegliet? Ik ben er van 
overtuigd, dat die reden min of meer heeft voorgezeten, ook uit 
papieren, die ik daarvan heb gezien. Ik niag niet zeggen van wie 
ik die papieren heb gezien. ITet bleek niij, dat  men tiidens de oorlogs- 
jaren die rnenicg ook wel h~!!íligde. D e  nier?ing, dat  de ouderen, die 
terugkwamen, beter weg moesten blijven. 

66663. D e  Voorzitter: Waarorn mag LI niet zeggen van wie u die 
papieren hebt gezien? 

A. Omdat ik daarbij de naam van een perzoon zou inoeten 
noemen, die het mij in  vertrouwen heeft laten zien 

66664. D e  Voorzitter: Kunt u nog met enige juistheid iets over 
de inhoud van die brief zegzen? 

A. Neen, uitsluitend o p  dit punt. 

66665. De Voorzitter: Munt u de inhoud van het schrijven op dit 
punt nog iets nader omschrijven? 

A. Zoals ik u al zei. de enige zinsnede, die mij uit dat schrijven 
is getoond, kwam er op neer, dat  men vermoedelijk aan de oudere 
officieren weinig meer zou hebben. 

06666. De Voorzittar: h h i r  dat  is iiet s~b jec t ! \ i~e  inricht van 
de schrlj\er van die brief? 

A. Inderdaad. 

06t67.  D e  oorzitter: W-as het geen olfic~eel schrijven! 

A. Dat kan ik u niet zeggen, dat herinner !k mij niet meer 

GOC6S. D e  Voorzitter: Het maakt natuurlijk wel verschil of het 
al of niet een officiële brief was of dat het een willekeurige parti- 
culier is gcweest, die de brief heeft geschreven. 

A. Eet1 willekecripe particulier was het zeker niet. 

66669. De heer Fens: D e  mcnscri, die u toen op de Departe- 
menizn hebt ontdekt, m r e n  toch met allemaal jongeren? 

A. Neen, ~ntegendeel, dnar waren zeer veel ouderen bij. Er  waren 
er bij, die ik met de grootste verbazing zag, omdat ik in eerste in- 
stantie dacht, dat  ze dze u ~ t  een oogpunt van lichamelijke ornstand~g- 
heden toch wel zeker niet zouden laten terugkomen. 

b6670. D e  Voorritter: Is de opmeiking. die LI maakte over het 
op het Deprlitement zitten van verschillende beroepsofficieren. be- 
daeld als een opmerking 111 kritiscke  in? U kiint het ook als feite- 
Iijhheid bedoelen 

A. Inderdaad. Voor mij zelf heb ik er wel kritiek over. maar die 
wil ik met zegge~l. Ais feitelijke inedecieiing wil ik dat niet be- 
schouwen. 

66671. D e  Voorzitter: Mal: welke kritiek hebt u er op? 

A. Voor n-lij persoonlijk? 

De Voorzitter: Ja. 

h. Ik vond het enigszins vrzeínd. dat  van de ene zijde aan de 
officieren, die terugkwamen, een papier werd gegeven, waarin staat, 
tz beginnen 6 of 8 wekeii verlof, en zij zich aan die verlofweken 
eigenlijk niet beiloeiden te siorrn, v.;a!-lt wanrieer Inen zei: ,,Ik ga 
maar vast eens even kijken", dan bleken die G weken geen waarde 
te hebben. Dan  werd er gezegd: ,,Bei, je ciaar, er staat een tafel, ga 
maar vast zitten." 

66673. D e  Voorzitter: Het geven van verlof is toch een een- 
zijdige maairegcl geweest? 

A. Ja.  

66673. D e  Voorzitter: Mocht dat dan niet eenzijdig weer worden 
ingetrokken, geheel of gedeeltelijk? 

A. J a  zeker. 

66674. D e  heer Fens: Ik mag misschien even een opmerking 
maken. k'Iij^iheer de Voorzitter. J k  heb natiiuriijk ook zo'n brief 
gekregen, inaar de inhoud van die brief was rnin of meer dwinyeld. 
Ons werd opgelegd: drie maanden verlof. D a t  was een brief, ge- 
tekend door de directeiir van de C.I.K.L., gei7era31 val? ?i j ' i jwf fe~l ,  
en daar stond zelfs bij, dat  het geen zin had om je vóór die tijd aan 
te melden. 

A. D e  heer Fens heeft gelijk, in die geest stond het er in. 

66675. De Voorzitler: Dus hieruit resulteert d e  vraag, die wij niet 
aan u kunnen stellen, maar aan een andere instantie, waarom is afge- 
weken van het oorspronkelijke bevel. Het was toch eigenlijk eeii 
bevel' 

'4. Iriderc!znd. Mij11 geheiigel liet mij in de s t~e? ;  op dit puat. Die 
zinsrlede was er in vermeld, wat voor ons ook een redeii was om 
niet naar den Haag te gaan. 

D e  beer Pens: Wij z i ~ n  rustig op dat  bevel blijven zitten 

A. I e  bent dan erg verbaasd, als je o p  het Departement komt 
en merkt, dat er wei officieren zitten. 



66676. D e  Voorzitter: U zou een eventuele aanmelding van uw 
kant hebben beschouwd als een ongehoorzaamheid7 

A. Feitelijk wel. 

66677. D e  Voorzitter: Wanneer bent u toen weer wel in furictle 
gekomen? 

A. Ik meen 11 Augustus 1945. In ieder geval begin Aiigiistus 
1945. 

66678, De Voorzitter: Welke functie is dat geweest? 

A. Dat was de functie van Hoofd Bureau Exp~ditionnaire Macht 
s r r i - v i n  Zo heette dat kantoor. 

\,J.:9. De Voorzitter: Weike taak had u daar? 

A. De taak was om de recrutering hier in Nederland te bevor- 
de:en, de recrutermg voor, naar ik meen, een divisie. 

66680. De Voorzitter: Liep die recrutering niet naar wens? 

A. Blijkbaar niet. D e  recrutering was al aan de  gang en werd op 
dat tijdstip eigenlijk uitgevoerd - te hooi en te gras - door enkele 
officieren, die uit Londen overkwamen; enkele Engelse officieren 
warerl er ook bij betrokken. Zij probeerden om daar vrijwilligers te 
krijgen om naar Engeland te gaan. 

66681. D e  Voorzitter: Deden ze dat op eigen gezag? 

A. Dat  deden ze niet op eigen gezag. 

66682. D e  Voorzitter: Dus op gezag van de Minister? 

A. Ja. 

66683. D e  Voorzitter: Kunt u niet meer zeggen, hoe dat precies 
ging? 

A. Vóór mijn tijd? 

66684. D e  Voorzitter: Als hoofd van dat bureau zult ii zich on- 
getwijfeld hebben vergewist, hoe de situatie o p  dat ogenblik was. 

A. Ja, de situatie o p  dat openblik was zod~nig .  dat generaal 
van Nijnatten daar inet het C.I.K.L. zat, bij wie ook een reserve- 
kolonel Thal Larserl zat, ecn ingen:e~ir van Philias (thans in Parij;). 
Onder deze kolonel Thal Larsen kwam het Bureau Expeditionnaire 
Macht. 

66685. D e  Voorzitter: Was de heir  Thirion daar ook niet bij? 

A. D r  heer Thirion zat daar al en was er ook nauw bij betrok- 
ken. De heer Thirion zat in Eindhoven en ir. Stokvis zat in Londen. 
Deze twee heren haalden de zaak bij elkaar, overal vandaan, groe- 
pen vrijwilligers. 

66686. D e  Voorzitter: Waren er toen dan nog geen recruterings- 
bureaux? 

A. Neen. Want toen ik daar kwam als hoofd Bureau Expedition- 
naire Macht. heb ik o a. een opzet gemaakt voor het .ndeleii in 
allerlei distr.cten. Aan het hoofd van elk district zou een oificiei 
b o m a .  Die officieren werden toen door het Departement opge- 
rccy-n en aangewezzn. Daarna zijn dte distr~ctcn pas gekomen. 
Hoe het daarvójr  is gegaan, weet ik niet. 

66687. De Voorzitter: Toen u hoofd werd, vond u toch een be- 
paalde toestand? 

h. Het was de hezr Thirion, die daar zat. 

66688. D e  Voorzitter: U vond er toch een bepaalde situatie ten 
aanzien van de recrutering. Welke was de situatie, die u daar vond? 
Om verbeteringen aan te brengen, moet men uitgaan van het be- 
staande. 

A. Ja, recrutering was het eigenlijk niet. Het  was aanwerven 
van oorlojsvri~will~gers. Dat werd blijltbaar in sommige gemecnter, 
di ge 'aan Dat g ng met plukjes en groepen. D e  mer sen werden 
bij elkaar gehaald en naar Engeland gezonden. 

66689. D e  Voorzitter: Dus u hebt daar los van de bestaande 
situatie een nieuwe vorm gevonden voor de aanwerving. E n  \\elke 
was die nieuwz vorm? Kunt u daar even o p  ingaan? 

A. Die nieuwe vorm was dan, dat  ik er ais hoofd ?:at. Ik  kreeg 
een drietal oflicieren toegewezen. ECII major-intake ilfi een major- 
outtake. D e  een, die als het ware de zaak ophaalde of tenminste 
zorgde dat  die mensen bij de recruteringsbureaux bincenkwamen; 
de ander zorgde, dat de  zaak naar Engeland werd getranspor- 
teerd. Bovendien had ik een kapitein-adjudant en wat lager per- 
soneel. Er was e tn  opzet over het heie land van 9 o l  11 districtcil, 
waarvan aan het hoofd een officier zou komdr;, die als het ware 
in zijn district de burgerinstan:ies bewerkte en ooriogsvrij;~iiligeis 
o p  zou roepen. 

66690. D e  Voorzitter: Gi~:g zo'n oproep via de gemeentebe- 
sturen? 

A. Dat  werd in de  gemecriten gedaan. 

66691. D e  Voorzitter: Deden de gemerrìtebestiiren of deden de 
militaire autoriteiten dat  in een bepaalde gemeente'? 

A. Neen, dat  deden de gemee~tebesturen. \'oor de officier, die 
dan  aan het hoofd van een district kwam te staan, was het order, 
contact met die gemeentebesturen op te nemer,. 

66692. D e  Voorzitter: Waarvoor moesten zij contact opnemen, 
voor de oprocpcn of voor kantoorruimte? Dat  zijn verschillende 
aangelegenheden. 

A. Voor oproepen om oorlogsvrijwilligers te krijgen. E r  werden 
tocn papieren aangeplakt e.d. 

66693. D e  heer Fens: Hij gaf waaischijrilijk ook inlichtingen 
aan  deze jonge mensen? 

A. Hij was de tussenpersoon. 

66694. D e  heer Fens: Dus hij zat daar ook o p  een bureau? 

A. D e  een had zijn bureau thuis, de ander had zijn bureau in 
een andere ruimte ondergebracht. Het  kantoor hier in den Haag 
was bijvoorbeeld op de Laan van Meerdervoort gevestigd. 

66695. D e  heer Fens: Werden daar de inlichtingen verstrekt? 

A. Ja, daar werdzn inlichtingen verstrekt. 

66696. D e  Voorzitter: Stelde u die oproepen vast? 

A. Neen. Hoe  bedoelt u: vaststellen? 

66697. D e  Voorzitter: E r  werden toch plakkaten aangeplakt om 
de mensen o p  te roepen. Wie organiseerde dat? 

A. D e  officier met de  gemeentebestiiren. 

66698. D e  Voorzitter: Dus  het werd eigenlijk zeer gedecentrali- 
seerd? 

A. Ja. 

66599. D e  Voorzitter: Dus te dien opzichte ging van het bureau 
dan  verder geen leiding uit? U wees alleen de  mensen aan in de 
verschillende districten en die moesten dan zorgen, dat  de mensen 
werden aangeworven? H o e  was het resultaat daarvan? 

A. Ik zou beter kunnen zeggen, dat  hei bureau maar !torte tijd 
heeft bestaan, van Augustus tot December. Nzt bureau heeft wel 
iets langer bestaan, maar in December stierf het eigenlijk wel uit. 
Aanvankelijk was er een plan gemaakt voor - ik meen - zo iets 
van 9000 man, die naar Engeland zouden moetci~ gaan. Later wcrd 
het plan opgebouwd o m  een hele divisie te organiseren. 

66700. D e  Voorzitter: Was het oorspronke!ijli niet zo, dat  er wel 
50 000 man beschikbaar zouden worden gssteld voor d e  Expedition- 
naire Macht? 

A. 60000 mail in totaal. Daar  had ik toen in totaal nog niet 
mee te maken. Ik noem n u  alleen de getallen, die in  miin herinnering 
zijn gebleven in de tijd, dat  ik daar o p  het bureau was. Het  was 
aanvankelijk 9000 en later werd er zelfs gesproken van 19000 en 



daarna van 90 000 of zelfs 100 000, dat getal herinner ik mij ook nog. 
Er  zijn ook plm. 100000 oorlogsvrijwilligers geweest in totaal. Da t  
is toen niet doorgegaan, het is toen wecir geschrapt. Een zeer klein 
deel van die oorlogsvrij~villigers werd gebruikt. 

66701. D e  Voorzitter: Heeft LI ook een idee, hoeveel mensen reeds 
voor de Expeditionnaire N~aciit naar Engeland waren gegaan, toen 
u optrad als hoofd? 

A. Daar dur[ ik geen verklaring over te doen. E r  waren wel 
enkele bataljons weg. 

66702. D e  Voorzitter: In welk tempo is de  uitzending naar Enge- 
land toen gegaan? Ná Aiigustus? 

A. We hadden oorspronkelijk uitsluitend te maken met uitzending 
voor kader, voor officieren, de encadrering. D e  eigenlijke massa zou 
later komen. Ik durf geen getal te noemen in verband met de uit- 
zending. 

66703. D e  Voorzitter: E r  werden natuurlijk bepaalde voorwaarden 
gesteld voor indienstneming,? 

A. Ja, verbandacten. 

66704. D e  Voorzitter: Was er éCn verbandacte, of kon iedere 
districtsleider handden zoals hij zelf wilde? 

A. Neen, er waren twee verbandacten, een korte en een lange. 
Ik twijfel er niet aan, o i  er zijn talrijke mensen weggegaan zonder 
verbandacte. I-Iet ging toen nogal dikwijls een beetje overhaast. 

64705. D e  Voorritter: Bent u er mee op de hoogte, wat in het 
algemeen aan deze mensen is beloofd? Hebt u wel eens gemerkt, dat 
men klachten had, dat er rileer beloofd was dan  er is nagekomen? 

A. Ja  zeker. Later heb ik dikwijls klachten gehoord. 

66706. D e  Voorzitter: Waar bestonden die klachten dan uit? 

A. D e  klachten bestonden in hoofdzaak daaruit, dat hun was 
beloofd een zekere rang te kunnen bereiken òf als onderofficier Òf 
als officier. 

66707. D e  Voorzitter: R7at zou er dan  gezegd zijn: Gij wordt 
officier, of gij zult in  opleiding voor officier komen? Dat  maakt 
natuurlijk wel enig verschil, het kan echter hetzelfde effect hebben 
gehad bij de mensen. 

A. Inderdaad, men krijgt dat effect, wanneer een man wordt 
opgeroepen en hem nord t  gezegd, dat hij wordt opgeroepen voor 
de  officiersopleiding: dan ziet hij zich zelf al als officier lopen. Dat  
kan natuurlijk niet. Da t  is dezelfde tegenvaller, die ook nu nog be- 
staat. Inderdaad zijn er rnznsen opgeroepen en naar Engeland ge- 
7ondeil mei de mededeling, dot Te op de  officiersopleiding zouden 
komen, en dat  dikwijls in Engeland - door welks omstandigheden 
wil ik buiten beschouwing laten, want daar  weet ik niet voldoende 
van - die beloften met werczn vervuld. 

66708. D e  Voorzitter: Dat  maakt natiiurlijk verschil. Men kan 
hebben gezegd in Engeland: Gij wordt olficrer. Hebben die gevallen 
zich ook voorgedaan, voor zover u weet? 

A. Dat  zou :k niet durven zeggen. Dat  zou wel zeer onvoor- 
zichtig zijn geweest. Ik kan mij niet voorstellen, dat  iemand zo iets 
zegt. O ~ e r  het algemeen is men 111 de m-oor!ogse tijd erg vlot met 
beloften geweest, vooral als er iets bereikt moest worden, maar  ik 
geloof toch niet, dat ze hirr iets van gezegd hebben. 

66709. D e  Voorzitter: Op die oproepingsplakkaten zal waar- 
scliijnlijk in dit verband ook wel iets hebben gestaan. Is het u bekend, 
welke tekst daarop herft gcst3än in verband met de officiersop- 
leiding? 

A. Neen, dat  zou ik u niet kunnen zeggen. D a t  zijn natuurlijk 
zaken, die ik wel na  kan gaan. 

D e  Voorzitter: Ja, wilt u dat eens doen? Dat  zou ons aangenaam 
zijn. 

A. D a n  zou ik mijn recruteringsofficieren van vroeger daarover 
moeten spreken Zij weten details van deze aangelegenheden. 

D e  Voorzitter: Zoudt u dat willen doen? 

A. Ja, natuurlijk Er  Littcn hier in d m  Haag nog recruterings- 
officieren dit die tijd. Als u 111ij even de tijd laat, wil ik met die 
heren nog weleccs de hoofden bij elkaar steken, dan wordt het 
geheug~n weer eens opgeirist. Ik  wist niet in hoeverre u over deze 
hwestie vragen zou gaan stellen, gedetailieerd of in grote lijnen. 
Wanneer u cnke!e gzde:ailleeide gegevens wilt hebben, dan  zal ik 
zeker trachten ze te weten te komen. 

66710. D e  Voorzitter: Meent u dat hiermede voldoende uw werk- 
zaamheid als hoofd van het Bureau Expeditionnaire Macht is be- 
licht? Of wilt u er nog iets aan toe voege^^? 

A. Neen, wat mij betreft niet, Mijnheer de  Voorzitter. I k  vond 
die werkzaamheden, eerlijk gezegd, niet zo heel belangrijk, wel be- 
langrijk voor het werk zelf, maar niet uit het oogount van algemeen 
beleid beschouwd. Het was tenslotte een ondergeschikte functie, zoii 
ik haast zeggen. 

66711. D e  Voorzitter: Het ging wel om een belangrijke zaak, het 
ging o m  de Expeditionnaire Macht. 

A. Ja, maar zoals u ook weet, is het in die tijd telkens veranderd, 
ik bedoeld de opzet van het geheel. 

66712. D e  Voorzitter: Wilt u daar iets over mededelen? 

A. Zoals ik i: al zei, oorspronkelijk was de opzet om e-n lichtere 
divisie uit te zeilden. Als ik het wel heb, zouden die mensen eerst naar 
Koord-Ierland gaan. de grote massa dan en later - naar ik m e m  - 
~ i o g  naar Australië. De oproeping of de recrutering bij ons gin: 
eigenlijk als volgt: eerst oproeping voor kader en dan later de grote 
massa. De kaderoproeping is vrijwel uitgevoerd in die tijd, maar t3:? 
wij eindelijk zouden beginnen aan de oprorning voor het vrrz:nd-n 
van de grote massa. voor de soldaten. is de hele zaak veranderd er? 
is het grootste gedeelte eigeidijk afgevallen. 

66713. D e  heer Fens: Toen zijn die divisies tenslotte ui: lich- 
tingen samengesteld? 

A. Ja. O p  een gegeven moment hebben we hier een vergadering 
o p  het Departement gehad met o a. gereraal vnu Nijvattrn kolonel 
irhal Lnrseiz en nog enkele andere mensen. Ik was er zelf ook bij. 
Ik herinner mij, dat er toen gezegd werd, dat u e  e!genlijk met e-n 
restant van 90 000 oorlogsvrijwilligers zaten, d ~ e  al geruime tiid zaten 
te wachten vóórdat ze werden uitgezonden. Ik ben er van or-rtuiod, 
dat het voor velen van die oorlogsvrijwilligers eigenlijk een reuzeti- 
tegenvaller is geweest. Ik weet ook al van velen, die o p  een gegeven 
moment hebben gezegd: Ik heb mij wel opgegeven, maar ik bedank er 
verder voor, ik heb alweer wat anders gevonden. Zo is de zaak elgen- 
lijk gelopen. 

Het is toen veranderd, na December van het jaar 1945 bestond 
dat  bureau nog wel, maar het had eigenlijk weinig zin meer. Dat  is 
alles, wat ik er over kan zeggen. 

66714. D e  Voorzitter: Dus verder kunt u hierover niets mede- 
delen? 

A. Neen. Wilt u nog ooit details horen, laat u het d a n  maar 
weten. 

D e  Voorzitter: D e  kwestie van de  eventuele voorspiegelingen is 
wel van belang en wanneer u daarover gegevens kunt verz~arnelen, 
houden wij ons zeer aanbevoien. 

A. Dus u wilt gaarne meer details weten over wat hun eventueel 
is voorgespiegeld? I k  wil het nog weleens informeren. 

D e  Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit het verhoor. 

M. G .  VAN KESTEREY. 
ALGERA, voorzitter. 

POSTHUMUS. 

FENS 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 8 SEPTEMBER P949 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter en de heren Posthumus 
en Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griflier. 

Punt van het Enquêtebeslitit: p. 

Verhoor van 

G E R A R D  WILHELM STOVE, 

oud 6G jaar, wonende te 's-Gravenhage, 
gzpeilsionneerd vice-admlraal. 

Hij legt de eed af als getuige. 

66715. D e  Voorzitter: Bij het vorige verhoor waren wij bij de 
kwestie-Weijert,im gebleven. Mag ik u verzoeken, uw betoog voort 
te zetten? 

A. Zoals ik bij mijn vorige verhoor heb uiteengezet, waren er 
dus eigenlijk in Washington twee instanties werkzaam. De attaché's 
en de vertegenwoorctigers bij de  Coinbined Chiefs of Staff, waarbij 
vooral de attaché's e.ei1 belangrijk langere tijd in Washington waren 
geweest dan  de vertegenwoo:digeis bij de Coinbined Chiefs of 
Staff. Wij waren dus nieuwkomers inr: -- ili zoii zeggen - alle 
menselijke gevolgen. daaraan verbonderi. D e  samenwerking met de 
marine-attaché is altijd goed geweest. ondanks het feit, dat deze 
attaché een eigen afgebnke~ide taai< had, terwijl de taak van de 
vertegenwoordigers bij de Coinbined Chiefs of Staff niet in een be- 
paalde instructie vastlag. Wij hadden ii7 het algeineen niet anders te 
doen dan  de belangen van Nederland bij de ConlSiiieri Chie:'s of 
Staff te behartigen eil te zorgen, dat Neder!a:~d daar niet werd ver- 
geten. Het gebrek aan coördinatie bracht met zich mede, dat de 
vertegenwoordigers bij de Co:i?bined Clliefs of Staff in het algemrcn 
onvoldoende op de hoogte wariil van cie zalien, die zich op c!e am- 
bassade op militair ge5ied afspe~lderi. Wij kregen :e weinig inlich- 
tingen; wij hoorden in hei algemeen van de zaken, die er bel-ian- 
deld werden, veel te laat en dikwijls van de achterwacht. Dit is 
aanleiding geweest, dat  wij hebben voorgesteld een militaire missie 
in te stellen, \+-äa-rbij de militaire ~ t t3ch i ' s  z o ~ l d e ~ i  wordcn ingeschakeld 
in het werk van de vertegenwoordigers bij de Cornbined Chiefs of 
Staff, zodat wij daar e::? sonrt militaire biararchie zouden krijgen, 
d.w.z. i a t  er in ee:i militaire nlaalscl-a:lpij orciers konden worden 
gegeven en dat wij bepaalde zaken konden eisen. 

Het is in Londen niet erg in de smaak gevallen en a.e hebben 
de eerste tijd eigenlijk een soort vrijwillige coiirdi-atiecominissie ge- 
vormd. waarin generaal Dij.xhoorn en ik zaten met schoiit-bij-nacht 
Meyer Ranr~eft en kolonel Weger:nan. A!s h.et nodig was, kxnla.ni-n 
ook de hoofden van het ollebataljon. kolonel de Lai ie ,  van het 
marine-établissement. kolonel 1Y~rii:gn en anderen, de zittingen vati 
van de coördinatiecommissie bijwonen. De bcdcelil?g was, dat die 
commissies elkz.ar volledig en vertrouwelijk inlichtten over wat wij 
in een bepaalde week of in een bepaalde veertien dagcr, hadden ge- 
daan. Dat  werkte in hef dgerneen ook we!. behalve, dat  de militair 
attaché er altijd bij za!, ais een sphinx luisterde en als een sphinx 
zweeg. Hij bracht nooit iets in het midden. Als men vroeg: ,,Wat 
heeft u ons te vertellen?", dan had bij ze!den iets te vertellen. Zolang 
men in een coördinatiecon~missie zit, is er verder ook weinig aan te 
doen. Men kan trachten moreel elkaar te overtuigen, wanneer het 
nodig is. Het is niet waarschijnlijk, dat iemand niets beleeft. Kolonel 
Mfeijeríiia~~ hadden wij op een bepaalde dag ingelicht over de plan- 
nen van de rehabilitatie van Soerabaja. Dat  waren dus plannen, die 
nog niet van de Rqeri i i?  warm luitgegaan, maar planner?, gemaakt 
in overleg niet de toe:l.malipe Minister van Marine. a0niiraal Frirstii~r. 
Dit hadden we ook kolonel Weijcrr?za!î in vertrouwen verteld. Een 
paar dagen later merkten wij, dat hij hierir~ iiacleidifig had. g::vonOen 
om een persoonlijk telegraril naar de Minister van Koloniën te zen- 
den, waarbij hij de Minister van Koloniën mededelingen deed van be- 

staande plannen, die rijpten in het brein van de biinister vali Marine. 
Hij vermeldde daarbij als advies, dat hij meende, dat dit ~iitsliiitend 
een ,,postwar"-aangelegenheid was, welke nu nog heleriiaal niet ter 
s p r a k  kwam en weike op een heel ander nivesa diende te worden 
behandeld, en ook, dat hij meende, dat de Minister van KoloniEn 
daaraan zijn medewerking behoorde te onthouden. Ik heb hier een 
afschrilt van dit te!cgrain er. het is i~~isschicil we! ecn aardige deinon- 
siratie van de i;yo:iiijkl-icclen, die zich daarbij voordeden. 

De Voorzitter: Misschien wilt u het even voorieze:?, dan kan het 
in het verslag worden opgenomen. 

A. Het is een telesram van 24 Ju!i 1943, zeer geheim cijfertele- 
gram aan driekleur; dit is nat~iurlijli de pz.raphr~re van het geheel. 

,,Het volgende van den militairen attaché voor den Minister 
van Koloniën persoonlijk. l.reden kwam tijdens samenkomst van 
de militaire co6rdi~atiecornmissie de opdracht van den B.D.25, ter 
sprake tot het opmaken en indienen van behoeften van mate- 
rialen en gereedschappen bij de An?erikansn voor de geheele 
basis Soerabaja en onder meer bijbehoorende luchtstrijdkrachten, 
zie telegram van den Marine-attaché aan den B.D.Z. van 15 Mei 
en antwoord daarop van 12 Juni. 

Daaruit bleek ons niet, in hoeverre U heeft ingestemd met 
bedoelde opdracht, welke mijns inziens gelet o p  hetgeen bekend 
is va2 j e  oprraiir-lannrri, het karakter draag! van ecn ,.post- 
war"'-maatregel, alsdan wordt een en ander echtei- naar mijn 
meening een onderdeel van een toekomstig Indisch defensie- 
plan, het wel^ eerst kan worden beoordeeld, nadat het Pacific- 
veiligheidsplan bekend zal zijn. 

Tenzij U bereids heeft ingesteniti, inoge ik ir, overwegins 
geven, hcogster?~ geen bezwaar te maken tesec- het oprnaken 
en indienen vail de door U goed te keiiren requirements, mits 
:liet gebonden ro: afneming en mits geen consequenties voor 
toekonistige Indische defensieplanncn, waarover eerst later kan 
en zal worden beslist." 

Het  ging dus geheel achter onze rug oin en wij zijn da;r betrekke- 
lijk snel achter ge' omzii. Ih weet echter niet ireer door welke oor- 
zaak. WIJ h~eiden het als onze plicht de B.D.Z. hierover in te  i:chten 
met het volgende telegram: 

,,Deelen mede, dat militair attaché Washington den Minister 
van Koloniën telegrafisch inlicntie dat  zijns inziens het indienen 
van d e ~ e  fu:,~;e requiremencs postwar-maatrege! is, en een 
onderdeel van het toekcïnsiig Indisch defensieplan, dat thans 
niet zou kunnen morden beoordeeld. Naar  mijn meening is dat 
inzicht als zou het een postwar-maatregel zijn, nadrukkelijk on- 
juist en Herilîga met mij instemt, d:*t thnns indienen dezer requi- 
rements in hooge mxte gewenscht iil verband productieprogram- 
ma U.S.A., geen consecuenrie: \oor  toekuinstige I n d i c h e  defen- 
sieplannen en van kardinaal bela~ig voor herbezetting en tevens 
voor civiele rehabilitatie van Nedcrlandsch-Indi6 in nationalen 
zin. Geef overweging Miniqter ven Koloni6n iri kennis stellen 
dezerzijdsche meening." 

66716. D e  Voorzitter: Uit welke gedachtengang vloeit nu dat op- 
treden van k3loneI Weijermaiz voort? 

A. Dat  kwam hieruit voort, dat kolonel W'eijernzan meende, dat 
hij als vertegenwoordiger - als zodanig was hij er oorspronkelijk 
gekonen - van de Indische Regering nog a!tijd moest pleiten voor 
ecn I~ldische Regering, die er niet meer was. Die Regering zoii 
misschien nog weie-ns k o z e n ,  maar niemand wist, hoelang het 
duurde. Hij kon zich i~ ie t  inschakelen en hij wilde zich ook niet in- 
schaiíel-n in wat op dat  ogenblik voor de oorlogvoering nodig was. 
D a l  hij deze nizning was toegedaan, was tenslotte voor zijn eigen 
rekening en dat zou m211 hem nooit heS"sn kirnnen kwalijk nemen. 
Ik geef dit als ern voorbeeld van de foutieve toestanden, die daar 
bestonden, bijvoorbeeld, dat e r  twee instanties werkten, die met 
eikaar harrewarden en tevens met Ministers. Da t  is natuurlijk vol- 
komen fout. 



66717. De Voorzitter: Is het u ook bekend hoe de Minister van 
Koloniën hierop heeft gereageerd! 

A. Ik heb nooit gehoord, dat de Minister van Koloniën hierop 
heeft gereageerd. 

Ik weet alleen, dat de B.D.Z. de toenmalige Minister van Marine 
terugseinde: ,,Ik stem in het algemezn in met Uwe zienswijze vide 
telegram no. ...... verwacht dat ook gij zult voortzetten door mij 
opgedragen voorbereidingen voor Marine en ICZarineluchtvaartdienst 
bestemd". (Hieronder vielen dus de voorbereidingen voor het marine- 
etablissement.) 

66718. De Voorzitter: Onder welke Minister stond kolonel Weijer- 
nian? 

A. Kolonel Weijeriizan is in Amerika gekomen als vertegenwoor- 
diger van de Indische Regering en hij is daar eigenlijk ,,onder de 
roos" erkend als militair attaché van de Nederlandse Regering, wat 
hij echter niet was. Met was de Amerikanen niet kwalijk te nemen, 
dat zij deze fijne verschiilen niet begrepen en dat zij die niet zagen. 
Aangezien de Nederlaridse Regering in Washington geen militair 
attaché had, heeft men deze toestand laten bestaan tot het moment, 
waarop deze zaak is gaan spaak lopen en de Nederlandse Regering 
de militaire missie heeft ingesteld en daarvoor een instructie heeft 
uitgevaardigd. Op dat zelfde ogenblik heeft de heer Weijerrnnn de 
officiële aanstelling als Nederlands militair attaché gekregen. 

Tot vóór die tijd was zijn chef eigenlijk de legercommandant 
en deze was niet aanwezig. Hij beschouwde, naar ik meen, generaal 
van Oyen, hoofd van de vliegopleiding in Amerika, als zijn directe 
chef. Hij was daar de oudste officier van het Nederlandsch-Indische 
leger. Ik weet, dat kolonel Weijerman voortdurend in rechtstreekse 
verbinding met de  Minister van Koloniën stond. 

66719. De Voorzitter: Maar niet krachtens een hiërarchische 
verhouding? 

A. Misschien wel, maar ik ben er niet helemaal zeker van, hoe 
de oorspronkelijke aanstelling van kolonel FVeijernzan is geweest, 
of hij in Amerika was aangesteld door de Gouverneur-Generaal, of 
dat het namens de legercommandant was? Dat maakte ook niet zo 
veel verschil uit, omdat ten langen leste de Gouverneur-Generaal in 
die tijd nog de opperbevelhebber was. De Gouverneur-Generaal was 
in gevangenschap en toen kwam in plaats van de Gouverneur- 
Generaal de Lultenant-Gouverneur-Generaal en dat was de heer 
van Mook. Zo beschouwde de heer Weijerman de Indische autori- 
teiten als zijn directe chefs. 

66720. De Voorzitter: Tot hoelang is de heer van Monk Luite- 
nant-Gouverneur-Generaal geweest? 

A, Is hij het niet altijd gebleven? Tevens is hij op een zekere dag 
- ik meen, dat dat in het najaar van 1943 is geweest - aangesteld 
als Minister van Koloniën. 

66721. De Voorzitter: Uit welke gedachtengang vloeide de 
mening van kolonel We;jerman voort? Ik meen, dat u nog bezig was 
met de beantwoording daarvan. 

A. Ja, hij beschouwde zich dus in de eerste plaats als de dienaar 
van de Nederlandsch-Indische autoriteiten en waakte tegen alles, 
wat het autonome van de Indische Regering zou kunnen ïantasten. 
Besluiten van de Nederlandse Regering. beslissingen van Neder- 
landse Regeringsambtenaren ten opzichte van Indië, moesten volgens 
zijn mening niet plaats hebben. Nderlandsch-Indië moest op  een 
zeker moment de volle stem hierover kunnen laten horen. 

Dus alles, wat hij maar enigszins meende, dat niet behoorde. of 
niet diende te worden ondergebracht oiideï de teoenwoordige oorlog- 
voering, werd zo veel mogelijk belicht als ,,postwarm, waarbij dan 
inderdaad de herstelde bevoegdheid van de Indischr Regering zou 
hebben bestaan en deze over bepaalde maatregelen zou hebben te be- 
slissen. 

66722. De Voorzitter: Acht u het een verznim van de Neder- 
landse Regering, dat er tijdelijk in Washington geen militair attaché 
is geweest? 

A. Ik geloof, dat het juister zoii zijn geweest, als er daar van 
meet af aan een attaché was benoemd. 

66723. De Voorzitter: Men kan toch van Washington in die tijd 
zeggen, dat het een zeer belangrijke plaats was? 

A. Buitengewoon. 

66724. De Voorzitter: Zou het niet veel moeilijkheden hebben 
bespaard, wanneer daar een militair attaché zou zijn geweest? 

A. Ja, dan zou de moeilijkheid van een officier, die zich nu 
rekende te behoren tot een andere sfeer, tot een andere instantie, er 
niet zijn geweest. 

66725. De Voorzitter: Is zijn optreden gewijzigd, toen hij Neder- 
lands militair attaché is geworden? 

A. Dat is wel gewijzigd, maar zelfs in die tijd bleven nog de 
moeilijkheden bestaan, dat de heer Weijerman zeer bijzonder op zijn 
eigen terrein bleef. Ik herinner mij, - het schiet mij nu ineens te 
binnen -, dat er bij de Amerikaanse instanties luchtphoto's waren 
binnengekomen van Soerabaja. Ze waren gemaakt nadat vliegtuigen 
een bomaanval of een verkenning boven Soerabaja hadden gedaan. 
Die luchtphoto's waren dus bij de Amerikanen en ze waren ook voor 
ons, in verband met de plannen, die wij voor Soeïabaja hadden, van 
de uiterste betekenis. Zo kon men op de luchtphoto's zien, wat de 
Japanners hadden hersteld, hoe de toestand overigens was, wat nog 
was verwoest, kortom, waar men op  kon rekenen. De  heer Weijer- 
man was niet willig om deze luchtphoto's over te leggen. Hij plaatste 
zich op  het standpunt, dat, wanneer ik die photo's wilde zien, ik o p  
zijn bureau moest komen. Dan mocht ik ze daar eens even bekijken. 
Dat is op een gegeven moment zo gelopen, zonder dat er een biër- 
archische verhouding in deze commissie bestond - ik had de rang 
van schout.,bij-nacht en hij was kolonel -, dat ik als schout-bij-nacht 
aan de kolonel opdracht heb gegeven om deze photo's te produ- 
ceren en aan ons over te leggen; toen kon hij er niet meer onder uit, 
maar het wiiren buitengewoon onaangename verhoudingen, niet be- 
paald bevorderlijk voor het goede zakendoen. 

66726. DB heer Fens: Is de militaire commissie, die oorspronke- 
lijk op eigen initiatief was ingesteld, later nog officieel geworden? 

A. Ja, het is een officiële missie geworden, die, naar ik meen, 
bij Koninklijk besluit is ingesteld. Uit Londen is een instructie voor 
deze militaire missie gegeven. 11; weet niet meer of wij die instructie 
eerst als concept hebben gehad. In ieder geval herinner ik mij nog, 
dat die instriictie niet helemaal bevredigend was. De  instructie is 
naderhand wel weer gewijzigd, maar daar ben ik de details van 
vergeten. 

66727. De heer Fens: Toen die militaire missie eenmaal officieel 
was ingesteld, heeft kolonel U'eijern~an zijn houding toen niet ge- 
wijzigd? Of is (lat eigenlijk pas gebeurd, toen hij officieel militair 
attaché werd? 

A. In zekere zin bleef het een nevenschikking voor de commis$ie. 
Wij hadden er zo op aangedrongen, dat het ecn militaire hiërarchie 
zou worden. Het is nooit gebeurd. het is altijd een nevenschikking ge- 
bleven. 

Ik kon op een bepaald ogenblik allerr. maar gebruik maken van 
meerderheid in rang om moeilijkheden op te lossen. Om u eerlijk 
te zeggen, is dat aitijd ezn heel slechte manier. 

66728. De Voorzitter: Herinnert u zich nog de wijziging, die in de 
instructie is aangebracht, waarbij er een grotere scheiding kwam 
tussen de militaire operationele en de diplomatieke vertegenwoor- 
diging in Amerika, in verband met opvattingen van de Combined 
Chiefs of Staff? 

b. IK kan u niet meer Leggcn welke die wijziging is geweest, 
maar ik kan u wel zeggen, wat de aanieidiag daartoe was. 

In de Conibined Chiefs of Staff had men wantrouwen tegen diplo- 
n ~ . a  t;-'- .-.,e vertegenwoordigers, omdat men blijkbaar uit ervaring had 
ondervonden, dat er weleens lekkcn in zaten, dat het gecn zuiver 
sluitende militaire combinatie of organisatie was. De militaire ver- 
tegenwoordigers hadden dus behalve, dat ze militair warm, ezn diplo- 
matieke chef; hun rechtstreekse chef was de ambassadeur. Zo weet 
ik, dat de Canadezcn oorspronkelijk een soortgelijke organisatie 
haddeii als wij, dat wil zeggen hun vertgenwoordiger bij de Cornbined 
Chiefs of Staff was tegelijkertijd de marine-attaché in Washington. 
Het resultaat was, Qat deze Canadese vertegenwoordiger zelden  ets 
hoorde. Het gevolg is geweest, dat de Canadezen hun organisatie 
hebben gescheiden en een afzonderlijke attaché hebben benoemd, die 
niets te maken had met de  vertegenwoordiging bij de Combined 
Chiefs of Staff. 

Ze hebben een zuivere staforganisatie opgezet. Toen werd de 
organisatie als volwaardige vertegenwoordiging bij de Combined 



Chiefs of Staff aangenomen. De oorspronkelijke Britse marine- 
attaché, die vóór de oorlog in Washington natuurlijk een heel belang- 
rijke figuur was, stond buiten de door de Engelsen gevormde Ad- 
miralty Delegation, na de instelling van de Combined Chiefs of Staff. 
Vanaf die tijd achtte hij zijn positie zeer onprettig. Hij zei: ,.Ik ga 
alleen nog maar naar begrafenis.sen en naar sommige bruiloften 
toe. Dat is het enige, wat ik hier nog te doen heb." Men scheidde 
dat dus heel, heel streng bij de landen, die inderdaad wat in de melk 
te brokkelen hadden. Bij ons is die scheiding nooit zo streng geweest. 

66729. De Voorzitter: Heeft u ook nog stukken over de onder- 
werpen, die wij bij het vonge verhoor hebben behandeld? O.a. heb- 
ben wij over de olierehabilitatie gesproken. 

A. Ja, over de olierehabilitatie heb ik iets gevonden. Er zijn over 
deze periode in Nederland belangrijke archiefstukken. Een gedeeltz 
van die archiefstukken berusten bij de Hogere Krijgsschool van de 
landmacht. Zij zijn onder beheer van generaal Carp. Deze heeft ze 
persoonlijk uit Washington medegebracht. 

66730. De Voorzitter: Zijn dat stukken, die wij kunnen karakte- 
riseren als het archief van de Regeringsvertegenwoordigers bij de 
Combined Chiefs of Staff? 

A. Ja, ik kan niet zeggen of het archief compleet is. In ieder 
geval heeft hij tal van stukken onder zijn beheer. Persoonlijk ben 
ik hoofd van de historische sectie van de marinestaf en één van mijn 
taken is. alle mogelijke archieven, die over de wereld verspreid liggen 
en die belangrijk zijn voor de marine-oorlogvoering, te verzamelen 
en ook wij hebben een gedeelte van archieven van de Combined 
Chiefs of Staff. 

We hebben die stukken indertijd in Amerika opgevraagd. Het zijn 
photokopieën. Voor zover ik het heb kunnen overzien, zijn deze 
stukken verre van compleet. Enige belangrijke stukken er uit heb ik 
medegebracht. Verder hebben wij net -- enkele dagen geleden - een 
belangrijk archief van de marine-attaché in Washington, over die 
oorlogsjaren handelende, gekregen, een archief, waarin ik nog niet 
de weg ken en waarvan ik ook niet weet, wat het behelst. Het zijn 
vier grote kisten, er zitten natuurlijk heel veel stukken in, die van 
belang zijn, voorafgaande aan de tijd, dat er een Combined Chiefs of 
Staff is opgericht en die ook licht verspreiden over wat er in Amerikx 
zelf gebeurde betreffende de Nederlandse marine, de verhoudingen in 
de Caraïbische Zee, enz. 

Tevens heb ik een telegram medegebracht, dat wij hebben venon- 
den aan de B.D.Z. in verband met de rehabilitatie van Soerabaja. 
Dat is min of meer de inleiding geweest. Het telegram is van 15 Mei 
1943, het is dus niet het allereerste begin, want de directeur van de 
marinewerf in Soerabaja, de heer Heringa, is omstreeks Kerstmis 
1942 in Amerika gekomen. 

Ik  heb deze stukken medegebracht, omdat er iets instaat, waar- 
naar u bij het vorige verhoor vroeg, nl. of er van Amerikaanse zijde 
al was gesproken over rehabilitatie, door hen zelf uit te voeren, en 
dat wordt hierin aangehaald. 

Het telegram luidt: 
,,Wederom werd van U.S. Navyzijde bij ons ondershands aan- 

gedrongen op indiening van een future requirementsplan voor 
Nederlandsche Marine. In een informeele bespreking werd zelfs 
ongeveer gezegd: Iedereen dient een toekomstplan in, zelfs de 
verschillende soorten Frai~schen, waarom gil dus niet? O.a. werd 
gewezen op de noodzaak van voorbereiding van de heropening 
van het marine-etablissement in Soerabaja en - quote - , , m -  
dertake some serious planning" - unquote - en invoe- 
ren van daartoe noodige materialen en fabricageschedules. Ge- 
zegd werd o.m.: Begrijp wel als gij het niet doet, doen wij het en 
dat zou van invloed kunnen zijn op uw positie in de toekomst. 
Ook werd gewezen op het feit, dat uiteraard plannen zich kun- 
nen wijzigen tengevolge van andere omstandigheden, zoodat nie- 
mand zich als te veel gebonden behoeft te beschouwen aan 
ingediende requirements. In verband hiermede worden onder 
uw nadere goedkeuring da requirements ingediend als aange- 
geven in rapport ,,herbouw marine-etablissement", zie schrijven 
Dir. M. E. van 6 Augustus 1942, no. 16, en van 11 September 
1942, no. 31 K, waarbij echter onder iiw aandacht wordi ge- 
bracht, dat hierbij alleen de Marinewerf en niet de hele Naval- 
base wordt behandeld" (de Navalbase bevat, behalve de werf, 

een basis, die al helemaal compleet is, zoals een mecanodoos), 
,,de munitierequirements te doen uitwerken door den kapiiein-lui- 
tenant-ter-zee de Laive in Londeii en met spoed doen toezend#-n 
aan de Netherland Piirchasing Commission. Voor verdediging 
basis worden uw nadere richtlijnen afgewacht. Voorgesteld eer- 
stens voornoemde lijsten opgemaakt door Heririga in te dienen 
als requirements voor den eventueelen herbouw van één, herhaal 
één marine-etablissement. Tweedens een voorstel te doen, waarbij 
requirements worden opgegeven in geval van de overdracht van 
elf motortorpedoboten van Curaçao naar de  Pacific; derderis 
voor de vervanging van die booten, enz." 

Hierna komen in dit telegram nog andere aangelegenheden, 
die niet van belang zijn. Uit dit geheel blijkt, dat van Amerikaanse 
zijde wel degelijk gesproken werd over het belang van het marine- 
etablissement Soerabaja. Maar dit werd in 1943 behandeld, terwijl 
hier reeds wordt verwezen naar e-n schrijven van 1942. Dat schrijvcii 
is afkomstig van de toentertijd nog in Zuid-Afrika verblijvende direc- 
tcur van het marine-établissement de heer Heringa, die zoals u weet 
thans hier in den Haag is. 

66731. De heer Fens: hlag ik nog eens terugkomen op de kwestie- 
Weijennarz? 1s kolonel Weijermaiz hier torn ook van in kennis ge- 
steld? Wist kolonel Weijer~naa hoe deze zaak bij de Amerikanen lag? 

A. Dit telegram is van 15 Mei 1943. Zijn telegram is van 
21 Juni 1943, dus nadat hij door ons op die coordinatievergader~nz 
daarvan had gehoord. 

Verder heb ik voor LI medegebracht de behandeling van de vloot- 
plannen, die ik u bij het vorige verhoor reeds heb geschetst. De 
uitbrelding van de Nederlandse bovenwatervloot en de luchtmacht 
eiì die van de Nederlandse onderzeevloot. Ik heb hier het eerste 
telegram, dat de bevelhebber van de zeestrijdkrachten ons stuurde 
ter algemene inlichting zoals men zich toen in marinekringen in 
Londen de uitbreiding van de vloot dacht. Dit is geweest van Augus- 
tus 1943 en dus een uitbreiding van de Nederlandse marine, ik zal 
zeggen in het kader van het slagkruiserplan, met zware schepen, maar 
meer. Stelt LI er prijs op, dat ik het voorlees? 

667'32. De heer Fens: Dat was dus in het kader van het slagkruiser- 
plan? 1s dit dus niet het plan van die ondersteuningen van de vloot 
voor de mariniersbrigade? 

A. Neen, dat was weer iets anders. Het gaat hier om een aange- 
legenheid, die er aan voorafging. Juist naar aanleiding hiervan zijn 
wij toen in correspondentie getreden met de Minister van Marine en 
zijn wij gekomen tot het meer beperkte en voor de oorlogvoering meer 
gemakkelijk uitvoerbare plan dan wat hierin is vermeld. Als ik het u 
voorlees, moet u het beschouwin in het !icht van 1943, anders is het 
net of men het thans droomt. 

Telegram van de B.D.Z. voor Stöve en ook voor Neringa. 

,.Als nadere toelichting van de strategische conceptie van de 
Nederlandsche Marineleiding over benoodigde accommodatie in 
geographisch gebied in Nederlandsch-Oost-Indië, in kader eener 
geallieerde oorlogvoering, zij vermeld: Soerabaja blijft hoofdbasis 
voor de vloot en R4arineluchtvaartdienst. Instandhoudin? mogelijk 
in geest slagkruiserplan voor taskforce bestaande uit drie capital- 
ships, drie aircraftcarriers, vijf kruisers, vier en twintig torpedo- 
bootjagers, dertig onderzeebooten, twaalf fregatten. Ter voor- 
koming misverstand zij medegedee3, dat uiteraard gedacht wordt 
aan gebruik van shorebasedaircraft, zoowel als vliegbooten. Tac- 
tische opzet, onder een Marinebasis Soerabaja te verstaan, mede 
het zeegebied van Straat Madoera, uitdieping zoowel van het 
West- als het Oostgat. Verdere strategische opzet moet om- 
vatten onder contrôle houden van volgande zeegebieden met 31s 
middelpunten omgeving Sabang, Tarakan en Sorong." (Sorong 
is op Nieuw-Guinea.) ,,Aangenomen, dat Singapore en eventueel 
Kuchin. Jolo, Davao als steunpunten in deze Noordelijke voor- 
uitgeschoven linie zullen wordel? ingericht, is de Zuidelijke linie 
gedacht in hoofdzaak langs Soenda-eilanden; is noodig het onder 
contrôle houdciï van Straat Socnda, omgeving Lombok en Koe- 
pang. Hierbij aangenomen, dat omgeving Port Darwiil en Torres- 
straat onder Australische contrôle komt. In dit strategisch sys- 
teem is opv:ille:-i van de contrôle binnen dit zeesebicd door het 
overdekken met actiecirkels van secondair belang". 

U ziet wel, dat dit ecn uitgebreide opzet is. 
de verdedigingsmiddelen. vliegtuigen en kanonnen, die er bij be. 66733. De heer Fen5: Is dit nu een postwar-organization of moest 
horen), ,.zodat vliegdienst en artillerie en munitie-requirements dat allemaal nog onder de oorlog gebeuren? 
hierbii niet oogegeven worden. Voorgesteld wordt vli~gdienst- 
requi;ements in den geest van een Ämerikaansche bas;, type -4. U moet het natuurlijk in het licht van 1943 zien, toen we nog 
,,Lion", te doen uitwerken in U.S.A." (een basis, type ,,LionW, is helemaal in het onzekere tastten omtrent het einde van de oorlog. 



Er moest bepaald rekening worden gehouden met een langdurige 
oorlog in de Pacific. Capitalships en aircraftcarrïers, kruisers en 24 
torpedobootjagers, 30 onderzeeboten, dat is een zeemacht, die niet 
ZO is te bouwen, niet zo is te kopen en zeker niet zo is te be- 
mannen. Wij zagen hierin voor een belangrijk gedeelte een ,,postwar"- 
opzet. Voor postwar had men nu bij de geallieerde leiding van de 
oorlogvoering geen belangstelling. Daarom, als wij aan zouden 
komen met plannen, waaruit duidelijk te lezen viel, dat de totstand- 
koming alleen maar lange tijd na de oorlog verwacht kon worden, 
dan zouden wij daar geen belangstelling voor hebben gekregen. Dit 
is dan ook de aanleiding geweest, dat wij aan de marineleiding heb- 
ben voorgesteld, het eenvoudiger en beperkter te doen. Toen zijn 
we dan gekomen tot de samenstelling van de vloot, zoals ik u die 
reeds de vorige maal heb geschetst. Die samenstelling zou veel meer 
passen in de directe oorlogvoering, het zou een vloot zijn, waar- 
mede amphibious-operatiuns - gecombineerde operaties - moge- 
lijk waren. Het mariniersregiment, eigen troepenschepen, waarover 
we zelf in voldoende mate beschikten, twee kleine carriers, waarvan 
de geallieerden er vele hadden - dat waren dus auxiliary-carriers - 
-, twee zware kruisers en een paar lichte kruisers met een beperkt 
aantal torpedoboten en dan verder de landingsmiddelen daarbij. 

66734. De Voorzitter: Dus dat is het plan geweest, dat is voor- 
gesteld door admiraal Termijtelen? 

A. Ja, inderdaad; de Minister van Marine heeft het goedgekeurd. 

66735. De heer Fens: Dit is ook met admiraal Terrnijtelen be- 
sproken en hieraan is, naar mijn mening, enige phantasie niet te ont- 
zeggen. Ik kan mij moeilijk indenken, dat men zou hebben gezegd: 
,,Als we de mensen maar hadden, dan kregen wij die acht-inch-kruisers 
en zes-inch-kruisers wel." Was het inderdaad zo, dat, als de Marine- 
staf liet weten aan de Combined Chiefs of Staff: Wij hebben zoveel 
mensen en wij kunnen dat bemannen; dat dan de mogelijkheid be- 
stond, dat de geallieerden zouden hebben gezegd: Goed, dan krijgen 
jullie van ons twee acht-inch-kruisers en twee zes-inch-kruisers? 

A. De mogelijkheid, dat wij die schepen zouden hebben gekregen, 
bestond zeker. Die mogelijkheid bestond er waarschijnlijk niet van 
Amerikaanse zijde, maar wel van Engelse zijde. De Amerikanen 
hadden een enorm aanbouwschema, maar ze hadden daarbij tege- 
lijkertijd met hun bijna onbeperkte mankracht een geweldig oplei- 
dingsschema in werking gesteld. Het aannemen van hun inensen 
was eenvoudig verbazingwekkend, zodat het mogelijk is geweest, dat 
de Amerikaanse marine van 500 000 man, bij het uitbreken van de 
oorlog, aan het einde van de oorlog is gegroeid tot 5 000 000 men- 
sen. Dat is enorm. Hun aanbouwschema hield daarmede gelijke trrd, 
zodat ze in staat waren hun verliezen goed te maken en hun marine 
verder uit te bouwen tot deze enorme afmetingen. De Engelsen 
verkeerden in veel minder gelukkige omstandigheden, ze hadden ook 
wel een aanbouwschema, wat natuurlijk beperkter was, maar 
zij hadden hun marine opgevoerd in eind 1943, begin 1944, tot 
ongeveer 700000 man. Met moeite hebben ze dat in stand kunnen 
houden. Uitbreiding was toen voor de Engelsen niet meer mogelijk, 
wat met zich meebracht, dat, waar de productie van de werven door- 
ging, er op een gegeven ogenblik inderdaad schepen beschikbaar 
konden worden gesteld voor nieuw beschikbare mensen. Nederlandse 
zeelui hadden bij de geallieerden inderdaad de reputatie: We kuilncn 
ze hun gerust in handen geven, want ze zullen er wat mee doen. 

66736. De Voorzitter: Dus u acht het wel een zeer reëel schema? 

A. Ik acht dit laatste een zeer reëel schema. Het is alleen door 
de Combined Chiefs of Staff van de hand gewezen. Dat zal ik u 
dadelijk nog even toelichten. Ik ben in begin Februari 1944 met deze 
plannen in mijn zak naar Washington teruggekeerd. Het waren twee 
bij elkaar behorende plannen, het ene was dus de uitbreiding van 
de bovenwatervloot en de bijbehorende luchtmacht (de organisatie 
van de marineluchtvaartdienst), het tweede behandelde de uit- 
breiding en de vervanging van onze onderzeeboten. We hadden in die 
tijd al enkele onderzeeboten overgenomen van de Britten, zowel 
kleinere als grotere, omdat onze oorspronkelijke onderzeeboten lang- 
zamerhand zoveel diensten hadden verricht, dat ze niet meer bruik- 
baar waren; tevens zaten we met het probleem van de bemanningen. 

Men kan voor onderzeebootbemanningen geen oude mensen ge- 
bruiken. Wij hadden vanaf het uitbreken van de oorlog geen kans 
gezien om onze onderzeebootbemanningen - tenminste niet in be- 
langrijke mate - af te lossen en door nieuwe te vervangen, zodat in 
1944 het personeel van onze onderzeeboten inderdaad te oud en ver- 
moeid werd. Dat was één van de punten, waarmede wij rekening 

moesten houden. Het werd hoog tijd, dat personeel geleidelijk aan 
werd vervangen, en dat is de redzn, dat er twee verschillende plan- 
nen waren gemaakt voor de uitbreiding. Het memorandum, dat 11 

voor u hebt, vermeldt vermoedelijk iets over de opleiding en ovrr 
de mogelijkheid van de recrutering en de opleiding van het personeel. 
Er worden, naar ik meen, ook aantallen in vermeld. 

66737. De Voorzitter: Misschien mag ik u even voorlezen, wat 
er in het memorandum van 10 Januari 1944 staat over de perso- 
neelssterkte. 

Daar staat: 

,,Een berekening van de voor de aangegeven scheepsmacht 
benoodigde personeelssterkte heeft uitgewezen, dat hiervoor 
noodig zullen zijn in totaal rond 5900 man. 

Hiervan zijn momenteel op de thans in geallieerd verband 
ageerende schepen aanwezig 2200 man met oorlogservaring en 
voor dezen dienst geschikt, zoodat op een aanvulling met rond 
3700 man gerekend moet worden. Aangenomen mag worden, 
dat meer dan de helft van deze 3700 man zal kunnen bestaan 
uit zich momenteel in Europeesch bezet gebied en krijgsgevangen- 
schap bevindend beroepspersoneel der Koninklijke Nederland- 
sche Marine, zoodat het aantal geheel nieuw op te leiden perso- 
neel ten hoogste 1800 man zal bedragen, een aantal, dat voor een 
doeltreffende bemanning der schepen zeer wel aanvaardbaar 
lijkt." 

Dat is zeker hetgeen, waarop u dotit. 

A. 3a. Het aantal nieuwelingen ten opzichte van het aantal er- 
varen mensen met oorlogcervaring was ongeveer 1 tot 2. Dat komt 
hier ook wel uit, want het personeel, dat weinig aan de oorlog had 
deelgenomen - helaas -, moest natuurlijk geheel in de nieuwe 
ervaring worden ingewerkt. Ze moesten dus ook worden opgeleid. 

De Voorzitter: Deze verhouding is ook genoemd door admiraal 
Termijteien. 

A. Ik heb hier twee memoranda, die toen door de Nederlandse 
Regeringsvertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff zijn 
ingediend op 6 Maart 1944. 

Toen men die had ontvangen, is er van Amerikaanse zijde ge- 
vraagd om een gedetailleerde opgave van onze personeelssterkte. 
Ik bedoel hiermede van de zijde van de Cornbined Chiefs of Staff. 
Dit is toen tot in details in Londen nagegaan en we hebben de 
stukken toen aan de Combined Chiefs of Staff overgelegd. Toen 
ze die gegevens hadden, zijn wij uitgenodigd om op een gecombi- 
neerde zitting van de Combined Chiefs of Staff de  plannen toe te 
lichten. De uitnodiging daartoe heb ik ook bij mij. Teveas heb ik 
hier het stuk betreffende de behandeling in de Combined Chiefs of 
Staff zelf, zoals die daar door mij persoonlijk is geschied, de toe- 
lichting tot de Regeringsvoorstellen. Verder heb ik hier nog de 
notulen of, beter gezegd, het verslag zoals dat door de secretaris 
is opgemaakt. Het zijn niet woordelijk de notulen, maar de inhoud 
daarvan is toch ongeveer de weergave van wat er toen is besproken. 
Er was een fout in een getal geslopen en dat is achterin door mij 
zelf herroepen en verbeterd. Ik herinner mij niet meer op welke 
datum die zitting heeft plaats gevonden, maar het staat in de notulen 
vermeld. 

De Voorzitter: Dat is 7 April 1944 geweest. 

A. Heel vlug daarop is de beslissing gekomen. 

66738. De Voorzitter: Kunt u ons ook een overzicht geven van 
de inhoud van die bespreking? 

.4. Ja. Daarbij hebben we tot uitdrukking gebracht, hoe de situ- 
atie op het ogcnblik was en dat de Nederlandse Regering de vaste 
bedoeling had om tot het uiterste van haar vermogen mee te doen 
aan de oorlogvoering. Wij waren door de bezetting van Nederland 
en door de bezetting van Nederlandsch-Indië praktisch uitgeschakeld 
en beschikten niet meer over de mogelijkheid om nieuwe mensen 
te recruteren, maar de bedoeling u-as het om, zodra Nederland zou 
zijn bevrijd, daarmede te beginnen en dit ook met alle kracht ter 
hand te nemen. Vandaar dat wij een overzicht van onze sterkte 
gaven en van wat we nodig meenden te hebben voor de totale 
bemanning van de nieuwe vloot. We hebben daarbij ook een tijd- 
schema gegeven, hoelang we meenden, dat dat alles zou moeten 
duren. De Nederlandse Regering had als haar overtuiging ~iitge- 
sproken, dat ze mee zou doen in de oorlogvoering, dat zij er niet op 
uit was om de marine op te bouwen voor na de oorlog, maar een 
marine, passende in het kader van de tegenwoordige gevechtsacties 
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De soorten gevechtsacties, die zich voordeden, waren talrijk, of- 
fensief en defensief; onder de  defznsie operaties waren de  konvooi- 
diensten belangrijk. We moesten dus schepen hebben, zowel geschikt 
voor konvooidiznsten als voor offensieve doeleinden. Dat  waren 
kruisers en torpedobootjagers. We wilden meedoen ook met één van 
de  gevaarlijkste wapens, welke in deze oorlog tegen Japan gericht 
zijn, de onderzeeboten. Wij zouden tevens meedoen met de gecom- 
bineerde operaties; we stelden een vloot voor geheel ter beschikking 
van de geallieerde oorlogvoering, welke zou worden ingezet waar de 
geallieerde oorlogvoering ter wereld dat nodig achtte en paste in 
het schema, zowel voor konvooidienst als voor gecombineerde ope- 
raties. Dit was het afgeronde plan, dat is voorgebracht. Men wist dus 
toen reeds, dat we een landingsformatie van de mariniers wilden 
formeren. We hebben er toen ook aan herinnerd, dat  we Soerabaja 
wilden rehabiliteren en terzelfder tijd was ook de  formatie van het 
legerkorps voorgebracht, bestaande uit drie divisies. Dit is de korte 
inhoud van wat er toen ter tafel is gebracht. 

b6739. D e  Voorzitter: Hoe is de beslissing geweest van de Com- 
bined Chiefs of Staff? 

A. Die beslissing van de Combined Chiefs of Staff is heel snel 
genomen. Op 10 April werd mij door één van de secretarissen van 
de Combined Chiefs of Staff namens de  Combined Chiefs of Staff 
de volgende brief gestuurd: 

,,kly dear Admiral Stöve, 
The Combined Chiefs of Staff have considered both of your 

memoranda dated 6 March 1943 in which you outline the 
plan of the Netherlands Government for the expansion of its 
Naval forces and Naval Airiorces, after the liberation of Hol- 
land. 

The Combined Chiefs of Staff wish to express to  the Nether- 
lands Government appreciation of its desire to  participate fur- 
ther in the war against Japan to the utmost of its ability. 

Although it is agreed, that every effort should be made to 
employ profitably and at  the earIiest practicable time al1 
available iorces in the flirtherance of the commoil war effort 
the exact details of such employment can at  this time be plan- 
ned for the foreseeable future only. Tt is noted, that the con- 
templated extension could not be begun until after the liberation 
of Holland. 

The  Combined Chiefs of Staff are of the opinion, that any 
detailed decisions as to the transfers of ships and aircraft 
to the Netherlands Govetnment must depend upon the situ- 
ation a t  the time of the liberation of Holland and cannot be 
made this far  in advance. 

The Combined Chiefs of Staff propose thzt, as in the case of 
the Nether!ands Army the Netherlands Government should deal 
directly with the British Cliiefs of Staff on  al1 matters pertaining 
to recruitment and training of future Netherlands Naval units." 

66740. De Voorzitter: Dat  is zeker van de  kracht van een be- 
leefde afwijzing. 

A. Volkomen. Toen deze beslissing was gekomen en wij na- 
tuurlijk erg teleurgesteld waren, heb ik daarna een gesprek gehad 
met het hoofd van d e  Britse AdrniraliteitsdeÍegatie, admiraal Nob!c. 
en deze begreep, dat wij er erg in teleurgesteld waren. Admiraal 
Nobie heeft toen vriencielijke woorden gesproken en gezegd: 
Denk er aan, dat  dit niet zo erg is, als het misschien op het 
ogenblik lijkt. Dit is niet helemaal een afwijzing. Jullie kunnen, ge- 
loof ik, inderdaad volkoinen rekenen o p  de  medewerking van de 
Britse Admiraliteit, zodra jullie mensen hebben o m  de  schepen te 
bemannen. I n  ieder geval, voor dat ogenblik was het volkonien afge- 
wezen en dat was daarom naar. omdat het voor ons niet onverschillig 
was of wij Amerikaanse schepen of Engelse schepen kregen. Niet dat 
wij een uitgesproken voorkeur voor de een of ander hadden, maar 
de  wijze van opleiden van onze menszn om ze technisch vertrouwd 
te  maken met Engels materiaal, of met Amerikaans materiaal, was 
wel in menig opzicht anders. Het  was nu  voorjaar 1944. Toen ieder- 
een voelde, dat de aanval op Europa binnenkort zou plaats vinden, 
moesten er plannen gemaakt worden voor een snelle opleiding. De 
beslissing werd uitgesteld, d.w.z. de beslissing bleef in de lucht 
hangen, er werd gezegd: Het  geheel wordt nooit Amerikaans, het 
wordt misscliien Engels; dus in zoverre konden wij vage plannen 
maken voor het opleiden van onze mensen met Engels materieel. 

66741. D e  Voorzitter: Was die opleiding, hetzij Amerikaans of 
Engels, beslissend voor de plaats, waar de Nederlandse strijdmidde- 
len later zouden worden ingezet? 

A. Neen, dat  niet Wel beslissend voor de plaats, waar de  men- 
sen tenslotte moesten worden getraind na  hun allereerste opleiding 
(welke misschien in Nederland mogelijk zou r ~ j n ) .  Bij de bevrijding 
bleek, dat  er voorlopig geen enkele opleiding in Nerlerland mogelijk 
was, omdat hier niets meer intact was gelaten B a t  wisten wil toen- 
tertijd nog niet. 

66742. D e  Voorzitter: Wanneer er een Engelse opleiding plaats 
had, werd daarmede dan ook autonlatisch bcslotcn. dat  die strijd- 
middelen zouden worden ingezet in de S.E.A.C. of. wanneer het een 
Amerikaanse opleiding was, b11 de South West Pac~f ic  Area, of wds 
dat  onverschillig? 

A. Neen, dat  werd daar niet mede besloten, want onze striju- 
middelen zouden ter beschikking worden gesteld van de Combinea 
Chiefs of Staff, die dus nog ieder ogenblik konden uitmaken: Dit  gaat 
naar de  Pacific, of dit gaat naar de S.E.A.C. Dat  zulks niet het geval 
is geweest, is ook later gebleken. Zoals u wellicht weet, zijn onze 
strijdkrachten oorspronkelijk - wat ons nog overbleef na de strijd 
in Indië - verdeeld geweest over de Amerikaanse sfeer (Australië) 
en bij de  Britse Eastern Fleet in  de  Indische Oceaan. We hadden 
helaas maar weinig, de  ,.Trompw is in Australië geweest; na het 
gevecht, dat zij in de nacht van 19/20 Februari bij Bali heeft ge- 
voerd, is zij naar Australië gestu~ird voor reparatie en is daar toen 
gebleven. D e  ,,Weemslterckn met een paar torpedobootjagers, die uit 
Engeland waren gekomen, is bij de Easteril Fleet ingedeeld, dus in de  
Indische Oceaan onder Engels operationeel bevel. In  Augustus 
1942, toen de Amerikanen moeilijkheden ondervonden met het op- 
bouwen van h ~ i n  bases in de Paciric en zij een tekort hadden aan 
konvooierende strijdkrachten, is het verzoek gekomen of de  ,,Heems- 
kerck" met de twee torpedobootjagers kon worden losgemaakt 
uit de Eastern Fleet en onder Amerikaans operationeel bevel 
worden gesteld. Het  is zo gebeurd en de schzpm zijn langdurig in 
Australië gestationneerd gewcest. Zij rijn in de loop van 1943 
- toen zij er niet rileer zo nodig waren - teruggegaan naar de 
Eastern Fleet. O p  het ogenblik, dat de bevrijding van Nederlandsch- 
Indië nabij kwrirn, was de  ,,Tror??p" één van de weinige Nederlandse 
schepen, die nog in de vaart waren, daar de meeste andere reparatie 
behoefden en daarvoor in Engeland vertoefden. De ,,TrompH is toen 
weer uit de Eastern Fleet losgemaakt en opnieiiw onder Amerikaans 
operationeel beve! gesteld; zij heeft daar toen deelgenomen aan 
acties bei~oorden Nieuw-Guiilea, Morotai en het hernemen van 
Balikpapan en Tarakan, terwijl deze kruiser ook weer als het eerste 
Nederlandse schip in Batavia is teruggekomcn. Wet was derhalve 
niet een bepaalde indeling, die vastsioild bij de S.E.A.C. of bij de 
Pacific-area. 

66743. De Voorzitter: E r  waren wel bepaalde grenzen tussen de 
S.E.A.C. en de  South West Pacific Area, die later zijn gewijzigd? 

A. Ja. 

66744. D e  Voorzitter: IJ kunt ons misschien wel iets mededelen 
over de grenzen van de beide ,,theaters"? 

A. D e  grzns van de Amerihaanse er, Britse verantwoordelijk- 
heidssfeer werd vastgesteld ongeveer in Maart 1942. Deze grens 
liep van de  oostkust van 5lalakka ndar de oostelijke punt van Su- 
niatra, dwsrs door Straal Soenda heen, d a n  lange tijd recht om de  
Zuid tot ik weet niet welke breedtegraad. Alles, vrat ten westen 
lag, was onder de verantv~oordelilkheid van de Britten. Alles, wat 
daar ten oosten van was, lag m de  Amerikaanse verantwoordelijk- 
heidssfeer. 

66735. D e  Voorzitter: Was daar vóór Maart 1942 ook al een be- 
paalde verdeling? 

A. Vóór Maart 1342 is er ook ern verdeling geweest, maar  toen 
was de verdeling, Nederlandsch-Indië betreffefide, in drieën. Toen 
was er een Britse sfeer, een Nederlandse en een Amerikaanse sfeer, 
waarin de Amerikaanse strijdkrachten verantwoordelijk werden ge- 
steld, en zij zouden in het algemeen optreden daar, waar de Neder- 
landse strijdkrachten en waar de Britten zouden opereren. 

D e  sfeer van de Amerikanen was in het slgerneeri ten oosten van 
de lijn, die noord-zuid door Straat Makassar loopt. Wat daar ten 
westen van lag tot ongeveer de n1eridiaar-i van Straat Soenda, was 
Nederlands en wat er ten westen claarvan lag. kwam voor verant- 
woordelijkheid van de Engelsen: dit betekende niet, dat  men op een 
bepaald moment niet zou komen tot een coiiibinatie van slriid- 
krachten. 



Anders zou het een strateg~sch monster zijn geworden. Dat  zulks 
niet de bedoeling was, is ook wel gebleken, omdat er o p  eei: zeker 
ogenblik in  d e  lnd~sche  wateien de z.g. ,,combined strikng-i'orce" is 
gevormd. Jammer genoeg is die ,,force" heel laat geformeerd o p  de  
?de Februdri. Op  de  5de Februari is deze strijdkracht voor het eerst 
gezamenlijk opgetreden, met de bedoeling een raid in Straat Makas- 
sar te houden. Ze is toen onderweg door Sapanbe bommenuerpers 
aangevallen, de gehele voormiddag lang. Deze strik~ng-force bestond 
o p  dat ogenblik uit de ,,de Ruyter", de ,,Trompv, de ,,Houstcn" en 
de .,Marbleheadn. dus twee Amerikaanse en twee hederlandse kruisers. 
waaraan enkele torpedobootjagers toegevoegd. D e  ..de Ruyter" ei; 
de ,,Trompu zijn onbeschadigd gebleven, hoewel ze de bomscherven 
aan dek kregen. De ,,Marb1eheadw is zwaar getrofi'en en met heel 
veel moeite Tjilatjap binr~engebracht. De .,Houstonn kreeg ecn ern- 
stige bomtreffer, welke een van de geschutstorens buiter! dienst stelde. 
Vanaf deze datum zijn de gecombineerde strijdkrachten o?getredei?, 
waar het nodig was; doch oorspronkelijk was de  toestand: de Ameri- 
kanen in het oosten, de Nederianciers in het inidden en de Engelen 
geheel in het westen. Na de val van Nederlandsch-Indië zijn toen de 
verantwoordelijkheicissferen in de Indische Oceaan van de Ameri- 
kanen en Se Britten ingesteld. Wanneer die regeling is gewijzigd, kan 
ik u niet zeggen, want een paar weken na de beslissing van dit vloot- 
plan ben ik naar Engeland gegaan, om aldaar het bevel over dat 
deel van de Nederlandse marine o p  mij te nemcn, hetwe!~ naar 
Nederland zou tedgkeren. 

66746. D e  Voorzitter: Heeft u, toen u vertegenwoordiger u a s   bi^ 
de Combined Chiefs of Staff, iets gemerkt van poglngen om die greiis 
te v~ijzigen? 

A. Alleen bij geruchte. We hebben er nooit iets positiefs over 
gehoord. 

66747. D e  Voorzitter: Maar h r b b e ~  die geruci-!ten ook aanleiding 
gegeven om te informeren wat er van waar kon zijn? 

A. Ja, doch die geruchten waren zo vaag, dat er verder niets uit 
loskwam. We hebben er officieel nooit iets van te horen kunne!? 
krijgen. 

66748. D e  Voorzitter: Is er wel gepoogd om bij de Combined 
Chiefs of Staff iets over deze aangelegenheid te wetzn te kome~i? 

A. Ik geloof niet, dat  bij de  Coi~ibined Chiefs of Staff, aithans 
zolang ik er ben geweest. daarnaar is geïnformeerd. 

Men kon bij dat  lichaam niet aankomen met iets, dat  eigeniijk 
o p  niets was gebaseerd. 

66749. D e  Voorzitter: Dus LI hebt zelf van die latere geschiedenis 
niets meegemaakt? 

A. Neen. 

66750. D e  Voorzitter: Daarover zal waarschiji~lijk uw opvolger, 
de heer van der Kun, ons kcnnen inlichten? 

A. Ik heb, geloof ik. de 10de Mei 1944 de dienst aan de schoul- 
bij-nacht vnrz der Kun overgegeven. Zelf ben ik medio Mei inet een 
vliegtuig naar Engeland gegaan. 

66751. D e  Voorzitter: Bent LI toen brlast met de  voorbereiding 
van de  terugkeer van de marine naar Nederland? Voordat ik daar- 
over wil beginnen, zou ik u echter gaarne nog deze vraag willen 
stellen: D e  besteliingen voor materiaal, d ~ e  in Amerika werdza ge- 
daan, liepen die over de Regeringrvertegtn~\oordigers of werden die 
ook wel rechtstreeks met vo0rb~jgaa.1 van de  Regerii~gsvertegen- 
woordigers gedaan? 

A. Veel van die bestellingen kwamen reci-itstreeks terecht bij de 
Nederlandse Inkoopcommissie. D e  Nederlandse Inkoopcommissie kon 
ook enkele van die besteliingeil zonder hulp van die Cornbined 
Chiefs of Staff behandelen. Echter zodra het belangrijke aanvragen 
betrof, moest de daartoe in Amerika bestaande instantie, de Muni- 
tion Assignment Board in dergelijke aangelegenheden worden ge- 
kend. D e  Munition Assignment Board kon, als het belangrijk was, 
zulks niet afhandelen zonder de goedkeuring of de algemene instem- 
ming van de  Combined Chiefs of Staff. Zocira het grotere objecten 
betrof, bijv. de uitrusting van de mariniers of de re'riabilitatie van 
Soerabaja en soortgelijke problemen, ging dat allemaal over de 
Combined Chiefs of Staff, maar wanneer het ging over het repa- 
reren van een onderzeeboot, dan hadden wij er geen bemoeienis mee. 

66752. D e  Voorzitter: Ik heb hier een brief van de beide Rege- 
ririgsvertegeawoordigers aan de  hliiiisier van Algemene Oorlog- 
voering en daar komt deze zinsnede in voor: 

,,Het is onzes inzieiis niet juist en het leidt tot verwarring 
indien -- zsoals .tireieens is voorgekomen -- hoofden van Depar- 
temeriten van algemec-n bestuur dan wei de B.D.Z. rechtstreeks 
opdrachten voor aanschaffing aanhangig maken bij de Regee- 
riilgsvertegenwoordigers bij tle Cornbined Chiefs of Staff." 

In  welk opzicht was dit niet juist? 

A. Het wz,s ioc,t, dat li- ze recltztreel..~ aanhangig maakten bij 
de CornbineJ CL1:sfs of Statf ! 

66953. Dii Voorzitter: Dat zou hier~iit  moeten volgen. 
D a n  vo1ji er nog: 

.,Voorts ware te vermijden. dat ambtenaren van een departe- 
ii~eiit dan wel officieren, deel uitmakende van den staf van een 
beve~hebber, die tijdeiijk in de Vereeiiigde Staten vertoeven, zich 
zeifstai~dig in verbinding stellen met Amzrikaansche autoriteiten 
ter behaiide!ing van zaken, tiie norniaal tot den werkkring van 
een in dii Vereenigde Staten gevestigde Nederlandsche instantie 
(conli~iissir; bekoorzii. 801: dit kan aanleiding geven tot misver- 
stand of de bedoelde ins;xitie - zooals is voorgekomen - bij 
mislukking van de cnderhandelir~gen in een moeilijk parket 
brengen." 

A. Het kwam bijv. voor en vooral in het begin - hetgeen een 
betrekkelijk logisch gevolg wis  v i n  de oorspronkelijke toestand -, 
dat, wanneer de marine in Engcland iets godig nad in Amerika, de 
n?arine-attaché werd ingeschakeld. Die marine-attaché was oor- 
spronkelijk de enige Neder!aiidse marine-instantie vóór de  tijd, dat 
er een Nederlandse inkoopcorrìn~issie was. Voor zover mij bekend, 
is dit lichaam oorspronkelijk ezn Indische i!ikoopcommissie geweest. 
Toen werden alle zaken aanhangig gemaakt bij de marine-attaché; 
de marine-attaché ging naar de initoopcoinrnissie of zelf rechtstreeks 
naar de  M~inition Assignrncnt Board, langs de  kanalen, die een 
attaclié mocst vo!gci~. Toeïi geleidelijk aan alles in Amerika gecon- 
crritreerd werd op de oorlogvoering en men daar te lande zelf nauwe- 
lijks weg meer wist in de talrijke eigen Amerikaanse organisaties, is d e  
industrie meer en meer gecentraliseerd s n  kon er weinig worden 
verstrekt of gekocht zonder de toestemming van de  Combined Chiefs 
of StaCf. Z o  gaf het wel verwarring, als voor een bepaa!d object 
bijv. de  marine-attaché rechtstreeks naar de hlunition Assignment 
Board ging o m  toestemming te bepleiten. Aïs dan bleek, dat  deze 
Board zelf geen bevoegdheid had, wendde deze zich tot de Combined 
Chiefs of Staff. Daar  wist Inen er dan niets van, want ze i~adden  niet 
van de bij hen geassocieerde Regeringsvertegenu.oordigers er over ge- 
hoord. Z o  gaf dat  aailleidiiig tot verwarringen en duplicering. D a t  
is de reden geweest, dat er getracht is ook van Nederlandse zijde 
alles zoveel mogelijk in  dezelfde banen te leiden, zodat men wist tot 
wip_ inen zich had te wenden. 

66753. D e  Voorzitter: Ik heb hier een stuk, w a a r u ~ t  blijkt, dat  o p  
S Deccmber 1943 door de hederlandse vcrtegenwocrdiging bij de 
Con~bined Chiefs oî Staff een memorandurn werd ingediend, w a m n  
werd medegedeeld, dat de Nederlandse Regering het voornemen had, 
na de beviijc-lng van Nederland persoqeei o p  te roepcn vooi de 
vornxng vsn de gezagsbata~jons. U zult a c h  die kwestie n~isschien 
nog wel hermileren 

A. Ja. 

66755. De Voorzitacr: Hoe as dat  gegaan in de Con~bined Chiefs 
of Staif? 

4. Het woord g e ~ a g s b ~ t a i j o n  heett wel een bekende klank voor 
mij, rn~ la r  het gaat toch oker iets dnaers d m  over de vormlng vaii 
die dr:e divsles viin het leger? 

D e  Voorzitter: Ja, dit is iets anders. 
A. Ja, deze waren voor Indië besteind. Ik kan u hier niet veel 

over vertellen, wanL dit is in hoofdzaak behandeld door mijn collega, 
generaal Dijxhoonz. Deze zal u daar volledig over kunnen inlichten. 
Ik heb er wel van gehoord, maar hier weet ik toch te weinig vaii. 

66756. De Voorzitter: Welke taak had de cverste Salnz? 

A. Overste Salm is bij ons gekomen, naar ik meen. eind 1942 
of begin 1943. Wij hadden behoelte aan inlichtingen. Het  bleek ons 
alras, dat als wij in de Combined Chiefs of Staff geen aangelegcn- 
heden konden mededelen, die van betekenis voor heil waren, zij ons 
dan  ook niet nodig hadden en wij van hun kant niets hoorden. 



Daarom waren wij bezig een bescheiden inlichtingenorganisatie op 
te bouwen en hebben we gevraagd om toevoeging van een officier, 
die zich daar speciaal mee kon belasten. Wet verkrijgen van inlich- 
tingen is een heel bijzondere taak, waar men feitelijk de gehele dag 
mee bezig is. De ene keer hoort men inlichtingen op een kantoor 
en de andere keer tijdens een lunch. hlen moet dus eigenlijk ieinand 
hebben, die voortdurend contact heeft met de mogelijke bronnen, 
waar die inlichtingen uit voortkomen. Zo heb ik toen toegewezen 
gekregen een officier, die op dat gebied enige ervaring in Australie 
had opgedaan. Hij had daar contact gehad met de Nefis (Ne- 
therlands Forces Intelligence Service). Toen overste Salm in Washing- 
ton aankwam, moest hij uit de aard der zaak worden geïntroduceerd 
in cie eerste plaats bij de twee lichamen, die de inlichtingen verstrek- 
ten. Dat was de afdeling G. 111 van de generale staf en dat was de 
inlichtingendienst van de marine aldaar. Het verkrijgen van die i~i-. 
lichtingen berustte in normale omstandigheden bij de attaché's, die 
dan volgens vastgestelde afgebakende kanalen trachtten die inlichtin- 
gen te verkrijgen. . 

Zo werd overste Sairn geïntroduceerd door de marine-attaché bij 
de Marine-inlichtingendienst. Wij verzochten hetzelfde aan de mili- 
tair attaché, de toenmalige kolonel Weijerman, om dat te dozn 
bij G 111. Kolonel Weijerritan stelde zich toen op het standpunt, dat 
het niet op zijn weg lag, aangezien hij de man was om die inlich- 
tingen te verkrijgen en verder over te brengtn. Hij heeft dat niet 
gedaan; toen hebben wij het zelf gedaan. Overste Salm is toen ook 
langs deze weg daar verder erkend als de man, die de inlichtingen 
gaf voor de vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff. 
Behalve deze twee lichamen - de normale inlichtingendiensten van 
de Amerikaanse strijdkrachten - was voor ons aangewezen een klein 
comité, bestaande uit leger- en marine-officieren, ambtenaren van de 
Board of Economic Warfare, tevens iemand van het State Depart- 
ment om bepaalde inlichtingen te krijgen. Zoals ik reeds eerder 
heb medegedeeld, was dit comité ingesteld, nadat wij ons bij de 
Combined Chiefs of Staff hadden beklaagd, dat wij nooit iets hoor- 
den. Toen zijn in een plenaire zitting onze klachten aangehoord. Dus 
daarmede had dan ook overste Salrn verder regelmatig contact en 
deze officier heeft kans gezien ons in die tijd van zoveel inlichtingen 
te voorzien, dat wij op een enigszins bevredigende wijze regelmatig 
wekelijkse of tweewekelijkse rapporten konden afleveren, waarin in- 
lichtingen stonden, die wij voor de Combined Chiefs of Staff van 
belang achtten. Een andere richting van het geven van inlichtingen 
heeft voor ons gelegen in het feit, dat een Nederlander, die in Japan 
goed bekend was en daar jaren lang als handelsman werkzaam was 
geweest en juist werkzaam was geweest in het centrum van de 
Japanse oorlogsindustrie in de buurt van Nagoya en Osaka, de heer 
Stibbe, na de oorlog uit Japan is vrijgelaten, nadat hij enige 
maanden in een zeer pijnlijke gevangenschap had verkeerd en 
door de Jappen ernstig was mishandeld. De heer Sribbe is 
meer dood dan levend in Engeland aangekomen en heeft 
zich daar beschikbaar gesteld en medegedeeld, dat hij inlichtingen 
kon geven over kwetsbare punten van de Japanse industrie en kon 
aanwijzen, waar belangrijke oorlogsindustrieën gevestigd waren. Hij 
is toen uitgestuurd door het marinebestuur naar Washington en ter 
beschikking gesteld van de vertegenwoordigers van de Combined 
Chiefs of Staff. In Amerika werkte de Board of Economic Warfare. 
die er speciaal op uit was om de vijandelijke economie en de vijan- 
delijke industrieën te bestuderen om daarin de zwakke plekken te 
ontdekken en de plekken, die met de meeste kans op succes konden 
worden aangevallen. Zo is de heer Stibbe door ons toegevoegd aan 
de Board of Economic Warfare; hij won daar al ras het vertrouwen, 
doordat het bleek, dat hij over veel meer inzicht beschikte in d: 
Japanse oorlogsindustrie dan op dat moment in Amerika bekend 
was. Hij heeft bij de Amerikanen het idee geopperd om Japanse 
archieven te bestuderen van grote Japanse firma's, die vóór de oorlog 
bestellingen hadden gedaan of bestellingen klaar hadden. welke ar- 
chieven bij het uitbreken van de oorlog in beslag zijn genomen. De 
kantoren werden bezet en de archieven waren in Amerikaanse han- 
clen, doch de Amerikanen hadden tot zover deze archieven niet ge- 
analyseerd. De heer Stibbe heeft de archieven van die handels- 
lichamen bestudeerd en daaruit kunnen opmaken, welke grote be- 
hoeften er in Japan bestonden op een bepaald gebied, o.a. van kogel- 
lagers e.d.; uit zijn analyse bleek, wat werkelijk de zwakste zijde van 
de Japanse oorlogsindustrie was. Toen hij eenmaal het vertrouwen 
had gewonnen van de Board of Economic Warfare, heeft deze iri- 
stantie de gegevens, waar ze zelf al over beschikte, uitgewisseld met 
de beer Stibbe en aan zijn oordeel onderworpen. Die gegevens heeft 
hij dikwijls nog belangrijk belicht. Zo is hij één van de belangrijke 
figuren geworden, die samenwerkten met de Amerikaanse luchtmacht, 
welke plannen ontwierp voor het bombardement van Japan en daar- 

voor uit wilde kiezen de meest vitale punten voor de Japanse oorlog- 
voering. Zo heeft de heer Stibbe een belangrijke bijdrage geleverd, 
hetgeen ons zelf weer te stade kwam. Men kreeg de overtuiging, dat 
van Nederlandse zijde nu iets werd aangewezen, dat van het uiterste 
belang voor de oorlogvoering zelf was. Als gevolg steeg het ver- 
trouwen in de Hollandse organisatie, waardoor wij automatisch weer 
gemakkelijker konden werken bij andere instanties. 

66757. De Voorzitter: U sprak zo pas over de Nefis. Kunt u ons 
mededelen, wat de Nefis was? 

A. De Nefis was het Nederlandse Informatiebureau in 
Australië, ten behoeve van generaal MacArthur, de opperbevel- 
hebber, over het gehele operatiegebied. De meest belangrijke inlich- 
tingen, die konderi worden gegeven, waren naast het bestuderen en 
het beschikbaar steilen van normale geographische en economische 
gegevens, de uit vóór de oorlog daterende rapporten, voor zover 
deze in Australië aanwezig waren. Wat nat~iurlijk veel belangrijker 
werd, was het trachten inlichtingen te verstrekken uit het bezette 
gebied en daarvoor heeft de Neiis een organisatie ontworpen. 
Ze hebben mensen gerecruteerd, mensen geoefend voor z.g. ,,geheime 
operaties", waardoor het mogelijk werd, kleine groepen binnen te 
brengen in het door de Japanim-s bezette gebied. Men heeft het 
getracht op verschillende punten in Nederlandsch-Indië. Men wilde 
inlichtingen verkrijgen over de Japanse militaire stErkte, over de hou- 
ding der bevolking gedurende de Japanse bezetting, kort en goed, 
over alles, wat daar gebeurde. Dus inlichtingen, die nodig zijn bij het 
maken van plannen voor de herovering van verschillende gebieden. 
Die groepen werden op allerlei manieren binnengebracht. S e  werden 
hier en daar per vliegtuig losgelaten of met onderzeeboten op be- 
paalde plaatsen geland. Na een zekere tijd werben ze weer terug- 
gehaald. Dan bleek het dikwijls, dat ze er niet meer waren, dat ze 
gevangen waren genomen. Dit was de eigenlijke taak van de 
Nefis. 

66758. De heer Posthumus: Heeft u de indruk, dat inderdaad 
toch nog wel op die manier belangrijk inlichtingenwerk is verriclit? 
Ik heb nl. met betrekking tot een ander onderdeel ook het een en 
ander gehoord over hetzelfde soort werk, dat vanuit Brits-Indië 
werd gedaan, en daarbij kwam het veel voor, dat men de mensen 
niet terugkreeg of de uitzendingen mislukten. Was dat nii van 
Australische kant toch nog zo, dat het wel enig nuttig effect had? 

A. Ik geloof, dat het van de Australische kant meer succes heeft 
gebracht dan van de Britse zijde, de Britse organisatie vanuit 
Colombo. Over de werkelijke resultaten kan ik u weinig inlichten, 
maar er is wel iemand, die u dat wel zou kunnen vertellen. In de 
eerste plaats de bevelhebber van de strijdkrachten in het Oosten zelf 
en de man, die rechtstreeks met deze Nefis in Australië was 
belast, kapitein-ter-zee Fresco, die hier op het ogenblik op de 
marinestaf werkt. Over de organisatie van Brits-Indië uit weet ik 
persooiliijk weinig en de officier, die in hoofdzaak daarin heeft ge- 
werkt, is hier ook nog in Nederland - tenminstr, kortgeleden was 
hij hier nog -, kapitein-luitenant-ter-zee Wittgender, naar ik meen 
commandant van het wachtschip in Den Helder. 

66759. De Voorzitter: U bent in Mei 1944 belast n e t  de voor- 
bereiding van de terugkeer van de marine. Misschien kunt u ons 
een overzicht geven van hetgeen te dien aanzien is geschied. 

A. De terugkeer van de marine naar Nederland zou geschieden 
onder geallieerd opperbevel. Wij zouden iliet zelfstandig naar 
Nederland terugkeren, maar als een onderdeel van de gehele Expe- 
ditionnaire Macht. Die Expeditionnaire Macht stond, zoals bekend, 
onder bevel van generaal Eisenhower. Deze had voor de marine een 
bevelhebber voor alle marinestrijdkrachten, een Engelse admiraal, 
oorspronkelijk admiraal Rarnsay, die in 1944 bij een vliegtuigongeluk 
om het leven is gekomen. Zijn opvolger was admiraal Burrough. De 
marinebevelhebber voor de herovering van Europa had een zeer 
omvangrijk bevelsgebied, dat strekte zich uit van Frankrijk, België, 
Nederland tot Duitsland. Speciaal voor Nederland was aangewezen 
de gepensionneerde admiraal G. Dickens, die in actieve dienst was 
hersteld als vice-admiraal. Hij was aangewezen als ,&lag-officer 
Holland". Aan hem was toegevoegd een Nederlands vlag-officier, 
dat ben ik dus geweest, die eigenlijk voorlopig meer was de verbin- 
ding met de Nederlandse autoriteiten dan zelfstandig bevelhebber. 
De opdracht van de ,,flag-officer Holland" was tweeledig, De pri- 
maire taak was te zorgen, de Nederlandse havens zo gauw mogelijk 
te openen, zodat het mogelijk zou zijn, Nederland te bevoorraden; 
de secundaire taak was tussenkomst te verlenen voor het herstel van 



de Nederlandse marine. D e  organisatie voor het openen der havens 
was zo gedacht, dat in iedere belangrijke Nederlandse haven, in 
Zeeland, Rotterdam, Amsterdam, Den Helder en Delfzijl, een 
marinecommandant ZOU komen. D e  Engelse benaming is ,,Naval- 
officer in charge". D e  marinecommandant is verantwoordelijk 
voor eigenlijk alles, wat er in zijn haven gebeurt. Hij is verant- 
woordelijk voor de regeiing van de scheepvaart, voor de  veilizheid 
van de  scheepvaart in de zeegaten en voor d e  veiligheid van de 
schepen in d e  haven en tevens verantwoordelijk voor de  veiligheid 
van de haven zelf, ook wat betreft de  verdediging tegen vijande- 
lijke aanvallen. Die officieren zouden oorspronkeijk allen Britse 
officieren zijn, één voor Vlissingen, één voor Rotterdam, één voor 
Amsterdam, één voor Den Helder e n  één voor Delfzijl. Aan hen 
zou worden toegzvoegd als ,,deputyW een Hollands officier, meer 
als verbinding met de Nederlandse autoriteiten dan als rechtstreeks 
verantwoordelijke bevelhebber. Tol  het commandement behoorde, 
afhankelijk van d e  grootte van de haven, een meer of minder uit- 
gebreide staf, samengesteld uit marine-eenheden zowel als leger- 
eenheden. Toen ik in Mei 1944 in Londen kwam, was admiraal 
Dickens reeds voor deze taak aangewezen. Dickens kende Nederland, 
omdat hij Engels marine-attaché was geweest in  den Haag in dt: 
dagen, die voorafgingen aan de Duitse inval hier te lande. Admiraal 
Dickcrls was een echte Engelsman, die Nederland een goed hart 
toedroeg. Hij heeft zich ook zeer ingespannen om deze taak te doen 
slagen. Toen ik in Mei aankwam, wisten we allemaal, dat de inval 
in Europa aanstaande was. D e  Nederlacders wisten niet, wanneer en 
waar de  inval zou plaats vinden. maar we wisten toch wel, dat het 
stond te gebeuren. D e  Nederlandse n~arine-eenheden, welke aan die 
taak zouden deelnemen, waren daarvoor klaargemaakt. E r  waren 
officieren voor aangewezen. Z e  waren ter beschikking van de  Engel- 
sen gesteld. 

Met de schepen, die hebben deelgenomen aan de aanval o p  Nor- 
mandië, heb ik niet te  maken gehad. D a t  zijn in  hoofdzaak de  
,,Flores" en ,,Soeinban geweest. Ze hebben geheel in Engels en Ame- 
rikaans verband aan  die actie deelgenomen. Dit lag buiten mijn 
bevoegdheid. Afijn opdracht was o m  met marine-afdelingen met deze 
z.g. ,,port-parties" naar Nederland terug te keren. Een tweede taak - 
zoals reeds kort vermeld -, waar admiraal Dickcris verantwoordelijk 
voor was, was het weer oprichten van de  Nederlandse marine. Zoals 
hij het zelf altijd uitdrukte, ,,t0 put the Dutch Navy on  its £eet 
again". Als zodanig had hij meer rechtstreeks te maken met de 
bevelhebber van de  zeestrijdkrachten, admiraal Furstner; dat ging 
mij veel minder aan, vooral in het eerste stadiunil. Toen ik in Londen 
kwam, bestond er al een kleine Nederlandse staf, die was aangewezen 
o m  de verschillende Engelse plannen te bestuderen, zomede de  
Engelse oorlogservaring bij het bruikbaar maken van heroverde 
havens in  Noord-Afrika en Italië. D e  marineverantwoordelijkheid in 
Engeland is uitgesproken sterk. D e  Engelse marine is de beschermster 
van de koopvaardij, dus draagt in oorlogstijd niet alleen de verant- 
woordelijkheid voor de veiligheid van de  schepen o p  zee, maar het 
gaat veel verder; zij is ~ n e d e  aansprakelijk voor de veiligheid van de 
schepen in de  havens. Zij heeft daardoor een belangrijke taak en een 
belangrijke stem in het gehele havenbedrijf. D e  wijze, waarop de 
schepen daar worden geladen en gelost, behoort niet tot haar taak, 
ofschoon zij er een belangrijke stem in heeft. D e  veiligheid van de  
schepen i n  de  havens is geheel voor haar verantwoordelijkheid. Als 
de havenmeester bijv. zegt: Dat  schip moet daar liggen, o m  daar 
gelost te worden, en de havencommandant zegt: In verband met de  
veiligheid van het schip mag het daar niet liggen, maar wil ik het 
daar hebben, heeft de havenmeester aan de orders van de marine- 
commandant in verband met de  veiligheid van het schip te geboor- 
zzmen. Uiteraard moest er natuurlijk een heel goedr verstandho~ding 
tussen deze functionarissen bestaan en dat  hebben d e  Engelsen - 
riaar ik geloof - in het algemem meesterlijk opgelost. 

In  1944 moesten we er mede rekening houden, dat  Nederland ook 
oorlogsterrein zou worden, dat de Duitsers hier verjaagd zouden wor- 
den en dat  d e  toestand dus in Nederland zou zijn een bevrijd gebied, 
maar een bevrijd gebied in oorlogstijd, een étappengebied, waarbij dus 
de gehele Britse organisatie ook zou gelden voor de Nederlandse ha- 
vens, welke aanzienlijke militaire aanvoeren zou moeten verwerken. 
Die opzet was heel logisch en die opzet is ook door het Nederlandse 
marinebestuur, en waarschijnlijk in  hoogste instantie door de  gehele 
Nederlandse Regering, als zodanig aanvaard; wellicht het moeilijkste 
probleem daarbij was de  personeelsvoorziening. D e  Engelsen hadden 
een chronisch gebrek aan  mensen. Toen de bevrijding van Europa 
voortschreed en d e  nederlaag van Duitsland in het zicht kwam. moest 
de Britse marine zich er o p  gaan voorbereiden, dat ze haar deel zou 
krijgen in de  oorlog tegen Japan, waar ze tot nog toe praktisch niet 
aan  had meegedaan. D e  Engelse marine was - behalve dan  de  

noodzaak van in Europa te blijven ageren - daardoor sterk o p  het 
Oosten georiënteerd. Admiraal Furstner stond tevens voor de  taak 
zoveel mogelijk schepen gevechtsklaar te niaken en vol te bemannen 
om deel te kunnen nemen aan  de strijd in het Oosten. Aan de  andere 
kant was het mede zijn verantwoordelijkheid te zorgen voor de  
terugkeer naar Nederland. Het  resultaat was, dat met het handjevol 
mensen, waarover wij nog beschikten, de keuze heel moeilijk was en 
admiraal Furstner het zwaartepunt legde, en waarschijnlijk wel te- 
recht, o p  de deelname aan  de  strijd tegen Japan. Het  resultaat was, 
dat  voor de terugkeer naar Nederland inaar heel weinig krachten 
beschikbaar waren. Ik heb eigenlijk voortdurend moeten vragen, 
voortdurend moeten pleiten voor het beschikbaar stellen van mensen 
voor de  terugkeer naar Nederland. Uit de aard der zaak voelde hij 
ook volkomen mee, dat  het Nederlandse volk verwachtte, dat de 
Nederlandse marine - voor zover daartoe in staat - hieraan vol- 
ledig zou deelnemen. Het was dan  ook een voortdurende controverse: 
Waar moeten de mensen heen, naar Indië of naar huis? Het  resul- 
taat was, dat het gedeelte, dat werd aangewezen voor de terugkeer 
naar Nederland, maar van zeer bescheiden omvang was. Toen Zee- 
land werd bevrijd en de strijd vastliep bij de grote rivieren, kregen 
we de merkwaardige toestand, dat een klein gedeelte van Nederland 
was bevrijd, terwijl wij nog wachtten o p  de bevrijding van het andere 
deel. Men hoopte, dat zulks spoedig zou gebeuren, hetgeen uitbleef. 
Toen is er een commandement Zeeland ingesteld. Met dat  comman- 
dement Zeeland is de  thans geperisionneerde vice-admiraal Doonizn:~ 
belast. Deze verkeerde in dezelfde positie als ik. D e  man, verantwoor- 
delijk voor de gehele gang van zaken, was de Britse a0miraal Dickcns 
(ook voor Zeeland) en Doorr?~a!a was aan hem toegevoegd als de 
bevelhebber, die het beleid in Zeelan:! zou voeren. Zeeland werd door 
de  Schelde en Antwerpen tijdelijk een uiterst belangrijk gebied en 
aerhalve was ook de  organisatie, die de Nederlandse marine daar 
moest opbouwen, belangrijk. Een groot gedeelte van het beschikbare 
personeel ging naar Zeeland toe; voor de terugkeer naar het overige 
gedeelte van Nederland blever: derhalve wel heel weinig inensen over. 
I-let bleek duide!ijk, dat met dat  handjevol mensen onmogelijk de taak 
i:% overig Nederland kon worden uitgevoerd en dat  wij er dus alles op 
moesten zetten 0117, hoe dan ook, personeel te krijgen. 

D e  logische manier was om te trachten in het zuiden, in het bevrijde 
gedeelte, mensen te recruteren. Voortdrirend werd er van Engelse 
zijde aandrang op ons uitgeoefend: Zorg, dat je mensen hebt, want 
wij hebben ze niet. Admiraal Furstner zei dan, dat hij ze ook niet 
had en dat z.i. de  Britten personeel moesten verstrekken. Enfin, het 
r e s ~ l t a a t  i s  geweest, dat we ZO gauw als dat  kon recruterings-parties 
naar Brabant en Zeeland hebben gestuurd en vandaar mensen heb- 
ben aangetrokken. 

E r  werden m e n s n  aangeworven. zowel voor de mariniersbrigade, 
die zo gauw mogelijk in Amerika gevormd moest worden, ais voor 
de z.g. portparties, de groepen, welke onder Nederlands bevel naar 
Nederland toe moesten. Deze aangelegenheid kwam op een zeker 
ogenblik in een zeer kritiek stadium, omdat gedurende de winter 
1944il945 de  militaire operaties hier in Nederland weinig voortgang 
hadden e2  er voortd~irend berichten kwamen. dat  vele Hollanders 
hier in het westen stieïvrn van honger. D e  noodzaak om hier voedsel 
te brengen, werd met de dag groter en de verantwuordeiijkheid, die 
daardoor o p  02s werd gelegd, met de dag minder te dragen. Het heeft 
met zich meegebracht, dat wij tijdelijk onze oorspronkelijke taak, 
het organiseren van al deze .ortpartier. hebben laten rusten en dat 
we ons geheel hebben geworpen o p  plannzn om, langs welke we; 
dan ook, zo gauw mogelijk voedsel in Nederland te  brengen. 
.A.dmiraal Dlckcns was daar zeer gevos!ig voor en deze heeft er zeker 
ailes aan gedaan, wat mogelijk was. Het  binnenbrengen van het 
voedsel bleek heel moeilijk. E r  kwanien berichten, dat de Duitsers de 
dijken zouden doorsteken, di:s dat w? rekening moesten houden met 
het onbruikbaar zijn van grote wegen in Nederland, die, o p  polderpeil 
gelegen, onder water zouden lopen; het vervoer per as zou dan allern 
nog mogelijk zijn langs dijken, e.d. Toen hebSm wij de aandacht 
gevestigd op de  belangrijke er! talrijiie binn-nwateren er, we hadden 
het geluk, dat er in die tijd uit Rotterdam d-  heer Koonzans, directeur 
van de  haven, was overgekomzn. Deze was volkomen op de hoogte 
van de Nederlandse waterwegen. Als het verkeer in Eederland niet 
per as mogelijk was, zou het veelal kunnen geschieden langs de  
waterwegen. We moesten rekenen op obstakels, dat  de Duitsers 
bruggen zouden opblazen, weike in bet water zouden vallen, sluizen 
onbr~iikbaar zouden maken, enz. E r  zou dus een werkploeg nodig zijn, 
bekwaam genoeg orn zo  spoedig en zo snel mogelijk, als het moest met 
zeer ruwe middelen, de binnenwaterwegen te openen. Daarvoor is 
toen een constructiebataljon gerecruteerd. We hebben enkele Neder- 
landse waterbouwkundigen, die nog beschikbaar waren in de wereld, 
aangetrokken, Eén is uit Curaçao gekomrn, de  andere uit Perzië; zij 
waren daar bezig met de  bouw van havenwerken. W e  hebben deze 





allieerde oorlogvoerende partijen was en dat  het geen verschil maakte, 
of hij met een Engelse of ern Netlerlandse marine-officier sprak. 
Daarna zijn er van Duitse hani gceii moeilijkheden meer geweest. 
Den Helder is zo spoedig mogelijk gebruikt als één van de  afvoer- 
plaatsen van de  Duitse troepen in Holland. Daarvoor hebben de  
Engelsen in Den Helder een geweldig groot aantai vaartuigen ver- 
zameld, o.a. landingsvaartuigen, mijnenvegers, patrouille vaart ui ge^.. 
Ik  had in Den Helder nop nooit zoveel schepen zicn liggen als in 
die dagen. 

Die schepen voeren heen en weer tusseri Wilhelmshafen en Nieuwe- 
diep o m  zoveel mogelijk Duitsers langs de zeeweg af te voeren. Een 
ander gedeelte moest over de Afsluitdijk via Friesland, richting Delf- 
zijl, naar Diiitsland t r r~ ig .  Er zijn hier enkele Duitse formaties 
aangehouden om gebruikt te worden bij het mijnen en munitie 
ruimen. Deze werkbataljons waren in hoofdzaak gelegerd in  IJmui- 
den. D e  hzle Nederlandse kust was etin deel van de  z.g. Atlantic- 
wal1 met zeer vele D~iitse Kustbatterijen e r  luchtafweerbatterijen, 
radarinstallaties, enz. Wct was de bedoeiing om die althans voorlopig 
niet te s!open, doch te conserveren. Ook daarvoor hadden wij te 
weinig mensen, want het bleek een zeer omvangrijke taak te zijn. 
Wij war ei^ nog geheel onzeker, wat er in de tockomst met die batte- 
rijen zou moekcn gebeurm. Niemand kog o p  dat  ogenblik uitmaken, 
wat daarvan belangrijk was, voor de toekomst van Nederland be- 
houden moest blijven of wat er moest worden gesloopt. Wij merkten 
alras wat er gebeiirde. zodra die Duitsers die versterkingec. ont- 
ruimden en onze eigeii bevolking er toegang kreeg en in verbittering 
de boel kort en klein sloeg. Alles, wat bruikbaar leek, werd er uit 
weggehaald. Voor het onderhoudswerk werden de Duitse werk- 
bataljons mede gebruikt. Op die Duitsers waren wij helemaal niet 
gebrand: ze hebbcii zich echter behoorlijk g-dragen, hoewel enkele 
nazi's inoeilijltheden gaven. Uiteraard rcoesten ze worden bewaakt; 
het ging niet aan, dat de Nederlandse bevolking deze Duitsers vrij 
zag rondlopen en daarmee in contact kwam. Wij waren aangeweze". 
o p  Britse bezettingstroepei;; wij hebbei? er voor de  bewaking Cana- 
dezen, Engelsen en Joodse Bataijons gehad, ook onze eigen stoot- 
troepen zijn er voor gebruikt. D e  bewakingsdetachementen zijn vaak 
verwisseld. 

Het  bleek: dat  de duinen vol met ammunitie l a g n .  Door de  be- 
volking werd met die munitie gesseald en deze werd weggehaald. 
Het  was inderdaad levensgevaarlijk in Nederland. D e  munitie moest 
in ieder geval zo gauw mogelijk uit de d r i i ~ e n  weg en veilig worden 
opgeborgen. Er  was veel munitie bij, die niet kon worden bewaard, 
die bleek gevaarlijk te zijn door zelfontbranding en vernietigd inoest 
worden. Op bepaalde afgebakende piaaisen in de Noordzee is d e  
munitie gestort. Ook deze afvoer is een hele organisatie geworden; 
met gecombineerde Britse en Nederlandse marinemensen is deze 
taak verricht. Het  is lange tijd dcorgegaan, want er waren honderd- 
duizenden tonner. Zoals reecis gezegd, wildcn de  Engelsen spoedig 
weg. Admiraal Dickciis is begin September vertrokken. Op die dag 
is de verantwoordeIijBheid, die oorspronkelijk op admiraal Dickens' 
schouders lag, o p  mij overgegaan. Tk ben toen het hoofd geworden 
van de  Nederlandse e:-i -- voor zover hier nog aanwezig - ook van 
de Britse marine-onderdelen. Onze taak in die tijd was dus in hoofd- 
zaak drieledig: zorgen. dat  de voor de scheepv:~art hinderlijke ob- 
stakels uit de havens werdsn verwijderd, dat  de mijnen langs de kust 
werden opgeruimd ei: dat de gevaarlijke munitie onschadelijk ge- 
maakt werd. Nu heb ik verte!.-., wat in hoofdzaak de  taak van de  
marine is geweest bij de terugkeer in Nederland. 

66760. D e  Voorzitter: Welke rol heeft de Regering of de Minis- 
ter van Marine meer in het bijzonder ge*peeld bij de totstandkoming 
van deze organicatle? Van wie is het ~nifiatief uitgegaan? 

A. De teragkeer naar Nederland is een onderwerp van Regerings- 
beleid geweest vanaf de  eerste dag, dat  men in Engeland was aan- 
gekomen. Dat  onderwerp heeft a l le ï le~ phasen doorgeinaaht, die ik 
zelf niet beleerd heb en wsarvnn ik veel lieb horen vertellen, vooral 
door generaal Dij.&oorg?, die uit de aard der zaak, toen als Minster  
van Defensie, er de grootsie beiangstelling voor had. Het  was aan- 
vankelijk heel moeilijk om zich er een beeld van te vormen, hoe het 
zou gebeuren. Daar  kan ik LI ook weinig van mededelen, want dat  

heb ik zelf niet meegemaakt. D e  terugkeer van de  marine heeft meer 
vorm gekregen in het jaar 1943, toen ik nog in Amerika diende. 
Toen deze plannen een zekere mate van rijpheid hadden' bereikt, heb 
ik de  mededeling ontvangen, dat  ik er te zijner tijd o p  moest rekenen 
hoofd vali die organisatie te worden. Degene, die van d e  groei alles 
kan vertellzn, is vice-admiraal Termijtclerz. 

66761. D e  Voorzitter: U sprak zoëven over generaal Dijxhoorn, 
toen hij nog Minister was. Hij heeft toen een bureau gehad, dat, naar 
ik meen, heette ,.Bureau Bijzondere Aangelegenheden". D a t  is dood- 
gelopen, want op 1 September 1941 is dat  bureau opgeheven. 
Daarna is er geweest het Bureau Militairv Voorbereiding Terug- 
keer, M.V.F., onder leiding van kolonel de Bruy!:e. Daarnaast is 
er nog een organisatie O.G.S. geweest, waarvan generaal l~aiz Voorst 
Evekink de leiding heeft gehad. Een bureau, dat later is omgezet in 
Bureau Expeditionnaire Macht. Is deze organisatie, waarover u nu  
hebt gesproken, op één van deze b u r e a ~ x  voorbereid of is dat  
zelfstandig door de Minister van Marine voorbereid? 

A. Deze voorbereiding, of althans de voorbereiding van de defi- 
iiitieve ~;itvoering, is geheel behandeld op de marinestaf in  Londen. 
Toen ik in hlei 1944 kwam, was het raamwerk daarvan grotendeels 
klaar Er  stond vast op welke wijze en onder welk bevel men naar 
Nederland zou terugkeren. Dit was geheel in het geallieerde expe- 
ditionnaiie verband. 

66762. D e  Voorzitter: D e  plannen zijn uitgevoerd in samenwer- 
king met de Engelse instanties'? 

A. Ja. 

66763. D e  Voorzitter: Had het Nederlandse bureau een zekere 
zelfstandigheid in het voorbereideiz van de  uitvoering of ging men 
geheel uit van de  Engelse richtlijnen? 

A. Dat  ging geheel volgens de Engelse richtlijnen D e  Engelse 
organiqaiie inoest dooi de Nederlandse marine in haar geheel worden 
gevolgd. D e  toestand was zo, toen ik er kwam, dat  de  plannen voor 
de ,,portparties" vaststonden. Men wist ook hoe sterk deze groepen 
moesten zijn, wat de  formatie aan officieren, onderofficieren en 
technisch personeel diende te bevatten D e  grote moe~iijkheid was 
echter: er waren wel plannen, maar  er was veel te weinig personeel; 
toen ik kwam, waren een tiental oific~eren en ongeveer honderd 
onderoificieren en manschappen beschikbaar voor de  uitvoering. 
Daarmede kon men uit de  aard der zaak geen havens in dienst 
slellen. 

66764. D e  Voorzitter: Is het zo, dat  dit een initiatief is geweest 
van de Nederlandse Regering, welk initiatief later is ingepast 111 de 
Engelse organisatie, of is dit  een Engels plan geweest. dat  men ter 
uitvoering - althans voor zover het ons aandeel betrof - aan 
de Nederlandse Regering heeft overgelaten? 

A. Voor zover het mij bekend is. zijli de plannen uitgegaan van 
het gea!lieerde commando. Er  zijn ook bepaalde plannen geweest, 
die op een zeker ogenblik niet tot uitvoering konden komen. Ook bij 
deze geallieerde plannen hebben wq weinig initiatief kunnen tonen 
Ook hierin behoorden wij tot de  ,,kleine broers". E r  werd van ons 
alleen verwacht, dat wij voldoende meilsen ioudeii geven, die in  deze 
geallieerde plannen, in de Engelse organisatie, het werk zouden 
kunnen doen 

D e  Voorzitter: Ik dank u voor de tot nu toe verstrekte inlich- 
tingen en ik sluit het verhoor. 

G. W. STÖVE. 
ALCERA,  voorzitter. 

POSTHUR4US. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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Subcommissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de  heer Korthals, leden, alsmede de heer Ooster- 
huis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

ALFRED D E  BOOY, 
oud 38 jaar, wonende te Amsterdam, Commandeur 

Koninklijke Marine. 

Hij legt de eed af als getuige. 

671 11. De Voorzitter: Welke functies heeft u in de periode van 
1940 tot ongeveer einde 1945 bekleed? 

A. 1 Januari 1940 was ik reeds marine-attaché in Londen. Kort 
na 10 Mei 1940 ben ik tevens Nederlands verbindingsofficier bij de 
Britse admiraliteit geworden. Beide functies heb ik tot Maart 1943 
bekleed, waarna ik gedurende enige tijd ben belast met het com- 
mando van Hr. Ms. ,,Johan R/IauritsW, waarop ik als commandant 
tot einde 1944 heb dienst gedaan. Gedurende 1944 was ik tevens 
groepscommandant van het 37ste Britse escorte flottielje. Omstreeks 
September 1944 ben ik uit de kliddellandse Zee naar Engeland 
teruggeroepen, waarna ik naar Antwerpsn ben gedirigeerd, vermoe- 
delijk omstreeks October 1944, als Nederlands verbindingsofficier bij 
de Engelse inarinecommandant van Antwerpen. 

Omstreeks Februari 1945 werd ik toegevoegd aan de Engelse 
generaal, belast met de relief van Holland, die toen in Tilburg ver- 
bleef. Begin Mei werd ik tijdelijk te werk gesteld bij het hoofd- 
kwartier van de Canadese generaal in Hilversum. 

In Juni 1945 werd ik naar Londen ontboden. waar ik tijdelijk 
werd te werk gesteld bij de marinestaf, waarna ik in Augustus 1945 
weer naar den Haag werd gedirigeerd om daar de oprichting van 
de marinestaf te organiseren. Ik heb daar gewerkt tot Februari 1946, 
waerna ik weer met een commando werd belast. 

67112. De Voorzitter: Ik heb hier een Memorandum betreffende 
taak en organisatie van de Nederlandsche Weer-n?cht, gediteerd 9 
Maart 1942 en ondertekend. de iciipLtein-luitenant-ter-lee A.  de Boa) 

A. Ik herinner mij dit hlemorandurn niet meer. Ik wilde aan 
mijn eerste antwoord nog even toevoegen, dat ik in de tijd, dat ik 
marine-attaché in Londen was en tevens verbindingsofficier bij de 
admiraliteit, ook nog nevenfuncties bekleedde; o.a. heb ik als Neder- 
lands vertegcnwoordiger zitting genomen in een afdeling van de 
Pacific Tn7ar Council, voor zover ~ e z e  in Engeland is gezeteld. Dit is 
diis ongeveer Febriiari 1943 geweest. Ik heb ook deelgenomen in de 
Far East Planning Section, maar dit is, naar ik meen, afgelopen door 
mijn vertrek uit Londen. 

67113. De Voorzitter: In  welke kwaliteit heeft LI dit rapport uit- 
gebracht? 

A. Ik vermoed als vertegenwoordiger bij de Pacific War Council. 
Het ging hier om de vraag, in hoeverre wij op steun konden rekenen 
voor hei Verre Oosten in de strijd tegen Japan. De datum van 9 
Maart 1942 wijst hierop. 

67114. De Voorzitter: Ja, dat is ongeveer de datum van de capi- 
tulatie van Java. U beschrijft daarin wat nog a a ~ l  strijakrachten 
beschikbaar is 

,,Kru~sers: , ,S~in~atra" (in reparatie), ,,Heemskerckn. ,,Tromp" 
(in reparatie). TorpedoJagers: ,,SweersU, ,,Van Galen" (invaren), 

,,Tjerk Widdes" (in aanbouw); onderzeeboo:moederschip: ,,Co- 
lombia"; onderzeebooten: 6 à 7 K- en O-booten; O 21 (in repa- 
ratie), O 23 (invaren), O 24 (in reparatie); 2 Britsche onderzee- 
bcoten (in aanbouw). Kanonneerboot: ,,Soemba". Mijnenlegger: 
,,Van der Zaan"." 

U hebt toen blijkbaar een opgave gekregen. 

A. Ik herinner mij niet meer precies of dit op verzoek van de 
Admiralty is opgegeven of voor de Pacific War Council. 

67115. De Voorzitter: Van wie heeft u deze inlichtingen ont- 
vangen? 

A. Wij hadden ze van onze eigen marine. Ons hoofdkwartier was 
gevestigd in North Row. W2nneer wij aan iets twijfelden, werden 
inlichtingen aan ons hoofdkwartier gevraagd. 

67116. De Voorzitter: U schrijft verder: 
,,De Taak en de Organisatie dezer strijdkrachten. - De 

gekozen oplossing, waarbij de Bevelhebber Strijdkrachten 
Oosten (vice-admiraal Helfrich) zijn basis in Ceylmon heeft, ter- 
wijl zijn onderbevelhebber schout-bij-nacht Coster in Australië 
zetelt, schept een mogelijkheid de Nederlandsche strijdkrachten 
niet alleen spoedig weer aan den oorlog te doen deelnemen doch 
hen tevens te benutten voor speciale operaties, d.w.z. voor het 
verkrijgen van gegevens uit het bezette gebied in Nederlandsch- 
Indië, voor het verleenen van steun bij den guerilla-oorlog, en 
wellicht in een later stadium voor raids. 

De B.S.O. zal ongetwijfeld het beste in staat zijn te beoor- 
deelen, welke zijner strijdkrachten operatief onder de Britsche, 
Australische of Amerikaansche moeten worden gesteld en welke 
strijdkrachten door hem zelf of door zijn onderbevelhebber 
moeten worden gedirigeerd voor speciale operaties, welke zijner 
strijdkrachten vanuit Australië moeten opereeren, welke vanuit 
Ceylon." 

Heeft u dit rapport opgemaakt op eigen initiatief of in opdracht 
van hogerhand? 

A. Het kan zijn, dat het in opdracht van hogerhand is opge- 
maakt. Het kan echter ook zijn, dat het niet in opdracht is gebeurd, 
maar dat de admiraliteit om enkele gegevens had gevraagd. Ik kan 
het mij niet meer herinneren. Aan wie is het geadresseerd? 

De Voorzitter: Dat blijkt hier niet uit. Het is afkomstig van het 
Departement van Overzeese Gebiedsdelen. 

A. Misschien is het opgemaakt voor onze eigen Minister-Presi- 
dent. Minister Fuvstner heeft mij opgedragen nauw contact te onder- 
houden met Minister Gerhrandy, omdat admiraal Fzirstner het zo 
druk had in die dagen. Wij voerden in die tijd oorlog met Japan. 
Omdat het stuk in het Hollands is gesteld, is het waarschijnlijk toch 
niet voor de Engelsen bestemd geweest. 

67117. De Voorzitter: Kunt u zich nog herinncren, op welke 
gronden u van mening was, dat vice-admiraal Helfrich zijn basis het 
beste op Ceylon kon hebben? 

A. Ik vermoed, omdat de Eastern Fleet op dat  moment ook in 
die buurt opereerde. Wij werkten op dat moment nogal nauw samen 
met de Engelsen. 

67118. De Voorzitter: Men krijgt haast de indruk, dat di; met de 
Indische marine-autoriteiten is overeengekomen, omdat hierbij zo 
nauwkeurig opgave wordt gedaan van de scnepen. 

A. Wij waren hiermee precies op de hoogte uit de telegrammen, die 
wij ontvingen. Er  was praktisch weinig overleg in die tijd, alleen 
telegrafisch. Schriftelijk contact zou veel te lang hebben geduurd. 
Ik heb nooit rechtstreeks overleg met de marine-autoriteiten in Indië 
gehad. 



67119. D e  Voorzitter: Waaruit bestond precies uw werk, toen u 
in 1940 marine-attaché was in Engeland en tevens liaison-officier bij 
de Engelse zeemachtstaf? 

A. Ik ben pas liaison-officier geworden, toen wij in oorlog 
waren met Duitsland. Vóór die tijd was ik uitsluitend marine- 
attaché, dus adviseur van de  gezant in Londen, die ik o p  de hoogte 
moest houden van de  ontwikkeling van de  Engelse zeemacht, lucht- 
macht en leger, want er was o p  dat  ogenbl~k geen militair attaché 
en luchtmacht attaché in Londen. 

67120. De heer Korthals: Bestond deze toestand al jaren of was 
het min of meer toevallig, dat deze attachés er in die maanden niet 
waren? 

A. In de vorige wereldoorlog hadden wij een marine-attaché en 
een landmacht attaché in Londen. O p  aandringen van de  Tweede 
Kamer is dit vervallen, omdat men hierin iets militairs zag. In 1936 
heeft Minister Colijn er belang in gezien weer voelhorens uit te 
strekken o p  militair gebied en d ,aa ron~ zijn er twee landmacbtoffi- 
cieren en een marine-officier aangesteld. Deze officieren moesten 
deze nieuwe functie aanvaarden met behoud van hun bestaande 
functie. Minister Colijn heeft, naar ik aanneem, moeite gedaan hier- 
voor posten te krijgen voor de begroting. Naast mijn functie als marine- 
attaché was ik dus ook werkzaam o p  de marinestaf in den Haag 
en heb deze functies tot 1940 ramen bekleed. D e  landmachîofficie- 
ren verbleven in Parijs en Berlijn, de marine-oi'ficier zat in Londen. 
Men zag er waarschijnlijk geen kans toe in Londen ook een land- 
machtofficier te plaatsen en zeker geen luchtmachtdeskundige. Ik 
heb in die tijd het bezwaar zelf sterk gevoeld. Met admiraal Furstner 
ben ik eens bij d e  toenmalige legercommandant, generaal Reyrllers, 
geweest om aan te dringen o p  het zenden van ezi? militair attachr 
naar Londen. Wij kregen toen als antwoord, dat mzn vernioedde. 
dat  het van Duitse zijde niet zo enthousiast zou worden ontvang-n. 
E r  kon geen militair attaché worden gezonden, Ik heb persoonlijk 
zeer sterk betoogd bij de hezr Reyn:?ers, dat het noodzakelijk was. 
D e  Engelsen gaven ook te kenncn, dat  zij het prettig zouden vinden. 

67121. D e  heer Korihals: Had u de  indruk, dat  het antzoord,  
dat  u hierop van generaal Re?r;ders kreeg, o p  zijn eigen verantwoor- 
delijkheid was of na ruggespraak met de Regering? 

A. Generaal Reylzders zei. dat  h ~ j  voor deze kwestie wel ein5 
naar de Regering was geweest, maar dat hij van tevoren wist, dat 
hij nul op het request zou krijgen. Ik heb nog geantwoord, dat  de 
toestand niet bijzonder fraai was; er lagcn veel Duitse troepen aal7 
onze Oostgrens. Ik kreeg echtei van generaal Reynders de indruk, 
dat  hij het niet zo somber inzag. 

67122. D e  heer Korthals: U achtte het per se nodig, dat er in 
Londen ook een militair attaché zou zijn? 

A. Ja, dat achtte ik beslist nodig Ik heb generaal Reqizrlers nog 
gewaarschuwd, dat  ik bij ern invasie drie Departementen zoli rnoe- 
ten aflopen. wat ook zo is gebeurd. D e  luchtmacht was in die t i p  
ook belangrijk. hoewel wij in die tijd op dat gebied niet veer bele- 
kenden, maar ik had gedacht, dat het gedeelte vari de iuciitinacht, de 
marine-luchtmacht, door mij en de  landmacht-luchtmacht door de 
landmachtofficier zou kunnen worden beheerd. Ik was in reder ge- 
val al heel tevreden geweest. wanneer ~h er één legerofflcler bij had 
gehad in Londen. 

67123. De Voorzitter: Waarin bestond uw werk als. marine-attaché 
en liaison-officier? 

A. Ten eerste de gezant te adviseren en contact te onderhouden 
met de  Engelse marine om daarbij zoveel mogelijk relaties en vrirn- 
den te krijgen, dus eigenlijk wat het werk is van iedei inarine- 
attaché. Het  was dan ten strengste verboc!en o m  enige andere activi- 
teit te bedrijven. 

67124. D e  Voorzitter: U kon dus zelf gecn initiatief nemen en 
was meer passief? 

A. Ik zou zover niet willen gaan Ik korl volkomen actief zijn. 
mits het boven d e  tafel was. Ik mocht naar de Engelsen gaan om te 
trachten het een of ander tc Erijjen, maar ik mocht b.v. gem agen- 
ten in dienst nemrii. 

67125. De Voorzitter: U mocht geen initiat:ef ncmeii ten dan- 
zien van het inarinebeieid? Daarbij was u dus volkomen alhankelijk 
van de Minister? 

Vóór liet uitbreken van de  oorlog was u nog bij de marinestaf 
in den Haag. Hoe  is LI naar Engeland gekomen? 

A. Ik was toen in Engeland. Ik moest vaak heen en weer reizen. 
De laatste tijd vOór de oorlog werd dit steeds minder wegens toe- 
name van werkzaamheden te Londen en ook vanwege het feit, dat 
men het niet prettig vond - ik zelf ook -, wanneer ik niet o p  mijn 
post was in Engeland, wat ongetwijfeld mijn hoofdpost was. Op 25 
April ben ik voor het laatst ev-n heen en weer ge vlo ge^; zodoende 
7at ik o p  10 hlei in Londen. 

67126. D e  Voorzitter: Is u ook ingeschakeld bij de werkzaam- 
heden in verband met overgang van d e  vloot naar Engeland? 

A. Indirect wel. Doordat ik direct naar d e  Admiralty ben ge- 
gaan, waar men onmiddellijk vroeg of ik daar wilde blijven, heb ik 
daar een adviserende rol gespeeld bij de Engelscn en bij onze eigen 
mensen, om te trachten zoveel mogelijk schepen naar Engeland te 
krijgen. 

67127. D e  Voorzitter: Uw ambt bracht mee, dat u zoveel mogt- 
lijk op de hoogte moest zijn van alles, wat het marinebeleid betrot? 

A. Ongetwijfeld. 

67125. D e  Voorzitúer: Kunt u ons iets mededelen over het over- 
gaan van de marine naar Engeland? 

A. Van te voren mocht er niets zijn georganiseerd uit utiliteits- 
overweglngen. De schepen zijn individueel, natuurliik o p  bevel van ad- 
miraal Fltr~tner, naar Engeland overgestoken, toen zij hier geen taak 
meer hadden en de have: s in  Duitse handen vielen. Toen ze in En- 
gelaqd aankwamen, werden ze door de Engelsen opgevangen en met 
d e  E n g e l ~ n  werd overlegd om ze weer aan de  oorlogvoering te 
1a:t.n deelnemen. 

67129. D e  Voorzitter: Was u betrokken bij d e  concrete maat- 
regelen, die werden genomen ten aanzien van de plaatsen, waar de 
schepen heen moesten'! 

A. Wanneer er schepen op de  Noordzee waren gesignaleerd, heb 
ik met de Engelsen overlegd. waar zij het beste heen konden gaan. 
Ik heb dus de Engelse admiraliteit wel geadviseerd. 

67130. D e  heer Korthals: Vzn Nederland uit is dus geen contact 
met LI gezocht, zodat u kon zorgen, dat ze werden opgevangen? 

A. Op 12 of 13 hiel was het contact al zo goed als verbroken. 
Toen o p  14 Mei werd gecapitulzerd, kwam de stroom schepen aan- 
zetten. Ik heb wel met FvIinister >an Kleffclzs en Ministor Welter 
overlegd, dat het het beste zou zijn, wanneer de  jongens, dle in op- 
leiding maren, zouden wegkomen E r  is toen. n a i r  ik meen, een 
telegram van de heer V L I J T  Klef fer  s naar Holland uitgegaan, om zo- 
veel mogelilk het Adelborsteninstituut van Den Helder naar Enge- 
i lnd  te krijgen. Tocn dit in orde i? gekomen, heb ik gevrnagd, dat  
de  Admirdity ze zo goed rogel i jk  zou dirigeren. Mijn taak hierin is 
dus sulver adviserend ge weesl. 

67131. D e  Varsrzitter: U kunt waarschijnlijk wel in  algemene zin 
een overzicht geven van wat er met de  marine is gebeurd? 

A. Ja. Wij zaten al d3delijk met de grote moeilijkheld, dat  wij de 
schepen niet dadelljk konden gebruiken o p  terreinen, waar inijnen 
waren. D e  schep-n nmesten dus eerst volledig worden ingericht. Wij 
hadden tenslotte niet de nieuwste ont\vikkeling kunnen ineernaken en 
warvn niet bevei1,gd tcgen mlliien. D e  rragnetische mijn was in- 
gevoerd er1 daardoor moesten wij op rille schepen grote kabels aan- 
leggen met aggregaten o m  de stroom doorheen te jagen, zodat de 
schepen waren gedemagnetiseerd. D e  meeste schepen van ons gingen 
naar Portsmouth, waar ze van deze inlichting werden voorzien. 

67132. D e  Voorzitter: Hadden wij dit niet gedaan, omdat we neu- 
traal waren? 

A. Ik wist wei, dat  dit degaussen aan de gang was. Daarom heb 
ik aan de Engelsen gevraagd, of wij hun systeem konden krijgen. 
Men was bij onze eigcn marine al met proefnemingen o p  dit gebied 
Sezig en men bvas ai e-n heel eind in de goede richting. Uiteraard 
beschikten wij niet over een dergelijke wetenschappelijke organisatie 
als de Engelsen, ook niet over de  kabels en dergelijke dingen meer. 



D e  Engelsen wilden dit geheim ook niet aan ons geven, want dan 
roii hst  nlisschi:~~ uitlekken. Op een te laat stadium, ik meen iil 
Maart 1830. hebbe

n 

ze er iets over vrij gegeven aan alle ne~itrale 
landen. Ze voelden wel, dat  de koopvaardij ook voor hen van belang 
was. De koopvaardij woog echter niet zo zwaar als het feit, dat  ze 
di: geheim zouden prijsgeven voor de tegenpartij. Wij hadden dus 
niet de  exacte gegevens, en als gevolg daarvan gingen onze schepen 
dus niet volledig veilig naar de overkant. Er  zijn risico's genomen, 
die goed zijn afgelopen. Ik meen, dat de ,:Sumatra" in  Hul1 is ge- 
komen, vïiiwaar hij is omgevaren naar de Westkust. Dit was ook 
niet gevaarlijk, omdat hij dan o p  diep water kwam; de Westkust was 
wen nog veilig voor mijnen. Zodoende kon hij de overtocht o p  de 
Atiantic maken, waar geen mijnen zijn van dit soort. Het  was meer 
ceii gevaar voor het Kanaal en voor onze kust, waarom onze sche- 
pen moesten worden verbeterd. I n  Engeland was in die tijd een 
enorm tekort aan materieel, waardoor deze uitrusting wat langer 
duurde dan eigenlijk nodig was. Bij sommisen heeft het wel een 
maand geduurd. D e  schepen zijn voor zoveel mogelijk o p  Ports- 
rnouth geconctntreerd. Een ander deel is naar Plymouth gegaan en 
ook naar Falnlorrih. Zc n~oestci: zoveel moge!ijk naar het Westen, 
omdat, wanneer de Duitsers zouden oprukken, alle havens gevaarlijk 
zouden woidrïi. De acielborstenopleiding, het depotschip en verschil- 
lerde mijnenleggers zijn in Faln.iouth gestationneerd geweest. De 
rest lag voor een groot gedeelte in Portsmouth. Falmouth was geen 
grote marinebasis voor de Engelsen, in Portsmouth had men de 
faciliteitei1 voor het inrichten van die schepen. 

67133. D e  Voorzitter: Wat is daarna met de marine geschied? 

A. D e  marine is zoveel mogelijk ingepast daar, waar het scheeps- 
type kon worden,gebruikt. D e  Engelsen hadden in die tijd juist groot 
gebrek aan klein materieel. Wij voorzagen toen in een zeer grote 
behoefte van Engeland. Toen de dreiging van de landing van de 
Duitsers kwam, was men heel blij met onze kleine vaartuigen. E r  
zijn door onze schepen mijnen gelegd, patrouillediensten verricht, 
convooieii langs de kust zijn geëscorteerd. Ik meen, dat  de  .,Willem 
van der Zaan" mijnen heeft gelegd. Onze onderzeeërs zijn o p  de 
Noorse kust ingezet. D e  marinevliegdienst is gereorganiseerd. Over- 
al waar het enigszins mogelijk was, is de Nederlandse marine ingezet. 
Ook zijn een paar schepen naar Indië gegaan. 

67134. D e  Voorzitter: Hadden wij zelf zeggenschap over wat er 
met de  vloot zou gebeuren? 

A. Wij vroegen aan de Ecgelsen, waar zij onze schepen het beste 
konden gebruiken en meestal gingen wij daarmee accoord. 

Ze deden nooit iets met de schepen zonder ons vooraf te vragen. 
Alles ging altijd in prettig overleg met ons. 

67135. D e  heer Korthals: Wat gebeurde, wanneer dit overleg niet 
tot overeenstemming leidde? 

A. Voor zover ik mij herinner, is dat eigenlijk nooit voorge- 
koinen. Ik geloof, dat  wij nooit ernstig bezwaar hebben gehad tegen 
een voorstel van de Eiigelsen. Het  ging sltijd in de vorm van een 
verzoek. 

67136. D e  Voorzitter: Hoe was de verhouding van het aantal 
schepen tot het personeel? 

A. !n Eet begin zaten wij vrij goed in het personeel. Men kreeg 
echter vil] gauw tekort aan personeel door ziekte en andere om- 
staridigheclen. er werd niet aingevuld. Het  is par iets beter gewordcii, 
toen Indie veiloren ging cn er ezn behoorlijk aantal mensen uit 
Indie naar Engeland kw2m. Het is e:n heel groot probleem geweest, 
dal Inen nret genoeg mznssn had. We hebben royale aanbiedingen 
gehad van de Engelsen voor nieuwe schepen, die we zo zouden 
kunnen krijgen, maar we hadden geen personeel om te bemannen en 
dit is altijd het grote struikelblok geweest. 

67137. D e  Voorzitter: W a r m  de mens-n, die uit Indië kwamen, 
niet nodig in het Verre Oosteil? 

A. Na de  val van Java zijn er wel mensen naar Indië terug- 
gegaan, Daarvoor moest men echter weer een schip kunnen beman- 
nen. E r  zijn wel onderzeeërs vatiuit Engeland naar Colombo gegaan. 

67133. D e  Voorzitter: E r  was dus een zekere wisselwerking? 

A. Ja. We hebben de Koninklijke marine altijd als een geheel 
beschouwd. 

67139. D e  Voorzitter: Volgens onze gegevens heeft u bemoeienis 
gehad met de  perdeling van de schepen onder de  Engelse commando's. 
Heeft u ook geadviseerd onder welke commando's onze schepen 
zouden komen te staan? 

A. Ja. Wanneer we bijvoorbeeld een kruiser hadden, werd onder- 
ling overlegd of deze het beste bijvoorbeeld bij de Eastern Fleet 
of bij de Home Fleet kon worden ingedeeld. 

67140. D e  Yoorzitter: Ik meen mij te  herinneren, dat  vóórdat de 
oorlog tegen Japan uitbrak, de Engelsen bezwaar hadden tegen het 
feit, dat  onze marine-eenheden naar Indië gingen. I s  u daarvali 
iets bekend? Ik meen, dat  dit betrekking had o p  d e  schepen de 
,,Heemskerck" en de ,,Sweersn. 

A. Men was in die tijd bang voor aanvallen in de Ierse Zee. D e  
Engelsen hebben inisschien gevraagd nog te wachten met het diri- 
geren van schepen naar Indie. Ik  geloof, dat,  wanneer wij hadden 
geelst, dat de schepen toch zouden vertrekken, het wel zou zijn ge- 
beurd. E r  waren natuurlijk weleens gevallen, dat eerst over en weer 
moest worden gepraat wat bet beste zou zijn. Wanneer wij hadden 
doorgezet en de ,,Heemskerck" vroeger naar Indie was gegaan, dan  
hadden de Engelsen wellicht één van hun schepen uit Indie terug- 
gehaald. Voor het oorlogstoneel had het totaal geen verschil uit- 
geinaakt. 

67141. D e  Voorzitter: Wat kunt u ons mededelen over de aan- 
koop of het overnemen van nieuwe schepen? 

A. Ik ben eenmaal voar nieuwe schepen bij de  toenmalige chef 
materieel van de  Engelse marine geweest. Ik heb toen dadelijk voor 
de Koninklijke marine twee nieuwe torpedojagers gekregen. Wanneer 
wij daarom verzochten,was men altijd direct bereid schepen voor ons 
af te staan. We hebben nieuwe mijnenvegers gekregen. Eigenlijk 
hebben we onze gehele vloot in de oorlog gemoderniseerd. W e  heb- 
ben helaas aanbiedingen moeten afslaan, omdat wij geen mensen 
hadden. 

67142. D e  Voorzitter: Was u belast met het overnemen van 
schepen? 

A. Neen. Wij hadden ook een verbindingsofficier in Bath, die 
speciaal was belast met de afdeling materieel. I n  Bath was een afde- 
ling van de admiraliteit. die zich speciaal bezig hield met het aan- 
schaffen van materieel. Deze Nederlandse officier is daar, naar ik 
meen, tot voor kort geweest. 

ó7143. D e  Voorzitter: Hoe was in het algemeen d e  samenwer- 
king met de Engelsen? 

A. Bijzonder goed. Ik had eigenlijk verwacht, dat  deze samen- 
werking meer aanleiding zou hebben gegeven tot moeilijkheden, het 
Engelse en Nederlandse karakter kennende. Wij zijn vrij spoedig van 
mening, dat wij het beter dan  anderen doen. Dikwijls doen wij het 
inderdaad ook veel beter. Merkwaardig genoeg heeft dit zelden wrij- 
ving gegeven. Daardoor had ik ook zo weinig te doen. O p  een ge- 
geven moment heb ik dan ook verzocht of ik een schip kon krijgen. 
E r  waren zo weinig locale conflicten, dat, toen de  Japanse oorlog 
voorbij was, een verbindingsman eigenlijk overbodig was. 

67144. D e  Yoorzitter: U w  functie zou eigenlijk aan belangrijk- 
heid winnen naarmate er meer conflicten waren! 

A. Inderdaad. Ik zat d ~ c h t  bij het hoofdkwartier in Londen, dus 
wanneer er iets aan de hand was, kon men elkaar telefonisch be- 
reiken. D e  afdelingen in ons hoofdkwartier stonden rechtstreeks in 
contact met de onderafdelingen van de  adm~raliteit, intendance, mate- 
rieelaanschaffing, enz. en h ~ d d e n  haar tegenspelers in  de Engelse 
admiraliteit, waarmee ze nauw contact hadden. D e  centrale verbin- 
dingsfiguur is dan van geen betek, -nis meer. 

67145. D e  Voorzitter: D e  Engelsen waren er nogal o p  gesteld 
een liaison-officer te hebben? 

A. Ja, ik kan dus niet zeggen, dat  het helemaal overbodig was. 
Het werk nam af. Het  bureau is ook iets ingekrompen. Aanvankelijk 
zaten we met twee officieren o p  het bureau. Wij waren ook belast 
met de codering van telegrammen. Wanneer admiraal Furstner een 
telegram wilde sturen naar admiraal Helfrich, dat  buiten de Engelsen 
moest omgaan, hadden wij onze eigen codes in de  Admiralty. Wij 



codeerden dan op onze eigen manier en lieten de telegrammen door 
de Engelsen verzenden. Wij hadden dus volkomen geheimhouding 
\oor onze eigen problemeri. De heer Krediet is mijn opvolger geweest. 

67146. De Voorzitíer: Hoe ging het met de reparaties van de 
vIoot? 

A. Wij hadden met dezeifde moeilijkheden te kampen als de 
Cngelse marine. In oorlogstijd is er een enorm tekort aan alle moge- 
lijke dingen, die men voor reparaties nodig heeft. Men komt clan 
up een prioriteitsiijstje te staan en alleen de urgente dingen worden 
uitgevoerd. Voor zover ik mij herinner, hadden wij dezelfde voor- 
recnten als de Engelsen. We stonden op hetzelfde niveau als de 
Engelse marine. Wanneer men een schip liet repareren, werd ge- 
vraagd, welke functie dit schip bekleedde, welke taak het had. 

67147. De Voorzitter: Bemoeiden de Engelsen zich met zaken 
van administratieve aard? 

A. Neen, daarvan heb ik nooit last gehad, ook niet als ~0111- 

mandant. Ze hebben zich, voor zover ik weet, niet met administra- 
tieve zaken bemoeid. waaronder ik dan versta: betaling, voeding. 
kleding. 

67148. De Voorzitter: Bestond er in deze gelijkheid lilet de 
Engelse zeemacht? 

A. Er waren zeer belangrijke verschillen in kleding, voeding en 
ook in betaling had men een zeer verschillend systeem. Op het ge- 
bied van strallen had men ook alle mogelijke verschillen. Het zou 
zeer grote moe,Iijl\heden hebben gegeven, wanneer deze Engelse 
s! steiilcn zonder meer bij ons waren ingevoerd. 

67149. De Voorzitter: Het gaf natuurlijk minder moeilijkheden, 
eanneer een ichip uitsl~iitend met Engelse11 of uitsluitend met Neder- 
landers was bemand. Kwam het wel voor, dat men een gemengde 
bemanning had? 

A. Inderdaad. Op een gegeven moment had ik op mijn schip 
8 Engelsen aan boord, die bij mij dienden als een speciale verbindings- 
groep. Op de 150 man had ik 8 Engelsen. Deze Engelsen deden 
dienst voor speciale functies. Er was ook een officier bij van de 
Engelsen. Wanneer er eens kwesties waren, moest deze officier de 
kwesties oplossen. Toen de .,Sumatra1' lot zinken is gebracht bij 
Normandië, is een schip door voor de helft Nederlanders en voor 
de helft Engelsen bemand. Op de duur is dit natuurlijk wel een 
moeilijke kwestie niet twee rassen onder verschillende voorwaarden 
een schip te bemannen. 

De Voorzitter: Kunt LI ons nog iets mededelen uit de periode, dat 
u liaison-officer was, of meent u, dat het voornaamste hier wel is 
behandeld? 

67150. De heer Korthals: U zei zoëven, dat de grootste moeilijk- 
heid was, dat Nederland geen personeel had, als Engeland schepen 
aanbood. Heeft er ook een werving plaats gehad in die tijd? 

A. Ik heb gehoord, dat men moeite heeft gedaan in Zuid-Afrika 
mensen te werven; ook, dat men in het buitenland heeft geworven. 
,maar ik geloof, dat dit niet veel mensen heeft opgebracht. Zelf heb 
ik eigenlijk hiermee niets te maken gehad. 

67151. De Voorzitter: U is bij de Far East Planning Section be- 
trokken geweest. Gedurende welke periode was dat? 

A. Als ik me goed herinner, is dit geweest van zomer 1942 tot 
begin 1943. Ik heb aan één plan medegewerkt, dat nooit is uitge- 
voerd, het plan om Singapore te veroveren, waartoe men op Penang 
zou landen en eveneens op Kota Radja. Ik heb er toen voor gewaar- 
schuwd zo'n klein stuk van Sumatra te nemen. Men moest zeker de 
gehele noordpunt hebben, te beginnen bij Sibolga. Men heeft later 
dit plan veranderd en het wat grootser opgezet, maar door allerlei 
gebeurtenissen is dit plan nooit uitgevoerd. Ik heb ook voor de 
Amerikanen en voor de Engelsen onderzocht wat de invloed zou 
zijn op de olievoorziening, wanneer de Japanners nu eens lang in 
Indië zouden verblijven. Dank zij de medewerking van de SHELL 
in Londen heb ik op mijn bureau een vergadering gehad van Neder- 
landers bij de SHELL met allerlei experts er bij. We hebben een 
heel aardig plan uitgewerkt, waarbij bleek, dat, wanneer Indië een 
jaar of twee zou zijn bezet door de Japanners, de olieproductie veel 

hoger zou ziji~ dan men dacht in Amerika. Dit is aan de Ameri- 
kanen doorgegeven. Bij de Amerikanen zijn toen de ogen geopend 
voor het gevaar om Indië zolang in Japanse handen te houden. Het 
heeft niets geholpen, geloof ik. 

67152. De Voorzitter: Is u iets bekend omtrent de eventuele 
vorming van olie-units? 

A. Dat is waarschijnlijk allemaal in de tijd, dat ik aan boord 
was, gebeurd. 

67153. De Voorzitter: Er is toen verschil van mening geweest 
over het feit of men de olie-units moest inzetten op Sumatra dan 
wel op Nieuw-Guinea? 

A. Daar weet ik niets van. 

67154. De Voorzitter: Wie zaten er van Nederlandse zijde nog 
meer in die Far East Planning Section? 

A. Voor zover ik weet, had ik er alleen zitting in. Later ben ik 
hierin opgevolgd door kolonel Nuboer. 

67155. De Voorzitter: U is ook lid geweest van de Pacific War 
Council? 

A. Ja, daarin waren vertegenwoordigd een A~istralisch legerman, 
een legerkoloiiel uit Nieuw-Zeeland en ik zelf. Wij hadden met z'n 
drieën als niet-Engelsen in de Pacific War Council zitting. 

67156. De Vomorzitíer: Wat was de bedoeling hiervan? 

A. Dank zij President Roosevelt is de Pacific War Council ge- 
creëerd met een branche in Londen. De bedoeling hiervan was, een 
beetje toe te geven aan de begrijpelijke verlangens van Nederland 
en misschien ook van Australië en Nieuw-Zeeland, om te worden 
gekend in de oorlogspolitiek van de grote Mogendheden, speciaal in 
dit geval van Amerika en Engeland. Wij werden dan gehoord door 
de Chiefs of Staff dan wel de Directors of Planning, aan wie wij 
vertelden. wat wij op het hart hadden. Men nam het aan en bekeek 
het, maar er was natuurlijk geen sprake van, dat wij konden be- 
reiken, dat onze inzichten volkomen werden aanvaard. 

67157. De Voorzitter: Ik meende, dat in de Pacific War Council 
de heer Gerbranily zitting had. 

A. Ja, de heer Gerbrondy zat in de top. De Pacific War Council 
had een aanknopingspunt op de top, waarin de heer Gerhrandy 
zitting had met - naar ik meen - de Nederlandse gezant, de heer 
Michiels varz Verduynerr, en ik zat een niveau lager, op het colo- 
nels level. 

67158. De Voorzitter: Vergaderden de Pacific War Council en 
de Far East Planning Section altijd in tegenwoordigheid van de 
Nederlandse leden of ook wel zonder? 

A. Ik ben er van overtuigd, dat er ook wel zonder ons werd 
vergaderd: wanneer zij speciaal ons terrein raakten, werden wij er 
bij gehaald. Ik ben er zeker van, dat er bij de Far East Planning 
Scction tientallen plarinen zijn geweest, maar dat ik alleen werd 
gehaald bij dat speciale plan, dat zich zou afspelen in Neder- 
landsch-Indië. 

67159. De Voorzitter: Is u op uw verzoek commandant van de 
,,Johan Maurits" geworden? 

A. Ja. Ik had geen voldoende emplooi meer. 

67160. De Voorzitter: Kunt u ons iets vertellen van de ver- 
richtingen van de ,,Johan Maurits" tijdens de periode, dat u com- 
mandant was? 

A. Wij hebben één of twee reizen in de Atlantic gemaakt. Wij 
zijn bijna altijd bij de convooien geweest. Een paar keer hebben 
wij van Liverpool naar Freetown gevaren, op de westkust van 
Afrika. en daarna hebben wij een jaar lang van Gibraltar naar 
Port Said gevaren. Wij hebben daarbij niet zo heel veel meege- 
maakt. De Middellandse Zee was weer open voor de koopvaardij, 
omdat de grote oorlog daar was afgelopen. Wij werden eens per 
reis aangevallen door een aantal Duitse vliegtuigen. Af en toe waren 



er eens onderzeeërs in de buurt. In de West Atlantic was het het- 
zelfde. Wij kregen een bepaald konvooi in de Straat van Gibraltar, 
dat wij moesten binnenbrengen in Port Said. Het was min of meer 
een defensieve rol. 

671 61. De Voorzitter: Heeft u nog bepaalde krijgsverrichtingen 
meegenlaakt? 

A. Behalve de aanvallen van de Duitse vliegtuigen eigenlijk niet. 
De Italianen waren al min of meer omgedraaid. Bovenwaterstrijd- 
krachten waren er eigenlijk niet meer. 

67162. De Voorzitter: Was de ,,Johan Maurits" volledig met 
Nederlanders bemand? 

A. Ja. 

67163. De Voorzitter: Weet u, weke Nederlandse schepen ook 
in convooi voeren? 

A. In de Perzische Golf de ,,Sormba". In de buurt van West- 
Indië hebben de ,,Queen Wilhelmina" en de ,,Van Kinsbergen" 
convooidiensten gedaan. Kleinere schepen hebben langs de kust ook 
wel convooidiensten gedaan. Ook de ,,FrisoW, die in mijn eigen 
groep was, heeft meegedaan. Betrekkelijk weinig schepen hebben 
grote convooien meegemaakt. 

67164. De Voorzitter: In die tijd is er eigenlijk niets bijzonders 
gebeurd? 

A. Neen. 

67165. De Voorzitter: Heeft u weleens iets gemerkt van on- 
tevredenheid bij de bemanning? 

A. Neen, ik heb nooit enige last gehad met de bemanning. Ket 
was een feit, dat de ben-iarining physiek minder werd: wij kregen 
geen aanvulling uit Engeland. Er waren veel mensen bij, die waren 
afgekeurd voor de tropen. Op het laatst had ik er, geloof ik, 5. 
Wij waren dan niet in de tropen, maar toch in een gebied, waar 
men in tropische klederdracht liep. Zij waren dus eens af en toe 
ziek, maar niet ontevreden. 

67166. De Voorzitter: Wat kunt u mededelen over de marine- 
opleiding in Engeland? 

A. Wij hebben in de buurt van Falmouth een gebouw kunnen 
krijgen, waar wij met de opleiding zijn begonnen en toen later de 
mensen uit Indië kwamen voor de adelborsten, is dit instituut uit- 
gebreid. Deze opleiding heeft gedurende de oorlogstijd zeer goed 
gefunctionneerd. 

67167. De Voorzitter: Waarom is u niet langer commandant 
van de ,,Johan Maurits" gebleven? 

A. In September 1944 dacht men, dat de Duitsers hier wel 
zouden wegtrekken. Men heeft ons toen weggehaald uit de Middel- 
landse Zee, omdat men ons nodig had om bij de bevrijding van 
Nederland te helpen. Dit is helaas n-iisgelopen. Het schip moest de 
bemanning toen afstaan voor de z.g. havenploegen. Hiervan maakte 
ik ook indirect deel uit, doordat ik in Antwerpen ben werkzaam 
geweest. 

67168. De Voorzitter: Wat was precies de bedoeling van de 
havenploegen? 

A. De marine had de taak om de vernielde havens zo spoedig 
mogelijk weer in goede staat te brengen om ze aan de civiele auto- 
riteiten te kunnen overdragen. Men had hiervoor alles over en was 
bereid daarvoor de schepen op  te offeren. Wij hebben getracht de 
havens zo spoedig mogelijk in orde te krijgen om niet van de En- 
gelsen afhankelijk te moeten zijn in dit opzicht. 

67169. De Voorzitter: U was zelf in Antwerpen werkzaam? 

A. Inderdaad. Ik had echter toch indirect met de bevrijding te 
maken, omdat ik daar was voor Zeeuwsch-Vlaanderen, eigenlijk 
voor de  gehele Scheldekwestie. 

67170. De Voorzitter: Hadden de Belgen een dergelijk plan voor 
hun havens? 

A. Daarvan heb ik eigenlijk niets gemerkt. 

67171. De Voorzitter: Is dit plan eigenlijk niet van de Engelsen 
afkomstig? 

A. Ik weet niet of dit op initiatief van onze zijde is gebeurd. 
Toen ik kwam, werd ik voor bet feit gesteld, dat men die haven- 
ploegen al had saincngesteld. Ik weet niet van wie oorspronkelijk 
het initiatief is uitgegaan. 

67172. De Voorzitter: Is naar uw oordeel dit plan geslaagd? 

A. Het was een heel goede opzet en er is zeker goed werk ge- 
presteerd. 

67173. De Voorzitter: Welke Nederlandse belangen waren er aai, 
verbonden, dat u verbindingsofficier was bij de marinecommandarit 
in Antwerpen? 

A. Onze loodsdienst was lamgelegd. Wij hebben moeten zorgen, 
dat onze loodsvaartuigen weer begonnen te functionneren; de ver- 
lichting en dergelijke weer in orde werden gemaakt. Wij moesten 
trachten weer de loodsenkorpsen te krijgen, zodat we daarmee in de 
Schelde weer een rol konden spelen. Dit is zeer zeker een Nederlands 
belang. Verder was er de kwesie van de mijnenuitkijkdienst. Men ver- 
wachtte, dat de Duitsers wellicht mijnen zouden uitwerpen in de 
Schelde, wat achteraf niet is gebeurd. In Zeeuwsch-Vlaanderen 
moesten korpsen worden opgericht van een paar duizend ma? om 
de mijnenwacht te organiseren. Dit moest op zeer korte termijn ge- 
beuren, want wanneer wij het niet deden, zouden de Engelsen of de 
Belgen dit hebben verzorgd. In eerste instantie zouden het waar- 
schijnlijk de Belgen zijn geweest, die dit ter hand zouden hebben 
genon-ien. Wij vonden het uit nationaal oogpunt zeer belangrijk, dat 
wij dit zelf zouden doen. Dit is dan ook gebeurd, zij het in bescheiden 
mate, want het neemt natuurlijk altijd enige tijd, voordat de zaak 
behoorlijk functionneert. In ieder geval konden we zeggen, dat we de 
menscri er voor hadden. Er zijn hiervoor onmiddellijk liefhebbers 
gevonden. De organisatie kon niet periect zijn bij gebrek aan mate- 
rieel, maar tegenover de Engelsen en de Belgen konden we zeggen, 
dat we het in eigen hand hadden. 

67174. De Voorzitter: Naar uw oordeel heeft deze dienst dus 
goed gewerkt? 

A. Het is mogelijk, dat, wanneer deze mijnenuitkijkdienst er niet 
was geweest, er niets was veranderd. Het kan ook zijn, dat de Duit- 
sers hebben geweten, dat wij deze organisatie hadden, waardoor het 
gecn zin had mijnen te werpen, omdat wij deze dadelijk zouderi 
vinden. 

67175. De Voorzitter: Antwerpen was toen een zeer belangrijke 
haven. 

A. Om Antwerpen draaide het gehele tegenoffensief van de ge- 
allieerden. Wij hebben in Antwerpen met onze marineduikploegen 
geholpen de haven op mijnen te onderzoeken. Onze mijnenvegers 
hebben er in een later stadium ook geveegd. 

6'7176. De Voorzitter: Ik wilde nog even teruggaan naar de tijti, 
dat u commandant was van de ,,lohan Maurits". U was in die tijd 
eveneens groepscommandant van het 37ste flotielje? 

A. In September 1943 viel de Engelse commandant van dezr 
flotielje uit, waardoor een ander moest worden aangesteld. Ik werd 
toen benoemd tot flotieljecommandant. Ik was commandant van mijn 
eigen schip, maar ik had bovendien deze Engelse schepen onder mijn 
commando. 

67177. De Voorzitter: Kwam het meer voor, dat er Engelse sche- 
pen onder Nederlands commando voeren? 

A. Het is ook weleens gebeurd bij motortorpedoboten en ik 
meen, dat bij de mijnenvegers iets dergelijks ook wel het geval is 
geweest. Het was natuurlijk ecn uitzondering op de regel. Het was 
wel een aardig idee, dat zo'n heel convooi onder onze leiding stond. 

67178. De Voorzitter: Waren uw werkzaamheden voltooid, toen 
u naar Tilburg overging? 

A. Antwerpen was toen zover, dat alles weer draaide, waardoor 
het werk minder werd. De vlagofficier van de Engelsen, admiraal 
Dickcns, die later in Holland is gekomen voor de Engelse marine, 
was toen in Brussel en had naast zich de Nederlandse toekomstige 



admiraal Stöve. Men had toen een Nederlandse en een Engelse orga- 
cisatie, waar uiteraard op dat moment de Engelse organisatie nog 
bovenaan stond. De Engelse admiraal voelde veel behoefte oii? ie 
horen, welke van de Nederlandse havens het eerst zou zijn bevrijd. 
Dit kon hij van de Engelse generaal nieî te weten konien; de verhou- 
ding tussen deze beide Engelsen had wel iets beter kunnen zijn. Hij 
heeft mij gevraagd om als tussenpersoon te dienen tussen de Engelse 
generaal en hem zelf. l k  ben er toen heeilgestuurd met een z.g. 
!iakon-group, waarvan ik de oudste was, met een Amerikaans captain 
van de marine en een Engels lieutenant-commander. Met zijn drieën 
vormden wij de liaison-group bij de Engelse pzileraal te Tilburg. Wij 
nic.zsten iozn admiraal Dirkcris op de noogte houden, wat er in 
Neuerland gebeurde, ivai de Canadezen hadden bevrijd eii dergelijke, 
enfin alles, wat admiraal Dickens moest weten met betrekking tot 
de havtns. Dit hebben we ged2,in totdat de zaak zich ontwii<keld 
heeft zoals deze is gel~pen.  

67179. De Voorzitter: Is u er van op de hoogte kunnen komen, 
welke de plannen waren? 

A., Ja, men was zeer opnhartig. De Engelsen wisten ook nieî 
alles. De Engelse generaal was er eigenlijk meer voor het relief- 
gedeelte. Om iets te weten te komen, moesten wij bij het Canadese 
leger zijn, waar men fepenover ons zeer vriendeiijk was en waar mei1 
ons voldoende vertelde, zodat wij admiraal Dickens konden in- 
lichten. 

67180. De Voorzitter: Welke army-group van de Canadezen was 
dat? 

k Dat was, naar ik ineen, 2nd Corps. 

67181. De Voorzitter: Was er van uw kant ook gelegenheid om 
bepaalde suggesties naar voren te brengen? 

A. Neen, dat kan ik niet zeggen. Ze zaten in de buurt van Arnhem, 
waar wij ze een bezoek hebben gebracht, maar het was niet zo? dat 
zij van ons enige suggesties verwachtten. Bij de relielorganisatie 
hebben we wel enige suggesties gedaan, o.a. over de toevoer aan de 
havens. Een van de mensen, die de zorg heeft gehad voor het werpen 
van voedsel uit de lucht, plan C of D, meen ik, is bij ons geweest 
en we hebben met hem ook hierover gepraat en enige suggesties 
gedaan, maar men vroeg er niet om. Men moest zelf wel een beetje 
aandringen, want ze vonden zelf, dat ze wel op de hoogte waren. Ze 
toonden geen behoefte te hebben aan suggesties. 

67182. De Voorzitter: Heeft u nog contact gehad met de Com- 
missie van Advies, aan het hoofd waarvan de heer Dijxhoorn zitting 
had? 

A. Neen. 

67183. De Voorzitter: Kunt u ons een kort overzicht geven van 
de reliefwerkzaamheden in Tilburg? 

k Het was een veeiomvattend werk. Het ging hier vooral om 
de kwestie van de toevoer van levensmiddelen en van medische 
artikelen. Ik zat daar met de heer Quarles vniz Uf ford ,  die daar al 
eerder was dan ik en van het Militair Gezag afkomstig was. De 
heer Quarles van U f fo rd  weet hiervan meer dan ik, omdat ik daar 
op een betrekkelijk laat stadium ben gekomen. 

67184. De Voorzitter: Wat waren de voorletters van de heer 
Quarles vnri Uf ford?  

A. Zijn voornaam was Wiele, verder kan ik mij zijn voorletters 
niet herinneren. 

67185. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Was hij officier? 

h. Hij was toen nog geen officier, meen ik. Hij is in Londen 
geweest en toen ik kwam, was hij al in Tilburg. 

67186. De Voorzitter: Dit was dus blijkbaar een Engelse orga- 
nisatie? 

A. Het was een z.g. Netherlands District Organisation, een orga- 
nisatie van het Engelse leger, die zich speciaal ten doel stelde in 
een land, waar men binnenkort hoopte te opereren, ais leger ook de 
bevolking te helpen. Ze hebben dus een eigen organisatie gecreeerd. 

hden had er Hollanders bij genomen in dit geval, o.a. op waterstaat- 
kundig gebied en naar wat ik er van heb gezien, was het wel een 
goede organisatie. 

67187. De Voorzitter: Was er zo'n organisatie voor alle bezette 
gebieden? 

A. Neen, dit was eigenlijk een apart iets in verband met de hoge 
nood in Holland, waardoor men trachtte de zaak zo spoedig mogelijk 
weer in orde te hebben. 

671 88. De Voorzitter: Hield deze Engelse organisatie contact met 
Nederlandse organen? 

A. Ilc vermoed. dat men contact had met Nederlandse organen 
in Br~~ssel. Ik weet niet precies meer hoe het allemaal was georgri- 
niseerd. 

67189. De Voorzitter: Uw werk was dus alleen van adviserende 
aard? 

A. Ja, van adviserende en inlichtende aard. 
Formeel moest ik dus twee Engelse autoriteiten inlichten, ener- 

zijds dc Engelse generaal, anderzijds de Engelse admiraal. 

67190. De Voorzitter: Was dit werk reeds in een bepaald sta- 
dium, toen u overging naar het hoofdkwartier van de Canadese 
generaal? 

A. Het staat me niet meer helemaal voor de geest, hoe dit precies 
is gegaan. Op een gegeven ogenblik is deze instantie verplaatst en, 
naar ik ineen, terechtgekomen in Zeist, en dat was kort vóór de 
5de hfei. De zaak heeft toen een ander karakter gekregen. Admi- 
raal Dicl~eris wist toen, hoe het met de havens stond en ik was dus 
voor die ;unctie niet meer nodig. Ik moest toen naar Hilversum, 
waar de Canadese generaal verblijf hield en waar de Duitsers uit 
Holland nioeslen worden afgescheept. De marine moest toen helpen 
de Duitse troepen weg te krijgen, o.a. uit Den He!der, richting Har- 
liligen, en zo verder weg. 

67191. De Voorzitter: In Juni 1945 is u naar Londen gegaan bij 
de marinestaf,? 

A. Ja, ik ben toen naar Londen ontboden om te helpen bij alle 
mogelijke dingen, die zich voordoen, wanneer een oorlog is afge- 
lopen. Ik kan me uit die tijd niets bijzonders meer herinneren. Ik 
meen, dat ik maar 14 dagen in Londen ben geweest, misschien is het 
iets langer geweest. Vrij kort hierna ben Ik naar den Haag gezonden 
om hier bij de marinestaf te werken. 

67192. De Voorzitter: Was dit een bepaalde sectie van de marine- 
staf? 

A. Men had het Ministerie, dat hier weer moest worden op- 
gezet en de marinestaf daarvan moest ik opzetten in den Haag. Het 
commandernent der zeemacht in Nederland was al hier, in flat 
,.Dennsnhove" met admiraal Stöve. Het gehele Ministerie met een 
afdeling marinestaf was op dat ogenblik nog in Londen en moest 
geleidelijk aan worden overgebracht. Om hierbij spoed te betrachten, 
werd mij verzocht hier alvast een begin te maken. Begin Augustus 
beri ik in Nederland gekomen en ben in den Haag begonnen. 

67193. De Voorzitter: Wat was toen uw werk precies? 

A. Sous-chef marinestaf. De Minister was hier nogal veel, maar 
de chef marinestaf was nog in Londen. Men had dus eigenlijk twee 
centra, die zo goed mogelijk moesten worden gecoördineerd. Hoe 
meer we hier opschoten, hoe n.ieer uit Engeland kon worden over- 
gebracht. Dit proces heeft niet langer dan 2 maanden geduurd. De 
chef van de marinestaf is hier in September of October gekomen. 

67194. De Voorzitter: Wanneer kon worden begonnen met het 
eigenlijke werk van de marinestaf? 

A. Ik vermoed. dat men in October weer is begonnen met het 
opmaken van vlootplannen en dergelijke dingen. 

67195. De Voorzitter: Wat heeft men gedaan met het oog op de 
marine in Indië? 

A. Er moesten schepen naar Indië worden gedirigeerd. Ik herinner 
mij alleen de aankoop van korvetten in Australië en het uitzenden 



van de z.g. port-parties, die we met de meeste spoed uit de Hollandse 
havenafdelingen hebben georganiseerd om deze naar Indië te krijgen. 
Waarschijnlijk zijn ze in September of Ociober vertrokken naar 
Indië. Door de omstandigheden zijn ze niet direct tot hun recht ge- 
komen. Er is toen spoed betracht ook met het zenden van schepeii 
naar Indië. Deze schepen, die nauwelijks in Holland waren, zijil 
dadelijk naar Indië uitgestuurd. 

67196. De Voorzitter: Weet u iets van de omvang van de uit- 
zendingen naar Indië? 

A. Bedoelt u de aantallen schepen? 

De Voorzitter: Ja, en de mensen. 

A. b r  zullen toch wei 300 man van de port-parties naar Indië 
zijn gegaan. Verder een paar onderzeeërs. Ik weet eigenlijk niet meer 
precies, welke schepen zijn gegaan. We hadden er niet zo heel veel. 

67197. De Voorzitter: Dat gebeurde misschien in hoofdzaak door 
andere Departementen? 

A. Het uitzenden van de marineschepen was onze zaak. Tot 
September is meestal van uit Londen naar Indië gedirigeerd en daarna 
van uit den Haag. De bevrijding van Indië is 15 Augustus begonnen, 
in de periode, dat wij overgingen van Londen naar den Haag. Ik 
weet niet precies uit mijn hoofd, welke schepen we hebben kunnen 
sturen, maar wel weet ik, dat er schepen zijn gegaan. 

67198. De Voorzitter: Wie was in Aiigustus de hoogste marine- 
autoriteit in Londen? 

A. Admiraal Termijtelen was chef marinestaf; in September of 
October is hij naar den Haag gekomen. Wij hadden ook een oplei- 
ding in Engeland, waarbij wij afhankelijk waren van de Engelse 
organisatie. Er was ezn vrij sterke groep in Engeland om de oorlogs- 
vrijwilligers op te leiden. 

67199. De Voorzitter: Was er nog een bepaalde verhouding tus- 
sen land- en zeemacht wat het aantal oorlogsvrijwilligers betrof? 

A. Dat weet ik niet. 

67200. De Voorzitter: Waar had de opleiding in Engeland plaats? 

A. Op het ogenblik kan ik mij de plaats niet herinneren. 

67701. DI Voorzitter: Kunt u ons nog iets mededelen uit die t~ jd ,  
waarvan u meent, dat het voor de commissie van belang kan zijn? 

A. Neen. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en ik sluit het verhoor. 

A. D E  BOOY. 
ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KORTHALS. 
OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 14 SEPTEMBER 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Korthals, leden, alsmede de heer Ooster- 
huis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Jhr. ir. O T ï O  CORNELIS ADRIAAN VAN LIDTH D E  JEUDE, 
oud 68 jaar, wonende te ':-Gravenhage, civiel ingenieur, 

oud-Minister van Waterstaat en van Oorlog. 

Hij legt de eed af als getuige. 

67202. De Voorzitter: Ik zal trachten die punten te vermijden, 
die wij reeds de vorige keer hebben besproken. Wat heeft de Neder- 
landse Regering voorbereid en gedaan voor de vorming van weer- 
machtsonderdelen voor de bevrijding van Indië? Reeds vóórdat i1 

Minister werd, is men in de Ministeriële Commissie Oorlogvoering 
begonnen deze zaak onder ogen te zien. Er is toen een stafcommissie 
benoemd, die een rapport heeft uitgebracht in de tijd, dat u Minister 
was. De stafcommissie stond onder voorzitterschap van vice-admiraal 
Terrnijtelen. Kunt u ons een overzicht geven van wat de Regering 
in dit opzicht heeft gedaan? 

A. De vorige keer heb ik reeds verteld, dat wij bij onze plannen voor 
de verdediging van Nederland en Nederlandsch-Indië zeer afhankelijk 
waren van de medewerking van de Britse legerautoriteiten, daar deze 
moesten zorgen voor bewapening, uitrusting, enz. In een latere 
periode werd een schema opgesteld, waarin werd geraamd hoeveel 
manschappen nodig zouden zijn voor de verschillende onderdelen, 
waarbij moest worden gezorgd, dat enerzijds voldoende krachten 
beschikbaar zouden komen, doch anderzijds rekening moest worden 
gehouden met de werkzaamheden, die voor de wederopbouw hier 
te lande moesten worden verricht. Aan de Britse legerautoriteiten 
werd een overzicht voorgelegd van wat wij meenden nodig te hebben. 
Wanneer dit overzicht - establishmeiit - door hen werd goed- 
gekeurd, betekende dit, dat wij op de nodige medewerking konden 
rekenen voor opleiding, uitrusting en dergelijke. Dit betrof een 
aantal van 180 000 man in totaal, waarvan 60 000 man voor de 
landmacht, bestemd voor de strijd in het Verre Oosten. Verder 
waren daarin ook begrepen de krachten, benodigd voor de lucht- 
macht en de marine. Men stelde wel een lijst op van de nodig 
geoordeelde aantallen, maar deze waren toen in de verste verte 
nog niet beschikbaar. Men was dus aangewezen op recrutering hier 
te lande na de bevrijding, hetgeen ook onmiddellijk is geschied, in 
Noordbrabant in 1944. Men had daar voldoende overschot om 
over een betekenend aantal te kunnen beschikken. 

Uit ons vorige onderhoud zult u zich het vraagstuk van dienst- 
plichtigen òf oorlogsvrijwilligers herinneren. De moeilijkheid deed 
zich voor, dat bij het opmaken van de plannen er van was uit- 
gegaan, dat Nederland in zijn geheel zou worden bevrijd. Het geval 
wilde echter, dat dit in twee phasen is geschied. Al dadelijk ont- 
stond toen de vraag of de Engelsen, die toen nog volop in de aanval 
waren, het moment, waarop het zuiden was bevrijd, moesten be- 
schouwen als het moment, waarop zij daadwerkelijke medewerking 
hadden toegezegd. Zij wilden wel doen wat zij konden, maar dit 
was nog niet het moment van de algehele bevrijding, waarop volgens 
hen gerekend was. Dit schiep een grote moeilijkheid, omdat de 
krachten wèl beschikbaar waren, maar wij in Nederland er niet 
op ingericht waren om hen hier op te leiden, te huisvesten en uit 
te rusten. Bovendien moesten degenen, die bestemd waren voor het 
Verre Oosten, nog een tropische vooropleiding krijgen. Het plan 
was, dat dit in Engeland of Amerika zou geschieden. Men had 

toen al dadelijk de moeilijkheid van het transport, wat tot gevolg 
had, dat de zaak in de eerste tijd zeer stroef verliep. Later zijn wel 
troepen iii Engeland opgeleid, maar toen het zuiden was bevrijd 
en het noorden nog was bezet, is de oorspronkelijke opzet niet tot 
zijn recht gekomen. 

67203. De Voorzitter: Wat is er nu na de bevrijding van het 
zuiden in concreto van Nederlandse zijde gedaan? Waarschijnlijk 
heeft men eerst oorlogsvrijwilligers opgeroepen. 

A. Ja, in het zuiden waren op verschillende plaatsen recruîerings- 
bureaux, waar zich oorlogsvrijwilligers konden opgeven, wat ook 
in groten getale geschiedde. Dezen zijn tenslotte níet tot hun recht 
gekomen, daar men toen van hun diensten geen gebruik kon maken. 
Later is men toch tot het oproepen van lichtingen overgegaan. De- 
genen, die z~ch  als oorlogsvrijwilligers hadden opgegeven, hadden 
intussen andere bezigheden gevonden, waardoor hun aantal sterk 
is teruggelopen. In het begin, toen alleen het zuiden nog was be- 
vrijd, was het aantal oorlogsvrijwilligers z6 groot, dat men een 
teveel had Het zuiden moest natuurlijk voldoende werkkrachten 
behouden voor de wederopbouw. Het aantal oorlogsvrijwilligers is 
toen beperkt tot 2 5 van het totaal benodigde aantal, ongeveer in 
de verhouding van het aantal inwoners van Noordbrabant, Zeeland 
en Llmburg tot de totale bevolking. 

67204. De Voorzitter: Kunt u zich herinneren wanneer precies 
de recruteringsbureaux zijn ingesteld? 

A. Onmiddellijk nadat het zuiden des lands vrijkwam, is men 
met de recrutering begonnen. 

67205. De Voorzitter: De bevelhebber van de Nederlandse strijd- 
krachten was de Prins. Onder zich had de Prins de staf van de 
Nederlandse en de staf van de Binnenlandse Strijdkrachten. Kunt 
u over deze organisatie iets mededelen? 

A. De Binnenlandse Strijdkrachten bestonden uit hen. die zich 
voor de militaire dienst hadden opgegeven, doch omdat er voor hen 
nog geen emplooi was en zij nog niet konden worden getransporteerd 
en uitgerust, is er ook op aandrang van geallieerden besloten hen 
voorlopig hier te werk te stellen als hulptroepen, waar zii zich 
enigszins konden vóóroefenen en waar ze een korte opleiding kregen. 
Zo zijn zij voorlopig hier te lande gebleven, hoewel zij vóórbestemd 
waren uitgezonden te worden. 

67206. De Voorzitter: Waaruit bestonden nu de Nederlandse en 
waaruit de Binnenlandse Strijdkrachten? 

A. Zij waren aanvankelijk alle vrijwilligers. 

67207. De Voorzitter: Wat was de verhouding in de werving van 
troepen? Is ook voor de Binnenlandse Strijdkrachten geworven of is 
alles, wat werd gerecruteerd bij de Nederlandse strijdkrachten, ge- 
komen? De chef staf van de Nederlandse strijdkrachten was de heer 
Doorrnan, de chef staf van de Binnenlandse Strijdkrachten de heer 
van Houten. 

A. Voor zover ik mij herinner, was de recrutering uitsluitend 
bedoeld voor de Nederlandse strijdkrachten. 

67208. De Voorzitter: Wat was de taak van de Binnenlandse 
Strijdkrachten? 

A. Zij waren in hoofdzaak belast met ordebewaring en op ver- 
zoek van geallieerde zijde verrichtten zij ook diensten ten behoeve 
van de geallieerde legers, die door Nederland trokken. Het waren 
geen volledig militaire plichten, die zij hadden te vervullen, maar 
zij deden dienst als hulptroepen. 



67209. D e  I7oorzitter: Was er nog verloop van de Binnenlandse 
naar de Nederlandse strijdkrachten? 

A. Neen, dat  kan ik niet zeggen. Op de recruteringsbureaux wer- 
den degenen, die zich voor de Nederlandse strijdkrachten aanmeld- 
den, geregistreerd. 

67210. D e  Voorzitter: Werden de Nederlandse strijdkrachten later 
ook gevoed uit de Binnenlandse Strijdkrachten, toen deze laatste 
niet meer een zodanige taak hadden te vervulien als in  het begin'? 

A. E r  is van de vrijwilligers geen gebruik gemaakt. Tenslotte heeft 
men de  lichtingen opgeroepen. 

67211. D e  Voorzitter: Wanneer heeft men de  lichtingen opge- 
roepen? 

A. I k  verinoed einde 1943. Dit is na mijn tijd gebeurd. 

67212. D e  Voorzitter: Waarom is in uw tijd geen gebruik gemaakt 
van de  vrijwilligers? 

A. De oorlogsvrijwilligers waren geregistreerd en men stond klaar 
o m  ze in ontvangst te nemen. Doordat niet over de  benodigde hulp- 
middelen kon worden beschikt en niet met de noodzakelijke opleiding 
kon worden begonnen in Engeland, moest hun worden medegedeeld, 
dat van hun diensten nog geen gebruik kon worden gemaakt en dat  
ze moesten wachten totdat deze zaak was geregeld, hetgeen fnuikend 
was voor het enthousiasme van deze lieden. 

67213. D e  Voorzitter: Had S.H.A.E.F. geen bepaalde wensen ten 
aanzien van de Nederlandse militairen? 

A. Neen. S.H.A.E.F. heeft ons niets gevraagd. D e  heer van Mook 
heeft er in die tijd zeer o p  aangedrongen 60 000 mensen naar Indië 
te krijgen. Het  lukte echter niet. 

67214. D e  Voorzitter: D e  heer van Mook heeft hier verklaard: 
,,Een feit is, dat ik, toen ik bijvoorbeeld in Februari 1945 in 

het zuiden was, in  die paar weken waarschijnlijk meer bij het 
hoofdkwartier van S.H.A.E.F. heb zitten opspelen over het uit- 
zenden van die troepen dan de Minister van Oorlog had gedaan 
in de voorafgaande periode." 

A. Daar kan ik moeilijk over oordelen, want ik ben er niet bij 
geweest. Het  is te begrijpen, want men zat daar te  springen o m  deze 
mensen en men kreeg ze niet. Ze kwamen dan bij de Minister van 
Oorlog klagen, die bij de geallieerden moest gaan opspelen, maar dat  
hielp niet veel. Zeker is, dat  noch zijn opspelerij noch de mijne succes 
hebben gehad. I k  heb veel vervelende gesprekken gehad rnet die 
heren. 

67215. D e  Voorzitter: In zoverre deze uitlating de  bedoeling heeft 
gehad u gebrek aan activiteit te verwijten, zou u dit ontkennen? 

A. Ja, dat  zou ik pertinent ontkennen. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Ieder speelt blijkbaar 
op zijn eigen wijze op! 

A. Dat  blijkt. 

67216. D e  Voorzitter: Wanneer is de  bevelhebber der Neder- 
landse strijdkrachten benoemd? 

A. Dit is ongeveer in de tijd geweest, dat  het zuiden was bevrijd, 
Het  was de  wens van generaal Eiseiihower, dat  dit geschiedde en 
dat  deze bevelhebber onder de bevelen stond van generaal Eisen- 
hower. 

67217. D e  Voorzitter: Was de  Regering het met deze wens van 
generaal Eisenhower eens? 

A. Ja. Wij meenden dit voorstel te kunnen aanvaarden en waren 
van oordeel, dat  het een goede indruk zou maken, wanneer de 
Prins werd ingeschakeld bij aangelegenheden, de bevrijding betref- 
fende. 

67218. D e  Voorzitter: Zijn, voor zover u zich kunt herinneren, 
zolang u Minister was, door  S.H.A.E.F. geen Nederlandse troepen 
gevraagd? 

67219. D e  Voorzitter: Wanneer zijn onze eerste vrijwilligers 
naai  Engeland gegaan? 

A. N a  mijn RIinisterschap zijn de eerste recruten naar Engeland 
gegaan voor opleiding, maar ik weet niet of dit vrijwilligers waren 
of dat  toen de  lichtingen reeds waren opgeroepen. Ik heb ook niet 
de motieven vernomen, waarom men uiteindelijk tot de lichtingen 
terugkeerde. Ik vermoed wel, dat  er een te groot verloop kwam, 
doordat de  oorlogsvrijwilligers te lang moesten wachten. In  ieder 
geval zijn er vóór 1935 geen recruten naar Engeland gezonden. 
Indien ik mij goed herinner, is het zelfs heel laat in 1945 pas ge- 
schied. Dezelfde moeilijkheden deden zich nog lange tijd voor. 

67220. D e  Voorzitter: Herinnert u zich nog het feit, dat  er 
verschil van mening is geweest over de  vraag of men al d a n  niet 
oorlogsvrijwilligers zou oproepen? Admiraal Furstner heeft hier 
medegedeeld, dat hij zich hiertegen steeds heeft verzet, maar dat  
hei van Oorlog is uitgegaan. 

A. Dat  is volkon~en juist. 

67221. D e  Voorzitter: Kunt u zich iets herinneren over de  
inhoud van die strijd en over de  motieven, die hierbij een rol hebben 
gespeeld? 

A. D e  oproep van de marinekrachten is heel anders d a n  bij het 
leger. Men kent daar vrijwilligers o p  de  voet van dienstplichtigen. 
Dit was bij de marine gebruikelijk en daar  voelde men er niet 
veel voor om hiervan af te wijken en oorlogsvrijwilligers hiervoor 
in de plaats te nemen. Men vond dit niet nodig voor zover de  
inarine betrof. Voor de landmacht waren hiervoor verschillende 
argumenten, die ik in het vorige verhoor al heb uiteengezet. Aller- 
eerst wist men helemaal niet. hoe het in Nederland zou gaan. D e  
vraag was, of men zich zou houden aan  de  vroegere methode van 
lichtingen en welke lichtingen daarvoor in  aanmerking zouden 
komen. Hierbij kwam nog, dat  deze troepen onder geallieerd com- 
mando zouden komen. E& van de overwegingen was bij mij ook, 
dat  daardoor een bewijs zou worden geleverd, dat  wij het ernstige 
voornemen hadden ons aandeel te hebben in d e  strijd voor de 
bevrijding van onq land en in het Verre Oosten. Voor de landmacht 
bestond er geen enkel bezwaar tegen oorlo~~vrijwilligers. Ik heb 
weleens een geluid gehoord, dat  oorlogsvrijwilligers het budget 
zwaarder zouden belasten, omdat zij op andere wijze zouden moetrn 
worden betaald dan de dienstplichtigen, die een zeer karige soldij 
ontvangen. Het was eenmaal een burger- en Overheidsplicht, dat 
degenen, die uitgezonden werden o m  eigen land te  bevrijden, ver- 
zorging genoten voor hun gezin. Het financiële bezwaar heeft daar- 
bij voor mij niet net zwaarste gewogen. Een ander bezwaar, als 
men het zo noemen mag, dat  werd vernomen, was, dat  men bij 
oorlogsvrijwjlligers niet vrij zou zijn in de keuze van degenen, die 
zich aanboden, maar zij konden toch o p  dezelfde basis worden 
aangenomen als waarop elke militair in dienst wordt genomen. 
Van groot belang was ook de  kwestie van artikel 192 van de Grond- 
wet, dat bij het oproepen van oorlogsvrijwilligers niet in het geding 
kwam. 

67222. D e  Voorzitter: Ten tijde van het oproepen van oorlogs- 
vrijwilligers was deze kwestie al opgelost door een Koninklijk 
besluit. 

A. Inderdaad, doch dit Koninklijk besluit betekende niet, dat  
men geen oorlogsvrijwilligers kon  oproepen. Men wilde echter de 
zekerheid hebben, dat  men onder alle omstandigheden de  nodige 
krachten zou kunnen aantrekken. D e  meningen waren verschillend 
over de verwachting van het aantal oorlogsvrijwilligers. dat  zich 
zou opgeven. Men durfde niet het risico lopen, dat  men o p  een 
gegeven ogenblik zonder mensen zou zitten. 

67223. D e  Voorzitter: Toen dit Koninklijk besluit er was, kon 
men zowel van oorlogsvrijwilligers als van de lichtingen gebruik 
maken. 

A. Ja. Bij voorkeur zou kunnen worden gebruik gemaakt van 
vrijwilligers en men zou van dit Koninklijk besluit gebruik kunnen 
maken, wanneer zich niet voldoende vrijwilligers opgaven. Ik heb 
dan ook daarom dit Koninklijk besluit mede-ondertekend. 

67224. D e  Voorzitter: Wat was over het algemeen d e  opvatting 
van de Regering over het gebruik maken van onze Nederlandse strijd- 
krachten? E r  was een opvatting, die inhield, dat  men onze strijd- 
krachten overal zoveel mogelijk moest aanwenden. Daartegenover A. Neen. 



stond de opvatting, dat  men Ales moest concentreren op de bevrij- in de toekomst zouden wordcn gebruikt >oor de strijd tegen Japan 
ding van hederlandsch-lnaie, uitgezon(1erd de Irene-Brigade en een in algemerve zin dan wel of rcj roiicfen inoeten worden geconcec- 
aantal luchtmdchttroepen, die voor de bevrijding van Nederland trcerd u:tsliiilend o p  Nedeiiai~dsch-lndie Hler was dus ook verschil 
zouden worden ingezet Dat  is een coiltroverse, die in de boezem van opinie Kcint u hierover zicnswijre nedeaeien? 
der Regering heeft bestaan. D e  heer van A4nok heeft dit als een dui- 
delijke tegenstell~ng hier kenbaar gemaakt. Volgens de heer van Mook 
zijn de strijdkrachten te veel versnipperd. Wij was het daarmede niet 
eens. D e  heer van Mook stond OU het standpunt alles te concentreren 
o p  Vederlandsch-Indie met de beperking, die i k  zoeven heb aange- 
geven. Is dit een juiste voorstelling van zaken? 

A. Praktisch is het zo gebeurd. Van de uitgetrokken 180000 
mensen was een deel bij de marine en een deel bij de luchtvaart 
ingedeeld, die voor Indië's bevrijding bedoeld waren. Hierover zijn 
ral van besprekingen gevoerd en deze indeling is herhaaldelijk ter 
sprake gekomen. Ik zoii echter niet durven beweren, clat dit de vorm 
neeft aangenomen van een controverse. D e  marine en de luchtmacht 
waren praktisch uitsluitend voor Indië. Ook was het de bedoeling o m  
ongeveer 20 C00 k 25 000 man hier in Nederland te werk te stellen, 
en er is ook sprake van geweest - maar hiervan is niets gekomen -, 
dat enkele eenheden zouden worden gezonden naar Duitsland voor 
bezetting. Aan alle kantcn waren er wensen. Het  gehele vraagstuk 
stond altijd in het teken van gebrek aan voldoende aantallen. 

67225. D e  Voorzitter: D e  heer van Mook heeft zich hier als volgt 
uitgedrukt: 

,,Daar was het verschil van visie, dat  daarop" - d.i. van 
Indië - ,,van invloed is geweest, var1 tweeërlei aard. Allereerst 
was er een gezichtspunt, dat onze deelneniing aan de aigemene 
oorlog van groot belang was. dat  die noodzakelijk was, dat  wij 
overal moesten meedoen ondanks het feit, dat onze krachten 
~iiterst beperkt waren, tegenover de visie, dat wij zonder de 
strijdkrachten, die inderdaad een actief deel aan de  operaties kon- 
den nemen, o p  het ijs te zetten, toch alles moesten concentreren 
op de strijd ter bevrijding en tot het herstel van h'ederlandsch- 
Indië, voor zover dus niet een bepaald gedeelte. met name de  
Irene-Brigade en een aantal vliegtuiggroepen, op de bevrijding 
van Nederland moest worden gericht. hlaar ik heb het dus over 
dat gedeelte, dat betrekking op Nederlandsch-Indië heeft. Dat  
verschil van mening Is eigenlijk aldoor blijven beslaan. Ik ben 
nog altijd van oordeel, dat, hoezeer de gealiieerden ons daar in 
die dagen, dankbazr voor waren, te veel strijdmiddelen zijn inge- 
zet op oorlogsterreinen waar wij maar indirect belang bij hadderi, 
en dat  die dankbaarheid ons eigenlijk later nooit iets opgeleverd 
heeft, omdat :en s!otte cle kern van de zaak toch bleef, wat wij te 
zien gaven op het momcnt, dat het ging om onze eigen over- 
zeese gebiedsdelen." 

Z o  heeft de heer van Mook zich uitgedrukt. 

4. D e  heer van Mook bekeek de  zaak misschien niet uitsluitend 
maar dan toch hoofdzal<elijk van Nederlandsch-Indisch standpunt. 
Er waren ook nog andere belangen. Ik kan me goed voorstellen, dat, 
wanneer men dit hoort, de indruk ontstaat alsof een groot aantal 
krachten werd onttrokken aan de  strijd in Nederlandsch-Indië. Maar  
dat waren naar verhouding slechts weinige. Bij de indeling werd de 
formule gevonden, dat mensen met een Indische ,.background" voor 
Indië zouden worden afgestaan voor militaire doeleinden of anders- 
zins. Dat  waren er nogal wat. Soms werd wel vriendschappelijk ge- 
kibbeld over enkelingen. D e  proporties waren uiterst gering en ik 
kan me ook niet voorstellen, dat dit enig verschil van betekenis heeft 
gehad in het eindresultaat. 

67226. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: E r  is toch geen 
sprake van, dat  wij met oiize mensen Nederland en Indië zouden 
hebben kunnen bevrijden? 

A. Juist: en met de Prinses Irene-Brigade was dit precies het- 
zelfde. Men kan toch niet aannemen, dat als onderdeel van massa- 
legers een contingent van 1200 man effectieve invloed 09 de  operaties 
kan hebben. Het  ging er echter om te tonen, dat, wanneer ons eigen 
land ZOU worden bevrijd, ook een Nederlands geluid zou worden 
gehoord. Vandaar ook, dat ik er steeds o p  heb gestaan, dat  de  
Prinses Irene-Brigade als Nederlandse eenheid zou worden gehand- 
haafd. Men had ze ook wel bij andere onderdelen van het geallieerde 
leger kunnen onderbrengen, maar dan waren ze verdwenen in de  
grote massa en niemand zou hebben gemerkt, dat  ook Nederlanders 
zich voor de bevrijding van het vaderland inspanden. 

67227. D e  Voorzitter: Een tweede controverse zou betrekking 
hebben op het feit of de  strijdkrachten, die zouden worden gevormd, 

A. D e  50 000 man, die v:ii beschikbaar wilden stellen, zouden 
onder gealiieerd commando staan. Het is moeilijk o m  aan de leger- 
a~tori te i ten voor ie schrijven waaraan deze 60000 mensen wel en 
waaraan zij niet zouden mogen meedozn. Zij gaven grif toe, dat de 
bedoeling vooropstond ze in de allereerste plaats in Nederlandsch- 
Indië te benutten. Dit heeft nooit tot een coriflict geleid. 

67228. D e  Voorzitter: Blijkbaar is men het niet met elkaar eens 
geweest over de vraag O'; men zonder meer dit legerkorps in dienst 
zou stellen van de geallieerde legerautoriteiten zonder doelstelling 
oiizerzijds, dus de beslissing bij de geallieerde legerleiding liet. dan 
wel of zij uitsluitend voor Nedei-lancisch-Indië zouden worden 
bestemd. 

A. Wij wisten van de wijze, waarop de  strijd in Indië zou 
moeten worden gevoerd, nog weinig af. In  Indië zouden onze 
troepen onder Brits coinmando staan; wij hadden het commando 
daar dus zelf ook niet in handen. Wanneer wij onze troepen uit- 
sluitend voor d e  bevrijding van Nederlandsch-Indië zouden beschik- 
baar stellen, was het nog de vraag waar zij zouden worden ont- 
scheept en waar zij heengingen. Dat  kon men van tevoren niet 
weten. Dit zijn punten, die aanleiding kunnen zijn voor een debat. 
Dit wil daarom niet zeggen, dat men elkander daarover in de haren 
wil vliegen. Uit ieder debat kan een conclusie worden getrokken. 
Bij deze kwestie is de conclusie geweest, dat  inen niet kon zeggen, 
dat  de voor Nederlandsch-Indië beschikbaar gestelde troepen iiit- 
sluitend voor Nederlandsch-Indië moesten worden gebezigd, maar 
zij werden ter beschil<king gesteld met de uitgesproken wens? dat  
zij zoveel mogelijk aldaar zouden worden gebruikt. Da t  werd goed- 
gevonden. 

67229. D e  Voorzitter: Er is hier weleens beweerd, dat  de  vol- 
gende gedachte achter deze kwestie zou zitten: Moet Nederland 
zich zelf beschouwen in de  eerste plaats als een onderdeel van de 
grote geallieerde macht, die de  oorlog moest winnen, of moest 
Nederland in de eerste plaats o m  zijn eigen belangen denken? 

A. Xíen kan o p  geen van beide zonder meer .,neenu zeggen. 
Natulirlrjk moest Nederlanci zich in de eerste plaats beschouwen 
als onderdeel van de geallieerde eenheid, vooral omdat wij zelf- 
standig zo ontzettend weinig konden verrichten en waren aange- 
weren op de geallieerde Mogendheden. Daarmede kan  niet worden 
gezegd, dat  men zijn eigen belangen iiiet naar koren kon brengen 
en bepleiten. Volgens inij beschouwde Nederland zich inderdaad als 
onderdeel van de geallieerde eenheld 

67230. D e  Voorzitter: Is ri weleens gebleken, dat  de geallieerder. 
bepaaldelijk geen prijs stelden o p  deelneming van onze zijde aan 
de  strijd tegen Japan zelf? 

A. Neen, er staat mij geen concreet geval bij. 

67231. D e  Voorzitter: D e  heer van Mook heeft hier namelijk 
verklaard, dat naar zijn gevoel de geallieerden daarop inderdaad 
geen prijs stelden. 

A. Ik vermoed, dat  dit verband houdt met de afspraak, dat 
onze troepen hoofdzakelijk voor Indië zouden worden gebruikt en 
dat  wij daarom niet in het gevecht tegen Japan zouden worden in- 
geschakeld, maar dat  doet minder ter zake, want het verloop is 
anders geweest dan  verwacht werd. 

67232. D e  Voorzitter: Is u ook iets bekend van deze tegenstel- 
ling bij de opleiding van het legerkorps: enerzijds een zo kort moge- 
lijke opleiding, anderzijds de opleiding zo perfect mogelijk te doen 
zijn. Bij deze kwestie heeft een rol gespeeld hoelang de  strijd tegen 
Japan zou duren. 

A. In  het algemeen was men, vooral met het oog o p  tijdnood, 
voor een zo kort mogelijke opleiding. Dit punt is zorgvuldig bezien 
door de militaire deskundigen, die het daarover niet altijd eens waren. 
Ik meen mij te herinneren, dat tenslotte de uitspraak was, dat  het 
minimum, waarop men moest rekcnen, iiiclusief de voorbereiding voor 
de tropen, acht maanden zou zijn. Daarover bestond tenslotte wel 
eenstemmigheid. D e  heer van Mook heeft pogingen aangewend oin 
transportmiddelen te vinden voor deze troepen en wilde met de  op- 
leiding aan boord aanvangen o m  tijd te sparen. 



67233. D e  Voorzitter: D e  heer van Mook verklaarde hier op dit 
punt het volgende: 

..Ik heb altijd bepleit, dat, hoewel het natuurlijk niet uitge- 
sloten was, dat er tussen de nederlaag van Duitsland en de neder- 
laag van Japan een grote tijd zou verlopen, de  gegevens er mijns 
inziens op wezen, dat men daar niet o p  mocht rekenen, dat 
die tijd weleens veel korter zou kunnen zijn dan men dacht (dan 
men in Londen dacht). omdat men daar in het algemeen naar 
mijn gevoel te optimistisch was ten aanzien van Duitsland en te 
pessimistisch ten aanzien van Japan. Ik ben in de gelegenheid 
geweest door mijn reis naar het Verre Oosten in  1944 te veri- 
fiëren wat ik uit de  rapporten en andere gegevens meende te 
moeten opmaken en ben toen versterkt in het denkbeeld, dat 
inderdaad die tijdruimte betrekkelijk kort z o ~ i  zijn, al is zij ten- 
slotte misschien nog korter, ja zeker nog korter geweest dan ik 
toen dacht. Dit bracht met zich mede, dat  men over de sanien- 
stelling van die strijdkrachten verschil van mening had. Naar  
mijn gevoel moest men trachten, met de kortst mogelijke op- 
leiding en zonder zich te verdiepen in allerlei grote organisaties 
van legerkorpsen of divisies en in allerlei zwaar materiaal en hoog 
ontwikkelde technische onderdelen, zo spoedig mogelijk een zo 
groot mogelijk aantal behoorlijk getrainde: maar niet overmatig 
technisch getrainde beweeglijke en bruikbare legergroepen te 
hebben." 

A. Over het algemeen is dit juist en ik deel die opvatting wel. 
Wanneer men echter de troepen onvoldoende opleidt, is dit niet 
verantwoord. 

67234. D e  Voorzitter: Waren er ook nog andere opvattingen op 
dit punt? 

A. Ik meen wel, dat er voorstanders waren van een school, waar 
een langduriger opleiding zou worden gegeven. In  Londen was men 
niet v6ór een oplelding, waarmee één of anderhalf jaar gemoeid 
ZOLI zijn. 

67235. D e  Voonitter: Is toen een oplossing gevonden in de vorm 
van een compro~;iis, zoals de heer van Mook hier heeft gezegd? E r  
zouden dan :wee divisies geheel compleet en modern geschoold en 
uitgerust worden. Daarnaast zouden gezagstroepen worden gevormd, 
die vlugger uitgerust en getraind konden worden. 

A. Het was een redelijk verlangen. I!; denk, dat de heer vuri 
Mook liever zou hebben gezien, dat er ineer divisies geschoold en 
uitgerust zouden worden, maar tenslotte werd uitgemaakt, dat er 
twee volledig werden uitgerust. 

62736. D e  Voorzitter: Weet u iets van de behandeling van plan- 
nen. die men voor Indië had in de Combined Chiefs of Staff? 

A. Daar weet ik niet veel van. 

67237. D e  Voorzitter: Weet u iets van de kwestie. of de op- 
leiding in Engeland dan wel in Amerika zou plaats hebben? 

A. Ja. In het algemeen had men de gedachte. dat de opleiding in 
Amerika zou gebeuren. Engeland had het nog te volhandig met 
eigen belangen. Toen de heer Dijxhoorn naar Amerika terugkeerde, 
na  een bespreking hierover in Londen, zou hij daar doen blijken, dat 
het ons wel aangenaam zou zijn, wanneer de opleiding in Amerika 
zou plaats vinden. D e  beslissing van de Chiefs of Staff is echter 
znders uitgevallen, want we kregen de mededeling, dat de opleiding 
in Engeland zou plaats hebben. Het  merkwaardige was, dat, terwijl 
volgens de  heer Dij'tlioorn de afspraak was, dat, wanneer het de 
belangen van Pu'ederland betrof, altijd een Nederlands vertejenwoor- 
djger in de Chiefs of Staff tegenwoordig zou zijn, deze beslissing 
is genomen zonder dat de heer Dijxhoorn aanwezig was. 

62738. D e  Voorzitter: Wat hield deze beslissing praktisch in? 

A. D e  opleiding van de 60 000 man zou nu geschieden in Enge- 
land. Daar  zouden kampen worden aangewezen, alwaar de vc3r- 
zorging zou plaats vinden. 

67239. D e  Voorzitter: Betekende dit nop iets ten aanzien van 
het gebied, waar de troepen zouden worden gebruikt. nl. dat, wan- 
neer de opleiding iii Engeland geschiedde, de troepen zouden worden 
 ebr ruikt in het S.E.A.C.-gebied en, wanneer de opleiding in Amerika 
geschiedde, de troepen zouden worden gebruikt in de S. W. Pacific 
Area? 

A. Neen, dat  was niet de bedoeling. 

67240. D e  Voorzitter: Het is merkwaardig, dat  wij hierover ver- 
schillende getuigen hebben gevraagd en er o p  dit punt tegenspraak 
bestaat. D e  ene getuige beweerde, dat  het wel beslissend was voor 
de plaats, de ander zei stellig van niet. 

A. Neen, dat is ook niet als zodanig naar voren gekomen. 
Over de verdeling van de taak der geallieerden in het Verre Oosten 

is ook nogal eens gedokterd, b.v. de verdeling van de bezetting van 
de  East Coinmando Group, onder de heer Molmtbatten. Men heeft 
toen een scheidingslijn getrokken; het ene deel zou door de  Ameri- 
kanen worden verzorgd, het andere deel door de Engelsen. Dit waren 
militaire aangelegenheden, die wij van ter zijde vernamen. 

67241. D e  Voorziîter: Heeft de Regering iets gemerkt van plan- 
nen oin de grenzen te wijzigen? D e  oostgrens van S.E.A.C. liep ten 
oosten van Sumatra, de rest behoorde onder de S.W. Pacific Area. 
Heeft de  Regering in 1944 en 1945 iets gemerkt van mogelijke 
wijziging van die grenzen? 

A. Zeker, de heer van Mook heeft dit bij zijn besprekingen mee- 
gemaakt en ik vermoed, dat hij u zal hebben ingelicht. 

67243. D e  Voorzitter: Waarom zijn de  heren van Mook en Hel- 
frich naar de 2de Quebec-conferentie gestuurd? 

A. Dat  is waarschijnlijk juist voor deze aangelegenheden ge- 
weest. Ik geloof niet, dat ze hiervoor werden iiitgenodigd, maar dat  
wij hebben aangedrongen hierbij tegenwoordig te zijn. 

67243. D e  Voorzitter: Zij zijn er niet bij geweest, want toen ze 
aankwamen, was de conferentie al achter de rug. Is er iets positiefs 
van bekend, dat de heer van Mook daarheen is gestuurd om te 
trachten een bepaald resultaat te bereiken? 

A. Dat weet ik niet. 

67244. D e  Voorzitter: Deze zending is geweest in  October- 
November 1944 en hield verband met de plannen van de  Ameri- 
kaanse legerleiding o m  òf naar het noorden van Japan door te stoten 
of in de  richting Java op te trekken. 

A. Het  waren natuurlijk zuiver militaire plannen. 

67245. D e  Voorzitter: In  hoeverre was de  Regering met een en 
ander o p  de hoogte en wat heeft de Regering gedaan in dit geval? 

A. D e  Regering was niet anders dan summier van de  plannen o p  
de  hoogte. Tvlijn geheugen kan mij natuurlijk in  de  steek laten, maar 
ik herinner mij niet een uitgesproken feit. 

67246. D e  Voorzitter: Is het u bekend, dat de  heer van Mook 
een vergadering heeft bijgewoond van de Combined Chiefs of Staff, 
waarbij hij niet wilde, dat  de Nederlandse Regeringsvertegenwoor- 
digerc de heer Stöve en de  heer Dijxhoorn aanwezig zouden zijn? 

A. Neen. Ik weet wel, dat hij vergaderingen in Amerika heeft 
bijgewoond, maar over deze besprekingen kan ik u niet inlichten. 

67247. D e  Voorzitter: Van de zijde van de  Combined Chiefs of 
Staff zijn de Regeringsvertegenwoordigers er wel bij gehaald. Hier- 
over is een klacht gestuurd naar de Regering in Londen. Herinnert u 
zich er niets van? 

A. Neen. 

67248. D e  Voorzitter: Waarom heeft u de  benoeming bevorderd 
tot militair attaché van de heer Weijerman? 

A. Voor zover mij bekend, ben ik daaraan onschuldig. Ik ken 
de  heer Weijerinai7 persoonlijk helemaal niet. 

67249. D e  Voorzitter: D e  heer Weijerrnan was vertegenwoor- 
diger van het K.N.I.L. in een niet officiële functie. Later is hij be- 
noemd tot militair attaché. 

A. Dat  is het gevolg geweest van het overleg dat daaromtrent 
gehouden werd. 

67250. D e  Voorzitter: U was waarschijnlijk wel o p  de  hoogte van 
de moeilijkheden, die er met de  heer Weijerman waren? 

A. D e  heer Weijerman had het met een paar heren aan de stok 
gehad. 



67251. De Voorzitter: De heer Weijerman is later ontslagen op 
grond van zijn inzichten, die afweken van die van de Nederlandse 
Regering. Welke inzichten waren dat? 

A. Wanneer is hij ontslagen? 

De Voorzitter: Het is in ieder geval in de periode geweest, dat u 
Minister was. 

A. Het waren geen zodanige verschillen, dat men kon spreken 
vdn een conflict. Ik vermoed. dat hij zelf zijn ontslag heeft ge- 
vraagd. In Washington waren een landmacht-attaché en een marine- 
attaché. De invloed van die attaché's was niet zo belangrijk. 

67252. De Voorzitter: Is LI iets bekend van de vorming van een 
olie-unit? 

A. Dit punt is ook herhaaldelijk besproken. Het was, naar ik 
meen, een voorstel van de heer van Mook. 

67253. De Voorzitter: Een strijdpunt hierbij was, of men hier- 
voor Nieuw-Guinea zou nemen of Sumatra. Nieuw-Guinea lag in de 
Amerikaanse zone en Sumatra in de Engelse zone. De heer van 
Mook stond op het standpunt, dat Sumatra het beste zou zijn, maar 
de Nederlandse Regering achtte Nieuw-Guinea het beste. 

A. Er waren hierbij verschillende aspecten, die vele malen zijn 
besproken. 

67254. De Voorzitter: Hier is een getuige geweest, die heeft ge- 
zegd, dat juist ten gevolge van dit verschil van mening van deze 
zaak niets is terechtgekomen. 

A. Het betrof hier een betrekkelijk klein aantal mensei1 

67255. De Voorzitter: U heeft waarschijnlijk geen bemoeienis 
gehad met de havendistricten? 

A. Dat is een marice-afdeling geweest. 

67255. De Voorzitter: Wat weet u omtrent de opleiding van de 
gezagsbataljons in A~stralië? De heer van Mook wilde namelijk 
ongeoefende recruten naar Ai~stralië zenden, in tegenstelling met de 
meiiing van de Regering. 

'4. Ik herinner mij de gang van zaken niet 

62757. De Voorzitter: Waarschijnlijk heeft u wel bemoeienis 
gehad met de repatriëring van krijgsgevangenen? 

A. Neen, dat is later geweest. 

67258. De Voorzitter: Weet u ook niets van de voorbereiding 
hiervan? 

A. Het Militair Gezag is hiermee belast geweest. 

67259. De Voorzitter: Bij S.H.A.E.F. zijn voorbereidingen hier- 
voor gemaakt. Daarbij was een Nederlandse vertegenwoordiger, o.a. 
de heer Szrylen. Heeft de Nederlandse Regering zelf een plan ge- 
maakt, dat aan S.H.A.E.F. is voorgelegd? 

A. Ja zeker, en de Nederlandse Regering is met S.H.A.E.F. 
hierbij vrijwel tot overeenstemming gekomen. 

67260. De Voorzitter: Is de heer Suylen tijdens uw Minister- 
schap afgetreden? 

A. Ik weet het niet precies. Hij is afgetreden na een conflict 
met een der geallieerde militaire autoriteiten in Nijmegen. 

67261. De Voorzitter: Door u is een Bureau Organisatie Gene- 
rale Staf ingesteld, op 1 December 1942. Waarom werd naast de 
M.V.T. nog een afzonderlijk bureau ingesteld? Kon M.V.T. niet 
worden uitgebreid? 

A. Bureau O.G.S. hield zich bezig met de studie van de reorgani- 
satie van de weermacht en stond onder leiding van de heer van Voorst 

Evekink. Dit was een geheel andere taak dan die van M.V.T., die de 
terugkeer naar Nederland voorbereidde met alle vraagstukken, die 
daarmee verband hielden. De taak van het Bureau O.G.S. was meer 
een studie-object, dat geleid heeft tot een uitgewerkt plan, welk plan 
uiteraard eerst na thuiskomst kon worden behandeld, omdat men niet 
in Londen de Nederlandse weermacht kan gaan reorganiseren. 

67262. De Voorzitter: Bureau O.G.S. heeft later de naam gekregen 
van Bureau Expeditionnaire Macht, ook onder leiding van de heer 
van Voorst Evekirzk. We hebben hier verschillende klachten ge- 
hoord over de veel te zwakke bezetting van dat bureau. Is dit naar 
uw oordeel juist? 

A. Naar verhouding niet. De heer van Voorst Evekink beschikte 
over een staf van officieren, doch kon er steeds meer gebruiken. 

67253. De Voorzilter: Had hij niet te weinig personeel in verhou- 
ding tot de taak, die aan dit bureau was opgedragen? Deze taak 
hield in de vorming van de Expeditionnaire Macht en was dus zeer 
belangrijk. 

A. Dat was het zeker De mensen moesten worden uitgezonden en 
opgeleid. Toen uitgemaakt was, dat de opleidmg in Engel~nd zou 
geschieden. hield de taak van d ~ t  bureau hoofdzakeliik in, overleg 
met de Engelse legerautoriteiten Er moesten hiervoor plannen wor- 
den opgemaakt, schema's opgesteld en er moesten verschillende 
vraagstukken worden besproken Naar mijn gevoel had hij daarvoor 
een vrij behoorlrjke staf. Op alle bureaux was het overdruk. 

67264. De Voorzitter: De heer van Vooi-st Evekirzk heeft een be- 
knopt overzicht betreffende de vorming van een Expeditionnaire 
Macht geschreven, toen Minister de Qlray Minister van Oorlog ad 
interim is geworden. Hij zegt daarin ook, dat hij op 20 April 1944 
door u is belast met de voorbereiding van de opleiding en de vor- 
ming van de Expeditionnaire Macht. Op 3 Mei 1944, onmiddellijk na 
de naainswijziging dus, schrijft hij weinig vertrouwen te hebben in 
het slagen in de hem toevertrouwde taak: In de eerste plaats uit 
hoofde van het, aan het door de Regeriiig eerst in de tweede helft 
van April 1944 genomen besl~iit, voorafgegane tijdverlies van on- 
geveer 2 jaren. In de tweede plaats in verband met zijn ondervinding, 
dat de hlinister van Oorlog met betrekking tot de beschikbaarstelling 
van het voor de onderwerpelijke voorbereiding vereiste personeel on- 
voldoende prioriteit placht te verlenen. 

In de eerste plaats houdt dit dus een klacht in, dat uw beslissing te 
laat is gekomen. 

A. Hij spreekt nier van 2 jaar tijdverlies, dus dan zou deze moeren 
zijn genomen in April 1942. We aaren toen toch nog lang niet be- 
vrijd en van de voorbereiding van een Expeditionnaire Macht kon 
toen nog geei1 sprake zijn. 

67265. C e  Voorzitter: De stafcommissie kwam in dit opzicht tot 
bepaalde concli~sies omstreeks de jaarwisseling 1942-1943. Daarop 
zal hij wel het oog hebben gehad. 

A. De voorbereiding is in een latere periode aangevangen in over- 
leg met de Britten, die in 1942 waarlijk niet in een positie waren om 
toen daar ernstige aandacht aan te besteden. Ze hadden de handen 
zelf meer dan vol. 

67266. De Voorzitter: Hij schrijft verder: 
,,Terwijl dus, wat den beschikbaren tijd van voorbereiding 

betreft, het door de Regeerin9 zoo lang talmen met het nemen 
van een beslissing (20 April 1944) zich volledig heelt gewroken, 
ziet het er met de beschikbaarstelling van personeel om de om- 
vangrijke voorbereidingen uit te voeren niet beter uit: het Bu- 
reau Expeditionnaire hlacht heeft tot op heden nimmer beschikt 
over het mlnimuix getal medewerkeis, dat noodig zou zijn om 
de voorbereidingen naar den eisch te doen verloopen." 

Ontkent u dit? 

A. Ja, ik wil gaarne aannemen, dat hij krap in zijn personeel zat 
zoals iedereen, maar dat er een zekere nalatigheid was hem ruimer 
te voorzien, moet ik tegenspreken. De heer van Voorst Evekink 
wenste inderdaad meer personeel, maar het was niet beschikbaar. 

67267. De Voorzitter: Waarom stond het Bureau O.G.S. buiten 
departementaal verband? 



A. Zijn taak was een studie-opdracht. die geen onmiddellijk ver- 
band hield met de departementale werkzaamheden. De voorbereiding 
van de reorganisatie van het leger was wel uiterst belangrijk, maar 
toentertijd nog niet actueel. Daarover heeft O.G.S. zich lange tijd be- 
raden en toen het schema gereed was, is dit onderworpen aan het oor- 
deel van de generale staf, die een ander inzicht had. Het ging om de 
vraag van een leger op ruime schaal, zoals tot dusverre gebruikelijk, of 
wel een kernleger, modern en volledig gewapend en uitgerust en daar- 
naast een hulpleger. De heer var1 Voorst Evekink werd bijgestaan door 
kolonel Sas, die het systeem aanbevolen had van een leger op ruime 
schaal. De stafcommissie was met 7 van de 9 stemmen vóór een 
kernleger, in afwijking van de mening van de heren var1 Voorst 
Evekink en Sas, die beiden v6ór het leger op ruime schaal waren en 
hiervoor een plan hadden uitgewerkt. Deze studie was een nuttige 
en nodige leidraad voor andere besprekingen. 

67268, De Voorzitter: Hier is weleens de suggestie gedaan, dat 
het goed zou zijn geweest, wanneer het kader van de Irsne-Brigade 
gebruikt zou zijn voor de opleiding van de Expeditionnaire Macht. 
Is daarvan in die tijd sprake geweest? 

A. Neen, daarvan is geen sprake geweest. Er was geen tijd voor. 
Bovendien wds het kader daarvoor onvoldoende, hetgeen het zwakke 
punt was. 

57269. De Voorzitter: Op het ogenblik ben ik aan het einde van 
mijn vragen gekomen, die ik u had willen stellen. Heeft u zelf nog 
iets mede te cielen! 

A. Ik gelocf het niet. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

O. C. A. VAN LIDTH DE JEUDE. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KORTHALS. 

QOSTERI-IUIS, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 14 SEPTEMBER 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heer Korthals, leden, alsmede de heer Ooster- 
huis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

Jhr. WILLEM BOREEL, 
oud 54 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

directeur Algemene Nederlandse Vereniging voor 
Vreemdelingcnverkeer, 

Hij legt de eed af als getuige. 

67270. De Voorzitter: Wilt u mij de functies opgeven, die u hebt 
vervuld in de jaren van 1940 tot 1945? 

A. In 1940 was ik sous-chef van de marinestaf in den Haag. 
Bij het oversteken van Ostende naar Engeland op 14 Mei 1940 ben 
ik chef van de marinestaf geworden tot October 1941. Daarna ben 
ik teruggesteld tot stafofficier bij de marinestaf en ik ben dat je- 
bleven tot 16 September 1942, waarna ik heb gediend aan boord 
van de Britse air-craft carrier ,,FuriousM, tot half Februari 1943, 
meen ik. Daarna ben ik in Londen geweest zonder speciale functie, 
heb mij toen op de hoogte gesteld van de opleiding van het vlieg- 
personeel voor de vliegkampschepen, waarna ik begin Juni 1933 naar 
Suriname ben gezonden, iri de functie van oudstaanwezend zee- 
officier. 

Van half Januari tot half Apri! 1944 ben ik waarnemend militair 
commandant i11 Curacao gewcest, waarna ik weer ben teruggekeerd 
naar Suriname in de functie van oudstaanwezend zeeofficier. 

Einde Mei 1945 ben ik militair commandant in Curaçao geworden 
tot October 1945, waarna ik werd teruggeroepen naar Nederland, 
waar ik, naar ik meen, 1 November ben aangekomen. In November 
werd ik aangewezen als commandant van de ,,Karel Doorman", die 
in Januari 1946 in dienst moest worden gesteld. Toen ik op 31 De- 
cember 1945 hoorde, dat ik was gepasseerd voor een hogere rang, 
heb ik onmiddellijk mijn ontslag ingediend. Op het Departement 
van Marine heb ik gelezen, dat kapiteili-ter-zee Boreel naar eigen 
verkiezing in dienst kon blijven dan wel ontsiag kon nemen. Ik 
voelde mij toen van de plicht ontheven als officier het land te 
blijven dienen, als het land nog in oorlog is, want ik voor mij vond, 
dat Nederland zic!i nog in een oorlogstuestaild bevond door alle 
rroeilijkheden, die wij in Indië hadden. Op 1 April 1946 ben ik uit 
de dienst getreden. 

67271. De Voorzitter: Bij het begin van de oorlog was u dus 
souschef van de marinestaf in den Haag. Kunt u ons iets vertellen 
over het vertrek van de inarine naar Engeland,? 

A. De marinestaf was in November 1939 verspreid. Ik was 
sous-chef van de marinestaf, belast met de afdeling Organisatie; 
omdat de oorspronkelijke marinestaf niet was berekend op het over- 
nemen van een oorlogstaak in de mobilisatie en oorlog, was de staf 
met een grotere afdeling operaties en een grotere afdeling inliclitin- 
gen uitgebreid. Voordien had de sous-chef van de marinestaf nog wel 
met beide afdelingen te maken, maar door deze veranderingen werd 
de positie van sous-chef van de staf een andere en hierin was orga- 
nisatorisch niet direct voorzien. 

Die positie van sous-chef van de staf is van de ondergeschikte staf- 
officieren de enige, die in de wet wordt genoemd. Het was dus een 
officiële functie. Zodoende had ik - zij het niet veel - toch wel 
iets te maken met de afdelingen operaties en inlichtingen, wanneer er 
organisatorische brieven moesten uitgaan. Mijn afdeling was geves- 
tigd Amaliastraat 3, terwijl de andere afdelingen werden gehuisvest 

op de Badhuisweg, waar ook de chef van de marinestaf zijn intrek 
had genomen. Ik ging daar ook geregeld heen en ik herinner mij, dat 
de laatste keer, vóórdat de oorlog uitbrak, op de avond van de 9de 
Mei, men daar wachtte op de berichten van de chef van de staf, die 
bij de opperbevelhebber was om te horen wat de laatste berichten 
uit Berlijn waren. Toen de chef van de staf met die berichten was 
teruggekomen, begrepen wij, dat het mis was. Ik ben toen naar mijn 
bureau teruggegaan en werd in de loop der volgende dagen geregeld 
naar de Badhuisweg geroepen. Ik woonde toen in de Amaliastraat 
en zo nu en dan was aan de officieren toegestaan om een half uur 
naar huis te gaan. Verschillende besprekingen op de Badhuisweg 
heb ik meegemaakt. 

67272. De heer Korthals: Dit was toch in de oorlogsdagen? 

A. Ja, deze besprekingen betroffen o.a. het vertrek van de chef 
staf en enige officieren. Ik herinner mij, dat ik eens om ongeveer 
9 uur 'smorgens bij de chef van de staf was, toen hij mij mede- 
deelde, dat H.M. de Koningin was vertrokken of zou vertrekken, en 
dat de Regering die dag om 12 uur zou vertrekkcn. Ik kan mij dit 
nog goed herinneren, omdat het een grote schok voor mij was. De 
marine was niet geprepareerd om over te gaan naar Engeland om 
vandaar uit de strijd voort te zetten. Wij hadden dit wel steeds in 
gedachten gehad; er was echter niets voor voorbereid. Alleen de 
laatste dagen, misschien de laatste weken, waren hierover bespre- 
kingen geweest met de marine-attaché in Londen. Er was misschien 
wel iets voorbereid, maar omdat dit op de Badhuisweg geschiedde, 
was ik er niet geheel van op de hoogte. Ik heb toen nog de 
opmerking gemaakt. dat wij toch een volkomen verkeerde politiek 
hadden gevolgd. Wij zagen nu geen kans om de marine en de 
nodige voorraden naar Engeland over te krijgen. Er zijn daarna 
nog enige conferenties geweest over het vertrekken naar Engeland, 
en er is toen de  laatste keer beslist, dat wij zouden gaan. Op 
een gegeven ogenblik kreeg ik de opdracht om een groep vlieg- 
tuigen, die op de Westeinderplas waren gestationneerd, gereed te 
houden om naar Zeeuwsch-Vlaanderen te kunnen vertrekken. Dit is 
niet doorgegaan. Op de 14de Mei zijn wij vanuit Scheveliingen met 
een vissersman naar Ostende vertrokken met de bedoeling naar 
Zeeuwsch-Vlaanderen te gaan. 

67273. De heer Korthals: Was u in het gezelschap van de heer 
Furstner? 

A. Ja, met nog enige andere officieren. Ik had alle officieren 
van mijn bureau meegenomen. Ik heb ze geen gelegenheid gegeven 
hier te blijven. 

67274. De Voorzitter: Kunt u namen noemen van degenen, die 
zijn meegegaan? 

A. Van mijn afdelingen waren er bij: kolonel Verschuur, van de 
administratie; de officier van Houten van de administratie - de 
latere Secretaris-Generaal -; verder de officier van de administratie 
Oosterhuis. Bovendien waren er van de Badhuisweg bij: kolonel 
Feteris, luitenant-ter-zee Nuboer. Er waren ook officieren bij van 
de staf van de Franse generaal Mittelhauser, die op het laatste mo- 
ment, toen wij op de Badhuisweg te zamen waren, nog kwamen aan- 
lopen om te vragen, of voor hen gelegenheid bestond mee naar 
Engeland te gaan, omdat zij niet van plan waren zich hier gevangen 
te laten nemen. Wij zijn niet in Ostende, maar in Duinkerken terecht- 
gekomen. Toen wij daar aankwamen, was de aftocht uit Zeeland in 
volle gang. In Duinkerken begonnen de Belgen naar het zuiden te 
trekken. Er is toen besloten, dat wij naar Engeland zouden over- 
steken. De Franse admiraal heeft hiervoor twee torpedojagers ter 
beschikking gesteld, waarmee wij zijn overgestoken naar Dover. Op 
16 Mei 1940 zijn wij om 9 uur uit Duinkerken gegaan en om half- 
één zijn wij in Engeland aangekomen, waarna wij rechtstreeks per 
auto naar Londen zijn gegaan. Door de zorgen van de marine- 
attaché en enige helpers hebben wij de 5de verdieping van C. & A. 
naast Hereford House kunnen betrekken. De 18de Mei zijn wij inet 
het werk begonnen. Ik heb aan boord van de ,,CycloneM, een van 



de jagers, waarmee wij overstaken, n-iet de chef van de  staf bespro- 
ken, hoe de  verdere indeling zou worden. D e  chef van de staf werd 
uit de aard van de zaak bevelhebber. E r  is toen besloten, dat  overste 
Harr?zsen de  afdeling Personed onder zich zou krijgen, kolonel 
Feteris zou de afdeling Materieel beheren ei? ik zoli chef van de 
staf zijn, totdat een oudere officier de zaak kon overnemen. Ik stond 
er niet speciaal op - overste zijnde - om chef van de  staf te 
worden, maar ik achtte het mijn plicht, aangezien ik hier sous-chef 
van de staf was geweest. 

Voordat ik verder ga, zou ik graag een mededeling doen, en dit is 
gewenst, omdat hetgeen ik daarin vertel van invloed kan zijn o p  
alles, wat ik verder zal antwoorden, en u na het vernemen hiervan 
van oordeel kunt zijn, dat  mij geen vragen meer behoeven te worden 
gesteld. 

De kwestie van de functie van chef van de  staf is voor mij een 
zeer belangrijke geweest. Nadat ik anderhalf jaar deze functie had 
bekleed, is er een andere bezetting gekozen door de leiding van de 
marine in Londen. Toen de bevelhebber der zeestrijdkrachten Minis- 
ter werd, was het mijns inziens ook nodig, dat er een chef van de 
staf kwam met voldoende strepen. Er  waren in Engeland kolonels, 
die waarschijnlijk door d e  bevelhebber der zeestrijdkrachten niet als 
chef van de staf werden gewas t .  Ik  herinner mij nl., dat op een 
gegeven ogenblik - het was twee of drie weken na  aankomst in 
Londen -, nadat ik had medegedeeld, dat er oudere kolonels waren, 
die de functie van chef van de staf op zich zouden kunnen nemen, 
zodat ik d a n  naar mijn functie van sous-chef van de staf zou terug- 
gaan - een bescheidenheid, die ik nu achteraf bijzonder betreur - 
mij door hem werd gezegd, dat ik chef van de  staf zou zijn cn 
blijven. Ik ben dan ook chef van de  staf geweest en ik heb me in 
die functie ook doen gelden, wat soms zeer lastig was tegenover 
afdeiingshoofden, die een hogere rang hadden d a n  ik. N a  anderhalf 
jaar moest er ei-n chef van de staf komeil met een hogere rang dan 
ik had. D e  admiraal had mij in de loop van d e  tijd tweemaal gezegd, 
dat  hij overwoog om mij als chef staf de acting rang van captain te 
geven. Ik heb dit de admiraal ai'geraderi, omdat oudere officieren 
dan ik aan boord van de schepen diende11 als commandant, die niet 
in de captainsrang konden worden bevorderd, omdat zij onderge- 
schikt i~ een Engels flotielje voeren. Ik zou wel trachtei1 me  zo te 
handhaven. In  d e  marine zou anders het praatje rondgaan, dat men 
achter de schrijftafel werd bevorderd, terwijl mrn  geen kans op 
bevordering had, wanneer men de  kastanjes uit het vuur haalde. 
Nadat de admiraal, toen hij Minister was geworden, had besloten, 
dat er een chef van de staf van hogere rang zou komen, heb ik zelf 
aangeraden hiervoor kapitein-ter-zee Terinijfelen, die toen in Indië 
diende, te benoemen. Ik heb aan  de admiraal verzocht mij naar zee 
te laten gaan. In  die anderhalf jaar heb ik veel officieren naar zee 
en naar de  vliegtuigen gestuurd en ik heb alle bewondering voor de 
plichtsbetrachting en plichtsopvatting van de  officieren. Het  was 
weliswaar moeilijk om van een rustige baan op kantoor - men was 
daar ook niet veilig, omdat men iedere dag bombardementen koii 
verwachten - over te gaan naar de oorlogsdienst op zee. Maar  zij 
gingen. Ik heb daarover geen klachten. Men moest daarbij dikwijls 
hard zijn, maar ik heb het gedaan, omdat ik wist, dat, wanneer het 
mijn tijd was, ik ook zou gaan. Ik vond dia tijd na anderhalf jaar 
wel gekomen en daarom heb ik gevraagd naar zee te mogen. Dit 
werd geweigerd, omdat ik de fucctie zou krijgen van sous-chef van 
de staf. Ik heb de admiraal in behoorlijke bewoordingen gezegd, dat 
dit geen methode was. Ik heb gewacht totdat de heer Termijtelei2 
kwam, die na drie maanden arriveerde. Ik heb met hem en met de 
admiraal nog eens en nog eens hierover gesproken. Ik heb uitgelegd, 
dat  ik dit als een klap in mijn gezicht voelde eR dat  ik het bovendien 
een vreemde verhouding vond tegenover de  andere eigen officieren 
en tegenover de Engelse officieren van de admiraliteit, waarmee ik 
veel had te maken. E r  werd echter anders beslist en ik werd terug- 
gesteld in functie. Ik  heb in deze functie gewoon siafofficierswerk 
moeten doen. Ik heb mij over deze terugstelling zeer onvergenoegd 
getoond. D e  breuk is enorm geworden. Het  was een minderwaardige 
bejegening. Ik kon niet weg bij de marine - een officier vraagt geen 
ontslag in oorlogstijd -, ik was aan handen en voeten gebonden, 
want het klachtrecht was afgeschaft. Er  waren geen hogere officieren, 
waarbij men zich kon beklagen. Dit is o p  een grote vete uitgelopen. 
D e  opvattingen, de code of honour van deze beiden heren zijn anders 
dan  die van mij. Ik heb echter gedaan, wat ik moest doen, zij het 
onder protest. 

67275. D e  Voorzitter: Tussen wie was deze breuk? 

A. Het betreft hier admiraal Fzdrstner en admiraal Ternzijtelen. 
Dit is hetgeen ik u had willen zeggen. U vindt het misschien niet 

nodig mij nog verder te vragen. Het is de oorzaak geweest van mij11 
ontslagaanvrage en dot ik mij heb gedistantieerd van de m a r i ~ e .  
Maar, Mijnheer de Voorzitter, dit is een persoonlijke zaak, die voor 
uw onderzoek van geen waarde is. Allezn voor mij is z;j belangrijk. 
Ik kan mij voorstelieii, dat u niet nodig vindt, dit alles in de notulri: 
o p  te nemen. U wee: nu, wat mijn standpunt is, wanneer ik veï- 
klaringen zou moeten afleggen eventueel ock aan de marine. Ik ben 
het niet helemaal eens geweest met het marinebeleid. Deze kwestie 
van achter de  schrijftafel en o p  d e  vloot is voor mij wat marine. 
beleid betreft altijd heel belangrijk geweest. 

67276. D e  Voorzitter: Wat u vertelt, behoort ook tot het marine- 
beleid. Waarin bestaan nu precies uw bezwaren? Als ~k het goed 
heb begrepen, 1s uw bezwaar n e t ,  dat  U van chef van de marinzslar 
later sous-chef van de  marinestaf is geworden Uit uw redenermg 
heb ik begrepen, dat zodra er een hoger offic~er beschikbaar zoli zijn, 
u zou toestemmen, dat  deze chef van de staf zou word-n en dat  LI in 
uw oude functie van sous-chef zoudt terugkeren. Is uw bezwaar, dat 
u gewoon stafoificier bent geworden? 

A. Neen. E r  zijn verschillende officieren in het noorden van 
Engeland aangekomen, in de havens ten noorden cn ten zuiden van 
Londen. Er  ging enige tijd mee heen, voor wij een rapport hadderi 
opgemaakt van wie er allemaal in Engeland waren. Toen ik wist, 
dat er officieren van hogere rang waren overgestoken. die o p  eigeil 
houtje naar Engeland waren gegaan, heb ik aangeboden, dat er een 
officier van hogere rang chef van de staf zou worden. Toen ik 
echter zeer beslist chef van de staf moest worden, zou ik ook chef 
van de staf zijn en nam later geen genoegen meer met terugzetting 
naar sous-chef van de staf. Ik  wilde toen liever naar de vloot. 

67277. D e  Voorzitter: N u  is de zaak duidelijker gewordcn. U zei 
zoëven, dat u de  opvatting kende van de  andere heren. Welke 
waren die opvattingen? 

A. D e  opvatting omtrent de  terugzetting ken ik niet. Ik  ga in 
ieder geval niet met deze manier van doen akkoord. Men zet geen 
officier, die anderhalf jaar in de  moeilijkste periode beeft gediencl, 
in een lagere functie terug. Ik heb dat  ook o p  zeer behoorlijke wijze 
duidelijk gemaakt. E r  zou voor mij wel een plaats op een schip zijn 
geweest. Ik had bovendien mijn opvolger gaarne willen inwerken, 
maar o p  een gegeven ogenblik werd achter mij11 werk een punt 
gezet. To t  het einde toe heb ik gedaan wat moest gebeuren. 

67278. D e  Voorzitter: Ik meende, dat  u had gezegd, dat LI wel op 
de hoogte was van de  opvattingen, die hebben geleid tot deze daad. 
Ik heb dit dus verkeerd begrepen. 

Dit is duidelijk een kwestie van beleid vaii de Minister van Marine. 
U hebt zoëven verteld, dat er ook een breuk was ontstaan niet a e  
heer Terrnijtelen. I n  hoeverre draagt de  heer Ternzijtelen in deze zaak 
naar uw mening verantwoordelijkheid? 

A. D e  heer Termijtelen is chef van de staf geworden. Officieren 
zijn verplicht de belangen van hun ondergeschikten voor te brengen 
bij hogergeplaatsten. Toen ik mij op e-n gegeven moment bij d e  heer 
Teunzijtelctz beklaagde, geschiedde dit met de bedoeling, dat hij mijn 
klacht zou voorbrengen bij de admiraal. D e  heer Furstner en de  heer 
Termijtelera waren het echter samen zo eens, dat men er niet tussen 
kwam. 

67279. D e  Voorzitter: O p  een bepaald moment heelt de Minister 
van Marine besloten, dat  de heer Termijtelen chef van de staf zou 
worden. D e  heer Tennijtelen kon daaraan dus niets doen? 

A. Neen. Ik heb zelf d e  heer Terinijtelen als chef van de 's taf  
voorgesteld. 

67280. D e  Voorzitter: Wat is dan  precies uw bezwaar tegen de 
heer Termijtelen? Alleen, dat  hij uw klachten niet in  overweging 
heeft willen nemen? 

A. Ik ben zo ontzettend kwaad geworden, en als ik er weer aal1 
denk, word ik weer wild. Ik  heb het bijltje er bij willen neerleggen, 
wat echter tenslotte niet is gebeurd. Ik heb doorgediend en door- 
gewerkt, zij het onder protest. Dit heeft tien maanden geduurd, 
totdat ik eindelijk naar de vloot werd gestuurd, en wel o p  een Britse 
aircraft carrier. Wanneer ik zonder protest achter de schrijftafel 
was blijven zitten, had men op de  vloot de indruk gehad, dat  ik 
liever veiliger achter de  schrijftafel wilde blijven met een lagere 
functie d a n  o p  de  vloot in d e  mij toekomende. 



67281. D e  Voorzitter: Het is mogelijk, dat  hierachter een zake- 
lijke achtergrond is gelegen, zoals dat  het geval is geweest bij ver- 
schillende officieren van d e  generale staf van de  landmacht, die 
op nonactiviteit zijn gesteld. Heeft uw geval daarmee verwantschap? 

A. Neen, men wilde mij niet missen. Men wilde van twee wallen 
eten en dat  stond mij niet aan. 

67282. D e  heer Korthals: Mag ik nog even teruggaan naar de 
periode, dat  LI in Nederland verbleef, naar aanleiding van wat u 
hebt gezegd over de samenwerking in de oorlogsdagen? Uiteraard 
had u vóór de oorlog regelmatig contact met de chef van de marine- 
staf. Als ik het goed heb begrepen, is het contact in de oorlogs- 
dagen voortgezet, hoewel de  chef o p  de  Badhuisweg verbleef en u 
in d e  Amaliastraat. Moeilijkheden van verkeer en dergelijke heeft 
u niet ondervonden? 

A. Neen, wij hadden auto's ter beschikking 

67283. D e  heer Korthais: Ik begriir, verder uit uw verhaal. dat  
u van belangrijke beslissingen onvoldoende o p  de hoogte was als 
sous-chef van de marinestaf. U vernam b.v. OU het laatste open- 
blik pas, dat  de marine naar Engeland zou gaan. 

A. Ik zou dit anders willen uitdrukken. I k  geloof, dat  er geen 
plan was om naar Engeland over te  steken en dat dit plan eerst 
langzamerhand is gekomen. Wij wisten ook niet, dat  H. M. de 
Koningin naar Engeland zou gaan, ook niet van het vertrek van 
de  Regering naar Engeland. Naar  mijn mening was dit voor de 
chef van de marinestaf even vreemd als voor mij. Hij zal het iets 
eerder hebben vernomen. 

67284. De heer Korthals: Ik bedoel eigenlijk, dat, wanneer dit 
plan in die dagen is gerijpt, het onvoldoende met u is overlegd. 

A. Ik geloof, dat  er geen overleg met mij had moeten worden 
gepleegd. D a t  d e  marine in Engeland zou doorvechten, is pas die 
laatste dag besloten. Wij zouden eerst naar Zeeuwsch-Vlaanderen 
gaan en daarna naar Ostende o m  te trachten in Zeeuwsch-Vlaan- 
deren een nieuwe weerstand op te zetten. Door de  omstandigheden 
is dit allemaal anders gelopen. 

67285. D c  Voorzitter: Waren er in  die oorlogsdagen defecten 
in d e  samenwerking tussen d e  chef en de  sous-chef van de  staf 
of harmonieerden dezen toen goed? 

A. Het  ging best. Ik was in  1939 pas van de vloot gekomen en 
kreeg daarna de functie van sous-chef van de staf. U begrijpt, dat  
dit een grote overgang was. Ik was er van overtuigd, dat  de oorlog 
zou uitbreken. Er was een enorme hoeveelheid werk, dat  ook een 
gedeelte van de nacht in  beslag nam. O m  over te schakelen van 
een schip naar het bureau neemt natuurlijk enige tijd. Zodoende 
heb ik dan ook niet geprotesteerd en ik heb dit ook nooit gedaan 
toen d e  admiraal een andere organisatie koos voor de werkzaani- 
heden van de staf en de functie van sous-chef een veel minder 
belangrijke werd. D e  organisatie was, zoals deze in het Mobilisatie- 
voorschrift stond, daarin echter zeer summier en onvoldoende uit- 
gewerkt. D e  commandant van de marine in  Nederland b.v. zat in 
Den Helder en commandeerde vandaar uit in vredestijd het gehele 
personeel in Nederland. D e  omstandigheden werden moeilijker door 
de mobilisatie en nu kwam het commando van het gehele personeel 
aan de  chef van de marinestaf, die in  vredestijd zich nooit met 
deze zaak had bemoeid. Dit heeft tot moeilijkheden aanleiding ge- 
geven. Wij zijn in  de Amaliastraat begonnen met een nieuw plan 
voor een eventueel in te stellen Mobilisatievoorschrift. Dit is echter 
r.iet gereedgekomen. 

67286. D e  Voorzitter: Heeft de Minister van A h f a h e  u persoonlijk 
mededeling gedaan van het feit, dat de heer Teutiiijtelen chef van de 
staf zou worden'? 

A. Zeker 

67287. D e  Voorzitter: Hebt u toen ook gelegenheid gehad om 
eventuele bezwaren naar voren te brengen? 

67288. D e  Voorzitter: Welke werkzaamheden waren ii in die 
eerste tijd in Engeland als chef van de  marinestaf opgedragen? 

A. Wij moesten de vloot zo spoedig mogeiijk zeeklaar maken. D e  
schepen moesten worden bevoorraad en beinand Hierover moesten 
vele besprekingen worden gevoerd met de  admiraliteit. Onze marine- 
attaché bij de  admiraliteit voelde veeldl deze bcsprekingen. Hiermee 
hadden wij onze handen vol. De bqnonneri van de schepen moesten 
worden verwisseld, er was geen m~lnitie voor. D e  laatste twee dagen 
in Nederland had ik niet meer dan  75 torpedo's er uit kunnen krijgen 
met de onderzeeboten en met coasters, ook al omdat het Noordzee- 
kanaal werd geblokkeerd. Ik ineen. cldt er nog 4 of 5 coaslers met 
munitie uitgekomen zijn voordat de zaak was geblokkeerd. Dit was 
één of twee dagen vooidat ons vertrek naar Engeland plaats vond 
en dit is dan ook het bewijs, dat men er kort over heeft gedacht naar 
Engeland te gaan. Al deze aanvullende vooiraden moesten in Enge- 
land eerst zeker worden gesteld. Men rrioest a~nvull lngen kr~jgen van 
personeel, munitie en kdnonnen voordat wij de schepen konden ge- 
bruiken. Dit heeft een tijd geduurd, maar na ongeveer drie à vier 
weken waren de marineschepen weer in de strijd betrokken. 

67289. D e  Voorzitter: Kunt u ons iets mededelen over de  aan- 
komst, de concentratie en de  distributie van de verschillende schepen 
van de Marine? 

A. Ik zou niet meer precies kunnen zeggen hoe het is gegaan. 
Falmouth was ons a13 haven toegewezen om ons moedeischip voor 
het personeel, de ,,Westernland" te statlonneren. Er  zijn daar ook 
mijnenleggers geweest, die later zijn doorgestuurd naar de havens o m  
opgeknapt en uitgerust te worden. Verder lagen er torpzdoboten en 
mijnenleggers in Portsinouth. In  Hul1 lagen naar ik mem,  de ,.Wil- 
lem van der Zaan" en ,,Euir,atra". D e  ,.Weeniskerck" lag, als ik het 
wel heb, in Portsmouth. Wij moesten enkele schepen al Sauw gaan 
gebruiken. aangezien H.K.H. Prinses Juliaila en de kinderen met de 
,,Sumatra" en de  ,,HeemskerckU naar Canada zoudcn gaan, wat 
14 dagzn, nadat wij in Engeland aankwamen, ook is gebeurd. 

67290. D e  Voorzitter: Was uw werk van administratieve of ope- 
rationele aard? 

A. D e  marinestaf heeft geen operat70nele taak in Engeland gehad. 
D e  operaties geschiedden door de Engelsen. Wij konden wel van 
advies dienen en wij konden onze mening naar voren brengen, maar 
een operationele afdeling is er in Engeland bi] d e  staf niet geweest. 

67291. D e  Voorzitter: Het werk beperkte zich dus tot admi- 
nistratie? 

A. Ja, ook organisatie en het verzanelen van de gegevens be- 
treffende datgene, wat wij hier in Holland hadden meegemaakt. 
Iedereen had in de oorlogsdagen een I..lein gedeelte van het land in 
oorlogsomstandigheden bekeken en daarover nmest een rapport 
worden opgemaakt. waaruit inen conclusies kon trekken omtrent wat 
er gebeurd was. Daar~ i i t  moesten mij distilleren wat eventueel voor 
later kon worden gebruikt. Personeel was er maar mondjesmaat. 
Veel leden van het personeel waren ziek. Ik wil hiermede geen blaam 
werpen op het personeel, dat behoorlijk zijn dienst heeft gedaan, 
maar de geest moest eerst o p  de ooi-log ,worden gericht. 

67292. D e  Voorzitter: D e  stemming was dus niet zo goed? 

A. In  het begin van ons verblijf in Engeland was de  steniining 
verward, verstomd, men had onder het personeel geen oorlog ver- 
wacht. D e  mensen moesten eerst dus evdn verwerken wat zij zo kort 
geleden hadden meegemaakt. 

Jonkvrouwe VITttewaall van Stoetwegen: D e  mensen hadden hier 
nooit gevochten; het is dus heel goed te begrijpen, dat  zij eerst enige 
tijd nodig hadden om zich aan te passen. 

A. Het heeft niet langer dan 6 weken geduurd, toen was alles 
over. 

67293. D e  Voorzitter: U stond dus rechtstreeks onder de  bevel- 
hebber der zeestrijdkrachten? 

A. Ja. 
- 

67294. D e  Voorzitter: Kan de verandering in uw positie ook 
A. In  die anderhalf jaar heb ik geen moeilijkheden gehad, maar mede zijn beïnvloed door het feit, dat Minister Dijxhoorn is afge- 

plotseling kwam deze kwestie, die ik niet kon accepteren. In  vredes- 
treden? 

tijd zou dit tot mijn ontslagaanvrage hebben geleid. Ik heb getracht 
op alle mogelijke manieren de admiraal te overtuigen. E r  is nog A. E r  werd een Ministerie van Marine ingesteld. 
een geval van hetzelfde soort geweest, ik heb dit echter kunnen Daar  ik sterk voor. Ik  geloof niet, dat  het aftreden van de  
tegenhouden. het is niet doorgegaan. heer Dijxhoorn hier iets mee heeft te maken. 



67295. D e  Voorzitter: Ik kan mij indenken. dat  de ideeën van de 
bevelhebber der zeestrijdkrachten meer naar vorm kwamen, toen 
deze hlinister werd. 

A. Ik geloof het niet. Ik deed mijn werk naar mijn idee op de- 
zelfde wijze als tevoren en ik heb er nooit klachten over gehoord. 
Het  is mij dus niet opgevallen. 

67295. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: D e  moeilijkheden 
bestonden niet toen Minister Dilxhoorn Pdinister was. Anders had u 
zich tot hem kunnen richten. Ze zijn dus pas gekomen, toen de heer 
Furstnrr Minister van Marine uerd. 

A. Ja. 

67297. D e  Voorzitter: U hebt dus bijna een jaar in  de terugge- 
stelde functie moeten dicnen. &Vaarschijnlijk hebben deze moeilijk- 
heden ne l  invloed gehad o p  de behartiging van de  Nederlandse zaak 
in het algemeen. D e  sfeer was daardoor niet van die aard, dat zij 
bevorderend werkte op de  gang van zaken? 

A. Neen. Het  was niet bepaald een goede situatie. Ik  heb er 
voortdurend o p  aangedrongen, dat ik elders werd geplaatst. He t  is 
echter niet gebeurd. Hieriiit maak ik op, dat ik het werk, dat  mij is 
opgedragen, naar behoren heb verricht. 

67298. De Voorzitter: U is toen aan boord van de Britse aircraft 
carrier Furious gekomen en daar hebt u een taak gehad tot half 
Februari 1943. Welke functie had u daar? 

A. In Augustus 1942 was ik kapitein-!er-zee geworden en iri 
September ben ik naar de Furious gegaan. I k  moest daar het een en 
ander leren, omdat een aircraft carrier iets nieuws voor ons uas :  
eerst oefende het schip in Engelse wateren e n  daarna is het ook in 
actie geweest. 

67299. D e  Voorzitter: U kunt deze tewerkstelling dus beschouwen 
als een studie-opdracht? 

A. Ja, als u het zo noemen wilt. 

67330. De Voorzitter: I-iet gebeurde in Engeland wel meer. Hebt 
u hierover moeten rapporteren'? 

A. Ja, ik heb een rapport ingediend. 

67301. D e  Voorzitter: Hebt ti de indruk, dat later van dit rap- 
port is gebruik gemaakt? 

A. Dit rapport is door mij in  1913 ingediend en in 1946 hebben 
we aircraft carrieys gekregen. Toen ik de opdracht kreeg mij voor de  
,,Karel Doorman" gereed te houden, heb ik het rapport zelf nog eens 
doorgelezen. 

67302. D e  heer Korthalss Ik neem aan, dat  de  benoeming tot 
commandant van de .,Karel Doorman" wel zal zijn geschied met 
inachtneming van het feit, dat  u er een speciale studie van hebt 
gemaakt? 

A. Inderdaad. 

67303. D e  Voorzitter: U b e ~ t  daarna in Londen geweest zonder 
speciale opdracht. U hebt toen een studie gemaakt over de vlieg- 
opleiding voor de vliegkampmoederschepen in Engeland. hloest u 
hiervoor een project opstellen? 

A. Neen. toen ik van de aircraft terugkwam, had de heer Ter- 
mijtelefz intussen steeds hogere rangen doorlopen, hoewel hij als 
kapitein-ter-zee in Engeland was aangekomen. Hij vroeg mij toen, of 
ik mijn oude plaats wilde innemen. 

67304. D e  Voorzitter: Bedoelt u de latere functie? 

A. Ja, als stafofficier. 

67305. D e  Voorzitter: U heeft hierop zeker ontkennend geant- 
woord? 

A. Natuurlijk. 

67306. D e  Voorzitter: Heeft u toen aan de opleiding voor de 
viiegkampschepec gewerkt? 

A. D e  actie in de Middellandse Zee, die ik met deze aircraft 
carrier heb meegemaakt, heeft inij in contact gebracht met veel 
officieren. Ik had z o d o c ~ d e  in de  Engelse Navy volkomen vrije toe- 
gang. D e  commandanten van de  aircraft carriers hebbsn mij overal 
tiicgenodigd om eens te komen kijken; het is ezn heel bedrijf. Er  zijn 
verschillende richtingen van opleiding rnogejij!; bij die aircraft car- 
riers. Men had er bij de niarine geen bezwaar tegzn, dat ik dezr 
bezoeken bracht, waardoor ik mij in het werk Iton bekwamen. 

67307. D e  Voorzitter: U had hiervoor dus geen bepaalde op- 
dracht? 

A. Neen. 

67308. D e  Voorzitter: U was formeel dus eigenlijk op nonactief? 

h. Ja. Daarna ben ik door de Minister opgeroepen om naar 
Suriname te gaan. 

67309. D e  Voorzitter: Heeft de Minister u hiervan zelf mede- 
deling gedaan? 

A. Ja, ik heb gewezen o p  het feit, dat  een luitenant-ter-zee Iste 
klasse, in Suriname dienende, door iemand in de rang van kolonel 
werd vervangen. 

67310. D e  Voorzitter: U had dus wel bezwaren tegcn deze aan- 
stelling? 

A. Ja. 

6731 1. D e  Voorzitter: Desondanks heeft u de opdracht gekregen 
er heen te gaan? 

A. Ja. 

67312. D e  heer Korthals: Toonde de  heer F u r ~ t n c r  zich onbe 
wogen tegen de argumentatie, die u hem voorlegde? 

A. Ja. E r  waren in Suriname grote moeilijkheden. D e  luitenant- 
ter-zee K~cyck had de acting rang gekregen van overste. 

67313. D e  Voorzitter: Weet u, waarom hij is afgelost? Kunt  u ons 
daarover iets mededelen? 

A. Ja. Toen ik voor deze aanstelling bij de admiraal was ge- 
roepen, kwamen ter sprake inlichtingen, welke uit New York waren 
binnengekomen; ik kreeg te horen, dat  deze inlichtingen onze oudst- 
aanwezend zee-officier daar betroffen. Zij luidden zo slecht, dat  ik 
dadelijk gezegd heb, dat het niet waar kon zijn. D e  admiraal had 
hierop een enigszins andere kijk. Hij vond, dat de heer Kuyck on- 
middellijk moest worden afgelost. Ik heb nog voorgesteld, dat  de  
heer K~iyek  eerst zou worden gehoord. D e  admiraal wilde mij 
waarschijnlijk weg krijgen en na nog een onderhoud met de admiraal 
ben ik over New York naar Suriname gegaan. Ik stond er op oker 
New York te  gaan, de  admiraal had hiertegen wel bezwaren, maar 
ik wilde bij de marine-attaché over deze zaak spreken, aangezien 
alle inlichtingen via State Department, Navy Department, Ambassade 
Washington naar Londen waren gekomen. E r  was een fout begaan 
door de  heer Kzkyek. E r  was een schip getorpedeerd o p  de kust van 
Suriname. D e  schipbreukelingen waren aangespoeld in  de buurt van 
het lichtschip van de Surinainerivier en waren zeer vriendelijk door 
Surinamers opgenomen. Een journalist had hierover een verslag ge- 
maakt en aan  de heer Kuyck verzocht het te  mogen doorgeven. Ik 
meen, dat de heer Kziyck niet heeft begrepen, dat  dit telegram zo 
zou weggaan. I n  ieder geval is het niet tegengehouden. Voor de  veilig- 
heid van dit gebied moest worden gewaakt o.m. ook door dit soort 
berichten niet te laten uitgaan. Het  torpederen van schepen moest 
worden geheimgehouden o m  de  aandacht van de Duitsers er niet 
o p  te vestigen. Deze fout is o p  het hoofd van de heer Kuyck neer- 
gekomen. E r  waren in Suriname twee Naval Observers van de 
Amerikanen, twee officieren, die dit werk niet verstonden. Z e  hebben 
over dit geval rapporten geschreven en ook over andere vreemde 
dingen, die in  Suriname zouden zijn gebeurd. Deze rapporten zijn 
naar het hTavv Department gestuurd, vandaar naar State Department 
en deze zaak is geweldig opgeblazen. Het was natuurlijk een fout, 
daar was niets aan  te doen, maar o m  de zaak wat interessanter te 



maken, hebben ze er ook dingen bij gerapporteerd, die mijns inziens 
niet hebben kunnen plaats vinden. Toen ik enige tijd in Suriname 
was, heb ik een rapport opgemaakt, en ingediend, waarop de heer 
Kuyck is gerehabiliteerd in onze marine. Ik weet niet of het ook 
tegenover de Amerikanen is gebeurd. 

67314. De heer Korthals: U heeft zoëven laten uitkomen, dat u 
in de hoek zat, waar de slagen vielen, en daarom zou men op de ge- 
dachte zijn gekomen u naar Suriname te zenden. Na hetgeen is ge- 
beurd, kan ik mij die gedachte wel indenken. Maar kan het niet zo 
worden opgevat, dat, daar er in Suriname iets was geschied, dat 
tegenover de Amerikanen hoogst onaangenaam was, men van hoger- 
hand heeft geredeneerd, dat men een officier naar Suriname moest 
sturen, die krachtens zijn verleden heeft getoond een dergelijke 
rnoeilijkheid te kunnen oplossen, terwijl men bij deze officier het 
voordeel had, dat hij ook tegenover de buitenwereld de indruk zou 
maken van ,,de oudere"? U begrijpt misschien wel wat ik bedoel. Uit 
uw woorden meen ik te begrijpen, dat u uw zending daarheen als 
iets onprettigs opvatte, maar kan het niet in deze zin worden op4 
gevat? Men wilde hier iets rechtbreien. Ik kan me indenken, dat men 
op zo'n ogenblik een officier van de rang van luitenant-ter-zee lste 
klasse door een hogere vervangt om aan de Amerikanen te tonen, 
dat men de ernst van deze zaak inzag. 

A. Ik begrijp volkomen wat u bedoelt. Deze gedachte is mij ook 
wel door het hoofd gegaan. Ik heb echter 15 maanden in Suriname 
doorgebracht, terwijl de oorlog woedde. 

67315. De heer Korthals: Ik kan uw gevoelens wel begrijpen, maar 
zakelijk beschouwd lijkt mij de oplossing, die ik zoëven naar voren 
bracht, toch wel mogelijk te zijn, hoewel het voor u persoonlijk wel- 
licht niet zo plezierig was. 

A. uiteraard heb ik de opdracht zo goed mogelijk uitgevoerd. 
Ik heb aandacht gevestigd op  wat mijns inziens niet deugde. Ik was 
het niet altijd eens met de organisatie, de regeling van de zaak daar. 
De landmachtman was jonger dan ik. Wanneer men daaronder 
wordt gesteld, neemt men het, omdat het oorlogstijd is. Prettig was 
het in ieder geval niet en in de omstandigheden, waarin ik verkeerde, 
kan ik u verzekeren, dat ik het de marineleiding kwalijk heb ge- 
nomen. Ik heb het alleen gedaan, omdat het belang van het land in 
oorlogstijd het eiste. 

De heer Korthals: Ik probeerde een zijde naar voren te halen, die 
er misschien ook aanzit en die voor u persoonlijk minder onaange- 
naam zou zijn. 

67316. De Voorzitter: U is in Juli 1943 in Suriname aangekoma 
in de functie van oudstaanwezend zee-officier. Kunt u ons iet? mede- 
delen over de bevelsverhoudingen in Suriname? 

A. De Gouverneur was de opperbevelhebber van alle Nederlandse 
onderdelen. 

67317. De Voorzitter: Dus niet van de Amerikaanse troepen? 

A. Neen. Toen ik cr kwam, lagen er 7 à 8000 man Amerikaanse 
troepen en ongeveer 4000 Nederlandse. Ik wist niet wat ik zag, dat 
er zoveel troepen waren. Er waren nagenoeg geen matrozen, ik meen 
slechts 100 man, die op de duur bij elkaar waren verzameld; wij 
moesten nl. daar ook werven. De Amerikaanse kolonel werkte zeer 
nauw samen met de Nederlandse militaire commandant. De militaire 
commandant had over de Amerikanen niets te zeggen. Voor zover 
ik mij herinner, moest de Gouverneur tot de Amerikanen verzoeken 
richten. 

67318. De Voorzitter: Hoe was formeel de verhouding tussen de 
militaire commandant en u? 

A. Daar raakt u weer een onderwerp aan, dat enige moeilijkheden 
zou kunnen hebben veroorzaakt. De militaire commandant had de 
zorg voor de verdediging van het land en ik was daarvoor aan hem 
volkomen ondergeschikt. Als oudstaanwezend zee-officier heb ik mij 
rechtstreeks onder de Gouverneur gesteld en deze positie heb ik 
steeds zo weten te handhaven. Verder was ik belast met de veiligheid 
en de censuur van dit gebiedsdeel. Deze zaak ressorteerde onder de 
opperbevelhebber. Hierbij zijn er ook nooit moeilijkheden geweest, 
de verhouding was zeer goed. Ik heb ook nooit misbruik gemaakt 
van zijn hogere rang en anciënniteit. 

67319. De Voorzitter: Uw taak betrof dus de veiligheid van het 
grondgebied. Had de landmacht in dit opzicht ook een taak? 

A. Ik bedoel onder veiligheid hier: security. De militaire com- 
mandant was belast met de verdediging. De contrôle op het uitgaan 
van telegrammen, goud, brieven. er7z. behoorde tot de security en 
behoorde als zodanig tot de mij opgedragen taak. 

67320. De Voorzitter: Weïd de operationele taak van de marine 
door de Amerikanen bepaald'? 

A. De marine had alleen een 4-tal snelle motorboten. Later zijn 
er ook twee inijnenvegers geweest. Deze stonden onder mijn com- 
mando. De schepen voor de plaatselijke verdediging zijn aan de land- 
macht algegeven. De commandant van de marinebasis had nl. de op- 
dracht alle orders uit te voeren, die door de militaire commandant 
werden gegeven voor de verdediging van het land. Hij liet buiten 
patrouilleren en stond daarvoor dan ook onder de landmacht. De 
,,Dirkje" en de ,,Klaasje", die in Suriname werden gestationneerd 
om mijnen te vegen, stonden onder mijn commando. 

67321. De Voorzitter: De commandant van de landmacht kreeg 
waarschijnlijk zijn iilslructie van de geallieerde autoriteiten, die 
boven hem stonden? 

A. Dat werd onderling besproken, in dit geval voornamelijk met 
de Amerikanen. 

67322. De Voorzitter: Bestond er geen hierdrchische verhouding 
tussen de Amerikaanse beve!hebber in dit gebied en onze militaire 
commandant? Wier zou dan een deel van de marine zijn geweest, 
dat operationeel niet onder de geallieerde mdcht stond? 

A. Nu begrijp ik u. Suriname stond onder operationeel bevel van 
de Amerikaanse admiraal in Trillidad, die de operationele bevelen 
gaf. Het kan ook zijn, dat de bevelen afkwamen van de admiraal 
in Porto Rico. De ,,Dirkje" en de ,,KlaasjeU heb ik verzocht uit 
Curaçao naar Suriname te dirigeren in verband met het bauxiet- 
vervoer. 

67323. De Voorzitter: Heeft u een oordeel over de a1 of niet 
luistheid van de bevelsverho~ding tussen de Gouverneur, militaire 
commandant en de oudstaanwezend zee-ofticler, zoals ze toen be- 
stond, of is er naar uw oordeel een betere regeling mogelijk? 

A. Naar mijn idee had de oudste in Suriname een landmacht- 
officier moeten zijn, terwijl de oudste officier in Curaçao een zee- 
officier moet zijn. Wanneer men in Suri~iame e,n jonger zee-officier 
had geplaatst, hadden zich ook gein moeilijkheden voorgedaan. ,4ls 
oudstaanwezel~d zee-ofiicier staan wij daar rechtstreeks onder de 
Goiiverrieiir. In die functie is er niet veel te doen, een enkele keer 
misschien eens een rapport schrijven. In Suriname is zo weinig 
marine, daar kiinnen zich haast geen moeilijkheden bij voordoen. 

67324. De Voarzitíer: Heeft u nog bijzondere ervaringen bij uw 
security-werk opgedaan? 

A. Er waren daar nogal veel Duitsers, die in een interneringskamp 
verbleven. Er waren ook veel Duits geoi~enteerde mensen, nl. Duit- 
sers, die waren gzraturaliseerd. De vrouwen van die gelnternzerdc 
Duitsers I:e?en vrij iond. Het mas naar miln idee een vreemde 
situatie ei1 ih had hierin graag verandering gebracht De Gouverneur 
en de procureur-generaal hadden hun eigen visie daarop en daarom 
was er niets aan te doen. 

67325. De Voorzitter: Vond u die maatregelen te streng? 

A. Integendeel, veel te zwak. 

67326. De Voorzitter: Hebt u iets gemerkt van contact met een 
buitenlandse Mogendheid? Is er enige aanwijzing geweest, dat die 
Duits georiënteerden contact hadden met Duitsland? 

A. Toen ik er was, heb ik er niets van meegemaakt. Er wordt wel 
veel verteld, maar ik zelf kan het niet met zekerheid verklaren. 

67327. De Voorzitter: U hebt dus niet de stellige overtuiging, dat 
door de situatie, zoals deze toen was, de veiligheid van Suriname 
werd bedreigd? 

eervers en A. Neen. Door de rapporten van die twee Naval ob- 
door rapporten van een Amerikaans commandant van de troepen is 
er een onbeschrijflijke hetze ontketend. De Amerikanen meznden, 
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dat men daar in een oerwoud leefde, en verwachtten, dat de bevolking 
vaan. in opstand zou komen. De Gouverneur is zwaar daartegen inge, 

Dit is een van de redenen geweest, waarom de verhouding tussen de 
Amerikanen en de Gouverneur niet prima was. De rapporten van 
de Amerikaanse officieren waren verschrikkelijk overdreven. In mijn 
tijd is dat weer veranderd. Ik heb een beoordeling ingediend over deze 
twee heren Naval observers, ook naar New York, en dit heeft waar- 
schijnlijk geleid tot hun overplaatsing. We hebben toen een normaal 
denkend Amerikaans zee-officier gekregen, die de zee nog nooit goed 
had gezien. Hij zag de zaak gelukkig veel beter in. Daarna hebben 
>ve -een last meer gehad. De zaken zijn weer rechtgezet tegenover 
hei: havy Department in Washington. 

67328. De Voorzitter: U hebt gezegd, dat u geen bepaalde aan- 
wijzingen had voor contacten. Waarom vond u die maatregelen dan 
te zwak? 

A. Ik moest natuurlijke enige aandacht schenken aan de ver- 
halen, die de ronde deden. Wat in de eerste dagen van de mobilisatie 
daar is gebeurd, heeft er niet toe bijgedragen om de officieren, die 
in Suriname waren geplaatst, gerust te stellen. Er is een schip in de 
rivier vóór Paramaribo op vreemde manier tot zinken gebracht. Het 
was een Diiits schip en de Duitsers, die aan boord waren, hebben 
kans gezien, dat schip te laten zinken op een voor ons zo slecht 
mogelijke plaats in de Surinatnerivier. Ik ben er zelf niet bij geweest, 
maar de verhalen er over waren wel aanleiding om op je hoede 
te zijn. We hadden geregeld inspectie in de interneringskampen door 
iemand van de Zwitserse legatie in Caracas (Venezuela). Wat deze 
man deed en besprak met deze Duitsers gaf geen vertrouwen in de 
zaak. Wij hebben dan ook bepleit de bezoeken van de leden van die 
legatie niet meer te doen plaats vinden. Het is echter een internatio- 
naal gebruik, waar men niet zo gauw tussen kan komen. 

67329. De Voorzitter: Met welke bevoegdheid kwainen die Zwit- 
sers daar? 

A. De Duitsers hadden hun belangen in die streken aan de Zwit- 
serse gezant opgedragen. 

67330. De Voorzitter: U hebt zoëven gezegd, dat u uw reis over 
Amerika wilde maken. Is dit ook gebeurd? 

A. Ja. 

67331. De Voorzitter: Welke ervaringen hebt u in Amerika op- 
gedaan'? 

A. Allereerst heb ik me gemeld bij schout-bij-nacht Meyer Railrteft 
en ili heb daar gevraagd wat er eigenlijk was gebeurd in Suriname. 
Ik heb dit allemaal vermeld i11 de rapporten, die ik over deze kwestie 
heb geschreven. Ik heb geïnformeerd wat mijn collega K14yck ten laste 
werd gelegd. Er staat ook in dit rapport vermeld hoe men eigenlijk 
aan die inlichtingen is gekomzn. Onze marine-attaché had op State 
of Navy Department in Washington vernomen, dat het zo'n janboel 
en onbetrouwbare beweging was in S~iriname. De marine-attaché had 
toen gevraagd of er ook iets van de marine bij was. Ze hebben toen 
stlikken van de marine uit het dossier gehaald. Zodoende is alleen 
het dossier van de marine behandeld. De heer Kzlyck werd toen 
stante pede afgelost. Ik heb ook gevraagd de ambassadeur te spreken, 
waar we ook zijn geweest. We hebben de zaak toen behandeld. Ik 
beweerde, dat ik niet kon geloven, dat de herr Kuyck dit allemaal had 
gedaan, en vroeg of hij de heer Kuyck weleens had opgedragen rap- 
porten over deze Amerikanen op te maken. Dat was niet het geval. 
Ik kreeg toen van de ambassadeur de opdracht dit zou gauw moge- 
lijk te doen. Ik heb dit ook gedaan, nadat ik eerst twee maanden had 
rondgeneusd. Weliswaar zijn er in Suriname veel dingen gebeurd, die 
voor de Amerikanen aanleiding hebben kunnen zijn daarover rap- 
porten in te dienen. Ik heb echter bevonden, dat het een zeer rustig 
gebiedsdeel is, waar de bevolking niet de minste lust had om op- 
standjes te verwekken. Ik heb dit ook besproken met de Amerikaanse 
commandant van de troepen. Dit zijn vaak zeer heftige gesprekken 
geweest. Naderhand heeft deze commandant toegegeven, dat het inder- 
daad rustig was en dat er niets aan de hand was. De Amerikaan, die 
zoveel moeilijkheden had veroorzaakt, is afgelost en zijn opvolger 
ging eerst in dezelfde trant als zijn voorganger verder met op zijn 
qui vive te zijn, maar hij werd al gauw rustiger, omdat alles even 
kalm was. 

67332. De Voorzitter: Waarom is u tijdelijk naar Curaçao gegaan? 

A. Schout-bij-nacht vat7 Asbeck, die Cura-ao commandeerde, 
werd voor drie maanden naar Engeland geroepen. Ik moest hem toen 
vervangen. 

67333. De Voorzitter: Kon u in Suriname worden gemist? 

A. Ik heb nooit begrepen, waarom men mij daar ineens weg- 
haalde. Nu kom ik weer in het straatje van de heer Korthals: Ik ge- 
loof niet, dat men daar een hoger officier heeft wi l l~n heenzenden. 
Dit is echter hoger beleid! 

De heer Korthals: Het was slechts een vcronderstelling van mij. 

67334. De Voorzitter: Hoe was naar uw oordeel de toestand op 
Curaçao'? 

A. De toestand was, wat de weerkracht betreft, in Suriname be- 
langrijk beter. Er was meer marine op Curacao. Er waren daar mari- 
niers, die de schutterij hadden opgele~d, zodat met deze inheemse 
troepen ook iets kon worden geaarin. Er lagen ook Amerikaanse 
inatrozen en soldaten. Wij zoudcn het eiland daarmee tot op zekere 
hoogte hebben kunnen verdedigen. De aanvalskracht van de vijand 
kon echter nooit groot zijn, althans niet in de tijd, dat ik er was. De 
grote kracht van de Duitse onderzeeboten was toen afgelopen. Lang- 
zamerhand zijn de troepen hier dan ook afgeroomd. Ik heb me er 
tegen verzet, toen op een gegeven ogenblik de mariniers zouden 
weggaan. Vroeger werd bij de marine altijd beweerd, dat deze eiian- 
den door mariniers moesten worden bewaakt. Daarom was hier een 
grotere sterkte van het korps mariniers aanwezig. De schutterij was 
opgeleid volgens marinemethode. In de tijd, dat ik van Asbeck ver- 
ving, kwam er een telegram, dat de nlariniers moesten vertrekken. 
Ik hield toen een handjevol officieren van de landmacht over, die de 
inwendige dienst van de marine sliet kenden. De troepen moesten 
toen op een andere manier worden gedrild en in oorlogstijd is dat 
niet bepaald bevorderlijk voor de goede gang van zaken. Ik heb er 
mijn bezwaren tegen ingelliend. Wanneer er iets zou zijn ge'seurd in 
Curaçao, zouden er onprettige gevo!gen kunnen zijn geweest. De kans. 
dat er iets zou gebeuren, was echter gerivg en misschien is dat de 
reden geweest, dat men de mariniers heeft weggeilam-n. 

67335. De Voorzitter: $,loet men de zaak niet in breder verband 
zien? Er  is een mariniersbrigade in Ainerika gevormd met het oog 
op de bevrijding van Indië. Ik kan me indenken, dat men van mening 
was, dat Indië prioriteit had boven de verdediging van Curacao, dat 
in die tijd minder werd bedreigd. 

A. Ja. 

67336. De Voorzitter: Er was natuurlijk een groot tekort aan man- 
schappen. Het was dan ook niet eenvoudig die middelen ter beschik- 
king te stellen, die eigenlijk geboden waren. 

A. Het ergste was. dat ik geen landmachtpersoneel terugkreeg 
om de zaak over te nemen. Het is natu~irlijk juist, dat men de mensen 
daar plaatste, waar dat het meeste nodig ..vaS. Wanneer men echter 
aan de Amerikaanse commander in chief in dat gebied verantwoor- 
ding moet afleggen, is dit toch een vreemde figuur. 

67337. De voorzitter: Weet u hoe het ging met de benzinevoor- 
ziening voor de Duitse schepen, die in de buurt van Curaçao waren? 
Namen deze schepen ergens in de buurt brandstof in? 

A. Daarvan is mij niets gebleken. Ik heb wel gehoord, dat er 
clandestien werd aangevoerd, maar dat is ook alles, wat ik weet. 
Wanneer dit ooit is gebeurd, moet dit in het begin van de oorlog 
zijn geweest. 

67338. De Voorzitter: Hebben zich tijdens uw verblijf in Suriname 
en Curaçao no4 bijzondere dingen voorgedaan? 

A. Ik heb eenmaal alarm meegemaakt, toen er een schip voor 
de kust was getorpedeerd. Er was ook een geval van een spion, 
nl. een Surinamer uit Amsterdam, die door de Duitsers in de buurt 
van Rio de Janeiro aan wal was gezet. 

67339. De Voorzitter: Hebt LI bij de censuur ook bepaalde bij- 
zondere gevallen opgemerkt? 

A. Wij hebberi dikn~ijls brlevensmokkel ontdekt, welke mijns in- 
ziens de kop had moeten worden ingedrukt. Wij hadden echter geen 
medewerking hierbij van het bu~gerlijlt bestiliir. Er werd eens een 
brlef gevoriden, waarin stond, dat in een bralidkast het zilver en 
de juwelen van de ge~nterneerde Duitsers werden bewaard, terwijl 
alle eigendommen van de Duitsers hadden moeten worden in beslag 



genomen. Ik heb dit met de procureur-generaal behandeld. Hier 
moest worden ingegrepen. D e  biandkast behoorde toe aan een 
dominee (Nederlander), die kort tevoren als legerpredikant naar 
onze troepen in Austra1:e was vertrokken. D e  politie heeft de 
brandkast opengemaakt. Het  is, geloot ik, weer met een sisser aige- 
lopen. Het  is uitgekomen, doordat de  don~inee, die in Indie zat, 
zijn vrouw een brief had gcscbïeven over deze Duitse eigendommen 
of omgekeerd zijn vrouw hem had geschreven. 

67340. De Voorzitter: U achtte het niet medewerken van het 
burgerlijk bestuur bepzaldelijk eeii fout? 

A. Ja. 

67341. D e  Voorzitter: Eind R;el 1915 is u militair commandant 
van Curaçao geworden. Wdt betekende deze functie precles wat be- 
treft de verhouding tot de  geallieerden en andere legeronderdelen? 

A. Kort  nadat ik kwam verminderden de Amerikaanse rnaiiric 
en landmacht de strijdkracht23 Wij namen haar gebouwen en voor- 
raden zoveel mogeiijk over. Het  iileesfe hebben zij echter mee iia'ìr 
Amerika genomen. Aan onze schutterij werd ook steeds geplukt. 
Ik  heb de demobilisatie van de schutterij geregeld. D e  lichtingen 
werden geleidelijk aan naai huis gestuurd. 

6'7342. De Voorzitter: Uw taak was dus eigenlijk de liqu~datie? 

A. Ja. 

67343. D e  Voorzitter: Is er nog een onderdeel ovzïgebleven 
voor de verdediging van Gin-aqao? 

A. Tk meen, dat de  politieiroepen zijn versterkt en dat de laatste 
lichtingen schutterij naar huis zijn gestuurd. Sozn ik wegging, waren 
e r  nog enige lichtingen oneer de wapenen. Verder had ik plannen 
gemaakt voor een in te stellen dienstpliclit. Ik zou niet durvel1 
zeggen of dit is doorgegaan. Van de marine is liet grootste decl 
naar Holland ter~ggestuurd. Ook is e r  wel geleidelijk ann enig 
personeel uit Holland naar Curacao uitgezonden. 

67344 B e  'C'oorzitter: U hebt i11 k t  begin van het verhoor ge- 
zegd, dat u bepaalde benvaren had tegen het gevoerde mar,nebeleld 
Kunt  u dat ndder concretiseren3 

A. In het algemeen was ik van o ~ r d e e l ,  dat te weinig waar,ie 
werd gehecht aan de zeedienst zeli. Wet diener1 aan de wal, tien 
en meer jaren achtereen voor ofiicieren, mag naar mijn mening 
niet voorkomen. Mij is tegengeworpen, dat  het veel moeilijker is 
officieren te vinden, die achter de schrijftafel voldoen, dan die aan 
boord voldoen. Ik spreek dit absoluut tegen. Dit is een argun~ent 
voor degenen, die achter ern schrijftafel zitten en er nli!len blijven 
zitten. Wanneer zeedienst met vaak her1 ver1 moeilijkheden te weinig 
zwaar gaat wegen, dan is men naar mijn mening o p  de verkeerde 
weg. Ik zie daarbij niet over het l ~ o o i d ,  dat bij een kleine marinr 
met weinig officiercn het vaak moeilijk is een ei1 ander te regelzn. 
Ik wil wei zeggen, dat bij de  Engelse marine d e  stemming heil 
anders is. Men wordt uaar niet bevorderó, wanneer inen niet een 
bepaalde tijd op zee heeft doorgebracht. Wanneer wij e,:n grotere 
marine zoudzn krijgen, zou ik altijd willen vasthor;d:n aan het 
,.zectijd halen". D e  beoordelingen, die daar worden behaald, tellen 
mijns inziens meer dan die van achter de zchrijftafel. Ik  kan dit 
gemakkelijk zeggen, omtlat ik heel goed achter een schrijftafel kail 
werken, terwijl ik ook aan boord heel best op mijn plaats ben. 
Anderen hebben er misschien meer inceiie mee dan ilc heb gehad. 

67345. D e  Voorzitter: Dit waren dus de  bezwaren van algemene 
aard. 

A. Tn oorlogstijd ben ik het niet eens geweest met de  wijze, waar- 
o p  de admiraals in Londen het zo ezns met elkaar waren, dat er 
niet tussen was te koinrn. 

67346. D e  heer Morthals: U bedoelt thans de  heer Furistncr en de  
heer Tcrtiiijtelera'? 

A. Ja. 

67347. De Voorzitter: Kuilt u dat  nog nader toelichten? 

A. Ja. Men kreeg bij de een geen gehoor, wanneer het bij de  
ander ook niet was gelukt door te dringen. Deze uitspraak van mij 
is misschien aangedaan door het parti-pris tegen bet geheel. 

57348. D e  Voorzitter: Gold dit voor u 3i!een of voor :edereen:> 

A. Voor iedereen. 

673&. D e  Vo~rzitt~;: ei5ici di. zakelij!: icvio-d ~iitgcjorfend op 
he; marinebeleid'? Is ~ c o r  &;e i iv~~i: ixg v a l  'e twer adn~irzais een 
bepaald belcid gevoerd, dat aniie:.s n x t  z c ~ i  rijg g-voerd'l 

A.  Ik k:,ri hei missch:en za ~ì;;drril.i;,in: t o a  ;i; chef van de  staf 
was, hei, ik dat De-aikincni zo hl';;i~ :i:oy:i;jii gchoud-n. Wij hilis- 
den op één vcrdiepi:lg. Aiir offici?rrn, die ale; nodig v,;aïzn. gngrn  
naar de  vloat. naar :ie 52sj3, e x  di;i!r ie M p c n  bij de iiitrusling van 
ue schepen en 'e: x - ~ v o e i c n  vza de vl3.i. li liielijk i~adzit ik werd 
aigezet. heeft e x  uitbreiding plaats g~:!;ld iz. naar rnijn inczing, e-ii 

te grote u:tbre!iiag. I-!e; ivds io:a ei:xi 1>-1.1 en i - ; ~  dacht i~iisscliirn, 
dat de oorlog Kort 70ii (i:i~ci~. %c11 be3i'i taen alierlei burearix ge- 
sticht. die naar mijn idee niet i i ~ d i g  mr:::. 

A. Men had officieren, t i e  i7.7?.rzn i . n s ~ : : - ~ e i i n  voor bepiajdi: 
taken. Ik Genk, d::i dit a';lcri.~s,! kcorde oA:r óe org::;isailc v;n Ge 
voorbereiding viii! de teï~rgkecji- íla:ir ?tiLcr!~\iid. hlen ixid cl: Sciîcrp- 
vaartinspertie, ik herinner i n i j  niet n1ecr kor  die andere ~ L I P C I I U X  

hertten. 

7 ,. 673-41. Et Vooraiiter: Kzn hei iiie: ee:: gnvctig zij11 geweert van 
toecemicg van werkza:inhed:n'? 

A. J:.. Dat z31 zeer zeker vak l?rt z z ~ i ì 1  zi jn zeweesi. !k begrijp 
oolí volkon?,-n. dal ~ff icieren.  die o~:der wo;;?.;n el1 een hojere rang 
berriken, niet meer aan b o r d  k:ii:nen w r r t - n  opgcborgeii. l!< vind 
het ioc!i jamn:er, d:t: I;?: gr::ee:~e 7 . 7 2 2  hrl  ;rei-smrel aan &e 'r,/.!:, 

- .  , . 
speciaal in Londen, zo groot wera. 1:; vjzd. d21 wij !r T V l i i l l m  va:? 
ons hebben aigebzcen iegenovnr de F,i?gil~cn. Door cl: gestvrijhrl6 en 
de  vriendelijkheid van de Engel:;er~ ! < ~ x ' c t i  ~ v l j  vnidk g~:r:. staiì<';i?u:-tt 
ini~emen in ons eigen belr,:~g. Tre2 I a i i ë  g::valieri !:eb ik v o x -  
gesteld n2;lr S L I ~ ~ . : ~ I T C  ',; gizi3, waar wij l:'ii!-rirc:e ::p eic-11 crr.cici ., 
waren. Wij rl-oesten ;iu alles van de Ei:g:!rrn krijzrn. D e t r  gedarhie 
vond gccn b:jrzi. 

67352. E e  hezr Kortlieis: Bedoelt i1 de ,oe.iachie zich me-r t e g a  
de Engelsen :e verwerrn? 

,k. Ne-il, om naar SLI-irianx t- cjL2.n. i k  voelde er ver! voor srn 
o p  eigen g r o d  te zijn, waï r  112en r u i t i ~ c r  ZOU I\:i,l*-en ciordei-n. 

67353. C e  heir  Kort?-z:s: klaar  siw indi-aK w2.s toch, clat w;j te 
toegeaflijkkeiti wareii t s g z ~ o v e r  cle Engelsen. 

i%. Jr. Ik heb hiermer. to-n ik i n  S~.irinnn:z rn C;ir::jao i?:as, 
vaak grancht. 

ik. ?,%'at de marine b=:;eit, hee-i dit cieciirs enige ii?lan&en ge- 
nomen, bij de l ïndxacht  heeit het veel Izngti g d ~ i i i r d .  De Ameri- 
k-ian-e ticepenson?rr~anL>.nt in  Ciiraqao was nog op het eiiand aan- 
wezig, t o a  ik weggips: de com:rLodoïc, die <ie :~?arinestrijsii<rrichtcn 
commander:de, was rerds vrrtrokkcn. 

67355. D e  Voorzitter: Had het naar uw oardeel vlugger gekuna? 

A. Ik weet het niet. Ik \+eet met, of :Tien schegin genoeg hall 
om alles te verschepei;. 

67356 De Voorzitter: U we-t dus  mei, weke  4edoeI:ngen bij de 
Arnelik anzn dan deze veitraagde de no'silicat e ten gr ondslag heobdn 
gelegen! 

D e  Voorzitter: Waarschijnlijk is het dus een zuiver technische 
kwestie gen7eest. 

67357. Jonkvrouwe Wttenaall vaar Sitoetwegen: U Lei zobv-n, dat 
er een spion was afgeze:. 

i$.. Ja,  in 1944 werd er een Surinamer ui t  Amstrïdam ais spion 
naar Brazilië overgebracht. Deze is daar  gepakt cri iir moajt deze 
z a k  nader onderzoekerr. 



67358. Jonkvrouwe Wttewcialf van Stoetwegen: Heeft u weleins 
gehoord, dat er in Suriname of Cura;ao Du:tse spionn-n naar Enge- 
land werden afgezet? De communicatie via Amerika was natuurlijk 
mogelijk. 

A. Ik heb hierover wrleens gehoord, maar ik weet geen bepaalde 
gevallen. Ik meen, dat  het alleen door de Amerikanen is doorge- 
geven, waarschijnlijk o m  meer zeggenschap in onze koloniën te 
krijgen. Dit is ook de  bedoeling geweest van de ophef, die er is ge- 
maakt door die Amerikaanse o~f ic~eren .  In het begin rijn onze men- 
sen er hard ingelopen. 

67359. De Voorzitter: 1s u ooit gebleken, dat het moreel van de 
troepen te w a s e n  overliet in Curaqao? 

A. Het is mij altijd meegevallen. 

67330. D e  Voorzitter: Waren er klachten over de legering of hct 
voedsel? 

A. Neen, ik heb hierover nooit ernstige klachten gehoord. 

67361. D e  Voorzitter: Ik heb hier een telegram van 23 Augustus 
1943, van vóór ~ i w  tijd dus, maar het zou kunnen zijn, dat  u iets had 
gemerkt van ge!ijksoortige toestanden. Het is afkomstig van de heer 
Carp, die in Canada is geweest, en het is gericht aan de  Minister van 
Oorlog. 

..Gehoord de teruggekomenen is het moreel onder uit Canada 
afkoastigen te Curaçao zeer slecht. Mij opgegeven redenen zijn 
o.a. barakken met ongedierte, WC'S doorloopend bevuild, sol- 
dateneten zeer slecht, blanken moesten gewapend loopen uit 
vrees opstand kleurlingen, o p  wacht moest met kleurlingen wor- 
den geslapen, in ziekenzaal lagen blanken en kleurlingen, de 
laatsten met geslachtsziekten, door elkaar.". 

Heeft u van dergelijke dingen iets gemerkt? 

A. Neen. Ik heb daar zelf geregeld geïnspecteerd. Ik heb weleens 
van vlooien gehoord en het zal er best eens vuil zijn geweest. Maar  
het was er in  het algeineen zindelijk. Ik denk, dat er hier in dit tele- 
gram wordt bedoeld de  kwestie van de  Zuid-Afrikanen. Dat  is een 
drama o p  zich zelf geReest. 

67362. D e  Voorzitter: Heeft u daarmee ook te maken gehad? 

A. I k  heb er in Curaçao mee te makcn gehad. Het  meeste heb ik 
er echter slechts van gehoord. D e  behandeling van deze mensen is 
bijzonder onplezierig voor hen geweest. 

67363. D e  Voorzitter: U bedoelt hier de  Zuid-Afrikaanse dienst- 
weigeraars? 

A. Een gedeelte van hen is naar Curaqao gestuurd. Het is een 
lastige behandeling geweest van deze heren. 

67364. D e  Voorzitter: Zijn ze minder goed behandeld dan  men 
dienstweigeraars behoort te behandelen? 

A. D a t  geloof ik niet. In Zuid-Afrika is het kwaad eigenlijk al 
begonnen. 

67365. D e  Voorzitter: Heeft u zelf nog iets o p  te merken, waar- 
van u meent, dat het voor de commissie van belang kan zijn? 

A. Neen. 

D e  Voorzitter: D a n  dank ik u voor de  verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

W. BOREEL. 
ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 
KORTHALS. 
OOSTERHUIS, grif f ier.  



ZITTING VAN DONDERDAG 15 SEPTEMBER 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, jonkvrouwe Wttewaall 
van Stoetwegen en de heren Korthals en Fokkema, leden, alsmede 
de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

DIRK REINHART ADELBERT VAN LANGEN, 
oud 51 jaar, wonende te Batavia, generaal-majoor, 

chef generale staf van het K.N.I.L. 

Hij legt de eed af als getuige. 

67441. De Voorzitter: Wilt u mij de verschillende functies op- 
geven, die u hebt bekleed van ongeveer 1940 tot einde 1945? 

A. Bij het uitbreken van de oorlog met Duitsland was il werk- 
zaam op he: oude Departement van Koloniën bij de VIde Afdeling, 
de militaire afdeling, waarbij de defensie-aangelegenheden betreffenoe 
Nederlandsch-Indië werden behandeld. Ik ben daar gebleven tot 
14 Juli 1940, toen ik in Duitse krijgsgevangenschap ben gegaan, waar- 
uit ik einde htfei 1945 ben teruggekomen. Gedurende de maanden 
tot mijn vertrek naar Indië op 18 September 1945 heb ik niets ge- 
daan. Na mijn aankomst te Batavia was ik onder leiding van admi- 
raal Helfrich belast met de uitzending van de Nederlandse troepen. 

67412. De Voorzitter: Wanneer bent u te werk gesteld bij het 
Ministerie van Koloniën? 

A. Op I Maart 1937. 

67443. De Voorzitter: Waaruit bestonden uw werkzaamheden? 

A. De VIde Afdeling is de militaire afdeling. destijds onder lei- 
ding van generaal Feuilletnu de Brz~yn, waar speciaal de defensie- 
aangelegenheden van Indië worden behandeld. 

67444. De Voorzitter: Als beroepsofficier hebt u te maken gehad 
met de kwestie van het erewoord. De commissie moet haar oordeel 
daaromtrent kenbaar maken en wij stellen het op prijs cm ven 
degenen, die daarmede te maken hebben gehad, te horen boe zij 
tegenover het geven van het erewoord aan de Duitsers hebben ge- 
staan. Ik zou het op prijs stellen ook uw oordeel daarover te horen. 

A. Ik heb gemeend de erewoordsverklaring, die mij werd voor- 
gelegd, te moeten weigeren, omdat ik van oordeel was, dat bet niet 
in overeenstemming was met de eed, die ik aan Hare Majesteit had 
afgelegd. 

67445. De Voorzitter: U bent dus in Juli in krijgsgevangenschap 
weggevoerd? 

A. Ja. 

67446. De Voorzitter: Hoeveel K.N.1.L.-officieren zijn er met 
u meegegaan? 

A. Het zullen er ongeveer 40 zijn geweest. 

67447. De Voorzitter: Het zal u waarschijnlijk bekend zijn, dat 
er voor de K.N.1.L.-officieren een verbod bestond om het erewoord 
te geven. Dit verbod is ingetrokken door de Secretaris-Generaal van 
Koloniën. Heeft deze intrekking ook nog een punt van overweging 
uitgemaakt? 

A. Volgens het internationaal recht is het mogelijk, dat een 
officier een erewoordsverklaring afgeeft, dat hij zich verder niet in 
de strijd zal mengen. In het voorschrift van het K.N.I.L. stond des- 
tijds een noot, die was gesteld door het Departement van dorlog 
van het leger in Nederlandsch-Indië, waarin stond, dat het de offi- 
cieren van het K.N.I.L. verboden was een erewoordsverklarii~g tr' te 
geven. Voor zover mij bekend, was deze bepaling speciaal in het 
leven geroepen in verband met wat wij de ,,inlandse vijand" noem- 
den, omdat men niet wenste, dat Nederlandse offic~eren zich tegen- 
over deze inlandse vijand zouden binden. 

Toen hier in 1940 de kwestie van de erewoordsverklaring naar 
voren kwam, heeft men op het Departement overwogen en ook vit- 
gevoerd, deze noot in het Indische voorschrift in te trekken, omdat 
de Nederlandsch-Indische officieren, die hier werkzaam waren, in 
alle opzichten gelijkgeschakeld waren met de Nederlandse officieren 
van het leger hier te lande. Daarbij komt, dat deze noot is ingettok- 
ken op het moment, dat generaal Witzkelman nog aan het onder- 
handelen was met de Duitsers over een acceptabele verklaring, die wij 
zouden moeten tekenen. Uiteindelijk is de beruchte verklaring uit de 
bus gekomen en, naar mijn mening, heb ik die niet kunnen tekenen, 
anderen zijn van oordeel geweest, dat ze het wel konden doen. Naar 
mijn mening heeft deze intrekking alleen plaats gevonden om de 
officieren van het K.N.I.L., die in Nederland waren en dienst had- 
den gedaan bij het Nederlandse leger, op &Sn lijn te stellen met hun 
coilega's van het Nederlandse leger. 

67448. De Voorzitter: Heeft de intrekking op dat moment riret 
min of meer de indruk gevestigd, dat dit een aanmoediging was om 
het erewoord te geven, omdat het eigenlijk de weg daarvoor vrij- 
maakte? 

A. Voor zover ik mij kan herinneren, heeft de intrekking plaats 
gehad vóórdat de erewoordsverklaring bekend werd. 

De Voorzjtter: Op 26 Juni 1940 is het verbod ingetrokken. 

A. Ik mag wel aannemen, dat het bij de Indische officieren alge- 
meen bekend was, dat generaal Winkeltnan aan het onderhandelen 
was over een acceptabele verklaring. Ik herinner mij o.a. het be- 
richt, dat generaal Winkelrnan een verklaring, die hem door de 
Duitser? was voorgelegd, had teruggewezen. Of het wa%r is, laat ik in 
het midden, maar dit werd verkondigd bij de officieren van het 
K.N.I.1,. Ik geloof niet, dat dit een reden kan zijn geweest om invloed 
uit te oefenen op de beoordeling van deze erewoordsverklaring. 

67449. De Voorzitter: Naar uw mening is er dus een zelfstandige 
beoordeling geweest van het erewoord? 

A. Ik heb het nu speciaal over het intrekken hiervan. 

67450. De Voorzitter: Naderhand is de definitieve tekst bekend 
geworden. Heeft men nu zijn oordeel uitsliiitend Isten afhangen van 
deze tekst, dus los van de voorafgegane intrekking van het verbod? 
U 7wt, dat het bij de beoordeling waarschijnlijk geen rol heeft g e  
speeld. 

A. Voor mij heeft het bij de beoordeling geen rol gespeeld; of 
voor anderen hetzelfde heeft gegolden, kan ik niet zeggen. 

67451. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: U zou dus onder 
geen conditie uw erewoord aan de Duitsers hebben gegeven? 

A. Neen. 

67452. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwe5en: Het is dus on- 
afhankelijk van het intrekken van het verbod voor de officieren van 
het K.N.I.L.? 

A. Het heeft bij mij geen invloed gehad. 



67353. D e  Voorzitter: Zijn hierover nog besprekingen gevoerd 
me: 5C.K 1.L.-oPlicieren? 

;a. Ik l i e b e r  over ;?espialten met de tegenwoordige generad 
Cieicl,  di. tegeïi~nooríiige generaal Mojer en overste Ter:nci4ie?l, 
dir  o? Bali is overleden: ook gei~eraal E~ig1t.s was hizroij t-geil- 
V.'OGrc!lg. 

57451. De Voorzitter: Hebben deze heren hun mening ook ken- 
baar gemaakt aan de andere K.N.1.L.-off~cieren? 

W. Voor zover mij bekend, hebben de Ieraren van de krijgsschool, 
dat waren destijds lxajoor Giebel, kapitzin Mojet en kapitein Ter- 

!!!cri, aan cie Ie:ïiiqgen-K.N.1.L.-oificierrn laten :vc!eil, dat  zij de 
erewoo!-dsverklaring niet acce$abe! achttei,. DI  toenmalige majoor 
Ei.glcs heeft dit ook rnedegeierld aan de officieren-leraren, die werk- 
zrie:n waren aan de Academie. 

67355. I i e  Voorzitter: V o r i n d e ~  degenen, die tenslotte hebbeii 
geweigerd hun erewoord te geven, een aparte groep bij de K.N.1.L.- 
officieren of is dit  een zuiver individue!e beslissing geweest'? Ik 
v:.a:ig dit, omdat u sprak over degenen, die op de krijgsschool waren. 

A Het merkwaardige feit deed zich voor, dat er van de Koloiliale 
Reserve geen officieren zijn gefieest, d!e de erewoordsverklaring 
hebben geweigerd.' 

67356. D e  Voorzitter: Had dat  een speciale betekenis of was het 
een toivallige omstandigheid? 

A. Ik denk, dat  zij er onder elkaar over hebbei? gesproken. Het 
1s nioge:,ih. dat het oordeei van de commandant. de tegenwoordige 
oveistc Sjngfer. van invloed is geweist. Ik heb geen contact gehad 
met ovel sie Slagicr. 

67457. D e  Voorzitter: Ik meen, dat hij wel heeft getekend. 

A,, Ja. 

57458. D e  Voorzitter: Ik mag dus deze conclusie trekken. dat u 
hebt geweigerd de verklaring te tekenen, omdet u meende, dat  deze 
in strijd was n:et de eed va11 trouw aan de Koningin? 

A. Ja. U kent de erevoordsverklaring en m.i. is die zo bindend, 
dat inen niets mocht doen of laten. dat de vijand nadeel kon be- 
rokkenen. 

67419. D e  kaarzitter: De laatste zin luidt: ,.Ik zal geen hapde- 
Iing begaan of ~.el7iiiin ale7r1:. \\a,trioor het Duitache Rijk sc'lade, 
van welken a'ird ook. zou k ~ i n i - 1 1  l i~? i - ï  " 

i\. Als men zich aan de letter zou hocden, zou men zelfs iemand, 
die naar de radio i~is lerde.  hebben moeten aangeven en dit ging mij 
toch wel een beetje al te ver. 

67450. D e  Voorzitter: D e  kwestie van het erewoord heeft later 
nog eens een r91 gespeeld, nl. nadat in 1942 de officieren opnieuw 
in krijgsgevangenschap waren gevoerd. Is LI daarvan iets bekend? 

,4. Neen, daar weet ik eigenlijk niets van. Ik was toen zelf in het 
gevangenerikaixp in Co!rii;z: de officieren. die zijn afgevoerd. rijn 
eerst gebracht naij: een kamp bij Nec;.ei:berg. Toen wij naderhand bij 
elkaar kwamen i r  Sta:?iriau, hebben wij onderling h r i l  weinig con- 
tact gehad, orr~dat de meningen zeer scherp tegenover elkaar ston- 
den. Wij hebberi het toen laten rusten, omdat wij in die tijd toch niet 
tot een oplossing konden komen. 

67461. D e  VoorzXer: Waarschijillijk was er de  tegenstelling tus- 
sen degenen. die i11 Jiili 1940 wel en niet het erewoord hadden 
gegeven? 

1%. Ja. 

67452 D e  l'ourzitfer: Later, toen de andere officieren ook in 
kiijpyevringe~cc'-ap vcren gegaln. is er opn:erlw een controverse 
ontstaan over de T ~ I ~ L L I ~  of men toen opnieuw een erewoord af zou 
geven. 

A, Medio 1?44. toen ik zelf in  Br.ar;Uenl;iir.g was. is er een aan- 
tal betaa1meertci.s naar Nedi.r!and teruggegaan om hier de adaini-  
sti-atie te voereri en ik nieev, dat zij ook wees een erewoordsver- 
klaiirig hebben afgegeven. 

67463. D e  Voorzitter: Misschien hebt u weleens gehoord van de 
groep-Uyfersc!rolrr? 

A. D e  groep-L'yterschout is er geweest vóórdat wij in Stanislau 
kwamen. Ik heb er wel veel van gehoord, maar, voor zover mij be- 
kend. weríi zij door het merendeel van hei Nedeïiaridse oi'ficieren- 
korps ten sterkste afgekeurd, uiteraard ook door de groep, die in 
1940 al had geweigerd de  erewoordsverklaring te tekenen. Ik zou 
haast zeggen, dat ik het te betreuren vind, en ik becchouw het als 
een grote omissie van de kampleiding, dat men niet onom*,vonden 
heeft vastgesteld wie de leiders hiervan zijn geweest en wie de 
sy~npathiserenden. Naar  inijil mening komen op de  lijsten zeer veel 
officieren voor, die n a d e r h a ~ d  aan mij hebben verklaard, dat zij 
helemaal niet wisten, dat  zij op de lijst waren geplaatst. 

67464. D e  Voorzitter: U bedoelt dtis, dat  er waarschijnlijk ten 
onrechte mensen op die lijst zijn gekomen? 

A. Ik heb heel sterk de indruk gekregen, dat er inderdaad ten 
onreclite mensen o p  die lijst zijn gekomen. 

67465. De Voortilter: U had dus gewild, dat na de oorlog hier- 
over een diiidelijke uitspraak was gekomen? 

h. 1k had gewild, dat de generaals. de  oudsten, die in het kamp 
waren, hadden vastgesteld wie de leiders en wie de sympathiseren- 
den waren. 

67466. D e  Voorzitter: Wie waren de laders  van het kamp? 

A. Toen ik in het kamp kwam, trad generaal H a c k ~ t r o h  op als 
kamnoudsie; v6ór die tijd vervulde generaal Nauta Piefer deze 
functie. 

67367. D e  Voorzitter: Bent u van mening, dat  op dit punt onze 
wetgeving herziening behoeft, dus dat  duidelijk wordt gemaakt of 
het al of niet geoorloofd is het erewoord te geven? 

A. Ja, m.i. wel. 

67468. D e  Voorzitter: In  1940 was het wat dit betreft een twijfel- 
achtig punt. In  artikel 10 van het Haags Verdrag staat: ,,De krijgs- 
gevangenen kunnen op hun eerewoord worden in vrijheid gesteld, 
indien de wetten van hu11 land zulks veroorloven." Het  I S  nu de 
\ raag of de  wetten van het land het veroorloofden. 

A. Ik ben Indisch officier, maar ik meen, dat  er in het Hollantlce 
Velddieilstvoorschrift, deel 11, een bepaliny: staat. 

67469. D e  Voorzitter: U doelt waarschijnlijk hierop: ,.ECD gegeven 
eerewoord moet onder alle omstandigheden met de uiterhtî aauwge- 
zetheid worden nagekomen." Dit is punt 635 van het Veldc?ienstvoor- 
schrift. 

h. Is  er ook niet een bepaling. dat  het aan de Nederlandse offi- 
cieren geoorloofd is dit te geven? 

67470. D e  Voorzitter: Neen. U bent dus wel van mening, dat het 
noodzakelijk is, dat er een bepaling is hoe men moet handelen? 

A. Ja. 

(17471. D e  Voorzitter: Wanneer bent LI uit krijgsgevangenschap 
teruggekomen? 

A. Eind Mei 1945. 

67472. D e  Voorzitter: Hebt u zich topn ergens gemeld? 

A. Ik  ben de  grens overgekomen en naar Weert gebracht. Ik  
werd naar huis gestuurd en ik heb mij toen :log extra gemeld bij het 
Departement van Overzeese Gebiedsdelen, dat destijds in Eindhoven 
b a s  gevestigd. 

67473. D e  Voorzitter: Welke mededeling hebt 11 gekregen? Kon 
L? zonder meer naar huis gaan of kreeg LI een bepaalde tijd veriof? 

A. Ik moest afwachten tot ik bericht kreeg. 



67474. De Voorzitîer: Voelde u dit als een bevel? 

A. Ik voelde het inderdaad als een bevel. Ik ben destijds niet de 
tegenwoordige overste Dufoitr naar Eindhoven gegaan met het ver- 
zoek inij naar Indië te sturen. Ik voelde mij als Nederlandscli-Indisch 
beroepsofficier verplicht onder die oinstaridigheden mijn plaats in te 
nemen bij de strijsiende troepen. Wij hebben daarbij gezegd, dat, 
indien mei1 ons over een uur wilde sturen, wij niet zouden kankeren; 
wij stelden ons dus volkomen ter beschikking van de Regering. 

67475. De Vmrzitter: U voelde het dus niet als een bevel in die 
zin, dat het u niet was geoorloofd u desondanks toch te melden? 
U zei, dat u werd medegedeeld, dat u moest wachten totdat u werd 
opgeroepen. 

A. Ja, die mededeling kreeg ik in Weert. 

67476. De Voorzitter: U voelde het niet zo aan, dat u desondanks 
toch niet ergens heen mocht gaan om te zeggen, dat u er was? 

A. In Weert heb ik de mededeling gekregen en ongeveer een 
week later, toen ik nog niets had gehoord, ben ik met overste Dufour 
naar Eindhoven gegaan om mij daar ten tweeden male te melden. 

67477. De Voorzitter: Veel officieren hebben deze mededeling 
gekregen met een termijn van een paar maanden en toen een offi- 
cier toevallig eens in den Haag kwam, bemerkte hij, dat verschil- 
lende collega's al op het Deprirtement te werk waren gesteld, die zich 
uit eigen beweging hadden opgeg,even. De officier, wie het betrof, 
meende, dat hij verplicht was te machten, totdat hij bericht kreeg. 
Daarom vroeg ik u of u het als een bevel had opgevat niet eerder 
iets te doen dan nadat LI inderdaad bericht had gekregen. 

A. Neen. ik heb het steeds geprobeerd. Na die tijd heb ik, waar 
het mogelijk was, het reizen was toen vrij ntoeilijk, het contact steeds 
onderhouden. Toen het Departement later naar den Haag werd 
overgebracht, heb ik inij elke keer, dat ik in den Haag kwam, en ook 
toen mijn gezin weer in den Haag kwam, geregeld met de ambte- 
naren en de militaire functionarissen van Overzeese Gebiedsdelen in 
verbinding gesteld. 

67478. De Voorzitter: U hebt zich dus na een week gemeld en 
wat is u toen geantwoord? 

A. Af te wachten totdat ik nader bevel kreeg, omdat men het 
nog niet eens was over de indeling. Als ik het mij goed herinner, 
heb ik in Juli nog eens contact gehad en daarna nog eens in Augustus, 
terwijl ik nog geen bericht had gehad. Tol ik naar Indië ging, heb 
ik dit contact gehouden. 

67479. De Voorzitter: Tenslotte heeft men u gezegd. weer in 
dienst te moeten komen? 

A. De Zaterdag vóór 18 September hoorde ik van majoor van 
rkrn Nrwvcl, die op de staf van de Prins was geweest, waar hij was 
opgeroepen, omdat hij het hoofcl van de ontsilappingsorganisatie was, 
dat hij een telegrain uit Londen had gelezen, waarbij ik was aan- 
gewezen om op Dinsdag via Engeland naar Indië te vertrekken. Zater- 
dagmiddag en Zondag kon ik geen contact krijgen en op Maandag- 
morgen heb ik mij onmiddellijk met het Departement in verbinding 
gesteld en ik kreeg dezelfre dag bericht, dat ik Dinsdag naar Indië 
moest vertrekken. 

67480. De Voorzitfer: Wanneer u dus zelf niets had gedaan, had 
u het bericht waarschijnlijk te laat gekregen of op een zeer korte 
termijn vóór uw vcrtrek? 

A. Inderdaad. Ik heb het bericht gekregen en ik kan wel zeggen, 
dat het Departement van Overzeese GebiedsdeLen: en met name de 
heer Wegemans, zich buitengewoon heeft ingespannen oin dit bericht 
te achterhalen. Hij heeft de hele middag getelefoneerd en Maandag- 
middag vijf uur had ik het d-finitieve bericht, dat ik de volgende dag 
om twee uur moest vertrekken. 

67481. De Voorzitîes: Het bericht van de heer van den Heuvel 
was dus persoonlijk? 

A. Het was strikt persoonlijk, het was een vriendendienst van 
hem. 

67482. De Voorzitter: Vindt u het niet eigenaardig, dat zelfs van 
de kant van het Departement alles in het werk moest worden gesteld 
om een oproep gewaar te worden voor iemand, die de volgende dag 
reeds moest worden uitgezonden? 

A. Het is inderdaad eigenaardig. De toestanden waren echter nog 
vrij ongeregeld en ik heb er mij niet mee beziggenouden en gedaan 
wat men mij opdroeg. 

67483. De Voorzitter: Het bevel, dat u Dinsdags weg moest, was 
op hlaandagmiddag nog niet uit eigen beweging op het Departe- 
ment ontvangen? 

A. Neen. 

67484. De Voorzitter: Heht u de indruk, dat, wanneer u zelf niet 
actief was geweest, u misschien niet was opgeroepen of in een veel 
later stadium? Of stond de oproep buiten uw bemoeiingen? 

A. Ik geloof niet, dat dat het geval is. In ben destijds voor 
deze uitzending aangewezen door de Minister van Oorlog in over- 
leg met de Minister van Overzeese Gebiedsdelen, omdat ik als het 
ware als K.N.1.L.-officier aan ae Minister van Oorlog werd uit- 
geleend om de uitzending van de Nederlandse gezagsbaraljons in 
Indië te helpen voorbereiden. Ik moest mij melden bij admiraal 
Hcl fr i~h ,  die Bevelhebber Strijdkrachten Oosten was, in Ceylon. 

67485. De Voorzitter: Met wie bent u toen naar Indië gegaan? 

A. Ik ben naar Indië gegaan met overste Tcrrneulen, die het be- 
richt ook via de staf van de Prins heeft gekregen, de toenmalige 
kapitein Kruithof en luitenant Switsnr. 

67486. De Voorzitter: Hebben zij op soortgelijke wijze hun op- 
roep gekregen? 

A. De heren Krz~ithof en Switsnr waren bij de staf van de Prins 
en hebben het bericht op Zaterdag ontvangen. 

67487. De Voorzitter: U bent dus via Ceylon naar Indië gegaan? 

A. Ik ben eerst naar Engeland gegaan en toen met het vliegtuig 
naar Ceylon. Toen ik daar aankwam, was admiraal Helfrich ver- 
dwenen. 

67488. De heer Korthals: Wanneer kwam u daar aan? 

A. Omstreeks 25 September ben ik uit Engeland vertrokken en 
over de reis naar Ceylon heb ik acht dagen gedaan, dus ik ben begin 
October daar aangekomen. Met een troepentransportschip ben ik naar 
Singapore doorgegaan en vandaar weer inet een vliegtuig naar 
Batavia. 

67489. De heer Korthals: Het was dus even nadat generaal 
Christison met zijn legermacht op de rede van Batavia was ver- 
schenen? 

A. De dag, nadat admiraal Hclfrich in Batavia kwam, ben ik 
gekomen, ik meen, dat het 11 of 12 October was. 

67490. De Voorzitter: Had u in Engeland een bepaalde instructie 
gekregen? 

A. Ik had geen instructie. 

67191. De Voorzitter: Welke instantie in Engeland had u opge- 
roepen? 

A. Ik meen generaal Doorrnan. 

67493. De Voorzitter: Was generaal Doonrzan niet chef staf van 
de Nederlandse strijdkrachten? 

A. Ik heb hem in Londen ontmoet. Ik kan nog zeggen, dat er 
eigenlijk een grote verwarring heerste. Toen wij vertrokken, wisten 
overste Teriizez~len en ik niet anders dan dat generaal Doorrizan hoofd 
van deze missie (ik zal het zo noemen) zou worden. Toen ik in 
Londen kwam, bleek mij, dat ik het hoofd was. Als ik dit in Hollancl 
had geweten, had ik wel een instructie gevraagd. Ik meldde mij dus 
argeloos bij generaal Doorr?zarz in Londen en toen bleek mij, dat ik 



zelf het hoofd was. Ik heb toen geen instructie gekregen, omdat 
men zei, dat ik alles zou horen van admiraal h'elirich, waar ik mij 
dan ook prompt heb gemeld. 

67493. De Voorzitter: U wist op dat ogenblik wel, dat u was 
uitgezonden voor de voorbereiding van de opleiding van de gezags- 
troepen? 

A. Speciaal voor de uitzending: in het begin waren er i 7  batal- 
jons en naderhand is het opgevoerd tot 27. 

67494. De Voorzitter: Waar werden de gezagsbataljons opgeleid? 

A. In Nederland. Nadat ze waren gevormd, zouden ze naar Indie 
gaan en dan zou in India of op Ceylon hun opleid~ng verder plaats 
vinden. Toen op een gegeven moment de admiraal met zijn staf naar 
Batavia vertrok, zijn deze troepen doorgestuurd en toen heeft zich 
het geval voorgedaan, dat de ,.Alcaritara" in de baai van Batav~a 
terug heeft moeten gaan naar Malakks. 

67495. De Voorzitter: Vertelt u dit geval eens precies. 

A. Zij hebben daar moeten wachten, totdat ze weer naar Java 
mochten teruggaan. 

67496. De heer Korthals: Wilt u nog even preciseren hoe zich dat 
in die dagen heeft toegedragen? 

A. Ik lag op dat moment in Batavia in het hospitaal en ik weet 
het dus alleen van horen zeggen. Het bataljon was vlak bij Batavia 
toen het bericht kwam, dat de Engelsen weigerden het schip toe te 
laten in verband met de omstandigheden en dat het op last van de 
Engelsen naar Malakka werd gedirigeerd. 

67497. De heer Morthals: De Engelsen waren in die dagen van 
mening, dat de komst van Nederlandse troepen provocerend zou 
werken? 

A. Vermoedelijk zal dat de oorzaak zijn geweest. 

67493. De Voorzitter: Weet u ook of zich destijds iets dergelijks 
heeft voorgedaan met de mariniersbrigade? 

A. Vermoedelijk ligt het op precies hetzelfde plan, want de mari- 
niers zijn ook naar Malakka gedirigeerd. Alleen het bataljon van 
overste van Rijn is in Batavia gekomen. 

67499. De heer Korthals: Bent u van mening, dat, wanneer de 
troepen wel in Batavia zouden zijn ontscheept, het een gunstige 
werking had gehad? 

A. Naar mijn mening had het een gunstige werking gehad. 

67500. De heer Korthals: In welk opzicht? 

A. Voor het moreel van allen, die met ons wilden samenwerken. 
Ik moet echter direct naar voren brengen, dat deze troepen ten 
enenmale ongeoefend waren voor de strijd tegen de IndonesiGrs. 

67501. De heer Korthals: Het feit van hun aanwezigheid zou 
kracht hebben bijgezet aan het Nederlandse gezag? 

A. Ongetwijfeld en het zou ook het prestige van dit gezag, wat in 
een Oosterse maatschappij van zoveel belang is, hebben verhoogd. 

67502. De Voorzitter: Wat u zegt over de ongeoefendheid, gold 
waarschijnlijk niet voor de masiniersbrigade. 

A. Neen, die waren in Amerika opgeleid. 

67503. De Voorzitter: Weet u zeker, dat dit een bevel van 
Engelse kant is geweest? 

A. Dat weet ik niet zeker. 

67505. De Voorzitter: U hebt zoëven gezegd, dat, toen u in 
Batavia was aangekomen, u zich had gemeld bij admiraal Helfrich. 

A. Ja. 

67506. De Voorzitter: Wat heeft admiraal IIelfrich tegen u ge- 
zegd? Heeft hij u een instructie gegeven? 

A. Hij heeft mij geen instructie gegeven, maar hij heeft mij wel 
opgedragen onmiddellijk het contact op te nemen met de diverse 
K.N.1.L.-instanties om voornamelijk de verzorging van de Neder- 
landse troepen in beschouwing te nemen. Ik wil wel even naar voren 
brengen, dat men 17 bataljons zonder iets naar Indië heeft ge- 
zonden. Ik bedoel dus, zonder dat men hospitalen, een orgsnisatie, 
zoals tegenwoordig de R.I.M.I. is, magazijnen, enz. had. Deze troe- 
pen moesten volkomen terugvallen op alles, wat het K.N.I.L. in dezen 
kon presteren. Het K.N.I.L. was verspreid over een groot gedeelte 
van Zuid-Oost-Azië en had zwaar geleden door de oorlog en vooral 
door de krijgsgevangenschap. Ik meen zelfs, dat ongeveer 50 van 
de officieren van gezondheid is omgekomen tijdens deze gevangen- 
schap. Op zich zeif was dit dus al een buitengewoon moeilijk pro- 
bleem en naar aanleiding van het werk, dat toen onder de ogen is 
gezien, is de tegenwoordige generaal Calmeyer naar Indië gezonden 
om de z.g. Calrneyer-eenheden te vormen. We noemden ze zo, omdat 
daardoor in deze tekortkomingen werd voorzien. 

67507. De Voorzitter: Waar bevonden zich de gezagstroepen, 
toen u in Batavia aankwam? 

A. In Engeland. 

67508. De Voorzitter: Ze waren dus nog niet op Ceylon? 

67509. De Voorzitter: Hoelang zouden ze daar moeten blijven? 

A. Enkele maanden, dat hing af van de geoefendheid. Het batal- 
jon I1 13 R.I., dat ik zelf onder mijn commando heb gehad, bestond 
voor een groot gedeelte uit afgeoefende dienstplichtigen. 

67510. De Voorzitter: Wanneer zijn de gezagsbataljons op Cey- 
lon aangekomen? 

A. Die zijn nooit op Ceylon geweest. Zij zijn rechtstreeks naar 
Batavia gegaan en daar afgebogen en teruggegaan naar Malakka. 

67511. De Voorzitter: Wanneer was dat? 

A. Dat moet in de tweede helft van November zijn geweest, de 
juiste datum weet ik niet. 

67512. De Voorzitter: Indien een Nederlandse autoriteit een rol 
zou hebben gespeeld bij het terugsturen van deze troepen, wie zou 
dat dan zijn geweest? 

A. Daarop kan ik geen antwoord geven. 

67513 De Voorzitter: Zou het de heer van Mook zijn geweest, 
of de heer Helfrich? 

A. Ik kan niet aannemen. dat admiraal Helfrich het zou zijn 
geweest, voor zover ik de admiraal keil en met hem heb samen- 
gewerkt. 

67514. De heer Korthals: Ik neem aan, dat de admiraal en u, 
bij wijze van spreken, op de uitkijk hebben gestaan naar de gezags- 
troepen. 

A. Ja. 

67515. De Voorzitter: Was de heer van Mook toen opperbevel- 
hebber? 

67504. De heer Korthals: Weet u ook of er van Nederlandse h. Die is altijd opperbevelhebber geweest, omdat hij Luitenant- 
zijde krachtig op aangedrongen is bij de Engelsen, dat ze we! zou- Gouverneur-Generaal was. 
den worden ontscheept? 

07516. De Voorzitter: Hij stond dus boven admiraal Helfrich? 
A. Volgens de geruchten - ik leg de nadruk op geruchten - 

is dit wel geschied en met name door admiraal Helfrich. A. Ja. 



67517. De heer Korthals: Was er een nauw contact met de opper- 
bevelhebber? 

A. Voor zover mij bekend wel. Ik heb in die tijd de heer iJaiZ 
Mook nooit ontmoet. 

67518. De heer Korthals: Het contact heeft dus alleen plaats ge- 
vonden tussen de Luitenant-Gouverneur-Generaal en admiraal Hel- 
frich.7 

A. Vermoedelijk wel. Misschien ook met generaal van Oyeiz, die 
legercommandant was. 

67519. De Voorzitter: Kwam u in Indië in een bepaalde organi- 
satie? 

A. Neen, ik moest zelf mijn staf vormen en toen is uitgemaakt, 
dat ik een heel aparte afdehng rou worden van het Dep~r ten~ent  
van Oorlog, dat destijds onder generaal Mourer stond, die uit Austra- 
lië is gekomen. 

67520. De Voorzilter: Was hij lang in Australië geweest? 

A. Ik meen de hele oorlog. 

67531. De Voorzitter: In welke flinctie? 

A. Oorspronkelijk is hij van de militaire administratie. 

67522. De Voorzitter: U hebt dus zelf een organisatie oppe- 
bouwd, waarvan u het hoofd werd. Wie waren hierbij nog meer 
betrokken? 

A. Overste Ter112eulen, die met mij was uitgezonden, heeft on- 
middellijk een andere functie gekregen en daarvoor heb ik in de 
plaats gekregen de toenmalige majoor Luci~singer. 

67523. De Voorzitter: Weet u ook, wanneer die uit Nederland is 
vertrokken? 

A. Begin Augustus. Hij is met een groep Indische officieren naar 
Engeland gegaan om daar te helpen bij de opleiding van de gezags- 
troepen. 

67524. De Voorzitter: Hij zal waarschijnlijk later dan u in Bata- 
via zijn gekomen'? 

A. Als het later is geweest, kan het maar enkele dagen hebben 
gescheeld, want ik herinner mij, dat ill hem onmiddellijk heb ont- 
moet. 

67525. De Voorzitter: Hij is dus bij uw organisatie ingeschakeld? 

A. Ja. Ik kan wel zeggen, dat de organisatie vrij summier is 
gebleven, want naar mijn n~eniilg heeft speciaal generaal Mourer 
onvoldoende oog gehad voor de moeilijkheden, die aan de orde 
waren. 

67526. De Voorzitter: Wat voor moeilijkheden waren dat? 

A. Speciaal wat betreft de verzorgirig. Het K.N.I.L. was door 
de oorlog volkomen ,.afgetuigd" en is zelf mei een aantal onder- 
voede mensen weer in het geweer gekomen. 

67527. De Voorzitter: Wat had er, naar uw oordeel, moeten ge- 
beuren? 

A. Men had mijns inziens eerder de hulp van Nederland moeten 
inroepen. 

67528. De Voorzitter: Wie bedoelt u met men? 

A. Het K.hT.I.L. 

67529. De Voorzitter: Naar uw oordeel is het legerbestuur van 
het K.N.I.L. in gebreke gebleven om de toestanden zo te maken 
zoals zij behoorden te zijn? 

A. Ja. Of het eerder resultaat had opgeleverd kan ik niet be- 
oordelen, want ik weet niet in hoeverre de Koninklijke landmacht 
in een reorganisatieperiode was, maar mijns inziens had hierop wel 
eerder de aandacht gevestigd moeten worden. Wet initiatief is nu, 
naar mijn mening, van de Koninklijke landmacht zelf uitgegaan. 

67530. De Voorzitter: Wie waren de verantwoordelijke mensen 
van het bestuur van het K.N.I.L.? 

A. De legerconmandant was destijds generaal van Open; als 
chef stuf heb ik aangetroffen generaal Uh1 en als hoofd van het 
Departement generaal Mourcr. 

67531. De Voorzitter: Vloeide hetgeen u noenit het verzuim of 
de onjuiste beoordeling voort uit een bepaalde overtuiging of was 
liet ein zuiver militaire aangelegenheid? 

A. Ik heb het idee, dat men heeft gedacht, dat het K.N.I.L. meer 
kon p~esteïen. 

67532. De Voorzitter: Het was dus concurrentie tussen het 
K.N.I.L. en de K.L.? 

A. Dat wil ik niet als zodanig zeggen. Voor mij zelf heb ik vaak 
de indruk gekregen, dat men heeft gedacht, dat er bij de strijd, die 
011s in lildo~iesië stond te wachten, weinig beroep zou worden gedaan 
op deze iilstandhouàingsorganisaties en dat daarom het K.N.I.1,. hei 
wel kon opvangen. Dit is, geloof ik, de hoofdzaak. Daarnaast heeft 
zich het feit voorgedaan, dat ik heb gevoeld - of het juist is. laat 
ik in het midden -, dat men het van het K.N.I.L. niet prettig vond, 
dat een K.N.1.L.-officier deze KL.-troepen verzorgde. 

De Voorzitter: U zou ook een omgekeerde conclusie kunnen 
trekker,. 

A. Toen overste Fro~t'ijiz en overste van Houfen, die met een 
missie naar Indië zijn gestuurd, bij mij kwamen en mijn oordeel 
hieromtrent vroegen, heb ik gezegd, dat zij er goed aan zouden 
doen een KL.-officier hoofd van mijn afdeling te maken en mij in 
het K.N.I.L. terug te later, gaan. Waarom het zo is, laat ik in het 
iiiicicien, ik kan het niet bewijzen. Ik zeg nogmaals, dat ik het niet 
kan bewijzen, het is een aanvoelen, Het is de reden geweest, dat ik 
deze mededeling heb gedaan aan overste Frowijrz en de toenmalige 
overste van Houteil. 

67533. De Voorzit-ter: Beschouwde men het als iets minder- 
waardig5, dat een K.N.1.L.-officier dit werk deed of achtte men het 
organisatorisch niet juist? 

A. Generaal Mourer had willen hebben, dat deze troepen niet 
al\ K L -o~lderdeel uitkwanien, maar als het ware werden gedetacheerd 
bij het K N.1 L. Het was dur een verschil van opvatting Zo uitge- 
sproken heb ik deze opvetting niet aangetroffen bij de generaals 
vnri Olen en U h [ ,  d ~ e  het, naar mijn mening, wel graag zouden 
hebben gezlen. Zij vonden de gekozen vorm mijns inziens niet on- 
overi\oinelijk. 

67534. De Voorzitter: Was het opwerpen van dergelijke compe- 
tentieverschillen in overeenstemming met de ernst van het ogen- 
blik? 

A. Mijns inziens niet. 

67535. De Voorzitter: Verviel uw taak geheel of gedeeltelijk 
doordat de gezqstroepen werden teruggestuurd? 

A. Neen. het ging gewoon door; het betrof tenslotte de uitrus- 
ting. Deze troepen, die onvoldoende waren uitgerust voor de tro- 
pische oorlogvoering, moesten opilieuw worden uitgerust 

67535. De Voorzitter: U ging dus uit van de veronderstelling, 
dat de terugsturing tijdelijk was. 

A. Inderdaad. 

67537. De Voorzitter: Munt u nog iets mededelen over het beleid 
tot einde 1945, waarvan u ineent, dat het van belang voor de com- 
missie kan zijn? 

A. Iets, dat misschien van belang is om te beoordelen, is, dat 
er in November, het kan ook eind October 1945 zijn geweest, 
vrij heftige botsingen hebben plaats gevonden te Batavia tussen de 
Ainbonnezen van het K.N.I.L. en de extremisten. Het is mij be- 
kend, ik heb de telegrammen er over gelezen, dat men van Engelse 
zijde deze K.N.1.L.-afdelingen uit Batavia heeft willen verwijderen. 
Hiertegen heeft admiraal Helfrich op de meest krachtige wijze ge- 
protesteerd en het is hem gelukt de afdelingen in Batavia te houden. 
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67538. De heer Korthals: Wat was uw indruk van de Engelse 
troepen, die er destijds waren? 

A. De Engelse troepen geloofden het wel. 

67539. De heer Korthals: Waren het niet meest Brits-Indiërs? 

A. Er  waren zeer veel Brits-Indiërs. Mijns inziens hebben de 
Brits-Indische troepen zeer weinig gedaan. In een later stadium heb 
ik in Semarang het commando overgenomen van ezn para-brigade 
en van generaal Darling heb ik veel medewerking en hulp onder- 
voilden. 

67540. De heer Kortlials: Werden er in die periode van Engelse 
kant geen voorschriften vastgesteld, die naar de mening van de 
Nederlandse militairen het hooghouden van het wettig gezag eigen- 
lijk moesten tegenhouden? 

A. Daarop kan ik u geen antwoord geven. 

67541. De heer Korthals: Een voorschrift b.v., dat men alleen 
maar tnocht schieten, wanneer er op de man zelf werd geschoten? 

A. Men heeft inderdaad de inzet van Nederlandse troepen be- 
perkt voor zover mij bekend. In die tijd had ik niets te maken met 
de operatieve inzet van de troep, dus wat ik meedeel, weet ik van 
hetgeen ,,menM in Batavia vertelde. Ik kan daarover dus geen posi- 
tieve mededelingen doen. Het andere kan ik uitdrukkelijk zeggen, 
omdat ik daarover de telegrammen heb gelezen. 

67542. De heer Korthals: ,,Menv zei indertijd in Batavia, dat, 
wanneer er iets zou gebeuren, waarbij naar onze mening ingrijpen 
nodig zou zijn, van Engelse kant de order zou zijn gegeven niets te 
doen en alleen op te treden, indien een Engels militair zelf zou wor- 
den bedreigd. 

A. De situatie is zuiver defensief geweest. Men heeft de €wee 
K.N.1.L.-bataljons, die zijn gekomen, pertinent tegengehouden. 

67543. De heer Korthals: Naar uw mening heeft het dus de 
situatie uitermate bemoeilijkt. 

A. Inderdaad. 

67544. De Voorzitter: Weet u nog hoeveel troepen er in Batavia 
aanwezig waren, Nederlandse en van het K.N.I.L.? 

A. Van het K.N.I.L. moeten het ongeveer twee bataljons zijn 
geweest. 

67545. De Voorzitter: Waren er ook troepen van de Nederlandse 
landmacht? 

A. Neen. Er waren ongeveer twee bataljons K.N.1.L.-troepen en 
een landingsdivisie van de marine. 

67546. De Voorzitter: Weet u wie de commandant was van de 
bataljons en de commandant van de landingsdivisie? 

A. De commandant van de landstrijdkrachten was de tegen- 
woordige generaal Meier; hij had als tweede man onder zich overste 
vun den Berge en als bataljonscommandanten de toenmalige overste 
Breelnoz~er en de toenmalige majoor Mollinger. Als commandant van 
het vak van de Nederlandse troepen in Batavia trad destijds op 
generaal Schilling. 

67547. De Voorzitter: Weet u de naam van de commandant van 
de landingsdivisie? 

A. Neen. 

67543. De heer Korîhals: Waren de twee K.N.1.L.-bataljons tot 
niets doen gedoemd? 

A. Neen, zij zijn wel ingezet. Zij hebben in de omgeving een 
bepaald vak gekregen, maar zij werden wel in hun bewegingen be- 
perkt. 

67549. De Voorzitter: Formeel hadden de Engelsen dus de zeg- 
genschap? 

A. Ja, zij hadden het commando. Generaal Schillirig stond onder 
generaal Christison. 

De Voorzitter: Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen en ik 
sluit het verhoor. 

D. R. A. VAN LANGEN. 

ALGERA, voorzitter. 

WTTEWAALL VAN STOETWEGEN. 

KORTHALS. 

FOKKEMA. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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Sub-Commissie PI 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter en de heren Fokkema 
en Fens, leden. alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquetebesluit: p. 

Verhoor vxn 

WILLEM ANTONIUS MARIA LOOMANS, 
oud 55 jaar, wonende te Venlo, luitenant-ko!onel der infanterie. 

Hij legt de  eed af a!s getuige. 

68077. D e  Voorzitter: Welke functie !leeft u bekleed na (Ie bc- 
kl-ijding van het zuiden? 

'4. Ik  was toegevoegd pan het hoofd van het Centraal Indelings- 
bureau Koninklijke Landmacht in Eindhoven vanaf eind April 1945 

65078. D e  Voorzitter; Wat heeft u gedaan vóór deze dat i in~? 

A. Na de capitulatie heb ik eerst afgewikkeld als kapitein-adjudaiit 
van de 5de divisie. Ik bcn een maand bij de 0-boiiwdienst geweest 
tot eind 1940, waarna ik bij de inspectie van de  distributie bcn 
gekomen. In 1942 moesten wij ons melden als krijgsgevangeiieii. 
Ongeveer vier maanden ben ik in Neurenberg geweest. Ik  ben terug- 
gestuurd voor een maagoperatie. Nadat ik een tijd heb gerust, oen i j <  
weer bij de inspectie van de distributie teruggekomen als inspecteiir 
voor Limburg. Aangezien 11: door de N.S.B. werd gevolgd, omdat er 
ongenoegen was geweest met N.S.B.-ambtenaren, moest ik daar weg- 
gaan. Ik heb toen tot de bevrijding niets gedaan. Ik was tocn adjudant 
van de O.D. in Limburg bij de iilegaliteit onder generaal Jaris. 

68079. D e  Voorzitter: Bedoelt u hier de bevrijding van het zuiden 
van het land? 

A. Ja. We zijn uit Venlo weggegaan en via Duitsland in Twen:e 
terechtgekomen, waar wij zijn ondergedoken. In Twente zijn %e 52- 
vrijd begin April 1945. 

68080. De Voorzitter: Heeft u toen direct de fiinctie gekregen l71j 
het C.I.K.L.? 

A. Ik ben nog even bij de O.D. in Twente geweest. Ik kreeg tocri 
bericht, dat generaal van Nijiiattcvl had uitgezocht waar ik was, om- 
dat  hij mij nodig had voor het C.I.K.L. in Eindhoven. Ik heb inij 
gemeld bij gcr:eraal van Nijnattc,r~. Aanvankelijk ben ik aan hem 
toegevoegd geweest. N a  een vergadering in Londen heeft hij inij 
belast met de functie van hoofd van het Bureau Gezagsbataljon~ 
Indië. 

68081. D e  Voorzitter: Hoelang heeft u deze functie bekleed'? 

A. N a  de bevrijding van Indië, in Augustus 1935, kwam het De- 
richt, dat deze uitzending niet zou doorgaaii. Geleidelijkaan is toen 
het Bureau Afwikkeling gekomen. 

68082. D e  Voorzitter: Bent u tot 20 November 1945 bij deze 
dienst gebleven? 

A. Ja. Later ben ik weer toegevoegd aan generaal van Ni j t~artoi  
en begin 1946 ben ik overgeplaatst naar de staf van de 3de niilitaire 
afdeling in Vught. 

68053. De f oorzitter: Kuct  u ons ~ r t s  vertellen van de  gang \,al, 

zaken bij de gerlg;bataljons in ~ i u  tijd? 

A. Toen het Bureau Gezagsbataljons Indie nerd  opgeheven, 
heeft geiier;tal van Nijnattrrz mij opgedragen een verslag o p  ;e maben 
over de werkzadmheden van het C.I.K.L. 

D e  Voorzitter: Ik  zo^: het zeer op prijs stellen dit van u te inogeîi 
o n t v ~ i g e n .  

A. Zou ik het later van u mogen terugontvangen? 

D e  Voorzitter: Wij zulien het u terugzenden. 

A, Destijcis heb ik een splitsiilg gemaakt in  het eigenlijke werk 
van het C.I.K.L., het aIgemeen gedeelte, de oprichting, de  ministeriële 
beschikkingen, die er zijn geweest. Generaal van Nijnatten heeft dit 
gel-ekend o p  l 5  Februari 1946. Er  komt ook een organisatiesc'nenia in 
\ o o r  en al'zonderlijke verslagen van de afdelingen Indeling Officieren, 
Indeling Onderofficieren; het verslag van de afdeling Bureau G e z a p  
bataljons Indië; het verslag van de Afdeling Expeditionnaire i\Iacht. 

68084. D e  Voorzitter:  DI^ I S  voor ons Teer wairdevol. Kunt  u d: 
ifihsud van dit rapport onder ede bevestigen? 

A. Ja, voor wat betreft het verslag van , ,Bure~u  Gezagsbataljoni 
Indie". Ik heb de gegevens van de iiide!~ilg van officieren en ohder- 
officieren en van de Expeditionnaire Rlacht bij anderen ingeuonner!. 
Wat  betreft het Bureau Gezagsbataljons Indië heb ik d ~ t  van het 
begin tot het einde meegemaakt. 

68085. D e  Voorzitter: Behalve voor wat u van derdzn hebt ge- 
hoord, staat u in voor de  jiiistheid van dit verslag? 

A. Ja. Zeer zeker voor de afdeling Bureau Gezagsbataljons 
Indië. 

68086. De Voorzitter. K ~ i n t  u mondeling een kort overziciilje 
l;;ervan geven? 

1 1 .  Direc: na de bevrijding van het zuiden des 1ai:ds werd te 
Eind!iovcn in hei leven geroepcn liet C.I.K.L., het C.V.B. ,:n Sectie :<V 
van het Militair Gezag (B~rreari Oost- en West Indische Zaken). 

Deze inste1lingei-1 stonden in verbinding met de  chef Militair !3c;cag 
te Briissel, terwijl er evenems contact werd opgrnomen met de per- 
schillende Departem'enten te Londen. 

Aanvankelijk werd het personeel, dat zich beschikbaar stelde voor 
deelname aan de bevrijding van Nederlandsch-Oost-Indië, aangenonlm 
door Sectie XV van het Filitair Gezag ( B u r e a ~  Oos t  r n  -West In- 
dische Zake~ll .  

Deze aritoriteit ontving van het Ministerie van Overzeese Gzbirds- 
delen een schrijven van 7 hlaart 1945, waarin werd verzocht maat- 
regelen te treffen o m  personeel voor het basisbataljon aan te nemen 
ei1 dit te dirigeren op het United Kingdon~.  

68087. De Voorzitter: U noeiilt hier de datum 2 Maart 1915. Js 
dairvóór o p  dit gebied niets b i l ~ o i ~ l e r s  gebeurd! 

A. Dat  kan ik u niet zeggeil, omdat ik er toen nog niet was. Eerst 
was dit in ilan6ki-i geie$ van gi::craal B o , ~ g t ~ s  van Bureau XV van 
hlii;ruir Ge~::g. Later is c;.! i i o 3 ~  gti',eia.~ll VFN Nijiiattrri van het 
C.I.K.I.. overgenonien. Tk i < o x  hierop iater iiog tzriig, Het  bataljon 
basisti'oepzn zoci volgci~s schrijven van de liinister van Overzeese 
Gebiedsdelen vail 7 8  Februari 1945 bestaan uit 95 officieren, of 
personeel ciat tot officier voor speciale diensten kon worden benoemd 
(ingenieurs. diploma M.T.S., chirurgen, internisten, kennis magazijn 
beheer, e n . )  en uit 920 onderofficieren, korporaals en manschappen 
(alle vaklieden als o.m. hoofdmonteurs, automonteurs, chauffeurs, 
loodgieters, bakkers, slagers, hospitaalsoldaten, inagazijnknechten, 
schrijvers, enz.). Totaal 1015 man. 



D e  opzet was, dat dit personeel zou worden ondergebracht in een 
transit-xrnp in Engeland en vandaar uit op transport zou word211 
gesteld naar Australië. 

Aasgezien echter het C.I.K.L. en het C.V.B. over veel meer gegevens 
keschiiiten en het hoofd van Tectie XV van het Militair Gezag zich 
meer ging belasten met de werving van het N.1.C.A.-personeel, werd 
de werving van het militaire persorieel, bestemd voor Indië, al vlitg 
overgenoriien door het hoofd C.I.K.L. (generaal-majoor A. A. vav! 
Nijlzatten). 

Door het hoofd van het C.I.K.L. werd als comma.ndant van liet 
basisbataljon aangewezen de  reserve-kapitein 711. Keunirig, di2 de 
opdracht ontving met enke!e onderofficieren de nodige voorbe- 
reidingen te trefken. 

Als eerste richtlijn voor hei tot stand brecgen van een organisatie 
voor het uitzenden van troepen naar Indië werd een afschrift orit- 
vangen van een door de Minister van Oorlog a.i. verzonden schrijven 
van 12 Maart 1945, gericht aan de hoofdintendant te Breda, waarin 
werd uiedegedeeld, dat het in het voornemen !ag, in de  naaste toe- 
komst een aanvang te maken met overzending van personeel, bestemd 
voor de gezagsbataljons Indië, vanuit het bevrijde gebied naar het 
Verenigde Koninkrijk. 

Hieroij werd bepaald, dat bedoeld personeel in Nederland zou 
worden ingelijfd en pas in het Verenigd Koninkrijk van kleding zou 
wordin voorzien. 

Wij hebben toen ter zake nog verschillende brieven gekregen, o.a. 
een brief van 11-4'45 van het hoofd Afdeling Militaire Zaken van 
het Ministerie van Overzeese Gebiedsdelen aan de Minister van 
Oorlog te Londen, waarin te kennen werd gegeven, dat, indien het 
glan tot uitzecding der gezagsbataljons voortgang zou nebben, met 
de uitzending van de gezagsbnta!jons e-n aanvang zou worden ge- 
maakt. nadat het personeel van het z,g. basisbataljon was uitgezoi~den. 
D e  bedoeling was dus, dat eerst het basisbataljon zou worden gevori~id 
er: daarna de  nodige gezagsbataljons. 

68088. D e  heer Fens: Ontaardde dat basisbataljon eigenlijk niet 
in een N.1.C.A.-zaak? Wat was eigenlijk de bedoeling van het basis- 
bataljon? 

A. Het was eigenlijk de kwartiermaker voor de gezagsbataijons, 
dt: basis dus voor de nog te vormen bakljons. Het  was de bedoeling 
het basisbataljon en 3 gezagibataljons samen te stellen, waarn~ede dan 
de totale sterkte van rond 4000 man, zoals deze sterkte voorlopig was 
vastgesteld, bereikt zou zijn. 

D e  reeds naar aanleiding van dit schrijven dd. 13-3-'45 in werkelijke 
ciienst geroepen oorlogsvrijwilligers werden gelegerd in het dorp 
Eersel in afwachting van hun uitzending naar Engeland. Deze merisen 
zaten daar te zitten en er gebeurde niets. Z e  hadden geen uniformen. 
llitzcnding van deze oorlogsvrijwiiligers was niet mogelijk ~ o l a n g  
door C.C.S. te Washinc!r>n geen tc1es:einming werd verleend. 

Op 10 X4ei en 31 Mei I945 werdcn de eerste groepen oorlogsvrij- 
willigers naar E,iigeland uitgezonden ter sterkte van 225 man. 

68089. D e  heer Fens: R7i1ren dat de gezagsbataljons? 

A. Ja. 

68090. D c  Voorzitter: Waren dat  de oorlogsvrijwilligers, die zich 
in de  maanden September en October, dus direct na  de bevrijding van 
het zuiden, hadden opgegeven? 

A. Ja. Toen ik in dienst kwam, in April 1945, waren ze al in 
Eersel. 

68091. D e  Voorzitter: Werden deze mensen in dat  kamp geoefend? 

A. Neen, ze hadden niets. E r  waren geen uniformen, geen wapecs. 
Er  waren mensen bij uit het zuiden, die bij wijze van spreken gezn 
~choenen  aan de voeten hadden. 

68092. D e  Voorzitter: Was dit geen taak voor S.H.A.E.F.? 

A. Het was de bedoeling, dat deze mensen in Engeland werden 
gekleed. In  d e  brief, die ik zoeven heb aangehaald en was gericht aan 
de hoofdintendant, stond uitdi~kkelijk, dat  deze mensen in Engeland 
zouden worden gekleed. hlpc wachtte steeds a i  tot men zoii \+orden 
uitgezonden. Het  aras  echter helemaal niet voorbereid. D e  mensen 
Narin vol enthousiasme gekomeri, hebben in Eindhoven gelegeri en 
veren  daar in een schooi ondergebracht. Later zijn ze naar Eerrel 
gegaan. Daar  werd wat theorie gegevcn, maar verder kon men niets 
doen. 

68093. D e  Voorzitter: D e  gedachte van de gezagsbataljons dateerde 
ai van jareti tevoren. 

A. Daar weet ik niets vanaf. Toen die groep van 225 man naar 
Engeland ging, heb ik ze nog weggebracht naar Til'ourg. 

68094. D e  Vooszitler: Was dit in het kader van de gezagstroepen 
of in  het kader van de Expeditionnaire Macht? 

A. In  het kader van de gezagsbataljons Indië. Deze mensen warcii 
dus bestemd voor het basisbataljon. Op 11 Mei werd een telegralri 
ontvangen van de Minister van Oorlog, dat, in  afwijking van het tot 
heden gebeurde, in de movement-orders voor oorlogsvrijwilligers, be- 
stemd voor de gezagsbataljons, als bestemming moest worden aan- 
gegeven: Vv7rottesley Park Camp te Wolverhanip!on. 

E r  werden maatregelen getroffen omo voor zover er legeringsr~tinite 
aanwezig was, doorlopend oorlogsvrijwiliigers in  werkelijke dienst te 
hebben, die o p  het eerste sein zouden kunnen vertrekken. Bij schrijven 
van het hlinisterie van Overzeese Gehiedsdelcn dd. 4 Mei 1945, af- 
deling Militaire Zaken, nr. 1639, gericht aan  de  hlinister van Oorlog 
te Londen, werd voorgesteld in afwachting van de beschikbaarstelling 
van een Brits Transit Camp 400 oorlogsvrijwilligers, verminderd met 
het reeds uit Nederland vertrokken personeel, bestemd voor de gezags- 
bataljons, 100 man N.I.C..4.-personeel en 100 inan oorlogsvrijwillig~rs 
der luchtstrijdkrachten uit te zenden naar het kamp te  Wolver- 
lian?ptori. 

68095. D e  Voorzitter: Wie maakte die bestemming precies uit? 

A. n a t  weet ik niet meer. 

D e  T700rzit:er: Men zou kunnen vermoeden, dat  dit werd beslst 
door het C.I.K.L. 

68096 D e  heer Fens: Had  de N.I.C.A. ook iets met de  militaire 
organisatie te maken? 

A. Het  waren eigenlijk geen militairen. 
We kregen in die tijd veel telegrammen, dz ene keer ging het 

transport. wel door, de andere keer weer niet. 
Op  12 en 13 Juni 1945 had een bespreking plaats ten Departenleute 

van Oor!og te Londen, bij welke bespreking aanwezig waren: 
luitenant-generaal A .  A.  van Nijnatten, hoofd C.I.K.L.; generaal- 

majoor T'ernieus v. d. Loeff van het Departement van Overzeese Ge- 
biedsdelen; luitenant-kolonel Copperis van het Departement van 
Overzeese Gebiedsdelen; kolonel Thal Larsen, hoofd C.V.R.; kolonel 
mr. J. Meyneii, wnd. secretaris-generaal van het Departement van 
Oorlog; luitenant-ko!onel K. Silbiger, hoofd Afdeling I van het De-, 
partement van Oorlog. 

I n  dit tijdperk ben ik in functie getreden als hoofd van het Gezags- 
bataljon Indië. 

Het doel van deze besprekingen was de mogelijkheid na te gaan om 
27 000 man (20 000 man Gezagsbataljons Indië, 5000 man N.I.C.A. 
er1 2000 man Air Force) te verschepen naar Australië, binnen elen 
periode van 6 maanden en een ontwerp voor een vrrschepingsschema 
vast te stellen, hetwelk aan C.C.S. te Washington kon worden voor- 
gesteld ter goedkeuring. 

Bij dit bureau werden behalve enige andere oificieren ook de 
recerve-icepitein Keuning, commandant van het bataljon basistroepen 
er, een aantal officieren en minderen ingedeeld. 

Het  bilreau had, aan de hand van het verslag van de vergadering in 
Londen, tot taak te zorgen, dat steeds een voldoend aantal oorlogs- 
vrijwilligers gereed was voor uitzending (oproeping door C.V.B.). 

Ik  ging dan naar het C.V.B. en deelde daar mede. ho'everl mensen 
ik in  de kampen kon gebruiken. 

Voor oproeping vac officieren en onderofficieren ging ik naar het 
C.I.K.L. Ik had ook de zorg voor het transport van de  aanmeldings- 
bureaux n l a r  de kampen, evenals voor het transport van de kampen 
naar Ostende en tevens voor d e  politieke testing en het in  orde 
brengen van alle administratieve bescheiden, benodigd voor de  uit- 
zending. 

68097. D e  heer FokBema: Wie was in  die tijd hoofd van het 
C.V.B.? 

12. Kolonel Thai Larsen. Telkenmale bij opkomst werden door het 
hoofd C I.K.L. aan de Minister van Oorlog voorstellen e n  voor- 
drachten ingediend voor aan bepaalde militairen zn aan niet militaire 
specialisteli toegedachte rangen en functies. E r  kwam b.v. een specialist, 
een chirurg, onder de wapenen, die zijn praktijk zou neerleggen o m  te 



helpen aan de bevrijdirig van Indië. Wanneer deze man nooit in dienst 
was geweest, was de grote moeilijkheid voor welke rang hij in aan- 
merking zou komen. In  die tijd is e i  ook ecn nieuwe rifdeling in het 
leven geroepen, het C.V.K. onder de  reserve-majoor Schipper, die de 
kainpen onder zich had. Ik moest a!leen zorgen, dat  de kampen vol 
kwamen, later leeg kwamen en dat  ze weer bijtijds werden gevuld. Het  
C.V.K. had de zorg deze mensen te legeren en te voederi en hen zoveel 
mcgelijk bezig te houden. Dit centraal vrijwilligerskamp werd een ge- 
weldige: organisatie o p  de duur. Men sprak zelfs van ern ditisie- 
Srhipper. 

68098. D e  Voorzitter: Welke autoriteit stond onmidddlijk govin 
al deze organisaties: 

A. Het C.V.K. hoorde onder kolonel Thal Larsen van het C.V.B. 
Ik hoorde onder het C.I.K.L., onder generaal van Nijnatteri dus. 

68099. D e  Voorzitter: Welke autoriteit stond onmiddellijk boven 
deze beide afdelingen? 

A. De Minister. Met Militair bezag of dergelijke instanties hadden 
wij niets uit te staan, ook niet later in den Haag. 

Maatregelen werden genomen, in overleg met C.V.K., om legerings- 
ruimte te krijgen voor ten minste 700 man, waardoor l-iet mogelijk zou 
zijn om, ingaande 12 Juii 1945, per dag 100 man uit te zenden naar 
het kamp Great Malvern in Engeland. 

Legeringsruimfe werd verkregen door het in gebmik nemen van de 
in Nederland gelegen kampen: de Rips, Hulten, Wanroy en EIilvaren- 
b e k ,  met een totale capaciteit van ruim 1000 man. 

In  ieder van deze kampen was aanwezig een vaste kampstaf van 
C.V.K. voor het verzorgen van legering, voeding, orde, oefe- 
ningen, enz. 

O p  11 Juli 1945 werd een schrijven ontvangen vac  de Minister van 
Oorlog te 's-Gravenhage (Afd. L.S.G. Nr.  392), waarin werd ixede- 
gedeeld. dat op 23 Juli 1945 het kamp Malvern iniells in Engelxd 
gereed zou zijn. 

In dit schrijven werd verzocht maatregelen te treffen, om de  
eerste groep van 2000 man, sarnengesteid als aangegevcn in de notulzn 
var, de o p  12 en 13 Juni te Londer, gehouden vergadering, in groepen 
van ?O0 man per 3 dager; naar Engeland te dirigeren en wel zodanig, 
dat de  eerste groep aldaar op 26 Juli 1945 zou aankomen. 

Tevens werd in dit schrijven medegedeeld, dat, aangezien nog geei1 
beslissing genomen was betreffende de  uitvoering van het volledige 
iiitzendingsschema, voorlopig uitsluitei~d de  eerste groep van 7000 
man opgeroepenen naar Engeland kon worden uitgezonden en tot 
nader order geen persorieei meer zou worden uitgezonden. E r  was 
toen alleen een groep van 225 man naar Engeland, die op 10 Mri  en 
21 Mei zijn vertrokken. 

68100. D e  Voorzitter: Gingen deze mensen rechtstreeks naar 
Wolverhampton? 

A. Ja. 
Voorafgaande aan deze uitzending moesten o p  23 Juli 1945 70 

man, bestemd voor de vaste kampstaf, te Great Malvern aanwezig 
zijn. Dit naar aanleiding van een mondelinge bespreking met overste 
Aizdré de la Porte o p  11 Juli 1945. Deze 70 man zouden de kwartier- 
niakers zijn voor de duizenden mensen, die naar Engel;lqd zouden 
worden getransporteerd. Deze mensen haalde ik uit de kampen, hoe- 
wel ze eigenlijk bestemd ivaren voor het basisbataljon. 

68101. D e  Voorzitter: Was dii een willekeurige keuzz of had u 
hierbij bepaalde criteria? 

A. ili meen, dat  ik he!, gevraagd, wie er ueg  wilde. Ik heb hier- 
voor natuurlijk geep chiriirgen en inte-nisten genomen, m'tar de ecn- 
voiidige man, die gern brpaalde specialiteit had, gesiuurd. 

68102. D e  Voorzitter: Mochten de  oorlogsvriji\~illigers zelf hun 
keuze bepalen, of zij naar de Expeditionrisrre Macht gingen, dal> wel 
naar de gezagstroepen, of werd dit van hogerhand besl~st? 

A. Ze hadden zelf de  keuze. N a  de bevrijding van het weiten is 
er een geweldige toeloop in Eindhoven geweest. 

Maatregelen werden ge'roffen om deze 70 man op 33 Juli 1945 
~anwezig  te doen zijn, alsmede om op 33 Juli en op 1, 4 en 7 
Augustiis telkens 300 man en op 10 Augustus 145 man (îotial 1345 
man, als aandeel in de groep van 3000 man) naar Engeland lilt tc 
zenden. Dit moest van tevoren allemaal goed beheh.cn worden :n ik 
moest er ook rekening mee houden, dat  ik de kampen vol kreeg. I k  

moest diis eerst weter, wdnneer de mensen weggingzn, waarna ,k bij 
de aanmeldingsbureaux en het C.V.B. zaken kon gaan doen om 
nieiiwe oorlogs~rij.il~illiperc te krijgen. Dit I \  alien?aal misgeiopen, want 
die transpor:en zijn nooit o p  tijd doorgegaan. 

68103. D e  Vooszilter: Wasen de  kampeil allern in  het zuiden van 
tie t land? 

A. Ja. Later is de B.S. ook ingeschakeld. 
Aangezien behalve personeel voor de gesagcbataljons Indië, even- 

eens perso~ee l  voor de  Luchtstrijdkrachten en voorts nog cadetten en 
officieren van het K.W.I.L. :ot de  eerste over te zenden groep vali 
2000 man behoorden, moest îevorer: overleg worden gepleegd met de 
luchtstrijdkrachten en met het D q a r t e m x t  vrin Overzeese Gebieds- 
delen. Aangezien inmiddels in het noordzn en w r s t ~ n  van het land de 
opgerichte B.S. weer zou wordeii opgeheven, werd aan de oorlogs- 
vrijwilligers, afkomstig uit de B.S., voorrang verleend bij de indeling 
in de  gezagsbatnljons Indië. In verband hiermeùe werd contlct opge- 
nomen met kapitein Pruys, verbindingsofficier van de staf B.S., 
waardoor het mogelijk werd reeds o p  23 Juli 3943 300 i-iian van de 
E.S. bij de  gezagsbat~ljoiis op te nemen. Dit personeel was alsnog 
bestemd om als technici te worden opgenomen in het basisbataljori. 
Aan deze eis werd slechts in geringe mate vold:~a!l, zodat er nood- 
gedwongeil personeel, bestemd voor het basisbataljon, zowel als voor 
het gezagsbataljon, door elkaar moest worden uitgezonden. 

Tevcns werd aan de  B.S. de grlegeriheid gegevcp om de Liainp-n 
te vullen en te blijven vullen, totdat er geen personeel meer van de 
B.S. beschikbaar zou zijn. Hierdoor werden de oorlogsvrijwilligers 
uit het zuiden des lands, die zich reeds in Septeinbrr 1333 hadáen 
opgegeven als oorlogsvrijwilliger, met bestemming \?oor de gezags- 
bataljons, achtergesteld, ofschoon er zeker een groot aantal van die 
oorlogsvrijwilligers lid was geweest van de  O.D. of andere illegale 
organisaties. Ik kreeg deze opdracht, maar ik vond het niet juist. D e  
mensen, die bij mij in de illegaliteit hebben gewerkt, hadden zich ook 
opgegeven voor de gezagsbataljons en moesten toen wachten, oindat 
de B.S. uit het westen en noorden van het land voorgingen, omdat 
deze toen nog bij de  B.S. waren, maar sinds á e  bevrijding van het 
zuiden van het land bestond daar geen B.S. meer. 

68101. D e  Voorzitter: Van wie kreeg LI dit bevel? 

A. Dat weet ik niet precies meer 

68 105. D e  Voorzitter: Er waren maar twee mogelijkheden; 
generaal van Nijnattelz of de  Minister. 

A. Ik kan het me  niet herinneren. 

68106. D e  heer Fens: Namens wie kwam kapitein PYLLYS n u  
eigenlijk? 

A. Namens de  B.S., waarbij hij verbindingsofficier was. 

D e  Voorzitter: Daarmee stond hij toch niet in  hiërarchisch verbarid. 

58107. D e  heer Fens: I-lad hij contlct mei de generaal of n i d  de 
Minister? 

68108. D e  heer Folikc~~aa: Was dat een aritoriteit, aan wiens op- 
drachten gevolg moest worden gegeven? 

A. Ik kan het me niet precies meer voor de geest halen. Jammer ge- 
noeg heb ik dat hierin niet duide1:jk verwerkt. Ik  meen wel, dat hij met 
generaal var: N ~ l n u t f e ~  heeft gesproken. 11, ben er in  ieder geval van 
overtuigd, dat ik niet ellee11 zoider v e e r  de opdracht van kapitein 
Pvuys heb opgevolgd en de zuiderlingen heb achtergesteld bij de  
noorderliilgen en westerlrngeil. Ik meen nu  wel, dat  ik de  opdracht 
lieb ontvangen van generaal van Nilrzntt~ri. 

68109. De Voorzitter: Hacl hij daartoe dv bevoegdheid? Was de 
Minister hier niet de bevoegde instantie? 

A. Dat  durf ik u niet te zeggen. Ik weet niet of de  Minister in deze 
n k e n  is gekend. Ik was bij dat  bureau natuurlijk maar een lage gocl- 
heid in het grote verband. Kapitein Pruys is toen veel bij mij geweest. 
PI: heb na de bevrijding met hem ecn reis naar l.iet noorden gemaakt. 
In  Leeuwarden was toen het Fries bataljon klaar. Kapitein Pvuys 
raadde mij aan, dit bataljon, 0:?î toch gereed was, alvast in te schaitelrn 
en de andere rnenscr, nog even te laten wachten. Op de overweging en 
<.e orders, die ik zeker heb gekregen, heb ik er moeite voor gedaan, dat 



deze mensen eerst zouden worden uitgezonden. Dit is niet doorge- 
gaan; later zijn ze als lichte infanterie-bataljon uitgezonden. 

D e  uitzending van J30 man op 23 Juli, zoals ik zoëven heb gezegd, 
kon, o p  last van de Engelse instanties, niet op 23 $.Ai, doch pas o p  
25 Juli plaats hebben. Totaal werdzn op die &ag 267 man uitgezonden, 
bestemd voor het basisbataljon. Dit aantal kon niet worden bereikt in 
verband liiet geneeskundige of politiekc testing. Op 31 Juli 1915 o!n 
17.15 uur werd, terwijl de  300 man, bestemd oin op 1 August~is te 
worden uitgezonden, klaarsf?onden, door die Engelse instantie inede- 
gedeeld, dat de transportei1 van de gezagsbataljons waarschijnlijk tot 
16 Augustus werden uitgesteld. 

In  verband hiermede weiden de ooïlogsvrijwilligers vastgehouden 
in de kampen in het zuiden. totaal 1270 man, en er wzrclen m a t -  
regelen getroffen, dat de oorlogsvrijwilligers, die al waren opgeroepen 
om <Ie kampen in Neder!and we-r te vul!en nu het vertrek vail de 
anderen, aan deze oproei, ge'n gevolg zoiiden geven. 

681 10. D e  Voorzitter: Van wie wcrd dit bericht ontvangen'? 

A. Van de  Engelse i~stant ies ,  die voor he: vervoer zorgden. 

68111. D e  Voorzitter: Dit was dus een kwestie van vervoer? 

A. Ja, dit was zuiver een kwestie van vervoer. We hadden veel 
meer mensen kunnen uitzenden, wanneer het vervoer goed gelopen 
had. 

Inmiddels werd bericht ontvringeii, dat de uitzending vsn telksas 
300 man ZOLI kunnen plaats heb'sen o p  S, I l en l 4  Augustus. Op deze 
data werden respectievelijk 317, 320 en 322 man iiitgeronderi. Hierbij 
gerekend d e  reeds op 25 Juli uitgezonden 267 man met inbegrip van 
de reeds eerder uitgezonden 225 man, zijn er o p  16 Augustus in 
totaal 1451 man uitgezoiiden. 

Volgens telefonische mededeling van luitenant-kolonel Silbiger 
zou het laatste transport, dat op 17 Augustus 1915 zou plaats vinden, 
tut nader order gern doorgang vinden. 

Maatregelen werden getroffen om de kampen weer tot een sterkte 
van 1000 man ruim o p  te voeren. 

68112. D e  Voorzitter: Vleet u ook: wanneer precies die 225 m a n  
naar Australië zijn gegaan? 

,a. Dat durf ik u niet te zeggen. Ik weet alleen. dat ze o p  10 en 
31 hlei naar Engeland zijn vertrokken, Ik weet ook niet of ze recht- 
streeks naar Australië zijn gegaan. 

Op 5 September 1945 werd door de Minister van Overzeese Ge- 
biedsdelen eer? schrijven gezonden aan de  Minister van Oorlog, welk 
schrijven in afschrift werd ontvanger., waarin mededeling s e r d  gedaan 
van de aanwezigheid van de ruim 1200 man in Engeland en ruim 1000 
man in Nederlaiid, zoals ik zoëven reeds heb gezegd. 

In  dit schrijven werci verzocht te mogen vrrneinsn of deze laatste 
groep, dus de  1000 man in NeJerland aanwezige manschappen, nog 
kon worden uitgezoiiden en tevens niet de mededeling om de aan- 
neming van vrijwilligers. bestemd voor de gezagsbataljans, stop te 
zetten. 

Op 3 Sejtemher 1945 weid bij schrijven van de hlinister van O,~r!og 
medegedeeld, d-,i i9 v e ! - i s ~ d  :?!ei ?e ci?its.la:ic van Jnn'ln door de 
Ministerraad a.as brci3:i-i: 2e iiilzrr-:<kg v2Ln d r  ong-ocf.i.,xk gezags- 
brttzljons gern doorgang ie do(:rl ?i,?:l:,-, doc5 i!? de p1a:its daarvar! 
ecn aantal ge3efende lichte ini'a~lteriebataljons uil te z-ndzn. 

68113. De l;eer Fens: Hoe kwam men aan die bataljons? Op dat 
n-,onieiit warer; ze n;~ssc:lien evenmin geoefend als de  gezagsbatalions. 

A. Dat  waren meer organisaties, die bij elkaar waren gebleven uit 
de  illegaliteit. 

681 14. D e  heer Fokkernsi: Dat waren zeker oud-militairen? 

11. Zeker: die waral? er ook bij. E r  waren onderdelen, die in hun 
geheel ilit de B.S. voortkwamen. Toen ik de opdracht krceg, dat de 
B.S. moest viPórgaan, heb ik een lezing gehouden in Rotterdani 0111 

de cezagsbataljons in hun geheel over te krijgen met de conin?:~r?- 
danten van het strijdend en niet strijdend gedeelte van de O.D. De 
mensen gaven zich in massa op in het westen. 

6811 5 D e  Voorzitter: Wat was 1111 precies de betekenis vaii de 
w!jz:g!ng van gelagstroepen in 3icl~le ~nfanter iebatal~oni? 

-1. In verband ixet de capitclatie van Japan is door de Minister- 
raad besloten de  uitzending van de or,geoeïende gezagsbataljons gecii 
doorgang te doen via'cien, doc1.i in plaats daarvan een aantal ge- 
oefende lichte iiifrtnterieb?,taljons uit te zenden. Het  vel-dimde hier de 

voorkeur geoefende mensen uit te zenden. Oud-militairen van 1940 en 
mensen, die bij de O D.  waren geweest, kwamen hiervoor meer in  
aanmerking. 

681 16. D e  Voorzitter: Dit betekende dus een versnelhg van de 
procedure. 

-1. Vermoedelijk wel. 
Op  3 Yeptember 1945 werd in een schrijven eveneens vernield, dat 

de uitzending van de gezagsbataljons normaal doorgang zou vinden 
tot het basisbataljon en de beide eerste gezagsbataljons compleet 
waren. 

O p  10 Mei 1945 werd een telegram verzonden uit Melbourne, dat 
de 1200 man, aanwezig in Engeland, en de 1000 man, aanwezig 
in Nederland, konden worden verscheept, doch dat  dezen niet naar 
Australië, doch rechtstreeks naar Batavia moesten worden gezonden. 

Op 13 september I945 ontving reserve-kapitein Keming de  op- 
dracht van de staf B.N.S. om een L.I.B. te vormen en hiervoor te 
bestemmen het personeel, aanwezig in de kampen. Het  overschietende 
personeel. dat nog in de kainpen aanwezig was, werd, voor zover 
geschikt, iïcg uitgezonden naar Engeland om alsnog te worden inge- 
deeld bij het basisbataljon (22 man) en overigens ter beschikking 
gesteld van de in oprichting zijnde lichte infanteriebataljons. Totaal 
zijn diis uitgezonden 1473 man. Daarvan waren bestemd voor het 
basisbataljon 1015 man (inbegrepen de 225 man in Australië); de rest, 
458 man, was bestemd voor het eerste gezagsbataljon. 

Meer is door nlle omstandigheden en de capitulatie niet uitgezonden. 
Het basisbata!jon is inderdaad via Malakka ir. Indië terechtgekomen, 
eveneens 455 man van het eerste gezagsbataljon. Een gedeelte van wat 
ik in de kampen had, is naar I1 5-lZ.1. gegaan, dat ook naar Indië is 
gegaan als infacteriebataljon. 

68117. D e  Voorzitter: Zijn al deze troepen uiteindelijk in Indie 
terechtgekomen' 

A. Ja. voor zover ik weet wel. D e  kampen in Hulten, Hi1v:ireti- 
beek en de Rips zijn ter beschikking gesteld van de Expzditionnaire 
klacht. het kamp Wanroy werd aangehouden voor het legeren van 
personeel, dat naar de vaste kampstaf te  Greal  Malvern werd uit- 
gezonden. 

In  de werkwijze heb ik de voor- en nadelen en de bez.waren, die ik 
heb ondervonden, aangetekend. 

Wet werven van het personeel voor indeling bij d e  gezagsbataljons 
had plaats o p  de volgende manier: 

Voor officieren: via Departement van Oorlog: voordien via 
C.I.K.L.; 

voor onderofficieren: via C.I.K.L.; 
voor oorlogsvrijwiiligers: via C.V.B.; 
voor geneeskundig personeel: via I.G.D.L.; 
voor administratief personeel: via I.M.A. 

A.in deze instanties werd door het hoofd van het Burean Gezags- 
bataljons verzocht o m  o p  een bepaalde dag en plaats het door hem 
gevraagde personeel in werke!ijke dienst te doen komen. 

Geregeld werden hierbij lijsten van personen gevoegd, die zich 
schrii'teiijk d a r  wei mondeling c p  het Biireau G.B.I. hadden genield 
voor irideliiig bij de Gezagsbataljons Indië. Van alle delen van het 
land kwamen de mensen naar Eindhoven om te worden uitgezonden. 

68 1 18. D e  Voorzitter: Waarom meldden deze mensen ~ i c h  niet 
direct bij het gewestelijk aanmeld~ngsbureau? 

A. Ze meenden, dat ze vanuit Eindhoven vlugger werden uitge- 
zonden. 

Hel  in de kainpzn aankomende personeel werd daar geregistreerd, 
van pav. books voorzien en opgenomen in de voeding en legering van 
het kamp. Door genoemd personeel werden de personeelsgegevens 
ingevr~ld, aan de hand waarvan contrôlelijst, registratiekaart, delegatie- 
formulier en verdere adininistratieve bescheiden, alsmede werdrn de 
verbandacten opgemaakt. die door het hoofd van het bureau werclen 
bekrachtigd. Het geven van leiding en voorlichting bij het in orde 
brengen van de administratieve bescheiden was toevertrouwd aan ezn 
officier en 2 onderofficieren, die bij de  oprichting van de L.I.B. zijn 
o\e:.gegaan naar de staf R.N.S. te Apeldoorn, ten einde daarbij hun 
werk voort te zetten. 

Het personeel kreeg reeds bij zijn oproep de opdracht de distributie- 
bescheiden in te leveren, zich door tussenkomst van het naastbijgelegen 
aaiimeldingsburea~i voor oor!ogsvrijwilligers te doen keuren bij e,eri 
keuringsraad, vervol~ens moesei: zij zorgen in het bezit te zijn va11 een 
bewijs van politieke betrouwbaarheid, afgegeven door het hoofd van 
de P.O.D. ter plaatse. 



Direct bij aankomst in het kamp werd het personeel politiek getest 
door testsergeanten, de keel werd uitgestreken, ten einde de reactie va;t 
te stellen van diphtherie, en verder werden alle bescheiden klaar- 
gemaakt voor uitzending naar Engeland. 

Vóór de uitzending van een groep naar Engeland werd hiervan 
telegrafisch mededeling gedaan aan hel hoofd bureau Londen van 
het Departement van Oorlog en aan de  kampcommandant te  Great 
Malvern. Het vervoer werd aangevraagd voor de kampen naar het 
station te Tilburg aan het C.V.K. en voor de trein- en bootreis aan  
de Engelse instanties. D e  security-lijsten werden aangeboden aan het 
hoofd van het Bureau Nationale Veiligheid. D e  verpleging en betaling 
van de  contante bedragen werden centraal geregeld door het hoofd 
Bureau Gezagsbataljons 111dië. 

D e  voeding werd elke dag met auto's naar de  kampen vervoerd. 
111 elk kamp was een van de voor uitzending bestemde officiereli 

aangewezen als contactofficier tussen hoofd Bureau Gezagsbataljons 
en de kampcommandanten, alsmede tussen het hoofd voornoemd en 
het voor uitzeilding bestemde personeel. 

D e  tiid, door het personeel in de  kampen door te brengen in af -  
wachting van zijn uitzending, werd, voor zover zulks in verband met 
kleding en schoeisel mogelijk was, besteed aan het houden van theorie, 
exercitie-oefeningen en sport. 

Buiten de vele bezwaren en moeiIijkhedeil, die te overwinnen waren: 
zijn vooral de punter, van belang, die de  opzet van het te bereiken 
doel stagneerden of onuitvoerbaar maakten. 

l " .  Op  de  simpele aanwijzing, dat  het in het voornemen lag, 
binnen afzienbare tijd, oorlogsvrijwilligers uit d e  bevrijde gebieden 
uit te zenden naar het Verenigd Koninkrijk, moesten vrijwilligers 
worden geworven. Het niet ter beschikking hebbcn van kleding, onder- 
goed, schoeisel, wapenen, uitrusting en ander oefenmateriaal werd 
hierbij als een zeer grote tekortkoming aangevoeld. 

2". Met zeer veel enthousiasme werd door duizenden jongelieden 
in het land gevolg gegeven aan de oproep o m  zich te melden voor de 
bevrijding van Indië. E r  werd per radio. courant en door middel van 
reclameplaten propaganda gevoerd. Als de vrijwilligers dan kw:imen 
opdagen, konden de hoofden van de  aanmeldingsbureaux zelfs niet bij 
benadering zeggen, wanneer de oproep zou volgen. Gevolg: een grote 
trek na;!r Eindhoven uit alle delen van het land, daar men iil de 
mening verkeerde, dat na een bezoek aan het Bureaii Gezagsbataljcns 
Indië men onmiddellijk zou worden opgeroepen. Bovendien werd een 
geweldige hoeveelheid brieven om inlichtingen ontvangen. 

68119. D e  Voorzitter: Is u van oordeel, dat  de oproeping prae- 
mctuur is geweest? 

A. Ik heb wel de indruk, dat er ontzettend veel reclame is gemaakt, 
terwijl de  aanmeldingsbureaux niets wisten. Men is met de reclame 
wel een beetje te optimistisch geweest. Van de  beloften kwam meestal 
niet veel terecht. U weet het resultaat, welk deel naar Indië is ge- 
stuurd. 

68120. D e  Voorzitter: Had volgens uw mcning de oproep pas 
nioeten uitgaan, wanneer de organisatie om de  mensen o p  te vangen, 
gereed was? 

A. D e  organisatie om de mensen o p  te vangen, was wel klaar. De 
aïtnmelilingsbureaux wisten niets. Het  vervoer ging niet door. In  
Engeland was niets voorbereid. 

68121. D e  Voorzitter: Men kan wel een goede voorbereiding 
hebbe?, maar wanneer dan het vcrvoer niet mogelijk is, stuit daar 
z~lles op af. Dit was een kwestie, die door de ged!ieerden werd uit- 
geniaaki. 

A. Ik heb met duizenden irensen voor mijn neus gestaan, wlar-  
niee ik niet wist, wat te doen Vaar ik geef onmiddellijk toe, dat  het 
vervoer door de Engelse instanties totaal onvoldoende is geweest. Van 
de uitzendingen op bepaalde dagen, waarop door het hoofd G e ~ a g s -  
bataljons Indie werd gerekend en moest worden gerekend, heeft er niet 
é é i ~  op de vastgestelde datum plaats gevonden. Dit gaf ontevredenheid 
onder de uit te zenden mensen. Dit gaf onvoorziene moeilijkheden met 

de verpleging. E r  moest minstens 3 dagen van te voren worden inge- 
kocht. Als op de dag van het vertrek een telegram werd ontvangen, dat  
de uitzending geen doorgang kon hebben, was er voor dat  personeel 
geen voeding. Tevens werd het moeilijk om Iegeringsruimte te vinden, 
als op de dag, volgende op de  dag van het vertrek van 300 man, 
300 nieuwe mensen hun plaats zouden innemen. Dit is gebeurd bij het 
ontvangen van een telegram o p  31 Juli, waarbij werd bepaald, dat  de 
uitzending, die zou plaats hebben o p  1, 4, 7 en 10 Augustus, niet zou 
doorgaan, terwijl er o p  de daaropvolgende dagen telkens weer 300 man 
waren opgeroepen om de kampen o p  sterkte te houden, ten einde de 
uitzending van 2000 man per maand (zoals dat in het voornemen lag) 
te verzekeren. 

4" E311 de inschakeling van de B S was het peisoneel hiervan niet 
gsneeslrundig onderzocht en niet ir, het bezit van Ilet vereiste Seuijs 
van politieke betrouwbaarbeid. 

Het wds een groot bezwaar, dat  d e  B S noes t  morden ingeschakeld. 
hlen dacht, dat, wanneer men bij de B.S was, men politiek betrouw- 
baar was. Dat  moest echter eerst nog worden untgezocht. 

Noodgedwongen moest minstens 50 pct. van dit personeel, hetwelk 
afkomstig was van het westen en het noorden van het land, worden 
teruggezonden, teneinde alsnog voor het ontbrekcnde zorg te dragen 
eq zich geneeskundig te laten onderzoeken. Dit nam, door de 
gebrekkige vervoermiddelen. meerdere dagen in beslag, wat tot gevolg 
had, dat de adiniilistratieve bescheiden niet tijdig konden worden 
opgemaakt, de mensen konden niet worden getest en de geregelde 
gang van zaken in $e kampen werd volledig In de war gesteurd. 

5". In  verband met het feit, dat  de uitzending te  lang op zich liet 
machten, waren zeer veel oorlogsvrijwilligers op eigen gelegenheid, 
hetzij een burgerbetrekking gaan zoeken, hetzij zich gaan melden bij 
een ander onderdeel, waardoor aan de  oproep o m  in werkelijke dienst 
te komen bij de G.B.I. voor slechts 50 pct. en soms nog minder werd 
gevolg gegeven. 

Dit had tot gevolg, dat vooral voor het basisbataljon niet op de 
gestelde tijd het daarvoor benodigde technisch personeel aanwezig 
uias en er bijgevolg reeds personeel, bestemd voor een gezagsbataljon, 
moest worden uitgezonden, tegelijk met personeel, bestemd voor het 
basisbataljon, terwijl dit laatste nog niet compleet was. 

Ik  heb bovendien getracht geneeskundig personeel te krijgen, wat 
mij niet is gelukt. Instructief personeel was ook niet beschikbaar. 

68122. D e  Voorzitter: Wie had daarvoor moeten zorgen? 

A. Op 16 Mei werd instructief personeel aangevraagd voor het 
geven van nieuwe instructies aan het voor u~tzendii-ig be;temde per- 
soneel voor zolang het in de  kampen verbleef. Hierop werd o p  16 
Juni 1945 van het hoofd van het Centraal Bureáu bfilitaire Opleiding 
bericht ontvangen, dat geen instruc1eurs beschikbaar gesteld kunnen 
worden voor de indelmg bij de G.B.I. 

68123. D e  Voorzitter: Wie had het initiatief moeten nemen om de  
zaak sneller en beter te doen verlopen? 

A. Ik zell. Ik heb dit ook gedaan. maar ik kreeg tot antwoord, dat 
er geen instructeurs waren. We hebben het toen gedaan met de 
mensen. die er iets van kenden. 

68124. De Voorzitter: Heeft u nog iets o p  te merken, waarvan u 
meent, dat het voor de commissie van belang kan zijn? 

A. Neen. 

D e  Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

ALGERA, voorzitter. 

FOKKEMA. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 28 SEPTEMBER 1949 

Sub-Commissie XI 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter. en de heren Fokkema en 
Fens, leden, alsmede de heer oost er hu:^, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 
ANTOINE JOZEPH E D U A R D  LAMBERTI, 
oud 57 jaar, wonende te Maastricht, officier 

Hij legt de eed af als getuige. 

68125. D e  Voorzitter: Welke functies heeft u in oorlogstijd be- 
kleed? 

A. N a  de capitulatie in 1940 ben ik bij de afwikkeling van de 
z.g. territoriale troepen in Limburg gewecst tot Juli 1911. Daarna 
ben ik bij de inspectie van de distributie geweest, totdat ik in krijgs- 
gevangenschap werd gevoerd, waarvan ik wegens ziekte - door- 
lopende dysenterie - ben tercggekeerd. Dasrna heb ik mijn functie 
als inspecteur bij de distributie weer 0pgeno:nen. Direct na de be- 
vrijding in September 1944 heb ik mij beschikbaar geste!d en ben 
als garnizoenscommandant in Maastricht opgetreden tot l Jaiiiiari 
1945. Generaal van Nijnatten. die iiirniddels in Breda zat en daar 
ook was bevrijd, had de opdracht het C.I.K.L. o p  zich te nemen en 
hij heeft mij verzocht hem daarbij te assisteren, omdat ik vóórdien 
als kapitein-adjudant van het IIIde legerkorps bij hem was gewest .  
We waren dus oude bekenden. Ik heb het C.I.K.L. beheerd tot 
Augustus 1945. Daarna ben ik bevelhebber bij de  gezagstroecen in 
Zuid-Limburg geweest, daarna ben ik overgeplaatst en heb de op- 
dracht gekregen een bataljon af te richten in Gorkum voor be7eiting 
van een gedeelte van Duitsland. Dit is echter niet doorgegaan. Daarna 
ben ik toegevoegd aan  de bevelhebber van de 3de militaire afdeling 
in Vught; vandaar uit ben ik overgeplaatst naar mijn woonplaats 
Maastricht voor 6 weken en tenslotte heb ik mijn tegenwoordige 
functie van commandant van het administratief bataljon van het 
5de infanteriedepot gekregen. 

68126. D e  Voorzitter: Wanneer is u precies bij het C.I.K.L. ge- 
komen? 

A. Op 1 Januari 1945. 

68127. D e  Voorzitter: Is dit ook de datum van oprichting van 
het C.I.K.L.? 

A. Ja. 

68128. D e  Voorzitter: Wat was de taak van het C.I.K.L.? 

A. Ik kan u niisschien het beste de ministeriële beschikkinz over- 
leggen. waariii precies de taak var1 het C.I.K.L. wordt onischreven. 
Ik weet niet, of u in het bezit is van het rapport, dat generaal vtazz 
Nijnntterl omtrent d: werkzaamheden van het C.I.K.L. heeft inge- 
diend. Indertijd is het aan Minister M~yrie17 aangeboden, Het is de 
bijlage van het lste hoofdstuk, nl. van de ministeriële beschikking 
van 15 Januari 1945, waarin precies omschreven staat, wat de doel- 
stelling van het C.I.K.L. inhoudt. Het hoofddoel van h:t C.I.K.L. 
was het oproepen van recruten en de manschappen zo goea mogelijk 
in te delen. We moesten voor de S.H.A.E.F. troepen e n  kader leveren. 
Vóór Januari 1945 bestond er in Zuid-Nederland een grote chaos bij 
het recruteren. Iedereen richtte een leger op. Zelf heb ik mij hieraan 
ook schuldig gemaakt: op last van hog-rhaiid. D e  militeir commis- 
saris en een Amerikaans kolonel vroegen op de tweede dag na de 
bevriiding. iedere dag een compagnie te leveren voor de bevrijding 

van Aken. Dit kon gebeuren, wanneer de kolonel voor ltleding, be- 
waaei-ing, voedsel en soidij kon zorgen. Ik heb een compagnie vrij- 
willigers in bfaastricht geformeerd op eigen gezag, omdat de Regering 
niets kon doen. Bij de bevrijding was ik al in Maastricht. 

In het Kocinklijk besluit van 4  mei 1933, Staatsbiad no. 246, 
punt 5 ,  sizat. dat een beroepsofficier, die zich in  bezet gebied be- 
vindt, het militair gezag o p  zich zal nemen met de bevrijding. Als 
beroepsofficier mocht ik toen feitelijk niet tegen de vijand ageren, 
wat ik ook niet van plan was, want het gal  toch niets dan représaille, 
oin een paar mensen om zeep te brengen, die toch terugtrokken. Ik 
had n e  echter wel voorgesteld om dadelijk na  de bevrijding iets bij 
de haod te hebben om de orde te handhaven. D a t  was mij ook voor- 
geschreven. Alle oud-mili.tairen. die in Rilaasiricht waren, werden 
ingc:;chakeld: iedere oud-militair zorgde voor een groepje mensen. 
Toen de eerste troepzn van het Militair Gezag kwamen - de hezr 
vml Nnsself fungeerde daarbij als verbindingsofficier -, trad de O.D. 
661~ naar voren. die beweerde, dat hij het Militair Gezag in halden 
ZOU krijgen. terwijl in de circulaires stond aangegeven, dat de O.D. 
onder het Militair Gezag zo11 komen te staan. Het  is zo ver ge- 
konien. dat geceraal Jnns hieraan te pas kwam en ik heb besloten 
mij onder de O.D. te ste!lez. Toen de bevrijding kwam en de heer- 
va:? Ha.~selt overkwam iiit Engeland, wilde de O.D. een affiche aan- 
plakken, waarin hij het Militair Gezag o p  zich zou nemen. Ik 
heb hen1 de zaak uitgelegd, waarop aanplakkicg is verboden. Na 
twee dagen kwam de militaire commissaris. tie heer Vullir?ghs, en ik 
stelde hem voor lichtingen op te roepen. Dit kon hij niet doen, aaE- 
gezien hij daarvoor niet de macht had. Ik vroeg hem om een In- 
structie. Hij had niets bij zich, was uit Londen komen vliegen en had 
alles vergeten. Ik vroeg hem met Londen te telegraferen of telefo- 
neren. zodat hij o p  de een of andere wijze de macht zou krijgen 
inensen op te roepen, waarmee wij zouden kunnen beginnen. Na 
heel veel moeilijkheden is dan aldaar de eerste comoagnie bij het 
Nederlandse leger gekomen. Daarna kwamen de strijdkrachten uit 
België. die ook weer vrijwilligers aannamen. Intussen gingen andere 
mensen de Prins tegemoet en kregen ook opdracht troepen te for- 
meren. D e  stoottroepen ontstonden toen. E r  waren o p  het laatst 
zoveel verschil!ei-ide trorpcn, dat  men eigenlijk niet meer wist, wie 
ze had opgeroeoen. waar ze zaten en wat ze waren. Er  gingen ook 
troepen naar Duitsland, o.a. I-13-R.I., dat in Minchen-Gladbach 
heeft gezeten. I k  mag niet beoordelen, of dit allemaal wel goed is 
gegaan, maai' in ieder geval is men in Maastricht van oordeel, dat  
de  heren, die daarbij hebben gezeten, geen onbesproken officier meer 
g e ~ o e m d  konden worden. Omdat men wilde weten, wat men aan 
mensen had, wie de  mensen zou aannemen en waar de  mensen zouden 
heengaan, is het C.I.K.L. ocgericbt. In  de opdracht van de generaal 
staat, dat hij alleen mag oproepen, in actieve dienst kan stellen, enz. 

68129. D e  Voorzitîer: Hebt u een indruk, in wc?ke mate de 
mensen zijn opgekomen vóór het tot stand komen van het C.I.K.L.? 

A. J4 heb mij er noolt in verdieot We hebben weleens getracht 
e e i  ka2rtsvsteem aan te Ieggcn van wat er aan mensen was, maar 
juist de  Binrierlandse Strijc1.krachten perstrekten ons geen gegevens 
Wij hadden altijd van de staf van de  Binnenlandse Strijdkrachten de 
meeste samenwerking verwacht, maar wij kregen daarvan juist de 
meeste tegenwerking. 

68130. D e  Voorzitter: Werden de krachten, die vóór Januari 1945 
waren opgTroeDen, direct ingede-ld bij het onderdeel, waarvan de 
oproep afkomstig was? 

A. Ja ,  dere mensen deden direct mee. 

68131. D e  Voorzitter: E r  was dus o p  1 Januari geen residu van 
n?ensrP. die roildhinpeq om hun besterniii~n,rr af te wachten? 

i\. Rii de vrijwilliger~5crea~1x had men wel mensen geregistreerd 
en daar kon over deze mensen worden beschikt, wanneer om hen 
werd gevraagd. 



68132. D e  Voorzitter: Men had dus naast alle mogelijke instan- 
ties, die mensen opriepen, nog een vrijwilligersbureau, dat oorlogs- 
vrijwilligers opriep? 

A. Ja, iedere plaats van enige betekenis had een aanmeldings- 
bcreau. 

68133. D e  Voorzitter: Wanneer zijn deze aanmeldingsbureaux 
opgericht? 

A. Direct na de bevrijding. D e  O.D. had d e  opdracht deze op 
be richten. 

63134. D e  Voorzitter: Wanneer is generaal van Nijnattcn in 
functie getreden? 

A. Op 1 Januari 1945. 

68135. D e  Voorzitter: Wie was de  topfiguur? 

A. Van de  O.D. in Limburg? 

68136. D e  Voorzitter: Neen, van de vrijwilligersbureaux? 

A. D a t  stond gemeentelijk op zich zelf. Later hebben deze vrij- 
willigersb~ireaux zich g e c o n c ~ ~ t r e e r d  tot Centraal Vrijwilligers- 
bureau - C.V.B. - in  Eindhoven. 

68137. D e  Voorzitter: Werkten deze aanrneldingsbureaux in de 
verschillende gemeenten naast elkaar? 

A. Ja, ze werkten los van elkaar volgens vaste richtlijnen. 

68138. D e  Voorzitter: Van wie waren die richtlijnen afkomstig? 

'P. D e  Reg-ering in L ~ n d e n .  Alle richtlijnen van de 0.14. werden 
per circulaire bekendgemaakt en waren ook van de Nederlandse 
Regering in Londen. 

68139. D e  Voorzitter: Hoe was precies de verhouding tussen het 
C.I.K.L. en het C.V.B.? 

A. Het C.I.K.L. stond rechtstreeks onder de Minister. Het  C.V.B. 
werkte ook rechtstreeks onder de Minister. Ze werkten naast elkaar 
in hetzelfde gebouw. Wij konden niet zonder het vrijwilligersburea1.ì 
en zij niet zonder ons. Zij leverden de mensen en wij leverden het 

&st men kader. Wanneer men onderdelen in elkaar moest zetten, mo- 
bij beide instanties zijn. 

68140. D e  Voorzitter: Was het dan  zo, dat  het C.V.B. de  mensen 
verschafte. terwijl het C.I.K.L., nadat de mensen waren verschaft, 
deze toewees aan bepaalde onderdelen? 

A. Wij verschaften de  mensen via het vrijwilligersbureau. D e  
generaal had de macht vrijwilligers onder de wapenen te roeprn. 
Bij het vrijwilligersbureau werd nagezocht welke mensen voorhan- 
den waren, wanneer er o m  mensin werd gevraagd. Het  indelings- 
bureau leverde het kader, dris officieren en onderofficieren. Dit 
moest natuurlijk in onderiinge samenwerking gebeuren, anders kwan: 
er niets van terecht. De heer Zweijpfenning regelde dit hoofdzakelijlc 
onder de heer Tlzal Larsen - die hoofd was van het Centraal Vrij- 
willigersbureau - aan d e  hand van de gegevens, neergelegd in het 
,,Memorandum voor de Wederoprichting ván de Nederlandsche Land- 
macht". 

68141. D c  Voorzitîer: Wees u de  mensen toe aan de verschil- 
lende onderdelen? 

A. Ja,  de  officieren en onderofficieren. 

68i42. D e  Voorzitter: E n  d e  manschappen? 

A. D e  manschappen werden op ons verzoek geleverd door het 
C-ntraal Vrijwilligersbureau. 

68143. D e  Voorzitter: In de instructie staat, dat: ,,het hoofd van 
het C.I.K.L. is gemachtigd o m  ooriogsvrijwiiligers, die door het 
Voorloopig Centraal Vrijwilligersbureau aan de  Koninklijke land- 
macht worden toegewezen, aan te nemen". Hieruit blijkt dus, dat de 
toewijzing geschiedde door het Centraal Vrijwilligersbureau. 

h. Inderdaad. Laten we een vooroeeld nemen. Een overste komt 
uit Londen, die hier een compagnie moet opricht-11. Hij heeft daar- 
voor b.v. driehonderd man nodig en zoveel officieren, waaronder 
b.v. zoveel ingenieurs. Hij moet dan  naar het C.I.K.L., omdat men 
daar alleen kan aanwijzen en in werkelijke dienst roepen. Hij krijgt 
daar de officieren toegewezen. Daarna gaat hij naar het Centraal 
Vrijwilligersbureau om soldaten toegewezen te krijgen. Als het Cen- 
traal Vrijwilligersbureau dezr mensen heeft uitgezocht, worden na- 
mens generaal van Nijnattcn, hoofd van het C.I.K.L., deze mensen 
onder de wapenen geroepen. Iedere oproep wordt dus uitgezonden 
namens generaal van Nijnatten, hoofd van het C.I.K.L., of recht- 
streeks door het C.I.K.L. 

68144. D e  Voorzitter: Had u ook relaties wet de Binneclandse 
en met de Nederlandse Strijdkrachten? 

A. l a  zeker. Gedurende een tijd heeft generaal val? Nij;zatteri 
iedere Zaterdagochtend overleg gepleegd met de Prins. E n  we hadden 
in zoverre relaties, dat  de Binnenlandse Strijdkrachten, wanneer aeLa 
onderdelen wilden oprichten, bij ons terecht moisten komeii. 

68145. D e  Voorzitter: Gold voor de  Fedeilandse s t r i j d k r a r n ~ e ~ ~  
hetzelfde? Ons is hier verteld, dat er verschil was tussen de Veder- 
landse en de Binneiillndse Strildkrachten. 

A. Er  is een tijd geweest, dat  er verschil w19 Vóórdat de Piiiis 
met ziin staf in Nederland was. had men de Binnenlandsc. Strjld- 
klachten: daarna is de Prins bevelhebbei der Nederiarldce Strijd- 
krachten geworden, waarbij de Binnenlandse Strijdkiachten OOK 
werden opgenomen. 

68146. D e  Voorzitter: Het bleven toch twee aparte afdelingen? 

A. Ze werden san~engesmolten onder één hoofd. 

68147. D e  Voorz;tter: Ze hadden toch ieder een versrhillende 
chef van de staf? 

A. Ja. 

68148. D e  Voorzitter: Kunt u ons een overzicht geven van de 
wijze, waarop verder is gerecruteerd, en in welke mate men daaraan 
gevolg herit  gegeven? 

A. Ik zal dan in herhalingen moeten vallen van hetgeen hier in 
dit rapport vastligt. 

In de eerste plaats werd gerecruteerd door de aanmeldingsbureaux. 
D e  onderdelen, die moesten worden geformeerd, kwainen òf o p  
aanvrage van de Nederlandse Regering, die toen nog in Londen was, 
of wel van de S.H.A.E.F., die dit deed via de Minister van Oorlog, 
die ons weer opdracht gaf onderdelen te formeren. In  het begin 
hebben zich ontzettend veel jongelui opgegeven op de  vrijwilligers- 
bureaux. Het  was toen dus een betrekkelijk kleine moeite o m  aan 
alle aanvragen te voldoen, wat de manschappen betreft. Vóórdat 
het noorden was bevrijd, was het een grote moeilijkheid om aan de 
aanvragen om kader te voldoen. D e  meeste officieren uit het zuidcn 
zaten nog in krijgsgevangenschap. E r  was d ~ s  maar een enkele offi. 
cier in  het zuiden. Men moest het dus hoofdzakelijk met reserve- 
officieren doen. Over het algemeen konden de onderdelen, waarom 
werd gevraagd, worden geleverd. Op dit punt was er wel stagnatie 
bij de Expeditionnaire Macht, bij de gezagstroepen en bij de N.1.C.A.- 
troepen voor Indië, maar  de oorzaak hiervan lag niet bij ons, maar 
in Engeland. Het Engelse leger zou deze mensen africhten, in kam- 
pen onberbrengen en transporteren. We hadden graag gezien, dat 
deze troepen zo  spoedig mogelijk naar Indië waren gegaan. D e  
generaal heeft al vóór Februari 1945 zelf 300 mensen uitgezocht voor 
de  officiersopleiding. Hij is alle bevrijde gebieden afgegaan om 
mensen uit te zoeken, die eindexamen H.B.S. hadden, vlotte typen 
waren, in de sportbeweging zaten, die zich goed konden bewegen 
ei1 goed konden praten. Van deze 300 jongelui, die uiteindelijk in 
Eilgelaild zijn terechtgekomen na heel veel moeite en na maanden- 
lang ploeteren, zijn er misschien 2 officier geworden. 

68149. D e  heer Fens: Ik vind dit een belangrijke kwestie, omdat 
in het zuiden al geruime tijd het verhaal gaat. dat de  generaal d-ze 
jongens heeft geworven en hun alle mogelijke voorspiegelingen heeft 
gedaan, dat ze officier zouden worden. Deze jongens zijn in Enge- 
land niin of meer bedrogen uitgekomen. 

A. Ze zijn, zoals men het daar gewoonlijk uitdrukte, ,,Vernijnatn. 



68150. D e  Voorzitter: Weet LI, hoe zich dat heeft toegedragen? 

A. We hebben deze jongelui zo spo-dig mogelijk naar Eilgeland 
gestuurd ria heriiaalde pogingen om ze over te krijgen. Eindelijk 
kregen we in Mei toestemming 75 jongelui per maand te sturen. Als 
wij veel brieven hierover schreven en veel telegrafeerdeil, kwam er 
een Engels overste met veel misbaar naar Eindhoven om te vragen, 
wat die Nederlanders nii toch wel eigenlijk voor de bevrijding van 
Nederl-ind deden. Waar bleven de vrijwilligers voor de  opleiding? 
We lietei? hem plaats nemen, rookten een sigaret, aten wat en praar- 
ten daarna over dit onderwerp. We vroegen hem dan: ,,Willen we 
LI dan maar 1000 mensen sturen deze maand?" Dat  vond hij wei 
wat veel. D e  schepen waren nog niet beschikbaar. ICampen waren er 
ook nog niet in overvloed. D e  Engelse instructeurs zaten ~ o g  aan 
het front. Tenslotte vraeg hij dan, of wij nog maar wat wilden 
wachten. Dit herhaalde zich om de drie i vier weker,, tot wij hem 
bij wijze van spreken niet meer te woord stonden. Na  lang vijven en 
zessen konden wij dan 75 man per maand naar de kampen in Enge- 
land sturen. U begrijpt wel, dat  men o p  die manier geen leger op- 
bouwt. 

68151. D e  Voorzitter: Ik bedoelde met mijn vraag hoe het zich 
heeft toegedragen. dat generaal van Nijrzatterz beloften heeft gegeven 
in verband met de officiersopleiding. 

A. De Reger~ng had hem opdracht gegeven zo spoedig mogelijk 
voor offmeren te zorgen D e  mensen moesteil voldoen aan de ge- 
stelde eisen, ze zouden dan 70 spoedig mogelijk naar Engeland 
gaan en zo cpoedig inogelijk naar Indie worden gestuurd D e  gene- 
raal heeft hier dus gesproken namens de Regering. 

68152. D e  Voorzitter: Het maakt natuurlijk verschil of beloofd 
is, dat  men bij de officiersopleiding komt, of dat men officier wordt. 

A. Dit was louter personeel voor de officiersopleiding. 
Men kan van tevoren nooit zeggen of iemand officier wordt. 

Daarvoor moeten eerst capaciteiten worden getoond. 

68153. D e  Voorzitter: E r  zijn mensen. die geen officier zijn 
geworden en die zich op een bepaalde belofte beroepen. 

A. Deze mensen zijn geen officier geworden, niet. omdat ze niet 
aan de eisen voldeden, die men normaal in  Nederland stelt, maar ze 
voldeden niet aan de eisen van een of ander Engelse korporaal. Deze 
jongens voldeden mijns inziens zeer goed. Van deze jongens had 
85 % officier moeten worden, en dat  hadden ze geworden, wanneer 
ze opleiding hadden gehad aan de academie, die toch oak niet 
mis is. 

68154. D e  Voorzitter: Wanneer er dus sprake is van teleurstelling, 
is de  reden daarvoor te zoeken bij de  Engelse opleiding. 

A. Ia .  de Engelse manier van opleiden 

68155. D e  heer Fens: Is het u ook bekend, of deze jongens alle- 
maal o p  de opleiding zijn gekomen. of hebben sommigen niet eens 
de kans gekregen o p  de opleiding te komen? 

A. Dat  weet ik niet. Ik  weet wel, dat  verschillenden van deze 
jongens als liftboy hebben gestaan en als schrijver hebben gezeten. 
Ik heb maar een enkele jongen gesproken, die officier is geworden. 

68156. D e  Voorzitter: In  een ander verhoor is ons medegedeeld, 
dat voor de vrijwilligers geen kleding en uitrusting beschikbaar waren. 
Geldt dat ook voor degenen, die zijn opgeroepen vóór 1 Januari 
1945? 

A. E r  was geen kleding, er wac niets. Langzamerhand is er iets 
gekomen. Aanvankelijk hebben wij de mensen naar Engeland ge- 
stuurd, waar ze werden gekleed. 

68157. D e  Voorzitter: U heeft zoëven gezegd, dat de  mensen in 
1944 direct bij het onderdeel werden ingelijfd. Gebeurde dit dan 
zonder de militaire kleding? 

A. Inderdaad. Ze kwamen als bcrger in dienst. Ze kregen dan 
kleding uit Brussel naderhand. 

68158. D e  Voorzitter: Gold dit ook voor de mensen van de Irene- 
Brigade? 

A. Dat weet ik niet. D e  Irene-Brigade is geformeerd in Engeland 
en is geheel zelfstandig gebleven. 

68159. D e  Voorzitter: Met of zonder aanvulling? 

A. Ik herinner mij niet, dat er iemand bij mij in Eindhoven is 
geweest om aanvulling voor de Irene-Brigade te vragen. Ik zou niet 
durven zeggen, dat  het onmogelijk is, dat  de Irene-Brigade is aan- 
gevuld. In  ons hele archief zult u niets van de  Irene-Brigade vermeld 
vinden. D e  Irene-Brigade stond ook niet bij ons geregistreerd, voor 
zover ik weet. 

68160. D e  Voorzitter: D e  oorlogsvrijwilligers zijn dus allen ge- 
registreerd? 

A. Ja, eerst zijn ze geregistreerd o p  de  aanmeldingsbureaux. Hier 
stond precies aangegeven, wanneer de man zich heeft gemeld en 
wanneer en waar hij is ingelijfd. Later is bij het C.I.K.L. een kaart- 
systeem aangelegd van alle onderdelen van de weermacht, die toen 
bestonden. Een adjudant-onderofficier met 8 onderofficieren zijn 
van Brussel tot in Duitsland gereisd en hebben geregistreerd vanaf 
de staf van de Prins tot een of andere grenscompagnie. Toen ik weg- 
ging, hadden ze de gehele zaak gereed. We begrepen heel goed, dat  
het C.I.K.L. tijdelijk was, en later zou het Departement van Oorlog 
daarop moeten doorborduren. Het was dus belangrijk, dat  wij de 
zaak goed vastlegden. O p  de hollerith-installatie is alles geregistreerd. 
De vorige Minister zei, dat hij met blanco muren en met niets was 
begonnen. D a t  is niet waar. Hij had het archief van het C.I.K.L. 
D e  heer Rietveld, de heer Ebbink en de heer Pariwe, meen ik, zijn 
bij mij in Eindhoven p1.m. 14 dagen lang geweest, toen het einde 
in zicht was, o m  te zien hoe de zaak in elkaar zat. Deze heren hadden 
dus met deze gegevens kunnen voortwerken. 

68161. D e  Voorzitter: Is  dat  niet gebeurd? 

A. Dat  durf ik niet te zeggen, maar ik heb de Minister horen 
zeggen tegen pater de Greeve, dat  hij met een kale kamer zonder 
iets is begonnen en dat  de  chaos in het leger is ontstaan, doordat 
men zich niet hield aan de regels van het C.I.K.L. U voelt dan wel, 
dat  het C.I.K.L. alles zo goed mogelijk probeerde te doen en dat  er 
heus wel een fundament voor het Departement van Oorlog was o m  
op voort te gaan. 

68162. D e  Voorzitter: E r  zijn dus altijd voldoende mensen be- 
schikbaar geweest zowel voor de  S.H.A.E.F.-requirements als voor 
de troepen, die men via Engeland naar Indië zond? 

A. Absoluut. U vindt dit ook in dit rapport. Z o  gauw als er 
scheepsruimte, kampen er. instructeurs beschikbaar waren, hebben 
we altijd vlot aan  de aanvraag van allerlei zijden kunnen voldoen. 

68163. D e  Voorzitter: Aan d e  S.H.A.E.F.-requirements is dus 
altijd voldaan? 

A. Ja. 

68164. D e  Voorzitter: Tot  hoelang heeft dit precies geduurd? 

A. Toen ik in A~igustus wegging, was het nog steeds aan de  gang. 

68165. De Voorzitter: Ook de  S.H.A.E.F.-requirements? 

A. Ja. 

68166. D e  Voorzitter: Welke bestemming hadden deze? 

A. Z e  zouden naar Duitsland gaan. E r  zijn toen Light Infantry 
Battalions opgericht. 

68167. D e  Voorzitter: Hoeveel troepen zijn er als bewakings- 
troepen naar Duitsland gegaan? 

A. Ik meen, dat  er 8 lichte infanteriebataljons zijn gegaan. Deze 
zijn uit de bewakingstroepen voortgekomen. Bij het samensmelten 
met de Binnenlandse Strijdkrachten heeft men hiervan lichte infan- 
teriebataljons gemaakt. Daarmee was de staf van de Prins belast. 
Oud-Minister Meyne~z  was toen verbindingsofficier en heeft deze 



zaak met mij besproken. Deze 8 lichte infanteriebataljons zijn gefor- 
meerd uit de ondergrondse beweging en uit de Nederlandse Strijd- 
krachten, die latrr werdec geformeerd. In  dit stadium vindt u ook 
de beweging van ,,het gooi-n met de  rangen", als ik het zo mag 
uitdrukken. Zij gaven toen een oprichtingsbevel tot het oprichten 
van Light Infantry Battalions. Zij zouden wel zeggen, wie daarbij 
officier werd. Ik herinner mij nog goed, dat  d e  heer Meynen bij 
mij kwam met de voorstellen, zoals zij het bataljon wilden hebben. 
Er  waren mensen bij, die al in het leger waren, en andere jongelui 
moesten van korporaal kapitein worden, een andere soldaat moest 
luitznunt worden, een sergeant-majoor moest gepromoveerd worden 
tot maioor, enz. Het C.I.K.L. moes; hierop zijn fiat geveii en door- 
zenden-naar het Departement. Generaal va% ~ i j n a t t c l i h e e f t  dit altijd 
geweigerd. Hij zei, dat, wanneer er majoors, kapiteins en luitenailts 
nodig waren, het C.I.K.L. die zou leveren, en dan  was het niet nodig, 
dat  mensen zonder enige grondslag officier werdcn gemaakt. Er  
waren officieren uit krijgsgevangenschap teruggekomen, die o p  
emplooi wachtten. 

68168. De Voorzitter: Behoorden d e  mensen, die dan plotseling 
officier zouden worden, tot een bepaalde categorie? 

A. Neen, dat ging bij willekeur. Wanneer iemand d e  opdracht 
kreeg een bataljon op te richten, had hij misschien een kennissen- 
kring of hij herinnerde zich een sergeant, die goed was, cn die hij 
ern hogere rang zou kunnen bezorgen. Sommige mensen werden o p  
deze inailier zelfs gelokt met de belofte, dat  zij officier zouden 
worden. 

68169. De Voorzitter: Heeft u welecns iets gemerkt van een be- 
paalde voorkeur voor de illegaliteit uit het noorden boven die uit 
het zuiden? 

A. Neen. 

68170. D e  heer Fens: Er is nog ecn andere kwestie met de ille- 
galiteit uit het zuiden geweest, toen op een gegeven ogenblik de 
voorkeur moest worden gegeven aan de bataljons. 

A. Dat  is een andere kwestie. D a t  is geweest toen de Indircbe 
gezagstroepen werden geformeerd. D e  oorlogsvrijwilligers van een 
bepaalde categorie moesten weg en de  staf van de Prins adviseerde 
inet klem, de bewukingstroepsn eerst te nemen. Wanneer er toch 
mensen zouden inoeten worden opgeroepen, was bet het beste, wan- 
neer een zeker percentage van deze mensen er bij werd genomrn, 
zodat deze mensen ook waren geholpen. 

68171. De Voorzitter: Door wie en aan wie is dit bevel gegeven? 

A. Dat  is aan generaal van Xijnatferz verzocht, door de chef staf 
van de Prins. Zij moesten de mensen kwijt en wij moesten toch mensen 
oproepen, dus werd gevraagd, deze mensen of althans een gedeelte 
over te nemen. 

68172. De Voorzitter: Stond u niet rechtstreeks onder de Minister? 

A. Ja. Wanneer de bevelhebber zoiets verzoekt, en men kan 
daaraan gevolg geven, dan  doet men dat. 

68173. D e  heer Fens: Er was hier dus geen sprake van een contro- 
verse? 

A. Ja, hieruit ontstond de controverse, dat  men in het zuiden 
vroeg, waarom deze mensen voorgingen, terwijl men daar al zolang 
wachtte. Daar  was eenmaal niets aan te  doen. Beide partijen moesten 
worden geholpen. 

68174. D e  Voorzitter: Naar  uw oordeel was dit dus een heel 
normaal geval? 

A. Ja, een geval, dat  naar beide kanten naar genoegen is geregeld. 

68175. D e  Voorzitter: Ho: ging het met d e  beroepsofficieren? 

A. D e  beroepsofficieren en het andere kader moesten zich laten 
registreren. Direct na  de bevrijding heeft men een kennisgeving 
rondgestuurd, dat  men verplicht was zich aan te melden bij de  
plaatselijke aanmeldingsbureaux. Bij het C.I.K.L. kregen wij de  aan- 
meldingen van d e  aanmeldingsbureaux binnen e n  van de  zuiverings- 
commissies kregen we tevens de  gegevens binnen of de  man ge- 
schikt bevonden was of niet. Dit werd op een kaartsysteem vastge- 
legd en daaruit putten wij onze officieren voor indeling. 

65176. D e  Voorzitter: Alle officieren moesten dus wordcn onder- 
3orpen aan een betrouwbaarheidsonderzuek? 

A. Ja. 

68177. D e  Voorzitter: Wat voor commissie was dat? 

A. Het was een plaatselijke commissie. D e  officieren konden 
zich in de regel aaninelden in hun eigen woonplaats. Het was dus 
een onderzoek o p  eigen gezag. 

68178. D e  Voorzitter: Hoe ging het inet d e  krijgsgevangenen? 

A. Dat  is weer een hoofdstuk op zich zelf. In  het ,,Memorandum 
voor de wederoprichting van de Nederlandsche Landmacht" vindt u 
ook een hoofdstuk over de krijgsgevangenen. Dz belangen van de 
krijgsgevangenen werdcn voorgelegd aan kolonel van An&l van het 
Rode Kruis, die in  Versailles was. Op een gegeven moment bemerkten 
wij in Eindhoven, dat clubjes krijgsgevangenen begonnen terug te ko- 
men. Het  waren onderofficieren. We hebben dat clubje verwelkomd en 
kregen te horen, dat geleidelijk aan de krijgsgevangenen zouden terug- 
komen. In  het memorandum stond aangegeven, hoe ze tot aan de grens 
zouden koinen. Er  was niets van bekznd of deze heren zich ergens 
zouden moeten melden en of er te hunnen aanzien regelingen waren 
getroffen. Wij hebben de Minister gewaarschuwd, die toen nog in 
Londen was, dat de krijgsgevangenen begonnen terug te koinen. 
Tegelijkertijd kregen wij van kolonel van A17del uit Versailles het 
bericht, dat de krijgsgevangenen, die uit Duitsland kwamen, in een 
zodanige toestand waren, dat  zij zich zelf niet meer konden helpen. 
Alleen in een kanip in de buurt van Oostenrijk waren de krijgs- 
gevangenen nog in behoorlijker toestand: de  rest kon men wel af- 
schrijven, zo maakte dit bericht bij ons de indruk. We hebben toen 
de  Minister geadviseerd. dat er iets moest gebeuren. Daarop hebben 
wij van de Minister opdracht gekregen, een ministeriële beschikking 
te ontwerpen. Ik zelf heb die ministeriële beschikking ontworpen en 
als zodanig ben ik volkon~en competent te vertellen, hoe deze zaak in 
elkaar zit. Er  was in die tijd een stroming, dat de beroepsofficieren 
weg moesten. 

68 179. D e  Voorzitter: Alle beroepsofficieren? 

A. Ja ,  allemaal. 

68180. D e  Voorzitter: Wat wilde mei1 daarvoor dan in de plaats? 

A. Die stroming was er, maar het was onbegrijpelijk wat men 
wilde. 

68181. D e  heer Fens: Wie waren de  ganginakers van die stro- 
ming? 

A. Daarop moet ik u het antwoord schuldig blijven. 

68182. D e  heer Fens: U hoeft geen namen te noemen, maar er 
zal een bepaalde categorie zijn geweest, die dit heeft gepropageerd. 

A. Inderdaad. 
D e  houding van het Militair Gezag was van die aard, dat, wan- 

neer men bemerkte, dat  men met een beroepsofficier had te doen, 
n-ien deze de rug toekeerde. Voor een beroepsofficier was geer1 
en~plooi  te vinden, wat ik zelf heb moeten ondervinden met majoor 
Herzdriks, die uit Luik kwam. Ik kwam uit Rilaastrlcht. We hebben 
alle moeite gedaan iets te  kunnen doen, we kregen de kans gewoon 
niet. D e  een of andere reserve-officier werd voor dergelijke functies 
aangesteld. Toen de bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten 
voor het eerst in Maastricht kwam, kreeg de garnizoenscommandant 
- ondergetekende - niet de kans met de Prins te  spreken, hoewel ik 
op het portaal heb gestaan. D e  padvindertjes wel, maar de  garni- 
~oenscommandant  niet. Toen ik mij hierover beklaagde bij generaal 
Phaf f ,  zei hij mij, dat  ik het maar moest nemen, het zou o p  de  duur 
wel anders worden. Toen de chef staf Militair Gezag voor het eerst in  
Maastricht kwam en majoor Hendriks eti ik vroegen hem te kunnen 
spreken, had de generaal geen tijd, omdat hij weg moest. D e  vol- 
gende dag was hij echter nog in Maastricht en confereerde die 
zelfde avond nog met reserve-officieren. Dat  zijn de  feiten. 

68183. D e  Voorzitter: Was er dus van die zijde een bewuste 
aversie tegen de beroepsofficieren? 

A. Wij hebben het ten minste als zodanig aangevoeld. De pers 
begon ook al, evenals vóór de  oorlog, de  zaak af te breken. Wij 



muesten telkens protesteren tegen de pers, wanneer er artikelen werden 
gelanceerd over ,,sterrenn. De mentaliteit was van die aard, dat wij 
van alle kanten aanvoelden, dat men het oude leger niet meer wilde. 
In Maastricht heb ik meegemaakt, dat de heer van Kooten, later 
commandant van de stoottroepen, die hoog geroemd wordt, de Prins 
tegemoet ging naar Brussel en met de boodschap terugkwam: .,Alle 
officieren hun pakje uit, de Prins is geschro~ken van die sterrenwereld 
hier". 

68184. De Voorzitter: Van wie kwam dat bevel? 

A. Hij zei, dat het van de Prins afkomstig was, maar ik weiger 
dat aan te nemen. Later hebben de Amerikanen verzocht niet in 
de grijze uniform te lopen om geen moeilijkheden uit te lokken. 

68185. De Voorzitter: Is hierover geklaagd bij de autoriteit, die 
hierin de bevoegdheid had? 

A. Neen, voor zover ik weet, is dat niet gebeurd. Verschillende 
officieren zeiden: Wanneer ik mijn uniform niet mag dragen, pa ik 
maar naar huis. Ik wens dan ook geen functie aan te nemen. Enkele 
officieren bij de gezagstroepen en bewakingstroepen zijn toen naar 
huis gegaan bij wijze van protest. De vroegere oiiderofficieren wei- 
gerden te gehoorzamen aan ieder bevel van de een of andere officier. 
Ze vonden, dat die tijd voorbij was. Er mochten geen strepen of 
onderscheidingstekenen meer worden gedragen. De commandanten 
werden aangesproken met hun voornamen. U vindt de toestand be- 
schreven in de petitie aan H.M. de Koningin. Ik wil u dit stuk 
gaarne cadeau doen. 

68185. De Voorzitter: Van welke datum is die petitie? 

A. Van eind 1945. 

68187. De Voorzitter: Kunt u die datum niet nader preciseren? 

A. Dat is heel moeilijk. Ik zou het kunnen vragen aan generaal 
Jans. Ik heb ook een memorandum van 1944, dat ik heb samen- 
gesteld en indertijd heb aangeboden aan generaal Jans van de O.D. 
Hierin staat beschreven de gang van zaken na de bevrijding en het 
Militair Gezag. 

68188. De heer Fens: Toen de officieren uit krijgsgevangenschap 
terugkwamen, hebben ze een circulaire gekregen van het C.I.K.L. De 
inhoud staat mij niet meer juist voor de geest. Ik meen, dat de offi- 
cieren gedurende drie maanden verlof kregen. 

A. Ja. 

68189. De heer Fens: Verder zou men geen moeite moeten doen 
om ergens onder dak te komen, want die indeling zou vanzelf komen? 

A. Dat is juist. 

68190. De heer Fens: Kunt u mij dan zeggen, hoe het mogelijk is 
geweest, dat de officieren, die precies hebben gedaan wat in deze 
circulaire stond, in den Haag tot de ontdekking moesten komcn, dat 
de generale staf en andere gedeelten van het Departement reeds waren 
bezet door degenen, die dit eigenlijk ook hadden moeten doen, dus 
ook verlof hadden moeten nemen? 

A. Dat is de reden, waarom ik ben weggegaan bij het C.I.K.L. 
Mag ik mijn verhaal over de krijgsgevangenen vervolgen? Dan komen 
wij vanzelf op dit punt. We hadden dus kennis gekregen van het feit, 
dat de krijgsgevangenen vrijwel waren uitgeschakeld. Gezien de 
stroming om de beroepsofficieren op zij te zetten, heeft de generaal 
beslist, dat deze gelegenheid moest worden gebruikt. Degenen, die 
er vóór waren de beroepsofficieren op zij te zetten, hadden besloten, 
dat de krijgsgevangenen dadelijk na aankomst moesten worden ge- 
keurd. De generaal vond, dat wanneer deze officieren er physiek zo 
slecht aan toe waren, zij eerst met verlof moesten worden gestuurd, 
waarna zij gekeurd zouden worden. Er is toen voorgesteld de krijgs- 
gevangenen drie maanden verlof te geven. Zij zouden dan extra- 
voeding en andere faciliteiten genieten. Anderen vonden, dat zes 
weken wel genoeg was. De generaal is hiervoor nog speciaal naar 
de staf van de Prins geweest en ook naar de Minister om er op 
te wijzen, dat zes weken niet genoeg was. Hij eiste drie maanden 
verlof voor deze heren. Bij het tegenwoordige officierskorps wordt 
er nog weleens op afgegeven, dat dit is gebeurd. Ze begrepen dan 
niet, wat de generaal hiermee voor had. Hij heeft ze de gelegenheid 
willen geven physiek weer op krachten te komen. We hebben dus 
volgehouden, opdat ze zouden worden goedgekeurd. Generaal van 
Nijnatten heeft altijd op de bres gestaan voor de beroepsofficieren. 

68191. De Voorzitter: Kent u de juiste tekst van de mededeling, 
die aan de officieren is uitgegaan, dat zij drie maanden verlof zouden 
krijgen? 

A. Neen. 

68192. De Voorzitter: Moesten de officieren dit opvatten als een 
bevel om drie maanden verlof te nemen? 

A. Neen. In de ministeriële beschikking staat ook, dat het C.I.K.L. 
is gerechtigd deze heren eerder terug te roepen in tijd van nood en 
dat de heren op hun verzoek zelf eerder kunnen terugkomen. Ik ken 
gevallen van inensen, die er slecht vóór zaten, die nergens terecht 
konden en niet wisten, wat te beginnen. Zulke mensen konden op 
staande voet terugkomen. Het kon natuurlijk ook zijn, dat wij voor 
een bepaalde functie geen drie maanden konden wachten, zodat we 
een goedgekeurde, die voor die functie geschikt was, hebben terug- 
geroepen. We hadden ons voorgesteld de heren per 1 September 
allemaal te hebben herplaatst in de functies van garnizoenscomman- 
dant, voor aflossing van tijdelijke en effectieve rangen, enz. Voor 
95 pct. zouden de beroepsofficieren op 1 September in het leger terug 
kunnen zijn. Wat is er echter gebeurd? Ik heb alle respect voor oud- 
Minister Fiévez, maar ik moet het toch zeggen. Hij kwam bij mij 
vertellen, dat hij in het leger terug wilde. Ik heb hem de raad gegeven, 
te doen als andere officieren. We moesten toch consequent blijven. 
Ik heb gezegd, dat, wanneer er geen speciale reden voor was, de 
generaal dit nooit zou toestaan. De heer Fiévez is toen schijnbaar 
naar de staf van de Prins gegaan en heeft daar zijn diensten aange- 
boden. Zodoende is de heer Fiévez nooit officieel in het lener terug- 
geroepen. Dus toen de heer Fiévez sprak van de chaos,-ontstaan 
doordat men de regels van het C.I.K.L. niet opvolgde, heeft hij zich 
er zelf ook aan schuldig gemaakt. De heer Fiévez is toen op zijn 
stoel op het Departement gaan zitten. Zonder dat iemand hem iets 
heeft opgedragen, is hij daar gaan indelen. Zoncier dat de ministeriële 
beschikking van het C.I.K.L. werd ingetrokken of gewijzigd, is het 
Departement van Oorlog begonnen in te delen. Zodoende kwam het, 
dat de beroepsofficieren nog een jaar nadien liepen niets te doen 
en de reserve-officieren in het leger zaten; de richtlijnen van het 
C.I.K.L. werden niet meer opgevolgd. Ik heb toen mijn functie bij 
het C.I.K.L. neergelegd. Er zijn ook verschillende heren bij ons 
geweest, voordat de drie maanden waren verstreken, die hun diensten 
hebben aangeboden. Wanneer wij zodoende die mensen konden 
helpen, hebben wij ze laten terugkomen, zodat wij dan geen reserve- 
officieren hoefden op te roepen. De staf van de bevelhebber der 
Nederlandse strijdkrachten deelde ook zijn officieren in. Ze deden 
dat heel handig. Ze vroegen 60 à 70 officieren aan, niet omdat men 
ze nodig had voor de troep, maar dan konden zij die officieren 
daar te zijner tijd indelen. Zo wist het C.I.K.L. nooit waar die 
officieren waren terechtgekomen. 

68193. De Voorzitter: Kunt u ons nog iets mededelen over het 
ontwerp ministeriële beschikking? 

A. Wij hebben aan de Minister voorgesteld om de officieren, 
zodra ze aankwamen, hier in het centrum te verenigen. - Deze 
bescliikking is samengesteld met medewerking van het Militair Ge- 
zag, dat morst er bij worden ingeschakeld. - Het Militair Gezag 
heeft twee plaatsen aangewezen, waar kampen zouden zijn om de 
krijgsgevangenen te ontvangen. Toen de terugkomst van die offi- 
cieren in uitzicht was, kreeg de generaal brieven, dat hij het niet 
moest wagen, deze officieren officieel te verwelkomen. De heren 
werden dus in die twee centra samengetrokken, kregerl een voorschot 
en er werden ook inlichtingen verstrekt. Wij registreerden de mensen. 
Op 1 September zouden ze dus weer in dienst komen. Als het normaal 
was gelopen, zouden zeker 95 pct. van deze heren ingedeeld zijn 
geweest. De reserve-officieren zouden dan naar huis zijn gestuurd, 
indien ze overbodig waren geworden. De meeste reserve-officieren 
waren in het bedrijfsleven hoognodig. Er zaten 70 mensen van de 
technische staf van Philips in het leger, waarvoor vrijstelling was 
verleend. Deze heren konden of wilden niet weg. 

68194. De Voorzitter: U kunt ons waarschijnlijk niet mede- 
delen, in welke mate men is blijven staan op het standpunt de be- 
roepsofficieren niet meer in dienst te nemen. Er zijn er verschillenden 
niet meer in dienst genomen? 

A. Dat was dan om andere redenen. Dat aantal is gelukkig niet 
zo groot. Er waren er een paar, die in 1940 niet hun plicht hebben 
gedaan. Het gros is toch teruggekomen. Men wilde de jaarklasse 
1910 dadelijk met pensioen laten gaan, hoewel het goede en degelijke 



officieren waren en physiek nog volkomen geschikt. De jaarklassen Nadat de schepen weg waren, moesten de kampen steeds weer 
1911, 1912, 1913 en 1914 heeft men vrij matig geplaatst. Ik weet vol zijn 0111 aan te vullen. Het depot, dat hiervoor zorgde, was 
niet om welke reden dit is gebeurd. ook in Eindhoven. De mensen werden hier afgericht en bijgewerkt 

en daarvoor zorgde de heer van Kesterer~. 
68195. De Voorzitter: Zijn er ook maatregelen genomen, die 

tot voor betrokkenen pngunstige financiële consequenties hebbcil 68706. De heer Fens: Met de oproeping had hij dus eigenlijk 

geleid? niets te maken. 

A. Neen. 

68196. De Voorzitter: Ook niet in het geval van majoor Hendriks? 

A. Majoor Hendriks is ook van de jaarklasse 1910 of 1911. Hij 
is dus ook met pensioen gegaan. 

68197. De Voorzitter: Zijn de officieren, die uit krijgsgevangen- 
schap zijn teruggekeerd, nog aan een security-onderzoek onder- 
worpen? 

A. Ja. Oorspronkelijk was de generaal gerechtigd hieromtrent 
zelf te oordelen. Later zijn de diverse dossiers, die men daarvan 
had, aan de Commissies-Koot en -van Voorst tot Voorst overgegeven. 

68198. De Voorzitter: U heeft hiermede dus geen bemoeienis 
gehad? 

A. Ik heb hiermee maar heel even bemoeienis gehad. 

68199. De Voorzitter: Wanneer de mensen zich aanmeldden als 
oorlogsvrijwilliger, konden zij dan zelf hun keuze bepalen op het 
onderdeel, waarbij ze wilden komen, of werd dit van hogerhand 
beslist? 

A. Het hoofd van het vrijwilligersbureau was de heer Thal 
Larsen, ingenieur van Philips, die de manschappen indeelde. Er was 
een commissie, waarvan de heer Thal Larsen voorzitter was; gene- 
raal van Nijnatten, generaal Bongers van de N.I.C.A., een kapitein- 
luitenant van de Mariniers en nog enkele andere heren zaten er bij 
en de heer Thal Larsen, die van legerindeling misschien nooit had 
gehoord - alle respect voor zijn kennis overigens en voor zijn vlotte 
geest - maakte uit, welk contingent naar de mariniers ging, wat er 
naar de gezagstroepen ging, enz. 

68200. De Voorzitter: Dat waren de aantallen, maar ik bedoel 
de aanwijzing van ieder individueel. 

A. Dat is een ondergeschikte kwestie, die werd uitgemaakt op 
de aanmeldingsbureaux. Ik durf niet te beweren of men voorkeur 
voor het een of ander kon opgeven. Als ik me goed herinner, kon 
het wel, maar ik zou het niet zeker kunnen zeggen. 

68201. De Voorzitter: Ik heb weleens gelezen, dat aan het hoofd 
van het C.I.K.L. was opgedragen plannen te ontwerpen voor de 
registratie van het kaderpersoneel voor de nog te bevrijden ge- 
bieden, in de tijd dus, dat het noorden van het land nog niet was 
bevrijd. 

A. Wordt daarmee niet bedoeld de inrichting van de aanmel- 
diilgsbureaux? 

68202. De Voorzitter: Ik meende, dat hiermee werd bedoeld een 
organisatie voor de aanmeldingsbureaux in de nog te bevrijden ge- 
bieden. 

A. Overste Schillemans ging met een staf achter de bevrijders 
aan en richtte de bureaux op. 

A. Neen, hij kreeg de mensen toegestuurd. 

68207. De Voorzitter: Hoe is het verder met het C.I.K.L. ge- 
lopen? 

A. Ik ben in Augustus ongeveer weggegaan. De afdeling offi- 
cieren werd in die tijd aan het Departement overgegeven. Enkele 
maanden later is hetzelfde gebeurd met de afdeling onderofficieren. 
Zo is langzamerhand de hele zaak naar het Departement van Oorlog 
overgeheveld. Het persoonlijk archief van de generaal heeft de heer 
Glerunz, die mijn opvolger is geweest en heeft geliquideerd, aan de 
heer Lautenschlager overgegeven. Het andere archief van het 
C.I.K.L. is op A. 111 te vinden. 

68208. De Voorzitter: Dat is ook bij de heer Larltenschlager. 
Hor  groot was het bureau? 

A. Het omvatte ongeveer 60 man personeel, alleen voor de 
onderoificiersindeling. De generaal is begonnen met mij en drLe 
onderoffic~eren en het bureau is tot ongeveer 120 man personeel 
uitgegroeid. 

68209. De Voorzitter: Wilt u zelf nog iets mededelen, waarvan 
u meent, dat het voor de commissie van belang kan zijn? 

A. Neen. 

68210. De Voorzitter: U meent dus, dat deze zaak hier voldoende 
is behandeld? 

A. Ja. 

68211. De Voorzitter: Heeft u nog iets mede te delen over andere 
onderdelen? 

A. Misschien doet datgene, wat mij uit eigen wetenschap bekend 
is, hier helemaal niet ter zake, b.v. de geest in de troep in die jaren, 
de mentaliteit, die er in het leger bestond. 

De Voorzitter: Daarover wil ik graag iets horen. 

A. Dat staat in de petitie aan H.M. de Koningin. Iedere beroeps- 
man werd in die tijd op zij gezet en beunhazen zaten op  plaatsen, die 
hun helemaal niet toekwamen. Dat dit de officieren heeft geërgerd, 
mag hier nog weleens even worden herhaald. Bovendien wil ik nog 
even naar voren brengen ten gunste van generaal van Riijnatten, dat 
de officieren niet genoeg beseffen, wat deze generaal voor hen heeft 
gedaan. Ik heb de generaal vaak aangetroffen, dat hij liever de zaak 
twee keer had neergegooid dan te blijven op  het C.I.K.L. Ter wille 
van de beroepsofficieren is hij gebleven om wanneer straks de krijgs- 
gevangenen terugkwamen ben te kunnen ontvangen en op  hun plaat- 
sen terug te brengen. Er wordt weleens gezegd, dat het C.I.K.L. er 
maar iets van heeft gemaakt. Men weet niet, wat men daar heeft 
gedaan voor de heren. Wanneer echter de een niet kon afwachten 
totdat de ander was geplaatst, heb ik wel eens gedacht: Is dat nu de 
hooggeprezen kameraadschap onder de officieren? 

68212. De Voorzitter: Is van deze klachten weleens mededeling 
gedaan aan de Minister? 

A. Voor zover ik weet, is dit niet gebeurd. Van zeer nabij weet 

68203. heer F ~ ~ ~ :  ~~d u ook iets te maken met de  di- ik, dat, wanneer men met klachten bij d e  Minister kwam, men daar 
tionnaire Macht? niet eens antwoord kreeg. Wanneer men zelf naar het Departement 

toe ging, kreeg men te horen: De brief is juist onderweg. Na zes 
A. Ja zeker. weken was de brief er nog niet. Dit is zeker nog in September 1946 

geweest. 
68204. De heer Fens: Waar kwamen de vrijwilligers hiervoor 

vandaan? De Voorzitter: De competentie van de Enquêtecommissie gaat 
maar tot 20 November 1945. Ik dank u voor de verstrekte inlichtingen 

A. Ook van de aanmeldingsbureaux. en ik sluit het verhoor. 

68205. De heer Fens: Was het hoofd van het wervingsbureau A,. J, E. LAMBERTI, 
voor de Expeditionnaire hlacht de heer van Kesteren? 

ALGERA, voorzitter. 
A. Neen. De heer van Kestererz was hoofd van het depot. Men had 

een aparte afdeling Expeditionnaire Macht, dat onder het C.I.K.L. 
ressorteerde. Daarvan is de heer van Kesteren indertijd hoofd ge- 
weest. E r  was een programma vastgesteld van inscheping. 

FOKKEMA. 
FENS. 
OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 29 SEPTEMBER 1949 

Sub-Commissie 11 

Tegenwoordig de heer Algera, boorzitter en de heren Hoogcarspel, 
Fokkema en Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

LEOPOLD GERARD LOUIS VAN DER KUN, 
oud 57 jaar, wonende te Voorburg, 

schout-bij-nacht b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

68213. De Voorzitter: Uit uw brief, die u, na uw oproep, aan 
de Enquêtecommissie hebt gezonden, blijkt, dat u in oorlogstijd 
verschillende functies hebt bekleed. Ik zou u willen voorstellen oin 
te beginnen met de bespreking van uw laatste functie, nl. uw op- 
optreden als Regeringsvertegenwoordiger bij de Combined Chiefs 
of Staff. Kunt u ons een kort overzicht geven van de belangrijkste 
kwesties, die bij de Combined Chiefs of Staff zijn besproken in de 
tijd, dat u daar Regeringsvertegenwoordiger was? 

A. Ik zal dan beginnen met te zeggen, dat wij onze zaken niet 
alleen bespraken bij de Combined Chiefs of Staff, maar ook mei 
andere instanties, o.a. met de Amerikaanse Joint Chiefs of Staff. 
De Combined Chiefs of Staff is eigenlijk uit twee organisaties 
samengesteld. Enerzijds was er de Joint Chiefs of Staff van de 
Amerikanen, met de chef van de staf van het leger, van de marine, 
de generaal van de U.S. Airforce en de chef van de staf van de 
President, admiral Leahy, die chairman was, en daarnaast een 
Engelse missie, waarvan in mijn tijd het hoofd was Marshal Sir 
John Dil1 en naderhand Marshal Sir Maitland Wilson, namens de 
heer Churchill, die in die tijd Minister of Defence was. Die missie 
bestond uit een vertegenwoordiging van de admiraliteit en een van 
het leger. Zij allemaal samen vormden de Combined Chiefs of Staff. 
Wij bespraken sommige aangelegenheden met de Combined Chiefs 
of Staff, terwijl andere zaken met de Joint Chiefs of Staff werden 
besproken. Ik heb mijn aangelegenheden voornarnelijk met de Joint 
Chiefs of Staff besproken, omdat mijn zaken voornamrlijk met de 
mariniers te maken hadden. De opleiding der Nederlandse mariniers 
was aan de Amerikaanse marine toevertrouwd en daar had de 
Combined Chiefs of Staff zo goed als niets mee te maken. Zo- 
doende kwam ik nogal eens bij de Amerikaanse marine-autoriteiten 
en bij de commandant van de mariniers. in mijli tijd general Van- 
degrift, en natuurlijk ook bij admiral King en admiral Etfivarcfs: 
die - aan de top - over deze aangelegenheid gingen. Bij de Com- 
bined Chiefs of Staff bespraken wij aangelegenheden, die betrek- 
king hadden op de algemene oorlogvoering, die in mijn tijd niet 
meer zo talrijk waren, omdat wij niets meer te geven hadden. Wij 
waren zogoed als geëlimineerd: wij hadden nog een paar schepen 
en vliegtuigen, die nog meededen. Van het leger was er een oplei- 
ding in Engeland en een in Canada. Het had echter niet veel meer 
te betekenen. 

68214. De Voorzitter: Er zijn natuurlijk wel zaken behandeld, 
die op de toekomst betrekking hadden. 

A. Ja, verschillende zaken, o.a. van de mariniers. 

68215. De Voorzitter: En bovendien de kwestie van de gezags- 
troepen en van het legerkorps. 

A. Toen ik in Washington kwam, rustte deze zaak, omdat was 
besloten, dat het legerkorps in Engeland zou worden opgeleid. Dit is 
allemaal beslist vóór mijn tijd. Sedertdien is er van Amerikaanse 

zijde niet de minste belangstelling meer voor geweest. In mijn tijd 
is de heer van Mook als Luitenant-Gouverneur-Generaal - hij was 
toen geen Minister van Koloniën meer - in Washington geweest 
om ezn en ander te bepleiten voor het overvoeren van de troeprn, 
en daar kwamen plotseling ook de gezagstroepen en N.1.C.A.-troe- 
pen bij te voorschijn. 

68216. De Voorzitter: De heer van Mook was toch nog wel 
Minister van Koloniën? 

A. Toen niet meer. Hij is twee of drie keer in Amerika geweest. 
De eerste keer kwam hij met admiraal Helfrich samen en bij die 
gelegenheid hebben zij bepleit, dat de geallieerden ook eens iets 
zouden doen ten aanzien van Nederlandsch-Indië. 

68217. De Voorzitter: Wanneer is dat geweest? 

A. Dat was in het najaar van 1944, bij gelegenheid van de toen 
op handen zijnde tweede Quebec-conferentie, 

68218. De Voorzitter: Toen was de heer vuil Mook nog Minis- 
ter van Koloniën en dat is hij, naar ik meen, gebleven tot Februari 
1945. 

A. Ja, dat klopt. 

68219. De Voorzitter: U heeft, naar ik meen, een bezwaarschrift 
ingediend over de houding, die deze heren bij die eerste keer hebben 
aangenomen, daar zij besprekingen wilden voeren zonder de aan- 
wezigheid van de Regeringsvertegenwoordigers. Kunt u hierover nog 
iets mededelen? 

A. Ik was toen in Washington met mijn ambtgenoot van het 
leger, generaal Dijxhoorn, die eigenlijk in precies dezelfde omstan- 
digheid verkeerde; dus ik vermoed, dat wij ook samen die brief 
hebben geschreven. Van een ,,bezwaarschriftv heriilner ik mij niet 
zoveel. 

68220. De Voorzitter: U hebt er u in ieder geval over beklaagd. 

A. Ik heb gezegd, dat het een dwaze manier van werken was. 

68221. De Voorzitter: Dat is alleen van u uitgegaan, want de 
heer Dijxhoorn zal in die tijd al in Engeland zijn geweest; het stuk 
is gedateerd 7 December 1944. 

A. Ja, vlak daarna is hij naar Engeland gegaan. Ik kan u w31 
even zeggen, wat er aan is voorafgegaan. Wij vonden het wel vreemd, 
dat die missie plotseling naar Amerika kwam, terwijl er al een Rege- 
ringsvertegenwoordiger was. Toen bleek bovendien, dat op instigatie 
van de heer van Mook, maar vice-admiraal Helfrich was óók in 
het complot - als ik het wel onthouden heb - pogingen werden 
aangewend om die besprekingen met de Combi~ied Chiefs of Statf 
te houden, buiten tegenwoordigheid van de heer Dijnhoorn en mij. 
Dat is niet doorgegaan, want de Combined Chiefs of Staff wensten 
dit niet. 

68222. De Voorzitter: U hebt het volgende geschreven op 
7 December 1944: 

,,Het in de eerste alinea der bijlage voorkomende, heeft betrek- 
king op onze mededeeling in het maandrapport over October 
1944 aan den Minister van Algemeene Oorlogvoering, betreffende 
den gang van zaken hier te Washington bij het bezoek van 
Minister van Mook en Vice-Admiraal Helfrich. De betreffende 
mededeeling luidde: ,,Excellenties Minister van Mook en Vice- 
Admiraal Helfrich waren in Washington ingevolge bijzondere 
Regeeringsopdracht omtrent de volvoering waarvan reeds door 
de heeren zelve is gerapporteerd. Zij waren te laat voor de 



Quebec-conferentie. De heeren bezochten, doch ieder afzonderlijk 
en onvergezeld, verschillende leden van den Combined Staff. Het 
lag aanvankelijk in hun bedoeling, dat de beide bij dien Staff 
bescheiden Regeeringsvertegenwoordigers zelfs niet de vergade- 
ring van den Combined Staff, waarin zij nog eens mon- 
deling hun opdracht zouden uiteenzetten en toelichten, zouden 
bijwonen. De Combined Chiefs of Staff zelf dacht daar echter 
anders over en vroeg ons beiden mede ter vergadering. Dat geen 
marine- of militaire attaché dergelijke besprekingen behoeven 
of behooren bij te wonen ligt in het wezen van den Combined 
Chiefs of Staff. Door echter de normaal geaccrediteerde ver- 
tegenwoordiging te trachten uit te sluiten wordt het aanzien 
dezer vertegenwoordiging allerminst gediend. Gelukkig hadden 
de buitenlanders een andere - en o.i. juistere - opvatting van 
de taak der bij hen geaccrediteerde Regeeringsvertegenwoordi- 
ging." 

Kunt u daar misschien nog het een en ander over mededelen? 

A. Dat was eigenlijk voor ons het enige bezwaar. Wat de bespre- 
king zelf betrei't, deze heeft plaats gevonden bij de Combined Chiefs 
of Staff: noch de heer Dijxhoorn, noch ik vond deze bespreking erg 
geslaagd. Ik weet niet, of de heren inisschien slecht voorbereid waren. 
Het ging er om, dat er om militaire en humanitaire redenen op zou 
worden aangedrongen, dat er van geallieerde zijde iets zou worden 
gedaan ten aanzien van Nederlandsch-Indië. Als ik het goed heb 
onthouden, was het betrekkelijk kort na de  bezetting van Morotai. 

Wij hadden toen hoop, dat er een stoot naar het zuid-westen zou 
worden gedaan, met name naar Java, en dat zodoende de Europese 
geïnterneerden uit de kampen zouden vrijkomen en bovendien om de 
inlandse bevolking weer op de been te kunnen helpen, want volgens 
de berichten was deze aan het verhongeren. Toen kwam plotseling 
de zending-van Mook-Nelfrich uit de lucht vallen met een Rege- 
ringsopdracht. Ik heb die opdracht bij mij. 

68223. De Voorzitter: Zoudt u die even willen voorlezen? 

A. Zij was tegelijkertijd aan Washington en aan Londen door- 
gegeven, aan de chefs van de staven aldaar, en ik heb begrepen, dat 
die opdracht toen tegelijk is verdeeld. Het is een kopie-telegrain, dat 
ik heb gekregen van admiraal Helfrich, door tussenkoinst van de 
marine-attaché. Het stuk is gedateerd 18 September 1944 en het is 
behandeld in de vergadering van de Combined Chiefs of Staff op 
22 September. 

De  inhoud is: 

,,On learning that Pacific Strategy wil1 be discussed at  Que- 
bec Conference Netherlands Government request in view of 
their vital interest in that question that following statement 
with regard to operations in Japanese occupied territory be 
transmitted to the President stop Same statement is being sent 
to Mr. Churchill through British Foreign Office stop Minister 
for Colonies van Mook and Vice Admiral Helfrich are procee- 
ding America stop Netherlands Governrnent trust President and 
prime hlinister wil1 find it possible to give them an opportunity 
to elucidate Netherlands point of view stop Statement begins 
quote Success of main strategy against Japan in severing com- 
munications between Japan and occupied area covering Burma 
Malaya Philippines British Borneo and N.E.I. wil1 cut off Ja- 
panese forces in that area from arms and munitions but will 
not compel them to surrender or to withdraw s~ipposing this to 
be possible stop Area as a whole has sufficient food and other 
materials and fadities for maintenance and it may be assumed 
that Japanese Forces have sufficient stocks of arms and muni- 
tions stop Experience points to probability that Japanese stay 
on for irregular warfare even after defeat or surrender Japan 
stop Facts in recovered territory in the SWPA show that iso- 
lated Japanese forces become more ferocious and destructive as 
isolation becomes more irremediable stop If liberation occupied 
areas is delayed suffering and destruction of large populations 
will increase beyond al1 measure and prisoners of war and 
internees can be considered lost stop Since voluntary evacuation 
of the area by Japanese forces cannot be expected active libera- 
tion as soon as possible seems urgent both from this point of 
view and with regard to future rehabilitation stop This action 
should priinarily be directed towards most important territories 
with most civilised and numerous population and greatest eco- 
nomic value stop Among these Java seems to offer best base 
for further operations because of centra1 situation food pro- 
duction and accomodation ample skilled and unskilled labour 

wel1 developped system of roads and harbours good airbases 
and healthy mountain regions for rehabilitation stop Even in 
case of widespread destruction repairs for Allied operational 
purposes are easiest to effect in Java stop The occupation of 
Java would deprive the Japanese of their main regional source 
of supplies and labour unquote." 

68224. De heer Fens: Was dit een plan van de Regering? Het 
kwam toch ook overeen met het plan, dat u en de heer Dijxhoorn 
hadden, of niet? 

A. Neen. 

68225. De heer Fens: Ik meen, dat u zojuist zei, dat generaal 
Dijxhoorn en u ook van plan waren om iets dergelijks op touw te 
zetten? 

A. Wij deden zo iets, als wij opdracht van de Regering kregen. 
Wij hebben wel altijd eigener beweging ei  op aangedrongen, dat de 
geallieerden vooral Indië niet uit het oog zouden verliezen, maar na 
1943 was er eigenlijk nog maar weinig belangstelling voor. Zelf ben 
ik pas in 1944 te Washington gekomen. De Jappen hadden toen zo 
goed als geen koopvaardij meer. De  Amerikanen waren met hun 
onderzeeboten over de routes tot aan Japan toe compleet de baas. 
Wij hebben nog eens het geluk gehad door een oiiderzeeboot op 
terugweg naar Colombo, die een prauw had aangehouden, een ge- 
heime overslaghaven van de Jappen op de westkust van Malakka 
te ontdekken. De goederen lagen daar maar, er werd van alles 
geproduceerd en langs de kusten aangevoerd, maar er werd niets 
afgevoerd. De uitdrukking, die men hiervoor gebruikte, was: ,,Wither 
on the vine", ,,laten verdorren aan de wingerd". De belangstelling 
voor Indië uit een oogpunt van oorlogvoering was tot nul gedaald. 
Ze hadden erg veel medelijden met onze mensen en ze begrepen 
heel goed, dat wij daar ook politiek bij geïnteresseerd waren, post- 
war vooral, om alles weer te rehabiliteren; maar uit een oogpunt 
van oorlogvoering had Indië geen waarde meer. Dat was een vol- 
komen nutteloze inspanning. 

68226. De heer Fens: Dat zie ik ook in, maar ik meen mij te 
herinneren, dat u zojuist zei, dat generaal Dijshoorrz wilde trachten 
bij de Combined Chiefs of Staff of bij de Joint Stairf te bewerkstelligen 
iets voor Indië te doen in verband me: de morele uitwerking. 

A. Wij hebben er wel altijd in die zin over gesproken, maar dat 
was meer privé en zonáer opdrncht. Wij wisten wel, dat dat hele- 
maal ons eigen, Nederlands, belang was. Een dergelijke specifieke 
opdracht hebben wij nooit gehad. 

68227. De heer Fens: U werkte toch ook wel zonder opdrachten? 

A. Ja zeker. 

68228. De heer Fens: U hoefde toch niet voor iedere bespreking 
een opdracht te hebben? 

A. Neen, voor belangrijke of nieuwe onderwerpen kwam er 
weleens een opdracht of een aanwijzing om iets te proberen. D r  
chronische steen des aanstoots was de kwestie van de ,,plannenw. 
Iedereen wist, dat er ,,plannenfi waren voor Nederlandsch-Indie Het 
waren studieplannen; daar hadden zij er misschien wel 1000 van op 
stock, om, voor het geval het nodig zou zijn, zo'n plan te voorschijn te 
toveren en met dat plan te gaan werken. Wij werden altijd geplaagd 
om plannen. Dan had iemand b.v. bij general MacArthi~r gehoord, 
dat deze een ,,planv had om iets met Indië te gaan doeil. Zolang 
dat ,,plann echter bij de Co:nbined Chiefs of Staff was en dan goed- 
gekeurd, had het niet de minste waarde;  he^ was dan gewoon een 
studieplan. 

68229. De Voorzitter: Dit is een kopietelegram, aangeboden aan 
de marine-attaché in Washington. 

A. De gang van zaken in Washington was, dat de verbindingen 
over de marine-attaché liepen. Dus bij hem kwamen in het algc- 
meen alle telegrammen binnen, óók de geheime telegrammen. 

68230. De Voorzitter: Werden zij dan altijd alle naar u door- 
gestuurd? 

A. Neen, op  geen stukken na: wèl natuurlijk de voor ons be- 
stemde en aan ons geadresseerde. Dit kopietelegram is echter speciaal 
in opdracht van admiraal HeUrich aan mij gegeven. 



68231. De Voorzitter: Hier staat bij: ,,Kopietelegram voor de 
marine-attaché te Washington, beleefd ter kennisneming en aan- 
houding toegezonden, onder verwijzing naar telefoongesprek met vice- 
admiraal Helfrich op den namiddag van Maandag 18 September 
1944.". 

Daar blijkt uit, dat het aan u moest worden doorgezonden. 

A. Dat is waarschijnlijk de letterlijke kopie van het papier, dat 
ik heb gekregen. 

68232. De Voorzitter: Is dan misschien bij dat telefoongesprek 
gevraagd om het u mede te delen? 

A. Ik heb het rechtstreeks van de marine-attaché gekregen. Ik 
heb het eigenlijk meegenomen naar Nederland als curiositeit. 

De Voorzitter: Ik zie, dat u hier enkele aantekeningen bij hebt 
gemaakt; misschien geven die u aanleiding hierover nog iets mede 
te delen. 

A. Het komt eigenlijk hierop neer, om de Combined Chiefs of 
Staff te bewegen de herovering van Java niet aan Groot-Brittannie 
toe te vertrouwen. Hier komen wij op ander terrein, nl. het ver- 
leggen van de grenzen van de bevoegdheden in Oost-Azië. Dit speelt 
in 1943-1945. 

68233. De Voorzitter: Dat kunnen wij nu ook wel even bespreken. 
Dan komen wij straks weer op de hoofdzaak terug. Wilt u uw ziens- 
wijze over de gang van zaken kenbaar maken? 

A. Toen ik nog in Colombo was als sous-chef van de staf van de 
B.S.O. aldaar, bleek ons al, dat de Engelsen die verdeling met name 
ten aanzien van Nederlandsch-Indië niet erg welgevallig was. De 
grens liep van Singapore naar de kust van Sumatra tot Vlakke Hoek, 
aaarna recht om de Zuid, zodat Straat Soenda b.v. in het gebied van 
genera1 MacArthur hoorde. Nu  was er wel uitdrukkelijk bepaald 
- en daaraan is ook de hand gehouden -, dat die grenzen geen 
prikkeldraad waren en dat, wanneer er iemand een operatie had uit 
te voeren, die enigszins voorbij die grenzen lag, hij daarvoor da 
faciliteiten kreeg en het werd altijd goedgevonden. Desalniettemin la; 
Nederlandsch-Indië, behalve Sumatra, in de South West Pacific Area, 
het commandogebied van genera1 MacArfhur. De Engelsen vonden 
dat niet prettig. Dat merkten wij reeds in Colombo. Wij vonden dat 
toen in hoofdzaak typisch, omdat de Engelsen er immer vóór zijn 
geweest die hoek van de wereld goed in eigen hand te houden. Toen 
ik in Washington was aangekomen, heb ik daar dan ook verder hct 
oog op gehouden. Op een goede dag kwam ik enigszins onverwacht 
bij een goede vriend van mij, een van de rechterhanden van genera1 
Marshall. Hij had toevallig een kaart aan de muur hangen, waarvóór 
het gordijn niet dicht was, en daarop zag ik, dat die grenzen waren 
llerlegd. 

68234. De Voorzitter: Wanneer is dat geweest? 

A. Heel in het begin van mijn verblijf in Washington. 

68235. De Voorzitter: Dus midden 1944? 

A. Ja. In Mei heb ik de heer Stöve afgelost, dus het kan Mei 
of Juni zijn geweest. Ik meen mij te herinneren, dat mijn voorganger 
zich er ook weleens mee bezig heeft gehouden. Er liepen trouwens 
ook geruchten, dat die grenzen verlegd zouden worden en misschien 
in de hoogste echelons al verlegd waren. 

68236. De Voorzitter: Hoe was de grens op die kaarten verlegd'? 
Herinnert u zich dat nog? 

A. Het kwam er in grote trekken op neer, dat behalve het uiterste 
oostelijke gedeelte van de Archipel heel Nederlandsch-Indië in Brits 
operatiegebied kwam. 

68237. De Vaorzitter: Met uitzondering van Nieuw-Guinea? 

A. Ja. Met uitzondering van Nieuw-Guinea. Het kan nog zijn, 
dat Halmaheira en Ternate er ook buiten waren en de hele groep 
kleine Soenda-eilanden. Dat zou ik niet uit mijn hoofd weten. Wij 
waren natuurlijk in hoofdzaak geïnteresseerd bij Java, verder van- 
wege de oliehavens en ook wegens Nieuw-Guinea, omdat daar ver- 
moedelijk het eerste olie te krijgen zou zijn. Toen ben ik met die 
wetenschap zo'n beetje aan het vissen gegaan. Dat liep niet vlot. Op 
een gegeven moment ben ik daarom naar admiral Leahy gegaan. 

68238. De Voorzitter: Wilt u misschien eerst deze vraag nog even 
beantwoorden? Hoe stond u zelf tegenover het verleggen van die 
grenzen? Had dit uw sympathie of antipathie? . 

A. Neen, mijn antipathie. 

68239. De Voorzitter: Op welke gronden? 

A. Omdat de Engelsen geen ,,benen hadden om op te staan". Dat 
wisten wij ook. Zij hadden al veel te veel te doen op hun eigen ter- 
reinen, zoals b.v. Burma, enz., zodat wij het heel sterk voelden, dat, 
als de Engelsen er Nederlandsch-Indië nog bijkregen, er niets var1 
terecht kwam. Bovendien heb ik altijd sterk het gevoel gehad - ik 
heb het nog eens zwart op wit gezet en ik heb dit nu weer gelezen 
in mijn stukken bij de heer Stöve -, dat het ook was, omdat de 
Engelsen potentieel concurrenten voor ons waren. Zij hadden er geen 
belang bij, dat Nederlandsch-Indië zo spoedig mogelijk vrijkwam en 
gerehabiliteerd werd. Zij leverden zelf tin, rubber, bauxiet, enfin, alle- 
maal zaken, die in oorlogstijd vreselijk schaars waren. Hun materieel 
belang in de spoedige rehabilitatie van Nederlandsch-Indië kon dus 
ook niet groot zijn. 

68240. De Voorzitter: U is dus toen naar adiniral Leuhy gegaan? 

A. Ja, ik wilde hem er eens naar vragen. Het was nog vóór de 
conferentie in Honolulu. Toen schijnt officieel door de Amerikanen 
te zijn uitgemaakt, dat Nederlandsch-Indië te eniger tijd onder de 
Engelsen zou komen. 

68241. De Voorzitter: Wanneer was dat? 

A. Dat is in 1944 geweest. Het was eigenlijk meer een hogestaf- 
bespreking met president Roosevelt en zijn mensen: admiral Nimitz, 
genera1 MacArthur, admiral Leahy, admiral King, genera1 Marshall. 

68242. De Voorzitter: Zijn er ook van onze kant enkele mensen 
bij die conferentie tegenwoordig geweest? 

A. Voor zover ik weet, niet. 

68243. De Voorzitter: Wanneer is dat bezoek geweest van de 
heer van Mook en de heer Carp? 

A. Dat is geweest, toen de heer van Mook naar Indië terugging, 
waarschijnlijk einde 1944. 

68244. De Voorzitter: Herinnert u zich nog, wanneer de confe- 
rentie van Honolulu is geweest? 

A. Die is in Juni 1944 gehouden. Toen schijnt er sprake van ge- 
weest te zijn - ik heb het bij geruchte gehoord, dat wij daar enig 
bericht van hebben gehad -, dat het de bedoeling was dat Neder- 
landsch-Indië te eniger tijd onder de Engelsen zou komen. 

68245. De Voorzitter: Wie hebben daarvan bericht gehad? 

A. Nederland in het algemeen; of het nu in Londen of bij de 
ambassade in Washington terecht is gekomen, weet ik niet meer. 

68246. De Voorzitter: U vermoedt in ieder geval, dat het een 
officieel bericht is geweest? 

A. Het was een officieus bericht. Als ik mij goed herinner - 
ik heb dat bij geruchte vernomen en het is dus geen eigen weten- 
schap -, is er evn ondershandse brief gericht aan een of andere 
Nederlandse instantie - afkomstig van één van de Amerikaanse 
stafchefs, hetzij Marshall, hetzij admiral King, het kan ook van 
admiral Leahy zijn geweest -, omdat zij wel wisten, dat wij daarbij 
zeer geïnteresseerd waren. 

68247. De Voorzitter: Mag men daaruit concluderen, dat het 
redelijk is de gedachte te poneren, dat de Ministeriële Commissie 
Oorlogvoering daarmee op de hoogte kan zijn geweest? 

A. Dat zou ik niet durven zeggen. 

68248. De Voorzitter: Dat lijkt mij toch het adres hiervoor. 

A. Ja, die moest eigenlijk alles weten. Het was een enigszins 
verwarde toestand. 



68249. D e  Voorzitter: Weet u ook, aan wie dat bericht is ge- 
stuurd? 

A. Neen. Ik weet alleen, dat het aan een Nederlandse Regeriilgs- 
instantie is gestuurd, niisschien aan de ambassade; ik weet het niet 
meer precies. Ik heb het alieen bij geruchte gehoord; mijn eigen 
wetenschap was, dat het de bedoeling was, dat  die grens te eniger 
tijd zou wordeii verlegd. 

68250. D e  Voorzitter: Hebt u ook gehoord, waarom dat  is be- 
sloten? 

A. Ja. Het  gerucht wilde, dat het een prestigekwestie was; door 
de heer Churchill is dit bij de  heer Roosevelt naar voren gebracht; 
hij heeft er zeer sterk op aangedrongen. Als ik er met de  Engelsen 
over sprak, zeiden ze: ,,Natuurlijk spreekt het vanzelf, dat, wanneer 
wij naar Singapore gaan, jullie met ons meerijden naar de Riouw- 
Archipel, Banka, Billiton", enfin, de  hele litanie. 

68251. D e  heer Fens: Wat zei admiral Leahy dienaangaande? 

A. Admiral Leahy zei precies hetzelfde; er was al zo lang sprake 
van en volgens hein u a s  het nu  voorlopig weer in orde. Dat  was 
letterlijk waar, want het is pas definitief geworden o p  dezelfde 
datum als waarop Japan het hoofd in de schoot heeft gelegd. 

68252. D e  Voorzitter: Is deze zaak o p  de  Quebec-Conferentie 
ook ter sprake geweest? 

A. Net  schijnt van niet. I k  weet er niets van en niemand van ons 
is er bij geweest. Naar  wat ik naderhand heb gehoord, heeft die 
conferentie zo goed als geen betrekking gehad o p  de  oorlogvoering 
in het oosten. 

68253. D e  Voorzitter: Heeft u de wetenschap, die u had, ook 
van uw kant aan esn Regeringsinstantie medegedeeld? 

A. Ja, aan de hlinister voor Algemene Oorlogvoering. Wanneer 
het belangrijke aangelegei;hede:~ b-trof, vertelde ik ze ook aan de 
ambassadeur. 

68254. D e  Voorzitter: We mogen dus aannemen, dat èn cle Mi- 
nister voor Algemcne Oorlogvoering èn de  ambassadeur in T~Vashing- 
ton op enig tijdstip in 1944 op de hoogte zijn geweest met de moge- 
lijkheid, dat de grcnren zouden worden verlegd? 

A. Als u er prijs op stelt, kan ik in het photostatistisch archief 
van de heer StUïe  het telegram opzoeken van de Minister voor 
Algemene Oorlogvoering. 

D e  Voorzitter: Wij stellen daar zeer veel prijs op. 

A. Dat  telegram zou dan  opgevraagd kunnen worden, want het 
behoort tot het archief. Ik  kan het zo niet meekrijgen. 

68255. D e  Voorzitter: Kunt u ons een aanwijzing geven, waar hst 
zich precies bevindt'? 

A. Admiraal Stove weet he: precies. Ik  heb er reeds met hem 
over gesproken, Toen ik wist, dat  ik voor deze commissie zou ver- 
schijnen, ben ik eerst naar mijn voorganger gegaan, omdat ik hele- 
maal geen aantekeningen heb en moet afgaan o p  mijn correspoi:- 
d e n t ~ e  uit die tijd. Wij hebben o p  dat  telegram nooit enige reactie 
gekregen. 

68256. D e  Voorzitter: Hebt u uw opvattingen ook aan de  Ameri- 
kaanse instanties kenbaar gemaakt? 

A. I k  heb er ondershands en met de mariniers zeer vaak over 
gesproken. 

68257. D e  Voorzitter: Het  verleggen van de  grens is echter een 
kwestie van het hoogste niveau. 

A. Admiral Leahy was in Washington voor ons min of meer 
de officiële woordvoerder, omdat hij óók chairman van de Combined 
Chiefs of Staff was, maar  overigens werd er niet over gepraat. Als 
ik bij lagere goden kwam, wisten die van niets. 

68258. D e  Voorziîter: U had waarschijnlijk wel de  bevoegdheid 
om op eigen gezag nets ter bespreking in de Combined Chiefs of 
S t d i  aan te vragen? 

A. Ja, bij admiral Lenhy, de  voorzitter. Admiral Leahy was 
rees loyaal. wanneer ih he% vroeg iets >oor n?ij te informeren of 
te trachten iets in orde te inaken, kreeg ik darir altijd dadelijk na 
de volgende zitting bescheid op. Daarom ook ging ik natuurlijk 
meestal naar admiral Lcahy. 

68259. D e  Voorzitter: Wanneer hebt u er verder weer iets over 
gehoord? 

A. Eigenlijk voortdurend door. Er gingen nl. geregeld geruchten. 

68260. D e  Voorzihtcr: Hebt u ook geregeld van dic geruchten 
mededeling gedaan? 

A. Of 11í het regelmatg heb gemeld, zou ik niet durven zeggen. 
I k  d e ~ k  het niet. ~ a n t  die zeiide geruchten liepen in Engeland ook. 

68261. D e  Voorzitter: Hoe is het in 1945 met deze zaak gegaan? 

A. Toen kwam plotseling uil de  lucht vallen, dat die grenzen 
waren verlegd en, naar ?i< vdii col!ega's heb gehoord, tot grote ont- 
steltenis van de Engelsen zelf in de Indische Oceaan, want zij waren 
er helemaal met op ingeschoten. 

68262. D e  Voorzitter: Wie bedoelt u me: de Engelsen? 

A. D e  Engelsen in de Indische Oceaan, onder adiniral Mourit- 
batten. 

68263. D e  Voorzitter: U bedoelt dus niet een Engelse Regerings- 
instantie, want die zal er waarschijnlijk wel o p  hebben aangedroilgeti. 

A. Ja. 

68264. D e  Voarziîter: D e  heer Nuboer heeft in een verhoor ver- 
Llaard, dat in Ailgus'us betreffende de wijziging van de grenzen van 
S E A C nog geen be%lrssirig v i d s  genomen, nè1 tussen de Chiefs or 
Sldff, n x a r  nog niet tussen de heren Tfz<r?iu~: en A t t k  Er is dus 
blijkbaar een momrnt geweest. dat men In de Combined Chiefs o t  
Staff een bepadlae beslissirig beeft geiioirien Is u daarvan iets bekenci? 

A. Die beslissing is, voor Lover ik  weet, niet bij de Combine3 
Chiefs of Stafi gevdl!cn: die IS hoogstens g o d  gevonden nadat men 
he: in  Engeland tussen de herer. Ci~~lrcilill  en Rooseveft indertijd, 
later dus de hcrsil AÎtlec en Trri~?lnvl, had uitgemaakt. 

68265. D e  Voorzitter: Zou het mogelijk zijn, dat  de Combined 
Chiefs of Stafî e-n voorstel hebben ge5aan aan de hoogste Regerings- 
instanties? 

A. Dat  weet ik bij wijze van spreken zeker van niet, want zij 
hebben mij nog rnedcvielirig gedaan, dat  zij zelf bericht hadden 
gekregen, dat die greiis was verlegd. Vergeet u vooral niet, dat de 
Amerikanen er niet meer bij geïnteresseerd waren. Voor c!e Ameri- 
kanen was het alleen nog maar ern extra-commitment, waarbij, uit 
een oogpuilt van oorlogvoering, niets meer te winnen en alleen 
maar te verliezen was. 

68266. D e  Voorzitter: Hebt u in de loop van 1945, en dan  spe- 
ciaal in Juli, ook een verzoek van de Nederlandse Regering ont- 
vangen om over deze zaak bij de Conibined Chiel's of Staff te 
spreken? 

A. Dat  herinner ik mij niet. U bedoelt hier toch de  grensver- 
legging'? 

68267. D e  Voorzitter: Ja. Die kwestie was einde Juni 1945 aan 
de  Nederlandse Regering, het toenmalige Kabinet-Schernzerhorti, be- 
kend geworden. N u  bestaat de mogelijkheid, dat  de  Nederlandse 
Regering toen heeft getracht dat te  verhinderen en heeft gezegd. 
instructies te zullen geven aan  onze vertegenwoordigers bij de  Com- 
bined Chiefs of Staff. D a t  is dus niet gebeurd? 

-4. Ik herinner mij niets van een dergelijke instructie. He t  zou 
mij ongetwijfeld zijn bijgebleven, wanneer ik haar wel had ont- 
vangen. In  die tijd was ik, naar ik meen, alleen te Washington, want 
generaal Dijxhocrn is einde 1944 naar Nederland gegaan en zijn 
opvolger, generaal van Tricht, is pas nà de conferentie in  San 
Francisco, waar de United Nations zijn geboren, in  Washington 
aangekomen. Tot  9 Juli was ik dus alleen in Washington. 



68268. D e  Voorzitter: Er is op 21 Juni 1945 een bericht gekomen 
van de heer van Mook uit Brisbane, waarin wordt gewaarschuwd 
tezen het verleggen van de grenzen tussen S.E.A.C. en S.W.P.A.; 
hij beveelt energ:ek optreden daartegen onzerzijds aan. 

A. Van zo'n telegram herinner ik mij niets. 

68269. D e  Voorzitter: D e  Nederlandse Rege~ing heeft di?s de 
mogelijkheid gehad om maatregelen te  nemen: zou het in  de  lijn 
hebben gelegen om dat via u te doen'? 

A. Wij hebben zeker geen opdracht gekregen om te trachten dal 
te voorkomen. Dat  meet ik heel zeker. 

68270. D e  heer Fokkerna: Tot  wanneer bent u in Washington 
geweest? 

A. Tot begin 1946. U moet u onze missie niet al te goed geor- 
ganiseerd voorstelleri, want dat  is feitelijk niet het geval geweest. 
W e  hingen enigszins in de  lucht. We stonden zogenaamd onder de 
Minister voor Algemene Oorlogvoering, maar uit de aard der zaak 
had de legerman natuurlijk regelmatig te maken met de Minister 
van Oorlog, en ik even regelmatig met de Minister van Marine. 
Daar  t~~csendoor  w a r m  er nog autoriteiten, die eigzcer beweging 
opbelden en rechtstreeks met ons abondeerden. Wanneer b.v. de  
B.S.O. uit Colon~bo iets wilde weten, vroeg hij dat  niet via de 
Regering, maar rechtstreeks aan  de marine-attaché of aan mij. D e  
marine-attaché was in de  Nederlandse organisatie te Wasiiington 
ook een tamelijk ongerijmde figuur, die - wat de oorlogvoering 
aangaat - er inaar zo'n beetje bijhing. D e  vei-houdingen waren niet 
zo scherp en goed geregeld als dat bijvoorbeeld bij de Engeisen het 
geval was. Daar  was het zo georganiseerd, dat de  Regeringsmissie 
niet niet plaatselijke bevelhebbers had te maken, maar met niemand 
dan met de Regering, in dit geval lilet hun Minister voor Algemene 
Oorlogvoering, terwijl allrs, wat in de U.S.A. voor de Britten met 
.,oorlog" te maken bad. otider haar stond. Dit veremvoudigde heel 
veel zaken aanzieiilijk. Op deze manier kreeg men ook geniakkelijker 
prestige, want kwamsn ,,conipetentie"-kwesties niet voor. 

68271. D e  heer Fens: Stond er in die instructie niet precies aarl- 
gegeven. ten opzichte van welke autoriteit mer, enige verantwoorde- 
lijkheid had? 

A. Neen. D e  aanvankelijke instructie, waaronder ik niet meer 
heb gewerkt, hield zelfs in, dat  de gehele aangelegenheid onder toe- 
zicht van de  ambassadeur in Washington stond. D a t  dit ten enen- 
male verkeerd was. is wel spoedig ingezien, en het is, naar ik meen, 
o p  aandringen van generaal Dijxhooril veranderd. 

Die clausule is geschrapt. Precies hetzelfde heeft 7ich voorgedaan bij 
- naar ik meen - de missies van de Canadezen en de Australiërs. 
Zij kwamen er aanvankelijk ook als aanhangsel van hun respectie- 
ve ambassades. Dat  ging ook niet, want de Combined Chiefs 
wilden daarmee niet te maken l~ebben. D e  Amerikanen met name 
wilden dat niet, want ze waren uit cecurity-overivegii~gs~~ doodsbang 
van hun eigen State De-artment en van de  weeromstuit natuurlijk 
ook van de politieke vertegsnwoordigers van vreemde naties. Wij 
hebben het nooit zover kunnen brergen, dat wij hele:xaal onafhan- 
kelijk waren va3 de  ambassade. Naar  buiten schern het wel zo. 
Het was bijvoorbeeld ook bekend, dat  onze codediensten o? de 
ambassade waren ondergebracht en dat al onze telegrammen daar 
passeerden. Men kon alleen maar hop-n, dat  zr  geheim bleven. 
maar ik weet zeker. dat het niet het geval was. 

68277. D e  Voorzitter: U hebt dus na 15 Augustus van de 
Combined Chiefs of Staff een mededeling gekregen, dat  d e  grenzen 
warcn verlegd? 

A. Ja, we vernamen dit eerder van de Coinbined Chiefs of Staif 
dan van onze eigen instanties. 

68273. D e  Voorzitter: Wat hebt LI gedaan, toen 11 die mededeling 
vah de Combined Chiefs of Staff had ontvangen? Hebt u toen de 
Regering er van in kennis gesteld? 

A. Ik meen, dat ik de  Regering daar oi~iniddellijk van op de 
hoogte heb gebracht. Da t  deed ik altijd: het was gewoon routine. 
Dat  zal ik dus in dit geval ongetwijfeld ook hebben gedaarl. 

68274. D e  Voorziîter: Hebt u daarbij ook e-n aávies gegeven, 
of lag dat  niet o p  uw weg? 

A. Als het eenmaal was vastuesteld. niet meer. 

68275. D e  Voorzitter: U had de Regering een advies kunnen 
geven, er alsnog op aan te dringen, dat  het mogelijk was die wijzi- 
zing olgedaail te maken. 

A .  Ik had niet van de Regering, noch van wie ook, gehoord, 
dat  dit mogelijk was. Ik wist alleen, dat  het van Nederlandse militaire 
zijde niet heleinaal werd geapprecieerd. Die wetenschap had ik al 
uit Colombo en ik was er nadien zelf ook telkens meer van over- 
tuigd geraakt. Wij kregen niet zo veel instructies of aanwijzingen 
van onze principalen. 

68276. D e  heer Fens: U mocht toch ook wel logischerwijze ver- 
onderstellen, aangezien het spel nu al zo lang speelde, dat  de  Rege- 
ring nu  toch wel wist, welke standpunten moesten worden inge- 
nomen. 

A. D e  Regering moet het geweten hebben, want ik weet, dat  de 
heren van Mook en Helfrich er meermalen over hebben gesproken. 
D e  heer van Mook weet ik van horen zeggen, maar ik weet zeker, 
ctat admiraal Nelfrith er geen voorstander van was, dat de zaak 
van Amerikaanse In Britse handen kwam. 

68277. D e  Voorzitter: Hebt u nog gemerkt, hoe deze zaak werd 
beredeneer6 bij de Amerikanen in Augustus 1945? 

A. D e  Amerikanen liet het koud. Ze stelden geen belang meer 
in Indië, zo letterlijk als ik het hier zeg. Het  kon ze helemaal niets 
schelen. Z e  voelden alles voor militaire zaken, voor de militaire 
kant van het vraagstuk, maar voor opbouw totaal niets meer. Z e  
hadden zelf enorme commitments in eigen areas, met name in Japan 
en op al die eilanden. Bijv. landingsvaartuigen, waar alle acties van 
lbloz!ntbattei~ mee werden uitgevoerd, moesten zo goed als allemaal 
i:it Amerika komen, en daar was ook nog geen kijk naar. Dus als 
de  Engelsen Indië hadden moeten heroveren met behulp van de  
Hollanaers, zoals het nu is gebeurd, dan was het een gebed zonder 
einde geworden. 

68278. D e  Voorzitter: Acht LI wel de mogelijkheid aanwezig, dat  
Amerika in Indië met militaire macht direct iets had bereikt? 

A. Ja, prompt. 

68279. D e  Voorzitter: Eigenlijk acht u het dus onverantwoord, 
dat Engeland het heeft overgenomen, terwijl het niet klaar was? 

i\. Uit Nederlailds oogpunt? 

D e  Voorzitter: Ja. 

A. Ja, ik acht het uit Nederlands oogpunt zeer onverantwoord. 
Als de Amerikanen waren binnengewaiideld, hadden geen Jappen 
en geen Republikeinen een been aan  de  grond gehad. We hadden 
waarschijnlijk toch vrijheid moeten geven. (Dat is bovendien altijd 
een hobby van mij geweest.) D e  collaborateurs echter waren aan de  
boom gegaan. In de Philippijnen hebben de  Amerikanen dat  ook 
gedaan: ze lieten het evenwel aan de  Philippijnse volksrechtbanken 
over. Als daar dus e-n Philippijn werd opgehangen, was het odium 
niet voor de  Amerikanen. Zo deden zij het onder elkaar en dat  was 
veel verstandiger. 

68280. D e  Voorzitter: U hebt zoëven gesproken over een bezoek 
van de heer van Mook aan  Amerika, toen hij geen Minister meer 
-as. Wanneer is dat geweest? 

A. D a t  moet in Mei 1945 zijn geweest. D e  heer van Mook was 
toen o p  weg naar de San Francisco-Conferentie. Hij is in Washing- 
tol: komen spreken over de mogelijkheid o m  Nederlandse schepen 
uit de pool te krijgen voor het afvoeren van troepen uit Amerika 
en Engelaiid naar Nederland er. het vervoeren van troepen van 
Nederland naar Oost-Azië. Het  is toen hopeloos mislukt. 

68281. D e  Voorzitter: Waarom deed de heer van Mook dat en 
U niet? 

A. Ik weet niet, of de heer van Mook hiertoe een Regerings- 
opdracht had, maar hij was Luitenant-Gouverneur-Generaal en be- 
pleitte toen Nederlandse belangen boven Nederlandsch-Indische be- 
langen. 



68282. De Voorzitter: blaar dit had toch wel op uw terrein 
gelegen? 

4 Wij he's'o?:~ er o:i.!; ket een er. ander aan gedaan. Ik bcn 
omstreeks die tijd, na het bezoek van dr. van Mook, ook bezig 
geweest om schrpcn uit te zoeken met veriegenwoorciigers van de  
Shipping h4ission. Ik geloof, dat  wij pas veel iater oog ein Rqerings- 
opdracht hebben gehad met getallen. Als ik mij niet veïgis, gi:ig het 
crn ongeveer 14 300 mail. Deze wetei;sci?ap heb ik uit iie dossiers 
van adiniraal Stöve. 

65283. D e  Voorzitter: U bedoelt waarschijnlijk de  overtocht va1? 
5000 man? 

A. Die betrof de mariniers. 

68784. Dz Veorzitter: E n  van de ge~agsbataljoris. 

A. ik dacht, dat die giitallen groter waren. Ik hericner mij, i ~ i t  
ik e i  van geschrokken ben, want die getallen, die LI beibel, waren 
véSi groter dan wij ooit hadden gehoord. Daar  was ook v;czr G;c 
~;octwar-rel~abiiitatio~l b i j  waar de Amcrikaneïi he?emaal niet bij ge- 
in1ercsse:rá waren. 

66735. De Vcsrzitier: U hebt op 28 Mei 19-25 een brief gesclireven 
aan de ambass?,cieur in Washington, waarin slaat, dat  09 15 L.!a:irt 
3945 e-n verbeterde opgave is ontvangcn van persorie-l. dat door de 
zorg van het Britse War  Ministry geklee-i en o11derge3iacl?l zou 
wor3ei1 in enige k a m p i i  ia Engeland en daarna I?aar Austraiië zou 
worden overgevoerd. Dit betrof 3935 mail geiagsbataljons, IOC0 r : in  
aiïpersonnel en 600 man civil afiairs-personnei. 

A. Dat is een ailciere kwestie geweest, van 14 hIarirt 1945. Narkï- 
hand zijii die vee! grotere getallen er bij gekon-ei; door dr. 1~c1.7 

iWook's memorandum van 25 Mei 1945, dat van 37 010 n:ai s?rak, 
later is dit zelfs 34 0Q0 man geworden. 

D e  Voorzitter: Ja, en op 16 A;sril 1935. 

A, Ik heb die hele zaak nog eens tiiteengezet in een brief van 
28 Tvlei 1945 aan de  ambacsade~ir, omdat het ecigszins vergetzn raa.lite 
hoe de zaak, voor zover hem er1 ons beliead, oospro:zkclijk in elkaar 
had gezeten. Wij kwz:i:en toeii, op wat wij 1-103ig hadden, i17 :ot;ie!: 
tien grote Nederlandse trnepeiltrai,sporIicl~e_=en. 

6S786. De Vosrzltieuo U hebt gerapporteerd, dat de  heer i:ai? 
Mook eirde hiel I945 si;hiep;ruii~te voor veel grotere aaptallen per- 
soi:ee! h:rSt aangivraagri, nl. voor l 5  000 man gezag;bala.ljonr, 5')iiO 
reserve voer id-ni, fCO0 man personeel voor civil affairs cn 20% 
man grondpersoneel vco: de  Nederlancise I i icht~aart  in Ac,strsli>. 
Dat  is dus 77 000 miin in totaal, terwijl tot dusver voor nooit mee? 
i a n  15 000 man in dit verband sprake is geweesi bij ¢e Combii;e:i 
Chii-fs of Staff. De keer va!? "Mook ging d ~ s  voor deze aangele,-2:;- 
Iieii! naar Washington'? 

A. Ja. Of hij een Regeringsopdracht had of uit eigen beweg'ilg 
naar Washington kwam, weet ik niet. D e  wegen van de he-r va-; 
Mook waren weleens nipsterieus. 

63287. D e  Voorzitter: H o e  bedoelt u dat? 

A. Wij wisten nooit precies 'vat hij deed. D e  ene keer stond hij 
in Nederlandse schoenen en dan weer opeens in Nederlandsch-Indi- 
sche schoenen. 

65288. De Voorzitter: Hierover zou ik straks nog even een nadere 
toelichting vara r? willen horen. 

Eerst wil ik u even voorlezen, wat de heer vn.2 Mook hierover 
heeft gezegd, want daar  bent u ook bij betrokken. In het verhoor 
van de heer van Mook kwam de kwestie ter sprake of men bij clz 
geallieerden nu  wel flink genoeg was opgekomen voor de Ned-r- 
landse belangen. Dat  was een vraag van algemene strekking. Hij 
heeft toen geantwoord: 

,,Het is in belangrijke mate een indruk, omdat ik altijd buiten 
die contacten ben gebleven, maar een i n d r ~ ~ k ,  die dnn b.v. toch 
ook hierop rust, dat. toen ons plotseling bleek, 6at men bij de 
capitulatie van Duitsland helemaal het transport afsneed naar 
het Verre Oosten voor 017s ten gevolge waarvan ik zeli' ben gaan 
moeten opspelen in  Washington, zeker niemand z6 was gaan 
opspelen. Het  heeft misschien op  dat  moment niet veel uit- 

gehaald, maar ja, het was voor mij ook alleen maar een heen- 
en weervlleg~n vao Sun Francisco - waar ik op dat  ogenblik 
was -- na31 Wasi~:!igton en het bespreken van de zaak met de 
Chiefs of Stal'f, Inaar de heren, die :r raten, hadden er niet veel 
aan ge:'iiin o- dat ogenblik. Da:ir liggen ook brieven van." 

Dit hitnlct eíri? kiein beetje als e:!? b-schiildigii~g, cii daarom wil 
ik ~i gcariir Ge ge?rger!<iiid gevm om daar het uwe van te zeggen. 

.t. Ik heb nog ilooit van een beschuldigirig gehoord. Dit is de 
eerste keer. 

68239. De Voorzitter: Het is hier vcr!:laard. Ik lees het u voor 
om ~1.r~ zienswijze daaroveï kcrbaai- te nlskcn. 

A. Als wij opdracht vali de Regering kregen o m  te trachten 
voor ecn bepaald aantal troepsn schepen en transport los te krijgen, 
clan decen wij íiaarvoor ons uiterste best. T o a  die grote aantallen 
van de heer vnr; Mook loskwam:::. gaf dat extra-moeilijkheden, 
0113i!at er ern hsleboel bij opgegeven was, ca t  duidelijk post-war 
was, dus wal voor de oorlogvoering al-, zodanig niet van liet minste 
be1:iiig was. 

68790. De $'oorzitter: D e  heer van Mook is daa- dus gekomen 
, ret  een boodschap, waarvan u cooit had gehoord, a:thans ten aan- 
zien I a n  die getallen. 

A. Ik had er nooit van gehoord. IK b:n nooit anders betrokken 
geweest dan bij die veel kleinere getallen, die LI zojuist opnoemde. 

, ,, 
C r ?  i j!] de rnarigierc, die echter helurnz.al buitzn dit vraagstuk stoii- 
den. Dat  warcn de zaken, w a a r r e e  ik voortclurrnc! had te maken 
i n  waarvoor ik - o11Oz1~k">.e verklaring van cie I?ex va:: Monk -- 

zelfs Bij een An?eiikzaiise admira~!  521i weggejaagd, omdat hij er 
n;et meer veil \viiiie hor ei^. 

68791. De Voorzitfer: Z' b a t  Uris van oordeel, dzt die verkla- 
ring vnl? de heer vtiii >,fooi; onjcirt is? 

,4. Als hij bas hiermede op het oog keelt, is zijn v-rkiariilg in 
Gezen zeer zeker onjuist, want wij hvbb-n ons altijd rzrr  ingespannen 
om te doer., waartoe de Regering ons opdracht gaf. 

65292. D e  VocrziáS-er: Ci zei zoëver, dat  de  heer van Mook nii 
eens in Nederla~idse ~cIior~:ei? stond en dan wc-r in Nedeslandsch- 
Ti-idische schocneri, Kunt  u ons d-.aro,ntrent nog narlere meclede- 
lirzgl-n doei?'? 

A. Ik heb de heer iinil Mooh pariici;Eier o e k g o e d  !gekend eri ik 
heb rigci;lijlr ezn grote achting voor hi:r;. I31j heeft naar aanleiding 
va:.. Ce gescliiecler,ls, die LI zoj~list be5aniiel&. e-n brief grclireven. 

D e  Voorzitter: U k r n t  dit wel zakelijLr beliands!en: dit is ecrr 
zz.kelijke kwestie. 

h. *;a e-n :?;:;>reking, die hij toen heeft geho:idea, i s  er erri 
ciizer bij de arnbciscadeur geweest. waar hij een riogal hooglopend 
meningsverschil heeft gekregen niet :?:!miral sir Jn:r7rs Sonzerville 
e t e r  het belang van het al t1ai-r niet iets d o i r ~  i-oor de geallieerden 
icn aanzii.11 van Iiidië. 

68793. D ?  B700rr:tter: 'aras dat bij zijn eerde bezoek aan Wash- 
is.gtoa? 

A. Bij het laatste bezoek, waarover wij het iiu hzidden. D e  heren 
zijn het blijkbaar niet e-ns geworden. Wat i!: er van gewaar werd, 
was ern afschrift van de  brief, die d: heer vav: Mook zelf heeft 
opgeno.men in het boek, dat hij heeft geschreven. (Bijlage I). Hij 
heeft inij destijds alleen maar gevraagd de factuële juistheid te 
contro!erzc. Hij componeerde de  brief uit zijol hoofai en dicteerde 
hem aaa  zijn secretzl-esse. Ik vond het eer. meesterstuk van compo- 
sitie en geen enkele Neder!ander had hem dat kunnen verbeteren, 
noch wat de inhoud, ~ i o c h  wat de vaderlandse strekking er va.n 
betreft. 

Ik  herinner inij nog een andere aangelegenheid. 
Hij ging altijd in zijn e~intje naar de Com'ciieri Chiefs of Staff of 

zelfs naar het State-Department om de belangen te behartigcn. Ik 
had dan altijd keel sterk de indruk, dat  hij het Nederlandse belang 
in hoofdzaak zag door de Necierlandsch-Indische bril; wanneer 
Neder!andsch-Indië maar bevrijd en gerei?abi!iteerd werd, dan kwam 
cle rest vailzelf wel in orde. Dat  zag hij dan ook speciaal als zijn 
eigcn imk.  Ravendien vond ik in  het algemeen, dat  heren met een 
Indische background het te veel deden voorkomen, rilsof ze met 
Nederland niet zo heel veel hadden te maken. 



68294. D e  Voorzitter: Slaat die opmerking ook o p  de heer 
Weijernmrz? 

14. D e  heer Weijer.r?lnn had het héél sterk, maar hij had inder- 
daad niets met de  Nederlandse Regering te maken, want hij was 
aanvankelijk in Amerika gekomen voor een of andere opdracht, eri 
toen brak juist de oorlog uit. 

68295. D e  Voorzitter: Hij is later militair attaché geworden. 

A. Ja .  

68296. D e  Voorzitter: Toen had hij dus wel met Nederland te 
maken. 

A. Hij stond toen ook onder de Nederlandse Minister van Oor- 
log. D e  band met de legercommandant en de Minister van Koloniën 
is natuurlijk nooit verbroken. Die heeft voor hem altijd gedomi- 
neerd. 

68297. D e  Voorzitter: U hebt waarschijnlijk wel iets gemerkt 
van de ruzie, die er was tussen de heer Dijshoorrz en de heer 
Weijenmm? 

A. Daar heb ik midden tussenin gezeten. 

68298. D e  Voorzitter: Kunt u ons daar iets over mededelen? 

A. Mijns inziens was het gelijk volkomen aan de zijde van de 
heer Dijxhoorn. Kolonel Weijerman saboteerde onze periodieke bij- 
eenkomsten. Uiteindeiijk zijn we zover gekomen, dat  de Regering 
dreigbrieven - zoals ik ze altijd noem - heeft geschreven, dal, 
wanneer het nu niet afgelopen was, zij niet zou terugschrikken 
voor de strengste maatregelen. Die zijn echter nooit genomen. 

D e  marilie-attaché is - vóOr mijn tijd al - toen in de pomp 
gegaan en heeft het hoofd in de schoot gelegd. Hij stond er ook heel 
anders voor dan de heer Weijerrr~nri, want de heer Weijeri?~nn had 
nog een complete carrikre voor de boeg, en de marine-attaché was 
al aan het einde van rijn carrière, D e  heer IVeijerinan is nadien 
wèl regelmatig bij onze besprekingen tegenwoordig geweest, ik be- 
doel bij de ,,militaire commissie", een naam, die men had uitgevonden 
voor de Nederlandse Regeringsvertegenwoordigers en de militaire 
attaché's samen. Bij die besorekingen zat de heer Weijerr7znn er 
alleen maar bij en had eigenlijk nooit iets mee te delen. 

68399. D e  Voorzitter: Wilde of kon hij niets mededelen? 

A. Hij wilde niets mededelen. Aanvankelijk had alleen hij de 
kanalen naar de  leger-intelligence. Hij had die nog uit de tijd, dat  
hij alleen in Washington was, en hij weigerde die los te laten of om 
er iets van te vertellen. Hij rapporteerde nooit iets, liet geen af- 
schriften lezen. Generaal Dijxhoorn was daarover allern~inst gesticht, 
waardoor hooglopende conflicten zijn ontstaan, die uiteindelijk zij!l 
geëindigd door het weggaan van de heer Wcijerinan. Persoonlijk 
ben ik er weinig bij betrokken geweest. Ik  denk, dat de heer Weijcr- 
r17ail niet later dan 6 weken, nadat ik in Washington was, is over- 
geplaatst. Eigenlijk heb ik er dus alleen maar de  nasleep van mee- 
gemaakt. 

68300. D e  Voorzitter: Wie is zijn opvolger geworden? 

A. Overste Roos, eveneens van het K.N.I.L. 

65301. D e  Voorzitter: Was dan hetzelfde gevaar niet te vrezen'? 

A. Ja, maar de  heer Roos heeft het nooit zo ver laten komen. 
Misschien heeft hij geleerd door de  les van zijn voorganger. 

68302. D e  Voorzitter: De opvatting van de  heer Weijerman en 
\ a n  de  heer vaiz Mook, voor zover hij, zoals u dat  noemt, in Neder- 
landsch-Indische schoenen stond, was dus blijkbaar het tegengestelde 
van de opvatting van de Nederlandse Regering. 

A. Heel duidelijk. Als de Nederlandse Regering daar een missie 
neerzet, dan moet die missie op alle mogelijke manieren worden 
geholpen en niet worden tegengewerkt. 

68303. D e  Voorzitter: Beschouwde u het optreden van de heer 
van Mook ook als tegenwerking? 

A. Niet als tegenwerking; het was nu eenmaal zijn opvatting van 
de behartiging van de belangen van het vaderland. Ik beschouw de 
heer varz Mook als een goed vaderlander, met echter een zeer aparte 

kijk o p  de manier o m  de  belangen te behartigen. O m  terug te komen 
o p  wat ik zoëven wilde zeggen, hij heeft na het diner o p  de ambas- 
sade, waar hij dat gesprek had met admiral sir Jaines Somerville en 
waar ook Field-Marshai sir Riaitiaizd Wiisorz bij zat, de  brief ge- 
schreven, die als bijiage in zij2 boek is aangehaald. Ik heb hier ook 
een afschrift van die brief. Ik heb dit altijd het beste bewijs gevonden, 
dat  de  heer vci;~ Mook geen slechte vaderlander kon zijn. Alle Indische 
instanties zagen het op dezelfde manier. 

Ik  heb eens eea brief aan de Regering geschreven, omdat naar mijn 
mening de Indische heren veel te veel deden alsof zij met Nederland 
niets hadden te maken. Aan die wetenschap was ik gekomen, omdat 
aan mij een luitenant-ter-zee was toegevoegd voor speciale diensten. 
Hij was ondergebracht bij de Foreign Economic Administration, een 
sub-intelligence-organisatie, die zich o.m. bezig hield met handeis- 
spionnage -- om het onbeleefde woord te gebruiken - ten nadele van 
de vijand en - bij geboden gelegenheid - overal elders. 

Mijn brief is aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering van 
het Koninkrijk in Londsn, van de Regeringsvertegenwoordiger voor 
niarine bij de  Combined C.hiels of Staff van 6 Maart 1945. 

,,Bij herhaling bereiken mij den laatsten tijd geruchten, mede- 
deelingen en berichten, welke er op wijzen als zoude binnen af- 
ziecbaren tijd de voorloopige Nederlandsch-Indische Regeering 
,,eigenw diplomatieke Vertegenwoordigers gaan hebben, met name 
hier te lande. Ik heb hierover nog niet gesproken met Hr. Ms. 
An~bassadeur hier ter stede, doch stel mij voor zulks te doen na 
dezen brief te hebben verzonden. Mijn zegslieden zijn ook 
Amerikanen, o.a. van de Foreign Economic Administration, bij 
welke Agency er tot dusverre een Nederlandsche desk was, onder 
welke een Nederlandsch-Indische werkte. Dit schijnt binnenkort 
te gaan veranderen en omgezet te worden tot twee desks naast 
elkaar: een Nederlandsche en ern Nederlandsch-Indische. Uiter- 
aard is mij niet bekend in hoeverre een en ander inei de  plannen 
der Nederlandsche Regeering strookt, maar zoolang ik niet 
beter ingelicht ben meen ik te weten, dat grondwettelijk d e  (voor- 
loopige) hTederlandsch-Indische Regeering geen ,.eigenm diploma- 
tieke Vertegenwoordigers in het buitenland zelfs kan hebben. 
Hier te lande wzrlizame Nederlandsch-Indische organen of zgn. 
Nederlaniisch-Indische organen geven - mogelijk ongewild? - 
naar mijn gevoel naar buiten te veel blijk van ecn opvatting, als 
zouden Nederland en Nederlandsch-Indië twee evenwaardige en 
alreeds naast elkaar gestelde grootheden zijn. Zoover is het 
echter nog lang niet vertrouw ik, en in ieder geval is zulks 
ook mij niet bekend. 

Ik zou l-iet daarom zeer op prijs stellen te eeniger tijd te 
mogen vernemen of in de grondwettelijke verhouding van het 
Koninkrijk tot zijn overzeesche gebiedsdeelen reeds eenige ver- 
andering of voorioopige verandering werd gebracht ten aanzien 
van Nederlandsch-Indië, of binnenkort gebracht staat te worden. 
Ten behoeve van Uwer Excellentie's Ambtgenooten van Marine 
en Buitenlandsche Zaken gaan doordrukken van dezen mijnen 
brief hierneveris." 

Ik heb hierop een antwoord gekregen, dat  niet in mijn bezit is. 
E r  stond eigenlijk niets anders in  dan  een verwijzing naar het be- 
treffende Grondwetsartikel. 

68304. D e  Voorzitter: Zoudt u deze brief tijdelijk aan  ons willen 
afstaan? 

68305. D e  Voorzitter: Naar  u reeds hebt gezegd, hebben de be- 
moeiingen met het transport, waarvoor de heer van Mook was over- 
gekomen, o p  dat  moment nog geen bepaalde concrete resultaten 
opgeleverd. Is dat later nog wel gelukt? 

A. Ween; de zaak is wel erg wakker geschud en wij hebben 
admiral Leahy sterk op onze hand gekregen. E r  was in Londen een 
overeenkomst gesloien betreffende de  Nederlandse schepen. Voor 
ons stond daar o.a. deze bepaling in, dat  tot G maanden - ik zeg 
het uit mijn hoofd; van de periode ben ik dus niet helemaal zeker - 
na V.J.-Day, de dag van de val van Japan, de schepen in de toestand, 
waarin ze zich o p  dat  ogenblik bevonden, in de pools zouden blijven, 
met dien verstande, dat, wanneer één van de  deelnemers prijs stelde 
op een bepaald schip, hij dat schip rnisschieii uit de  pool zou kulinen 
krijgen, mits hij daarvoor gelijkwaardige tonneninhoud voor in de 
plaats stelde. Al onze scheper! waren in de pool, behalve de  ,.Nieuw 
Amsterdani", die, evenals de z.g. ,,monstersn, op eigen gelegenheid voer: 
de ,,Queen Mary", de ,,Queen Elizabeth", de ,,Ile de France", de 
,,Pasteurn, enfin, de allergrootsten, maar al onze schepen waren in 



de pool. Wij hadden nooit een tegenprestatie kunnen leveren voor 
enig schip, dat wij zit de pool haalden, met andere woorden, al onze 
schepen waren tot 6 maanden na V.J.-Day met open ogen aan de 
pool afgestaan, zonder dat wij daar eigen zeggenschap over hadden. 
Toen wij dus over onze schepen kwamen praten, was het eerste, dat 
wij te horen kregen: Ja. maar de pool! 

68306. De Voorzitter: Betekende dat, dat wij onze schepen be- 
schikbaar stelden voor troepentransport van de geallieerden? 

A. Ja, dus voor ons zelf ook. Als het gelegen was gekomen in de 
algemene oorlogvoering, zouden wij ongetwijfeld scheprn hebben 
gekregen, maar wanneer het alleen maar voor Nederlands belang 
was geweest, zoals het overvoeren van de gezagstroepen en de 
N.1.C.A.-mensen, en die 600 man Civil Affairs, bestond er niet de 
minste belangstelling voor bij de geall~eerden. Die beschouwden dat 
als rehabilitatie na de oorlogvoering. 

68307. De Voorzitter: Deze mededeling betekent dus eigenlijk, 
dat de Nederlandse belangen geschaad zijn door de Nederlandse 
medewerking aan de geallieerde zaak. 

A. Ja, stellig, en zeker door de gevolgen, die dit heeft gehad. 

68308. De Voorzitter: Ook wanneer men uitsluitend de kwestie 
van de scheepsverbindingen beschouwt? 

A. Ik meen, dat mij te veel van onze zeggenschap over onze 
schepen uit handen hebben gegeven. 

68309. De Voorzitter: Wanneer wij dus niet hadden toegegeven, 
dat al onze schepen in de pool waren gekomen, was er dus grote 
kans geweest, dat wij onze troepen hadden kunnen overvaren naar 
Indië. 

A. Het zou goedkoop zijn, als ik hier zonder meer ,,jaw op zei, 
want we hadden natuurlijk niet de minste vrijheid van beweging. 
We waren over de gehele wereld aangewezen op geallieerde havens. 
Als wij dus niet volledig hadden medegewerkt, hadden ze ons het 
leven zo zuur kunnen maken als ze maar gewild hadden. Onze 
schepen waren dan nooit gerepareerd geweest, hadden nooit brand- 
stof kunnen krijgen, ze waren dan onder aan de lijst gesteld. Dat is 
echter niet gebeurd. Wij zijn zeer loyaal behandeld, ook wat repa- 
raties betreft. Van die reparaties hebben wij na het sluiten van de 
vrede nog heel veel plezier gehad. De termijn, die verliep tussen 
de capitulatie van Japan en het ogenblik, waarop wij weer de beschik- 
king kregen over onze eigen schepen, is voor ons funest geweest. 

68310. De Voorzitter: Wilt u hiermee zeggen, dat bij de totstand- 
koming van die overeenkomst te weinig is gedacht aan de moge- 
lijkheid, dat Nederland onmiddellijk na de capitulatie van Japan 
schepen voor eigen gebruik nodig zou hebben:? 

A. Ik vrees, dat inen te optimistisch is geweest en dat men heeft 
gedacht, dat we wel schepen zouden krijgen. Ik heb in de dossiers 
bij admiraal Stijve gelezen, dat wij zelfs een aanbod hebben gedaan 
om onze hospitaalschepen en sommige troepentransportschepen in 
de pool te laten, zonder er enige betaling voor te vragen. Ik heb 
eigenlijk de indruk, dat de Nederlandse Regering een mooi gebaar 
heeft willen doen, dat echter niet ten aanzien van het algeme-n 
contract tot zijn recht kon komen, omdat dat pas 6 maanden na 
het vallen van Japan afliep. 

68311. De Voorzitter: Mijn vraag had juist betrekking op dat 
algemene contract. 

A. Daar heeft iedereen zich bij neergelegd. Ik geloof, dat geen 
enkele andere Riogenciheic! er zoveel belang bij had als wij, om met 
eigen schepen terug te komen naar onze overzeese gebiedsdelen. 

68312. De Voorzitter: Kan men de zaak dan zo stellen, dat wij 
in dat contract een uitzondering hadden moeten maken voor het 
geval wij voor Indië troepenschepen nodig zouden hebben? 

A. Ja zeker, Mijnheer de Voorzitter. Ik herinner mij wel, dat ik 
daarover nog met de Ambassadeur heb gesproken, maar het was 
toen te laat. Wij hebben de mededeling gekregen, dat die regeling 
tot stand was gekomen. 

68313. De Voorzitter: Wanneer is die regeling tot stand ge- 
komen? 

A. Die moet op 5 Augustus 1944 tot stand zijn gekomen. Op 
13 December 1944 is zij pas in mijn bezit gekomen en toen nog , 

toevallig. 

68314. De Voorzitter: Zouden wij ook inzage mogen hebben 
van deze stukken? 

A. Met genoegen. 

68315. De Voorzitter: Hebt u uw opvatting met de ambassadeur 
besproken? 

A. Ja, toen wij met het vervoer van het perqoneel te maken 
gingen krijgen. Voor de-mariniers heb ik mij nooit zorgen hoeven 
te maken, want dat was voor de Amerikanen ,,hun baby". Ze zorg- 
den daar helemaal voor; ze hadden dat helemaal opgenomen bij 
hun eigen verplichtingen. 

68316. De Voorzitter: Ze waren toch ook ter beschikking ge- 
steld van de geallieerde oorlogvoering in het algemeen. 

A. Als het ilorn~aal gelopen was, zou het ook zo zijn gegaan. 
Naderhand heb ik er toch wel moeite mee gekregen. Ze gingen naar 
Oost-Azië en toen was de oorlog afgelopen. Toen wij dus te maken 
kregen met dat landmachttroepentransport - waar ik helemaai 
niets vanaf wist, omdat ik niet beter kon weten, dan dat het in 
Londen werd geregeld -. heb ik hierover met de ambassadeur ge- 
sproken, vooral toen ik tegenstand ondervond bij de hlunitions 
Board, die de schepen verdeelde. 

68317. De Voorzitter: Wanneer is dat geweest? 

A. Dat moet in het voorjaar 1945 zijn geweest, vóór de komst 
van de heer van Mook, die met heel andere getallen kwam. Ik heb 
ook nooit geweten, of die grote getallen van de Minister voor Alge- 
mene Oorlogvoering afkomstig waren. Ik heb dikwijls gehoord, dat 
ze van de heer van Mook zelf afkomstig waren. 

De Voorzitter: Uit dit schrijven blijkt althans niet, dat ze van 
een ander dan de heer van Mook afkomstig zijn. 

A. Hierover is enige telegrammenwisseling geweest met de Mi- 
nister voor Algeinene Oorlogvoering. Daar weet ik echter de details 
niet meer van. 

68318. De Voorzitter: Het is u waarschijnlijk niet bekend, of de 
Nederlandse Regering op dat tijdstip, of daarna, nog heeft gepro- 
beerd om dat contract gewijzigd te krijgen? 

A. Neen, daar weet ik niets van. Dat  gebeurde in Londen, hele- 
maal buiten ons om. Ik meen mij ook te herinneren, dat de heer 
Stemberghe niet zo erg was ingenomen met dat stuk. Hij was toen 
hoofd van de Shipping Mission in New York. 

68319. De Voorzitter: Naar iiw oordeel heeft dit contract dus 
zeer belemmerend gewerkt op de overvoer van onze troepen naar 
Indië? 

A. Ik moet er eerlijkheidshalve bij zeggen, dat ik heel goed 
inzie, dat de Nederlandse Regering onmogelijk een andere oplossing 
had kunnen bedingen, als de tegenpartij een dergelijke overdracht 
bepaald wilde hebben. Wij zouden dan wel schepen, maar geetl 
faciliteiten hebben gehad. 

68320. De Voorzitter: Is er een bepaalde eis van geallieerde 
zijde geweest? 

A. Daar weet ik niets van. 

68321. De Voorzitter: Eigenlijk is er dus na het bezoek van de 
heer van Mook niet veel schot in deze zaak gekomen? 

A. Neen, heel weinig. We hebben uiteindelijk nog we! schepen 
toegewezen gekregen, maar ik kan gerust zeggen: met slaande ruzie. 

68322. De Voorzitter: Tussen wie was die ruzie? 

A. Tusseri ondergetekende en de instantie, die de schepen los 
moest laten. 



68323. D e  Voorritter: !+"elke ins t~n i ie  bi::., d.~t  precies'? 

A. Voorn.melijk de Arneïikanen, die er bij gei'ntcrcssierti \varen, 
dat h ~ n  menseri \veer zo g?..'-i\v mogelijk naar Amerika ie r~ lgk~~.amcr i .  

68324. D e  Woorzltter: Kon het aan  !liet o p  die inanier worecn 
opgelost, dat het lege schip werd gevu'i~? ïnet onze troepen, die naar 
Indië gingen, waariia het schip inei de Amerikaanse tloeprn terug- 
kwam? 

A. Onze schepen iagzn toen op de  westkust. Da t  maakte natuur- 
lijk wel ei;ig veïschil. D e  schqen ,  waarbij wij geïiiteresseerd waren. 
hadden op de Amerikaanse oostkust moetcii zijn. D e  sci-iepcn gingen 
ecnter alleïmiïist leeg weg. Als er geen troepen aan boord \s'ar:il. 
wercizn ze volgelade~i met srores. ik  iSc voor mij zelf nooit het 
gevoel gehad, dat wij, wat uit betreft, opzettelijk cioor de Engeisci! 
of door de Amerikanen zijn teg~i~g-weri:t. Z e  ~ a l e n  ernvoudig met 
de moeilijkheid, dat een zekere hoeveeiheid werk inoest worden 
verricht niet een bzpnalde hoeveelheid schepen. Dlaronder waren 
n u  toevallig Nederlandse schepen, die wij met open ogen hae~den 
afgestaan. dus die lieten zij niet los. 

68325. D e  Voorz:tter: Op r:ch ~ e l i  was dus de behartigkg van 
de Amerikaailse en Engelse belangen nade!rg voor onze belangen? 

A. I n  dit geval was het zeer ~~ade l ig .  

68326. D e  Voorzitter: Is dat  het laatste beyoek van de heer vcìd2 

Mook aan Amerika geweest? 

A. Ja: voor zover ik mij kan herinneren, heeft hij in ieder geval 
geen bezoek meer gebracht, dat speciale indriik op mij heeft ge- 
maakt. 

De brief, die de heer i.r.rr-2 Mook aan udmiral So:xt.ri*i!le heeft 
geschreven, is als bijlage in zijn boek opgenomen. Het is een mees- 
terstuk van proza en een illustrztie van Nederlanderschap. 

68327. D r  Voorzitter: Heeft u nog rneer stukkitn. die op deze 
periode betrekking hebben'? 

A. Neen. Ik heb veel stukken in de dossiers bij admiraal Stöve 
aangetroffen. Ik heb er stukken gezirn, vaa het bestaan waarvan ik 
eigenlijk nauwelijks meer afwist. Die stukkei? handsien bijna alle- 
maal over hetzelfde onderwerp: het afioeren van de 1narinie:-s. Na  
V.J.-Day is dat nl. ook een inoei1i;klieid geworden, c a n t  toen svss 
er ook geen belangstelling rneer voor de mariniers. Ze moesten toen 
o p  dezelfde basis uit de Snippingpool worden overge~iocrci. D e  Arne- 
rikanen wilden ze zo gauw mogelijk kwijt. 

68328. D e  \oorzitter: Werd u 111 het alg-mee11 ook volcloeiidc 
erkend, ook door de NedcrEdncis~: instantles? 

11, heb u zojuist vourge!ezen. dat er een l-lucht bestond in veiban:! 
n:et he: bezoek van M!iiister va,? Mook en vice-admiiaal Nel f r i i i~  
Daar ir een klacht vdil uw kant aai1 toegevoegd, dat LI aiet 111 vol- 
doende mate op diners werd uitgenod~gd (het ~ t a a t  onder 1V, alge- 
meen). 

A. Ja, dat laatste heb ;k wel erg onvcrstand~g gevonden van de 
ambassadeur. 

68339. D e  Voorzitter: Wat lag daaraan ten grondslag? Wciarom 
is dit uws inziens niet gebecrd? 

A. Een van mijn Amerikaaiise vrienden was geëngageerd en zoli 
eerstdaags trouwen en ter ere ciaarvan werd er een diner gegeven. 
Op dat diner was ik ook gevraagd en ik zat naast mevrouw Hor;zhe~~!:, 
echtgenote van de heer Pii>r!7bcck, de latere ambassade~ir in d211 
Haag. Van haar hoorde ik, dat  de Nederiandsr anibassacieur, van- 
uege die nieuwe functie va11 haar man, een diner hacl gegeven, ei1 
dat er zo goed was gespeecht. Daar  waren ook Amer~kaancr ze:- 
officieren bij tegenwoorctig gewetst, waarvan ik er éCn persooi~l~jk 

- - 

ken, maar er bleek. bij ilaacre inLor:natie door i n i j ;  niet één N e d x -  
lands zee-officier bij te zijn geweest, en dat  vond ik bepaald fout. Als 
er bij ecn dergelijke ge!eg?ii?heic! Amerikaanse zee-oificiercri ~ o r d z n  
gevraagd, behoort er toch zekeï een Nederlanils zee-officier bij te zijn. 
Dat  had ik niet bepaald hoeven te zijn, maar toch ,,een" Puecíerlands 
zee-of f icier. 

65331. D e  Vooïsitte;: Ei lag dus niet aan ten gron9liag. dat onze 
otficieren -n~nder  v, c: den gewaardeerd? 

1. ?lee;:, riìxar ik voric! het iosh we! van belang er op te wijzeil, 
: a t  hel hcrei nie: il;rer voer kon kornet:. De heer Nouilheck was 
udvisei~r vai? president Roosevelt. Dit soort verhoudingen is trouwens 
. T c -  

E G  vviici^.i;:gkm wui ons betreft nooit goed zeregeld geweest. 

62332. E e  Voorzitter: Ik heb hier een telegram van 74 Juli 1945, 
bzste,i.d voor dr hlir?_isîer-Pie,Ident per.soon-ijk en afkomstig vaii 
de Rc~:rliîgsver:e~e~wocrd:grrs bij de Goi~>blned Chic-s of Stati. 
Dùar sta;!t in:  ,.De Cornbined Chiefs of Staff nemen o p  zich, ten 
einde deze gedragslijn te volgen" - het gaat hier over de deelneming 
zan det oor-log tegen Japan - ,,Nrderlandsche vertkgenwoordigers 
tijdig in te iichten nopens hun plannen in verband met alla operaties. 
bie direct Ne-'er!andsche strijdkrachten of groiidgebied in Verre 
Oosten zullen belrefien." Sprak dat  dan niet vanzelf? 

A. Me1 zulke plannen kwamen zij pas te voorschijn, wanneer die 
p i a n ~ e n  op bilt Rili i t  stonden te worden verwezenlijkt, Jus  wanneer ... 
hci e:genlrjic geei1 plannen meer waren, maar operaties in het s t id i~ im 
,x,i1E "..w," i.,,,_irge ~iilvoriing. Zij hadden daar !ieel veel plannin in voor- 
las,'. Wij ~.vircieri, n:~! name dooi  de R.S.O. in  Coloinbo, nogal eens 
lastig ge;.allen met verzoeken om iets te  weten te komei1 over ,,de 
pi ai li ie:;^", opdat de  B.S.O. ook zijn maatregelen kon  nemen. Wij 
hoor dei^ van die ,,-iannen" niets, omdat er eigenlijk nog geen wer- 
kelijke pIaniïc,i bestuilden, al!eeíi studieplannen. Ec is toen een on- 
,,. ,i.:anlxi îe!egi-am gel;oillen van de B.S.O. met een enigszins per- 
soonlijk tifitje er aan, waarvan de inhoud neerkwam op: Wat doen 
wij  e!gz:~!ijk :net Rrgerii~gsverLegenwoordigers, als wij toch niets 
I1ore.i: ooi; elwrrr mei het oog op ook door hem zelf n i x  verder 
gcr:cciiiceer.:e .,pI:inRen", Daar09 is door mij toen zeantwoord via 
dt: Ministe; voor Algemene Oorlogvoering. Ik denk. dat  da.t telegram 
c i  as:~ie:iing is geweest. Van die correspondentie ben ik nci weer 
toevallig op de hoogie, o n d a t  ik haar terugvond in de correspoli- 
c'c;?itiz bi] admirael SrGi:e. Ik was de gang van zaken eigenlijk al 
vergeien, 

58333. D e  Voorzitter: Wad LI weleens de indruk, dat u te weinig 
werd gekend iii de plannen? 

A. Neen. want dc plannen, waarbij wij betrokken maren, hoorden 
wij dadelijk. D e  gang van zaken is vermoedelijk geweest, dat  admi- 
raal Heljuich van gireral  Sutherlund, de chef van de staf van gene- 
ia1 M n c A r t h ~ ~ r  of ïilissrhien wel van gsrieral MncArthur zelf, 
ii.aar dat betwijfel jk, gehoord zal hebben, dat  general MacArthur 
wel eins ,,plannenn had geinaakt voor die stoot naar Java of voor 
ecn of andere artie in Nederlandsch-Indië in  het algeineei?. Tarakan 
is s o k  ter sprake geweest tegelijk met ?14orotai, Seria (N. Borneo), 
enz. Daar  hooïdzn wij pas wat van, als het vaststond, dat  de planriin 
werdcri uitgevoerd. Zolang het niet vaststond, hoorden wij niets. 

D e  Amerikanen waren bovendien ontzettend naiiu/keurig o p  de 
security. Ik heb het fiergins zo meegemaakt, bij de Engelsen niet, 
cn bij ons helrrnaal niet. Wat de Amerikanen over hadden voor de 
se~uri ty ,  was e11or:n. Het kleinst denkbaar aantal rnensefi werd op de 
hoogte gehoudza van de echte piannsi?. Als ze eenmaal werden uit- 
gevoerd, kwa!n bet er inindcr o p  aan. Ik had  de grootste bewondering 
voor de geheimhouding van de Amerikaiien. Daardoor waren de 
Engelszn ook wel eens gepiqueerd. Ze werdsi1 soms ineens voor een 
voldongen feit gezet, dat de Amerikanen het een of andere plan 
gingen :iitvoereii. D e  A m ~ r i k a n e n  hadden er dan allee11 zelf mee te 
maliei? dus zoals iil onze gevallcn altijd liet geval was - en er werd 
aan de Engelsen dan ook niets van gerzgii. D a t  was een kans op 
lekkage rniixier. Zoals ik echter ai zei, als wij er zelf bij betrokken 
waren, had ik nooit het gevoel, dat wij ooit buiten de wetenschap 
werden gehouden. 

68333. D e  Voorzitter: Zijn er nog beprialde aangelegenheden uit 
die latere periode na de capitula5e van Duitsland van belang? 

A. Ja, want toen is de bevrijding in Nederland begonnen. Toen 
beston& dus de mogelijkheid, dat  er personeel vrijkwam, met name 
militair personeel. Toen de Amerikanen toestemming hebben ge- 
g-vei? voor het in opleiding neineii van Nederlarìdse mariniers, kader 
c77 manschappen, is er beioofd, dat, wanneer het geval zich zou voor- 
doen, de werving van mariniers prioriteit zou hebben. D a a r  is con- 

68330. D e  Voorzitter: Wat was de reden hiervoor? flict over ontstaan, want ik benAin het archief bij schout bij nacht 
Stöve correspondentie met de  Minister tegengekomen, waarin ik las, 

A. Naderhand heb ik van de ambasrudeur gehoord -- of via de dat die prioriteitstoezegging indertijd is gedaan ei1 dat  mede met het 
ambassadeur -, dat die Amerikaanse zee-officier, di:: ik ook keilde: oog o p  die prioriteit de Amerikanen de opleiding toe11 wel o p  zich 
was gevraagd omdat hij een persoonlijke vriei~d was van de heer hebben willen nemen. Ze zijn hier iri Holland begonnen inet de 
Hor~ibeck. werving in de maanden April en Mei, naar ik meen. 



68335. D e  Voorzitter: Hoe zat dat  precies met die prioriteit? 

A. Ik weet er alleen van af, wat betreft het marinegedeelie, en dat  
was in handen van de Amerikanen. 

68336. D e  Voorzitter: Ja, ik bedoel ten aanzien van de mariniers. 

A. Wij hadden bij monde van admiraal Furstríer de toezegging 
gegeven, dat, wanneer er in Holland geworven moest worden, de 
mariniers prioriteit zou woraen verleznd. Hoe  admiraal Ftlrsfiler aan 
die prioriteit kwam, dat weet ik niet, maar dat was de toezegging. Wat 
wij aai1 geruchten en berichten er van gewaar werden, was, dat er hier 
in Holland voor de marine alíéén al drie afzonderlijke instanties aan 
het werven waren, waar natuurlijk nog het leger bij kwam en het 
Militair Gezag en alle mogelijke andere instanties, zodat de prioriteit 
van de mariniers gevaar liep. Wij hebben ei. - aanvani;e!ij?; met veel 
moeite - 1800 uit gekregen, waarbij we weer moeilijkheden hebben 
gehad met het transport van die mensen van Europa naar Amerika. 
Dit was het geval, waarop u zojuist doelde. Er gingen lege schepen 
uit Europa naar Amerika. Dat  waren echter schep-n van het leger, 
dus daar konden onmogelijk mariniers op! Daar  is toen via de Com- 
bined Chiefs of Staff een eind aan  gemaakt. Zij hebben goed- 
gevonden, dat  de  mariniers o p  legerschepen werden vervoerd. 

68337. D e  heer Fens: Wie regelde dat in  Nederland? 

A. D a t  werd voor NederLand door het Army Transport te Brussel 
geregeld en in Amerika door, als ik mij goed herinner, liet U.S. Navy 
Transport onder admiral Robertson 

Nu moet ik er wel bij zeggzn, dat het ondershands niet zo erg was 
als ik het nu  doe voorkomen. E r  gingen toch ueleens mdrinlers van 
ons mee o p  Amerikaanse legerschepen. Daar  hebben ze echter wel 
spoedig een einde aan gemaakt. omdat per slot vdn zdken hlin eigen 
mensen ook mee moesten. 

68338. D e  Voorzitter: U hebt toch o p  een gegeven ogenblik van 
de  Minister van Oorlog het verzoek gekregen o m  bij de Combined 
Chiefs of Staff de nadruk te leggen o p  de noodzakelijkheid van de 
handhaving van de prioriteit voor de mariniers? 

A. Heb ik dat  verzoek niet gekregen van de Minister voor Alge- 
mene Oorlogvoering? 

68339. D e  Voorzitter: Neen, van de Minister van Oorlog. Er  
staat bij, dat, indien het standpunt van de Combined Chiefs of Siaff 
door S.H.A.E.F. werd gevraagd - want de S.H.A.E.F. wilde natu~ir-  
lijk ook heel wat troepen van ons hebben; zij informeerden dan bíijk- 
baar bij de Combined Chiefs of Staff -, het de bedoeling was, dat de  
Combined Chiefs of Staff aan  S.H.A.E.F. zou adviseren om de 
prioriteit vooral te handhaven. 

A. Ik geloof, dat  het andersom is geweest. Ik  meen, dat de 
Nederlandse autoriteiten bij S.H.A.E.F. zijn gekomen o m  menseri 
ta vragen en dat S.H.A.E.F. zelf een grete behoefte aan personc-l 
bad en heeft gezegd: ,,Ik heb mei jullie prioriteit niets te msken; ik 
heb alleen met mijn eigen prioriteit te maken." Toen heb ik - na:i? 
ik meen - de Minister van Marine gewaarschuw! en gezrgd: ,,Denkt 
u er aan, wij zijn met de Amerikanen overeengekomen, dat  wij voor 
de  mariniers prioriteit zouden hebben, en op die basis hebben de 
Amerikanen het o p  zich genomen." Z o  is dat  - naar ik meen - 
gegaan. 

68340. D e  Voorzitter: S N.A E.F. vraagt voor eigen behaeite een 
vrij groot gedeelte van de manpower in bevrijd Nederland. Er  is geen 
bezwaar, indien d e  prioriteit van d e  inarmiers blijft gehandhaafd, 
hetgeen wat de getdllen betreft mogelijk is. 

A. Dit stuk heb ik zeker niet gestuurd aan de hlinister van Oorlog. 
Ik heb het niet in mijn bezit. 

D e  Voorzitter: D a t  is, naar ik meen, voor u bestemd geweest en 
van de Minister van Oorlog afkomstig. Ik  zal nog een stuk voor- 
lezen: 

,,Wellicht kunt Gij liefst ondershands bij Combined Chiefs of 
Staff nadruk leggen o p  d e  i~oodzakelijkheid prioriteit Mariniers 
te handhaven, indien standpunt Combined Chiefs o1 Siaff door 
S.H.A.E.F. gevraagd wordt. D e  Australisclie Regeering stelde 
beschikbaar volledig complex kampen, waarbij wapenen, uit- 
rusting, kleeding, enz., plus opleidingsfaciliteiten voor l 5  batal- 
jons gezagstroepen. - Stop. - Voorwaarde was thans, d ~ t  
eerste contingenten spoedig komen voor vrijmaking personeel 

Australisch lrger: dat  boveilstaande thans beheert en onderhoudt. 
Verband slechts gedeeltelijke bevrijding Nederland; uitzending 
voorshands te beperken tot 4000 man tot en met half Maart, 
indien voordien niet meer gebied vrij. Aangaande transport naar 
,4tictraiië hierbij tevens te rekenen o p  peïsorieel Luchtvaart, dat 
in Aus:ra!i? zal wurden opgileid. 'Training van dit aantal kan 
in Austrliiië onm.iciGe!lij!; aanvangen inel beschikbare instructeurs 
Itidisch Leger en Australische faciiileiten. Gebrilik van uitrusting 
enz. beschikbaar in Austraiie, brengt behoefte alhier terug op 
alle-n Britsch transport en kleeding. Verzoeke bij Cornbined Chiets 
of Staff sterkst aandringen, tiat CornSii1e:i Cnieis of Staff aan 
S.H.A.E.F. ei1 de andere be!rokkeri instanties onder zich het 
iiooclige te verrichten orn personeel, dat  in Holland voor de  
Mari!:e wordt gcrecruteerd, zoo spoedig doenlijk te doen ver- 
voeren vla Engeland naar iiust:-alië. - Stop - D e  Minister var1 
Oorlog ter behandeiing." 

A. Ik kan mij toch nog altijd niet goed voorstellen, dat  ik dat 
van ar >*;inister vain Oo

r
log moet hebbrn gelíregzn, want deze 

intere.;s-o--.'- L . - , ~ , l ~  zich uit de aard der zaak niet zo erg voor de mariniers. 

68341. D e  Voorzitter: Staat er niet bij. dat  het voor u is be- 
s t e n ~ ~ ?  

A. E r  staat wel bij, dat het voor mij is. 
Die zaak ]lep iiidercr,ad e-n beetje door elkaai, omdat er algemeen 

b e h c d ~ e  aa7 ileisoneel was Er  werd tegelijk door verschillende 
~nstanties gemor\ril en de marine maaLte z ~ c h  er ooi, schuldig aan. 
Er  merdeil tegelijkeiîijd n:arin~ers gewoiven, verder ook havcn- 
treeperi en gewoon indrinepersoneel 

68342. D e  Voorzitter: H o e  is dat verder gelopen? 

h. Eigenlijk heel slecht, want wij hebben de mariniers zó laat 
geiiregen, dat, toen Japan capituleerde en de lend-lease eindigde, de 
o d e  h g  nog niet kidar u a s  Van l Se-ieniber tot medio November 
heoben w i ~  dre ople~dmg in dollars moeten betalen. 

68343. D e  Voorzitter: Wanneer is de  mariniersbrigade precies 
:rit Amerika naar Indië vertrokken? 

A. Als ik mij niet vergis rnedio Kovember, maar het kan ook 
einde Clctober zijn gecveest. Ik heb er grote xoeiiijltheden over gehad, 
want aduiiral K i ~ g  had er geiloeg van er: wilde r e  wegst~iren in 
September, klaar of niet klaar. Het  was allemaal algewerkt en klaar 
o;ii te rapporteren, toen mij 's avonds riog even werd gevraagd aan 
te komen bij de rechterhand van adniirai Kirrg, die mij vertelde, 
clat hij met de admiraal had gepraal. Het restiliaat was, dat  de 
nlariniers mochtcn blijven tot de og!eidiiig zo ver was, dat  ze ten- 
minste het eerste staUi~!tn waren gepasseerd en dus met wat jungle- 
training klaar warcn voor eer, gceriila-oorlog. 

68344. D e  Voorzitter: Kunt u in  de stukken ook nog de juiste 
datuni vinden? 

A. Neen, van de mariniers helemaal niet, want dat  archief is, 
toen de mariniers uit Amerika waren vertrokken, meteen naar Londen 
ge4tuurd. Het  is vermoedelijk bij de  mariniers zelf; dat weet ik eigen- 
lijk niet. '#e hebbzn err. dikke 4000 man bij elkaar gekregen en we 
haddcl: alles bij elkaar een 200 ?i. 300 man kader, opgeleid in 
Q~i:i-niko. 

68345. D e  Voorzitter: Zijn er toen nog andere zaken aan de  
orde ~eko1112:i, behalve de trafisportkwest~e? 

4. Ja, b v het materieel voor de uitr~?sting van de mariniers, 
ergcrlijk piecies dezelfde kwest~e. Wc koiidcn alles krijgen, wat we 
maal wiidrr, zolang de kans bestoild, dat  de mariniels zoudcn op- 
tleden o p  é5i-i van de gc\eclitsterreine~ D a t  behoorde ook tot de 
I-~d-lease.  we h2~be.i dchterat daar nog een derde voor moeten 
betalen, voor het gedeelte P I ,  ddt nog niet was aangeschaft toen 
Irnd-leasr oohield 

68346. D e  Voorzitter: U bedoelt dan waarschijnlqk het gevechts- 
terrein, dat was i ~ i t  te kiezen door de gepllieerde autoriteiten? Werd 
het niet meer geddan, toen het ons eigzn gevechtsterrem betrof? 

A. Neen, toen was de  lend-lease afgelopen. 

68347. D e  Voorzitter: Ja, maar dan hadden we het toch kunnen 
lcopcll? 

A. D e  Amerikanen zijn hun beloften volkomen nagekomen. Ze 
hadden o p  zich genomen o m  - wat zij noemen - ezn reinfoiced 



regiment, dat is een bepaalde formatie, volgens ern bepaalde organi- 
satietabel o p  te leveren, afgeoefena en met mateileel. Da t  zou dan 
o p  lend-lease gebeuren. D e  lend-lease-bevoegdheid eindigde met het 
tekenen van de wapii?stilstand met Japan. Toen de ooilog was ai- 
gelopen. was ei OOK geen Iend-lease meer Vanaf dat  og~nbl ik  moesten 
wij gaan betalen. 

68348. De Voorzitter: We hebben toch wel het materiaal ge- 
kregen? 

A. Ja, dat hebben we gekregen. Daar zijn de Amerikanen zeer 
loyaal mee geweest. Ze haciden inij trouwens gewaarschuwd. Ik had 
zelf lang daarvoor de Regering gewaarschuwd, dat  ze niet zo moestzn 
traineren met het bewilligen van zaken, die wij aanvroegen. We zijn 
het eigeclijk zo gewend; men doet weinig op financieel gebied, zonber 
dat  de  man, die betalen moet, er in gekend is. Maar  dan veranderden 
de Amerikanen hun organisatie en voerdrn b.v. zwaardere artillerie 
in dan aenvankelijk geaacht was. Dan werd alles ook zoveel diiurder. 
E r  kwam dan een machtiging van de Nederlandse Regering, ten deze 
van de Nlinister van Marine, oiil dat  reinforced regiment ook zo in 
te richten. Dat  duurde alleinaal heel lang. Ik was bang, dat  op een 
gegeven ogenblik die wapenstilstand zou uitbreken - om het ZO 

maar eens uit te dr:ikken -, dus dat de lend-lease zou eindigen, en 
dan zaten wij met de gebakken peren, want wij hadden geen dollars. 
Die hele zaak zweefde enigszins. want ik herinner mij nu ook weer, 
dat ik er op een gegeven og~nbl ik  achterkwam, dat  de  heer Steen- 
berghe in Amerika de dollars beheerde. Ik had te maken met een 
bedrag van 11 of 13 millioen, in ieder geval een groot bedrag in 
dollars, waar de heer Stefvîberghe heleinaal niets van wist en dat  hij 
toch te eniger tijd had moeten opbrengen. Daar  hebben we o p  de 
ambassade over gesproken. alaarna er een bijeenkomst is geweest 
met vertegcnwoorciigers van de Purchasing Commission. D e  heer 
Stemberghe was er bij, ook de ambassadeur en ondergetekende 
waren er bij. Toen is er e in regeling gemaakt, dat  de  financiële 
instantie altijd ingeschakeld bleef bij bestelljngen, die contant geld 
gingen kosten. Dat  was met lend-lease niet het geval en eigenlijk 
was dat  hiaat in  de  opzet daarvan het gevolg. 

68349. De Voorzitter: Waren er nog meer punten, naact de trans- 
porten en het materiaal e n  de  uitrusting? 

A. Ten aanzien van de mariniers? 

De Voorzitter: Neen, die in het algemeen bij de Combined Chiefs 
of Staff werden behandeld. 

A. Ik heb zoveel aangelegenheden besproken, maar het waren 
eigenlijk allemaal kleinigheden. D e  hoofdpunten zijn wel geweest 
het verkrijgen van schepen en ik heb ook nog e-ns mijn best moetzri 
doen voor landingcraft. We hadden aanvankelijk de hoop, dat wij, 
de marine dus, voldoende personeel zouden hebben om de  rein- 
iorced brigade ook haar eigen landingsschepen te verstrekkeri. Da t  is 
achteraf tegengevallen. Ik had ze ook we! gekregen; ze zouden ze 
ons wel gegeven hebben, maar het is niet doorgegaan, omdat nader- 
hand bleek, dat wij niet voldoeiide personeel hadden. 

68350. D e  Voorzitter: Hoe was formeel uw verhouding met de 
ambassadeur? 

A. Heel plezierig. 

D e  Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk ambtelijk. 

A. We hielden elkaar op de  hoogte van de zaken, die daarvoor 
in de  termen vielen. 

68351. D e  Voorzitter: Was u ondergeschikt? 

A. Keen. Dat  is wel even het geval geweest vóór mijn tijd; toen 
de  missie Dijx1zoori1-Termijtele~z in Amerika kwam, had de  ambassa- 
deur daar aanvankelijk toezicht op. Het  bleek al dadelijk, dat met 
name de Amerikaanse instantie daar helemaal geen prijs op stelde; 
als ze dus wat te betekenen wilden hebben, d a n  moesten ze onder 
die ambassade vandaan worden gehaald. 

68352. D e  Voorzitter: Wat hebt u te maken gehad met de kwes- 
tie van de  olie-rehabilitatie? 

A. Die kwestie trof ik aan, toen ik de heer Stöve opvolgde. Het 
oliebataljon bestond uit Nederlands personeel van de oliemaat- 
schappij, dat  in Amerika werd opgeleid, voor zover nodig, met gebruik 

van bepaald gereedschap e.d. - hun eigen werk verstonden ze goed 
---, om te eniger tijd door de  geallieerden te  worden ingezet voor olis- 
i.ehabilitatie. Ik kwam in Jznuari 1944 aan en trof die zaak zo aan. 
Mijn voorganger is toen uit Europa teruggekoxen en 02 directieven 
van iemaild -- van wie precies weet ik niet. - is de algemene doel- 
sieiling van het oliebataljon enigszins veranderd en heeft langzamer- 
hand ezn kieurtje geKregen van rehabilitatie van eigen olieterreinen. 
D e  òelangstelli~~g veri-niilcierde zienderogrn r n  niet lang daarna is 
het materieel - dat  is in miin tijd gebeurd --, dat  reeds voor ons 
gereserveerd lag, op de Amerikaanse westkust, weer in algemene 
circulatie gebracht met al het Aixerikaanse personeel, dat  er bq- 
l~oorde,  ten behoehe van de Amerikanen. 

68353. D e  Voorzitter: U bedoelt daarmee waarschijnlijk de 
kwestie van Nieuw-Guinea òf Sumatra? 

A. Voor Nieuw-Guinea waren de Amerikanen aanvankelijk zeer 
belangstellend. Voor Suinatii  echter hebben ze nooit iets gevoeld. 
Ze wisten heel goed, dat de  Engelsen of wij daar toch niet konden 
komen zonder Amerikaanse hulp of zonder cotnpiete vrede. 

68354. D e  Voorzitter: Waarom werd dat dan onzerzijds voor- 
gestaan? 

A. Toen ik kwam, was het de  bedoeling, dat  het oliebataljon 
overal kon worden ingezet, maar de ondergrond van alles was de 
hoop, dat  de eerste inzet bij de  Vogelkop zou zijn, bij Babo o p  
Nieuw-Guinea. 

68355. D e  Voorzitter: Dat  was van Amerikaanse zijde, maar 
hoe dacht men van Nederlandse zijde hierover? 

A. Bij Nederlandse zijde heeft dit aanvankelijk ook voorgezeteii 

68356. D e  Voorzitter: Ja, maar is er ook niet een tijd geweest, 
  at de  opvatting naar voren kwam o m  dit te doen gelden voor 
Sumatra? 

A. Ik heb Sumatra met name nooit horen noemen. Wel heb ik 
begrepen, dat  mijn voorganger toen de mededeling heeft gekregen, 
dat  de bestemming van dit oliebataljon veel minder algemeen v r r d  
dan  deze aanvankelijk was. 

68357. D e  Voorzitter: In  ieder geval weet u, dat de Amerikanen 
ten gevolge daarvan de belangstelling voor deze zaak hebben verloren. 

A. Ja;  er komt bovendien bij, dat  de Amerikanen in het siadium, 
dat  ik er mede te maken kreeg, eigenlijk niet meer zo erg bij de oiie 
geïnteresseerd waren. Zij ha$den d e  oliesit~iatie ,,wel1 in  hand"; dal 
is mij nu  pas weer gebleken uit een telegram van mij, dat  ik heb 
gevonden in de bunael bij admiraal Stiive. D a t  had ik nl. zelf geseind. 
D e  Indische Oceaan was betrekkelijk veilig en zij dorsten al te varen 
tussen Timor en de nooldliusi van Australië, dus Torresstraat. Da t  
scheelde al 3400 mijl, uit de Perzische Golf komende. Het bespaarde 
6 a 7 dagen varen. 

68358. D e  Voorzitter: Die kwestie van de  olievoorziening is in 
1945 ook nog eens ter sprake gekomen. Wanneer u dit stuk ziet, 
herinnert ii het zich misschien. 

A. Ik herinner mij er iets van, maar niet helemaal meer de 
ondergrond. Ik begrijp er uit, dat  het is geweest nadat de Australiërs 
Tarakan hadden hernomen. Die kwestie is ook o p  een andere basis 
geweest. Ik  lees er in, dat  er in principe geen bezu7aar tegen wordt 
gemaakt, dat  de Britse en Nederlandse eigenaren van de concissies 
bij Seria en Tarakan op eigen kosten die zaak gingen rehabiliteren. 
dat  is dus een heel andere positie. Zoals het aanvankelijk voorlag, 
werd het oliebataljon helemaal door de geallieerden en op lend-lease 
ïiitgerust, in  dit geval door de  Amerikanen. Die tonnen materieel 
lagen opgeslagen en deze vooraden zouden beschikbaar worden ge- 
steld, zodra het oliebataljon werd ingezet, waar dan ook. 

68359. D e  heer Fens: Wie is eigenlijk de  geestelijke vader ge- 
weest van dat  changement? O p  een gegevrn ogenblik zou het olie- 
bztaijon optre3.en waar ook ter wereld, n a a r  op ecn moment zijn z r  
van onze kant overstag gegaan en hebben gezegd: ,,We hebbrn 
liever, dat  ze naar Sumatra gaan." 

A. Dat  weet ik niet. 

68360. D e  Voorzitter: Was dat vóór uw tijd? 

A. Ja, dat  was vóór mijn tijd. Ik  weet het bij geruchte; ik heli 
dat later horen zeggen, maar ik weet het niet uit eigrn wetenschap. 



68361. D e  Voorzitter: Wat kunt u ons overigens nog over deze 68369. D e  Voorzitter: Weet u ook, wie de  leiding had van die 
kwestie mededelen? opleiding? 

A. Ik herinner mij er heel weinig van. op 26 1944 werd een A. Dat  zijn verschillende mensen geweest. Wat mij betreft, her- 
bericht ontvangen, wzarbij de faciliteiten ingetrokken. pas inner ik mij, dat kapitein J:liiscri aan het hoofd stond. Deze is, ineen 
in 1945 is dr  kwestie Seria en Tarakan ter sprake gekomen. ik, manager van een of 2:ncier onderdeel van de  Koninklijke in 

Amerika. Die naam is niii biiaeb!even. Colnriîandiint van hzt batal- . .- 

68362. De Voorzitter: Kunt u de korte inhoud u,eergeven van 
jon was luitziiant-kolonei dc Lai-~e. Deze zat in Babo als manager 

de intrekking der faciliteiten? bij het uitbreken vrn  de oorlog. 

A. E r  staat hier: 

l .  The United States Chiefs of Staff have received, in the 
light of  strategie developmints, the plans îor  the rehabilitation 
of petroleum resoiircrs in :!Ie SoutEtwest Pacific Area. Particuiar 
attention has be-n given to thr  stockpiiing of matesials anii 
equipment in the United Strtes and the training OS Americail 
military units f o r  this work. 

2. I t  now appears probable thr t  tiie date o n  which it wil1 be 
practicable to uiidertake the rehabiliiation of oil fielcls in the 
Southwest Pacific Area may be niuch later than that upon 
which current plans are b a d .  T h r  ovcrriding consideration in 
the allocation of available resourcis is tliat they must be e:ii- 
ployed to achieve as early as possible the greatest practicabir 
advaniage to our comrnon war eîiort. The United States Chieis 
of Statf have conciuded that the net advaniage expected from 
the rehabilitation of petroleum resources in this arsa as a rnili- 
tary project cai~ilot bi3 realized early eriougli to justify a i  this 
time the continued diversion of inen and equiprnerit Iroin other 
essintial military req:~lrements. They have therelore directed 
that the United States pcrsoncel and equipmint heretofore allu- 
c3ted !or these projects he reassigned to mtet  urgent needs of 
the United Siates Aimy and Navy." 

In een veel later stadium, blijùbaar in  1945, zijn wij te weten ge- 
komern, dat er landingsoperatiepIa~~~ien bestonden ten aanzien van 
Balikpapan, Tarakan 211 Ssria, waarna wij weer esn aanbieding heb- 
ben gedaan om o:ize :iicr?sen daar in ;e zetttn. D a t  is bliikbaar in- - 
gewilligd, maar op e:geii kosten. 

68363. D e  Voorzitter: Dat  had dus niets meer te maken met hel 
voorafgaanue? 

A. D e  kwestie Tarakan, Baiikpapan had niets meer met de oor- 
logvoermg ais zodanig te maken. 

68354. D e  Voorzitter: Ik bedoel ~ ~ e t  de  kwestie van de olie- 
rehabilitatie, die in de jaren 1943 r n  1944 heeft gespeeld. 

A. Neen, dat  is een veel later stadium. (Wanneer de  heren Stöve 
en Dijxhaorr: er bij zijn gewesst, moet het in 1944 zijn geweest). 
Deze heIe zaak is ongedaan gemaakt, zoals ik u zo juist voorlas. 
D e  zaak is toen weer door mij opgegravin, op instigatie van de colli- 
mandailt van het oliebataijon, die contacten had in ,,the Pe t ro leu~i~  
Board", naar aanleiding van de plannen, die voor Tarakan en Balik- 
papan bestonden. Tocn heb ik gevraagd of wij onze eigen meiisen 
daarheen konden sturen. 

68365. D e  Voorzitter: U hebt zo pas gezegd, dat de materialen, 
die hiervoor bestemd waren, aan andere instanties zijn gegeven. 

A. Ja,  die materialen zijn toeri weer aan de Amerikaanse instan- 
ties gekomen. 

68366. D e  Voorzitter: Was er toen al een oliebataljoil gevormd? 

A. Ja; bij mijn aankomst was er al een oliebataljon. 

68367. D e  Voorzitter: Wat is daarmee gebeurd? 

A. Die mensen zijn bij eikaar gebleven, zijn o p  een gegeven 
ogenblik als geheel naar Indië gegaan sri door de  heer van Mook 
gebruikt. Enige mensen zijn zelfs bij de  Civil Affairs terechtge- 
komen. Daar  was toen de meeste iiaast bij; in ieder geval was er de 
meeste belangsteiling voor. 

68368. D e  Voorzitter: hlaar  hebben zij zolang een afwachtende 
positie in Amerika ingenomen? 

A. Neen, ze hebben daar instructie gehad. Ze zijn daar opgeleid, 
o.a. in het gebruik van het nieuwste gereedschap, zoals bulldozers e.d. 

68376. D e  Vooreitteü: U ~ 2 1 ,  b d l  u we~nig hebt te inakcn gehad 
nl:t .ie itwe,,,e kan *let Icgerh~rps? 

1%. Ja .  

63371. D e  Voorzitaer: Toen u aankwam, was toen a l  de prin- 
3e.;:c:: ' 1 ,  .. .;ng iiaaiovzc genomei,:' 

A. Ja; de heer Dijxizoorn was terug. D e  heer Dijxhoorn is eind 
19-13 naui L ~ : i , ~ ! ~ i r  geweeAt LC co: e ~ n a  1943 trrr!ggei<omeil en herit  
d. ad, ... tozn L r  zs:ik i?ì~p^\);i2ii ir:.:i de ioirrrnriiige i\lir~ister-President. 

Er  is uit <ie hris gekorncn dat hoorde ik, toeri ik in Washington 
O-trai; ua: d: S2:ier;:iciiie i!l>tant;es var1 gem voorke~ir zouden . , ., d ~ ~ v ~  : ~ i q i ~ ~ : í ~ .  E;I-C;..C,I iiucic:tiL zich van Ge 021e:ding ineester 
grniasiit ri: zociu;i,d;. IS <ie :ïar,>e;:opieiding aaar  Eilgeiand ge- 
koinen. Dit i ~ o i d t  ook verband met de kwestie van het vervoer van 
die troepei?, waar ik het zo juis1 over had. Daarom hadden wij er 
iii A!cei:k~i :î.ets mee i;i:ai,e!i, want het ~72s  he;en:aai en uitsluitend 
s i n  Brits ~3ii?n;riin!rr;l. .'\let ;:r; kele legercorps haddsn de  U.S. Joint 
Ciliels o i  I t i if i  dan ook nieti te !nakcn. Dus toen ik plotseling in 
Amcri!.w i n o e ~ i  p a n  vì.ag:ri. om scilenrn om i rae j rn  over te voeren, 
kek2nr r e  ei;,; # .  verCais: ei? to-n er buv;~:di:n nog rehabilitatie- 
i ï o q c n  bij uarzri. wCrrr!n ze zei:~ boos. Ik heb nog esi1 telegram 
gestuurd aan a e  Miriirter voor Aigr.cc,ie Ooriogvoering, waarin ik 
er o p  wijs, dat het vervoeren van het Iegeïkorps speciaal een Engels 
con11~1iti1:e~t w ï s  en de rest e211 I'ie-ierlands cummitrilent. Da t  tele- 
graai heb ik ooi; gericiî in de dossirrs bij admiraal Stöve. 

68377. D e  Voorzitter: Er is toen overeengekomen, dat  de  op- 
leiding in Engeland zou plaats hebben. N u  wilde ik u een vraag steller~, 
die ik reeds aan versci:illende heïzn heb gesteld, maar die steeds 
in versch:il<nde zin wordt beantwoord, nl. de vraag, of de opleiding 
i : ~  An-erika dan wel LI Eriseland ooi; betekenis had t rn  aanzien van 
de plaats, waar de troepen later zouden worden ingezet, dus of wel 
in ue S.W.P.A. ofwel in de S.E.A.C.-gebieden? 

A. li< weet niet, of er enig beding is gemaakt ten aanzien van 
61- Necierianose troe2en. 

68373. D e  Voorzitter: Ik bedoel geen beding, maar had het feit, 
d i t  de trospc:: in Eiigeiaizd werci-I: o2gelcid, tot gevolg, dat  ze ook 
iii S.L.A.C. zouden wzríì::~: ingezet, eil omgekeerd, wanneer ze in 
A~ne!-lka zoiiiierì rijn oygeieid, had het dari de betekenis, dat  ze 
in de S.W.P.A. zouden w-ordzn te werk gesteld? 

A. Ik zori de vraag niet zo kunnen beantwoorden, maar ik heb 
wel hei l  stellig de indruk, dat, wanneer ze iil Amerika waren op- 
geleid, de Amerikaanse belarigste!l;ng voor die hele opleiding aan- 
zicnlijk groter zou zij? gewee:;t; dat  ze b.v. precies dezelfde iacili- 
teitcn zo!iden hz l~bcn  gel;rrjr-n a!s het A!nerikaanse leger, zoals wij 
die ook wt: i-ebben gci^at! voor de mariniers. 

Bij de ~x:,-:niers was uit5i.ukkelijk beiiongeil, dôt ze overal o p  de 
wereid zo:liu;! kuriiieri alorden ingezet. Ik  kan u niet zeggen, of dat 
voor het i q e r  ooi, goid. 

68374. De Voorzitter: Is het u ook bekend, dat  het speciaal de 
gedachte van onze ambassadeur \+as o;n de opleiding in Amerika 
te do ei^ plaat? hebberi? 

A. Ik weet, dat de ambassadeur er zeer voor geporteerd is ge- 
weeit en d n i  bet e-n teieur.te~11ng voor hem was, t o ~ n  d e  opdracht 
van de Reger~ng kv7dm om niets van vooraeur te laten blijken. 

68375. D e  Voorzitter: Weet u ook, om welke reden de  ambassa- 
deur i a i r v o o r  geporteerd was? 

J%. Ik áenlc, omdat hij wist, dat  in de eerste plaats de  Ameri- 
kanen veel meer faciliteiten hadden, en ook ter wille van de  goodwill 
bij bv A:xe;-ikancn. D e  ambassadeur meznde ook - nu spreek ik 
helemaal uit mijn geheugen -, dat de Amerikanen nogal tegen ,,het 
zere beer! g2scho-t \"i~.rori", dat  zij die opleiding niet hadden ge- 
kregen. 
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68376. De Voorzitter: Kuilt u ons, naast hetgeen u hebt gezegd, 
ook nog iets mededelen over de mariniersbrigade? 

A. Ik ben met de leiding van de mariniersbrigade belast geble- 
ven, totdat generaal de Bruyne in Amerika kwam, die haar van mij 
heeft overgenomen. Dat inoet in Augustus 1944 zijn geweest, na de 
bevrijding hier in Holland. 

68377. De Voorzitter: Wat heeft generaal de Bruyrze van u over- 
genomen? 

A. Het hele beheer. Ik had de leiding over de mariniers in 
Amerika. 

68378. De Voorzitter: Was u daar het hoofd? 

A. Ja. Die leiding had ik van mijn voorganger, de heer Stöve, 
overgenomen. De mariniersbrigade was eigenlijk ,,een kind zonder 
vader", of met ,,veel vaders", als u wilt. Wie precies de originator 
van de mariniersbrigade is geweest, weet niemand eigenlijk zeker, 
Vermoedelijk is het idee in Londen besproken en toen is er een 
eerste-luitenant van de mariniers naar Amerika gestuurd om de op- 
leidingen te bekijken. De toeilmalige commandant van de Ameri- 
kaanse mariniers, genera1 Holcornb, was de Hollanders zeer genegen. 
Hii had de Hollandse mariniers me-gemaakt in Peking en daar viel 
het Hollandse korps in gunstige zin op. Deze generaal- is toen dade- 
lijk enthousiast geworden voor het denkbeeld; genoemde luitenant 
der mariniers, baron Lewe van Aduard, is toen bij mijn voorganger, 
de heer Stöve, gaan praten. Er is ook nog met de ambassadeur over 
gesproken. Enfin; er is nog een episode geweest, waarbij general 
Holconzb Nederlanders heeft zien oefenen in Amerika, na een heel 
korte opleiding. Hij was er zo enthousiast over, dat hij zich achter 
de mariniers stelde. Hij heeft dan ook toezeggingen gedaan. Een 
kleinigheid werd echter over het hoofd gezien: dat hij genera1 King 
boven zich had, die heiemaal niet zo Hollandsgezind was. Dus toen 
waren er a! mariniers in Amerika aange!romen en er bleek geen 
toeste;l-iming te zijn! Dat heeft ook nog enige tijd geduurd. Toen 
de toestemming e-nmaal was gegeven, hebben we niets dan plezier 
en hulp gehad van de Amerikaanse marine en de Amerikaanse 

i:,,ers e? die o-leiding is - dat kan ik gerust zeggen - een groot 
succes geworden. Wij hadden te Quantico ploegen van 5 à G jongelui, 
adspirant-officieren, die tegelijk werden afge!everd onder de 225 tot 
250 mariniersofficiereri yer keer, dat er werd beëdigd. Ze zaten 
zelden lager dan de errste heift en dikwijls bij de eerste tien. Er 
waren mannen bij, die nauwelijks middelbaar onderwijs hadden 
gehad. Ik  herinner mij een gewezen oppasser, die bij mij aan boord 

heeft gewerkt, die ik daar heb beëaigd als luite~?ant van de mariniers. 
Als u dan wcet. dat die mensen dzar in het Engels en dan noc in 
het Amerikaans-Ei:gels - heigeen ook nog ean verschil is - hun 
lessen kregen, dan heb ik daar groot respect voor. De officieren 
werden opgeleid in Quantico en de minderen en onderofficieren in 
camp Ee Jeune. Est iiep ook vlot en toai  we dus de geworven 
mariniers uit Nederland g!ngcn krijgcn, nadat zuidelijk Nederland 
was :jevrijcl, weïden ze daar opgrvangzn. Toen ging her iets minder 
vlot, hetgeen ook niet anders kon. Het ging in ieder geva! nog zu 
vlot, dat wij de opleidiilgstijden van de Amerikaanse mariniers sloe- 
gen. Wij bereikten dezelirie hoogte in kortere tijd dan de Amerikaanse 
mariniers. 

68379. De Voorzitter: Die eerste opleiding was toch het z.g. 
kernkader? 

A. Ja. Aanvankelijk is er alleen toestemming gegeven voor een 
kaderopleiding voor otficieren en onderof:icizren. De offrcleren in 
Quantlco en de ondeiofirciereil in Ee Jeune. 

68380. De Voorzitter: Hoe groot was de omvang? 

A. Ik zou geen getallen meer weten; ik denk ongeveer 240 in 
Le Jeune en zelden meer dan 30 tegelijk in Quantico. 

68381. De Voorzitter: Dus dat heeft verder helemaal geen moei- 
lijkheden meer opgeleverd? 

A. Integendeel, het was zelfs een heel prettige relatie om te 
hebben inet de Amerikanen. Er was een heleboel goodwill bij. Met 
de marine was de verstandhoudi~g niet zo goed, door de moeilijk- 
heden met admiraal Hart indertijd in Indië. 

De Voorzitter: Daar zou ik gaarne een volgende keer meer over 
willen weten. Ik dank u voorlopig voor de verstrekte inlichtingen en 
sluit hierbij het verhoor. 

L. G. L. VAN DER KUN. 

ALGERA, voorzitter. 

HOOGCARSPEL. 

FOKKEMA. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING F7AN DINSDAG 4 OCTOBER 1949 

Sub-Commissie PI 

Tegenwoordig de heer AIgera, voorzitter en de heren van Dis en 
Kortnais, leden, alsmeae de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquetebesluit: p. 

Verhoor van 

FREDERIK WILLEM COSTER, 
oud 63 jaar, wonzndr te Eiaarlern, directeur Steenkolen 

Handelsvereniging, gevestigd te Amsterdam. 

Hij legt de eed af als getuige. 

68111. D e  Voorzitter: Welke functies heeft u bekleed van 1910 
tot aan hei einde van de  oorlog? 

A. Op 1 Januari 1942 ben i?< in actieve dienst hersteld ais schout- 
bij-nacht titulair en werd bîlast met de  functie van voorzitter van 
de inkoopconimissie in Australië. Deze functi

e 

heb ik uitgeoefend 
te hlelbourne, tot de val van Java. Kort  daarna, in  Maart 1932, 
kreeg ik een telegraii~ van de bevelheüber der zeestrijdkrachten ie 
Loilden, met het verzoek, mij te willen belasteil met het ontvangen 
en reorganiseren van het ::~ariïiepersaned, dat  uit Java in Australië 
aankwam. Door dit telegraril kwani i!; d ~ i s  Ieirelijk in militair ver- 
band. Tot  dit moment oefende ik een Indische Regeringsi~inctie uit, 
niet een zuiver nlilitaire functie. Later is mijn fcnctie ~iitgebreici cn 
had ik ook bemoeienis met het reorganiseren van het Nederlandsch- 
I~idische leger (en de  vliegc!ieí~sti. Generaal-majoor van Oyeiz van 
het K.N.I.L., die ouiier in rang was dan  ik, hacl aanvankelijk de 
elgemene militaire leiding in Australië, oncier de titel van Onder- 
bevelhebber Strijdkrachtcri Oosten. 

Op last van de Regering is hij spoedig vanuit Australië naar 
Amerika vertrokken eir heb ik zijn ftinctie ais Onderbevelhebba 
Strijdkrachten Oosten bij mijn feitelijke functie coininandant marine 
Australië waargeiiomen. Dit heeft geduurd tol ik o p  1 Mei 1943 werd 
vervangen door mijn opvolger sciiout-bij-nacht Koenrand. 

68415. D e  Voorzitter: Is dit het eindz van de effectieve functies, 
die u heeft bekleed? 

4. Daarna ben ik weer in militaire dienst opgeroepen in Sep- 
teinber 1945. Begin October 19.5 ben ik naar Indië vertrokken eii 
heb daar het onderzoek naar de gedragingen van het ixarinepersoneel 
geleid. N a  afloop van dit onderzoek in Octob-r 1946 ben ik naar 
Australië teruggegaan. Op 1 Januari 1947 ben ik ten derden male 
gepensionneerd. 

68416. D e  Voorzitter: Is u v661 1 Januari 1342 niet betrokken 
geweest bij de strijd in Indië? 

A. Neen, ik ben daarbij niet betrokken geweest. Ik heb echter 
daarover in mijn functie als voorzitter van de  Commissie Gedragingen 
Marinepersoneel enige gegevens verzamelcl. Deze gegevens zijn bij- 
eengebracht in een boekwerk: ,,Verslag Coinmissie Gedragingen 
Marinepersoneel in Oorlogst~jii", dat  o.a. bij het Departement van 
Marine ligt. Hieruit is veel te putten over de laatste dagen in Indië. 

68417. D e  Voorziîter: Wanneer werd u vóór 1 Januari 1932 
gepensionneerd? 

A, Op l 5  of 16 October 1935. 

68418. D e  Voorzitter: Klirit u ons vertellen, wct u in uw functie 
van voorz:tter van de Commiss e Gedrag:ngen hiarinepersoneel be- 
kend ;s gewoiden ten aanzien van de strijd rn Indik? 

A. Over de strijd zelf w7eet il: 'setrshkeiijk weinig. Het  ging bij 
het onderzoek voornan?elijk over de gedragingen van het marine- 

personeel, hor  c!e rileqsen  LIJ^ gecvactie-rd e? weggekomen, welke 
orders ter zake zijn geseven. wdke  SC/IO';~II .z!j,l ve~nletigd cn deïge- 
Iijke bijroaoeriiedei? meer. U vindt alt in dat  boekwerk niet datums 
en gegevens. 

68419. D e  Voorzltter: Het handelt dus ook over de evacuatie 
van de strijdmiddeleri naar Ceylon? 

A. Ja. 

68420. D e  F'oorzitkr: Heeft 1: veel ki!nnen doen als voorzitter 
vrin de Inhoopc3:;in1lssie? 

-A. Neen, !lee1 weinig. Op 1 Febr~iar i  1942 kwam ik in  Austraiië 
aan. Aangezien Java begin Maart viel en de communicatie a l  dade- 
lijk moeilijk w-as, heb ik meer ge:iquideerd dan  positieve inkopen 
gedaan. E r  waren vciórdien ver;chíllcL:de contracten gesloten, b.v. 
voor een hele munitiefabriek, die toen geliquideeïd moesten worden. 

68421. D e  Voorzitter: Was het de bedoeiing i?t Australië aan  te 
kopen? 

A. Ja. Australië was toen een vrij behoorlijke markt voor allerlei 
dingen, die na de val van Nederland met ineer te krijgen warcn. 
Daar  kwam juist voor de Irici~sche strijdmacht vrij veel vandaan. 

68423. Dc Yoorzitter: U heb: dcs eigenlijk praktisch niets in- 
gekocht? 

A. Neen: niets van belang. 

68423. D c  Voorzitter: Op welke strijdmldde!en had inen voor- 
rlamelijk het oog voor die inkopen? 

A. Marine, leger ei1 burgerlijke Inilanties, voor geheel Indië dus 

68424. D e  Voorzitter: Voor elk onderdeel vzn het leger dus? 

A. Ja. Ailes, w.\t er nodig was, vooral aan muiiitie was er tekort, 
ook gewercn. 

68425. D e  Voorzieer: U is bclast met bei ontvangen en reorga- 
niseren van marine-onderdsle~?, die naar Australië zijn uitgeweken. 
Kcnt  u zeggen, waarin dat  heeft bestaan? 

A. t i e t  1s een vlij aa:~zizn!ijk aaii:,ii geweeit. Het is voor mi] 
moeliyk getailen te noemen onder ebie. Wet lag tusser, 2000 eii 
5000 man. Vilegluigen en qcheprn zijn ook uitgeweken. 

68426. De a'oarziitter: Kunt u een nadere precisering geven wat 
de schepen betreft'? 

A. Van de onderzeeboten zijn naar Ausaalië gekomen: de  K 8, 
K 9, K 11, en misschien nog een enkele ailciere. D e  oudere onder- 
zeebolen, zoals de K S en K 3, brachten voornamelijk personeel 
over, ook belangrijke personen. 

68427. D e  'Voorzitter: Weike andere belailgrijke marine-oi)der- 
de!en zijn naar Ausrralié gekomen? 

A. D e  ,,Trompw was bij de  val van Java in  Australië in repara- 
tie. D e  mijnenveger ,,CrijnssenW is naar A~istralië gekoniell. Er  is ook 
nog een divisie ~nijíienvegers gekomen, dat waren betrekkelijk kleine 
motorboten. 

68428. D e  Voorzitter: Waar waren de ,,Sur,natra" en de  ,,Heenis- 
kerck"? 

A. Die zijn a!iebei naar Engeland gegaan. D e  ,,S~iniatra" is al 
vóór de val van Java naar Enge!dnd gedirigezrd. De ,,HeemskerckW 
is naar Colombo gegaan en veel later in Australië gekomen, in 1944 



m~sschien. D e  torpedojager:, ,,van Galen" en ,,SweersM zijn eerst via 
Colombo naar Eiigeiiind gedirigerrd en later, na mijn tijd, zijn de 
,,van Galen" en de ,,Tjerk Hiddes" in Australie gekomen. 

64829. D e  Voorzitter: Hoe heeft zich de reorganisatie vol- 
trokken? 

A. Die reorganisatie was uiterst bezwaarlijk. Ik was to-n wel 
cornmanriant van de  marine in Austra!ië, rilaar stond praktisch 
alleen. Er was niets. Er was ge2n plaats om d r  mei i s~n  onder te 
bringcn. Er was geen organisitie, die voor vor?,sel, en gr-n organi- 
salie, die voor kleren zorg5e. Alles moest w3r:Lrri geïrnprovisexd. 
Ik heb daarbij veel hulp gehad van de A~istrallsche marine. Met die 
hulp he5 ik mensen opgevangin, ciie prakt,sch naakt aankwamen. 
Ik bedoei dan in shirt en short, waarmee de mensen in Indië aan 
boord waren gezet. Vocir Austral.2, waar het koclrr is dan in Indië, 
was dit niet voldoinie. Er  inueit deze inxs-i;  wrer militaire gerst 
bijge~racht worden. Door alles, wat ze haddrn inergemaakt, was het 
moreel van de mensen aanvankelijk niet bepaaid hoog te noeilicil. 

68430. D e  Voorzitter: Kwamen ze o p  verschillende plaatsen in 
Australië aan? 

A. Ja, het grootste deel kwam aan in de haven van Fremantle bij 
Perth o p  de westkust, een kleiner deel in Adelaide en de rest in 
Melbourne. De afstand van Perth naar Melbourne is 2000 Eng. mijl, 
3500 km dus. Een trein doet over die afstand vijf dagen. U begrijpt 
wel, dat  het niet zo eenvoudig was, dit voor elkaar te brengen. 

68431. D e  Voorzitter: Heeft u de marine-ocderdelen in een be- 
paalde haven gezonrentreerd? 

A. Ja, Me!bourne was ket hoofdctation. Al dadelijk kwa-n vanutt 
Londen het verzoek zokeel mogelijk alle vallde mensen naar Engeland 
te sturen o m  van daaruit aan de oorlogvoering o p  zee de21 te nemcn. 
Het grootste deel is per schip van Melbourne naar Engeland gegaan. 
De schepen, die over warzn, hebbcn wij bemand en daarmede is de 
oorlog doorgevo2rd. De:e sche7en heaoen vooriiamelijk geopereerd 
vanaf Perth, later ook van uit Dnr.viii. 

68432. D e  Voarzitter: Onder welk operationeel coiiimando ston- 
den deze schepiil? 

A. Onder Amzrikaans operationeel commando. Ik heb van de 
bevelhebber der zeestrijdkrachten een tekgram ontvangen om wat 
van de marine over was te stellen onder 02erationeel bevel van 
generaal PdncArthur. De Australische marine stond operationeel ook 
onder Amerikaans coLllinar,do. 

68433. D e  Voorzitter: IIoe was de bevelsverhouding in die tijd? 

A, hl ij:^ titel was Onderbevilhebber Strijrtkrachten Oosten, ik 
stond dus onder de 3evelliebber Strijdkrachten Oosten, dat was 
admiraal Heljrich in Colombo. 

64434. D e  T-oorziber: Ik meende, dat u pas Onderbevelhebber 
Strij3kracht:n Oosten werd, nadat generaal van 0 y e n  wrgging. 

A. Dit is juist, maar bracht in de bevelsverhouding geen ver- 
andering. 

68135. De Voorzitter: U stond dus in gelijke positie ten opzichte 
van admiraal Hei j~ ich  als generaal van Oyerz? 

'4. Ja. rret dier verstande, dat hij, zolang hij in Australië was, bij 
algemene zaken vóórging. 

68435. D e  Voorzitter: Isoe was de verhouding ten opzichte van 
de Amerikanen? 

A. Generaal MncArthru had het commando, dat hij, wat de  
marine betreft, had overgedragen aan zijn vlootvoogd, in die tijd 
admiraal 1,eahy. Deze had dus onder h.la:,Arthidr de oczrationeie 
leiding ter zee. Ik had voornamelijk met generaal MacArthur en 
daarnaast n-et Lrahy en de Aiistralische viootvocgd Royle te maken. 
Mijn schepzn waren ingedeeld bij de verschillende Amerikaanse 
onderbeveliieb bers. 

68337. D e  Voorzitter: U behoefde dus voor contact met generaal 
Mc:cArtluir niet via admiraal Meifrich te handelen? 

65438. D e  Yoorzittsr: Is de  scheiding, die heeft plaats gehad 
tussen de  strijdkrachten o p  Ceyloi~ en Austra!ii, vrij willeiceur~g ge- 
weest of zat hier systeem in? 

A. Oorspronkelijk .Kas het vrij willekeurig, totdat dit naderhand 
geregcld werd. Ik meen, dat het oorspronke!ijk de bede-ling van 
admiraal Helfrich is geweai  om &les zaar  Ceylon ie evacueren. Dit 
beiiel is echter of niet goed uitsevorrd bi' cie! goed dcorgekorn-n. 
Er is erri aaiiz:-i?iijl; tic-l in b utra;:$ r~re~h:ge!.~o;ric;i. kater is br- 
studeerd waar de ver\c:?il!-!:d: onci;rdeien !:et Scste kozden worden 
gebruikt. Van de inaririevliegdicnst in A L I S ~ ~ Z ~ ; ~ " ;  is to-n een aanzien- 
lijk deel naar Ceylon teiuggegaan. D e  bevel:~ebber der zeestrijd- 
krachten in Londen heelt een &ei, dat hij nodig Iiad, naar Londen 
gehaald. 

68439. D e  Voo&tter: Waren er bep,i,iide on:stand~gheden, die 
hetzij voor Cellen, hetrij voor Australië pleitten? 

A. Aanvankelijk was men o p  bcide plaetsen in een defensieve 
positie. Toen ik iii Austr~liC k~va:n: Be2rsl.c iiaar grote angst voor 
een Japanse invasie, die e!ke dag kon word:n verwacht. D e  positie 
o p  Ceylon was ook d2fsi;sief. Later gicg vaxi Aiis:ralië offensieve 
actie uit, die Goor Le izxrrikai-irr~ \aiaid gririd, en zijn er mezr strijd- 
braciitrn vafluit Ce>!on en Engeiarid naar P,ustralLë gezonden om 
daaraan deel te nemen. 

68440. D e  Vooszltter: Sou het geen aaribeveling hebben verdiend 
o m  zoveel mogelijk strijcikrad~ten r a a r  Aus!raiië te brengen, omdat 
bijna het geiiele g e ~ i e d  van Neierland9ch-03strrInd1ë onder de Ameri- 
kaanse arca viel? 

A. Ja, het gehele gebied, bzhálve Ssmatra, viel onder generaal 
MacArfhztr. Op Sumatra had ger:erlal ilfo:l.;t,';afiiiz hzt comxando.  
Het was dus de kwe:;?ie, wauï on.:e hulp he"E5=;t grjruikt kon worden. 

68441. D e  Voorzitter: i s  de piaaisbep:ilii?g geschied door het ge- 
allieerde opperbevei! 

A. Ja. 

68442. D e  Voorzitter: Kunt u nog iets mcdedrlen over de  ope- 
raties. die, toen u Ondernevelhebber Stiijdkrachten Oosten was, door 
de plooteenheden zijq uitgevoerd? 

A. D e  ,,Tromp" werd voornamelijk gebruikt voor het beschermrn 
van konvooieii in West-ltustraiië. D r  divisie mijnenvegers werd ge- 
bruikt voor het openhouden van de toegangen tot de haven van Perth. 
D e  ,,Crijnssen' werd meer gebruikt o p  de oostkust en enkele oiider- 
zeeboten gingen naar Indië voor offensieve operaties. 

68443. D e  Voorzitter: Dit werd zeker geregeld door het geallieer- 
de  opperbevel? 

A. Ja, althans in grote lijn. 

68444. De Voorzitter: Herinnert u zich nog wie in die tijd com- 
mandant was van de ,,Trompw? 

A. Kapitein-ter-zee de Meester. 

68445. D e  Voorzitter: R o e  was het moreel van de  marine-mensen? 

A. Toen ze aankwaaen,  was het moreel niet al te best. Nadat ze 
echter een tijdlang in Australië hadclen doorgebracht, werd het veel 
beter. 

68446. D e  Voorzitter: Werden er bezwaren geuit? 

A. D e  gehele gang van zaken in Indië met de spoedige val van 
Java, het voortdurenu terugtrekk-r: en de daarbij ontvangen slagen, 
had het moreel van deze me7.p-n c--r, goed 2eJaai-i. Voord1 de oudere 
onderofficieren waren gede2riixeerd. 

68447. D e  Voorzitter: Vonden ze het niet prachtig, dat  ze aan de 
overweldiger waren ontkoincn? 

A. Neen, ze wilden de zaak doorzetten en ze waren niet van plan 
het OD te geven. 



68448. D e  Voorzitter: Ik bedoelde eigenlijk, of ze, nu ze geen 
kiijgsgevan~ecen walen gegcrdeii osder Ge ~\erweldiger ,  nu ais vrij 
man aan de  strijd wilden g-ian deelnemen! 

A. J a  zeker. Ze haddcn vee? meegemaakt. Velen van hun kame- 
raden waren gevailen. Ze haùdcn reizen gemlakt door gevaarlijke 
gebieden o p  geheel onbeschermde schepen. Het  moreel heeft zich 
snel hersteld. 

68449. D e  VuorzlBter: Toen u Onderbevelhebber Strijdkrachten 
Oosten was, kreeg u dus ook de iandillacht en de luchtmacht onder u. 
Hoe was het met de sterkte van de onderdelen van de  landmacht? 

A. E r  was praktisch niets van de landlnacht. Voor zover ik mij 
herinner, was er é2n compagnie marerhaucsee, die met kleine scheepjes 
uit Nieuw-Guinea was eeviuchl naar Austraiië en daar ook was aan- 
gekomen. H u n  commancfant w2s niet al te best, ik heb hem later 
voor de krijgsraad moeten brengen. Zijn naani kan ik me op het 
ogenblik niet herinneren. 

Alle vliegers in opleiding w:.ïen v66r de  va1 van Java van Oost- 
Indië naar Australië g"ï&nsporkerd. D e  viiegcropleiding was dus 
reeds in Australië oniiergebraclit toen Java viel, omdat Bandoeng 
niet meer voor op:e.d;i;g kon '.h70idell gcbruikt. In Januari 1942 is 
de gehele opleiding met v1ieg:uigrn en al nadr Adelaide overgebracht. 
Daar  was dus een kern van de vliegmacht, een vIiegmacht van marine 
en leger samen. 

68450. D e  Voorzitter: Stond deze onder bevel van generaal van 
Oyen? 

A. Generaal i.!niz Oycn is later gekomen. In die tijd was er een 
andere corniiiandant. 

68451. D e  Voorzitter: Was dat rnajoor Giebel? 

A. Dat  is zeer goed mogelijk. 

68452. C e  Vaoeritter: Is de landn~acht  later niet versterkt met 
troepvn, die hadden stand gehouden o p  Timor? 

A. Later heb ik daarvan ook nog mensen gehad, maar het was 
niet veel. 

68453. D e  Voorzitter: Wasroin zijn dere Inensen teruggetrokken? 
Konaen ze u ia r  n ~ e t  langer stind ilouae? oi 1s dit vrijw~llig gebeurd? 

A. D a t  is betrekkelijk vrijwillig gebeurd. Eerst is de comman- 
dant, overste var7 S I ~ L I I C I ; ,  teruggekeerd. Ik wilde mij op de hoogte 
stellen hoe de sit~iatie daar was, vooral wat. de  bevoorrading 
betrof en ook hoe de  verhosding tot de Australische troepen o p  dat  
eiland was, omdat er ook Australiërs mrevochten. E r  was nl. een 
Australisch contingent en ern Ho!iands contingent. Dit laatste stond 
onder overste van Stratcil. Op esn zeker ogenblik heb ik e-n schip 
gestuurd naar Tlinor om ietxand af te halen. die ons inlichtingen zou 
geven. Ik had een o f  andere ondergeschikte officier verwacht. Overste 
van Stl.nteiz is toen zelf meegekomen, omdat hij vond, dat  hij zelf 
het beste inlichtingen kon geven. Dat  is eigenlijk het begin van het 
einde geweest. Naarmate de  Japanners opdroiigeri, hebben wij onze 
troepen niet mrer volc'oc~de kunilcn beïoorraden en konden wij de  
mannen niet meer va2 het nodige voorricn. D e  bevoorrading hing 
grotendeels af van de Australiërs, van wie 1~i.c schepen en voorraden 
moesten krijzcn. Het was altijd een zeer riskante tocht, omdat men 
gebied moest intrekken, waar Jepan de heerschappij ter zee en in 
de lucht had. Een van onze laatste ~ersteikings~loegei l ,  die wij heb- 
ben gestuurd, is op een paar man na verdronkeï-i, omdat hun schip 
door vliegtuigen werd vernietigd. Hierbij was o.a. luitenant Model 
Biei~fait. 

68454. D e  Voorzitter: Achtte u het juist, dat  de commandant zelf 
het eiland verliet en de troepen eigenlijk aan hun lot overliet? 

A. Zelf zou ik het niet hebben gedaan. Van de andere kant heeft 
hij getracht o p  deze manier de reorganisatie zo goed mogelijk voor 
elkaar te brengen. Ik heb het hem in ieder geval niet kwalijk genomen. 

68455. D e  Voorzitter: Hoe is het met die troepen gegaan? 

A. Deze troepen zijn later afgehaald. 

68456. D e  Voorziîter: Is dit o p  uw initiatief gebeurd? 

A. Ik zou niet durven zeggen of het o p  Australisch initiatief is 
gebeurd of op het onze. Australië was hierbij betrokken vanwege 
de instandhouding van de troepen. Ik vermoed, dat het op Austra- 
lisch initiatief is g c e u r d .  Elke dag warcn er te Melb3urnt geneen- 
schappelijke stafvergaderingen e n  deze zaak is daar besproken. 

68457. D e  Voorzitter: U zei zoëven, dat de heer van Straten 
u heeft duidelijk gemaakt, dat zijn v-rtrek de beste weg is geweest. 
Op  welke wijze heeft hij u dit duidelijk gemaakt? 

A. Vanwege de noodzaak om op hoog peil contact te leggen en 
tot een conclusie te komen. 

68458. D e  Voorzitter: Kunt u over deze gedachte nog iets uit- 
weiden? Wat wenste hij eigenlijk o p  hoog niveau te Qovn? 

A. Wi; l.adden om iemand gevraagd, die ons zou kunncn in- 
lichten. Hij had natuurlijk ook een ofl;cier kunnen sturen, maar 
wanneer men zelf het het beste meen! te weten, kan men ook zelf 
gaan. 

68459. C e  heer Korthals: Die gedacl,te heeft u toch aanvankelijk 
niet gedeeld? 

A. Neen, ik had deze mogelijk11e:d niet verondersteld. 

68460. D e  heer ICorthals: Heeft u later die gedachte wel gedeeld? 

A. Hij heeft mij zijn motieven duidelijk gemaakt. 

68461. D e  heer Korthals: Onderschreef u die motieven? 

A. Ik voel meer voor de gedachte, dat men dit als cominandant 
niet moet doen. Als !k zelí' in zijn geval was geweest, had ik het n.et 
gedaan. Ik kon echter wel begrijp-n, dat  er motieven waren, dAe d.1 
aannemelijk maakten. 

68462. D e  Voorzitter: Dat  motief was dus alleen, dat hij o p  zijn 
niveau het beste inlichtingrn kon geven? 

A. Ja. U moet ook niet vergeter., dat hij in Australië de oudst:: 
officier van het Nederlandsch-Indische leger was. Hij had dus daar 
een vrij onafhankelijke positie. 

68463. D e  Voorzitter: Hij stond toch onder u? 

A. Jawel, maar ik was marine-oflicler. Ik neim dus gein tacti- 
sche beslissingen o p  legergebled. Wct ligt n:et o p  mij l  wey t r  be- 
oordelen of een compagnie o p  een zekere plaats het beate kan <tand- 
houden of terugtrekken. 

68464. D e  Voorzitter: Wie was vó6r zijn komst de hoogste land- 
inachtautoriteit onder u? 

A. E r  waren drie kipiteins: de Vries, Spoor en Kopnciz. Kapitein 
Saitdberg, die in Australië gestorven is, was aanvankelijk de o~idste. 

65465. D e  Voorzitter: Was overste van Sfrnfriz met d:e situatie 
o p  de  hoogte, zodat hij op die grond heeft gezegd, dat het beter 
was, dat hij in Australië zou zittcr~ dan o p  Timor te blijvvïi? 

A. Dat  durf ik niet te zeggen. 

68466. D e  Voorzitter: Ligt er nog een vrij groot tijJsvcrloup 
tussen zljn vertrek en het vertrek van de rest van de  troep? 

A. Dat  is in maanden uit te drukken. 

68457. D e  Voorzitter: Waar zijn nog meer plaatsen van verzet 
geweest na de capitulatie? 

A. Daarvan weet ik niets af. Wat ik u nu ga vertellen, weet ik 
van derden. Ik weet, dat er in Sumatra nog enig verrrit is geweert, 
en dat inen vanuit Ceqlon heeft geproberrd dit vcrzet te steunen. 

68468. D e  Voorzitter: O p  hTieuw-Guinea is altijd een troepen- 
macht gebleven? 

A. Ja, alleen op het oostelijke deel van Nieuw-Guinea, hlerauke 
en Hollandia. O p  de Vogelkop was niets, nadat de compagnie- 
Editards van Muyen naar Australië gevlucht ma\. 



68469. D e  Voorzitter: Zijn er, nadat de troepen uit Timor zijn 
overgekomen naar A~istralië, nog andere troeper gekoniec? 

A. Neen, dat was het laatste transpoit. Voordiel waic1~ de  
bovengenoemde troepen uit Niecw-Guinea aangekomen. Deze kwa- 
men van de Vogzlhop van de o!levelden uit dc bi!urt van K*iniana 
Later zijn deze troepen weer gebruikt voor bezetting van 4Ierauke. 

68470. D e  Voorzitter: Weet u iets van de aantallen? 

A. Tussen de 100 en 200 man. 

68371. De Voorzitter: Zijn deze troepen o p  de  een of anciere wijze 
weer geformeerd? 

A. D e  landmacht heeft geprobeerd hierlan een bataljon te for- 
meren en dit l a i ~ g ~ a m e r h i i l a  te compieterzn. D e  Nederlanders in 
Australie zijn hiervoor ais dieiistyl~chti~cn o2geroepep. 

68472. D e  Voorzitter: In  welke plaats was die compagnie gelegerd? 

A. Eerst hebben deze inensen .n e211 kanlp bij Melbourne gelegen. 
Later zijn zij naar Fqdqey gegaan en neg later naar het ?oorden. 

68473. D e  Voorzitter: Hadden deze troepen nog ee!i bepaalde 
taak? 

A, Ze werden geoefend cn herbewapc~d.  

68474. D e  Voorzitter: Hoe stond het met de Iiichtmacht? 

A. \'an de 1ucht:nacht was er alleen de opleiding met oyleidirlgs- 
toestellen, die met voor ooi!o_oi:ebr~lik geachikt waicn. Later is de 
luchtmacht weggevoerd r a a r  Amerika, waar h a ~ r  opleiding we16 
voltooid in Port-Jachcon. Men heelt vi,n deze mensen in Australie 
een squadron opgericht met Rfitchell-borrlilicnm~erpers. 

68475. D e  Voorzitter: Wannezr is dit geweest? 

A. Eind 1942 besin 1943. Zij waren tijdens de opleiding in de 
buurt van Canberra ~ej tat ionneerd;  later zijn zij ingezet in Australië 
van Port Darwin uit. 

68176. D e  Veoa7i+tcr: Ik rne~nde,  dat onmiddel?ijk na de capitu- 
latie ecn luckt:~~aclit in Australk ara? geweest. 

A. Neen, alleen niet operationele toestellen van de  M.L. en de 
marine-vliegdienst. 

65477. D e  Voorzitter: Zegt de naam van majoor Fiedeldy u iets? 

A. Ja. 

68478. D e  Voorzitter: N i  was vat1 het 18de squadron 

A, Dat  was aanvankelijk niet ot>erat,ef. maar in opleiding Het 
1Pde squadion heeit pas later in b,ustralie Mitchell-bommenwerpers 
gekregen. 

63479. D e  Voorzitter: EIet 1Sde squadron is dus niet uitgeweken 
na de capitulatie? 

A. Neen. dat zijn afzonderlijke toestel!en geweest. V i n  de  marine 
is een deel van de !uchtn~acht ~1it3evveken. Van de landmacht zij11 
aparte toesteilen uitgewekei?. D e  marine-luchtmacht is bij aankomst 
i11 Australië te Broonie in elkaar geschoten. Dsar  is zeer weinig van 
overgebleven. 

68480. D e  Voorzitbris: Was u op de hoogte van het interne leven 
van de squadrons? 

A. Neen. Het  lag vrij ver van mij vandaan e r  ik kwam er een 
paar keer per jaar voor inspectie. 

68481. D e  Voorzitter: Bevond u dan ailes goed? 

A. Als regel wel. 

68182. D e  Voorzitter: HebSen u weleens geruchten bereikt, dat  er 
iets aan mankeerde? 

A. E r  is een kwestie geT&-eest van drie officieren, die met een vlieg- 
tuig wilden terugkeren naar Java. Zij wilde11 cl~is feitelijk deserteren 
per vliegtuig. 

68483. D e  Voorzitter: Weet u overigens van het leven van dat  
squadron niets ai? 

A. Neen 

68484. D e  Voorzitter: Is u betrokken geweest bij de zezkrigs- 
raadzaak van die drie officieren? 

A. Neen, ik meen, dat dit in ColomSo is berecht. Hel  was een v:ij 
n~oeilijke kwestie, bij welke instantie deze zaak zou worden berecht. 
Die cornpztentiekwestie is nogal aangevallen geweest. Ik wcet ook niet 
of de in deze genomen beslissing juist is geweest. 

6S485. D e  Voorzitter: Weet u iets van da straff-n, die deze offP- 
c;eren hebben gekregen? 

A. Ik heb het gewete7.i. Ze zijn in ieder geval niet doo2geichorzn. 

6S4Oh. D e  Voorzitter: Herinnert u zich de naam van luitenant 
Burck? 

A, Dat was een van deze mensen. 

68487. D e  Voorritter: Volgens onze gegevens. heeft deze luitmant 
Burck o m  rerl?tslzundige bijstand verzocht aan vice-ad~nircal Cosrer. 
Dit is echter geweigerd. Herinnert u zich biervon iets? 

A. Neen. Wanneer deze man om recl.rtskcndige bijstand had ver 
zocht in deze zmk.  had hij het zeker geki-egen. Hij heeft toch in 
Colombo terechtgestaan? 

D e  Voorzitter: 5 3 .  

A. D a n  zal liij daar bijshnd hebben gekregen. U kuqt v e l  be- 
grijpen, dat men uit hfelboilrrle geen rechtsk~lndige bijstand zal vra- 
gen voor ern zaak in Cololnbo. 

68488. De Voorzitter: D e  krijpcraadzaak heeft zich in Colombo 
afgespeeld, maar ze zijn eerst in Australië gcvangznp-non:en en in 
arrest gesteld. Gedurende die tijd zal hij om rechtsbijstand hebben 
gevraagd. 

A. Heeft hij die niet geltregen? 

D e  Voorzitter: Volgens onze gegetens althans niet. D i a r o m  vraag 
ik u, of u zich hiervan iets herinnert. 

A. Keen. Ik vermoed, dat dit een lzndmachtszaalc is gev~eed. 

68489. D e  Voorzitter: Ik zal u een citaat voorlezen zit  een ïap-  
port: 

,.Nog onveïoordeeld zijnde, werden we" - de drie ofiicie- 
ren - .,ingesloten in de Australische gevangenis Pentridge. waar 
wij gevangeniskleiIing moesten clragen ei1 gevangeniswerk ver- 
richten. Dit is iii strijd met de hTederiandse militaire wetgeving 
en werd door ons opnieuiv aangevoeld als een oczeitelijk strevv~i 
om ons geschikt te mzken voer duistere placnen van de  achter 
de schermen werkende krachten, dic cÍaarmea enig persoonlijk 
doel nastreefden. Liiitenai~t Bz~rck's verzoek om rechtskundige 
bijstand, zericht aan vice-admii,~al Co~reu, werd g:-h,eigrvd. Dit 
spreekt boektielen!! 

;t. Neen. Daarvan c:aa"L~?:j niets bij. 

68490. D e  Voorzitter: ICin I-ietz~jn. dat bij de landniacht in het 
vóóroriderzoek geen bijstand wordt gegeven? 

A. Dat  is juist. 

681.91. I i e  Vsorz{tter: Het zou diis om formele redenen zijn ge- 
weigerd? 

A. Ik begrijp niet wat ik er dan  mee had te maken. 

68492. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk omdat u Onderbevelhebber 
Strijdkrachten Oosten was. 

A. D e  krijgsraad was niet door mij benoemd. 



68493. De Voorzitter: Het was waarschijnlijk in de tijd, dat zij in 
de gevangenis zaten in Australië. 

b Ik had er geen zeggencchap over, hetgeen ik verkeerd achtte. 
Ik heb de gehele zaak niet juist gevonden. Er had een krijgsraad 
moeten komen in Melbourne. Dan had ik er mee te maken gehad. 
Nu had ik geen zeggenschap. Het liep over de fiscaal van de Zee- 
krijgsraad te Colombo. Ik denk, dat daar het verzoek is terecbt- 
geKomen. 

68494. De Voorzitter: Weet u waarom de zaak voor de Zeekrijgs- 
raad is gebracht en niet voor de landiliacht? 

A. Neen. 

68495. De Voorzitter: Heeft u ook niet het gevoel, dat hier iets 
achter heeft gezeten, dat men een dergelijke beslissing heeft ge- 
nomen? 

A. Dat is een beslissing uit Colombo geweest, die mij verbaasd 
heeft. Ik heb dit als minder juist gevoeld. 

68496. De Voorzitter: Zijn er weleens misstanden gerapporteerd 
uit het 1 8de squadron? 

A. Ik herinner het mij niet. 

68497. De Vooraitter: Waarom is u vervangen in Mei 1943? 

A. Op order van de bevelhebber der zeestrijdkrachten. Er was 
een overschot van hogere officieren. Men vond het niet nodig om 
iemand, die al gepensionneerd was, langer in dienst te houden. 

68498. De 'Voorzitter: ik  dacht, dat men blij was met iedere man, 
die men had? 

A. Dat had ik ook gedacht, maar het bleek niet zo. 

68499. De Voorzitter: U achtte dit ook een foutieve opvatting 
waarschijnlijk? 

A. Ik vond het verkeerd, inaar ik heb mij er bij neer moeten 
leggen. 

68500. De Voorzitter: Welke vlagofficieren waren dat? 

A. O.a. een ex-commandant marine in Soerabaja, de toenmalige 
schout-bij-nacht Kocizrand. Hij is met een onderzeeboot naar 
Australië uitgeweken en heelt zicii D i j  mij gemeld. Op verzoek van 
Londen is hij liaar Lo!~den gezozden. Uit verhalen van derden weet 
ik, dat er in Loi~den betrekkelijk veel oudere officieren zaten, waar- 
voor geen e~lplooi was. Bok ai-; voor schout-bij-nacht Koei7rnnd. 
Ik denk, dat dit invlcea heeft gehad bij deze verwisseling. 

68501. De Voosz:tber: Welke v!agofiicieren waren er nog meer 
in Austrai~e, toen u c erii vervxgen? 

A. Ik was de eaigi. De marir-ie had hogere officieren over en 
zocht daarvoor emplooi. 

68502. De beer Korthals: Had het een verklaarbare reden, dat 
men officieren over h2d7 

. .. 
A. Met de cvacualiei zijn er vrij veel officieren uit Indië weg- 

gekoillen. Men kzn niet zeggen, dat r.:en é&n officier iiodig heeft op 
zoveel mannen en op zowel oiiici~ren é t n  vlagofficier. 

68503. De heer PCsrfh2Bs: Is hct, gezlen de omstandigheden, een 
verklaaibaar ,ets, dat er of;isierrn over waren! Men zou denken, 
dat het, in oorlog~tijd, wanneer wij !n ern bondgenootschappelijke 
verhoud~ng leven. toch een rel speelt, dat uij wat in de pot kunnen 
inbrengen, gezien het belang van het samengaan en het belang van 
later te kunnen zeggen. dat w ~ j  hebben meegespeeld. 

A. Zeer zeker. Het wus hier hetze!ide, als wanneer men een 
partijtje voetbailers krijgt, wnaru~t men een elftal wil samenstellen, 
maar men drie keepers over houdt! Zo was het ook bij de inarine. 

68504. De heer PCorthails: Tvas er geen andere oplossing te vinden? 

A. Net is heel moeilijk om een Nederlands officier op een Engels 
schip te zetten, tenzij in een zeer speciale functie. 

68505. De heer KorthaEs: We hadden dus op dat moment te 
weinig schepen? 

A. Ja. We hadden ook geen bemanningen voor de schepen. 

68506. De heer Korthals: U achtte het dus volkomen verklaarbaar. 

A. Ja. Men moet alleen in oorlogstijd geen mensen vervangen, 
tenzij het strikt noodzakelijk is. Om die reden vond ik het niet juist. 

68507. De heer Korthals: Maar nu van tweeën een: U zegt, dat er 
mensen over waren. 

A. Er moest dus voor deze mensen emplooi worden gezocht. 

68508. De heer Korthals: Was er geen mogelijkheid voor ander 
emplooi? 

A. Blijkbaar niet. Ik ben nooit in Londen geweest, dus ik kan 
niet uitmaken, wat deze mensen in Londen zouden hebben kunnen 
doen. 

68509. De heer Korti~als: Gezien uw opvatting over de oorlog- 
voering en de gehele opzet van de marine, acht u het duidelijk, dat 
er geen emplooi was? 

A. U gaat me nu iets te ver. Ik kan het aanvoelen, maar daarom 
kan ik nog niet zeggen, dat ik het er mee eens ben en dat ik het 
volkomen duidelijk vind. Men kan de mensen nog altijd in een andere 
functie zetten, bij de staf, of bij de Intelligence Service. 

68510. De heer Korthals: Men zou dus de keepers op een ander 
veld kunnen plaatsen? Die mogelijkheid was dus wel degelijk aan- 
wezig. 

A. Ja. 

6851 1. De heer Korthals: Uit deze gedachtengang is het niet be- 
grijpelijk, dat men een man, die in dienst was, plotseling op non- 
actief stelde. 

A. Er is verschil tussen iets, dat men kan begrijpen en iets, dat 
men volkomen logisch vindt. 

68512. De Voorzitter: Om welke andere reden vond u het niet 
juist? 

A. Men moet in oorlogstijd niet iemand, die in den vreemde een 
leidende functie heeft, die weet hoe het land ligt en die ziin con- 
necties gemaakt heeft, zonder overwegende redenen vervangen. 

68513. De Voorzitter: Er kan waarschijnlijk ook nog bij gezegd 
worden, dat men niet iemand, die actief dient in oorlogstijd, er uit 
kan zetten. Daarna heeft u toch geen effectieve functie meer gehad? 

A. Voor iedereen is er een tijd van komen en een tijd van gaan. 

68514. De heer Korthals: Maar nu van het landsbelang uit gezien: 
Wij kwamen daar in Engeland. Wij hadden natuurlijk niet heel veel 
in te brengen. Het was volkomen duidelijk, dat, wanneer de vrede 
daar zou zijn, men zou kijken, wat elke Mogeilclheid heeft inge- 
bracht. Nu hadden wij veel zee-officieren, een arintal manschappen. 
Nu werd iemand, die - om het nu eens huiseiijk te formuleren - 
nog goed meekon, doodeenvoudig aan de kant gezet. 

68515. De Voorzitter: Reeft u hierover nog geklaagd? 

A. Over dergelijke dingen klaagt men in militaire dienst niet. 
Men moet ze maar nemen. 

68516. De Voorzitter: Er is toch altijd wel een mogelijkheid om 
zijn mening kenbaar te maken? 

A. hTeen, deze gehele zaak is op zeer vreeinde manier gegaan. 
Ik heb een telegram gekregen, waarin mij werd gezegd, dat het in 
de bedoeling lag om het commando-Ceylon over te brengen naar 
Australië. Indien dit zou geschieden, zou mijn functie overbodig 
worden en ik zou dan buiten dienst worden gesteld. 



68517. D e  Voorzitter: Admiraal Helfrich zou dan naar Australië 
zijn gekomen? 

A. D a t  is niet doorgegaan. bien heeft ieiiiand uit Londen ge- 
stuurd. 

68518. D e  Voorzitter: Schout-bij-nacht Kocrzraad heeft toen dus 
volledig uw functie overgenomen? 

A. Ja, o p  1 hfei 1913. 

68519. D e  Voorzitter: Wat heeft U toen verder gedaan? 

A. Niets. Ik  zat in hîelbource en lieb me toen ter beschikking 
gesteld van het Rode Kruis, Ik  ben vertegenwoordiger geweest van 
het Rode Kruis te hlelbourne. 

68520. D e  Voorzitter: Weeit u hierover nog scl-iriftelijite gegevens? 

h. I k  heb dat telegram nog. Uw oproep was o p  7eer korte termiln 
en daardoor heb ik nog niet aiie B.isteil l-,ui,i~ei~ doorzoeken H2t 
is heel weinig, wat ih he3. 

68521. D e  Voorzitter: Zoudt u, wat u herft, in bruikleen willen 
afstaan'! Wij stellen er prijs op sci-iril'tell~ke gegevens te ontvangen, 
die wij hier kunnen ov~rneinen.  U kuilt ze na gear~i ik terugsntvingen. 

A. Ik zal voor u nazien, wat ik heS. 

68522. D e  Voorzitter: Is u in Austra!;ë gebleven? 

A. Ja, totdat ili in  actieve dienst ben gerteld in September 1945, 
met de speciale bedoelmg om de Cornrri:ss~e Gedragingen hlarine- 
personeel te leiden. 

68523. D e  Voorzitter: Waar heeft d e ~ e  commissie zitting ge- 
houden? 

A. In  Batavia voornamelijk. Deze comii~issie had vele subcotn- 
missies, die in een jaar tijd ongeveer 5000 merisen hebben moeten 
zuiveren. 

68574. D e  Voorzitter: Herinnert u zich nog de juiste omschrijving 
van de  taak? 

A. Neen. Ik heb haar zelî gemaakt. Het moet echter hier nog 
o p  het Departement te vinden zijn, evenals het verslag. 

68535. D e  Voorzitter: Misscllien kunt u de zakelijke omschrij- 
ving geven? 

A. Het  was een oriderzoek naar de persoonlilke gedragingen van 
iedere man in oorlogstijd, die in vijandelijke handen was gevallen. 
E r  moest worden nagegaai1 of de man alie; had gedaan oiìl buiten 
vijandelijke handen tr: blijven en hoe zijn gedrag in gevangenschap 
is geweest. 

68526. D e  Voorzitter: Heeft u zelf Lag behoefte opmerkingen te 
maken of mededelingen te doen. waarvan u meent, dat  zij van belang 
voor de commissie kunnen zijn? 

A. Ik kan u alleen namen noemen van mensen, waarmee ik 
heb samengewerkt en die u ook zou kunnen horen. 

68527. D e  Voorzitter: Zoudt u mij die namen even willen op- 
geven? 

A. Kapitein ter zee Komnaer, toenmalig hoofd van de plaatselijke 
dienst te Melbourne. Hij was o.m. belast met de onderbrenging van 
mensen. Verder de tegenwoordige kapitein-ter-zee Cox, chef per- 
soneel, die van personeelszaken het meeste afweet; de tegenwoordige 
gepensionneerde schout-bij-nacht Salm, die reeds in  Australië was 
toen ik kwam, als iiaison-officier. 

68528. D e  Voorzitter: Wie waren over het algemeen onze liaison- 
officieren bij het hoofdkwartier van MacArtiziir? 

A. Kapitein Kopper?, kapitein Spoor, ik meen tijdelijk ook kapi- 
tein de Vries. Het was een laildmachtvertegcnwoord:ging, omdat 
generaal MncArthur generaal was en wij in  Australië geen zee- 
officieren overcompleet hadden. 

68529. D e  Voorzitter: U noemde zoëven de  naam Snizdberg? 

A. Ja, Sandberg is daar ook geweest. 

68530. D e  Voorzitter: Hadden wij ook vertegenwoordigers bij het 
marine-opperbevel? 

A. Neen, er was geen opperbevel, maar de  zevende vioot, waar 
aan wij waren tocgevoegd. Later hebben wij daarbij gehad luitenant- 
ter-zee Quéré, die eigenlijk in de  Intelligente S-rvice zat. Wij had- 
den de  Nefis opgericht. Luitenant-ter-zee Qlciré is daarmee be- 
gonnen. Later is de toenmalige kapitein-luiteilailt-lsr-zre Sal i~i  daar- 
van chef geworden. Salrn is door kapitein Spoor als chef van de 
Nelis opgevolgd. Luiienarit-ier-zee Quéïé was belas1 met het in- 
brengen van parties in Indië. Hij moest dus proberen agcnten naar 
Indië te srnokkel~n, met oncierzeeboteii aan de  wal t r  zetten; deze 
a g a t e n  moesten trachten berichten te krijgen. Vee! resultaat heeft 
dit nooit opgeleverd. 

68531. D e  voorzitter: Is cr nooit iemand teruggekomen of zijn 
de agenten teruggekomen zonder gegevens? 

A. Ze kwamen niet terug. 

68532. D e  heer Karthals: Geldt dit voor alle parties? 

A. Nadat ik weg was, zijn er parties naar Nieuw-Guinea ge- 
zonden, die wel enig succes h e b ~ e n  gehad. O p  Java heeft het geen 
succes gehad. Van Colombo uit weikte men op Sumatra, dus daar- 
van heb ik minder gegevens. Het 1s daar wel gelukt om agci-iten 
24 uur aan wal te noudzn. 

68533. D e  Voorzitter: Mecnt u, dat deze zaak, voor zover het u 
betreft, hier voldoende is besprokeri? 

A. Het is jammer, dat mijn geheugen niet meer zo volledig is, 
omdat het al 7 jaar geleden is. Ik weet niet wat de  bedoeling van de 
commissie is, wat de commissie eigenlijk wenst te  weten. 

D e  Voorzitter: Het is onze bedoeling een voldoende overzicht te 
krijgen van wat er in  die periode is voorgevallen. 

A. Mijn werk ingevolge mijn instructie was meer o p  organisato- 
risch d a n  o p  operationeel gebied gelegen. Wij hebben kazernes 
moeten huren, voorraden moeten aanieggcn, wij hebben voorraden 
o p  allerlei gebied moeten aankopen, mensen moeten kleden en onder- 
brengen, terug in het gareel brengen en moeten doorvoeren naar 
Engeland of Ceylon, waarna weer andere mansan moesten worden 
aangevoerd en in de oorlog ingezet. Dank zij mijn mede~erkers ,  die 
ik heb gehad, is dlt alleinaal vlot gegaar,. Luitenant-ter-zee Crorizmc- 
lin, die hier o p  het Departement werkt, zoudt u ook kunnen aan- 
tekenen. 

D e  Voorzitter: Ik dank u nu  voor de verstrekte inlichtingen en ik 
sluit het verhoor. 

F. W. COSTER. 
ALGERA, voorzitter. 

V A N  DIS. 

KORTHALS. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter en de herrn Korthals en 
Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: r en p. 

Verhoor van 

BERNARD JOHAN FIEDELDY, 

oud 48 jaar. wonende te 's-Gravenhage, 
luitenant-kolonel-vlieger-waarnemer. 

Hij legt de eed af als getuige. 

68534. D e  Voorziîter: Welke functies heeft u bekleed van 1930 
xot 1945? 

A. I n  1940 was ik hoofd van het kantoor vliegdienst bij de in- 
spectie van de militaire luchtvaart op Java. 

In l947 werd ik uitgezondeii naar Australië door de commandant 
militaire luchtvaart op last van generaal ter Poorterz voor de ver- 
vulling van drie opdrachten: doorvoer materieel en personeel naar 
Java; indien Java viel, een nieuwe luchtmacht o p  te bouwen om met 
ueze luchtmacht de  strijd voort te zetten en naar Indië terug te gaan. 
Als zodanig werd ik naar Australië gestuurd, maar Java viel, vóór- 
uat de bommenwerpers kwamen. Daarna ben ik liaison-officier pe- 
weest bij de Australische Air Force, I~oofdkrvartier te Melbourne. 
Dat  was ongeveer 10 Maart. Ik  was toen contact-officier tussen de 
Kederlanders en Australiërs en verrichtte tevens voorbereidende 
wericzaamheden voor de opbouw van een nieuw squadron. Dit squa- 
dron bevond zich namelijk in Brisbane. Ik heb ze zelf overgevlogen 
naar Australië, met ongeveer tien toestellen. Zij zouden in Brisbane 
worden gereedgehouden voor oefeningen. 

68535. D e  Voorzitter: Tot hoelang is LI in Australië gebleven? 

A. Tot aan de cap~tiilatie van Japan. 
Toen Java viel, kwam generaal vafl Oycn met de heer van Mook. 

Later zijn zij naar Amerika doorgegaan. Als zodanig bleef ik ach- 
ter. Generaal van 0ye11 had mij als instructeur willen meelemen 
naar Amerika. Schout-bij-nacht Coster, die toen Onderbevelhebber 
Strijdkrachten Oosten werd, heeft mij echter niet willen laten gaan, 
omdat ik bestemd was om het squadroil te vormen. D e  vorige conl- 
mandant kon het niet bolwerken. 

68536. D e  Voorzitter: Wie was dat'? 

A. Kapitein-vlieger Boot. D e  geest in Brisbane was zeer demo- 
raliserend. Velen hadden hun gezin moeten achterlaten. Op 1 Mei 
1942 werd ik dus commandant van het 18de squadron, dat  in Can- 
berra werd gevormd. Het  squadron werd van Amerikaans mate- 

iers mee. riaal voorzien. D e  Nederlanders werkten met de  Austral"' 
Het is mij gelukt Australisch personeel loecevoegd te krijgen op 
basis, dat de Regering van Australië alle personeelskosten op zich 
zou nemen. D e  kosten voor ons personeel en materieel zouden wor- 
aen gedragen door het Indische Gouvernement. Ik heb dit squadron 
geoefend en klaargemaakt. Eind November 1942 konden wij deel- 
nemen aan  de  strijd. We zijn toen naar Darwin gegaan, waar ons 
eerste squadron in actie is gegaan. Door het hoofdkwartier in Mel- 
bourne werd ik teruggeroepen o m  bij kolonel vatz Straten, later 
generaal-majoor, toegevoegd te worden aan het hoofd van Afdeling 
C van het Departement van Oorlog. E r  was een klein Departement 
van Oorlog opgezet, eigenlijk een hoofdkwartier voor het leger. Tot  
de capitulatie van Japan ben ik daarbij gebleven. Afdeling C be- 
handelde de militaire luchtvaart en had de nauwste samenwerking 
met de R.A.A.F. 

68517. De Voorzitter: H o e  was de  inspectie van de militaire iucht- 
vaart o p  Java georganiseera? 

A. Vóór de oorlog was er eigenlijk eerst een commandant militaire 
luchtvaart. To,rn dit korps zelfstandig werd, is er een splitsing ,oeweat 
in commando en inspectie. D e  inspectie militaire luchtvaart had ver- 
schil!ecde kantoren, kantoor vliegdienst, kantoor begroting, kantoor 
personeel, kantoor technische dienst. Bij het uitbreken van de oorlog 
is dit gesplitst en uitgegroeid. D e  inspectie van de  militaire luchtvaart 
zorgae voor de  verliezenadministratie en personeelsaange!egenheder,, 
terwiil ook de technische dienst daarin is opgecomen. Het  commando 
groeide uit tot ezn werkelijk commando, in samenwerking met de 
Amerikanen en Enge!sen, zodat een apart hoofdkwartier werd ge- 
vormd. Toen de oorlog uitbrak, was ik niet meer oij de  inspectie van 
de militaire luchtvaart, maar bij het commando, ten einde transporten 
te regelen van d e  K.L.M. en van onze eigen luchttr,insportdienst. 

68538. D e  Voorzibtcr: Waar was de inspectie gevestigd? 

A. In een gebouw van Gouvernementsbedrijven. Het  commando 
was gevestigd in een school aan de Dagoweg in Bandoeng. 

68539. D e  Voorzitter: Heeft u een overzicht van de gehele lucht- 
;?acht i17 Indië? 

A. J a  zeker. 

685-20. D e  Voorzitter: Kunt u mij iets mededelen over de  sameri- 
stelling van de luchtmacht? 

A. De Itichtmacht bestond uit vliegtuiggroepen Een groep he- 
s tord ult drie vlieg4~iigafdelingen. We hadden ern vlicgt~iiggioep 
bo nnìenwe:pers, die iiit twee aideiingrn bestond D e  opzet was, drie 
rldelingen te maken D e  oorlog is echter te vroeg uitgebroken. E r  was 
nog e a i  tweede vlieg'uiggrocp, die ook uit bommenwerpers bestond. 
D e  eelste %roep wds geve.tigd in Andir, de tiveede te Mdlang, de 
derde te Tjilitan. 

D e  vlieg5chool werd, nadat de  oorlog uitbrak, omgevormd tot een 
bierde vlieg'iiiggroep \/erder was er de vliegtuiggroep jagers te Ma- 
dioen en tenslotte e-n vliegtiiiggroep jager, te Buitenzorg. 

D e  vliegtuiggroep van Batavia is naar Singapore gestuurd, d.w.z. een 
afdeling ging naar Slnyapore, een aldeling jagers ging ook naar 
Singapore, ern vliegtuigafdeling ging naar Sainarinda en een afdelitig 
bomineiiwerpers en een afdeling jagers gmgen naar Sinkawang op 
Borneo. 

In  Ambon hadden we een kleine flight, ern patrouille, v2n drie 
vliegtuigen. 

Dit was globaal de opstelling, die wrj hadden ingenomen Toen 
Singapore moest worden verlaten, is alles vanuit Singapore naar 
Batavia teruggehaald en het personeel van hieruit doorgezonden nadr 
Aus'ialie om eventueel later de M:tcbells te bemannen. 

D e  groep va11 Snkawang werd door de Japanners evznezns w2g- 
gedreven ei1 is over Palembang in Buitenzorg, meen ik, terechtge- 
komen. 

De groep vcn Samarinda, die onder de  bevelen stond van de tegtn- 
moordige kolonel van Dar?z, is toen teruggehaald. Dit heb ik echter 
filet me:r meegemaakt, aangerien ik al naar Australie was gezonden 
om de \ersterkmgen tot stand te brengen 

D e  groep van Saniarinda weid gebruikt ter versterking e n  voor ann- 
vlilling van verliezen 

Het meest was ik belast met de  transportafdeling D e  zeever- 
bindingen waren slecht We konden de troepen alle-11 van hrt nodige 
voorzien door de lucht Ik he!, toen de K h.11, M., die onder mijn 
bevelen stond, met miin eigen transportafdeling (Loadstars) samen- 
gesniol'eil. Dag en nacht hebbzn wil gevlogen. Meestal vlogen we 
des nachts. D e  Japdnner~  hadden tabak van nachtvlieg-n Wij waren 
ddardoor het meest sdfe Alle vliegbdses, Singapore, Sinkawang, 
Sarnarinda, Ambon en Timor hebben we met onze Loadstars van 
levensmiddelen en ammunitie voorzien. Deze bases waren op ezn ge 
geven moment niet anders dan via de luchtverbindingen bereikbaar 



Verder hebhm we rnet onze transporfdienst zoveel mogelijk mensen 
weggehaald, toen 0.2:. Sinkawang en Sainarinda vielen en getracht op 
deze manier te redden wat er te redden viel, om daarna met deze 
mensen de oorlog voort te zeltan. Deze transportafdeling is toen in 
haar geheel naar AiJstralië gegaan. Wij hadden natuurlijk ook ver- 
liezen gele3er-1. D- K.N.I.L.AI. ging oolc naar Australië toe en daar 
werden alle toestelle: verkocht of overgegeven aan de  Amerikanen 
o m  later, als wij weer voldoenáe mensei; en voldoende bernanninngen 
hadden, met Amerikaais materiaal de strijd verder te voeren. D? 
K.N.I.L.M. heeft in A-astralië een tijd niet meer kunnen vliegcìl 
wcgzils g-brek aan materieel. Uiteindelijk hebben we toch inaterieel 
g=::riaz:.. Dzarn-.ee heb ik de 19c'e transportaldeling gevormd, be- 
staande ult K.N.1.L.M.-vliegers en K.N.1.L.M.-bemanningen en onze 
eigen vliegers. voor zover .rij konden worden gered uit Java. D e  
Loadstar is een vliegtuigtype, een Lockherd-product. Zij waren eigen- 
lijk bedoeld voor parach~itetroepcn. Wij h e ~ b e n  ze echter prachtig 
k ~ n n e i l  gebr~iikcn voor deze transportafdeling, die ontzaglijk goed 
werk heeft gedaan. 

68541. De Voorzitter: Wie had de leiding van de luchtmach1 in 
Iiidiè? 

A. Generaal Ker:ge was commandant van de milttaire lucht- 
vaart. Ik was aan  hem toegevoezd. Geperaal van 0ye12 was in liet 
hoofdkwartier van de geall~eeiden overzenomen. Hoofd van de 
inspectie van de m,litaire I~icl.tvaait was wijlen majoor Weglzer. Hij 
had het administratieve gedeelte. 

68542. D e  Voorzitter: Wie waren de conimandanten van de drie 
vliegtuiggroepen? 

A. Kolonel van Dnnz in Samarinda, overste Waltt71an in Malang, 
die tiidens de oorlog geen commando heeft gevoerd, omdat de vlieg- - - 
tuiggioepen in die tijd werdcn opgelost in ier~chi l lende afdelingen. 
Overste Waltti~aii werd toen toegevoegd aan de Engelsen in Ambon. - 
Overste Sonzer was liaison-officer in Singapore. Deze groepscom- 
xandanten zijn in tijd van oorlog afdelingscomrnandanten geworden. 
D e  vliegtuiggroepziii bestaan uit afdelingen. Saniarinda was een 
soort basis, waar kolonel itan DUUI co.mmai~dant was. In Sinkawang 
was een afdeling jagers onder kapitein i,ai? Rest, die later de M.W.0 
heeft gekregen. In  Singapore was kapitein Boot commandant. 
O p  Java waren nog enige afdelingen, Er was o.a. nog een verkzn- 
ningsafdeling, die nooit in  actie is geweest. Voor een verkennings- 
afdeling heeft men kleine vliegtuigjes nodig, die voor de artillerie 
werken. Omdat wij geen liichtoverwicht hebben kunnen krijgen, is 
de  verkerzningsafdeling niet tot actie gekoincn. Men moet geheel 
vrij zijn in de l~icht  en niet kunnen worden aangevallen en indien 
men wordt aangevallen, i1:oet men ean jagerbescherming hebben, die 
wij niet meer hadden. We hebben nooit samenwerking met de  troep 
kunnen bewerkstelligen. 

68543. D e  Voorzitter: Zijn u nog bepaalde krijgsverrichtingen 
bekend van de vliegtuigen? 

A. Wij hebben veel successen gehad in Straat Makassar. Vlak 
vóór de oorlog hebben wij bo!nnxntabellen uitgewerkt. Daarin heb 
ik een groot aandeel gehad met kapitein Klcirl. Samen hebben wij 
gewerkt, dag in dag uit, vaak ook 's nachts. Door middel van photo- 
grapl-iieën hebben we de bombanen berekend en deze in tabelvorm 
uitgegeven. We hebben nieuwe bommenrichtkijkers gekregen. In 
vredestijd bleken de bombanen zeer goed te  zijn. In oorlogstijd bleek, 
dat de Japanse vloot reeds bij het. begin dusdanige verliezen hacl 
geleden, dat  deze twijfelde o m  door te gaan. Dat  was een groot 
succes in Straat Makassar. Toen ik later in Darwin in Australië 
was, hebben wij natuurlijk ook vliegtuigen afgeschoten, Japanse 
bommenwerpers, waar ik onder andere ook de kijker vond met een 
tabel van ons. 

68544. D e  Voorzitter: Wanneer is u precies naar Australië ge- 
gaan? 

A. Ik meen 28 Februari 1942. 

66545. D e  Voorzitter: Wie heeft LI daartoe opdracht gegeven? 

A. Generaal ter Poorterr. 

68545. D e  Voorzitter: I n  de  eerste plaats was u belast met de 
zorg voor doorvoer van rilateriaal en vliegtuigpersoneel. Wat hield 
dit precies in? 

A. W e  hadden een grote bestell~ng lopen van vóór de  oorlog, 
van Mitchells, 50 inooerne medii~m borninenwerpers, die wij latcr 
ook heoben gebrulkt. Wij stosdan in telefonisch contact met Ame- 
rika. Wijlen overste te Roller, die bij de Purchasing Commission in 
Amerika zat, had ons toegezegd, dat  i eze  toestellen bcgin Maart 
zouder, worden overgevlogen door de Amerikanen naar Australle, 
naar Brisbane I n  Brisbane zou ik de  :oe3tellsn van de Amerikanen 
overnemen, ik zou e x  paar Amerikdanse instlcctrurs ki i~gcc,  wij 
zouden geoefend worden o p  het nieuue xareiieei en het nieuwe 
mateilee1 ZOLI doorvliegra naai Java Behu1v- v1 eztuigen heeft men 
ook onderdelen nodig, maar die konden per boot komen OL met onze 
transpoi tatceling In overleg met het Acstr a l~sche hoofakuartier 
was dit overe:ngekomen. Zover is het echter noort grilomen Vóór- 
dat  de toestellen kwamrn, uds  Java al gevallaii. Er  is geweldige ver- 
traging geweest bij de ailevering en het overvliegen van de toestellen. 
D e  vcorbere~dingen voor de  overv!ucht over de grote Atlant~sche 
Oceaan waren nog in eeri beginctadiuin en onvoldoende uitgewerkt. 
De Ainerihanrn hadden het niet aangedurfd zo snel over te vliegen, 
dat  wij ze vóór de val van Java, zoals de afspraak was begin Maart,  
hadderi gehad. Het is einde Maart geworden, voordat de toestellen 
in Australie aankwamen. 

68547. C e  Voorziaer: Verder h l d  u de  opdracht om, wanneer 
Java viel, een nieuwe luchtmacht op te bouwen. Met welk materieel 
moest LI die opbouwen? 

A. Met het Amerikaanse materieel. D a t  waren dus deze Mit- 
chells, waarvan wij er 50 hebben besteld. Ik heb er toen acht van 
gekregen, later 16, weer later 24, zodat wij een squadron konden 
formeren. Het  ging allemaal op lend-lease. D e  aanvulling van het 
personeel was Australisch. We stonden ook onder Australisch com- 
mando. Onze squadrons zijn Nederlands gebleven. Ik heb dat  kun- 
nen cewerksteliigen met Prime Minster  Cztrtirz en lord Gowrie en 
ook dat wij Nederlandse ernblenirn zouden blijven voeren. 

68548. D e  Voorzitter: Wanneer is de vliegeropleiding verplaatst 
van Java naar Australië? 

A. D a t  is geweest eind Februari, begin Maart. Toen ik in 
Australië aankwam, ben ik dadelijk naar Adeiaide gegaan en toen 
was men daar, meen ik, al met de opleiding bezig. Het  zal dus 
eind Februari geweest zijn. 

68549. D e  Voorzitter: Waaruit bestond die vliegeropleiding 
precies? 

A. Het  was uitsluitend de vliegschool van Kalidjati, leerlingen- 
vlieger zowel van de Marine-Luchtvaartdienst als van onze Militaire 
Luchtvaart. Dit is zo gebeurd oin een nieuwe luchtvaart te kunnen 
formeren <n  daarmee de strijd voort te zetten. Ik had geadviseerd 
om ook technisch personeel naar Australië te zenden. Toen wij 
zodanige verliezen leden, had het technisch personeel eigenlijk niets 
te doen. Het  lag voor de hand dit technisch personeel naar Australië 
over te brengen voor de voortzetting van de  strijd. Aan technisch 
personeel heb ik eigenlijk alleen gehad de boordmecano's, die ik 
heb medegenomen voor het overvliegen van de Amerikaanse toe- 
stellen naar Australië vanaf Java. 

68550. D e  Vooraltter: Wie had de beslissing over de vraag of er 
technisch personeel zou medegaan? 

A. Ik ineen, dat generaal vnrz Oyeri de beslissing had. 

68551. D e  Voorzitter: Aan wie heeft u advies uitgebracht? 

A. Aan generaal Keiige. De vliegsrhool heeft wel technisch per- 
soneel medegenomen. Men had echter niet verwacht, dat Java zo 
snel zou vallen. D e  opzet was  LIS een squsdron met boordmecano's 
oefenen en klaarmaken, teruggaan naar Java. Daarna een ander 
squadron met technisch personeel. D e  opzet was. dat er technisch 
personeel aanwezig was, als de versterkingen kwamen. Graag had ik 
alvast enige mensen naar Australie gehad voor zekere reserve. 

68557. D e  Voorzitter: Wat was er precies aan luchtmacht in 
Australië, toen Java heeft gecapituleera? 

A. Eigenlijh alleen dat ene squadron van S ing~pore  in Brisbine 
cri verder de  vliegschool van Kllidlati, die later naar Jeckson is 
gegaan in Anierik? om daar de mensen k lmr  te maken voor de 
strijd. Ik bleef toen achter met alleen dat squadron. 



68553. D e  Voorzitter: On; welke reden heeft die opleiding in 
Amerika plaats gehad? 

A. Ik ben bij de  vergadering geweest met de he-r van Mook.  14; 
Amerikanen z o ~ e l  als oe Au~: ra l~e l s  vleesden, d3t Aus.ialie ook zou 
vallen en veroverd zou woraen door Japdn Men zoli o p  deze vvijze 
de strijd kunnen doorvoeren vaauit Amerika. Voor orimiddeliijke 
voortzetting van de strijd nerd  aa t  ene squadron bij miJ acnteigelaten, 
aangevuld met tnige veigevordeide vlxgers, waarnemers en technisch 
personeel. D e  Australlers zijn zo goed geaeest om wat wij te Lort 
aan  personeel hadden voor ons af te staan O m  het karakter 
van het Nederlandse squadron zoveel mogelijk te behouden, he5 ik 
natuurlijk getracht OE minstens 50 7, hecteilanders te houden, het- 
geen mij ook is gelukt Dit squ-idro~-i is toeii gevrs~igd in Canberra. 
D e  jongens, die het verste in  de cpleicling waren, ~ j n  op het An:cri- 
kaanse materieel geoefend. Ei zaten ook nog r e n e e n  op a e  eilandrn 
en het is generaal var1 Strtlterl gcluki inirsen van Timor we:, te halen 
met een torpedojager Deze nensen LIJ bij de  inilnicrle geioegc!. 
Ik had van de Australiers gedaan gekregen. dat de  ~ e r d r d i g ~ n g  In 
Australische hailden kwam. Deze inensen zij11 later aan  het leger 
teruggegeven. 

68554. D e  Voorzitter: Waren er nog mensen op andere eilanaen 
dan Timor? 

A. Ja, o.a. van de Kei-eilanden zijn mensen wegge'iaald. Dit 
waren niet bepaald militairen. E r  waren veel landbouwers bij, die er 
tabak Van hadden onder het Japanse r e g i r e  te werken en cíic in 
prauwen overstaken. Dezen kwamen meestal in Darwin o p  de noord- 
kust van Prustralië aan en werden doorgevoerd naar het z~iidzn. Ik 
heb van deze mensen zeer veel gebruik kunixn inaken als inecano's. 
Ik had een tolk. die E ~ g e l s  verslond. een Anzbonnees, die de Engzlre 
dictaten in liet Maleis vertaalde. Deze kerels dedzn niet onder voor 
Amerikanen of Acstraliërs. Zo heb ik dus Indonesische technici 
kunnen formeren. 

68555. D e  Voorzitter: Kunt v. gelallen noemen? 

A. Wat ik aan technici heb gekregen, was ol-igeveer 100 man. E r  
zijn natliurl:jl\ wel !Keer mensen geweest. r a a r  die zijn voor andere 
diensten gebruikt. 

68556. D e  Voorzltterr Werden deze mensen gemilitariseerd? 

A. Ja, zij werden iriilit~ir j evorad  ,n Australische scholen. Er  
zijn er veel trouw ge5leven. enkelen zijn ter~iggegean. 

68557. D e  Voorzitter: Wat was er van de luchtmacht in Australië 
over, tocn de vliegschool naar Amerika was vertrokken? 

A. Alleen het 1Criz sq-~aclroii, dat is Srgor,n:ri n r t  ezn kleine 350 
man a?.n Nederl~ricer:. gro.dgersoare1 ~nbcg-eosn. l i e t  sqi:adron 
telde in oorlogstijd "0 Iran. Gelezdel:jk edn h r b  ik de Ausiia~iers 
door Nederlanders kunnen vervangen. In 1942 bvas ongeve:r ean 
derde van het squadron ATeJerlaiids. 

68558. D e  F7oarzTtter: U is dus commandant geweest van een 
squadron middelbare bami?;enwerpzrs van het typ: B 25. Wanneer 
is u in die kwali:eit kap,tein Soo; o>g?vdlgA? 

A. Op l Mei 1943. 

68559. D e  Voorzitter: U heelt zoëven gezegd. dat u kapitem 
Boot is opgevolgd, omdat d i  situatie weinig rooskleurig was. Kunt 
u hierover iets mededelen? 

A. D e  bemanningen, die in Java var-r1 terechtgekomen, v i n  
Singspore zijn teruggetrokken en doorgestuurd werden naar Australie, 
hadden graag huil gezinnen willen redeqenien naar A~istialie. Dit 
verzoek kon niet worden ingewilligd. Toen lava viel, werd er ge- 
zegd, dat dit cpzet was. De geest van ue troep was ineens gezakt. 
D e  mensen hadden maar één gedachte. teruggnan naar hun gezin. 
E r  moest om deze mensen hierover heen te helpen iernand zijn, die 
wist mee te leven met deze mensen en hen op aildere gedachten 
wist te brengen. Kapitein Boot k0-1 dat niet. Hij was zili  niet ge- 
trouwd en begreep dergelijke dingen niet D e  mriisen vielen kapitein 
Boot af Schout-bij-nacht Coster her,'t toen ingegrepen door een 
andere cominandant aan te stellen. Omdat ik oorspronbelijk als 
bon~men~nstructeur naar Amerika zou gaan om de loqgelui dsar  op 
te leiden voor bornmenwerpzrs, heeft schout-bij-nacht Costi,:. mij op- 
gedragen kaprtein Boo; te vervnngen Later is kap.tecri Boot als 
contactofficier bij het hoofdkwartier van M a c A ~ f h u r  geplaatst. 

65560. D e  Voorzitter: In dit geval wei-d dus een maatregel gz- 
nomen, dat de commandant werd vervangen. Werden de inanschap- 
pen niet gestraft'! 

68561. D e  Voorzitter: Waarom werden zij niet gestraft? Het was 
toch iildiscipl~nair op:redcn! 

.i. Ik weet niet, hoe dit werd opgevat. 

68563. D e  ?lee; Fens: Welhe ri!ngcn haa ien  deze nxnsen? 

A. E r  w~lren verschillende rangen. E r  waren officieren bij en 
minderen. Kapikin Boof lieeft deze iIii:?sen op een emplacement 
ondergebracht en heeft r e  iedere dag exercities iaten verrichten. 

D e  ksur:Ittes: Dat  1s toch geen straf. 

h. E r  wds algehele ontfir!chiing i11 het begiii. Het Ras moeilijk 
om hiervan weer ean goed gzheel te niaken. 

68563. De '"doaizitler: Was J e i c  opxerking volgens uw oordeel 
juist, dat hter oprct in l?et spel was'? 

A. D e  nlensen meenden iiat, maar dat was niet juist. Ik  heb hen 
e i  over onde~houdeii,  Z G C ! ~ . ~  ik coïliriia;lLdE. wzs. De mensen vochten 
wel, i?7aar w.sien niet precies mat dc lij7 was gzg~eest van het hoofd- 
kvvartler en het con~;lìando. Dat  nloesi hlin worden bijgebracht. 

68504. D e  VoorzStter: Warcn deze mensen dan niet blij, dat zij 
aan de Jap~inse bezetting waren onikomrn? 

A. h i e r  zijn zij weer fanatiek g e m r a e n .  In het begin was het 
een gedeinoraliseerde troep. 

68565. D e  Voorzitter: Het is mij niet erg duidelijk waarom deze 
nlei ls~n niet werdei? gestrait. 

A. Daarop kan ik u geen antwoord geven. 

68556. D e  Voorzitter: Wie moest hierover beslissen? 

A. Kapitein Boot, 

68567. D e  Voorzitter: Ging deze bevoegdheid niet o p  u over, 
toea u comnnan~ant  werd? 

A. E r  vielen toe11 ook straffen, wannerr de mensen indisciplinair 
waren. l'oen ik a e  zaak ,n Camerra  overnanl, had ik de  bevoegdheid 
t: stzaifLn. 

68563. D e  Voorzitter: Wanneer wij de toestand van midden 1942 
beschouwen, kan men aan  zeggen, dat de vliegers zich toen volledig 
voor de  gorde zaak hebbzn gegeven? 

A. In  het midden van 1942 wel. Zij gaven zich ten volle over 
aan de oe:eningen. Ik heb mets anders dan prettige ervaringcn met 
deze iongsr:s gehad. Ze waren weer volledig tot het ouae peil terug- 
gekoinen. 

68569. De Voorzitter: Wij hebben weleens de opmerking gehoord, 
dat bij dit squadron de oorlog meer zou zijn gevierd dan gevoerd. 
Is d e x  opmzrking juist? 

A Ik b~sir i jd  deze op:nrïking ten zeerste. Men kan dat zeir zeker 
niet zegger,, wanneer men 50 pct. verlies heeft. Onze verliezen warrn 
zo zwaar en Jackson kon nog niet bijspringeii, oindat de mensen nog 
niet Koildcn worden afgeleverd. Wij kregen opdrachten, vaak twee- 
i ì~ea l  per dag, D a t  noem ik nu niet bepaald vieren. 

65570. De Voorzitter: Hoeveel toestellen had dlt squadron in 
midden 19421 

A. We !I idden toen rnazìr 6 toestellen. We waren begonnen met 
drle. L a ~ g z a n ~ e r h a n d  is dit iiitgegroeid tot 24 Mitchells. In November 
wardn wij o? volle oorlogssterkte. 

D e  Voorzitter: D e  vragen, die ik nu  stel, gelden speciaal het tijdvak 
vali midden 1943. 

A. In Juni hadden we drie Mitchells. 



68571. D e  Voorzitter: Hoeveel vliegers waren er toen beschikbaar? 

A. Ik meen 24 of 36. 

68572. D e  Voorzitter: Kunt u ook mededelen h o r  de  vliegbeurten 
waren verdeeld'? 

A. We hadden een oefenprogramma. D e  mensen moesten om de 
beurt oefeningen uitvoeren. Dit ging allemaal zuiver in samenwerking 
met de Australische luchtmacht. 

68573. D e  Voorzitter: Wie verdeelden deze beurten? 

A. D e  verschillende vluchtcomn~andanten. hlen had Flight A,  B, 
C. Deze commandanten hadden een bepaald aantal vliegers, die om 
de beurt vlogen. 

65574. D e  heer Fens: Ging dat allemaal met drie toestellen? 

A. Ja. D e  Amerikanen leverden niet meer. Aanvankelijk werd e; 
dus weinig gevlogen en de rest van de diensttijd werd aangevuld met 
theorieën. We hadden ook een bombing-teacher, Dat  is een stellage 
op een wagentje, dat bestuurbaar was. We deden ook ver1 grondwerk. 

5.8575. D e  Voorzitter: E r  zijn opmerLingen naar voren gebracht 
oher de situatie in  die tijd. waarover ik u enige vragen zou willen 
stellen. U heeft dan  de gelegenheid uw oordeel daarover uit te spreken. 

Bij de verdeling van de vliegbeurten zou het vriendjessysteem 
hebben geheerst, zodat sommige mensen dagenlang tot ledigheid 
waren gedoemd. Wat is uw oordeel daarovrr? 

A. Dat is niet waar. D e  beurten werden zoveel mogelijk verdeeld, 
zodat de mensen gelijk geoefend zouden aanauiiieri. ;U het legin 
uvaren er geen toestellen genoeg. We hadden drie toestellen, waarvan 
er regelmatig Cén op de  grond moet staan voor onderhoud. E r  waren 
er dus steeds maar twee in de lucht. Toen er zes toestellen waren, 
ging het stukke11 beter. Iedereen kon toen een beurt krijgen. Die 
lediggang werd steeds aangevuld door grondinstructie voornamelijk. 

68576. D e  Voorzitter: Werd er iets gedaan o m  de stemming van 
de jongens o p  peil te brengen, die geen werk hadden, noodgedwongen, 
omdat er geen toestellen waren? Werden er pogingen in het werk 
gesteld o m  het moreel van de jongens o p  peil te houden? 

A .  E r  is door de instructeurs met de jongcns gepraat en er is 
duidelijk gemaakt, waarom het o p  deze manier moest gebeuren. We 
u a r a  alle.llaal op éSn station. Wij waren dus altijd samen. Wij wars 
altijd bezig met elkaar en spraken met elkaar. E r  was dus contact 
genoeg. 

68577. D e  \'oorzitter: E r  is ook gezegd, dat de werkzaamheden op 
de grond nihil waren, behalve een enkel uurtje grondinstructie en 
het leren bedienen van de  bomrichtkijker en dat er verder weinig 
gebeurde. Is dit juist? 

A. E r  werd veel aan exercitie en sport gedaan. We hadden weinig 
instructeurs en het was dus moeilijk o m  iedereen gelijk bezig te 
houden inet een boinbing-teacher. Het feitelijke oorlogswerk kondsn 
we niet doen vanwege gebrek aan materieel in  het begin. Het wachten 
was steeds o p  meer toestellen. 

68578. D e  Voorzitter: 
,,Om de tijd te doden zochten de vliegers hun heil in het 

vliegerslokaal. waar zwaar werd gepokerd, ook de  cantine werd 
druk bezocht of men onttrok zich aan de dienst, door met eigen 
auto. motor of taxi de stad in te gaan. (De drukke winkelwijk 
van Canberra (Kingstone, Queen Beeil) lag vele km van het 
vliegterrein verwijderd, hetge'en echter niet bezwaarlijk was, daar 
er doorgaans o p  Rijksvliegbenzine gereden werd)". 

Is  daarvan iets waar? 

A. Het is misschien een enkele keer gebeurd. 

68579. D e  Voorzitter: Kaar uw oordeel is dit dus wel voorge- 
koinen? 

A. Ja, maar dan heb ik die mensen gestraft. 

68580. D e  Voorzitter: Hoe kwamen ze aan die benzine? 

A. E r  moest een geregelde verbinding zijn met Canberra om 
levensmiddelen en andere dingen vanuit Canberra naar het vliegveld 
te krijgen. Dit  ging in samenwerking met het station. 

68581. D e  Voorzitter: Heeft men zich aan  de  dienst onttrokken, 
terwijl men dan per auto of motor de stad in ging? 

A. Het is misschien in het begin voorgekomen. 

68582. D e  Voorzitter: Werd hierop voldoende contrôle uitge- 
oefend? 

A. 's Morgens en 's middags was er appel. D e  mensen kwamen 
haast niet van het station af. E r  was contrôle aan de poort van het 
station, waardoor de mensen alleen met een bepaalde opdracht 
mochten weggaan. 's Middags waren ze vrij van dienst en ze  konden 
met bussen naar de verschillende steden gaan. 

68583. D e  heer Fens: Het komt mij onmogelijk voor, dat  deze 
mensen eigen auto's en eigen motors hadden. 

A. Ze kochten die op. 

68584. D e  heer Fens: Waren de financiële inkomsten zodanig, dat  
zij zich die weelde konden veroorloven? 

A. Z e  gaven o p  het vliegveld niets uit. Deze mensen spaarden. 

D e  heer Fens: Het gaat hier over half 1942. 

A. Ze konden voor een prik zo iets kopen. Het  waren oude auto's 
en motors. In  Brisbane waren ze ook o p  een kamp en konden haast 
niet uitgaan. Ze gapen een paar shillings voor sigaretten uit. E r  werd 
weleens gepokerd. D e  Australiërs deden dat  ook. D e  jongens hadden 
behoorlijk geld. E r  waren misschien een stuk of drie, misschien vier 
jongeris, die e; een motorfietsje o p  na konden houden. 

68585. D e  Voorzitter: Reden ze op Rijksbenzine? 

A. Daar geloof ~k niets van. D e  benzine werd door de Austra- 
li-rs geleverd, alleen voor dienstgebruik, en de benzine was in han- 
den va.1 de Aiistralische station-commander, die de benzine alleen 
leverde aan de  dieilstauto's. 

68586. D e  Voorzitter: Is  er door de vliegers weleens o p  aan- 
gedrongen, overgeplaatst te worden naar een Australische of Ame- 
rikaanse jachtafdeling, omdat men meende bij het eigen squadron 
niet voldoende emplooi te kunnen vinden*? 

A. Aanvankelijk wei. 

6S587. D e  Voorzitter: Hoe was uw houding daartegenover? 

A. Ik heb mij er tegen verzet. Ik  zou een Nederlands squadron 
formeren. Ik moest een eigen luchtmacht formeren en dit kon niet 
gebeuren, wanneer ik opgeleide jongens zou afstaan. Ik heb dit ook 
gewe:gerd in Darwin. Wat vocht in de lucht wilde ik Nederlands 
hebben. 

68585. D e  Voorzitter: Op zich zelf vond u het argument, dat men 
weinig had te doen, wel reëel? Naar uw oordeel sprak daar zeker 
wel een goede geest uit? 

A. Zeker. 

68589. D e  Voorzitter: Zijn er ook vliegers bij het squadron ge- 
komen vanuit een Engelse opleiding? 

A. Ja. E r  zijn een paar jachtvliegers geweest vanuit Engeland. 

68590. D e  Voorzitter: Waren dat  goede vliegers? 

A. E r  was een zekere de Lyon bij, waarover u weleens iets zult 
hebben gehoord. Hij is door de  krijgsraad veroordeeld. 

68591. D e  Voorzitter: Ik bedoel eigenlijk of ze technisch goed 
waren? 

A. Ze hebben nooit Mitchells gevlogen. Ze hadden natuurlijk wel 
een bijzonder rijke vliegervaring en we konden ze best gebruiken. 
Ze werden omgeschakeld tot bommenvlieger. 

68592. D e  Voorzitter: Is het juist, dat deze mensen van officiers- 
rangen zijn teruggezet tot sergeant? 

A. Dat is juist. 



68593. D e  Voorzitter: Wat is hiervoor de reden geweest? 

A. Deze mensen waren als sergeant-jachtv1:eger na l r  Londen 
gest~iiird, waar rij pilot-officer zijn geworden. In het 18de squadi on 
zelf waren hiin jaargei-ioien, die geen officier zijn geworden. 

68594. D e  heer Fens: Deze mensen hadden dus de tijdelijke 
rang van officier? 

A. Ja. 

G8595. De Voorzitter: Is u er iets van bekend, dat  deze mensen 
was beloofd, dat zij oificier zouden worden na  de  opleiding? 

A. Deze mensen zijn in het begin van de oorlog naar Engeland 
gestuurd om te worden ingezet tegen Duitsland. Zij zijn toen tijdelijk 
officier geworden. Toen zij terugkwamen, werden zij in hrin oor- 
spronkelijke rang teruggezet. Dit  had riiet kunnen gebaren ,  wan- 
neer zij niet een tijdelijke rang hadden gehad. 

68596. D e  Voorzitter: Hebben deze mensen er zich op be- 
roepen, dat hun door het Departement van Oorlog in Bandoeng was 
beloofd, dat  zij officier zouden blijven, dat zij de rang zouden hou- 
den, die zij bij de  R.A.F. hadden gekregen? 

A. Neen, daarop hebben zij zich nooit beroepen. 

68597. D e  Voorzitter: Weet u dat zeker? 

A. Voor zover mij bekend niet. Ik  was toen commandant. Z e  
hebben toen wel gezegd, dat zij het niet prettig vonden te worden 
teruggesteld, inaar ze begrepen toch wel hoe de toestand was. Nadat 
met hen was gepraat, hebben zij het ook geaccepteerd. 

68598. D e  heer Fens: Had u geen officiersfunctie voor deze 
mensen? 

A. Neen. 
Wat hun vliegerervaringea als bommenwerpers betreft, was deza 

hetzelfde als voor degenen, die in Australië waren gebleven. 

68599. D e  Voorzitter: Was het o p  zich zelf beschouwd onjuist. 
om ieiiîand, die een tijdelijke rang had, deze te laten behouden'? 

A. Ik had het niet in de hand. 

68600. D e  Voorzitter: Het moest natuurlijk voor het gevoel van 
deze mensen wel erg deprimerend zijn, wanneer zij werden terug- 
gezet van officier naar sergeant. Wie had dit wel in de hand? 

A. Overste vat? S t i ' a f~ i~  was legerco~nniandarit in Australië. Ik 
was commandant van het 18de squadron. Ik heb natuurlijk getracht 
hier leis te brengen. Alle mutaties werden vanaf het Depaiteineiit 
van Oorlog gegeven. Daar  had de terugstelling ook plaats. Ik heb 
getracht dit tegen te houden, wat mij niet is gelukt. 

68601. D e  Voorzitter: Zou de heer vali Straten ons hierover 
nader kunnen inlichten? 

A. Ja. 

68602. D e  Voorzitter: Is het juist, dat de B-75 bommrnwerpers, 
wanneer zij door vijandelijke jagers van voren werden aangevallen, 
zo goed als niet te verdedigen waren? 

A. Ja, dat is juist. Aanvankelijk was alleen in de neus een vaste 
mitrailleur, die door de  vlieger moest worden bediend, de waar- 
nemer had een move gun, een ilexible mitrailleur. Dat was een zeer 
zwakke bewapening. Later is hierin verandering gebracht. We heb- 
ben er 8 kanonnen in gezet, aan weerszijden 4. Het \va.; natuurlijk 
niet bevredigend, want de vuurkracht naar voren w;is te gering. 
Later hebben we dit door ombouw versterkt. D e  trefkans van een 
aanval van voren is geringer dan die van achter. Toen de Ameri- 
kanen in Canberra kwamen, is deze verandering aangebracht. Later 
is dit standaarduitrusting geworden. 

68603. De Voorzitter: Welke rol heeft luitenant Morrens hierbij 
gespeeld? 

A. Dat  was eir. bewapeningsofficier bij mij. Hij he-ft daarbij e-n 
grote rol gespeeld. Hij heeft di: heleinla! bestudeerd en uitgewerkt. 

6860.1. D e  Voor7itter: Was hierbij ook betrokken de kapitein van 
a e  vl~egdiznst de V ~ ~ C F ?  

A, Hij dirnde ock bij ocs, n;ax hij was geen bcw-ipriiingsofficirr. 

683l5. D e  Voorzitter: Is het jtiist, clat hij l r i i t~ ran i  Morreis in 
deze \er~,e;ering heelt trarh:en tegtn te \%erken? 

A. Ik kan hierop geen antwoord gzveri. Wet is mij niet opgevallzn. 

68'05. De Voor~it:er:  Ons is liet voigendz verteld: 

.,A1 spoedig moest Lt. Morrecs ervaren, clal in pl;!zts van 
medewerking voor zulk een belangrijk doel te veïkrijgon. hij 
tegengewerkt ~ e r d  en wel voornamelijk door d e  Kajirein Vlieg- 
dienst d e  Fries. D e  commandant Maj. Ficclelci: ~ i s i  I-iet. uoch 
deed er niets aan. Lt. Morreec zette echter door. trad in brief- 
wisseling met het Hoofdkwartier te hfelbourne en wist tenslotte 
toch de  taak te volbrengen." 

Wat ij uw oordcel daarover? 

A. Het is eiii beetje sterk. Colonel Bub, ern Amerikaan, heeft dit 
niet mij samen uitgewerkt. Luitenant Moi-r'es heb ih in dezen ge- 
steund. Meri kan dit allemaal niet o p  eigen houtji  doorzettrn. Het 
ging allemaal op lend lease en het iiiorst ~ i n i f o r ~ n  zij!:. Dit kon niet 
worden doorgezet via eeii hoofdkwartier. Inderdaad is hij nwar liet 
hoofdkwartier gegaan urn zijn ide-Sn daar voor te bresgen. Ik heb 
voorgesteld, dit eerst met de Amerikancri te bespreken. 

68607. D-, Vosrzigter: U 7ei roeven. dat het een beetje sterk wa3 
uitgedrukt, m i a i  is het geheel onjuist, wat ik voorlas? 

A. Het is 111 zoperre juist, dat  ik lieb gezegd, dat hij dit niet op 
eigcil houtje voor elkaar inocht brengen Het moeit in gz.iliieerd veï- 
b ~ n d  ~ r l d n  Het 1s d a ~ r  dus te s'erk uitgeclrukf. Mij heeft 117detda,id de 
bewaper~ing nnar voren trachteii te verbeteien. WIJ konden echter o p  
ons elgcn hotitie voor ons eigzii squadro,i gcm veranderingen gaan 
aanbrengen. 

68608. D e  Voorzitter: Wat u zegt, lijkt heel aannemelijk, maar 
I *  er bewust een tegenwerking geweest van kapitein de Vrles? 

A. Neen. Hij heeft het misschien wel zo aangevoeld, maar ik 
geloof, Ja t  I;et niet a!s zodanig is aan te duiden. Kapitein Moirce.~ 
was nogal heetgebakerd, hij had een beetje opvliegeiid karakter. Dit 
v~aagstuk i s  echter wel degeiijk hij de Amerikanen naar voren ge- 
bracht en  hei is wel degelijli besproken. 

68609. D e  Voor;rittert Op zeker mcment heeft ii de beschi!cking 
k ~ i n n ~ n  krijgen over ongc%cer ?O snelle bommenwerpers van het 
A - 2 0 A  type Bostons. Waren deze toestellen gekechtsklaar'? 

A, Deze toecteJ!er, waren bestemd voor aanva!ien in scheervliicht. 
RIeri had hrcrsij eer- vl:e_ner en een waarneaer  nodig Dzze toestellen, 
die eigenlijk waren bedoeld voor de %l L D  , heb ik eigenlijk allren 
gekregen om direct wdt te hebben. o m  te oeier;cn Ik zat nu mct de 
telegrafisten, die niets konden beginnen; ik zat v e t  de tweede-vliegers, 
de booidsci-iulters, die n.ets ko17dtn doeii Hiervooi was e;n geheel 
ariciere o e f e n i ~ g  nodlg cii k t  zou voor i i i i j  ern nciiteriiitgang zijn 
geweect. D e  iongens wìren met de Mitchell-bommenwerpeis geheel 
ingesteld o p  het hoogtebombardement Ik heb cluk dc heer var1 Sflriteiz 
aangeraden er alles op te zetten hlitcliells te k r i j g e ~  in plaats van deze 
A-20A. 

68610. D e  Voorzitter:" Ze zijn dus toch gekomen'! 

.2. Ze zijn geleverd en weer teruggehaald en er ~ i j n  hlitchel!~ voor 
in Je plaats gekoinen. 

6861 1 .  D e  Voorzitter: Op wiens verzoek zijn deze toestellen terug- 
gehaald? 

.I, Ze w;iien gelzverd door de Ainer~ka i~cn  tegen onze zin irl Ik 
heS 7e moe sn  acccsiric~i We hebben er m22 geoefend Ovircte vuil 

Srrat~n heeft Itunnen bewe, hstelligen, dat wij toch Mltchells gekiegen 
hebben. 

68612. D e  Voorzitter: Is weleens besproken wat zou moetcn ge- 
beuren, wanneer ook Arstial16 zou worden bezet? U heeft zoeveri 
gezegd, dat op :tie grond Q& vlie~scllool iiaar A11:erika was ovcrgc- 
plaatst. 

,i, Da rriree hel? !h i:ietz ie i i ~ ~ k e : ~  ge31d. Dat w l s  cen kwestir 
voor het hooidkw3ii,er Wij Icregtn al!eei; o p ~ r d c h t  Jlt oi dat te cLo-i1 



68613. D e  Voorzitter: E r  was ook een krant . ,03s is iirets te dol". 
Heeft u die krant weleens gezien! 

A. Ja .  Het was een schci.di?!aaz!je, dat i!\ h2b vzrbod-r. 

(38614. D e  VoorziLter: O1:deï wiens -edx:;e stor~d die k rmt?  

A. Het was een krantje met moppeil ei1 nog e w c  mopperi. Ib 
vond dl: het te ver ging. 

68615. D e  Vooraitoer; Stond dit blad oorspronke!:jk wel ocder 
uw toezicht? 

.i. Niet b e p a ~ ~ l d .  Ik las er cen psar dinjei; uit. Aanvankelijk was 
het \vel aardig. Nadcrhund werd het overdreven Allerlei i iol~fd- 
officieren werden er toen in gehekeld. Ik heb er toen een einde aan 
gelnarikt. 

68616. D e  Voorzitter: Waarom rveráen die ho~~fdoffrcieïen ge- 
hekeld? 

.y. Dat  ging bij wijze van grap. 

68617. D e  Voorzitter: Zat er geen grond van wasrheid in o l  
ket louter ph-intas:e! 

A. Er zat wel een grond van waarheid achter. R e  jongens waren 
verbitterd, dat alles wegtrok naar Amerika. Zij bleven daar alleen 
achter. Ik heb toen gezegd, dat het in Australië veiliger was dan zij 
dachten. We zouden aanvulliiigen krijgen. 

6861 8. D e  Voorzitter: D e  gedachten van de officieren was dus, 
dat generaal van 0yr1z in zekere zin naar Amerika was gevlucht? 

A. Ja, dat dacht men veel, maar het was moeilijk dit uit hun 
hoofd te praten. 

68619. D e  Voorzitter: Was er reden een dergelijke gedachte te 
hebben? 

A. Toen Australië niet viel, begon men te denken aan vluchten. 
Er  u7as mijns inziens geen kwestie van vluchten. 

68620. D e  Vooraibeer: Achtte LI het niet in hoge. mate indiscipli- 
nair, wanneer men dergelijke uitlatingen in er11 krnnt,weergeeft? 

A. Inderdaad. Het  is moeilijk een gedemoralrseerde troep weer 
o p  peil te brmlgen Rien moet dit met d~rec t  door strenge straffen 
tegengaan. Men moet deze jongens er over onderhouden en hun hei- 
bieden. Wanneer het dan weer gebeiirl. is het iets anders Ik heb 
getracht niet dadelijk te straffen. Ik u a s  al blij, dat  het moreel van 
de  troep ten minste omhoog zing Door dadelijk te straffcn, maakt 
inen van deze kerels iecalc~tiante mensen Ik heb uitcindeli~k bereikt, 
dat  deze gedemoraliseerde troep weer in de  oorlog hon. 

68621. D e  Voorzitter: U heeft dus tenslotte die krant verboden? 

A. Ja. 

68632. D e  Voorzitter: Men kan de  inhoud dus wel beschouwen 
als een uiting van d r  geest, waarin de troep verkeerde en die naar 
uw oordeel ook niet juist was? 

A. Ja. 

68623. D e  Voorzitter: Heeft dit optreden ook aanleiding tot 
straffeii gegeven? li< be2oel het optredrn vali hen. die de krant 
vulde11 met voor hoafdofficierzn minder welgrvallige lectuur? 

A. Ik heb dat niet gestraft. Ik heb de betreifecde hoofdpersonen 
bij me geroepen en gezegd, dat het uit inoest zijn. Het blad is ook 
niet meer verschenen daarna. 

68624. D e  Voorzitter: Gingen de officieren en manschappen ge- 
regeld met verlof? 

A. Toen de oorlog iiitbrak wel. Vóór die tijd gingen ze niet 
vaak. 

68525. D e  Voorzitter: Werd stieng de h a i ~ d  ~ e h o u d e n  aan de 
lijd, dat  ze met veilof gi13g211 of 'Jlev-71 r e  ook meleet; langer dan 
eigenlijk was toegestam? 

A. Neen, dat  kan ik iïiij niet herinceren. l!; herinzer mij gern 
gevallen, dat zij langer wegbleven dan was toegestaan. 

68626. D e  Voorzitter: Is het juist, dat  er partijen werden gegeveli 
in Queen Been? 

LB. Que:r! Bsrr i s  een vsorstadje. Hoe  bedoelt u ,,partijenm? 

D e  Voosz'tter; Er zouden plrtijen zijn gehouden van miiilair per- 
soneel, die eigenlijk niet door de beugel konden. 

A. Later hebben we zelfs een hotel gehad in Quezn Been. Toen 
Nederlanders uit Anîerika ook in Canberra werden gevestigd, heb- 
ben wij, wegens gebrek aan accomii~odatien~ogelijkhedrn, een hstel 
moeten i.!hurcii in Queen Been. Bij de opbouw van de luchti?-~richt 
was er een voorste lijn, Nieuw-Guinea, en een tweede lijn, eer! 
reservelijn in Canberra.  mensen, die oorlogsmoe waren, gingen terug 
naar Canberra en n~znsen, die in Canberra een tijdje hadden geze tx ,  
gingen terug naar de voorste lijn. Het  is dus wel mogelijk, dat  er 
in die tijd in dat hotel partijtjes zijn gegeven. 

68627. D e  Voorzitter: Is dat  hotel afgebrand? 

A. Neen, niet vcor zover ik weet. We hebben het later terug- 
gegcve11 in keurigeï toestand dan  waarln ik Iret ontving. 

68628. D e  Voorzitter: Het is dus per se onj~iist, dat dit hotel is 
afgebrand? 

A. Ja, dat  is onjuist. 

6:?629. D r  Voorzitter: Werd de benzine weleens gebruikt op 
ongeoorloofde wijze? Voor privé-gebruik? 

A. D a t  weet ik niet. 

68630. D e  Voorzitter: U acht het dus wel mogelijk? 

A. Ja,  ik acht het wel mogelijk. 

68631. D e  Voorzitter: Was de  salariëring hoger dan  die van ver- 
gelijkbare Australische functionarisscn'! 

A. Veel hoger. 

68632. D e  Voorzitter: Wat was de oorzaak hiervan'! 

A. D e  levensstandaard was hoog. 

68633. D e  Voorzitter: Die levensstandaard gold toch ook voor de 
Australiërs? 

A. D e  Australiers zijn ge-settled en wij waren zwervers. Ik  had 
mijn gezin bij me. Aten was aangewezen o p  flats. Men moest daar- 
voor f 7 per week betalen. 

58534. De Voorzitter: Men zou dus kunnen zeggen, dat  het salaris 
relatief hoog was. maar in zekere zin niet. 

A. Juist. I-Iet was nog vrij hoog. Men had toch voldoende speling. 
Men kon niet bepaald zeggen, dat  men honger leed. 

68635. D e  Voorzitter: U heeft zoëven gezegd, dat  de mensen hun 
geld eigenlijk niet kwijt konden. Dit gold natuurlijk niet voor de- 
genen, aie hun gezin hadden. Kregcn de mensen zonder gezin ook 
zo'n hoog traktement? 

A. Ze kregen hun Indische salaris uitbetaald, dat  al veel hoger is. 
D e  bepalingen van de Indische salarissen gingen in die tijd door. Men 
kreeg alleen ponden in plaats van guldens. 

68536. D e  Voorzitter: De salarissen waren d ~ i s  naar uw oordeel 
hoog genoeg, indien niet te hoog? 

A. Ja. 

68537. D e  Voorzitter: Kan hierin een reden zijn gelegen, dat  men 
door het bezit van een dergelijke hoeveelheid geld zich weleens te 
buiten is gegaan'! 

A. Ja  zeker. Men hrei't dit heel sterk bij mensen, die in het oorlogs- 
terrein zijn geweest. Z e  hebben de oorlogsellende meegemaakt en zich 
moeten behel2i.n. Xl'eii krijgt dan altijd excessen. Z e  zetten dan de 
bloeartjes buiten cn wel een beetje erg natuurlijk. Het  geld, dat  zij 
hebben opgespaard, maken zij dan ineens op. D a t  is een oorlogs- 
psychose, waaraan weinig is te  doen. 



68638. D e  Voorzitter: Hoe was in  die tijd de discipline en hoe 
was de verhouding tussen meerderen en minderen? 

A. D e  discipline was inijns inziens vrij behoorliik. Bij de  geallieer- 
den, en vooral bij de Amerikanen, heeft men het gemeenschappelijke 
onder elkaar. Bij de Nederlanders zat de Nederlandse discipline er 
nog in, hoewel ze na de diensturen de Amerikaanse gebruiken gingen 
overnemen. 

68639. D e  heer Korthals: U zegt, dat  door de  omgang met de 
Amerikanen e r  iets veranderde aan de verhouding tussen meerderen 
en minderen. Ik geloof, dat de oorlogvoering zelf er toe leidt. dat  
er verandering komt in de verhouding tussen meerderen en onder- 
geschikten. 

A. Ja, men is dan meer o p  elkaar aangewezen. Darwin is een 
klein dorp. Je  voelde je daar zo'n beetje burgemeester en vader van 
de jongens. In  oorlogstijd zijn de jongens o p  van de zenuwen en 
komen weleens bij de cominandant o m  uit te huilrn. Inderdaad 
heerste er niet zo'n strenge discipline dan in vredestijd, maar de  
mensen deden hun werk en dat  is het voornaamste. Door  excercitie 
en dergelijke kon de discipline o p  een bepaald peil worden gehouden. 

68640. D e  Voorzitter: U heeft zoëven gezegd, dat er nogal eens 
werd gesproken over het feit, dat de gezinnen moesten worden achter- 
gelaten. Was het algemeen, dat hierover geregeld werd gesproken? 

A. Ja. 

68641. D e  Voorzitter: Had men verlangen oin terug te gaan? 

A. Eigenlijk was het meer opstandigheid van de mensen. Ze had- 
den hun gezin moeten achterlaten, eigenlijk door het lot. 

68642. D e  Voorzlbter: Was het niet bepaald een verlangen om 
terug te gaan'? 

A. Zij wilden naar hun gezin om te  zien hoe de familie het 
maakte, waarna zij we! weer wilder, ter~gkeren.  Me2 moehe h m  dan 
trachten te overtuigen, dut dit een dwaasheid was. 

68643. D e  Voorzitter: Dachten zij dan, dat zij wel even heen en 
terug zouden kunnen gaan? 

A. Ja, zij hadden ged-icht met een prauw de Timorzee over te 
steken. 

68644. D e  Voorzitter: hliet een vliegtuig was het toch onmogelijk 
over te steken? 

A. Neen, dat  kon niet. 

68645. De Voorzitter: Had &ur.ck het verlangen naar huis te gaan, 
toen hij in Darwin was? 

A. Hij had het in zijn hoofd en wilde het uitvoeren, wanneer wij 
in Darwin waren. 

68646. D e  Voorzitter: U had het zoëven over een jongeman. Be- 
doelde u daarmee B ~ ~ r r k ?  

A. Ja. Dat  was het comp1o:je Bnïck-de Lyorr. 

68647. D e  Voorzitter: Is het vlieggeld, de  gevarentoelage, die al- 
leen aan vliegend personeel inocht worden uitbetaald, ook weleens 
ontvangen door d e g a e n ,  die er geen recht op hadden? 

A. Wij kennen bij de luchtmacht een bepaald sqsteem. Men had 
een vaste vliegtoelage. Wanneer men operationeel ongeschikt is, ver- 
Irest men dat  Wanneer de mog-lijkheid echter bestond, dat  m e i ~  
werd ingezet, dus wanneer men cperatioiieel geschikt was, behield 
men de vliegtoelage, ook al zou men gedwongen gronddienst moeten 
verrichten bij het hoofdkuTariier Dat is een regeling, die n-ij ook wel 
billijk voorkwam. 

68648. De Voorzitter: U is dus van oordeel, dat hier geen on- 
regelmatigheid heeft plaats gevonden? 

A. Neen. Door deze regeling ging men er niet op achteruit, wan- 
neer men gronddienst verrichtte voor het hoofdkwartier. 

68649. D e  Voorzitter: Vertelt u eens iets over dat  complot. 

A. Burck en de Lyon waren de  bemanning van een vliegtuig, 
waarover men mij al had gerapporteerd en die ik in de gaten hield. 
B~trck is een artisí; ik heb vaak met hem gesproken, maar het lukte 
rnij niet hem van het idee af te krijgen, dat hij naar zijn vrouw 
terugwilde. Hij was heel gelukkig getrouwd en had twee kinderen. 
Hij wilde, koste wat kost, naar zijn vroiiw. Hij begreep, dat  het de 
overste in moeilijkheden zou brengen. Zodra vrij in Darwin waren, 
zou hij bij de  eerste de beste opdracht, die hij kreeg, landen in Koe- 
pang, waar hij zich zoli overgeven aan de Japanners. Hij zou teke- 
ningen v i n  ons einplacement aan de Japanners overgeven, zodat 
dezen wistcri waar de dumps lagen, enz. Hij dacht, dat, wanneer hij 
deze geheimen aan de Japanners zou hebben gegeven, de Japanners 
hein zo dankbaar zoudzn zijn, dat hij naar zijn vrouw op Java terug 
zou kunnen gaan. In dit plannetje heeft hij zijn bemanning weten te 
Interesseren, Burgers, een telegrafist, de Lyon, een 2de-vlieger. Met 
zijn drieën hebbin zij dit plannetje in elkaar gezet. Ik  kreeg dit te 
horen van een sergeant, een van mijn beveili'girigsgroep, die ik had 
geformeerd oril de stemming in de troep te weten. Dat  zijn betrouw- 
bare kerels, die mij direct rapporteren, wanneer er oiitstemming was 
in de troep. 

68650. D e  Voorzitter: Was dat Scholterz? 

A. Ja. 

68651. De Voorzitter: Hij was aangesteld voor inlichtinpenwerk 
bij het 18de squadron. Wat hield dat  precies in? 

A. Dat  was een van d e  mensen voor interne oriëntatie. 

68652. D e  Voorzitter: Kwamen die figuren meer voor? 

A. D a t  is een systeem In tijd van oorlog. Er  is dan  een beveili- 
gingsgroep voor de security van de eigen groep. Sckolterz was zelf 
een inecano. Men moet voor zo'n functie juist mensen aanwijzen, 
die dagelijks met de anderen in contact zijn. D e ~ e  man heeft mij 
dit eeval eeraovorteerd en ik heb het doorgegevail aan  gineraal 
Spoor. Gcneraal Spoor kwam bij mi] en wil hebben dit besproken. 
Ik moest inij er als comimandant buiten houden en generaal Spoor 
heeft deze zaak voor mij overgenomen. 

68653. D e  Voorzitter: Waren de personen, die u zoëven noemde, 
eigenlijk lileer bijlopers? 

A. Ja. De Lyon was eigenlijk een avonturier. Hij had eigenlijk 
helemaal geen reden om terug te gaan. Hij was getrouwd en zijn 
vrouw zat in Canberra. Hij was ezn van de  menssi,  die jachtvliegers 
waren geweest in Engeland en die door die maatregel sergeant zijn 
geworden. 

68654. D e  Voorzitter: Is u bekend, welke straf Burck heeft ge- 
kregen? 

A. Levenslang. Aanvankelijk had hij de doodstraf gekregen, 
maar het is levenslang geworden. 

68655. D e  Voorzitter: Waarom is deze zaak voor de  Zeekrijgs- 
raad geweest? 

A. We hadden toen nog geen krijgsraad te velde. Dit is toen 
door het hoofdkwartier afgewikkeld. Generaal Spoor heeft dit zelf 
helemaal behandeld. Zij zijn naar C o l o n ~ b o  getransporteerd. Het  is 
mijns inziens een zeer zware straf. 

68654. D e  Voorzitter: Kon de Lyon volgens u eigenlijk niet als 
serieus worden beschouwd? 

A. Ja. hij was een avoiitiirier. Vóór de  oorlog in Indië hebben 
we met hem al zeer veel last gehad. 

68657. De Voorzitter: Acht u de  mogelijkheid wel aanwezig, dat 
deze man nooit serieus de bedoeling heeft gehad om te ontsnappen, 
omdat zijn vrouw in Australië was? 

A. Neen, dat  geloof ik niet. 

68558. De Voorzitter: Weet u, w e k e  straf hij heeft gekregen? 

A. Ik meen tien jaar. 



68659. D e  Voorzitter: I k  dacht 20 jaar. 

A. I k  weet het niet precies meer. 

68660. D e  Voorzitter: Heeft dit geval nogal beroering gewekt? 

A. Ja, het was vooral voor onze naam een grote klap. 

68661. D e  Voorzitter: Werd dit geval als verraad beschouwd? 

A. Ja. 

68662. D e  Voorzitter: Hier is een bericht, dat in ,,Tht: Sun" van 
21 Augustus 1345 heeft gestaan. Het  is een mededeling van het 
Nederlandsch-Indrsche Leger Hoofdliwartier. blisschien wilt LI ons 
mededelen, of u het hiermee eens is. 

,,Royal Netherlands lndies Army Headquarters yesterday de- 
nied that Dutch airmen had been sentenced to death for an 
attenipted escape to the Japanese by plane. An official statement 
said the atteinpted escape of the airmen had nothing to d o  with 
disloyalty to the Allied cause. It was a n  emotional impulse, 
occasioned by their desire to return home, which led the men 
to atteinut to escape. 

The plot was discovered by officers of the Netherlands Indies 
security service. The culprits were tried by a Nethcrlands court 
martial outside Australian territory and sentenced to terms of 
iinprisonnient froin 20 years to life." 

A. Burgers is niet gestraft en weer teruggestuurd. Ik b m  het niet 
iii zijn geheel met dit bericht eens, omdat het b.v. niet de Lyon 
betreft. 

68663. D e  Voorzitter: U meent dus, dat het bij (te Lyon wel 
verraad was'? 

A. Er staat in, dat het niets heeft te maken met trouweloosheid 
aan de geallieerde zaak. Daarmee heeft het ook niets uit te staan 
gehad. Het was zuiver alleen, omdat B L I Y C ~  naar zijn gezin terug 
wilde. 

68654. De Voorzitter: Hij wilde ook plannen aan de Jappen over- 
geven? 

A. Ja, hij dacht, dat  hij zijn gezin zou kunnen zien, wanneer hij 
de Japanners iets kon aanbieden, Dat  waren dus de plannen. 

68665. D e  Voorzitter: U maakt dus een onderscheid tussen Burck 
en de anderen? 

A. Ja, zeer zeker, want de Lyon had zijn vrouw in Australië. 

68666. D e  Voorzitter: Bij de Lyon WÛS dus geen sprake van 
disloyalty. naar uw oordeel? 

A. Neen. Hij was op avontuur uit. Wanneer hij zou kunnen terug- 
kon~en ,  had hij dat ook gedaan. 

68667. D e  Voorzitter: U vertelde zoëven, dat  Burgers was vrij- 
gesproken. I k  metn, dat  hij eif maanden h e i t  gekregen. 

A. Ik wert wsl, dat  hij in Australië is tercggrkomen. 

68668. D e  Voorzitter: Was hierbij ook een zekerr Kelder be- 
trokken? 

A. Ja. Hij heeft ook tien of twintig jaar gekregen. 

68669. D e  Voorzitter: Is het voorgekomen, dat een Russisch sol- 
daat officier is geworden bij het squadron? 

A. Ja. een zekere Nii~enilsky, een zoon van een Rus, die pianist 
was in Baadoesg. Zijn zoon heeft in Australië, vóórdat de oorlog 
uitbrak, concerten gegeven. Toen de oorlos uitbrak, zat hij daar. 
We noenlden hem ,,Hei7arlavhi.vky", zijn naam was Htncnilsky. We 
hebbcn hem toen een Intelligcnce Officers Course laten volgen bij de 
Australische luchtmacht. Deze man is inderdaad officier geworden. 
Hij was echter genaturaliseerd, hij was dus Nederlander. 

68670. D e  Voorzitter: Wordt men dan zo maar van soldaat tot 
officieï? 

A. Hij moest natiiurlijk een cursus volgen bij de Australische 
luchtmacht. i n  oorlogstijd gaat dit natuurlijk veel sneller dan anders. 

68671. D e  Voorzitter: We hebben zocven het geval gchad, dat  
mensen werden gedegradeerd. N u  is het precies andersom Is dat niet 
in tegenspraak inet eikadr? 

A. Neen. hlen moet officieren vormen. Men kan mensen vormen 
van soldaat tot officier. Deze man is tijdelijk officier geworden. Er  
zijn Amerikanen geweest, die van sergeant kapitein en majoor zijn 
geworden in oorlogstijd. Deze mensen diencr: nu weer als s-rgiant. 
D e  oorlog is aigeiopen. Ze worden dan wesr in hun oude rang her- 
steld. I le t  i3 een kwestie van systeem. hiiins inziens is het fout, 
tijdelijke railgrn toe te passen. 

65672. D e  Voorzitter: Wanneer is u naar Port Darwin gegaan? 

A. Jk n:cen, dat dit eind November of begin December is ge- 
weest. Het squadron vertrok 18 of 20 N o ~ e m b e r  vanaf Canberra 
naar het zuiden dwars door de woestijn naar het noorden. E r  waren 
drie ecileloils, een gionde-helon, dat naar het zuiden trok, een lucht- 
echelon, dat met vliegtulgen werd overgebracht, en een zee-echelon, 
dat met schepen naar Darwin werd gebracht. 

68673. D e  Voorzitter: Welke verhouding bestond er met het 
Amerikaanse opperbevel, toen u nog in Canberra was? 

A. E r  u a s  in Canberra geen verhouding met het An~erikaans- 
opperbevel. Het  was daar zuiver hederlands en we stonden onder 
commando van de Australiers. 

68674. De Voorzitter: Is dat zo gebleven? 

A. Ja, tot aan het einde toe. Het  waren Nederlandse squadrons, 
gesteld onder de Australische luchtmacht. 

6S675. D e  Voorzitter: Wat was uw taak in Port Darwin? 

A. Ik was daar commandant van het 18de squadron. 

68676. D e  Voorzitter: Ik bedoel, wat de  taak van het squadron 
was. 

A. Bombarderen van de Japanse lijn o p  de Kei-eilanden, Nieuw- 
Guinea en Timor. 

68577. D e  \'oorzitter: Hoe heeft zich dat toegedragen? 

A. D e  jongens moesten kalmpjes aan weer worden ingezet. Er  
hadden verkenningen plaats. Daarna weïd er pas werkelijk geboinbar- 
deeïd. Mijn ideaal was a!tijci het gehele squaciron in te ze".tzn, zodat 
men dan vec! meer vernietigicgskracit heeft dan wanneer er te!i;ens 
maar één of twee worden uitgezonden. Timor was b.v. in mijn tijd 
zwaar verdedigd door Japanse jagers. Wanneer ik volgens opdracht 
met drie bommrinuerpers er op uit trok, kregen we prompt 5 of 10 
jagers achter ons aan. Ik heb met inij11 idee aitijd moeilijkheden gehad 
n-iet het Australische hoofdkwartier. Ik heb d ~ i s  aan  de  Air Com- 
n ~ o d o r e  voorgrsteld e x  geheel sqi~adron ir, te zett8en, zodat wij groter 
vuurkracht hadden om de iagers van ons af te houden. Hij wilde 
dat niet, wat tot gevolg had, dat  wij ontzettende verliezeii leden. I k  
schreeuwde dus on1 aai~viiiling en nog eccs aaiiviilling vanuit Jacksoll. 

68678. D e  7'0urziíter: Hoe groot is tenslotte het squadron ge- 
worden? 

A. 650 man cn l4 vliegliii~en, u a v v a n  18 b11 het squadion v17 

O in reserve om evencueel voor asnvLlling bi] veiiiezen te dienen 

68579. D e  Voorzitter: Heeft 11 hiermede succes kunnen beh.ilen,'? 

A. We hebben zeer veel succes gehad. 

68680. D e  %'oorzitter: Het is dus een daadwerkelijlce belemmeri ~g 
geweest voor de Japanners? 

'1. Ik denk, dat dit een van de oorzaken is geweest, dat ZIJ niet 
Lebben dooigezet, aan onre zijcle teilmmste Ze zijn to-n aan de 
oostzi]:?e binnergekotnen. Zr hebben ook misgerekend, wan, ze 
dzchten, dat  er in D a r u A n  nog ern b e h o o r l i ~ ~ e  sterkte was, maar daar 
*as de sterkte niet groot. 



68681. D e  Voorzitter: Heeft LI ook last gehad van a~nva l len  van 
Japlnse zijde? 

A. Ze hebben wel getracht oias te bombqrderen. m-ar ze hebhen 
de Amerikanen te pakken gekregen in p!a,its vdq ons sqiinciron. Ze 
hadden ons ~tzdc!i;k in de garen na d: eerste hom5drdvmentsopdracht 
toen v ~ i j  o p  Koepang \logen Zij dachten. dat z,] mnt ecc WuJson tri 

doen hadden en werkten toen Huilsonge~7i,s, dus van onderen D e  
Hudson heeft namelijk geen bescherming zan d-  or*darzgde D,e kere!s 
kregen toen de volle ILiag Ze z ,gen toen hct rood wit blauw en 
wisten toen d-t er een s c ~ ~ l a d ~ o n  I C Z S  ge ormd Eens uevd h g e w d ~ ~ i -  
schu\td, dat er een aanv'l  zcu k o m e ~  op de bwis cn 1k moist toen 
zorgen de \liegtu~getl te ledden en ons zelf te vei<iedigen tegen elen-  
t~iele  parachutisten De vlregtuigen heb ik toen %egzezonden Mct 
bombardement, dat  voor ons bedoeld was, heeft de Amerikaanse 
basis getroffen. Ze kregen gelukkig ook niet de volle laag, want het 
grootste gedeelte viel er b u i t ~ n  Toch hebbrn ze bel.,oorlijite matelieie 
schade gelede?. 

68682. D e  Voorzitter: Zijn e r  nog veel van onze toestellen afge- 
schoten? 

A. On&e\iee~- 50 pct. 'Toen wel-clen er5tci de 'Arnei.ikanen vliit in 
de alnv~iliing. 

156683. D e  Vo~rzilber: Becioelt LI met 50 pct., dat er in t o t a d  12 
kllegti~igen zijn afgeschoten? 

A. In de loop der jaren nstu~irlijk meer. In mijn begintijd zijn er 
al direct 6 vlieg%iiger, verloren gegaan. Er zijn ook verliezzii geleden, 
on:dat we zwaar lie!asi moester; siarter? vanaf dc oorlogsterreinen. In 
Darwin is he: toen gcheiird. dat de  jongens iia de start zijn neerge- 
stort. door onvolcioende draagk-rach!verrr.ogen of omdat ze tegsn e-n 
boom aarivlogrn. Er zijn ook toe;te!!ei~ afgerckoter?, bij opdrac!ltcn, 
dooi  de Japanse luchtcloelartiilerie. Bij de Kei-eilailden zijn er ook 
'q L,e3t,llri; - O aigeschoter., ook hij d r  verkenningrn op Nieuw Guinta en 
ook bij Koepang op de :er::gweg. 

66684. D e  Vsorzit2es: Hqd u ook contact met de Usderim3.e 
bezettlng in hferauke? 

A. Keen. Daar  7at, naar ik nleeil. de 1113: ine. L ater zijn onze jacbt- 
toesteiien naai hlerauhe gegaan. 

08685. D e  Voorzitter: Wanneei- is ds t  geweest? 

A. Dat was in ! 943, naar i!< i-neen 

68685. D e  Voorzittei: Hoeveel toestellen bvarcn dat? 

A. Dat  waren 24 toestellen. 

68687. De Voorzitter: Is u toen achterzebleven in A ~ s t r ~ l i e '  

A. Ik was toen hoofd Afdeling C van hi: Depri-tzinent \ei1 Oorlog. 

68688. D e  Yoorzit8er: Woe!ang is u bij het 5quadi-ori geblev-n? 

A. Tot Juli 1943. 

65689. D e  Voorzitter: Wat was precies uw iunctie nls hoofd vdn 
Afdeling C'? 

A. Ik was belast met de zorg voor personeelzaangeiegcnhederi r n  
air, contact te houden met de Australische luchtmacht. Later bet] of 
dit ook de  opleidingskwestie. Toen Nede:.land was bevrijd. zo~icien er 
oorlogsvrijwil!i~ers konn.ea, die in Avstralie ZOL:C!CII wrrcízn opgeleid. 
Ik heb toer, ket werk moeten voorbe:.eidcn ri-ei d~ Aiis!rslische I-rend- 
quarters om deze jonei is  i!? Ce kan-pcn ocaer te brengen cn op  te 
leiden. Ik  heb toen vooi-bereid, kee de op!eidiny rori pl-iats hebbcn 
vclgens Australisch systeeni. 

68599. De Voorzitter: Xr:?i I: oqs d a a ~ v s n  iets meer ~l-iedcdeleii! 

-2. Kapiiein itlzii Ootli.i3ic~ti v~erd  naar Engeiand gezonden. toen 
Ne:lerlaild was b-vrijc!. Dc luchtmacht zoii wordca uitgebre:d. We 
dacP"r;in. dst de ooi'iog me'r J,iqan nog la!?= zo:[ ciuren. D e  ooriogs- 
\rij\vill:pers zouden c.oor be A~siral iërs  worrlen opgeleid. De eerste 
ploeg var1 oorlogsvrijwilligers is aangekomen en ingezet. Dit w:is 
in Maart 1945. 

'is69 1 .  De Voorzitter: Hoe groot was die ploeg? 

A, Ongevecr 10:20 ;I?:in. 
Deze oorlogsvrijwilligers w a r m  voorbesteond voor vliegeroplei- 

ding ot voor technisch personeel. Voor hef technische personerl was 
e m  kamp in Melbourne algehuiird. D e  vliegers zo~ideri eerst word-n 
opgeleid in St. Ive bij Sydney en daarna zouden zij op de verschil- 
lends Australischi vliegrcholei-i verder wordcn opgeleid. 

68692. D e  Voorzitter: ,Deze mensen waren dus uitsluitend be- 
ste:nd voor de Irichtmachr'! 

A. Ja. Van de opleiding is iiatuurlijk niets terechtgekoxin, om- 
dat Japan capituleerde. Ik heb kunnen bewerkstelligen, dat  de tech- 
nici zouden worden afgewerkt. Daarna zouden zij naar Indië gaan. 
De vliegeropleiaing inoestsn wij zelf verzorgen. 

68693. De Voorzitter: Zijn deze vliegers naar Indië gegaan'? 

A, GrC,eelte!ijk zijn re  acktvrg?ho~iie!~, gedecltelijk zijn ze naar 
Indië gesaan. Op een gegevcc og-nb!i!i kregen wij de rn?eilijkheid, 
in wrlkr functies wij deze mensen zoudcn moet-n gebruiken, oindat 
ze weer terug moesten. Ze zouden niet bij de luc3t:n1sil,t ws!-den ge- 
bruikt, omáat ze nog niets kenden. Overste var: Straten en gineraal 
I W , ~  OYL>II hebben torn beslist, hoe deze m:iqsen werdzn gebruikt. 

68694. De Voorzitter: Zijn ze in Australië voor andere d iens t~n  
aangewend? 

h. Necr ,  in Indie. Na  de oorlog rijn ze dus anders ingedeeld 
met de toezegging, dat. wanneer de 7aah in Indie zou zijn geregeld, 
rij weer aan de lucht~nacht rouden wordin teruggegeven. 

68595. De Voorzdger: Hoelang I-ieef: de opleid~ng van de technici 
nog geduurd? 

A. Ik meen tot November 1945. Ze zijn toen op de boot naar 
IndiU gegaan. 

68696. D e  Voorzitter: Weet u ook naar welke plaats? 

A. Ze zijn afgevoerd naar Batavia. 

68697. D e  Voorzitter: Was de stopzetting van de opleiding het 
gevolg van de  capitulatie van Japan of van de omstandigheid, dat 
Austra!ie de opleiding niet verder wilde regelsn? 

A. Australie wilde niet meer vercler opleiden. D e  oorlog was 
afgelopen Wanneer wij de mensen verder wl!den opleiden. inoesten 
WIJ l;iaivoor zelf zoigcn. In  oorlogstijd was het ecn gedllieerde zaak 
en clan Li egrn we hulp, ook bij de opleidirigen. T o i n  de oorlog was 
afgelopen, was het niet meer voor liet oorlogsdoel, maar voor ons 
eigen doel. 

68698. De Voorzitter: Kunt L! ons iets mededelen over d e  voor- 
bereidencie maatregelen, die door u zijn getroffen? 

A. Dat  is al vrij vroeg begonnen, eigenlijk onmiddellijk nadat 
er sprake van was, dat de oor1ogsvrijwllligers zouden komen. Ik 1x.b 
toen onmiddellijk contact opgeilomei1 met de  Australische autori- 
teiten, die mij alie toezeggingen deden. We konden een kamp (er be- 
schikicing krijgen in Melbourne -door de technici cn een in Sydney. 

68699. De Voorzitter: Wie gal u de opdracht dit te regelen? 

A. 621-eraal vnlz Ovt'ti, d ~ e  tozn legercommandant was. D e  uit- 
slag van cie besprekingen heb ik natu~irlijk ook dadelijk aan mijn 
chel ge:nelci, ger;er:ial van Oqcr~. 

68'700. De Jroorzitter: In  welke tijd is dit ongeveer geweest? 

A. Begin 1945. 

68701. D e  Voorzitter: U heeft dus in 1934 niets o p  dit terrein 
voorbere~d? 

A. hlisscliien hebbsn we toen enige besprekingen gevoerd wat de 
bedoeling was, w;it er zou gaan gebeuren en we heaben pogingen 
aangcwcnd de Acstrnlische Iiegrring hiervoor mede te Arijgen, om- 
(!,;t door deze Regering moest worde:i beslist o t  wij kamp-11 en 
dergelijke zouden 1;u;incn kr~jgcn, er? onder -elke voorwaarden. 



68702. C e  Voorzitter: Wanneer is schout-bij-nacht Koeizraad in 
Australië geweest? 

A. Hij is heel kort Onderbevelhebber Strijdkrachten Oosten gc- 
weest tot gzneraal van Oycn weer terugkwam als 7odanig. Ik weet 
niet precies, wanneer dit is geweest, ik ineen in 1943. 

66703. D e  Voorzitter: Is het 18de squadron na de capitulatie 
ook naar Indië gegaan? 

A. Ja. Het  zat toen in Balikpapan 

68704. D e  Voorzitíer: In  welke plaatsen is dit squadron nog ge- 
weesr na Port Darwin? 

A. D e  eerste basis, die wij hebben gehad, was ongeveer 200 niijl 
ten ziiidm van Darwin, in MacDonald. Van daaruit is het naar 
Betchalor gegaan, nabij Darwin. Daar  hebben we ongeveer 2 jaar 
g e ~ t i r n .  Toen rukten de Amerikanen naar Japan op en zodra Balik- 
papan vrijkwam, is het sqriadr.on verplaatst naar Balikpapan. D e  
jachtafdeling was eerst in Merauke gestationneerd en is later naar 
Biak gegaan. De transportafdeling zat in Brisbane. In een later sta- 
d i i i i ~ ~  zijn deze afdelingen nhaï Java gegaan. 

68705. De Voorzitter: Wanneer zijn ze naar Java gegaan? 

A. Dat is vrij lar t  gev;eest, ik meen October 1946. 

68706. D e  Voorzitter: Geschiedde het trekken naar Balikpapan 
en naar Biak o p  Amerikaans of Australisch operationeel bevel? 

A. Onder geallieerd comn~ando.  111 het geallieerde hoofdkwartier 
zitten Australiërs en Amerikanen. We hebben wel een Nederlander 
als contactofficier gehad. Vroeger was dat  jhr. Sandherg; MacArthrtr 
bepaalde dit allemaal. Zijn orders werden uitgewerkt door het 
A.~~s;tralisch commando. Wij kregen de  orders, dat  wij wegmoesten. 

68707. D e  Voorzitter: H o e  was de organisatie van het Departe- 
ment van Oorlog in Australië? 

A. Zeer summier. E r  was een legercommandant, die hoofd van 
het Departement was, daaronder stond een onderhoofd, generaal 
Moicrer. Onder het onderhoofd stonden verschillende afdelingen, 
Afdeling C was militaire luchtvaart, Afdeling E was technische za- 
ken en aanschaffingen, kolonel Otte~z. Verder waren er nog afde- 
lingen van de  infanterie in opgenomen. 

68708. D e  Voorzitter: Heeft u misschien zelf nog iets toe te 
voegen aan hetgeen u heeft gezegd, waarvan u meent, dat het voor 
de commissie van belang kan zijn? 

A. Ik meen van niet. Ik  vind, dat het voldoende is besproken. 

D e  Voorzitter: Dan dank ik 11 voor de  verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

B. J. FIEDELDY. 
ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN DI'U'SDAG 11 OCTOBER 1949 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, ei1 de heren Korthals en 
F- - ledr~i .  alan?ede de heer Oosterhuis. griffier. 

Punt van het Enqu2lebesii?:t: p.  

Veri~oor van 

CDRNELIS HELLINGMAN,  

oud 55 jaar, woncnde ie 's-Gravenhage, kapitein ter zee b.d. 

Hij legt de eed af als geluige 

6 7 0 9 .  De Voorzitâer: VCTelke functies heeft u bekleed van 1940 
tot e11 x e t  1935? 

A. Mijn laatste functie In rqeder!aiid was positiecommandant in 
IJ,muiden. Toen i k  in  Engsland aankwam, werd ik dadelijk benoemd 
tot commandant vaii de onderzeedienst. Ik ben dat geweest tot Augus- 
tus 1941. toen ik het corilmando kreeg van Hr. Ms. ,,Van Minsbergen" 
tot April 1943. I k  ben toen weer teruggekomcn op het hoofdkwartier 
te LonSzn, waar ik b-n gebleven tot het einde van 1944. Ik werd toen 
belast met de waarneming van tiet loodswezen o p  de Schelde. Ik heb 
die functie bekleed tot aan het emde van de oorlog. 

65710. D e  Voorzitter: Wanneer is 11 in Engeland aangekomen? 

A. Ik bin met een sleepboolle, dat ik nog ter beschikking had in 
IJ~r.~i:den, vr11 kort r a  2e wapenstilstand en nadat de ,,Jan Pietersz. 
Coen" in de ingang van de haven was tot zinben gebracht, over- 
gestoken. 

6871 1. De Voorzitter: Is u op eigen gezag naar Engeland gegaan 
of heeft u hiertoe een order ontvangen? 

'1. Op 14 blei. oinstree1.s drie uur, kreeg !k een telefonische order 
van admiraal Fnrst i~tr ,  die toen nog iii aen Haag was, om met alles, 
wat ik bij elhanr kon krijgen aan  inaririemanschagpen en schepen, 
nosr  Engeland over te steken 

68712. De heer Fens: Heeft u als positiecommandant IJmuiden 
gern ondracht gekregen om ook de  landmacht, die daar was, zoveel 
rnogelilk naar Engeland ovei te brengen? 

A. Neen, die opdracht heb ik niet ontvangen 

68713. D e  heer Fens: Heeft u wel opdracht gekregen het positiu- 
comn~ando  obei re geven? 

A. Dat sprak vanzelf. Da t  zou een onnodige bij-order zijn ge- 
weest. Het gesprek was uiteraard zeer kort. D e  hoofdzaak van wat 
admiraal Furstner mij persoonlijk mededeelde, was, dat  hij naar 
Engeland ging. Ik was daarop voorbereid. Ik  wist, dat er reeds vooi- 
bereidende maatregelen waren genomen en ook, dat  er al diverse 
oorìogcschepen naar Engeland waren gestuurd, meer speciaal onder- 
zeeboten. Ik heb al die schepen naar Engeland gedirigeerd. D a t  moest 
allemaal 's nachts gebeuren. oindat de schepen zich overdag niet bloot 
konden stelleri aan de Duitse luchtmacht. D e  Koiiinklijke Familie 

' 

was een  acht te voren vertrokken. Die order was dus niets nieuws 
voor mij. Ik had het trouwens wel uit mij zelf gedaan. Ik heb dus 
mensen verzameld en tevens heb ik getracht de havens voor de  
Duitsers onbruikbaar te rnaken. Ik heb o.a. de ,,Jan Pietersz. Coen" 
opgevraagd, omdat ik wist, dat  dit schip zou worden gesloopt en 
tijdelijk werd gebruikt voor N.S.B.-ers. Dit was het enige lange schip, 
dat als zinkschip voor de haven in aanmerking kwam. Met sleepboten 
van Wijsmuller is dit schip mij toegestuurd o p  de ochtend van de  
14de Mei. 

68'714. De heer Fens: Ik heb er altij6 moeilijkheden mee o m  de 
hevelsverhouding van u over c'ie inarine en landmacht uit elkaar te 
houden. U was positiecorn:nandant. Onder LI had LI de marine en de 
iandniacht. Op een gegeve!l ogenblik krijgt u bevel van d e  comman- 
dant zeesirijdkrachtiii, adinirsisl Frri-sttre/-, o m  te vertrekken. Onder 
wie ressorteerde u eigenlijk als positieco:iiniaiidant? 

A. Rechtstreeks onder de c o i n m a ~ c a n t  Vesting Holland, het 
eerste legerkorps. Voor itlle murii~e-aange!egenhertea had ili te maken 
niet de chef van de marinestaf. Voor de verdediging s to i~d  ik onder 
de commandant Vesting Hollaiid. 

68715. De heer Fens: Het komt mij rnin of ineer vreemd voor, 
dat u o p  last van de  marinecommandant kuilt veitrekken, terwijl u 
temlotte ook de verailtwoordelijkheid had voor de landmacht. 

A. Die order was zo gesteld, dat aan mij werd overgelaten, op 
welk tijdstip ik het beste kon gmn.  De admiraal greep hierbij niet 
in mijn bevoegdheid. Ik moest er in ieder geval voor zorgen in 
Engeland te komen, Hij vertelde mij, dat  het n1 rnis ging. Ik wist 
dit reeds uit andere berichten. Ik wist ook, dat er dicht bij r i i i j i i  

positie troepen waren geland. D e  weg naar den Haag was toen al 
schoongemaakt. In  Rotterdam ging het al mis. 

48716. D e  heer Pens: Was de cornmand~nt  Vesting Holland o p  
de hoogte van het feit, dat u naar Engeland ging? 

A. Dat  W R S  mijn zaak niet. 

68717. De heer Fens: U kon dus van de veronderstell!ng uitgaan, 
dat admiraal Filrstiqer reeds contact had gehad met de commandcnt 
Vesting Hollrrnri? 

A. 111 normale omstandigheden Z:;U ik natuurlijk direct kolonel 
de Groot hebben opgebeld om hem mede te delen, dat ik mij kl:t2r- 
maakte om te vertrekken, omdat ik die order had gekregen. G e z i ~ n  
het zwaar overbelaste telefoonnet en onze zware taak in die digen 
-- ik heb misschien 4 ~1.ur geslapen i11 die 4 dagen -, ware:? clat 
zaken van ondergeschikt belang. Aan hel begin van de oorlog stond 
het voor inij als niariiie-officier reeds vast, dat de oorloy zou worden 
voortgezet. D e  oorlog ZOU voor de  marine nooit in Nederland ein- 
digrn. 

68718 De heer Fens: Was het voor u geen grote moeilijkheid, 
dat  LI als marine-officier iiw positie had. dat u ondei u de troepen 
Lar de Iandnincht had. dat li wat de mir:ne betiof onder de bevelen 
stand Faq admiiaal F~lrstrier en dat  wat de !andmacht betrof LI weer 
stond ondei de bevelen van de commancidnt Vesting Holla.id? Heeft 
dere coinbin:itie LI i~oo i t  danleicling tot n7oeilijkheden gegevzn? 

A. Hoogstens o p  het gebied van voorschriften: wat de praktische 
uitvoering betreft echter niet. 

68719. De heer Fen$: Heeft het nooit conflicten gegeven, dat u 
van de een dit commando kreeg en van de ander dat? 

A. Neen Adiiiiraal Furcttier greep eigelilijk nooit in. Hij had 
nlieen te rnaken met het beheer v ~ l i  zijn elgen iiiarine-eenhedeq 
voor zover deze er waren en waar ze ook Laten o p  ds t  o~eilbli!\. 
Hij prsbeerde deze inijris inz ens zeer terecht los te maken ter 
voortzetting var1 de oorlog Wanneer er o p  dat iiioment geen gevanr 
was geweest voor overromneling, had ik beslist om aflosiing pe- 
vraagd, wanneer ik order had gekregen naar Engeland te gaan. Op 
dat  ogenblik voorzag ik wel, dat er van aflossing geen sprake I.on 

68720. D e  Voorzitter: Waar heeft LI zich in Engeland vervoegd'? 

A. Ik ben in Engeland aangekomen met de Engelse officier, die 
aan mij was toegevoegd in IJni~liden, en wij kwamen aan in Dover. We 
werden daar oiitvangen door admiraal Rarnsey. D e  volgende dag 



hebben wij ons gemeld bij admiraal Furstlíer, die daar ook landde. 
Ik ben toen eerst naar LonCian gegaan, waar ik onmiddellijk de op- 
dracht kreeg het bevel op mij ie rien-~eil van de onderzer~oien,  die 
zich hddden verzaii-Ielci in Portsmouth, het personeA ei; het mate- 
rieel. Praktisch b!even ze natuurlijk onder de Engelse coiilmaiicio's. 

68721. D e  Voorzitter: Kunt LI ons een overzicht geven van de 
onderzeeboten, die in Engeland waren geconcer:iecrd? 

h. D e  O 9 en O 10, die aiionistig !+arrrl vLin Dzn Hc:Jer, mlriii 
ieeds op l 1  hlei naar Engeland gebtiicrd, on-Idat r e  toch we nig of 
geen oorlogswaarde hadden. Ik ineen, ciat het de chef staf was, dte 
mij medeleeick dat  wij niet bang behoefden te :1jn vooi de Noordzee. 
omdat dele was gedekt Er  weid mij kerteld. dat door de Engelscri 
een mijnenveld was gelegd Achteraf is e c h t s  gebleken, dat er n ~ ~ t  
keel mijnen waren gelegti Heel ver in zee was ei een m,~nenveId ge- 
legd tot aan de kilst ten ~ u i d e n  van de Mdaks, om een eventuele 
aenval o p  de kust te dekken. D e  Engelse \loot w'is uiteraard op J a t  
moinellt nog opprrinachtig D e  vliegtuig-n konden niet zo geinakkelijl, 
boven de Noord7ee komen Een asiival van zeezijde hadden wij o p  
dat ogenblik niet te d~ichten We u a l ~ n  er echter wel enigszins oo 
vooibereid Ik heb er aanleiding in gezien om personeel, dat e:ge.ilij; 
was bestead voor de hustbatterijea. die alleen van wasrde waren 
om een aanval in het 21 oot te kelin - v3or andere doeleinden wareii 
ze vrijwel waardeloos -, te gebruikei1 als bew.ikiiigstioepcn in 
IJ~nuiden, waaidoor er weer ~nfanterietroepeil vriikwamen, die bonden 
n o r d n  ingezet op diveise puntzn in de vesting Holland ?elf 

De O 14 is later L I I ~  de  West aangetrokken D e  O 13 kwam ook 
uit Den Helder. veider waren er de O 21, O 11, O 23 en O 24. 

65722. D e  Voorzitter: Waar kwamen dez: laatste vier boten van- 
daan? Zij waren, meen ik, nog niet gereed? 

A. Eigenlijk was geen van deze botcn helemaal klaar. D e  O 21 
was het verste, had juist rijn proeitochtcr? achter d r  rug en werd af- 
getimmerd. D e  O 22 was inet de  proeftochteil bezig: de O 23 en O 24 
hadden zelfs nog geen proeftochten gedaan. D e  O 33 en O 23 zijn 
beide onder luitenants-ter-zee Knl~ifijj. en va?[ Erl<el langs de  mag- 
iietische mijnen vlak onder de wal de Waterweg afgekomzn. Een van 
de boten heeft daarbij een weinig de schroef beschadigd. omdat hei 
schip zo dicht op de ke.iei1 heeft gezetcn bij de pierrn. Toen er 
Duitsz jagers of bombarden1entsv!iegt~1igen boven hen kwamen, heb- 
ben ze een staaitje van durf en brutaliteit laten zien door zonder 
ooit te hebben gedoken zich te onttrekkzn aan bet bombardement. 
Deze schepen waren nog nooit onder water geweest en het werd 
natuurlijk een hevige regenbui in die boten. Een van de manschappen 
zat zelrs iliet een parapluie op. Deze boten hadden veel te weinig 
personeel. Het kernpersoneel. dat  op deze botel; aanwezig was. was 
wel het beste wat de onderzeedienst had. Cit de aard van de zaak 
werd altijd het beste bij de onderzeedienst geplaatst. D e  O 13 was de 
enige boot, die oorlogsgereed was en direct koii merdoen. Binntn 
vler dagen na aankomst in Engeland werd dit schip naar het Kanaal 
gestuurd om patrouilles uit te voeren. D e  andere botzil morsten eerst 
rllemaal aftimmeren. De grote moeilijkheid was hiervoor plaats te 
vinden en de middelen hiervoor te verkrijgen, omdat bij ons alles 
anders was dan bij de Engelsen. De O 24 is pas in September gereed 
gekomen, de andere boten iets eerder. In verband met adininistratieve 
n?aatregelen zijn we overgeplaatst naar Dunde-. Terwijl deze over- 
plaatsing geëffectueerd werd. is de O 13 op patrouille gegaan naar 
de Noordzee en daarvan nooit teruggekomen. Men is er nooit achter- 
gekomen, waaraan dit schip ten onder is gegaan. Dit w i s  voor ons 
een grote klap. Het  heeft echter niet hst minste effect gehad op het 
more-l van de rest van de itiensen. Ik zou haast zezgrn. dat  de tanden 
nog wat meer o p  elkaar ivercien gezet en er werd nog harder aan- 
gepakt oin de boten nog sneller in de vaart te krijgen, Over de wijze. 
waarop de Nederlanders hlin best hebben gedaan om de  schepen 
gereed te krijgen, heb ik niets anders dan lof. WP werden echter ont- 
zettend geremd door biireaurratisc!ie maatregelen, die ondanks de 
benarde toestand in Engeland riag de voornaainste factorcn uit- 
inaakten bij de werksnelheid. Tot  o p  zekere hoogte werd hei de 
mensen zelfs ïiioeilijk gemaakt oin 's avonds aan de boten door te 
werken, wanneer er niet tevens Engelse arbeiders bezig waren. Er  
werd dan geen licht gegeven vanaf de wal en dergelijkc dingen meer. 
Deze boten zijn, nadat ze gereed waren, naar Noorwegen op patrouil- 
ies uitgestuurd. In November is de O 22 niet van patrouille terug- 
gekomen, eveneens op niet bekend geworden u7ijzp. We hebben wel 
begrepen, dat dit donr een vlie?aanval moet rijn gabcurd. Wij haddm 
een heel ander idee over het gebruik vat1 een o:ideïzeeboot daii de 
Engelsen, die op dit gebied zijn blijven staan bij 1918. De onderze:- 
boten zijn bij de Engelsen altijd vrij onbe3uidende eenheden geweest. 

De tactiek van de onderzeeboten is daar blijkbaar nooit tot ontwik- 
keling gekomen, terwijl wij alles o p  de  ontwikkeling van de  onder- 
z e e ~ o o t  hadder? gezet, zodat de onderzeeboot het kernpunt van onze 
vloot uitmaakt. L a ~ g d u r i g  heb ik getracht inij te verzetten tegen de 
manier van gebruik van onderzeeboten door de Engelsen. Er werd 
daar een onderze:bootspeldje op een kaart geprikt, daaromheen werd 
een kringetje getrokken en dan werd er gezegd: G a  daar maar hean 
en blijf in de buurt wat varen en wacht maar totdat er iets komt. 
Ik vond dit bepaaid misbruik maken van de onderzeeboot. 

68723. De Voorzitter: Wat betekende het aantal Nederlandse 
onderzeeboten in het kader van het geheel? 

A. In  het begin van de oorlog was dat  niet onbelangrijk. Onze 
boten waren bovendien nieuw en hadden weinig reparatie nodig en 
konden dus geregeld op patrouille gaan, in tegenstelling tot de 
andere boten, die geregeld in reparatie moesten. 

68723 De Voorzitter: We kunnen dus wel zeggen, dat  Neder- 
land eeil belangr~jke bijdrage heeft gelekerd voor de oorlogvoering? 

A. Ik heb herhaaldelijk brieven ontvangen van collega's van 
andere onderzeediensten, waarin ze er steeds op terugkwamen, dat 
de Nederlanders zo'n mooie bijdrage leverden aan onderzeeboten. 

68725. De Voorzitter: Hoe lagen precies de bevelsverhoudii~gen? 

A. Ik was belast met de zorg voor het materieel, met behulp 
van dz Engelse instanties, en met de zorg voor het personeel, wadr- 
voor ik alleen stond De orders voor patrouilles werden door het 
hooidbwartier gegeven, door de vice-admiral submarines in Lo~lden,  
en die orders had ik eenvoudig o p  te volgen. Ik heb enige malen 
getracht bij besprekingen enige invloed uit te oefenen oin onderzee- 
bolen op andere manier te  gebruiken en speciaal gebru~k  te maken 
van de mooie outillage, die onze boten hadden. Onze boten waren 
verieweg de mooiste, die o p  dat  moment in Engeland aanwezig 
waren D e  Engelscr, zullen meestal niet zo gauw hun eigen Navy 
afkanimen, maar een technicus van de Engelse onderzeedienst ver- 
telde me onder een borrel, dat onze onderzeeboten verre aan de top 
stonden Later hebben de Amerikanen ons dat ook verteld Ze heb- 
ben v-el gekopieerd van onze boten voor hun uitstekende boten, die 
r e  later in groter model naar Japan hebben gestuurd. 

65776. De Voorzitter: Hoe stond het met de  rangverschillen tus- 
sen een cominandant van een Nederlandse onderzeedienst en de 
Engelse hoofdofficieren met dezelfde functie? 

A. Dat  was een van de punten, die al dadelijk naar voren kwa- 
men. In 1940 was ik 46 jaar en had de rang van overste. Mijn 
Engelse collega was pas bevorderd tot captain van de  submarines 
flotielje en was 39 jaar. Aanvankelijk behandelde deze captain mij als 
overste. Hij liet me naar hem toekomen en ik moest ook weleens 
wachten. Ik  heb daarover met admiraal F~irstner gesproken, die dat  
bezwaar inzag en mij de tijdelijke rang gaf van kolonel. We warer, 
toen dus gelijk. Ik stond ook niet onder hem, want de bevelen 
kwamen af van de Engelse admiraliteit. Wij waren coöperative cap- 
tains van twee squadrons. 

68527. D e  Voorzitter: D e  Nederlandse onderzeeboten werden 
dus bij de Britse flotieljes ingedeeld? 

A. Ja. D e  O 13 is verloren gegaan; de  O 9 en O 10 wareii, 
volgens de  Engelsen althans, niet meer brilikbaar voor de  moderne 
oorlogvoering en konden toen een uitstekende taak verrichten door 
als haas te fungeren voor de asdic. Daarvoor waren onderzeeboten 
nodig. Zodoende konden ze dan een Engelse onderzeeboot vrij- 
houclen. Deze twee boten zijn naar de westkust van Engeland gediri- 
geerd en hebben dus uiteraard operatief gestaan onder de captain, 
die daar was belast inet de onderzeedienst. Z o  nu en dan ging ik 
daar op bezoek voor personele en materiële zaken. Daarria is de 
onderzeedienst gesplitst. D e  4 grote boten zijn ingedeeld bij een es- 
kader in Gibraltar, overigens zeer naar de zin van de officierer:, 
want daar was veel meer kans, dat ze zich konden onderscheiden. 
Ze hebben dan  ook geen moment verzaakt. Nauwelijks waren ze 
daar of ze behaalden successen, wat hi.n op de  Noorse kust nooit 
was gelukt. 

68728. De Voorzitter: U had dus niets te maken niet de onderzee- 
boten in het Verre Oosten? Was er nog een onderzeeboot in de West? 

A. Ja. er waren twee onderzeeboten in de West: de O 14 en 
O 15 hadden oorspronkelijk onder inijn bevel in Nlecwe3iep ge- 



staan. Ik heb getracht deze boten aan te trekken, omdat ik er wel 
iets in zag, hoewel deze boten niet meer modern waren. D e  O 14 
is vrij snel gekoineil. D e  O l5  moest eerst worden gerepareerd. 

68729. D e  Voorzitter: Was het verantwoord om deze onderzee- 
boten aan de dienst in de West te onttrekken? 

A. Zeker. In de West gebeurde er niets. Toen ik daar kwam in 
1341, stonden mijn ogen o p  lucifertjes, want het was er volkoinei, 
rustig. 

68730. D e  Voorzitter: Waren daar ook geen aanvallen te ver- 
wachten? 

4. Langzamerhand hebben de Duitsers zich voorbereid op de 
lailge-afstdnddanvallen. Wij verwachtte11 ze echter nog iliet. Ik kon 
wel o p  mijn vingers narekenen, dat, ro!ang de Duitsers niet over 
een zeer gioot aantal onderzeeboten beschikten, zij daar zeker niet 
zouden beginnen, zolang Amerika met zijn Amerikaanse schepen 
neutraal was en LI] die moesten ontzien. Niets is moeilijker voor een 
onderzeeboot oin onderscheld te maken t~issen neutraal en vijand 
Een onderzeeboot kan eigenlyk dllecn maar goed ueikeri, warinrer 
alles wat vaart, vijand is Anders ontstaaii er dltijd moeiliji<heden. 
De Duitsers wilden zich geen moeilijkheden met de  Amerlkaner 
op de hals halen. Ze hebben ook een geweldige zone van de Oceaan 
ontzie11 tot bijna het laatste inoment, behalve dan enkele vergissin$e? 
op een Amerikaanse jager in de  buurt van IJsland. D e  Duitsers 
hebben dit erg betreurd. Een onderzeeboot, die in die dagen van 
Frankrijk uit naar de Caraibische Zee meid gestuurd, moest circa 
diie weken onderfieg zijn, kon dan v a a r  net twee wehen ageren ea 
had ddn minstens drie weken nodig o m  thuis te komen. Zo'n boot 
was dan  bijna twee maanden weggeweest en had dan zeker één ot 
anderhalve inaand onderhoud nodig. Oin een boot ongeveer 14 
dagen in de Caraibische Zee te laten ageren moest men die boot 
aus ongeveer 5 maanden kwijt zijn. D a t  was gein veihouding. Dat  
had Donitc er nooit voor over Hij heeft er toen iets o p  gevonden, 
de z.g. ,,melkkoeien", grote onderzeeboten, die speciaal rijn gebouwd 
voor het aan boord houden van ecn geweldige hoeveelheid brand- 
stof en torpedo's. Deze boten konden tot dicht bij de eilanden op- 
dringen en konden ddn torpedo's ei? brandstof overgevsn aan d s  
onderzeeboten, die 111 de Caraibische Zee dgerrden, en gingen dal? 
weer terug S o a  de Amerikanen de schcepvaart wat geoidend had 
den en in  koavooien hadden verzameld, werd het voor ite D~i ' tse  
onderzeeboten ei1 vliegtuigen. die daar geregeld kiriistin, n~oe!Iij!iei 
successen te behalzn. Zij zijn toen nog maar sporadisch in de Carai- 
bische Zee geweeht. D e  afstand was voor het soort botsn, dat  de 
Duitsers bouwden, veel te groot. D e  boten moesten worden ge- 
bouwd, zoals de Amerikanen het deden \oor  Japan. Zonder enig 
bezwaar konden deze boten 5 ii 6 inaanden wegblijven. 

68731. De Voorzitter: Ik heb de indruk, dat u niet erg tevreden 
was over de wijze, waarop de Engelsen de  Nederlandse onderzee- 
boten hebben gebruikt. 

A. Daarover was ik weinig tevreden. Ik heb op papier uitge- 
breide voorstellen gedaan, hoe onze onderzeebot.cn volgens mij het 
beste ltonden worden gebruikt. Ze zijn echter op mijn suggesties niet 
geheel ingegaan. Ik had namelijk voorgesteld om de boten met een 
radio op de  periscoop te dirigeren, wat bovendien het voordeel had. 
dat  door een klokwerk, dat er bij was, de gebruikte radiogolf auto- 
matisch voor alle boten gelijk kon worden gewijzigd. Onze nieuwe 
boten waren hiermede uitgerust, terwijl de Engelse boten het nog 
niet hadden. Met alleen de periscoop boven water konden de boten 
een uitstekende radiocommunicatie onderhouden, ook met het moe- 
derschip, dat op een paar duizend mijl afstand ergens aan de klist 
lag. Met kortegolfwalpeilers kon worden nagegaan, waar zich iets 
bevond. Tegen de tijd, dat  het ingespeeld raakte, was het de  golf 
kwijt. D e  golf was dan overgegaan o p  e;n ander nummer. Misschien 
zou men o p  die golf loch ecri tijd blijven doorluisteren, maar men 
zou dan toch niets meer horen, omdat die golf voorlopig niet meer 
terugkwam. Mijn indruk en die van andere officieren was, dat wij 
dat  veilig konden doen zonder dat  het door de Duitsers werd achter- 
haald. Een van d e  ideeën was ook de  aanmarsstraten, die wij 
van de Duitse onderzeeboten wisten. Die straten waren 100 mijl 
breed. Wij wisten, dat de onderzeeboten van Duitsland uit langs een 
bepaalde route werden weggestuurd. D e  terugkomende boten lieten 
de Duitsers langs een andere route gaan. Duitse onderzeeboten mo- 
gen elkaar nooit tegenkomen, anders ZOLI de een de ander in de  
grond schieten, omdat tijdige herkenning bijna uitgesloten is. Men 

moet er o p  voorbereid rljn iemand tegsn te komen, omdat mei: 
schiet, wanneer men iet:, tegenkomt, men wacht nooit. Dit geldt voor- 
nameiijk voor boveiiw~reivaait de-, ndchts. Onre opzet was om met 
onze drie boten, die waren overgebleven, een soort veegmanoeuvre te 
houden tegen de Duitse oildeize;boten, overdag eii o,ider ~ d t e r .  
Dddrvooi haddzn onze boten uitstebeade geiuisyeiiers van Duitse 
herkomst, dre de Engelsen ilret hadden. O p  afstand van 10 X 15 inijl 
konden onze boten heel goede peilrngzn van ~c l ï ioefger~ i~zca  krijgen. 
Wanneei er eeiz onder~eeboot  wds ontdei,t, zou de oritdehhende 
onderzeeooot rechtstieehs aainallen, of, indien dit niet inogelijk was, 
ZOLI liij het doorgeven aan een stadrtooot, die e i n  inijl o i  60 dchter- 
~ a n  werd gehouden. hfcn kreeg dan de vorm van een T .  Over de  
radio werd deze dan gedirigeerd tot vldk voor de  vqand H IJ zou 
dan tijdig op 'svqands koers onder water gaan. zodat de niets vei- 
moedende Duitser goede hdns had te worden getorpedeerd. Dit u a s  
toch allemaal betel dan hei prikken vdn een speldje op de kadrt en 
inaar afwachten 

hS732. De Voorrittcs: i! beschouwde d ~ i s  de plaatsen, diw onze 
bottn werden adngewezeri, meer als schildwachtposten? 

A. Ja, ik vond die methode bilitengewoon ongelukkig. D e  be- 
roemde Sir Mnc,Hnrton hield echter absoluut vast aan deze methode. 
FIij was iii de vorige ooriog oi7ile:-zeebootofficier en heeft zeer grote 
successen behäaid. Hij is de belietide mnn, die met zijn onderzeeboot 
iii de lhavan van *lelgo!?_nd is 2vkrop::n er! &.ar 34 uili heeii ge- 
\n~ri;t, totdat liij eii-idî!ijli iets kreeg. In Engeland had deze man ecn 
ci!nrnre roei?:. Wat lrij zei, i:ierd geslikt. Hij was t.a.v. de oriderzee- 
bootoorlog eckter in de periode va11 1918 blijven s t a m  en daar 
eigen1:jl. niet ;-.eer uiisekoi~:en. Hij was verder een flink :idniirnal, 
iiìzai. vresrlijk con:el-\~:ieF. 13e Ei.gc!se botzii hebben hen1 nooit ;iail- 
leiding gegeven mocierr,e: ie dcnkeri. D e  Erigelse onderzeeimtcn 
\&*aren ontzettend achterlijk in haar constructie. 

68-33. De Voorzitter: \Va5 er maar weinig scheepvaart in dr: ge- 
bieden, waar onze schepen opereerde:~? 

A. De O 24 is eenmaal 's nachts een Ukkits ti-oepenschip Tegen- 
gchomcn. Dit schip ping v!i& laiig5 de O 23 heen; he; voer echter hccl 
si:e! en het werd wei  tc laz: opgemerkt. De O 24 moest oppassen niet 
te woidcn ove:-varen. Van tcirpec!eicn w25 echter peen sprake. hlen 
t;?r>ci &in tod1 priiiw op een alstnnd van oiigeveer 400 inetei zijn. 132 
O 23 is een verlicht schip tecengekomeri, dat later bleek een Zweeds 
1inzpli:t iiscblp Ie zijn. !;CT: hati verzuimd dit aiin onderzeeboteri ter 
~ I a a t s e  door te gevcii. dat het zou passeren. Aan 'S comniandants zelf- 
beheersing is te  danken. d*;t het toen niet werd getorpedeerd, daar het 
e\rciigce:i eei? vaistr.ikschip viiii c e  D ~ i t s e i s  kon zijn geweest, en in tie 
aciers stond. dat alles boven watei als vijlnd nioest \vordeiì be- 
schoiiwd 

68734 D e  \'oorziticr: Be~o:lden onze ondeizeeboten zich In ge- 
xri-il !,jhe gebieden) 

A.  Ja, :ll!e nade!c:i '&?.iei1 i?p onze kant. O p  de Noorse kust was 
bet r~iijiiengevaar zeer gcring. D e  gehele dag door moest inen daar 
v m r  I3~1itse vliegtuigen opn.isicn. Altijd bleef natri~irlijk t2i>01c de Kans, 
dat de Duitse oriderzeebot-ii ons eerder zouderi zlen dan  wij haar. 

08735. De Voorzitter: Dit .gold waarschijnlijk niet speciaal voor de 
Nrderlar?dse onderzceDoten'? 

4. Neen. ook voor de E-gcke D e  Nederlandse onderzeebotcri 
konjen , beter" worueii gebruikt. D e  Engelse boten niet. 

i>Yi?o. D e  %-oorzitles: OeCenLc de ton1nho:id hierop ook invloed 
ult. 

h, 0 21 tot e11 met O 23 waren grote boten. Ze hadden betrek- 
kelijk hoge opboriw. Ze waren vrij ongeschikt voor het bewakings- 
syteem, waarbij ze 's inachts boven water moesten blijven. Ze waren 
daar eigeniijh niet op ingericht. z e  waren er op ingericht niet meer 
boven water te koriisn dan strikt noodzakclijk. D e  commlndïnlen 
kci:ben het d a n  ook 1i.ec:dere malcn gedasn, omdat ze in een r e g n -  
i,:icIit toch niets zagen. Zc giigcrr d m  ook 's nachts weer onder wdter 
er, luic,terde;; op I:im gci~iisinsr:.~!rr.iriten, die alleen maar goed wsrksn 
bij onderwaler varcn en a8nnneer alles in de boot stil is. Ze hzbben 
toen weieens succes gehad, dat ze iets in de verte hoorden. Ze hebben 
echter nooit iets k~:iinen doen. 

68737. D e  VoorzEller: Z? hcbben dus geen schevcn getorpedeerd? 

A. Neen, wel torpedo's afgeschoten. 



58736. D e  Voowitter: Acht LI het onverri.ntw~ord, dat ze zo 
werdcn gebruikt? 

A. De Engelse cndeiiecboten werdcil ook o p  die manier gebpuikt. 
Ik zat er betrekke1:jk kort en tce;: a! 1i:neilijk hoog vin de torei-I 
blazen. Achter- elkaar zijn toen verloreil eec Yooise oiicierzeii:oot, een 
Engei.ie onderreebo:;t ei: ;l? 8 73, :alieri?ari: in iie;ze'ide gebied. Ik heb 
t o ~ n  voos elkaar geitregx, dat daarl-iern gein onderrerboten werden 
gesti!urd. Dat  gebied is toen ver1a:;n. (Dat was zriid van Noorse 
zuidwest-punt). 

68739. D e  Vnorzitters Die flotielje bestond diis uit onderzeehoten 
vsn vei schil!encie hncieni? 

A. Ja, het is ook aldoor zo gebievzn. Op een gegeven m o n i e ~ ~ t  is 
er een grootse actie op touw gezet. Twee kruisers waren toen naar 
een Franse haven (Brest) gegaan. 

b8740. D e  hee; 1 ens: Zijli dat de schcpcn geweest. d:e kans liebbcn 
gezien om onder de wal door naar het n o o r d ~ n  te trekkzii? 

;i. Ja. Ze zijn dazr terechtgekoiiîen er-: inen was bang, dat ze weer 
een raid zouden ondernemen naai  de konvoniroiites in de Atlantische 
Oceaiiii. li; ver!el LI dit om de ltinZ,:rlijke o1:vatting over het gebiliik 
van de onr'ierzeei~otci-i te illiistreiin. .4!le onderzeeboten in havens, in 
reparatie of waar dan ook, zij11 ter~iggetrok1;en en met het bekrndc 
speldje uitgelegd van Kaap Finisterre tot Engeland. nîet tuss-nruimtcn 
\ a n  een inijl of vijllig. Eigenlijk waren deze ruin?ten te groot, zodat 
alles er tussei~door kon passeren. Het was een kwestie van zeer 
eenvoudige berekening. D e  kans bleef natuurlijk bvel altijd, 
tiat zo'n I~I.L:~SFI- inderdaad c!oor e-n onderzeeboot wordt geziell. 
Daarbij ko.nt nog de kleine kans, dat mcn tijd krijgt zich zelf in een 
aanvalspositie te brangen. Naar  mijn berekening bleef ongeveer 3 ?ct. 
kans over. Hiervoor legde incn ongeveer 25 onderzeiboten uit, die :lan 
ecn zeer groot risico wei-dzn biootgesteld. W m t  ~\-anrii-er de D~ii:sei-s 
hiervan door vlicgverkcnningen op cle hoogte v+Jien gekomen. was 
het voor de D~iitiei-s e2n schat van ein hans gelleest oir. langs deze 
linie ezn stel onderze-botcn (cltge:~:sf n7et deielfde rnoole Duitse 
ger~iisapparati!~!r) te st~iren, zodat re  etn voor een onre oriucrzce 
boten hadden kunnen opruimen. 

68741. D e  heer Fens: Hadden de ondcrreel oten, d,e toen werden 
u~tgelegd, onderling geen verbinding? Lagen zc daar volko nen zelf- 
standig? 

A. Oi.der!ing met, zc Iiac'Den \+&I ver'sinciiii~ inet de wal Een 
cnc:erzt~et.oot inoci t  in principe nooit seinen D e  Engelsen hadclcl? di: 
wisselende golflengte niet De Engelse boten moesten ook boven 
komen om te kunnen seinen Zolang r e  bo\eq walen, zouden ze z ~ c h  
blootstellen aan de Diiitse vliegtuigen, aie o p  die afstand zate71 
Wannee*. deze Duitse kruisers zoudeii uitiupen, zouden ze vooraf 
een bescherinende voorverkeilning leggen, ciie vrij intensief zo11 zijn 
geweest. 

68742. D c  Voorzitter: Welke bemoeienis heeft u gehad met de 
Nederlandse moederschepen? 

A. Van het begin af heb ik er o p  gewezen, dat het Nederlandse 
aandeel in de oorlog niet beter kon worden gediend dan door een 
conceiltratie van de Nederlandse onderzeedienst. Ik verwachtte daar- 
van niet alleen, dat  de zoeklichten betei- op de Kederlandse onderzee- 
dienst zouden worden gericht, maar ik verwachtte een v e l  grotere 
efficiency door beter materieeloilderhod, betere voorzieningen voor 
het personeel en een moderner leiding. Mijn streven is geweest een 
Nederlands moederschip te krijgen en alles. wat Nederlandse onder- 
zeedienst was, daarop te coiicentreren. Het  tweede punt was, dat ik 
de admiraal had aanbevolen het Etironese terrein te verlaten en tijdig 
in de Oost te trachten te concentreren toen Japan dreigend werd. Ik 
heb toen de ,.Coloinbia" beschikbaar gekregen, Zeer tot mijn teleur- 
stelling zijn de plannen o m  dat schip in orde te inaken in I-ianden 
van de Engelsen gegeven, die het toen weer veel te mooi wilden 
maken. Ze hebben dat schip, dat  ilooit een behoorlijk oorlogsschip 
kon worden, negen maanden lang verbociwd, terwijl met een ver- 
bouwing van drie maanden de nodige resultaten zouden zijn bereikt. 
Ik had eizenlijk een beetje overdreven geschreven, dat dit schip bij 
de eerste stoot zou zinken en bij de eerste bom in brand zou vliegen. 
Het schip moest toch altijd o p  een veilige plaats worden gehouden. 
Als moederschip, hotelschip, reparatieschip was het ideaal. Vóiirdat 
dit schip was afgebouwd, ben ik afgelost en heb geruild met mijn 
collega, die op de ,,Van Kiilsbergen" was. 

68743. De Voorzitter: Was daar een bepaalde reden voor? 

A. Ik ben op de meest e-rvolle wijze afgelost, maar ik heb wel 
het gevoel gehad, 9at men mij toc!~ 1angzan:erhand een F ~ e t j e  lastig 
begon te vinden. en men voitd h e i  daarom v e l  prettig, wanneer' ik 
e-n beetje verder weg zat. 

38743. D e  Voorzitter: Wie verstaat u onder ,,inen"? 

A. D e  adrniiaal en vooral zijn chef stal. de heer Terinijteietz. 

68745. De Voorzitter: W'is het toen niet de heer Boreel? 

A. Met de heer Boreel heb ik op de ineest uitstekende wijze 
sainengewerkt. 

6 8 7 4 .  D e  heer Korthals: Uit uw verhanl bcgrijp ik tot dusverre, 
dat uw lastigheid ineer tegen de Engelsen was gericht. 

A. Daar  moest de adiniraal in ineegaail. U:t de aard van a e  
zaak deed ik niets zonder de admiraal vooraf op de hoogte te stellen. 

68747. D e  heer Korthals: Dedzn zich daarbij vaak moeilijkheden 
voor? 

A. E r  hebben zich n~oeiiijkheden voorgedaan toen rk mij verzette 
tegen het weghalen van O 21 tot en met O 24 naar Gibraltar. vóór- 
dat de .,Colombiaw klaai was Ik wist zeker, dat  deze boten voor 
die taak prima geschikt maren. Ik voelde er echter niet voor deze 
boren te gaan oplossen in een of ander esq~iadrilletje of squadron 
midden lussen Engelse boten in de Mïcidellal:C;se Zee. Het  was hler 
e-n kwestie van een paar maanden Ik heb altild getiacht Nederlandse 
en Engelse schepen zoveel mogelijk gescheiden te houden. 

68748. D e  Voorzitter: U had dus liever een aparte Nederlandse 
groep gehad? 

A. Toen 
bijna gelukt. 
,,Co!ombia" 

de  Engelsen in het begin erg omhoog zaten, is het mij 
Mij is toen gevraagd onniiddellijk te vertrekken met de 

naar New Foundland. Ze wilden toen de onderzeesoteii 
ge'oiiiiken a!s convoqeurs. o111 i i i  clie grdeeltzn. waar :cein7g sckepen 
waren. de ko~ivooicn te bescherm el^ teglli rniders IJuitse onderzee- 
boten waren er toen nog niet. Op  d e  .,Colombia" was toen echter 
nog niets in orde gemaakt E r  stond nog g e x  kanonnetje o p  Ik heb 
me1 een paitq banken kunnen krijgen, werhtuigen, die wij hebben 
overgenoinen van de Finnsen Ik had deze met iniln eigen mensen 
aan boord bunnen nionteien 

68749. D e  hees Korthals: E r  kunnen versch~llcnde redencri zijn 
geweest, viaarom de adinirasl het niet met u eens was. Ilc denk hier 
b v. aan een zahclijke reden. verschil van inzicht. Ook kan hij liever 
niet met de Engelscn in onmin zijn geraakt. 

A. Dat  laatste is inderdaad een feit geweest. 

68750. D e  heer Korthals: E r  was dus gecn verschi! van inzicht? 

4. Neen, hij was de moderner inzichten geheel toegedaan. Hij 
zag natuurli~k ook de moeilykhedsn, waarvoor de Engelsen stonden 
Over het algemern voelde de admiraal voor hetzelfde plan met de 
,.Colombia" als ik, ook voor de doelstelln~g om inet de ,.Coloinbian 
te geraken tot e x  Nederlandse eenheid. 

68751. D e  heer Kortlials: Ter wille van de vriendschappelijke 
verhouding met de Engelsen ging dit plan dus niet door? 

A. Hij wilde toen niet zijn voet dwais zetten. Tk heb altild begre- 
pen, dat de Engelsen de schepen zoveel mogelijk wilden verdelen, 
een hier, twee daar, drie daar. 

68752. De Voorzitter: Wanneer is de heer Tcri?iijtelen chef staf 
geworden? E n  op welke datuin is u overgegaan'? 

A. In  Plpril of hlei is de heer Terillijfclei? chef staf geworden. 
Half Augustus ben ik o p  de ,,Van Kinsberpen" gekoxen. Bsgiii 
A~igustus heb ik mijn cominando aan de heer Hoeke overgegeven. 

68753. D e  Voorziiter: U is in ieder geval commandant van dc 
onderzeedienst geweest ten tijde van het vervullen van de functie 
van chef staf door de heer Terinijtelen? 

A. Ja, het laatste gedeelte. 



68754. D e  Voorzitter: U zei zoëven, dat  het vooral de  chef staf 68765. D r  Voorzitter: De , van Kinsbergen" is du i  op EngeIs ver- 
was, die heeft bewerkstelligd, dat  u is overgeplaatst. zoek naar Curacao gegaan? 

A. D a t  is een vermoeden; het is nooit tegen mij gezegd. Plotse- 
ling. toen ik met de , ,Colom~ia-zaak" bez:g was, kwam voor mij de  
onbegrijpelijke order. dat ik deze zaak, waar zo ontzettend veel aan 
kústzat, moest overdragen. 

I 

68755. D e  Voorzitter: Is u hiervoor een reden opgegevrn? 

A. Neen. Ik moest maar eens naar de Oost, werd er gezegd. De 
,,Van Kinsbergen" zou naar Oost-Indië gaan. Hoewel de admiraal 
daar nog niets in wilde zeggen, zou ik daar wel commandant van de 
onderzeedienst zijn geworden. D e  commandant in de  Oost inoest 
worden afgelost. 

68750. D e  Voorzitter: Wie was daar toen commandant? 

A. D e  heer Pitlo. 

68757. De Voorzitter: Dat zou dan eigenlijk een voortzetting zijn 
geweest van uw oude functie? 

A. In Oost-Indië was nog vrede: het zou dus een normale plaatsing 
geweest zijn. daar ik mijn gehele leven ongeveer bij de onderzeedienst 
had gediend. 

68758. D e  Voorzitter: Zijn dat vermoedens, of heeft u ineer nauw- 
keurige wetenschap over de reden, waarom u werd overgeplaatst? 

A. Later heb ik eigenlijk steeds moeilijkheden met de chef staf 
gehad, de heer Ternzijtelclz. 

68759. D e  Voorzitter: Waren die moeilijkheden van zakelijke of 
van persoonlijke aard? 

A. Van zakelijke aard. Persoonlijk werd het er echter niet beter 
OP. 

68760. De Voorzitter: Waar bestonden die mciiicgsverschillen dan 

A. J a  D e  Gouve~aeurs  van Suriiiame er. Curaqao heuben er ook 
achterheen gezeten. Ze moesten daar ex1 schip h e h e n  al, de ,,va11 
Kinsbeigen". Naar  mijn gevoel l ias  het o p  dat iIion~ent viat oter-  
areven. E r  inoest da:ir ~rideidaad iets aaixvezlg zijii, want er was wei  
e-n kans, dal een Duitse raider dadi in de Cdrdibisch~ Zee zou 
konien en eens ru-;!g op cJe raffiriaderijen vali Curacdo zou gaan 
scheten. Amerika, met 7ijn uitgebie1c;e v1:egtuigverkcnning 111 de 
Caribhean, was nog n:et in de oorlog. Er  was ge-r evkele Oetrouwbnie 
silellope~ide ]cruiser. Noclitans zou, wannerr s a t  scfhip baar plotseling 
zo11 verschijnen en z:ch *eer terugtiekken, er minstens een vloot VL*I 

100 schepen nodig zijli. of e-n goele  vliegverkenning, om c-a retelijke 
kzns te hebben, dar cle raider d i n  nog kon worden ter~igg-vonden. 

68766. D e  Voorzitter: Onder wiens bevel stond LI? 

A. Onder bevel van de admiraal Bermudas. Ik kwam daar 011- 

geveer nalf September aan. Ik heb mij tocn gemeld. Op verzoek van 
onze admiraal werd ik naar Surinan~e ges:u~ird en daarna naar 
Ciirai;ao, waar mijn scliip e27 klein oilderho~id inosst oildergaail o!n 
volgens opdracht te gaan pnirouillere:~ in de Atlantische Oceaan, te 
zarnen met Britse hulpkruiier. Wanneer men naar tie oceaan wordt 
gestuurd cn men krijgt een vierkart, waarvan iilen nug niet een tiende 
kan bewerken, schat ik die kans niet groter cian 1 yo. Wanneer ineii 
dat vierkant op de kaxrt van de oceaan bekijkt, is dat nog maar eei, 
heel, heel klein plekje, waar men riloet gaan kruis,rn ei1 waar inrn 
misschien nooit een Duitse raider kan tegenkomen. l) 

68767. Dc Voorzitter: Kwam i i  onder ander bevel torn Arn,:rika 
in oorlog kwam? 

A. Ik kwam toen onmiddellijk onder Amerikaans bevel. Admiraal 
Hoover stond toen boven mij. Hij zat toen al o p  San Juan. 

6876s. D e  Voorzitter: Had u ook iets te makcn met de Goliver- 
neurs van Suriname en C u r a p o ?  

A. Neen, die hadden helemaal geen bevelsbevoegdheid over Hr. 
Ms. .,van Kinsbergen". 

uit. 
68769 D e  Voorzitter: Operationeel stond u dus onder die Ameri- 

A. Gdn~iraal í'ernirltelen, die wij vroeger altijd als een reuze mat, kaanse functionaris en administra"ief onder de hlinister van Ooilog? 
hadden beichouwd, viel ons af Wij hebb-n dit wele-ns laten merken 
H11 deed eigenlilk niets meer. Hrj probeerde ook niet tot kracht~ger A. Ja. 
maatregelei te komen. Toen ik in 1943 terugkwam in Engeland, had 
ik de  overuiging. dat wil veel meer moesten doen; moesten meer 68770 D e  heer ??cais: Wanneer LI rret rrw schip Curacao brnncn- 
boorOere1d1~g-n treffen. De verliezen, die wil hadden gel-den, wprsn kwam, had de  Go~lverlle?lr toch eigen1i:k het recht om te zeggen, ,fat 
van die aard. dat  wil nog inaar heel weinig betekenden. Daarom het zijn schip was? Hij was toch opperbevelhebber dei Land- en Zee- . - 
moester? wii al onze krachten inspannen om Öns voor ie bereiden »p "acht? 
herovering ban de eilanden in d e o o s t .  Ik heb daarover lezingen 
houden en ik heb er met admiraal Terrnijrelerl over gesproken. Ik kon A. Neen. Voor zover mij is medegedeeld, heeft hij d i i  functie 

hem echter niet meekrijgen. vrijwillig neergelegd. Hij had wel iets te zeggen over de locale land- en 
zeemacht. 

68761. D e  Voorzitter: D e  heer Termiltelen heeft toch wel plannen 68771. D e  heer Fens: Als u daar onder Nederlandse vlag binnen- 
gemaakt? kwam, was u in zijn gebied. Had hij dan  helemaal geen ~ e g g e ~ q c h a p  

A, Wij hebben er nooit iets van gemerkt. Die plannen hadden 
waarschijnlijk betrekking o p  Rotterdam, Ains te rd~m en Mi!itair 
Gezag. Dat  was wel een beetje nodig, maar toch niet erg belangrijlc. 

66762. D e  Voorzitter: D e  heer Terf71ijt~~eti heeft einde 1942 al erri 
memorandum geschreven 

A. Ik heb er nooit iets van gezien of gehoord. Hij herft daarover 
cok nooit met mij gesproken. 

68763. D e  Voorzitter: Wat heeft dz ,,van Kinsbergen" in West- 
lndie gedaan? 

A. Op speciaal verzoek van de C.i.C. Bermuda is de ,,van Kins- 
bergcn" naar Curaqao gestutird, omdat deze admiraal zo sukkelde met 
zijn twee Engelse kruisers. Ze waren dan ook van 1914 of 19 16. H i j  
had bovendien nog twee hulpkruisers, die dikwijls in  puin lagen. 

over u ?  

A. Neen. Voorbeeld: Van mijn collega, var! Aslieck, die daar vuli 
defl BotlLer heeft afgelost, kreeg rk op ecri gegeven n ~ o n i r a t  het ,,vei- 
zoek' om de Gouverneur inecle le nemen naar Porto Rico, w39r hij 
een vliegtuig zoti krijgen naar sint M a a ~ t e r ~ .  Ei- 15 ook syrake van 
geweest, d s i  ik, toen de  Caraibicche Z e i  nog b-irekkelijk veil~g wds, 
een rondreis LOU maken mer de  Gou\erne~ir jarig> de Eilaiiden Bovsri 
de W~nu .  Ik vond het toen onve~aritwor~rde~ijk o m  het enig2 Nedei- 
ldndse oorlogsschip claaraaii bloot te stellen, omdat er gezn enkele 
beschermde baai o i  ple1,;e in de buurt wa<. We hadden clan in opei1 
ree moeten stilliggen. En het ging dan  ook niet door. 

68772. D e  Voorzitter: Uw opcfrachien kreeg u dus van de Ame- 
r iLaanse bevelhebber? 

A. Ta. Tocn de onderzeeboten plotseling ecn aanval deden op 
Ciiraçao en Aruba hectt hij alle Amerikaanse errlieden onder inij:1 
bi:vel geplaatst, omdat ik oudste was, onder de titel van Senior Ofticer 
.pp 

68764. D e  Voorzitter: Wie was die C.i.c. Bermuda? 
1) Noot  van d e  getuige, toegevoegd bij di! correctie vnn Izef stelzogrurn: De be- 

doeling was uit te doen komen, dat dit weer een zo zuinig ,,doelbewust" gebruik 
A. Sir Percy Kennedy. Later is hij Deputy 1st Sealord geworden. van vlooteei~heden was! 



Afloat. !.eter is er een Amerikaanse admiraal gekomer, die de 
operaties +aiiuit Curaqao leiddc. Ik k%am toen onde; hem ie >taail. i k  
bleef echter Senior Ofticer Ailoat. 

68773. D e  Voorzitter: H o e  groot ad§ de vloot toin? 

A. Q u ~  eenheden was bet een n:et o n ~ ~ i i d ~ g  aantal. Het bvarei1 
kleine patiouillebootjes. De grootste er bij waien type ,.Quern 'Wilhel- 
niina". Ik heb ook e in  padi grote Amerikaanse jdgers geLicl, die op 
dooitoclit w,:ren en d ~ e  mrj v ~ j t  dagen heoben ge~ssrste-rd 

68774. D e  Voorzitter: Zijn er in die tijd bijzondere krijgsvrrrich- 
tingen verricht? 

A. We hebbcn steeds gezocht en gezocilt n gehoopt. We zijn inzt 
konvooien meegeweest. :k heb ecn paar kerr geluk gehad, dat een 
Duitse onderzeeboot - het is beslis? dezelfde commandant geweest, 
d ~ e  de eerste aanval heeft gedaan op Curayao en die plaatselijk blijl- 
baar erg goed bekend was - vóór de liavzn var, Curacao aankwam, 
nadat hij het konvooi van Trinidad iiazr C:iraqac al twee sche13en 
verlies had bezorgd, Dat  konvooi iiioest langs de havcn van Curaçao 
en mij werd opgedragrn. dat koiîvooi me; spoed te assis'ercn. Mijn 
schip was echter gedeeltelijk in reparatiz. Pas geri1on:eerde asdic 
aog biiitcn dienst. Ik vroeg totn aan d-, konvooiconmandant (op een 
Amerikaans schip van dezel!de groo:te), wat ik nou do'en. Ilij zei rnij 
tirn mijl vaor hem uit te varen en daar te patrouilleren op ondzrzer- 
boten. Dat  was weer ieaand,  die var? oorlogvoeriiig op ocdcrzerbotri~ 
heleniaal niets begreep. Ilí ging daar dcs voor gek voor dat konvooi 
uit varen. Nauwelijks rvas ik vijf xnijl van hem weg of hij w ~ r d  
getoipeieerd. Hij heeft to-n nog juist de wal v3n Curacao k~iniieii 
halen - t i  ik heb ecn paar drci?kelirigen van nem :iit het water gelisalri. 
Het enige, dat  ik kon doen, was die onderzerboot onder water te 
noudeii ter plaatse. Ik kreeg kleine sc!ieepjes bijgest~iurd, die ik op 
verscl~iilende plaa:s,en in de zee heb gestuurd, zodat ik hei rnaxiniuin 
v;ìn de zee dekte. D e  onderzeeboot kon :net haar gerings vaart niet 
boken wa:er konien. Dat  konvooi is intussen aan de  horizo:~ ver- 
dwenen. In  de  nacht heb ik mij er nog bijgevoegd, doch werd de 
volgriide morgen ter~ggeroepen. Met is inderdaad niet meer aangevai1,:ii. 
Dit is mijn eilig contac: van nabij met een oiiderzeeboot ge;vecct. E ~ i l  
andere keer, waarbij ik met ern konvoci naar ezn bepaald piint kwam 
- be-ioeld wordt te zegg-n: men hie!ri daarvoor steeds dez;lScie plaats 
aun; ze lieten daar altijd, heel o~~hai ldig,  ket konvooi drasien -, was 
nabij Aruba. Ik had er al verschillecc!e keren bij de adinisaal op 
Curacao op gewezen, dat dit punt moest worden gewijzigd, daar het 
natuurlijk bij de Duitsers zou doorlekken. Op een goede dag 
posteeraen ze daar blijkaaar e-n ond-rzersoot. Ik kwam tocn van 
het noorden af met mijn konvooi. 3k had îoeva!iig ern halve dag over. 
We war213 eigei;lijk verlaat cn ik iiioclit niet eerder dan Je  volgcnde 
oclitccd bij Curaqao komin. 111 verband met trage schepen kon ik niet 
een dag eerder, zoais de bedoeling was, aankomen. Ik had ern sein 
gestuurd, dat ik diis de vo'rgencie tiag zou komen. Twaalf iiur zou ik 
cioorbrengcn met een slag oni de oost en daarna o;u dc ruid. Dït 
hield in, dat ik dat pì.111: ongevezr 50 mijl verilierd. Derrlfde nadit 
krijgt d e  admiraal in Curaqao plotseling bericht, dat  er ezn vliegruig 
ixet radar was geweest: dat  iets had gepeild, dat  niet anders dan emei: 
onderzeeòeot kon zijn, iuist o p  de plaats, waar wij o p  dat tijdstip 
zouden hebben moe:eii zijn volgens de gewone route. D e  wachtdoende 
ofiieier op de  Staf zat verschrikkelijk in z'n rikketik en mecr.de, dat 
het konvooi er aan zou gaan D e  ?,clmiraal draaide zich echter maar 
weer rustig om, omdat hij juist van iii i j  bericht had gehad, dat  ik dat 
punt ruim zou vermijden. Door zuiver geluk zijn we er toen uitge- 
àraaid. Ikarc!oor heo ik eigenlijk nooit contact gehad niet de vijaiid. 
Overigens waren de niiddeIen, die wij haddiin,zoals de soort asdic,:iantal 
dieptebommen en de soort van aanvalsinethor!e, (zoals anderzijds ge-n 
ander in de Caribbean het o p  dat inoment had, als de .,van Kins- 
bergen"). nzar mijn mening toch dik en dik onvoldoende om een onder- 
zeeboot niet een behoorlijk percentage kans op ontsnapping te laten. 
Dit kon pas efficient worden, wanneer m m  getrainde groepering~n 
had, 4 of 5 bij elkaar, die zó op elkaar waren ingesteld, dat inen zonder 
seinrn cn zonder pratrn en alle-n door begrip wist wat d r  een inorst 
doen en de ander laten. Daarvan was bij de te Curaçao ingede-lde 
Amerikaanse officieren voor die kleine bootjes indertijd gern sprake. 
Het wareii alleinaal schooimeesters en dergelijken, die van Midclen 
Amerika waren gegrepen ei; een cursus van 6 k 8 weken hadden gehad 
en op e rn  bootje waren geplaatst. Ze warcri zeer enthorisiast en deden 
hur. best spoedig ,,au fait" te raken voor hun, overigens einvoudige, 
taak. l). 

1) Y o o t  van de getuige, toegevoeg(l hij de correctie van het Arenograin: Mede 
mag hieruit niets gelezen worden ten nadele van de normaal getrainde Ameri- 
kaanse marine-officieren. 

68775. D e  Voorzitter: Wie was uw opvolger? 

A. Na mij is de  herr Wzilin~~e er een korte tijd geweest, die echter 
onmiddell~jk aaarna naar de Oost werd gestuurd. Daarna kwan: de 
heer Garrw. 

68776. D e  Voorzitter: Waarom had die overplaatsing plaats? 

A. Het \+as langzaiilerhúnd de beurt voor ecn ander geworden om 
te varen. E r  w a r m  niet zoveel schepzn. Men wilde mij to.:n op het 
Departercent terug hebben voor de voorbereidingen voor Nederland. 

68777. D e  Voorzitter: Wat heeft u aan die voorbereiding gedaan'? 

A. Ik nerd  be!ast met het voorbereiden van de  marinebasis in 
î?o:terdaiii. Eerst zou het Waal'riaven worden. 

63778. D e  aarzit8er: Was dat in het kader van de  havrndistri~ten'? 

A. N e x  D e  admiraal bad in zijn hoofd, dat  de  marine m-ei in 
het har1 vdn het land inoest leven en merr de belangstelling moest 
bedben van het heJerlandse volk dan mogelijk was in Nieuwediep 
h ~ e u u e J ~ e p  kon echter nooit helemaal worden prijsgegeven, e r  walen 
daar nog be,sdalde iniiehtingen nodig. Het  begrip oorlogshavm is 
totaal g=vyi]ziga Ecn veilige oorlogshaven, waar men b?]  wijze vdn 
spreken voor de deur kan gaan oeienen met een moderne vloot, be- 
>:nat in Nederland tocli isie: Bij ezn evcntueie aanval uit het wtsten 
ZOLI deze ook niet te verdedigen zijn. Rotterdam was dus eigznl~jk 
ever, gord, wdt geograiic,che ligging oetref:, als Nieuwediep. De 
Wateineg blijit altijd moeilijk We moe,ter ons echter ook niet vooi- 
qtellsn, dat, zodls iz 1940, de vijand gelegmheid krijgt met e i n  hoop 
vliegtulgen ongestru$t bovcn Nederland te komen o m  daar een stel 
~n,~gnerische mijner1 neer te leggen D e  bedoeling was, dat  er e-n 
nlcirineJasis kwam, een materiele vrrzameiplaats niet een goede 
coneectiatie voor peisoneel, maardoor het mai~neverke%r rn de  buurt 
kan Kotterdain w2: levendiger zou worden. 

68779. D e  Voorzitter: Welke voorbereidingen heeft 11 daarvooï 
getroffen? 

A. Van Tvaaihaven zijn we overgestapt op de haven in Vlaardingrn 
naast W11:on Feij-coord (Viilcaanhaven). E r  zijn plannen gemaakt om 
deze haven tut ontwikkzling te brerigen. In November krrg.ti we 
echter be~icili, iist Oe Diiitsers alle kraqcn, die daar stond-n, in het 
v,ater haddrn lateli springen, zo nxde  de kademuren. D r  aanrrekke- 
lijkheid was +.oen elgxlijk vali die haven af. E r  waien zulke schattzn 
~ .od ig  o;n dit m7err in orde te brengen. Ik z,ag al, to-n ik daar aan het 
v>:erk was, dat  er eigc~ilijk niet veel van terecht zou komen. E r  wareii 
zoveel steinn;en tegen uitbreiding van d e  marine. Voor mijn eigrn 
gevoel vond ik het vrij onbelrtngrijk, deze gehele iiiarine-invasie van 
Rotterdam en het in handen nemen van de hlilitair-Gezagsfuncties. 
Het was op zrkere hoogte wei een goed idee, maar voor mijn gevoel 
was Indië veri belangrijker. Tot de laatste dag, dat ik in Londen was, 
Iieb ik daarop gehameïii. We rnoestzn m.i. voorbereidingen treffen om 
Nederland in Indië te laten vechten. We hadden toen wèl het idee, dat 
het in Indië nog e2n jaar langer zoii hebb'eii geduurd. We me:r.den 
ook, dat Duitsland, wanneer stad na stad zou vallen onder de bom- 
bardementen, wsleens verstand zou krijgen. 

68780. De Voorzitter: Had LI in deze periode ook rneningsver- 
schi!leri met de Chef Staf? 

A. Ik liet het niet zo erg haog bomen, maar I K  voelde wel, dat hij 
niei aan n-ij11 kant stond. 

68781. De Voorrilter: Van wie had u die opdracht dan? 

A. Van admiraal F~trrtrier. Ik had bijna altijd rechtstrreks contact 
niet de adniiraal zelr. Aleeestal onderschreef de admiraal rnijii plalïnen, 
maar na  ecige tijd kwam hij daarop terug. er waren dan  bezwaren 
gerezen, waaivan ik wel wist van welke kant ze wdren geinspirerrd. 

68782. D e  Voorzitter: Hadden deze bezwaren zakelijke onder- 
grond? 

A. Daaraan twijfelde ik juist. Men kon er moeilijk het fijne van :e 
weten komen. E r  werd praktisch nooit rechtstreeks over gesprokei?. Ik 
ben met verschillende kwesties naar de heer Terinijtelen gegaan, orn- 
dat ik ze errst met hem wi!de bespreken, voordat ik naar d e  admiraal 
ging. Hij wilde er dan niet mee te maken hebben, het was zijn zaak 
niet. Hij had het druk genoeg. Later sprak admiraal F~irslner daar- 
over toch met hem, thuis; ze hebben langdurig samengswoond. Mijn 
plannen grepen volgens de heer l'er/nijteletz altijd te ver. 



68783. D e  Voorzitter: Is u tot einde 1944 in die functie gebleven? 

A. Ik werd toen b e l a ~ t  met de regeling van het loodswezen en van 
dc scheepvaart o p  de Schelde. 

68734. D e  Voorzitter: Heeft u zelf nog iets op te meskm, waar- 
van u meent. dat  het voor de commissie van belang kan zijn het te 
k ernemen? 

A. Wat mij zell betreft. is dit onderwerp wel voldoende behandeld. 
R'"rsschien is het wc1 interessant voor u kennis te nemen van de ge- 
úachtengang, die ik heb gehad en die mij voortdurend heeft be- 
invloed. Ik heb wel een lezing bij me, die ik wil overleggen. Ik was in 
Amerika geweest eii had daar gezien, wat de Amerikanen kondrn be- 
reiken met hun opleidingsinethodes, die veel beter gesystematiseerd zijn 
c a n  rc7ij ooit hebben gehad en zelfs ook beter dan de Engelsen hebbcn 
gehad. Ik ben vrin het standpunt uitgegaan, dat wat de Amerikai~sii 
kunnen bereiken rret hiin zeker minder onderlegde jongens dan 11et 
gemiddelde van Nederland, wij in Nederland toch zeker in dezelfde 
tijd kcarren bereiken, miis we maar de midde!en krijgen. In  191.3 was 
rrljj11 overtuigi~g,  dat wij op dat  ogenblik alies van de Aineriknnrn 
geriaan konden kr i jgx ,  wanneer wij lieten merken, dat wij goed 
,,wildenM. D e  Amerikanen hebben 13 millioen militairen ingezet in 
de osrlogvorring, wsarvail groot gedeelte (ca. 50 pct.) in Amerilci 
ierbleel; en die 13 millioen vertegenwoordigen een tiende van de be- 
volking. Ik wi!de de Amerikanen duidelijk maken, dat Nederland tot 
dezelfde krachtsinsp~niiing bereid was o m  n x t  de Amerikanen 
schouder aan schouder te vechten in de Oost. D e  Amerikanen konden 
ons dan gebruiken zoals ze wilden, maar natuurlijk liefst voor Neder- 
landse belangen. E r  zoiiden dan ongeveer 450 à 500 duizend Neder- 
landers met de  Amerikanen meevechten. Ik heb hiervoor geen gehoor 
kunnen krijgen, ook niet bij de landinacht. Het getal 450 000 deed 
heil steil achteroverslaan. Ze hadden het nog nooit gezien. Ik heb toen 
op de Belgen gewezen, die het in de  oorlog hadden gepresteerd om 
600 000 man onder de wapenen te brengen. Dit was echter ook niet 
overtuigend. Men werd iamgerlagen met argilmenten als: onze griffies 
in de  geme8enten zijn in de war; ze iiuilnen a e  mensen niet oproeperi 
en dergelijke. Daartegenover kon nleri stellen. dat de Amerikanen 
helemaai geen griffies hadden en eenvoudig ,tlocal committees" in- 
stelden, die in eerste aanleg de jongens voor e;n bepaalde dienst 
selecteerden. E r  werd een kaartsysteem aangelegd met een holleïith- 
machine. In het overgrote dt:ei van de gevallen was dat ook raak. 
Dergelijke ,,comniittees" werden eenvoudig samengesteld uit bijv.: een 

dokter, een gepensionneerd hoofdonderwijzer, een juffrouw als secre- 
taresse. enz., enz. Deze mensen hebben aliemaai ontzettend ijverig 
gewerkt voor praktisch niets. Ze hebben de bevolking zover dezc 
voor dienstplicht in aani1:erking kwam, naar hun inzicht gesorteerd. 
Deze sorteringen g i ~ g e n  nasr het centrale systeem. Deze centrale 
systemeri haalden er iiil wat ze notiig hacicien. Deze menseri wi~.clcn 
opgeroepeil, geiest 211 opgeleid. Vroeger .werden, bij de onderzeedienst 
hier, cle mensen gedurende twee k drie jaar opgeleid. D e  laatste jaren 
was deze tijd wat bekort. D e  Arnirikaneii leidden voor deze dienst 
echter in zes maanden op. Na  die zes maanden gingen ze naar de 
Japanse kust, en het ging gceci, Wij moestcn dat  toch ook kunnu?. 
Van dat  principe ben ik i~itgegaan. Wij ketinzn de onderzeedienst docr 
en door. Zelf heb ik er jarei; in gezeten. Ik wist ook wei welke moei- 
lijkheden men te overwinnel! had. D e  hederlandse Regering echter 
vroeg de Amerikaanse Ke,îrii.,g sieciits 5000 mariniers o p  te  leidzri. 
Zij hebben dit gedaan. Hei  is el-!? grote tegemoe'.koming van de Ame- 
rikanen geweesi, want tvat is ezri aantal van 5000 op de 13 miliiocn: 
Daarbij ,,namn men de ellcride, die me13 zich o p  de  hals haalt, door 
ezn vreeii~de legerrnaci~t op te leiden. Torn  dan ook dezelfde vraag 
voor de tweede 5000 i11a11 lawani, en niet méér. zeiden de  Amerikanen. 
dat ze het niet meer cieddn. Wanneer we echter rnet 500 000 menszri 
waren gekomen, hadden ze naar mijn mcning gezegd: Graag! Dan  
was het voor elkzar geweest. We waren, achteraf bezien, misschien 
slechts in staat geweest om 100 of 200 duiztnd mcnsen te leveren, ge- 
let o p  de teger.slagei; bij het verloop van de oor!og en onze uitge- 
hongerde bevolking. D e  organisatie was dan  echter klaar geweest voor 
het grotere aantal en kon altijd voor minder vvorden gebruikt. Wij 
zoucien dan reeds in Aiigustus 1435 een groepering van als mariniers 
opgeleide soldaten vanuit Zeeiailci, Noordbrabant en Limburg hebben 
kunnen opbrengen naar Nederlandsch-Indië van de sterkte van 40 000 
á 50 000 man. Ik geloof, dat  dan de situatie in d r  politiek er heel 
anders zou hebben uitgezien. 

D e  Voorzitter: Ik d a ~ k  u zeer voor de veïstiekte inlichtingen en IK 

sluit het verhoor. 

C. HELLINGMAN. 

ALGERA, voorzitFer. 

KORTHALS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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Sub-Csmniissie PI. 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter en de herzn Korthals en 
Fens, leden, alsmede de heer Oos:erhuis, griffier. 

Punt van het Enqii6tebesluit: p. 

Verhoor van 

LEOPOLD GÉRAWD LOUIS VAN D E R  K U N ,  
oud 57 jaar, wonende te Voorburg, schout bij nacht b.d 

687S5. D e  Voorzitter: Ik ineen, dat ik nog enkele vragen over de 
gezagstroepen zou stellen. 

A. Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

D e  Voorzitter: U hebt er waarschijnlijk wel even over nagedacht? 

A. Ik heb heel wat terug kunnen vinden in het archief bij de 
vice-admiraal Stövc. N u  is mij gebleken, dat het iets anders is ge- 
gaan dan ik dacht. hoewel in grote trekken het door mij gezegde 
wel hetzelfde kan  blijven. 

D e  Voorzitter: Ik wii u gaarne de gelegenheid geven een expose 
te geven van wat e i  is gebeurd. 

A. Ik heb - naar ik meen - a l  gezegd, dat  ik in  de  loop van 
het jaar 1944 i n  uitvoerige correspondentie inet mijn marine-princi- 
paal, de opperbevelhebber der zeestrijdkrachten, met name over de 
mariniers, ben geweest. Ir, die correspondentie hebben enige alge- 
meenheden gestaan over de inogelijkliedcn en de tijdsbeperking, die 
zich eventueel na de bevrijding van Nederland zou voordoen. Zo heb 
ik o.a. o p  een gegeven ogenblik ook gewaarschuwd - dat  is al eind 
September 1941 geweest -, dar er mij was gezegd, dat wij bij de 
werving in Nederland zodanig inoesten voortinaken, dat tussen het 
ogenblik van de bevrijding van Nederland en de capitulatie van 
D~iitsland, onze troepen, die we geworven hadden, afgevoerd moesten 
zijn, omdat er. nadat Duitsland het had opgegeven, waarschijnlijk 
geen voldornde gelegecheid mcrr zou zijn en misschien zelfs hele- 
maal geen gelegenheid o m  ze af te voeren. Het  was eer, min of meer 
onderhandse waarschuwing. die ik had gekregen: en die later - naar 
ik ineen - wel is bevestigd door een veel latere beschikking (medio 
April 1945), die we hebbcn gekregen van de Combined Chiefs of 
Staff o p  ons officiële memorandum van 35 Januari en dat van 
15 Maart 1945, toen \?lij om toelating en vervoer van  die gezags- 
troepen hadden gevraagd. Die kwestie van eind September 1944 heb 
ik nog eens ecn keer toegelicht in een wat latere brief van 1 No- 
vember 1944 en daaruit zijn de  belangrijkste punter]: 

,,De Uilited States Navy zegt in het algemeen met groot ge- 
mak ,,neen" op ook zeer gewone e11 niet belangrijke verzoeken. 
Het maakt sterk de indruk, dat ze de zaak in de Pacific geheel 
alleen willen uitvoeren, bewust als zij zich zijn, dat zij het ook 
werkelijk kunnen en het lijkt, dat  men geen precedenten wil, 
welke geschapen zouden worden als er aan  Nederlandse verlan- 
gens gehoor werd gegeven. Een zeer belangrijke factor zal zijn, 
die van de tijd. Zouden de plannen zodanig laat worden voor- 
gebracht, dat  het i:iet zeer ï~aarschijnlijk is, dat het tot uitvoering 
komen nog mogelijk is, vóórdat d e  daadwerkelijke vijandelijk- 
heden zullen zijn opgehouden, dan zal n. van L e r d  Lease ver- 
moedelijk geen sprake meer zijn; B. de noodzaak niet worden 
ingezien en c. er geen belangstelling meer voor zijn, gesteld dat 
die er nog wel ware. Het beschikbaar stellen van vijf geschikte 
koopvaardijschepen niet bemanningen voor afvoer van personeel 
en materieel is een kwestie o p  zich zelf, daar wij over deze 
schepen niet het alleen-beschikkingsrecht hebben, en vooralsnog 
ook niet gemakkelijk zullen herkrijgen." 

Dit schreef ik dus, nog voordat er - wat ons betreft bij de  Com- 
bined Chiefs of Staff - sprake was van de gezagsbataljons. maar 
à propos van de mariniers vestigde ik de aandacht o p  een noodzaak. 
Het  was tevens een algemene waarschuwing, die e r  op wees, dat  er 
inderdaad in Nederland grote haast moest worden betracht. In  de tijd. 
dat ik waarnain voor generaal Dijxhoorn - generaal Dijxhoorn was 
naar Nederland terug - kreeg ik een brief van de B.D.Z. van 
15 Januari 1945, waarin hij schreef, dat S.H.A.E.F. een nogal zware 
eis stelt aan  de Nederlandse mankracht. Voorts deelt de  B.D.Z. in 
deze brief mede, dat er in Australië kampen beschikbaar kunnen 
wordcn gesteld, voor 15 internal security battalions, mits spoedige 
aankomst en van welke er tot April aanvankelijk tot verdere be- 
vrijding van Holland slechts 4000 zullen zijn. Verder enig air-perso- 
neel. D a n  wordt er tevens gevraagd of de  Combined Chiefs of Staff, 
aan  de S.H.A.E.F. kunnen opdragen de afvoer van die troepen te 
bespoedigen. (Dat werd toen ook doorgegeven aan  S.H.A.E.F., waar- 
o p  prompt de  vraag werd gesteld, hoeveel man het zouden zijn. Het 
bleek n a  enig heen- en weergeschrijf, dat in half Februari 1500 man 
beschikbaar zouden zijn.) 

68785. D e  Voorzitter: Civil Affairs inbegrepen? 

A. Hier was nog geen sprake van Civil Affairs, hier is alleen 
sprake van 4000 man en enig air-personeel. Ook wordt niet gesproken 
over de mariniers. ,,Security troepen" was toen wat nieuws. Het  waren 
troepen, die voor Indik waren bestemd, en dat  was helemaal afge- 
scheiden van het z.g. legerkorm. 

68787. D e  heer Fens: Dit  waren dus gezagsbataljons? 

A. Ja. 

68788. D e  Voorzitter: Heeft u van tevoren nooit bericht over die 
gezagsbataljons gehad? 

A. Neen, daar had ik nooit over gehoord. 

68789. D e  heer Fens: Ik zou willen vragen, toen LI in Washington 
was, werden de zaken dan nooit door u samen besproken, tussen 
generaal Dijxhoorn en u samen? 

A. Als generaal Dijxhoorn er was wel. Generaal Dijxhoorn was 
toen naar Europa. 

68790. D e  heer Fens: Werden de  werkzaamheden er gescheiden 
gehoudeii? Sehandelde LI speciaal de zeemachtzaken? 

A. Ik heb natuurlijk de werkzaamheden van mijn voorganger 
overgenomen, maar de z.g. legerkorpsaangelegenheid is min of meer 
door generaal Dijxhoorn alleen en zelf in  Europa in orde gemaakt. 
Toen mijn voorganger zich daar toentertijd in Washington nog mee 
bemoeide, is er een bericht uit Londen gekomen, dat dat niet nodig 
was, aangezien generaal Dijxhoonz dat  verder alleen zou afhandelen. 
E r  was door hem met de  Minister-President in die zin over ge- 
sproken, heb ik later gehoord. 

68791. D e  Voorzitter: Het is misschien wel goed o m  even vast 
te stellen, dat  u enige ogenblikkcn geledzn hebt verklaard, dat u van 
tevoren noolt van die gezagsbataljons had gehoord, en daarop wijst 
een brief, die u l 8  Januari 1939 hebt geschreven. Deze brief is gericht 
aan  de Minister-President, de Minister van Koloniën, de  heer van 
Mook. E r  staat o.a. ook dit zinsdeel in: 

,,Evenwel herhaal nogmaals, dat  de Combined Chiefs of Staff 
nooit zijn gekend wat betrei't oprichting security-bataljons." 

A. Die brief heb ik hier ook (in uittreksel namelijk). 





We hadden verzocht o m  die stappen zo spoedig mogelijk te nemen, 
daar was ik al mee bezig sinds 15 Januari. D e  Combined Chiefs of 
Staff hadcis:? 10-n dus twee verzoeken van mij, é t n  namens de 
B.D.Z., van J;i,nr:~ri 1943, en 6Qn namccs de R'Iinistei voor Algemene 
Oorlogvoering, van ?Jaart 1915. We krijger! op 16 April antwoord 
vi;n de Con;bined Chiefs of Siaff. S.H.-4.E.F. zou de prioriteit 
houdcc: op 30 400 man voor de dienst bij de Allied Expeditionary 
Force, t e l i  tweede had de Royal Air Force eisen ten aanzien vac 
de Dutch squaclrons, die o- sterkte te houd-n en te brengen waren 
voor de dienst in Zuid-Oost-Azië. Ten derde werd voorbehoud t.^^ 
een k!eine hoeveelheid kader voor de Nederlandse Expeditionary 
Force, troepen, die hun opleiding in het United Kingdom kregen. 

6SS03. D r  VoarzZtter: Was dat het legerkorps? 

A. Ja, d r  g-ia2sbata;jons maren nog helemaal n:et aan de orde. 

63L0.4. D e  Voorzitter: Bestond de tweede groep, die u zo riet 
rioemde, uit Nederlzndse squadrons? 

A. Dat waren de Diitch sqadrons in Colombo en in Engeland; 
de verlangens, die wij ten aanzien van het lurhtpersoneel hadden, dus 
uat waren :ie 10X m:iri uit prol. Gcrhrnizdy's telegrain, mochten niet 
le:i nabelr: vria die Diitcli squadrons komen. 

63L03. Da Voorzitter: Vbaren die squadrons in Engeland dan ook 
bestemd voor he: $'ctre Oosten? 

1%. Dat zou i!; liie: kunnec zeggen, maar ik stel mij voor, dat  zij 
die overal zoctlen ge5ruiKei, waar dat nodig zou blijken. Eén van de 
vele pi-obiei1:cn was: wie $aar het Verre Oosten te laten gaan en 
wie terug te latrn lomen.  D e  @nge!sen begonnen toen ai moeite te 
krijgei: n:r! de troe;:en, die al heel lang te velde waren: er waren 
mensen bij? die al in zes jaar niet thuis, zelfs niet in Europa ter:ig 
waren ge~veest. 

6SFOh. D e  l-oorzitter: Ik vraag dit, omdat S.H.A.E.F. prioriteit 
!iet geleien voor de Nederlandse squadrons voor de Far  East, zoals u 
a: zeiGe. Dnarna merkte u op, dat  er zowel in Colornbo als in Enge- 
land e in  sqtiadron was. Daar  zou men, combinerende, de conclusie uit 
nîoeteri trekkrn: dat ook de sqiiadrons in Engeland hun taak in hel 
Veira: Oosien zouclen krijgen. 

A. Ik weet niet, of het r~cit  in de bedoeling heelt gelegen, maar 
ket is heel goed denkbaar. Ik  wee! op het ogenblik ook niet uit niijii 
hoofd, of er van 0 x 2  nirnceri uit Engeiand nog naar Oost-Azië zijn 
gegaan. I n  dit stadium nog niet, misschien veel later. Misschien heek 
bet wel degelijk in <ie b?.:oeling gelegen om die mensen te gebruiken, 
zoals zij hun eigen mensen hebben gebruikt. Voor de Nederlandse 
luci~tstrijdkraclitrii gevraagd personeel mocht het aantal en de  sterkte 
van de Dutch squadrons in E r i r ~ p a  iliet ongunstig beïnvloeden. Dus 
dat  is nog een aa6er:: beperking, behaive die squadrons, waar wij 
LO juist over spraken. Nu krijgen wij een belangrijk deel. ,,Shjpping 
troops zal alhanhelijk blijven van hogere prioriteiten. Tot  tegen het 
einde vail de oorlog za: shipping nog verinoedelijk te bekomen zijn, 
maar vrachtsciirpei; zijn voorlopig niet beschikbaar. D e  Britten en 
Austrai~ërs moeten zorgen voor kleren en de verdere uitrusting en 
voor de opleiding in de A~istralische kampen." Dat  bericht heb ik 
toen doorgegeven aan de hlinister voor Algemene Oorlogvoering, ook 
aan de  legercommandant in Australië en de Minister van Oorlog, 
tevens aan de B.D.Z. Het konnt er dus op neer, dat de  Nederlandse 
Regering eigenlijk pas siads deze machtiging en totdat Duitclancl 
het opgaf prioriteit heeft gehad o p  shipping. 

D e  Voorzitter: Dat  is nog niet é6n maand. 

h. Ja, en als zij hun schema hadden kunnen volgen, dan hadden 
zij in die tijd o p  papier 2 x 1400 man af kunnen voeren. 

68807. D e  Voorzitter: Waarom is dat  schema niet gevolgd? 

A. Daar  weet ik niets van. E r  is zeer veel heen en weer geschre- 
ven, maar ik heb er verder niets meer van gehoord, totdat in Sep- 
tember 1944 de heer van Mook in Washington kwam, en toen hoor- 
den wij voor het eeïst, dat  er pas 600 man waren verscheept. Da t  
was alles. D a l r  kom ik dadelijk vanzelf nog o p  terug, als u het goed- 
vindt. O p  25 Mei 1945 is dan  de heer van Mook in  Washington 
gekomen. 

68808. D e  Voorzitter: U zei zo pas September, maar dan  is dit 
een eerder bezoek geweest. 

A. In  Ser,'en~'rer IS h-t jaar daarvoor geweest. Wij hoorden er 
veider niets van tot 25 Me: 1335. toen hee-t de heer vaiz Mook dat 
ice ~,,,:ici.cin~ geAchieven aan de Combined Chiefs of Staff en aan 
de vei schillende vel tegem oordigende instanties. Het  was dan  de 
incning van de hezr van Mook,  nu de zaken zó  slecht waren gelopen 
o p  n i ~ l i t a ~ r  nivcau, 7oals hij dat  uitdrvkte, dat  dit thans meer een 
k\vest~e van Regeringsbrleid en daardoor Regeringsveia~ltwoordelijk- 
held was geworden. 

68899. D e  Voorzitter: Betekent dat, dat  hij de  schuld gaf aan het 
lagere niveu~i? 

A. Dat weet ik niet. D a t  heb ik de vorige keer begrepen uit wat 
de heer val7 Mook hier herft verklaard, mzar dat  is toch niet erg 
gemotiveerd geweest en mij ook nooit gezegd. Ik heb naderhand nog 
eens een brief aan de ambassadeur geschreven o m  die hele zaak 
uiteen te  ert ten en daar blijkt wel uit, dat  wij hebben gedaan war 
werd gevradgd i n  er ook niets meer aan hebben knnnen doen. 

68810. D e  Voorzitter: Waarom moest het dan nu  niet meer o p  
militair, maar op Regeringsniveau geheuren? 

A. Dat  gebeurde meer. Wij heetten Regeringsvertegenwoordigrrs, 
maar b.v. E~iiten!andse Zaken m e e ~ d e ,  dat  zij een hoger niveau ver- 
tegenwoordigden. Ik sprak bij wijze van grapje van een ,,nader 
niveau". Ik mecn, dat Reger~ngsverteg:nwoor&gers Regeringsvertegen- 
woordigers zii7. Zelfstandig aoo~lche-rzen wii alleen nooit met het 
s t a t e - D ~ p a r t r ~ e n t .  Wij had;den bijna alleen t i  maken met de mili- 
tairen, de Combined Chiefs of Staff en de Joint Chiefs of Staff, 
terwijl alieeri de ambassade het State-Department benaderde, behalve 
dr. ïa:i Mocik dan. Daar  maakten wij ook weleens gebruik van als 
wij dachten, dat de Joint Chiefs of Scaff b.v. misschien zou zijn 
over te halen met enige pressie van het State-Department. We hebben 
verschillende malen aan de ambassatle gevraagd om bepaalde zaken 
ook eens bij het State-Department te bepraten en dáár beiangstelling 
trachten te wekken. 

De heer r3:zil ,$fook deelde mij rnede, dat  er bevredigende aantallen 
vrijwilligers waren, maar dat er gebrek aan scheepsruimte was, zo- 
danig, dat  bij het einde van de vijaiidelijklieden met Duitsland pas 
600 man naar de eigenlijke besiemrning waren overgevoerd. 

Er  zou geen scheepsgelegenheid meer worden geg,?ven ten behoeve 
van de opleitling in Australië. Dat  laatste wisten wij ook al lang uit 
de  mededeling, die wij van de Combined Chiefs of Staff hadden ge- 
kregeii en hadden doorgegeven. Dus dat was geen nieuws. Wij 
leefden in Washington eigenlijk in de  veronderstelling, dat  de  Neder- 
landse Regering die kwestie van de gezagcbataljoils verder in detail 
met de Britse a~itoriteiten zou regelen, omdat het gren Amerikaanse 
aangriegenheicl was, beha!ve dan het ter beschikking stellen van 
schepen, dat een zaak was voor de Cornbi~ed  Chiefs of Staff. Wij 
hebben b.v. nooit bericht gekregen, dat  er geen schepen meer werden 
gegeven. 

68811. D e  Voorzitter: Heeft de heer van Mook een telegram ge- 
kregen, dat er geen scheepsruimte meer beschikbaar was? 

A. Hoe clat ten aanzien van hem persoonlijk precies is gegaan, 
weet ik niet (ik heb reeds verteld, dat  de Minister van Kolonien en de 
legercommandant in Australie het wel hadden), maar naar wat ik van 
de  correspondentie heb begrepen, heelt de heer van Mook drt memo- 
randum eigenei beweging en zelf gecomponeerd en pas toen hij die 
verschillende stappen had gedaan ook nog een afschrift aan de 
Minister van KolonAen - de heer Scllinutzer - gestuurd. 

68812. D e  Voorzitter: Ik bedoelde het bericht van de  Combined 
Chiefs of Staff, dat  er geen scheepsruimte meer beschikbaar was. 

A. Dat  hebben wij aan alle beianghebbeiiden gestuurd (B.D.Z., 
A.O.K., Minister van Koloniën en de legercommandaiit). Da t  was 
het bericht, waar ik u zojuist van sprak. In  de eerste plaats, dat  
shipping afhankelijk was van hogere prioriteit, een hogere dus dan  
de onze: ten tweede, dat tot tegen het einde van de oorlog nog wel 
vervoerrrcogelijkheden te bekomen zouden zijn, maar geen vracht- 
schepen. We hebben daar, als gezegd, bericht van gestuurd aan de 
B.D.Z., aan de Minister voor Algemene Oorlogvoerinj, de Slinister 
van Koloniër, en aan de legercommrindant in Australië. Door  middel 
van de legercommandant kan de  heer van Mook er in  Australië van 
bebben geweten. D e  heer van Mook was inmiddels gern Minister 
van Koloniën meer, maar Luitenant-Gouverneur-Generaal, als Pk het 
ten minste wel heb. Ik heb er nadrukkelijk nog o p  gewezen, dat met 
name de  Amerikanen het zonderling zullen vinden o m  nu  plotseling 



zuiver militaire noodzaak te gaan bepleiten voor gemilitaiiseerd 
civiel personeel, dat  bovendien onverwacht even urgent: zo niet ur- 
genter olijk[ ie zij11 als het zuivere militaire personeel. Het  standpunt 
van de militairen -- waarmede wij te maken hadden - was, dat ze 
geen beiangstelling hadden voor pcst-war o f ,  voor rehabilitatie- 
plannen. Daar  interesseerden ze zich niet voor in oorlogstijd. D e  heer 
vair Mook decicie toen ook mede, dat hij was overvallen door het 
feit, dat  er na de wapenstilstand met Duitsland inderdaad geen 
scheepsgelegenheid ineer werd gegeven. Dat  was (och duidelijk pe- 
meld. Bovendien had ik zelf daar, zoals ik daarstraks al voorlas, 
in het begin mijn principaal de B.D.Z. tegen gewaarsrihuwd. D e  
troepen, die naar Engeland werden gestiiurci, zouden - aldus weer 
dr. van Mook - opstandig worden vanwege de teleuistelling. Er  
zou zich ern geval hebben voorgeZaan, dat  Nederlandse geworvenen 
o p  het punt hadden gestaan o m  lilet een KeJerla~zds koopvaardijschip 
naar Australie te woráen overgevoe!-d. Ze zijn lpter van de boot af- 
gehaald, Dat  verhaal heb ik evenwel nooit bevestigd kuru~en hijgen. 

68813. D e  Voorzitter: Welke troepen waren dat? R7as dat de 
Expeditionnaire hlacht? 

A. Wat ik hiervan begreep? zijn het die 600 man geweest, die van 
Nederland naar Engeland waren gevoerd. In Eng.-land was er een 
opleiciingsdepot en dat  was eigeclijk klaar oin ergens te worden in- 
gezet. D e  heer vat1 Mook drong aan, dat  Nederland de beschikking 
moest krijgcn over eigen shipping voor haar Regeringstaak, voor 
zover het bestemming Australië betrof. 

68814. D e  Voorzitter: Konden wij niet aan die shipping komen? 

A. Neen, daar  konden wij niet aan komen. Daar  heb ik al iets 
van verteld. Het is echter niet volledig, als ik er niet bij vertel, dat  
Minister de Booy, de Minister van Scheepvaart, in een later stadium 
nog heeft geprobeerd tot een regeling te komen, waardoor wij wat 
meer zegzenschap over de shipping ro~:cIcn krijgen, door nl. aan de 
andere leden van de pool aan te bieden het gratis gebruik van onze 
hospitaalschepen eti troepenschepen en dat  wij uaarvoor op een oe- 
paald aantal aan te wijzen schepen de h l n d  zouden kunnen leggen. 
Dat  heeft verder niets opgeleverd. 

68815. D e  Voorzitter: Heeft dat niets opgeleverd? 

A. Neen. 

68816. D e  Voorzitter: Dat  was een heel eigenaardige toestand, 
dat wij roor  onze eigen belangen onze eigen schepen niet konden 
gebruiken? 

A. D a t  is heel conservatief uttgcdrukt, dat  was geen eigenaardige 
toestand, dat was zelfs een schandeiijke toestand. Waarom het zo 
gelopen is, kan ik u nlet zeggen. 

68817. D e  Voorzitter: U hebt de vorige keer gezegd, dat het op 
grond was van een overeenkomst. 

A. Ja, zo'n overeenkomst moet billijkheidshalve ook zo worden 
bekeken, dat, als wij niet met die oveieznkomst waren meegegaan en 
de anderen hadden er vverkelijk o p  gestaan, dat die overeenkomst zo 
werd, wij dan geen voet aan de  grond hadden gehad. Wij hingen over 
de  hele wereld volkomen af van de goodwill van de grote vrienden. 
Onze schepcn hadden ze dan nooit gerepareerd. We hadden moeilijk- 
heden gehad met proviandering, lossen en laden, enz. D L ~ S  het is best 
mogelijk, dat  de  Regering in een dwangpositie is geweest, dat wil ik 
niet beoordelen. Het contract, zoals ik dat onder ogen kreeg, was be- 
paald schadelijk voor onze belangen. 

68818. D e  Voorzitter: Weet u ook waarvoor de  schepen, die in 
de pool zaten, in  feite wel zijn gebruikt? 

A. I n  die tijd niet, maar ik weet - ik ben zelf nog eens betrokken 
geweest bij het uitzoeken van een stuk of negen Nederlandse schepen 
voor het afvoeren van onze ergen troepen -, dat  er Nederlandse 
schepen als troepenschepen voeren. Die schepen zijn bij mljn weten 
alle gebruikt in verband met de  oorlogvoering. 

68819. D e  Voorzitter: Ook na de capitulatie van Duitsland? 

A. Ja, waarschijnlijk ook voor hei afvoeren van troepen uit Duits- 
land naar Amerika. Ik heb w e l e a s  gehoord, dat ook daarvoor van 
die schepen gebruik is gemaakt. 

68820. D e  Voorzitter: Wanrii-er riisn weer, naarvoor ze wel zijn 
gebruikt, dan kan men een vergeiijking maken tussen de doeleindea, 
waarvoor ze wel zij11 gebruikt en waaivoo; ze niet georuiht konden 
worden. 

h. Die shippingsgeschieèenis giiìg buiten oils om, dat  werd door 
Londen geregeld. E r  was een sooit ,neal!iceide haiidelsbcscherming 
over de hele wereld, maar de hdofdaar,wij71ngm daarvoor kwaiwn 
toch hetzlj uit Wash~ngton, hetzij uit Lorrden. 

68821. D e  heer Kortlials: Deze hele raak is misschien moeilijk 
te  beoordelen, omdat wannerr een bepaald schip bijv. zou worden 
ingezet om bijv. troepcn van de Engelsen ie gaar! teriighaiciil uit bet 
Verre Oosten, teri einde de rniiitairen de gelcgii~hcid te gevcn te 
demobiliseren, het dan  natuurlijk duidelijk is, Kaarvoor het schip 
is gesruikt, wanneer het een he~e:~anc.s schip is gewzrsi. Wet kan 
ook best zijn, d;:; het aiÏ::-riaai is ~ P U C U ~ : ~  doar Ei?gi!se schcpcn, rriaar 
dat  middelerwijl N2derlaï:dse schd2;i: de taak o,:va;ten, die de  
Engelse schepen diis o p  $at ogenblrk niet kond811 6ioen. 

A. Ik geloof niet, dat dit laatste het geval is geweest; ik meen, 
dat  zij de s c h e p n  werkeiij!< Iiesscn gusruikt: L:oals rij voor tie hand 
kwamin. Ik weet wel, dat wij er rekening ;nes hesbiti  gehouden 
- ik ben er zelf inee bczig geweest er,l a!voerschexia te iilakeii ---, 
dat  wij drie sche2c.n uit d e  Paci i ic-pol  ea zcven schepcn iiit de 
AtIrintic-pool uitkozen en dat, als die sclzep-n leug tercgkwamen uit 
het Oosten, zij onderweg repa.triërecde graliieerde troe;xì mee zouden 
kunnen n e a e n  naar Amerika OL n:,ar Eng-land. D e  kwestie van het 
thuisvaren van de troepen was in vele gevalIer; er ciii van dealobili- 
satie, en voorts moesten veel troepen naar huis om S ~ J  hu3  verhaal 
te komen. E r  waren Britse trorpcii, dus E~!rope;e, b1anL.e trorpen, 
a ie  al 5 a G jaar afwezig waren geweest. Er  ozgouilzn zich 1a:lgzanier- 
hand personeelsrr,oeilijlchedz:~ voor te dozr:, ovrre-,riko:nslge moei- 
lijkheden, zoals wij zs ook haddrn, omdat 011s perronril  heleinaal 
niet vervangea kon worden. 

E r  is nog een schrijven van mij aan de Ministrr voor Algeinene 
Oorlogvoering, w a r i n  stond, dat  cie hezr iblook hoveildicii met 
veel grotere getallen werkte dan wij oait hubben gewctcn, dat  de 
bedoeling van de  Minister is geweest. Onze wetinscha? ging tot dris- 
verre niet verder d2n 15 gezagsbataljons en het is nai':ie> geworden 
een Expeditionary Force van 1 tot 3 divisies. D e  Civil Affairs van 
600 man is geworden 5000 man. 

68822. D e  Voor~itter: Hebt u de indruk, dat, waniirer de kwestie 
van de  gezagsbataljons vroegcr te berde was gorach t ,  wij dan  ineer 
kans hadden gehad o p  succes? 

A. Ik geloof het niet. Die gezagstroepen vielzn onder rehabilitatie 
en post-war. Daar  bestond niet veel be!angsteiilng voor, dat was geen 
oo~logs~nspanning. Daar  heubcn w i j  o:ls als NvJerianders erg aan 
gezrgerd, inaar van e-n zuiver militair staiì;ip;iilt beLehcn en van 
het standount van de mers-R,  di^ íie oorlog rret S3pc.n zo gauw 
en zo goedkoop mogelqk af moesten maken, was het heel begrijpelijk. 

68823. D e  Voorzitter: Aan de andere kant kan men misschien 
zeggen, dat die gezagstroepcii de plaats konden innemen van andere 
troepen, die dan  aan  de daadwerke1:jke oox1ogvorri:ig konden deel- 
nemen. 

A. Ja, dat  hebben wij ook voorgesteld, maar daar  werd niet op 
ingegaan, omdat die geragstroepci? voiitomen ongeoefznd waren. 

68824. D e  Voorzitter: Maar  zij zouden toch dienen voor de  hand- 
having van orde en rust en aa t  inaaht ~ tnJere  troepca overbodig. 

A. D e  eerste taak, ais wij i11 Indie w a r m  teruggekon~eii, zou 
toch zijn geweest het ontwapenen vali de Japanners, het conceii- 
tieren vat7 de Japanners ei1 het arvoer:n Dat  kan mzn niet doen 
mei volkomen ongeoefende troepen, dat  moeten toch enigszins 
getrainde inensen zijn. Als bovendien dre oiigeoel'ercle troepen in 
aanraking waren gekomen met de feitel~jkheíle~i, zoais ze in  Indie 
bleken te bestaan, dan zou er niet veel van teiecht rijn gekomsn 

68825. D e  Voorzitter: D a t  wist men toen nog niet? 

A. Neen. hlaar  daar waren geruchten. 
E r  waren Amerikaanse instanties, die syinpatiliek tegenover het 

Nederlands streven stonden. Zij hebben haar me,iewcrki:lg toege- 
legd. Ik ben in die tqd bezig geweest ezn afvoerschema te maker]. 
E r  was nl. gesuggereerd, dat WIJ met een concreet plan te voorschijn 



zouden komen, maar dat concrete plan hield natuurlijk in, dat wij 
over schepen uit de pool beschikten, dus dnt heeft in de praktijk niet 
veel opgeleverd. 

68826. De Voorzitter: Ik heb hier nog e:n telegram van de heer 
van Mook van 16 hlei 1945. Dat gaat ook over de Nederlandse 
strqdkrachten en het N.1.C.A.-persoileel, voor deelneming aan de 
bevrijding van Nederlandsch-hdie. Ei i j  heeit hrerin gezegd - wan- 
neer het gaat over de moeilijkheden, die er zijn in verband met de 
oveitocht -: 

,,Dit is te ernstiger nu wij tqdens den gehaelcn oorlog dan- 
zienlijke traiisportruiniten, niet zoiidei zware verlie~zn te !ijden, 
voor de gezamer:lijke oorìogvoeïing beschikbaar hebbiil gesteld, 
en nu niet eens ecn deel hiervali kunfirn georuiken voor onze 
eigen deelname. Elke deelname is vdn vitaal belang voor ons. 
Doeiì daarom het voorstel om bil huogde B.itsclie en Ameri- 
kaatische Cornbined Chiefs of Staff geiijktijdi~e stappen te oriaer- 
nemen." 

A. Ja, dat is uit het memorandum van de heer van Mook, ten- 
niinste, ik herken die zin er uit. 

68827. De Voorzitter: Hieruit blijkt dub wel, van welke enorm 
grote invloed het is geweest, dat wij zo g~hnndicapt weraen. 

A. Die zaak heeft zich dus, naar ik meen, afgespeeld tiissen 
Lonaen en Australie, waar de heer vat1 Mook zdt De kwestie van de 
gezagsbatallons is eigenlijk helemaal buten ofis 0117 gegaan, behalve 
het verzoek voor die 13 bataljons, met eiil aanvaiikelijke afvoer van 
rond 4000 man. 

68828. De Voorzitter: Was de heer van Mook toen in Amerika? 

A. Ja, de heer van Mook was toen in Amerika. 
Ik haal hier nog een zin aan uit het rnemoranclum van de heer 

varz Mook. 

68829. De Voorzitter: Ik dacht, dat het een telegram was, maai 
het kan iaderdaad ook een riiernoranduin zijn gebveert. 

A. Het kan zijn, dat het inmiddels telegrafisch naar de Regering 
is gegaan, want ik heb sterk de indruk, dat de heer van Mook het 
meiiioranduni zell heeIt opgesteld ei1 het i32 Aniirika heeit gezonden 
aan de verschillende instant~es en het inemorariduni pas daarna aan 
de Miiiister van Koloilien ter beschikkinc heeit gesteld. De compe- 
tenties liepen enigszins door eikaar. 

68830. De Voorzitter: Dit heeft blijkbaar ook niets opgeleverd? 

A. Dat weet ik niet. Bovendien is de zaak in Indië toen heei 
anders gaan verlopen dan inen aanvankelijk had gehoopt. 

68831. De heer Korthals: Hoe moet ik die woorden uitleggen: 
,,Het is in Indië anders gelopen, dan wij aanvankel~jk hadden ge- 
hoopt"? Kunt u daar inisscl~ien enige tekst en uitleg aan toevoegen? 

A. Ik heb naderhand gehoord, dat, toen Nederlandse troepen 
klaar waren om Iiidië binnen te gaan, zij zijn ter~iggestu~ird. Door 
wie weet YK niet. Ik weet ook niet, hoe het daar precies is gegaan. 
Wij werden niet zo erg goed op de hoogte gehouden, wij moesten 
veel opvangen en gaan ii~formeren. Het was dan nog de vraag, of we 
antwoord kregen. 

68832. De Voorzitter: Is dat een verzuim van de Nederlandse 
Regering, het niet voldoende op de hoogte houden? 

A. Er heeft heel wat correspondentie bestaan, waarvan het beter 
voor ons zou zijn geweest daarover te zijn ingelicht. 

68833. De Voorzitter: Was die correspondentie gericht aan de 
Minister voor Algemene Oorlogvoering? 

A. Ja. Het dateert nog van vóór mijn tijd. Generaal DQxl~oorrz 
en ik hebben er nog op aangedrongen, dat wij goed zouden worden 
ingelicht. We hebben er een organisatie voor opgezet. 

68834. De Voorzitter: Dit dateert toch allemaal van de herfst 
van 1945? 

A. Bedoelt u de kwestie in Indië? 

De Voorzitter: Ja. Daarover bent u dus ook nooit voldoend+ 
ingelicht? 

G. Jk ben er nooit officieel over ingelicht. We stonden o.a. wei 
in contact met de Netis, dus door Nelis hoor-len wij weleens, wat 
die mezlrde, dat er gadnae was, maar niet eLil zeikere vertragzng. 

68835. De Voorzitter: Had de Regering u hierover wel behoren 
in ie lichteii? 

A. Het zou in een heleboel opzichten makkelijker zijn geweest, 
want nu ontstond de flguur, dat de buitznlanuers over (ie Neder- 
lranhise aangelegenheeiei; eerder en dikwijls beter ir?ge!rcbt waren dan 
wij. 

68836. De Voorzitter: Heeft het u ook geschaad in uw werk- 
zaamhecivn? 

A. Ik heb weleens de indruk gehad, dat dat wel enigszins vreemd 
gevonden werd. 

66837. De Voorzitter: Werd uw positie bij de Combined Chiefs 
of Stdi! aaardoor min of meer onuermijnci? 

A. Ja, maar de Nederlandse Regering was wel erg gehandicapt. 
Er uaren geen arnbtei;drrn, er iiioest te teel zeli worden gedaan. 

68838. De Voorzitter: Ja, maar ik heb nu het oog op de iatere 
periode, waarover u zelf sprak. 

A. Dus in de herfst van 1945. Toen hadden wij ongetwijfeld 
beter ingelicht kunnen zijn. Pk heb ook nooit precies geweteil, hoe de 
Minister voor Algemene Oor!ogvoering -- dat wes áus onze officië!e 
principaal - was ingericht voor die berichtgeving. li; heb nooit 
anders geweten dan ciat hij niets meer had dan I militair van de 
landmacht en 1 militair van de marine, beiden officieren. Zij moesten 
het werk doen. 

68839. De Voorzitter: Over welke periode spreekt u nu? 

A. De hele periode, waarinede ik te maken heb gehad. 

688413. De heer Korthals: Er bestond dus niet iets, zoals mm dat 
zich normaal LOU kuniieil denken; dat van her czntraie punt van het 
Ministerie uit aan de vertegenwoordigeis in hei Sui~enidnd regein?a:ig 
berichten werden gestuuid, o ~ n  die vertegenwoord~gers oegrip oij te 
brengen kan de houding van de Regering ei1 de positie, die zij had 
ingenomen, en van datgene, wat - laat ih zeggrii - de Regering 
overkwam. 

A. Neen, zo was de regel niet. Wij kregen ook weleens ~~lichiingen 
van de ambassade. Naar mijn indruk was de ain~assade ook niet 
altijd even goed ingelicht. 

69841. De heer Fens: Keeit U de indruk gehlegen, da: door lisi 
niet geven van inliclitingeli er aangelegei~hedeii zijn behandeld oi na- 
gelaten, die bepaald sciradel?jir hadden kunnen zijn'? 

A. Er is één geval geweest, dat zich heeit afgespeeld net toeil 
ik aan het overne~nen was van mijn voorganger. Dat ging over een 
onderzeeboot iil Australië. Wet was eeii heel oude o;iderzee'uoot, die 
op zijli laatste benen liep, en het was van zeer groot N~deriands be- 
lang, dat di:: zeer goed geoefende beixanning een nieuwe boot kreeg. 
Admiraal Helírich heeit daarvoor zijn best gedaan in Austïaiië en 
hij kreeg van de plaatselijke Amerikaanse commandant toeste~nniing, 
de nieiisen naar Engelalid te stkiren. Hij heeft er verder met niernalid 
- ook niet met zijii chef, de B.D.Z. - over gesproken en heeft ze 
eeilvoudig weggestuurd. In Amerika was mijn voorganger, de heer 
Stöve - ik werkte er inmiddels ook al --, in opáracht vaii de B.D.Z. 
bezig oin gedaan te krijgen, dat die K 12 alsnog in Australië zou 
worden gerepareerd en in gebruik zou bli-jven. Admiral K i v g  had nl. 
medegedeeld, dat die K 12 onmogelijk gemist kor, worden voor 
oefeningen, maar zijn Amerikaanse admiraal iil Australië had ge- 
zegd: ,,Stuur die mensen maar naar Engeland." 

Bij een behoorlijlte kanalisatie van de bevelsverhoudingeri had m.i. 
de bevelhebber van de zeestrijdkrachten toch degene inocten zijn, die 
beslist voor wat het Nederlandse gedeelte betrof en admiraa! King 
voor wat het Amerikaanse gedeelte betrof, maar niet twee veel 
lagere locale mensen. 



68842. De heer Korthals: In welke tijd speelde dit? 

A. Dni is geweest kort voordat mijn vaorgai:gzr wegging. Dat 
;s in begin 1944 geweist. 

68843. De heer Kortl.ia9s: Was dat een kwestie. dis werd over- 
gebriefd als zijnde een voorbeeld van de weinig bevredigende gang 
van zaken op deze punten? 

A, Neen, ik heb het gevolgd, want ik was er bij. Ik heb er inij 
mede aan geërgerd. Mijn voorganger heeft bij die geiegenheid ook 
geschreven aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering, dat de 
positie van de Nederlandse vertegenwoordigers bij de Cornbined 
Chiefs of Staff op deze wijze onmogelijk werd en het gezag van de 
B.D.Z. bij de Combined Chiefs of Staff diep was geschokt. 

6S544. De heer Karthals: Is daar nog enige reacti? op gekon?en? 

A. Bil mijn weten niet. Het was toen gebeurd en het slot van 
de geschiedenis is geweest, dat admiral Kirzg heeft bewilligd, dat de 
bemanning van de K 17 weg mocht en een nieuwe boot in Engeland 
heeft gekregen. 

68845. De heer Korthals: U had echter \+&I de indruk, dat het 
ook bij de Amenkanen een vrij slechte indruk maakte, dat er van 
diverse instanties op versch~lleiide wijren aan het vraagstuk werd ge- 
trokken? 

A. Ja, en dat Is bij behoorlijk geka17aIiseerde verhoudingen niet 
mogelijk. 

68846. De Voorzitter: Hebben wij r,u in het algemeen behandeld, 
wat u als vertegenwoordiger bij de Con~binecl Chiefs of Staff hebt 
gedaan? Of zijn er nog ineer onderwerpen? 

A. Er was over de petroleum nog het esn en ander, dat ik recht 
moest zetten. Ik ben gaan zoeken in het archief bij adniiraal Sfövc 
en aaar ben ik correspondentie tegengekomen en waarvan het be- 
langrijkste m.i. was een brief van 46 Juli 1944. Daarin schrijven de 
Joint Chiefs of Staff (dus de Amerikaanse stafchefs), dat zij de plan- 
nen over de oiierehabiilitatie hebben herbezien, inei name voor wat 
betreft stockpiling van materiaal en het opleiden van Amerikaalis 
personeel voor die rehabilitatie. Nu het echter waarschijnlijk was, dat 
pas veel later tactisch mogelijk zal zijn dan aanvankelijk werd ge- 
dacht, dat met die rehabilitatie in de South West Pacific Area be- 
gonnen ZOU worden, kwamen ze er toe om de toewijziilg van de be- 
schikbare middelen te stoppen en toe te wijzcn aai1 de United Staies 
Navy en Army. Daar zou nog op worden teruggekomen, zodra de 
otnstandigheden veranderden. 

68847. De Voorzitter: Van wanneer is die brief? 

A. Dat is een brief geweest van 26 Juli 1944. Voor zover ik 
na heb kunnen gaan, is die brief uit de lucht komen vallen. Er was 
onzerzijds geen aanleiding voor. Toen zijn die omstandigheden inder- 
daad veranderd in Mei 1945. Ik kreeg bericht, dat er een actie tegen 
Tarakan zou worden ondernon?en. Ik ben naar de Joint Chiefs of 
Staff gegaan met ezn memorandum, verwijzznde naar die toezegging: 
,,kan op teruggekomen worden, zodra de omstandigheden verande- 
rsn", en vroeg of in verband met die ontworpen actie tegen Noord- 
Borneo het nog steeds de bedoeling was om de rehabilitatie van de 
oliebronnen als een militair project op te vatten. Wanneer dat niet 
het geval ZOU zijn, zouden wij toch graag in de gelegenheid worden 
gesteld om de particuliere maatschappijen uit te rusten en gelegeii- 
heid te geven om net dit werk te beginnen. Daar vroegen wij een 
spoedig antwoord op. We hadden er niet veel hoop op, maar tot 
onze blijde verbazing zijn de Joint Chiefs of Staff er op ingegaan en 
zij hebben toen geschreven, dat zij begrepen, dat de eigenaars voor 
eigen rekening zo spoedig nlogelijk wilden rehabiliteren, met de 
nadruk op zo spoedig mogelijk. Dat ook vermoedelijk met het oog 
op de gemakkelijk te verkrijgen olie in Tarakan ei1 Seria (Brits Bor- 
neo). De Joint Chiefs of Staff hebben aan de Combined Chiefs of 
Staff msdegedeeld, dat onder voorwaarde, dat de oorlogvoering 
tegen Japan allereerst prioriteit hield, ook voor wat betreft de pro- 
ductie van olie en onder nader te regelen voorwaarde, de Joint Chiefs 
of Staff ,,stock pile refinal equipment" beschikbaar wilden stellen aan 
de westkust van Amerika ten behoeve van oliemaatschappijen en 
voor de Noord-Borneo-velden. Verder wilden ze dan hulp geven in 
de vorm van geëigende prioriteiten en urgency-ratings. Dat is dus 
eigenlijk ,,classificatie van noodzaak" bovin andere materialen, met 
het oog op de spoedigste olieproductie ten behoeve van de militaire 
behoefte in de Pacific. Dat hebben wij toen doorgestuurd aan de be- 

trokkenen, de Minister voor Algemene Oorlogvoering, de Minister 
van Koloniëi~ :n Eiiiteiiai~t-Gouver~ieiir-Generaal, Voorlopige Neder- 
landscl-i-lndischr Regering in Brisbane. Bij die gelegenheid kwal11 
ook een onderwerp ter sprake over een herdislokerei-i van troepen. 
Het stond in een znigszins verwijdsrd verband met ikre zaak, maar 
het kwam bij ons in i.v.m. die actie tegen Tarakan, welke is ge- 
schied door Australische en Nederlaildse traenia. Naar aanleiding 
daarvan heb ik toen aan Ce Minister voor Algemene Oorlogvoering 
ook bij wijze van waarschiiwing het volgsndr grsrhrevsn. Dat die 
actie tegen Tarakan door Australische en Nederlandse troepzn is 
uitgevoerd, is volgens de Arnerikai-irr, g-ex torval. Pk heb er twee 
krante~iknipsels bijgedaan. Op het efie staat nogal smake!oos r,en 
vader te tïeuren bij ern militair kerkhoi en het bijschrift is: ,,Mij11 
zoon. mijn zoon, wat zal die Dutch Sheli jullie clanlibaar zijn." 

In dat andere krantcriartikel werd gezegd, dat de Ainerikaanse 
soldaten goed waren onn de a.s. concurrenten weer in het zadel te 
helpen. Ik heb die kraiìtenkriipsels bij de brief aan A.o.IC. over- 
gelegci. Ik heb toen bli j~baar in die tijd met d r  Engelsen over deze 
kwestie gesproken, want ik heb aan de hlinister voor Algemene 
Oorlogvoering van het Koninkrijk geschreven, ,,dat ook de Eilgelschen 
alle moeite hebben om voet aan dei: grond te krijgen in het Oosten, 
buiten hun eigenlijk gebied e11 dat ze dat toeschrijven aan de Ame- 
rikaansche jaloezie". De Amerikaanse bezivarrn tegen het deelnemen 
van de Britse vloot in de Pacific waren gezocht; o.a. dat de actie- 
radius van de Britse schepen te klein was: die vloot was niet zo 
geoefend in materieelvoorzieningen op het terrein; dat was nl. in- 
derdaad een Amerikaanse specialiteit van deze oorlog. Merkwaar- 
digerwijze werd er ditmaal niet gesproken over de moeilijkheden 
niet de bevelvoering en ook niet die van de communicaties, van 
de seinverbindingen. Dat waren nl. de gewone bezwaren, die 
altijd werden aangevoerd. De bezwarsn tegfen die deelneming zijn 
minder luid geworden nadat de verliezen van de Amerilcaanse vloot 
bij de Philippijnen, Okinawa en ten oosten van Japan zo groot 
zijn geworden. Ze hebben door de Kamikaza's noga! grote verliezen 
geleden en daar was de openbare mening tamelijk door geschokt. 
Van de Engelsen was het dan ook de overtuigirig, dat, als er geen 
British Imperia1 Troops geweest waren, er ook niets tegen Tarakan 
zou zijn ondernomen. Dan heb ik nog aan de hdinister geschreven, 
dat de Amerikanen sterk leden aan het zgn. mom-complex, dat is 
een uitdrukking voor vele overdreven gevoelige Amerikaanse 
moeders, die hun zoons ter beschikking hadden gesteld voor de 
krijgsdie~st. Dat werd telkens weer uitgespeeld. Ik was er zeer van 
overtuigd, dat wij dienstplichtige soldaten en gecn vrijwillige mari- 
niers moesten opbrengen. ten behoeve van de ooriogvoering. De 
u'niied States Army overzee had veel meer belangstelling dan het 
Unitzd States Marine Corps, omdat mcn vond, dat het nu eenmaal 
het werk van het United States Marine Corps was (waarin inmid- 
dels ook véél dienstplichtigen waren). Men begon in de Verenigde 
Staten aardig propaganda te maken, dat Nederlandse legerdienst- 
plichtigen voor de oorlog in de Pacific ernstig klaar werden ge- 
maakt. Het gebruik van Iildische troepen viel in Amerika niet ZO 

in de smaak, maar ze vergaten, dat bijvoorbeelcl de Brits-Indische 
troepen, er zijn er - naar ik meen - 2 millioen geweest, allemaal 
echte vrijwilligers waren. Op dit schrijven heb ik nooit antwoord 
gekregen. 

68848. De Voorziíter: Is er, voor zover u weet, van officiële 
Nederlandse kant ook een contra-propaganda gevoerd tegen die 
verhalen van Amerikaanse zijde? 

A. In de tijd, dat wij in Amerika waren, is het ons dikwijls een 
cioorn in het oog geweesr, dat wij zo weinig contrapropaganda heb- 
ben gevoerd. 

68849. De Voorzitter: Dus naar uw oordeel had men het wel 
moeten doen? 

A. Ja. We hadden een soort gentleman's agreemcnt met de am- 
bassade, dat wij, Regeringsvertegenwoordigers, ons zouden onthou- 
den van aanraking met de pers. Dus de berichten, die wij kregen, 
gaven wij onmiddellijk door aai1 onze militaire principalen in 
Washington. Aan de pers deden wij niets. 

68850. De heer Korthals: Wie deed dat? 

h. De ambassade. 

68851. De heer Morthals: Deed de ambassade dat naar uw ge- 
voelen op vrij makke wijze? 

A. Dat zou ik niet durven zeggen, want wij hebben er niets 
van gemerkt. Wij werden er niets van gewaar. 



68852. De Voorzitter: Wat is er gebeurda? 

A. Van de heer Sloternuker de Bruine heb ik het een en ander 
gehoord. die in die tijd als hoofd van het Nederlandse informatie- 
bureau in New York zat. Zij hebben weleans wat geprobeerd, 
maar het heeft op ons nooit de indruk gemaakt, dat het effect sor. 
teerde. Ik weet niet, waaraan het heeft gelegen. 

68853. De heer Korthals: Waren daar mensen bij betrokken, die 
het vak kenden, of waren het in hoofdzaak diplomaten. Het omgaan 
met de pers vereist natuurlijk enige kennis van de pers. 

A. Wat de mensen in New York betreft, had ik wei de indruk, 
dat zij goed te paard zatzn wat die peisooiilijhe kennis betrof. Of 
zij nu de juiste snaar wisten dan te r o e r a ,  kan ik moeilijk beoordelen. 
Wat WIJ er van gewaar we~deri. wds niet erg ~ndruswekkend. Het is 
zelfs zo geweest, c'at voor de Amerikaanse Civil Affairs er oplei- 
dingen waren, en de bedoeling van die opleidingen was, om mensen 
klaar te heoben om in de beviyde gesieden of in de door de Ame- 
rikanen bezette gebieden een sooit gocvernement in te voercn. Zo 
was er ook evn opleidirig in Columoia University in New York en 
daar doceerde naar ik meen een proiessor Barnouw. Hij schijnt zich 
daar weinig sqmpathiek u!tgrlate:i te hebben over Nederland en 
iuedeyiandse belangail. In ieJer geval is het belangrijk g-noeg ge- 
vonden om dadr eeil heJerlands i~ariiie-officiei te detacheren bi] 
wijze van tegenwicht. Die keeii ook geiegcfiheid gehad om ddar vooi- 
drachten te houden rn dus hzt zuiver Necieilandse gedeelte toe te 
lichten. 

68854. De Voorzitter: Wie is dat geweest? 

A. Dat is geweest een zekere van der Kroef ,  die nu nog in Ame- 
r ï ~ a  zit. Ik he0 aegrep-n, aat deze gord werk heeft gcdaan en dat 
hij ook de nodige beiangstelling had. Admiral Hart, de bevelhebber 
in Oost-Azië, ha6 weinig recieceii om sympatlliek tegxtovcr de Neder- 
landers te staan. Een mijner o.g.'s is op mijn last eens bij een ver- 
gadering geweest van het Institute for Pacific Aifairs, waar toen een 
van de sprekers, een Amerikaan, een vergelijking maakte tussen de 
Phiiippijnen en andere koloniale gebieden, die volgens hem ver achter- 
stonden bij wat zij in de Philippijnen hadden bereikt. Mijn o.g. was 
er gast, dus kon helemaal niets zeggen. 

Tot zijn verbazing stond admiral Nart op en zeide, dat hij met 
belangstelling de vorige sprelcer had aangehoord en dat hij de Philip- 
pijncri uit eigen aanscho~iwing van 6 of 8 jaar kende en dat hij ook 
in Nederlandsch-Indië was geweest. Hij vervolgde, dat zijn bescheiden 
mening was, dat ze als koloniale gebieden precies dezelfde defecten 
hadden, alleen Nederlandsch-Indië in mindere graad dan de Philip- 
pijnen. Dit soort dingen sloeg wel in. Ik heb niet de indruk gehad, 
dat ze ooit de goede, drukgelezen krant-n hebben kunnen bereiken. 
Bij de Kew York Times was er een correspondent Buldwin, een 
gewezen marineman, áie altijd zeer vriendschappelijk over Nederland 
schreef en de Nederlandse belangen. Hij zag die ook juist in. 

68855. De heer Korthals: Had u contact met deze correspon- 
dent? 

A. Neen, maar ik sprak hem toch weleens. Wij hadden immers 
tilet de ambassade afgesproken, dat wij geen contact zouden hebben. 
Ik bedoel eigenlijk de wijze, zoals hij zich uitliet over de zaak en 
dat ook in zijn krant schreef. Er is natuurlijk één ding, dat we nooit 
moeten vergeten: de Amerikanen vinden elk koloniaal stelsel mis. 
Als men daar nt: naa r  rekcning mee hield - het is ook heel goed 
te verdedigen --, dan vond ik de Amerikanen dikwijls heel redelijk. 
Ik heb vele malen van de Amerikanen moeten horen, waarom wij 
Soekarno niet doodschoten. Ik antwoordde, dat zij heel makkelijk 
konden praten, als zij een inan wilden laten doodschieten, lieten ze 

, dat door zijn eigen soortgenoten doen. Ze hebben b.v. een Philippino 
in Japan gevangengenomen en naar Manilla teruggevoerd en voor 
zijn eigen rec5tbailli latcn komen. Hij is opgehangen. Dat hebben de 
Philippino's gedaan en niet de Amerikanen. Toen ik inmiddels in 
Engeland terugkwam, heb ik er met Minister Scher~nerhorn, die in 
die tijd Minister voor Algemene Oorlogvoering was, over gesproken, 
dat o.i. die propaganda in Amerika niet vruchtdragend was, wat de 
Nederlandse zaak betrof. Hij zeide mij, dat hij er zeker van was, 
dat er van de zijde van de Regering in die richting nooit instructies 
waren uitgegaan. 

68856. De Voorzitter: In welke richting? 

68857. De heer Korthals: Dus het was een vrij negatieve oprner 
king van de heer Schermcrhorn? 

68858. De heer Fens: Dus hij heeft niet gezegd, dat de Regering 
moeite heeft gedaan om wel propaganda te maken? Hij zei, volgens 
E, dat de Regering geen inoeite heeft gedaan om de propaganda.. . . . . 

A. Mag ik LI misschien even in de rede vallen? Ik weet niet 
precies meer, welke woorden li; heb gebruikt. maar het kwam er op 
neer, dat ik vond, dat de propaganda zo voorzichtig waq, dat het wel 
leek alsof wij bang waren ons aan onze eigen zaken te branden en 
dat er toch geen aanleiding voor was. Iets dergelijks heb ik gezegd. 
Hct antwoord Fan de heer Sclierme~horn sloot er op aan, dat er nooit 
aanwijzingen in die zin van de Regering waren uitgegaan. 

68859. De heer Fens: Om de propaganda te reinmen? 

A. Ja. 

68860. De heer Fens: Hebt u in die laatste periode, dat u er was, 
nooit iets gemerkt, dat onze Regering wat meer inoeite deed om 
ee2s wat meer propaganda te maken? 

A. Neen. Wat wij er van gemerkt zouden kunnen hebben, had 
moeten zijn in tijdschriften, en bij lezingen. Daar he~t7en wij 
het zeker niet aan gemerkt. 

68861. De heer Korthals: Hebt u het ook niet gemerkt in con- 
tacten met mensen, die voor dat doel in Amerika zaten? Had u wel- 
eens contact met hen en werd die zaak dan niet eens besproken? 

A. Als ik in New York was, ging ik regelmatig naar het infor- 
matiebureau. 

68862. De heer Korthals: Wat waren dan hun mededelingen? 

A. Zij stonden onder een andere lastgever, dus ik kon moeilijk 
aanmerkingen maken. 

68863. De heer Korthals: Ik bedoelde eigeniijk, dat het best 
mogelijk is geweest, dat men het wel heeft geprobeerd, inaar dat liet 
doodtoevallig in Amerika niet ;anslozg. De tweede mogelijkheid is, 
dat ze er ook niet erg hun best voor deden. 

A. Ze hebben wel hun best er voor gedaan. Ik moet nog ergens 
een schrijven Fan de heer Visr?ian in mijn brzit hebben, waarin hij 
een poging waagde in de richting van propaganda bij e-n lezing of 
een artikel van een bekende Amerikaanse correspondent. Dus het 
gebeurde wel. 

68864. De heer Fens: Dit lijkt mij toch meer incidenteel; ik had 
zo gaarne gehoord, dat wij e-n georganiseerde voorlichtingsdierist 
hadden gehad, die dus de kranten had bewerkt, die dus de publielte 
opinie had bewerkt. Zo'n dienst was er dus blijkbaar niet. 

A. Er bestond wel een organisatie, maar ik weet niet waaruit de 
werkzaamheden precies bestonden, 

68865. De heer Fens: Volgens uw idee is het werk toch niet be- 
paald vruchtbaar geweest? 

A. Wij hebben nooit veel van publiciteit gemerkt, maar die publi- 
citeit lag door onze onderlinge afspraak met de ambassade helemaal 
buiten ons terrein, dus daar hebben wij ons ook consciëntieus van 
onthoudzn. Er is iets voor te zeggen om die zaken gescheiden te 
houden. Onze positie was toch al niet makkelijk, omdat wij eigenlijk 
op twee benen hinkten. De Engelse verhoudingen lagcn veel juister, 
er was een zuiver militaire organisatie, namens de Minister voor Al- 
gemene Oorlogvoering, en ze hadden verder - om het kort te zeggen 
- met niemand iets te maken. Het was een gesloten geheel en wij 
hadden, doordat die zaak was gegroeid, verschillende andere Neder- 
landse militaire instanties door hei land zitten, die zijdelings met ons 
te maken hadden. maar die niet rechtstreeks onder ons stonden. of 

A. Om die propaganda te matigen, dus niet te veel uit te laten waar we toevallig eens mee in aanraking kwamen. We kwamen in 
komen, dat wij naar Indië terug wensten te komen, enz. aanraking met de Economische Missie. We kwamen eigenlijk met 



alle mogelijke mensen in aanraking. Tenslotte hadden we nog de 
figuur van de attaché's, waar wij het de vorige keer even vluchtig 
over hebben gehad. Dat is nooit helemaal opgelost. 

68866. De Voorzitter: Kunt u van uw schrifturen iets aan ons 
ter beschikking stellen? 

A. Ja. Ik kan het zelf nauwelijks lezen, ik heb getracht te kopiëren. 
Ik hoop, dat u er uit wijs zult kunnen worden. 

68867. De Voorzitter: Naar uw oordeel is op het ogenblik de 
kwestie betreffende de Cornbined Chiefs of Staff wel voldoende be- 
sproken? 

A. Ik heb hier nog wel enige stukken betreffende het constructie- 
bataljon en de mensen van het marine-établissement. Dat was ook 
een organisatie onder mij. Zij waren uit Indië geëvacueerd, Euro- 
pees en Indonesisch personeel. Zij waren in Afrika terechtgekomen. 
Onder mijn voorganger is daar een gedeelte van naar Amerika ge- 
komen en daarvan is een constructiebataljon gevormd met de be- 
doeling om voor ons te proberen tijdens deze oorlog een soort nieuwe 
marinewerf op te bouwen, die aan de oorlogvoering kon meedoen. 
Daar hebben ze niet veel medewerking voor gehad. Er was ten minste 
geen of weinig belangstelling voor het verstre~ken van nieuwe bases, 
omdat het er naar uit begon te zien, dat er toch niet veel meer van 
kwam vóór het einde der vijandelijkheden. De Amerikanen hadden 
catalogi, waar o.a. complete bases instonden. 

68868. De heer Fens: Dus dat werd als een soort van inecanodoos 
beschouwd'! 

A. Ja. Wij waren bijv. geïnteresseerd bij de ,,Lion-base" een be- 
paalde organisatie. Men zocnt zo'n base uit en kon deze kant en klaar 
bestellen. Wij zijn er esn hele tijd over bezig geweest en het ging 
ook goed. Zonder dat we aan de eigenlijke basis toe waren, eindigde 
de oorlog. Die mensen zijn dus wat dit betreft onverrichterzake naar 
Indië teruggegaan. Het marine-éta~lissement had wel bij de Aineri- 
kanen een heel goede naam ei1 tijdens de oorlogvoeriilg met Indië 
hebben de Amerikanen er natuurlijic ook gebruik van gemaakt. 

Waar onze mensen in de oorlog werkten, op het inarine-établisse- 
ment te Soerabaja dus, was één van de beste werven, die ze ooit 
hadden meegemaakt. Dat heb ik veie malen mogen horen. Als zij 
verwachtten, dat een reparatie drie dagen in beslag zou ncmen, waren 
zij heel verbaasd, als zij de volgende avond al naar zee konden gaan. 
Wij hebben ook nog een poging door de Nederlandse Regering gehad 
om door tusserikon~st.van de hecr Plesnlarz 14 C 54's te krijgen. Dit 
heeft zich in 1945 afgespeeld. De heer Flesnzaiz is toen uitgestuurd, 
aanvankelijk zou hij met een militaire rang komen, maar daar is 
naderhand weer van afgezien. Er moesten voor de Regeringstransport- 
dienst 14 C. 54's worden gekocht. Dat type vliegtuigen was toen erg 
in trek en ze hadden bovendien de charme, dat ze met betrekkelijk 
weinig verbouwing aai1 het eind van de vijandelijkheden ook ge- 
schikt waren om ingezet te worden als normaal passagiersvliegtuig ten 
behoeve van de K.L.M. 

De heer Plesrnan kende genera1 Arnold van de United States 
Ariny Airforce en ik heb met hem bij general Arnold gehoor weten 
te krijgen. Dat onderhoud eindigde met een botte weigering en zo'n 
weigering, dat ik dacht: dat is van de baan. Ik kende echter de heer 
Plesrnan nog niet; deze ging de volgende morgen alsof er niets ge- 
beurd was weer naar genera1 Arnoid. Vervolgens nog een keer en 
toen eindigde het er mee, dat de heer Plesi?~an prioriteit kreeg, als er 
vliegtuigen zouden worden vrijgegeven; weliswaar ten nadele van 
anderen, maar daar mocht niet over worden gesproken. Toen is die 
zaak achterhaald door het ineenstorten van Japan. De heer Plesnzan 
heeft het in ieder geval gedaan gekregen voor die toen z,eldzame e11 
zeer waardevolle vliegtuigen een aankooptoestemming te ontvangen. 

Ik heb nu naar ik meen alles gezegd van mijn tijd bij de Combined 
Chiefs of Staff. Ik heb hier nog een antwoord van de Minister voor 
Algemene Oorlogvoering, toen nog Minister Gerbrandy, op de brief, 
waarin ik rapporteerde, dat er in Amerika instanties waren, die te 
veel deden of ze Indisch en niet Nederlands waren. 

De Voorzitter: Wilt u die brief even voorlezen? 

A. Dit is een brief van de Minister voor Algemene Oorlog- 
voering dd. 18 April 1945 en is van de volgende inhoud: 

,,In antwoord op Uw brief van 6 Maart 1945 no. 3597 
1-6 Zeer Geheim, heb ik de eer U HoogEdelGestrenge mede 
te deelen, dat er goede nota is genomen van uw rapport en dat 

dit mijn aandacht heeft. Volgens de Grondwet heeft noch Neder- 
landsch-Indië, noch Europa eriï eigzn diplomatieke vertegen- 
woordiger in het buitenland. De verandering in de status van 
Nederlandsch-Indië wordt niet overwogen alvorens daarover is 
geadviseerd door de Rijksconferciitie, welke H.M. de Koningin 
heeft aangekondigd. Geteekencl ............... de Minister voor Al- 
gemeene Oorlogvoering van het Koninkrijk, Gerbraizdy." 

Het nummer van de bundel van admiraal Stow staat er bij, voor 
het geval, dat de si~ikke~n niet merr aanwezig mochten blijkeil. Ver- 
der is generaal Drj~Roortz in 'VVashington zerr bezig geweest met de 
voorbereiding vali de r-hab~litatie van Nederland, het aanschaffen 
vdn ~aggergereedschappen e.d., dat achterdi niet nodig is geweest oI 
i~auwelijks nodig is geweest. Daar heeft mijn legercollega zich veel 
moeite voor gegeven. 

68869. De Voorzitter: We hebben nii nog twee perioden te be- 
spreken. In de eeiste plaats de periode, dat u vanaf ern bepaalde 
datum vóór 1941 tot aan de cdpituiatie van Java verschillende func- 
ties hebt uitgeoefend, en nog de tija daarna, dus van Maart 1942 tot 
Noveiliber 1943. U bent tozn chef staf geweest bij de B.S.O. In ver- 
band met de tild lijkt liet mij wsnsel~k heige211 ik eerst heb genoemd 
tot ecn later rijdstlp te verschuivzn en mij nu te beperken tot de 
pcriode van blaart 1943 tot November 1943. 

A. Dat was dus de tijd in Colombo? 

68870. De Voorzitter: Ja, kunt u ons een overzicht geven van wat 
er uit Nederlandsch-Indië is geëvacueerd, dus eigenlijk wat torn 
~ncier  het bevel is gekomen van admiraal Heljriclz? 

A. Dat is niet zo heel veel geweest. In de eerste plaats herinner 
ik mij de ,,Colombiaw en de ,,HeemskerckW, allebei op weg naar 
Indië. Zij zijn achterhaald door de gebeurtenissrn en wij vonden ze 
dus in Colombo. Dan zijn er enige onderzeeboten geëvacueerd, 
twee naar Australië - drie misschien -, en esn paar kleine mij,len- 
vegers, een mijnenlegger en enige vliegtuigen. Uiteindelijk zijn die het 
squadron te Ceyion geworden. 

68871. De Voorzitter: Het 321ste squadron. Admiraal Helfrich 
was bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten in het Oosten, 
maar zijn bevel omvatte tevzns ook de landinacht, naar ik ineen. 

A. Ja. 

68872. De Voorzitter: Was u ook chef staf van die strijdkrach- 
ten? Of beperkte het zich tot de marine? 

A. Ik heb van het bevelhebberschap over de landmacht nooit 
veel gemerkt, waarschijnlijk omdat zij eigenlijk in hoofdzaak alleen 
in Australië zat. 

68873. De Voorzitter: Hoe lagen die verhoudingen precies? 

A. In  Australië had admiraal Heurich een O.B.S.O., de Onder- 
bevelhebber Strijdkrachten Oosten. Onder hem ressorteerden de in- 
stanties in Australië. 

68874. De Voorzitter: Had u daar niets mee te maken ais chef 
staf? 

A. Neen, in de praktijk niet; ik hoorde er nimmer iets over. 

68875. De Voorzitter: Dus u beperkte zich alleen tot dat ge- 
deelte, dat in Colombo lag? 

A. Ja, in die tijd, dat ik chef staf was, heeft bovendien de 
legeraangelegenheden in Australië nooit veel te betekenen gehad. 

68876. De Voorzitter: Ook niet van de luchtmacht? 

A. Neen, die is geleidelijk aan geformeerd. Het enige belang- 
rijke, dat er in die tijd gebeurde, is de stichting van de Nefis geweest, 
een intelligente-orgaan, dat aanvankelijk heeft gestaan onder een 
kapitein-ter-zee of een overste van de marine. Deze is naderhand 
vervangen door de latere generaal Spoor. 

68877. De Voorzitter: Wie was die eerste functionaris? 

A. Dat was kolonel Salrn. De Nefis wist inlichtingen uit Indië 
te krijgen en te distribueren bij de belanghebbende instanties in 
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Australië, dus o.a. ook aan generaal MacArthur en zijn staf. Zij 
heeft, voor zover ik weet, nooit veel succes gehad, tenminste niet in 
de tijd, dat  ik er was. Een paar menser hebben geprobeerd het 
binnenland van Java binnen te dringen, maar daar is nooit enig 
bericht van ontvangen. In de tijd, dat ik er was, is er in ieder geval 
nooit een party teruggekeerd. 

68878. D e  Voorzitter: Waaruit bestonden uw werkzaamheden? 

A. Ik noemde het de  ,,huishoudingM, de dagelijkse gang van 
zaken. Dan hadden me die paar onderzeeboten onder Engels npper- 
bzv-l ia Cclon-i~o. Ze he'sben daar verschiilrnde ondernemingen 
uitgevoerd tegen de Japanse schepen. We hebben ze ook kunnen 
gebruiken voor een paar kleine onderneniingen bij het afzetten van 
mensen o p  Sumatra. 

68879. D e  Voorzitter: Dus eigenliik zijn er weinig belangrijke 
feiten te vermelden tijdens de geriode, dat u daar bent geweest? 

A. We hebben daar de organisatie gehad van het korps Insu- 
linde uit menscn van de Prinses Irene-Brigade, d e  mensen, die waren 
aangekomen met kolonel var2 Voorst Eveki~zk en overste van den 
Berge. 

68880. D e  Voorzitter: Ik zou het o p  prijs stellen ingelicht te  
worden over de  moeilijkheden, die u hebt gehad met de heer Mol- 
liriger. 

A. Dat  is zuiver privé geweest. D a t  heeft niet zo heel veel te  
maken met het Regeringsbeleid. 

68881. D e  Voorzitter: E r  is ons in een verhoor verklaard, dat 
er onenigheid is geweest tussen de heer Mollinger en de  heer van 
der Kun.  

A. Dat  was inderdaad zo, omdat de heer Mollinger werd ge- 
censeerd om wat hij aan  inlichtingen binnenkreig over te dragen 
aan de instantie Inlichtingen bij de  B.S.O., en dat gebeurde nooit. 
Toen kwam ik er oo een dag achter, dat hij o p  eigen gelegenheid 
inlichtingen bij de Britten had ingewonnen en daarmede ook had 
gewerkt, zonder dat  wij er van wisten. Daar  heb ik toen aanmer- 
kingen o p  gemaakt. D a t  is toen aanleiding tot een geschiedenis 
geworden. Die zaak is naderhand helemaal ontaard; de  heer Mol- 
linger is toen - zonder dat wij daar te voren iets van wisten - 
onverwacht door Londen overgeplaatst naar Suriname. Daar  z i j~ i  
wij vermoedelijk o p  aangekeken, met name ik eigenlijk. Dat  heeft 
toen nogal wat opschudding in het korps Insulinde verwekt. E r  
bleek mij ook, dat  er jonge reserve-officierrn waren, die meenden, 
dat  zij zich persoonlijk tegrnover majoor Mollivger hadden ver- 
bonden, toen zij dienst namen voor die speciale taken. 

68882. D e  Voorzitter: Daar is, naar ik meen, over gereques- 
treerd? 

A. Dat  is toen een reclatnezaak geworden. Ik heb ze - hoop 
ik - er  van overtuigd, dat het een totaal verkeerde opvatting was. 
Daaraan gaat een andere geschiedenis parallel, nl. dat  de opvolger 
van majoor Molliliger, de latere overste Pel - o m  voor mij on- 
bekende redenen - niet dezelfde goede naam had, die Mollinger 
ongetwijfeld bij zijn ondergeschikten wel had. D e  heer Pel is een 
keer (voor de  tweede maal) belast geweest met een onderneming 
naar Sumatra's Westkust. Admiraal Helfrich was er in die tijd niet. 
h4et heel meel moeite had ik toen een onderzeeboot losgekregen, 
omdat, zoals ik al zei, de Engelsen helemaal niet geïnteresseerd 
waren bij een ander gebruik van de onderzeeboten dan voor de 
eigenlijke oorlogvoering. B.S.O. hechtte wel waarde aan dat soort 
ondernemingen als die van Pel. Die onderzeeboot had ik dus met 
heel veel moeite losgekregen en ik had moeten beloven, dat  zij 
niet zou worden blootgesteld aan enig gevaar ten gevolge van die 
onderneming, dat we desiloods de troepen prijs zouden geven, als 
het niet anders kon, maar  die onderzeeboot moest en zou heel 
terugkomen. Die instructies had ik ook heel nadrukkelijk aan Pel 
gegeven en Pel is er toen met de  zijnen o p  uitgetrokken. Aanvan- 
kelijk leek het, dat  dit soort ondernemingen wel wat kon worden, de  
bevolking was heel vriendschappelijk toen onze mensen bij haar terug- 
kwamen voor de eerste maal en het zag er nogal hoopvol uit. Z e  zijn 
er een tweede keer hern gegaan en toen bleek de atmosfeer ver- 
anderd te: zijn. D e  bevolking was onrustig en overste Pel had 
het gevoel, dat  er iets haperde, hetgeen inderdaad het geval bleek 
te zijn. Plotseling werden ze nl. beschoten en niet incidrnteel, met 

geweren, maar e r  kwamen zelfs mortieren aan  te pas. Die onder- 
zeeboot was ook inmiddels als afgesproken in de buurt gekomen 
en was heel dicht bij de kust o m  de  mensen af te halen c n  overste 
Pel zat aan mijn zeer nadrukkelijke orders vast om de onderzee- 
boot geen enkel risico te laten lopen, dus hij heeft zo snel als moge- 
lijk de zaak opgepakt en geprobeerd terug te komen o p  de 
onderzeeboot, wat uiteindelijk is gelukt. Door sommigen van zij11 
- niet volledig ingelichte -- ondergeschikten werd dat gezien als 
een nodeloos overhaaste terugtocht. Ik meen, dat  dat  één van de 
redenen kan  zijn geweest, dat  overste Pel niet dezelfde goede repu- 
tatie had bij sommige ondergeschikten als majoor Mollinger. 
Laatstgenoemde is ongetwijfeld wel iemand, die bij sornmigen een 
goede reputatie had; bij ons heeft hij niet aan dergelijke onder- 
nemingen deelgenoni.xi. 

Overste Pel was de vervanger van majoor Mollinger. ï o e n  hij 
Mollitlger zou vervangen, bleek het, dat  Pel helemaal niet o p  de 
hoogte was. Mollirzger had Pel immer en stelselmatig buiten alles ge- 
houden, behalve de zuiver huishoudeIijke zaken. Hij wist niets van 
geheime archieven e n  ook niets van de inlichtingen en de aanrakingen, 
die Mollinger met bepaalde instanties had. Hij wist ook niets van de 
samenwerking, die er met Engelse instanties o p  dat  gebied bestond. 
D a a r  heb ik nog weleens een ailder bewijs van gehoord. Mollinger 
beklaagde zich over mij en dat  is verder in Londen behandeld. 

66581.. D e  Vaarziîter: E r  is hier over rnajooi Pel verklaard: 

,,'s h4orgens werden n i j  echter reecis ontdekt door het spoor 
op het strand en heelt majoor Pel één man achter de patrouille 
aangestuurd om dezz terug te halen. Wij hebben toen de gehele 
dag aan het strand gezeten, riant hij wilde de ac tx  niet meer 
laten doorgaan. E r  is een zeer uitgebreide documentatie over 
die actie, of heeft u daar misschien niet van gehoord?" 

I k  vroeg waar die documentatie was gepubliceerd. E r  werd o p  
geantwoord: 

,,Die is nooit gepubliceerd in die vorm.  majoor Mol!inger 
is ontslagen als co~nmandant, waarna majoor Pel hem opvolgde. 
Alle officieren hadden zwaar de  pee in tegen majoor Pel, o.a. 
omdat hij zich bij die actie o.i. zeer ondeskundig heeft ge- 
dragen. Een aantal heeft een verzoek ingediend tot overplaat- 
sing, dat  heeft hij opgevat als een soort demonstratie." 

Weet u misschien nog of er documentatiemateriaal over is? 

A. Er waren stukken, o.a. bij de  B.S.O. Ik heb er naar geiiifer- 
nieerd bij admiraal Stöve. D e  stukken waren daar niet aanwezig en 
hij meende, dat ze in Indië waren achtergebleven. Het  enige, dat  ik 
er van heb, is een omslag van de periode, waarbij ik gedeeltelijk 
betrokken ben geweest. Het  verslag is door het toenmalige hoofd 
van de  Intelligence, ern officier, die onder mij werkte, gemaakt, en 
daaruit heb ik alleen overgenonien, wat ik mij er zelf van herinnerde. 
Het  verhaal, zoals u het aanhaalde, komt ongeveer overeen met wat 
ik vertelde, alleen lijkt mij, dat ik het van de meer verantwoordelijke 
zijde belichtte. 

D e  Voorzitter: Dit is eer1  erl li aal van iemand, die er zelf bij is 
geweest. 

A. Ja. Ik  weet, dat  het een heel kwalijke indr~ik herft gemaakt, 
maar daar kon de heer Pel mijns inziens niets aan  doen. 

68884. D e  Voorzitter: Misschien kunt u er nog iets over inede- 
delen? 

A. Zal ik het helemaal vertellen? 

D e  Voorzitter: U kunt ook volstaan met een korte inhoud. 

A. D e  eerste actie, die wij hebben uitgevoerd, is al in Mei 1942 
geweest. Toen hebben we een jeugdige lste luitenant niet een sterk 
Indisch uiterlijk afgezet aan e-n baai teti zuiden van Padang, met 
de  bedoeling, dat  hij daar zou proberen contact o p  te nemen met 
bepaalde mensen, die misschien radiotoestellen in handen hadden 
gekregen. Deze radiotoestellen waren weer achtergelaten o m  te pro- 
beren na de  Japanse bezetting contact te houden met d e  buiten- 
wereld. 

D e  Voorzitter: Is dit een lang stuk? 

A. Het is heel kort. 



D e  Voorzitter: Wilt u het dan even voorlezen? 

A. Het staat in telegramstijl. 

,,De K. 14 heeft onder luitenant-ter-zee van Boetzelaer in 
Mei 1942 aan den wal gezet in  de Boengoesbaai luitenant Wijn- 
nzalen van het K.N.I.L.. Die kende Padang cn omstreken en 
kende bovendien de taal. Toen d e  onderzeeooot terugkwam o m  
Wijnnzalert o p  te halen, was Wijnmalerz er niet en er was ook 
geen Japansche actie. D e  onderzeeboot is nog een paar maal 
teruggekomen, maar Wijnjnnleri is niet teruggekomen. Na  dcn 
oorlog heb ik gehoord, dat Wijnrnaleiz in handen was gevallen 
van de Kempeiiai en zonder iets verraden te hebben afgemaakt 
is. Wij hebben toen in samenwerking met de Engelsch-n ern 
organisatie in het leven geroepen, die wij noemden Netherlands 
Special Operations. Daarvoor werden uitgestuurd de in Enge- 
land opgeleide majoor Mollinger, kapitein Pel en lste-luitenant 
Scheepens, allen van het K.N.I.L." 

68885. D e  Voorzitter: Is het u ook bekend, waarom majoor 
Molliiiger de plaats van de heer van den Berge heeft ingenomen? D e  
heer van den Berge was in Atjeh bekend en de heer Mollinqer niet. 

A. Het enige, dat  mij van majoor Mollirzger bekend is, is, dat hij 
in Engeland die opleiding voor special operations, silecit killing 
en commandowerk heeit gehad. Bij mijn weten de heer van den 
Berge niet. 

Admiraal Furstner, bevelhebber der zeestrijdkrachten, zag daar 
heil in en hij mecnde, dat met gebruikmaking van de bekwaamheden 
van de officieren Mollinger, Pel en Scheeprils die paar man van de 
,,Colombia" (het waren er tenslotte 180) wel zoudcn kunnen worden 
gebrliikt voor special operations, zwarte kunst. in het algemeen, 
sabotage. Ik kan u al tiadeiijk zeggen, dat de Engelsen er nooit enige 
belangstelling voor hebbec gehad, want rij wilden Sumatra liefst zo 
rustig mogelijk houden, daar vooral niet de aandacht op vestigen 
en daardoor de Japanners tot troepenconcentraties of anderszijis 
brengen. Dus alles, wat wij tegin Sumatra hebben kunnzn onder- 
nemen, hebben wij niet dan inet veel moeite van de Enge!sen gedaa:i 
kunnen krijgen, onder liet motto van inlichtinga inwinnen. Som- 
mige officieren van het Korps Insulinde waren met ~Vfnllinger aan 
het hoofd niet altijd even ge.ilscip!ineerd. Ik heyinner mij, dat, on- 
danks de uitdrukkelijke orders voor het teyendeel, Scheepcizs toch 
e=ns terugkwam met twee Atjekers. die hij had gekidnapt. Er  zijn 
maar weinig aailgelegenhecien, waarinede men zich zo weinig popu- 
lair iiiaakt als door het aoen verdwijnen van inensen. Wet is wat 
anoers, wanne-r mrn  o? zee ern schip aanhoudt; in de eerste plaats 
gebruikten de  Jap_nen die schepcn voor s_sionnage en bovendien was 
het dikwijls ongeoorloofd vervoer; maar Miannex men twee rustig 
slapende vissers huns ondanle van het strand weghaalt en meevoert, 
maakt men zich niet -:opuiair. Eniiii, ine-ns stonden er twee Atiehers 
in Colombo en die i-ili-il~en voelden zich natuurlijk doodongelukkig. 
E r  was gelukkig een hloha:nmedaans settlenient en daarheen heb ik 
ze tozn gestuurd. Ze kwamen na een paar weken getrouwd terng, 
dus het lie? nogal los. D ' t  was allein om even e t n  indruk te gevec, 
dat  de officieren van Mo!lii;grr niet altijd precies deden, wat er werd 
verlangd, integendeel! Pel achtte ik hoger en wel betrouwbaar. E r  
zijn van die l80 man van de , ,CoÍoin~ia" S0 geselecteerd en naar 
Brits-Indië gestuurd oin te Poonah t i  worden geoefend in special 
operations. Van de 80 bleken er maar 40 bereid e:i genegen om deel 
te nemen aan die commando operaties en de rest is toer, gedeeltelijk 
naar onze M.E.D. Ceylon gegaan en de anderen zijn naar Australië 
gegaan, waarbij ook luitenarit-kolo~~el ijnn den Eerge, van wie majoor 
Mollirzger die plus minus 40 man had overgenoinrn. Toen heeit die 
orgacisatie de naam ge i t re~ tn  van ,,Korps Icsuiinde" en heeft aan- 
raking gezocht en gevondrn met ,.S~!bversive Operations Executive", 
dat  was e-n organisatie van de Engeisen, die men het makkelijkst 
karakteriseert als ~andelsspion~-iage en sabotage. Het is oorspronkeiijk 
een organisatie geweest, die onder het Foreign Office werkte, maar in 
oorlogstijd k id  deze organisatie esn meer militair karakter gekregen 
en stond onder de Mjnister for Economic Warlare. 

De chef daarvan zat in Delhi en daar hebben we toen mee samen- 
gewerkt. Da Engelsen waren ons wat dit soort werk betreft verre 
voor, want zij hadden overal contacten, zodat wij voor onze inlich- 
tingen min of meer van Iien afhankelijk waren. Die samenwerking 
is zolang ik er ben geweest - altijd goed g-gaan. Het  ging met 
succes op en af. We hebben in begin 1943 de eerste operatie onder 
de  latere overste Pel uitgevoerd. Die operatie was bij Troemon in 
Atjeh en had succes. D e  inlichtingen, die wij kregen, haddei1 evenwel 
weinig te betekenen. Ik moet er nog bij vertellen, dat Moilinger zelf 
niet bekend was in Sumatra en Pel alleen op de Westkust. Bij de 

tweede operatie was B.S.O. weer niet in Ceylon. Dat  is de gelegenheid 
geweejt, dat het verraad heeii plaats gehad en dat  de mensen dus 
bijna in iiindeilaig zijn grvalIrn. Overii: Pr! had uitilr~kkelijk op- 
dracht oin de onderzeeboot, de O 24, onuer luitenaiit-ter-zee de Vries. 
geen risico's te lat-n li;;ir c n  n i ~ e s t  dus, hoe dan ook, terugtrekken. 
Dat is hem door nie:-veiant\vuar2c:ijkcn kwalijk genomen. Inlich- 
t i ~ g e i i  waren er heei ive:illg -c cie vijzn:: clzek voorbereid. We hebben 
nog een operatie u i t~evoi rd .  %aaihij iuiienant Sc,ilreprns dan die twee 
Atjehers h e d t  oppei,cht. We 1-.e~sci? ï;og e:i~maa! met ezn Catalina 
e::i Brits officier algezet op :;urnr.tra, en bij die gelegenheid bleek, 
dat de Sappen e:n zzer eilic:rlit :verkend:: iuchtwaarschuwingsdienst 
hadclen ingesteld. Als e t n  vliegtuig over de eilanden vloog, gingen 
er achter van ~e grond rooksignaicn oinhoog. Daarna is majoor 
iMuiiii~gc~r na i r  Suriname overgeplastst. D e  he-r Pc1 is i11 zijn plaats 
g e k o ; ~ e n .  i k  nroet er bovri,die;ì bij zegSn,  clat Moliinger niet alleen 
irioei:ijl;;je:ien hacl lnec <e klederlanc;e, zi-iaar ook met de Britse 
autoï;teiten. 

68886. D e  Voorzitter: Wat betreft de  conlperentie? 

A. Hij stond lîeei erg o p  het ,,eominando"-standpunt en zoals ik 
al zei, sleiuen cie Sriti-ii daar gci2 i~e!aiig in. D e  Britten wilden 
gzaine ii.lickii:?gir. hebhcri, i:inar zij wiicirn alles verinijden, wat 
S-urnatra en 011-igevirig veroniriistzn kon. Z e  wilden vooral geen 
coi~ci'ntrailea van cie Japanners daar in de buurt, want dat  kwam 
hlin niet ge!egeii. 

Ik  vond niet, dat  velen dier heren erg gedisciplineerd waren, wel 
zeer fanatiek. Kort vo3rdat ik wrpgi:ig, h-boen we geprobeard de  
zaak over e-il :indere b ~ e g  ie goaiel;. a:;iC;~t W- !m:ilijkherieil hadden 
i11 het viildeii van behoorlijke agest-:I; we zijn toen begonnen mvl 
Cl?ineren: heier!andse onde;Caaer,. LSar,r hebbeii we wei enigen van 
bij elkaar gekregen en toiviiiligerwijze Dovilsdiec een zekere heer 
Brorzcfgees?, die 25 jaar iii Cliiiia h a ~ i  gew-ikt, twez Chinese talen 
sprak, enz,. Ik heb nacíe;!;a~ïC gehoorl,  dat deze mensen n7at meer 
succes hebben gehad. Dc Ai:~erikanen beoDrri ook wat geprobeerd 
te doen op dit ge3ieci. Z s  iiebbcn nxns-n van de O.S.S. daarheen 
gestuurd en die haddeLi natiiuriijk oak N ~ d ~ r l a n d ~ r s  van afkoiilst bij 
zich. O.S.S. is ,,Office of Strategie Services". Zij hebben ecnter heel 
weinig geclaan gekregen en maakten Dovendien de  i r i d r ~ k ,  bat ze 
economisch: splonnage in het aigemee:? trn behoeve van Amerika 
berireven. 

Dat  is wri ailes, wat ik over deze aange!igenlieid weet. 
Voor wat mij zelf betreltt wij kw~\ixen t- Coio:iibo aan  en wij 

vond-en tiaar ons bedjr gespreid bij wijze van spreken, omdat de 
Engelsen van onze evacuatie wisteg. Zij hadden al een kantoor 
voor ons ltlaar, dus het was in  betrey~iieiij!i korte tijd, dat  de zaak 
daar weer roicie en we b-gonilen de touwtjes z-an elkaar te knopm. 
We hebben hezi wat merxen kunnen ogvangen. Wij hebben veel 
msiiewirking onciervoiidei~ van de I-ior~oraire consul de heer de Wild 
en zijn :ne2eiirmailt de heer 3ogstvu. ha:~rie!sinensen. Ze Iiebbcn al 
hlin kapitaal voor ons ter besc:iikkirig gziteld. :dan kaii zeggen, dat  
wij binnen ern rnaand eigeillijk al w:-r normaal draaiden. Toen 
hebben de Eng:lseii daar geieidelijk aan ook oïiderzeebotzn heen ge- 
t racht  en zijn onze onderzeeboten gebaseerd geworden op het Engelse 
mo~Jersc!iip. Dat ging heel go-:I. Krt was e-n vcorderl, dat  re  daar 
meer re-araties ~ O ; I S C ; I  riitvocren dan o?  het eigen moederschip; 
het eigen moederschip is later naar Afrika gegaan; het was de 
,,Coiornbiïii'. In het najaar 1943 is het verlorsn grgzan, getorpedeerd 
op de Luid-Afrïiaaiise oostkust. Een 'oepaaki succes is gewzest het 
Dutch Squadron aa;l China Bciy. Ze hebben werkelijk van niets een 
conple-t sqiiadron orge~oi iwd.  Nu zijn wij wat dat k t r e l t  natuurlijk 
bevoorrecht geweest door het R4.L.D.-personeel, dat was overge- 
komen. Dat waren a!::.naal 3eïo:>s.??~.?s~.1, er vrar% nmeaseii j i j  met 
20 jaar ervaring ex langer in  vlivptrichnieli en het vlieg~erlrijf, terwijl 
de Royal Air Force toen al misschien wel voor 70 pct. verdund was 
inet ooriogspersoneel en hun tec!lnici I-iet werk wel verstonden, maar  
in iedrr geval niet die ervariaig hadden als 011s gersoiietl. Dus dat is 
een goede reclame voor Kecierland geweest. 

68887. D e  Voorzitlcr: D e  commandant was - naar rk meen - 
de heer van Prooileiz? 

A. Ja. Hij heeft werkelijk van niets een heleboel weten te maken. 
Wij hebben toen nog enige records gebroken, doordat onze vlieg- 
tuigen over hebben durven kliegcn van Australie naar Colombo. Dat  
was niet al!-~n tbeoretlsch mogeiijh, het bieik in de praktqk ook te 
gaan. We h e ~ b e i i  gei era ei ij^ adn eeTi trmsportdienst tussen Ceylon 
e n  Australie ontwikkeld, waar naderhand o p  grote schaal gebruik 
van is gemaakt. 



68888. De Voorzitter: Wie heeft de beslissing gegeven, dat men 
zich op Ceylon zou vestigen en niet in Australië? 

A. Ik geloof niet, dat Australië in dit verband ooit ter sprake 
is gekomen. Ik geloof, dat de aanvankelijke opzet was, dat in Co- 
lombo een nieuwe Far-Easternfleet zou worden geformeerd. Daarvan 
zou admiral Layton, mijn vroegere principaal in Singapore, de 
leiding hebben en vanuit Ceylon zou worden geopereerd aan de her- 
ovenng van Malakka, Birma en Nederlandsch-Indië. Er bestond een 
zeer ~ositieve vermeende bedreiging in het begin t.a.v. Australië. 
Australië zelf is dan ook een hele tijd geprepareerd geweest op een 
Japanse inval. Wij weten nu positief, dat die nooit in de Japanse 
bedoeling heeft gelegen. 

We hebben ook nog drie bombardementen van de Japanners ge- 
had. Die hadden het kwalijke gevolg, dat het werkvolk wegliep. Daar 
hebben de Engelsen toen een praktisch middel op gevonden. Ze heb- 
ben werkbataljons georganiseerd, een heel klein beetje militaire op- 
leiding gegeven met kazernement, kleren en regelmatig eten. Dat 
werkte als een tovermiddel. Een heel kiein heetje discipline was maar 
nodig, want daarmede bleven ze aan het wcrk. Het werk in de over- 
volle haven leed daarna niet meer zo afschuwelijk van de bombarde- 
menten, echte of dreigende. Het duurde soms drie, vier dagen voordat 
het werk weer op gang was. 

Wij troffen bij de Engelsen velen van dezelfde mensen, waar we in 
Singapore en op Java mee te maken hadden gehad. De gewezen com- 
inanders in chief, general Pownnll en admiral Layton en de chef staf 
genera1 Playfair en dat maakte het werk ook gemakkelijker. 

68889. De Voorzitter: U hebt 10 maanden lang de B.S.O. vervan, 
gen; waar verbleef deze toen? 

A. Ik heb 10 maanden geschreven, maar het kan langer of korter 
zijn geweest. De B.S.O. is verschillende malen op reis geweest voor 
langere duur, o.a. naar Londen. Hij is in het late najaar 1942 eigenlijk 
pas voor het eerst naar Londen opgeroepen. Dus toen heb ik hen1 
vervangen. Hij is nog een keer in Londen geweest, naar Australië een 
paar keer. 

68890. De Voorzitter: Bent u op eigen verzoek naar Amerika 
overgeplaatst of hebt u daarvoor opdracht gekregen? 

A. Neen, ik heb opdracht gekregen. 

De Voorzitter: Ik geloof, dat we nu een geschikt punt hebben be- 
reikt om het verhoor te onderbreken. Ik dank u zeer voor de ver- 
strekte inlichtingen. 

L. G. L. VAN DER KUN. 

ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN WOENSDAG 19 OCTOBER 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Korthals en 
Fens: leden, alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

ALEID GERHARD VAN TRICHT, 
oud 63 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

gepensionneerd luitenant-generaal-titulair Indisch leger. 

Hij legt de eed af als getuige. 

68921. De Voorzitter: Welke functies heeft u bekleed van 1940 
tot 1945? 

A. In Maart 1940 werd ik door H.M. de Koningin benoemd tot 
generaal-majoor van het Nederlandse leger. Ik was toen al gepension- 
neerd bij het Indisch leger en woonde hier in den Haag. Op 6 April 
1940 ben ik vertrokken naar Rome, later naar Bern, als militair 
attaché. Ik ben daar gebleven tot 1945. Op 1 April 1945 ben ik naar 
Amerika vertrokken. Ik heb daar eerst de conferentie in San Fran- 
cisco meegemaakt als gedelegeerde. Begin Juli ben ik in Washington 
aangekomen om daar de functie van vertegenwoordiger bij de Com- 
bined Chiefs of Staff op mij te nemen. 

68922. De Voorzitter: Dit verhoor zal voornamelijk betrekking 
hebben op de laatste periode. Straks zal ik nog een enkele vraag 
stellen over de periode in Bern. 

Wat was uw taak bij de conferentie van San Fransisco? 

A. Ik had zitting in een van de commissies als gedelegeerde. Een 
bijzondere taak had ik daarbij verder niet. Ik zat, met admiraal Hel- 
frich en de heer van Roijen, in de commissie voor militaire aange- 
legenheden 

68923. DP Voarzitter: Om welke aangelegenheden ging het 
daar? 

A. Het ging hier over de weermacht van de United Nations. 

68924. De Voorzitter: Kwamen daarbij nog bepaalde Neder- 
landse aspecten naar voren? 

A. Neen. 

68925. De Voorzitter: Toen u deze conferentie bijwoonde, was 
het reeds bijna zeker, dat u zou worden benoemd tot vertegenwoor- 
diger bij de Combined Chiefs of Staff? 

A. Ja. 

68926. De Voorzitter: U heeft op 26 April 1945 een brief ont- 
vangen van de heer van der Kun. U was toen diis in San Francisco. 
In deze brief werd u een mededeling overgebracht door middel van 
de hoofdofficier 2de klasse H. L. A. v. d. Kroef. Wat hield deze 
mededeling in? 

A. Ik moet eerlijk zeggen, dat ik het niet precies meer weet. Ik 
meen, dat het ging over de kwestie van het verkrijgen van scheeps- 
ruimte voor Nederland. 

68927. De Voorzitter: Ik meen, dat wij hiermede gekend werden 
in operaties, die men voornemens was te doen. 

A. Ja, dat was de operatie tegen Tarakan. 

68928. De koorzitter: Dat was wel een bijzonder feit, omdat dat 
toen voor de eerste maal het geval was. 

A. Ik herinner mij niet, dat dat in die brief heeft gestaan. 

De Voorzitter: Er staat in: 

,,Het feit, dat dit de eerste maal is, dat wij gekend worden 
in operatiën welke niet onmiddellijk na bekendstelling plaats 
hebben, maakt het van zeer veel belang, dat de grootst moge- 
lijke geheimhouding betracht worde; het is daarom dat ik u uit- 
drukkelijk moge verzoeken om zulks naar voren te willen bren- 
gen, kan het zijn te controleeren bij de heeren der voorloopige 
Nederlandsch-Indische Regeering en den Admiraal Helfrich, 
allen evenals u delegaten te San Francisco." 

De zaak zelf wordt in deze brief niet vermeld. Herinnert u zich 
nog waar het hier over ging? 

A. Neen, ik kan niet meer reconstrueren waar dit betrekking op 
had en wat ik daaraan heb gedaan. Ik heb er later met de heren 
van Kleffens en van Mook over gesproken. Als ik me goed her- 
inner, wist van Mook er alles van. 

68929. De Voorzitter: Er staat verder in die brief: 

,,Het is natuurlijk mogelijk, dat de voorloopige Neder- 
landsch-Indische Regeering en de admiraal Helfrich reeds van 
de voorgenomen operatiën op de hoogte zijn: zo dit het geval 
mocht zijn, is het ors  nimmer gebleken". 

A. Ik meen, dat de heren er we! van op de hoogte waren. Als ik 
ze daar wat nieuws had verteld zou ik het me nu wel herinneren. 

68930. De Voorzitter: Hieruit blijkt dus, dat de  Regeringsver- 
tegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff niet op  de hoogte 
waren van de omstandigheid, dat ook anderen van de zaak af wisten. 

A. Ik denk, dat die wetenschap is ontstaan doordat allerlei voor- 
bereidende maatregelen moesten worden getroffen. Zo iets kan moei- 
lijk worden opgezet zonder dat de betrokken hoofdpersonen, zoals 
in dit geval de heren Helfrich en van Mook, op de hoogte zijn. 

68931. De Voorzitter: Het is wel mogelijk dat de heer van der 
Kun op de hoogte was gebracht van het feit, dat ook anderen kennis 
hadden van deze aangelegenheid. Dat is blijkbaar niet gebeurd. 

A. Neen. 

68932. De Voorzitter: Begin Juli is u opgetreden als Regerings- 
vertegenwoordiger. Ons onderzoek gaat tot 20 November 1945. Welke 
zaken zijn in die periode aan de orde geweest? 

A. Het voornaamste was de kwestie van liet verkrijgen vail 
scheepsruimte voor Nederland. Ik herinner mij dit ten minste als 
het voornaamste onderwerp, dat wij toen aanhangig hebben gemaakt, 
waarvoor ik met de heer van der Kun bij General Marshall ben 
geweest. 

68933. De Voorzitter: Kwam u wel in de vergaderingen van de 
Combined Chiefs of Staff? 

A. Neen, daarbij ben ik nooit tegenwoordig geweest. Generaal 
Dijxhoorn is er weleens bij geweest. Later is dit niet meer gebeurd. 

68934. De Voorzitter: Admiraal Sföve is ook in de vergadering 
geweest. 

A. Dat was in dezelfde tijd als generaal Dijxhoorn. 



68935. De Voorzitter: Hoe had het contact dan plaats? 

A. Wij vroegen belet of schreven e e ~ i  nota, wanneer wij opdracht 
van de Regering kregen om e x  of andei onderwerp te behandelen. 
Dat  n e r d  dan  voorgebracht, niet in  de vergaieiing, maar bij de 
heren van de Com'oined Chieis of Staff. D e  nota werd dan ingediend 
of wij vroegen belet bij degene, die daarvoor hei meest in aanmer- 
king kwam, meestal Ceneral Mar~hall .  

66936. De heer Korthals: Is  er een geleidelijke vergroeiing ge- 
weest in die richting? 

A. Het was zo toen ik kwam. 

68937. D e  heer Kortl~als: Zijn er poginjen gedaan o m  hierin wij- 
ziging te brengen? 

A. Niet in mijn tijd. D e  zaak was praktisch bekeken. Toen ik 
daar kwam, kwamen de Nederlandse belangen speciaal o p  de voor- 
grond en de  oorlogvoering als zodanig begon langzamerhand op de 
achtergrond te geraken. 

68938. De heer Korthal\: Was het met het oog op de  Nedcr- 
landse belangen, die toen op de voorgrond kwamen, niet gewenst o m  
bij de  vergaderingci~ te zijn? 

A. Neen, we werden daarbij trouweiis niet ineer toegelaten. Wij 
konden zelf betrekkelijk weinig meer aan de oorlogvoering deel- 
cemen. 

68939. D e  Voorzitter: U heeft dus nimmer een uitnodiging ont- 
vangen van de  Combined Chiefs of Staff? 

A. Neen. 

68940. De Voorzitter: I n  die tijd heeft de kwestie van de op- 
neming en de training vali Nederlandse troepen voor Nederlandsch- 
Indië in Australië een rol gespeeld. 

A. Ik herinner mij dat  die plannen bestonden. We kregen toen 
bericht, dat  het niet doorging. 

68941. D e  Voorzitter: Door welke beslissing ging dat  niet door? 

A. Door Aiistralische beslissing. 

68942. D e  Voorzitter: Is u van de finesses van deze zaak in 
Washington op de hoogte gesteld? 

A. Ik wist het tocn we!. Het  is echter vier jaar geleden en ik 
weet niet meer precies hoe het is gegaan. 

68943. D e  Voorzitter: Op 26 Juli 1945 is er ecn ie leyam uii- 
gegaan van de Regerings~~erte~en.woorcligers bij de Combined Chiefs 
of Staff naar de hlinister-President, waarin deze zaak wordt uitern- 
gezet. 

,,Het was voor ons volkomiri nieuw, dat  troe?en dus niet af- 
hankelijk zijn van shigping rno8eiijkhe;d. echrzr van de in 
Australië beschikbare niiddeler,, Dit is ock zeer onaangenaam 
daar wij tot voor kort op grond van de 'Jekende praemissen be- 
toogd hebben, dat 7 gevraagde troeyxschenen inderdxad :rno.!- 
znkelijk zijn met het oo; op reeds in Australië aanweziy be- 
noodigde aceoiliodatie en  equi-ment. Verzorlce Nedrrlandsch- 
Iii2ische Regeering op de hoogte te willen stel!snW. 

Brecgt dit iets bij u in herinnering? 

-4. Hebben wij dat geschreven? 

68944. De Voorzitter: E r  staat onder: R.V.C.C.S., dat is dus Re- 
geringsvertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff. 

A. Ik herinner het mij niet meer precies. 

63945. De Voorzitter: Kunt u hierover dus geen nadere mede- 
delingen doen? 

A. Neen. 

68946. D e  heer Korthals: Kunt u nog uit papieren nagaan hor  
zich dit heeft toegedragen? 

68947. D e  Voorzitter: Ik heb hier een brief van 24 Juli 1945, 
e\ezesi-s afkomstig v r n  de Regeringsvertegenwoordigers bij de Com- 
b!neJ Chief. of Staff, waarin staat: 

,.C.C.O.S. nemen op zich, ten einde deze gedizgslijn te volgen, 
Nederlandsche vertegenwoordigers tijdig in te iicl-itzi, i-ionens hiin 
planne?; in verband met alle oseraties die direct Nederlandsche 
strijrikruchtzn of grondgebied in het Verre Ocstzn zullen be- 
treffen". 

Daarvan is blijkbaar niets terechtgekorncn, omdat ii zegt nooit 
rechtstreekse mededelingen te hebben ontvangen. 

A. Daarna is er, meen ik, niets meer gebeurd, waarvan wij o p  de 
hoogte moesten zijn. 

68948. D e  Voorzitter: D e  gehele situatie in Indië was toch wel 
zo, dat  er wel aanleiding was oin contact te onderhouden met de 
Nederlandse vertegenwoordigers. 

A. Op 18 Augustus was Indië een commitnlent van de  Engelsen 
geworden. 

689.9. D e  Voorzitter: Dat  wil zeggen: voor een groot deel. 
Australië had ook e:n stuk. In  de Combined Chiefs of Staff zaten 
toch ook Engeisen. 

A. Ik herinner mij niet, enig bericht te hebben gekregen na  de 
capitulatie van Japan over de toestand in Indië. 

68950. D e  Voorzitter: U gaf toch opgaven uit van alle krijgsver- 
richtingen, die in Indië waren gebeurd, en die opgaven werden weke- 
lijks naar de Regering gestuurd. 

h. Ja, dat geloof ik wel; er is echter in die tijd zo weinig ge- 
beurd. Ik heb er zelf weinig van meegemaakt. 

D e  Voorzitter: We hebbsii hier verschillende van die opgaven met 
de namen er onder. 

A. Dat  is best mogelijk. 

68951. De Voorzitter: Hoe kwam u aan die opgaven? 

A. We zullen die van Amerikaanse zijde hebben ontvangen. 

63952. D e  heer Fens: Kreeg u de indruk, dat  er bij de Engelsen 
bepaalde neiging bestond om u op de hoogte te  houdzn of kreeg u 
het tegendeel van deze indruk? 

A. Over het algemeen bestond er heel weinig neiging om ons o p  
de hoogte te houden. Men vond ons hoogst onbelangrijk. Wij moesten 
vzak gaan vragcn of er misschien iets was. 

68933. De heer Fens: Heeft u bij wijze van spreken het nieuws uit 
de Engelsen moeten trekken. toen Indië een Engels conimitment was 
geworden of waren ze wel zo geschikt orn u uit eigm beweging op 
de hoogte te houden? 

A. Neen. r e  hebben ons in het geheel niet o p  de hoogte gehouden. 
Toen Iridie was bevrijd en er inoe~lijkheden ontstonden. hebben ze 
ons laten wetcn, dat  wil ons inaar inoester, wcncien tot de British 
Gereral  Staff in Londen. Het  was nu geheel een Britsr geschieden~s 
In  Washington haciden ze er niets meer mee te maken 

68954. De Voorzitter: Heeft u nog te maken gehad met d e  over- 
gang van ezn deel van Jndië van S.W.P.A. naar S.E.A.C.? 

A. Neen. 

68955. D e  Voorzitter: Heeft u er van tevoren niets van gemerkt 
dat dit zou gebeuren'? 

A. We wisten wel, dat er vroeger eens sprake van was geweest. 
E i  is riamelijk een paar jaar van tevoren sprake van geweest. D e  
eigenlijke overgang op 18 Augustus was voor ons een volkomen 
verrassing. 

68956. D e  Voorzitter: Is er nog iets gebeurd om dit ongedaan 
te maken? 

A. Ik heb geen papieren. A. Van onze zijde in ieder geval niet. 



68957. De Voorzitter: Had u geen instructie van de Regering? 68969. De Voorzitter: Herinnert u zich nog iets hiervan? 
Kon u dit niet doen op eigen gezag? 

A. Dan zou ik eerst de briefwisseling nog eens moeten doorlezen. 
A. Wij vonden dit helemaal niet goed, maar wij konden op eigen Ik herinner mij wel, dat hij een brief beeft geschreven aan Sorner- 

gezag niet trachten daarin verandering te brengen. ville, welke brief nogal op poten stond. 

68958. De heer Morthals: Werden van uw kant aan de Regering 68970. De Voorzitter: Herinnert u zich op dit ogenblik niet meer 
voorstellzn gedaan o n ~  u een instructie te geven op een bepaald precies de zaak, waarover het ging? 
terrein? 

A. Ik meen voornamelijk over scheepsruimte. 
A. Dat hebben we, meen ik, a c l  gedaan. Ik herinner me echter 

uver deze aangelegenheid niets meer. 68971. De heer Korthals: Had de heer van Mook van te voren 
contact met u opgenomen toen hij van plan was naar de Combined 

68959. De Voorzitter: In ieder geval is niet getracht hier tegen in Chiefs of Staff te gaan, of kwam dat voor u als een verrassing? 
te gaan? 

A. Ik meen, dat hij me dit wel van tevoren heeft medegedeeld. 
A. Neen. Dat zou ook volslagen onmogelijk zijn geweest. 

68972. De heer Korfhals: Heeft u van die gelegenheid gebruik De Voorzitter: Die onmogelijkheid kon natuurlijk pas blijken, gemaakt om de heer van te wijzen op de bezwaren, die er van wanneer u daartoe een poging had aangewend. uw kant bestonden tegen deze wijze van behandeling? 

68960. De heer Morthals: Zijn er misschien andere belangrijke A. Ik had er nog niet de minste ervaring van. Ik was er nog 
punten, waarvan u zich wel herinnert, dat er van uw kant initiatief niet geweest. 
ontplooid is? 

A. is heel wat te doen geweest over de opleiding in  ik^ 68973. De heer Korthals: Wanneer was dat bezoek van de heer 
van de mariniers. Daarover ging voornamelijk schout-bij-nacht var1 
der Kun. Wij hebben in die tijd getracht schepen te krijgen, dat 
echter, in Juli, volkon~en is n~isl~ikt. A. Gedurende de conferentie van San Francisco in Mei ongeveer. 

Ik was nooit in Washington geweest en wist er dus niets van. 

68961. De Voorzitter: Op grood waarvan? 

A. Genera1 Marshall kon geen enkel schip missen 

68902. De heer Morthals: Werd dit medegedeeld bij een monde- 
ling onderhoud? 

A. Ja. 

68963. De Voorzitter: Wilde men ook geen Nederlandse schepen 
afstaan? 

A. Neen. De Nederlandse schepen waren, als ik mij goed her- 
inner, ook gebonden aan de ,,Poolw waar we ze niet uit konden 
krijgen. Als de oorlog was afgelopen, zou er meer rekening kunnen 
worden gehouden inet onze belangen, werd ons medegedeeld, maar 
op dat moment was er geen kans naar. General Marshall legde ons 
uit, dat ze iedere ton van de schepen nodig hadden voor de oorlog- 
voering tegen Japan. 

68964. De Voorzitter: Werd er meer scheepsruimte beschikbaar 
gesteld toen de ooiiog was afgelopen? Dat was dus ongeveer 15 
Augustuq. 

A. Ja, ik meen, dat er toen wel een enkel schip werd beschikbaar 
gesteld, maar het is heel weinig geweest. Er waren toen weer andere 
dingen, die voorrang haddcn. 

68965. De Voorzitter: De voorwaarde van general Afarshall, dat 
moest worden gewncbt tot het einde vail de oorlog, heeft dus wel 
enige uitbreiding ondergaan? 

A. Ja. 

68966. De Voorzitter: Heeft u nog te maken gehad met de heer 
van &look? 

A. Neen, ik heb hem weleens ontmoet in San Francisco. 

68967. De Voorzitter: Kiet up uw gebied dus? 

68974. De Voorzitter: Was uw functie langzamerhand niet over- 
bodig geworden, omdat u toch niets hoorde van de Combined Chiefs 
of Staff? 

A. Zo nu en dan was het weleens nuttig. Na afloop van de 
oorlog vroegen wij ons wel af of nu de tijd nog niet was gekomen 
de zaak stop te zetten. Schout-bij-nacht van der Kun is al heel gauw, 
begin 1946, weggegaan, zodat ik alleen bleef. Ik heb daarover naar 
de Regering geschreven. In verband met de onzeker~e toestan~d in 
Indië leek het mij op dat moment nog niet gewenst dat contact te 
verbreken. 

68975. De Voorzitter: U was toch verwezen naar contact met 
Britse instanties? 

A. We wisten toch niet wat er koinen zou, hoe de zaak zich zou 
ontwikkelen. Het leek mij niet juist op dat moment tegen de Ameri- 
kanen te zeggen: Ik heb nu niets meer met jullie te maken, ik ga dus 
maar liever weg! 

68976. De heer Korthals: Zijn er nog weleens vertogen gericht 
aan de Combined Chiefs of Staff over de Indische kwestie in die tijd? 

A. We hebben er officieel nooit opdracht toe gekregen. Persoonlijk 
heb ik herhaaldelijk met personen van de hoogste rangen hierover 
gesproken, o.a. met admiral Leahy en genera1 Eiscrihouwer. Ik heb 
nooit opdracht gekregen enig officieel vertoog te richten. 

68977. De heer Kortl~als: Was het voor u geen aanleiding de 
Regering voor te stellen tot het doen van bepaalde stappen, wanneer 
u die gesprekken had gevoerd? 

A. Ik heb mijn mening wel aan de ambassadeur overgebracht, 
die echter niet veel reageerde. Hij voelde deze zaak al$ een van 
State Department. Wanneer het een zaak betreft van State Depart- 
ment, zegt de Amerikaanse militair niets meer. 

68978. De Voorzitter: Hoe is in deze zaak het contact geweest 
met de Britse instanties? 

A. Neen. Met de conferentie van San Francisco is hij naar Was- A. Ik heb hierover met genera1 MacCrearJy gesproken, maar deze 
hington geneest, waar hij met de Combined Chiefs of Staff heeft wist heel weinig daarover. Hij stond er helemaal buiten. 
gesproken. 

68979. De Voorzitter: Die verwijzing naar de Britse instanties 
68968. De Voorzitter: De heer van Mook heeft een brief ge- was dus eigenIijk maar een dooddoener? 

schreven naar Sornerville. Heeft u daarvan afschrift? 
A. Wij hadden er niets meer mee te inalten, zodra de zaken in 

A. Ik heb er indertijd wel een afschrift van ontvangen. Londen moesten worden behandeld. 



68980. De Voorzitter: Is het u bekend, wie dat contact wel'heeft 
opgenomen? 

A. Dat heeft de Nederlandse Regering gedaan. 

68981. De Voorzitter: Heeft u nog iets mede te delen over uw 
werkzaamheden bij de Combined Chiefs of Staff? 

A. Ik zou aan komen tot de opheffing van het bureau. Ik heb 
de Regering daarover geadviseerd, dit voorlopig nog maar niet te 
doen, omdat ik niet voorzien kon op welke manier dit bureau nog 
eens waardevol zou worden. Tegenover de Amerikanen was het beter, 
dat wij daar bleven, wat zij apprecieerden. Niet omdat het zo nuttig 
was, maar meer als geste, als bewijs van vertrouwen. Ik was er dus 
vóór, het voorlopig maar zo te laten. Eind 1946 is de vraag van de 
Regering gekomen of mijn functie niet kon worden gecombineerd 
met de functies van militair en marine-attaché. In Januari 1947 is 
daartoe besloten. Vóórdat mijn opvolger kwam om dit als militair 
attaché over te nemen, was het al April 1948. 

68982. De Voorzitter: Had u in de periode tot 20 November 1945 
ook met de militair attaché te maken? 

A. We kwamen weleens op elkaars terrein. Dat moest natuurlijk 
worden vermeden. 

68983. De Voorzitter: Wie was toen militair attaché? 

A. Kolonel Roos van het Indische leger. 

68984. De Voorzitter: Hoe was die verhouding? 

A. Zeer goed. 

68985. De Voorzitter: Nu krijgen we nog even een ander punt, 
nl. uw bemoeiing met de kwestie van het erewoord van de officieren 
in de tijd, dat u in Bern was. U was er een voorstander van, dat een 
woord van waardering zou worden gewijd aan het adres van die 
officieren in Duitsland, die geweigerd hadden het erewoord af te 
leggen. U heeft daarover een memorie geschreven. 

A. Ja, naar aanleiding van de komst van de toenmalige majoor 
Giebel, tegenwoordig hoofd van de luchtstrijdkrachten, die uit krijgs- 
gevangenschap ontvluchtte en in Zwitserland aankwam. Hij vertrlde 
mij, dat er ontstemming heerste in het kamp, onldat men uit Holland 
stemmen had vernomen, die zeiden. dat de mensen, die niet hadden 
getekend, het maar gemakkelijk hadden. Ze waren achter prikkeldraad 
opgeborgen, terwijl degenen, die wel getekend hadden, in Nederland 
in de rommel zaten, om geen ander woord te gebruiken. Men verweet 

liet de mensen in het kamp dus eigenlijk, dat zij hun erewoord niet 
hadden gegeven. Majoor Giebel heeft met mij de mogelijkheid be- 
sproken deze mensen te laten weten, hoe de Koningin en de Regering 
daarover dachten. Ik heb een brief naar Londen geschreven, waarop 
ik ook antwoord heb ontvangen. 

68986. De Voorzitter: Is er ook inderdaad iets gebeurd? 

A. H.M. de Koningin heeft een boodschap gegeven voor de heren 
in het kamp, welke boodschap ik hun heb kunnen bezorgen. 

68987. De Voorzitter: Weet u de inhoud van die boodschap nog? 

A. De inhoud was, dat Hare Majesteit, hoewel zij zich Haar oor- 
deel voorbehield over degenen, die wel hadden getekend, grote waar- 
dering had voor het standpunt van diegenen, die het niet hadden 
gedaan. 

68988. De Voorzitter: Deze boodschap heeft de heren dus bereikt? 

A. Ja. 

68989. De Voorzitter: Heeft u, toen u militair attaché was, nog 
bepaalde dingen kunnen doen van militaire aard? 

A. Heel weinig. Toen ik daar kwam, was Nederland ook in oorlog 
en van dat moment af was het voor ons militairen moeilijk iets te 
kunnen doen. Het contact was beperkt. 

68990. De Voorzitter: Hoelang is u in Rome geweest? 

A. Twee maanden. 

68991. De Voorzitter: Heeft u misschien zelf nog iets op te 
merken, waarvan u meent, dat het voor de commissie van belang 
kan zijn? 

A. Ik geloof het niet. 

De Voorzitter: Dan dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
en sluit ik het verhoor. 

A. G. VAN TRICHT. 

ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 20 OCTOBER 1949 

Sub-Commissie 11 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en de heren Korthals en 
Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 
JOHAN AUGUST GAUW, 

oud 53 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 
schout-bij-nacht b.d. 

Hij legt de eed af als getuige. 

69023. De Voorzitter: Welke functies heeft u bekleed van I940 
tot 1945? 

A. In 1940 ben ik als commandant van Hr. Ms. ,,Nautiluss, een 
hulpmijnenlegger, naar Engeland overgegaan, waar mijn eerste 
functie was, dienst te doen als hulpmijnenlegger aan de mond van 
de Tees, basis Hartlepool. In Augustus 1940 ben ik naar de Fheems 
overgegaan, waar ieder ogenblik een invasie kon worden verwacht. 
Men liet daarom een groep betrekkelijk kleine schepen op de Theems 
beschermend optreden, zodat, wanneer er een invasie zou worden 
ontdekt, een gedeelte van de rivier met mijnen kon worden ver- 
sperd. Als zodanig maakte ik deel uit van de Thames Local Defense 
Flotilla. In Februari 1941 kreeg ik de opdracht dienst te doen bij de 
Humber, een betrekkelijk belangrijke haven, waar voortdurend 
schepen afvielen van noord- en zuidwaarts gaands konvooien, waar- 
aan wij dan weer schep~n moesten toevoegen, welke schepen door de 
uitgangen van de Humber tot een sarnenkomstpunt buiten het licht- 
schip werden begeleid. Deze functie heb ik bekleed tot Mei 1941. 
Aangezien er niet langer mijnen nodig waren, werden deze van de 
,,Nautilusw afgehaald en er kwamen dieptebommen voor in de plaats, 
om als afweer te kunnen dienen tegen onderzeeboten. Het voor- 
kanon werd vervangen door een antiluchtkanon. In Mei 1932 is de 
.,Nautilus" echter geramd door een schip uit een konvooi. Dit is 
gebeurd bij bar slecht weer; dit schip meende te doen te hebben 
met een voor anker liggend schip. Hr. Ms. ,,Nautilusu werd aange- 
varen en zonk binnen 10 minuten. Daarna ben ik naar het hlarine- 
hoofdkwartier in Londen gegaan, waar ik tot Augustus of September 
opdracliten heb uitgevoerd om mij op de hoogte te stellen van de 
wijze, waarop de Engelse marine reserve-personeel opleidde. Ik kreeg 
toen een kamer bij de Britse Admiraliteit, waar ik inzage kreeg van 
allerlei voorschriften. Na deze te hebben bestudeerd, maakie ik ex- 
cursies langs de verschillende opleidingscentra en schreef daarover 

ie van rapporten. In September werd ik aangewezen om de funct: 
chef van de staf te Curaçao over te nemen. Als passagier op Hr. Ms. 
,,van Kinsbergen" ben ik naar Curaçao overgevoerd. Kort na mijn 
aankomst begonnen zich onderzeeboten te vertonen in de Caraïbische 
Zee. Japan had toen de oorlog aan Amerika verklaard. Er werden 
tankers getorpedeerd en het doordringen der Duitse onderzeeboten 
in de Caraïbische Zee was een essentieel gevaar voor het Panama- 
kanaal. Met een vrij grote macht oorlogsschepen en vliegtuigen 
kwamen de Amerikanen naar de Caraïbische Zee. In Porto Rico werd 
een commando voor de Caraïbische Zee gevestigd, met onder- 
commando's in Trinidad en Curaçao. Omdat er gevaar dreigde, dat 
de Amerikanen alles zouden gaan regelen buiten de Nederlanders 
om, heeft de toenmalige commandant marine,, van Asbeck, de Ame- 
kaanse schout-bij-nacht bewogen mij op te nemen als operatie-officier 
in zijn staf. De Amerikanen hadden hoofdzakelijk reserve-officieren 
in Curaçao, zodat men mijn hulp gaarne aannam als beroepsofficier 
om de konvooibescherming en basisverdediging te organiseren. Ik 
heb die functie uitgevoerd tot Augustus 1943. In die tijd namen de 
olietransporten toe in belangrijkheid, aangezien er geen operatie aan 
het front van Europa kon geschieden, v66rdat er olie was getrans- 

porteerd van Curaçao naar Gibraltar. Deze transporten werden alle- 
maal precies afgetimed. Er werd op de minuut gewerkt. Schepen 
van over de gehele wereld werden naar Curaçao gedirigeerd, waar 
zij in konvooien werden verenigd en precies op tijd moesten worden 
geladen. Deze lading had ten dele plaats in open baaien. De baai 
van Curaçao, het Schottegat, waaraan de olieraffinaderij ligt, is be- 
schermd. Er zijn echter ook twee open baaien, de Bullen Baai en de 
Caracas Baai, waar een benzine-opslagplaats is en een tweede laad- 
plaats voor de verdere oliesoorten. Deze open baaien moesten voort- 
durend worden beschermd, opdat de schepen vanuit zee niet aan de 
steigers gemeerd liggende zouden worden getorpedeerd, waarbij na- 
tuurlijk de kans bestond. dat de gehele installatie dan in brand zou 
vliegen. Dit is gelukt, want in de buurt van Curaçao zijn ten slotte 
maar heel weinig schepen verloren gegaan. De Duitsers zaten vrese- 
lijk centraal aan 't lijntje; iedere gebeurtenis moest door hen worden 
gerapporteerd. We kunnen wel aannemen, dat de rapporten van de 
onderzeeboten luidden, dat de aanvallen van of nabij Curaçao zo'n 
risico met zich brachten. dat de Duitse duikboten zich hebben terug- 
getrokken tot het centrum van de Caraïbische Zee. 

69024. De heer Fens: Er is toch een aanval op Bullen Baai ge- 
weest? 

A. Er is één keer een nachtelijke beschieting geweest van een onder- 
zeeboot op Bullen Baai. Bij het tweede schot werd het vuur reeds 
beantwoord. 

69025. De heer Fens: Heeft dit nog nadelige gevolgen gehad? 

A. Neen, ze schoten er 700 meter naast. De installatie is wel 
anderhalve mijl breed. Men was blijkbaar niet erg rustig bij het 
leggen van het vuur. Nadat het eerste schot was afgevuurd, is het 
vuur van de onderzeeboot direct tot zwijgen gebracht. De volgende 
dag is door een met radar uitgerust vliegtuig van de Amerikanen e:n 
onderzeeboot ontdekt in de buurt van Curaçao, die tot zinken is 
gebracht. Door het direct beantwoorden van het vuur er? het ver- 
nielen van de onderzeeboot hebben de Duitse onderzeeboten de 
schrik gekregen van deze eilanden. Daarmee was dus eigenlijk ons 
doel bereikt. 

69026. De Voorzitter: Welke functies heeft u na Augustus 1943 
bekleed? 

A. Ik heb de commandant van de ,,van Kinsbergen" afgelost. 
Dit schip werd gebruikt voor het begeieiden van konvooien tussen 
Trinidad en Cuba. Ik ben commandant geweest van deze konvooien 
eerst in de Caraïbische Zee en in Augustus 1944 ben ik naar New 
York gedirigeerd om vandaar uit konvooien te begeleiden. In 
December werd Hr. Ms. ,,van Kinsbergen" naar Londen gezonden, 
waar dit schip is opgelegd. Het personeel heeft toen gediend om 
als kern te worden gebruikt bij de opleiding van de oorlogsvrijwilli- 
gers, die uit Nederland naar Engeland kwamen. Het speet iedereen, 
dat het schip aan de ketting kwam te liggen en dat de mensen, die 
aan boord waren geweest, een opleidingsfunctie kregen, terwijl de 
oorlog nog niet was afgelopen. Nederlandsch-Indië moest echter op 
dat ogenblik nog bevrijd worden en wat het zwaarste was moest het 
zwaarste wegen. Ik heb een functie gehad in het bassin, waar de 
oorlogsschepen lagen, als commandant ter plaatse. Hiervoor heb ik 
later nog een pluim gekregen. Er lagen daar ook schepen van andere 
naties. Mij is dikwijls verklaard, dat de Nederlanders de enigen 
waren, die hun eigen peultjes dopten. Ze hadden met ons nooit 
moeilijkheden. Ik ben ook nog voorzitter geweest van een selectie- 
commissie voor officieren. Iedere jonge man, die voor de officiers- 
opleiding in aanmerking kwam, werd voor deze commissie gebracht, 
waar hij werd ondervraagd en getest naar zijn mentaliteit en alge- 
mene ontwikkeling. In September 1945 heb ik de ,,van Kinsbergen" 
naar Rotterdam overgevaren. Het schip is toen in reparatie gegaan 
bij de Droogdokmaatschappij. Ik heb het commando overgegeven 
aan kapitein-luitenant-ter-zee Nuboer en daarmee was dus eigenlijk 
de oorlog afgelopen. 



69027. De Voorzitter: Waar bevond u zich bij het uitbreken van 
de oorlog? 

A. Op de rede van Nieuwediep. We moesttin iedere nacht de 
haven verlaten vanwege het gevaar voor de schepen bij een plotse- 
linge aanval op de haven. Alle mijnenleggers werden daarom vóór 
zonsondergang uit de havcn gedirigeerd. Toen wij de aanval op 
Den Helder en op  het vliegkamp zagen uitvoeren, lagen de schepen 
voor anker. 

69028. De Voorzitter: Van wie heeft u opdracht ontvangen om 
naar Engeland te gaan? 

A. Van de comnlandant marine uit Den Helder. 

69029. De Voorzitter: Op welke dag? 

A. Op 14 Mei 1940. 

69030. De Voorzitter: Hebben zich bij de overtocht nog bijzon- 
derheden voorgedaan? 

A. Tijdens het verlaten van de rede van Nieuwediep werden wij 
zwaar gebombardeerd door duikbomn~enwerpers. Wij waren met 
een flottielje oorlogsschepen: de ,,van Meerlant", de ,,Johan Mau- 
rits van Nassau", de ,,Jan van Brakel", de G 13, enz. Ik heb aan 
alle schepen rondgeseind: verspreiden, zodat de aanvaller geen twee 
trefkansen zou hebben, doordat de schepen te dicht op elkaar lagen. 
Zo is het ons allen gelukt om heelhuids buiten te komen. Toen her- 
haalden zich de aanvallen door duikbommenwerpers met vernieuwde 
kracht. De ,,Johan Maurits van Nassau" is bij Callantsoog getroffen. 
Dit schip voer 600 meter voor or,s uit ei1 werd door 4 bommen (twee- 
maal twee) getroffen. Daarna werder, de aanvallen op Hr. Ms. ,,Nau- 
tilus'' geconcentreerd. Door voortdurend het ogenblik, dat de bom- 
rnen werden losgelaten, te observeren, en door koersverandering is het 
011s gelukt. deze bommen te ontgaan. Er zijn wel veel bommen in 
de buurt gevallen, zodat ijzeren vloerplaten door de machinekamer 
heen vlogen en het schip een indeuk kreeg van de druk. Na deze 
tweede grote aanval zijn de bommenwerpers niet meer teruggeko- 
men. Wij hebben toen overlevenden van de ,,Johan Maurits van 
Nassau" opgepikt, die wij grotendeels hebben afgegeven aan de 
,,Dorlis Rijkers", die was uitgevsren. In die tijd vernamen wij door 
de radio, dat Nederland had gecapituleerd. Dat was natuurlijk aan- 
leiding om de opgepikte drenkelingen zoveel mogelijk aan boord te 
houden, voor zover dezen niet te zwaar geshockt of gewond waren. 
Wij zijn toen eigenlijk zonder bepaald verband overgevaren volgens 
een opgegeven route. Toen wij in Engeland aankwamen, vroeg een 
Engelse verbindingsofficier wie de oudste was van de commandan- 
ten der Nederlandse oorlogsschepen. Dat was ik en daarom werd ik 
met de leiding belast om deze schepen in een flotielje te verenigen 
en naar Portsmoutb te varen. Daar waren al oorlogsschepen die 
blijkbaar al vóór ons waren overgevaren, o.a. de ,,HeemskerckV, die 
in afbouw was. Langzamerhand kwamen de experts van de Engelse 
marine aan boord om de schepen te keuren of deze geschikt waren 
voor de algemene oorlogvoering. Over het algemeen waren de klei- 
nere schepen wel te gebruilten voor handelsbeschermers, voor zee- 
gaten. Onderzeeboten hebben meer operationele opdrachten gekre- 
gen. Na enige tijd afwachten werden deze schepen doorgedirigeerd 
naar Falmouth en vandaar uit naar onze speciale bestemming, wat 
voor mij de Tees-mond was. 

69031. De Voor~it ter:  Hoe was de organisatie, waarin de ,,Nau- 
tilus" zich bevond? Was dat een organisatie van mijnenleggers, een 
Nederlandse organisatie of een Engels onderdeel? 

A. Aparte Nederlandse organisaties ben ik niet tegengekomen 
in Engeland. Wij zijn ingedeeld bij een Engelse defensieve macht. 
Alle orders kwamen ook van de Engelse plaatselijke commandant. 

69032. De Voorzitter: U was dus als mijnenlegger ingedeeld in 
Engels verband? 

A. Ja. 

69033. De Voorzitter: Administratief bleef u waarschijnlijk onder 
de Nederlandse Marine? 

A. Het salaris werd uitbetaald en berekend op het Nederlandse 
Hoofdkwartier. 

69034. De Voorzitter: Hoeveel mijnenleggers zijn er in Engeland 
aangekomen? 

A. De ,,van Meerlant", een echte mijnenlegger, de ,,Hydrav, de 
,,Jan van Brakel" en de ,,Nautilusn (deze laatste twee zijn hulp-mijnen- 
leggers). De ,,van der Zaan" is reeds vdór ons met een lading wapens 
van de Rijkswerf naar Engeland overgestuurd. 

69035. De Voorzitter: Was er een Nederlandse functionaris, die 
administratief boven deze groep mijnenleggers stond? 

A. De mijnenleggers waren allemaal veraeeld ondergebracht. Zij 
stonden niet meer met elkaar in verband. De ,,van der Zaan" was 
ingedeeld bij een groep, die offensief mijnenacties uitvoerde. 

69036. De Voorzitter: Stond u administratief rechtstreeks onder 
de Minister van Marine? 

A. Ja. 

69037. De Voorzitter: Dus niet via de groepscommandant van de 
mijnenleggers? 

A. Neen. Er was een chef personeel, die de personeelszaken be- 
handelde. Toen ik in die tijd op de kust ageerde, had ik nooit geld 
aan boord. Wanneer uitbetaald moest worden, haalde ik het benodig- 
de geld. 

69038. De Voorzitter: Heeft u in die tijd geen mijnen gelegd? 

A. Neen, mijn taak was mijnen te leggen bij een eventuele in- 
vasie, dus wanneer er een invasievloot zou zijn gesignaleerd, maar 
zover is het nooit gekomen. In die tij'd zijn wel schijnbewegingen 
aan de Nederlandse en Belgische kust opgemerkt. De invasievloot 
heeft de Engelse eilanden echter nooit genaderd. In die tijd voeren de 
mijnenleggers met scherp gestelde mijnen met alle risico's van dien. 
Iedere avond had er een luchtactie plaats boven de Engelse havens 
en reden. 's Avonds werden wij beschoten van uit de lucht en bijna 
iedere avond schoten wij terug. Wat dat betreft, was het een zeer 
onrustig bestaan. Alle kustplaatsen werden dagelijks gebombardeerd. 

69039. De heer Fens: Was de ,,Nautilusw niet een visserijkruiser? 

A. Ja. 

69040. De heer Fens: Wanneer u nu een echte mijnenlegger had 
gehad, was het gevaar dan even groot geweest of hadden mijnen- 
leggers extra-bescherming? 

A. Ik vermoed, dat dit weinig verschil had uitgemaakt. Een mij- 
nenlegger heeft ook een betrekkelijk dun dek, zodat eventuele treffers 
altijd wel tot ontploffing der mijnen zouden leiden. 

69041. De Voorzitter: Zijn alle opvarenden gered, toen dit schip 
werd geramd? 

A. Ja, niettegenstaande het midden in de nacht gebeurde. Door 
de schok ontwaakte iedereen. Iedereen sliep in die tijd gekleed en 
met een zwemvest aan, wat gelukkig niet nodig is gebleken. Door de 
snelheid zwaaide het aanvarende schip langszij. De gezagvoerder heeft 
getracht het schip zoveel mogelijk langszij te houden, zodat men kon 
overstappen. Dieptebommen, die scherp stonden, moesten worden 
veiliggestel'd, omdat anders het reddende schip ook gevaar zou lopen. 
De man, die dit moest behandelen, heeft zijn instructies goed uit- 
gevoerd om bij gevaar voor zinken alle bommen op ,,veilig" te 
stellen. 

69042. De Voorzitter: In Mei 1941 heeft u in Londen een studie 
gemaakt van de wijze, waarop de Engelsen hun reservepersoneel op- 
leidden. Heeft u die kennis ten nutte kunnen maken voor de op- 
leiding van de Nederlandse marine? 

A. Na deze eerste kennismaking met de opleidingsmethoden is het 
hoofdkwartier zolang in contact geweest met vreemde marines, dat 
ik niet kan zeggen, dat men door mijn rapporten tot een verbeterde 
opleiding is overgegaan. Het heeft vermoedelijk wel de eerste aan- 
dacht gevestigd op verschillende verbeteringen, die men zou kunnen 
aanbrengen. Wij moesten in veel groter verband gaan opleiden dan 
wij ooit gewend waren geweest. Vóór de oorlog was een lichting 
militie hoogstens 400 man; na de oorlog werden er van 1200 tot 
2000 man tegelijk opgeleid in Hilversum. 



69043. De Voorzitter: Welke ervaringen heeft u opgedaan bij uw 
excursies naar de opleidingscentra? 

A. Het was een zeer doeltreffende massa-opleiding, wanneer ik dat 
zo noemen mag. Men had een bijzonder goed systeem om een grote 
mate van orde te houden onder het steeds wisselende personeel. Er 
waren barakkenkampen met duizenden mensen. Iedere dag kon daar 
een geconcentreerde bonlaanval worden verwacht. De verspreiding 
van het personeel moest bij het eerste alarm in de puntjes plaats 
hebben. 

69044. De Voorzitter: Het waren Engelse opleidingscentra, waar 
u een bezoek heeft gebracht? 

A. Ja. 

69045. De Voorzitter: Werden daar ook Nederlanders opgeleid? 

A. In die tijd nog niet. In 1941 was er nog geen toevloed van 
personeel om te worden opgeleid. Dat is pas na de oorlog begonnen. 
Er waren toen meer Nederlandse afdelingen in een Engelse opleiding 
dan zuiver Nederlandse opleidingen, voor zover ik weet. 

69046. De Voorzitter: In 1941 is u dus chef staf geworden op 
Curaçao? 

A. Ja. 

69047. De Voorzitter: Hoe lagen daar de bevelsverhoudingen? 

A. De algemeen marinecommandant was in die tijd kapitein-ter- 
zee van den Dorzkeu. Hij stond rechtstreeks onder de Gouverneur. 
Dit gaf dikwijls moeilijkheden. De Gouverneur verzette zich er tegen, 
dat een marinier, die oppasser was bij hem, naar Londen zou wor- 
den gezonden. De chef personeel had daartoe order en daardoor 
stond de algemeen marinecommandant tussen twee chefs, tussen de 
Gouverneur en de chef in Londen. 

69048. De Voorzitter: Ging dit onder het motto, dat de Gouver- 
neur opperbevelhebber der land- en zeemacht was? 

A. Ja, doch de Gouverneur heeft zich in die tijd met het militaire 
aspect zeer weinig bemoeid en evenmin met de verdediging van het 
elland. Hij heeft dit volkomen in handen van de militaire chefs 
gelaten. 

69049. De Voorzitter: Hoe was de verhouding tussen marine en 
landmacht? 

A. De algemeen militair commandant was tevens commandant 
over de landmachtstroepen. De landmachtscommandant was tevens 
commandant over de gewapende politie. De verdere uitbreiding van 
de lzndmacht, die daar schutterij werd genoemd, waren eigenlijk in- 
heemse recruten. Tenslotte was er een detachement mariniers, die 
behoorden tot de Koninklijke marine. 

69050. De Voorzitter: Had u daarmee ook iets te maken als chef 
staf van de marine? 

A. Niet wat de dagelijkse dienst betreft, doch ik had eigenlijk 
alleen maar een inspecterende bevoegdheid. Ik ging het eiland rond 
en bezocht de verschillende posten. Deze posten waren uitgezet door 
de coinn~andant ter plaatse. Als chef staf reed ik in mijn auto rond 
en mijn adjudant, die ik bij mij had, zette ongemerkt rood gekleurde 
blikken ergens tegen de rotsen. Wanneer ik dan langs een schild- 
wacht kwam, die vreselijk mooi in de houding stond te salueren, zei 
ik, dat hij dekking moest zoeken, omdat hij werd beschoten en dat 
alle rode dingen, die hij zag, de helmen waren van een patrouille, 
die een aanval deed. Ik moest dan zien of deze man met zijn inder- 
daad zeer korte schuttersopleiding, in staat was om zijn geweer of 
mitrailleur te bedienen. Dat was niet overbodig, want in het begin 
bleek daar heel wat aan te haperen. Sommigen waren met een auto- 
matisch wapen of met een lichte mitrailleur bewapend. Volgens 
Amerikaanse methode moesten zij op de seconde op het eerste 
alarm het vuur kunnen openen. Die Curaçaoënaars, die voor de 
schutterij werden opgeleid, waren uit een geslacht voortgekomen, dat 
nog nooit in militaire dienst was geweest. Zij voelden niet militair 
en namen alles in zeer langzaam tempo op. Van huis uit zijn zij 
allemaal zeer langzaam in hun reacties. Het was dus heel lastig om 
iets van hen te maken, dat op een soldaat leek. Ik bemoeide mij 
hier als chef staf met een landmachtszaak. 

69051. De Voorzitter: Hoe groot was de omvang van de marine 
op Curaçao? 

A. Ongeveer 750 man. 

69052. De Voorzitter: In welke onderdelen waren die verdeeld'! 

A. Er  was een kustbatterij, een patrouilledienst (vaartuigen), een 
soort mobiele groep van de landmacht, die de batterijen langs de 
kust bezette, er was personeel, dat da vaartuigen bediende. In de 
jaren, dat ik daar ben geweest, is daarin veel wijziging gebracht. 
Later werd ik van chef staf, welke functie ik betrekkelijk kort heb 
bekleed, operations officer, waarvoor ik niets anders te doen had 
dan de konvooibescherming te organiseren. 

69053. De Voorzitter: Was dat eigenlijk geen moeilijke positie, 
die u daar bekleedde, om als Nederlander bij een Amerikaans bevel 
een functie te hebben? 

A. Ja, dat was zeer uitzonderlijk. Dat de Amerikanen dit hebben 
aanvaard, is aanvankelijk te danken aan hun personeelsgebrek. Dat ik 
2 jaar lang in die positie gehandhaafd bleef, 13, omdat het op  een 
manier geschiedde, zoals zij dat vermoedelijk niet hadden verbeterd. 

69054. De Voorzitter: Stond u rechtstreeks onder de commandant 
van Porto Rico? 

A. Neen, niet rechtstreeks. Boven mij stond een schout-bij-nacht 
van de Amerikaanse marine. HIJ was de enige beroepsofficier van het 
hele commando te Curaçao. Hij was daar ook gevestigd. Ik was zijn 
ondercomn~andant, eigenlijk uitsluitend voor de zeemacht. Daarnaast 
was er <e11 vrij hoge Ranking Officer van de iuchtmacht, een kolonel. 
die yan mij gean orders kreeg V'in mij kreeg hij wel opgave, welke 
konvooieil er op bepdslde routes waren. Daaivoor deelde ik dan een 
escortegroep van oppervlakteschepen in. De luchtinacht deelde daar 
weer vliegtuigen voor luch+ve~de:iiging bij in Dat had dan voigci~s 
e:n vastz, sluitrncie tactiek plaats. De enige commaridant, die daar 
boven stond, was die Amerikaanse schout-bij-nacht. 

69055. De Voorzitter: Dus LI was eigenlijk ongeveer in gelijke 
kwaliteit als die man van de luchtmacht? 

A. Hij heette Air Operations Officer en ik Surface Operatioils 
Officer. Dan was er nog e2n Routing Officer, die zich verstond met 
gezagvoerders van koopvaardijschepen, die hun routeerorders gaf en 
alle mogeiijke inlichtingen, die nodig waren. 

63056. De Voorzitter: Gaven deze verhoudingen nog aanleiding 
tot moeilijkheden of is alles vlot verlopen? 

A. Vanaf het begin is dit eigenlijk heel vlot verlopen. Aanvankelijk 
werd ik niet zo erg vertrouwd, 

69057. De Voorzitter: Waarom niet? 

A. Men liet mij alleen toe in twee bepaalde folio's van het archief. 
De rest was voor mij gesloten. Ik mocht ook niet een of ander stuk 
opvragen. Ik kreeg twee mappen op mijn schrijftafel en voor de rest 
bleef ik overal buiten. 

69058. De Voorzitter: Welke reden had men hiervoor? 

A. De Amerikanen zijn bijzoilder security-minded. Ze waren veel 
te bang, dat hun code werd gecompromitteerd. Men wist aanvankelijk 
niet, wat men aan mij had. 

69059. De Voorzitter: Was onze houding dan niet duidelijk ge- 
noe~g? 

A. Dat moest uit de praktijk blijken en groeien. In Engeland was 
het evenzo. 

69060. De Voorzitter: We waren toen toch al in de overgang van 
1941 op  1942? 

A. Amerika was pas in de oorlog gekomen. 

69061. De Voorzitter: Ze wisten onze houding toch wel. 

A. Nog niet aan den lijve. Ze wilden dat eerst zelf helemaal 
ondervinden. Het is eigenlijk mijn geluk geweest, - als ik dat zo 
noemen mag -, dat de  Amerikaanse officier, die mij dubbelde, en 



aanvankelijk in wezen de taak deed, plotseling moest worden opge- 
nomen voor %en spoedoperatie. Het ging niet zo heel vlot met hem; 
11ij bleef nogal lang z~ek.  De schout-bij-nacht, die daar was, werd 
plotseling nuar Trinidad overgeplaatst. Hij kreeg toen een opvolger, 
die ter zake niet was ingewerkt. De enige Amerikaan, die ter plaatse 
iets van Surface Operations afwist, lag in het hospitaal en ik was de 
enige, die van de gang van zaken op de  hooge was. 

69062. De Voorzitter: Dacht men daar, dat wij de Duitsers in de 
kaart zouden spelen? Meende men, dat wij defaitist waren? 

A. Wij moesten blqken geven, niet slordig te zijn met geheime 
stukken. Dat is het eeiste, dat men wantrouwt. Door al deze boven- 
genoemde omstandigheden moest het leiden der Surface Operations 
nel  in mijn hander, vallen en ik heb die leiding niet meer uit handen 
gegeven. Op de duur was men zodanig tevreden, dat ik na twee jaar 
werd voorgedragen voor een Amerikaanse onderscheiding, die ik toe- 
vailig bij inij heb. Ik heb deze gekregen naar aanleiding va? mijn werk 
op Curaçao. 

69063. De Voorzitter: Heeft u nog andere documenteli uit die 
periode, die u zoudt kunnen afstaan? 

A. In ooilogstijd mocht men behalve zeer persoonlijke zaken geeii 
pap:ercn hebben, die betrekking hadden op  de gang van zaken. Be- 
halve dit speciale papier, dat een bevestiging is van hetgeen ik heb 
gezegd, heb ik alléCn nog een dergelijk papier met tevredenheids- 
betuigingen ontvangen bij hat verlaten met de ,,van Kinsbergen" van 
de Caraibische Zee, waar ik gedurende één jaar had dienst gedaan. 
Dat is afkomstig van de Amerikaanse vice-admiraal, commandant vali 
Poito Rico 

De Voorzitter: Zoudt u deze stukken tiideliik aan ons kunnen 
afstaan? 

A. Ja. 

69063. De Voorzitter: Kunt u verder nog iets mededelen over de 
verrichtingen, die u he-ft meegemaakt, buiten hetgeen u ons nu heett 
~erteld? 

A. Het eerste, dat wij van de onderzeeboten bemerkten, was. dat 
plotseling schepen bij Äruba werden getorpedeerd. Ook éen lake- 
tanker, die op weg was van Maracaibo naar Curaçao werd in brand 
geschoten vlak voor de haven. In die tijd was er eigenlijk nog geen 
bescherming van betekenis. Men begreep bij het geallieerde com- 
mando wel, dat de kostbare olie-installaties van Curaçao verloren 
zouden gaan, wanneer daarin geen verandering kwam. Eerst zijn 
enkele Engelse torpedojagers toegevoegd. Het Nederlandse com- 
mando in Londen heeft op ons herhaaldelijk aandringen motor- 
torpedoboten, die aanvankelijk voor Nederlandsch-Indië waren be- 
stemd - dat niet meer bereikbaar was, omdat Japan dat had over- 
rompeld -, beschikbaar gesteld voor Curaçao. Het was natuurlijk 
een grote moeilijkheid om deze zeer kwetsbare schepen zodanig te 
gebruiken, dat ze niet in een paar maanden werden opgebruikt en 
toch zo, dat het gebruik er van zo effectief was, dat hun aanwezigheid 
de onderzeeboten zou afschrikken. Dit is een kwestie geweest van 
verschillende zaken tegen elkaar afwegen. Men heeft hier met schade 
en schande geleerd, dat deze motortorpedobooten met houten romp 
eigenlijk niet bestand waren tegen de zee, wanneer daar de volle 
passaat woei. Zoveel mogelijk moesten deze boten worden gebruikt 
aan de lijzijde der eilanden. Zij zijn daarom gestationnerrd geweest 
aan de haveningangen. Behalve de konvooien voeren daar ook alleen 
varende snelle tankers, die zonder begeleiding konden varen. Hun 
snelheid van 17 mijl bracht mee, dat de trefkans van onderzeeboten 
zeer gering was. Deze tankers kwamen alleen aan en gingen dan met 
een konvooi weer weg. Nu was het kritieke ogenblik, wanneer zo'n 
tanker voor de haven stopte, wachtte totdat de loods aan boord was 
en met geringe snelheid de haven binnenvoer. Eén keer is het bijna 
slecht afgelopen, omdat een onderzeeboot toch de haven was ge- 
naderd; deze heeft een torpedo afgeschoten, die gelukkig zijn doel 
miste. 

Er is toen zo'n groot aantal dieptebommen in zee afgeworpen, 
die voor een onderzeeboot ongetwijfeld het risico te groot maakten 
om de haven nogmaals tot op zo'n korte afstand te naderen. Het was 
een zware dienst voor de motortorpedoboten. Dag en nacht kwamen 
de schepen aan; bij nadering der haven liep een motortorpedoboot 
uit en voer met volle vaart het schip tegemoet en bleef dan om 
het schip heen cirkelen. Een torpedo kan niet van vlak'oij worden af- 
gevuurd; dit moet op enige afstand gebeuren. Op te grote afstand 

krijgt men echter weer te weinig trefkans. Daarom moesten de motor- 
torpedoboten op de gunstigste lanceerafstand van de schepen heen 
cirkelen. 

Wat betreft de havenbescherming kan men zeggen, dat het doel is 
bereikt. Verder waren er nog onder Nederlandse vlag varende duik- 
bootjagers en walvisjagers. Dat waren scheperi, die de walvisvaarder, 
zoals de ,,Willem Barendsz", begeleiden en die eigenlijk de directe 
jacht op de walvis uitoefenen. Die schepen waren bewapend en wer- 
den in Curaçao gebruikt om de kleinere tankers met olie uit Vene- 
zuela te begeleiden. 

Er is nog een paar keer zeer nuttig gebruik gemaakt van motor- 
torpedoboten. Bij een vliegtuigongeval waren de vliegtuigen op het 
water neergekomen, terwijl de bemanning op het vliegtuigwrak zat, 
dikwijls op een dusdanig weinig zeker bestek, dat ze dikwijls niet 
werden gevonden door vliegtuigverkenning. 

Later heeft men daarop weer allerlei middelen gevonden, nl. door 
vloeistof of poeders mee te voeren, die een groot deel van de zee 
sterk verkleuren, zodat dat vanuit de lucht gemakkelijk zichtbaar is. 
Anders is in zo'n beweeglijke zee een wrak van een vliegtuig met een 
paar mensen er op als een speld in een hooiberg. Zo is het een enkele 
maal gelukt om een bemanning, die als opgegeven werd beschouwd 
door de Amerikanen, te redden, na mijn herhaaldelijk aandringen om 
vol te houden en het steeds weer te proberen. Dit heeft onze motor- 
torpedodienst een hoge mate van populariteit bij de Amerikanen 
bezorgd. 

69065. De heer Fens: Had u geoefend marinepersoneel aan 
boord? 

A. Het was van alles en nog wat bij elkaar geraapt. Reserve- 
officieren als commandantep met zeer jonge beroepsofficieren door 
eikaar. Een enkele marinier was er vaak bij, die een mitrailleur be- 
diende. Daarbij was dan enig bootpersoneel en een kwartiermeester. 

69066. De Voorzitter: Was er ook Curaçaos personeel bij de 
vloot? 

A. Ja, we hadden een paar schutters, die ook dienst deden bij de 
marine. Dat waren toch uitzonderingen. 

69067. De Voorzitter: Uw geval was dus een van de weinige 
waarbij een Nederlander operationeel bevel had over een Ameri- 
kaans onderdeel? 

A. Ja, later heb ik dat ook gehad in de Caraïbische Zee op  de 
,,van Kiiisbergeii". Ik was toen eigenlijk flotielje-commandant van 
G schepen, waarvan 5 Amerikaanse. We vormden een escortegroep 
voor konvooien, die orders van mij, als de escorte-commander, moes- 
ten uitvoeren, Die orders moesten vooraf altijd worden besproken 
ten aanhoren van ezn captain van de Amerikaanse marine, die spe- 
ciaal al deze konvooi-vóór-conferenties moest bijwonen om te ver- 
nemen of die escorte-commanders de orders op  de juiste wijze inter- 
preteerden ei1 hoe deze commanders de orders aan de ondercomman- 
danten uitlegden. Nadat deze captain dit enige malen had bijge- 
woon, zei hij tegen mij: ,,You just go ahead!" (Dat is wel in orde). 
Ik gaf ook dikwijls les op  het taktiekbord aan de jonge comman- 
danten. Dat was een Amerikaanse vinding om koersen te con- 
strueren, waarbij verschillende situaties, die zich konden voordoen, 
werden uitgewerkt. Mijn konvooi is nooit aangevallen. Van één kant 
is dat jammer, omdat iedereen graag een paar onderzeeboten op zijn 
creditzijde heeft staan. De escorte-commander krijgt de order ,,safe 
and timely arrival", de zorg, dat het konvooi op tijd en veilig aan- 
komt op zijn bestemming, waarbij niet is inbegrepen zoveel moge- 
lijk onderzeeboten aan te trekken en daarmee oorlog te voeren. 
Wanneer er eens een onderzeeboot werd gesignaleerd, werden we 
tussen de konvooibegeleidingen door weleens uitgestuurd om als 
z.g. killer-group uit te varen in combinatie met vliegtuigen. 

69068. De Voorzitter: Tn de tijd, dat u commandant van cl2 
,,van Kinsbergen" was, verdwenen de onderzeeboten toch langzamer- 
hand uit dat gebied? 

A. Einde 1943 werd het steeds minder. Het meest typische 
konvooi, dat ik heb gehad, was dat van vier duikbootjagers,, die 
Amerika aan Rusland had overgedaan. Ik heb ze begeleid over de 
Atlantische Oceaan naar St. Johns, waar de Canadezen de be- 
geleiding zouden overiìemen. Er was toen een Russisch verbindings- 
officier bij en Russische seiners. Het frappeerde ons, dat de Rus- 
sische matrozen zo flink met hun hakken klapten. Een Pruis zou 
daarbij vermoedelijk niet veel hebben afgestoken. In die tijd pleegde 
men nog weleens te zeggen, dat discipline toch overal nodig was, 
zelfs bij de communisten! 



69069. De Voorzitter: Kunt LI nog bepaalde dingen noemen uit 
de tijd, dat u commandant van de ,,van Kinsbergen" was? 

A. Ik heb in die tijd geen contact gehad n-iet de vijand. Waarom 
mijn konvooi nooit is aangevallen, moet altijd een geheim blijven. 
Ze hadden misschien liever gemakkelijker prooien. 

69070. De Voorzitter: Op welke wijze heeft u later geageerd van- 
uit New York? 

A. In New York werd ik toegevoegd aan de konvooien, die 
eigenlijk reeds beschermd waren, als lid der escorte groep boven de 
sterkte. Mijn rang was toen captain. Wanneer ik bij zo'n groep 
zou worden ingedeeld als vast lid, zou ik automatisch commandant 
hebben moeten worden. Men vond dat eigenlijk niet fair tegenover 
de escortecommandanten, die het eigenlijk al zoveel jaren goed 
hadden gedaan. Dikwijls hadden deze escort-commander rangen als 
luitenant-ter-zee .Iste-klasse of hoogstens kapitein-luitenant-ter-zee. 
Enerzijds was het dus geen vooruitgang om uit de Caraïbische Ze: 
weg te gaan en aan een haven te komen, om daar als extendius bij 
een escorte te worden gevoegd. 

69071. De Voorzitter: Ging de ,,van Kinsbergen" mee naar New 
York? 

A. Ja. 

69072. De Voorzitter: Wie is uw opvolger geworden? 

A. Mijn opvolger als operations officer in Curaçao heeft daar 
maar een zeer kort leven gehad. Ze hebben hein dadelijk met de neus 
tegen de muur gezet en hem behandeld zoals ze mij aanvankelijk ook 
hebben behandeld. De Amerikanen hadden van mij afgekeken hoe 
het goed liep. Voor mij hadden de Amerikanen na mijn vertrek een 
Amerikaans officier neergezet. De Nederlander, die mij verving, was 
een officier zonder enige stafroutine. 

69073. De Voorzitter: Wie was dat? 

A. Dat herinner ik mij niet meer. l) 

69074 De heer Fens: Vindt u het persoonlijk handig, dat men een 
dergelijke man in uw functie als opvolger aanwijst? 

A. Zeer zeker niet. 

69075. De Voorzitter: Wie heeft hierover beslist? 

A. Ik vermoed Londen. De toenmalige schout-bij-nacht van As- 
beck heeft bewerkstelligd, dat ik aanvankelijk bij de Amerikaanse 
staf werd opgenomen. De Amerikanen hebben mij toen de functie 
van Surface Operations Officer gegeven. Ik moest de zaak daar helpen 
organiseren, zat ineens achter een schrijftafel en kreeg een mooi 
bordje met ,,Surface Operations" er op. In die tijd had ik er nog weinig 
idee van wat dit eigenlijk inhield. In 1943 werd de druk op Curaçao 
al veel minder en het belang van het commando op Curaçao werd 
daarmede ook minder. Toch was het jammer, dat ik daar als be- 
roepsoverste werd vervangen door een luitenant-ter-zee lste klasse der 
Koninklijke Marine-Reserve. Dit was voor de Amerikanen een on- 
aanvechtbaar argument om deze man ter zijde te stellen. 

69076. De heer Fens: Kunt u bepaalde inlichtingen geven over de 
verdediging van Aruba? Werd die helemaal gevoerd vanuit Curaçao? 

A. Neen, Aruba had zijn eigen vloot- en kustbatterij evenals 
Curaçao. Het eiland werd bestreken met een batterij van 19 cm. 

69077. De heer Fens: Waar stond die batterij op Aruba? 

A. Aan dezelfde kant als waar de raffinaderij staat, achter de St. 
Nicolaasbaai op een heuveltop. Het was een langzaamvurende batterij, 
die diende als stok achter de deur tegen operaties met hulpkruisers. 
Een onderzeeboot kan men niet bevuren met een langzaam vurend 
kanon. Er waren hier en daar snelvuurkanonnen van 7+ cm op- 
gesteld voor het afslaan van onderzeeboten binnen het bereik van 
het vuur. 

69078. De heer Fens: Was daar ook een mariniersdetachement? 

A. Ja, op beide eilanden. 

1) Noot van de getuige, toegevoegd bij de correctie van het stenogram: Luite- 
nant-ter-zee Kwartel (K.M.R.). 

69079. De heer Fens: En was er ook iets van de landmacht? 

A. Ja, en ook schutterij onder mariniersbevel. 

69080. De heer Fens: Weet u iets van een vrijwilligerskorps op 
St. Nicolaas? 

A. Neen, daarvan heb ik nooit gehoord. Zij hadden een eigen 
,,olieu-politie. Het is mogelijk, dat er een organisatie was, om, wan- 
neer het tot handgemeen zou komen, deze mensen wapens te geven. 

69081. De Voorzitter: U is later in Londen geplaatst bij de oor- 
logsvrij willigers? 

A. Ik was basiscommanaant van een stuk oi  zes oorlogsschepen. 
Daarop was een groot deel van het personeel ondergebracht, dat niet 
voer en alleen zorgde voor onderhoud. Dat gaf gauw aanleiding tot 
excessen. Daaronder moest zeer strenge tucht worden gehouden. Als 
zodanig beschouwde ik het niet als beneden mijn waardigheid. om mij 
met allerlei details betreffende de orde en tucht in te laten. Het was 
echter hard nodig. Klappen zijn er nooit gevallen, omdat door strengc 
contrôle alles werd voorkomen. Als kolonel - iets, dat anders de 
luitenant van de week doet - heb ik b.v. dagelijks de wachtlijst op- 
gesteld van de rondes, die gedurende de wacht om het half uur 
moesten worden gemaakt (zonder prikklok). 

De Voorzitter: Welke schepen waren dat? 

A. De ,,Flores", de ,,SoembaW, de ,,Jan van Brakel", de Oranje- 
Nassau", de ,,Johan Maurits van Nassau" (de nieuwe) en de ,,van 
Kinsbergen". 

69082. De Voorzitter: Moesten deze schepen worden gerepareerd'? 

A. Ze lagen zonder bemanning. 

69083. De heer Fens: Was er geen emplooi voor? 

A. Ze hadden aan de invasie meegedaan. De ,,Flores" had vol- 
komen uitgeschoten kanonnen. De oorlog was al in een zodanig sta- 
dium, dat iedereen het einde zag, zeker in Europese wateren. De 
Engelse staf had aangeraden die oorlogsschepen in te trekken. Zelf 
waren ze ook al aan het minderen. Het personeel werd verspreid over 
de opleidingen. Ook werd langzamerhand gelegenheid gegeven tot 
familiebezoek in Holland. Ik ben toen voorzitter geworden van een 
selectiecommissie voor officieren. 

69084. De Voorzitter: Wat hield dat precies in? 

A. Officieren en adspirant-officieren, oorlogsvrijwilligers dus, met 
eindexamen H.B.S. en dergelijke diploma's kwamen voor deze com- 
missie om te worden gepeild naar hun opvattingen, algemene ontwik- 
keling, beschaving, enz. 

69085. De Voorzitter: Wat was uw standplaats? 

A. Aan boord van de ,,van Kinsbergen"; ik leefde helemaal aan 
boord. 

69086. De Voorzitter: Waar kwamen die jongelui vandaan? 

A. Uit Nederland. 

69087. De Voorzitter: In welke tijd was dat ongeveer? 

A. In de loop van 1945, toen Zuid-Nederland was bevrijd. 

69088. De Voorzitter: Welke bestemming hadden deze jonge 
mensen? 

A. Het was allemaal marinepersoneel. 

69089. De Voorzitter: Was het de bedoeling, dat deze mensen 
naar Indië zouden worden gestuurd'? 

A. Dat was inderdaad de bedoeling. Men had het idee opgevat 
om een vliegkampschip te gaan bemannen en een daarbij behorend 
stel kruisers en torpedojagers. 

69090. De Voorzitter: Kregen deze mensen hun opleiding in 
Nederlandse of Engelse centra? 

A,  Ze hadden Nederlands kader en maakten gebruik van de 
ruimten, die ons door de Engelsen ter beschikking werden gesteld. 



69091. De Voorzitter: De vrijwilligers van de landmacht werden bij 
Engelse onderdelen opgeleid. Was dat met deze mensen ook het geval? 

A. Die indruk lieb ik niet De Marva's werden in het begin wel 
bij Engelse onc'erdelen opgeleid Deze vrijwill~gers kregen echter em 
aparte Nederlandse opleidilig. Ze werden ovet geheel Engeland ver- 
spreid. Londen wai al iet^ het ontvangstcentrum. Wanneeï d r  menseri 
uit Nedcrldnd kwamen, werden ze onderzocht door de testcommissie, 
die de mensen indeelde. Dit systeem was in de oorlog van de 
Engelsen oveigenomen. 

69092. De Voorzitter: Heeft u een indruk van de aantallen mensen, 
die zo zijn opgeleid? 

A. Neen, dat was helemaal mijn bemoeienis niet. 

69093. De Voorzitter: Hoe lang is u voorzitter van de selectie- 
conimissie gebleven? 

A. Ongeveer een half jaar. 

69094. De Voorzitter: In September 1945 is de ,,van Kinsbergeri" 
riaar Rotterdam gegaan. Wat is daarmee gebeurd? 

A. De ,,van Kinsbergen" heeft de gehele oorlog door gevareil 
zonder een bepaalde grote reparatie en werd daarom in Rotterdam 
herzien. 

69095. De Voorzitter: Welke functie had u toen? 

A. Ik was comniandaiit. 

69096. De Voorzitter: Wat heeft u verder gedaan tot 20 November 
1945? 

A. Ik ben omstreeks eind October 1945 naar Nederlandsch-Indi5 
vertrokken. 

69097. De Voorzitter: In welke kwaliteit? 

A. Er moesten verschillende functionarissen in Indië worden afge- 
lost. De militaire commandant in Austr~ilië behoefde aflossing en ook 
de chef staf. 

69098. De Voorzitter: Wie was dat? 

A. Dat was de heer van Foreest, die nu souschef staf hier is. De 
tegenwoordige commandant zeemacht Willirlge stond ook op het punt 
te worden afgelost. Eigenlijk had ik de indruk, dat men meende in 
Holland, dat er meer haast was bij mijn uitzending dan blijkbaar het 
geval was, toen ik in Indie aankwam. Na aankomst werd ik zes weken 
op nonactief gesteld. 

69099. De Voorzitter: Waar was dat? 

A. In Batavia. 

69100. De Voorzitter: Is u rechtstreeks van Nederland naar 
Batavia gegaan? 

A. Ik ben overgestoken naar Engeland en met ern Engels vliegtuig 
via Colombo overgevlogen en van Colombo uit ben ik per schip naar 
Tandjong Priok gegaan. 

69101. De Voorzitter: Ging u alleen? 

.A. la. 

69102. De Voorzitter: Met de speciale bedoeling iemand af te 
lossen? 

A. .la. Ik zou ter beschikking worden gesteld van de conimandant 
zeemacht in Indië. 

69103. De Voorzitter: Dat is dus niet direct gebeurd? 

A. In Januari 1946 kwam er een telegram uit Nederland, waarin 
stond, of de commandant zeemacht bezwaar had tegen mijn benoeming 
in Nederland als commandant zeemacht. Ik ben toen weer in een 
vliegtuig gestapt. 

69104. De Voorzitter: Was er voor u dan in geen enkele filnctle 
emplooi in Indie'? Moest u per se op nonactief worden gesteld? 

A. hlrn kon lastig het werk gaan halveren. Er is ééii chef staf. 
h4en kan moeilijk het werk, dat voor één fuiictie bestemd is, gaaa 
verdelen. 

69105. De Voorzitter: Wanneer is u in Batavia aangekomen? 

A. O:, 3 November 1945. 

69106. De Voorzitter: U vond die gang van zaken zeker wel 
merkwaardig? 

A. Ja, dat was enigszins merkwaardig. Ik weet ook nog wel wat 
daarachter heeft gezeten. 

De Voorzitter: Vertelt u dat dan eens. 

A. In Indië was destijds gevraagd door de bevelhebber der strijd- 
krachten in het Oosten, om een officier uit te zenden om bij een 
operatie, die tegen de Japanners zou worden uitgevoerd, bij de staf 
van de Amerikanen te worden geplaatst. Vanwege mijn vroegere 
functie op Curaçao dacht men, dat ik daarvoor de geschikte persoon 
zou zijn. 

69107. De Voorzitter: Van wie is dat uitgegaan? 

A. Dat is indertijd van admiraal Heifrich uitgegaan, maar meer 
van de chef personeel in Londen, vermoed ik. Na het plotselinge 
einde van de oorlog is dat verzoek niet ingetrokken. 

69108. De Voorzitter: Dat heeft dan blijkbaar een poosje in 
Nederland gelegen en op een goede dag is het telegram misschien 
gevonden? 

A. De oorlog is vrij plotseling afgelopen. Niemand had ver- 
wacht, dat die atoombom zou verschijnen. De Amerikanen waren 
nog grootscheepse acties op touw aan het zetteil. 

159109. De Voorzitter: Maar u is in October uit Nederland ge- 
gaan en de capitulatie van Japan is in Augustus geweest. Dat te!e- 
gram heeft dus zolang ergens gezweefd. 

A. Zolang heeft dat gezweefd. Dat is de reden geweest voor mijn 
overhaast vertrek uit Nederland. 

69110. De Voorzitter: U wist toen nog niets van de bedoeling, 
dat u iemand zou moeten vervangen? Wanneer is dat element er dan 
bijgekomen? 

A. Admiraal Helfrich vertelde mij dit na oiitvangst in Batavia 
toen ik mij kwam melden. Ik zou toen worden: militair attaché in 
Washington, militair commandant in Australie of chef staf. Ik 
zei, dat de functie van militair attaché wel in mijn lijn lag, omdat 
ik zoveel Amerikanen kende. Admiraal Helfrich zei toen, dat dat in 
de lijn van veel mensen lag! Hij zou nog weleens overwegen wat 
ik zou gaan doen. Dit is de waarheid en niets dan de waarheid en 
dit maakt de zaak meer begrijpelijk. 

De Voorzitter: In ieder geval heeft u een mooi reisje naar Indië 
gemaakt. 

A. Ja, het was een mooie reis. 

69111. De Voorzitter: Heeft u misschien nog iets op te merk~ri, 
waarvan u meent, dat het voor de commissie van belang kan zijn? 

A. Neen. 

De Voorzitter: Dan dank ik u voor de verstrekte inlichtingen en 
ik sluit het verhoor. 

J. A. GAUW. 

ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 20 OCTOBER 1949 

Sub-Commissie I1 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter en de heren Korthals en 
Fens, leden, alsmede heer Oosterhuis, griffier. 

Punten van het Enquêtebesluit: n en p. 

Verhoor van 

A1,BERTUS MARINUS VALKENBURG, 
oud 41 jaar, wonende te 's-Gravenhage, 

kapitein-luitenant-ter-zee. 

Hij legt de eed af als getuige. 

69112. De Voorzitter: De Enquêtecommissie stelt het op prijs om 
ook een overzicht te verkrijgen van de krijgsverrichtingen van de 
marine in oorlogstijd. In  dat verband is u opgeroepen, omdat u ver- 
schillende functies heeft bekleed, waarbij u bepaalde krijgsverrich- 
tingen heeft geleid. Mag ik u eens vragen, welke functies u succes- 
sievelijk heeft bekleed van 1940 tot 1 9 4 9  

A. Vóór 10 Mei 1940 was ik commandant van de in aanbouw 
zijnde O 22 in Vlissingen. Op 10 Mei 1940 ben ik als commandant 
van de O 22 naar Engeland gegaan, alwaar ik voor enkele weken 
hoofd van het Walbedrijf werd, eerst in Portsmouth, later in Dundee. 
In  de maanden October en November heb ik als commandant van 
de O 23 twee patrouilles op de Noorse kust geleid, waarna ik weer 
als hoofd van het Walbedrijf terugkwam. In hlaart 1941 ben ik als 
reservecommandant en eerste-officier van de reservebemanning en 
werkploeg op het Engelse onderzeebootmoederschip Hs. Ms. ,,Maid- 
stone" naar Gibraltar gegaan, waar ik ben gebleven tot omstreeks 
10 December 1941. De oorlog in Indië was uitgebroken. Ik werd naar 
Engeland geroepen en met de Engelse onderzeeboot Hs. Ms. ,,RegentM 

ben ik naar Engeland teruggegaan. waar ik tijdelijk reserve-comman- 
dant werd op de ,,Colombia", het Kederlandse onderzeebootrnoeder- 
schip. Ongeveer 31 December 1941 werd ik be1as.t met het bevel van 
de O 23, die toen nog in onderhoud lag op een werf in Disndee. In 
Februari 1942 ben ik die boot gaan invaren en in Maart 1942 ben ik 
er mee naar het Verre Oosten vertrokken. De bedoeling was aanvan- 
kelijk naar Nederlandsch-Indië te gaan, maar dat hoefde niet meer, 
aangezien ik pas wegging op 16 Maart en sinds 8 Maart bestond 
Nederlandsch-Indië niet meer. Tot Februari 1944 ben ik commandant 
van de O 23 gebleven. Ik ben toen weer in Engeland teruggekomen 
en werd op het hoofdkwartier in Londcn geplaatst, waar ik werd be- 
last met een deel der voorbereidingen terugkeer Nederland, nl. het 
ontwerpen van een selectie-apparaat voor het aannemen van nieuw 
personeel, dat. zodra Nederland zou zijn bevrijd, in werking zou 
treden. Na  de bevrijding van Nederland ben ik hier op het Ministerie 
geplaatst. 

69113. De Voorzitter: Behoorde de O 22, waarvan u eerst com- 
mandant was, niet tot een groep onderzeeboten van O 21 tot O 27? 

A. Inderdaad. Er was een nieuwe serie onderzeeboten in aanbouw 
van O 21 tot O 27; O 21 en O 22 werden in Vlissingen gebouwd, 
O 23 en O 24 bij de R.D.M., O 25 bij Wilton, en naar ik meen, 
O 26 en O 27 eveneens bij de R.D.M. De aanbouw van de ezrste vier 
onderzeeboten was het verste gevorderd. De O 21 lag in Vlissingen, 
had haar proeftochten in Februari en Maart 1940 gedaan en was klaar 
om te worden afgetimmerd. De O 22 was in April en Mei aan de 
proeftochten bezig. Deze proeftochten werden onderbroken - men 
moest nog 2 à 3 dagen varen -, omdat de verwachting was, dat er 
op 7 Mei iets zou gebeisren. Er is op  die dag echter niets gebeurd, 
wij hebben er althans niets van gemerkt. Op alle posten en militaire 
schepen en inrichtingen bleef men extra waakzaam. Door die ver- 
hoogde activiteit en versterkte bewaking konden wij geen proeftochten 
meer doen. Wij kregen geen schepen, die hiervoor beschikbaar moesten 

zijn. De hoofdproeven hadden wij gedaan, ook het torpedo- en kanon- 
schieten was reeds gebeurd: de geruispeilproeven en dergelijke moesten 
wij nog doen. Wij moesten naar Vlissingen terug, waar wij een paar 
dagen moesten afwachten. Wanneer er in die tijd niets was gebeurd, 
zouden wij doorgaan met het plan, zoals dal oorspronkelijk was op- 
gesteld, nl. het schip opengooien en de machines naliijken. Het af- 
bouwen van de boot zou ongeveer drie maanden in beslag nemen. 
Op 9 Mei, 's avonds, toen wij binnen waren van de rede van Vlis- 
singen, zijn, naar ik meen, onze oorlogsbescheiden aan boord ge. 
bracht. In de nacht van 9 op 10 Mei zijn commandant van Dulrn en 
ik gewaarschuwd. Commandant vtin Dulrn was de oudste in Vlis- 
singen. Wij hadden een wachtsysteem ingesteld, omdat wij thuis geen 
van allen telefoon hadden. Op de werf ,,De Schelde" was voor dat 
doel een telefooninstallatie geplaatst, waarbij steeds een wacht aan- 
wezig was, zodat wij altijd konden worden gewaarschuwd. De adres- 
sen van de bemanningen waren genoteerd, voor zover zij in de buurt 
van Vlissingen verbleven, om ze, indien nodig, te kunnen ophalen en 
aan boord roepen. In die nacht werden wij inderdaad telefonisch ge- 
waarschuwd, dat de boten vaarklaar moesten worden gemaakt. Com- 
mandant vat1 Dulrn had een radiotoestel op zijn kamer. Hij vernam, 
dat er vliegtuigen overvlogen, zodat wij op ons qui vive waren. 
Ongeveer twee uur 's nachts kregen wij per ordonnance bericht, dat 
wij ons vaarklaar moesten maken. Ik meen, dat de heer van Erkel, 
oudstaanwezend officier, belast met de aanbouw in Rotterdam, deze 
order aan commandant van Du1171 en mij heeft doorgegeven. Wij 
hebben toen dadelijk het alarm in werking gesteld. Onze mensen zijn 
opgehaald en iedereen is gekomen. 's Morgens om vier uur hadden 
wij de bemanning en de proeftochtbemanning aan boord. Via het 
wachtschip lieten wij eten aan boord halen. De  O 21 noch de O 22 
had op dat moment torpedo's of munitie aan boord. Er is door ons 
wel gevraagd, of wij torpedo's in Vlissingen moesten hebben. Hier- 
voor is nooit gezorgd, al staat de reden mij niet meer duidelijk voor 
de geest. Misschien is de ernst van de zaak wel onderschat en werd 
er verwacht, dat het deze keer ook wel weer zou loslopen. Op eigen 
initiatief heb ik voor alle zekerheid brandstof geladen toen ik in Den 
Helder was, want wij verwachtten wel, dat, wanneer de oorlog zou 
uitbreken, wij niet in Nederland zouden kunnen afbouwen, omdat de 
havens op de een of andere manier zouden wordzn versperd, ei1 dat er 
wel ern order zou komen, dat wij naar de overkant moesten gaan 
om ons daar verder klaar te maken. Ik heb er dus voor gezorgd, dat 
de O 22 vol brandstof was. Hieraan was nog het risico verbonden, dat, 
wanneer er geen oorlog kwam en wij dus niet zouden behoeven te 
varen, de werf met de moeilijkheid had gezeten, waar deze brand- 
stof moest worden opgeslagen. Die ellende hebben wij maar geris- 
keerd. Op ongeveer 8 Mei, toen ik in Den Helder was, heb ik nog 
gevraagd of ik torpedo's en munitie moest laden, oindat ik toch in 
Den Helder was en dus had kunnen laden. Ik heb daartoe aan de 
Afdeling Materieel in den Haag orders gevraagd; alle verloven waren 
ingetrokken en er werd een verscherpte toestand voor de gehele 
marine ingesteld. Door de telefoon kon men daar niet zeggen, wat er 
aan de hand was, maar, wanneer er de volgende morgen niets was 
gebeurd, moest ik naar Vlissingen gaan om af te bouwen. De volgende 
morgen was er niets gebeurd. Ik ging dus naar Vlissingen terug onder 
escorte van de G 15; onderzeeboten moesten in die tijd, begeleid 
door een bovenwaterschip, langs de kust varen, wanneer ze boven 
water waren. Ik had dus geen torpedo's en geen munitie aan boord. 
In de nacht van 9 op 10 Mei hebben wij de mensen aan boord gehaald. 
Op de morgen van de 1Ode Mei heb ik van het Wachtschip in Vlis- 
singen een paar geweren laten halen voor de O 22; ik had voor een 
dag of vijf voedsel aan boord laten brengen. Om drie uur 's nachts 
wisten wij niet, dat de oorlog was uitgebroken of bezig was uit te 
breken. Wij wisten wel, dat de toestand gespannen was, maar konden 
niet vermoeden in welke richting zich dit zou ontwikkelen. 's Morgens 
om ongeveer zes uur hoorden we via de radio berichten over para- 
chutistenlandingen en grensoverschrijdingen en het werd ons wel dui- 
delijk, dat het mis was. Boven ons hoofd had een luchtgevecht plaats 
tussen een Duitse en een Hollandse jager. Om even vóór 6 uur 
kreeg ik een telegram, dat de oorlog met Duitsland was uitgebroken 
en dat Engeland en Frankrijk bondgenoten waren. 



69113. De heer Korthal!$: Van wie kreeg u dit telegram? van de heer van Dctirn wilde horen, wat eigenlijk de orders waren. 

A. Ik meen, dat het afkomstig was van de commandant Zee- 
land; het is ook mogelijk, dat het van de chef staf van de marine 
kwam. Ik heb de bemanning bij elkaar geroepen o111 hun mede te 
delen, dat de oorlog was uitgebroken; dat ik verwachtte, dat ieder- 
een zijn plicht zou doen en dat ik niet van plan was, de boot in 
goede toestand in handen van ae vijand ie laten vallen, ofschoon wij 
op dat ogenblik weinig konden doen van wege het gemis van munitie 
en torpedo's. Ik ging naar de rede van Vlissingen. De haven van 
Vlissingen was versperd. Ik had het luchtgevecht boven mij gezien; 
van één van de onderoificieren, die in Souburg woonde en die langs 
het vliegveld was gekomen, vernam ik, dat de Duitsers hadden ge- 
tracht daar te landen. Dit was de Duitsers niet meegelopen, want 
het vliegveld was in die zelfde nacht nog door alle mogelijke boeren- 
karren en andere versperringen ongeschikt gemaakt om te landen. 
Ik kon dus verwachten, dat er bij die versperringen Duitsers in de 
buurt zouden zijn. Aangezien ik geen risico wilde lopen, ben ik 
naar de rede gegaan. 

69115. De heer Fens: Kon u dit allemaal op eigen verantwoor- 
delijkheid doen? 

A. Ja, waarom niet? 

69116. De heer Fens: Stond u dan niet onder de cominandant 
Zeeland? 

A. Ja en neen. Ik was conlnlandant van evn onderzeeboot-in- 
aanbouw en als zodanig stond ik onder de chef materieel in den 
Haag. De corilmandant Zeeland was dus in dit opzicht niet direct 
mijn militaire chef. Mijn operatieve orders kreeg ik echter van de 
commandant Zeeland of van de bevelhebber der zeestrijdkrachten. 
Deze dingen heb ik echter volledig op eigen initiatief gedaan. Ik heb 
hiervoor geen orders gevraagd. Wij moesten toch afwachten, hoe 
het zou aflopen. 

69117. De heer Fens: Heeft iemand u gewaarschuwd, toen de 
oorlog uitbrak? 

A. Ik had met de commandant van een andere boot - com- 
mandant van Dulm -, die niet in de buitenhaven van Vlissingen 
lag, maar op  de werf binnen de sluizen, afgesproken, dat hij er aan 
zou denken, dat ik aan de buitenkant lag. Hij zou er voor zorgen, 
dat, wanneer ik naar buiteli zou gaan, er allerlei dingen, zoals 
kooien, enz. aan boord zouden worden gebracht, omdat er van dit 
alles nog niets aan boord was. 

69118. De heer Fens: Maar heeft u de indruk, dat men er aan 
heeft gedacht de heer var1 Dulrn en u te waarschuwen? 

A. De heer van Erkel, die de leiding had van de aanbouw van 
onderzeeboten in Rotterdam, heeft ons 's nachts opgebeld. De 
afdeling materieel heeft dus aan ons gedacht. 

69119. De heer Fens: Heeft u verder nog positieve orders ge- 
kregen? 

A. Neen, op dat moment niet. Om eerdergenoemde redenen 
ben ik op eigen initiatief naar buiten gegaan. De heer van 
Dulrn heeft er voor gezorgd, dat, toen wij buiten lagen, de werf- 
niensen met sleepbootjes alle mogelijke spullen, die wij aan boord 
nodig hadden, overbrachten. Mensen van de werf hebben de kooien 
aan boord opgesteld en zodoende het schip bewoonbaar gemaakt. 
Dit heeft de gehele dag geduurd, terw-ijl er voortdurend bomaan- 
vallen op de rede waren. De rede werd steeds voller met schepen, 
o.a. koopvaardijschepen uit Antwerpen en andere plaatsen. Bij ieder 
bombardement dook ik onder water, wat natuurlijk stagnerend 
werkte op het aan boord brengen van do kooien en dergelijke. 
Tegen de avond had ik nog niets gemerkt van handelingen van de 
Duitsers in Vlissingen. Ik had geen sein of order ontvangen. Ik ben 
langs Vlissingen gevaren en zag daar Franse schepen liggen. Het 
was mij toen duidelijk, dat er dan zeker geen Duitsers waren. Op 
dat moment was dat voor mij het enige, dat van belang was. Om 
ongeveer vijf uur 's middags ben ik binnengelopen, Daar vernam 
ik van de heer van Dulnz of van iemand namens hem, dat wij 
orders hadden gekregen om naar Engeland te gaan. In de nacht van 
10 op l 1  Mei zouden wij vertrekken. Ik heb de niensen even naar 
huis laten gaan om goedendag te zeggen en kleren te halen, die 
niemand natuurlijk bij zich had. Zelf ben ik het langste aan boord 
gebleven, omdat ik toen nog niet getrouwd was en omdat ik zelf 

Ik wilde dat liever niet aaii een ander overlaten. Ik vernam toen, 
dat het de bedoeling was, .na het invallen van de duisternis, onder 
geleide naar Engeland te gaan. Wij ha~de i l  geen zeekaarten, omdat 
wij die hadden moeten afgeven voor een Franse divisie mij~ienvegers. 
De O 21 was inmiddels do0.r de sluizen naar buiten gekomen. Omdat 
wij geen zeekaarten hadden, zouden wij worden geëscorteerd door 
een bewakingsvaartuig, ik ineen de BV 37. Toen ik dit alles wist, 
ben ik ook even naar huis gegaan, omdat wij toch moesten wachten 
tot het donker was. Wij dachten allemaal, dat het voor ern paar 
weken zou zijn en daarom hebben wij niet vee! meegenomen. Het 
is een paar jaar geworden. Nadat de bemanning van beide schepen 
volledig was teruggekomen, zijn wij 's avonds uitgelopen achter de 
E.V. 37 aan, onder het walletje van Zeeuwsch-Vlaanueren door. De 
zeegaten waren - naar een door mij ontvangen telegrafisch be- 
richt - dichtgelegd met magnetische mijnen. Alleen vlak onder de 
kust van Zeeuwsch-Vlaanderen was nog een geultje open. Toen wij 
buiten kwamen, vloog er een vliegtuig over met navigatielichten 
aan, dat niet direct als Duitser kon worden gei'dentificeerd. Het 
leek ons vreemd, dat een Duits vliegtuig met lichten aan zou vliegen. 
Op een gegeven ogenblik echter, draaide het zijn lichten uit en liet 
een serie van 4 magnetische mijnen vallen, vlak achter mijn boot, 
die de achterste was van de drie. Wij konden niet anders doen dan 
kwaad kijken. Wij hebben ons zelf gelukgewenst, dat ze niet op ons, 
maar achter ons zijn gevallen. Die nacht zijn er verder geen be- 
langrijke gebeurtenissen geweest. We kwamen verschillende schepen 
tegen. De volgende morgen zijn we in de Downs aangekomen, waar 
wij een dag hebben gelegen. In konvooi zijn wij naar Portsmouth 
gevaren, waar wij bij de Engelse onderzeedienst terechtkwamen. 
Daar werden onze boten klaargenaakt voor het oorlogsbedrijf. Er 
moesten enkele technische veranderingen worden aangebracht, zoals 
het op rubber opstellen van motoren en apparaten en dergelijke. Dat 
was een Engelse oorlogservaring, die wij nog niet hadden. Wij ver- 
wijderden ook deklatjes en dergelijke dingen meer. Door de bond- 
genoten en door enkelen van ons werd gezegd, dat wij toch niets 
hadden aan onze diesel-in- cn uitlaatkoker. Onder-water-dieselen 
had toch geen zin. Dientengevolge werd op verschillende boten die 
installatie gesloopt. Op sommige boten lieten ze de installatie nog 
staan oin zo weinig mogelijk werk te hebben. Tegenwoordig hebben 
alle boten zo iets, althans in verbeterde vorm. 

69120. De heer Fens: Heeft u in Engeland ook munitie en 
torpedo's gekregen of was het kaliber van de Engelsen niet het- 
zelfde als dat van ons? 

A. 011s torpedokaliber was niet afwijkend van dat van de 
Engelsen; onze torpedo's en ons munitiekaliber waren wel afwijkend. 
Na een paar dagen bleek, dat er 300 granaten voor onze kanonnen 
waren gevonden en bovendien een voorraad torpedo's, die afkomstig 
waren van naar Engeland overgekomen vracht- en transportschepen. 
Als ik mij goed herinner, was de gehele oorlogstorpedovoorraad 
over geheel Nederland gedislokeerd. Zo zijn er meerdere schepen 
met een voorraad torpedo's aan boord naar Engeland overgestoken, 
wat onze beginvoorraad heeft uitgemaakt; die 300 granaten zijn de 
beginvoorraad geweest voor onze munitie voor de 4 onderzeeboten 
O 21 tot en met O 24. Naderhand is er munitie bijgemaakt in Enge- 
land of Amerika. In 1941 is er vanuit Indië een partij munitie naar 
Gibraltar opgezonden. Wij hebben onze torpedo's opgebruikt, waarna 
we Engelse torpedo's hebben gebruikt. 

69121. De Voorzitter: Hoe is het gegaan met de indeling van de 
onderzeeboten? 

A. Wij zijn ongeveer 6 weken in Portsmouth gebleven, waarna 
werd beslist, dat de Nederlandse onderzeeboten deel zouden uitmaken 
van een Engels onderzeebootflotielje, waarbij ook Fransen en Polen 
en later Noren en zelfs Russen werden ingedeeld. 

69122. De Voorzitter: Dienden alle Nederlandse onderzeeboten 
bij hetzelfde flotielje? 

A. Ja, met uitzondering van de oudste boten, de 0 9 en O 10, 
die werden gebruikt als asdic-oefenschepen, omdat deze schepen niet 
meer geschikt waren voor de moderne oorlogvoering. Deze boten 
moesten overdag onder water varen en gedurende de zomertijd met 
de lange dagen bleek de nachtperiode veel te kort te zijn om batterijen 
te kunnen laden. Deze boten zijn op een gegeven moment ingezet 
bij een patrouille in het Kanaal; ook de 0 13 is in het Kanaal ingezet 
in de periode van de evacuatie van Duinkerken, in Juni. Daarna zijn 
deze boten niet meer ingezet en gebruikt als oefenschepen. De andere 



boten ~ i j n  successievelijk allemaal naar Dundee gegaan. De O 21 
en O 22 waren het eerste klaar, de O 23 en O 24 hebben iets langer 
gelegen. Ik kreeg order om met een kustvaartuig, waarmee onze 
voorraden verhuisden, mee te varen. Ik moest als chef walbedrijf 
toezicht houden op de voorraden en dergelijke. De boten zijn in 
Dundee aangekomen en hebben vandaar uit geageerd. 

69123. De Voorzitter: Wie heeft u toen vervangen als comnian- 
dant van de O 22? 

A. Ongeveer eind Mei 1940 ben ik vervangen door luitenant-ter- 
zee Ort. Onze oudste officier, de toenmalige overste, later kolonel, 
Hellingman, plaatste mij aan de wal, omdat ik betrokken was ge- 
weest bij de aanbouw van de verschillende boten. Hij wilde iemand 
aan de wal hebben, die wist wat de nieuwe en wat de oude boten 
waren. Om deze reden werd ik van boord gehaald; aan de wal werd 
ik tevens reserve-commandant, ingeval er iemand ziek mocht worden. 
In die wal-functie ging ik dus niet dat kustvaartuig naar Dundee 
om daar ook een walbedrijf op te zetten, nl. het reparatiewerk. Er 
moest daar iemand zijn, die goed inzicht in de boten had en die 
wist, wat de verschillende eisen waren, wat er op die boten nodig 
was en hoe onze eisen in Engeland moesten worden geïnterpreteerd. 
Ons maatstelsel was anders; cm en inch gaven grote moeilijkheden. 
In October 1940 werd de heer van Erkel. commandant van de O 23, 
ziek. Hij moest twee maanden in een hospitaal worden opgenomen. 
Daarom ben ik op de O 23 gekomen en heb ged.urende October en 
November 2 patrouilles op de Noorse kust meegemaakt. 

69124. De Voorzitter: U kunt waarschijnlijk over deze patrouilles 
wel iets mededelen. 

A. Die patrouilles hebben allebei ongeveer een dag of veertien 
geduurd. Bij de eerste patrouille moest ik voor de monding van het 
Fejeosen Fjord liggen om vandaar uit op de kust van Noorwegen 
te ageren. Onze order was het scheepvaartverkeer te torpederen, 
maar nadat ik de omgeving had verkend, bleek, dat het grootste 

' 

deel van het scheepvaartverkeer - wat ook logisch was - door het 
Indrelet, een vaarwater achter de rotsen van Noorwegen, ging. Langs 
een gedeelte van de Noorse kust loopt, van Bergen uit, een groot 
diep vaarwater, het Bergen fjord. De scheepvaart ging daarom niet 
buitenom, maar binnendoor. Ik had daar al een paar dagen gelegen, 
toen het mij te gek werd, want ik had nog maar steeds niets gezien. 
Daarom ben ik de fjord binnengelopen. Hierover is in één van de 
boekjes geschreven. 

De Voorzitter: Ja, dit wordt als een stoutmoedig stukje gekarakte- 
riseerd. 

A. Men wist natuurlijk niet, wat er te wachten stond. Achteraf 
is het goed afgelopeii. Het was mogelijk geweest, dat de Duitsers in 
de gaten, die zij zelf niet gebruikten, mijilversperringen hadden gelegd. 
Ik ben dus de fjord binnengelopen, vlak onder de lichttoren door. 
Ik bleef daar een poosje liggen. Het weer werd slecht en ik kreeg 
steeds minder te zien. Ik moest oppassen, anders zou ik straks niet 
meer weten, waar ik was. Wanneer de mist dichter zou worden, zou 
ik toch niemand kunnen aanvallen en ik zoii de kans lopen, 
omringd te worden door Duitsers. Blijkbaar ben ik gesignaleerd, want 
de volgende dag stonden er ineens vreemde vissers heel raar ie vissen. 
Ze lieten allemaal dingen in het water vallen. Het kunnen proeven 
zijn geweest, maar het was toch wel vreemd, dat er ineens aan de 
ingang, waardoor ik was geweest. een aantal vissers verscheen. 

Mag ik aan de hand van rapporten verder vertellen? 

De Voorzitter: Heeft u iets bij u? Zoudt u ook stukken kunnen 
overleggen aan de commissie? 

A. Ik weet niet, in hoeverre deze stukken ,,Most Secret" waren. 

De Voorzitter: Ik heb er geen bezwaar tegen, dat u, om uw ge- 
heugen op te frissen, ern kijkje in de stukken neemt. 

A. Zatzrdag 5 Ocbober gingen wij naar zee. Dinsdag 8 October 
begon de patrouille op Fejeosen Fjord. Het was bijzon'der slecht weer 
met zware storm, zodat het erg lastig was om diepte te houder,. Er 
viel in die tijd eigenlijk weinig te doen. Ik had die dag bijna geen 
zicht, geen kustzicht. Voor zover er wel zicht was, had ik gemerkt, 
dat er stroming was in een bepaalde richting vlak onder de kust. De 
morgen daarop had ik ook geen zicht. Ik ben toen naar buiten gegaan, 
wat normaal gebruikelijk is: wanneer inen overdag vlak aai? de kust is 
geweest, vaart men 's avonds naar boven om op te laden. Dit heeft 

mij een koopje bezorgd, want doordat ik naar buiten ben gelopen, 
bleek dat de strooin onder de wa! anders was aan de stroom buiten 
de 100-vadeili lijn. 's Morgens oni 5 uur meende ik, dat ik ongeveer 
7 mijl buiten de wal was, totdat ik op 29 m inerns stoten voelde. Het 
voordeel van een onderzeeboot is, dat men dieper vaart dan een 
gewoon schip, en wanneer men met een onderzeeboot aan de grond 
loopt, is dat niet zo erg. Ik stootte esii paar n î ~ a l  op 20 m., wat ik 
vreemd vond, wiint voigei:s mijn berekening kon dat niet. l k  ben naar 
boven gegaan en buven water zijnrie, zag rk inderdaad, dat ik midden 
tussen de rotsen vlak onder dc kust  zat. Rondom mij iieen zag ik 
alleinaal rotsen. Ik had nog br'crekkelijk geboft, dat ik daar tussenin 
was gekonien. Om er uit te koinzn, ging ik achteruit, waarna we 
konden draaien, zcdat ivij verder in zee konden komen. Voor de 
gehele geallieerde onderzeedienst was dit het bewijs, dat de stromen 
van binnen en buiten de 109-vadeinlijn verschilden, waarom men 
daar waakzaam moest zijn. Geen van de andere onderzeeboten 
had dit nog ontdekt. Het was dus erg leerzaam. Later werd het 
weer beter. Op 9 en 10 October was het slecht weer; de l l d e  
stormde het en 12 October was het mooi weer. 13 October ben 
ik de fjord ingegaan. Ik zag daar ecn lichttoren sein-iï. Ik vroeg 
mij af, of dit voor mij was bestemd of voor voorbijgaande schepen. 
Die nacht ben ik wat dichter onder de wal gebleven dan ik anders 
zou hebben gedaan, in de hoop iets te zien te krijgen. Omdat 
het weer iets beter was gewor~eil, kon ik iets meer risk,eren. Ik 
heb echter niets geinerkt. 15 October ben ik noordelijker gegaan, 
tot Holmengraa, de andere uitgang van de fjord. We zagen daar 
een klein vissersvaartuig - een coaster -, dat de indruk wekte, 
dat het ons volgde. Het heelt gecl-I bboînien gegooid. 16 October was 
er weer heel slecht zicht. 's Micidagc hooru? ik e'en schroef en een 
paar w r  later zag ik een trawler in de Fejeoszri Fjord. 17 en 18 
October was het slecht zicht en ik nioest zee houden. Ik kreeg order 
om terug te keren. De 20ste kwam ik in Dundee terug. Dit was dus de 
patrouille van October. De tweede patrouiile had in November plaats. 
4 November ging ik naar buiten en 6 November was ik weer op 
dezelfde plek terug bij Holmengraa. Er waren daar een paar trawlers, 
die voor de ingang van de ijord patrouil!eerden. Dit wekte bij ons 
de indruk, dat wij in October waren gesignaleerd. Gedurende de nacht 
van 6 op 7 November kreeg ik orders om naar een zuidelijker post 
te gaan, dichter bij het Skager Rak. De O 22 was toen ook op zee, 
was een paar dagen na mij naar zee vertrokken en had een patrouille- 
post ten zuiden van mij. Tegelijk met mij kreeg hij ook een order 
om zuidelijker te gaan, iets verder het Skager Rak in. Dat was dus 
ezn verplaatsing van deze twee boten. 

A4et mooi weer ging ik naar de nieuwe post. Op 10 November 
stormde het. 's Avonds om 8 uur kreeg ik brand aan boord in de 
centrale. Blijkbaar was er kortsluiting ontstaan bij het schakelbord. 
De brand werd gelukkig bedwongen, maar had toch grote electrische 
schade veroorzaakt, waardoor wij tijdelijk niet met beide machines 
konden lopen. Dit gaf veel moeilijkheden. Eén electromotor werd 
buiten werking gesteld. Dat was wel een beetje tragisch, omdat wij 
alleen maar 's nachts boven water konden varen. De volgende dag bij 
onderwatervaart hebben we de motor verder gerepareerd. Dit waren 
natuurlijk noodreparaties, maar we kregen het toch zover, dat we met 
beide machines konden varen. Overdag werd het weer iets beter, 
maar 's nachts stormde het weer. Over het algemeen werden we op 
meer dan de helft van de patrouilles door zware stormen overvallen. 
Woensdag 13 November hoorden wij explosies. Het was mogelijk, 
dat er dieptebominen weraen geworpen voor de O 22. Het geluid 
kwam tenminste uit die richting. Toen wij even boven water keken, 
zagen wij een vuurgloed en ik meende, dat ik een schip zag. Ik wist 
niet, wat voor soort schip het was, maar het kon een anti-onderzee- 
boot-schip zijn. Wij doken om onder water te luisteren op onze luis- 
terapparaten. Wij hoorden echter niets. kater dachten wij, dat dit 
misschien de dag is geweest, waarop de O 22 verloren is gegaan, 
doch verder is daarvan niets positiefs bekend. Alleen schijnt door de 
Duitse Radio-omroep te zijn oingeroepen - op 11 hroven1ber -, dat 
de Duitsers een geallieerde onderzeeboot tot zinken hadden gebracht. 
Dat zou dus twee dagen eerder zijn geweest. Die nacht kreeg ik orders 
naar een andere patrouillepositie te gaan in die richting. Wij moesten 
toen ten zuiden van Stavanger bij de bocht patrouilleren. Door onze 
intelligente werden wij gewaarschuwd, dat op de 100-vademlijn een 
mijnversperring lag. Wij kregen opdracht de scheepvaart aan te vallen. 
Wij zagen daar kleine scheepjes; er was een mijn-barrier; bovendien 
stond er een mijnenveld op de kaart. Op een gegeven ogenblik zag 
ik een schip. Wij wilden allemaal nu eindelijk eens iets presteren. Tot 
dusver had de Duitser alleen nog van ons gepikt en wij nog niets 
van hem. Daarom bei1 ik dat geallieerde mijnenveld ingelopen om 
te trachten dicht genoeg bij dat schip te komen, waardoor ik kans 
had dat schip te torpederen. Het was een schip van ongeveer 2000 ton. 



Binnen 5 km kon het schip juist weer de kust inlopen en wij hadden 
dus geen succes. l k  ben toen het mijnei;ve!d weer uitgedraaid. E r  was 
ook een Duits mijnenveid me: twee uitgang-ii voor zover onze intel- 
Iigence service ons had doorgegevsii. Ik had eerst aan  de  noordgrens 
gezeten en was van plan de volgende dag naar de zuidgrens te gaan. 
Die nacht heb ik het Engelse bombardemrnt boven Stavanger gezien. 
Het  was een prachtig gezicht, precies vuurwerk. O m  ongeveer 11 uur 
zag ik een konvooi van drie scheprn zonder lichtcïi. Het was niet 
licht genoeg voor een onderwateraanval. We wilden daarom een 
bovenwateraanval proberen. Toen ik dichterbij kwarn, zag ik, dat er 
een anti-onderzeeboot-trawler bij was. Toen ik nog dichterbij ltwain, 
ontdekte ik, dat er twee onderzeeboot-trawlers bij waren. Als ik mijn 
geheugen goed raadpleeg, voer het ene schip, toen ik o p  ongeveer 
2500 yard afstand was, door en draaide zodanig, dat ik er tussenin 
lag. O p  die afstand kon ik nog alleen de trawler zien. Ik kon nog 
niet aanvallen. Ik nieende, d r t  die koersverandering te wijten was aan 
de luchtaanval o p  Stavanger. Wij moesten een beetje van de kust van- 
daan blijven, anders zou de R.A.F. ook o p  ons gooien. 

Toen ik o p  900 m afstand was, realiseerde ik inij ineens, dat al 
deze schepen anti-onderzeeboot-trawlers [varen. D a t  was een beetje 
vreemde gewaarwording. Ik ben dus omgedraaid en ben boven water 
gebleven. Wanneer ik onder water was gegaan, was ik er waarschijn- 
lijk nooit tussenuit gekomen. Doordat ik o p  dat  moment grote vaart 
kon lopen, ben ik boven water van die schepen weggekomen. Toen ik 
draaide, zag ik, dat de schepen een ander front vormden, wat bij mij 
de indruk wekte, dat ze mij inpeilden. Ze hadden blijkbaar door hun 
geruispeilers iets gehoord, maar gelukkig zagen r e  mij niet. Blijkbaar 
hebben ze niet d66r gehad, dat ik draaide, òf ze hebben mij niet kun- 
nen bijhouden. I n  ieder geval beri ik ze kwijtgeraakt. D a t  was dus 
wederzijds een mislukte aanval. Die nacht ben ik tamelijk ver in zee 
gebleven, omdat ik het ietwat ongezond vond daar in de buurt. D e  
volgende dag ben ik weer de kust ingelopen en ben in patrouillepositie 
gekomen. D e  volgende dag was er storm o p  zee. D e  dag er na was 
het rusti::er weer. Naar  mijn idee hield er een trawler de wacht bij de 
zuidgrens van het Duitse ir,ijilei:veld. Ik meinde ern klein konvooi 
met kleine schepen te zien en probeerde wat dichterbij te komen. 
Toen wij ongeveer 1000 yard van de anti-onderzeeboot-trawler af 
waren, ]?oorden wij o p  onze geruispeiler, dat  de Duitser bezig was 
met pingen. Aangezien die afstand van 1000 yard voor ons nogal on- 
gezond was en het konvooi bovendien niet erg belangrijk was, hebben 
wij ons aanvalsplan maar laten schieten. 's Avonds kregen wij de in- 
druk, dat  er anti-onderzeeboot-trawlers aan  het zoeken waren. Wij 
hoorden steeds maar schroeven - stoppen - schroeven - stoppen. 
D a t  is de normale zoekmanier voor schepen. O p  een afstand van 500 
yard zagen wij een wit licht, maar het was voor ons orimogelijk om 
te zien, wat het was. Wij meenden, dat het de anti-onderzeeboot- 
trawler was, die ons zocht. Wij zijn toen weggekomen, maar dat  schip 
is ons niet nagevaren. Mijn eindconclusie van dit rapport was, dat wij 
niet veel gelegenheid hebben gehad succes te boeken, ook al omdat 
er veel luchtactiviteit was. Dit  waren de twee patrouilles, die ik heb 
geleid. 

69125. D e  Voorzitter: Heeft dc heer Helling~nan weleens d e  vraag 
met u besproken, of door de Engelsen wel een juist gebruik werd ge- 
maakt van de  Nederlandse onderzeeboten? 

A. Ja. 

69126. D e  Voorzitter: Wat is uw oordeel daarover? 

A. Mijn mening is, dat er in die tijd zeer zeker g e m  juist gebruik 
is gemaakt van onze onderzeeboten. 

69127. D e  Voorzitter: Wat was naar uw oordeel het bezwaar? 

A. Het gezamenlijk optreden en het oefenen, zoals wij dat gewend 
waren vóór de oorlog, werden hier losgelaten. Men werd ergens op de 
een of andere post uitgezet en men moest zelf maar verder zien. 
Kwam er iets langs. dan  was dat een bof en anders had men pech. 
Vóór de oorlog voeren wij in divisieverband, wij oefenden met lucht- 
verkenning o p  een konvooi schepen. Deze manier zou onherroepelijk 
meer succes hebben opgeleverd. 

69128. D e  Voorzitter: Waarom hebben de Engelsen hier dan aan 
vastgehouden? 

A. Dat  is een lastige vraag. Wij hebben de Engelsen nooit ergens 
van kunnen overtuigen. Indien wij eigenwijs zijn, zijn zij het zeker nog 
een graad erger! 

69129. D e  Voorzitter: D e  Engelsen hebben hiervoor waarschijn- 
lijk toch wel een bepaalde reden aangegeven? 

A. D a t  weet ik eigenlijk niet. Het  is lastig iets van bondgenoten 
te zeggen, maar het kwam uit de koker van een Hollander en daarom 
kon het nooit goed zijn. 

59130. De Voorzitter: Was dit een vasthouden aan een methode, 
die men eenmaal had en die men niet wilde loslaten'? 

h. Ja, men wilde de  oude Engelse methode niet loslaten. Later, 
in de  Middellandse Zee, is de centrale leiding wel veranderd. D e  
tactiek van de  onderzeraoot was daar beter, omdat daar veel meer 
luchtverkenning was vanuit Malta. Daar  kregen de  onderzeeboten 
inderdaad via de radio orders, waarheen ze zich moesten begeven. D a t  
was dus direct veel beter. Toen wij dit echter nog niet hadden, hadden 
wij het idee, dat  wij veel beter naar de Oost konden gaan werken. 
Maar wanneer dit bekend werd, was het of wij ons wilden onttrekken 
aan het vuile werk, omdat er hier wel oorlog was en in de  Oost nog 
niet. Na  de laatste patrouille op Noorwegen heb ik een aanmerking 
gekregen, dat  ik eigenlijk te veel heb geriskeerd oin succes te bereiken; 
enerzijds was dit een aanmerking, anderzijds wenste men mij geluk, 
dat  ik heelhuids was teruggekomen. 

69131. D e  Voorzitter: Men zou misschien deze onjuiste tactiek 
kunnen aanmerken als één van de  waarschijnlijke oorzaken, waardoor 
de O 22 is vergaan? Of gaat dit te ver? 

A. Dat  zou ik niet durven onderschrijven. Het  is mogelijk, maar 
wij weten niets van de O 22 af. Ik  heb nooit gehoord, dat  er iets 
definitief vaststond. 

69132. D e  Voorzitter: Heeft men nog wel eens iets van de  O 13 
gehoord? 

A. Neen, daarvan heeft men ook nooit iets gehoord. E r  gaan wel 
geruchten - welke nooit verder zijn uitgezocht kunnen worden -, 
dat  de O 13 misschien door een eigen onderzeeboot tot zinken is 
gebracht, waarschijnlijk door een Pool. Het  is echter nooit bewezen. 

69133. D e  Voorzitter: Dat  is natuurlijk nooit meer uit te maken. 

A. Neen. Het  is natuurlijk mogelijk, dat  de O 13 op een mijn is 
gelopen. D e  O 22 kan ook o p  een mijn zijn gelopcn. 

D e  mogelijkheid bestaat ook, dat de  O 22 werd gejaagd door 
dezelfde drie anti-onderzeeboot-trawlers, die mi] hebben lastig ge- 
vallen en later om de Noord zijn gegaan. 

69134. D e  Voorzitter: Kan men zeggen, dat de Engelse methode 
het gevaar heeft vergroot door het individualistisch laten optreden 
van een onderzeeër, of gaat dit te ver? 

A. Neen, dat  zou ik niet durven zeggen. 

69135. D e  Voorzitter: Is de  ene methode dus niet gevaarvoller 
dan  de andere? 

A. Ieder gebruik van een onderzeeboot is nii eenmaal als van 
een offensief wapen. Daaraan zit onherroepelijk gevaar. Men kan  
strijden over de  vraag of men een onderzeeboot het Skager R a k  moet 
insturen of niet. D e  Engelsen zijn hierrriea opgehouden, toen er te veel 
boten wegbleven. Men zou daaruit kunnen opmaken, dat  de tactiek 
fout is geweest. D e  O 22 is weggebleven, en naar ik meen, ook een paar 
Engelse boten. Bovendien hebben de onderzeeboten daar geen resul- 
taat opgeleverd, omdat men er nooit iets zag. Men riskeerde dus niet, 
nog meer boten te verliezen. Ik zou niet willen onderschrijven, dat 
de O 22 door deze tactiek verloren is gegaan. Ik weet niet of het 
hier door iemand van ons is beweerd. Ieder heeft daarover natuurlijk 
zijn eigen mening. Ik spreek hier als onderzeebootcommandant, die 
zelf die orders heeft gehad. Men kan dan moeilijk zeggen, dat  dóór 
deze orders een onderzeeboot is weggebleven. U zult dit waarschijn- 
lijk niet gauw van iemand horen, ten minste niet van iemand, die zelf 
heeft gevaren. 

69136. D e  Voorzitter: Daarna is u o p  hef Engelse onderzeeboot- 
moederschip gekomen? 

A. In Maart 1941 ben ik met Hs. Ms. ,,MaidstoneS', het Engelse 
onderzeebootmoederschip, naar Gibraltar gegaan. Daarop  waren een 



Nedeilandse werkploeg en ezn Nederlandse reservebemanning werk- hebben gewreven pan plezier. Wij gingen weer terug naar zee; het 
zaam, die ilodig warer oin de O 2'1, O 23 e n  O 24, die in de Middel- wds vrij dlcht bij Pellang en we moesten verdacht zijn op luchtaan- 
landse Zce zoudcii opereren, te kunnen voorzieri van personeel en vallen Het kustvaartuig zou natuurlijk wel waarschuwen. N a  een 
o m  deze schepcn in d r  ~,n,~:nIigperiodes te helpen bij reparaties. half uur is het eeri paar eíg sterhe jongens gelukt om de granaat, 

dis knel zat, los te krijgen, zodat wij weer konden schieten, maar 
69137. D e  Voorzitter: GedLlreizde die periode 1s u ~ ' ~ a r ~ c h ~ ~ l l l ~ k  het schil? was weg' OP 28 Juli 1s er niets gebeuid O 29 ~ u l i  ragen 

niet aan boord geweest van de O 21, O 23 en O 21? wij heel vioeg In de merg-n, vlak naddt he; begon te dagen, twe? 
kruiseis o~ een z o d a n ~ r e  hoek inzien - hoek inzien is een hoek 

A. Neen, ;n de Middellandse Zee niet, tenminste niet in die periode 
van 1941. 

691 ?b .  D e  Voerziiter: Dan is waarschijnlijk vooi ons de  per,ode. 
die u in het Verie Oosten heeft doorgebracht, belarisrijker. U was toen 
cominaridant over d e  O 33. 

Misschien is er ook nog !ets bi,zonders mede te delen over de 
periode, die 11 0.7 de  C o l o m ~ i a  is geweest? 

A. Eigenlijk ben ik maar een week op de Columbia geweest. O p  
l0  Deceniber ging :k uit C:brdltar weg en waarschijnlijk ben ik dan 
ongeve-r 22 Decelrber in Engeland teruggekomen. 

Op 30 of 31 Deceirber bzn ik cominandant geworden van de O 23. 
Jk btr: dus maar &l d:ig-n op de Co!oinbla geweest, Maarvan ik nog 
een paar dagen met verlof ben geweest. Ik meen, tiat ik in totaal twee 
nac!~ien op de Colonibia heb gedapzn. 

60139. D e  Voorzitter: Dan zou ik nu  gaarne van u horen, wat er 
is voorgevallen in de tild, dat u commandant was van de O 23. 

A. In December 1941 werd ik dus commandant. D e  boot werd 
eerst afgemaakt en half Februari !91.2 inaakten wij de proeftochtcn 
en in klaart 1942 gingen wij van de  west!ciist weg naar het Verre 
Oosten, via Gibraltar door de kliddellandse Zee, Alexandrië. Suez- 
kanaal, enz. Op die reis is ei. eigenlijk niet veel gebeurd. In  die tijd 
was het in de Middellandse Zee erg gevaarlijk. Bij de kust van Siciiië, 
Malta en Afrika l a ~ e i i  vet.1 mij:ierive!deii, wat het varen nogal lastig 
maakte. Daarom werd er in l q e n  boven eikaar gevaren. De onder- 
zeeboten uit de West ko:i~ende, kresen een aridere zeediepte voorge- 
schreven dan de  order zei bot:^, 5ie uit h-t Oosteii kwarnsn, omdat 
men vlak iangs de  ki.ist van 5icii:ë 111oest varrn, waar het vol mijnen 
lag. Ik ben als laatste ;>iet c m  Nederlandse onderzeeboot door de 
Miádel la~dse Zee naar het Verre Oosten gegaan. Daarna was Ro.xin?cl 
te ver naar Alexardrië gekomen cn moest mcn verder rond Afrika 
varcn. In de Zode Zee ging e211 van mijn electroiiiotoren stuk. Torn  
ik in Colombo aankwam, had ik maar één electromotor tot mijn 
beschikking er! het ar~ker  iimesl- verwisseld worden. D e  Colombia is 
toen naar Bombay gegaan. Wij zijn va1111it Colombo ook naar Bombay 
gegaan; dat  was ongeveer biei Juni 1942. D e  reparatie in Bombay 
heeft ongeveer zes weken, geduurd. Een nieuwe electromotor inzetten 
is ee,n cntzettend groot werk. Daarna zijn wij naar Colombo terug- 
gegaan. 1% Juli 1142 zijn we met patrouilles begonnen. D e  eerste 
patrouille is nogal rumoerig geweest. Deze patrouilles maakten wij 
vanaf Colombo naar Malakka en werden gemaakt door mijn boot, 
sámcn met twee andere Engelse boten. Voor de eerste patrouille had 
ilí order naar Penang te gaan. orn daar in een bepaald gebied te gaan 
opereren. 

Ik moest ook een kijkje gaan nemen in Saba.ng. 19 Juli gingen 
wij van Coloinbo weg en waren op 23 Juli bij Poelau Bras o p  
Sumatra. Zaterdag 25 Juli waren wij in Patrol Area. We hebben een 
omweg gemaakt voor een visserman. Plotseling zagen wij een schip 
en wij gingen in de  aanval. Toen het schip dichterbij kwam, bleek 
het een klein kustvaartuig te zijn van S00 à 1000 toni met een snel- 
heid van S mijl. Ik  besloot twee torpedo's af te schieten, é i n  met 
een dieptezetting van twee meter en één met een dieptezetting van 
drie meter. Ik  had toen Duitse torpedo's aan boord. Mij was gezegd, 
dat  de  Duitse torpedo's goed liepen o p  een dieptezetting van drie 
meter en dat  ze bij vlak water o p  twee meter konden lopen. Ik voor 
mij had de  zekerheid, dat  ik bij drie meter zeker onder die coaster 
door zou schieten en bij twee meter misschien niet. D e  torpedo's 
hebben echter hun doel gemist. I k  weet niet, of ze onderdoor of 
achterlangs zijn geschoten, in ieder geval hebben zij hun doel gemist. 
We zijn weer boven water gekomen en zijn met het kanon achter het 
schip aangegaan. N a  ongeveer elf schoten te hebben afgevuurd, 
waarvan verschillende treffers, weigerde het kanon. E r  zat een 
granaat knel en het kanon kon niet meer open of dicht. W e  hebben 
getracht die granaat er uit te  krijgen, maar dat  lukte niet. W e  hebben 
daarna nog geprobeerd met een mitrailleur van 40 m m  te schieten, 
totdat deze ook stopte, zodat wij verder niets meer konden doen. 
Het  schip ging rustig door en men zal zich daar wel in  de  handen 

tussen h u i  koers en d' richting van het peilen -, dat ik meende, 
dat er niets van een aanval zou kunnen k o m e ~ .  Die afstand was 
veel te groot. Op  een goed moment zag ik, dat  zij van koers ver- 
arderden Zij zcgzagden naar l i i i i  toe Dat n a c  rixjn Lans Ik vorr 
op hen af. Vó61clat ik ecl:tei i11 de aanviil kon komen, maabtzil 71j 

weer een sla; van mij af Torn  was ket wéér mis. IHet waren twee 
kru~sers, geescorteerd door vier jagers. 

69140. De Voorzitter: Van deze periode kunnen wij in het alge. 
meen wel zeggen, dat de Japanners helemaal niet waren ingesteld 
o p  Nederlandse onderzeeboten direct na de capitulatie van Java'? 

A. Neen, naar mijn gevoel waren zij daarop wel ingesteld, maar 
vlak na de capitulatie van Java nog niet. ti moet echter niet ver- 
geten, dat er Engelse onderzeeboten in die tiid wel heben gepatrouil- 
leerd. Twee dagen tevoren haci ik die n~isl!lkte aanval gedaan 
o p  het schip, dat Penang binilcnliep. Die aanval was ongeveer o m  
negen uur afgeb~okeil. Twee uur later was dat  schip misschien 
Penang binnen cn wist men o p  Malakka, dat  er een onderzeeboot 
bij Penang in de buurt was. Dat  is naar mijn gevoel de reden geweest, 
dat  die kruisers dear zigzag(len. Toen deze kriiisers op mij af 
kwamen, kreeg ik hoop. Toe!: zij een slag van mij af maakten, was 
mijn hoop eigenlijk weer verdwenei:. Ik  zat ongeveer op een afsta!~d 
van 5000 meter en de kans was zeer gering. Wanneer ik echter niets 
deed, had ik toch zeker gein succes. Ons werd altijd ingegeveii o:n 
torl;zclo'c te schieten. olr.ctat altijd <?e kans bleef, dat er &én raak ~ o u  
zijn. Op die grote afstand heb ik dus geschot-n en. jaminer Frnorg, 
hcbben vvme o:is do-! gemist. Elijkbaar hzbben ze ons wei gezlen. Ze 
hadden natuurlijk g-:nerki, da t  wij torpecio's harld.eri nfg:.e:;chotcn en 
ai l-eel spoedig Itwarncn el. ecn paar torpdojagers bij ons in de buurt, 
om dieptebommrn te gooicn, waarir~sr ze e-ri hele tij:? zijn bezig 
geweest. Wij hadtien water binnei~gekregen bij het afschieten van de 
torpedo's, vanwege de sr?elventileerinrichtin~, waardoor het voor ons 
moeilijk was de boot op diepte te 1:oirdcn. Ik kon daardoor niet blijven 
zien wat er gebeurde. Langzaairs zakt'en wij weg. Met de  vier torpedo- 
jagers in de buurt kon ik niet gaan pompen; ik inoest dus afwachten 
wat er gebeurde. We zakten tot 25 meter en op die hoogte kondeïi we 
de boot houden. Wij hoordcn de jagers steeds in de buurt; ze gooiden 
clieptebommen. Een uiir of wat later kwam ik weer bov'en en hebbzn 
we water uitgepon!pt. We hrbb'en z fgewach  tot de afstand tot de 
jager. die ik door de perioscoop nop zag, groter werd, en zijn de kv:jt 
genaderd en naar binnen gelopen. n ~ e t  de bedoeling o m  's nachts te 
r apporteren, dat  wij vijandelijke s c h e p ~ n  Iîadden waargenomen. Dat  
\varen onze orders. brij koiidrn alleen 's nachts rapporterer;, omdat 
men dan boven water kon komen. Mijn bedoeling was ,laar Penang 
te gaan en daar boven water te gaan om te seinen, wat ern half uur 
zou duren. I n  die lijd zo~icien wij worden gepeild, zodat men zoli 
meten, dat wij in de buurt waren. Dat  wisten ze nu toch ook ril. Ik 
zou dan  een koers stureno die de schijn zou wekken, dat  ik Penang 
binnenliep. N a  het seinen zou ik eciq. bocht nemen r a a r  buiten om 
mij zelf veilig te stellen. Na een paar uur, om een iiLïr of tien, hoorde 
ik een paar zachte exp!osies. Ik meende, dat ik de  jagers kwijt was. 
We zagen niets. Tien minuten later hoordec wij 1vet.r explosies, maar 
wij zagen weer niets. Ik  was zelf naar d- comn~andotoren gegaan, 
omdat de officier van de wacht niets zaz. In de  geruisgeiler hoorden 
wij ecn geluid: alsof het rege~cte, maar het regende niet. Tegen elf iiur 
zag ik door d e  periscoop twee Japanse jagers met twee Japanse onder- 
zeebootjagers, kleinc vaartuigeil, recht voor mij, met een koers, prak- 
tisch over mij !lern. E r  was een beetje zeegang, waardoor wij hen 
nog niet eerder haddc11 opgerrierkt. Ik wi!de niet te veel periscoop 
torici~, omdat ik luchtactiviteit verwachtte na de aanval o p  de kruisers. 
Op ongeveer 1000 meter afstand zagcn wij dus die twee jagers op ezn 
zodanige hoek inzien, dat  het leve~sgevaarlijk was. I n  normale om- 
standigheden konit men er a ! ~  onderzeeboot niet uit in zo'n geval. 
Dat  was dus ern pijnlijk xomerit. Ik heb de boot tussen die twee 
jagers in gemanoeuvreerd, onidat ze toch bij mij in de buurt zouden 
komen, ei1 zo hed ik de kans, dat  ze elkaar zouden horen en mij niet. 
Da t  was de enige kans voor mij om e r  uit te komen. Ik kon niet 
draaien en ixoest zorgen, dat mijn echo voor hlin peilapparaten zo  
klein mogelijk was. Even later keek ik weer door  de  periscoop en zag 
een jager o p  300 meter afstand. Tomen kon ik niet meer door  de 



periscoop kijken, omdat zij dan mijn periscoop zoiidcn zien. Toen d t  
jager dwars van onze boot was, hoorden wij esn schroef, en wij 
hoorden weer vijf zaciî;i!e expiosies, die door inij werden verklaard ais 
echubo~xinetjes. Gelukkig waren ze zo dicht bij mij, dat  er geen 
echo kwam. Z e  hebben me niet gehoord en niet gevonden. Dic twee 
jagers trolcken over inij hes, wat een heic!cr.s kabaal veruorzaakte in 
onze boot. Zij dedeli echter niets en wij ook niet! To'en zt: o p  1000 
meter afstand waren, hoorden wij weer zachte explosies Dat  liep 
voor mil dus goed af. Het   as een minder prettige ervaring en voor 
mij zelf had ik de zelierbei:!, dat ze alles zouden doen om mij te 
vinden. Achteraf hoorde ik ook, dat de Japanse radio zou hebben 
on~geroe-en, dat  mijn boot was gezonken! Dat  was al in Colombo 
bekend. voordat ik bicnenkwam. Men dacht daar, dat ik niet meer 
teriig zou komen. 's Avonds kwam ik boven, stuurde dus e'en koers 
richting Pcr.ang, liet het bericht overseinen, liet de batterij zo vol 
mogelijk laden en liet zo hoog mogelijke vaart lopen. Door het laden 
van de batterij liep de vaart van de boot terug. I k  wilde laden en die 
tijd zouden ze moei-11 ieinen: ze konden dan mijn vaart bepalen, maar 
die vaart was mis, want zodra het seinen voorbij was, zou ik minder 
laden en daardoor harder lopen. Het  liep weer eins tegen, want ik 
kreeg geen verbinding met Colombo, een plaats, waarmee men nor- 
maal in origeveer esn kwartier verbinding krijgt. Wij hebben toen 
minstem e-n uur vergeefs getracht contact te krijgen. Ik moest door- 
gaan met seinen, want het was van belang voor de  geallieerde oorlog- 
voering, dat bekend was, dat daar jagers en kruisers waren: wat op 
dat moment niet bekend was. althans niet, toen ik orders kreeg daar- 
heen te gaan. Eindelijk, na een uur, kregen we verbinding. Daarna 
ben ik van koers veranderd, heb vaart vermeerderd in de  richting van 
dc zee. Inderdaad bliken mijn gissingen allemaal juist te zijn geweest. 
's ,4vocds om tien uur zagen wij twee torpedojagers op zichtafstand 
achter ons. een mijl of vier. Als ik de vaart was blijven lopen, die ik 
licp tijdecs het seinen, waren de  jagers precies o p  mijn hoogte geweest. 
Om 12 iiiir zag ik weer twee jagers op zichtafstand achter mij, die 
ook precies o p  mijlI hoopte zouden zijn gvweest. 

O p  2 Augiisius kwamen wij een konvooi tegen van vijf schepen. 
Op het voorste schip zat een kanon, op de vier achterste niet. Onze 
order .cvas altijd, eerst de koopvaardijschepen te nemen. Oorlogs- 
schepen zijn in het algemeen minder belangrijk. I k  had nog maar 
twee boegtorpedo's. waarvan ik er één niet kon gebruiken o p  dat 
moment en de ander schoot ik af. Deze torpedo liep de grond in 
o p  150 meter vóór ons eigeii schip, wat ee:l reuzenexplosie tot gevolg 
had: bij ons ginzen de lichten uit, het kompas was niet in orde, enz. 
Zelf had ik dus pleizier van die torpedo, maar zij niet. D e  Jappen 
hebben toen gelukkig een fout begaan. Ze hebben die waterzuil wel 
gezien, maar zich kennelijk niet gerealiseerd, dat dat een aanval was 
op hen. Zij hebben in ieder geval niet vlug gereageerd. We hebbzn zo- 
doende gelegenheid gekregen om onze boot & 90" van koers te doen 
veranderen. Daarna hebben we op dat schip er achter twee torpedo's 
uit de 90" naar BB gebakste dektorpedobilizen afgeschoten. We hoor- 
den twee explosies met twee knallen: dat  moeten dus twee treffers 
zijn geweest. Toen werden ze blijkbaar wel wakker. Ik noes t  
weer k 90" draaien, wat nogal veel tijd neemt met zo'n onderzee- 
boot. In  die draai heb ik twee hektorpedo's afgeschoten o p  het 
achterste schip, dat het grootste was van het konvooi. Dat  raakte 
ik blijkbaar op een zodanig goede manier, dat  het schip bijna dade- 
lijk in lichte laaie stond. Deze aanval was dus succesvoller dan die 
andere. Het is in de oorlog niet vaak voorgekomen, dat men deze 
kansen krijgt. Een maand of wat later kreeg ik weer een kans, toen 
ik een konvooi ontmoette. Dat  konvooi zou in Penang binilenlopen 
en bestond uit een paar schepen met een klein anti-onderzeeboot- 
scheepje er voor. Ik had toen wel alle torpedo's en ging weer in de 
aanval. Ik schoot twee torpedo's af o p  het voorste schip, die raak 
waren. Alle andere schepen draaiden toen meteen af, waardoor de 
twee torpedo's, die ik had afgevuurd op het tweede schip, mis waren. 
N a  de oorlog is mij gebleken, dat  o p  dat schip 1700 Hollandse 
krijgsgevangenen zaten. waarom ik achteraf blij was, dat  dat schip 
niet geraakt was. Naderhand hebben mijri collega's, die op dat schip 
waren. mij dat  verte!c!. Aan boord werd gedacht, dat wij wel wisten, 
dat  zij daar op dat schip waren. Het  was voor hen dus wel een 
desillusie, dat  ik wel twee torpedo's had afgeschoten. In  ieder geval 
is het gelukkig goed afgelopen. Dit was de derde patrouille, die ik 
heb meegemaakt. Daar  tussendoor heb ik nog een patrouille gehad, 
waarbij ik ook heb getracht een schip aan te vallen. D e  torpedo's 
hebben waarschijnlijk door de zeegang niet goed gelopen; in ieder 
geval hebben zij haar doel geniist. Boven water kon ik nirt aanvallen 
vanwege liet slechte weer, want de bemanning kon niet bij bet kanon 
komen. Daarna heb ik nog een patrouille gedaan, waarbij weinig is 
gebeurd. O p  deze patrouilles hebben wij ontzettend veel machine- 
schade gehad. Uit rapporten kan ik nog wel nagaan, indien dit van 

belang is, te weten, op w e k e  patroui!les die schade is opgeiopen. 
Die machineschade was zo ernstig, omdat die machines waren ge- 
construeerd met een bepaald witmetaal, dat  niet in Colombo voor- 
radig was. 

69141. D e  Voorzitter: Over welke periode spreekt u precies op 
dit ogenblik? 

A. Ik spreek nu over de  periode tussen Juli e n  December. Van 
December tot Mei hadden we slechts de  beschikking over één van 
de twee dieselmachines, waardoor wij niet op operatieve patrouilles 
konden gaan. Onze boot werd daarom als oefenboot gebruikt in  de 
buurt van Colombo. D e  moeilijkheden, die wij daar hebben gehad, 
waren voornamelijk, dat het witmetaal van de machines van een 
zodanig materiaal was, dat in het Verre Oosten niet aanwezig was. 
Dit moest uit Engelan'd komen, wat ook uiteindelijk is gebeurd 
per vliegt~ig. Trots alle waarschuwingen van het hoofd van onze 
machinekamer werd het materiaal door de  Engelsen op het moeder- 
schip toch o p  andere manier behandeld dan de  Hollanders hadden 
aangegeven. Eén of twee maal is het door de Engelsen zodanig 
behandeld, dat, na proefdraaien, de  machine na een paar uur 
s t i ~ k  was. Nadat de machine de tweede n u a l  ook had geweigerd, 
vroegen ze de Hollanders hoe het moest. Wij waren niet zoveel 
knapper dan  de  Engelsen, maar de fabriek had ons geïnstrueerd. 
D? Engelsen beweer'deii eerst, dat dat niet kon, maar na die twze 
mislukkingen deden ze het dan wel. Het was natuurlijk niet alleen 
maar eigenzinnigheid van de Engelsen, maar de manier, die wij 
hun hadden aangeraden, kostte veel meer tijd en moeite. I k  ben 
vergeten, hoe het precies moest gebeuren, maar  in  ieder geval was 
het de derde keer wel in orde. Daarna hebben wij drie patrouilles 
gemaakt, zonder dat  wij daarbij veel succes hebben geboekt. Wij heb- 
ben weinig schepen gezien. Eenmaal hebben wij schepen gezien, maar 
de aanval er op is mislukt. 

69142. D e  Voorzitter: Heeft u weleens dienst gedaan bij het uit- 
voeren van raids op Sumatra? 

A. Ja,  verschillende inalen zijn patrouilles gebruikt voor het 
maken van raids. Ik  meen, dat &t de  patrouilles van 1943 zijn ge- 
weest. Twee van die patrouilles zijn voor geheime operaties gebruikt. 

69143. D e  Voorzitter: Waarschijnlijk waren het mensen van het 
Korps Insulinde, die deze raids uitvoerden? 

A. Neen, ik heb geen mensen van het Korps Insulinde aan boord 
gehad. Bij mii waren alleen Engelsen aan  boord. Ik meen, dat  de 
O 31 en O 24 mensen van het Korps Insulinde aan boord hebben 
gehad. Door een toeval heb ik weleens een Engelsman en een paar 
Chinezen moeten afhalen en ergens a f~e t ten .  

69144. D e  Voorzitter: Moesten die mensen weel met u terug of 
bleven zij daar? 

A. Ik heb ze op Malakka moeten brengen. I k  ben niet o p  
Sumatra geweest voor patrouilles. Het  Korps Insulinde heeft o p  
Sumatra geageerd. D e  Engelsen hebben op Malakka geageerd. Die 
Engelsman en Chinezen hadden een radio en dergelijke bij zich en 
werden ergens aan  land gezet. Z o  ben ik met die mensen terugge- 
komen. Zij waren, naar ik meen, geland met de O 24 en moesten 
toen weer terug. Op een van die patrouilles heb ik inderdaad nog 
moeilijkheden gehad, o.a. kreeg ik een lek in een brandstoftank. Ik 
meen, dat dit op mijn laatste patrouille is gebeurd in Augustus 1943. 
Ik moest toen naar de Nikobaren, waar ik o p  een bepaalde dag 
moest zijn. Ik  had order met grote vaart te lopen. D a t  ik daar  op die 
bepaalde dag moest zijn, hiel'd verband met het feit, dat  men mij 
daar maar een paar dagen wilcie hebben, en ik moest daar eveneens 
die ineiisen gaan afzetten. , 

69145. D e  Voorzitter: Van wie kreeg u de opdrachten? 

A. Van de Engelsen; een Engelse commander submarines, een 
Engelse commandant van een onderzeebootflotielje gaf ons opera- 
tionele orders. 

69146. D e  Voorzitter: Stond u administratief onder admiraal 
Helfrichi 

'4. Ja, in Colombo stonden wij onder admiraal Helfrich, onder 
de Nederlandse bevelvoering. 



69147. De Voorzitter: Wanneer is u naar Engeland terliggegaan? 69154. De Voorzitter: Kunt ti iets mededelen over de aantallen 
rr.ensei1, die in die eerste periode zijn opgekonien? 

A. In September 1943 ben ik naar Engeland teruggegaan, na be- 
eindiging van die moeilijke patrouille, waarbij we die olielekkage 
hebben opgedaan, waardoor ik in tijdnood en zelfs in brandstofnoud 
kwam te zitten. In ieder geval is dit allemaal nog goe~d afgelopen; de 
mensen zijn goed beland. Inniiddels had Italië gecapituleerd eii de 
Middellandse Zee was weer vrij. Zodo'ende had ik het voorrecht om 
weer als eerste met een Nederlandse onderzeeboot door ce Middel- 
landse Zee te gaan, wat door mij op dat moment niet erg werd ge- 
apprecieerd, want ik had weleens iets van de wereld willen zien. Op 
deze terugtocht heb ik nog een sensatie beleefd. Op een middag, op 
weg naar Aden, ben ik op jacht geweest naar een Japanse onderzee- 
boot, welke aanval, om welke reden dan ook, is mislukt. De onder- 
zeeb'oot was een heel eind van mij af en ik trachtte boven water 
varende vóór hem te komen. Die Japanse onderzeeboot voer ook 
boven water. Toen ik nog zeven mijl, in een moeilijke positie, van hem 
vandaan was, dook ik onder. De boot draaide op 3 mijl afstand plot- 
seling af en alles was voor niets geweest. Onder die weersomstandig- 
heden had het geen z.in op deze afstand torpedo's af te schieten. Dat 
was wei vervelend. We kwamen in Aden, in de Rliddellandse Zee, die 
toen helemaal vrij was; konvooien konden oilgehinderd varen. Wij 
moesten ook in konvooi varen. Op zekere nacht werden door een 
Duitse onderzeeboot nog een paar schepen van hct konvooi gepikt, 
maar verder gebeurde er niets bijzonders. Als ik mij goed herinner, 
kwam ik in November 1943 iii Engeland aan. De boot moest toen in 
onderhoud. Tot Februari 1944 ben iic commandant gebleven, werd af- 
gelost en kwam op  het hoofdkwartier in Londen. 

69148. De Voorzitter: Wie is uw opvolger geworden als com- 
mandant? 

A. Luitenant-ter-zee lste klasse Schouwenaar. 

69149. De Voorzitîer: Kunt u een kort overzicht geven van uw 
werkzaamheden in uw functie als lid van de selectiecommissie? 

A. Ik heb voor de marine een selectie-apparaat moeten opzetten, 
om na de bevrijding van Nederland in zo kort mogelijke tijd zoveel 
mogelijk mensen aan de marinestrijdkrachten te kunnen toevoegen. 
Voor dit selectie-apparaat heb ik mijn licht moeten opsteken bij de 
Engelsen. Een van mijn collega's had in 1943 zo'n zelfde opzet in 
Amerika bekeken en daarover een rapport geschreven, dat inij tol 
handleiding heeft gediend. Dit selectie-apparaat, dat door mij is op- 
gezet, is na de bevrijding in Nederland gebruikt en wordt thans nog 
in Voorschoten gebruikt, het ontwerp voor selectieproeven, intrili- 
gence-test, wat in feite kopieën van de Engelsen waren. Langzamer- 
hand zijn hier nog andere dingen bij gekomen. Verder heb ik opgezet 
de werkwijze van een marine-opkomstcentriim, dat nu voor ons in 
Voorschoten is gevestigd, n.l. wat een man, die aankomt, moet doen, 
enz., in die zin, dat zo vlug inogelijk zoveel inogelijk mensen kunner, 
worden verwerkt. Dit is zeer in het kort wat wij hebben gedaan. 

69150. De Voorzitter: Heeft dit praktisch gewerkt? 

A. Voor zover ik dit deze vijf jaar heb kunnen volgen, heeft dit 
praktisch uitstekend gewerkt. Het heeft ons heel goede diensten be- 
wezen. Eind 1944 is dit systeem voor het eerst gebruikt. 

69151. De Voorzitter: Wat was het eerste opkoinstcentrum? 

A, .%is eerste opkomstcentrum is de ,,Oranje Nassau" gebruikt 
- ecn van de schepen van de Hoek van Holland-Harwich-lijn - een 
depotschip Tan de marine, dat in de buurt van Londen in een van de 
havens lag De eerste oorlogsvrijwilligers uit het zuiden kwamen naar 
Engeland. 

69152. De Voorzitter: Wanneer zijn de eerste oorlogsvrijwilligers 
gekomen? 

A. Dat was + 6 November 1944. 

69153. De Voorzitter: Dat was dus al vrij vroeg. 

A. Ja. 

A. Dat zou ik hebben kunnen zeggen, wanneer dit op het op- 
roepingspapier had gestaan. ik heb er in de verste verte niet aai1 ge- 
dacht, drit hierover gepraat zou kunnen worden. Ik kan het wel ruw 
schatten. Wij zijn begonnen met 25 man per week, welk dantal steeds 
groter werd, tot ongeveer 100 per week. Ik moet u eerlijk zeggen, dat 
ik voor deze getallen niet kan instaan. Het is zuiver geheugenwerk en 
ik heb al een tijdlang niet naar die getallen gekeken. 

69155. De Voorzitter: Is het mogelijk, dat u ons daaromtrent 
enkele schriftelijke inlichtingen geeft? 

A. Wat wilt u hierover precies weten? 

De Voorzitter: Ik zou graag welen, hoe het verloop hiervan is 
geweest. 

A. Over het verloop kan ik u wel het een en ander vertellen. Over 
de aantallen alleen kan ik u op dit moment geen betrouwbare mede- 
delingen doen. 

De Voorzitter: Vertelt 11 ons dan nu nog maar iets over het verloop. 

A. Het apparaat is dus opgezet, de selectieproeven zijn gedrukt. 
Ik heb proefgedraald op n1ar:neinenscn om te zien of dat Engelse 
sqs'eem nu eigenlijk %el op een Hollander toepasselijk was. Het leek 
goed toepasselijk te zijn. Ik heb proefgedraaid op officieren en op 
niet-officieren en ik meende, dat het systeem wel goed kon wordcz 
gebruikt. De toeloop werd in October en November groot, er was 
on'zaglijk veel animo in het zuiden. We konden niet op grote schaal 
beginnen met aannemerl en zijn dus bij beetjes begonnen. Zo is ddt 
opkomstcentruin beginnen te werken op 6 November 1944, welke 
datum in onze voorschriften vastligt als tijdstip, waarna het nieuw- 
aangekomen personeel op de nieuwe wilze werd behandeld, n.l. op de 
nieuwe manier geregistreerd en geselecteerd. De rnensen zijn dus in de 
eerste t ! ld  met groepen vdn 25 aaripenonien, wat geleidelijk werd op- 
gevoerd. Het systeem bleek te werken. Iedereen werd er vóór gezet 
21, moest er maar aan wennen. WIJ hadden hiervoor geen deskundigen, 
geen psychologen ter beschikking. Ik ben ook geen psycholoog. De 
mensen werden eerst op de ,,Oranje Nassau" ,,behandeld", van daaruit 
gingen zij naar een kamp voor de eerste militaire vorming bij de 
Engelsen, Hs. Ms. ,,Ganges" en daar vandaan gingen ze naar vervolg- 
vakople~dingen. Op een ogenblik konden wil niet langer op de ,,Oranje 
Nassau" b!ijsen - ik meen, ddt dit is geweest in Mei 1945 -, o m d ~ t  
de kampen s'eeds groter werden. Ons opkomstceritrum is toen ver- 
huisd v s i ~  de .,Oranle Nassau" naar een Engels kamp, waar de longens 
werden behandeld in een Hollands hoekje van een Engels kamp. 

69156. De Voorzitter: Waarvoor waren deze mensen bestemd? 

A. Ze werden in dat opkomstcentrum ingedeeld in alle mogelijke 
efdelingen van bij de marine bestaande dienstvakkzn. In dis dienst- 
vakken kregen zij ecn opleiding en als zodanig werden zij later op 
cnze schepen te werk gesteld. 

69157. De heer Eens: Vielen hier ook de mariniers onder? 

A. DI mariniers vielen hieronder wat betreft de datum vati G No- 
vember 1944: ze werden echter niet op cie ,,Oranje Nassau" behandeld 
wegens plaatsgebrek, maar in een kamp in Schotland, en dan volgens 
Amerikaans sys'erm. Deze mariniers kwamen in veel grotere aan- 
tallen tegelijk op, omdat men in dat kamp de ruimte had. Dat kanip 
was meeiterlijk opgezet, op Amerikaanse leest geschoeid; ïnen had 
daarin heel wat geld gestoken. 

69158. De heer Fens: Viel de vliegdienst daar ook onder? 

A. Neen. dat ging via de R.A.F., via het opkomstcentrum van de 
Engelsen. De M.L.D. en vloot liepen via ,,Oranje Nassau", de 
mariniers via Rossneath en werden ergens in Amerika opgeleid. Toen 
wij naar Holland zijn verhuisd, zijn de mariniers naar Tilburg ver- 
huisd en tocn het Hollandse opkomstcentrum moest verhuizen, is dit 
naar Voorschoten gegaan, waar wij nog steeds zijn gevestigd. 



Langzan~erhand is het centrum in Tilburg opgeheven voor de 
beroepsmariniers. In  September 1945 hebben wij de  wzrving voor 
oorlogsvrijwilligers-mariniers stopgezet, aangezien toen de atoombon1 
was gevnllcn en Ainerika de zaak iiet stopzetten. Veel van de  m-r!iscii, 
die eigenlijk nog naar Amerika zouden gaan, zijn niet ineer weg- 
gegaan. E r  was zelfs op dat mornent geen opleidii~gsrnogrlijkheic! iil 
Nederland, zodat degeilen, die dat wensten, van hun verbintenis 
kondcn worden oniheveil. Uiteindelijk is Tilburg dus naar Rotterdam 
verhuisd. Het  opkomstcentrum mariniers is even in Amsterdam ge- 
u:eesi, is daarna verhuisd naar Rotterdani en sinds 1947 i ~ :  het in 
Voxschc!-en gevestigd. 

69159. D e  Voorzitter: Is het u bekend, van welke injtantie m t n  
deze mensen kreeg? 

69161. D e  Voorzitter: Wie waren de chefs van deze groepen7 

A. Luitenant-ter-zee Iste klasse jhr. W. C. de Jotìge vqil Elle!neef, 
die hier in den Haag woonaclitig is. Hij was chef van de groep vloot- - 
M.L.D. Ik n e e n  - maar dat weet ik niet zeker -, dat de heer D. K. 
baron va:z Asbeck, evenecns luitenant-ter-zee, chef van de  groep 
mariiliers is geweest. Dit is gemakkelijk na te gaan bij de heer Oc 
Jonge van Ellerizeet. D e  heer vul1 Asbeck woont ook hier in den Haag. 

69163. De Voorzitter: Heeft u misschien zelf nag iets o p  te 
merkeii, waarvan u inezill, 031 het voor de  commissie van belang kan 
zijn? 

A. Neen. 

,i. hadden d e  marinewerv,ngsgroep, d:e in Nederland rond- D e  Voorzitter: D-in darik ik U leer  voor de verstrekte inlichtingen. 
re~sde, die de inensen amtrok ,  he; ultgroeiael vdn de mariilewerving5- Ik sl~lit  hel verhoor. 
gloep is nu  nog ir, den Haag gevestigd. 

A. M. VALKENBURG. 

69160. D e  Voorzitter: Deze werving stond dus los van de werving 
voor d e  lamlmacht? 

A. Ja, deze stoild los van de  wervlng voor de landmacht. E r  waren 
twee groepen: een groep ~looî-~M.L.D. ei: een groep maïiniers. 

ALGERA, voorzitter. 

KORTHALS. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 



ZITTING VAN DONDERDAG 20 OCTOBER 1949 

Sub-Commissie IP 

Tegenwoordig de heer Algera, voorzitter, en d e  heren Korthals en 
Fens, leden, alsmede de heer Oosterhuis, griffier. 

Punt van l-iet Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

'MICHAEL RUDOLPH H E N D R I K  C4I,PV4EYER, 

oud 51 jaar, wonende te 's-Gravcnhage, 
luitecant-generaal de generale staf. 

Hij legt de eed af als getuige. 

69163. D e  Voorzitter: hfag ik van u vernemen, welke Cunct~e l i  

urtoefende na d e  bevrijd~ng tot ongeveer 30 November 191i? 

A. Tlc was aanvankelijk hoofd van de  IIde .Afdeling van het 
Ptfinisterie van Oorlog, !ater wrrd dat omgezet iii chef van het 
Kabinet van de  Minister van Oorlog. 

69164. D e  Voorzitter: Kunt LI ons ook een overzicht geven vin 
de organisatie van de ! a d m a c h t  na de be~irijding of liever gezegd tot 
2'2 November, aangezirri men er v65r de bevrijding ook ai  mee bezig 
was? 

A. Ik zie, dat u voor u heb! liggcn de ,,R/lilitaire Spectdtor". D a a r  
iii heb ik het gevraagde overzicht gegeven. 

D e  Voorzitter: Ik zou het overzicht gaarne in het kader van dit 
verhsor wi!leri hebben. 

A. Zijn er speciale punten, waar u zich voor interesseert? 

D e  Woorzitter: Misschien komer, wij straks nog op enkele speciale 
punten. 

A. De Koniiiklijke la-~diliacht zng zich na de beviqding voor twee 
taken gestdd. In  a e  eerste plaats ~nedewerl~cn aan de b-zetting van 
Duitsland en in de  tweede pldats ~Jeelnemin; aan l e  oorioy: in he: 
Verre Oosten, in het bijzonde: tel bevrijding van Nederlandsch-indie 
Voor deze taken waren slechts zeer geringe bouwltofien v o ~ r h a n d r n  
Dit warzn. in de eerste p!,iats de Brigade Irene, die, naar u bekcnd is, 
in het kader van het Biltse leger op 20 September 1944 de Nederlandse 
greiis had overschreden, dncil die helaas als legerkern niet bruikbaar 
was, omdat het gros van hei personeel iecht had o p  onverwijld.? 
aen:obilisat~e en ook van dat recht heeft qcsruik gemaakt. in J e  
tweede plaats de  in het z ~ , . d c i ~  - dat eerdei was bevriid - gevoimde 
v r i j w i i l i ~ e r s b a t a i ~ :  tenslotte de ten nooider, k i n  de grote rivieren 
nog trlilens de  bezetting gevormde binnenlandse strijdl<rachte~, die 
echter nauwelijks milita~r geoefend ea evenmin bewaptnd wnren; 
bovendien nog enkele z*akke in EL~ge1and gevormde luchtstrijd- 
krachten, waarvan hetzelide gold als voor de  Brigade Irene, nl. dat  
het personeel in aanmerLn; l,wani voor dernobilisat~e 

69165. D e  Voorzitter: Bedoelt LI met dc hchtstrijdkrachten, die 
hliegers, die bij de R.A.F. waren? 

A. Ja. 

69166. D e  heer Fens: Werd het gevormde ssiuadron beschouwd 
als ressorterende onder de marine ot was dat ook landmacht! 

D e  Voorzitter: D a t  was de marine luchtvaartdiei~st, naar ik meen, 
het 320ste squadron. 

A. Ja, daar diende ook landmacht in, niaar het hoorde tot de 
marine. 

69167. D e  % aarzitter: Ik ire-!-cie. t i a l  het 322ste squadron he! 
Nederlandse squadron bij de R.A.F. was? 

04!:,5. Dr 'i'oorz*iter: Wilde ìii.i-i? ji: E ~ g e I a q d  zonder meer dez- 
r;lrnscil islei: gaan') War-i. ze u c c  ic dat opricht beschikbaar of hing 
het van de Engelse autorileiter! a l ,  of ze iconclcr. deniobiiiseren? 

F!. Net was die nlerccc toegezegd, Cal ze na ecn bepaalde tijd 
rrcht hadden op demobilisatie. Ik  wie! niet koe de tozzegging precies 
woordelijk luidde. 

E I  was ezn be?a!ing in  <;e c~eïsz::l,oii~st. w:iari>p ze zich verbo11di:n 
hadden, dat ze recht hadden op demabi?isaiie. Da t  gold natuurlijk niet 
\.oor al tiei p r r so~ee l ,  niet voor he: rcservepersoileel en niet voor 
het beraepspers~neel, maar ?L, verina:cl, da t  dat in de  eerste plcats 
heei't gegoldel: voor de vrijivi~ligers, aie uit alle delen van de wereld 
warm gekomen gedurende Ce ooriogsjarcr,. E r  was niet aanwezig. 
hlles, wat lot ecn norsnaIr upboiiw \ai1 cen leger behoort. Het  Mi- 
rtiste~;:: ven C)oria; - naar ;i ~ e k n d  - e;;i leeg gebouw, geitil 
gcr.ei.ale staf en alle verclere verzorgii~gsdier:sten. Het  enige, dat  aan- 
wezig wai, wn:; e:n c:nbrjoilale .vrrzarglngsdiezst. iniendancedizcst, 
die in net zuiden was g e v o r ~ d .  Er was verder ecn tekort aan alle 
~iitrusiii.r~ssti:hken, e,cn schromeliik tekort aan officieren. onder- 
uiiicierzn, nagi.iioij ge:n wapens, inliiriitie, uitrusting, kieding, 
schoeisel, oefeiirnaterieel, enz., zodat de legerleiding. voor zover er al - - .... 
ezn legerleiuing was, :\lel voor eLr? ztei- i:?uerii]ke ts.ak stond. Door de 
Regerii~g in Londen warCr. nlet de  Eiigeise Regering reeds ver- 
schillends afspraken gemaa!.:t in de loop van 1944 betreffende te 
nemen maatregelen o p  ii~ilitair gebied. Dit bestond in de eerste plaats 
uit ter heschikki~g ste!le~ van S.H.A.E.E. (hel Algemeen Hoofd- 
liwartier van de Geallieerde Expeditie Legers in Europa) va.n onder- 
delen, z.g. S,H.A.E.F.-recjuire~~~ents, ter handhaving van orde en rilsi 
achter de strijdendr troeper?, waalbij i17en grdacht had aan ezn uit- 
eindelijke sterkte van 27 500 man. Verder zouden een 15-tal gezags- 
biltaljons Indik worde;: gevormd, ter sterkte van 20 030 x a n ,  ;iie in 
Austrzlië zouden word23 opgeleid en waarvoor he; gemenebest van 
Australië de meest ver gaande  hu!:^ cn tegeïnoeikoiniiig beloofd had. 
ï'ensiotte zou in Engeland ei:n Expeditionnaire Rlacllt worden ge- 
vormd, besraacde uit t.in mins!e twee divisies, die ic Eï~geland - als 
ik mij we! llerinnrr - een jaar zouc'.eii wol.den opgeleid zn daarna nog 
een scholing, sprciaal ia de irapi.iiaoria;, zouden onder-aan In Aus- 
tralis. Men had zich dan zo gedaclit, dat  riere Expeditionnaire 12/lacht 
in het raam van de gealliee:.de troepen zog deelnemen aan de oorlog 
tegzn Japan eii speciaal aan de bevrijding van Indië en dat daarna de 
gezagsbat~ljons beschik'uaar zouden zijn voor ernvo:idige poliileiaken 
voor handhaving van orde er1 rust. hllern rekende bij dit al!es in ruime 
mate o p  d r  geestdï-ift, die i?xn bij cie Nederlandse jeugd in i e  DevrijSe 
landstreken verwachtte en die zich bij de bevrijding van hst zuiden 
ook had geopenbaard, om door dianstneming in deze s:rijdkrachtzn 
een daadwerkelijke bijdrage te Irleren aan de ~~eSeropboi iw van hei 
Koninkrijk. Waar bekecd had deze geestdrift ook e-n sterke iii~piilï 
gekregen door d e  benoeming van Z.K.H. Prins Bernhurd tot: Bevel- 
kceuber van de  Nederlandse Strijdkrachten. 

Tozn na de bzvrijdiilg van het noorden, diis onser Minister Meyizerl, 
een aanvang werd gemaakt ;net de vorming van d e  eerste onderdelen 
\an Ce Koilinklijke lan~imachi, werd daarbij besloten, dat in de errsie 
plaats het personeel van de Biilrieiiiancise Strijfiltrachten, dat  daartoe 
de wens zoii te kennen gevziì, in de  geiegenbeid zou worden gesteld 
om als oor!ogsvrijwiiligers zich te verbinden cn dee! uit te maken van 
de nieuw op te richten Koninklijke landmacht. Allereerst omdat dit 
een bron was, waaruit mrn natuurlijkerwijze kon puttca, en ten 
tweede. omdat men o p  deze nanier  d e  geestdrift. en de bezieling. die 
d? vrijwiligers betooridei?, ook iri de  Koninklijke !andmacht hoopte 
over te dragen. 

Dzar'oe werdsn, onder de  bevelhebber van de  Nederlandse Strijd- 
krachten in zijn staf, twee afdeiingen gevormd, één afdeling, bestemd 
voor de Binnrnlandse Strijdlirachten, en éSn afdeling Koninklijke 
landmacht, die samenwerkten, zodat d e  Binnenlandse Strijdkrachten, 



die door d e  ene afdeling werden behandeld, een bepaald onderdeel 
vormden tot het klaar was naar de Konink!ijlie landmacht te worden 
overgegeven; daarna ging het dan over naar de andere afdeling er. 
werd d a n  ingelijfd bij de Koninklijke landmacht o p  een bepaalde 
datum. 

69169. D e  Voorzitter: Van wanneer dateert die onderscheiding 
eigenlijk? Ik heb zo de indruk al van vó6r de bevrijding van het 
noorden van het land. 

A. Welke onderscheiding bedoelt U? 

D e  Voorzitter: Tussen de Nederlandse en de Binnenlandse Strijd- 
krachten. E r  waren, dunkt mij, twee stafchefs. 

A. Ja. Kolonel Doorman was stafchef van de  Koninklijke land- 
macht en kolonel van Houterz van de  Binnenlandse Strijdlirachtcn. 
Van wanneer dat  precies dateert, weet ik niet. 

69170. D e  Voorzitter: Maar wel van vóór de bevrijding van het 
noorden van het land. 

A. Voor zover ik weet. ja. Ik zeif ben er pas onmiddellijk mee in 
aanraking gekomen na mijn eigen in functietreding in Juni 1945 
(15 Juni), toen de staf van de B.N.S. in Apeldoorn zat. Toen bestond 
het in ieder geval. Deze Nederlandse Strijdkrachten, die dus werden 
gevormd, moesten uiteraard eer1 hogere organisatie krijgen. Voor wal 
betreft Kederland, werd daarbij in  de eerste plaats gedacht aan de 
handhaving van orde en rust e n  aan het deelnemen van bezettings- 
taken in Duitsland. M e n  heeft toen in Nederland op 19 Juli 1945 
ingesteld do functie van territoriaal bevelhebber in Nederland en 
onder hein een vijftal territoriale bevelhenbers over vijf bevelhebber- 
schappen, die ie:!er samenvielen met de  districten van de procureurs- 
generaal, en daarin werden dcs de op de bcen gebrachte tro-pen ver- 
deeld e n  voor een zeer belangrijk deel -- in deze tijd - gexuik t  voor 
het bewaken van de talrijke politieke gerieti~eerden (ik me-n 90 300 
mensen) in de verschillende kampen ei1 tevens werdzn onderdelen ter 
beschikking gesteld van het gelilieerde opperbevel. Verder werd her- 
opgericht het commando van de Koninklijke Marechaussee, waarbij 
mei1 in tegrnstelling tot vóór de ocrlos de Koninklijke Marechaussee 
in het bijzonder richtte o p  haar inilitaire taak. Vóór de oorlog res- 
sorteerde de  Koninklijke hIaiechaussee onder de hlinisters van Oorlog 
en van Justitie, waarnij langzan-ierhand in de loop van de tijden de 
politiële taak van de marechaussee sterk op de voorgrond was ge- 
treden, zodat men vóór 1940 daarnaast voor Ge eigi~.iijhe taak van 
niilitaiie politie het corps inllitaire politie haci opgericht. Na de oorlog 
wilde men deze twee inilitaire politieorganen niet d o m  herleven en de 
marechaussee, als ziinde het oudqte en met J e  langste traditie. werd 
heropgericht én kreig in hoofdzaak - in de periode, waar wij over 
spreken - de taak van de  voormalige militaire politie. Zij werd oelast 
inet de grensbewaking, iilet de militaire politiezoïz in het ieger en met 
het voorbereiden en geven van politiële bijsbnd, tevens inilitaire bij- 
stand. E r  werd - zoals ik tevens heb gezegd - een aantal 
S.H.A.E.F.-requirements gevormd, een aantal bataljons lichte infan- 
terie, pioniereenheden en autocompagnie, inijnopruimingsdicnst en 
iiog enkele andere onderdelen. Later werden deze onderdelen, waar- 
van enkele inderdaad hebben deelgenomen aan de  geallieerde taak 
in Duitsland daarna, en wel met ingang van 16 October door het 
verslechteren van de  toestand in Indonesië, door de Britich Army 
of the Rhine grotendeels weer ter beschikking gesteld van de  
Nederlandse Regering e n  hebben zij de kernen gevormd van de 
toen naar Indië uitgezonden bataljons. Ik  heb u reeds gesproken 
over de  functie Bevelhebber Nederlaildse Strijdkrachten, die door 
Prins Bernhard werd vervuld. Als zodanig is Prins Bernhard afge- 
treden in het najaar van 1345. Tot  mijn spijt heb ik< de j ~ ~ i s t e  datum, 
waarop dat is gebeurd, niet meer in  mijn herinnering o p  dit ogenblik. 
E r  had zich intussen e'en organisatie van de hogere legerleiding 
voltrokken. Bij het optreden van Minister Meynen was lt.-generaal 
Dijxhool-n - oud-Minister van Oorlog - belast met de  waarneming 
van de  functie van chef van de generale staf. Door generaal Dijxhoorn 
werd toen een begin gemaakt met de heroprichting van de generalz 
staf. Besloten werd om, in  tegenstelling met hetgern vóór de  oorlog 
het geval was geweest, tomen de chef van de generale staf grmen hevels.. 
bevoegdheid had gehad over de Koninklijke landmacht en dus uit- 
sluitend was belast met de oorlogsvoorbereidingen, terwijl daarnaast 
een commandant van het veldleger het commando over de inobieie 
troepen uitoefende en een coinmandant van dz vestii2g Holland in 
deze vesting het bevel voerde, d r  chef van de  generale staf ook in 
vredestijd te n a k e n  tot het hoogste bevelsorgaan in de  Nederlandse 
landmacht. Daarbij zat tevens de gedachte voor om te kunnen geraken 
tot samensmelting van de generale staf met de staf van de Bevelhebber 

Nederlandse Strijdkrachten, die toen in Apeldoorn was. Prins Bernhard 
heeft iri deze periode de functie aanvaard vali inspecteur-generaal 
van de Koninklqke landmacht en de staf van de  voormalige Bevel- 
hebber Nederlandse Strijdkrachten is samengesmolten met de generale 
stal, die nog maar zeer suinmiei bestond. bk 1ier:nner mij nog 
levendig, dat, toa1 ik vcoi he: eerst na mij11 terugkomst uil krijgs- 
gevangenschap o p  het Departement Lwarr,, deze staf bedonci uit 
generaal D~lxhoorri met 1 kapitein en een typiste. Ik zei zoeven, dat  de 
datum, waarop Prins Bernhard het bevelhebberschap over de  Neder- 
landse Strijdkiacl~t'ii heeit neergelegd en is opgetieaeil als inspecteur- 
g z ~ e r a a l ,  mij niet merr voor de  geest stoad, ili zie n u  echter uit 
inijil aantekeningen, dat  deze datum 13 September 1945 was. 

Intiizztn was de generale staf zodanig gereorganiseerd, dat de  chei 
\ai1 de generale stal de  hoogste bevelsbekoegdheid in de  Koninklijke 
landmacht kreeg, echter naast hem en gedeeltelijk volgens de instrustie 
onder hem de kwaitiermeester-generd, die werd belast met de 
inateriele verzorging In de ineest uitgebreide zin van het leger, en de 
aaj~idant-generaal, ciie was belast met de  persoileelsverzorging van het 
hele leger, Deze orgail:s?t~c had dus n'iast c l k a r  een chef van de 
generale staf, ecn kuart,errneester-generaal, eer. adjudant-generaal, 
waarbij men in grote trekken kan zeggen, dat  de  chei van de generale 
staf b a s  belast met de  operatien ?n de  opleiding, de kwartieimeester- 
generaal inet de inateiiele vermiging en de adjudant-generaal met de 
personele verzoiging. Het was zo in hoofdzaak naar Engels voorbeeld 
tot stand gebracht Ik herilinei er h,eroij aan, dat ons !eger in deze 
periode adngewezen was op e-n zeer nauwe samenwerking met 
Engeland In de tweede plaats manifesteerde r ~ c h  deze samenwerliing, 
doordat 111 ons land ecn Britse missie b?s'ond, die de  behulpznmc 
hdnd bood bij de wederoprichting van ons leger. We waren in dit 
ï i a d ~ u m  vri]*el geheel afhankelijk van de  Britse 11~ilp ei1 voor cieze 
hulp was het buitengewoon gemakkelijk, als wij een organisatie 
hadneiî, die overeri~hwam mrt de Engeise, zodat onze functionari~s. li 
Londen spreken inet overecnkonlstige Engelse functionarissen. D r r e  
overwegingzri heoben er toe medegewerkt, dat  de  oiganisatie van tie 
legerleiuiiig o p  dat  ogerblik op deze wijze tot stand kwam. Zoals u 
weet, zij:? daar later geleidelijli aan enige wijzigingen o p  aangebracht. 
Ik  heb nu in het kort verteld. wat er in Nederland is gebeurd, en ik 
ga nu spreken over de grote invloed o p  deze gans van zaken door de 
gebeurtecissen in het Verre Oosten 

69171. D e  Voorzitter: Mag ik u er deze vraag nog even tussenin 
stellec? Is  het u bekerd, dat  bi] d e  nieuwe opbouw van het leger ook 
gebiuik is gemaakt van de r ~ p p o r i - P ,  die in Engeland door O G.S. 
zljn gen~daht, dus het bureau Orgacisatie Generale S'ak onder leiding 
van de heer > U I L  Voorst Evekznh? Of is er geen gebruik van die 
iapporten gemaakt? 

A. \'an deze rapporten is inaar in zeer geringe mate gebruik ge- 
maakt, of liever gezegc! in dit  stadium in het geheel geen gebruik 
gemaakt, omdat die rapporten niet bekend waren. Ik bcn op l 5  Juni 
1945 hoofd van de 1Ide afdeling geworden. Dat  was torn de af- 
deling generale staf van het Ministerie. ,Men had, evenals aanvanke- 
lijk vóór 1940 het geval was geweest, gedurende deze hele periode, 
waarover LI spreekt, de chef van de generale staf, die geen deel van het 
Ministerie uitmaakte. Men had in het Ministerie een kleine afdeling 
generale staf; van die a!'de!ing b'en ik diis hoofd geweest, waaruit later 
het Kabinet van de  Minister is te voorschijn gekomen. Mij was van 
deze rapporten in dit stadium niets bekei:d. Eerst later zijn mij deze 
rapporten bekend geworden. In  hoeverre generaal Diixhoorn in dit 
stadium deze rapporten kcnde en zelfs bij zijn adviezen zich daardoor 
heeft laten leiden, is mij niet bekend. Minister Meyi~cw en mij zelf 
waren deze rapporten in die periode niet bekend. 

69172. D e  Voorzitter: Het is wel merkwaardig, want die rapporten 
zijn nl. vóór die tijd gereedgekomen. 

A. Dat  is mij later ook gebleken, later heb ik ze persoonlijk van 
generaal van Voorsf Evekink gekregen en ook bestudeerd. Het is dus 
niet zo, dat  bij d e  legeropbouw, zoals die heeft plaats gehad, die 
iapporten ais richtsnoer zijn gebruikt. D e  rapporten zijn ter kennis 
van de Minister e n  ook van mij zelf pas in een veel later stadium 
gekomen. 

69173. D e  Voorzitter: K a n  inen ook zeggen, dat de uitvoering van 
die rapporten, gezien de  realite~t, moeilijk zou zijn geweest? 

A. Ja. Deze rapporten gingen ~ i i t  van e-n heel andere basis, ze 
gingen eigciilijk uïi van een vredestoestand, waarbij men o p  regel- 
matige wijze het. leger weer zou opbouwen. Ongetwijfeld zouden mis- 
schien uit die rapporten goede denkbeelden te voorschijn zijn ge- 
komen; voor deze omstandigheden echter zou er toch geen sprake 



vali hebben kunnen zijn, dat men de opbouw aan de  hand van die 
rapporten zou hebben kunnen d o i n  verlopen. Ware het gegaan, zoals 
de opstellers van die rapporten het zich dachten, dan zouden het na- 
tuurlijk zeer waardevolle stukken zijn geweest. 

69174. D e  Voorziiter: Moet men dus de  concl~isie trekken, dat  in 
feite het werk van het bureau O.G.S. op dit terrein nutteloos is ge- 
&eest? 

A. Ja. Ik meen wel, dat men, zover ik tot oordelen bevoegd ben, 
die conclusie moet trekken. 

69175. D e  heer Fens: Heeft de  latere kennisneming van die 
stukken nog enige invloed gehad op eventuele wijzigingen? Of is het 
allemaal zo gebleven? 

A. Toen het ter kennis kwam, was het eigenlijk al zo door de 
gebeurtenissen achterhaald, dat het weinig invloed heeft gehad. Het 
is eigenlijk steeds bij onze weermacht zo geweest, dat wij door steeds 
zich wijzigende omstandigheden van de hand in de tand hebben 
moeten leven. Ik zou bijna zeggen, dat we nu misschier, in een 
periode zijn, waarin wij langzamerhaiid daaruit kunnen raken en 
geraken tot een regelmatige opbouw. Door de eisen in Europs eerst, 
de verwarde toestand, die hier heerste, de bevrijding in het zuiden, 
wat men zich ook niet had voorgesteld - men had zich natuurlijk 
een totale bevrijding voorgesteld -- de latere bevrijding van het 
noorden, onmiddellijk daarna de gebeurtenissen in het Verre Oosten, 
die een heel ander verloop namen, heeft men steeds maatregelen ad  
hoc moeten nemen en van een opbouw o p  lange termijn is nooit 
sprake kunnen zijn. 

69176. D e  Voorzitter: Kunt u ons ook iets mededelen over de 
controverse, die mei1 kan karakteriseren als die van het ,.ouden en 
het ,,nieuwew leger? 

A. Ja, daar kan ik u wel iets over mededelen. In  het begin be- 
stond uiteraard deze coiltroverse. Er  waren enige officieren uit Enge.- 
land teruggekeerd, gedeeltelijk in het kader van de Brigade Irene. die 
daadwerkelijk aan de veldtocht hadden deelgenomen, dan wel in 
Engeland verschillende administratieve functies hadden vervuld. De 
B.N.S. had een zeer grote behoefte aan kader. zodat men in deze 
eerste tijd voor de bataljons ooriogsvrijwilligers het kader - om 
zo te zeggen - uit de grond had moeten stainpen en, zonder de 
normale eisen van bekwaamheid en opleiding te stellen, op ruime 
schaal officieren en ook onderofficieren daarbij had moeten aanstel- 
len. Daartegenover stond het kol-ps beroepsofficieren van vóór 1940, 
dat uit krijgsgevangenschap terugkwam, dat  uiteraard vakkennis mee- 
bracht, maar niet de ervaring had, die een deel van de  uit Eilgelnncl 
komende officieren - althans zij, die daadwerkelijk aan de veldtocht 
hadden deelgenomen - meebrachten. Uiteraard hadden zij een andere 
opleiding achter zich dan de  officieren van de Binnenlandse Strijd- 
krachten. Zodoende was er tussen deze categorieën, ik zou bijna zeg- 
gen, een natuurlijke controverse. Deze heeft zich echter mijns inziens 
o p  zeer snelle wijze opgelost; in tegenstelling tot wat ik weleeqs 
in het buitenland heb gehoord, heeft deze controverse in ongeveer 
een jaar tijds opgehouden te bestaan. Zeer belangrijk heeft er ook toe 
bijgedragen, dat de gznerale staf, waarin ~ i c h  uiteraard de  generale- 
stafofficieren van het vroegere leger verzamelden en ook andere be- 
roepsofficieren, die daarvoor werden aangetrokken, en de staf van 
de B.N.S. tot één staf zijn samengesmolten, waardoor meli in de 
leiding een samenvoeging ei1 een samenwerking kreeg van officieren 
van wat men toen weleens noemde het ,,oildeW en ,,nieuwev leser. 
D a t  zelfde heeft zich ook o p  het Departement voorgedaan. Tk her- 
inner mij nog levendig, dat o p  een dag l.iet z.g. Denartement uit 
Londen overkwam en dat het de eerste dagen enigszins o:twennig 
was, want wij kenden elkaar niet, o m  tot samenwerking ie komen. 
Ook daar  is die samenwerking zonder grote schokken tot stand ge- 
komen. Een deel van deze here- is afsevloeid naar burgerbetrek- 
kingen en de  anderen zijn gebleven. Enkelen daarvan nenien nog 
functies o p  het Ministerie van Oorlog waar. 

69177. D e  Voorzitter: Kan men ook zeggen. dat er oorspronk.e- 
lijk enigszins een aversie was tegen het oude leger om andere redenen 
dan van strikt militaire aard? 

A. Welke redenen bedoelt u? 

D e  Voorzitter: Redeneerde men, dat er in 1940 en d a a .  , \ o o r  I '  ' zo- 
veel verkeerd was en dat  men die geest niet meer wilde terug hebben? 

A. Deze idee heeft misschien wel bij een deel van de  jongeren 
bestaan. Ik geloof, drit hieraan wel werd tegemoetgekornen doordat 
ook bij de ofl-icieren vóór 1940 zelf in zeer ruime mate het begrip 
aanwezig was eq ook v66r 1940 het bcpril~ aanwezig was gewerst, 
dat ons leger vóór 1930 zeker niet aan alle eisen voldeed. Men 
hoopte zelf ook te koinen tot de opbouw van een beter leger dan  het 
vóór 1,040 was gcweest. 

69178. D e  Voorzitter: Is het u bekend. dat daarbij voorvallen van 
minder aangename aard hebben plaats gevonden? B.V. in de tijd vóór 
de totale bevrijding van Nederland? 

A. Over de tijd vóór de totale bevrijding kan ik niet cordelen, 
want toen was ik in krijgsgevangenschap. 

09179. D e  Voorzitter: Na de bevrijding van Nederland zijn er 
verschilleiide officieren met een paar inaanden verlof naar huis ge- 
stuurd. 

4. Dat meen ik mij wel te herinneren, uiteraard was er niet voor 
alle officieren onmiddellijk een plaats. 

69180. D e  Voorzitîer: Was hun opdracl-it daarbij om zich niet 
etrder te melden totdl t  zij een oproep kregen:) 

k. Ik meen van wel. Toen wij zit  krijgsgevangenschap terug- 
kwainrn - als ik het mij juist herinner -, zijn wij met verlof ge- 
strrurd en ik meen, dat o p  dat  briefje stond, dat  drie inaanden verlof 
werd verleend. 

69181. D e  Voorzitter: Wij hebben hier een getuige gehad, die dat 
ook op die wijze opvatte, dat hij zoveel maanden met verlof was en 
clus moest afwachten of hij ezn oproep kreeg. Een keer o p  het 
De3artemcnt zijnde, zag hij daar tal van mensen zitten, die hetzelfde 
bericht hadden gekregen, maar die zich inaar uit eigen beweging 
hadden gemeld, waardoor deze getuige dus in zekere zin werd achter- 
gesteld. Is u van deze aangeiegcnheid iets gebleken? 

A. Neen, ik zou u hierop niet kunnen antwoorden. Inderdaad is 
het in deze tijd min of meer verward toegegaan, d.w.z. men moest 
opbouwen en greep weleens naar degene, die het dichtst bij de  hand 
was. Een commandant, die iets moest vormen, greep naar de  offi- 
cieren, die hem bekend waren, en zo werden zij dikwijls ~ngeschakeld. 
Het  kan best zijn, dat een ander, die ook in aanmerking kwam, 
vergeten is. Eerst langzainerhand is de personeelsafdeling weer regel- 
inatig gaan werken. waardoor men weer meer tot regelmatige toe- 
standen in dat  opzicht is gekomen. Het is zeer wel mogelijk, dat  
iemand in deze periode min of meer is vergetec. 

69182. D e  heer Fens: Het interesseert ons nog om een andere 
reden, en wel deze: is bij dis  incidcotele gevd!lcn, dat  iemand dus 
werd g e ~ r a a g d  o p  een bepaald bureau te komen zitten, het C K I.L. 
altqd ingeschakeld? %cLlslclte was generaal vaii iJrlv;rrtfen de  man, 
die de opdracht had. het ;7ersoneel in te delen. N u  hebben wij wel 
de indruk gekregen, dat  dat niet altijd is gebeurd 

A. Ja, die indruk had ik ook, dat het inderdaad niet altijd is 
gebeurd. Dat  mm inderdaad wel heeft gegrepm naar iemand, die 
men kende. 

D e  Voorzitter: Wilt u weer doorgaan met i ~ w  beschouwing? 

A. Ik kom nu  op de mijz~gingen, die intraden door de  gebeurte- 
nicsen in het Verre Oostei1 D11 begon reeds in begin Augustus, tozn 
ae Austial~sche Regering weigeide de gezag~batal~ons Indie, die naar 
Australie  ouden gaan, in Australe o p  te nemen. Nog zelis hiervoor 
waren er moeilijkheden niet de verschepmg. 

63183. D e  Toorzitter: Mag ik u even interrumperen over het 
geval Australië? Weet u ook, waarom men dat weigerde? 

A. Neen, ik zou de  reden niet weten. 

69184. D e  Voorzitter: U hebt er in uw artikel het volgende 
over geschreven: 

,,Het vormen van een 15-tal zgn. Gezagsbataljons Indië ter 
sterkte van 20000, die in Australie zouden worden uitgerust, 
bewapend en opgeleid - waartoe de  Regering van dit Dominion 
de meest volledige medewerking had toegezegd - en bestemd 
waren voor ordehandhaving In d e  bevrljde delen van Neder- 
landsch-Ind~e." 



Iets verder schrijft u: 
.,De ho~iding van Australie wijzigde zich o p  slag. De Regering 

vair dit gemenebest verklaarde niet iangzr genegen te zijn 
Nederlanclse troepen op haar gronugebied uit te rusten en op 
te leiden." 

Weet u zeker, dat de Regering van Australië daartoe de volledige 
medewerking had gegeven? 

A. Van tevoren? 

D e  Voorzitter: Ja. 

'4. Dat is mij althans verzekerd. Ik weet het niet met dezelfde 
ze~erhe id  ais het tweede, omdat ik toen zeif in fiinctie was en het 
heb n~eegeiiiaakt, terwijl het andere mij is verteld. 

69185. D e  Voorzitter: Ik heb hier 111. voor. mij liggen een 
A.N.P.-bericht van 1 Ailgu.stus. Ik wee! niet of dat  A.3I.P.-bericht 
ooit in de krant is gepubliceerd, want toen het is binnengekomen in 
Hilversum, heeft men aan Buitenlandse Zilcen gevraagd en ook 
aan Oorlog, of men dat bericht kon plaatsen, want mzn oordeelde 
het bericht in deze vorm gevaariijk voor uitzei~ding. Daar  staat dit: 

,,de leider der oppositie Mcnzies heeft in het Australische 
Huis van Afgevaardigden verklaard, det  de overeeiikomst, die 
vorig jaar tiissen de  Australische Regering en de Nederlandse 
autoriteiten was aangegaan, waarbij de eersigeiloeinde Regering 
op haar kosten een 30 000 Nederlandse soldaten op Australische 
bodem zou huisvesten, opleiden en uitriisten, geannuleerd is. 
In  verband daarinede verzocht hij nadere inlichtingen t r  mogen 
ontvangen. D e  Minister-President Chifley antwoordde, dat er 
over deze kwestie geen documenten bestonden, wel waren er 
het vorige jaar voorstellen gedaan, dat Nederland waarschijnlijk 
een bepaald a ~ n t a l  strijdkrachten naar A~istralië ZOLI zenden, 
waarvoor een gedeelte in West-Australië zou worden gelegerd. 
Deze voorstellen hadden echter geen concrete vorm aange- 
nomen." 

A. Ik  kan u er toch nadere mededelingen over doen. Ik heb hier 
nl. een memorandum, dat is opgesteld door de toenmalige kolonel 
Silbiger. Kolonel Silbiger was één van de officieren, die mee uit 
Londen kwam, waar hij aan het Ministerie van Oorlog een functie 
had bekleed. Hij heeft indertijd, op verzoek van Minister Meyiien, 
een aeniorandurn opgesteld over de voorgeschiedenis. Ik vind in dat 
memoranduin l.iet volgende: 

!en van ,,Op 27 Octolxer 1933 deelde de Minister van Kolon'" 
uit Australië telegrafisch mede, dat hij van de Australische Rege- 
ring bericht ontving, dat Geze tot de meest mogeiili<e niede- 
werking bereid is, nopens legering, verpleging en o~le id ing  van 
tolaal 30 OU0 nlan Nederlandse troepen in 0.,us!i'alië. Uitrusting 
e c  bewapri:irg de:- fr3e74i1 zo11 Ai:~trl!iscil wo~.dcn, behoud:ns 
meest eei~vouciije uitrusting, nodig gedurende het transport naar 
Australië. Aanvankelijk werd door de Nederlandse Regering te 
Londen niet accoord gegaan mei Australische uitrusting en be- 
wapening, aangezien deze in beginsel reeds van Britse zijde was 
toegezegd, docl? later is dit standpiint gewijzigd o.a. op grond 
van telegrafische mededeling van de h.finister v2n Koloniën van 
8 November 1944, dat  de bcwapenins, iiitrusting en kleding 
reeds grotendeels in Aiistralië aanwezig <xns cn deze met de 
Britse overeenstemt.'' 

In hetzelfde telegram wordt aangedrongen op spoedige uitzen- 
ding van personee! der gezagsbatai.ions in groeixn van 1003 man of 
veelvouden daarvan. Tn een brief van 7 November 1944 deelt de 
Rilinister van k';oioniëri mede, dat  bij zijn aankomst in Aiistralië de 
onderhandelingen inet de Austraiische R ~ g e r i n g  in verband met de 
opleiding, huisvesting en verpleging der gezagstroepzr. in een meer 
gevorderd stadiuni waren dan hei72 bekend was: terwijl hij de schrif- 
telijke toezegging had van het Aiisiralisch Departmeat of Externel 
Affairs voor de meest volisdige incdewerlting. Voorts geeft hij in e-n 
bij de brief gevoegde nota zijn inzichten betreff~nde de bevrijding 
van Indië. 

69186. D e  Voorzitter: Dit stuk is ook in het bezit van de com- 
missie en u hebt k!aarbiijkeiijk hieraan uw wetenschap ontleend? 

A. Ja, inderdasd. 

69187. D e  Voorzitter: Er zijn echter weer andere stukken, waar. 
iiit men de coilcIus,e moet treic;,zn, dat liet belacaal met zo zeker 
is, dat Aurtralrk (de Regelrng) ook in de strikte zin van het woord 

een dergelijke belofte heeft afgelegd, en wanneer wij nu  dit A.N.P.- 
bericht lezen, dan  moet men daaruit ook op:naken, dat  er alleen 
maar in algemene zin over is gesploken en dat  dus, zoals de Minriter- 
President 11 er ook zegt, de voorstellen geen concrete borln hebben 
aangenomen. Daar  is dus min of meer een verscl111 van mening over 
deze zaak en het had kunnzn Zijn. dat  u daarover iets meer wist. 

A. Ik heb mijn mening hierop gebaseerd, maar er staat hier, dat 
de Minister van Koloniën het in een telegram mededee!de, dus dat 
telegram moet alsnog te achterhalen zijn. 

Dus nadat er eerst reeds moeilijkheden waren gerezen omtrent de 
verscheping van onze troepen, omdat onze scheepsruimte toen nog 
in de geallieerde pool was en wij daarom niet de beschikking er 
over konden krijgen en begin Augustus de moeilijkheden kwamen, 
dat Australië weigerde de Gezagsbataljons-Indië daar te doen op- 
leiden, veranderde op 10 Augustus de toestand als o p  siag door 
de capitulatie van Japan. Van dat  ogeiiblik klemde de noodzaak 
om op zeer korte termijn troepen naar Nederlandsch-Indië uit te 
zenden. Men had op dit ogenblik minder behoefte aan liet uit- 
zenden van de Expeditionnaire Macht, die uit grondig opgeieide 
legerafdelingen zou worden gevormd, dan a a n  het o p  zeer korte 
termijn naar Indië uitzenden van troepen. Men moest toen terug- 
grijpen o p  de troepen, die beschikbaar waren en die in zeer korte 
tijd zouden worden uitgezonden. D e  enige troepen, die daarvoor 
eigenlijk in aanmerking kwamen, waren de reeds gevormde gezags- 
bataljons. Door de Nederlandse Regering is toen gevraagd aan de 
S.H.A.E.F. o m  de bataljons, die reeds gevormd waren, vrij te geven, 
opdat de Nederlancise Regering in staat zou zijn o m  deze op 
korte termijn naar Nederlandsch-Indië uit te zenden. Geleidelijk 
aan zijn toen al deze bataljons vrijgegeven. Aanvankelijk een tiental 
en later geleidelijk ook de andere. Wet was t o a  nodig om deze 
mensen te reorganiseren, omdat er twer verbandakten waren, de 
z.g. lang- en kort-verbandakten en alleen de lang-verbandakte 
hield de bepaling in, dat de vrijwilliger overal ter wereld kon wor- 
den uitgezonden en dus ook naar Nederlandsch-Indië kon worden 
uitgezonden. hlin moest dus deze vrijwilligers met de  z.g. lang- 
verbandakte in bataljons bij elkaar brengen. Achiereefivolgzns is 
toen een reeks bataljons oorlogsvrijwiiligrrs gevormd ei1 ook hoofd- 
zakelijk geëncadreerd n e t  officieren, voortgekomen uit oorlogs- 
vrijwilligers, afkomstig uit de B.S. O p  18 September 1945 zijn de 
eerste troepen vertrokken, die door veie andere toen aan de lopende 
band zijn gevolgd. D e  hoop, dat  deze troepen onmiddellijk naar 
Indië zouden ltunnen worden gezonden, is de  bodem ingeslagen, 
doordat zij daartoe van de Engelsen, van de Engelse Regering of 
legerleiding niet de toestemming hebben gekregen, zodat de ee.rste 
bataljons op Malakka aan land zijn gezet. 

Aan de ene kant was dit uiteraard een teleurstelling, aan de andere 
kant is dat aan de opleiding van deze betaljons zeer ten goede 
gekomen, orndat zij op Malakka &n door Engelse officieren èn door 
inmiddels ook uit krijgsgevangenschap gekomen officieren van het 
K.N.I.L. een vrij grondige tropenscholing ontvangen hebben. 

69188. D e  Voorzitter: Is het zeker, dat  die troepen o p  Engels 
bevel zijn teruggestuurd? 

A. hlct volkomen zekerheid zou ik het u niet durven zeggen, 
maar het ;s mij steeds medegedeeld, dat  deze troepen geen toe- 
stemming hebben gekregen om voet aan land te zetten. T e n  ik in 
December !!>45 in Indië ben geweest op het algemeen hoofdkwartier 
van admiraal Helfrich en generaal van Oyen, werd er nooit anders 
over. gesprchen dan dat de  belemmering o m  deze troepen daar te 
krijsen aan Engelse zijde lag. Er  werd steeds gesproken over het 
vragen e11 hopelijk verkrijgen van Engelse toestemming, dus toe- 
st-:nming van de Engelse legerleiding, on? alsnog troepen over te 
brengen. Deze Engelse legerleiding werkte natuurlijk o p  instructie 
van de Engelse Regering. Een onderzoek daarnaar heb ik uiteraard 
nooit ingesteld. 

69189. D e  Voorzitter: U z ~ l t  ook wel weten, dat de mariniers- 
brigade heeft getracht daar aan land te  komen? 

A. Daarvan is inij niets bekend. 

69190. De Voorzitter: Dus uw wetenschap heeft alleen betrek- 
king o p  de gezagstroepen? 

A. Ja. 

69191. D e  heer Fens: Het is toch op het Departement in een 
officiële instructie op de een of andere manier medegedeeld? Is er 



toen niet positief medegedeeld, dat de Engelsen hadden geweigerd, 
dat de troepen daar kwamen? Herinnert u zich dat misschien nog? 
Of is het een los gerucht geweest? 

A. Ik herinner mij niet, dat er een officiële mededeling van 
op het Departement is ge!;omen. Het is niet onwaarschijnlijk, want 
vanaf het moment, dat deze troepen ingescheept waren, stonden 
zij niet meer onder de Minister van Oorlog, zodat het zeer wel 
mogelijk is, dat de mededelingen daarover op  het Ministerie van 
Overzeese Gebiedsdelen zijn gekomen. 

69192. De Voorzitter: Is het u bekend om welke reden deze ge- 
zagsbataljons zijn teruggestuurd naar Malakka? 

A. Neen. 

69193. De Voorzitter: Was dat uit zuiver militaire overwegin- 
gen, namelijk dat ze eerst een jungle-training moesten meemaken'? 

A. Dat lijkt inij zeer onwaarschijnlijk, maar ik weet het niet. 

69194. De Voorzitter: Waarom lijkt u dat onwaarschijnlijk? Er 
waren ongeoefende troepen bij. 

A. Het waren inderdaad betrekkelijk ongeoefende troepen, maar 
ik heb toch niet de indruk gekregen - door mijn gesprekken, die 
ik toen in Indië heb gevoerd -, dat men toen althans daar dacht, 
dat dat de reden was. 

69195. De Voorzitter: Wat dacht men daar dan, dat de reden 
was? 

A. Men dacht daar in die tijd, dat de Engelsen vreesden, dat, 
wanneer daar Nederlandse troepen aan land kwamen, deze ook 
daadwerkelijk zouden optreden, zodat dus een treffen zou kunnen 
plaats hebben en de Engelsen op deze manier zouden verstrikt raken 
in een gewapend optreden op Java, waar men zich ten koste van 
alles buiten wilde houden, met het oog op de reacties, die in India 
zouden kunnen worden opgewekt. Dat was de voorstelling van 
zaken, die men daar algemeen aannam. Het was, geloof ik, niet 
alleen de training, hetgeen ik o.a. grond - ik maakte in December 
1945 bij generaal Cbzrisfisor! mijn opwachting, die toen in Batavia 
was - op wat generaal Christison tegen mij zei: ,,Men heeft aan 
Nederlandse kant niet 'voldoende begrip voor de moeilijke positie, 
waarin ik ben." Wanneer het alleen maar een kwestie van training 
was geweest, dan zou hij mij hebben gezegd: ,,Ik zal blij zijn, als die 
troepen zijn getraind. Ik wil ze eerst een training geven", of iets 
dergelijks. Dan was er helernaal niet van een moeilijke positie sprake 
geweest. 

69196. De Voorzitter: Weet u ook wanneer die mariniers voor 
Batavia zijn aangekoinen? 

A. Van de mariiliers weet ik helemaal niets af. 

69197. De Voorzitter: Waarschijnlijk zullen de mariniers om de- 
zelfde reden daar geweigerd zijn als de gezagstroepen? 

A. Ja, ik denk he: wel. 

69198. De Voorzitter: ' i u  is het merkwaardig, dat Minister van 
Kleffetzs hierover ook in ezn verhoor heeft gesproken. Deze zegt het 
volgende (op een vraag van mij: Mcn moet dus dannemen, dat het 
vasthouden van de Nederlandse troepen in Malakka uitsluitend een 
gevolg is geweest van de oinstandigheden, dat zij nog een jungle-trai- 
ning moesten ondergaan?) 

.,Niet uitsluitend, want er is een bijzonderheid bij geweest 
in verband met de mariniers Omdat ik wel dacht, dat 
u hierover zou spreken, heb ik de heer Mzchiels er naar 
gevraagd, omdat ~k mijn geheugen wilde toetsen aan het zijne. 
Hij heeft mij 12 Juli van dit jaar een briet geschreven, waarin 
hij zegt, na de dosslers te hebbzn geraadpleegd, dat de ma- 
riniers in drie schrpen te Batavia aankwamen met hun uit- 
rusting 0111 te worden ontladen. Twee er van werden aeer naar 
Sinea~ore,  naar wij toen aannamen, door de Britten. terug- 

De Voorzitter: Dat is omstreeks dezelfde tijd geweest, waarschijn- 
lijk nog iets vroeger, want de mariniers kwamen uit Amerika. 

A. In totaal zijn er 20 lichte-infanteriebataljons naar Indië ge- 
stuurd. Aangezien deze bataljons, zoa!s de naam lichte-infanterie- 
bataljon luidt, slechts een lichte bewapening hadden, is men er Iater 
toe overgegaan om ook personeel op te leiden en wapens na te 
sturen om deze bataljons om te bouwen in gewone infanteriebatal- 
jons. De voorbereidingen hier zijn getroffen in het najaar van 1945, 
de uitvoering daarvan loopt over deze periode heen in het begin 
van het volgend jaar. Want toen geleidelijk bleek. dat men met de 
genomen maatregelen voor Indië in het geheel niet kon volstaan en 
dat men dus meer troepen en meer middelen zou moeten uitzenden 
dan voor het handhaven van orde en rust - onder gemakkelijke 
omstandigheden - vereist zou zijn en er ook geleidelijk aan vragen 
uit Indië begonnen te komen. ben ik eind November 1945 naar 
Indië gezonden om daar besprekingen te houden en een plan op te 
maken, wat er dan eigenlijk onder de gewijzigde omstandigheden 
zou moeten worden uirgezonden. Van die reis ben ik de dag na 
Kerstmis 1945 teruggekomen, zodat deze maatregelen zich pas in 
het begin van het volgend jaar hebben kunnen uitwerken en dus de 
periode, waarover u spreekt, overschrijden. 

De Voorzitter: Ja. 

69199. De heer Fens: Dus dit zijn de ,,Cnltlzcyer-eenheden" ge- 
worden? 

A. Ja. Ze heetten oorspronkelijk altijd de eenheden uit het 
rapport van kolom1 Calrlzeyer en zo zijn het langzamerhand de 
Calnzeyer-eenheden geworden. 

De gewijzigde omstandigheden brachten uiteraard ook een grote 
wijziging mede iri het project voor de Expeditionnaire klacht. Het 
aanvankelijk project was de vorming van twee, misschien drie divisies, 
die in de strijd in Oost-Azië zouden worden ingezet. Eerst zou het 
kader voor die divisies worden bijeengebracht en naar Engeland wor- 
den vervoerd. Daarvan zou in de eerste plaats het z.g. kernkader 
een grondige scholing in Engeland ondergaan, daarna zou de rest van 
het kader een scholing krijgen en tenslotte zouden dan de manschap- 
pen er bij komen, waarbij men aanvankelijk dus rekende met oorlogs- 
vrijwilligers. Het kernkader van de eerste divisie, waarin zich ook 
vrij veel beroepsofficieren en andere officieren bevonden, is in Juni 
en JuIi in Nederland verzameld en daarna naar Engeland over- 
gebracht. De opleiding in Engeland is omstreeks 5 Augustus begon- 
nen, terwijl begin November een aanvang is gemaakt met de her- 
scholing van het overige kader van de eerste divisie. Zodra de man- 
schappen zouden zijn gevolgd - er waren reeds kampen in Ierland 
voorbereid, waar eerst de eerste en later de tweede divisie zou worden 
opgeleid -, rekende men 23 Juli 1946, dus e-n jaar, nadat 
het kernkader was overgebracht, met de opleiding van de eerste 
divisie zo ver te zijn, dat ze naar het Verre Oosten zou kunnen worden 
overgebracht, waar de divisie dan nog vier maanden training zou 
krijgen. Door de capitulatie van Japan veranderde dit beeld echter 
geheel en al. Spoedig kwamen er aanwijzingen, dat, nu dc oorlog wás 
geëindigd, men van Engelse zijde op de uitzending van de manschap- 
pen van deze divisie geen prijs meer stelde. Dit weet ik uit persoon- 
lijke kennis, omdat het hoofd van de Britse Missie dit toen heeft 
medegedeeld. 

69200. De Voorzitter: Hoe dacht men er aan onze kant over? 

A. Aanvankelijk, toen de eerste berichten kwamen en het hoofd 
van de Britse Missie liet doorschemeren, dat hij wel dacht, dat men 
in Engeland. nu de omstandigheden zo waren veranderd, niet meer 
welwillend zou staan tegenover de uitzending van deze grote aantal- 
len oorlogsvrijwilligers, plaatste dat ons voor grote moeilijkheden, 
omdat wij er hier uiteraard met de legering niet op hadden gerekend 
en ook niet hadden kunnen rekenen. Zoals u weet, waren de kazernes 
e.d. in deplorabele toestand, zodat wij voor grote moeilijkheden 
stonden om het mogelijk te maken deze opleiding in Nederland te 
doen plaats hebben. Men heeft zich toen met het denkbeeld ver- 
trouwd gemaakt en het is tenslotte toch gelukt. - A - 

gestuurd. Hij 1s toill reer hoog te paard naar het Foreign 69201. De Voorzitter: Wat bedoelt 11 met ,,inet het denkbeeld 
Office gegaan om te protesteren en kreeg daar de verbazing- vertrouwd 
wekkende mededeling te horen. dat dit op verzoek van de 
Nederlandse instantie; was geschied, die he; in Soerabaja wil- A. Dat dus de hele opleiding in Nederland moest plaats hebben 
den hebben en niet in Batavia. '. en dat dus die kazernes zo goed en zo kwaad als het ging weer in 

Hebt u hiervan niets gehoord! orde moesten worden gemaakt. 
De legering van deze eerste troepen heeft ook zeer veel te wensen 

A. Neen. Wanneer heeft zich dit met die mariniers afgespeeld? overgelaten. In ieder geval moest hei hier in Nederland gebe:iren. 



69202. De Voorzitter: D.W.Z. dus zeggen, dat men met behoud 
van het doel, wat de opleiding betrof van Engeland op Nederland 
overschakelde? 

A. In zekere zin, d.w.z. de Engelse Regering heeft zich bereidverklaard 
om het kader in Engeland op te leiden, zodat het kader in Engeland 
is opgeleid en daarna naar Nederland is gekomen. De verdere oplei- 
ding van de troepen heeft in Nederland plaats gevonden, waarbij men 
toen ook is overgegaan van oorlogsvrijwilligers op dienstplicl~tigen. 
Om verschillende redenen is dit geschied. In de eerste plaats was door 
het inmiddels intreden van de vredestoestand de drang om als oor- 
logsvrijwilliger te gaan, aanmerkelijk afgenomen. Bovendien waren 
degenen, bij wie die drang wel aanwezig was, reeds in de oorlogs- 
vrijwilligersbataljons naar Indië gegaan. Een zo groot aantal, dat men 
nog een divisie van 20 000 man zou kunnen vormen, was zeer ver- 
moedelij

k 

niet meer aanwezig, ook al door de gelukkige omstandig- 
heid, dat tal van jongelieden, die zich in het eerste begin als oorlogs- 
vrijwilligers hadden opgegeveri, ondertussen weer betrekkingen hadden 
gekregen, zodat men niet meer uit deze grote massa kon putten. 
Anderen weer hadden zich speciaal voor de luchtstrijdkrachten of 
voor de mariniers opgegeven, zodat, nadat al deze bataljons reeds ge- 
vormd waren, mei1 wel zag, dat het niet mogelijk zou zijn om ook 
nog de divisies uit oorlogsvrijwilligers te vormen. Daarbij kwam, dat 
men op deze wijze weer kon overschakelen op de normale wijze van 
legervorming en daarbij tevens de grondslag kon leggen voor de op- 
bouw van het Nederlandse leger, zodat het uit dien hoofde dan ook 
voordelen bood om weer van het oorlogsvrijwilligersstelsel te gaan 
naar het normale dienstplichtstelsel. 

69203. De Voorzitter: Was er in Engeland, wat de Expeditionnaire 
Macht betreft, alleen nog maar opleiding van het kader, toen Engeland 
met de mening kwam, die u zojuist vertelde? 

A. Ja, alleen de opleiding tot kader. 

69204. De Voorzitter: Dus dat is verder doorgegaan? 

A. Ja? zowel voor de eerste als voor de tweede divisie. 

69205. De Voorzitter: Naar ik meen, is er toen een verandering 
gebracht in de doelstelling, die ook voor het k a d x  in Engeland gold? 

A. Aanvankelijk veranderde de doelstelling voor de Expedition- 
iiaire Macht en voor het kader, omdat men deze dus niet meer nodig 
had voor het oorspronkelijke doel. de strijd tegen Japan; tevens om- 
dat men de omstandigheden in Nederlandsch-Indië eerst niet zo zag, 
dat daar divisies voor nodig zouden zijn. Daartegenover kwam toen 
naar voren het deelnemen aan de bezetting van Duitsland, zodat aan- 
vankelijk het besluit is genomen om de eerste divisie te laten deel- 
nemen aan de bezetting van Duitsland. Dat heeft grote teleurstelling 
verwekt bij het kader, dat in Engeland in opleiding was. Dat heb ik 
zelf gemerkt, zij het dan als bewijs uit het ongerijmde. In November 
1945 is Minister Megnerz naar Engeland gegaan voor een inspectie- 
seis van de kaderopleidingen, waarbij ik de Minister toen heb verge- 
zeld en waar hij op een bijeenkomst in Glasgow, waar een kamp met 
ons op te leiden kader was, heeft medegedeeld, dat ze toch zouden 
worden uitgezonden naar Nederlandsch-Indië. Dat werd toen met 
een geweldig hoera begroet. 

69206. De Voorzitter: Dus de veranderde doelstelling in Augus- 
tus gold voor de gehele Expeditionnaire Macht, dus ook voor het 
kader? 

69207. De Voorzitter: Ik meen, dat u daarnet zei, dat het alleen 
maar een on~schakeling van het land was, waar geoefend zou wor- 
den. Het was toch de bedoeling, dat het kader zou worden opgeleid 
en dus in Nederland zou blijven en de divisies dan later naar Indie 
zouden gaan'? 

A. Neen, dan heb ik mij niet duidelijk uitgedrukt. Aanvankelijk 
zou dus de hele divisie in Engeland worden opgeleid. eerst het z.g. 
kernkader, dan de rest van het kader en tenslotte de manschappen. 
Zij zouden dus door hun eigen kader - hetzelfde, dat door de En- 
gelsen was geschoold - worden opgeleid. In begin Augustus, na de 
capitulatie van Japan, verklaarde Engeland zich niet langer bereid 
of gaf althans te kennen, dat het er niet op gesteld was - als ik het 
mij wel herinner. heeft men het niet in zo'n positieve vorm gezegd - 
om die grote massa manschappen, het waren er 20 000 per divisie, 

nu nog in Engeland te krijgen. Men verklaarde zich wel bereid om het 
kader in Engeland op te leiden. Toen is dus het kader in Engeland 
opgeleid en heeft, na terugkomst van dit kader, de verdere opleiding 
van de divisie in Nederland plaats gehad. Er is dus nooit sprake van 
geweest om het kader ergens anders heen te zenden dan de rest. Ge- 
lijktijdig ging hiermede gepaard - cius toen intn na de capitulatie van 
Japan, aan Nederlandse kant dacht: Die divisie hoeft nu niet meer 
naar Nederlandsch-lndië te worden uitgezonden - het op de voor- 
grond komen van de wens deel te nemen aan de bezetting van 
Duitsland. Men zei toen: ,,We gaan toch door met de vorming van 
de divisie, dus het kader in Engeland, en dan de verdere opleiding in 
biederland? en als de divisie klaar is, gaat ze naar Duitsland." 

69208. De Voorzitter: Wat omvatte het begrip ,,Metropolitan 
Army"? 

A. Dat waren - behalve het kader, dat naar Engeland is ge- 
stuurd voor de divisie - de mensen om te worden opgeleid voor het 
weer in gang brengen van de verschillende scholen en opleidingen in 
Nederland. Men stelde zich dus op dit ogenblik twee dingen voor: 
We vormen een Expeditionnaire Macht, die naar Indië gaat, maar 
tegelijkertijd moeten we ook in Nederland beginnen met de normale 
Nederlandse legervorming en daar zijn andere kadergroepen ,voor. 
Men had dus op een gegeven ogenblik in Engeland twee Nederlandse 
kaderop!eidingen, één, bestemd voor de Expeditionnaire Macht, en 
Cén voor de ,,Metropolitan Army". 

69209. De Voorzitter: Waren dat ook vrijwilligers? 

A. Neen. 

69210. De heer Fens: Is dit gebeurd in overeenstemming met het 
Depsrtement van Oorlog in Londen? Het uitzenden van mensen 
voor de ,,Metropolitan Army"? 

A. Neen, ik meen, voor zover mij bekend is, van niet. Dat heeft 
nog wel tot enige moeilijkheden en wrijving aanleiding gegeven. 

De bedoelde kadervorming is in deze tijd hoofdzakelijk door de 
bevelhebber Nederlandse strijdkrachten ter hand genomen. Hij had 
die twee reeds genoemde afdelingen onder zich, waaruit hij onder- 
delen vormde voor het Nederlandse leger. Daarbij had men een 
grote behoefte aan kader. Men had uiteraard heel weinig en toen 
is het denkbeeld naar voren gekomen: ,,Wij zullen kader in Engeland 
opleiden." Dus dat was eigenlijk een gedachte, die parallel liep aan 
of die losstond van de vorming van de Expeditionnaire Macht. 

69211. De Voorzitter: Is er, toen u met de Minister dat bezoek 
hebt afgelegd, bij die gelegenheid iets gebleken van ontevredenheid 
bij de mensen? 

A. De Minister heeft gelegenheid gegeven aan de mensen, die 
grieven hadden, hem te kunnen spreken. Dat heeft ook plaats gehad, 
maar van een ontevredenheid op grote schaal is mij niets gebleken. 

69212. De Voorzitter: Weet u ook, waarin die ontevredenheid 
bestond? 

A. Ik kan mij niet herinneren, dat het zeer belangrijke aangelegen- 
heden waren. Ik herinner mij o.a. dat een reden tot ontevredenheid 
de voeding betrof. Het heeft zich steeds voorgedaan als nieuwe kader- 
groepen naar Engeland gingen, dat men het idee had, te weinig voe- 
ding te krijgen, aangezien de Engelse voeding veel minder volumineus 
was dan de onze. Als daar van onze zijde op  werd geattendeerd, werd 
er aangevoerd, dat dit precies dezelfde voeding was, die het Engelse 
leger kreeg, en dat er een ruim voldornde caloriegehalte aanwezig was. 

6921 3. De Voorzitter: Waren er ook klachten in deze zin, dat men 
zei: ,,Men heeft beloofd, dat wij officier zouden worden, en het i:; 
niet gebeurd."? 

A. Dat kan op  dit stadium nog niet gespeeld hebben. 

69214. De heer Fens: Ik meen mij te herinneren - het was in cle 
tijd, dat ik zelf ook in Engeland was -, dat de Minister in - ik 
meen - Wolverhampton eens een speech heeft gehouden, waar deze 
klacht blijkbaar zeer dringend naar voren was gekomen. Hij schijnt 
toen te hebben gezegd: ,,Ik kan tenslotte een leger niet alleen uit 
officieren opbouwen. Ik heb ook onderofficieren en korporaals no- 
dig, maar als de mensen, die geen officier worden, de sergeanten enz., 



hun werk goed doen. is er altijd nog een kans, dat  ze over enige 
tijd officier worden." Daaruit heb ik opgemaakt, dat het vrij sterke 
klachten waren van een groot gedeelte oorlogsvrijwilligers, die bij de 
pre-intake naar Engeland zijn gestuurd. Zij waren eigsnlijk zo'n 
beetje beladen onder beloften naar Engeland gegaan eii die beloften 
zijn nooit nagekomen. 

A. Die beloften zijn dan gedaan bij het centrum van generaal 
var1 Nijnatte~z, dikwijls door niet oevoegde mensen, die de bepa- 
lingen - voor zover ze er toen al waren - niet voldoende kenden. 
Inderdaad heeft deze grief bestaan. 

69215. D e  Voorzitter: Is  hun beloofd, dat  ze bij de officiers- 
opleiding zouden komen of dat  ze officier zouden worden? Dat  
maakt natuurlijk verschil. 

A. D a t  laatste kan - dunkt mij - nooit zijn beloofd. 

69216. D e  Voorzitter: Maar dan  is ook aan de beloften voldaan, 
wanneer zij bij de officiersopleiding zijn geweest, hoewel ze later 
misschien niet geschikt werden geacht voor officier? 

A. Inderdaad zou er dan aan de belofte zijn voldaan. 

69217. D e  heer Fens: Veel beloften zijn vooral aan de jongens 
uit het zuiden gedaan, in  Maart en April 1944 al, door het toenmalige 
hoofd van de C.I.K.L. 

A. D a t  is zeer wel mogelijk. 

69218. D e  Voorzitter: Is het u ook bekend, dat  de  B.N.S. de heer 
van Zinnicq Bergnznnn naar Engeland heeft gestuurd o m  te rappor- 
teren over de toestand bij de Expeditionnaire Macht? 

A. Ja, het staat mij vaag voor de geest, dat dat toen is gebeurd. 
Verdere bijzonderheden weet ik daar toch niet over. 

69219. D e  Voorzitter: Uit welken hoofde kan dat  zijn gebeurd? 
D a t  de  B.N.S. het deed? 

A. Ik denk uit belangstelling. 

69220. D e  Voorzitter: Dus  u is niets bekend van een eventueel 
rapport, dat zou zijn uitgebracht? 

A. Neen, ik kan mij dat  in ieder geval niet meer herinneren. 
Daar  rest mij tenslotte voor deze periode tot ongeveer half November 
1945 alleen nog iets om te zeggen over het materieel beleid. Ik heb 
tot dusver gesproken over het personeel, maar een bijzonder grote 
moeilijkheid vormde uiteraard het verkrijgen van materieel voor deze 
troepen. Hierbij mag ik wel zeggen, dat Minister Meynen zich 
buitengewoon veel moeite voor deze aangelegenheid heeft gegevzl: 
er1 dat  wij verder hulp van Engeland hebben gekregen, zonder welke 
hulp het ons onmogelijk zou zijn geweest om in deze periode - 
waarin wij zelf absoluut niets hadden en ook geen gelegeilheid had- 
den om iets te maken - troepen op de  been te brzngen. Het  oefen- 
materieel voor de in Nederland te oelenen troepen is verkregen 
door overname van het materieel van een gedemobiliseerde Canadese 
divisie. Het materieel was voor een belangrijk deel niet in gebruik- 
waardige staat, want de Canadese troepca hadden bij hun demobili- 
satie dat materiaal o p  meestal zeer weinig zorgvuldige wijze in 
dumps neergesmeten - mag ik wel zeggen -, zodat dit materieel 
gerevideerd moest worden. Daarvoor zijn d e  Artillerie-Inrichtingen 
toen weer in  bedrijf gesteld. Dat  hoorde tot de taak van de kwar- 
tiermeester-generaal. Daaruit is het oefenniaterieel gekomeri, dat in 
hoofdzaak nog het oefenmaterieel is, dat  wij op het ogenblik ge- 
bruiken. Het  oorlogsmaterieel is van Engeland verkregen, ten dele 
vcor de  in deze eerste periode caar  Indië gezonden bataljons, die 
nog onder ,,mutual aid" vielen. Die hulpverleniilg werkte nog iets 
langer door voor de  troepen, die naar Indië gingen, dan voor de  
Nederlandse troepen. Dus aanvankelijk zijn ook onderdelen naar 
Engeland gezonden, daar uitgerust en dan  gingen ze door naar Indië. 
Tenslotte is het materieel voor de eerste divisie en in een later 

stadium ook van de tweede divisie o p  gunstige voorwaarde cver-. 
genomen van het Britse War Office. Dat  materieel is op het ogenblik 
iiog in 1:idië aanwzzig. Ook de kleding is uit Engeland en Canada 
betrokken. Dit is in hoofdzaak een kort resumé van de  gebeurte- 
nissen in 1945. 

69221. D e  Voorzitter: U schrijft verder nog in uw artikel: 

,,Grote moeilijkheid leverde ook het verkrijgen van de nodige 
scheepsruimte op, daar de Nederlandse koopvaardijvloot nog ter 
beschikking van de  Geallieerde opperleiding was. Echter, alle 
bezwaren werden overwonnen en 18 September 1945 verliet het 
eerste bataljon 213 R.I. de  Nederlandse bodem." 

Moet ik daaruit de conclusie trekken, dat  na 18 September 1945 er 
geen belemmeringen meer waren uit hooide van te geringe scheeps- 
ruimte? 

A. Ja, ik geloof wel, dat  u die conclusie kunt trekken. Ik kan 
mij niet herinneren, dat er zich bij de uitzending van de  bataljons 
moeilijkheden lilet scherpsruiinte hebben voorgedaln. 

69222. De heer Fens: Deze vraag valt m~sschieil een beetje uit 
het kader. U had het zojuist over de Artillerie-Inrichtingen. dus over 
het revideren vdn dat  oilbriiikbaar materiecl. 

A. Ik was er bang voor, toen ik het woord aanroerde. 

69223. De heer Fens: Is er in die tijd nooit aan gedacht, om die 
Artillerie-Inrichtingen weer tot Staatsbedrijf te maken? 

A. Ja, er is wel over gedacht. E r  is herhaaldelijk over gesproken 
in die tijd, maar Minister Meyncn voelde hier niet voor. 

69224. D e  Voorzitîer: Weet u ook, waarom niet? 

A. Ja, ik zeg Minister Meylze~z, maar het kan uiteraard ook zijn 
geweest, dat de Minister hierover met zijn ambtgenoten overleg 
heeft gepleegd. Daar  bleef ik natuurlijk buiten. 

69225. D e  Voorzitter: Laten wij dan zeggen, de Regering. 

A. Ja. Men meende, dat  het economischer zou zijn, om de 
Artillerie-Inrichtingen niet tot Staatsbedrijf te maken en ze ook civiele 
artikelen te laten produceren. Een uitsluitend werken voor oorlogs- 
behoefte had vóór 1940 het bezwaar gehad, dat  in perioden van 
,,hausseM er een te veel aan werk was en daarna weer dikwijls be- 
zuinigingsperioden kwamen, waarin de Artillerie-Inrichtingen veel 
ininder werk hadden. Ku wilde men die dalingsperioden ais hel ware 
opvullen met particuliere productie. Aanvankelijk komt er nog bij, 
dat  in deze periode het laten werken van de  Artillerie-Inrichtingen 
eigenlijk veel minder o p  de voorgrond is getreden, omdat men toen 
nog in de - later enigszins naïef gebleken - mening verkeerde: 
,,Er is nog zoveel oorlogsmäterieei, de wegen liggen nog vol met 
munitie, dat kunnen wij wel voor een prikje overnemen." Dus in 
deze periode heeft het gebruik van d e  Artillerie-Inrichtingen alleen 
gediend voor het revideren van het materieel. Het  idee, dat  het 
noodzakelijk zou zijn de  Artillerie-Inrichtingen voor munitie te laten 
werken, is pas later o p  de voorgrond getreden. 

69226. D e  Voorzitter: Heeft u misschien zelf nog iets toe te 
voegen aan hetgeen u hebt gezegd? 

A. Neen. 

D e  Voorzitter: D a n  dank ik u zeer voor de verstrekte inlichtingen 
e l  sluit het verhoor. 

M. R .  H. CALMEYER. 

ALGERA, voorzitter. 

KORTHAES. 

FENS. 

OOSTERHUIS, griffier. 
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Plenaire Commissie 

Tegenwoordig de heer Donker, voorzitter, de heer Algera, jonk- 
vrouwe Wttewaall van Stoetwegen en de heren Koersen en Stokvis, 
leden, alsmede de heer Scliuijt, griffier. 

Punt van het Enquêtebesluit: p. 

Verhoor van 

JAN PIET KAREL VAN EECHOUD, 
oud 45 jaar, wonende te Hollandia, 

Resident van Nieuw-Guinea. 

Hij legt de eed af als getuige. 

69296. De Vaorzitter: Ons is medegedeeld, dat u de Enquête- 
commissie inlichti~gen zoudt kunnen verschaffen over het onder- 
werp, genoemd in punt n van het Enqu$tebesluit, te weten het beleid 
betreffende de overzeese gebied~del~cn, daaronder begrepen het be- 
leid der Neileïlandsch-Indische Regering. De Enquêtecommissie is 
aan de behandeling van dit punt nog niet toe, maar wij plegen die- 
geilen, die hier tijdelijk vertoeven en weer spoedig moeten vertrekken, 
zoveel nioaeiijk te horen. 

kiisschien kunt u ons eerst mededelen, wat uw werkzaamheden 
zijn geweest in de jaren van 1943 tot 1945. Onze enquête loopt name- 
lijk vsn 10 Mei 1940 tot 20 November 1945. 

A. i n  1939 ging ik op expeditie naar de binnenlanden van Nieuw- 
Guinea, Op 10 Mei 1940 ontving ik daar het bericht van de bezetting 
van Nederland. 

69297. De Vo~rzitferWelke functie had u toen? 

A. Ik was comn~issaris van politie. Op 10 Mei 1940 werd ik door 
de Regering teruggeroepen. Enige maanden daarna was ik op Am- 
bon om een nieuwe expeditie voor te bereiden. In Juni 1941 ben 
ik weer op stap gegaan en werd onaangenaam verrast door de 
Japanse invasie. Ik heb het daar nog een tijd uitgehouden. Ik had 
telegrafisch contact met de Regering in Australië. Op 21 Augustus 
1942 werd ik daar weggehaald met een Amerikaanse Catalina. 

69298. De Voorzitter: Is L! toen naar Australië gegaan? 

A. Ja, naar R/lelbourne, waar ik op 23 Augustus ben aange- 
komen. 

69299. De Voorzitter: Tot wanneer is u daar gebleven? 

A. Ongeveer tot September 1943. Ik ben toen naar Merauke 
gegaan. Daar heb ik enige maanden verkenningsvluchten gemaakt 
boven Nieuw-Guinea met l-iet oog op  een later te volgen opdracht. 
In Januari 1944 ben ik, tegelijk met een groep van 70 militairen, 
met een Catalina afgezet op de Idenburgrivier. 

69300. De Voorzitter: Was LI toen in militaire dienst? 

A. Ik ben reserve-officier en werd bij aankomst in Australië 
op 23 Augustus 1942 in werkelijke dienst opgeroepeil. In het kamp 
werden verkenningen achter de Japanse linies verricht. Na de invasie 
op Hollandia zijn we er nog ongeveer twee maanden gebleven om 
de Japanse bewegingen in het achterland te kunnen observeren. 
Daarna werd ik weer met een Cataliila overgebracht naar Ilollandia 
en ben doorgegaan naar Finschhafen, waar ik intelligence-officer 
werd bij 6th Army. 

69301. De Voorzitter: Wanneer is dat ongeveer geweest? 

A. Dat moel zijn geweest ongeveer Juni 1944. In ben intelligence- 
officer gebleven totdat het hoofdkwartier van 6th Army naar Hol- 
landia overging, in September of October. Ik ben tot op heden in 
Hollandia gebleven. 

69302. De Voorzitter: Over welke onderwerpen zoudt u ver- 
klaringen kunnen afleggen met betrekking tot het beleid van de 
Nederlandsch-Indische Regering? Het gaat daarbij dus om haar be- 
leid van 10  mei 1940 tot 8 Maart 1942 in Nederlandsch-Indië en 
later vanaf 1944 in Australië en daarna wederom in Nederlandsch- 
Indië, terwijl daar tiissenin valt de periode van de Nederlandsch- 
Indische Commissie voor Australië en Nieuw-Zeeland. 

A. Ik moet dan natuurlijk onderscheid maken tussen datgene, 
wat ik zelf heb meegemaakt, en dat. waarvan ik op de hoogte ben 
krachtens gesprekken met anderen, aangezien ik met heel veel 
mensen omging. 

69303. De Voorzitter: Het is wel van belang, dat u bij hetgeen 
u mededeelt deze twee dingen onderscheidt. Het belangrijkste is 
natuurlijk datgene, wat LI zelf heeft meegemaakt. 

A. Ik heb er geen idee van, wat u belangrijk acht. Ik heb in mijn 
werk natuurlijk allerlei dingen meegemaakt. Met sommige dingen 
daarvan was ik het eens, met andere weer niet. 

De grote politieke lijnen ken ik natuurlijk alleen indirect door 
gesprekken met anderen. Ik was in Australië tecslotte maar kapitein. 

69304. De Voorzitter: Begint u maar met datgene, waarop u 
kritiek had. 

A. Over Indië had ik nog geen kritiek; ik wist toen trouwens nog 
nergens van af; ook niet in de eerste tijd, dat ik in het bos zat. Ik 
woonde vanaf Augustus 1942 in Australië. Als Nieuw-Guinea-kenner 
werd ik bij de Nefis aangetrokken. Daar werd mij opgedragen een 
party te ondernemen naar Hollandia om achter de Japanse linies te 
gaan verkennen. Dit voorstel heb ik afgewezen met het motief, dat 
ik wel gevaar wenste te lopen, maar een fair chance wilde hebben. 
Dit voorstel was uitgebroed door mensen, die totaal geen begrip 
hadden van de omstandigheden. Ik heb dit dus geweigerd en dit had 
tot gevolg, dat ik uit de Nefis werd gezet. Later heb ik vernomen, 
dat nog aan een ander is gevraagd, die opdracht uit te voeren, die 
ook weigerde. Tenslotte is hiervoor een zekere luitenant Staverina~~ 
gekozen. Deze jonge man was toen 19 jaar oud en nooit in Indië 
geweest, had nooit een tropisch bos gezien. Hij heeft in zijn onwetend- 
heid de opdracht aangenomen en is dan ook juist, waar ik r~oeilijk- 
heden verwachtte, gesnapt en door de Japanners doodgeschoten. 

69305. De Voorzitter: Wanneer kreeg u die opdracht? 

A. In September 1942. 

69306. De Voorzitter: Wie had toen de leiding van de Nefis? 

A. De toenmalige overste Snlni. Hij was director Nefis. De Af- 
deling ,,Parties", Afdeling 111, stond onder leiding van luitenant-ter- 
zee Qzléré. 

69307. De Voorzitter: Met wie heeft u deze zaak behandeld? 

A. Met de heer Qur'ré. 

69308. De Voorzitter: Waaruit concludeert u, dat de heer Quéré 
niet het juiste inzicht in die zaak had? 

A. Deze man had er totaal geen begrip van. 



69309. D e  Voorzitter: Waaraan lag dat volgens u in hoofdzaak? 

A. Deze man had hiervan geen kennis. I-Iij was marine-officier. 

69310. D e  Voorzitter: Had hij geen begrip van het werk, dat 
achter de linies inoest worden verrrcht, of had hij zelfs van datgene, 
wat bij de ooriogvoering in het algemeen te  pas koml, geen begrip? 

A. Daarover kan ik niet oordelen, maar hij had geen begrip 
voor het werk, waarvoor hij was aangewezen. Hij was tenslotte be- 
last met het leiden van dergelijke operaties, waar hij totaal niets van 
af wist. Dit is een geval, dat ik persoonlijk heb meegemaakt. Een 
ander geval met betrekking tot de Nefis, dat  ik ook heb meegemaakt, 
staat hiermede indirect in verband. Later, toen ik commandant was 
van zeeliedenkampen dat  is later geweest, maar ik haal het hier 
even aan in verband met de Nefis -, werd mij een jonge man, een 
luitenant, toegezonden, bestemd oin met een party naai  Java te gaan. 
Het was een Indische jongeman, die zijn gehele opvoeding in Neder- 
land had genoten en praktisch geen woord Maleis sprak. Hij was 
lichtgetint, verkleurde wel snel in de zon, maar had toch volkomen 
Europese trekken. Men had mij deze jongeman toegestuurd, teil 
einde in het kamp, waar voornamelijk Javanen waren, Javaans te 
leren ei1 o p  de hoogte te komen van de adat en gebruiken van de  
Javanen, om zich als Javaan te kunnen uitgeven bij een party o p  
Java. Dit is vooï iedereen, die de Javaan kent, een demonstratie van 
het volkomen genlis van begrip van deze afdeling van de Nefis. 

69311. D e  Voorzitter: Stond deze afdeling toen ook nog onder 
leiding van de heer QuCrC? 

A. Ja, In dit geval heeft de heer van der Plas ingegrepen en hier- 
aan een einde gemaakt. 

69312 D e  Voorzitter: U heeft waarschi~nlijk geen oordeel over 
het al of niet succesvol oplieden van de Netis in  het algemeen? 

A. Ik heb een oordeel o p  grond van meerdere gevalleii, die ik 
heb gehoord, maar wzarover ik mij niet kan uitlaten, omdat ik niet 
kan instaan voor de juistheid van wat men inij heei't verteld. 

69313. D e  Voorzitter: Bevestigde datgene, wat u van anderen 
hoorde, LIW indiuk over de Nefis! 

A. Volkomen. Ik heb van Neils-officieren horen zeggen, dai  er 
hoogst onveiantwoordel~jk werd gehandeld. Ben onderzeeboot b v., 
die een party moest afhalen. IS cooit ~iitgegaan. Ik kan u echter 
geen enkele naairi t,oeme:l, noch van kampen, noch van mensen, die 
zouden inoeten wordea aigerraald. Ik  kan alleen nog de naam noe- 
men vaii degene, die bet n111 heeft verteld, namelijk luitendnt- 
ter-zee vurz der Vcirr, ciie ook aan de  Neiis was verbonden en mld- 
den in deze beurging zat. 

69314. D e  Voorzitter: Men had bij de  Nefis waarschijnlijk wel 
met moeilijkheden te kampen om geschikte mensen te vinden. E r  
was in Australië in die tiid zeker wel groot gebrek aan personeel? 

A. Zeker. 

69315. D e  Voorzitter: Is dat later beter geworden? 

A. Voor de uitvoering van de taak, die de Nefis had, is het 
altijd wel te weinig geweest. Het  personeel werd echter ook weinig 
efticient gebruikt, vooral gedurende de  latere tijd. 

693 16. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Was er geen 
enkele beroepsinlichtingenman bij van vóór de  oorlog? 

A. Neen, dat  geloof ik niet. E r  was geen politieman, behalve ik. 
Ik  was gespecialiseerd voor Nieuw-Guinea en dat  was juist mijn 
bezwaar. Ik was kenner van Nieuw-Guinea. Wanneer ik, het terrein 
en de  bevolking kennende, zei, dat het onverantwoordelijk was dit 
of dat uit te voeren, mag men dus nooit een jongeman van 19 jaar 
nemen, die nooit in de tropen is geweest. Dat  was mijn grief tegen 
de uitzending van deze jongeman. Wanneer een ander ervaren 
iemand dit o p  zich had genomen, die het wel aandurfde, was het iets 
anders geweest. 

69317. D e  Voorzitter: Heeft u over de  andere werkzaamheden, 
die de Nefis in Australië verricht heeft, een oordeel, hetzij gebaseerd 
op uw eigen ervaringen, hetzij aan de hand van inlichtingen, die u 
heeft gekregen? 

A. Uit deze zelfde tijd dateert de kwestie van kapitein Edwards van 
Muyen, die met een compagnie in  Babo zat tijdens de bezetting 

van de Japanners; vóórdat deze bezetting kwam, is hij naar Australië 
gekonien en werd toen opnieuw uitgezonden, Het  begin van deze 
affaire weet ik niet. Ik heb het alleen van horen zeggen. Deze man 
is met 40 mensen uitgezonden naar Dobo o p  de Aroe-eilanden om 
deze plaats te gaan bezetten. Wat  de opdrachten van deze man waren, 
weet ik niet. Ik  weet alleen, dat dit o p  zich zelf alleen al absurd was. 
D e  latere Mii?ister van Oosi-li?donrs;ë. l.alzija, is uitgezonden met 12 
man naar Saurni~ìkki. Deze kapitein echter heeft er niets van terecht- 
gebracht. Vaii tcvoren was echter al bekend, dat  deze man er niets 
van terecht zou brengen. In het vóóroorlogse promotiesysteem is hij, 
zoals de uitdrukking luidde, door ademhalen kapitein geworden, 
maar hij had normaal niet eens korpoyaal kunnen worden. Toch is 
hij uitgezonden. De latere generaal Spoor heeft hiertegen gewaar- 
schuwd. Ik heb dit van genriaai Spoor zeil'. D e  dokter, die met deze 
party meeging: heeft van Darwin uit geseind, dat  deze man niet 
toerekeningsvatbaar was en dat hij er niet mee mocht worden belast. 
Deze dokter hoefl mij dit zelf verteld. Het was dr. Neeb. Toch is 
dit doorgezet. Ze zijn naar Dobo vertrokken, waar het een militaire 
débacle is geworden. D e  man had helemaal ;een voorzorgsmaat- 
regelen genomen. Ik weet verder alleen, d a t d e z e  zaak voor de krijgs- 
raad is gekomen ei? dat de audite~ir-militair, de heer Kiès, vijf jaar 
heeft geëist. D e  rechtbank heeft 1 jaar e2  acht maanden opgelegd 
rnei de overweging, dat hier de legerleiding het meest heeft gefaald. 
DI: krijgsraad bestond uit geileraal van Tem~nei?, wijlen jonkheer 
Saridherg en koionel de Stoppclaau. Op het advies van de krijgsraad 
op het gratieverzoek is dit door de complete krijgsraad nog eens 
herhaald. 

69318. D e  Voorzitter: Wanneer heeft deze operatie plaats ge- 
vonden? 

A. Dat  moet zijn geweest vóórdat Tk uit het bos kwam, medio 
1947 dus o!?gevrer. Uit was een zuiver n::lirajre operatie, geen Nefis- 
operatie. D e  verantwoorde!iji<neid hiervoor beiustte bij de hoge 
1e;crleidiiig in Australië. 

69319. De Voorfitter: Wie had op clat n?oi*iient d,e ie.d,rlg? 

A. Overste van Straten. Later is overste vnrz Straten in Australië 
nog generaal geworden. Hij was afkomstig van Timor. 

69320 De Vooraitter: Heeft u een algemene indruk over de 
wijze, waarop de zaken In Australie werden behandeld' U heeft nu 
twee onderde!eii van militaire aard behandeld en daarva~i  voor- 
beelden genoemd. 

Behalke de mii!t3lrer, was er ook ei13 aailtil civlek autoritsiten. 
Heeft u daar nog :ets van gernerkt? Welk beleid werd door heil 
gevoerd? 

A. Ik onderschrijf de uitdrukking, dat  de  oorlog in Australië 
merd gevierd, volkoinen. 

69371. D e  Voorzitter: Kunt Lr dit misschien nader toelichten? 

A. Ik heb gehoord, dat  biirgerlijke autoriteiten niet meer salaris 
hadden dan zoveel. Dat  klopt, maar er waren nauwelijks burgerlijlte 
autoriteiten in Australië, vooral in  de eerste jaren. Alles was militair. 
Als lste-luitenant kwain ik aan cn krezg e x  salaris van f 1070, 
precies zovee! als een Australische generaal-majoor. 

69372. De Voorzitter: Hoe verhield zich het salaris, dat  een lste- 
luitenant tijdens zijn verblijf in Australië krecg. tot het salaris, dat  
hij in Nederlandsch-Indië ontving? 

A. Het was hetzelfde salaris, plus f 7 per dag oorlogstoelage, plus 
een Australië-duurtetoeslag. 

69323. D e  Voorzitter: Die toelage en duurtetoeslag genoot men 
dus in Indië niet en zodoende kwam men in Australië aan dat  hoge 
bedrag? 

A. Ja, er g:ng bovendien geen belasting af. 

69324. D e  Voorzitter: Men had in Australië natriurlijk ook de 
zorg voor het gezin in Nederlandsch-Indië en moest van dat bedrag 
dus sparen. 

A. Dat  gezin is in de  meeste omstandigheden in de kampen te- 
rechtgekomen. Daarvoor werd een bedrag afgehouden. E r  bleef toen 
echter nog een bedrag over, dat  veel te hoog was. Deze bedrageli 
waren nodeloos hoog. Onder de  minderen wilde men graag werken 
en men had ook genoegen geoomen met onderbrenging in een mess 
en een kwart van het salaris. 



69325. De Voorzitter: U spreekt nu dus over de stemming in uw 
eigen omgeving? 

A. Inderdaad. 

69326. De Voorzitter: Dit waren dus officieren in een subalterne 
rang? 

A. Suist. 

69327. De Voorzitter: Waren deze militairen over het algemeen 
deze mening toegedaan? 

A. Ja. 

69328. De Voorzitter: Speelt hierbij nog een rol het verschil van 
levensstandaard in Australie en in Nederlandsch-Indië? 

A. Men mocht in Australië geen diner kopen, dat duiirder was 
dan 5 shilling. Het gaat hier dus om 10 tot 12 shilling per dag voor 
voeding, meer mocht men niet kopen. Men kon dit echter ont- 
duiken door 2 maal te gaan eten. Verder moest men de flatwoning 
betalen, die men net zo duur kon neinin als men w~lde. 

69329. De Voorziîîer: Waren vóór de oorlog de salarissen van 
de Australische Overheidsambtenaren en militairen lager dan die 
in Nederlandsch-Indië? 

A. Dat zou ik niet kunnen zeggen. Vóór de oorlog was ik nooit 
in Australië geweest. Over het algemeen meeli ik van wel. Ook. de 
Amerikaanse salarissen staken af bij de Australische, deze waren 
ook veel hoger. Men kan het echter niet helemaal vergelijken. Als 
ik vanuit Nieuw-Guinea een paar weken naar den Haag kom, leef 
ik duurder dan iemand, die in den Haag woont. Ik kreeg iedere 
maand £ 100 netto in handen, Daarvan f 15 tot f 20 voor eten. Men 
kreeg het uniform vrij, het kleine uniform en het uitgaansuniform 
Men kreeg er althans een toelage voor, waarvan men het gc:hele 
uniform kon betalen. Er waren dus praktisch geen onkosten. 

69330. De Voorzitter: U maakte zoëven de opmerking, dat de 
salarissen van de burgerlijke ambtenaren niet aan de hoge kant 
waren, en u voegde daaraan toe, dat er echter maar weinig burger- 
lijke ambtenaren waren. Waren dus de salarissen voor de burgerlijke 
ambtenaren, die slechts in een kleic aantal in Australië aanwezig 
waren, lager dan die van de militairen? Zo ja, waar zat dat in? 

Ons is hier medegedeeld, dat iemand als b.v. de heer van fioog- 
strateti, die in Indië Directeur van Economische Zaken was, daar 
eeE salaris had van f 1800 per maand, plus een toelage, zodat 
hij ongeveer kwam op f 2000 per maand. In Australië zou hij 
een bedrag hebben gekregen van 145 Australische ponden. Dat is 
ongeveer de helft. Men zou daaruit dus kunnen afleiden, dat men, 
wat de burgerlijke ambtenaren betreft, een doelbew~iste ver!aging 
heeft ingevoerd. Is dat inderdaad gebeurd? 

A. Persoonlijk ben ik daarvan niet op de hoogte. Ik weet alleen, 
dat de heer vatz der Plas dit altijd betoogde. 

69331. De Voorziîîer: Hij voerde dus aan, dat de salarissen van 
de burgerlijke ambtenaren lager waren? 

A. Ja, buiten beschouwing gelaten de dagvergoedingen en ver- 
blijfsvergoeding. 

69332. De Voorzitter: De conclusie zou dus volgens uw inzicht 
moeten zijn, dat de salarissen van de militairen gelijk waren aan die 
in Nederlandsch-Indië, maar dat de salarissen van de burgerlijke 
ambtenaren lager waren gesteld. Daarbij kwam dan de dagvergoe- 
ding en de verblijfsvergoeding. Ten aanzien van deze laatste moet 
natuurlijk in aanmerking worden genomen, dat, wanneer men in een 
vreemd land vertoeft, men duurder leeft dan wanneer men thuis ir. 
Is u van mening, dat dit zo goed is gesteld? 

A. Ja. Ik kan u echter geen cijfers noemen: ik weet niets van 
burgerlijke salarissen af, behalve wat ik in het boek van de heer 
van Mook heb gelezen. Ik had geen of weinig contact met burgerlijke 
kringen. 

69333. De Voorzitter: Het komt dus eigenlijk hierop neer, dat, 
wanneer u een oordeel uitspreekt, u dit doet op grond van de 
salarissen van u en uw collega's, die zelf meenden, dat hun in- 
komsten aan de royale kant waren? 

A. Inderdaad. 

69334. De Voorziîîer: Stond u nog in contact met Australische 
militairen, zodat u daarmede een vergelijking kon trekken? 

A. Ja, ik heb in de tijd van de niet vrijwillige K.P.M.-ers in een 
Australisch kamp gezeten, dat een onderdeel was van het Australisch 
leger. Ik had hier geregeld contact met Australische militairen. 

69335. De Voorzitter: Heeft u weleens een vergelijking op finaii- 
cieel gebied kunnen maken? 

A. Ja, dat heb ik weleens gedaan, maar ik heb hiervan alleen 
onthouden, dat mijn salaris gelijkstond met dat van een Australisch 
generaal-majoor, die daar mijn eigen chef was. Maar wat de lagere 
rangen betreft, kan ik u geen oordeel geven. 

69336. De Voorzitter: Werden hierover van Australische zijde 
weleens opmerkingen gemaakt? 

A. Er werden genoeg hatelijkheden gedebiteerd, ook in de 
kranten. Regelmatig werden er hatelijke verslagen gegeven over de 
Nederlandse feesten. Een krant, ,,Truthu genaamd, was hierom be- 
roemd. 

69337. De Voorzitter: Wat voor soort krant was dat? 

A. Een sensatieblad. 

09338. De heer Stokvis: Werden er weleens opmerkingen ge- 
maakt over het feit, dat hoge Nederlandse officieren veelal in mooie 
auto's rondredenr? 

A. Dat weet ik niet uit eigen ervaring. Ik heb echter wel horen 
zeggen, dat generaal van Oyen zijn auto heeft moeten verkopen, 
omdat deze te veel opzien baarde. Ik weet wel, dat de Nederlanders de 
mooiste wagens van Melbourne hadden. Dat is echter wel te ver- 
klaren. Het waren Packard Clippers, die eigenlijk voor Batavia 
waren bestemd, maar die vanwege de oorlog in Australië zijn ge- 
bleven. 

69339. De Voorzitter: Dit waren Amerikaanse wagens. Moet ik 
hieruit afleiden, dat in Australië weinig of geen Amerikaanse wagens 
werden gebruikt? Anders zou het niet zijn opgevallen. 

A. Packard Clippers zijn ongeveer de mooiste wagens van de 
wereld. Generaal van Oyen had echter zelf zijn wagen uit Amerika 
meegebracht. Deze wagen was zo luxueus en had blijkbaar zo'n 
opzichtige kleur, dat inen er in Australië aanstoot aan nam. 

69340. De heer Stokvis: Wekte het feit, dat de heren veelal ook 
op Zondag reden, geen aanstoot bij de Australiërs? De Australiërs 
deden het zelf blijkbaar niet. 

A. Dat weet ik niet. Het is mij niet opgevallen. Ik meen, dat wij 
ons, wat dat betreft, nooit iets van de Zondag hebben aangetrokken. 
Ik heb er persoonlijk nooit een opmerking over gehoord. 

69341. De heer Koersen: Weet u ook, of deze wagens misschien 
minder duur in de aankoop waren geweest, omdat z11 tot de ge- 
strande ladingen hadden behoord? 

A. Dat kan ik niet zeggen. De mogelijkheid blijft natuurlijk, dat 
een dergelijke wagen. die op deze manier in Australië was aange- 
komen, wat aanscnafiingskosten betreft, niet veel duurder was dan 
een andere wagen. Ik gaf dit echter niet als persoonlijke kritiek. Men 
vond ook in het algemeen, dat de Nederlanders in Australië de beste 
clubs hadden. De Diitch Club was de rijkst voorziene club van 
Melbourne. Men kon daar te allen tijde terecht en men kon er 
zoveel eten en drinken als men wilde. Er waren altijd lekkere bief- 
stukjes en eieren. 

69342. De Voorzitter: De Amerikanen hadden dat waarschijnlijk 
ook? 

A. Ja. 

69343. De Voorzitter: Waarom tolereerde men het wel van de 
Amerikanen en niet van de Nederlanders? 

A. Men beschouwde de Nederlanders als bannelingen, als uit het 
land verdrevenen. Ik heb er veel opmerkingen over gehoord. Men 
zei niet direct, dat men het ons kwalijk nam, maar men zei weleens 
in een of ander gemoedelijk gesprek: Jullie hebben wel bijzonder 
mooie auto's! In de Dutch Club hebben jullie behoorlijk te eten; 
dat krijgen wij niet! 



69344. De heer Koersen: Liepen de salarissen van de Amerikanen 
ook veel uiteen met die van de Australisclie militairen, of was dat 
verschil niet zo groot? 

A. Ik geloof, dat de salarissen van de Amerikanen lager dan de 
onze waren. Ik kan het echter niet zeker zeggen. Ze waren toch aan- 
zierilijk hoger dan de Australische salarissen. Een ander ding, dat mij 
altijd persoonlijk heel pijnlijk heeft getroffen, was, dat, wanneer men 
eer1 taxi aanriep aan de ene kant van de weg, terwijl aan de andere 
zijde van de weg een Australiër die zelfde taxi aanriep, de Australiër 
dia taxi nooit kreeg. Zolang er nog een Amerikaans of Nederlands 
uniforin in de buurt was, kregen de Australiërs zelf geen taxi's. 

69345. De Voorzitter: Dat zelfde deed zich te Londen gedurende 
de oorlog met de Amerikanen ook wel voor. We bespreken nu de 
verhoudingen in het algemeen. Heeft u nog concrete gevallen mee- 
gemaakt, die uw indruk op dit gebied hebben versterkt? 

A, Het was de gehele levenswijze. U zult de verhalen wel hebben 
gehoord over de pleziertochten van de heer van Hoogstraten, enz. 
Ik weet dit ook niet uit eigen ervaring; ik heb ze echter gehoord uit 
zijn eigen omgeving. De auto reed van Brisbane naar Melbourne, 
daarna op de boot naar Tasmanië en later gingen ze op dezeifde 
manier weer terug voor hun vacantie. Dat was een afstand van een 
dikke duizend mijl heen en even zoveel terug en dar1 nog de overzet- 
tocht per boot. Zo wordt er ook veel gesproken over de ,,Golf-plane" 
op Zaterdagmiddag. De heren gingen dan zaken doen in Melbourne, 
namen de golfclubs mee en kwamen niet eerder dan Maandagmorgen 
terug. Zo worden er veel verhalen verteld, die mij niet allemaal te 
binnen schieten. 

69346. De Voorzitter: Heeft u de indruk, dat er werkelijk zalten 
werden gedaan. of waren het pleziertochten? 

A. Men kon bij het leger altijd zaken doen, ook tijdens het 
weekend. 

69347. De Voorzitter: Dat betekent dus, dat men voorzichtig moet 
zijn met deze kritiek. Het kon in verband met de grote afstanden 
de voorkeur verdienen deze zaken per vliegtuig te doen, al was dat 
misschien 6 à 7 jaar geleden minder gebruikelijk dan nu. 

A. Het ging er hier om, dat het vliegtuig, het gewone lijntoestel, 
op Zaterdagmiddag wegging en op hlaandagmorgen terugkwam. 

69348. De Voorzitter: Daaruit trok men dan conclusies, dat men 
behalve zaken ook nog andere dingen ging doen? 

A. Ja, omdat de golfclubs er bij waren. Daarom heette het ook 
de ,.Golf-plane". Zo was er heel veel ontstemming. Ik geef u nu 
alleen weer, wat algemeen werd verteld. Mijn persoonlijke indruk 
was, dat het leven van alle Hollanders in Australië zeer luxueus was 
en dat er heel veel waren, die graag eenvoudiger wilden leven. 

63349. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Heeft u nog van 
die kranten? 

A. Neen. 

Jonkvrouwe Wttewadl van Stoetwegen: U kunt ons dus geen 
artikel overleggen? 

A. Neen. 

63950. De Voorzitter: Het is natuurlijk van belang te weten uit 
welke bron die artikelen komen, want het is geen ongewoon ver- 
schijnsel, dat onder dergelijke verhoudingen zulke artikelen in de krant 
van het land hun bron vinden uit de kringen van de gasten zelf. 

A. Ja. Daarvoor heb ik toch geen aanwijzingen. Persoonlijk heb 
ik nooit dergelijke feesten meegemaakt. Ik ben maar vier maande11 
in Melbourne geweest, waarna ik naar het noorden ben vertrokken. 

69351. De Voorzitter: Heeft u verder nog een oordeel over het 
algemene beleid, dat in Australië is gevoerd'? 

A. De algemene indruk was, dat men niet vooruitzag. Misschien 
zag men op hoger niveau wel verder, maar men bekeek dan toch 
niet de praktische kant van de zaak. Toen wij in Hollandia aan- 
kwamen, was dat de eerste invasie op Hollands gebied. Er waren toen 
al vier Australische invasies geweest, waarbij er niet één observer 

is geweest, met het gevolg, dat wij er in Hollandia wel zo droevig 
bijzaten, dat kolonel, latere generaal, Giebel, die toen S.O.N.I.C.A. 
was, en ik in een tentje met een kaarsje op een kistje aan rlog een 
kistje als tafel zaten. Wij hebben enige maanden lang, wanneer wij 
naar ons hoofdkwartier moesten, langs de weg staan duimen. Er was 
totaal geen verlichting, er was niets te vinden. Men had zich niet de 
rnoeite gegeven zich daarop voor te bereiden. 

69352. De Voorzitter: Hoe groot was in die tijd het Nedsi!?xidse 
militaire apparaat in Australie? Hoeveel man omvatte het? 

A. Het zal bij elkaar niet veel zijn geweest. Het waren maximaal 
duizend man, alles inbegrepen. Een gedeelte was van Timor gekomen; 
daarbij waren er twee compagnieën plus de staf. Volgens mij gaat het 
zeker niet boven de 1000 uit. 

69353. De Voorzitter: Hoe was dat militaire apparaat uitgerust? 

A. Het was niet militair georganiseerd, ik bedoel niet in strijd- 
groepen. Er was een hoofdkwartier niet onderdelen, Nefis, enz. Er 
was geen kazerne of iets dergelijks. Alleen de marine had een kazerne 
met een cantine, enz. 

69354. De Voorzitter: U sprak zojuist over een expeditie naar 
Nieuw-Guinea. 

A. Ja, dat was eind 1943. Dat waren Ambonnezen en Menado- 
nezen met een paar jongens, dle uit Engeland waren gekomen; 
enkele mensen van de S.R.D. (Special Recon. Department). 

69355. De Voorzitter: Hoe was de uitrusting van deze mensen? 

A. Alles Amerikaans. Later is alles verbeterd en was er niet meer 
te klagen. 

69356. De Voorzitter: Uw kritiek ging iri dit geval tegen de opzet 
var, de operatie? 

A. Ja, er was niets voorbereid. De oorzaak was gelegen in de 
ondeskundigheid. Men weigerde ook om deskundigheid van anderen 
te accepteren. a 

69357. De Voorzitter: Kreeg u de indruk, dat adviezen van 
niensen, die het gebied kenden, zoals u, niet op prijs werden gesteld? 

A. Neen. die adviezen werden helemaal niet op prijs gesteld. 
Neemt u nu bijvoorbeeld die Java-kwestie. Iedereen, die maar enig 
begrip van Java heeIt, weet, dat men daar geen vreemde in kan 
brengen. Bij ons kon dat al niet, waar elk kamponghoofd verplicht 
was iedere vreemdeling aan te geven. 

69358. De Voorzitter: Wie leidde zulke operaties in Australië? 

A. Luitenant-ter-zee Quéré? 

69359. De Voorzitter: Dat waren de Nefis-operaties, maar u heeft 
zoëven ook gesproken van een andere operatie op de Aroe-eilanden. 

A. Ja, dat was een zuiver inilitaire operatie. Overste van 
Straterz had hier de verantwoordelijkheid, als waarnemend leger- 
commandant. 

69360. De Voorzitter: Hoelang is hij dat gebleven? 

A. Tot generaal van Oyelz kwam; ik was toen al weg. 

69361. De heer Koersen: Was de heer Quéré reeds lang in Indië? 

A. Hij was marine-officier. 

69362. Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Weet u, waar hij 
op het ogenblik verblijft? 

A. Hij is uit de dienst. Hij is met een Australische vrouw ge- 
trouwd en woont in Australië. 

69363. De Voorzitter: Wanneer wij nu samenvatten wat u ons 
tot nu toe heeft medegedeeld, komt dat hierop neer, dat u zegt, dat 
in Australië zow-l bij een aantal Nederlanders als bij de Australiërs 
de opvatting bestond, dat de financiële opzet, in het bijzonder de 
salariëring van de militairen, aan de royale kant was. In de tweede 
plaats, dat ook de deskundigheid, in het bijzonder op het gebied van 
de militaiie acties, nogal wat te wensen overliet. Dat laatste heeft u 
geïllustreerc: met een paar gevallen, die u zelf heeft meegemaakt. 

A. Ja, daarop komt het inderdaad neer. 



69364. D e  Voorzitter: Kunt u in dit kader nog andere mede- 
delingen doen; of meent u, dat met de samenvatting, die ik er van 
heb gegeven, de quintessence wel is aangeraakt'? 

A. E r  is nog een punt ,  nanirlijlc van de niet vrijwillige zeelieden, 
dat  ik ook zoëven heb aangeroerd. Een groot gedeelte van het per- 
soneel van de K.P.M.-boten bestaat uit niet-zeelieden. Er bevinden 
zich onder hcn wasliedeli rn djongos, die aaxnonsteren vcoi. één 
of twee reizen. waarna ze wz i r  e-n p a r  maalden aan de wal blijveil, 
tot ze weer aanmonsteren. Toen de oorlog uitbrak, waren er onge- 
veer 40 van deze schepen op zee. Aan de bemanning werd aange- 
zegd, dat zij niet meer naar Batavia terug zou gaan, maar elders 
zou worden afgezet. Na  enige weken zwerven liepen ze in Sydney 
binnen. Het K.P.M.-kantoor is kennelijk de kluts kwijtgeraakt. Nor- 
maal kwamen daar 4 schepen, nu waren het er 40. Het  gevolg is 
geweest, dat men de jongelui aan boorci heeft laten zitten, dat men 
niet naar hen omkeek. Ik weet dit vaii deze mensen zelf. Ze kwamen 
daar binnen in bet hartje van de winter, althans toen het steenkoud 
was. Er  werd echter niet gezorgd voor warme kleding. Ze hadden 
echter wel hun radio's, die prompt werden afgesteld op de Japanse 
zender. N a  een maand of vier kreeg men liet idee, dat  hieraan iets 
moest worden veranderd. Men vertelde de  jongelui, dat ze zouden 
helpen met het verbouwen van de schepen. D e  jongelui waren toen 
echter al zo ver, dat  ze het niet meer deden. Z e  zijn naar de Austra- 
lische rechter gebracht, ze noemden dat  de Landraad. Daar  werd 
huli gevraagd. of ze wilden werken. D e  hele procedure ging in het 
Engels, waarvan ze niets verstonden. Blijkbaar was er ook geen 
tolk bij. Toen ze weigerden te werken, gingen ze allemaal de ge- 
vangenis in voor een paar weken. 

69365. D e  heer Stokvis: Van wie ging het initiatief tot die pro- 
cedure uit? 

A. Dat  is mij niet bekend. 

69366. D e  Voorzitter: Het kan dus een zuiver Australische maat- 
regel zijn geweest? 

A. I k  denk, dat  dit een maatregel van de  K.P.M.-directie is ge- 
weest. In  ieder geval viel het onder*de wetten. Ik weet alleen, dat 
ze daarheen zijn gemarcheerd. Ze waren in dienst van een Weder- 
landse maatschappij, die ze aan het werk wilde hebben. Tk durf 
echter niet te zeggen, wie het geëiltameerd heeft. Later zijn ze 
teruggebracht. Toen is hun weer gevraagd, of ze wilden werken. Het 
antwoord was: Tida niaoe (Ik wil niet). Ze werden weer terugge- 
bracht naar de gevangenis. De derde keer is hun weer gevraagd om 
te werken en wederom hebben ze het geweigerd. 

69367. D e  Voorzitter: Wat werd hun eigenlijk ten laste gelegd? 

A. Dienstweigering. 

69368. D e  Voorzitter: Dat hield dus waarschijnlijk verband met 
een toei~tertijd bestaande arbeidsplicht? 

A. Ja. N a  de derde weigering zijn ze alle11 naar Cowra getrans- 
porteerd, waar ze werden ondergebracht in een kamp. 

69369. D e  Voorzitter: Dit deden dus de Australiërs? 

A. Ja, maar het geschiedde onder Nederlandse leiding. In het 
kamp werden ze aan hun lot overgelaten. De enige, die er is geweest 
vali Nederlandse zijde, was Hoesein Djajadirziilgrat. D ~ z e  werd uit- 
gelachen. 

69370. De heer Stokvis: Door wie? 

A. Door de Javanen. Onder hen was een Nefis-spion. D e  ge- 
vangenen hadden hem direct in de  gaten. Deze spion heeft niets 
kunne12 bereiken. In December 1947 kreeg ik van de heer vun cler 
Plas de opdracht onl met de gevangenen te spreken. Het lag in de 
bedoeling, dat ze in werkcompagnieën zouden worden ingedeeld. Het 
3Gite A.E.C. werd toen gevormd. Deze compagnie had een Austra- 
liër tot commandant, terwijl ik liaison-officer was. Eveneens was 
ik belast met de t~ichtrechtspraak. Ik ben naar deze jongelui gegaan, 
heb de  hoofdmannen bij inij laten komen en hun deze mededeling 
overgeóracht. Z e  hebben gezegd, dat zij het niet deden. Ik heb ge- 
vraagd, of ze wel mee in de trein gingeil. Hiertoe waren ze bereid; 
ze zouden echter niet werken. Met twee treinen zijn wij naar het 
noorden gegaan. Bij aankomst zijn de gevangenen prompt begonnen 
met een staking. N a  vier dagen was de zaak in gareel. E r  is toen 
gewerkt. 

6937 1. D e  Voorzitter: Waaruit bestonden de werkzaaniheden? 

A. Daar in A ~ ~ s t r a l i e  rails van verschillende breedten zijn, inoes- 
ten de treinen wordin overselacleri. E r  komt nog bij. dat  ook 70 
jongeliii waren geinterneerd in de haven v,ln Aitelaide Hier zijn 
nare dingen gebeurd Deze jongelui zijn ingedeeld in erige groepen 
D e  hoofdmannen van deze groepen waren Japanse KI ijgsgevaugenen 
Dezen hebben de jorigelui lasgegeve 7 in he: S ~ p a n s .  

69372. D e  Voorzitter: Hoe kwamen die krijgsgevangenen daar? 

A. Z e  waren naar Austialie gebracht om te worden uitgewis- 
seld Enigen vdn hci; warm ook !n Audralie g rvangrngt~omen Een 
aantal van hen werd aangesteld als head-boqs voor deze gioep 
Javailei~. Ze hebben grote invloed o p  de gevangcnen uitgeoefend. Ze 
hebben hun geleerd, hoe ze handgranaten moesten gooien D a t  h 2 ~ -  
ben 7e ook later toegepast. Er  is een handgranaat gegooid naar een 
tent van een Australier. Later is geblchen, dat  Le dat ook bij mij 
heboen wiiien docn In  ieder geval I? dc7e qroen aan haar lot over- 
gelaten. Cominunistische en andere elementen hebben vat o p  hen 
gekregen. 

69373. D e  Voorzitter: Wanneer ik het goed begrijp, wilt u dus 
zeggen, dat, wanneer men zich direct met cleze mensen had be- 
moeid en hun direct regelmatig werk had verschaft, de dingen, die 
u o p  het ogenblik schetst, niet zouden zijn voorgekoinen? 

A. Bepaald niet. E r  zijn bovendien ook aildere fouten genlaakt. 
DP, K.P.M. heeft deze mensen niet behoorlijk behandeld. E r  waren 
jongens bij, die reeds tweemaal waren getorpedeerd en zeiden, dat 
ze dat  niet meer wensten. E r  waren allerlei grieven, die later wel zijn 
opgelost, toen het al te laat was. Ze waren rceds varhnoeid. In  
Wallanggarra stonden ze onder contrôle. 

69374. D e  Voorzitter: Hoelang heeft u met hen te maken gehad? 

A. Negen maanden, van medio December 1942 tot September 
1943. Daarna is het commando overgenomen door majoor Brouwer, 
ingenieur bij de B.P.M. 

69375. D e  Voorzitter: Waar zijn deze mensen gebleven? 

A. In  een later stadiurn zijn ze overgeplaatst. Een deel is naar 
de oliebataljons in  Casino gegaan, een ander deel is. ondergebracht 
in het kamp Columbia. 

69376. D e  Voorzitter: Hoeveel mensen waren het? 

A. Zevenhonderd. 

69377. D e  Voorzitter: U kwam er mee in aanraking in Decem- 
ber 1942. In Maart 1943 was de capitulatie van Java. Ze waren dus 
nog geen vol jaar aan huil lot overgelaten. 

A. Ik heb reeds gezegd, dat  ik niet bekend ben met hetgcen in de 
eerste tijd is gebeurd. 

69378. D e  Voorzitter: U legt sterk de nadruk op de eerste tijd; 
u wilt daarmede verklaren, hoe de toestand is geworden. Een andere 
vraag is in  hoeverre het Nederlandse bestuur in dat  eerste jaar 
ge!egenheid heeft gehad om zelf in dit opzicht zonder hulp van de 
Australiërs voldoende te kunnen optreden. Dat  is nog een open 
vraag. 

A. H u n  grief was, dat gedurende de tijd, dat  ze in Cowra hebben 
gezeten, van Hollandse zijde nooit enige belangstelling was getoond. 
Ook aan  boord hadden ze geen belang5telling ondervonden. Aan 
boord hebben ze de Japanse rad10 aangezet. Toen de K.P.M. zei, 
dat  ze weer aan het werk gingen, waren ze reeds verknoeid door de  
invloed van de Japanse propaganda. 

69379. D e  Voorzitter: U zei zoëven, dat ze onder communis- 
tische invloed waren gekomen. Hoe  bedoelt u dat? Waren er con- 
tacten ontstaan tussen hen en bepaalde con~n~unistische groepen in 
Australië? 

A. Tussen groepen kan ik niet zeggeil. Ik weet wel, dat ze con- 
tact hadden. Ze hadden bewegingsvrijiieid en moesten alleen op 
appèl komen. Ze werden door Australische families van eeil bepaald 
soort ontvangen. Van die tijd heb ik geen gegevens kunnen krijgen. 



69380. D e  heer Stokvis: Is dat  later wel onderzocht? 

A. Ja. Ik weet echter niet precies, hoe het is afgelopen. Onder 
andere is een onderzoek ingesteld naar die handgranaten-affaire. 
Tien jongens zijn voor de krijgsraad gekomen. Daarover ZOLI de heer 
Kies informaties kunnen verstrekken. 

69381. De heer Stokvis: Ik dacht. dat u die handgranaten-affaire 
onder Japanse invloed rubriceerde. 

A. D e  Japanners hebben hen geleerd niet handgranaten om te 
gaan. D e  Indonesiërs hebben mij dit zelf verteld. 

69382. D e  heer Stokvis: Hoe waren ze aan die handgranaten 
gekomen? 

A. Ik heb reeds verteld van de  verschillende railsbreedten, die 
men had in Australië. Daardoor moesten de  goederen van de  ene 
rails op de andere worden overgeladen. Deze handgranaten vormden 
een deel der lading. Ze werden gestolen met hele kisten. Hoe ze die 
granaten moestcn gebruiken, hadden ze van de Japanners geleerd. 

D e  heer Stokvis: Dat  is niet zo moeilijk overigens! 

A. Neen, het is zelfs vrij eenvoudig. 

69383. De Voorzitter: Vanaf October 1943 is u dus doorlopend 
o p  Nieuw-Guinea geweest? 

A. Ja; allereerst ben ik verkenningen gaan vliegen. Eind 1943 ben 
ik met d e  party het bos ingegaan. April 1944 was de invasie van 
Hollandia. Twee maanden daarna ben ik uit het bos gekomen en 
toen doorgegaan naar Hollandia. 

69384. D e  Voorzitter: Kunt u nog iets vertellen van uw werk- 
zaamheden daar? 

A. Het was aanvankelijk vrij moeilijk werk, omdat wij totaal 
geen materiaal hadden. Ik werkte aan de  intelligente afdeling. Het  
lag niet aan de Amerikanen, dat het hier niet goed ging, maar aan  
het grote organisatieschema, waarin alles precies was uitgerekend. 
Wij hebben er zeer beroerd voor gestaan. Toen deze zaak eenmaal 
aan de gang was en wij de aanvragzn indienden, had het Ameri- 
kaanse leger geen materieel over. Dit was dus een gebrek in de  
voorbereiding, omdat meli niet wist, hoe zoiets ging. Men had in 
Australisch Nieuw-G~iinea vier kansen voorbij laten gaan, doordat 
er geen observers bij de invasie zijn geweest. D e  moeilijkheden, die 
toen werden ondervonden, en de bezwaren van diverse rnensen kun- 
nen worden geweten aan verschil van opvattingen. E r  is altijd een 
conflict geweest tussen Brisbane en S.O.N.I.C.A. Dat  was meer een 
principieel conflict. Was de  S.O.N.I.C.A. een dienaar van de Neder- 
landse Regering of wel van de Amerikaanse generaal? D e  S.O.N.1.- 
C.A. stond altijd aan de zijde van de Amerikaanse generaal. Daar- 
over waren geregeld conflicten. S.O.N.I.C.A. betekent Senior Officer 
N.I.C.A. In  de Amerikaanse organisatie was dat de  man, die was toe- 
gevoegd aan  de civiele organisatie. Deze civiele organisatie werd 
altijd opgevat als een vijfde afdeling van het Amerikaanse leger. 
D e  Amerikaanse opperbevelhebber had de  souvereiniteit. D e  Neder- 
landers hadden dus geen gezag krachtens dat, wat was afgeleid daar- 
van. D e  opvatting van de  Amerikaanse generaal was, dat  hij dat 
gezag legde in handen van de nieest deskundige op dat  gebied, en 
dat  was de Nederlandse officier. Deze had dat gezag dus namens 
d e  Amerikaanse generaal. Brisbane trachtte echter steeds orders te 
geven en was de opvatting toegedaan, dat  die S.O.N.I.C.A. daar 
vertegenwoordiger was van het Nederlandse bestuur. Wij konden 
dus nooit iets doorvoeren, wanneer de  Amerikaanse generaal daar- 
mede niet akkoord ging. Later heeft  di'^ zelfde conflict bestaan met 
d e  Australische generaal in Morotai. Dit was de  grondoorzaak van 
diverse conflicten, die naderhand door kolonel Sandberg zijn over- 
genomen, en dit is ook de basis geweest van veel moeilijkheden in 
Batavia. D e  souvereiniteit berlistte niet bij ons, maar bij de geal- 
lieerde bevelhebber. 

69385. D e  Voorzitter: Was dit niet zo geregeld, dat  uitdrukkelijk 
was vastgelegd, hoe de  verhoudingen lagen? 

A. Dat  was niet uitdrukkelijk vastgelegd. Ik was o p  dit onder- 
zoek niet voorbereid, zodat ik geen papieren heb kunnen mee- 
brengen uit Hollandia. Ik  heb stukken van het oude N.1.C.A.-archief 
van 1944, waaruit ik nog wel iets kan opdiepen. E r  was een agree- 
ment, dat echter niet scherp was gesteld. Zelf heb ik ook conflicten 

gehad met generaal van Oyerz. Ik heb later een Papoea-bataljon op- 
gericht, en als zodanig was ik betroklien ?JIJ de organisatie van het 
leger. Als zodanig stond ik onder gcnerlnl var, Oyrt2, die mij opera- 
tief geen orders kon geven. 

69386. D e  Voorzitter: D e  ri?ensen, d ~ e  voor de moeilijkheden van 
de praktijk stonden, wdren u~aarschijiilijk xnTel geneigd met de Anieri- 
kanen samen te werken? Dat  was toch uiteindelijk de methode om 
iets te bereiken. 

A. Inderdaad. In Brisbane zag men moeilijk in, dat  met de Ame- 
rikanen de zaken moesten worden opgeiost. Wij hebben het niee- 
gemaakt, dat vliegers, die onderdelen wilden hebben, niets gedaan 
kregen, terwijl andere vliegers, die bij de Amerikanen vriendjes had- 
den zitten, een nieuwe motor kregen ingezet. Toen Abdul Kcìdir uit 
Hollandia wegging, beeft hij er11 avondje aangeboden z.an Ameri- 
kaanse inarine-officieren, die hem hadden geholpeil. Hij heel't toen 
enige Javaanse ddnsen gedaan. Hij had hiervoor kost~iurns bij zich. 
Na  afloop vroeg de Amerikaanse base-commander van de Naval-base, 
wat zij nu eens voor Abdul Kadir konden doen, oindat cieze voor 
hen zoveel had gedaan. A b d d  Kadii zci daar  prompt bovenop - ge- 
dachtig aan ons tekort zail motare12 ---: ,.50 !<W-generatoren!" 
,,You'll get them!" was het antwoord. D e  volgende dag kwalm er een 
grote auto met 24 wielen en met een enorme 4.kt er op. Ik bekeek 
het etiket. Ik belde de captain o p  en zei: ,,Captain, you grornised 
a generator, but you sent a refrigerator!" (her was een 200 kub. voet 
refrigerator). ,,Thai's al1 right", zei hij, ,,we'll send you a generator 
too!" 

Dat  was de manier, waarop dikwijls zaken moesten worden gedaan. 
In Brisbane kon men dat niet. Als wij maar inet die Amerikanen 
opschoten, kregen wij alles gedaan. Voor oils lag de  zaak bovendien 
principieel zo, dat de S.O.N.I.C.A. oildergeschikt was aan de Ameri- 
kaanse opperbevelhebber. Dit  heeft heel dikwijls aanleiding gegeven 
tot scherpe conflicten, o.a. met de  comn~issie en koloilel C;ieDei. 

69387. D e  Voorzitter: Wat voor commissie was dat? 

A. D e  coinmissie voor Australie en Nieuw-Zeeland. D e  S.O.N.I.C.A. 
werd toen ontslagen en werd vervangen door Sandberg. 

69388. De Voorzitter: Dit is dus een concreet geval, waarbij het 
conflict leidde tot ontslag? 

A. Ik heb de  brief, waarin kolonel Giebel over zijn ontslag 
schreef, bij mijn papieren in Hollandia. 

69389. D e  Voorzitter: Hebben wij hiermede het punt, waarover 
u ons nog iets kon mededelen, behandeld? 

k Ik heb nog iets meegemaakt, wat mij wel een belangrijk punt 
voor u lijkt. Dit heeft plaats gehad in een latere phase. D e  heer van 
der Plas was van plan mij te belasten met de  reorganisatie van de 
politie in Indië. Ik heb daarover een voorstel ingediend bij de heer 
van Mook persoonlijk. Ik  heb daarin aangegeven, hoe volgens mij 
de organisatie daar zou inoeten zijn; ik heb het benodigde materiaal 
verineld, ingedeeld in groepen volgens de Amerikaanse formaties. 
Dit plan heeft de heer van Mook doorgezonden aan generaal 
van Oyen. D e  opzet was bewapeiiiiig, uitrusting, kleding compleet 
voor 15 000 man politie. Dit voorstel is blijkbaar nooit geaccepteerd. 
Misschien is het domweg blijven liggrn. Ik herinner mij, niet meer 
precies wanneer, dal  AbcCu! Kuclir ei1 ik naar Brisbane zijn gevlogzn, 
omdat wij de absolute noodzaak inzzgen om met een politiekorps 
in Indië terug te komen. Wij hebben daarvoor steeds gewerkt. We 
hebben getracht dit idee in  Brisbane te iaten doordringen. D e  heer 
Abrlul Kadir is hiervoor persoonlijk bij de heer van Mook geweest. 
Ik ben niet bij die bespreking aanwezig geweest. In ieder geval zijn 
we met de  kous op de  kop teruggekomen. Van deze organisatie is 
nooit iets terechtgekomen. 

69390. D e  Voorzitter: U spreekt hier van de noodzaak o m  met 
een politiekorps i11 Indie terug te komen Ik zou u beter begrijpen, 
wanneer u had gezegd, dat  het de bedoeling was direct na aankomsi 
in Indie een politiekorps te formeren. Waar had u die mensen van- 
daan willen halen? 

A. Wij wilden nlet inet 15 000 man terugkomen. D e  bedoeling 
was, dat  wij een kern zouden hebben, die wij wilden vormen van 
mcnsen uit Taralian en Balikpapan. lil de nota, die ik ook in 
Hollandia heb liggen, staat verineld, hoe wij dit hadden gedacht. 



69391. De Voorzitter: Uw bedoeling was dus in Australië een 
kleine kern te formeren? 

A. Of in Nieuw-Guinea. 

69392. De Voorzitter: Dit zouden dan misschien enige tientallen 
mensen geweest Kunnen zijn. 

A. Neen, dat konden er meerdere honderden zijn. Deze mensen 
heb ik toen niet gekregen, maar die zijn naar het leger gegaan. 

69393. De Voorzitter: De mogelijkheid was er dus? 

A. Ja, zeer goed zelfs. Ter plaatse zou die kern worden aan- 
gevuld. 

69394. De Voorzitter: Dat plan is dus voorgelegd aan de heer 
van Mook? 

A. Ja. 

69395. De Voorzitter: Heeft u dit persoonlijk nog met de heer 
van Mook besproken? 

A. Niet besproken, maar ik heb het voorstel hem persoonlijk in 
handen gegeven. Hij was op doorreis naar Manilla. 

69396. De Voorzitter: Wie heeft dit met de heer van Mook be- 
sproken? 

A. Dat weet ik niet. 

69397. De Voorzitter: Welke reactie is hierop gekomen? 

A. Niets, ook geen negatieve reactie. Noch het een, noch het 
ander. Er stond in aangegeven wat er nodig was. De Amerikanen 
hadden eenheden, die wij konden gebruiken en die vrijwel pasten. 
De Amerikanen zagen zeer ongaarne, dat wij iets trachtten te wijzi- 
gen in hun organisatieschema's. Dit had zonder meer kunnen worden 
ingediend. Dit had echter in Melbourne moeten gebeuren. Mel- 
bourne heeft dit echter nooit ingediend. In een later stadium is on- 
geveer eenzelfde schema ingediend, maar daarin werd het principe, 
waarom wij een politie moesten hebben, verkracht. Er is toen een 
kleiner schema ingediend voor militaire politie. 

69398. De Voorzitter: Wie heeft dit gedaan? 

A. Generaal van Oyen. Hij vroeg maar een tiende aan van wat 
ik had gedacht. Wij wensten een civiele politie. Hij maakte er een 
militair onderdeel van, op een tiende van de sterkte. Later heeft zich 
dit gewroken, toen de Engelsen het leger niet wensten toe te laten. 
Ze moesten de politie wel toelaten. Ze konden toch moeilijk de 
politie weigeren. Dit is de consequentie geweest, die wij vooraf mis- 
schien niet voorzien hebben. Wij moesten zo snel mogelijk civiele 
politie organiseren op Java, en dit was de weg geweest. Zonder 
meer is dit echter ter zijde gelegd. 

69399. De Voorzitter: Wanneer is die nota ingediend? 

A. In Maart 1945. 

69400. De Voorzitter: Is die nota nog in uw bezit? 

A. Ja. Zodra ik in Hollandia terug ben, kan ik u die nota doen 
toekomen. Dit paste ook gedeeltelijk in het algemene beleid. Hier 
kwam ik natuurlijk op terrein, waar ik geen insider was toen: de 
kwestie of wij een leger moesten hebben of niet. Wij hadden aan- 
genomen, dat wij geen leger nodig hadden, wat de heer van Oyeiz 
naderhand heeft bestreden. MacArthur stelde helemaal geen prijs 
op een Nederlands leger, omdat er leger genoeg was. Het is mij ook 
bekend, dat hij heeft gezegd de N.I.C.A. op te bouwen, omdat hij 
die niet had. Aan de andere kant was er de gedachtengang, ook 
van Abdul Kadir, dat het leger er niet op aankwam; MacArthur 
zou hiervoor wel zorgen, wat hij ook wel zou hebben gedaan. Wij 
moesten echter politie hebben. 

De politie moest zorgen voor orde en rust. Daarom hebben wij er 
zo op gehamerd en waren wij er daarom zo fel tegen gekant, dat wij 
werdzn tegengewerkt. Er waren vele honderden mensen uit Tarakan 
en Balikpapan, die hiervoor in aanmerking konden komen, bovendien 
vele honderden op Nieuw-Guinea zelf, in Noemfor, die al in de 
eerste phase zijn vrijgekomen en die later allemaal bij het leger zijn 
gegaan. 

69401. De Voorzitter: Zouden deze mensen geschikt zijn geweest 
voor de opbouw van een politiekorps? 

A. Niet direct, maar ze zouden eerst een opleiding hebben ge- 
kregen. Ik heb daar trouwens een politieschool opgericht. Wij hebben 
daar ruim honderd recruten afgericht, die zijn opgegaan aan de vol- 
gende N.1.C.A.-acties. Wij zouden echter voor de latere N.1.C.A.- 
acties, die naar Java zouden gaan, ook een politiekorps moeten heb- 
ben gehad. Ik heb echter maar zo weinig gekregen, dat ik alleen 
Balikpapan en Tarakan heb kunnen voorzien. 

69402. De Voorzitter: Hoelang had u voor die opleiding nodig? 

A. 6 maanden. 

69403. De Voorzitter: Wanneer dit plan is opgemaakt in Maart 
1945, zou u in September of October 1945 nog niet zoveel mannen 
hebben gehad. 

A. Toch meerdere honderden. Het leger heeft ze tenslotte toch 
ook gehad. Toen ik in Maart 1945 die nota heb ingediend, bestond 
de politieschool reeds; daar werd al opgeleid. Ik kreeg toen alleen 
geen personeel daarvoor. Wij begonnen toen te voelen, dat het wel 
eens sneller kon aflopen dan wij oorspronkelijk hadden gedacht, 
waardoor Abdul Kndir en ik erg ongerust werden. Wij hebben toen 
die actie ondernomen. 

69404. De Voorzitter: Waar was Abdul Kadir in die tijd? 

A. Hij was toen S.O.N.I.C.A. op Hollandia. Hij was de derde 
S.O.N.I.C.A. Eerst de heer Giebel, daarna de heer Sandberg en daar- 
na de heer Abdul Kadir. Op 15 Augustus veranderde het gehele 
beeld, omdat de Engelsen het toen overnamen. Wij wisten, dat deze 
totaal geen materieel hadden. Abdul Kadir wist dit zeer goed. Hij 
heeft van mijn N.1.C.A.-voorraad 100 jeeps afgenomen en zette die 
op de boot naar Batavia. Het enige transport, dat in die eerste maan- 
den in Batavia arriveerde, was wat Abdul Kadir met zijn vooruit- 
ziende blik van de N.1.C.A.-voorraad had afgehaald. Dat was dus 
eind Augustus, begin September. Ik haal dit aan, omdat dit reeds 
een belangrijk conflict was, waarvan wij toen misschien niet meteen 
de portée begrepen. Wij zagen alleen de belangrijkheid er van in, in 
verband met het binnenlandse werk. 

69405. De Voorzitter: Kunt u nog andere personen noemen be- 
halve de heer van Mook, die hiermee bemoeienis hebben gehad? 

A. Die nota is terechtgekomen bij generaal van Oyen, hetgeen 
mij bekend is, omdat ik van generaal van Oyen een reprimande heb 
gekregen, omdat ik die nota niet bij hem had ingediend. Dat is dan 
ook het enige, dat ik er ooit van heb gehoord. Ik stond regelmatig in 
verbinding met de liaison-officer van het hoofdkwartier van Mnc- 
Arthur, die mij schreef en zei, dat hij er steeds op had aangedrongen, 
omdat de Amerikanen het met een pennestreek zouden hebben goed- 
gekeurd. Bij de Amerikanen had men materieel genoeg; men wenste 
daar alleen een reëel voorstel. Een voorstel van 15 000 man politie 
op een bevolking van 70 000 000 hadden de Amerikanen vast niet te 
hoog gevonden. Ik heb ook nog een brief van luitenant-ter-zee den 
Hollander, waarin hij mij schreef, dat er niets was ingediend, be- 
halve voor een tiende van wat ik had gevraagd voor een militair 
politiekorps. 

69406. De Voorzitter: Men zou dus kunnen zeggen, dat, voor 
zover er in dit geval is gereageerd, er veel te veel militair gedacht is? 

69407. De heer Stokvis: Was het niet vreemd, dat een officier om 
een burgerlijk politiekorps vroeg? 

A. Ik was commissaris van politie. Op dat ogenblik was ik rnili- 
tair. 

69408. De Voorzitter: Had u nog een ander punt? 

A. Tot wanneer kan ik gaan? 

De Voorzitter: Onze enquête strekt zich uit tot 20 November 1945. 

A. Ik zou kunnen spreken over de liquidatie van de Amerikaanse 
basis. Omstreeks die tijd is de overdracht geschied. Ik kan er vrij 
weinig positiefs van vertellen. In de eerste plaats was er dat merk- 
waardige contract, dat daar is gesloten, waarbij de directie is opge- 
dragen aan de heren Vrijburg en Ingenegeren, a raison van f 50 000 



per maand, zonder limiet-clausule. De heren zouden van die f 50 000 
zoveel duizend gulden krijgen Indische courant, zoveel duizend gul- 
den Nederlandse courant en 2000 Amerikaanse dollars per maand 
voor deze twee heren samen, ongeacht hun kosten, wat al exorbi- 
tant hoog is. Er is hier een enormiteit begaan, doordat hier geen 
limiet-clausule is gesleld. De heren hadden dus het grootste belang bij 
het rekken van de basis. De opinie van de heer Konijnenburg, de 
directeur van de Droogdokmaatschappij, die in de Raad van Beheer 
zitting had en die zich altijd tegen dat contract heeft verzet, hetwelk 
op ezn keer is gesloten, toen hij op reis was, was, dat er hier iets niet 
in de haak was, dat de liquidatie uitermate slecht verliep. Hem is toen 
eindelijk opgedragen spoedig te liquideren. De heren Vrijburg en 
Ingenegeren hadden plannen voor minstens drie jaar. De heer Ko- 
riljnenburg heeft het echter in een jaar geliquideerd. Volgens zijn 
schatting - ik heb dit van hem persoonlijk vernomen - is deze 
basis 2 jaar nodeloos gerekt; aangezien die basis aan exploitatie on- 
geveer G00 000 gulden per maand kostte, heeft ons dit 15 millioen 
gulden gekost. Daarbij komt nog de schade van diefstal, bederf en 
verrotting op nog eens 15 millioen gulden. 

69409. De Voorzitter: Tegenover welk totaal bedrag aan materiaal 
moet dit gesteld worden? 

A. Ongeveer 70 millioen gulden. De heer Konijnenburg heeft mij 
dit zelf verteld. Toen hij begon, zei hij, dat hij de afwikkeling best 
zou willen aannemen voor f 70 000 000. 

69410. De Voorzitter: Dat was een enorme voorraad. Was het een 
zuiver militaire voorraad of waren er ook 1even:imiddelen en ander 
materiaal voor civiele behoeften? 

A. Er was van alles. Vulpennen en polshorloges, voedingsmid- 
delen, apparaten voor keukens, messen, hospitalen. 

69411. De Voorzitter: Tussen wie is de overeenkomst, waarover 
u zoëven sprak, gesloten? 

A. De Regering van Nederlandsch-Indië, namens deze de heer 
Warners en de heren Vrijburg en Ingenegeren. 

69412. De Voorzitter: Er is echter ook een overeenkomst aan 
voorafgegaan, waarbij het materiaal van de basis werd overgenomen. 
Tussen wie is deze gesloten? 

A. Dat is geweest tussen de Amerikaanse Regering en de Neder- 
landsch-Indische Regering. 

69413. De Voorzitter: Wat hield die overeenkomst in? Op welke 
voorwaarden is die basis overgedragen? 

A. Daarvoor is een bedrag vastgesteld. Van Biak, dat is overge- 
dragen, weet ik niet veel. Hollandia is overgedragen, zoals het daar 
lag, dus bij wijze van spreken met alle roestige spijkers inbegrepen. 

69414. De Voorzitter: Zijn daarvoor direct bedragen vastgesteld? 

A. Ja. Ik meen, dat het totaal oploopt tot ongeveer 13 millioen 
dollar. Ik weet dit echter niet precies. 

69415. De Voorzitter: Gezien de waarde van het materieel, die u 
zoëven noemde, is dit een schappelijke koopsom geweest. 

A. Ja, er is echter veel verloren gegaan. 
Dan was er ook nog de basis in Milne Bay in het Australische ge- 

deelte, die ook is overgenomen. 
Er is een wanbeheer geweest. Ik kan niet zeggen bij wie de schuld 

ligt. Indertijd heb ik dat zien aankomen. Aan Batavia heb ik gevraagd, 
of ik verantwoordelijkheden had op dit gebied. Ik heb een schrijven 
teruggekregen, dat ik daarmee niets had te maken. 

69416. De Voorzitter: In welke kwaliteit vroeg u dat? 

A. Als resident. Ik kon er echter niets aan doen, omdat ik geen 
bevoegdheden had. 

69417. De Voorzitter: Waarom had u geen bevoegdheid? Onder 
welk Departement ressorteerde tie afwikkeling van die basis? 

A. Dat ressorteerde onder Vizrkeer en Waterstaat, de directe toe- 
zichthouder. Er was echter een Raad van Beheer aangesteld, waarin 
enige directeuren zitting hadden. 

69418. De Voorzitter: De afwikkeling van de basis was dus een 
zuiver civiele zaak? 

A. Ja. Ik had er alleen iets in te zeggen, voor zover ik daarvan 
kon zeggen, dat ik fraudes of wat dan ook had geconstateerd, straf- 
bare feiten dus, die natuurlijk niet te constateren zijn zonder dat ik 
inzage heb gehad van de boeken. Er zijn wel enige feiten geweest, 
waarbij ik wel heb toegeslagen. Alle cocaïne is verdwenen, alle blad- 
goud is verdwenen. Wel is daar achterheen gezeten, maar we hebben 
er weinig vat op kunnen krijgen. In 1946 of 1947 heb ik een jongeman 
in arrest gehad uit Biak, voor knoeierijen, waarvan ik vermoedde, dat 
ik veel meer kon afwikkelen. Ik had deze man laten vastzetten met 
voldoende bewijs, enz. Er kwam toen echter opdracht van de procu- 
reur-generaal om de zaak te seponeren en de man op vrije voefen 
te stellen. 

69419. De Voorzitter: U had er alleen politieel mee te maken? 

A. Ja, politieel en justitieel. Wat er aan gebeurd is, werd door 
Batavia stopgezet. Ik heb weleens horen zeggen, dat hierbij politieke 
redenen waren betrokken. In dit geknoei zaten uitsluitend Neder- 
landers, geen enkele Indonesiër. Het zou een uitermate slechte beurt 
zijn geweest, wanneer deze affaire was opengebroken. Er zijn boven- 
dien vier schepen van wel 10 000 ton met goederen verdwenen. 

69420. De Voorzitter: Van welke bases waren die schepen af- 
komstig? 

A. Een van deze schepen was afkomstig van Hollandia, de andere 
drie van Milne Bay. Deze schepen zijn spoorloos verdwenen. 

69421. De Voorzitter: Voerden deze schepen de goederen van 
de bases af? 

A. Ja, deze schepen zijn nooit op de plaats van bestemming aan- 
gekomen. 

69422. De Voorzitter: Wat was de bestemming van de in deze 
schepen geladen goederen? 

A. Dat is mij niet bekend. Ik durf het niet zeker te zeggen, maar 
ik denk, dat ze voor Batavia waren bestemd. In ieder geval moesten 
ze naar ergens in Indië. Van één geval was ik persoonlijk op de 
hoogte, omdat de toenmalige basiscommandant mij hierover had ge- 
vraagd. Hij vertelde mij, dat hem vanuit Batavia was gevraagd, waar 
dat schip heen was. Niemand kon dat ooit zeggen. 

69423. De Voorzitter: Dat schip zal toch op een goede dag wel- 
eens ergens zijn terechtgekomen? 

A. Het is mogelijk, dat het in Manilla is terechtgekomen en dat 
het daar zwart is verkocht. 

De Voorzitter: Wat blieft u? 

A. Dat is comrnunis opino. Het is nooit onderzocht. 

69424. De Voorzitter: Weet u zeker, dat dit niet is onderzocht? 

A. In ieder geval is het niet door mij onderzocht. 

De Voorzitter: Uw bevoegdheid strekte zich ook niet uit tot 
Manilla! 

A. Dit zijn feiten, die bij vele personen bekend zijn. Het verhaal 
over het verdwijnen van die drie schepen wist ik van de heer Konijnen- 
hz<vg, die tenslotte in de Raad van Beheer zit van deze stichting. 

69425. De Voorzitter: Ja, maar die kan toch niet anders verteld 
hebben dan dat op een gegeven moment die schepen zoek waren. 
Later zal er toch wel een moment zijn gekomen, waarop men wist 
wat er mee is gebeurd en waar ze zijn gebleven. 

Jonkvrouwe Wttewaall van Stoetwegen: Ze zijn in ieder geval niet 
met man en muis vergaan? 

A. Neen, dat zijn ze zeker niet. Maar dit heb ik allemaal van 
horen zeggen. Alleen van dat ene schip, dat niet is aangekomen, ben 
ik op de hoogte. De heer Konijnenburg weet, dat ze nooit zijn aan- 
gekomen. Hem is bekend, dat door een Nederlandse autoriteit - wie 
dit is geweest, is mij niet bekend --, is afgetekend, dat de basis Milne 



Bay leeg was, terwijl deze maar halt leeg was. De rest is in Australië 
zwart verkocht. Dit zijn dingen, die ik uit de tweede hand heb en 
die ik dus niet kan bewijzen, maar die vermoedelijk de heer Korlijnen- 
burg wel kan bewijzen. De getuigen in zake de diefstal van cocaine 
zitten in Amerika en Australië. 

69426. De Voorzitter: U had het zoëven over de beloning voor 
de heren, die met de afwikkeling waren belast. Was dit een regeling, 
die was getroffen met het Departement van Verkeer en Waterstaat 
in Batavia? Had het Departement hun dat opgedragen? 

A. Ja. 

69427. De Voorzitter: Heeft u van de persoonlijke geste van deze 
heren nog iets gemerkt? 

A. Dit zijn natuurlijk weer vrij gevaarlijke dingen. Dit is weer 
een technisch beleid van de basis. Hierover kan ik niets positiefs 
zeggen, omdat ik dit niet heb kunnen onderzoeken. Er werden mij 
wel dingen verteld, o.a. dat, toen de heer Konijnenburg de liquidatie 
overnam, deze heren van plan waren er 3 jaren over te doen. Inder- 
daad zijn er ook instructies uitgegaan om materieel, levensmiddelen 
en allerlei onderdelen vast te houden voor een tijd van 3 jaar. 

69428. De Voorzitter: Wat is er met die heren gebeurd'? 

k Dezen zijn op het ogenblik, naar ik meen, in Bandoeng aan de 
laatste administratieve liquidatie bezig. 

69429. De Voorzitter: Dus deze heren zijn er nog altijd bij be- 
trokken? 

A. Dit kan elke maand afgelopen zijn. De heer Korzijnenburg 
heeft de werkelijke liquidatie ter plaatse gedaan. 

69330. De Voorzitter: Die liquidatie hadden zij eerst te doen? 

A. Ja. Door de Raad van Beheer, waarvan de heer Konijncrzburg 
zelf lid was, is hij als directeur aangesteld. Op deze manier werden 
deze heren gepasseerd. De heer Konijnenburg trad nu in een dubbe!e 
functie op. 

69431. De Voorzitter: Hebben deze heren een andere functie ge- 
kregen? 

A. Zij hebben nog de directie. 

69432. De Voorzitter: Dus ze bleven directeur, doch alleen hun 
werkzaamheid ter plaatse werd overgenomen door de heer Konijnen- 
burg? 

A. Deze werd administrateur, en aangezien hij tevens lid was van 
de Raad van Beheer, had hij dus practisch alle volmachten. 

69433. De Voorzitter: Wanneer heeft de heer Konijnenburg dit 
werk overgenomen? 

A. In het begin van het vorige jaar, dus ongeveer 1% jaar geleden. 
Hij zit nu 14 of 15 maanden op Nieuw-Guinea. Dat komt dus wel 
ongeveer uit. 

69434. De Voorzitter: Zit de heer Koizijnerzbz~rg er nog? 

A. Ja, dat wil zeggen, hij reist nogal vaak op en neer naar 
Batavia. enz. 

69435. De Voorzitter: Is er dan nog iets te doen? 

A. Op het ogenblik zijn er alleen nog restanten, die men voor de 
toekomst had vastgehouden. Ter plaatse is er geliquideerd. Wat er 
over was, is overgegaan naar de gewone Gouvernrmentsdienst. 

69436. De Voorzitter: Wanneer is dat gebeurd? 

A. Ongeveer 4 maanden geleden. 

69437. De Voorzitter: Drze zomer is de liquidatie dus beëindigd? 

69438. De heer Stokvis: Kunt u ons iets uit eigen wetenschap 
mededelen betreffende de Digoelisten in Australië? 

A. Dezen zijn door de heer van der Plas daarheen gebracht; de 
meesten zijn in vrijheid gesteld. 

69439. De heer Stokvis: Nict allemaal? 

A. Neen, er zijn er 23 achtergebleven. Ik weet dit precies, omdat 
ik zelf nog een advies naar de heer van Mook heb gestuurd om zo 
snel mogelijk de naam Digoel te laten verdwijnen. Men is hierop 
niet ingegaan. Naderhand heb ik gehoord, dat dit op een misverstand 
berustte en dat de heer van Mook het er wel degelijk mee eens was. 
In e!k geval zljn ze pas l f  à 2 jaar later in vrijheid gesteld. 

69440. De Voorzitter: Wanneer is dit gebeurd? 

A. Dit moet in 1947 zijn geweest. 

69441. De heer Stokvis: Dit is haast niet mogelijk. 

A. Ik meen van wel; het kan ook eind 1946 zijn geweest. 

69442. De  heer Stokvis: U spreekt van die 23 mensen, maar ik 
bedoel de overigen. 

A. Dat was, naar ik meen, in de laatste maanden van mijn be- 
heer op Wallangarra, dus September of October 1943. 

69443. De heer Stokvis: Ze bevonden zich toch niet bij die groep 
niet-vrijwillige arbeiders van de K.P.M.? 

A. Neen, ze werden helemaal apart gehouden. Ik meen, dat het 
werk van ir. Brouwer is geweest, dat een van die kampen (Toewoem- 
ba) van niet-vrijwilligen voor hen werd ontruimd. Er  waren nl. 4 
van die kampen. 

69444. De heer Stokvis: Heeft u er verder niets mee te maken 
gehad? 

A. Neen. 

69445. De Voorzitter: Hebben wij hiermede de verschillende 
onderwerpen, waarover u inlichtingen zoudt kunnen verschaffen, 
behandeld? 

A. Vermoedelijk niet; andere punten schieten mij niet te binnen. 

69446. De Voorzitter: Hebt u nog ervaringen gehad in verband 
met het optreden van de N.I.G.I.S.? 

A. Niet veel. Ik weet wel, dat er in het begin nogal wat ruzie 
is geweest tussen de ,,Vrije Pers" en de Regering omtrent de stichting 
van het blad ,,Oranje". 

De heer van Bovc~ie was er met enkele anderen vóór een vrij blad 
te hebben. De heer Metselaar en hij hadden een onafhankelijk blad 
willen stichten. Dit is hun verboden. 

69447. De Voorzitter: Door wie? 

A. De heer van der Plas moet dit hebben verboden. Hij was 
voorzitter van de commissie. In  welke vorm het is verboden, weet 
ik niet. Ik meen, dat hun geen papier werd toegewezen. Ik weet van 
de heer van Bovene, dat het hun belet is. Ik heb de heer van Bovene 
nogal vrij veel gesproken. 

69448. De Voorzitter: Is er in Australië een weekblad ,,Oranjev 

geweest? 

A. Ja. 

69449. De Voorzitter: Heeft dat orgaan succes opgeleverd? 

A. Het gaf voorlichting, maar dan natuurlijk alleen van Re- 
geringsstandpunt. Dit behoeft niet te betekenen, dat het onwaar was, 
maar men begrijpt, dat men in een Regeringsblad minder vrij kan 
spreken dan in een vrije krant. A. Ja. 



69450. De Voorzitter: Trad het weekblad uitsluitend op als Re- 
geringsorgaan, of was het een weekblad van algemene aard, waarin 
tegelijkertijd voorlichting van Regeringswege werd gegeven? 

A. Neen, het was praktisch uitsluitend een voorlichtingsblad. Er 
stond niets anders in dan wat er omging in de Nederlandse maat- 
schappij. Naar ik meen, waren enige pagina's in het Engels gesteld, 
de rest in het Hollands. Het was eigenlijk een verkleinde uitgave in 
de trant van ,,Knickerbocker". 

69451. De Voorzitter: Werd het uitsluitend in Nederlandse 
kringen gelezen? 

A. Praktisch uitsluitend in Nederlandse kringen. 

69452. De Voorzitter: Heeft dit weekblad tot het einde toe 
bestaan? 

A. Dat kan ik niet zeggen, want ik ben niet meer terug geweest. 
Ik ben alleen e;n paar dagen in het Columbiakamp terug geweest. 
Eind 1943 ben ik naar Nieuw-Guinea gegaan. 

69453. De Voorzitter: De oprichting van een geheel zelfstandig 
orgaan zou, zuiver financieel beschouwd, niet zo gemakkelijk zijn 
geweest, gezien het kleine aantal geïnteresseerden in Australië. 

A. Het is mogelijk. Deze heren wensten dat echter toch. 

69454. De Voorzitter: Met zo'n kleine Nederlandse gemeenschap 
zou dat niet gemakkelijk zijn geweest. 

A. Inderdaad niet, maar toch zagen de heren van Bovoze en 
Metselaar er wel wat in. Ik kan niet beoordelen, of hiergoor ook 

geen andere motieven zijn geweest. Het is algeineen bekend. dat wij 
de voorlichting als zeer slecht beschouwden, maar ook daarvan kan 
ili niets concreets zeggen, behoudens een enkel geval. 

De neer Qiiispri, directeur van de N.I.G.I.S., ook marine-officier, 
had bijv. een zeer goed idee, toen de vrede in zicht kwam. Duizenden 
Nederlandse soldaten en rnznsen zaten buiten, o.a. in Manilla. Hij 
voorzag wel, dat er niet veel tijd zou zijn om deze mensen voor te 
lichten. Hij heeft toen drie brochures geinaakt. nl. één over de oorlog 
in Nederland, één over de oorlog in Indië en één over het algemzne 
wereldbeeld. Deze brochure zou deze mensen bij hun aankomst in 
handen kunnen worden gegeven met ae mededeling: wij hebben nu 
geen tijd om te pratrn; lees dit maar. Deze brochures echter zijn in 
2 of 3 maanden niet verzonden. Dit is eigenlijk geen punt om naar 
voren te brengen. Hei kan nonchalance zijn geweest; even goed kan 
er een technische storing in het spel zijn geweest. Verder kan ik 
van de voorlic!lting weinig co~~creets  mededelen. 

De Voorzitter: Als u hiermede gekomen bent aan het eind van 
hetgeen LI ons kunt mededelen, dank ik u zeer voor de door u ver- 
strekte inlichtingen. Ik sluit het verhoor. 

J. P. K. VAN EECHOUD. 

DONKER, voorzitter. 

ALGERA. 

wTTEWAALL V A N  STOETWEGEN. 

KOERSEN. 

STOKVIS. 

SCHUIJT, griffier. 
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